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Kallelse till sessionen

Till Danm arks .  F inlands,  is lands,  N orges  och Sveriges regeringar.  N o r 
diska m inis terrådet,  F äröa rn as  landsstyre .  Alands landskapssty re lse  och 
valda m edlem m ar och supplean ter  i N ord iska  rådet

Sedan N ord iska  rådet fattat beslut om t idpunkten för rådets  tre t t ioandra  
session, får presidiet härm ed meddela ,  att  råde ts  t re t t ioandra  session kom 
mer att inledas i S tockholm  m åndagen den 27 februari 1984 och avslutas 
fredagen den 2 mars 1984.

Oslo den 27 april 1983

Jo B enkow  
P re s id e n t

H kka-C hristiun B jörklund  
P r e s id ie s e k r e te r a re8
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Medlemslista

( U pprä ttad  enligt 4 § arbetsordn ingen  och g o d kä n d  vid m ö te t den 27 feb ru a ri 1984 m ed  ändringar  
vid m ö ten  28 och 29 feb ruari sa m t den I och 2 m ars 1984)

Regeringsrepresentanter m. fl.
A hde, M atti <n ä rv . 28/2 och 1/3)
A n d ersso n , S ten
B jarnason, M a tth ia s  (intog ej sin p la ts
i rädet)
B jörkstrand, G u stav  
B odström , L ennart 
B ondevik , K jell M agne  
B oström , Curt 
C arlsson, Ingvar  
C arlsson, R o ine  
C h risten sen , C hristian  
Dahl, B irgitta
E llefsen , P auli In ärv . 27 /2—29/2)
E nggaard, K nud  
Feldt, K jell-O lo f 
Flodin, M ay (närv. 29/2 — 1/3)
G jertsen , A str id  (närv. 29/2)
G usta fsson . H ans
G öransson, B eng t
H a u gstved t. A sb jørn
H eilm ann, S teph en
H elgadó ttir, R agnh ildur (närv. 29/2)
H ellström , M ats
H eløe, L e i f  A rn e  (närv. 29/2)
H erm a nn s son , S te ingrim ur  
H e rm a n n sso n . Sverrir  
H jelm -W allén , Lena  
H olm berg, Bo
H oarder, B erte l (närv. 28/2 — 2/3)
Jakob sen , Johan  J .
Ja n sso n , C hrister (närv. 2/3)
Jo hanson . Lars E m il (intog ej sin p la ts
i rådet)
K allsberg, A n flnn  
K ristiansen , Käre (närv. 28/2) 
K uusko sk i-V ika tm a a , E eva  (närv. 29/2—1/3)

Laine, Jerm it (närv. 28/2—29/2)
L an gsle t, Lars R o ar (närv. 29/2)
L eijo n , A nna-G reta  
L eppänen , U rpo (närv. 29/2—2/3) 
L ind blom , S epp o  (närv. 29/2)
L u n d kv is t, Svan te  
M ath iesen , M a tth ia s  A .
M elchior, A rne (närv. 27/2—1/3)
M otzje ld t, Jo na tha n
N inn -H an sen , Erik (närv. 27 /2 -2 8 /2 )
N o rdm a n , G unnev i (närv. 29 /2—2/3)
O lsen, M oses
P alm e, O lo f
P eterson , Thage G.
Porko, Lars (närv. 29/2—2/3)
P resthus, R o l f  (närv. 27/2—29/2) 
R etted a l, A rn e  (intog ej sin p la ts  i rådet)  
Sa lm én , O lo f (närv. 27/2)
Schliiter, P oul (närv. 27/2—29/2) 
Sigu rd sen , G ertrud  
S im on son , P alle (närv. 28 /2—1/3)
Sorsa , K alevi (närv. 2 8 /2 -2 9 /2 )  
S te fa n sso n , A lexa nd er  
S te tter, Ib  (närv. 2 7 /2 -2 9 /2 )
S tray, Sven  t)
Suonio , K aarina (närv. 28/2)
Surlien . R a ke l (närv. 29/2)
Sy  se, Jan  P.
Taipale, V appu (närv. 28/2—29/2)
Taxell, C hristo ffer  (närv. 1/3)
W ickbom , S ten  
W iklöf, Lars (närv. 27/2)
W illoch. Kåre
W oivalin. Folke (närv. 2 8 /2 -2 9 /2 )  
Väyrynen, P a avo  (närv. 28/2—29/2)
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Valda medlemmar

Aho, Esko 
A ndersson ,  Arne 
A ndersson ,  Georg 
A ndersson ,  Lennart  
Auken, Margrete 
Benediktsson , Stefän 
B enkow, Jo 
Berge. G unnar  
B ilgrav-Nielsen, Jens 
Brundtland, Gro Harlem 
Buttedahl. Johan 
Bärlund, Kaj 
E idem , Bjarne M ørk 
E inarsson ,  Ólafur G.
Elo. Mikko 
Gadd . Arne 
G røndahl,  Kirsti Kolle 
G u ðnason ,  Eiöur 
G u stavsson .  Rune 
Hagen, Carl I.
H ansen ,  Flemming 
H ansen, G u ttorm  
H ansen ,  Ivar 
H ansen. K aren  Thurøe  
H a nsen-K rone ,  Margit 
Helgadóttir,  Guðrún 
H enriksen ,  Ole 
Hetem äki-O lander.  Elsi 
Häll, Karl-Erik  
Isohookana-A sun m aa .  Tytti  
Jansson ,  Olof 
Jansson ,  Paul 
Jensen ,  Egon 
Jensen ,  K aren  Højte 
Joh an sson ,  Tyra  
Jonäng, Gunnel 
Jørgensen ,  Anker 
K a nerva ,  Ilkka 
K em ppa inen ,  Arvo 
K em ppa inen .  Hannu 
Knuutti la ,  Sakari 
K v anm o , H anna  
Lange,  Preben 
Liikanen, Erkki 
1 Intog ej sin plats i rådet.

Lipponen, Paavo 
L undblad , Grethe  
Martinsen , Astrid M urberg 
M uiirman. Peter  
Møller, Helge Adam 
Møller. Inge F ischer  
N ie lsen,  Agnar 
Nilsson, G unnar  
Nordli,  Odvar  
Nyhage, Hans  
Palm, Sture 
Patu rsson , E rlendur  
Pedersen , Robert 
Petersson. Per 
Pétursson. Pål I 
Petäjäniemi. Tuulikki 
Randal,  Håkon 
Riihijärvi.  Heikki 
Schnitler,  G u nvor  
Sigurðsson. Pétur  
Skauge, Arne 
Steen. Reiulf 
S teenhold t,  Otto 
Steffensen. Jens 
S tenbäck . Pär 
Sundberg ,  Ingrid 
Suom inen , Ilkka 
Svensson , Sten 
Söder, Karin 
Sønderby , Peder 
Tas tesen ,  Bernhardt 
Thom assen .  Petter 
Þórðarson ,  Friðjón 
Tungesvik. H ans Olav 
T uom inen, Pekka 
Turpeinen ,  Pirkko 
T ørnæ s.  L a u r i t s 1 
Ueland, Ole Gabriel 
Ullsten. Ola 
W erner.  Lars 
Wiklund, Bengt 
With. Odd 
Väänänen, M arjatta
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Bland de valda m edlem m arna e rsa t tes  för första ,  an dra ,  tredje och fjärde 
m ötet Egon Jensen  av J . K. H ansen  och Robert  Pedersen av J im m y S tahr, 
för första och del av an dra  mötet Ola Ullsten av E lver Jo n sso n  samt för del 
av första m öte t H ans  N yhage  av U lf A d elsoh n .

Ändringar den 28 februari
Bland de valda m edlem m arna e rsa t tes  för andra  mötet Bengt Wiklund av 

Lalija E xner, för tredje mötet Rune G u stavsson  av Thorhjörn Fälldin. för 
tredje och fjärde m öte t Karl-Erik Häll av Karin F lodström , för del av 
tredje mötet Ola Ullsten av E lver Jo n sso n  och Paul Jansson av Lahja  
Exner.

Ändringar den 29 februari
Bland de valda m edlem m arna e rsa t tes  för resten av sessionen llkka 

K anerva  av H elena P eso la  och Tuulikki Petäjäniemi av Liisa H ilpelii och 
för del av fjärde m öte t Bengt Wiklund av Lahja  Exner.

Ändringar den 1 mars
Bland de valda m edlem m arna  e rsa t tes  för resten av sessionen Arne 

A ndersson  av Tore N ilsson . Mikko Elo av R iitta  Jä rvisa lo -K anerva . A rvo 
K em ppainen  av A nn a-L iisa  Jo k inen , Sakari Knuuttila  av Saara-M aria  
P aakk inen  och Erkki Liikanen av A n tti K alliom äki, för femte och sjätte 
mötet Ingrid Sundberg  av Siri f/ä g g m a rk .  för femte och sjätte mötet 
ersa t tes  Esko  Aho av K arl-G unnar F agerho lm  och för sjunde mötet av 
Sep po  P elttari, för del av fem te mötet e rsa t tes  Hannu  Kem ppainen  av 
E sko  A lm gren  och för sjätte och sjunde mötet av Tim o K ietävä inen .

Ändring den 2 mars
Bland de valda m edlem m arna e rsa t tes  för del av sjunde mötet llkka 

Suom inen av K arl-G unnar F agerlio lm .

Ändringar den 27 februari
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Regeringsrepresentanter och valda medlemmar jämte suppleanter efter 
länder och partier
(V id  sessio n ens början)

D a n m a r k s  R i g e s  d e l e g a t i o n
Regeringsrepresentanter m. fl.

(U tsedd a  av regeringen den 7 feb ru a ri 1984)
Schliiter, Poul, f. 29. S tatsm in ister  (KF) 
N in n -H a n sen , Erik. f. 22. Justi tsm in ister  

(KF)
E nggaard , K nud, f. 29. Energim in ister  (V) 
S te tter , Ib, f. 17. Industr im inis ter  (KF) 
S im o nsen , Palle, f. 33. Socialminister (KF)

C hristensen , C hristian , f. 25. Miljöminister 
og minister for nordiske anliggender (KrF) 

M elchior, A rne, f. 24. Minister for offenlige 
a rbe jder  (CD)

H aarder, B ertel, f. 44. U ndervisningsm inis
ter (V)

(U tsedd a  av F øroya landsstyre den 9 sep tem b er 1983 och den 2 feb ru a ri 1984)
E llefsen , Pauli, f. 36. Lagm and (Sh)
K allsberg, A n finn , f. 47. Landss ty rem ed lem  

(Fkfl)

(U tsedd a  av G rönlands land sstyre den 2 feb ru a ri 1984)
M otzfe ld t, Jo na th an , f. 38. L an dss ty refo r

mand (Si)
O lsen, M oses, f. 38. L an dss ty rem ed lem  (Si)

Jo ha nsen , Lars E m il, f. 46. L an d ss ty rem ed 
lem (Si)

H eilm ann , S teph en , f. 41. L an d ss ty rem e d 
lem (Si)

Valda medlemmar
(U tsedd a  av fo lk e tin g e t den 6 feb ru a ri 1984 m ed  senare ändringar)

Socialdemokratiet (S)

M ed lem m er  
Jensen , E gon. f. 22. Fhv. minister

(Förfa ll under 32:a session en  2712—2912: 
ersa tt av J. K. H a nsen: se under s te d 
fo rtræ d ere )

Jørgensen , A nker, f. 22. Fhv. sta tsm inister  
M øller, Inge F ischer, f. 39. Socialrådgiver 
P edersen, R obert, f. 21. Fhv. højskolefor

s tander
(Förfa ll und er 32:a sessionen  27/2—29/2: 
ersa tt av J im m y  S tahr, se  under s ted 
fortræ der)

Tastesen, B ernhardt, f. 26. A ssu randø r

Sted fortræ dere  
H ansen, ./. K.. f. 26. Fhv. minister,  major

Jen sen , H enning , f. 38. C igarsorterer  
Poulsen, Kaj, f. 45. M askinarbejder  
Stahr, J im m y, f. 35. P rogram sekre tær

H jortnæ s. Karl, f. 34. Fhv. minister, cand. 
jur.
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Det konservative Folkeparti (KF)
M edlem m er  

H a nsen , K aren Thurøe, f. 18.
H ansen , F lem m ing , f. 39. Skohand ler  
Jensen , K aren H øjte , f. 38. Lærer  
M oller, H elge A d a m ,  f. 42. Major

Sted fortræ dere  
Fischer, Viggo, f. 43. Cand. phil.
H otte, P oul H enrik, f. 38. Gårdejer  
K irkegaard, K nud, E ., f. 42. Skolekonsulent 
K rog, E lisabeth , f. 22. Gårdejer

Venstre (V)
M edlem m er  

H ansen , Ivar. f. 38. Fhv. minister,  s ta tsrev i
sor

Severinsen , H a nne, f. 44. Adjunkt
(Förfa ll und er 32 :a sessionen; ersa tt av  
L au rits  Tørnæs, som  ej in tog  sin p la ts i 
rådet; se und er s ted fo r træ d ere) 

Sønderby, P eder, f. 32. G årdejer

S ted fortræ dere  
B røndsted , Povl. f. 24. G årdejer

Tørnæs, L aurits, f. 36. F iskeskipper 

Jensen , Jens P eter, f. 22. R edak tør

Socialistisk Folkeparti (SF)
M edlem m er  

A n ken , M argrete , f. 45. Præst 
H enriksen, Ole. f. 34. Sekre tær

Sted fortræ dere  
H arm s, Inger, f. 42. Kontorassis ten t  
Jacob sen . H anne, f. 36. L æ rer

Det radikale Venstre (RV)
M edlem

Dybkjær, L on e, f. 40. Civilingeniør
(Förfa ll under 32:a session en; ersa tt av  
Jen s  B ilgrav-N ielsen; se under s te d 
fortræ der)

S ted fortræ der  
B ilgrav-N ielsen , Jen s, f. 36. H øjskolelærer

Kristeligt Folkeparti (KrF)
M edlem

S te ffen sen , Jens, f. 29. F ors tander
S ted fortræ der  

P edersen. Inger S tilling , f. 29. Overlærer

(V alda av F øroya lagting  den I aug usti 1983) 
Samhandsflokkurin (Sb)

M edlem  
N ielsen , A gnar, f. 28. Direk tør

S ted fortræ der  
(Joensen , A sb jørn  [Sjfl])

Tjóðveldisflokkurin (Det republikanske parti) (Tvfl)
M edlem

P atursson . Erlendur, f. 13. Hagfrø5ingur 
(cand. polit.)

S ted fortræ der  
K jølbro, K arin. 1'. 44. Socialrådgiver
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Selvstyreflokken (Sjfl)
Sted fortræ der  

Jo ensen , A sb jørn , f. 27. Maskiningeniør. 
(S tedfortræ der for Jógvan Sundstein 
[Fkfl])

(V idda  av G rønlands landsting  den 27 m a j 1983)
Siumut (Si)

M edlem  S ted fortræ der
Lange. Preben, f. 48. L æ rer  R osing. H ans-P avia , f. 48. Præsident for ICC

Atassut (At)
M edlem  

S teenho ld t, O tto . f. 36. L ærer
S ted fortræ der  

C hem nitz. Lars. f. 25. Sko le inspektør

F i n l a n d s  d e l e g a t i o n

Regeringsrepresentanter m. fl.
(U tsedd a  av F inlands regering den 17feb ru a ri 1984)

Sorsa . K alevi, f. 30. S tatsm in ister  (Sd) 
V äyrynen, Paavo , f. 46. U tr ikesm iniste r  (K) 
L indblom . Seppo , f. 35. Handels- och indu

striminister (Sd)
Laine, Jerm u . f. 31. Utrikeshande lsm in iste r  

(Sd)
Ta.xell. C hristo ffer, f. 48. Justitieminister 

(Sfp)
A hde, M atti. f. 45. Miljöminister (Sd)

Sno nio , K aarina, f. 41. Undervisningsm inis
ter  (Sd)

Taipale, Vappu, f. 40. Minister i social- och 
hälsovårdsm inis ter ie t  (Sd) 

K uusko sk i-V ika tm a a , E eva . f. 46. Social- och 
hä lsovårdsm inis ter  (K)

L eppdnen , U rpo, f. 44. Arbe tsk raftm in iste r  
(Smp)

B jörkstrand. G ustav , f. 41. Kulturm inister  
och nordisk sam arbe tsm in iste r  (Sfp)

(U tsedd a  av A lands landskapsstyre lse  den 2 ja n u a r i 1984)
W oivalin, Folke. f. 28. Lan tråd  (ÅS) 
N ord m a n , G unnevi, f. 35. Vicelantråd (lib.) 
F lodin, M ay, f. 34. L andskapssty re lse leda

mot (FS)
Ja nsson , C hrister, f. 43. L andsk ap ss ty re lse 

ledamot (c)

P orko, Lars, f. 46. Landskapssty re lse leda  
mot (lib.)

Sa lm én, Olof, f. 27. L an dskapssty re lse leda
mot (c)

W iklöf, Lars, f. 44. L andska pss ty re lse leda 
mot (ÅSD)
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Riksdagen
(Valda av r iksdagen den 7feb ru a ri 1984 ocli ko m p le tte ra d  den 17 feb ru a ri 1984) 

Suomen Sosialidemokraattinen Puolue (Finlands Socialdemokratiska parti) (Sd)
M edlem m ar  

B ärlund, Kaj, f. 45. Ekono m ie  magister 
Elo, M ikko, f. 43. Filosofie licentiat

(Förfa ll vid 32 :a sessionen  113-2/3; er
sa tt av R iitta  Järvisa lo -K anerva; se  un 
der suppleanter)

K nuu ttila , Sakari, f. 30. Ingenjör
(Förfa ll und er 32:a session en  113-2/3; 
ersa tt av Saara-M aria  P aakkinen; se u n 
der suppleanter)

L iikanen, Erkki, f. 50. Par t isekre te ra re
(F örfall und er 32 ;a sessionen  113-213; 
ersa tt av A n tti  K alliom äki; se under  
suppleanter)

L ipponen , P aavo , f. 41. Pol. kand.
M uurm an , P eter, f. 44. M agister  i sam hälls 

ve tenskaper

Su p p lean ter  
N yby, M ats, f. 46. S tud iehandledare 
Jä rvisa lo -K anerva , R iitta , f. 45. E konom

P aakkinen . Saara-M aria , f. 41. R edak tör

K alliom äki, A n tti, f. 47. G ym nast ik lä ra re

S tarast, P ekka , f. 56. S tuderande 
L älidesm äki, M artti, f. 31. Medicine licentiat

Kansallinen Kokoomus (Nationella samlingspartiet) (Kok)
M ed lem m a r  

H etem ä ki-O land er, Elsi, f. 27. L ek tor  
K anerva , Ilkka , f. 48. Polit ices magister 

(F örfall under 32 ;a sessionen  29/2—2/3; 
ersa tt av  H elena  P esola; se under su p p 
leanter)

P etä jän iem i. Tuulikki, f. 42. Jus ti t ierådm an 
(Förfa ll under 32 ;a session en  29/2—2/3; 
ersa tt av Liisa H ilpelä; se under  
suppleanter)

Suo m in en , llkka , f. 39. Politices magister 
(Förfa ll under 32;a sessionen  2/3; ersa tt 
av K arl-G unnar F agerho lm ; se under  
Å lä nd sk  sam ling , suppleanter)

Sup p lean ter  
L ouvo , A nna-K aarina , f. 37. Tandläkare  
P esola , H elena , f. 47. Magister i sam hällsve

ten skaper

H ilpelä, L iisa, f. 28. Filosofie magister,  lek
tor

Järvenpää , H eikki, f. 48. In form ationschef
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C en terp a rtie t (K eskustapuolue) (K)
M edlem m ar  

A ho. E sko, f. 54. N äringsom budsm an
<F örfall und er 32:a session en  113-213; 
ersa tt 1/3 av K arl-G unnar F agerholm ; se 
und er Å lä nd sk  sam ling , supplean ter, er
sa tt 2/3 av S ep p o  P elttari; se under su p 
pleanter)

Iso h oo ka na -A su n m aa , Tytti, f. 47. Politices 
doktor

K em ppainen , H a nna, f. 51. L äkare
(Förfa ll under 32 :a session en  I /3 —2/3; 
ersa tt del av 1/3 av E sko  A lm gren; se 
und er F inlands kristliga fö rb u n d , su p p 
leant, ersa tt de l av 1/3 och 2/3 av Timo 
K ietävä inen; se under su p p lea n ter) 

V äänänen, M arja tta , f. 23. A vdelningsd irek
tör

Supp lean ter  
P elttari, S eppo , f. 41. Vicehäradshövding,  

länsman

K ietävä inen . Timo, f. 57. P laneringssekre te
rare

(A lm gren, E sko  (S k l))

A laranta , Juhani, f. 48. Pastor, distriktsre- 
daktör

Suomen Kansan Demokraattinen Liitto (Demokratiska förbundet för Finlands folk) (Sdkl)
M edlem m ar  

K em ppainen . A rvo. f. 46. Medicine licentiat 
(Förfa ll und er 32;a sessionen  1 /3 -2 /3 ;  
ersa tt av A nna -L iisa  Jo kinen ; se under  
su p p le a n ten  

Turpeinen, P irkko, f. 40. Bitr. överläkare

S up p lean ter  
Jokinen . A nna-L iisa . f. 23. R edaktör

Söd erström , S ten . f. 48. Medicine licentiat

Svenska folkpartiet (Sfp)
M edlem  

S tenbäck, Pär, f. 41. Direktör
Supp lean t

W esterlund, H enrik, f. 26. Agrolog, jo rd b ru 
kare

Finlands landsbygdsparti (Suomen Maaseudun Puolue) (Smp)
M edlem

Riihijärvi, H eikki, f. 37. K yrkoherde
Supp lean t  

R ata , M artti, f. 17. Teknologie licentiat
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Finlands kristliga förbund (Suomen Kristillinen Liitto) (Skl)
S upp lean t

A lm gren , E sko, f. 32. Filosofie magister,  lek
tor (Suppleant för Hannu  K em ppainen  (K))

(Valda uv Å la n d s landsting  den 4 n o vem b er 1983 och den 18 ja n u a r i 1984)
Åländsk samling (ÁS)

M ed lem m ar  
Ja n sso n , O lof, 31. Landst ingsm an (c)

Tuom inen . P ekka . f. 43. In form ationssekre
terare (ÅSD)

S up p lean ter  
F ugerho lm . Kart-G  unnar, f. 30. L ek tor .

landstingets förste vicetalman (lib.) 
Ja n sson . R oger. f. 43. D ip lom ekonom  (FS)

I s l a n d s  d e l e g a t i o n
Regeringsrepresentanter m. fl.

(U tsedda  den 26 m a j 1983)
H erm annsson , S te ingrím ur, f. 28. Forsætis- 

ráðherra  (sta tsm inister)  (F.)
S te fa n sso n . A lexa nder, f. 22. Félagsmåla- 

ráðherra  (socialminister) (F.)
H erm annsson , Sverrir, f. 30. Iðnaðarráð- 

herra ( industriminister) (Sj.)

M ath iesen . M atth ia s Á . f. 31. Viðskipta- 
ráðherra  (handelsminister) (Sj.)

B jarnason. M a tth ia s, f. 21. Heilbrigðis- og 
sam gönguráðherra  (hälso- och samfärd- 
selsminister) (Sj.)

H elgadó ttir, R agnh ild itr. f. 30. M enntam äla-  
ráðherra  (utbildningsminister)  (Sj.)

Alþingi (altinget)
(Valda den 12 d ecem ber 1983 och den 28 ja n u a r i 1984)

Efri deild (överste  afdeling) E; neöri deild (nederste  afdeling) (N) 
Sjálfstæðisflokkurinn (Selvstsendighedspartiet) (Sj.)

F ulltrúar (m ed lem m er)
Sigurdsson . Pétur, f. 28. Fram kvæ m dastjó ri  

(direktör). N.

Pórðarson. Frið jón, f. 23. Fyrrv .  ráðherra  
(fhv. minister). N .

E inarsson , Ó la fur G ., f. 32. Héraðsdóm slög- 
maður,  form aður  þingflokks Sjálfstæöis- 
flokksins (advokat,  Selvstændighedspar-  
tiets  gruppeleder),  N.

V aram enn (s ted fo rtræ d ere) 
\irke lsd ó ttir , Sa lo m e,  f. 27. Húsm óðir ,  for- 

seti Ed. (husm or,  fo rm and  i altingets 
öve rs te  afdeling). E.

Pálsson, Porsteinn, f. 47. Héraðsdóm slög- 
maður,  fo rm aðu r  Sjálfstæðisflokksins (ad
vokat,  Se lvstændighedspartie ts  formand), 
N.

Johnsen, A m i,  f. 44. B laðmaður. skrifari í 
sam einuðu  Alþingi (journalist,  sek re tæ r  i 
de t forenede Alting). E.
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Framsóknarflokkurinn (Fremskridtspartiet) (F.)
Fulltrúi (m edlem )

P étursson , Pdll. f. 37. Bóndi, form aður  þing- 
flokks Fram sóknarflokksins  (bonde, F rem 
skrid tspartie ts  gruppeleder).  N.

V aram adur (s ted fo rtræder) 
A d a ls te in sson , D avid, f. 46. Bóndi (bonde), 

E.

Alþyðubandalagiö (Folkeforbundet) (Ab.)
F id ltn ii (m ed lem )

H elgadó tlir, G udrún, f. 35. R ithöfundur (for
fatter), N.

Varam adur (stedfortræ der) 
G uttorm sson , H jörleifur, f. 35. Fyrrv.  ráð- 

herra  (fhv. minister). N.
Alþýðuflokkurinn (Det socialdemokratiske parti) (A.)

Fiilltriti (m ed lem )
G udnason , E idur, f. 39. F ré t tam aö u r  (redak

tör), E.

V aram adur (stedfortræ der)  
Sigurdardóttir. Johanna , f. 42. Fyrsti vara- 

forseti Nd. (förste s tedfortrædende for
mand i altingets nederste  afdeling), N.

Bandalag Jafnaðarmanna (Det socialdemokratiske forbund) (Bj.)
Fulltriii (m edlem )

B ened ik tsson , S te fa n ,  f. 41. Arkitekt (arki
tekt), E.

V aram adur (s ted fo r træ d er) 
(K ristm und sdå ttir , S igridur D una (SK .))

Sarntok um kvennalista (Kvinneliste forbund) (SK)

N o r g e s  d e l e g a t i o n

V aram adur (stedfortræ der) 
K ristm u ndsdå ttir , S igridur D úna. f. 52. 

M annfræðingur (antropolog). E. (Supple
ant för Stefán Benediktsson (Bj.))

Regeringsrepresentanter
(U tsed d a  av regeringen den 13 feb ru a ri 1984)

W illoch, K åre, f. 28. S tatsm in ister  (H)
S tray, Svenn , f. 22. U tenriksm inis ter  (H) 
K ristiansen , K åre, f. 20. S ta tsråd  og sjef for 

Olje- og energ idepar tem en te t  (K r.F .)  
Jakob sen , Jo h an  J .. f. 37. S tatsråd og sjef for 

S am fe rdse lsdepar tem ente t  (Sp)
B ondevik, K jell M agne, f. 47. S ta tsråd  og sjef 

for Kirke- og undervisningsdepartem entet  
(K r .F .)

H a u g stved t, A sb jørn , f. 26. S ta tsråd  og sjef 
for H andelsdepar tem en te t  (K r .F .)  

R etted a l, A rne, f. 26. S ta tsråd  og sjef for 
K ommunal- og arbe idsd epartem en te t  (H)

G jertsen , A strid , f. 28. S ta tsråd  og sjef for 
Forbruker-  og ad m in is tra s jo nsd epar tem en
tet (H)

H eløe, L e i f  A rne, f. 32. S ta tsråd  og sjef for 
Sosia ldepartem ente t  (H)

L angsle t, Lars Roar, f. 36. S ta tsråd  og sjef 
for Kultur- og v i te n sk apsdepar tem en te t  
(H)

P resthus, Rolf, f. 36. S ta tsråd  og sjef for F i
n ansd epartem en te t  (H)

Surlien , R ake l, f. 44. S ta tsråd  og sjef for Mil
jøve rn d ep a r tem en te t  (Sp)

Syse , Jan P .. f. 30. S ta ts råd  og sjef for Indu
s t r idepar tem ente t  (H)
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Valda medlemmar
(U tsedd a  av S to r tin g e l den 16 d ecem ber 1983 och den 21 feb ru a ri 1984) 

Det norske arbeiderparti (A)
M ed lem m er  

B rundtland , Gro H arlem , f. 38. Lege 
H ansen , G u ttorm , f. 20. Journalis t  
B erge, G unnar, f. 40. S tud ie ins truktør  
S teen , R eiulf, f. 33, journalis t  
M artinsen , A str id  M urberg, f. 32. L æ re r -hus 

mor
E idem , B jarne M ørk, f. 36. L æ rer  
K ristensen , F inn, f. 36. F y lkessek re tæ r

(Förfa ll vid  32:a sessionen; ersa tt av O d
var N ordli; se under V aram edlem m er) 

G røndahl, K irsti K olle, f. 43. Adjunkt, hus
mor

V aram edlem m er  
N ordli, O dvar, f. 27. Fy lkesm ann 
P ettersen , O ddrunn, f. 37. R ek to r  
F arem o, O sm und, f. 21. Tiltakssjef  
B akke, H allvard, f. 43. Ø konom is jef  
Jø rgensen , R agna  B erget, f. 41. Forbruker-  

konsulent 
R o tnes , M arit, f. 28, Sosialsjef 
B lankenborg , H aakon , f. 55. Student

Stub berud , L iv, f. 30. H u sm o r 

Verdal, S igurd, f. 27. Skolesjef

Høvre (H)
M edlem m er  

Benkow , Jo , f. 24. Fo tografm es ter  
Thom assen , P etter, f. 41. Fylkesråd 
Schnitler, G unvor, f. 30. L ærer 
R andal. H åkon , f. 30. Sko lebestyrer  
Skauge , A rne, f. 48. Personalsjef  
H a nsen-K rone , M argit, f. 25. Husste l læ rer

V aram edlem m er  
D itlev-S im o nsen , Per, f. 32. Sk ipsreder 
L øvvig , M arit, f. 38. Spesialpedagog 
A p en es, G eorg. f. 40. R edak sjonssek re tæ r  
L ow zow , W enche, f. 26. Rektor 
L ow zow , Carl Fr., f. 27. Overingen iør  
K oppernæ s. Inger. f. 28. Adm inis tre rende di

rektør
L efd al, Lars. f. 39. Overingeniør

Kristelig folkeparti (K r.F .)
M edlem m er  

With, Odd, f. 21. F inansrådm ann 
Tungesvik, H ans O lav, f. 36. Lege

V aram ed lem m er  
Syn nes , H arald , f. 31. L ek to r  
H ans, K nut. f. 15. Driftsleder, sivilagronom

Senterpartiet (Sp)
M ed lem m er  

B uttedahl, Johan', f. 35. Distriktsannlege 
U eland, Ole G abriel, f. 31. Fy lkesagronom

V aram ed lem m er  
V elsand. Lars, f. 41. Bonde 
(R o ssbach . H ans H a m m o n d  (V))
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F rem skrittspartie t (F r .p.)
M edlem

H agen , CarI / . ,  f. 44. Næringspolit isk kon su
lent

V aram edlem  
Varam edlem  fra A)

Sosialistisk venstreparti (SV)
M edlem

K van m o , H a nna, f. 26. H usm or
V aram edlem  

(Varam edlem  fra Fl)

V enstre (V )
V aram edlem  

R ossba ch , H ans H a m m o nd , f. 31. L ek tor  
(Varam edlem  fra Sp)

S v e r i g e s  d e l e g a t i o n
Regeringsrepresentanter

(U tsedda  a r  regeringen den 23 feb ru a ri 1984)

P alm e, O lof, f. 27. S tatsm in ister  (s)
C arlsson, Ingvar, f. 34. S ta tsråd  och ställfö

re trädande s ta tsm inis ter  (s)
L un dkvist, S van te , f. 19. S ta tsråd  och chef

för jo rd b ru k sd ep ar tem en te t ,  nordisk sam arbe tsm in iste r  (s) 
F eldt, K je ll-O lo f  f . 3 I . S ta tsråd  och ch ef  för 

f inansdepar tem ente t  (s)
Sigu rd sen , G ertrud, f. 23. S ta tsråd  (s)
G usta fsson , H ans, f. 23. S ta tsråd  och chef  

för b o s tad sdepar tem en te t  (s)
Leijon, A nna-G reta , f. 39. S tatsråd  och chef  

för arbe tsm ark n ad sd ep ar tem en te t  (s)
H jelm -W allén , L en a , f. 43. S tatsråd  och chef  

för u tb i ldningsdepartem entet (s)

P eterson , Thage G ., f. 33. S ta tsråd  och 
för industr idepar tem entet  (s) 

A ndersso n , S ten , f. 23. S ta tsråd  och che 
socialdepartem ente t  (s)

B oström , Curt, f. 26. S ta ts råd  och che: 
kom m unik a tionsdep ar tem en te t  (s) 

B odströ m , L ennart, f. 28. Utrikesm iniste  
G öransson, B engt, f. 32. S ta tsråd  (s) 
D ahl. B irg itta , f. 37. S ta tsråd  (s) 
C arlsson, R o ine, f. 37. S ta tsråd  (s) 
H olm berg, Bo, f. 42. Statsråd  och chef 

c iv i ldepartem ente t  (s)
H ellström , M ats. f. 42. S ta tsråd  (s) 
W ickbom , S ten , f. 31. S ta tsråd  och chef 

jus t i t iedepar tem ente t  (s)
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Valda medlemmar
(U tsedd a  av r iksdagen den 6 ok to ber 1983 och den 21 feb ru a ri 1984) 

Sveriges socialdemokratiska parti (s)
M edlem m ar  

N ilsson , G unnar, f. 22. R iksdagsledam ot 
P alm , S ture, f. 19. R edak tör  
Ja n sso n , P aul, f. 24. E lektr iker

(Förfa ll vid  32 :a sessionen  28/2; ersa tt 
av Lahja E xner; se under Supplean ter)  

Lundblad , G rethe, f. 25. Socialinspek tör  
A ndersso n , L ennart, f. 27. S tud ieom b uds

man
Gadd, A rne, f. 32. R evis ionsdirektör  
Häll, K arl-Erik, f. 29. O m budsm an

(Förfa ll vid  32 ;n session en  28/2; ersa tt 
av Karin F lodström ; se under S u p p lea n 
ter)

W iklund, B eng t, f. 29. Journalis t
(Förfa ll vid 3 2 ;a session en  29/2; ersa tt 
av L ah ja  E xner; se under Supplean ter)  

Jo hansso n , Tyra. f. 28. K ontoris t ,  Uddevalla  
A ndersso n , G eorg, f. 36. R ektor

S up p lean ter  
F lodström , K arin, f. 32. Lågstadie lärare  
E xner, L ah ja , f. 39. Tex tilarbetare 
H åkansson , Per O lof, f. 41. B yggnadsingen

jö r

Ö hrsvik, L ena , f. 44. K u ra to r  
Jo hansso n , K urt Ove, f. 34. O m budsm an

Ö strand, Olle, f. 29. M ätningsföres tåndare  
B ergander, Lilly, f. 25. R iksdagsledamot

N ilsson , Barbro, f. 31. Ä m neslärare

U lander, L ars, f. 34. O m budsm an  
O scarsson, Berit, f. 40. S tud iesekre te ra re

Moderata samlingspartiet (m)
M ed lem m a r  

Sundberg , Ingrid, f. 25. Fil. kand.
(Förfa ll vid 3 2 ;a session en  1/3; ersatt 
av Siri H äggm a rk; se  under Su p p lea n 
ter)

P etersson , Per, f. 19. H em m ansägare  
N yha g e . H ans, f. 24. Rektor

(Förfa ll vid 32 ;a sessionen  27/2; ersa tt 
av U lf  A d elso h n ; se under Supplean ter)  

A ndersso n . A rne. f. 28. L an tb ruk are
(Förfa ll v id 3 2 ;a sessionen  1/3—213; er
sa tt av Tore N ilsson; se under Su p p lea n 
ter)

Svensso n , S ten , f. 37. In form ationschef

Supp lean ter  
A d elso hn , Ulf, f. 41. Partiordförande och 

gruppledare

N ilsson , Tore, f. 29. Predikant 
H ä ggm ark , Siri, f. 20. R iksdagsledam ot

F ridolfsson , Filip, f. 23. Fabrikör

A d o lfsso n , Tage, f. 20. Företagare
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C en terp a rtie t (c)
M edlem m ar  

Söder, K arin, f. 28. Y rkesvalslärare

G u stavsson , R une, f. 20. Socionom
(Förfa ll vid  32:a sessionen  2812; ersa tt 
av Thorbjörn Fälldin; se  under  
Supplean ter)

Jonäng , G unnel, f. 21. S tud ie ins truk tör

Su p p lean ter  
Fälldin, Thorbjörn, f. 26. Partiordförande 

och gruppledare 
E kelund, Ulla, f. 28. Tillsynslärare

Björk, G unnar, f. 44. Bankkonsulent

Folkpartiet (fp)
M edlem

U llsten , Ola, f. 31. Partiordförande
(F örfa ll vid  32 :a sessionen  2712 och 28/2; 
ersa tt av E lver Jo n sso n ; se under  
Supplean t)

Supp lean t  
Jo nsson , E lver, f. 36. Postiljon

Vänsterpartiet kommunisterna (vpk)
M edlem

W erner, L ars, f. 35. O m budsm an
Supp lean t  

H jelm strö m , E va, f. 45. T jänstem an
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Saklista
för 32:a sessionen jämte förteckning över i Nordiska rådet anhängiga 
saker

(N edan  upp tages i n u m m erfö ljd  alla den 27 feb ru a ri 1984 i rådet an h ä ng 
iga saker. Pä fö rs la g  av p resid ie t har en lig t rådets beslu t den 27 feb ru a ri  
1984 saklistan  fö r  sessionen  av dessa  saker upp förts  alla u tom  dem , som  
här nedan fö r s e tts  m e d  *)

A . M ed lem sförsla g
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B. M in isterråds förslcie
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C. 1984 B erä ttelser
1 Berätte lse  rö rande  det nordiska sam arbe te t  (överläm nad av 

N o rd iska  ministerrådet)
2 N o rd iska  m inis terrådets  budgetredogörelse  och -förslag
3/e Berättelse  från N o rd iska  investeringsbanken 1983
4/k Berätte lse  från N o rd iska  kulturfonden inkl. revis ionsberä t

telse (1982)
15/e: 1 Berättelse  från fonden för teknologi och  industriell u tv eck 

ling
2 Berättelse  från fonden för  svensk-norskt  industriellt sam ar

bete
3 B erättelse  från N o rd iska  projek texportfonden

D . 1984. M eddeland en  i an ledning  av tidigare rekom m enda tion er  
27/1968/t M eddelande om  rekom m endation  nr 27/1968 angående ge-

m p n « ; a m  t r a f i k l a p s t i f t n i n a  i r i v p r l ä m n a t  a v  N n r H i s k a  m i n i s -



27



28



29



30



31



32



33

E. Frågor
1 Fråga till N o rd iska  ministerrådet angående internationell

konvention  om barnens  rä tt igheter  (ställd av Tyra  Jo h an s 
son) (D 1984/11/1982/s)

2 Fråga till N o rd iska  ministerrådet angående forskningssam 
arbete  om fordonsavgasernas  inverkan på hälsa och miljö 
(ställd av Tyra  Johansson) (D 1984/29/198l/s och D 1984/30/ 
1981/s)

3 Fråga till N orges  regering angående in ternationellt  förbud
mot valfångst (ställd av Grethe  Lundblad)

4 Fråga till Norges regering angående valfångst (ställd av
G uðrún  H elgadó tt ir )

5 Fråga till N ord iska  ministerrådet angående försurningspro-
blemen (ställd av R une Gustavsson) (D 1984/20/ 1983/s)

2-30-332 Nordiska rådet
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6 Fråga  till N o rd iska  ministerrådet angående N ord iska  kon

tak torganet för narkotikafrågor (ställd av Rune Gustavsson) 
(D 1984/14/1982/s)

7 Fråga till N ord iska  ministerrådet angående organiserat sam 
arbete  mellan N ord iska  akadem ikerrådet  (NAR) och N o r 
diska ministerrådet (ställd av Pär  Stenbäck)

8 Fråga  till D anm arks  regering angående Öresundsförbindel-
serna  (ställd av Ingrid Sundberg)

9 Fråga till N ord iska  ministerrådet angående ökat radio- och
T V -sam arbe te  i N o rd en  (ställd av Ingrid Sundberg) (D 1984/ 
3/1982/k)

10 Fråga till N ord iska  ministerrådet angående sam arbe te  om
TV-program  för sjöfolk (ställd av G unvor  Schnitler) (D 
1984/8/ 1976/k)

11 Fråga till N ord iska  ministerrådet angående gem ensam  nor
disk auktorisa tion  av tolkar och transla to rer  (ställd av Tuu- 
likki Petäjäniemi)

12 Fråga till N ord iska  ministerrådet angående nordisk tenta-
mens- och examensgiltighet (ställd av Pär Stenbäck)

13 Fråga  till Finlands och Sveriges regeringar angående b eva
rande t  av förm åner  för pensionärer  vid flyttning från Sveri
ge till Finland (ställd av Kaj Bärlund)

14 Fråga till D anm arks ,  Finlands, Islands och Sveriges rege
ringar angående de nordiska författarstipendierna (ställd av 
Elsi Hetemäki-O lander) (D 1984/9/1981/k)

15 Fråga till Sveriges regering angående språklig registrering
av finnar i Sverige (ställd av Pete r  M uurman)

16 Fråga till Norges  regering angående kustvalfångst (ställd av
M argrete Auken)

17 Fråga till N ord iska  ministerrådet angående projek tet  S can
dinavian Link (ställd av Ole Henriksen)

18 Fråga till N orges  och Sveriges regeringar angående kilome
teravgift på  las tb i ls transporter  (ställd av Peder  Sønderby)

19 Fråga till N o rd iska  ministerrådet angående en europeisk
miljökonvention (ställd av Margrete Auken) (D 1984/7/ 
1978/s)

20 Fråga till Sveriges regering angående sjötransport  av ra
dioaktivt avfall (ställd av Margrete Auken)

21 Fråga  till Sveriges regering angående upparbetn ing av a to m 
bränsle (ställd av Margrete Auken)

22 Fråga till N ord iska  ministerrådet angående nordiskt sam ar
bete kring datateknologins regionalpolitiska konsekvenser  
(ställd av E sko  Aho)

23 Fråga till Sveriges regering angående undervisning på finska
(ställd av Tytti  Isohookana-Asunm aa) (D 1984/14/1975/k)

24 Fråga till N o rd iska  ministerrådet angående ett sam nord iskt
program  för förkortning av arbetstiden  (ställd av Arvo 
Kem ppainen) (D 1984/6/1977/s)

25 Fråga till Finlands och Sveriges regeringar angående förmed
ling av Finlands TV-program till de i Sverige bosatta finlän
darna (ställd av Tuulikki Petäjäniemi) (D 1984/20/1971/k)
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26 Fråga till N o rd iska  ministerrådet angående ikraftträdande 

av den nordiska  sp råkkonven tionen  (ställd av Elsi Hete- 
mäki-Olander) (D 1984/32/198l/j)

27 Fråga till Sveriges regering angående rös trä tt  för nordbor  i 
parlam entsval (ställd av Pär  S tenbäck)

28 Fråga till N o rd iska  ministerrådet angående det nordiska 
b is tånd ssam arbe te t  (ställd av Pirkko Turpeinen)

29 F råga till N o rd iska  ministerrådet angående räkn ecen te r  för 
väderp rogno se r  (ställd av Sture Palm) (D 1984/4/1983/t)

30 Fråga  till N o rd iska  ministerrådet angående förenklingar av 
vägm ärkningssystem et (ställd av Sten  Svensson)

31 Fråga till Sveriges regering angående undervisning i svenska 
som an dra  språk (ställd av M arja t ta  Väänänen)

U tanför saklistan  fö re lä g g es  fö r  rådet:
Dokum ent 1 Rapport från N o rd iska  rådets  presidium
D okum ent 2 V erk sam hetsbe rä t te lse  från N ord iska  rådets  bud getkom 

mitté
D okum ent 3 Förslag angående försöksordning om budgetproceduren
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Sakernas fördelning på utskott
Juridiska utskottet

A . M ed lem sförsla g

B. M inisterrådsforslag

C. 1984 B erä ttelser
1 Berättelse rörande det nordiska sam arbe te t
2 N ord iska  m inis terrådets  budgetredogörelse  och -förslag
D. 1984. M eddelanden  i an ledning av tidigare rekom m enda tioner
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E. Frågor
11 F råga  till N o rd iska  m inis terrådet angående gem ensam  nor

disk auktorisa tion  av to lkar  och trans la torer  (ställd av Tuu- 
likki Petäjäniemi)

15 F råga  till Sveriges regering angående språklig registrering
av f innar i Sverige (utställd av Pete r  M uurman)

26 F råga  till N o rd iska  ministerrådet angående ikraftträdande
av den  nordiska sp råkkonven tionen  (ställd av Elsi Hete- 
mäki-Olander)

27 Fråga till Sveriges regering angående rös trä tt  för nordbor  i
parlam entsval (ställd av Pär  S tenbäck)

Kulturutskottet
A. M ed lem sförsla g

C. 1984 B erä ttelser
1 Berättelse rörande det nordiska sam arbetet
2 N o rd iska  ministerrådets  budgetredogörelse  och -förslag
4/k Berätte lse  från N o rd iska  kulturfonden inkl. revis ionsberä t

telse (1982)
5 Rapportering från N o rd iska  forskningspolitiska rådet
D. 1984. M edd eland en  i an ledning av tidigare rekom m enda tion er
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E. Frågor
9 Fråga  till N o rd iska  ministerrådet angående ökat radio- och

TV -sam arbe te  i N ord en  (ställd av Ingrid Sundberg)
10 Fråga till N o rd iska  ministerrådet angående sam arbe te  om

T V-program  för sjöfolk (ställd av G u nvor  Schnitler)
12 Fråga till N ord iska  ministerrådet angående nordisk ten ta 

mens- och examensgiltighet (ställd av Pär S tenbäck)
14 Fråga till D anm arks ,  F inlands,  Islands och Sveriges rege

ringar angående de nordiska  fö rfa ttarstipendierna (ställd av 
Elsi Hetem äki-O lander)

23 Fråga till Sveriges regering angående undervisning på finska
(ställd av Tytti Isohookana-A sunm aa)

25 F råga  till Fin lands och Sveriges regeringar angående för
medling av Finlands T V-program  till de i Sverige bosatta  
f inländarna (ställd av Tuulikki Petäjäniemi)

31 F råga till Sveriges regering angående undervisning i svenska
som an dra  språk  (ställd av M aija tta  Väänänen)

Social- och miljöutskottet
A. M ed lem sförsla g

B. M in isterrådsforslag

C. 1984 B erä ttelser
1 Berättelse  rörande det nordiska  sam arbe te t
2 N o rd iska  m inis terrådets  budgetredogörelse och -förslag
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D. 1984. M edd elanden  i anledning av tidigare rekom m enda tioner
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42E. Frågor
1 Fråga till N ord iska  ministerrådet angående internationell

konvention  om  barnens  rätt igheter  (ställd av Tyra  Jo h an s 
son)

2 Fråga till N ord iska  ministerrådet angående forskningssam 
arbete  om fordonsavgasernas  inverkan på hälsa och miljö 
(ställd av T yra  Johansson)

3 Fråga till Norges  regering angående internationellt förbud
mot valfångst (ställd av Grethe  Lundblad)

4 Fråga till Norges  regering angående valfångst (ställd av
Guðrún  Helgadóttir)

5 Fråga till N ord iska  ministerrådet angående försurningspro-
blemen (ställd av Rune Gustavsson)

6 Fråga till N o rd iska  ministerrådet angående N ord iska  kon
tak torgane t  för narko tikafrågor (ställd av Rune Gustavsson)

7 F råga  till N o rd iska  ministerrådet angående organiserat sam 
arbe te  mellan N ord iska  akadem ikerrådet  (NAR) och N o r 
diska ministerrådet (ställd av Pär Stenbäck)

13 Fråga till Finlands och Sveriges regeringar angående beva
rande t  av fö rm åner  för pensionärer  vid flyttning från Sveri
ge till Finland (ställd av Kaj Bärlund)

16 Fråga till Norges  regering angående kustvalfångst (ställd av
M argrete  Auken)

19 Fråga till N o rd iska  ministerrådet angående en europeisk
miljökonvention (ställd av Margrete Auken)

20 Fråga till Sveriges regering angående s jötransport  av ra 
dioaktivt avfall (ställd av Margrete Auken)

21 Fråga till Sveriges regering angående upparbetning av a to m 
bränsle (ställd av Margrete Auken)

24 Fråga till N ord iska  ministerrådet angående ett samnordiskt
program för förkortn ing  av arbetstiden  (ställd av Arvo 
Kem ppainen)

Trafikutskottet
A. M edlem sförslag

C. 1984 B erä ttelser
1 Berättelse rörande det nordiska sam arbetet
2 N ord iska  ministerrådets  budgetredogörelse  och -förslag
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D. 1984. M eddeland en  i an ledning av tidigare rekom m enda tion er
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E. F rågor
E 8. F råga  till D anm arks  regering angående Öresundsförbindel-

serna (ställd av Ingrid Sundberg)
17 F råga  till N o rd iska  ministerrådet angående projektet  Scan

dinavian Link (ställd av Ole Henriksen)
18 F råga till Norges  och Sveriges regeringar angående kilom e

teravgift på las tb i ls transporter  (ställd av Peder Sønderby)
29 Fråga till N o rd iska  ministerrådet angående räknecen te r  för

väderp rogno se r  (ställd av Sture Palm)
30 Fråga till N o rd iska  m inis terrådet angående förenklingar av

vägm ärkningssystem et (ställd av  Sten Svensson)

Ekonomiska utskottet
A . M ed lem sförslag

B. M inisterrådsforslag

C. 1984 B erä tte lser
1 Berätte lse  rö rande  det nordiska  sam arbe te t
2 N ord iska  ministerrådets  budgetredogörelse och -förslag
3/e Berättelse från N o rd iska  investeringsbanken 1983
15/e: 1 Berättelse från fonden för teknologi och industriell u tve ck

ling
2 Berättelse från fonden för svensk-norskt industriell t sam ar

bete
3 Berättelse från N o rd iska  projek texportfonden

D. 1984. M eddelanden  i anledning av tidigare rekom m enda tioner



45

E. Fråga
22 Fråga till N ord iska  ministerrådet angående nordiskt sam ar

bete kring datateknologins regionalpolitiska konsekvense r  
(ställd av Esko  Aho)

28 Fråga  till N o rd iska  ministerrådet angående det nordiska
b is tånd ssam arb e te t  (ställd av Pirkko Turpeinen)
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Översikt över sessionen
Rådets  p lenarm öten hölls i r iksdagens plenisal. Platsfördelningen i salen 

fram går av p lanen sist i bandet.  F ö r  utsko ttens,  de legationernas, minister
rådets  och presidiets sam m anträden ,  för sekre ta ria tens  och p ressens  a rb e 
te, m. m. d ispon erades  olika lokaler i r iksdagens östra  och västra  byggna
der.

Plenarmöten
M åndagen den 27 februari kl. 1 2 .00-  16.30 
T isdagen den 28 februari kl 0 9 .0 0 -1 1 .5 0  och 14.00-17 .10 
Onsdagen den 29 februari kl. 0 9 .0 0 -1 2 .0 0  och 13.30-18 .00 
T orsdagen  den 1 m ars  kl. 0 9 .00 -1 1 .55 ,  15 .00-17 .00  och 17.00-20 .40 
F redagen den 2 mars kl. 0 9 .0 0 -1 4 .2 0

Utskottsmöten
Jurid iska  u tsko tte t
Söndagen den 26 februari  kl. 18.10-19 .15 
Tisdagen den 28 februari kl. 0 8 .3 0 -09 .0 0

K u ltu ru tsko tte t
Söndagen den 26 februari kl. 18 .00-18 .35 och 18.45-19 .40 
Tisdagen den 28 februari kl. 0 8 .30 -0 8 .4 0

Social- och m iljöu tsko tte t
Söndagen den 26 februari kl. 18 .00-20 .00
Tisdagen den 28 februari kl. 0 8 .30 -0 9 .00

T ra fiku tsko tte t
Söndagen den 26 februari kl. 18.00—20.00 
Tisdagen den 28 februari kl. 08 .3 0 -09 .0 0

E kono m iska  u tsko tte t 
Söndagen den 26 februari kl. 18 .00-19 .30  
M åndagen den 27 februari kl. 0 9 .45-10 .15  
Tisdagen den 28 februari kl. 08 .30-08 .45

Särskilda arrangemang
M åndagen den 27 februari: Kvällen reserverad  för sam m ankom ste r  i pa r

tiernas regi
Tisdagen den 28 februari: M ottagning i S tadshuse t  för utdelande av

N ord iska  rådets  li tteraturpris och musikpris 
(värd: Stockholm s kom mun)

Onsdagen den 29 februari: Mottagning på Grand Hotell Royal (värd:
Sveriges regering)
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PROTOKOLL
27 februari

Protokoll
l:a mötet 
Måndagen den 27 februari 1984 kl. 12.00
Presidenter: Jo Benkow (1—4 och 18), Karin Söder (5—18) och Anker Jørgensen (18)

Dagordning
1. Åpningsinnlegg av N ord isk  råds presi

dent
2. N a vneo pprop  og godkjennelse av m ed

lemslisten
3. Valg av presidium
4. Valg av supplean ter  for presidiemed- 

lemmene
5. Innlegg av den nyvalgte presiden ten
6. Utsendingen av materiale til sesjonen
7. Fas tse t te lse  av sakliste for sesjonen
8. Meddelelse om  avstem ningsordning
9. Valg av Budsjettkom ite
10. Valg av Inform asjonskom ite
11. Suppleringsvalg av medlem i Nordisk 

kulturfonds styre for 1984
12. Valg av m edlem m er og supplean ter  i 

styret for N ord isk  kulturfond for årene 
1985-86

13. Valg av særskilt  utvalg for granskning 
av Nord isk  kultu rfonds forvaltning frem til 
neste sesjon

14. Forslag angående forsøksordning om 
budsje t tp rosedyren  (Dokum ent 3)

15. Bemyndigelse for utvalgene å ta  til e t 
terretning slike m eddele lser  som ikke e r  satt 
opp på  saklis ten for sesjonen eller som ikke 
sluttbehandles på sesjonen

16. Forslag om taletidens begrensning i 
generaldebatten

17. Meddelelse om replikkordningen
18. Genera ldebatten .  C I: Nord isk  Minis

terråds beretning om  det Nord iske  sam arbe i

det samt D okum ent 1: Rapport fra Nord isk  
Råds presidium.

1.
Öppningsanförande av Nordiska rådets presi
dent

Høyst  ærede rådsforsamling, mine dam er  
og herrer! På presidiets  vegne ø nske r  jeg  alle 
som deltar i Nord isk  Råds 32. sesjon, h jerte
lig vel møtt.  Jeg hilser de valgte medlemm er,  
87 i tallet, og regjeringenes og landss tyrenes  
utpekte m edlem m er vel møtt til samarbeid, til 
sam væ r og til gagnlig nordisk gjerning. Vi vil 
arbeide i beviss the ten  om at de nordiske folk 
ønske r  oss  lykke til i våre forsøk på å  gjøre 
nordisk hverdag bedre  for folk flest.

Forho ldene er  lagt u tm erke t  til rette av e n 
gasjerte m edarbeidere på alle plan. Det 
takker  vi for. Presidiet har  invitert g jester fra 
inn- og utland, de nordiske lands am bassa 
d ø re r  til S tockholm , lederne av Nordenfor-  
eningene og -forbundet og rep resen tan te r  for 
arbeidslivets organisasjoner. L a  meg også få 
lov til å  rette et helt særskilt ve lkom m en til 
E F T A s  genera lsekre tæ r,  Per  Kleppe,  som i 
egenskap av sam arbe idsm in is ter  var  medlem 
av det aller første m inisterråd vi fikk i 1971. 
Et særlig ve lkom m en til fo rm annen  i Nord isk  
Sam eråd . som for første gang e r  her  som vår 
offisielle gjest!

Vi kan også glede oss over  å ha årets  to 
prisvinnere blant oss. Vi håper  at alle vil 
finne seg til rette  og ha u tby tte  av vårt sam 
vær.

Våre d iskusjoner vil finne sted for åpen 
scene; slik gjør vi det i en forsamling som har 
rø t ter  i det frie, åpne og dem okra tiske  sam 
funn -  en selvfølge i N ord en ,  men ikke alle 
andre s teder. En tallrik og innsiktsfull skare,



50 M åndagen den 27 februari 1984 kl. 12.00

m assem edienes  m edarbeidere ,  har  ta tt  k o n 
sekvensen av dette, og de er  blitt en n ø dven
dig og verdifull del av vårt nordiske miljø vi 
verken ø nsker  eller kan være foruten. Vi vet 
at de alle sam m en vil bestrebe  seg på å for
midle p lenarforsam lingens budskap  til fjern 
og nær, kanskje også fortelle et og annet om 
det fascinerende sosialpolitiske liv av m er u- 
struk turert  natur. Det k rydrer  både sam været 
og formodentlig også reportasjene.

Blant dem  som vil følge vårt  arbeid på nært 
hold. har  vi også i år  gleden av å hilse vel
kom m en represen tan te r  for de politiske ung
dom sorganisas jonene.  De er blitt en selvføl
gelig del av dette  polit iske nordiske stor- 
stevne.

Da vi skilte lag i S tortinget for ett år  siden, 
så vi vel alle frem til å m øtes her  i den ” ny
gamla R iksdagen” . Vi har allerede ved a n 
kom sten  fornem m et det historiske vingesus 
over  H elgeandsholm en. Vi befinner oss i o m 
givelser preget av rike svenske tradisjoner. 
Vi takker hjertelig Riksdagen og dens dele
gasjon til Nord isk  Råd for de grundige forbe
rede lse r  som er gjort, slik at vi så langt det er 
mulig, skal kunne fungere som et nordisk par
lament på sitt beste. Vi forstå r  at det under 
utgravningene her på holm en er  avdekket  ny 
k unnskap  om nordisk  historie fra mer kri
gerske epoker,  men denne gangen dreier  det 
seg om en fredelig invasjon. Den smule sabel
rasling som kan tenkes  å finne sted denne 
uken, vil vel und er  alle om stendighe ter  inn
skrenke seg til verbale kraftsa tser  på  kryss og 
tvers  av både partigrenser  og landegrenser, 
skulle jeg  tro. Jo da, vi er  heldigvis på rett vei 
i Norden.

Jeg nevnte  tallet 87 innledningsvis. Jeg vet 
at jeg  taler på hele p lenarforsam lingens vegne 
når jeg  nå henven der  meg til to  av våre m ed
lem m er valgt av Grøn lands L andsting  og til 
de tre landsstyrem edlem m er,  med landssty- 
reform annen i spissen. Dere personifiserer 
det ønske den grønlandske befolkning og det 
grønlandske h jem m estyre t  har  om å innta den 
selvfølgelig plass i de offentlige nordiske 
sam arbe idsorganer  som svarer  til det selv
styre dere fikk for fem år  siden. Dette ønsket,  
som alle i råde t  de ler  med dere ,  ble oppfylt da 
den reviderte  Helsingforsavtalen trådte i 
kraft den 28. jan u a r  i år.

Plenarforsam lingen i N ord isk  Råd samles i 
dag til en fulltonende og helhjertet ve lkomst

til våre grønlandske venner og kolleger. I dag 
er vi et helere, et mer fullstendig N o rd en  enn 
vi var i går. Det e r  alle glad for.

Vi setter  s tor  pris på at den form for tilslut
ning som vi i fe llesskap har funnet frem til, er 
blitt så godt motta tt  av dem  det direkte angår. 
Det er  en særlig berikelse å ha dere med i 
kretsen  av nordiske politikere, hvor  dere 
selvsagt og rettelig h ø rer  hjemme.

Samtidig e r  Fæ røy en es  og Alands rep re 
sentasjon og deltakelse på alle plan vesentlig 
s tyrket.  Vi har ikke mindre grunn til å m ar
kere vår tilfredshet med det utvidede medar- 
beiderskap som nå vil utvikle seg med de 
selvs tyrende organer og de to øyrikene.

Et oppriktig ve lkom m en til gamle og nye 
m edlem m er valgt av de folkevalgte fo rsam 
linger, L andss ty re  og L andskapssty re  i F æ r 
øyene og Aland!

Plenarforsam lingen i N ord isk  Råd tar til 
e t te rretn ing  at artikkel 44 i Helsingfors-avta- 
len ikke bare har fått ny formulering, men en 
ny formulering som innebæ rer  en betydelig 
politisk realitet.  De beslutn inger som skal tas 
i løpet av denne sesjon og i alle senere sesjo
ner, vil i sterkere grad enn før represen te re  
hele den nordiske familie.

Hvis jeg  får  gjøre en tilføyelse til min o m 
tale av de endringer som har funnet s ted, vil 
jeg  peke på  den meget store fordel det inne
bæ rer  at det viste seg mulig å g jennomføre 
viktige konstitusjonelle endringer med bibe
hold av N ord isk  Råds status som in ternasjo
nal organisasjon. I en tid da  forpliktende sam 
arbeid mellom suverene  s ta te r  blir stadig vik
tigere i det in ternasjonale sam funn, ha r  det 
betydning for oss alle at vi kan tale med økt 
styrke. Vi kan det nå.

Sam arbeid i en rådsforsamling e r  en k re
vende arbeidsform , men samtidig den eneste  
arbeidsform som står til buds. N o rd en  for  sin 
del kjenner ingen annen  vei å  gå -  ønske r  
heller ingen annen  vei. Sam arbeid  er ikke 
bare hensik tsm essighet.  Det er  på  sitt beste 
— riktig forstått og praktisert  — det som kan 
kom m e det sanne dem okrati  nærm est.  Vi vet 
også av erfaring at N ord isk  Råd står hjelpe
løst og er uten  mulighet til å op p n å  resulta te r  
dersom  ikke alle land i fellesskap er i stand til 
å sam arbeide seg frem til enighet.

Jeg har  fått i oppdrag å  p resen te re  pres i
diets syn på det nordiske sam arbe id  i dagens 
generaldebatt .  Derfor  får de t greie seg med
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disse be traktn inger i denne omgang.

La meg likevel um iddelbart  før plenarfor
samlingen skal velge ny pres iden t få kom m e 
med en personlig bemerkning: en personlig 
takk til hver især for den tillit som er  vist. og 
den hje lpsom het som er blitt meg til del i det 
år  jeg  har hatt  den ære å  fungere som rådets 
president.

Ett å r  er  i et lengre historisk perspektiv  
knapt nok m er  enn et øyeblikk. F o r  meg vil 
det all ikevel være et øyeblikk jeg  vil huske og 
se tilbake på også i å rene  som kom mer.

Med disse ord ha r  jeg  gleden av å erklære 
N ord isk  Råds 32. sesjon for åpnet.

2
Namnupprop: godkännande av medlemslistan

N am n u p pro p  företogs enligt följande m ed 
lemslista, upprä t tad  enligt § 4 i a rb e tso rd 
ningen:

R eg ering srepresen tan ter  
Ahde, Matti 
A ndersson ,  Sten 
Bjarnason, M atth ia s1 
Björkstrand,  Gustav  
Bodström , Lennart  
Bondevik, Kjell Magne 
Boström , C u r t1 
Carlsson, Ingvar 
Carlsson, R o in e1 
C hristensen, Christian 
Dahl, B irgitta1 
Ellefsen, Pauli 
Enggaard, Knud 
Feldt,  Kjell-Olof 
Flodin, M a y 1 
G jertsen ,  A s t r id 1 
Gusta fsson , Hans 
G öransson ,  Bengt 
Haugs tved t ,  Asbjørn  
Heilmann, S tephen 
Helgadöttir,  R agnh ildur1 
Hellström , M ats 
Heløe, Leif  A rn e 1 
H erm annsson ,  S teingrimur 
H e rm annsson ,  Sverr ir  
Hjelm-Wallén, L ena  
Holmberg, Bo 
H aarder ,  B er te l1 
Jakobsen ,  Johan  J.

Jansson , C h r is te r1 
Kallsberg, A nfin n1 
Kristiansen, K å r e 1 
Kuuskosk i-V ikatm aa, E e v a 1 
Laine, J e r m u 1 
Langslet.  Lars  R o a r1 
Leijon, Anna-G reta  
L eppänen ,  U rpo '
Lindblom, S e p p o 1 
L undkvist ,  Svante 
M athiesen, Matthias  Á. 
Melchior, Arne 
Motzfeldt.  Jonathan  
N in n-H ansen ,  Erik 
N o rd m an ,  G u n n ev i1 
Olsen, Moses 
Palme, Olof 
Peterson .  Thage G.
Porko , L a r s 1 
Pres thus ,  Rolf  
Rettedal,  Arne '
Salm én. Olof 
Schlli ter, Poul 
Sigurdsen, Gertrud 
Simonsen, Palle1 
Sorsa,  K a lev i1 
Stefånsson, Alexander 
Stetter,  Ib 1 
Stray, Svenn 
Suonio, K aar ina1 
Surlien, R ake l1 
Syse,  Jan P.
Taipale, V a p p u 1 
Taxell , C hris toffer1 
W ickbom , Sten 
Wiklöf, Lars 
Willoch, Kåre 
Woivalin, F o lk e1 
V äyrynen , P a a v o 1

Valdu m ed lem m ar  
Aho, Esko 
A ndersson , Arne 
Andersson , Georg 
A ndersson , Lennart  
Auken. Margrete 
Benediktsson , Stefån 
Benkow. Jo 
Berge, G unnar  
Bilgrav-Nielsen, J e n s 1 
Brundtland, Gro Harlem
1 Ej närvarande vid namnuppropet.
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Buttedahl,  Johan 
Bärlund, Kaj 
Eidem . Bjarne Mørk 
Einarsson ,  Olafur G.
Elo, Mikko 
Gadd , Arne 
Grøndahl,  Kirsti, Kolle 
G u ðnason ,  Eiður 
G ustavsson ,  Rune 
Hagen, Carl I.
H ansen ,  Flemming 
H ansen ,  G u ttorm  
H ansen, Iv a r1 
H ansen ,  Karen  Thurøe 
Hansen-K rone ,  Margit 
Helgadóttir,  Guðrún 
Henriksen,  Ole 
Hetem äki-O lander,  Elsi 
Häll , Karl-Erik 
Isohookana-A sunm aa,  Tytti 
Jansson , Olof 
Jansson , Paul 
Jensen .  E go n 1 
Jensen ,  Karen H ø j te 1 
Johansson ,  Tyra 
Jonäng, Gunnel 
Jørgensen , Anker 
K anerva,  Ilkka 
Kem ppainen , Arvo 
Kem ppainen, Hannu 
Knuuttila ,  Sakari 
K vanm o, Hanna 
Lange, Preben 
Liikanen, Erkki 
Lipponen, Paavo 
Lundblad , Grethe 
M artinsen, Astrid M urberg 
M uurm an, Peter 
Møller, Helge Adam 
Møller, Inge F ischer  
N ielsen, Agnar 
Nilsson, G u nnar  
Nordli,  Odvar  
N yhage , Hans 
Palm, Sture 
Patu rsson , E rlendur  
Pedersen, R o b e r t1 
Petersson,  Per 
Pétu rsson , Påll 
Petäjäniemi, Tuulikki 
Randal,  Håkon 
Riihijärvi,  Heikki 
Schnitler,  G unvor

Sigurðsson. Pétur '
Skauge, Arne 
Steen, Reiulf 
S teenhold t.  Otto 
Steffensen. Jens 
S tenbäck, Pär  
Sundberg, Ingrid 
Suominen, Ilkka 
Svensson , Sten 
Söder, Karin 
S ønderby, Peder 
T as tesen .  Bernhardt 
T hom assen .  Petter  
Þörðarson , Friðjón 
Tungesvik, H ans  Olav 
Tuom inen. Pekka 
T urpeinen, Pirkko 
T ørnæ s,  L a u r i t s 1 
Ueland, Ole Gabriel 
Ulisten, O la 1 
W erner,  Lars  
Wiklund, Bengt 
With, Odd 
V äänänen . M aijatta

M edlem slistan  god kändes.

Ändringar i medlemslistan
Det anm äldes  att följande valda m edlem 

m ar kom m er att inta sina pla tser  i rådet under 
ett senare möte och intill dess ersä tts  av när
varande suppleanter:

J .K .  H ansen  intar Egon Jensens  plats,  
J immy Stahr in tar Robert  Pedersens  plats 
och E lver  Jonsson  intar Ola Ulls tens plats.

R å det beslö t a tt ändra m ed lem slis tan  i en 
lighet därm ed.

3
Val av presidium

A rbetsu tsko tten  hade föreslagit att  till p re 
sident skulle väljas Karin Söder,  Sverige, och 
till v icepres iden ter  A n ker  Jørgensen ,  D an
mark , Elsi H etem äki-O lander,  F inland, Påll 
Pétu rson ,  is land, och Jo  Benkow, Norge. 

A rb e tsu tsko tten s  fö rs la g  bifölls.

' Ej närvarande vid namnuppropet
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Val av suppleanter för presidiemedlemmarna
A rbetsu tsko tten  hade föreslagit att  till 

suppleanter  för pres id iem edlem m arna skulle 
väljas Margrete Auken, D anm ark ,  Peter  
M uurm an, Finland. Olafur G. E inarsson ,  Is
land, Gu ttorm  H ansen ,  Norge,  och Gunnar 
Nilsson, Sverige.

A rb etsu tsko tten s  fö rs la g  bifölls.

Karin Söder övertog  härefter  ledningen av 
förhandlingarna.

4

5
Anförande av den nyvalda presidenten

Ärade rådsm edlem m ar!  På det nyvalda 
presidiets vägnar ber  jag  få framföra ett m y c
ket varmt tack för de t förtroende som N o r
diska rådet visat oss. Vi skall på allt sätt göra 
vårt bästa  vid fullgörandet av det värv som 
plenarforsamlingen pålagt oss.

Jag vill gärna också  tacka  rådets  avgående 
president Jo  Benkow, för att han med älsk
värd auktorite t  och på ett  charmfullt sätt lett 
arbetet  under det gångna året.

Samtidigt ber  jag  få hälsa alla -  m edlem 
mar, sekretaria t ,  sakkunniga, särskilt inbjud
na och rep resen tan te r  från m assm ed ierna  — 
hjärtligt vä lkomna till S tockholm och det ny
gamla riksdagshuset,  som vi efter ett drygt 
decennium  i exil å te r  tagit i besittning. Jag 
hoppas att ni skall finna er väl till rätta i det 
hus där under detta  sekel vårt lands parla
mentariska dem okrati  vuxit fram. Världen av 
idag ä r  fylld av problem och spänning. I N o r 
den är  vi befriade från krig, politiskt förtryck 
och svält,  som drabbar  så många m änniskor 
på vår  jo rd .  N orden  kan dock inte längre 
kallas en skyddad idyll utan präglas också  av 
karg verklighet. Prognoser pekar mot att  ca 
900000 m änniskor kom m er att va ra  a rb e ts 
lösa i Norden  1984. Det är  siffror lika ofa t t
bart höga som skräm m ande. Särskilt hårt 
drabbad  är  ungdomen. Det finns risk att de 
som skall bygga m orgondagens samhälle ru b 
bas i sin framtidstro.

Vi har varken råd eller rättighet att låta en 
generation gå förlorad. Alla till buds stående 
medel måste använd as  för att bry ta  denna 
utveckling. F ö r  de t ta  krävs konkreta  och nor
diskt sam ordnade åtgärder.  Ett av de vikti

gaste deba t täm n en a  vid denna  session blir 
m inisterrådsförslaget om en nordisk hand
lingsplan för ekonom isk  utveckling och full 
sysselsättning. Säkert  blir d iskuss ionerna om 
den hårda. Ekono m isk a  u tskotte ts  m edlem 
m ar an ser  att regeringarna tänker  för mycket 
i p lanterm er och ä r  för litet handlingsinrik- 
tade. Vi vill ha konkreta  å tgärder. Utan att 
föregripa debatten  vill jag  näm na att a rbe ts 
lösheten i form av understöd  förra året kos
tade de nordiska länderna  ca  25 miljarder 
kronor. Det ä r  med an dra  ord fråga inte e n 
bart om mänskliga utan även om stora  ek o n o
miska värden, med sociala k o n sekvense r  inte 
minst för ungdom en. De senaste  årens stag
nation i världsekonom in får inte häm m a våra 
föresa tser  att u tveckla  det ekonom iska  sam 
arbetet .  U ndersökningarna  och u tredn ingar
na om handelshinder i N o rd en  är inte slut
förda. Klart är dock att här  finns en stor 
framförliggande uppgift om Norden  som 
hem m am arknad  skall bli en reali tet.

Vi gläder oss åt ett intensifierat nordiskt 
sam arbe te  på datateknologins om råde. D är
em ot synes en gem ensam  nordisk datapolitik 
inte vara möjlig annat än i en avlägsen f ram 
tid.

Jäm fört  med de problem  jag  näm nt blir na 
turligtvis rådsdebatten  om våra egna a rbe ts 
form er lätt av undero rdnad  betydelse. Det är 
emellertid viktigt, att  rådet u tveckla r  sin egen 
organisation så att den fungerar  slagkraftigt 
när 80-talets s to ra  sam arbe tsfrågor  skall lö
sas.

Det finns m ycket att d iskute ra  i den u tred 
ning som den s .k .  fem m annakom m ittén  nu 
lagt fram för plenarforsam lingens granskning. 
Förhoppningsvis  kom m er deba tten  att leda 
till att en rad goda förbättr ingar  genomförs 
redan till nästa  session.

Utvecklingen av det nordiska  sam arbe te t  
k räver  dynam ik och ett fruktbart  samspel 
mellan regeringar och parlam ent.  Ökat enga
gemang och mer initiativ från partie r  och p a r 
tigrupper är  en viktig förutsättn ing  härför. 
Det är dem okratins  livsnerv.

Ett  viktigt problem kom plex  ä r  den natio
nella uppföljningen av sam nord iska  beslut.  
Vi kan på allt flera sam hällsom råden  resone
ra oss fram till sam nord iska  lösningar. Då blir 
det helt oaccep tabe l t  att  ha en sam arbetsap- 
para t så konstruerad  att garantier  inte skapas 
för att respektive parlam ent följer upp nor-



54 M åndagen den 27 februari 1984 kl. 12.00
diskt fa ttade beslut nationellt.  Varje lands d e 
legation bör d iskute ra  och finna effektiva lös
ningar på  de t ta  problem. A nnars  blir vårt 
sam arbe te  förgäves.

Den nordiska sam arbe tsandan  måste för
ankras  bättre  i de nationella parlamenten. 
Detta  gäller för att vara självkrit isk inte minst 
Sveriges riksdag som inte ägnar det nordiska 
s am arbe te t  den uppm ärksam het det förtjä
nar. Det nordiska sam arbe te t  angår alla par
lamentariker. A nsvare t för dess utveckling är 
inget exklusivt för rådsm ed lem m arna. De har 
dock huvudansvaret.

Det är angeläget med bättre  information 
om rådets  arbete  till m edborgarna  i våra 
länder. Det är  ju  dem saken ytterst  gäller. Vi 
s am arbe tar  för en bättre  framtid. N ord iskt 
sam arbete värderas högt i den allmänna opi
nionen. Däremot är  det o roväckande att den 
opin ionsundersökning som genom fördes 
förra året visade att ungdom en i dag inte sä t
te r  det nordiska sam arbe te t  särskilt högt. 
Denna uppfattning måste vi försöka ändra på. 
Förhoppningsvis  kan det ske genom den sp e 
ciella ungdom skam panj som rådet nu ko m 
mer att genomföra. Det är dock glädjande att 
i april ett  Nordiskt Operation  Dagsverke skall 
genomföras till förmån för kam ra ter  i tredje 
världen -  ett sam nord iskt projekt att  bygga 
på för framtiden.

Sam hörigheten mellan de nordiska län
derna  är  en gåva som historien skänkt oss. 
Vårt gem ensam m a nordiska kulturarv utgör 
grunden för vår samhörighet.  Med tanke på 
den m oderna  teknikens gränslösa landvin
ningar måste vi käm pa för att bevara  och 
utveckla vår ge m ensam m a kultur.  T ro ts  sär- 
meningar. nationellt och nordiskt,  bör  vi re 
sonera  oss fram till en samnordisk lösning på 
mediapolitikens område. Det är  angeläget 
både för vår nordiska och nationella identitet.  
L ikaså är det väsentligt att  folkrörelserna sti
muleras att fördjupa sitt nordiska engage
mang.

Stora och små frågor kom m er att dryftas 
denna  vecka. De spänner över  ett vitt nor
diskt fält alltifrån m änniskornas  miljö och 
ekonom iska  problem till konventionen om 
barnens  rättigheter. F rågorna  speglar den 
bredd som finns i dem okratiska samhällens 
parlam entariska liv.

Min förhoppning och min övertygelse är att 
den kom m ande veckans diskussioner skall

föra det nordiska sam arbetet  framåt y tterliga
re några steg. I en orolig värld är  det av 
oskattbart  värde att vi håller ihop i N orden .  
Det nordiska sam arbe te t  är  uttryck för en 
värdegem enskap  som vi gem ensam t bör u t
veckla och vårda.

6
Utsändning av handlingar till sessionen

Arbetsordn ingen stadgar att allt dokum en- 
tationsm aterial  som skall behandlas  vid ses
sionen skall ha u tsänts  senast två veckor  före 
sessionens början. Den s tadgar också ,  att ut
sändande kan ske senare om särskilda skäl 
föreligger.

Presidiet föreslår att  även de förslag som 
utsänts  senare än två veckor  före sessionens 
början kan behandlas vid sessionen. Beslutet 
k räver  2/3 flertal.

P resid iets fö rs la g  b ifö lls .

1
Fastställande av saklista för sessionen

Presidiet föreslår att plenarforsamlingen 
faststä ller saklistan för sessionen i enlighet 
med den utdelade tryck ta  förteckningen in
klusive supplem ent över  i N o rd iska  rådet an- 
hängiga saker  med den juster ingen  att efter 
anm odan  från frågeställaren fråga E 9 
strykes.

D essu tom  anmäls att eventuella  ytterligare 
frågor (E-saker) kan kom m a att ställas med 
hänvisning till arbetsordn ingens § 15.

Saklistan  fö r  sessionen  fa s ts tä lld e s  i en lig
het m ed  presid ie ts  fö rs la g .

8
Meddelande om voteringsordningen

Voteringen sker  med hjälp av vote ringsap
parat. I enlighet med § 11 i rådets  a rb e tso rd 
ning kan medlem rösta  ”j a "  eller " n e j ”  eller 
avstå  från att rösta. På varje plats har  m ed 
lem m arna tre vo te ringsknappar  m ärk ta  med 
" j a " ,  " n e j "  och " a v s t å r " .  Vid voteringen 
måste knappen hållas nere till dess att  signal
lampan på platsen lyser.

P res iden ten  kan inte an vänd a  voteringsan- 
läggningen från podiet och m åste  således 
muntligt avge sin röst.
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Presiden ten  hänvisar  för övrigt till kopian 

av denna redogörelse ,  som finns utdelad på 
platserna.

styrelse för tiden från 32:a sessionen till 31 
d ecem b er  1984 väljer Håkon  Randal.

A rb e tsu tsko tten s  fö rs la g  bifölls.

9
Val av budgetkommitté

A rbetsu tsko tten  hade föreslagit,  att  N o r 
diska rådet till m e dlem m ar i budgetkom m it
tén för  tiden intill nästa  ordinarie session 
väljer:

från ju r id iska  u tsko tte t:  Bernhard t  T a s te 
sen och Hans  Nyhage 

från ku ltu ru tsko tte t:  E iður G uðnason  och 
Hanne Severinsen 

från social- och m iljö u tsko tte t:  Jo  Benkow 
och Kaj Bärlund

från tra fiku tsko tte t:  M arja tta  V äänänen 
och Bjarne Mørk Eidem

från ekonom iska  u tsko tte t:  G u n n ar  Nilsson 
och Olafur G. Einarsson.

A rb e tsu tsko tten s  fö rs la g  bifölls.

12
Val av medlemmar och suppleanter till Nordis
ka kulturfondens styrelse för åren 1985—86

A rbe tsu tsko tten  hade föreslagit,  att  N o r 
d iska rådet till m edlem m ar och supplean ter  i 
Nord iska  kulturfondens s tyrelse  väljer: 

från D anm ark:  Svend Jakobsen  med Karen 
Thurøe H ansen  som suppleant.

från Finland: Elsi H e tem äki-O lander  med 
Pirkko T urpeinen som suppleant 

från Island: Pé tu r  Sigurðsson m ed Guðrún 
Helgadöttir  som suppleant 

från N orge:  Kirsti Kolle G røndahl  med 
Georg  Apenes  som  suppleant 

från Sverige:  Bengt Wiklund m ed Ingrid 
Sundberg  som suppleant.

A rb e tsu tsk o tten s  fö rs la g  bifölls.

10
Val av informationskommitté

Arbetsu tsko tten  hade föreslagit, att N o r 
diska rådet till m edlem m ar i inform ations
kom mittén för tiden intill nästa  ordinarie ses
sion väljer: 

från D anm ark: K aren  T hurøe  H an sen  och 
Robert Pedersen 

från F inland: Paavo  L ippon en  och M ar
ja t ta  Väänänen

från is land:  G uðrún  Helgadöttir  och Stefån 
Benediktsson 

från N orge:  H åkon  Randal och Reiulf 
Steen

från Sverige: S ture  Palm och Rune G u s 
tavsson.

A rb e tsu tsko tten s  fö rs la g  b ifö lls .

11
Fyllnadsval av medlem i Nordiska kulturfon
dens styrelse

Presidenten: Stor t ingsrepresen tan t  Jo Ben
kow har m eddelat,  att  han ö nskar  u t t räda  ur 
N o rd iska  kultu rfondens s tyrelse.

A rbe tsu tsko tten  har  föreslagit, att N o rd is 
ka rådet till medlem i N o rd iska  kultu rfondens

13

Val av särskilt utskott för granskning av Nor
diska kulturfondens förvaltning

A rbe tsu tsko tten  hade föreslagit, att  ett  sär
skilt u tskott  för granskning av N ord iska  kul
turfondens förvaltning tillsättes.

A rbe tsu tsko tten  hade föreslagit, att till 
m edlem m ar i u tsko tte t  för tiden intill nästa 
session välja:

från D anm ark:  Robert  Pedersen med 
Karen Højte  Jensen  som  suppleant 

från Finland: Pekka Tuom inen  med Tuu- 
likki Petäjäniemi som suppleant 

från Island:  E iður G u ðnason  med Påll Pé- 
tursson som suppleant 

från N orge:  A rne Skauge med Reiulf  Steen 
som suppleant 

från Sverige:  Gunnel Jonäng  med Arne 
Gadd som suppleant.

A rb e tsu tsk o tten s  fö rs la g  bifölls.

14
Förslag angående försöksordning om budget
proceduren (Dokument 3)

Presidenten: Presidiet föreslår  att N ord iska  
rådet vid denna  session beslu ta r  som en för-
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söksordning att budgetkonjm ittén  får lägga 
fram ett* be tänkande  med motiverat förslag 
till u tta lande ö ver  N o rd iska  ministerrådets  
förslag till budget för 1985 (C 2).

Bakgrunden till d e t ta  förslag är  att  so m m a
ren 1983 kom presidiet  och N o rd iska  minis
terråde t  överens  om  att den budgetprocedur  
som  använd es  i sam band m ed u ta rbe tandet  
av budgeten för 1984 också  skulle tillämpas 
för budgeten  1985.

I D okum ent 3 är förslaget närm are  preci
serat.

Ett sådant beslut k räve r  enligt a rb e tso rd 
ningens § 50 2/3 flertal.

P resid iets fö rs la g  bifölls.

15
Bemyndigande för de fasta utskotten att lägga 
sådana meddelanden till handlingarna, vilka 
ej upptagits på saklistan för sessionen eller 
vilka icke slutbehandlats på sessionen

Presidiet föreslår att u tskotten  bemyndigas 
att lägga till handlingarna sådana  m eddelan
den, vilka ej upptagits på  saklistan för ses
sionen eller vilka icke s lu tbehandla ts  på ses
sionen.

P resid iets fö rs la g  bifölls.

16
Förslag om talartidens begränsning i general
debatten

Presidiet föreslår att p lenarforsamlingen 
beslutar  om t idsbegränsning av inläggen i 
generaldebatten  till femton m inu ter  för p res i
diets första anförande samt an förandena av 
ministerrådets  o rdförande och s ta tsm inis tra r
na samt en fö reträdare för vart och ett  av de 
s jälvstyrande om rådena . F ö r  alla övriga m ed
lem m ar föreslås en tidsbegränsning av sju mi
nuter.

P resid iets fö rs la g  bifölls.

17
Meddelande om replikordningen

Presiden ten  hänvisar  till arbetsordningens
§ 9, där  det bl. a. he ter  att  ”  medlem,
som ö nska r  avgiva replik, (skall) beredas  till

fälle därtill i anslutning till de t inlägg repliken 
gäller” .

Sam m a paragraf  ger  dessu tom  pres iden ten  
möjlighet att  föreslå  för plenarforsam lingen 
att för en bestäm d debatt  begränsa  inläggens 
längd.

1 öve renss täm m else  hä rm ed föres lår  p res i
den ten  en tidsbegränsning på två  m inu ter  per 
replik. P res iden ten kom m er i regel att ge 
sam m a medlem högst två repliker i ett och 
sam m a replikskif te  samt försöka begränsa 
hela replikskiftets längd till högst 1 0 -1 5  mi
nuter.

P residen tens fö rs la g  bifölls.

Meddelande
Det m eddelades ,  att Jens Bilgrav-Nielsen 

intagit sin plats i rådet.

18
C 1: Berättelse rörande det nordiska samarbe
tet och Dokument 1: Rapport från Nordiska 
rådets presidium (generaldebatt)

Statsråde t  Lundkvist: Fru president! På 
N ord iska  ministerrådets  vägnar lägger jag  
härm ed fram m inis terråde ts  berä ttelse  om 
verksam heten  und er  å r  1983 för  behandling 
under denna  32:a session med N o rd iska  rå 
det. Till sessionen lägger ministerrådet vidare 
fram ett antal m inisterrådsforslag som  kom 
mer att p resen te ras  närm are  under  be hand
lingen av respektive sakom råde.

De nordiska regeringarna ha r  i ett av minis
terrådsforslagen form ulerat riktlinjer för eko
nomisk politik och  nordiskt ekonom isk t  sam 
arbete. D essa  är  en  del av regeringarnas upp
följning av N o rd iska  rådets rekom m endation  
nr. 28 från förra årets  session om  ekonom isk  
utveckling och full sysselsättning.

Efte r  den djupaste  och m est u tdragna låg
konjunkturen  under efterkrigstiden inleddes 
en å terhäm tning i industr i länderna under 
1983. Uppgången har hittills varit kraftigast i 
Nordam erika .  Även i V ästeu ropa  ha r  en å te r 
hämtning inletts,  men på en lägre nivå.

Det anses  allmänt a tt  å te rhäm tningen  ko m 
mer att fortsä tta  under  1984 men att  skillna
derna  i tillväxttakt mellan olika O E C D -länd er  
kom m er att bestå.
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Även i de nordiska länderna inleddes en 

å terhäm tning und er  det gångna året.  T illväx
ten und er  1983 beräknas  ha uppgått  till mel
lan 1 1/2 och 2 1/2 p rocen t .  Detta  är lågt h is to
riskt sett men dock högre än medeltalet för 
O E C D -länderna  i E uropa. E xporten  från de 
nordiska länderna  har  u tveckla ts  relativt 
s tarkt till följd av den internationella å te r 
hämtningen och inte minst till följd av en 
förbättrad  konkurrenskraf t  som gjort det 
möjligt att  v inna eller å te rv inna  m a rk n ad san 
delar. Inflationen har också  kunnat reduceras  
även om  den fortfarande ligger ö ve r  nivån i 
våra viktigaste konkurren tländer.  Däremot 
har  den ökade aktiviteten i våra länder ännu 
inte givit utslag i lägre arbetslöshet.  A rbe ts 
lösheten ligger sålunda kvar på en o accep ta 
belt hög nivå.

Den ek onom iska polit iken i våra  länder in
riktas nu på att bekäm p a inflationen och k o r
rigera oba lansen i våra ekonom ie r  för  att läg
ga grunden till en på sikt stabil tillväxt av 
produktion  och sysselsättn ing. Betydelsefullt 
är  att N o rdens  regeringar är eniga om att 
intensifiera in form ationsutbyte t om den e k o 
nom iska politiken sam t att vid utformningen 
av den nationella politiken ta hänsyn  till de 
övriga ländernas  intressen. Syftet med de 
riktlinjer som nu läggs fram måste vara  att 
sam ordna ansträngningarna i kam pen mot a r 
betslösheten.  Positiva effekter av en sådan 
samordning bör  kunna uppnås  redan på nor
disk nivå, med hänsyn tagen till den be tydel
sefulla roll N orden  spelar  som h e m m am ark 
nad för alla de nordiska  länderna.

De nordiska regeringarna har under  det 
gångna året i olika internationella sam m an 
hang framfört  behovet av en internationellt  
sam ordnad och differentierad politik som syf
tar till en högre tillväxt i världsekonom in. Det 
ministerrådsforslag som nu läggs fram lägger 
stark tonvikt på ett fortsatt gem ensam t n o r
diskt uppträdande i internationella sam m an 
hang.

Det ä r  mot den bakgrund, som jag  nu be 
skrivit,  särskilt viktigt att  en god del av den 
generaldebatt  som nu skall följa ägnas åt den 
ekonom iska utvecklingen i våra fem länder, 
dess  förutsättningar och dess inverkan på 
sysselsättn ing och välfärd i vår del av värl
den.

De nordiska a rbe tsm in istrarna  diskuterade 
vid sitt möte den 25 januar i  i år  -  på uppdrag

av sta tsm inis trarna -  vilka å tgärder  som län
derna nationellt och gem ensam t kan vidta för 
att lindra a rbe tslöshe ten  och öka  sysselsätt
ningen.

Arbe tsm in istrarna  unders trök  att konkreta  
å tgärder  för att  reducera  arbe tslöshe ten  och 
att öka sysselsättn ingen i första  hand måste 
va ra  en nationell uppgift. M an konsta terade 
att gem ensam m a nordiska insatser  måste ta 
hänsyn till att de nordiska länderna har en 
varierande ekonom isk  handlingsfrihet och att 
de har  valt skilda stra tegier för att uppnå full 
sysselsättning.

Inom dessa  ram ar har a rbe tsm in istrarna  
dock pekat på en rad insatser  på nordiskt 
plan som kom plem ent till de nationella s trä
vandena.  Inte minst bör man vid til lämpning
en av de riktlinjer för den ekonom iska politi
ken som ligger i det näm nda ministerrådsfor
slaget särskilt studera hur vi genom  utökat 
ekonom iskt sam arbe te  praktiskt kan stimule
ra sysselsättn ingen, utifrån de förutsättningar  
som den internationella kon junk tu ru tv eck
lingen skapar för Norden. Viktiga led i det 
gem ensam m a arbetet  är  enligt arbe tsm in ist
rarnas bedömning bl. a.:
-  a tt arbetsförm edlingen inom N o rd en  och 
sam arbe te t  kring sysselsättn ingsutvecklingen 
i g ränsregionerna kan stärkas.
-  a tt man analyserar  sysselsättningsmöjlig
heterna i den s. k. tredje sektorn  mellan den 
privata produktions- och servicesek torn  och 
den offentliga sektorn.
-  a tt man gem ensam t s tuderar  sysse lsä t t 
ningseffekterna av olika förändringar av a r 
betstiden.
-  och a tt man kan avveck la  formella hinder 
för arbe tskraftens  rörlighet mellan länderna 
och stärka  kopplingen mellan ländernas  u t
bildningssystem.

A rbe tsm in istrarna  kom m er att  fortsä tta  sitt 
arbete  inom ram en för den pågående revi
sionen av sitt sam arbe tsprogram .

A rbe te t  på att u tveckla  N o rd en  som hem 
m am arknad  är ett av de övergripande målen 
för det nordiska regeringssam arbetet .  Det är 
en fortlöpande process  som bl. a. syftar till 
att  underlä t ta  för de nordiska företagen att få 
bättre tillgång till den nordiska m arknaden 
och att därm ed skapa förutsä ttn ingar  för en 
förbättrad  kon kurrensfö rm åga på världs
m arknaden. Detta  gäller inte minst de små 
och m edels tora  företagen.
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Ministerrådet kom m er i sitt arbe te  med 

” N o rd en  som h e m m am arkn ad ”  bl. a. att  läg
ga vikt vid att  avveck la  tekniska  och adm ini
stra tiva handelshinder.  Det arbe te  som här 
redan har satts  igång nationellt kom m er att 
föras vidare på nordiskt plan. A rbe te t  ko m 
m er att inriktas på om råd en ,  där  möjligheter
na att upp n å  kon kre ta  resulta t  är  goda. Ett 
nä rm are  nordiskt sam arbe te  kan samtidigt ge 
värdefulla bidrag till likartade s trävanden 
som pågår i an dra  in ternationella sam m an 
hang. Ett  av de om råden  där  sam arbe te t  kan 
u tvecklas  är  t ransport-  och kom m unikations
sektorn .  där  vi kan s träva  ef ter  att  sam ordna 
våra länders  transportpolit ik ,  bl. a. genom en 
harmonisering av sådana bestäm m elser  som 
är av betydelse  för handeln mellan länderna.

Helt nyligen har minis terrådet grundligt be 
handlat de lika betydelsefulla frågorna om 
liberalisering av reglerna för kapita lrörelser  
och för e tablering liksom frågan om  an v än d 
ningen av exportk red itsubven tione r  i inter
nordisk handel. Först  kan det konsta teras  att 
redan nu gällande regler för kapitalrörelser 
och etablering ger e tt  visst u trym m e för en 
liberal tillämpning gen tem ot m edborgare  och 
företag i de nordiska  länderna.  Vidare s tår 
de t klart att  vi inte kan liberalisera dessa  
regler enbart  gentem ot varandra.

På dessa  båda om råden  och vad gäller f rå 
gan om konkurrenssnedvridande  sta tsstöd 
fortsä tter  N o rd iska  ministerrådet sitt arbete.

M inisterrådet kom m er att ge nödvändig 
politisk och budgetmässig prioritet åt sådana 
sam arbe tsak tiv i te te r  som syftar till att  skapa 
en reell nordisk hem m am arknad  med mer än
22 miljoner invånare. Ministerrådet avser  att 
presen te ra  konkreta  förslag för att främja a r 
betet med N orden  som hem m am arknad  i god 
tid före N ord iska  rådets  33:e session. Detta  
ger N o rd iska  rådet möjlighet att föra en för
beredd debatt  om  denna fråga.

De nordiska regeringarna ef te rs trävar  allt
så att genom ett m er  u tveckla t sam arbe te  
uppnå en positiv ekonom isk utveckling för 
våra länder och en ökad handel inom N o rd en  
liksom mellan N o rd en  och världen i övrigti- 
M ålsättningen skall också  va ra  att trygga rä t
ten till arbete ,  en rättvis fördelning av p ro
duk tionsresu lta tet  och  skydd för de svaga 
grupperna.  Med andra  ord att slå vakt om 
välfärdssamhället.

Dessa målsättningar når  vi inte utan att

ligga långt framme i teknologiskt hänseende . 
Jag vill här peka på m inisterrådsforslaget om 
en nordisk handlingsplan på  da ta teknologi
om rådet och på  det principprogram  för te k 
nisk forskning och utveckling som u ta rbe ta ts  
under industriministrarnas ledning.

Den nya tekniken skall emellertid inte bara  
hjälpa till a tt  s tärka  den ek onom iska  u tve ck
lingen i våra länder, den skall o ck så  -  rätt 
använd  -  kunna bidra till att skapa ett 
mänskligare samhälle, i synnerh e t  för de 
grupper som  bäst behöver  s töd. Jag  tän ker  i 
första hand på de hand ikappades  situation 
och jag  vill här  särskilt näm na planerna  på  att 
inom ram en för datahandlingsplanen ta fram 
datoriserade handikapphjälpmedel.

I de t ta  sam m anhang  vill jag  o ck så  fästa 
rådets  uppm ärksam h et på förslaget om  att nu 
pe rm anen ta  den fö rsö ksv erksam he t med ge
m ensam  nordisk utbildning av persona l för 
dövblinda, som pågått sedan några år  tillba
ka.

Detta  är  exempel på hur vi gem ensam t kan 
klara insatser  som för de enskilda m änn iskor
na är  av oe rhört  s to r  betydelse  men som  det 
skulle vara  svårt och dyrt  a tt  genom föra  i 
varje enskilt land.

Den helhetssyn vi i N o rd en  vill främja i 
samhällsutvecklingen och det an sva r  vi k än 
ner  för kom m ande genera t ioner  gör det ange
läget för oss att sam ordn a  å tgärderna  för en 
mer gynnsam  ekonom isk  utveckling med en 
god naturresurshushålln ing  och en m å lm ed
veten  miljöpolitik.

Försurningen av mark och vatten  har  blivit 
et t  allt allvarligare hot mot vår  miljö. Skogs
döden på kontin tenten  har medfört en v äx 
ande internationell förståelse för nödvändig
heten att begränsa  luftföroreningarna. Ett 
f ramgångsrikt internationellt  sam arbe te  är  
förutsättn ingen för att fö rh indra  den miljöka
ta s tro f  som blir följden om inte försurnings- 
trenden kan brytas.

De nordiska länderna ha r  samlats kring ett 
gem ensam t program för att reducera  svave l
utsläppen. Detta  program har fått s töd av 
flera andra  länder såsom  F örbundsrepubliken  
Tyskland , Schweiz ,  Ö sterr ike  och Canada.  
En viktig del av det nordiska  sam arbe te t  blir 
ansträngningarna att vidga kre tsen  av länder 
som ansluter  sig till det nordiska  p rogram 
met.

Den nordiska ku ltu rgem enskapen  är förut-
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sättningen för att nordiskt sam arbe te  upplevs 
som önskvär t  och naturligt. Den är  också  
vårt särm ärke  i jäm före lse  med annat regio
nalt internationellt  sam arbe te  som inte alltid 
har sam m a breda och djupa förankring i län
dernas  kulturella liv.

Det nordiska fo rskningssam arbe te t  har 
passerat en milstolpe genom  instiftandet av 
nordiska forskningspolit iska rådet.  Det inled
de sin verksam het  i januar i  1983. Detta  organ 
skall ge råd till N o rd iska  ministerrådet i lång
siktiga och övergripande forskningspolitiska 
frågor. Det skall också  söka främja nordiskt 
sam arbe te  ö ve r  hela forskningsfältet genom 
egna initiativ.

Stud ierna kring ett eventuellt  nordiskt ra
dio- och TV- samt te le sam arbe te  via satellit 
pågår med deltagande av Finland. Island. 
Norge och Sverige.

U n d er  1983 ha r  N orge  och Sverige ingått 
överenskom m else  om sam arbe te  på te lesa tel
l i tområdet dä r  Tele-X utgör e tt  fö rsta  projekt. 
Finland har anslutit  sig till p ro jek tsam arbete t  
om Tele-X.

De pågående studierna kom m er att avslu
tas som m aren  1984. R edan i vå r  kom m er 
emellertid förslag att föreligga om an v än d 
ningen av tre TV-kanaler .  Dessa förslag ko m 
mer att belysa såväl en möjlig användning av 
Tele-X-satelliten und er  ett in ledande skede 
som program innehållet  i ett pe rm anen t  nor
diskt satell i tsamarbete.

Ministerrådet fäster  s tor vikt vid det fo rt
satta arbetet med de innehållsmässiga frå
gorna och an ser  att  tillgång till va randras  TV- 
program troligen be tyder  mer för den nordis
ka kultu rgem enskapen  än många an dra  en 
skilda samarbetsin itiativ .

Resultaten av den teknisk t-ekonom iska  de 
len av studiefasen kom m er t illsammans med 
de program m ässiga frågorna att ingå i de för
handlingar som skall föras under hösten i 
ministerrådets  regi, i avsikt att  fatta ett pr in
cipbeslut om satell i tsamarbete . Ett förslag till 
et t  sådant principbeslut underställs  N ord iska  
rådets nästa  ordinarie session för diskussion 
före behandlingen i de nationella pa rlam en
ten.

Fru president! Med de tta  har  jag  försökt att 
i korthet beskriva  huvuddragen i regerings- 
sam arbe te t  och  dä rm ed o ckså  redovisa t de 
bedöm ningar som legat till grund för de nor
diska budgeta r  som  ministerrådet föreslår  in

för år  1985. Härvidlag hänvisar  jag  till b ud 
getförslaget och  till den deba tt  som kom m er 
att föras kring detta.

Det nordiska sam arbe te t  utvecklas.  Det 
finns anledning att und ers t ryk a  de tta ,  när jag  
nu u t trycker  vår  glädje öve r  att Färöarnas .  
Grön lands och Alands möjligheter att  delta i 
sam arbe te t  inför denna  session har breddats  
och fördjupats  genom  de ändringar  av de cen 
trala sam arbe tsav ta len  som nyligen trätt i 
kraft. Det b ö r  också  näm nas att ett  annat 
betydelsefullt  steg i nordiskt sam arbe te  har  
tagits und er  året  i och med att Island blev en 
del av den fria nordiska a rbe tsm arknaden .

U n der  det gångna ve rksam hetsåre t  har 
dessu tom  den s .k .  fem utredningen, efter ett  
m ycket raskt och effektivt arbe te ,  p resen te 
rat sina förslag till hur  det nordiska  sam arbe
tet skall kunna bli effektivare och därm ed 
bättre  kunna tjäna sina syften.

En första  diskussion av förslagen ägde rum 
i sam band med höstens  m öte mellan N o rd is 
ka rådets  presidium och de nordiska länder
nas statsm inistrar.  S ta tsm in istrarna  fann då 
at t fem utredningens be tänkande ä r  en god 
grund för det fo rtsa t ta  arbetet .  De förslag 
som specifikt rör  rege ringssam arbetet  och re 
lationerna mellan N o rd iska  rådet och N ord is 
ka ministerrådet bearbe tas  nu intensivt av 
regeringarna, så att regeringssidans s tånd
punkter  kan klargöras snaras t  möjligt. Det 
som sägs i debatten  und er  den här sessionen 
kom m er självfallet att ingå i underlaget för 
regeringarnas överväganden .

Fru  president!  D enna session i Nord iska  
rådet har  uppenbarligen m ötts  med särskilt 
stort intresse. Anledningen härtill är  inte 
minst den enighet ö ve r  part ig ränserna  som 
kom till u t tryck i medlem sförslagen till en 
handlingsplan för ekonom isk  utveckling och 
full sysselsättning.

Denna enighet ställer tveklöst regeringar
nas vilja och förm åga till gem ensam m a insat
ser på prov.

Mina erfa renh e te r  av nordiskt sam arbe te  
såväl i rådet som i ministerrådet har  lärt mig 
att det trots  allt är  lättare att enas om att 
problem en föreligger än hur de skall lösas.

Sessionens uppgift blir att  rulla ur  vägen 
sådana hinder i vårt sam arbe te  av m era prin
cipiell, nationell eller partipolitisk art som 
borde väga lättare på  vårt sam vete  än 700000 
arbetslösa.
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Benkow: Ved denne  sesjonen vil arbeidsle

digheten og de økonom iske problem er være 
dom inerende tem aer.

Rådet og dets o rganer har  i løpet av 1983 
understreket  be tydningen av at M inisterrådet 
k om m er frem til håndfaste forslag, som kan 
bidra til å bekjem pe den arbeidsledighet som 
truer  de nordiske folkenes velferd og lan
denes  økonomi. Derfor har  både Økonom isk  
utvalg og rådets presidium pekt på behovet  
for en handlingsplan for økonom isk  utvikling 
og full sysselsetting.

Det er nok derfor  med en viss skuffelse vi 
nå må konsta tere  at Ministerrådet foreløpig 
innskrenker  seg til å p resen te re  et sett re t
ningslinjer for hvordan  den økonom iske  poli
t ikken kan føres i N orden .  På rådssiden fin
ner  vi det positivt,  men noe utilstrekkelig, at 
regjeringene i N orden  nå er  enige om å øke 
informasjonsutvekslingen om den øko n o 
miske politikken. L a  meg i denne sam m en 
heng minne om hva  Ø konom isk  utvalg utta ler  
i sin betenkning over  Ministerrådsforslaget:

"U tv a lg e t  er bekym ret  for at den m ang
lende konkretisering i M inisterrådsforslaget 
innebæ rer en nedprioritering av de akutte 
sysselsett ingsproblemer.  Utvalget m ener at 
det ikke er  tilstrekkelig å bekjem pe arbe ids
løsheten på lang s ik t .”

N å  er det nok en illusjon å  tro  at de p ro
blem er vi ikke helt ut m estre r  nasjonalt og 
hver for oss, au tom atisk  næ rm est  skal for
dam pe fordi man søker  en nordisk løsning -  
og fordi nordiske regjeringsm edlem m er kom 
mer sam m en til møte. -  Så enkelt er det 
ikke.

Det eksis terer  dessverre  ikke noen slike 
enkle politiske patentløsninger på  sysse lse t
tingsproblemet. Slike vil man ikke finne e n 
ten man leter til venstre ,  til høyre eller i mid
ten i det polit iske landskap.

Likevel: Sammenlignet med de am bisjoner  
en handlingsplan for sysselsett ingen inne
bærer ,  kan Ministerrådets  retningslinjer for
tone seg som et altfor stillferdig, ja ,  nesten 
lydløst lite skritt.

N oen  vil mene at Ministerrådets  forslag og 
uttalelse er preget av realisme -  andre 
kanskje at det er  m er preget av resignasjon.

Rådet kan i og for seg slutte seg til Mini
sterrådets  uttalelse om  at arbeidsløshetspro- 
blemene først og frem st m å søkes løst ved 
nasjonale midler,  men at vi vil få s tørre slag

kraft gjennom en supplerende nordisk  poli
tikk. M inisterrådet legger vekt på  å  virkelig
gjøre “ N o rd en  som h jem m em ark ed ”  og vil 
fjerne tekniske og administra tive handels
hindringer for derved  å gi ny næring til det 
økonom iske  sam kvem  mellom de nordiske 
land.

Det nordiske a rbe idsm arkede t  har  helt si
den 1954 vært et h jem m em arked. I Minister
rådets  arbeid med arbeidsm arkedspolit ikken 
bør nå et te r  manges mening tyngdepunkte t  
flyttes fra utdypingen av den ensidige nasjo
nale politikk til m er å konsen trere  seg om å 
utarbeide en nordisk arbeidsm arkedspolit ikk .  
Og dette kan mest hensik tsm essig  gjøres ved 
utarbeidelsen  av det nye sam arbe idsprogram 
met om arbe jdsm arkedsom råde t  som skal 
legges frem ved sesjonen i 1985. 1 dette  arbe i
det må det inngå en klargjøring av begrepet 
arbeidstidforkortning og de mål som derigjen
nom søkes nådd, for her kan det være mål
konflikter mellom f. eks. familiepolit ikk og 
effektiv utnyttelse av p roduksjonsappara te t .

En viktig gruppe ram m es særlig hardt av 
arbeidsløsheten ,  nemlig de unge. Det er  d e r 
for en mangel at Ministerrådet i sitt forslag 
om økonom iske  retningslinjer ikke inne
holder noen flere konkrete  opplysninger om 
tiltak nettopp  mot ungdom sarbeidsløsheten .  
Kulturutvalget f .e k s . ,  har  i ulike sam m en 
henger presisert at spesielle tiltak m å settes 
inn for de unge i aldern 1 6 -1 9  år. De m å få 
den kom binasjon av yrkes- og teore tisk u t 
dannelse som de selv ønsker,  og som arbe ids
m arkedet vil ha og har behov for. Derfor må 
N orden  nå også bli et h jem m em arked  for u t
dannelse .  og arbeidet med gjensidig godkjen
nelse av ek sam ener  og kom petense  må nå 
pågå med større kraft.

N å  finnes det ikke noen endelig løsning av 
arbeidsledighetsproblem ene. M en jeg  nek ter  
faktisk å tro at de t i vårt veldig f ruktbare  og 
frodige nordisk-politiske miljø ikke skal være 
mulig å finne frem til veier å  gå som er  nye og 
annerledes,  og at vi ikke alltid skal bli henvist 
til å  vandre ” på gjengrodde s t ier” .

Det må da være mulig for N ord isk  Råd å 
kunne appellere til politisk kreativitet  og fan 
tasi. Lete  e t te r  delløsninger som ikke n ød 
vendigvis ligger verken i midten eller er  so
sialistiske eller konservative  patentmedi- 
siner. Det m å kunne gå an å  finne frem til 
g rupper og ressu rspersoner  som i sam arbeid
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med det skapende yrkesliv kan sette i gang 
arbeid med nye modeller,  med nye forsøk -  
utprøve nye metoder.

Jeg vil også gjerne si følgende: De som ikke 
har med seg noe annet i sin Stockholms-ba- 
gasje enn nasjonal og partipolit isk arrigskap 
og frustrasjon, mangler den nordiske ballast 
som e r  en forutsetning for å kom me videre. 
Vi vet av bitter erfaring at de problem er vi 
ikke greier å løse nasjonalt,  heller ikke uten 
videre lar seg løse nordisk. Men det er  da vel 
likevel forsøket verd. Selv om vi i dag d e ss 
verre ikke kan skaffe arbeid til alle, må vi i 
hvert fall anstrenge oss for å kunne hjelpe 
noen.

Jeg tro r  nok kanskje at Rådet hadde ventet 
seg -  i hvert fall håpet på -  at M inisterrådet 
hadde lagt seg på  et noe høyere am bisjons
nivå i sitt forslag om økonom isk samarbeid. 
Forventningene som man hadde, e r  i hvert 
fall ennå ikke innfridd.

Det vakte oppsikt langt utenfor Rådet at 
alle partigrupper som var represen te r t  i 
Økonom isk utvalg, kunne samle seg om det 
om fattende polit iske dok um en t som har for
anlediget M inisterrådets  forslag.

Denne parlam entariske enighet er de ss 
verre ikke blitt fulgt opp på M inis terrådssi
den. M inisterrådet bør  derfor  snarest  gjen
opp ta  arbeidet med å gi det økonom iske  o pp 
legg et m er konkret innhold. Og den debatten  
vi er inne i, vil forhåpentligvis gi nyttige im 
pulser.

Men heldigvis det e r  ikke på  alle om råder  
at situasjonen e r  like mistrøstig. M inisterrå
dets arbeid på da ta teknologiom rådet  og på 
te lekom m unikasjonsom rådet  -  ser nå ut til å 
skyte ny fart. M inisterrådsforslaget om et 
handlingsprogram på da tateknologiom rådet 
med en økonom isk  ram m e på 1 (K) mill. 
norske kr. må be trak tes  som et fremskrit t  ja .  
nesten en milepæl. Det finnes i dag teknikk 
som kan bedre landenes industrielle kapasitet 
og kom petanse ,  men som av ulike årsaker  
ikke er  blitt tatt i bruk. En årsak  kan være at 
utviklingen går for fort, og at enkelte  land 
derfor  ikke henger med. Derfor  er det en 
glede å kunne konsta tere  at dette nye h a n d 
lingsprogrammet kan bidra til å styrke det 
nordiske næringsliv. I denne sam m enheng 
skal vi ikke glemme at selv om de nordiske 
landsv irksom heter  er konkurren ter ,  finnes 
det samtidig o m råd er  hvor fellesinnsats like

vel vil være til gavn for alle de nordiske land. 
Det vil være en fredelig konkurranse .  Data
teknologien er  et slikt f ruktbart  område.

Gode kom m unikasjoner  er  en vesentlig for
utsetning for vårt  næringsliv. Den overgang 
som nå finner sted i N o rd en  fra analoge tele
nett til digitale, s ty rker  indirekte N orden  som 
et h jem m em arknad  og vår  felles basis for eks
port.

Hegemoniet for produksjon  av tradisjo
nelle industr ivarer  e r  i ferd med å forflytte 
seg fra vår  del av verden  til Sørøst-Asia og 
andre deler  av verden. U n der  de store o m 
veltninger som nå f inner sted, må Norden  
finne sin plass. Vi må finne vår  nisje, utnytte 
våre fortrinn og vår egenart .

Det skal være våre egne am bisjoner  som 
skal være vår beste ressurs .  Norden  har til 
sin rådighet en ungdom som ønske r  seg økt 
utdannelse  og økt kunnskap. Praktisk talt all 
nordisk ungdom ø nske r  seg en utdannelse  i 
tillegg til den obligatoriske. Ja , vi har  en ung
dom som kan noe og en ungdom som vil noe, 
og det er en enestående ressurs .  Derfor er 
N o rd en  et om råde som sterkere  enn andre 
fortrøstningsfuld og med styrke kan og må 
satse på forskning og på  anvendt teknologi.

Det digitale telenett vil i fremtiden v ide
reutvikle seg i et f iberoptisk system . Dette vil 
ha en nesten  revolusjonerende effekt på  te le
kom m unikasjonene , noe som best kan sam 
menlignes med hva je rnbanen e t te t  i sin tid 
be tydde for utviklingen av de m oderne  sam 
funn. Den nye teknikk krever  store ressurser ,  
som kan gjøre det vanskelig for et land å 
utny tte  disse mulighetene. Derfor skal vi 
sam m en skaffe oss den nødvendige tekniske 
kunnskap, slik at vi kan kom m e videre.

Vi har tillit til at Nord isk  forskningspolitisk 
råd vil bli et effektivt instrum ent som kan gi 
oss en samlet oversikt over pågående forsk
ning og koord inere egne forskningsinit iativ  
og også bidra til industriell utny tte lse  av re 
sultatene.

Derfor er det med tilfredshet vi nå noterer 
at Ministerrådet sa tser  sterkere på å sam 
ordne landenes transportpolit ikk. Dette  er  en 
sak Rådets  trafikkutvalg gjennom flere år  har 
arbeidet med. Utvalgets iherdighet synes nå å 
bære frukter,  en utfordring til oss alle.

Det nordiske TV-sam arbeid  avanserer ,  om 
enn meget langsomt. Den tidligere omtalte 
frist I. april 1984 for en prinsippbeslutning
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om nordisk samarbeid om TV-sendinger ved 
hjelp av satellitt er  nå skjøvet frem til 1985.

I denne sam m enheng tro r  jeg  det er  nød
vendig å  minne om  og understreke  at vi på 
T V -om rådet  ikke tåler ytterligere utsettelse 
og nøling. Behandlingen av N ord sa t  og de 
manglende resulta ter  har  dessverre  satt den 
nordiske troverdighet på prøve.

L a  meg også i denne sam m enheng legge til 
følgende: Uavhengig av hvilke tekniske løs
ninger vi velger, bør  også de nordiske land 
styrke sam arbeidet om selve produksjonen  -  
og også delta i flere sam nord iske p ro d u k
sjoner. Det bør  også overveies å organisere 
en viss nordisk produksjonsdeling som kan 
bidra  til å gjøre våre p rogram m er her i N o r 
den til et konkurransedyktig  og in teressant 
alternativ til alle de p rogram m er som et te r  
hvert  vil kom m e fra andre land.

U ndersøkelser  viser at de nordiske folk er 
levende in teressert  i det nordiske samarbeid, 
og de ønsker  m er av det.  Og de gode og de 
riktige sakene de finner vi i den nordiske 
virkelighet dersom  vi se t ter  krefter  inn på å 
lete dem  frem. Og det skal vi vel gjøre.

Både Ministerrådet og Nord isk  Råd har 
tatt  selvkritikk. Det er  bra. Det foreligger nå 
en utredning om sam arbe idsfo rm er og m e to 
de r  i det nordiske offisielle sam arbeidet som 
innebærer forslag som  tar sikte på å gjøre vårt 
store og om fattende appara t mer målrettet  og 
til et bedre ins trum ent for de politikere som 
har ansvare t  for og som føler en forpliktelse 
til å drive det nordiske sam arbeid  videre 
frem.

D ersom  man kan samle seg om 5-mannsut- 
valgets tilrådinger og sette forslagene ut i li
vet. da er  meget vunnet.

Og i all elskverdighet: A være samarbeids- 
minister m å innebære m er enn bare å bære 
tittelen. Dersom de respektive samarbeids- 
ministre innskrenker  seg til å administrere 
hva de som gikk foran, allerede har  oppnådd , 
ja ,  da ser jeg  lite håp for å kom m e videre. 
Men dersom  regjeringene gir samarbeids- 
ministrene slike vilkår at de fyller sin o p p 
gave som et selvstendig politisk kraftsentrum  
for den nasjonalt fo rankrede nordiske inn
sats,  da — men antakelig først da -  vil sam ar
beidet skyte ny fart og få den fornyede kraft.

Hittil har  sam arbeidsm inis trene m er blitt 
oppfattet  som generelt velvillige enn som en 
selvstendig drivkraft.  Det synes mange av

oss er  synd, og det blir en oppgave å gjøre 
disse observasjo ner  til skamm e.

Mange av oss er  kom m et i den  paradoksale  
s ituasjon at vi både angriper  og forsvarer  det 
nordiske sam arbe id  på sam m e tid. Vi for
svarer  selvfølgelig Rådets  egenverdi,  hva vi 
hittil har opp nådd ,  og hva  det be tyr,  for uten 
vårt sam arbeid  hadde nok proteksjonistiske 
ten d en se r  fått vokst seg atskillig s terkere ,  og 
mange av de selvfølgelige goder de nordiske 
folk har oppnådd ,  ville gått tapt.  Vi kan rett 
og slett ikke tenke oss N o rd en  u ten  de resul
ta te r  som er  oppnådd . Det kan det kanskje 
være vel verdt å  legge seg på  sinne dersom  
pessimismen virkelig ta r  overhånd . Ja, N o r 
disk Råd vil videre -  det skal M inisterrådet 
få merke. Vi vet også at de t er  lettere for 
parlam entarikere  å  formulere ærgjerrige mål 
enn det er  for regjeringene å realisere dem. 
Så det er  ikke det at vi e r  uten forståelse for 
at de t er  vanskelig og at de t må ta  sin tid, men 
jeg  syns nok også at regjeringene m å ha en 
viss forståelse for den utålmodighet som sta
dig oftere kom m er til u ttrykk .

Meddelande
Det m eddelades ,  a tt  s ta tsrådet  Sten A n

dersson intagit sin plats i rådet.
L andss ty refo rm and  Motzfeldt: Æ red e  p ræ 

sident, ærede regeringsrepræ sentanter ,  
æ rede rådsm ed lem m er,  mine dam er og he r
rer! Kære nordiske venner! For  mig er  det en 
stor glæde, at jeg  nu kan bringe den grøn
landske befolknings hilsen til N ord isk  Råd og 
derm ed til alle i N orden.

F o r  4 år  siden frem satte  G rønlands h jem 
m estyre ove r  for den  danske regering et 
ønske om . at Grønland blev rep ræ sen te re t  i 
N ord isk  Råd. Foranlediget a f  de t te  ønske 
frem satte  den danske regering i februar  1980 i 
N ord isk  Råd forslag om . at G røn land blev 
repræ sen tere t  i Nord isk  Råd.

Det er glædeligt, at ansøgningen er blevet 
behandlet med forståelse i de forskellige in
s tanser  i N ord isk  Råd. F o r  det veludførte 
arbejde vil jeg  takke kom iteen  for udredning 
a f  spørgsmålet om  Fæ røernes ,  Grøn lands og 
Alands repræ sen ta t ion  i N o rd isk  Råd, N o r 
disk Råds ju rid iske udvalg, ligesom jeg  vil 
takke for den forståelse og støtte ,  de r  e r  ud 
vist a f  D anm ark. F o r  det positive og for 
Grønland tilfredsstil lende resultat  a f  ansøg-
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ningen tak ker  jeg  det nordiske m inisterråd og 
den parlam entariske forsamling, der udgør 
Nord isk  Råd.

N år  Grøn land i dag er  blevet repræ sentere t  
i Nord isk  Råd. er det et fra Grøn lands side 
længe næret ønske ,  de r  e r  blevet opfyldt. N å r  
jeg  nu kaster  blikket ti lbage, mindes jeg ,  at 
jeg  som nyvalgt medlem af  Grøn lands lands
råd i 1971 frem satte  et forslag om nærm ere 
undersøgelse  a f  mulighederne for grønlandsk 
repræ senta t ion  i Nord isk  Råd. Det er  13 år 
s iden. N å r  jeg  nu s tår  her ansigt til ansigt med 
m edlem m erne af Nord isk  Råd, så føler jeg , at 
de bevæggrunde og tanker,  jeg  havde d en 
gang med mit forslag, ikke har ændret  sig 
væsentligt; de er efter min mening stadig a k 
tuelle for Grøn lands ønske om  et nærm ere 
samarbejde med N ord isk  Råd.

Jeg sagde dengang, at de skandinaviske 
lande har spillet er. rolle i Grøn lands lange 
historie. N o rd b o ern e  har været i Grønland, 
og H ans Egede indledte i 1721 forbindelsen 
mellem de skandinaviske lande og Grønland. 
N å r  vi ser på  dagens G rønland, så er der 
ingen tvivl om , at nutidens Grønland i høj 
grad er præget a f  de skandinaviske landes 
ydre og indre traditioner. H vad  en ten  det 
drejer sig om de politiske, kulturelle , øk o n o 
miske eller uddannelsesm æssige  traditioner, 
er vi absolu t afhængige af  de danske og 
derm ed også de skandinaviske traditioner.

Derfor sagde jeg  dengang, at tiden var inde 
til at søge næ rm ere  forbindelse med de nor
diske parlam entarikere  gennem  Grønlands 
repræ sen ta t ion  i Nord isk  Råd.

H eru d o ve r  har de nordatlantiske lande 
fælles interesser,  som  de via N ord isk  Råd 
kan udvikle gennem  samtaler,  drøftelser  og 
d iskussioner, nemlig spørgsmål, der  har  re la
tion til e rhvervslivet samt trafikale spørgs
mål. Spørgsmål, de r  har  vital be tydning for 
sam arbejdet inden for Nord isk  Råd.

Disse tanker  og bevæggrunde for mit for
slag dengang har  fuld gyldighed den dag i dag.

Årene efter  f rem sætte lsen  a f  ønske t  om 
repræ senta t ion  i Nord isk  Råd har været ud 
viklingsår for Grøn lands unge dem okrati ,  
hvor  relationen mellem D anm ark  og G rø n 
land har været i fokus. 1 disse år  har  spørgs
målet om indførelse af  et h jem m estyre  i 
Grønland været diskussions- og forhandlings
em ne mellem politikere i Danm ark  og G rø n 
land. Grønlands s ta tus i det danske  rige, som

er  bragt på bane samtidig med ønske t  om 
repræsentation  i Nord isk  Råd, har bevirket,  
at det kan se ud, som om  spørgsmåle t om 
nærm ere tilknytning til N ord isk  Råd har 
holdt en lav profil i det politiske liv i G røn 
land. N å r  det kunne synes således,  er  forkla
ringen den, at de t har  været nødvendigt at 
prioritere de opgaver,  de r  har  haft betydning 
for indførelsen a f  h jem m estyre t ,  og ikke 
mindst vores relation til E F  har været en ting. 
vi har  brugt tiden til.

Filosofien bag ved det ha r  været,  at man 
ønskede at tage skridt for skridt for ikke at 
drukne i de mange gørem ål, der  har  trængt sig 
på.

Da Grønland i 1979 fik sit h jem m estyre,  
gentog jeg  på landsstyre ts  vegne mit forslag 
fra 1971 med følgende udtalelse: ” S am ar
bejdsm ulighederne med de øvrige nordiske 
lande op tager  os meget.  Vi har for  længst 
gjort o pm æ rksom  på, at G rønlands rep ræ se n 
tation i Nord isk  Råd burde etableres  på lige 
fod med den færøske .  Selv om  vort land geo
grafisk ligger næ rm est  ved N o rd am erika ,  så 
er  båndene til D anm ark  og øvrige skand ina
viske lande så s tærke og værdifulde, at et 
formaliseret sam arbejde hurtigst muligt bør  
e tableres  for at bane vejen til et sundt og 
fornuftigt fællesskab med N o rd e n .” Dette 
var baggrunden for, at et enigt landsting 
kunne støtte landsstyre ts  henvendelse  til den 
danske regering om repræ senta t ion  i Nord isk  
Råd.

Der er  mange ting, der  kan forklare eksi
s tensen af  sam arbejdet mellem de nordiske 
lande: landenes geografiske beliggenhed, kul
turelle og sociale baggrund samt den  h istoris
ke baggrund.

Et historisk tilbageblik kan forklare ,  h vo r
for Grønland har ønske t optagelse i Nord isk  
Råd. Som en koloni af Danm ark  fra 1721 og 
siden grundlovsændringen 1953 som  en del af  
det danske rige har  G rønland haft et fast 
s am kvem  i hvert fald med ét nordisk land. 
Impulserne udefra — det være sig retslige, 
kulturelle, sociale eller økonom iske  -  har 
Grønland fået gennem  D anm ark. D anskernes  
ti ls tedeværelse i Grønland og grønlæ ndernes  
ophold i Danm ark  har  resulteret  i, at der  er 
kny tte t  et bånd mellem D anm ark  og G rø n 
land, der  t rods  s tore  afstande ikke lader sig 
ignorere. I og med udbygningen af denne 
kontakt ha r  G rønland åb ne t  ø jnene for det
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sam arbe jde,  de r  er mellem de nordiske lande.

Grøn lands geografiske beliggenhed og e t 
niske, kulturelle og folkloristiske baggrund 
har  bevirket,  at vi for nogle å r  tilbage har  
e tablere t  et sam arbejde m ed vore esk im o
frænder,  inuit, p å  det nordam erikanske konti
nent,  et sam arbe jde,  d e r  i øvrigt har nordisk 
sam arbe jde  som model. Dette  skal ikke ses 
som en fornægtelse af  Grøn lands  ønske om et 
næ rm ere  sam arbe jde  med N ord en .  Det e r  et 
resultat  a f  fo rbedrede kom m unikationsfor
hold mellem o m råd erne  i N ordka lo tten  og et 
ønske om  en b edre  forståelse mellem folk, 
de r  har  så meget tilfælles.

Æ red e  præsident!  Må jeg  forsikre Rådet 
om , at G røn land e r  indstillet på  at være med i 
sam arbe jdet  i N ord isk  Råds regie.

Gro Harlem Brundtland: Den store a r 
beidsledigheten i den vestlige verden, den 
kjølige internasjonale s ituasjon med avbrekk  
i nedrustn ingsforhandlingene og de fattige 
landenes gjeldskrise -  dette  d anner  den dys t
re bakgrunn ved innledningen av sesjonen 
1984.

Arbeidsledigheten ha r  ram m et oss s terkt -  
også i N orden .  Og krisetider  er tid for h and
ling, ikke for handlingslam melse. Denne 
overbevisning preger  mange av oss  her  i dag.

Den voksende arbeidsledigheten  utgjør nå 
den s tørste  trussel mot den nordiske sam 
funnsmodell og m ot våre nordiske velferds
samfunn. Derfor  er  det vårt  an sva r  å få slått 
alarm så det høres. Vår politiske evne og vilje 
blir målt -  i en s ituasjon der  1 mill. nordiske 
borgere e r  falt u tenom  det ordinære arbe ids
markedet.

Våre handlinger for aktivt å  gå til forsvar 
for sentrale verdier  i våre nordiske samfunn 
er oppe til debatt  her  i dag. Det gjelder h and
lingsplanen for økonom isk  utvikling og full 
sysselsetting, en plan vi ikke må aksep tere  
forsv inner i papir, tvil eller tautrekking. Det 
gjelder også den bevisste vilje til å  vitalisere 
vårt sam arbeid ,  slik B enkow-utredningen er 
et konkret u t trykk  for. F o r  dette  henger vel 
sam m en? Rådet t re r  sam m en i frustrasjon 
over M inisterrådets  manglende oppfølging. 
La oss si klart fra at vi ikke er fornøyd med 
innsatsen! L a  oss også si fra at de t enda s ter
kere underbygger vår egen vilje til å refor
mere vårt eget arbeid!

Benkow sa tidligere i debatten :
” N o en  vil mene at  M inis terrådets  forslag 

og utta lelse e r  preget av realisme -  andre 
kanskje at det er  m er  preget av res ignas jon .”  

Jeg  t ilhører de siste. Passivitet  og selvopp- 
givelse kier oss  dårlig. Vi har  grunn til å  ha en 
selvtillit som er større  enn det.  Det va r  med 
giede vi så  våre f inansministre opp tre  samlet i 
O E C D  og kreve en annen  polit ikk. De burde 
hatt mot til å  ta noen skritt  selv, innenfor 
N o rd en ,  for å stimulere e t te rspørse l ,  vekst og 
sysselsetting.

I rapporten  ” Det lönar sig att  s a m arb e ta” 
sies det slik:

” Det år fråga om  brist på polit isk vilja d ä r 
för att v ins terna  i form  av högre sy sse lsä t t
ning inte värderas  tillräckligt h ö g t .”

Ja, jeg  kan vanskelig kom m e u tenom  den 
konklusjonen. Vi skal ikke sitte m ed hendene 
i fanget og vente -  på det vidunderlige som 
bare kan skje gjennom krafter  u tenom  oss 
selv. Det e r  ikke nok. Vi har selv et ansvar.

M inisterrådsforslaget e r  uten  konkrete  til
tak. Selv ikke forslaget fra N F S  om  å  få i 
stand integrerte nordiske kon junktu rana lyser  
har regjeringene kunnet gå med på.

Dagens ungdom sgeneras jon m øte r  sin 
fremtid med uro og tvil. Slik legger vi kimen 
til sosial uro. Vi rokker  ved selve tilliten til 
samfunnet.  Det er  det som s tår  på spill. Hvis 
ikke vi he r  i N orden  skal holde fast ved visjo
nen om arbeid for alle, hvem  skal da  kunne 
gjøre det? N å  er det lettere å trekke opp 
visjonene for sam arbeidet enn å  sette de t ut i 
livet. M en alternativet er  nå så alvorlig at vi 
m å se en gang til på  de h indringer som  står i 
veien. Vi må våge å  satse.

Det er selvsagt nødvendig  med nasjonale 
initiativ. Vi har forskjellig grad av økonom isk  
handlefrihet.  I Norge m å et te rspørse len  økes 
og renten senkes,  en linje som vil bety  mye 
for vår egen sysselsetting og samtidig væ re  et 
lite bidrag i den store  sam m enhengen .

Det er  lyspunkt i den internasjonale  ø k o n o 
mien. Men det økonom iske  oppsv inget har  
ikke ført til nedgang i arbeidsledigheten ,  tvert 
om. T oneangivende vestlige industriland 
holder stadig fast ved en økonom isk  politikk 
som gjennom nedskjærning og høy rente 
skaper arbeidsledighet.  Slik blir ledigheten 
brukt som middel for å bekjem pe inflasjonen.

En slik politikk kan vi ikke være bekjent 
av.
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De nordiske lands økonom ie r  må bringes 
på offensiven. Det nordiske sam arbeid  kan 
bidra med et viktig tillegg til det hvert  enkelt 
land kan makte alene.

Hvis de nordiske land skal beholde sin 
plass i te ten blant verdens  industrinasjoner, 
er det nødvendig med en strategi for industr i
ell nyskapning og vekst.  Bare gjennom en 
felles satsing og et samarbeid mellom indu
stri, forskningsmiljøer og myndigheter  vil vi 
lykkes med å videreutvikle en industri som 
kan bære vårt høye kostnadsnivå.

Viktige oppgaver ligger på sam arbeidet om 
samferdsel og kom m unikasjon . Det knytter  
linjene til et bredere  kultu rsam arbeid  som vi 
kan trenge i kam pen for våre nordiske språk 
og vår kulturelle egenart.

Det er  flere trekk i vår kulturelle og ø k o n o 
miske utvikling som gir grunn til å rope et 
kraftig varsko  i dag. De offentlige t jenester,  
deres rolle og fremtid setter  sitt preg på sam 
funnsdebatten .  Vår velferd er  avhengig av et 
sterkt engasjem ent for å sikre effektivitet,  
kvalitet  og en høy s tandard .  M en tro r  man 
virkelig det e r  mulig å drive en ideologisk 
offensiv for å privatisere f. eks. vå r  helsetje
neste, u ten at det b e ty r  alvorlige angrep mot 
selve fundam ente t  i våre ve lferdssamfunn?

Jeg har  med glede m erket meg at S en te r 
partiet her i Sverige nå går på barr ikadene 
sam m en med sos ialdem okratene,  for å stå 
vakt om likebehandling og likeverd i b e h and 
lingen av syke. Skal de t te  om rådet bli preget 
av profitt og m arkedskrefter ,  ja ,  da har vi gitt 
på båten  noe av det som fremfor alt setter  
kvalitetsstempel på våre samfunn. En klasse- 
delt he lsetjeneste  be ty r  en undergraving av 
helt sentrale verdier.

Sam m enb ruddet  i nedrustn ingsforhandlin- 
gene mellom øst och vest e r  nå en trussel mot 
oss alle. Forslaget fra Palm e-komm isjonen 
om et års m orato rium  på all utplassering av 
kjernevåpen er et nøkternt og fremsynt initia
tiv for å bry te  stillstanden mellom øst og vest.

De vestlige dem okratie r  har et stort a n 
svar. N o rd ens  rolle bør være klar. Ut fra våre 
ulike utgangspunkt bør  vi alle kunne være 
med og øve på trykk for nye forhandlinger og 
nye muligheter mellom øst og vest.

Suominen: Ärade fru president!  Vi nordbor  
har  förm ånen att leva inom ett om råde som 
med fog kan anses va ra  ett av världens bästa.
3—30-332 Nordiska rådel

Våra sam hällssys tem  m o tsva ra r  långt de ide
al som vi har om ett  dem okratisk t  beslutsfat
tande. N o rd bornas  välfärd inom samtliga liv
som råden  är i världens toppklass.

Dessa centrala  p res ta t ioner ,  deras b eva
rande och utvecklande utgör kärnpunkten  i 
vårt sam arbe te  även  i framtiden. E tt  arbete 
för harmonisering av lagstiftningen och elimi
nering av  hindren för nordiskt sam arbete  
skall bli en central uppgift även i framtiden. 
Men vid sidan av de tta  bör vi samtidigt mera 
utpräglat än tidigare åtaga oss att utveckla 
sam arbe te t  mellan m änniskor,  företag och in
s titutioner ö ve r  de nordiska  gränserna.

De olika nordiska länderna  har som bekant 
valt från varandra  avvikande säkerhetspoli
t iska lösningar. Samtidigt som vi respek te ra r  
våra länders  val bör  vi även  fortsättningsvis 
sam arbe ta  för freden och säkerhe ten  inom 
vårt område. Jag ä r  övertygad om att vi även 
i de t rådande svåra  internationella politiska 
läget skall lyckas att bibehålla stabila och 
fredliga förhållanden i N ord europa .  I detta 
av seende har  vi ett gem ensam t ansvar.

Un der  de senaste  åren  har vi även i de 
nordiska  länderna  konfron tera ts  med allt 
m era till tagande problem  ifråga om u pp rä t t
hållande av den ek onom iska  tillväxten. F ö r
utom den in ternationella utvecklingen finner 
vi också  m ärkb ara  in te rna  orsaker .  I många 
fall be lasta r  ett kortsynt s trävande oskäligt de 
enskilda m edborgarnas  tolerans och närings
livet som stöder  sig på m arknadsresurserna .  
Det har lett till ackum ulerande  svårigheter 
vilkas följder kan ses i de nordiska  ländernas 
nationalekonom i.

I syfte att s tödja företagens v e rk sam h e ts 
betingelser bör  man enligt min åsikt grundligt 
u ndersö ka  på vilket sätt de nord iska  länderna 
kan främja en liberalisering av kapital- och 
ak t iem arknaden  mellan vå ra  länder. En 
grundföru tsättn ing  för friare praxis  i de tta  
hänseende är naturligtvis att  de nordiska  län
dernas  lagstiftning, till exem pel s tadgandena i 
anknytning till aktiers  äganderä t t  kan fören
hetligas inom ram en för större  internationella 
avtal och vid behov så, a tt  man s trävar  till 
ändringar i dessa  s tadganden .

I sin svåraste  form f ram träde r  de nordiska 
ek onom iska  problem en i form av den ständigt 
växande arbe tslöshe ten ,  något som vi inte 
kan be trak ta  som ett normalt  fenom en tillhö
rande våra  samhällen. T ro ts  att det ä r  moti-
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verat a tt  sporra  vå ra  länders  regeringar till 
aktiv sysselsättningspolitik är  det klart att  be 
stående sysellsättning inte kan skapas enbart  
genom åtgärder  som riktar sig till a rbe tskraf
ten från den offentliga m aktens  sida.

E rfa renheten  visar att  bes tående  a rb e ts 
pla tser  inte kan skapas genom att u tök a  utgif
te rna  p å  den offentliga sektorn .  D ärem ot bör 
m an sträva till att skapa varaktiga arbe tsp la t
ser på stadig grund inom produktionsverk- 
sam heten  genom att u tny ttja  m arknadskraf
te rna  så att man eliminerar deras frik tionsfak
to re r  och genom att ge N o rden  före träde  som 
hem m am arknad som råde  och att främja den 
fria världshandeln.

N ä r  vi nu håller vår  session i d e t ta  ståtliga 
riksdagshus i S tockholm , önskar  jag  ta  upp 
en fråga som under de senaste  tiderna väckt 
en hel del diskussion. D enna fråga innebär de 
f inskspråkiga invandrarnas  berä tt igade krav 
på skolundervisning på sitt eget modersm ål. 
Då det gäller Sveriges avgörande i saken är 
de t frågan om  huruvida det svenska sam häl
let är bere tt  att trygga den s to ra  enhetliga 
minorite ten dess primära kulturella rä tt ighe
te r  vilka, om de förverkligas, skulle leda till 
jäm börd ighe t  mellan nordborna.

Därem ot blev det nyligen känt att en statlig 
utredning har  föreslagit att andra  nordiska 
m edborgare skall få rös trä tt  i det svenska 
riksdagsvalet.  M ånga tecken  tyder på att d e t
ta kom m er att drivas igenom utan förankring 
i de t nordiska sam arbetet .  Detta  handlings
sätt skulle vara  uppseendeväckande  och be 
klagligt. Från de m odera ta  och konservativa  
gruppernas  sida i råde t  är vi eniga om  att  när  
det gäller val av ledam öter  till landets  parla
ment bör rätten till sådana val förbehållas 
landets egna medborgare.

Fru president!  På senaste  tid har  man inom 
N o rd iska  rådet diskutera t  möjligheterna att 
förnya våra arbetsform er.  Den kom m itté  som 
arbe ta t  und er  s tortingsrepresentan t Jo B en
kows uppskattade  ledning har slutfört sitt a r 
bete. Jag hoppas att vi skall a rbe ta  enligt de 
riktlinjer som kom mittén har utstakat.  Vår 
u tgångspunkt i effektiveringen av vårt nord is
ka sam arbe te  bör vara att undvika byråk ra t i
sering och centralisering samt att kom m a 
ihåg att N ord iska  rådet trots  sin unicitet och 
betydelse är endast ett  medel för uppnåendet  
av högre mål. U p pnåendet  av dessa  högre 
målsättningar kan sedan m ätas med det fak

tum hur vi kan befräm ja en vanlig nordbos 
bästa.

H erra  presidentti! M uistu ttaakseni siitä, 
e t tä  m yös suom en kieltä täällä käy te tään ,  to- 
tean ,  e t tä  viime aikoina Pohjoism aiden neu- 
voston piirissä on keskuste ltu  mahdollisuuk- 
s ista uudistaa työm uoto jam m e. Juuri presi- 
den tt ikau tensa  päättäneen  kansanedu sta ja  Jo 
Benkowin arvostetu lla  johdolla  on työsken- 
nellyt kom itea,  jo n k a  pääsuuntav iivojen  mu- 
kaan toivottavasti  tulemme työskentele-  
mään.

L äh tö k o h tan a  pohjoism aisen yhteis- 
työm m e teh ostam isessa  on välttää  byrokrati-  
soituminen j a  keskittym inen sekä pitää 
mielessä se. e ttä  Pohjoism aiden neuvosto  on 
a inutlaa tu isuudestaan  j a  m erk it tävyydes tään  
huolim atta  vain väline korkeam pien  tavoittei- 
den saavuttamiselle .  Näiden  korkeam pien ta- 
voitte iden saavu ttam isen  m ittana puolestaan  
on se, miten me pys tym m e ajam aan  tästä  
e teenkinpäin  tavallisen pohjoismaalaisen 
ihmisen parasta .

Suominens finskspråkliga del i svensk  öv e r
sättning: H e rr  president!  F ö r  att  er inra  om  att 
här används också  finska språket  kon sta te ra r  
jag  att man under  den senaste  tiden i N ord is 
ka rådet har d isku te ra t  möjligheter att  förnya 
våra  a rbe tsform er.  U n d e r  den  vä rde rade  led
ningen av stor t ingsrepresen tan t  Jo Benkow 
som ju s t  har  avsluta t  sin pres iden tperiod , har 
arbe ta t  en kom m itté ,  enligt vars huvudlinjer 
vi förhoppningsvis  kom m er att arbeta .

U tgångspunkten  i effektiveringen av vårt 
nordiska sam arbe te  är att  undvika  byråk ra t i
sering och centralisering samt kom m a ihåg 
att N ord iska  rådet trots  att  det är en astående 
och betydelsefullt en das t  ä r  e tt  medel för att 
uppnå högre mål. M åttet  för upp nående t  av 
dessa  högre målsättn ingar  ä r  å te r  hur  vi kan 
arbe ta  för en vanlig nordbos bästa  även  f ram 
åt.

Jo Benkow övertog  härefte r  ledningen av 
förhandlingarna.

Meddelande
Det m eddelades ,  a tt  Ivar  H ansen  intagit sin 

plats i rådet.
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Karin Söder: H e rr  president!  På m it ten
gruppens vägnar skulle jag  vilja kom m ente ra  
några sam arbetsfrågor.  Jag vill dock  först b e 
gagna tillfället att från m it tengruppens sida 
hälsa det g rön ländska A tassu t  vä lkom m et 
som medlemsparti.

Det ä r  helt klart att  partipolitiseringen nu 
på allvar ha r  slagit igenom i N ord iska  rådet.  
F rån  m ittengruppens sida finner vi det u to m 
ordentligt angeläget att det nordiska sam ar
betet  förstärks,  v idareu tvecklas  och fördju
pas. Vi har därför  besluta t  att u ta rbe ta  ett 
nordiskt m ittenprogram . M en trots  att parti
politiseringen fortsä ttningsvis  kom m er att 
spela en större  roll i N ord iska  rådets  sam ar
bete, får vi inte glöm ma de nationella in tres
sena. Vi m åste  också  slå vakt om dessa  och 
finna en fram åtsyftande och dynam isk  ko m 
bination av dessa  två  intressen.

Enligt vår grupps mening är  det insatserna 
på  tre sam arbe tsom råden  som är särskilt an 
gelägna. Det är  treklangen " N o rd e n  som 
h e m m am ark n ad ” , " D e t  nordiska m ed b o r
garskapet eller Codex N o rd ica”  samt h a nd 
lingsplanen -  eller snarare  riktlinjerna -  för 
ekonomi och full sysselsättning.

Den nordiska sam handeln  var för ett antal 
år sedan uppe i en andel på 25 % . Därefte r  har 
den sjunkit till drygt 20% . R edan denna  av se 
värda minskning utgör skäl nog för en d ram a 
tisk avbyråkratisering av varuu tbyte t .  En 
preliminär rapport,  som lagts fram i Sverige, 
visar att  det framför allt är den vikande 
svenska handeln med de nordiska grann län
d e rna  som utgör ett problem. Bland de många 
tekniska handelshindren som räknas upp i 
rapporten  skall jag  ba ra  näm na några. Sveri
ges nya rutiner  för kontroll  av samlastnings- 
gods väntas  d rabb a  D anm ark  särskilt hårt.

Vid offentlig upphandling fö rekom m er det 
s tundom  att s taten eller kom m unerna  före
skriver  att en vara skall tillverkas inom landet 
eller t. o. m. inom särskild kom m un. Det ökar  
givetvis inte möjligheterna till reell frihandel i 
N orden .  M ärkningsreglerna för varans u r 
sprung och innehåll eller förpackningarnas  
utformning ställer också  till problem  vid nor
disk export.  Förunderligt är  det att vi inte 
kunnat enas om likartade regler i N o rd en  för 
fordons längder eller deras  högsta  tillåtna 
bruttovikt.  K ilom eterskatten  för dieseldrivna 
fordon skapar  likaså problem för sam h an 
deln. Slutsatsen blir att  om  vi skall ge den

stolta och förpliktande devisen ” N o rd en  som 
h e m m am ark n a d "  ett reellt och meningsfullt  
innehåll,  m åste  regeringarna ta krafttag. Det 
bör  ske utan dröjsmål.

H e rr  president!  Som så m ånga andra  nyss 
har  sagt från talarstolen ä r  handlingsplanen 
för ekonom isk utveckling och full sysselsätt
ning i dag ett nordiskt sorgebarn . Den har 
om vandla ts  till m er oförpliktande riktlinjer. 
E konom iska  u tskotte t  har  på  ett ovanligt be 
s täm t sätt tagit avstånd från de t ta  från nor
disk sam arbe tssynp unk t lama, katalogariebe- 
tonade dokum ent.  Ministerrådsforslaget 
B 47/e "b id d e  en tu m m e " ,  som man i Sverige 
b rukar  säga.

En annan fråga som tagits upp av ek o n o
miska u tskotte t  är en nordisk ak tiem arknad 
och friare kapitalrörelser.  En bred  icke-socia- 
listisk majoritet i ekonom iska  u tskotte t  vill få 
till stånd en utveckling på de t ta  om råde.  Från 
m ittengruppens sida äm nar  vi å te rk o m m a till 
f rågorna om ekonom i och sysselsättn ing när 
de t ta  ärende behandlas senare i veckan.

Den grundläggande tanken  bakom  det p a r 
lamentariskt initierade handlingsprogram m et 
som bär beteckningen " N o rd isk t  m edborgar
s k ap "  ä r  a tt  und anrö ja  b y råk ra t isk a  hinder 
vid flyttning eller resa  inom N orden .  Codex 
N ord ica  talar man num era  om. ” Nordiskt 
m edborga rskap”  innebär  att den enskilda 
m änniskans  behov och problem  ställs i cen t
rum. Det är dock  otillräckligt att  t rycka  en 
skrift, vari upp räknas  de flyttande nordiska 
m edborgarnas  rät t ighe ter  och m yndighe ter
nas skyldigheter.

B arnen  ä r  vår framtid. Befolkningsfrågan 
står med all rätt i förgrunden i samtliga nor
diska länder. Familjepolitiken har på  sistone, 
inte minst i Sverige, blivit en fö rsta  rangens 
fråga för samtliga partier.  A rbe te t  inom FN 
med den av R ädda Barnen föreslagna Codex 
Infantia om  barnens  rä tt igheter  bör  följas 
m ed stor upp m ärk sam h e t  av de nord iska  re 
geringarna.

M issbruket av olika form er av  rusmedel 
m åste  bekäm p as  m ed alla till buds  stående 
medel. O ckså  från traf iksäkerhe tssynpunkt 
är  det en central  uppgift. På m il jövårdsom rå
det vill vi särskilt fästa  uppm ärk sam h e ten  vid 
den hotande skogsdöden ,  som  kan bli vår  
nästa  na turkatas trof .  De långväga, g räns
överskr idande luftföroreningarna ä r  en in te r
nationell angelägenhet.  N o rm erna  för bilav-
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gaser  m åste  också  skärpas.
Ett  utvidgat nordiskt radio- och TV-samar- 

be te  efters trävas  av m ittengruppen. Frågan 
är  inte om ett dylikt sam arbe te  kom m er,  utan 
när och på  vilket sätt. Vi har  i Norge och 
Sverige den senaste  m ånaden kunnat  lyssna 
till något som kallats nattradio utan gränser. 
Vartannat  dygn har  svenska program  3 eller 
norska  program 1 svarat för ge m ensam m a 
sändningar i Norge och Sverige med nyheter  
varje timme natten  igenom. Det har  skett på 
försök,  men varför  skulle de t ta  sam arbete  
inte kunna fortsä tta  och helst utvidgas till att 
om fatta  Danm ark  och Finland? En nordisk 
nattradio  kunde i väntan  på N o rd sa t  och 
Tele-X genom föras utan större t idsutdräk t 
och till b lygsam m a kostnader.

Alltmera i förgrunden har på senare tid rä t
ten  till skolundervisning på eget språk  för de 
m ånga finska barnen i Sverige kommit. För 
det första  kan det inte kom m a på tal, om nu 
ens någon på allvar förordat de t ta ,  att Sverige 
skall bli officiellt tvåspråkigt.  Men när  det är 
sagt är det för det andra  viktigt att vi i Sverige 
på grund av den historiskt betingade f insk
svenska gem enskapen ,  finska språkets  tradi
t ioner  i vårt land samt förpliktelserna i olika 
nordiska avtal, möjliggör för de finska skol
barn som så ö nskar  att  få undervisning på 
eget språk. Det gäller både på grundskolans 
högstadium och i gym nasieskolan .  Inte minst 
det faktum att finländare, i s törre  u ts träck 
ning än an dra  till Sverige inflyttade, åter 
vänder  till hemlandet ta lar för en pragmatisk 
lösning.

Till sist, herr president,  1983 års svenska 
rös trä ttskom m itté  förordar,  genom  sin socia
listiska majoritet, rösträ tt  för nordbor  i r iks
dagsval efter tre års boende i Sverige utan 
krav på m edborgarskap. Från  mittengrup
pens sida anser  vi att  rösträttsfrågan är  alltför 
viktig för att hanteras på det sätt  som skett 
inom den svenska kom mittén. Skall en typ av 
nordisk rösträ tt  i parlamentsval införas, är 
de t ett  minsta krav att  det sker  via en sam no r
disk överenskom m else .  Principen att nordis
ka m edborgare ba ra  har  rös trä tt  i pa rlam ents
val i ett  land i taget vägrar vi att ge avkall på. 
Det hä r  är en viktig fråga som måste hanteras 
med respekt för det nordiska sam arbetet .

Werner: H err  president!  En miljon m änni
skor i N orden  är  i dag arbetslösa.  A rbe ts lös
heten  har  varit hög under  m ånga år och var 
det också  vid N o rd iska  råde ts  session förra 
året,  i Oslo. Bl. a. på förslag från de nordiska 
fackföreningarna beslöts  där  att låta u ta rbe ta  
et t förslag eller en handlingsplan för ek o n o 
misk utveckling och full sysselsättning.

Nu har denna  rådssession  på sin dagord
ning inte en handlingsplan, utan något slags 
riktlinjer, som knappast  kan göra någon glad 
och än mindre kan ås tadk om m a någon ek o 
nomisk utveckling eller minska a rbe ts löshe
ten i Norden.

Om de här riktlinjerna har  den svenska 
landsorganisationens andre ordförande Rune 
Molin för några dagar sedan givit följande 
karakteristik: ” Det är  ett klart undermåligt 
dokum ent,  till s tö rs ta  delen fyllt av u p p räk 
ningar av vad som tidigare gjorts,  blandat 
med konservativ t  idégods och a llm änna for
muleringar. Det saknar  varje tillstymmelse 
till konkreta  handlingsforslag” . H an  sade 
mycket mer, men jag  skall begränsa  mig till 
de tta.

Låt mig till dem  som hävdar  att de t ta  för
slag inte ä r  något s tällningstagande säga: jo .  
det bedrövliga är att det är ju s t  vad det är  — 
ett ställningstagande. Det ä r  lika bedrövligt 
att socialdem okratiska regeringar och social
dem okratiska  ministrar har  ställt sig bakom 
denna  s. k. handlingsplan.

Jag tro r  att inte ba ra  g ruppen av socialis
t iska och kom m unis tiska partier här  i rådet 
utan sannolikt fler partigrupper och alldeles 
säkert hela den nordiska fackföreningsrörel
sen delar Rune Molins uppfattning om dessa 
s. k. riktlinjer.

Låt det bli klart utta lat: sådana här  m e
ningslösa p rodu k ter  ä r  en fara för Nord iska  
rådet och dess anseende.

Vi har m ånga gånger d iskutera t  råde ts  b e 
tydelse och möjligheter,  och m ånga frågar sig 
naturligtvis efter att  ha läst de t ta  dokum ent 
om det över  huvud taget är  möjligt för de 
nordiska länderna att tillsammans göra något 
åt a rbe tslöshe ten ,  som  är  en realite t för hun d
ratusenta ls  m änniskor  i N orden  och samtidigt 
en stridsfråga i alla de nordiska  länderna.  Är 
det då  möjligt att på det nordiska  planet vidta 
gem ensam m a åtgärder  för att m inska  a rbe ts 
lösheten?

Mitt svar  är ja ,  och  uppenbarligen har  rå-
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dets ek onom iska u tskott  sam m a mening, ef
tersom  man framför skarp  kritik mot de s. k. 
riktlinjerna. Men då m enar  jag  att vi öppet 
och ärligt skall e rkänna de politiska m enings
skiljaktigheter som finns i stället för a tt  för
söka dölja dem  i så här u rva ttnade  och m e
ningslösa dokum ent.  Vi gör oss  själva en 
otjänst om sådana hä r  dok um en t blir en vana 
i rådets arbete.

Nord iska  rådet har spelat en viktig roll för 
det nordiska sam arbe te t ,  och jag  m enar  att 
rådet också  kan spela en viktig roll i kam pen 
mot a rbe tslöshe ten  t. ex. med gem ensam m a 
arbe tsm arknads- ,  industri-, regional- och 
energipolitiska insatser.  Vi kan också  främja 
sam arbe te  i lagstiftnings- och miljöfrågor. 
Det borde finnas möjligheter för ett konkret 
och konstruktiv t sam arbe te ,  vilket vi ha r  vi
sat under  de år som rådet har  verkat.

H err  p re s id en t! En annan fråga som rör det 
nordiska sam arbe te t  är  säkerhetspolit iken .  
Det anförs  formella  hinder att d isku te ra  d e n 
na fråga, och vi inser att våra  länders  olika 
säkerhetspolit iska lösningar utgör ett p ro
blem, men det kan knappast u rsäk ta  den näs 
tan fullkomliga likgiltighet som m ånga tycker 
sig se i rådet för dessa  frågor.

Oavsett  vå ra  länders  olika säkerhe tspoli
tiska lösningar borde vi ha ett gem ensam t 
intresse av att dra Norden  ut ur s to rm ak te r 
nas mil itärstrategier, att skapa en k ä rn v ap en 
fri zon och att enas i olika freds-,  av sp än 
nings- och nedrustn ingsfrågor.

Den grupp som jag  rep resen te ra r  har vid 
flera tillfällen som bekant försökt få i gång en 
debatt  om N o rd en s  säkerhe tsin tressen ,  och 
vi har väl av och till lyckats, men hur länge 
skall steril formalism utestänga en  diskussion 
i rådet om  dessa  frågor, som angår och f ram 
för allt o roar  m änniskorna i N o rd en?  N o g  är 
det väl gro teskt att rådet an ser  sig kunna 
diskute ra  förbud mot krigs- och våldslek- 
saker  men inte frågor som handlar  om N o r 
dens säkerhetspolit ik , om en ökad anhopning 
av kärnvapen och upprustn ing  i vå r  närhet.

Nej, låt oss i stället öppet  d isku te ra  dessa 
frågor, redovisa våra  olika s tåndp unk te r  och 
åsik ter  och söka finna gem ensam m a utgångs
punkter .  Jag är  rädd att en fortsa tt  passivitet i 
dessa  frågor kan skada råde ts  an seende bland 
de m änniskor som följer rådets  ve rk sam 
heter.

Vår grupp har  föreslagit t. ex. inrättandet

av ett nordiskt in te rparlam entarisk t organ för 
att möjliggöra en debatt  både om zonfrågan 
och om andra  frågor. Vi är av den uppfa tt
ningen att ett  sådan t organ skulle kunna ge 
nytt liv åt råde ts  ve rksam het och öka för
ståelsen mellan politiker i de nordiska parla
menten.

H err  president! Låt oss  slå vakt om N o r
diska rådet,  men låt oss  fram för allt förnya 
det nordiska sam arbetet!  Låt oss e rkänna att 
politiska skiljaktigheter inte upphör  därför  att 
vi ingår i olika nationella delegationer. Låt 
oss också  se en ökad partipolitisering av rå 
dets  verksam het inte som ett hot,  utan  som 
en möjlighet att förbättra  och vitalisera rådet.

Jag tro r  att vi under  överskådlig  tid kom 
mer att behöva både nationella delegationer 
och en vitalisering genom  ökad partipolitise
ring, men låt oss då också  i verkligheten ge 
dessa  grupperingar  resurser!

Till dem som i dag är  m ots tåndare  till en 
partipolitisering vill jag  ställa frågan: vad är 
ert alternativ för att vitalisera råde ts  arbete? 
Är det att fortsä tta  med innehållslösa dekla
rationer  och till intet förpliktande dokum ent?  
Jag tror  att det enda sättet är att  vi får en 
ökande partipolitisering i kom bination med 
ökat arbete  inom de nationella delegationer
na.

Karin Söder övertog härefte r  ledningen av 
förhandlingarna.

Påll Pétursson: Fru præsident! Vi s tår ved 
en milepæl i det nordiske sam arbe jde,  og jeg  
vil byde ve lkom m en til de nye deltagere fra 
Grønland, Åland og F æ røerne .  Jeg håber,  at 
denne udvidelse a f  det nordiske sam arbejde 
vil gavne os alle, kny tte  os fastere sam m en 
kulturelt , stabilisere vores økonom i og styrke 
vores samlede røst  i det internationale forum.

De nordiske lande e r  alle forholdsvis små 
set med s torm agternes  øjne, men når det 
lykkes os at stå sam m en,  kan vi gøre os gæl
dende i verden.

Jeg tro r  også, at vi har en mission i verden. 
Vores syn på livet og dets  væ rdier  kan være 
andre til gavn, og i al beskedenh ed ,  et godt 
forbillede for andre.

Jeg tvivler ikke på, at de mindre lande, 
Island. F æ røerne ,  G rønland og Åland, kan 
yde et godt bidrag til den røst,  som vi vil. at
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verden  lytter til, og til den  nordiske de m o k ra 
tiske tradition, som vi alle er stolte af. M ed 
ændringen i Helsingforsaftalen s tyrkes  også 
Islands stilling, nu har  vi syv i s tedet for seks 
rep ræ sen tan te r  i Nord isk  Råd, og det er  vi 
selvfølgelig glade for.

Men det er ikke kun æ ndringer i rep ræ se n 
tan tskabe t  i N ord isk  Råd, som vi s tår over 
for her i Stockholm . Vi s tår  også over  for 
ændringer  i a rbe jdsform erne  i nordisk sam ar
bejde.

De sidste år  ha r  man i N ord isk  Råds regie 
udarbejdet følgende tre rappo rte r  om arbe jds
formerne:

Det nordiske ministerråds sekre ta ria tso r
ganisations oversigt: NU 1981:10, sek re ta 
riatskollegiets rapport:  N U  1983:8 og fem- 
m andskom iteens  rapport: A rbe jdsform erne  i 
nordisk sam arbe jde,  N U  1983:9.

Den is landske delegation har  drøftet  s i tua
tionen grundigt,  og vi synes,  vi kan være 
enige i fem m andskom iteens  konklus ioner i de 
fleste henseender ,  og vi vil takke for et godt 
s tykke arbejde. Vi t ror,  at de fleste a f  de 
foreslåede ændringer vil bidrage til et mere 
effektivt og præcist samarbejde.

Vi vil på det s tærkeste  understrege,  at den 
oprindelige hensigt med Nord isk  Råd var at 
være pa rlam entarikernes  sam arbe jdsorgan,  
og at de enkelte landes parlam entariske  stil
ling i Nord isk  Råd bør  s tyrkes.  Derfor kan vi 
ikke undgå at være enige i den reservation ,  
som det is landske medlem af  femmandskom i- 
teen ,  Matthias  Á. M athiesen , frem satte  til et 
punkt i rapporten .  Vi synes,  at fem m an d sk o 
miteens flertal lægger for s to r  vægt på  at for
stærke præ sid iesekre tæ rens  stilling og derved 
svække sekretærkollegiets indflydelse. Selv 
om  man nu tilfældigvis har  en meget energisk 
og effektiv præ sid iesekretær.  kan man d e s 
værre ikke fastslå, at det altid vil være sådan, 
og hvis vi ikke får  en så godt kvalificeret 
p ræsid iesekretær,  kan en meget vigtig del af  
det nordiske samarbejde lammes.

Hvis flertallets forslag om præsidiesekreta- 
riatets stilling bliver ført ud i livet, samles alle 
tråde i præ sid iesekre tæ rens  hånd. H an  kan 
let få en  sådan stilling, at han bliver fjern og 
utilgængelig for den enkelte parlam entariker ,  
og parlam entarikeren har  ikke den samme 
mulighed for at gøre sin mening gældende.

Den enkelte parlam entariker  kan meget le t
tere øve indflydelse på sin egen delegation og

gennem sit lands præsid iem edlem  og sit lands 
sekretaria t  fremføre sine synspunk ter .  Derfor 
synes den is landske delegation, at de t er nød
vendigt at bevare  sekretærkollegiets  indfly
delse, og sekretærkollegiet  bør  også i fremti
den være et rådgivende organ direkte over  for 
præsidiet og ikke kun være et rådgivende o r 
gan for p ræ sid iesekre tæ ren.  Vi synes altså 
ikke, at det kun skal være præ sid iesekre tæ 
rens røst,  som når præ sid iem edlem m ernes  
respektive ører.

Vi vil ud trykke vores m odstand  mod for 
s to r  centralisering i sam arbejdet.

Den islandske delegation vil også ud trykke 
sin m odstand mod at slå kultu rbudgettet  og 
det a lm ene budget sam m en. Vi har  på for
nem m elsen,  at den kulturelle sek to r  lettere 
bliver tilsidesat, og det er ikke af det gode. Vi 
mener, at den nuværende ordning har  vist sig 
at være hensig tsmæssig .

Den is landske delegation foreslår,  at rap
porten  bliver drøftet indgående her på ses
sionen i S tockholm , for at de enkelte m ed 
lemmers ideer kan kom m e i betragtning, in
den et medlemsforslag om sagen fremlægges 
og behandles i det ju rid iske udvalg.

Jeg har  før snakket om nødvend igheden af 
at s tå  sam m en. Jeg tror,  at et næ rm ere  sam ar
bejde mellem de nordiske landes udenrigsud
valg ville være a f  den største  betydning og til 
gavn for fred og dem okrati  i N orden .

Miljøminister og minister for nordiske an 
liggender Christian Christensen: Fru præsi
dent! Det er mig en stor glæde at te r  i år  som 
dansk  sam arbe jdsm inis ter  at stå over  for d e n 
ne forsamling.

Det nordiske sam arbe jde  har  i de t forløbne 
år  optaget mig meget og taget en god del a f  
min tid, og jeg  synes,  at sam arbejdet med 
mine nordiske kolleger ha r  været præget a f  en 
ganske en estående vilje til at nå resu lta te r  i 
enighed.

Ministerrådet har  behandlet et meget stort 
antal sager a f  vidt forskellig karak ter ,  og jeg  
tror,  at jeg  er enig med mine nordiske kol
leger, når jeg  siger, at ne top  ved behandlin
gen af  de mange, ofte mindre, men helt k o n 
krete sager  fo rnem m er vi fremdriften i det 
nordiske samarbejde.

De store sager -  de sager der  får den mest 
om fattende dækning i p ressen ,  og som tager
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meget a f  vor tid -  stiller naturligvis de s tø r 
ste krav til os om  at udm ønte  vor nordiske 
indstilling i konkrete  p rogram m er.  Det e r  de r 
for med stor t i lfredshed, jeg  kan konsta tere ,  
at de store sager i m inis terrådet i alt v æ sen t
ligt er  blevet vedtaget i de t forgangne år.

Til trods for glæden ved at kunne udvikle 
s tørre fælles p ro jek te r  synes  jeg  dog, at når 
man ser tilbage på mange års nordisk sam ar
bejde, er  det m åske alligevel de mange, 
mange små, fælles frem skridt,  mindre skridt 
mod harmonisering, sm å men perm anen te  
forbedringer,  som er  det for det nordiske 
samarbejde helt en estående kendem ærke.  De 
store program m er e r  selvfølgelig vigtige, men 
ofte løber de i et kortere  t idsrum , hvorefter  
andre p rogram m er afløser dem. De mange 
små, fælles beslutn inger har derim od den for
del, at de ofte har en perm anen t  ka rak te r  og 
herm ed en direkte påvirkning af borgernes  liv 
i vore lande.

Det ligger vel også dybt i blodet hos alle os 
nordboer,  at vi hellere ser små, sikre og for
nuftige frem skrid t end store og ofte lidt 
usikre spring fremad. Den indstilling præger 
også sam arbe jdet i ministerrådet og gør det til 
det harm oniske og praktiske sam arbe jde ,  det 
er. Grundindstillingen hos os alle er  nemlig 
stort set den samme.

Lad mig her sige et pa r  ord  om den ø k o n o 
miske situation.

Vi har  i alle vore lande — om  end i forskel
ligt omfang -  i de senere år oplevet  et a lvor
ligt økonom isk tilbageslag. Dette tilbageslag 
har  i de fleste a f  vore lande medført  en a r 
bejdsløshed af  hidtil uset omfang, som er en 
menneskelig tragedie -  specielt for de unge 
-  og en s to r  økonom isk belastning for sam 
fundet. Tilbagegangen skyldes dels den al
mindelige stagnation, de r  har  ramt den ves t
lige verden, dels  en måske ikke altid lige vel
lykket national politik. Dette  tilbageslag har  
også i høj grad ramt D anm ark ,  de r  hidtil uden 
naturlige resso urce r  a f  nævnevæ rd ig  be ty d 
ning i høj grad har  været henvist til at leve af  
eksport  på  basis a f  im porte rede råva re r  samt 
af  søfart. I Danm ark  var  den økonom iske  
situation også ef terhånden blevet a f  en sådan 
karakter ,  at det var bydende nødvendigt at 
gribe ind og at gribe til ganske overordentlig  
skrappe foranstaltn inger  for at søge balancen 
rettet op.

På grund a f  disse foranstaltn inger  og med

støtte a f  en vis bedring i de internationale 
kon junktu rer  er det lykkedes os at skabe 
fremgang i dansk  økonom i.  Dette har  også 
allerede ført til stigende optim ism e inden for 
næringslivet og giver godt håb om forøget 
aktivitet og beskæftigelse. M en de r  er  langt til 
vejs ende,  og en særdeles s tram  økonom isk 
politik vil desvæ rre  fortsat være nødvendig.

Det er hidtil i alt væsentligt lykkedes at 
undgå, at vort økonom iske  engagem ent i det 
nordiske sam arbejde ram m es a f  den s tram m e 
økonom iske politik, men jeg  tror,  vi må se i 
øjnene, at de r  er en tid til udv idelser  i fo rbru
get, til vækst og til store nye program m er,  og 
der  er en tid til bespare lse r,  kritisk vurdering 
a f  forbruget og økonom isk  ti lbageholdenhed. 
Jeg er bange for, at vi befinder os i den sidst
nævnte situation, og at vi fortsat vil befinde 
os i denne situation i alt fald indtil næste 
session. Dette forhold bør  vi alle tage med i 
overveje lserne ,  hvis det kom m ende års 
planer skal kunne gennem føres.

Det forgangne år har  været præget a f  en 
stor  og historisk begivenhed i det nordiske 
sam arbe jde,  en begivenhed de r  vil præge 
sam arbe jdet fremover:  F æ røerne ,  Grønland 
og Åland har fået en betydningsfuld styrkelse 
af  deres  deltagelse i N ord isk  Råd og Nordisk 
Ministerråd, og i år deltager  G røn land for 
første gang i sin egen ret her  på sessionen. 
Må jeg  byde je r  fra de selvs tyrende om råder  
rigtig hjerteligt ve lkom m en til de t nordiske 
samarbejde.

1 anledning af  denne begivenhed har  jeg  for 
et par  uger siden aflagt et besøg i G rønland, 
og det har  været en oplevelse for mig og mine 
m edarbejdere  at se den interesse og en tu 
siasme. man har  i G rønland for det fo res tåen
de sam arbejde i N ord isk  Råd.

Lad det i denne forbindelse og foran denne 
forsamling være mig tilladt at give ud tryk  for 
den danske  regerings oprigtige og stærke 
ønske om . at Fæ røerne  og G rønland -  som 
den del af V estnorden  de er  -  må blive mødt 
med den varm e og velvilje, som de fortjener, 
og lad mig være så ligefrem oprigtig at tilføje, 
at vi meget håber,  at p rojek terne og ønskerne  
fra disse se lvs tyrende om råd er  må møde den 
største  forståelse og positive indstilling fra de 
andre nordiske lande, og at deres  behov  såle
des bedst muligt må blive tilgodeset.

Endelig en bem ærkn ing  om  D anm arks  
m edlem skab a f  EF.



72 M åndagen den 27 februari 1984 kl. 12.00
D er  ljar væ ret  t idspunkter ,  især flere år 

tilbage, h vo r  man ofte i nordisk  sam m enhæ ng 
hørte  bem æ rkn inger  om, at D anm arks  m ed
lem skab a f  E F  kunne blive til h inder i vor 
rolle som nordisk partner .  Det er  derfor  med 
glæde, at jeg  synes,  vi nu kan konsta tere ,  at 
den  tids m isforståelser  og fejlinformationer er 
ved at overleve  sig selv, og at man ef te rhån
den  har  forstået,  at D anm arks  m edlem skab  af  
E F  indebæ re r  flere fordele for vore nordiske 
partnere  end ulem per.  D anm arks  rolle som 
brobygger e r  således kendt  langt ind i de a n 
dre nordiske landes erhvervsliv  og adm ini
stra tioner ,  og vore E F -p ar tn e re  er  også ef ter
hånden  kom m et til a t  be tragte  D an m ark  som 
et helt naturligt bindeled til de andre  nordiske 
lande.

I denne sam m enhæ ng vil jeg  gerne vende 
tilbage til, hvad jeg  sagde tidligere om de 
store p rogram m er i det nordiske sam arbejde.  
Vi har ne top  vedtaget en meget om fattende 
og ambitiøs datahandlingsplan  i m inis terrå
det. Det e r  vores alles håb herm ed at kom me 
længere frem i kon kurrencen  på dette  o m rå 
de. Inden for ram m erne  a f  denne plan v edrø 
rende datateknologi vil ne top  D anm arks  
m edlem skab af  E F  være af  uvurderlig  værdi 
for os alle. Vi vil nemlig kunne udfylde b ro
byggerfunktionen til en t i lsvarende plan, men 
a f  endnu større dimensioner.  Dette  kan na
turligvis kun bedøm m es som en s to r  fordel,  
og den tidligere omtalte hypotese ,  at D an
marks nordiske samhørighed skulle for
mindskes a f  vort E F-m edlem skab ,  er fo rhå
bentlig herm ed -  om  ikke tidligere -  blevet 
helt aflivet.

Lad mig slutte med at sige, at jeg  ser vort 
nordiske samarbejde fuldt a f  muligheder 
frem over -  muligheder for s tore og små 
fremskridt og også muligheder for en større 
geografisk spredning, efter at de selvstyrende 
o m råder  nu er  blevet optaget i det fælles sam 
arbejde.

Den nordiske indstilling er  klart til s tede i 
alle vore landes regeringer, og det e r  mit håb, 
at denne indstilling også frem over  -  og under  
de vanskelige s ta tsøkonom iske forhold, der 
findes i vore lande -  må kom m e til udtryk , så 
vi kan fortsætte  det frugtbare og inspirerende 
sam arbejde.  D anm ark for sit vedkom m ende  
er  villigt og rede til et fortsat og intensivt 
nordisk samarbejde.

K u lturm inis ter  och nordisk  sam arbetsm i-  
nister Björkstrand: F ru  president!  Det nor
diska sam arbe te t  har  vuxit fram organ isk t un 
de r  seklers förlopp på basen  av en vidsträckt 
språklig och kulturell gem enskap . Häri ligger 
dess styrka. Det sam arbe te  vi har  i N o rd en  
ha r  ingen m otsvarighet i omfattn ing och in
tensitet  på an dra  håll i världen. I och med 
denna session får sam arbe te t  u tökad  bredd 
genom att  de s jä lvstyrande o m råd ena  F ä rö a r 
na, G rön land och Åland får  en  s tarkare  ställ
ning. Vi har  skäl att  utta la  vår  tillfredsställel
se häröver,  samtidigt som vi b ö r  fråga oss om 
vi verkligen ha r  förvaltat de t pund som 
gångna genera t ioner  har överlåtit  åt oss på  ett 
fullödigt sätt.

F ö ru to m  på kultu rens  om råde sam arbe ta r  
N o rd ens  regeringar på  närm are  tjugo olika 
sam hällssek torer .  Inom  de flesta av dessa  
verkar  en eller flera sam nord iska  insti tutio
ner.  Man kan fråga sig om de tta  om fattande 
samarbetsfält  på ett tillfredsställande sätt kan 
behärskas  av en m änniska. De nord iska  sam- 
arbe tsm in istrarna  borde dock  förm å detta. 
Deras uppgift är  att sam ordn a  ve rksam heten  
både på nationell och sam nord isk  nivå. De 
skall fa tta  beslut om  den nordiska  budgeten  
och företa en prioriterande bedöm ning av frå
gorna.

F ö r  oss sam arbe tsm in istra r  är det u p p 
m untrande, att  B enko w kom m ittén  ö nskar  
stärka sam arbe tsm in istra rnas  ställning. En 
förstärkning speciellt på nationell nivå är en 
ligt min uppfattning av nöden. Budgetinfly
tandet  borde ökas och tillräcklig, sakkunnig 
och pe rm anen t  personal ställas till förfogan
de. Detta  är  även en förutsättn ing för att nor
diska avtal och beslut skall kun na  följas upp 
bättre än idag. De anställda u tgör de " k u g g 
hjul” , som bör  förstärkas  i sam arbetsm aski-  
neriet, i takt med sam arbe te ts  utvidgning och 
fördjupande.

Självfallet kan det inte vara  fråga om att 
sam arbe tsm in istra rna  skall ta  över  makten. 
Sam arbetsm inis tern  skall självfallet vara  ko- 
ordinatorn. Fackm in is tra rna  borde å te r  sam 
m anträda  oftare och bära huv udan svare t  för 
sina sektorer.  -  De begränsade ekonom iska  
resurserna  kräve r  en allt grundligare b ed ö m 
ning av sam arbe tsp ro jek ten .  Detta  fö ru tsä t
ter politisk s tyrning och aktivt de ltagande i 
sam arbe te t  från regeringsm edlem m arnas  
sida. H ä r  spelar också  N o rd iska  rådet en vik
tig roll.
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ofta betonas.  Det torde också  vara unikt på  
det sätte t ,  att det kan utföras med rätt blyg
sam m a sam nord iska  sekretaria tskrafter.  
Trots  att term en ofta används ä r  de t rä tt  vil
seledande att tala om  en nordisk byråkra ti .  I 
våra tre sekretaria t  finns det ju  endast  sam 
manlagt ungefär 150 anställda. V åra  sam nor
diska t jänstem än har så gott som und an tags
löst en om fattande och tung arbe tsbörda .  De 
sköter  ofta en sam m a en bred sek tor  med en 
på sätt och vis fem hövdad arbetsgivare.  D e t
ta gäller också  persona len  vid de sam no r
diska institutionerna. F ö r  framtiden är det 
viktigt, att personalens  höga kvalitet kan bi
behållas genom  att tillräckligt a ttrak t iva  a r 
betsvillkor erbjuds dem. Mer u p p m ärk sam 
het borde fästas vid t i llbakagångsvillkoren 
för nordiskt anställda och vid möjligheterna 
att i hemlandet utnyttja  deras värdefulla a r 
betserfarenhet.  I de nationella förvaltn ingar
na utgör t jänstem än med nordisk erfarenhet 
en värdefull resurs. Det nordiska t jän s tem an
nautbyte t är  en arbe tsform  som också  mot 
denna bakgrund bör s tödas och u tvecklas  y t
terligare.

Fru president! Tidigare näm nde jag  de b e 
gränsade ek onom iska  resu rse rn a  för nordiskt 
samarbete. K n appheten  på medel u tgör ett 
ex tra  skäl för  att fö rena  resurserna .  F rån  den
na u tgångspunkt anser  jag  att ministerrådet 
har lyckats  rätt  väl med sitt budgetförslag för 
år  1985. Finland an ser  det betydelsefullt ,  att 
alla de v e rksam hetsom råd en  som erfaren
hetsmässigt upplevs viktiga, har kunnat  ges 
en budgetram , vilken m otsva ra r  å tm instone  
de t ta  års verksam hetsnivå .  D essu tom  har  en 
del tyngdpunktsm arkeringar kunnat göras.

En ny fas inom den internationellt  e rkända 
kä rnsäkerhetsforskningen har möjliggjorts 
und er  åren 1985—88. Inom  ram en för de t re 
gionalpolitiska sam arbe te t  har de nordiska 
random rådena,  den för oss så viktiga N o rd 
kalotten samt V ästnorden .  tilldelats u tökade 
resurser. Ett nytt meteorologiskt sam arbe te  
inleds. Utbildningen av personal för dövblin
da kan ske på perm anen t  bas. Alla dessa  sam- 
arbetsprojekt upp lever Finlands regering som 
viktiga. Det gäller inte minst da ta teknolog i
program m et,  som kan b e teckn as  som  ett u t 
tryck för de nordiska regeringarnas sam ar
betsvilja. Tack e t  för dess  tillkomst går till 
Nord iska rådet i egenskap  av idéns fader och

för att det kan förverkligas också  till våra 
s ta tsm inistrar,  vilka i ett tidigt skede gav sitt 
viktiga s töd åt tanken. Förverk ligandet ä r  en 
s tor utmaning för ministerrådet i alla dess 
sam m ansättn ingar .  Härv id  bör  man hålla i 
minnet,  att  de så kallade mjuka vä rdena och 
sek torerna  inte ställs i skuggan av h uv udup p
giften, sam arbe te t  inom industr isektorn .  Sär
skilt bör de handikappades  behov tillvarata
gas.

Fru president! M inis terrådets  ordförande 
har i sitt in ledningsanförande behandlat de 
centrala m inisterrådsforslagen. F ö r  min egen 
del ville jag  till slut fästa  speciell u p p m ärk 
samhet vid det nya  sam arbe tsp ro gram m et om 
arbetsmiljön. Det är  ett om råde  d ä r  den nya 
teknologins, också  datateknologins,  goda och 
dåliga sidor f ram träder  på ett särskilt tydligt 
sätt. Många r isker ho ta r  fortfarande m änni
skornas  hälsa i deras dagliga arbe te  trots  den 
internationellt  sett höga nivån på a rbe tsm il
jö n  i Norden. E ftersom  arbe tskraften  och 
produktionsm ed len  rör  sig fritt ö ve r  våra  
riksgränser.  är  det naturlig t, att  problem en 
inom arbetslivet bäst och mest fördelaktigt 
löses i nära  sam arbe te  mellan våra länder. Vi 
kan även på de t ta  sätt be tjäna ett  av de vikti
gaste målen i vårt sam arbe te :  att förbättra  
livskvaliteten för m edborgarna  i våra länder. 
Om vi når fram till de t ta ,  innebär detta  ett 
tydligt framsteg när  det gäller att  förvalta vårt 
gem ensam m a pund.

Anker Jørgensen: Må jeg  først udtrykke 
min tak til Jona th an  Motzfeldt og min til
fredshed med, at Grønland nu kan deltage i 
arbejdet i N ord isk  Råd med de sam m e re t
t igheder som vi andre .  Det er en sag. de r  har 
ligget os s tærkt på sinde i D anm ark ,  siden det 
i 1980 blev foreslået a f  den davæ rende  danske 
regering.

Vi m å i dag kon sta te re ,  at a rbe jdsløsheden 
fortsat er det s tørste  problem  i de nordiske 
lande. Arbe jdsløsheden  e r  i løbet a f  1983 øget 
i alle vore lande. Det er  et fællesnordisk p ro 
blem.

Men jeg  skal ikke skjule, at de t på denne 
baggrund virkede som lidt a f  en antiklimaks 
at læse, hvordan  m inis terrådet havde ud m ø n 
tet de klare rekom m and atione r ,  som blev gi
vet un d er  sidste session , om en handlingsplan 
for økonom isk politik.
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A rbe jdsløsheden  et det s tø rste  fællesnor
diske problem , og løsningen a f  de tte  problem 
kan derfor  ikke nedprioriteres ,  tværtim od, 
det kan ikke frem hæ ves stærkt nok.

Det er  de tte ,  der  var indholdet i de tre 
medlemsforslag, de r  blev stillet und er  ses
sionen sidste år.

M en de indeholdt mere end det.  De inde
holdt alle en konkret politisk vilje til at bryde 
den økonom iske stagnation. De indeholdt et 
klart signal om , at vi på fællesnordisk grund
lag aktivt skulle bekæ m pe krisen og dens 
virkninger gennem  et handlingsprogram.

Vi har  ikke fået de t te  handlingsprogram  fra 
ministerrådet.  Vi har fået et forslag til meget 
løse retningslinjer. Det er ikke tils trækkeligt, 
og det s tår i dyb kon trast  til de t,  der  var 
budskabet  til ministerrådet fra sidste session.

Jeg forven te r  på ingen m åde mirakelplaner 
fra m inis terrådet,  m en de akutte  beskæftigel
sesprob lem er må ikke a f  den grund nedpriori
teres. F o r  selv om  vi i nogle af  de nordiske 
lande har dagpengesys tem er ,  så e r  arbe jds
løsheden en katastrofe  for hver  eneste ,  som 
ram m es a f  den.

I den betænkning,  som vi i økonom isk  ud 
valg skrev om de tre m edlemsforslag fra 
sidste session, understregede vi, at den  vig
tigste opgave i dag e r  en bevidst og en aktiv 
indsats ,  som  kan bringe de nordiske øk o n o 
mier i offensiven. Men vi m ener  ikke, at mini
s terrådets  forslag ha r  et  am bitionsniveau, der  
blot t i lnærmelsesvis svarer  til den hensigt, vi 
lagde for dagen i økonom isk  udvalg. D er  er  i 
m inisterrådets  forslag en alvorlig mangel på 
helt konkrete  forslag til nye opgaver.  Det fo
rekom m er mærkeligt, at ministerrådet ikke er 
im ødekom m ende over  for N ord en s  Faglige 
Sam arbejdsorganisa tions forslag om at 
iværksætte  in tegrerede nordiske kon junk tu r
analyser.

Hvis man har  opfatte t  denne del af min tale 
som en kritik af ministerrådets  forslag om 
retningslinjer for en økonom isk  politik, så  er  
det helt korrekt.  Min kritik e r  affødt af:

F o r  det første: M inisterrådets  forslag 
svæ kker  engagem ente t i det nordiske sam ar
bejde. Må jeg  her indskyde, at hvis man ser 
lederartiklen i S venska Dagbladet i dag, så 
kan man se, at lederartiklen har  en overskrift ,  
hvor  man om  dette  arbejde siger: ” Blada- 
b la d a " .  Jeg ved ikke rigtig, hvad  det be tyder ,  
men det er  næppe noget særlig fordelagtigt.

For  det andet: De problem er,  de r  blev så 
grundigt diskutere t  på sessionen sidste år, er  
bestem t ikke blevet mindre.

F o r  det tredje: Fordi jeg  m ener,  at de r  vir
kelig er muligheder i et konkret  nordisk 
samarbejde.

For  det fjerde: M ulighederne for at påvirke 
den økonom iske politik hos vore økonom iske 
sam arbe jdspar tnere  bliver naturligvis  desto  
dårligere, jo  længere vi er  om at finde frem til 
et fælles udspil.

1 den nordiske socia ldem okra tiske  a rbe j
derbevægelse tager vi det nordiske sam ar
bejde dybt alvorligt og er  para te  til at satse  på 
at udnytte  dets  muligheder. N o rd en s  Faglige 
Sam arbejdsorganisa tion  har da også sam m en 
med fagbevægelsen i V est tysk land , DGB, 
analyseret perspek tiverne  for de vestlige 
økonom ier  a f  et koord ineret,  internationalt 
opsving. Vi påviste ,  at de t ville væ re  en for
del for alle lande, hvis man samtidig stimule
rede den økonom iske vækst gennem  offent
lige og private investeringer.

Vi mener,  at de nordiske lande sam m en må 
kunne tage initiativ til en sam ordnet  v æ k s tp o 
litik i Vesten. Det m å ske med s to r  s ty rke  i 
O E C D  og i de øvrige vestlige sam arbe jdsor
ganisationer. De nordiske øko nom ie r  er 
stærke nok til sam m en med andre lande at gå 
i spidsen for et sådant stabilt opsving.

Det er et konstruktiv t  og konkret  tilbud, 
som her  kom m er fra arbe jderbevægelsen  som 
er affødt af, at sam arbejde mellem arbe jds
m arked og samfund er  bedre end den split
telse og konfron tation  i befolkningen, som en 
fortsættelse a f  en konservativ  politik vil m ed 
føre.

I den danske a rbe jderbevægelse  m en er  vi 
desuden , at en forkortelse  a f  arbejdstiden , og 
vil være et bidrag til en bedre fordeling af  
arbejdet.

Jeg er  meget tilfreds med, vil jeg  sige i 
denne forbindelse , at der  nu inden for  N o r 
disk Råd vil blive afholdt en økonom isk  kon
ference, hvor  den udtrykkelige opgave er at 
drøfte andre og nye modeller  til løsning af  
vore økonom iske og beskæftigelsesmæssige 
problemer.

Jeg tror  i øvrigt,  at der  i kølvandet på parti
politiseringen vil kom m e nye om råd e r  for 
samarbejde. Specielt vil jeg  f rem hæ ve sik
kerheds- og udenrigspolitikken.

Det er klart, at de enkelte nordiske lande
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har engageret sig forskelligt,  når  det gælder, 
forsvarspolitik. Det må de r  tages afgørende 
hensyn til. M en verden  står ikke stille. Hvis 
kapløbet mellem Øst og Vest på a to m våb
nenes om råde fortsæ tter ,  vil verden  blive s ta 
dig mere usikker. N o rd en  kan og bør bidrage 
til at skabe en stor atom våbenfri  zone -  helst 
ikke alene i N o rd en ,  men ned igennem E u ro 
pa på begge sider a f  den linje, de r  skiller Øst 
og Vest.

Jeg tror,  at N o rd en  kan gøre en indsats 
både i den internationale økonom iske  k o n 
junkturpolit ik  og når det gæ lder  om at 
fremme freden og mindske spændingen i v e r 
den.

S tatsm in ister  Willoch: Æ red e  president! 
Ministerrådets  bere tn ing gir et overbevisende 
inntrykk av hvor  om fattende det nordiske 
sam arbeidet i virkeligheten er. Det e r  giedelig 
vanskelig å  finne viktige om råd er  som ikke i 
større eller mindre grad e r  om fatte t  av sam ar
be idsbestrebelsene .

Mange vil nok likevel m ene at arbeidet går 
for langsomt frem over,  på sam m e måte som 
noen e t te r lyser  de s tore og visjonsvekkende 
sam arbe idsprosjekter .  Vi skal ikke se bort fra 
at kritikerne kan ha noe rett.  M en selv om 
arbeidet til t ider går  langsom m ere frem over 
enn vi kunne ønske ,  kan vi slå fast at summen 
av de mange sm å og m ellom store skritt vi 
hittil har  tatt ,  har medvirket til et s terkere 
fellesskap mellom de nordiske land enn vi 
kjenner fra noen an nen  konste llasjon av selv
stendige stater.

N å r  vi ser  på det som er  skjedd siden for
rige sesjon i Oslo, får vi en ytterligere bekref
telse på at arbeidet går i riktig retning, selv 
om vi heller ikke denne gang kan vise til 
d ram atiske resulta ter.  Det er  særlig grunn til 
å  glede seg ove r  at man nå ha r  g jennomført de 
nødvendige tiltak for å knytte  de se lvs ty
rende om råd er  Åland, F æ røyen e  og G rø n 
land til det nordiske fellesskapet på en mer 
tilf redssti llende måte enn før.

Blant andre fremskrit t  nevner  jeg  at den 
nye overenskom st om det felles nordiske a r 
beidsm arked , som nå også Island har ratifi
sert, trådte  i kraft 1. august 1983. Arbeidet 
med å virkeliggjøre ” N o rd en  som h jem m e
m a rk e d ” er intensivert ,  og arbeidet for libe
ralisering på kapita lm arkeds-  og skipsfarts-

om rådet fortsetter.
Til denne sesjon foreligger det også mini

sterrådsforslag til et nytt  sam arbe idsprogram  
på arbejdsm iljøom rådet,  nytt sam arbe idspro
gram for forbrukerpolit ikk og forslag om re
visjon av den nordiske avtale om  arbeidsle- 
dighetsforsikring -  for å nevne noen av de 
aktuelle saker.

I året som er gått,  har  vi også vært vitne til 
en stadig utbygging av sam arbe idet  mellom 
de nordiske land når  det gjelder opp treden  i 
internasjonale sam arbe idsorganisas joner.  Et 
godt eksem pel er den enhetlige nordiske inn
sats i O E C D  som ledd i kam pen  mot arbe ids
løsheten i verden. Denne innsats  m å føres 
videre.

Jeg vil også spesielt  nevne det initiativ som 
er tatt fra nordisk side for  å  styrke F N s  stil
ling — ett initiativ som jeg  håp er  vil kunne gi 
positive resu lta te r  for hele FN -sam arbeide t .

Det er også grunn til å und ers trek e  be ty d 
ningen av de nordiske initiativ for å få e tab 
lert et m er  om fattende internasjonalt  sam ar
beid for å begrense luftforurensninger over  
landegrensene. Den sure n edbør  er  jo  et y t 
terst alvorlig forurensn ingsprob lem  i hele den 
industrialiserte verden. Det e r  derfor  all 
grunn til å hilse et sam ordn e t  nordisk  initiativ 
med s tor  tilfredshet.

Disse eksem pler  fra en liste ove r  samar- 
beidsfrem støt,  som kunne vært gjort atskillig 
lenger, viser at de t nordiske sam arbeid  har  
utviklet seg positivt i året  som er gått siden 
forrige sesjon. Og dette  positive arbeid må 
fortse tte  med uform insket s tyrke.  Alle de 
nordiske land vil høste  fordeler  av et enda 
næ rm ere  sam arbeid  på mange om råder .  Den 
norske regjering er beredt til å gjøre sitt for å 
bidra til dette.

Den såkalte B enkow -kom iteen , som har 
arbeidet prisverdig raskt,  har gitt e t  vesentlig 
bidrag til arbeidet med ytterligere effektivi
sering av sam arbe idsfo rm ene.  Jeg vil gjerne 
slå fast at den norske  regjering e r  positivt 
innstilt til utvalgets forslag både når det 
gjelder sam arbe idet mellom fagministrene og 
sam arbe idsm inis trene ,  og når  det gje lder 
sam arbe idet mellom parlam entarikerne  og 
Ministerrådet.

Det e r  naturlig at den bekymringsfulle sys
selsett ingssituasjon i alle våre land s tår  helt 
sentralt på denne sesjonen . Ø konom isk  U t
valg har, som flere talere allerede har  vært
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inne på. en  del kritiske kom m en ta re r  til Mi
nis terrådets  forslag til retningslinjer for  ø k o 
nom isk politikk og nordisk økonom isk  sam 
arbeid for å styrke sysselsettingen.

Ønske t  om  et m er konkret forslag var  også 
en av grunnene til at s ta tsm inis trene på sitt 
møte i nov em ber  anm odet  arbeidsm arkeds- 
ministrene om innenfor ram m en av det ar- 
be idsm arkedspoli t iske samarbeid å foreslå 
tiltak på sysselsett ingsom rådet.

Men jeg  må legge til at det egentlig er 
ganske bem erkelsesverdig  at de nordiske re- 
gjeringer, uavhengig av partifarge, politisk 
farge, har  samlet seg om  felles retningslin jer 
for den økonom iske  politikk, og at de også i 
praksis har  fulgt en nokså  sammenfallende 
politikk i de forskjellige land når  det gjelder 
arbeidet for å s ty rke  sysselsettingen. Alle 
fem regjeringer har gjennomført tiltak for å 
begrense offentlige utgifter, begrense infla
sjonen, styrke konkurranseev nen  og bidra til 
en positiv betalingsbalanse. På statsminister- 
møte t  i nov em ber  i fjor var det full enighet 
om at tiltak av denne type er  nødvendige for å 
bedre sysselsettingssituasjonen på lengre 
sikt.

De partier som går inn for en vesentlig 
økning av de offentlige utgifter som et middel 
til å styrke sysselsett ingen, m øter  altså  m o t
bør fra alle partifeller i ansvarlig regje- 
ringsstilling.

Skal vi makte å overv inne arbeidsledighe
tens problem , må vi først og fremst satse på å 
løse de grunnleggende økonom iske  p ro
blemer. O ppgaver  er bl. a. at produksjonen 
må innrettes bedre et te r  det som det e r  god 
etterspørsel et te r,  effektiviteten må forbedres 
på flere om råder ,  og kostnadsstign ingen må 
begrenses.  Vi må vokte oss vel for å gjen
nomføre tiltak som kan føre til en ny infla- 
s jonsbølge, som fører til m er  arbeidsløshet 
senere. De retningslinjer som er  t rukke t  opp i 
m inisterrådsforslaget,  gir et godt grunnlag for 
å unngå å falle i denne fallgrube.

Men det be ty r  naturligvis ikke at vi ikke 
samtidig vil føre en aktiv sysselsett ingspoli
t ikk også på  kortere  sikt, først og fremst på 
nasjonalt plan, men også innenfor  det nordi
ske samarbeid.

På denne bakgrunn kan jeg  derfor  ikke se 
at  de t egentlig er  noen saklig uenighet mellom 
M inisterrådet og Ø konom isk  Utvalg når  det 
gjelder viktigheten av å  løse sysselsett ings

problem ene. Jeg velger å oppfatte  Ø k o n o 
misk Utvalgs innstilling som en utålmodig un 
derstreking av prob lem ets  viktighet og kan 
forsikre at den norske  regjering skal gjøre sitt 
for å  bidra til et m est mulig konkret hand
lingsprogram for økonom isk  utvikling og full 
sysselsetting.

Jeg må nevne at jeg  ser med noen forbau
selse -  for å si det forsiktig -  at f inansmini
ster Feldt i Aftonbladet for siste lørdag svarer  
bl. a. følgende på et angrep fra Sveriges LOs 
viseformann -  jeg  s iterer i norsk  o ve rse t 
telse:

" O m  man krit iserer  meg for at jeg  ikke har 
kunnet form å mine nordiske regjeringskol
leger til å gå lenger, så sier jeg  at den  plan 
som finnes, likevel er bedre enn ingen plan i 
det hele tatt. H e r  har  vi helt enkelt  kom m et 
så langt som man kan med to  konservative 
regjeringer ."

M ed dette  an tyder  jo  hr. Feldt a t  bl. a. den 
norske regjering har  motarbeide t  bes trebe lse r  
fra hans side und er  arbe idet m ed retn ings
linjer for en nordisk politikk for full sysse lse t
ting. E t slikt grunnløst angrep  fra en sam ar
be idspartner  er jo  egentlig ganske  alvorlig. 
Men jeg  vil likevel innskrenke meg til å  si at 
han jo  har s jansen til å  trekke sin uttalelse 
tilbake.

Derim ot fo rstå r  jeg  godt at Feldt sier at 
angrepet fra det svenske LO e r  hårreisende.  
Det er naturlig at hr. Feldt kan si det.

Det faktiske forhold er  for øvrig at den 
norske regjering fører  en overm åte  aktiv a r 
beidsm arkedspoli t ikk  med særlig vekt på til
tak for å bekjem pe ungdom sarbe idsløshe ten .

Ø konom isk  Utvalg skriver  at de t e r  be 
kym re t  for en nedprioritering av de akutte  
sysselsett ingsproblem er.  Utvalget burde  vite 
at  noen slik nedprioritering ikke foreligger -  
tvert  imot. På den annen  side sier utvalget at 
det er  " en ig  i at de nordiske land i den  næ r
meste tiden bør  legge vekt på å  redusere  in
f lasjonen og dem pe de uba lanser  som forelig
ger,  i den hensikt å få i gang økonom isk  u t
vikling og full sysse lse t t in g" .  H e r  har  utval
get sluttet seg til noe helt vesentlig i de  nor
diske regjeringers felles syn.

Jeg er glad for at de t e r  bred  enighet i rådet 
om å satse på teknologisk sam arbeid .  Dette 
er sam arbe idsoppgaver  som vil væ re  av  stor 
be tydning for å  sette våre  industr ier  bedre  i 
stand til å konkurrere  med andre  land. Det
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foreligger allerede et om fattende forslag til 
nordisk handlingsprogram  på da ta tekn o lo 
giområdet,  samtidig som industriministrene 
har  fattet en prinsippbeslu tning om  et sam ar
be idsprogram for et nordisk teknisk forsk
nings- og utvik lingssamarbeid. Jeg er  enig 
med Ø konom isk Utvalg i at man i denne sam 
menheng bør gi høy prioritet til å  formulere 
forslag til s am arbe idsprosjek ter  eller sam ar
be idsom råder  av s tor betydning for nordisk 
industri.

Som nevnt tidligere er arbeidet med å reali
sere " N o r d e n  som h je m m em ark ed ” in tensi
vert i året  som er gått. Jeg  håper at vi snart 
kan kom me ett -  eller helst flere -  skritt 
v idere enn den utredningsfase som vi så lenge 
stort sett har befunnet oss i. F ra norsk side er 
vi fortsatt innstilt på å bidra til en liberalise
ring av de regler som i dag vanskeliggjør sam 
arbeidet mellom bedrif ter  på tvers  av de nor
diske landegrenser.

I denne forbindelse må jeg  imidlertid få 
nevne en litt spesiell og nokså  uforståelig sak. 
Det forlyder at man i Danm ark  kan tenke seg 
å  legge høyere avgifter på norske  lastebiler 
enn på danske når de kjører  på  de samme 
danske veier. Dette  sies å skulle være en 
reaksjon mot at danske  biler ikke får lov til å 
kjøre billigere enn norske på norske veier. 
Man kan vel gå ut fra at et slikt antinordisk 
tiltak ikke kan bli satt ut i livet.

E t te r  denne visitt til en detalj vil jeg  gjerne 
få vende tilbake til hovedlinjene. Det er altså 
ingen mangel på a rbe idsoppgaver  i det nor
diske sam arbeidet.  Ved felles anstrengelser  
vil vi makte å kom m e enda lenger enn i dag -  
til beste  for alle N o rd en s  folk.

Av naturlige g runner  har jeg  i de tte  innleg
get i hovedsak konsentrer t  meg om de ø k o n o 
miske og næringspolitiske sider av sam arbe i
det. Jeg vil imidlertid også få gi u t trykk for 
min ti lfredshet med at sam arbe idet på  den 
sosiale sektor  for tse t ter  med uforminsket 
kraft og utgjør den nest s tørste  nordiske sat
sing av økonom iske  ressurser. Det er særlig 
grunn til å nevne to pros jek te r  av betydning 
for hårdt ram m ede g rupper  av våre m ed b o r
gere: døvblindeprosjektet  og handikapphjel-  
pemidler.

Men vi må heller ikke glemme at sam arbe i
det også har svært viktige kulturpolitiske di
mensjoner. som er  av avgjørende betydning 
for å kunne styrke og bevare  den ek te  sam-

hørighetsfølelse som eksis terer  i Norden.  
N o rd en  skal ikke bare være et utvidet hjem
m em arked , men også en u tvidet hjemstavn.

Liikanen: Fru president! Det nordiska sam 
arbe te t  har utvidgats och utveckla ts  på 
m ånga om råden  lugnt och odram atisk t .  Även 
om  olika uppfa ttn ingar  om årenden  har  före
kommit.  har man stråvat till lösningar sakligt 
och utan onödiga lidelser. D enna grundlinje 
har i allm änhet inte heller fö rsvåra ts  av den 
ökade partipolitiseringen, utan till och med 
fått stöd därav.

Nu har vi kommit till en s ituation där  man 
bör ta framsteg i fråga om den nordiska s ta t
liga rös trä tten .  Det har  funnits och det k o m 
m er säkert att  finnas ett otal g runder  och 
förevändningar med vilka man kan m otsä tta  
sig alla förslag om en nordisk rös trä tt  eller 
överhuvud taget  om  en överlåtelse av statlig 
rösträ tt  till m edborgare av annat  land. Saken 
är ju  onekligen förenad med ju rid iska  och 
tekniska problem.

I grund och botten är det än då  fråga om 
huruv ida de nordiska länderna  ha r  vilja att 
utvidga nordism en och de nordiska  rätt ighe
terna ,  statlig rösträ tt  m edräknad ,  eller inte. 
Om vi har en gem ensam  vilja, kan vi nog 
överv inna de formella svårigheterna.  Om  vi 
därem ot an tar  en hållning -  varpå o ro v äc 
kande exempel har setts  und er  de senaste  
veckorna  — med vilken man genom  rösträtts-  
d ebatten  vill he tsa upp politiska lidelser inom 
nationer, är  vi på en rätt farlig väg.

Inom historien kan man finna otaliga ex em 
pel på hur lätt det är  att  he tsa  upp majorite
ternas opin ioner mot minoriteter,  hur  lätt det 
ä r  att he tsa  upp pe rm anen ta  inbyggares k äns
lor mot invandrare. Spåren  är  inte alltför upp
m untrande.

Vi önskar  finna en lösning för den nordiska 
statliga rös trä tten .  Vi är  be redda  att främja 
den pä ett konstruktiv t sätt.

Vi är  be redda att positivt och konstruktiv t 
g ranska  alla u tredn ingar och förslag vars s trä
van är  att främja den nordiska  statliga rös t rä t 
ten. Vi vill också  vara  med om att lösa de 
formella och tekniska  och eventuellt  också  
ju r id iska  problem som ingår i olika alternativ. 
Det är mycket värdefullt att  en regering har  
företagit sin egen utredning i de t ta  avseende 
som grundval för en debatt .  Saken angår för
stås alla.
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Därför  h a r  vi varit förvånade över  hur de 

konse rv a tiva  i N o rd en  redan tillsammans 
hunnit fö rdöm a debatten  i dess böijan .  Om 
det finns en gem ensam  vilja a tt  främja nordis- 
m en och även  den statliga rös trä t ten ,  borde 
man kom m a med konstruk tiva  förslag i stället 
för att s tyra sakerna  mot en kollisionskurs. 
En sådan kollisionskurs innebär en negativ 
partipolitisering inom det nordiska  sam arb e
tet ,  den  innebär till och med en inrikespoliti- 
sering av det nordiska  sam arbetet .  Därige
nom  kan m an ingenting främja.

Beträffande diskussionen om de finska b a r 
nens rätt till undervisning här i dag är  det helt 
klart att  de t b äs ta  sätte t  att  garan te ra  deras 
rätt igheter  är  att  deras  föräldrar  har alla m öj
ligheter att  de lta  -  rös trä t t  inberäknad -  i 
de t svenska  samhället.  De två  sakerna  har en 
logisk förbindelse.

Fru  president! Nu är  de t dags att på ett 
positivt och konstruktiv t  sätt s träva  till lös
ningar beträffande den statliga rös trä tten .  Nu 
är  det inte tid för utslagning, utan  det ä r  tid 
för gem ensam  debatt  och beredning i våra 
länder.

Berge: I det nordiske sam arbe idet erfarer  
vi nå at am bisjonsn ivået synker  proporsjonalt  
med den økende arbeidsledigheten. Dette 
paradoks kan vi ikke leve med over  tid, med 
mindre vi også ak sep te re r  en forvitring av 
hele samarbeidet.

Jeg hører  ikke til dem  som underkjenner 
verdien av de utallige sam arbeidsprosjekt 
som er  i gang, men jeg  tro r  neppe noen kan fri 
seg fra inntrykket av at vi nå  s tagnerer.

R edak sjo nssek re tæ r  Egil Sundar,  som har 
fulgt N ord isk  Råd lenge, gir trolig u t trykk  for 
det mange føler, når  han i Aftenposten  sist 
lørdag karak terise rer  det nordiske sam arbe i
det som handlingslammet.

Både av hensyn til de aktuelle a rbe idsopp
gavene og det nordiske sam arbeids framtid er 
en vitalisering nå påtrengende nødvendig. Og 
vi må erkjenne at det er  vi som parlam entari
kere og de nordiske lands regjeringer som har 
hovedansvare t  for at en endring kom m er i 
stand. Det er  ingen andre å  bebreide om det 
går dårlig.

Skuffelsen denne gang e r  naturlig nok i 
første rekke knyttet  til manglende initiativ og 
framgang i sam arbeidet på det økonomiske 
området.

Det er  alvorlig når ove r  en million m en
nesker befinner seg u tenfor  det regulære a r 
be idsm arkede t  i N o rd en .  Langtidsledigheten 
øker,  og ungdom m en ram m es hardere  enn 
noensinne.

Selvsagt er  det slik at de nordiske land, 
med sine åpne og u tadvendte  økonom ier,  vil 
være sterkt avhengig av det som skjer utenfor  
N orden. M en i denne sam m enheng  er  det 
viktig å være opp m erk so m  på  at 1983 relativt 
sett har vært et godt år in ternasjonalt.  Vi har 
da også sett at de nordiske lands m est u tp re
gede eksportnæringer  ha r  gått til dels meget 
bra. Men til tross  for disse opp gang skonjunk
turer  har vi sett  en betydelig økning i a rbe ids
ledigheten i N orden  også dette  året.

Ingen skal klare å  overbevise  meg om at 
N o rd en  med sitt potensiale ikke vil være i 
stand til å gjøre m er  samlet og hver  for seg 
enn det som blir gjort i dag. En aktivitets- 
økende politikk med derav følgende økt sys
selsetting i de nordiske land vil også være et 
positivt bidrag til landene u tenfor  N orden. 
Det er  nemlig ikke slik at en s terkere  øko n o 
misk vekst hos oss vil være til skade for an d 
re. Det er det m otsa t te  som er  tilfellet.

Den unisone skuffelse parlam entarikerne  
målbærer und er  denne sesjonen, er  i særlig 
grad resulta te t  av M inisterrådets  manglende 
oppfølging av rekom m andas jonen  fra Oslo- 
sesjonen i fjor om  å utarbeide en nordisk 
handlingsplan for økonom isk  utvikling og full 
sysselsetting.

Og som en k om m enta r  til sta tsm inister  
Willochs innlegg vil jeg  si at det neppe kan 
skyldes en misforståelse eller mistolking når 
et  samlet økonom isk utskott  ha r  det inntrykk 
av det ministerrådsforslag som er  lagt på bo r
det,  at det represen te rer  et senket am bisjons
nivå på dette  om rådet  innenfor Norden.

Dersom  finansministrene på det nasjonale 
plan til de grader hadde ignorert et pålegg fra 
nasjonalforsamlingen, ville det ikke gått 
upåakte t hen. Det bør  heller ikke skje i N o r 
disk råd. Jeg må si like ut at jeg  m ener  M ini
sterrådet,  og i dette tilfelle er  det f inansmini
strene som er  de hovedansvarlige,  h a r  ta tt  for 
lett på denne oppgaven.

I praksis e r  de t kanskje slik at f inansmini
strene er de ministre som fungerer  relativt 
svakt som ministerråd. Det skyldes muligens 
tradisjoner i det nordiske sam arbeid .  M en nå 
er  det jo  disse ministrene, med det ap para t  de
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rår over,  som har et h ov edansv ar  i forhold til 
de oppgaver og u tfordringer som er mest 
fram tredende. Det er derfor  å håpe at mini
strene i de kom m ende å r  i hvert fall vil ta  
signalene og er villige til å skjerpe seg.

Selvsagt kan det vises til mange begrens
ninger i mulighetene til å få gjennomført sam 
arbeidstiltak som har betydning i denne sam 
menheng. Førs t  skal man sam ordne fem ulike 
lands økonom iske politikk og de re t te r  regje- 
ringer med ulik polit isk farge. M en dette  er jo  
en begrensning som også rådet s tår overfor, 
og på tross av dette lyktes det a ltså  Ø k o no 
misk utvalg under  sesjonen i fjor, med ut
gangspunkt i tre nokså  ulike forslag, å a r 
beide seg fram til felles retningslinjer og en 
felles konklusjon. Og da burde også M inister
rådet ha følt en større  forpliktelse til å gjøre 
det.

I grunnen er  det rart at det ikke reageres 
langt kraftigere også i opinionen på den 
sterke økningen i arbeidsledigheten som vi nå 
opplever. G runnen  er kanskje at vi offentlig 
faktisk greier å fortrenge den personlige pine 
dette fører  med seg. Arbeidsløse i dag klarer 
seg jo  på et vis, rent materielt.  M en arbe ids
løshet gir sosial verdiløshet,  sosial fo rkas te l
se på en måte. Vi lever nå en gang i arbeids- 
sam funnet,  hvor  meningen med livet i stor 
grad er  knyttet til arbeid, som derm ed biir 
vesentlig for oss både sosialt og individuelt.  
Det dreier seg med andre ord ikke bare om 
penger og trygghet.  Det det også står  om , er  å 
fylle en sosial funksjon og bli anerkjent av seg 
selv og av andre.

Det er  ne ttopp  de sosiale konsekvensene 
som rep resen te re r  langtidskostnadene ved 
arbeidsledigheten, og som det er  veldig van
skelig å anslå  omfanget av i dag. Det e r  derfor  
det er på trengende nødvendig med handling 
nå.

Ändring i medlemslistan
Det anm äldes,  at H ans  Nyhage för resten 

av de tta  möte lämnat sessionen och ersa t ts  av 
Ulf  Adelsohn.

R å det beslö t a tt ändra m ed lem slis tan  i en 
lighet härm ed.

Eiður Guðnason: Fru president!  N ä r  vi 
samlas till session med N o rd iska  rådet är  det 
helt klart en av våra uppgifter att  värdera 
resultaten av våra insa tser  i det nordiska 
sam arbetet .

Kritik för de t som inte har  gått bra  brukar 
inte saknas,  och en sådan kritik är  naturligt
vis nödvändig. N y a  förslag om sam arbetets  
utformning saknas inte heller. Ett av huv ud
felen i vårt sam arbe te  ä r  kanske den tendens 
som vi har  att sä t ta  i gång med nya projekt 
och insti tutioner innan det finansiella under
laget för redan påbörjade projek t och upp rä t
tade insti tutioner har  kunnat tryggas. Om 
de tta  händer  all tför ofta, kan det självfallet 
innebära att  vi blir s ittande med institutioner 
som inte m otsva ra r  våra  förväntningar, ef ter
som nödvändiga anslag för verksam heten  
inte kan erhållas. Alltför sm å medel delas på 
alltför många.

Förslag om nya vägar för sam arbe te t  fattas 
inte. Fem m ann akom m it tén  har lagt fram sina 
förslag. Om vi nu skall än dra  på det som vi 
har  goda erfarenheter  av, bör  vi vara säkra på 
att ändringarna innebär förbättringar.  H är  
b ö r  vi inte än dra  ba ra  för ändringens skull. 
Jag är långt ifrån övertygad om att det medför 
någon förbättring att slå ihop ministerrådets  
kulturbudget och den allm änna budgeten. 
Den budgetordning som vi nu har  ä r  enligt 
den is ländska delegationens bedöm ning gans
ka bra, och  därför  ser  vi ingen orsak  att ändra 
på den.

Den opin ionsanalys som N o rd iska  rädet lät 
u ta rbe ta  i våras  om al lm ännhetens  inställning 
till nordiskt sam arbe te ,  v isar  bl. a. att  ung
dom  i s to rs täder  är  den grupp som vet minst 
om  nordiskt sam arbe te .  Detta  är  en tan k e
ställare som bör  va ra  en sporre  till å tgärder. 
Men vilka åtgärder?

Jag har  tidigare i d e t ta  forum näm nt att vi 
bör ge unga m änniskor fler möjligheter att 
deltaga i nordiskt sam arbe te .  D etta  kan göras 
på  två sätt.

F ör  det fö rsta  b ö r  vi fö rbä ttra  vänortssys-  
tem et.  som har fungerat m ycket  bra ,  bl. a. 
tack  vare F ören ingarna  N ord en s  insatser.  Vi 
b ör  utvidga d e tta  sam arbe te  till att om fatta  
skolorna i större  grad än hittills och genom fö
ra elev- och läraru tby te  i s tö rre  skala.

F ö r  det an dra  bör vi öka  stödet till nordiskt 
idrottsu tbyte .  Därigenom  kan vi nå ungdo
men. Det är  ingen hemlighet att  idrottssamar-
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betet mellan isländsk ungdom  och ungdom i 
de t övriga N orden  minskar ständigt. Detta 
har  sin orsak  inte bara  i kos tnaderna  som det 
medför för islänningar att resa till det övriga 
N o rd en ,  för det är  ju  lika dyrt för övriga 
nordbor  att besöka  oss. Resulta tet  blir dock 
att vårt sam arbe te  inom idrotten flyttas bort 
från N orden  och över till andra  eu ropeiska  
länder. Det är  enligt min mening en olycklig 
utveckling. Idrott är  o ckså  kultur.  Inom 
idrotten finns det för närvarande 65000 orga
nisationer ve rksam m a och de om fa tta r  sam 
manlagt 8,5 milj. medlemm ar.  Det lättaste 
sätte t  att  nå ungdom en och att göra den nor
diskt verksam  är att kanalisera nödvändiga 
resu rse r  till elevutbyte och till nordiskt 
idrottsutbyte .

Sannolikt kom m er många som deltar i kul
turdebatten  att gå in på det som kan kallas för 
evighetsfrågorna, dvs. sådant som gäller TV- 
satellitsamarbetet.  Det är  kanske att säga för 
mycket om jag  säger att inget har  skett  på den 
fronten. Därem ot är  det rätt om jag  säger att 
mycket litet har skett. Nu när allt tyde r  på att 
te levisionsprogram från alla håll snart kom 
mer att dränka oss i bokstavlig bem ärkelse ,  
sitter vi fortfarande och skriver  rapporter.

T yvärr  har jag  kommit fram till att jag  inte 
längre riktigt tro r  på att de ledande nordiska 
politikerna faktiskt vill sam arbe ta  konkret på 
TV-satellitområdet.  Om en vilja verkligen fö
relåg, hade ett konkret sam arbe te  redan kom 
mit till stånd. Nej. det är förmodligen bäst att 
vi fortsä tter  att u treda saken. Televisionens 
m oståndare kan d å  roa sig genom  att läsa 
rapporte rna ,  samtidigt som allm änheten  tittar  
på tyska,  franska, sovjetiska, engelska och 
am erikanska TV-satellitsändningar, för att 
näm na bara några exempel.

Fastän  vi inte har  lyckats särskilt bra på 
de t ta  om råde,  finns det saker,  rätt m ånga sa
ker faktiskt, som ger anledning till positiva 
kom m entarer .  Jag vill här  särskilt näm na 
ökad representa tion  för Åland, Grönland och 
Färöarna i Nord iska  rådet. Detta  är  ett stort 
glädjeämne för oss islänningar, men det är 
ingen hemlighet att  vi är  allvarligt oroade 
ö ver  den utveckling av fisket vid Grönland 
som nu äger rum.

Jag kan inte låta bli att  näm na en begiven
het på ku lturom rådet,  fastän flera kunde vara 
aktuella, och det är  invigningen av N ord ens  
hus på Färöarna.  Huset är ett konstverk  både

ut- och invändigt. Jag u t tryck er  den fö rhopp
ningen att den verksam het som dä r  kom m er 
att pågå blir lika värdefull för färingarnas kul
turliv som verksam heten  i N o rd en s  hus i 
Reykjavik har varit för oss islänningar.

Fru president!  Jag kunde naturligtvis näm 
na flera exem pel på u tm ärk ta  insatser.  Det 
nordiska sam arbe te t  ä r  ett en aståend e  sam ar
bete mellan s jälvstyrande om råden . K u ltu r
sam arbetet  är  en direkt och självklar följd av 
vårt gem ensam m a kulturarv .  Det m åste  vi slå 
vakt om och se till att  den m od erna  tek no lo 
gin i vårt dagliga liv inte t ränger undan den 
nordiska kulturen. Vi som ä r  politiker ha r  
som uppgift att  se till att  den nordiska  kultu
ren behåller sin plats i den hårda konkurrens  
som vi går mot. Detta är vår huvuduppgift 
under de närm aste  åren.

S tatsrådet Feldt: Fru president!  Vi kan i 
dag konsta tera  att det ekonom iska  läget i in
dustr i länderna har  förbättra ts .  Men det är 
fråga om en historiskt sett låg til lväxt, som på 
sin höjd kan hejda en fortsatt ökning av en 
redan ex trem t hög arbetslöshet.  Priset för 
den åts tramningspolitik  som förts i flertalet  
s törre industr i länder under senare år har  bli
vit m ycket högt i form av arbe tslöshe t ,  ut- 
slagning av industr ikapacite t  och förlust av 
välfärd. Och det är  djupt o roande att  vi kan 
kom m a att passera  en högkonjunktur utan att 
a rbe tslöshe ten  i V ästeu ropa  reduceras  på nå
got mer påtagligt sätt.

För  Sveriges del råder  det inget tvivel om 
att vi nu befinner oss i ett  skede av snabb 
industriell å terhäm tning med växande p ro
duktion och sysselsättning. Uppgången sker 
visserligen från låga nivåer och det å te rs tår  
fortfarande m ycket innan kapacite tsu tnytt-  
jan d e t  u tveckla ts  så att  vi å te r  har full syssel
sättning. Men framstegen har  ändå varit be ty 
dande och iångt större  än vi för ett  år  sedan 
vågade hoppas  på.

Av minst lika s to r  be tydelse är att  den ek o 
nom iska uppgången i Sverige sker  samtidigt 
som våra tidigare m ycket svåra  underskotts-  
och balansproblem börjar  mildras.

N ä r  den ekonom iska  politiken i Sverige 
lades om hösten 1982. m öttes  den av skepsis 
och kritik, även här  i N o rd iska  rådet.  Skepsi
sen gällde fram för allt den nya  regeringens 
uttalade ambition att få fart på  ekonom in och
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minska arbe ts löshe ten  samtidigt som un d er
skott och inflation skulle bekäm pas.

Vi har  från m ånga håll fått rådet att överge 
denna dubbla målsättning, att antingen satsa  
på stabilisering genom  hård åts tram ning eller 
på expansion och låta våra underskott  öka. 
Vi har  emellertid hållit fast vid vår  ek o n o 
misk-polit iska strategi, som försöker  s tyra 
fritt från de förenklade recep ten  på ensidig 
e f terfrågeexpansion respektive åts tramning. 
Enligt vår uppfattning skulle en ensidig å t 
s tramning öka arbe tslöshe ten  och ekonomin 
föras in i en ond cirkel, där  s junkande efter
frågan ger till resultat att p roduktionskapaci
tet slås ut och arbe tslöshe ten  ö kar  igen. En 
ensidig expansion å andra  sidan riskerar ,  sär
skilt i våra små och öpp na  ekonom ier,  att 
läcka ut i form av ökad import.  Det innebär 
att man avlägsnar  sig ytterligare från målet 
att  ha balans i u tr ikeshandeln  -  vilket i för
längningen kom m er att tvinga fram en h å rd a 
re å ts tramningspolitik. Målet för vår  del är 
därför  att försöka gå en tredje väg, varigenom 
det skall bli möjligt att  öka produktionen och 
minska underskotte t  i u tr ikesbalansen sam ti
digt som sysselsättn ingen hålls uppe och 
grunden läggs för en lägre inflation. Det är 
de tta  vi har kallat att  både ” sp a ra ”  och ” a r 
b e ta "  sig ur  krisen.

Resulta ten  hittills är, som  jag  redan antytt ,  
sådana att de u pp m untra r  oss  att fortsä tta  på 
denna väg. Såvitt  vi förstå r  ä r  de t också  detta  
som mest gynnar vå ra  g rannar  och handels 
partners.

Sverige har kritiserats  för  att vilja lösa sina 
ba lansproblem  på andras  bekostnad .  Men 
denna kritik borde inte längre ha någon bä r
kraft. Vi kunde ju  inte fo rtsä t ta  att leva med 
ett undersko tt  i våra  affärer med omvärlden, 
som uppgick till 3 - 4  p rocent av vår na tional
produkt.  Vi kunde ha försökt avskaffa detta  
underskott  genom att följa det recept som 
allmänt tillämpas i V ästeuropa,  dvs. en all
män nedskärning av den inhem ska efterfrå
gan. Men det skulle ha  gett som en da  effekt 
för våra handelspar tners ,  att deras m ark 
nader i vårt land beskurits  och att kon kurren
sen på världsm arknaden  hårdnat.

Med den väg vi valt följer emellertid också  
att svenskt näringsliv stimuleras till ex p an 
sion och til lväxt, samtidigt som vår eko n o 
miska politik håller uppe den inhem ska efter
frågan. Den ek onom iska  t illväxten i Sverige

väntas i år  ligga mellan 2,5 och 3 procent.  Det 
b e tyder  växande m arknader  och växande im
port. Och allt e f tersom  u trym m et för tillväxt 
ö ka r  i takt med att vå ra  und ersk o tt  minskar, 
kom m er det att u tny ttjas  för  fortsatt ex p an 
sion.

Mot den här bakgrunden  är det självklart 
att den svenska regeringen med största  m öj
liga kraft vill verka  för att den ekonom iska 
politiken i V ästeuropa ges en långt s tarkare 
inriktning mot tillväxt och sysselsättn ing. Vi 
är  också  helt klara öve r  att denna  omläggning 
skulle både underlättas  och ge bättre resultat,  
om den skedde sam ordnat.

I en situation där  arbe ts löshe ten  i V ästeu 
ropa trots  kon junktu ruppgången  for tsä t te r  att 
stiga måste vi från nordisk sida göra vad vi 
kan för att ställa de t ta  problem  i cen trum  för 
den internationella d iskussionen . F ö r  att få 
till stånd en starkare tillväxt måste krav stäl
las bl. a. på en mindre restriktiv ekonom isk 
politik i de länder som nått en rimlig balans. 
Exem pelvis  finns det enligt min mening ut
rym m e för f inanspolitiska lä t tnader  i flera 
västeu ropeiska  länder. En aktiv kam p mot 
protek tionistiska ten d en se r  och för en fort
satt handelsliberalisering bör  också  stödjas 
från nordisk sida. Vi bör  också  kräva  sam 
ordnade å tgärder för att ås tad k o m m a en an 
passning av växelkurserna  för de viktigaste 
valutorna.

Det sam ordnade nordiska  agerande t i inter
nationella sam m anhang  har fungerat bra  un 
der  det senaste året. Och det har utan tvivel 
gett de nordiska länderna  en skarpare  profil 
och en ökad tyngd i de in ternationella d iskus
sionerna. Men vi skulle kunna uträ t ta  mera 
om vi alla i vå r  egen politik klart prioriterar 
tillväxt och sysselsättn ing och om vi alla ska
par den handlingsberedskap som  krävs  för att 
kunna delta  i en sam ordnad  in ternationell a k 
tion mot a rbe ts löshe t och stagnation. Den 
svenska regeringen ä r  för sin del redo att 
m edverka  i en sådan aktion.

Ministerrådets  förslag till riktlinjer för det 
nordiska sam arbe te t  på den ek onom iska  poli
tikens om rådet  har  tagits upp i m ånga inlägg. 
Nu skall jag  på onsdag på ministerrådets  väg
nar  försvara  de t ta  program , vilket jag  gärna 
gör. H ä r  vill jag  inskränka mig till en p e rso n 
lig k om m enta r  -  därtill p rovo cerad  inte bara  
av kritiken mot m inisterrådsförslaget utan 
också  av herr Willoch.
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Av vissa inlägg i debatten  kunde man få 
intrycket att  kritiken mot förslaget var  de 
nordiska parlam entarikernas  uppro r mot sina 
regeringar -  med andra  ord att eventuella 
b ris ter  i förslaget u t tryck te  regeringarnas 
bris tande vilja och inte de reali te ter som  orsa
kas av skillnaden i polit iska värderingar  hos 
regeringarna i fem länder.

Jag har tillåtit mig att  offentligen peka på 
det självklara faktum att en uppgörelse mel
lan regeringar utgör minsta ge m ensam m a 
näm naren av vad man vill och vågar. Över 
de t ta  u t t ryck er  herr  Willoch sitt misshag. Jag 
vill bara  säga följande.

Jag har  inte sett  det som meningsfullt att i 
kretsen  av finansministrar lägga fram förslag 
som jag  visste att herr  Willoch skulle säga nej 
till. Jag ha r  många års erfarenhet av herr  Wil
loch i nordiskt sam arbe te  — med striden om 
N o rd iska  investe ringsbanken som  det dys t
raste minnet.  Jag ser  därför  ingen anledning 
att ta  tillbaka mitt utta lande att herr Willoch i 
de t ta  sam m anhang rep resen tan te r  en konse r
vativ regering.

Anker Jørgensen övertog härefter  ledning
en av förhandlingarna.

Statsm in ister  Willoch: Jeg må gi u t trykk for 
min skuffelse över  hr. Feldts reaksjon. Hr. 
Feldt innrøm m er nå altså  helt klart at det har 
ikke foreligget noe forslag fra hans side ved
rørende handlingsplanen for økonom isk  poli
tikk som har møtt noen som  helst m otstand 
fra den norske  regjering. Og allikevel har  han 
den freidighet å fremstille den norske regje
ring som en brem sek loss  und er  det arbeidet 
han har  de lta tt  i. Ytterligare k o m m enta re r  
skulle være ganske overflødige.

Elsi Hetemäki-Olander: H e rr  president! 
Förväntn ingarna  på det nordiska  sam arbe te t  
är stora. Detta  visar inte minst den opin ions
mätning i alla de nordiska  länderna  som N o r 
diska rådet initierat och  bekos ta t  und er  det 
gångna året.  De nordiska grann länderna  
prioriteras som sam arbe tspar tner .  Vi har d ä r 
för som politiker att leva upp till dessa  för
väntningar.

In tressant var det att  se vilka frågor som 
angavs som väsentliga sam arbe tso m råden  i

op in ionsundersökningen . Men som i alla op i
n ionsundersökningar hade det sätt på vilket 
frågorna ställdes förstås  o ck så  sin betydelse.

Energi och miljö ligger de nordiska  m ed
borgarna  varm ast  om  hjärtat. Det tredje  av 
nordborna prioriterade om rådet  visade sig 
vara sam arbe te  i internationella fora. Det 
vittnar om en u tbredd kunsk ap  om  att när 
små länder håller ihop kan det ge resulta t  i en 
värld dä r  s to rm akts infly tandet är alltför stort.

Särskilt på  den senaste  tiden har  frågan om 
finska språkets  ställning och den f insksprå
kiga befolkningens behov av t jänster  på sitt 
eget språk i Sverige väckt en livlig debatt ,  
som har  fått ytterligare aktualitet  genom  det 
svenskfinska flerm inisterm ötet nyligen. I 
Sverige bor i dag en talrik finskspråkig b e 
folkning -  jag  kan konsta tera  det -  som  in
beräknat de finnar som har fått svenskt m ed 
borgarskap, väl kan överstiga 300000 pe rso 
ner. Från den sverigefinska befolkningens 
sida har önskem ål framförts  om utökad  se r 
vice på det egna språket,  t. ex. inom skolvä
sende t  och för att tillfredsställa an d ra  ku ltu 
rella behov. Det ä r  glädjande att m ånga d e 
ba ttö re r  även på  svenska  sidan har  ställt sig 
positiva till de sverigefinska önskem ålen .

Den svenska regeringens inställning har  å t 
minstone hittills varit avvisande. Vi f innar är 
faktiskt besvikna på s ta tsrådet  Anita  Gra- 
dins, som sköter  invandrarfrågorna ,  u t ta lan
de i Dagens N y he te r  nyligen och utbildnings
minister L ena  Hjeim-Walléns brist på förstå
else för f innarnas problem. Så ock på s ta tsm i
nister Olof  Palm e som härom dagen  i N icara
gua beklagade förkvävandet  av indianernas 
och sam ernas  kultur,  men g löm m er sitt eget 
lands s tö rs ta  ursprungliga minorite t,  f innar
na.

På finska sidan kan vi inte godkänna den 
svenska regeringens attityd om  att  finska in
vandrare  inte skall särbehandlas  positivt i 
jäm före lse  med an dra  invandrargrupper.  H u r  
tolkar  svenska regeringen det nordiska  kul
turavta lets  och den nordiska  sp råk k o n ven 
tionens an da  och bok s tav?  H a r  den  social
dem okrat iska  svenska regeringen tagit upp 
frågan om invandrarnas  statliga rös trä t t  för 
at t  med dess  hjälp skapa dim ridåer  öve r  svå
rare och m era  väsentliga frågor? Jag  är helt 
övertygad om att fö rbättrade  möjligheter till 
barnens  skolgång på m odersm åle t  i dag är  
den allra viktigaste frågan för finsktalande
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föräldrar.

Språkgräl mellan länderna har dock vare 
sig Finland eller Sverige råd med. Vi måste 
försöka lösa även de här  problem en. Det vore 
frestande att stödja Finlands ä rkebiskops  för
slag om att genom  Finlands försorg inrätta en 
finsk skola i Stockholm . Vi avvak ta r  dock 
ännu åtgärder  från den svenska regeringens 
sida.

Men via rös trä tt  kom m er problem et inte att 
lösas, de t behövs  m era konkreta  åtgärder.

Så vill jag  fästa u p pm ärksam het  vid ett ur 
nordisk synpunkt betydelsefullt  jubileum. 
Den s .k .  Helsingfors-konventionen,  som tar 
sikte på bevarand e  av Ö sters jöns  maritima 
miljö, u nd er tecknades  för nästan  jäm n t  10 år 
sedan, den  22 mars 1974. Samtliga sju s t rand
sta ter  kring Ö sters jön ratif icerade k o nven
tionen åren  1975-80 . Det är  på sin plats att  vi 
här  i N o rd iska  råde t  också  är m edvetna  om 
de t ta  jubileum . Det är  fråga om en fram 
gångsrik verksam het ,  till vars tillkomst N o r 
diska rådet aktivt har bidragit,  vid sidan av 
många andra  goda krafter.  B akgrunden är för 
vår del den att de t inom råde t  under  1960- 
talet växte fram en stark insikt om  att något 
måste göras för att rädda  Östers jöns  miljö för 
framtiden. Rådet antog en rad rek o m m en d a
tioner  i de t ta  syfte, främst bland dem  rek o m 
mendationen nr  30/1970 på basen  av ett med- 
lemsförslag, i vilket man direkt hemställde 
om  sam arbe te  mellan Ö sters jöns  s t ra nd
stater.

Varför jag  vill peka på de t ta  sam arbe te  är 
att  det är ett ypperligt exem pel på  nordisk 
sam verkan som har lett till ett  fruktbringande 
sam arbe te  på ett vidare internationellt  plan; 
på det o m råd e t  kan vi säkert a rbe ta  vidare. 
Det är också  -  i en orosfylld  tid -  ett  gott 
exempel på hur angelägna gem ensam m a 
intressen, i de t ta  fall på  m iljöområdet,  har 
förmått  förena sta ter,  som i an dra  hän se en 
den kan befinna sig på olika s idor om viktiga 
skiljelinjer.

Vi har  ali an ledning att härifrån Nord iska  
rådet önska  Östers jökom m issionen  framgång 
i dess fortsa tta  verksam het.

På den finska delegationens vägnar hälsar 
jag  de färöiska, grön ländska och å ländska de 
legationerna hjärtligt välkom na. Till Benkow- 
kom m itténs rapport  ber  jag  att få å te rkom m a.

Ulf Adelsohn: H e rr  president! Problem och 
konflikter i vår  om värld  gör att vi lätt glöm
mer g lädjeäm nena i vår  närhet.  Vi bor  i en 
fredlig del av världen. I 32 år har  parlam enta
riker m ötts  i N o rd iska  rådet som rep resen
tan te r  för fria, s jälvständiga och jäm stäl lda 
broderländer.  Arbe te t  sakna r  ofta de kon
flikter och den dram atik  som är vanliga i in
ternationellt sam arbe te .  M en paradoxalt  nog 
kan det faktum  att sam arbe te t  känns så själv
klart göra att vi inte tillräckligt inser dess vikt 
och dess möjligheter.

Det nordiska sam arbe te t  innebär att värna 
och utveckla  allt det vi har  gem ensam t i våra 
länder. O ckså  språket  fö renar  N orden .  Den 
nordiska språkblandning -  om  jag  får an v än 
da det u t trycket  -  som vi an vänd er  här i 
rådet och i an dra  sam m anhang  dä r  vi träffas 
gör sam arbe te t  enkelt och otvunget för oss. 
Om vi en dag tvingas tala engelska med va r
andra ,  har nordism en tagit ett stort steg till
baka. Inte minst därför, herr  president,  är  det 
viktigt för hela det nordiska  sam arbe te t  att 
det svenska  språkarve t  lever  kva r  och förs 
vidare i Finland. Svenskfin land är  ett  viktigt 
fönster  för hela vårt nordiska  sam arbete .

U n d er  de senaste  m ånadern a  ha r  frågan 
om skolförhållandena för f inländska m edbor
gare i Sverige kom mit i blickpunkten . De 
finsktalande familjernas möjlighet att bevara 
sitt språk och sin kultu r  i Sverige är  viktig. 
De skall kunna kom binera  goda kun sk aper  i 
svenska med en fast förankring i hem landets  
språk, kultur och historia.

Vi tyc ker  att de t förslag som Finlands ä rke
biskop John V ikström  väckte  nyligen om en 
f inskspråkig skola i S tockholm  är  intressant 
och värt att s tudera.

F ö r  oss m od era te r  ä r  de t självklart med ett 
skolsystem  som ger u trym m e för valfrihet.

Vi har  o ckså  inom de nord iska  k o n se rv a 
tiva partie rna resonera t  om  de här  frågorna, 
senast för några v eckor  sedan i S tockholm . 
Ilkka Suom inen från samlingspartie t  och jag  
var  då överens  om att f inskspråkiga invand
rare i Sverige bör  dä r  e levanta let  ä r  t illräck
ligt stort kunna få undervisning på eget språk. 
Ett  självklart krav för s ta tsbidrag ä r  dock  att 
skolan ger flera t im m ars undervisning i 
svenska varje vecka. Vi hoppas ,  herr  presi
den t ,  att  regeringarna i vå ra  länder så sm å
ningom skall anslu ta  sig till denna  politik och 
icke även i d e t ta  sam m anhang  fortsä t ta  att
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verka  som brom sklossar .
Det är  nära  familjens vardag som den verk

liga sam hörigheten  skapas. Den som bor och 
a rb e ta r  i ett  nordiskt grannland skall ha rätt 
och möjlighet att  hålla banden  med hem lan
det levande. De måste då kunna behålla sitt 
språk.

De skall heller inte berövas  sin rös trä tt  i 
hemlandet.  De konservativa  partierna säger 
samfällt nej till alla sådan a  förslag. Rösträtt 
vid riksdagsval skall följa med m edborgar
skapet i våra  respektive länder. Detta, och 
ingenting annat ,  skall gälla enligt vå r  uppfa t t
ning och vår  övertygelse.

H e rr  president! En stor del av denna ses 
sions arbe te  skall ägnas åt de ekonom iska  
frågorna. Där finns viktiga fram steg att  göra, 
om vi vill nå dem. Skall u t trycket  " N o rd e n  
som h e m m a m ark n ad "  bli m er än en vacker 
fras, passande vid vå ra  sessioner ,  krävs det 
gem ensam m a uppoffringar.

A rbe tskraftens  rörlighet måste ytterligare 
underlättas .  Vi m åste  rensa  i hela floran av 
handelshinder av icke-tariffär karak tär ,  och 
vi måste utveckla  det va lutapolitiska sam ar
betet.  Det k räver  både respekt  och hänsyn. 
Valutapolitiken får inte bli ett medel för ett 
nordiskt land att ex porte ra  sina problem  till 
grannländerna.

Till årets  session har det väckts  flera m ed
lemsforslag om en liberalisering av kapital
m arknaden och en friare aktiehandel.  Det är 
viktiga förslag, som fått en konstruktiv  och 
positiv behandling i ek onom iska  u tskotte t  av 
dess majoritet .

Vi beklagar, herr  president,  de socialis
tiska partiernas m ots tånd  mot de t ta  viktiga 
steg från vackra  ord vid årets  sesssion till ett 
reellt samarbete .

Här  kan jag  å te r  igen säga till Kjell-Olof 
Feldt att  e ra  partier  fungerar som brom sklos
sar. Angreppet mot Kåre Willoch för att den 
norska regeringen skulle vara  en bromskloss 
r im m ar illa med det förhållandet att de social
dem okratiska  partie rna m otsä t te r  sig att vi 
skall a rbe ta  aktivt för att å s tadk om m a ett 
sam arbete .

Sedan hör  det till saken att vännerna  av 
nordiskt sam arbe te  måste beklaga att den 
svenska socialdemokratin  infört löntagar
fonder.

H err  president! T ro ts  det socia ldem o
kratiska m ots tåndet  skall vi a rbe ta  vidare.

Förhoppningsvis  skall socia ldem okra terna  
sluta att agera brom sklossar  om några år, när 
ni inser värdet av nordiskt sam arbe te  ej blott 
i tal utan också  i handling.

Statsrådet Feldt: H err  president! I sanning
ens intresse bör N o rd iska  rådet upplysas om 
att de nordiska  regeringarna har gjort en m yc
ket ingående undersökning av möjligheterna 
att etablera  någon form av nordisk  kapital
marknad byggd framför allt på fria kapitalrö
relser och gem ensam  ak tiem arknad . Vi har 
särskilt t illsammans med norska  regeringen 
gjort ytterligare överväganden  i denna  fråga, 
och det te r  sig helt uppenbart  -  jag  hoppas  
att även min norska  kollega är  beredd att 
vittna i de t ta  mål -  att  N o rd en  inte kan e ta 
blera en sådan m arknad  eller en norsk-svensk 
ak tiem arknad  utan att kom m a i konflikt med 
övriga industriländer.

Detta har upprepats  så många gånger att 
det borde ha nått fram även till herr  Adel- 
sohns öron.

Ulf Adelsohn: H err  president!  Jag kan 
självfallet inte uttala mig för den norska rege
ringen -  de t kan bara den själv göra -  men 
av mina partikolleger i Norge har jag  fått höra 
at t det ef ter  regimskiftet i Sverige har  blivit 
svårare att d isku te ra  ett under lä t tande av ka 
pita lrörelserna.

Vidare bör  man kunna tala med O E C D  och 
höra sig för om  förutsä ttn ingarna  för en u p p 
görelse mellan våra länder. Initiativ, dådkraft  
och vilja löser m ånga problem , men om man 
ingenting gör kan man som  Kjell-Olof Feldt 
säga att allt är  omöjligt.

Buttedahl: Den internasjonale  krise både 
når  det gjelder økonom i og sysselsetting, 
k rever  internasjonalt sam arbeid .  E t slikt 
samarbeid har  i 1983 satt sitt sterke preg på 
arbeidet innen N ord isk  Råds organer.  Det er 
meget viktig at en får til en økt sam ordning og 
koordinering av den  økonom iske  politikken 
generelt,  samt tiltak på  det næringspolitiske 
og arbeidsm arkedspolit iske om råd e t  for å  få 
endre t på  denne vanskelige situasjonen.

M inisterrådsforslaget om øko nom isk  poli
tikk og nordisk øko nom isk  sam arbe id  er blitt
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utsatt for kritikk både fra Økonom isk  utvalg 
og her  i debatten  i dag. F o r  det første fordi 
tyngdepunktet lå for mye på inflasjonspoli- 
tikk og for lite på selve sysse lse tt ingsproble
mene, og for det annet at forslaget var  for lite 
konkret til handlingsplan å  være. Det er  ingen 
grunn til å legge skjul på det forhold at de t er 
forskjellig politisk grunnholdning i regjerin
gene i de nordiske land, og at de tte  m edfører  
p roblem er i arbeidet med å  kom m e fram til 
felles holdninger i form av en felles hand
lingsplan. Men jeg  tror  vi bør  unders treke  at 
alt internasjonalt sam arbeid  et te r  sin natur  vil 
ha preg av forholdsvis begrenset effektivitet 
og ikke minst en smule treghet.  Like fullt 
synes jeg  ut fra tidligere erfaringer i nordisk 
sam m enheng at det nå burde være mulighet 
for en fortgang i a rbe idet med å bedre  sysse l
settingen i de nordiske land. Det er positivt at 
sta tsministrene i de nordiske land på  sitt 
møte i novem ber  bad sam arbe idsm inis trene 
presisere nærm ere hvilke tiltak landene na 
sjonalt og i fe llesskap ville iverksette  på sys
selsett ingsområdet.  M en disse til taksforsla
gene bør  kom m e raskt.  Det er  u tålmodighet i 
de nordiske land. Vi har  ingen tid å  miste.

Det er også en forsterkning av det nordiske 
økonom iske sam arbeid  som ligger til grunn 
for medlemsforslaget om et friere nordisk 
aksjem arked , og forslaget om liberalisering 
av kapitalm arkedet og va lu tasam arbeidet  i 
Norden. Ø konom isk  utvalg har  under  sitt 
møte den 9. februar  i år  avgitt en betenkning 
over disse medlemsforslagene. Midten-par- 
tiene og de konservat ive  partiene sam ler seg 
her om en uttalelse som peker  på viktigheten 
av å fortse tte  arbeidet for et friere aksje
marked og friere kapita lbevegelser  og fo rbed
ringer innen det va lutapolitiske sam arbeidet.  
På disse om rådene er  det imidlertid  ikke til å 
unngå at ønske t  om en s terkere liberalisering 
innen N o rd en  til en viss grad stø ter  mot hen
syn vi også må ivareta innenfor  O E C D . 1 
spørsm ål om et friere nordisk aksjem arked  er 
de tte  f ram tredende.  Som pekt på i Ø k o n o 
misk utvalgs flertallsbetenkning, vil en y t te r
ligere liberalisering på dette  o m råd e t  fo ru t
sette at man tar spørsm åle t om  en slik partiell 
liberalisering opp med O E C D  -  at man ikke 
får diskriminering av medlem sland . En felles 
nordisk opp treden  innenfor disse om rådene 
bør  tillegges betydelig vekt. M en nasjonale 
næringspolitiske hensyn må også til

legges vekt innenfor det felles mål man ellers 
har  om et friere aksjem arked .

N å r  det gjelder valutareguleringene, t ror 
jeg  det er  grunn til å unders treke  at regulerin
gene på dette  om rådet  i seg selv ikke utgjør 
noen vesentlig hindring for industr ielt sam ar
beid i N orden .  Også her vil liberaliseringstil
tak i u tgangspunkte t m åtte  basere  seg på en 
generell  liberalisering overfor  alle OECD- 
land. Jeg vil imidlertid peke på at landenes 
ulike ba lansesituasjon, og også bruken av 
pengepolitiske virkemidler,  vil gjøre det van
skelig å oppnå en så sterk harmonisering og 
liberalisering av regelverket som man ut fra 
en isolert sam arbe idsbetrak tn ing  kunne 
ønske seg.

De nordiske lands bidrag til utviklingshjelp 
er betydelig og mangearte t .  Det foregår dis
kusjoner i nordiske fora om mulighetene er  til 
s tede for å sam ordne nordisk b is tandsvirk
somhet. Det er å håpe at disse d iskusjoner vil 
m unne ut i konkrete  forslag til tiltak. Det er 
fra enkelte hold reist tvil om en bør gå inn i et 
slikt sam arbeid  på dette  om rådet .  Det hevdes 
at et slikt sam arbeid  kan føre til en k on kur
ranse med overbud mellom de skandinaviske 
land, og at det kan føre til en uønsket o p p 
blåsing og forbruk av u-hjelpsmidler.  Jeg 
m ener  at slike be trak tn inger bør  avvises. E t 
te r  min mening kan en g jennom et bredere 
nordisk samarbeid få p ros jek te r  som kan har
moniseres og koord ineres ,  slik at man får 
størst mulig effekt av disse midlene. Men vi 
m å naturligvis være klar ove r  at det er  ulike 
am bisjoner  og kriterier i de forskjellige nor
diske land i u -h jelpssam m enheng, men det 
bør  likevel være av s tor  viktighet om Norden  
sam ordner  sine in te resser  bedre på dette  o m 
rådet. Jeg ser med forventn ing frem til de 
d iskusjoner som vil bli ført. og de resultater  
som kan kom me.

Arbeidsform ene innen det nordiske sam ar
beidet er  i det siste året blitt inngående analy
sert. Jeg vil gi uttrykk for at jeg  synes Ben- 
kow-kom iteen har  gitt en solid og bred  f rem 
stilling av problem ene. Det er positivt at de 
nordiske organer nå får anledning til for
domsfritt  å kunne d iskute re  enkelthe tene  ved 
det nordiske sam arbeidet.  Det har  gjennom 
årene blitt stilt store forventn inger til dette 
sam arbeidet.  Det er  en rekke store oppgaver 
som de nordiske land nå  skal løse. Derfor er 
Nord isk  Råds betydning større enn noen
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gang før. N ord isk  Råds o rganer  m å derfor  
ak tualiseres og effektiv iseres, slik at vårt a r 
beid kan bli til nytte og bli forstått og ak sep
tert i opin ionen i alle land i Norden.

S tatsm in ister  Steingrimur Hermannsson: I
begynnelsen av min tale vil jeg  legge stor  vekt 
på at jeg  an ser  det sam arbeid  som har utvik let 
seg mellom de nordiske land for positivt.

Ingen nasjon, liten eller s tor.  klarer  lenger 
å isolere seg. Alle nasjoner er  i større eller 
mindre grad avhengige av det som finner sted 
i om verdenen .  Det er  derfor  en hver  nasjons 
plikt å forsøke å  påvirke en forstandig utv ik
ling av verdensbegivenhe tene .  Effekten hos 
en liten nasjon som står alene, blir dårlig. I 
sam arbeid  mellom nasjoner med liknende 
idealer og oppfa tn inger kan den på den annen 
side bli nevneverdig, for riset er sterkere en 
strået.

I allt større m ålestokk er også nasjonene i 
sin indre utvikling blitt avhengig av andre. 
Internasjonal handel er økt i s tor målestokk, 
og den tekniske utvikling går frem med 
stormskrit t .  Alle nasjoner  som vil bygge opp 
et m oderne  velferdssam funn, må ha adgang 
til slike saker.

På grunn av de forannevnte m om ente r  og 
kulturell sammenbinding og s lektskap anser  
jeg  Islands deltakelse i det nordiske sam ar
beidet som en selvfølgelighet. Min mening, 
som jeg  ikke legger skjul på, er likevel den at i 
mange tilfeller ser det ut til at slikt multina
sjonalt sam arbeid  nesten  kveles i m assen  av 
papirer og innviklede beslutn ingsprosesser .

Det e r  eventuelt  naturlig da ingen nasjon 
ønsker å gi slipp på sin selvstendighet og 
beslutn ingsrett angående egne saker. Det er  
ikke så lett å finne den gylne middelvei mel
lom uinnskrenket selvstendighet hos de e n 
kelte nasjoner  og et fremgangsrik t samarbeid. 
Jeg an ser  det for meget viktig for alle de 
nordiske nasjoner at sam arbe idet og beslu t
ningene blir så forenklet som mulig.

Selv om sam arbe idet innen N ord isk  Råd 
først og fremst ligger på det kulturelle og 
økonom iske  om råde,  m ener  jeg  at de nord is
ke nasjoners  samhold i utenrikspolitiske sa
ker  ikke er  mindre viktig. Kjempem essige 
fremskritt  i teknikk og v itenskap har brakt en 
stor  del av jo rd en s  befolkning rikdom og 
overflod, men det er  en lang vei fra dette til

den enighet man har  håpet på. Den m en n e
skelige rase er  lenger fra det mål enn noen 
gang før å leve uten frykt for krig, sult og 
voldshandlinger. Kløften mellom de som le
ver  i overflod på den nordlige halvkule , og 
folk i andre  s trøk som sulter, blir dypere  og 
bredere,  og med atomenergi kan krig nå føre 
til undergang.

Jeg vil benytte  anledningen til å  legge vekt 
på at de nordiske nasjoner bør s tå  tett sam 
men og arbeide intensivt mot denne utv ik
ling.

På det kulturelle om råd e  er  nasjonene så 
nært beslektet  at sam arbe idet bør  kunne gå 
lett for seg. Likevel kan de lære ganske meget 
av hverandre ,  både av de posit ive tiltak og — 
ikke minst -  av de mange mistak som jeg  
dessverre  er redd for forekom m er.

N å r  det gje lder næringslivet,  s tår  Island i 
litt av en særklasse. Vi sa tser  i større  grad på 
fiske enn noen annen  av de nordiske nasjo
ner,  med unn tak  av Fæ røyene .  Vårt  nærings
liv er derfor  ensidig. Likevel har  vi klart å 
skape et velferdssam funn og livsvilkår som 
kan jev nfø res  med forholdene i andre  nordis
ke land. Men på grunn av arbeidslivets en- 
sidghet er  fundam ente t  for vårt økonom iske  
liv ganske svakt og ømtålig for na turens 
svingninger. F o r  oss islendinger er  det vik
tigste å  få et b rede re  grunnlag for næringsli
vet som kan støtte  kraftigere opp  om nasjon
ens økonomi.

I det nordiske sam arbe idet  søker  vi bl. a. 
veier for å styrke diverse industrigrener, ikke 
minst de som bygger på energi, men også de 
som bygger på menneskelige ressurser .  Vi 
islendinger eier større  ubruk te  kraftkilder i 
vannfall og jo rd v a rm e  enn noen av de andre 
nordiske land. Det finnes en del industri som 
e r  s torforbrukere av energi i Island, og vi kan 
godt tenke oss et næ rm ere  sam arbeid  med de 
nordiske nasjoner  om  en slik produksjon.

N asjonen s tår  på et høyt utdannelsesnivå.  
Mange unge menn og kvinner har skaffet seg 
opplæring på  de m oderne ,  høyt utvik lede in
dustr iom råder,  f. eks. e lektro tekn ikk og bio
kjemi, og det finnes allerede noen bedrifter 
på disse o m råd er  i Island. Også på slike felter 
ø nsker  vi samarbeid.

Vi is lendinger ha r  også en orm e muligheter 
for f iskeoppdrett  i forbindelse med jo rdva rm e  
og pelsdyravl i sam band med en mengde a v 
fall fra fiskeindustri og slakterier.  Sam arbeid
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på disse om råd er  virker  naturlig. På slike 
felter burde  nasjonenes  sam arbe id  kunne 
være fordelaktig for alle parter.  I så fall er  det 
nordiske sam arbe idet blitt noe mer enn kom i
tem øter  og massevis  av papirer.

F or  omkring to år t ier  siden bestem te  vi 
islendinger oss for å åpne vårt land for fo rre t
ninger og handel.  Vi ble de ltakere i E F T A , og 
Island fikk en avtale med Fellesm arkedet.  
Dere tter  har vi e t te r  evne forsøkt å fortse tte  
med den frie handel.  E norm e og ennå økende 
kommersielle hindringer som viser seg i 
forskjellig offentlig s tøtte  til d iverse nærings
vejer. f. eks. fisket og fiskerinæringen, volder 
oss bekym ringer.  Slikt fo rårsaker  store for
skyvninger på våre viktige m arkeder .  Vi må 
protes tere  mot dette  og beny t te r  en hver  a n 
ledning til det.  N asjonene  må forstå  at det 
ikke går  an på  den ene side høy stem t å tale 
om fri handelsv irksom het og på den andre 
siden å bruke utrolige sum m er på  å skape 
særstil ling for egen næring. Selv om  formålet 
med slike tiltak er  godt i mange tilfeller, ikke 
minst å hjelpe å  oppre t tho lde  bosettingen på 
avsidesliggende steder,  må en likevel finne 
andre veier enn å  subsidiere den produksjon 
som senere selges på u tenlandske m arkeder  i 
såkalt fri konkurranse .

Selv om vi islendinger er glade for det nor
diske sam arbe idet og vil styrke dette  både 
innad i og u tenfor  N ord isk  Råd, har vi en del 
bemerkninger,  som jeg  så vidt har  vært inne 
på. Vi vil rette på det som  er  feilaktig. Om det 
går,  stiller vi s tore fo rventn inger til det nor
diske samarbeid.

Til slutt  vil jeg  kom m e inn på utvik lingen 
av næringsliv og økonomi i Island.

Islands økonom i har i årt ier  kjempet mot 
en stor og økende inflasjon. Den har lenge 
vært omkring det tredoble i forhold til gjen
nom snittet  i O E C D -land ,  og i de siste å r  steg 
inflasjonen med rekordfart .

Å rsakene til denne inflasjonen er  mange og 
tas ikke opp til diskusjon her.  Jeg vil likevel 
henlede o p p m erksom he ten  på det faktum 
som jeg  har  nevnt ,  at Islands næringsliv er 
svært avhengig av svingningene i fisket, og er 
derfor reist på et svakt fundam ent.  Siden 
krigsårene har  en innskrenkning i fisket ofte 
funnet sted og forårsaket inntil 1 0 -2 0  pst. 
reduksjon av nasjonalinntektene .  Dessverre  
har en sjelden eller aldri før klart å møte slike 
skader med reduksjon av utgifter, som f. eks.

lønninger, men i s tedet med kraftig deva lue
ring gang på gang, noe som  igjen har  ført med 
seg økt inflasjon med det sam m e. N o e  lik
nende kan sies om virkningen av stigende 
oljepriser i den siste t iårsperioden.

I løpet av årene 1982-1983 fant det sted en 
stor  innskrenkning av fiskefangsten, noe som 
forårsaket 10 pst.  reduksjon av nasjonalpro
duktet.  Dette  året  kan vi sikkert regne med 
en innskrekning som vil kom m e til å  redusere 
nasjonalprodukte t  videre med omkring 4 pst.

U n der  disse forhold gikk inflasjonen for
rige å r  opp  til om tren t  130 -1 40  pst.  Det var 
derfor  helt klart at man nå måtte finne frem til 
nye og svært radikale økonom iske  tiltak for å 
redde Islands finansielle stilling fra krakk.

E tte r  Alltingsvalget den 23. april f. å. kom 
C enterpartie t  og Selvstendighetspartie t  o v e r 
ens om å danne  en regjering og finne frem til 
de nødvendige økonom iske  tiltak. Denne re
gjering ble danne t  den 26. mai.

De finansielle foranstaltn inger som ble 
iverksatt ,  drøftes  ikke her i detaljer. I store 
trekk: Indeksbinding av lønn ble forbudt i en 
toårsperiode ,  men en 8 pst. lønnsforhøyelse 
fra 1. juni f. å. og 4 pst. fra 1. ok to b er  ble 
fastsatt ved lov. N o en  ganske om fattende 
disposisjoner  i forbindelse  med fiske ble ved
tatt ved lov og gjaldt overflytting av finansi
elle midler til fisket.

Vesentlige beløp  brukes  for å hjelpe dem 
som er vanskeligst stilt økonom isk , og bolig- 
lånekapita len ble svært forhøyet.  P riskontro l
len ble s trengere. Det hele ble lovfestet i åtte 
m åneder.  I den sam m e perioden ble det n e d 
lagt forbud mot lønnsavtaler .  En 14,6 pst. 
devaluering fant sted i begynnelsen  av regje
ringssam arbeidet,  men den is landske krone 
er fra den tid fastholdt i forhold til gjennom- 
snittskurs.

Disse tiltak har  hatt s tor  og rask virkning. 
Inflasjonen har gått ned fra om kring 130 pst. 
til 15 pst. ved siste årsskifte og er nå omkring 
10 pst. Rentene ha r  gått ganske kraftig ned. 
fra m aksim um  47 pst.  til un d er  20 pst. på de 
aller fleste utlån, og den for tse t te r  nedover.  
Prisnivået har  begynt å  senkes  sm ått ,  med 
derav  følgende lavere kapita lom kostninger.  
Den negative handelsbalansen som var 10 
pst. 1982, var  2,5 pst. i år.

Regjeringen ha r  satt seg et bes tem t mål 
dette  året.  En arbe ider  for at inflasjonen i 
s lutten av året  skal bli 10 pst. eller mindre, og
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at den negative handelsbalansen  ikke skal 
overstige 1 pst. I henhold  til d isse mål har 
regjeringen bestem t at den is landske krones 
kurs  ikke skal undergå større  forandringer 
enn 5 pst. de tte  året.  F o r  å  oppfylle denne 
målsett ing har regjeringen sagt at den største 
gjennomsnittlige lønnsforhøyelse burde være 
4 pst. i løpet av året.

Den nasjonale gjeld i u tlandet er  knapt 60 
pst. av nas jonalproduktet.  Dette  m a rk e re re n  
ganske trang ram m e om nasjonens øk o n o 
miske liv, da  gjelden slett ikke får øke.

I disse dager holder en på med å treffe 
lønnsavtaler  for de t frie lønnsm arked . Ifølge 
disse kom m er lønnene til å  stige med gjen
nomsnittlig 6,5 pst. fra de sem ber  forrige år. 
Dette er  en del høyere enn Regjeringen anser  
for klokt, og det fører  sannsynligvis med seg 
at inflasjonen ved årets  slutt biir vel 10 pst. i 
s tedet for knapt de t,  og den negative handels
balanse kanskje 1,5 pst. i s tedet for 1 pst. Jeg 
m ener  all ikevel at en kan avfinne seg med 
disse avtaler,  og det viktige e r  at disse gjelder 
i 15 måneder.  Det burde skape muligheter for 
arbeidsfred og tid til å styrke det resultat som 
er  til s tede, forberede  fortsa tt  nedgang av 
inflasjon og søke frem mot større produksjon 
og bedre livsvilkår. Særlig i forbindelse med 
det siste kan sam arbe idet med de andre  n o r
diske land bli viktig.

Vi islendinger er  svært glad for at vi har 
hatt noenlunde full sysselsetting. Vi regner 
arbeidsløshet for en ikke mindre plage enn 
inflasjonen. E tte rsom  fisket minker i omfang, 
kom m er arbeidsløsheten  til å  øke en del, men 
målet er arbeid for alle, uten inflasjon.

Til slutt vil jeg  uttrykke min store giede 
over at rep resen tan te r  fra A landsøyene,  fær- 
øyinger og grønlendinger ha r  fått en større 
part i Nord isk  Råd. U ten deres  deltakelse er 
sam arbeidet ufullstendig.

Gunnar Nilsson: H e rr  president! Inför den 
ena rådssessionen efter den andra  under  de 
senaste  sex åren har  vi nåtts  av ständigt nya 
besked om en ökande arbets löshet.  Så även i

100000 fler m änniskor har blivit arbetslösa 
sedan vi skiides åt i det norska  stortinget 
förra året.  Och när m er än en miljon löntaga
re i början av 1984 står u tanför  den reguljära 
arbe tsm ark naden  m åste  vi kraftfullt reagera 
mot den politik som döljer sig bakom  statisti

ken. Det är ingen ursäk t  a tt  a rbe ts löshe ten  är 
högre i an dra  de lar  av världen.

N ä r  vit tnesm ålen om  arbe ts löshe tens  följd
verkningar blir flera och alltm er uppenbara ,  
måste också  vi i N o rd iska  rådet pro tes te ra  
mot det gigantiska slöseri med mänskliga och 
andra  resu rse r  som  pågår.

Regeringarnas ansva r  för att upp nå  full 
sysselsättn ing och sam arbe ta  i de t ta  syfte har  
klart och  tydligt slagits fast i den nordiska 
a rb e tsm ark nadsöv erenskom m elsen .  Men när  
full sysselsättn ing  ha r  fått en ny innebörd  för 
allt fler m änniskor,  m åste  vi tala klartext.

Den hittills fö rda  politiken ha r  således visat 
sig vara otillräcklig. Den oaccep tabe l t  höga 
arbe tslöshe ten  vill inte ge med sig trots  b e ty 
dande a rbe tsm arknadspo li t iska  insa tser  och 
satsningar på näringslivet.

T ro ts  ljusglimtar i nordisk ekonom i under  
1983 fortsä t ter  arbe tslöshe ten  att öka ,  och 
prognoserna för de närm aste  å ren  medför 
ingen väsentlig förändring av sysse lsä ttn ings
läget.

Det finns också  risker för att andra  u p p 
gifter i den ek onom iska  politiken ta r  ö v e rh an 
den och att vi vänjer  oss vid en ny syn på 
rätten till arbete  åt alla.

F ö r  att lösa de ek onom iska  ba lansproble
men finns det krafter  som vill lägga nya  b ö r
dor  på  redan hårt  d rabb ade  människor. 
Egentligen borde  ett  sådan t  påpekande  vara 
onödigt vid den n a  session. M en det finns tyd 
liga inslag i nordisk  politik i dag med en sådan 
innebörd. Och jag  vill r ikta en varningssignal 
till regeringarna för att låta löntagarna ensi
digt bära  bördo rn a  för  att vända den ek o n o 
miska utvecklingen.

En sådan politik ä r  inte ägnad att vara  ett 
stöd till vårt mål för  utvecklingen i våra  
länder och för de t nordiska sam arbe te t .  Och 
det finns inget land i västvärlden som har 
lyckats förbättra  sin ekonom i genom  ensidiga 
försäm ringar för löntagarna.

Slutsatsen ä r  klar: Regeringarna m åste  nu 
satsa  på en sysse lsä t tn ingsskapande politik. 
Det är  i dag den helt dom inerande uppgiften. 
G enom  sam arbe te  på såväl nordiskt som in
ternationellt  plan kan effekterna av insa tser
na i varje land ytterligare förstärkas .  Sam ti
digt kan vi gem ensam t undanrö ja  den s tora  
osäkerhet  som präglar den internationella 
konjunkturutvecklingen.

Vaije nordiskt land ha r  sitt ansvar .  Till-
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sam m ans kan vi göra en hel del i N o rden  för 
att driva fram en omläggning av den arbets- 
löshetspolitik som under alltför lång tid satt 
sin prägel på utvecklingen inom O E C D-om - 
rådet.

Nordisk och västtysk  fackföreningsrörelse 
har i en gem ensam  rapport påvisat både inne
börden och fördelarna med en samordning 
och koordinering av den ekonom iska  politi
ken i ett internationellt  perspektiv . Det lönar 
sig att sam arbe ta  är  slutsatsen. Och det ä r  ett 
gem ensam t nordiskt intresse att aktivt agera 
för en sådan ekonomisk-politisk strategi.  Det 
var  också  en av huvudpu nk terna  i den h a n d 
lingsplan för ekonom isk tillväxt och full sys
selsättning som N ord iska  rådet ställde sig 
bakom  vid sessionen i fjol.

Den partipolitiska enigheten kring de tta  
initiativ var  och är  m ycket betydelsefull när 
vi nu vid denna session kom m er att upprepa  
och ytterligare understryka  innebörden i d e t
ta krav.

De nordiska s tatsm inis tra rnas  uttalande 
vid mötet i n ov em ber  förra året innebär enligt 
min uppfattning o ck så  ett stöd för d e t ta  krav 
och en mycket stark förpliktelse för N ord iska  
m inisterrådet att utform a en samarbetspolit ik  
för full sysselsättning. På något annat  sätt går 
det inte att tolka det uppdrag som s tatsm inis t
rarna har gett a rbe tsm arknadsm in istrarna .  
Ministerrådsforslaget B 47le  om riktlinjer för 
ekonom isk politik och ekonom iskt sam arbe te  
är  därför  otillräcklig. Och det vore vä lgöran
de om företrädare för respektive nordiskt 
lands regering på denna  session ville klargöra 
sin avsikt att med kraft m edverka  till att d e n 
na ambition, som jag  gett u ttryck  för, skall 
sätta sin prägel på det fortsa tta  ek on o m isk 
politiska sam arbetet .

Ökade investeringar och offensiva närings
politiska satsningar inom olika u tvecklings
om råden  är  hö rns ten ar  i en sådan politik. De 
starka sam banden  mellan den privata  och of
fentliga sektorn utgör en viktig förutsättning. 
En bredare  bas för den industriella u tv eck 
lingen blir ett  centralt  mål. Invester ingar  i 
syfte att til lgodose angelägna behov inom 
t. ex. energi- och kom m unikationsom rådet  
och byggsektorn blir betydelsefulla medel. 
L jusglimtarna i kon junkturutvecklingen 
borde redan i dagsläget läm na u trym m e för 
en höjd am bitionsnivå från regeringarnas 
sida.

De två förslagen om nordiskt sam arbete  
dels inom da ta teknologiom rådet ,  dels i fråga 
om teknisk forskning och utveckling är  två 
betydelsefulla steg i en sådan nordisk u tveck
lingsstrategi. De medel som så sent som för 
en vecka sedan har anslagits för sam arbe te  på 
da ta teknologiom rådet  blir nu en första grund 
at t s tå  på.

Låt oss be trak ta  bl. a. det förslaget som ett 
viktigt inslag för att m öta de u tm aningar som 
våra länder kom m er att  ställas inför i framti
den.

Muurman: H e rr  president!  N ä r  vi för ett 
år  sedan samlades i Oslo. upplevde den inter
nationella ekonom in det fjärde depress ions
året i rad ,  även om det fanns tecken på upp
sving. Den depress ion  som upplevdes var  i 
den efterkrigstida utvecklingen enastående 
inte endast  på grund av sin längd utan också  
på grund av sin geografiskt täckande ka rak 
tär. 1 synnerhet  hade sysselsättn ingsläget för
säm rats  snabbare  än väntat.

K arakteris tisk t för d iskussionerna  under 
det senaste  året var  att de underströk  nöd
vändigheten av det ek onom iska  sam arbe te t  
mellan regeringarna. Behovet av ett fastare 
sam arbe te  mellan regeringarna und ers tröks  i 
a llmänhet i den ek onom iska  politiken och i 
synnerhet i finans- och valutakurspolit iken,  
där  det hade funnits svårigheter  i koord ine
ringen.

På dagordningen till N o rd iska  rådets  inne
varande session finns flera frågor som anslu
ter sig till utvecklingen av det ekonom iska  
sam arbetet .  Vi behand lar  dem nu under hög
kon junktu ren,  i ett  ljusare läge än tidigare. 
Uppsvinget tycks bli s tö rre  än vänta t,  men 
kanske också  kortare .  Det har  inte hänt något 
sådan t,  som skulle ge anledning att un d er
skat ta  be tydelsen av det nord iska  sam arbe te t  
inom den ek onom iska  politiken.

Det är  också  viktigt att poängtera  att den 
ek onom iska  til lväxten inte m era  innebär en 
direkt och avgörande förbättring i sysse lsä t t
ningsläget. I alla nordiska samhällen har ut
budet av arbe tskraf ten  ökat samtidigt som 
den tekniska  utvecklingen och industrins 
s truk turförändringar har lett till minskad ef
terfrågan. Därför måste skötseln  av syssel
sättningen spela en central roll i regeringar
nas ek onom iska politik och sysselsättnings-
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frågorna måste allvarligt beaktas  också  i det 
nordiska  sam arbetet .

I Finland har nyligen tillväxtprognoserna i 
ekonom in för de t ta  å r  reviderats  uppåt från 
2 ,5%  till 3 ,5% . Som ett positivt utvecklings- 
drag har vi också  kunnat no te ra  inflationstak
tens snabbare  retardering  än väntat.  B ru tto 
nationalp rodukten  ökade senaste  året  med 
hela 3 ,3%  -  närm are  en procenten he t  mera 
än man hade förutspått  vid årets  början . O c k 
så mot den bakgrunden är  det sannolikt att 
även den reviderade tillväxtprognosen för i år
-  alltså 3 ,5%  -  är underskattad .

Även om den negativa balansen i vår s ta ts 
hushållning kanske inte ur  in ternationell sy n 
punkt är  alldeles o roväckande ,  har  vi som 
m ålsättning att minska den väsentligen under  
följande två år, för att  kunna indriva resurser  
till s t im ulansåtgärder  som s töder  ökad ef ter
frågan och sysselsättn ing, nä r  vi igen står 
inför en lågkonjunktur.

Vi anser  det synnerligen viktigt att bevara  
den allm änna nivån i socialskyddet och att 
trygga utvecklingen av allm änna tjänster.  
Med hjälp av en effektiv konjunkturpolitik 
försöker vi garan tera  en stabil ekonomi- och 
samhällsutveckling och undvika  en situation, 
som präglas av drag av "sam häl le t  ef ter  väl- 
s tåndssam hälle t” . D enna benämning har  ju  
redan använts  om några samhällen, där  ar- 
betslöshetsgraden är  betydligt högre än  i de 
nordiska länderna och man har  knapra t på 
grunden för det allm änna välståndet.

Resultatet  av de inkomstförhandlingar, 
som för tillfället skall avgöras i F inland, är 
avgörande med tanke på den ekonom iska  u t
vecklingen. U n der  förhandlingssituationen 
kan man iakttaga konstellationer,  som  up p en 
barligen är bekanta  i alla de nordiska  län
derna.  Med detta  avser  jag  arbetsgivarnas  
ovilja till centra la  uppgörelser.  1 denna  före
teelse kan skönjas viss överstatlig enighet, 
som har till syfte att lösgöra sig från stadgan- 
den och understryka  m arknadskraf ternas  in
verkan på ett sätt  som inte ö v e rensstäm m er  
med de syften som ställts på he lhe tsu tveck
lingen.

Våra samhällen lever som bäst under  s tar
ka förändringstryck. Om man inte kan be 
härska dem kan de leda till m ycket tillspetsa
de och skadliga följder. Därför  måste  vi arb e 
ta för att det dem okratiska  system et ba lan
serat kan lösa a rbe tslöshe ten  samt problem en

i den tekniska  och ekonom iska  utvecklingen.
Den samarbetsvilja  som uppkom  und er  låg

konjunkturens  lopp bör inte bortg löm m as nu 
vid högkonjunkturens  inträde.

S tatsrådet Hellström: H err  president!  Den 
internationella ek onom iska  krisen med re 
kordarbets löshet i m ånga O E C D -länd er  till
sam m ans med krav på drastisk industriell 
om strukturering leder till r isker för  ny pro- 
tektionism. U-ländernas skuldsättning och 
betalningskriser d rabb ar  både u- och i-länder.

Detta  läge u tsä t te r  sm å länder med stor 
utr ikeshandel för starka  påfrestningar. Sam ti
digt som vi med gem ensam m a krafter  måste 
påverka  den internationella utvecklingen i 
O E C D , F N  och U N C T A D , ö kar  behovet  av 
sammanhålln ing och sam arbe te  i Norden.  
Det kom m er inte a tt  räcka  att fö rsvara  tagen 
terräng i det nordiska  sam arbe te t .  Vi har  fort
farande stora olösta  uppgifter fram för oss. 
D enna session visar hur  vi stegvis flyttar 
fram positionerna. Det är hoppfullt  att vi har 
kunnat undvika den handlingsförlamning och 
oförmåga att a t tackera  p roblem en som gör 
sig gällande på m ånga håll i vår  om värld  ju s t  
nu.

Projektet  " N o r d e n  som h e m m am a rk n ad "  
ä r  centralt i det sam m anhanget .  Av våra 
länders tota la  u trikeshandel  har  emellertid 
N o rd ens  andelar  som bekant gått tillbaka se
dan mitten av 1970-talet. Det främ sta  skälet 
till denna tillbakagång är  den svaga efterfrå- 
geutvecklingen i Sverige und er  denna  period, 
en tendens som dess  bä t tre  brutits  und er  det 
senaste året.  H andelsh inder  av olika slag 
mellan våra länder är således inte en huv u d
orsak till d en n a  utveckling. Tillbakagången är 
ändå en signal som vi bör  uppm ärksam m a.

Vid handelsm inis term ötet i S tockholm  i 
d ecem b er  förra  året  rådde enighet om att vi i 
sam verkan bör försöka identifiera adm ini
s trativa och tekniska handelshinder på den 
nordiska m arknaden . Kartläggningar av så
dana hinder har  igångsatts i alla nordiska 
länder. Ä m betsm annakom m ittén  för handels
politik kom m er und er  våren att inleda arbe te t  
på att undanröja  dessa  hinder.

Den svenska u tredningen ko m m er  att fär
digställas av vårt  kom m erskolleg ium  om  någ
ra veckor. En lägesrapport som jag  av se r  att 
överläm na till mina handelsm inisterko lleger
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nu under N o rd iska  rådets  session visar ty d 
ligt att  adm inistra tiva och tekniska  b e s täm 
melser utan skyddspolit iska m otiveringar till
sam m ans med byråk ra t isk a  förfaranden, som 
syftar till att följa upp bestäm m elsernas  e f te r
levnad. kan verka  stark t  fö rsvårande för  ha n 
deln. I synnerhet  gäller de t ta  för de mindre 
och m edels tora  företag som  vill ti llgodogöra 
sig N o rd en  som  en potentiell hem m am ark 
nad. Om fa ttande pappersexerc is  krävs t. ex. 
för att man skall få ta med a rb e tsredskap  och 
m askiner  ö ve r  g ränserna .  Ibland måste för
nyad provning göras i importlandet av en 
vara som redan prova ts  och godkänts  i e x 
portlandet.  De olika kraven i vå ra  länder på 
bruksanvisn ing och märkning försv årar  in tro
duktionen av nya p rodu k te r  och modeller. 
Detta är  endast  några exempel.

Det är  min förhoppning att de nordiska län
dernas handelsm inis trar  skall kunna fortsä tta  
de tta  arbete  vid ett kom m ande möte senare i 
år.

Även om det arbe te t  blir m ödosam t,  vilket 
det kom m er att bli, har  vi s tora vinster  att 
skörda. Beräkningar som gjorts i EG visar att 
de formalite ter som krävs när  varor  skall p a s 
sera nationsgränser  mellan EG -länderna  
medför kos tnader  u töver  tullar och skatter  
som m otsva ra r  cirka 5 - 8  procent av va ru v är
det. Detta  trots  att  EG sedan länge är en 
tullunion! Adm inistra tiva b estäm m elser  och 
byråkra tiska rutiner  medför således k o s tn a 
der för företagen av en storleksordning som 
är jäm förba r  med det genomsnittliga yttre 
tullskyddet i våra  länder. Vi har således b ö r
ja t  en ny sorts handelsförhandling i N ord en ,  
som bör  vara  minst lika viktig för företagen i 
våra länder som sedvanliga tullförhandlingar 
varit i t. ex. GATT.

Jag vill också  framhålla det s tarka  intresse 
som finns från näringslivet i vå ra  respektive 
länder för att det ek onom iska  sam arbe te t  i 
N o rd en  utökas.  Detta  intresse har  också  
vuxit påtagligt de senaste  åren. Detta  måste 
vi från regeringarnas och lagstiftarnas sida ta 
till vara , och vi m åste  leva upp till fö rvän t
ningarna på konkreta  resultat i a rbe te t  på att 
skapa en nordisk hem m am arknad .  Detta  är 
viktigt inte minst för företagen i våra  g rän s re 
gioner, t. ex. Ö resund , M ittnorden -  med 
Trondheim , Jäm tland, M edelpad och Vasa- 
Nordkalo tten  samt Stockholm -Äbo-Helsing- 
forsområdet.  Klagomål och konstruk tiva  för

slag från företagen dä r  ger inspiration till det 
arbe te  vi nu inlett.

Att investe ra  i grann länderna  ä r  en del av 
den nordiska integrationen. På grund av 
O E C D :s  regler kan vi inte fullt ut införa fria 
kapita lrörelser  och  fri etableringsrätt  i N o r 
den med en gång. M en det är  inte ett av göran
de hinder för en öppning i det nordiska  sam 
arbetet.  Den svenska valutaregleringen är 
t. ex. inte en spärr  mot ökade nordiska  inte- 
gra t ionss trävanden  utan har  till uppgift att 
hejda kortsiktiga kapita lrörelser  av speku la
tiv karak tär  ö ve r  gränserna .  Sverige vä lkom 
nar långsiktiga portfölj investeringar och före- 
tagsetableringar från våra nordiska  grann län
der.  Vårt problem är snarare  att företag i 
N orden  engagerat sig för litet i Sverige, sam 
tidigt som stora pos te r  av de svenska b ö rsn o 
terade  företagens aktier sålts ut på börsen  i 
London  och N ew  York. Finland ä r  det land 
som glatt oss mest när de t gäller industr isam 
arbe te t  med Sverige. Antalet  anställda i 
finska dotterbolag  i Sverige, ca  15000, öve r
stiger nu med mellan 5 000 och 6000 antalet 
anställda i svenska do tte rbolag i Finland. Jag 
hoppas  att företagen i D anm ark  och Norge,  
som  hittills visat mindre intresse,  skall ge 
prov på sam m a handlingskraft som här  visats 
från finsk sida.

Det vore felaktigt att i det nordiska  arbetet  
rigoröst hemfalla  till den m insta  g e m en sam 
ma näm narens  politik. Så länge inte andra  
länder i N ord en  d rabbas ,  ligger fältet öppet 
för bila terala arrangem ang mellan länder som 
har speciella in tressen och förutsä ttn ingar för 
sådana. Detta  har  tidigare visat sig vara en 
dynam isk  kraft i hela det nordiska  sam arb e
tet,  och det kom m er säkert  att  kunna vara det 
o ckså  framöver.

Ända sedan de tidiga åren  av organiserat 
nordiskt sam arbe te  har rös te r  höjts för att vi 
ha r  ås tadkom m it vad som ä r  möjligt att göra 
gem ensam t,  att  de t nordiska  sam arbe te t  sla
git i taket.  Det enda gem en sam m a med dessa  
förutsägelser  är  att  de har  varit felaktiga.  
Med fantasi och engagem ang har det visat sig 
möjligt att driva det sam nord iska  arbetet  vi
dare . Vi har  kun na t  b redd a  det till nya o m rå
den, och  vi har  kunnat  fördjupa sam arbe te t  
på m ånga fält. Detta gäller även i dag. I 
m ånga fall kan sam arbe te t  fortfa rande fördju
pas inom de ram a r  som  gäller nu. M en vi 
måste o ck så  vara be re d d a  att  ifrågasätta de
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formella ram arna  för sam arbe te t .  Själv tror 
jag  att vi om några år  kom m er att vara mitt 
uppe i en diskussion om hur de formella ra 
m arna kan behöva  vidgas på en rad olika 
om råden.

Petter Thomassen: Hr. president! At sys
selsettings- og arbeidsledighetsspørsm åle t 
har  stått sentralt i genera ldebatten  hittil, er 
helt naturlig. Arbeidsledighetsta llene er også 
i de nordiske land uakseptabelt  høye. Mini
s terrådet har  vært u tsa t t  for betydelig kritikk 
fordi man ikke i tilstrekkelig grad har fulgt 
opp og konkretisert  innholdet i handlings
planen for økonom isk utvikling og full syssel
setting. Jeg deler skuffelsen o ve r  M inisterrå
dets  tilbakeholdenhet på de t te  om rådet.

Jeg velger likevel ikke å tolke M inis terrå
dets  handlem åte som et u t t rykk  for at ka m 
pen mot arbeidsledigheten er  i ferd med å bli 
nedprioriter t  i de t nordiske samarbeidet.  
Snarere  tro r  jeg  noe av forklaringen ligger i at 
man innser  at hovedinnsa tsen  på dette  o m rå
det må skje gjennom den nasjonale politik
ken. Med den åpne økonom i de nordiske land 
tradisjonelt har  hatt og fortsatt har,  kan dette 
fortone seg som en selvmotsigelse. Vi vet alle 
at de nordiske land er avhengige av hver
andre ,  og vi e r  avhengige av det in te rnasjo
nale samfunn for øvrig. N e ttopp  derfor  burde 
våre bestrebe lse r  på  internasjonalt samarbeid 
og koordinering også når det gjelder den 
økonom iske  politikken, være enda m er in
tense.

N å r  Ministerrådets  formuleringer om 
handlingsplanen for økonom isk utvikling og 
full sysselsetting e r  blitt så vasne som tilfellet 
er, er  jeg  ganske overbevis t  om at dette i 
betydelig grad har  sam m enheng  med de parti
politiske d ilem m aer man s tår  overfor. Om vi 
bruker Sverige og Norge som eksem pler ,  vil 
vi kunne få en klar illustrasjon av det forhol
det.

I det borgerlig s tyrte  Norge føres det en 
meget moderat antiinflasjonspolitikk som har 
gitt opp m untren de  resu lta te r  nå r  de t gjelder å 
dem pe inflasjonstakten og bedre k on kurran 
seevnen. En klar foru tsetn ing  for denne poli
t ikken har  hele tiden b l .a .  vært at allment 
ak sep ter te  ve lferdsgoder ikke skal rammes. 
Og det har  da heller ikke skjedd. Derimot har 
man hele tiden stilt spørsm ålet om vi an 

vender  våre ressu rser  på den beste  måte in
nenfor den offentlige sektor. På det spø rsm å
let har ikke svaret alltid vært ja .  Derfor er  det 
også aktuelt med en viss forsiktig om d isp o ne
ring av ressu rsene  slik at de som trenger  hjel
pen best,  også virkelig får hjelp.

Denne m odera te  politikken -  som nettopp 
tar sikte på å trygge a rbe idsp lassene  og skape 
grunnlag for  nye -  blir møtt med storm  fra de 
norske sosialister. De ta ler om rasering av 
velferdsstaten  og om for liten offentlig inn
sats på alle mulige om råder.  De ø nsker  å øke 
det offentlige forbruket betydelig , med de ne 
gative kon sekven se r  dette  au tom atisk  vil ha 
for prisstigning, konkurranseevne  og derm ed 
sysselsettingen.

Om vi re t ter  opp m erksom he ten  et øyeblikk 
mot det sosialistisk s tyrte Sverige, vil man 
fort oppdage at der anvendes  langt kraftigere 
økonom isk medisin. H er  er  n e d sk æ rin g sp o l i 
tikken nærm est brutal sett med norske øyne. 
H e r  angripes, i motsetn ing til i N orge ,  også 
allment aksep terte  velferdsgoder. Jeg tar ikke 
stilling til nødvendigheten  av den svenske 
økonom iske  polit ikken. Jeg bare kon sta te re r  
at når  Det norske Arbeidspartis  leder, Gro 
Harlem Brundtland, i Nord isk  Råd skal tale 
på vegne av sosialistene i N o rd en ,  m å hun 
tale med flere tunger. Det som e tte r  hennes 
oppfatning er kritikkverdig i det borgerlig 
styrte Norge, må være ti ganger mer kritikk
verdig i det sosialistisk styrte Sverige. H v or
dan m akter  hun dette  dilemma uten se lvm ot
sigelser eller uten å bli stemplet som nasjonal 
overbudspolit iker?

I all den kritikk og utålmodighet som k om 
m er til u t trykk med hensyn til resulta te r  av 
det nordiske sam arbeidet,  m å vi likevel ikke 
glemme de positive resulta ter  som er o p p 
nådd gjennom årene -  resu lta te r  som siett 
ikke er noen selvfølge i store deler  av verden 
og i det øvrige internasjonale sam arbeidet.  
U ten  det tette nordiske samarbeid ville vi 
risikert at proteksjonistiske tiltak i s tor  grad 
hadde forhindret det økonom iske  og p rak 
tiske sam kvem m et mellom de nordiske land. 
Skadelig proteksjonism e b re r  seg nå mellom 
mange land. Dette må bekjem pes aktivt,  ikke 
minst vi i N o rden  bør  og kan gjøre det.

Men heller ikke i N orden  er  vi fri for p ro 
teksjonistiske tiltak fra den senere  tid. La 
meg bare nevne et lite eksem pel fra Sverige.

Med virkning fra 1. juli i fjor meddelte
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svenske myndigheter  at de ikke lenger ville gi 
nye l isenser for eksport  av visse typer 
problemavfall  som i Norge videreforedles  til 
o ljeerstatningsmidler.  Dette forbudet ram m er 
både nyetablert norsk industri som behandler  
problemavfall,  og det ram m er tradisjonell in
dustri som anvend er  de forediede p rodu kter  
som erstatning for olje.

Svenskene kan ikke dekke seg bak at 
helse- og miljøvernmessige grunner skulle 
forby å sende problemavfallet til Norge. 
Dette er  en regelrett proteksjonistisk hand
ling fra svensk side e t te r  min oppfatning, og 
jeg  tror  den strider  mot bes tem m elser  i 
EFTA.

E tte r  hva jeg  forstår,  ser svenskene f rem 
deles på saken. Det er  tydelig at den b u d 
sjettmessige siden av denne saken er blitt 
viktig. Den svenske stat har nylig bygd S ta 
tens Avfallskonvertering AB. Det har  kostet 
den svenske stat  store sum m er,  så hvis sven
skene fremdeles tillater eksport  av problem- 
avfall til Norge,  vil det redusere  inntektene 
for S tatens Avfallskonvertering. Derfor har 
altså svenskene funnet ut at det er  like greit å 
forby all eksport ,  og derm ed sikre at foredlin
gen må skje i en svensk statsbedrift ,  med 
inntekter for den svenske stat.

Denne lille saken illustrerer at fortsatt er 
det meget å endre på i N o rd en ,  både av hold
ninger og av handlinger, før sam kvem m et 
mellom landene blir så fritt og utvunget som 
de fleste av oss ønsker.  Også på dette  om rå 
det må derfor  det nordiske sam arbeidet fo rt
sette med full kraft.

Berge: Jeg beklager  å m åtte bruke tid på en 
replikk til hr. T hom assen .  Hr. T hom assen  
uttrykte  seg slik at en kunne få det inntrykk 
at en slik kritikk fra sosia ldem okratenes  side 
av den borgerlige regjering i Norge,  kunne 
være atskillig m er berettiget i forhold til den 
politikk som den sosialdem okratiske regje
ring i Sverige fører. Det kan da være n ø dven
dig å gjøre opp m erksom  på at Norge på tross 
av et mye gunstigere utgangspunkt gjennom 
en helt annen utenriksøkonom isk  handlefri
het enn Sverige, med et ove rsku dd  på sin 
utenriksbalanse i 1983 på 15 milliarder kr. -  
Sverige har fortsatt et betydelig underskudd , 
til tross  for at det har  lykkes å rette  opp 
balansen betraktelig i løpet av de siste to år  -

har en arbeidsledighet som er gått opp i 4.7 
pst. av den totale arbe idss ty rke .  Det e r  altså 
I pst. høyere enn i Sverige. Dette er  et u t 
trykk for at den svenske regjering for tiden 
håndterer  sysselsett ingssituasjonen bedre 
enn den norske ,  på t ross  av at de har  et langt 
vanskeligere økonom isk utgangspunkt.

Petter Thomassen: Jeg forstå r  godt at G u n 
nar Berge føler det som et problem at det bør 
være sam m enheng  mellom argum entasjonen, 
mellom hva man sier i det norske  storting om 
politikken, og hva man sier i Nordisk Råd. 
Jeg forstå r  godt at det e r  et s tort  problem for 
ham! Jeg innrøm m er utan  videre at vi i Norge 
har en større u tenriksøkonom isk  handlefri
het. Derfor fører vi da  også i Norge en helt 
annen og mer moderat politikk enn i Sverige. 
Og det er  den m odera te  politikken A rbe ider
partiet går til s to rm angrep  på.

La meg nevne at jeg  ha r  skaffet meg en 
liste som viser at den sosialistiske regjering 
har foreslått nedskjæringer i s tørre lsesorden 
9 - 1 0  mil liarder med virkning fra 1. jan ua r  
1984. La meg nevne et par punkter  på denne 
listen: Pensjonene skal nedsk jæres med 3 mil
liarder. u-landsb istanden skal ned med 0.3 
milliarder, livsmedelssituasjonen, a ltså  mat- 
varesubsid iene,  som vi kalier de t,  med 8.0 
milliarder — en rekke punkter ,  til sam m en 10. 
Dette rep resen te re r  nedskjæringer i den 
svenske økonom ien med rundt 10 milliarder 
kr. Den type politikk har vi ikke sett noe av i 
Norge. Og derfor m ener jeg  at når man kriti
serer  den norske  politikken, ram m er man 
selvfølgelig de svenske sosia ldem okrater  
desto  hardere.

Guttorm Hansen: Jeg har med en viss und
ring hørt på hr. Thom assen s  innleg og nå også 
på hans replikk. Er det slik å forstå -  med 
tanke på hoveddelen av hans innlegg -  at han 
m ener  de p roblem er vi beskjeftiger oss med 
her i Nord isk  Råd, de tte  året er  et problem 
som har sam m enheng  med den svenske re 
gjerings politikk'1 Hele hans innlegg har  jo  i 
vesentlig grad dreid seg om den svenske re
gjerings politikk -  som hr. T hom assen  ikke 
liker. Men selv om hr. T hom assen  ikke liker 
den. er  det ikke noe som tilsier at det er  det 
som er hovedprob lem et i det nordiske samar-
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beid. Jeg tror  at denne forenkling som hr. 
T hom assen  her gjør seg skyldig i, har  sin 
bakgrunn i helt andre forhold enn interessen 
for det nordiske samarbeid.

Sta tsråde t  Lundkvist: H e rr  president! T y 
värr  råkade jag  va ra  u tanför plenisalen ett 
ögonblick, men när jag  kom  tillbaka hit fick 
jag  till min förvåning höra att den svenska 
regeringen skall skära  ned u tbetaln ingarna till 
pensionärerna  med 3 miljarder. D etta  s täm 
m er inte med de verkliga förhållandena. Om 
herr  Thom assen  bygger sin argum entation  på 
sådan a  uppgifter, är  den felaktig.

E fte rsom  jag  hörde att det var tal om  hur 
den norska  høyre-regeringen och -  förestäl
ler jag  mig -  på den svenska sidan den m od e
rata  oppositionen ser  på p roblem en, vill jag  
också  säga att s ituationen är  den att den 
svenska regeringen anklagas för att  spara all
deles för litet. M an önskar  att den svenska 
regeringen skall beskä ra  budgeten med m y c
ket större  sum m or än vad som i verkligheten 
sker.

Petter Thomassen: Hr. president! Til G u t
torm  H ansen  vil jeg  gjerne få lov å opplyse at 
mitt utgangspunkt for denne sam m enliknin
gen var at de t her har kom m et betydelig kri
tikk mot Ministerrådets  behandling av h and
lingsplanen for økonom isk utvikling og full 
sysselsetting. Og en av grunnene til at de t ble 
så vassent  formulert,  slik jeg  u t trykte  det, 
t ror jeg  finnes i det partipolitiske dilemma 
som oppstår,  og som jeg  ha r  forsøkt å be 
skrive.

N å r  det gjelder det rep resen tan ten  Svante 
L undkvist  var inne på, og hva som skjer med 
de svenske pensjonene, må jeg  få lov å vise til 
hans egen regjerings proposisjon , nr 40 for 
1983-84. D er  vil han finne svaret.

Turpeinen: H err  president! De nordiska 
länderna har alltid uppfattat  sig själva som 
dem okratiska  och självständiga stater. Den 
snabba samhälleliga utvecklingen och de tek 
nologiska förändringarna skulle föru tsätta  att 
vi tog upp nivån på vår  dem okrati  och vår 
självständighet till ny diskussion. Håller vi 
frivilligt på  att avstå  från vår dem okrati  och

självständighet?
N yhetsförm edlingen u tvecklas  i en sådan 

riktning, att den  snart  sker  genom  förmedling 
av övernationella  TV-satelliter .  Det ger  a n 
ledning till nya  frågor. Den internationella 
program verksam heten  på kom mersiell basis 
och  den reklam  som  eventuellt  kny te r  sig till 
den  ger ytterligare aktualitet åt frågan. A m e
rikanska undersökningar  ha r  visat, att  annon- 
sörerna  sm åningom  p åverkar  också  p rogram 
m ens innehåll genom  att placera  reklam in
slagen ba ra  i vissa type r  av program , varige
nom andelen  sådana program  ökas.  N o rd iska  
rådet borde vara i stånd att ta  ställning till om 
rådet anser ,  att  den tillväxande kom mersiella  
T V -program verksam he ten  höjer  kun sk apsn i
vån hos N o rd ens  invånare och bidrar  till att  
ge dem riktig information om världen. Om 
man inte på nordiskt plan kan inverka på 
frågan om T V -program  som sänds till de n o r
diska länderna innehåller reklam eller inte, så 
borde N o rd iska  rådet å tm instone  an ta  en 
sam nord isk  rekom m endation  om saken, som 
skulle kun na  föras fram vid förhandlingar i 
andra  delar av E u ro p a  och på det globala 
planet.

En sak som också  m inskar vår  s jälvstän
dighet och vår dem okra tiska  beslu tsrätt  är att 
vi inte har  möjlighet att  själva p åverka  om vi 
indirekt blir delaktiga i krigshandlingar eller 
inte, om k ä rnspe tsfö rsedda  robo ta r  avfyras 
genom vårt luftrum. De u tom nord iska  sta ter  
som har tillåtit placering av k ä rn rob o tar  på 
sitt terri torium har  avstå tt  från möjligheten 
att själva beslu ta  när och om krig skall inle
das från deras  territorium.

Vi har också  avstå tt  från dem okratin ,  då vi 
är  i stånd till att  delta i sådan verksam het,  
som vi alltfort u tsä t te r  utvecklingsländernas 
invånare för. Vi kan inte påstå  oss vara  d e 
m okratiska, om vi förhåller oss o d e m o k ra 
tiskt och under try ckande  gentem ot andra 
länders invånare. Demokratin  är  alltid ö m se 
sidig och förutsä t ter  förmåga att leva sig in i 
andras  situation. Om vi tillåter att företag, 
som verkar i våra  stater,  drar  ny tta  av u t 
vecklingsländernas förhållanden i profitsyfte,  
handlar  vi inte särskilt ansva rsm edvete t .

Eftersom  nyttan av och problem en med 
teknologi och informationsförmedling till
växer i snabb takt,  borde av allt att döm a vår 
förmåga att få teknologin och inform ations
förmedlingen att tjäna m änniskans  mänsk-
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liga, h um ana  tillväxt öka  i ännu snabbare 
takt.  Den ökande fritiden och serv icenärin 
garnas snabba tillväxt har  ändra t  bilden av 
vårt samhälle. Allt flera m änniskor  fäs ter  allt 
s törre vikt vid de mänskliga relationerna -  
vid deras innehåll -  såväl inom familjen som 
på arbetspla tserna.  Man fö rsö ker  alltmera 
göra daghem m en och skolorna till p la tser  där 
kreativiteten har  spelrum. M ed kreativitet,  
skapande förmåga av ser  jag  att a rb e tsm e to 
den är att  re spek te ra  barne ts  andliga växt och 
at t å s tadk om m a en skapande växelverkan 
mellan barnen och personalen.

En skapande m änniska är  aldrig bara  delvis 
kreativ. En kreativ livsinställning omöjliggör 
förtryck och exploatering av andra  m änni

skor. Jag skulle vilja föreslå, att  Nord iska 
rådet som ett av sina tyngdpunktsom råden , 
vid sidan av ek onom iska  och organisatoriska 
maktfrågor, skulle välja frågan om hur den 
nordiska dem okratin ,  kulturen och s jä lvstän
digheten skall kunna fördjupas och kvalitativt 
få ett nytt innehåll un d er  de förhållanden som 
i dag råd e r  på jo rd en .  Enligt min mening är 
den skapande förm ågans och kulturens u t
veckling kä rnp unkten  i f rågan om huruvida 
teknologin skall använd as  för att utp låna hu 
maniteten  eller för att hjälpa den till ny 
blomstr ing.

Sedan genera ldebatten  avbru tits ,  av s lu ta 
des mötet kl. 16.30.
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Dagordning
Fortsa t t  genera ldebatt .  C 1: Nord isk  Mi

n is terråds  beretning om  det nordiske sam ar
beidet samt D okum ent 1: Rapport  fra N o r 
disk Råds presidium.

Ändring i medlemslistan
Det anm äldes,  att Ulf  A delsohn lämnat 

sessionen och att H ans  Nyhage återtagit sin 
plats i råde t  samt att Bengt W iklund lämnat 
sessionen och ersa tts  av Lahja  Exner.

R å d et beslö t a tt ändra m ed lem slis tan  i en 
lighet härm ed.

C 1: Berättelse rörande det nordiska samarbe
tet och Dokument 1: Rapport från Nordiska 
rådets presidium (fortsatt generaldebatt)

Bernhardt Tastesen: Fru præsident! N o r 
disk Råd er  de gode viljers råd. N å r  vor ny
valgte præsident,  fru Karin Söder,  i sin tiltræ
delsestale siger, at alle til rådighed værende 
midler skal bruges for at o pn å  fuld beskæfti
gelse, så e r  de t udtryk for rådets  gode vilje.

Ved at lytte til debatten  i går fik man dog 
det indtryk, at de r  e r  langt fra vilje til v irke
lighed. Det sam m e gælder, når man læser 
nogle a f  de bidrag, de r  er  kom m et fra minis
terrådet om de arbejdsm arkedspolit iske for
anstaltninger.

F. eks. siger man i ministerrådets  bidrag til 
budgetforslaget (s. 32):

" A rbe jd s løsheden  har fortsat med at stige i 
alle de nordiske lande. Selv om  den in te rna
tionale udvikling kom m er til at give mulighe
der  for vækst også i N o rd en ,  kom m er a r 

bejdsløsheden også i fremtiden til at være et 
dom inerende problem  på det nordiske  a r 
bejdsm arked , og da  specielt effekterne af  
langtidsledigheden .”

Dette  er ren tale. Det er  de t også, når  re 
p ræ sen tan te r  for de nordiske regeringer her  i 
debatten  siger, a t  vi først skal have løst de 
grundlæggende økonom iske  problem er.

Så må de, som i øjeblikket er  uds tød t  af  
arbe jdsm arkede t ,  og de unge, som m åske ald
rig kom i gang, vente,  til kapitalens selv regu
lerende kræfte r  ef terspørger arbe jdsk raft  på 
ny.

Jeg m ener,  en sådan prioritering bør  være 
uacceptabel for os i N ord isk  Råd. D er  findes 
mulighed for, at d e r  i de nordiske lande kan 
føres en alternativ økonom isk  politik, hvor 
man ikke ude lukkende skeler  til den  øk o n o 
miske vækst,  en politik, hvor der  e r  brug for 
m ennesker  i s tedet for at de udstødes.

Den svenske arbejdsm inis ter ,  Svante 
L undkvist ,  talte om alles ret til at arbejde og 
alles ret til at få del i p roduktionsresu lta te t  og 
om det særlige hensyn til de svage grupper.

Det er  ne top  vigtigt, at alle bidrager til p ro 
duktionen ,  og at alle får andel i p rodu ktio
nens resulta ter,  for fo r tsæ tte r  den  nuvæ rende  
udvikling, får vi den stærke klassedeling mel
lem dem , d e r  e r  brug for og dem , som  ud 
stødes. Og den yders te  kon sekvens  vil være,  
som den beskrives i de lrapporten  om  arbe jds
løshedens om kostn inger i N o rd en  (s. 82): 

” Såfremt en periode med en p e rm anen t  og 
høj arbejdsløshed fører  til uds tødning af  svagt 
stillede grupper på a rbe jdsm arkede t ,  til d a n 
nelsen a f  egentlige fa t t igdom sproblem er,  som 
typisk koncen tre res  blandt bestem te  social
grupper og i bes tem te  bymiljøer,  og til en
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øget skævhed i indkom stfordelingen og for
delingen a f  levevilkårene, kan man frygte, at 
den consensus ,  som er en af  dem okrat ie ts  
basale forudsætn inger,  vil blive und erm ine
ret.

Der vil formentlig være tale om en langsom 
proces,  hvis første tegn vil være øgede so
ciale spændinger mellem forskellige sam 
fundsgrupper,  m inorite tshad, forslumnings- 
problem er  i byerne og dannelsen af subkul
tu re r  (f. eks. blandt ungdom m en),  som mere 
eller mindre form uleret tager  afstand fra det 
omgivende sam fu n d ."

Og de lrapporten  slutter:
" B e sv a re lsen  af  spørgsmålet om, hvorvidt 

disse -  allerede konsta terede  -  tendenser  
peger frem mod mere fundam enta le  sam 
fundsmæssige forandringer  og gennem brud 
for nye ideologier,  vil formentlig ligge uden 
for forskningsprojek tets  r a m m e r ."

Men det ligger ikke uden for Nord isk  Råds 
ram m er at tage stilling til disse spørgsmål.

Derfor afholdtes på social- og miljøudval
gets initiativ et sem inar sidste år om  " A rb e te t  
i N o rd e n "  for at få belyst a rbejdets  betydning 
i dagens samfund og hvilke ændringer i m en 
neskets  livsvilkår og livskvalitet, en fo rand
ret a rb e jdsm arkedss t ru k tu r  kan få i frem ti
den.

Teknologien skaber ved sin udvikling 
fremskridt -  det er  uomtvisteligt -  men den 
skaber også problem er,  i det omfang den gør 
menneskelig arbejdskraft  overflødig, således 
at den holdes ude.

Et af  de store spørgsmål på seminare t var 
derfor,  om en nedsættelse  af  den daglige a r 
bejdstid eller en nedsættelse af den livslange 
arbejdstid kunne bidrage til en bedring a f  for
delingen af arbejdet,  således at alle får andel i 
den livskvalitet, der  skabes ved en bedre ba 
lance mellem den tid. der  bruges til arbejde, 
og den tid, der  bruges til uddanne lse  og fritid.

Fru præsident! Dette  er  et af  de fundam en
tale spørgsmål, hvis vi i N o rd en  vil undgå at 
skabe k lassemodsætninger.

N ok skal vi tilstræbe s tørst mulig p roduk
tion, men den økonom iske  vækst alene klarer 
ikke, sådan som det tegner sig i øjeblikket,  en 
løsning a f  arbejdsløshedsproblem et.

Det er nødvendigt,  at det s tærkt kom m er 
ind i overvejelserne at prøve andre m etoder 
samtidig, hvis N o rd ens  lande fortsa t  skal leve 
op til deres ideal som velfærdsstater.
4-30-332 Nordiska rådet

Minister Matthias Á. Mathiesen: Fru præsi
dent! N ord isk  Råds og s tatsm inis trenes  be 
slutning om oprette lse  a f  den  såkaldte fem- 
m andskom ité  for  en generel revision af de 
nordiske landes sam arbe jdsfo rm er  og samar- 
bejdsregler var  en logisk fortsættelse  af tidli
gere undersøgelser ,  som man havde fo re ta 
get,  men på  et mere begræ nset om råde.

Som bekend t bestod  kom iteen a f  en rep ræ 
sentan t for hvert  a f  de nordiske lande, der 
havde til opgave at gennem gå N ord isk  Råds 
arbejdsregler og andre dele a f  de t nordiske 
samarbejde.  G ennem  de første år  baserede  
Nord isk  Råds v irksom hed sig alene på  de 
nordiske parlam enters  hensigtserklæringer,  
men fra 1962, da Helsingforsaftalen blev un
dertegnet a f  de nordiske landes regeringer, er 
arbejdet i stigende grad overført  til ministre
nes og em bedsm æ ndenes  om råder ,  og sa
gerne har  fra da a f  fået deres behandling dér.

Nye ideer, nye a rbe jdsm etoder,  bliver et 
selvfølgeligt resultat af  de utrolig store 
fremskridt,  som den m oderne  kundskab  m u
liggør og fører  med sig.

Der er  ingen tvivl om , at der  i femmands- 
kom iteens betænkning findes mange gode 
ideer, som skulle kunne forbedre  og øge vort 
samarbejde.

På den anden side er det klart,  at nogle af 
ideerne vil blive anset for tv iv lsom m e og vil 
vække modstand.

Vi må give os tid til at o pn å  enighed, ellers 
er  der  fare for, at grunden i de t lange løb ikke 
bliver stabil nok for et så betydningsfuldt 
samarbejde.

Da jeg  i afgørende he nseender  er  uenig 
med de andre kom itém edlem m er,  bliver jeg 
nødt til at henlede Nord isk  Råds op m æ rk 
som hed på min særstilling og advare  imod 
den tilbøjelighed, at de valgte pa rlam en ts 
m edlem m ers  indflydelse m indskes  yderligere 
efter min mening, sådan som kom iteens  m a
jor i te t  lægger op til: at centraliseringen øges 
samtidig med bureaukra t ie ts  voksende ind
flydelse. Dette s trider mod islændingenes na
tur.  og jeg tror  at de vil stå fast på  de syns
punkter ,  som i begyndelsen  danned e  grund la
get for sam arbe jdet og parlam enternes  indfly
delse i Nord isk  Råd.

Det er uden for al tvivl, at en styrkelse af  
det nordiske sam arbe jde  ikke blot er  øn sk e
lig, men ganske enkelt en nødvendighed på 
grund af  mange fælles in te resser  i den ver-
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den, vi lever  i. D er  er  ingen, som næ rer  tvivl 
om  de stærke kulturelle og sociale bånd; 
disse kan ikke skæres bort ,  men det er  de 
daglige relationer  om  materielle goder,  som i 
vok sende  grad sæ tte r  præg på  samarbejdet.  
Økonom isk  sam arbejde og handelssam kvem  
og sam arbe jde  på  det industrielle og tekniske 
om råde m å nødvendigvis  blive vigtige ele
m enter  i de t nordiske sam arbejde.  ” N o rd en  
som h je m m em ark ed ”  e r  jo  et meget aktuelt 
spørgsmål. Den stagnation, til og med for
m indskelse , som har fundet sted i handels 
sam kv em m et mellem de nordiske lande har 
voldt os bekym ringer.  M yndigheder og le
dere inden for handel og industri e r  nu gået til 
angreb for  at vende denne udvikling. M an må 
sam arbejde om disse spørgsmål, og i denne 
forbindelse vil jeg  ud trykke min store til
f redshed med det initiativ, som de nordiske 
handelsministre  ha r  taget. F o r  øjeblikket 
kortlægges gældende handelshindringer i alle 
nordiske lande med henblik på  at søge dem 
fjernet,  for på denne måde at bane  vejen for 
et stigende handelssam kvem .

Et andet forhold som har  haft s tor  be tyd
ning i de t nordiske sam arbe jde  er  N IB s  v irk
som hed, som uden tvivl vil få voksende be 
tydning. M an kan allerede i dag se resulta
terne  a f  dens arbejde på  mange hold.

L igeledes finder jeg  anledning til a t  pege på 
den kendsgerning, at Norge er blevet en stor  
o lieproducent,  hvilket vil blive et incitament 
til øget energisam arbejde mellem de nordiske 
lande.

N å r  man ta ler om  ” N o rd en  som  h jem m e
m ark ed ” , må m an erindre sig, at Island i 
mange h e n seender  indtager en særstilling 
som følge a f  de s tore  afstande til m arkederne  
og dets  fåtallige befolkning, ensidige p ro du k 
tion og sidst -  men ikke m indst -  den store 
skæ vhed i handelsbalancen over  for de øvrige 
nordiske lande. A f  Islands samlede import i 
1983 hidrørte 28,5 pct. fra de andre  nordiske 
lande, hvorim od kun 5,1 pct.  a f  landets  sam 
lede eksport  gik til disse lande.

Forhåbentlig  vil dette blive fo randre t  gen
nem  den m arkedsindsats ,  som  kom m er islæn
dingene til gode tak ket  være ministerrådets  
og N ord isk  Råds bistand.

D et ha r  endnu  ikke væ ret  fo rundt  is lænd
ingene at kunne udnytte  havbund en ,  sådan 
som vore f ræ nder  og næ rm este  naboer  i 
Norge har  kunnet.  M en forhåbentlig  vil det

ske i den næ rm este  fremtid. P å  den anden 
side vil de t være alle bekend t ,  at Island ø k o 
nomisk er  m ere afhængigt a f  ek spo rten  a f  fi
skeprod uk ter  end de fleste andre  lande. Der
for lægger Island hovedvæ gten  på  sam arbe j
det med nabolandene om  besky tte lse  a f  fiske
be standene i Nordatlan ten .

B ehovet  for sam arbe jde  om  besky tte lse  af  
f iskebestandene kan aldrig und ers treg es  nok. 
Vi ved af  egen dyrek øb t erfaring, h vo r  s tor  
va rsom hed man m å udvise m ed hensyn  til 
den samlede fangstm ængde. De udveje ,  m an 
har  fundet fra islandsk side i forb indelse  med 
kontrollen a f  fiskeriet i de senes te  år, har  
eksem pelvis  ikke været nok til at sikre 
to rskebestanden s  beståen ,  og de rfo r  har  m an 
nu vedtaget et kvo tasystem , hvorefte r  hvert  
skib får tildelt en  årlig kvota.

D er  er  anledning til a t  pege på ,  hvorledes 
nordm ænd og islændinge ved en b e sk y t 
telsesforanstaltning har  fået silde- og lodde- 
s tam m en op igen.

Imidlertid har  is lændingene fortsa t  nogle 
bekym ringer som følge af, at m an  for tidligt 
e r  søgt m od den norda tlantiske  sildestamm e.

E n h v e r  nation m å  nødvendigvis  lægge den 
største  vægt på  sin hovedind tægtskilde — 
den, de r  sikrer livets opretholdelse -  og be 
skytte den mod ydre indtrængen, sikre dens 
vækst og fremgang, om  nødvendigt.

Islændingene ø nsker  et godt og nært sam 
arbejde med sine naboer  om  besky tte lse  af  
f iskebestandene. Det er  i alles in te resse ,  at 
der  findes en balance i de bestan de ,  der  
findes i N ordatlan ten .  Vi nabolande m å finde 
frem til fælles sæt a f  regler for udnytte lsen  a f  
de fælles resso urcer  med gensidig h en sy n ta 
gen til h inandens in teresser .  S ådanne h a n d 
linger e r  af  lignende karak ter ,  som  n å r  et  folk 
sikrer sig mod væbnet  magt. Som  sagen ligger 
nu, ville det være uklogt at nære tvivl om 
Islands holdning og beslu tn inger på det sik
kerhedspolit iske om råde. D e r  er anledning til 
at minde om, at man ikke an se r  de t  for pa s 
sende, at de, der  vil lave forsøg på  det s ikker
hedspolitiske om råde og taler om  det på 
vegne a f  de nordiske lande — eller om  de 
nordiske lande — skal bane sig en lettere  vej 
mod et uklart  mål ved -  bevidst eller u b e 
vidst -  at glemme Island.

Ingen m å forstå  mig sådan , at jeg  s tø t te r  de 
uklare tanker  om  en kernevåbenfr i  zone i 
N orden .  I N o rd en  findes jo  som  bekend t
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ingen kernevåben . Jeg finder, at tiden ikke 
er  inde til at bedrive en sådan forsøgsv irk
som hed på nordisk basis,  m edm indre  det er  
et led i vidtgående foranstaltninger ,  som  man 
enes om mellem Øst og Vest,  og som tager 
faktiske forhold i hele E u ro p a  i betragtning, 
og som kan accep te res  a f  alle de nordiske 
lande.

Guttorm Hansen: Æ rede  president!  1 årene 
et te r  at den internasjonale  økonom iske krisen 
var et faktum , ble det et spørsm ål som meldte 
seg s terkere  og s terkere  i det nordiske sam ar
beidet,  og det var: Vil sam arbeidet kunne 
utvikle seg og holde i en krisesituasjon, eller 
vil det vise seg at de t nordiske sam arbe idet  er  
et fenom en i en oversku ddsøkon om i i vekst? 
Spørsmåle t ble reist før Oslo-sesjonen i 1978 
og ble et viktig tem a under  generaldebatten  
den gang. Det ble fra talere fra flere hold gitt 
uttrykk for en politisk vilje til å oppre ttholde 
og videreutvikle sam arbe idet  'under  de rå 
dende forhold, og jeg  tror  vi kan si det var en 
slik politisk vilje til s tede i de første åra  etter  
denne sesjonen. N å r  vi nå på sesjonen i 
Stockholm , seks år  e t te r,  igjen m øter  det 
samme spørsm ålet,  dreier  det seg nå i særlig 
grad om det manglende sam arbeid  på det 
økonom iske om råd e t ,  spesielt når  det gjelder 
handlinger for å m otarbeide arbeidsløsheten. 
Den handlingsplanen som Nord isk  Råd re
kom m anderte  i fjor i Oslo, er  av M inisterrå
det blitt til retningslinjer for økonom isk sam 
arbeid, og det er  de t reist kritikk for -  og 
berettiget kritikk for overfor  ministrene. Men 
når jeg  i går  hørte en del av høyresidens  ta
lere i debat ten ,  b l .a .  hr. Adelsohn og hr. 
Thom assen ,  og til dels også statsm inister  
Willoch, forsøke å dreie denne kritikken om 
til et angrep på sosia ldem okratene i Norden  
som hovedansvarlige,  så virker  det nokså 
merkverdig. Ja, hr. Adelsohn kunne til og 
med fortelle rådsm øte t  at det var sosialde
m okra tene  som var b rem sen e  i det nordiske 
samarbeid. Det eneste  forklaring på  en slik 
påstand m å være at hr. Adelsohn har  spilt en 
meget kortvarig gjesterolle i det nordiske 
sam arbeidet og nå ikke lenger har  tid og ov e r
skudd til å være med i det.  Fo r  den som dette  
året har vært med i 14 år i Nord isk  Råd, må 
jeg  si påstanden  for toner  seg meningsløs, ja  
så meningsløs at jeg  ikke vil bruke taletid på å

polemisere mot den. H istorisk er  den så 
ukorrek t  som det er  mulig å få det til.

Antakelig er de t slik at de t e r  langt m er 
dyp tgående å rsake r  til den  krise vi har  følel
sen av at det nordiske sam arbe idet  befinner 
seg i. Jeg har lenge fryktet  at de økonom iske  
problem ene hvert enkelt  nordisk land har  og 
strir m ed, virker  som en sentrifugalkraft på 
det nordiske sam arbeidet.  Både regjeringer 
og parlam entarikere  blir så  opp ta t t  av å  prøve 
å  mestre eget lands p rob lem er  at det nordiske 
perspek tivet forsv inner i de t te  strev. Egentlig 
burde det vel være om vendt.  Egentlig burde 
vel s ta tsm enn og politikere i N o rden  spurt 
seg selv og hverandre: K anskje  e r  de t slik at 
vi kunne mestre problem ene bedre og våre 
egne prob lem er  bedre om  vi virkelig tok disse 
spørsmål opp i et nordisk perspek tiv  og søkte 
å løse dem  sam m en på de mange om råd er  vi 
kan samarbeide. Det vi nå gjør, e r  jo  faktisk å 
isolere oss mer og m er og samtidig driver  vi 
jak t  på  nordiske syndebukker .  Det er  en i og 
for seg in teressant sport ,  og den kan til og 
med gi betydelig u tby tte  i form av personlig 
publisitet,  men sam arbeid  blir det jo  ikke noe 
m er av.

Jeg har  lyst til å  ta opp et direkte  spørsmål: 
H a r  vi som parlam entarikere ,  har  ministrene, 
ha r  regjeringene virkelig stilt slike spørsmål 
som  jeg  nevnte ,  har man gått grundig inn i 
spørsmålsstillingene, om hva N o rd en  betyr  
for oss hver  enkelt om  vi sam arbe ider?  Eller 
har  man nøyd seg med å trekke opp retnings
linjer som mer e r  from m e ø nske r  enn reali
te ter?  Mangler det tilstrekkelig politiske p e r 
spektiver  på et nordisk fellesprogram for å 
skape økonom isk sam arbeid?

Det burde være unødvendig  å peke på at 
det finnes en alvorlig bakgrunn for disse 
spørsm ål,  og det e r  de hun dre tu sene r  ledige 
vi har.  Det er  køene ved a rbe idsk on to ren e  og 
sos ialkontorene,  det e r  de f rustrerte  unge 
m ennesker  som ette r  hvert  mister  troen  på at 
det politiske system  de lever i, e r  et system  
som kan møte deres  behov for arbeid og inn
tekt og et meningsfylt liv. Og vanlig folk i 
N o rd en  opp lever  nå at den fineste sam funn s
formen som har eksistert  i de nordiske fol
kenes historie, ve lfe rdssam funnet,  angripes 
på en rekke felter i politikeres iver e t te r  å 
søke å løse de økonom iske  problem ene — 
løse dem  på den mest primitive m åte som kan 
tenkes.



100 T isdagen den 28 februari 1984 kl. 09.00

Om vi t ro r  at nordisk  sam arbeid  e r  unikt i 
verden, om vi t ro r  at de t bæ rer  i seg mulig
he ter  til fortsa tt  utvikling, ja ,  så må vi sette 
inn noe på  de t te  om rådet .  Jeg tror  ikke at vi 
har prøvd det for alvor. Kanskje er de t slik at 
de krefter  vi b ruker  på våre egne lands pro
blemer, i virkeligheten tar fra oss m ote t til å 
satse nordisk. Og jeg  har  også en følelse av at 
vi faktisk vet for lite om  våre felles mulig
he te r  til å  m estre  problem ene. Jeg kan ikke 
tro  at de t m å være slik at alle land i N o rd en  
m å ha sam m e politiske retning ved makten 
for å kunne sam arbeide.  Det må gå an å  finne 
et felles multiplum som er  større  enn dét som 
er p resen te rt  for oss på denne sesjonen. Og 
jeg  får avslu tte  med å si: Prøv igjen!

Sten Svensson: Fru president!  Jag  vill säga 
några ord med anledning av G u tto rm  H a n 
sens uttalande beträffande U lf  A delsohn, där 
han gjorde gällande att herr  Adelsohn hade 
påstå t t  att  socia ldem okra terna  m otverkade 
det nordiska sam arbetet .  Vad Ulf Adelsohn 
påstod  i sitt anförande i går  var  att det fanns 
flera medlemsförslag om  liberalisering av ka
pita lm arknaden och en friare aktiehandel.  De 
här  förslagen är  m ycket  viktiga, påpekade 
Ulf Adelsohn, och de har fått en positiv och 
konstruktiv  behandling i det ek onom iska  u t
skottet.  Och så tillade han: Vi beklagar de 
socialdem okratiska partiernas m ots tånd till 
de t ta  för N o rd en  viktiga steg till reellt sam ar
bete. U lf  Adelsohn beklagade också  den 
svenska socialdemokratins införande av lön
tagarfonder,  ef tersom  de tta  kom m er att 
tvinga våra grann länder att behålla olika han
delshinder.

Det var  de t ta  som Ulf  A delsohn ville un
ders tryka ,  och det skiljer sig väsentligt från 
det som G uttorm  H ansen  ville göra gällande.

Guttorm Hansen: Fru president! Jeg b e 
klager at jeg  ikke sitter  med det stenografiske 
referat av hr. Adelsohns tale, men jeg  må 
spørre hr. Svensson i all beskjedenhet:  Refe
rerte han nå  alt de t hr. Adelsohn sa om dette?  
Finnes ikke u ttrykket  sosialdem okratene 
” som b ro m s”  på det nordiske sam arbeidet i 
hr. Adelsohns innlegg? Jeg m å nå be om at 
hr. Svensson holder  seg til det s tenografiske 
referat og ikke eventuelt  til et manuskript 
som måtte foreligge på forhånd.

Sten Svensson: Fru president! H e rr  Adel
sohn relaterade sina synpu nk ter  till två  sak
frågor, dels medlemsforslagen om  en liberali
sering av ak tiem arknaden ,  dels till socialde
mokratins  löntagarfonder. Jag skall be att till 
G u ttorm  H ansen  få öve rläm na  en kopia  på 
an förandet,  så att han kan k on sta te ra  vad 
som är fakta i sam m anhanget.

Paul Jansson: Fru president! Vid de tre se
naste sessionerna har  jag  ägnat en del av min 
taltid i genera ldebatten  åt att  d isku te ra  den 
offentliga sektorns  roll i sysselsättn ingspolit i
ken. M ycket av vad jag  därvid ha r  sagt äger 
o förändrad  giltighet idag. Det är ba ra  på en 
punkt som jag  skall u pp repa  mig: Det är en 
oförsvarlig förenkling av ett allvarligt p ro 
blem att hävda att en neddragning av den 
offentliga sektorn  — eller den gem ensam m a 
sektorn  som jag  föredrar  att kalla den  -  leder 
till något positivt för sysselsättn ingen. S am 
ma sak an ser  jag  gäller de p r ivatiseringsak
t ioner som på senare tid har  kom mit på  m o
det när  det gäller offentlig vård  och service.

Om  man inte vill söka förebilder på  n ä rm a 
re håll kan  man gå till England för att få 
exempel på teorins konfron tation  m ed ve rk 
ligheten. Vad man där kan iak tta  borde 
bringa till självkritisk ef ter tanke och o m p rö v 
ning.

Den offentliga sektorn  är ett  centralt  dis
kussionsäm ne i alla våra  länder. Men vid n ä r 
mare granskning finner man att  de t  ä r  flera 
olika m eningsutbyten som pågår inom ramen 
för det bredare  tem at.  Där finns en debatt 
som rör den offentliga sek torns  to ta la  storlek 
i vå ra  ekonom ier,  en annan  som rör  t ransfe 
reringarnas roll, en tredje som rö r  det offent
liga t jänsteu tbude ts  karak tär  osv. I m enings
utby tet  kring dessa  frågor finns en stark ideo
logisk laddning.

I rapporten  om förslag till riktlinjer för ek o 
nomisk utveckling och full sysselsättn ing, 
som tidigare har  d iskute ra ts  och m ed rätta  
också  i viss mån kritiserats ,  finns ett  pa r  a v 
snitt som nära kny ter  an till de t  nyss näm nda 
huvudtem at i debatten .  Man ta r  således upp 
produktiv ite tsbegreppet i den offentliga sek 
torn och erinrar  om att m ä tm e to d er  praktiskt 
taget saknas och att forskningen är  dåligt u t 
vecklad på de t ta  om råde. Det är, m e nar  jag , 
ganska märkligt att så är fallet, dels med tan-
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ke på omfattn ingen av de offentliga utgifterna 
i våra  länder, dels med beak tan de  av att de 
batten  så ofta innehåller pås tåenden  om den 
låga produktiv ite ten  i den  offentliga sektorn. 
Låt mig därför  s tarkt u n d ers t ryk a  vad minis
terrådet har sagt om att det är  viktigt med ett 
utvidgat sam arbe te  de nordiska  länderna 
emellan.

De tsam m a skulle jag  kunna säga om stu
dierna kring transfereringarnas  roll. I rappo r
ten sägs klart ut att  ' ’t ransfereringssystem ets  
effekt på fördelningen av de ekonom iska  re 
surserna  i samhället h a r  inte studerats
grundligt i något av de nordiska län derna" .  
Även härvidlag hoppas  jag  på snara initiativ 
från ministerrådets  sida för att närm are  bely
sa dessa  viktiga frågor.

Vi kan, som jag  tidigare an tydde ,  ha ytterst 
delade m eningar om t. ex. den  offentliga sek
torns omfattn ing och uppgifter. M en vi borde 
alla vara överens  om  att vi också  inom denna 
del av våra ekonom ie r  m åste  ef ters träva  ra
tionalitet och effektivitet. Det får inte va ra  av 
påtvingad sparnit som vi börjar  nagelfara hur 
den offentliga förvaltningen a rbe ta r  och talar 
högljutt om byråkra tise ringens  vådor. Am bi
tionen att dr iva på  administrativ  utveckling 
och rationalisering bör  vi ständigt bära med 
oss även i det nordiska sam arbetet .  I den 
förgrovade delen av vår  politiska debatt  u t
målas s tundom  företrädare för en stark of
fentlig sek tor  -  till vilka jag  hör -  som 
fiender till effektivitet. Det är  alldeles fel. Vi 
borde slippa den arten  av ideologiskt färgade 
ö verto ner  i debatten .  Dels därför  att man då 
påstår  något som man inte har  bevisat,  dels 
därför att de tta  är  ett hån mot alla de offent- 
liganställda -  i stat,  i landsting och i kom 
m uner  -  som faktiskt a rbe ta r  med och under 
hårda rationaliseringskrav.

Sedan något årtionde bedrivs ett visst nor
diskt sam arbe te  kring främst den  statliga för
valtningens utveckling, kring ADB-frågor 
och liknande. Det sker på myndighetsnivå 
och som regel i form av konferenser.  Enligt 
utsago ger de t ta  ett mycket värdefullt utbyte. 
Det bör enligt min mening utvecklas. Vi bör 
också  här ha en hel del ytterligare att lära av 
varandra.

Någon gång har  det lekt mig i hågen att 
föreslå  e tablerandet av ett fast organ för det 
nordiska sam arbe te t  kring administrativ  u t
veckling och offentlig rationalisering. Jag har

emellertid inget konkret förslag att lägga 
fram. M en också  härvidlag hoppas jag  att 
ministerrådet kan kom m a på lösningar som 
gör det möjligt för oss  att  lättare s tudera  des
sa viktiga frågor.

Jag vill. för att  sum m era ,  s tarkt be tona 
önskv ärdhe ten  av att ministerrådet initierar 
s tudier  kring både effektiv itetsbegreppet i 
den offentliga sektorn  och transfereringssy
stem ets  roll, inte minst när  det gäller de för- 
delningspolitiska effekterna. L ikaså  bejakar 
jag  ett utbyggt sam arbe te  den statliga förvalt
ningen och m yndighe terna  emellan. Sam 
mantaget kan de tta  ge ett bä ttre  underlag för 
d ebatten  om  den offentliga sektorn  och för de 
politiska beslut som skall s tyra  dess u tve ck 
ling.

Meddelande
Det m eddelades ,  att minister Kaarina 

Suonio intagit sin plats i rådet.

Olof Jansson: Fru president!  Det gläder 
mig, denna  uppm ärksam het som  m ånga före
gående talare har ägnat de s jälvstyrda om rå
dena Åland, F äröa rn a  och Grönland, den 
starka ställning vi nu erhållit på nästan  sam t
liga om råden  inom det nordiska sam arbe te t  
och de tta  att vi nu kan fram träda  med egna 
delegationer. G enom  det nya sam arbetsavta-  
let har de s jä lvstyrda om råd ena  lyfts fram 
mot större likvärdighet i förhållande till de 
suveräna  staterna .  Tillika som de tta  främjar 
känslan av gem enskap  hoppas vi från åländsk 
sida att våra u tökade arbets- och insa tsm öj
ligheter skall kunna gynna det nordiska  sam 
arbetet  i dess helhet.

Sällan är dock något så gott  att  det inte kan 
finnas något övrigt att  önska .  Med beaktande 
av att N ord iska  rådets  presidium i praktiken 
bildas av de nationella de legationernas  o rdfö
rande och -  i ett förstärkt arbetsförhållande 
f ramdeles enligt fem m annakom m ittén  även 
av deras suppleanter ,  v iceordförandena,  är 
det en kvars tående brist att  de s jä lvstyrda 
om rådenas  delegationer inte på något sätt 
kan delta i presidiets arbete .  Å tm instone  kon- 
sultationsrätt  på sam m a sätt som till samtliga 
u tskott hade varit en naturlig sak. Jag hoppas 
denna ännu rådande brist beaktas  i den fort
satta uppföljningen av kom m ittébe tänkande t
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ö ver  arbe tsfo rm erna  och att den avhjälpes så 
långt de t går enligt sam arbe tsav ta le t .

Å tg ärder  för den ek onom iska  tillväxten 
och full sysselsättn ing och sam arbe te t  härvid 
f ram står  som sessionens  övergripande tema. 
Ekonom isk  tillväxt, ökad produktion ,  ökad 
handel inom N o rd en ,  bä ttre  konkurrenskraft  
och  ökad handel på världsm arknaden . Men 
mitt i all denna  föresa t ta  s trävan  synes man 
har  förbisett en av de viktigare k o m p o ne n te r 
na för den n a  utveckling inom om råd ena  för 
de t internationella handelsu tby te t ,  nämligen 
vår  nord iska  handelsflotta. I fråga om  nor
disk dom inans på världshandelsom rådet  är 
de t ju s t  handelsflottan som tidigare varit den 
m est f ram trädande  internationellt ,  högklas
sig, pålitlig, konkurrenskraftig .  M en vad har 
nu hänt och vad händer?  Jo ,  en den djupaste 
depress ion  för vå r  handelssjöfart ,  uts lagning, 
kris, den värs ta  på  50 år.

En av g ru ndorsakerna  härtill ä r  de senaste  
årens  s tagnerade världsekonom i med stag
nerad,  ja  t. o. m. delvis sjunkande vä rldshan
del. I d e t ta  läge med ett växande översko tt  
inom världshandels tonnaget har  k o n ku rren 
sen inom frak tm arknadern a  blivit knivskarp. 
1 denna  situation har  lågkostnadsländerna,  
som kan driva sjöfart med låga dr if tskostna
der,  på kort tid slagit ut industr i ländernas  
handelssjöfart allt mer,  inte minst vå r  nord is
ka, och övertagit en allt större  andel av 
världshandelsf lottan ,  från och med förra  året 
med över  50 %. Svårigheterna har  ytterligare 
ökat genom den tilltagande sjöfartsprotek- 
t ionismen, inte minst från de s tora  handels 
s ta ternas  sida. Följderna har  knappast  låtit 
vänta  på sig. Det är kanske en överraskn ing  
om man inte följt med de tta  och som sådan 
mindre glädjande, att samtliga våra nordiska 
länders  handelsflottor minskat under de se 
naste  åren ,  enbart  und er  den sista 5-årsperio- 
den med tillsammans inte mindre än 420 h an 
delsfartyg eller i fråga om kapacite t  nä ra  5 
milj. b ru ttoreg isterton ,  således en genom- 
snittsminskning på 14 % . Tillika har  under  
sam m a tid världshandelsflottan fortfarande 
ökat med 2,5 %  och flottan under Panam as 
bekvämlighetsflagg ökat med hela 55 %. 
Minst sagt -  en ala rm erande utveckling.

Detta  d rabb ar  oss illa även i kam pen  mot 
arbe tslöshe ten .  Exem pelvis  inom den fin
ländska handelsflottan, ja g  ta r  de t ta  som  ex
em pel, minskade antalet a rbe tsp la tse r  enbart

u n d er  förra  året m ed 560 och  arbe ts löshe ten  
var  i början av hösten  ca  10 %. M en sjöfar
tens negativa utveckling d rab b ar  ytterligare 
varvsindustr in ,  den d rab b ar  utrustningsin- 
dustrin  osv.

Som en larm rapport kan man se den skri
velse som samtliga redaro rganisa t ioner  i 
samtliga nordiska länder tillställde regering
arna ,  envar  i sitt land, i slutet av förra  året.  
Så likartad är  s i tuationen för vå ra  nordiska  
länder nu inom sjöfarten att den n a  skrivelse 
till en var  regering va r  avfa ttad  med en ahan da  
innehåll och ordalydelse. K a n  inte k o s tn a 
d e rna  för vår  nordiska sjöfart nedbringas ge
nom effektiva d r if tsekonom iska  rationalise
ringar till en fullt konkurrenskraftig  nivå på 
världsm arknaden , är vår  sedan gammalt t ra 
ditionsrika och högklassiga nordiska  sjöfart 
tvivelsutan döm d på sikt.

M inisterrådets  o rdförande,  s ta tsrådet  
Svante  L undkvis t ,  y ttrade  und er  gårdagen att 
vi inte når målsättn ingarna för den ek onom is
ka utvecklingen u tan  att ligga långt framme i 
teknologiskt avseende . Jag ins täm m er helt, 
inte minst med tanke på sjöfarten. Utan en 
teknologiskt högt utvecklad handelsflotta 
som drif tsekonom isk t kan m öta utslagnings- 
hotet inom v ä r ldsm ark nadskon kurrensen ,  
s tår vi illa rus tade  för framtiden.

H ä r  behövs  en kraftfull och samlad nordisk 
insats för å tgärder ,  för forskning och u tve ck
ling och en samlad nordisk insats i upp träd an 
det på det internationella planet i kampen 
mot pro tek tionism en och an dra  sjöfartspoli- 
t iska hinder för den fria konkurrensen .  Han- 
delssjöfartens problem borde självfallet b eak
tas i den nordiska handlingsplanen för ek o n o 
misk utveckling och sysselsättning. För  att få 
fram en fastare ram  för den sjöfartspolitiska 
å tgärdsprogram m eringen har i dagarna  ett 
medlemsförslag väckts .  H andelss jöfartens  
svårigheter i de t ta  nu ä r  så likartade för sam t
liga våra nordiska länder, att den föru tsä t ter  
vårt gem ensam m a stöd för nordisk insats.

Och slutl igen, fru pres iden t,  om  jag  tillåts 
ännu några rader,  vi fö rvän ta r  oss från 
åländsk sida att N ordeninst i tu te t  på Åland 
förverkligas planenligt och enligt de in ten
tioner  i institutets uppgifter som varit rå 
dande under den långa beredningen. En för
ändring av institutets  inriktning till fredsmu- 
seum eller fredsinsti tut ,  kan inte ifråga- 
kom m a i de t ta  nu. F redsve rk sam he t  i anknyt-
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ning till Nord inst i tu te t  på Åland kan tagas 
upp den dag den frågan ä r  mogen.

Gudrun Helgadóttir: Fru præsident! Det 
må være ganske naturligt for et nyvalgt m ed
lem af  Nord isk  Råd at overveje  rådets  s ta tus i 
året 1984. N ord isk  Råd h a r d e n  særstilling, at 
dets tilværelse ikke hviler på nogen bindende 
pagt mellem vore nationer, som giver fuld
magt til at tage bindende m ajori te tsbeslu t
ninger som f. eks. i De Forenede  N a tioner  og 
E uroparådet .  N ord isk  Råd er  et forum for 
sam arbe jde  og m eningsudveksling om  fælles 
nordiske problem er.  N ord isk  Råd e r  derfor  
ikke i sit fundam ent et fo lkeforbund, det er 
mere et sam rådsorgan  bes tående  a f  nogle 
selvstændige folk, som  jeg  håber snart bliver 
flere inden for rådet.  Disse na tioner  har  hver 
sin egen identitet og sine egne nationale be 
hov, foruden de behov alle m ennesker  i ver
den har,  og denne identitet skal vi alle be 
holde.

Nord isk  Råd har alligevel på mange m åder  
fungeret som et fo lkeforbund, og dets  virk
som hed har også været rigere på resu lta te r  
end mange andres.  Det e r  lykkedes  os at 
skabe velfærdssam fund i N o rd en ,  som sik
kert ikke findes andre  s teder  i verden. De 
nordiske folks sam arbejde har frem m et nor
disk kulturliv , ført til frem skrid t i de  sociale 
rett igheder og et forbedre t sundhedsvæ sen  i 
N o rd en ,  samt ført til fremskridt på mange 
andre om råder ,  og det skal vi aldrig un d e r 
vurdere.

I de seneste  år  har  råde ts  v irksom hed og 
struk tur  gradvis udviklet sig i den retning, at 
fra at være en slags uformelt folkeforbund er 
det ef terhånden  ved at blive et partipolitisk 
forbund. Den udvikling synes jeg .  man kunne 
sige mange ting om, men et ømfindtligt em ne 
kan det ikke være længere. Et gammelt o rd 
sprog siger, at ærlighed uden kærlighed er 
brutalitet,  men at kærlighed uden  ærlighed er 
sentimentalite t.  Vi skal aldrig se N ord isk  Råd 
bygge sin tilværelse på nordisk  sent im enta l i
tet.  uden ideologi, uden viljen til at skabe et 
bedre liv for N o rd ens  beboere  og derm ed 
fortsat være en model for andre verdensdele .  
I hjulsporene af  den udvikling kom m er en 
bureaukratiser ing uden indhold, m ød er  for 
m ødernes  skyld, folkevalgte m edlem m er 
fuldstændig afhængige af dygtige em beds-

mænd, som ikke ved, hvad politikerne 
mener,  polit iske m ed lem m er uden  politisk 
ansvar.

Den udvikling afstår  vi selvfølgelig fra. Er 
derfor  partipolitiseringen ikke en n ød ven
dighed? Det e r  muligt, hvis de forenede par
tier bygger på en fælles ideologi,  men det 
tvivler jeg  faktisk på. H o vedarg um en te t  for 
partipolitiseringen var.  at vi med den fik mere 
afklarede og målre ttede forslag her i rådet 
end under  den gamle tværpolit iske ordning. 
Dette har ikke vist sig at være tilfældet. 
T værtim od. De partipolitiske forslag er ble
vet færre, efter at partierne organ iserede sig 
mere bevidst.  Man m å derfor  ane,  at også 
inden for de partipolitiske forbund findes der 
kom prom iser  -  m åske flere endda.

Er det muligt, at partipolitiseringen er  ble
vet offer for sine egne a rgum enter ,  simpelt 
hen fordi udviklingen i verden har været så 
enorm , fra den kom på tale i året 1970? Er 
partipolitiseringen ikke ud tæ nk t som løsning 
på mindre vigtige prob lem er  end de v æ sen t
lige, vi nu må tage stilling til? Vil ikke alle 
politiske partier tvinges til at revidere deres 
sy nspunk ter  og deres  v irksom hed i en ver
den . som nu står ove r  for total udslette lse 
med egne udryddelsesm idle r,  og i en så ud 
pint og forpestet  natur,  at den  snart  ikke er  til 
at leve i?

H vad  skal vi med kultur og sociale rettig
heder? Jeg tror,  at vi b ehøve r  en ny tæ n k e
måde, en ny politik. Diskussion om nye 
s truk turform er  for en forældet -  og jeg  vil 
sige farlig -  politik e r  en uvæsentlig  prob le
matik. N ord isk  Råd fortjener bedre.

Uheldigvis deltager de nordiske lande i vå
benoprustn ingen  i verden ,  direkte eller indi
rekte . Nogle a f  os  er m ed lem m er a f  militær
forbund , nogle driver  s to rproduktion  a f  vå 
ben. Krige fo rberedes  som  bekend t i fredsti
der.  og hidtil er  de våben, m enneskeh eden  
har p rodu cere t ,  blevet brugt.  Det e r  tragisk 
nu i ungdom m ens  år, hvis et vigtigt led i at 
opretholde fuld beskæftigelse for de unge 
bl. a. er  produktion a f  våben.

Nord isk  Råd kan ikke længere bare  drøfte 
fredspolitikken, som nogle vælger at kalde 
s ikkerheds- og forsvarspolitik  — den behøver  
snart en rigtig sagsbehandling.
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Statsm in ister  Schliiter: Fru præsident!

Førs t  vil jeg  byde hjertelig ve lkom m en til den 
grønlandske delegation. Den nyordning, som 
også om fatte r  Fæ røerne  og Ålandsøerne ,  har 
medført ,  at rep ræ sen tan te r  valgt a f  G røn 
lands landsting nu kan indtage deres  pladser  
som m ed lem m er a f  N ord isk  Råd. Vi ser alle 
med glæde frem til denne nye sam arbe jdsre 
lation.

Siden vi m ødtes til N ord isk  Råds 31. ses
sion i Oslo, synes  jeg .  de r  trods alt er  sket en 
række positive ændringer  i de t ve rde n sø k o 
nom iske billede. H v or  vi for et å r  siden talte 
om  et øko nom isk  opsving som en eventuali
tet ,  kan vi i dag med tilfredshed konsta tere ,  
at de t te  opsving faktisk e r  i gang. Vi m æ rker 
det klart i dansk  økonom i. Jeg skynder  mig at 
fastslå, at der  e r  langt igen, før s i tuationen er 
tilfredsstillende. Arbejdsløshedstallene er det 
k lareste  bevis herpå .  Tilmed er  der  mange 
us ikkerhedsfak torer  i ve rdensøkon om ien ,  og 
situationen kan endnu  ikke betragtes som s ta
bil. Men alligevel, synes jeg ,  vi ef ter  de 
mange år med triste bud sk ab er  nu kan glæde 
os over,  at inflationen er  und er  kontrol,  at 
renten  befinder sig på et m arkant lavere ni
veau, og sidst men ikke mindst,  at beskæfti
gelsen nu endelig går frem ad, selv om det går 
langsomt.

Den opgave, vi s tår  o ve r  for, er  både at 
fastholde og at understø t te  det opsving, der 
er  i gang. Det er lige præcis  de t,  som mini
sterrådsforslaget om retningslinjer for ø k o n o 
misk politik handler  om. Og det er  naturligvis 
også det,  som har ligget økonom isk  udvalg på 
sinde i de tte  udvalgs -  til dels kritiske -  
k o m m enta re r  til m inisterrådsforslaget.  Jeg 
skal ikke foregribe denne diskussion , som gi
vetvis vil kom m e til at præge sessionen, blot 
sige, at jeg  med glæde konsta terer ,  at der  i 
ministerrådet har  kunnet opnås enighed om 
formuleringer, der  ef ter  min bedste  vurdering 
afspejler en duelig og ansvarlig politik. Jeg 
no te re r  også, at økonom isk  udvalg, selv om 
man på visse punkter  m arke rer  andre syns
punkter  end ministerrådet,  har  den  samme 
grundlæggende opfatte lse af, at vi m å b e 
kæmpe ubalancefak torerne  i vore øko no
mier.

Jeg forstår,  at økonom isk  udvalg vil fore
slå, at Nord isk  Råd vedtager  en rek o m m an 
dation, som b l .a .  opfordrer  ministerrådet til 
at fremlægge en handlingsplan for økonom isk

udvikling og fuld beskæftigelse. Det skal jeg  
ikke nu gå dybt ind i, men selve det,  a t  man 
forestil ler sig en såkald t handlingsplan, kan 
godt give mig anledning til et pa r  m ere g ene
relle kom m enta re r  til de form er,  h vo ru nder  
det nordiske sam arbejde skal finde sted.

Vi læste alle med interesse den  op in ions
analyse om holdningerne til b l .a .  det nord i
ske sam arbejde,  som blev offentliggjort 
sidste år. Selv om  der var  mange positive 
træk i resulta te rne ,  afslørede undersøgelsen  
også, at brede kredse  i vore befolkninger 
følte sig nok så frem m ede o ver  for nordisk 
sam arbejde -  ikke mindst blandt ung dom 
men. Jeg tro r  egentlig, at en væsentlig  del a f  
forklaringen på dette  kan have at  gøre m ed de 
former, som vi iklæder det nordiske sam a r 
bejde -  og det,  vi derm ed viser  offentlighe
den.

Jeg tro r  for  de t første ,  at vi skal væ re  v a r 
somme med at give udtryk for, at de r  er  vilje 
på  om råder ,  hvor  viljen i virkeligheden ikke 
er  til stede. Som politikere ved vi alle, hvor  
fristende det kan være at gem m e prob le 
m erne og uenigheden bort  i udvalg og k o m 
missioner eller sløre dem  i intetsigende re 
kom m andationer.  Noget sådan t vil nok på 
lang sigt skade den nordiske sag. Det, jeg  
altså advarer  imod, er ,  at vi s t ikker os selv 
blår i øjnene og forveksler  beslu tn inger om 
form er og p rocedurer  med rigtige beslu t
ninger om konkret sam arbe jde.  Der er  mange 
o m råd er  endnu, hvor  vi kan udvikle det 
reelle, konkrete  samarbejde.

Jeg tror,  vi i det hele taget skal være v a r 
som m e med at bureaukra t isere  og insti tutio
nalisere det nordiske sam arbejde yderligere. 
Vore lande er i den privilegerede situation, at 
de ligner hinanden i deres  opbygning. Derfor 
har  vi let ved um iddelbart  at tale med hinan
den, og vi har let ved at udbygge sam arbejdet 
over  grænserne,  meget ofte med direk te  k o n 
takt mellem de enkelte m yndigheder og orga
nisationer. Jo  mere man gør det,  jo  mere ægte 
afslappet er samarbejdet.

Jeg tror,  at de t te  uformelle daglige sam ar
bejde er  af den største  betydning. N å r  de r  på 
det ene eller andet om råde er  behov for et 
intensiveret sam arbe jde,  bør  vi derfor  først 
undersøge, om det kan ske ved en udbygning 
af  de sam arbe jdsre la tioner,  som eksisterer.  
H e r  tror jeg  desvæ rre ,  at vi ofte begår den 
fejl, at vi i s tedet søger at "b u re a u k ra t i s e re "
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os ud a f  p roblem erne .  Det lykkes ikke altid. 

Vi har  i Danm ark  et ordsprog, der  lyder: 
"D en gang  H erren  ville, 
at intet skulle ske, 
satte han i verden ind 
den første k om ité ."
Er det nu også rigtigt? Ja . som de fleste 

ordsprog er  de t vel en overdrivelse,  men det 
rum m er også en kerne a f  sandhed.

Vi. der kender  det parlam entariske livs vil
kår,  ved, at den bureaukra tiske  arbejdsform 
kan man ikke ganske undvære .  Men vi må 
også erkende,  at frem gangsm åden med komi
teer. udvalg, udredninger osv. ikke alene in
debæ re r  inc i tam en ter  til fornyelse ,  men også 
ofte det modsatte .  Hertil  kom m er,  at den of
fentlige forståelse og opbakning,  de r  til sy 
vende og sidst er  det afgørende, får vanskeli
gere vilkår. H vo rd an  tager  man stilling til et 
problem, som man ikke kan få øje på for bare 
papir? H vordan  får man en tusiasm e til at be 
skæftige sig med sager, som pakkes  ned i 
udvalg, som skal udarbejde rappo rte r  og som 
skal udforme planer, som skal drøftes  af  råd, 
som skal overveje  osv. osv.

Det var på denne baggrund -  hvis jeg  må 
nævne et eksem pel — vi fra dansk  side næ re
de nogen betænkelighed ove r  for forslaget om 
en nordisk handlingsplan om datateknologi.  
Ikke fordi vi ikke e r  fuldt o pm æ rksom m e på 
dette  om råd es  vitale betydning, men fordi vi 
havde det indtryk , at en kanalisering a f  t ilsva
rende midler ind i de eksis terende nationale 
organer, som jo  i forvejen sam arbe jder  nor
disk, måske kunne have givet os mere for 
pengene. M en da de andre  nordiske lande gik 
så varm t ind for forslaget,  har vi naturligvis 
bøjet os. Jeg håber nu, at vore betænkelighe
der  vil blive gjort til skamm e.

På en række andre  om råd e r  er de t indly
sende. at der  ligger mange sam arbe jdsop
gaver, som blot ven te r  på at blive taget op. 
Redegørelsen om N o rd en  som  h jem m e
m arked har  klart vist dette. Som en v ide re
førelse a f  det nordiske arbe jdsm arked  m å det 
være oplagt f. eks. at liberalisere reglerne om 
kapitalbevægelser,  at tillade fri v i rksom heds
etablering i alle de nordiske lande, at fjerne 
handelshindringer og i øvrigt de talrige støtte- 
og reguleringsforanstaltninger,  de r  forvrider 
sam handelen  mellem vore lande, og som  be
tyder,  at N ord en  endnu  ikke er de t ægte 
h jem m em arked for os alle, det burde blive.

H er  er  store om råd er ,  som er belyst.  Vi ved, 
hvor problem erne  ligger, og det eneste ,  der 
mangler,  er  faktisk politiske beslutninger. Jeg 
m ener det vil være ægte og virkelighedsnær 
nordisme i tillæg til, at f rihandelsafta lerne for 
industr ivarer  mellem EF- og E FTA-landene 
f ra d e n  1. ja n ua r  1984 er  endeligt gennemført.  
Set fra et dansk  synspunkt er  det en landvin
ding med denne faktiske t i lnærmelse mellem 
EF-landene og de øvrige nordiske lande.

D er  er i disse år  mange gode grunde til, at 
vi rykker næ rm ere  sam m en. Det gælder både 
i N o rd en  og i E uropa.  Det pres og de udford
ringer, vi allerede oplever udefra, vil med 
usvigelig sikkerhed blive større  i de kom 
m ende år. Vilkårene i verdenshandelen  har 
ingen udsigt til at blive lettere . Mange s teder  
fristes man til handelshindringer,  til at be 
skytte sig selv. Vi ved. vi s tår over  for kæ m 
pemæssige teknologiske udfordringer. Vi må 
en ten  tage dem  op eller også se i øjnene, at vi 
reduceres  til andenrangsnationer.  Det.  som 
forestår ,  er  en proces,  hvor  næringslivet og 
også det offentlige liv i de nordiske lande 
hurtigt skal omstille sig. Vi skal o m s tru k tu re 
re på væsentlige om råd er  a f  vort sam funds
liv. Jo mere åbne de nordiske lande her  er for 
hinanden, jo  hurtigere vil omstillingen 
lykkes. Fejler vi i de tte  s tore spil om frem ti
den, er  én ting givet, og det er, at vi ikke kan 
bevare de velfærdssam fund, som vi kender  i 
dag og som vi er  så stolte over.

Jeg tror,  nøgleordet i de kom m end e  å r  må 
være realisme. Vi skal e rkende de problem er,  
vi s tår o ve r  for. Så kan vi lettere vælge løs
ningerne. Vi må -  som det hedder  med et 
spor tsud tryk  -  ” t r im m e "  vore samfund. 
U b alanceprob lem erne  i vore økonom ie r  skal 
løses, så vi genvinder den dynam ik, d e r  ofte 
før satte  de nordiske lande i s tand til at gå nye 
veje. Det er  en opgave , som det enkelte land 
m å løse på h jem m ebane,  men skal det nytte 
for N o rd en  som helhed, må vi løse opgaverne 
parallelt. Men vi kan også handle sådan , at 
de t får en direkte positiv effekt på vore n abo
lande, nemlig ved at afvikle og sanere de 
mange tilskuds- og andre ordninger,  der  for
vrider sam handelen ,  og ved at liberalisere på 
en lang række om råd er ,  som  jeg  har nævnt. 
Det ser jeg  som den store nordiske opgave de 
næ rm este  år.

D anm ark  har  gode erfaringer med en sådan 
åben og liberal politik i forhold til andre
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lande, og vi stiller dem  gerne til rådighed for 
vore nordiske venner.

M inister Kaarina Suonio: Fru president! 
Det nordiska  kulturavtale t  trädde i kraft år  
1972. Enligt artikel 3 punkt i) skall av ta lsp ar
te rna  söka tillgodose önskem ål från m edbor
gare i ett nordiskt land som bor  i ett  annat 
nordiskt land om undervisning på hans m o
dersmål. D enna  punkt hör  till de viktigaste i 
kultu ravtale t ,  samtidig t ä r  den  en av de svå
raste .  Avtalet  ä r  gem ensam t för  alla de fem 
nordiska  länderna.  Vid förverkligandet har 
dock undervisningen av de finskspråkiga b a r 
nen i Sverige kom mit i förgrunden på  grund 
av att de ä r  så  m ånga, som ni vet.

Jag ä r  glad över att här  i S tockholm  på 
N o rd iska  råde ts  session kunna klarlägga den 
ståndpunkt som undervisningsministeriet  i 
Finland har be träffande undervisningen av de 
sverigefinska barnen.

Vi anser ,  att de finskspråkiga barnen och 
u ngdom arna bör  få undervisning på  finska 
genom hela grundskolan och även i gym nasi
et alltid då  deras  antal r äck er  till för att  inrät
ta  egna klasser. I d e t ta  av seende  går vi längre 
än språk- och ku ltu ra rvsu tredningen som av
gav sitt be tänkande  senaste  höst,  och som 
föreslår, att undervisning på finska ges på 
grundskolans lågstadium, att undervisningen 
gradvis blir svenskspråkig  på  grundskolans 
mellanstadium och helt svenskspråkig  på 
högstadiet och i gym nasiet ,  visserligen med 
vissa undantag.

Varför ö nska r  vi en finskspråkig und erv is 
ning för de finskspråkiga e leverna? Språket 
är  medlet för vårt  tänkande. En m änniska  
m åste behärska ett språk grundligt för att 
kunna inhäm ta kunskap  och utvecklas.  De 
finskpråkiga eleverna  bör  få undervisning på 
sitt eget språk i alla äm nen som föru tsä t ter  
tillägnande av nya k un sk aper  och begrepp. 
Att inhäm ta nya kunsk aper  och att lära sig 
nya begrepp på ett annat  språk  innan man 
kunnat tillägna sig dem  på sitt eget språk är  
svårt ,  om  inte omöjligt. I de t ta  sam m anhang 
ä r  det viktigt att  märka,  a tt  även om de 
finskspråkiga e leverna  ofta klarar  sig rätt så 
bra  på svenska i vardagslivets  ru tins itua
tioner, har  de inte ett sådant o rdförråd  eller 
den språkkunskap  som inlärning av nya  k u n 
skaper förutsätter .  Detta  leder till att de

finskspråkiga barn som får sin undervisning 
på svenska har en skolframgång som är klart 
svagare än de svenskspråkiga  ba rnen  och de 
finskspråkiga barn  som fått sin undervisning 
på finska. De har  också  svårare  att  fo r tsä t ta  i 
gym nasiet  -  särskilt på  dess  teo re t iska  linjer 
och inom den övriga vidareutbildningen.

Vi är  helt överens  med de svenska utbild- 
ningsm yndigheterna att ett  av målen för u t 
bildningen av de finskspråkiga barnen  i Sveri
ge ä r  en aktiv och funktionell tvåspråk ighet.  
Detta  kan uppnås  bäst genom  att effektivera 
undervisningen i svenska i skolorna ,  i stället 
för att  ge undervisning på svenska  i andra 
äm nen. I det senare fallet är  resultate t  inte 
tvåspråk ighet utan halvspråkighet,  och som 
ett resultat av de t ta  h inder  för den  intellek
tuella, emotionella  och sociala utvecklingen.

H u r  kan vi m otivera  våra  krav om  en sär
ställning för det finska språket i de t svenska 
skolsystem et?  I böijan  av mitt anförande 
hänvisade jag  till det nordiska  kulturavtalet .  
Sverige och Finland har  också  en gem ensam  
historia, gem ensam m a gränser  och gem en
sam m a arbe tsm arknader .  F inskan ä r  inte ett 
invandrarspråk  i Sverige utan  ett  ursprungligt 
språk som har  ta la ts här  un d er  hundrata ls  år. 
Inflyttningen under  de senaste  å r t iondena  har 
enbart  kraftigt ökat de finskspråkigas antal i 
Sverige.

Den f inskspråkiga befolkningen i Sverige 
u tgör den s tö rs ta  p e rm anen ta  språkliga m ino
riteten i landet.

Vi är  m edvetn a  om att an ordnande av 
finskspråkig undervisning i Sverige möter  
många praktiska svårigheter.  Det finns inte 
tillräckligt med finskspråkiga lärare. Det 
finns inte heller tillräckligt med kom peten ta  
lärare i svenska språket,  liksom inte heller 
tillräckligt med finskspråkigt läromaterial för 
alla behov. L ärarnas  sysselsättn ingsläge är 
uppenbarligen oc k så  ett  praktiskt problem. 
Ett  u tökande av de finskspråkiga k lassernas 
antal kan försvåra  de svenskspråkiga  lärarnas 
sysselsättningsläge. F ö r  att överv inna dessa  
praktiska svårigheter  be höve r  man klara mål
sättningar som skapa r  en grund för inrikt
ningen av lärarutb ildningen, lä rom edelspro
duktionen och an dra  åtgärder.

Lösningen ligger i den  svenska regeringens 
och skolm yndighe ternas  händer.  I Finland 
an ser  vi de t dock  va ra  vå r  skyldighet a tt  klart 
framlägga våra uppfa ttn ingar om de finsk-
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språkiga barnens  utbildning. Vi har  fört ö p p 
na och sakliga d iskussioner  med våra svens
ka kolleger. Jag hoppas  att vi kan fortsä tta  på 
sam m a sätt. M assm edia  har  velat ge en till
spetsad bild beträffande arten  och innehållet i 
våra meningsskiljaktigheter.  Jag tro r  att de t ta  
har lett till m issuppfattn ingar som upphetsa t 
sinnena och förlett d iskussionerna  från det 
egentliga äm net.

En dylik missuppfattning som jag  till slut 
skulle vilja rä t ta  till, är  att  man i Finland 
skulle k räva  att Sverige bör  bli ett tvåspråkigt 
land. Finland är  officiellt ett tvåspråkigt land. 
Vi anser  de t ta  va ra  en stor  r ikedom. Officiell 
tvåspråk ighet b e tyder  att samhället  fungerar 
på två språk. L å t  mig ge några exempel: la
garna och förordningarna ges på finska och 
svenska ,  riksdagen d eba tte ra r  på finska och 
svenska ,  officiella tal hålls på båda språken , 
det finns två skilda självständiga skolsystem 
ett på finska ett på svenska ,  vägskyltar  och 
ga tuskyltar  ä r  på  två språk , osv . ,  osv. Jag  har 
inte hört att någon skulle på allvar ha krävt 
att Sverige borde  på m otsvarande sätt göras 
till ett  tvåspråkigt land och att svenskspråk i
ga barn borde lära sig finska. Därem ot anser  
vi det vara viktigt att  de f inskspråkiga, på  de 
orter  i Sverige d ä r  deras antal är  stort,  kan 
erhålla de viktigaste samhälleliga t jänsterna 
på finska och att f inskspråkiga barn har  rätt 
till en full psykisk utveckling.

Ändring i medlemslistan
Det anm äldes,  att Ola Ullsten intagit sin 

plats i rådet och att E lver  Jonsso n  lämnat 
sessionen.

R å d e t b eslö t a tt ändra m ed lem slis tan  i en 
lighet härm ed.

Ullsten: Fru president! Sedan några år  har 
de nordiska regeringarna med varierande 
grad av en tusiasm  och precisering gått  in för 
tanken på en  kärnvapenfri  zon i N orden .  D e t
ta är första gången sedan de resulta tlösa för
handlingarna om ett  nordiskt försvarsförbund 
som man diskute ra r  en harm onisering  av ett 
viktigt inslag i de nordiska ländernas säk e r 
hetspolitik. Just  denna  aspek t  på zonfrågan 
har  inte belysts  särskilt m ycket ,  men den sak
nar ju  inte intresse.

U n der  hela efterkrigstiden har det nordiska 
om rådet  varit ett ovanligt stabilt hörn av värl
den. Konflikter mellan de nordiska länderna 
hör sedan länge till historien. Någon påtving
ad m otsättn ing  som  den som delat den eu ro 
peiska kontinen ten  i två oförsonliga hälfter 
har  vi inte heller behövt uppleva.

Ibland talar vi om " d e n  nordiska balan
s e n ” . Vad vi då syftar på är  att  de nordiska 
ländernas val av skild säkerhetspolit isk  ori
entering skapat en militärstrategiskt ba lan
serad situation i vårt  om råde.  D enna har inte 
uppkom m it som ett resulta t  av m edveten  pla
nering eller förhandlingar. Vart och ett av 
länderna  har  haft sina egna nationella skäl för 
sin säkerhetspolit ik , skäl som fullt ut r espek
teras och inte ifrågasätts  av de an dra  nordis
ka länderna.

Den hä r  ömsesidiga hänsynen har bl. a. lett 
till att N o rd iska  rådet aldrig tar ställning i 
säkerhetspolit iska frågor. Det ä r  t .o .  m. 
ovanligt och anses  s trida mot kutym  att ens 
d iskute ra  det säkerhe tspolit iska läget vid rå 
dets  sessioner. Det kan o ckså  hävdas  att på 
ett om råde där  man inte önskar  några gem en
sam m a ställningstaganden har  det ju  inte hel
ler funnits behov  av någon debatt.

Frågan om en kärnvapenfri  zon för det nor
diska o m råd e t  b ry te r  alltså delvis  den här 
t raditionen. Z on tan ken  b e rö r  naturligtvis i 
hög grad de nordiska ländernas  säkerh e tsp o 
litik. Vad det ytterst  handlar  om är att de 
nordiska länderna  ti l lsammans skall h em 
ställa till k ä rnv apenm ak terna ,  dvs. i prakti
ken de båda superm ak terna ,  om bindande ga 
rantier för att kä rnvapen  inte kom m er att  an 
vändas mot det nordiska om rådet  i händelse 
av väpnad  konflikt.

Det är naturligtvis  helt klart att  d e t ta  k rä 
ver förhandlingar mellan de nord iska  län
derna .  U tta landen har redan gjorts av de re 
spektive parlam enten.  F örb e re d an d e  d iskus
sioner  har förts vid flera u tom nord iska  
u tr ikesm in isterm öten. Frågan  d iskuteras  
o ckså  i den allm änna debatten  i alla nordiska 
länder och kom m er m åhänd a  att  spela en 
ännu större  roll än tidigare i de kom m ande 
valrörelserna.

Vi är  dessu tom  på det klara m ed att de 
garantier  som zonidén bygger på  och som 
förutsätts  vara  identiskt lika u tform ade för 
vart och ett av zon länderna ,  m åste  föregås av 
detaljerade förhandlingar mellan garantilän-
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derna .  dvs. i praktiken  mellan W arszaw apak- 
ten och N A TO .

En given utgångspunkt i sådan a  fö rhand
lingar kom m er att va ra  att N A T O  skall uppge 
sin s. k. kä rnvapenoption  för Norge  och D an 
mark , dvs. f rånhända  sig möjligheten att  inför 
en krigssituation i de t här  om rådet  eller sedan 
en väpnad  konflikt brutit  ut utny ttja  sina n o r
diska m edlem sländers  terri torier för s ta t io 
nering av kärnvapen.

En lika given utgångspunkt får an tas  vara  
att ett  sådan t  åtagande från N A T O :s  sida k rä 
ver  långtgående nedrustn ingsåtgärder  också  
från k ä rnv apenpak tens  sida.

Vad vi i dag vet är  att  Sovjetunionen, gen t
em ot vilken kraven  på nedrustn ingsåtgärder  i 
debatten  ä r  m ycket a llm änna, har  kunnat 
säga ett till intet förpliktande j a  till tanken, 
m edan därem ot USA, gentem ot vilket kraven 
är  desto m era  precisa ,  sagt b lankt nej ens till 
att  tala om  saken.

Vad som  också  ä r  upp enbart  är  att  de t i 
s jälva verke t  är ganska  litet som de nordiska 
regeringarna själva kan göra för a tt  zonidén 
skall kunna förverkligas. Det krävs,  som när 
det gäller all annan nedrustn ing, a tt  de t  ä r  de 
som har vapnen som förhandlar.

Det har de alltså inte gjort, och det ä r  för 
närvarande knappast realistiskt att tro  att de 
kom m er att göra det heller, så länge som det 
inte inträffar en dram atisk  förbättring i det 
internationella läget.

Jag vill, fru president,  sluta med att säga att 
det finns två  s lu tsatser  att  d ra  av detta.  Den 
ena  är att de t ä r  bra för den allm änna d eb a t
ten  att den faktiska situationen blir klarlagd
-  inte för a tt  kyla ned en tusiasm en hos dem 
som vill a rbe ta  för fred, m en för  att det a rb e 
tet skall kun na  bedrivas med realistiska u t
gångspunkter.

Den an dra  s lutsatsen gäller ju s t  traditionen 
att i de t nordiska  sam arbe te ts  nam n inte ska
pa  problem  för va randra  på det säkerhetspoli
t iska om rådet.  Det är  uppenbart  att  frågan 
om en kärnvapenfri zon te r  sig annorlunda 
för de neutrala nordiska  länderna  än för de 
N A TO -anslutna .  F ö r  Sverige och Finland är 
de t tämligen oprob lem atiskt att  driva kravet 
på  en kärnvapenfri  zon. F ö r  D anm ark  och 
Norge är  frågan kontroversiell gen tem ot den 
västliga forsvarsa ll iansen, dä r  dessa  länder ju 
är  medlemm ar.

Det är  viktigt att  de nordiska  regeringarna i

interna rådslag klargör för va randra  hur  man 
var  för sig ser på frågan hur  zonproblem et 
skall hanteras  så att den s tä rker  och inte s tör 
de t nordiska  sam arbe te t .  Det ä r  ju  ba ra  om 
det förblir  ett  sam nord iskt initiativ som kra
vet på  en kärnvapenfri  zon är  möjligt att  driva 
med stor  kraft.

Meddelande
Det m eddelades ,  att lantrådet Folke Woi- 

valin intagit sin plats i rådet.

S ta tsråde t  Haugstvedt: Den rapport  som 
M inisterrådet har  lagt fram til denne sesjon 
om aktiviteten i M inis terrådet,  og Presidiets 
rapport  om  Rådets  v irksom het i de t forløpne 
å r  vitner om  to vesentlige sider ved det nor
diske sam arbeidet.  F o r  det første  gir r app o r
tene et klart bevis på  den bredde og mangfol
dighet vi har i vårt sam arbeid ,  for det annet  at 
vi har  kunnet sette krefter  inn på vesentlige 
overgripende saker  som har  og som  vil få stor 
betydning for utviklingen av våre samfunn. 
Det e r  et s tort  antall sam arbe idsaktiv ite ter ,  
og det er  også en strøm av positive resultat å 
vise til som enkeltvis kanskje kan sies å være 
av begrenset rekkevidde, men i sum fører 
disse resultatene til at vi allerede i dag kan 
tale om N o rd en  som et h jem m em arked  og 
nordisk m edborgerskap  som en realitet. A r
beidet med å gi disse et ytterligere konkret 
innhold har oppta tt  M inis terrådet siden for
rige sesjon. Vi e r  på  langt n æ r  ved veis ende, 
og vi kan ønske  at tem poet  kunne settes  y t
terligere opp. Det er  imidlertid av grunnleg
gende betydning for  vårt samarbeid at alle er 
med på  de felles tiltak som gjennom føres,  og 
at ingen sam arbe idspar tner  skal behøve  å føle 
utilbørlig press i saker  man ø nsk e r  å  bruke 
noe m er tid på. Dette  kan m edføre at p ro ses 
sen mot felles løsninger kan ta  tid, m en det 
burde samtidig sikre at våre ved tak  biir  satt  
ut i livet og ikke bare biir papirbeslutninger. 
At tem poet på enkelte o m råd er  b ø r  og kan 
forseres,  og at  oppfølgingsaktiv itetene kan 
styrkes,  vil vi raskt kunne bli enige om . Jeg 
tror  at de forslag som  Benkow -kom iteen  har  
lagt fram, vil gi oss alle im pulser  til å  tenke 
g jennom hvordan vi best  kan  organisere  vårt 
samarbeid. Det e r  imidlertid en sak  som 
reiser  flere vanskelige prob lem er,  og det set-
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ter også krav til en grundig saksbehandling 
både fra parlam entarikernes  og samarbeids- 
ministrenes side. De politiske retningslinjer 
som denne sesjonen vil trekke opp for vide re
føringen av dette  viktige arbeidet,  vil være av 
sto r  betydning for M inisterrådets  fortsatte 
behandling av saken. Det vi naturligvis 
ønsker  å nå fram til, er  både en raskere sak s 
behandling og en bedre koordinering av det 
store antall p rosjekter  som er  und er  b ehand
ling i vårt nordiske samarbeid. Dette vil gi oss 
resulta ter  og større fleksibilitet til å sette i 
gang nye prosjek te r  på nye felt. Jeg tror  at en 
kom binasjon av aktivitetsøkning, rasjonali
sering, s trengere prioritering av sakene og en 
raskere beslutning og gjennomføring av p ro
sjekter  vil være den oppskrift  vi t renger for å 
nå fram til et mer integrert nordisk samarbeid 
til fordel for oss alle.

De økonom iske problem er og sysse lse t
tingsproblemene kaster  fortsatt den alvor
ligste skygge over våre  land og vårt sam ar
beid. Det er derfor  naturlig at det er  disse 
prob lem er  som har opptatt  de fleste av oss 
s terkest ved denne sesjon. De retningslinjer 
for samarbeid i den økonom iske  politikk som 
finansministrene legger fram for sesjonen, og 
som er fulgt opp av arbeidsm arkedsm ini-  
s trene, be tyr  und er  en hver  om stendighet et 
nytt skritt på det antakelig mest kompliserte 
feltet i vårt samarbeid. På s ta tsm inis trenes  
møte den 30. nov em ber  i fjor ble dette  ytterli
gere understreket.

Det er -  naturlig  nok -  reist kritikk fra 
økonom isk utvalg også under  denne debatt 
mot at retningslinjene ikke går langt nok. og 
at de også er for lite konkrete .  Likevel tror 
jeg  at vi ved å ha tatt  fatt på  dette  vanskelige 
om råde har  kom m et i gang og innledet et 
arbeid som kan føre til at vi i enda større  grad 
vil ta  hensyn til hverandre  og bruke virke
midler som positivt virker  i sam m e retning, 
og hvor  hensynet til de andre nordiske land 
vil være en del av beslutn ingsgrunnlaget også 
i den nasjonale politikk. Disse sider er  sterkt 
understreket  i f inansm inistrenes uttalelse fra 
16. novem ber  i fjor, hvor retningslinjene for 
en felles økonom isk politikk mot inflasjon og 
arbeidsløshet ble t rukke t opp. Jeg vil også 
vise til s ta tsm inis trenes  uttalelse i denne sa 
ken, og u t trykke håp om at det vil være mulig 
å  kom m e fram til flere tiltak enn dem vi har 
skissert opp i dag. M inisterrådet vil for sin

del medvirke til de tte  så langt ressu rsene  står 
til rådighet.

Den tekniske utvikling i verden går,  som vi 
alle vet,  meget raskt,  og utviklingen på det 
tekniske om rådet  k reve r  stadig s tørre res
surser,  både finansielle midler og den m en
neskelige ressurs  som forskere er. De små 
nordiske land vil ikke hver  for seg ha mulig
he ter  for å følge og delta i utformingen av 
denne utviklingen. Jeg  legger derfor  særlig 
vekt på det program  for samarbeid på data- 
teknologiom rådet som er lagt fram til denne 
sesjonen. L ikeledes er  det også utarbeidet 
program for industriell forskning og utvik
ling. Denne satsingen skal bygge på et intimt 
samarbeid mellom insti tusjoner, myndigheter 
og industri- og forskningsmiljøer.  Det er  sam 
tidig skapt økte  finansielle ram m er ved for
doblingen av N IB s  grunnkapital.  Denne sa t
singen på industri, forskning og teknologi har 
ikke medført at de myke verdier er glemt. 
Tvert imot er  det giedelig at vi har kunnet 
foreslå bruk av penger på o m råd er  hvor tek
nologien vil gi oss  resu l ta te r  også for dem 
som kanskje e r  hardest ram m et i våre sam 
funn. Som tidligere form ann i Sosial- og mil
jøutvalget setter  jeg  særlig pris på de økte 
midler som er avsatt  når  det gjelder handi- 
kapphjelpemidler og døvblindeprosjekte t ,  og 
de innsatser  som gjøres også på miljøvernom 
rådet.  Disse vil gi virkninger u tover  Norden 
ved et intimt nordisk sam arbeid  i in ternasjo
nale fora.

Til slutt: Jeg håper på de t te  samnordiske 
politiske forum at regjeringsrepresentanter  
og parlam entarikere i sine drøftinger vil gi oss 
stim ulanser  og retningslinjer for videre sam 
arbeid i perioden fram til neste  sesjon. Sam ti
dig bør rådets  og M inis terrådets  organer være 
et slags redningskorps som rykker  ut dersom  
tendenser  til tilbakeslag i vårt arbeid mot fo r
modning skulle vise seg. Det er  nødvendig å 
konsta tere  at et sam arbeid  ikke går av seg 
selv. Det e r  avhengig av  å bli vedlikeholdt,  og 
av at det er  noen som virker  som pådrivere i 
alle de land som skal delta. En fornyet inspi
rasjon til de tte  er en av hovedfunksjonene for 
denne sesjonen.

Ingrid Sundberg: Fru president! Nord iskt 
sam arbe te  ha r  visat sig a lltm er bli en fråga 
om att vilja, att kunna och att våga. Jag skall
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göra några reflexioner med utgångspunkt 
däri.

N ord isk t  sam arbe te  utåt och  nordiskt sam 
arbe te  inåt är  två all tm er skiljaktiga förhållan
den som också  u tvecklas  olika.

Det gem ensam m a nordiska agerandet utåt 
har förstärkts.  De nordiska länderna  måste 
nämligen hålla ihop för att få genomslags- 
kraft. Vi vill och vi kan, och något behov av 
mod för att göra så behövs  inte. T vär tom  har 
regeringarna ofta ett s tarkt tryck från stora 
folkgrupper att ås tadk o m m a resultat.  1 opi
nionsanalysen "S ka ll  vi s a m arb e ta ?"  f ram 
kom m er att  vid värderingen av olika samar- 
be tsom rådens  ” v ik t ighet" ,  som det står,  lig
ger "h in d ra  förorening och bevara  miljövär
d e n ” i topp.

Så har också  de nordiska länderna här  lyc
kats få gehör för internationella öve re nsk o m 
melser mot den sig alltm er utbred ande  försur
ningen. E tt  annat högprioriterat  om råde i 
opin ionsanalysen är att  ” styrka  de nordiska 
ländernas g em ensam m a inflytande i in terna
tionella s a m m a n h a n g " ,  vilket vi alltså lyc
kats med. Särskilt vill jag  hoppas  att Scandi
navia T oday  kom m er att följas upp av nya 
liknande satsningar, antingen det nu blir J a 
pan eller något annat land där  N o rden  kan 
göra en gem ensam  insats för  att sprida känne
dom  om vår kultur och därm ed också  skänka 
nordiska musiker och  kon stn ärer  en st im u
lans som aldrig kan erbjudas  dem  genom  na
tionella aktiviteter.  Eftersom socia ldem okra
terna  i våra  nordiska länder i dessa  fall tycks 
accep te ra  sponsring som godtagbar delfinan
sieringsmetod kan vi nog se framtiden an med 
viss förtröstan. Scandinavia  T oday  i USA 
gav mersmak.

N är  det gäller nordiskt sam arbe te  på hem 
maplan har vi därem ot inte så m ycket att 
yvas över. Viljan finns nog, men förm ågan är 
nä ra  lierad med det politiska m odet -  eller 
bristen på det. Låt oss ta  N o rd en  som hem 
m am arknad. Den nordiska sam handeln  har 
minskat,  och  även om u tby te t av industri
varor  fungerar ti llfredsställande -  det gör det 
relativt sett också  med EG -länderna  -  finns 
det hinder kvar  och än m er på  t jänstesidan. 
Vad har vi ås tadkom m it på s jöfartsområdet 
eller turismen eller på en treprenörs idan? Hur 
har  vi det med sam produktion över gränser
na? Restrik tioner, subventioner,  valu tareg
ler, säkerhetsföreskrif ter ,  skatte- och avgifts

regler,  märkningsregler,  t raf ikbestäm m elser ,  
a rbe tsm arknadspolit iska  och sociala regler 
utgör några av de hinder som vart för sig kan 
omöjliggöra sam arbetet .

N u  föreligger ett förslag att verkligen ta itu 
med problem en i syfte att göra N o rd en  till en 
hem m am arknad .  Jag tro r  att viljan finns. N ä r  
det gäller förmågan är jag  m er  skeptisk men 
mest ifrågasätter jag  vissa regeringars mod 
at t gå till sina nationella parlam ent och  kräva 
en ändrad  lagstiftning på olika om råden .  V ar
för ser  det annars  ut som det gör? Varje lands 
lagstiftning, tillkommen för a tt  " fö rh o p p 
ningsv is"  förbättra  situationen i det egna lan
det är  protek tionistisk  gentem ot om världen 
om inte öve renss täm m else  råde r  m ed andra  
länders  lagar. Varje regeländring i syfte att 
underlätta  den nordiska hem m am arknad en  
kan å andra  sidan kom m a att m edfö ra  att 
vissa grupper i det egna landet sätts  i en säm 
re situation än tidigare.

Ofta sticker man då  huvudet i busken och 
säger att an dra  in ternationella regler inom 
G A T T  eller O E C D  omöjliggör en åtgärd,  se 
nast gjorde herr  Feldt det här.  Men hur  kunde 
då EG kom m a till? Om man inte vågar gå in i 
lejonens kula så  vinner man inga segrar. De 
konservativa  partie rna är  helt överens  om 
kravet på lagändringar i syfte att fö rstä rka  det 
nordiska sam arbe te t .  Icke-tariffära handels 
hinder skall bort. Reglerna för bolagsköp och 
ak tieköp m åste liberaliseras. V åra  börslagar 
bör harm oniseras  och valutreglerna ses över. 
Det är ett  gigantiskt arbe te  och m an måste 
både vilja, kunna och våga, och det gör  vi. 
Soc ia ldem okrate rna  i Sverige d ä rem ot vågar 
gå ut och föreslå att nordiska invandrare skall 
få rösträ tt  till r iksdagen men man an ser  inte 
de skall ha rätt att  köpa ak tier  i det företag i 
vilket de själva arbetar .

Nog luktar det m er  partipolitik än om tanke 
om våra nordiska invandrare.  En ljuspunkt i 
det in terna sam arbe te t  mellan de nordiska 
länderna u tgör handlingsplanen för datatek- 
nologiskt sam arbe te .  Den har kommit 
snabbt, den är  konstruktiv  och ger intryck av 
både vilja och förmåga. Möjligen kan sägas 
att den huvudsakligen är  inriktad på sam arb e
te på hå rdvarusidan.  Utvecklingen går lika 
fort när  det gäller m jukvaror.  O ck så  här  m ås
te sam arbetet  intensifieras, inte minst på 
forskningssidan.

Snabbt har det därem ot inte gått nä r  det
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gällt att utveckla  det nordiska  sam arbe te t  på 
radio och TV -om rådet .  N ä r  de svenska kul
tu rarbe tarna  i slutet av 70-talet skrek  som 
högst inför faran med ytterligare TV-kanaler  
och utmålade satell it-TV och kabelutbyggnad 
som ett dödligt hot mot deras ex istens,  visade 
socia ldem okra terna  i Sverige en brist på  poli
tiskt mod genom  att inte vilja inse vart den 
tekniska utvecklingen skulle föra oss. Men: 
verkligheten kan aldrig förnekas när  den väl 
hunnit upp oss och därför  får vi med be lå ten
het konsta tera  att det nordiska radio och TV- 
sam arbetet  fortsä tter ,  om än långsamt. F o r t 
farande ställer jag  mig tvekande till vilken 
verklig vilja socia ldem okra terna  har  till det 
kulturella närm ande som t. ex. fri tillgång till 
varandras  T V -kanaler  skulle innebära.

Fru president! Själva s truk turen  i det nor
diska sam arbe te t  har fö rändrats  under  de mer 
än tre decenn ier  som arbe te t  pågått.  De förs
ta decenn iernas  kanske ibland blåögda tilltro 
till ett  s jälvaccelerande nordiskt sam arbe te  
som göddes med insti tutioner och organ av 
m ångahanda slag har förbytts  i ett  u p p v ak 
nande inför en b is ter  verklighet där  den hu 
vudsakliga uppgiften inte längre ä r  att m ani
festera utan att lösa problem. Det nya i det 
nordiska sam arbe te t  är  insikten att kanske 
kan problem en lösas bättre  gem ensam t.  Det 
gäller då  bl. a. att kontinuerligt underrä t ta  
varandra  om nationella å tgärder  som skall 
vidtas.  Det gäller också  att inför varje nytt 
förslag ställa sig frågan: vad innebär de t ta  för 
det nordiska sam arbe te t?

Först  när alla s tatsråd och alla p a rlam en ta
riker i N o rd en  har mod att  inför vaije  na t io 
nellt förslag ställa den  frågan och b esva ra  den 
ur nordisk synpunkt positivt kan vi med ve rk 
lig förtröstan se framtiden an.

Meddelande
Det meddelades,  att minister Jerm u Laine 

intagit sin plats i rådet.

Lagmand Pauli Ellefsen: Æ rede  præsident! 
Udviklingen i den verden, vi lever i, stiller 
større og større krav til sam arbe jdet  mellem 
nationerne. Det nordiske sam arbe jde  er  en 
vigtig del af  de tte  så nødvendige in te rna t io 
nale samarbejde.

1 de sidste 14 år har færøske parlam en ta ri

kere valgt af  F æ røernes  lagting og rep ræ sen 
tan ter  for F æ røernes  landsstyre  deltaget i det 
nordiske samarbejde.

F o r  færinger va r  det en stor  dag, da vore 
rep ræ sen tan te r  for første gang deltog i N o r 
disk Råds session i Reykjavik i 1970.

Allerede dengang blev der fra færøsk side 
gjort opm æ rksom  på, at færinger, om end 
taknemm elige for det,  som var opnået ,  dog 
ikke var tilfredse med den davæ rende  løs
ning.

I dag konsta te re r  vi, at der  nu e r  taget 
yderligere skridt henimod den løsning, som et 
stort flertal på F æ røerne  ø nsk e r  — nemlig en 
selvstændig repræ sen ta t ion  i N ord isk  Råd. 
Åland, Grønland og F æ røerne  har fået udvi
dede muligheder for at deltage i det nordiske 
samarbejde.

Jeg vil gerne benytte  lejligheden til endnu 
en gang at bringe en tak  fra F æ rø ern e  til den 
danske regering, til den særlige kom ité, Petri- 
kom iteen , til ju r id isk  udvalg og til såvel mini
sterrådet som N ord isk  Råd for det resultat,  
som er opnået,  og som vi nu nyder godt af  for 
første gang. Jeg vil også benytte  lejligheden 
til at ønske Grønland hjertelig velkom m en i 
de t nordiske samarbejde.

Et af hov ed tem aerne  ved denne session er 
arbe jdsløsheden i de nordiske lande. Af for
skellige årsager  er  der  i vore lande gået a r 
bejdsp ladser  tabt,  samtidig med at vi er b le
vet flere, som ønsker  og har  behov for et 
arbejde.

Det har  for det første vist sig, at arbe jdsløs
heden i særlig grad har ramt de unge, og for 
det andet har  det vist sig, at u d k an to m rå
derne i de enkelte nordiske lande har  været 
særlig udsatte .  Vi, d e r  bor  i det samlede N o r 
dens udk an tom råder ,  har  også været udsat 
for disse problemer.

F ra  færøsk  side har  vi flere gange før her  i 
rådet redegjort for vore p roblem er,  og jeg  
skal ikke kom m e med gentagelser  i detaljer. 
Blot kunne jeg  tæ nke mig at erindre om den 
kendsgerning, at vi, i m odsæ tning til de større 
nordiske lande, blot har ét enkelt ek sp o rte r 
hverv , nemlig fiskeriet.

Endvid ere  vil jeg  gerne oplyse ,  at vi på 
F æ røerne  som  følge a f  udviklingen i fiskeri
græ nsespørgsm åle t  ha r  været ude for langt 
større s trukturelle  ændringer  end noget andet 
nordisk land.

Vi har  rent faktisk mistet et meget betyde-
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ligt antal a rbe jdsp ladser  i den færøske fjern
fiskerflåde. Mange a f  skibene er solgt til ud 
landet,  m edens andre skibe har  påbegyndt 
fiskeri i hjemlige farvande,  h vo r  de ikke er 
egnede, og hvor  der  ikke er  plads til dem.

N å r  denne udvikling alligevel ikke hidtil 
ha r  fået alvorligere økonom iske følger for 
vort samfund, end tilfældet er,  skyldes det 
fantasi og ihærdighed hos den enkelte fær
øske fisker, som har skaffet sig arbejde i de 
andre lande, med de problem er,  som deraf  
følger.

Jeg kunne også tænke mig at gøre op m æ rk 
som på, a t  vi, ud o ver  vore problem er  med at 
skaffe råva re r  til vor  fiskeindustri,  nu for a l
vor  e r  begyndt at m ærke den økonom iske 
stagnation i vore afsætningslande i form af 
lavere ek spo rtp rise r  og derm ed lavere natio
nalindkom st.  Med et så rås to fcen tre re t  næ 
ringsliv ha r  økonom ien  på  Fæ røerne ,  ligesom 
i Island, Grønland og andre dele af  N ordens  
yde ro m råder,  en betydelig s trukturel 
svaghed, som kun kan overv indes  ved inve
ster inger i alternative erhvervsgrene.

De økonom iske samarbejdstiltag, som har 
den største interesse i rådet,  udviklingen af 
N o rd en  som h jem m em arked  og samordning 
af  den generelle økonom iske polit ik, vil først 
og frem m est  få indflydelse på  det øk o n o
miske forløb i de centrale dele af N orden. 
Derfor vil jeg  gerne benytte  lejligheden til 
s tærkt at advare  imod, at vi får en forværring 
a f  den regionale balance i N orden .  T væ rt i 
mod bør vi meget kraftigt bestræ be os for at 
forbedre den regionale balance ved at styrke 
den regionalpolitiske indsats.

Vi færinger no te re r  os med stor  tilfredshed 
m inisterrådets  forslag om en ny forsøgsord
ning for Nord isk  Invester ingsbanks regional
låneordning.

Vore erfaringer med den tidligere forsøgs
ordning har  været yderst  positive. Vi e r  d e r 
for også meget ti lfredse med, at man forestil
ler sig en betydelig del af  låneram m en afsat til 
V estnordenom råde t ,  dvs. G rønland, Island 
og Fæ røerne.

Vi har  her  en ordning, som vore g røn land
ske venner  som nytilkomne deltagere i det 
nordiske sam arbejde vil kunne drage nytte af  
s traks fra begyndelsen a f  deres  deltagelse, og 
som vi andre fortsa t  kan have gavn af.

Vi finder også tanken  om  oprette lse  a f  en 
særlig Vestnordenfond  særdeles in teressant

og posit iv, og vi im ødeser  med s tor  fo rven t
ning det udredningsarbejde,  som skal foregå.

V edrørende  trafikforbindelserne mellem 
på den ene side de tyndt befolkede norda tlan 
tiske dele a f  N o rd en  og de m ere kontinentale 
dele på den an den  side, har je g  no te re t  mig, at 
man i Nord isk  Råd ikke mener,  at en he lårs
færgeforbindelse kan etableres i Nord isk  
Råds regie.

Som bekendt har  færinger e tableret  en 
som m erfærgeforbindelse  mellem D anm ark ,  
Norge,  Fæ røerne  og Island. Vi håb er  på  de n 
ne forbindelses fortsa tte  eksis tens ,  og at den 
må bidrage til at knytte  de nordiske  lande 
tæ ttere  sammen.

Spørgsmålet om  en tvæ rgående flyrute i de 
nordlige og vestlige dele a f  N o rden  har  også 
vor store in teresse.

En sag, som v æ kker  bekym ring og fo rhåb
ninger hos os som i de øvrige nordiske  lande, 
er den eksplosive udvikling i te lekom m unika
tionen. Vi er i alle de nordiske lande o p m æ rk 
som m e på den udfordring til vor  nationale 
kultur,  som f. eks. f rem væ ksten  a f  in te rna tio 
nale TV-satell i t ter  vil medføre. På F æ røerne ,  
som er det mindste a f  de nordiske sprogom 
råder og derfor  særlig udsat,  er  vi i færd med 
at e tablere et officielt færøsk TV.

Det e r  meget vigtigt for os at o pnå  et godt 
og positivt sam arbe jde  mellem vort TV og 
T V  i de andre  nordiske lande. F æ røerne  har 
med glæde deltaget i det nordiske sam ar
bejde, og vi ag ter  at fo r tsæ tte  herm ed.

Den afgående præsident omtalte udred n in 
gen om nye sam arbe jdsfo rm er  og -metoder, 
som tager sigte på at gøre vort store og om fa t
tende nordiske ap para t  mere målre tte t  og til 
et bedre instrum ent i arbejdet på  at drive det 
nordiske sam arbe jde  videre frem. Jo  bedre og 
m ere effektivt ins trum entet er, jo  bedre resu l
ta te r  -  vel at m æ rke om  instrum en te t  bliver 
anvendt på den rigtige måde. O m vend t vil en 
fejlagtig anvendelse  af  det forbedrede  ins tru
m ent give endnu  alvorligere fejl og følgevirk
ninger.

Vi har  konsta tere t ,  at det ikke endnu  er 
muligt, at Åland. Grønland og F æ røerne  o p 
når selvstændig repræ senta t ion  i Nord isk  
Råd. De sm å samfunds indflydelse på an v en 
delsen af  det fremtidige m ålre ttede og fo rbed
rede instrum ent bliver fortsat meget b egræ n
set.  At dette  giver anledning til en vis n e rv ø 
sitet, kan næppe undre nogen.



113T isdagen den 28 februari 1984 kl. 09.00
På den anden side har de samlede resul

ta te r  a f  det nordiske sam arbe jde  ikke været 
så dårlige endda.  T værtim od kan jeg  nævne 
flere eksem pler  på, at vore nordiske b ro d e r
lande har udvist særdeles s tor  hensy ns 
fuldhed og h jælpsomhed over for os færinger.

Det betydeligste og mest en estående ek 
sempel er  vort f iskerisam arbejde med Island, 
et sam arbejde,  som vi ø nsker  at fortsætte 
med i s tørst muligt omfang.

Lad mig slutte med at henvise til og takke 
for et for  Fæ røerne  meget sm ukt og positivt 
resultat a f  de t nordiske sam arbejde.  I maj i 
fjor blev N o rd ens  Hus i Tórshavn  indviet. 
Selv om huset ikke var  helt færdigt, blev det 
taget i brug og er  blevet benytte t  i snart et 
helt år.

Der har uden tvivl været mange på F æ r
øerne og i de andre  nordiske lande, som var i 
tvivl om, hvorvidt denne fantastiske ram m e 
for al slags kulturel og anden  udfoldelse ville 
blive fyldt ud i vort lille samfund. Efter  min 
opfattelse er  resulta te t  hidtil ove r  al fo rven t
ning. Vi har  oplevet mange aktivite ter  i huset 
fra de andre nordiske lande og en hel række 
aktiviteter fra færøsk  hold.

Huse t  er blevet modtaget positivt og er 
herudover  blevet brugt flittigt, og det har 
endvidere været en kata lysator  for de skjulte 
kulturkræfter,  som nu har  fundet mulighed 
for udfoldelse, til glæde og gavn for Fæ røerne  
og det øvrige N orden .

Gudrun Helgadóttir: Fru præsident! Islæn
dingene, færingerne og grøn læ nderne  bygger 
hele deres  tilværelse på  s tærke og uskadte 
f iskestam m er i havet  omkring os. Vi glæder 
os over  g rønlæ ndernes  deltagelse i Nord isk  
Råd og en udvidet færøsk og ålandsk rep ræ 
sentation, og jeg  vil benytte  denne lejlighed 
til at byde de nye rep ræ sen tan te r  ve lkom 
men.

Jeg vil også ud trykke ønske t  om, at disse 
vore nabofolk vil sam arbe jde  med os om b e
handlingen a f  vore vigtigste na turressourcer.  
Det t jener alles formål.

Island og Norge blev de første til at finde 
en løsning på uov erenss tem m elsen  om  Jan 
M ayen med hensyn til et udkast  til en ha v 
re tsoveren sk om st,  hvor  man arbe jdede ud fra 
retfærdighed og gensidig respekt.

Jeg håber,  at det sam m e vil ske, når  færin

gerne og islændingene vil kræve deres  ret til 
havbund en  200 sømil syd for islandsk terri
torialfarvand, Rockall-om rådet.

Vi m å stå sam m en i forhandlingerne med 
England og Irland og opnå en fredelig løs
ning. Dette ville jeg  bare sige til Pauli Ellef- 
sen.

Lagm and Pauli Ellefsen: Fru præsident! Jeg 
kan kun bekræfte  endnu  en gang, at færinger
ne e r  in te resserede  i at arbejde sam m en med 
de nordiske lande, og især med Island og 
Grønland, når  det dre je r  sig om fiskestam 
mer, og når de t drejer  sig om vore territorial
farvande.

Marjatta Väänänen: Fru president!  N ä r  
N o rd iska  rådet nu har  samlats  igen, finns det 
anledning att å te rk o m m a till den intressanta  
op in ionsundersökning, som nyss företogs 
bland de nordiska  m edborgarna .  Det fram
gick att m edborgarna  vän tade  sig att  N o rd is 
ka rådet riktar  sin u pp m ärksam h et  på  särskilt 
miljöskydd, energifrågor och internationella 
sam nord iska  initiativ. M ed tanke på  rådets 
framtid var den  annars  posit iva un d ersö k 
ningens feedback  a la rm erande . U ngdom en är 
endast  i ringa grad in tresserad av det nordis
ka sam arbetet .

Det är  skäl att  rådet sä tter  sig in i s lutsatsen 
av resulta ten  och vidtar  å tgärder  för att hålla 
rådet nära  ungdom en och nä ra  folket. Det 
finns o ck så  anledning att tillse att råde t  för
blir e tt  sam arbe tso rgan  för de nordiska  parla
m entarikerna .

R edan nu ville jag  ta fram rappo rten  " A r 
be tsform erna  i det nordiska  s a m a rb e te t" .  I 
rapporten  har avgivits r ekom m end at ione r  om 
vilka m an nu hör  N o rd iska  rådet.

Viktigast blir frågan om att lägga ner det 
nordiska ku ltu rsam arbete ts  nuvarande  av- 
ta lsbaserade  s jälvständighet,  att  lägga ner det 
nordiska kultu rsekre tar ia te t  i K ö penham n 
och anslu ta  det till eller understä lla  det Oslo- 
sekretaria tet .  Det gäller o ck så  sam m anställ
ningen av kultu rbudgeten  med den allm änna 
nordiska  budgeten,  som fastställs  av samar- 
be tsm in istrarna  och deras  ställföreträdare.

D essa  förslag som djupt kom m er att  inver
ka på  s truk turen  av vårt sam arbe te  motiveras 
med administra tiv  symmetri  och lättare koor-
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dinering. Enligt min mening är  s trävan efter 
den typ av geografisk och institutionell  c en 
tralisering av adm inistra tionen inte m oti
verad. E n  sam m anslagning innebär att man 
förlorar  den fördelen att centra la  nordiska 
förvaltningsorgan finns i olika nordiska  hu
vudstäder .  T v å  m edels tora  förvaltn ingsen
he ter  i olika h uv uds täde r  ersätts  av ett stort 
by råk ra t icen trum . En sammanslagning av 
bud gete rna  skulle m edföra att prövningen 
mellan nationella och nordiska  projekt skulle 
försvåras.  Det nordiska  ku ltu rsam arbe te t  har 
friktionsfritt  anslutit sig till den nationella 
kulturpolit iken och kom plet te ra t  den. D är
med har  det förverkligat de t nordiska  ku ltur
av talets  anda och principer. Den rådande ten 
d ensen  tycks  nu vara att k o n cen tre ra  budget
m akten  och dä rm ed all reell m akt till sam- 
arbe tsm in iste rrådet  på  bekos tnad  av fack
ministrarna. Helsingforsav talet  u nd ers tryk er  
dock det nord iska  sam arbe te ts  ka rak tä r  och 
vikten av d irek ta  k on tak te r  mellan de olika 
förvaltn ingsgrenarna och m yndigheterna.

K ulturavtale t  och respek tive  organ har 
fungerat väl och framgångsrikt.  K u l tu rsa m ar
be te t  är  de t ä ldsta  och längst u tveck lade o m 
rådet inom det nordiska sam arbe te t .  D e t  ska
pa r  på m ånga sätt  grunden för  allt an na t  sam 
arbe te  och fungerar som råde ts  s tolta flagg
skepp i internationella sam m anhang . M an 
m åste noga överväga alla fakta  innan man 
bö ija r  rubba dagens väl fungerande s t ru k tu 
rer.

F ru  president! Som  finne vill jag  o ckså  ta 
upp de bila terala frågorna mellan Sverige och 
Finland som  jag  un d er  tio års tid har  b eh an d 
lat här  antingen som  m edlem  i råde t  eller i 
egenskap av undervisningsminister.  Det gäl
ler sverigefinnam as språkförhållanden.

Sverigefinnarna utgör den s tö rs ta  invand
rargruppen i Sverige. Det är  inte någon tillfäl
lig invandrargrupp. V år  växelverkan  och vårt 
fasta sam arbe te  m ed Sverige började redan 
på  1100-talet och finnarna har  bildat en  m ino
ritet i Sverige än da  sedan 1300-talet. N ä r  
Gustav  V asa  koloniserade Sverige p å  1500- 
tale t,  överf ly ttades 3 p rocent  av Fin lands b e 
folkning d å  till Sverige. P å  1600-talet och 
1700-talet va r  till exempel av s tockholm arna  
3 - 5  p rocent  f inländare. I dag finns i Sverige 
400000 finländare.

Jag vädjar  till Sveriges regering att  den 
skulle fö rbättra  den sverigefmska befolkning

ens ställning genom att  u tveck la  de finska 
barnens  undervisning på m odersm ålet.  Det 
gäller grundskolans  högstadium och gy m na
sieskolan. D e tta  är  m era  brådskande  än den 
föreslagna nordiska  rös trä t ten .  U tan  ett  m o
dersmål är du ingen, säger p rofessor  Göte 
H an sso n  i sin nyss publicerade intervju. I 
F inland har vi väl skött  om den svenskspråk i
ga minorite ten o ckså  internationellt  sett. Den 
f in landssvenska befolkningens g rundbehov 
har  fastslagits i grundlagen och i m ånga andra 
lagar, förordningar och  avtal. Vi vän tar ,  fru 
president,  på  raska  åtgärder  hä r  i Sverige.

Invandrarnas  rös trä ttsfråga  ä r  också  ak tu 
ell. En reform som skulle betydligt förbättra  
invandrarnas  inflyttningsmöjligheter skulle 
vara val av invandrarnas  eget representa-  
t ionsorgan i sam band  med a llm änna val. Jag 
hoppas att  också  d e t ta  alternativ undersöks ,  
alltså möjligheten för ås tad k om m an d e t  av en 
invandrarr iksdag i Sverige.

Statsm in ister  Palme: F ru  president! Först  
en liten stillsam protes t  till fru M arjatta  V ää
nänen. H o n  påstod  att  Gustav  Vasa kolonise
rade Sverige. Det ä r  kanske att  ta  i.

Låt mig därefte r  få sälla mig till den  skara 
som hälsat Grön lands  delegation vä lkom m en 
i den nordiska  kretsen .  I denna  hälsning in
neslutar  jag  o ck så  delegate rna  från F äröa rn a  
och Åland, som nu tar plats i råde t  i ny ställ
ning. Med glädje ser vi vår  krets  vidgas och 
med tillförsikt går vi vidare till nya uppgifter.

F ö r  ett år sedan ak tualiserade Finlands 
s ta tsm inister  tanken  att på  nordiskt plan u tre 
da  möjligheten att  förverkliga nordisk  rösträ tt  
i parlamentsval.  H o s  oss föll tanken  i god 
jo rd ,  ef tersom  Sverige redan  hade en u tred 
ning som prövade utvidgningen av rös trä tten .  
De nordiska justi t iem in istrarna  ha r  sederm e
ra beslutat att  av vak ta  resu lta ten  av den 
svenska utredn ingen . I dess b e tänkande ,  som 
föreligger inom kort,  fö rbereds  förslag om 
rösträ tt  för nordiska  m edborgare  vid val till 
den svenska r iksdagen. Det har  redan  väckt 
livlig debatt.  Låt mig om de nn a  deba tt  säga 
tre ting.

F ö r  det fö rsta  utgör u tredningsm ajorite tens  
förslag ett viktigt bidrag till den nord iska  be 
handlingen av rösträ ttsfrågan. Det u tgör dä r 
em ot intet försök att  fram tvinga en  lösning. 
D etta  fram står ,  m ot bakgrund av över  tre
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år tiondens nordiska sam arbe te ,  som en or im 
lighet.

För det andra uppfa ttar  vi den finske sta ts
ministerns förslag som naturligt mot b ak 
grund av den intensiva d iskussionen om hur 
det nordiska sam arbe te t  skall bringas i n ä r 
mare kontak t  med de enskilda människorna.

F ö r  det tredje är  de t min förhoppning att 
diskussionen kom m er att föras i en atm osfär  
präglad av lugn efter tanke. En tillspetsad de 
batt är  ett verksam t medel att försvåra  en 
lösning och kan få djupa å te rverkn ingar  på 
förhållandet mellan m edborgare  och invand
rare i våra länder.

Det gångna året har inneburit be tydande 
framsteg för det industriella sam arbe te t  i 
Norden.  Allt fler företag i ett  nordiskt land 
skaffar sig fotfäste i an dra  nordiska länder. 
De finländska företagens satsningar i Sverige 
fortsätter.  Det lär idag finnas fler anställda i 
finskägda företag i Sverige än det finns i 
svenskägda företag i Finland.

Vi s tår mitt uppe i en pågående integration 
i N orden. På N ordsjön  och i N o rsk a  havet 
växer idag et t av E uropas  s tö rs ta  industr iom 
råden. som redan håller på att bli basen  för 
ett om fattande nordiskt industri- och energi
samarbete .

Föru tsä t tn ingarna för en uthållig, hög ra
tionell pe trokem isk  industri i S tenungsund 
kan kom m a att fö rbät tras  genom  engagem ang 
från ett norskt och ett  finskt företag. H ä r  är 
de fackliga organ isa tionerna  ti l lsammans med 
företagen i färd med att å s tadk om m a ett ut
märkt exempel på nordisk b ra n sch sam v er
kan.

U n der  1983 slutfördes förhandlingarna om 
Tele-X-projektet .  Mellan Sverige och Norge 
slöts i n ov em ber  ett långsiktigt försvarsm a- 
terielavtal.

Ministerrådet lägger efter flera års fö rbere
delser  fram ett  förslag till handlingsplan för 
da tateknologiom rådet.  Planen har  sin tyng d
punkt i den industriella da tautvecklingen men 
spänner  över betydligt större om råden.

Den nordiska  sam handeln  s tagnerade i slu
tet av 1970-talet ef ter  en utveckling som sak 
nar m ots tycke.  Den enda faststä llbara  o rsa
ken till denna  stagnation var  den ek onom iska  
nedgången i Sverige med s junkande real
löner,  m inskande industr iproduktion och ett 
ras i industrins investeringar. N ä r  det gäller 
att på nytt öka  sam handeln  räcker  det inte

med att  av vak ta  resultate t  av att utvecklingen 
nu dess bättre  börjat vända  i Sverige. Som 
M ats Hellström  i går redovisade  utgör de tek 
niska och adm inistra tiva handelshindren en 
häm sko fram för allt på de mindre och medel
s tora  företagens verksam het.  Handelsm in ist
rarnas  initiativ att identifiera och  röja undan 
sådana hinder har öpp na t  nya  perspek tiv  på 
s t rävand ena  till N o rden  som hem m am ark
nad.

Frihandeln  löste inte alla problem. Inte ens 
tullunioner, vilket vi sett exem pel på de se
naste dagarna. E uropas  lastbilsköer den se
naste veckan torde vara ett p rak texem pel på 
vad man kallar icke-tariffära hinder.

Det viktigaste resulta te t  av föregående ses
sion i N o rd iska  rådet ä r  rekom m endationen  
om en handlingsplan för ekonom isk  u tveck
ling och full sysselsättning.

M inisterrådets  å tgärder med anledning av 
rekom m endationen  föreligger nu i form av 
förslag om riktlinjer för ekonom isk  politik 
och nordiskt ekonom isk t  sam arbe te  och ett 
brev till rådet från a rbe tsm ark nadsm in is t 
rarna. D enna redovisning ha r  redan före ses
sionen utlöst intensiv debatt .  Den skall jag  
inte ge mig in i nu. Det vore att föregripa 
m orgondagens behandling av ek onom iska  u t
skotte ts  utlåtande.

Därem ot skulle jag  vilja anlägga ett något 
vidare perspek tiv  på  rådsrekom m endationen .  
Det gäller frågan om det ekonom iska  sam ar
betets  möjligheter och begränsningar. Jag går 
då tillbaka till den tid när ministerrådet ska
pades och man planerade den verksam het 
vars form er vi nu skall om pröva. Vi k on sta te 
rade vid den tiden att de problem  som de 
nordiska länderna stod inför i g runden var 
d esam m a. Det räck te  inte m ed nationella 
kraftansträngningar.  Vi m åste  hålla sam m an.

Skrinläggandet av N o rd ek- t rak ta ten  och de 
nordiska ländernas  olika vägar till sam arbe te t  
med EG satte g ränser  för vad vi kunde ås tad 
kom m a gem ensam t.  Vi valde att gå fram på 
sakligt avgränsade om råden ,  främ st i form av 
handlingsprogram  på näringspolit ikens, re 
gionalpolitikens och miljöpolitikens o m rå
den. Samtidigt var  de t naturligtvis av stor 
vikt att  v idareu tveckla  resu lta ten  inom kul
tu rsam arbe te t ,  a rb e tsm ark nads-  och social
polit iken. Men det var  i huvudsak  en de små 
stegens långa m arsch  som  an träddes .

Tillkomsten av N o rd iska  investeringsban-
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ken som en gem ensam  resurs  för industriell 
u tveckling och skapande t  av en nordisk in
dustr ifond, visade att g ränsen till ett mer o m 
fa ttande ekonom isk t  sam arbe te  inte var  
oöverstig lig. Huvudlinjen ha r  dock  förblivit 
den  ursprungliga, även sedan den ekonom is
ka krisen visat sig bli djup och långvarig. I 
riktlinjer för nordiskt ekonom isk t  sam arbete,  
som lades fram på hösten  1981, konsta terade  
sam arbe tsm in istra rna  att det nordiska  ek o n o 
miska sam arbe te t  bör  vidareföras genom 
punktv isa  beslut och inte såsom  ett  stort sam 
lat projekt.

I de t ta  utta lande instäm de dåtidens s ta ts 
ministrar.  M an avstod  från m er om fattande 
initiativ trots  att vissa an sa tse r  gjorts av rådet 
till ett  längre gående ekonom isk t  sam arbete .  
Det saknades  heller inte skäl för ministerrå
dets  av vak tande  hållning: de sm å stegens po 
litik hade givit efter fö rhållandena goda resul
tat. Vilket ä r  läget i dag?

Stor  a rbe tslöshe t  råde r  sedan länge i V äs t
europa. Den har  hela tiden ökat.  Så länge har 
de t ta  tillstånd varit rådande att m an på  sina 
håll -  även i u tta landen från ansvariga s ta ts 
ledningar och  företrädare för näringslivet -  
talar om en s to r  a rbe tslöshe t som ett  naturligt 
inslag i e tt  m odernt  samhälle, något som man 
inte kan göra någonting åt,  ungefär  som väd
ret.

De sociala k o n sekven se rna  av de tta  borde 
vara u p p enbara  för envar,  å tm instone  här  i 
Norden.  Det skulle be tyda  att  miljoner m än
niskor i världens rikaste  länder skulle frånta
gas rä t ten  att  försörja sig själva. Det skulle 
enligt min bes täm da  mening få ödesdigra 
kon sekven se r  för den sociala rä ttv isan  och på 
sikt för dem okratin .

De sm å nordiska länderna  s tyr  inte den 
internationella miljö där  sådan a  tankar  brede r  
ut sig. Men vi saknar än då  inte möjlighet att 
ge vår mening till känna  och till praktisk 
handling.

F ö r  det första: Vi kan  klart och tydlig t säga 
ifrån att  arbe tslöshe t  ä r  e tt  onaturligt,  f räm 
m ande elem ent i vår  bild av ett gott  samhälle. 
Det ä r  i själva verket den s tö rs ta  oba lansen  i 
vå ra  ekonom ier.  Det vore utom ordentlig t  
värdefullt om  det på denna avgörande punkt 
skulle finnas en bred  värdegem enskap  i de 
nordiska  länderna.

F ö r  det andra: Vi bör  envist f ram härda  i 
kravet på  en sam ordnad expansiv  politik i de

västl iga industri länderna. Det ligger helt  i 
vårt eget intresse. Ty i våra öpp na  ekonom ier  
begränsas möjligheten till egen expansion av 
åts tramningspolit iken hos vå ra  viktiga h an 
delspartners.

F ö r  det tredje: Vi kan -  i b eak tan de  av 
dessa  internationella res trik tioner  — utveckla 
vårt eget sam arbe te  för att vä rna  sysse lsä t t 
ningen.

Vi har  omgett  det ek onom iska  sam arbe te t  
mellan våra länder med viktiga begränsn ing
ar. Detta  har präglat det förslag till riktlinjer 
som ministerrådet nu redov isa r  för rådet.  En 
vidareutveckling av de tta  sam arbe te ,  som  lig
ger  i råde ts  beslut om  en handlingsplan, skul
le innebära att de t nordiska sam arbe te t  flyttar 
fram sina positioner. En plan som ålägger 
våra länder att genom föra  gem ensam m a å t 
gärder  för full sysselsättn ing griper  o från 
komligen in på o m råd en  som  idag be trak tas  
som strikt nationella angelägenheter.

M orgondagens överläggning kan m åhänd a  
ge de första  s ignalerna om hur  långt vi som 
företrädare för länder och politiska menings- 
riktningar ä r  be redda  att f lytta fram  positio
nerna  när de t gäller att  g em ensam t bem ästra  
den ek onom iska  krisens verkn ingar,  ställa 
upp nya mål för vårt handlande och  gjuta 
sam verkan i delvis nya former. H u r  s tora  
steg är man egentligen beredd  att ta  u töver  
a llm änna ta lesätt?

Så, fru pres iden t,  e tt  helt annat  ämne.
Dagligen når oss la rm rap porte r  om  k o n se 

kvenserna  av vår  tids förmodligen s törsta  
miljöproblem -  försurningen. L arm ra p p o r 
te rna  säger: Skogen dör. Tallar och granar  
förgiftas.

Sjöar som sprudlat av liv ligger d öd a  och 
tom m a. Vårt livsviktiga g rund vatten  förstörs .  
Växtlivet u ta rm as.  Det ekologiska sys tem et 
rubbas  i sina grundvalar.

Inför dessa  la rm rapporter  kan ingen vara 
likgiltig. Det gäller y tte rs t  vårt  an sv a r  inför 
kom m ande generationer.

F örsurningens  o rsak e r  m åste  angripas över  
e tt  brett  fält. U ts läppen  från energiproduk- 
t ionsanläggningar, från industrin  och från b i
larna m åste  begränsas.  Övergödslingen och 
användningen av sura  gödningsmedel i jo r d 
b ruke t  k räve r  ökad u pp m ärksam h et .  Skogs
b ruke ts  roll m åste  analyseras .  U tan  skygg
lappar m åste  vi sys tem atiskt  gå igenom p ro 
b lemställningarna och gå till verket.
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I N o rd en  har  vi tagit ett  gem ensam t ansvar  

för miljöfrågorna genom  den nordiska miljö- 
skyddskonven tionen  och genom det löpande 
sam arbetet  i N o rd iska  rådet och mellan be
rörda ministrar,  depar tem en t  och m yndighe
ter. Härigenom har vi lagt grunden för ge
m ensam m a tag i miljöfrågorna. Ett exempel 
på sam arbe te t  är  att de nordiska länderna  har 
kunnat följa upp den nyligen ikraftträdda all
eu ropeiska  konventionen  om långväga gräns
överskridande luftföroreningar, med ett ge
m ensam t internationellt  program för att redu
cera svavelutsläppen.

K anske vi i N o rd en  länge har  sett något 
olika på jus t  försurningen. De av oss som 
drabbats  först har  naturligt nog kommit till 
klarhet tidigast om problem ets  vidd. Men jag 
t ror att insikten om försurningens allvarliga 
konsekvense r  nu är  allmän och att en grund 
finns för gem ensam  handling.

1 Sverige införde vi tidigt den s. k. svavella
gen. Den innebär att svavelu ts läppen från ol
jeeldning begränsas  till 1 procent.  N ä r  vi nu 
tar nya energikällor som kol i bruk går vi 
vidare. En praxis  i rätts tillämpningen ha r  bil
dats,  som innebär att uts läppen begränsas  till 
högst 0,4 procent u t tryck t i m otsvarande sva- 
velhalt i olja. Vi har  nu lyckats  med det vi 
föresatte oss 1976, nämligen att halvera de 
egna svenska utsläppen av svavel.  Vi är nere 
på 1950-talets nivå. Vi går nu vidare bl. a. 
genom en av regeringen tillkallad ak tions
grupp mot försurningen. Jag vet att  också 
våra danska  vänner  nu a rbe ta r  med dessa 
frågor och jag  vill passa  på  att u t tryck a  min 
förhoppning att de högstanivåer  på utsläppen 
från kolanläggningar som nu gäller hos oss 
kan finna til lämpning också  hos er  i D an
mark.

Men försurningen är  inte ba ra  en inom nor
disk fråga -  den har  i hög grad internationell 
räckvidd. Av det försurade  nedfallet över  
N orden  torde i vart fall minst hälften kom m a 
från andra  länder. Därför ä r  det glädjande att 
man nu inom EG och fram för allt då V äst
tyskland, böljat reagera  och vidta åtgärder. 
Mindre glädjande är det att  S torbritannien,  
som ex porte ra r  tre f järdedelar av sina o m fa t
tande utsläpp till bl. a. N o rd en ,  fortfarande 
inte tycks ta  p roblem en på fullt allvar. Just  i 
dessa  dagar har  det lagts fram en rapport till 
den engelska regeringen där det föreslås att 
man i avvaktan  på ytterligare forskning

skjuter  å tgärder  mot utsläppen framför sig i 
ytterligare minst fem år. Vi såg kom m enta re r  
om detta  i TV härom kvällen. Ett god känn an 
de av rapportens  förslag skulle innebära ett 
svårt nederlag för det internationella miljöar
betet.  Det vore därför  djupt beklagligt om 
denna uppfattning vann gehör  i den engelska 
regeringen och i det engelska parlamente t,  
som ännu inte tagit ställning.

Detta  är verkligen en gem ensam  nordisk 
fråga. Vi drabbas  alla av denna  miljöförstö
relse över gränserna .  Vi m åste  väija  vår ge 
m ensam m a framtid. Därför ä r  det angeläget 
att vid detta  möte rikta en nordisk uppmaning 
till den engelska regeringen: T änk  om! Tag 
ert ansva r  för vå r  gem ensam m a livsmiljö.

Margrete Auken: Fru præsident! Jeg vil 
gerne takke Olof Palme for at have gjort så 
meget ud a f  især forsuringen. Men jeg  må 
sige, at når  vi går fra de store fine ord og til 
handlinger, ser det meget sølle ud.

Og jeg  må her nævne, hvad forslagene i 
D anm ark går ud på, og de følger den nordiske 
aftale. I N o rd en  ha r  vi aftalt en reduktion på 
30 pct.  o ve r  10 år. Det e r  meget beskedent.  
Denne reduktion på 30 pct.  skal opnås  ved, at 
2 væ rker  -  2 væ rker  -  inden for en 10-årig 
periode skal have afsvovling.

D eru dover  skal svovlindholdet reduceres  i 
fuel-oil, men i K ø benh av n  skal det højnes, 
dér bliver det tilladt at højne det,  og endelig 
skal man købe svovlfattigt kul, og ved I, hvor 
man køb er  svovlfattigt kul?  Det gør man så- 
mænd i Sydafrika!

Det e r  nordisk miljøpolitik -  mere kul i 
Sydafrika og de ru d o v er  intet.

S tatsm in ister  Palme: Fru president!  Jag 
kan ju  här bara  säga: Heja! Det vore alldeles 
utom ordentlig t  om man i Danm ark  sänkte  
svavelhalten i luften till 0,4 procent.  Det finns 
inget i det nordiska sam arbe te t  som lägger 
h inder i vägen för de tta ,  eller hur? R eduk
tionen med 30 procent på nordisk basis är  ju 
inte någon sårskilt m ärkvärdig åtgärd. Vi har 
på egen hand gått m ycket  längre.

Jag vill begagna de tta  tillfälle till att  säga att 
det är  utom ordentlig t  bra  att den debatt  som 
nu förs i D anm ark  har kom mit till stånd och 
att det vore m ycket  fint om vi kunde kom m a 
fram till gem ensam m a nivåer  på denna  punkt.
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M iljøminister og minister for  nordiske an 

liggender Christian Christensen: Fru  præ si
dent! Jeg  vil gerne takke s ta tsm inis ter  Palme 
for den meget positive holdning ove r  for de 
fællesnordiske bes træ belser  imod forsurin
gen, og jeg  vil også beklage, såfremt S torbri
tannien indtager  den holdning, som s ta tsm i
nister Palme her  gjorde o pm æ rksom  på.

M en jeg  vil gerne samtidig sige til fru Mar- 
grete Auken , at nå r  hun her  meddele r,  at man 
i D anm ark  vil forhøje forsu ringsprocen ten  i 
K ø benh avn  fra 1 til 1,5 pc t . ,  så e r  de t en 
rapport ,  der  foreligger fra et forsu ringsud
valg, om en generel nedskæring fra 2,5 pct. til 
1,5 pct. a f  svovlindholdet i fuelolien, men der  
er  ikke i denne rapport  taget stilling til, om 
de r  skal ske lem pelser  for K ø b en h a v n so m rå 
det.  Og m å jeg  sige, at den  dansk e  regering 
und er  ingen om stæ ndigheder  har an tydet  no 
get i den retning.

Margrete Auken: Fru præsident! Jeg vil så 
igen takke Olof Palme for, at vi har  fået lej
lighed til at gøre o pm æ rksom  på  det he r  i 
N ord isk  Råd og også til at gøre o pm æ rksom  
på, h vo r  svagt det nordiske miljøsam arbejde 
fungerer.

Vi har oplevet de t i forbindelse med den 
nordiske miljøkonvention, h vo r  Sverige ikke 
påtalte, at Danm ark  så  forbi den i forbindelse 
med olieboringerne ved H esselø ,  hvor  Sveri
ge til gengæld ikke bruger den  ved a tom af
fa lds transporterne  gennem  de danske  fa r
vande. Og nu ser  vi altså her,  hvor  s tor af
stand der  er  fra den svenske s tatsm inis ter  til 
den danske miljøminister, for det eneste 
punkt,  hvor  miljøministeren va r  bedre  end 
det,  jeg  sagde, det var den øgede forgiftning i 
København . D erudover  skal der  intet ske, og 
jeg  beder meget om yderligere pres fra 
svensk side på  D anm ark  i denne sag. Vi skal 
nok presse igen i de andre.

Statsm in ister  Palme: Fru  president!  I d en 
na de gem ensam m a tackens  tid ber  jag  att få 
utta la ett tack  till den danske miljöministern 
för att han ti llsammans med Sverige vill u t 
öva  press på den engelska regeringen på det 
a tt  denna  inte m å an taga den rapport  om  för
surningen som har framlagts av en speciell 
kommitté.

Jag vill o c kså  u t tryck a  ett  tack  för det in
tresse som här har  utta la ts  från olika danska 
håll för en fortsa tt  energisk kam p mot fö rsu r
ningen. H u r  ni sedan o rdna r  upp era interna 
förehållanden kan jag  nog inte i det nordiska 
sam arbe te t  ju s t  nu lägga mig i.

Nordli: F or  en som av ulike g runner  har  
vært borte  fra N ord isk  Råd i tre år, er  det en 
ganske in teressant opplevelse å  kom m e til
bake igjen og lytte til denne generaldebatten .  
Det er  in teressant på to måter .  Det er in te res
sant fordi man når  m an leser  g jennom  d o k u 
m entene  som er  lagt fram for denne sesjonen, 
de mange forslag og behandlingen av dem, 
e t te r  tre års f ravæ r nikker kjent til de sam m e 
sakene.

Det andre in tressante  t rekke t  e r  den meget 
s terkt uttalte utålmodighet som  nå e r  kom m et 
til u t trykk fra råde ts  side overfor  M inis terrå
det. Det er en utå lm odighet som  har  gitt seg 
u t trykk i berett iget krit ikk overfor  den b e 
handling -  eller mangel på  sådan -  som Mi
nisterrådet har  undergitt  den oppfordring rå 
det i sin tid kom med om å utvikle en h and
lingsplan for økonom isk  utvikling og full sys
selsetting. R esultatet  av de t te  arbe idet er at 
vi verken har  fått plan eller handling.

Mon tro om  det ikke er nødvendig  for rådet 
i denne sam m enheng  å rette  o pp m erkso m h e
ten  også mot seg selv. H a r  rådet,  ha r  parla
m entarikerne ,  klart og presist nok fortalt de 
nordiske regjeringer hva vi i denne situasjo
nen ønsker  med det nordiske samarbeid? 
H v or  er m ålene, og hvilke midler ønsker  vi å 
ta i bruk for å nå disse mål? Det er gjentatt til 
de t kjedsommelige at det som preger det n o r
diske sam arbeid ,  er  de sm å skritt.  Jeg tro r  vi 
som parlam entarikere  bør  s toppe opp når  vi 
e r  i den situasjon at skrittene blir så må at det 
e r  uhyre vanskelig å  oppdage om  man går 
fram over eller bakover!

Vi må stoppe opp  og spørre: H a r  vi vært 
villige til og hatt  m ot til klart nok å  definere 
hva vi i denne meget alvorlige s ituasjon for de 
vestlige industriland ø nsker  å  bruke det n o r
diske samarbeid til? Det som har preget det 
nordiske sam arbe id ,  er at hver  gang vi har 
forsøkt å ta  skritt  f ram over,  har vi mislykkes. 
Vi kan peke på hele raden av forsøk, fra et 
nordisk fo rsvarsforbund via diskusjonen om 
en nordisk tollunion, til forliset med N ordøk .
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H v er  gang vi har  forsøkt å  lage en s truktur ,  et 
grunnlag, et mål for det nordiske sam arbe i
det,  har vi -  de t m å vi innrøm m e -  av ulike 
g runner mislykkes.

Og hva så? H v a  så i den situasjon vi nå står 
overfor ,  med 700000 arbeidsløse m enn esk er  i 
de nordiske land, med 35 millioner arbe ids
løse i den vestlige ve rden? H v a  er  det vi i 
denne sam m enhang ø nsker  å b ruke det nor
diske sam arbeid  til?

Jeg er redd for at det som i denne situasjon 
er problemet for det nordiske sam arbe id ,  er 
at vi egentlig aldri har  presisert  målsett ingen 
for den økonom iske  politikk slik at de t o v e r 
o rdnede målet for denne politikken skal være 
å skape full sysselsetting. Vi har snakket om 
nødvendigheten  av å bekjem pe inflasjonen, 
vi har snakket om nødvendigheten  av å  bedre 
vår  konkurranseev ne ,  og så skal liksom den 
fulle sysselsetting kom m e som et resultat av 
dette. Vi har  egentlig aldri sagt at det som er 
kjennetegnet på  en vellykket økonom isk po 
litikk, er  at vi kan skape full sysselsetting, at 
den viktigste av alle ressurser ,  nemlig den 
menneskelige ressurs ,  blir brukt og ikke m is
brukt ,  slik den nå biir også i de nordiske land.

N å r  vi snakk er  om  700000 arbeidsløse i de 
nordiske land, er vi da klar over  at nyere 
undersøkelser  forteller oss  at mellom 20 og 30 
pst. av disse arbeidsløse m enneskene i dag 
lever under  eksis tensm inim um ? E r  vi klar 
over  at en enorm  sosial skjevhet er  i ferd med 
å  utvikle seg i de nordiske land. de r  9 0 - 9 5  
pst. av befolkningen lever  relativt godt, med 
sitt arbeid og sine inntekter ,  og der  en minori
tet på 5 - 1 0  pst. ikke har denne muligheten. 
Arbeidsløshet,  det å stå u tenfor  sam funnet,  
sosial mistilpasning og direkte sosial nød 
ram m er næ rm ere  200000 av våre m edborgere 
i de nordiske land. H a r  råde t  egentlig noen 
gang vært villig til å ta  kon sekven sen  av at vi 
e r i denne situasjonen? H a r  det vært villig til 
å si at vi nå må satse våre re ssu rser  for å  nå 
den fulle sysselsetting og sette dette  som et 
o ve ro rdnet  mål, is tedenfor  som vi nå gjør, å 
forsøke å drive en økonom isk  politikk som 
skal gi den fulle sysselsett ing en eller annen 
gang i en (jern framtid — en framtid som bare 
biir mer og mer fjern.

E r vi villig til å aksep te re  at det vi egentlig 
s tår overfor, ikke er  et spørsm ål om  å  jage de 
fagorganiserte arbeidere nedover  lønnssti
gen, som vi nå gjør, i kon kurranse  med h ver

andre ,  for å få ned lønninger, for å sette ned 
den materielle ve lstand, for å sette ned den 
sosiale trygghet? Det skapes ikke en eneste 
arbeidsp lass av dette  -  det skapes bare flere 
arbeidsløse. Er vi villig til i N o rd isk  Råd nå å 
si at som en av de grunnleggende foru tse t
ninger for å nå  de t te  målet ø n sk e r  vi å  pusse 
støvet  av de idéene som lå bak N ordøk-avta-  
len? Er vi villig til å ta  opp igjen denne dis
kusjonen i den ærlige hensik t å gjennomføre 
en slik avtale? E r  vi villig til å satse  våre 
ressu rser  i et samarbeid i N o rd en  og samtidig 
finne N o rd ens  plass i V est-E uropa ,  i verden 
for øvrig, for å påvirke de destruk tive  krefter  
som i dag bare driver  oss ned o v e r  stigen, med 
mer arbeidsløshet,  m er sosial misti lpasning, 
mer materiell nød, i en tid da vi har ressu rser  
til å løse alle disse problem er  hvis vi vil?

Peter Muurman övertog  härefte r  ledningen 
av förhandlingarna.

Meddelanden
Det m eddelades  att s ta tsråd Kåre K ris tian

sen, s ta tsm inis ter  Kalevi Sorsa ,  s ta ts råd  Ra
kel Surlien, minister Vappu Taipale och utri
kesm inister  Paavo  V äyrynen  intagit sina 
platser i rådet.

Stenbäck: H e rr  president!  Arets  sessions- 
debatt  innebär också  ett slags rem issdebatt  
kring fem m annakom m ittens  be tänkande.  Ef
tersom  det är ogörligt att kom m ente ra  alla 
dess förslag, till vilka jag  huvudsakligen i alla 
fall förhåller mig positivt, kon cen tre ra r  jag 
mig på förslaget om en sam m anslagning av 
sekre ta ria ten  i K ö p enh am n och Oslo och 
budgetsamm anläggningen.

En å tm instone  inofficiellt erkänd  princip i 
nordiskt sam m anarbe te  fö reskriver  att vi för
söker utlokalisera ins ti tu tionerna till olika 
länder och olika regioner. Det skulle kännas 
svårt att b e röv a  Oslo m inis terrådssekretaria-  
tet,  men politiskt vore det ännu  svårare  att 
b e röv a  K ö p enh am n det viktiga ku ltu rsek re
tariatet.  Om fanfaren nu bjuder att  centrali
sera  i stället  för att  utlokalisera och d e cen tra 
lisera såsom  hittills, ja ,  då  är vi m ånga som 
har svårt  at t hänga med i den hä r  karusellen. 1 
Finland fick vi käm pa länge för att få våra
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nord iska  insti tutioner  och ännu  ä r  inte någon 
fullkomlig balans uppnådd  mellan de olika 
nordiska  länderna  i de t ta  avseende.

Rationaliseringsv inster  kan naturligtvis 
d isku te ras  och bör  d isku te ras,  men betänkli
gare är  om  det nordiska sam arbe te t  angrips 
av Bryssel-sjukan, dvs. vi får  så småningom 
ett m am m utsekre ta r ia t ,  en  byråkra t isk  m yr
stack, som likaväl kan bli en begravnings
plats för nordiska  ideer.

Min allvarligaste invändning gäller dock 
sam arbe tsm in is tra rnas  arbe tsbö rd a .  Alla vet 
att  nordiskt sam arbe te  har  blivit all tm era o m 
fa ttande, all tm era kom plicera t,  allt flera insti
tu t ioner  gäller de t a tt  hålla reda  på. Samar- 
be tsm in istrarna  utgör den dem okra tiska  to p 
pen på Oslosekre ta r ia te ts  maskineri ,  m edan 
kultur- och undervisningsm inis trarna  leder 
K öpenh am nssekre ta r ia te t .  N ä r  funktionerna 
slås ihop får sam arbe tsm in is tra rna  det ännu 
svårare  att överb licka vad vi håller på med -  
m ånne ens den enda sekreta ria tschefen  fak
tiskt klarar  av det?

Visserligen är jag  m edveten  om  att fack
m inistrarna skall sköta sitt, men det behövs
-  det är  vi alla m edvetn a  om  -  någon i denna 
s tora  organisation som  kan överb licka -  o ck 
så i dem okratisk  mening överb licka -  det vi 
håller på med, och det ä r  naturlig tvis samar- 
betsministern . D essu tom  skall den s tackars  
sam arbetsm inistern  klara av en normal minis
terportfölj i sin egen regering. H an ,  eller hon, 
skall vara  jo rdbruksm in iste r ,  handelsm in is
ter,  kom m unalm inister  eller någonting annat 
trevligt.

Erfa renheten  u tv isar  a tt  en överföring av 
kulturm inistrarnas uppgifter till sam arb e ts 
m inistrarna skapar en ännu  svåröverskåd li
gare situation och att övervakningsfunk
tionen absolu t i en sådan situation blir l idan
de. Vill vi alltså bevara  full dem okratisk  in
syn borde vi inte öka  sam arbe tsm in istra rnas  
arbe tsbö rd a  på de t ta  sätt . O m  majoriteten i 
alla fall skulle s tanna  för en sammanslagning
-  jag  hoppas att man inte gör gruppbeslut 
härom  i partigrupperingarna utan  att  var  och 
en tän ker  igenom den här  situationen sjä lv
ständigt -  finns det enligt min mening bara 
en utväg. Sam arbetsm in is trarna  bör  bli hel- 
tidsm inistrar  för de nord iska  frågorna,  inte 
deltidsjobbare som slits mellan olika hö tap 
par.  Invändningar kan naturligtvis resas ,  mi
n is trarna utan  portfölj förlorar  i s ta tus  osv.

Så har de t he tat  å tm instone hittills. M en som 
vanligt är  de t här  en  personfråga och mini
s tra rnas  placering i den nationella hierarkin 
kan va ra  avgörande. I Finland skulle s ta ts rå 
dets  kansli va ra  en naturlig  placering och har  
redan d iskutera ts.

Det nord iska  sam arbe te t  har nå tt  den o m 
fattningen att he lt idsm inistrar  för sam arbets-  
frågorna vore m otiverade .  E t t  fö rsta  steg i 
den riktningen vore att  alla regeringar  u tp e 
kar  eller u tse r  t jäns tem än på  s ta ts sek re te ra r 
nivå såsom  Sverige redan  gjort. Då traditio
nen varie ra r  från land till land b e h ö v e r  det 
inte nödvändigtvis  vara  en politisk u tn ä m 
ning, en seniortjänstem an m ed en  fast  vakans  
som överlever  regeringsskiften vore  kanske 
att  föredra. Det b e ro r  litet på  vå ra  olika poli
tiska traditioner. Men det förefaller som om 
de nordiska frågorna  i flera länders  statliga 
administra tion vore v ä rda  en  bä t tre  koord i
nering.

H e rr  p res iden t,  då  tiden ä r  kort  kan jag  
ba ra  skissera min önske lis ta  för de t närm aste  
årets  nordiska  handlingsprogram  för rege
ringarna:

1) T a  ett  nordiskt initiativ i O E C D  som gör 
det möjligt a tt  gå vidare m ot en friare nordisk 
kapita lm arknad, ak tiem arknad  och  valu ta
marknad. Jag ins täm m er m ed de ta lare , som 
und er  den n a  session har funnit de t  märkligt 
a tt  man inte tycker  sig ha  polit isk vilja till
räckligt för a tt  gå till O E C D  och u t tryck a  en 
gem ensam  nordisk  vilja såsom  vi har  försökt 
form ulera  den så långt det nu har varit  möjligt 
inom det ek onom iska  u tsko tte t .  Jag hoppas 
faktiskt att  vi skulle visa den här  politiska 
viljan.

2) Vi borde få något till stånd i TV-frå- 
gorna, program utbyte  i N o rd sa t ,  Tele-X eller 
någon annan  satellit med nordiska  förtecken.

3) Ge ett sådan t  polit iskt innehåll åt den 
redan ratificerade nordiska  sp råk k o n v en 
tionen som gör de t  möjligt a tt  föra  in den 
inflamm erade deba tten  mellan Sverige och 
Finland om  sverigefinnarnas språkliga ställ
ning i konstruk tiva  banor,  som inte ä r  ägnade 
att fö rsäm ra det traditionellt  så  goda relatio
nerna  mellan Sverige och Finland.

Till dessa  frågor finns de t  skäl a tt  i m ånga 
sam m anhang å te rk o m m a und er  sessionen.
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Statsrådet Anna-Greta Leijon: H err  presi

dent! Många har här  vit tnat om den m örka 
situationen på a rbe tsm ark naden  i N orden. 
De mest pessimistiska p rognoserna  pekar 
mot 900000 arbe tslösa  under  1984. U n gdo
mar, handikappade , äldre och invandrare 
m öter  en allt svårare  situation. L ångtidsar
be ts lösheten  växer: tiotusentals  har  varit 
utan arbete  så länge att de blivit utförsäkrade 
från kassorna.

Mot denna bakgrund är  det självklart att 
sysselsättn ingspolitiken måste vara  den högst 
prioriterade. Vårt gem ensam m a mål är  att 
föra en ekonom isk  politik som syftar till a rb e 
te åt alla. Det ä r  det grundläggande.

För  oss som har a rbe tsm arknadspolit iken 
som verksam hetsfält  är det viktigt att kon s ta 
tera  att  vi där  har  en fin tradition i N orden  att 
fullfölja: av nydanande och aktiv a rb e tsm ark 
nadspolitik. Arbetsm arknadspo li t iken  kan 
självfallet inte ensam  lösa problem en. Den är 
ett kom plem ent till den  ek onom iska  politi
ken. till näringspolitiken, till regionalpoliti
ken. Men den får heller inte underskattas .

Det är  nu viktigare än någonsin att vi har 
en snabb och flexibel arbetsförm edling som 
kan ge kom peten t  service till såväl a rbe tssö 
kande som arbetsgivare. Med dess hjälp kan 
vi avsevärt  förkorta  den tid som sökande går 
arbetslösa och jo b b  s tår  lediga, till båtnad 
både för samhället och de enskilda.

Det är  viktigt att vi har  en a rb e tsm ark n ad s 
utbildning som bidrar  till att under lä t ta  o m 
ställningen på a rbe tsm ark naden .  G e r  dem 
som har en svag utbildningsbakgrund ett s ta r 
kare fäste, en utbildning som siktar framåt på 
de nya behoven.

Det ä r  viktigt att vi ha r  speciella å tgärder  
för dem  som i dåliga t ider alltid kom m er 
längst bak i kön , de handikappade.

Det är också  viktigt att vi har  en beredsk ap  
för att sätta in tillfälliga jo b b  när  de p e rm a
nenta saknas.

Därm ed är jag  inne på  ytterligare ett ge
m ensam t mål, att fo r tsä t ta  att u tveckla  a r 
be tsm arknadspoli t iken och m otv erka  ten d en 
sen att det passiva kontanta  kassas töde t  tar 
en allt s törre andel av våra a rbe tsm arknads-  
politiska budgeta r  på bekostnad  av ak tiva å t 
gärder.

A rbe tslöshe tens  kos tnader  är  höga -  det 
håller vi nu gem ensam t på att få bekräfta t  i ett 
stort nordiskt projekt. V år  strävan måste

vara att hålla nere arbe tslöshe ten ,  men d ä r 
näst måste vår uppgift vara  att se till att a r 
betslöshe tsperioder ,  när de kom m er,  a n 
vänds till investeringar  i fram tiden -  framför 
allt i utbildning -  i stället för att  människors 
kunnande och resu rse r  förslösas i sysslolös
het. I Paris på O E C D -konfe rensen  nyligen 
talade vi m ycket om  nödvänd igheten  att låta 
arbetslinjen få hög prioritet ovanför  k on tan t
linjen.

Vi har den 1 januari in troducera t  en nyhet i 
Sverige. 18- och 19-åringar får garanti om 
arbete  i minst fyra t im m ar per  dag med av- 
talsenlig lön. Ingen beh ö v e r  känna sig utanför  
och inte behövd, inga ungdom ar behöver  bör
ja  sitt arbetsliv med en kon tan tcheck  i stället 
för en nyttig arbetsuppgift.  Det är ett  sätt att 
vända kontantlinjen till arbetslinjen.

Det är  lätt att hög arbe tslöshe t  kopplas 
sam m an i ett o rsakssam ban d  med ny teknik 
och om struk turering  av näringslivet.  Det är  
lätt att hög a rbe tslöshe t därför  leder till te k 
nikfientlighet och m ots tånd mot förändring. 
Men alla våra länder ä r  avance rade  industri
nationer. Vi måste hänga med i den tekniska 
utvecklingen, helst ligga långt framme i tä ten. 
För  att m otverka  att op in ioner mot ny teknik 
växer sig s tarka  är det därför  oerhört  viktigt 
att hålla nere arbe tslöshe ten .  Men det är oc k 
så väsentligt att vi i vårt reform arbete  tillva
ratar  de anställdas k un skaper  och e r fa renh e
te r  och ser  till att  de har ett reellt medinfly- 
tande i fö rändringsprocessen. Det är v äsen t
ligt att  värna  om de fackliga organ isa t ioner
nas styrka. Men det är också  viktigt att  sam 
hället t illhandahåller instrum ent för fö ränd
ringen i form av framför allt utbildning, så att 
m änniskor känner  trygghet i att  ve ta  att den 
dag deras jobb  försv inner skall de genom  u t
bildning få chansen  att k om m a över till nya 
arbetsuppgifter.  Vi socia ldem okra ter  har all
tid sagt att vi skall söka tryggheten, inte i ett 
statiskt oföränderligt samhälle utan  i själva 
förändringen. Därför är det särskilt viktigt för 
oss att värna  de enskildas rätt till trygghet i 
förändringen via arbetsm arknadspo li t iken  
och en ständig utveckling av den.

Det är i vår tre tt io  år sedan våra regeringar 
i 1954 års a rb e tsm ark nadsöv erenskom m else  
förpliktade sig att  upprä tthålla  den  fulla sys
selsättningens mål. Det å tagandet har up p re 
pats i 1982 års öve renskom m else .  F ö r  tjugo 
år  sedan enades  vi och an dra  länder i O E C D
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om en rekom m endation  om  arbe tsm ark n ad s 
polit iken som ett medel för att främja ek o n o 
misk tillväxt. Vi m åste  hålla de målen vid liv 
och bygga ut den praktiska  politiken för att 
förverkliga målen. F ö r  trettio år sedan kom vi 
överens  om att vi i de nordiska länderna skul
le arbe ta  för den fulla sysselsättn ingen. Det 
är  ett  mål som fortfarande borde  förpliktiga 
oss. Till de t får jag  å te rk om m a i debatten  på 
sakom rådena .

Margrete Auken: Hr. præsident! Sidste år 
tog rådet en lidt komisk beslutning om at 
fremlægge en handlingsplan for fuld beskæfti
gelse. R ekom m and ationen  lod sig let gen
nem skue som en række ædle hensig ter uden 
virkelighed omkring. Soc ia ldem okrate r  og 
borgerlige var  enige. Og da  man jo  ikke kan 
s tem m e imod kønne ord. var vi på venstres i
den nødt til at afstå fra at s tem m e, selv om vi 
da klart så, at det kom der  ikke noget ud af. 
Det hele var ikke andet  end de tom m e prokla
mationer, som N ordisk  Råd kvæles i. En 
ganske anderledes  effektiv kvælning end den 
fra papir og bureaukrati!

Vi tog fejl. Det viste sig at være m ere end 
en tom  proklam ation , rådet havde vedtaget.  
Den handlingsplan eller de retningslinjer, 
som det beskedent  er  kom m et til at hedde, er  
aldeles ikke noget tom t og intetsigende, så
dan som mange har  prøvet at bilde os ind -  
og som den svenske og den finske regering 
søger at dæ kke sig bag. Nej -  det e r  et helt 
klasserent s tykke højrepolitik -  i skarp  kon
kurrence med Reagan, T ha tch e r  og Kohi.

Den slags e r  vi ikke vant til at se her  i 
N orden ,  hvor  den berøm te nordiske model 
hidtil har handlet om solidaritet.  Nu  bliver vi 
præ sen tere t  for en om vendt Robin Hood: 
ændringen a f  kapitalindtægternes andel a f  na
tionalindtægterne e r  det,  stabiliseringspolitik
ken skal føre frem til -  og ændringen skal 
være varig, hedder det. Det er  muligt, vi lever 
for flot, og at de r  skal spares -  hjemme i 
Danm ark  hedder  det,  at det skal "gøre  
o n d t” . M en en m asochism e, de r  gør ondt på 
andre ,  er  de r  nu ikke meget ved, og den er 
især led, når  den ram m er dem , der  i forvejen 
er mishandlet.

At en sådan usolidarisk politik skulle have 
mindste virkning på beskæftigelsen i positiv 
retning, tyder  intet på. Vi må have bespare l

ser, men man beh ø ve r  ikke at kigge længe på 
O E C D s økonom iske analyser  for at opdage, 
at virkelige bespare lse r  og investeringer  er  
mindst i de lande, hvor indkom stm uligheder
ne er  størst.

Bem ærk hertil også det forslag, som vil 
slippe spekulanterne løs i hele N orden .  De 
skal have mere a lbuerum  for deres  penge
manipula tioner -  som ikke får anden  virk
ning for økonom ien end tiere penge i teg ne
bøgerne hos nogle få.

Beskæftigelsen skal øges ved,  at der 
skæres i de offentlige udgifter, siger minister
rådet. Men ser vi på O E C D -land ene ,  ser vi 
ingen sam m enhæ ng mellem de offentlige u d 
gifters størrelse og landenes evne til at b e 
kæmpe prisstigninger. Sam m enhæ ngen  er 
heller ikke påfa ldende, nå r  det gæ lder  ø k o n o 
misk vækst og a rbe jdsløshedens omfang. 
G ennem gående kom m er de lande, som har 
den største offentlige sektor ,  bedst  ud a f  kri
sens problemer.

Finansm inistrene,  som nylig var  til et møde 
i O E C D , kan m åske genkende disse konklu
sioner. De var  nemlig med i den baggrunds
analyse, som var udarbejde t a f  O E C D -sekre-  
tariatet -  og det er  ikke noget v enstreo rien 
teret sam m enrend ,  tro r  jeg  godt man ved -  
men underligt nok kom det ikke med i mini
s term ødets  com m unique!

Nej, de retningslinjer, som vi er  blevet 
præ sen tere t  for, handler  ikke om  at bedre 
vores økonomi. De handler  om  noget helt 
andet ,  nemlig om hvordan man kan fortsætte 
den succes,  man har haft m ed at få fod på 
fagbevægelsen, så den nu s tår  lamslået og 
uden kampkraft.  Altså helt regelret k lasse
kam p -  efter bogen næsten,  men med uven
tet s tor  virkning. Der er  imidlertid også andre 
opgør på spil her. E t vo ldsom t genera t ion s
opgør, hvor de unge bliver tæ m m et og tv u n 
get til at overtage de ældres  n orm er  og pænt 
stå med slipset som halsløkke og hatten  i 
hånden og bede om arbejde.

Endelig  er  der  også en k øn sk am p i gang. 
Det er  jo  netop de om råd er  a f  vores økonom i,  
hvor der traditionelt er  flest kv inder beskæfti
get. som bliver ramt. Man ø nsk e r  ikke at få 
s tyrket kvinder og kvindelig bev ids thed  for 
meget i de t økonom iske  og politiske liv. V er
den kunne jo  blive ændret  a f  det.  Det er  de, 
der  har  magten, meget,  meget sjældent in
teresserede  i.
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Om det kan lykkes at ” s tabilisere” sådan 
en  sejrrig politik, så betaler  man vel gerne 
prisen: nedgang i produktion , en god del a r 
bejdsløse og en vis portion lidelse -  især når 
den ikke ram m er én selv.

Den nordiske model forvandlet til det gam 
le k lassesam fund med s tøvede, mølædte 
økonom iske  m yte r  hen te t  frem af  de k o n se r 
vative partiers  pu lte rkam m er,  strøget og sti
vet til lejligheden -  det er. hvad vi er blevet 
p ræ sen tere t  for. Og her  s tår vi med snart 1 
million arbejdsløse og har brug for helt andre 
visioner, hvor  sam arbe jdet mellem gode 
kræfter  i vore lande skulle inspirere og støtte 
os hver  især og i fællesskab.

Lipponen: Den ek onom iska  utvecklingen i 
N orden  har varit relativt gynnsam  under det 
senaste halvåret.  T illväxten i B N P  har under 
1983 i alla de nordiska länderna varit i genom 
snitt 1 p rocen tenhe t  högre än prognoserna 
visade för några m ånader  sedan. Det är  m y c
ket lättare att lösa s truk turproblem  i en ex 
pansiv ekonomi än under  en u tdragen defla
torisk hästkur.

Den gyn nsam m a utvecklingen återspeglas 
ännu inte i sysselsättn ingen . Vi kan här på p e
ka att Finland är det enda landet där  både den 
privata konsum tionen  och antalet jobb  konti
nuerligt har  ökat und er  de senaste  åren utan 
problem med den yttre balansen. Och jag  
önskar  M argrete  A uken  vä lkom m en till F in
land för att s tudera  vå r  politik!

U tan att försöka mig på  en definitiv u tvä r
dering av den svenska devalveringens resul
tat så kan man k onsta te ra  att  den inte m ed 
förde en sådan no llsum m akonkurrens  om 
m arknadsandelar  mellan de nordiska län
derna  som man fruktat.  Sverige ha r  å te re r 
övrat m a rknadsandelar ,  men samtidigt har 
den svenska im portefterfrågan också  ökat 
mer än väntat.  Alternativet till en strategisk 
devalvering skulle ha varit en drakonisk  dvs. 
en blodig inre deflationspolitik — ett annat 
sätt a tt  ex porte ra  sina problem  -  som både 
hade varit inrikespolitiskt omöjligt och inte 
givit de an dra  nordiska  länderna  den drag
hjälp de kan få av en m era  expansiv  svensk 
ekonomi.

Jag vill dock inte förbise de problem  som 
ensidiga strategiska devalveringar kan skapa. 
Det är  absolut nödvändigt att ha en bättre

koordinering av valutapolitiken i Norden.
E konom iska  u tsko tte t  har  med rätt föresla

git att ministerrådets  förslag om  riktlinjer för 
ekonom isk  politik och nordiskt ekonom iskt 
sam arbe te  bör  om arb e tas  till en m era konkret 
handlingsplan. Särskilt sysselsättn ingsfrå
gorna  förtjänar  mer u pp m ärksam h et  i p ro
gram m et.  1 fortsä ttningen borde man dock 
undvika att höja am bitionsnivån så mycket 
att resultatet blir en allmän frustration. Vi 
borde fö rsöka bevara  den kon sensu s  mellan 
partigrupperna som nåddes  i fjolårets  ses
sion. Jag tycker  att vi har  kom mit ganska 
långt och kan kom m a även längre om vi fo r t
sä t ter  att  visa hänsyn till va randras  p raktiska  
problem.

Det gäller ju  i grund och botten  att försöka 
koord inera  fem s taters  ek onom iska  politik. 
Det är  också  särskilt viktigt att de nordiska 
länderna så långt som möjligt kan följa en 
gem ensam  linje i internationella ekonom iska  
fora för att kunna främja en m er  expansiv  och 
koord inerad internationell ekonom isk  politik.

En liten besvikelse har varit den relativa 
bristen på framgångar i p rojek tet  " N o rd e n  
som he m m a m ark n ad ” . A rbe te t  för att  und an
röja hinder  för internordisk handel och friare 
rörelse av kapita lvaror  och arbe te  bör  in ten
sifieras. 1 d e t ta  sam m anhan g  var det u p p 
m untrande att höra den svenska handelsm i
nisterns rapport  om den kom m and e  svenska 
utredningen. Om Sverige på  sam m a sätt o ck 
så kan avveckla  de statliga s töden  till indu
strin så är  man säkert  på  rätt väg. Finland har 
und er  de senaste  åren föru tom  arbe te  börjat 
ex porte ra  också  kapital till andra  nordiska 
länder. E tableringen av finska företag  i u tlan
det är  ett  nödvändigt e lem ent i k o n k u rren s 
strategin. Men trots  de t ta  är  Finland fortfa
rande in tresserat att  få kapital både från an d 
ra nordiska länder och de nordiska  finansie
ringsinstitutionerna. De siffror den svenske 
handelsministern gav om respektive antal a n 
ställda i finska do tterbolag i Sverige och i 
svenska do tte rbolag i Finland visar  klart att 
e tt  sådant behov ex isterar.  F ö r  Fin lands del 
har N o rd iska  investe ringsbankens regional- 
lånesystem  inte varit tillfredsställande f ram 
för allt på grund av lånens höga nominella 
ränta . Sm å företag i vå ra  u-om råden  kan inte 
dra  någon ny tta  av system et.  Det lönar  sig 
inte att an vänd a  lån i dyra  valutor  som har 
” tv ä t ta ts ”  både av N IB  och den finska re-
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gionalfonden och därigenom  blivit ännu d y ra 
re.

U n d er  den kom m ande utvärderingen av 
N I B ’s regionallånesystem borde m an igen 
reda ut tanken  om  en särskild N ordkalott-  
fond. Vi bör  kunna hitta en lämplig form för 
nordisk finansiering av företagsinvester ingar  
i vå ra  u-om råden för att bekäm pa den svåra 
strukturella  arbetslösheten .

H e rr  president! Till slut vill jag  göra ett par 
anm ärkningar på  rös trä tts-  och språkfrå
gorna, som tilldragit sig så m ycket  upp m ärk 
samhet und er  debatten .  Den gäller mycket 
explosiva saker. M inorite tsproblem  är  b e 
svärliga överallt i världen och kan bli det 
även i N orden .  Därför  ä r  det m ycket  farligt 
om  man tillåter en opportunis tisk  partipoliti
sering av dessa  frågor med svarta  listor av

ministrar och anklagelser  som  inte har någon 
grund i verkligheten. Jag ö nsk a r  t. ex . att  man 
skulle visa större  tapperhet  och  generositet  
än den svenske högerledaren, som är  beredd 
att lösa det svenska  skolproblem et med 
finska pengar d å  han accep te ra r  förslaget om 
en finsk skola i Stockholm . Praktisk  f ram 
gång utan dram atik  är  vad vi önskar.  Slut 
med hyckleri och politisk spekulation  i mino
ritetsfrågor!

Meddelande
Det m eddelades ,  a tt  K aren  Højte Jensen 

intagit sin plats i rådet.

Sedan genera ldebatten  avbru tits ,  av slu ta 
des mötet kl. 11.50.
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Dagordning

1. Meddelelse om utvalgenes sam m en
setning og valg av form ann og nestform ann 
samt meddelelse om valg av formann og nest
formann i Budsjettkom iteen

2. Fortsa tt  generaldebatt .  C 1: Nord isk  
Ministerråds bere tn ing om  det nordiske sam 
arbeidet samt D okum ent 1: Rapport fra N o r 
disk Råds presidium

3. D okum ent 2: V irksom hetsberetn ing fra 
Nordisk Råds budsje ttkom ite

Anmälan om utskottens sammansättning och 
val av ordförande och vice ordförande samt 
val av förman och vice forman i budgetkom
mittén

Anmäldes att delegationerna till m edlem 
m ar av de fem utskotten  utsett  följande m ed
lemmar:

Jurid iska  u tsko tte t 
D anm ark:

Flemming H ansen  (KF) 
Jens Steffensen (KrF) 
Bernhardt T astesen  (S)

Finland:
Mikko Elo (Sd)
Tuulikki Petäjäniemi (Kok) 
Heikki Riihijärvi (Smp)

Island:
Friðjón Þórðarson  (Sj)

N orge:
G uttorm  Hansen  (A)
Finn K ris tensen (A)
Arne Skauge (H)

Sverige:
L ennart  A ndersson  (s)
H ans  Nyhage (m)
Lars W erner  (vpk)

K u ltu ru tsko tte t
D anm ark:

Karen Højte Jensen  (KF) 
Robert  Pedersen (S)
H anne Severinsen (V)
E rlendur Patursson (Tvfl)
O tto  Steenholdt (At)

Finland:
Elsi H etem äki-O lander  (Kok) 
Tytti I so hookana-A sunm aa  (K) 
Paavo Lipponen (Sd)
Pekka Tuom inen (AS)
Pirkko T u rp e in e n '(Skdi)

Island:
Eiður G uðnason  (A)
Stefan B enediktsson (Bj)

N orge:
Kirsti Kolle G røndahl (A) 
H anna  K v anm o (SV)
H åkon Randal (H)
G u nvor  Schnitler  (H)
Reiulf Steen (A)
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Sverige:

Georg A n dersson  (s)
T yra  Johan sson  (s)
Gunnel Jonäng  (c)
Sture Palm (s)
Ingrid Sundberg  (m)

Social- och m iljö u tsko tte t
D anm ark:

M argrete Auken  (SF)
Helge A dam  Møller (KF)
Inge F ische r  Møller (S)

Finland:
Kaj Bärlund (Sd)
I lkka K anerva  (Kok)
H annu  K em ppa inen  (K)

Island:
P étur Sigurðsson (Sj)

N orge:
Jo Benkow (H)
Astrid M urberg  M artinsen (A) 
Odd With (K r .F.)

Sverige:
Arne A n dersson  (m)
Rune G ustavsson  (c)
Grethe L undblad (s)

T ra fiku tsko tte t
D anm ark:

Ole H enriksen  (SF)
Egon Jensen  (S)
Peder Sønderby (V)

Finland:
Olof Jansson  (ÄS)
Sakari Knuutti la  (Sd)
M arjatta  V äänänen (K)

Island:
Guðrún Helgadöttir  (Ab)

N orge:
Bjarne M ørk Eidem (A)
Margit H ansen  Krone (H)
Ole Gabriel Ueland (Sp)

Sverige:
Karl-Erik Häll (s)
Per  Pete rsson  (m)
Bengt W iklund (s)

E kono m iska  u tsko tte t
D anm ark:

L one D ybkjæ r (RV)
Ivar  H ansen  (V)
K aren  Thurøe  H ansen  (KF)
A n k er  Jørgensen  (S)
Agnar Nielsen (Sb)
Preben Lange (Si)

Finland:
Esko  Aho (K)
A rvo  K em ppainen  (Skdi)
Erkki Liikanen (Sd)
P e te r  M uurm an  (Sd)
Ilkka Suom inen (Kok)
Pär  S tenbäck  (Sfp)

istand:
Ólafur G. E inarsson (Sj)
Páll Pétu rsson  (F)

N orge:
G u nnar  Berge (A)
G ro H arlem  B rundtland (A)
Johan  Buttedahl (Sp)
Carl I. Hagen (Fr.p .)
Pette r  T hom assen  (H)
H ans Olav Tungesv ik  (K r .F .)

Sverige:
Arne Gadd (s)
Paul Jansso n  (s)
G u nnar  Nilsson (s)
Sten Svensson  (m)
Karin Söder (c)
Ola Ullsten (fp)

U tsko tten  hade vid konsti tuerande m öten
sam m a dag till fö rm än och vice förm än valt
följande:
Jurid iska  u tsko tte t:

Förm an: B ernhard t  T as tesen  
Vice förman: Friðjón Þórðarson
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K u ltu ru tsko tte t:

Förman: Eiður G uðnason  
Vice förman: Ingrid Sundberg

Social- och m iljö u tsko tte t:
Förman: Jo  Benkow 
Vice förman: Kaj Bärlund

T rafiku tsko ttet:
Förm an: M arjatta  V äänänen 
Vice förman: Bjarne M ørk Eidem

E kono m iska  u tsko tte t:
Förm an: G u n n ar  Nilsson 
Vice förman: Ivar  H ansen

Det anm äldes,  att  budgetkom m ittén  vid 
möte den 27 februari valt till 

förman: Bjarne M ørk E idem , Norge 
vice förman: H anne  Severinsen, Danm ark

Ändringar i medlemslistan
Det anm äldes,  att  Rune G u stavsson  för 

de t ta  möte läm nat sessionen och ersatts  av 
T horbjörn  Fälldin, att  Karl-Erik Häll för d e t 
ta möte och nästa  möte läm nat sessionen och 
ersatts  av Karin F lodström , att Ola Ullsten 
för de tta  m öte läm nat sessionen och ersatts  
av Elver  Jonsso n  samt att  Lahja E xner  läm
nat sessionen och att Bengt Wiklund återtagit 
sin plats i rådet.

R å d et beslö t a tt ändra m ed lem slis tan  i en 
lighet härm ed.

2
C 1: Berättelse rörande det nordiska samarbe
tet och Dokument 1: Rapport från Nordiska 
rådets presidium (fortsatt generaldebatt)

Lantråd e t  Woivalin: Fru president! Från 
åländskt håll är  vi särskilt glada ö ver  att k re t
sen av au tonom ie r  öka ts  inom det nordiska 
sam arbe te t  genom  ändringen av Helsingfors- 
avtalet och vi själva har  fått ökade möjlighe
te r  att delta i det nordiska  sam arbe te t .  F ä r 
öarna ,  Grönland och Åland represen te ras  
härm ed på ett sätt som bättre  m otsvarar  
deras rättsliga status.  Det är med speciell 
glädje jag  hälsar  G rön land vä lkom m en i vår 
krets.

U n der  hela beredningsarbe te t  ha r  land
skapss tyre lsen  fått delta och givits tillfälle att 
kom m a med synpunkter .  F ö r  vår del har  vi 
tagit det som en lärdom om hur sam arbetet  
skall fungera. Givetvis  har  vi begränsade pe r
sonella och ek onom iska  resu rse r  och därför 
ä r  vår  am bition att delta m era perm anent i 
m inisterrådets  och s tä llföreträdarkom m itténs  
m öten  och ” vid b e h o v "  o ck så  i an dra  organ. 
R edan under  det gångna året har  vi i en ökad 
utsträckning deltagit i m inis terrådets  arbete. 
Jag är  m ycket tacksam  för  den s to ra  insats 
som sam arbe tsm in iste rn  och ställföreträ
daren  från Finland gjort för att in troducera 
oss i de tta  arbetet .  Det finns dock vissa ruti
ner  som behöver  e tableras  för att vårt de lta
gande skall bli effektivare. Bi. a. borde vi få 
d okum entat ionen  från Oslo-sekretaria tet ,  
inte ba ra  för ministerråds- och ställföreträ- 
da rm ö tena ,  utan också  för re levanta  ämbets- 
m annakom m ittéers  och arbe tsgruppers  m ö
ten.

Nyligen ratificerades det nordiska  dubbel
beskattn ingsav talet .  Ålands landsting kunde 
ba ra  efter s törsta  tveksam het godkänna detta  
avtal,  ef tersom  ett bilateralt  avtal mellan Sve
rige och Finland rörande beskattn ing av 
å ländska sjömän på svenska  fartyg därm ed 
blev hängande i luften. Skulle lan dsk apss ty 
relsen bere tts  tillfälle att delta i förarbete t  
kunde svårigheterna i ett tidigt skede ha un 
danröjts.  Vi hoppas  att  nyordningen borgar 
för  a tt  vi i fram tiden inte råka r  ut för dylika 
situationer.

I sam m anhanget  vill jag  o ck så  näm na vik
ten av att i lagstiftningsarbetet beak ta  vår 
särlagstiftning. I m ånga avseenden  ta r  den 
sikte på  att  skydda den å ländska nationalite
ten, vilket kan innebära  konflikt med olika 
reform er  på nordiskt plan. F rån  åländsk sida 
måste vi givetvis värna  om  de grundläggande 
v ärden ,  t i llkomna genom  internationell m ed 
verkan, som den å ländska au tonom in  vilar 
på.

Den svenska  regeringen har den 22 juni 
1983 beslutat att  i anslutn ing till kä rnk ra ftver
ket i F o rsm ark  skall placeras  ett lager för 
reaktoravfall.  Ålands landskapssty re lse  har 
följt ä rendets  behandling och utta lat att bl. a. 
den m arina miljön och t ransportsäke rhe ten  
till sjöss på intet sätt får påverkas .  Av såväl 
svenska som fin ländska ex per tu t lå tanden  har  
landskapssty re lsen  dock  fått besked  att inga
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risker föreligger på  de punkter  lan dsk apss ty 
relsen u t tryck t oro  för.

Landskapssty re lsen  ko m m er  dock i fo r t
sättningen att följa utbyggnaden av reaktor- 
avfallslagret, både i F orsm ark  och också  vad 
gäller Olkiluoto på  den finländska sidan på 
basen  av de rätt igheter  nordiska  miljöskydds- 
k onventionen  medger.

S jösäkerhetsm ynd ighete rna  på båda sidor 
om Ålands hav har i dag kontinuerliga sam- 
övningar främ st med tanke på oljekatastrofer  
och  o lyckor i sam band m ed färjtrafiken. Be
redskap en  borde härvid u tökas  att också  o m 
fatta o lyckor i sam band med reaktoravfalls- 
t ransporter .

Jag vill också  up p m ärk sam m a rådet på en 
liten, men för Åland synnerligen viktig fråga, 
nämligen flygförbindelserna mellan M arie
ham n och Arlanda. I m ånga års tid har såväl 
landskapet som näringslivsorganisationerna 
utan  resulta t  försökt å s tadk om m a tä ta re  turer  
sam t av lägsnande av passagerar-  och land- 
ningsavgifter på rutten. Jag hoppas  att b e rö r 
da  m yndigheter  snabbt skall kunna m edverka  
till att lösa denna fråga.

Vid denna  session , liksom i Oslo för ett  år 
sedan, s tår  sysselsättn ingen och de eko n o 
miska problem en i förgrunden för d iskussio
nerna. Som talesm an för Ålands landskaps
styrelse glädjer jag  mig m ycket  öve r  den s tar
ka vilja, som kommit till u t tryck , att  i Norden  
öka  de gem ensam m a ansträngningarna  för att 
bem öta  den ekonom iska  krisen. Jag vill dock 
i de t ta  forum  ta  tillfället i akt och inskärpa 
kravet att de s jälvstyrande o m råd ena  bör  ges 
berättigad uppm ärksam h et i de t ta  sam arbete .

Ytligt sett kan det verka  som om  de p ro
blem som drabbat N o rd en s  sm å samfund och 
u tkan tsom råden  -  jag  ta lar självfallet för min 
del endast  om Åland — är  spegelbilder av vad 
som hänt på  den nationella nivån. T ro ts  att 
landskapets  ekonomi i s tora  delar är  integre
rad i den finländska har vi dock på  Åland allt 
tydligare kunnat se att våra utm aningar på 
m ånga pun k ter  skiljer sig från de s törre sam 
fundens. Detta  faktum är  väsentligt för oss 
inte minst mot bakgrunden  av att landskaps
styrelsen har  det övergripande ansvare t för 
sysselsättn ingen och näringslivet i landska
pet.

Våra särskilda problem i d e t ta  avseende 
bo ttnar  i vår  näringsstruktur .  Som känt är 
den å ländska industrin relativt sett av liten

omfattning, m edan därem ot t jänste- och e x 
portnäringarna  sjöfart och  turism , ä r  h ö rns te 
narna  i vår  ekonomi. D enna nä ringss truktur  
gör oss känsliga för  den ek onom iska  u tv e ck 
lingen och politiken i omvärlden. Som  ex em 
pel kan jag  peka på  följdverkningarna av den 
svenska devalveringen und er  1982 som  inne
burit en kraftig nedgång för  vissa å ländska 
exportnäringar.  En annan fak tor  som  inger 
oss  oro  är  den  snabb a  teknologiska och struk
turella omvandling  som delvis drivs på med 
statliga subventioner.  Vår litenhet och re 
surskn apphet  sä tter  snäva gränser  för våra 
möjligheter att  ta  upp konkurrensen  med o m 
givningen på dessa  om råden.

I m inis terrådets  arbe te  har  vi funnit att i 
synnerhet p ro jek tet  ” N o rd en  som hem m a
m a rk n ad ”  ä r  in tressant för Åland. Vårt  in
tresse betingas i hög grad av att  vårt  närings
liv är  så ” nord isk t”  inriktat. Vi ä r  därför  
angelägna om att få delta i a rbe te t  m ed " N o r 
den som h e m m a m a rk n ad "  fram till nästa  ses
sion. Jag vill f ramhålla att landskapssty re lsen  
om fatta r  a rbe tsm ålen  och de kon kre ta  förslag 
som til lsvidare d iskutera ts .  Det är dock några 
kom plet te rande synpu nk ter  som jag  här vill 
framföra.

E tt  av huvudsyf tena  med " N o rd e n  som 
h em m am ark n ad "  är  att  skapa grund för s tö r 
re konkurrensfö rm åga på världsm arknaden . 
Den bransch där behovet  av en dylik sam ver
kan är  m est akut ä r  för oss sjöfarten. Som  alla 
känner till har  den  nordiska sjöfarten minskat 
med ökande hastighet under  de senaste  åren. 
Inom ministerrådet har redan ak tualiserats  
frågan om fri skeppsreg istrer ing  i Norden. 
E xpertgruppen som lade fram sin rapport  i 
maj i ärendet  konsta terade  dock  att möjlighe
terna att liberalisera reglerna för skeppsreg i
strering och va lu taom rådet  enhetligt i N o r 
den begränsas  av O E C D -sam arbe te t .  Ålands 
landskapsstyre lse  ä r  för sin del glad över 
s tä llföreträdarkom m itténs  beslut att  låta un 
dersöka de politiska möjligheterna att gå vi
dare med frågan. En harmonisering i Norden 
är  en viktig förutsättning för att ett  djupare 
sam arbete  inom sjöfartsnäringen skall kom 
ma till stånd.

Även an dra  sam arbe tsp ro jek t  på t r an spo r t 
om rådet  som ju s t  nu torde vara  ak tuella  är i 
högsta grad angelägna för Åland -  inte minst 
med tanke på att ö ve r  hälften av handels- 
t ranspor te rna  mellan Finland och Sverige be-
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fraktas av å ländska färjor. Ett m ycket k o n 
kret handelshinder för den in ternord iska han
deln kan ofta bestå  i t ransp o r tk o s tn a de r  mel
lan länderna och i synnerhet  sjötransporter .  
M ålsättningen bör  givetvis vara  att  s jö trans
porter  mellan nordiska länder kostnadsm äs- 
sigt inte skall övers tiga m otsvarande land
transportko stnader .  På Åland och på  många 
andra  håll i N orden  dom ineras  näringslivet av 
små eller m edels to ra  företag. Om  he m m a
m a rknadsbegreppet  skall få en god uppfölj
ning på dylika o r te r  bör det således ägnas stor 
upp m ärksam h et åt sm åföretagen och deras 
villkor. De goda erfa renh e te rna  från det 
gränsregionala sam arbe te t  i M ittnorden och 
på  N ordka lo tten  med underleverantörssam - 
arbe te ,  handelskonsulenter ,  handelskontor ,  
o. dyl. bör  följas upp även på andra  håll. I 
ministerrådets  berä ttelse  fram går att flera å t 
gärder  är aktuella för  att s töda  sm å och m el
lanstora företag både vad gäller teknik och 
marknad. Detta  arbe te  bör  ges en hög priori
tet. U tgående från våra erfarenheter  vill jag 
särskilt näm na behovet av sam arbe te  kring 
befräm jande av innovationer  och u tveck lan
det av anpassad  teknik. F rån  såväl nordiskt 
som nationellt  håll bör  man inte tveka  att 
sätta in punktinsa tser  genom  att s töda redan 
verksam m a organ isa tioner  som regionala  u t
vecklingsbolag, hande lskam rar  o. d.

Fru  president!  L andskapsstyre lsen  hyser  
en stor  tilltro till de t nordiska  sam arbe te t  i 
dessa  frågor. Vi ö n sk a r  en betydligt höjd am 
bitionsnivå i sam arbe te t  kring ekonom iska  
ärenden. Mot denna  bakgrund anser  jag  att vi 
inom ministerrådet bör  anstränga oss mera 
för att genom föra  råde ts  rekom m end atione r  
om bl. a. N o rd en  som h em m am arknad  och 
handlingsprogram för ekonom isk  utveckling 
och full sysselsättn ing, för att näm na enbart  
dessa  två. Jag vill efterlysa en ökad vilja att 
seriöst pröva nya  idéer och infallsvinklar i det 
nordiska sam arbe te t .  Samtidigt ö nskar  jag  att 
man i det ek onom iska sam arbe te t  är  lyhörd 
även för de små nordiska au tonom iernas  be 
hov.

Fälldin: Fru president! Det skulle vara för
hastat att  ta den uppgång som nu gör sig 
gällande internationellt  till intäkt för att på 
stå, att  den ek onom iska  stagnationen skulle 
vara över.
5-30-332 Nordiska rådet

För det första  har  kon junkturuppgången i 
USA och uppgången i Japan  haft påtagligt 
svårt att sprida sig till Västeuropa.  För  det 
an dra  krävs det fortfarande en rad s trukturel
la förändringar både i industrin, övrig varu- 
p rodu ceran de  verksam het ,  privat t jänstesek
tor  och offentlig ve rksam het för att tillväxten 
skall kunna skjuta fart på allvar igen. Åtskilli
ga länder note ra r  t . o .m .  nu i uppgångsfasen 
ökade arbetslöshetsta l .

Mot den bakgrunden är de t oroande att inte 
heller de nordiska  länderna  -  vare sig var  för 
sig eller tillsammans -  har lyckats  få något 
samlat grepp på sysselsättn ingssituationen. I 
Sverige fo rtsä t ter  a rbe ts löshe ten  att  ligga 
högre än under  de egentliga krisåren, trots 
den ex tra  ex p ortkon ju nk tu r  som devalvering
en 1982 helt naturligt har framkallat. Vi kan 
konsta tera  att arbe tslöshe ten  nu också  har 
stigit ganska kraftigt i Norge.

Förklaringen till den höga svenska a rbe ts 
lösheten kan sägas till en del hänga samman 
med de strukturella  omställn ingarna. Det tar 
helt självklart tid att e rsä t ta  bl. a. den industri 
som inte längre är  konkurrenskraftig  med a n 
nan verksam het.

Men förklaringen ligger också  i att  den so
cia ldem okratiska regeringens ekonom iska  
politik m er  och m er  kom mit att  efterlikna den 
politik som tidigare har bedrivits  i USA. De 
m est påtagliga känne tecknen  är  den höga rän
tan och svårigheterna att få ner arbe ts löshe
ten.

Till g rundproblem en hör det stora budget
underskotte t .  Hellre än att försöka få ner de t
ta  underskott  har  regeringen i Sverige släppt 
fram en m ycket hårdhänt riksbankspolitik.

Den höga rän tan  får i sin tur  återverkningar 
på investeringarna. I Sverige m ärks  det inte 
minst på byggandet.  Men o ck så  an dra  inves
teringar har svårt att kom m a igång trots  be 
tydligt förbättrad  lönsam het,  hyggligt kost
nadsläge och bä ttre  kapacite tsu tny tt jande i 
industrin.

Jag ins täm m er med ek onom iska  u tskotte t  
och an dra  som m enar att f inansministrarna 
har  tagit för lätt på den uppgift som rådet gav 
dem  förra  året.

A nsvare t  för denna  under lå tenhet  d rabbar  
enligt min uppfa ttning samtliga regeringar. 
Den svenska socia ldem okra tiska  regeringen 
kan inte skylla på konservativa  regeringar i 
Oslo och K ö penh am n när den själv inte tagit
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några initiativ.

Det är förvisso viktigt a tt  de nordiska  län
de rna  håller ihop, när de t gäller att förmå 
an d ra  -  i synnerh e t  de ekonom isk t  starkaste 
länderna  -  att  fö ra  en mer offensiv politik. 
M en det ä r  ännu viktigare att  gem ensam t fö r
söka gripa sig an  m ed problem  inom den egna 
länderkretsen .

D en brist på nya  initiativ som  har känne
tecknat  det ek onom iska  sam arbe te t  i N o rd en  
det senaste  året  uppfa t tar  jag  som utslag av 
s am m a sviktande sammanhålln ing som gör 
sig gällande in ternationellt .  Vi har  und er  flera 
å r  kunnat  no te ra  hur  världshandelns  u tve ck 
ling brom sats  av allt s tarkare  pro tek tion is
tiska tendenser .

I E u ro p a  har  und er  sam m a tid bl. a. sam 
manhålln ingen inom EG påtagligt försvagats.

Det ä r  väldigt viktigt, a tt  de t nordiska  sam 
arbe te t  inte d rabbas  av sam m a stillestånd. 
Det borde idag liksom tidigare inte ba ra  fin
nas u trym m e för att gem ensam t kräva  offen
sivare å tgärder  m ot arbe ts löshe ten  och den 
ek onom iska  stagnationen av andra .  Det 
borde också  finnas u trym m e för  ett  offensivt 
nordiskt program  m ot krisens verkn ingar i 
enlighet m ed vad råde t  krävde i fjol och som 
ekonom iska  u tskotte t  nu upprepar.

Det borde också  va ra  möjligt att bygga vi
dare i de t m e ra  långsiktiga sam arbe te t .  H ä r  
tän ker  jag  inte minst på  kapitalrörelserna. 
Den m ycket  negativa hållning som både den 
svenska regeringen och övriga regeringar har 
intagit i det u tredn ingsarbete  som har  bedri
vits det senaste  året  och i rent konkre ta  ställ
ningstaganden kan jag  inte to lka som annat 
än brist på  vilja. M ed ett m er  "n o rd isk t  sin
nelag”  skulle man knappast  s toppa t det p la
nerade svensk-norska  rederisam arbete t .

Randal: President! Vi -  som politiske 
m enneske i de t nordiske sam arbeid  -  skal 
ikkje ha som hovuduppgave å u tbasunere  for 
folket at de t vi gjer, det gjer vi eventyrleg  bra. 
Det nordiske folk sin dom  er  vår gevinst -  
vå r  politiske fasit.

Men det har  gått rimeleg bra. Det har  gått 
bra  fordi vi i sam arbeid  har  funne aktive og 
konkrete  løysingsmodellar som folk har  a k 
septert  og forstå tt .  M en kanskje det m est ve r 
difulle i sam arbe idet  er  framdrifta, den  gren- 
sesprengande makt som enkeltved tak  kan re 

presen te re ,  og dei vyer  som  nye idear rep re 
senterer,  f. eks. de t da ta tekn iske  sam arbe i
det. M en det nordiske med alle sine farge- 
nyanser  m øte r  også kritikk. Det e r  også bra -  
dersom  vi greier å  analysere  og bruke kritik
ken. Vi må ikkje gløyme at bak  kritikken og 
kritiske formuleringar er de t tenkande og 
kreative individ — som  kansk je  e r  skuffa i 
sine forventn ingar til eit N o rd en  i nordisk 
samarbeid. Eg ta lar no om  relasjonane m el
lom det nordiske folk og nordiske polit ikarar.

Og likevel — trass  i all min optim ism e -  
har  eg ein gnagande følelse av at  vi politikarar 
er  i ferd med å  brem se  den nordiske kraft i 
de t nordiske folk.

I økonom isk politikk, som er eit fundam ent 
for ærleg internasjonalt  sam arbe id ,  e r  det ein 
innbitt konkurranse  om kven som kan innta 
førsteplassen  ved å  skulde maksim alt  på na 
boen. K v ar  e r  N o rd en  i de tte  — k var  er soli
darite ten o ver  grensene?

N o rd en  -  og den nordiske idé -  kan bli 
vitalisert g jennom  partipolitisk samarbeid 
over  landegrensene, blir de t også påstått .  Det 
er  riktig så langt de t rekk. M en tapskontoen  
e r  også ein del av system et de rsom  partipoli
tisk gevinst blir de t prim ære. Vi m å i alle fall 
unngå å  forme eit N o rd en  som er  mindre enn 
dei m enneske som bur  der. F o r  ganske kort 
tid sidan fekk vi p resen te rt  ein nordisk 
opin ionsrapport.  Ikkje alt i denne rapporten  
va r  opp m untran de  og posit ivt  — tvert  imot. 
Så a r rangerer  vi konferansar,  kurs, sym posi
er  og kva det no heiter,  for  å finne ut kva  som 
er galt med N o rd en ,  eller kvifor N o rd en  står 
så svakt i N o rd en .  Svare t  veit vi lenge før 
konferansane startar: M enn eske t  e r  resu lta t
orientert.  Vi kan ikkje kurse oss bort  fra rea 
litetane -  våre reali te tar  er  vilje til å fatte 
vedtak. Spesielt unge m enneske  er  på  jak t  
e t te r  resultat.  Ungdom  er utolm odige pådri
varar  i politikk og engasjerande sam funnsde
batt.  Ungdom  har  også i tillegg den  absolu tte  
styrken at den rep resen te ra r  fram tida -  også 
i Norden. Greie r  vi ikkje å  t rekke  dei unge 
med, så ha r  vi en no  ein lang veg å  gå.

Våre land, som i tillegg til den  styrke varia
sjon gir, også k jenner kva randre ,  forstår  
kvarandre  og ak sep te re r  kva randre ,  har i 
mange, mange år d iskute rt  TV-sam arbeid .  
R esulta tet  til no er  ti lnærm a null, pluss eit 
dansk  nei. I dessa  å ra  ha r  vi tap t  sjansar, tapt 
tem po og tapt i k o n kurransen  m ed andre -
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og sam arbeidet er svekka.

N år  det gjeld T V -sam arbe idet ,  e r  de lar  av 
det polit iske miljø i N ord en  fulls tendig hand- 
lingslamma av to sm å ord: Reklam e og kom- 
mersialitet i drift. Det som ein gong var  parti
grupperingar av radikal karak ter ,  er  vorte 
innbitte fo rsv arara r  av det beståande og kon
servative i ordets  aller verste  meining. N o r 
dens folk forstå r  ikkje -  og vil heller ikkje 
aksep tere  — at m onopolforsvararar  skal 
brem se den nordiske utvikling når det gjeld 
TV.

Sam arbeid  er ein kontinuerleg prosess  -  
eg veit det. M en i eit så dagsaktuelt  og raskt 
ekspanderande  medium som TV er  sam ar
beid også evne til å  aksep tere  fakta. 1 dag står 
kvart enkelt land i N o rden  åleine i kampen 
mot satellittpåvirkning og den pågåande u t 
forming av eit internasjonalt  mediabilete.

Idretten  er  eit an na  om råde som kan utvi
dast og forsterkas t i sam arbeid  -  om vi vil. 
Heller ikkje idretten k jenner landegrenser. 
Den er  tvert imot med på  å knyte band over 
landegrenser og mellom nasjonar. Og kanskje 
det aller viktigaste ved idretten: Den er også 
med på å bryte  ned og fjerne vass te tte  skott 
mellom m enneske.

I 1980-åra har idretten sys tem atisk  utvida 
sitt ve rkeom råde til å  om fatte  stadig fleire 
handikapgrupper også. Eg tru r  ikkje at idret
ten kan berge N o rd en ,  men eg veit at den 
eksis terande nordiske idé kan få nytt og friskt 
surstoff  til nye ak tiv itetar  gjennom idretts- 
samarbeid. Det kos ta r  nokre kroner,  men det 
kan bli dyre pengar om vi lar vere å  bruke 
dei. Idretten  i N o rd en  er  godt organisert ,  så 
vår  oppgave e r  å stimulere -  ikkje å dirigere.

Ungdom  og utdanning -  ungdom  og m as
sem edia og data tekn ikk  -  ungdom og idrett  
-  unge m enneske ,  arbeid og bustad ,  alt dette 
heng nøye sam an, og er  på alle m åtar  seriøse 
krav til oss om  å dra lasset sam an i Norden.

Steenholdt: N å r  man bor  i Danm ark  og gen
nem jævnlige rejser også i andre  nordiske 
lande har fået kendskab  til, hvad de r  i disse 
lande gøres for ungdom m en,  og hvad der er 
åbnet af muligheder af  højst forskellig art for 
de unge, som gerne vil have noget ud a f  deres 
fritid og deres  uddannelse ,  kan man som 
grønlænder næ sten ikke undgå at blive mis
undelig på de unge grønlæ nderes  vegne.

Jeg vil på ingen m åde bestr ide,  at der  i de 
senere år  fra det offentliges side er gjort m e
get for uddannelsen  a f  unge grønlændere,  og 
resulta te rne a f  denne politik kan man allerede 
nu se og glæde sig over. Det er  imidlertid min 
opfatte lse , at de r  mangler meget endnu i ud 
dannelsesti lbud til unge grønlændere.

N å r  man så vender  blikket mod de tilbud til 
den grønlandske ungdom  for så vidt angår 
fri tidsaktiviteter,  kan man blive mismodig. I 
den grønlandske økonom i er  der  meget be
græ nsede muligheder for  sådanne tilbud.

Det er  på denne baggrund, jeg  gerne vil 
rejse spørgsmåle t i N ord isk  Råds regie. Jeg 
t ror,  at det sam arbe jde  i nordiske lande, der  
allerede eksis terer  på dette  om råd e ,  og som 
-  så vidt jeg  har  forstået -  fortsa t  er  under 
udvikling, kan kom m e til at be tyde  meget, 
hvis den grønlandske ungdom  får lov til at 
deltage i det.

G rønlands sam arbejde med nordiske lande 
gennem  Nord isk  Råd e r  jo  i den senere tid 
blevet accen tu ere t  kraftigt,  og det e r  i sig selv 
en glædelig ting. Endnu mere glædeligt bliver 
det,  hvis denne anerkendelse  a f  Grønland 
kan anskueliggøres gennem  praktiske a rran 
gem enter,  he run der  for den  grønlandske ung
dom.

Jeg tæ nker  her  især på de praktiske mulig
heder for udveksling a f  unge i nordiske lande 
inden for idræt, sprogrejser ,  skolerejser 
m .m .  Såfrem t sådanne ak tiv ite ter  eller 
sm ukke planer om  sådanne ak tiv ite ter  også 
blev udstrakt til at om fatte  unge fra G rø n 
land, er jeg  overbev is t  om , at de t ville have 
en kolossal effekt. De unge i Grønland ville 
have meget s tor  glæde a f  at kom m e i kontakt 
med jæ vnald re nde  fra andre  nordiske lande. 
De trænger i høj grad til at m odtage impulser, 
som de kan have glæde a f  i de res  hverdag i 
Grønland.

Det kan m åske lyde, som  om unge g røn
lændere ikke har  noget at yde til gengæld. 
Sådan skal det ikke forstås. Det skulle netop 
gerne være gensidig påvirkning, og jeg  er  da 
også helt sikker  på, at unge m enn esk er  fra 
andre nordiske lande kan lære noget a f  deres 
grønlandske k am m era te r ,  som har noget at 
fortælle om livet und e r  helt anderledes  sam 
fundsvilkår.

Jeg ved u dm æ rke t ,  at der  allerede gøres en 
hel del både fra G røn land og fra de andre 
nordiske lande. N å r  jeg  nu alligevel ha r  øn-
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sket at tage em net op ved denne lejlighed, 
skal det tages som en opfordring til alle sider 
om at gøre m ere ud a f  sagen.

G ennem  mit m edlem skab af  kulturudvalget 
har  jeg  nok mulighed for at underbygge tan 
ken og være med til at skabe praktiske m u
ligheder, så  at der  gøres noget alvorligt ved 
sagen.

Jeg vil nu ikke undlade at rette appel til 
landsstyret i Grønland. U n d er  bestræ bel
serne for at kom m e ud a f  E F  har  landss tyre 
m edlem m erne gang på gang peget på  mulig
hederne  for nordisk sam arbejde.  M an har på 
en måde givet E F  skylden for, at de r  ikke -var 
udviklet et mere in tenst sam arbe jde  mellem 
Grønland og de nordiske lande. Denne und
skyldning er  snart væk, og så forvente r  jeg , at 
de grønlandske m yndigheder virkelig gør al
vor  af  deres  visioner om  nordisk samarbejde
-  også med hensyn  til fri t idsaktiviteter for 
unge.

Jeg vil også rette  en appel til regeringerne i 
andre  nordiske lande. Det k ræ ver  initiativ at 
igangsætte et mere målbevidst arbejde på 
dette område. Det k ræ ver  information om 
muligheder, der  allerede eksisterer.  Det k ræ 
ver formulering a f  frem tidens aktiviteter.  Det 
k ræ ver  bevillinger til arbejdets  gennem førel
se. Og det haster.

Lad os i fællesskab bane vejen for, at også 
unge grønlændere i højere grad kan få glæde 
og nytte af  nordisk samarbejde.

Statsm in ister  Sorsa: Fru president! Det fö
refaller som om vi efter några magra å r  kan 
vänta oss något fö rbättrade kon junktu re r  un
de r  de kom m ande åren ,  men av allt att  döm a 
blir kon junkturuppsvinget relativt kortvarigt. 
Fö r  Finlands del räknar  vi med en ti llväxt i 
B N P de tta  år  på omkring 3 1/2 procent och 
nästa  år  drygt 3 procent.  T yvärr  måste vi 
konsta tera  att någon väsentlig förbättring i 
sysselsättningsläget inte ä r  att vänta.

E n är  möjligheterna och behovet  att bedri
va s timulerande finanspolitik har minskat, 
förskjuts tyngdpunkten  i den ek onom iska  u t
vecklingen till export  och investeringar, så
som framhållits av N o rd iska  ministerrådet i 
förslaget till handlingsplan för ekonom isk  u t
veckling och full sysselsättning.

I den fortsa tta  behandlingen av förslaget 
vore det positivt om  tyngdpunkten  kunde för

skjutas mot en kartläggning av sådan a  o m rå
den där m an bäst kunde främja sysse lsä t t
ningen och i de t ta  u tredn ingsarbete  ge såväl 
fackföreningsrörelsen  som industriförbunden 
ökade möjligheter att  de lta  i arbetet .

I förslaget till handlingsplan ställs ökat 
krav på internationellt  sam arbe te  för att finna 
en lösning på  de aktuella ek onom iska  p ro
blemen. D essa  krav gäller inte ba ra  industr i
ländernas sam arbe te  för att trygga den  på 
gående konjunktu ruppgången  utan  o ck så  mer 
globala och d jupgående frågor. K on jun k tu r 
uppsvinget med dess  livligare utrikeshandel 
e rbjuder möjligheter o ckså  för ett u tv eck 
lande av handelssystem en.  I fö rs ta  hand 
borde man nu avveck la  de protek tionis tiska 
åtgärder ,  som vuxit fram i industr i länderna 
under årens lopp, såsom  subven tione r  till ex 
portindustr in  samt b estäm m elser  som försvå
rar  importen. E tt  gem ensam t mål för  de nor
diska regeringarna borde  vara , att konkreta  
resultat å s tadk om m es  i det här  hänseende t  
till exem pel vid O E C D :s  ministerm öte nästa 
maj.

K o nkre ta  resultat vore nödvändiga också  
av den o rsaken  att diskussionen om en global 
förhandlingsrunda inom ram en för G A T T  på 
nytt har  kommit igång. K ärn frågorna  i en ny 
förhandlingsrunda blir en uppm jukning av de 
kvantita tiva begränsningarna  (restr iktio
nerna) i handeln ,  en minskning av osynliga 
handelshinder sam t åtgärder  för att liberalise- 
ra handeln med t jänster  och  lan tb ru kspro 
dukter.

Såvida det inte är  möjligt att  upp nå  resultat 
rörande raseringen av protek tion ism en på nu 
varande fora, finns det o rsak  för  de nordiska 
länderna att ta  initiativ till en  bredare  in te rna
tionell handelskonferens  på hög nivå. En för
utsättning för sam m ankallande t  och ett f ram 
gångsrikt genom förande av en sådan  konfe
rens ä r  att  industr i länderna redan  på förhand 
bereder  sig på  att av stå  från de m ånga be 
gränsningar som berö r  handeln m ed varor  
och tjänster  mellan dem. En ex tra  be redskap  
borde finnas för att kunna visa smidighet mot 
utvecklingsländernas krav. Deras enorm a 
skuldbörda visar att  de har varit be redda  att 
im portera från industr i länderna  m era  varor  
och tjänster  än vad de själva förm ått  ex p o r te 
ra till dessa  länder.

Ett  annat krav  som N o rd iska  ministerrådet 
har  ställt i sitt förslag till handlingsplan är  att
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tillräckliga finansiella resu rse r  ställs till den 
tredje världens förfogande. Detta  kunde inte 
bara  stödja u tvecklingsländernas  finansiella 
läge men o ck så  stimulera världshandelns  u t 
veckling. Finland har  t illsammans med de 
övriga nordiska länderna  ivrat för en politik 
som går ut på  att världsekonom ins,  särskilt 
då u tvecklingsländernas,  finansieringsbehov 
skall beak tas  bättre  än förut,  vilket skulle 
innebära att de internationella finansierings
institutens kreditm öjligheter m åste  ökas 
snabbare än hittills öve renskom m et.  I denna 
fråga har man dock inte avance ra t  tillnärmel
sevis så snabbt som vore önskvärt  ur  vår 
synpunkt.  H ä r  finns klart ett  om råde för in
tensifiering av sam nord isk t  agerande.

F ö r  att de t internationella f inansieringssy
stemet skall kunna fungera framgångsrikt 
krävs också  att den ek onom iska  politiken i 
olika länder harm oniseras  väsentligt bä t tre  än 
i dag. En konsekvens  av dåligt sam ordnad 
politik har  tagit sig uttryck bl. a. i osäkerhet  
på den internationella va lu tam arknaden . D e t
ta har haft negativa effekter på vä rldshan
delns utveckling. Det föreligger ett stort be 
hov av att lägga va lu tasystem et på en stabi
lare bas. Detta  föru tsä t ter  ett utvidgat va lu ta
sam arbe te  regeringarna emellan, men även 
att den övriga ek onom iska  polit iken sam ord
nas. Detta  gäller speciell t de nordiska län
derna ,  som dessu tom  så långt som möjligt bör  
enas om gem ensam  strategi i internationella 
organ. Det ä r  viktigt, a tt  sam nord isk  aktivitet 
också  på det här om rådet  intensifieras,  såsom 
alldeles riktigt har understruk its  i förslaget till 
handlingsplanen.

Tillåt mig påm inna om de tan kar  jag  f ram 
förde vid s tatsm inis term öte t  i nov em ber  1982 
rörande ett utvidgat sam arbe te  mellan de nor
diska länderna  å en a  sidan och vissa u tve ck
lingsländer å  andra  sidan. Min utgångspunkt 
var  att vi skulle söka medel för att förbättra  
de t svåra  läget för u tvecklingsländerna i en 
s ituation där  framstegen i förhandlingarna på 
globalt plan föreföll att  ha s tanna t upp. Idag 
ser  s ituationen inte ett dugg ljusare ut, snara
re har utvecklingen gått i en sämre riktning.

Jag kan i alla fall med tillfredsställelse k o n 
statera  att man på t jänstem annaplan  redan 
har börjat u treda  utvecklingsm öjligheterna 
och olika lösningsmodeller.  Det ä r  för mig en 
självklarhet att  u tgångspunkten uttryckligen 
måste vara en förbättring av utvecklingslän

dernas  ställning och att  man samtidigt ta r  i 
beak tande andra  liknande tankegångar som 
framförts  i N o rd en .  De resultat och erfaren
he ter  som man redan uppnått  i sam arbe te t  på 
utvecklingshjälpens om råd e  skall naturligtvis  
til lgodogöras och eventuella  å tgärdsrekom- 
m endationer  d im ensioneras  realistiskt u t 
gående från de nordiska ländernas resurser.

Fastän  de nordiska länderna inte med egen 
makt kan påverka  den internationella u tve ck
lingen kan de genom  sina initiativ s tyra den. 
Ett om råde dä r  de nordiska länderna  har varit 
init iativtagare är  skyddandet  av Östersjön. 
Jag tar fram det här  exem plet av den orsaken 
att i år, närm are bestäm t nästa  m ånad, fyller 
Östersjöavta let  10 år.  Vi vet alla hur mycket 
som på  basen av det här  avtalet har  kunnat 
göras för att rädda Östersjön.

L iknande initiativkraft har visats också  
inom andra  frågor som rör miljövården. De 
nordiska länderna bör  kunna upp träda  som 
förtrupp för industr i länderna då det gäller att 
skydda vår  miljö. Speciellt då  när  vi ser att 
det på lång sikt är  fråga om att skydda  förut
sättningarna för livskraften i vår  ekonomi.

Den s tyrka  vi kan uppvisa på internationel
la fora är  i hög grad beroende av den gem en
skap och det sam arbe te  vi kan uppvisa på 
hem m am arknaden .  Den förståelse vi har för 
varandras  problem och den politiska vilja vi 
kan uppvisa för att lösa dem har hela tiden 
varit och är fortfarande den s tarkaste  drivmo- 
torn i det nordiska sam arbetet .

Kielimuurista ei saisi m uodos tua  este ym- 
m ärtäm yksen  syventämiselle. Vaikeudet 
ovat voite ttavissa koulutuksella , m utta  nyky- 
päivänä myöskin uuden teknologian avulla, 
sellaisillakin alueilla, joil la se tähän m ennessä  
ei ole ollut mahdollista.

Nu funderar  ni säkert  på vad den här finska 
meningen som hade förirrat sig in i mitt tal 
be tyder.  Det var  sp råkm uren  ni s tötte  på, 
men den som lyssnade på  simultantolkningen 
kunde lägga m ärke till att  man kan kom ma 
över språkm uren .

Språkfrågan är  i och för sig ingen ödesfråga 
i det nordiska sam arbe te t ,  vi skall umgås på 
det sätt som förefaller naturligast. Men om vi 
på det här  om rådet  kunde visa lite större  ö p 
penhet skulle vi snart  m ärka  hur berikande 
det skulle vara för den egna nationella kultu
ren. T ro ts  att  vi har  ba ra  goda erfa renh e te r  av 
tvåspråk igheten  i Finland ä r  det inte min av-
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sikt att  rekom m end era  de övriga nordiska 
länderna att bli officiellt flerspråkiga. Jag ef
ter lyser  ba ra  en större  förståelse för dem  som 
har  problem.

Det ha r  med tiden blivit allt m era  up p en 
bart hur viktigt det är  för identiteten och den 
inte llektuella utvecklingen att ha ett funge
rande m odersm ål i ryggen. Det ä r  halvsprå- 
kigheten som isolerar, inte ett fungerande 
m odersm ål.

Språkfrågan har  und er  den senaste  tiden 
här i Sverige fått överdrivet tillspetsade 
former, d ä r  målet och medlen inte ha r  varit 
helt sym m etriska .  Utbildningsfrågan är  na
turligtvis en in tern svensk angelägenhet,  men 
Finlands regering är  beredd  att ställa hela sin 
sakkunskap  till förfogande om  det kan hjälpa 
att  stabilisera finska språkets  tusenåriga tra 
ditioner i Sverige för att den vägen försöka 
lösa en del av de djupt gripande mänskliga 
problem som den nuvarande situationen ger 
upphov  till.

Tungesvik: Det e r  med glede me i dei nor
diske kristne parti,  som eg ta lar på  vegner av, 
kan konsta tera  at de t nordiske sam arbeidet er 
i vokste r  og framgang. S am væ r mellom nor
diske broderfolk har  sin eigen verdi av di det 
er med og styrkjer  kulturelle band, skaper 
venskapsband  på  det personlege planet og gir 
auka forståing for dei andre nordiske lands 
polit iske, kulturelle og økonom iske  eigenart.

Tradisjonelt har  ein tala om  dei fem nordi
ske land, som til sam an har utgjort det nordi
ske fellesskap. Det er med særleg glede me i 
å r kan kon sta te ra  at dei s jølvstyrte om råda 
Fæ røyane ,  Grønland og Aland no gjennom 
eigen representasjon i Nord isk  Råd blir endå 
sterkare kny tta  til de t nordiske fellesskapet,  
og på den m åten får utvida sitt høve til både å 
m otta  og gi impulsar innanfor krinsen av nor
diske vener.

I alle dei nordiske landa e r  det sysselset-  
j ingssituasjonen, med til dels rekords to r  a r 
beidsløyse, som er  det dom inerande problem 
i den økonom iske  politikken, noko debatten  
til no ha r  synt. Det er d ram atisk  når me får 
høyra at 100000 personar  har blitt a rbe ids
lause i våre land berre  i 1983, og at minst 
650000 personar  i gjennomsnitt  går utan a r 
beid til kvar  tid.

Ein slik situasjon kallar på rask og intensiv

handling, og det var  utvilsamt den alvorlege 
situasjonen som  fekk N o rd isk  Råd i fjor til å 
samla seg om ei oppm oding til N ord isk  Mini
sterråd om å  u ta rbe ida  ein handlingsplan for 
økonom isk utvikling og full sysselsetjing. 
Framlegga frå Ø konom isk  utvalg om hov u d 
element i ein slik plan er  berre  i begrensa  grad 
følgde opp til no, m en det e r  neppe tvil om at 
dei tiltak som  også i dag er  aller mest n ød v en 
dige å  konkret isera  og realisera  for å  få bukt 
med arbeidsløysa,  e r  dei sam e som Ø k o n o 
misk utval -  in te ressan t  nok -  s tod saman 
om  i fjor, nemleg betring av va lu tasam arbei
det,  aktiv arbe idsm arknadspoli t ikk ,  demping 
av veksten  i offentlege utgifter, au ka  p ro du k 
tivitet i offentleg sektor  og i næringslivet. In
ternasjonalt  e r  det viktig å styrkja nordisk 
samarbeid i dei ulike fora og sikra den frie 
handelen mellom landa. N o rd isk  M inisterråd 
har til no berre  noko på veg følgt opp Ø k o n o 
misk utvals oppm oding, og me får høve til å 
drøfta  dei retningsliner som er  framlagde, 
seinare.

Det kan ko n sta te ras t  at arbe idsløysa  er eit 
grunnleggjande sosialt og m enneskeleg  p ro 
blem. Oppleving av eige verd som m enneske 
og naturleg sjølvrespekt er  avhengig av at 
m ennesket  ikkje føler seg til overs .  Arbeidet 
adlar m annen , e r  eit velkjent ord med djupt 
innhald. Våre sam funns helse i fram tida er 
avhengig av at me m aktar  å  løysa desse  p ro
blem a på ein tilfredsstillande måte. Derfor 
m å me kjempa mot arbe idsløysa  både på kort 
og lang sikt. Dei mange negative kon se kv en 
sar både for enke ltm enneske t ,  familien og 
samfunnet tilseier ei opprioritering av dette 
arbeidet i våre land, og ungdom en er særleg 
utsett.  Dei har  ikkje den sam e sosiale fo rank
ring som vaksne har,  og all erfaring viser at 
dersom  dei manglar både utdanning og a r 
beid, er  dei ømtålege og lette offer for n e d 
bry tande krefter.  Av konkrete  tiltak for unge 
er  det grunn til å fo rste rka  innsatsen  når det 
gjeld utdanningsplassar ,  særleg innanfor det 
yrkesre t ta  skuleverket.  Fleire lærlingeplassar 
er  ög nødvendig i alle våre land.

U ngdom m ens  situasjon er  generelt  va nsk e
leg i N orden. Rusgiftproblem a er  blitt heilt 
sentrale. Alkohol og narko tika  skaper  sti
gande problem både gjennom den skade som 
blir påført kvar einskild  m isbrukar,  og gjen
nom dei harde misbrukarm iljø  som oppstå r,  
med vald, kriminalitet og sosialt forfall. Dette
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er uhyre vanskelege problem  å løysa. Det 
føreligg vonleg snart  ein nordisk handlings
plan mot narkotika. Me treng i dei nordiske 
land å sam ordn a  våre erfaringar endå meir og 
å læra av kvarandre ,  der  nokon av oss har  
lukkast.  N ark o t ika  biir smugla inn i landa 
våre. Eit en då  te t ta re  sam arbeid  mellom po 
liti og re t tsvesen  i dei ulike land burde kunna 
betra  denne situasjonen.

Elles er  det m oderne  sam funnet -  både i 
N orden  og andre s tader  i den vestlege verda 
— prega av norm oppløysing og familieopp- 
løysing. E k teskap e ts  stilling e r  svekka, skils
misser skjer i t itusental i våre land, og endå 
fleire born  opp lever  at heimen blir oppløyst.  
Både forskning og sunn fornuft gjer det klårt 
at slike hendinger set djupe spor i mange 
sinn, særleg barnesinn.

K an  me gjera noko på nordisk plan for å 
hjelpa våre familier og dei mange born til å få 
oppleva meir av tryggleik, harmoni og stabili
tet i eigen heim? Dette  er grunnleggjande be 
hov for alle m enneske.  G jennom  lovgjeving 
åleine er  det neppe mogleg å løysa desse 
problema. K va  då?

Dei fleste m enneske  ser verdien av stabili
tet og harmoni i heim, familie og ek teskap.  
Ytre forhold som  arbeidsløyse,  bustadpro-  
blem o . l .  gjer det vanskeleg å realisera 
ideala. N o rm oppløysing  og raske endringar  i 
ku ltu rm ønstere t  ve rka r  som eit holdnings- 
press mot familien og undergrev  respekten 
for denne viktige kjelde til tryggleik for små 
og store. K an  me på  nordisk basis finna fram 
til botemiddel mot familieoppløysinga? Kva 
med eit nordisk sam arbe id  om etablering av 
ek teskaps-  og familieskular, med ei etisk for
ankring basert  på vilje til fellesskap og a n 
svar, og der  særleg hjelp blir gitt til å møta 
krisesituasjonar  i livet? H ansken  blir kasta  til 
Sosialu tvalget. M edlem sforslag om em net er 
til vurdering.

Utviklingshjelpa e r  ei av h ja rtesakene for 
dei kristne parti i N o rden .  Det e r  gledeleg å 
konsta tere  at det føregår eit u ts trekt nordisk 
samarbeid også på de t te  feltet. Det er med 
spenning me ser fram til den rapport  som 
statsrådane for utviklingshjelp i nær framtid 
skal levera om arbeidet med eit nordisk 
m ønste r  for økonom isk  sam arbe id ,  med ei 
avgrensa gruppe u-land i Afrika, dei såkalla 
SADCC-landa. S ta tsm in ister  Sorsas initiativ 
på dette  feltet er  særs in teressant,  og dersom

m ønste re t  er  vellukka, bør  det p røvast  også i 
andre de lar  av den tredje verda.

Til slutt: N o rd en s  an svar  for den fattige del 
av verda  er  ubegrensa  og ubetinga. T rass  i 
våre økonom iske  vanskar ,  sysselsetjings
problem og sosiale problem  er  de tte  sm å k n i
singar på blankt hav. Me bur  på solsida og må 
ta konsekvensen  av det ved å halda oppe 
betydelege overføringer  på bilateral og multi
lateral basis og finna sam arbe idsfo rm er  som 
kan gi best mogleg utnytting av ressursar.

Elo: F ru  president!  Språket är det otvivel
aktigt viktigaste medlet för en  individ att u t 
trycka  sig. Därför  ä r  språket  också  ytterst 
viktigt för en  individs helhetsutveckling. I 
den svenska regeringens proposition  till riks
dagen 1975 angående riktl injer för invandrar- 
och minoritetspolitiken konsta teras  det: " e t t  
barn  som inte får möjlighet att u tveckla sitt 
m odersm ål till en ab strak t  nivå och som i 
skolan konfronteras  med undervisning på ett 
annat språk, u tsä t ts  för s tora  intellektuella 
och em otionella påfres tn ingar .”  Den finska 
regeringen har o ckså  understruk it  de t ta  och 
har  haft det som u tgångspunk t i sina förslag 
angående å tgärder  för att trygga den finsk
språkiga undervisningen för de finska barnen 
i skolorna i Sverige.

U n d er  de senaste  dagarna  har man både i 
Finland och Sverige livligt d iskutera t  de 
finska barnens  möjligheter att få underv is
ning på sitt eget språk  och sverigefinnarnas 
ställning i a llmänhet.  A en a  sidan har  m an i 
Sverige låtit förstå  att f innarna behandlas 
som en särskild grupp  i Sverige på grund av 
den gem ensam m a kulturen i Finland och Sve
rige och också  på  grund av nordiska  avtal. A 
andra  sidan har man o ckså  låtit förstå  att 
finska språket  inte kom m er att få någon sär
ställning i Sverige. Det faktum  att sverige- 
f innarna behandlas  som om  det inte fanns 
några nordiska  avtal inger bek y m m e r  i F in
land.

F innarna  i Sverige ha r  långa traditioner 
och num erärt  stiger antalet  f inländare i vårt 
väs tra  grannland till ungefär 400000 av vilka 
nästan 300000 ta lar finska som m odersm ål. 
Därför tycker  man i Finland att sverigefin- 
narna är  en bes tående  nationell minorite t ,  vil
ken bör  ti l lerkännas specialställning i det 
svenska samhället.  Hittills har Sverige dock
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inte kunnat  avgöra,  om man behand lar  fin
narna  som  invandrare  eller som en äk ta  natio
nell minorite t ,  vilken också  tillerkänns m ino
rite tens rättigheter.

Den svenska  invandrarpolit iken har  i och 
för  sig varit progressiv, m en ett  s tarkt inte
g ra t ionstänkande har varit u tm ärkande för 
denna  invandrarpolitik . Då det gäller att  för
bä t t ra  de finskspråkigas ställning i Sverige, 
m åste  m an  börja m ed skolundervisningen. 
Det räck er  inte till med att  ge de finska ba r 
nen undervisning på sitt eget språk en das t  på 
grundsko lans  låg- och mellanstadium , utan 
ba rnen  m åste  ges möjlighet a tt  genom gå hela 
grundskolan på  sitt eget m odersm ål.  Som  den 
finska undervisningsm inis tern  Kaarina 
Suonio k on sta te rade  i sitt inlägg på förm idda
gen borde de finska barnen  få tillfälle om de 
så vill att  s tudera  på  finska o ckså  i gymnasiet.

I sitt u tlå tande om  språk- och kulturarvs- 
u tredn ingens  be tänkande  har  finska un d er
visningsministerie t sagt bland annat  att  det 
nordiska  kulturavtale t  inte har  tagits tillräck
ligt i be trak tande vid värderingen av de 
f inskspråkigas ställning. Det finska under
visningsministeriet anser  de t  vara  m ycket 
önskvär t  att  de finskpråkiga även i gym nasie
skolan kunde s tudera  teo re t iska  äm nen på 
sitt m odersm ål inom ram en för den ko m m u 
nala vuxenutbildningen. Ministeriet pekar  
härvid på de posit iva erfa renh e te rna  från fö r
söksverksam h eten  åren  1977—1982.

F ö r  att sam m anfatta  det ovansagda  skulle 
jag  vilja säga att f innarna i Sverige måste 
t illerkännas en specialställning bland de na 
tionella m inorite terna. Detta  för sin del fö ru t
sä t ter  att de finska barnen  ges bättre  möjlig
het till undervisning på  sitt eget m odersm ål i 
hela grundskolan och i gym nasiet .  Fas tän  det 
inte kanske är  på  sin plats att jäm föra  fin
landssvenskarnas  och sverigefinnarnas ställ
ning i respektive länder med varandra ,  ä r  det 
möjligt att  vidta många nödvändiga åtgärder  
för att förbättra  de finskpråkigas ställning här 
i Sverige.

Grethe Lundblad: Fru president! Det har 
funnits såväl höjdpunk ter  som vågdalar i det 
nordiska sam arbe te t ,  allt från 50-talets hög
stäm da  nordiska fram tidstro  till 70-talets ha
vererade Nordekförhandlingar  över  spirande 
kultur-, forsknings- och m iljövårdssam arbete 
till dagens svårigheter att m öta ökande men

egentligen likartade sysselsättn ingsproblem  
och offentliga f inansieringssvårigheter med 
gem ensam m a krafttag utan  hänsyn  till g rän
ser  i N orden .

Det kan med fog riktas kritik från de nor
diska folken, om N ord en s  politiker i dag blir 
handlingsförlamade inför de s to ra  arbetslös- 
he tsköerna  och inför svårighe terna  att f inan
siera sådan välfärd som blivit en  del av var- 
dagstryggheten i N o rd en .  Förs t  m åste  man 
uttrycka tillfredsställelse med att det under 
de senaste  tio åren  har  varit en s tegrad sys
selsättning i N o rd en  -  med sam m anlagt ca 
850000 p e rsone r  m er  i arbe te  i Norge ,  Sveri
ge, D anm ark  och Finland -  men tak ten  har  
varit något ojämn mellan länderna.  G e m en 
sam m a drag är  att  sysselsättn ingsgraden för 
män i stort sett ha r  stagnera t,  m edan  den ökat 
med ca 10% för kvinnor i vart och ett  av de 
fyra näm nda länderna.  Det synes  vara  ett 
genom gående drag i N o rd en  att såväl den 
privata  som den offentliga t jänstesek torn  
ökat,  m edan tillverknings- och lantbrukssek- 
torn minskat.

Som m ånga i de n na  debatt  näm nt tidigare 
är antalet a rbe ts lösa  i N o rd en  i dag ca  800000
-  en tredubbling sedan 1973. Ute i världen är 
de nordiska  länderna  ofta kända  som väl- 
färdsländer med god social trygghet och  väl 
etablerade fördeln ingssystem  mellan b eh ö 
vande och icke behövande.  Därför  bör  de 
bris ter som nu genom  stigande arbets löshet 
och offentliga besparingsåtgärder  t räde r  i d a 
gen vara en aldrig tys tnan de  källa till oro  i det 
dagsaktuella politiska arbetet .

Antalet miljonärer ökar  i de nordiska  län
derna ,  och m ånga enskilda personer  i N orden  
får växande fö rm ögenhete r  — även om infla
tionen något minskar det reella värdet.  Men 
antalet a rbe tslösa som hänvisas  till social
hjälp därför  att försäkrings- och s tö dsy s te 
men för a rbe ts löshe t  icke räcker  till uppgår 
nu till mellan 20 och 30%  av de arbetslösa.

I rapporten  från N o rd isk a  ministerrådet 
om arbe tslöshe tens  k os tnader  i N ord en  k o n 
s taterar  man i en sam m anfattn ing  att 
’'a rbejds løshedsperioderne  er  gennem gående 
blevet længere i takt med den vok sende  a r 
bejdsløshed; de tte  indebæ rer risiko for ud 
skillelse af g rupper a f  egentligt langtidsar
bejdsløse, som bæ rer  en stor  del av den sam 
lede arbejdsløshed målt  i antal dage. Andelen 
a f  langtidsledige e r  dog ret forskellig i de nor-
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diske lan d e .”
I rapporten  konsta teras  vidare:
För  det första: En pågående arbetslöshet 

fungerar  för arbe tsg ivarna  som en indikator 
på att den arbetslöse kanske ä r  mindre kvali
ficerad som arbetskraft .

För  det andra: Arbe tslösa  med socialhjälp 
får ett  försörjn ingsstöd, som är mindre än 
arbe tslöshe tsförsäkringens,  och det försvårar  
den arbe ts löses  situation.

F ö r  det tredje: Långtidsarbets löshet  synes 
-  om än i varierande grad -  ofta ha negativa 
sociala och hälsom ässiga effekter för den e n 
skilde och hans familj.

H ä r  finns alltså mitt i Välfärdsnorden en 
påtaglig fara för att det bildas ett nytt pro le ta
riat.

Enligt rapporten  beräknas  att det för sam 
hället vid ett års arbetsledighet för en fackut- 
bildad arbe tare  blir offentliga nettoutgifter,  
som per år  uppgår till: 
i Norge ca  100000 N O K
i Sverige ca  110000 S E K
i D anm ark ca 130000 D K K
i Finland ca  46000 F1M

Man kan fråga sig: H a r  våra länder råd med 
arbetslöshet?

Det efterlyses ofta  konkreta  förslag och å t 
gärder. Jag har å tm instone  en sak att förorda: 
G ör  insatser  för att nordiska industr ier  i ökad 
uts träckning inhandlar  insa tsvaror  till indu
strin i det egna landet eller i andra  nordiska 
länder! Främ ja  den internord iska handelspo
litiken!

I gränssam b arbe te t  mellan Skåne och Själ- 
landsregionen har man undersök t  350 före
tags handels- och industr isam arbete.

Skånsk ve rks tadsindustri  skulle kunna ta 
89%  av sina lokala under leve ranse r  och 68%  
av sina utländska leveranser  från Själlands 
industri- och handelsföretag, men man häm 
tar faktiskt bara  2 %  från an dra  sidan Ö re 
sund.

Om man som exempel tar  tung v e rks tad s
industri på Själland, så skulle man kunna ta 
36%  av sina und er leve ranse r  från Skåne. Nu 
ta r  man 30%  av sina leveranser  från övriga 
u tlandet och  bara 2 %  från Skåne.

Vad är  o rsaken ?  Främ st  anges adm in is tra
tiva svårigheter  vid en riksgräns, osäkerhet  
om valutor och kreditm öjligheter och sist 
men inte minst bristfälliga kunsk aper  om han
del och handelstradition  på an dra  sidan sun

det.
Här finns uppgifter för fördjupad nordisk 

sam verkan , ty vi har m ycket gemensamt.
En översikt över  konjunkturs ituationen i 

N o rd en  under de senaste  decenn ierna ,  som 
Sveriges riksbank gjort, v isar  att  de flesta 
länderna haft sam m a utveckling.

U n d er  1982 devalverade  man i tre  nordiska 
länder. U n der  1983 var tillväxten internatio
nellt sett s tark i fyra nordiska länder. I tre 
länder har industr iproduktionen ökat jäm nt 
de senaste  åren. Tre länder har under 1983 
förbättrat  bytesbalansen  betydligt. I fyra nor
diska länder försäm ras  arbe tsm arknadsläget .

Översik ten  visar  att den kraftiga svenska 
devalveringen inte skapa t  större  svårigheter i 
Norden.

Det finns alltså goda grunder  för  ett fortsatt 
nordiskt sam arbe te  också  vad gäller ekonomi 
och arbe tsm arknad .

Börja gärna ett konkret sam arbe te  i Ø re
sundsregionen! Där bor 14% av N ord ens  be 
folkning. Men dä r  finns också  hela 18% av de 
arbe tslösa  i N o rd en .  Låt oss få kon kre ta  ex 
empel på sam arbe te  som svarar  mot väsen t
liga behov! Det skapa r  nordisk  framtidstro.

Ivar Hansen: Fru præsident! I lighed med, 
hvad der  var  tilfældet ved genera ldebatten  på 
Nord isk  Råds session  i fior, har  jeg  kon s ta 
teret,  at de 3 m edlemsforslag fra økonom isk 
udvalg om  økonom isk  udvikling og fuld be 
skæftigelse i N o rd en  også i å r  har  indtaget en 
f rem trædende plads i debatten .  Flere tidli
gere talere har nævnt,  at disse forslag nu har 
resulteret  i et ministerrådsforslag. Ø k o n o 
misk udvalg har  givet udtryk  for synspunk ter  
i t ilknytning til de tte  m inisterrådsforslag, og 
det har også allerede været næ vnt i debatten ,  
at økonom isk  udvalg har  givet udtryk  for kri
tik ove r  for m inis terrådet,  fordi man ikke 
m ener,  at m inis terrådets  forslag er  konkrete  
nok -  set i sam m enhæ ng  m ed, at  der  er  m e
get alvorlige p rob lem er  også i de nordiske 
lande med hensyn  til beskæftigelse og sam 
fundsøkonom i i det hele taget. Det e r  klart, at 
de t også er  en kritik, d e r  bæ re r  min und er
skrift.

N å r  det er sagt,  synes jeg ,  de t e r  rimeligt at 
tilføje, at jeg  synes,  man har  kunnet kon s ta 
tere ,  at der  på  væsentlige om råd er  e r  o v e r 
enss tem m else  mellem de synspunk ter ,  udval-
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get har  givet ud tryk  for, og de synspunkter ,  
d e r  ko m m er  til u d tryk  i m inis terrådsforsla
get. Som  eksem pler  he rpå  vil jeg  gerne 
næ vne ,  at m inis terråde t j o  ha r  givet ud tryk  
for, at m an i frem tiden vil bes træ be  sig mere 
for  a t  op træ de i fællesskab p å  det in ternatio
nale plan.

I den forbindelse vil jeg  gerne næ vne , at jeg  
i fjor i foråre t  1983 havde lejlighed til på 
økonom isk  udvalgs vegne at foretage en rejse 
til Paris og dé r  føre sam tale r  m ed rep ræ se n 
tan te r  for  O E C D . D e t var  in te ressan t  og til
fredsstillende at  iagttage det meget betydelige 
og gode sam arbe jde,  man kunne se eksis te
rede mellem delegationerne fra de nordiske 
lande. Jeg  synes,  de t e r  tilfredsstillende at 
no te re  dette.

På andre  om råd er  synes je g  også, de t er 
tilfredsstillende at se, at ministerrådet er 
enigt om, at  væsentlige e lem ente r  for  b e k æ m 
pelse a f  arbe jdsløsheden  og en dårlig øko n o
misk udvikling er  en fortsa t  bekæm pelse  af  
inflationen, en  fortsa t  s tram  budgetpolitik ,  og 
at man fører  en politik, d e r  s ikrer en  fortsat 
bedre  k o nkurrenceevne  i e rhvervslivet,  som 
hovedelem enter .

M en ellers e r  de t selvfølgelig rigtigt,  at en 
del af  ministerrådets  forslag har  ka ra k te r  a f  et 
katalog, hvilket m åske kan dæ kke over,  at 
m inis terrådet ikke ha r  kunnet  blive enigt på 
en række punkter .  D e t  m å vi selvfølgelig tage 
til efterretning. Det hænger formentlig sam 
m en m ed, at de nordiske landes regeringer 
nok på  nogle p un k ter  har  en forskellig opfa t
telse af, hvilke elem enter  m an skal tage i 
anvendelse  i den økonom iske  politik.

Det e r  blevet næ vnt  her i debatten  i dag og 
også i går,  at regeringerne skal gøre en større 
indsats  for at  forbedre beskæftigelsen. H e r  
vil jeg  gøre o pm æ rksom  på, at på om rådet 
arbejdsm arkedspolit ik ,  de r  også bliver nævnt 
i ministerrrådsforslaget,  har  bekæm pelse  af 
ungdom sarbe jdsløsheden en  frem trædende 
plads.

Jeg synes,  man i den forbindelse godt kan 
frem hæve, at den danske regering for nylig i 
folketinget har  fremlagt et om fattende forslag 
til bekæm pelse  a f  ungdom sarbe jdsløsheden . 
Jeg håber,  præcis de t sam m e er tilfældet i de 
øvrige nordiske lande.

M en det er jo  ikke nok med god vilje og 
m ange forslag fra  regeringerne på arbe jds
m arkedspolit ikkens  om råde. Det e r  også m e

get vigtigt, at de meget stærke organisa tioner, 
vi har  på a rbe jdsm arkede t ,  forstå r  deres  m e
get s tore an sva r  i disse år.  Det gæ lder  i h en 
seende til at skabe m ere bevægelighed på a r 
be jdsm arkede t ,  m ere mobili tet, flere deltids
stillinger -  i de t hele taget,  at man an skuer  
hele spørgsm åle t om  flere arbe jdsp ladser  
med lidt nye og utraditionelle øjne.

E t andet om råde,  jeg  gerne vil næ vne ,  som 
ministerrådsforslaget også frem hæ ver,  e r  næ
ringspolitikken, h vo r  jeg  specielt gerne vil 
t række et enkelt punkt  frem , nemlig fjernelse 
a f  hindringer for flytning a f  varer,  a rbe jds
kraft og kapital ove r  g ræ nserne .  Jeg  lagde 
m ærke til, at den norske statsm inis ter ,  K åre  
Willoch, i går  fandt anledning til at næ vne et 
specielt p roblem , nemlig den kritik, vi fra 
dansk  side har ført frem af, at danske  vogn- 
m ænd skal betale afgifter for  at køre på 
norske landeveje. Det e r  rigtigt, at de t har vi 
krit iseret. Hvis f. eks. en dansk  vognmand 
skal køre fra G öteborg  til T rondhjem , bliver 
de t til en ek stra  om kostning på  3000 danske 
kroner. N å r  norske vognm æ nd derimod 
kører  på danske  veje, be ta ler  de ingen afgift. 
Vi håber  ikke, det bliver nødvendigt at løse 
dette  spørgsmål ved at indføre afgifter for 
norske vognm æ nd, når  de kø rer  på danske 
veje. Vi håber,  at vi i s tedet for kan løse 
problem et ved en forhandling med den 
norske regering, således at dansk e  vogn
m ænd i lighed med norske vognm ænd bliver 
fritaget for afgift, når  de kø rer  på norske  og 
svenske landeveje.

F ru  præsident! Jeg har m ed disse få be 
m ærkninger ønske t  at give ud tryk  for det 
synspunkt,  at selv om økonom isk  udvalg har  
givet ud tryk  for kritiske synsp u n k te r  o ve r  for 
ministerrådsforslaget,  opfa t te r  jeg  de resu l
ta ter,  der  er  nået hidtil, som en dialog, der  nu 
er  sat i gang, som en forpligtelse både for 
økonom isk udvalg og for  m inis terråde t til at 
arbejde med en fortsa t  konkretisering a f  de 
forslag, de r  nu er  lagt frem, med henblik på 
en bedre beskæftigelse og en videreudvikling 
a f  sam fundsøkonom ien  i de nordiske lande.

Statsråd  Johan J. Jakobsen: Det øk o no 
miske tilbakeslaget har  g jennom  lang tid p re 
get utviklingen og politikken i de nordiske 
land. T ilbakeslaget,  som først  og frem st  k o m 
m er til u t trykk  gjennom høy og økende  ar-
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beidsledighet,  har også preget genera ldeba t
ten her  i Nord isk  Råd.

Rådet skal senere drøfte aktuelle retnings
linjer for økonom isk politikk og nordisk 
økonom isk sam arbeid .  D ebatten  om minis
terrådsforslag B 47/e vil bli preget av den 
vanskelige avveining mellom kortsiktige til
tak som kan av dem pe de akutte  sysselse t
tingsproblem er.  og den m er  langsiktige s tra
tegi for å utvik le et mer konkurransedyktig  
næringsliv i Norden.

Sjøl om de ekstraord inæ re  sysselsett ings
midler er viktige nok , går jeg  ut fra at rådet vil 
slutte opp om  Økonom isk  Utvalgs hov ed 
konklusjon, nemlig at ” et konkurransekraftig  
næringsliv er avgjørende for hele sam funns
utviklingen i de nordiske lan d ” . Vi må spille 
på et bredt spek te r  av virkem idler for å skape 
en varig bedring av sysselsett ingen i Norden. 
Sentralt her  vil samferdselspolit ikken stå. 
Bedre kom m unikasjoner  skape r  grunnlag for 
økt produktivite t ,  reduser te  t ran sp o r tk o s t
nader bedrer  kon kurranseev nen ,  og en u t
bygging av kom m unikasjoner  gir grunnlag for 
en bedre ressu rsu tny tte lse  i hele  Norden.

Et karakteristisk  trekk  ved samferdsel er  at 
den er ti lretteleggende for annen økonom isk  
aktivitet. Det er  ikke bare et spørsm ål om å 
velge standard  og kostnad på  en offentlig 
ytelse, det dreier  seg også om investeringer 
og tiltak som skal gi økonom iske  bespare lse r  
for annen økonom isk virksom het,  både pri
vat og offentlig. I dagens økonom iske  situa
sjon m å vi derfor  ikke gjennom en for effektiv 
og snever utgiftskontroll hindre k o s tnadsb e
sparende tiltak innenfor sam ferdselssek
toren. En effektivisering av t ransporten  er  for 
øvrig ikke bare et spørsm ål om  økonom iske 
uttellinger. G jennom  lovverket og gjennom 
avgifts- og subsidiepolitikken kan ram m evil
kårene tilpasses m arkede ts  behov og således 
gi et bidrag til et m est mulig effektivt t rans 
por tm ønste r .  En satsing på bedre kom m uni
kasjoner og en høyere transpor ts tandard  
hører  derfor  med i en strategi for bedre t kon
kurransekraft .

I arbeidet for å  effektivisere tran spo r ta r 
beidet må en imidlertid ikke glemme at et 
godt utbygd t ranspor tne t t  og et variert t rans
porttilbud e r  en avgjørende forutsetning for 
regional utvikling. Dette  gjelder ikke minst i 
økonom iske nedgangstider, hvo r  kravet om 
omstilling og rasjonalisering også innebærer

fare for uønsket  konsen tras jon  og sentralise
ring av næringsliv og bosetting.

En strategi for en produktiv i te tsfrem 
m ende og ko s tnadsd em pende  sam ferdselspo
litikk vil bl. a. m åtte  omfatte :

Investeringer  i kos tnadsb esparend e  til
tak som heving av aksel trykk, bedre fram 
kommelighet og m er  rasjonell term inalbe
handling.

Bedre utnyttelse av t ransportkapasi te ten  
og bedre tilpassing gjennom differensiert 
og m arkedsre t te t  prispolitikk.

Incitam ent til rasjonell tilpassing hos 
brukere ,  u tøvere  og m yndigheter.  Kost- 
nadsansvarsp rinsippet  må her stå sentralt.

En subsidiepolitikk som hindrer  unø d
vendig subsidiering. R edusert  subsid iean
del vil frigjøre midler til investeringer i 
bedre kom m unikasjoner.

Og endelig: Juster ing av lovverket slik at 
en kan fremme en mest mulig rasjonell 
transportu tøvelse .  T ransportb rukernes  b e 
hov må i s terkere  grad settes  i fokus.
Ved økonom isk  s tagnasjon vil proteksjoni

stiske tiltak lettere få gjennomslag i de en 
kelte land. De nordiske land bør  i fellesskap 
søke å  motv irke en slik utvikling. Arbeidet 
med å harm onisere  samferdselspolit ikken i 
N o rd en  er  i den sam m enheng  et skrit t i riktig 
retning.

Forho ldene i de nordiske land er  imidlertid 
så ulike at de t vil være urealistisk å ti lstrebe 
full harmonisering av f. eks. avgifts- og tak st
polit ikken. Ut fra det nevnte kostnadsan- 
svarsprinsipp m ener  en i N orge  at avgiftspoli
tikken prim ært bør  baseres  på brukeravgifter.  
Den norske regjering e r  de rfo r  i ferd med å 
avvikle im portavgiften på lastebiler. Innenfor  
gitte prinsipielle ram m er m å det enkelte  land 
sjøl tilpasse den konkrete  politikken til de 
spesielle forhold som eksis terer.

N å r  det gjelder det spesielle avgiftspro- 
blem som Ivar H ansen  ne ttopp  tok  opp, vil 
de t bli anledning til å  kom m e tilbake til de tte  i 
forbindelse med råde ts  spørretim e på  fredag.

Avslutn ingsvis  vil jeg  und ers trek e  be tyd
ningen av de felles bestrebe lse r  i N ord en  for 
å  styrke forskningssam arbe idet  innenfor 
t ranspor tsek toren .  Det arbeid som drives i 
Det nordiske em betsm ann su tva lg  for trans- 
por tspørsm ål,  ha r  bl. a. som mål en bedre 
u tny tte lse  av forskningsressursene .  Mye 
tyde r  på at de tte  arbeidet bør  videreutvikles.
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Kanerva: Ärade president!  Finskan är  ett 
rätt  allmänt språk i Sverige. F inska  språket 
har  också  en lång tradition, ty finskan har 
redan varit det andra  inhem ska språket  i S ve
rige i å rhundraden ,  och ä r  det fortfarande. 
Inte ens tvångsförsvenskningen har  kunnat 
göra o m råde t  som u ts träcke r  sig från H a p a 
randa till Luleå  rent svenskspråkigt.

Vi fö ru tsä t ter  inte att Sverige skulle bli två- 
språkigt.  Sverige är  ju  redan nu tvåspråkigt.  
Det förvånande är  bara att Sveriges regering 
inte vill medge detta .  Samtidigt som den 
svenske s tatsm inistern Olof  Palme i N icara
gua beklagat kvävan det  av indianernås och 
sam ernas  kultur,  är han beredd att glömma 
den s törsta  ursprungliga minorite ten i sitt 
eget land, nämligen finnarna. Invandrarnas  
språkfråga kan m otiveras  både med undervis- 
ningsmässiga och sociala skäl, och om skö 
tandet av denna  sak skulle vara en rätt för
månlig lösning för hela det svenska sam häl
let.

Då vi finländska politiska beslutsfattare 
ö nskar  känna vårt  an sva r  i fråga om o m sk ö 
tandet  av denna  fråga, vill vi också  på vårt 
håll m edverka  till att  f inskspråkiga g rund sko
lor och gym nasier  fås till stånd i varje stort 
cen trum  av finsk bosättn ing i Sverige.

Sam arbete t  inom N ord iska  rådet har  fun
gerat i över  tio år i sin nuvarande form. Det 
nordiska sam arbe te t  har  en stark ställning i 
samtliga fem länder även i dag. De senaste 
tiderna har man kommit med uppskattn ingar  
enligt vilka karak tären  i de t nordiska sam ar
betet skulle förändras  på  bekos tnad  av de 
nationella u tgångspunkterna.  M ånne det?

Vi f inländare har  på sistone fört en  generell 
debatt  om identitetens nationella och in te rna
tionella betydelse. Även N o rd iska  rådet har 
alltid arbetat  und er  nationella och statliga 
symboler, och dessa  ger  även denna  dag u t
tryck  för  vår  na tionella bakgrund. Detta  har 
bland annat kommit fram inom idrotten , där 
de nationella sym bolerna  ingalunda avspeglar 
konflikter, utan de olika pa rte rnas  gem en
sam m a erkännande för den fredliga tävling
ens idé. Även de olym piska spelen ä r  en fred
lig mötesp lats  för  olika na tioner  och stater.  I 
internationella fora samlas man nu och även i 
framtiden med egna individuella och natio
nella utgångspunkter ,  och därvid kom m er 
man också  att hålla uppe egna nationella 
symboler.

Inom sam arbe te t  de nordiska länderna 
emellan har man nått de t skede ,  dä r  u tv eck 
lingen närm ast kom m er  att vara kvalitativ till 
sin karaktär .  Det är orealistiskt att  tro  att den 
nationella u tgångspunk ten  i andra  fora skulle 
träda  fram i mindre u ts träckning än i ett sam- 
arbetsforum  såsom  N o rd iska  rådet.

Fru president!  Varje dag m åste  vi fråga oss 
huruvida vårt sam arbe te  ä r  o rdna t  på  ett så
dant sätt att  de t kan svara mot dagens och 
m orgondagens utmaningar. Jag an ser  det vik
tigt, att det nordiska  sam arbe te t  kan ge ett 
svar  på frågor som berö r  miljöskyddet,  en e r 
giförsörjningen och det nordiska  sam arbe te ts  
koordinering inom internationell ram.

Vi kan alla vara  med om  att fö rändra  u t
vecklingen i N o rd en  så, att vi inte förstör 
na turresurser ,  att  vi inte u tny ttjar  u tv eck 
lingsländernas svaga ställning, att vi inte för
söker utny ttja  dem  inom handeln och affärs
verksam heten.  Därför  är det viktigt, att vi 
skall kunna utveckla  vår  koordinering i frå
gorna kring b is tåndssam arbete t .  Vi finlända
re har  goda erfarenheter  av sam arbe te t  med 
de nordiska länderna. Vi kom m er att upp leva 
de tta  sam arbe te  som viktigt även  i framtiden, 
men vi be tonar  nu nödvändigheten  av att m o
difiera vårt sam arbe te  av pro jek ttyp  på en 
färsk grundval.

Erlendur Patursson: Æ red e  president!  Vi 
nordboere forferdes ove r  den frihetskren- 
kelse og den under trykkelse  som  finner sted i 
verden utenom  oss. Og vi krit iserer  -  og det 
bør vi gjøre. M en har  vi selv rent mel i posen? 
Selv D anm ark  — dette  fredelige og deilige 
land -  driver  kolonialistisk politikk i Nordat-  
lanteren. S torsam funnene driver  sin m ak tpo
litikk mot sam ene på N ordkalo t ten .  Og D an
mark er prisgitt det uopplyste  pengevelde i 
Bryssel.

Alt de t te  e r  til å  harm es over.  Vi harm es 
over den maktpolitikk som drives mot de små 
nasjoner i N o rden .  Vi harm es o ver  den m ak t
polit ikk fra Bryssel som D anm ark  e r  un d er
kastet.  Vi harm es ove r  disse utålelige forhold
-  de små nasjoners  ufrihet.  D anm arks  a v 
hengighet av m aktsen te re t  i syd -  virker 
også som en brem sek loss  og forhindring for 
en naturlig utvikling i det nordiske sam ar
beid. Ved ti ls idesettelsen av de sm å nordiske 
folks naturlige rett igheter  og ved D anm arks
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E F -m edlem skap  e r  Nord isk  Råd en vinge
skutt svane.

Pr. definisjon eksis terer  det færøyske folk 
ikke. Vi er definert som noen f rem m ede 
statsborgere som e r  bosatt  på Fæ røyene.

På Fæ røyene har et frem m ed språk samme 
rett igheter som vårt eget morsmål.

Færøyinger har ingen hjemstavnsrett ighe- 
ter i likhet med hva ålendingene har.

Vi er  blitt tvangsinnlagt i en militærallianse 
selv om vi på forhånd p ro tes te r te  herimot og 
siden gjentatte ganger ha r  krevd oss befridd 
for denne tvangsinnleggelse.

På Fæ røyen e  er det oppre t te t  militærbaser. 
Vi har gjentatte ganger forlangt disse fjernet, 
men uten resultat.

Man har fratatt oss rett ighetene til våre 
egne ressu rser  i undergrunn og på havbunnen 
og har  pure avvist -  i strid med internasjonal 
rett -  å  gi oss disse rett igheter  tilbake.

Og ved henvisning til vå r  ufrie stilling har 
man nektet oss egen, selvstendig rep resen 
tasjon i de tte  høye råd.

T rass  i de tte  hevder  vi færøyinger vår  na 
sjonale identitet.  Den kan ikke fratas oss. Og 
til tross  for den ufrie stilling vi har i Nordisk 
Råd -  og i det nordiske samarbeid -  har vi 
fra færøysk hold e t te r  evne forsøkt å delta i 
det nordiske sam arbeid  til gagn for alle de 
nordiske folk.

Jeg skal tillate meg å  minne om at mens 
Nord isk  Råd måtte oppgi tanken om en nor
disk ferge, tok  vi færøyinger denne sak i egen 
hånd med den fergeforbindelse som er o p p 
rettet mellom Skandinavia ,  D anm ark ,  F æ r
øyene og Island.

M ens man i andre  nordiske land har  snak
ket om  fred og nedrustn ing, om N o rd en  som 
atomfritt  om råde,  mens man her i Nordisk 
Råd så sent som i fjor fikk nedstem t et forslag 
stilt fra færøysk hold om nordisk innsats for 
fred og nedrustn ing, mens man nå har nektet 
støtte til et f redssem inar planlagt av de nor
diske foreninger,  har  det færøyske lagting 
vedtatt  en erklæring om  F æ røyen e  som a to m 
våpenfri sone.

Jeg vil da håpe at denne færøyske innsats  i 
fredens tjeneste vil tilskynde de øvrige n o r
diske land til nå å snakke mindre og isteden 
gå over  til handling.

F o r  seks år  siden ble det her  i Rådet fra 
færøysk hold stilt forslag om Nord isk  Råds 
innsats  i arbe idsløshetsspørsm åle t .  Dette for

slag ble nedstem t den gangen, men fem år 
senere er dette færøyske forslag fremsatt av 
andre.

V estnordenpros jek te t  har nå -  e t te r  initia
tiv fra færøysk hold — fått et vesentlig sup
plement ved det etablerte  parlamentariske 
samarbeid mellom Grøn land , Island og F æ r
øyene.

Flere eksem pler  på færøysk  initiativ i det 
nordiske sam arbeid  kunne vært nevnt,  men 
jeg  har bare tillatt meg å påpeke at fær
øyinger, til tross  for sin utilfredssti llende stil
ling i Rådet,  likevel har forsøkt å delta  i det 
nordiske samarbeid til gagn for felles nordis
ke interesser.

Sam m enfattende vil jeg  si at man hos det 
færøyske folk finner en sterk tilknytning til de 
øvrige nordiske folk og den nordiske sam hø
righet i det hele tatt  -  ikke mindre, snarere 
større enn i noe annet nordisk land.

Jeg vil heller ikke tro at de sk jevheter  som 
jeg  har påpekt,  både i vårt forhold til D an
mark og i forhold til Nord isk  Råd, skyldes 
ond vilje. Det er snarere tegn på uforstand og 
rem inisenser  fra en for lengst svunnen tid og 
for lengst foreldet tankegang.

De forente nasjoner har  erklært at alle folk 
har  rett til politisk frihet og uavhengighet.  
Mange tidligere ufrie folk har  i henhold til 
dette oppnådd  denne frihet og uavhengighet,  
men ikke de sm å folk her i Norden.

Inertiens lov gje lder i N ord isk  Råds arbeid. 
La oss bryte  denne hem sko, la oss vise at vi 
har  tatt  i arv det beste av det som våre nordis
ke fedre har kjempet for, og la oss vise at vi 
er  i pakt med de prins ipper som De forente 
nasjoner  har fastslått.

Vi bør derfor  kjempe for frihet for g rønlen
dinger. for færøyinger, for sam ene -  og for 
danskene -  forent i den nordiske frihetsånd, 
med respekt for hve randres  nasjonale frihet 
og verdier,  i et frivillig nordisk samarbeid på 
like fot for alle N ord ens  nasjoner  -  store så 
vel som små.

Ändring i medlemslistan
Det anm äldes,  att Paul Jansson  för resten 

av de t ta  möte lämnat sessionen och ersatts  av 
Lahja Exner.

R å d e t beslö t a tt ändra m ed lem slis tan  i en 
lighet härm ed.
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Minister Laine: Ärade president! De ek o 

nom iska  frågorna har  med tiden fått en mera 
fram skjuten  plats inom det nordiska sam ar
be te t .  U n d e r  tem an som  ” E konom isk  poli
t ik”  samt ” N o rd en  som h e m m am ark nad” 
kan man sam m anfatta  centra la  delar  av våra 
gem ensam m a am bitioner på  det ekonom iska  
om rådet.  Jag k on cen tre ra r  mig här  på det 
nordiska  sam arbe te t  främst på  handelns o m 
råde.

I ett  längre tidsperspektiv  har  den nordiska 
sam handelns  u tvecklingskurva varit nedåtgå
ende. O rsakern a  till de tta  har varit föremål 
för en grundlig analys inom ministerrådet.  
S am handelns  nedåtgående trend har även in
spirerat  till an dra  kon kre ta  åtgärder.

De nordiska u tr ikeshandelsm in istrarna 
hade tillfälle att vid ett informellt möte i 
S tockholm  i decem b er  i fjol d iskute ra  hithö
rande frågor. Det är  glädjande att kunna kon
s ta tera  att rekom m end atione r  man enades 
om vid m öte t redan intagits i ministerrådets  
a rbe tsprogram . M an har bl. a. besluta t  inleda 
arbetet  med att kartlägga och söka undanröja  
adm inistra tiva och tekniska  krav och före
skrifter som försvårar  särskilt de mindre före
tagens export  och sam arbe te  öve r  riksgrän- 
serna i Norden. Nationella undersökningar i 
de nordiska länderna ha r  redan gjorts eller 
s tår  i begrepp att slutföras. Den kunskap och 
de erfarenheter  som de regionalpolitiska sam- 
arbe tsorganen  och insti tutionerna besit te r  är 
även ett viktigt e lem ent i arbetet.

Det bör  påpekas  att a rbe te t  ä r  långsiktigt 
och komplicerat.  Man får därför  börja med 
några klart avgränsade p rob lem om råden  som 
identifierats som handelshinder av flera 
länder i syfte att nå kon kre ta  resultat.

Minister Hellström  berörde  i sitt anförande 
vissa aktuella form er för det nordiska ek o no 
miska sam arbe te t ,  b l .a .  den  starka  ökningen 
av finska industri investeringar i Sverige. Jag 
är  enig med minister Hellström om att de 
nuvarande e tableringsbestäm m elserna  och 
reglerna rörande kapitalöverföringar inte v e r 
kat hindrande i praktiken på d en n a  process.  
Reglerna har som helhet fungerat väl och j u 
steringar i l iberaliserande riktning är  under 
beredning, åtm instone i Sverige och Finland. 
Våra erfarenheter  under  senare år lär oss sna
rast att in tegrationsutvecklingen främst är b e 
roende av fram tidstro och internationalise- 
ringsattityd hos företagen och av samarbets-

intresse och välvilja hos be rörda  m yndighe
ter.

För  många glesbygdsom råden , såsom 
Nordkalo t ten ,  har  en möjligast fri och funge
rande gränshandel s tor  ekonom isk  betydelse  
mot bakgrund av de särproblem  långa geogra
fiska avstånd , ensidig nä ringsstruktur och 
bristfälligt utbyggd service för med sig. Inom 
ram en för s trävandena  att trygga en nordisk 
hem m am arknad  u nd ers t ryker  vi vikten av att 
den expertu tredning som utförts på  sam ar
betsm in istrarnas  initiativ om möjligheterna 
att nordiskt liberalisera och harm onisera  reg
lerna för resandetrafik  och gränshandel  leder 
till konkreta  resultat.

Satsn ingarna på  nordisk sam verk an  med 
avseende på export  har  med tiden ökat och 
utgör även i fortsättningen ett tyngdpunkts-  
om råde. E xp ortsam arb e te t  om fatta r  i dag 
vidsträck ta  fält från sam ordning av ex p o r t
skolornas undervisningsmateria l  till samfi
nansiering av nordisk export  genom N o rd is 
ka investeringsbankens faciliteter. På p ro 
jek texpo rtens  om råde ha r  de två första  årens 
verksam het fått ett  m ycket positivt gensvar 
från näringslivets  sida. Det åligger oss alla 
gem ensam t att ti llförsäkra b e rö rda  insti tutio
ner och organ tillräckliga resu rse r  och be fo
genheter  att driva arbetet  vidare på möjligast 
effektiva sätt  och vi vä lkom nar därför  för
längningen av N ord iska  projek texportfon- 
dens försöksperiod till u tgången av 1987.

Fru  president! N o rd en  som hem m am ark 
nad har präglats som ett sam lande begrepp, 
vilket kan uppfattas  dels som u ttryck för den 
am bitionsnivå vi bör  anlägga på vårt sam ar
bete och dels som ett analytiskt verktyg -  en 
m åtts tock mot vilken vi kan pröva hur långt 
vi på specifika om råden  kunnat förverkliga 
denna ambition. Samtidigt kan det dock  vara 
skäl att  påpeka ,  att  all tför ka tegoriska b e 
döm ningar kan ge en alltför förenklad bild av 
verkligheten och därigenom till värderingar  
som inte är  helt rättv isande för var  vi står. 
Håller man de tta  i minnet är  det klart att 
" N o rd e n  som h e m m am ark n ad ”  är e tt  v ä rd e 
fullt och viktigt instrum ent för de t vidare 
sam arbetet  som indikator för var insa tserna  
bör stärkas.

Ekonom isk  politik och full sysselsättn ing 
är  en av de mest vägande frågorna vid denna 
session, inte minst mot bakgrund av att a r 
betslöshetssiffrorna generell t sett snarare
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ökar än minskar.  Bland annat  av sysselsätt-  
ningsskäl har  man dock i både stora  och 
mindre länder valt åtgärder ,  vilkas verkning
ar för världshandeln  inte ä r  stim ulerande, 
utan å ts tram ande  och begränsande .  Exem pel 
på de t ta  är  olika bila terala handelsarrange- 
mang, som snedvrider hande lss tröm m arna ,  
s ta tsstöd  till o lönsam  industri,  d irekta im
portbegränsningar,  med mera. Skall sådana 
medel anses  bidra till sysselsättn ingspolit i
kens skötsel t. ex. på längre sikt eller skjuter 
man dä rm ed an passn ingsprob lem en på f ram 
tiden respektive överför  dem  till andra  
länder? För  de nordiska ländernas del t ro r  jag 
svaret ä r  givet. I det vidare arbe te t  på den 
ekonom iska  politikens och syssesättn ingens 
om råde bör  den fria handelns produktionss t i
mulerande be tydelse  även i fortsättningen 
vara en naturlig u tgångspunkt,  inte enbart  
med avseende  på N ord en s  insats internatio
nellt utan  också  på hemmaplan.

Kirsti Koile Grøndahl: Som  et ap ropos  til 
Nord isk  Råds sesjon i S tockholm  m arkerte  
Sveriges Radio beg ivenheten med en rund
spørring på byen. Folk  ble spurt om hva de 
visste om  N ord isk  Råd og om nordisk sam ar
beid. Ikke o verra skende  visste folk lite eller 
ingenting.

E tte r  32 års  v irksom het lever N ord isk  Råd 
en t i lbaketrukket ti lværelse. Folks reaksjoner 
gjenspeiles på mange m åter  i selve Rådet 
også. D ebatten  under de siste års sesjoner 
har  tydelig båre t preg av at selv om  nordisk 
samarbeid har  nådd både voksen  og mogen 
alder,  er  vi fortsa tt  på leting e t te r  hva vi skal 
bruke sam arbeidet til, og hvordan  vi skal 
bruke det.

Jeg tro r  at en av grunnene til at Nord isk  
Råd har  så  liten plass i folks bev iss the t  e r  at 
det sam funnsspørsm åle t  som mange opplever 
som det aller viktigste spørsm åle t i vå r  tid, er 
et " ik k e - tem a”  i nordisk sam m enheng. Jeg 
tenker naturligvis på  spørsm ålene som dreier 
seg om avspenning og fred.

Begrunnelsen for at avspennings- og freds
politikk ikke drøftes  i N ord isk  Råd, er  av 
gammel opprinnelse. I mellomtiden har  si
tuasjonen i N o rd en  og i verden  forandre t  seg 
så  mye at begrunnelsen et te r  mitt skjønn ikke 
lenger er  holdbar.  Det at de nordiske landene 
har valgt å satse på ulike s ikkerhetspolitiske

løsninger for sitt lands v edkom m ende ,  kan 
ikke oppveie det fak tum  at vi, til tross  for 
forskjellene, har en ove ro rd ne t  felles inte
resse i å  bidra til avspenning og nedrustn ing i 
verden. Det opp leves  f.eks. særdeles kunstig 
at m ens spørsm ålet om en nordisk a to m vå
penfri sone e r  et aktivt politisk spørsmål i 
hvert  av de nordiske lands nasjonalforsam 
linger, e r  drøftinger om  en atom våpenfri  nor
disk sone forvist fra sakskar te t  for Nord isk  
Råds møter.

De nordiske ungdom sorgan isasjonene a v 
holdt ungdom m ens Nord isk  Råd sist helg. 
Som vanlig var  avspennings- og fredspolit ik
ken et av tem aene for deres  drøftinger. Men 
mot sedvane var det ikke lenger bare  de so
sialistiske partienes ungdom sorgan isasjoner  
som stod bak å  henstil le til N ord isk  Råd om 
at sikkerhetspolit ikken skulle drøftes  i N o r 
disk Råd. For  første gang ble resolusjonen 
vedta t t  enstem m ig av alle de politiske ung
dom sorganisas jonene. Jeg e r  enig med ung
dom m en -  også i de t te  spørsm åle t viser de 
vei. Jeg tro r  at så  lenge disse fundam enta le  
spørsm ålene holdes borte  fra deba t ten e  i 
Nord isk  Råd, vil Nord isk  Råd forbli u in te res
sant. Hva som kan kom m e ut av sam arbeidet 
om  disse spørsm ålene,  har jeg  ingen fo rm e
ning om akkurat nå. men N ord isk  Råd skal i 
alle fall ikke være redd for debatten .

Den nordiske sam funnsm odellen  fo ru tse t
ter et høyt felles forbruk, et s terkt offentlig 
engasjement og politisk styring innenfor  o m 
råder  som d ekker  sentrale menneskelige b e 
hov. V elfe rdssam funnet kaller vi denne  m o
dellen, og selv om den åp enbart  kan gjøres 
bedre og må gjøres m er  effektiv , e r  den alli
kevel det beste som er  skapt og virkeliggjort 
av sam funnsm odelle r  i verden.

I kjølvannet av en stadig vok sende  a rbe ids
løshet foregår det en parallell diskusjon i de 
nordiske land for tiden, og denne diskusjonen 
dre ie r  seg i dypeste  forstand om  grunnvollen  i 
de t nordiske velferdssam funnet.

En del politikere, særlig fra høyresiden  i 
det polit iske spekte r,  tro r  at løsningen på 
våre problem er  ligger i å bygge ned velferds
sam funnet -  til fordel for en m er  privatisert 
samfunnsmodell .  Jeg vet ikke hvor  man har 
fått det fra at privatiserte løsninger e r  m er 
effektive, billigere, mindre byråk ra t iske  og 
m er preget av valgfrihet. Jeg har ikke sett noe 
belegg for det.  Derim ot finnes det om fattende
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belegg for a t  i land de r  det er  flere private  og 
færre offentlige generelle ordninger, er  det 
også større forskjeller og m er  klassedeling 
enn i våre nordiske samfunn.

Det snedige og kyniske i argum entasjonen 
til privatiseringsaktivistene er  imidlertid at  de 
kobler  privatiseringspolitikken sam m en med 
behovet  for å  hjelpe dem  i vårt samfunn som 
trenger det mest.  Um iddelbart  er  det både 
tiltalende og ti lsynelatende sosialt først og 
fremst å ville konsentrere  innsatsen  om de 
svakeste .  Men samtidig n æ rm er  vi oss  farlig 
næ r det som i gamle dager ble kalt de t offent
lige forsorgsvesenet.  Og det var  et vesen som 
verken gav sosial trygghet eller valgfrihet. 
Derfor m å vi stå vakt om  vår nordiske sam 
funnsmodell.  Derfor  e r  det definisjon av vel
ferdspolitikk at den ikke bare skal omfatte 
fattige og vanskeligstilte -  den skal omfatte 
alle. V elferdssam funnet er  ikke noe sikker
hetsnett  for de svakeste ,  men en livsform for 
oss alle. Basisgodene i velferdssamfunnet: 
trygghet for sosial omsorg, skal være den 
ram m en vi alle kan innrette vår tilværelse 
etter.  Vi vil ikke ha et system  der  de vel
stående skal kunne betale ekstra  for  bedre 
skoler,  bedre service på sykehus eller andre 
ek stra  ytelser. G jennom  fellesskapet skal alle 
ha et tilbud som er  så godt at det ikke er  
behov for private løsninger ved siden av. Vel
ferdssam funnet skal være en sam funnsform  
og et sosialt system  bygd opp omkring ver- 
dier som solidaritet, fellesskap og ansvar  for 
hverandre  som m ennesker.  Den dem okratis 
ke basis for ve lferdssam funnene i N o rd en  er 
at de har s terk oppslutning i alle g rupper  i 
befolkningen. Det kan de bare ha når de som 
sosialt  sys tem  om fatte r  alle.

Velferdssam funnet må derfor  baseres på et 
sam funnssyn og en samfunnsmoral som un 
d e rs treker  alle m enneskers  rett igheter og 
plikter i forhold til fellesskapet.

Tenk stort -  tenk dristig -  tenk framover. 
Ta sjansen på det nordiske samarbeidet!  Sats 
i fellesskap -  med 22 mill. m ennesker  i ryg
gen! Der burde vært tonen i det nordiske sam 
arbeidet.  Jeg henviser  for øvrig til innlegget 
til Odvar  Nordli i formiddag. Han er så vidt 
jeg  kan forstå , en av de få troverdige nordi
ster i denne sal.

Men regjeringene har ikke lagt dristige 
frem tidsrettede planer. Tvert  imot: Forslaget 
til retningslinjer for det økonom iske sam ar

beid mangler visjoner, am bisjonsn ivået hever  
seg lite over golvnivået,  og det er  ikke mulig å 
gjenkjenne noe tegn på at to  av de fem regje
ringene er helt eller delvis sosialistiske.

Men i andre  fora tenkes  det større  tanker 
på vegne av N o rd en .  På tenkeloftet  til Vol- 
vosjefen G yllenham m ar og hans industr iven
ner  -  gruppen kallar seg ” The Round T ab le”
-  har  man tenkt ut et gigantisk nordisk  p ro
sjekt, en supervei mellom Oslo og Paris. P ro 
sjektet blir framstil t som et tiltak for å  løse en 
del av våre prob lem er  med arbeidsløsheten .  
E t uhyggelig, ressu rsødende  prosjekt,  men 
framstilt med selvtillit og overbevisning. Si
tuasjonen tilsier at politikerne nå handler  
raskt,  sier Volvosjefen ifølge p ressen . Og jeg  
spør: Vil utviklingen bli slik at de t bare  er  
private " k lu b b e r ”  som ” The Round T ab le”  
som skal utvikle og utforme de nordiske ut
fordringer og pros jek te r  i fram tiden? Jeg er  
redd svaret biir j a  dersom  vi parlam entari
kere og våre regjeringer forblir si t tende på 
hver  vår nasjonale tue uten evne til å  tenke 
eller handle i fellesskap.

Lange: Fru præsident! Grøn lands å rhu n d 
redlange kontak t  med D anm ark  er  ve lkendt,  
og det er  en kendsgerning, at den har været 
vores vej ind i det egentlige nordiske sam ar
bejde.

I dag er  vi grønlændere for første  gang med 
i Nord isk  Råd med en selvstændig rep ræ se n 
tation, og det er vi glade for. Det nordiske 
sam arbejde med Grønland er  dog allerede i 
fuld gang.

G ennem  de sidste fem år  har vi haft et 
meget værdifuldt sam arbejde omkring n abo
landslit teraturudvalget,  som også har været i 
Grønland.

Grønland har altid været nysgerrigt. Helt 
usædvanligt har  vi en avis, Atuagagdliutit/  
G røn landsposten ,  som  blev startet  allerede i 
1861 og var  en a f  verdens  første aviser,  der  
udkom  i fire farver. H er  blev verden  omkring 
Grønland præsenteret .

1 dag findes de r  et betydeligt antal o v e rsæ t
telser af  udenlandsk litteratur, he run der  ikke 
mindst nordisk lit teratur. Vi e r  50000 m en
nesker  i Grønland; 40000 a f  dem  er  g røn læ n
dere. Til trods for vores beskedne  antal ud 
gives der  op mod 50 bøger på g rønlandsk om 
året. Det er  ca. en bog om  ugen, hvilket siger,
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at vi har  en aktiv kultur og fortsat e r  nysger
rige. N abolandss tø t ten  er derfor  noget meget 
centralt  for os,  og vi er  glade for, at nogle af 
vores mange forfattere også er udkom m et på 
nordiske sprog. Det vil øge forståelsen for 
vores særegne kultur.

Også på undervisningsom rådet  er sam ar
bejdet allerede i gang. N e to p  for en m åned 
siden star tede Ilisimatusarfik (Inuit Ins ti tu t
tet), d e r  er  begyndelsen til et egentligt  un iv er
sitet i Grønland. E ksam en  her er an erkend t  af 
de øvrige nordiske landes universite ter ,  og vi 
kan derfor  både få egne unge uddannet  og 
styrke kon tak ten  med andre un iversite ter  om 
fælles forskningsprojekter.

Ilisimatusarfik er som sagt kun kimen til 
noget større. Langt de fleste grønlandske u d 
dannelsessøgende inden for m ere specialise
rede discipliner må søge til Danm ark  eller det 
øvrige Norden. N e top  nu har vi 4 grønlæ n
dere på universite tet i T rom sø ,  hvor  de u d 
danner  sig inden for f iskeriteknologi og fiske
riøkonomi. Det er  også nordisk sam arbe jde,  
og vi håber det kan udbygges. Grønland har 
brug for at få uddannede  grønlændere på alle 
niveauer, og vi må i dag erkende ,  at der  er 
langt igen.

Der er  mange oplagte sam arbe jdsm ulighe
der  inden for kultur og undervisning, og jeg  er 
overbevist  om, at det kan ske på basis af 
gensidig respekt.  Vi lever i et m ajori te tssam 
fund, en fællesnordisk kulturkreds.  Men vi 
har også vores egen kultur. Det e r  en minori
tetskultur,  og de r  kan forhåbentlig  etableres  
en konstruktiv  og udbytterig  dialog både på 
m inoritetsplan og på sto rsam fundets  niveau. 
Vi har  meget at lære, men vi m ener  også, vi 
har noget at tilbyde vores nordiske o m v er
den. En første indsats  bør  måske derfor  kon
centrere  sig om  udveksling a f  informationer, 
oplysninger og viden om Grønland til Norden  
og om N o rden  til Grønland. Dette vil jeg  
gerne tage op  hjemme, så vi på  vores side 
kom m er i gang.

Vi grønlændere e r  stolte a f  vores sprog og 
vores kultur,  men vi ved også, at e rh v e rv s 
mæssigt er Grønland stadig et udviklingsland. 
Også på  dette  om råde -  erhvervsudviklingen 
-  har vi forventninger til det nordiske sam ar
bejde.

Vi ven te r  os meget a f  Projekt Vestnorden , 
hvorfra vi allerede har  modtaget 500000 kr. 
til forsøgsfiskeri. Det åb ner  helt nye pe rspek 

t iver for G rønland, ligesom vi også håber  på 
sam arbe jde  i forbindelse med N o rd ens  Inve
steringsbank. G rønlands  infras truktur  er o m 
fattende og kom plicere t på grund af vore geo
grafiske og klimatiske forhold, og vi regner 
her  med støtte  fra det langt mere udviklede 
øvrige N orden .  Det sam m e gælder inden for 
om råd e r  som f. eks. fiskeriteknologi.  Vi har 
store farvande med mange fisk. Men vi er 
langtfra færdige med at udvikle og øge vores 
udnyttelse a f  fangsterne.

Jeg kunne nævne en række andre  forhold, 
men jeg  vil afslutte  med at sige, at vi i G rø n 
land også håber.  N o rden  vil kunne få glæde af 
G rønlands nye m edlem skab . Jeg  er klar over,  
at det er et nyt om råde,  som mange ikke 
kender så meget til. Vi vil gerne gøre vores 
til, at alle kender  hele N o rd en ,  og jeg  har set 
det som noget meget glædeligt, at flere a f  
Nord isk  Råds udvalg har  besøgt Grønland. 
Det er  med til at styrke den fælles forståelse.

Hanna Kvanmo: Som nytt medlem av N o r 
disk Råd vil jeg  gjerne på vegne av Sosiali
stisk V enstreparti  si et par  ord om vår hold
ning til nordisk  sam arbeid .  Venstresosiaiiste- 
ne i Norge har alltid ønske t  et s terkt og for
pliktende sam arbeid  i N orden .  Vi har villet gå 
lenger i praktisk samarbeid enn det har vært 
mulig å få våre regjeringer med på. Vi har 
syntes at det ha r  gått trå tt  m ed å få g jennom 
ført de mange gode intensjoner som rådet har 
nedfelt i sine anbefalinger til nasjonalforsam 
lingene og regjeringene i N o rden .  Vi har  ment 
og m ener at N o rd en  burde bli en økonom isk 
enhet ,  med et h jem m em arked  som  ville 
f remme utvikling og velstand for folkene i 
Norden. Vi burde sam m en kunne dem m e opp 
for arbeidsledigheten som rir verden  som en 
mare. og som bare vokse r  og vokser  til tross 
for enkelte tegn på økonom isk  oppsving i 
Vesten.

Vi har ment og m ener  at det nordiske sam 
arbeidet burde utvides til også å omfatte 
freds- og s ikkerhetspolit ikken. V år  geografi
ske nærhet,  vårt felles ønske om å holde N o r 
den fritt for a tom våpen  iallfall i fredstid -  og 
det er  til og med den offisielle norske holdnin
gen -  vårt felles ønske  om  å beholde lav- 
spenningen i om råd e t ,  burde  utløse en helt 
annen holdning til freds- og s ikkerhetspolit ik
ken enn den som e r  vanlig i Nord isk  Råd,
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nemlig at de t om rådet  av våre fellesinteresser 
skal være unnta tt  fra debatten  i de tte  for N o r
den så viktige forum. Det er  hele vår  eksi
stens, hele fram tiden for oss selv og våre 
barn  vi ikke skal kunne debattere .  Det føles 
urimelig. Jeg e r  helt ut opp m erksom  på de 
historiske forutsetn inger som ligger til grunn 
for s tandpunkte t ,  men nå r  forholdene for
andrer  seg til de g rader til det verre  med 
hemningsløs atom opprustn ing  av både 
N A T O  og W arszaw apak ten ,  kan ikke nasjo
nene i N o rd en  bare sitte der  og la a to m m ak
tene forhandle -  eller helst ikke forhandle -  
o ve r  hodene på oss, uten at vi b lander oss 
opp  i det. Denne likegyldigheten, eller passi
vite ten,  ha r  brak t  N o rd en  i en, i lengden, 
uho ldbar situasjon.

Vi ser  i dag at det er  s tore indre konflikter i 
de etablerte  s ikkerhe tssys tem ene  -  i begge 
blokkene. Vi ser en voksende konflikt mel
lom V est-E uropa  og USA innenfor N A TO . 
Vi ser hvordan  de landene som er medlem av 
både N A T O  og E F ,  fo rsøker  å ta opp sikker
hetsspørsm ål i EPS for å sam ordne sine 
s tandpunkte r  og ivareta sine in teresser  o v e r
for USA i Europa.

Vi ser at Frankrike fo rsøker  å gjenopplive 
den sovende V est-Europeiske  Union for å 
e tablere større likevekt overfor  USA. 
F ranskm ennene  ønske r  å endre  N A T O s mili
tærorganisasjon slik at de europeiske  m ed
lemmene av N A T O  ikke lenger b ehøve r  au to 
matisk å underordne seg am erikanske avgjø
relser.

Vi ser også en voksende konflikt innenfor 
W arszaw apakten . Det var  ikke mulig for 
Sovjet på topplanet i b lokken å få g jennom 
slag for sine planer om utplassering av a to m 
rake tter  i de andre øs tb lokkiandene. Sovjet 
måtte inngå bilaterale av ta ler  med DDR og 
Tsjekkoslovakia. Det viser at det heller ikke 
innen østb lokken er full enighet om o p p ru s t 
ningen. Dessuten  forhandler  Rom ania og 
Bulgaria med Hellas og T yrkia  om en atomfri 
sone på Balkan, og Polen er ikke lenger det 
mest pålitelige landet i W arszaw apakten .

Det er næ rm est  åpenbart  at de t i løpet av 
de neste 10 årene vil opp stå  nye fo rsv arssy 
s tem er ved siden av -  eller i tillegg til -  
b lokkene. P robiem et for N ord en  blir da: 
H v or  skal vi i N ord en  plassere oss? Skal vi 
på ny gå egne veger, slik vi gjorde da vi valgte 
forskjellige løsninger på vårt felles sikker

he tsproblem ? Det va r  ingen lykkelig løsning 
at vi skilte lag. Om N o rd en  nå får en ny 
sjanse, vil vi da gjøre den sam m e feilen om 
igjen? Den bevegelsen i de låste sys tem er  
som nå er i gang, vil kom m e til å fram stå  som 
en samlet utfordring til alle landene i N orden .

Vi burde i god tid forberede oss på en sam 
let opptreden i de internasjonale fora. Vi 
tenker  alle nordisk. At vi er  ves teu ro pee re ,  er 
selvfølgelig gitt. Derfor burde vi nå tenke oss 
Norden  som en politisk og sosial enhet  som 
står samlet utad. I de tte  perspek tivet  s tø t ter  
Sosialistisk V enstreparti  en atomfri sone i 
N orden ,  i krig så vel som i fred. og garantert  
av begge s torm aktene .  Vi s tø tter  energipoli
tisk samarbeid, bredest mulig like lovgivning, 
felles arbe idsm arked  og kulturutvikling. Mye 
er oppnådd , mer kan oppnås ,  om den poli
tiske viljen er til stede.

Den andre  store trusselen mot stabilitet i 
de nordiske land e r  arbeidsledigheten .  Alle 
landene ser nå ut til å føre mer eller mindre 
den samme politikken: Målet er  å  få ned de 
offentlige utgiftene og styrke sin egen kon
kurransesituasjon ved å få lavere prisstig
ning. Men rustningsutgiftene er  ikke gjen
stand for nedskjæringer. De er  hellige kyr 
som bare blir fetere og fe te re , m ens de sosiale 
tilbud blir magrere og magrere. I N orge  e r  vi 
nå inne i den onde sirkelen de r  arbe idsle
dighet avler arbeidsledighet.  Til tross  for re 
kordstore  ove rsku dd  på  statsbudsje t te t  før lå
ne transaksjoner,  ove rskudd  på handelsbalan
sen, nesten nedbetalt  utenlandsgjeld på s ta
tens hånd og en va lu tareserve  som  alle andre 
land må misunne oss, blir de t bare satt i gang 
utils trekkelige arbe idsm arkedst i l tak  som nok 
pyn ter  en del på arbeidsledighetsstatis t ikken, 
men som ikke løser de grunnleggende proble
mene. Tvert  imot, arbeidsledigheten øker. 
Men når ikke vi i Norge kan gjøre noe ,  hvor
dan skal da  de andre  landene i N o rd en  kunne 
klare det? M ed de store ungdom skullene som 
nå kom m er inn på a rbe idsm arkede t  de neste 
1 0 -15  årene ,  vil vi i N o rd en  aldri kom m e ut 
av arbeidsledigheten uten at vi g jennom fører  
seks timers norm alarbeidsdag, slik at arbeid 
og inntekt kan deles på flere. Vi m å bare 
innse at ingen regjering kan bevilge seg ut av 
problem et,  men med en økning av e t te rsp ø r
selen ved at helt nødvendig  offentlig u tbyg
ging blir satt  i gang, og at det blir stilt midler 
til rådighet for å oppre t tho lde  aktivitetsnivået
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i kom m unene,  kunne problem et minskes be 
traktelig  uten  at det ville føre til noen større 
prisstigning.

For øvrig skal jeg  kom m e tilbake til h a n d 
lingsplanen i et innlegg i morgen.

Meddelande
Det m eddelades ,  att  minister Matti Ahde 

intagit sin plats i rådet.

Knuuttila: Fru  president!  N o rd en  har un 
der de gångna årt iondena ,  und er  fredens år, 
kunnat u tveckla ts  till en enhetlig och bra 
plats att leva på. Vårt välstånd och vår säker
het kan enbart  hotas  av ett globalt sinande av 
na tu rresu rserna ,  av kapprustn ingen samt av 
den ökande klyftan mellan den rika norden 
och den fattiga södern. Därför  ä r  de t av stor 
be tydelse  för vår fram tida  utveckling hur  vi 
för vår egen del kan och vill m edverka  till ett 
ökat sam förs tånd mellan na t ioner  och till en 
rättvis och förnuftig användning av na tu rre 
surserna.  Å tm instone genom vårt eget ex em 
pel kan vi även på  ett bredare  plan inverka på 
sakernas  förlopp.

K ontak te rn a  mellan de nordiska  länderna 
har  ökat väldigt i synnerhet  under de 30 år 
under vilka jag  har personligen fått resa  i 
N o rd en  u tanför  mitt eget land. H u n d ra tu sen 
tals m änniskor har även und er  denna  tidspe
riod flyttat  och bosatt  sig för en kortare  eller 
längre tid i ett annat nordiskt land. Det är 
viktigt för hela det nordiska  sam arbe te t ,  att 
sam arbe te t  också  u tvecklas  med beaktande 
av deras erfa renh e te r  och  behov.

A rb e tsm arknad söv erenskom m elsen  har 
öppnat  arbe tsp la tse rn a  för samtliga m edbor
gare i de nordiska länderna. Avtalets  fö rverk
ligande föru tsä t ter  att  f lyttningsrörelsen i va r
dera  riktningen är  smidig och att in- och u t
vandrarna  garan teras  möjlighet att få bostad ,  
vid behov genom  speciella arrangem ang, 
även vid återflyttning. Byråkra t iska  tullord
ningar får därvid inte utgöra hinder,  vilket 
ofta ä r  fallet.

Till följd av familjernas flyttning råkar  bar
nen ofta i svårigheter  i skolan. 1 synnerhet  
den senaste vetenskapliga forskningen har 
påvisat,  att ett barn med tanke på sin egen 
utveckling först skall lära sig m odersm åle t  
ordentligt såsom  minister Suonio framförde 
här.  Detta  har  man inte insett tidigare i till
räcklig grad. Denna princip bör an tas  som

riktlinje när det nordiska  sam arbe te t  u tveck
las på den vanliga m edborgarens  och invand
rarens  plan. Det beror  på hur bra underv is
ningen lyckas,  hur  ba rnen  blir p lacerade i 
samhället senare. I ett  negativt fall utsätts  
barnet för våld. och det fö rorsakas  till och 
med socialfall i onödan.

Hela N orden  skakas av arbe tslöshe t  på ett 
oerhört  sätt.  Den arbe tsgrupp , som o ckså  jag  
u t tryck te  önskem ål om  vid råde ts  förra  ses
sion i Oslo, har tillsatts för att  u ta rbe ta  ett 
handlingsprogram  för förverkligandet av full 
sysselsättn ing på det sätt som förutsätts  i den 
reviderade a rbe tsm ark n ad sö v erensk o m m el
sen. Arbe tsg ruppen  har inte skapa t  tillräck
liga resultat.  Jag fö renar  mig om  de syn
pun k ter  enligt vilka gamla medel inte ger 
hjälp. Jag väntar  förnyelseanda från samtliga 
regeringar i de nordiska  länderna,  och jag  
vän ta r  att N ord en  skulle kunna va ra  ett e x 
empel på förverkligandet av full sysse lsä t t
ning på basen  av sitt eget sam hällssys tem , 
men utan att  sky nödiga reformer. Vid syssel
sättningens säkerställande är  det ju  i sista 
hand fråga om en ny art av inkom stförde l
ning. Detta  gör saken oundvikligen o ckså  po 
litisk.

Myös suom en kielellä haluan lopuksi täh- 
den tää  sitä, e t tä  taloudellinen yhte istyö so- 
sialististen valtioiden kanssa  voi vakauttaa  
Pohjolassa ta lou ttam m e ja  m yös paran taa  
työllisyyttä. M aantieteellisesti meillä on tuo- 
hon yh te istyöhön erinom aiset edelly tykset ja  
mahdollisuudet.

Knuuttilas finskspråkiga del av an förandet 
i svensk översättn ing: Åven på finska vill jag  
till slut be tona ,  att  ett  ekonom isk t  sam arbe te  
med de socialistiska s ta terna  kan stabilisera 
vå r  ekonomi i N o rden  och även  fö rbä ttra  sy s 
selsättningen. Geografiskt ha r  vi u to m o rd e n t 
liga förutsättn ingar och möjligheter till sådan t  
sam arbete .

Hagen: Æ red e  president!  Antall a rbe idsle
dige i N o rden  næ rm er  seg en million. De 
fleste land sliter med meget betydelige b u d 
sje t tunderskudd  -  de fleste land b ruker  b e ty 
delige beløp på subsidiering av sin industri, 
sitt landbruk, sin transport  og en orm e beløp 
til understø t te lse  av p e rsoner  som  ø nsker  a r 
beid. Samtidig er  det nok av a rbe idsopp
gaver.

De nordiske lands s tyringssystem  bygger
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på en b landingsøkonomi, med stigende of
fentlig andel. Politikere og byråk ra te r  har 
overta tt  styringsfunksjonen over alle viktige 
beslutn inger i økonom ien. H o ved tanken  bak 
dette  var den store velferdsstaten .  Andre 
land i verden så i 1960 og -70-årene hen til 
Skandinavia. " D e n  skandinaviske m odell"  
og " v e l fe rd s s ta t"  ble internasjonale  begrep, 
selv om det ikke manglet på kritikere.

Det vi i dag er  vitne til, er  bevisene for at 
den skandinaviske modell og velferdsstaten 
er  en fiasko. Vi bør også i Nord isk  Råd bli 
mer oppta tt  av de grunnleggende beslu tn ings
system er i våre nordiske land. Spørsmåle t vi 
ikke kom m er u tenom , er om politikere, b y rå
krater,  organ isasjoner  og insti tusjoner er 
bedre til å treffe beslu tn inger på vegne av 
borgere og bedrifter enn det disse selv er i 
stand til under frie markedsforhold .  Jeg er 
overbevis t  om at de t vi i dag e r  vitne til, er  et 
nytt bevis på at et fritt m arked s tyrer  langt 
bedre enn det offentlige og private m ak tap 
parat.  1 et fritt m arked vil m ennesker  og b e 
drifter også selv måtte ta ansva r  for bes lu t
ningene, noe som autom atisk  får en til å 
tenke seg nøye om og vurdere alle a l te rna
tiver før en beslutning treffes. N å r  politiske 
organer og byråk ra ter  treffer en beslutning, 
vil det nesten alltid bli andre  som vil merke 
resultatene av beslutn ingene, noe som au to 
matisk fjerner ansvarsfølelsen fra beslu t
ningstakerne. Dette gjelder også for de for
skjellige organisasjoner, noe særlig arbeidsli
vets organisasjoners  beslutn inger de senere 
år klart viser.

1 denne debatten  er det mange som har 
savnet en konkretisering fra Ministerrådet 
når det gjelder den økonom iske  politikk og 
sysselsett ingssituasjonen. Jeg deler  bek y m 
ringen o ver  manglende konkretisering, men 
hva kan man vente når  Ministerrådet rep re
sen tere r  helt forskjellige politiske retninger? 
Imidlertid mangler også de fleste klageinn- 
legg i denne debatt  konstruktive forslag. La 
meg derfor  frem sette  en del ukonvensjonelle 
synspunk ter  og forslag.

F o r  det første bør  vi endre  lovgivningen 
slik at et reelt  sett fritt arbe idsm arked  o p p 
står. Det be ty r  at a rbe idsavta le r  og lønnsfor
handlinger fratas arbeidslivets  monopolorga- 
nisasjoner og overla tes  til de enkelte be 
drifter, med forhandlinger mellom ledelse og 
intern bedriftsfagforening. Da får den enkelte

direkte innflytelse på valget mellom en jobb  
ti! en lønn eller det å gå arbeidsledig på grunn 
av for høye lønnskrav . Videre vil forskjellen i 
prisen på arbeidskraft  i forskjellige yrker  og 
forskjellige distr ikter  au tom atisk  medføre 
den ønskede mobilite t både geografisk og y r 
kesmessig som er nødvendig  for omstilling. 
Ved fjerning av minim umstariffer vil ungdom 
slippe til, og inc itamentet for høyere u tda n 
ning vil gjenoppstå.

For  det andre bør  de nordiske land gradvis 
gjennomføre prinsippet om lik arbeidsledig
hetstrygd for alle, uavhengig av tidligere a r 
beidsinntekt,  på et nivå man kan leve av , men 
ikke så høyt at man fo re trekker  å  være a r 
beidsledig samt jo b b e  litt " s v a r t ”  ved siden 
av. Dette vil gi hver  enkelt person motiv og 
ansvar for å tilpasse seg endrede situasjoner  
på arbe idsm arkede t ,  inkludert muligheten for 
å beholde en jo b b ,  men med lavere lønn f rem 
for å gå arbeidsledig.

For  det tredje må all lovgivning som  by rå 
kratisk h indrer  bedrifter i å gjøre det de selv 
m ener  er  riktig og fornuftig, liberaliseres i 
s tor  grad, særlig det som i dag hindrer  fornuf
tig utnyttelse av ressu rser ,  f.eks. arbeidsmil- 
jølovgivningen.

For  det fjerde må de sosiale s ikkerhets- 
ne tts  høyde revurderes .  De skal selvfølgelig 
være der, men de må ikke være for høye slik 
at de fjerner motiveringen for å  greie seg selv 
og tilpasse seg endrede  økonom iske  forhold. 
Jeg tenker  her selvsagt kun på s ikkerhe tsnett  
for de friske m ennesker.  Forho ldene og hjel
pen til de psykisk og fysisk funks jonshem 
mede må bygges videre ut.

For  det femte må politikernes og by råk ra 
tenes respekt  for skattebeta le rnes  midler 
bedres radikalt.  Det be ty r  at offentlige inve
steringer må skje der  hvor  alle ny te r  godt av 
dem , og ikke til vanlig forretningsmessig 
virksomhet som borgerne selv u tm erk e t  godt 
kan plassere sine midler i. På nordisk  basis 
kan man her vise vei, og jeg  vil oppfo rd re  Mi
nisterrådet til f .eks. å vurdere  salg av SAS til 
både nordiske og internasjonale investo re r  
gjennom en om organisering og de rnest  salg 
av aksjer  for notering på  de nordiske og in te r
nasjonale børser .  Den frigjorte kapital kan så 
settes  inn på høyt prioriterte oppgaver.

For  det sjette vil jeg  vise til at de t i mange 
land nå iverksettes  såkalte fore tak ssoner.  el
ler ” free en terprise  zo n es” , med lettere byrå-
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kratisk behandling og lavere kos tnader  gjen
nom lavere skatter  og avgifter. M ed en sterk 
begrensning av de offentlige overføringer ,  be 
grensning av subsidier og overføring av a n 
svar  til den enkelte borger og bedrift vil 
grunnlaget frem kom m e. Hele N o rd en  kunne 
derfor gjøres til en slik internasjonal foretaks- 
sone hvis bare politikere, by råk ra te r  og o r 
ganisasjoner kunne la borgere og bedrif ter  få 
anledning til å  ta  an sva r  for egen situasjon og 
gi dem mulighet til å  ordne opp i egne affærer.  
1 dag har det offentlige m aktappara t  og o r 
ganisasjonene gjort det umulig for potensielle 
arbeidsgivere å  tilby arbeid, og for arbe idsta 
kere å tilby sin arbeidskraft ,  fordi av ta leve r
ket og lovgivning stiller betingelser som gjør 
at disse ikke selv kan bli enig om arbeids- og 
lønnsavtaler som de selv begge ville ak sep 
tere.

Sysselsett ingsproblem ene i N o rd en  skyl
des ikke mangel på  offentlig styring, men for 
mye offentlig styring. Arbeidslivets  organ i
sasjoner  kan ikke løse sysselsett ingsproble
mene; de har  selv hovedansvare t  for p rob le 
mene. Det er ikke for mye m arkedsøkonom i i 
dag, men alt, altfor lite. Vi må nå oppgi den 
utrygge og fremmedgjorte  velferdsstaten  og 
heller arbeide for ve lferdssamfunnet.  N o r 
disk Råd og Nord isk  Ministerråd burde de r 
for sette den grunnleggende organisering av 
våre nordiske samfunn på dagsordenen  med 
tanke på ny revurdering av de prinsippene vi i 
dag bygger på.

Tuulikki Petäjäniemi: Ärade fru president! 
Ekonomi- och sysselsättn ingsfrågorna har in
tagit en f ram trädande plats i denna debatt.  
P roblem en inom de tta  fält är  ju  o ckså  rätt 
djupa i samtliga nordiska länder. Det tycks 
bara vara m ycket svårt att finna g em ensam 
ma botem edel.  De talrika debattinläggen har 
gett ba ra  ringa utbyte.

Som jäm före lsepunkt vill j ag  ta upp ku ltu r
sam arbe te t ,  som visserligen har betydligt 
längre rö tter  och traditioner i N o rd en  än det 
ekonom iska sam arbe te t  har. Olika kulturför
bindelser har  ju  förekom mit mellan de nordis
ka länderna åtm instone  un d er  ett hundra  år. 
Kulturbudgetens andel i hela den nordiska 
budgetens s lu tsum m a är  omkring 37 procent.

Kultu rsam arbete t  bygger på om råden  be 
stående av kultur, forskning och allm änkul

tur. 1 våra  länder är  om kring fyrtio olika insti
tu tioner  ve rksam m a inom kultu rbranschen .

Jäm sides  med det officiella ku l tu rsam arbe
tet har  i de olika länderna uppstå tt  ett  om fat
tande sam arbe te  mellan organisa tioner,  sam 
manslutningar och  privatpersoner.

Den centra la  frågan i femmannakom m it-  
téns be tänkande torde bli frågan om sam m an
slagning av den allm änna budgeten  och kul
tu rbudgeten  samt av sekretaria ten .  Jag ö ns 
kar redan i sam band med denna  genera lde
batt betona,  att ku ltu rsam arbete t  all tsedan 
böljan  bedrivits  självständigt och att denna 
självständighet inte bör  brytas.  En sam m an
slagning av budgete rna  eller sekretaria ten 
skulle också  be tyda  en lägre kvalitet på a rb e 
tet. Enbart  krav på effektivitet kan inte utgö
ra någon grund för besluten. Kulturen utgör 
den mest mänskliga och mest skapande delen 
i de t nordiska sam arbetet .  D essutom  skulle 
D anm ark bli utan sekretaria t ,  även om det 
ingår i det nordiska  sam arbe te t  att funktio
nerna är  u tp lacerade i olika länder.

På nationellt plan är det också  av betydelse 
vem som står för kulturbudgeteringen. Till 
exempel i Finland har undervisningsm iniste
riet kunnat an vänd a  den nordiska ku ltu rbud
geten som kom plem ent till sin egen budget. 
Den gem ensam m a kulturbudgeten har sålun
da blivit ändamålsenlig  och motiverad. A v
skaffandet av den separa ta  kulturbudgeten 
skulle m edföra risken att undervisningsmini
sterierna organiserar  egna sam arbe tskanale r  
och passerar  det sam arbe te  som sker  inom 
ramen för det parlam entariska  N ord iska  rå 
det.

En väsentlig del av det nordiska sam arb e
tet är att  vi förstå r  va randras  språk. H ä r  har 
det tala ts om finska språkets  ställning i Sveri
ge. Dessutom  önskar  jag  påm inna om möjlig
heten för de finländare som har finska som 
m odersm ål att s tudera  det svenska språket.  I 
Helsingforsavtalet har  det kulturella sam ar
betet sitt eget kapitel. Den åt tonde artikeln 
föru tsä t ter  att man i skolorna  ger und erv is 
ning i de andra  nordiska ländernas  språk , kul
tur  och allmänna samhällsförhållanden. J ä m 
te u tvecklandet av skolundervisningen borde 
man också  u tveckla  elevutby te t  mellan F in
land och Sverige. Saken  tycks  inte ha gjort 
större framsteg sedan förra  sessionen, dä r  jag  
ställde en skriftlig fråga om den. För  en fin
ländsk skolelev ä r  det fo rtfarande lättare att
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kom m a till F ö ren ta  s ta terna  för att få sp råk 
övning än till Sverige.

Jag hoppas  att N o rd iska  rådet verkligen 
skulle vidta å tgärder  för att också  öka de i 
Finland bosatta  f inländarnas möjligheter att 
effektivare än för närvarande få undervisning 
och övning i svenska språket.

Påll Pétursson övertog härefter  ledningen 
av förhandlingarna.

Margit Hansen-Krone: Jeg føler trang til i 
utgangspunktet å erklære min skuffelse over  
den pessimisme som i altfor stor  grad e r  kom 
met til u t trykk i generaldebatten .  F lere inn
legg ha r  vært nesten  bare negative til forsla
get fra M inisterrådet til retningslinjer for 
økonom isk polit ikk og nordisk økonom isk 
samarbeid. Selvsagt skal man være kritisk i 
sine vurderinger. Men det skaper håpløshet 
når tom m elen vendes ned for så å sin hele 
forslaget.  Det ville vært langt m er  positivt 
dersom  det var blitt f rem m et konkrete  m o t
forslag til bedre løsninger enn dem  M inister
rådet har  skissert. M en jeg  ha r  ikke registrert 
noe initiativ i en slik positiv retning. H a r  man 
kanskje ikke noe bedre forslag å tilby på tross 
av den meget s terke krit ikk?

Hvilket bilde må u tenfors tående danne seg 
av denne forsamling, som rep resen te re r  både 
eliten av politikere pluss noen av oss  vanlige 
travere i det nordiske parlam entariske land
skap? Noe særlige håpefullt inntrykk gir det 
neppe. Det er  for mye klaging og dystre  spå
dom m er i forhold til de bakenforliggende re a 
liteter.

Heldigvis er  den økonom iske  situasjon i de 
nordiske land m er positivt nyanser t  enn de 
batten  gir inntrykk av. På tross av at de nor
diske land -  med unntak av Island -  er  ram 
met av en bekymringsfull høy arbe idsle
dighet, inngår de selvsam m e land i rekken  av 
verdens mest ve lstående nasjoner. Alt ligger 
til rette  for at vi forhåpentligvis snart har  
passert stagnasjonen, og at sysselsettingen 
at te r  kan bringes oppover.  Im ens er  det riktig 
av regjeringene å  føre en politikk som red u 
serer  prisstigningen og holder  inflasjonen 
nede, for på sikt å sikre sysselsettingen. Ved 
at kostnadsn ivået bringes nedover,  viser det 
seg allerede at enkelte bedrif ter  begynner  å 
gjenvinne tapte m arkeder  for sin eksport .

Det er nødvendig å drive en aktiv syssel
settingspolitikk også g jennom kortsiktige til
tak for å dem pe de uheldige følger av arbe ids
ledigheten. Dette gje lder spesielt for den 
mest u tsatte  gruppe, nemlig ungdom m en. L e 
diggang over lang tid kan føre til store sosiale 
p roblem er og ubotelige skader.  Det kan være 
direkte skadelig å la ungdom  starte sitt 
voksne liv på trygd, uten mulighet for gjen
ytelser. Derfor bør  ungdom kunne utføre et 
hvilket som helst arbeid frem for å  gå ledig.

I Norge e r  det gjort meget for å plassere 
arbeidsledig ungdom  i jo b b  eller opplæring. 
Det er ingen tvil om at et langt større  antall 
kan gis beskjeftigelse de rsom  både offentlige 
og private insti tusjoner og m yndighe ter  ser 
fordomsfritt  på  lærling- og praktikantordnin- 
gene. Dette kan gjøres ved ikke slavisk å 
følge den yrkesm essige inndeling som i dag 
oppre t tho ldes  av partene i arbeidslivet.

Det viktigste av alt er  at de unge kan ha tro 
på en fremtid. H v ordan  skal de ellers være 
motivert til å forberede  seg på de oppgaver  og 
det an sva r  som de et te r  hvert  m å ove rta  i 
sam funnet? De må erfare at livet består  både 
av motgang og medgang, og at velferd ikke 
kom m er gratis, m en er  et resultat av samlet 
arbeidsinnsats.

Politikerne har påvirkningsmulighet -  
også til å  skape frem tidstro.  Men de har  også 
den sam m e mulighet til å kvale både tro og 
håp. Optimisme og en tusiasm e er  grunnleg
gende faktorer  for å utløse skapende fantasi 
og krefter. Svartmaling er ikke den riktige 
medisin å gi, verken til unge eller eldre, og 
slett ikke i nedgangstider. Oppm untring  og 
tro på de positive krefter i det enkelte m en 
neske er  viktig for samfunnet.

Dette b e rø re r  ikke minst et annet nordisk 
sam arbe idsom råde , arbeidet for likestilling 
mellom kjønnene. Mitt intrykk er  at det gjen
nom Nordisk  Råd drives en aktiv holdnings
skapende virksom het som fører likestillings- 
saken frem over,  selv om  det av og til er  stopp 
på ferden.

I Sosial- og miljøutvalget har  ikke bare li
kestillingsspørsmålene og a rbe idsp lasser  for 
kvinner en bred plass. Søkelyset er  nå også 
rettet mot barna  og deres oppveks tv i lkå r  i de t 
m oderne nordiske samfunn. R appo rten  viser 
at altfor mange barn slett ikke har  de t h a rm o 
niske og trygge oppvekstm iljøet som burde 
være en selvfølge i de nordiske velferds-
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stater.
Ansvaret for at om sorgsfunksjonene i næ r

miljøet ikke svikter må tas alvorlig av de poli
tiske myndigheter.  De tradisjonelle kv in
neyrker må oppvurderes  og få s ta tus på linje 
med tradisjonelle m annsyrker .  M en skal 
de tte  kunne gjennom føres,  kreves  det stor 
m oderasjon av alle andre lønnsm ottakere .  
Først  når  de t te  er  gjort, kan likestillingen 
mellom kjønnene bli ti lnærmet reell.

Ministerrådet fo rbereder  en nordisk kv in
nekonferanse i G ø teborg  i begynnelsen av 
mai m ånad. Konferansen  vil b l .a .  foreta  en 
gjennomgang av den likestill ingspolitikk som 
har vært ført i de nordiske land. Det finnes 
ennå nasjonale skilnader. Jeg ser fram til den 
rapport konferansen sannsynligvis kom m er 
til å legge fram. For  øvrig er  konferansen en 
forberedelse  til F N s  kvinnekonferanse  i N a i
robi i 1985. Kanskje vil de t te  bli opp tak ten  til 
s tørre sam ordnet nordisk bistand spesielt 
m yntet på kvinner i u-land. Kan vi fra nor
disk side gjøre noe mer enn det som hittil er 
gjort for u-landskvinnene og også barna?  
Svaret er  utvilsom " j a ” !

Arvo Kemppainen: Arvoisa puheenjohtaja! 
Turvallisuuspoliittisen keskuste lun kåym istå  
Pohjoismaiden neuvos ton  is tunnoissa on tie- 
toisesti  vå ltetty . K u itenkaan  ei ole löydetty 
to is takaan foorum ia ,  jo s sa  Pohjoismaiden 
parlam entaarikot voisivat keskuste lla  Pohjo- 
lan turvallisuudesta .  N a to n  euro-ohjuspää-  
töksen täy tän töö npano  jo h taa  kuitenkin tilan- 
teeseen, jo k a  on uusi kaikkien Pohjoism ai
den.  ei våhiten Suom en kannalta . Siksi kaik
kien Pohjoism aiden tulisikin vastuu nsa  tule- 
va isuudesta  j a  rauh a s ta  tuntien vihdoin käyn- 
niståå konkreettiset  keskuste lut Pohjolan 
yd inaseettom an vyöhykkeen  m uodostami- 
sesta j a  sitå koskevan  sopimusjårjestelm ån 
aikaansaam isesta .

Den konferens som olika m edborgaror-  
ganisationer an ord nar  i n ov em ber  i K ö p en 
hamn över det här  tem at,  ett kärnvapenfrit t  
Norden, måste därför  hälsas med s törs ta  till
fredsställelse.

A rbe tslöshe ten  ha r  ökat i alla nordiska 
länder. Andelen unga arbe ts lösa  är fortfa ran
de oroväckande  hög. De ungas samhällsga- 
ranti har  blivit endast  ett  svam m el,  inget land 
har  ens försökt att genom föra  den med det

allvar som saken skulle ha krävt.  Frågan om 
u ta rbe tand e t  av ett nordiskt handlingspro
gram för att  fö rkor ta  arbe tst iden  borde därför 
i b rådskande ordning tas upp till behandling. 
A rbe ts löshe ten  kan inte avlägsnas en das t  ge
nom att s töda företagens konkurrensförm åga 
och kapitalets fria rörlighet som m ånga m e
nar, inte heller genom  att inskränka de offent
liga tjänsterna .  Man borde  tvä rtom  allt fas
tare ställa besluten om  kapitalets rörlighet 
och privata  investeringar un d er  de d e m o k ra 
tiska organens  kontroll.

Det är förståeligt men inte acceptabelt  att 
man i N o rd en  är in tresserad  av sam arbetet  
endast  med EG. Vi f inländare har  mycket 
goda erfa renh e te r  av ek onom isk t  sam arbete 
mellan Finland och Sov je tunionen och de öv 
riga SEV-länderna .  D essa  relationer skapar 
en grund för en stabil ekonom isk  utveckling 
och även för bä t tre  sysselsättn ing. Förläng
ningen av jordgas-  eller naturgasledningen till 
södra  Finland är  ett  nytt viktigt samarbets- 
projekt med Sovjetunionen. Jordgasen torde 
ock så  in tressera  svenskarna .

Sverigefinnarnas ställning har  d iskutera ts  
livligt under  den senaste  tiden och även  un 
der  den här sessionen. De finska barnens  rätt  
att  få skolundervisning på  sitt eget modermål 
m åste  tryggas. I Finland har  man nyligen 
överenskom m it om att öka svenskspråkiga  
program i Finlands TV. V arför  kunde man 
inte göra så ock så  här  i Sverige och öka  an ta 
let finska program i den svenska televisio
nen? Vi finska fo lkdem okra te r  är nöjda över  
att V P K  s tödjer  f innarnas rä tt igheter  både i 
fråga om undervisning på finska språket i 
skolorna  och rös trä t ten .  Vi fö rvän ta r  oss op 
timistiskt p raktiska  åtgärder  i en nä ra  f ram 
tid.

Arvo Kemppainens f inskspråkiga del av an 
förandet i svensk översättn ing: H e rr  presi
dent: Den säkerhe tspolit iska debatten  vid 
N ord iska  rådets  sessioner  har  m edvete t  u n d 
vikits. Ä ndå har  man inte hittat något annat 
forum, dä r  de nordiska  parlam entarikerna  
kunde d iskute ra  säkerhe ten  i N orden .  V e rk 
ställigheten av beslute t  om N A T O :s  Euro- 
robotar  leder dock  till en situation, som är ny 
för alla nordiska länder,  icke minst för F in 
land. Därför  borde  alla nordiska  länder känna 
sitt ansva r  för framtiden och freden och äntli-
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gen inleda kon kre ta  d iskussioner  om bildan
det av en kärnvapenfri  zon i N o rd en  och 
ås tadkom m andet  av ett av ta lssys tem  om den.

Sta tsråde t  Bengt Göransson: H err  presi
dent! Vid rådets  generaldebatt  behandlas  
o ckså  frågor rö rande det finska språkets  ställ
ning i Sverige, fram för allt i svenska  skolor. 
Det är inte konstigt att  denna  typ av utpräglat 
bila terala frågor också  v äcker  up p m ärk sam 
het och blir föremål för d iskussion i e tt  nor
diskt sam m anhang. Åtskilligt av debatten  i 
denna  vidare bem ärkelse  kom m er emellertid 
med nödvändighet att  föras m ot bakgrunden 
av principiella uppfattn ingar  m era  än mot 
bakgrund av iakttagelser av verkligheten. E f
tersom  också  före trädare  för svenska partier 
deltagit  i denna debatt  och gjort det utifrån 
renodlat principiella u tgångspunkter ,  ser  jag  
det angeläget att ta  rådets  uppm ärksam h et i 
anspråk  för att  kort  redovisa några grundläg
gande fakta beträffande det finska språket i 
svenska skolor.

Jag av stå r  här  från att d isku te ra  det nordis
ka kulturavtalet och  den nordiska sp råkko n
ventionen -  jag  nöjer  mig med att konsta tera  
att Sverige uppfyller de krav som fastlagts 
både i avtal och konvention.

Genom  hem språksrefo rm en 1977 skapades 
möjligheter till undervisning i och på h em 
språket inom det svenska skolväsendets  ram 
inte bara  för nordiska m edborgare  utan för 
alla elever som har ett annat hem språk  än det 
svenska.  Detta  ligger i linje med det invand- 
rarpolitiska målet om jäm likhet.  H em språks-  
undervisning ges nu i ett  sextiotal språk i den 
svenska skolan. E ftersom  den finskspråkiga 
befolkningsgruppen har  en särställning f ram 
för andra  språkgrupper -  genom  sin storlek 
och genom sin historiska och sociala ge m en
skap med övriga nordiska länder -  kan det 
finnas anledning att särskilt  redovisa om fa tt
ningen av den finskspråkiga hem språksun- 
dervisningen.

1982 hade vi 24 000 f inskspråkiga elever  i 
hem språksundervisning i grundskolan.  G ru p 
pen dom inerar  självfallet den totala hem- 
språksunderv isn ingen och utgör 5 0 %  av ele
verna i denna  undervisning. Antalet  f insk
språkiga elever i hem språksundervisning har 
ökat m ycket kraftigt de senaste  åren. År 1975 
var  det 11 600 och är i dag över  24000. Av det

totala an talet  finskspråkiga elever  i g rund sko
lan har  andelen i hem språksunderv isn ing  
ökat från ca  40 %  till över 65 %  i dag. Även de 
statliga bidragen har ökat m ycket  kraftigt, 
från 22 milj. S E K  1975 till 110 milj. S E K  
1982.

Den organisation som byggts upp  för hem- 
språksunderv isn ingen ser ut så här:

Invandrare lever  kan i vanliga svenska 
klasser få hem språksunderv isn ing , och går  då  
ifrån annan undervisning för att få u nd erv is 
ning i eller på hem språk  eller i svenska  som 
främ m ande språk.

På låg- och mellanstadiet fö rekom m er 
hem språksk lasser.  som är en fö rsö k sv e rk 
samhet enligt beslut av regeringen. I dessa  
klasser ha r  alla e lever  ett g em ensam t hem 
språk som inte är svenska.  T vå  språk  före
kom m er som  underv isn ingsspråk  -  h em sp rå 
ket och svenska.

S am m ansatt  klass är  i princip en vanlig 
klass, där  cirka hälften av e leverna  har  sv en s 
ka som första språk och ungefär hälften har 
ett gem ensam t hem språk  som ej är  svenska.

Förberedelsek lass  är  en tillfällig klass, där 
elever  med andra  hem språk  än svenska un
dervisas und er  en övergångsperiod,  främ st i 
svenska.

Jag vill hävda att den svenska politiken i 
fråga om hem språksunderv isn ing  rimligen 
måste anses vara  både buren  av s ta rka  am bi
tioner och präglad av generositet .  I en rap 
port som jag  nyligen tagit del av och som 
lämnats av länsskolnäm nden i N o rrbo ttens  
län behandlas finska språket i N orrbo t tens  
skolor. I den sägs att var femte elev i N o rr 
bottens  län har finska som hem språk .  Det är 
en hög andel, men den bör ses i sitt s am m an 
hang. Det förhållandet att  var  femte elev i 
N o rrbo tten  har finska som hem sp råk  innebär 
dock inte att  alla 7 000 elever där  själva i 
någon större omfattn ing ta lar finska. Vi har 
alltså i våra skolor i Sverige en h e m sp råk su n 
dervisning som ger sådan undervisning åt 
varje elev för vilken språket  är ett  levande 
inslag i hem m et,  även om  eleven inte själv 
talar språket.  Definitionen av begreppet h em 
språk är, som framgår av den nä m nda  rapp o r
ten, betydligt generösare  än m odersm ålsbe-  
greppet.  Ett väsentligt större antal e lever  
med finskspråkig anknytning får möjlighet att 
i svensk grundskola  lära sig finska än vad 
som hade skett,  om vi hade tillämpat en strikt
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modersmålsdefinition.
Den hem språksunderv isn ing  som vi har  i 

Sverige syftar alltså dels till att  under lä t ta  för 
barnen att med u tgångspunk t i de t som  är 
deras modersm ål få en så god kun skap  i det 
svenska språket att de kan fungera väl som 
m edborgare i Sverige, dels till att  v idm akthå l
la och utveckla  en sp råkgem enskap  o ckså  
u tanför  de grupper  där  språket  är  modersm ål. 
Att också  barn  i familjer som  inte ta lar finska, 
men dä r  den en a  föräldern kom m er från F in
land, har  möjlighet att  i skolan lära sig finska 
m edverka r  till att befästa  den f inskspråkiga 
kulturen i Sverige, att  skapa en  ökad förståel
se också  bland rent svenskspråkiga. Det bi
drar  till nordisk förståelse och öppenhet  mel
lan våra länder.

Att renodla undervisningen så att f insk
språkiga barn får undervisning på finska un 
der  hela skoltiden skulle kunna m edverka  till 
att skapa avskilda språkliga m inorite ter  i Sve
rige. Vi har  sett de t ta  som en risk och har  
hittills inte funnit det angeläget att  m edverka  
till en sådan utveckling.

Självfallet skall vi begagna alla tillfällen att 
få till stånd sam råd med rep resen tan te r  för 
såväl Sverigefinnarna som de finska utbild- 
ningsmyndigheterna. F ö r  nä rva rande  befin
ner sig den s .k .  språk- och kulturarvsu tred- 
ningen på remiss. M ot bakgrund av de y t t ran 
den som läm nats  till d en n a  m ycket genom gri
pande utredning kom m er den svenska rege
ringen att lägga fram ett förslag till framtida 
utformning av skolans undervisning på h em 
språk.

Men det är  kom plicerade problem  som vi 
har att lösa. Det är  jag  den förste att erkänna. 
Det är  viktigt att vi för en diskussion om hur 
vårt system  verkar  för de enskilda m änni
skorna. Från  svensk  sida har vi en öppen 
attityd i frågan, och vi hyser  förhoppningar 
om en nyanserad  diskussion utan d ram atise 
rade ti llspetsningar.

Låt mig till sist u tta la den svenska rege
ringens uppriktiga vilja a tt  även fortsä ttn ings
vis ägna frågor rörande Sverigefinländarnas 
ställning stor upp m ärksam h et.  Vissa av de 
frågor vi då har att ta  ställning till är  kom pli
cerade,  svåra och ibland inte utan konflikt
punkter.  Jag hoppas emellertid att ingen skall 
finna anledning att ifrågasätta vår vilja och 
våra ambitioner.

Marjatta Väänänen: Jag tackar  minister 
G ö ransson  för hans anförande och k o n s ta te 
rar  att  man nog har  gjort en hel del här i 
Sverige för att fö rbättra  de finska barnens  
språkliga förhållanden i Sverige. M en det är  
ännu inte allt, tyvärr .  Jag som har följt frågan 
i N ord iska  rådet sedan 1972 kan konsta tera  
att början var  m ycket  svår  här  i Sverige för 
de finska barn som inte hade någon finsksprå
kig undervisning. M en det finns också  idag 
skolstre jker  här  i Sverige; det är sverige- 
finska barn som stre jkar  och det visar sig att 
det ingalunda råder enighet om  m etoderna att 
uppnå aktiv tvåspråk ighet.  Jag an ser  att 
S K U -betän kandet  erb juder  ett gott svar  på 
min fråga. In rättandet av en r ikscentral för 
invandrar- och minorite tslärom edel och  grun
dandet av pedagogiska u tvecklingscente r  för 
undervisning av finskspråkiga elever  är å tgär
der som kan samla lärare, elever ,  föräldrar,  
forskare och ursprungsländer till e tt  fruktbart  
sam arbete .  E ftersom  skolstrejken i Rinkeby 
fick rätt s tor  publicite t både i Sverige och 
Finland vill jag  kort  be lysa en fak tor  som 
enligt min åsikt är en av de viktigaste o r sa 
kerna till stre jken. Sveriges regering medgav 
i juni 1982 att skolöversty re lsen  får bedriva 
fortsatt fö rsöksverksam het und er  läseåret 
1982-83 med jäm kade  t im planer  på g rund
skolans låg- och mellanstadier.  I fö rordning
en skrevs: " H ä rv id  bör  i den  fortsa tta  fö r
söksverksam het u p pm ärksam m as att u n d e r 
visningen i och på svenska success iv t får så 
dan omfattn ing under låg- och m ellanstadie ti
den att e leverna kan undervisas  huvudsakli
gen på svenska under  sin högstad ie t id” . Det 
var ett all tför s tarkt och  alltför tidigt ställ
ningstagande för den svenskspråkiga  u n d e r 
visningen i ett  skede då  fö rsö ksv erksam he ten  
ännu inte var slutförd och i ett  skede då  rege
ringen inte hade vidtagit några å tgärder  för 
att höja s tandarden  på undervisningen i 
svenska som andra  språk.

N ä r  det nu finns förslag om  att hem språks-  
k lasserna kan vara  en reguljär del av skolans 
verksam het ,  hoppas  jag  att det s tällningsta
gandet i den nya förordningen avskaffas.

Pekka Tuominen: H e rr  president! H ä r  till 
avslutn ing kan det va ra  skäl för  en åländsk 
v än s te rrep resen tan t  att första  gången säga 
några ord i rådet om  vår  syn på det framtida
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arbetet .  Ålands ökade  inflytande i r åd sa rb e 
tet  ä r  synnerligen viktigt för oss. Det ä r  inte 
en ökning enbart  u r  m atem atisk  synpunkt. 
Det är nämligen möjligt att  de flesta av er t ro r  
eller an ser  att  vår  ökade  represen ta t ion  i rå 
det med en plats skulle innebära  ba ra  denna 
antalsökning.

F örde la rna  är långt s törre ,  därför  att  vi 
m ed den utökade represen ta t ionen  kan uppnå 
en norm al politisk represen ta t ion .  F rån  att 
tidigare ha varit rep resen te rade  av  vå r  tal
m an, som  givetvis som en da  före träda re  för 
landstingets  fyra  partier var  tvungen  att  be ak 
ta  den n a  inskränkning i sina åtgärder  både i 
tal och handling, och av ett  politiskt obundet  
lantråd som en da  före trädare  för den 
å ländska regeringen har  vi nu fått en rep re 
sentation  som långt till fredsställer vå ra  inri
kespolitiska behov.

F rån  att tidigare ha varit ett  andningshål 
har  N o rd iska  råde t  nu u tveckla ts  till e tt  fo
rum. E tt  forum  som möjliggör e tt  naturligt 
deltagande i den nordiska  debatten .  F rån  att 
tidigare ha haft möjlighet att kom m a med ge
m ensam m a synpunkter  på  å ländska frågor, 
ha r  vi nu också  möjlighet till ett  helt annat 
agerande i a llm änna nordiska frågor. Det här  
är  möjligt främst genom  det ökade handlings
u trym m et på regeringssidan. G enom  de nya 
reglerna i Helsingforsavtalet  om de s jälvsty
rande om råd ena  kan ju  vår  regering nu utse 
det antal regeringsm edlem m ar man önskar.  
Med det system  av en allpartikoalition eller 
tvångskoalition som  vårt å ländska system  in
nebär, b e tyder  det samtidigt att vi genom  att 
utse e tt  tillräckligt stort antal regeringsm ed
lem mar, kan se till a tt  landstingets alla vikti
gare partie r  är  represen te rade  här  i rådet.  
Och idag är  ju  situationen den, att  samtliga 
fyra landstingspartier är  rep resen te rade  i 
åländska regeringen och finns med här på 
sessionen i S tockholm . Jag själv rep resen 
terar  ett av landstinget två  mindre partier  
och mitt m andat  är  således resulta te t  av 
politiska överväganden  på hem m aplan. Men 
också  på  pa rlam entarikersidan har vi löst re 
presen ta t ionen  så, att  vå ra  två  suppleanter  
represen te ra r  de två här  på  ordinarie plats 
o rep resen te rade  partierna.

Detta  leder till att  vi också  nu h a r  möjlighe
te r  att öppet  de lta  i de t politiska grupparbete t  
hä r  i rådet.  Det finns säkert sådana hem m a på 
Åland som an ser  att d e t ta  nya  sam arbets-

m ön ste r  kan  va ra  om  inte direkt farligt så 
å tm instone problem atiskt genom  att vi kan 
ham na på  olika sidor i f ram tida  om röstningar 
här  i rådet.

Jag hör till dem  som an ser  att de t ta  inte är 
något problem . Jag är  nämligen övertygad  om 
att  vi i nationellt viktiga å ländska frågor oc k 
så i fortsä ttn ingen ko m m er  att agera enigt, 
men att vår form  av parlam entarism  är  så 
s tark att vi har råd  att  o ck så  u tanfö r  Åland 
tillstå att vi hem m a på Åland helt naturligt 
har  olika ås ik ter  i m ånga frågor.

Man har  o ck så  från å ländsk sida tidigare 
sagt, att  vårt m edlem sskap  i N o rd iska  rådet 
är  en form av kom pensat ion  för förlusten av 
de internationella garan tier  vi formellt förlo
rade 1951 genom  an tagandet  av den nya  själv
styrelselagen. Jag hör  o ck så  till dem  som a n 
ser, att när  vi en gång i f ram tiden,  som jag  
hoppas ,  skall få självständig represen ta t ion  i 
rådet,  skall den va ra  en fullgod ersättn ing  för 
de här  garantierna.  M en som sagt, det poli
t iska handlingsutrym m e vi idag har  hä r  i rå 
det utgör ju  i praktiken vår  utrikespolitik  och 
därför  t ro r  jag  å tm instone själv att  vi i det 
kom m and e  a rbe te t  m ycket  bä t tre  än tidigare 
skall kunna bidra till den nordiska  deba tten  i 
olika frågor.

Sedan deba tten  förklarats  avslu tad  a n 
mäldes att  behandlingen av N o rd iska  minis
terråde ts  berä ttelse ,  C l ,  fo r tsä t te r  i rådets 
fem utskott .

R å d et beslö t a tt lägga R a pp o rt frå n  N o r
diska rådets presid ium  till handlingarna .

3
Dokument 2: Verksamhetsberättelse från Nor
diska rådets budgetkommitté

Mørk Eidem: Ved Rådets  sesjon i Oslo i 
1983 ble M inisterrådets  budsje tt  for  de t n o r
diske samarbeid for første gang und erkas te t  
plenarforsam lingens granskning. U n d e r  d e 
batten  ble det poengtert  at den  nye budsjett-  
prosedyren  hadde ført til en klarere  m a rk e 
ring av parlam entarikernes  initiativ og priori
teringer. Det e r  grunn til å  p res isere at N o r 
disk Råd bare kan uttale seg og rek o m m an 
dere overfor  M inisterrådet i bud sje t tsaker  
som i andre saker. H e r  vil jag  imidlertid til-
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legge for egen del at muligens kan vi på sikt 
også i det nordiske sam arbe idet  kom m e fram 
til den ordning som gjelder i Det europeiske  
fellesskap, at det e r  den folkevalgte fo rsam 
ling som beslutter  i budsje t tsaker .  Inntil så 
skjer, er  det klart at det er  Ministerrådet -  og 
derm ed regjeringene -  som  fatter de endelige 
vedtak som binder. Regjeringene er  så en d e 
lig ansvarlige overfor  sine respektive parla
menter. M en det synes klart at den  bud sje t t 
debatt  som føres i N ord isk  Råd og i dets 
organer, har innvirkning på utformingen av 
budsje ttet .  B udsjettkom iteen har  med til
fredshet notert  seg at den uttalelse som N o r
disk Råd an tok i 1983 om 1984-årsbudsjettet. 
delvis e r  oppfylt.

K om iteen anser  at den nå innførte bud- 
s je ttprosedyre innebæ rer en forenkling og ef
fektivisering av budsje t tsam arbeidet ,  sam ti
dig som betingelsene for økt parlam entarisk  
innflytelse ove r  behandlingen av M in is terrå
dets  budsjett er  blitt lagt til rette.

Kom iteen vil imidlertid i løpet av 1984 fo
reta en vurdering av p rosedyren  som nå er  på 
forsøksbasis,  med sikte på å få denne som en 
fast del av sam arbe idsm ønstere t .  Kom iteen  
vil se på prosedyren  i sam m enheng  med de 
forslag som B enkow-kom iteen har  lagt fram.

Budsjettkom iteen m øtte  samarbeidsmini- 
s trene i nov em ber  1983 for å drøfte den mer 
konkrete  gjennomføringen av budsje tte t  for 
1984. I tillegg hadde man en foreløpig d isku
sjon om opplegget av 1985-års budsjett.  På 
tre sentrale o m råd er  -  da ta teknologiom rå
det,  polit isk/økonom isk sam arbeid  og bo 
steds- og byggom rådet -  e t te rlyste  kom iteen

en bedre oppfølging og hensynstaken  fra 
Ministerrådets  side av utta lelser som var 
kom m et fra parlam entariske  organer.

De økonom iske  forutsetn inger i de nordi
ske land og kravene om  balanse i s ta tenes  
budsje tt  bidrar  til at kritiske blikk re t tes  mot 
det offentlige forbruk. Dette stiller store krav 
til M inisterrådet.  Bevilgninger til de ulike 
prosjekt og insti tusjoner må utny ttes  så effek
tivt som mulig. På m øte t  m ed samarbeids- 
ministrene mente kom iteen  at Ministerrådet 
bør  gå igjennom sine kontro llru tiner  for å for
sikre seg om  at budsje ttm idlene brukes på 
den beste  måten . I morgen vil også et m ed
lemsforslag, A 677/e, om  m er effektiv kon
troll av nordiske pros jek te r,  bli behandle t i 
denne forsamling.

Det er  allmenn forståelse  for at det må 
satses  på den økonom iske  v irksom het -  eller 
de " h å rd e  ve rd ie r” . En sunn økonomi er b a 
sis for de nordiske velferdssamfunn. Det er 
imidlertid nødvendig  å finne den rette ba lan
sen mellom langsiktige og kortsiktige tiltak. 
Kom iteen  syns det er  liten mening i å  strebe 
e t te r  en bedre økonom i hvis man glemmer 
målet: et samfunn bygd på m ed m en n esk e
lighet og solidaritet.

B udsjettkom iteen vil i morgen framlegge 
sitt syn på  budsje ttforslaget for 1985. Jeg vil 
med dette  anbefale at Budsje t tkom iteens  b e 
retning for 1983 tas  til etterretn ing.

Sedan d iskussionen förklarats  avslutad,  
beslö t rådet a tt lägga D o ku m en t 2 till h an d 
lingarna.

M ötet avslu tades  härefte r  kl. 17.10.
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4:e mötet
Onsdagen den 29 februari 1984 kl. 09.00—12.00 och 13.30—18.00
Presidenter: Anker Jørgensen (1—3), Elsi Hetemäki-Olander (3—4), Karin Söder (4—7) och Päll 
Pétursson (7—16)

Dagordning
1. C 2: N ord isk  Ministerråds budsje t tfo r

slag for 1985 (B u dsje ttkom iteen s betenkn ing)
2. C 1: Nord isk  M inisterråds bere tning om 

det nordiske sam arbeidet inkl. bilagene 1, 5 
og 6 (Ø konom isk  u tva lgs be tenkn ing)  samt 
meldinger om følgende rekom m andasjoner.

1/1979 Program for nordisk regionalpolitisk 
samarbeid

23/1980 Felles industrielle prosjekt
24/1980 Glassindustrien i Norden
2/1981 Sam ordning av FoU -innsatse r  og 

kartlegging av m iljøkonsekvenser  ved f rem 
stilling og bruk av ah erna tive  drivmidler

6/1981 Utvikling av samarbeidsti l tak ved
rørende f iskeoppdrett

17/1982 Nord isk  utdanning for ek sp o r tm ar
kedsføring

18/1982 Sam arbeid innen nordisk møbelin
dustri

31/1983 Kartlegging og samordning av til
budet og behovet for utvik lingslandsutdan- 
ning

32/1983 Sam arbeid om  energi og miljø, 
energi- och miljørelatert industri- och regio
nalpolitikk

33/1983 Tiltak for å s timulere innovasjoner 
innen næringslivet i Norden

34/1983 Styrking av det regionalpolitiske 
sam arbeidet i N orden

3. B 47/e: Ministerrådsforslag om re t
ningslinjer for økonom isk politikk og nordisk 
økonom isk samarbeid

4. B 53/e: Ministerrådsforslag om  en nor
disk handlingsplan på da tateknologiom rådet

5. A 662/e: Medlemsforslag om liberalise
ring av kapita lm arkedet og m onetæ rt  sam ar
beid i N o rd en

A 673/e: Medlemsforslag om et friere n o r
disk aksjem arked

6. C 3/e: Beretning fra Nord isk  Inves te
ringsbank

7. C 15/e:3: Beretning fra N ord isk  pro- 
s jekteksportfond

8. A 664/e: M edlemsforslag om nordiske 
myke prosjektinvesteringslån

9. B 48/e: Ministerrådsforslag om  videre
utvikling av Nord isk  Invester ingsbanks re 
gionallåneordning

10. B 49/e: M inisterrådsforslag om  en for
sterkning og utvikling av Nordkalo ttsam ar-  
beidet

11. A 677/e: Medlemsforslag om m er ef
fektiv kontroll av nordiske pros jek te r

12. A 661/e: M edlemsforslag om  et be- 
søkssystem  mellom mindre og mellom store 
foretak i Norden

13. C 15/e: 1: Beretning fra Nord isk  Indu
strifond

C 15/e:2: Beretning fra Fondet  for sv ensk
norsk  industriell  samarbeid

14. E 22: Spørsmål til Nord isk  M inisterråd 
vedrø rende nordisk sam arbeid  om  da ta tek n o 
logiens regionalpolitiske k o n sekven se r

15. E 28: Spørsmål til Nord isk  M inisterråd 
vedrø rende det nordiske b is tand ssam arb e i
det

16. Avskrivning av følgende rek o m m an 
dasjoner:

25/1974/e Undersøkning  av de multinasjo
nale foretaks rolle i de nordiske lands ø k o n o 
mi

3/1978/e Høyre skogutdanning
3/1981/e Sam arbeid for å e tablere  in te rna

sjonale bestem m elser  for bruk av alternative 
drivmiddel

19/1982/e Nord iske  und er leve ranse r
27/1983/e H andlingsprogram  for sam ar

beide på bolig- og byggområdet
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28/1983/e Handlingsprogram  for øk o no 
misk utvikling og full sysselsetting

29/1983/e Handlingsprogram  på d a ta te k n o 
logiområdet

30/1983/e Økning av N ord isk  Investerings
banks grunnkapital

Meddelanden
Det m eddelades ,  att s ta tsrådet Birgitta 

Dahl, landskapssty re lse ledam ot M ay Flodin, 
undervisningsminister Bertel H aarder ,  vice 
lantråd Gunnevi N o rd m an ,  landskapssty re l
seledamot Lars  Porko , socialminister Palle 
Simonsen och industriminister Ib S tette r  in
tagit sina platser.

Ändringar i medlemslistan
Det anm äldes,  Ilkka K anerva  lämnat ses

sionen och ersatts  av H e lena  Pesola, att 
T horbjörn  Fälldin läm nat sessionen och att 
Rune G ustavsson  återtagit sin plats i rådet,  
att Lahja E x n er  läm nat sessionen och att 
Paul Jansson  återtagit sin plats i rådet samt 
att E lver  Jonsson  läm nat sessionen och att 
Ola Ullsten återtagit sin plats i rådet.

R å det beslö t a tt ändra m ed lem slis tan  i en 
lighet härm ed.

C 2: Nordiska ministerrådets allmänna budget 
och kulturbudget 1985 (budgetkommitténs be
tänkande)

Budgetkom m ittén  hade föreslagit, att N o r 
diska ministerrådet i anledning av det f ram 
lagda förslaget till budget 1985 måtte antaga 
följande yttrande:

Nord iska  rådet an ser  att N ord iska  minis
terrådet bör  öka det framlagda förslaget till 
budget för nordiskt kulturellt sam arbe te  1985 
med 900000 D K K  samt fastställa den sålunda 
ju s te rade  budgeten med iak ttagande av de av 
kultu ru tskotte t  hävdade prioriteringar.

Mørk Eidem (budgetkom m itténs  förste ta 
lesman): Det framlagte  forslag til budsjett på 
ku ltu rom rådet og det allmenne om rådet for 
1985 utgjør samlet 313,6 mill. N O K . Dette 
kan kanskje synes mye. men det kom m er an 
på hva en sam m enlikner  med. D ersom  en ser 
beløpet i sammenlikning med de nordiske

lands s tatsbudsje t te r,  blir dette  beløpet mind
re enn promiller.  Sett  ut fra den betydning vi 
alle sam m en tillegger det nordiske sam arbe i
det,  kan det slås fast at den  økonom iske  inn
satsen, selve forutsetningen for samarbeidet,  
er uhyre beskjeden.  Det framlagte forslag har 
vært drøftet  i Rådets  ulike utvalg og B udsje tt
komiteen har foretatt  den  endelige vurdering. 
Som jeg  nevnte i sam band  med virksomhets- 
bere ttelsen  for 1983 i går,  vil B udsje t tkom i
teen vurdere  budsje t tp rosedyren .  M en la det 
være sagt. tiden for behandling er  uhyre 
knapp.

Ved de forberedende drøftelser  av b udsje t
tet for 1985 mellom sam arbe idsm inis trene og 
Budsjettkom iteen anbefalte kom iteen en reell 
vekst på 3 pst. for de tradisjonelle om råder.  
Komiteen konsta terer  at de t te  ønskem ål i 
store trekk er im øtekom m et.  Imidlertid vil 
jeg  presisere at kom iteen ved gjentatte an led
ninger har framført at nye sam arbe idsp ro 
sjekt av mer betydelig omfang og institusjo
ner  under oppbyggingsfasen bør  finansieres 
ved tilskott  -  dvs. friske penger -  til de 
nordiske budsje ttene.  Dette er også i o v e r 
enss tem m else  med s tatsm inis trenes  uttalelse 
fra 1981.

Vi no te re r  oss derfor  med tilfredshet at det 
til M inisterrådets  forslag om  en handlings
plan på da ta teknologiom rådet  er  kny tte t  et 
f inansieringsopplegg. T ilsvarende bør  gjøres 
på andre om råd e r  hvor  sam arbe idsprogram  
fremmes. Dette vil sikre en m er effektiv gjen
nomføring av program m ene . D erm ed vil vi 
ikke få de f inansier ingsetter lysingsdebatter  vi 
har  hatt en tendens til å ha i Rådet.

I det framlagte budsje ttforslag savne r  vi 
anslag til noen viktige om råder.  Både Mini
sterrådet og Nord isk  Råd har  gjentatte ganger 
understreket  betydningen av økte innsatser  
for teknisk forskning og utvikling og ikke 
minst tilpasning av forskningsresulta t  med 
sikte på industriell produksjon. Det er  derfor 
med overraskelse  at kom iteen har kunnet 
konsta tere  at det ikke foreslås  bevilgninger til 
oppstarting av sam arbe idsprogram m et for 
teknisk forskning og utvikling. Dette e r  desto 
m er bem erkelsesverdig  e t te rsom  industr i
ministrene også går inn for de t te  p rogram 
met.

I sam band med deba tten  om  en handlings
plan for økonom isk  utvikling og full syssel
sett ing er  de t overm åte  viktig at p rogram m et



158 O nsdagen den 29 februari 1984 kl. 09.00

om teknisk  forsknings- og u tvik lingsvirksom
het blir satt i verk. Dette  vil kunne bli et 
viktig nordisk bidrag for å  f rem m e øko no 
misk utvikling med sikte på  full sysselsetting. 
Det synes også klart at både i sesjonen i Oslo 
og enda m er i genera ldebatten  som vi har  ført 
her, er det et sam stem m ig råd som krever at 
nødvendige midler stilles til d isposisjon for at 
ord  skal kunne følges av handling. De poli
tiske signaler har ikke vært til å  ta  feil av.

Heller  ikke har  N ord isk  Industrifond fått 
noen reell økning på budsje ttet  for  1985. 
Disse to forhold har  ført til meget klare u t ta 
lelser fra et enstem m ig øko nom isk  utvalg og 
et forslag om  å øke bevilgningene med nær 15 
mill. kr. I B udsje ttkom iteen kom  vi fram til at 
det framlagte forslag om  teknisk  forsknings- 
og utvik lingsvirksomhet må star tes  opp. 
Opprinnelig kos tnadsram m e er  vel 11 mill. 
kr. Da det erfaringsmessig tar en viss tid før 
sam arbe idet  kom m er i gang, foreslår B ud
sjettkom iteen for 1985 en startbevilgning på 
3,5 mill. kr.

På samme måte som R ådet i 1983 og som 
Økonom isk  utvalg har  pekt på nå, er også 
Budsjettkom iteen av den oppfatning at N o r 
disk Industrifond m å få en reell økning, og 
kom iteen foreslår 3,5 mill. kr.

Ved den foreslåtte økning på 7 mill. kr. har 
en søkt å ta  hensyn til både de meget klare 
u tta lelser fra generaldebatten ,  fra fagutvalg 
og den generelle økonom iske  situasjon, som 
rår i Norden.

Kom iteen  har  notert seg at de foreslåtte 
bevilgningene til a rbe idsm arkedssek to ren  er 
lavere enn hva kom iteen tidligere har  fore
slått. Vi kan ikke aksep tere  den ambisjons- 
senkning som herved kom m er til u ttrykk , i en 
tid hvor  det er av den største  betydning å gi 
arbeidstilbud til ledige hender.

I møtet med sam arbeidsm inis trene høsten
1983 etterlyste kom iteen de budsjettmessige 
kon sekven se r  av en handlingsplan for øk o n o 
misk utvikling og full sysselsetting. En slik 
konkret finansieringsplan savnes fortsatt.

Komiteen vil derfor  gjøre oppm erksom  på 
hva Ministerrådet selv utta ler  i budsje t tfo r
slaget:

"A rb e ts lö sh e ten  har  fortsatt att  stiga i 
alla de nordiska länderna. Aven om den 
internationella utvecklingen kom m er att ge 
möjligheter till växt också  i N orden ,  k o m 
mer a rbe tslöshe ten  också  i fortsättningen

att vara  ett dom inerande problem  på  den 
nordiska a rb e tsm ark naden ,  och  då speci
ellt e f fekterna av långtidsarbets lösheten ."  
Dette er i seg selv en god nok begrunnelse  

for å iverksette  særskilte tiltak på  arbe ids
m arkedssek toren ,  og kom iteen fo re s lå ren  y t
terligere økning på 100000 N O K  til a rbe jds
m arkedsom råde t .

I det framlagte budsje ttforslag fortse tter  
nedskjæringene fra 1984-budsjettet på o m rå
dene samferdsel,  traf ikksikkerhet og turisme. 
Verken Trafikkutvalget eller B udsje t tkom i
teen kan se begrunnelser  for denne sterke 
nedskjæring, og vi har  derfor  foreslått en 
oppjustering av budsje tte t  på  250000 N O K . 
hvorav 150000 N O K  bør  gå til en v iderefø
ring av det arbeid som e r  star te t  opp  under 
traf ikksikkerhetsåret ,  og 100000 N O K  til 
sam arbeidet på tu ris tom råde t.  H e r  er det 
grunn til å  minne om at tur is tsek toren  er  en 
svært arbeidsin tensiv næring, og at de nord is
ke prosjekt kan bidra til å  øke turismen mel
lom de nordiske land, øke kapas i te tsu tny tte l
sen, sikre økonom ien og derm ed trygge a r 
beidsp lasser  og skape grunnlag for nye.

V edrørende ku lturbudsje tte t  vil jeg  sæ r
skilt unders treke  at den reelle økning bør  
være i tråd  med kom iteens forslag og an befa
linger fra nov em ber  1983. B udsjettkom iteen 
foreslår derfor  en økning på 900000 D K K .

Angående finansieringen av den nordiske 
handlingsplan på data teknolog iom rådet  er 
det framlagt en særskilt  finansieringsplan på 
det allmenne om råde.  Imidlertid e r  det fo re
slått at den del av planen som gjelder ku ltu r
av talens o m råd er  -  de tte  svarer  til ca. 1 mill. 
D K K  -  skal f inansieres over  kulturbudsjet-  
tets ordinære midler. Kom iteen  kan ikke se 
noen grunn til at denne del av handlings
planen på da ta teknologiom rådet  skal be h an d 
les ulikt de øvrige, og kom iteen fo ru tse t te r  at 
finansieringen av denne delen også bør  skje 
ved tilskudd av nye midler. Kultu rbudsje t te t  
bør altså økes med den omtalte 1 mill. D K K .

Jeg vil s terkt henstille til M inisterrådet at 
man ved den endelige fastleggelsen av bud
sjettet tar  hensyn til de forslag som budsje t t
komiteen legger fram. K om iteen  har  foretatt 
en streng prioritering og vil særskilt  satse på 
om råd er  som kan utvikle og styrke den indu
strielle basis i Norden.

Dette er gjort for  at vi også på  det fe llesnor
diske plan skal gjøre vårt til å snu den uhel-
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dige utvikling med stadig flere uten arbeid. 
De nordiske budsje t ter  er sm å, men likevel 
vil de kunne ha stor  betydning. Det vil videre 
være liten troverdighet tilbake om vi bare 
taler og ikke handler,  all den tid vi har p ro 
sjekter som vi har  tro på.

Mot denne bakgrunn ber  jeg  rådet slutte 
opp om B udsjettkom iteens  forslag, med håp 
om og tro på at Ministerrådet vil følge rådets  
anbefalinger.

Eidur Gudnason (budgetkom m itténs  andre 
talesman): H e rr  president! Det ä r  min u p p 
gift a tt  på budgetkom m itténs  vägnar p resen 
tera  kom m itténs  synpu nk ter  på m inis terrå
dets  förslag till kultu rbudget,  i tillägg till det 
som kom m itténs  förm an har  anfört rent gene
rellt om de båda budgetförslagen och särskilt 
om förslaget till allmän budget.

Budgetkom m ittén  kon sta te ra r  inlednings
vis att tyng dpun k tso m råden a  i budgetförsla
get på det hela taget m o tsva ra r  dem  som kul
tu ru tskotte t  länge har  prioriterat .  D etta  ger 
anledning till t il lfredsställelse och det o m fa t
tas givetvis av kom mittén.

Vidare om fatta r  kom m ittén  s trävandena 
att bygga ut och konso lidera  verksam heten  
vid de nya insti tutionerna,  dvs. Nord iska  
språksekre ta ria te t .  N o rd iska  språk- och in
form ationscentret ,  N ord iska  forskningspoli
tiska rådet och N o rd iska  konstcen tre t .  Alla 
är kanske inte alldeles nya längre, de har 
faktiskt verkat ett  antal år  redan. Men de är 
fortfarande i ett inkörningsskede i den m e
ningen att de ännu inte har  kunnat byggas ut 
till den nivå som avsågs då  beslut om att  sätta 
i gång ve rksam heten  togs. H ä r  å te rs tå r  en del 
att göra.

Ytterligare utta lar  kom m ittén  ti llfredsstäl
lelse ö ve r  att hänsyn  tagits till de stegrade 
resekostnaderna .  F ö r  vissa insti tutioner som 
är  särskilt beroende av reseverksam het  har 
nämligen föreslagits kom pensat ion  u töv er  de 
fastställda prisom räkn ingsprocen ten .  Detta 
påpekades  av kultu ru tsko tte t  vid förra s es 
sionen.

Så långt ä r  allt gott och väl.
I m otsats  till ministerrådet kan kom m ittén  

dock inte anse att den föreslagna reella till
växten på 2 ,5%  speglar någon särskilt stark 
önskan att u tveckla  det nordiska ku ltu rsam 
arbetet  eller än mindre att den är  tillfredsstäl

lande. Till saken hör dessu tom  att ministerrå
det har  tänkt sig att den fortsa tta  uppbyggna
den av N o rd iska  forskningspolit iska rådet 
skall rym m as inom denna  ram , vilket kom 
mittén ha r  m otsat t  sig. K o m m ittén  m enar  
tv ä rtom  att  uppbyggnaden  av ny verksam het,  
vilket det här  är  fråga om . bör  ske utanför 
ram en för ordinarie budget och kan därvid 
stödja sig på sam m a uppfattning som s ta tsm i
nistrarna utta lat.

Kom m ittén  an ser  dä rför  att  förslaget till 
ordinarie kulturbudget bör  ökas  med 900000 
danska  kronor,  som skulle ge kulturbudgeten 
en reell tillväxt på 3 ,1 % , vilket kom mittén 
an se r  m otsvara  de anbefallningar som k o m 
mittén givit.

Ökningen bör  fördelas på följande sätt: 
300000 till nordiskt u n g dom ssam arbe te  och 
150000 till nordiskt id ro t tssam arbe te .  Detta  
tillsammans med den av ministerrådet före
slagna aktivite tsökningen till det nordiska 
folkbildningssamarbetet  ligger i linje med 
N ord iska  rådets  strävan att göra det möjligt 
för folkrörelserna att bä ttre  än hittills engage
ra sig i nordiskt sam arbe te .  Vidare bör  minis
terråde ts  disposit ionsanslag ökas  med 
200000. Det blir dock  inte någon ak tiv ite ts
ökning, utan det är endast fråga om att å te r in 
föra  anslaget till den nivå som det har  1984. 
Till nordiska forskarkurser  bör  anslås  y tterli
gare 200000, till forskarst ipendier  25000 och 
till fo rskarsym posier  25000. Den ökade sa ts 
ningen på jus t  dessa  delar  av fo rskn ingssam 
arbe te t  motiveras med de allt högre kraven 
på forskarutbildningen som gör sig gällande i 
våra länder vart för  sig. Ett sätt att  möta 
kraven är  att  sam arbe ta  om  forskarutbi ld
ningen, vilket innebär att såväl de ek on o m is 
ka som de personella resu rse rn a  utnyttjas  r a 
tionellt.

Vad slutligen gäller Finansieringen av den 
nordiska handlingsplanen på da ta tekn o lo 
giom rådet har ministerrådet föreslagit att  den 
del av planen som gäller ku ltu ravtale ts  o m rå
den skall Finansieras över  kulturbudgeten 
med 1 000000 danska  k rono r  av dispositions- 
medlen. H är  har ministerrådet dock  inte före
slagit något ti llskott av nya medel, vilket ju  är  
fallet i fråga om den allm änna budgeten. 
T värtom  innebär m inis terrådets  förslag som 
jag  nyss näm nde , en nedskärning av disposi- 
t ionsanslaget med 200000 kronor.  K om m it
tén fö ru tsä t ter  därför  och i konsekvens  med
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vad som föreslagits för den a llm änna budge
ten att finansieringen av den del av  handlings
planen som gäller kultu ravtale ts  om råden  
o ckså  sker  genom tillskott av nya medel. D e t
ta innebär alltså att kultu rbudgeten bör ökas 
med ytterligare 1000000 d ansk a  kronor.

H e rr  president! Det är  budgetkom m itténs  
uppfattning att det framlagda förslaget till 
kulturbudget för 1985 bör  ökas med sam m an
lagt 1900000 d a nska  k ronor  och att hänsyn 
bör  tas till de synpu nk ter  som kom m ittén  har 
anfört  i sitt be tänkande. I övrigt hänvisar  jag  
till det y ttrande om  budgetförslaget som kul
turu tskotte t  avgivit och som bifogats.

S ta ts råde t  Lundkvist: H e rr  president!  Jag 
skall på  ministerrådets  vägnar något k om 
m entera  den allm änna budgeten ,  och därefte r  
k om m er minister B jörkstrand att  ko m m en te 
ra kulturbudgeten.

Låt mig inledningsvis slå fast att de medel 
vi ö ve r  budgeten ställer till förfogande för det 
nordiska sam arbe te t  inte ä r  något mått på 
verksam hetens  totala omfattning. Budgeten 
fungerar i hög grad som ett s tyrmedel för hur 
resurser  som står till de nationella budgeta r
nas förfogande genom  sam ordning på nordisk 
nivå skall kunna utny ttjas  effektivare. Den 
nordiska budgeten skall sålunda, när  den fun
gerar  som bäst,  ge oss m er för pengarna och 
göra det möjligt för oss att engagera oss i 
uppgifter som länderna skulle lösa sämre och 
till större kos tnader  var för sig.

Låt mig också  konsta tera  att den bud get
process som vi nu prak tiserar  har utlöst ett 
engagerat arbete  från u tskottens  sida och en 
m edveten  vilja hos budgetkom m ittén  att 
prioritera mellan anslagen och inom en ram 
som kan vara realistisk med tanke på det 
ekonom iska u trym m e som tota lt kan ställas 
till förfogande.

B udgetkom m ittén  b e trak ta r  o ckså  den ök 
ning av anslagen totalt sett som ministerrådet 
föreslår nä r  det gäller den a llm änna budge
tens traditionella om råden  som ett acce p ta 
belt resultat av överläggningarna mellan bud
getkom m ittén  och sam arbetsm inistrarna .

Budgetkom m ittén  u t trycker  också  sin till
fredsställelse med att förslag föreligger till 
finansiering av handlingsplanen för det da ta 
teknologiska om rådet.  Den datateknologiska 
handlingsplanen be rö r  i sig ett stort antal

sam hällsom råden av både industripolitik och 
annan natur. Som exempel kan näm nas h an 
d ikappom rådet ,  a rb e tsm arknaden  och a r 
betsm iljöom rådet.  K o m m unik a tione rna  är ett 
annat tungt om råd e  i d e t ta  sam m anhang. De 
medel som i planen avsatts  för industripolitis
ka projekt kom m er indirekt att  ha å te rv e rk 
ningar på  m ånga sam hällsom råden  när p ro 
jek ten  ger prak tiska  resultat.

Den allm änna filosofi som ligger bakom  
m inisterrådets  budgetförslag är  att  anslagen 
har kanaliserats  till de om råd en  som  i vid 
mening kan bidra till ekonom isk  utveckling 
och ökad sysselsättning. Samtidigt har  re 
surser  också  avsatts  för ve rk sam h e te r  som 
kan bidra till en ökad livskvalitet för olika 
g rupper av våra nordiska länders  m edborgare  
med särskild tonvikt på g rupper  med sp e 
ciella svårigheter  och handikapp. E tt  ex em 
pel härpå är perm anen tn ingen  av v e rk sam h e
ten med utbildning av personal för dövblinda 
och frågan om da toriserade  h jälpmedel för 
handikappade.

Anslagsökningarna till program m et mot 
luftföroreningar m arke rar  vikten av det miljö
politiska arbe te t ,  anslagsökningarna till 
N ordkalo tten  av det regionalpolitiska a rb e 
tet. Satsningen på V äs tn ordensam arb e te t  
m arkerar  den vikt som vi vill fästa  vid u p p 
följningen av F ä röa rn as  och Grön lands de l ta
gande i det nordiska sam arbe te t .

H e rr  president! Den statsfinansiella s i tua
tionen i våra länder har medfört  en s tark å te r 
hållsam het i de nationella budgetarna .  Det nu 
föreliggande budgetförslaget är därför  enligt 
min mening ett u t tryck för de nordiska rege
ringarnas tro på de fördelar  som  sam arbe te t  
innebär. Det är  glädjande att de olika nordis
ka sam arbe tso rganen  i sin ve rksam het ser 
s tora  möjligheter till u tbyggnad av s am arb e
tet. Detta framgår av det g rundm ateria l  som 
m inisterrådet har haft att behandla  i sam band 
med u ta rbe tandet  av sitt budgetförslag.

A andra  sidan är  det naturligt a tt  en priori
tering måste ske mellan de fram förda försla
gen. Jag har därför  med intresse tagit del av 
dels det y ttrande som budgetkom m ittén  har 
levererat,  dels de synpu nk ter  som budget
kom m itténs ordförande nyss har framfört  be 
träffande den al lm änna budgeten.  D essa  
kom m er,  tillsammans med resulta te t  av d a 
gens fortsa tta  debatt ,  att utgöra en väsentlig 
del av beslu tsunderlaget när ministerrådet
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fastställer 1985 års budget i sitt möte på fre
dag.

Kulturminister och nordisk samarbetsm i- 
nister B jörkstrand: H e rr  president! Då kul
turm inistrarnas ordförande,  s ta ts rådet  L ena 
Hjelm-Wallén är  förhindrad att närvara,  skall 
jag  med några ord be rö ra  m inis terrådets  b ud 
getförslag för ku ltu rsek torn  år  1985 och kom 
m entera  ku ltu ru tsko ttets  förslag.

M inisterrådets  förslag till nordisk kultu r
budget för år  1985 har  en kostnadsram  på 
147.7 miljoner D K K . Den reella tillväxten 
uppgår till ca. 2 ,5 % , som ministerrådet b e 
tecknade som en til lfredsställande nivå, u t
gående från den reella tillväxten som fanns i 
de nationella budgetarna .  N ä r  det gäller ak ti
vite tsökningar och nya satsningar, kan man 
peka på handlingsprogram m et för bättre 
språkförståelse  i N o rd en  och en starkare in
sats inom folkupplysningsarbetet .  Det nor
diska forskningspolitiska rådet,  som ä r  i ett 
uppbyggnadsskede ,  föreslås få ett förhöjt a n 
slag. Man försöker  vidare främja de kulturel
la aktiv iteterna gällande barn och ungdom 
och öka stödet för översättn ing av nordisk 
l itteratur. Förslaget till handlingsprogram på 
det da tateknologiska om rådet fö ru tsä t ter  en 
satsning på 1 miljon D K K . De utvidgade kul
turförbindelserna med F äröa rn a ,  Grönland 
och Åland kräve r  s törre insatser  och det här 
har man också  försökt beakta .  N ä r  det gäller 
Nord iska  kultu rfonden innehåller ministerrå
dets förslag ingen aktivitetsökning för år 
1985. M inis terrådets  förslag ligger väl i linje 
med kultu ru tsko tte ts  tidigare prioriteringar: 
-  S pråksam arbete t  får ökningar genom bud
get till både språksekre ta r ia te t  och språk- och 
inform ationscentret .  — Forskningen får ök 
ningar både till forskarutbildningen och till 
rådet.  — Folk rö re lsesam arbe te t  får ökningar 
genom bidrag till folkbildningssamarbetet ,  
id ro t tssam m arbe te t ,  a m a tö r tea te rv e rksam 
heten och folkliga akadem in. -  Det forsk
ningspolitiska rådet och konstcentre t  byggs 
ut.

N är  det gäller den ökning på 900000 D K K . 
som kulturu tskotte t  har föreslagit är det så att 
m inisterrådet inte förhåller sig negativt till de 
förslag som görs. Den s tora  frågan är  na tu r 
ligtvis på vilken nivå budgeten skall läggas 
och här sker  ju  beslu tsprocessen  i m inis terrå

det på det sätte t ,  att det lägsta budet vinner. 
Det fanns i ministerrådet olika uppfattningar 
om var nivån skulle ligga och en del länder, 
bland andra  Finland, förutsatte  en ökning av 
det slag som kultu ru tsko tte t  kom mit fram till. 
på ungefär 3% . H u r  det blir slutligt kom m er 
att d iskuteras  på kulturm inistrarnas möte på 
torsdagen.

N ä r  det gäller handlingsprogram m et på det 
datateknologiska om rådet  vad ku ltu rbudge
ten beträffar,  kan man naturligtvis lösa den 
här  frågan antingen så att  pengarna finansi
eras över  ku lturbudgeten eller så att man sa t
sar  friska pengar och att de pengarna satsas i 
de t här fallet öve r  den a llm änna budgeten. 
Det här är  en fråga som bör d iskuteras  med 
sam arbetsm inistrarna .

Till slut vill jag  be tona,  att  de t nordiska 
sam arbe te t  i s tor  uts träckning har vuxit fram 
ur det ge m ensam m a kultu rarvet.  O ckså  f ram 
gent ä r  sam arbe te t  på  kulturens om råde av 
väsentlig betydelse för hur sam arbe te t  som 
helhet skall utvecklas.  En satsning på kultu
rellt sam arbe te  har  goda spridningseffekter 
över  hela det nordiska samarbetsfälte t .

Gunnar Nilsson: H err  president!  Inled
ningsvis vill jag  på  vägnar av ek onom iska  
u tskotte t  u t trycka vå r  tillfredsställelse med 
att ministerrådet vill göra datateknologin  till 
ett  av huvudom rådena  för det nordiska  sam 
arbe te t  under  de närm aste  åren.

Det finns all anledning att sluta upp kring 
den föreslagna ordningen med stöd till d a ta 
teknologiska utvecklingsprojekt.

Delar av näringslivet i de nordiska  län
d e rna  är inne i en vansklig situation. En n o r
disk satsning på datateknologiska  u tve ck 
lingsprojekt kan bidra till att effektiv isera 
vårt nuvarande näringsliv och skapa föru t
sättningar för nya verksam heter.

Det krävs 26,4 miljoner N O K  und er  1985 
för att genom föra  handlingsplanen på d a ta 
teknologiom rådet.  Det kan synas vara ett 
stort belopp, och det är  det också  i nordiska 
sam m anhang , men sett i förhållande till de 
nationella da ta teknologiska  p rogram m en är 
de t ett relativt beskedligt belopp vi ta lar om. 
E konom iska  u tskotte t  har därför  inte haft 
några problem att anslu ta  sig till m in is terrå
dets  förslag, vilket vi gärna vill framföra.

E kono m isk a  u tskotte t  har o ckså  behandla t
6-30-332 Nordiska rådet
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förslaget om främjande av teknisk  forskning 
och utveckling. Det p rogram m et har  industri
ministrarna ställt sig bakom , men m inis terrå
det har  icke lagt fram förslag om  hur p ro 
gram m et skall finansieras. N o rd iska  rådets  
budgetkom m itté  ha r  föreslagit att  7 milj. kr. 
skall beviljas till de t ta  program  sam t för att 
öka  N ord isk  industrifonds ordinarie ve rk 
samhet.

F rån  utsko tte ts  sida hade vi naturlig tvis 
helst sett att beloppet varit s törre ,  men vi är 
eniga om att  det ta r  tid att s tar ta  upp  p ro
gram m et,  varför be loppet kanske räck er  för 
1985.

E kono m isk a  u tsko tte ts  hållning till de tta  
forsknings- och utvecklingsprogram  skall ses 
mot bakgrunden av N ord iska  råde ts  önskan 
och förhoppning om  ett konkret isera t  h and
lingsprogram för ekonom isk  utveckling och 
full sysselsättning. I ett sådan t handlingspro
gram -  eller kalla det gärna riktlinjer -  m ås
te det till en satsning för att s tärka  näringsli
vets konkurrensfö rm åga, och det är  därm ed 
en kärnpunkt i den ek onom iska  utvecklingen. 
U tskotte t  m enar  att det är  särskilt viktigt att 
kon cen tre ra  sig på att u tveckla  näringslivets 
produktivitet.  Tekniken och framtiden ä r  ett 
om råde som under senare år  haft hög priori
te t  i det nordiska sam arbetet .  U tsko tte t  m e
nar att  det är  viktigt att  fö rstä rka  de t ta  sam ar
bete.

E konom iska  u tsko tte t  vill också  gå in för 
en mindre omdisponering  av medlen till en er 
giområdet.  U tsko tte ts  ställningstagande inne
bär  en reell nedskärning på 1/2 miljoner N O K  
för säkerhetsforskning inom energ iproduk
t ionsom rådet (dvs. till N ord isk t  kontaktorgan 
för kärnkraftsfrågor) och en m otsvarande ö k 
ning till p ro jek tverksam heten  på energiom rå
det. Bakgrunden till de t ta  är  att  i de nordiska 
länderna har  intresset för kärnkraft  reduce
rats und er  senare å r  till förmån för andra  och 
nya energiformer. U tsko tte t  m enar därför  att 
p ro jek tverksam heten  för de nya  energifor
m erna bör ökas. Budgetu tsko tte t  har  också  
ställt sig bakom  de tta  förslag till om dispone
ring.

M inisterrådet har  -  som  tidigare anförts  -  
inte avsat t  några medel för genom förandet  av 
förslaget om  riktlinjer för ekonom isk  politik 
och  nordiskt sam arbete.  Detta  har naturligt
vis sam band med att  m inisterrådsforslaget 
bara  innehåller initiativ som är  kända genom

tidigare förslag. U tsko tte t  har  föru tsatt  en 
långt mer aktiv insats från m inis terråde ts  sida 
än det som vi snart skall sakbehandla.  Detta 
innebär att de t bör  avsät tas  medel till hand
lingsplanen för år 1985.

Vi föreslår  slutligen en mindre om förde l
ning av medel från regionalpolitiska om rådet 
till det handelspolitiska.

I övrigt, herr  pres iden t,  ä r  u tsko tte t  i stort 
sett till freds med det förslag till budget som 
m inisterrådet har lagt fram för de kapitel som 
om fatta r  u tsko tte ts  sakom råden .

Kirsti Koile Grøndahl: Jeg beklager at jeg  
var for sent ute til å kom m e med min replikk 
til s ta tsråd B jørkstrand i s tad, men jeg  er 
svært glad for  at jeg  nå får  anledning til det.

B jørkstrand sa at kultu rm inistrene var  for
nøyd med en økning på kulturbudsjettene 
med 2,5 pst. Han mente det var tilfredssti l
lende. Samtidig gav han u t trykk  for at de t var 
uenighet blant kultu rm inistrene,  og at F in
lands regjering nok hadde forutsatt  at økn ing
en skulle være 3 pst.

I K ulturu tskotte t  ha r  vi hele tiden tatt det 
som næ rm est  en selvfølge at kultu rbudsjette t  
i hvert fall skulle ha den sam m e prosentøk- 
ningen som det allmenne budsjett.  Det vi nå 
opplever,  er  a ltså  at m ens allm ennbudsjette t  
øker  med 3 pst .,  blir kultu rbudsjette t  ned
prioritert med en vekst  på  2,5 pst. Og det er 
da dette  de nordiske kulturm inistrene ikke er 
blitt enige om. En slik nedprioritering s tem 
mer svært lite med de vakre ord som  Bjørk
strand også kom med, om kulturens ringvirk
ninger i hele sam funnet vårt.  Jeg vil derfor  så 
innstendig jeg  kan, oppfordre ministrene til 
på torsdag å drøfte situasjonen på  nytt igjen, 
og ende opp med den  konklus jonen at man 
gjør som K ulturu tskotte t  har bedt om , nemlig 
å øke kulturbudsjettet  med 3 pst. Dessuten  
regner jeg  med at den  nye innsatsen  på d a ta 
teknologiom rådet,  som  også e r  m ent delvis å 
skulle tillegges ku ltu rbudsjettet ,  naturligvis 
blir fulgt opp med friske penger.

Minister Björkstrand: Ibland kom m er man 
i underliga s ituationer. I ministerrådet ha r  jag  
argum entera t exakt  på  det sätt som kulturu t
skottet  har  gjort. Jag m enar  nämligen att  det 
inte är  riktigt att ku ltu rbudgeten har  lägre



163O nsdagen den 29 februari 1984 kl. 09.00

realtil lväxt än a llm änna budgeten. Men som 
jag  unders trök  i mitt anförande ä r  de t så att 
den som bjuder lägst vinner. Det ä r  självfallet 
så att det är  viktigt att vi upprä tthå lle r  en 
tillräcklig nivå på  det kulturella sam arbetet .

With: Æ rede  president! I forbindelse med 
budsje ttkom iteens  innledende drøftinger med 
M inisterrådet v /sam arbeidsm inis trene i M a
riehamn 29. n ov em ber  1983 slo Sosial- og 
miljøutvalget fast i et prom em oria  visse prin
sipper og forslag som bør  være veiledende i 
arbeidet med det allmenne budsjett for 1985.

Det forslag til allment budsje tt  som Mini
s terrådet har  lagt fram for 1985, viser en  real
økning på 3,1 pst. Ytterligere bevilgning til 
industr isektoren ,  b l .a .  til da ta teknologiom rå
det,  e r  da ikke tatt  med. Dette skulle gene
relt sett være nokså  godt i tråd med den real
økning på 3 pst. som N ord isk t  Råds bud- 
s jettkomite hadde foreslått,  men da med for
utsetning om såkalte friske penger i tillegg for 
visse særskilte om råder.  Det er ikke urimelig 
at veksten  i det nordiske budsjett settes  aoe 
høyere enn veksten  i de nasjonale budsje t
tene.  idet det nordiske sam arbe idet skulle in
nebære iallfall visse bespare lse r  av ressu rser  
for de de ltakende land.

Sosial- og miljøutvalget har  ved flere an led 
ninger påpekt  en tendens fra Ministerrådets  
side til å  prioritere sam arbeidet innenfor de 
økonom iske ,  industrielle og tekniske o m rå 
dene. delvis på bekostn ing av sosialpolitikk, 
helsepolitikk, likestilling- og miljøpolitikk. 
Dette be tyr  ikke at den  økonom iske  v irksom 
heten og en omlegging av denne med sikte på 
å finne den rette balanse mellom langsiktige 
og korts iktige tiltak ikke er  nødvendig. Men 
det ville samtidig være meningsløst de rsom  vi 
i vår  streben et te r  en bedre økonom i glem m er 
det som er  hensik ten  med det hele, nemlig et 
samfunn bygd på m edm enneskelighet og en 
rettferdig fordeling av godene. Det er  sagt at 
m ennesket ikke lever av brød alene,  men 
også av brød. Det er  likevel ikke nok at m e n
nesket har noe å leve av — det må også ha 
noe å  leve for. Derfor må også en bedre livs
standard  tilstrebes.

Budsjettet gir et signal som ikke bør un d e r 
vurderes. M inisterrådsforslaget for 1985 in
neholder imidlertid ikke, eller iallfall i liten 
grad, de uttalte prinsipper  eller motiveringer

for budsje tte t  som utvalget har  y tre t  ønske 
om.

Sosial- og miljøutvalget har  s tor respekt for 
det arbeidet som N ord isk  helsevernhøyskole  
i G ö teborg  står for, og er  in teressert  i y tterli
gere å høyne skolens s tatus og kom petanse .  
H øyskolen e r  som bekjent en sam nord isk  in
stitusjon for høyere utdanning og forskning 
innen helse- og sykepleie og ti lsvarer  den u t
dannelse som vi finner i de angli-amerikanske 
"sc h o o ls  of  public hea l th ” . K om iteen er  i 
denne sam m enheng positiv til den ev a luer
ing, eller etterprøving, av N ord isk  he lsev ern 
høyskole  som M inis terrådet ha r  igangsatt,  og 
som jeg  forstår tar  sikte på å  gjøre høyskolen 
enda m er skikket for sin oppgave.

Også Nord isk  institutt for odontologisk 
m ateria lprøvning i Oslo gjør et verdifullt a r 
beid. N å r  M inisterrådet har igangsatt en u t 
redning for å se mulighetene for en avgiftsfi
nansiering av arbeidet,  fo ru tse t ter  jeg  at hen
sikten må være å gi instituttet enda bedre 
arbeidsmuligheter.

E tte r  at det i et par  år  har vært drevet 
forsøksv irksom het  med en felles nordisk u t
danning av personale  for døvblinde, er det 
med glede Sosial- og miljøutvalget kan k o n 
statere  at denne ve rksom het vil bli p e rm a
nent fra 1985, og at en i budsje tte t  har  tatt 
kon sekvensen  av dette.

Utvalget er tilfreds med den behandling in
s t i tus jonsbudsjettene har fått. Det sam m e 
gielder budsje ttene for sosialpolitikk, a r 
beidsmiljø og ernæringsspørsm ål.  Men en 
kan vanskelig aksep te re  eller forstå  den am- 
bisjonssenking som kom m er til u ttrykk i 
budsjettforslaget hva angår arbe idsm arked , 
miljø og likestilling.

Med de store ord  som er  kom m et til u t 
trykk fra alle hold når  de t gjelder arbe idsle
digheten og dens negative innvirkning på in
divid og sam funn , og ikke minst ledigheten 
blant ungdom  og blant kvinner,  hadde en 
ventet en bedre oppfølging fra Ministerrådets  
side. Selv om reduksjonen  på budsje t te t  for 
likestilling ikke er  særlig s to r  i forhold til for
slaget, nemlig 10000 kr., kan det likevel 
tolkes som en nedprioritering av denne sak. 
Utvalget er in teressert  i en utredn ing med 
oppgave å  finne fram til de hinder som ikke 
minst kv inner m øte r  når  det g jelder start av 
nye bedrifter.

Sur nedbør  er  et stadig økende problem i
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N orden. Det sam m e gje lder bilgasser og støy. 
F or  å kunne fatte de rette vedtak ,  ikke minst 
når  det gjelder försurningen -  dette  har  som 
kjent også en økonom isk  side -  er  det nød
vendig med fortsatt forskning. Dette  koster  
penger, men det e r  nødvendig med invester
inger i miljøvern dersom  vi skai overleve.

For  alle disse tre o m råd er  ha r  Sosial- og 
miljøutvalget fastholdt sine forslag fra 29. no 
vem ber  1983, og jeg  er  vel tilfreds med at 
budsje ttkom iteen i sitt møte på mandag har 
gått inn for å følge opp utvalgets forslag iall
fall nå r  det gjelder bevilgningene til a rbe ids
markedstil tak og likestilling.

Med dette  vil jeg  anbefale de forslag som 
Sosial- og miljøutvalget og budsje ttkom iteen  
har  fremmet.

Marjatta Väänänen: T rafikutskotte t  har vid 
sina möten den 26 och 27 februari tagit del av 
det från ministerrådet inkom na materialet 
och sårskilt behandlat kapitlen om sam färd
sel, traf iksäkerhet och turism i den allmänna 
budgeten. För  traf ikutskotte ts  del är institu
tionernas budgetönskem ål utan relevans, ef
tersom  inga institutioner ha r  upprätthållits  på 
trafiksäkerhets- och turis tom rådet.  T ro ts  m o
dera ta  budgetförslag och varningar för  alltför 
ensidiga prioriteringar som de trafikala om rå
dena varit u tsa tta  för och u tta landen om ex tra  
beviljningar i sam band med nya och om fat
tande verksam heter ,  fo rtsä t ter  tendensen  till 
minskning av den trafikala delen av budge
ten. Således är u tsko tte ts  andel av den totala 
budgeten enligt förslaget 2 ,9 %  mot 3 ,2%  i
1984 års budget.  Jag vill därför  på traf ikut
skotte ts  vägnar med skärpa betona den otill
fredsställelse som u tskotte t  känner med den 
all tmer undanskym d a plats som  trafiken har 
fått i sam arbe te ts  finansiering.

N ä r  det gäller samfärdselns kapitel föreslår 
ministerrådet i första  hand en ram  på 
2920000 norska  kronor  -  realminskningen är 
301 000 norska kronor -  samt i an dra  hand en 
nedskärning av medel av vissa projekt till 
fördel för det nya  m eteorologiska projektet.  
U tskotte t  har  visserligen framfört stöd till 
de t ta  projekt som bl. a. har  anknytning till en 
av rådets  rekom m endationer ,  men har enats 
om budgetkom m itténs  y t trande om att nya 
v e rksam hetsom råden  måste f inansieras ge
nom ex tra  tillskott till budgeten. D essutom

an ser  u tskotte t  att de t ta  projekt är ett bra 
exempel på  projekt som kunde f inansieras 
bland planerade å tgärder  inom da taom rådet .  
Trafikutskotte t  vidhöll därför  sitt tidigare för
slag som be tyder  3 124000 norska  kronor 
samt fördelning för projekt med tillägg av 
427000 norska  kronor till det m eteorologiska 
projektet,  som då f inansieras med beviljning 
från reserven  eller ex tra  tillskott till bud ge
ten.

I samband med kapitlet om tra f iksäkerhe
ten ser u tskotte t  ingen anledning att  trappa  
ner nordiska å tgärder  på o m råd e t  även om 
nordiska traf iksäkerhe tså re t  nu ä r  ö v e r  -  
tvärtom , med hänsyn till den o roväckande  
ökningen av trafikolyckor som tyvä rr  har 
konsta tera ts  på senare tid. U tsko tte t  vidhöll 
därför  sitt tidigare förslag som b e tyder
I 659000 norska  kronor.

Turis tu tsko tte t  som finansieras i kapitlet 
om turism har  bland utskotte ts  v e rk sam he ts 
om råden  varit särskilt utsatt  för restrik tiva 
medelsbeviljningar. Således gjordes 1984 
" m o t  bakgrunden av budgets i tua t io nen”  en 
realminskning av turis tsektorn.

Vid sin behandling beslöt traf ikutskotte t  
trots dessa  tidigare nedskärningar föreslå 
mycket begränsad ökning av medel till de tta  
om råde och kan därför  inte gå med p å  y tterli
gare minskning. U tskotte t  har  därför  vidhållit 
sitt tidigare gjorda förslag om  1030000 
norska kronor.

Vi i t raf ikutskotte t  kon sta te ra r  att  budget
kom mittén i sitt s tällningstagande i viss mån 
har stött t raf ikutskotte ts  y rkanden. Den sum 
ma som budgetkom m ittén  föres lår  att  trafik
utskotte ts  sektorbudget  skall höjas med är ca 
300000 kronor.  Det är  bara ca  0.1 % av den 
totala budgeten och höjer t raf iksektorns  a n 
del till ca  3 %. O ckså  om traf ikutskotte t  alltså 
inte på långt när har  fått sina krav beaktade  
så är  det än då  ett slags steg i rätt  riktning. Jag 
vill dock framhålla att den sum m a som nu 
föreslås i budgetkom m ittén  ä r  ett  absolut 
minimikrav. Vi an ser  att ministerrådet bör  
beak ta  detta  minimikrav.

Margrete Auken: Hr. præsident! Jeg vil 
først undskylde,  at jeg  ulejliger, men da ven
strefløjen ikke ha r  noget medlem af  bud ge t
komiteen, har det været vanskeligt at trænge 
igennem med et punkt,  som jeg  forsøgte at
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bringe op  i debatten  i fjor, og som jeg  på 
anden måde har  forsøgt at få ind.

Det handler  om de penge, vi sætte r  af  til 
det,  der alt i alt hedder  energisamarbejdet.

1 den opin ionsanalyse ,  der  er  lavet om 
sam arbejdet i N o rd en ,  e r  et af  de om råder,  
som mange m ener  de r  skal sam arbejdes om. 
energi og miljø. Jeg  er  ret overbevis t  om , at 
havde man spurgt,  om de r  skulle samarbejdes 
om atom sikkerhedsforskn ing , så havde man 
fået et andet svar. A tom sikkerhedsforskning 
har en af  de s tørste  pos te r  på budgettet .  N KA 
har så vidt jeg  kan læse det hurtigt her, 6 mill. 
kr. Der er  kun to af  de nordiske lande, der  har 
atom kraft ,  nemlig Sverige og Finland -  Sve
rige endda med den beslutning, at det er  un 
der  afvikling. Det skal de andre nordiske 
lande altså betale til -  og som sagt er  det en 
a f  de s tørste poster.

I forvejen be ta ler  D anm ark  såm æ nd helt 
livligt til de t på grund a f  B arsebäck , som 
svenskerne venligst har lagt om tren t oven i 
K øbenhavn , og på grund a f  " S ig y n " ,  som 
sejler igennem danske farvande med sven
skernes affald. Vi har  altså nok af  penge på 
højkant til noget,  vi ikke har glæde af.

Jeg mener,  det er  fantastisk, at de t beløb 
bliver ved med at være så stort. Jeg kan se, at 
der  også frem over  skal sættes  nye projek ter  i 
gang.

Jeg vil egentlig godt have nogen heroppe til 
at fortælle, hvorfor de tte  -  6 mill. kr. til 
a tom sikkerhed  -  skal være det store, dri
vende punkt i det nordiske sam arbejde.  Kan 
Sverige og Finland ikke klare det selv, eller 
er  det én gang til a tom lobbyen , der  har været 
ude og trække en os tek lokke ned over hove
det på samtlige m edlem m er af  budgetkom i
teen. så de ikke har opdaget,  hvad det er  de 
s idder og er  med til?

Mørk Eidem: Jeg kan forsikre om at B ud
sjettkom iteen har  ikke følt at o s tek lokken  har 
vært t rukke t over  dens hode. N å r  det gjelder 
spørsm ålet om energisam arbeid ,  e r  de t på 
årets  budsjett foretatt en viss omprioritering 
ved at Budsjettkom iteen  har sluttet seg til 
Økonom isk utvalgs forslag om en om prio ri
tering på 0,5 mill. kr. fra a tom energ isam ar-  
beid over  på annet energisamarbeid.

F o r  øvrig vil jeg  gjerne bem erke at de t i 
Ø konom isk  utvalg finnes rep resen tan te r  fra

den venstresosialis t iske gruppe, og jeg  kan 
ikke se at man i Ø konom isk  utvalgs utta lelse 
har  tatt  opp de spørsm ål fra det hold som 
represen tan ten  Auken her etterlyste .

Bernhardt Tastesen: Jeg vil sige vedrø
rende det af fru M argrete  Auken rejste 
spørgsmål om  sikkerhedsforskning, at denne 
forskning er jo  i vore landes interesse,  selv 
om  f .ek s .  Danm ark  og Norge  ikke har valgt 
at bygge på a to m kraf tens  mulighed og måske 
heller ikke vælger det i fremtiden. Vi har brug 
for den viden, som de to hidtidige projek ter  
har  givet os. Man kan vel også med r im e
lighed sige, at det tredje projekt,  som sættes i 
gang, kan give os en viden, som kan være 
med til at danne grundlag for vor beslutn ings
proces,  hvad en ten  vi vælger det ene eller det 
andet.

Da Barsebäck ligger så næ r på Danm ark, 
må man vel også sige, at vi har  interesse i 
s ikkerhedsforskningen vedrø rende d epone
ring, opbevaring , t ransport  osv. Vi har  inte
resse i, at det foregår så sikkert som muligt.

Herm ed har vi ikke taget stilling til, hvor 
længe man skal bruge penge til den slags 
forskningsprojekter,  men den beslutning, der 
her  er truffet, er  fornuftig, og den står vi ved.

S tatsrådet Birgitta Dahl: H err  president! 
Med anledning av den debatt  som nu förs om 
budgetkom m itténs  forslag vill jag  und ers t ry 
ka att de nordiska energim inis trarna vid sitt 
möte i Oslo nyligen enhälligt utta lade att a n 
slaget till det nordiska  sam arbe te t  kring sä
kerhetsfrågor bör  va ra  kvar på sam m a nivå 
som förra året.  Vi s tår  fast vid den s tån d 
punkten och kan alltså inte anslu ta  oss till 
budgetkom m itténs  förslag till förändringar  i 
m inisterrådets  förslag.

Jag vill särskilt un d ers t ryk a  två saker. Det 
första är  att anslaget kallas anslag till säker- 
hetsforskning och gäller flera om råden  med 
hög risk än kärnsäkerhet .  Det an dra  är att de 
länder i N orden  som an vänd er  kärnkraft  är 
fullt be redda  att själva finansiera det fo rsk
nings- och  u tvecklingsarbete  som krävs för 
att vi skall ta  ansva r  för våra  egna program, 
och att de också  gör det.  De nordiska energi
m inistrarna har bedöm t det som ett gem en
samt intresse att dä ru tö v er  bedriva ett aktivt
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arbe te  på de t ta  om råde,  som alltså gäller mer 
än kärnkraft .

Margrete Auken: Hr. præsident! D er  er 
åbenbart  ikke enighed om , hvem  der  skal be 
tale. B ernhardt T astesen  siger, at Danm ark  
skal betale for Sveriges forskning, og det gør 
D anm ark  rent faktisk. Vi kan ikke få Sverige 
til at lave de r isikoberegninger, vi har  brug 
for. Jeg bad om dem  sidste år, og vi har  stillet 
et spørgsmål, som skal behandles  på  torsdag.

Jeg regner selvfølgelig ikke med, at det,  der  
foregår i N K A , e r  idiotisk. Det e r  ikke det, 
jeg  har  sagt; selvfølgelig kan man bruge den 
viden. Ellers ville de t da være helt galimatias. 
Men det er  et prioriteringsspørgsmål. Priori
terer  vi den forskningsviden så højt, at det 
projekt skal beslaglægge om tren t  den største 
post i det nordiske sam arbe jde?  Det kan 
Bernhardt T as tesen  ikke mene.

Jeg kunne forstå , at det m ener  økonom isk  
udvalg heller ikke. Det har  vedtaget en lille 
forsigtig hensigtserklæring om en meget lille 
omflytning, som nu afvises. Det er ikke m æ r
keligt, for i Norge og Danm ark  sidder der jo  
borgerlige regeringer, og i Sverige og Finland 
har  man atom kraft ,  så  de får pengene og 
derm ed fordelen a f  det.

Jeg synes ærlig talt ikke, de t for det nordi
ske samarbejde er et godt og folkeligt projekt.

Bernhardt Tastesen: Til fru M argrete A u 
ken vil jeg  gerne sige følgende: F o r d e t  første 
betaler  vi ikke for noget svensk projekt.  Vi 
be ta ler  for et nordisk fællesprojekt,  der  kan 
være afgørende for beslutningen om , hvor
vidt vi skal sige j a  eller nej til atomenergi,  
bl. a. i D anm ark,  på  et senere t idspunkt.

For  det andet  er det,  som minister  Birgitta 
Dahl sagde her for et øjeblik siden -  det 
fremgår også a f  det be tænkningsbidrag, vi har 
fået her -  et projekt,  der  ikke kun vedrører  
energiforskning med sigte på  kernekraft ,  men 
et projekt,  der  vedrø rer  s ikkerhedsforskning 
på energiom rådet i al almindelighed.

Med hensyn  til prioriteringen må vi selvføl
gelig træffe beslutning om  denne frem over  ud 
fra en helhedsbetragtning. Det gør vi også nu.

Sedan diskussionen förklarats  avslutad, 
skedde votering beträffande bud getko m m it

téns förslag till y ttrande till N ord iska  minis
terrådet.

För  y t t randet  röstade:
Esko  Aho, Arne A ndersson ,  Georg A n

dersson, L ennar t  A ndersson ,  Margrete Au
ken, Stefån Benediktsson ,  Jo  B enkow, G u n 
nar Berge, Jens  Bilgrav-Nielsen, Gro Harlem 
Brundtland, Johan  Buttedahl,  Kaj Bärlund, 
Bjarne Mørk E idem, Ólafur G. E inarsson,  
M ikko Elo, Karin  F lodström , Arne G add , 
Kirsti Kolle G røndahl,  E iður G uðnason ,  
Rune G u stavsson ,  Carl I. Hagen, F lem ming 
Hansen. G u tto rm  H an sen ,  Ivar  H ansen ,  
J. K. H ansen ,  Karen T hurøe  H ansen ,  Margit 
H ansen-K rone ,  Guðrun  Helgadóttir ,  Ole 
Henriksen.  Elsi H etem äki-O lander ,  Tytti 
Isohookana-A sunm aa,  Paul J ansso n .  Karen 
Højte Jensen .  T yra  Jo han sson .  A n ker  J ø r 
gensen, A rvo  K em ppa inen ,  H annu  K e m p 
painen, Sakari Knuutti la ,  Grethe  L undblad,  
Astrid M urberg  M artinsen, P e te r  M uurm an, 
Helge Adam  Møller, Inge F ischer  Møller, 
G unnar  N ilsson, O d var  Nordli,  H ans N y 
hage, Sture Palm, E rlendur  Patu rsson ,  H e 
lena Pesola, Per Pete rsson ,  Påll Pétu rsson , 
Tuulikki Petäjäniemi, H åkon  Randal,  Heikki 
Riihijärvi,  G unvor  Schnitler,  J immy Stahr, 
Reiulf S teen, O tto  S teenhold t,  Jens  Steffen
sen, Pär  S tenbäck , Ingrid Sundberg ,  llkka 
Suominen, Sten Svensson ,  Karin  Söder,  Pe
der S øn derby ,  B ernhard t  T as tesen ,  Petter 
Thom assen ,  Hans  Olav Tungesv ik ,  Pirkko 
Turpeinen. Ole Gabriel Ueland, Ola Ulisten, 
Bengt Wiklund, Odd With och Marjatta 
Väänänen.

F rånvarande var:
Olof  Jansson , Gunnel Jonäng, Hanna 

Kvanm o, Preben Lange,  Erkki Liikanen, 
Paavo L ipponen, Agnar Nielsen, Pétur  Si- 
gurðsson, Arne Skauge, Friöjon Þórðarson.  
Pekka Tuom inen , Laurits  T ørnæ s och Lars 
Werner.

Yttrandet hade sålunda an ta g its  m ed  74 
röster.

2
C 1: Berättelse rörande det nordiska sam arbe
tet inklusive bilagorna I, 5 och 6 (ekonomiska 
utskottets betänkande), D 1984/1/1979/e: M ed
delande om rekommendation nr 1/1979 an-
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gående program för nordiskt regionalpolitiskt 
samarbete, D 1984/23/1980/e: Meddelande om 
rekommendation nr 23/1980 angående gemen
samma industriella projekt, D 1984/24/1980/e: 
Meddelande om rekommendation nr 24/1980 
angående glasindustrin i Norden, D 1984/2/ 
1981/e: Meddelande om rekommendation nr 2/ 
1981 angående samordning av Foll-insatser 
och kartläggning av miljökonsekvenser vid 
framställning och bruk av alternativa drivme
del, D 1984/6/1981/e: Meddelande om rekom
mendation nr 6/1981 angående utveckling av 
samarbetsåtgärder rörande fiskodling, D 
1984/17/1982/e: Meddelande om rekommenda
tion nr 17/1982 angående nordisk utbildning 
för exportmarknadsföring, D 1984/18/1982/e: 
Meddelande om rekommendation nr 18/1982 
angående samarbete inom nordisk möbelin
dustri. D 1984/31/1983/e: Meddelande om re
kommendation nr 31/1983 angående kartlägg
ning och samordning av utbudet och behovet 
av u-landsutbildning, D 1984/32/1983/e: Med
delande om rekommendation nr 32/1983 an
gående samarbete om energi- och miljörela- 
terad industri- och regionalpolitik, D 1984/33/ 
1983/e: Meddelande om rekommendation nr 
33/1983 angående åtgärder för att stimulera 
innovationer inom näringslivet i Norden och D 
1984/34/1983/e: Meddelande om rekommenda
tion nr 34/1983 angående stärkandet av det 
regionalpolitiska samarbetet i Norden

Rådet företog o v annäm nda  saker  i ett  sam 
manhang.

Ekonom iska  u tskotte t  hade föreslagit:
I. at Nord isk  Råd i an ledning av de til u t 

valget henviste avsnitt  i bere tning C 111984 
og vedlegg till denne ved ta r  følgende u t ta
lelse:

1. Nord isk  Råd henstiller til N ord isk  Mi
nisterråd å framlegge et forslag til handlings
program for N o rd en  som hjem m em arked  til 
Nord isk  Råds 33. sesjon.

2. Nord isk  Råd henstiller til Nord isk  Mi
nisterråd å  styrke det nordiske eksportsam ar-  
beidet

3. Nord isk  Råd henstiller til N ord isk  Mi
nisterråd å foreslå tiltak for en offensiv sa ts
ning på kapital- og teknikkintensive bransjer

4. N ord isk  Råd henstiller til N ord isk  Mi
nisterråd å styrke F o U -v irk som heten  for å 
fremme industriellt samarbeid

5. N ord isk  Råd henstiller til Nord isk  Mi
nisterråd å intensivere arbeidet for å styrke 
energi- og miljøindustrien

6. N ord isk  Råd henstiller  til N ord isk  Mi
nisterråd å  legge fram en arbeidsp lan  på det 
bis tandspolit iske om rådet

7. N ord isk  Råd henstiller til N ord isk  Mi
nisterråd å bedre f inansieringsmulighetene 
for små og mellom store fore tak  for å fremme 
innovas jonsv irksom heten  i Norden.

II. at N ord isk  Råd tar til e t te rre ttn ing de 
til Ø konom isk utvalg henvis te  deler av kapit
tel I: Innledning og kapitlene XIII: Finans- og 
valutapolitikk, XIV: Industripolitikk , XV: 
Energipolitikk, XVI: H andelspolit ikk ,  XVII: 
Regionalpolitikk. XVIII: Bistand til u tv ik
lingslandene, XIX: Jord-  og skogbruk og 
XXI: Bolig- og byggsektoren .

III. at Nord isk  råd tar meldingene om rek. 
nr 111979 om program  for nordisk  regionalpo
litisk sam arbe id ,  rek. nr. 23/1980 om felles 
industrielle p rosjekt,  rek. nr. 2411980 om 
glassindustrien i N o rden ,  rek. nr 2/1981 om 
sam ordning av FoU -in n sa tse r  og kartlegging 
av m iljøkonsekvenser  ved framstilling og 
bruk av alternative drivmidler,  rek. nr. 611981 
om utvikling av sam arbe idsti l tak  vedrø rende 
f iskeoppdrett ,  rek. nr. 17/1982 om nordisk 
utdanning for eksportm arkedsfør ing ,  rek. nr. 
18/1982 om sam arbeid  innen nordisk m øbel
industri, rek. nr. 31/1983 om kartlegging og 
sam ordning av tilbudet og behovet  for u- 
landsutdanning, rek. nr 32/1983 om sam ar
beid om  energi- og miljørelatert industri- og 
regionalpolitikk, rek. nr. 33/1983 om  tiltak for 
å  stimulere innovationer innen næringslivet i 
N orden  og rek. nr 34/1983 om  styrking av det 
regionalpolitiske sam arbe ide  i N o rd en  til e t 
terretning og im øteser  nye meldinger til neste 
ordinære sesjon.

Gunnar Nilsson (ekonom iska  u tskotte ts  ta 
lesman): Den a llm änna ek onom iska  u tv e ck 
lingen i N o rd en  und er  1983 visar flera posi
tiva drag. M en arbe ts löshe ten  for tsä t te r  att 
öka, och statis t iken ä r  ett u t tryck  för den 
allvarliga situationen.

F ö r  de nordiska  länderna  har en liten natio
nell kon junktu ruppgång  särskilt s tor  be tydel
se. Men d e tta  ä r  ingen garanti för  att den 
ek onom iska  situationen i N o rd en  radikalt 
kom m er att förändras .  U tskotte t  h ävdar  att
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trots  ljusglimtarna finns det flera förhållan
den som snabbt kan förändra  de nuvarande 
tendenserna .

E tt  ökat sam arbe te  för att  påverka  den 
ek onom iska  utvecklingen i om världen är  för 
de nordiska länderna särskilt betydelsefullt.  
Behovet av in ternationellt  sam ordnad  aktion 
för ekonom isk  tillväxt och  full sysselsättn ing 
växer och blir ett  villkor för att säkra de 
posit iva utvecklingstendenserna .  De ytterli
gare initiativ som regeringarna tagit i dessa 
sam m anhang  inom bl. a. O E C D  har varit och 
är  mycket centrala. U tskotte t  an ser  att rege
ringarna skall fortsä tta  de t ta  sam arbe te  och 
vill återigen und ers tryk a  vikten av ett gem en
samt nordiskt aktivt agerande i de tta  syfte.

N ya initiativ har  vidare tagits inom ramen 
för det valutapolitiska om rådet  sedan förra 
sessionen. Det s tår i öve renss täm m else  med 
rådets  intentioner.  En vidareutveckling av 
de tta  sam arbe te  förutsätts  äga rum. och ange
lägenheten av ökade konsu lta tioner  mellan 
regeringarna i dessa  frågor kan ba ra  ytterliga
re framhållas.

Beträffande den tilläggsrapport som har u t 
a rbe ta ts  om  åtaganden på det va lutapolitiska 
om rådet  för att främja industriell t sam arbete  
redovisar  u tskotte t  sina synpu nk ter  und er  en 
senare punkt på dagordningen för det fjärde 
mötet.

Behovet av en omläggning och nyorien te
ring i den ekonom iska  politiken har varit en 
central uppgift för u tskotte t  under  hela 1983. 
En utgångspunkt har  varit rekom m endation 
23 om en handlingsplan för ekonom isk  till
växt och full sysselsättning. Vi har knutit  s to
ra förhoppningar till N o rd iska  ministerrådets  
förmåga att konkretisera  innebörden av d en 
na, men tvingas nu enhälligt och öve r  parti
gränserna konsta tera  att ministerrådsforsla
get om riktlinjer för ekonom isk politik och 
ekonom iskt sam arbe te  inte m otsva ra r  våra 
förväntningar. Detta har  redan klargjorts un 
der  generaldebatten .

F ram för allt an ser  u tskotte t  att sysse lsä t t
ningsproblemen har kom mit i bakgrunden 
och an ser  att de t ta  kan uppfa ttas  som ett 
försök att ändra  innebörden i den hittills 
förda ekonom iska  polit iken, vilket s tår i m o t
sättning till in tentionerna i r ekom m end at io 
nen från förra sessionen.

U tsko tte ts  synpunkter  i övrigt å te rk om m er 
vi till senare på dagordningen.

Tro ts  den gem ensam m a kritiken av N o r 
diska ministerrådet på denna  punkt k o n s ta te 
rar  ändå utsko tte t  att  en ö nskv ärd  försk jut
ning till förmån för de näringspolitiska upp
gifterna har  ägt rum und er  de senaste  åren  i 
ministerrådets  verksam het.  A rbe tsp lanerna  
för det industri- och energipolit iska s a m arb e
tet har  bidragit till de t ta ,  och inför råd sses 
sionen sker  också  en redovisning av det a rbe
te som hittills har  ägt rum.

Tiden m edger inte annat än en översiktlig 
redovisning av u tskotte ts  synpu nk ter  och  för
slag. Jag skulle vilja sam m anfat ta  den i hu 
vudsak i två punkter:

F ö r  det första m åste  samarbetsm öjlighe- 
terna  kring den industriella utvecklingen i 
N orden  v idareutvecklas .  I d e t ta  sam m a n 
hang är  satsningar på nordiskt tekniskt fo rsk 
nings- och utvecklingssam arbete  särskilt b e 
tydelsefulla. Ett förslag till p rogram  med en 
sådan innebörd har  också  u ta rbe ta ts .  Sam ti
digt redovisar  ministerrådet ett förslag till 
handlingsprogram på da ta teknologiom rådet.

B åda p rogram m en är  viktiga inslag i en 
nordisk sam arbetspolit ik  för industriell u t 
veckling och förnyelse. Det ä r  nu m ycket 
viktigt att de t ta  sam arbe te  snabbt kan på bö r
jas .  Ett huvudm otiv  för de t ta  är enligt u tsk o t
tets uppfattning den be tydelse  ett sådant 
sam arbe te  har  för den fram tida produktionen  
och sysselsättn ingen i våra  länder.

Insa tserna  ingår vidare som omistliga delar 
för att s timulera innovationer i näringslivet i 
Norden.  Detta  är  också  viktigt för många små 
och m edels tora  företags u tvecklingsm öjlighe
ter, och u tskotte t  hem stä ller  till ministerrådet 
at t  se över f inansieringsmöjligheterna i de t ta  
syfte för sådana företag.

Offensiva satsningar på sam arbe te  inom 
kapital- och teknikin tensiva b ransch er  är  en 
annan uppgift i ett  v idareutvecklat industri- 
politiskt sam arbe te .  M otsvarande gäller å t 
gärder  för att stärka miljö- och energ iindu
strins ställning i N orden .  U tskotte t  redovisar  
också  förslag som innebär att dessa  uppgifter 
bör  ägnas större u pp m ärksam h et  av m inis ter
rådet i det fortsa tta  arbetet.

Även andra  branschpolit iska initiativ och 
sam arbete  i fråga om offentlig upphandling 
ingår som andra  uppgifter som på ett positivt 
sätt kan bidra till den industriella utveckling
en i våra  länder.

N ord iska  industr ifondens och investerings-
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bankens  roll och  uppgifter har  successiv t u t
vecklats och stärkts .  Det är viktiga steg för 
att sam arbe te t  inom hela det näringspolitiska 
om rådet  skall ges ett konkret och u tveck
lingsbart innehåll.  I de t ta  perspek tiv  har  det 
också  d iskute ra ts  särskilda innovations- och 
marknadsföringslån för att ge i första hand 
mindre och m edels to ra  företag bättre  möjlig
he ter  att u tveckla  och m arknadsföra  sina p ro
duk ter  i sam arbe te  med varandra.  Och u t
skottet fö rvän ta r  sig att ministerrådet till näs
ta  session p röva r  de t ta  och även andra  för
slag som ytterligare s tärker  fondens och b a n 
kens ställning i det nordiska sam arbetet .

För  det andra  har å tgärder  för att under lä t
ta före tagssam arbete  i N o rden  intagit en 
f ram trädande plats i sam arbe te t .  Ett  om fat
tande u tredn ingsarbete  har  ägt rum, och en 
gem ensam  slutsats innebär att man måste 
hantera  frågor som handlar  om  ändringar  i 
valuta- och etableringslagstiftning, handels
regler och föreskrifter med stor  varsam het 
och med hänsyn  till andra  förhållanden i re 
spektive land.

Emellertid anser  u tskotte t  att  de t ta  arbete 
är  viktigt, och olika förslag för att underlätta  
sam arbete och integration av nordiskt nä
ringsliv bör  kunna förutses.  Dessa uppgif ter 
är  vidare en av de föreslagna tyngdpunkterna  
i det industripolitiska sam arbe te t  som minis
terrådet redov isar  under tem at N o rd en  som 
hem m am arknad .

F lera initiativ inom de tta  om råde redovisas 
i ministerrådets  berä tte lse ,  vilket är positivt. 
Men u tskotte t  ö n sk a r  nu få en samlad ö v e r
sikt ö ve r  de t ta  arbe te  och behandla ev en tue l
la m inisterrådsforslag som följer av detta  a r 
bete. Många uppgifter har  också  en direkt 
anknytning till s am arbe te t  på handelspoliti
kens om råde. En bättre  översik t och klarare 
prioriteringar sam t s tyrning av de tta  arbete 
har av u tskotte t  anset ts  som önskvärt .

Därför  föreslår  vi att  de olika initiativ som 
nu och i f ramtiden skall prövas inordnas i ett 
handlingsprogram för att utveckla Norden  
som h em m am arknad .  En m era tillfredsstäl
lande parlam entarisk  behandling av olika ini
tiativ kan på d e t ta  sätt äga rum.

A ndra  uppgifter inom dessa  om råd en  är 
vidare sam arbe te  som rör mindre och m edel
stora  företag, å tgärder  för att effektivisera 
nordiskt sam arbe te  på underleverantörsom - 
rådet,  och av u tskotte ts  be tänkande  framgår

att vi t. ex. s tödjer  förslag om  att  s tärka  test- 
och s tandard ise ringssam arbete t .  En uppfölj
ning av förslaget om en nordisk da tabank  för 
under leve ran tö rer  bör  vidare äga rum.

U n der  1983 har vidare inom ministerrådet 
en arbe tsgrupp  tillsatts för att  följa u tveck
lingen och fortsä tta  informationen om multi
nationella företags ve rksam het i N orden.  
K o nkre ta  problem som kan upp stå  i respek ti
ve nordiskt land skall kunna behandlas  i de tta  
sam m anhang. Uppgifterna ä r  angelägna och 
utgör ett av flera inslag i sam arbe te t  kring 
företagsfrågor i Norden.

Utvecklingen av sam arbe te t  inom energi- 
och byggsektorerna  samt inom det regional
politiska om rådet m otsva ra r  i allt väsentligt 
u tsko tte ts  intentioner. Riktlinjer för sam arb e
tet inom dessa  om råden  har  erhålli t ökad 
klarhet,  vilket i sin tu r  ger bä t tre  möjligheter 
till prioriteringar och konkretiser ing  av olika 
å tgärder. Däru töver  an se r  u tsko tte t  att  sam 
arbetet  inom jord-  och skogsbruk samt fiske
r iom råde t förefaller genom gå en intressant 
och konstruktiv  utveckling.

Uppföljningen av den energipolitiska a r 
be tsplanen genom  särskilda sam arbe tspro-  
gram på  särskilda de lom råden  ä r  värdefull 
och bidrar också  till en önskv ärd  kon cen tra 
tion av sam arbe tsinsa tse rna .

Det regionalpolitiska sam arbe te t  befästs 
ytterligare genom  m inisterrådsforslagen om 
dels vidareutveckling av investe ringsbankens 
regionallåneordning dels satsningen på för
s tärkt sam arbe te  på N o rdkalo tten .  En för
s tärkning av V ästn ordensam arb e te t  an ser  u t 
skottet vara en viktig fortsättning, framhåller 
u tsko tte t  i de t ta  sam m anhang . Samtidigt f rå 
gar dock  u tsko tte t  om  det skall va ra  n ö d v än 
digt att vänta till 1985 innan en revision av det 
regionalpolitiska sam arbe tsp ro gram m et kan 
äga rum.

Även om sam arbe tsp ro gram m et på  b o 
stads- och byggsektorn  har blivit bä t tre  efter 
behandlingen av de tta  på  fjolårets session 
finns det anledning att  ef ter lysa fler konkreta  
å tgärder  på de t ta  om råde.  Det gäller särskilt 
sådana insatser  som har s tor be tydelse  för 
p roduktion och sysselsättn ing. Och utskotte t  
fastslår följaktligen att en hög ak tivitet inom 
byggsektorn  har  en särskilt s to r  be tydelse  för 
att s timulera sysselsättn ingen och ekonom in  i 
våra länder.

H e rr  president! Det an k o m m er  på Pär
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S tenbäck  att redovisa  u tsko tte ts  överväg- 
ningar rörande det nordiska sam arbe te t  på bi
ståndspolit ikens om råde.

Meddelande
Det m eddelades ,  att  minister U rpo  Lep- 

pänen  intagit sin plats i rådet.

Stenbäck: H err  president! Som talesman 
för det ek onom iska  u tskotte t  beträffande de 
biståndspolit iska frågorna vill jag  först kon
statera ,  att  i de enskilda nordiska  länderna är 
bis tåndspolit iken ständigt i b lickpunkten. 
Den d eba tte ras  i parlam enten och i part ide
batten.  D etta  sker  t. ex. nästa  vecka i F in
land, när r iksdagen erhåller en redogörelse  av 
regeringen om  landets  bis tåndspolitik. I N o r
diska rådet har biståndspolit iken inte varit 
föremål för sam m a k on sekven ta  intresse men 
här  har  vad jag  förstå r  regelbundet fö rekom 
mit initiativ, spörsm ål osv. kring b is tånd spo
litiken.

E kono m isk a  u tskotte t  kon s ta te ra r  att  det 
gått fyra å r  sedan rådet första  gången an m o 
dade ministerrådet att framlägga en plan för 
de konkreta  om råden , på  vilka en harm oni
sering och koordinering kan ås tadk om m as 
med m ottagarländernas  bästa  i å tanke.  I ut
skottet tro r  vi att en koordinering kan ge be 
tydande effektiveringsvinster.

Varför ta r  då inte ministerrådet Nord iska  
rådet på allvar i denna  fråga? F yra  år är  en 
lång tid och någonting borde ha hänt under 
denna tid. Är det så, att  alltför s tora  nationel
la in tressen  är förankrade  i den egna bi
ståndspolit iken eller är  det helt enkelt så, att 
b is tåndsm yndigheterna  ä r  så upp tagna av 
sina egna projekt och problem , att de inte 
an ser  sig kunna ägna tid åt det nordiska sam 
arbe te t?  Mina egna erfarenheter  från 70-talet. 
som basera r  sig på det sam arbe te  som då 
bedrevs  inom O slo-konventionens  ram -  nu
m era är  de t ju  fråga om  Köpenham ns-kon- 
ventionen — gav mig det intrycket,  att en del 
b is tånd sby råkra te r  uppfa ttade de nordiska 
koord ineringsförsöken som ett hinder för den 
egna rörelsefriheten för förverkligandet av 
den nationella biståndspolitiken.

Man såg de nordiska  m ötena  som  t idskrä
vande och det parlam entariska  trycke t som 
alltid har förekom mit för en m era koord i
nerad biståndspolitik som lite besvärande.

I dag har vi då  kom mit till en situation, som 
beträffande den konkreta  koordineringen av 
sam nord iska  projekt egentligen är ganska 
prekär .  Vi ha r  på 60- och 70-talen utvecklat 
ett antal g em ensam m a projekt,  som nu håller 
på att avslutas. Det redovisas  i ministerrådets  
berättelse för en  rad sådana projekt,  som så 
småningom skall ” na tionaliseras”  om man så 
får säga, nämligen som skall överföras för att 
förvaltas av ett enskilt nordiskt lands bi- 
s tåndsm yndighe ter .  En sådan här överföring 
kan vara rationellt  betingad. Den nordiska 
insatsen är kanske inte m era  motiverad  i alla 
av seenden ,  men jag  tänker  då på  s lu tresulta
tet och det är det som o ck så  ek onom iska  
u tskotte t  har  fäst u p p m ärksam het  vid.

N ord iska  rådet har  under årens  lopp sett de 
konkreta  nordiska sam arbe tsp ro jek ten  som 
sym boler  för sam arbe te t  på  ett om råde ,  som 
N ord iska  rådet har  kunnat  p åverka  från b ö r
jan . Då biståndspolit iken u tform ades  i de 
nordiska länderna på 60-talet tog man genast i 
Nord iska  rådet itu med den här  saken och 
efterlyste sam nord iska  ak tioner.  M en nu om 
några år  kom m er dessa  sam nord iska  aktioner  
tydligen att vara  ett minne blott. Man k o m 
mer inte att adm inis tre ra  några gem ensam m a 
projekt om inte m an ta r  nya beslut.  Sannolikt 
är det på det viset, och det framgår också  av 
ministerrådets  berä t te lse ,  att  man kanske har 
stirrat sig litet blind på Namibia-problemati-  
ken. Man har väntat på N am ibias  frigörelse 
och där  skulle man gå in på en gem ensam  
nordisk satsning och då skulle den så att  säga 
nordiska ram en väl fyllas ut.  Men ingenting 
har  hänt,  som vi vet.  i Namibiafrågan och 
därför  ef ter lyser  vi hä r  en k larhet på den här 
punkten. H ur  skall det gå med det konkreta  
nordiska b is tånd ssam arb e te t?  I m inis terrå
dets berä tte lse  talas det om  att nordiskt bi
s tåndssam arbe te  i alla fall är ett bredare  b e 
grepp än det gem ensam m a projektet.  Detta 
s täm m er naturligtvis , men å andra  sidan m å s
te man fråga sig hur förpliktande de tta  b re 
dare begrepp, alltså sam arbe te  i in te rna tio 
nella fora, det multila terala sam arbe te t ,  den 
rådplägning som sker i internationella sam 
m anhang, är.

Jag vet att det fö rekom m er och det är väl
digt bra  men det varie ra r  i sam arbe tsin tensi-  
teten från fall till fall och det finns ingenting 
förpliktigande i de t ta  sam arbe te .  De nordiska 
länderna behöver  inte rådgöra trots  att  vi hör



171O n sdagen den 29 februari 1984 kl. 09.00

till den s. k. like-minded-gruppen. Jag  blir 
personligen litet be tänksam , när  jag  i minis
terråde ts  berä tte lse  finner sådan a  uttryck 
som ” s trävan att förenkla, rationalisera  och 
effektivera form erna  för sa m arb e te t” . Detta 
skall man alltså syssla  med und er  det k om 
mande året.  S åd ana  här skrivningar gör en 
parlam entariker  m iss tänksam . Som f .d .  
s ta ts råd  så vet m an ju  vad det innebär. Man 
vet att  det kan innebära en inskränkning och 
en minskning av sam arbe tsin tensi te ten .  Som 
ett a lternativ skriver  man i ministerrådets  be 
rättelse att ett  intensifierat utby te  av inform a
tion och sam råd skall ske. D etta  är  alltså sagt 
som ett alternativ . Det här språkbruket  på 
minner också  om en, skall vi säga. nedskriv
ning av sam arbe te ts  intensitet i stället för det 
konkreta  pro jek tsam arbe te  som jag  här har 
efterlyst.

Vi har  i det ek onom iska  u tsko tte t  också  
diskutera t  de initiativ, som Finlands s ta tsm i
nister tagit. Då talades det om  L om é-konven- 
tionen, något slags nordiskt säm arbe te  med 
våra huvudm ottagar länder ,  som skulle p å 
minna om L om é-konven tionen .  Vi ha r  varit 
helt en iga i ekonom iska  utskotte t  om att de tta  
kanske inte var en riktigt träffande form ule
ring, ef tersom  användningen  av begreppet 
L om é-konven tionen  för vilse men vi har 
ställt oss posit iva till det utredn ingsarbete t .  
Fö r  att bygga upp ett nytt sam arbe tsm öns te r  
med våra m ottagar länder  har vi alltså ställt 
oss  positiva till de tta ,  men velat frångå be 
greppet Lom é-konven tionen .

Jag skall här inte på utsko tte ts  vägnar ko m 
m entera  frågan om u-landsutbildningen. Det 
framgår tydligt av vårt be tänkande  vad det är  
fråga om , och vi vän ta r  oss att en ny melding 
ges till nästa  session så som det s tår  i vårt 
be tänkande. Den viktiga frågan ä r  att  vi så 
snart som möjligt borde få en arbe tsp lan  på 
b is tåndsom rådet  så  som här  efterlyses i det 
förslag som ekonom iska  u tsko tte t  ställer, att 
N ord iska  rådet hem stä ller  till N o rd iska  mi
nisterrådet att  lägga fram en arbetsplan  på det 
bis tåndspolitiska om rådet.

Energiminister Enggaard: Fru præsident! 
Jeg skal i mit indlæg ikke gå i detaljer med 
hensyn til de t energipolitiske sam arbe jde  i 
Nord isk  M inisterråds regie. Jeg har  forstået,  
at s ta ts råd  Birgitta Dahl vil redegøre for en

række synspunk te r  her  på ministrenes vegne.
Jeg tror.  at den arbejdsp lan  for sam arbe j

det på  energiom rådet  for 1982, som nu føres 
videre, i allerhøjeste grad er  tilfredsstillende 
set fra et dansk synspunk t.  Jeg vil kun trække 
nogle enkelte  pun k te r  frem, som jeg  finder 
særlig in te ressante ,  og sige lidt om olie-gas- 
aktiviteten i det danske  om råd e  -  også i for
længelse a f  de t,  je g  sagde ved den ti lsvarende 
debat i fjor.

Om energ iforskningssam arbejdet kun det, 
at der  fra dansk  side e r  en betydelig interesse 
for det energiforskn ingssam arbejde,  der 
finder sted mellem insti tutioner  og forskere i 
de nordiske lande. Det er  ikke noget nyt sam 
arbejde,  men det er  blevet intensiveret med 
de nordiske energiministres  oprette lse  af  en 
kon taktgruppe med rep ræ sen tan te r  for de 
p rogram sty rende  organer i de nordiske lande.

Jeg tror,  sam arbe jdet  om energiforskning 
er  en vigtig forudsætn ing for  et sam arbejde 
inden for andre  dele a f  energiom rådet;  selv 
på om råder ,  h vo r  resu lta te rne  ha r  en mere 
langsigtet betydning, har sam arbe jdet  derfor 
indirekte indflydelse på om råd er ,  d e r  kan bi
drage til løsningen af økonom iske  og beskæ f
tigelsesmæssige problem er.

Dernæst om aktiv ite ten  på  olie- og gasom 
rådet. Som sagt havde jeg  i fjor anledning til 
at redegøre lidt for udviklingen i det danske 
om råde.  F o r  selv om  det er  klart, at det vel i 
den store sam m enhæ ng er  det norske o m rå
de, der såvel area lmæssigt som geologisk har 
en særlig dim ension, og jeg  tror  heller ikke, at 
dette billede i de kom m end e  år  vil ændre sig, 
så  er  det naturligt for mig at pege på et par 
træk fra den danske aktivitet på  det om råde.

H e r  i som m er blev den første udbudsrunde  
åbnet i det danske  om råd e  for in teresserede 
olieselskaber med henblik på ansøgning om 
tilladelse til e fterforskning og indvinding af 
olie og gas. Ansøgningsfris ten udløb i o k to 
ber,  og vi har konsta tere t ,  at i alt 32 se lska
ber, he ra f  8 danske.  2 svenske og 1 finsk, har 
ansøgt om tilladelse.  Den danske  regering er  i 
flere h enseender  tilfreds med dette  forløb. 
O lieselskabernes  interesse for denne runde 
har  således væ ret  s tor,  og antallet af  an sø 
gende se lskaber viser det; blot kunne vi have 
ønsket os,  at et eller flere a f  de norske olie
se lskaber havde fulgt den in te resse op. som 
de tidligere har vist for den danske un d er
grund.
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Jeg har notere t  mig, at den svenske rege
ring i går har  bebudet  en forstæ rket  indsats  i 
efterforskningen med hovedvægten på N o rd 
søen og tils tødende havom råder .  Med den 
definition er  de danske farvande taget i be 
tragtning, og det hilser jeg  med tilfredshed. 
Jeg tror derfor, at de r  er rimelig god udsigt til, 
at der  i de kom m ende år  kom m er en aktivitet 
i vore om råder ,  hvor  op til 4 nordiske lande 
kan være med i efterforskning og indvinding. 
In teressen fra olieselskaberne er  betydelig, 
men det gælder selvsagt i lige så høj grad også 
for de mange industr ier  i vore lande, som i 
stadig s tørre grad vurderer  deres  fremtidige 
opgaver på  tvæ rs  a f  sektorgrænserne .

Jeg tror,  vi må konsta tere ,  at ud trykket  
" N o rd e n  som h jem m em ark ed "  på off-shore- 
om rådet er et s tykke vej borte  i den daglige 
praksis,  men jeg  tror,  det er vigtigt, at vi gør 
en indsats  for at give vore industr ier  bedre 
muligheder for at være med. Det er jo  i høj 
grad en international verden, denne off- 
shore-virksom hed. Men begrebet tekniske 
handelshindringer gælder også her.  Det 
gælder,  når specifikationer og andre  u db u d s
betingelser ten derer  til at favorisere andre 
v irksom heder  uden for N o rden  i kraft af  
mange års angelsaksisk tradition. Jeg tror,  at 
på dette om råde vil Nord isk  Ministerråds 
virksom hed om  sam arbejdet på olie-gas-om- 
rådet være centralt placeret.  Det ha r  meget at 
gøre med, at en s tørre del a f  arbejdsp ladserne 
i denne off-shore-virksom hed i fremtiden vil 
og kan skabes inden for vore lande, i stedet 
for at a rbejdsm ulighederne går til andre 
lande.

Fru præsident! Jeg tror,  det nordiske en e r 
gisamarbejde på mange m åder  er  inde i en 
god gænge, og de r  er  taget m ange initiativer i 
de sidste år.  Jeg har notere t  mig, at også 
økonom isk udvalg giver de t te  sam arbejde 
mange gode ord med på vejen, og je g  vil 
gerne ud trykke mit håb om, at energ isam ar
bejdet fortsa t  kan udvikle sig på det grundlag, 
de r  er  blevet lagt.

S ta tsråde t  Birgitta Dahl: Fru  president!  I 
anslutning till denna session i N o rd iska  rådet 
visas en utställning kring det mest konkreta  
och förmodligen o ckså  det ä ldsta  ex isterande 
nordiska energ isam arbe te t  -  N O R D E L .  Det 
är  ett  u tom ordentlig t konkret och värdefullt

sam arbe te  som sker  inom N O R D E L .  Jag  vill 
därför  upp m ana  delegaterna att ta del av u t
ställningen. Jag hoppas  att den ko m m er  att 
inspirera er  till ökade ansträngningar till 
praktiskt nordiskt sam arbe te  på m ånga fält.

Det s tora  elavbro tte t  i Sverige den 27 d e 
cem ber  förra året  i l lustrerade på  ett  drastiskt 
sätt N O R D E L -sam arb e te t  — på gott och ont. 
A ena sidan d rabb ades  även delar av Själland 
av det svenska avbro tte t .  Ä andra  sidan fick 
vi stor hjälp från våra nordiska  vänner  vid 
driftåteruppbyggnaden.

Jag är angelägen om att tacka  för den.  S am 
tidigt kan jag  k on sta te ra  att det dessbättre  
bara dröjde några v eckor  till dess  att vi ge
nom N O R D E L -sam arb e te t  kunde se till att 
elförsörjningen i D anm ark  kunde fungera 
utan störningar trots  om fattande problem vid 
danska kraftverk.

Den svenska regeringen tillsatte om edel
bart en särskild kom m ission  för att bl. a. fö re
slå åtgärder för att öka säkerhe ten  i det 
svenska elnätet.  Kom m issionen  är i full gång 
med sitt arbe te  och skall vara  klar i augusti. 
Vid det senaste  energim inisterm öte t i Oslo 
informerade jag  mina kolleger om  avbro ttet  
och om kom m issionens  uppgifter. Jag ko m 
m er naturligtvis ock så  att redovisa  resultat  av 
kom m issionens arbe te  så snart  det är  klart, så 
att man även i de övriga nordiska länderna 
kan dra ny tta  av de svenska erfarenheterna  
av ett avbro tt  av de t ta  slag av vad man kan 
behöva  göra för att förh indra avbro tt  och 
mildra konsekvenserna .

Fru  president! Det nordiska energ isam ar
betet inom ministerrådets  ram har  egentligen 
bara  tagit sin början  från den arbetsplan  för 
energisam arbete som ministerrådet fas t
ställde för två å r  sedan. Ä n då  m åste  man 
konsta tera ,  som m inis terrådssekre ta ria te ts  
rapport och G u nnar  Nilssons redovisning 
nyss visar, att  det ä r  m ycket  som hänt och 
mycket som är p lanerat för de närm aste  åren 
på en lång rad sam arbe tsom råden .  Jag tycker 
att vi på de t ta  om råde verkligen kan glädja 
oss åt ett  m ycket gott  och f ruktbart  sam arb e
te de nordiska länderna  emellan. L å t  mig ta 
upp några om råden  av betydelse.

På energihushålln ingsom rådet,  där  en rad 
seminarier genom förts ,  har ett särskilt a r 
betsprogram  u ta rbe ta ts  för perioden 1983- 
1985. En väsentlig del av program m et är  in
riktad mot industrin, vars energiförsörjning
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är av stor betydelse för den  samlade energi
politiken i samtliga nordiska  länder. Arbetet  
kom m er i s tor  u ts träckning att inriktas på  att 
sprida de erfarenheter  man skaffat inom olika 
industr ibranscher i respektive land.

Ett annat viktigt sam arbe tso m råde  gäller 
energiforskningen. D är  har vi sedan några år 
til lbaka under en försöksperiod en speciell 
kontaktgrupp vars uppgift är  att  söka möjlig
heter att  sam ordn a  stödet till energiforsk
ningen, ett s töd som för de nordiska länderna 
sam m antaget uppgår till ca 90 miljoner d a n s 
ka kronor per  år. K o n tak tg ruppen  redovisade 
vid mitten av 1983 en halvtidsrapport över  
vad som gjorts  dittills men också  vad gruppen 
avsåg att ta initiativ till i det fortsa tta  arbetet .  
Däri ingick b l .a .  att i högre grad göra de 
nationella sem inarier  som idag genom förs i 
respektive land till nordiska arrangem ang och 
på så sätt vidga utbudet av seminarier för 
nordiska forskare. M an fann det också  ange
läget att fortsä tta  arbe te t  med att registrera 
och katalogisera alla de energiforskningspro
jek t  som fö rekom m er i våra  länder. Slutligen 
enades man om att u tveckla och erb juda en 
rad specia listkurser på i första hand olje- och 
gasom rådet.

Det finns en rad om råden  där k on tak tg rup
pen för energiforskning nu m enar  att vi bör  gå 
vidare t. ex. när det gäller värm epum par ,  
vindenergi, alternativa drivmedel, b räns le 
förädling, förbränningsteknik ,  bränsleceller,  
sam m ansa tta  p rocesser  för elgenerering, kol
teknologi och geologi i anslutning till energi
sektorn.

Ytterligare ett vitt  p rogram om råde  o m fa t
tar energiplanering. Jag är för min del öve r ty 
gad om att en integrerad och långsiktig en e r 
giplanering är ett av de viktigaste in s t rum en
ten när det nu gäller att form a fram tidens 
energisystem. Energiplaneringen m åste  ta sin 
utgångspunkt i att energifrågorna är  en helhet 
där produktion , distribution och användning 
är  delar av ett och sam m a system  inom vilket 
man gör rationella avvägningar, t. ex. mellan 
tillförselåtgärder och hushållningsåtgärder.

Det nordiska arbe te t  på det här  om rådet  
kom m er att inriktas mot b l .a .  den tek no lo 
giska utvecklingens betydelse för energipla
neringen, energiplanering i kr issitua tioner  
och långtidsmodeller baserade  på en annan 
befolkningssam m ansättn ing  än i dag.

F järrvärm e är en mycket betydelsefull del

av värm eförsörjningen i D anm ark , Sverige, 
Finland och Island. Ä ndå är  sam arbe te t  på 
det här  om rådet  ännu så länge ganska litet 
utvecklat.  Vi räknar  dock med att det gem en
sam m a forskningsprojekt som nu genomförs 
skall genom föras kring tekniska  a spek te r  på 
f järrvärm eutbyggnaden och kom m er att leda 
till en lång rad sam arbe tsav ta l  mellan olika 
teknologiska insti tutioner  i de nordiska län
derna. Jag är för  min del övertygad om att 
f järrvärm eom rådet ,  fö ru tom  att de t ger oss 
bra uppvärm ningssystem , o ck så  kan ge oss 
viktiga ex portp ro d uk te r  på litet sikt, när värl
dens  s to rs täder  av främst miljö- och hälso
skäl måste gå över  till mer u tvecklade  u p p 
värmningssystem.

N ä r  det gäller kol fick energim inistrarna i 
juni förra året den an dra  delen av utredningen 
om en gem ensam  nordisk kolimport.  R appor
tens slutsats är  att det under nuvarande  förut
sättningar  inte ligger någon fördel i en gem en
sam nordisk kolimport.  Ministerrådet har ta
git fasta på denna  s lutsats och kom m er såle
des inte att etablera något sam arbe te  på det 
här  området.

F örra  året lades o ck så  fram en rapport om 
alternativa drivmedel i Norden. Rapporten  
beskriver  fördelar och nackde lar  vid an v än d 
ningen av a l ternativa drivmedel och tar också 
upp vilka å tgärder  som kan vidtas för att 
främja användningen av alternativa drivm e
del. Vidare behand lar  rapporten  bes täm m el
ser och lagar i de olika nordiska länderna som 
rör de t ta  område.

Förra  årets  session förelädes rapporten 
"N o rd isk t  sam arbe te  om olja och g a s" .  R ap
porten  pekar ut en rad om råden  som borde 
tas med i d iskussionerna om  vidgat nordiskt 
sam arbe te .  Det gäller t. ex . u tby te  och u tny tt
jan d e  av expertis  på  prospek tering och ka r t 
läggning av raffinaderiindustrin i Norden.  
Det gäller vidare behovet av kontinuerlig in
formation om utvecklingen på gasom rådet  i 
Norden.

Detta  har  resulterat  i att äm betsm anna-  
kom mittén nu satt igång en kartläggning av 
den nordiska raffinaderiindustrin . Man skall 
också  kartlägga om det finns några faktorer  
som skapar problem  i g ränshandeln  med olje
produkter .  Vidare har en särskild nordisk in- 
form ationsgrupp om gasfrågor tillsatts.

I juni förra  året  ti llsattes en kontaktgrupp 
för olje- och gasfrågor i N orden .  G ruppens
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uppgift är att  ta  tillvara nordiska sam arbets-  
möjligheter i sam band med den fortsatta u t
vecklingen av ve rksam heten  utanför  N o rd 
norge. Jag vill, fru pres iden t,  understryka  
den be tydelse  som den svenska regeringen 
fäs ter  vid ett utvidgat och fördjupat sam arbe
te kring offshoreverksam heten  i N ord en  i syf
te att främja industrin i våra respektive 
länder.

Energifrågorna griper ju  öve r  m ånga o m rå
den, bl. a. hänger miljö- och energifrågor nära 
sam m an. — I de t ta  sam m anhang vill jag  sär
skilt näm na att de nordiska länderna under år
1983 i det organ som blev upprä t ta t  för att 
genom föra  ECE -kon ven tionen  om gräns
överskr idande luftföroreningar, har företagit 
et t  intensivt arbe te  för att nå en generell r edu
cering av svaveluts läppen i Europa.

Jag vill också  särskilt näm na den be tydel
sefulla utveckling när det gäller miljövänlig 
teknik som nu pågår i N orden .  Det gäller 
t. ex. energisnål teknik som v ä rm epum p ar  
och nya industriella p rocesser  samt teknik för 
förbränning och rening av fasta  bränslen  som 
klarar mycket stränga miljökrav. D enna tek 
nikutveckling är av stor  be tydelse  såväl för 
miljön i vå ra  egna länder som när  det gäller 
våra möjligheter att nå framgång i det in te rna
tionella förhandlingsarbetet .  Vi kan peka på 
en teknik som fungerar i dag, och då  bör det 
vara m ycket lä ttare att  få an d ra  länder att 
ställa upp på de s trängare miljökrav som m ås
te ställas.

Jag vill, inte minst mot bakgrund av s ta ts 
minister Palmes inlägg i går  och miljöminist
rarnas rekom m endationer ,  på energim inist
rarnas vägnar und ers tryk a  både det ansvar  
och de möjligheter som vi har  på de t ta  o m rå
de.

Fru president! Det är, som fram går av den 
här redovisningen, en rad samarbetsaktivi-  
te te r  som pågår och utvecklas.  Som  G u nnar  
Nilsson sade kan man inte nog understryka  
att det här  sam arbe te t  inte ba ra  ä r  värdefullt  
utifrån energipolitiska aspek ter .  De m ycket 
s tora  investeringsbehov som föreligger i vår 
omvärld på energiom rådet kan, om vi u tny tt
ja r  våra egna investeringsbehov till att u t 
veckla vårt eget kunnande på energiteknik
om rådet ,  också  spela en betydelsefull indu- 
stri- och sysselsättningspolitisk roll i de nor
diska länderna. Därför  hoppas jag  att det 
energisam arbete  som vi har kom mit i gång

med skall drivas vidare med sam m a en tusi
asm  och fram tidstro som har präglat arbetet  
under det gångna året.

Elsi Hetemäki-Olander övertog härefter  
ledningen av förhandlingarna

Statsråd  Kåre Kristiansen: Det faktum at 
tre av N o rd en s  energiministre har  tatt  ordet 
i denne debatt  u n d ers t reker  i seg selv den 
kjensgjerning at energipolitikk e r  et av de 
viktigste om rådene  innen det økonom iske 
felt. Selv om forholdet mellom økonom isk  
vekst og tilgang på energi ikke er  så entydig 
som tidligere, er  avhengigheten fremdeles i 
høy grad til s tede. E tte r  hendelsene  i 1973 og 
1979 har energiproblem ene m er og m er stått 
fram som en flaskehals for økonom isk vekst 
og nyskaping. Det faktum at vår  viktigste 
industrielle energ ibæ rer  -  pe tro leum  -  er  så 
us ikker  med hensyn  til anskaffelse ha r  ført til 
at alle industrialiserte land har m åttet  ta hele 
sin energipolitikk opp til ny vurdering. D ras
tiske omstillinger har  tvunget seg fram i 
mange land, og nye ve rdensom fattende in
teresseorgan isasjoner  som O P E C  og IEA har 
oppstått.

Denne situasjon er i seg selv en sterk o p p 
fordring til et næ rm ere  sam arbeid  på det 
energipolitiske om rådet  også innen N orden. 
Heldigvis er det slik som min svenske kollega 
statsråd Birgitta Dahl gav u t trykk for. at vi 
allerede på mange felter har  kom m et godt i 
gang på dette  om rådet .  De p la ttform er vi har 
skapt,  bør  kunne danne utgångspunkt for vi
dere fram støt som er i alle nordiske lands 
interesse. Og jeg  vil gjerne unders treke  nett
opp dette mom ent:  Skal felles sam arbeidsti l
tak lykkes også innen denne sektor,  må de 
være tilpasset et aktuelt behov hos de de l ta
kende land, og de må gi relativt gunstige virk
ninger for alle som deltar.  Velmente forslag 
som bygger på ensidige yte lser  fra ett land. 
har vist seg ikke å  være realistiske. Vi kan 
selvsagt ønske en langt større  grad av idea
lisme i slike forhold, men erfaring tilsier at vi 
kom m er lengst dersom  vi bygger på det rea
listiske. Dessuten  må, som nevnt,  tiltakene 
være ti lpasset behov  og politisk aktuelle si
tuasjoner.

På side 251 i råde ts  rappo rt  gjøres det o p p 
m erksom  på at den norsk-svenske trakta t  av
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25. mars 1984 om  energisam arbe id  har  fått 
liten betydning. Sverige har  f. eks. ikke nyttet 
av talens mulighet for inngåelse av langsiktige 
av taler  om o lje leveranser  fra Norge i en 20- 
årsperiode .  Derim ot er  økte o lje leveranser i 
henhold til kortsiktige k on trak te r  betydelige 
både i 1982 og 1983. Forklaringen er vel 
ganske enkelt den at svenske kjøpere i den 
foreliggende situasjon har  fått gunstigere 
priser ved å u tny tte  spo tm ark ede ts  mulighe
ter,  og det er  klart at priser må bli avgjørende 
for slike forretningsmessige transaksjoner.

Norge har på sin side ikke nytte t  opsjoner 
om kjøp av svensk  elektrisk kraft i henhold  til 
denne avtalen. Også dette  har sin klare og 
rasjonelle begrunnelse.  På grunn av den rike
lige nedbør har Norge hatt så rikelig tilgang 
på vannkraft  at vi bare  i 1983 ek spo rte r te  ca. 
13 TW h til Sverige og D anm ark .  M an bør 
derfor ikke trekke den forhastede  slutning at 
den nevnte  avtale mellom de to land e r  uten 
betydning. Hvis forholdene en dre r  seg, og 
det vet vi de vil gjøre, vil den snart kunne bli 
meget aktuell.

Jeg vil gjerne i denne sam m enheng  un d er
streke den positive effekt N O R D E L -sam ar-  
beidet har  for denne samkjøring som foregår 
på elektr isi te tskraftens om råde. Ordningen er 
velsignet lite byråk ra t isk ,  og den u tny t te r  de 
deltakende lands relative fordele r  slik at alle 
har nytte av sam arbeidet.  Erfaringer  fra siste 
år  har  aktualisert  spørsm åle t om  en økning av 
overføringsmulighetene mellom landene. Det 
er  i gang arbeid med å øke kapasiteten  for 
overføring mellom D anm ark  og Sverige, og 
det kan også bli aktuelt  med en ny kabel for 
overføring mellom D anm ark  og Norge.  Jeg 
viser til rapporten  fra Invester ingsbanken, 
der  det framgår at energiom rådet  er tilgode
sett i den sam m enheng, og jeg  viser i den 
forbindelse til de lån som er  gitt til Nyse t/  
Steggja-anlegget i Norge og O skarsham ns-  
verkets  Kraftgrupp i Sverige.

Det har  i flere å r  vært stilt store fo rven t
ninger til hva  olje- og gassfunn u tenfor  Nord- 
Norge vil kunne bety  for sam arbe idet  på 
N ordkalo tten .  E t rørledningsprosjekt sør
over har  inntatt en sentral plass i drøftelsene.

Det er i å r  forståelige tegn på resignasjon -  
forståelig fordi vi altså ennå ikke har gjort 
drivverdige funn i nord. La meg imidlertid 
understreke  at de t ikke e r  noen grunn for 
pessimisme for så vidt angår mulighetene for

funn på den nordnorske  sokkel.
Vi er  ennå bare i den spede begynnelse av 

le tefasen -  og har  likevel funnet lovende fo
rekom ster.  Da vi va r  i en l iknende utvik lings
fase i de sørlige om råd ene ,  hadde vi ennå 
ikke gjort så lovende funn.

Derim ot er  det nok større  grunn til å dempe 
optim ism en med hensyn  til muligheter for en 
rørledning o ver  land. De forundersøke lser  
som er utført,  indikerer  nok at de t te  neppe er 
den mest rasjonelle transportløsningen.

Regjeringen har gått til en økning av lete- 
tem poet  i nord for snares t  mulig å få brakt på 
det rene hvor  store ressu rsene  egentlig er. og 
hvor de så finnes. U ansett  løsningen på tran s 
por tprob lem et vil jeg  tro  at funn av drivver
dige forekom ste r  av olje eller gass ganske 
snart vil få gunstige ringvirkninger på øko n o 
mi og næringsliv på hele Nordkalo tten .  Den 
9. konsesjonsrunde vil bli utlyst i juni m åned 
i år. Denne utlysning vil om fatte  ca. 25 
blokker, som allerede er  klarert av S tortin
get, og som for de flestes vedkom m ende lig
ger i de nordlige farvann, på T rom søflaket og 
på H altenbanken .

D epartem enete t  arbe ider  allerede med en 
melding om en ny 10. runde. Vi regner med å 
få den ferdig i løpet av våren,  og utlysning vil 
da  kunne skje i 1985, om  regjering og storting 
b e stem m er seg for det.

Som kjent har  den norske regjering i stor 
grad åpnet for deltakelse av u ten landske sel
skaper på den norske sokkel.  Det vil fortsatt 
være Regjeringens politikk, selv om norske 
andeler  nok vil øke e t te r  hvert  som våre sel
skaper  vinner  erfaring. Jeg har  derfor  med 
tilfredshet m erke t  meg den svenske regje
rings signaler om  å konsentrere  sin le tevirk
som het og u tforskningsvirksom het til N o rd 
sjøen.

Både til norske og u ten landske selskaper 
har  imidlertid tildelingen først og frem st blitt 
foretatt ut fra en vurdering av kvalifikasjo
ner. Det er en overm åte  verdifull  ressurs  
dette gjelder, og den må p roduseres  under så 
ekstrem t vanskelige forhold at kravet til tek
nologisk innsikt nødvendigvis  må bli uts lags
givende i valg av ope ra tø r  og også vanlige 
deltakere.  Jeg sier dette  for å peke på  at vi 
også i fremtiden nok vil trenge tilgang på 
teknologi fra se lskaper  u tenom  N o rd en .  Det 
er klart at de de l takendes  innsikt i teknologi 
ikke er  det eneste  kriterium man bygger på.
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Også andre  forhold, som industriell innsats 
og know-how , forskningsinnsats  m .v .  selv
sagt er kriter ier  som  en i denne sam m enheng 
ta r  hensyn  til. Det har  hittil ikke vært noen 
om fattende deltaking fra svenske se lskaper i 
denne le tevirksom heten,  og vi hilser derfor 
det nye svenske utspill med forventning. Jeg 
vil imidlertid peke på  at Sve nsk a  Petro leum s 
Exploration  AB har vært med på vår sokkel i 
m ange år, og har b l .a .  ca. 15 pst. på det 
lovende Ulafeltet. hvor  produksjonen  an tas å 
kom m e i gang fra 1987. 1 8. runde søkte  og 
fikk selskapet tildelt andeler  på en blokk på 
T rom søflaket.  I forbindelse med en refinan
siering og utvidelse av det tredje s tørste 
norske selskapet,  nemlig Saga. gikk Volvo 
inn med ca. 20 pst. av aksjee ierandelen  i 
dette seiskap, og ble derved medlem og o p e
ra tør  på den nye lovende blokk 34/7, den 
såkalte D iam antb lokken, som  også teknolo
gisk er  en uhyre in teressant utfordring for de 
de l takende selskaper.

Det er riktig at norske se lskaper ikke 
meldte seg til den runde på den danske sokkel 
som nå er under utvikling. Det var ikke på 
grunn av manglende interesse eller forståelse 
for nordisk samarbeid på  dette  om råde. Men 
jeg  ber om at de tte  ses i lys av den o m s ten 
dighet at vi fremdeles har gigantiske o p p 
gaver på vår  egen sokkel,  og at den danske 
utlysning falt noenlunde sam m en med den 8. 
norske runde,  slik at de norske selskaper var 
svært opptatt  ne ttopp  med den. Utlysningen 
fant også sted på et t idspunkt da vi i Norge 
g jennomgår selve s truk turen  for o rganiserin
gen av den statlige innsats i de tte  om rådet.

Man kan altså fastslå at en nordisk k oo r
dinering og et samarbeid også er i gang på 
oljesek toren, selv om det uomgjengelige krav 
til teknologisk innsikt og til kvalifikasjoner 
nok nødvendigvis vil føre til at utvik lingen 
kan kom m e til å gå noe saktere i nordisk 
retning enn mange av oss egentlig ønsket,  
dersom  man stod helt fritt i valget.

S tatsrådet Thage G. Peterson: Fru presi
dent! Inför denna rådsession har m inis terrå
det lämnat en utförlig rapport  om sam arbe te t  
på det industripolitiska om rådet.  R apporten  
sam m anfattar  de överväganden , s lu tsatser  
och förslag, som är resultatet av en översyn 
av det nordiska industripolitiska sam arbetet

som  ministerrådet beslu tade om  i januari  
1982.

Våra ekonom ie r  kännetecknas  av kraftiga 
obalanser ,  och strukturella problem  finns i 
m ånga industr ibranscher.  A rbe ts löshe ten  är 
oaccep tabe lt  hög. Att k om m a till rä t ta  med 
dessa  problem är  en förstahandsuppgift  i alla 
de nordiska länderna. Ingen uppgift ä r  vikti
gare för oss än att med all kraft bekäm p a 
arbe tslöshe ten .  Politiken i vå ra  länder  måste 
inriktas på att angripa arbe ts löshe ten  och på 
at t skapa nya jobb .

Den översyn  av det nordiska industripoli
tiska sam arbe te t  som ministerrådet har  ge
nomfört visar att en gem ensam  hållning i in
dustripolitiska frågor är både möjlig och till 
nytta  för våra länder. G e m en sam m a åtgärder  
kan på ett verksam t sätt bidra till en bättre 
industriell u tveckling i N orden .  Jag m enar  att 
et t  sam arbe te  är nödvändigt om vi skall kun
na möta en allt hårdare  internationell kon kur
rens. Vart för sig är  de nordiska  länderna för 
sm å för att klara de s tora  industri länderna. 
Tillsammans s tår  vi s tarkare.

Att öka det tekn iska  F oU -sam arbe te t  och 
att förstärka N ord en s  roll som hem m am ark 
nad är enligt ministerrådets  uppfattning det 
som bäst och snabbast  kan ge våra länders 
industri en ökad sty rka  och en bredare  bas i 
den in ternationella konkurrensen .  Det är  de s 
sa två om råden  som jag  nu kom m er att uppe
hålla mig vid i mitt anförande.

I samtliga nordiska  länder sker  i dag ökade 
satsningar på teknisk  forskning och u tv eck 
ling, det vi sam m anfa tta r  i FoU -verksam he t .  
De höga kos tnaderna  för forsknings- och ut
vecklingsarbete ställer s tora krav på pro jek
tens förutsä ttn ingar att nå lönsam het,  liksom 
stora krav på de ekonom iska ram ar som står 
till buds. G e m en sam m a FoU -pro jek t  leder ju 
b l .a .  till spridning av kos tnaderna  och d ä r 
med till ett  ökat u trym m e för fler projekt.  
Men det finns m ånga fler fördelar  att  upp nå  i 
delat ansvar,  ökad spridning av resulta ten,  
tillgång till m er  kun skap  som kan användas  
gem ensam t av de nordiska  länderna.

På m inis terrådets  uppdrag ha r  e tt  förslag 
till principprogram u ta rbe ta ts  för hur  det nor
diska sam arbe te t  på det tekniska  FoU -om rå- 
det skall kunna bedrivas och u tvecklas.

I de tta  förslag konsta te ras ,  att NO RD - 
F O R SK  och Nord isk  industrifond har till
kommit för att främja det nordiska  tekniska
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FoU -sam arbete t .  Det konsta teras  vidare att 
tillgängliga resu rse r  i dessa  gem ensam m a 
nordiska organ endast  m edger begränsade in
satser.  Ett ökat direkt sam arbe te  mellan våra 
länders nationella FoU -främ jande organ m ås
te därför bli den bästa  och viktigaste formen 
för ett u tökat nordiskt F oU -sam arbe te .  Som 
ett första  steg har de nationella FoU-ansvari-  
ga organen och m yndighe terna  enats  om en 
rad konkreta  å tgärder  för att få till stånd ett 
bättre sam arbete .  Man kom m er fortsä ttn ings
vis bl. a. att k räva  en redovisning av nordiska 
aspek te r  vid behandling av ansökningar om 
stöd till större forskningsprojekt eller p ro 
gram. Man ko m m er  vidare att bevaka samar- 
betsmöjligheterna kring nationella kollektiva 
FoU -program . Man är  överens  om att gem en
samt utveckla m e toder  för att u tvä rdera  v e 
tenskapligt FoU -arbe te .  M an kom m er att till
sam m ans utföra  långsiktiga analyser  av vad 
som sker  på forskningsom rådet i andra länder 
som underlag för beslut om det offentliga 
FoU -s tödet  i våra  egna länder. M an har b e 
slutat att  genom föra  gem ensam m a plane
ringskonferenser inom vissa teknikom råden.

Detta var  några exem pel på att ett  konkret 
organiserat sam arbe te  nu börjar  ta form. Jag 
vill med glädje konsta tera  att vi nu kan se 
målsättningar och program föras ut i p ra k 
tiskt nordiskt sam arbe te  på de t ta  område. 
Detta sam arbe te  kan leda till ett  bä t tre  u tn y t t 
jan de  av de resurser ,  personellt  och ek o n o 
miskt, som totalt satsas i de nordiska  län
derna på den tekniska  F oU -v erksam he ten .  
Det gäller också  viktiga o m råd en  som t. ex. 
data och elektronik. På dessa  två om råden  
finns det helt säkert möjligheter till ett  sam ar
bete, till ett gem ensam t upp trädand e  och ett 
gem ensam t an vänd ande  av de resu rse r  som 
vi gem ensam t förfogar öve r  på t. ex. d a tao m 
rådet.

I de t ta  sam m anhang behöver  den sam o rd 
nande roll som N O R D F O R S K  och Nord isk  
industrifond har  förstärkas.  För  de t ta  krävs 
ökade möjligheter för att initiera och u n d e r 
stödja nationella FoU -insa tse r ,  som kan gö
ras i sam verkan med andra  nordiska  länder. 
Detta m enar  jag  att  de nordiska  industr im i
nistrarna nu med förtur  m åste  d isku te ra  i mi
nisterrådet.

Jag vill så be rö ra  frågan om den nordiska 
hem m am arknaden .  N ä r  det gäller en fortsatt 
utveckling av en nordisk h em m am arknad  bör

det påpekas,  att de nordiska  länderna t rad i
tionellt fört en liberal politik när det gäller det 
egna näringslivets internationalisering. G e 
nom denna inriktning har det nordiska nä 
ringslivet fortsk ridande integrerats,  vilket po 
sitivt bidragit  till den ek onom iska  utveckling
en i N orden .  För  de t ta  har den geografiska 
och kulturella närhe ten  naturligtvis s tarkt bi
dragit.

Men låt oss samtidigt som jag  säger de t ta  
e rkänna  att m ycket å te rs tå r  att  göra. En fort
gående integration av de nordiska  m ark n a
de rna  skulle ge våra  länder sam m antage t  b e 
tydande fördelar. En viktig uppgift blir att 
s timulera till ett ökat industripolitiskt sam ar
bete och att i praktisk politik i varje enskilt 
land följa upp fattade beslut för att föra det 
nordiska sam arbe te t  vidare. Detta  senare är 
inte minst viktigt.

Vi har  nått enighet om att den nordiska 
m arkn adsaspek ten  bör  väga tungt vid p röv
ningen av t i l ls tåndsärenden om "n o rd isk a  
e tab ler inga r" .  Detta  speciella nordiska hän
synstagande står ej i m otsa ts  till de nordiska 
ländernas gem ensam m a s trävanden  att un 
derlä tta  en vidare internationell ekonom isk 
integration.

Vi har  funnit att  möjligheter finns till vissa 
liberaliseringar och förenklingar i de na tionel
la reglerna för företagsetableringar  öve r  g rän 
serna. O ckså  de t ta  m enar  jag  att vi nu med 
förtur måste d isku te ra  i ministerrådet.

Industr im inis trarna är  vidare överens  om, 
att möjligheterna att i ökande grad få nordis
ka företag in troducerade  på ak t iebörserna  i 
andra  nordiska  länder än hem landet  skall un 
dersökas.  Vidare ko m m er  vi att  und ersö ka  
om det går att mjuka upp hem vis tkravet  för 
näringsidkare och s ty re lse ledam öter  i ak t ie
bolag. En uppmjukning av kraven på de t ta  
om råde bör  särskilt kun na  gynna det ek o no 
miska och industriella regionala sam arbe te t  
över gränserna .

Inom det industripolitiska o m råde t  bör  å t 
skilligt kunna göras på  m arknadssidan .  Ökad 
kunskap  och tillgång till respektive lands 
m arknad  bör  kunna uppnås ,  till exempel ge
nom  sam arbe te  beträffande und er leve ranse r  
från mindre till större  företag. Föru tsä t tn in g 
arna  för sam arbe te  i fråga om  offentliga in
köp, s .k .  offentlig teknikupphandling, bör  
också  studeras.

En annan  viktig uppgift i u tvecklingen av
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den nordiska  m arkn aden  är  att  undanröja  tek 
niska och an dra  icke tullmässiga hinder för 
handeln ö ver  g ränserna .  H ä r  har en un d er
sökning kom mit i gång om hur de nordiska 
ländernas  p rovn ingsm yndighete r  genom  sitt 
sam arbe te  i N O R D T E S T  i högre grad skall 
kunna bidra till att de tekniska  handelshind- 
ren minskar. I dag finns m ånga olikheter  i de 
nordiska  ländernas p rovningskrav och god
kännandebestäm m elser ,  som borde kunna 
undanröjas -  om  vilja finns, vill jag  tillägga. 
Det skulle säkert leda till en förenkling av 
varuu tbyte t  mellan våra länder.

Jag vill avslutningsvis säga, att  ” Norden  
som  h e m m am ark nad”  ä r  en fin och ambitiös 
målsättning, som b erö r  m ånga a n sv a rso m rå
den. Det kom m er att krävas en s tor  politisk 
vilja för a tt  den nordiska  hem m arknaden  
skall kun na  förverkligas. Helt klart är  att vi 
åtskilligt m åste  höja am bitionsnivån i det nor
diska ekonom isk-polit iska sam arbe te t ,  om vi 
skall kunna uppfylla vår  målsättning.

Statsråd  Syse: Æ rede  president! Jeg har 
gledet meg over Thage G. Pete rsons  posit ive 
inlegg, og jeg  s lutter meg i det alt vesentlige 
til det han sa, både når det gjelder målet: å 
bekjempe a rbe idsløsheten; og de midler han 
trakk frem. Ikke minst er  jeg  enig med ham 
når det gjelder be tydningen av å styrke våre 
am bisjoner i markedspolit ikken.

Skal det økonom iske sam arbe id  i Norden  
føres videre, kom m er vi ikke u tenom  begre
pet " N o rd e n  som h je m m em ark ed " .  M ener vi 
alvor med våre sam arbe idsbestrebelser ,  må 
vi også få til bedre overensstem m else  mellom 
liv og lære.

Vi har  nådd langt når  det gjelder samhandel 
i N orden ,  og parallelt har det også skjedd en 
positiv industriintegrasjon o ver  landegren
sene. I de siste par  årene har det imidlertid 
kom m et en del sand i det nordiske samar- 
beidsm askineriet .  Integrasjonen synes på 
visse felt å ha s tanset opp. Vi har sett at de 
enkelte land i den økonom iske  krisens kjøl
vann har  falt tilbake til nasjonalistiske hold
ninger. Jeg tror  det er  viktig at gjensid ighet nå 
biir det nye slagord i nordisk samarbeid.

Det må opp re t tes  gjensidighet og balanse i 
den fortsatte in tegrasjonsprosess  for nærings
livet i N orden .  Også i dag vil de tte  måtte bli 
mitt hovedbudskap .  Vi e r  i Norge opptatt  av

at det gis m arkedsadgang på likevilkår for 
nordiske selskaper i de enkelte land. Det 
gje lder særlig vilkårene for etablering. Den 
norske regjering legger s tor vekt på å  myke 
opp lover som se tter  forbud m ot eller k rever  
offentlig konsesjon  ved etablering av næ 
ringsvirksomhet.

Dette gjelder også et felt som banke tab le 
ringer, som har s to r  be tydning for næringsli
vets utvikling. Vi har  gitt u ten landske banker  
etableringsadgang og håper  at svensk politikk 
vil bli t i lsvarende liberalisert, slik at vi ikke 
må gjøre unntak for svenske b a n k e /  fordi 
norske b anker  ikke får adgang i Sverige.

Det er  så vel prinsipielle som  praktiske 
g runner for at vi ø nsker  bedre t  og lik m ar
kedsadgang i N o rd en .  Og skulle de t ikke når 
det f. eks. gjelder banker,  være tilstrekkelig 
med disse argum enter,  kan man jo  også giede 
seg over å ha solid gam m eltestam entlig  be 
grunnelse for den forre tningsmessige nytte  av 
å gå utenlands.  Jeg vil gjerne referere  til 5. 
M osebok, som er  helt klar i sin tale. H e r  står 
det:

" D u  skal ikke kreve ren te r  av din lands
m ann, hverken av penger eller av mat eller av 
noe annet skal du ta  renter.  Av utlendinger 
kan du kreve rente r,  men ikke av din lands
m a n n .”

Jeg håper  de t te  vil styrke liberaliserings
tankegangen når  det gjelder bankvesen e t  
også i Sverige.

Vi har opplevd flere eksem pler  på  at h ånd
hevelsen av gjeldende regelverk ,  dvs. 
konsesjonslovgivning, aksjelovgivning, valu
talov og skat tebes tem m elser ,  p raktiseres  på 
en restriktiv måte. Jeg vil i den sam m enheng 
vise til hva som står i å rsberetn ingen om det 
nordiske sam arbeidet under industripolitik
ken.

Begrepet ” N o rd en  som h je m m em ark ed ” 
kjøres de r  frem i første rekke.

Man slår fast at det nordiske m a rk ed s 
aspek te t bør veie tungt ved vurderingen av 
søknader  som gjelder nordiske etableringer. 
De nordiske industriministre har  gitt sin til
slutning til at det nordiske m arkede t  skal til
legges økt betydning i den  nasjonale industri
politikken. noe som skal innebære liberal be 
handling av søknader  om nye table ringer og 
sam m enslåinger av foretak  o ver  grensene i 
Norden. Som det heter:

” Bara s tarka skäl kunna m otivera  ett av-
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s lag ."  H vorvidt det e r  " s k ä l" - e n e  som har 
vært for sterke,  eller motivene som har vært 
for svake, er i og for seg likegyldig. Realite
ten er  at viljen som kreves  for å etterleve våre 
am bisjoner, bor  være sterkere.  Ikke minst 
kan det påvises manglende nordisk  holdning 
ved behandling av konsesjonssøknader .  Det 
synes også å være slik at ten densene muli
gens er  s terkest i Sverige. Dette har  fo ran le
diget en intern debatt ,  har  jeg  no te rt  meg. 
Tidligere industriminister Nils G. Asling 
kritiserer i en artikkel i ” S venska  Dagbladet"  
27. februar den svenske regjeringen for passi
vitet og manglende am bisjonsn ivå i de t ø k o 
nomiske samarbeid. " D ag en s  Indus tr i”  av 
samme da to  påpeker  det sam m e og tar særlig 
opp den svenske " v a lu ta p ro tek s jon ism e” . 
Jeg ønsker  ikke å gå i detalj. Jeg er  overbevist  
om at det er  b rodne kar  i alle land, og det er 
ikke min mening først og frem st å henge ut ett 
land, men jeg  vil und ers trek e  nødvendigheten  
av at man viser vilje.

Jeg bør kanskje også si at vi i Norge imid
lertid føler at vi fører  en ganske' liberal p rak 
sis, og vi vil i det lengste holde fast ved den 
praksis og helst gå videre, men det krever  
gjensidighet.

Jeg har merket meg at den svenske regje
ring 30. j an u a r  i Riksdagen avviste tanken  om 
et felles nordisk eller norsk /svensk  aksje
m arked. Jeg beklager  for så vidt de tte .  Det 
ville være noe av det viktigste vi kunne gjøre 
f o r å  kom m e videre. En liberalisering overfor  
Norge og N o rd en  ville ifølge finansminister 
Feldt virke d iskrim inerende overfor  andre 
land og følgelig stride mot OECD-forpliktel-  
sene. At vi har forpliktelser overfor  O E C D  
på dette  om råd e ,  er  selvklart også for norske 
m yndigheter,  men jeg  ville ønske en positiv 
holdning til hva som kan gjøres innenfor de 
ram m er O ECD-forplik telsene pålegger oss. 
En målsett ing bør  være å liberalisere mot det 
nivå de øvrige nordiske land har på dette  felt. 
Jeg kan for så  vidt også henvise til den u t ta 
lelse som de nordiske industr iforbund ha r  av 
gitt om dette  spørsm ålet.

Fra norsk side har  vi iverksatt  visse tiltak 
for å myke opp bestem m elsene .  Vi har  økt 
utlendingers adgang til å eie aksjeandeler.  
Samtidig har vi lettet på regiene om "valu-  
ta innlend ingers”  rett til å kjøpe aksjer  ute.  Vi 
gir også s tem m ere tt  i henhold  til eierandel. 
F ra norsk  side ø nsker  vi gjensidighet også på

de tte  felt.
Jeg vil slutte mitt  inlegg med å understreke  

den vekt vi tillegger det nordiske sam arbe i
det.  N e ttopp ,  derfor  er  det at jeg  har tatt opp 
disse spørsm ålene  som jeg  m ener  e r  blant de 
helt sentrale for en videre integrasjon. Skal vi 
kom m e videre, m å vi ak sep te re  at det vil bli 
spørsm ål om å gi og ta. N ord isk  samarbeid 
må være basert  på gjensidighet og balanse.

Meddelande
Det m eddelades ,  att s ta tsråd  Leif  Arne He- 

løe intagit sin plats i rådet.

Minister Lindblom: Fru president!  Under  
de senaste  dagarna  h a r  en intensiv debatt 
förts om inriktningen av de nordiska länder
nas ek onom iska  politik. Vi befinner oss nu i 
en situation, dä r  en viss ekonom isk  uppgång 
har kunnat konsta teras  i samtliga länder, men 
där  också  flera frågetecken kan ställas om 
den internationella konjunkturuppgångens 
varaktighet.

Från  m ånga håll har  krav rests  på  en stimu
lans av efterfrågan som ett lämpligt ins tru
m ent att råda  bot på de problem  och den 
obalans som råde r  i de nordiska  ek onom ie r
na. Dessa problem  ta r  sig främst u t tryck  i en 
a rbe tslöshe t,  som i historiskt perspektiv  lig
ger på en för de nordiska länderna  hög nivå, 
också  om den är betydligt lägre än i många 
andra  industriländer. A rbe tslöshe ten ,  och i 
synnerhet a rbe ts löshe ten  bland de unga, är 
e tt  problem som absolut inte får underskat tas  
vid planeringen av den ek onom iska  politiken. 
Men jag  tror  ändå, att  man skulle bedra  sig 
själv, om man inbillade sig, att man kunde 
kom m a ifrån problem et genom  stimulans av 
den inhem ska efterfrågan. Om lösningen vore 
så enkel,  skulle den nog ha lett till resultat för 
länge sedan.

Vi har  nog orsak att se sanningen i vitögat 
och  se hur  läget i verkligheten ligger till. Den 
höga strukturella  arbe ts löshe ten  å  en a  sidan 
och de stigande undersk o t ten ,  o ck så  av 
strukturell art,  i de nationella budgete rna  å 
den an dra  visar tydligt, att sysselsättn ingen 
inte negligerats utan att  man tvärtom  försökt 
sköta  den så att b ud ge tun dersko tten  i flera 
nordiska länder tänjts till g ränser  som  närm ar 
sig de kritiska. M an kan med rä t ta  fråga sig 
om en ökning av bud getun dersko t te t  ä r  rätt
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väg att gå, i synnerhet  som vi ju s t  nu upp le
ver en viss, om  än svag konjunkturuppgång. 
Detta  gäller också  Finland, trots  att vi inte 
har ett lika stort budge tundersko tt  som  vissa 
andra  nordiska länder. Vi ha r  en relativt ut
bredd enighet om att inte budge tun derskotte t  
ytterligare kan ökas. 1 det rådande läget är 
det närm ast  fråga om  att föra en så s tram 
budgetpolitik som möjligt för att ha reserver  i 
nästa kon junktu rsvacka, när  läget på syssel- 
sättningsfronten blir ännu svårare igen.

I ljuset av de internationella u tvecklings
ten denserna  ä r  vi tvungna att accep te ra ,  att 
en återgång till tidigare ti l lväxtnivåer i de n o r
diska ek onom ierna  inte m era  kom m er att 'b li  
aktuell . Det faktum att problem en i våra  ek o 
nom ier i dag i f räm sta  rum m et är av s t ru k tu 
rell na tur  måste vara u tgångspunkten  för våra 
ekonom isk-polit iska åtgärder.  D essa  problem 
kan inte lösas med hjälp av kortsiktig kon
junkturpolit ik  utan de kräve r  långsiktigare 
satsningar inriktade främst mot utbildning, 
forskning och u tvecklingsverksam het.  Dessa 
åtgärder ,  som i en vid mening kan innefattas 
inom industripolitikens ram ar,  leder inte till 
om edelbart  synliga resultat,  men å andra  si
dan är ökade insatser  redan i dag nödvändiga 
för att våra  länder skall kunna hålla jä m n a  
steg med den teknologiska utvecklingen.

Det är  därför glädjande, att  den  industr ipo
litiska sektorn fått en central position också  
på det nordiska planet och att industr im inist
rarna under  en tvåårsperiod  kunnat  behandla 
ett antal konkreta  sam arbe tsfrågor inom ra 
men för en nordisk industripolitisk a rbe ts 
plan. De resultat,  som uppnåtts  på basen  av 
arbe tsplanen ,  har för en stund sedan p resen 
terats  av industriminister Pete rson och jag 
skall därför  inte uppehålla  mig vid den. Jag 
vill i alla fall konsta tera ,  att beslutet om  d a ta 
teknologiprogram m et,  vilket vi har  givit fullt 
s töd från böljan, visar att  man på nordiskt 
plan insett be tydelsen av den snabba  u tv e ck 
ling. som håller på att ske på om rådet.  L ikaså 
visar det,  att man är  villig att ta  vara  på de 
sam arbetsfördelar ,  som denna  expansiva  
sek tor  erbjuder både industri och användare .

Vad gäller övrig forsknings- och u tveck
lingsverksamhet har  en grundlig genomgång 
gjorts av möjligheter till ett u tökat nordiskt 
sam arbe te .  Mot bakgrund av den för nordis
ka förhållanden s tora  gem ensam m a satsning
en på datateknologi är det förståeligt, om  än

beklagligt att  denna  sek tor  inte fått de t bu d 
gettillskott de gjorda förslagen förutsatte  och 
som i för sig hade stått i samklang med de 
nationella prioriteringarna av ny teknologi. 
Det är  att hoppas ,  att  denna brist åtm instone i 
viss u ts träckning kan avhjälpas genom  det 
intensifierade sam arbe te t  som nu inletts  mel
lan de nationella organen  ansvariga för f inan
siering av teknisk forskning och utveckling.

1 de t ta  sam m anhang  är  det slutligen skäl att 
näm na, att vi på det industripolitiska om rådet 
har ett antal väl fungerande gem ensam m a in
s titutioner i N orden .  N o rd iska  industr ifon
den, N ordfo rsk  och N o rd tes t  samt N ord iska  
investeringsbanken har uppnått  en re spek ta 
bel volym i sin verksam het.  Den ti lltagande 
integrationen i näringslivet,  vilken i vårt fall 
under 1980-talet främ st tagit sig u t tryck i 
finska företagsetableringar i Sverige, k o m 
mer att öka dessa  insti tutioners  betydelse .  
O ckså  den nyligen grundade N ord iska  pro- 
jek texpo rtfond en  har  fått ett  m ycket gott  
mottagande från näringslivets sida.

Fru  president! Industripolitiskt och ek o n o 
misk-politiskt sam arbe te  mellan de nordiska 
länderna be tyd er  i och för sig inte en ha r
monisering av politiken på dessa  om råden. 
Vaije nordiskt land har  sina egna problem 
och sina kom parat iva  fördelar.  Mellan indu
strierna i våra  länder fö rekom m er  både sam 
arbete  och en b e tydan de  kon kurrens  såväl på 
den nordiska så kallade hem m am arknad en  
som på tredje lands m arknader.  T ro ts  att eko
nomisk-politiska lösningar i ett  nordiskt land 
ofta kritiseras i grann länderna ,  är  vårt s törsta  
intresse att den ek onom iska  utvecklingen i de 
olika nordiska länderna  skall gå i en positiv 
riktning. I Finland har vi vant oss vid att se 
de nordiska länderna  som  ett viktigt m a rk 
n adsom råde snarare  än som konkurrenter .

Sedan d iskussionen förklarats  avslutad,  
skedde votering medelst  vote ringsappara t be 
träffande ekonom iska  u tskotte ts  förslag till 
y ttrande till N ord iska  ministerrådet.

För  ek onom iska  u tsko tte ts  y t trande rös
tade:

E sko  Aho, Arne A n dersson ,  Georg  A n
dersson, L ennar t  A n dersson ,  S tefån Bene- 
d iktsson,  Jo  B enkow, G u n n ar  Berge, Jens 
Bilgrav-Nielsen, Johan  Buttedahl,  Kaj Bär
lund, Bjarne Mørk E idem , Ólafur G. Einars-
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son, M ikko Elo, Karin F lod ström , Arne 
Gadd, Kirsti Kolle G røndahl,  E iður Guðna- 
son. Rune G ustavsson ,  F lem ming H ansen ,  
G u tto rm  H ansen ,  Ivar H an sen ,  J. K. H a n 
sen, Karen  Thurøe  H ansen ,  Margit Hansen- 
K rone, Guðrún  Helgadöttir,  Elsi Hetem äki-  
Olander, Tytti Isohookana-A sun m aa ,  Olof 
Jansson , Paul Jansso n ,  K aren  Højte Jensen, 
Tyra  Johan sson ,  A n ker  Jørgensen , Arvo 
Kem ppainen , Sakari Knuutti la ,  Erkki Lii- 
kanen, Paavo L ipponen , Grethe  L undblad,  
Astrid M urberg  M artinsen , Helge Adam  M øl
ler, Inge F ischer  Møller, G unnar  Nilsson, 
O d var  Nordli,  H ans N yhage , Sture Palm, Er- 
lendur Patursson,  Helena  Pesola, Per  P e te rs 
son, Päll Pétu rsson ,  Tuulikki Petäjäniemi, 
H åkon Randal,  Heikki Riihijärvi, G unvor  
Schnitler,  Pétur  S igurðsson, J im m y Stahr, 
O tto  Steenhold t,  Jens S teffensen, Pär S ten 
bäck, Ingrid Sundberg ,  Ilkka Suom inen , Sten 
Svensson , Karin Söder,  Peder Sønderby , 
Bernhardt Tas tesen ,  Pette r  Thom assen .  
H ans  Olav Tungesv ik ,  Ole Gabriel Ueland, 
Ola Ullsten, Bengt W iklund, Odd With och 
M arjatta Väänänen.

M or y t trandet  rös tade M argrete  Auken, 
H anna  K vanm o och Pirkko Turpeinen.

Carl I. Hagen och L ars  W erner  a v sto d  frå n  
a tt rösta.

Frånv arande  var:
Gro Harlem  B rundtland. Ole H enriksen , 

Gunnel Jonäng. H annu  K em ppainen ,  Preben 
Lange, Peter  M uurm an, Agnar Nie lsen,  Arne 
Skauge, Reiulf S teen, Friðjón Þórðarson ,  
Pekka Tuom inen  och Laurits  Tørnæs.

Yttrandet hade sålunda an tag its  m ed  70 
röster m ot 3. Två m ed lem m ar a v sto d  frå n  a tt 
rösta.

U tsko tte ts  fö rs la g , p u n k terna  I I —III. b i
fö lls .

3
B 47/e: Ministerrådsforslag om riktlinjer för 
ekonomisk politik och nordiskt ekonomiskt 
samarbete

E konom iska  u tskotte t  hade föreslagit , att 
Nord iska  rådet måtte an taga följande rek o m 
mendation:

Nord isk  Råd re k om m an d ere r  Nord isk  Mi
nisterråd å konkretisere  retningslinjene for 
økonom isk politikk og nordisk økonomisk 
samarbeid med det siktemål å framlegge en 
handlingsplan for økonom isk  utvikling og full 
sysselsetting i sam svar  med Nord isk  Råds 
synspunk ter ,  ved Rådets  33.sesjon.

Arvo Kem ppainen  hade ett särskilt y t tran 
de fogat till u tsko tte ts  betänkande.

Berge (ekonom iska u tsko tte ts  talesman): 
Fru president! På tross  av at Økonom isk  u t
valg har en enstem m ig innstilling, men med 
en særskilt  uttalelse fra m edlem m et K em p 
painen. har  man utsett tre ta lsm enn på denne 
saken , og det skyldes vel kanskje en mis
tanke om at det vil være ganske umulig for en 
ta lsm ann å få fram de nyanser  som tross alt 
skjuler seg bak denne enstem m ige innstilling.

Denne saken e r  jo  allerede ofret betydelig 
opp m erksom he t  på denne sesjon av en rekke 
talere i genera ldebatten .  Bakgrunnen for 
dette m inisterrådsforslaget om retningslinjer 
for økonom isk politikk og nordisk økonom isk  
samarbeid er  som kjent de tre m edlem sfor
slag som kom til behandling på Rådets  sesjon 
i Oslo i fjor, medlemsforslag fra de tre ho v ed 
grupperingene -  de konservative ,  m id ten
grupperingene og de sosialdem okratiske 
m edlem m ene av Nord isk  Råd. Det lyktes den 
gang. på tross av forskjellige utgangspunkt,  å 
kom m e fram til en enstem m ig anbefaling fra 
Ø konom isk utvalg, og en praktisk  talt en 
stemmig rekom m endas jon  fra N ord isk  Råd. 
Når  dette lyktes, var  det u t trykk for en sterk 
vilje og et s terkt ønske om gjennom et for
sterket nordisk samarbeid å opp nå  resulta ter  
som kunne bidra til å bringe N orden  raskere 
ut av en tilstand av økonom isk  stagnasjon og 
økende arbeidsledighet.

Det knytte t  seg derfor  betydelige forven t
ninger til det arbeidet som skulle følges vi
dere opp av M inisterrådet,  og som skulle ta 
form av en handlingsplan for økonom isk  u t
vikling og full sysselsetting i N orden.

Det er en enstem m ig oppfa tning i Ø k on o 
misk utvalg, og det ser  ut til at den deles i 
betydelig  grad av Rådets  m edlem m er,  at Mi
nisterrådet g jennom de felles retningslinjer 
som er lagt fram, har lagt am bisjonsnivået 
al tfor lavt. Ja. det synes som om en ikke har 
tilstrekkelig tro på at man gjennom et forster-
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ket nordisk  sam arbeid  på dette  om rådet  kan 
oppnå gunstigere resulta te r  enn om man 
ope re re r  hver  for seg.

I en rapport  som  ble lagt fram for N ord isk  
Råds sesjon i 1980 fra Ministerrådet om nor
disk økonomisk-politisk  sam arbeid  ble føl
gende uttalt:

” . . .  det föreligger ett stort ekonom isk t  
s am beroende mellan de nordiska län d ern a .” 

Og videre:
” De positiva spridningseffekter som  skulle 

upp s tå  i vart och ett av de nord iska  länderna 
vid en samtidig uppgång i den inhem ska ef ter
frågan ansågs jäm fö rba r  med effekten av en 
expansion i något av de s tora  länderna — 
U S A , V ästtyskland eller S to rb r i tan n ien .”

1 det dokum ent som nå er  lagt fram om 
retningslinjer for økonom isk sam arbeid ,  gir 
man uttrykk  for synspunk ter  som kan tolkes 
som noe av det stikk motsatte .  I dok um en te t  
h e te r  det:

” De stora  finansiella oba lanserna  i u t 
gångsläget begränsar  möjligheterna att m o t
verka a rbe ts löshe ten  genom expansion av 
den inhem ska efterfrågan. En dylik ex p an 
sion — även om  den skulle ske sam ordnat ,  på 
nordisk nivå -  skulle till s to r  del " l ä c k a "  ut 
från de nordiska länderna till omvärlden. 
Men den skulle med visshet även få negativa 
effekter på  den relativa inflationstakten i 
N orden ,  varför dess sam m anlagda effekter 
på  sysselsättn ingen skulle bli negativ. En så
dan isolerad inhemsk expansion inom N o r 
den skulle således inte kunna bli annat än 
kortvarig och efterläm na fördjupade o b a
lanser .”

Dette må oppfa ttes  som mer prinsipielle 
uttalelser som i hvert fall jeg  for min del vil 
reservere  meg i forhold til, og jeg  tro r  heller 
at vi skal legge til grunn det syn som også 
M inisterrådet gav uttrykk for i sin rapport 
lagt fram til sesjonen i 1980.

N år  det gjelder utvalgets utta lelser  til disse 
retningslinjene, f inner jeg  det unødvendig  å 
referere eller kom m entere  dem  nærm ere.  De 
taler for seg selv. Spørsm åle t er  hva  som nå 
kan gjøres videre for å kom m e inn i et mer 
positivt spor. Jeg tro r  at det som kan gjøres, 
er  at M inisterrådet tar  signalene fra denne 
sesjon, note re r  seg den uro,  bekym ring og 
misnøye som er kom m et til u tt rykk  i Rådet,  
og på det grunnlaget se t ter  seg som mål å 
legge fram et dokum ent til neste  års  sesjon

som fortjener betegnelsen nordisk handlings
plan for økonom isk  utvikling og full syssel
setting. En del av prem issene for hva  en slik 
plan bør inneholde, vil en finne i denne e n 
stemmige uttalelsen fra N ord isk  Råd.

Jeg m erket meg at den svenske industr i
ministeren Thage G. Peterson ne ttopp  av slu t
tet sitt innlegg med å gi u t trykk for  et ønske 
om å øke am bisjonsn ivået på det industripoli
tiske og økonom iske  om rådet  innenfor N o r 
den. Det e r  et ønske  som parlam entarikerne  
selvfølgelig vil si seg fullt ut enig i, og kanskje 
kan det tas som et u t trykk for at man på 
ministersiden har en smule dårlig sam vit
tighet for det dok um en t som er lagt fram.

L a  meg ög til slutt få u n ders t rek e  at Mini
sterrådet i sitt v idere arbeid med å konkret i
sere denne planen legger til grunn det som jeg 
vil kalle trepartssam arbe id  -  med andre  ord 
at en allerede fra starten  t rekker  inn a rbe ids
takernes  og arbeidsg ivernes organisasjoner. 
En har  jo  sett at det fra de tte  hold, ikke minst 
fra N o rd ens  Faglige Sam organisasjon, er 
kom met konkrete  forslag til nye sam arbe id
stiltak. Jeg tro r  det vil tjene alle parte r,  og det 
vil tjene det dok um en t som forhåpentligvis 
blir resultatet av denne prosessen  at en 
t rekker  arbeidslivets  pa rte r  med allerede fra 
starten av.

Suominen (ekonom iska  u tsko tte ts  ta les
man): Ärade fru president!  Det m åste  anses 
som synnerligen betydelsefullt  att  tre olika 
medlemsförslag tillsammans fått till stånd ett 
sam nord iskt förslag från regeringarna om ge
m ensam m a ekonom iska  riktlinjer för att 
kom m a till rätta med de problem som våra 
länder i dessa  dagar käm par  med.

Förslagsställarna har med skäl i första 
hand oroats  av att den nordiska a rbe ts löshe
ten  på en m ycket hög nivå blivit strukturell 
och att det finns en fara  för att vi s tår i beråd 
att godkänna arbe tslöshe ten  som en del av 
det oundvikliga i vardagslivet.

Så får det naturligtvis  inte vara . För  en 
enskild m änniska ä r  arbe tslöshe ten  inte bara 
ekonom iskt utan också  andligt ett  sådant 
slag, att  vi inte får godkänna det för över  
650000 av våra m edborgare .  Ekono m isk a  u t
skottet har också  vid u ta rbe tand e t  av en re 
kom m endation utgått ifrån att ministerrådets  
förslag inte tillräckligt be ak ta r  sysselsätt-
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ningsproblemets allvar. Samtidigt har u tsk o t
tet u t tryck t sin besvikelse ö ve r  att man i för
slaget inte uppnått  en tillräckligt konkret 
nivå, utan att det ba ra  innehåller riktlinjer.

Å andra  sidan m åste  man konsta tera  att det 
finns vissa drag i m inis terrådets  förslag som 
är synnerligen glädjande. Huvudlin jen  för 
den ek onom iska  polit iken är sålunda att 
m a rknadskraf terna  bör  und ers tödas ,  länder
nas konkurrenskraft  förbättras  i fråga om de 
öppna sek torerna  uttryckligen genom att fö r
bä t tra  företagens investeringsförutsättn ingar. 
Fö r  d e t ta  ändam ål ha r  vå ra  länders  regering
ar naturligtvis m ånga möjligheter i sin skatte- 
och ekonom iskpolit iska arsenal.

1 det här  sam m anhan get  måste jag  peka på 
en m ycket bra artikel som ingick i gårdagens 
Svenska Dagbladet,  som tydligt visar att  i 
U S A , där  man har  litat på den lilla och den 
m edels tora  industrins förmåga att fö rnya sig 
och litat på m arkn adskraf te rna ,  har  man un 
de r  de senaste  10 åren  förbättra t  sysselsä t t
ningen med ung. 2,5 %  varje år, m edan  m an i 
E uropa,  dä r  man m era  har  litat på den offent
liga sektorn  och där  man ha r  försökt s töda de 
gamla industr ierna ,  så har  vi endast en t ion
dedels förbättring av sysselsättn ingen jäm fört  
med USA. Om man läser sådana saker utan 
fördom ar,  så kan man se att det är  m a rk 
nadskrafterna man måste lita på. För  de m å
len har våra  länders  regeringar naturligtvis 
många möjligheter i sin skatte- och ek o n o 
miskpolitiska arsenal.

En inflationsbekäm pande ekonom isk  poli
tik blir en central uppgift för våra regeringar 
då vi bara  genom  att hålla inflationen lägre än 
i de industri länder som k o n kurre ra r  med oss 
kan säkra  att m arknadsand e la rna  för de sk an 
dinaviska ländernas p roduk ter  ytterligare 
ökar. Endas t  en förstärkning av vå r  k o n ku r
renskraft  kan på lång sikt säkra  att sysselsätt-  
ningsnivån i våra länder stiger från nuv aran 
de nivå.

Det är  otvivelaktigt också  alldeles riktigt 
at t  be tona  be tydelsen av en fri handel och alla 
de medel som står till buds i de skandinaviska 
länderna va r  för sig och ti l lsammans då  det 
gäller att  försvara  en fri världshandel och för 
att m otarbeta  dold eller öppen  protektionism.

I de tta  sam m anhang är det skäl att k o n s ta 
tera  att ministerrådet i sitt förslag oc kså  fäst 
upp m ärksam h et vid tekniska  och ju rid iska 
hinder i handeln mellan våra egna länder. Jag

an se r  att det är  alldeles centralt  för be främ 
jan de t  av handeln mellan våra länder och det 
industriella sam arbe te t  att  de ssa  hinder a v 
vecklas samt att friare kapitalrörelser  och 
friare äganderä tt  av företag möjliggörs. I u t 
skotte ts  be tänkande fäs ter  man enligt min 
uppfattning med skäl upp m ärk sam h e t  vid att 
m inisterrådet inte vid upp görand e t  av riktl in
je rn a  velat uppnå en särdeles hög am bit ions
nivå. Man kan säga, a tt  de t ta  är förståeligt i 
den meningen att man inte heller nationellt  
und er  nuvarande  osäk ra  t ider har  fått till 
stånd långvariga k on kre ta  program  för att a v 
skaffa oba lansfenom en i ekonom in . A andra 
sidan hade det ur hela det nordiska  s am arbe 
tets synvinkel varit betydelsefullt  om minis
terråde t  klart meddela t de gränser  inom vilka 
man har  att röra  sig och hur b indande h and
l ingsprogrammen nationellt kan göras och 
hur rik tgivande sam nord iskt.  D enna  gång på 
m inner förslaget m era om  ett verk av t jänste
män än om en polit isk sam nord isk  och be 
s täm d viljeyttring.

Det är  i de t ta  sam m anhang med glädje man 
lägger m ärke till att  m inis terrådet till slut be 
slutat kom m a med sitt förslag till ett  nordiskt 
handlingsprogram på datateknolog iom rådet ,  
och även med pengarna ,  till de t ta  program . I 
fråga om denna  fram tidens sak. som rådet i 
fjol an tog en rekom m endation  om , har  man 
på råde ts  håll ivrigt väntat .  Hittills har  det 
varit osäkert  om förslaget blir färdigt till ses
sionen och också  om man kan nå ö v e ren s 
kom melse om de ansenliga kos tn ad er  som 
handlingsprogram m et innebär.

Det industr i teknologiska forsknings- och 
utvecklingssam arbete t  kom m er i f ramtiden 
med säkerhe t  i allt högre grad att s tå  i ce n t
rum för det ek onom iska  sam arbe te t  som gag
nar oss alla. Den effektivering av sam arbe te t  
som framtidens da tasam hälle  fö ru tsä t te r  i frå
ga om  databehandling , da taförmedling och 
nyttjandet av da ta  är  säkert  ägnad att un d er
lätta ekonom in i framtiden i alla de nordiska 
länderna.

Forsknings- och utveck lingssam arbete t  
kan dock inte utvidgas tillräckligt om inte 
tillräckliga medel anslås  för de t ta  ändamål på 
et t trovärdigt sätt. Som min personliga åsikt 
vill jag  kon sta te ra  att hur  viktiga än många 
sam nord iska  kulturinstitut och andra  samar- 
be tsform er som grundar sig på vår  gem en
sam m a historiska tradition än är, så finns
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prob lem om råd ena  men o ck så  svaren  på de 
frågor genom  vilka man fö rbä ttra r  våra m ed
borgares alldagliga livsförutsä ttningar i f ram 
tidens samhälle, ju s t  inom da ta tekn iken  och 
ö ve rh uvud taget inom forskning och indus
triell u tvecklingsverksam het.

Fru  president! M ed ovans tåend e  ko m m en 
tarer  kan jag  anslu ta  mig till ekonom iska  u t
skottets  rekom m endation  om  att ministerrå
det från nuvarande bas bör  fortsä tta  konkret i
seringen av riktlinjerna för ekonom isk t  nor
diskt sam arbe te.  Det finns en bra grund för 
den fortsa tta  behandlingen. Dess ideologiska 
grund är  enligt min uppfattning fast då  den 
g rundar  sig på betoningen av den enskilda 
m änniskan och be tydelsen av privat företags
verksam het och  betydelsen  av de tta  som be- 
främjare av vårt nationella välstånd. Detta 
svarar  vidare u tm ärk t väl mot traditionella, 
skandinaviska frihetsideal och dem okrat iska  
ideal.

Karin Söder (ekonom iska u tsko tte ts  ta les
man): Fru president! På m it tengruppens väg
nar  vill jag  framhålla ett par  saker  i fråga om 
det som jag  tidigare har  kallat denna  sessions 
sorgebarn ,  nämligen m inisterrådsforslaget 
om riktlinjer för ekonom isk politik och full 
sysselsättning. Sällan, om ens någonsin efter 
N ordeks  fall, har avståndet  blivit så stort 
mellan å ena sidan de önskem ål och förvänt
ningar som parlam entarikerna  uppställt  och å 
andra  sidan det resultat som vi till slut kon
fronteras med som när det gäller r ek om m en 
dation 28/1983/e.

De tre s törsta  politiska grupperingarna i 
Nord iska  rådet hade till förra rådssessionen 
väckt tre olika medlemsförslag på den ek o n o 
miska polit ikens och sysselsättn ingens o m rå 
de.

Som det sagts flera gånger und er  denna 
session gjorde ekonom iska  u tskotte t  en m y c
ket uppm ärksam m ad samskrivning -  en 
mycket fram åtsyftande kom prom iss,  skulle 
jag  vilja säga. U tsko tte t  efterlyste en h and
lingsplan för ekonom isk  utveckling och full 
sysselsättning. Men vad fick vi?

Jo, handlingsplanen, som nu reducera ts  till 
riktlinjer, blev ett katalogartat  dok um en t  vars 
främsta kännetecken  är att de konkreta  prio
riteringarna lyser med sin frånvaro .  M inister
rådet b rukar  påpeka i budgetsam m anhang att

vi parlam entariker  inte prioriterar.  Nu ä r  det 
ministerrådet självt som inte prioriterar.

Vi lever  i en det nordiska sam arbe te ts  tid 
dä r  riktlinjer blandas med arbe tsp laner ,  
handlings- och sam arbe tsp rogram . K ärt  barn  
har som bekant m ånga nam n. F ö r  min del 
tycker  jag  dock  att m inis terråde t  ha r  börjat 
att  bolla med väl m ånga be teckn ingar  för sina 
arbe tsins trum ent.  Social- och miljöu tskottets  
påpekande att ett förenhetligande på denna  
punkt är av nöden vill jag  gärna ins täm m a i. 
Allmänt sett är  det trots  allt vad man gör, 
dvs. får fram i form av resulta t ,  som  räknas,  
inte vad s lu tproduk ten  kallas för. E k o n o m is 
ka u tskotte t  u pp m anar  i sitt be tänkande  nu 
m inisterrådet att till nästa  års rådssession  läg
ga fram en handlingsplan för ekonom isk  poli
tik och full sysselsättning. M inis terrådet har,  
vilket jag  vill er inra om, i olika sam m anhang  
framhållit,  att klart besked bör  ges om  h uru 
vida en rekom m end ations  in tentioner  kan 
uppfyllas eller ej. N ä r  ek onom iska  u tskotte t  
nu å te r  upp repar  sitt krav från år  1983 är  det 
som när man i skolan ger bakläxa.

Risken är  stor.  för att inte säga ö v e rh än g 
ande. att  p roblem en på ekonom ins och a r 
b e tsm ark nadens  om råden  till år  1985 hinner 
bli ännu allvarligare än vad de är i dag, att 
a rbe tslöshe ten  tillåts växa m edan m in is terrå
dets kvarnar  mal tomgång. Detta  skulle få 
många, inte minst ungdom ar,  att  u n d ra  vad vi 
egentligen sysslar med inom de officiella nor
diska sam arbe tso rganen . Vi vill således ha 
klart utta lade prioriteringar på det ek o no m is 
ka om rådet ,  inte en ny uppräkning av vad 
som är tänkbart  och möjligt att  göra.

1 en tid då  vad jag  vill kalla m inis terrådsef
fekten eller m insta-gem ensam m a-näm nare-  
principen hä rskar  är  det vår  uppgift som n o r
diska parlam entariker  att  se till a tt  k o m p ro 
misserna i alla fall sker  på en hög am bit ions
nivå -  att varje lands före trädare  inte från 
början ger upp sina krav utan  verkligen lägger 
fram dem för ministerrådet borde va ra  en 
självklarhet. Grundläggande m åste  vara  att 
de å tgärder som vidtas i vart och ett av län
d e rna  sam ordnas  i ett  nordiskt perspektiv .  
Vad skall vi annars  ha vårt nordiska  sam arb e 
te till?

Vad som görs på den nationella nivån i de 
fem nordiska länderna  m åste  sam ordnas  så 
att å tgärderna inte m o tv erkar  eller ta r  ut var
andra. På ett vidare internationellt  plan.



185O nsdagen den 29 februari 1984 kl. 09.00

framför allt inom O E C D . bör vi dessutom  
ti llsammans sträva efter att ge idéerna sprid
ning. E xpansiv  kreditpolitik, förstärkt kon- 
kurensu tsa tt  sektor ,  ökad lönsam het inom 
näringslivet samt bättre  anpassn ing mellan 
utbud och efterfrågan, har ekonom iska u t
skottet enhälligt förordat,  vilket jag  endast 
hänvisar  till. Även N o rd en s  Fackliga Samor- 
ganisation, N F S ,  har lagt fram förslag av 
vilka en del ä r  m ycket  in tressan ta  och väl i 
linje med utsko tte ts  förslag.

Vi inom mittengruppen vill framhålla att 
forsknings- och u tvecklingssam arbetet  måste 
gå vidare, varvid man b eak ta r  möjligheterna 
att stärka innovationer  på olika om råden  och 
ökar möjligheterna för de sm å och m edel
stora  företagen att vara  med om att bygga ut 
de p roduktiva investeringarna.

M ittengruppen säger, liksom N F S , att den 
höga realrän tan  är ett  svårt problem om man 
vill främja offensiva och produktiva  investe
ringar.

Mittengruppen framhåller också  att det är 
viktigt att kapita lrörelserna görs fria.

Jag skulle i det sam m anhanget  vilja fråga 
vad det är som  egentligen gäller i den  svenska 
regeringen. N y ss  hörde vi industriminister 
Thage Pete rson i ett  engagerat anförande räk
na upp en lång rad sam arbe tso m råden .  Jag 
önskar  verkligen att den  svenska regeringen 
tar hänsyn till de t ta  när  den går in i minister
rådets  sam arbe te .  Han sade också  om jag  inte 
missuppfatta t honom  -  jag  har inte sett u t 
skriften ännu -  att han var  för en friare ak tie
m arknad i N o rden .  Handelsm in ister  Hell
s tröm  sade i går att han ville m edverka  till 
friare kapita lrörelser  och en ytterligare u t
veckling på de t ta  om råde och sade att vi m ås
te hjälpa till att " s tä rk a  varandras  por t
följer ."

Däremot sade finansminister Kjell-Olof 
Feldt i en replik att svenska regeringen sär
skilt tillsammans med den norska  regeringen 
haft överläggningar i fråga om fria kapitalrö
relser och en gem ensam  ak tiem arknad. Han 
konsta terade  d ä r  att man inte kan e tablera  en 
sådan m arknad  eller en norsk-svensk  ak t ie
marknad utan att kom m a i konflikt med övr i
ga industriländer. Jag vet att f inansminister 
Feldt skall fram träda  senare ,  och då tycker 
jag det vore bra att få svar  på vad som gäller 
för den svenska regeringen, ef tersom  det har  
gjorts tre olika u t ta landen i rådet.  Jag tro r  det

vore viktigt för våra  nordiska  g rannar  att få 
veta vad den svenska regeringen egentligen 
tycker  i den frågan.

Det är  viktigt att  handelshindren o ckså  i 
an dra  avseenden  undanröjs .  Det kom m er att 
be tyda  m ycket för arbe te t  med N o rd en  som 
hem m am arknad .  Även dä r  var  både den 
svenske handelsm inistern  och den svenske 
industriministern m ycket  positiva, och det 
gläder mig.

Ett brev sägs betyda så mycket.  Till nästa 
rådssession kan vi helt enkelt inte nöja oss 
med ännu ett brev om de arbe tsm ark nadspo -  
litiska å tgärder som ministerrådet av ser  att 
förorda i N orden .  Social- och miljöutskottet 
hade önskat att det nordiska sam arb e tsp ro 
gram m et på a rbe tsm ark n ad so m råd e t  skulle 
ha reviderats  till denna  rådssession ,  vilket 
inte skett. För litet och för sent är tydligen 
ministerrådets  a rbe tsm arknadspo li t iska  led
stjärna för närvarande . Vi har en gem ensam  
nordisk a rbe tsm ark nad  sedan å r  1954. Ö v er
enskom m elsen  reviderades  efter m ycken de 
batt inom Nord iska  råde t  å r  1982. Den 1 au 
gusti 1983 trädde a rbe tsm ark nadsöv erens-  
kom m elsen i sin nya form i kraft.

1 stycket två i pream beln  till a rbetsm ark- 
na dsöverenskom m elsen  s tår  att  de fem län
de rnas  regeringar har  som  mål att upprä t thå l
la den fulla sysselsättn ingen. Sedan vi möttes  
i S tockholm  för fem år sedan har arbe ts löshe
ten i de nordiska länderna fördubblats  p ro 
centuellt  sett. med undantag för Finland. G i
vetvis är  jag  m edveten  om  att uppstä llda mål 
inte alltid kan hållas, men med tanke på  hur 
debatten  om  den tilltagande a rbe ts löshe ten  
förts, inte minst i det här  landet,  vill jag  erinra 
regeringarna om denna utfästelse. Vi fö rvän
tar oss således ett av in trängande analys 
präglat pr ioriter ingsdokum ent till nästa  års 
rådssession.

Om de till årets  session framlagda riktlin
je rna  för ekonom iskt sam arbe te  och v idhän
gande brev om  arbe tsm a rk nadssam arb e te t  
vill jag  till sist säga, a tt  den otålighet och 
besvikelse som N o rd iska  rådet visat måste 
leda till att m inis terrådet om edelbar t  ta r  varje 
tillfälle i ak t till konkret  sam arbe te  för att 
lindra de sysselsättn ingspolit iska problemen.

Tiden fram till nästa  session får inte bli ett 
förlorat år.

Mötet avbrö ts  härefter  kl. 12.00 och å te r 
upptogs kl. 13.30.
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Meddelande

Det m eddelades ,  att social- och hälso- 
vårdsm inister  E va  K uuskoski-V ikatm aa in ta
git sin plats i rådet.

Kirsti Kolle Gröndahl (kulturu tskotte ts  ta 
lesman): Generelt  m å det være tillatt å u t 
trykke skuffelse o ve r  M inis terrådets  forslag. 
I sin rekom m andas jon  nr. 28/1983 bad N o r 
disk Råd om  en bred handlingsplan for ø k o 
nom isk utvikling og full sysselsett ing i N o r 
den. Som svar  får vi M inisterrådets  re tnings
linjer, som mer bæ rer  preg av å være en smal 
rapport enn et opera tivt  handlingsprogram. 
Videre e r  det også viktig å legge m erke til at 
r ekom m andas jonen  kunne ha fått en langt 
bedre behandling dersom  M inisterrådet 
hadde trukke t  s tørre  veksle r  på forskningssi
den og u tdanningssystem et.

Kulturutvalget har tatt  for seg minister
rådsforslaget,  Retningslinjer om økonom isk 
politikk og nordisk økonom isk  samarbeid, 
med utgangspunkt i sitt a rbe idsom råde.

Kulturutvalget in te resserer  seg spesielt for 
ungdom sarbe idsløshe ten ,  og denne in te res
sen e r  av gammel dato. Vi om talte  bl. a. 
spørsm ålet i y ttrande nr. 3/83 på  forrige års 
Nord iske Råds sesjon i forbindelse med 
budsje ttet  og i prioriteringsanbefalinger for 
øvrig. Utvalget har  hele tiden vært av den 
oppfatning at en g jennom tenkt u tdanningspo
litikk og en sterk sats ing på kultur både vil 
motvirke arbeidsløshet og dem pe negative 
virkninger av den.

Fordi ungdom sarbe idsløshe ten  er et så om 
fattende og vanskelig problem  i alle våre n o r
diske land, e r  de t skuffende at retningslinjene 
heller ikke på dette  om rådet  er  m er  konkrete.

I bere tteisen C 1 ha r  utvalget lagt m erke til 
at regjeringenes am bisjoner  når det gjelder 
ungdom sgarantien ,  er  senket.  H ovedvek ten  
e r  nå lagt på utdanning. Spørsm åle t som gjen
s tår  å besvare ,  er imidlertid: H v a  slags u tdan
ning?

U n der  avsnitte t om arbe idsm arkedstil tak  i 
m inisterrådsforslaget uttales det at arbeids- 
m arkedsutdanningen bør bli m er innrettet på 
industriens og næringslivets behov. Utta lel
sen er  så vag at man vel skal være litt forsik
tig med å uttale seg om  den, men det vil 
uansett  måtte føre til en dreining i utdan- 
ningsinnholdet.  Og jeg  vil reservere  meg noe

mot at m an altfor sterkt dre ie r  utdanningsinn- 
holdet i denne retningen. F o r  det første er 
industriens og næringslivets behov ofte noe 
korts iktige. Et unn tak  er  de industriledere 
som har såpass perspek tiv  i sin planlegging at 
de ser seg bra tjent med folk med god all
m ennutdanning.  Men dessu ten  tro r  jeg  at ut
sagnet bygger på en snever  og foreldet op p 
fatning av hvilke om råd er  som  vil og skal ha 
økt sysselsett ingsvekst i framtidas samfunn. 
Det hadde derfor  vært behov for en g jennom 
gripende nordisk u tdanningsdebatt ,  en debatt  
hvor  en så de kortsiktige og langsiktige u t
danningstil takene i sam m enheng,  en debatt  
som tok sitt u tgangspunkt i d iskusjonen om 
N orden  som h jem m em arked ,  fordi N o rd en  
som hjem m em arked  uvegerlig vil kreve ny
tenkning også på u tdanningsom rådet ,  nord- 
kalottplanen like så.

På det generelle plan u t ta ler  ministrene 
vilje til aktiv og sam ordnet  innsats ,  og på
peker at det kan være nødvendig  m ed nye og 
utradisjonelle metoder.  Vakre ord  -  men hva 
be tyr  de?

Kulturutvalget utta ler at siden minister
rådsforslaget ikke gir noen opplysninger som 
kan konkretisere ministrenes gode hensikt,  
b e trak te r  Kulturutvalget forslaget på dette  
om råde som verdiløst. Det e r  naturligvis po 
sitivt at den arbeidsgruppe som finansmini
strene har  nedsa tt  skal arbeide videre. Men 
dette er  neppe tilstrekkelig. Det er nødvendig  
med a rbe idsgrupper og p ros jek tg ru pper  på 
alle Nord isk  Råds om råder.  Det koster  
penger, men tiltak i fellesskap er  billigere enn 
tiltak hver for seg, og arbeidsløshet e r  aller 
dyrest.

På Kulturutvalgets  om råd e  er  de t såkalte 
” 4-by-prosjekte t” , som konkret ta r  for seg 
tiltak i forbindelse med ungdom sgaran tien ,  i 
ferd med å  bli avslutte t .  Evalueringen foretas 
nå, og det forlyder at man fra prosjekte ts  side 
vil ende opp med en rekke anbefalinger, an 
befalinger som regjeringene nå m å følge opp. 
På kulturens om råde e r  man i ferd med å 
følge opp 4-by-prosjekte t”  med et ” 5-regi- 
ons-pros jek t” , som vil ta for seg hvordan  
kulturen kan brukes offensivt som en sysse l
settingsfaktor. Jeg håper at sysselsett ingen i 
denne forbindelse også vil ta  med seg hva 
nærradio og lokal-TV kan brukes  til i ku ltu 
rell og sysselsett ingsmessig sam m enheng.

M inisterrådsforslaget anbefaler  å tenke og
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handle utradisjonelt.  For et medlem av Kul
turutvalget er  det naturlig å peke på den ar- 
be idsp lassreserven som finnes innenfor kul
tu rsek toren . På de t te  om råde er  de t ikke noe 
problem å finne a rbe idso ppgaver  som både er 
nyttige, høyst påkrevde og meningsfylte.  
Som eksem pel på slikt arbeid vil jeg  litt sum 
marisk nevne noen:

-  arbeid i bibliotek og m usee r  de r  det er 
behov for allsidig arbeidskraft ,  så som snek
kere, malere, lærere, p repa ran te r ,  fotografer,

-  idrettsarbeid,  de r  man både trenger le
dere og folk til vedlikehold,

-  innenfor musiker- og tea te rv irk so m h e
ten,

-  kulturregistrering,
-  oppføring av kulturbygg,
-  husflidssenter.
Man kan spørre  hva  som er  så spesielt med 

disse forslagene. Det enkleste  svaret er  at 
man iallfall får utveksle  erfaringer og ideer. 
Det har  også M inisterrådet pekt på. Men det 
kunne vel også tenkes  at man satset  nordiske 
midler på tiltak med nordiske ' perspek tiver .  
Bl.a . vet vi at bevilgningene over Nordisk 
Kulturfond ofte skaper tiltak som sysse lse t
ter noen. Mange muligheter altså. Ø k o n o 
misk utskott  har  laget en rekom m andasjon , 
de r  man ber om konkretisering. K u ltu ru t
skottet s lutter seg til denne anbefalingen, og 
særlig vil vi peke på de muligheter til k on 
kretisering som ligger i å benytte  utdanning, 
forskning og kultur.

Inge Fischer Møller (social- och miljöut
skottets  talesman): Fru præsident! I social- 
og miljøudvalget har vi med meget store for
ventninger set frem til den handlingsplan, 
som skulle blive resultate t  af  råds rek o m m an 
dationen fra sessionen i 1983. de r  som be
kendt blev afgivet på grundlag a f  tre m e d
lemsforslag, som forenede tre a f  rådets  fire 
politiske g rupperinger  i ønske t  om en m æ rk
bar samlet nordisk indsats til forbedring a f  de 
økonom iske  og beskæftigelsesmæssige for
hold i alle de nordiske lande.

Der e r  jo  ingen uenighed om. hvilket p ro
blem der  i dag er  det alvorligste for os. Det er 
arbe jdsm arkedss i tua t ionen , arbejdsløsheden 
og i særlig grad ungdom sarbe jdsløsheden . 
Der kan og bør  heller ikke være tvivl om 
nødvendigheden a f  hurtigtv irkende, ek spa n 

sive, økonom isk-polit iske foranstaltn inger 
kom plet te re t  m ed en udbygget a rbe jdsm ar
kedspolitik, en  indsats  her, som i særlig grad 
må have social- og miljøudvalgets interesse.

Efter udvalgets  opfatte lse stiller den alvor
lige økonom iske  krise og den endnu alvorli
gere og stærkt stigende arbejdsløshed meget 
store krav til politisk vilje og beslu tsom hed, 
som vi imidlertid ikke har  fundet,  at minister
rådsforslaget i ti lstrækkelig grad giver udtryk 
for. Vi havde set frem til flere positive og 
mere dybtgående initiativer til f remme a f  en 
positiv økonom isk  udvikling og en øget be 
skæftigelse.

Udvalget ø n sk e r  en alm en økonom isk  poli
tik, som kan skabe forudsætn inger  for fuld 
beskæftigelse, og en arbejdsm arkedspolit ik ,  
som kan give udsigt til en væsentligt øget be 
skæftigelse og ikke blot nedsættelse  af a r 
be jdsløsheden med mere eller mindre k u n 
stige midler.

Vi ønsker,  at der  skabes  større  interesse 
for a rbe jdskraftens  bevægelighed fagligt som 
geografisk og gerne mellem de nordiske 
lande. Vi ønsker  en undersøgelse a f  forholdet 
mellem økonom isk  vækst og beskæftigelses
s ituationen og en sikkerhed for, at de nye 
investeringsmuligheder, der åbnes  adgang til, 
ikke alene bidrager til at udvikle v irksom he
dernes  teknologiske udstyr ,  men også k o m 
mer beskæftigelsen til gode. Vi ønsker  også 
forståelse for og konstruktive forslag til løs
ning af kv indernes  særlige a rbe jd sm ark ed s
politiske prob lem er  og m ere in te resse for de 
initiativer, der  ko m m er  fra både kvinde- og 
ungdom sgrupper.  Datateknologien spiller 
også en rolle for kvinderne. Mange af os 
mener,  at kvinderne bliver t ruede .  Det må 
de r  tages hensyn til. Og vi ønsker,  at man i 
højere grad in te ressere r  sig for de løsnings
muligheder i arbe jdsm arkedspo li t ikken , der 
ligger i en nedsættelse  a f  arbejdstiden og en 
ny fordeling a f  a rbe jdsm ængden .

Udvalget har  for længe siden været inde på 
dette  spørgsmål, da  man i 1977 foreslog en 
udredning af de sam fundsøkonom iske  og so
ciale kon sekvense r,  som en betydelig a r 
bejdstidsforkortelse  ville kunne m edføre, og i 
1983 tog vi spørgsmåle t op  igen på et se 
minar, hvor der  blandt majorite ten  a f  de del
tagende nordiske forskere,  politikere, adm i
nis tratorer  m. v. var enighed om behovet  for 
en alsidig udredning a f  spørgsm åle t om  ar-
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bejdsdeling som et middel til at mindske a r 
bejdsløsheden. Jeg kan også er indre om ud
valgets forslag fra 1977 -  uddybet  gennem  
gentagne spørgsmål -  om oprette lse  a f  et 
nordisk a rbe jdsm arkedsinsti tu t  til udvikling 
af foranstaltninger til at møde nye arbe jds
m arkedsproblem er.

Vi har  med m inisterrådsforslaget fået fo re
lagt retningslinjer for økonom isk  politik og 
nordisk økonom isk samarbejde.  De er  de s 
værre ikke tilfredsstillende for social- og mil
jøudvalget.  Vi har  nogle ønsker ,  og de e r  ikke 
blevet im ødekom m et -  heller ikke vore fo r
ventninger, og disse retningslinjer indeholder 
i øvrigt heller ikke t idsmæssige eller øk o n o 
miske planer for virkeliggørelsen a f  dele, som 
ligger inden for udvalgets  sagsom råde.

Man bør i særlig grad arbejde på  at få for
slag frem om aktuelle initiativer, d e r  kan øge 
beskæftigelsen. Udvalget vil yderligere u n 
derstrege betydningen af, at dette  nordiske 
samarbejde gøres perm anen t  med henblik på 
fortsat udvikling af  økonom iske  og a rbe jds
m arkedsm æssige foranstaltninger,  de r  kan 
give os mulighed for fuld beskæftigelse.

Udvalgets flertal næ rer dog stadig fo rhåb
ninger om, at der kan bygges videre på det 
foreliggende materiale, og vil derfor  ikke an 
befale en afvisning af ministerrådsforslaget,  
idet jeg  dog så s tærkt som muligt vil und er
strege, at vi forvente r,  at den arbejdsgruppe, 
som finansministrene har  nedsat til at fort
sætte arbejdet,  vil tage hensyn til de syns
punkter ,  som social- og miljøudvalget har gi
vet ud tryk  for.

S tatsrådet Feldt: Fru president!  E kono m is
ka u tskotte ts  be tänkande  ö ver  ministerrådets  
förslag till riktlinjer för ekonom isk politik och 
nordiskt ekonom isk t  sam arbe te  andas en be 
tydande besvikelse inför det i u tsko tte ts  m e
ning magra och icke tillräckligt konkreta  re 
sulta tet. Denna besvikelse är förståelig i lju
set av de förväntn ingar som  åte rfanns  i ek o 
nom iska u tsko tte ts  rekom m endation  vid 
förra sessionen. U tskotte t  no te ra r  självt att 
befolkningen i de nordiska länderna "till dels 
valt ulik politisk k u rs”  för att  lösa problemen 
och att det råder  olika uppfattningar inom de 
enskilda länderna om hur  man bäst skall lösa 
de ekonom iska  problemen.

Enligt min uppfattning har  emellertid ut

skottet  inte tillräckligt vägt in de be tydan de  
politiska skillnader som råde r  i praktiken  i 
våra länder. D essa  skillnader ha r  delvis sin 
grund i be tydande olikheter  i den  underlig
gande ek onom iska  situationen. D e tta  gäller 
såväl graden av obalans gentem ot utlandet 
som statsfinansernas  läge. Men dessu tom  bör 
det va ra  alla bekant ,  att  de t i vå ra  länder 
råder  be tydande skillnader i synen på hur 
a rbe tsm arknadspolit ik  bör bedrivas ,  vilken 
nivå de offentliga utgifterna bör  ligga på, lik
som vad som är ett lämpligt skat te tryck  och 
hur detta  skatte tryck  bör  fördelas. T a r  man 
dessa  olikheter  i närm are  b e trak tand e  så 
fram står  framläggandet av de gem ensam m a 
riktlinjerna av det slag vi nu har  fram för oss 
som en framgång även om  de, som jag  väl 
förstår,  inte uppfyller de förväntn ingar som 
ekonom iska  u tskotte t  ställde på den.

Jag kan inte undgå att no te ra  att ek onom is
ka utskotte t  självt i sitt be tänkande  noga u nd 
vikit att be röra  dessa  centra la  om råden  i den 
ekonom iska  politiken, att man säger annat än 
att det i "I utvalget finnes . . .  nyanser  i synet 
på f inanspolitikkens utformning og på vek
sten i de offentlige overfør inger" .

Vilket värde har  då det framlagda förslaget 
till riktlinjer? Enligt min mening är  det av ett 
icke ringa värde att de nordiska regeringarna 
kunnat ena sig i en analys av de fundam enta la  
fak torerna  och drivkrafterna  bakom  en sund 
tillväxt som leder till ökad sysselsättn ing och 
minskad arbetslöshet.  Den klarlägger också 
orsakerna  till den arbets löshet vi f. n. har.

R ekom m endationerna  beträffande den 
ekonom iska  politikens utformning på den na 
tionella nivån m åste,  mot bakgrund av de 
skiljaktigheter jag  nyss talat om , med nöd
vändighet bli av tämligen generellt  slag. Men 
jag  vill ändå peka på att riktlinjerna ger  u t
tryck för en avsevärt  m er  nyanserad  syn på  
budgetproblem en än vad som är  vedertage t  i 
många andra  sam m anhang. De redovisar  
o ckså  en uttalat positiv syn på  a rb e tsm a rk 
nadspolitikens möjligheter.  På den n a  punkt 
har  därtill a rbe tsm ark nadsm in is tra rna  k om 
pletterat handlingsplanen med sina rek o m 
m endationer  på a rbe tsm arknadspo li t ikens  
om råde. Jag note ra r  också  med tillfredsstäl
lelse att u tskotte t  delar vår  uppfa ttn ing att 
reducerad inflation och m inskade oba lanser  
är  nödvändiga förutsä ttn ingar  för a tt  få i gång 
ekonom isk  utveckling och full sysselsättn ing.
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I ett annat viktigt av seende ger m in is terrå
dets förslag besked om en gem ensam  nordisk 
s tåndpunkt,  som o ckså  m arke rar  en gem en 
sam handlingslinje. 1 den in ternationella ek o 
nom iska debatten  -  också  den som förs mel
lan å ena sidan ländernas regeringar -  har  en 
skiljelinje uppstå tt  mellan dem  som m enar att 
arbe tslöshe tskrisen  i väsentlig grad skulle 
kunna hävas genom en m era aktiv politik för 
att öka den totala efterfrågan och å  andra 
sidan dem som m enar  att en rad insti tutio
nella eller s trukturella  problem först måste 
lösas, innan den ekonom iska  politiken kan 
läggas om i en m era expansiv  riktning utan 
risk för ökad inflation eller andra  ba lanss tö r 
ningar.

De nordiska ländernas regeringar har  här 
intagit s tåndpunkten  att en m era  expansiv  ef- 
terfrågepolitik  är både möjlig och nödvändig 
för att a rbe ts löshe ten  skall kunna bekäm pas.  
Men om en sådan inriktning av den ek o n o 
miska politiken skall ge avsed da  resultat,  
måste den genom föras i ett större antal länder 
med sinsemellan stort handelsberoende.

I den ekonom isk-polit iska debatten  här i 
Norden  har ibland framförts tanken  på att de 
nordiska länderna isolerat från övriga i- 
länder skulle höja aktivite tsnivån i de egna 
ekonom ierna genom en samtidig efterfra- 
geexpansion. Till följd av det rådande m önst
ret för u tr ikeshandeln  i våra länder skulle 
emellertid denna efterfrågeökning till s tor  del 
kom m a att läcka ut till länder u tanför  Norden 
och därm ed m edföra en ytterligare försäm 
ring av den ex terna  balansen i hela Norden. 
Detta skulle efter en tid tvinga fram en ny 
ats tramning, som i sin tur  skulle försämra 
sysselsättningsläget.

Däremot delar  vi den syn på de t ta  problem, 
som framförts  b l .a .  av den europeiska  fack
föreningsrörelsen. nämligen att en större in
ternationell aktion för att s timulera den e k o 
nomiska ak tiviteten skulle ge positiva effek
ter på sysselsättn ingen utan att förvärra  de 
enskilda ländernas balansproblem .

Det är mot den bakgrunden som de nordis
ka regeringarna verkat för den differentiera
de. men sam ordnade ek onom iska politik som 
O E C D :s  ministermöte i fjol rek o m m en d era 
de. Enligt denna politik skulle de länder, 
främst de större O E C D -länd erna .  som d ä m 
pat inflationen och uppnått  jäm vik t  i by te sb a 
lansen se till att utry mmet för tillväxt u tny t t 

jades.  Andra  länder med s to ra  obalanser ,  och 
hit hörde de nordiska  länderna,  borde fo r tsä t
ta sina ansträngningar för att förbättra  sitt 
läge. Vissa sydeuropeiska  länder ansågs böra 
vidta ak tiva å tgärder  för att förbättra  sin 
utrikesbalans. Det är  dock med beklagande 
som vi nu måste konsta tera  att dessa  rekom 
m endationer  inte följts av de dom inerande 
industriländerna.

N o rd ens  möjligheter att  bli ett s tyrkebälte 
av tillväxt och stabili tet i ett V ästeu ropa  där 
arbe tslöshe ten  stiger blir därför  i avgörande 
grad beroende av våra möjligheter att å s tad 
kom m a en tillväxt i våra ekonom ier,  som 
bygger på en ba lanserad kom bination  av in
hem sk och utländsk efterfrågan på våra varor  
och tjänster.

Ekonom iska  u tskotte t  föreslår  rådet att re
kom m endera  ministerrådet att konkretisera  
de föreslagna riktlinjerna i syfte att lägga 
fram en handlingsplan för ekonom isk  u tveck
ling och full sysselsättn ing till rådets nästa 
session.

Jag har noga studerat u tsko tte ts  b e tä n k a n 
de för att finna hållpunkter  för i vilka av seen 
den och på vilket sätt denna konkretisering 
bör ske. På en punkt är  u tsko tte ts  uppfattning 
entydig ehuru inte särskilt  konkret:  b e k ä m p 
ningen av a rbe ts löshe ten  m åste  prioriteras på 
ett helt annat sätt än vad som enligt u tsk o t
tets mening sker i det nu framlagda förslaget. 
Dessutom vill u tskotte t  att vi bör dels  kon
centrera  oss på åtgärder  som ö kar  näringsli
vets produktiv ite t ,  dels satsa  be tydan de  b e 
lopp på industriellt forsknings- och u tv e ck 
lingsarbete, dels und ersö ka  vilken betydelse 
en nordisk samordning av nationella investe
ringsprogram kan få, dels föreslå s törre nor
diska sam arbe tspro jekt av stor  be tydelse  för 
nordisk industri.

Allt detta  är förträffliga ting, och jag  kan 
förklara mig beredd att verka för nordiskt 
sam arbete på alla dessa  om råden .  Såd ana  in
sa tser  skulle naturligtvis  underlättas ,  om ek o 
nom iska u tskotte t  velat an tyda  exempelvis  
något eller nägra större nordiska  sam arb e ts 
projekt som man eventuellt har  i tankarna.

Men utskotte ts  uppräkning av olika samar- 
be tsom räden  kan enligt min mening inte utgö
ra ens s tom m en till en handlingsplan av det 
slag u tskotte t  efterlyser. Om man söker en 
konkret handlingsplan för en ekonom isk  poli
tik för full sysselsättning, måste den innehålla
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bindningar av den nationella politiken på vis
sa centra la  om råden  till ett  sådan t öve ro rdnat  
nordiskt mål. Regeringar och parlam ent m ås
te således vara be redda att binda upp å tm ins
tone grunddragen av sina beslut angående e x 
em pelvis  kredit- och valutapolitik, budge tpo
litik och arbetsm arknadspolit ik ,  så att de kan 
sam ordnas  i en gem ensam  nordisk plan.

För  att nå rimlig effektivitet kan det t. o. m. 
visa sig nödvändigt att  i vissa fall överföra 
den nationella beslu tanderä t ten  till gem en
sam m a, övernationella  organ.

Därför måste jag  ställa följande fråga till 
u tsko tte ts  talesmän och till övriga ledam öte r  i 
ekonom iska  utskotte t:  Är det er mening att vi 
skall försöka ås tadk om m a ett sådan t  avgö
rande lyft av am bitionsnivån för det nordiska 
sam arbe te t?  Det skulle i så fall, såvitt  jag  
förstår,  innebära att m ånga av de projekt,  
som en gång inrymdes i den s. k. Nordek- 
planen, måste ak tualiseras på nytt och föras 
ännu längre. Det skulle naturligtvis också  in
nebära ,  att det nordiska sam arbe te ts  princi
piella karaktär ,  med sitt ringa inslag av ö v e r
nationella organ, måste utvecklas i en helt 
annan riktning.

Jag är för min del givetvis beredd  att söka 
efterfölja en rekom m endation  från Nord iska  
rådet enligt ekonom iska u tsko tte ts  förslag. 
Jag kom m er således att ta erforderliga initita- 
tiv för att vi skall kunna fortsä tta  och in tensi
fiera finansministrarnas sam arbe te  på detta  
område.

Men innan jag  vågar dra  s lutsatsen att vårt 
arbete skall inriktas på en så väsentlig höj
ning av ambitionsnivån för nordiskt sam arbe
te, som rekom m endationen  synes innebära, 
vill jag  veta  om  N ord iska  rådets  m edlem m ar 
verkligen av ser  något sådant.  I så fall skulle 
det vara av utom ordentlig t  värde om man 
också gav en an tydan om på vilka om råden 
man anser  att nordiska bindningar av de na
tionella besluten bör ske och i vilken u t
s träckning övernationella  organ bör  inrättas. 
Av de inlägg som gjorts hittills har  jag  inte 
blivit så mycket klokare i de t ta  avseende . Jag 
ser alltså med spänning fram mot den for tsa t
ta debatten .

Hagen: I de retningslinjer som finansmini
s ter Feldt har sendt Nord isk  Råd. er det bl. a. 
forskjellige "hand lingsm öjligheter  i inkomst-  
po li t ikken" .  Det er bl. a. nevnt:

” D ecentra liserade löneröre lser  kan främja 
en kostnadsu tveckling  som  står i bä t tre  sam 
klang med bärkraften  i resp. bransch  eller 
fö re tag .”

Og Ø konom isk utvalg s lutter seg til at man 
skal ” arbeide for bedre sam svar  mellom til
bud og ette rspørse l  i a rb e id sm ark ed e t” .

Mitt spørsm ål til den svenske f inansmini
ster  er  da  om  han kan tenke seg å  overlate 
lønnsfastsette lsene i næringslivet til de e n 
kelte bedrifter i forhandlinger mellom ledelse 
og de ansatte .

Og spørsm ål nr. 2: E r  det som her er sitert,  
en innrøm melse av at prisen på arbeidskraft ,  
kostnaden for bedrif tene,  er  en fak tor  som 
bør trekkes  inn, for derigjennom også å  åpne 
for balanse på arbe idsm arkede t  gjennom en 
lavere pris på a rbe idskraften?

Benkow: Så vidt jeg  kunne forstå hr. Feldts 
innlegg, var han i virkeligheten svært fornøyd 
med det han hadde oppnådd . Det er  ikke helt 
i sam svar  med hva han ha r  uttalt til he rv æ 
rende svensk presse.  -  Det er dog ikke min 
sak.

Han nevnte  også til slutt at han ikke hadde 
blitt klokere av debatten .  Det er  da et utsagn 
som får stå for hr. Feldts regning. M eget kan 
tyde på at det er riktig. M en så høyt am bi
sjonsnivå har tross alt ikke jeg  at jeg  an se r  det 
som min oppgave å sørge for at han blir det.

Han stilte også et spørsmål til rådet om 
man hadde de am bisjoner som han beskrev -  
om  man mente man burde få visse o ve rn as jo 
nale organer, og at man altså da  ble mer be 
sluttende. Det er  et in teressant spørsm ål. Jeg 
hadde imidlertid ikke trodd at Feldt ville 
bruke av sin tilmålte tid til å stille slike spørs
mål, men kanskje selv heller bidra til å be 
svare dem. Jeg vil således spørre finansminis
ter  Feldt hva  han m ener  om det.  Det ville 
være av betydelig interesse å få vite det.

Hanna Kvanmo: Sveriges finansminister 
snakker  om faren ved disse store bud sje t tun 
derskuddene .  og e r  veldig redd for hva som 
vil skje hvis de ikke går ned. Men her må det 
være noe som ikke stem m er.  USA har  jo  det 
s tørste underskuddet  på s ta tsbudsje t te t  som 
noen gang har  vært.  186 milliarder dollar. 
Prisene stiger ikke, arbeidsledigheten  går
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ned, og Reagan lar hum la suse -  det er  jo  
valgår i år. H v o r  lenge tror  man vi skal vente 
på den oppgangen som man hele tiden 
snakk er  om , som  skal gjøre slutt på  arbe idsle
digheten , hvor lenge vil de t vare før inn
stramningene i USA kom m er og N o rd en  står 
helt på ba r  bakke,  med et allerede rekords tor t  
antall arbeidsledige?

Karin Söder: Fru president!  Statsrådet 
Feldt efterlyste kon kre ta  projekt från u tsk o t
tet. Men det år faktiskt regeringarna som 
skall lägga fram förslag -  och dem har vi bett 
att få — som parlam enta rikerna  sedan skall ta 
ställning till.

I ek onom iska u tsko tte t  har  vi aldrig velat 
införa något övernationellt  organ. Det är  fak
tiskt inte heller nödvändigt att göra det med 
de a rbe tsm e to d e r  som N ord iska  rådet har. 
Det går  m ycket  väl att höja am bitionsnivån 
med de regler som finns.

Det skulle vara  in tressant få svar  på frågan: 
Vad var det för å tgärder  som sta tsrådet  Feldt 
hade i tan karna  men som han inte förde fram. 
eftersom  han förutsatte  att b l .a .  den norska  
regeringen inte skulle gå med på dem ? Det 
måste ha varit något m ycket konkret,  och vi 
är säkert m ånga som vill ve ta  vad det var.

I ek onom iska  u tskotte t  lade de olika parti
g rupperingarna fram konkreta  förslag så långt 
det är  möjligt för parlam entarikergrupper  att 
göra det.  Utifrån den m insta  gem ensam m a 
näm naren ås tadk om  man ett gem ensam t 
handlingsprogram . Det m åste  vara  så man 
skall arbeta.

Jag har  inte fått svar  på min fråga vad som 
gäller för svenska regeringen i fråga om libe
raliseringen av kap ita lm arknader och ak tie 
handel.

S tatsrådet Feldt: Fru president!  Jag är  na
turligtvis glad över  att mitt anförande väckte 
reaktioner. Jag har ba ra  två minuter  på mig 
för att besvara  de frågor som  ställdes. Först 
frågan om lönepolitiken.

1 riktlinjerna redovisas  olika type r  av in
komstpolitik. Där redovisas  att de olika län
derna bedriver  olika slag av inkomstpolitik 
som i vissa länder inte kallas inkomstpolitik 
och i andra  länder gör det.  Något s tällningsta
gande till decentra liserade  löneröre lser  som

allena saliggörande lösning finns inte. Vi läg
ger  dessu tom  till, vilket kunde ha citerats av 
frågeställaren, att  decentra l iserade  löneröre l
ser  visserligen kan s täm m a bättre  överens 
med bärkraften  i respektive företag men att 
de också  m edför risk för  lönespiraler.  Detta 
har  bl. a. i Sverige lett till att  vår  förtjusning 
över  företagsvisa  löneuppgörelser  är  mycket 
måttlig och kom m er att så förbli.

Jo  Benkow besvarade  min fråga genom att 
ställa sam m a fråga tillbaka. Det ä r  naturligt
vis ett  sätt att hålla  deba t ten  vid liv. men 
särskilt f ruktbart  tycker  jag  inte det är.

Det är faktiskt inte jag  som har ställt krav 
på en konkret handlingsplan för ekonomisk- 
polit iskt sam arbe te .  Jag var ute i ett mycket 
seriöst ä rende,  även  om Jo Benkow  inte be
grep det,  nämligen att få reda  på detta: F inns 
den stämningen nu i N o rd iska  rådet att  vi 
skall lyfta am bitionsnivån upp till en sådan 
konkretiseringsgrad att vi faktiskt sam ordnar  
den ek onom iska  politiken? Om jag  hade tid 
skulle jag  kunna näm na alla de olika om råden 
där  den nationella suverän ite ten  gör en sam 
ordning av politiken m ycket  svår,  om man 
inte be stäm m er sig för att  införa någon form 
av övernationellt  agerande.

Jag var med vid förhandlingarna om 
N O R D E K  på 1960-talet, så jag  vet vad det 
handlar om. Om man skall nå några resultat i 
form av sam ordning av nordisk politik måste 
man vara beredd  att s läppa ifrån sig en del av 
den nationella beslu tanderä t ten .  D iskute rar  
vi va lutapolitiken, som ä r  e tt  ytterligt intres
sant och viktigt äm ne, kom m er man om edel
bart in på dessa  frågor. D e tsam m a gäller k re 
ditpolitiken -  för att inte tala om budget- och 
skattepolit iken , som skulle vara väsentliga 
inslag.

N ä r  jag  sade att jag  inte blev klokare gällde 
det alltså frågan huruv ida  det i N o rd iska  rå 
det i dag finns en  stämning för att ta  upp 
tankarna från N O R D E K -d isk uss ion en .  Vi 
var  ganska långt kom na i fö rhandlingarna den 
gången. Det var  definitivt inte min avsikt att 
åd ra  mig herr  B enkows misshag.

Till Karin Söder är inte m ycket  annat  att 
säga än att dessa  överläggningar som vanligt 
har pågått i en äm betsm annakom m it té .  I d e n 
na kom mitté fram fördes naturligtvis från 
svensk sida åtskilliga förslag som andra  
länder inte accepte rade .  Jag finner ingen a n 
ledning att inför N o rd iska  rådet redogöra för



192 O nsdagen den 29 februari 1984 kl. 13.30

de olika tu re rna  i de t ta  arbe te .  A tt ,  sedan 
d essa  förhandlingar avslu ta ts ,  offentligt eller 
hos någon enskild regering försöka uppnå  re 
sultat som vi inte hade uppnått  vid tidigare 
förhandlingar fanns det varken tid eller u t 
rym m e för. Men efter det upp m untrande  stöd 
som jag  nu har fått från i varje fall de svenska 
borgerliga partierna lovar jag  att med stor 
kraft till deras m eningsfränder i övriga n o r
diska länder föra fram krav på en aktiv sys
selsättningspolitik, en aktiv offentlig budge t
politik -  allt de t ta  som ni i den nationella 
d ebatten  i Sverige bekäm par.

Anker Jørgensen: Fru præsident! M iniste
ren efterspurgte,  hvad det va r  for ove rs ta ts 
lige organer,  der  skulle være nødvendige i det 
nordiske sam arbejde,  og om vi var  villige til 
at etablere dem.

Det synes jeg  var at lægge lidt vel stærkt 
op. Sagen er jo  ganske enkelt den,  at det 
nordiske sam arbe jde  selvfølgelig er  baseret 
på, at der  kan opnås  enighed, men også på at 
man gør forsøg på at stille noget konstruktiv t 
op, når  det f. eks. gælder det økonom iske 
sam arbejde til fordel for  en bedre sysse lsæ t
ning. Og det,  vi i de t økonom iske  udvalg har 
kritiseret ministerrådet for, og jeg  synes med 
rette, er, at man ikke har  gjort de t ringeste 
forsøg på at sige noget som helst konstruktiv t 
og konkret,  og når man så siger, at det må 
økonom isk udvalg eller m edlem m erne a f  ses
sionen, a f  rådet,  finde frem til, så kan det 
selvfølgelig være en rigtig betragtning, det vil 
jeg  gerne medgive, men det e r  j o  alligevel 
sådan, at ministrene og ministerrådet har res 
sourcer  til rådighed, som vi andre normalt 
ikke har.

Men i øvrigt, skulle ministeren og minister
rådet være i bekneb  for gode ideer, så kunne 
man jo  kigge i det fællesprogram, som de 
nordiske landsorganisationer i samarbejde 
med det tyske Deutsche  G ew erkschaf tsbund  
har lavet, og som jo  er  et program , der  har  
mange gode anvisninger på, hvad man kan 
gøre. Det ved jeg  godt, at en socia ldem okra
tisk regering måske kan få lidt svært ved at få 
accept hos konservative regeringer af, men 
nogle an tydninger af, hvad man havde o v e r
vejet,  kunne dog i hvert fald være værdifuldt 
for dette råd. når man skal d iskute re  de fælles 
problemer.

Benkow: Æ red e  president! Vi ha r  for lengst 
besva rt  de spørsm ål som finansm in ister  Feldt 
har  stilt om  hva vi egentlig har  ønske t .  Bl. a. 
har  den partigruppering jeg  t ilhører,  vært av 
den bestem te  oppfatning, og f rem m et forslag 
om , at man skal ta  skritt til et friere kapital
m arked og et friere aksjem arked . Og dersom  
han søker s tøtte  -  som han har  gjort i en 
annen sam m enheng -  fra de borgerlige p a r 
tiers side, kan han altså  påregne den hvis han 
er  enig i dette.

Jeg må også få lov å si følgende: Vi har  
ennå ikke fått noe svar  på hvilke forslag Feldt 
hadde tenkt  å kom m e med. Ingen vet noe om 
det -  det er  en blank god tk jøpspåstand  inntil 
den er belagt med konkretisering. Vi har ennå 
ikke fått noe slikt svar. Det er  mulig det ikke 
eksis terer  noe slikt svar, og det e r  synd. Men 
hvis det som sagt er  slik at man trenger b o r
gerlig s tøtte for konkrete  frem skrit t  slik de 
foreligger i forslags form, kan han regne med 
oss.

Hagen: Æ red e  president! F inansm inis ter  
Feldt smøg seg behendig u tenom  det prinsi
pielle spørsm ål som jeg  stilte, s å je g  skal stille 
de t en gang til: Vil han og hans regjering 
aksep tere  at man også bør  begynne å drøfte 
en lavere pris på  a rbe idskraften ,  altså lavere 
lønnskostnader,  for å få balanse på arbeids- 
kraf tm arkedet .  slik at bedrifter som i dag er 
gått konkurs,  eller er på kon kursens  rand, vil 
overleve fordi kos tnadene synker?  Vil han 
aksep tere  at det også bør  drøftes , og derved 
ta konsekvensen  av utsagnet om  at full sys
selsetting er et ove ro rd ne t  mål? F o r  da må 
det jo  være overo rdnet  f. eks. et annet begrep 
som levestandard .

Ellers vil jeg  avvise at bedriftsvise lønns
forhandlinger kan medføre noen risiko for 
' lönesp ira ler” . Det vil i tilfelle kun skje i de 
bedrifter som har  råd til de t,  og ikke i de 
bedrifter som ikke har råd til det.  Og da er  alt 
i orden.

Karin Söder: Fru president! Vi ha r  faktiskt 
i dag ett så allvarligt läge i de nordiska  län
derna att deras folk, på sam m a sätt som par
lam entarikerna gjort, k räve r  att man lägger 
fram sina olika förslag och sedan försöker  
finna en kom prom iss.  Jag skulle önska  att
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regeringarna hade sam m a mod när  det gäller 
att uppvisa både vad som gem ensam t kan 
uppnås och vad det icke har  kunnat bli enig
het om.

Jag tycker  faktiskt a tt  det är litet fegt att 
skylla ifrån sig på äm betsm ann akom m ittée r .  
Min erfarenhet är faktiskt den att om ämbets- 
m annakom m ittéerna  inte kan kom m a ö v e r 
ens, kan s ta tsråd  och ministrar med am bitio
ner säga sig att de får försöka kom m a överens 
på en högre nivå.

Jag har haft samtal med företrädare för 
N o rd ens  fackliga samorganisation, och jag 
kan försäkra att de i dag har m ycket stora 
krav på regeringarna. Man är  mycket oroad 
öve r  den situation som råder. På sam m a sätt 
är  det inom näringslivet. Det finns en mycket 
bred opinion i de nordiska länderna för kon
kreta förslag. Det är  faktiskt ingen chikan för 
en regering att tala om vilka förslag som den 
lagt fram men som det inte kunnat bli enighet 
om.

Gunnar Nilsson: Fru president! Det gäller 
egentligen bara ett förtydligande som jag  ty c 
ker mig böra göra i egenskap av ordförande i 
ekonom iska  u tskotte t .  E konom iska  u tsko t
tets utlå tande ö ver  handlingsprogram m et är 
icke ensidigt riktat mot den svenska regering
en. Jag tycker  att vi skall hålla det i minnet 
och låta debatten  gå några steg längre, i stäl
let för att göra den till en uppgörelse mellan 
u tskotte t  och finansminister Feldt.

Ivar Hansen: Fru præsident! Jeg finder, at 
vi har  nået et meget in teressant punkt i de 
politiske drøftelser  her  på sessionen. Vi kan 
selvfølgelig beklage, at det ikke er  lykkedes 
at kom m e længere med det forslag, som 
økonom isk udvalg i enighed har stillet. Vi må 
så tage til efterretning, at ministerrådet ikke 
har  ment, at man i enighed kunne konkret i
sere en handlingsplan, mere .  end man har 
gjort.

Jeg har med s tor  interesse fulgt den m e
ningsudveksling. der  nu har fundet sted, og 
jeg  har  også undret mig o ver  det spørgsmål, 
som finansminister Feldt ha r  stillet til udval
get og til Nord isk  Råds medlem m er.  E r  det 
overstatslige organer,  man ø nske r  genind
ført?  Skal vi genoptage deba tten  om N ordek

fra 1960erne? Jeg tro r  ikke, det har  ligget i 
vores ønske fra udvalgets  side, og jeg  vil da 
også tilføje, at et friere nordisk kapita lmarked 
er  jo  i og for sig en liberalisering, som i hvert 
fald ikke kræ ver  overstats lige organer,  et nyt 
Nordek.

Afskaffelse af handelshindringer ,  et andet 
væsentligt punkt,  er  jo  heller ikke et forhold, 
som kræ ver indførelse af overstats lige o r 
ganer, snarere  tværtim od vil jeg  sige, og d e r 
for er  det spørgsmål, jeg  har siddet og tænkt 
på, f inansminister Feldt: hvordan kom m er vi 
nu videre? Udvalget har opfordret minister
rådet til nu at arbejde videre, og jeg  vil gerne 
stille det spørgsmål til f inansm inister  Feldt: 
vil ministerrådet give udvalget et tilsagn om 
nu i de kom m ende m åneder  virkelig at a r 
bejde med en yderligere konkretisering, så vi 
kan kom m e videre med denne for Nordisk 
Råd meget vigtige sag?

Statsrådet Feldt: Fru president!  Låt mig 
först göra ett m ycket  viktigt konsta terande . 
Jag har inte tagit upp denna debatt  därför att 
jag  önskar  att N ord iska  rådets sam arbete  
skall ha en annan inriktning än det har,  dvs. 
ett sam arbete  byggt på enighet kring varje 
förslag, utan särskilt  m ycket av övernatione l
la inslag. Men jag  m åste  ändå i klarhetens 
intresse få uppenbara t vad som egentligen 
ligger bakom  det nu så ofta upprepade  kravet 
på ett handlingsprogram som skall vara  m yc
ket konkret.  A v stå r  man från det -  det har 
jag  fått klart för mig av de gjorda inläggen, 
framför allt av det som A n ker  Jørgensen sade 
-  och hänvisar  till att ekonom iska  u tskotte t 
inte har  tänkt sig något sådan t,  och ännu 
mindre skulle vilja att f inansm inistrarna eller 
något annan grupp av ministrar ta r  upp frå
gan. måste man naturligtvis leta sig fram till 
andra  lösningar. Jag tycker  att det var  en 
poäng i att få de t ta  klarlagt.

Dessa lösningar m åste  väl innebära  att am 
bitionsnivån totalt sett får anpassas  exakt  till 
det som Anker  Jørgensen  angav, nämligen 
strävan att vi kan bli eniga i varje enskilt fall. 
Det vore bra att få klarhet på denna punkt. 
M inisterrådet skall då arbe ta  vidare från u t
gångspunkten att det inte är någon allmän 
am bitionsnivåhöjning vad gäller sam arbe te ts  
fo rm er som man ef te rs trävar  men väl vad 
gäller dess innehåll.

1-30-332 Nordiska rådet
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Visst ä r  jag  glad över att  det här  gjordes ett 
antal inlägg. M en jag  hade varit ännu gladare 
om  också  någon av mina kolleger från de 
övriga nordiska länderna  hade velat begära 
ordet och ge sina synpunk ter  på det program 
som vi gem ensam t har  u tarbetat .  G u nnar  
Nilsson gjorde det s jälvklara påpekandet  att 
de t är  fem regeringar som är  ansvariga för 
detta.

En friare kapitalm arknad och en handelsli
beralisering är  viktiga frågor. Det arbe tas  på  
en liberalisering av handeln ,  och vi har ingå
ende d iskutera t  frågan om  en friare kapital
m arknad. Men jag  kan inte se att de t ä r  den 
typen  av å tgärder  som snabbt ger effekter  på 
sysselsättn ingen i våra  länder. Något som 
snabb t  skulle ge sådana effekter  vore n a tu r 
ligtvis om vi kunde k om m a fram till en efter- 
frågepolitik som medför att nivån på efterfrå
gan höjdes. O m  vi vågade sa tsa  samhällets 
pengar och resu rse r  på s to ra  investe ringspro
jek t  för att höja investeringsnivån, skulle vi få 
en snabb effekt på sysselsättn ingen. M en om 
vi i dag inte ens ko m m er  fram till någon an ty 
dan om vilka s to ra  projekt vi kan  tän ka  oss. 
får vi väl fortsä tta  att  grubbla  på detta.

Jag fick vidare frågan om  vi kan  tän k a  oss 
lönesänkningar för att ås tad k om m a ökad  sys
selsättning. Svare t ä r  helt enkelt nej. Jag tror 
att det räcker med det beskedet.

Karin Söder anklagade mig för att  vara  feg, 
ef tersom  jag  i en intervju sagt att  jag  inte 
velat ta  upp en ny diskussion med den 
norska,  den d a nska  eller den finska regering
en om förslag som debattera ts  m en som vi 
ännu inte kom mit fram till någon enighet om. 
Jag tror  att jag  bäst gagnar det fo rtsa t ta  a rb e 
tet,  om  jag  upp repar  de förslagen inför rege
ringarna och försöker  nå resultat  på  den vä 
gen. Det må nu kunna räck a  med det utbyte 
av tankar  som K åre  Willoch och jag  hade i 
går.

Meddelande
Det m eddelades ,  att  u tbildningsminister 

Ragnhilöur Helgadöttir  intagit sin plats i rå 
det.

Hanna Kvanmo: President! Det skulle i fjor 
ikke stor  fantasi til for å forutse  at de t ikke 
ville gå å  legge fram noen samlet handlings

plan for økonom isk  og sosial utvikling i N o r 
den. Og det gikk da  heller ikke. Is tedenfor  en 
handlingsplan la M inis terrådet fram retnings
linjer for  hvordan øko nom isk  politikk skulle 
drives utad mot verden  og innad i de enkelte 
land. Til gjengjeld er  det i d okum en te t  full 
enighet om disse retningslinjene, og det er 
forbausende,  for hele d ok um en te t  er gjen- 
nom syre t av konservativ t  tankegods.  Det er 
ikke mulig å  finne spor e t te r  de forslag som 
sosia ldem okratene  skal ha  fått an tatt .  Det do 
kum ente t er  det som enkelte  he r  kalier det 
minste felles multiplum.

Jag tror  ikke det går å  kom m e næ rm ere ,  
iallfall ikke e t te r  de teore tiske linjene som her 
er lagt opp. For  det har  antakelig ikke vært 
mulig, men det har  kanskje heller ikke vært 
ønskelig å foreta  seg noe m ed arbeidsledighe
ten, for den f rem m er jo  økonom iske  mål som 
regjeringene har  satt seg. F inansm inis trene 
vil alle bedre  sine lands konkurransekraf t ,  
skaffe egne land m arkedsande le r  ved å  presse 
om kostningsnivået ned. F o r  å  få de t til, 
t renger regjeringene arbeidsledighet.  De 
t renger en hæ r av a rbe idssøkende som står 
med lua i handa  og ber  om  jobb  uten  å stille 
krav om  anstendige lønns- og arbeidsmiljø- 
forhold. Det t jener også til å kue fabevegel- 
sen, slik at den ikke stiller for store krav.

Jeg har  i de t lengste trodd  at de t te  var 
konservativ  polit ikk som sosialdem okratene 
ikke ville gi sin s tøtte. E t te r  de t te  do k u m en 
tet, altså ministrenes reningslinjer, m å jeg  an 
takelig revidere min oppfatning. En del av de 
tiltak som er  anbefalt,  f. eks. demping av vek
sten i de offentlige utgifter og økt produktiv i
tet, skaper i seg selv arbeidsledighet.  Denne 
politikken føres jo  allerede av de respektive 
regjeringene — de trenger ingen handlings
plan for  å fortse tte  med det.  F o r  å m øte a r 
beidsledigheten anbefales det å sette i gang 
arbe idsm arkedstil tak  og la m arkedet klare 
resten. Også det gjøres i meget s to r  u ts trek 
ning.

I genera ldebatten  nevnte Karin Söder at 
a rbeidsløsheten  i N o rd en  nå kos te r  25 mil
liarder " k r o n o r ” . Dette  tallet må jo  være alt
for lavt, tatt  i be traktning at 650000 m en
nesker  i gjennomsnitt  har  vært uten  arbeid i 
fjor. I Norge hadde vi et g jennom snitt  på 
67000 uten arbeidsinntekt,  og det koste t  mel
lom 5 og 6 milliarder k roner  i arbeidsledig
hetstrygd og sysselsettingstiltak. I N o rd en  er
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det 10 ganger flere arbeidsledige, ergo m å det 
bli ca. 50 milliarder k roner man har brukt for 
å holde arbeidsledigheten oppe. vil jeg  si.

Fo r  50 milliarder k rone r  pluss kanskje 10 
milliarder kroner -  la oss  si det tallet -  skul
le det være mulig å få folk i arbeid  — i nyttig 
arbeid, om enn kanskje ikke alltid for den 
enkelte så meningsfylt arbeid. Det regjerin
gene nå burde benytte  anledningen til, er  å 
sette i gang offentlige arbe ider  som utbygging 
av infrastrukturen i sam funnet,  vedlikeholds- 
og utsmykningstil tak,  utdanning, kunst og 
kultur og en bedre om sorg for barn og eldre. 
For  arbeid avler arbeid -  det kom m er ska t
te inn tek te r  inn til de t offentlige, og man kan 
få i gang mer arbeid -  som arbeidsledighet 
avler arbeidsledighet.  Spiralen går  nedover.

Men hva har så regjeringene konkret blitt 
enige om ? -  Jo, å avvise N o rd en s  faglige 
sam organisasjoners  forslag om felles nord i
ske kon junkturoversik ter .  Og så vil de fort
sette arbeidet for en ytterligere liberalisering 
av kapita lbevegelsene i N orden  innenfor 
O E C D s regelverk. FIva har  det med kam pen 
mot arbeidsledighet å gjøre? Det' er  de t s an 
nelig ikke lett å  se. E F  med sine frie kapital
bevegelser ha r  nå 12,8 millioner arbe idsle
dige, og det er 11.5 pst. Det nivået har  vi nå 
tross alt ikke nådd i N o rd en  ennå.

Ukontroller te  kapitalbevegelser  vil ikke 
føre til noen nedgang i arbeidsledigheten. De 
kan derimot øke kapitaleiernes f inans trans
aksjoner.  som ofte s tår i motstrid  til det regje
ringene vil opp nå  med sin finanspolitikk.

Det N ord isk  Råd nå burde gjøre, er  å sette  
fart i u tredningsarbeidet for å  få iverksatt  en 
nedkorting av arbeidstiden — innføre 6 timers 
arbeidsdag for alle. M en, sies de t,  det vil ikke 
gi flere jobber!  FIvorledes kan det være sant 
når  de eneste  nye arbe idsp lassene  som nå 
kom m er,  kom m er som delt idsarbeid? I 
Norge lå antall å rsverk  utført i 1983 på sam 
me nivå som i 1980, m ens antall sysselsatte  
økte med 44000 i sam m e tidsrom  -  altså 
deltid. Det er kvinnene i serv iceyrkene som 
arbe ider  deltid, m ennene, også i andre  yrker, 
a rbe ider  heltid. Det e r  blant menn at a rbe ids
ledigheten øker mest.  L a  oss nå se i øynene 
at med de store ungdom skullene vi får i årene 
fram over,  må vi dele på arbeid og inntekt.  
Får  vi ikke ungdom m en med, blir om k ostn in 
gene større enn vi har råd til å bære i f ramti
da. Vi må dele på arbeid og inntekt de rsom  vi

ikke skal skape et samfunn med to atskilte 
folkegrupper: De som har arbeid og inntekt,  
og de som  ikke har.  Vi m å ta  de tte  problem et 
alvorlig -  de t lar seg ikke overse .  Og her må 
sannelig  både M inis terrådet og Nord isk  Råd 
for øvrig se at t iden nå e r  inne til å  gjøre noe.

Så vil jeg  bare avslutte med det som jeg  
spurte finansminister Feldt om  i sted, og som 
jeg  ikke fikk noe svar  på: FIva gjør N o rd en  
når  nå den vestlige veksten  igjen s topper 
opp? Den kom m er til å s toppe opp. Det går 
ikke an at U S A  kan fortse tte  m ed å  ha under
skott på sin balanse på  næ rm ere  200 mil
liarder dollar. Det er klart det går  i år, så 
lenge det er  valgår, m en neste år  vil en hver  
president,  uanse tt  om  det er Reagan eller en 
annen, m åtte  sette  i gang m ed sine nedsk jæ
ringer, og da vil vi få m erke  ringvirkningene i 
Vesten før den forrige oppgangen har nådd 
oss.

Det er dessu ten  en annen  ting som truer  
oss, og det er banken es  situasjon. H v o r  lenge 
vil man kunne holde liv i de store bankene 
som har lånt ut til utviklingsland, som er ned
tynget av gjeld? H v o r  lenge vil det system et 
holde før det begynner  å  rakne?

Vi må i N orden  nå prøve å  beskikke vårt 
hus slik at vi ikke biir ta tt  på senga, slik som 
vi ble forrige gang. nemlig i 1929.

Statsråd Presthus: Æ red e  president!  Min 
u tm erkede kollega hr. Feldt etterlyste  nylig i 
sin siste replikk hjelp fra sine nordiske kol
leger. N å  må jeg  tilføye at når vi ta r  replikk 
på  en taler i N orge ,  e r  det ikke for å hjelpe, og 
jeg  har derfor  ventet  til de t te  innlegget.

Det ha r  vært meget in teressant å følge d e 
batten  på grunnlag av Ø konom isk  u tskotts  
betenkning o ve r  ministerrådsforslaget.  Jeg 
forstå r  godt det sterke ønske t  om å  få seg 
forelagt en viktig og sam lende plan for at vi i 
N o rd en  skulle kunne klare i fe llesskap det 
resten av verden ikke har  maktet.  Dette er 
viktige og sentrale  spørsm ål vi aldri har  lov å 
gi opp arbeidet med. Skal vi nå frem , m å vi ha 
am bisjoner — vi må ha viljen, og vi må ha 
motet.  Vi m å også ha realismen, ikke som en 
b rem se og en hem sk o  som skal hindre oss i å 
nå noen mål, men som et av de hensyn vi 
også m å ta.

Den fremlagte rapporten  bekre f ter  at de 
nordiske land har  klare fordeler  av et godt
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sam arbeid  på det økonom iske  om rådet ,  Selv 
om både debatten  he r  i N ord isk  Råd og a r 
beidsgruppens rapport  viser at de økono- 
misk-politiske p roblem ene ikke e r  like i de 
nordiske land, er det likevel grunn til å und e r
streke at vi i s tor grad har felles plattform for 
å løse oppgavene.

Den u rovekkende høye internasjonale a r 
beidsledigheten kaster,  som det er  pekt på 
her, sine skygger inn o ver  N orden .  1 den 
felles innsats  for å løse disse prob lem ene er 
det en stor fordel at de nordiske land står 
hverandre  så nær både sosialt og økonom isk 
som de heldigvis gjør. I det internasjonale 
samfunn frem står  utvilsomt forskjellene m ek 
lom våre nordiske land som små. Vi har felles 
utgangspunkt på de fleste om råder .  Det jeg  
he r  har  frem hevet,  har nemlig gjort det mulig 
for de nordiske land å opptre  samlet i inter
nasjonale fora som f. eks. innenfor O EC D . 
E tte r  min mening er  de t te  et saksom råde der 
det nordiske sam arbe idet nå effektiv t har 
vært brukt,  og hvor det kan brukes  effektivt 
videre for å  sikre felles nordiske interesser, 
men også in teresser  som hele verden har  del 
i. I møte med de største  og toneangivende 
nasjonene i ve rdensøkonom ien  som  jo  ofte 
har  et annet økonomisk-polit isk u tgangs
punkt enn de nordiske landene har, er felles 
opp treden  fra N o rd ens  side viktig for å øve 
reell innflytelse -  noe som også har  skjedd.

1 den nåværende situasjonen med den høye 
ledigheten i svært mange land kan det være 
vanskelig å få forståelse for at internasjonal 
samordning er  nødvendig. Derfor  er de felles
nordiske bestrebe lse r  på dette  o m råd e t  vikti
gere enn de har  vært på mange år.

I dagens økonom iske  situasjon har vi felles 
interesse i å skape grunnlag for økt p ro d u k 
sjon og vekstkraft  i våre lands næringsliv. Vi 
bør derfor  fortsette arbeidet for å avvikle tek 
niske og administrative hindringer for å få en 
friest mulig handel mellom de nordiske land.

Valutapolitikken er  et annet  om råde hvor 
god kontakt og sam arbeid  er  viktig. Ofte 
dreier  det seg her om nasjonale beslutn inger 
som treffes under spesielle om stendigheter ,  
for å si de t forsiktig. Likevel peker minister
rådsforslaget på med rette at det bør  legges 
vekt på inform asjonsprosedyrer  og vurderin 
ger som gjør det mulig å trekke kon sek v en 
sene for nabolandene inn i vurderingene før 
v edkom m ende land ta r  beslutn ingen om valu

takursendringer.
Vi må arbeide videre for å  få til en  ytterli

gere liberalisering innenfor valu taregu lerin
ger, herunder  også handelen med aksjer.  På 
dette  om rådet  er det imidlertid ikke til å 
unngå at det enkelte lands næringspolitikk og 
penge- og kredittpolitikk se t te r  visse grenser 
for hvor raskt det e r  riktig å kunne gå frem. 
Det er også grunn til å unders treke  at tiltak på 
dette om rådet  må ba lanseres  ut mot rege lver
ket innenfor O EC D .

Det er  også blitt hevdet at bl. a. den norske 
regjering skulle ha virket brem sende  på å få 
til en mer aktiv handling innenfor det ø ko n o 
miske sam arbeidet.  La meg derfor  un d er
s treke at det ministerrådsforslag som finans
minister Feldt her har lagt frem, ikke er  noe 
kom prom iss mellom enkelte  særlig sam ar
beidsvillige regjeringer på den ene side og 
enkelte svært lite samarbeidsvillige regjerin
ger på den annen  side. Det skulle også ha gått 
frem av den debatt  som vi her  har ført i disse 
dager.

Det er imidlertid de enkelte lands regjerin
ger som både må ta og som må bære ansvare t 
for å utvikle sam arbeidsti l takene videre, 
samtidig som de ta r  rimelig hensyn til så vel 
spesielle nasjonale forhold som til m er g ene
relle forpliktelser i vårt videre internasjonale 
samarbeid. På denne bakgrunn e r  det forelig
gende forslag et skritt i riktig retning i det 
nordiske økonom iske  sam arbeidet.  Det er 
helt klart og det fremgår av denne debatten ,  
at det er  ulike oppfatninger av hvor  stort og 
viktig dette  skritt har vært.  Jeg har  registrert 
den utålmodighet som Ø konom isk utskott 
har  gitt u t trykk for, og som også er  kom met 
frem i debatten  her  i dag, og jeg  vil si at det er 
en selvfølge at ne t topp  de synspunk ter  som 
har kom m et frem på dette  om rådet ,  vil bli 
tillagt s tor vekt i det videre arbeidet med 
saken.

Sten Svensson: Ä rade president! En politik 
som genererar  utveckling känne tecknas  av 
att enskilda m edborgare  har  möjlighet att 
sam verka  i så fria form er som möjligt. Detta  
föder  dynam ik i näringslivet. Det innebär att 
politiska d röm m ar  om  en en da  allomfattande 
lösning -  som t. ex. den i Sverige om  en fullt 
utbyggd fondsocialism -  ersä t ts  av ett all
mänt erkännande av mångfaldens betydelse.
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Vi måste föra en ekonom isk ,  a rb e tsm a rk 
nads- och näringspolit ik som bygger på g en e
rellt ve rkande åtgärder.  Stat och kom m un 
skall, för att tala bildspråk, se till att jo r d 
m ånen blir så bra  som möjligt, men plantorna 
och skötseln av dem  skall näringslivet självt 
svara för. Bidrags- och subventionspolit iken i 
Sverige har blivit ett enda stort m iss lyckan
de. Den har inte gett oss fler företagare och 
inte heller fler fasta arbe tsp la tse r  inom indu
strin.

Ett samhälle med fram tidstro bygger på in
sikten att uppfinningsförmåga och idérike
dom  i vidaste mening är våra  länders  vikti
gaste tillgång. Men var  idérikedomen finns 
vet ingen på förhand. Det vet inte s ta tsm ak
terna, inte facket eller organisa tionerna hel
ler. Först i efterhand kan man konsta tera  
vilka uppslag som varit de bästa.

Därför m åste  idéerna konkurrera  med var
andra ,  och k on su m en te rn a  säga sin mening 
genom att u töva  sin valfrihet.

De här synpu nk terna  tog Ilkka Suominen 
upp på ett förtjänstfullt sätt  i sitt anförande 
tidigare i dag, och jag  ber a tt  få instämma.

Nyföre tagandet  ä r  en förutsättn ing för 
framsteg. Vi måste belöna pres tationer .  Vi 
kan inte fortsä tta  att " r ä d d a  j o b b ’’. Pengarna 
räcker heller inte till för detta. Vi måste för
bättra  jo rd m ån en  så att förutsättn ingarna för 
nyskapande blir bättre . Då spirar nytänkande 
och satsningar på fram tiden, och därm ed re
duceras  de offentliga organens s tyrande funk
tion, och vi får  en naturlig, m arknadsorien- 
terad tillväxt istället. S ta te r  skall normalt inte 
heller driva företag.

Detta synsätt ,  fru president,  är  viktigt att 
slå fast vid behandlingen av ministerrådets  
förslag om riktlinjer för  ekonom isk  politik 
och nordiskt ekonom iskt sam arbe te .

De små och m edels tora företagen spelar  en 
avgörande roll i det N ord iska  näringslivet. 
Näringspolitiken skall särskilt inriktas på att 
främja utvecklingen av sådana företag, där  
personligt engagemang och r isk tagande s tän 
digt tillför våra  samhällen nya resurser.

De svenska socia ldem okra terna  har visat,  
b l .a .  genom höjningen av förm ögenhetsska t
ten och de ändrade  reglerna för nedskrivning 
av lager att de inte vä rna r  om småföretagsam- 
heten. Sverige har  en orimligt s tor  offentlig 
utgiftsandel och  ett gigantiskt b ud ge tun der
skott. Detta och nya regleringar och oklara

spelregler sam verk ar  till att  m inska tron på 
framtiden och därm ed viljan till långsiktiga 
satsningar.

Beslutet att införa löntagarfonder markerar  
det definitiva steget bort  från m arkn adsek o 
nomin. E ndas t  de tre borgerliga partiernas 
löfte att om edelbart  avveck la  fonderna  efter 
en valseger i 1985 års val gör  att m ånga före
tagare o rkar  fortsä tta  att sa tsa  kraft och re
surser  i sina respektive företag.

Vänner av nordiskt sam arbe te  inom det 
ekonom iska  om rådet m åste ,  som Ulf  Adel
sohn påpekade und er  m åndagens  genera lde
batt.  beklaga den svenska socialdemokratins 
införande av löntagarfonder. Detta  kom m er 
-  om inte fonderna avveck las  -  att innebära 
att utvecklingen på det handelspolit iska o m 
rådet vänds i negativ riktning.

1 Sverige kom m er fonderna  att häm m a vil
jan  till effektivitet och nya satsningar. B yrå
kratin kom m er att öka — när det ä r  m otsa tsen  
som så väl behövs.  Vinstavgiften är  utformad 
på ett sätt som innebär en progressiv beska tt
ning av lönsam m a och expansiva  företag. 
Vinstavgiften är  en straffskatt på framgång 
och ti llväxt, vilket försäm rar  företagens lång
siktiga utveckling. Industrin har inte brist på 
kapital men väl på lönsam m a projekt.  Någon 
redovisning över hur löntagarfondsstyrel-  
serna skall kunna lyckas bättre  har de sv en s 
ka socia ldem okra terna  inte lyckats  p res tera .

Att återställa näringslivets kon k urrens 
kraft. och därm ed förutsä ttn ingarna  för vä l
ståndsutvecklingen,  är näringspolitikens v ik
tigaste uppgift. Jag säger detta ,  fru president,  
som svar på Kjell-Olof Feldts  fråga till oss 
ledam öter  av ekonom iska  utskotte t .

Denna politik skall å s tadk om m as  med g e 
nerella  medel som s tärker  livskraftiga före
tag, tryggar ett fritt näringsliv och en ek o no 
mi i balans.

Det huvudsakliga ansvare t  för industriell 
tillväxt i N o rdens  alla de lar  m åste  ligga inom 
den ekonom iska  politikens ram. Bidrags- och 
subventionspolit iken skall avveck las ,  skat
terna sänkas,  samhället avbyråkrat iseras  och 
den svenska fondsocialismen undanröjas.

Bärlund: Värderade  president! Social- och 
miljöutskottet har haft möjlighet att uttala sig 
om ministerrådets  förslag till riktlinjer för 
ekonom isk politik och nordiskt ekonom iskt
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sam arbe te .  Som  utskotte ts  ta lesm an Inge 
F ische r  Møller konsta te rade  hä r  tidigare, går 
u tsko tte t  i sak på sam m a linje som ekonom is
ka  u tsko tte t ,  dvs. social- och miljöutskottet 
ä r  besviket ö ve r  den låga am bitionsnivå som 
präglar ministerrådsforslaget.

Social- och miljöutskottet s töder även tan
ken på att ministerrådet i ” la t läxa"  får i upp
drag att göra upp ett nytt förslag till nästa 
rådssession . U tsko tte t  vill dock gå ett steg 
ytterligare. Jag citerar: ” U tskotte t  und ers t ry 
ker  vikten av att  de t ta  nordiska  sam arbete  
görs pe rm anen t  i avsikt att  fortsättningsvis 
främja ekonom iska  och a rbe tsm arknadsm äs-  
siga å tgärder  för att möjliggöra full sysselsätt
n ing".

M otivet bakom  social- och miljöutskottets 
krav är  att  vi på  nordisk  nivå bör  e rkänna  de 
aktuella rea li te terna p å  arbe tsm ark naden  och 
i den  ekonom iska  utvecklingen. På kort  sikt 
ser vi inte framför oss en situation med full 
sysselsättn ing i N o rd en ,  ens i bäs ta  fall. Vi
dare är  det viktigt att  ge m inis terrådet en klar 
och  entydig förpliktelse från råde ts  sida att 
kontinuerligt följa m ed utvecklingen i Norden 
och göra insatser,  vid behov snabbt -  och 
här blir de t väl i praktiken fråga om  ek o n o 
misk-politiska rekom m end atione r  -  för att 
s töda sysselsättn ingen. Rådet skulle här  ha 
en viktig övervakningsfunktion vid sina årliga 
sessioner.

Jag är självfallet m edveten  om de svårighe
te r  som inryms i målsättningen på en am bi
tiös och fortsa tt  politik för full sysselsättning. 
Den debatt  som har förts här  idag och igår har 
med önskvärd  tydlighet understruk it  de poli
tiska och andra  problem, som här  finnes med.

Utvecklingen går inte alltid i sam m a takt i 
de olika länderna och sysselsättn ingsproble
men kan i olika länder k räva  olika åtgärder. 
Det viktiga är  i alla fall, m enar  jag ,  att vi 
sä t ter  fast vår  am bitionsnivå. Vi bör  från rå 
dets sida slå fast att full sysselsättn ing bör stå 
som primärt mål för den ek onom iska  politi
ken.

D anm arks  sta tsm inister  Poul Schluter  k a s 
tade dessvärre  i sitt debattinlägg i går en hink 
kallt va tten  i nacken på social- och miljöut
skotte ts  förhoppningar. Om jag  förstod 
Sch luter  rätt m enade han, att  enbart  en fin- 
slipning av m arknadsekonom ins m ekanism er 
i N o rd en  räcker  till för att  att  svara mot k ra 
ven på en aktiv ekonom isk politik. Jag tror

inte man kan nå  enighet i råde t  på basen  av en 
så lågt ställd och begränsad am bition. l lkka 
Suominen slog in på sam m a linje i m orse  i sin 
presenta tion  av ekonom iska u tsko tte ts  be tän 
kande.  H an  hänvisade till en artikel i gå rda
gens S venska  Dagbladet.  Jag läste  artikeln 
efter hans inlägg, men den gav inget bevis för 
att hans uppfa ttning ä r  hållbar och  något a n 
nat bevis i den  riktningen har jag  inte heller 
kunnat träffa på. M ot den hä r  bakgrunden  får 
vi alltså hoppas  att  D anm ark  inte i m in is terrå
dets  fortsa tta  beredning hå rdd ra r  sin tolkning 
av situationens krav. Om  så sker s tår  vi på 
sessionen 1985 inför en ny besvikelse  i form 
av ett  nytt u ts lätat förslag från ministerrådet.  
Det skulle va ra  särskilt  beklagligt, e f tersom  
vi då sannolikt står inför, eller kanske redan 
befinner oss i, en internationell nedgångskon- 
ju n k tu r  med allt vad det innebär för  de n o r
diska ekonom ie rn a  och sysselsättn ingen här  
och med alla de krav som en sådan situation 
ställer på verkliga och effektiva ek onom isk
polit iska och a rbe tsm arknadspo li t iska  insat
ser.

Tungesvik: Alle dei tre m edlemsforslaga 
som vart framlagde på N ord isk  Råds sesjon i 
fjor, gav u t trykk  for djup uro  over  den øko n o 
miske situasjon i dei nordiske land. Den 
økonom iske  vekst frå 1970-åra var  snudd om 
til nedgang, og arbe idsløysa  auka  fare- 
truande. Denne utviklinga har  seinare halde 
fram. I alle framlegga var  det u t trykk  for ko n 
kret vilje til å gjera noko for å b ry ta  den 
økonom iske  nedgangstendensen , og debatten  
i dag tyder  på  at denne viljen no er ytterlegare 
forste rka i alle politiske leirar.

Det er  sjølvsagt ikkje noko nytt  med sam 
arbeid om økonom iske  spørsm ål i Nord isk  
Råd. Men m edlemsforslaga og økonom isk  u t
val si oppfølging av dette va r  eit u t t rykk  for 
ein s terkare og meir  konsis tent vilje til å gi 
økonom isk samarbeid ein en då  meir sentral 
plass. Ø konom isk utval lukkast i å  sam eina 
dei tre m edlemsforslaga til ein rek o m m an d a
sjon om ein handlingsplan, so me veit. Det 
vart her gjeve uttrykk for at de t no var n ø d 
vendig med tiltak på internasjonalt ,  nasjonalt 
og nordisk nivå for å  bry ta  stagnasjonen. Det 
var  i seg sjølv ein s tor  siger at Ø konom isk 
utval lukkast i å sameina dei tre forslaga til ei 
felles betenking. O ppsik tsvekkjande nok var
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det,  i tillegg til semje om va lu tsam arbe id  og 
a rbe idsm arknadstil tak ,  ög semje om og vilje 
til å dem pa veksten  i dei offentlege utgifter og 
å arbeida for auka produktivitet  i offentleg 
sektor  og i næringslivet.

Ø konom isk  utval gjekk våren 1983 til N o r 
disk M inisterråd med oppm oding om  k on 
kretisering av den skisse til handlingspro
gram som Ø konom isk  utval hadde lagt opp 
til. F rå  M inis terrådets  side vart svaret i d en 
ne omgang ikkje så opp m untrande  som 
Økonom isk  utval kunne ønskja . 1 s taden for 
ein konkret handlingsplan vart altså dei om ta 
la retningsliner for økonom isk  politikk og 
nordisk økonom isk sam arbeid  framlagde. I 
tillegg har arbe idsm arknadsm in istrane  lagt 
fram eit brev  til Nord isk  Råd, de r  p lanane for 
samarbeid på  arbe idsm arknad en  blir utdjupa.

Bakgrunnen for at det no trengst ein kon
kret og aktiv iserande handlingsplan for sys
selsetjing e r  dei dram atiske  tal om kring sys- 
selsetjingssituasjonen, som  no alle kjenner. 
Det er  ein klår auke i langtidsarbeidsløysa, og 
ungdomen i N o rd en  e r  den gruppe som er 
hardast råka. Det e r  klårt at både nasjonalt og 
mellom dei nordiske land e r  tiltak på det næ 
ringspolitiske og arbeidsm arknadspolit iske 
om rådet avgjerande førese tnad er  for å kom a 
ut av denne situasjonen. Det ligg mykje skjult 
og open nød bak dei store arbeidsløysetal.  
Arbeidsløysa har så mange negative k o n se k 
vensar  både for individ, familie og sam fun
nets framtid. Ø konom isk  utvals konklusjon 
er altså at ministerrådsforslaget ikkje innfrir 
dei krav utvalet m einer må stillast til eit f ram 
tidsretta  nordisk samarbeid på dette  feltet, og 
u tvalet pe iker  på at den  arbe idsgruppa som 
skal følgja opp ministerrådsforslaget,  snarast 
bør  kom a i gang.

N o  er  ikkje økonom isk utval utan  forståing 
for dei v ansk ar  arbeidet med ein slik plan 
inneber. Eg trur  alle har forståing for dei tan 
kar s tatsråd Haugstved t  gav u t trykk for då 
Stortinget drøfta  nordisk  sam arbeid  sist to rs 
dag. Han gav u t trykk for eit ønske  om at 
Stortinget måtte ha forståing for at vedtak  i 
nordisk sam anheng først måtte få tilslutnad i 
alle einskildland, for  så å bli sam ordn a  på 
nordisk plan. Det er  naturleg at slikt ta r  tid. 
Dess meir viktig er det no å intensivera inn
satsen,  og at alle ministrar  -  samarbeidsmi- 
nistrar,  f inansm in istrar  og dei øvrige -  er  
med for fullt.

Ein av grunn tankane i de t nordiske sam ar
beid e r  at sam arbe id  gir meirgevinstar  so m  
det ikkje er  mogleg å op p n å  på  nasjonalt plan. 
Det ligg ei spesiell u tfordring i å finna dei 
om råde der  denne gevinsten  kan hentast  ut, 
også i sysselsetj ingssam anheng.

Det s terkaste  ønske frå Økonom isk  utval 
er som nemnt ei s terkare  konkretisering av 
dei tiltak ein skal ta fatt på. På de t te  grunnlag 
blir ballen spela tilbake til M inis terrådet ved 
at Ø konom isk  utval gjer framlegg overfor  
Nord isk  Råd om  ein ny rekom m and as jon  om 
å konkret isera  retningslinene for økonom isk 
polit ikk og økonom isk  sam arbeid  med det 
siktemål å  framleggja ein ny handlingsplan 
ved neste  sesjon.

Som kjent er det i dag ein del positive opp- 
gangs tendensar  i den internasjonale ø k o 
nomi. Me får vona at dagens melding om 
kursfall på dollaren ikkje er  u t trykk  for at 
framgangen har stagnert.

Det er  då  særs viktig å  sikra at dei positive 
tendensane kan halda fram og utviklast,  og 
blant dei nødvendige tiltak på nasjonalt plan 
er  ytterlegare reduksjon av inflasjonen, noko 
som er  kome i godt gjenge i fleire land, og å 
dem pa dei ulike typar ubalanse som ligg føre. 
Styrkjing av næringslivets kon kurranseevne  
er  eit sentralt punkt i det a rbe idet som står 
føre, og vidare sam arbeid  på da ta tekno lo 
giom rådet og når det gjeld teknisk  industriell 
forskning og utvikling. Det e r  grunn til å  sjå 
nærare på nasjonale investeringsprogram , 
med det føremål å få klårlagt kor  langt ein kan 
kom a med nordisk samordning.

Som nemnt er  ungdom ens  situasjon spe
sielt alvorleg. Dette har  ög sam an heng  med 
familiepolitikken, som dei kristne partia  i 
N orden  legg stor vekt på, og som vart om tala  
i genera ldebatten .  Langvarig  arbe idsløyse  for 
eit ungt m enneske kan vera så alvorleg at 
heile livsløpet kan bli fo rsty rra  om  den unge 
m øter  store vansk ar  i star ten  på de t te  feltet.

Arbeidet er  ei G uds gåve. Det e r  vår  u t 
fordring å sjå til at flest mogleg får del i denne 
gåva. 1 ei rekkje dokum en t er  retten  til arbeid 
nedfelt som ein m enneskere t t .  Me m å stå fast 
på  at de tte  er  eit av dei aller viktigaste a r 
beidsmål for nordisk samarbeid.

Ueland: Då N ord isk  Råd var samla til sin 
31. sesjon i Oslo for eit år  sidan, s tod naturleg
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nok spørsm åle t om  økonom isk politikk og 
den stadig alvorlegare sysselsetjingssitua- 
sjonen sentralt i debatten .  I de t året som no 
e r  gått,  har  arbe idsløyseproblem a forsterka 
seg, og nokon snarleg betring er  det vanske
leg å  påpeika.

Det er inga usemje om at s tor arbeidsløyse 
er  svært alvorleg og kan føra med seg store 
skade verknader  både for sam funnet og ikkje 
minst for den enkelte som vert gåande a r 
beidslaus i lange periodar. Særleg er dei unge 
arbeidslause ofte i ein vanskelegare situasjon 
enn andre .  Aukande arbeidsløyse mellom 
ungdom m å også sam funnet rekna med å be 
tala, m .a .  i form av auka sosiale problem, 
s tørre  alkohol- og n a rko tikaforbruk, auka kri
minalitet og generell mistrivsel.

N å r  utviklinga likevel har vore så negativ, 
til t ross  for at alle ansvarlege politiske parti 
har  som eit hovedmål å m otarbeida  arbe ids
løysa, kan ein stilla spørsm ålet om vårt poli
tiske system  i realiteten er  i stand til å gjera 
noko effektivt for å s toppa den uheldige u t 
viklinga. Dette  spørsm ålet m å det ve ra  rett å 
stilla, sjølv om situasjonen e r  noko lysare i 
våre nordiske land samanlikna med mange 
andre.

Eg er  samd i G u ttorm  H ansen  sitt syns
punkt frå generaldebatten  om at det truleg 
finst langt meir djupgåande å rsake r  til at vi 
ikkje er kom ne lenger i sam arbe idet ,  enn dei 
vi kan finna ved å leita e t te r  syndebukkar  no.

Erfaringane som til no ligg føre. viser vel 
også at ikkje noko bestem t økonom isk o p p 
legg har lukkast.  Dette  kan i neste omgang få 
mange av dei arbeidsledige -  og kanskje då 
særleg ungdom m en -  til å tvila på om det 
politiske system et dei lever i. i det heile fun
gerer  skikkeleg.

Konservativ  politikk har hovedvekt  på inn
sparingar på offentlege budsjett,  som skal 
kunna få inflasjonstakten nedover  og forbetra 
eit land sin konkurranses ituasjon . Men prisen
-  ja ,  den vil ofte vera aukande arbeidsløyse, 
i alle fall på kort sikt. Den meir sosialistiske 
modellen med ein sterk planøkonomi og stort 
statleg pengeforbruk kan nok brem sa  på a r 
beidsløysa på kort sikt, mens langtidsverkna- 
den nok diverre er meir enn tvilsom, ikkje 
minst når det gjeld utviklinga på arbe ids
m arknaden.

Vi må fordomsfritt  vera villige til å vurdera 
alle moglegheiter for å  skaffa alternative og

nye arbeidsplassar. E t te r  mitt syn e r  det vik
tig å hjelpa dei som har idear og tiltakslyst, 
både praktisk og økonom isk  til å  kom a i gang 
med nye tiltak. S am stundes  skal ein ikkje sjå 
bort  frå at a rbe idsp lassar  som er i fare -  ofte 
på grunn av tilfeldigheiter -  kan  vera  lettare 
å  ta  vare på enn det å skapa nye, og det er 
ofte ein meir  effektiv måte å  bruka pengar  på. 
Slik hjelp kan i mange høve gjevast utan store 
økonom iske  utteljingar, særleg de rsom  ein 
tek om syn til kva  det i reali te ten kos ta r  sam 
funnet å ha kvalifisert og god arbeidskraft  
gåande utan  å ha noko å ta seg til, og at 
flytting av arbeidskraft  ove r  store avs tan dar  
dreg med seg både personlege og sam 
funnsmessige vanskar.

Men til tross  for at de t er skuffande at 
tilrådinga om ein handlingsplan no er blitt til 
retningsliner -  og førebels utan  særlege p rak 
tiske resultat — har eg tru på at det er  mykje å 
henta  ved eit nært sam arbeid  mellom dei nor
diske land.

Situasjonen må ikkje tolkast slik at o p p 
gåva er  for vanskeleg, og at dei enkelte landa 
får freista sjølve å løysa sine eigne problem 
som best dei kan. Det er  ingen grunn til å tvila 
på at gode ideear  og erfaringar som ein et te r  
kvart får i dei einskilde landet,  kan gje posi
tive impulsar også til dei andre  m edlem s
landa. At vi alt har ein fri a rbe idsm arknad  og 
langt på veg ein felles m arknad  for vå r  p ro
duksjon her  i N o rden ,  er  med og s ikrar vårt 
økonom iske fundam ent og m o tv erkar  at si
tuasjonen skal utvikla seg endå meir negativt 
enn det vi alt har  opplevt fram til no.

Vi har her eit politisk problem som er felles 
for dei fleste nordiske land, og vi s tår  under 
eit s terkt press for å finna løysingar som kan 
aksep teras t ,  og som peikar  fram over.  Er 
ikkje dette eit typisk nordisk spørsm ål som vi 
må kunna sam arbe ida  om ? Elles ser eg ein 
fare for at heile vårt dem okratiske  styresett  
og den enkelte politikar si evne til å fylla ein 
oppgåve han er sett til. kan kom a i miskreditt 
mellom folk flest.

Vi må ikkje kom a i den s i tuasjonen at 
spørsm ålet om stor arbeidsløyse vert sett i 
klasse med dei p roblem a som  vi ikkje m aktar  
å gjera noko særleg med. V anskane dei fleste 
nordiske landa står oppe i når  det gjeld a r 
beidsløyse, bør  vera  ein inspirasjon til å  få 
fram konkrete  resultat i det vidare arbeidet.  
Stega kan gjerne verta  mange og sm å, men
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dei må gå i rett ei, og dei må visa resultat.  Eitt 
konkret mål til neste korsveg kunne f .ek s .  
vera at ein iallfall ikkje får nokon ny auke i 
an talet  på ledige i kom ande år.

Dette er  ei oppgåve som vi som  d e m o k ra 
tiske land skulle kunna løysa. Vi må i alle fall 
ikkje sitja med hendene i fanget og la tilfel- 
digheitene få lov å bes tem m a framtida.

Hagen: Æ rede  president! Jeg må si det har 
vært meget in teressant å følge denne de b a t
ten. Det som b l .a .  har  slått meg m est,  e r  de 
urealistiske forventn inger som mange parla
m entarikere  tydelig har hatt til Ministerrådet 
når det gjelder med ett slag og én handlings
plan å kunne løse alle sysselsett ingspro
blemer i N orden .  For  meg virker det faktisk 
som om enkelte svært gjerne vil velte an sva
ret for sysselsett ingssvik ten i N o rd en  o ver  på 
Nord isk  M inisterråd for derved  å få det noe 
m er behagelig i sine hjem m eparlam enter .

Det e r  klart at Nord isk  Ministerråd kan 
søke å finne fram til enhetlige tiltak. Men vi 
vet -  hvis vi er  ærlige -  om de begrensninger 
som er lagt for N ord isk  M inisterråds hand
lingsmulighet. både på grunn av insti tusjone
nes oppbygging og fordi det gjelder enkelte 
land. og fordi det er regjeringer med forskjel
lig politisk retning. Jeg må si at her  har jeg  en 
viss forståelse for finansminister Kjell-Olof 
Feldt. Og tross alt: Hvis man leser retnings
linjene, er  det en del analyser  som burde 
kunne benyttes  for fremtiden.

Det jeg  mest savne r  i debatten ,  er  imidler
tid en diskusjon om hva slags type inflasjon vi 
har  hatt i N o rd en ,  og hva som  er å rsaken  til at 
arbeidsledigheten kom mer. For  meg er  det 
relativt klart at de t skyldes noe så  enkelt som 
at vi har tatt ut større  inntekter  og m er for
deler fra vårt totale næringsliv enn det har 
vært dekning for i p roduksjonen , med de in
ternasjonale  konkurranseforho ld  vi tross alt 
må leve under. Det er  kostnadssiden i den 
økonom iske  politikk og for bedriftene som er 
det store problem et.  Vi vet at mange be 
drifter nesten får internasjonale bestillinger, 
og hadde de kunnet være 5 pst. rimeligere,  
hadde bedriftene kanskje fått dem. En rela
tivt liten marginal endring kunne altså ha 
medført betydelige endringer. Derfor burde 
man vist noe mer respekt  når  det gjelder den 
progressive beskatning, som er meget kos t 

bar  for bedriftene, og når  de t gjelder arbe ids
giveravgift, som også kom m er på toppen av 
bruttolønningene.

Jeg synes også at om vi skal drøfte full 
sysselsett ing som et ove ro rd ne t  mål, må vi ta 
konsekvensen  ved å sette noe annet lavere, 
b l .a .  levestandard .  Jeg er overbev is t  om at 
mange ansat te  som i dag går arbeidsledige, 
heller ville hatt en jo b b  til noe lavere lønn enn 
den de hadde,  fremfor å gå arbeidsledig. Det 
er med beklagelse jeg  m å konsta tere  at fi
nansm inister  Feldt og vel også rep resen tan te r  
for øvrige sosialistiske partie r  klart sier nei til 
det virkemidlet som kunne ha berget mange 
av de jo b b e r  som er gått tapt i N o rd en  i de 
senere år. Iallfall kunne man vise såpass  re
spekt som å overlate til de ansat te  i den e n 
kelte bedrift selv å velge, og ikke gjennom 
minimumstariffer ved tariffavtalene på lands
basis nekte dem adgangen til en jobb .

Det har  vært nevnt at man kan gå inn for 
økt e tterspørsel internasjonalt.  Jeg tror  ikke 
det er  løsenet. Det e r  m arkedsande lene både 
h jemme og ute til nordiske bedrifter som er 
p roblemet. Vi nyter  bare litt godt av in te rna
sjonal e t te rspørse lsøkning ne ttopp  på grunn 
av våre små m arkedsande ler .  Og det har vært 
oppgang, men vi har vært for dyre til å få vår 
andel av oppgangen. Nord isk  M inisterråd 
burde derfor  også drøfte kon kurranseev nen ,  
som kanskje det viktigste både hjemme og 
ute.

Jeg tro r  også at vi m å gjenskape i politiske 
organer respekten for den gamle læresetning 
om  å sette tæring e t te r  næring og gjenskape 
det at vi over  i hvert fall t o - t r e  år  skal ha 
balanse i de statlige og andre offentlige b u d 
sjetter. Det vi i realiteten gjør som polit ikere, 
er  jo  å låne på neste generas jons  ska t te 
penger. Jeg vil stille spørsm åls tegn ved om 
det er særlig høym oralsk .  Hvis hver enkelt  av 
oss skulle låne penger og ovelate til våre barn 
g jennom tvang å betale regningen noe senere ,  
ville de fleste dypt ta avs tand  fra det.  Det er 
ikke noe bedre at politikere gjør det med 
andres  penger.

Jeg synes også den m akroøkonom iske  de 
batt er altfor f rem tredende. Vi burde bli mer 
opptatt  av å vise respekt  for hvorledes lover/ 
forskrifter virker i den enkelte  lille bedrift 
med 1 5 -3 0  ansatte .  Hva be ty r  det for den 
bedriften om vi fore tar  det politiske vedtak ,  
den  forskriften eller det og det ved take t?  Det
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er  det som gjelder i den enkelte  bedrift, vi 
burde ta hensyn til, ikke teore tiske nasjonal
økonom iske  betraktninger.

L a  meg nevne en del ting man kanskje 
kunne drøfte i N ord isk  M inisterråd og andre 
fora:
-  Sette ned subsidier i de nordiske land pa 

rallelt og avtalt for å  gi grunnlag for lavere 
b ru t toska t te r  og derved lavere k os tnader  
for næringslivet.

-  Lage like kriterier i gjenværende s tø t teo rd 
ninger og sam ordne disse.

-  Gradvis  trekke det offentlige helt ut av 
forre tn ingsvirksom het som  private kan 
drive, slik at m an har  o pp m erksom he ten  
på det offentlige og det som det offentlige 
m å stelle med.
L a  meg også nevne at  en konkurs  i mange 

bedrifter kan  være en m åte å  berge arbe ids
p lasser  på  fordi man får en gjeldssanering. 
Man kan få  tilbake litt respekt  for det å  låne 
ut penger også. Videre kunne m an gå inn for 
å  privatisere v irksom het som det offentlige i 
dag driver, men som private bedrifter/organi- 
sasjoner  kan overta ,  slik at vi igjen får opp
m erksom heten  samlet om  de viktige tingene.

Det har  også forbauset meg at man ta r  det 
for gitt at det skal være så s tor etterspørsel 
e t te r  arbeidsp lasser.  Vi vet at hvis man 
endrer  familiebeskatn ingen og f. eks. b a rne
hagesubsidieringen. ville mange gjerne kunne 
leve av én inntekt is tedenfor  at begge ek te 
feller skal søke seg ut i inntektsgivende a r 
beid. E ndringer i familiebeskatningen til for
del for barnefamiliene som vil gjøre det mulig 
for dem  å leve av én inntekt,  ville med ett  slag 
kunne få store virkninger på arbeidskraftm ar- 
kedet i N o rd en .  M an må altså ikke bare 
snakke om tilbud når det gje lder arbe ids
plasser, m en også om  e tte rspørse len  e t te r  a r 
beidsplasser.

L a  meg endelig nevne deregulering, a v 
byråkra tisering, som en sterkt ko s tnadsredu
serende fak tor  for bedrifter.  L ovverk e t  og 
forskriftene har  tvunget mange bedrifter til å 
anset te  advoka te r  og saksbehandlere  bare for 
å påse at de ikke b ry te r  noen lover.  Deregule
ring og m er  frihet vil både virke initiativska- 
pende for næringslivet,  som vi skal leve av, 
og redusere  kostnadssiden.

Til slutt: Jeg e r  kom m et til -  e t te r  en viss 
overveielse -  at jeg  vil s tem m e " j a ”  til inn
stillingen fra Økonom isk  Utvalg. Jeg  gjør det

fordi jeg  synes M inis terrådet godt kan for
søke en gang til å  lage en handlingsplan, men 
jeg  er  realis tisk nok til å  se de begrensninger 
som ligger i sys tem et,  og derfor  har jeg  ikke 
de store forhåpninger til en konkret hand
lingsplan. F o r  øvrig vil jeg  si at denne innstil
lingen ble laget før jeg  selv tiltrådte Ø k o n o 
misk Utvalg.

Mørk Eidem: President! Hr.  H agen  talte 
om mye, og det e r  vi fra Norge  vant med. 
H an  talte bl. a. om  ledighetsproblem atikken 
og spørsm ålet om å lette situasjonen: Det var 
bare å endre familiebeskatningen, og så 
kunne kvinnen gå heime. Jeg vil gjerne spørre 
hr. Hagen: K u nne  han tenke seg å gå heime?

Hagen: Æ red e  president!  Jeg  sa ikke at det 
bare er å endre familiebeskatningen. Jeg sa at 
det var et av de tem aene  som også burde 
drøftes ,  for ne t topp  å se på et te rspørselssiden 
på a rbe idskraftm arkede t.

Jeg sa heller ikke noe om kvinner. Jeg sa at 
det burde være mulig at den ene ektefelle, 
hvis man ønske t  å  leve av én inntekt,  kunne 
gjøre det. M en hvis det va r  slik at jeg  skulle 
ha sagt ” kv in n en” , vil jeg  legge til at for de 
aller fleste familier ville det være naturlig. 
Det ville være noe man velger selv, det ville 
være noe man har  lyst til, og det ville i hvert 
fall være bedre  å  overla te  bestem m elsen  til 
familiene, hvor  ektefellene i fellesskap kom 
fram til hvordan  de ville gjøre det,  enn at 
politikere gjennom fam iliebeskatn ingssyste
met osv. skulle tvinge begge ut i inntektsgi
vende arbeid.

N å r  det gjelder det helt personlige spørs
mål som Bjarne M ørk E idem  stilte, kunne jeg  
nok si: Ja , ove r  en periode kunne jeg  godt 
tenke meg å  få en ” avslapn ing”  fra Norges 
Storting.

S tatsrådet Anna-Greta Leijon: Fru pres i
dent! Jag skall begränsa  mig till att  tala i 
egenskap av ordförande i arbe tsm in istrarnas  
ministerråd, även om  det kunde vara  f re s tan 
de att gå in i den senaste  debatten .  Jag tillhör 
den halva av befolkningen som  till s to r  del är 
skuld till den a rbe tslöshe t  som vi har  i dag. 
Det är  klart att  om  vi kvinnor liksom tidigare
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var litet snällare, höll litet mer tyst och gick 
hem skulle vi inte bekym ra  politikerna så 
mycket.  Men jag  tänker  som  sagt avstå  från 
att utveckla  det resonem anget.

A rbe tsm inistrarna  har  som tillägg till fi
nansm inistrarnas m inisterrådsforslag lagt 
fram ett m eddelande,  eller ett brev.  med r ik t
linjer för gem ensam m a nordiska  åtgärder  och 
en översikt öve r  nationella å tgärder  som har 
vidtagits för att bekäm p a arbe tslöshe ten .  Ef
tersom  rådet i fjol också  upp m anade  a rbe ts 
ministrarna att revidera det nordiska  sam ar
b e tsprogram m et på a rbe tsm ark nadsom råde t ,  
vet vi att  de frågor som rör  a rb e tsm a rk n ad s 
politiken kom m er att vara viktiga o c kså  f ram 
över i det nordiska sam arbe te t .  Till nästa  års 
rådssession skall vi redovisa sam arb e tsp ro 
gram m et på a rbe tsm ark nadsom råde t .

Vi har m ånga års  erfarenhet  av nordiskt 
sam arbe te  om  arbetsm arknadspo li t ik .  Det 
sam arbe te t  har  framförallt inneburit att vi har 
hållit varandra  fortlöpande inform erade om 
våra erfa renh e te r  och tankegångar.  Det har 
inte rört sig om en exam ination  av det enskil
da landets politik utan  varit jus t  ett  utby te  av 
erfarenheter  av olika insatser.  Men det har 
lett till att m ånga å tgärder  har kunnat för
verkligas nära nog samtidigt i de olika nordis
ka länderna.

Det nordiska a rbe tsm ark nadssam arb e te t  
har u töver  de t ta  direkta  erfarenhetsu tby te  
under  de senaste  tio åren  också  bestå t t  av att 
vi har  gjort analyser  och  u tredn ingar samt 
lagt fram rappo rte r  om arbe tsm arknadspoli-  
tiska problem. D enna utredn ingsverksam het 
löser naturligtvis inte akuta  arbetslöshets-  
problem och öka r  i och för sig inte heller 
sysselsättn ingen, men jag  skulle ändå vilja 
påstå  att den är en viktig förutsättn ing  för att 
man skall kunna göra satsningar på syssel- 
sättn ingsskapande åtgärder. Vi bör också  ha  i 
minnet att  de t i det nordiska  a rb e tsm ark n ad s 
sam arbe te t  egentligen inte finns några ek o n o 
miska resurser  av sa t ta  för kon kre ta  sam n o r
diska arbe tsm ark nadså tg ärder .  Såd ana  re 
surser  har vi i N ord iska  investeringsbanken 
och Nord iska  industrifonden. Självklart är  att 
de krav som har framförts  i deba tten  här  om 
ytterligare 100000 k ronor  för a rb e tsm a rk 
nadssam arbete t  inte heller skulle påverka  
den här bilden.

Arbetet  med handlingsplanen för ek o n o 
misk utveckling och nordiskt ekonom iskt

sam arbe te  har  visat att  det nordiska  samar- 
be tsm önstre t  på flera o m råden  ännu inte är  
tillräckligt praktiskt utform at så att det kan ge 
konkreta  resultat.  Arbe tsm in istrarna  har där
för rekom m end era t  att  de prak tiska  föru tsä t t
ningarna för ett ek onom isk t  sam arbe te  i N o r 
den analyseras.

U r  det gem ensam m a program  som vi a r 
betsm in istrar  p resen te ra r  för nordiska minis
terrådet vill jag  särskilt  peka  på några pun k
ter,  där  jag  tror  att ett sam arbe te  kan vara till 
ömsesidig nytta.

Det gäller först sam arbe te t  för att  få fram 
en effektivt fungerande arbetsförmedlings- 
service. Vi har i alla våra  länder s tora  s truk 
turella förändringar  som  kräver  flexibilitet,  
anpassn ing hos arbetsförm edlingen när det 
gäller att  b is tå  både de arbe tssökande  och 
arbetsgivarna.

1 det sam m anhanget  vill jag  också  särskilt 
peka på be tydelsen av att tekniska hjälpme
del utnyttjas  fullt ut. Där har  vi sedan länge 
kon tak te r  när  det gäller ADB-utvecklingen 
inom våra olika förmedlingar. Jag är  öve r ty 
gad om att vi genom  att utny ttja  varandras  
erfarenheter  kan göra s tora vinster. Genom  
att se till att vi har  AD B -sys tem  som fungerar 
sinsemellan och genom att vi kan gem ensam t 
an vända den nya tekniken kan vi få en bättre 
service på den nordiska a rbe tsm arknaden .  
Dessa frågor behand lades  nyligen vid en n o r
disk konferens i E sk ils tuna om AD B-sam ar-  
bete inom arbetsförmedlingen.

Ett  annat om råd e  dä r  jag  tro r  att vi kan ha 
stor  nytta  av att arbe ta  ti l lsammans gäller 
u tforskandet av det som somliga kallar den 
tredje sektorn  och an dra  kallar en del av den 
informella sektorn.  På O E C D -kon fe rensen  i 
Paris nyligen, som en del av de nordiska a r 
be tsm in istrarna  bev istade ,  va r  de t ta  ett äm ne 
som togs upp. Den konferensen  visade att 
våra k un sk aper  ä r  väldigt bristfälliga och att 
vi t reva r  oss fram på de tta  om råde.  Det är väl 
ingen som tror att vi i denna  sek to r  kan lösa 
arbe ts löshe tsprob lem en,  men den bör kunna 
ge ett inte o in tressan t  marginellt bidrag, s ä r 
skilt i g lesbygdsom råden. G en o m  att studera 
de t ta  om råde tillsammans bör  vi kunna u t
nyttja våra  resu rse r  effektivt och  uppnå  vins
te r  i geografiska o m råd en  som gränsar till 
varandra.

Slutligen vill jag  p eka  på frågan om  a rb e ts 
tider.  Den är en storpolitisk fråga i alla vå ra
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länder. Till denna  session föreligger en första 
rapport  som svar  på  N o rd iska  råde ts  rek o m 
m endation , enligt vilken ministerrådet skulle 
utreda k o n sekven se rna  av en arbe ts t idsför
kortning. Det som nu föreligger är en ka r t 
läggning av situationen i vå ra  respektive 
länder. Den rapporten  bör  vara  en god grund 
för fortsa tt  a rbe ts t idssam arbete .  N äs ta  steg 
tas vid N A U T :s  vårm öte ,  då  a rb e tsm ark n a
dens pa rte r  också  kom m er att inbjudas till en 
större diskussion om arbetstidsfrågorna .  
Även på de t ta  om råde bör  vi ha m ycket  att 
tjäna på  att t illsammans u tred a  olika kon se 
kvenser  av olika ty p e r  av arbe ts t id sfö rkor t
ningar.

Det finns ibland en tendens att vilja ö v e r
v ärdera  möjligheterna att genom  nordiskt 
sam arbe te  å s tadkom m a betydelsefulla för
ändringar  och förbättr ingar  i den nationella 
sysselsättn ingsutvecklingen.  Vi ha r  sett 
m ånga exem pel på det un d er  de hä r  dagarna. 
Jag vill be tona  att de ek onom iska  insatser  
som krävs för att främja sysselsättn ingen och 
m inska arbe tslöshe ten  m åste  vaije enskild re 
gering ta  fram inom ram en för den nationella 
budgeten. Både regeringar och  parlam ent för 
härvidlag en politik som öve ren ss täm m er  
med nationella intressen och skilda polit iska 
partiers önskemål. Ibland kan de nationella 
in tressena förenas i de t internationella sam ar
betet.  Då finns det ett  politiskt grundlag för 
e tt  gem ensam t agerande.

Det nordiska sam arbe te t  har, som bl. a. 
Kjell-Olof Feld t påpeka t ,  av tradition byggt 
på enhällighet i besluten. Det leder ofta  till att 
det blir de som vill minst sam arbe te  som får 
bestäm m a hur fort utvecklingen skall gå. 
S am arbete t  på det nordiska planet,  som base
ras på enighet,  leder ofta till minimilösningar. 
Det bör vara ett an sva r  för oss, både för var  
och en för sig och för oss alla gem ensam t,  att 
vi kan lyfta de t nordiska  sam arbe te t  över  
miniminivån.

Det har givits m ånga exem pel i denna d e 
batt  på  hur  man med ord  säger sig vilja arbe ta  
för en bättre  utveckling på  sysselsättn ingens 
om råde, en  minskad arbetslöshet.  Jag  hoppas 
att vi und er  de t ta  å r  skall kun na  gå från de 
a llm änna ordalagen till m era  kon kre ta  för
slag. A rbe te t  med att ta  fram det nordiska 
sam arbe tsp rogram m et p å  a rbe tsm ark nadens  
om råde ger m ånga sådana tillfällen. Jag ö n s 
kar  alla råde ts  m edlem m ar vä lkom na att ta

del i den debatten .  Även de som inte är  direkt 
inblandade är vä lkom na att  läm na syn
p unkter  både här i deba tten  och senare  und er  
våren  när  vi skall a rbe ta  fram  det kon kre ta  
program m et.  Men det behövs  m er  än ord  från 
ta lars tolar för att bekäm p a arbe ts löshe ten  i 
de nordiska länderna.

Helge Adam Møller: Æ red e  præsident! Jeg 
tror,  at alle 87 m edlem m er her  i Nord isk  Råd 
k ender  den danske eventyrd ig te r  H. C. A n
dersen,  H ans Christian A ndersen .  H an  har 
skrevet mange even tyr ,  som er  berøm te  og 
kendte ove r  hele verden,  og ét a f  dem . som 
jeg  har tænkt over de sidste par dage, er 
even tyre t ,  der  he dder  " K e js e re n s  nye klæ
d e r” .

H er  i lunchpausen , da jeg  besluttede at 
bede om ordet ,  tænkte  jeg: gad vide, om jeg 
skal blive den eneste  her i N ord isk  Råd, de r  
an tyder,  at kejseren -  kejseren her e r  N o r 
disk Råd -  ikke har  nogen klæder på. Det har 
kejseren selvfølgelig, men jeg  føler ikke, at vi 
i den  sag, vi har  behandlet her  i dag og fortsat 
behandler ,  har  alle klæder på. Jeg synes også, 
at debatten  i dag og adskillige a f  indlæggene, 
måske især dem , der  kom efter den svenske 
f inansminister,  understregede, at vi måske 
ikke er fuldt påklædte,  så jeg  vil godt være 
med til som det lille barn  at sige: kejseren har 
intet tøj på!

N å r  jeg  siger det en smule s tærkt og ikke 
m ener  det helt så s tærkt,  så hænger det sam 
men med, at den opgave, man sidste å r  på 
lagde ministerrådet -  jeg  var ikke selv med 
sidste år, jeg  e r  en a f  de mange nye her  i år  -  
reelt var  en næsten  umulig opgave. Det er 
også sagt fra anden  side.

N å r  jeg  siger " e n  næsten  umulig o p g av e " ,  
så vil jeg  godt henholde mig til noget a f  det, 
som økonom iudvalget selv konsta terer .  Det 
kon sta te re r  i fo rtrykket B 47, at fordi de fo rs
kellige nordiske lande har valgt dem okratisk  
at have forskellige regeringer med forskellige 
holdninger, ja ,  så vælger hvert  land og har 
valgt både i 1983 og her  i 1984 at føre forskel
lig økonom isk og forskellig sysse lsæ tn ingspo
litik. Derfor  kon sta te re r  m an, at på  denne 
baggrund -  det e r  økonom iudvalget,  der  
k onsta terer  -  er  det forståeligt, at de nordis
ke retningslinjer for national øko nom isk  poli
tik ikke kan blive så klare og konkrete  som i
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det enkelte nordiske land. Man siger altså 
selv, at de ikke kan blive særlig konkrete  og 
klare. Derfor bør vi i Nord isk  Råd ikke undre 
os så meget over,  at de ikke e r  blevet kon
krete.

Der er også mange, der  har  konsta tere t ,  at 
am bitionsniveauet nok har  været lavt. Jeg 
tror såm ænd ikke, at am bitionsniveauet hos 
de 5 f inansministre har været lavt. Jeg kender 
dem  ikke alle 5, men jeg  er  da  sikker på, at 
han, som jeg  kender,  den danske,  har haft et 
mindst lige så højt am bitionsniveau, som vi 
har haft her i Nord isk  Råd, men problemet 
har jo  altså været,  som det er frem hæ vet tidli
gere, at man ikke kan blive enige, når  man 
har diametralt eller næsten  diametralt  m od
satte politiske opfatte lser  på disse områder.

Jeg vil godt sige. at hvis man nu læser, 
hvad der s tår  i de 5 bilag, hvor  de forskellige 
nordiske regeringer har  gjort rede for, hvil
ken økonom isk politik og hvilken sysse lsæ t
ningspolitik de fører.  f. eks. de t.  der s tår un 
der  den svenske regering, så ved man, at der  
jo  ville have stået noget ganske andet,  hvis 
det var  en Ulf Adelsohn, der havde været 
svensk  statsminister.  Der ville også have 
stået noget ganske andet i det,  den danske 
regering har skrevet,  hvis det var  en Anker 
Jørgensen ,  d e r  var  statsminister.  Derfor er 
det vel ikke unaturligt, når  vi stiller en næsten 
umulig opgave, at vi så også får et vagt svar.

Form ålet med dette indlæg er ikke, at vi • 
skal undlade at vedtage indstillingen fra 
økonom isk udvalg. Jeg mener,  vi skal ved
tage den. Jeg m ener bare ,  vi skal gøre os selv 
klart, at det svar, vi vil få næste år, ikke vil 
blive meget mere konkret end det.  vi har  fået 
i år, for det kan ikke ske, undtagen hvis man 
tæ nker  sig, at de 5 regeringer stort set havde 
samme politiske overbevisning. Det tro r  jeg  
ikke, de vil få. i hvert fald ikke i 1985.

Derfor håber  jeg , at næste år, når vi nu får 
disse svar, som altså ikke bliver meget mere 
konkrete  end i år, så bruger vi ikke lige så 
lang tid på denne debat ,  en debat,  som kan 
være in teressant og spæ ndende,  men som 
måske afholder os fra at få debattere t  og ved
taget nogle a f  de mange konkrete  forslag, der 
jo også er kom m et frem her. og som vi skal 
behandle de næste 2 dage.

Lad os til slut huske på, at ansvare t  for at 
tage nye initiativer til nordisk sam arbejde 
ganske klart påhviler os 87 m edlem m er.  Det

er  Nord isk  Råd, der  ifølge konventionen  har 
ansvare t for at tage initiativer, og det kan og 
bør vi ikke overgive till m inis terrådet,  især 
ikke, når det e r  på om råder ,  hvor  vi inderst 
inde godt ved, at det har  de t ikke nogen m u
lighed for at gøre bedre end vi -  næsten 
tværtimod.

Industriminister Stetter: Æ red e  præsident! 
Kjell-Olof Feldt efterlyste indlæg fra sine 
ministerkolleger i de øvrige nordiske lande 
vedrø rende retningen i et udvidet økonom isk  
samarbejde. Lad mig først sige, at jeg  altid 
har været optimist med hensyn til det nordi
ske sam arbejde,  og den optim ism e henter  jeg  
i den kendsgerning, at d e r  dybt i de nordiske 
befolkninger er en følelse af  samhørighed.

Den nære forbindelse mellem de nordiske 
befokninger eksis terer ,  uanset om de r  er  poli
tisk vilje og evne til at formalisere vort øko
nomiske sam arbejde -  og heldigvis for det. 
Det er skiftende danske regeringers erfaring, 
at vore nordiske lande ikke har  vist en vilje til 
at administrere  de foreliggende ressourcer  og 
de foreliggende muligheder i fællesskab og til 
fællesskabets vel. Jeg kunne nævne mange 
oplagte eksem pler  herpå ,  men det vil jeg  lade 
ligge i dag.

Sam menligner vi tallene for den nordiske 
samhandel i 1982 med de ti lsvarende tal i 
1972 -  altså 10 år  tidligere -  vil vi se, at de 
som hovedregel lå relativt højere. De nordi
ske lande sælger således i dag en større part 
a f  deres produktion til andre m arkeder.

På den ene side be tragter  jeg  dette som en 
positiv udvikling. I nordisk sam m enhæ ng b e 
tyder  det,  at den interne nordiske samhandel 
ikke mere er så dom inerende. Med andre ord. 
vi har arbejdet os væk fra den gensidige af
hængighed og derm ed vist, at de nordiske 
lande er konkurrencedygtige på det in te rna
tionale m arked. Personlig har  jeg  erfaret,  at 
Danm arks  hårdeste  k on kurren te r  på m arke
derne rundt om i verden ofte er virksom heder 
fra de øvrige nordiske lande.

På den anden  side bør ti lbagegangen i den 
nordiske sam handel t i lskynde os til en øget 
indsats i det nordiske sam arbejde med hen
blik på at undgå en yderligere tilbagegang. I 
den nuvæ rende  internationale økonom iske  si
tuation vil det være vanskeligt at kom pensere  
for en sådan tilbagegang gennem  øget eksport
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En rapport fra Nord isk  M inisterråds sekre
tariat,  udarbejdet i efteråret  1983, peger på, 
at en udbygning a f  det nordiske økonom iske 
sam arbe jde  bl. a. bør  omfatte:

1) Arbejdet med at begrænse anvendelsen  
a f  konkurrencefo rv ridende statslige subsidier 
til næringslivet.

2) Arbejdet med at afskaffe restrik tionerne 
for de kapitalbevægelser,  de r  e r  a f  betydning 
for sam arbe jdet mellem e rhvervsv irk som he
derne i Norden.

3) Arbejdet med fjernelse a f  restrik tionerne 
på etableringsom rådet,  hvor  der  i dag er  h ind
ringer, som vanskeliggør, at e rhvervsv irk 
som heder  e tablerer  sig i et andet nordisk 
land.

Fra dansk  side er vi meget positivt indstil
let over  for en udbygning af  det nordiske 
samarbejde på sådanne centrale felter. Der 
bør  ske væsentlige fremskridt på disse o m 
råder,  samtidig med at der  fortsa t  arbejdes på 
at formindske de tekniske hindringer for den 
nordiske samhandel.

Jeg finder det skuffende, at der  i minister
rådet fortsat er  en vis tøven o ve r  for udbyg
ning af  sam arbejdet på de nævnte centrale 
områder.  Vi har i D anm ark  en række positive 
erfaringer fra en meget åben,  liberal hold
ning. Disse erfaringer kunne indgå i arbejdet.  
Et første skridt kunne være,  at de nordiske 
landes liberaliseringsniveau for etableringsret 
og kapita lbevægelser blev bragt op  på linje 
med niveauet i de vestlige industrilande, som 
vi normalt sammenligner os med. samtidig 
med at alle de nordiske lande levede op til 
deres løfter over for De europæiske  Fæ lles
skaber om ikke at anvende konkurrence fo r
vridende subsidier.

Det er  fremgået a f  de t,  jeg  har sagt, at 
D anmark desværre  ikke hidtil har set med 
optimistiske øjne på de store og afgørende 
muligheder i et udbygget fællesnordisk øko- 
nomisk-politisk sam arbejde,  men vi lægger 
megen vægt på at bevare  de allerede opnåede 
resultater  gennem en fortsat styrkelse  af sam 
arbejdet.

Æ red e  præsident! Det fo rekom m er mig, at 
debatten  på denne session viser, at der er 
små og forsigtige æ ndringer i de ellers fas t
låste forhandlingspositioner på de felter, jeg  
har omtalt.  D anm ark deltager gerne i alle 
overvejelser  om fremskridt,  og vi stiller os til

rådighed med vore erfaringer med n ød ven
dige liberaliseringer.

Samtidig med denne konsta ter ing vil jeg  
advare mod, at man kunstig t puster  sm å sa
ger op til store og dermed skaber  u n ø d v en 
digt bureaukrati  og administra tion. Det har  vi 
deværre  mange eksem pler  på. Den slags fo r
søg på at skabe en illusion om nordisk sam ar
bejde gennem  opbygning af  fælles insti tutio
ner  resulterer  med s tor  sandsynlighed i irrita
tion og negativitet o ve r  for hele ideen om  det 
nordiske fællesskab.

De nordiske lande har i dag de nødvendige 
overnationale  institutioner.

Ändring i medlemslistan
Det anm äldes,  a tt  Tuulikki Petäjäniemi 

' lämnat sessionen och ersatts  av Liisa Hil- 
pelä.

R å det beslö t a tt ändra m ed lem slis tan  i en 
lighet härm ed.

Bernhardt Tastesen: Æ red e  præsident! Fra 
min side skal der  også være en generel til
slutning til udvalgets konklusion om minister
rådets forpligtelse til at fremlæge en h and
lingsplan for økonom isk  udvikling og fuld 
beskæftigelse. Men jeg  h ører  til dem , der 
mener, at udvalgets konklusion måske ikke 
er  v id trækkende nok. Jeg m ener  ikke, at vi 
løser problemet fuld beskæftigelse alene i 
kraft af  en forvente t liberalisering, som indu
striminister Ib S tette r  her  sidst har  gjort sig til 
talsmand for. eller ved kapitalkræfternes frie 
spil. Jeg tror,  det e r  nødvendigt,  at vi e r 
kender den udvikling, vi er  inde i, herunder  
en udvidet anvendelse  a f  den  m oderne tek n o 
logi, som samtidig er på vej.

Den teknologiske udvikling har jo  modsat,  
rettede kræfter  i sig. På den ene side erkender  
vi alle -  det kom m er bl. a. til udtryk  gennem 
forslag, der kom m er til behandling senere her 
i dag — at vi skal bruge teknologien til at 
skabe fortsat økonom isk udvikling og 
fremskridt.  H ero m  skal der  ingen tvivl være. 
På den anden side ved vi også. at teknolo
giens udvikling vil gøre megen menneskelig
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arbejdskraft  overflødig. Vi s tår  altså over  for 
m odsa t  re ttede  kræfter,  som  vi nødvendigvis 
må forholde os til. Vi kan bare se på  den 
hidtidige udvikling. Op igennem 1960erne og 
1970erne klarede vi problem et ved, at vi gen
nem autom atisering  af  fremstillingssektoren 
med stort set det sam m e antal m ennesker  i 
den egentlige fremstillingssektor fik øko n o
misk vækst i vore samfund. Vi fik en øko n o 
misk vækst i vore sam fund , der  muliggjorde 
en udbygning a f  den offentlige sektor. Vi fik 
en høj service med det resultat -  som vi selv 
er  stolte af  — at vi her i de nordiske lande har 
udviklet ve lfærdssamfund. Dette har været et 
resultat af  denne samtidige udvikling.

Nu står vi imidlertid i en situation, hvor der  
er  græ nser  for væ ksten  i den offentlige s ek 
tor. Der skal ske tilpasninger i den offentlige 
sektor ,  men der  er  græ nser  for væ ksten  her.

Jeg mener,  man i alt for lille grad er  op 
m æ rksom  på, at vi r isikerer at være på vej fra 
at være ve lfærdssam fund til at blive forsør
gelsessamfund for nogle. Det e r  virkelig en 
alvorlig udvikling, at for hver  gang vi samles 
her i Nord isk  Råd. vokse r  antallet af  de ar- 
bejdsledige, som er sat udenfor. Jeg frygter, 
at disse tal -  som udviklingen har været i alle 
landene -  vil være endnu større ,  når  vi 
mødes til næste år, hvis der  ikke sker  noget, 
så man forholder sig anderledes  både til den 
økonom iske situation og til a rbe jdsm arkeds 
situationen.

Situationen e r  i hvert fald i Danm ark  den, 
at vi er oppe på, at 22 pct,  a f  de 18—65-årige i 
virkeligheden er  uden for arbe jdsm arkede t  og 
lever af en eller anden  form for indk om st
overførsler,  hvad en ten  de er  arbejdsledige 
eller på anden m åde får  penge overført .

Hvis den udvikling for tsæ tter  i landene 
med forstærket kraft, vil vi få en opdeling i A- 
m ennesker  og B -m ennesker.  som simpelt  hen 
vil føre til et klassedelt sam fund på en  ny 
måde. Vi må se den udvikling, de r  sker, i det 
perspektiv ,  at økonom isk  vækst alene ikke 
klarer p roblem erne .  Der skal ske en fordeling 
af  de samlede ressourcer ,  vi råde r  over,  for at 
vi kan skabe livskvalitet i vore nordiske sam 
fund. Vi m å skabe en balance mellem det at 
have arbejde, det at være under  uddannelse 
op gennem livsforløbet og det at have en 
kreativ fritid. Hvis det ikke lykkes at skabe 
denne balance, mislykkes også de nordiske 
velfærdssamfund på længere sigt.

I det danske socialdemokrati  har  vi e r 
kendt, at de r  ligger en problem atik  her, ved at 
vi i vort program , som  er  et alternativ  til den 
borgerlige, konservative,  liberalistiske poli
tik, siger, at det er den solidariske vej. vi skal 
gå. Vi vil nødvendig balance i økonom ien, 
men vi vil samtidig, at de værdier,  vi har. skal 
fordeles, så der  bliver fuld beskæftigelse 
igen. Et middel hertil e r  en sænkning a f  a r 
bejdstiden -  i første omgang vel nok en 
sænkning af  den  daglige arbejdstid ,  men i et 
længere perspek tiv  m åske også en sænkning 
af  dele af den livslange arbejdstid .

H v or  er  vi nu? Dansk L O  og finsk LO 
synes at e rkende,  at d e r  skal ske en sænkning 
a f  arbejdstiden. Dansk LO vil ved ove ren s 
kom stforhandlingerne arbejde for en sænk
ning a f  arbejdstiden til 35 tim er om  ugen og 
jeg  forstår,  at finsk LO har den opfatte lse , at 
arbejdstiden skal sænkes  med 10 pct.

Derfor må jeg  sige. at jeg  faktisk er  enig i 
den del af  reservationen , som kom m er fra 
Arvo K em ppa inen  fra Finland, hvor  han 
siger, at der  må laves et sam virkende p ro 
gram for forkortelse a f  arbejdstiden i de nor
diske lande. Jeg for mit vedkom m ende  ser 
derfor  gerne, at det handlingsprogram , man 
er  på vej til at skulle lave inden for ram m erne 
a f  ministerrådet,  også tager det aspek t  med. 
at man m å vurdere en sam ordn e t  nordisk ind
sats med henblik på. hvordan  vi i fællesskab 
kan forkorte arbejdstiden.

Margrete Auken: Fru præsident! Det var 
helt befriende endelig at høre en. der  dog 
havde en lille smule visioner i forhold til det,  
vi er  blevet p ræ sen te re t  for  her. På en måde 
har  det allermest ikke bare b eskæ m m ende ,  
men forargelige været,  at så mange e r  kom 
met til os og har  sagt. både på venstrefløjen 
og i socialdem okratie t ,  at vi ikke har  de k o n 
krete a lternative forslag. Det kan være rigtigt 
nok. men i betragtning af, at finansministrene 
selv ikke har lavet deres  arbejde,  er  det 
egentlig for galt, at vi skal kom m e her og 
lægge hele program m et frem på borde t.  Det 
er  dem . der er  valgt til de t.  det er dem . der er 
betalt for det,  og de har  afleveret en gang 
pjask, så jeg  synes,  vi på forhånd har  fuld
stændig frikort til at være kritiske.

Men vi vil da godt kom m e dem lidt til hjælp 
og sige en lille smule om de retningslinjer,
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som det så  sm ukt er kom m et til at hedde, og 
som vi jo  disku te rede  meget under genera lde
batten.

Jeg synes,  det e r  vigtigt, at vi gør os klart, 
at det,  vi s tår over  for her,  ikke er  et øko n o
misk valg, men et politisk valg, det er  en 
politisk beslutning, om man skal have fuld 
beskæftigelse, selvfølgelig da ikke en øk o no 
misk beslutning. Hvis  man så ser de øk o no 
miske retningslinjer igennem, som sådan hen
kastet er lagt for os, og som jeg  i går karak
ter iserede som arvestykker ,  de r  var trukket 
frem a f  de konservative partiers pulterkam re,  
behøver  m an vist ikke at have ret meget 
kendskab til, hvad de r  lægges frem i O E C D  
og andre s teder for at vide, at k on kurren
ceevnen, sådan som den er beskrevet  her  -  
hvor det kun er noget med lave lønninger — 
intet har  at gøre med. om et land klarer sig 
godt økonom isk . De lande, der  klarer sig godt 
økonom isk , har faktisk høje lønninger, og det 
er. fordi de mener,  at det med kon kurren
ceevne er  noget med at være dygtig til at 
producere  og ikke bare holde arbejderklassen 
nede så godt som man kan.

Så får vi at vide, at den model, vi har -  jeg 
hørte det igen hos Kjell-Olof Feldt og andre
— er, at man sidder med foldede hæ nder  og 
venter  på " G u d -O p sv in g” : det må vel vende 
engang! som man siger -  og nu hører  vi, at 
det går lidt bedre i USA. Måske kom m er 
Gud-Opsving og redder  os alle sammen.

Rent bortset  fra den religiøse magi, som 
ligger i denne venten på Gud-Opsving -  der 
var  en, der  foreslog mig, at vi kunne lave en 
kollekt ved udgangen, efter at vi havde haft 
en bøn -  om vi så skulle blive benåde t af 
Gud-Opsving, så vi kunne få gang i det.  Så er 
det jo  sådan ,  som også Bernhardt Tastesen 
gjorde opm æ rksom  på, at skal vi klare be 
skæftigelsen den vej rundt,  skal vi hen i re t
ning a f  en  vækst,  der  er  4 gange så s tor  som 
den, vi havde i slutningen a f  1960erne.

Jeg har  i social- og miljøudvalget adskillige 
gange forsøgt at få ministerrådet til at sende 
os s tatistikker, som er lavet i den danske 
lav indkom stkom m ission , og som har vist, at 
under  højkonjunkturen i D anm ark i s lutnin
gen af 1960erne og i begyndelsen a f  1970erne 
faldt beskæftigelsen i fremstillingssektoren. 
Vi havde generelt stigende beskæftigelse, 
men det var i den offentlige sektor ,  og det var 
i det om råde, som nu for store deles v ed k o m 

m ende bliver overtaget a f  den ny teknologi. 
Det vil sige, at det altså e r  en firdobling af 
væksten  i forhold til 1960erne.

Det be tyder ,  at skulle vi endelig blive be nå
det a f  Gud-Opsving, kan vi ikke ønske  os det,  
for de t ville jo  give så mange andre  p roblem er 
af miljømæssig og ressourcem æ ssig  art. Ud 
over at det er  en fantastisk er  det altså også 
en katastrofal strategi.

H eru dover  kan man naturligvis tæ nke a n 
derledes. Man kan også tænke anderledes  i 
produktion. Der ligger rundt om kring i N o r 
den planer, som er sam nord iske ,  om  a l te rna
tivt energi- og miljøsamarbejde. Det e r  ikke 
det a tom kraftfo re tagende,  jeg  havde fat i i 
formiddags, men virkelig noget,  der  handler  
om beskæftigelse. Der er økonom i, der  er 
va lu tabesparelse ,  der  er  alt de t andet  fine i 
disse planer, men de bliver aldrig inddraget i 
vort arbejde. Jeg har  spurgt igen i m in is terrå
det,  i m in is terrådssekre ta ria te t ,  i hvilket o m 
fang man inddrog disse inform ationsgrupper,  
der  sidder omkring un iversite terne,  omkring 
bevægelser  som "F re m tid  i vore h æ n d e r"  i 
Norge,  " O p r ø r  fra m id ten” i D anm ark ,  F o r 
eningen N o rd en  osv. Noget a f  det mest nor
diske, veloplagte, fantasifulde, der  foregår, 
og meget a f  det endda meget dygtigt. Det 
afvises med foragt af  disse fossiler i N ord isk  
Ministerråd og omegn.

Der er bestem t muligheder for at tage fat, f. 
eks. omkring boliger, byfornyelse  osv. Meget 
a f  det kan vi også hjælpe hinanden med. D er
til kom m er,  at det e r  vanvittigt,  at vi ikke i en 
krisetid sa tser  på uddannelse .  Jeg m ener  så- 
m ænd ikke, at vi skal blive ved med at holde 
de unge m ennesker  i skole, i denne forlæn
gede børnepasningsordn ing,  fordi vi ikke 
ved. hvad vi skal stille op med dem . Men 
uddannelse  til voksne.  Dér er  et enorm t be
hov, der  ikke kræ ver ret mange ressourcer ,  
det er  en overflytning af  penge, som nu udb e
tales til understø ttelse ,  der  skal bruges her,  
og samfundet bliver på  lang sigt rigere. Jeg 
mener uddannelse  i bred  forstand, ikke denne 
helt kortsigtede, erhvervsre t tede  uddannelse ,  
som jo  er forældet,  inden den er sat igennem.

Og så endelig, som også Bernhard t  T a s te 
sen var inde på, er  det jo  et spørgsmål om at 
dele,  det her.  Der er  politik i, at de unge ikke 
skal i arbejde. Bedrøveligheden er  ikke rigtig 
alvorligt ment. Der er mange i denne fo rsam 
ling, som ikke har spor imod. at de unge er
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blevet rettet smukt af  og accep te re r  vores 
værdier og er begyndt at se pæne ud og o p 
føre sig pænt. Der er  helt bestem t m ange i 
denne forsamling, der ikke er spor kede af, at 
kvinderne kom m er pænt hjem igen. De siger 
det ikke, for så ved de, de vil blive båre t ud 
med det samme. Men det kan formuleres på 
mange måder,  pointen er den samme.

Ville vi dele arbejdet,  kunne vi selvfølgelig 
løse beskæftigelsesproblem et.  Det er  et 
spørgsmål om nedsat -  og jeg  siger som 
kvinde -  daglig arbejdstid . Det er  et spørgs
mål om at skaffe uddannelse  i arbejdstiden, 
betalt frihed til uddannelse .  Det er  et spørgs
mål om  f .e k s .  at lave sabbatårsløsninger,  så 
vi har lidt rullende beskæftigelse.

Der var  nogle ideer mere, vi kunne godt 
foreslå , men jeg  er  ikke sikker på, at der er 
politisk vilje i den højreforsamling, som har 
siddet og styret det her,  mens de socialde
mokratiske ministre ganske åbenlyst har 
snorksovet.

Men jeg  regner med. at vi, ef ter  hvad der  er 
foregået på dette  m øde, og efter  hvad jeg  
hørte fra B ernhardt T as tesen  og et par  andre, 
skulle have bedre muligheder for, at vi fik 
noget anstændigt lagt for os til næste år.

Sedan diskussionen förklarats  avslutad 
skedde votering medelst  voteringsappara t be 
träffande ek onom iska  u tskotte ts  förslag till 
rekom m endation.

För rekom m endationen  röstade:
E sko  Aho. Arne A ndersson .  Georg A n

dersson,  Lennart  Andersson ,  Stefån Bene- 
d iktsson,  Jo  Benkow, G u nnar  Berge, Jens 
Bilgrav-Nielsen, G ro  H arlem  B rundtland, Jo 
han Buttedahl, Kaj Bärlund, Bjarne M ørk Ei- 
dem, O la fu rG .  E inarsson , Mikko Elo, Karin 
Flodström . Arne Gadd , Kirsti Koile Grøn- 
dahl, E iður G uðnason ,  Rune G ustavsson ,  
Carl I. Hagen, Flemming H ansen ,  Ivar  H a n 
sen. J. K. H ansen .  Karen Thurøe  H ansen,  
Margit H ansen-K rone ,  Ole H enriksen , Elsi 
H etem äki-O lander.  Liisa Hilpelä, Tytti Iso- 
hookana-A sunm aa , Olof  Jansson . Paul Jan s 
son. Karen Højte Jensen ,  T yra  Johansson , 
Gunnel Jonäng, Anker  Jørgensen , Hannu 
Kem ppainen, Sakari Knuutti la,  Preben 
Lange, Erkki L iikanen, G rethe  Lundblad , 
Astrid M urberg  M artinsen , Helge Adam  M øl
ler, Inge F ischer  Møller, Agnar Nielsen,

G u nnar  Nilsson, O d var  Nordli,  H ans N y 
hage, Sture Palm, H e lena  Pesola , Per  P e te rs 
son, Päll Pétu rsson ,  Heikki Riihijärvi, G u n 
vor Schnitler,  Jimmy Stahr.  Reiulf Steen, 
Otto  S teenhold t,  Jens Steffensen, Pär S ten
bäck, Ingrid Sundberg ,  Ilkka Suom inen , Sten 
Svensson . Karin Söder,  Peder  Sønderby, 
B ernhardt Tas tesen ,  Pette r  T hom assen ,  Frið- 
jón  Þórðarson ,  H ans Olav Tungesv ik,  Pekka 
T uom inen, Ole Gabriel Ueland , Ola Ullsten, 
Bengt W iklund, Odd With och Marjatta 
Väänänen.

M argrete  Auken , G uðrún  Helgadöttir,  
Arvo K em ppainen ,  H a n n a  K v anm o och 
Pirkko Turpeinen  a vsto d  frå n  a tt rösta.

F rånvarande var:
G uttorm  H ansen ,  Paavo  L ipponen, Peter 

M uurm an, E rlendur  Patu rsson ,  Håkon Ran
dal, Pétu r  Sigurðsson, Arne Skauge. Laurits  
T ørnæ s  och Lars W erner.

R eko m m en da tio nen  hade sålunda antagits  
m e d  73 röster. 5 m ed lem m a r a v sto d  frå n  a tt 
rösta.

4
B 53/e: Ministerrådsforslag om en nordisk 
handlingsplan på datateknologiområdet.

E konom iska  u tsko tte t  hade föreslagit att 
N ord iska  rådet i anledning av m inis terråds
forslaget m åtte  an taga följande rek o m m en d a
tion:

Nord isk  Råd rek o m m an d ere r  Nord isk  Mi
nisterråd å ved ta  en nordisk handlingsplan på 
da ta teknologiom rådet  i sam svar  med minis- 
terrådsforslag B 53/e og de synspunk ter  som 
er framført av Nord isk  Råd.

Benkow (ekonom iska u tsko tte ts  talesman): 
Æ rede  president! Selv om de nordiske land er 
konkurren te r  på en del felter, finnes det sam 
tidig flere om råd er  hvo r  fellesinnsats vil være 
til gagn for alle de nordiske land. D a ta tek no 
logien er et slikt om råde.

M inisterrådet ble under  genera ldebatten  en 
smule kritisert for sin noe forsiktige oppfø l
ging av Nord isk  Råds tverrpolit iske ønske 
om  en handlingsplan for øko nom isk  utvikling



210 O nsdagen den 29 februari 1984 kl. 13.30
og full sysselsetting. Men i dag er de t faktisk 
grunn til å  kom plim entere  M inis terrådet med 
at arbeidet på da ta teknologiom rådet  — og på 
te lekom m unikasjonsom rådet  -  nå faktisk ser 
ut til å skyte fart. M inisterrådsforslaget om 
en økonom isk  ram m e på 100 mill. norske k ro
ner for et nordisk program  for industriell  
forskning og utvikling på da ta teknologiom rå
det må be trak tes  som intet mindre enn en 
milepæl i det nordiske sam arbeidet.  Dette 
forslaget er  et konkret bidrag til å  f rem m e 
økonom isk utvikling og full sysselsetting.

Det fremlagte ministerrådsforslag inne
bæ rer  at da tateknologien blir et av h o v ed o m 
rådene for det nordiske sam arbe idet i årene 
frem over.  Ø konom isk  utvalg deler  M inister
rådets  oppfatning av at datateknologiens  nå 
væ rende og fremtidige betydning for sam 
funnsutviklingen gjør nordisk sam arbeid  om 
disse spørsmål nødvendig, og fremfor alt for
delaktig.

Målet for  det planlagte og intensiverte  n o r
diske sam arbe idet er  å  bruke datateknologien  
som et redskap for å gjøre de nordiske lands 
industri, handel og forvaltning m er  effektiv 
og konkurransedyktig .  Samtidig er de t viktig 
at de enkelte m ennesker  gis bedre muligheter 
til både å  utny tte  de fordeler  som d a ta tek n o 
logien gir, og å håndtere  de prob lem er  som 
kan følge med ny teknikk.

1 regjeringenes forslag skisseres syv o m 
råder  der Ministerrådet ønsker  å gjøre en 
særskilt  innsats. T iltakene gjelder industriell  
utvikling, data- og te lekom m unikasjoner,  
s tandardisering, handelsprosedyrer  og lov
givning, arbeidsliv, utdanning og grunnleg
gende forskning, det sosialpolitiske om råde 
og den offentlige forvaltning. Det er  med an d 
re ord en svært om fattende satsing vi står 
overfor. Da vil de t kanskje også være lettere 
å forstå  at p rogram m et på  dette  t idspunkt 
ikke foreligger i detalj innenfor de enkelte 
områder.

Datateknologien og beslek tede om råder  
har  selvsagt ikke bare betydning for  industri 
og for annen  næringsvirksom het i den  mer 
snevre og tradisjonelle forstand. Den nye te k 
nologien vil utvikle en slags g renseo versk r i
dende infras truktur he r  i N o rd en  av hittil helt 
ukjente dim ensjoner,  som vil påvirke fol
kenes hverdagsliv og leverkår. Så vil vi fol
kets velferd -  og det kan det ikke være mye 
tvil om -  ja ,  så har  vi i virkeligheten ikke noe

valg. Hvis vi i N o rd en  skal henge med -  for 
ikke å snakke om  dersom  vi har am bisjoner  
om å  rykke frem på  tetp lass  -  da har  vi i 
virkeligheten ingen tid å miste.

Det foreligger særskilte utta le lser  om  saken 
fra sosial- och miljøutvalget, trafikkutvalget 
og kulturu tvalget.  F ra  øko nom isk  utvalgs 
side vil vi gi spesielt u t trykk for at vi er  glad 
for forslaget om å oppre t te  en ordning med 
økonom isk støtte  til da teteknologiske u tv ik
lingsprosjekter.  En nordisk satsning på  slike 
kan bidra til å  effektivisere det eksis terende 
næringsliv og kan gi grunnlag for ny v irksom 
het, og det e r  viktig, ikke minst i den situa
sjon som våre land nå  befinner  seg i.

Også i denne sam m enheng  kan det kanskje 
være grunn til å minne om at de t er  våre  egne 
am bisjoner som skal være vår  beste  ressurs ,  
og vi har  gode ressu rser ,  som  lover godt for 
fremtiden. Derfor er  N ord en  et om råd e  som 
sterkere og m er  fortrøstningsfullt  og med 
styrke kan og må satse på forskning og på 
anvend t  teknologi.

I sin betenkning påpeke r  økonom isk  utvalg 
at en viktig faktor  som ikke d iskuteres  i for
slaget til handlingsplan, e r  forholdet mellom 
den nordiske datapolitikk og den datapolitikk 
som føres på  nasjonalt plan i de nordiske 
landene. Da er  de t viktig å ha for øye de 
begrensninger, men også de muligheter som 
her ligger, und er  oppfølgingen av planen.

Økonom isk utvalg ha r  også enkelte  andre 
bemerkninger,  til dels i tråd med be m erkning
ene fra de andre utvalg, som senere skal re
degjøre for sine uttalelser.  For  øvrig henviser 
jeg  i så måte til økonom isk utvalgs innstilling 
om saken.

Som m edlem m er av denne forsamling får 
vi oftere enn vi egentlig liker, høre klage
sanger over  hvor  sendrektig  Nord isk  Råd a r 
beider. Rådet besky ldes for handlingslam
melse, sommel og unødig byråkra ti  og alt hva 
vondt er. Ja  vel, men om ikke annet  så kan 
man vel i hvert fall si at behandlingen av 
denne sak e r  et eksem pel på  det stikk m o t
satte. Ministerrådet overleverte  sitt forslag 
torsdag den 23. februar.  I praksis  m ottok  R å
dets  m edlem m er forslaget da  vi an kom  hit til 
Stockholm søndag. Allerede i løpet av sø n 
dag og m andag har  fire av R ådets  utvalg ruk 
ket å  behandle saken og avgi sine utta lelser  
som m un ner  ut i økonom isk  utvalgs b e ten k 
ning. Og nå har  vi onsdag, og på onsdag vil
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altså Nord isk  Råd kunne samle seg om å be 
Nord isk  Ministerråd om å ved ta  en nordisk 
handlingsplan på data teknolog iom rådet  i 
sam svar  med det fremlagte forslag og de 
sy nspunk ter  som er  fremført.  Det er da  ikke 
så aldeles dårlig det.  ærede pres iden t,  det går 
fremover.

T em poet  i Rådets  behandling i denne sak 
synes jeg  lover veldig godt, og det bør  i v irke
ligheten da stå  som både et symbol for se 
sjonen og et eksem pel til etterfølgelse for  inn
satsen  på andre viktige om råder.  Lykke til!

Karin Söder övertog härefte r  ledningen av 
förhandlingarna.

S tatsrådet Holmberg: Fru president!  Flera 
talare har u t tryck t sig positivt om det d a tap o 
litiska sam arbetet .  Jag tycker  det är gläd
jan de  inte minst mot bakgrund av att samtliga 
nordiska  länder ligger internationellt  sett 
långt framme i utvecklingen och an vändning
en av da tateknik  och m ikroelektronik . Mot 
den bakgrunden är  det verkligen positivt att 
det datapolit iska sam arbe te t  i N orden  med 
den här sessionen praktiskt kan v idareu t
vecklas.

Arbetet  med att form a en nordisk samar- 
betspolitik på da taom råd et  har bedrivits  i oli
ka e tapper  und er  ett antal år.  Ett förslag till 
nordisk handlingsplan på da ta teknologiom rå
det föreligger nu.

Ett delvis nytt problem  und er  1980-talet är 
hur samhället skall m öta kraven på föränd
ringar i ett  hårt ansträngt ekonom iskt läge. 
Varje möjlighet till effektivisering av den of
fentliga ve rksam heten  måste därför  tas till 
vara. I de t ta  sam m anhang kom m er an v än d 
ningen av da ta tekn iken  att kunna spela en 
m ycket betydelsefull roll. Det gäller för sam t
liga nordiska regeringar att successiv t fo rm u
lera en politik. Vad bör  då  särskilt u p p m ärk 
sam m as?

De inform ationsteknologiska frågorna har 
länge betrak ta ts  som frågor av rent teknisk 
natur.  Den möjlighet till om daning av sam 
hällsförvaltningen som den nya teknologin 
rym m er har  inte tillräckligt beak ta ts  av oss 
politiker eller från folkstyrets  u tgångspunk
ter. Det är  inte tekniken utan m änniskorna  
som skall s tyra  utvecklingen framåt.  Då in
formationsteknologin påtagligt kom m er att

gripa in i vår vardag, får användningen av 
ADB inte ses isolerat som en uppgift endast 
för organ isa törer  och da ta tekn iker .  Synsättet  
måste i allt högre grad präglas av att man från 
s ta tsm aktsn ivå  ser A D B-användningen som 
ett viktigt redskap  för politiska strävanden 
inom samhällsu tvecklingen.

För  m yndighe terna  m åste  planeringen av 
hur AD B-tekniken skall u tvecklas  ingå som 
en del i den norm ala verksam hetsp lan er ing
en. M ycket viktiga frågor a tt  b eak ta  i detta 
sam m anhang är  de som rör individens s itua
tion. Jag tänker  då  i fö rsta  hand på de anställ
das möjlighet att engagera  sig och påverka  sin 
arbetssituation.

En central roll i de t ta  sam m anhang intar 
naturligtvis utbildningen. Allt talar för att u t 
bildningen måste m odern iseras  och bättre 
sprida kunnandet  om tekniken .  En god b a s 
kunskap skapar också  föru tsä t tn ingar  för den 
enskilda individen att skaffa sig ytterligare 
information och förstå  sam hällsproblem en i 
stort -  i sin medborgarroll.  Detta  är  de t bästa 
sättet att  förebygga teknikfientlighet men 
också  den bästa  garantin  för att tekniken for
mas efter använd arnas  behov  och inte gör oss 
till teknikens slavar. Utbildningen m åste  o m 
fatta  både fördjupad fackutbildning i tekniken 
och -  för att låna ett gam m alt folkhögskole- 
begrepp -  allmän medborgerlig  bildning. N a 
turligtvis är även forskningen och fo rsk aru t
bildningen viktiga inslag.

Inom den offentliga sektorn  har d a ta tekn i
ken hittills i första  hand kom m it till an v än d 
ning inom de olika o rganens  m yndighe tsu t
övande verksam het,  t. ex. ska t teadm in is tra 
tionen, folkbokföringen m. m. Det förs nu en 
viktig diskussion om  vä lfä rdss ta ten  och dess 
problem och behovet av förändring och för
nyelse. Jag har kunnat  k onsta te ra  att  den dis
kussionen förs i samtliga nordiska  länder.

Arbetet  med att förbättra  m edborgarnas  
dem okra tiska  möjligheter att  aktivt  m edver
ka i sam hällsom daningen och att skapa  goda 
kon tak te r  mellan enskilda och m yndighe ter  
måste nu ges en m er fram skjuten  plats.  M ed
borgarna har  rätt att k räva  att den offentliga 
sektorns  ve rksam het form as utifrån skilda 
behov och önskem ål — bl. a. en  god service.

Den nya informationsteknologin har  skapat 
föru tsättn ingar för en utveckling av  myndig
he ternas  serviceroll i förhållande till m edbor
garna. H ä r  finns m ycket  att u tveckla . Förut-
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sättn ingarna för olika sam nord iska  aktiviteter  
på  de t ta  om råde är  goda.

De frågor jag  nu berört  -  utbildnings- och 
forskningsfrågorna samt den offentliga sek
torns effektivitet och service -  har de nordis
ka regeringarna beaktat i det förslag till nor
disk handlingsplan som nu förelagts ses
sionen. Utbildning och grundläggande forsk
ning är ett av de sju tem an som finns i h and
lingsplanen. Den offentliga sektorns  effekti
vitet är  ett annat.  M inisterrådet föreslår o ck 
så att medel avsät ts  för p ro jek tsam arbete  på 
dessa  båda om råden.

Fru president! Jag har tidigare nämnt att 
da tatekn iken  inte får isoleras till en rent tek 
nisk fråga. Tekniken behöver  tillämpas som 
ett medel att nå polit iska mål. Jag tän ker  då 
b l .a .  på AD B-tekniken som ett instrument 
för att skapa en mer decentraliserad  beslu ts
organisation. Utvecklingen inom data- och 
te lekom m unikationsom råde t  öppnar  nya vä
gar för att läm na stora  cen tra ls ty rda  organ isa
tioner  -  till förmån för mer av lokalt beslu ts
fattande.

Antingen kan tekniken utnyttjas  till ökad 
koncen tra tion  eller till att minska de geogra
fiska avståndens avigsidor. De flesta av oss 
är  mer eller mindre i händerna  på maskin- 
och program varu leveran törerna .  För  att bä t t 
re utnyttja  det positiva i da ta tekn iken  krävs 
bättre  kravspecifikationer från användarna  
b l .a .  politikerna. En sådan sam verkan  m oti
veras också  av krav på m edbes täm m ande t  i 
arbetslivet.

1 den föreliggande handlingsplanen på d a 
tateknologiom rådet föreslås att ett arbete 
inleds i syfte att utveckla  m etoder  och hjälp
medel för an vänd arnära  systemutveckling 
och att sprida användningen av b ra  program 
vara. Detta arbete  är  intressant inte bara för 
den offentliga sektorn  utan bör vara av intres
se även för industrin.

Till sist, fru president,  en sak om  den fort
satta hanteringen. Det nordiska samarbete 
som nu skall ledas in i praktiska banor  på 
da tateknologiom rådet -  måste följas upp 
med konkreta  nationella insatser.  Vid u t
formningen av den egna politiken på om rådet 
bör  hänsyn tas till de nordiska grannarna.  Jag 
utgår ifrån — när det gäller sam arbe te t  inom 
den offentliga sektorn  -  att  de olika nordiska 
ländernas s .k .  rationaliseringsdirektorat ak 
tivt kom m er att ta  sig an dessa  viktiga frågor 
under de närm aste  åren.

Statsråd Astrid Gjertsen: Æ red e  president! 
M inisterrådsforslaget om en nordisk hand
lingsplan på da ta teknologiom rådet  un d er
streker  at målet for den er en nordisk samar- 
beidspolitikk, ikke en fellesnordisk datapoli
tikk. Jeg synes dette  viser en nøktern  hold
ning, og del er ikke noe negativt i vårt nordi
ske samarbeid. Ikke minst bør vi legge vekt 
på nøk ternhet i vår behandling av spørsmål 
som vedrø re r  da tateknikk. Vi skal på ingen 
måte undervurdere  dens betydning, men det 
er lett å fortape seg i ord som ved nærm ere 
e tte rsyn viser seg ikke å rom m e noen klar 
betydning.

I våre sm å land, selv om  vi ser  N orden  
under ett,  må vi avfinne oss med at andre i 
det store og hele vil avgjøre hvilken d a ta tek 
nikk som skal bli tilgjengelig, og hvilke an 
vendelser  hjelpemidlene først og fremst tar 
sikte på. Vi kan ikke stenge våre g renser  og 
bare ta imot det vi mest ønsker ,  og det vi er  
best forberedt til å  ta  imot. Det be ty r  ikke at 
vi bør  ha noen fatalistisk innstilling. Vi har 
som velutviklede land muligheter til å bidra 
til utviklingen og til å  få en betydelig andel av 
m arkedene for ny teknikk. Vi kan påvirke vår 
egen teknikkanvendelse  slik at den  tilgodeser 
de hensyn som verdifulle tradis joner  gir u t 
trykk for, og slik at vi unngår de skadevirk
ninger som uhem m et og ube tenk t  teknikkbe- 
geistring kan resultere  i. M en h vo r  viktig vi 
enn anser  da ta tekn isk  utvikling for å være,  er 
det ikke for oss naturlig å velge en ” da tapoli
t ik k "  som den prim ære, som  andre  politiske 
hensyn må bøyes under.

Også M inisterrådets  forslag, med sine 
mange enkeltheter ,  avspe iler  at d a ta tekn ik 
ken gjør seg gjeldende som en viktig faktor  
innen så mange ulike deler av  vårt sam funn s
liv at man umulig kan tenke seg en da tapoli
tikk som skal omfatte alle de politiske sp ø rs 
mål hvor  da ta tekn ikken  m å tas  i be traktning , 
og som skal gi anvisn inger på hvordan  de bør 
løses. Våre polit iske hovedm ål kan vi ikke 
utlede av data tekn ikkens muligheter og be- 
grensninger. Det be tyr  også at de normale 
politiske og administra tive ansvars lin jer  ikke 
bør bry tes  opp så snart da taspørsm ål bringes 
på bane. De ansvarlige politiske m yndighe
tene må også sørge for å kunne vurdere  og 
beherske  nye hjelpemidler og ikke bli for a v 
hengig av den tekniske ekspertise .

I det hele åp ner  da ta tekn ikken  for en større 
valgfrihet. Det må vi anse som et gode. Men
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vi må ta det ansva r  som følger av de t te ,  og 
være ak tsom  mens valget frem deles er  åpent. 
Det kan vi neppe si att  vi alltid har  vært.  Ofte 
har vi ventet  til vi egentlig var  stilt overfor  et 
” fait accom pli” , hvor  en tekn ikkbruk  allere
de var e tablert,  og det som gjenstod, var å 
bøte på de mindre heldige virkninger.

Vår hensikt med å opp nevne  et "d a ta p o l i 
tisk r å d ”  i Norge,  er ikke i første rekke å få et 
organ til hjelp i behandlingen av de dagsak
tuelle praktiske da ta sa ke r  som allerede ligger 
på politikernes bord. Det måtte i så fall være i 
de aller s tørste og prinsipielt svært viktige 
sakene at man ville høre råde ts  oppfatning. 
Vårt ønske e r  at et vidsynt råd skal kom m e 
utviklingen noe på forskudd og med tyngden 
av sin innsikt sørge for at en politisk drøfting 
blir tatt  opp uten preg av hastverk  og på solid 
grunnlag.

Man må se på da ta tekn ikken  og dens inn
flytelse i et bredt perspektiv . Frem deles  o p p 
fatter mange da ta tekn ikken  bare som et hjel
pemiddel til effektivisering av kon torfunksjo
ner  og administrativt  arbeid. Man må se digi
tal- og analogteknikk i industri og forskning, i 
helse- og undervisningssektoren  og på alle 
øvrige sam funn som råder  som allerede ak 
tuelt. I det minste er disse om råd er  fremtidige 
nedslagsfelt for datateknikken .

Den nye teknikk har brutt  så mange ba r
rierer at den stiller oss overfor  spørsm ål og i 
va lgsituasjoner som det ikke tidligere har 
vært nødvendig å ta s tandpunkt til. Det 
gjelder de ju rid iske spørsm ål som gjelder de 
rettigheter man kan hevde til da ta  som angår 
en selv, eller som represen te re r  en informa
sjon som man selv har skapt.  Vi har d y p t
gående etiske problem er,  aktualisert ved at 
da ta  nå kan samles, gjennomgås og spres på 
måter  som ville være utenkelige uten m aski
ners hjelp, og påvirke langt flere og langt 
s terkere  enn før. Dette er spørsm ål som poli
tikerne må ta s tandpunkt til og som man må 
finne frem til felles holdninger til. Det er  ikke 
minst som en hjelper i arbeidet med dem vi 
håper at et da tapolitisk råd skal kunne virke.

Det ligger nær å spørre om ikke de nord i
ske land er så l ikeartede at de ikke kunne 
være sam m en om et fellesnordisk " d a ta p o l i 
t isk"  organ. Jeg tro r  ikke det ville være noe 
særlig å vinne ved det. Man tenker ikke så 
meget bedre om man sitter i en bredere  for
samling. Og det dreier seg om spørsm ål av så

stor  viktighet at ikke noen av våre land kan la 
være å ta  dem  opp i full bredde hos seg selv. 
H e r  tro r  jeg  nok det er  bedre å få et mangfold 
og en variasjon i t i lnærmingsmåten som vi 
ikke får ved å koord inere landenes innsats for 
sterkt. For  de verdifulle tanker  vil grensene 
mellom våre land alltid være åpne. Det er 
neppe ved å gjøre alt i fellesskap, men ved å 
utfylle hverandre  og å dele våre resulta ter 
med hverandre  at vi best kan støtte hver
andre i det langsiktige og mest dyptgående 
datapolitiske arbeid.

Men vi står oppe i en rask utvikling som 
ikke bare k rever  e t te r tanke ,  men også p rak
tiske tiltak som e r  jo rd n æ re  uten å være tri
vielle. M inisterrådet ha r  på grunnlag av D ata
teknologigruppens utredning valgt ut en 
rekke om råd er  hvor  det kan være grunnlag 
for nordiske samarbeidsti l tak. Det dreier  seg 
om prosjek te r  for industriell utvikling og til
tak i det sosialpolitiske om råde,  saker  av han
delspolitisk betydning og av viktighet for vårt 
undervisnings- og forskningsvesen. Jeg har 
ikke nevnt alle h o v edom råder  og vil siett ikke 
gå inn på alle de enkeltforslag som till sam 
men skal represen te re  en nordisk samar- 
beidspolitikk knyttet  til datateknikkutviklin- 
gen.

Mitt hovedinn trykk er at  man i den prosess  
som har ledet frem til M inis terrådets  forslag, 
stort sett er  kom m et frem til forslag som til
fredsstiller de krav man bør  sette til nordiske 
sam arbeidsprosjekter .  Det må dreie seg om 
saker som er av felles interesse. Det må 
gjelde spørsmål som ikke k rever  et bredere 
internasjonalt samarbeid eller større  res 
surser  enn de nordiske for sin løsning. Det 
bør være arbe ider  som ikke minst like ras jo 
nelt kan gjøres innen det enkelte land.

Jeg tror vi t jener det nordiske sam arbeid  i 
sin helhet ved å innta en nok så  kritisk ho ld
ning til forslag om sam arbe idsprosjek ter .  Det 
er ikke nok at de kan utføres på nordisk  b a 
sis. De biir ikke gode bare ved at de d e m o n 
stre re r  samarbeidsvilje .  Et omhyggelig u t 
valg. kanskje av noe færre prosjekter,  som 
biir gode fordi ne ttopp den nordiske sam ar
be jdsram m en er den riktige, e r  de t som best 
frem m er det nordiske sam virkets  anseelse ,  
og som stim ulerer  til v idere utbygging.

La meg bare nevne noen få av enkeltforsla
gene som jeg  finner særlig in te ressante ,  fordi 
den nasjonale basis ville være for snever,  og
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fordi vi ikke kan vente at de nordiske behov 
vil bli vel dekket  av den brede internasjonale 
utvikling. Jeg ser sam arbe idet  om  en selv
stendig nordisk ha lvlederkom ponentforsy-  
ning som særdeles viktig. N o en  full u av h en 
gighet av ijerne internasjonale  lev erandø re r  
verken  kan man eller bør  m an ta  sikte på, og 
det kan ikke være tale om  hasardiøse  gigant
prosjekter.  Men ikke bare som forsyningskil
de til våre øvrige og for t iden ganske f rem 
gangsrike da tatekn iske industri er  det viktig å 
ha miljøer hvor den grunnleggende teknologi 
kan utvikles. Og det bør  ikke bare være på 
teore tisk og labora toriem essig  måte,  men 
også slik at kontakt med og forståelse av de 
praktisk-industrielle p rob lem er  e r  til stede. 
Jeg har  full forståelse for at det her  kreves 
videre utredning, og jeg  tror  at denne bør  skje 
i nordisk fellesskap.

Utdanne lse  er et hovedprob lem  i datatek- 
nikkutviklingen. Men jeg  vil særlig rette  o pp 
m erksom heten  mot da ta tekn ikken  som hjel
pemiddel i undervisning. Frem d eles  ser  man 
ikke så meget av da ta tekn ikks tø t te t  opp læ 
ring og undervisning. Men at de tte  vil være et 
av de mest in teressante  og m est kritiske 
spørsm ål om ganske få år, e r  jeg  ikke i tvil 
om. Det vil gjelde undervisning i spesielle 
em ner  og undervisning for spesielle e levgrup
per.  M en ikke bare slikt. Også i den høyst 
alminnelige undervisning av de store og al
minnelige elevgrupper vil da ta tekn ikken  by 
på slike muligheter at det neppe biir mulig å  si 
nei til dem. Fremstillingen av pedagogisk 
gode læ reprogram m er e r  særdeles  re ssu rs 
krevende. Det er ønskelig at vi her  kan få et 
tilbud som er avpasse t  til de t nordiske skole
miljø, og ikke m å gi e t te r  for på tryk ke t  fra 
dem  som nok vil f rem by p rodu k te r  som kan 
være gode, men som har utspring i et annet 
h jem m em arkeds kultur og tradisjoner. På 
dette om rådet  tro r  jeg  hvert  av våre land er 
for små, men at vi sam m en er  sterke nok til at 
vi alle bør  se det nordiske som  vårt  eget.

T iltakene med sikte på utvikling og p ro 
duksjon av hjelpemidler for handikappede 
tror  jeg  også kan gi gode resu lta te r  i nordisk 
samarbeid. Og jeg  synes det er  et verdig mål 
for nordiske land å utny tte  ny teknikks m u
ligheter til å lette tilværelsen for dem  som 
ellers har  begrensede muligheter til egen u t
foldelse.

Og la meg si: Jeg finner ingen ulempe ved

at nordisk utviklingsarbeid, sprunget ut av 
hensyn til om sorg  for  svakstilte,  eller av hen
syn til å  skape bedre arbeidsmiljø i våre egne 
kretser ,  også kan gi grunnlag for industri med 
henblikk på bredere  m arkeder.

Med sikte på  den ” Aksjon Pub likum ” som 
jeg  har tatt  initiativet til i Norge ,  kan jeg  bare 
u t trykke håp om at den foreslåtte  studie av 
hvordan  da ta tekn ikken  kan bedre sam fun
nets service overfor  sine borgere ,  vil gi verdi
fulle resulta ter.  Jeg  vil følge den med særlig 
interesse.

Det er et stort og mangesidig forslag Mini
sterrådet har  lagt frem om nordisk samvirke 
på data tekn ikkom rådet .  M an kan spørre  seg 
om ressu rsene  s tår  i det re tte  forhold til am 
bisjonene, og om  man kanskje burde gått noe 
lenger i konsentras jon om  noen hovedsaker.  
Men heller enn å ta  opp krit ikk mot enkelttil
tak vil jeg  u t trykke håpet om at m an under 
det videre arbeid i s tyringsgrupper m. m. 
viser en stadig vilje til å vurdere hva som bør 
føres frem og kanskje s tyrkes ,  og hva som 
kanskje ikke kan ventes å gi de ønskede re 
sulta ter  som nordiske prosjekter.  Sam arbeid  
er  også et arbeid, og det k reve r  sitt. Det er 
viktig at vi gjør bruk av det i de riktige o p p 
gaver og ikke lar organiserte  sam arbe ids
form er tynge der  en uformell kon tak t  mellom 
fagfeller er  det enkleste  og mest effektive.

Jeg vil avslu tte  med å si at M inisterrådets  
forslag e t te r  min oppfatning e r  et meget ver
difullt bidrag til et nordisk samarbeid på et 
felt hvor  mulighetene til å opp nå  praktiske 
resulta ter  bør  være gode.

Sedan diskussionen förklarats  avslutad 
skedde votering medelst  vote ringsappara t be 
träffande ekonom iska  u tsko tte ts  förslag till 
rekom m endation .

För  rekom m endationen  röstade:
Esko  Aho, Arne A ndersson ,  Georg  A n 

dersson, L ennar t  A ndersson ,  M argrete A u 
ken, Stefån Benediktsson , G u n n ar  Berge, 
Gro Harlem Brundtland. Johan  Buttedahl, 
Kaj Bärlund, Bjarne Mørk E idem , Ólafur G. 
Einarsson, Mikko Elo, Karin  F lodström . 
Arne Gadd , Kirsti Kolle G røndahl,  Eiður 
G uðnason , Rune G ustavsson ,  Carl I. Hagen, 
Flem ming H ansen ,  Ivar H ansen ,  Margit 
H ansen-K rone ,  G uðrún  H elgadóttir ,  Liisa 
Hilpelä, Tytti Isohookana-A sun m aa ,  Olof
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Jansson ,  Paul J ansso n ,  T yra  Johan sson ,  
Gunnel Jonäng, A rvo  K em ppa inen ,  Hannu 
Kem ppainen,  Sakari K nuutti la ,  H anna  
K vanm o, Preben Lange,  Erkki Liikanen, 
Grethe L undblad,  Astrid M urberg  M artin
sen, Helge Adam  Møller, Inge F ischer  M øl
ler, Agnar Nielsen. G u n n ar  Nilsson, Odvar  
Nordli,  H ans  N yhage ,  S ture  Palm, Helena 
Pesola, Per  Pete rsson ,  Päll Pétu rsson ,  Håkon 
Randal,  Heikki Riihijärvi, G u nvor  Schnitler,  
Arne Skauge, J immy Stahr,  Reiulf Steen, 
O tto  Steenhold t,  Jens  S teffensen, Pär  S ten 
bäck, Ingrid Sundberg ,  I lkka Suom inen , Sten 
Svensson , Karin Söder,  Ped er  Sønderby, 
Bernhardt T as tesen ,  Friðjón Þórðarson , 
Pekka Tuom inen , Pirkko Turpeinen , Ole 
Gabriel Ueland, Ola Ullsten, L ars  W erner,  
Bengt Wiklund och M aija t ta  Väänänen.

F rånv arande  var:
Jo Benkow, Jens Bilgrav-Nielsen, Gu ttorm  

H ansen, J. K. H ansen .  K aren  T hurøe  Han- 
sen. Ole H enriksen , Elsi Hetem äki-O lander,  
Karen Højte Jensen ,  A n ker  Jørgensen , 
Paavo L ipponen, Pete r  M uurm an,  E rlendur  
Patu rsson , Pétur  Sigurðsson, Pette r  T h o m a s 
sen, Hans Olav Tungesv ik .  Laurits  T ørnæ s  
och Odd With.

R eko m m end a tio n en  hade så lunda  an tag its  
m ed  70 röster.

5
A 662le: Medlemsforslag om liberalisering av 
kapitalmarknaden och monetärt samarbete i 
Norden och A 673le: medlemsförslag om en 
friare nordisk aktiemarknad

Rådet företog båda dessa  saker i ett sam 
manhang.

E konom iska  u tskotte t  hade föreslagit, att 
N ord iska  rådet i anledning av medlemsförsla- 
gen måtte an taga följande rekom m endation:

N o rd iska  rådet reko m m en d era r  N ord iska  
ministerrådet att främja ekonom isk  och indu
striell utveckling i N o rd en  genom åtgärder  
för friare kapita lrörelser  och valutapolitiskt 
sam arbete samt initiativ som syftar till en 
friare nordisk ak tiem arknad .

G u nnar  Berge. Paul Jansso n .  A n ker  J ø r 
gensen, Arvo K em ppainen  och G u nnar  N ils
son hade i en reservation fogad till u tskotte ts

be tänkande  föreslagit att råde t  icke måtte 
företaga sig något i an ledning av medlems- 
förslagen.

Buttedahl (ekonom iska u tskotte ts  tales
man): Æ red e  president!  De to medlem sför
slag som ligger till grunn for denne post på 
dagsordenen , har  sitt utspring fra to av de 
nordiske partigrupperingar.  M edlem m er av 
midten-gruppen tok sitt initiativ allerede i 
april i fjor. In itiativ takerne ber  om  konkrete 
tiltak for å liberalisere kapitalbevegelse  over  
landegrensene for  å frem m e den økonom iske 
og industrielle utvikling i de nordiske land. 
Samtidig und ers trek er  de nødvendigheten  av 
et te ttere  va lu tasam arbeid  i N orden .

M edlem m er av den konservative gruppe 
fulgte opp med sitt forslag i ok to be r  i fjor. 
Forslaget tok sitt u tgangspunkt i en felles rap
port fra de nordiske industr iforbund , som 
hadde uttalt seg til fordel for en nordisk ak- 
sjeselskapsform. Forslaget går ut på et friere 
nordisk aksjem arked .

I mellomtiden var det kom m et to u tred 
ninger fra M inisterrådet,  den ene om valu ta
politiske konsultasjoner. Senere er det kom 
met en t illeggsrapport om  valutapolitiske til
tak for å f rem m e industrielle sam arbe idspro 
sjekter  ove r  grensene.

Økonom isk utvalg ha r  ført løpende disku
sjoner om  dette  p rob lem kom pleks ,  og har  
funnet det hensik tsmessig å behandle de to 
medlemsforslagene und er  ett.

U n der  denne behandlingen har  utvalget 
delt seg i et flertall, som  bes tå r  av m ed lem 
mene fra midten-partiene og de konservative 
partiene,  og et mindretall,  som  b e s tå r  av 
m edlem m ene fra sosia ldem okratene og ven- 
stresosialistene.

Flertallet har kom m et ut med en posit iv 
konklusjon som reko m m and ere r  konkrete  til
tak for å gjøre kapita lbevegelsene friere og 
det valutapolitiske sam arbe id  te ttere .  F ler ta l
let anbefaler også at  regjeringene ta r  initiativ 
som kan åpne for s tørre frihet for det nord i
ske aksjem arked .

De sosialistiske m e dlem m er i økonom isk  
utvalg vil s tem m e imot disse rekom m enda-  
sjoner og konkluderer  sin reservas jon  med å 
be Nord isk  Råd ikke foreta  seg noe i an led
ning disse to  medlemsforslag.

En videreutvikling av det nordiske økono-
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miske sam arbe idet må skje o v e r  et bredt felt. 
Arbeidsplanen om  ” N o rd en  som hjem m e
m a rk e d ”  fra N ord isk  M inisterråd er  et viktig 
dok um en t som kartlegger flere felter hvor det 
nordiske sam arbeidet kan utvikles videre. 
N o rd en  som hjem m em arked  har vært det 
overgripende mål som har samlet Nord isk  
Råd i flere sesjoner.

Vi har  delt giede med hverandre  når  det er 
blitt meldt om positive tiltak på det nasjonale 
og nordiske plan for å fjerne tekniske og a d 
ministrative handelshindringer. Jeg vil også 
tro at vi i hovedsak  e r  enige om  at noe av det 
viktigste  som gjenstår å  få gjort noe med, e r  å 
lette tilgangen på risikovillig kapital,  spesielt 
til industrien. Dette vil sette bedriftene i 
stand til å innrette sin p roduksjon og m ar
kedsføring på det nordiske h jem m em arked.

Jeg går ut fra at vi alle ser behovet  for  at 
bedriftene finner hverandre  ove r  landegren
sene og e r  ubundet av bransjeinndelingene. 
Spesielt i en tid med sviktende vekst i ø k o n o 
mien og en faretruende stigning i arbe idsløs
heten kalles det på konstruktive nordiske 
samarbeidstiltak.

Flertallet i økonom isk  utvalg ø nsker  å gå 
offensivt til verks for å få fram slike tiltak. 
Men vi ser at det ikke er  lett å forene alle 
hensyn. Vil man målet,  m å man imidlertid 
også ville midlene. Vi m ener  at M inisterrådet 
må vise politisk vilje til å etablere bedre o rd 
ninger for kapita lbevegelsene mellom de n o r
diske land.

Flertallet er  selvsagt klar over  at vi som 
enkeltm edlem m er i O E C D  ikke kan g jennom 
føre liberaliseringar som d iskrim inerer  andre 
OECD-land. I vår betenkning peker vi imid
lertid på  at organ isasjonens kode for kapitalli
beralisering gir visse muligheter for m edlem s
land som har etablert  et visst sam arbe idssy
stem seg imellom.

Dagens situasjon er  den at kapital- og valu
ta transaksjoner er preget av nasjonale regule
ringer i en grad som ikke gir oss  rett til å 
gjennomføre de avgrensede nordiske liberali
seringer som kodens artikkel 10 åp ner  for. 
Det må derfor  bli vår første oppgave å ta 
effektive skritt i retning av regelverk som er 
m er ensartede.

Samtidig må vi ti lpasse oss OECD-reglene. 
Jeg har  f. eks. med interesse notert meg at 
em betsm enn ene  i sin tilleggsrapport N O U  
1983:5 kan peke på liberaliseringstiltak som

vil få særlig betydning for små og mellom
store v irksom heter ,  selv om de altså  iverk
settes  ove rfor  alle medlemsland. M en dette 
er  kortsiktige oppgaver.  På lengre sikt vil 
O E C D  kunne innse at en nordisk liberalise
ring er  til fordel for t i lsvarende bestrebe lse r  
innenfor en større  eruD D e av OECD-land .

Langt på vei m å jeg  forstå  det slik at også 
de to tunge rem iss instanser ,  nemlig Industr i
forbundets  Fellesorgan og N o rd en s  Faglige 
Sam organisasjon , de ler  en slik s trategisk ta n 
kegang, selv om de legger ulik vekt på be ty d 
ningen av å  gå aktivt og raskest mulig til 
verks. Det som er viktig for f lertallet,  er  at 
våre politisk ansvarlige nordiske organer ikke 
slår seg til ro med en bokstavtolkning av 
OE CD-reglene.  men legger opp til en strategi 
som sikrer nordiske sam arbe idsprosjek ter  til
strekkelig kapital.

Flertallet har  med sin be tenkning og sitt 
rekom m endasjonsfo rs lag  ikke lagt opp  til 
noen ideologisk forpostfektning med Rådets  
sosialistiske partier. Vi hadde vel håpet på at 
de t skulle vært mulig å  finne fram til felles 
konklusjoner,  men så er ikke skjedd. Sosial
dem okratene  og venstresosialis tene e r  eng
stelige for at en liberalisering i den retning 
som an tydes  i forslaget, lett kan skape press 
for ytterligare liberalisering også på andre 
om råder.  Til de tte  vil jeg  si at vi ikke må 
avstå  fra forsvarlige liberaliseringstiltak for å 
fremme et økonom isk  sam arbeid  o ver  lande
grensene fordi vi er redd for at de t te  i neste 
omgang kan presse oss til å  gå lenger enn 
forsvarlig på andre om råder.  Med et slikt u t 
gangspunkt vil en ikke kom m e langt verken i 
det nordiske eller i annet internasjonalt sam 
arbeid. En må til en hver  tid vurdere  de skritt 
en ønsker  å ta ut fra felles in te resser  og felles 
mål. Jeg m ener at det siktemål midten-par- 
tiene og de konservative partiene har  ta tt  på 
dette  om rådet,  ikke gir noe grunnlag for  å  bli 
presset til uforsvarlig liberalisering på andre 
områder.

Det viktige i dag er  å be våre regjeringer -  
og da uanse tt  partifarge -  å  sette ny kraft inn 
i arbeidet for å løse et viktig problem  for 
nordisk samarbeid på industr iom rådet.

På denne bakgrunn vil jeg  anbefale p lenar
forsamlingen å  gi sin tilslutning til den rek o m 
mandasjon som økonom isk  utvalgs flertall 
har  utarbeidet.
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Ändring av medlemslistan

Del anm äldes,  att  Bengt Wiklund för re s 
ten av de t ta  m öte läm nat sessionen och e r 
satts  av L ahja  E \n e r .

R å det beslö t a tt ändra m ed lem slis tan  i en 
lighet härm ed.

Berge ( reservante rnas  talesman): Æ rede  
president! De sosialdem okratiske m edlem 
m ene av økonom isk  utvalg pluss m edlem m et 
Arvo Kem ppainen  har ikke kunnet  slutte seg 
til flertallets forslag til rekom m andas jon .  Det 
har flere årsaker.

For  det første kan det være grunn til å gjøre 
opp m erksom  på at de valutareguleringer på 
kapita lom rådet som finnes i de nordiske land 
i dag på ingen måte kan sies å være til hinder 
for en raskere økonom isk  og industriell u tv ik
ling i Norden. Hvis jeg  har forstått flertallets 
motiver  rett,  er det ne t topp  for å påskynde  en 
slik utvikling at en har  funnet behov for  en 
ytterligere liberalisering.

Jeg merket meg ög at utvalgets talsman, 
Johan Buttedahl, i sitt innlegg i genera ldebat
ten mandag uttalte følgende:

” N år  det gjelder valutareguleringer, t ror 
jeg det er grunn til å understreke  at regulerin
gene på dette  om råde i seg selv ikke utgjør 
noen vesentlig hindring for industrielt sam ar
beid i N o rd e n .”

Med andre ord -  det synes å herske bred 
enighet også i økonom isk utvalg om at de 
nåværende bestem m elser  og reguleringer 
ikke utgjør noen vesentlig hindring.

De nordiske lands f inansministre har ög 
uttalt seg om spørsm ålet,  og det konsta teres  i 
M inisterrådsmeldingen at av hensyn  til den 
valutariske eller pengepolitiske situasjon er 
man i de fleste nordiske land tilbakeholden 
med å gjennomføre vidtgående liberalisering 
av kapitalbevegelsen. På denne bakgrunn sy 
nes jeg  nok kanskje det er  vel drøyt det som 
enkelte gav u t trykk for i genera ldebatten ,  at 
sos ialdem okratenes  s tandpunkt i denne sa 
ken må oppfattes  som at vi ø nsker  å være en 
brem sekloss  i det nordiske sam arbeidet.  Et 
slikt utsagn er  det selvsagt ingen dekning for 
på grunnlag av det s tandpunkt som er tatt  i 
denne saken.

Størstedelen  av valu ta transaksjonene mel
lom de nordiske land skjer i dag uhindret.  Det 
gjelder b l .a .  va lu ta transaksjoner  i forbindel

se med vareby tte  og betaling av ren te r  og 
avdrag. N å r  det gjelder direkte  investeringer i 
andre nordiske land, har vi rett nok fortsatt 
valutareguleringer,  men disse reguleringene 
praktiserers  også meget liberalt og e r  i p rak
sis ingen hindring. Et viktig poeng med disse 
reguleringene er allikevel at det skjer en re 
gistrering av samtlige transaks jon er  o ve r  lan
degrensene .  noe som igjen er av meget stor 
betydning for den etterfø lgende ska t tek on
troll. M ed andre ord -  man har lite å vinne 
ved en ytterligere liberalisering, men man vil 
på den annen side opp nå  at skattekontrollen  
kan bli vesentlig svekket.

Et annet viktig m om ent er at de fleste nor
diske land har  et va lu takurssystem  med en 
fast kurs i forhold til en valu takurv  som fast
settes av det enkelte land. U n d er  et slikt sy
stem er det vesentlig å ha kontroll  med trans
aksjoner i fordringer som er lett bevegelige 
over  grensene,  og som er  uten direkte til
knytning til realøkonom iske transaksjoner.  
Derfor vil en vidtgående liberalisering av va 
lutareguleringene vanskelig kunne la seg for
ene med et krav om en stabil valutakursutvik- 
ling.

Det er ög en rekke andre  kom plikasjoner,  
f. eks. det forhold at den totale om setn ingen 
på Stockholm sbørsen  i 1983 er  77 milliarder 
svenske kroner. Den tilsvarende omsetning 
på Oslo Børs er 7 millia rder kr. ,  Helsingfors 
1,7 milliarder kr. og K øbenh avn  1.4 mil
liarder kr. Man bruker  litt forskjellige bereg
ningsm etoder slik at tallene ikke er  fullt ut 
sammenlignbare m en dette  forteller jo  at ak 
sjeomsetningen har et ganske annet  omfang i 
Sverige -  på S tockholm sbørsen  — enn i de 
øvrige nordiske land, og det ville i praksis 
sannsynligvis bety at de t er kursutviklingen 
ved noteringen på S tockholm sbørsen  som 
ville bli avgjørende.

I Norge er  det innført en ordning med be ty 
delige skattefordeler  i forbindelse  med aksje
sparing i såkalte aksjefond. Regjeringen har 
bebudet t i lsvarende fordeler  også ved indivi
duell aksjesparing. Man gir med andre ord en 
skattefordel til norske aksjesparere  for på 
den m åten å  tilføre norsk  industri, norsk  næ 
ringsliv økt kapital. E t nærliggende spørsmål 
til den norske finansministeren — dersom  han 
hadde vært til s tede -  er  om denne ska tte fo r
del skal kunne u tny ttes  til kjøp av aksjer  på 
S tockholm sbørsen ,  med andre  ord at disse
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spesielle norske skattefordelene skulle 
kom m e en helt annen industri og næringslivet 
i andre  land til del, istedenfor  det som har 
vært hensikten.

Slik kunne man regne opp komplikasjon 
e t te r  komplikasjon , noe som i sum  da  har 
medført  a t  vi sos ia ldem okrater  f inner be ten 
kelighetene langt s tørre  enn de eventuelle 
fordeler en slik liberalisering skulle kunne in
nebære.

Vi vil kanskje også be om  at vi ikke blir 
tillagt andre motiver  enn de vi egentlig har.  
Det kan  jo  ikke bli slik i de t nordiske sam ar
beid at fordi man ikke vil aksep te re  et hvilket 
som helst liberaliseringsfremstøt,  skal man 
bli karakterisert  som b a kstrev ersk  i forhold 
til de t nordiske samarbeidet.

Lag meg til slutt også vise til at den  danske 
industriminister,  Ib S tette r,  i et intervju med 
avisen Dagens  Industri for 17. februar  dette 
år klart gir u t trykk  for at en forutsetning for 
e tablering av et nordisk aksjem arked  er,  fo r
uten frie valutareguleringer, at man også 
f jerner andre etab leringsbestem m elser  i de 
nordiske land. U t fra hva Ib S te t te r  har  uttalt 
om dette  ved andre anledninger i nordisk 
sam m enheng, e r  det ingen tvil om  at han her 
t en ker  på  den norske konsesjonsloven. Et 
nærliggende spørsm ål til utvalgets  hovedta ls 
mann er: K unne f .ek s .  de t norske  S en te rpar
tiet tenke seg å  gå så langt som å oppheve 
også den norske konsesjonsloven de rsom  det 
er en forutsetning for å etablere et nordisk 
aksjem arked? Dette  som  en ytterligere u n 
derstrekning av hvilke kom plikas joner  man 
her  egentlig s tår overfor.

Lag meg endelig få unders treke  at det at 
man har reguleringer, beh ø v e r  selvfølgelig 
ikke innebære at man skal anvende dem  til å 
diskriminere v irksom heter  i andre nordiske 
land. Det har i hvert  fall ikke vært utgangs
punkte t for m edlem m ene fra de sosialdem o
kratiske partiene i økonom isk  utvalg.

Hagen: G u nnar  Berge sa ne ttopp at sosial
dem okratene  ikke ø nsker  å  være noen b rem 
sekloss i de t nordiske sam arbe id ,  og at det 
ikke e r  noe grunnlag for slike påstander.  Jeg 
har  sjelden vært vitne til et innlegg som bæ rer  
slikt preg av at man først har  bestem t seg for 
konklusjonen på et ideologisk grunnlag, for 
d e re t te r  å  lete m ed lys og lykte e t te r  p rak 

tiske begrunnelser  for konklusjonen , som det 
G unnar  Berge ne ttopp fremførte. Hvis man 
ser  på mindretallets innstilling, er  det helt 
klart at man kan stille et spørsm ål nettopp 
ved den generelle viljen til nordisk sam ar
beid, som bl. a. flere fra N orge  og Det norske 
Arbeiderparti ,  inkludert tidligere s ta tsm ini
ster Nordli,  engasjerte seg så s terkt for i går. 
F o r  i mindretallets  innstilling s tår  det:

” Ved en vidtgående liberalisering av kapi
talbevegelsene vil de t enkelte  nordiske land 
ha små muligheter for å  føre en selvstendig 
rente- og kredit tpo li t ikk .”

H e r  er  ne t topp  kjernen i prob lem atikken  i 
alt som he ter  samarbeid. Skal m an sam ar
beide og ha felles opp treden ,  må man au to 
matisk frasi seg re t ten  til individuelle eller 
nasjonalt selvstendig beslu ttede handlinger. 
Det e r  ne t topp  her  konflikten ligger. M an kan 
ikke både si at man skal opp tre  felles og sam 
tidig ønske å oppre t tho lde  sin individuelle 
beslutn ingsrett.  I denne saken , hvo r  disse 
tingene s tår  rett mot hve randre ,  velger de 
sos ialdem okratiske partie r  å  si nei. De sier: 
Vi vil overhodet  ikke gi fra oss  muligheten til 
selv å bestem m e. -  Og det skjønner vi jo ,  i 
hvert  fall når de t gjelder Sverige, når  vi 
husker  den siste svenske devaluering, som 
også mindretallet her b ruker  som argum ent 
for  ikke å gjøre noe ,  fordi m an skal ha ku rs 
stabilitet. Skulle altså det nåvæ rende  system  
ha sikret oss kursstabili tet? Eksem plene 
viser at det er  det stikk m otsa t te  som er den 
reelle situasjonen.

N å r  G u nnar  Berge h evder  at de reglene 
man har i dag, p raktiseres  så liberalt at de er 
til liten hindring, burde konklusjonen et te r  
mitt syn være: L a  oss ta  bort  reglene! L a  oss 
gjerne innføre en  registreringsordning for 
skattem essige ting. M en hvis  vi tok bort re 
glene, ville bedriftene og investorene vite at 
de hadde mulighet til ne t topp  å foreta 
investeringer i de forskjellige landene, kun 
med en registrering av skattem essige hensyn. 
I dag vet man ikke om ordningen, hvilke 
kom plikasjoner som  er til s tede,  om  man får 
lov til å investere -  og så lar man kanskje 
være å prøve.

Det kan heller ikke være noe argum ent at 
S tockholm  Børs har  så s to r  om setn ing. F ra  
norsk  og andre lands synspunk t  ville de t være 
en fordel å få muligheter for å  skaffe seg 
kapital også på  S tockholm børsen .  Det ville
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mer enn nok oppveie  f. eks. de ulem pene det 
måtte være i Norge ved også å innføre ska t te 
fradrag for de personlige aksjee ierne som eier 
aksjer i selskaper i andre nordiske land. Det 
en i seg selv større aksjem arked  vil være en 
fordel for alle med r isikospredning og lette 
mulighetene for sam arbe id  for bedrifter over 
landegrensene, noe man altså hevder  å gå inn 
for.

Jeg synes bildet blir enda tristere når man 
ser  på flertallsinnstillingen sam m enhold t  med 
det G u nnar  Berge sa. Det man kom m er med i 
sitt rekom m andasjonsfors lag ,  er jo  kun en 
prinsipputtalelse. A be N ord isk  M inisterråd

" a t t  främja ekonom isk  och industriell  u t 
veckling i N o rd en  genom  åtgärder  för friare 
kapitalrörelser och valutapolitiskt sam arbe te  
samt initiativ som syftar till en friare nordisk 
ak tiem ark n ad " ,  er  ikke noen carte  blanche- 
fullmakt. Det er tvert  om en prinsipiell u t ta 
lelse om at Nord isk  Råd ø nsker  m er  sam ar
beid og større  frihet på dette  meget viktige 
økonom iske  om rådet .  Og så  ko m m er  altså 
forslaget fra sos ia ldem okratene ,  som  skulle 
være så posit ive til det nordiske sam arbeidet.  
Det lyder at:

"N o rd isk  Råd ikke fore tar  seg noe i an led
ning av m edlem sfors lagene ."

Er det noe som kan være m er negativt i 
søken etter nye sam arbe idsom råder  enn å si 
at man ikke skal foreta seg noe? Jeg håper at 
flertallsinnstillingen fra Ø konom isk utvalg 
blir vedtatt av N ord isk  Råd.

Skauge: I ministerrådsforslaget om re t
ningslinjer for økonom isk  politikk og nordisk 
økonom isk sam arbeid ,  som vi har d iskutert  
nesten to hele dager til ende,  berøres  også 
N o rd en  som hjem m em arked . Og her sies det 
b l .a .  at det m å stimuleres til sam arbe id  m el
lom foretak i de forskjellige nordiske land.

Det er  ne ttopp dette  aspek t  ved det nord i
ske samarbeid det medlemsforslag som vi be 
handler  nå, følger opp. F o r  at nordiske b e 
drifter gjennom samarbeid skal operere  med 
N o rd en  som h jem m em arked  og få s ty rke  fra 
denne basis til å gå ut på  v e rdensm arked e t ,  
må vi regne med at sam arbeidet også vil 
m åtte dreie seg om gjensidige e ie rin teresser  
over  de nordiske g renser  og om felles inves
teringer. En liberalisering av kap italm arkedet 
med en lettere adgang til hve randres  børser

enn det vi har  nå, er  en forutsetn ing for at 
de tte  sam arbe idet  mellom bedriftene skal 
kunne utvikle seg videre.

N å r  G u n n ar  Berge har  s tablet opp en 
masse be tenke lighete r  for å kunne konklu
dere slik som han på fo rhånd  hadde bestem t,  
nemlig at vi ikke skulle gjøre noe, m å jeg  si at 
mine be tenke lighete r  er betydelig mindre. Jeg 
har  bare  én betenkelighet av litt alvorlig ka
rakter.  Den he ter  lønnstakerfond, og det p ro
blemet befinner  seg i Sverige. Det kan bli et 
problem når  det gjelder å få flyt i investe rin
gene over  grensene,  og for å få en viss grad 
av integrasjon mellom bedrif ter  i de forskjel
lige land i gang, fordi det er  en risiko ved 
lønnstakerfond i Sverige og den innflytelse 
man får inn i bedriftene gjennom dette.

E t sam arbeid  om  valutapolitiske tiltak er 
også av interesse,  ikke minst fordi stabile 
valutaforhold e r  en viktig betingelse for den 
internasjonale handel.

Jeg hadde ikke selv tenkt å nevne den 
svenske devalueringen fra 1982 som et typisk 
eksem pel på slike tiltak som vi b ø r  unngå i 
forholdet mellom de nordiske land. Men jeg  
noterte  meg at en av Sveriges sos ia ldem okra
tiske delegater  i genera ldebatten  gav uttrykk 
for at de nordiske naboland ikke hadde lidd 
noen skade av devalueringen, og jeg  vil ikke 
at et slikt feilaktig inntrykk skal sitte igjen. 
Ingen må være i den  minste tvil om  at de 
økonom iske  belastn ingene devalueringen 
medførte for de øvrige nordiske land, var m e
get vesentlige.

L a  dette  være sagt bare som  en under
strekning av behove t  for et næ rm ere  sam ar
beid i fremtiden på det va lutapolitiske o m rå
det.

Arbeidet med en m er liberal kapitalmar- 
kedspolitikk vil være en av de sek to rer  hvor 
det nordiske sam arbeid  i å rene  frem over  vil 
ha muligheter for å ek spandere .  Jeg har  no 
ter t  meg med skuffelse at de sos ia ldem okra
tiske partier  ikke vil være med på å utvikle 
det nordiske sam arbeid  på dette  felt. Det 
virker her  som disse partiers  ideologiske 
" ra m m eb e t in g e lse r"  se t ter  g renser  som  ram 
mer det nordiske sam arbe id .  Desto  m er  gie
delig er  de t å kunne konsta tere  at " m id te n 
g ru p p en "  og den konservative  gruppen har 
funnet frem til de t posit ive fellesforslag som 
foreligger, og som er  ment å være en pådriver  
for denne liberaliseringen.



220 O nsdagen den 29 februari 1984 kl. 13.30

Det sier seg selv at vi i et slikt liberalise- 
ringsarbeid ikke kan gå på tvers  av det regel
verk som vi er  forpliktet av gjennom vår del
takelse i O E C D . Men både generell liberali
sering av valutareguleringen innenfor 
O E C D s regler så vel som en liberal p rak tise
ring av regiene mellom de nordiske land vil 
være viktig for bedrifter i N o rd en  som ønsker  
næ rm ere  samarbeid.

Jeg ser at sos ia ldem okratene  i sin reserva
sjon som G u nnar  Berge begrunnet her  i sted, 
peker på at reguleringen i dag er  meget liberal 
og i praksis  ikke til hinder for direkte inve
steringer. Det er  derfor  å  beklage at vi d e ss 
verre har  et meget ferskt eksem pel  i det 
norsk-svenske sam arbeidet som viser  at den 
svenske valutaregulering i dag er til hinder 
for direkte investeringer.

Selskapet Investm ent AB D. Carnegie & 
Co. i Sverige fikk avslag på va lutasøknad på 
20 mill. sv. kr. for å investere som en av tre 
eiere i et nystif tet seiskap. Union Shipping 
A/S i Norge.  Opplegget var meget in teressant 
og tok sikte på at aksjene et te r  hvert  skulle 
noteres for salg både i Sverige og Norge.

U n der  klagebehandling av saken i Sveriges 
Riksbank ble søknaden på  nytt avslått ,  men 
Karl Boo, Ingegjerd T ro edsson  og Johan  
Genand t gav følgende særskilte ” y t t r an d e” 
under behandlingen i banken , og den e r  in
teressant:

"En lig t  här gällande valutaregler kan In- 
vestm entaktiebolaget D. Carnegies  ansökan 
även enligt vår  mening inte bifallas. Vi ö n s 
kar dock  särskilt uttala, att det ä r  angeläget 
att  valutareglerna snaras t  får en sådan u t
formning att större företag och företagspro- 
jek t  kan få en sam nord isk  prägel bl. a. därige
nom att olika nordiska p lacerare kan deltaga 
med sina kapita l insa tser .”

Dette  skulle understreke  at de rsom  sosial
dem okratene virkelig vil videre med nordisk 
samarbeid i nærings- og arbeidslivet,  så ligger 
oppgavene og venter ,  uten at det er  snakk om 
å gi seg den rene liberalismen i vold. Det er  
relativt konkrete  og enkle regelendringer som 
skal til for å  få arbeidet i gang. Det e r  med 
andre  ord  ikke snakk om annet enn å  ville. 
Den rekom m andasjon  som foreligger, er  en 
beskjeden start for å kom m e i gang med 
dette .  En m er positiv praktisk oppfølging her 
i Sverige -  f. eks. med den saken som jeg 
nevnte — ville jo  heller ikke være av veien.

G u nnar  Berge tok  opp spørsm åle t  om  a k 
sjesparing med skattefradrag,  som  om  det 
skulle være noe problem. F o r  det første er  
dette en skattepolitisk avgjørelse, og vi kan 
velge at den gjelder for bare norske  investe
ringer eller for alle investeringer, og ingen av 
de beslutn ingene vil likevel ødelegge funk- 
sjoneringen av f. eks. et felles aksjem arked .

Jeg er redd for at Carl I. H agen  hadde det 
riktige poenget: at konklusjonen var trukke t ,  
og at alle ta lenter  er mobilisert for å finne 
brukbare  kom pliserende fak torer  å  legge på 
bordet.  Jeg håper ikke at Rådet gjør dette.  
Dette er en sjanse til å fortse tte  det nordiske 
sam arbe ide,  utvik le det videre på det p rak 
tiske plan med m enn esk er  i det levende livet 
som driver  de tte  videre, og som ikke er  av 
hengig av at vi her  i N ord isk  Råd skal drive 
og slåss om bevilgninger for at det skal 
lykkes. De trenger  bare vår  velvilje og vår 
støtte.

Bärlund: V ärderade  president! Jag tänker 
inte gå in i den här  debatten  i själva huvudfrå
gan, men eftersom  Arne Skauge hänvisade 
till en socialdem okratisk  riksdagsm an, som 
enligt honom  skall ha sagt att den svenska 
devalveringen inte innebar skada för de andra  
nordiska länderna så vill jag  korrigera det här  
påståendet.  Jag tro r  att han  hänvisade  till 
Paavo L ipponens inlägg i går som behandlade  
den här  frågan. I det här  inlägget försökte 
L ipponen analysera  devalveringen ur  olika 
synvinklar med tanke på de alternativ  som 
fanns vid devalveringen och med tanke på de 
erfarenheter  man ha r  haft av devalveringens 
effekt. Det finns allt med i det protokollet 
som är utdelat på bordet.  L ipponen  sade inte 
att den här devalveringen kunde godkännas  
och han efterlyste en bä t tre  koordinering av 
valutapolitiken i Norden. Om det här  inlägget 
av Arne Skauge gällde L ipponens  tal så  blev 
Lipponen fel citerad.

Sten Svensson: Fru president!  En friare 
nordisk aktie- och kap ita lm arknad är enligt 
min uppfattning ett  centralt  mål för de t nor
diska sam arbetet .  De långtgående res trik tio
ner som finns beträffande u t ländskt ägande i 
företag måste mjukas upp. Det är  en förut
sättning för att det nordiska industrisam-
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arbetet  skall kunna få fart på  allvar.
Den höga arbe ts löshe ten  kan långsiktigt 

enbart  minskas genom  en satsning på en för
stärkning av m arknadsekonom in .  Fri ko n k u r
rens och liberalisering av handeln är viktiga 
led i det syftet. Dessa synpunkter  utvecklas i 
det medlemsförslag som de konservativa/m o
dera ta  partierna i N o rd en  har  lagt fram och 
som vi nu behandlar .  Jag skall inte närmare 
referera innehållet i vårt medlemsförslag utan 
nöja mig med att peka på två viktiga syn
punkter.  Det har understruk its  i medlems- 
förslaget att målsättningen för våra s t rävan
den är en liberalisering av kapita lrörelserna i 
hela O E C D -om råd e t .  Den står sålunda i 
överensstäm m else  med syftet i O E C D :s  kapi- 
talliberaliseringsstadga. Detta  förhindrar  inte 
att en liberalisering i praktiken troligen får 
störst be tydelse  för utvecklingen i de nord is
ka marknaderna.

Vi har  vidare framhålli t att  ett införande av 
en friare nordisk ak tiem arknad  skulle möjlig
göra en internationalisering och integration 
av den industriella ve rksam heten  inom de 
nordiska länderna. Det bör enligt vår uppfa tt
ning vara möjligt att inom den nordiska ge
m enskapens ram utveckla  sådana regler som 
skulle möjliggöra en klar liberalisering av gäl
lande praxis  för registrering av aktiebolag 
och ak tieköp i samtliga nordiska länder.

Vårt medlemsförslag och det yrkande vi 
framställt skall alltså sättas  in i det sam m an
hang som vi berörde  under  den tidigare de 
batten om sysselsättn ingspolitiken och rikt
linjerna för det ek onom iska  sam arbetet .

Problemen i västvärldens ekonom ier och 
likaså här  i N o rd en  är i s tor  uts träckning o r 
sakade av att m arknadsekonom ins  funktions
sätt har försvagats  genom en rad politiska 
ingrepp. Centrala  inslag i en politik som syf
tar till att återställa ekonom isk balans är  såle
des att förbättra  m arkn adseko nom ins  funk
tionssätt.  En m er liberal och öppen ekonomi i 
varje enskilt nordiskt land. där  den fria k on 
kurrensen befräm jas, liksom ett fritt konsum- 
tionsval och fri e tableringsrätt ,  kom m er e n 
ligt vår  mening att verka som en viktig s tim u
lans för ytterligare etableringar över  lands- 
gränserna ,  för Norden  som hem m am arknad  
och därm ed o ckså  för det nordiska sam arbe
tet. Vi är övertygade om att människornas 
intiativkraft och ansvars tagande bäst kom 
mer till sin rätt i ett samhälle som värnar och

utveckla r  det m a rkn adseko nom iska  syste
met. Dessa synpu nk ter  u tvecklas närm are i 
det program för det nordiska sam arbetet  som 
de konservativa/m odera ta  partierna utarbetat 
gemensamt.

Till de legate rna vid denna session har kom 
mit ett brev från det svenska Aktiefrämjan
det. Jag tycker  att de synpu nk ter  som där 
redovisas är värdefulla, och jag  an ser  att de 
bör tas till protokollet.  Jag c i terar  därför ur 
de t ta  brev följande:

" M an  saknar konkreta  snabba insatser  i 
den nordiska tillvarons väsentligheter,  dvs. i 
frågor om sam arbe te  kring industri, fö retags
finansiering, sam hällsekonom i och resursför
delning, vilket är  nödvändigt för små länder i 
en hårdnande världskonkurrens .  Detta inser 
näringslivet och m ånga andra  som har d irek t
kontakt med denna  utveckling.

En fri handel med ak tier  mellan länderna är 
en både enkel och m ycket konkret form av 
nordiskt sam arbe te .  De hinder som finns går 
att övervinna. Aktiefräm jandet har  som ett 
första steg föreslagit  en fri handel med aktier 
mellan Norge och Sverige därför  att behoven 
där  är m er m arkerade  och hindren färre.

Det är vår  förhoppning att N ord iska  rådets 
delegater under  denna session i god stats- 
m annaanda kon cen tre ra r  sig på att uppnå 
konkreta  resultat i frågor som är be tyde lse 
fulla för N o rd ens  m edborgare  och näringsliv. 
Dit räknas sam arbe te ,  ägarutbyte  och ak tie
handel i nordiskt näringsliv ."

Detta  brev är  under tecknat  bl. a. av Per 
Eckerberg. Jag vill näm na detta  med tanke på 
att socia ldem okra terna  inte vill lyssna på 
våra synpunkter .  Jag hoppas  att de då  i stället 
lyssnar på synpunkter  från Per  Eckerberg ,  
som inte är  vem som helst utan är känd i 
socialdem okratiska led.

Jag gjorde, fru president,  sam m a iakttagel
se som pres iden ten själv gjorde i går,  nämli
gen att det var en skillirad mellan f inansminis
ter Feldt och s ta tsrådet Mats Hellström i att i
tyden till den fråga vi nu d iskuterar.  Jag är 
också förvånad ö ver  socia ldem okra ternas  
hållning och över  att de ganska passivt fört 
debatten  i dessa  frågor.

Det är  möjligt att jag  har  rätt när jag  påstår  
att löntagarfondsfrågan kan spela en roll i 
de tta  sam m anhang, genom  att man är  oenig 
om den. Jag kan väl knappast tro att Kjell- 
Olof Feldt har rekom m end era t  sina vänner i
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b roderp ar t ie rna  att  ” b axa  in några löntagar
fo n d e r”  i sina respektive parlam ent.  Men det 
skulle va ra  värdefullt om vi fick full klarhet 
om vilka motiv som verkligen ligger bakom  
de negativa att i tyder  som har kom mit fram i 
denna debatt.

Buttedahl: Det var egentlig til G u nnar  
Berge jag  skulle hatt en replikk. G u nnar  
Berge målbar mindretallets reservasjon  og 
påpekte  en rekke kom plikasjoner som kan 
oppstå .  Det er  jo  ingen nyhet egentlig. Det er 
ne ttopp de store individuelle forskjeller vi har 
i de nordiske land og i O E C D , som gjør at 
denne saken er  kom plisert  og vanskelig. Men 
flertallet som jeg  represen te rer .  er  altså villig 
til å be om at Ministerrådet skal arbeide vi
dere med denne kompliserte saken.

I Norge som i andre nordiske land, er  det 
lover og reguleringer som kan være til hinder 
for et bedre kapital- og va lutasam arbeid  og et 
friere aksjem arked . Den norske konsesjons
lov som Berge nevnte ,  kan være et slikt 
hinder. M en det m å da ikke forhindre at Mi
nisterrådet skal kunne få den oppgaven som 
Nord isk  Råd nå ber  om. Vi vil senere kunne 
se hva det ligger i de tte  å fatte de nødvendige 
vedtak i denne saken, og om de er ak sep ta 
ble.

Jeg vil også -  slik Arne Skauge gjorde -  
nevne problemet med det vedtatte  lønnsta- 
kerfondet i Sverige, som vil kunne skape 
problem er og være en brem se på utviklingen 
mot et enhetlig regelverk i de nordiske land.

Berge: En av de betenkeligheter  som vi har 
gitt u t trykk for i forbindelse med dette forsla
get og en liberalisering av valutaregulerin
gene, er  at de t kan bli vanskelig å føre en 
nasjonal rente- og kredittpolitikk. Carl I. H a 
gen så for sin del ikke noe problem ved det, 
og det o v e rra ske r  ikke meg. Men mitt spørs
mål går derfor  til ta lsm annen for flertallet i 
utvalget,  Johan Buttedahl: Ser  han noen 
problem er ved å gi fra seg muligheten til å 
føre en nasjonal rente- og kredittpolit ikk, 
med den betydning det selvfølgelig ha r  i hele 
stabiliseringspolitikken? Ville det være et 
godt bidrag til nordisk samarbeid om et land 
skulle gi fra seg muligheten til å drive en 
nasjonal økonom isk politikk for kanskje å

rette opp en grunnleggende ubalanse,  hvis 
de t var det det dreide seg om ?

Det var  de t ene spørsm ålet.  Det andre 
spørsm ålet er: Hvis det skulle forholde seg 
slik som den danske industriminister Ib S te t
ter har  gitt u ttrykk for, at også andre e tab le 
r ingshindringer, som f .e k s .  den norske 
konsesjonsloven, m å fjernes, for at en skal 
kunne etablere  et felles nordisk aksjem arked , 
er  også hr. Buttedahl villig til å gå så langt 
som til å oppheve den norske konsesjonslo
ven, hvis det skulle vise seg nødvendig?

Buttedahl: M indretallets  ta lsm ann, G u nnar  
Berge, stiller igjen en rekke spørsm ål som 
han vet at vi ikke kan svare på idag. Vi har  jo  
bedt om denne utredningen, for b l .a .  å få 
klarlagt disse spørsm ålene.  Jeg tror ikke 
Berge forvente r  at vi skal kunne gi et ja- eller 
nei-svar på  disse spørsm ålene allerede i dag.

Sedan diskussionen förklarats  avslutad 
skedde votering medelst  vote ringsappara t be 
träffande utskotte ts  förslag till rek o m m en d a
tion och reservan te rnas  förslag att rådet icke 
m åtte företaga sig något i anledning av med- 
lemsförslagen.

För u tsko tte ts  förslag röstade:
E sko  Aho, Arne A ndersson ,  Jo  Benkow, 

Jens Bilgrav-Nielsen, Johan  Buttedahl,  Ola- 
fur G. E inarsson,  Rune G ustavsson ,  Carl 1. 
Hagen, F lemming H ansen ,  Ivar  Hansen,  
K aren T hurøe  H ansen ,  Margit Hansen- 
Krone,  Elsi Hetem äki-O lander,  Liisa Hil
pelä, Tytti  Isohookana-A sun m aa ,  Olof Jan s 
son, Karen Højte Jensen ,  Gunnel Jonäng, 
Hannu K em ppainen ,  Agnar Nielsen, Hans 
Nyhage, Helena Pesola . Per  Pete rsson . Páll 
Pétursson. H åkon Randal,  Heikki Riihijärvi, 
G unvor  Schnitler,  Arne Skauge, Jens Stef
fensen, Pär S tenbäck , Ingrid Sundberg ,  Ilkka 
Suominen, Sten Svensson . Karin Söder,  Pe
der Sønderby,  Pette r  Thom assen .  Friðjón 
Þórðarson, Hans Olav Tungesv ik ,  Ole Gabri
el Ueland, Odd With och M arjatta Väänänen.

För reservante rnas  förslag röstade:
Georg A ndersson ,  L ennar t  A ndersson ,  

M argrete Auken, G u nnar  Berge, G ro  Harlem 
Brundtland, Kaj Bärlund, Bjarne M ørk Ei- 
dem , Lahja Exner,  Karin F lodström , Arne
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Gadd, Kirsti Kolle Grøndahl ,  E iður Guðna- 
son, J. K. H ansen ,  G uðrún  Helgadóttir ,  Paul 
Jansson ,  T yra  Johan sson ,  Anker  Jørgensen .  
Arvo K em ppainen ,  Sakari Knuutti la ,  H an n a  
Kvanm o, Preben Lange, Grethe  L undblad. 
Astrid M urberg M artinsen,  G u n n ar  Nilsson, 
Sture Palm, E rlendur  Patu rsson ,  J immy 
Stahr, B ernhardt Tas tesen ,  Pekka Tuom inen, 
Pirkko Turpeinen  och Lars W erner.

Stefån Bened ik tsson  a v sto d  frå n  a tt rösta.

Frånvarande  var:
Mikko Elo, G u tto rm  H a n sen ,  Ole H enrik

sen, Erkki Liikanen, Paavo L ipponen, Peter  
M uurm an, Helge Adam  Møller, Inge Fischer  
Møller, O d var  Nordli,  Pétu r  Sigurðsson. 
Reiulf Steen, O tto  S teenhold t,  Laurits  T ø r 
næs och Ola Ullsten.

R eko m m en d a tio n en  hade sålunda  antagits  
m ed  41 röster m o t 31. 1 m edlem  a v sto d  frå n  
a tt rösta.

6

C 3/e: Berättelse från Nordiska investerings
banken

Ekonom iska  u tskotte t  hade föreslagit, att 
Nord iska  rådet måtte lägga berä tte lsen  om 
Nord iska  investe ringsbankens  verksam het  
1983 och kon tro llkom m itténs  berä ttelse  till 
handlingarna.

Ivar Hansen: Fru præsident! Jeg kan for så 
vidt angår Den nordiske Investeringsbank 
henvise til den  beretning, som er  omdelt til 
m edlem m erne af N ord isk  Råd, og hvora f  det 
fremgår, at bankens  virksom hed til stadighed 
øges, at bankens grundkapita l ,  som man vil 
vide, jo  for nylig er  blevet fordoblet.

Det er  økonom isk  udvalgs opfatte lse , at 
bankens  ordinæ re  udlånsv irksom hed er kom 
met ind i faste ram m er.

Jeg skal også -  kun for en ordens  skyld -  
nævne, at bankens beretning og regnskaber 
selvfølgelig er gennem gået a f  revisionen og af 
den kontro lkom ité ,  som Nord isk  Råd selv 
vælger m edlem m erne til, og at hverken revi
sorerne eller kontro lkom iteen har fundet no
get at bem ærke .  Jeg skal derfor  så igen kun 
med henvisning til den udm æ rkede  beretning.

der  er om delt ,  anbefale, at man vedtager  
økonom isk udvalgs forslag om  at tage N o r 
disk Invester ingsbanks v irksom hed i 1983 og 
kontro lkom iteens  beretning til efterretning.

M edens jeg  alligevel er  på talers tolen, må 
jeg  m åske gøre den bem ærkn ing  til dagsor
denens  punkt 8 -  bere tn ing fra nordisk pro- 
jek teksportfond  -  hvor  Ola Ullsten er udval
gets ta lsm and, at også her  er udvalget enigt 
om at indstille, at bere tn ingen tages til ef ter
retning, og det sam m e er  tilfældet for så vidt 
angår punkt 14 på dagsordenen ,  h vo r  jeg  er 
talsmand for udvalget.  Også he r  indstiller 
man, at bere tn ingen fra N ord isk  Industrifond 
tages til efterretning a f  plenarforsamlingen.

Sedan diskussionen förklarats  avslu tad ,  bi
fö lls  u tsko tte ts  fö rs lag .

Páll Pétursson övertog härefter  ledningen 
av förhandlingarna

7
C 15/e: 3: Berättelse från Nordiska projektex- 
portfonden

E konom iska  u tskotte t  hade föreslagit, att 
Nord iska  rådet måtte lägga berä tte lsen  till 
handlingarna.

U tsko tte ts  fö rs la g  bifölls.

8
A 664/e: Medlemsförslag om nordiska mjuka 
projektinvesteringslån

E konom iska  u tskotte t  hade föreslagit , att 
N ord iska  rådet måtte an taga följande rek o m 
mendation:

Nord isk  Råd reko m m an d ere r  N ord isk  Mi
nisterråd ä u trede mulige form er for en o rd 
ning med nordiske m yke prosjektinveste-  
ringslån.

Aho: H e rr  president! Mjuka p ro jek tinve
steringslån. alltså lån på icke-kommersiella 
villkor för projekt i u tvecklingsländer,  d isku
terades  redan 1980 rätt ingående som en m öj
lig nordisk sam arbe tsform . Detta  skedde i 
sam band  med utredningen om nordisk pro-
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jek texpo rt .  T iden var dock den gången ännu 
inte mógen för en ordning av d e tta  slag.

I e tt  medlemsförslag som väck tes  i maj 
1983 hemställdes om u pp rä t tande t  av en o rd 
ning med nordiska projektinvesteringslån. 
Motiven bakom  förslaget var b l .a .  att  u t 
vecklingsländernas möjligheter att  f inansiera 
sitt s to ra  behov av kapitalvaror  genom  mjuka 
projektinvesteringslån skulle förbättras ,  vil
ket var  synnerligen viktigt i ett läge dä r  den 
ek onom iska  situationen i u tvecklingsländer
na närm ast  var katastrofal.

De m juka projektinvesteringslånen skulle 
u tgöra en naturlig utbyggnad av de nordiska 
projek tinvester ingslånen och vidare skulle 
lånen säkra de nordiska  länderna en likvärdig 
konkurrenssituation  med de stora industr i
länderna, dä r  de t redan finns arrangem ang av 
d e tta  slag.

Ett  system  för nordiska mjuka projek tin
vesteringslån kräve r  ett noggrant förarbete . 
Vid behandlingen av saken i ek onom iska  u t
skottet  har det också  blivit klart att det finns 
en rad principiella frågor som bör  lösas innan 
man kan gå vidare. I u tsko tte ts  be tänkande 
om saken näm ner  vi bland frågor som bör 
utredas,  frågan om en ordning av de tta  slag 
skall f inansieras från ex isterande nationella 
biståndsmedel eller genom  nya anslag, i vil
ken grad lånen skall räknas som bistånd eller 
inte. problemet med att de olika nordiska län
derna har  olika nationella o rdningar med 
mjuka lån samt de nordiska ländernas inter
nationella förpliktelser på om rådet.

E konom iska  u tskotte t  föreslår att N ord is 
ka rådet rekom m end erar  N ord iska  minister
rådet att  u treda  möjliga form er för en ordning 
med nordiska mjuka projektinvesteringslån.

H err  president! Jag får yrka bifall till u t 
skottets  förslag.

Sedan diskussionen förklarats avslutad 
skedde votering medelst voteringsappara t be 
träffande utskotte ts  förslag till rek o m m en d a
tionen.

För  rekom m endationen  röstade:
E sko  Aho, Arne Andersson .  Georg A n 

dersson, Lennart  Andersson .  Margrete A u 
ken. Stefån Benediktsson , Jo  Benkow, G u n 
nar Berge, Jens Bilgrav-Nielsen, Johan  B ut
tedahl,  Kaj Bärlund, Bjarne Mørk Eidem, 
Olafur G. E inarsson, Karin F lodström , Arne

Gadd , E iður G u ðnason ,  R une G ustavsson ,  
Flem ming H ansen ,  Ivar  H an sen ,  J. K. H a n 
sen, K aren  Thurøe  H ansen ,  Margit Hansen- 
Krone,  G uðrún  Helgadöttir,  Elsi Hetem äki-  
Olander, Liisa Hilpelä, Tytti  Isohookana- 
A sunm aa, Olof Jansson , Paul Jansso n ,  Karen 
Højte Jensen ,  Tyra  Johansson ,  Gunnel J o n 
äng, A nker  Jørgensen ,  H an n u  K em ppainen ,  
Sakari Knuutti la ,  H anna  K vanm o, Preben 
Lange, Astrid M urberg  M artinsen , Helge 
Adam  Møller, Agnar Nie lsen,  G u nnar  N ils
son, H ans N yhage , Sture Palm, Helena  P e 
sola, Per  Petersson, Påll Pétu rsson ,  Heikki 
Riihijärvi,  Arne Skauge, J im m y Stahr,  O tto  
Steenhold t,  Jens  Steffensen, Ingrid S u n d
berg, Sten Svensson , Karin Söder,  Peder  
Sønderby , B ernhardt T as tesen ,  Pe t te r  T h o 
massen, Friðjón Þórðarson ,  H ans Olav 
Tungesvik, Pekka Tuom inen , Pirkko Tur- 
peinen, Ole Gabriel Ueland , Ola Ullsten, 
Lars  W erner  och M aija t ta  Väänänen.

Carl I. Hagen a v sto d  från a tt rösta.

F rånvarande var:
G ro Harlem  Brundtland,  Mikko Elo,  Kirsti 

Kolle Grøndahl,  Gu ttorm  H ansen ,  Ole H e n 
riksen, Arvo K em ppainen ,  Erkki Liikanen, 
Paavo L ipponen, Grethe  L undb lad ,  Peter  
M uurm an, Inge F ischer  Møller, Odvar  
Nordli,  E rlendur Patu rsson ,  H åkon  Randal,  
G unvor  Schnitler,  Pétu r  Sigurðsson. Reiulf 
Steen, Pär S tenbäck, Ilkka Suom inen , L au 
rits Tørnæ s, Lahja E x n er  och Odd With.

R eko m m en da tio n en  hade sålunda  an ta g its  
m ed  64 röster. 1 m ed lem  a v sto d  frå n  a tt rös
ta.

9
B 48/e: Ministerrådsforslag om en vidareut
veckling av Nordiska investeringsbankens re
gionallåneordning

Ekonom iska  u tsko tte t  hade föreslagit , att 
N ord iska rådet i anledning av ministerråds- 
forslaget måtte antaga följande rek o m m en d a
tion:

Nord isk  Råd reko m m an d ere r  Nord isk  Mi
nisterråd ä vedta  en videreutvikling av N o r 
disk Investeringsbanks regionallåneordning i 
sam svar med ministerrådsforslag B 48/e.
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Ólafur G. Einarsson (ekonom iska u tsk o t
tets talesman): H e rr  president! N ord iska  
investeringsbankens (NIB) regionallåneord
ning infördes år 1980 och framlades för N o r 
diska rådet som en del av ministerrådsförsla- 
get B 28/e om handlingsprogram  för nordiskt 
regionalpolit iskt sam arbe te .  Syftet med låne
ordningen var att skapa möjligheter för f inan
siering av investeringar av nordiskt regional
politiskt intresse i u tvecklingsom råden i N o r 
den. Regionallåneordningen är  uppbyggd så 
att N1B lånar upp kapital på den internatio
nella kapitalm arknaden. Detta  kapital lånas 
sedan vidare till nationella kreditinsti tu tioner 
som adm inis tre ra r  lån till konkre ta  närings- 
livsprojekt.

L åneordningen evaluerades  1983. Det v isa
de sig då, att erfarenheterna  av låneordning
en varierade länderna  emellan, bl. a. på grund 
av varierande möjligheter att  erhålla lån på 
annat sätt och varierande kreditpolitik. L å n e 
ordningen bedöm s ha haft s törst effekt i Is
land och på Färöarna .  E rfa renhe te rn a  i 
Norge bedöm des  också  positiva, m edan de 
var b landade i Sverige. Lånen  var  d ä rem ot av 
förhållandevis ringa intresse i Finland.

I ministerrådsforslaget,  som nu framläggs 
för rådet,  föreslås bl. a.

att försöksperioden förlängs fram till den  1 
april 1986;

att Grönland om fattas  av låneordningen; 
att låneramen för år  1984 fastställs till 80 

miljoner norska k ronor  och det totala lånebe
loppet för 1985—1986 till knappt 400 miljoner 
norska kronor;

att 4 0 %  av låneram en reserveras  för Väst- 
norden;

att frågan om hur  låneordningen kan göras 
m era attrak tiv  bör utredas och avgöras natio
nellt

och slutligen att låneordningen evalueras 
1985.

I sitt be tänkande över  m inis terrådsforsla
get (B 28 le ) om handlingsprogram  för nor
diskt regionalpolitiskt sam arbe te  lade ek o n o 
miska u tskotte t  avgörande vikt vid att regio
nallåneordningen skulle kun na  öka  tillgången 
till kapital för regionalpolitiska åtgärder. U t 
skottet  förutsatte ,  att regionallåneordningen 
inte skulle m edföra m otsvarande reduktion 
på nationellt plan av regionalpolitiska insat
ser till i frågavarande om råden .  U tskotte t  för
utsatte  vidare att lånevillkoren skulle vara

som N IB :s  norm ala villkor, u tan  inslag av 
subsidier.

E konom iska  u tsko tte t  går nu in för att 
s tödja förslaget om  att förlänga försöksperi
oden. Det har länge varit u tsko tte ts  åsikt att 
V ästnorden  är ett om råde som bör prioriteras 
högst i regionalpolit iskt sam m anhang. Därför 
ansluter  u tskotte t  sig till förslaget om att 
Grönland nu skall om fattas  av låneordningen 
och att 40%  av låneram en reserveras  för 
Västnorden. U tskotte t  anslu te r  sig vidare till 
förslaget om att utredning av hur lånen kan 
göras m era a t trak tiva bör  ske nationellt.  D e t
ta hänger sam m an med det förhållandet att 
kreditpolitiken, som är  blott en del av regio
nalpolitiken, väger olika i de skilda länderna. 
Särskilt a tt rak tiva  nordiska regionallån kan 
därför ha oönskade kon sekven se r  på vissa 
håll.

Som jag  tidigare näm nde har  regionallåne
ordningen inte fungerat tillfredsställande i 
Finland och mindre än en tredjedel av de 
medel som stått till förfogande har d ispone
rats.  Enligt vad u tskotte t  kunnat  erfara ligger 
o rsakerna  härför i att  behove t av regionallån i 
stort kunnat tillfredsställas på den nationella 
lånem arknaden . Det är  därför  knappast skäl 
att  kritisera utformningen av den nordiska 
låneordningen på denna punkt.

E konom iska  u tskotte t  föreslår därför att 
Nord iska rådet r ekom m end erar  N ord iska  mi
nisterrådet att beslu ta  om  en v ida reu tveck
ling av N ord iska  investeringsbankens regio
nallåneordning i öve rensstäm m else  med mi
nisterrådsforslag B 48le.

Hagen: Hr. president! Det er to hov ed m e
toder man kan bruke for å gi hjelp til bedrifter 
i spesielle om råder.  Den ene er  å gi særle t
telser når  det gjelder skatter  eller avgifter, og 
den andre er å gi tilskudd en ten  i form av 
subsidierte lån eller som  direkte pengetil
skudd. Fordi billige, subsidierte lån vil virke 
konkurransevridende overfor  annen virk
som het i det sam m e om råd e t ,  er  jeg  kom m et 
til at den særbehandling  man gir enkelte b e 
drifter i enkelte o m råder ,  bør være ikke-kon- 
kurransevridende , altså særlig i form av en 
lavere arbeidsgiveravgift for alle bedrifter i 
de om råd er  man ø nsker  å  s tyrke.  Jeg kan 
derfor  av prinsipielle grunn er  ikke gå inn for å 
forlenge den nåvæ rende  ordningen. G jennom
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en lavere arbeidsgiveravgift som vil virke likt 
for all aktivitet i de om råd er  man ø nsker  å 
t ilgodese, vil man selvfølgelig også sette be 
driftene i s tand til å  skaffe seg de lån de måtte 
trenge på det ordinære kredittm arked ,  helst 
gjennom de private kredittinstitusjoner.

Jeg ø nsker  derfor  å s tem m e " n e i ”  i denne 
saken.

Agnar Nielsen: Hr. præsident! Det e r  af  
meget s to r  vigtighed, at vi, der  skal arbejde 
inden for Nord isk  Råd, sæ tte r  os ind i h inan
dens prob lem er  på de forskellige felter. T i
dens æ ndringer vil altid ram m e én mere end 
en anden ,  særlig på det økonom iske  område.

F o r  os færinger, som i m odsætning til de 
større  nordiske lande blot har  et enkelt ek s 
por terhverv ,  nemlig fiskeriet, blev det et 
stort økonom isk problem , at vi blev afskåret 
fra fjernfiskeriet og skulle omlægge til nærfi
skeriet.

N å r  man tæ nker  på  det økonom iske samar- 
bejdstiltag, udviklingen a f  N o rd en  som hjem 
m em arked  og sam ordningen a f  den  generelle 
økonom iske  politik, så har  de t nok haft størst 
indflydelse på det økonom iske  forløb i de 
centrale dele af  Norden. Man har derfor  ikke 
været tilfreds med den regionale balance i 
Norden.

Jeg vil understrege,  at vi bør  bestræ be os 
meget kraftigt på at forbedre den regionale 
balance ved at styrke den regionalpolitiske 
indsats.

Jeg vil med det sam m e sige, at de t er  med 
sto r  t ilfredshed, jeg  n o te re r  mig m inis terrå
dets  forslag om en ny forsøgsordning for N o r 
disk Invester ingsbanks regionallåneordning. 
Færingers erfaringer med den tidligere for
søgsordning har været yderst  positive, som 
det også fremgår a f  ministerrådsforslaget om 
en videreudvikling a f  Nord isk  Investerings
banks  regionallåneordning. Jeg citerer:

" D e t  opplyses,  at relativt sett har  regional
låneordningen hatt s tørst  effekt på Fæ røerne  
og i I s land .”

Jeg er  derfor  meget tilfreds m ed. at man 
forestiller sig en betydelig del a f  låneram m en 
afsat til V estn ordenom råde t ,  dvs. G rønland. 
Island og Færøerne.

Jeg vil give forslaget min bedste  an befa
ling.

Sedan d iskussionen förklarats  avslutad 
skedde votering medelst  vote ringsappara t  be 
träffande u tsko tte ts  förslag till r ek o m m en d a
tion.

För  rekom m endationen  röstade:
Esko  Aho, Arne A ndersson ,  L en n a r t  A n

dersson, Margrete Auken, Stefån Benedikts- 
son, Jo Benkow, G u nnar  Berge, Jens  Bil- 
grav-Nielsen, Johan Buttedahl. Kaj Bärlund, 
Bjarne M ørk E idem , Olafur G. E inarsson , 
Karin  F lodström , Arne G add ,  E iður  Guðna- 
son. Rune G ustavsson ,  Flem ming H an sen ,  J. 
K. H ansen ,  Karen Thurøe  H a n sen .  Margit 
H ansen-K rone ,  Guðrún  H elgadöttir ,  Elsi He- 
tem äki-Olander,  Liisa Hilpelä, O lo f  Jansso n ,  
Paul Jansson , K aren  Højte  Jensen ,  T yra  J o 
hansson, Gunnel Jonäng, A n ker  Jørgensen ,  
Arvo Kem ppainen , Sakari Knuutti la,  P reben 
Lange, Grethe  Lundb lad , Astrid  M urberg  
M artinsen, Helge Adam  Møller, Agnar Nie l
sen, G u nnar  N ilsson, H ans  N yhage ,  Sture 
Palm, Helena  Pesola , Per  Pete rsson ,  Påll Pé- 
tursson , Heikki Riihijärvi,  Arne Skauge, 
J immy Stahr, O tto  S teenhold t,  Jens  Steffen
sen, Ingrid Sundberg, Sten Svensson ,  Karin 
Söder,  Peder  Sønderby ,  Pette r  T hom assen ,  
Friðjón Þórðarson , Hans Olav Tungesv ik.  
Pekka T uom inen, Pirkko T urpeinen ,  Ole 
Gabriel Ueland och Ola Ullsten.

M ot rekom m end ationen  röstade  Carl I. 
Hagen.

F rånvarande var:
Georg  A ndersson ,  Lah ja  E xner ,  Gro H a r 

lem Brundtland,  M ikko Elo, Kirsti Kolle 
Grøndahl,  G u tto rm  H ansen ,  Ivar Hansen, 
Ole H enriksen , Tytti I so hookana-A sunm aa.  
H annu K em ppainen ,  H a n na  K vanm o , Erkki 
Liikanen, Paavo Lipponen , Peter  M uurm an, 
Inge F ischer Møller, O d var  Nordli,  E rlendur  
Patursson, H åkon Randal.  G u nvor  Schnitler,  
Pétur  S igurðsson, Reiulf S teen,  Pär S ten 
bäck, Ilkka Suominen, B ernhardt Tas tesen .  
Laurits  Tørnæ s,  L ars  W erner,  Odd With och 
Marjatta Väänänen.

R eko m m en da tio nen  hade så lunda  an tag its  
m ed  58 röster m ot / .
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B 49/e: Ministerrådsforslag om en förstärk
ning och utveckling av Nordkalottsamarbetet

E konom iska  u tskotte t  hade föreslagit,  att 
Nord iska  råde t  i anledning av m in is terråds
forslaget måtte an taga  följande rek o m m en d a
tion:

Nord isk  Råd rekom m and erer  Nord isk  Mi
nisterråd å forsterke og videreutvikle Nord- 
ka lo ttsam arbe idet,  vesentlig i sam svar  med 
retningslinjene som trekkes  opp i minister
rådsforslag B 49/e.

10

Arvo Kemppainen: H e rr  president!  E k o n o 
miska u tskotte t  hemstä llde i Helsingfors 1982 
i sitt be tänkande  ö ve r  minis terrådets  berä t te l
se bl. a. att ministerrådet på basen  av rapp o r
ten ” N aturgass  i N o rd ”  skulle u ta rbe ta  ett 
nytt handlingsprogram för regionalpolitik. 
Senare har u tsko tte t  be tonat  att  N o rd k a lo t
ten och Västnorden  ä r  de två  högst prioritera
de gränsregionala sam arbe tso m råden a .

Ministerrådet har  nu u ta rbe ta t  ett  konkret 
ramförslag till hur N o rdka lo t tsam arbe te t  bör  
konkretiseras. Förslaget bygger på  ett förslag 
av N o rdkalo ttkom m ittén  (N K K ) och sy n 
punkter  från be rörda  äm betsm annakom m it-  
téer. H uvudko nk lus ionerna  i förslaget gäller 
bl. a. fö rstä rkande t av handels- och industr i
sam arbetet  på  N ordkalo tten ,  fö rbättrandet 
av sam ordningen av de resu rse r  som finns i 
fråga om forskning och högre utbildning, u t 
vecklandet av sam arbe te t  mellan de nationel
la planerings- och utbyggnadsm yndigheterna  
i respektive län/fylken för s tärkandet  av n ä 
ringslivet samt ökade nationella och nordiska 
resu rse r  till om rådet.

E konom iska  u tskotte t  u t tryck er  i sitt b e 
tänkande ö ver  förslaget sin tillfredsställelse 
över  att det nu finns ett  förslag för att fö rs tä r
ka och v idareutveckla  N o rd k a lo t tsam a rbe 
tet.  Vi kon sta te ra r  vidare att de t är  utm ärk t  
at t  man i förslaget lägger så s to r  vikt vid att 
öka möjligheterna för att uppnå positiva ef
fekter  vid eventuella  fynd av olja och gas 
u tanför  N ordnorge .  Personligen vill jag  ta till
fället i akt och ytterligare u n ders t ryk a  b e ty 
delsen av de tta ,  i all synnerhe t  som det inte 
direkt finns om n äm nt i förslagets h u v u d k o n
klusioner.

Jag vill i de t ta  sam m anhang också  påm inna

om att a rbe ts löshe ten  på N o rd ka lo tten  är  tre 
gånger större än landsgenom snitte t  i respekti
ve land vilket i och för sig förpliktar till ökade 
ansträngningar såväl på nordisk  som  natio
nell nivå på de t ta  om råde. Det bör note ras  att 
ek onom iska  u tsko tte t  i sitt be tänkande  k o n 
sta terar  att det regionalpolitiska sam arbe te t  
budgetmässigt bör  upprioriteras  också  genom 
att öka  projektfinansieringen från nuvarande 
3 milj. N O K  till 10 milj. N O K  inom regional
politiken och speciellt inom k a lo t tsam arbe
tet.

Det är  ytterst  viktigt att få in ka lo t tsam ar
betet på en organ iserad,  målinriktad nivå. 
Åläggandet av kom m u n er  och an d ra  m yndig
he ter  att  delta i u tveck landet  av de t ta  sam ar
bete skapa r  en grund för ett bes tående  sam ar
bete. Personligen vill jag  d essu tom  betona 
det sam arbe te  och umgänge som olika folk
rörelser  och enskilda m edborgare  frivilligt fö
retar. Sålunda kan man i de t ta  sam m anhang 
inte låta bli att  näm na fredsdagarna  på N o rd 
kalotten,  som också  de t ta  å r  från hela Nord- 
ka lo ttom rådet sam lar  hundrata ls  m änniskor 
som är in tresserade av N o rdka lo t tens  framtid 
och fred till en gem ensam  sam m ankom st i 
Luleå.

H e rr  president! Med hänvisning till vad jag 
här anfört får jag  yrka  bifall till u tskotte ts  
hemställan.

Margit Hansen-Krone: Hr. president!
Nordkalo tten  har g jennom tidene spilt en 
sentral rolle i det uformelle nordiske sam ar
beid. I his torisk sam m enheng er  den tid sam 
arbeidet har vært formalisert gjennom offent
lige og politiske organer,  meget,  meget kort.

Det tidligere sam kvem  mellom nasjonene 
på kalotten var basert  på handelsv irksom het 
og varebytte .  Varene bestod  fortrinnsvis av 
p rodu k ter  laget av stedegne råva re r  og tilpas
set det lokale m arked  og behovet til fo rbru
kerne på  N o rdkalo tten .  H andelen  og v a re 
bytte t  var  nødvendig for  å  kunne overleve,  og 
ble ikke s toppet av grenser ,  toll- og avgifts
bestem m elser .

Hand i hand med handelen fulgte ku ltu ru t
vekslingen, h vo r  språket  spilte den absolu tt  
viktigste rolle. Språket åpnet  for muligheter 
for den enkelte  — men skapte  også stengsler 
som ikke bare har  begrenset,  men avskåre t  
mange menneskelige utfoldelsesm uligheter 
og skapt sosiale skiller.
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Med min bakgrunn fra et tre-språklig di

strikt i Norge har jeg  lyttet med den største 
forståelse og sympati til f innenes engasjerte 
innlegg i generaldebatten  om det finske 
språks plass i svensk skole. Jeg tro r  at sp rå
ket -  eller språkene -  frem deles vil komme 
til å  spille en stor, om ikke avgjørende, rolle i 
arbeidet med å utvik le et virkelig godt øk o no 
misk samarbeid i tråd med ministerrådsfor
slaget.

Nordkalo ttsam arbeide t  har vært holdt godt 
i gang av ildsjeler, private foreninger og in
teresser te  forretningsfolk. E tte r  hvert er a r 
beidet blitt organisert  og fått politisk og del
vis også offentlig s tøtte. Imidlertid  innebærer  
ministerrådsforslaget en ny giv. N å  vil an sv a 
ret ikke lenger flyte eller sveve i de t blå. Det 
vil bli s tørre effektivitet også fordi organisa
s jonsform en blir s tram m et noe inn. Dermed 
vil beslu tn ingsprosessen kunne gå meget ra 
skere enn tilfellet er  nå. Og dette er meget 
viktig fordi mange pros jek te r  og idéer venter 
på å bli realisert.

M inisterrådsforslaget ta r  opp flere om råder 
innsatsen bør konsentreres  om. Selv er  jeg 
overbevis t  om at turisme og småindustri  sett i 
sam m enheng har store utviklingsmuligheter. 
Det var nemlig med hensikt jeg  innledet med 
en smule historikk, fordi N ordkalo tten  på 
grunn av kom m unikasjonsløshet og den tidli
gere isolerte geografiske plassering i forhold 
til de sentrale o m råd er  i N o rd en  og Europa 
for øvrig har bevart  meget av sitt opp rin ne
lige miljø, særlig gjennom primærnæringene 
og handverket.  H e r  finnes god, gammel 
brukskunst-  og husflidstradisjoner som er 
spesielle på grunn av at svensk, finsk, samisk 
og norsk kultur har hatt så nær tilknytning til 
hverandre.  En system atisk  utbygging av tu 
ristnæringen kan også bli avgjørende for at 
det kan skapes sm åindustr iprosjek ter  basert 
på de nevnte  tradisjoner, men også med nye 
form er og gode. m oderne design.

Men det er ikke forsvarlig å investere mil
lionbeløp i turisme bare med tanke på som 
merdrift. Dette er  også en stor hem sko  i a r 
beidet med å skape trygge arbeidsplasser. 
Nordkalo tten  må derfor  bygge ut v in tertu ris
men. Forsiktige forsøk på dette  har  vist at 
mulighetene for helårsturisme så absolutt er 
til s tede. Man bør bygge ut en hotell- eller 
motellkjede på Nordkalo tten .  Vi m å utny tte  
kom mersielt de spesielle forhold med lys og

mørke, slik vi allerede gjør når det gjelder 
salget av midnattso len ,  som for øvrig oftest 
gl imrer ved sitt fravær.  Alt ligger til rette  for 
at det innenfor om rådet  kan etableres tilbud 
til turis ter som ingen andre s teder  i verden 
kan by på  eller konkurrere  med.

En slik utbygging vil kreve kapital. Vi har 
alle muligheter,  men ikke kapital til en slik 
utbygging. Kapital kan skaffes dersom  vi får 
et friere penge- og aksjem arked  i N orden .  Jeg 
hadde håpet at iallfall rådsm ed lem m ene  fra 
Nordkalo tten  ville se de muligheter som fore
ligger i et friere kapital- og aksjem arked  i 
Norden  for å utbygge næringslivet i de tte  o m 
rådet. Et friere aks jem arked  vil gi innbyg
gerne på N ord ka lo t ten ,  som ikke er  de store 
kapitaleiere, muligheter til å bli m edeiere i 
utbyggingsprosjektene. Dette  vil skape inte
resse og samhørighet på tvers  av grensene.

Sedan diskussionen förklarats  avslutad 
skedde votering medelst  vote ringsappara t b e 
träffande u tsko tte ts  förslag till r ek om m en d a
tion.

För  rekom m endationen  röstade:
Esko Aho. Arne A ndersson ,  Georg A n

dersson, L ennar t  Andersson , M argrete  A u
ken, Stefån Benediktsson , Jo  B enkow, G u n 
nar Berge, Johan  Buttedahl, Kaj Bärlund. 
Bjarne Mørk E idem , Olafur G. E inarsson,  
Lahja E xner ,  Karin F lodström , Arne Gadd, 
Eiður G u önason ,  Rune G ustavsson ,  Carl I. 
Hagen, Flem ming H ansen .  J. K. Hansen, 
Karen T hurøe  H ansen ,  Margit  Hansen- 
Krone, Guðrún  Helgadöttir,  Elsi Hetem äki-  
Olander, Liisa Hilpelä, O lof  Jansson .  Paul 
Jansson , K aren  Højte Jensen ,  T yra  Jo han s
son, Gunnel Jonäng, A n ker  Jørgensen ,  Arvo 
Kem ppainen , H annu  K em ppa inen ,  Sakari 
Knuuttila,  Preben Lange, G rethe  Lundblad . 
Astrid M urberg  M artinsen,  Helge A dam  M øl
ler, Agnar Nielsen, G u nnar  Nilsson, Hans 
Nyhage, Sture Palm, E rlendur  Patursson,  
Helena Pesola, Per Pete rsson ,  Påll Péturs- 
son, Heikki Riihijärvi,  G u n vo r  Schnitler,  
Arne Skauge, Reiulf S teen,  Otto  Steenhold t,  
Jens  Steffensen, Ingrid Sundberg ,  Sten 
Svensson , Karin Söder, Pette r  Thom assen .  
Friðjón Þörðarson , H ans  Olav Tungesvik, 
Pekka T uom inen, Pirkko Turpeinen ,  Ole 
Gabriel Ueland, Ola Ullsten och M arjatta 
Väänänen.
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Frånvarande  var:
Jens Bilgrav-Nielsen, Gro H arlem  B ru nd t

land. Mikko Elo, Kirsti Kolle G røndahl,  G u t
torm H ansen .  Ivar  H ansen .  Ole Henriksen , 
Tytti I sohookana-A sunm aa,  H anna  K vanm o. 
Erkki L iikanen, Paavo Lipponen, Peter  
M uurm an, Inge F ischer  Møller, Odvar  
Nordli,  H åkon  Randal,  Pétur  Sigurðsson, 
Jimmy Stahr, Pär  S tenbäck . Ilkka Suominen. 
Peder Sønderby, B ernhardt Tas tesen ,  L au 
rits Tørnæ s,  Lars  W erner  och Odd With.

R eko m m end a tio n en  hade sålunda antagits  
m ed  63 röster.

11
A 677/e: Medlemsförslag om effektivare kon
troll av nordiska projekt

Ekonom iska  u tskotte t  hade föreslagit, att 
Nord iska  rådet i an ledning av medlemsförsla- 
get m åtte an taga följande rekom m endation: 

Nord isk  Råd rekom m and erer  Nord isk  Mi
nisterråd å sette iverk tiltak for å få istand en 
m er effektiv kontroll  av sin prosjektvirksom - 
het.

Sten Svensson: H err  president! Förs lags
ställarna till de t medlemsförslag som rådet nu 
behandlar  vill ha å terhållsam het vid d ispo
nering av offentliga medel och noggrann kon
troll av enskilda projekt för att effektivisera 
utnytt jandet av anslagen. F öreträdare  för 
m odera ta /konservativa  och cen te rpar t ie r  i rå
det hemställer därför  i sitt medlemsförslag. A 
677/e, att  rådet skall rekom m end era  minister
rådet att  vidta å tgärder  i de t ta  syfte.

Förslagen ligger klart i linje med femman- 
nakom m itténs förslag som bl. a. innebär en 
rad åtgärder  för effektivisering och bättre  re 
sursutnyttjande inom det nordiska sam arbe
tets ram. H uvudändam åle t  för femmanna- 
kom mittén är  att stärka parlam entarikernas  
roll genom att skapa en organisation med 
klarare ansvarsfördeln ing  och en minskad 
koncen tra tion  pä politiska detaljfrågor.

E konom iska  u tskotte t  be tonade vid no
vem bersam m anträde t  i M arieham n 1983 be 
hovet av å terhållsam het vid disponering av 
offentliga medel och noggrann kontroll  av e n 
skilda projekt för att effektivisera u tny tt jan

det av anslagen. En särskild anledning för 
u tsko tte t  a tt  ta  upp dessa  frågor va r  den o m 
ständigheten att förslag hade lagts fram om 
en be tydande uppräkning av anslagen till p ro
jek tverksam he ten .

E konom iska  u tskotte t  påpekade i sitt utlå
tande till rådets  budgetkom m itté  att det var 
en fördel om N o rd iska  ministerrådet gick ige
nom sina kontro llru tiner  för att försäkra sig 
om att budgetm edlen an vänd s  så rationellt  
som möjligt.

Den rent räkenskapsm äss iga  revisionen 
vid ministerrådet skeren l ig t  ett  särskilt regle
mente. Någon fastare ordning för innehålls- 
mässig sakrevision av de olika projekten 
finns därem ot inte. Kontrollen utövas genom 
att de flesta projekten har s. k. s tyrgrupper 
som initierar projek ten  och följer arbetets  
gång och rappo rte ra r  till vederbörande äm- 
betsm annakom m itté .  A nsvare t  för den inne- 
hållsmässiga värderingen faller därför y tterst 
på det kontro llerande parlam entariska orga
net,  dvs. på oss själva i N o rd iska  rådet.  Det 
stora antalet projekt och dessas  ofta tekniska 
karak tär  gör  denna  kontrolluppgift svår  att i 
praktiken utföra effektivt.

Det är därför  angeläget att  ett större antal 
av projekten under  ministerrådet kan bli före
mål för en grundlig efterhandsgranskning . I 
de t aktuella m edlemsförslaget framställs  ö n s 
kemålet om att söka u tform a en modell för 
kontroll av p rojek tm edlens  användning ge
nom att på något sätt kom plette ra  den rä 
kenskapsm ässiga  revisionen med vad som i 
Sverige benäm ns förvaltningsrevision. F ö r
valtningsrevision innebär granskning av en 
myndighets  eller en verksam hets  effektivitet 
och produktivitet .  I denna  granskning ligger 
en kontroll av att ve rksam heten  bedrivs på 
ett ändamålsenligt,  planmässigt och från e k o 
nom iska synpunk ter  tillfredsställande sätt.

Förvaltn ingsrevisionen av ser  att ge idéer 
och impulser till förbättringar på alla nivåer 
och i de olika av seenden  som angivits  vara 
verksam hetens  mål. Dess y t te rs ta  syfte är  att 
främja effektiviteten i statsförvaltningen.

Ö versa tt  till kontroll /sakrevision av minis
terrådsprojek t torde ett sådan t förfarande in
nebära att man identifierar och prec ise ra r  de 
mål som skall ef ters trävas  med ifrågavarande 
projekt,  klarlägger vilka ek onom iska  och 
andra  resurser  som skall använd as  samt d ä r 
efter s tuderar  effekten, dvs. i vilken utsträck-
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ning målen nåtts. Slutligen bör man relatera 
de vunna resultaten till de form ulerade målen 
och de gjorda insatserna.

Detta  kom m er att ställa ökade krav särskilt 
i två avseenden: exak tare  formulering och 
bestäm ning av de mål man vill uppnå med ett 
föreslaget projekt,  samt ökad expert insa ts  för 
att vid projek tets  avslutn ing -  och också  u n 
de r  dess gång — b edöm a i hur hög grad målet 
blivit uppfyllt.

M ålsättningen är  således att ås tadkom m a 
ett allt bä ttre  resursu tny tt jande,  vilket inte 
minst är  angeläget i en ansträngd samhälls
ekonom isk  situation.

Ett granskningsprogram  bör  sålunda läggas 
upp som om fatta r  både den rent räkenskaps- 
mässiga revisionen och kontro llen  av att de 
budgete rade  medlen används  för avset t  än d a 
mål och även i slu tändan får avsett resultat.

E konom iska  u tskotte t  har  vid sin be hand
ling av medlemsförslaget funnit att det ä r  fö r
delaktigt a tt  ett förslag till förvaltningsmodell 
kan vara färdigt så snart som möjligt och 
föreslår enhälligt a tt  N ord iska  rådet reko m 
m enderar  N o rd iska  ministerrådet att vidta å t 
gärder  för att få till s tånd en mer effektiv 
kontroll av sin projek tverksam het.

Mot denna  bakgrund får jag, herr  presi
dent.  yrka att rådet måtte an taga u tskotte ts  
förslag till rekom m endation.

Sedan diskussionen förklarats  avslutad 
skedde votering medelst vote ringsappara t be 
träffande utskotte ts  förslag till rek o m m en d a
tion.

F ör  rekom m endationen  röstade:
E sko  Aho, Arne Andersson ,  Georg  A n

dersson , Lennart  Andersson ,  Margrete A u
ken, Stefän Benediktsson , Jo  Benkow, G u n 
nar  Berge, Johan  Buttedahl, Kaj Bärlund. 
Bjarne Mørk E idem , Olafur G. Einarsson,  
Lahja E xner ,  Karin F lodström . Arne Gadd. 
Eiður G u ðnason .  Rune G ustavsson .  Carl I. 
Hagen, Flem ming H ansen ,  J. K. H ansen, 
Karen Thurøe  Hansen.  Margit Hansen- 
Krone, Guðrún  Helgadöttir,  Elsi Hetemäki- 
Olander,  Liisa Hilpelä, Tytti Isohookana- 
Asunm aa, Olof Jansson , Paul Jansson , Karen 
Højte Jensen ,  T yra  Johan sson .  Gunnel Jon 
äng. Anker Jørgensen , Arvo Kem ppainen. 
H annu  K em ppainen ,  Sakari Knuuttila,  P re 
ben Lange,  Grethe  Lundblad,  Astrid M ur

berg M artinsen, Helge A dam  Møller, Gunnar 
Nilsson, H ans  N yhage , S ture  Palm, E rlendur  
Patursson. Helena  Pesola ,  Per Petersson, 
Påll Pétu rsson ,  Heikki Riihijärvi, G unvor  
Schnitler,  J im m y Stahr,  Reiulf  S teen, Otto  
Steenhold t,  Jens  S teffensen, Ingrid S u n d
berg, Sten Svensson , Karin Söder,  Bernhardt 
Tas tesen ,  Pette r  T hom assen ,  Friðjón Þórðar- 
son, H ans  Olov Tungesv ik ,  Pekka T u o 
minen, Pirkko Turpeinen , Ole Gabriel Ue- 
land, Odd With och M aija t ta  Väänänen.

Frånv arande  var:
Jens Bilgrav-Nielsen, Gro Harlem  B rundt

land, Mikko Elo, Kirsti Kolle G røndahl,  G u t
torm H ansen ,  Ivar H ansen ,  Ole H enriksen . 
H anna  K v anm o , Erkki Liikanen, Paavo  L ip
ponen, Peter  M uurm an, Inge F ischer  Møller, 
Agnar Nielsen, O d var  Nordli,  H åkon  R an 
dal, Pétur  S igurðsson, Arne Skauge, Pär 
S tenbäck, Ilkka Suom inen , Peder  Sønderby,  
Laurits  T ørnæ s,  Ola Ullsten och L ars  W er
ner.

R eko m m en d a tio n en  hade sålunda an tag its  
m ed  64 röster.

12
A 661/e: Medlemsforslag om ett besökssystem  
mellan mindre och medelstora företag i Nor
den

E konom iska  u tskotte t  hade föreslagit , att 
N ord iska  rådet icke m åtte  företaga sig något i 
anledning av medlemsförslaget.

U tsko tte ts  fö rs la g  bifölls.

13
C 15/e: 1: Berättelse från fonden för teknologi 
och industriell utveckling och C 15/e: 2 : Berät
telse från fonden för svenskt-norskt industri
ellt samarbete (SNIF)

Nord iska  rådet beslöt att företaga o v a ns tå 
ende två saker  i ett sam m anhang.

E konom iska  u tskotte t  hade föreslagit, att 
N ord iska  rådet måtte lägga berä t te lserna  till 
handlingarna.

U tsko tte ts  fö rs la g  bifölls.
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G 22: Fråga till Nordiska ministerrådet an
gående samarbete kring datateknologins regio
nalpolitiska konsekvenser'

Aho: H e rr  president!  Motiveringen till den 
fråga jag  vill ställa har de lats  ut redan i för
väg, så  för att  spara  tid vill jag  bara  hänvisa 
till den tryck ta  motiveringen och ställa föl
jan de  fråga till ministerrådet:

Vilka åtgärder av se r  minis terrådet att vidta 
för att u tveckla ett nordiskt sam arbe te  kring 
datateknologins regionalpolitiska k o n sek v en 
ser?

S tatsrådet Thage G. Peterson: H err  presi
dent! N o rd iska  äm b etsm ann akom m ittén  för 
regionalpolitik inledde under  1983 en fö rs tu 
die ” Datateknologins regionala kon se kv en 
ser och  po ten tia le r” . F örs tud ien  skall vara 
färdig i mars  1984.

Syftet med förstudien är  att samla in m a te 
rial som kan belysa u tveck lingstendenser  be 
träffande koncentra tion  respektive d e c en 
tralisering av produktion av va ro r  och t jäns
ter i sam band med introduktion av d a ta tekn o 
logiska hjälpmedel. Materialet borde  därför  
kunna bilda bas för värdering av möjligheter 
och behov inom enskilda b ransch er ,  när  det 
gäller att ta  hänsyn till da tateknologi och  te le
teknik i sam band med regionalpolitiska ö v e r 
väganden.

Ä m betsm an nakom m itténs  speciella s ty r
grupp för förstudien skall i mitten av m ars  dra  
konklusioner  av den genom förda  studien, 
d iskute ra  vilka nya  krav dessa  ställer på re 
gionalpolitiken och föreslå  m era ingående 
studier  på om rådet .  M ot denna  bakgrund är 
det ännu för tidigt för ministerrådet att  ta 
ställning till uppföljningsåtgärder.

M inisterrådet har  i sin budget för 1984 a v 
satt 2 milj. N O K  för data teknologiska  ä n d a 
mål. R esursbehovet  till eventuell vidarefö- 
ring av förstudien kom m er att  beak tas  i sam 
band med disponeringen av dessa  medel se
nare under året.

Det kan för övrigt upplysas,  att det inom 
det regionalpolitiska s am arbe tso m råde t  p å 
går olika ak tiv ite ter  av da tateknologisk  k a 
raktär.  Jag kan näm na följande:

-  N o rd iska  institutet för regionalpolitisk 
forskning (N ord-R E F O ) har i sin egen fo rsk 
ningsverksam het engagerat sig i tem at "R e -
1 Frågan tryckt s. 2055.

14 gionala kon sek v en se r  av struk turändringar  
och teknisk  u tveck ling” .

-  På N o rd ka lo t ten  arrangerades  under  
som m aren  1983 ett e lektronik- och da ta 
forum. 1 det fo rtsa t ta  arbe te t  kom m er i sam 
verkan mellan företag  och forskning att u t 
föras en kartläggning av möjligheterna att sti
m ulera  utvecklingen inom elektronik- och d a 
tasek to rn  i regionen.

-  1 M ittnorden pågår konkret  fö rsö ksv erk 
sam het av seende kun skapsuppbyggnad  inom 
om rådet  da tors tödd  konstruk tion  och p ro
duktion, s. k. C A D/CAM -teknik .

-  F ö r  nä rva rande p laneras  också  inom 
K varken-sam arb e te t  projekt som  gäller tek 
niskt utvecklingssam arbete  och innova
tioner.

D iskussionen  fö rk la ra d es  härefter  avslu 
tad.

15
E 28: Fråga till Nordiska ministerrådet an
gående det nordiska biståndssamarbetet'

Pirkko Turpeinen: H e rr  president! N o rd is 
ka rådet uppm anade  för fyra år  sedan minis
terråde t att framlägga en plan med förslag till 
konkreta  åtgärder  för en harm onisering och 
koordinering av de nord iska  ländernas  bi
s tåndsinsa tser ,  särskilt med tanke på m o t ta 
garländernas  behov.

Jag skulle gärna  vilja fråga nordiska minis
terrådet: Vilka å tgärder  avser  ministerrådet 
vidta för att utvidga det nord iska  b is tånds
sam arbe te t?

Statsråd Haugstvedt: Æ red e  president!  De 
nordiske land har  gjennom m ange å r  sam ar
beidet for å f rem m e den økonom iske  og so
siale utvikling i utvik lingslandene, og det er 
på disse om rådene  vokst fram et mangearte t  
og vid tfavnende m øn ste r  av sam arbe jdsak ti
viteter.

Sentralt i det nordiske bis tandssam arbeide t  
s tår felles opp treden  i en rekke internasjonale 
utvik lingsorganisasjoner som F N s  utviklings
program , U N IC E F  og andre  spesialorgan 
samt innenfor V erd ensban ken  og de regiona
le utvik lingsbankene.

Videre foregår det en sam ordning av visse
1 Frågan tryckt s. 2063.
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bis tandspros jek ter  og p rogram m er mellom to 
eller flere av de nordiske land samt formell og 
informell løpende informasjon og erfar ingsut
veksling. De fellesnordiske prosjek te r  i K e
nya, T anzania  og M osam bik utgjør av den 
grunn bare en liten del av det nordiske bi
s tandssam arbe idet.

E m betsm annskom iteen  for b is tandsspørs-  
mål nedsa tte  ved sitt møte den 23. februar i år 
en arbeidsgruppe som har  fått i oppdrag å 
utarbeide en oversikt og en sammenlikning 
av de ulike fo rm er for eksis terende nordisk 
b is tandssam arbeid .  Gruppen  vil avgi rapport 
til E m betsm annskom iteen  på deres møte, 
som skal holdes i juni m åned dette  år. På 
bakgrunn av overs ik ten  vil vi vurdere be tyd
ningen av det eksis terende sam arbeid  på bi
s tandsom råde t  på nytt og studere i hvilken 
utstrekning dette  kan utvides, og i hvilken 
u ts trekning det kan effektiviseres til gagn for 
utviklingslandene.

K onklusjonene i de tte  arbeidet ta r  vi sikte 
på  å fremlegge for E m betsm annskom iteen  og 
for den rådgivende komite for b is tandsspørs-  
mål i løpet av 1984, og de vil de re t te r  bli 
drøftet i Ministerrådet.  N ord isk  Råd vil såle
des bli informert om arbeidet med denne sak i 
Ministerrådets  årsberetn ing  til neste sesjon.

Jeg vil avslutningsvis få und ers trek e  at 
ovennevnte  arbeid ikke ta r  sikte på  å endre 
den eksis terende formelle  ram m e for felles
nordiske b is tandsprosjek ter  som e r  nedfelt i 
den såkalte København-av ta len  av 5. mars 
1981.

Pirkko Turpeinen: H err  president! Jag 
tackar  minister H augstved t för svaret.  Inom 
biståndspolitiken borde man i hög grad be ak
ta u-ländernas situation i ekologiskt hän seen 
de och se de ekonom iska  fak torerna  i ett  glo
balt perspektiv. Jag vill därför ställa följande 
tilläggsfråga:

Vilka konkreta  initiativ av ser  ministerrådet 
vidta för att man inom biståndspolit iken på 
internationell nivå i högre grad skall beak ta  
de ekologiska aspek te rna  på b is tåndsarbete t?

S tatsråd  Haugstvedt: Hr. president! De 
nordiske land har  i sin vurdering av u-hjelp- 
prosjektene slik de forefinnes i dag. også i 
meget sterk grad tatt økologiske hensyn.

Dette innebærer  at vi ikke går  inn for p ro 
sjekter  som vi vet kan føre til miljømessige 
skader. Videre be ty r  det at vi aktivt s tø tter  
p ros jekter  som desidert  ha r  til formål å 
fremme miljømessige hensyn, sam t p ros jek 
te r  hvor miljøaspekter  er ivare tatt .  G jennom  
utarbeidelse av rapporten  "M iljø  og bistand i 
1982”  har de nordiske land arbe idet seg fram 
til felles målsett ing for hvordan  miljøsiden 
kan frem m es innenfor b is tanden. Jeg vil i 
denne forbindelse få nevne at rappo rten  ble 
møtt med stor interesse in ternasjonalt ,  og 
deler  av denne rapor ten  ble av den grunn 
oversatt  til engelsk og distribuert  til in te rna
sjonale utvik lingsorganisasjoner.

Spørsm ålet om  den videre oppfølging av 
arbeidsgruppens rapport  ble drøftet  av E m 
b e tsm annskom iteen  for b is tandsspørsm ål på 
et møte den 23. februar i år. Det var ved 
denne anledning enighet om at arbe idsg ru p
pen skal m øtes på nytt for å drøfte den videre 
oppfølging av rapporten  samt andre  miljøak
tivite ter innenfor b is tandsom rådet .  I første 
omgang tar vi sikte på å arrangere  fe llesnor
diske kurser  og sem inarer  om miljøsiden in
nenfor b is tandssam arbeide t ,  og videre v u r
dere hvordan  man på fellesnordisk basis kan 
trekke frivillige organ isasjoner  s terkere inn i 
arbeidet med å fremme miljøaspekter.

Jeg vil avslutn ingsvis  få unders treke  at alle 
de nordiske land til nå har  lagt -  og også 
legger -  betydelig vekt på oppfølgingen av 
rapportens  rekom m and as joner  i sine interne 
rutiner, og at vi vil prioritere den videre nor
diske sam ordning på dette om rådet  meget 
høyt.

Jeg håper at spørreren  kan være fornøyd 
med dette svaret.

Diskussionen förklarades härefter  avslu
tad.

16
D 1984/25/1974/e: Meddelande om rekommen
dation nr 25/1974 angående undersökning av 
de multinationella företagens roll i de nordiska 
ländernas ekonomi

D 1984/3/1978/e: Meddelande om rekom
mendation nr 3/1978 angående högre skoglig 
utbildning

D 1984/3/1981/e: Meddelande om rekom
mendation nr 3/1981 angående samarbete för
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att etablera internationella bestämmelser för 
bruk av alternativa drivmedel 

D 1984/19/1982/e: Meddelande om rekom
mendation nr 19/1982 angående nordiska un
derleveranser

D 1984/27/1983/e: Meddelande om rekom
mendation nr 27/1983 angående samarbete 
inom bostads- och byggområdet

D 1984/28/1983/e: Meddelande om rekom
mendation nr 28/1983 angående handlingspro
gram för ekonomisk utveckling och full syssel
sättning

D 1984/29/1983/e: Meddelande om rekom
mendation nr 29/1983 angående handlingspro
gram på datateknologiområdet

D 1984/30/1983/e: Meddelande om rekom
mendation nr 30/1983 angående ökning av 
Nordiska investeringsbankens grundkapital

Rådet beslöt att  företaga ovans tåend e  sa
ker  i ett  sam m anhang.

E kono m isk a  u tskotte t  hade föreslagit, att 
N ord iska  rådet måtte lägga m eddelandena till 
handlingarna och anse spörsm ålen för rådets 
del slutbehandlade.

U tsko tte ts  fö rs la g  bifölls.

Mötet avslu tades  kl. 16.00.
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P R O T O K O L L  

1 mars

Protokoll
5:e mötet
Torsdagen den 1 mars 1984 kl. 09.00—11.55 och kl. 15.00—17.00
Presidenter: Karin Söder (1—6), Jo Benkow (6—10), Páll Pétursson (11—23) och Anker Jørgensen 
(2 3 -2 5 ).

Dagordning
1. Meddelelse om  valg av fo rm ann og nest

form ann i Inform asjonskom iteen
2. C 1: Nord isk  M inis terrådsberetn ing om 

det nordiske samarbeid inkl. bilag 1 (Sosia l- 
og m iljøu tva lgets betenkn ing)

3. A 631/s: Medlemsforslag om  o p p re t
telse av et nordisk sen trum  for h je r te trans
plantasjoner

4. A 632/s: Medlemsforslag om samarbeid 
i spørsm ål om  en undersøkelse  av de gjen
nom trafikkulykker h je rneskade tes  situasjon 
i Norden

5. A 652/s: Medlemsforslag om et nordisk 
handlingsprogram mot narkotika

6. A 657/s: Medlemsforslag om felles nor
disk modeil for beregning av na turressurser

7. A 669/s: Medlemsforslag om forsterket 
sosialmedisinsk innsats

8. A 671/s: Medlemsforslag om nordisk 
handlingsprogram for legemiddelregistrering

9. A 672/s: Medlemsforslag om  radio- og 
f jernsynsprogram  om kreft og dens forebyg
gelse

10. B 5 l/s: M inisterrådsforslag om et nor
disk sam arbe idsprogram  på arbejdsm iljøom 
rådet

11. B 52/s: Ministerrådsforslag om  revi
sjon av 1976 års  ove renskom st mellom D an
mark, F inland, Island, Norge og Sverige om 
regler for godskrivning av kvalifikasjonspe- 
rioder m. m. i forbindelse med rett til dager
statning ifølge arbeidsløshetsforsikringen

12. E l :  Spørsmål til N ord isk  Ministerråd 
vedrø rende internasjonal konvensjon om 
b a m s  rett igheter (rek. nr. 11/1982/s)

13. E 19: Spørsm ål til N ord isk  Ministerråd 
vedrørende en europeisk  miljøkonvensjon 
(rek. nr. 7/1978/s)

14. E 2: Spørsm ål til N ord isk  M inisterråd 
vedrørende forskningssam arbeid  om  bilav- 
gassers  innvirkning på  helse og miljø (rek. nr. 
29/198l/s, 30/1981/s)

15. E  5: Spørsm ål til N ord isk  M inisterråd 
vedrørende forsurn ingsproblem ene (rek. nr. 
20/1983/s)

16. E 20: Spørsm ål til Sveriges regjering 
vedrørende s jø transport  av radioaktiv t avfall

17. E  21: Spørsm ål til Sveriges regjering 
vedrørende opparbeiding  av a tom brensel

18. E  6: Spørsmål til N ord isk  Ministerråd 
vedrø rende nordisk kon taktorgan for narko ti
kaspørsmål (rek. nr. 14/1982/s)

19. E 7: Spørsmål til Nord isk  Ministerråd 
vedrørende organisert  sam arbeid  mellom 
Nord isk  A kadem ikerråd  (NAR) og Nord isk  
Ministerråd

20. E 13: Spørsm ål til F inlands og Sveri
ges regjeringer vedrø rende bevaring av 
ydelser for pensjoniste r  ved flytting fra Sveri
ge til Finland

21. E 3: Spørsmål til N orges  regjering ved
rørende internasjonalt  forbud mot hvalfangst

22. E 4: Spørsmål til Norges  regjering v ed 
rørende hvalfangst

23. E 16: Spørsmål til Norges  regjering 
vedrørende kysthvalfangst

24. E 24: Spørsmål til N ord isk  Ministerråd 
vedrørende program  for forkortning av a r 
beidstiden (rek. nr. 6/1975/s)

25. Avskrivning av følgende rek o m m an 
dasjoner:
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3/1974/s N ord isk  v idereutdanning for fysio

terapeuter
19/1975/s N ord isk  sam arbe idsprogram  på 

a rbe jdsm arkedsom rådet  
7/1977/s N ord isk  insti tutt for arbeidsm ar- 

kedsspørsmål 
5/1979/s Sam nordisk  utdanning og forsk

ning om problem er  som følger av alderdom  
6/1979/s Bevaring av sels tam m en i Ø s te r 

sjøen og Kattegatt  
7/1979/s Rensing av kom m unalt  av løps

vann
21/198l/s Nordisk arbeidsmarked for helse-, 

pleie- og veterinærpersonale  
23/1981/s Fors te rked e  re ssu rser  for fo rsk

ning og utdanning på  rusm idde lsom rådet 
27/198l/s  Sam arbeid om  forebyggende til

tak for kropp og sjel
1/1982/s Nord isk  overenskom st om felles 

arbeidsm arked 
9/1982/s Program for m inis terrådets  sam ar

beid på sosiale- och helsepleieområde
13/1982/s N ord isk  overenskom st om sam 

arbeid innen den yrkes innre t tede  rehabilite
ring og a rbe idsm arkedsu tdanning

16/1982/s Revidert  sam arbe idsprogram  på 
likesti llingsområdet

16/1983/s Program for sam arbeid  om miljø
vern

1
Anmälan av informationskommitténs val av 
förman och vice förman

Det anm äldes,  a tt  vid möte den 29 februari 
valts:

förman: G uðrún  Helgadöttir,  Island 
vice förman: Rune G ustavsson ,  Sverige

Ändringar i medlemslistan
Det anm äldes,  att  Egon Jensen  intagit sin 

plats i rådet och att J. K. H ansen  lämnat ses
sionen, att  Robert  Pedersen intagit sin plats i 
rådet och att J im m y S tah r  läm nat sessionen, 
att Arne A ndersson  läm nat sessionen och e r 
satts  av Tore Nilsson, a tt  A rvo  K em ppainen 
lämnat sessionen och ersatts  av Anna-Liisa  
Jokinen, att  Erkki Liikanen lämnat sessionen 
och ersatts  av Antti Kalliomäki, att Ingrid 
Sundberg  för 5:e och 6:e m ötet läm nat ses 
sionen och ersa tts  av Siri Häggm ark ,  att

Karl-Erik Häll återtagit sin plats i rådet och 
att Karin F lod ström  läm nat sessionen samt 
at t Bengt W iklund återtagit sin plats i rådet 
och att Lahja E xner  läm nat sessionen

R å d et beslö t a tt ändra m ed lem slis tan  i en 
lighet härm ed

2
C 1: Nordiska ministerrådets berättelse om 
det nordiska samarbetet inkl. bilaga 1 (social- 
och miljöutskottets betänkande)

Social- och miljöutskottet hade föreslagit,
A. att N o rd iska  rådet med anledning av de 

avsnitt  av N o rd iska  m inis terrådets  berättelse 
som hänvisats  till social- och miljöutskottet,  
kapitel I (berörda  delar) kapitel VI, kapitel 
VII, kapitel VIII,  kapitel X och kapitel XX 
samt bilaga I, an ta r  följande yttrande:

1. för att konkret isera  och realisera det 
nordiska a rbe te t  och för att å te r  be tona  sam 
arbe te ts  betydelse  för  den enskilde m edbor
garen bör  uppföljningen av de avtal och öve r
en sko m m elser  som träffats de nordiska län
derna emellan ägnas ökad nationell u pp m ärk
sam het,

2. den tekniska utvecklingen måste 
s tyras på ett sådan t sätt att  dess mänskliga 
kon sekven se r  blir positiva,

3. N o rd iska  ministerrådet bör  vid den 
33:e sessionen redovisa  de hinder som idag 
föreligger för att en nordisk arbe tsm il jökon
vention skall kunna ingås,

4. goda villkor och möjligheter bör till
skapas för nyföretagande och för de små och 
m edels tora företagen,

5. problem  inom l ivsm edelsom råde t av 
handels tekn isk  na tur  bör  ägnas ökad upp
m ärksam het.

Rådet an ser  vidare
6. att  sam arbe te t  för att bekäm p a luftför

oreningar bör  ges hög prioritet,
7. att sam arbe ts in sa tse rna  för  att hindra 

de s tora  mänskliga, sociala och ek onom iska  
problem som ungdom sarbe ts löshe ten  innebär 
måste intensifieras,

8. att  det nordiska  sam arbe te t  på rusme- 
delsom rådet  (alkohol och narkotika) fortsatt 
b ör  utvidgas och fördjupas.

9. att  o rsake rna  till födelseta lens fö rän d 
ring öve r  en längre tidsperiod i de nordiska
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länderna  bör  analyseras  i ett  jäm förande  n o r
diskt perspektiv.

10. att sam arbe te t  om barns  miljö och upp
växtvillkor bör intensifieras.

B. att rådet lägger dessa  avsnitt  till hand
lingarna.

With (social- och miljöutskottets  ta les
man): Æ rede  president!  Sosial- og miljøutval
get har  et ganske im ponerende arbeidsfelt.  På 
vanlig måte har  utvalget behandlet de deler 
av ministerrådets  v irksom hetsbere tn ing som 
angår helse- og sosialpolitikk, a rbe idsm ar
kedspolitikk, arbeidsmiljø, miljø, likestilling 
og ernæringsspørsm ål -  som er  et sam ar
be idsom råde som er kom m et til i de senere 
år. På bakgrunn av dette  om fattende saksom 
rådet ha r  vi også i år  funnet de t riktig å ha to 
ta lsm enn på utvalgets betenkning. Utvalgets 
nestform ann , Kaj Bärlund, vil p resen te re  u t
valgets syn hva angår det a rbe idsm arkeds- og 
arbeidsm iljøarbeidet som er gjort.

Før jeg  går inn på de ulike saksom rådene, 
vil jeg  berøre de m er prinsipielle spørsm ålene 
som hører  hjemme i bere tn ingens  innled
ningskapittel.

I lys av den økonom iske  situasjon er  det 
naturlig at den nordiske debatten  k o nsen
trerer  seg om spørsm ål som b erø re r  økonomi 
og sysselsetting. I å r  som i fjor p reger disse 
tem aene debatten ,  og det e r  et samlet ønske 
om en ny giv. Prem issene bak er  dog noe 
nyanserte ,  og det er  naturlig at sosial- og 
miljøutvalget s treker  und er  at en nødvendig 
realøkonom isk tilpassing kan kom m e til å 
kreve sin pris.

Selv om vi ser de økonom iske  realite tene, 
overskrider  vi en farlig grense om vi i en slik 
sam m enheng ensidig k onsen tre re r  oss om 
økonom iske  spørsm ål, slik at sosialpolit ikken 
kom m er i bakgrunnen. De dem okrat iske  t r a 
disjonene i N o rd en  gjør det ikke naturlig å 
nedprioritere sosialpolitikken uten alvorlige 
politiske konsekvenser .  Samtidig e r  det vik
tig at realismen er  til s tede, og at vi stadig må 
lete et te r  nye løsninger og utveier  for å nå 
våre mål og forsvare de menneskelige ver
diene.

I den økonom isk anstrengte situasjonen de 
nordiske land i dag befinner seg i, er  det 
viktig å skape de riktige forutsetn ingene for 
forandringer. Viljen til å  nytte  fantasi og

kreativitet for sam m en å skape noe nytt og 
spennende for de nordiske borgerne,  blir vik
tig i 1980-årenes politiske debatt  dersom  en 
skal unngå handlingslam melse og stagnasjon. 
Vi må prøve å få fram og ta vare på de res 
surser  og im pulser  som forskning, frivillige 
organ isasjoner  og en ke l tm ennesker  rep resen 
terer.

Sosial- og miljøutvalget e r  også opp ta t t  av 
N ordens  rolle i E uropa  og verden for øvrig. 
Det er  viktig å være klar ove r  at den nordiske 
modellen også blir påvirket av det in te rna
sjonale sam funnet.  Det e r  derfor  viktig med
-  og et økt behov  for -  fortsa tt  nordisk 
samarbeid i internasjonale sam m enhenger.

Som tidligere år  vil Sosial- og miljøutvalget 
gjøre oppm erksom  på de muligheter inngåtte 
avtaler  og o v e renskom ster  gir det enkelte 
m enneske i N ord en .  F oru tse tn ingen  er  at den 
enkelte vet hvordan  en skal benytte  seg av 
de tte ,  og inform asjonsarbeidet er d a  svært 
viktig. Viktige av ta ler  og o v e re nsk o m ste r  i 
denne sam m enheng er trygghetskonvensjo-  
n e n , arbeidsløshetsfors ikringsoverenskom - 
sten, overenskom sten  om felles nordisk  a r 
beidsm arked osv. En viser til betenkningen 
over fjorårets beretning og ønske t  om  en sy 
stematisk kartlegging av alle tekniske og a d 
ministrative hindringer for at inngåtte avtaler/  
o ve renskom ster  skal kunne anvend es  av den 
enkelte nordiske borger. Det e r  med tilfreds
het utvalget kan konsta tere  at Ministerrådet 
har  innfridd dette  ønsket.  Utvalget vil også 
denne gang understreke  nødvendigheten  av 
nasjonal oppfølging for at de tte  skal kom m e 
den enkelte til nytte.

Det er  ikke mulig å belyse alle a rbe idso m 
råder,  og jeg  avgrenser  meg derfor  til å  nevne 
noen få.

Av de o m råder  som Sosial- og miljøutval
get prioriterer  høyest,  vil jeg  nevne sam arbe i
det på rusm iddelom rådet.  Dette synet finner 
vi igjen i mange rekom m and as joner  de siste 
årene ,  og nå sist i et medlemsforslag om  nor
disk handlingsplan mot narkotika. Det er  u t 
valgets mening at nordiske sam arbeidsan- 
s trengelser på dette  om rådet  vil kunne red u 
sere misbruket av alkohol, narko tika  og psy 
kofarmaka, i alle de nordiske land. R usm id
delmisbruk er blitt et stadig voksende p ro 
blem, ikke minst i de yngre a ldersgrupper,  og 
alkohol er  ofte inngangsporten til alt rusm id
delmisbruk -  noe ikke alle liker å høre.
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Om sorgen for barn er  også slått fast som en 
forutsetning for sosial, kulturell og øk o n o 
misk fremgang i det enkelte land. Om vi skul
le være litt skjønnlitterære for anledningen, 
kan vi si at det ikke å satse på barn og ba rne 
familier, e r  som å klippe livet ved selve roten. 
En finner derfor  at de igangsatte p ros jekter  
innen dette om rådet er  svært viktige.

Utvalget er tilfreds med at den  felles u td a n 
ning av personell for døvblinde kom m er i 
gang. M otivene for å gjøre noe for denne 
gruppen er mange og gode, og nordisk sam ar
beid fører til både bedre og billigere o rd 
ninger enn om det skulle løses nasjonalt.

Utvalget kan også med tilfredsstil lelse k o n 
statere at et spørsm ål som Nordisk  Råd lenge 
har vært opta tt  av, luf tforurensningene, blir 
viet større oppm erksom he t  av ministrene. 
Både budsjettet  for 1984 og referat fra miljø
vernm inistrenes nylig avholdte  møte viser 
dette. Forurensn ingsproblem et er vårt i sæ r
klasse s tørste  miljøproblem, og det har også 
økonom iske konsekvenser.  N y e  kunnskaper 
gjør at vi stadig ser d im ensjonene klarere , og 
at dette er et internasjonalt problem. Norden  
bør fortsatt arbeide for internasjonale kon
vensjoner mot grenseoverskr idende luftfor
urensninger. men må også få minsket sine 
egne svovelutslipp. Utvalget har  for øvrig gitt 
u tt rykk  for at de nordiske land bør  inngå en 
overenskom st om blyfri bensin.

I fjorårets betenkning over  beretningen un 
ders treket  utvalget det verdifulle i at de nor
diske land sam arbe idet om likestillingsspørs
mål på det internasjonale plan. På denne bak
grunn foreslo utvalget at det skulle avsettes  
midler til en nordisk kvinnekonferanse ,  b l .a .  
som en forberedelse  til kvinnekonferansen i 
Nairobi i 1985. Målet er  å få en oversikt over  
oppnådde reelle likestillingsresultater og å 
formulere de likesti llingskrav/ti ltak som er 
spesif ikke for N o rd ens  kvinner. Konferansen 
blir arrangert  i G ø teborg  2 . - 5 .  mai 1984. Et 
av hovedspørsm ålene der  blir hvordan man 
skal unngå at den økonom iske  krisen i første 
rekke ram m er kvinner.  M en la oss i denne 
sam m enheng ikke glemme at m åten en sak 
p resen te res  på, ha r  meget å  si for hvordan 
den vil bli oppfa ttet .  Dette gjelder ikke minst 
likestil lingssaken. H er  vil en utstrakt hånd 
ofte bety m er  enn en knytte t  neve -  for ennå 
står mye igjen.

Det vil ellers være uheldig dersom  likestil

l ingsdebatten ensidig skulle bli oppfatte t  som 
en kamp for frigjøring fra det omsorgsarbeid 
som h jem m et stiller en overfor.  Mange har 
sett på det nordiske likestil lingsarbeidet som 
et ” sorgens b a rn " ,  men mange tegn tyder  nå 
på at noe positivt skjer. At Likestillingsutval
get har fått de sam m e arbeidsm uligheter/sta
tus som de andre em betsm ann sk om iteene  er 
en stor fordel for arbeidet.

Et viktig spørsm ål er også hvordan fami
lien i N o rden  skal se ut i fremtiden. Kanskje 
er  det i familiepolit ikken vi til syvende og sist 
skal hente fornyelsen og troen på vår fremtid. 
Men det begynner å haste.

Med disse ord vil jeg  anbefale tilslutning til 
den utta lelse som Sosial- og miljøutvalget har 
fremlagt om Nord isk  M inisterråds beretning.

Bärlund: Värderade  fru president! Social- 
och m iljöutskottets  o rdförande Odd With re
dogjorde här nyss för u tsko tte ts  synpunkter  
på en del av de avsnitt  i ministerrådets  be rä t
telse som har behandlats  av u tskotte t .  I enlig
het med vad som har varit brukligt i social- 
och miljöutskottet har  vi delat på det här 
uppdraget så att jag  i det här  sam m anhanget  
som utskotte ts  viceordförande skall p resen 
tera u tskotte ts  synpu nk ter  på a rb e tsm a rk 
nads- och arbetsm iljösam arbete t .

U tskotte t  har både i sitt be tänkande och 
vid m öte t med a rbe tsm in is trarna  i nov em ber  
1983 framhållit att  u tgångspunkten för a rb e ts 
marknadspolit iken måste vara  att försöka 
m axim era  sysselsättn ingen, inte ba ra  att 
minimera a rbe tslöshe ten .  Det är  den all
m änna ekonom iska politikens uppgift att sk a 
pa fö ru tsättn ingarna för full sysselsättning. 
U tskotte t  delar alltså m inis terrådets  uppfa tt
ning att man bör  driva en ekonom isk  politik, 
som gör att behove t av arbetsm arknadspoli-  
tiska å tgärder  minimeras. M en verkningarna 
av en sådan ekonom isk politik är  långsam m a 
och de räck er  inte en sam m a till. På kort sikt 
måste alltså a rbe tsm arknadspo li t iken  bära en 
stor del av ansva re t  för  att m inska arbe tslös
heten. Det innebär att den m åste  tilldelas be 
tydande resu rse r  nationellt  och nordiskt.

Bland frågor inom a rb e tsm ark nadsom råde t  
som u tskotte t  särskilt har lagt vikt vid kan jag  
näm na bekäm p ande t  av u ng dom sarbe ts lös
heten. U tskotte t  framhåller att  det är  av 
stö rsta  vikt att  kraftfulla och väl genom tänk ta
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åtgärder  sätts  in för att hålla a rbe ts löshe ten  
nere bland ungdom arna.  För  att man på 
längre sikt skall kunna lösa p roblem en krävs 
det a tt  orsakerna  till den trendm ässig t väx an 
de ungdom sarbe tslöshe ten  undanröjs .  U t
skottet  s töder  det arbete  som igångsatts i 
N A U T :s  regi i syfte att f inna medel för att 
råda  bot på ungdom sarbe tslöshe tsprob le-  
men.

En särskild fråga som utsko tte t  speciellt 
har kom m entera t  är  de problem  som  har up p 
stått  kring N o rdkalo ttens  a rbe tsm arknadsut-  
b ildningscenter i Överto rneå .  En svensk u t
redning om organ isa tionsform erna för a rb e ts 
marknadsutb ildning har lagts fram och kan 
tänkas  få negativ betydelse  för det sam arbete 
som bedrivs mellan Finland, Norge och Sve
rige i fråga om A M U -cen tre t  i Övertorneå .  
U tskotte t  ser med oro  på hotet mot AM U- 
cen tre ts  ve rksam het och ö nska r  att frågan 
löses i positiv riktning.

M inisterrådet har till denna  session lagt 
fram ett förslag om revision av 1976 års nor
diska överenskom m else  om arbe ts löshe tsför
säkring. Eftersom  saken behandlas  skilt för 
sig senare under  detta  möte, skall jag  här  inte 
kom m ente ra  u tskotte ts  explicita önskemål 
om utformningen av denna revision.

Också  när  det gäller arbetsm iljösam arbete t  
k om m er ett ministerrådsforslag att behandlas  
senare i dag. Det är  förslaget om ett reviderat 
sam arbe tsprogram  på arbetsmiljöområdet.  
U tskotte t  har dels haft möjlighet att redan 
under beredningsskede t p åverka  utformning
en av program m et och har i sitt be tänkande 
utförligt kom m entera t  förslaget. Jag skall 
därför  här nöja mig med att säga, att social- 
och miljöutskottet anslu te r  sig till ministerrå
dets principiella utgångspunkter ,  nämligen 
att det fortfarande är  angeläget att ge a rbe ts 
miljöfrågorna hög prioritet, att man genom 
nordiskt sam arbe te  kan inbespara nationella 
resurser  och höja kvaliteten på arbetsmiljö
verksam heten  i de enskilda länderna samt ge
nomföra forskningsprojekt,  som inte är möj
liga att utföra i bara  ett  land.

U tskotte t  har anfört synpu nk ter  på den 
verksam het som under året  har bedrivits  på 
arbetsm iljöom rådet.  U tsko tte t  vidhåller sin 
tidigare framförda uppfattning att sam arbetet  
om yrkeshygieniska gränsvärden och på den 
psykosociala  arbe tsm edic inens  om råde bör 
intensifieras. U tskotte t  utta lar  sin tillfreds

ställelse med att flera viktiga projekt har  slut
förts eller inletts und er  året ,  bl. a. projektet 
för kartläggning och bekäm pning av hälsofara 
förorsakad av t rädam m  och om arbetsm iljö
faktorer  som kan framkalla fos terskador,  lik
som om cancerfram kallande och mutativa ef
fekte r  av styren. F lera  av projek ten  har  sitt 
upphov i rekom m end atione r  från Nord iska 
rådet.

Allmänt framhåller u tskotte t  att  a rbe tsm il
jöpolit iken inte bör  få s tyras av kortsiktiga 
aspek ter ,  utan att rä tten  till en säker  a rbe ts 
miljö för de anställda bör  vara den primära 
utgångspunkten  för allt arbete .  V år  ökade 
kunskap om de likaså ökande riskerna i a r 
betsmiljön bör  leda till ökade ansträngningar 
att minimera dem. U tskotte t  an ser  därför  att 
det är  värdefullt att ministerrådet är  villigt att 
höja am bitionsnivån på de t ta  sam arbetsom - 
råde.

Värderade  president! Med dessa  ord vill 
jag  i likhet med utsko tte ts  o rdförande yrka 
bifall till social- och miljöutskottets  förslag.

S tatsrådet Lundkvist: Fru president!  Indu
strialiseringen, som  und er  vårt  sekel skapat 
förutsättningar för en i s tora delar av världen 
framgångsrik kam p mot nöd och fattigdom, 
har  också  haft en annan  sida. I dag upplever  
vi sålunda med full styrka de r isker för miljö
förstörelse och misshushållning med knappa 
resurser  som följt i spåren på en i många 
andra  avseenden  positiv utveckling.

Jag konsta terar  hur  man på sina håll under 
trycke t av en ogynnsam  ekonom isk  u tv eck 
ling vill ge avkall på om sorgen om  vår miljö. 
Jag upplever som miljöminister hur  företag 
an vänder  arbetslöshet som ett hot för att 
kom m a undan miljövårdsm yndigheternas 
krav.

Det skulle självfallet vara att göra miljöpo
litiken en björntjänst,  om m änniskorna  fick 
ett intryck av att  frågan om en god livsmiljö 
inte innefattar den oro  de känner  för rätten 
till arbete och skyddet för de svaga grupperna  
i samhället. Sam bandet  mellan en aktiv poli
tik för sysselsättn ing och ekonom isk u tv e ck 
ling och våra möjilgheter att bedriva  en f ram 
gångsrik miljöpolitik ligger därför  i öpp en  da 
ger. Att trygga m änniskors  rätt till en god 
livsmiljö kräve r  sålunda en helhetssyn på 
samhällsu tvecklingen, en helhetssyn som
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om fattar  både ekonom isk  utveckling, hus
hållning med n a tu rresu rserna  och hänsyn till 
såväl den yttre miljön som  arbetsmiljön.

Insatserna  för en aktiv miljöpolitik och å t 
gärderna för att trygga sysselsättn ingen och 
den sociala välfärden måste därför  gå hand i 
hand med varandra .  En gynnsam  ekonom isk  
utveckling får inte köpas till priset av rovdrift 
på naturen  eller r isker  för m änniskans  hälsa. 
Miljön blir inte mindre förstörd av att u ts läp
pen sker i en lågkonjunktur.

Vi kan glädja oss åt ett gott sam arbe te  på 
nordisk nivå när  de t gäller miljöfrågor -  jag  
talar här  i första  hand om  de yttre miljöfrå
gorna. N ord iska  miljöskyddskonventionen 
och vårt gem ensam m a miljövårdsprogram  är 
ett u tt ryck  för de tta. M iljöministrarna har un 
der sessionen haft ett sam m anträde  dä r  vi 
fattat beslut om  ett gem ensam t nordiskt age
rande i viktiga miljöfrågor. Det gäller bilis
mens avgas- och  bullerproblem, dä r  minister
rådets  inställning kom m er att redovisas  u tför
ligt av minister Christensen  i de frågesvar 
som kom m er att lämnas under dagen.

Det gäller även den viktiga frågan om för- 
surningsproblem en, som också  kom m er att 
bli föremål för ett frågesvar.

På den punkten  kan jag  på ministerrådets  
vägnar m eddela att vi vid ett möte idag på 
morgonen enats  om  ett gem ensam t nordiskt 
u tta lande från miljöministrarnas sida med an 
ledning av den rapport  som  jus t  lagts fram för 
den brittiska regeringen i försurn ingsfrå
gorna.

Vi konsta terar  i vårt utta lande att  den 
forsknings- och u tredn ingsverksam het  som 
bedrivits  såväl nationellt som internationellt  
har gett oss om fattande kun sk aper  om försu r
ningens o rsaker  och  effekter och att vi vet 
tillräckligt för att kunna kon sta te ra  att fö rsu r 
ningen håller på att leda till d ram atiska  för
ändringar av vår naturmiljö, förändringar 
som kan vara oåterkalleliga. Vi slår gem en 
samt fast att försurningen nu m åste  b e k äm 
pas med kraftfulla åtgärder.

Vi vänder  oss em ot att det i den engelska 
rapporten  förutsättes  att man i avvak tan  på 
ytterligare forskning och utveckling skall 
skjuta en reell nedskärning av de brittiska 
utsläppen framför sig i tiden.

Vi kon sta te ra r  att ett godkännande av rap
portens  förslag skulle innebära ett svårt ne 
derlag för det in ternationella mil jöarbetet.  De

nordiska ministrarna skulle uppfa tta  ett b e 
slut i enlighet med rapportens  utta lande som 
ett steg tillbaka i förhållande till vad som 
uppnåddes  vid S tockholm skonferensen  1982 
om försurning av miljön och det beslut som 
fattades vid det första m öte t med det ve rk 
ställande organet för EEC -kon ven tion en  om 
långväga g ränsöverskr idande luftförorening
ar.

Därför u ppm anar  de nordiska  miljöminist
rarna i stället S torbritannien till att  anslu ta  sig 
till det förslag om att reducera  svave lu ts läp
pen med 30%  före 1993 som de nordiska  län
derna  har  lagt fram.

Sverige har  sedan lång tid tillbaka ägnat 
s tor uppm ärksam het  åt de negativa effekte r
na på hälsa och miljö av luftföroreningarna. 
Redan år 1968 beslu tades  om  generella regler 
för att begränsa svaveluts läppen vid oljeeld
ning. Ar 1976 lade den dåvarand e  social
dem okratiska  regeringen fram en proposition 
med förslag till å tgärder  för att kraftigt be 
gränsa dessa. En ny lag om svavelhaltigt 
bränsle infördes. Med stöd av denna lag har 
förbud att fö rbränna eldningsolja med högre 
svavelhalt än 1 %  successiv t införts. Skärp ta  
krav på rening ställdes i sam band härm ed när 
det gällde industriella processer .  I proposit io 
nen angavs som målsättning att svave luts läp
pen skulle halveras fram till år 1985, vilket vi 
redan klarat.

Sverige har  und er  alla dessa  å r  a rbe ta t  a k 
tivt på  det internationella planet m ot denna 
miljöfara. Skogsdöden i Väst tysk land  har 
gett oss anledning att ytterligare intensifiera 
våra ansträngningar. Den inventering vi gjort 
i de tio sydligaste länen i Sverige har  gett oss 
besked om att skogsskadorna  har  bö ija t  visa 
sig o ckså  i vårt land.

Den svenska  skogsinventeringen är en 
m ycket o roande varningssignal,  som vi tar  på 
s törsta  allvar. Samtidigt som vår  skog visar 
dessa  tecken  på  skado r  vet vi att  försurn ing
en av annan mark och av sjöar, va ttendrag  
och g rundvatten  for tsä t te r  med oförm inskad 
hastighet. Ingen kan vara likgiltig inför de 
bevis som  här samlas på att miljön inte kan 
bä ra  all den negativa påverkan  vi u tsä t te r  den 
för. Y tte rs t  gäller de t vårt an sva r  inför k o m 
m ande generationer.

Vi m åste  vända denna stark t  o roande trend 
och se till att miljön får en chans  att å te r 
häm ta  sig från å r tionden av föroreningsbe-
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lastning -  en belastning som än så  länge bara 
fortsätter.  Det är  svaveldioxid och kväveoxi
der  vi talar mest om i försurn ingssam m an- 
hang, men vi vet att  luf tm assorna transpor te 
rar  en mängd olika miljö- och hälsofarliga 
substanser .  Och vi vet vad denna  kunskap 
m anar  oss till att göra: m inska våra utsläpp 
av äm nen som skadar  m änniskor och miljö.

O rsakern a  till försurningen av mark och 
vatten måste angripas på bred front. U ts läp
pen från energianläggningar, från industrin 
och från bilarna måste begränsas.  Ö vergöds
lingen och användningen av surgörande göd
selmedel i jord-  och skogsbruket måste k o n 
trolleras. Skogsbrukets  m e toder  måste grans
kas. Inga vägar får läm nas oprövade  i vårt 
arbete  för att kom m a till rä t ta  med de svåra 
luftförorenings- och försurningsproblem en.

Regeringen har nyligen tillkallat en särskild 
ak tionsgrupp mot försurningen. G ruppen, 
som a rbe ta r  under min ledning, skall snabbt 
ta fram underlag för ett samlat åtgärdspro- 
gram mot luftföroreningarna. Ingen möda 
kom m er att lämnas osparad  för att Sverige 
skall kunna göra sin insats i kam pen mot de 
allvarliga miljöproblem som luftförorening
arna skapar. Vi gläder oss  åt att vi kan föra 
den kampen gem ensam t med övriga nordiska 
länder.

Margrete Auken: Fru præsident! Jeg vil 
bare ganske kort spørge Svante Lundkvist ,  
hvor ambitiøst det svenske forsuringspro
gram er. Jeg har ikke kunnet få klarhed over,  
om det er  mere ambitiøst end de 30 pct.  over  
en 10 års periode, som vi har  fået præ sen tere t  
i D anm ark,  og som i realiteten indebæ rer  — 
ingenting!

Det har  der  imidlertid været nordisk kon
sensus om. og jeg  vil gerne vide. om Sverige 
reelt har taget bedre skridt,  for hvis de ikke 
har taget bedre skridt,  bliver det lidt hult med 
al den snak.

S tatsrådet Lundkvist: Fru president!  Vi har 
på nordisk nivå varit överens  om att föra 
fram som ett samlat program en reducering 
med 30 procent under en period fram till 1993 
inom ramen för E EC -konventionen .  Vi har 
föreslagit den nivån för att  kunna vinna en så 
bred anslutning som möjligt. Det ä r  35 länder

som är  med i konventionen  och vi har  bedömt 
det som realistiskt att  vi lägger oss på 30- 
procentsn ivån  för att få s törsta  möjliga sam 
ling. N ä r  vi ser  oss omkring i vår om värld  kan 
vi konsta tera  att de t finns länder som  i hög 
grad tvekar  redan inför den  reduceringen.

Sedan s tår  det varje land fritt att  gå ännu 
längre. Jag redovisade att vi på en t ioårsperi
od har reducera t  våra  utsläpp med 50 p ro 
cent,  och vi skall klara 30 procent ovanpå  
detta. Vi fo rtsä t ter  att  ti llämpa den principen 
att vi skall an vänd a  de bästa  kända tekniska 
m etoderna  för de reningsanläggningar som 
behöver  kom m a till stånd i vårt  land. A m bi
tionerna är  alltså m ycket höga.

Margrete Auken: Jeg takker  Svante  L u n d 
kvist meget for svaret,  og jeg  vil ba re  her 
uddybende have oplyst -  for kula fb ræ nd in
gen er  jo  det tungeste  problem  -  om  m an går 
ind for afsvovlingsanlæg, for dér  er  jo  det 
store spring i økonom ien.  I forlængelse heraf  
vil jeg  gerne spørge, hvordan man forholder  
sig til kulkøb i Sydafrika. Det var  noget af  
det,  kulværkerne i Danm ark  lagde frem , at 
man kunne løse problem et ved at købe svovl
fattigt kul, og svovlfattigt kul, det er  jo  model 
Sydafrika.

S tatsrådet Lundkvist: Fru president!  Vi 
k om m er inom några veckor  att lägga fram en 
proposition för den svenska r iksdagen där  vi 
redovisar  de krav som vi kom m er att resa  vid 
kolförbränning. Jag kan väl avslöja så mycket 
som att vi kom m er att tillämpa den princip 
som jag  nyss har redogjort för. nämligen att 
den bästa  kända tekniken skall använd as  i 
sam m anhanget.

Minister Ahde: R ouva presidentti! Pää- 
ministeri Palme, pääministeri Sorsa  ja  Ruot- 
sin ym päristöasio ista  vas taa va  ministeri, 
m aatalousministeri Lundkvist  ovat jo  esitel- 
leet Pohjoism aiden yhte istyön keske istä  mer- 
kitystä ympäristönsuojelun alalla. Haluan 
myös täh dentää  tätä . O nhan  suurin osa  vai- 
keimmista ym päris töonge lm ista  luonteeltaan 
ehdottom asti  kansainvälisiä.

Pohjoism aat ovat ym päristönsuojelussakin
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toimineet yhte is työssä  siitä saakka,  kun ym- 
päristön suojeleminen alettiin t iedostaa  tär- 
keäksi yhteiskunnalliseksi teh täväksi.  Meillä 
on monia yhteisiä ympäristöongelm ia,  jos- 
kaan ne eivät yhtä voim akkaasti  koske kaik- 
kia viittä Pohjoism aata  yhtä  aikaa. Yhteistoi- 
min ja  todennäköises ti  usein vain yhteistoi- 
min voimme toivoa saavam m e vaikeatkin 
kansainväliset ym päristönsuojelun  ongelmat 
ratkaistuiksi.

Pohjoismaiden yhte istyö ym päristönsuoje
lun alalla ulottuu ym päris tönsuojelun  kaikille 
lohkoille. Mainitsen pari esimerkkiä.

Uhanala isten eläin- j a  kasvilajien suojelun 
ensim m äinen edellytys on. e t tä  tällaiset lajit 
nimetään sekä karto i te taan niiden esiinty- 
minen ja  esiintym ispaikat.  M aasta  toiseen 
muuttavien lajien suojelu vaatii yhte istyötä  
Pohjoismaiden kesken  j a  tietenkin m yös pal- 
jon  laajemmalti. Pohjoism aat ovat läheisessä 
yhte is työssä uhanala isten lajien suojelussa, 
erityisesti suojelun perusteina olevien selvi- 
tysten teossa.

Toinen esimerkkini on melko kaukana al- 
kuperäis luonnon suojelusta. T arkoitan  me- 
luntorjuntaa, jo n k a  toteuttam iselle  yhtenäis- 
ten mittaus- j a  arvioin timenetelmien kehittä- 
minen on aivan vä lttäm ätöntä .  Yhteistyössä 
Pohjoismaat ovat erityisesti paneutuneet  tä 
rnan hetken kenties pahim m an melunlähteen, 
liikenteen, a iheu ttam an meluhaitan arvioin ti
menetelm ien kehittäm iseen ja  yhtenäistämi- 
seen.

N äm ä kaksi esim erkkiä  osoittavat.  miten 
monipuolista Pohjoismaiden yhte istyö y m 
päris tönsuoje lun alalla on. Laajojen kansain- 
välisten yh te is työjä ijes tö jen .  jo iden  jäsene t  
edustava t  koko Euroopan  tai lähes kaikkia 
teollisuusmaita taikka koko  maapalloa, toi- 
minta ym päristönsuojelun  alalla on etenkin 
silloin. kun ongelman selvitys aloitetaan, 
yleensä ep äva rm a a  ja  hapuilevaa. Jos P oh
jo ism aat  ovat e tu kä teen  paneu tu nee t  ongel- 
maan sekä sen syihin j a  ratkaisumahdolli-  
suuksiin, ne voivat huom attavastik in  edistää 
asian käsit telyä näissä kansainvälis issä jär- 
jes tö issä .  Tällöin on kuitenkin tärkeätä ,  ettei 
esiinnytä kaikkitietävänä, koska ym p äris tö n
suojelun ongelmien ratkaisem isen poliittiset 
edelly tykset jou d u taan  usein luom aan vai- 
kein ja  pitkäaikaisin neuvotteluin.

Vesien j a  m aaperän  happam oitum inen  on 
täm än hetken ajankohtaisin  ympäristönsuoje-

luongelma Pohjoism aissa . H appam oitum inen  
uhk aa  luonnon ke s tok ykyä  kaikissa Pohjois
maissa. R uots issa  j a  N o rja ssa  happam oitu- 
misen aiheu ttam at haitat ovat jo  levinneet 
laajalle j a  niis tä on hyvin paljon saatavana 
tutkim usaineistoa .  S uo m essa  sen sijaan on 
todisteita alkanut kertyä  vasta  aivan viime 
aikoina. K ym m enissä  j a  mahdollisesti sa- 
doissa pienissä jä rv is sä  voidaan jo  havaita 
happam oitum isen aiheu ttam ia  vaurioita 
myös meillä Suom essa .  Vesiem m e yleensä 
suuri hum uspito isuus  j a r ru t ta a  happam oitu- 
mista, m utta  hapan laskeum a m urtaa  lopulta 
täm änkin  esteen.

Suurin ta  huolta Suom en kannalta  kanne- 
taan kuitenkin metsien tu levaisuudesta .  Äs- 
kettäin ju lka istun, tutkim uksiin  perus tuvan 
ennusteen  m ukaan  tällaisia haittoja saattaa 
alkaa esiintyä m aam m e herkimmillä alueilla 
m uutam an vuoden ku lu ttua  j a  laajemmaltikin 
tulevina vuosikym m eninä.  Silloin metsän- 
kasvu alkaa heiketä. Happam oitum inen  ro- 
m ahduttaa  tässä  va iheessa  m aaperän  pusku- 
r i jäijestelmän sangen nopeasti ,  jolloin eräät 
kasveille haitalliset alkuaineet a lkavat esiin
tyä vesiliukoisina yhdisteinä. N äm ä  puoles- 
taan lienevät tärkeim piä syitä Keski-Euroo- 
passa paikoin jo  havaittuun täydelliseen ha- 
vum etsän  tuhoutum iseen. Tilanne on toisin 
sanoen mitä vakavin ,  vaikka Suom en puissa 
ei vielä näykään muita kuin ilmassa olevien 
happam ien aineiden, kuten rikkidioksidin, 
väli t tömästä va iku tuksesta  joh tu v ia  vau
rioita.

Ilman r ikkidioksidipitoisuus s inänsä on 
Suo m essa  lähes kaikkialla melko pieni, jo ten  
tällaisia välittömiä vaurio ita  on vain melko 
pienillä alueilla. H appam an  laskeum an määrä 
sen sijaan on E te lä-Suom essa  yhtä  suuri kuin 
Etelä-Skandinaviassa.

Pohjoism aat ovat ase t tanee t  tavoitteeksi 
30% :n  vähenn yksen  rikin kokonaispääs tö istä  
kaikissa Euroopan  valtioissa vuo teen 1993 
mennessä .  On mahdollista j a  jo p a  todennä- 
köistäkin. ettei vähennys ole Suom en.  Nor- 
jan  eikä Ruotsin kannalta  rii ttävä. Jostain 
täy tyy kuitenkin alkaa. T äm änkin  väh en n y k
sen a ikaansaam inen  vaatii monilta valtioil ta 
suuria taloudellisia j a  poliitt isia ponnistuksia ,  
koska  niiden lähes koko en erg ia tuo tan to  pe- 
rustuu  suhteellisen runsasrikkiseen polttoai- 
neeseen.

Myös Suomelle 30% :n  vähentäm inen  on
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kallis urakka.  Siitä tinkiminen ei ole kuiten- 
kaan mahdollista, sillä jokseenk in  puolet 
m aam m e ete läpuoliskoa kuo rm ittavas ta  hap- 
pam as ta  laskeum asta  on peräisin om ista  läh- 
te is täm m e. H appam an  laskeum an vähentä- 
minen on r ikk ikysym yksessä  tärkein tehtävä. 
K u stannukse t  täy tyy  peittää aiheuttamispe- 
riaatteen mukaisesti.  Varat jo u d u taan  siten 
kerääm ään  niiltä, jo tk a  käy ttävä t  rikkipitoisia 
polttoaineita tai näitä  polttamalla tuo te t tua  
energiaa. Rikkipäästöjen vähentäm inen  sen 
sijaan on koh denn ettava  sinne, missä vä- 
hennys voidaan taloudellisesti edullisimmin 
to teuttaa.  Näin a iheu ttam isperiaate  järke- 
vimmin to teu tuu  tässä  yhteydessä.

M erensuojelu on Pohjoism aissa elintärkeä 
kysym ys. Olem m ehan kaikki merenkulkija- 
kansoja j a  rannikkovaltioita. vaikka riippu- 
vuu tem m e m erenkulusta  j a  meren luonnon- 
varoista  onkin erilainen. I täm eren rannikko- 
valtioiden asianom aiset ministerit kokoontu- 
vat parin viikon kulu ttua Helsinkiin, sillä 
tänä  vuo nna  on kulunut kym m enen  vuotta  
I täm eren merellisen ym päristön  suojelua 
koskevan kansainvälisen yle issopim uksen te- 
kem isestä  Itäm eren seitsem än rannikkoval- 
tion kesken. Sopimus on edelleen laajin j a  
monipuolisin meriym päristön suojelua kos
keva kansainvälinen sopimus. Sitä on toteu- 
tettu sen erilaisten allekirjoit tajavaltioiden 
kesken parha im m assa  yhte istyön hengessä ja  
ilmapiirissä, sellaisessa jo ta  esimerkiksi Eu- 
roopan tu rva ll isuu s- ja  yhte istyökonferenss in  
päätösasiakirjakin edellyttää.

Itäm eren suojelusop im usta  eli Helsingin 
sopim usta  täy dentää  Gdanskin  sopimus J o k a  
koskee Itäm eren elollisten luonnonvarojen 
suojelua j a  käyttöä.  Kun Helsingin sopimus 
tehtiin, se oli esimerkki muillekin, erityisesti 
Y K :n  ym päristöohjelm an, U N E P in ,  tuella ai- 
kaansaaduille sopimuksille , jo is ta  meidän 
osassam m e maapalloa parhaiten  tunnetaan  
Välimeren suojelusopimus. Pohjanm eren ja  
siihen liittyvien Atlantin osien suojelusta on 
puolestaan  om at sopim uksensa.

Suo m essa  Helsingin sopim usta  ei kuiten- 
kaan nähdä esim erkkinä a inoastaan siitä, 
miltä m erensuojelua koskevan kansainväli
sen asiakiijan tulee näy ttää  vaan nimeno- 
m aan onn is tunees ta  yhte is työstä  valt ioiden 
kesken. T ässä  suh teessa  p idäm m e Itämeren 
suojelusopimusta varsin rohka isevana esi
merkkinä.

Pohjoismaat ovat m uutam ien vuosien ajan 
yhdessä  pohtineet keinoja ympäristönsuoje- 
lun ottamiseksi huom ioon kehitysyhteis- 
työssä. Asiasta laaditun pohjoismaisen selvi- 
tyksen  edelly ttäm ät toimet kussakin m aassa 
ovat käynnissä. Suomikin, jo k a  usein on hi- 
taasti kiiruhtaja, on  saam assa  ympäristön- 
suojelusta j a  kehitysyh te is työstä  vastaavien 
viranomaisten yhteisin toimin ehdotuksen , 
jo n k a  to teu ttam inen  voisi m erk itä  ympäris- 
tönsuojelun periaatteiden j a  tavoitte iden si- 
sällyttämistä myös Suom en toimintaan kehi- 
tysyhte is työssä.  Ratkaisevan  tä rkeä  perusta  
tälle työlle on ollut asiaa koskeva  pohjois- 
mainen yhteinen selvitys.

Kehitysm aiden  ym päristöonge lm at koske- 
vat koko maapalloa. T äm ä käy selvästi ilmi 
myös toisesta ,  piakkoin va lm istuvasta  poh- 
jo ism aises ta  selvityksestä . Ym päristönsuoje- 
lukysym ysten  pohjoismaisen virkamieskomi- 
tean alainen työryh m ä on nimittäin saam assa  
valmiiksi maapallon ym päristöongelm ia kos
kevan selvityksen, jo n k a  tarkoitus on etsiä 
Pohjoism aiden yhteisiä näkem yksiä  siitä, 
mitkä ovat maapallon vaikeimm at ym päris 
töongelmat j a  mitä Pohjoism aissa voitaisiin ja  
tulisi tehdä niiden ratkaisemiseksi.  Tällaisen 
hankkeen arvo j a  ominaispaino kansainvä- 
lisessä yhte is työssä  on paljon suurempi kuin 
jo s  kukin Pohjoism aista yrittäisi yksin tehdä 
vastaavan selvityksen j a  kukin näistä val- 
tioista yrittäisi yksin ajaa tavoitteitaan.

R ouva presidentti! Suo m essa  aloitti loka- 
kuun 1 päivänä viime vuonna toimintansa 
uusi ympäristöministeriö .  Suo m essa  on hal- 
l innonuudistusten valmistelu pitkällistä ja  
mutkallista työ tä  niin kuin kai muuallakin 
maailmassa. Y m päris töm inis ter iön perusta- 
minen olikin siksi aika h uo m attava  m uutos 
Suom en hallinossa. T äm ä muutos  ei suinkaan 
vielä ole päättyny t ,  sillä va ikka lääninhallin- 
noissa onkin asianom aiset  yksiköt,  ympäris- 
tönsuojelu to im isto t,  niiden voim avarojen  ja  
toimivallan kehittäminen vaatii vielä paljon 
työtä. Lisäksi on ym päristönsuoje lun  kunnal- 
lishallintoa uudiste t tava  ja  vahvis te ttava .

Ym päristöm inister iön rajoja ei vielä liene 
lopullisesti piirretty. Jo tk in  oikaisut näyttä- 
vät perin tarpeellisilta, jo t ta  saisimme mah- 
dollisimman toimivan ministeriön aikaan.

Ym päristöm inisteriön perus tam inen  Suo- 
meen merkitsi,  e ttä  ym päristönsuojelu  on 
saanut va ltakunnan  p ää tö ksen te o ssa  sille
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kuuluvan asem an. Ministeriön toimialaan 
kuuluvat ym päristönsuoje lu tehtävien  j a  luon- 
nonsuojelutehtävien lisäksi m yös kaavoitus- 
j a  rakennusasiat  sekä asuntoas iat .  Siten mi- 
nisteriö voi monipuolisesti kehittää  j a  paran- 
taa ihmisten e l inym päris töä j a  e läm änlaatua 
sekä toimia ihmisen j a  muun luonnon välisten 
suhteiden saattam iseksi tasapainoon .

Ym päris tönsuojelu  on erittäin kansainvä- 
listä toimintaa. Pohjoism aiden yhte istyö tällä 
alalla sekä k a a v o i tu s - ja  rakennusasio issa  j a  
a suntoasio issa  on niin läheistä, e t tä  se on osa 
jokapä ivä is tä  työtä  kussakin Pohjoism aassa. 
Ym päristöm inister iön yh teydet muihin Poh- 
joismaihin luotiin jo  entisen , hajanaisen ym- 
päristöhallinnon aikana. Hallinnon uudista- 
misen ansiosta  meillä nyt on mahdollisuus 
en tises täänkin  v ah v is taa ja  kehittää näitä va r
sin hyviä suhteita.

Minister Ahdes anförande i svensk ö v e r
sättning: F ru  president! Statsm in ister  Palme, 
s ta tsm inis ter  Sorsa och den svenske miljö
ministern, jo rdbruk sm in is te r  L undkvist  har 
redan varit inne på den centra la  roll, som det 
nordiska sam arbe te t  spelar inom miljövår
den. Jag vill också  be tona  detta. Majoriteten 
av de svåras te  miljöproblemen ä r  ju  o v ed er
sägligen in ternationella till sin natur.

De nordiska länderna  ha r  även inom miljö
vården sam arbe ta t  alltsedan man började 
inse att miljövården är en viktig samhällelig 
uppgift. Vi ha r  m ånga gem ensam m a miljö
problem, även om dessa  inte d rab b ar  samtli
ga fem nordiska  länder med sam m a kraft 
samtidig t. Det är genom  gem ensam m a krafter 
-  och sannolikt ofta enbart  med gem en sam 
m a krafter  -  som  vi kan hoppas  att vi skall 
kunna lösa till och med de svåra in ternatio
nella p roblem en inom miljövården.

Inom miljövården u ts träcke r  sig det nordis
ka sam arbe te t  till miljövårdens samtliga de l
om råden. Jag n äm ner  ett par  exempel.

Den första  förutsättn ingen för skyddandet  
av hotade djur- och väx ta r te r  är  at t  man u tpe
kar sådana ar ter  samt kartlägger deras  fö re
kom st och förekom stp latser .  S kyddandet  av 
ar ter  som flyttar från land till land kräver 
sam arbe te  mellan de nordiska länderna och 
naturligtvis också  på  m ycket  bredare  bas. De 
nordiska länderna  har  nära  sam arbe te  i fråga 
om skyddandet  av hotade  ar ter ,  speciellt i 
fråga om att företaga u tredn ingar som utgör 
grunden för skyddandet .

Mitt an dra  exem pel är rätt långt bor ta  från 
skyddet av den ursprungliga naturen. Jag 
av ser  bu lle rskyddet,  för vars genom förande 
det är  alldeles nödvändigt att u tveckla  en he t
liga mätnings- och värderingsm etoder.  I sam 
arbete  har de nordiska  länderna speciell t satt 
sig in i att utveckla  och förenhetliga v ä rd e 
r ingsm etoder för den bullerolägenhet som 
förorsakas  av den för nä rva rande  kanske 
värs ta  bullerkällan, trafiken.

Dessa två exem pel visar hur mångsidigt det 
nordiska sam arbe te t  inom miljövården är. 
V erksam heten  inom de s tora  internationella 
sam arbe tso rganisa t ionerna ,  vars  m edlem m ar 
rep resen te ra r  alla eu ropeiska  industri länder 
eller nästan  alla industr i länder eller hela jo r d 
klotet, inom miljövården är  i a llmänhet osä
kert och trevande ,  i synnerh e t  i början av 
problem ets klarläggning. Om de nordiska län
d e rna  i förväg ha r  satt sig in i problemet och i 
dess o rsaker  och lösningsmöjligheter,  kan de 
till och med i b e tydan de  grad främja sakens 
behandling i dessa  internationella organ isa
tioner. Därvid är  det emellertid viktigt, att 
man inte u pp träder  som allvetande, em edan 
de politiska föru tsättn ingarna för lösandet av 
m iljövårdsproblem en ofta m åste  skapas ge
nom  svåra  och långvariga förhandlingar.

Försurningen av  va ttnen  och jo rd en  är för 
närvarande det mest ak tuella  miljövårdspro- 
blemet i N orden .  Försurningen ho ta r  na tu 
rens bärförm åga i samtliga nordiska länder. I 
Sverige och Norge har  de av försurningen 
föranledda o lägenheterna  redan  spridit sig 
långt, och rikligt forskningsmateria l  är  till
gängligt angående dessa  skador.  I Finland har 
bevis därem ot bö lja t  samlas alldeles på  sis
tone. I tiotals och  möjligen hundrata ls  små 
sjöar kan man redan lägga m ärke  till skador 
föranledda av försurn ingen även hos oss i 
Finland. Den i allm änhet höga hum ushalten  i 
våra vatten  b rom sar  försurn ingen, men den 
sura nederbörden  b ry te r  till slut även detta  
hinder.

De s törs ta  bekym ren  från finländsk syn
punkt gäller dock  skogarnas framtid. Enligt 
en nyligen utgiven, på undersökningar  g run
dad prognos kan sådana  o lägenheter  börja 
fö rekom m a på de känsligaste om råd en a  i vårt 
land efter några år  och även  i s törre  u ts t räck 
ning under  kom m and e  årtionden. Då börjar 
skogarnas tillväxt bli svagare. I d e t ta  skede 
kom m er försurningen att få jo rd en s  buffert
system  att  förfalla rä tt  snabbt,  varvid dessa



244 T orsdagen  den I m ars 1984 kl. 09.00
för väx te r  skadliga grundäm nen  börjar  fö re
kom m a som vattenlösliga föreningar. Dessa 
torde å te r  utgöra en av de viktigaste o r sa 
kerna till den i mellersta E uropa  ställvis re
dan iakttagna fullständiga förstöringen av 
barrskogen. Läget är med andra  ord m ycket 
allvarligt, även om man på träden i Finland 
inte ännu kan se andra  skador än skador  b e 
roende på den om edelbara  effekten av i luften 
förekom m ande sura äm nen, såsom  svavel
dioxid.

Luftens svaveldioxidhalt i och för sig är  i 
Finland nästan  överallt  rätt  låg, så att  sådana 
om edelbara  skador  enbart  fö rekom m er på 
rätt begränsade om råden . M ängden av den 
sura nederbörden  är därem ot i södra  Finland 
lika s tor  som i södra Skandinavien.

De nordiska länderna  har  som mål u p p 
ställt en minskning om 30%  i de tota la  sv a 
velutsläppen i samtliga eu ropeiska  sta ter  in
till år  1993. Det är möjligt och till och  med 
sannolikt att  minskningen inte är  tillräcklig 
från Finlands, Norges och Sveriges synvin
kel. Någonstans  måste man dock börja. Även 
ås tadkom m andet  av denna minskning kräver  
från många sta ter  sto ra  ek onom iska  och poli
tiska ansträngningar, em edan  de ras  så gott 
som hela energiproduktion g rundar  sig på 
bränsle med tämligen hög svavelhalt.

Även för Finland innebär en minskning om 
30%  höga kostnader.  Det ä r  än då  inte möjligt 
att pruta därpå ,  ty omkring hälften av den 
sura nederbörd  som be lasta r  vårt lands syd
liga del hä rs tam m ar från våra egna källor. 
Minskandet av den sura nederbörden  är  den 
viktigaste uppgiften i svavelfrågan. K o stna 
derna bör  täckas i enlighet med vållandeprin- 
cipen. Medlen m åste  sålunda samlas från 
dem  som använder  svavelhaltiga bränslen  el
ler genom förbränning av dessa als trad en e r 
gi. M inskandet av svaveluts läppen bör  d ä r 
em ot riktas där  minskningen kan förverkligas 
ekonom iskt förmånligast. Härigenom  för
verkligas vållandeprincipen på det mest ra 
tionella sättet i de t ta  sam m anhang.

Havets  skyddande är  en livsviktig fråga i 
Norden. Vi är ju  alla sjöfararfolk och kus t
sta ter,  även om vårt beroende av sjöfarten 
och av havets  na tu rresu rser  är olika. V ed er
börande ministrar från kus ts ta te rna  kring Ö s 
tersjön samlas om ett par veckor  i Helsing
fors, ty i år  har  det förflutit tio å r  sedan slu
tande av den internationella konventionen

om skydd av Östersjöns marina miljö mellan 
de sju kus ts ta terna  kring Östersjön. K o nv en 
tionen är  fortfarande den mest om fattande 
och mångsidigaste internationella ö v e re n s 
kom m elsen angående skyddet av havsmiljön. 
Den har förverkligats de olika undertecknar-  
s ta terna emellan i den bästa  sam arbe tsanda  
och -atmosfär, sådan som föru tsä t tes  till ex 
empel av s lu tdokum ente t från den eu ropeiska  
säkerhets- och sam arbe tskonferensen .

K onven tionen  om  Ö sters jöns  skyddande 
eller den så kallade Helsingforskonventionen 
kom pletteras  av en G d anskkon ven tio n  som 
angår skyddandet  och u tny tt jande t  av Ö s te r 
sjöns organ iska na turresurser .  Då Helsing
forskonventionen  ås tadk om s,  var  den  ett e x 
empel för andra  konventioner ,  i synnerhet  
sådana som åstadkom m its  med stöd av F N :s  
miljöprogram, U N E P ,  av vilka konventioner  
den bäst kända i vå r  del av världen är  kon
ventionen om  skyddande av M edelhavet.  B e
träffande skyddandet  av N o rd sjön  och av de 
därtill anslu tna delarna av Atlanten  finns det 
å te r  egna konventioner .

I Finland ser man dock  inte Helsingfors
konventionen enbart  som exem pel på hur en 
internationell konvention angående havets  
skyddande bör se ut, utan uttryckligen som 
exempel på lyckat sam arbe te  s ta terna  em el
lan. I d e t ta  av seende  an ser  vi att  kon ven
tionen om Ö sters jöns  skyddande ä r  ett rätt 
uppm untrande exempel.

De nordiska länderna har und er  några år 
gem ensam t övervägt  olika medel för att b eva
ka miljövården i b is tåndssam arbe te t .  De å t 
gärder  som förutsätts  i en nordisk utredning i 
saken är  under  arbe te  i vaije land. Även Fin
land, som ofta skyndar  långsamt, håller på 
att,  genom gem ensam m a insatser  av för mil
jöv å rd  och b is tåndssam arbete  ansvariga 
myndigheter  å s tadk om m a ett  förslag vars ge 
nom förande skulle kunna innebära  att miljö
vårdens principer och målsättn ingar  också 
blir m edtagna i F inlands ve rksam het i bi
s tåndssam arbe te t .  En grund av avgörande 
betydelse för d e t ta  arbe te  ha r  varit den ge
m ensam m a nordiska utredn ingen i saken.

U-ländernas miljöproblem angår hela j o r 
den. D etta  framgår tydligt även  av en annan 
nordisk utredning, som kom m er att fullbor
das rätt  snart. En a rbe tsgrupp  som fungerar 
under  N ord iska  äm betsm ann akom m it tén  för 
miljövårdsfrågor håller nämligen på  att full-
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borda en utredning gällande jo rd en s  miljö
problem, vars målsättning ä r  att  söka  fram 
gem ensam m a nordiska synpu nk ter  om vilka 
som är  jo rden s  svåraste  miljöproblem och 
vad man kunde och borde göra i N orden  för 
att lösa dem. Ett dylikt projekts  värde och 
egenvikt i det in ternationella sam arbe te t  är 
m ycket högre än om varje nordiskt land skilt 
för sig skulle försöka företaga en m otsva ran 
de utredning och om  var och en av dessa  
s ta ter  allena skulle försöka bedriva sina m ål
sättningar.

Fru president! Det nya miljöministeriet in
ledde sin ve rksam het i Finland den I o ktober  
i fjol. I Finland är beredningen av adm inis tra 
tiva reform er ett långvarigt och kom plicera t 
arbe te ,  liksom väl även annors tädes  i värl
den. Miljöministeriets inrättande var därför  
en ganska be tydande förändring i F inlands 
förvaltning. D enna förändring har ingalunda 
avsluta ts  ännu . ty även om det inom länsför
valtningarna finns vederböran de  enheter ,  
m iljövårdsbyråer,  så k räver uvecklandet  av 
deras resurser  och befogenhet ännu mycket 
arbete. D essutom  bör  miljövårdens k o m m u 
nala förvaltning förnyas och stärkas.

Miljöministeriets g ränser  torde ännu inte 
slutgiltigt ha dragits . Några korrigeringar är 
alldeles nödvändiga för att vi skall kunna 
ås tadk om m a ett så fungerande ministerium 
som möjligt.

Miljöministerie ts  inrättande i Finland inne
bar  att miljövården har fått den ställning i 
landets beslusfattande som tillhör den. F ö r 
utom miljövårdsuppgifterna och natur- 
skyddsuppgifterna om fatta r  ministeriets 
verksam hetsfält  även planerings- och  bygg- 
nadsä rendena  samt bos tadsä rendena.  Sålun
da kan ministeriet på  ett mångsidigt sätt för
bättra  m änniskornas  levnadsmiljö och livs
kvalitet samt verka för att å s tadk om m a ba 
lans i re lationerna mellan m änniskan och den 
övriga naturen.

Miljöskyddet bestå r  av m ycket internatio
nell verksam het.  Det nordiska sam arbe te t  
inom de tta  om råde sam t i fråga om plane
rings- och byggnadsärenden och bostads- 
ärenden är så intimt att det utgör en del i det 
dagliga arbetet i varje nordiskt land. Miljö
ministeriets kon tak te r  med de övriga nordis
ka länderna blev ju  redan  skapade und er  den 
tidigare, splittrade miljöförvaltningens tid. 
T ack vare forvaltningsreformen har vi nu en

möjlighet att  ytterligare stärka och utveckla  
dessa  rätt goda relationer.

Ändringar i medlemslistan
Det anm äldes,  att  E sko  Aho lämnat ses

sionen och för resten  av denna  dag ersatts  av 
Karl-G unnar Fagerholm  och för 7:e mötet av 
Seppo Pelttari samt att Mikko Elo lämnat 
sessionen och ersatts  av Riitta Järvisalo- 
Kanerva.

R å d et beslö t a tt ändra m ed lem slis ta n  i en 
lighet härm ed.

Minister Eeva Kuuskoski-Vikatmaa: Fru
president! Det ä r  med en viss tillfredsställelse 
vi idag kan konsta tera  att det socialpolitiska 
sam arbe te t  uppvisar  en dynam isk och positiv 
helhetsbild. Detta  ä r  särskilt glädjande då den 
socialpolitiska sektorn  utgör ministerrådets  
näst s törsta  sek to r  i medelsförbruk och kan
ske s törsta  mätt i verksam hetens  bredd. Att 
en sådan koloss bland m inis terrådets  insats
om råden måste vägledas på ett aktivt och 
inspirerande sätt för att undgå förstelnade 
form er säger sig självt. Det vilar ett stort 
ansva r  på ministerrådet och äm betsm anna- 
planet ävensom  på de talrika styrelser  för 
självständiga insti tutioner inom om rådet  led
ningsgrupper osv. för att den socialpolitiska 
sektorn kan fortsä tta  att u tvecklas gynnsamt. 
Fram för allt blir sekreta taria te ts  funktion 
som koord inator  för ve rksam heten  av göran
de.

Jag näm nde inledningsvis a tt  socialpoliti
ken uppvisar  en dynam isk  bild idag. Vad jag 
då särskilt hade i tan karna  är det s. k., "döv-  
b l inda-pro jek te t" ,  som i budgeten för år  1985 
kom m er att tilldelas närm are  2,5 miljoner 
N O K  eller snart sagt lika mycket som pro
jek tbudgeten  för socialpolitiken i övrigt sam 
manlagt uppgår till. Det ä r  glädjande att man 
har velat satsa  nya medel på d e t ta  projekt,  
som för övrigt måste anses  va ra  både sakligt 
och formellt väl förberett  och underbyggt.  
Det är min uppfattning att vi inom socialpoli
tiken kom m er att kunna frambringa likadana 
mål för kännbara  g em ensam m a satsningar. 
Det är viktigt att  socialpolitikens ” stora 
t r ä d ”  visar fortsatt livskraft.

H uruvida  socialpolitiken i våra nordiska
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länder generellt skall klara sig i våra u tsatta  
sam hällsekonom ier  är  en fråga dä r  vi häm tat 
och  häm tar  s töd av varandra.

Vårt sam råd om  socialpolitiken och väl
färdssta ten  är  därför  värdefullt. Sam m a gäller 
övrig u tredn ingsverksam het inom ministerrå
det.

Jag vill då särskilt no te ra  u tredningen om 
"arbe ts löshe tens  o m k ostnader  i N o rd e n " ,  
d ä r  den  första rapporten  föreligger till ses
sionen.

Det är  meningsfullt att  koppla  den nordiska 
debatten  med den nationella. Social- och häl
sovårdens  möjlighet att klara av problem  som 
gäller relationer  m änniskor emellan är mera 
begränsad än vi antagit . En framgångsrik in
sats från vårdens sida föru tsä t ter  att man 
kunde stödja sig på insatser  från anhöriga och 
andra  nä rs tående  i större  utsräckning. Sam ti
digt är  de t aktuellt  att finna på  m e toder  och 
sätt som stöder  alternativ levnadsstil  och 
fram för allt alternativa vårdformer.

Man disku te rar  för tillfället hos oss hur 
strängt det lagstadgade socialskyddet bör  
trygga den uppnådda inkom stnivån för s .k .  
bättre lottade, eller om socialskyddets  u p p 
gift främst är  att  trygga en rimlig inkomst. 
Det som överstiger den  rimliga u tko m sten  får 
individen ordna på bästa  sätt själv. Det finns 
således olika strävanden  i debatten .  Därför är 
fördomsfrihet till nytta. F ram tiden  är i varje 
fall alltid m er eller mindre överraskande  eller 
osäker.

Vi måste därför vara kreativa både na tio 
nellt och på det nordiska planet.  Samtidigt 
med att vi försöker finna innovationer och 
nya uppslag, genomförs på den socialpoli
tiska sektorn utvärderingar  av de g em ensam 
ma institutionerna. Särskilt in tressant är  den 
utvärdering som till som m aren -84 skall bli 
klar rörande N ord iska  hälsovårdshögskolan. 
Skolan har  sedan slutet av 1970-talet fungerat 
i ministerrådets  regi och jag  tror  att man re 
dan nu kan säga att överföringen av ansvare t 
på ministerrådet i stort sett fallit väl ut. Nu 
vän ta r  nya utm aningar på skolan såväl på  det 
nordiska som internationella planet och u t
värderingsarbete t  faller t idsmässigt väl in i 
bilden. F rån  finsk sida efterlyser vi en av ra p 
portering av arbetet  gärna i sam band med det 
socialpolitiska ministerm ötet som skall hållas 
i Finland i augusti.

Att sam arbetet  i stort sett går bra  bör dock

inte förleda oss att tro  att vi skulle få gott 
betyg på alla punkter .  Enligt finsk uppfa tt
ning, vilken social- och miljöutskottet även 
ger u ttryck  för i sitt be tänkande ,  fram skrider 
inte arbe te t  av seende  uppföljningen av nor
diska avtal och ö verenskom m else r  av be ty 
delse för den enskilde nordiske individen 
med önskvärd  m ålm edvetenhet .  D enna fråga 
som på det nordiska  planet går und er  a rbe ts 
namnet "C o d e x  N o rd ic u m "  sam m anhänger  
nära med debatten  om nordiska  m edborgares  
ställning. D enna ställning regleras delvis av 
den nordiska trygghetskonventionen  som 
trädde i kraft år  1982. D enna konvention  bör 
vidare bearbetas ,  så att  den även  in rym m er 
principer med av seende på individens servi
cebehov, inte bara  beskriver  de sociala för
m åner  som grundar  sig på  socialförsäkring. -  
I de tta  arbete  bör  särskilt vissa målgrupper 
uppm ärksam m as,  såsom  barn,  unga, äldre 
och andra  specia lgrupper som pa tien ter  etc.

På tal om barn borde konventionen  kunna 
innehålla bes täm m elser  angående utplacering 
av tvångsom händer tagna barn  i annat  nor
diskt land. Detta  är ett  problem som möjligen 
kunde regleras bilateralt.

Den fria nordiska arb e tsm ark naden  medför 
även problem för många unga. Det är  lätt att 
flytta från ett  land till ett  annat ,  m en bland 
ungdom arna som ger sig ut på äv en ty r  eller 
som söker arbete  finns det alltid sådana som 
råkar  illa ut, och som till slut ham nar  i en ond 
cirkel av alkohol- och narko tikam issbruk.  
Detta är i hög grad ett sam nord isk t  problem. 
Det behövs både förebyggande åtgärder,  
vård på ort och ställe, samt försök att m otive
ra dessa  unga att å te rvända  hem för att få 
vård och stöd. Ansvarsfördeln ingen om hur 
de t ta  skall organiseras borde regleras i 
trygghetskonventionen.

Utvisningsinstitu tet borde inte tillämpas, 
så som dessvärre  sker  idag, för att avlägsna 
socialt m issanpassade  ung dom ar från ett nor
diskt land till ett  annat.  S is tnäm nda fråga gäl
ler inte direkt trygghetskonventionen , men 
borde penetreras  av be rörda  myndigheter.

Jag gav inledningsvis u t tryck  för til lfreds
ställelse med sam arbe te t  hittills på socialpoli
tikens om råde.  Avslutningsvis vill ja g  u t t ryc 
ka tillförsikt inför framtiden. Jag tro r  att den 
positiva behandlingen denna  sek tor  fått f ram 
för allt i budgetsam m anhang ko m m er  att 
sporra  till nya insatser.
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Ueland: Vyrde president!  Dei fleste poli
tiske parti i N ord en  sluttar opp om parolen 
om å føra ein aktiv miljøvernpolitikk. M en vi 
må passa oss for at det ikkje vert berre med 
dette. Vi må setja opp konkrete  mål, og vi må 
vera villige til å setja inn effektive tiltak for å 
nå desse måla.

Dei siste oppslaga om  skogkatas trofen  i 
T yskland illustrerer dei enorm e problem a 
som vi står framfor om vi ikkje er villige til å 
setja inn nødvendige tiltak, og at de tte  må 
skje før klokka er  " fe m  o ver  to lv " .

Eit anna eksem pel som vi i N orge  har fått 
merka ,  er tap  av gode og verdfulle fiskevatn 
på grunn av sur nedbør.  Meir enn halvparten  
av fiskevatna i dei fire fylka på  Sørlandet — 
det gjeld Rogaland, Vest-Agder,  Aust-Agder 
og Telem ark — er øydelagda i perioden frå 
1940 til 1975. O m  denne utvikling held fram, 
vil desse fire fylka mista 80 pst.  av fiskevatna 
sine innan 1990.

Dette er to eksem pel blant mange på eit 
problem som krev stor  politisk vilje og stor 
politisk innsats. Det var  derfor  med giede eg 
høyrde s ta tsm inis ter  Olof  Palme sitt innlegg i 
generaldebatten  og den polit iske vilje som 
der kom fram både til å  rydda opp i vårt eige 
hus her  i N o rd en  og til i fellesskap å leggja 
press på land utanfor N orden.

Det har  lenge vore kjent at dei britiske 
ansvarlege for energiforsyning ette rlyser  
meir forskning for at aktive og k o s tn ad sk rev 
jan de  tiltak skal verta  sette inn mot utslepp 
av SO;.  Den nye rapporten  som det no vert 
vist til, underbyggjer i s tore trekk  ein slik 
argum entasjon.

Men om ei utsetjing av effektive tiltak vert 
gjort til offisiell britisk polit ikk, vil det in te r
nasjonale sam arbe idet få eit alvorleg t i lbake
slag. Dei fleste land e r  for lenge sidan blitt 
overtydde om at vi har nok forskningsresultat  
for å ta til å handia no. Ny forskning er s jølv
sagt velkom en, men nye forskningsprosjekt 
må ikkje nyttast  som påskot for å halda til
bake snarlege og strengt nødvendige tiltak.

1984 vert eit viktig internasjonalt år  i k am 
pen mot sur nedbør.  Vi har lov til å venta at 
E C E -konvens jonen  om lan g transportene  
luftforureiningar blir følgd opp med meir  for
pliktande av ta lar  i tråd med dei målsett ingar 
om u ts leppsreduks jonar  som er  nedfelte i 
nordiske vedtak.  Mykje tyde r  på at dei mål 
som her er sett,  m. a. om å redusera  utslepp

av S 0 2 med 30 pst. innan 1993, reelt sett ikkje 
går langt nok. Om fanget av dokum enter te  
skadar au k ar  på. Difor vil det vera  oppsikt- 
vekkjande om  den britiske regjeringa i tilfelle 
går inn for ein t i l takspause i fem år, i påvente 
av nye forskningsresultat .  Det bør difor 
seiast klart frå om  at dette ikkje er  nokon veg 
å gå i det internasjonale  sam arbeidet.  Vårt 
håp ligg i at gruppa av land som krev forplik
tande tiltak, kan bli s tørre ,  og at også S torbri
tannia  s luttar seg til desse landa.

Eg er difor glad for det initiativ som dei 
nordiske miljøvernministrane no ha r  tatt,  og 
som har  klar ad resse  til britiske s ty res 
m akter ,  det init iativet som denne forsamlinga 
nettopp  e r  blitt orientert  om på møtet her i 
dag. Men her, som  i så mange andre høve, er 
det viktig ikkje å k on sen tre ra  seg om å finna 
syndebukkar .  Ein skal ikkje sjå bort  frå at det 
finst land i Europa  som har sterke forurein in
gar,  og de r  ein når det gjeld den politiske 
viljen og praktiske tiltak enno  ikkje er komen 
i gang. La oss og kon sen tre ra  vår interesse 
om desse.

M inister Leppänen: R ouva presidentti!
Pohjoism aiden neuvoston  tåhån istuntoon on 
jå te t ty  valtiovarainministerien taloudellisen 
kehityksen ja  täystyö llisyyden toimintasuun- 
nitelma. K äym ättä  käsiksi raportin  työstä- 
misessä ilmenneisiin seikkoihin voitaneen ve- 
tää  se joh to pää tös .  e ttä  m ait tem m e pääminis- 
terit eivät olleet raportin  työllisyyttä koske- 
vaan osaan tyytyväisiä .  koska  an to ivat työ- 
ministereil le kiireelliseksi teh täväksi työvoi- 
mapoliittisen yhte istyöohje lm ansa  puitte issa 
määritellä ne toimet, joihin kansallisesti ja  
yhteispohjoismaisesti aio taan ryh tyä  työlli- 
syyden lisäämiseksi. K u ten  arvoisa  neuvosto  
hyvin tietää, ollaan yhte ispohjoism ais ta  työ- 
m arkkinaohjelm aa neuvos ton  om as ta  aloit- 
tees ta  parhaillaan uusim assa  j a  ohjelma aio
taan esitellä neuvostolle vuoden kuluttua.

Työministerit  tekivät kiireellisesti j a  aika 
suurissa vaikeuksissa  neuvos ton  jäsenille 
jae t tavaksi  pikaraportin  kansallisista to imista 
työllisyyden hoitamiseksi j a  suunnitelmistaan 
yhteispohjoismaisella tasolla lyhyellä täh- 
täyksellä.  N äitä  suunnitelmia tarkaste l taessa  
ja  analysoitaessa  on m uis te t tava ,  e ttä  tiiviistä 
pohjoism aises ta  työm arkk inayh te is työ stä  
huolimatta työ ttöm yyd en  lieventämiseksi
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teh tävät  to im enpiteet ovat ensisijaisesti kan- 
sallisia.

Suurella kiinnostuksella olen tu tus tunut  
sosiaali- j a  ym päris tövaliokunnan kannanot- 
toihin työm arkkinaohje lm an  tiimoilta. Sa- 
noohan valiokunta, e t tä  työm arkkino iden on- 
gelmia ei voida ra tkoa  vain perinteisin työ- 
markkinapoliittisin tem puin; ta rv itaan  mo- 
nenlaisten toim enpite iden yhdistelmiä, jo t ta  
ty ö ttö m yyttä  vastaan  voidaan taistella. V a
liokunta mainitsee uusia tuotan toa lueita  ku 
ten ym päristönsuojelu ,  energiatekniikka , bio- 
tekniikka sekä edellytyksiä muutokselle  ja  
m uutoksen  hyväksymiselle .  Valiokunta pe- 
räänkuulut taa  mielikuvitusta, luovuutta ,  tah- 
toa luoda yhdessä  jo ta in  uutta  ja  jänn it tävää  
yh te iskuntiem m e parhaaksi.

On hyvä j a  mielenkiin toista tode ta ,  että 
näm ä sam at a ja tukset olivat vahvasti  esillä 
m yös O E C D :ssä  äskettä in  p ide tyssä  ns. ra- 
kennem uutoskonfe renss issa ,  ja  näitä samoja 
ajatuksia me Suom en työvoim am inisteriön 
taholta  tar joam m e myös yhte ispohjoism aisen 
työm arkkinapolii t t isen uud istustyön raken- 
nusaineiksi.

Tältä  pohjalta on syntynyt keskuste lu  ty ö 
m arkkinoiden ns. kolm annesta  sektoris ta ,  
jo k a  saa ttaa  olla avain ongelmien ratkaisuun. 
U skon , että  yhä pienempi osa työv oim aa  riit- 
tää  tuo t tam aan  ta rv i tsem am m e tavara t -  yhä 
suurem m an osan työvoim an ta rpees ta  korvaa  
teknologia. Sam a suuntaus  koskee  tavan- 
omaisten palvelujen tuottam ista .  Ei myös- 
kään liene realistista eikä m ie lekästäkään 
o do ttaa ju lk is in  varoin voitavan työllistää va- 
pau tuvaa  työvoim aa kokonaisuudessaan .  
Yhtä huono  ratkaisu on hy v äksyä  työttö- 
myys ikään kuin sen määräisi koh talo  tai joku  
ylempi voima, jo h o n  ei voida vaikuttaa.

Teollisuusm aissa on to tu ttu  e ts im ään rat- 
kaisua työ ttö m yyden  ongelmiin m akrota- 
solla. On syytä  katsoa ,  millaisia ratkaisuja 
löydetään mikrotasolla,  millaista aloitteelli- 
suutta ,  kekseliäisyyttä, millaisia innovaa- 
tioita syntyy ruohonjuuritasolla .  Kolm as s ek 
tori voi näin olla yleisnimi hyvin laajalle 
alueelle inhimillistä toimintaa, jo k a  ei ilman 
m uu ta  ole ra jattavissa perinteiselle markkina- 
talous- tai julkiselle sektorille. Yleistä määri- 
telm ää, jo k a  kattavasti  kuvaisi aluetta ,  ei ole 
helppo an taa .  m utta  käsit teen  edelleen kehit- 
telyn olisin mielelläni an tam assa  N A U T:lle ,  
jo t ta  — kun uusittu yhte ispohjoismainen työ-

m arkkinaohjelm a vuoden  päästä  tuodaan 
tälle foorumille — meillä olisi käsissäm m e to- 
della uusi u lo t tuvuus työm arkk inakeskus te -  
lussa.

O E C D :n  k ok ouksessa  yritin määritellä kol
m annen  sektorin professori  Arkhibukin  nä- 
kökulmien pohjalta arvoh ierarkian  lähtökoh- 
dista. T äm ä lähestym is tapa  voi olla hyödyl- 
linen.

Toinen tärkeä  näkökulm a työm arkk ina oh
je lm an  uudistam istyössä  on tarkaste lla  työ- 
m arkkinoittem m e to im ivuutta  siinä mielessä, 
miten ne eivät toimi,  ts. mitä este i tä  työv o i
m an liikkumiselle j a  yksityisen ihmisen hy- 
väksy tyksi tulemiselle to isessa  Pohjois- 
m aassa  on. T ä tä  tarkaste lukulm aa palvelee 
se karto itustyö, jo ta  tehdään  ns. Poh jo ism ai
den kansalaisuus -  käsit teen  pohjalta. T ässä  
yh teydessä  tulisi selvittää myös kysym ys val- 
tiollisesta ään io ikeudesta  j a  pyrkiä  ra tka i
suun tarvi t taessa  lähtemällä li ikkeelle asteit-  
tain niin, e ttä  valtiollinen äänioikeus voisi a l
kaa kahden- tai kolm envälisenä.

Vielä ainakin näy ttää  siltä, e t tä  käsityk- 
semme siitä, mitä pohjoism aala isten  tasaver- 
tainen kohtelu  tarkoittaa ,  ovat erilaiset. Viit- 
taan  tässä  mm. niihin jo h to pää töks i in ,  jo tk a  
ovat vedettäv issä  S u o m essa  tänä  keväänä pi- 
de tyn  Suom en j a  Ruotsin ns. moniministeri- 
kokouksen kom m unikeasta :  yksimielisiä ol- 
tiin siitä, e ttä  m aittem m e alueilla olevien, toi- 
sesta Poh joism aasta  koto isin olevien kielel- 
listen vähem m istöjen ,  tulee saada palvelut 
omalla kielellään. K äsi ty ksem m e siitä, mitä 
näillä palveluilla ta rko ite taan , näy ttävä t  ole- 
van erilaiset.  Esimerkiksi Ruotsin tulkinnan 
m ukaan palveluihin kuuluu peruskoulun  ala- 
asteen ope tus  ja  sitten taas aikuisten saam at 
palvelut. Jostain  syystä  peruskoulun  yläaste 
j a  lu k io jä äv ä t  palvelujen ulkopuolelle. Ajat- 
telu ei meidän suom alais ten  mielestä näytä 
kovin johdonm u kaise l ta .  K ehityksen  kulku 
on kuitenkin osoit tanut ,  e t tä  Pohjoism aiden 
neuvos tossa  om aksuttu  ajattelu pienten  as- 
kelten ed istyksestä  usein jo h ta a  hyvään  lop- 
putu lokseen. T oivon . e t tä  R uots issa pian ol- 
laan valmiita o t tam aan  tuo p uu t tuva  askel 
isompienkin lasten koulunkäynnin  varmista- 
miseksi heidän omalla kielellään.

Minister Leppänens anförande i svensk 
översättning: Till N o rd iska  råde ts  session har 
inlämnats finansm in istrarnas verksam hets-
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plan för ekonom isk  utveckling och full sy s 
selsättning. U tan att gå in på fak torerna  som 
framgått vid förberedande t  av rapporten  kan 
man dra den s lu tsatsen ,  att  våra  länders  s ta ts 
ministrar inte var  nöjda med den del av rap
porten  som behand lade  sysselsättn ing, ef ter
som de gav åt arbe tsm in istrarna  i brådskande 
uppdrag att inom ram en för det arbetskrafts- 
politiska sam arbe tsp ro gram m et definiera de 
åtgärder ,  som man nationellt och sam nor
diskt tänker  skrida till för att öka sysse lsä t t
ningen. Som det ärade  rådet väl vet håller 
man på råde ts  eget initiativ på att fö rnya det 
sam nord iska  arbe tskraf tsprogram m et och det 
är  meningen att p resen te ra  program m et för 
rådet om  ett år.

A rbe tsm inistrarna  gjorde brådskande och 
med ganska s tora  svårigheter  en sn ab b ra p 
port att  delas ut till rådets  m edlem m ar,  vilken 
behandlar  nationella å tgärder  för skötande av 
sysselsättn ingen och berä t tar  om a rbe tsm i
nistrarnas planer  på sam nord isk  nivå på  kort 
sikt. Då man be trak ta r  och analyserar  dessa 
p laner m åste  man kom m a ihåg, a tt  trots  det 
intensiva nordiska arbe tsm ark nadssam arb e-  
tet är å tgärderna för l indrande av a rbe ts lös
heten i första hand nationella .

Med stort intresse har  jag  bekanta t mig 
med social- och miljöutskottets  s tällningsta
gande gällande arbe tsm ark nadsprogram m et.  
U tskotte t  säger ju  att a rbe tsm ark n ad en s  p ro 
blem inte kan lösas endast  genom  traditionel
la arbe tsm arknadspo li t iska  medel: det b e 
hövs kom binationer  av flera olika åtgärder, 
för att man skall kunna käm pa em ot a rb e ts 
lösheten. U tsko tte t  näm ner  nya p rodu k tions
om råden  såsom miljöskydd, energiteknik, 
b ioteknik, samt fö rutsä ttn ingar för förändring 
och för god kännande av förändringar. U t
skottet efter lyser  fantasi,  skapande ,  vilja att 
t illsammans skapa något nytt och spännande 
för våra samhällens bästa.

Det är  bra och in tressant att konsta tera ,  att 
dessa  sam m a tan kar  var s tarkt f ram m e i 
O E C D  i den nyligen hållna sk. s trukturför- 
ändringskonferensen ,  och sam m a ideer  e r 
bjuder vi för finska a rbe tskraftsm inis ter ie ts  
del till byggnadsmaterial o ckså  i det sa m n o r 
diska arbe tsm arknadspo li t iska  förnyelsear
betet.

Från  denna grund har  det uppstå t t  d iskus 
sion om a rb e tsm ark nadens  s. k. tredje sektor,  
vilken kanske kan va ra  nyckeln  till prob le

mens lösning. Jag tror  att en allt mindre del 
av arbe tskraften  behövs  för att p rodu cera  de 
p rodu k ter  vi behöver  -  en allt större  del av 
a rbe tskraf tsbehovet  ersä t ts  av teknologin . 
Den sam m a inriktningen gäller för p ro d u ce
rande av service. Det är  knappast  realistiskt 
och inte heller meningsfullt att vän ta  sig att 
man med offentliga medel i sin helhet kan 
sysselsätta  den arbe tskraft  som blir ledig. En 
lika dålig lösning är  att godkänn a  arbe ts löshe
ten som om den vore bestäm d av ödet eller 
någon högre kraft, som man inte kan på v e r 
ka.

I industr i länderna är  man van att söka lös
ningen på a rbe ts löshe tsprob lem en på m ak 
ronivå. Det är  skäl att se vad för slags lös
ningar man kan finna på  mikronivå, hurdant 
initiativtagande, hurdan uppfinningsrikedom, 
vilka slags innovationer  som föds på gräsrots- 
nivån. Den tredje sektorn  kan således vara en 
allmän benäm ning för ett m ycket brett  o m rå 
de mänsklig verksam het,  som inte utan vi
dare kan begränsas till den traditionella 
m arknadsekonom i- eller offentliga sektorn. 
Det ä r  inte lätt att  ge någon allmän definition, 
som skulle beskriva om rådet  i sin helhet,  men 
jag  skulle gärna överlå ta  åt N A U T  att vidare 
u tveckla  begreppet så, att  då  det förnyade 
sam nord iska  a rbe tsm ark nadsprogram m et om 
ett å r  p resen te ras  för de t ta  forum , skulle vi ha 
till hands en verkligt ny dimension i vår  ar- 
be tsm arknadsdiskussion .

Vid O E C D :s  möte försökte  jag  definiera 
den tredje sektorn  på basen av professor  Ark- 
hibuks synpu nk ter  med värdehierark in  som 
utgångspunkt.  Detta  behandlingssä tt  kan 
vara nyttigt.

En annan  viktig synvinkel i a rbe tsm ark - 
nadsprogram m ets  förnyelsearbete  ä r  att be 
trak ta  våra  a rb e tsm ark naders  funktionsdug
lighet sett från hur de inte  fungerar, med an d 
ra ord vad för slags hinder  det finns för a r 
betskraftens  rörlighet och för den enskilda 
m änniskans  god kännande i ett annat nordiskt 
land. D enna synvinkel be tjänas  av det kart- 
läggningsarbete, som görs u tgående från det 
s .k .  nordiskt m edborgarskap-begreppet .  I 
d e t ta  sam m anhang borde man utreda  också  
frågan om statlig rös trä tt  och söka en lösning 
vid behov  så att man s tar tar  stegvis och så att 
den statliga rös trä t ten  kunde börja som bila
teral eller trilateral.

Det ve rka r  å tm instone  ännu , som om våra
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uppfattningar om vad jäm lik  behandling av 
n ordb or  innebär skulle gå isär. Jag hänvisar  
här bland annat till de slutsatser,  som man 
kan d ra  av kom m unikén  från det i våras i 
Finland hållna sk. f lerministermöte t mellan 
Finland och Sverige: man var ense om att 
språkliga minorite ter  från ett annat  nordiskt 
land, som bor  på våra  länders  om råden  skall 
få service på  sitt eget språk. Våra uppfa t t
ningar om  vad man avser  med dessa  serv ice
form er ser  ut att  skilja sig från varandra .  E n 
ligt den svenska synen räknas  till servicen 
t. ex. undervisning i g rundskolans  lågstadium 
och sedan igen service för  fullvuxna. Av nå
gon orsak  s tannar  grundskolans  högstadium 
och gym nasiet  u tanför servicen. Vi finlända
re anser  a tt  tän kesä t te t  inte ä r  riktigt logiskt.  
Utvecklingens gång har  dock visat att  det i 
N ord iska  rådet an tagna tän kesä t te t  om de 
sm å stegens framsteg ofta leder  till ett gott 
slutresultat.  Jag hoppas att man i Sverige 
snart är redo att ta det bris tande steget för att 
försäkra  att också  de äldre barnen  kan gå i 
skola på sitt eget m odersm ål.

Knuuttila: R ouva presidentti! M yönteistä  
täm änkerta isessa  Pohjoism aiden neuvoston 
is tunnossa on se, e t tä  työllisyyskysym ys on 
noussut todella sillä tavalla esille kuin ny- 
kyinen tilanne j a  ongelman syvyys kaikissa- 
kin Pohjoism aissa vaativat.  T äm ä selvitys, 
jo n k a  me täm än istunnon aikana olemme 
saaneet työ ttö m yyd en  kustannuksis ta  Pohjo- 
lassa, osoittaa .  e t tä  mm. työ t tö m yys tu rva  on 
hy vin erilainen eri Pohjoism aissa j a  parhaim- 
millaan se on lähes 90 %  ansio tasosta .

Kun meillä on työm m e pohjana täällä H e l
singin sopimus, jo k a  edellyttää lainsäädän- 
nön yhtenäis täm istä ,  kun meillä on pohjois- 
mainen työm arkkinasopim us, jo n k a  tavoit- 
teena j a  perus tan a  on täystyö llisyyden ajat- 
telu, niin lähden siitä, e t tä  myös työttöm yys- 
turvan kohdalla päästäisiin yhtenäiseen ja  
korkeaan tasoon. Silloin kun työttömille 
m akse taan työ t tö m yystu rvan a  noin 9 0 %  an
s io tasosta  eli lähes sam a, minkä yksityinen 
ihminen saisi työstä  palkkaa  -  etenkin nuo- 
rempien ihmisten kohdalla täm ä pätee -  niin 
sellaisessa t i lan teessa on kyllä helpompi löy- 
tää jo  tuolle yksilölle myös työpaikka eli to- 
teu t taa  täystyöllisyys va ikkapa kolm atta  sek- 
toria apuna käyttäen , mihin täällä mm. minis

teri L eppänen  äsken p u h een vuorosssaan  viit- 
tasi.

Knuuttilas anförande i svensk  ö v e rsä t t 
ning: Fru  president!  Positivt vid denna ses 
sion i N o rd iska  rådet är att sysselsättn ings
frågan verkligen ha r  tagits upp på  det sätt 
som dagens situation och problem ets  djup i 
alla nordiska länder kräver. Den redogörelse 
som vi under denna  session har fått om a r 
be tslöshe tens  kos tn a de r  i N o rd en ,  påvisar  att 
bl. a. a rbe ts löshe tsskyd det  är  m ycket  olika i 
olika nordiska länder och att det i bästa  fall 
u tgör nästan  9 0 %  av förtjänstnivån.

N ä r  vi som grund för vårt arbe te  har  Hel- 
singfors-avtalet, vilket fö ru tsä t ter  harm oni
sering av lagstiftningen, och vi har  ett n o r 
diskt a rbe tsm arknadsav ta l ,  där  sysselsätt-  
n ingstänkandet ugör en av målsättn ingarna 
och grunderna,  så utgår  jag  därifrån att man 
också  i fråga om sysse lsä ttn ingsskyddet upp
når en enhetlig och hög nivå. N ä r  man betalar  
åt de arbe ts lösa  som a rbe ts löshe tsskydd  ca  
90%  av förtjänstnivån,  det vill säga nästan 
sam m a som en privatperson  skulle få som lön 
för sitt arbe te  -  framförall t gäller de t ta  yngre 
m änniskor -  då  är det nog lä ttare att i en 
sådan situation för denna person  också  finna 
en arbetspla ts ,  de t vill säga genom föra  full 
sysselsättn ing till exem pel med hjälp av den 
tredje sektorn ,  till vilket här  bl. a. minister 
L eppänen  hänvisade i sitt anförande.

Sedan diskussionen förklarats  avslu tad ,  
skedde votering medelst vote ringsappara t  b e 
träffande social- och miljöu tskottets  förslag 
till y ttrande till N ord iska  ministerrådet.

För social- och miljöutskottets  y ttrande 
röstade:

Georg  A ndersson ,  L ennar t  A ndersson ,  
Margrete Auken, Stefån B ened ik tsson , Jo  
Benkow, G u nnar  Berge, Jens  Bilgrav-Niel- 
sen, Kaj Bärlund. Bjarne M ørk E idem , Óla- 
fur G. E inarsson,  Arne Gadd, Kirsti Kolle 
Grøndahl,  Eiður G u ðnason ,  Rune G u s ta v s 
son, F lemming H ansen ,  Ivar  H an sen ,  Karen 
T hurøe  H ansen ,  G uðrún  Helgadóttir ,  Elsi 
H etem äki-O lander,  Liisa Hilpelä, Siri H ägg
mark, Karl-Erik Häll, Tytti  Isohookana- 
A sunm aa, Olof Jansson , Paul Jansson ,  Egon 
Jensen, Karen Højte Jensen ,  T y ra  Jo h a n s 
son, Anna-Liisa  Jokinen,  Riitta Järvisalo-
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K anerva ,  A n ker  Jørgensen . Antti Kallio
mäki, H annu  K em ppainen .  Sakari Knuuttila ,  
Grethe Lundb lad , Astrid M urberg  M art in 
sen, Pete r  M uurm an,  G u n nar  N ilsson,  Tore 
Nilsson, O d var  Nord li ,  H ans N yhage , Sture 
Palm, Robert  Pedersen,  H e lena  Pesola, Per 
Pete rsson, Päll Pétu rsson ,  Heikki Riihijärvi,  
G u nvor  Schnitler,  Pétu r  Sigurösson, Reiulf 
S teen,  Jens S teffensen, Pär S tenbäck , Ilkka 
Suom inen , Sten Svensson , Karin Söder,  P e 
de r  Sønderby ,  B ernhard t  Tas tesen ,  Pe t te r  
Thom assen .  Friðjón Þórðarson , Pirkko Tur- 
peinen, Ole Gabriel U eland, Ola Ullsten, 
Bengt Wiklund, Odd With och Marjatta 
Väänänen.

F rånv arande  var:
Gro Harlem  Brundtland, Johan  Buttedahl,  

K arl-G unnar Fagerholm , Carl I. Hagen, G u t
torm H ansen ,  Margit H ansen-K rone ,  Ole 
H enriksen,  Gunnel Jonäng. H a n na  K vanm o, 
Preben Lange, Paavo  L ipponen , Helge A dam  
Møller, Inge F ischer  Møller, Agnar  Nielsen, 
E rlendur  Patu rsson ,  H åkon  Randal,  Arne 
Skauge, Otto  S teenhold t,  H ans  Olav T unges
vik, Pekka Tuom inen , Laurits  T ørnæ s och 
Lars Werner.

Yttrandet hade så lunda  an ta g its  m ed  65 
röster.

U tsko tte ts  fö rs la g , p u n k t B, bifölls.

3
A 631/s: Medlemsforslag om upprättande av 
ett nordiskt centrum för hjärttransplantatio
ner

Social- och miljöutskottet hade föreslagit, 
att N ord iska  rådet icke måtte företaga sig 
något i an ledning av medlemsförslaget.

Rune Gustavsson (social- och m iljöutskot
tets talesman): Fru president! Det medlems- 
förslag som vi nu skall behandla  m yn nar  ut i 
en hemställan om  att N ord iska  rådet rek o m 
m enderar  ministerrådet att i b rådskande o rd 
ning vidta å tgärder  för att upprä t ta  ett nor
diskt cen trum  för hjärttransplantationer.

Förslaget har  rem issbehandla ts  och däref
ter  d iskutera ts  vid ett antal möten i social-

och miljöutskottet .  R epresen tan te r  för u t 
skottet har  ock så  deltagit i ett seminarium för 
h järttransp lan ta t ioner  i N ord en  som hölls i 
S tockholm  för några v eckor  sedan.

U tsko tte t  har  därefte r  å te r  behandlat m ed
lemsförslaget. På grundval av de rem issutlå
tanden  som vi fått och  den sam stäm m iga upp
fattning som redov isades  vid seminariet i 
S tockholm  har  u tsko tte t  utta lat att  u tskotte t  
för sin del an ser  att m edlemsförslaget syftar 
till a tt  upp rä t ta  ett nordiskt cen trum  för  hjärt
t ransplan tationer.  U tsko tte t ,  som b l .a .  har 
tagit intryck av rem issorganens svar,  anser  
därför  att de t inte nu synes  va ra  motiverat att 
dr iva frågan om ett nordiskt cen trum  för 
hjärttransplantationer.

Jag ber att få y rka  bifall till u tsko tte ts  fö r
slag.

Sedan d iskussionen förklarats  avslutad,  bi
fö lls  u tsko tte ts  fö rs la g .

4
A 632/s: Medlemsförslag om samarbete i fråga 
om en undersökning av de genom trafikolyc
kor hjärnskadades situation i Norden

Social- och miljöutskottet hade föreslagit,  
att N ord iska  rådet i anledning av m edlem s
förslaget måtte an taga följande reko m m end a
tion:

N ord iska  rådet reko m m en d era r  N o rd iska  
ministerrådet att

1. företa  en u tredn ing av de genom  olyc
kor i trafiken h jä rnskadades  livssituation, 
om fattande arbetslivet,  den sociala situa
tionen, inkom stnivån , rehabiliteringsmöjlig- 
he terna  och familjelivet. Som ett fö rs ta  steg i 
en sådan utredning bör  resulta ten  av e v en tu 
ellt redan befintliga eller pågående nationella 
undersökningar inom o m råd e t  kartläggas,

2. på  grundval av denna  utredning föreslå 
å tgärder  på nordiskt och nationellt plan i syf
te att förbättra  de genom trafikolyckor 
h jä rnskadades  ställning.

Helena Pesola (social- och m iljöutskottets  
talesman): Ärade fru president!  I anknytning 
till det nordiska t raf iksäkerhe tså re t  1983 
väckte  några m edlem m ar av råde t  i maj i fjol 
ett  medlemsförslag, som  gick ut på en rek o m 
mendation till m inis terrådet om  att låta utre-
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da de genom olyckor i trafiken h jä rnskadades  
livssituation, om fattande arbetslive t,  den so
ciala situationen, inkom stnivån , rehabilite- 
ringsmöjligheterna och familjelivet. Vidare 
föreslogs att ministerrådet på basen av denna  
utredning skulle föreslå å tgärder  på nordiskt 
och nationellt  plan för att förbättra  s itua
tionen för denna  grupp av h jä rnskadade m än 
niskor.

Rem issinstanserna  har  till övervägande del 
varit positivt inställda till förslaget. Man har 
allmänt instämt i förslagsställarnas uppfa t t
ning att det vore nyttigt att  genom  en sam no r
disk kartläggning få fram basuppgifter om 
dessa  hjä rnskadades  svårigheter  t. ex. när  det 
gäller rehabili tering och å te ranpassning till 
arbetslive t,  för att på så sätt kunna få fram en 
helhetsbild av vilka svårighe terna  är  och 
vilka å tgärder  som krävs av olika instanser  
för att avhjälpa dem  på bästa  sätt. Vissa in
s tanser  ha r  påpeka t  att  förslaget delvis sam 
m anblandar  två olika saker ,  nämligen trafik
säkerhe tsa rb e te t .  som förebygger h jä rnska
dor  i trafiken, och de traum atisk t h jä rnska
dades livssituation, som  är  föremålet för hu 
vudintresset i förslaget. Vidare har en del 
rem iss instanser  invänt att en undersökning 
som den föreslagna borde om fatta  alla hjärn
skadades  situation, inte ba ra  dem  som har 
skadats  i trafiken.

Social- och miljöutskottet har dock  funnit 
medlemsforslagets  g rundtanke vara så pass 
intressant,  att u tskotte t  har  beslutat föreslå 
rådet att  an ta  en rekom m endation  i stort sett 
enligt förslagsställarnas y rkande. U tskotte t  
har framfört vissa tilläggssynpunkter. B l.a .  
m enar  u tskotte t  att  den föreslagna un d ersö k 
ningen uttryckligen borde om fa tta  också  
h järnskadade barn och ungdom ar,  eftersom 
h järnskador ofta kan påverka  en m änniskas 
livssituation under hela livet. Vidare m enar  
u tskotte t  att det första steget i den nordiska 
utredningen kunde utgöras av en  kartläggning 
av de undersökningar som har utförts eller 
som bäst utförs på nationellt plan i de nordis
ka länderna.

Ärade fru president! M ed dessa  ord vill jag  
yrka bifall till social- och miljöutskottets  fö r
slag.

Sedan diskussionen förklarats  avslutad, 
skedde votering medelst  vote ringsappara t b e 
träffande social- och miljöutskottets  förslag 
till rekom m endation.

För  rekom m endationen  röstade:
Georg A ndersson ,  Lennart  Andersson ,  

M argrete A uken ,  S tefån B enediktsson , G u n 
nar Berge. Jens  Bilgrav-Nielsen, Kaj Bär
lund, Bjarne M ørk E idem , K arl-G unnar Fa- 
gerholm, Kirsti Kolle G røndahl,  E iður  Guð- 
nason , Rune G u stavsson ,  F lem m ing H ansen ,  
Ivar H ansen ,  K aren  T hurøe  H ansen ,  Margit 
H ansen-K rone ,  Ole H enriksen ,  Liisa Hil
pelä,  Siri Häggm ark , Karl-Erik  Häll, Tytti 
I so hookana-A sunm aa,  Olof J ansso n ,  Paul 
Jansson , Egon Jensen .  Karen Højte Jensen. 
T yra  Johansson ,  Anna-L iisa  Jokinen, Riitta 
Järv isa lo-K anerva ,  A n ker  Jørgensen ,  Antti 
Kalliomäki, H a n n u  K em ppainen ,  H anna  
K vanm o, Grethe  Lundb lad , Astrid  M urberg 
M artinsen. Pete r  M uurm an, Helge Adam 
Møller, Inge F ischer  Møller, G u n nar  Nils
son, Tore N ilsson, O d v ar  Nord li ,  Sture 
Palm. Helena  Pesola, Heikki Riihijårvi, G u n 
vor Schnitler,  Pétur  Sigurðsson, Reiulf 
Steen. Jens Steffensen, Pär  S tenbäck , Sten 
Svensson , Karin Söder,  Peder  Sønderby. 
B ernhardt T as tesen ,  Friðjón Þórða rson ,  
Hans Olav Tungesv ik ,  Pirkko Turpeinen ,  Ole 
Gabriel Ueland, Ola Ullsten, Bengt W iklund, 
Odd With och M aija t ta  Väänänen.

F rånvarande  var:
Jo  B enkow, G ro  H arlem  B rundtland,  Jo 

han Buttedahl,  Olafur G. E inarsson ,  Arne 
Gadd , Carl I. Hagen, G u tto rm  H ansen, 
Guðrun  Helgadöttir ,  Elsi Hetem äki-O lander,  
Gunnel Jonäng, Sakari Knuutti la,  Preben 
Lange, Paavo L ipponen , Agnar Nielsen. 
Hans N yhage , E rlendur  Patu rsson ,  Robert  
P edersen,  Per  Pete rsson ,  Päll Pétu rsson , H å 
kon Randal,  Arne Skauge, Otto  Steenhold t,  
Ilkka Suom inen , Pette r  T h om assen ,  Pekka 
Tuom inen, Laurits  T ørnæ s och L ars  W erner.

R eko m m en da tio nen  hade sålunda  an tag its  
m ed  60 röster.

5
A 652/s: Medlemsförslag om ett nordiskt 
handlingsprogram mot narkotika
Social- och miljöutskottet hade föreslagit, att 
Nord iska  rådet i anledning av m edlem sförsla
get måtte an taga följande rekom m endation:
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Nord iska  rådet r ekom m end erar  Nord iska 
ministerrådet

att u ta rbe ta  ett gem ensam t nordiskt h and
lingsprogram mot narko tika  och 

att u treda föru tsättn ingarna för ett gem en
samt data- och inform ationssystem  med sikte 
på att få ett bä ttre  beslu tsunderlag  för att 
bekäm pa narkotikasituationen.

Margrete Auken hade i en reservation ,  fo
gad till u tsko tte ts  be tänkande ,  föreslagit , att 
Nord iska  rådet i anledning av medlemsförsla- 
get m åtte antaga följande rekom m endation: 

Nord isk  Råd rekom m and erer  Nord isk  Mi
nisterråd at udrede  mulighederne for at u d 
vikle et fælles data- og inform ationssystem  til 
anvendelse  i forbindelse med bekæm pelse  af 
narkotikamisbrug.

Margit Hansen-Krone (social- och miljöut
skotte ts  talesman): Sosial- og miljøutvalget i 
Nord isk  Råd har  behandlet et m edlem sfor
slag om et handlingsprogram mot narkotika, 
fremsatt  av m edlem m er av den konservative 
gruppe i Nord isk  Råd. Forslaget har  vært på 
en om fattende remissbehandling , og er g run
dig behandlet på  flere m øter  i utvalget.

G jennom årene har N ord isk  Råd vedtatt en 
rekke rekom m and as joner  med sikte på å b e 
kjempe bruken av rusgifter. I flere av disse 
viktige forslag har  intensjonen ne ttopp vært å 
forhindre misbruk av narkotiske stoffer,  og 
sette en s topper for spredning av narkotika i 
Norden.

Det foreliggende medlemsforslag bygger 
bl. a. på det allerede igangsatte nordiske sam 
arbeid på rusgiftområdet.  Derfor  har  forslags
stillerne tatt  med som begrunnelse  i selve 
forslaget en opplisting av de tiltak og forord
ninger som er  iverksatt.

Forslagsstillerne har villet presisere nød
vendigheten av og behovet  for sam ordning av 
tiltakene og ressu rsbruken  for ytterligere å 
kunne effektivisere arbeidet.  Utvalget har 
sluttet seg til forslagsstillerne i synet på at 
rekom m andasjonens  første punkt avgrenses 
til a gjelde handlingsprogram mot narkotika.

Utvalget er  enig i at kam pen mot narko tika 
ma forsterkes de rsom  man skal nå det ærg jer
rige mål å gjøre N o rd en  til et narkotikafritt  
område.

Utvalget p res iserer  samtidig behovet for å 
effektiv isere bekjempelsen også av misbruk

av alkohol og vanedannen de  medisinske m e
d ikam enter .  Disse forhold blir unders treke t  i 
u tvalgets uttalelse, og jeg  skal kom m e tilbake 
til de tte  senere i innlegget.

R ekom m andas jonens  andre del. om å få 
utredet forutsetn ingene for et fellesnordisk 
data- og inform asjonssystem  med sikte på å 
få et bedre beslutn ingsgrunnlag for bek jem 
pelse av narko tikaprob lem ene, har  fått  posi
tiv tilslutning av rem iss instansenes  flertall. 
Et felles nordisk data- og inform asjonssystem  
kan i f remtiden bli avgjørende for en effektiv 
narko tikabekjem pelse.  Utvalget s lutter seg 
også til dette punkte t i rekom m andasjonen .

Et handlingsprogram mot narkotika  skal 
selvsagt ikke medføre at kam pen mot andre 
rusgifter blir svekket.  Utvalget er enig med 
både forslagsstillerne og de fleste rem issin
s tanser  i at narkotika er et av samfunnets  
vanskeligste medisinske og sosiale p rob
lemer, som medfører  store økonom iske  k on 
sekvenser  både for den enkelte og for sam 
funnet.

Disse p roblem er deler N o rd en  med de 
fleste andre sammenlignbare land i verden. 
Særlig alvorlig er det at innslaget av " tu n g "  
narkotika øker,  at b rukerg ruppene blir stadig 
yngre, og at lovbrudd, prosti tusjon og vold 
følger i narko tikam isbrukets  kjølvann.

Utvalget unn la ter  dog ikke å advare mot 
bruk av andre rusmidler.  Det kan i teorien 
ligge en viss fare i å særbehandle narkotika i 
forhold til andre rusmidler.  U tvalget sier d e r 
for at det er viktig at handlingsprogram m et 
tar  hensyn til at alkohol og legemidler ofte er 
innfallsporten til na rko tikam isbruk .  Det er 
kanskje en like s tor fare i at ulikhetene i de 
nordiske land når det gjelder alkoholpolitik
ken, kan føre til et diffust og lite konkret 
handlingsprogram mot narko tika,  om alle 
rusmidler skulle behandles  und er  ett. Tross  
de be tenkeligheter  som er  nevnt,  s tø tter  u t 
valget forslaget om  et nordisk handlingspro
gram mot narko tika og u t trykker  et sterkt 
ønske om at det må bli mest mulig konkret.  
På grunn av det eksis terende samarbeid mel
lom de nordiske land har  vi gode tradis joner  å 
bygge på, selv om  enkelte  ulikheter  gjør seg 
gjeldende i synet på rusmidler.  Det e r  bare å 
vise til arbeidet i de mange nordiske institu
sjoner og offentlige o rganer på dette  om rådet.  
Felles for meget av arbeidet i disse institusjo
nene er  at det i s tor  grad bygger på tidligere
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vedtatte  rekom m and as joner  i Nord isk  Råd. 
og e r  av forebyggende karakter .  Dette  er vik
tig og grunnleggende, men det må også følges 
opp av tiltak som spenner  over  alle deler av 
samfunnslivet,  og som ta r  sikte på å stoppe 
både tilbud og e tterspørsel av narkotika.

Ut fra det som nå er  sagt, s tø t ter  utvalget 
m edlemsforslaget,  både første del om å u ta r 
beide et nordisk handlingsprogram  mot na r
kotika og andre del om å u trede foru tse tn in
gene for et felles data- og inform asjonssy
stem.

Kun ett av utvalgets m edlem m er.  Margrete 
Auken, har  reserver t  seg mot forslaget om et 
felles-nordisk handlingsprogram  mot na rko
tika og har  gitt u t t rykk for sitt syn i sin re se r 
vasjon.

Utvalget u t trykker  ønske om at det blir satt 
i gang nye tiltak, og at allerede igangsatte 
tiltak blir sys tem atisk  koord inert  og effektivi
sert innenfor ram m en av et handlingspro
gram.

Utvalget er kjent med at Kontrollorganet 
for na rkotikaspørsm ål,  en arbeidsgruppe 
nedsatt av de nordiske jus tism inis tre ,  har lagt 
fram et a rbe idsdokum ent som vil bli et verdi
fullt grunnlag for utarbeidelsen av et h and
lingsprogram.

Utvalget ser  det positive i at K o n tak to rg a
net og Sosial- og miljøutvalget har  arbeidet 
parallelt, og regner med at de tte  kan bidra til 
at et handlingsprogram fra Ministerrådet kan 
fremmes relativt hurtig i 1985.

Med henvisning til det framførte henstiller 
Sosial- og miljøutvalget om at N ord isk  Råd 
rekom m and erer  Nord isk  M inisterråd å u ta r 
beide et felles nordisk handlingsprogram  mot 
narko tika  og å u trede  forutsetn ingene for  et 
felles data- og inform asjonssystem  med sikte 
på å få et bedre beslutn ingsunderlag for å 
bekjempe na rko tikaproblem ene.

Margrete Auken: Fru præsident! Problemet 
med narkotika i N orden  er for alvorligt til at 
måtte drukne i propaganda.  Det forslag, der 
er lagt frem, har  ikke ét eneste  konkret ind
hold. Det repeterer ,  hvad der  ha r  været lavet 
tidligere. Der er ingen visioner i det.  Man får 
en fornemm else af, at det alene handler  om  at 
prom overe  sine forslagsstillere.

Dette ville være ganske ligegyldigt og i ø v 
rigt noget,  vi var vant til i N ord isk  Råd, og

behøvede ikke at a fs tedkom m e en re se rv a 
tion. Hvis vi skulle reservere  os o v e r  for alt, 
hvad der var  ligegyldigt, ville vi få nok at gøre 
med at reservere  os.

N å r  jeg  alligevel har  valgt at gøre det her,  
er  det,  fordi vi har  fået flere rem iss instansers  
ord for overflødigheden, enkelte  s teder  sagt 
helt klart, at selve prob lem erne  med at enes 
om et sådant handlingsprogram vil kom m e til 
at beslaglægge tid og arbejde for de m en 
nesker,  som skulle bruge deres kræ fte r  på 
na rkotikabekæm pelse.  Altså, man kom m er 
til at sidde og bekæ m pe hinanden i s tedet for 
at bekæm pe narkotikaen.

Jeg vil gerne her særlig f rem hæ ve den 
svenske socials tyrelses bem ærkn inger  til det:

” Socialstyrelsen anser  att en v idareu t
veckling och förstärkning av det nordiska 
sam arbe te t  i kam pen  mot na rko tikam issb ru 
ket är  ö n s k v ä rd .”  -  Ja , hvem  gør ikke det?
-  ” Styrelsen delar dock ej m otionärernas  
uppfattning att de t ta  bör ske genom  att u ta r 
beta  ett särskilt handlingsprogram . Som b e 
kant finns i N o rd en  inte en helt enhetlig syn 
på hur na rko tikafrågorna  bör  angripas. Risk 
finns därför  att de t skulle kom m a att  ta m y c
ken tid och kraft för att ta fram ett  handlings
program , som d essu tom  riskerar  att bli g ans
ka urvattnat .  Det är socials tyrelsens uppfa t t
ning att värdet av ett sådan t handlingspro
gram inte m o tsva ra r  de arbe ts insa tse r  och 
kos tnader  som skulle krävas  för att  ta fram 
ett sådant. Socials tyrelsen av sty rke r  därför 
förslaget i den d e len .”

Jeg vil helt ti lslutte mig de tte  og mener, at 
rådet bør  gøre det sam m e, for ikke at k o m 
prom ittere  sig. Jeg er  en lille smule skuffet 
over.  at i hvert fald flere a f  soc ia ldem okra
terne a f  skræk -  ikke for narko tikaen,  men 
for højre, har  tilsluttet sig dette  forslag.

Statsråd  Heløe: Fru president! Det er, som 
det frem går av saksdoku m entene ,  betydelige 
forskjeller i narko tikasituas jonen landene i 
Norden  imellom. M isbruket er m er u tbred t i 
Danm ark,  Sverige og N orge  enn i Finland og 
Island. Et fellestrekk for samtlige land er  
imidlertid at cannabis  m isbrukes  i mange 
ungdomsmiljøer. På tross av enkelte  o p p 
m untrende trekk -  som at nyrekru tter ingen 
synes å av ta  og antallet tyngre m isbrukere  å 
s tagnere noe -  deler vi også en alvorlig be-
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kymring for at si tuasjonen kan forverre  seg. 
P roduksjonen og handelen  med narkotika i 
verden fortse t ter  å øke. Kokain er  kom m et til 
som et nytt s toff i mange vesteuropeiske  
land. Det er naturlig å se de nordiske land 
som ett narko tikam arked ,  det er  a ttraktivt 
bl. a. på grunn av sin høye levestandard .

Det nordiske sosial- og just ism in is term øte t  
i Oslo 1 6 . -1 7 .  februar  dette  år ble holdt som 
oppfølging av det tilsvarende m øtet i S to ck 
holm 19. februar  1982. I løpet av de to årene 
som er  gått, har  en særskilt s tyringsgruppe 
som ble opp re t te t  for å styrke sam arbeidet på 
politi- og tollsektoren, lagt frem sine forslag. 
Nord isk  kon tak tm annsutva lg  for narko tika
problem er har  i sam m e tidsrom  utarbeidet et 
forslag til nordisk handlingsprogram mot na r
kotika. De to g ruppenes  rappo rte r  dannet 
grunnlaget for ministrenes diskusjon og b e 
slutninger.

Er det så korrekt,  som M argrete Auken 
nevnte, at det arbeidet som er  på gang, egen t
lig d rukner  i propaganda, at vi bekjem per 
hverandre  m er enn vi bek jem per  narko ti
kaom setningen? Jeg tro r  på ingen måte at det 
er  en korrekt fremstilling.

Det var  bred enighet om at sam arbeidet 
mellom politiet og tollvesenet bør styrkes 
ytterligere. System et med nordiske politi- 
sam bandsm enn på stra tegiske s teder  rundt 
omkring i verden har  vist seg verdifull t og vil 
bli vurdert  med sikte på hensik tsm essig  u t
bygging og jus te r ing  av ordningen. For  å  gøre 
na rko tikam arkede t  m er  gjennomsiktig  bør 
det skje en system atisk  sammenstilling av de 
opplysninger om narko tikas trøm m ene  til, fra 
og mellom de nordiske land som de enkelte 
lands politi- og tollmyndigheter sitter  inne 
med. En viss s tandard isering av polit iets og 
tollvesenets  tekniske h jelpemidler i de nord i
ske land anses  ønskelig. Det kan også være 
nødvendig å ta i bruk spesielle e t te rfo rsk 
n ingsm etoder for å  beslaglegge større na rko
tikapartier  og skaffe bevis mot de virkelige 
b akm ennene som in trodu se re r  disse varer  på 
det skandinaviske marked. For  å styrke o p p 
læringen av politi- og to ll t jenes tem enn tas det 
sikte på å utveksle undervisningsplaner  og 
undervisningspersonell .  Det e r  også behov 
for økt utveksling av opplysninger mellom 
politiet og tollvesenet.

Ministrene var  enige om at arbe idet med de 
forslag som e r  referert her, og de øvrige for

slag som foreligger fra den  nevnte  s tyrings
gruppen, skal føres videre i et nordisk sam ar
beid med rep resen ta n te r  for sentrale nordiske 
politi- og tollmyndigheter.

Restriktive kontrolltiltak for å  redusere 
ulovlig innførsel og om setn ing av narko tika 
e r  det ene viktige hov edom råde t  for na rko ti
kapolitikken. Det andre ,  og kanskje minst 
like viktige, er  å redusere  e t te rspørse len  etter 
disse stoffene. De forebyggende tiltak bør på 
lengre sikt gis en s terkere stilling. N a rk o t ik a 
problem ene må settes  inn i et sam funn sm es
sig he lhetsperspektiv ,  og derfor  bør forebyg
gende tiltak, behandling og rehabilitering ses 
i nær sam m enheng med den generelle politikk 
som føres i samfunnet.

Det er i de nordiske land lagt ned b e tyd e
lige ressu rser  i å utvikle forskjellige type r  av 
informasjonsmateriell om narkotika,  og da til 
ungdom og andre m ålgrupper. Ministrene 
gikk inn for å intensivere et nordisk  sam ar
beid på  dette  om råde t ,  herun der  etablere  et 
system  hvor  løpende ajourført  informasjon, 
bl. a. om kokain, gjøres tilgjengelig i samtlige 
nordiske land.

Ministrene gikk også inn for et sam arbeid  
om  tiltak i skolene og for utveksling av erfa
ringer om hvordan offentlige ins tanser  som 
skole-, sosial-, helse-, politi-,  ku ltu rm yndig
he ter  osv. kan sam arbe ide  med frivillige o r 
ganisasjoner og fore ldregrupper om utvikling 
av arbe idsm åter  og tiltak.

Begrensninger både i kapasitet  og m e toder  
skaper  fortsatt betydelige p rob lem er  i be
handlings- og rehabiliteringsarbeidet med 
s toffm isbrukere i alle våre nordiske land. 
N asjonale  erfaringer med utvikling av b e 
handlingsm etoder vil fortsatt bli stilt til rå 
dighet for de øvrige nordiske land gjennom 
virksom heten  i kon tak tm annsorgan e t .  R ep re 
sen tan te r  for de nordiske land vil bli innbudt 
til nasjonale konferanser  om  behandlings- 
spørsm ål. Man vil også søke å innlede et n æ r
m ere sam arbeid  om  de særlige problem er 
som  er  fo rbundet med behandling av stoff
m isbrukere innen kriminalomsorgen. Minist
rene gikk dessu ten  inn for økt utveksling av 
personell innenfor behandlings-, rehabili te
rings- og andre  innsa tsom råder  bl. a. ved in
nenfor  Nord isk  M inisterråd å  arbeide for en 
utvidelse av det eksis terende program  for tje- 
nestem annsutveksl ing  i N orden .

Betydningen av å  få bedre k u n nskape r  om
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utviklingen av na rkotikam isbruket og dets 
k o n sekven se r  på de forskjellige sam funns
sek to rer  ble også understreket .  Det e r  nemlig 
av stor be tydning å klarlegge virkningene av 
de forskjellige tiltak som vi har  på de t te  fel
tet.  Et fortsa tt  nordisk sam arbeid  om  dette 
bør  forankres  i Nord isk  N äm nd  för Alkohol- 
och Drogforskning.

Til slutt: Det internasjonale sam arbeidet 
ble også viet betydelig o pp m erksom he t  i mi
nistrenes møte. De nordiske land legger stor 
vekt på å  sam arbeide gjennom FN og andre 
internasjonale organer. En sam ordning av 
politikken innen de ulike internasjonale o r 
ganer kan gi den størst  mulige innflytelse på 
de ved tak  som fattes  i fora av denne type. 
Sam m en bør vi også arbeide for at sam ord
ningen mellom de forskjellige FN -organer  og 
mellom disse og andre  internasjonale og re 
gionale o rganer bedres.  Det er viktig at na r
kotikaprob lem ene gis høy prioritet også in
nen andre internasjonale organer enn dem 
som er tillagt an sva r  for narko tikaspørsm ål.  
De nordiske land vil arbeide for at flere land 
slutter  seg til konvensjonen om psyko trope 
stoffer,  og at flere av de stoffene som kan 
misbrukes, bringes inn under denne k o n ven
sjonen.

En m er  inngående redegjørelse for drøftin
gene i ministermøtet foreligger i form av et 
kom muniké.

Margrete Auken: Fru præsident! Jeg bliver 
nødt til at sige til s tatsråd Heløe, at dé r  fik vi 
anskueliggjort problemet. Jeg citerede fra 
den svenske socialstyrelse, at der  er  risiko 
for, at det skal kom me til at tage megen tid og 
mange kræfter at nå frem til de tte  handlings
program. Vi risikerer, at vi kom m er til at 
bekæm pe hinanden mere end narkotikaen. 
Jeg har  da ikke sagt, at vi gør det i øjeblikket. 
Jo,  her måske, men da  ikke dér,  hvor orga
nerne arbe jder sammen. Det, de r  skete i feb
ruar  1982, hvor de nordiske justi tsm inistre  
havde møde, var faktisk, at de r  kom et tem 
melig godt program , der  var  betydelig bedre 
end, hvad nogen her  har kunnet præstere . 
Det er  derfor  jeg  siger, det her  drejer  sig om 
propagandasiden og ikke om narkotikasiden. 
Vi hører  ikke et eneste  ord om arbejdsløshed, 
ikke et eneste  ord om . at alle disse unge m en
nesker  er sparket ud af samfundet.  T væ rti

mod tales der  kun om kontrol og e f te rforsk
ning.

E fte rforskningsm etoderne  e r  noget a f  det.  
vi virkelig kan blive uenige om, for her  er 
retssam fundet  på  højkant.

Jeg  synes ikke, vi skal vedtage et h and
lingsprogram, de r  d ræ ber  kam pen  mod n a r 
kotikaen i s tedet for narkotikaen.

Bernhardt Tastesen: Æ red e  præsident! Da 
dette  medlemsforslag blev frem sat,  var  det i 
realiteten allerede beslu tte t ,  at der  skulle 
laves et handlingsprogram  imod narkotika. 
Dette  var  beslutte t  på baggrund af  drøftelser,  
som de nordiske socialministre og jus t i tsm i
nistre havde haft, og på baggrund a f  en o p 
gave, som derved  tildeltes nordisk  ko n tak t
mandsorgan. Den tilbagemelding, som er 
kom m et til social- og miljøudvalget,  går jo  
også ud på, at nordisk  kon tak tm andsorgan  er 
i gang med at udarbejde  et handlingsprogram 
imod narkotika.

N å r  vi ser  på de t te  medlemsforslag og ser 
på, hvad det indeholder, nikker vi g e nken
dende til en række beslutn inger, som vi har 
taget he r  i N ord isk  Råd igennem årene.  Det 
er altså en opsum m ering  a f  beslutn inger, som 
vi tidligere har taget. Man kunne derfor  i og 
for sig sige, at forslaget til handlingsprogram 
var overflødigt, for det var  beslutte t  i forve
jen .  Da forholdet således er  det,  at der  er tale 
om en beslutning, som i virkeligheden bare 
bekræftes,  er der  ingen grund til at s tem m e 
imod. Jeg må derfor  anbefale, at man s tem 
mer for de tte  handlingsprogram .

Til sin tid, når vi ser  handlingsprogram m et,  
når det bliver forelagt her i Nord isk  Råd, må 
vi tage stilling til. om det indeholder  sådanne 
ting. som fru M argrete  Auken her ha r  gjort 
opm æ rksom  på at det eventuelt  kunne inde
holde. Jeg må sige, at jeg  ligesom den 
svenske socialstyrelse har  betænkelighed 
ved, hvad det er  for noget,  man går i gang 
med. Visse passager  i s ta tsråd Heløes ud ta 
lelser her kunne give anledning til. at man 
måske måtte frygte, at kontro lsiden fik en 
højere prioritet end forebyggelsessiden.

N å r  vi taler om narko tikam isbrug , drejer 
det sig både om at gøre efterspørgslen mindre 
og om at gøre udbuddet  mindre. Der er  brug 
for en indsats begge steder. Men det v æ sen t
lige er,  at man oppriorite re r  hensynet  til fore-
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hyggelse, altså sørger  for, at de færrest  m u
lige unge m ennesker  efterspørger  disse ø d e 
læggende stoffer.  Det har  noget at gøre med 
samfundets  totalmiljø. Sam fundets  tota l
miljø. at få skabt et samfund der bruger alle 
sine m ennesker,  var de t,  debatten  i går i fø rs
te række drejede sig om. Det er den m ålsæ t
ning, vi i fællesskab politisk må have. Man 
kan frygte, at de tte  forslag, som den k on se r 
vative gruppe har frem sat her, fokuserer  for 
meget på kontrolsiden.

En passage i s ta tsråd  Heløes u d ta le lse ro m  
det retssikkerhedspolit iske får mig til at sige: 
Det er klart, at polit iets e f terforskningsar
bejde m å være så effektivt som muligt, men 
der findes nogle g ræ nseom råder ,  hvor vi 
kom m er ind på begrebet re tssikkerhed , som 
man samtidig m å tage hensyn  til, når man 
arbejder  med disse ting. Det spørgsmål er 
oppe i debatten  i Danm ark en gang imellem. 
Jeg ved ikke, i hvilket omfang det er oppe i 
debatten  i de andre  nordiske lande. Disse 
hensyn må i hvert fald tages med og tillægges 
afgørende vægt i overvejelserne .

Da der  ikke i forslaget s tår noget,  man kan 
være imod, anbefaler  jeg, at man s tem m er 
for. Så vender  vi tilbage til en stillingtagen, 
når vi ser ministerrådets  forslag til et h and
lingsprogram.

Pirkko Turpeinen: Fru president!  Jag fin
ner u tskotte ts  rekom m endation  ganska ensi
dig. Jag har själv arbe ta t  som psykia ter  i 10 år 
med unga narko tikam issbrukare  och har varit 
med om att vidta förebyggande å tgärder  i 
Finland. Jag kan inte se hur u tsko tte ts  forslag 
skulle kunna lösa de t ta  enorm a problem. Jag 
tycker  att svenska socials tyrelsen hade rätt i 
sitt y ttrande att u tvecklandet av ett sådant 
handlingsprogram skulle kunna ta m ycket tid 
och krafter och dessu tom  riskera att bli gans
ka urvattnat.  Därför  hoppas jag  att vi i N o r 
diska rådet kunde finna möjligheter att  d isku
tera  narko tikaprob lem et m era noggrant och 
vidta åtgärder  efter en diskussion. Därför  stö
d e r ja g  M argrete  Aukens reservation i dagens 
situation och hoppas att vi når  något mera 
konstruktiva å tgärder  i framtiden.

Grethe Lundblad: Fru president!  Jag har 
begärt ordet därför  att jag  gärna från denna 
talarstol vill tillbakavisa ett enligt min u p p 
fattning m ycket  dum t påstående av Margrete

Auken att det på något sätt skulle vara  parti
politiska spekulationer  som ligger bakom  so
cia ldem okraternas  i N orden  inställning i nar
kotikafrågan. Det är  det inte. och det tycker 
jag  att M argrete  Auken utifrån våra diskus
sioner i u tsko tte t  m ycket väl borde känna till.

N arko tikaprob lem et är faktiskt fortfarande 
mycket allvarligt. Jag kom m er från en gräns
ort,  där  man dagligen gör sto ra  beslag av tung 
narkotika värd liera miljoner k ronor  ibland. 
Åtm instone på denna  ort vet man att  såväl 
kontroll som vård av narko tikam issbrukare  
och förebyggande av na rkotikam issbruk samt 
kam panjer  mot narko tikam issbruk  är å tgär
der  som måste gå hand i hand.

Till sam m a resultat har den svenska na rko
tikakom m iss ionen , som i dagarna  lägger fram 
sitt förslag, också  kom mit. Jus t  dess resultat 
kan kanske vara en bit i pusslet när det gäller 
att få fram ett nordiskt handlingsprogram.

Det har funnits  t ider då grupper  i D anm ark 
har haft en flummig inställning i narko tikafrå
gan. Det fick till följd att det tog alldeles för 
lång tid innan vi på nordiskt plan kunde kom 
ma till skott när det gällde att  vidta rejäla 
å tgärder  mot narkotikan.

Nu hoppas  jag  emellertid att den tiden är 
över  och att vi ti l lsammans verkligen kan sät
ta  in ett samlat angrepp mot na rko tikan -  det 
gift som är en enorm  nedbry tand e  kraft för 
vår  annars  så fina nordiska ungdom.

Benkow: Æ red e  president! Det er  nok rik
tig det som flere har vært inne på, også M ar
grete Auken , at det er  langt frem før  vi har  et 
appara t  som kan hjelpe unge og andre som er 
i nød, og som er offer for narko tikam isbruk . 
Og det forebyggende arbeid er  jo  i denne 
sam m enheng  helt sentralt.  Men jeg  vil gjerne 
si på  vegne av den norske  delegasjon at u an 
sett hva man m åtte  mene om  de enkelte  e le
m enter  i en handlingsplan, som sikkert er 
ufullkommen, så  er  det i hvert fall bred poli
tisk enighet i vårt land, fra venstre  til høyre, 
blant sosia ldem okrater  og konservative ,  om 
at vi vil gjøre alt vi m akter  for å finne frem til 
hensik tsmessige behandlingsm etoder,  hjelp 
og støtte og rehabilitering.

N å r  man her i en viss grad har  pek t  på det 
re ttssikkerhetsm essige ,  hva man kan gjøre 
med kontroll, så  er jeg  oppriktig talt veldig 
redd for at selv med en kolossal sosialmedi-

9-30-332 Nordiska rådel
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sinsk innsats  på dette  om råde,  om vi a n 
strenger oss til y t tergrensen av våre re s 
surser,  vil likevel det måtte kunne tones ned i 
forhold til det helt sentrale ,  å  stoppe denne 
internasjonale forbry terv irksom het og sørge 
for at de nordiske m arkeder  ikke er  a t trak ti
ve. Og da m å jeg  si som ekte konservativ  at 
en avskrek kende  virkning, at man må ta k o n 
sekvensene av sine ulovlige handlinger, er  og 
blir et kjent forebyggende element. Det er  
visse psykologiske m ekanism er her  som man 
ikke kan se bort fra. Og at vi her  har felles 
gjerning å  gjøre i det nordiske er åpenbart ,  
det kan det ove rh ode t  ikke være tvil om. Og 
som sagt, selv om alle sam m en er  villig til å 
erk jenne at det selvfølgelig ikke i og med at vi 
vedtar  en handlingsplan, e r  slik at alle p ro b 
lem er fordam per,  så kan jeg  oppriktig talt 
ikke se noen fornuftig grunn til ikke å være 
med og støtte forslaget som her er fremmet 
av et flertall.

Margrete Auken: Fru præsident! Det var 
som at opleve et da  capo  fra for 2 år  siden, 
hvor  Jo  Benkow også dengang insinuerede, 
at man i Danm ark  ikke gik ind for at straffe 
narkotikaforbrydelser.  Det var j o  det,  vi 
havde debatten  om for 2 å r  siden, h vo r  Norge 
var brudt ud a f  det fælles arbejde og havde 
lavet s tra fram m er på  21 år. 21 år! Og så tror 
man, at det hjælper. Og fordi vi kritiserede 
det,  sagde Jo  Benkow  fuldstændig som nu. 
eller an tydede Jo  Benkow fuldstændig som 
nu, at vi i Danm ark  næ rm est var tilbøjelige til 
ikke at ville straffe narko tikaforbryderne.

Det er  sådan nogle vanvittige — og jeg  
mener vanvittige -  d iskussioner,  det her  kan 
ende op i, og derm ed altså igen i det,  som jeg  
kalder p ropagandasnak  og ikke alvorlig ind
sats for dette  tunge problem.

Benkow: Æ rede  president!  N å r  det gjelder 
d akaponum m er,  skal det meget godt gjøres å 
overgå  Margrete Auken. L a  meg for øvrig si 
at jeg  ikke har hatt de danske lokala varia
sjoner i tankene et øyeblikk. De er meg -  for 
å  si det like ut — fulls tendig og knekkende 
likegyldig. Jeg har  et nordisk perspek tiv  på 
dette. D ersom  fru M argrete Auken kunne 
bruke sin dikteriske kraft til noe annet enn å 
tolke mine innlegg på en helt annen måte enn

det var m ent,  ville meget være vunnet,  selv 
om  det er  lite håp  om at så skjer.

N å r  det så gjelder straff, er  ikke jeg  noe 
særlig interessert  i lange straffer for straffens 
egen skyld. Den slags gammeltestamentlig  
rettsfilosofi e r  meg uendelig fjern. M en det er 
sikre psykologiske m ekanism er,  velkjente i 
alle fora -  til og med her  -  at man frykter  
konsekvensen  av de ulovlige handlinger. Det 
som er  de t sentrale , e r  at de rsom  muligheten 
for pågripelse er stor,  slik at et maksimalt 
antall av dem  som bedriver  denne v irksom he
ten, blir pågrepet og straffet, da vil disse for- 
retn ingsforbryterske in te resser  forstå  at dette 
er et m arked hvor  risikoen rett og siett e r  for 
stor. Det er  dette  jeg  ta ler om. Så får fru 
Margrete Auken pleie sine ganske spesielle -  
jeg  vet ikke hva jeg  skal karakterise re  det 
som, det er  best  å la det være.

Margrete Auken: Fru præsident! Jeg var 
glad for at høre her  til sidst, at de t,  som Jo 
Benkow m ente ,  var,  at vi skulle sikre ef ter
forskningen. Det e r  hovedindsa tsen  i D an
m ark , de t er  dér, vi går ind.

Det, som jeg  hørte -  og som jeg  altså  hørte 
forkert ,  jeg  undskylder  meget -  Jo  Benkow 
sige i sit første indlæg, var, at de t var  så 
vigtigt, at vi lagde vægt på  den afskrækkende 
virkning ved straffen -  men det var  åbenbart  
en fejl, og vi kan altså  enes.  M en ef terforsk
ningssiden ligger allerede i jus t i tsm inis trenes  
handlingsplan; den ligger dér,  og så behøver  
vi ikke at sidde og vedtage noget her  for i dag.

Karen Thurøe Hansen: Fru præsident! Det 
e r  egentlig fantastisk, at m an kan sidde på sin 
plads i denne sal og høre M argrete  Auken 
insinuere, at forslagsstillerne til de t te  forslag 
vedrørende narkotika,  som vi virkelig anser  
for at være den s tørste  fare for vor ungdom  i 
dag, blot er stillet for at f rem m e vore egne 
interesser. M ener M argrete  Auken , at hun 
alene har  patent på  at stille forslag i dette 
råd? Jeg tror  virkelig, at M argrete  A uken  har 
et så stort horn  i siden på  den borgerlige side 
af dette råd, at det er  derfor, hun f rem sæ tte r  
sin mistro.

Jeg er  glad for, at B ernhard t  T as tesen  går 
ind for og vil s tem m e for forslaget. Jeg kan 
måske til en vis grad være enig med ham i, at
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vi skal igennem de tte  bu reaukra t iske  system, 
men det forhindrer  jo  ikke de respektive 
lande i hver  for sig stadig væk at gøre alt, 
hvad man kan for at bekæ m pe narkotikaen. 
Man kan derfor  sige, at vi i Nord isk  Råd kan 
kom me med vore resu lta te r  af  denne fo rsk 
ning. sammenligne dem og så fra Nordisk 
Råds side prøve at få et handlingsprogram 
igennem og en vedtagelse  om, at vi gensidigt 
s tø tter  hinanden i de tte  problem.

Vi s tø tter  det simpelt hen, fordi de unge er  i 
fare. Vi bek æ m p er  narko tikaen a f  al magt. og 
jeg  er glad for, at vi har  fået forhøjet straf- 
grænsen for dem , der  handler  med narkotika, 
og som er med til at tjene millioner på  andres 
ulykke. Det er de t,  vi meget gerne fra k on se r 
vativ side vil anbefale, at man hjælper os 
med, så vi i de t hele taget p røver  på gennem 
en effektiv  kontrol at bekæ m pe narkotikaen.

Inge Fischer Møller: Fru præsident! Jeg vil 
godt starte m ed at sige, at de t her  forslag er så 
vigtigt, at det drejer  sig om ikke at skyde 
forskellige politiske partier  uhæderlige m o
tiver i skoene. Men jeg  synes,  der  mangler 
lidt i debatten .  N å r  man taler om misbrugere , 
så er det ikke kun et spørgsmål om  unge. Vi 
ved fra dansk  side, at vi har  en meget stor 
gruppe a f  m isbrugere, de r  er  o ve r  30 år,  og 
derfor  synes jeg, at vi i det videre arbejde 
skal prøve at finde ud af: hvad er egentlig 
årsagen til, at så mange søger glemsel? D er  er  
jo  ikke nogen, de r  bevidst ø nsker  og søger en 
tilværelse, der  er  så kummerlig, som man 
har,  når man er  s tofmisbruger. Det synes jeg , 
vi skal tænke på i det videre arbejde.

Jeg vil godt sige, at jeg  vil ikke her  kom me 
ind på s trafram men. Min partifælle Bernhardt 
T astesen  ha r  ved forskellige lejligheder givet 
udtryk  for, hvad vi m ener  om det fra social
dem okratie ts  side. M en jeg  vil godt u n d e r 
strege, at spørgsmåle t er  så vigtigt, og det 
ville være glædeligt, hvis vi i Nord isk  Råd 
kunne diskutere  det på et sagligt niveau og 
også prøve at finde frem til, hvad årsagen er 
til, at så mange m ennesker  søger glemsel i 
noget så ulykkeligt som narko tikam isbrug .

Sedan diskussionen förklarats  avslu tad ,  
skedde votering medelst voteringsappara t 
huruvida u tsko tte ts  förslag till rek o m m en d a
tion eller reservan tens  förslag till r ek o m m en 
dation skulle upp tas  till slutlig omröstning .

För  u tsko tte ts  förslag till rekom m endation  
röstade:

Georg  A ndersson ,  L ennar t  A ndersson ,  Jo 
B enkow, G unnar  Berge, Jens  Bilgrav-Niel- 
sen, Kaj Bärlund, Ó la fu rG .  E inarsson ,  Karl- 
G u nnar  Fagerholm , Arne G add ,  Kirsti Kolle 
G røndahl,  E iður G u ðnason ,  Rune G u stavs 
son, F lem ming H an sen ,  Ivar  H ansen ,  Karen 
T hurøe  H ansen ,  Margit H ansen-K rone ,  Elsi 
H etem äki-O lander,  Liisa Hilpelä, Siri Hägg
mark , Tytti Iso hookana-A sun m aa ,  Olof  Ja n s 
son, Paul Jansson ,  Egon Jensen ,  K aren  Højte 
Jensen, T yra  Johan sson ,  Gunnel Jonäng, 
Riitta Järv isa lo-K anerva ,  A n ker  Jørgensen , 
Antti Kalliomäki, Hannu  K em ppainen ,  S a 
kari Knuutti la ,  G rethe  Lundb lad , Astrid 
M urberg  M artinsen , P e te r  M uurm an,  Helge 
Adam Møller, Inge F ischer  Møller, Agnar 
Nielsen, G u nnar  N ilsson,  Tore  Nilsson. Od- 
var  Nordli,  H ans N yhage , S ture Palm, Erlen- 
d ur  Patu rsson ,  Robert  Pedersen , Helena  Pe- 
sola, Per  Pete rsson ,  Päll Pétu rsson , Håkon 
Randal,  Heikki Riihijärvi,  G u nvor  Schnitler, 
Pétu r  S igurösson, Arne Skauge, Reiulf 
Steen, Otto  Steenhold t ,  Jens  Steffensen, Pär 
S tenbäck, l lkka Suom inen , Sten Svensson , 
Karin Söder,  Ped er  S ønderby ,  B ernhardt 
Tas tesen ,  Pette r  T ho m assen ,  Friðjón Þórðar- 
son . Ole Gabriel U eland, Ola Ulisten, Bengt 
Wiklund och Odd With.

För  reservan tens  förslag till r ek o m m en d a
tion röstade: M argrete  Auken , Stefan Bene- 
d iktsson,  G uðrún  Helgadöttir ,  Ole H enrik
sen, Anna-Liisa  Jokinen och Pekka T u o 
minen.

H an n a  K v anm o a v sto d  fr å n  a tt rösta.

F rånvarande  var:
Gro Harlem  B rundtland,  Johan  Buttedahl,  

Bjarne Mørk E idem , Carl I. Hagen , G u tto rm  
H ansen ,  Karl-Erik Häll, Preben Lange, 
Paavo  L ipponen , H ans  Olov Tungesv ik ,  
Pekka T uom inen ,  Laurits  Tø rn æ s,  L ars  W er
ner  och M arjatta  Väänänen.

R eserva n ten s  fö rs la g  hade sålunda  fö r k a s 
ta ts  m ed  67 röster m o t 6. I m ed lem  a v sto d  
frå n  a tt rösta.

H äre fte r  skedde votering, m edelst  vo te 
r ingsapparat beträffande u tsko tte ts  förslag 
till rekom m endation .
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För  rekom m endationen  röstade:
Georg Andersson , L ennar t  A n dersson ,  Jo 

Benkow, G unnar  Berge, Jens  Bilgrav-Niel- 
sen, Kaj Bärlund, Ó la fu rG .  E inarsson ,  Karl- 
G unnar  Fagerholm , Arne G add , Kirsti Kolle 
G røndahl,  E iður G u ðnason ,  Rune G u s tav s 
son, Flemming H ansen, Ivar  H ansen ,  Karen  
T hurøe  H ansen ,  Margit  H ansen-K rone ,  
Guörun  Helgadöttir,  Elsi Hetem äki-O lander,  
Liisa Hilpelä. Siri Häggm ark ,  Tytti Isohoo- 
kana-Asunm aa, Olof Jansso n ,  Paul Jansson , 
Egon Jensen .  Karen Højte Jensen .  T yra  J o 
hansson. Anna-Liisa  Jokinen,  Gunnel Jon», 
äng. Riitta Järv isa lo-K anerva ,  Anker  Jørgen
sen, Antti Kalliomäki, Hannu  Kem ppainen ,  
Sakari Knuuttila ,  Grethe  Lundb lad , Astrid 
M urberg M artinsen.  Peter  M uurm an, Helge 
Adam  Møller, Inge F ischer  Møller, Agnar 
Nielsen, G unnar  Nilsson, T ore  Nilsson, Od- 
var Nordli,  Hans  Nyhage ,  Sture Palm, Erlen- 
dur  Patursson,  Robert Pedersen. H e lena  P e 
sola, Per Pete rsson ,  Päll Pétu rsson ,  Håkon 
Randal,  Heikki Riihijärvi, G u nvor  Schnitler. 
Pétu r  Sigurösson, Arne Skauge, Reiulf 
Steen,  Otto  Steenhold t,  Jens Steffensen, Pär 
S tenbäck, Ilkka Suom inen , Sten Svensson , 
Karin Söder,  Peder Sønderby ,  Bernhardt 
Tas tesen ,  Pette r  Thom assen ,  Friðjón Þórðar- 
son, Ole Gabriel Ueland, Ola Ullsten, Bengt 
Wiklund och Odd With.

M ot rekom m endationen  röstade: Margrete 
Auken, Stefän Benediktsson ,  Ole H enriksen,  
H anna K vanm o och Pirkko Turpeinen.

F rånvarande var:
Gro Harlem Brundtland, Johan  Buttedahl, 

Bjarne Mørk Eidem, Carl I. Hagen, Gu ttorm  
Hansen.  Karl-Erik Häll, Preben Lange, 
Paavo Lipponen, H ans Olav Tungesvik, 
Pekka Tuom inen, Laurits  Tørnæ s,  Lars  W er
ner och Marjatta Väänänen.

R eko m m end a tio n en  hade sålunda  antagits  
m ed  69 röster m o t 5.

6

A 657/s: Medlemsförslag om gemensam nor
disk modell för beräkning av naturresurser

Social- och miljöutskottet hade föreslagit, 
att N ord iska  rådet i anledning av m edlem s

förslaget m åtte  an taga följande rek o m m en d a
tion:

Nord iska  rådet r ekom m end erar  N ord iska  
m inisterrådet att  vidtaga å tgärder i syfte att 
ås tadk om m a en gem ensam  nordisk beskr iv 
ningsmodell för na turresurser .

Jo Benkow övertog härefter  ledningen av 
förhandlingarna.

Bärlund (social- och miljöutskottets  tales
man): Värderade  president! Kartläggningen 
av våra na tu rresu rser  ha r  på senaste  tid vuxit 
s tarkt i m ånga länder. B l .a .  i N orge och 
Frankrike har  man försökt att u tveckla  ett 
system  för katalogisering av na turresurserna .  
O ckså  inom flera in ternationella o rganisa tio
ner  såsom FN och O E C D  arb e ta r  man inom 
de tta  område.

En kartläggning av n a tu rre su rserna  är vik
tig ur många synpunkter .  Den tekniska och 
ekonom iska  utvecklingen har  förutom  väl
stånd fört med sig problem  i form av m isshus
hållning med n a tu rresu rser  och belastning av 
vår  miljö. Det är egentligen först und er  1970- 
talet som det blivit allmänt erkän t  a tt  b ru t to 
na tionalprodukten u tgör en alltför smal grund 
när det gäller att  m äta  det a llm änna vä ls tån
det och att en s törre betoning av vår miljö 
och våra resurser  ä r  nödvändig. Personligen 
an ser  jag  att de t ta  inte kan und ers trykas  nog. 
En gem ensam  nordisk beskrivningsmodell 
för n a tu rresu rser  skulle vara  ett be tydande 
steg i en bättre  riktning.

Det medlemsförslag som ligger till grund 
för ärendet gäller en gem ensam  nordisk  m o 
dell för beräkning  av n a tu rresu rser  m edan 
social- och miljöutskottet alltså föreslår att 
åtgärder  vidtages i syfte att ås tad k o m m a en 
gem ensam  nordisk beskrivn ingsm od ell för 
na turresurser .  U tsko tte t  Finner att n a ck d e
larna med en beräkningsmodell  av det slag 
som föreslås ä r  att det endast  om fatta r  na tu r 
resurser  som i ekonom isk mening är klassifi
cerade som råvaro r  och  att det därför  är  n ö d 
vändigt att behålla en vidare ram  för beskr iv
ning av miljö- och n a tu rresu rserna  och låta 
kopplingarna till det ek onom iska  sys tem et u t
göra en del av en mer om fattande b eskr iv 
ning. En sådan modell skulle objektivt b e 
skriva förändringar utifrån följande aspek ter:  
föroreningsmängder,  resursförbrukning,  på-



261T orsdagen  den 1 m ars 1984 kl. 09.00
verkan på ekologiska sys tem , estetik ,  kultu
rella förhållanden, befolkningsförändringar, 
inverkan på energiförsörjning och m a rkan
vändning.

Låt mig ännu en gång påm inna om att man i 
Norge och andra  länder och internationella 
organisa tioner  a rbe ta r  med dessa  frågor och 
att det alltså finns en god grund att bygga 
vidare på. Uppgörande av en nordisk modell 
för beskrivning av na tu rresu rser  skulle utgö
ra en god bas för ett sam nord iskt agerande i 
det bredare  in ternationella sam arbetet .  Även 
oberoende av hur det går i arbetet  utom N o r 
den i ärendet  vore skapandet  av en gem en
sam nordisk beskrivningsmodell för de n o r
diska länderna en vinning med tanke på u t 
nyttjandet av n a tu rre su rserna  på  ett förnuf
tigt sätt.

Värderade  president! Vår framtid ligger i 
vår miljö och våra na turresurser .  Låg mig 
alltså yrka bifall till u tskotte ts  förslag!

Sedan diskussionen förklarats  avslutad, 
skedde votering medelst vote ringsappara t be 
träffande u tsko tte ts  förslag till rek o m m en d a
tion.

För rekom m endationen  röstade:
Georg A ndersson ,  Lennart  A ndersson .  

Margrete Auken , Stefån Benediktsson , Jo 
Benkow, G u nnar  Berge, Jens  Bilgrav-Niel- 
sen. Kaj Bärlund, Olafur G. E inarsson, Karl- 
G unnar  Fagerholm, Arne Gadd , Kirsti Kolle 
Grøndahl,  E iður G u ðnason ,  Rune G u stav s 
son. Flemming H ansen .  Margit Hansen- 
Krone, Guðrún  Helgadóttir,  Elsi Hetemäki- 
Olander,  Siri Häggm ark , Tytti Isohookana- 
A sunm aa, Tyra  Johan sson ,  Anna-Liisa  Jo 
kinen, Gunnel Jonäng, Riitta Järvisalo-Ka- 
nerva, Anker  Jørgensen ,  Antti  Kalliomäki, 
Hannu K em ppainen .  Sakari Knuutti la ,  H a n 
na K vanm o, Grethe  L undblad, Peter  Muur- 
man, Helge Adam Møller. Inge F ischer  M øl
ler. Agnar Nielsen. G u nnar  Nilsson, Tore 
Nilsson, O d var  Nordli.  Hans N yhage , Sture 
Palm. Robert  Pedersen , Helena Pesola. H å 
kon Randal. Pétur Sigurðsson. Arne Skauge, 
Reiulf Steen, O tto  Steenhold t,  Jens  Steffen
sen, Pär S tenbäck, Sten Svensson , Karin S ö
der, Peder Sønderby , Bernhard t  T astesen , 
Petter Thom assen .  Friðjón Þórðarson, 
Pirkko T urpeinen. Ola Ulisten. Bengt W ik
lund och Marjatta Väänänen.

F rånvarande var:
Gro Harlem Brundtland, Johan  Buttedahl,  

Bjarne Mørk E idem , Carl I. Hagen. G u ttorm  
H ansen .  Ivar H ansen ,  Karen T hurøe  H a n 
sen, Ole Henriksen ,  L iisa Hilpelä, Karl-Erik 
Häll.  Olof Jansson , Paul Jansso n ,  Egon Je n 
sen, K aren  Højte Jensen ,  Preben Lange, 
Paavo L ipponen , Astrid M urberg M artinsen, 
E rlendur  Patu rsson , Per  Petersson, Påll Pé- 
tursson .  Heikki Riihijärvi,  G u nvor  Schnitler,  
Ilkka Suom inen , H ans Olov Tungesvik, 
Pekka T uom inen, L aurits  Tørnæ s,  Ole Gabri
el Ueland, Lars  W erner  och Odd With.

R eko m m en da tio nen  hade så lunda  an tag its  
m ed  58 röster.

7
A 669/s: Medlemsförslag om förstärkt social
medicinsk insats

Social- och miljöutskottet hade föreslagit, 
att N ord iska  rådet i anledning av medlems- 
förslaget måtte antaga följande rekom m end a
tion:

N ord iska  rådet reko m m en d era r  de nordis
ka ländernas regeringar att kunskapsom råde t  
socialmedicin som  en del av samhällsmedi- 
cinen får en s tarkare  ställning i såväl g rundut
bildningen som i efter- och vidareutbildning
en av hälso- och sjukvårdspersonal.

Margrete Auken (social- och miljöutskot
te ts  talesman): Hr. præsident! Social- og mil
jøudvalget har  behandlet medlemsforslag 
A 669/s om forstærket socialmedicinsk ind
sats.

Forslaget indeholder tre dele.  F o r  det førs
te foreslås forsøgsordninger i form a f  tv æ r
fagligt arbejde mellem p r im æ rsun dhed stje 
neste. socialvæsen og , loka le  organ isa tioner 
og foreninger, som bidrag til en bedre vurde
ring a f  socialmedicinsk indsats  i social- og 
sundhedstjenesten .

Dernæst foreslås en s tærkere  placering af  
den socialm edicinske disciplin i underv is
ningsplanerne for lægeuddannelserne.

Endelig ø nsker  forslagsstillerne skærpet 
kontrol med ordinering a f  medicin med v ane
dannende virkning.

Baggrunden for forslaget er  et ønske om 
udvidet indsats  over  for misbrug a f  alkohol,
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narkotika og visse lægemidler,  og de r  h en 
vises b l .a .  til, at lægeordineret medicin kan 
være lige så vanedannen de  som ulovligt b e 
nyttede rusgifte.

I social- og miljøudvalget har man været 
helt enig med forslagsstillerne i, at man ved 
hjælp af socialmedicinsk undervisning kan 
fremme et he lhedssyn på  m ennesker  og på 
sundhed. Udvalget har  da også flere gange 
peget på behovet for udvidelse a f  underv is
ning i sociale a spek te r  på  N ord iska  hålso- 
vårdshögskolan.

Vi finder, at den traditionelle sundheds tje
neste  kun har  begræ nsede muligheder for at 
forbedre fo lkesundheden  på  om råd er ,  der  er 
påvirket a f  alkohol og andre misbrug, a f  miljø 
og arbejdsmiljø, af ændret livsstil m. v.

Arbejdet med fo lkesundheden vil ofte 
kræve en ny strategi på baggrund a f  en fordy
belse i sam m enhæ ngen  mellem de faktorer,  
der har betydning for he lbredet og forholdet 
mellem disse og de sociale m ønstre .  Det er  
vigtigt, at både læger og andre  pe rsona legrup
per i sundheds- og om sorgst jenesten ,  såvel i 
specia luddannelserne som i fortsa tte  ud d an 
nelser,  bliver fortrolige med socialmedicinen 
som et væsentligt e lem ent i sygdom sforebyg
gelsen.

Vi kan derfor  fuldt ud gå ind for denne del 
af forslagssti llernes forslag.

H vad  angår forslaget om forsøgsordninger 
med integrering af  social- og su n dh ed sv æ 
senet i lokalom råderne,  er  udvalget derim od i 
tvivl. Vi har på rem issvarene  forstået,  at så 
danne forsøg har været i gang i længere tid 
flere s teder  i N o rd en ,  ne top med henblik på 
gennem tværfagligt samarbejde at udvikle 
m e toder  og redskaber  til vurdering a f  den 
forebyggende indsats.

Efter udvalgets opfattelse skulle det såle
des ikke være nødvendigt at organisere yder
ligere forsøgsvirksom hed.

Vi er  i udvalget enige med forslagssti llerne
i, at det er  vigtigt at skærpe holdningen til 
lægeordinering af vanedannen de  præ para te r ,  
men det er samtidig indtrykket,  at de m edi
cinske myndigheder i de seneste  år, helt på 
linje med hensigten m ed forslaget,  i ganske 
betydelig grad har effektiviseret kontrollen 
med receptudskrivning af  lægemidler, der  
kan være vaneudviklende.  Jeg m ener  derfor  
ikke, at der  er  nogen grund til i øjeblikket 
yderligere at forstærke sundh edsm ynd ighe

dernes  kontro lv irksom hed .
Jeg henviser  i øvrigt til udvalgets  b e tæ n k 

ning og skal på udvalgets vegne henstille, at 
Nord isk  Råd i anledning af medlemsforslaget 
vedtager  den rekom m andation  til de nordiske 
landes regeringer, som udvalget enstem migt 
har foreslået,  og som netop er  oplæst a f  p ræ 
sidenten.

Bernhardt Tastesen: Som medforslagssti l
ler til de tte  medlemsforslag vil jeg  godt ud 
trykke min utilfredshed m ed, at kun det ene 
af de tre forslag, som er frem sat,  går igennem 
her.

Jeg e r  meget glad for, at vi nu om  lidt 
beslu tter  at opprioritere  socialmedicinske 
hensyn i den  lægevidenskabelige uddannelse . 
Der er mange ting, som er  bekræfte t  fra læge
side og fra social side, som gør, at det er 
nødvendigt,  at den,  som får sin lægeviden
skabelige uddannelse ,  samtidig i højere grad 
har  sin opm æ rksom h ed  henvendt på det so
cialmedicinske aspek t.  Derfor er  de t selvføl
gelig godt,  at vi vedtager  rekom m andationen  
om, at socialmedicinen både i uddanne lsen 
og i efteruddannelsen  skal forstærkes .

Med hensyn til forsøgspro jektet  forstå r  jeg, 
at der  e r  så mange forsøg i gang, at de t te  gør 
et forslag om et socialm edicinsk forsøgspro
jek t  overflødigt. Derfor vil jeg  gerne henstille 
til dem, der  skal beskæftige sig med social- og 
miljøudvalgets anliggender i frem tiden, at de 
indsam ler det materiale, som kan fortælle os, 
hvordan det nære sam arbe jde  mellem sund
hedssek toren  og socialsek toren er, hvilket e r 
faringsudbytte der  har  været,  således at man 
kan drage nytte a f  de erfaringer, som kom m er 
frem her.  Det er de t,  der  har  været sigtet med 
den del af  medlemsforslaget,  og jeg  håber 
derfor,  at man kan melde tilbage, at man har 
sådanne positive erfaringer, som politiske 
beslutn ingstagere kan drage nytte af.

Med hensyn til kontrollen med udskrivning 
af recep te r  på v an edannen de  stoffer,  fo r
tæller rem issvarene  klart, at denne kontrol i 
de fleste lande med undtagelse a f  Danm ark 
ser ud til at fungere meget tilfredsstillende. 
Det hænger m åske sam m en med D anm arks  
normalt liberale indstilling til mange ting, 
men på dette  om råde s t ræ kker  min liberalitet  
sig ikke så langt. Derfor bliver der  altså en 
dansk vinkel tilbage for den danske
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sundhedssty re lse  i forbindelse med kontrol 
med udstedelse af  rece p te r  på vanedannende  
midler. Det er et p roblem , som  man særlig må 
have opm æ rk som h ed en  henvendt på.

Jeg anbefaler  selvfølgelig, at man s tem m er 
for forslaget,  som det foreligger nu.

Sedan diskussionen  förklarats  avslutad,  
skedde votering medelst  vote ringsappara t be 
träffande u tsko tte ts  förslag till r ek om m en d a
tion.

För rekom m endationen  röstade:
Georg  A ndersson ,  L ennar t  A n dersson ,  

Margrete Auken , Stefån B enediktsson , Jo 
Benkow, G u nnar  Berge, Jens  Bilgrav-Niel- 
sen, Johan  Buttedahl, Kaj Bärlund, Ólafur G. 
E inarsson, Karl-Gunnar Fagerholm , Kirsti 
Kolle G røndahl,  E iður G u ðnason ,  Rune G u s 
tavsson, F lem ming H ansen ,  Ivar H ansen ,  
Margit H ansen-K rone ,  G uðrún  Helgadóttir,  
Elsi H etem äki-O lander,  Liisa Hilpelå, Siri 
Häggmark. Tytti Isohookana-A sun m aa ,  Paul 
Jansson , Egon Jensen ,  T yra  Johan sson ,  
Anna-Liisa  Jokinen, Gunnel Jonäng, Riitta 
Järv isa lo-Kanerva ,  A n ker  Jørgensen ,  Antti 
Kalliomäki, Hannu  K em ppainen ,  Sakari 
Knuuttila .  H anna  K vanm o. G rethe  L u n d 
blad. Astr id  M urberg M artinsen,  Pete r  Muur- 
man. Helge Adam Møller, Inge F ischer  M øl
ler, Agnar Nielsen. G u nnar  N ilsson,  Tore 
Nilsson, O d var  Nordli,  Hans N yhage ,  Sture 
Palm. Robert  Pedersen ,  Helena  Pesola, H å 
kon Randal,  Heikki Riihijärvi,  Pétur  Sigurös- 
son, Reiulf S teen,  O tto  S teenhold t,  Jens  Stef
fensen, Pär Stenbäck , l lkka Suom inen , Sten 
Svensson , Karin Söder,  Peder S øn derby ,  
Bernhardt T as tesen ,  Friðjón Þórða rðarson ,  
Pekka T uom inen. Pirkko T urpeinen ,  Ole 
Gabriel Ueland, Ola Ullsten, Bengt W iklund. 
Odd With och Marjatta Väänänen.

F rånvarande var:
Gro Harlem  Brundtland. Bjarne M ørk Ei

dem, Arne Gadd , Carl I. Hagen, G u tto rm  
Hansen. Karen Thurøe  H ansen .  Ole H enr ik 
sen, Karl-Erik Häll, O lof  Jansso n ,  K aren  
Højte Jensen ,  P reben Lange, Paavo  Lip- 
ponen, E rlendur  Patu rsson , Per  Pete rsson, 
Påll Pétursson. G u nvor  Schnitler.  Arne 
Skauge, Pette r  Thom assen ,  H ans Olav 
Tungesvik. Laurits  T ørnæ s och Lars W erner.

R eko m m en d a tio n en  hade så lunda  an tag its  
m ed  66 röster.

8

A 671/s: Medlemsförslag om .íordiskt hand
lingsprogram för läkemedelsregistrering

Social- och miljöutskottet hade föreslagit, 
att  N o rd iska  rådet i anledning av medlems- 
förslaget m åtte  an taga  följande rek o m m en d a
tion:

N ord iska  råde t  reko m m end era r  Nord iska 
ministerrådet att  låta u ta rbe ta  ett handlings
program för läkemedelsregistrering.

Rune Gustavsson (social- och miljöutskot
tets talesman): H e rr  president! Medlemsför- 
slaget innehåller en hemställan om ett nor
diskt handlingsprogram för läkemedelsregi
strering. Det bygger på uppfa ttningen att vi -  
med ledning av de erfa renh e te r  som vunnits 
av läkem edelssam arbete  — nu b ö r  gå vidare 
och u ta rbe ta  ett handlingsprogram  för att 
göra registreringarna av ett läkemedel i de 
nordiska länderna  likvärdiga och  på sikt göra 
det möjligt att få ett nordiskt godkännande av 
läkemedel som undersök ts  och registrerats  i 
ett  land.

Social- och miljöutskottet m enar  att det 
också  ä r  viktigt att  se ett nordiskt sam arbe te  
om registrering som ett led i ett  u tökat  inter
nationellt sam arbe te .  L äkem ede lsb ranschen  
är i hög grad internationell,  och utvecklingen 
pekar också  mot en ökad  internationalise
ring.

U tskotte t  de lar  förslagsställarnas uppfa t t
ning att det nu är tid a tt  gå längre i sam arb e
tet,  och därför  bör  ett handlingsprogram  u ta r 
betas för att göra registreringarna av läk em e
del i de nord iska  länderna  likvärdiga och på 
sikt möjliggöra nordiskt godkänn ande  av lä
kemedel som undersök ts  och registrerats  i ett 
land.

H err  president! Jag  y rkar  med de tta  bifall 
till social- och miljöu tskotte ts  förslag.

Sedan d iskussionen förklarats  avslutad, 
skedde votering medelst  vote ringsappara t  be 
träffande u tskotte ts  förslag till r ek o m m en d a
tion.
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F ör  rekom m endationen  röstade:
Georg A n dersson ,  L ennar t  A ndersson ,  

M argrete Auken , Stefån B enediktsson , Jo 
B enkow; G u nnar  Berge, Jens  Bilgrav-Niel- 
sen, Johan  Buttedahl, Ólafur G. Einarsson. 
Karl-G unnar Fagerholm , Kirsti Kolle Grøn- 
dahl, E iður G u ðnason ,  Rune G ustavsson ,  
Ivar  H ansen ,  Margit H ansen-K rone ,  Guðrún 
Helgadöttir,  Elsi Hetem äki-O lander,  Liisa 
Hilpelä, Siri Häggm ark , Tytti Isohookana- 
A sunm aa,  Paul Jansso n ,  Egon Jensen ,  Tyra  
Johansson ,  Anna-Liisa  Jokinen, Gunnel Jo n 
äng. Riitta Järv isa lo-K anerva ,  A nker  Jørgen
sen, Antti Kalliomäki, H an n u  K em ppainen ,  
Sakari Knuutti la ,  Astrid M urberg  M artinsen, 
Inge F ischer  Møller, Agnar Nielsen, G u nnar  
Nilsson, Tore  Nilsson, O d v ar  Nordli,  H ans  
N yhage , H åkon  Randal,  Heikki Riihijärvi.  
P étur  Sigurösson, Reiulf Steen, O tto  Steen- 
holdt, Jens Steffensen, Pär  Stenbäck , Ilkka 
S uom inen , Sten Svensson , Karin Söder,  P e 
de r  Sønderby , Bernhardt Tas tesen ,  Pette r  
T hom assen ,  Friðjón Þórðarson, Pekka T u o 
minen. Pirkko Turpeinen , Ole Gabriel Ue- 
land, Ola Ullsten, Bengt W iklund, Odd With 
och M arjatta  Väänänen.

F rånvarande var:
Gro Harlem Brundtland,  Kaj Bärlund, 

Bjarne Mørk E idem, Arne G add ,  Carl I. H a 
gen, Flemming H ansen ,  G u tto rm  H ansen ,  
K aren  Thurøe  H ansen ,  Ole H enriksen ,  Karl- 
Erik Häll, Olof  Jansso n ,  K aren  Højte Jensen ,  
H anna  K v anm o , Preben Lange,  Paavo L ip 
ponen, Grethe Lundblad , Pete r  M uurm an, 
Helge Adam  Møller, Sture Palm, E rlendur  
Patu rsson , Robert Pedersen , Helena  Pesola, 
Per Petersson,  Páll Pétu rsson , G unvor  
Schnitler,  Arne Skauge, H ans  Olav Tunges- 
vik, Laurits  T ørnæ s och L ars  W erner.

R eko m m end a tio n en  hade sålunda an tag its  
m ed  59 röster.

9
A 672/s: Medlemsförslag om radio- och televi
sionsprogram om cancer och dess förebyggan
de

Social- och miljöutskottet hade föreslagit, 
att N ord iska  rådet i anledning av m edlem s
förslaget an m odar  rådets  presidium att upp

m ärksam m a rundrad ioorgan isa t ionerna  på 
angelägenheten av att i anslutn ing till den 
sam nord iska  in form ationsverksam heten  om 
ca ncer  som de riksom fattande cancerfö r
en ingarna i N o rd en  planerar, beslu ta  om en 
samtidig insamlingsperiod, förslagsvis år  
1986 eller 1987.

Pétur Sigurösson (social- och miljöutskot
tets talesman): Hr. præsident! Det er b e 
kendt, at kræft i vor del af  verden e r  en a f  de 
hyppigste dødsårsager.  H v er  tredje beboer  i 
N orden  lider a f  kræft,  specielt når  a ld erdom 
men næ rm er sig, hvilket k ræ ver  en stor  del af 
de midler,  vi bruger til sundhedssek toren .

Kræft er  en sygdom  blandt voksne og 
ældre m ennesker ,  som be tyder,  at med sti
gende alder bliver d e r  flere kræfttilfælde, som 
kræ ver en s tørre andel a f  vort su n d h ed sb u d 
get. Det eneste ,  som kan modvirke denne 
udvikling, er  videreudvikling a f  den v iden
skabelige kræftforskning.

Det er social- og miljøudvalgets mening, at 
hovedansvaret  for udviklingen a f  den v iden
skabelige forskning skal hvile på s taten selv. 
Men udvalget deler m edlemsforslagets  m e
ning, at den private finansiering, som viden
skabelige insti tutioner og foreninger arbejder 
med, har  afgørende betydning. De res
sourcer ,  kræftforskningen får fra offentlig 
side, dæ kker  kun en del a f  behovet.  Den fri
villige, private hjælp e r  derfor  a f  a llerstørste 
betydning, hvilket alle er  enige om. Efter 
kontakt med p e rsoner  inden for kræftforen in
ger foreslår de, som står bag m edlem sforsla
get, at Nord isk  Råd s tø tter  en sam nord isk  
oplysnings- og indsam lingskam pagne ved at 
anbefale ministerrådet,  at der  gives s tøtte  til. 
at de nordiske radio- og te levis ionsse lskaber 
beslutter  sig til samtidig at gennem føre  en 
program serie  i hele N o rd en  om kræ ftsygdom 
mene, set und er  såvel den forebyggende som 
den behandlende og forskningsm æssige syns
vinkel.

Social- og miljøudvalget siger i sin ud ta 
lelse, at det s tø t ter  medlem sforslagets  hen
sigter. Udvalget forstår vigtigheden af at 
oplyse a lm enheden om kræft,  og un d er
streger, at radio og TV kan være a f  afgørende 
betydning i bekæm pelsen  a f  sygdom m ene.

M edlemsforslaget har været til rem issbe
handling på sædvanlig måde, og de fleste har
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udtalt sig positivt. Nogle af  rem issorganerne ,  
som s tø tter  forslaget, understreger  den selv
stændige stilling, radio- og te levis ionsse lska
berne har.  Udvalget er  blevet informeret om, 
at det hører  til undtagelserne ,  at radio og TV 
deltager i oplysnings- og indsam lingskam 
pagner, hvad medlemsforslaget foreslår.

Social- og miljøudvalget anm o d e r  rådets  
præsid ium om at gøre radio- og televisions
selskaberne o pm æ rksom m e på  den store in
teresse,  der  kan være for en beslutning om en 
samtidig indsam lingsperiode, f. eks. i årene 
1986 eller 1987, som tils luttes den samnor- 
diske oplysn ingskam pagne,  kræ ftsygdom 
menes landsforeninger planerer.

Sedan diskussionen förklarats avslu tad ,  bi
fö lls  u tsko tte ts  fö rs lag .

10
B 51/s: Ministerrådsforslag om ett nordiskt 
samarbetsprogram på arbetsmiljöområdet

Social- och miljöutskottet hade föreslagit,  
att N o rd iska  rådet i anledning av minister
rådsforslaget måtte an taga följande rek o m 
mendation:

Nord iska  rådet r ekom m end erar  N ord iska  
m inisterrådet att med beak tande  av de sy n 
punkter ,  inte minst vad gäller jäm stä l ldhet  
och arbetstider,  som framförts  av Nord iska  
rådet an taga ett  reviderat program  för sam ar
bete i arbetsmiljöfrågor samt att kontinuerligt 
och i fortlöpande kontakt med N o rd iska  rå
det och  a rbe tsm ark nadens  pa rte r  v idareu t
veckla och fördjupa det nordiska arbetsm iljö
samarbetet .

Astrid Murberg Martinsen (social- och mil
jöu tsko t te ts  talesman): E t te r  at de t i sam band 
med 31. sesjon ble klart at et revidert sam ar
be idsprogram på arbejdsm iljøom rådet ville 
kom me til denne sesjonen i form at e t  mini- 
s terrådsforslag. har Sosial- og miljøutvalget 
lagt opp til en om fattende og grundig be h an d 
ling. Det ble nedsatt  en egen a rbe idsgruppe,  
det ble innkalt sakkyndige, og utvalget møtte 
arbeidsmiljøministrene den 16. nov em ber  i 
M ariehamn for å drøfte et foreløpig utkast.  1 
tillegg har  forslaget vært ute på en o m fa t
tende remissbehandling. N o rd en s  Faglige 
Sam organisasjon , de nordiske arbeidsgiverne

og mange andre insti tusjoner og organ isa
sjoner  ha r  utta lt seg.

Det var  en m arkert  økt sats ing på arbeids- 
miljøspørsmål i hele N o rd en  på 1970-tallet, 
og mye ble gjort for å bedre situasjonen. L i
kevel e r  det viktig å være klar over at forhol
dene endres  raskt,  bl. a. på grunn av den tek 
niske utviklingen, noe som i neste omgang 
fører til at omfanget av og innholdet i de ulike 
farem om enter  i arbeidsm iljøene også endrer  
seg.

1980-tallets u tfordringer e r  derfor  ikke 
mindre. Det er  tilstrekkelig å nevne ord som 
kjemikalier,  gasser,  s tress , usikkerhet o m 
kring arbe idsp lasser  for å illustrere dette. Det 
e r  derfor  s tor  fare for at trange budsje tter  og 
prioriteringstenkning kan føre til stagnasjon 
på dette  om rådet.  En forebyggende innsats 
for å  skape bedre helse har også posit iv inn
virkning på framtidige budsjetter.  Utvalget 
s tø tter  derfor de t som er sagt i M inisterråds
forslaget om behovet  for kon se kven sana
lyser.

Så til konkrete  punkt/avsnitt  i minister
rådsforslaget.  Det er umulig å kom m entere  
alle punkt i forslaget. Utvalget har  da  også 
konsentrert  sin betenkning om noen av de 
viktigste punktene .  Utvalget f inner det verdi
fullt at Ministerrådet gjennom dette  forslaget 
vil utvikle og effektivisere det nordiske sam 
arbeidet på arbeidsm iljøom rådet ytterligere.

På to punkter  har  utvalget likevel avvi
kende synspunkter:

-  En m ener at p rogram m ets  ram m e er for 
snever,  ved at en hovedsakelig  har bygd på 
industr isektoren som modell.  Arbeidsmiljøet 
er like viktig i skole, adm inistrasjon,  helse- 
og sosialsektor  osv.

-  En m ener at et arbeidsm iljøprogram  må 
ta utgangspunkt i både m enns og kvinners 
faktiske situasjon i arbeidslivet.  En bør  til
s trebe å  få a rbe idsp lassen slik at begge kjønn 
kan sysselsettes .  Bl. a. har kvinnene de siste 
årene kom m et med i en rekke tidligere 
m annsdom inerte  yrker.

Utvalget ø nsker  også å  streke under  den 
interesseavvein ing som alltid vil måtte finne 
sted mellom hva det koster ,  hvordan p ro 
duksjo nsp ro sessen  skal utform es rent tek 
nisk, og hvordan det menneskelige aspek te t 
skal tas vare på. En tjener på å  få klart fram 
denne in teresseavveiningen.

Utvalget de ler  den oppfa tn ingen at lov-
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givning, forskning, utdanning og informasjon 
e r  de grunnleggende virkemidlene i arbeids- 
miljøpolitikken. Likevel vil en feste o p p 
m erksom heten  på at sanksjoner i samband 
med brudd  på regelverk e r  forholdsvis sjel
den,  og også denne delen m å vies o p p m erk 
somhet.

Utvalget vil også denne gang streke under 
at det fortsatt er  ønskelig å inngå en arbeids- 
mil jøkonvensjon for å  få til y tterligere ha r 
monisering. Utvalget har m erket seg at Mi
nisterrådet er  enig i m ålene, og det ville d e r 
for være ønskelig å få en redegjørelse og be 
grunnelse  for hvorfor en arbeidsmiljøkon- 
vensjon ikke kan inngås.

I sam band med utvalgets behandling av de 
enkelte underavsn it t  i ministerrådsforslaget 
tar jeg  fram noen synspunkter:

-  N å r  det gjelder de kjemiske risker,  er 
utvalget fornøyd med at de tte  er  blitt et eget 
innsatsom råde. Omfanget av slike risker 
øker,  og utvalget ø nsker  en intensivering av 
sam arbe idsinnsatsene på dette  om rådet.  
N yes te  kunnskap  om innvirkning på  biologi 
og arveanlegg bør  føre til at også disse 
aspek te r  kom m er tilstrekkelig med.

-  N å r  det gjelder arbeidstid , m ener  u tva l
get at dens betydning for døgnry tm en , sosiale 
problem, likestilling og helse e r  viktig i denne 
sammenheng. Ministerrådets  henvisninger til 
nordiske utredn inger om arbeidsledighet,  til
bud på og etterspørsel e t te r  arbeidskraft  osv. 
hører  mer hjemme i et arbeidsm arkedspoli-  
tisk program. Men også når det gje lder a r 
beidstid, bør  det e t te r  min mening være et 
samarbeid mellom arbeidsmiljø- og arbeids- 
m arkedseta t  og ministrene.

-  N å r  det gjelder da tateknologi,  s tø t ter  u t 
valget fullt opp om arbeidet for å gi arbeids- 
miljøspørsmålene en frem skutt  plass i " h a n d 
lingsprogrammet for da ta teknolog i” . U tval
get s tø t ter  også i hov edsak  innholdet i un d er
avsnitt  om arbeidsu lykker,  biologiske risker, 
fysikalske faktorer,  fysiske belastn inger, p sy 
kososiale belastn inger, sam ordning av lov
givningen, arbeidsmiljø/helse/økonomi og in
ternasjonalt  arbeidsmiljøsamarbeid.

Utvalget vil u t trykke sin fulle s tøtte  til at 
a rbe idsm arkede ts  pa rte r  blir tatt  med på et 
tidlig stadium ved felles m øter  og utveksling 
av informasjon. Men utvalget vil også streke 
under det store behovet for konkrete  p ro
sjekter. Den nasjonale oppfølgingen av det

nordiske u tredningsarbeidet m å effektivi
seres om det skal kom m e til konkret og p rak
tisk nytte.

Med disse kom m enta rene  anbefaler  jeg  på 
vegne av utvalget at N ord isk  Råd ved ta r  en 
positiv rekom m andas jon  med hensyn til sam 
arbe idsprogram m et,  og at Nord isk  M inis ter
råd kontinuerlig v idereutvikler  og fordyper  
det nordiske arbeidsm iljøsam arbeidet i fort
løpende kontakt med N ord isk  Råd og a r 
beidslivets parter.

S tatsrådet Anna-Greta Leijon: H err  presi
dent! Jag ber att få tacka  s tor t ingsrepresen
tant Astr id  M urberg  M artinsen för hennes 
inlägg som företrädare för social- och mil
jöu tsko tte t .  Jag vill också  passa  på att tacka 
för det som vi tycker  goda sam arbe te t  mellan 
ministerrådet och  u tskotte t  inte minst nä r  det 
gällt att u ta rbe ta  det här sam arbe tsp ro gram 
met på arbetsmiljöområdet.

Det är  glädjande att kunna konsta tera  att 
N ord iska  rådet och ministerrådet i allt vä 
sentligt är  eniga om  huvudlinjerna i den nor
diska arbetsmiljöpolitiken.

Det nya program förslaget är i m ånga av 
seenden an norlunda än det tidigare. Det b e 
ror b l .a .  på den utveckling som har skett 
under  de gångna åren  såväl när  de t gäller 
synen på arbetsmiljöfrågorna som sättet att 
lösa dem. Det är  trots  allt sju å r  sedan grun
den lades för nuvarande program . Revisionen 
1981 v a r ju  inte särskilt omfattande.

Det nya program m et är  i ett  av seende likt 
det föregående. Det an vänder  nämligen sam 
ma vida arbetsm iljöbegrepp och om fatta r  allt
så hela arbetslivet.  Program förslaget får såle
des inte tolkas som om  det skulle vara b e 
gränsat till industrisektorn.

Arbetsmiljöpolitikens medel är  främst lag
stiftning, t i l lsynsverksam het,  forskning och 
utveckling samt utbildning och information. 
Dessa frågor behandlas liksom m ålsättn ingar
na och form erna  för sam arbe te t  och pa r te r 
nas roll i arbetet.

Ministerrådet av ser  att även  i fortsä ttn ing
en driva ett brett  sam arbe te  på  dessa  o m rå
den. Särskilt vill jag  näm na bekäm pning av 
arbetsolycksfall,  kemiska risker,  fysiska och 
psykosociala  belastn ingar, arbetstidsfrågor 
samt frågor om samordning av lagstiftning 
och föreskrifter.  Till de t ta  kan läggas att t. ex.
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arbetsm iljöaspekter  i sam band med d a ta tek 
nologi intar en framskjuten plats i den nord is
ka handlingsplanen på da tateknologiom rådet.  
För övrigt är  sam arbe te t  mellan teknisk u t
veckling och arbe tsm il jöverksam het  ett ge
nom gående tem a i program met.

Arbetstidsfrågorna ha r  i hög grad stått i 
fokus under  senare tid. M inisterrådet har  i 
dagarna fått en utförlig kartläggning av ar- 
be tstidsförhållandena i N ord en .  Vi hoppas  
att man härigenom har skapat en god grund 
för en fortsatt diskussion om arbetstidssam - 
arbetet .  Jag delar  den uppfattningen att dessa  
frågor inte rör bara  sysse lsä t tn ingsaspekte r  
utan också  väldigt många an dra  frågor som 
hänger sam m an med arbetsmiljön och andra 
sociala aspekter.

I budgetförslaget för år 1985 har särskilda 
medel reserverats  för ett tvärsektorie ll t  ar- 
betstidsprojekt.  Vi kom m er med all säkerhet 
att få anledning att å te rkom m a till dessa  frå
gor många gånger under  det kom m ande året.

Social- och miljöutskottet har också  ansett 
att jäm stä l ldhetsfrågorna borde  ha fått en mer 
f ram trädande plats i det nya arbe tsm il jöpro
gramm et. Som jag  uppfa ttar  det finns det 
ändå inte några skillnader i sak mellan u tsk o t
tet och ministerrådet när det gäller at t  be tona  
vikten av ökad jäm stä l ldhet  i arbetslivet.  I 
det nya  sam arbe tsp rogram m et på arbe tsm il
jöom råde t  be tonas  arbets tidsfrågornas  b e ty 
delse för jäm stä l ldhet ,  kv innornas  specifika 
situation i sam band med kem iska  risker 
m. m. Slutsatsen  i program m et ä r  att  a rb e ts 
miljöverksam heten alltid måste utgå från 
människans egenskaper  oavse tt  kön. A rbe ts 
miljöverksam heten  får därigenom  en klar 
jäm stäl ldhetsprägel.  I det nuv arande  sam ar 
betet finns ett antal projekt som berö r  kvin
nornas särskilda ställning. Jag tyc ker  em el
lertid att social- och miljöutskottet  tillsam
mans med jäm stä l ldhe tsu tsko tte t  och  nord is 
ka äm betsm ann akom m ittén  för arbetsmiljö- 
frågor bör dryfta  om det finns behov  av insat
ser u töver dem som har d iskute ra ts  tidigare.

Jag vill också  ta upp frågan om en nordisk 
arbetsmiljökonvention.

Social- och miljöutskottet tycker  att en 
nordisk arbetsm iljökonvention  bör  ingås, det 
framgick o ckså  av det tidigare inlägget. D en
na fråga har d iskutera ts  väldigt m ycket ,  se
nast i nov em ber  1983. Bl. a. framhöll  minis
terrådet då att man var öve rens  om de mål

sättningar  och motiv som ligger till grund för 
tanken på en konvention. Av utsko tte ts  for
muleringar kan man dra s lutsatsen att man i 
första  hand vill ta  upp frågor som rör lagstift
ning och föreskriftsverksam het.  U tskotte t  
an ser  att det ligger en m otsägelse i att  minis
terråde t  säger sig arbe ta  för att upp nå  likfor
miga regler samtidigt som man avvisar  tan 
ken på en formellt b indande konvention.  U t
skottet  vill att m inis terrådet k larare talar om 
vilka hinder man anser  föreligga.

Syftet med m inis terråde ts  sam arbe te  kring 
arbe tarskyddsföresk rif ter  är i huvudsak  två.

För  det första  att höja kvaliteten på före
skrifterna och att harm onisera  dem  i den u t
sträckning som är ändamålsenlig. I n uv aran
de sam arbe tsp rogram  sägs att graden av ha r
monisering måste utgå från de nationella sär- 
förhållandena. Inte heller Helsingforsavtalet 
ger  avkall på m edlem sländernas  suveränitet  i 
dessa  frågor. Även om  jag  som företrädare 
för ministerrådet här  vä rna r  om m edlem slän
dernas  rätt till nationellt suveräna  beslut in
nebär de t ta  inte att jag  och mina kolleger 
skulle vara m ots tåndare  till sam ordning och 
harmonisering.

För  det an dra  har  en ökad  harmonisering 
av föreskrifter både handelspolitisk och tek- 
nisk-ekonomisk betydelse  samtidigt som man 
spar  resu rse r  genom  arbetsdelning. U ta rb e 
tandet av arbe ta rsky ddsföresk rif te r  är em el
lertid en kom plicerad process  d ä r  a rb e ts 
m arknadens pa rte r  har  en avgörande roll. De 
slutliga föreskrifterna ä r  resulta te t  av olika 
in tresseavvägningar på nationellt plan. Ingen 
av de nordiska ländernas  regeringar an ser  det 
således motiverat eller möjligt a tt  genom  kon
vention binda sig för gem ensam m a föreskrif
ter. Man ö nskar  i stället u tveckla  det frivilliga 
sam arbe te t  ytterligare. A rbe tsm arknadens  
pa rte r  som ju  deltar  i a rbe tsm iljöarbete t  oc k 
så på  nordiskt plan har  inte heller framfört 
önskemål om ett b indande nordiskt före- 
skriftssam arbete .

Det är min förhoppning att jag  har lyckats 
förklara varför ministerrådet inte anser  en 
nordisk arbe tsm iljökonvention lämplig.

Till sist: M inisterrådet har  för avsikt att 
snarast  möjligt ef ter  denna  session fastställa 
ett nytt sam arbe tsp rogram  på arbe tsm il jöom 
råde t,  vilket jag  tro r  kan va ra  till gagn för oss 
alla.
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Ändring i medlemslistan
Det anm äldes,  att H an n u  K em ppainen  

lämnat sessionen och för del av d e t ta  möte 
e rsa t tes  av E sko  Almgren och därefte r  för 
res ten  av sessionen ersa tts  av T im o Kietä- 
väinen.

R å d et beslö t a tt ändra m ed lem slis tan  i en 
lighet härm ed.

Minister Eeva Kuuskoski-Vikatmaa: H err  
president! Ministerrådets  o rdförande Anna- 
G re ta  Leijon belyste redan på ett förträffligt 
sätt u tgångspunk terna  för  sam arb e tsp ro 
g ram m et på arbetsm iljöom rådet.

Vi kan konsta tera ,  att sam arbe te t  på a r 
betsmiljöområdet har  u tveckla ts  positivt óch 
givit goda resultat.  Föreliggande program 
k om m er att ge möjligheter att  ytterligare u t 
veckla  sam arbe te t .  Jag tänker  då  särskilt på 
program m ets  tolv klart avgränsade samar- 
be tsom råden.

Sjukdom ar i stöd- och röre lseorganen u t
gör en av de s tö rs ta  arbe tsbe tingade sjuk
dom sgrupperna .  Detta  är  allvarligt såväl ur 
individens som folkhälsans och na tionaleko
nom isk synpunkt.  Därför ä r  det viktigt, att 
man prioriterat de t ta  p roblem om råde vid si
dan av olycksfailsriskerna och de kemiska 
riskerna.

Frågan om en förkortning av arbetstiden  
debatteras  i alla nordiska länder. Som  motiv i 
debat ten  har man angivit såväl a rbe ts löshe
ten  som hälsoskäl.  M an hävdar  bl. a . ,  att  p ro 
duktivite tsökningen kan använd as  förutom  
för  löneökningar även för en förkortning av 
arbetstiden.  Det är på kort sikt knappast  r ea 
listiskt att på nordiskt plan söka genom föra 
en gem ensam  arbetstidspolitik. Det är därför  
viktigt, att  s tudera  a rbe tstidens  olika 
aspek te r  och i sam arbe te  få kunskap  om  ef
fekterna av olika lösningar. I sam arbe te t  bör 
arbetstidsfrågan behandlas  m era än tidigare 
även ur  familjepolit isk och jäm stä l ldhetssyn- 
vinkel.

E tt  om fattande kom m ittébe tänkande ,  i vil
ket man s tuderar  arbe tst ider  bl. a. i ljuset av 
arbetsmiljö-, familje-,  arbetskrafts- ,  utb ild
nings- och kulturpolitiska synpunkter ,  har 
nyligen avgivits i Finland. K o m m ittéb e tän 
kandet utgör en viktig grund för oss i Finland 
för den fortsa tta  arbe ts t idsdebatten .  M inis

terrådets  färska utredning om  arbetstids-  och 
ledighetsfrågor ger även en god bas för a rb e 
tet i de enskilda länderna liksom på nordiskt 
plan.

Frågan om  en nordisk  a rbe tsm il jökonven
tion har ak tualiserats  från rådets  sida. Som 
framgick av a rbe tsm ark nadsm in is te r  Anna- 
G reta  Leijons anförande ser  ministerrådet 
det inte som meningsfullt att e f ters träva  en 
sådan konvention. D en n a  s tåndpunkt beting
as såväl av sakliga som formella orsaker.

Jag anser  dock ,  att man för  att gå u tsko t
tets önskem ål delvis till m ötes  b ö r  kunna 
bygga ut sam arbe te t  vid u ta rbe tandet  av ar- 
be tsskyddsföreskrif ter .

Det är ju  b l .a .  fråga om att man genom 
föreskrifterna överför  kunskap om arbe tsm il
jö n  och dess r isker sam t elimineringen av 
riskerna för ti llämpning på  arbe tsp la tse rn a  till 
arbe tstagare ,  sam arbe tso rgan  och arbe tsg iva
re. Ett nordiskt sam arbe te  som syftar till en 
harmonisering är  naturligt och  viktigt av 
många grunder. En långtgående ha rm o nise
ring är  emellertid inte aktuell vid alla tillfällen 
utan kan ske ef ter  prövning på vissa angeläg
na om råden. U r  Finlands synvinkel ä r  det 
också  viktigt att  no te ra  a tt  en likformighet i 
de väsentliga kraven  i föreskrifterna är  en 
värdefull sak för  näringslivet särskilt  för  att 
man därm ed bidrar  till att undanröja  handels
hinder.

Arbetsmiljö, hälsa och ekonom i utgör ett 
nytt intressant sam arbe tso m råde  i p rogram 
met. Det behövs ännu m ycket  ny kunskap 
om  sam banden  mellan arbetsmiljö  och ek o 
nomi och en konkret kunskap  på  o m råd e t  kan 
ytterligare bidra till att u tveckla  arbe tsm iljö
verksam heten .  Jag vill dock be tona  att m än
niskans hälsa självklart inte får be trak tas  
bara eller ens i första  hand ur  ett ekonom iskt 
perspektiv.

Med anledning av diskussionen om jäm- 
ställdhetsfrågorna i arbe tsm il jösam m anhang 
vill jag  und ers tryk a ,  att  den tekniska u tve ck
lingen redan i hög grad ha r  eliminerat de 
hinder som finns i arbetsmiljön för ett  fritt val 
av yrke oavse t t  kön. I framtiden blir de t ka n 
ske lättare att obero ende  av kön fritt välja 
yrke och därm ed arbetsmiljö . Detta  k räver  
också  att vi vågar frigöra oss från gamla att i
tyder. Jag an ser  de t viktigt, att  und ersö kning
a r  om dessa  frågor på  olika sätt  främjas inom 
ramen för det nordiska sam arbetet .
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H err  president!  Jag ö nskar  ännu till slut 

framföra min glädje öve r  det värdefulla bi
drag som denna session kan ge med tanke på 
det nordiska sam arbe tsp rogram  på arbe tsm il
jöom råde t  som förhoppningsvis  kan faststä l
las inom kort.

Helge Adam Møller: På grund af  valget i 
Danm ark  var hverken  jeg  eller min forgænger 
til s tede i miljøudvalget, da  man afgav be 
tænkning for en m åned siden. Vi er  næsten 
enige i betænkningen. Der er  dog to om råder,  
vi godt vil f rem hæ ve her.

Det ene e r  spørgsmåle t om den nordiske 
arbejdsm iljøkonvention. H e r  deler  vi ikke 
udvalgets indstilling om, at en sådan er øn 
skelig. Vi er  enige med ministerrådet.

Det andet spørgsmål, jeg  vil trække frem, 
er  det,  der e r  nævnt flere gange fra ta le rs to 
len, nemlig ligestilling. Vi er  enige i alt, hvad 
de r  står,  med én meget væsentlig undtagelse. 
Man skriver i be tænkningen, at und er  en 
overgangsordning kan såkaldt positiv sæ rbe 
handling anvendes  til s tøtte for det dårligst 
stillede køn, og positiv særbehandling er vi 
imod. Hvis man behandler  det ene køn særlig 
positivt, be tyder  det,  at man giver det andet 
køn negativ særbehandling, og det kan vi ikke 
acceptere .

Jeg må også nævne, at det er  imod artikel 2 
i F N s  m enneskere t t ighedskonven tion , hvor 
der  udtrykkeligt står,  at intet m enneske må 
behandles  forskelligt på grund af  tro, race 
eller køn, og giver man det ene køn negativ 
særbehandling, ove rtræ der  man altså FN s 
m enneskere tt ighedskonvention .

Sedan d iskussionen förklarats  avslutad,  
skedde votering medelst  vote ringsappara t  b e 
träffande utskotte ts  förslag till r ek om m end a
tion.

För  rekom m endationen  röstade:
Esko Almgren. Georg A n dersson ,  L ennart  

Andersson ,  Margrete Auken, Stefån Bene- 
diktsson.  Jo Benkow, G u n n ar  Berge, Kaj 
Bärlund, K arl-G unnar Fagerholm , Arne 
Gadd , E iður G u ðnason ,  Rune G u stavsson ,  
Flemming H ansen ,  Margit H ansen-K rone ,  
Guðrún Helgadöttir,  Elsi Hetem äki-O lander.  
Liisa Hilpelä,  Siri Häggm ark .  Paul Jansson . 
Tyra  Johansson ,  Anna-Liisa  Jokinen, Riitta

Järv isa lo-K anerva .  A n ker  Jørgensen ,  Antti 
Kalliomäki, Sakari Knuutti la ,  H anna 
K vanm o, Grethe  Lundb lad , Astrid M urberg 
M artinsen, Helge Adam  Møller, Agnar Niel
sen, G u nnar  Nilsson. Tore Nilsson, Hans 
Nyhage, Sture Palm. E rlendur  Patursson,  
Robert Pedersen, Helena  Pesola, Påll Péturs- 
son, H åkon Randal,  G u n v o r  Schnitler,  Otto 
Steenhold t,  Jens Steffensen, Sten Svensson , 
Karin Söder, Peder  Sønderby ,  Bernhardt 
Tas tesen ,  Friðjón Þórða rson ,  Ole Gabriel 
Ueland, Ola Ullsten, Lars  W erner,  Bengt 
Wiklund, Odd With och M arjatta  Väänänen.

F rånvarande var:
Jens Bilgrav-Nielsen, Gro Harlem  B rundt

land, Johan Buttedahl. Bjarne Mørk Eidem, 
Olafur G. E inarsson.  Kirsti Kolle Grøndahl,  
Carl I. Hagen, Guttorm  H ansen ,  Ivar H a n 
sen, Karen T hurøe  H ansen ,  Ole Henriksen. 
Karl-Erik Häll, Tytti Isohookana-Asunm aa, 
Olof Jansson , Egon Jensen ,  Karen Højte Je n 
sen, Gunnel Jonäng, Preben  Lange, Paavo 
Lipponen, Peter M uurm an, Inge Fischer  
Møller, O dvar  Nordli,  Per Pete rsson , Heikki 
Riihijärvi. Pétur  S igurðsson. Arne Skauge, 
Reiulf Steen, Pär Stenbäck , l lkka Suominen, 
Petter  T hom assen ,  H ans Olav Tungesv ik ,  
Pekka T uom inen, Pirkko Turpeinen , och 
Laurits  Tørnæs.

R eko m m end a tio nen  hade sålunda  an tag its  
m ed  53 röster.

Meddelande
Presidenten: Presidenten har  mottatt en a n 

modning fra Gudrun  Helgadöttir  om å få 
fremføre et spørsmål u tenfor dagsordenen . 
Presidenten er kjent med spørsm ålets  inn
hold, og det er  adgang for p res iden ten,  med 
plenarforsamlingens tillate lse, å avvike den 
oppsa tte  dagsorden. Det er pres iden tens  o p p 
fatning at den tid som nå s tår  igjen til lunsj, 
best kan u tny ttes  til å fravike dagsordenen 
dersom  ingen i plenarforsam lingen ønsker  å 
m otsette  seg dette. K an  man anse denne ø re 
døvende  taushe t som et sam tykke?  -  Presi
den ten  forstår det slik.

Gudrun Helgadöttir: Jeg takker  for. at jeg 
får lov at påpege her, at vi i går  fik et papir 
om de nordiske s ta tsm inis tres  beslutning om.
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at der  skal dannes  en gruppe af, som det 
hedder,  ” ledande företrädare för näringsli
v e t” , for at give a f  deres  erfaringer til nordisk 
økonom isk samarbejde. P eh r  Gy llenham m ar 
og Ulf  Sundqvist  skal tage initiativet.

Jeg synes ,  at vi inden sessionen slutter, 
skulle have lidt næ rm ere  oplysninger om, 
hvad dette  indebærer,  gerne skriftligt i m or
gen.

Jeg tæ nker  på  svar  på  spørgsmål som: 
H vordan  bliver de t te  finansieret?  Hvordan  
skal denne gruppe kom m e ind i det nordiske 
sam arbe jdsprogram  på arbejdsm iljøom rådet? 
H vorfor kun före trädare?  H v orfo r  ikke også 
arbe jdere? Osv. Jeg  synes helt bestem t,  at vi 
har krav på at få lidt nærm ere oplysninger om 
dette.

Presidenten: Presiden ten  vil ikke anbefale 
noen debatt  om dette tema, men går ut fra at 
ministerrådsiden har oppfattet  signalet slik at 
rette vedkom m ende ,  de rsom  man ø nsker  det, 
her kan im øtekom m e noe som presiden ten 
tro r  er  et rimelig og berettiget ønske.

M ötet avbrö ts  härefte r  kl. 11.55 och å te r 
upptogs kl. 15.00.

Påll Pétursson övertog härefte r  ledningen 
av förhandlingarna.

11

B 52/s: Ministerrådsforslag om revision av 
1976 års överenskommelse mellan Danmark, 
Finland, Island, Norge och Sverige om regler 
for gottskrivning av kvalifikationsperioder 
m. m. i samband med rätt till dagsersättning 
enligt arbetslöshetsförsäkringen

Social- och miljöutskottet hade föreslagit, 
att  N ord iska  rådet i anledning av minister
rådsforslaget m åtte  an taga följande rekom 
mendation:

Nord iska  rådet rekom m end erar  Nord iska 
ministerrådet att an ta  en reviderad överens
kom melse om förm åner  vid arbetslöshet med 
de förändringar som social- och miljöutskot
tet föreslagit.

Grethe Lundblad (social- och miljöu tskot
tets talesman): H e rr  president!  Social- och 
miljöutskottet har  beslutat att tillstyrka det 
föreliggande ministerrådsforslaget under för
utsättning att ministerrådet tar  hänsyn till u t 
skotte ts  synpu nk ter  när  överenskom m elsen  
slutligen upprä ttas .

Det ä r  ju  alltid positivt när  en ny nordisk 
överenskom m else  blir till som ger vidgad 
trygghet för de nordiska m edborgare  som 
flyttar mellan våra länder eller som a rbe ta r  i 
annat nordiskt land än hemlandet.  På så vis 
kan vi bit för bit bygga upp ett nordiskt m ed
borgarskap. M en m an får  inte g löm m a att det 
är starka varia tioner  i nivån på a rbe ts löshe ts 
stödet och tidslängden under vilken det u tb e 
talas och att på det sättet den reella trygghe
ten kan vara skenb ar  så länge vi inte har mer 
likartade förmåner.

Den första av de synpu nk ter  som social- 
och miljöutskottet har  önska t  få beaktade  av 
m inisterrådet å r  att man vid permittering inte 
endast  skall kunna få ut fö rm åner  vid a rb e ts 
löshet om man s tannar  kvar och står till a r 
be tsm arknadens  förfogande i sysselsättn ings
landet. U tsko tte t  an ser  att man också  skall 
kunna å te rvända till bosättn ings- eller h em 
landet och dä r  vara anmäld som a rb e tssö k an 
de.

Nu har ministerrådet redan tillsatt en a r 
betsgrupp som skall fö rsöka finna en lösning 
på problem et för dem  som perm itteras.  U t
skottet  hoppas  att denna grupp kan arbe ta  så 
snabbt att resultatet kan tas med i den slutliga 
överenskom m elsen .

För  det andra: den  föreliggande ö v e ren s 
kom melsen söker  göra en klarare avgräns- 
ning av begreppet g ränsarbe tare  till sådana 
som dagligen å te rv änder  till sitt hemland. 
Hittills har  också  s .k .  veckopendlare  varit 
be traktade  som gränsarbe tare ,  men denna 
grupp tas nu bort  och  be trak tas  som vanliga 
arbetare  på den gem ensam m a nordiska a r 
be tsm arknaden . U tsko tte t  är  dock litet o ro 
ligt för att det kan bli tolkn ingstvister  och att 
det kan bli svårt att tillämpa öve renskom m el
sen på vissa udda gränsarbetarfall.

Vår tredje anm ärkning be ro r  på att u t sk o t
tet har upp m ärksam m at att begreppet sam 
m anboende, som i ministerrådets  förslag lik
ställs med äk tenskap ,  avviker  från den defini
tion som finns i fö rsäkringssystem en i vissa 
av våra länder. Vi föreslår därför  att  den lag-
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enliga definitionen i varje enskilt land biir 
gällande.

Till sist: det är  bra  med nordiska öve ren s 
kom m elser  och allra bäst om N o rd en s  invå
nare också  kan förstå  vad de innehåller. Nu 
är  det naturligtvis svårt att skapa en juridiskt 
oantastlig text,  men, kära  ministerråd, försök 
att i den slutliga utformningen få tex ten  litet 
förenklad så att  även vi vanliga människor 
kan förstå  vilka rätt igheter  vi får!

Med dessa ord,  herr  president,  yrkar  jag  å 
utskotte ts  vägnar bifall till den föreslagna 
överenskom m elsen  och be r  att man tar hän
syn till u tsko tte ts  kom m enta re r  vid den slut
liga utformningen.

Statsrådet Anna-Greta Leijon: H err  presi
dent! Grethe  L undblad vädjar  till oss att vi 
skall ta  hänsyn till att vanliga m änniskor skall 
förstå vad vi har  kommit överens  om på  nor
diskt plan. Det är krångligt att sam ordna oli
ka länders system  för a rb e ts löshe tse rsä t t
ningar. Även om vi från ministerrådets  sida 
nog ha r  försökt att göra bes täm m elserna  b e 
gripliga, håller vi m ed Grethe  L undblad och 
utskotte t  om att vi inte har  lyckats  tillfullo. 
Jag tycker  att  vi skall göra ett försök att for
mulera om en del av m eningarna så att deras 
innebörd blir klarare.

Jag stöder också  förslaget från social- och 
miljöutskottet om att vi skall göra tillämp
ningsregler som blir enkla  och som vi kan 
sätta i händerna  på de enskilda människorna,  
som behöver  det stöd som den nya öve ren s 
kom melsen kan ge.

Jag är glad att kun na  no te ra  att utskotte t  
håller med ministerrådet om att det trots allt 
ä r ett f ramsteg att man har  kunnat  kom m a så 
långt som man har  gjort genom den nya ö v e r
enskom m elsen .

Social- och miljöutskottet har också  an 
märkt på att i några av de nationella försäk- 
r ingsbestäm m elserna likställs sam m an 
boende inte med äk tenskap  på det sätt som 
sker  i den föreslagna överenskom m elsen .  U t
skottet  har  föreslagit  en något an norlunda ly
delse. och jag  finner att ministerrådet har  an 
ledning att överväga u tsko tte ts  förslag på 
denna punkt.

Det finns, som Grethe L undblad  sade, en 
punkt där  vi fo r tsä t te r  arbetet .  Det gäller de 
arbetstagare som råka r  ut för permitteringar.  
Den frågan a rbe tar  vi vidare med.

E fte rsom  jag  skall fatta mig kort vill jag  till 
sist bara säga att social- och miljöutskottet 
o ckså  har önska t  att de nya  bestäm m elserna  
om arbe ts iöshe tsfö rm ån er  skall infogas i den 
nordiska konventionen  om social trygghet 
vid en framtida revidering av den kon ven
tionen. I de t ta  önskem ål ins täm m er jag.

Sedan d iskussionen förklarats  avslutad, 
skedde votering medelst  vote ringsappara t  be 
träffande utsko tte ts  förslag till rek om m end a
tion.

För  rekom m end ationen  röstade:
Georg  A ndersson ,  L en n a r t  Andersson ,  

M argrete Auken. Jo  Benkow, G u n n ar  Berge, 
Johan  Buttedahl,  Kaj Bärlund, Ólafur G. Ei- 
narsson, K arl-G unnar Fagerholm , Eiður 
G u ðnason ,  Rune G u stavsson ,  Flemming 
H ansen ,  G u tto rm  H ansen ,  Margit Hansen- 
Krone,  G uðrún  Helgadöttir,  Elsi Hetemäki- 
Olander.  Liisa Hilpelä, Siri Häggm ark ,  Karl- 
Erik Häll,  Tytti  I sohookana-A sunm aa,  Paul 
Jansson . Karen Højte Jensen ,  T yra  Jo h an s 
son, Anna-Liisa  Jokinen, Gunnel Jonäng, 
Antti Kalliomäki, H anna  K v anm o . Preben 
Lange, Paavo L ipponen , Grethe Lundblad , 
Astrid M urberg  M artinsen, Pete r  M uurm an, 
Helge Adam  Møller, Inge F ischer  Møller, 
Tore N ilsson,  H ans N yhage ,  Sture Palm, H e 
lena Pesola, Per  Pete rsson , Páll Pétursson, 
H åkon Randal,  Heikki,  Riihijärvi, G unvor  
Schnitler,  Arne Skauge, Otto  Steenhold t,  
Karin Söder, Peder Sønderby , B ernhardt 
Tas tesen .  Pe t te r  T ho m assen .  Friðjón Þórðar- 
son, Pekka Tuom inen , Pirkko Turpeinen,  Ola 
Ullsten, Bengt Wiklund och M arjatta V ää
nänen.

Frånv arande  var:
E sko  Almgren, Stefån Bened ik tsson . Jens 

Bilgrav-Nielsen, Gro Harlem  Brundtland, 
Bjarne M ørk Eidem, Arne G add, Kirsti Kolle 
Grøndahl,  Carl I. Hagen, Ivar H ansen ,  
K aren  Thurøe  H ansen .  Ole H enriksen, Olof 
Jansson . Egon Jensen ,  Riitta Järvisalo-Ka- 
nerva ,  A n ker  Jørgensen ,  Sakari Knuuttila ,  
Agnar Nielsen, G u nnar  Nilsson, Odvar  
Nordli,  E rlendur  Pa tu rsson ,  Robert  P ed er
sen, Pé tu r  S igurðsson. Reiulf  S teen, Jens 
S teffensen, Pär S tenbäck ,  l lkka Suom inen , 
Sten Svensson ,  H ans Olav Tungesv ik ,  L a u 
rits T ørnæ s,  Ole Gabriel U eland, L ars  W er
ner och Odd With.
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R eko m m end a tio nen  hade sålunda antagits  
m ed  55 röster.

12
E 1: Fråga till Nordiska ministerrådet an
gående internationell konvention om barnens 
rättigheter (D 1984/11/1982/s)1

Tyra Johansson: H err  president! Eftersom 
min fråga redovisa ts  vid det tryck som skic
kats ut, vill jag  gå direkt till slutkläm men i 
den: H ur  långt har  man kom mit i att sam ord
na de nordiska ländernas hållning till en inter
nationell barnkonvention ,  och  hur ser minis
terråde t  på möjligheterna att  få till stånd en 
konvention av reell be tydelse?

Minister Eeva Kuuskoski-Vikatmaa: Ärade 
president! Frågan om en internationell k o n 
vention om barnens  rätt igheter  har  varit un 
der  behandling i F N 's  kommission för de 
mänskliga rätt igheterna sedan 1979, då frågan 
blev aktuell  på grund av ett  förslag framfört 
av Polen. Själva sakinnehålle t om barnens 
rätt igheter finns redan upptaget i såväl den så 
kallade Genévedek lara t ionen  från å r  1924 
som i deklarationen om barnens  rättigheter,  
vilken godkändes år 1959.

A rbe tsgruppen som förberede r  ba rnk on
ventionen m öttes  vid månadsskif tet  j a n u a r i -  
februari och godkände bland annat fyra nya 
artiklar, av vilka en baserade  sig på ett av de 
nordiska länderna gem ensam t framfört kom 
promissförslag. Allt som allt har a rbe tsg rup
pen godkänt 18 artiklar.

FN :s  kom mission, som för närvarande 
sam m anträde r  i G eneve ,  har  informerats om 
arbe tsgruppens framsteg.

Enligt deltagarnas bedömning erfordras y t
terligare mellan 7 och 10 artiklar som berör 
substansfrågor, innan arbe tsgruppens upp
drag kan anses vara slutfört.

Efter de t ta  kom m er förslaget att behandlas  
i kom missionen för de mänskliga rätt ighe
terna för att däre fte r  framläggas i F N ’s gene
ralförsamling.

De nordiska ländernas rep resen tan te r  har 
visat sig m ycket ak tiva inom arbetsgruppen. 
Särskild upp m ärksam h et har riktats på frågor

som rör barns rätt till s jä lvbestäm m ande och 
det sätt  på vilket dessa  frågor regleras i de 
nordiska ländernas  lagstiftning. Enligt upp
gift kom m er Norge att ta initiativ till att före
slå att E u roparåd e t  a rrangerar  ett möte i 
S trassbourg und er  hösten  1984, där  k o n ven
t ionsforslagen kan d iskuteras.

R epresen tan te rna  för de nordiska länderna 
m öttes  i januari  de t ta  år  i Helsingfors för att 
d iskutera  a rbe te t  kring barnkonventionen  
och man kan med tillfredsställelse konsta tera  
att de ltagarna uppnådde principiell enighet 
om  de allm änna riktlinjerna. Dylika förbere
dande d iskussioner på nordisk nivå är  v ä rd e 
fulla och kom m er att hållas även i fo r tsä t t
ningen.

I de tta  skede är  de t naturligtvis svårt att 
f ramföra slutliga värderingar  över  vilken b e 
tydelse konventionen  kom m er att få när den
-  som man får hoppas  -  om några år god
känns,  men om arbetet  fo rtsä t ter  enligt de 
linjer som nu uts taka ts ,  har  man goda skäl att 
hoppas att konventionen kom m er att få reell 
betydelse.

Tyra Johansson: H e rr  president!  Jag tackar 
för svaret på min fråga. Frågeinsti tu tet  är  ju  
m ycket bra  när  det gäller att  till hela rådet få 
fram information i frågor som utskotten  sva
rar  för. Det var en m ycket  värdefull inform a
tion som läm nades för oss i u tsko tte t ,  u töver 
det knapphändiga material som  vi tidigare har  
fått.

Vi ha r  i u tsko tte t  in tresserat oss  för ba r
nens förhållanden. Vi inser att om barn i våra 
välm ående länder kan ha  det besvärligt,  är  
det ännu svårare  för dem som bor  i länder 
med helt andra ,  m er  p ressande och otrygga 
förhållanden. Krig, terror, flyktingläger, to r
ka, svält,  na turkatas tro fer  -  allt d e t ta  d rab 
bar ju  i högsta grad barnen. Att leva och växa 
upp utan rätt igheter  måste prägla  dem  för 
hela deras framtid. Därför tack a r  jag  för det 
positiva svar  som jag  fick, och jag  ser  fram 
mot vad som vidare kan göras med den mål
sättning som arbe tsgruppen  har.

Sedan diskussionen förklarats  avslutad, 
m eddelades att behandlingen av meddelandet 
fortsä tter  i social- och miljöutskottet.

1 Frågan tryckt s. 2031.
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E 19: Fråga till Nordiska ministerrådet an
gående en europeisk miljökonvention (D 1984/
7/1978/s)1

Statsrådet Lundkvist: Ärade president! De 
nordiska länderna har  -  vart för sig och i 
sam arbe te  -  engagera t sig i tillblivelsen av de 
avtal som i dag ex istera r  eller ä r  under  för
handling beträffande miljöskyddet i Europa.  
Det finns ett brett  spek trum  av sådana avtal, 
t. ex. be träffande naturvärn ,  luftförorening 
och vattenförorening. De verkställande o rga
nen för dessa  avtal eller konventioner  utgör 
viktiga fora för m il jövårdssam arbete t  mellan 
de eu ropeiska länderna.

F N :s  ekonom iska kom mission för Europa 
(ECE) är  med sin miljökommission det mest 
betydelsefulla organet för sam arbe te t  mellan 
sta terna  i E uropa  och i N ordam erika .  Viktiga 
dokum ent för m iljövårdssam arbete t  mellan 
dessa länder är  bl. a. s lu tdokum ente t från den 
eu ropeiska  säkerhets-  och samarbetskonfe- 
rensen och de tvä ak ts tycken  som godkändes 
av de två  uppföljningsmötena.

Stort inflytande på utvecklingen av det in
ternationella miljösam arbete t  -  beträffande 
miljöregler och -standarder  -  har  även O rga
nisationen för ekonom iskt sam arbe te  och u t
veckling (OECD ) haft.

Om man gör en utvärdering av de ex iste
rande av talens omfattn ing och effektivitet, 
kom m er man i vissa fall att finna avtal som 
icke har följts upp tillräckligt -  eller mål som 
mot förväntan  icke har  nåtts.

De nordiska ländernas miljöministrar dis
kuterade således på ett m öte i n ovem ber  1983 
situationen på det maritima om rådet.

Man konsta terade  att varken sam arbe te t  
mellan länderna eller a rbe te t  i de enskilda 
länderna i alla avseenden  har drivits med till
räcklig beslu tsam het och effektivitet. Miljö
ministrarna beslu tade därför  att de t in te rna
tionella marina sam arbe te t  skall prioriteras 
högt, och man anslöt sig till ett initiativ från 
Förbundsrepubliken  Tyskland om  genom fö
randet av en konferens om miljöförhållanden 
i Nordsjön . Man var vidare eniga om att eu- 
trofieringsfrågan i Ö sters jön  bör  tilläggas 
större vikt i Helsingforskom m issionens  a rb e 
te.

13

1 Frågan try c kl s. 2052.

A rbete t med luftföroreningsproblem en, 
särskilt försurningen, äger rum inom ramen 
av ECE-kon ven tion en .  I svaret på fråga E 5 
kom m er min kollega Christian Christensen 
att redogöra för de initiativ och aktiviteter 
som pågår på de t ta  fält. Det mest intressanta 
med ECE -kon ven tion en  är  att man därige
nom har skapat ett folkrättsligt bindande mil
jöav ta l ,  som om fatta r  både öst och väst.

M inisterrådet och de enskilda nordiska  län
de rna  är  således m ycket  ak tiva och kom m er 
också  i framtiden att va ra  ak tiva i de t eu rop e
iska miljösam arbete t .  N ågot  initiativ till en 
allmän miljökonvention för E u ro p a  kom m er 
dock inte att tas und er  den närm aste  fram ti
den. M inisterrådet hänvisar  därför  till det 
ställningstagande som fram går av m eddelan 
det om rekom m endation  nr 7/1978 om en e u 
ropeisk miljökonvention. Föru tsä t tn ingarna 
för etableringen av ett sådan t m er  generellt  
avtal om miljöskydd har inte ändra t  sig.

Margrete Auken: Hr. præsident! Jeg vil 
gerne takke for svaret,  m en synes måske 
nok, det var svært at høre,  om ministerrådet 
er rigtig opm æ rksom t på det problem , vi har 
med næ sten samtlige konventioner ,  nemlig at 
de ikke forhindrer  forurening, men regulerer 
den. Nogle kon ventio ner  er  bedre  end andre. 
Vi skal om lidt høre.  hvordan  landene ge
bæ rder sig, når  N orge  skal gøre rede for sin 
holdning i den internationale hva lkom m is
sion. Det er  vanskeligt at kom m e igennem 
med en virkelig miljøbevidst holdning. Jeg 
synes, det ville være fint, om N o rd en  i endnu 
højere grad, end det sker  -  men det sker 
bedre end de fleste andre  s teder  -  ville gå i 
spidsen både med krav til konventionerne ,  
med krav til de andre lande og med kon se
kvens selv. I og for sig også meget gerne med 
vilje til at ændre konventionerne  dér,  hvor  de 
er  for svage. F .e k s .  e r  Paris-konventionen,  
som jeg  ved, at de nordiske miljøministre har 
lavet en fælles indstilling til, en meget svag 
konvention. M an m å også være villig til at 
sætte pres bag kravene,  når  de t ilsidesættes 
a f  de lande, de handler  om.

Jeg m ener  naturligvis, at man skal have så 
meget sans for konventioner ,  at man respek
terer  sine egne konventioner .  Jeg tæ nker  her 
på nordisk miljøkonvention, som har været 
på prøve — og e r  dum pet med et brag inden
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for det sidste år. Den burde  have været i 
anvendelse i forbindelse med " S ig y n ”  og 
atom affa lds transporterne  gennem  de danske 
farvande, selv om Sverige henholder  sig til 
afta len a f  14. m arts  1857. Således dum pede 
nordisk miljøkonvention første gang. Anden 
gang, den dum pede , var  i forbindelse med 
olieboringerne ved Hesselø ,  hvor  Danm ark 
ikke respek te rede  konventionen . D anm ark 
handlede i konventionens  ånd. skrev miljø
minister Chr. Christensen til mig, men ånden 
var altså ikke identisk med kravene.  Her 
burde Sverige naturligvis have protesteret .  
Jeg er  ikke bange for p ro tes te r  fra Sverige, 
selv om Sverige er  meget bange for pro tes ter  
fra andre.

Det vil jeg  egentlig godt have en kom m en 
tar til.

S tatsrådet Lundkvist: H e rr  president! Det 
som fru Auken tog upp beträffande bl. a. far
tyget Sigyn kom m er att d iskuteras  senare på 
dagordningen. Fru Auken kom i det sam m a n
hanget alltså in på frågor som inte hör hemma 
und er  det som vi nu diskuterar.

Vi som är miljöministrar i N o rd en  tycker 
att den nordiska miljöskyddskonventionen 
bygger på  principer som m ånga länder borde 
kunna ansluta sig till. Vi försöker  tillämpa 
dessa principer på de avtal och övriga kon
ventioner som vi ställt oss bakom . ECE-kon- 
ventionen är  ett exempel på en konvention i 
sam band med vilken vi fö rsöker  få en rad 
andra  länder att anslu tna sig till de principer 
som den nordiska miljöskyddskonventionen 
bygger på.

Jag tror  att vi bör  arbe ta  på det sättet. Vi 
löser inte miljöproblemen bättre  genom  att 
försöka ås tadk om m a ytterligare en generell 
miljökonvention, som fru Auken frågat efter. 
Det ä r  inte antalet  konventioner  som är det 
viktiga, utan det är  att vi får effektivitet i 
tillämpningen av de konventioner som vi re 
dan a rbe ta r  efter. Jag  tror  att man kan säga 
att de nordiska länderna i varje fall jäm fört  
med vad som sker i omvärlden a rbe ta r  före
dömligt och försöker å s tadk om m a effektivi
tet.

Margrete Auken: Hr. præsident! Man har 
åbenbart  svært ved at fo rstå  hinanden i N o r 

den. Jeg har ikke bedt om -  heller ikke i det 
skriftlige spørgsmål -  en ny m iljøkonven
tion. Jeg har  præcis spurgt om , hvordan  man 
effektiviserede konventionerne ,  og så har  jeg 
spurgt til den nordiske miljøkonvention, som 
har det med at blive ved at være et princip. 
Principper bliver naturen  altså ikke holdt ren 
af. Det k ræ ver  handling. Det var  de t,  jeg  
spurgte til, ikke en ny konvention. Vi har 
accep te re t ,  at den ikke kan kom me.

Sedan diskussionen förklarats  avslutad 
meddelades,  att behandlingen av m eddelan
det fo rtsä t ter  i social- och miljöutskottet.

14

E 2: Fråga till Nordiska ministerrådet an
gående forskningssamarbete om fordonsavga- 
sernas inverkan på hälsa och miljö (D 1984/29/ 
1981/s och D 1984/30/1981/s)1

Tyra Johansson: H err  president!  F ö r  att 
alla skall ve ta  vad miljöminister C hris tensen 
kom m er att svara  på skall jag  läsa upp min 
fråga. I övrigt hänvisar  jag  till tex ten  i det 
utskickade materialet.

H u r  ser ministerrådet på de hittills u p p 
nådda resultaten av sam arbe te t  om  fo rdons
avgaser och på  möjligheterna att uppnå  mil
jö skyd dsp ro gram m ets  målsättning?

Miljøminister og minister for nordiske a n 
liggender Christian Christensen: Hr. p ræ si
dent! Foruren ing fra vejtrafik er  et betydeligt 
problem  for et s tort  antal m enn esk er  i alle de 
nordiske lande. De to væsentligste problem er  
er luftforureningen fra bilernes udstødnings
gasser  og støjforureningen. I de nordiske 
lande har man i de seneste  å r  a rbe jdet stadig 
mere intensivt med løsningen a f  disse prob le
mer og i denne sam m enhæ ng an vend t både 
skærpede krav til udsendelsen  a f  forurening 
og de midler,  som s tår  til rådighed via trafik
planlægningen, planlægning a f  boligom råder 
og forskellige afhjælpende foranstaltninger.

M inisterrådet har  set det som naturligt, at 
de nordiske lande sam arbe jder  om disse ting, 
og har givet udtryk for de tte  i det nye sam ar
bejdsprogram  på m il jøbeskytte lsesom rådet.

' Frågan tryckt s. 2032.
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Ud over sam arbe jdet mellem de nordiske 
lande må det understreges ,  at væsentlige og 
holdbare fremskridt i begrænsningen a f  bil
forureningen bør  ske i et b redere  in ternatio
nalt samarbejde.

Spørgeren vil finde en detaljeret  d ok u m en 
tation og sam m enfatning af s i tuationen ve d 
rørende bilstøj og udstødningsgasser  fra biler 
i de enkelte nordiske lande og i en større 
international sam m enhæ ng  i de to nordiske 
udredninger, som ministerrådet ne top har 
publiceret,  nemlig N U  1983: 13: Bulleremis
sion från m otorfordon og N U  1983: 14 Bilav
gasser  -  målsæ tninger og strategi.

Jeg kan dertil føje, at miljøministerrådet for 
et par dage siden her på sessionen holdt møde 
b l .a .  for at diskutere  fællesnordiske m ålsæ t
ninger for begrænsning a f  forurening fra m o
torkøretø jer .  Spørgeren  re t te r  specielt o p 
m æ rksom heden  mod udstødningsgasserne,  
og jeg  kan bere tte ,  at miljøministrene var en 
ige om, at de nordiske lande så snart som 
muligt bør  skærpe kravene til udslip a f  for
urenende stoffer fra køre tø jer  til et niveau, 
som kan opnås ved anvendelse  a f  den bedst 
tilgængelige teknik. Dette  fo rudsæ tte r  i dag 
anvendelse  a f  katalytisk rensning, dvs. ved 
trevejskatalysatorer.

Anvendelsen af  denne rensningsteknologi 
forudsætte r  blyfri benzin ,  og miljøministrene 
er derfor enige om, at forholdene bør lægges 
til rette,  for at blyfri benzin snares t  muligt 
bliver tilgængelig for bilis terne i de nordiske 
lande.

Miljøministrene e r  således enige om, hvil
ken målsætning landene bør  have på dette 
om råde. M an er  ligeledes enige om , at de 
konkrete  beslutn inger om indførelse af  blyfri 
benzin og skærpelsen a f  udslipskravene må 
træffes så snart som muligt under hensy n ta
gen til udviklingen i det øvrige E uropa.  F o r  at 
dette tidspunkt ikke skal skydes for langt ud i 
f remtiden, er  de nordiske lande enige om 
fortsat at sam arbe jde  for at påvirke andre 
europæiske lande. Særlig kon sta te re r  de nor
diske miljøministre med tilfredshed den ud
vikling Forbundsrepublikken  T yskland har 
indledt på om rådet.  Social- og miljøudvalget 
anbefaler i sin betænkning over  ministerrå
dets bere tning for 1983, at de nordiske lande 
indgår en o v e renskom st  om  blyfri benzin i 
1984.

De nordiske lande har  som nævnt tidligere

til hensigt at arbejde nationalt og internatio
nalt. specielt med landene i V esteuropa,  for 
at beslutning om indførelse af  blyfri benzin og 
skæ rpede udslipskrav træffes snarest  muligt. 
På denne baggrund finder ministerrådet ikke. 
at der  for tiden er behov for, at de nordiske 
lande indgår en formel aftale om indførelse af 
blyfri benzin.

Tyra Johansson: H err  president!  Jag tackar  
för den grundliga redovisningen. Den var 
m ycket  nyttig för u tskotte t  och som jag  tror 
för hela rådet. Det är  ett  utm ärk t kom plement 
till det som framhållits i det övriga materialet. 
Av den fram går att målsättningen är klar, och 
jag  vill utta la min tillfredsställelse med det. 
Men jag  vill ändå lägga till en liten fundering: 
Vore det ändå inte en bra idé att få till stånd 
ett avtal mellan de nordiska länderna? Vi 
kunde på  det sättet föregå med gott  exempel, 
och ett  sådan t  avtal kunde också  så småning
om bli underlag för en internationell k on ven
tion.

Sedan diskuss ionen förklarats  avslutad,  
m eddelades  att behandlingen av m eddelande
na fortsä t ter  i social- och miljöutskottet.

Ändring i medlemslistan
Det anm äldes,  att Sakari Knuutti la  lämnat 

sessionen och ersa t ts  av Saara-M aria  P aak
kinen.

R å det beslö t a tt ändra m ed lem slis tan  i en 
lighet härm ed.

15
E 5: Fråga till Nordiska ministerrådet an
gående försurningsproblemen (D 1984/20/ 
1983/s)1

Rune Gustavsson: H err  president!  M otive
ringen till min fråga återfinns i handlingarna, 
och frågan lyder: Vad har  de nordiska  länder
nas regeringar gjort för att dr iva på det inter
nationella sam arbe te t  i försurningsfrågan?

1 Frågan tryckt s. 2036.
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Miljøminister og minister for nordiske an 
liggender Christian Christensen: Hr. p ræ si
dent! Jeg skal ved besvare lsen  af  dette 
spørgsmål om , hvad de nordiske landes re 
geringer har  gjort for at fremme det in te rna
tionale  sam arbe jde  i forsuringsspørgsmålet,  
ikke fortabe mig i en lang historisk beretning. 
Blot vil jeg  henvise til, at de nordiske lande 
tog problemet op internationalt ved FN s kon
ference i 1972 og spillede en afgørende rolle i 
det arbejde,  som førte frem til ECE-minister- 
mødet om  miljøspørgsmål i efteråret  1979 og 
til E C E -konventionen  om  langtransporteret ,  
græ nseoverskr idende luftforurening. Denne 
aftale trådte  som bekendt i kraft den 16. 
marts 1983, og de nordiske lande har siden 
arbejdet aktivt inden for konventionens  ram 
m er for at få tilslutning fra alle ECE-landene 
til et nordisk forslag om en 30 pct. reduktion 
a f  de årlige nationale svovludslip inden for de 
næste 10 år.

De nordiske miljøministre har  løbende 
drøftet forsuringsspørgsm ålene,  senest på et 
m inistermøde i nov em ber  1983. Ved denne 
lejlighed var man enig om  fuld opslutn ing til 
en indbydelse fra Canada til et møde på  mi
nisterplan for de 9 lande, som s tø t ter  det n o r
diske 30 pct. forslag. M ødet afholdes i 
O ttaw a den 2 0 . - 2 1 .  m arts  her i år og vil give 
bekræftelse på, at disse 9 lande er fast be 
stemt på  at reducere  deres svovludslip  med 
30 pct.

De enkelte nordiske lande har i senere år 
afsat store resso urcer  til arbejdet med for
suringsspørgsm ålet,  nationale udredninger, 
som redegør for mulige alternative niveauer 
for reduktion af svovludslippene, he run der  et 
alternativ med 30 pct. reduktion,  e r  under  
udarbejdelse eller er  afsluttet i landene.

På dette  grundlag vil de nordiske lande og 
andre lande, som s tø tter  30 pct. reduk tions
forslaget, kunne vise andre lande, at store 
reduk tioner  er mulige, hvordan  det kan ske, 
og hvad det vil koste. I denne sam m enhæ ng 
skal det pointeres, at målet er s tørst  mulig 
reduktion. De 30 pct.  er  således et minimum, 
og det endelige reduktionsniveau bør s and
synligvis blive større.

Dette tem a vil blive drøftet videre på et 
møde på ministerplan fra alle ECE-lande i 
Miinchen i juni 1984 og på  næste møde i 
E C E -konventionens  s tyringsorgan i sep tem 
ber 1984. De nordiske lande vil arbejde aktivt

på begge m øder for at få andre ECE-lande til 
at forpligte sig til den sam m e målsætning for 
reduktion a f  svovludslip , som de 9 lande har 
forpligtet sig til.

På det forskningsmæssige om råde vil jeg 
henvise til det arbejde,  som de nordiske lande 
har gennem ført for at styrke deres  deltagelse 
i det europæiske  overvågningssystem . Der er 
ydet et væsentligt bidrag fra ministerrådets  
budget til det nordiske sam arbe jde  om  m eto 
der  til overvågning af  langtransport  af  luft
forurening. Forskn ingsarbejde  gennem føres  
som nævnt også inden for ram m erne a f  ECE- 
konventionen, særlig om virkninger a f  sur 
nedbør og om kontrolteknologier.  Endelig 
skal jeg  nævne to p rogram m er,  som minister
rådet har  i gang på dette  om råde.  Det er  for 
det første de 5 pro jek ter  om miljøeffekter af 
energiproduktion, som afsluttes i 1985. For  
det andet er de t et nyt program til måling og 
analyse af  luftforureninger, som star ter  i 
dette forår  med en specialbevilling. Dette 
s idstnævnte program gennem føres  i årene 
1984, 1985 og 1986.

For  fuldstændighedens skyld vil jeg  nævne 
det arbejde med bekæm pelse  af  forurenede 
udslip fra biler, som er  omtalt i svaret på 
spørgsmål E-2. som jeg  lige er kom m et med 
fra denne talerstol. Biludstødning bidrager til 
forsuringen med kvæls tofoxider  og bør derfor 
med i en samlet bedøm m else  a f  forsurings
problemerne .

Til slut vil jeg  poin tere,  at de nordiske 
landes regeringer anser  forsuringsproblemet 
som et a f  de mest væsentlige miljøproblemer. 
Vi er alle optaget a f  at styrke kundskaben  om 
årsagerne til forsuringen og a f  at skabe de 
løsninger, som kan sikre vort miljø på læn
gere sigt. 1 dette  arbejde sam virker de nordis
ke lande både på m yndighedsplan og på poli
tisk plan.

Rune Gustavsson: H err  president! Jag ber 
att få tacka  miljöminister Christian C hr is ten 
sen för svaret.

Vi tog ett mil jöprogram för ett å r  sedan på 
sessionen i Oslo, men vi har  fått m ycket k u n 
skap om dessa  frågor sedan dess. Jag ställde 
min fråga för att höra hur ministerrådet har 
arbetat  under den här tiden. De aktivite ter  
som har förekom m it under den här  sessionen 
visar att min fråga har fått effekt.
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Jag ber  också  att få tacka  för vad den 
svenske mil jöministern Svante Lundkvist  u t 
talade i morse.

Försurningen är ett gränslöst problem. Vi 
har också  ett gränslöst an sva r  för att rädda 
miljön, även om  skadorna m ärks  först i ett 
grannland och inte i det egna landet. Luften 
rör sig efter lagar som inte skrivs av m änni
skor. Med vindarna  t ranspor teras  stora 
mängder föroreningar som d rabbar  vatten, 
skogar, konstskat te r ,  liv och hälsa. De eko
nom iska kos tnaderna  av de tta  blir alltmer up 
penbara,  och det är kanske då  som man bör
ja r  lyssna m er än man gjort tidigare.

Skandinavien är särskilt känsligt för surt 
nedfall, samtidigt som de förhärskande vin
darna  i E uropa  för upp stora m ängder utsläpp 
till oss. I Sverige är  läget kritiskt. Vi räknar 
med att det är  kritiskt i 18000 s jöar och i 9000 
mil rinnande vatten. Vart tionde träd i södra 
Sverige är  skadat.  F ö r  oss ä r  försurningen 
den mest dram atiska  och ak u ta  miljöförstö
relse som vi har d rabbats  av. M inisterrådet 
har  en m ycket s tor  uppgift i att driva opinion i 
dessa  frågor för å tgärder både på det na tio
nella planet och på nordiskt plan.

Det har sagts m ycket und er  denna session 
om vad vi har gjort både i Sverige och i andra 
länder. Men det är också  viktigt att tala om 
vad vi inte har  gjort och  vad vi bör  göra.

Eftersom  det var D anm arks  miljöminister 
som svarade vill jag  läsa upp några rader  ur 
ett brev som länsstyrelsen i Halland har till
ställt den svenska regeringen. M an åb eropar  
vikten av ett in ternationellt  kraftfullt arbete 
och skriver:

" E n  annan angelägen uppgift i arbe te t  med 
att förbättra  lu ftföroreningssituationen i 
Västsverige är  att de dansk a  miljövårdsm yn
digheterna förm ås att  m edverka  till att u ts läp
pen från de danska  kolkraftverken bringas 
ned. Dessa jäm före lsev is  s to ra  och näralig
gande uts läppskällor  borde med stöd av gäl
lande nordiska miljövårdskonvention  kunna 
åläggas iakttaga en högsta u ts läppsnivå enligt 
de regler som gäller för Sverige ."

Miljøminister og minister for nordiske an 
liggender Christian Christensen: Hr. præsi
dent! Jeg takker  for denne lille hilsen fra 
vores broderfolk på den anden side a f  Sun
det.

M ed denne lille oplysning har Rune G u s 
tavsson  foruden at bidrage positivt til at rejse 
dette  meget alvorlige spørgsmål her i salen 
også fortalt,  at denne sag ikke kan klares 
nationalt. Det er internationalt ,  det er  g ræ n
seoverskr idende,  ne top  på baggrund af resul
taterne i de svenske søer, i de svenske ,  de 
tyske,  de norske ,  de canadiske  skove og på 
bygningerne rundt omkring i verden.

Dette kan understreges  af. at da vi fra EF- 
om rådet  var i A then og besøgte Akropolis, 
fik vi at vide, at luftforureningen har skadet 
bygningerne mere i de sidste 25 år, end den 
har gjort i de forudgående 2 500 år. Herm ed 
er det sat i relation. Det er  ikke bare søer og 
skove, men også bygninger der skades.

På denne baggrund kan jeg  oplyse, at det er 
mig en glæde, at vi i Nord isk  Ministerråd er 
helt enige om at følge forsuringsudvalgets 
forslag om  en reduktion på 30 pct.  op. 
Herved placerer  vi N o rd en  i en førerposition 
med hensyn til bekæm pelse  a f  luftforurening
en. Så skal jeg  føje til nationalt og b roder
skabsmæssigt,  a t  den danske regering forhå
bentlig i løbet af  næste uge gør forslag klar til 
nedbringelse a f  forsuringen.

Rune Gustavsson: H err  president! Det här 
är  ett  internationellt  problem. Jag har med 
intresse lyssnat på vad ministerrådet har sagt 
och tän ker  fram föra till England. M en detta 
är  en fråga för hela E uropa ,  inte ba ra  för 
Västeuropa.  M inisterrådet måste därför  o c k 
så diskutera  hur ni skall kunna få en d iskus
sion med östs ta terna .  Även de skickar  upp en 
del föroreningar till oss. Det är  viktigt att  vi 
tar  itu med hela problemet.

Miljøminister og minister for nordiske a n 
liggender Christian Christensen: Hr. p ræ si
dent! Jeg skal kort svare, at det er  vi allerede 
i gang med. Jeg havde fornøjelsen a f  i juli 
måned 1983 at være i Østtysk land  og drøfte 
forsuringsproblem erne,  da vi erfarede ,  at 
Ø sttyskland o verh oved e t  ikke gik ind for det 
nordiske forslag om  en reduktion på  30 pct. 
over  10 år. Der var  megen forståelse, og jeg  
kan sige, at jeg  i løbet af som m eren  genop
tager i D anm ark  forhandlingerne med Ø s t
tyskland om dette  problem.
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Rune Gustavsson: H err  president!  Jag 
em otse r  nästa  års session, då  vi får en redo
visning av m ycket s tora  insatser  från minis
terrådet.

Vi kan inte vän ta  på att fo rskarna  blir eniga
-  då dör  skogen.

Sedan diskussionen förklarats  avslutad, 
m eddelades att behandlingen av meddelandet 
fo rtsä t ter  i social- och miljöutskottet.

16
E 20: Fråga till Sveriges regering angående 
sjötransport av radioaktivt avfall1

Margrete Auken: Hr. præsident! Den store 
nordiske Krig udkæm pes åbenbart  i øjeblik
ket på miljøfronten mellem Danm ark  og Sve
rige!

Jeg s tø tter  meget svensk kritik a f  dansk 
tilbageholdenhed, men savner svensk støtte, 
når  det er D anm arks  miljøproblemer, det 
handler  om. 1 spørgsmåle t om de svenske 
a tom affa lds transporter  gennem  de danske 
snævre farvande har Sverige været totalt a r 
rogant. Vi havde debatten  oppe i fjor, bad om 
at få en række oplysninger, men fik dem ikke.

Der er  ikke tilvejebragt de analyser ,  vi har 
ønske t,  a f  risiko ved brand til søs. Vi har ikke 
set dokum enta t ion  for, at Sverige ikke kunne 
beholde sine transpor te r  hjemme ved en je r n 
banetransport .  Det har siden hen vist sig, at 
" S ig y n " ,  som skulle være et af verdens sik
reste  skibe, hverken kan sejle eller lade være. 
Det er  i hvert fald ikke bevist,  at de t er  et 
godt skib. Det danske industriministerium 
har  været meget bekym ret for dets  sødyg
tighed i hårdt vejr, men der  er  ikke blevet 
reageret fra Sveriges side, de r  er  ikke blevet 
svaret på tilbud om at være med i udrednings
arbejdet.  Sverige har i det hele taget ikke 
opført sig særlig nordisk i det her  tilfælde. Og 
så kan vi oven i købet se frem til, at fra 1985, 
hvor det centrale lager i O sca rsham n skal 
åbnes, bliver der  en decideret livlig trafik 
gennem  Øresund og Store Bælt.

Jeg vil på denne baggrund gerne spørge, 
hvornår  Sverige vil dokum entere ,  at den 
danske uro omkring atomaffaldstransportski-

1 Frågan tryckt s. 2053.

bet " S ig y n ” s sejlads med højradioaktiv t af
fald igennem danske farvande er ubegrundet,  
og at sø transport  e r  den s ikreste t ran spo r t 
form.

S tatsrådet Birgitta Dahl: H err  president! 
Får  jag  som svar  på M argrete Aukens fråga 
säga följande:

Enligt min mening råde r  det klarhet be trä f
fande farhågorna för t ranspor te rna  i danska  
farvatten. Jag ha r  bl. a. träffat den danske 
miljöministern Christiansen den 23 augusti 
1983 och d iskutera t  frågan. Vi åtog oss därvid 
från svensk sida att hålla den d ansk a  rege
ringen informerad genom  att öve rsända  sjö
fartsverkets  s lu tsa tse r  efter granskning av ha
verikom m issionens s lutrapport och danska 
synpunkter  på den samt s lu tsatser  be trä ffan
de fartygets egenskaper  i övrigt. Den rap p o r
ten har i sep tem ber  förra året  öve rsän ts  till 
den danska miljöministern.

Vi har också  allmänt förklarat oss beredda 
att lämna information i frågor av gem ensam t 
intresse när  det gäller s jö transporter  av a n 
vänt kärnbränsle  genom  fortlöpande samråd 
mellan be rörda  m yndigheter  och genom  k o n
tak ter  mellan rep resen tan te r  för berörda  d e 
partem ent och ministerier.

Sedan dess har en expertg rupp , tillsatt av 
den svenska delägaren i det franska  rederi 
som äger fartyget,  grundligt sammanställt  
och analyserat erfa renhe te rna  hittills av Si
gyn. Vid genom gången har  man kunnat be 
kräfta vad den svenska ansvariga m yndighe
ten, sjöfartsverket,  redan tidigare sagt, näm 
ligen att Sigyn är sjösäker. En serie å tgärder  i 
fråga om driftsrutiner och tekniska  detaljer 
har dock besluta ts,  i första hand för att för
bättra  m anöverförm ågan i trånga passager.  
Dokum enterade  praktiska erfa renh e te r  före
ligger vidare num era  av fartygets egenskaper 
i mycket hårt väder. Mot denna  bakgrund 
kom m er den svenska regeringen att svara  på 
en ny hänvändelse  i ärendet  från den danske 
miljöministern, genom en skrivelse från den 
svenske kom m unikationsm inis tern ,  som den 
inom regeringen ansvarige för s jösäkerhe ts 
frågor.

T ransportsy stem et som be t jänar  de sv en s 
ka kärnkraftverken bygger bl. a. på mellan-
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lagret C L A B  vid O skarsham nsverke t .  1 sam 
band med att  koncess ionen  gavs av regering
en för C L A B  föreskrev  denna  att en s jö trans
portplan för specialfartyget Sigyns u tny tt jan 
de skulle godkännas  av sjöfartsverket.  Så har 
också  skett våren 1982. Inför de tta  beslut 
sam rådde sjöfartsverket med de be rörda  
svenska säkerhe tsm yndigheterna ,  kä rn 
kraftinspektionen och s trå lskyddsinsti tutet .  
D äru töver  skedde sam råd  även med danska 
myndigheter.  Så skedde trots  att enligt den 
nordiska m il jöskyddskonventionen en sådan 
skyldighet inte föreligger på jus t  de t ta  o m rå
de. Vi ville nämligen arbe ta  i konventionens  
anda.

I anslutning till de t ta  sam råd uttalade den 
dåvarande  miljöministern Holst att man från 
dansk  sida godkände den svenska planen.

Margrete Auken: Hr. præsident! Det er mig 
ikke muligt at takke for noget svar,  da jeg 
ikke har  fået det. Der er  blevet holdt et fore
drag, jeg  har hørt før, om, at Sverige venligst 
vil informere D anm ark, men de rud over  kan 
vi bare passe os selv og være tilfredse med. at 
vi bliver behandlet næsten  på sam m e niveau, 
som DDR behand ler  os i spørgsmålet om 
DDRs atom kraf tvæ rk  -  og det er ikke godt.

Vi får kun informationer. Vi bliver ikke 
budt med, når der  skal undersøges.  Den ek s 
pertgruppe, der  sidder, er  jo  ” Sigyn” s egen. 
Det er jo  altid bedst og tryggest at blive kon
trolleret af  sig selv, så slipper man for yderli
gere vrøvl.

Jeg kan oplyse rådet om, at den danske 
miljøminister i nov em ber  skrev til Birgitta 
Dahl og gjorde helt klart o pm æ rksom  på, at 
de r  ikke er enighed mellem Danm ark  og S v e
rige. og gjorde rede for. hvorfor det danske 
industriministerium be tragter  de und ersø 
gelser. der  er lavet i Sverige omkring "Si-  
g y n ” s m anøvredygtighed,  som utilfredsstil
lende. Det er  faktisk vore farvande, de tte  her 
skal foregå i, og hårdt vejr har  vi både i sunde 
og bælter og oppe omkring N o rd søen .  Vi har 
i øjeblikket s tor fornøjelse af at skulle lede 
efter nogle tønd er  med giften dinoseb. Man 
finder ikke sådan noget,  når  det går galt.

Men vi skal åbenbart  bare  være trygge og 
glade, fordi den svenske regering så venligt 
har lovet -  i m iljøkonventionens ånd -  at 
informere os.

Jeg vil godt til slut c itere fra miljøminister 
Christian C hristensens  brev.  E fte r  at der er 
gjort nøje rede for, hvorfor  vi er bekym rede , 
s tår der:

” Jeg ville finde det rigtigst, om  en sådan 
undersøgelse efter  de bedste  traditioner  for 
nordisk sam arbe jde  blev udført i et fælles
skab, h e runder  også om  det finansierings
mæssige, mellem svenske og danske  myndig
heder,  og jeg  skal derfor  opfordre til, at man 
fra svensk side ivæ rksæ tte r  en sådan fælles 
svensk-dansk und ersø g e lse .”

Dette brev er  mig bekend t ikke blevet b e 
svaret,  og hvis det,  vi har  hørt nu, skal være 
svaret,  så ville de t egentlig  være ganske in
teressan t  at få Christian C hristensen  herop  og 
høre, hvordan  det lyder i ministerens øren. 
Han skal naturligvis slippe, men det e r  åb en 
lyst, at vi her  er  blevet blankt afvist. Jeg ved 
ikke, hvad det er for ” bedste  traditioner for 
nordisk s am arbe jde” , Christian Christensen 
henviser  til i sit brev,  men det er  nok de stik 
m odsa tte  a f  dem , vi blev p ræ sen tere t  for i 
tilfældet ” Sigyn” .

S ta tsråde t  Birgitta Dahl: H err  president! 
Skälet till att vi tvingas d iskute ra  sam m a frå
gor på nytt  och att jag  tvingas å te rkom m a 
med sam m a information är att  Margrete A u
ken inte vill ta sakargum ent.

Som jag  alldeles riktigt informerade om re 
dan förra året a rbe tade  den svenska regering
en i bästa  nordiska anda när vi utgick från att 
det god kännande av planen som de danska 
myndigheterna och den dåvarand e  danska 
miljöministern gav u ttryck  för var  någonting 
som skulle gälla oss emellan. Det hör  nämli
gen till god tradition i sam arbe te t  mellan 
länder. Vi har inte vid något tillfälle fö rsu m 
mat att ge Danm ark  alla de informationer 
som behövs.

Vad vi inte kan göra ä r  att tillsätta en  k o m 
mitté för att arbe ta  med uppgifter som till
kom m er säkerhe tsm ynd igh e te r  i Sverige, a n 
tingen det är  sjöfartsverket,  kärnkraft inspek
tionen eller s trå lskyddsinsti tu tet .  Det har att 
göra med att vi i Sverige är u tom ordentlig t 
noggranna med att säkerhe tsm yndigheterna  
inte und er  några förhållanden får sättas  under 
politiska fö rm yndare  vare sig av den svenska 
regeringen eller av in ternationella kom m it
téer. Deras integritet och självständiga be 
döm ning måste vi till varje pris slå vakt om.
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Om de tta  samtalade Christian Christensen 

och jag  i augusti,  och vi nådde samförstånd 
på den punkten att vi icke kan ingripa i säker- 
he tsm yndighe ternas  bedömning.

Efte r  vårt sam m anträffande har vi till den 
danska  miljöministern översän t  den svenska 
säkerhe tsm yndighetens  bedöm ning av h ave
rikomm issionens rapport och de slutsatser 
den ger anledning till.

Vad som nu pågår -  de t har jag  svarat 
Christian Christensen -  å r e n  bedömning hos 
s jöfartsverket av den rapport  som jag  refere
rade till i mitt svar  och som inom kort kom 
m er att öve rsän das  till D anm ark  i enlighet 
med vad jag  har  anfört i mitt svar.

Margrete Auken: Hr. præsident! Det nor
diske sam arbejde vokse r  med dagen.

N u  fik vi altså he r  klart at vide, at de r  ikke 
kan blive tale om en så politisk indblanding 
som danske eksperte r .  Det er  helt t i ls trække
ligt, at de v irksom heder,  de r  ejer  Sigyn og har 
hele deres økonomi osv. involveret i det, 
fremlægger resultaterne ,  S K B F  sidder  med i 
denne ekspertkom ité ,  så vidt jeg  ved. Det er 
dem, der  kontro llerer  det. H vorim od sådan 
noget politisk noget som D anm ark,  der  jo  
kunne lægge pres i sagen, ikke skal kom me 
med.

Jeg kan godt fortælle , at en af grundene til 
dansk uro er, at de simulatorforsøg, de r  er 
lavet, ikke tager højde for, at " S ig y n ”  ingen 
maskinkraft har. Det er  en stor  ko! Det var  
måske meget godt. at man lavede nogle un 
dersøgelser,  som viste, at dette  her  skib 
kunne tåle at sejle. Det går på grund hver 
gang i indsejlingen til B arsebäck .  Så re t ter  
man på det,  men det skal jo  ud a f  B arsebäck 
havn også. Det skal f. eks. rundt om D an 
marks kyster,  og der  b læ ser  det jævnligt.

Jeg synes,  det e r  rystende.  Og jeg  synes, at 
de tte  at henvise til, at miljøminister Erik 
Holst på et t idspunkt,  h vo r  vi havde fået at 
vide, at det var verdens  bedste  skib, har  sagt, 
at det var i o rden , skulle være en bindende 
aftale mellem D anm ark og Sverige, ikke teg
ner godt for det videre samarbejde.

S tatsrådet Birgitta Dahl: H err  president! 
Jag beklagar m ycket  att jag  m åste  begära o r 
det igen. men det skall bara ta 30 sekunder.

K ära  M argrete  Auken! Det som nu pågår 
och som vi snart kom m er att skicka över  en

rapport om är en självständig genomgång 
som sjöfartsverket gör av den rapport  som 
har u ta rbe ta ts  av bl. a. S K B F .  Det ä r  alltså 
inte någon part  med in tressen  i frågan som 
säger det sista ordet ,  utan  det ä r  den säker- 
he tsm yndighet vars  integritet vi till intet pris 
vill skada.

Helge Adam Møller: Hr. præsident! Der 
kunne m åske være nogle -  jeg  tro r  det nu 
ikke -  de r  t roede ,  at M argrete  Auken talte 
alle dansk eres  sag på dette  om råde. M en jeg  
synes hun taler med to  tunger.

Margrete Auken  har  jo  været voldsom t o p 
taget -  ligesom res ten  a f  N ord isk  Råd -  af 
forsuringsproblem atikken . Hun har  nævnt,  
både i forgårs,  i går og i dag, forskellige 
spørgsmål om  forsuring på grund a f  energi
fremstilling med kul, med olie og med andre  
fossile brændstoffer.

N å r  der  så  endelig er  et land, he r  Sverige, 
som b l .a .  ha r  taget konsekvensen  af, at man 
forsurer  voldsom t ved at bruge olie og kul. og 
er gået o ve r  til at fremstille meget a f  sin en e r 
gi ved a tom kraf tvæ rker ,  som er den  m åde, 
der  skaber  mindst forurening, mindst fo rsu
ring, som er den mest miljøvenlige energi
form, ja ,  så bliver svenskerne  også angrebet 
meget kraftigt for de tte .  H v o r  e r  kon se kv en 
sen?

Diskussionen förklarades härefte r  avslu
tad.

17
E 21: Fråga till Sveriges regering angående 
upparbetning av atom bränsle1

Margrete Auken: Hr. præsident! Jeg kan 
benytte  lejligheden til at forklare hr. Helge 
Adam Møller, hvad det er, de r  sker. Valget 
mellem pest og kolera  ac cep te re r  jeg  ikke. 
Jeg vil gerne undgå begge dele. Sverige har 
faktisk nu påført sig begge dele.

Man står med et stort atom affaldsproblem , 
som nok be laste r  os, men selvfølgelig er 
langt, langt alvorligere, når de t  ses i en in te r
national sam m enhæng. Sverige har  betalt,  vi

1 Frågan tryckt s. 2054.
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kan ikke rigtig få oplyst hvor meget,  men vi 
ved, at for et pa r  år  siden var  vi oppe på 195 
millioner udevaluerede  svenske kroner,  som 
blev betalt til det franske oparbejdningsanlæg 
Cap de la Haque. Dette anlæg er  nødvendigt 
for Frankrig, for at det kan køre hele sin 
plutoniumøkonom i. Sverige har derud over  
bundet sig til at betale 10 pct. af  alle reelle 
om kostn inger ved den franske plu tonium in
dustri i Cap de la Haque.

I betragtning af, at vi i øjeblikket har sik
kerhedskonference  he r  i Stockholm , at vi til 
hver  en tid har svenske socialdemokratiske 
politikere til at stå og tale om sikkerhed i 
verden, for slet ikke at tale om solidaritet 
med u-landene, skal vi lige gøre opm æ rksom  
på, at dette bidrag til oparbejdning fra Sveri
ge har m edvirket til at 7 a to m b o m b er  er ble
vet p røvesprængt i det s takkels  Stillehav og 
at der er udsigt til, at det fortsætter .  Sverige 
plejer at svare,  at man ikke kan bryde en 
sådan aftale, man e r  forfærdelig ked a f  det, 
men man kan ikke bryde en sådan aftale. Jeg 
må fortælle Sverige, at det har  Australien 
faktisk gjort med nøjagtig disse her  begrun
delser,  og jeg  mener,  at hvis de nordiske 
lande skal bevare et om d øm m e som u-lands- 
solidariske og i videste forstand miljøbe
vidste i in ternationale sam m enhæ nge , så må 
vi være kon sekven te ,  og så er stillehavsøer 
faktisk vigtigere, end om Sverige taber ansigt 
et øjeblik.

I tirsdags kunne vi glæde os over.  at det var 
lykkedes at få skabt et fællesnordisk forslag 
om stop for udledning af  radioaktivt affald fra 
oparbejdningsanlæg. M en hvad er det her 
værd, hvis Sverige stadig væk bidrager til det 
franske sys tem  ? Det kom m er til at koste Sve
rige meget mere .  10 pct,  også af  de udgifter, 
vi nu pålægger Frankrig , og som jeg  synes, vi 
skal pålægge Frankrig . H v ordan  tror  Sverige 
egentlig, at det bliver et frit valg om  nogle år,  
om man skal sælge plutonium til Frankrig? 
Det ville være ganske spæ ndende at få fo r
klaret. Vi ved godt, at Sverige indtil nu siger, 
at der  bliver intet plutonium i franske b o m 
ber. Rent bortset  fra. at jeg  har  svært ved at 
se, hvordan man kender  den ene p lu ton ium 
partikel fra den anden , den hollandske fra 
den svenske osv. ,  så vil jeg  gerne have at 
vide, hvordan man efter  så mange penge an 
bragt ikke fristes til at sælge det.  de r  bliver 
" d e t  sorte gu ld "  meget snart.

S tatsrådet Birgitta Dahl: H err  president! 
Margrete A uken  har  frågat den svenska rege
ringen hur stort belopp S K B F  och därmed 
Sverige hittilis har betalt till u tbyggnaden av 
La Hague till följd av 80-talsavtalet ingånget 
mellan S K B F  och C ogém a den 16 mars 1978 
och hur säkerhet kan ges för att  det inte kom 
m er att upparbetas  något svenskt kä rn 
bränsle.

De ekonom iska  villkoren för upparbetning 
av svenskt använt kärnbränsle  är  fastlagda i 
affärskontrakt mellan de be rörda  företagen 
och ha r  inte offentliggjorts.

Jag b e trak ta r  den bindning till u pp arbe t
ning som blev följden av den s .k .  villkorsla
gen, som kom till under en tidigare regering, 
som olycklig. Det finns bättre  m etoder  för 
slutligt om händertagande av använt kärn
bränsle. Riksdagen antog i januari  i år en ny 
lag om kärnteknisk  ve rksam het som trädde i 
kraft den 1 februari 1984. I fö rarbetena  till 
den nya lagen framhåller jag  att direktdepo- 
nering är  den m etod som  bör  vara  en huv ud
linje. 1 den nya lagen fö rekom m er inte några 
bindningar till upparbetning.  Jag har vidare 
uttalat att regeringen inte kom m er att god
känna några nya upparbetningsavtal.

F år  jag så, herr  president,  tillägga ett par 
ord till det skriftliga svaret.

Hittills har icke ett öre  av svenska s ta tsm e
del använts  för de t ta  ändam ål,  inte heller av 
de medel som avsätts  för avfallshantering ge 
nom en särskild avgift på  kärnkraftp rodu- 
cerad el. Inte heller är  något av det bränsle 
som Sverige har fört ut -  inte enligt de t s. k. 
1980-talskontraktet, utan enligt 1970-talets -  
föremål för upparbetning. Så kom m er icke att 
ske förrän p lu tonium studier  och an dra  s tu 
dier har genomförts .  M en redan  nu finns a v 
tal med Frankrike och IA E A  som  säkerställer  
på f lerdubbelt sätt att  någon risk för kä rnv a
penspridning den här  vägen icke föreligger.

Om de tta  upplyste jag  Margrete A uken  och 
N ord iska  rådet förra året  i Oslo. T ro ts  de t ta  
upp repar  M argrete  A uken  dessa  för Sverige 
kränkande pås tåenden  att  vi skulle bidra till 
kä rnvapenspridning och till p rovsprängning
arna i Polynesien. Jag vill dek larera ,  herr  p re 
sident,  att förrän M argrete  Auken  har tagit 
tillbaka dessa  både ohederliga och kränkande 
påståenden  är jag  icke beredd att föra någon 
ytterligare d iskussion i den här frågan.
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Margrete Auken: Hr. præsident! Vi kunne 

jo  overveje ,  om der  kunne kom m e noget ud 
a f  en diskussion! I så fald ville jeg  gøre meget 
for det.

Jeg bliver nødt til at sige, at S K B F ,  altså 
det svenske firma, har  oplyst i 1982 i t ids
skriftet N y  Teknik ,  at da  havde m an betalt 
195 millioner svenske kroner  til Frankrig  til 
udvidelsen a f  UP-3, altså plutonium fabrikken
3.

Det kan godt være,  og det må jeg  reservere 
mig for, at Birgitta Dahl ikke er  klar over,  at 
betingelsen for de t franske a to m v åb en p ro 
gram er, at Cap de la H aq u e  udbygges. Det 
kan godt være,  og hvis de t er i dyb uskyl
dighed, at fru Brigitta Dahl taler nu, så vil jeg  
godt give en undskyldning, men så vil jeg  nok 
sige, at det var på tide m åske at lære lidt om 
det.

Så vidt jeg  kan se, og je g  kan ikke forestille 
mig andet ,  er  den svenske regering klinkende 
klar over,  hvad det er, man er  med i, og at 
man fremdeles be ta ler  10 pct.  hele tiden a f  de 
udgifter,  Frankrig  har,  til at opbygge o p a r
bejdningsanlæg. Og uden oparbejdning ingen 
Superphønix ,  uden Superphønix  ingen plu
tonium økonom i,  som Frankrig sa tser  på. Det 
er  et helt klart f ransk ønske at blive, som de 
selv siger, selvforsynende med plutonium. 
Det bliver i næste omgang, m edm indre man 
er  frygtelig naiv. til et spørgsmål om prøve
sprængningerne i Polynesien, og derfor  bliver 
Sveriges troværdighed i dette  spørgsmål m e
get, meget blakket.  Da det e r  så  fortvivlende, 
at når  man kom m er uden for N o rd en ,  bliver 
vi andre taget til indtægt, således at det Sveri
ge gør, kom m er til at ram m e os andre ,  så 
kom m er N o rd en  til at stå som nogle sk ræ k 
kelige hyklere, når  vi krit iserer de t,  der  fo re
går i Polynesien.

Og så må jeg  endelig minde om  én gang til, 
at Australien har med nøjagtig disse begrun
delser  afbrudt den kon trak t ,  som Sverige 
skam m er sig meget over,  beklager, ser bort 
fra osv . ,  men som man altså  alligevel fo r tsæ t
te r  med, fordi man åbenbart  sæ tte r  sin egen 
meget,  meget tvivlsom me prestige over soli
daritet med den tredje verden.

Jeg m å m åske undskylde,  m åske bøje mig 
for, at ministeren er  uvidende om  disse sam 
menhænge.

Diskussionen förklarades härefter  avslu
tad.

18
E 6: Fråga till Nordiska ministerrådet an
gående Nordiska kontaktorganet för narkoti
kafrågor (D 1984/14/1982/s)1

Statsråd Heløe: Det nordiske kon tak tu tv a l
get for na rko tikaprob lem er  ble opp re t te t  av 
de nordiske lands jus tism inis tere  i 1970. H e n 
sikten var å bidra til en uformell utveksling av 
informasjon og erfaringer mellom de berørte 
d epar tem en ter  og m yndigheter.  Dette  sam ar
beidet har  fungert godt.

Ved det nordiske sosial-, helse- og justis-  
ministerm øtet om narko tika  i feb rua r  1982 
fikk imidlertid kon taktu tvalget ansvare t  for 
visse konkrete  samarbeidsti l tak. Dette  har  
aktualisert  spørsm ålet om  å formalisere sam 
arbeidet på området.

På regjeringshold v urde re r  vi nå spørsm å
let om hvordan  det nordiske sam arbe idet  på 
dette  om rådet  bør  organiseres. 1 den forbin
delse er  vi opp ta t t  av å ftnne en form med 
mest mulig fleksibel organisasjon og minst 
mulig byråkrati .  Samtidig er de t viktig at vi 
o pp re t te r  kanaler  for informasjon til og fra de 
forskjellige m inisterrådsorganer.  Dette  skulle 
også kunne sikre at de nordiske parlam entari
kere får den  informasjon om  narko tikasam ar-  
beidet som de har  u t trykt  ønske om.

Ved den endelige beslutning vil man kunne 
ta  i betraktn ing de synspunk ter  som nå er 
kom m et frem und er  sesjonen , sist nå i for
middag, bl. a. om de organ isa toriske aspek te r  
i medlemsforslaget A 652/s om et nordisk 
handlingsprogram mot narkotika.

Rune Gustavsson: H e rr  president! Jag 
tackar  för svaret.  Att kon tak torgane ts  for
mella ställning diskuteras  i ministerrådet ser 
jag  som en öppning mot en förändring som 
förhoppningsvis  bör  leda till att k on tak to rga
net kan fungera på  ett  bä t tre  sätt än för  nä rva
rande.

Det hänvisas till social- och miljöutskottets  
be tänkande om ett nordiskt handlingspro
gram mot narkotika,  men jag  vill poängtera  
att u tsko tte t  där  inte har  tagit upp de organ i
satoriska frågor som gäller kontaktorganet.  
Jag hoppas att ministerrådet snaras t  ta r  ställ
ning till frågan och för a tt  u n d ers tryk a  all-

' Frågan tryckt s. 2037.
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varet i narko tikaprob lm atiken vill jag  hänvisa 
till de initiativ som tagits till sam arbe te  i nar
kotikafrågan. nu senast den rekom m endation  
som denna session har antagit om ett nytt  
handlingsprogram mot narkotika.

Sedan d iskussionen förklarats  avslutad,  
meddelades att behandlingen av m eddelandet 
fortsä tter  i social- och miljöutskottet.

19
E 7: Fråga till Nordiska ministerrådet an
gående organiserat samarbete mellan Nordis
ka akademikerrådet (NAR) och Nordiska mi
nisterrådet1

Statsrådet Anna-Greta Leijon: H err  presi
dent! Nord iska  ministerrådet har  på olika sätt 
indragit a rbe tsm ark nadens  pa rte r  i det nor
diska sam arbe te t .  Detta  ha r  skett b l .a .  ge
nom att pa rte rn a  fått möjlighet att  lägga fram 
förslag om  nordiska projek t och y t tra  sig över 
projektförslag, genom  att parte rnas  rep resen
tan ter  inbjudits till m öten och överläggningar 
med projek tgrupper,  äm betsm annakom m it-  
tée r  och m inisterråd i sina olika sam m an sä t t 
ningar samt genom  att  a rbe tsm a rk nadso r
ganisa tionerna löpande fått information om 
verksam heten  från m inis terrådssekretaria tet .  
Av naturliga o rsaker  ha r  kontakten  mellan 
ministerrådets  organ gällt i första  hand a r 
be tsm arknads-  och a rbe tsm iljöom råde t men 
även t. ex. sam arbe te  på  jäm stä l ldhe tsom rå
det.

I den reviderade överenskom m elsen  om en 
gem ensam  nordisk arbe tsm ark nad  stadfästes  
både i artikel 9, som behand lar  N o rd iska  a r 
b e tsm ark nadsu tsko tte ts  uppgifter,  och i ar t i
kel 10 att m inis terrådets  organ skall ha k o n 
takt med a rb e tsm ark nadens  pa rte r  i frågor 
som gäller de t nordiska  arbe tsm ark nadssam - 
arbetet  samt a rbe tsm ark nad  och sysse lsä t t 
ning i Norden.

I sam arbe tsp rogram m et på arbe tsm il jöom 
rådet,  såväl i nuv arande  program  som i minis
terråd sförslaget om ett  reviderat program , 
stadfästes  a rbe tsm ark nadspa r te rn as  roll i 
sam arbetet .  M inisterrådet (arbetsmiljöm i
nistrarna) samt pa rte rna  har  vidare enats  om 
form erna  för sam verkan.

1 Frågan tryckt s. 2038.

Även i sam arbe tsp ro gram m et på jäm stä l ld -  
he tsom rådet  be tonas  be tydelsen  av ett sam 
arbete  med a rbe tsm ark n ad en s  parte r  och re 
ge lbundna k on tak te r  förekom m er.

Ministerrådet har  hittills haft ett kon tinuer
ligt sam arbe te  med N o rd ens  fackliga samor- 
ganisation och de centra la  arbetsgivarför
en ingarna i N orden .  S am arbe te t  har  drivits 
enligt fo rm er som  m o tsva ra r  de principer 
som ministerrådet fastställt  å r  1976. Sålunda 
har ministerrådet bere tt  möjligheter för de 
s tora  sam m anslu tn ingarna  på a rb e tsm a rk na
den i N ord en  att delta i sam arbe te t .  Vid olika 
tillfällen har ministerrådet dessu tom  direkt 
eller via nationella m yndigheter  som deltar i 
sam arbe te t  konsu lterat  andra  nationella eller 
nordiska arbetstagar-  och  arbe tsg ivarorgan i
sationer. Sådana k o n tak te r  har  förekom mit 
särskilt  i frågor som m era direkt berör v e de r
börande organisa tioners  intressen. De k on 
tak te r  ministerrådet hittills haft med ak ad e
m ikerorganisationerna och N ord iska  akade- 
mikerrådet har  m inis terrådet upplevt som 
nyttiga och värdefulla bidrag vid u tveck lan
det av det nordiska sam arbetet .

Jag önskar  därför  som svar  på riksdagsman 
Pär S tenbäcks  fråga å m inis terråde ts  vägnar, 
där  jag  för tillfället ä r  o rdförande för a rbe ts 
m arknadsm inis trarna  och arbetsm iljöm inis t
rarna,  m eddela att m inis terrådet kom m er att 
be berörda  äm betsm ann ako m m it tée r  un d er
söka hur N A R  på ett  ändamålsenligt sätt kan 
delta i det nordiska sam arbe te t  i m in is terrå
dets  regi.

Stenbäck: H err  president!  Jag b e r  att få 
tacka  s ta tsrådet för de t posit iva svare t  och 
den positiva inställning som de tta  svar  å te r 
speglar vad beträffar  N o rd iska  ak ad em ik er
rådets  möjlighet att  få denna  sta tus som jag  
efterlyser  i mitt spörsm ål.  Men jag  vill i alla 
fall u tny ttja  möjligheten att något fö rundra  
mig över det förhållande, att den  positiva 
tonen i svaren  ju  pekar  på att den n a  fråga ju  
inte borde vara problem atisk  i något som 
helst av seende — det talas i svare t  om  det 
nyttiga, värdefulla bidraget i u tvecklandet  av 
det nordiska  sam arbe te t  som N A R  hittills har 
gett och att ministerrådet har  upplevt det på 
d e t ta  sätt, men i alla fall är konklusionen  den,  
att man skall låta und ersö ka  huru N A R  på ett 
ändamålsenligt sätt  kan deltaga i det nordiska 
sam arbe te t  i m inis terrådets  regi.
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Om det är  möjligt att ställa en tilläggsfråga, 
så skulle jag  gärna fråga: Vad har  det uppstå tt  
för kom plikationer? Är den här frågan inte så 
pass enkel och så pass självfallen när  vi vet, 
att N o rd ens  fackliga samorganisation och de 
centra la  arbetsgivarföreningarna i Norden  
har kunnat tas med i de tta  i det kontinuerliga 
sam arbe te t  med ministerrådet?  Varför  är  det 
m era kom plicerat att få med N A R  i de tta  
sam arbe te ,  när  grundinställningen tycks  vara 
så  positiv? Varför kunde vi inte i dag få ett 
konkret besked om att Akadem ikerråde t  
om edelbart  kan få denna  s ta tus?  Varför  b e - , 
hövs det beredningsarbe te  och vilka är ko m 
plikationerna som har inträffat här?

Diskussionen förklarades härefte r  avslu
tad.

20
E 13: Fråga till Finlands och Sveriges rege
ringar angående bevarandet av förmåner för 
pensionärer vid flyttning från Sverige till Fin
land1

Statsrådet Sten Andersson: H err  president! 
Huvudsyftet  med den nordiska socia lkonven
tionen är  att på ett klart och ändamålsenligt 
sätt reglera vilket lands sociallagstiftning som 
skall gälla för personer  som flyttar mellan de 
nordiska länderna. För  de allra flesta för- 
månstagare gäller, i de fall en konflikt mellan 
två länders system  kan uppstå ,  den enkla 
grundprincipen att det ä r  bosättn ingslandets  
regler som skall gälla och bosättn ingslandets  
förmån som utbetalas. Man får alltså de för
m åner  som gäller i det land där  man är bosatt.  
Detta gäller bl. a. på folkpensionsom rådet.  
E ftersom de nationella system ens uppbygg
nad och förm ånsn ivåerna  aldrig kan vara 
identiska i två nordiska länder uppstå r  därför 
vid en flyttning förändringar i förmånsnivån 
som för den enskilde ibland är  positiva, 
ibland negativa. Det ä r  sådana verkningar 
som här ak tualiseras av herr  Bärlund.

Finlands och Sveriges socialm inistrar har 
under en gem ensam  överläggning den 24 j a 
nuari 1984 i Helsingfors kring migrationsfrå- 
gor  dryftat  den nu aktuella frågan om  folk
pensionsförm åner till dem  som flyttar mellan

1 Frågan tryckt s. 2045.

Sverige och Finland. Vi beslöt då  att under 
våren  de tta  å r  inleda ett sam arbe te  på t jänste
mannaplanet för att skapa klarhet i p rob lem a
tiken kring pensionsfrågorna. Den nordiska 
socialkonventionens  bestäm m elser  kom m er 
att bilda basen för dessa  diskussioner.

Bärlund: Värderade  president! Det är  posi
tivt att det problem som avses i d e t ta  sp ö rs 
mål har ak tualiserats  på ministernivå och att 
man u treder  frågan vidare. Jag skulle i alla 
fall gärna vilja ställa en tilläggsfråga till minis
ter Sten A n dersson  för att få en viss kon kre t i
sering av slutet av hans svar. dvs.: H a r  man 
på ministernivå i dag en grundinställning att 
den problematik  som avses i spörsm ålet 
borde lösas i enlighet med de tan kar  som där 
m er  eller mindre explicit  fram förts?  Det är 
nämligen bland pensionärerna  en uppfattning 
att pensionen ha r  införtjänats und er  tiden i 
förvärvslivet.  Då kanske jus t  pensionsn ivån 
sänks när  man f lyttar tillbaka -  i de t ta  fall 
från Sverige till Finland -  leder  de t ta  till en 
speciellt bitter inställning bland pe nsio närer
na; de uppfattar  läget som så att de blivit av 
med någonting som de redan und er  en lång 
följd av år införtjänat i Sverige.

Den andra  frågan u töver  preciseringen gäl
ler t idsram arna  för det t jänstem annaarbete  
man nu skall inleda: N ä r  är  det tänkt att d en 
na utredning skall va ra  klar så att  man på 
ministernivå kan fatta  beslut i ä rendet?

Statsrådet Sten Andersson: H err  president!  
På dessa  tilläggsfrågor vill jag  ba ra  svara att 
t jänstem annakom m ittén  har utsatt  ett  första 
sam m anträde till den 16 mars. Skälet till att 
man över  huvud taget vill föra dessa  d iskus
sioner är  naturligtvis en insikt om  att  här 
finns ett problem som skall lösas. P rob lem 
lösningarna måste -  det har  den finske minis
tern och vi varit överens  om -  ske på  g run d 
val av den nordiska socialkonventionen.  
Från svensk sida har  vi sagt att begär  Finland 
sådana överläggningar, kom m er vi att  ställa 
oss positiva till att man ta r  upp dem  inom den 
ram som den nordiska socialkonventionen 
anger.

Diskussionen förklarades härefte r  avslu
tad.
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E 3: Fråga till Norges regering angående inter
nationellt förbud mot valfångst1

Grethe Lundblad: H err  president!  Med 
stöd av den motivering som jag  har  anfört vill 
jag  fråga Norges regering:

Hur motiverar  N orges  regering att man har 
ställt sig u tanför valfångstkom m issionens be 
slut om tota lstopp för valfångsten? T änker  
Norges regering u töver  den kvotminskning 
som skett m edverka  till att förhindra u tro t
ningen av valarna?

21

Statsråd Haugstvedt: På vegne av den 
norske regjering skal jeg  få lov å gi følgende
svar:

På FN s miljøvernkonferanse i 1972 stemte 
Norge for det forslag som da forelå om et 
t idsbegrenset o pp hør  av den kommersielle 
hvalfangst, slik dette begrep da ble oppfattet.  
Norge har også både før og et te r  denne kon
feranse arbeidet aktivt såvel innenfor Den 
internasjonale hvalfangstkom misjon som i 
andre fora for å utvirke bedre forvaltnings
regler for utnyttelse og bevaring av hva lres
sursene og for at fangst u te lukkende skal 
være tillatt på et forsvarlig vitenskapelig 
grunnlag.

Siden 1972 er antallet hval som på årsbasis  
biir fanget, blitt redusert  med om lag to t r ed 
jedeler ,  og alle de hva lbes tander  som på noen 
mate er truet,  er i dag underlagt H valfangst
kommisjonens fredningsbestem m elser.  In
tensjonene i det forslag som i sin tid ble f rem 
met på m iljøvernkonferansen i 1972, er  derfor 
i dag langt på vei blitt oppnådd .

Til tross  for dette fattet Hvalfangstkom 
misjonen i 1982 et vedtak om midlertidig 
stans i all kommersiell hvalfangst fra og med 
fangstsesongen 1985-86. Dette vedtak  var 
ikke anbefalt av Kom m isjonens v i tenskape
lige komite. Norge var et av de land som 
stemte mot dette  vedtaket og benyttet  også 
den rett som konvensjonen  har fastsatt,  til å 
kunne reservere seg mot Kom m isjonens  for
valtningsvedtak.

N år  den norske regering fant å m åtte gå til 
dette skritt,  var det ut fra vår grunnleggende 
holdning til forvaltning og utnyttelse av ha-

1 Frågan tryckt s. 2033.

vets levende ressurser .  Dette må skje på en 
vitenskapelig forsvarlig  måte og ut fra det vi 
e t te r  hvert lærer om  de økologiske sam m en
henger i havet.  E t te r  vår  oppfatning er  det 
ikke saklig grunnlag for å sette prinsipielle 
skiller mellom hvalene og andre levende res 
surser  i havet,  slik at hvalene skulle være 
unntatt  fra all beskatning. Det må være den 
best mulige vitenskapelige innsikt som d an 
ner grunnlag for å avgjøre hvordan den e n 
kelte art og bestand skal beska ttes ,  eller om 
det er behov for fredning eller andre beva
ringstiltak.

E tter  norsk  oppfatning er  det Vitenskaps- 
kom iteen i IWC som kan gi oss grunnlaget for 
å treffe slike beslutninger. Vitenskapskomi- 
teen har som nevnt ikke tilrådd moratorie- 
vedtaket.  som et te r  vår mening er altfor gene
relt, og som ikke tar hensyn til individuelle 
forskjeller mellom bestandene.

Hvalfangstkom m isjonen kan e t te r  norsk 
oppfatning best m edvirke til å forhindre 
utryddelse av hvaler ved å bygge på v itenska
pelige vurderinger  av de forskjellige ar ter  og 
bes tan der  og på dette grunnlag drive en effek
tiv kontroll av kvo ter  og andre fangstvilkår. 
Fra norsk side er vi innstilt på også i fremti
den å m edvirke lojalt til en slik forvaltnings
politikk.

Grethe Lundblad: H err  president!  Inom 
N ord iska  rådet har vi bedrivit ett  intensivt 
arbete  för att skydda naturen och växterna  i 
N orden ,  men vi får inte glöm ma havens na
tur. Ekologin och djurlivet i de a rk tiska  havs
om råd ena  bör  inte berövas  sin ar tr ikedom  
och sin balans. Just  därför  är  det allvarligt att 
Norge inte har  velat följa valfångstkom m is
sionens beslut.

På något sätt tycker  jag  att det är  litet ynk
ligt att norska  politiker göm m er sig bakom 
v e tenskapsm ännen .  Jag har talat med en ve
ten skapsm an  som har varit med i valfångst
kom m issionen i sam band med d e tta  beslut 
och han säger att det oftast är  v e tenskaps 
m ännen från valfångstnationerna som ställer 
sig negativa. Det kastar  kanske ett speciellt 
ljus över denna fråga.

Även om man m inskar sin fångst finns det 
fortfarande risk för att va lbeståndet närm ar 
sig utrotning. Då kan vi inte vänta på  att 
forskarna skall forska vidare. Mot bakgrund
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av det hot som föreligger mot miljön måste vi 
politiker då  kunna styra de politiska besluten. 
Jag tycker  att Norge mot bakgrund av den 
risk som finns för att va larna skall utrotas  
borde ha gått  med på de t ta  m oratorium. Det 
är  ju  inte fråga om ett förbud för gott utan om 
ett uppehåll i valfångsten.

Man säger i det norska  svaret att man är 
beredd att följa den förvaltningspolitik som 
va lfångstkom m issionen beslutat.  Då undrar  
jag: Kan Norge mot bakgrund av de t ta  tänka 
sig att följa ett förbud för  vissa år eller för 
vissa delar  av va lbes tånde t?  I dag fångar 
Norge 685 fler valar per å r  än den internatio
nella va lfångstkom m issionen förordar  för 
1984. Och för 1985 und ra r  man hur det blir. 
Därför vill jag  fråga den norske  handelsm inis
tern: T än k e r  Norge besluta att avsevärt  mins
ka sin fångstkvot under 1985 för att verkligen 
m edverka  till att  vi får större  säkerhe t för 
va lbestånde t  i de a rktiska  ha v so m råden a  i 
N o rden?

Statsråd  Haugstvedt: La meg igjen få un 
ders treke  at Norge  ønsker  å følge Viten- 
skapskom iteens  anvisninger når  det gjelder 
fangst av hval. Det er av usedvanlig s tor  be 
tydning at det er  v i tenskapsm ennene som 
avgjør disse spørsmål. Politikerne er  ikke de 
som er best egnet til å vurdere ressu rsene  i 
havet.  Det gjelder ikke bare hval. Det gjelder 
alle ressursene  -  innenfor de ulike fiskeslag
— som Norge forvalter i sin økonom iske 
sone.

Det er  veldig viktig for  oss  å understreke  at 
vi ønsker  å  følge de tilrådinger som gis av 
V itenskapskom iteen , og jeg  vil svare positivt 
på spørsm ålet fra Grethe Lundblad: N å r  det 
gjelder den fangst som skal skje i f remtiden 
vil den skje i takt og i pakt med de tilrådinger 
som vi får fra V itenskapskom iteen. Vi ønsker  
ikke å fange m er  hval enn det vi får  tillatelse 
til g jennom de kvo ter  som V itenskapskom i
teen fastsetter.  Men ut fra et forvalt
ningsmessig synspunk t og ut fra et ressurs- 
synspunk t m ener  vi at det er  både riktig og 
fornuftig ressurspolitikk å bruke de ressu rser  
som havet gir oss, til m enneskeføde,  og det er 
det som er bakgrunnen for vår hvalfangst.

Margrete Auken: Hr. præsident! Jeg er 
fuldstændig enig i g rundsynspunkte t  hos 
Grethe Lundblad . at tvivl skal kom m e na tu 

ren til gode, og at de videnskabelige bereg
ninger må have en sekundæ r betydning. Men 
jeg  ved ikke, om Asbjørn H augs tved t  er  klar 
over,  at i 1983 anbefalede den videnskabelige 
komité rent faktisk dette  m orato rium , også 
om fattende den norske hvalfangst,  og at a n 
befalingen for så vidt angår den  norske vå- 
gehvalkvota  gik ud på, at den skulle ned
skæres fra 1.790 hvaler til 635 hvaler. Det er 
en meget drastisk nedskæring,  hvis det skulle 
være en bestand ,  d e r  ikke var  truet.  Den blev 
vedtaget enstem migt, og de norske viden- 
skabsm æ nd stemte for den.

Jeg vil også lige fortælle Asbjørn  H augs t
vedt -  i forlængelse a f  hans omtale a f  den 
im ponerende indsats ,  Norge skulle have ydet 
for besky tte lsen  af hvalerne -  at Norge  er 
de t land i 1WC. de r  har p ro tes te re t  flest 
gange, siden det blev stiftet. Norge har sim
pelt hen rekorden i protester .

Grethe Lundblad: H err  president!  1 svaret 
finns vissa an tydningar om att man från norsk 
sida vill försöka få en annan definit ion av 
u t trycket kommersiell valfångst, och l iknan
de tongångar har jag  hört o ck så  från annat 
håll. Risken är att  sådana försök att om for
mulera villkoren kan m edverka  till att ännu 
m er av kustvalfångsten h am nar  u tanfö r  de t ta  
begrepp. Andra  länder, som egentligen vill 
följa förbudet,  kan då på grund av en u p p 
mjukning av definitionen också kom m a att 
fånga fler valar.

Norge kan alltså, om man fö rsö ker  u p p 
mjuka begreppet,  m edverka  till att hotet mot 
valarnas fortbestånd blir verkligt stort.  På det 
sättet luckrar  man då  upp det beslut som har 
tagits både vid F N :s  miljökonferens och se 
nare. Det skulle vara m ycket allvarligt om 
Norge, som deltar i det nordiska  miljövårds
a rbetet ,  skulle inta en sådan hållning i denna  
viktiga fråga. Jag vädjar  till Norge  att inte 
göra det.

S tatsråd Haugstvedt: L a  meg gjøre det helt 
klart for Nord isk  Råd at Norge har  fulgt alle 
de henstillinger som vi har fått  fra Viten
skapskom iteen , når  det gje lder å redusere  
fangsten av hval. Vi ha r  reduser t  vår  fangst 
fra 1735 hval till ca. 650 hval i 1983. slik 
innstillingen fra V itenskapskom iteen  gikk ut
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på. Det e r  viktig at vi holder klart for oss at vi 
følger V itenskapskom iteens  vurderinger og 
innstil linger i disse spørsm ål. Vi ønsker  en 
klok og forstandig ressursforvaltning.

Jeg vil gjerne gjøre o pp m erksom  på at 
Norge fanger én type hval, nemlig vågehval. 
Og den rasen  har  aldri vært truet.  Jeg vil 
gjerne gjøre G rethe  L undlbad oppm erksom  
på det.

Vi har reduser t  vår  fangst også fordi viten
skapsm ennene har  kom m et fram til at det bør 
være reduksjoner  i enkelte år. K o m m er  de 
fram til slikt i fremtiden også, vil den norske 
regjering sørge for at det fanges det antall 
hval som biir fas tsa tt  av de offentlige kom 
misjoner i den sam m enheng. Jeg vil gjerne 
gjøre både M argrete  Auken og Grethe 
Lundblad  o pp m erksom  på at det er  den 
norske regjerings politikk på  dette felt.

Diskussionen förklarades härefter  avslu
tad.

22
E 4: Fråga till Norges regering angående val
fångst1

Gudrun Helgadöttir: Hr. præsident! Det er 
sikkert rigtigt, at Norge har  fulgt alle Den 
In ternationale Hvalfangstkom m issions  be 
stem m elser  hidtil, men nu skal reglerne for
andres,  og det e r  helt bestem t in teressant for 
nordiske parlam entarikere  og for N ordens  
folk at høre om, hvilke nye, specielle sociale 
og kulturelle kriterier inden for Den In te rna
tionale Hvalfangstkom m issions definition af 
oprindelige folkeslags l ivsnødvendige hval
fangst, Norge har fundet frem for at re tfær
diggøre dets krav om en særstil ling for dets 
kommercielle hvalfangst.

I 1975, da den såkaldte N M P  -  New 
M anagement Procedure  -  var under fo rbere
delse, an erkend te  Norge,  at den type hval
fangst, man d isku te rede ,  ” small ty p e ” -fangs- 
ten af vågehvaler,  var  utviv lsomt kommerciel 
hvalfangst. De regler,  som man enedes  om, 
fredede nogle hvalstam m er.  Andre ,  b l .a .  
N ordøsta t lan tens  vågehvaler,  måtte fortsat 
være kom merciel fangst,  i hvert  fald indtil det

' Frågan tryckt s. 2034.

blev videnskabeligt bekræftet ,  at også de var 
i fare. M ens man endnu kunne fange våge
hvaler,  fandt no rdm æ n dene  det altså rimeligt, 
at man definerede deres  vågehvalfangst som 
kommerciel hvalfangst,  og de eksporte rede  jo 
også en del a f  fangsten til Japan . Det gør de 
ikke mere. Da man nu ved, at s tam m en er i 
fare, og frygter,  at en fredning kan være nød
vendig inden alt for længe, synes  Norge på 
flugt fra sin accept  a f  de definitioner -  for at 
kunne fortsætte  sin kom mercie lle  hvalfangst.

Derfor spørger jeg  nu om , hvilke nye krite
rier man har fundet frem til?

S tatsråd  Haugstvedt: Jeg e r  takknemlig for 
at fru Helgadöttir  helt klart i innledningen til 
sitt innlegg slo fast at N orge  til nå har  fulgt de 
internasjonale  regler nå r  det gjelder fangst av 
hval.

Jeg vil innledningsvis gjerne presisere at 
det ikke er  korrekt,  slik det hevdes i grunngi- 
velsen til spørsm ålet,  at Den internasjonale 
hvalfangstkom missjon har  definert hval
fangst i to  klart atskilte kategorier.  Til tross 
for det ved tak  som ble fattet om  forbud mot 
kommersiell hvalfangst,  ha r  Hvalfangstkom 
misjonen selv aldri foretatt  noen definisjon av 
hva som m enes med slik fangst. Heller ikke 
har kom m isjonen gitt noen klar og entydig 
definisjon av øvrige fangstformer.

Det er derim ot riktig at de t særlig i senere 
år  har vært en tendens  til en nokså  grov 
sondring mellom to ho v ed typ er  av fangst: På 
den ene side den såkalte kom mersielle fangst, 
som i u tgangspunkte t vel har vært oppfa tte t  
som den mer industr ie ltp regede fangst, og 
som også var den  fangstkategori  Hvalfangst
kom misjonen opprinnelig  befa ttet  seg med. 
På den annen  side den fangst som har vært 
drevet av eskim oer,  og som har  vært k a ra k 
te r i s en  som ” urbefo lkn ingsfangst" .  -  Der
imot har kom misjonen hittil ikke gitt noen 
særlig vurdering av den m er tradisjonelle 
småhvalfangst,  som har vært dreve t  i liten 
skala som en lokal kystnæring i ti lknytning til 
vanlig fiske, og som opprinnelig var unntatt 
fra H valfangstkom m isjonens  reguleringer.

Da IWC i 1982 vedtok sitt forbud mot k o m 
mersiell fangst,  ble det samtidig vedtatt  en 
særlig forvaltningsordning for såkalte u rb e 
folkningers fangst til l ivsopphold. K o m m i
sjonen har ved dette erkjent at det finnes
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form er for ikke-kommersiell fangst som på 
næ rm ere  angitte vilkår vil kunne fortse tte ,  
også e t te r  at forbudet mot den kommersielle 
fangst skal tre i kraft frå og med 1985/86.

Den særordning som da ble etablert ,  er 
kny tte t  til etnologiske særtrekk ved de folke
g rupper  som driver  fangsten , nemlig de så
kalte urbefolkninger,  eller opprinnelige fol
keslag, i praksis eskim oene i Alaska, på 
G røn land og i det nordøstlige Sibir. Dersom 
man ser på de m å ter  fangsten drives på, er 
det i mange henseender  vesentlig likhet mel
lom f. eks. den fangst som drives fra G røn 
land og den norske småhvalfangsten .  Det sy
nes derfor prinsipielt urimelig at man skal 
tillate den ene form for slik fangst og forby 
den annen  så lenge også de b estander  som det 
fanges på, i begge tilfeller av Hvalfangstkom 
misjonen er klassifisert som beskattbare.

N å r  vi fra norsk side har  gjort gjeldende at 
også den norske sm åhvalfangsten burde 
kunne anerk jennes  som forskjellig fra ko m 
mersiell fangst i relasjon til kom misjonens 
m orato rieved tak ,  er  de tte  dels begrunnet 
med den likhet denne har med øvrige fangst
form er som fortsatt skal tillates, og dels med 
at den så klart skiller seg fra den virkelige 
kommersielle pelagiske fangst i s tor  skala, 
som Norge for sin del opphørte  med i 1960- 
årene.

Hr. president! Jeg har et svar  som jeg  nok 
må bruke enda 3 - 4  minutter  på, hvis det er 
tillatt. Jeg føler at jeg  må få lov å forklare 
dette grundig for spørsmålsstilleren.

Presidenten: Tiden er  ude.

Statsråd Haugstvedt: E r taletiden om m e?
-  Vel, da beklager jeg  meget at ikke spør
reren får et fyldestgjørende svar  fra norsk 
side. Men det er altså reglementet som for
hindrer meg i å gi spørreren  det svar  hun 
fortjener.

Presidenten: Jeg synes,  man må holde sig 
til reglerne.

Gudrun Helgadöttir: H v or  lang tid er der  til
svaret?

Præsidenten: Spørgsmål kan motiveres 
mundtligt af  spørgeren inden for  en tids
ram m e på højst 3 m inutter.  Til besvare lse  af  
spørgsmålet d isponerer  hver  regeringsrepræ 
sentan t over 5 minutter.  Derefte r  kan spør
geren og andre m edlem m er a f  rådet få ordet i 
3 minutter  hver. Til yderligere indlæg kræves 
plenarforsam lingens sam tykke.

Guðrún Helgadöttir: Hr. præsident! Jeg 
brugte ikke hele min tid forleden, så jeg  sy 
nes, det ville være rimeligt, at ministeren fik 
resten  af min tid.

Først  vil jeg  sige til ministeren , at den grøn
landske vågehvalfangst har  været d reve t  i å r 
hundreder  og e r  en vigtig del a f  de oprindelige 
folks kultur.  Alle p rodu k ter  fra hvalfangsten, 
også a f  vågehvaler,  forbruges. Den norske 
kysthvalfangst a f  vågehvaler  s tar tede  først i 
1934, efter at man sys tem atisk  efter størrelse 
havde udryddet  de store hvaler  fra kysten. 
Desuden e r  det kun halvdelen af  p rodukterne  
fra den norske vågehvalfangst,  der  forbruges. 
nemlig kød og spæk. Resten  dum pes i havet.

Om definitioner vil jeg  sige, at Den In te rna
tionale Hvalfangstkom m ission har  helt fra 
året 1974 tildelt hvalfangstkvoter ,  som helt 
klart bygger på en sondring mellem, hvad der  
er  l ivsnødvendig hvalfangst,  og hvad de r  er  
kom merciel hvalfangst. Det be tyder  faktisk 
ikke spor. om det er en formel eller en ufor
mel definition. Den Internationale H val
fangstkommission har  utvetydigt gjort brug af  
den bedst mulige videnskabelige rådgivning 
ved tildeling a f  kvoter.

Alle de nordiske lande er  blandt verdens 
rigeste. Vi vil gerne gælde for at være fo re
gangslande og for at være miljø- og ressour
cebevidste . Hvis et eller flere nordiske lande 
ikke er  villige til at følge det internationale 
samarbejde om miljø- og ressourcebevare ise  
op  på grundlag af  de bedst mulige v idenska
belige råd. så er det ikke bare skadeligt for 
alle de nordiske lande, men man på tager  sig 
også et stort ansva r  for at begrænse,  ja  ev en 
tuelt ødelægge det internationale sam arbejde 
om værn a f  miljø og ressourcer .

Jeg kan ligesom ministeren ikke nå  at sige 
alt det.  jeg  gerne vil sige. men én ting vil jeg  
sige til Norge: hvis islændingene har råd til at 
begrænse eller faktisk s tandse  deres hval
fangst, så har Norge det også.
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Statsråd Haugstvedt: H er  må være a lvo r
lige misforståelser til stede i salen, særlig da 
fra spørrerens  side. Vi har drevet norsk  vå 
gehvalfangst i mange hundre år på  Norges 
kyst. Det er  en del av kystbefolkningens næ 
ringsgrunnlag. Det har vært det gjennom 
mange hundre år -  det er  ikke noe som har 
utviklet seg fra 1934 fram til i dag. Jeg vil 
derfor gjerne gjøre det helt klart at i den n ord 
lige landsdel har vi basert oss på en b e sk a t
ning som er i nøye overens tem m else  med det 
våre v i tenskapsm enn m ener  at hva lstam m en 
tåler. Vi ønsker  ikke å gå lenger enn det. 
Derfor vil jeg  tilbakevise enhver  tale om at 
Norge er  med og ødelegger hva lressursene  i 
havet.

Det var atskillig mer som kunne vært sagt i 
denne sam m enheng, men på bakgrunn av 
t idsbegrensningen vi jeg  avslutte med dette.

Diskussionen förklarades härefter  avslu
tad.

23
E 16: Fråga till Norges regering angående 
kustvalfångst1

Margrete Auken: Hr. p ræ s id en t ! Jeg er  m e
get skuffet over  s ta tsråd H augs tved ts  svar. 
Det var ikke noget svar  på  mit spørgsmål, om 
man ville undgå, at hele fredningsarbejdet 
brød sam m en. Jeg vælger nu at tolke det 
manglende svar  således, at Norge ikke søger 
at komme ind med en subsistenskvota ,  men 
opre tho lder  sin p rotes t ,  for så s tår Norge i 
den situation, at man siger: vil vil ikke give 
afkald, vi vil ikke påtage os de problemer.

Vel er det et af  verdens  rigeste lande, men 
der  er da nogle m ennesker ,  der  kom m er i 
klemme. Det er der hver gang vi laver b e sk y t
te lsesarbejde, så er  der nogen der  kom m er i 
k lemme, og vi kan ingenting lave. hvis et 
problem, der  er så lille som det her  er i den 
store sam m enhæng, skal have lov til at 
standse arbejdet.  Jeg vil gerne se det land -  
Japan . Peru -  der  så ikke skulle kræve den 
status, hvis Norge gør det.  Så vil jeg  næsten 
hellere have, at Norge står med den -  u n d 
skyld -  latterlighed eller uanstændighed o m 
kring sig, end at man forsøger at få subsi-

1 Frågan tryckt s. 2048.

10-30-332 Nordiska rådet

s tenskvota ,  og derm ed giver argum ent til 
samtlige andre hvalfangerlande for at kunne 
fortsætte.

S tatsråd Haugstvedt: Som jeg  har gitt u t 
trykk for i et tidligere svar, an ser  vi fra norsk 
side at det må være rimelig at fangstformer 
som drives under ti lnærmet l ikeartede livsvil
kår, bør  behandles mest mulig likt, såfremt 
det er et biologisk forsvarlig grunnlag for 
fangsten og denne ellers skjer i ove renss te m 
melse med de øvrige reguleringsvedtak som 
er fastsa tt  av IWC.

Dette er en klar norsk  politikk på dette 
om rådet,  og med det svar  bør Margrete A u
ken være fornøyd.

Hanna Kvanmo: President! I vår nasjonal
sang står det: " K v in n e r  selv stod opp at 
strede som de vare m e n n " .  Og her forekom 
mer det meg at det virkelig er  en kvinnekrig 
igang. Jeg må jo  si at jeg  sitter  her  og begyn
ner faktisk å få litt medfølelse med samar- 
beidsm inisteren fra N orge ,  som til de grader  
nå blir utsatt for angrep som jeg  vil si ikke 
hele tiden har vært helt saklige fra noen av 
dam ene . Vi har, som det ha r  vært presisert,  
fulgt de regler og de påbud som er  blitt pålagt 
oss. Det vi ikke har gjort, er  å gå med på å 
stanse hvalfangsten fra 1985/86 mens vi ennå 
forhandler  om å få lov til å fortse tte  å ta noen 
hval. Og det er ikke bare fordi at vi har dårlig 
råd -  selvfølgelig har  vi god råd -  vi har 
bedre råd enn Island på mange måter, det er 
klart. Men det er  tre-fire lokalsamfunn på 
kysten  som er fullstendig avhengig av å ha 
hvalfangsten som inntekt i tillegg til det fisket 
de har.  slik at de kan overleve.

Så snakker man om å bevare ressu rsene  i 
havet.  N å  her om dagen hørtes  det ut som at 
bare man fikk i gang olje- og gassutvinning 
utenfor  N ord -N orge ,  skulle vi utvikle hele 
N o rdkalo tten ,  og da skulle det bli arbeid både 
til svensker,  nordm enn osv. M en er dere ikke 
klar over  at den s tørste  trusse len  mot livet i 
havet er  oljeboringen u tenfor kysten?  Jeg vil 
si at her bør man derfor  nå roe seg litt. Det er 
klart at hvis Den internasjonale hvalfangst
kom m isjonen fremdeles s tår fast på  at hval
fangsten skal slutte i årsskiftet 1985/86, vil 
Norge bøye seg for det.  Norge har ingenting
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annet å  gjøre enn å  bøye seg for de t,  for hvis 
vi vil at andre land skal overholde  våre be
stem m elser,  og hvis vi vil at andre land skal 
overholde  internasjonale bestem m elser ,  må 
vi følge dem. Så enkelt er  det.  Vi kom m er 
nok til å s toppe hvalfangsten hvis Hvalfangst
kom misjonen står på sitt.

Margrete Auken: Hr. præsident! På bag
grund a f  de svar,  vi får i ø jeblikket,  er  man 
lige ved at ønske ,  at Norge vil opretho lde  sin 
protest  og indtage den status som pro te s te 
rende nation i s tedet for at definere sig som 
urbefolkning, der  skal have subsistenskvota .  
De argum enter,  de r  bruges for at skulle være 
en urbefolkning, der  skal have subs istens
kvota.  kan med langt bedre ret -  økonom isk, 
kulturelt,  socialt -  bruges a f  o m tren t  sam t
lige andre hvalfangerlande i verden, lige bo r t 
set fra Sovjet.

Derfor er  mit spørgsmål, hvordan Norge 
vil sikre, at denne her m anøvre  med at få sig 
defineret som urbefolkning, de r  skal have 
subsistenskvota ,  ikke får hele det in te rna
tionale hva lbeskytte lsesarbejde  til at bryde 
sam m en? Der er vel ikke et eneste  land, b o r t 
set fra Sovjet,  der  så ikke skulle kunne fange 
hvaler,  og Sovjet har ingen glæde a f  at trække 
sin protes t  tilbage, for de har  alene glæde af 
den arktiske fangst.

Anker Jørgensen overtog härefter  ledning
en av förhandlingarna.

Statsråd  Haugstvedt: Jeg må få lov å  gjøre 
det helt klart at N orges  holdning i denne sa 
ken ikke fører til noen form for sam m enbrudd  
av noen form for forhandlinger innenfor hval- 
fangstorganisasjonene. Norge har  et fo rs tan 
dig synspunkt på ressursforvaltn ingen i ha 
vet, og vi vil ikke medvirke til noe som fører 
til at havets ressu rser  blir oppbrukt .  Det har 
vi lært for mye av i vårt land. Disse vurde rin 
gene som her er gjort av Margrete Auken , får 
stå for hennes egen regning.

For  øvrig syns jeg  det var  in teressant at 
H anna  Kvanm o trådte  til. Det syns jeg  er 
prisverdig. Det kan være godt med en viss 
s tøtte iblant, og jeg  syns H an n a  K vanm o 
gjorde det på en så  u tm erket  m åte at jeg  kan 
avslutte nå.

Diskussionen förklarades härefte r  avslu
tad.

24
E 24: Fråga till Nordiska ministerrådet an
gående ett samnordiskt program för förkort
ning av arbetstiden (D 1984/6/1977/ s )1

Anna-Liisa Jokinen: Herra  puheenjohtaja! 
Viitaten pöydille ja e t tu u n  perus te luun  esitän 
Arvo Kem ppaisen puolesta  Pohjoism aiden 
ministerineuvostolle seuraavan  kysym yksen:  

Mihin toimenpiteisiin aikoo Pohjoism aiden 
m inisterineuvosto ryh tyä  a ikaansaadakseen  
yhte ispohjoismaisen ohjelman työajan lyhen- 
tämiseksi?

Anna-Liisa Jokinens fråga i svensk ö v e r
sättning: Med hänvisning till motiveringen 
som delats ut på borden  ställer jag  på Arvo 
Kem ppainens  vägnar följande fråga till N o r 
diska ministerrådet

Vilka å tgärder  äm n ar  N o rd iska  m inis terrå
det vidtaga för att ås tad k o m m a ett sam no r
diskt program för förkortning av arbetstiden?

S tatsrådet Anna-Greta Leijon: Ärade presi
dent! A rbe tstidsfrågorna ä r  m ycket  aktuella i 
de nordiska länderna. R edan 1977 antog N o r 
diska rådet en rekom m endation  (nr 611977) 
enligt vilken man önskade få utrett  de sam 
hällsekonom iska och sociala konsekven se r  
som en be tydande arbetstidsförkortn ing  skul
le kunna medföra. Som det framgår av riks
dagsm an Arvo K em ppa inens  fråga har  minis
terråde t bl. a. med anledning av denna  re 
kom m endation  drivit ett sam arbe te  kring a r 
betstidsfrågorna. S am arbete t  skall byggas ut 
och i hög grad sam ordnas  tvärsektoriell t  med 
sikte på att kartlägga effekterna av olika ar- 
betstidsförändringar. Arbetstidsfrågor tas så
ledes upp inom olika nordiska sam arbetssek- 
to rer  som arbetsmiljö , a rbe tsm ark nadspo li
tik, jäm stä l ldhets-  och regionalpolitik m .fl .  1 
dagarna har också  en rapport  -  Arbetstid  i 
Norden  -  p resen te ra ts  i N U -serien  
(1983:10). Jag kan därför  inte ins täm m a med 
frågeställarens åsikt att arbe te t  skulle s tam pa

1 Frågan tryckt s. 2058.
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på stället. Samtidigt vill jag  också  va rna  för 
att se en förkortning av arbetstiden  som en 
patentlösning på sysselsättn ingsproblem en. 
De u tredn ingar som hittills gjorts om sam ba n 
det mellan a rbe tstid  och sysselsättn ing ger 
inget entydigt belägg för  en sådan slutsats.

Sedan d iskuss ionen förklarats  avslutad, 
meddelades att behandlingen av meddelandet 
fo rtsä t ter  i social- och miljöutskottet.

25
D 1984/3/1974/s: Meddelande om rekommen
dation nr 3/1974 angående nordisk vidareut
bildning för fysioterapeuter 
l)  1984/19/1975/s: Meddelande om rekommen
dation nr 19/1975 angående nordiskt samar- 
betsprogram på arbetsmarknadsområdet 
D 1984/7/ 1977/s: Meddelande om rekommen
dation nr 7/1977 angående nordiskt institut för 
arbetsmarknadsfrågor
D 1984/5/1979/s: Meddelande oip rekommen
dation nr 5/1979 angående samnordisk utbild
ning och forskning rörande åldrandets pro
blem
D 1984/6/1979/s: Meddelande om rekommen
dation nr 6/1979 angående bevarande av säl- 
stammen i Östersjöområdet och Kattegatt 
D 1984/7/1979/s: Meddelande om rekommen
dation nr 7/1979 angående rening av kommu
nalt avloppsvatten
D 1984/21/1981/s: Meddelande om rekommen
dation nr 21/1981 angående nordisk arbets
marknad för hälso-, sjukvårds- och veterinär
personal

D 1984/23/1981 /s: Meddelande om rekommen
dation nr 23/1981 angående förstärkta re
surser för forskning och utbildning pä rusme- 
delsområdet
D 1984/27/1981/s: Meddelande om rekommen
dation nr 27/1981 angående samarbete på 
friskvårdsområdet
D 1984/1/1982/s: Meddelande om rekommen
dation nr 1/1982 angående ny nordisk överens
kommelse om gemensam arbetsmarknad 
D 1984/9/1982/s: Meddelande om rekommen
dation nr 9/1982 angående program för minis
terrådets samarbete på social- och hälsovårds- 
området
D 1984/13/1982/s: Meddelande om rekommen
dation nr 13/1982 angående nordisk överens
kommelse om samarbete inom den yrkesinrik
tade rehabiliteringen och arbetsmarknadsut
bildningen
D 1984/16/1982/s: Meddelande om rekommen
dation nr 16/1982 angående reviderat samar- 
betsprogram på jämställdhetsområdet 
D 1984/16/1983/s: Meddelande om rekommen
dation nr 16/1983 angående program för sam
arbete om miljövård

Rådet företog ovannäm nda  saker i ett sam 
manhang.

Social- och miljöutskottet hade föreslagit, 
aU N o rd iska  rådet m åtte  lägga m eddelanden a  
till handlingarna och anse spörsm ålen för r å 
dets del slutbehandlade.

U tsko tte ts  fö rs la g  bifölls.

M ötet avslu tades kl. 17.00.
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Dagordning

1. A 676/j: Medlemsförslag om arbeidsfor
mene i det nordiske samarbeidet

2. C I : Nord isk  M inisterråds beretning om 
det nordiske samarbeid (Juridisk u tva lgs be
tenkning)

3. A 675/j: Medlemsforslag om endring av 
” T raf ikkutva lget"  til ” Kom m unikasjons-  og 
teknologiu tvalget”

4. B 50/j: M inisterrådsforslag om et revi
dert  sam arbeidsprogram  på k on su m entom rå
det

5. A 655/j: Medlemsforslag om sam ord
nede tiltak mot diskriminering av h om osek
suelle

6. A 659/j: M edlemsforslag om et fo rsk
ningsinstitutt for nordisk rett

7. Melding om rek. nr. 24/1974/j om sam 
nordisk innsats vedrø rende sam enes  kjer
neom råder

8. Melding om rek. nr. 2/1982/j om lovgiv- 
ningssamarbeide på a rbe idsre ttens  om råde

9. E l i :  Spørsmål til Nord isk  Ministerråd 
vedrørende felles nordisk autorisasjon av 
tolker og trans latører

10. E 15: Spørsmål til Sveriges regjering 
vedrørende språklig registrering av finner i 
Sverige

11. E 26: Spørsm ål til Nord isk  Ministerråd 
angående ikrafttredelsen av Den nordiske 
språkkonvensjon

12. E 27: Spørsmål til Sveriges regjering 
vedrørende stem m ere ttsspørsm ål

13. Avskrivning av følgende rek o m m an 
dasjoner:

12/1980/j Ensar tede  sikkerhetsforskrifter 
for am atørboksing

5/1983/j Endring  av Helsingforsav talens a r 
tikler 44, 47, 48, 49, 55, 60, 61 og 63 angående 
F æ røyenes ,  Grøn lands og Alands re p resen 
tasjon i Nord isk  Råd 

6/1983/j Endring av Nord isk  Ministerråds 
arbeidsordning angående F æ røyen es .  G røn 
lands og Ålands deltakelse i arbeidet i Mini
sterrådet og dets organ 

7/1983/j G ranskning av og forslag til endrin- 
ger i ulike nordiske sam arbe idsav ta le r  an 
gående Fæ røyen es ,  G rønlands og Alands del
takelse i sam arbeidet

8/1983/j Endring av artikkel 8 i Helsingfors- 
avtalen angående skoleundervisning om F æ r
øyene, Grønland og Åland 

9/1983/j Endring av Helsingforsavtalens a r 
tikkel 58

1
A 676/j: Medlemsförslag om arbetsformerna i 
det nordiska samarbetet

Juridiska u tskotte t  hade föreslagit,
A. at Nord isk  Råd i anledning a f  m ed lem s

forslag A 676/j om sam arbe jdsfo rm erne  i det 
nordiske sam arbejde vedtager  følgende re
kom mandation:

Nord isk  Råd opfordrer  Nord isk  M inister
råd til inden den 1. sep tem ber  1984 at frem 
lægge de forslag vedrø rende ministerrådets  
v irksom hed, som udredningen om sam ar
bejdsform erne i nordisk sam arbejde (N U  
1983:9) giver anledning til.

B. at N ord isk  Råd i an ledning af  m ed lem s
forslag A 676/j om sam arbe jdsfo rm erne  i nor
disk samarbejde pålægger
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Nordisk  Råds præsidium inden den 1. sep-' 
tem ber 1984 efter et tæt sam arbe jde  med ju r i 
disk udvalg og råde ts  delegationer  at f rem 
lægge de forslag vedrø rende Nord isk  Råds 
virksom hed, som udredningen om sam ar
be jdsformerne i nordisk samarbejde (N U  
1983:9) giver anledning til.

Guttorm Hansen (juridiska u tskotte ts  tales
man): Hr. president! Juridisk utvalgs b e 
tenkning om den såkalte 5-m annskom iteens 
u tredning om arbe idsform ene for nordisk 
samarbeid i fram tida er  for Rådet en stor  sak. 
Betenkningen er  i sin form en rek o m m an d a
sjon til Nord isk  M inisterråd om å behandle 
utredningen og kom m e med forslag innen 
1. sep tem ber  1985 og et pålegg til Rådets  p re 
sidium om innen samme tidsrom å legge fram 
forslag -  og det he ter  her  — i et nært og tett 
samarbeid med juridisk utvalg og med de na 
sjonale delegasjonene.

Betenkningen er  altså anbefalinger om be
handlingsmåten uten å ta s tandpunkt til for
slagene. Jeg finner det allikevel o pp sik tsvek
kende dersom  Rådet ved denne sesjonen ikke 
ville benytte  anledningen til å gi visse signaler 
om hvordan rådsm edlem m ene ser på kom ite
utredningen til de organer som skal behandle 
den videre. De endelige forslag vil bli be 
handlet på sesjonen i 1985, men for å bli med i 
beslu tn ingsprosessen  allerede nå er  det na
turlig å gi uttrykk for synspunk ter  på kom i
teens utredning.

N år  jeg gjør de tte ,  må jeg  unders treke  at 
jeg verken taler på juridisk utvalgs vegne el
ler den norske delegasjonens vegne i noe av 
det jeg  sier. da  sakens realite ter ikke er be 
handlet i disse organer. Men på juridisk u t 
valgs vegne kan jeg  si at vi s terkt vil gi u t 
trykk for at den tidsfrist som er satt av utval
get, må holdes. Det gir oss  muligheter til å 
behandle forslagene tilfredsstil lende før det 
tas endelig s tandpunkt på sesjonen i Reykja
vik i 1985.

Videre vil jeg  understreke at jur idisk u t
valg, som Rådets  konstitusjonelle utvalg, leg
ger sterk vekt på at presidiet i sin saksforbe
redelse legger opp til de tte  nære og tette sam 
arbeid med utvalget,  og utvalget har da også 
lagt opp sin foreløpige møteplan med sikte på 
dette.

Jeg vil så gå o ve r  til noen personlige re 

fleksjoner og vurderinger  av Rådets  framti
dige arbeidsformer.

Nord isk  Råds historie er kort ,  men den er 
lang nok til at a rbeidsform ene er  blitt tradi
sjon. Og arbeidsform enes  m øn ste r  ble lagt på 
en tid da Nord isk  Råd var  en helt annen o r 
ganisasjon enn i dag. Rådet var  i det første 
10-året først og frem st et råd for nordiske 
parlam entarikere  som gjennom Rådet tok ini
tiativ overfor  de nordiske regjeringer. Rådets  
presidium og de nordiske landenes s tatsm i
nistre formaliserte fe llesm øter  fra 1956, men 
det meldte seg mer og m er  et behov for at 
Rådet skulle få en virkelig " m o tp a r t ”  på re
gjeringssiden. Og e t te r  at Helsingforsavtalen 
ble undertegnet i 1962 og det nordiske sam ar
beid trakta tfeste t  måtte man gå videre, og 
man gikk videre gjennom den såkalte Fager- 
holm -komiteen, som framla sine forslag i 
1969. Disse forslag resulter te  i en revisjon av 
Helsingforsavtalen i 1971 og en revisjon av 
Rådets  arbeidsordning. Den viktigste s truk
turendring ved revisjonen av avtalen i 1971 
var  at vi fikk M inisterrådet,  og at Nord isk  
Råd ble tillagt en kontro llfunksjon ved siden 
av sin rådgivende og initia tivtakende rolle. 
Det var nå skapt et nytt organ isasjonsm øn
ster med -  jeg  sier det i anførsel -  en " re g je 
r ingsside"  og en " p a r lam e n ta r ik e rs id e "  i 
Nord isk  Råd. Samtidig fikk vi oppbyggingen 
av sekretaria tene for Ministerrådet og for R å
dets presidium, og med bakgrunn i den n o r
diske kulturavtalen også et eget ku ltu rsek re
tariat.

Denne s trukturendring av Nord isk  Råd har 
nå vart i omkring 12 år. Erfaringene vi har 
høstet,  er vel både gode og dårlige. Men 
grunnlaget for den 5-m annskom iteen  -  som i 
parentes  bem erket b l .a .  om fatte t  to meget 
u tm erkede kvinnelige rep resen ta n te r  -  som 
ble oppre t te t  i novem ber  1982 for å vurdere 
arbeidsform ene i Rådet,  er  å finne i det fak
tum at en rekke av de a rbe idsform er vi 
bruker i Nord isk  Råd i dag. har sin bakgrunn i 
den s truk tur  vi hadde før vi fikk den nye 
s truktur  med ministerråd og hele den revisjon 
av Helsingforsavtalen vi fikk i 1971. Disse 
arbeidsform ene ble med på lasset, og de er  på 
flere måter  utilstrekkelige, de tar ikke til
strekkelig hensyn til den organ isasjonsend
ring som er skjedd i Rådet,  og som nå har vart 
i 12 år. Resulta tet  er  blitt at arbeidet i Rådet 
er blitt mer uoversiktlig. Resulta tet  er  blitt at
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papirm engden e r  økt s terkt,  og at nye m ed 
lem mer i R ådet har  meget vanskelig for å 
finne fram i arbe idsprosedyrene .

5-m annskom iteens  arbeid var derfor  et 
høyst ve lkom m ent bidrag til å  få Rådet til å  ta 
opp sine arbe idsform er  til kritisk gransking. 
Og kom iteens egen hurtige arbeidsform 
burde i seg sjøl være et godt eksem pel på at 
det går an å arbeide hurtig og godt også i 
Nord isk  Råd. 1 løpet av ett år  løste komiteen 
den oppgave den hadde fått m andat til å 
u trede. Jeg tro r  at kom iteens arbeid vil 
kom m e til å  gi resu lta te r  i det framtidige a r 
beidet i Nord isk  Råd.

K om iteen har særlig konsentrer t  seg om 
sam arbe idsform ene mellom M inisterrådet og 
Nord isk  Råd, om sekretaria tsfunksjonene, 
om arbeidsdeling og om sam arbe idsform er 
mellom ministre og råd. U tredningen  går inn 
på arbeidsform ene både i Rådets  møter, i u t 
valgene og når det gjelder saksgang. Jeg vil 
gjerne gjenta at jeg  er  av den oppfatning at alt 
i alt er  dette  et meget verdifullt arbeid.

Det kom iteen behand ler  minst e t te r  min 
oppfatning, er  selve beslu tn ingsprosessene,  
dvs. spillereglene mellom ministerråd og R å
det. I våre nasjonale parlam enter  vil dette 
samspill — eller som vi sier av og til -  forhol
det mellom regjering og parlament ha nedfelt 
seg i et sett av uskrevne spilleregler som re 
gulerer spillet, som se tter  opp grenser  og va r
selskilter, og de r  begreper  og ord har sin spe
sielle betydning. Nord isk  råd mangler i stor 
utstrekning dette fundam ent for sitt arbeid, 
og det gjør at konflikter og m otsetn ingsfor
hold og mangel på handlingsevne ofte gjør 
seg gjeldende både for Ministerrådet og for 
Rådet.  Den debatt  vi hadde i sesjonen i går 
e tterm iddag, er på mange m åter  en ganske 
god illustrasjon på hvordan selve begrepsap
paratet  i Rådet er  uklart. Nord isk  Råds re 
kom m andasjon fra i fjor var  å be M inisterrå
det om en "hand l ingsp lan” for økonom isk 
samarbeid. Som svar  kom m er fra M inisterrå
det et dokum ent som heter  ” Retningslinjer” . 
Jeg syns den debatt  vi hadde i går illustrerer 
godt at vi bør  få avklart hva ordene be tyr  i 
nordisk sam m enheng, få avklart hva be 
g reper som handlingsplan, som sam arbe ids
program. som retningslinjer og liknende 
egentlig s tår for. N å r  ordskiftet i går bl. a. fra 
m inistersiden kom til å dreie seg om ” et 
høyere am bisjonsn ivå” , som be tydde at man

fra Rådets  side nærm est ville kreve o v e rn a 
sjonalitet, ja ,  da viser det oss  alle hvor  uklart 
de tte  egentlig er i den organisasjon vi a r 
beider  i.

Et spesielt problem ligger også i hvordan 
dokum entas jonen — dvs. pap irs trøm m en -  
skal forenkles og gjøres m er  oversiktlig. I dag 
ser vi resultatet av en us truk turer t  utvikling 
der selve d o k u m en tas jonsprosedyrene  har 
sin opprinnelse, t ro r  jeg , i det gamle Nord isk  
Råds arbeidsformer.  Det må kunne gjøres 
enklere, det må kunne gjøres m er oversiktlig 
og mer samlet enn i dag. Det er en oppgave 
som M inisterrådets  sekre ta r ia ter  og presidie- 
sekretaria tet  må kunne sam arbeide om under  
ledelse av ministerråd og presidium.

De nye budsje t tp rosedyrene og forslaget 
om å oppre tte  et eget budsjett- og kontro llu t
valg er  et godt steg videre for å gi Rådet økte 
kontrollmuligheter. Spørreinsti tu tte t  bør 
også gis større rom ut fra muligheten til på 
denne måte å kontrollere saker  und er  arbeid. 
Det kunne kanskje føre til at de mange løslap- 
per med meddele lser om de enkelte saker  
kunne samles under en enkel rubrikk, f. eks. i 
C 1.

Når  det gjelder C 1. har dette dokum ent 
fått en form som både gjør det til en melding 
om arbeidet i foregående år  og samtidig til en 
beskrivelse og en slags plan for arbeidet 
framover. Det gjør hele dok um en te t  noe 
uhåndterlig. Jeg kunne godt tenke meg at C 1 
ble en ren beretning om arbeidet,  og at b u d 
sjettet ble lagt fram i en annen form. ikke 
bare som en talloppstilling, men i en annen 
form som også var beskrivende,  og som fak
tisk inneholdt planene for arbeidet videre 
fram over fra M inisterrådets  side.

Mange vil si at det ikke er arbeidsform ene 
det kom m er an på, men på den politiske vilje 
til å ville samarbeide. Det er nok riktig, men i 
et politisk arbeid i dem okratiske  land er  a r 
beidsformene realiteter for å nå fram med den 
politiske vilje. Derfor t ror jeg  den debatt  og 
de beslutninger som den vil føre til. vil være 
en del av framtida for det nordiske sam arbe i
det. Vi har fått et grunnlag for debatt  og b e 
slutninger, og jeg  håper vi har  o verskudd nok 
og mot og fantasi nok til å finne fram til bedre 
arbeidsform er for Nord isk  Råd.

Det er  klart at det nordiske sam arbeid  av 
komiteen klart forankres i nasjonale beslu t
ninger og gjennomføringer. Det finnes ingen
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overnasjonale tone r  i det som skrives om  b e 
slutningsprosessene.  Dette fører  da fram til at 
komiteen ønsker  å gi sam arbe idsm inis trene 
en sterkere stilling og videre at samarbeids- 
ministrenes s tedfor treder  får det nordiske 
samarbeid som eneste  oppgave. Jeg synes det 
er et godt forslag. Den svenske regjering har 
gått foran her med utnevningen av en s ta ts 
sekre tæ r for nordisk samarbeid.

N å r  det gjelder Rådet,  går komiteen inn for 
å øke presidiets makt og beslu tn ingsm yn
dighet, og det e r  mye som kan tale for at 
kollegiet får mer beslutn ingsmyndighet.  Det 
som taler imot, e r  den skjeve politiske sam 
mensetning som presidiet har hatt,  på grunn 
av de forskjellige t radis joner  ved valg av pre- 
s id iem edlem m er i de enkelte land. E t te r  for
rige sesjon var presidiet sam m ensatt  av tre 
konservative,  en m idtenrepresen tan t  og en 
sosialdem okrat.  Ved valgene på årets  sesjon 
ble resultatet like skjevt politisk, to k o n se r 
vative, to m id ten rep resen tan te r  og en sosial
dem okrat,  Et organ som så dårlig avspeiler 
den politiske sam m ensetningen i rådet,  er 
faktisk ikke egnet til å  ta politiske beslu t
ninger.

Kom iteen  har  ikke tatt opp va lgprosedyre
ne for p res id iem edlem m er,  men isteden valgt 
det jeg  vil kalle en halvløsning ved å  foreslå at 
presidiets supplean ter  skal delta. Det re tter  
opp noe av den politiske ubalanse, j a  b e ty d e
lig, men frem deles vil det vel måtte bli slik at 
de fem m edlem m er av presidiet  ved voterin
ger vil avgjøre.

Styrking av pres id iesek re tærens  stilling er 
et hov edpunkt i reformforslaget på dette  o m 
rådet. Dette forslaget vil sikkert vekke de 
batt.  men det må være en konsekvens  av at 
presidiets myndighet skal s tyrkes.

Det såkalte sekretærkollegiet ,  dvs. de fem 
nasjonale sek re tæ rer  og deres innvirkning vil 
t ilsvarende bli mindre. H e r  er  det en ba lanse
gang, noe også den eneste  reservas jon i kom i
teu tredningen gir u t t rykk for. Men jeg  tror 
det er  viktig å slå fast at N ord isk  Råds presi
dium ikke kan eller skal ha to slags sekre ta 
riater til sin rådighet. Presidiesekretar iatet  
må være sekre ta ria te t ,  sekretærkollegiet  bör  
være pres id iesek re tærens  rådgiver og det 
som kanaliserer  de legasjonens synspunk ter  
til sekretaria t  og presidium og ti lbake til de le
gasjonene. Jeg håper vi vil være i stand til 
under sakens gang å finne det gode ba lanse
punktet her.

N å r  det gjelder de nasjonale sekretaria ter ,  
vil jeg  meget s terkt und ers trek e  at de i dag 
rep resen te re r  kontinuiteten i N ord isk  Råds 
arbeid. Dette er  blitt og vil bli en meget viktig 
funksjon på grunn av de langt hyppigere u t 
skiftninger som skjer i delegasjonene. Det er 
få av delegatene som rep resen te re r  den m e
get verdifulle ressurs  som kontinuitet r ep re 
sen tere r  i de tte  arbeidet.

Forslaget om  sam m enslåing  av minister
rådssekretaria te t  og ku ltu rsekre tar ia te t  er  en 
sak som jeg  ikke vil k om m ente re  føt det fo re
ligger reaksjoner fra de som  dette  hører  inn 
under,  nemlig ministersiden.

Det e r  viktig til slutt å und ers trek e  det ko 
miteen sjøl så s terkt und ers trek er ,  nemlig at 
det er  de samlede vurderinger  og begrun
nelser som m å være grunnlaget for det videre 
arbeid.

Det er et signal til alle oss som skal arbeide 
videre med saken om ikke å hefte oss i e n 
keltspørsmål. ikke glemme de samlede vur
deringer og ikke falle for fristelsen til å 
plukke ut enkeltsaker  og godta dem  uten å  ha 
en samlet plan for de t vi gjør.

Elsi Hetemäki-Olander: Herr  president! 
Redan i sitt be tänkande  ö ver  N ord iska  rådets 
Finlands delegations föregående berättelse 
konsta terade  finska u trikesu tsko tte t  att man 
bör  försöka s tärka  m inis terrådets  beslu tsfat
tande och verkställande befogenhe ter  samt 
N o rd iska  råde ts  ve rksam het i fråga om  initia
tiv, rådgivning och uppföljning. I år säger 
utskotte t  så här: I de tta  be tänkande  som är av 
central be tydelse  med tanke på u tvecklandet 
av det nordiska sam arbe te t  i f ramtiden före
slog kom m ittén  bland annat  att N o rd iska  rå 
dets  och N o rd iska  m inis terråde ts  ställning i 
det nordiska sam arbe te t  fö rstä rkes  och sam 
arbe tsm in istrarna  ges tillräckliga koordine- 
ringsfullmakter. Vidare bör  beslu tanderätt  
överföras  från adm inistra tiva till politiska o r 
gan. Enligt u tr ikesu tskotte ts  mening un d er
strök kom m ittén  alldeles riktigt vikten av att 
beredningen och uppföljningen på det natio
nella planet förbättras .

Tiden har  varit knapp  för delegationen att 
djupgående dryfta den här saken .  Vi skall 
göra det und er  mars m ånad . Vi har  förstå tt ,  
att då ju r id iska  u tsko tte t  samlas den 29 mars 
måste de legationerna  redan ha något slags 
uppfattning om  saken, så att m edlem m arna
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kan ge sina råd till rep resen tan te rna  i ju r id is 
ka u tskotte t .  Jag för min del vill påpeka  några 
särskilda ställen i be tänkandet ,  som redan 
har diskute ra ts  i Finland. Jag vill inte säga att 
vi har  tagit s tåndpunkt.  T vär tom , inom de le
gationen har vi försökt att inte göra färdiga 
s tåndpunkte r ,  utan fältet är  så  att säga öppet,  
men frågorna har ställts.

Det har t. ex. sagts att  en  kraftig centralise
ring av sam arbe te t  till vardera  partens  mest 
centra la  organ kan innebära ökad adm inis tra
tiv effekt, men den behöver  inte nödvändigt
vis inom N o rd iska  råde t  b e tyda  u tökade möj
ligheter att  u töva  inflytande för de nationella 
delegationernas och deras  m edlem m ars  vid
kom m ande,  även om kom m ittén  nog lyfter 
fram dessa  värden.

Jag för min del ä r  också  rädd att tyngd
punkten  i sam arbe te t  ytterligare förskjuts till 
regeringssidan. Den har liksom bä ttre  m aski
neri för ändam åle t ,  vilket vi som parlam en
tariska m edlem m ar i N o rd iska  rådet inte kan 
vara tillfreds med. Säkert kan en del uppnås 
genom intensifierade k o n tak te r  mellan de 
nordiska rådsdelegationernas  sekretaria t  och 
regeringarnas stä llföreträdarkontor,  om vi får 
ett  sådant.

Och sedan några andra  frågor. H ä r  under 
sessionen har  man faktiskt redan praktiserat  
några förslag. Vi har  kunnat förkorta  talarti- 
den till 7 minuter  och för några få till 15 
minuter. Det tycker  jag  har varit en bra och 
konkret åtgärd. M en jag  beklagar det,  att fast 
presidiet vände sig till ministerrådet för att 
å s tadk om m a ett f rågesystem  också  mellan 
sessionerna,  som skulle ha varit av be tydel
se. ville ministerrådet inte gå med på det.  så 
som presidiet hade velat. Det skulle alltså 
b e tyda  att de frågor som vi nu har gjort och 
hört på kanske inte skulle va ra  så m ånga un
der  själva sessionen men i stället skulle göra 
den stora publiken uppm ärksam m ad  på nor
diskt sam arbe te  också  und er  året ,  då det allt
så då och då skulle dyka upp viktiga nordiska 
angelägenheter.  Jag  vill påpeka  att man ännu 
en gång borde fundera  på den här saken.

G uttorm  Hansen talade redan om parti
grupperingarnas betydelse och jag  anser ,  att 
den klara partigrupperingen, som för första 
gången har kommit klart till synes vid årets 
session har  gett  spänning och liv åt sessionen 
och vi kan fortsä tta  vidare med det här. Men 
jag  vill påpeka att ett sådant gränsland som

t. ex. Finland är, har  alltid oc k så  sina natio
nella angelägenheter  att f ram häva och det 
kan vara vissa pu n k te r  dä r  de nationella syn
pun kterna  överstiger  det partipolitiska. Man 
kan alltså inte vara helt logisk i de t av seen 
det.

Och u tsko ttens  storlek. Det skall också  
funderas över,  huru arbe te t  kom m er  att för
anstaltas, därför  att kultu ru tsko tte t  och  ek o 
nom iutskotte t  har ef ter  att  de ha r  fått nya 
m edlem m ar blivit enorm a. De är nästan 
omöjliga att a rbe ta  i. Det skall man alltså litet 
fundera  på och fundera  huruv ida  man möjli
gen kan inrätta  a rbe tsu tsko tt  m en samtidigt 
ta hänsyn till att m ed lem m arna  i hela u tsk o t
tet m åste  få reda på sakerna.

Sedan är det förstås den viktiga frågan: 
Vem skall göra vad eller skall det vara  presi- 
d iesekre tar iatet  eller sekreterarkollegie t  som 
skall bes täm m a över  sakerna .  Då jag  som 
parlam entariker  och långvarig p res iden t i den 
finska delegationen tän ker  på den här  saken, 
an ser  jag  att det är viktigast att man skulle få 
m era smidighet i a rbe te t ,  att man skulle få 
mera tillit till va randra  och att a rbe te t  inte 
bara skulle gå från den ena sekre te ra rens  
bord  till en annans  utan  att parlam entarikerna  
verkligen kunde säga sitt om sakerna .  Men 
det kom m er säkert  att  d isku te ras  m era  om 
den saken.

Till de svåras te  frågorna i sam band med 
den fortsa tta  behandlingen av förslagen hör 
utan tvivel kom m itténs  förslag om en sam 
manslagning av kultu rbudgeten  och den all
m änna budgeten  och även av k u ltu rsek re ta 
riatet i K ö penham n och det allm änna sekre ta 
riatet i Oslo. En centralisering för utan tvivel 
med sig vissa fördelar ur  he lhetens synpunkt 
organisatoriskt sett. Samtidigt ef ter lyser  man 
emellertid garantier  för att ku ltu rsam arbete ts  
utvecklingsmöjligheter i framtiden å tm insto 
ne inte kom m er att försäm ras .  Det har  man 
inte sett till i kom m ittébe tänkande t  och det är 
det som jag  är  mest rädd för. K om m ittén  
förutsätter  nog själv att denna fråga kräver  
tilläggsutredningar. M an har inte t. ex. alls 
kommit fram med tanken  att då  kunde alltid 
den m otsvarande m inisteriegruppen ta hand 
om sina egna medel.  Nu gör man ba ra  en 
gem ensam  budget. Man kunde tän ka  sig att 
ha ansvariga ministrar  för fördelningen utav 
det.

H är  har  jag  tagit upp några saker ,  men en
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sida som inte egentligen har kom mit fram så 
bra är  informationsplaneringen. Det är  klart 
att den måste förenklas. Samtidigt be tonar 
kom mittén att  det b ö r  finnas politiskt ansva r  
för inform ationsarbetet  också  i fortsä ttn ing
en. Kom m itténs  förslag innebär att presidiet i 
framtiden skulle ha ett särskilt ansva r  för in
form ationsverksam heten ,  men det sägs inte 
på vilket sätt det skulle ske. E fte rsom  infor
m ationsarbete ts  organisation inte närmare 
har granskats  alls av kom m ittéer,  bör man 
därför  i den fortsa tta  beredningen fästa sä r
skild uppm ärksam h et ju s t  vid denna fråga.

Jag vill i de tta  sam m anhang hänvisa till 
ku ltu ru tsko ttets  be tänkande ö ver  Nord iska  
ministerrådets  berä tte lse  rörande det nord is
ka sam arbetet .  U tskotte t  kon sta te ra r  att  den 
nuvarande organ isa toriska uppbyggnaden av 
inform ationsarbete  innebär splittring av såväl 
ekonom iska  som personella resurser.  En 
splittring, som även påverkar  arbe te ts  effek
tivitet. U tskotte t  an ser  därför  att man bör 
sträva till ökad sam ordning av inform ations
insatserna såväl på nordiskt som på nationellt 
plan. Härför  talar enligt ku ltu ru tsko tte t  inte 
minst det faktum , att nordiskt sam arbete  
bland den stora  allm änheten uppfa ttas  som 
nordiskt sam arbe te  obero ende  av det organ, 
som driver  detta.

F ö r  min del vill jag  tillägga, att man vid 
denna sam ordning av arbe te t  även bör få en 
organisation som på lika villkor fyller de t an 
språk så  väl den parlam entariska  sidan som 
regeringssidan ställer på inform ationsverk
sam heten. Ökad sam ordning på nordiskt plan 
ställer även ökade krav på sam ordningen av 
Nord iska  rådets  och ministerrådets  informa
tion på nationellt plan. För  att en sam ordnad 
in form ationsverksam het skall kunna genom 
föras behöver  vi på nationellt plan nordiska 
inform ationsenhe ter  med större resu rse r  än 
man för nä rva rande  i allm änhet har  i de en 
skilda länderna. Det behövs också  därför  att 
den s tora  a llm änheten och till och  med pres
sen — som vi har glädjen att  ha här  med oss — 
har felaktiga uppfa ttn ingar  om de steg som vi 
faktiskt har gjort inom årens lopp i vårt  a rb e 
te som är  av stor be tydelse  och kom m er o ck 
så i fortsättningen att vara.

Gudrun Helgadöttir: N å r  vi snakker  ta le
tid. så har jeg  et forslag at fremlægge.

Det er  for os, som hele tiden ud tryk ker  os

på et frem m ed sprog, sådan, at det tager sim
pelt hen længere tid at være intelligent på 
uden landsk , o g je g  synes bestem t,  at vi skulle 
have et minut længere hver  gang.

Lennart Andersson: H err  president! Tidi
gare talare har redan konsta tera t  att  femman- 
nakom m ittén  gjort ett  m ycket förtjänstfullt 
arbete. Däri kan jag  instämm a. R apporten  är 
en bra u tgångspunkt för d iskussioner om de 
reform er som är  nödvändiga för att effektivi
sera det nordiska sam arbe te t .  Den social
dem okratiska  partigruppen i N ord iska  rådet 
har uttalat att  förberede lse r  för beslut med 
anledning av kom m itténs  förslag bör inledas 
utan onödigt dröjsmål. Presidiets och ju rid is
ka u tsko tte ts  fo r tsa t ta  arbe te  bör därför be 
drivas med sikte på att rådets  33:e session 
skall kunna beslu ta  i alla de olika delfrågorna.

I fem m annakom m itténs  rapport är  en av 
huv udpu nk terna  förslaget om att presidiets 
ställning skall stärkas. Jag har  ingen svårighet 
att se motiven för detta. Inte desto  mindre 
inger förslaget vissa betänkligheter.

K om m ittén  säger:
” Et slikt an sva r  foru tse t ter  at presidiet har 

myndighet til å ta flere og m er om fattende 
beslutn inger enn hittil. Det foru tse t ter  også 
en bedre politisk avklaring før beslutninger 
treffes .”

För  att leva upp till denna am bition föreslår 
kom m ittén  att supplean terna  regelmässig t 
skall delta i presidiets möten. M en de får ett 
mycket begränsat inflytande genom att de e n 
dast ges yttrande- och förslagsrätt -  dock 
inte rösträtt.

Jag vill fästa rådets  upp m ärksam h et på att 
vi under långa tider haft -  och för nä rva ran 
de har -  en dålig ö v e renss täm m else  mellan 
den partipolitiska sam m ansättn ingen  i å ena 
sidan presidiet och å andra  sidan rådsförsam 
lingen.

I nuläget ä r  de t soc ia ldem okra terna  som är 
s tarkt m issgynnade av rådande ordning. 
Även ett m otsatt  förhållande är  lika felaktigt.  
Därför an ser  jag  att de t ta  är en stor  principiell 
fråga, som  det är  angeläget att kom m a till 
rä t ta  med.

Vi vill från socialdem okratisk t håll un d er
stryka  be tydelsen av att man i ökad  u ts t räck 
ning kan upprä tthålla  den partipolitiska ba 
lansen i presidiet. Det kan tänkas  innebära  att
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man behöver  b ry ta  de traditionella m önstren  
för val till de ledande posterna.

Kanske ä r  det en framkomlig väg att öka 
an talet  pres id iem edleam m ar från föreslagna 
fem till tio och att endast  utse personliga 
supplean ter  för dessa. En sådan modell borde 
i vart fall kunna prövas  under  frågans for tsa t
ta  behandling.

Låt mig säga klart ut,  a tt  en förstärk t ställ
ning för presidiet svårligen kan accepte ras,  
om det inte finns vilja att  ens försöka lösa det 
problem jag  här  påtalat.

En annan av huv udpu nk terna  i förslaget 
gäller budgetkom m ittén .  Den föreslås få en 
an norlunda sam m ansättn ing och bli ett ko m 
binerat budget- och kontro llutskott .  Tanken 
är  riktig. I kom m itténs  rapport  saknas em el
lertid en diskussion och förslag om hur det 
nya u tskotte t  i praktiken  skall kunna fullgöra 
en kon tro l lerande /reviderande uppgift. Det 
kan gälla m otsvarigheten till vad vi i Sverige 
kallar förvaltningsrevision, eller det kan gälla 
revisionen av projekt,  till vilka medel anvisas 
över  budgeten. H är  behövs  en klarare fixerad 
ansvars- och uppgiftsfördelning mellan bud- 
get- och kontro llkom m ittén ,  råde ts  övriga u t 
skott och slutligen de nationella m yndigheter,  
som fullgör vissa revis ionsuppgifter inom rå
det och dess olika organ. Jag utesluter  heller 
inte att u tsko tte t  kan kom m a att behöva  vissa 
personella resu rse r  för att kunna fullgöra sin 
del i denna process .  Det bör, fö ru tsä t ter  jag. 
bli en av de viktigare uppgifterna för juridiska 
utskotte t  att i den fortsa tta  handläggningen 
av rapporten  pröva ju s t  denna  sida av det nya 
u tskotte ts  arbete.

En annan viktig del av rapporten  är  försla
get om att lägga sam m an kulturbudgeten och 
den allm änna budgeten. Jag anser  att försla
get är väl underbyggt. En sådan sam m anslag
ning kan ha flera fördelar  i dagens situation, 
då allt fler sam arbe tsfrågor griper in i va rand
ra. Som exempel kan näm nas det omfattande 
sam arbe te  som inletts på tele-kommunika- 
tions- och ete rm ediaom rådet .

Jag ser också  gärna att den administrativa 
effektiv isering, som är  motiv för sam m an
slagningen, kom bineras  med en kraftfull sa ts
ning på de delar av kultu rsam arbete t  som 
m era direkt når  ut till b reda  befolkningsgrup
per och som kan engagera nya grupper i den 
nordiska kulturgem enskapen .

Som ytterligare motivering för och förtydli

gande av min uppfattning vill jag  ba ra  kort 
hänvisa till dels vad som sägs i Oslosessio- 
nens rekom m endation  (nr 10/1983), dels vad 
ministerrådets  rådgivande kom mitté  anför  i 
sin i decem ber  1983 an tagna långtidsplan.

På sam m a sätt som jag  accep te ra r  b ud ge t
samordningen är jag  positiv till att sekre ta r ia
ten förs sam m an. N u varand e  delning f ram 
står som föga rationell.

H e rr  president!  Enligt min uppfattning är 
det nödvändigt att  i det fo r tsa t ta  berednings
arbe te t  ta upp en viktig fråga, som inte be 
rörts i utredningen. Det gäller sam arbetet  
mellan rådets  olika utskott  och de olika mi
nisterråden.

Vi kan kon sta te ra  a tt  N ord iska  rådet för 
närvarande har fem u tskott ,  m edan vi har  ett 
rätt stort antal ministerråd. Detta  m atem atis 
ka faktum bekräftar  a tt  varje u tskott  redan i 
dag är  beroende av flera ministerråd. I fram ti
den blir de t ta  förhållande säkerligen ännu 
mera markant.

N ä r  vi nu står i begrepp att göra en översyn 
av rådets  arbe tsform er ,  bör  det skrivas in i 
reglementena att ett u tskott  har rätt att kalla 
till sig olika ministerråd för information och 
överläggning i de frågor som  rådet hänvisat 
till berört utskott.

Kom m ittén  föreslår att samarbetsm inist-  
rarna skall få en fö rstä rk t  roll, vilket jag  anser  
är positivt. I de t ta  avsnitt  borde skrivningar
na och rekom m endatione rn a  till regeringarna 
ha varit fastare. Med all respekt för ministrar
nas kapacitet så krävs det o ckså  vid deras 
sida personella resu rse r  för  att  ta  sig an de 
många praktiska uppgifter som hör sam arbe
tet till. De svenska er farenheterna  från senas
te året ger belägg för de t ta  och kanske kan 
tjäna som förebild.

Till sist några k om m enta re r  till ett  par  frå
gor, som har direkt anknytning till u tredning
ens förslag.

Jag an ser  att fem m annakcm m ittén  borde 
ha sagt något om de nationella sekretaria tens  
roll och resurser. H ä r  är tydligen förhållan
dena m ycket skiftande. Det är  en fråga om 
resurser  när de nationella sekre ta ria ten  skall 
gripa sig an uppgiften att följa upp och föra ut 
rådets beslut. Detta arbete  fordrar  ett om fat
tande sam arbe te  med folkrörelser,  o rganisa
tioner, näringsliv , s tudieförbund, m assm edia  
m. m.

Jag vill slutligen anm äla,  att jag  anser  det
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som en brist att  kom m ittén  inte gått vidare 
beträffande part isam arbete ts  ökade roll. Men 
till förutsättn ingarna för de t ta  får  jag  an led
ning å te rk om m a i annat  sam m anhang , ev en 
tuellt genom ett medlemsförslag.

Buttedahl: Innledningsvis vil jeg  gi uttrykk 
for at jeg  synes F em m ann sko m iteen ,  eller 
Benkow-kom iteen som vi ø nsker  å kalle den i 
Norge, har gitt en bred og solid analyse av 
arbeidsform ene innen det nordiske sam arbe i
det. Det er  posit ivt at vi får anledning til 
fordomsfritt  å  kunne d iskute re enkelthe tene 
ved dette  sam arbeidet.  Vi er  alle opp ta tt  av at 
Nord isk  Råds o rganer  m å aktualiseres  og ef
fektiviseres.

Jeg er  enig i at parlam entarikernes  og mi
nistrenes innflytelse over  det nordiske sam ar
beidet m å forste rkes  i forhold til em betsm enn  
og t jenestem enn. Jeg vil imidlertid und e r
streke at arbeidet i de ulike em betsm annsko-  
miteer er av største  viktighet.  M en jeg  tror 
også at antall em betsm annsk om itee r  bør  re 
duseres.  I dag e r  næ rm ere  20 kom iteer  i a r 
beid. L ikeledes b ø r  disse kom itéene bestå  av 
færre m edlem m er.  M en disse m edlem m er bør 
være sentrale personer  i hvert  enkelt land.

Sam arbeidsm inistrenes  stilling må styrkes. 
Jeg synes,  i likhet med kom iteen , at dette 
best kan skje ved at hver  enkelt samarbeids- 
minister får en fast s tedfor treder  på  heltid.

Det er vel en kjensgjerning at arbeidet med 
nordiske spørsm ål ofte kom m er langt ned på 
sakslistene både i angjeldende depar tem ent,  i 
regjeringen og i nasjonalforsamlingen. Men 
dette kan e t te r  mitt syn lett endres  ved at det 
nå skal prioriteres en styrking av sam arbe ids
ministrenes stilling.

Det bør und ers trek es  hvor  viktig det e r  at 
de nordiske land deba tte re r  nordiske saker  i 
sin egen nasjonalforsamling. Det øker  de e n 
kelte partienes interesse for nordiske spørs 
mål. I Norge har vi hvert år  en debatt  over  en 
stortingsmelding om  Nordisk  Råds v irksom 
het det siste år. Denne deba tten  e r  alltid en 
fin opptakt for vår  delegasjon -  ja ,  for hele 
Stortinget -  til sesjonssamlingene. Mange av 
de aktuelle nordiske spørsm ålene blir her d e 
ba tter t  slik at delegasjonen vet om  S tortin
gets holdning til de fleste saker  rådet skal 
fatte vedtak om. Dette er  en styrke både for 
de legatene, for pa rtigruppene og for delega
sjonen som helhet.

N ord isk  Råds arbeid b asere r  seg formelt  og 
tradisjonelt på de nasjonale delegasjonene. 
Begrepene parti og part igrupper har  kom met 
inn først i den senere tid.

Jeg synes det er riktig at N ord isk  Råd nå er 
vitalisert g jennom  en s terkere  parti- og grup
pepolitisering. Det b idrar  til at arbeidet gis en 
større spenst og virkelighet. Men det er  av 
sto r  viktighet at en hele t iden avbalanserer  
partipolitiseringen mot bevaringen av de na 
sjonale interesser. Dette  er  en vanskelig gren
seoppgang, men den hører  med i helhetsbil
det.

Skal partigruppene fungere tilfredssti l
lende, b ø r  de få bedre  arbeidsvilkår.  Ikke 
minst vil jeg  f rem heve at de medarbeidere 
som gruppene må ha  for å fungere som 
gruppe, må gis en naturlig plass i samarbeids- 
apparate t .  På den m åten kan gruppene få et 
fastere organisa torisk grunnlag å  arbeide på.

En sentral rolle i de t partipolitiske arbeidet 
utføres av de nasjonale pa rtisekretærene .  Jeg 
synes at disse m å få mulighet til å kunne delta 
offisielt på  rådsses jonene .  Jeg vet at det er 
innvendinger mot å  øke  antall pe rsoner  til 
sesjonene,  men samtidig bør  en tenke over at 
b l .a .  sakkyndige kan anm elde seg uten inn
skrenkn ingen  D erfor ber  jeg  om  at det vur
deres  nøye om ikke de enkelte  partienes ge
nera lsekre tæ rer  bør  være med ved sesjonen.

B enkow-kom iteens  innstilling inneholder 
en rekke forslag til forbedringer  av v irksom 
heten i Nord isk  Råds organer. Jeg får ikke tid 
til å  gå inn på flere en ke ltpu nk ter  nå, men jeg  
synes forslagene er  så konstruktive at Mini
s terrådet og Presidiet har  et godt utgangs
punkt for videre debatt .  Forhåpentligvis  vil 
de tte  føre til en betydelig vitalisering av det 
nordiske sam arbe idet og gi sam arbe idet enda 
større kraft og tyngde -  eller som vi ofte sier 
i Norge,  gi sam arbeidet en ny giv.

Marjatta Väänänen: H e rr  president!  Det 
är alltid nyttigt att  begrunda det nordiska 
sam arbe te ts  verksam hets form er .  I själva ver
ket kunde det vara  till fördel a tt  införa denna 
punkt på föredragningslistan i alla sessioner. 
Till den grad viktig är  vår  uppgift, nämligen 
att u tforma de politiska och adm inistra tiva 
ram arna  för det nordiska  sam arbe te t ,  vars 
ändamålsenlighet beror  av hur väl sam arbe te t  
lyckas, vilka resulta t  som kan uppnås  och hur
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m ycket  s töd m edborgarna ,  utgående från de t
ta, ger det nordiska sam arbetet .  O ckså  jag 
an ser  att den ledande grundtanken här skall 
vara att N ord iska  rådet först och främst är 
och förblir de nordiska parlam entarikernas  
gem ensam m a forum. Då de partipolitiska 
grupperingarna nu är  ett  faktum m åste  de 
nationella in tressena  dock gå före de pa rt ipo
litiska. Då vi nu dessu tom  börjar  behandla 
detta  förslag i våra nationella delegationer är 
det skäl att  kom m a ihåg att de t inte enbart  är 
fråga om ett paket som måste godkännas  som 
en helhet.

Ett av de viktigaste  ärenden , som upptagits 
i rapporten ,  ä r  frågan om upplösande t  av det 
nordiska ku ltu rsam arbete t  i dess nuvarande, 
av ta lsbaserade  form, frågan om nedläggandet 
av kultu rsekre taria te t  i K ö penh am n och dess 
förening med sekretaria tet  i Oslo samt den 
a llm änna nordiska budgeten,  som fastställs 
av sam arbe tsm in istra rna  och deras ställföre
trädare.

D essa  förslag, som onekligen kom m er att 
inverka djupgående på sam arbe te t ,  har  moti
vera ts  med hänvisning till behove t  av en viss 
administrativ sym m etri  och strävan att un 
derlä tta  samordningen. Vi bör  dock  fråga 
oss .  om administrativ  symmetri ä r  så v ä rde
fullt och om vi inte redan uppnått  tillräcklig 
samordning, då budgetu tsko tte t  handhar  alla 
nordiska organs budget-, löne-, skatte- och 
andra gem ensam m a frågor. D äru töver  följer, 
s tyr  och övervakar,  samt de facto  också  sam 
o rdnar  N ord iska  rådet och dess u tskott  allt 
nordiskt sam arbe te ,  både dess  form er och 
dess innehåll.

S trävan efter  den typ av geografisk och 
institutionell koncen tra tion ,  som kom mittén 
synbarligen avser ,  är enligt min mening inte 
m otiverad. En hopslagning av sekretaria ten 
k om m er med tiden att innebära att e ttdera  
sekretaria tet ,  an tingen det i Oslo eller det i 
K ö penham n, kom m er att upphöra  och inför
livas med det andra. På de t ta  sätt skulle vi gå 
miste om den fördel som lokaliseringen av 
nordiska förvaltningsorgan i olika h uv uds tä 
der  medför, med den följden att två m edel
stora förvaltn ingsenheter  ersä tts  av ett stort 
byråk ra t icen trum . Detta  skulle knappast 
m edföra några näm nvärda  inskränkningar i 
p ersona lresu rserna ,  med undantag  av det 
tekniska området.

En sammanslagning av budgete rna  skulle

m edföra en o lägenhet,  som kom m ittén  själv 
erkänner ,  nämligen att prövningen av natio
nella och nordiska projekt skulle försvåras.  
Hittills har  kultur- och undervisningsm inis t
rarna beslutat om den nordiska kultu rbudge
tens innehåll och omfattn ing efter fö rhand
lingar med N ord iska  råde ts  kulturutskott .  
Anslagen har upptagits  i de nationella budge
terna , i de vederböran de  ministeriernas hu
vudtit lar. Det nordiska ku ltu rsam arbete t  har 
varit nära förknippat med den nationella kul
turpolitiken och kom plettera t  denna, och d ä r 
med har det förverkligat kulturavtale ts  prin
ciper, enligt vilka det nordiska sam arbetet  
har som mål att med hjälp av gem ensam m a 
program , avtal och insti tutioner  främja u t
vecklingen på sådan a  om råd en ,  inom vilka 
m otsvarande resulta t  i de enskilda länderna 
skulle kräva oproportionerligt  s ta ra  ek o n o 
miska satsningar.

Kom m ittén  kon sta te ra r  att  en  dylik nat io 
nell och nordisk ansats  bör  antas på fackm i
nistrarnas gem ensam m a ansvar,  men definie
rar  inte närm are  ansvarsfördeln ingen mellan 
å ena sidan fackm inistrarna,  och å andra  si
dan sam arbe tsm inistra rna .  Detta  ger upphov 
till ständiga konflikter gällande behörighets
området.  Den rådande ten densen  tycks peka 
mot en koncen tre ring av budgetm akten  -  
och därm ed all reell makt -  till sam arb e ts 
m inistrarna på  fackm inis tra rnas  bekostnad , 
fastän Helsingfors-avtalet uttryckligen b e to 
nar det nordiska sam arbe te ts  organiska ka 
raktä r  och vikten av d irek ta  k on tak te r  mellan 
de olika förvaltn ingsgrenarna och m yndighe
terna.

Kulturavtale t  och  de organ, som  tillsatts 
med stöd därav, har  fungerat m ycket väl och 
framgångsrikt.  K u ltu rsam arbe te t  ä r  den älds
ta och längst utvecklade sam arbe tsform en i 
N o rden  och det utgör i m ånga hänseenden  en 
grund för allt annat  sam arbe te .  N o rd iska  rå 
det och  ministerrådet liksom även de natio
nella de legationerna bör noga överväga alla 
fakta, förrän de vidtar å tg ärder  för att rubba 
det nuvarande välfungerande sam arbetet .

Karin Söder: H e rr  president! Jag skall för
söka efterkom m a pres iden tens  uppm aning att 
fatta mig kort. Min s tåndpunkt fram går av det 
be tänkande som vi d isku te ra r,  ef tersom  jag 
hade privilegiet att  få til lhöra fem m annakom -
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mittén. eller Benkow kom m ittén  som jag  o ck 
så gärna vill kalla den.

Jag vill bara  klarlägga några av de utgångs
punkter  som vi hade för våra förslag. I den 
här debatten  och tidigare under sessionen har 
det gjorts utta landen som tyder  på rena miss
förstånd om våra in tentioner. Därem ot hade 
Guttorm  H ansen  uppfattat  våra intentioner 
helt korrekt,  och jag  kan i långa s tycken in
stäm m a i vad han sade.

Vår utgångspunkt var att verkligen leva 
upp till det uppdrag som vi hade: att  göra 
a rbe tsre form erna  effektiva, att  s tärka  det po
litiska innehålle t i rådets  arbe te  både på par
lam entarikersidan och på ministersidan. S ä 
kert finns det saker  och ting att invända mot i 
detaljer och kanske också  i större sam m an
hang i vårt förslag, och det måste vi självfal
let i det fortsa tta  resonem anget vara öppna 
för. Själva utgångspunkten för den helhet 
som vi har försökt skapa var emellertid att 
den skulle vara  så formad att  de politiska 
besluten skulle ha en snabb färd från förslag 
genom N ord iska  rådets  parlam entariska  för
samling till ministerråd och sedan -  och det 
är en av våra viktigaste synpu nk ter  -  upp
följning i respektive parlament.

H ä r  har  sagts att vi har  velat undergräva  de 
nationella delegationernas och sekretaria tens  
befogenheter.  Om man s tuderar  dokum ente t  
skall man finna att vi lägger m ycket s tor  vikt 
vid uppföljningen av de beslut som vi fattar 
här. Varje delegat har  som en m ycket viktig 
uppgift att se till att  ministrarna i respektive 
regering verkligen fullföljer de intentioner  om 
vilka vi har fattat beslut i den här  församling
en. Det enda sättet att  vitalisera det nordiska 
arbetet  är att  vi inte g löm m er det sista ledet, 
att föra ut våra  beslut i verkligheten.

Jag träffade en mycket erfaren nordist, 
kanske den mest erfarne av oss alla, som 
be tonade jus t  de tta  att vi tidigare alltför litet 
har tänkt på att arbe te t  måste slutföras. Vi 
kan fatta bra beslut i K ö penh am n, Reykjavik 
och Oslo, men blir beslutet inte verklighet 
har  det ingen betydelse .  Vi kan ingå ku ltu rav
tal så vackra  att man nästan  får tå rar  i 
ögonen, men blir de inte verklighet är  de inte 
m ycket värda. Det ä r  de t ta  vi ha r  velat be to 
na i vårt arbete. Vi har själva ett stort ansva r  
att fylla den formella delen av våra a rbe ts 
form er med ett reellt innehåll.  Om de tta  kan 
inte stadgas, det är fråga om intresse från de

enskilda de legaterna att fullfölja intentioner
na.

N är  vi föreslagit en sammanslagning av 
sekretaria ten  och budgeta rna  har vi mycket 
kraftigt understruk it  att det absolu t inte får 
innebär någon nedrustn ing på den kulturella 
sidan. Som sam arbe tsm in iste r  kan jag  dock 
om vittna  att gång efter  annan  och allt oftare 
-  jag  tro r  att Svante  L undkvist  kan verifiera 
det -  har vi i frågor som skall lösas gem en
samt tvis ter om hur m ycket  den ena delen av 
ministerrådet skall betala  och hur m ycket  den 
andra  skall betala. Kultur  är  all mänsklig 
verksam het ,  och det blir allt tydligare i dag. 
Vi kan inte i längden skilja det ena från det 
andra. M en låt oss slå vakt om  kulturen -  det 
är den det gäller -  och det kan man göra 
också  i ett sam m anslaget sekretaria t.

Vi har inte tagit ställning till var  sekre ta ria
tet skall ligga. Jag delar  synpunkten  att vi 
skall ha institutioner, eller sekretaria t ,  i alla 
våra huvudstäder.  Den frågan skall vi försöka 
lösa gemensamt.

N ä r  det gäller p res id iesekretar iatets  ställ
ning har vår u tgångspunkt också  varit att 
s tärka  pa rlam entarikernas  ställning. Det är 
inte fråga om en centralisering utan om att få 
en bättre  parallellställning mellan parlam en
tar ikernas inflytande genom sitt presidium 
och ministerrådet.

Jag upprepar:  De nationella de legationerna 
och deras sekretaria t  föreslår  vi skall få s tö r
re ansva r  för uppföljningen än nu. Det är  inte 
fråga om att  nedrusta  de nationella sekre ta r i
aten.

Jag lovade att fatta mig kort ,  och jag  skall 
därför  sluta med att säga att vi skall se till den 
samlade helheten. Jag hoppas  att vi i presi
diet och i alla andra  organ som skall behandla 
den här frågan skall med s to r  öpp enhe t  d isku
tera  alla de förslag som läggs fram för att den 
samlade helheten  skall bli så bra  som möjligt. 
Intentionerna skall vara att N ord iska  rådets 
arbete  skall u tvecklas till f rom m a för de nor
diska m edborgarna .

S tatsrådet Lundkvist: H err  president!
F em m ann akom m itténs  utredning fick ett 
m ycket posit ivt m ottagande av s ta tsm inis t
rarna och presidiet. Från  dessa  håll framhölls 
att be tänkandet  ger en god grund för det vi
dare arbe te t  på att u tveckla  vår  sam arbe tso r
ganisation.
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S tatsm in istrarna uppdrog åt sam arbe tsm i
nis trarna att behand la  utredningens förslag 
när  det gäller ministerrådets  verksam het  och 
förhållandet mellan rådet och ministerrådet.  
Rådet kom m er,  om utsko tte ts  förslag får dess 
s töd, att ge sam arbe tsm in istra rna  ett inten
sivt a rbe tsprogram . Det gäller att på kort tid 
gå igenom och ta ställning till ett s tort  antal 
förslag. N ågra  av dem  griper in i regeringar
nas eget arbete. Andra  förslag kräve r  ett ge
nom förande i flera e tapper ,  och det blir en 
grannlaga uppgift a tt  a rbe ta  fram den enighet 
som är  en avgörande förutsättning för att ut
redningens intentioner skall förverkligas. 
S am arbetsm in is trarna  är  helt på det klara 
med att det vidare arbe te t  skall ske i nära 
kontakt med rådets  presidium.

U tgångspunkten  för vår behandling av 
fem m annakom m itténs  utredning är  den breda 
enighet om att fö rstä rka  och vidareutveckla  
det nordiska sam arbe te t ,  som kommit till u t 
tryck und er  denna  session. Vi har  också  upp
fattat en gem ensam  vilja att effektivisera och 
förstä rka ins trum enten  för sam arbe te t ,  själv
fallet utan att försvaga det parlam entariska 
inflytandet.  Vi har  i N o rd en  strävat ef ter  att 
undvika en om fattande byråkratisering av 
våra sam arbetsorgan. Den nordiska adm ini
strationen är liten — jäm fört  både med andra 
internationella organ och med adm inistra tio
nen i våra hemländer. I våra gem ensam m a 
sekretariat  a rbe ta r  mindre än 150 personer. 
Det är  på många sätt en fördel. I stället funge
rar  vi i hög grad genom samordning av natio
nell expertis.

Det viktiga nu är  att skapa en mer rationell 
beslu tsprocess .  D etta  bör ske bl. a. genom  att 
vi skapar en klarare ansvarsfördeln ing i de 
nordiska uppgifterna, en starkare ställning 
för det nordiska sam arbe te t  i den nationella 
beslu tsprocessen ,  väl fungerande kon tak te r  
mellan ministerrådet och rådet och ett inten
sivare samspel mellan de officiella organen, 
in tresseorganisa tioner  och folkrörelser.

Med detta  som utgångspunkt hoppas sam 
arbetsm in istrarna ,  på vilkas vägnar jag  nu har 
talat, kunna redovisa ett gott a rbe tsresulta t  
den I septem ber.

Jag vill tillfoga några personliga syn 
punkter ,  först med anledning av att  Elsi He- 
tem äki-O lander var  litet besviken över att vi 
inte hade stannat för att ge m edlem m ar möj
lighet att ställa skriftliga frågor mellan ses

sionerna och få dem  skriftligt besva rade .  Vi 
har när vi d iskutera t  de tta  sagt att de t som är 
viktigt är  att vi verkligen kan förankra  det 
nordiska sam arbe te t  i våra parlam ent.  Vi tyc
ker att det skulle vara  fel att från parlam enten 
lyfta bort debatten  om de frågor som bör 
diskuteras.

Vi tycker  att det är  naturligare att man i 
stället har möjlighet att  mellan sessionerna 
ställa frågor till s am arbe tsm in istra rna  i parla
menten och att de i sin tur  får fördela  b e sv a 
randet på de fackm inis trar  som har uppgiften 
att handlägga de frågor som det kan gälla. Vi 
tro r  att det kan vara  en väl så  god väg att  på  
de t ta  sätt  få till s tånd både en förankring i 
parlam enten och dessu tom  en sådan publici
tet kring det nordiska  sam arbe te t  som  vi o c k 
så önskar.

Jag vill till slut helt kort,  e f tersom  tiden är 
knapp, personligen instäm m a med Karin S ö
de r  när det gäller kulturfrågornas ställning i 
Nord iska  rådet för det fall att vi skulle välja 
den här  föreslagna lösningen. Jag ä r  ö v e r ty 
gad om att kulturfrågorna icke kom m er att 
förlora på denna  lösning.

Meddelande
Det m eddelades ,  att  minister Taxell intagit 

sin plats i rådet.

Lipponen: Herr  president!  Förs t  ett  par  all
m änna anmärkningar. I u tskottsa rbe te t  borde 
man så långt som möjligt behandla be tän k an 
det som helhet och inte låta olika specialin
tressen  riva sönder den grundläggande linjen 
i be tänkandet:  be tonan de t  av parlam entari
kernas an svar  och deras  förutsättn ingar  att 
fatta  politiska beslut,  förenklandet av a rb e ts 
form erna och större  sam ordning av olika ak 
tiviteter. H ä r  finns tydligen r isker för att cen- 
trifugala krafter i fortsättningen kan behärska  
behandlingen.

Ett  av de svåraste  p roblem en i vårt arbete 
är i vilken grad de nordiska parlam entari
kerna i praktiken kan ägna sig åt nordiska 
frågor, då man hela tiden bör  ge prioritet åt 
inhemska problem. Den s tora  allm änheten 
uppskattar  kanske inte det nordiska arbe te t  
så väldigt högt, och m ånga inser inte att det 
oftast gäller att kom plet te ra  och ge impulser 
till det inhem ska sociala , kulturella och ek o 
nomiska reform arbetet .
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Bördan blir särskilt s tor  för presidiets m ed
lemmar.

Ökningen av resurserna  för partigrupperna 
kan bidra till att  parlam entarikerna  får bättre 
förutsättningar att förbereda sig för rådsa rb e 
tet. En ytterligare institutionalisering av pa r
t igrupperna bör  dock inte öka  den polarise
ring mellan partierna som redan har gått  långt 
nog här. Vi är  ju  främst rep resen tan te r  för 
våra respektive länder.

Sedan vill jag  i egenskap av avgående o rd 
förande i inform ationskom m ittén  ko m m en te 
ra inform ationsverksam heten. Fem m anna- 
kom m ittén  har i sitt be tänkande konsta terat  
att det behövs m era k un sk aper  om  det nor
diska sam arbe te t  både bland de politiskt ak 
tiva och den stora  allm änheten. Kom m ittén 
anser  att de politiska beslu tsfa ttarna  borde 
be räkna det allm änna behovet  av information 
och dess målsättningar,  varvid de talju tform 
ningen är en teknisk fråga inom ramen för 
dessa givna linjer. Därför an ser  kom mittén 
att planeringen av inform ationsverksam heten  
kan förenklas och föreslår  att  den nuvarande 
in form ationskom m ittén  läggs ner och att d e s 
sa uppgifter överförs  till presidiet,  dock med 
den reservat ionen att N ord isk  K ontakt- t id
skriften även i fortsä ttningen skall ha ett re
daktionsråd.

Inform ationskom m ittén  förde vid sitt möte 
i januari  en inledande diskussion om fem m an
nakom m itténs  förslag. Inform ationskom m it
tén avger senare sitt u tlå tande om be tän ka n 
det men jag  framför redan i de t ta  skede för 
min del några kom m enta re r  om kom m itténs 
förslag.

Både in form ationskom m ittén  och femman- 
nakom m ittén  poängtera r  att inform ations
verksam heten  även i fortsä ttningen bör ha en 
politisk ledning. Om man ta r  förslagen i be
tänkandet  till u tgångspunkt kan den parla
mentariska ledningen för inform ationsverk
sam heten förstärkas  t. ex. så att en medlem i 
presidiet skulle ta  ett speciellt an sva r  för in- 
form ationsärendena.

Fem m ann akom m ittén  und ers tryker  också  
att in form ationsverksam heten  ä r  en ge m en
sam sak både för parlam entariker  och  rege
ringar. I be tänkandet  granskas dock inte när
mare in form ationsverksam hetens  o rganisa
tion i N o rd iska  råde t  eller i ministerrådet.  I 
be tänkandet  sägs dock att koordineringen 
sker  så att presidiet och sam arbe tsm in is tra r

na delvis beslutar  om  budgeten  och god kän
ner  linjerna för den gem ensam m a informa
tionsverksam heten .

Det kan frågas om de tta  är  tillräckligt, om 
vi s trävar  till en längregående enhetlighet i 
in form ationsverksam heten .  Inom rådet 
gjordes i mitten av 1970-talet en utredning 
närm ast  om innehållet i in form ationsverk
sam heten  och innehållet har  ständigt följts 
upp i inform ationskom m ittén .  K oordinering
en av ve rksam heten  har dä rem ot inte n ä rm a
re utretts .

In form ationsverksam hetens  nuvarande o r 
ganisa toriska system  innebär splittrade ek o 
nom iska och personella resu rse r  och inverkar  
på arbe tsresu l ta ten .  Alla nordiska sekretaria t 
har någorlunda inform ationsresurser .  N a t io 
nellt finns det s tora  skillnader i ve rk sam h e
ten, vid ministerrådets  sida finns det t. ex. 
inte nationell inform ationspersonal och e n 
dast två  av råde ts  na tionella sekretaria t  har  
inform ationsresurser .  I diskussionen om in
form ation sverksam he tens  organisation måste 
man o ckså  fästa u pp m ärksam h et  vid att även 
den stora  a l lm änheten är  in tresserad  av hur 
det nordiska sam arbe te t  fungerar. Fö r  dess 
v idkom m ande är de t inte och får  inte heller 
vara  avgörande, i vilket av  råde ts  organ detta 
arbete  görs. Vid behandlingen av fem m anna
kom m itténs  be tänkande  bör  m an enligt min 
uppfattning därför  noga u tred a  koord inering
en av in form ationsverksam heten  både på det 
nordiska och nationella planet.

Palm: H err  president! Mitt  inlägg be trä f
fande fem m annakom m itténs  rapport  kan bli 
mycket kort efter att  inform ationskom m it
téns förre ordförande Paavo  L ippanen  nu 
haft ordet.

En förändring på de t ta  om råd e  te r  sig n a 
turlig för den som und er  m ånga år varit leda
mot i inform ationskom m ittén .

Inform ationsresurserna  ä r  splittrade m el
lan ministerrådet i Oslo. ku l tu rsek re tar ia te t  i 
K ö penh am n och pres id iesekre taria te t  i 
S tockholm . N ä r  effekterna av denna  splitt
ring vid många tillfällen u tveckla t sig till ett 
onödigt revir tänkande på t jänstem annanivå  
har  behovet  av sam ordning upplevts  m ycket  
påtagligt.

In form ationskom m itténs  parlam entariskt 
u tsedda ledam öte r  har  vid flera tillfällen
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tvingats uppehålla sig vid dessa  problem, och 
för att ås tadk om m a en effektiv samordning 
föreslår därför  fem m annakom m ittén  nu att 
presidiet i fortsättningen öv e r ta r  ansvare t för 
informationsfrågorna.

U tö ver  de synpu nk ter  som Paavo Lip- 
ponen utvecklat vill jag  för min del framhålla 
be tydelsen av att om rådet kom m er att  ö v e r 
föra dessa  uppgifter till presiden t blir det nöd
vändigt för dessa s tarkt politiskt engagerade 
pe rsoner  som finns i presidiet att  reservera  
tillräckligt med tid och intresse också  för de 
många detaljmässiga uppgifter som utgör d e 
lar i inform ationsverksam heten .  Sker inte 
detta, r iskerar  inform ationsverksam heten  att 
bli en renodlad t jänstem annaangelägenhet.  
Och en sådan utveckling vill vi naturligtvis 
inte ha.

Enligt min mening innebär därför  den före
slagna förändringen att p res id ieledam öterna 
tvingas ägna stor  om sorg åt att  ange de över
gripande målen och därefte r  d ra  upp riktlin
je rn a  för informationsaktivite terna. Lika 
självklart blir det också  presidiets sak att u t 
värdera  hur de uppställda målen infriats.

Kort sagt -  det är presidiet som reellt skall 
ta det fulla och övergripande ansvare t ,  m e
dan tjänstem ännen får stå för genomförandet 
av framlagda planer och projekt.  Vi vill na
turligtvis inte uppleva att det parlam entariska 
inflytandet kom m er att minska som ett resul
tat av den föreslagna förändringen. Mot den 
bakgrunden tror jag  att det kan bli nödvändigt 
att om något år  i särskild ordning se ö ve r  hur 
in form ationsverksam heten med dess nya 
uppläggning fungerat.

I de tta  sam m anhang vill jag  också  säga 
några ord om handhavandet  av tidskriften 
Nord isk  K ontak t ,  d ä r  jag  har  en annan m e
ning än den som fem m annakom m ittén  ger u t
tryck åt.

Jag har tillhört t idskriftens redak tionskom 
mitté sedan 1968 och har funnit att den nuva
rande ordningen beträffande redaktionskom 
mitténs sam m ansättn ing fungerat mycket 
bra.

Tidskriften har  som bekant sedan begyn
nelsen för snart 30 år sedan redigerats av 
m ycket kvalificerade och omdömesgilla poli
tiska journa lis te r  från de fem m edlem slän
derna.

För  att upprä tthålla en fullständig politisk 
balans -  som ingen vid något tillfälle ifråga

satt -  har  redaktionskom m ittén  bestå t t  av tio 
personer,  som ansvara t för tidskriften. Det 
be tyder  att varje land rep resen te ras  av två 
ledam öter  från de polit iska huvudrik tn ingar
na i de olika länderna. D etta  sys tem  har  fun
gerat oklanderligt,  och såväl uppslag och syn
punkter  som eventuella  klagomål har  alltid 
kunnat framföras genom dessa  parlam en ta ri
ker. På de t ta  sätt har  tidskriften haft en helt 
unik karaktär.  Vi har också  fått m ånga bevis 
på att den genom  sin objektiva, redovisande 
nyhetsförm edling från de fem ländernas  p a r 
lament varit m ycket uppskattad  i pa rlam en
ten, i depar tem en t,  hos myndigheter ,  tid
ningsredaktioner  och undervisningsansta lte r,  
som efterfrågar en rak faktaredovisning.

Jag vet också  att Nord isk  K ontak ts  red ak 
tö rer  har satt  värde på att vid de å te rk o m 
m ande överläggningarna med parlam en ta ri
kerna i kom mittén kunnat tillföras nya impul
ser  i sitt arbete.

N u  föreslår  fem m annakom m ittén  att  den 
ordning som hittills varit gällande skall än d 
ras, så att redak tionskom m ittén  m inskas till 
hälften och således skulle bestå  av fem perso 
ner. Dessa personer  skulle u tnäm nas  av p re
sidiet efter förslag av de nationella de legatio
nerna.

H err  president!  M ed hänvisning till de m o t
sättningar som ibland kom m er till u ttryck  be
träffande den politiska sam m ansättn ingen  i 
rådets  olika organ an ser  jag  att femmanna- 
kom m itténs förslag på denna punkt bör  avvi
sas. Det är onödigt att ham na i sådan a  d iskus
sioner, och när det gäller sam m ansättn ingen 
av redaktionskom m ittén  för en tidskrift av 
detta  slag vore det olyckligt.

Den nuvarande ordningen beträffande re
daktionskom m itténs  sam m ansättn ing  -  som 
tillämpats i snart 30 å r  -  innebär klar politisk 
balans, oavse tt  hur  valen faller ut till de olika 
parlamenten vid olika tillfällen. Detta  har 
fungerat på ett  korrekt  sätt. D ärför  ä r  en än d 
ring av de nuvarande pr inciperna olämplig. 
Jag anser  nämligen att t idskriftens do k u m en 
tära karaktär  inte i något sam m anhang  skall 
behöva ifrågasättas. Därför föreslår jag  att 
redaktionskom m ittén  även fortsättningsvis  
bör rekryteras  enligt nuvarande grunder.

Nyhage: H err  president! 1 sitt be tänkande 
angående m edlemsforslaget om arbetsför-
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m erna i det nordiska sam arbe te t  utta lar  ju r i 
diska u tskotte t  sin tillfredsställelse över  det 
arbete som fem m annakom m ittén  utfört. Det 
finns enligt min mening anledning att här y t
terligare understryka  detta .  Det ä r  ett g rund
ligt och väl genom arbe ta t  material som före
ligger och som u tm y nnar  i en rad förslag om 
åtgärder.

F em m annakom m itténs  rapport utgör en 
god grund för det fortsa tta  arbe te t ,  i vilket 
den givna am bitionen skall vara att än mer 
stärka, förbättra  och  intensifiera det nordiska 
sam arbetet .  Kom m ittén  s tår  enhällig bakom 
rapporten ,  vilket jag  be trak ta r  som en styrka.

Vi har i ju r id iska  u tskotte t  klart m arkerat 
att u tskotte t  i nuläget inte har tagit ställning 
till förslagen från fem m annakom m ittén .  D e t
ta är enligt min uppfattning en naturlig och 
konsekvent markering med hänsyn till den 
roll u tskotte t  skall spela i den fortsa tta  h and
läggningen av ärendet.  Viktigt är emellertid 
att vi nu så snabbt som möjligt från skilda håll 
erhåller synpunter  och förslag som vi kan 
diskutera  och väga in i arbetet  med att å s tad 
kom m a ett så fullödigt sam arbe tsp rogram  
som möjligt.

Dagens debatt  är  naturligtvis av s tor b e ty 
delse i de t ta  sam m anhang, och jag  no te ra r  att 
ett antal konstruk tiva  och in tresseväckande 
synpunkter  har framförts,  som säkert ko m 
mer att vara av värde i det fortsa tta  arbetet.

Utan att föregripa ju r id iska  u tskotte ts  real- 
behandling tillåter jag  mig att här göra ett par 
noteringar.

Den ena är  att vi m åste  vara mycket o b se r 
vanta på att den produkt vi till slut å s tad k o m 
mer inte får innebära en ökad byråkratisering 
av det nordiska arbetet.  Målsättningen måste 
tvärtom  vara att utan  att ge avkall  på nog
grannhet och effektivitet söka begränsa o m 
fattningen av administra tion och pap persex 
ercis.

Det andra  jag  vill utta la är  att jag  mot b ak 
grund av min om än begränsade erfarenhet av 
arbe te t  i budgetkom m ittén  känner  stark sym 
pati för vad fem m annakom m ittén  anför b e 
träffande ett särskilt budget- och kontro llu t
skott med från övriga u tskott  helt f ristående 
ledamöter. Därigenom kan ås tadk om m as en 
obunden  och självständig behandling av b u d 
getärendena liksom en värdefull  uppstram- 
ning av granskningsfunktionen.  Det är  givet
vis en nödvändighet att  en p reciserad  ins truk

tion av uppgifterna för de tta  organ utarbetas.
Slutligen, herr  president,  vill jag  s tarkt be 

tona  nödvändigheten  av att a rbe te t  med hit
hörande frågor nu bedrivs på ett sådant sätt 
att N ord iska  rådet kan ta ställning till färdiga 
förslag vid nästko m m an de  session i Reykja
vik. I juridiska u tskotte t  har vi av ju s t  de tta  
skäl fastlagt sam m anträdest ide rn a  för den fö
res tående sexm ånaderspe rio den ,  och vi fö r
u tsä t ter  givetvis att den i u tsko ttsbetänkan-  
det angivna t idsramen skall hålla.

Gidur Gudnason: H e rr  president! I vissa av 
inläggen i den här debat ten  har man kunnat 
spåra en klar oro för möjligheten att i f ramti
den utveckla  kultu rsam arbete t  -  vilket våra 
länder genom kulturavtalet har  förbundit  sig 
till -  om vi inte har en särskild kulturbudget 
eller ett särskilt kultursekre tariat .

Det är också  skäl att ställa frågan, om inte 
inrättandet av ett särskilt  budgetutskott  inom 
Nord iska  rådet kan leda till att  ku l tu ru tsko t
tet får mindre budgetinflytande. Ett  avska f
fande av ku lturbudgeten och ett in rättande av 
ett särskilt budgetu tskott  kan tillsammans 
föra till en försvagning av kultu rsam arbete t .  
Jag vet att  många av oss i kultu ru tsko tte t  är 
allvarligt oroade ö ver  de inbyggda riskerna i 
dessa  förslag. Alla i u tsko tte t  är  in tresserade 
av att u tskotte t  så fort som möjligt får d isku
tera  kom m itténs förslag.

Nu har det ju  sagts att  beredningen av för
slagen för N ord iska  råde ts  del skall ske i nära 
sam arbete mellan presidiet och ju r id iska  u t
skotte t ,  men de övriga u tskotten  får inte 
glöm mas bort i inledningsskedet -  eller s ena
re, för den delen. Jag riktar därför  en allvarlig 
vädjan till presidiet att  så fort som möjligt 
engagera u tsko tten  i behandlingen av fem 
m annakom m itténs  förslag. Debatten  här i ef
termiddag bekräf tar  också  behovet av att de 
olika u tskotten  får utta la sig om  förslaget.

Stenbäck: H err  president!  Jag hörde till 
dem  som i den allm änna deba tten  utta lade 
mig om fem m annakom m itténs  be tänkande  
och anlade synpu nk ter  på det för att jag  ty c k 
te frågan var så pass viktig att den borde om 
möjligt profileras redan  i den a llm änna de b a t 
ten. Jag behöver  därför  inte upp repa  vad jag  
sade då. Ett av mina huvud tem a var  -  vill jag
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påm inna om -  att jag  i s tort  sett tyckte  mig 
kunna godkänna fem m annakom m itténs  b e 
tänkande, det finns många bra  saker  där  som 
jag  inte p .g .  a. t idsbristen b ry r  mig om att 
räkna upp. Det kan gälla allt från indragande 
av inform ationskom m ittén  till s tödet för par
tigrupperingarna, vilka ju  ä r  ett  faktum  i dag. 
Jag har  själv varit skeptisk till partipolitise
ring av N ord iska  rådet ef tersom  det kan leda 
tili v issa negativa konsekvenser.  Att rege
r ingsskiften i olika länder kan leda till fö ränd
rade län ders tåndpunkter ,  skall jag  inte gå in 
på nu. Jag  stöder  en förstärkning av resu r
serna i pres id iesekre tar ia te t ,  uppbyggandet 
av en verklig motpol till det redan nu starka 
m in is terrådssekreta ria tet .  M en jag  polem ise
rade i mitt anförande o ckså  mot det att man 
därav  skulle dra  s lu tsatsen  att  en sam m a n 
slagning av ku ltursekretar iatet  i K öpenham n 
med m inis terrådssekre ta ria te t  i Oslo skulle 
vara nödvändig. Jag kom då till slusatsen att 
om det i alla fall skulle bli så, vilket jag  inte 
hoppas,  behöver  vi faktiskt heltidsanställda 
nordiska sam arbe tsm in istra r  med nordisk 
portfölj att handlägga. Jag har hört tongångar 
i den här debatten  som går ut på att fem m an
nakom m itténs  be tänkande  skulle vara  ett pa 
ket -  varför är det ett paket?  Den frågan vill 
jag  ställa.

Vi måste som parlam entariker  ha fulla möj
ligheter att  ta ställning till delar -  naturligtvis 
också  till helheten -  men till delar av detta 
be tänkande utan att  känna oss tvungna -  
som man säger på engelska " ta k e  it o r  leave 
it”  -  så kan det inte vara. Man hänvisar  till 
h istoriska erfa renh e te r  hur  svårt det har varit 
at t  få till stånd delreform er,  men vi ä r  väl 
herre över vårt eget öde -  eller våra egna 
beslut här  och to rde  ha fulla möjligheter att 
också  ta  delbeslut om  så ä r  nödvändigt.

G runden  för frågan om  sammanslagning av 
sekretaria ten  lades ju  i den s. k. K o rte ko m 
mittén, som , vad jag  kan kom m a ihåg, inte 
var  en parlam entarikerkom m itté  eller en poli
t ikerkommitté . Och jag  tror mig veta  -  jag 
vet inte om det helt s täm m er -  att  någon 
djupare analys eller dryftning utgående från 
norm ala dem okratiska  och parlam entariska 
principer hur en sammanslagning kom m er att 
påverka vårt sam arbe tssys tem  inte skedde i 
fem m annakom m ittén  utan man registrerade 
Kortekom m itténs  betänkande. Jag utgår d ä r 
för från att den parlam entariska  granskningen

av k on sekven se rna  av sammanslagning av 
sekretaria ten börjar nu, ef tersom  den inte har 
skett i full u ts träckning tidigare. Det har  sagts 
i debatten  -  min vän Karin Söder var  jus t  en 
av anhängarna  till de t ta  -  att  vi m åste  se det 
som en helhet och vi får inte av bry ta  ” snabb
fä rden ” mot beslut.  Jag vill inte va ra  med om 
att av bry ta  den här snabbfärden. Den får gär
na för mig gå till beslut redan om  ett år, men 
jag  hoppas  att det fortsa tta  be redningsarbe tet  
inte ensidigt skall utgå från att en sekre ta ria t
sammanslagning blir aktuell.  Jag tycker  att 
det vore fel att  ha det som en utgångspunkt 
eftersom  jag  har  kunnat  no te ra  m ånga röster  
som har ställt sig skeptiska till detta.  Ett av 
de få argum ent som jag  hört an förda  var av 
Svante L undkvist ,  som sade att det finns 
ständiga tvis ter om vem som skall betala. Det 
är  ett argum ent som jag  hört tidigare, jag  tror 
att det argum ente t  borde illustreras bä ttre ,  
eftersom här s tår andra  och viktigare pr in 
ciper på spel i sam band med sam m anslag
ningen. F örek om m er  det verkligen tv is ter  av 
så be tydande art att de m åste  lösas genom  en 
sammanslagning av dessa  sekre ta ria t ,  då 
måste det verkligen vara fråga om — ville jag 
säga -  nästan  blodiga tvister.  G år  dessa  bud- 
getgränsdragningstv ister  inte att lösa genom 
normala förhandlingar mellan två  jäm stä l lda  
tjänstem än? Det har  också  sagts i debatten  
att vi får ak ta  oss för centrifugala krafter. Jag 
tror  att det var Paavo L ipponen som använde 
det u t trycket -  och ville man vara polemisk 
så kunde man säga att den centrifugala kraf
tens m otsa ts  ä r  den dem okra tiska  centralis 
men eller någonting i stil med att  vi b ö r  samla 
beslu tsprocessen  i ett  slags s to r  nordisk pool 
där  vi effektivt kan m otverka  de ssa  centrifu- 
gala krafter. Så kan det ju  inte vara . Inte är 
det sådana värden som står på  spel här, för 
enligt min politiska syn, något som jag  sade i 
den allm änna debatten ,  så bygger det nordis
ka sam arbe te t  i m ycket hög u ts träckning på 
att vi sprider de nordiska insti tutionerna, 
sprider de nordiska t jänsterna  runt om  i N o r 
den, till alla delar av N o rd en ,  o ck så  de sva
gaste delarna. Vi har  i det nordiska  sam arb e
tet gjort ett förtjänstfull t a rbe te  genom  att 
p lacera nordiska insti tutioner på  F äröa rn a ,  i 
Island och runt om i N orden .  Vi fick käm pa 
länge i Finland för att få våra nordiska  insti tu
tioner och jag  an se r  att vi inte har  riktigt 
tillräckligt ännu.
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Vi vill bygga upp ett  s tarkare  pa r lam en ta
riskt inflytande på det allt m era  kom plicerade 
nordiska sam arbe te t ,  ä r  de t sist och slutligen 
fråga om. Vi har  ak tiva och duktiga råd sm ed 
lem mar, parlam entariker  som effektivt kan 
överv aka  det arbe te  som  t jäns tem ännen  gör 
obe ro ende  av i vilka institutioner de befinner 
sig. Och vi har  klart i den här debatten  pekat 
på att s ta ts rådens ,  sam arbe tsm in istra rnas,  
uppgift är ganska o tacksam  med tanke på hur 
kom plicerat och mångfaldigt de t ta  sam arbe te  
ha r  blivit. Jag vill avslu ta  med att  säga herr 
president,  att  ett av de ledande argum enten , 
som jag  uppfa tta t  det,  är  att  en sam m anslag
ning ä r  rationell. F ö r  min del vill jag  säga att 
allt inte är rationellt i det nordiska  sam arb e
tet. Det finns m ycket  känslor  i det nordiska 
sam arbe te t  och  för mig ä r  det en k änslo m äs
sig fråga att vi kan b evara  olika institutioner 
på  olika håll i Norden. Jag sade det och u p p 
repar  det ännu , det skulle bä ra  mig m ycket 
em ot att be röva en nordisk huvuds tad  en så 
central institution. Visserligen sade Karin 
Söder att man gem ensam t skall lösa vilka 
slags institutioner som skall kom m a i stället, 
men vi har inte hört någonting om  vad som 
skulle kunna kom m a i stället. Det ä r  inte bara 
rationalitet och rationalism som kan avgöra 
hur vi skall se på de här  frågorna: vi har  byggt 
upp ett system  som går ut på att engagera alla 
och sprida vå ra  tjänster  och  sprida våra  insti
tu tioner  så brett  som möjligt. Tack.

Karin Söder: H err  president! Jag tänker 
inte gå in i någon lång polemik utan vill bara  
göra ett tillrättaläggande.

N ä r  jag  talade om  att vi skall se hela 
processen som ett sam m anhålle t  helt gjorde 
jag  inte det från dok trinära  synpu nk ter  vare 
sig som medlem i fem m annakom m ittén  eller 
som medlem av presidiet.  Jag m enar  att slut
produkten  m åste  vara  ett sam m anhålle t  helt 
dä r  varje länk griper in i nästa  så att hela 
p rocessen  -  från medlemsförslag över  vår 
parlam entariska församling till ministerrådets  
beslut och verkställighet -  verkligen håller 
sam m an så att vi inte förlorar  i effektivitet.

Sedan kan jag  också  inte minst som decen- 
tralist hålla med om att det kan vara bra med 
centrifugala krafter.

Inom presidiet kom m er vi att beak ta  alla 
synpunkter ,  men vi ko m m er  också  att se till 
helheten.

Benkow: Hr. president!  Den kom iteen jeg  
har hatt den ære å lede, har ikke hatt noen 
am bisjoner om å legge frem et sesam-sesam. 
Vi tro r  ikke vi har hatt en slags tryllestav i vår  
hånd, som  plutselig ville føre til ny dynamikk 
og overveldende nordisk  aktivitet.  Vårt m an
dat har bl. a. vært å arbeide med så negativt 
ladede begreper  som effektivitet,  rasjonali
sering, forbedrede  a rbe idsm etoder.  Det er 
ikke noe særlig heroisk  o ver  slike ord, men 
det har  vært vårt  m andat  og det forklarer 
også hvorfor  den foreliggende betenkning er  
som den er.

Det er  påpek t  at den på en rekke om råder 
ikke gir svar. Det kan je g  bekrefte .  Men vi 
mente ikke at det var innenfor  ram m en av de 
am bisjoner vi kunne ha. Vi fikk vårt mandat 
den 8. desem ber  1982, avgav vår  innstilling 
ferdig til trykning den 21. ok tober.  Og det er 
ganske kort tid. Men alt i alt så har  vi da 
kunnet kaste et visst streiflys! Og det gieder 
meg at så mange har  fått anledning til å lese 
betenkningen — det v irker  faktisk som om 
dette  er  et av de sjeldne unn tak  -  og det kan 
kanskje tyde på at man har  valgt et klokt 
format.

N å r  det så gjelder de meget vektige syns
pun k ter  som mange her  ha r  fremført,  sier det 
seg jo  selv at 5-mannsutvalget ikke har  plas
sert noen prestisje i saken. Vi ha r  pekt på 
p roblem er og prøvd  å anvise noe som vi 
håper  kan være løsninger til overveielse  for 
en innsiktsfull pa rlam entarisk  forsamling, og 
på den annen side for M inisterrådets  organer.

M en det e r  allikevel et par  ting jeg  ha r  et 
visst behov for å kom m ente re  litt.

Jeg hadde i grunnen håpet at nordism en var 
så solid forankret i alle de nordiske land at 
det ikke var så  avgjørende for de t em osjo 
nelle engasjement om m an hadde et særskilt 
insti tutt eller et særskilt  sekretaria t  akkura t 
på  sitt nasjonale terri torium. Jeg føler meg 
personlig overbevis t  om  at det ikke vil føles 
som noe nasjonalt overgrep for oss nord is te r  i 
Norge om f. eks. resulta te t  av M inisterrådets  
behandling skulle bli at sam m enslåingen re
sulterer  i at dette  sekre ta ria te t  biir liggende i 
København . Der føler jeg  meg hjem m e, ne
sten like mye hjemme som i Oslo. Jeg tror 
heller ikke at det er  slike ting som  bæ re r  oppe 
de norske parlam entarikernes  nordiske e n 
gasjem ent. Det er  ikke det. Det er i virkelig
heten  ikke noen sam m enheng  mellom det for-
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hold at vi har  et m in is terrådssekretaria t  i 
Oslo, og at vi av og til på  L øv eb akken  slår til 
nordisk — det er helt andre saker  det dreier 
seg om. M en jeg  ak sep te re r  fullt ut Pär  S ten 
bäcks litt emosjonelle be toninger her -  det 
kan også fortone seg litt annerledes  ut fra 
hvilket u ts ik tspunkt man b e trak te r  det. Jeg 
har forståelse for det,  og det kan man disku
tere videre.

Men dersom  man altså skulle legge vekt på 
elem entene i vårt mandat,  som altså hadde 
slike nær sagt sidrum pete elem enter  som ra
sjonalisering, effektivisering, bedre m etoder  
og fremfor alt bedre koordinering, er en sam 
menslåing åpenbart  rasjonelt.  Det sier seg 
selv at det vil ikke få et byråkra ti  til å  ese -  
det vil få et byråkrati  til å bli reduser t ,  d e r 
som det er et selvstendig mål, og mange 
m ener  det. Men kan slike ting oppfa ttes  som 
om  man er  m ålbærer  for en filosofi som går i 
retning av større sentralistisk makt,  så fri og 
bevare meg vel! Vi m å kunne være såpass 
realistiske alle sam m en -  kan vi ikke være 
det? -  at vi innser at vi savner det vi kan 
kalle en selvstendig nordisk drivkraft ,  med et 
helt spesielt m andat både på  den pa rlam en
tariske side og på ministersiden. Det kom m er 
ganske enkelt av at i vårt ganske s tressede og 
hårdt prøvede hverdagsliv e r  det de nære ting
i nasjonal sam m enheng som f. eks. legger 100 
pst. beslag på alle de u tm erkede fagministre 
vi har i alle de nordiske land. Og at ikke 
sam arbeidsm inisteren for nordiske anlig
gender da skulle ha et særskilt  og ekslusivt 
ansva r  i tillegg til det en fagminister har, er  
meg uforståelig -  dersom  man altså  m ener  
noe med at man vil videre, og det er  vel 
egentlig ikke noen grunn til å  tvile på det.  Det 
er således i denne sam m enheng  man ønsker 
at  sam arbeidsm inistrenes innflytelse og frem 
for alt rett  og plikt til å  ta  nordiske initiativ 
skal bli så s terkt fremhevet.

Så til den meget forståelige debatt  om  p re 
sidiets forhold i f remtiden. Det er klart at for 
et representa tiv t  dem okrati  kan det i sin y t
ters te  konsekvens  ende med at det e r  en liten 
t i lbaketrukket krets som sit ter og ta r  de a v 
gjørende beslutn inger i folkets navn, men det 
er jo  ikke slik det er  tenkt.  Jeg må imidlertid 
være enig med både G uttorm  H ansen  og an d 
re i at dersom  man skal ha rimelig mulighet 
for konsensus,  må et presidium som blir til
lagt noe større m akt og myndighet,  også ve 

sentlig bedre reflektere den politiske m akt
fordeling i N o rd en  samlet og i hvert  enkelt  
land. Og det er selvsagt at man der  vil være 
åpen for å drøfte andre løsninger enn dem 
som er introdusert  som komiteens.

Jeg tror nok kanskje at det også er grunn til 
å understreke  at de som nå har nært frykt for 
kulturens skjebne de rsom  man skulle få et 
felles budsjett,  ha r  vært folk som er satt til å 
vokte spesielt  over kulturens interesser, 
nemlig m edlem m er av Kulturutvalget.  Ja ,  det 
ville nesten  være påfallende om man ikke 
påpekte  dette.  Men jeg  har den tiltro til de 
samlede grupperinger av politikere at jeg  
m ener  de kjenner kulturavtalen og kjenner 
sine forpliktelser. Den som i virkeligheten i 
dag har en særstill ing blant landenes ministre, 
de t er  kulturm inisteren — fremfor sam ar
beidsm inisteren. Og det må kunne være slik. 
Vi må ha slik tro  på  vårt kulturelle engasje
ment at vi til enhver  tid tør måle den kulture l
le innsats mot behovene på andre o m råder  
som heller ikke er  helt ubetydelige -  det vil 
jeg  i det lengste tro.

Så har vi forholdet mellom presidiesekre- 
tariatet og de nasjonale sekretaria ter .  Det 
tro r  jeg  er  det vanskeligste spørsm ålet når det 
kom m er til s tykket.  Jeg har  forståelse for 
begge de synspu n k te r  som her kom m er frem. 
Man frykter  at de nasjonale delegasjoners  
innflytelse kan bli mindre, og at den parla
mentariske innflytelse kan bli t i lsvarende 
mindre. En slik risiko kan man selvfølgelig 
forestille seg. På den annen  side må vi også 
på den folkevalgte side ha et apparat  til vår 
rådighet som kan m atche  ministrenes,  og som 
også har en selvstendig initiativrett og initia- 
tivplikt. Men jeg  må, under  disse forhold, 
likevel erklære meg enig med dem  som sterkt 
påpeker  at de nasjonale delegasjoners  sek re 
taria ter i enkelte land e r  klart und erbem annet  
og helt ute av stand til, selv med en kolossal 
innsats,  å løse de meget store oppgaver  man 
forlanger av dem  at de skal løse. Samtidig 
med at p res id iesekre tar ia tet  s tyrkes ,  peker 
dette  derfor  også i retning av å styrke de 
nasjonale de legasjonssekretaria ter .  Jeg føler 
oppriktig talt at for et p residium , et presidium 
som skal være spesifikt nordisk, m å det være 
riktig å henholde seg til et nordisk  presidie- 
sekretariat ,  og at de respektive de legasjoner  i 
kraft av å være parlam entariske  m ed lem m er 
skal henholde seg til sine nasjonale delega-
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sjoner. Den debatten  vil de t ta  lang tid å 
kom me igjennom, og de mange synspunk ter  
her  t ror jeg  vil kunne bidra til en m er d y p t
pløyende analyse enn den vi hittil har  maktet 
å få i stand.

N år  det så gjelder synet på inform asjonsar
beidet,  merket jeg  meg Sture Palms ord om  at 
man nå måtte være beredt  på å gjøre en be ty 
delig større  innsats som presidium dersom  
ikke noe verdifullt skulle gå tapt. Det tror 
jeg  er en oppfatning som deles fullt ut av 
5-mannsutvalget.

Ellers var  jeg  svært glad for at så  mange 
fant at de tte  var  et rimelig brukbar t  u tgangs
punkt. Jeg er også av den oppfatning -  og det 
vil jeg  gjerne si -  at det ikke er  noen alt-eller- 
intet-filosofi vi har lagt til grunn. Det ville 
være meningsløst,  for vi er  hele tiden av h en 
gig av konsensus.  Men i et slikt samarbeid 
som vårt må vi ta og gi. Og nedfeller det seg 
rimelig flertall for forstandige, praktiske løs
ninger, skal i hvert fall jeg , i tilfelle jeg  selv 
represen te rer  et mindretall -  som den d e m o 
krat jeg ønske r  å kalle meg selv -  gjerne vike 
i denne sammenheng.

Til slutt kanskje også noen ord om det p a r 
tipolitiske samarbeid o ver  landegrenser.  Jeg 
hørte også med til dem  som så på dette  med 
en viss skepsis. Jeg var  engstelig for at man 
bare skulle innføre mer vitale, festlige og 
spenstige debatter ,  med den underholdn ings
verdi det har,  men samtidig blokkere for ko n 
sensus. N å  ha r  det vist seg at det ikke har  gått 
slik. Undertegnede har tatt  feil -  det er  ikke 
første gang og vil heller ikke bli siste gang. 
Dette kom m er av at man har forstått begrens- 
ningene som her foreligger. Og siden det er 
grunn til å registrere at dette  sam arbeidet har 
kom met for å  bli, sier det seg selv at det er 
helt naturlig at man også følger opp og gir 
de tte  partipolitiske sam arbe idet slike arbe ids
vilkår at det kan fungere slik et flertall i denne 
forsamling tydeligvis ønsker.

Stenbäck: H err  president! Jag har  s tor re 
spekt for Jo Benkow, som vi alla här  i salen, 
för hans logik och hans rationalitet. Det är 
goda egenskaper  för en parlam entariker  och 
jag  uppskattar  dem till fullo. Jag ef ter lyser  i 
det fortsatta u tredningsarbete t  också  en klar 
analys av just  de rationella argum enten  som 
talar för sammanslagningen. Jag tycker  inte

att vi har fått redovisa t tillräckligt sådana ra 
tionella argum ent för de rationaliseringsvins
ter som här förutsetts  ske genom sam m an 
slagning av sekretaria ten.  Jag tycker  att vi 
öppet skall e rkänna  att det skall ingå en viss 
emotionell dimension i nordiskt sam arbete.  
Och det är  inte huvudsaken  kanske för mig 
jus t  detta. Det finns m ånga andra  argument 
som jag  inte på grund av tidsbrist här hinner 
redovisa för. Man skall öppet medge att det 
nordiska sam arbe te t  har  vuxit fram steg för 
steg under  årens lopp, ungefär som den eng
elska grundlagen, som icke ex isterar,  och 
därför  tycker  jag  att vi oc k så  skall e rkänna ett 
faktum att vi har ett sys tem  som vuxit  fram 
med åren. Jag skulle uppfa tta  det som en 
förlust om jag  som sam arbe tsm in iste r  t. ex. 
skulle vara tvungen att resa enbart till en 
huvudstad .  E fte rsom  det finns vissa em otio
nella värden o ckså  i de t ta  att vi har ett u t
spritt decentraliserat  institutionssystem, 
trots att  det inte kanske till alla delar är så 
rationellt. Därför är  jag  väldigt glad över Jo 
Benkows slutplädering här.  dä r  han säger att 
fem m annakom m itténs  m edlem m ar inte är 
bun dna  till varje enskild detalj, utan vi skall 
ha en prutm ån, en d iskussionsm ån. Jag var 
nämligen rädd från början att sam m ansä tt
ningen med fram stående parlam entariker  och 
politiker kom m er att binda ju s t  fem m anna
kom mitténs förslag till partigrupperingar  och 
så gör man partipolitiska beslut och så är allt 
låst och ingenting kan påverkas .  T ack  herr  
president!

Olof Jansson: H e rr  president! Jag skall vid 
de t ta  tillfälle ytterligare något u tveckla den 
tanke jag  tog upp i genera ldebatten ,  nämligen 
att man i sam band med övervägandet ,  
granskningen och eventuell revidering av ar- 
be tsreform erna  också  gärna skulle försöka 
att finna en form för direkt kontakt,  direkta 
arbetsmöjligheter,  mellan de s jälvstyrda o m 
rådena och N ord iska  rådets  presidium enligt 
de nya sam arbe tsform erna .  Det kanske ku n 
de tolkas så. ef tersom  jag  tog upp de t ta  mitt i 
lovsången över  den lyftning som  har skett för 
oss. att det skulle vara  något av en kritik. Jag 
kan säga att det inte alls var  syftemålet på 
något sätt. Man måste ba ra  i det skedet säga 
allt så f ruktansvärt  kort på grund av t id sbe
gränsningen.
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Men frågan var  aktuell i ett tidigt bered- 
ningsskede i den s. k. Petri-kom mittén,  ak tu 
aliserad som en direkt arbetsmöjlighet i presi
diet för de s jälvstyrda om rådena , samtidigt 
med förslaget om de egna delegationerna. 
Ingen av dessa frågor blev om fattade i Petri- 
kom m ittén ,  utan båda sattes  på sidan, m edan 
den ena gick vidare genom den dansk a  reser
vationen, nämligen frågan om egna delegatio
ner. Och i de tta  slutskede, när de egna dele
ga tionerna infördes, så är det möjligt att d e s 
sa två frågor inte längre kom att granskas i 
deras inbördes förhållande.

Motivet för en direkt m edverkan  har för
stärkts  genom  de egna delegationernas till
kom st.  Och skall en förbättring kunna ske 
därvid , då är det lämpligt ju s t  nu när a rbe ts 
form erna  debatteras ,  bereds  och eventuellt 
ändras.  Man har  ju  enligt kom m ittébe tänkan
det gått in för bl. a. ju s t  en breddning och en 
förstärkning av presidiets arbe tsform er ,  ex 
em pelvis genom suppleanternas  deltagande. 
Förs tärkning av denna breddning borde ju  
ytterligare kunna ske om man kan finna en 
sådan form att även de självstyrda om rådena 
kan delta i presidiets arbete. Jag gör här icke 
anspråk  på rösträ tt ,  det bör  kunna finnas en 
annan form, en framkomlig form.

Därm ed inte heller på något sätt sagt, att 
det inte skulle ha fungerat gott  tidigare med 
högsta vitsord. M en när vi har haft budskap 
fram till presidiet, har man ju  varit tvungen 
att gå fram på det personliga planet,  det är ju 
så det har  arbe tats  tidigare. Nu, med de egna 
delegationerna så är  det ju  en organisa tions
form det är  fråga om i sam arbe te t  och a rbe 
tet. Och det är  därför  frågan måste anses 
motiverad. Jag hoppas  de t ta  kan övervägas i 
den fortsa tta  beredningen av arbe tsform erna  
och mötas med sam m a goda vilja och förstå
else som tidigare kommit oss till del. Alltså 
det är inte fråga om annat än en god fullbor
dan av ett redan tidigare uppnått  gott resultat 
för vår del.

Sedan diskussionen förklarats  avslutad 
skedde votering medelst  vote ringsappara t be 
träffande jurid iska u tskotte ts  förslag till re
kom m endation .

För  rekom m endationen  röstade:
Georg  Andersson . L ennar t  A ndersson . 

Stefån Benediktsson . Jo Benkow, G unnar

Berge, Jens Bilgrav-Nielsen, Johan  Butte- 
dahl, Kaj Bärlund, Bjarne M ørk E idem . 01a- 
fur G. E inarsson ,  Karl-G unnar Fagerholm , 
Arne G add , Kirsti Kolle G røndahl,  Eiður 
G uðnason , Rune G u stavsson ,  Carl I. Hagen, 
Flemming H ansen ,  K aren  Thurøe  H ansen ,  
Margit H a nsen-K rone .  Guðrún  Helgadöttir,  
Elsi Hetem äki-O lander,  Liisa Hilpelä, Siri 
Häggmark, Karl-Erik Häll,  Tytti Isohoo- 
kana-Asunm aa, Olof Jansson , Paul Jansson, 
Karen Højte Jensen, T yra  Jo han sson ,  Anna- 
Liisa Jokinen, Gunnel Jonäng, A n k er  Jø rgen
sen, Antti Kalliomäki, T im o Kietäväinen,  
H anna  K vanm o, Paavo L ipponen, Grethe  
Lundblad , Astrid M urberg M artinsen,  Peter  
M uurm an, Inge F ischer  Møller, Agnar Niel
sen, G u nnar  Nilsson, Tore N ilsson, Hans 
Nyhage. Saara-M aria  Paakkinen,  Sture 
Palm. Helena Pesola, Per Pete rsson ,  Páll Pé- 
tursson ,  H åkon  Randal.  Heikki Riihijärvi,  
G unvor  Schnitler,  Pétur  S igurðsson, Arne 
Skauge, Reiulf S teen, O tto  S teenhold t,  Jens 
Steffensen, Pär S tenbäck , Sten Svensson , 
Karin Söder, Peder Sønderby , Bernhardt 
T astesen . Pette r  T hom assen ,  Friðjón Þórðar- 
son, Hans Olav Tungesv ik .  Pekka Tuom inen . 
Pirkko Turpeinen , Ole Gabriel Ueland, Ola 
Ullsten, Lars W erner.  Bengt W iklund, Odd 
With och M arjatta  Väänänen.

F rånvarande var:
M argrete Auken . Gro H arlem  Brundtland,  

G u ttorm  Hansen, Ivar  H ansen ,  Ole H enr ik 
sen, Egon Jensen .  Riitta Järv isa lo-K anerva,  
Preben Lange. Helge Adam Møller, O d var  
Nordli, E rlendur Patu rsson ,  Robert  P ed e r
sen, Ilkka Suominen och L aurits  Tørnæs.

R eko m m end a tio n en  hade sålunda an ta g its  
m ed  73 nister.

U tsko tte ts  fö rs la g , p u n k t B. bifölls.

Elsi Hetemäki-Olander övertog härefter 
ledningen av förhandlingarna.

2
C 1: Nordiska ministerrådets berättelse om det 
nordiska samarbetet (juridiska utskottets be
tänkande)

Juridiska u tskotte t  hade föreslagit.
1. at Nord isk  Råd i anledning a f  Nordisk 

Ministerråds bere tn ing om det nordiske sam-
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arbejde, C 1/1984, ved tager  følgende u d ta 
lelse:

Nord isk  Råd opfordrer  Nord isk  M inister
råd til

1) at iværksætte  en samlet undersøgelse  af  
erfaringerne fra de nordiske lande, hvor ud 
øvelse a f  sam kv em sre t  mellem skilte for
ældre og børn kan gennem tvinges  med bi
stand fra politi eller anden  offentlig m yn
dighed.

2) at foretage en vurdering af  behovet for 
regler om kreditkøb ved brug af kon tokort,

3) at søge arbejdet med udarbejdelsen  af 
forslag til nye købelove f rem skyndet,

4) at etablere et sam arbejde med henblik 
på gennem førelse a f  ensar tede  regler om pro
duk tansvar  og i første omgang undersøge m u 
lighederne for at gennem føre ensar tede  regler 
om ansva r  for skader  forvoldt af  medicinal
produkter ,  og

5) at redegøre udførligt i ministerrådsbe- 
retningen (C 1) til sessionen i 1985 for resulta
terne af  de nordiske forhandlinger i 1984 om 
regler om erstatning for miljøskader.

11. at Nord isk  Råd tager til ef terretning:
1) Kapitel III, Lagstif tn ingssam arbetet ,  og 

kapitel IV, Konsum entpolit ik ,  i Nord isk  Mi
nisterråds beretning C 1 /1984, og

2) de dele a f  kapitlerne I (Indledning) og II 
(Sammenfatning), som er  behandlet i juridisk 
udvalgs betænkning over  beretningen.

Bernhardt Tastesen: Hr. præsident! Ju r i 
disk udvalg har  i den omdelte betænkning 
over  Nord isk  M inisterråds beretning om det 
nordiske sam arbe jde  til denne session rede
gjort for sit syn på samarbejdet på de o m 
råder. som jurid isk  udvalg beskæftiger sig 
med. Jeg kunne for så vidt nøjes med at he n 
vise til be tænkningen, og når  jeg  som ikke 
blot nyvalgt udvalgsform and, men tillige nyt 
medlem i juridisk udvalg nu skal informere 
plenarforsamlingen om udvalgets hov edsyns 
punkter ,  må jeg  selvsagt i vidt omfang holde 
mig til be tænkningen og kan endnu ikke til
føre redegørelsen  den mere personlige n ua n 
cering, en udvalgsform and med længere 
funktionsperiode bag sig end jeg  ville kunne 
gøre. Mit indlæg vil derfor  ikke blive langt -  
også fordi der  derved  vil blive mulighed for, 
at mine udvalgskolleger kan supplere mig, 
hvis de tør,  hvis jeg  måtte have overset eller

glemt et eller andet ,  og jeg  tæ nker  her  selvføl
gelig på den lange debat ,  vi lige har  haft.

Som N ord isk  Råds konstitu t ionsu tskott  er  
det naturligt, at jur id isk  udvalg har  kon s ta 
teret ,  at de lange og vanskelige forhandlinger 
forud for sidste session om  F æ røernes ,  G røn
lands og Alands deltagelse i de t nordiske 
samarbejde resulterede i vedtagelse a f  en 
række betydningsfulde forslag, og at disse 
forslag inden denne session er  blevet gen
nemført med det glædelige resulta t ,  at nu 
også G rønland har  sin egen repræ sen ta t ion  i 
rådet.

Det er også i sin egenskab af  konstitu tions
u tskott .  at jur id isk  udvalg forud for denne 
session har  engageret sig s tærkt i arbejdet 
med gennem førelsen af resultate rne a f  fem- 
m andskom iteens  arbejde. Og nu har vi jo  haft 
en god og lang debat med mange synspunk ter  
og med mange indlæg, og jeg  kan bekræfte 
det,  flere m edlem m er a f  ju ridisk udvalg har 
udtalt her under  deba tten ,  at vi nu grundigt 
vil overveje de synspunk ter ,  de r  er kom m et 
frem i sam arbejde med præsidiet og selvføl
gelig også med kon tak t  til m inis terrådet i den 
sidste fase, således at vi når  frem til et resul
tat, som forhåbentlig vil være et fremskridt 
for de t nordiske samarbejde.

Som noget nyt fra jurid isk  udvalgs side vil 
man se, at oplægget til p lenarforsam lingens 
stillingtagen til de t nordiske sam arbe jde  på 
kon su m entom råde t  i år  kom m er fra juridisk 
udvalg. At dette  om råde nu hører  und er  ju r i 
disk udvalg, anser  udvalgets m e dlem m er for 
betydningsfuldt,  idet der  herved  skabes  en 
nærm ere forbindelse end tidligere mellem ju 
ridisk udvalgs hidtidige og fortsa tte  arbejde 
med en række lovgivningsem ner a f  betydning 
for det konsum entpo lit iske om råde,  men af  
m ere traditionel ka rak te r  -  af taleret,  køberet 
osv. — og de initia tiver på det k o n su m en tp o 
litiske om råde, der  inden for de ved lov fast
satte ram m er har til formål at forbedre den 
almindelige forbrugers stilling og viden. Juri
disk udvalg hilser det ve lkom m ent,  at minis
terråde t samtidig tilsyneladende har taget ini
tiativ til en fo rstærket indsats  på k o n su m en t
om rådet.  Dette frem går jo  af selve minister
rådsbere tn ingen . og det er udm ønte t  dels i 
det ministerrådsforslag om et revideret sam 
arbejdsprogram  på k on sum en tom råde t ,  som 
skal forelægges plenarforsam lingen lidt sene
re denne aften, dels i forslaget til ministerrå-
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dets  budget for 1985, hvor  bevillingerne til 
ne top  det konsum entpolit iske arbejde fo re
slås øget,  så beløbet ko m m er  op på 3.290.000 
N O K .

Af den del a f  udvalgets betænkning,  som 
om h and le r  det traditionelle om råde for ju r i 
disk udvalgs sam arbejde med minis terrådss i
den -  lovgivningssamarbejdet -  vil man se, 
at flere a f  de om råd er ,  som jurid isk  udvalg 
særlig har hæftet o pm æ rksom h ed  ved, har 
næ r forbindelse til de t konsum entpolit iske.  
N å r  ju rid isk  udvalg således foreslår,  at p le
narforsamlingen skal opfordre N ord isk  Mi
nisterråd til at foretage en vurdering a f  b e h o 
vet for regler om kreditkøb ved brug af kon
tokort ,  at søge arbe jdet med udarbejdelsen af 
forslag til nye købelove frem skyndet ,  og at 
etablere  et sam arbejde med henblik på gen
nemførelse af  ensar tede  regler om  p roduk tan 
svar, er  det a ltsam m en klare eksem pler  på 
juridisk udvalgs prioritering af et arbejde,  der  
i første række skal kom m e den almindelige 
forbruger til gode.

Lad mig i denne sam m enhæ ng fremdrage, 
at jur idisk udvalgs m edlem m er ikke er til
fredse med, at ministerrådet t rods opfordrin
ger hertil, vedtaget a f  N ord isk  Råds p lenar
forsamling, ikke har  kunnet  etablere et sam 
arbejde med det sigte at gennem føre  en sa r te 
de regler om produktansvar.  Juridisk udvalg 
har for at få et sådan t sam arbejde etableret  
forsøgt at angribe sagen fra forskellige syns
vinkler og prøver  igen i år  ved at foreslå, at 
der indledes et sam arbe jde  med det formål at 
gennem føre sådanne regler om  prod u k tan 
svar  og i første omgang undersøge mulighe
derne for at gennem føre ensar tede regler om 
ansvar  for skader forvoldt a f  medicinalpro
dukter.

N å r  jeg  har sagt dette -  og derm ed videre
givet udvalgets kritiske indstilling til sam ar
bejdet på dette om råde -  er det heldigvis 
ikke sym ptom atisk  for udvalgets  indstilling i 
øvrigt til sam arbejdet med de nordiske j u 
stitsministre. Det fremgår klart af  be tæ nk nin
gen, og det er  væsentligt for udvalgets m ed
lem m er at understrege,  at sam arbejdet med 
de nordiske jus ti tsm inis tre  fungerer  godt. Det 
årlige kon tak tm øde mellem jurid isk  udvalg og 
de nordiske jus ti tsm inis tre  er  a f  s tor  be tyd
ning for sam arbejdet,  og det intensiverede 
sam arbejde mellem justi tsm in is trene og deres 
d epar tem en ter  er  ikke forløbet,  uden at det

har sat sig tydelige spor i positiv retning. Jeg 
skal ikke her opregne de m ange eksem pler  
herpå i både m inis terrådets  bere tn ing  og ud 
valgets betænkning,  men blot gentage ,  at de 
findes.

Ikke mindst fra det familieretlige om råde 
kunne de r  næ vnes  eksem pler ,  og de r  tages 
her  stadig nye spørgsmål op. På baggrund af, 
at reglerne om , hvilke foranstaltn inger der  
kan bringes i anvendelse  i tilfælde af, at en 
part m o dsæ tte r  sig gennem førelse  a f  afgørel
ser af  forældrem yndighed eller sam kv em sre t ,  
adskiller sig noget de nordiske lande imellem, 
foreslår  ju r id isk  udvalg i år, at m an foretager  
en sammenligning a f  erfaringerne for så vidt 
angår tvangsm æssig  gennem førelse  a f  sam 
kvem sre t  med bistand fra politi eller anden  
offentlig myndighed.

Juridisk udvalg foreslår  endvidere ,  at det 
samarbejde om  regler om  ers tatn ing for mil
jø skad er ,  som m åske så sm åt e r  ved at 
kom me i gang, og som efter  ju r id isk  udvalgs 
mening burde være betydelig mere intensivt,  
for fremtiden undergives en mere udførlig 
rapportering fra m inis terrådets  side.

Lad mig, hr. p ræsident,  til sidst bede for
samlingen hæfte opm æ rkso m h ed en  ved det 
øgede sam arbejde de nordiske jus ti tsm inis tre  
og de nordiske politi- og anklagem yndigheder 
imellem om fælles indsatser  til bekæ m pelse  af 
forskellige fo rm er for  alvorlig kriminalite t.  
Det er  betydningsfuldt,  at de t te  sam arbe jde  
udvikles og forstærkes .  Jeg  kan hertil oplyse, 
at vi i juridisk udvalg er  gået i gang med i 
sam arbejde med N ord isk  S am arbejdsråd  for 
Kriminologi at tilrette lægge et sem inar om 
narkotikakriminalpolitik , som formentlig vil 
kunne afholdes engang i løbet a f  1985.

Med disse bem ærkn inger  skal jeg  indstille 
ministerrådets  bere tn ing  til forsamlingens 
godkendelse for så vidt angår de em ner ,  som 
juridisk udvalg har  beskæftiget sig med. og 
opfordre N ord isk  Råd til at vedtage den ud ta 
lelse, som jurid isk  udvalg har  foreslået i sin 
betænkning.

S tatsrådet Wickbom: Fru president! Det år  
en tillfredsställelse att k onsta te ra  att det av 
lång tradition präglade nord iska  lagstiftnings- 
sam arbe te t  kan upprä tthå llas  och fördjupas. 
Och det i en tid av snabb utveckling på de 
flesta om råden  i samhället.  N ä r  det gäller nya
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lagstiftningsprojekt ha r  sam arbe te t  ofta kun
nat inledas på  ett tidigt s tadium vilket varit av 
s tort värde.

Det är  också  en glädje att notera  att resul
tate t  av det nordiska lagstiftningssamarbetet 
och planerna för de t ta  i allt väsentligt s täm 
mer överens  med de önskem ål som juridiska 
utskotte t  har uttalat.  Denna breda  uppslu t
ning är  en viktig förutsättn ing  för ett fortsatt 
f ramgångsrikt sam arbe te .

Mot denna  bakgrund är  det värdefullt med 
de regelbundet å te rk om m ande  kon tak te rna  
mellan ju rid iska u tskotte t  och de nordiska 
justi t ieministrarna . Jag tänker  då inte bara  på 
våra tankeutbyten  vid N ord iska  rådets  ses
sioner utan också  på de överläggningar som 
under  senare å r  har hållits i sam band med 
u tskotte ts  höstm öten .

Det är  inte min mening att nu närm are gå in 
på de frågor som jur id iska  u tskotte t  särskilt 
har berört  i det be tänkande  som nu behandlas 
eller de frågor som u tsko tte ts  o rdförande har 
tagit upp. Jag vill i stället -  närm ast  som en 
kom plettering till m inis terrådets  berä tte lse  -  
kortfatta t beröra  några frågor som har b e 
handlats  på det nordiska planet under  de se 
naste m ånaderna ,  och då vid olika möten på 
t jänstem annanivå .

Lagstiftningen om äktenskaps- och a rvs
rätt behand lades  senast i d ecem ber  1983. 
Från  svensk sida p resen te rades  då dels re 
missutfallet på de svenska familjelagssakkun- 
nigas förslag till äk tenskapsba lk ,  dels de än d 
ringar som f. n. övervägs  und er  arbe te t  på en 
proposition i äm net. Deltagarna i mötet var 
ense om att dessa  ändringar skulle verka i 
riktning mot en nästan fullständig rättslikhet i 
N o rd en  på de t ta  område.

De båda ko n ven tion er om  bortrövande av 
barn  som år 1980 har antagits av E uroparådet  
resp. Haagkonferensen  för internationell pri
vaträ tt  behand lades  vid ett möte i novem ber  
1983 mellan företrädare för Danm ark,  F in
land, Norge och Sverige. Man redovisade  p o 
sitivt intresse för de båda konventionerna  
och diskuterade den lagstiftning som behövs 
för att tillträda konventionen. Avsikten är  att 
det fortsa tta  arbe te t  i Sverige skall resultera  i 
en d epar tem en tsp ro m em o ria  i höst. D essför
innan skall emellertid ytterligare nordiska de- 
partem entsöverläggningar äga rum.

Ett  nordiskt möte om artificiella  insem in a 
tioner  hölls i januar i  1984 mellan re p resen tan 

te r  från D anm ark ,  F inland, Norge och Sveri
ge. O ckså  de norska  och svenska socialde
partem enten  var represente rade .  Från 
svensk sida presen te rades  utredningsbetän- 
kandet " B a rn  genom  insem in a tion"  och de 
planer som finns i Sverige att und er  våren 
1984 lämna en proposition i äm net.  Från 
dansk , finsk och norsk sida såg man inga 
problem med att Sverige genom  en sådan 
tidsplan skulle kom m a att gå före de övriga 
nordiska länderna med lagstiftning om inse
mination.

Det nordiska lagstiftningssamarbetet på 
ko n su m en ttjä n sto m rå d e t håller nu på att ge 
resultat. I Sverige avser  regeringen att inom 
kort lämna ett förslag till konsumenttjänstlag.  
Även i Finland och Norge förbereds  p roposi
t ioner  i äm net. I D anm ark pågår utrednings
arbete. Ett  flertal överläggningar på om rådet  
har ägt rum i en m ycket positiv anda.

Juridiska u tskotte t  har vid flera tillfällen 
understruk it  vikten av sam arbe te  i kam pen 
mot narko tikakrim ina lite t. M inisterrådet d e 
lar u tsko tte ts  uppfattning vad gäller priorite
ringen av denna fråga. Äm net utgör också  ett 
regelbundet å te rkom m ande  inslag på dagord
ningen vid nordiska jus t i t iem in iste rm öten 
och möten med äm b e tsm ann akom m ittén  för 
lagstiftningsfrågor. Som den norske  socialmi
nistern Leif  Arne Heløe tidigare i dag m era i 
detalj har redogjort för har  helt nyligen hållits 
ett  möte mellan de nordiska  social- och ju s t i 
tiem inistrarna där  man har kartlagt å tgärder 
för att ytterligare s tärka  sam arbe te t  i N o rd en  
mot narkotika.

Jag vill avslutningsvis också  erinra  om att 
den svenska rö strä ttsko m m ittén  inom kort 
lägger fram sitt be tänkande som b l .a .  inne
håller förslag från utredningens majoritet om 
rätt för nordiska m edborgare  som är bosa t ta  i 
Sverige att delta i val till Sveriges riksdag. De 
nordiska just i t iem in istrarna  har  kom mit ö v e r
ens om att närm are d iskute ra  frågan om  nor
diska m edborgares  rös trä tt  i parlam entsval 
när  rem issbehandlingen av det svenska b e 
tänkandet har  genomförts .  Som redan f ram 
gått bl. a. av vad statm inister  Olof Palme tidi
gare denna vecka sagt i frågan kom m er den 
svenska prövningen av förslaget att ske i lju
set av förutom remissbehandlingen också  
fortsa tta  nordiska kon tak te r  i frågan.

Det är  av grundläggande vikt att  man läg
ger ner  m öda på att i takt m ed samhällsut-
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vecklingen bevara den be tydan de  rättslikhet 
som i dag gäller i fråga om  sådan lagstiftning 
som är av grundläggande betydelse för de 
nordiska m edborgarnas  möjligheter att leva 
och verka  i Norden. Med de t ta  mål för våra 
ögon och med den uppslu tning som torde 
råda kring det målet m enar jag  att det nordis
ka lagstiftningssamarbetet har  goda föru tsä t t
ningar att förbli framgångsrikt.

M inister Leppänen: R ouva  puheenjohtaja! 
Jag talar på finska. Siirtolaisasioita Suom essa  
koord inoivana ministerinä ja tk an  jonk in  ver- 
ran täällä käy tyä  keskuste lua  pohjoismai- 
sesta  kansa la isuudesta  j a  äänio ikeudesta .

Vapaiden pohjoism aisten  työm arkkinoiden 
to teu tum inen  v uonna  1954 oli aikanaan mer- 
kit tävä avaus  kansalaiso ikeuksien  j a  vapauk- 
sien aluella. Kansalaisoikeuksien  eri alueilla 
on vielä paljon tehtävissä. Yksi merkittävim- 
mistä kysym yksistä  on pohjoismaisen val- 
tiollisen äänioikeuden to teuttam inen. Kysy- 
m ystä  voidaan lähteä ra tka isem aan  jo k o  yh- 
teispohjoism aiselta pohjalta tai tässä vai- 
heessa  valmiuksien suhteen pitemmällä ole- 
vien maiden osalta kahden- tai kolmenväli- 
seltä pohjalta. Asiaa voi lähestyä  nimeno- 
maan lähtemällä siitä, e t tä  valtioll inen äänioi- 
keus j a  kansalaisuus voidaan e ro t taa  eli e ttä  
voi va ikuttaa myös yhteiskunnallisiin asioi- 
hin siellä missä vakinaisesti asuu.

T ässä  kysym yksessä  liikkeellelähtö voisi 
tapahtua  selvittämällä koko laa juudessaan 
kakso iskansalaisuuden mahdollisuudet niin, 
e ttä  joka inen säilyttää om an alkuperäisen 
kansalaisuuden sekä että  jokaise lla  on myös 
tietty jä oikeuksia an tava  pohjoismainen kan
salaisuus. Erityisesti yhteisten pohjoism ais
ten työm arkkino iden j a  Pohjolan kotimark- 
kina-alueena sekä yleisimpien inhimillisten 
perusoikeuksien laajentamisen kannalta 
asiaan liittyvän selvitystyön e teenpä in  vie- 
minen olisi varsin hyödyllis tä. Pohjoismaisen 
yhte istyön puitte issa tulisi selvittää, mitä 
etuja kakso iskansalaisuus  voisi tuoda kes- 
kusteluun, ja  toisaalta, mitä mahdollisia hait- 
toja kakso iskansalaisuuden toteuttam inen 
Pohjoismaissa aiheuttaisi.

K aksoiskansalaisuuden mahdollistaminen 
poistaisi useita epäkoh tia  eikä pakottaisi ke- 
tään  luopum aan om an m aansa  kansalaisuu
desta. Om an maan kansalaisuuden säilyttä-

minen on ihmisen identiteettiin  liittyvä mer- 
kittävä rakennustekijä .  K aksoiskansalaisuus  
poistaisi esimerkiksi perintöasioissa ilmene- 
vät ep äkohdat .  A sevelvollisuuskysym yksen 
ratkaisem inen olisi e r i ty ishuom iota edellyt- 
tävä  kysym ys, jo k a  sekin on erilaisilla jousta-  
villa säännöstöillä  ratkaistavissa.

Erityisesti tässä  va iheessa on tä rkeä tä  mi- 
nis terineuvostossa  selvittää, mitkä ovat es- 
teet täm än asian nopealle e teenpä in  viemis- 
elle.

Minister Leppänens anförande i svensk 
översättn ing: F ru  president.  Såsom  den m i
nister som koord inerar  m igran tärendena i 
Finland önskar  jag  i någon mån fortsä t ta  den 
debatt  som förts här  om nordiskt m edborgar
skap och nordisk  rösträtt.

Förverk ligandet av den nordiska a rb e ts 
m arknaden år  1954 var på sin tid en be tyde l
sefull inledning på m edborgarrä t t igheternas  
och -friheternas om råde. Det å te rs tå r  mycket 
att göra inom de olika de lom rådena  gällande 
medborgarrätt igheterna .  En av de mest b e ty 
dande frågorna är  förverkligandet av nordisk 
statlig rösträtt.  Man kan börja lösa frågan 
antingen på sam nord isk  bas eller, i de t ta  ske
de, på bi- och trilateral bas mellan länder med 
längre framskriden beredskap . M an kan ut
tryckligen närm a sig denna sak genom  att 
utgå från att statlig rösträ tt  och m edborgar
skap kan skiljas åt,  dvs. att man o ck så  kan 
m edverka  i de samhälleliga ären dena  dä r  man 
är perm anen t  bosatt.

I denna fråga skulle starten  kunna ske ge
nom att man i dess hela omfattn ing u treder  
möjligheterna till dubbelt  m edborgarskap  så 
att var  och en b evarar  sitt eget ursprungliga 
m edborgarskap samt att var  och en dessu tom  
har ett nordiskt m edborgarskap  som ger vissa 
rättigheter. I synnerhet  med tanke på den 
gem ensam m a nordiska a rb e tsm arknaden  och 
på Norden  som hem m am ark n ad so m råd e  
samt på utvidgandet av våra  vanligaste 
mänskliga grundrä tt ighete r  skulle det vara  
värdefullt att vidareföra det u tredningsarbete  
som sam m anhänger med saken.

Inom ramen för det nordiska sam arbe te t  
borde man utreda vilka fördelar  som skulle 
kunna m edföras av ett dubbelt  m edb o rg a r
skap i debatten  och. å an dra  sidan, vilka 
eventuella o lägenheter  som skulle kunna för-
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anledas av förverkligandet av dubbelt  m ed 
borgarskap i Norden.

Möjligheten till dubbelt  m edborgarskap  
skulle eliminera flera o lägenheter  och inte 
tvinga någon att av stå  sitt eget lands m ed b o r
garskap. Bevarandet av det egna landets  
m edborgarskap  är  en med m änniskans  identi
tet sam m ahängande be tydande k on s tru k 
tionsfaktor. Dubbelt  m edborgarskap  skulle 
till exempel avskaffa olägenheterna  som före
kom m er i arvsfrågor. L ösande t  av värnplikts- 
frågan är en fråga som kräver  speciell u p p 
m ärksam het .  men den kan också  lösas genom 
olika flexibla regelverk.

I synnerhet  i de t ta  skede är  det viktigt att 
inom ministerrådet u treda  vilka hindren är 
för ett snabbt v idareförande av denna  sak.

Minister Taxell: Fru president!  Må det tillå
tas mig att un d er  ju r id iska  u tskotte ts  ärenden 
ta  upp två frågor som an k n y te r  till jur idiska 
utsko tte t  och som v arde ra  på ett eller annat 
sätt har  berörts  också  tidigare under N ord is 
ka rådet.

Frågan om den nordiska rös trä t ten  kom 
upp i genera ldebatten  och har  åtm instone  i 
Finland ägnats  be tydande  u pp m ärksam h et i 
offentligheten de senaste  dagarna. Det ä r  d ä r 
för kanske skäl att notera ,  a tt  sedan Nord iska  
rådet senast sam lades till session har ju s t i t ie 
m inistrarna tangerat frågan vid två  separa ta  
möten. Man har  då besluta t  invänta  resultatet 
av arbetet  i den svenska rös trä t tskom m ittén ,  
vilket väntas föreligga senare denna månad. 
Det har  emellertid fram kom m it,  att  man i de 
olika länderna ser frågan litet olika inte minst 
beroende på, vilka förutsä t tn ingarna  att göra 
ändringar i g rundlagarna bedöm s vara. Tydli
gen varierar  inställningen även mellan olika 
partigrupperingar.

För  egen del har jag  uttalat mig positivt i 
frågan om nordisk rösträ tt .  Inte minst erfa
renhe te rna  i fråga om sverigefinländarnas 
röstningsdeltagande i riksdagsvalen i Finland 
-  det har  varit m ycket  lågt, kring 10% -  ger 
anledning att tro att in tresset för val i det land 
dä r  man ä r  bosatt  ä r  s törre än för val i h e m 
landet. Frågan är  emellertid kom plicerad och 
i behov av utredning. Därför har  justi tiemi- 
nisteriet i Finland besluta t  göra en studie i 
frågan som vi hoppas  skall klarlägga olika 
frågeställningar både i ett  nationellt  och ett

internationellt  perspektiv .  Det vore vä rde
fullt om de nordiska länderna  kunde enas å t 
minstone om att t illsammans utreda  den nor
diska rös trä tten .  Ses den inte av olika skäl 
som en framkomlig väg f inner jag  för min del 
inte hinder föreligga för lösningar av bilateral 
karaktär .  Det är  dock svårt a tt  tänka sig lös
ningar, som m edvete t möjliggör s. k. dubbel
röstning. dvs. i såväl det land där  nordbon är 
medborgare som i det land dä r  han är  bosatt.

Jag tro r  emellertid, att  vi inte skall skapa 
några tvingande s tadganden i det fall vi utv id
gar  rös trä t ten ,  utan ge de nordiska m ed b o r
garna själva rätten  att välja i vilketdera landet 
de ö nskar  utny ttja  sin rös trä tt .  Jag vill u t t ry c 
ka förhoppningen att inget nordiskt land 
skrider till ensidiga lagstif tningsåtgärder be
träffande utvidgad rösträ tt  så länge diskussio
nen på nordiskt plan hålls levande. Som sagt 
hoppas jag  på  att vi kunde enas om ett ge
m ensam t utredningsarbete .

Till slut vill jag  på den här  punkten  und er
stryka,  att frågan om nordisk rös trä tt  för
hoppningsvis kunde frigöras från olika slags 
sneglande på snäva partipoli t iska sy n 
punkter.  Skall vi u tveckla  det nordiska  sam 
arbetet  och stärka de enskilda nordiska m ed
borgarnas  ställning bör  vi se till vad som gag
nar  dem som enskilda m edborgare ,  inte vad 
som gagnar partierna.

Det an dra  äm net,  fru pres iden t,  gäller den 
nordiska sp råkkonven tionen ,  som  vi i N o r 
diska rådets  29:de session i m ars 1981 i K ö
p enham n godkände, då vi kunde konsta tera ,  
att ett  förslag till nordisk språkkonven tion  
förelåg efter många års beredning. O ckså  om 
konventionen,  som sederm era  den 17 juni 
1981 under teck nades  av alla de nordiska  län
d e rna  blev närapå  blott  av rekom m endations-  
ka rak tä r  -  det fanns förhoppningar och s t rä 
vanden till m era tv ingande stadganden  -  in
nebar den likväl ett konkret och om edelbar t  
framsteg i den  sam nord iska  språkpolit iken, 
en strävan till ökad språklig jäm likhet.  U t 
gående från den s tora  beredvillighel,  som i 
beredningsskede t v isades o ck så  från norsk  
och dansk  sida att även  för  f inskans del i 
praktiken o m sätta  konventionen  och efter att 
också  Island, som deltagit i beredningen, 
meddelat att man i sak kan god ta  kon ventio
nen utformad i ikraftträde lsestadgandet så, 
att konventionen  träde r  i kraft ef ter  det att 
fyra länder ratificerat den.
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I dag, snart tre år efter under teck nandet ,  
har  konventionen  ratificerats av Sverige, 
Norge och Finland. Enligt vad jag  erfarit har 
man i D anm ark  vissa svårigheter  a tt  inom 
kom m unalförvaltningen kunna an ta  k o n v en 
t ionens bestäm m elser  om tolkservicen. Från 
isländsk sida har  man m eddela t,  a tt  en  ratifi
kation för Islands del inte k räver  någon ny 
lagstiftning.

Min förhoppning är  att det snart skulle visa 
sig möjligt att lösa de dansk a  svårigheterna -  
konventionen  är  ju  endast  på vissa punkter  
förpliktande -  och att  D anm ark  kunde ratifi
cera  konventionen. L ikaså  vill jag  hoppas  att 
Island ville ratificera konventionen. Vi har 
som bekant från finsk sida anset t  ko n v en 
tionen särskilt viktig, inte minst med tanke på 
de i Sverige bosatta  f innarnas rätt  till service 
på m odersm ålet.  Vi v ä rdesä t te r  därför  högt 
att Sverige ratificerat konventionen  i snabb 
ordning. Det är kanske skäl att  ytterligare 
understryka ,  att den nordiska sp råkko nven
tionen har en ganska  stor be tydelse  också 
m era allmänt för det nordiska sam arbetet .  
Det är inte heller skäl att  g löm ma, att den 
b asera r  sig på en tanke, som utta lades av 
N ord iska  rådet för snart 20 år sedan. Därför 
är  de t vå r  förhoppning att den  snart  också  
kunde vara i kraft. T ack  fru president.

Statsrådet Wickbom: Fru president!  E fte r
som en principdiskussion i rösträ ttsfrågan 
fördes under genera ldebatten ,  hade jag  för 
min del inte för avsikt att annat än m ycket 
kort klarlägga den svenska inställningen nu. 
Med anledning av Christoffer Taxells inlägg 
vill jag  emellertid u t trycka min tillfredsställel
se över att det finska jus t i t iedepar tem entet  
nu gör vissa undersökningar i rösträttsfrågan. 
Jag vill o ckså  på nytt be tona  och för C hris
toffer Taxell bekräfta  att ensidig lagstiftning 
från svensk sida inte genomförs så länge nor
diska överläggningar pågår.

Stefån B enediktsson , G u nnar  Berge, Jens 
Bilgrav-Nielsen, Johan  Buttedahl, Bjarne 
M ørk E idem , Karl-G unnar Fagerholm , Arne 
Gadd, Kirsti Kolle Grøndahl,  E iður Guðna- 
son, Rune G ustavsson ,  Carl I. Hagen , F lem 
ming H ansen ,  K aren  Thurøe  H ansen ,  Margit 
H ansen-K rone ,  G uðrún  Helgadöttir,  Elsi H e 
tem äki-Olander,  Liisa Hilpelä, Siri Hägg
mark, Karl-Erik Häll, Tytti  Isohookana- 
A sunm aa, Paul Jansso n ,  Karen  Højte  J e n 
sen, T yra  Johan sson ,  Anna-Liisa  Jokinen, 
Gunnel Jonäng, A nker  Jørgensen ,  Antti Kal- 
liomäki, T im o K ietäväinen,  Preben  Lange, 
Paavo L ipponen , Grethe  L undblad , Astrid 
M urberg M artinsen, Pete r  M uurm an,  Helge 
Adam  Møller, Inge F ische r  Møller, Agnar 
Nielsen, G u n n ar  Nilsson, T ore  Nilsson, 
Hans Nyhage ,  Saara-M aria  Paakkinen, Sture 
Palm, Helena  Pesola, Päll Pétu rsson ,  H åkon 
Randal, Heikki Riihijärvi, G u n v o r  Schnitler,  
Pétur S igurösson, Arne Skauge, Reiulf 
Steen, Otto  S teenhold t,  Jens  S teffensen, Pär 
Stenbäck, Sten Svensson , Karin Söder,  P e 
der  Sønderby ,  B ernhardt Tas tesen ,  Friðjón 
Þórðarson, Pirkko Turpeinen ,  Ola Ullsten, 
Lars  W erner,  Bengt W iklund. Odd With och 
M aijatta  Väänänen.

Frånv arande  var:
Margrete Auken , Jo  B enkow, G ro  Harlem  

Brundtland, Kaj Bärlund, Ólafur G. Einars^ 
son, G u ttorm  H ansen ,  Ivar  H ansen ,  Ole 
H enriksen . Olof Jansso n ,  Egon Jensen ,  Riitta 
Järv isa lo-K anerva ,  H an n a  K v anm o , O dvar  
Nordli,  E rlendur  Patu rsson , Robert  P ed er
sen, Per  Pete rsson , l lkka Suom inen , Petter  
Thom assen ,  H ans  Olav Tungesv ik ,  Pekka 
T uom inen, Laurits  T ørnæ s  och Ole Gabriel 
Ueland.

Yttrandet hade så lunda  an ta g its  m ed  65 
röster.

U tsko tte ts  fo rs la g , p u n k t II, b ifölls.

Sedan diskussionen förklarats avslutad 
skedde votering medelst voteringsappara t b e 
träffande ju rid iska u tskotte ts  förslag till y t t
rande till N ord iska  ministerrådet.

F ö r  ju rid iska u tsko tte ts  y ttrande röstade: 
Georg  Andersson ,  L ennart  Andersson ,
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A 675/j: Medlemsförslag om andring av ” Tra
fikutskottet” till ” Kommunikations- och tek
nologiutskottet”

Juridiska utskotte t  hade anm ält ,  att  be 
handlingen av medlemsförslaget fo rtsä t ter  i 
ju rid iska utskotte t .

U tsko tte ts  anm älan  lades till handlingar
na.

B 50/j: Ministerrådsforslag om reviderat sam- 
arbetsprogram på konsumentområdet

Juridiska utskotte t  hade föreslagit , att N o r 
diska rådet i anledning av m inis terrådsforsla
get måtte an taga följande rekom m endation:

Nordisk Råd rekom m and erer  N ord isk  Mi
nisterråd at vedtage et revideret sam arbe jds
program på kon su m en tom råde t  under h en 
syntagen til de synspunk ter  og præciseringer, 
som Nord isk  Råds juridiske udvalg har ud
trykt i sin betænkning af  24. jan u a r  1984 over 
ministerrådsforslag B 50/j.

3

Lennart Andersson: Fru president! Minis
terrådet framlägger till denna  session ett revi
dera t sam arbe tsp rogram  på kon su m en to m rå
det och fortsä t ter  därm ed det både kon s truk
tiva och framgångsrika sam arbe te  som ägt 
rum på detta  om råde ända sedan slutet av 
1940-talet.

Det nu gällande handlingsprogram m et fast
ställdes av ministerrådet 1980 efter hörande 
av N ord iska  rådet.  U tvecklingen hade då 
kommit så långt att 1980 års program var till 
sin konstruktion  väl uppbyggt och till sitt in
nehåll noga genom arbetat .

Den revidering av program m et som skett 
från 1980 och fram till nu har inte sin grund i 
någon kritik av program m et och dess innehåll 
utan är i stället ett resultat av den fortlöpande 
positiva dialog som under  åren pågått mellan 
ministerrådet och Nord iska  rädet när  det gäl
ler de konsum entpolit iska frågorna. Den for t
löpande dialogen har varit av stort värde. Det 
visas b l .a .  av att 1983 års verksam het har 
varit omfattande. Den fylliga redovisningen 
finns intagen i ett sär tryck till C 1.

Juridiska u tskotte t  an ser  att det reviderade 
handlingsprogram som plenarforsamlingen 
nu har att ta ställning till är realistiskt och 
innehåller klart utta lade prioriteringar. U t
skottet anslu te r  sig till p rogram m et,  men pe 
kar på några avsnitt  som bör  prec iseras y tte r
ligare innan ministerrådet slutligen fastställer 
innehålle t i program m et.

U tskotte t  an ser  att man bör  ge en hög prio
ritet till en värdering av de fördelar  och nack
delar som den teknologiska utvecklingen 
bjuder konsum enterna .

L ikaså an ser  u tsko tte t  att de t är  väsentligt 
att de nordiska konsum entorganisa t ionerna  
tar aktiv del i ett  allt bredare  internationellt 
samarbete.

Utsko tte t  är  helt ense med ministerrådet 
om att utvecklingen säkerligen kräver  att alla 
berörda  myndigheter  i fortsä ttningen är sär
skilt u ppm ärksam m a på  de problem som 
även inom konsu m en tom råde t  möter  utsatta  
grupper, såsom barn,  handikappade , invand
rare och äldre personer.

De resurser  som finns till forskning och 
konkreta  initiativ bör inriktas på om råden 
som m arknadsföringsm etoder,  marknadsfö- 
ringseffekter, hushållsekonom i och kon su
m enternas  inflytande.

Realinkom stutvecklingen kräver  att det 
görs särskilda insatser  på det hushå llsekono
miska om rådet  såsom  budgetrådgivning, un 
dersökning av effekterna av en utökad a n 
vändning av datateknologi samt ta till vara 
konsum enternas  intresse när det gäller infly
tande på va rusortim ent,  affärernas öppe thå l
landetider och hela bu tikss trukturen .

U tskotte t  ger vidare sitt fulla stöd till an 
strängningarna på att uppnå en större p ro
duk tsäkerhet  och framhåller de t ta  äm n eso m 
rådes nära anknytning till lagstif tningsarbetet 
om produk tansvar ,  en fråga som starkt enga
gerar  det ju r id iska  u tskötte t .  Ett fortsatt a k 
tivt arbete  med att uppnå större  p ro d u k tsä 
kerhet och även ett p roduk tansvar  har stor 
betydelse för alla konsum enter.

U tskotte t  fö ru tsä t ter  att ministerrådet stäl
ler erforderliga pengar till förfogande för att 
genom föra program met.

U tskotte t  föreslår att  N o rd iska  rådet re 
k om m end erar  ministerrådet att an taga det re
viderade sam arbe tsp rogram m et på konsu
m entom råde t  under hänsynstagande till de 
synpunkter  och preciseringar som det juridis-
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ka u tskotte t  har  u t tryck t i sitt be tänkande.
Fru president!  Jag yrkar  bifall till u tsko t

tets förslag.

Statsrådet Feldt: Fru president! Juridiska 
u tsko tte ts  be tänkande över  ministerrådets  
förslag till rev iderat sam arbe tsp rogram  på 
k o n su m en tom råde t  speglar en glädjande bred 
parlam entarisk  samling kring s trävandena att 
ta  till va ra  konsu m ente rnas  intressen.

Som påpekas  av ju r id iska  u tskotte t  präglas 
det nu framlagda, reviderade förslaget till 
sam arbe tsp rogram  av en s trik tare prioritering 
av konsum entpo lit iska å tgärder  än vad som, 
ganska naturligt, var  fallet med det första 
program m et på om rådet.  Jag skall inte här 
göra någon genomgång av program m et i dess 
helhet, utan  uppehålla  mig vid några av de 
problem som program m et särskilt av ser  att 
lyfta fram.

Många hushåll i de nordiska länderna har 
under  senare år tvingats konsta tera  att deras 
realinkom ster  minskat. I det nordiska sam ar
betet  kom m er därför  hushållsekonom iska 
frågor att ges en f ram trädande plats. En a r 
betsgrupp ä r  för nä rva rande verksam  med att 
ta fram ett detaljerat program  för ett sådant 
sam arbe te .  Den kom m er successiv t att lägga 
fram sina förslag und er  det närm aste  halv
året.

Ny teknologi, särskilt elektronisk sådan, 
blir alltmer en del av kon su m ente rn as  va r
dag. I många fall kan den nya tekniken hjälpa 
hushållen att spara tid eller pengar, men den 
skapar också  en rad konsum entprob lem . Ett 
sam arbe te  pågår på  de t ta  om råde.  M inister
rådet m enar  att de tta  sam arbe te  blir viktigt 
o ckså  i framtiden. R edan nu under  våren 
kom m er k o n su m en taspek te r  på reklam i sa- 
tellit-TV-sändningar att redovisas i en rap 
port. och sam arbe te  pågår beträffande bl. a. 
utbyggnad av kabel-TV, video och te ledata. 
Inte minst möjligheterna att använd a  den nya 
informationsteknologin i kon su m entup p lys
ningen kom m er att s tuderas. D a tatekniken i 
dagligvaruhandeln är  ett  annat om råde som 
s tuderats  från konsu m entsynp unk t.  O ckså  
här  kom m er en rapport under våren. R appo r
ten behandlar  i första hand da takasso r  men 
berör  också  betalkortsproblem atiken .

1 program met sägs också  att sam arbetet  
skall m edverka  till att s tärka N o rden  som

hem m am arknad . Detta kan ske genom  bl. a. 
harmonisering av de nationella reglerna kring 
kon su m entva ror  som säljs i de nordiska län
derna.

Det finns relativt få tvingande b estäm m el
ser på konsu m en tva ruom råde t .  I den mån det 
finns sådana -  de t gäller i så fall huvudsak li
gen säkerhe tsasp ek te r  och  vissa type r  av 
märkning -  kom m er ansträngningar också  i 
fortsättningen att göras för att så långt som 
möjligt harm onisera  dessa.  Att de nordiska 
k on sum entm yndigheterna  an vänd er  sam m a 
m etoder  då man provar t. ex. hushållskapital-  
varor  är  i de t ta  sam m anhang viktigt. S am ar
betet kring gem ensam m a provn ingsm etoder  
liksom beträffande frivillig märkning är väl 
u tveckla t och kom m er att fortsätta. I de t ta  
s am m anhang  kan o ck så  näm nas att även 
själva provningarna av hushållskapitalvaror  
till viss del genomförs gem ensam t.  På de t ta  
sätt undviks dubbela rbe te  och b e tydan de  r e 
surser kan sparas.

Som utskotte t  påpekar  i sitt u tta lande 
hänger det konsum entpo lit iska sam arbetet  
kring p rodu ktsäkerhe t  nära  sam m an med det 
nordiska lagstiftningssamarbetet om p rod u k t
ansvar.  Ministerrådet kom m er även  i fort
sättningen att verka  för att de två  berörda 
äm betsm ann akom m it tée rna  håller va randra  
underrä t tade  om  arbe te t  och vid behov  o ckså  
sam arbe tar  i frågan.

Slutligen vill jag  näm na att en viktig del av 
sam arbe te t  gäller den löpande utvärderingen 
av såväl nationella som nordiska k o n su m en t
politiska aktiviteter.  Exem pel finns på p ro 
jek t  där  man sökt jäm föra  olika nationella 
lösningar på snarlika konsum entprob lem . Vi
dare sker  en uppföljning av hur de nordiska 
arbe tsresu lta ten  har kunnat  föras ut natio
nellt. 1 sam band med denna  utvärdering  u p p 
m ärksam m as  också  frågan om  k os tnader  för 
k onsum enter  och näringsliv.

Fru president!  Resulta ten av det fo rtsa t ta  
sam arbe te t  på k o n su m en tom råde t  kom m er 
att löpande redovisas vid de årliga sessio
nerna i N ord iska  rådet.

Min förhoppning är  att  de t fo rtsa t ta  sam ar
betet  kom m er att ytterligare bidra till vår  ge 
m ensam m a strävan att skapa bästa  möjliga 
betingelser för konsum enterna .
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Statsråd  Astrid Gjertsen: Æ red e  president! 
Det sam arbe idsprogram  som nå legges frem 
for de kom m ende år, er  det andre p rogram 
met for kon su m en tom råde t .  Sam arbeid  mel
lom konsum entorgan isas jonene har eksistert 
i lang tid. Dette har gitt gode resulta ter,  og 
disse har danne t  grunnlaget for det organi
serte  sam arbeidet som nå finner sted i regi av 
Nord isk  Ministerråd.

E tter  min oppfa tning er  det en klar fordel at 
sam arbeidet o rganiseres  fast, og at man kan 
legge det opp slik at felles pros jek te r  kan 
gjennomføres med midler fra Ministerrådet.

Det er også en stor  fordel med et felles 
sam arbe idsprogram  som trekker  opp linjene 
frem over.  På denne måten kan polit iske o r 
ganer på et tidlig tidspunkt kom m e inn og 
rette o pp m erksom he ten  mot felt man m ener 
bør prioriteres. L ikeledes kan man bidra til at 
arbeidet på dette  feltet følger sam funnsu tv ik
lingen slik at man kan legge bort a rbe idsopp
gaver som tiden har  løpt fra.

I vårt kom pliserte  forbrukersam funn er  det 
viktig at vi g jennom forbrukerpo lit ikken bi
drar  til at m arkedet  fungerer  så  effektivt som 
mulig, til beste for de enkelte forbrukere. 
M arkedsm ekan ism en har  imidlertid sine b e 
grensninger og i slike tilfeller bør fo rb ruker
politikken kom m e inn med informasjon, 
eventuelt  med regler omkring farlige p ro
duk ter  og med lovbeskyttelse  der  det kan 
være påkrevd .  Det e r  også viktig at man leg
ger vekt på og tar initiativ til en dialog med 
næringslivet og andre  interessegrupper.

Forbrukerpolit ikken må ikke isolere seg og 
arbeide i et vakuum . Vi er ikke m ots tandere ,  
men sam arbe idspar tnere  som  alle har et felles 
mål, å få m arkedet til å fungere så effektivt 
som mulig til beste  for så vel fo rbrukere  som 
næringslivet og dets  arbeidsp lasser.

1 mange andre  land enn de nordiske er  det 
store og livskraftige private fo rbrukerorgani
sasjoner.  I noen grad har vi private organ isa
sjoner også i N o rd en ,  men de har ikke det 
omfang og det økonom iske  grunnlag som 
andre steder. Det e r  derfor  politisk enighet 
om at vi fortsa tt  skal ha en offentlig fo rbru
kerpolitikk i N o rd en ,  og at vi fortsatt vil 
støtte dette arbeidet økonom isk.

Med de trange økonom iske  ram m er vi 
ope re re r  med i våre land for tiden, er det 
imidlertid absolutt  påkrevd  at forbrukerarbei-  
det prioriterer sine oppgaver  meget høyt,  at

man er  villig til å  legge bak seg felt som synes 
mindre aktuelle nå, og at man er åpen for og 
på offensiven for å ta opp  de saker  som i dag 
er viktige for forbrukerne .  På denne bak
grunn legger vi i Norge stadig større  vekt på 
fo rb rukerhensynene  ved offentlige og private 
t jenester.

Det reviderte  sam arbe idsprogram m et som 
nå legges frem, tar e t te r  min mening hensyn 
til disse m om entene  jeg  har  anført.

Det u nd ers trek er  at hardere  prioritering må 
til, og b l .a .  at det i disse t ider er  nødvendig 
med en større  satsing på h usho ldsø kono
miske spørsmål. Jeg tro r  det er  viktig at for
b rukerne  får alle den hjelp vi kan gi, for at de 
kan få sine penger til å strekke til og foreta 
den  nødvendige planlegging av sin egen 
økonomi.

Jeg er  også oppta tt  av hva den nye teknolo
gien betyr,  og i stigende grad vil kom m e til å 
be ty,  for oss som forbruker.  Jeg vil derfor  
anm ode dem som arbe ider  med forbruker- 
saker i de nordiske land, og som forbereder 
og planlegger de nordiske budsje t tene ,  om å 
vie dette  om rådet  økende  oppm erksom het.  
Vi står overfor  en rivende utvikling her, bl. a. 
med betaling ved kort ,  b ruk  av elektronisk 
betalingsformidling, E A N -ko dem erk ing  av 
v a re r  i bu tikkene, som kanskje vil medføre 
dårligere prisopplysning til fo rbrukerne  osv.

Jeg vil s terkt unders treke  viktigheten av et 
effektiv t nordisk sam arbeid  på  k o n su m en t
om rådet.  Med de begrensede re ssu rser  vi har 
til disposisjon på det offentlige o m råd e t  er  det 
overordentlig  viktig at vi i N o rd en  kan a r 
beide i fe llesskap og d ra  nytte  av hverandre .  
Våre forhold er  såpass  like at m ye arbeid må 
kunne utføres av ett land og k om m e til nytte i 
et annet.  Vi har  imidlertid ikke råd til å sløse, 
og alle prosjek te r  m å derfor  nøye vurderes  ut 
fra den praktiske nytte fo rbrukerne  kan ha av 
dem.

Jeg har merket meg at det videre in te rna
sjonale sam arbe idet er  t rukke t  frem i p ro 
gram m et,  og jeg  er  helt enig i at man ser  det 
som vesentlig i det nordiske arbeidet å  sam 
ordne landenes stillingtagen til behandlingen 
av konsum entspørsm ål i andre  internasjonale  
organer.
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Sedan diskussionen förklarats  avslutad 
skedde votering medelst  vote ringsappara t be 
träffande ju r id iska  u tsko tte ts  förslag till re 
kom m endation.

För  rekom m endationen  röstade:
Georg A ndersson ,  L ennar t  Andersson , 

Stefån Benediktsson , G u n n ar  Berge, Jens 
Bilgrav-Nielsen, Johan  Buttedahl,  Bjarne 
Mørk E idem , Ólafur G. E inarsson . Karl- 
G u nnar  Fagerholm . Arne G add, Kirsti Kolle 
Grøndahl,  E iður G u ðnason ,  Rune G u s ta vs 
son, Flemming H ansen ,  Ivar  H ansen ,  Karen 
Thurøe  H ansen ,  Margit H ansen-K rone ,  
G uðrún  Helgadöttir,  Elsi Hetem äki-O lander,  
Liisa Hilpelä,  Siri Häggmark,  Karl-Erik Häll, 
Tytti  Í sohookana-A sunm aa.  Olof Jansson , 
Paul Jansso n .  Karen Højte Jensen .  T yra  J o 
hansson , Anna-Liisa  Jokinen, Gunnel Jo n 
äng, A n ker  Jørgensen , Antti Kalliomäki,  
T im o K ietäväinen, H anna  K vanm o. Grethe 
Lundblad.  Astrid Murberg M artinsen,  Pete r  
M uurm an, Helge Adam Møller, Inge Fischer 
Møller, Agnar Nielsen, T ore  Nilsson, Hans 
N yhage , Saara-M aria  Paakkinen,  Sture 
Palm. Helena Pesola. Per Pete rsson .  Páll Pé- 
tursson ,  Håkon  Randal,  Heikki Riihijärvi. 
G unvor  Schnitler.  Pétur S igurðsson, Arne 
Skauge, Reiulf  S teen, Otto Steenhold t,  Jens 
Steffensen, Pär  S tenbäck , Sten Svensson , 
Karin Söder,  Peder Sønderby , Bernhardt 
Tastesen , Friðjón Þórðarson, Hans  Olav 
Tungesvik, Pekka Tuom inen . Pirkko Tur- 
peinen, Ola Ullsten. Lars W erner  och Bengt 
Wiklund.

F rånvarande var:
Margrete Auken, Jo Benkow, Gro Harlem 

Brundtland, Kaj Bärlund, Carl I. Hagen. 
G u ttorm  H ansen,  Ole H enriksen,  Egon J e n 
sen, Riitta Järv isa lo-K anerva ,  Preben Lange, 
Paavo L ipponen, G u nnar  Nilsson, Odvar  
Nordli,  E rlendur  Patu rsson .  Robert  P ed er
sen, Pétur  Sigurðsson, l lkka Suom inen , P e t
ter T hom assen .  Laurits  Tørnæ s,  Ole Gabriel 
Ueland, Odd With och M aijatta  Väänänen.

R eko m m end a tio n en  hade så lunda  an tag its  
m ed  65 röster.

5
A 655/j: Medlemsförslag om samordnade åt
gärder mot diskriminering av homosexuella

Juridiska u tskotte t  hade föreslagit, att  N o r 
diska rådet i anledning av medlemsförslaget 
måtte an taga följande rekom m endationer:

1. Nord isk  Råd reko m m an d ere r  Nord isk  
Ministerråd inden for de gældende loves ram 
m er i de enkelte  nordiske lande at ge nnem 
føre forsknings-, udrednings- og oplysn ings
arbejde vedrø rende hom oseksuelles  stilling i 
de nordiske lande sam t at undersøge mulighe
derne for at ophæ ve  lovgivning, som diskri
minerer  hom oseksuelle ,  og for gennem  lov
givning at fremme hom oseksuelles  ligestilling 
og beskyttelse  mod forskelsbehandling.

2. Nord isk  Råd opfordrer  de nordiske 
landes regeringer til inden for F N  og andre 
internationale o rganer  at sam arbejde i 
spørgsmål, som be rø re r  hom oseksuelles  
m enneskere tt igheder,  med henblik på at 
hindre diskriminering.

Heikki Riihijärvi hade i en reservation  fo
gad till u tsko tte ts  be tänkande föreslagit, att 
Nord iska  rådet icke måtte företaga sig något i 
anledning av medlemsförslaget.

Bernhardt Tastesen (juridiska u tskotte ts  ta 
lesman): Fru præsident! Elleve m edlem m er af  
Nord isk  Råd, fra D anm ark ,  Finland, Norge 
og Sverige, om fattende socialdem okratiske 
m edlem m er,  m edlem m er fra midterpartierne,  
fra de konservative  og fra venstresociali
sterne.  har  fremsat det medlemsforslag om 
sam ordnede foranstaltn inger  mod diskrimi
nering a f  hom oseksuelle ,  de r  er blevet be
handlet i jur idisk udvalg.

De elleve forslagsstillere -  jeg  er  selv en af 
dem  -  be tragter  en hver  form for d iskrim ine
ring a f  g rupper,  der  har  en anden  livsform 
end flertallet , som uacceptabel i et de m o k ra 
tisk samfund og som stridende m od grund
læggende m edborgerre tspr incipper  og m en 
neskerett igheder.

Vi må derfor  også vende os imod den be 
handling af og den holdning over  for h o m o 
seksuelle, som vi ulykkeligvis m ød er  i dag 
rundt omkring i verden og endog i de nordi
ske lande, hvor respek ten  for m enneskerre-  
tighederne ellers er  almindeligt anerkend t .
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Der e r  store forskelle på, hvorledes man i 
de nordiske lande forholder sig til de hom o
seksuelles stilling i sam fundet,  og vi har  fun
det det naturligt at gøre o pm æ rksom  på E u ro 
parådets  rekom m andation  nr. 924, hvori det 
anbefales, at hom oseksuelle  helt ligestilles 
med heteroseksuelle .

Vi har i forslaget påvist eksem pler  på den 
forskelsbehandling, som hom oseksuelle  kan 
kom me ud for  i dag, og vi har peget på n ø d 
vendigheden af. at der  gennem  lovgivningsar
bejde og gennem  et forsknings- og udred
ningsarbejde og ikke mindst gennem  aktiv 
oplysning og undervisning gøres en indsats 
for at bekæm pe den uvidenhed, de fordomm e 
og den traditionelle og reak tionære selv
godhed hos mange a f  vore m edborgere ,  som 
bidrager til de vanskeligheder, der  m øder ho 
moseksuelle kvinder og mænd i skole og a r 
bejde og i samfundet som helhed.

Juridisk udvalg har gennem  de indhentede 
remissudtale lser kunnet konsta tere ,  at den 
aktuelle lovgivning i de nordiske lande er  ud 
tryk for en ikke helt sam m enfaldende b ed ø m 
melse a f  hom oseksuel  aktivitet,  og vi må 
b l .a .  med henvisning til Helsingforsaftalen 
understrege de nordiske landes forpligtelse til 
at søge at o pn å  størst  mulig o ve ren ss te m 
melse såvel på p r ivatre ttens  om råd e  som i 
den strafferetlige lovgivning, ligesom vi må 
understrege vore forpligtelser som d e m o k ra 
tiske nationer til, at der  i lovgivning såvel 
som i m edm enneskelig  holdning vises den 
størst mulige hensyntagen til minorite terne.

Enkelte rem iss instanser  har ikke kunnet 
overholde  den angivne remissfrist, og f .eks .  
det danske  jus ti tsm inis ter ium  har  først efter 
juridisk udvalgs færdigbehandling af  sagen 
været i stand til at frem sende sin udtalelse, 
der  stort set går  ud på, at der  ikke e r  behov 
for særlige foranstaltninger fra nordisk side 
på dette  område.  Udvalgsflertallet er  absolut 
ikke enigt heri, og det er  min overbevisning, 
at denne udtalelse ikke ville have ændret  u d 
valgets behandling af  forslaget eller indstillin
gen hos flertallet a f  juridisk udvalgs m edlem 
mer.

Udvalgets flertal føler, at de r  uanset den 
fremskridtsvenlige holdning, der  -  også på 
dette  om råde -  stort set p ræ ger vore m y n 
digheder, dog er  behov for en nordisk på 
pegning a f  nødvend igheden af, at man h u r
tigst muligt går i gang med et forsknings-,
11-30-332 Nordiska rådel

udrednings- og oplysn ingsarbejde vedrø re n
de de hom oseksuelles  stilling og med en un
dersøgelse  a f  mulighederne for  at ophæve el
ler ændre d iskriminerende lovgivning, lige
som flertallet f inder det væsentligt,  at de nor
diske lande på det in ternationale plan for
s tærker  indsatsen for at hindre diskriminering 
af hom oseksuelle .

Idet jeg  i øvrigt skal henvise til udvalgets 
betænkning, skal jeg  på  vegne a f  juridisk ud
valgs flertal henstil le, at N ord isk  Råd i an led
ning af  medlemsforslag A 655/j vedtager de to 
rekom m andationer,  én til N o rd isk  M inister
råd og én til de nordiske landes regeringer, 
som flertallet har  foreslået,  og som netop er 
oplæst af  præsidenten.

V edrørende reservationen fra et finsk m ed
lem er  ordvalget a f  en sådan karakter ,  at det 
s tærkt understreger  nødvendigheden a f  dette 
forslags vedtagelse.

Riihijärvi: Ärade president! H är  har tala ts 
m ycket om ungdom ens a rbe tslöshe t och mil
jöförstöringen. Ändå har  ingen talat om  livets 
förstöringar, perversi te te r  som är  skadliga i 
synnerhet för N o rd ens  ungdom. N ä r  vi upp
täcker  att miljön förstörs ,  då vill vi förhindra 
det.  Men vad gör vi när  vi se r  det sedliga 
livets ruinering? Hittills har  man alltid sagt j a  
åt alla perversite te r ,  allt i frihetens namn. 
Men vad är frihet utan ansva r?  Det ä r  a n a rk i ! 
N u är det hög tid att ta  ansva r  för det sedliga 
livet i N orden.  Det är alldeles vilseledande 
att tala om de hom osexuellas  diskriminering.
I några nordiska länders  lagstiftning, t. ex . i 
Finlands lag är  det endast en straffbar gärning 
om man offentligen u pp m anar  någon till o tukt 
mellan pe rsoner  av sam m a kön. Lagens m e
ning är att  i synnerhet skydda  ungdom en som 
är na tionens framtid. Vi har  som m edlem m ar 
i N ord iska  rådet ansva r  för N o rd en s  sedliga 
tillstånd. U n der  hårda tider håller endast  det 
folk vars sedlighet är  hållbar. Finlands lag 
kan vara exem pel för an d ra  nordiska  länders 
lagstiftning när det är  fråga om hom osexuali
tet. Nu har vi tid att väcka upp det olym piska 
spelets motto: mens sana in co rpore  sano -  
en sund själ i en sund kropp! Ärade presi
dent! F ö r  min del an ser  jag  att lagstiftningen i 
Finland är  sådan att den ej d iskrim inerar  de 
hom osexuella  och  ej heller ger  möjlighet att 
sprida denna  form av perversite t .  Jag föreslår 
att  sakens behandling avslutas.
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Jens Steffensen: Æ red e  fru præsident! Kri

steligt folkeparti i de nordiske lande finder 
ingen som helst grund til at iværksætte  en 
undersøgelse  om  at sam ordne foranstalt
ninger mod en diskrimination, som ikke e k 
sisterer,  a f  hom oseksuelle .

Æ gteskab  kan efter  de t kristne grundsyn 
kun indgås mellem en m and og en kvinde og 
ikke mellem m ennesker  af  sam m e køn. Dette 
g rundsyn hviler lovgivningen i vore nordiske 
lande på. Der er  derfor  ikke tale om nogen 
diskrimination. Vi har fuldt ud forståelse for 
de særlige problem er,  hom oseksuelle  kan 
have, men vi ønsker  ikke at lovgive imod 
na turens  orden.

H v ordan  de enkelte m enn eske r  vil indrette 
sig, og hvilke sam livsform er man ø nsker  at 
indrette sig med, skal vi ikke blande os i — 
det bliver den enkelte persons  eget valg -  
men vi vil fastholde, at det kristne grundsyn 
for æ gteskabet er bæ rende for  vore nordiske 
lande. Jeg vil gerne henvise til, hvad den 
danske jus t i tsm in is ter  har  svaret jur idisk ud 
valg på  spørgsmålet.

Den danske jus t i tsm in is ter  konkluderer,  at 
der  findes ikke i de gældende regler under 
justi tsministerie ts  om råd e  bes tem m elser  af 
nogen art, som stiller de hom oseksuelle  dårli
gere på grund af  deres  hom oseksualite t  end 
andre borgere.

H vad  angår punkt 2 i forslaget om sam ar
bejde i FN  og andre internationale organer 
om at sikre de hom oseksuelles  m e nneskere t
t igheder, svarer  den danske justi tsm inister ,  
at et sådant sam arbejde allerede foregår, og 
at man selvfølgelig fortsat vil være op m æ rk 
som på, at diskrimination ikke finder sted af  
de homofile.

Justi tsministeren finder derfor  ikke, at der 
fra dansk  side er behov for, at N ord isk  Råd 
særskilt  opfordrer  de nordiske landes regerin
ger  til et sådant sam arbejde inden for dette 
om råde.

Kristeligt folkeparti  i N o rden  deler  helt den 
danske justi tsm inisters  opfattelse , og vi vil 
s tem m e imod forslaget, som det foreligger. 
Men jeg  understreger ,  at de t har  ikke noget at 
gøre med diskriminering eller med en negativ 
holdning til de m ennesker,  det drejer  sig om.

Pirkko Turpeinen: Fru president!  Psykia t
riskt eller psykologiskt finns det inget bevis

på  att det andliga eller sexuella förhållandet 
mellan m annen och kvinnan kunde va ra  mera 
positivt, jäm stäl l t  och m era främja den an d 
liga tillväxten än det andliga och sexuella för
hållandet mellan två  m änniskor  av sam m a 
kön.

I båda  förhållandena kan det fö rekom m a 
beroende, undergivenhet och  våld eller k rea
tivitet och glädje vilka ö kar  den andliga till
växten.

Därför  an ser  jag  att man på basen  av försla
get från rådets  ju r id iska  u tskott  borde handla 
så att ministerrådet vidtar å tgärder  att  u treda  
och harm onisera  lagstiftningen så  att man 
med lagstiftningen under  inga förhållanden 
sä t ter  m änniskor i olika rang på grund av sin 
människorelations- eller sexuella inriktning. 
Vid sidan om u tvecklandet av lagstiftningen 
borde man öka  forsknings-, utrednings- och 
upplysningsarbete t  om de hom osexuellas  
ställning i Norden.

Tungesvik: Som  det har  framgått  av hr. 
Jens Steffensens innlegg, gir Kristeleg F o lk e 
parti i Norge i hov udsak  si tilslutning til dei 
synspunk t han har  framlagt.

Norge har vedta t t  ei spesiell endring av 
straffeloven ne ttopp  med det siktemål å  føre- 
byggja diskriminering av homofile. Diskrimi
nering av homofile  er  e t te r  norsk  lov forbode 
på line med diskriminering på grunn av  rase,  
religion og kjønn. Det finst i dag ingen reglar i 
norsk lovgjeving som diskrim inerer  homofile. 
Me ser såleis difor heller ikkje noko behov 
for å  setja i gang gransking av om det er 
mogleg å o pp heva  lovgjeving som diskrim ine
rer homofile i vårt land.

Skulle ein s tø tta  det framlagde m edlem s
forslag og Juridisk utval si innstilling, m åtte 
det difor vera  for å  o p p m o d a  til å  g ranska  
forholda i andre nordiske land. På eit så føl
samt om råde som dette  m å det e t te r  Kristelig 
Folkepartis  syn vera ei nasjonal sak for det 
enkelte land å  avgjera kva gransking ein vil 
setja i gang.

I Juridisk utval si innstilling heiter det 
m. a.:

” O plysn ingsvirksom heden m å selvfølgelig 
foregå inden for de gældende loves ram m er,  
men det ligger i medlemsforslaget,  at mulig
heden for at ophæ ve bl. a. sådanne barr ierer  
skal undersøges ,  og at gennem førte  fo rsk
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nings- og udredningsprojek ter  kan være for
anstaltninger, som m edvirker  til en sådan 
oph æ v e lse .”

Den mest nærliggjande tolking av denne 
utsegna — og som det tydeleg ha r  framgått i 
utspel frå dei homofiles organisasjoner  som 
har kom e -  er at det e r  ekteskapslovgjevinga 
som her e r  ei av dei ” b a rr ie re r"  det e r  tale 
om.

Kristelig Folkeparti  vil ikkje under noko 
o m stende kunna ak sep te ra  ek teskap  mellom 
to personar  av sam e kjønn, same kva seksuell 
legning dei m åtte  ha. Og dette  synet ha r  sjølv
sagt ingenting med diskriminering av h o m o 
file å gjera. Det er ei holdning som i prinsip
pet gjeld alle m enneske ,  same kva e igenska
per eller legning dei har.

N å r  det gjeld punkt 2 i forslaget,  som gjeld 
oppmoding til dei nordiske lands regjeringar 
om å sam arbe ida  i FN  og andre in te rnasjona
le organ om  spørsm ål som gjeld homofiles 
m enneskere t tar ,  er  de t eit arbeid som innan
for det generelle m enneskere t tsarbe idet  er  i 
god gjenge. Me ha r  elles inge'n spesielle 
m erknader til denne delen av forslaget,  men 
ser heller ikkje spesielt behov  for  å skilja 
dette arbeidet ut frå anna arbeid om m en n e
skerettar.

Ut frå ei samla vurdering finn me i Kristelig 
Folkeparti å m åtta  røysta  mot utvalets  inn
stilling slik den no føreligg.

N å r  dette  er  sagt, vil eg gjerne understreka  
at det syn som her er gitt u t trykk for, ikkje 
har noko å  gjera med diskriminering eller 
med negativ holdning til dei m enneske det 
gjeld. Dei er  og skal behandlast  som fullve- 
dige m edm enneske i alle sam anhengar,  men 
sjølve skaparo rdninga skal me gjennom lov 
og regelverk vera yttarst  varsam e med å 
rokka ved.

Eg vil elles til slutt gi min fulle tilslutning til 
det hr. T astesen  utta la om at me i m ed m en 
neskeleg holdning ta r  s tørst mogleg om syn  til 
minoritetar.

Inge Fischer Møller: Fru præsident! Nu 
gælder det om at lægge bånd på sin holdning, 
når  man har hørt rep ræ sen tan ten  for  Finland 
og min egen danske kollega fra kristeligt fol
keparti,  Jens Steffensen.

Jeg skal ikke gå ind i den argum entation ,  
blot understrege,  at man ikke kan lovgive

om , hvem  der  skal e lske h inanden. Man kan 
heller ikke gå gennem  livet med bind for øj
nene. Derfor er  det vigtigt at anerkende og 
accepte re ,  at nogle har  et kærlighedsliv , der 
går i en anden retning end flertallets. Derfor 
f inder jeg  det vigtigt, at vi s tø t ter  forslaget fra 
jurid isk  udvalg, for på  den måde at skabe 
tryghed for m ennesken e  og skabe åbenhed 
omkring de forhold, som nogle -  trods 
mange oplysn inger -  an se r  for pinlige. Jeg 
an ser  det ikke for pinligt men er  blandt dem, 
der  gerne vil have o rdnede  regler for alt. Da 
jeg  læste forslaget med den finske re serva
tion, troede  jeg  at de t var  en trykfejl,  da jeg  
læste ordet " p e rv e r s i t e t” . Men lad det være.

Jeg håber,  at forslaget vil få flertal, og så 
må vi i de forskellige lande arbejde for. at det 
bliver en realitet,  og skabe åbenhed.

Og så vil jeg  godt sige til den finske repræ 
sentan t,  der  sidder dér: det var  nærliggende 
at tage en diskussion med dig nu. Det skal jeg 
lade være med, men jeg  vil godt invitere dig 
på en kop kaffe og fortælle dig lidt om, hvad 
det drejer  sig om , når vi skal skabe tryghed 
og åbenhed for alle g rupp er  a f  m ennesker  i 
vort samfund.

Benkow: Fordi jeg  e r  konservativ ,  ønsker 
jeg  å s tem m e for de t te  forslaget.

Det e r  sikkert vanskelig å påpeke formelle 
realite ter i lovgivningen som kan innebære 
diskriminering. M en i min egen omgang — 
sikkert også i de flestes omgang her, enten 
dere vet det eller ikke -  f inner man hom o
seksuelle som kan vitne om at de føler seg 
diskriminert.  Jeg har  ikke vært i tvil om at det 
er  en riktig iakttagelse de gjør. så selv om jeg 
for så vidt de ler  det synspunk t at det kanskje 
er  en grense for hva man kan greie å utvirke 
ad lovgivningens vei, synes jeg  at tilslutning 
til denne rekom m and as jonen  er  av hold
n ingsskapende betydning og viser  respekt  for 
skaperverket  -  så forunderlige veier det enn 
kan fortone seg å  ha tatt  for manga, av oss. 
Det kan være til e tte rtanke.

Jeg har vanskelig for å forstå  at fordomsfrie 
k v in nerog  m enn kan ha noe imot forsknings-, 
s tudiev irksom hets-  og opplysningsarbeid 
vedrø rende hom oseksuelles  stilling. Det vil 
jeg  varmt støtte.

Jeg merket meg at min venn og kollega 
Tungesvik i og for seg ikke hadde noen be-
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m erkninger til punkt 2 i forslaget her,  selv om 
han altså egentlig ikke fant de t så svært n ø d 
vendig. M en de rsom  det kan være håp om  at 
flere kan slutte seg til noe av det som her 
foreslås, kunne man kanskje ta  under  o v e r 
veielse å dele voteringen i et punkt 1 og et 
punkt 2, i håp om at man da får større  tilslut
ning.

Bernhardt Tastesen: Fru præsident! Til 
Heikki Riihijärvi fra Finland har  jeg  den b e 
mærkning, at der  er en generel b esky tte lses
lovgivning også i vore landes lovgivning -  
jeg  tæ nker  på  D anm ark ,  N orge  og Sverige. -  
som drejer  sig om beskytte lse  a f  mindreårige. 
Det har  ikke noget med den problemstilling at 
gore. Det er  forskelsbehandlingen,  som vi har 
afskaffet i vore lande, og det glæder os, at vi 
ha r  konsta tere t  i rem issvare t ,  at Island er  på 
vej til at indrette sin lovgivning på linje med 
lovgivningen i D anm ark ,  Norge og Sverige, 
så diskriminationen forsv inder dér,  og vi kan 
have forhåbninger om. at et politisk initiativ i 
Finland måske vil foranledige, at den p a ra 
graf  i den finske straffelov, som blev læst op 
her,  og som vi anser  for at være helt ude af 
trit med den samfundsudvikling, vi har  i ø je
blikket, bliver æ ndret,  så den får et andet 
indhold.

Til Jens  Steffensen vil je g  sige, at ingen 
anfægter, at ægteskabet skal hvile på et kris
tent grundlag. Jeg tror endda heller ikke, vi 
behøver  at udelukke,  at to  persone r  af  samme 
køn. som lever sam m en, kan have en dyb 
kristelig indstilling. Jeg tro r  faktisk også, at 
den mulighed kan være til s tede,  men det kan 
være at jeg  tager fejl, og at Jens Steffensen 
ved det bedre end jeg.

Dernæst må jeg  sige, at det jeg  sagde i 
første omgang måske kunne give anledning til 
en misforståelse vedrø rende del danske j u 
stitsministeriums holdning. D er  e r  ingen a d 
varsel fra det danske jus ti tsm inis ter ium  om, 
hvad vi skal foretage i nordisk sam m enhæng. 
Det, der  s tår i det danske  jus ti tsm inis ter ium s 
svar. er. at man ikke i dansk  sam m enhæ ng 
finder anledning til at foretage sig noget.  Må 
jeg  citere fra skrivelsen:

“ Der findes ikke i de gældende regler u n 
de rjus t i tsm in is te r ie ts  om råde bestem m elser ,  
som stiller de hom oseksuelle  dårligere på 
grund af deres  hom oseksualite t  end andre

borgere, men justi tsm inisterie t  vil naturligvis 
fortsat være opm æ rksom t på de væsentlige 
spørgsmål, der rejses i det foreliggende m ed
lemsforslag, således at de hom oseksuelles  
særlige situation også tages i betragtning ved 
udarbejdelsen af  nye regler inden for ju s t i t s 
ministeriets o m rå d e .”

Jeg tæ nker  her  på ægteskabslovgivningens 
retsvirkninger og f. eks. udlændingeloven. 
Det er  i hvert  fald om råd er ,  som kunne 
kom m e ind i sådanne overvejelser .  

Justitsministeriet fo rtsæ tter  med at udtale: 
” F o r  D anm arks  vedkom m ende  finder man 

på den anførte baggrund ikke behov  for, at 
der  gennem føres  særlige undersøgelser  eller 
et særligt oplysningsarbejde vedrø rende de 
hom oseksuelles  still ing.”

Jeg tror  nu nok, at de r  også kunne være 
behov for et oplysningsarbejde i D anm ark ,  så 
for den sags skyld tro r  jeg  de har  vurdere t fejl 
i justi tsm inister ie t ,  m en man har altså anlagt 
en dansk synsvinkel og ikke i denne forbin
delse en nordisk synsvinkel,  og det vi skal 
gøre i denne sag e r  jo  at anlægge en fællesnor
disk synsvinkel.

Agnar Nielsen: Æ red e  fru præsident! Vi er 
nok mange politikere inden for Nord isk  Råd. 
der  ville være med til at stille familiepolitik
ken i fokus og satse maksimalt på at styrke 
familiens situation og stilling i de nordiske 
lande.

Nu foreligger de r  så et medlemsforslag, der  
opfordrer  til. at der  iværksættes  forsknings-, 
udrednings- og oplysningsarbejde v ed rø re n 
de de hom oseksuelles  stilling i de nordiske 
lande og til ved lovgivning at fremme bøssers  
og lesbiskes ligestilling og beskyttelse  mod 
forskelsbehandling.

Forslaget opfordrer  også de nordiske re
geringer til at arbejde for hom oseksuelles  re t
tigheder. Nu kan man se udtalelsen i bilaget 
fra jus titsministeriet:

” F o r  D anm arks  vedkom m ende  finder man 
på den anførte baggrund ikke behov  for sær
lige undersøgelser  eller et særligt oplysn ings
arbejde vedrø rende de hom oseksuelles  stil
ling.”

Endvidere heder  det:
"M an  finder derfor  ikke fra dansk side be 

hov for, at Nord isk  Råd særskilt  opfordrer  de 
nordiske landes regeringer til et sådan t sam 
arbejde inden for de t te  o m rå d e ."
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Nu kan vi vende og dreje de t te  forslag som 
vi vil, men vi kom m er ikke udenom , at dette 
medlemsforslag vil være med til at krænke 
ægteskabet og ægteskabslovgivningen, og det 
kan jeg  ikke være med til.

I tidernes morgen blev det sagt a f  H am  som 
har skabt både mand og kvinde: ” Jeg vil give 
m anden en m edhjæ lper” . Og hvad fik så 
A dam ? Var det en stor og kraftig a rbe jds
mand, de r  kunne trække læsset? Nej, han fik 
en dejlig velskabt kvinde.

Den eneste  diskrimination mod h o m o sek 
suelle er ægteskabslovgivningen, som i sig 
selv ikke er  nogen diskriminering, og jeg  
m ener  derfor, at man skal s tem m e nej til 
medlemsforslaget.  Jeg vil ikke være med til at 
trække ægteskabet så langt ned i sam m ensti l 
ling med hom oseksuelle .

Jens Steffensen: Fru præsident! Jeg har kun 
en kort bem ærkning til Bernhard t  T astesen  
om ægteskab for m ennesker  af  sam m e køn.

Det e r  ju s t  derfor,  der  ikke er  tale om dis
kriminering, hr. Tas tesen ,  for hvis de r  er  tale 
om, at man ø nsker  æ gteskab , så  er  de r  efter 
min opfatte lse tale om  en samlivsform og 
ikke om æ gteskab , og samlivsformerne 
m ener jeg  ikke. vi skal blande os i.

Margit Hansen-Krone: Siden jeg  er en av
medforslagssti l lerne, vil jeg  bare få si at jeg  er 
absolutt en forsvarer  av ek teskape t  og fami
lien. Man kjenner imidlertid til at mange ho
mofile som søker hjelp hos sjelesørgere og 
hos spesialister innenfor legestanden, blir til
rådd å inngå ek teskap  med en heterofil for å 
kunne bekjempe sin seksuelle legning, og jeg 
vil da  bare spørre om  det er  riktig på  den 
måten å bringe to m ennesker  inn i et u lykke
lig samliv. Det er  her to parte r  som kom m er 
inn i bildet, og b l .a .  på den bakgrunn har  jeg  
personlig gått inn for å s tøtte de tte  forslaget. 
Jeg m ener  også at det fremdeles finnes en del 
diskriminering av de homofile som er u ve r
dig, og det er  forhold vi kan rette på.

M argrete Auken: Fru præsident! Det der 
kalder mig herop, er  den åbenlyse bagtalelse 
af  k r is tendom m en, som jeg  følte, dog ikke i 
fru Margit H ansen-K rone s  indlæg, men i det 
foregående indlæg, hvor man næ rm est  be 
skrev det som om det Gud havde institutio

naliseret,  var  den m edhjæ lpende hustru og 
sengekam m erat.

Jeg skulle hilse og sige, at det ikke er  m e
ningen. Det, der  er  på spil i k r is tendom m en, 
er, at kærligheden, også den fysiske kær
lighed, den  evne m ennesken e  har fået til at 
vise kærlighed over for hinanden, kan vokse 
og udfolde sig, og den evne har også hom o
seksuelle.

Der er en  s tor  opgave for  ikke mindst p ræ s
te r  i sjælesorgen at give de hom oseksuelle  
tillid til den seksualite t ,  som kan forbinde 
dem  med andre m ennesker ,  i s tedet for at 
blokere dem  som det sker  mange steder i 
vores lovgivning.

Der står ingen ting i forslaget om ægteska
bet,  men det er  m åske en hjælp til disse m en
nesker,  at vi lovgivningsmæssigt finder andre 
veje,  således at deres forhold ikke konstant 
bliver belastet a f  et d iskriminerende sam 
funds afvisning a f  deres  kærlighedsevne.

Sedan diskussionen förklarats avslutad 
skedde votering meddeist  voteringsapparat 
be träffande utskotte ts  fö rsta  förslag till re
kom m endation  och reservan tens  förslag att 
rådet inte måtte företaga sig något i anledning 
av medlemsförslaget.

För  rekom m endationen  röstade:
Georg  Andersson , L ennart  Andersson , 

M argrete  Auken, Stefån B enediktsson ,  Jo 
Benkow. G u nnar  Berge, Jens Bilgrav-Niel- 
sen, Johan  Buttedahl,  Bjarne Mørk Eidem, 
Olafur G. E inarsson ,  Karl-G unnar Fager- 
holm. Arne Gadd, Kirsti Kolle Grøndahl,  
Eiður G u ðnason ,  Margit H ansen-K rone ,  Elsi 
Hetem äki-O lander,  Liisa Hilpelä, Siri Hägg- 
mark, Karl-Erik Häll, Tytti  Isohookana- 
A sunm aa,  Olof  Jansso n ,  Paul Jansson ,  Karen 
Højte Jensen. T yra  Jo han sson ,  Anna-Liisa  
Jokinen, Gunnel Jonäng, A n ker  Jørgensen ,  
Antti Kalliomäki, Timo K ie täväinen, H anna 
K vanm o, Preben Lange,  Paavo L ipponen, 
Grethe L undblad,  Astrid M urberg  M artin
sen, Pete r  M uurm an, Helge Adam  Møller, 
Inge F ischer  Møller, G u n n ar  Nilsson, Hans 
Nyhage, Saara-M aria  Paakkinen,  Sture 
Palm. Helena Pesola. Per Pete rsson . H åkon  
Randal,  G u n v o r  Schnitler,  Arne Skauge, 
Reiulf Steen, O tto  S teenhold t,  Pär S tenbäck, 
Sten Svensson . Karin Söder,  Peder  S øn
derby. Bernhardt T as tesen .  Petter  T h o m a s 
sen. Friðjón Þórðarson , Pekka T uom inen,
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Pirkko Turpeinen , Ola Ullsten, Lars  W erner,  
Bengt Wiklund och M arjatta  Väänänen.

M ot rekom m endationen  röstade: Carl I. 
H agen, Agnar Nie lsen,  Tore N ilsson, Heikki 
Riihijärvi, Jens Steffensen, H ans  Olav 
Tungesv ik  och Odd With.

Rune G ustavsson ,  F lemming H ansen ,  Ivar 
H ansen ,  K aren  Thurøe  H ansen  och Páll Pé- 
tursson a v sto d  frå n  a tt rösta.

F rånv arande  var:
Gro H arlem  B rundtland, Kaj Bärlund, 

G u tto rm  H ansen ,  G uðrún  Helgadöttir,  Ole 
Henriksen ,  Egon Jensen ,  Riitta Järvisalo- 
K anerva ,  O d var  Nordli,  E rlendur  Patursson, 
R obert  Pedersen , Pétur  S igurðsson, llkka 
Suominen, Laurits  T ørnæ s och Ole Gabriel 
Ueland.

R eko m m en d a tio n en  har sålunda antagits  
m ed  61 röster m o t 7.

Härefte r  skedde votering beträffande u t
skottets  andra  förslag till rekom m endation .

F ör  rekom m endationen  röstade:
Georg  A ndersson ,  L ennar t  Andersson .  

Margrete Auken , Stefån B enediktsson , Jo 
Benkow, G u nnar  Berge, Jens  Bilgrav-Niel- 
sen, Johan  Buttedahl, Bjarne M ørk Eidem, 
Ólafur G. E inarsson , K arl-G unnar  Fager- 
holm, Arne G add, Kirsti Kolle Grøndahl, 
E iður G u ðnason ,  Carl I. Hagen, Flem ming 
H ansen, Margit H ansen-K rone ,  Elsi Hete- 
mäki-Olander, Liisa Hilpelä, Siri Häggmark, 
Karl-Erik Häll , Tytti Isohookana-A sunm aa, 
Olof  Jansso n ,  Paul Jansso n ,  K aren  Højte 
Jensen, Tyra Johansson ,  Anna-Liisa  Jo 
kinen, Gunnel Jonäng, A n ker  Jørgensen ,  
Antti Kalliomäki. Timo K ie täväinen. H anna  
K vanm o, P reben Lange,  Paavo L ipponen, 
Grethe Lundb lad .  Astr id  M urberg M artin
sen, P e te r  M uurm an, Helge Adam  Møller, 
Inge F ischer  Møller, G u nnar  Nilsson, Hans 
Nyhage , Saara-M aria  Paakkinen, Sture 
Palm, Helena Pesola, Per  Pete rsson , Håkon 
Randal,  G u nvor  Schnitler,  Arne Skauge, 
Reiulf S teen,  O tto  Steenhold t,  Jens Steffen
sen, Pär  S tenbäck, Sten Svensson , Karin Sö
der, Peder Sønderby , B ernhardt T astesen ,

Pette r  Thom assen ,  H ans  Olav Tungesvik, 
Pekka Tuom inen , Pirkko Turpeinen ,  Ola Uli
sten, Lars  W erner ,  Bengt W iklund, Odd 
With och M arjatta  Väänänen.

M ot rekom m endationen  röstade: Agnar 
Nielsen, Tore Nilsson och Heikki Riihijärvi.

Rune G ustavsson ,  Ivar  H ansen ,  Karen 
Thurøe  H ansen  och Påll Pé tu rsson  a vstod  
frå n  a tt rösta.

F rånvarande var:
Gro Harlem  Brundtland,  Kaj Bärlund, 

G u ttorm  H ansen ,  Guðrún  Helgadöttir ,  Ole 
Henriksen , Egon Jensen ,  Riitta Jårvisalo- 
K anerva ,  O d var  Nordli,  E rlendur  Patu rsson , 
Robert  Pedersen , Pétur  Sigurðsson. Ilkka 
Suom inen , Friðjón Þórða rson ,  Laurits  T ø r 
næs och Ole Gabriel Ueland.

R eko m m en da tio nen  hade sålunda  an tag its  
m ed  65 röster m o t 3.

6

A 659/j: Medlemsförslag om ett forskningsin
stitut för nordisk rätt

Juridiska u tskotte t  hade föreslagit, att N o r 
diska rådet icke måtte företaga sig något i 
anledning av medlemsförslaget.

U tsko tte ts  fo rs la g  bifölls.

D 1984/24/1974/j: Meddelande om rekommen
dation nr 24/1974 angående samnordisk insats 
för skydd av miljön i samernas kärnområden

Juridiska u tskotte t  hade föreslagit, att N o r 
diska rådet måtte lägga m eddelandet till 
handlingarna i avvak tan  på nytt m eddelande 
till nästa ordinarie session.

U tsko tte ts  fö rs la g  bifölls.
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D 1984/2/ 1982/j: Meddelande om rekommen
dation nr 2/1982 angående lagstiftningssamar
betet på arbetsrättens område

Jurid iska u tskotte t  hade föreslagit, att  N o r 
diska rådet måtte lägga m eddelandet till 
handlingarna i avvaktan  på nytt m eddelande 
till nästa  ordinarie session.

8

S tatsrådet Wickbom: Fru president! I det 
be tänkande som nu behandlas framhåller j u 
ridiska u tskotte t  att man har d iskutera t  frå
gan om ett vidgat arbetsrätts l igt sam arbe te  
med de nordiska jus t i t iem in istrarna utan att 
de tta  har lett till något påtagligt resultat.

Jag vill trots  den sena timmen i klarhetens 
intresse und ers tryk a  vad utsko tte t  redan har 
pekat på, nämligen att arbe tsrä t ts f rågorna  
inte i något av de nordiska länderna ligger 
inom jus ti t iem in istrarnas  ansvarsom råde.  Jag 
vill be tona  att enligt a rbe tsordningen står det 
u tskotte t  fritt att  vid sina överläggningar bju
da in de olika ministrar eller ministerråd med 
ansva r  för skilda frågor som u tskotten  önskar  
höra. Jag kan därför  för min del inte se att det 
skulle behöva  upp stå  några sådana problem 
av formell eller praktisk na tur  som utskotte t  
befarar.

Lennart Andersson: Fru president! Som ta 
lesman för u tsko tte t  hade jag  räknat med att 
få det första inlägget men skall gärna göra ett 
par k o m m enta re r  nu.

De arbetsrätts l iga frågorna ä r  av m ycket 
stor betydelse ,  och det be tänkande  som ut
skottet nu har  framlagt för p lenarforsam ling
en kan indelas i två  avsnitt .  Förs t  gäller det 
det sakliga innehållet beträffande hur de a r 
betsrättsliga frågorna skall behand las,  sedan 
kom m er den m er formella handläggningen av 
ärendet i fortsättningen.

De arbetsrätts l iga frågorna i sak anser  jag 
och flera ledam öter  i ju r id iska  u tsko tte t  har 
m ycket s tor  be tydelse  i N o rd iska  råde ts  fort
satta arbete. Jag skall nöja mig med att kon
statera  det. M inisterrådet kom m er under 
1984 att lägga fram en översikt över  hur de 
arbetsrätts l iga frågorna ha r  lösts i de olika 
länderna. Vi an ser  från u tsko tte ts  sida att det 
är bra att den övers ik ten  kom m er.

N ä r  det gäller hur dessa  frågor i fo r tsä t t

ningen skall behandlas  inom rådets  olika u t
skott är  vi inne på den principiella fråga som 
jag  berörde  nä r  vi talade om  fem m annakom 
mitténs rapport  om  hur råde ts  arbete  skall 
organiseras i fortsä ttningen. Vi m enar  från 
ju rid iska  u tskotte ts  sida att ett  u tskott  måste 
kunna ha möjlighet att  lyssna till olika minis
terråd för att ta  del av informationen i s tora 
frågor.

N ord iska  rådet har hänvisat de a rbe tsrä t ts 
liga frågorna till ju r id iska  u tskotte t .  Det är 
vår  uppgift att  be reda  dessa  frågor och å te r 
kom m a till p lenarforsam lingen med förslag. 
F ö r  att vi skall kun na  fullgöra vår berednings- 
uppgift måste vi kunna kalla till oss  a rbe ts 
m arknadsm in is trar  och an dra  ministerråd. 
Det an ser  vi att  vi skall kunna göra i fortsä tt
ningen, och vi av ser  att å te rk om m a till p le
narforsamlingen med ett  förslag längre fram.

Sedan diskussionen förklarats avslutad, bi
fö lls  u tsko tte ts  fö rs la g .

9
E l i :  Fråga till Nordiska ministerrådet an
gående gemensam nordisk auktorisation av 
tolkar och translatorer1

Liisa Hilpelä: Fru president! Frågan  lyder: 
Vilka å tgärder av ser  N ord iska  ministerrådet 
vidta för att enhetliga reglei för auktorisa tion  
av trans la torer  och tolkar  skall kunna införas 
i de N ord iska  länderna?

Minister Ragnhildur Helgadöttir: Fru presi
dent! Den nordiska språkkonven tionen  ko m 
m er att träda i kraft un d er  år 1984 under 
förutsättning av att ett fjärde nordiskt land 
ratificerar konventionen. I enlighet med kon
ventionens artikel 8 kom m er N o rd iska  minis
terrådet då att följa t illämpningen av k o n v en 
tionen. Tillgången till to lkar  och översä t ta re  
av god kvalitet kom m er därvid att va ra  b e ty 
delsefull för att ge konventionen  ett reellt 
innehåll.

Det totala behovet av tolkar  och ö ve rsä t 
tare i de nordiska  länderna påverkas  också  av 
invandringen till N o rd en  från andra  d^ .ar  av 
världen. Därm ed berörs  ock så  tolk- och  över-

1 Frågan tryckt i .  2043.
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sä t ta rresu rse rna  inom an dra  språk  än de nor
diska. I flera av de nordiska  länderna  utreds 
frågor om  utbildning och auktorisa tion  av to l
kar  och översä tta re .

Olika frågor med anknytning till migra
tionen till och från N o rd en  ko m m er  att ges 
ökad u p pm ärksam h et inom det nordiska sam 
arbe te t  på migrationsom rådet i den särskilda 
kontak tgrupp  som bildats und er  N ord iska  a r 
be tsm ark nadsu tsko tte t .  D enna  grupp har  till 
uppgift bl. a. att lägga fram förslag om  det 
framtida nordiska sam arbe te t  på de t ta  om rå
de. I de t ta  sam m anhang  av ser  man att disku
tera  förutsä ttn ingarna  för nordisk sam verkan 
i fråga om utbildning av to lkar  och ö v e rsä t
tare. Resu lta te t  av d e t ta  arbe te  kan kom m a 
att  ge underlag för överväganden  om behovet 
av enhetliga regler och  också  i fråga om  ex a 
mination och auktorisation.

Diskussionen förklarades härefte r  avslu
tad.

10
E 15: Fråga till Sveriges regering angående 
språklig registrering av finnar i Sverige1

Muurman: Fru president!  Jag hänvisar  till 
min skriftliga fråga och n o te ra r  att det skrift
liga svaret har blivit mig tilldelat och  att jag  är 
tillfredsställd med det.

S tatsrådet Wickbom: Fru president!  Peter  
M uurm an har ställt frågan därför  att  registre
ringen på språklig grund enligt hans uppfa t t
ning är  m otiverad med hänsyn till behove t  av 
ex ak ta  uppgifter om  antalet f innar i Sverige 
som utgångspunkt för en riktig d im ensione
ring av redan beslu tade och p lanerade insat
ser av språklig art inom socialtjänst,  utb ild
ning och annan samhällsservice.

Den svenska regeringen har  självfallet ing
en annan uppfattning än att et t  förverkligande 
av de invandrarpolit iska målen förutsätter  
d jupgående kunskap  bl. a. om  olika etniska 
och språkliga gruppers  omfattning, sam m an 
sättning och utbredning.

Den svenska invandrarpolit iska kom mittén 
har därför fått i uppdrag  att närm are  analyse

' Frågan tryckt s. 2047.

ra begreppen etn isk  och språklig  minoritet 
som en utgångspunkt för att p röva  möjlighe
te rna  att  s tatistiskt närm are  ange m inorite ter
nas storlek. I direktiven till kom m ittén  erin
ras i det sam m anhanget  om  att offentlig re
gistrering av etn isk  och språklig tillhörighet 
har  framförts  som en möjlighet att  få fram 
sådan kunskap  som M uurm an efterlyser. Det 
finns givetvis även  an dra  anv än d b ara  m eto
de r  när  det gäller att  p rec ise ra  en sp råk 
grupps storlek, exem pelvis  genom  olika typer 
av undersökningar.  Uppgifter av det här sla
get samlas redan nu in i skolan om f insksprå
kiga elever.

Invandrarpolit iska kom m ittén  förväntas  
överläm na sitt b e tänkande  om  invandrar-  och 
minoritetspolitiken till regeringen under 
våren 1984. Det ä r  därför  inte möjligt att nu 
uttala sig om  vilka å tgärder  regeringen kan 
kom m a att vidta i den här  frågan. F örs t  måste 
vi alltså av vak ta  kom m itténs  förslag och dä r 
efter  remissutfallet.

D iskussionen förklarades härefte r  avslu
tad.

11
E 26: Fråga till Nordiska ministerrådet an
gående ikraftträdande av den nordiska språk
konventionen (D 1984/32/198 l / j )1

Elsi Hetemäki-Olander: Jag hänvisar  till 
den skriftliga frågan, som lyder så här: Vilka 
åtgärder avser  ministerrådet att  vidtaga i syf
te att påsky nda  ikraftträdandet av den nordis
ka språkkonven tionen?

Minister Matthias Á. Mathiesen: Æ rede  
præsident! Som det frem går af  ministerrådets  
meddelelse om opfølgning a f  Nord isk  Råds 
rekom m andation  nr. 32/1981. er Island og 
D anm ark  for øjeblikket ved at undersøge m u
lighederne for at ratificere den nordiske 
sprogkonvention.  Dette  arbejde,  d e r  stadig er
i gang, forventes for Islands vedkom m ende  at 
medføre ratifikation i løbet a f  de tte  år, 
hvorved 4 lande har ratificeret,  og k o n ven
tionen vil kunne træde i kraft. Det e r  med 
andre ord Island og D anm ark ,  de r  nu natio-

1 Frågan tryckt s. 2043.
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nalt undersøger,  om man vil kunne leve op til 
konventionens  krav.

På denne baggrund er  det ikke aktuelt for 
Nord isk  M inisterråd som sådant at tage noget 
særskilt  initiativ i den  retning, som angives i 
spørgsmålet.

Elsi Hetemäki-Olander: Fru ordförande! 
Jag tackar  för svaret.  Vi från finsk sida väntar  
innerligt att man skulle få en ratifikation un
der  de t ta  år. Men jag  vill gärna också  ställa 
frågan: vad skall ministerrådet sedan göra så 
att också  D anm ark  kom m er med?

Minister Matthias Á. Mathiesen: Æ rede  
præsident! E fte r  de t te  spørgsmål og dette 
svar  her vil ministerrådet selvfølgelig prøve 
at få alle de 5 lande m ed, hvis det er muligt.

Sedan diskussionen förklarats avslutad, 
meddelades att behandlingen av m eddelandet 
fortsä tter  i ju r id iska  utskotte t .

12
E 27: Fråga till Sveriges regering angående 
rösträtt för nordbor i parlamentsval1

Stenbäck: Fru president! Eftersom  s tad
garna tycks föru tsä t ta  det så läser jag  den här 
frågan:

1. H ar  den svenska regeringen för avsikt 
att på egen hand och utan  beak tan de  av ställ
ningstaganden i sina grann länder införa rös t
rätt för  nordiska invandrare  i riksdagsval?

2. F inn er  den svenska regeringen det ac 
ceptabelt  att till Sverige inflyttade nordbor  
efter tre års boende i landet erhåller  rös trä tt  i 
flera parlam entsval?

3. Vill den svenska regeringen m edverka  
till att  en gem ensam  nordisk utredning till
sättes som på ett förbehållslöst och från nor
disk öm sesid ighetssynpunk t tillfredsställande 
sätt u trede r  de viktiga rös trä t tsfrågorna?

Statsrådet Wickbom: Fru president!  F rå 
gan om rös trä tt  vid de svenska  riksdagsvalen 
för invandrare  som inte är svenska m edbor
gare har som bekant  u tre t ts  av en särskild

1 Frågan tryckt s. 2044.

kom mitté , 1983 års rös trä t tskom m itté .  Denna 
har vid en presskonferens  den 14 februari i år 
redovisat resulta te t  av sitt arbete .  B etänkan
det överläm nas dock först den  14 mars. Det 
skall däre fte r  rem issbehandlas .

Den svenska  regeringen har  alltså ännu 
inte tagit ställning till de t förslag som kom 
mittén avläm nar.  Vi får  först av vak ta  rem iss
behandlingen.

N ä r  det sedan gäller det nordiska sam arbe
tet på d e t ta  om råde kan jag  er inra om att de 
nordiska  jus t i t iem in istrarna  ha r  diskuterat  
frågan både vid sitt möte i Visby i juni 1983 
och i anslutning till de t gem ensam m a mötet 
med jur id iska  utsko tte t  i M arieham n i nov em 
ber i fjol. Man kom då överens  om att ta upp 
saken igen när rem issbehandlingen av det 
svenska be tänkandet  hade genomförts .

De nordiska jus ti t iem in istrarna kom m er att 
m ötas igen i jun i  i år, och jag  tycker  att det 
kan vara naturligt att  ta upp frågan till d iskus
sion då. Som för övrigt redan framgått b l .a .  
av vad s ta tsm inis ter  Olof Palme tidigare den
na vecka sagt så är  den svenska regeringen 
alltså posit ivt inställd till fortsa tta  nordiska 
kon tak te r  i denna  fråga.

Stenbäck: Fru  president!  Så som  här f ram 
gick har en del av svaret redan getts under 
denna session i s ta tsm inis ter  Palmes yttrande 
och jus ti t iem in ister  W ickbom s k om m enta r  
till justi t iem in ister  Taxells  inlägg hä r  tidigare 
i dag. Vad jag  har velat be tona  med detta  
spörsm ål är naturligtvis den nordiska a spek 
ten. Den p ressdeba tt  som har förts förefaller 
ha visat a tt  Sverige skulle vara bere tt  att  gå 
fram på egen väg. Det fram går nu att den 
svenska regeringen är  beredd  att fortsä tt
ningsvis anlägga en nordisk aspek t  och föra 
de nordiska  förhandlingarna vidare. Det är 
jag  helt til lfredsställd med och hoppas  att p ro
blemet med den dubbla  rös trä t ten  nogsamt 
skall beak tas  i det här sam m anhanget .  Jag 
ställer ingen tilläggsfråga ef tersom  den svens
ka regeringen har  m eddela t att saken är på 
hälft i beredningen och att svare t  på mina 
egentliga frågor kom m er att ges i ett  senare 
skede.

Det viktiga är att poängtera  den nordiska 
aspek ten.

Diskussionen förklarades  härefter  avslu
tad.
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13
D 1984/12/1980/j: Meddelande om rekommen
dation nr 12/1980 angående enhetliga säker
hetsföreskrifter för amatörboxning, D 1984/5/ 
1983/j: Meddelande om rekommendation nr 5/
1983 angående ändring av Helsingforsavtalets 
artiklar 44, 47, 48, 49, 55, 60, 61 och 63 avse
ende Färöarnas, Grönlands och Ålands repre
sentation i Nordiska rådet, D 1984/6/1983/j: 
Meddelande om rekommendation nr 6/1983 
angående ändring av Nordiska ministerrådets 
arbetsordning avseende Färöarnas, Grönlands 
och Ålands deltagande i arbetet i ministerrådet 
och dess organ, D 1984/7/1983/j: Meddelande 
om rekommendation nr 7/1983 angående 
granskning av och förslag till ändringar i olika 
nordiska samarbetsavtal avseende Färöarnas, 
Grönlands och Ålands deltagande i samarbe
tet, D 1984/8/1983/j: Meddelande om rekom
mendation nr 8/1983 angående ändring av ar
tikel 8 i Helsingforsavtalet avseende skolun
dervisning om Färöarna, Grönland och Åland 
och D 1984/9/1983/j: Meddelande om rekom
mendation nr 9/1983 angående ändring av 
Helsingforsavtalets artikel 58

Rådet företog o v annäm nda  saker  i ett  sam 
manhang.

Juridiska u tskotte t  hade föreslagit, att  N o r 
diska rådet måtte lägga m eddelanden a  till 
handlingarna och anse spörsm ålen för rådets 
del slutbehandlade.

U tsko tte ts  fö rs la g  bifölls.

Mötet avslu tades  kl. 20.40.
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PROTOKOLL
2 mars

Protokoll
7:e mötet
Fredagen den 2 mars 1984 kl. 09.00
Presidenter: Jo Benkow (1 — 14), Anker Jørgensen (14—20) och Karin Söder (20—39).

Dagordning
1. Redegjørelse angående en fristående 

nordisk arbeidsgruppe
2. C 1: N ord isk  M inisterråds bere tning om 

det nordiske sam arbeid  (T ra fikku tva lge ts  b e
tenkning)

3. A 638/t: M edlem sförslag om  ytterligere 
samordning av trafikkpolitikken

4. A 667/t: Medlemsförslag om nordisk 
samarbeid angående turistguider

5. A 639/t: M edlemsförslag om  bygging av 
en jernbanetunnell  under  Kvarken

6. A 648/t: M edlemsförslag om  energibe
sparing innen transport-  og trafikksektoren

7. A 663/t: M edlemsförslag om tran sp o r t
økonom isk utredning av t ranspor tve ier  mel
lom nordiske og u tenom nord iske  land

8. E 17: Spørsm ål til N ord isk  Ministerråd 
vedrørende prosjekte t  Scandinavian Link

9. E 18: Spørsmål til N orges  og Sveriges 
regjeringer vedrø rende kilometeravgift på 
kjøring med lastebiler

10. E 29: Spørsmål til Nord isk  Ministerråd 
angående regnesen ter  for væ rprognoser  (rek. 
nr  4/1983/t)

11. E 30: Spørsm ål til N ord isk  Ministerråd 
angående forenklinger av vegmerkningssy- 
stemet

12. E 8: Spørsmål til D anm arks  regjering 
vedrørende Ø resundsforbindelsene

13. Avskrivning av følgende rek o m m an 
dasjoner:

27/1968/t Felles trafikklovgivning
15/1972/t Enhetlige be stem m elser  i N o rd en  

angående fritidsbåter
27/1974/t Nord isk  insti tutt for skjærgårds- 

forskning
4/1975/t Passasjer- og bilferge mellom Is

land, Fæ røyene og øvrige N o rd en

11/1977/t Forbedring av barns  trafikkmiljø
10/1979/t Ratifikasjoner av sjøsikkerhets- 

konvensjonen S O LA S 1974
ll/1979/t Beruselse til sjøs
7/1980/t F orbedrede  vilkår for fergetrafik

ken i N orden  vintertid
20/1982/t T rafikkseparas jon for sjøfarten
14. C 1: Nord isk  M inisterråds beretning 

om  det nordiske samarbeid inkl. bilagene 1,
2, 3 og 4 (K u lturu tva lge ts  be tenkn ing)

15. C 4/k: Beretning fra N ord isk  kultur
fond (betenkning fra utvalget for granskning 
av N ord isk  kulturfonds forvaltning)

16. E 12: Spørsmål til N ord isk  M inisterråd 
vedrø rende nordisk ten tam ens-  og eksam ens- 
gyldighet

17. Melding og tilleggsmelding om  rek. nr. 
3/1982/k om  økt radio- og T V -sam arbe id  i 
N orden

18. A 635/k: M edlemsforslag om  sam ar
beid vedrø rende mottaking av u te n o m n o r
diske fjernsynssendinger

19. A 668/k: M edlem sforslag om felles 
nordisk forbud mot spredning av reklam e via 
kabel- og satellit-TV

20. A 642/k: M edlemsforslag om støtte  til 
nordiske utsti llinger

21. A 643/k: M edlemsforslag om sam no r
disk utdanning av M ontessorilærere

22. A 658/k: M edlem sforslag om  frem tids
forskning om N orden

23. A 660/k: M edlem sforslag om støtte  for 
regional inform asjonsvirksom het

24. A 670/k: M edlem sforslag om økt støtte 
til nordisk idrettsutveksling

25. A 665/k: M edlem sforslag om  sam nor
disk pensjonistkultur

26. A 666/k: M edlem sforslag om  seminar 
om skapende sam arbe id  i N o rden
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27. Melding om  rek. nr. 13/1980/k a n 
gående opplysning og forskning om de m en
neskelige rett igheter

28. Melding om rek. nr. 11/1981 /k om  ut- 
vekslings- og stipendieordning for billed
kunstnere

29. Melding om rek. nr. 5/1982/k om  felles 
program for  den accele ra torbaser te  forskning 
i N orden

30. E 10: Spørsmål til Nord isk  Ministerråd 
vedrø rende fjernsynsprogram  for sjøfolk 
(rek. nr. 8/1976/k)

31. E 14: Spørsmål til regjeringene i D an 
mark, F inland, Island og Sverige vedrørende 
de nordiske forfa tterstipendier  (rek. nr. 
9/1981/k)

32. E 23: Spørsm ål til Sveriges regjering 
om undervisning på finsk (rek. nr. 14/1975/k)

33. E 31: Spørsm ål til Sveriges regjering 
angående undervisning i svensk  som andre 
språk

34. E  25: Spørsm ål til regjeringene i Sveri
ge og Finland om  formidling av Finlands TV- 
program  til finner bosat t  i Sverige (rek. nr. 
20/197 l/k)

35. Avskrivning av følgende rek o m m an 
dasjoner:

14/1972/k Utgivelse av en nordisk historie
13/1977/k Undervisning i nordiske språk 

ved utenlandske universite t  og læreranstalter
14/1977/k Utførsel av an tikviteter  fra de 

nordiske land
20/1979/k Økt nordisk sam arbeid  om barn 

og kultur
21/1980/k Id re ttsm edis insk  samarbeid
12/1981 /k De nordiske fo rskerkursene
6/1982/k M er  nordisk  instilling hos kultur- 

t idskriftene i Norden
10/1983/k Nord isk  kultursam arbeid
36. Bemyndigelse for presidiet til å o p p 

nevne kom iteer
37. Bemyndigelse for presidiet til å  be 

slutte om fordelingen av felles utgiftene mel
lom delegasjonene for 1985

38. Fastse t te lse  av tid og sted for neste 
sesjon

39. Sesjonens avslutning

Ändringar i medlemslistan
Det anm äldes,  att Rune G u stavsson  lämnat 

sessionen och ersa t ts  av E lver  Jonsso n ,  att 
G rethe  L undblad  läm nat sessionen och e r 
satts  av Karin F lodström  samt att Ingrid

Sundberg  återtagit sin plats i rådet och att Siri 
Häggmark lämnat sessionen.

R ådet beslö t a tt ändra m ed lem slis tan  i en 
lighet härm ed.

1
Redogörelse angående en fristående nordisk 
arbetsgrupp

S tatsrådet Lundkvist: H e rr  president! De 
nordiska sta tsm in is tra rna  ha r  uppdragit  åt 
mig att läm na ett svar  på  G uðrún  Helgadót- 
tirs fråga i går,  och vad jag  nu skall säga är 
därför  s ta tsm inis trarnas  besked  på denna 
punkt.

Pehr G. G y llenham m ar och Ulf Sundqvist  
har informerat s ta tsm inis tra rna om  att det är 
deras  avsikt att bilda en a rbe tsgrupp  som 
skall bestå  av ledande före trädare  för nä
ringslivet i vid mening. G rup pen  skall verka  
fristående från de officiella sam arbetsorga-  
nen. G ruppen  skall i sitt arbete  s träva  efter 
att tillföra det pågående nordiska sam arbe te t  
viktiga erfarenheter  och impulser.

S ta tsm in istrarna  har  vä lkom nat de t ta  initi
ativ av två ledande före trädare  för de t nord is 
ka näringslivet. Någon finansiering av denna 
grupps ve rksam het  från nationella statliga el
ler nordiska medel ä r  inte förutsatt .  Initiativ
tagarna kom m er själva att ta  kontakt med 
pe rsoner  som kan tän kas  ingå i g ruppen , och 
det har angivits att dessa  skall häm tas  från 
bl. a. företagen, fackföreningsrörelsen  och 
forskningen.

2
C 1: Nordiska ministerrådets berättelse om 
det nordiska samarbetet (trafikutskottets be
tänkande)

Trafikutskotte t  hade föreslagit ,
A. att rådet med anledning av de avsnitt  i 

m inisterrådets  berä ttelse  som trafikutskotte t  
behandlat an ta r  följande yttrande:

1. N ord iska  rådet hem stä l ler  till N o rd iska  
ministerrådet att  se ö ve r  t r an sp o r tö v eren s 
kom m elsen i syfte a tt  få fram bä t tre  ra p p o r 
tering om sam arbe te t  och dess  finansiering.

2. N ord iska  rådet hem stä ller  till N o rd iska  
ministerrådet att verka  för att de kom m unika-
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tionsmässiga in tressena bättre  tillvaratas vid 
dess behandling av datateknologin.

3. N ord iska  rådet hem stä ller  till Nord iska 
ministerrådet att låta u tvä rd era  den effektivi
sering och besparing inom kom m unik a tions
sektorn som blir följden av ökad datorisering 
och ny teleteknik.

4. N ord iska  rådet hemställer till Nord iska  
ministerrådet att regelbundet redogöra för 
harmoniseringen av trafiklagstiftningen i 
Norden.

5. N ord iska  rådet hemställer till Nord iska  
ministerrådet att det prioriterar arbetet  med 
seminariet om kultur och turism.

B. att rådet lägger kapitel XI och kapitel 
XII i ministerrådets  berä tte lse  till handlingar
na.

Marjatta Väänänen (trafikutskottets  tales
man): H err  president! T ra fikutskotte t  har  un 
der  det å r  som gått sedan förra sessionen 
liksom tidigare haft ett gott och fö r tro ende
fullt sam arbe te  med ministerrådet och de 
andra nordiska sam arbe tso rganen  inom vår 
sam arbe tssek tor .  Vid det årliga mötet med 
trafikministrarna i nov em ber  hade vi möjlig
het att föra en öppen  och informativ d iskus
sion om de viktigaste frågorna på kom m uni
kationssektorn  för närvarande. Det möte 
med N o rd iska  äm betsm annakom m ittén  för 
transportfrågor som tidigare har hållits före 
mötet med ministerrådet har därem ot av 
praktiska skäl fallit bort ,  vilket sam m an 
hänger med tidtabellen för den nya budget
proceduren .  Därem ot har  t rafikutskotte t  haft 
höringar och sam m anträffanden med andra 
organ, framför allt N O R D T E L ,  Nord iska  tu 
r istrådet,  Scanne t ,  Nord info  och med rep re
sen tan ter  för flygbolag. U tskotte t  har även 
haft en höring om Tele-X-projektet  och be
sökt ESAB i Kiruna.

Jag vill u t trycka  u tsko tte ts  fortsa tta  till
fredsställelse över  att få del av u tkasten  till de 
avsnitt  av m inis terrådsberä tte lsen  som hör 
till t raf ikutskotte ts  sek tor  redan i ok to ber  må
nad. Jag tror att vi i de tta  av seende ä r  i ett 
bättre läge än de andra  u tsko tten  och vi ser 
gärna att denna ordning fortsätter.

F ö r  att gå över  till själva m in is terrådsberä t
telsen, så vill traf ikutskotte t  gärna framhålla, 
att de avsnitt  som traf ikutskotte t  har  b eh an d 
lat allmänt sett är  betydligt spänstigare

skrivna än vad som har  varit fallet und er  de 
senaste  åren.

Texten  är kortare  och mera koncis och har 
gjorts m era  aktuell i t iden. Vi har vidare med 
tillfredsställelse notera t ,  att berä tte lsen u t
över  den deskriptiva redogörelsen  för det 
fortlöpande projek tarbete t  också  innehåller 
mycket av diskussion och uppslag för det 
fortsatta sam arbetet .  Detta  är  ett önskemål 
som u tskotte t  flera gånger har  framfört,  och 
som nu alltså till s tor  del har infriats.

M inisterrådet har  även givit en k om m enta r  
till de flesta av pun kterna  i det y ttrande som 
rådet i fjol antog på basen  av trafikutskotte ts  
be tänkande.  Även i de t här  av seende t  är  t ra 
fikutskottet bättre tillgodosett än de flesta 
andra u tskott ,  men vill dock än en gång upp
repa önskem åle t om att samtliga punkter  i 
yt t randena kom m enteras  i följande berättelse 
från ministerrådet.

Några små skönhetsfläckar  har  naturligtvis 
inte kunnat undvikas. Den i och för sig vikti
ga redogörelsen för sam arbe te t  för ökad sä
kerhet i flyg-, sjö- och järnvägstra fiken  kunde 
ha varit mera levande formulerad. Som det 
nu är, upp repar  t. ex. s jösäkerhe tsde len  i nå
got förkortad  version fjolårets text.

Inledningskapitlet till berä t te lsen ,  som in
nehåller en sam m anfattn ing av det viktigaste 
som skett eller kom m er att ske inom det nor
diska sam arbe te t ,  har  dock ytters t  sparsam t 
beaktat t rafikutskotte ts  arbe tsom råde .  Detta 
kan ses som ett uttryck för den anspråk slö sa  
andel som sam arbe te t  på vår sek tor  har i de 
aktivite ter  som finansieras öve r  m inis terrå
dets  budget.

N Ä T  har under året publicerat en sam m an 
ställning över det arbete  som har utförts på 
grundval av det nordiska transportav ta le t  u n 
de r  de tio år avtalet har  varit i kraft. U tsk o t
tet har  noterat detta  med stor  tillfredsställel
se. Rapporten  har bidragit till att  ak tivera  den 
debatt  som har förts inom u tskotte t  under  
året om en kritisk granskning av sam arbe te t  
under transportav talet .  Till de t ta  anslu te r  sig 
traf ikutskotte ts  önskemål om  en sam m a n 
ställning av riktlinjerna för transportpo lit iken 
i de nordiska länderna. En sådan sam m a n
ställning har utsko tte t  länge efterlyst,  och det 
är därför  u tm ärk t att a rbe te t  på en sådan sam 
manställning nu har  inletts. S am m anstä l l
ningen är  avsedd att u tgöra underlag för u t
skottet  -  och förhoppningsvis  också  för mi-
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nisterrådet,  när man skall bedöm a på vilka 
o m råden  det är behövligt och möjligt att  sätta 
in sam nord iska  och nationella åtgärder  för att 
göra de nordiska ländernas transportsys tem  
så väl koord inerade och sam stäm d a som m öj
ligt. vilket kan få be tydande positiva ek o n o 
miska verkningar. En annan fråga i sam band 
med transportav ta le t ,  som trafikutskotte t  har 
tagit upp med trafikministrarna, är  frågan om 
bättre rapportering  om de sam arbe tsom råden  
under  transportav ta le t ,  som nu handhas av 
andra  sam arbe tso rgan  än ministerrådet,  
främst N O R D T E L  och N O R D P O S T . Dessa 
s tora  och viktiga sam arbe tso m råden ,  b l .a .  
hela te lekom m unikationssek torn ,  sköts själv
ständigt av be rörda  m yndigheter  och finansi
eras u tanför  den nordiska sam arbetsbudge- 
ten. U tsko tte t  har  framställt önskem ål om 
kontinuerlig och utförlig rapportering om 
dessa  sam arbe tssek to rer  och deras finansi
ering. Om transportav ta le t  ställer hinder i vä 
gen i de t ta  avseende ,  anser  u tskotte t  att man 
bör kunna se över  transportav ta le t ,  något 
som också  ä r  motiverat redan av det skälet 
att  sam arbe te t  und er  avtalet  nu har pågått i 
tio år  och en evaluering vore nyttig.

N ord iska  tu r is tu tskotte t  kom m er under
1984 att revidera sitt gällande sam arbetspro-  
gram. U tskotte t  kom m er att ha möjlighet att 
uttala sig om det reviderade program m et in
nan det fastställs. Även inom trafiksäkerhets- 
sektorn kom m er sam arbe te t  att värderas  u n 
der  detta  år i och med att resulta ten av det 
nordiska traf iksäkerhetsåre t  följs upp. b l .a .  
med ett seminarium som traf ikutskotte t  a r 
rangerar  i septem ber.

Un der  förra året fördes inom traf iku tskot
tet en debatt ,  som har avsat t  spär  dels i för
slaget till y ttrande om  C 1, dels o ckså  i form 
av ett medlemsförslag om ändring av trafik
utsko tte ts  namn. D enna debatt  har gällt u t 
skottets  roll när det gäller de t nordiska sam 
arbe te t  på  te lekom m unikations-  och da ta tek 
nologiområdet.

Bakgrunden till de t ta  är  att  man inom u t
skottet  all tm era har insett angelägenheten av 
att ta  ett fastare grepp om dessa  viktiga sam 
arbe tsom råden.

Som jag  tidigare näm nde har  dessa  sam ar
b e tssek to re r  skötts självständigt av berörda  
statliga myndigheter  i de nordiska länderna. 
TV-satell i tsam arbetet  har  för sin del b ehand
lats av ku ltu ru tsko ttet ,  vilket är  naturligt med

hänsyn till att de politiska a spek te rna  på sa
te llitsam arbetet.  Sate ll i tverksam heten inbe
griper dock även en rad aspek te r  som gäller 
rena telekom m unikationsfrågor.  M en därtill 
försiggår inom te lekom m unikationsom råde t  
en m ycket snabb utveckling av de tekniska 
lösningarna. Dessa har  egentligen inte hittills 
behandlats  inom råde t ,  bortsett  från special
om råden  såsom  en utveckling som innebär 
att den tidigare klara gränsen mellan te lekom 
m unikationsom rådet och datateknologisek- 
torn u tsuddas  genom  att de båda  om rådena 
ömsesidigt ex pand erar  in i varandra.

T rafikutskotte t  an ser  att dessa  hittills icke 
behandlade frågor naturligt hör  in und e r  t r a 
fikutskottets  sakom råde.  U tsko tte t  har  beslu
tat att i framtiden ägna dessa  frågor en aktiv 
bevakning och har lagt upp ett arbe tsprogram  
för sig självt med de tta  syfte. Det m ed lem s
förslag om ändring av u tsko tte ts  nam n, som 
har behandlats  här  vid sessionen, får ses som 
ett symbolmässig t u tt ryck  för denna am bition 
hos utskotte t .  I m edlemsforslagets  m otive
ringar har rätt klara avgränsningar för själva 
arbe tsom rådet  dragits upp. Vi har  den u pp 
fattningen att själva gränsdragningen mellan 
de olika u tsko ttens  a rbe tsom råden  inte bör 
bereda  några problem , då  det ä r  fråga om ett 
samarbetsfält  som helt enkelt inte tidigare b e 
handlats i rådet.

I anknytning till de t ta  har  trafikutskotte t  
föreslagit två y t t randepun k ter  som dels går ut 
på att m inisterrådet bör verka  för att de kom- 
m unikationsm ässiga in tressena tillvaratas 
m era aktivt vid ministerrådets  ve rksam het på 
da ta teknologiom rådet,  dels på en utvärdering 
av de effekter i form av effektivisering och 
inbeparingar inom kom m unikationssek torn  
som kan följa på den ökade datoriseringen 
och den nya teletekniken. Den senare p u n k 
ten ankny te r  till ett arbete  som redan igång
satts inom Nord isk  kom mitté för t r an spo r t 
forskning.

Slutligen vill jag  näm na att u tskotte t  fö re
slår att  y t trandet innehåller en punkt om re 
gelbunden rapportering om  harm oniseringen 
av trafiklagstiftningen i de nordiska  länderna. 
Detta hänger sam m an med att den gamla re
kom m endationen  i saken nu föreslås  av sk r i
ven. M ycket har  gjorts på om råd e t ,  m en ännu 
å te rs tår  luckor. U tsko tte t  vill att rådet på 
de t ta  sätt fortsättningsvis skall få möjlighet 
att  följa harmoniseringsarbete t .
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H err  president! Med dessa  ord vill jag  yrka 
bifall till traf ikutskotte ts  förslag till y ttrande 
om sak C 1.

Statsrådet Boström: H err  president!  D a ta
teknologi och te lekom m unikationer  är högak
tuella och spännande om råden  där  de nord is 
ka länderna har m ånga gem ensam m a in tres
sen. I traf ikutskotte ts  be tänkande över  minis
terrådets  berä tte lse  öve r  förra  årets  arbete  får 
jag  emellertid in trycket att  u tsko tte t  m enar  
att trafik- och kom m unikationsfrågorna  inte i 
tillräcklig grad be tonats  i de allm änna resone
mangen om den nya teknologin. U tsko tte t  
vill också  att teleförvaltningarnas roll skall 
ses ö ve r  och att de da tateknologiska frågorna 
och frågorna om te lekom m unikat ioner  skall 
tas upp till politisk diskussion inom minister
rådet. I sitt förslag till y t trande öv e r  å r sb e rä t
telsen hemställer u tskotte t  slutligen om en 
utvärdering av den nya teknikens  effekter 
inom kom m unikationssektorn .

Vi befinner oss fortfarande i inledningsfa
sen av den nya teknologins användning inom 
trafik- och kom m unikationssek torn .  Det vik
tigaste nu ä r  därför  att vi ökar  vå ra  kunskaper  
om allt det nya som är på f ram m arsch . F ö r  att 
kunna driva utvecklingen vidare på ett sätt 
som gynnar vår  sek tor  m åste  vi ha en god 
kunskapsbas .  1 de t ta  skede är  det ex tra  vik
tigt att vi håller god kontakt med varandra  
inom N o rden  och läm nar va randra  informa
tion om vad som händer  i våra  respektive 
länder. N Ä T. dvs. äm betsm ann akom m ittén  
för t ransportfrågor,  har därför  som en första 
åtgärd besluta t  att utse  kon tak tp e rson e r  i re
spektive ministerium.

N ä r  nu engagem angen i dessa  frågor ökar, 
är det naturligt att också  den politiska d iskus
sionen intensifieras. Det är också  naturligt att 
teleförvaltningarnas roll kom m er i fokus. Jag 
kan näm na att  telefrågor och frågan om tele
verkets  roll i Sverige s tår högt på listan över  
prioriterade om råden.

Den nya tekniken kan använd as  till allt från 
rationalisering i ett enskilt företag till o m fa t
tande system  för p la tsbokning hos jä rnvägar  
eller flyg och för köp och försäljning av t rans
portt jänster.  Att låta u tvä rd era  effekterna av 
datateknologins och te lekom m unika tioner
nas betydelse  över hela de t ta  gigantiska fält 
ä r  inte praktiskt möjligt. S tud ier  ö ve r  mindre

delar  måste dock  självfallet göras. Som fram 
går av 1983 års  C 1 p lanerar  N Ä T  att påbörja 
p ro jek tverksam het under  samlingsrubriken 
datateknologi.  Denna pro jek tverksam het 
kom m er förhoppningsvis  att bidra till den 
kunskap om datateknologins  effekter  som ut
skottet  efterlyser.

Det är som bekant  en viktig del av nordiskt 
sam arbe te  att de nordiska  länderna kan agera 
gem ensam t i de större  in ternationella sam 
manhangen. Ett sådant sam m anhang  är 
C E M T  -  den eu rope iska  transpor tm in is te r
konferensen. För  att  av run da  kapitlet om te 
lekom m unikationer  och datateknologin  vill 
jag  därför  näm na att man efter e tt  nordiskt 
inititativ påbörjat  e tt  C E M T -pro jek t  om 
t ransportsek to rns  bruk av te lekom m unika
tioner  och datateknologi.

Idén N o rd en  som hem m am arknad  kom m er 
som jag  nyss sade också  att upp ta  s tor  del av 
vår  tid framöver. N o rd en  som hem m am ark 
nad är naturligtvis helt beroende av väl fun
gerande transpor te r  och kom m unikationer.  
Det kan därför  sägas att  allt nordiskt sam ar
bete som läggs ner  inom vårt ansva rsom råde 
gynnar N orden  som h em m arm ark nad .  Detta 
förhållande har bidragit till att  vi valt att  skju
t a j u s t  trafik och kom m unikat ioner  i fö rgrun
den i a rbe te t  med hem m am arknadsidén .  Jag 
m enar dock att man också  på ett m er  direkt 
sätt kan ta hänsyn till hem m am ark n ad en s  be 
hov i p rojek tarbete t .  T ittar  vi på de pro jek t
planer som N Ä T  redan nu har, ser  man att 
flera pågående och planerade projekt faller 
väl inom ram en för N o rd en  som he m m a
m arknad också  i en mer inskränkt b em ärk e l
se: näringslivets t ranspo r tk o s tna d er ,  sam 
manställningen av skatte-,  taxe- och avgifts- 
politiken. t ransport  av farligt gods och d a ta 
teknologin. Det pågår o ck så  sonderingar  in
för  ett sam arbe te  om  typbesik tn ing av for
don. Målet för de t ta  skulle vara  att en bilmo
dell, som blivit typgodkänd  i ett  nordiskt 
land, skulle kunna godtas i ett  annat land utan 
ytterligare provning. Ett  sådan t  gem ensam t 
typbesik tn ingssystem  skulle be tyda  en hel 
del för såväl bilindustrin och dess  und er lev e 
ran tö re r  som bilkonsum enterna .  Det nordis
ka traf iksäkerhe tsrådet ,  N T R ,  ko m m er  att 
ansvara  för ett eventuellt  projekt.

Jag vill o ckså  något kom m ente ra  första 
punkten  i t raf ikutskotte ts  förslag till y t t ran 
de. Det handlar  om en översyn  av transport-
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avtalet  för att få fram en bättre  rapportering 
om  sam arbe te t  och  dess finansiering. Detta  
har  jag  förstått så, att  traf ikutskotte t  önska r  
bättre k un sk aper  om  det nordiska  sam arbe te  
som bedrivs i andra  fo rm er än dem  som trad i
tionellt redovisas i C 1. En sammanställning 
av nordiskt sam arbe te  i alla dess  form er vore 
kanske intressant att  få. -  K o n tak te r  i mer 
eller mindre institutionaliserade fo rm er finns 
på en mängd plan. Det vore också  intressant 
at t  veta vilka finansiella och an dra  resurser  
som används.  -  K u nskaper  om omfattning 
och kos tnader  skulle ju  kun na  leda till andra  
prioriteringar och annan planering. Em elle r
tid har  jag  den misstanken -  en ganska stark 
m isstanke för övrigt -  att  det arbe te  som 
skulle behöva  lägggas ner  på att få fram en 
an vänd bar  sammanställning inte skulle s tå  i 
proportion  till nyttan av sammanställningen.

Till sist, herr  president,  en del av trafik- 
sam arbe te t  som jag  hittills inte berört  gäller 
traf iksäkerheten .  O ckså  på  det om rådet på 
går ett om fattande nordiskt sam arbete .  D ess
värre tvingades vi framför allt i Sverige 1983 
konsta tera  att antalet döda i trafiken -  som 
minskat under ett stort antal år  -  å te r  ökat. 
Det är  till s tor  del mc- och cykelo lyckor som 
svarat för denna oaccep tab la  utveckling. I 
Sverige arbe tar  vi nu på olika plan för att 
kom m a till rä tta  med dessa problem. Även 
det Nord iska  traf iksäkerhe tsrådet  planerar 
att förstä rka sina insatser  när  det gäller c y k 
listers och m otorcyklis ters  säkerhet.  De 
oskyddade traf ikan ternas  situation var ju 
också  ett huv udtem a i de ak tiv iteter  som gått 
av stapeln under  det nordiska traf iksäker
hetsåret.

Självfallet hade vi helst sett att t raf iksäker
hetsåret hade avslutats  med andra  siffror i 
dödsfallsstatistiken än vad som blev fallet. 
De tragiska siffrorna skall dock inte vara det 
vi minns av trafiksäkerhe tså re t  1983. De se
minarier och andra  arrangem ang som hållits 
inom ramen för N T Ä  har väl svarat mot de 
förväntningar vi haft och bör på sikt bidra till 
förbättringar.  Nu pågår ett om fattande u pp 
följningsarbete av de på många håll engagera
de insatser  som gjorts under  året.  Vid förra 
årets  session avslu tade min finske kollega sitt 
anförande inför N ord iska  rådet med en för
hoppning om  att rådet skulle ta på  sig uppgif
ten att ansva ra  för ett seminarium där  upp
följningen av traf iksäkerhe tså re t  skall redov i

sas. Jag vill nu passa  på att tacka  för att rådet 
åtagit sig uppgiften!

Mørk Eidem: På bakgrunn av forslaget til 
rekom m andas jons teks t  som trafikkutvalget 
har kom m et med når det gjelder ” att se över 
transportöv erenskom m elsen  i syfte att  få 
fram bättre  rapportering om  sam arbe te t  och 
dess finansiering” , uttalte s ta tsråden at han 
var ikke sikker  på at resulta te t  ville stå i 
forhold til de penger som måtte til for å få 
dette klarlagt.

Jeg vil gjerne i denne sam m enhengen  
nevne at en av sek re tæ rene  i den finske de le
gasjonen allerede ha r  foretatt  en ” sam m a n 
ställning" over  ikke uvesentlige sam arbe ids
o m råd er  på nordisk plan, men som på grunn 
av transportav ta lens  utforming ikke betegnes 
som nordisk sam arbeid .  Det e r  på denne b ak 
grunn vi gjerne vil at t ranspor tav ta len  biir 
sett igjennom for å klarlegge at det arbeid 
som skjer innenfor sam arbe idet ,  kom m er i 
organiserte former, og at ikke en avtale rent 
formelt  h indrer  at så skjer.

Sedan d iskussionen förklarats  avslutad, 
skedde votering medelst vote ringsappara t be
träffande trafikutskotte ts  förslag till yttrande 
till Nord iska  ministerrådet.

För  traf ikutskotte ts  y ttrande röstade:
Arne A ndersson ,  Georg A n dersson ,  L en 

nart Andersson , Margrete Auken . Stefan 
Benediktsson , Jo  Benkow, G unnar  Berge, 
Kaj Bärlund, Bjarne M ørk Eidem, Karin 
Flodström . Arne Gadd , Kirsti Kolle Grøn- 
dahl, E iður G u ðnason ,  Flem ming H ansen, 
Margit H a nsen-K rone ,  G uðrún  Helgadöttir,  
Ole Henriksen , Elsi Hetem äki-O lander,  Liisa 
Hilpelä, Karl-Erik Häll, Tytti  Isohookana- 
A sunm aa, Paul Jansso n ,  Egon Jensen ,  Tyra 
Johansson ,  Anna-Liisa  Jok inen , E lver  Jo n s 
son, Gunnel Jonäng. A n ker  Jørgensen .  Antti 
Kalliomäki, T im o Kietäväinen,  H anna 
K vanm o, Paavo L ipponen , Astrid M urberg 
M artinsen, Peter  M uurm an, G u n n ar  Nilsson, 
Hans N yhage , Saara-M aria  Paakkinen, Sture 
Palm, Seppo Pelttari , Helena  Pesola, Per  Pe
tersson, Páll Pétu rsson , H åkon  Randal,  G u n 
vor Schnitler,  O tto  Steenhold t ,  Jens  Steffen
sen, Ingrid Sundberg ,  Sten Svensson .  Karin 
Söder, Peder  S ønderby ,  Pe t te r  T h om assen ,
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Hans Olav Tungesv ik ,  Pirkko Turpeinen , Ole 
Gabriel Ueland, L ars  W erner ,  Bengt W ik
lund. Odd With och M arjatta Väänänen.

Frånvarande var:
Jens Bilgrav-Nielsen, G ro  Harlem B rundt

land, Johan  Buttedahl,  Ólafur G. Einarsson, 
Carl 1. Hagen, G uttorm  H ansen ,  Ivar  H a n 
sen, Karen Thurøe  H ansen ,  Olof  Jansson ,  
Karen Højte Jensen ,  Riitta Järvisalo-Kaner-  
va, Preben Lange,  Helge Adam  Møller, Inge 
Fischer Møller. Agnar Nielsen, Odvar 
Nordli,  E rlendur Patursson, Robert  P ed er
sen, Heikki Riihijärvi,  Pétu r  Sigurðsson, 
Arne Skauge, Reiulf S teen. Pär  S tenbäck . 
Ilkka Suom inen , B ernhardt Tas tesen ,  Frið- 
jón  Þórðarson ,  Pekka Tuom inen , Laurits  
Tørnæ s  och Ola Ullsten.

Yttrandet hade så lunda  an ta g its  m ed  58 
röster.

U tsko tte ts  fö rs la g , p u n k t B, bifölls.

3
A 638/t: Medlemsförslag om ytterligare sam
ordning av trafikpolitiken

Trafikutskotte t  hade föreslagit , att N ord is 
ka rådet i anledning av medlemsförslaget 
måtte an taga följande rekom m endation:

N ord iska  rådet rek o m m en d era r  N o rd iska  
ministerrådet att  snaras t  tillställa rådet en 
sammanställning öve r  gällande riktlinjer för 
de nordiska ländernas trafik- och tran sp o r t
politik för att skapa underlag för framtida 
överväganden  om ytterligare harmonisering 
av transportpo lit iken i Norden.

Mørk Eidem ( traf ikutskottets  talesman): 
Den trange sam funnsøkonom iske  situasjonen 
de senere årene er en av grunnene for  at 
Trafikkutvalget har  d iskute rt  mulighetene for 
å  få til et økt t ranspor tøk onom isk  samarbeid. 
Hensikten  er  bl. a. å få senket de s tore nasjo
nale transpor tkostnadene .

Ulike regler for skat ter  og avgifter i de 
nordiske land er  en del av bakgrunnen  for 
disse store kostnadene .  En harmonisering 
ville kunne bidra til økt internord isk  t ran s 
port og derm ed til en kostnadssenkning .

Selv om regelkaoset og langtransportstrei-

ken i F rankrike ikke har  direkte aktualitet  i 
N orden ,  har  vi også her  uløste konflikter. Jeg 
viser  i denne sam m enheng  til det spørsmål 
som represen tan ten  Sønderby  i dag stiller om 
konflikten i nord -  om  konflikten i Danmark 
-  noe vi i Norge bør  ta meget alvorlig, og 
ikke som statsm inis ter  Willoch drive populær 
og lettvint polemikk. Det ville også være øn 
skelig om Finlands avgiftspolitikk overfor 
norske lastebiler i nord på nytt  ble tatt opp til 
drøfting med sikte på et l iknende resultat som 
det som er  oppnådd  for svenske lastebiler i 
samme om råde.

E tte r  utvalgets mening kan det første s te
get for å få til et fornyet  sam arbeid  om trans
portpolitikken i de nordiske land være å få i 
stand en undersøkelse  og sammenstilling av 
dagens transportpolit ikk. Dette er drøftet 
med M inisterrådet og formulert  i u tvalgets og 
Nord isk  Råds uttalelse til Ministerrådets  be 
retning de siste tre år. Dette var lenge resul
tatløst,  men det note res  nå med tilfredshet at 
N Ä T  og M inisterrådet,  med bakgrunn i m ed
lemsforslaget, ha r  forberedt en utredning om 
skatte-,  avgifts- og takstpolit ikken, investe
ringspolitikken og de direkte  reguleringer. En 
samlet oversikt o ve r  transportpo lit iske tiltak 
i N orden  vil være til s to r  hjelp ved en ny 
vurdering av den transportpo lit ikk  som føres, 
og som underlag for å  bedøm m e hvor  langt 
det er ønskelig å  gå i harm oniseringsbestre-  
belsene.

Om tilgjengelige midler se t ter  begrens
ninger, har  ikke utvalget noe å bem erke til at 
utredningen utføres  etappevis.

Det er  Trafikkutvalgets  mening at en ved å 
få denne sammenstillingen på om råde et te r  
om råde vil kunne opp nå  økonom iske  for
deler,  noe som vil være av betydning.

Jeg anbefaler  Trafikkutvalgets  enstem m ige 
forslag til rekom m andas jon  vedtatt  av Rådet.

Sedan d iskussionen förklarats  avslutad, 
skedde votering medelst  vo te ringsappara t b e 
träffande utsko tte ts  förslag till rek om m end a
tion.

För  rekom m endationen  röstade:
Arne A ndersson ,  M argrete  Auken , Stefån 

Benediktsson , Jo Benkow, G u n n ar  Berge, 
Kaj Bärlund, Bjarne Mørk E idem , Mikko 
Elo, Karin F lodström . Arne G add ,  Kirsti 
Kolle G røndahl,  Eiöur G u ðnason ,  F lem ming
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H ansen .  Margit H ansen-K rone ,  Guðrún  Hel- 
gadóttir ,  Ole H enriksen ,  Elsi Hetemäki- 
Olander.  L iisa Hilpelä. Karl-Erik Häll, Tytti 
Isohookana-A sun m aa ,  Olof Jansso n ,  Paul 
Jansso n ,  Egon Jensen ,  T yra  Johansson ,  
Anna-Liisa  Jokinen, E lver Jonsso n ,  Gunnel 
Jonäng, A n ker  Jørgensen , T im o Kietäväinen,  
Sakari Knuuttila ,  H a nn a  K v anm o , Erkki Lii- 
kanen, Paavo L ipponen , Astrid M urberg 
Martinsen, Peter  M uurm an, H ans  Nyhage, 
Sture Palm, Seppo Pelttari , Helena  Pesola. 
Per  Pete rsson , H åkon  Randal,  Gunvor 
Schnitler,  O tto  S teenhold t.  Jens Steffensen, 
Sten Svensson , Karin  Söder,  Pet te r  T h o m as
sen, Pekka Tuom inen , Pirkko Turpeinen , Ole 
Gabriel Ueland, Bengt Wiklund, Odd With 
och M arjatta  Väänänen.

F rånv arande  var:
Georg  A ndersson ,  L ennar t  A ndersson ,  

Jens  Bilgrav-Nielsen, Gro H arlem  B rundt
land, Johan  Buttedahl, Olafur G. E inarsson.  
Carl 1. Hagen, G uttorm  H ansen ,  Ivar  H a n 
sen. Karen Thurøe  H ansen ,  K aren  Højte 
Jensen ,  Preben Lange. Helge A dam  Møller. 
Inge F ischer Møller, Agnar Nie lsen,  G unnar  
Nilsson, Odvar Nordli,  E rlendur  Patu rsson ,  
Robert  Pedersen , Påll Pétu rsson ,  Heikki Rii- 
hijärvi, Pétur  Sigurðsson, Arne Skauge, 
Reiulf Steen, Pär Stenbäck , Ingrid Sundberg ,  
Ilkka Suom inen , Peder  Sønderby , B ernhardt 
T astesen , Friðjón Þórðarson , H ans Olav 
Tungesvik, Laurits  Tørnæ s,  Ola Ullsten och 
Lars Werner.

R eko m m en da tio nen  hade sålunda an tag its  
m ed  53 röster.

4
A 667/t: Medlemsförslag om nordiskt samar
bete beträffande turistguider

T rafikutskottet  hade föreslagit, att  N ord is 
ka rådet i an ledning av medlemsförslaget 
måtte an taga följande rekom m endation:

N ord iska  rådet rekom m enderar  N ord iska  
m inisterrådet

1. att  u treda  möjligheterna att  införa likar
tade bestäm m elser  för utbildning av turis t
guider i de nordiska länderna,

2. att  verka  för att man i det nordiska lag
s tiftn ingssamarbetet tillvaratar turis tguider
nas traf iksäkerhet och arbetsmiljö.

Marjatta Väänänen ( trafikutskotte ts  tales
man): H err  president! Det har  länge varit  ett 
mål för det nordiska sam arbe te t  att  främja 
och u tveckla  turism en mellan länderna. U t
vecklingen har  verkligen varit gynnsam: den 
årliga gränsöverskr idande trafiken mellan 
Finland, N orge  och Sverige ä r  ca  36 milj. 
personer. Årligen passerar  12 milj. personer  
Öresund. Allt sedan slutet av 1970-talet har 
man framhållit  vikten av de sociala och kultu
rella aspek te rna  i den in ternord iska turismen. 
T ra fikutskotte t  har  vid flera tillfällen betonat 
att  ökad vikt bör  läggas vid kultur,  inklusive 
historia, konst och idrott  då det gäller resan 
det mellan länderna.

I m edlemsförslaget om  nordiskt sam arbe te  
beträffande turis tguider konsta teras  att de 
grundläggande likheterna i de nordiska län
dernas kulturer  ger nordiska turis ter  alldeles 
speciella förutsättn ingar  att förm edla och ta 
del av de andra  nordiska  ländernas nationella 
och regionala kultur. U tsko tte t  de lar denna 
åsikt. L ikaså delar u tsko tte t  förslagsställar
nas mening att  det ä r  viktigt att det nordiska 
sam arbe te t  på det officiella planet i högre 
grad än hittills upp m ärk sam m ar  turis tguider
nas betydelsefulla funktion i turistl ivet.

Den första  klämmen i medlemsförslaget 
gäller en utredning av möjligheterna att införa 
likartade bes täm m elser  för utbildning och 
auktorisering av turis tguider i de nordiska 
länderna och utsko tte t  fö renar  sig i denna 
men önskar  dock inte en " n o r d i s k ”  auk tor i
sation, vilket också  m ånga rem issy ttranden  
va rna r  för.

I den andra  k läm m en i förslaget hem stä lles  
om att verka för att i nordiskt sam arbe te  u ta r 
beta  harm oniserande föreskrifter om  trafiksä
kerhet och arbetsm iljöer  i bussar  för  tu 
ristguider. T rafikutskotte t  föreslår  här  en nå 
got vidare kläm, dvs. att man i det nordiska  
lagstiftningssamarbetet t i llvaratar turis tgui
dernas  traf iksäkerhet och arbetsmiljö .

I förslaget finns också  en tredje kläm om 
upprä t tande t  av ett  nordiskt forum för k o n 
takt mellan turistguider.  U tsko tte t  avvisar  
dock klämmen med hänvisning till att ett 
sam arbe te  mellan turis tguider bäst  sköts  av 
turis tguidernas egna organisationer.

Herr  president! T ro ts  en förhållandevis  liv
lig turis tverksam het mellan de nordiska  län
derna  blir ofta en s to r  del av ländernas  rika 
kulturliv oupptäckt.  Ett bä t tre  nordiskt sam 
arbete  beträffande turis tguider skulle va ra  ett
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steg mot att minska denna  olägenhet.  Låt mig 
alltså yrka bifall till u tsko tte ts  förslag.

Sedan diskussionen förklarats  avslutad,  
skedde votering medelst  vote ringsappara t be 
träffande u tskotte ts  förslag till r ek o m m en d a
tion.

För rekom m endationen  röstade:
Arne Andersson .  M argrete  Auken, Stefån 

Benediktsson . Jo  Benkow, G u nnar  Berge, 
Kaj Bärlund, Bjarne M ørk E idem , Ólafur G. 
E inarsson, Karin  F lodström , Arne Gadd, 
Kirsti Kolle G røndahl,  E iður G uðnason, 
F lemming H ansen ,  Ivar  H ansen ,  Margit 
H a nsen-K rone .  Guðrún  Helgadöttir,  Ole 
H enriksen,  Elsi Hetem äki-O lander,  Liisa 
Hilpelä, Karl-Erik  Häll , Tytti Isohookana- 
A sunm aa, Olof  Jansso n ,  Paul Jansso n ,  Egon 
Jensen, T yra  Johan sson ,  Anna-Liisa  Jo 
kinen, E lver Jonsso n ,  Gunnel Jonäng, Riitta 
Järv isa lo-K anerva .  Antti Kalliomäki, H anna  
Kvanm o, Paavo  Lipponen , Astrid M urberg 
M artinsen, Peter  M uurm an, Hefge Adam 
Møller, G u nn ar  Nilsson, Hans Nyhage,  
Saara-M aria  Paakkinen, Sture Palm, Helena  
Pesola, Per Pete rsson , H åkon  Randal,  G u n 
vor Schnitler,  Jens  Steffensen, Sten S ve ns 
son, Karin Söder,  P ed er  Sønderby , Friðjón 
þórðarson , Pekka Tuom inen , Pirkko Tur- 
peinen, Ole Gabriel Ueland, Bengt Wiklund, 
Odd With och M arjatta  Väänänen.

F rånvarande  var:
Georg  A ndersson ,  L ennart  Andersson , 

Jens Bilgrav-Nielsen, Gro  Harlem  B rundt
land, Johan  Buttedahl,  Carl I. Hagen, G u t
torm H ansen ,  K aren  T hurøe  H ansen ,  Karen 
Højte Jensen ,  A n k er  Jørgensen ,  T im o K ie tä
väinen. Preben Lange,  Inge F ischer  Møller, 
Agnar Nielsen. O d var  Nordli,  E rlendur  P a 
tursson ,  Robert  Pedersen , Seppo Pelttari , 
Påll Pétu rsson ,  Heikki Riihijärvi, Pétur  Si- 
gurðsson, Arne Skauge, Reiulf S teen, Otto 
Steenhold t,  Pär  S tenbäck, Ingrid Sundberg, 
llkka Suom inen , B ernhardt T as tesen ,  Petter 
T hom assen ,  H ans  Olav Tungesv ik ,  Laurits  
Tørnæ s,  Ola Ullsten och L ars  W erner.

R eko m m en d a tio n en  hade sålunda  an tag its  
m ed  54 röster.

5
A 639/t: Medlemsförslag om byggande av en 
järnvägstunnel under Kvarken

Trafiku tskotte t  hade föreslagit,  att  N ord is 
ka rådet icke m åtte  företaga sig något i an led
ning av medlemsförslaget.

Per Petersson ( traf ikutskotte ts  talesman): 
H err  president! Trafiku tsko tte t  har behandlat 
ett  medlemsförslag vari hemställ ts  att N o r 
diska rådet skall reko m m en d era  Sveriges och 
Finlands regeringar att fö re ta  en grundlig u t
redning av förverkligandet av landförbindelse 
under Kvarken  i form av en järnvägstunne l ,  
inbegripande en kartläggning av projektets  
ekonom iska ,  miljömässiga och regionalpoli
tiska effekter.

Av en rätt  om fat tande remissomgång fram 
går att ansvariga m yndighe ter  i såväl Finland 
som Sverige an ser  att ek onom iska  föru tsä t t
ningar under  överskådlig  tid ko m m er  att sak
nas för att utföra projektet .

H e rr  president! Trafiku tsko tte t  har  enhäl
ligt sam m a mening och föreslår  att  N ord iska  
rådet icke före tar  sig något i anledning av 
medlemsförslaget.

Sedan diskuss ionen förklarats  avslu tad ,  bi
fö lls  u tsko tte ts  fö rs la g .

A 648/t: Medlemsförslag om energibesparing 
inom transport- och trafiksektorn

T ra fikutskotte t  hade föreslagit, att  N o rd is 
ka rådet icke måtte företaga sig något i an led
ning av medlemsförslaget.

Gudrún Helgadöttir ( traf ikutskotte ts  ta les
man): U nder  hela 70-talet och det som har 
gått av 80-talet, har energifrågorna utgjort ett 
av de cen tralas te  p roblem en i vår del av värl
den. Dessa problem  har följaktl igen inte för
bigåtts av N o rd iska  rådet,  som har haft dem 
uppe i en rad sam m anhang och ägnat stort 
intresse åt minskning av energiförbrukningen 
och utveckling av nya energikällor.  Rådet har 
bl. a. antagit rekom m en d a t io n e r  om p ro d u k 
tion och bruk av bränslesnåla ,  miljövänliga
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och traf iksäkra m otorfordon  och bilmaterial 
och  rekom m end atione r  om  al ternativa dr iv 
medel. V idare har N o rd iska  äm betsm anna-  
kom m ittén  för t ransportfrågor (NÄT) tillsatt 
en a rbe tsgrupp  kring energifrågorna, Den le
d e r  för nä rva rande två  projekt på  om rådet.  
Även N ord iska  kom m ittén  för  t r an sp o r t
forskning (N K T F ) höll en konferens  om al
terna tiva drivmedel i som ras,  där  bil- och 
pe tro leum prod ucen ter  fanns bland de lta
garna.

Vid konferensen,  som arrangerades  av 
N K T F ,  deltog b l .a .  parlam entariker ,  fo rsk a
re, äm betsm än från depar tem en t  och trafik- 
m yndighe ter  samt rep resen tan te r  från bilin
dustr in  och pe tro leum branschen  i N orden .  
D essu tom  deltog två u tom nord iska  re p resen 
tan ter ,  en från bilindustrin och en från p e tro 
leum branschen.

Såväl bilbranschens som pe tro leu m b ran 
schens fö reträdare intog en officiellt skeptisk 
inställning till försök med a l ternativa b rän s 
len och utvecklingsprojekt i anslutn ing h ä r 
till. Samtidigt framgick under  seminariet  att 
såväl bilföretagen som oljebolagen, om  än i 
varierad u ts träckning, bedriver  ett om fa t
tande eget forsknings- och utvecklingsarbete  
inom bränsleom rådet.

M edlemsförslaget,  som nu är  till b e hand 
ling, om  energibesparing inom transport-  och 
trafiksektorn  går ut på att få fram ett sam ord
nat program för att tillvarata möjligheterna 
till engergibesparingar inom transport-  och 
trafiksektorn.

T ra fikutskotte t  ha r  i sam band med b ehand
lingen hemställt i en skrivelse till N Ä T  om en 
översikt av det sam nord iska  energibespa- 
r ingsarbetet inom d en n a  sektor.

H e rr  president! M ed hänsyn  till de t om fat
tande sam arbe te  som  redan nu ex istera r  på 
energiom rådet f inner traf ikutskotte t  det inte 
m otiverat nu i de t ta  skede att föreslå ytterli
gare energibesparingsåtgärder inom trafik- 
och t ranspor tsek torn .

T rafiku tskotte t  föreslår  därför  att rådet 
inte före tar  sig något med anledning av detta  
medlemsförslag.

Sedan diskussionen förklarats  avslutad,  bi
fö lls  u tsko tte ts  fö rs lag .

7
A 663/t: Medlemsförslag om transportekono
misk utredning av transportvägar mellan nor
diska och utomnordiska länder

Trafikutskotte t  hade föreslagit, att  N ord is 
ka rådet icke m åtte  företaga sig något i an led
ning av medlemsförslaget.

Peder Sønderby ( trafikutskotte ts  tales
man): Hr. præsident! Trafikudvalget har b e 
handlet medlemsforslag A 663/t om t ran s 
portøkonom isk  udredning a f  t ransportve je  
mellem nordiske og ikke-nordiske lande, og 
forslaget indeholder 2 elementer:

1) Intensivering a f  arbejdet med at få e ta 
bleret en ensar te t  statistik ove r  go d stran spo r
te r  i N orden .

2) Udføre lse af en t ranspor tøk onom isk  un 
dersøgelse af  g o dstran spo rte r  og -om kost
ninger i N o rd en  og mellem N o rd en  og om v er
denen.

Som det frem går af  kom m enta re rne  til 
m edlemsforslaget,  har  der  allerede gennem  
årene været taget forskellige initia tiver til for
bedring a f  de nordiske transports ta tis t ikker .

En bedre fællesnordisk statis tik på dette 
om råde vil uden tvivl være værdifuld.

På den anden side skal man bl. a. af hensyn 
til en fornuftig anvendelse  a f  de stadig mere 
knappe ressourcer ,  de r  e r  til rådighed på 
t ransportom råde t ,  passe på , at der  ikke sker 
en unødvendig  overlapning i forhold til a r 
bejde, de r  allerede e r  i gang.

En arbe jdsg ruppe nedsat under N K T F  
fremlagde i j a n u a r  1983 en  arbejdsrapport:  
" B e h o v  for  og organisering a f  en  fælles lø
bende t ranspor ts ta t is t ik” . På baggrund af  
denne rapport  har  N ord isk  M inisterråd fra 
1983 og 1984 bevilget midler til opfølgning af  
arbejdet,  og der  e r  herefte r  indgået aftale om, 
at en arbejdsgruppe und er  N K T F  skal vur
dere mulighederne for at fo rbedre  den eksi
s terende fællesnordiske transports ta t is t ik  
både på kortere  og på  længere sigt.

Dette arbejde forventes  slutført i 1984.
En øget indsats  på  nordisk  plan ud over  

det,  der  allerede er  iværksat,  kan næppe være 
påkrævet på  nuvæ ren de  tidspunkt.  I hvert 
fald bør  resulta te t  af  det igangværende p ro
je k t  afventes.

Til punkt 2 vil jeg  sige, at generelt  set kan
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der  nok være behov for, at t ranspor tsys te 
mets betydning for næringslivet belyses næ r
mere, både den tekniske og den økonom iske  
side af  problemet.

Også på dette punkt e r  der  imidlertid grund 
til at re tte  op m æ rksom heden  mod det a r 
beide, det allerede et sat i gang, og mod det 
medlemsforslag nr. 638, som Bjarne M ørk 
Eidem lige ha r  gjort rede for, som traf ikud
valget s tø tter ,  og som ministerrådet har b ak 
ket op.

På Nord isk  M inisterråds budget for 1984 
og 1985 er  de r  således afsat midler til et p ro 
jek t  om reduktion af  næringslivets t ran sp o r t
omkostninger.  Målet er  dels at kortlægge næ 
ringslivets muligheder for gennem  teknisk og 
organisa torisk rationalisering -  herunder  
brug af EDB -  at reducere  om kostn ingerne 
og forbedre kon kurrenceevnen ,  dels at få be 
lyst mulighederne for at gøre b l .a .  vejinve
steringer så optimale som muligt ud fra en 
teknisk-økonom isk  betragtning samt at få 
harm oniseret køretø jsforskrifter.  Jeg vil også 
foreslå, at vi undersøger afgiftspolitikkens 
indflydelse. På m ødet i M arieham n med mi
nisterrådet fik vi løfte om at få en opgørelse 
over  afgiftssystemet på trafikom rådet i de 
nordiske lande. Det har vi brug for, også i 
forbindelse med den debat ,  som foregår ved
rørende vejafgiftsproblemet, og som  bliver 
taget op senere i dag und er  sag E 18. E nhver  
afgiftsforhøjelse vil forøge erhvervslivets  o m 
kostninger, og i dag er afgiftssystem et i t ran s 
portsek to ren  jo  forskelligt i Norge,  Sverige 
og det øvrige E uropa  og D anm ark;  de t burde 
vi undersøge og prøve at harm onisere ,  såle
des at samfærdsel over g ræ nserne ,  N orden  
som h jem m em arked , blev gjort lettere.

Der er også i 1983 igangsat et projekt 
" F æ rg e r  og las tb i le r" ,  som skal udrede fær
getrafikkens udvikling i N o rd en  og dens be 
tydning for  internationale godstransporte r .

P rojek ter  af  denne art bør  være målre ttede,  
både hvad angår afgrænsning og am bitionsni
veau. Et mere bredt formuleret forsknings
eller udredningsprojek t som det.  der  er lagt 
op til i medlemsforslaget,  må derim od frygtes 
at kunne få en meget teore tisk  ka rak te r  og at 
ende med et resultat,  de r  ikke er  anvendeligt i 
praksis.

Hertil kom m er,  at den meget vigtige del af 
t ransportvejene mellem N ord en  og det øvrige 
Europa, som går o ve r  dansk om råde -  fo re

løbig uden afgifter -  på afgørende vis vil 
blive berørt  af  de store beslutn inger, de r  skal 
træffes i relation til Ø resunds- og Storebælts
forbindelserne.

Jeg vil i denne forbindelse takke de nordis
ke trafikministre,  fordi de alle stø ttede et 
dansk  ønske om  en ændring a f  AGR-aftalen, 
således at hovedm otorvej  45 fulgte et dansk 
forslag, et dansk  ønske ,  om at gå op gennem 
Jylland i s tedet for syd om Danmark. Nu 
håber vi, den vesttyske  regering vil følge det 
nordiske forslag.

En afklaring a f  si tuationen omkring Store 
Bælt kan ikke forventes  før i 1985, hvor  der 
er bebudet en redegørelse herom fra den 
danske regering til folketinget, idet vi i ø je
blikket undersøger både tunnelm uligheder og 
finansieringsmuligheder, det være offentligt 
eller,  som jeg  fore trækker ,  privat.

T rafikudvalget har  derfor  valgt at anvende 
ressourcerne  inden for de om råd er ,  som jeg 
har nævnt,  og som kan foretages inden fo rd e t  
arbejde,  d e r  e r  i gang, men vi vil i udvalget 
nøje følge udviklingen om kring t ranspor tsy 
stem ets  betydning for næringslivets om k os t
ninger.

Udvalget har derfor  foreslået,  at rådet ikke 
skal foretage sig noget i anledning af  m ed
lemsforslaget,  og jeg  skal anbefale, at rådet 
følger udvalgets forslag.

Sedan diskussionen förklarats  avslu tad ,  bi
fö lls  u tsko tte ts  fö rs la g .

8

E 17: Fråga till Nordiska ministerrådet an
gående projektet Scandinavian Link1

Ole Henriksen: Hr. præsident! H a r  minis
terrådet kendskab  til projek tet  Scandinavian 
Link, og hvis de tte  er  tilfældet, kan de r  så 
gives yderligere oplysn inger om  projek tet  og 
om, hvilken holdning m inis terrådet har til de 
offentliggjorte planer?

Sta tsråde t  Boström: H e rr  president!  Som 
framgått av m assm ed ia  år det ett in ternatio
nellt konsortium  av industr ier  -  och inte de 
berörda  ländernas regeringar -  som tagit ini
tiativet till projektet  Scandinavian Link. Än

1 Frågan tryckt s. 2050.
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så länge inskränker sig de nordiska regering
arnas k un skaper  om pro jek tp lanerna  i huv u d 
sak till vad som stått att  läsa i t idningarna 
eller fram gått  av radio och TV. Vi u tgår  em el
lertid ifrån att regeringarna inom kort k o m 
m er att få närm are information om  projektet .  
Innan vi fått denna information är det svårt 
a tt  ens ta  en  preliminär ställning till p lanerna.

Ole Henriksen: Hr. præsident! Jeg takker 
for svaret.  Jeg forstå r  godt,  at man ikke kan 
give konkrete  oplysninger på  spørgsmåle t,  
fordi p lanerne ikke er  offentliggjort endnu, 
men vi m å da  se frem til, at de planer, der  
alligevel nok ligger i skuffen hos hr. Gyllen- 
ham m ar,  kom m er frem en a f  de næ rm este  
dage.

Det, der  er  mest bekym rende ,  er, at man 
nu skal vente et helt år, inden m an kan stille 
de t sam m e spørgsmål igen og få et svar  om, 
hvad der er sket. Det er jo  ærgerligt, når 
planen m åske offentliggøres i morgen, at 
Nordisk Råd ikke får mulighed for at b e h an d 
le eller se på den side a f  sagen, før vi m ødes 
igen i Reykjavik.

Jeg synes, at en del af det svar,  der  ligger 
her, handler om den udtalelse, s ta tsm in is tre
ne kom med den 29. februar,  h vo r  man hilser 
denne kom mercialisering af  Nord isk  Råd m e
get velkommen. Det er vel nok und er  disse 
auspicier,  man skal se Scandinavian  Link.

Det er beklageligt, at vi ikke kan kom m e 
nogen vegne med dette  spørgsmål i denne 
samling, men at vi først om et år skal d isku
tere den faktiske privatisering a f  Nord isk  
Råds sam arbejde,  de r  foregår i løbet af det 
kom m ende år.

Minister Melchior: Hr. præsident! Hr. Ole 
Henriksen behøver  ikke at være så nervøs 
for, at planen bliver offentliggjort i morgen. 
Vejdirektorate t  under  ministeriet for offent
lige arbe jder i Danm ark har ju s t  modtaget 
indbydelse til at sende en rep ræ sen tan t  til en 
a rbejdsgruppe om en ikke-eksisterende plan, 
så der  går nok nogen tid. Derfor  ikke nogen 
stor bekymring i den anledning.

Jeg vil gerne benytte  lejligheden til, da  vi 
d isku te re r  på baggrund af  alene p ressem ed
delelsen, at nævne, at det i disse presserygter  
e r  blevet fortalt,  at planen skulle finansieres 
gennem broafgifter og vejafgifter. Jeg vil

gerne afgive den melding, at den danske rege
ring e r  principiel og reel m o d stander  af  vejaf
gifter. Vi skulle gerne harm onisere i Norden 
og i E uropa  i øvrigt gennem  afskaffelse af 
vejafgifter og ikke gennem  indførelse a f  så
danne.

D iskussionen förklarades härefte r  avslu
tad.

9
E 18: Fråga till Norges och Sveriges regering
ar angående kilometeravgift på lastbilstrans
porter1

Sønderby: Hr. præsident! Jeg har begrun
det mit spørgsmål skriftligt, og jeg  spørger,  
om regeringerne i Norge og Sverige vil dis
pensere fra be s tem m elserne  om kilom eteraf
gift for danske  vognm ænd for at afskaffe den 
eksis terende forskelsbehandling.

Statsråd  Johan J. Jakobsen: Æ rede  presi
dent! D anm arks  avgiftssystem for lastebiler 
er helt forskjellig fra Norges  og Sveriges. 
Danm ark har en årsavgift,  Sverige både å rs 
avgift og kilometeravgift, m ens N orge  har en 
kilometeravgift og en kjøpsavgift som vil 
være fjernet fra 1985. Dette fører  til at norske 
og svenske lastebiler kjører  avgiftsfritt  i D an
mark, mens dansk e  lastebiler må betale kilo
meteravgift i Norge og Sverige. Det skal 
imidlertid und ers trek es  at u tenlandske laste
biler verken i Norge eller Sverige beska ttes  
hardere enn innenlandske lastebiler. Svensk 
årsavgift opp kreves  for øvrig ikke for danske 
lastebiler i Sverige.

E t argum ent som brukes  til s tøtte  for det 
danske ønskem ål om avgiftsfritak spesielt i 
Norge, er  at Norge tidligere har  inngått noen 
få bilaterale av ta ler  med andre  land om  gjen
sidig avgiftsfritak for lastebiler. Dette gjelder 
land som Italia, Jugoslavia, Sovjet.  Spania, 
Ungarn, Rom ania og Vest-Tyskland . Disse 
bila terale av talene er  alle basert  på  sterkt be 
grensede kvoteregulerte  kjøretil latelser 
begge veger og er  inngått fordi de avgiftsre
duksjoner norske tran sp o r tø re r  har  oppnådd , 
har vært betydelige. Sverige har  ikke inngått 
slike avtaler.

' Frågan tryckt s. 2051.
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De problem er vi s tår ove rfor  på dette  o m 
rådet,  skyldes at landene har  valgt forskjel
lige avgiftssystemer. Det er  derfor  vanskelig 
å finne noen god løsning på de p rob lem er hr. 
Sønderby har ta tt  opp. D ersom  man fra norsk 
og svensk side skulle innrøm m e fritak for 
kilometeravgiften for danske biler ved kjø
ring i Norge og Sverige, ville de t be ty  at 
danske lastebiler ble beska tte t  lavere enn lan
denes egne lastebiler. Den konkurran sev r id 
ning dette  ville innebære ,  ville ikke være i 
sam svar  med de harm oniseringsbestrebelser  
som i dag foregår innenfor det nordiske sam 
arbeidet.

D ersom  danske trailere skulle få en lavere 
avgiftsbelastning enn norske og svenske las
tebiler, er  det grunn til å frykte en forsterket 
’’skjevfordeling”  av de bilaterale lastebils
t ranspor ter  mellom de tre land.

Allerede i dag har  de danske  vognm enn ca. 
85 pst. av de bila terale las tebils transporte r  
mellom Norge og Danm ark.  1 Sverige har  de 
danske vognmenn s tørstedelen  av de bila te
rale las tebil transporter  mellom Sverige og 
Danmark.

Et avgiftsfritak for danske  lastebiler ville 
derfor  av nevnte grunner møte sterke p ro tes 
ter fra lastebileiere i Norge og Sverige. Alle 
forhold ta tt  i be traktn ing kan jeg  vanskelig se 
at vi kan im øtekom m e ønskem ålene  fra D an 
mark.

H o vedårsaken  til de prob lem er  hr. S øn
derby har tatt  opp i sitt spørsm ål,  er  som 
nevnt de ulike avgiftssystem er som e r  e ta 
blert i de nordiske land. I Norge satses det for 
tiden sterkere på et avgiftssystem bygd på det 
såkalte kos tnadsansvarspr insippet ,  et p r in 
sipp som innebærer  at avgiftene i s tørre grad 
skal reflektere de faktiske kostnader.

Innenfor  ram m en av N ord isk  Råd bør en 
drøfte mulighetene for en s terkere  h a rm o ni
sering av avgifter, regelverk og kjøretøybe- 
s tem m elser  i N o rd en .  Målet må være å gi 
t ranspor tørene  i de nordiske land mest mulig 
like ram m evilkår  som grunnlag for en sunn 
konkurranse.  Det e r  først og frem st gjennom 
dette arbeidet en kan løse det problem som 
her er  tatt  opp fra dansk  side. Jeg viser i den 
forbindelse til behandlingen av m edlem sfor
slag A 638/t.

Sønderby: Jeg takker  den norske trafikmi
nister for svaret på de to regeringers vegne.

men jeg  vil da ikke sige, at jeg  er  helt tilfreds 
med svaret.  Jeg havde håbet,  at vi havde 
m ødt lidt mere posit iv vilje.

Som jeg  sagde i min begrundelse for 
spørgsmåle t,  skulle vi gerne rydde de sager 
væk, som generer  det nordiske samarbejde,  
og jeg  havde håbet,  at vi havde fået mulig
heder for at drøfte dette  yderligere.

Jeg tak ker  ministeren, fordi han svarede ,  at 
inden for ram m erne af  N ord isk  Råd må vi 
drøfte mulighederne for en  s tærkere  harm oni
sering af  afgifter og køre tø jsb es tem m else r  i 
Norden.

Jeg vil gerne gøre den svenske og den 
norske regering opm æ rk so m m e på, at afgifts
sys tem erne  jo  er forskellige, som det blev 
sagt i svaret.  I Norge og Sverige ha r  man 
brugssys tem et,  kostnadsprincippe t ,  og i D an 
m ark  ha r  vi sam m e system  som i de øvrige 
eu ropæiske  lande, nemlig faste afgifter. Det 
bevirker ,  at de norske og de svenske lastbiler 
kører  gratis igennem D anm ark ,  idet de får 
m om s og afgifter refundere t.  Derfor  er der 
altså ingen betaling for disse vogne, når de 
kører  i Danmark.

Jeg vil derfor  håbe,  at vi inden for ram 
merne a f  Nord isk  Råd, inden for m inis terrå
det,  vil drøfte en stærk harm onisering af  af
gifter, regler og køre tø jsb es tem m else r  i N o r 
den. Jeg ved, der  er også prob lem er  i forbin
delse med køretø jer  fra Finland.

Statsråd Johan J. Jakobsen: Hr. president! 
Jeg ha r  forståelse for at det på dansk  side 
oppfa ttes  urimelig at norske og svenske laste
biler kan kjøre gratis på  danske  veier, mens 
danske lastebiler må betale en avgift på til
svarende trafikk i Norge og Sverige. Men 
dersom  en ser på  det andre  a l ternativet,  det 
danske forslaget,  vil de t innebæ re  at danske 
lastebiler skal kjøre gratis på norske og 
svenske veier, m ens norske og svenske tra i
lere skal betale en avgift i sine respektive 
land.

Jeg vil gå ut fra at en på  dansk  side ser at 
de tte  heller ikke er  noen særlig god løsning, 
og jeg  er  enig med Søn derby  i at vi skal a r 
beide innenfor Nord isk  Råds ram m er med å 
fjerne hindringer mellom landene,  hindringer 
som reduserer  sam handel  og som kan virke 
konkurransevr idende. Men jeg  tror,  som jeg 
allerede har sagt. at løsningen først og fremst
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ligger i en bedre  harmonisering av sjølve a v 
giftssystem ene. Så lenge vi har  så  vidt for
skjellige avgiftssystem er i de nordiske land, 
er  de t også vanskelig å  finne en løsning som 
ivare tar  alle de k ryssende hensyn  vi her  står 
overfor.

Ivar Hansen: Jeg lyttede med meget stor 
interesse til minister Jakob sens  svar, hvo ra f  
de t fremgik, at man ikke kunne im ødekom m e 
det danske  ønske  om afgiftsfritagelse, men 
de r  lå trods alt i svaret,  at man va r  indstillet 
på  at arbejde på en harm onisering a f  vores 
afgiftssystemer.

N u  kan en sådan harm onisering jo  godt 
have lange udsigter og som  statsm inis ter  
K åre  Willoch nævnte her  i begyndelsen a f  
sessionen under  genera ldebatten ,  ligger der  
jo  et forslag på folketingets bord  om  indførel
se a f  afgift, når  norske vognm æ nd kører  i 
Danm ark.

Det ville egentlig være beklageligt,  om et 
sådant forslag blev gennem ført,  og derfor 
ville det være rart,  om  vi her  i dag kunne få 
lidt mere konkrete  tilsagn fra norsk  side om, 
at man vil gå ind i forhandlinger om en har
monisering.

Den mest enkle form for harmonisering, 
jeg  umiddelbart kan få øje på, er,  at man 
gennem fører  de t,  vi foreslår,  nemlig at 
danske vognm ænd kan køre afgiftsfrit i 
Norge,  lige så vel som norske  vognm ænd kan 
køre afgiftsfrit i Danm ark.

Minister Jakobsen  sagde, at norske  vogn
mænd næppe ville kunne forstå  det,  hvis man 
skulle kunne køre afgiftsfrit i Norge for 
danske  vognmænds vedkom m ende ,  men det 
er jo  det,  norske vognm ænd kan i dag på  
danske landeveje.

Derfor vil jeg  gerne spørge minister Johan 
J. Jakobsen: e r  det i v irkeligheden ikke den 
mest enkle harmonisering, hvis vi siger til 
h inanden, at t ransport  med e rh v e rv sk ø re 
tøjer kan foregå afgiftsfrit hos j e r  og hos os? 
Så har  vi kvittet den forskelsbehandling, der 
nu finder sted. Derfor vil jeg  s tærkt opfordre 
den norske regering til endnu en gang at o ve r
veje gennem førelse a f  en afgiftsfritagelse for 
danske køretøjer.  H erv ed  vil man skabe lige 
konkurrencem æssige  vilkår. Det har  vi jo  
ikke i dag.

Marjatta Väänänen: H e rr  president!  Den 
här  frågan är  inte en fråga som gäller bara 
D anm ark  och Norge.  Det är  en internordisk 
fråga. Det ä r  nämligen så att Sverige också  
tillämpar kilometeravgift på dieseldrivna tu 
ristbilar med en totalvikt ö v e r  3 500 kg, vilket 
har  be tydelse  bland annat  för  tu r is ter  som vill 
turis ta  i Sverige med sådana fordon. Det gäl
ler först och främ st f inländska turister.  Dessa 
fordon, om byggda från lastbilar,  ä r  rä tt  v an 
liga i F inland, då  m an i Finland får bygga om 
en lastbil med en totalvikt om  minst 3 500 kg 
till ett  cam pingfordon utan att be tala  skatt  för 
ombyggnaden . D ärem ot m åste  m an betala 
skatt om man vill bygga om  en paketbil (skåp
vagn) med en to talvikt mindre än 3 500 kg till 
campingfordon.

Vad jag  härm ed vill säga är, a tt  om man 
eventuellt  slopar kilometeravgiften för d a n s 
ka och möjligen an dra  nord iska  lastbilar, så 
borde man också  avskaffa kilometeravgifter 
för den icke kom m ersiella  turis ttrafiken i 
Norden.

Minister Melchior: Hr. præsident! For  
klarheds skyld vil jeg  gerne stille et spørgs
mål til min norske kollega: er  det rigtigt opfa t
tet,  at tyske og andre eu ropæiske  landes last
biler er fordelagtigere stillet ved kørsel i 
Norge end danske  lastbiler?

Hvis dette  er  rigtigt opfatte t ,  vil min norske 
kollega så sam arbejde om  at få denne umulige 
situation ud a f  verden?

Presidenten: Det var  bare  p res iden tens  tå l
modighet som førte til at p res iden ten ikke 
avbrø t siste taler.  Det ligger hinsides regle
mentet at ministere stiller spørsm ål til mini
stere i spørretim en, men fordi vi e r  så e lsk
verdige, viser vi ove rb æ ren he t .  P res iden ten  
m å også her  be plenarforsam lingen å ak sep 
tere at man da går u tover  reglem ente ts  ad 
gang for en enkelt s ta tsråd  til å  svare to 
ganger, ellers vil de t åp enbart  kjennes svært 
urimelig for s ta ts råd  Johan  J. Jakob sen ,  som 
biir gitt ordet  med plenarforsam lingens tilla
telse.

S ta tsråd  Johan J. Jakobsen: Hr. president! 
Ivar H ansen  hadde i sitt innlegg et  for så  vidt
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ideelt u tgangspunkt, nemlig k on k u rran 
semessig like forhold i N orden .  Hvis  en tar 
utgangspunkt i likhetsprinsippet,  som tyde
ligvis hr. H ansen  la vekt på, så ligger likheten 
i at danske  lastebiler skal kjøre gratis i Norge 
og Sverige mot at norske  og svenske las te
biler kjører gratis  i Danm ark.  M en hvis en 
trekke r  dette prinsippet videre, opp s tå r  det 
også en ulikhet av betydelig rekkevidde og 
konsekvenser,  nemlig den ulikhet at de tte  b e 
tyr  at norske og svenske lastebiler i så fall, i 
Sverige og N orge ,  må kjøre med en høyere 
avgiftsbelastning enn konkurre rende  danske 
lastebiler. Dette som fra én synsvinkel f ram 
står som likhet, har som konsekvens  en ulik
het,  og det e r  ne ttopp de ulike avgiftssy
s tem er som skaper dette  problem et.  Jeg føler 
meg overbevis t  om  at de norske t ran sp o r tø 
rene ikke ville oppfa tte  de tte  som et u t trykk 
for en " n o rd isk  a n d a "  eller et l ikhetsprin
sipp. Og når vi da i tillegg vet at 85 pst. av den 
bilaterale t ranspor ten  mellom Norge og D an 
mark går på danske vognm enn sine biler, vil 
en lett se at dette  er  en vanskelig sak å ’’d ra "  
både i Norge og i Sverige.

N å r  det så gjelder det spørsm ål som t ran s 
portm in ister  M elchior reiste om den avtale 
som er etablert mellom Norge og Vest-Tysk- 
land, er  den, som jeg  allerede har nevnt i mitt 
første innlegg, knytte t  kun til begrensede 
k jørekvoter  mellom de to  land. Forholdet er 
nemlig når  det gjelder Vest-Tyskland , at en 
avtale som ble inngått i 1983, hadde sam m en 
heng med at norske transpor tø re r  i Vest- 
Tyskland betalte en døgnavgift som i løpet av 
ett år for norske lastebileiere beløp seg til 10 
mill. kr. Dette  har en fått fritak for mot den 
ytelse at vesttyske  trailere kjører gratis i 
Norge. Jeg kan si at denne økonom iske  m o t
ytelse represen te rer  ca. 500000 kr. Dette er 
en betydelig fordel for norsk næringsliv og for 
norsk lastebilnæring, noe en ikke kan si når 
det gjelder den danske modellen som er lan
sert her i dag.

Diskussionen förklarades härefter  avslu
tad.

10
E 29: Fråga till Nordiska ministerrådet an
gående räknecenter för väderprognoser (D 
1984/4/1983/t)1

Palm: H err  president!  Min fråga är  utlagd 
på delegaternas bord ,  och jag  b ehöve r  därför 
inte föredra den i dess helhet.  M ed hänsyn  till 
de kom plicerade tu re rna  vill jag  dock ge en 
viss bakgrund till den m ycket  kortfattade frå
geställningen.

Jag framhåller i min fråga att N o rd iska  rå
det förra året an tog en rekom m endation  med 
uppdrag till ministerrådet att  kartlägga möj
ligheterna för upp rä t tande  av ett  gem ensam t 
räknecen te r  för v äderp rogno se r  i Norden  
samt und ersö ka  om en sam kö m ing  av de m e
teorologiska insti tutionernas da takapacite t  
eventuellt  redan i ett tidigt skede kunde ge
nomföras.

Jag påm inner  i min fråga också  om att det 
m eteorologiska d irek tö rsm ö te ts  engagemang 
i frågan och att en rapport från en a rbe ts 
grupp framlades nov em ber  1982. Av rappo r
ten framgick att de nordiska länderna skulle 
få s tor nytta  av ett nytt kvalificerat p rognos
system. Gruppen  ansåg att förutsättn ingar  för 
ett nordiskt sam arbe te  var  m ycket  goda be ro 
ende på likartade behov och tekniska  lösning
ar  samt att erforderlig kom petens  redan exi
sterade i N orden .  Totalu tg ifterna för ett så
dant projekt beräknas  till 12 miljoner norska 
kronor,  varav 5,5 miljoner skulle sökas som 
bidrag från N o rd iska  ministerrådet.  En p ro
jek tan sö k an  om ett anslag för 1984 om 
324 000 norska  k ronor  till projek tets  första  fas 
insändes till N ord iska  ministerrådet hösten 
1983.

Enligt de uppgifter vi nyligen fått  förut- 
sättes  att även de deltagande länderna  är be 
redda att ställa nödvändiga medel till förfo
gande. Det ursprungliga medlemsförslaget 
syftade till att projektet  skulle be traktas  som 
ett sam m anhålle t  nordiskt projekt och finan
sieras som ett sådant. Enligt nuvarande 
planer föreligger risk för att pro jek tet  kan 
blockeras om inte alla länder ställer t illräck
liga medel till förfogande.

Jag vill därför  ställa följande fråga till mi
nisterrådet: Kan de tta  projekt igångsättas un 
der  innevarande år?

1 Frågan 1 ryckt s. 2064.
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Minister Melchior: Jeg tror,  at svaret ville 
blive det sam m e und er  alle om stændigheder,  
nemlig at ministerrådet an ser  det for be tyd
ningsfuldt. at der  indledes et nordisk sam ar
bejde til t i lvejebringelse a f  et s ikrere grundlag 
for udarbejdelse  a f  kortfristede vejrprogno
ser.

1 overensstem m else  herm ed er  det beslu t
tet at anvende beløb af  s tø rre lsesordenen  
3 00 .00 0-  400.000 kr. i 1984, og sam m e beløb i 
1985. Disse 2 bevill inger e r  i denne uge blevet 
færdigbehandlet i budgetkom iteen i N ord isk  
Råd, og ministerrådet vil senere i dag holde et 
møde om denne sag.

Form ern e  for finansiering af  de m e teo ro lo 
giske insti tutter varierer  fra land til land. Der 
foregår  d iskussioner  mellem ministerrådet og 
de meteorologiske insti tutter om mulighe
derne for at stille nationale midler til d isposi
tion i fo rnødent omfang. Jeg kan derfor  ikke 
konkret besvare  spørgsmåle t,  om det vil være 
muligt at igangsætte projektet  i indevæ rende 
år.

Jeg skal for egen regning tilføje, at den 
danske regering for sit vedkom m ende  er be 
redt til at bevilge de nødvendige nationale 
midler til igangsættelse og gennem førelse  af 
dette projekt.

Palm: H err  president!  Vi som aktualiserat 
frågan an ser  att de t ta  å r  en mycket angelägen 
sak. M an talar i dessa  dagar m ycket  om data- 
teknologiskt sam arbe te ,  och vi har  funnit att 
det ä r  naturligt att ta  itu med detta.

N ä r  vi lade fram vårt förslag tänkte  vi att 
det skulle vara  ett naturligt sam nord iskt p ro 
jek t  som kunde finansieras ö ve r  ministerrå
dets  budget.  Om en del skall f inansieras ur 
ministerrådets  budget och en annan del över  
de nationella budgete rna  kan den risken u p p 
stå, om någon sä t te r  sig på hasorna ,  som vi 
säger på svenska ,  att projektet  blir försenat.  
Jag vill ge uttryck för oron att  den risken kan 
vara ganska stor. Jag vill ba ra  föra vidare den 
oro som många känner  över  att frågan kan 
fördröjas i onödan. Jag hoppas  att försening
en inte blir lång.

Vi har  en ny session i Reykjavik om ett år 
vid ungefär sam m a tid, och frågan kom m er 
att behålla sin aktualitet tills den  blir löst. 
Detta  är  ett u tom ordentlig t påtagligt och kon
kret nordiskt sam arbe tsp ro jek t  som folken i

de nordiska länderna an ser  angeläget att få 
realiserat.

Mørk Eidem: Da Budsjettkom iteen  drøftet 
disponeringsforslag nr. 3 for 1984, lå der  et 
forslag om  bevilgning til de t te  prosjekt på 
320000 kr.,  og i budsje tte t  for 1985 som R å
det behandlet her på onsdag, lå det et forslag 
på nær 1/2 mill. kr. for 1985 til de tte  prosjekt.  
Det ble også opplyst at de øvrige midler for 
1985, 3,5 mill. kr. ,  skal tas av nasjonale 
midler.

Vi har mange pros jek te r  i N o rd en  som fi
nansieres på denne måten, og det har i sam 
menheng med B udsjettkom iteens  behandling 
av dette prosjekte t  ikke med et enes te  ord 
vært stilt spørsm ål om ikke nasjonale midler i 
tilstrekkelig grad ville bli stilt til d isposisjon, 
for at dette forslaget kunne bli vedtatt.

Jeg minner videre i denne sam m enhen g  om 
at disse beløpene går fra sam ferdselsbudsje t
tet i Nord isk  Råd, og i Trafikkutvalget ha r  vi 
godtatt en nedskjæring av andre vesentlige 
pros jekter  for å skaffe rom for nettopp  dette 
prosjekt.  Videre har vi forutsatt  at det e t te r  
s ta tsm inis trenes  uttalelse i 1981 egentlig 
burde vært finansiert med såkalt " fr iske  
p enger” . Men når vi likevel har gått med på å 
ta det av sam ferdselsbudsje tte t ,  fo ru tse t te r  vi 
at budsjettet  blir virkeliggjort. Og når det 
gjelder 3,5 mill. kr. delt på fire eller fem land 
på 1985, er  det jo  nesten  for håndpenger  å 
regne. Jeg tar det derfor  som en selvfølge at 
de tte  prosjektet  blir virkeliggjort.

Sedan diskussionen förklarats  avslutad,  
m eddelades att behandlingen av m eddelandet  
fortsä tter  i trafikutskotte t .

11
E 30: Fråga till Nordiska ministerrådet an
gående förenklingar av vägmärkningssyste- 
met1

Sten Svensson: H err  president!  M ed åb e ro 
pande av den skriftligt fram förda  m otivering
en ber jag  att få ställa följande fråga:

Vilka åtgärder  anser  ministerrådet möjliga 
att vidta inom ram en för de g e m en sam m a

1 Frågan tryckt s. 2065.
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nordiska reglerna för att förenkla vägutmärk- 
ningssystemet på sätt som bl. a. skulle med 
föra besparingar av offentliga medel?

Statsråd Johan J. Jakobsen: Hr. president!  
Som en modell  for forenkling har Sten S ven s
son foreslått at man burde la ett vegskilt in
formere om flere trafikregler.  F. eks. kunne 
ett og sam m e vegskilt angi forkjørsveg, has- 
tighetsbegrensning og parkeringsforbud.

La meg unders treke  at en tilfredsstillende 
trafikkavvikling innen og mellom de enkelte 
land forutse t ter  tydelige vegskilt som er lette 
å  forstå. Som påpekt av Sten Svensson , sam 
ordnes  vegskiltenes innhold og utforming i 
det internasjonale sam arbe idet som pågår på 
vegtrafikkområdet.  Dette  sam arbeidet har 
ført til at man nå stort sett kan kjøre gjennom 
de nordiske land og det øvrige E uropa  og 
kjenne igjen og forstå  innholdet i de vegskil
tene som finnes.

Denne enheten  i den internasjonale veg- 
skiltingen ser jeg  på som svært verdifull. D er
for m ener  je g  at spesielle vegskilt i så liten 
grad som mulig bør  benyttes  av de enkelte 
land. Helst burde slike spesielle skilt ikke 
forekom me.

Selv uten å u ta rbe ide  skilt med nye innhold 
bør vi imidlertid innenfor ram m en av det nor
diske sam arbeidet kunne anstrenge oss for å 
oppnå forenklinger og kostnadsbespare lser .

Sten Svensson: H err  president! Jag be r  att 
få tacka sta ts rådet  Jakobsen  för svaret på min 
fråga.

Den forskning som bedrivs i dag har d o k u 
m enterat att traf ikan terna  inte klarar att till
godogöra sig all den information som vägut- 
m ärkningssystem et ä r  avset t  att  ge. Trafik
miljön belastas  av alltför m ånga skyltar.  Allt
för m ånga vägm ärken ger högre drif tkost
nader än  nödvändigt och trafikmiljön förfulas 
dessutom  av alltför m ånga s tolpar och m är
ken. En förenkling av vägutmärkningssyste- 
met skulle sannolikt inbespara  s tora kos tna
der  förutom att traf iksäkerhe ten  samtidigt 
skulle kunna höjas.

Det svar  jag  fått visar a tt  m inis terrådet är 
m edvete t om de problem som jag  tagit upp 
och man förklarar  sig beredd att vidta de 
å tgärder  som är möjliga inom de ram ar som

gäller för att uppnå förenklingar och för att  
minska kostnaderna .  Detta  är  utm ärkt.  Jag 
har  då den förhoppningen att det förslag som 
jag  angav i motiven till frågan -  nämligen att 
information som i dag kräve r  flera märken 
bör  kun na  samlas till e tt  m ärke -  i sådana fall 
där  inte några internationella regler utgör 
några hinder -  kan övervägas  i det fortsa tta  
arbetet.

S tatsråd  Johan J. Jakobsen: Hr. president! 
Jeg er enig med hr. Sten Svensson i at for 
mange skilt kan belaste trafikkmiljøet og også 
redusere  effekten av skiltingen. Men å la ett 
vegskilt informere om flere forhold vil ikke 
nødvendigvis øke oppfa tte lseskapasite ten .  
Enkelte vil trolig si tvert  imot.  Derfor t ror jeg 
også at forenklingen bør frem m es gjennom 
andre tiltak.

Ellers har  jeg  lyst til avslutningsvis å gi 
uttrykk for følgende prinsipielle holdning -  
fordi det med kos tnadene  er  t rukke t fram 
som et viktig argum ent her: Jeg tror vi skal 
være enige om  at vi på  alle hold bør forsøke å 
dem pe kos tnadene også på dette  om rådet,  
men da under  den klare forutsetn ing at hen 
synet til skiltingen, hensynet  til traf ikksikker
heten und er  alle om sten d ighe te r  m å være 
kostnadsb espare lsene  overo rdnet .

Diskussionen förklarades härefte r  avslu
tad.

12
E 8: Fråga till Danmarks regering angående 
Öresundsförbindelserna1

Ingrid Sundberg: H err  president! Jag å te r 
kom m er ännu en gång i N ord iska  rådet till 
frågan om de fasta  fö rbinde lse rna  ö ver  Ö re 
sund. O c kså  i Sveriges riksdag fö rekom m er  
en sådan debatt  då och då.

Det har nu i Sverige gjorts en uppdatering 
av u tredningen om Öresundsförb indelserna ,  
och den följdes i r iksdagen av en ny interpel- 
lationsdebatt  den 23 januar i .  Varje gång f ram 
ställer den svenska regeringen det som om 
den danska  regeringen överh uvud taget inte 
ville d isku te ra  frågan, och m an lägger över

' Frågan tryckt s. 2039.
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an svare t  för att ingenting skett på D anm ark.  
Jag är  därför  glad. herr  p res iden t,  ö ve r  att få 
tillfälle att direkt ställa en fråga, som f. ö. 
finns m otiverad i rådets  handlingar, till den 
danske  trafikministern.

Min fråga lyder: H u r  ser D anm ark  på  frå
gan om en fast förbindelse öve r  Öresund , mot 
bakgrund av den rapport  som framlagts av 
Sveriges regering och de växande kraven på 
goda förbindelser mellan Skandinavien  och 
de övriga Europa?

Minister Melchior: H r præsident! Jeg 
kunne besvare  dette  spørgsmål m ed 2 ord; 
med et hjemmelavet rim, som  skulle hedde: 
Pro bro!

Jeg har d iskutere t  med mange b ro ek s 
perter,  men jeg har aldrig kunnet få besked 
om, at man noget sted i verden har  bygget en 
bro, en tunnel,  en fast forbindelse, som man 
siden har  angret.  Altså de, som har finan
sieret, og de , som bor  i begge en der  a f  den 
faste forbindelse , har ikke haft tilfælde at 
angre, når de har  bygget en sådan fast forbin
delse.

Derfor e r  den danske regering og det 
danske  folketing nu som før for faste forbin
delser.

Jeg kunne også udvide svaret.  N å r  Ingrid 
Sundberg spørger om en  fast forbindelse, så 
vil jeg  tilføje: gerne 2! H e rm ed  tæ nker  jeg  
naturligvis på H -H - l in j e n ,  primært som en 
tunnel for jernbanetraf ik  og en K - M - b r o  for 
biltrafik.

Dette positive svar  æ ndrer  ikke den o m 
stændighed, at den faste forbindelse over 
Store Bælt, altså mellem Sjælland og Fyn, 
fortsat har højeste prioritet hos os. Jeg har 
været meget glad for at konsta tere ,  at der  er 
enighed mellem den svenske regering og os 
om, at de t ikke er  meningen med en fast 
forbindelse fra den skandinaviske halvø til 
Sjælland, at man så skal forblive på Sjælland, 
men at Fyn og Jylland faktisk også hører  med 
til N orden. Det s tår  jeg  fast på.

Jeg kan oplyse, at vi i 1983 og 1984 a n 
vender  40 mill. kr. til det sam m e, som I har 
gjort, nemlig opdatering, herunder  u nd ersø 
gelse af  udviklingen i tunnelteknikken , såle
des at vi i begyndelsen af  1985 vil give folke
tinget en ny beretning, hvor  alle mulige sager 
er  undersøgt,  og give folketinget et beslu t
ningsgrundlag i første halvdel af  1985.

Sum m a sum m aru m  kan jeg  oplyse ,  at min 
ærede kollega Curt B os tröm  og jeg  i forgårs 
holdt et m øde om denne sag, og vi kom  dér 
overens  om , at vi i hurtig takt skal have 2 
svensk-danske grupper.  D er  skal først være 
en lille g ruppe, som på ganske kort tid skal 
fastlægge et direktiv for en større  gruppe, 
som derefter,  m åske til som m er,  skal n ed 
sættes for at færdigbehandle -  så langt som 
muligt -  prob lem erne omkring linjeføring, 
teknik, finansiering og øvrig økonom i i faste 
forbindelser  mellem Sverige og D anm ark.

Personlig glæder jeg  mig til at m øde såvel 
Curt Boström  som Ingrid Sundberg  ved ind
vielsen a f  H - H - l in j e n  i begyndelsen  af 1990- 
tallet, og troligen ved indvielsen af  K ø b en 
h a v n —M alm ö-broen lidt senere i 1990-tallet.

Jeg fo rudser  ingen besværligheder med ka 
pital, ef tersom  der  findes køer  a f  nationale og 
internationale konsortier,  som er  villige til at 
sætte penge i disse forbindelser.  Jeg anser  
heller ikke trafikprognoserne for  at frem byde 
problemer. Sådanne æ ndrer  sig j o  altid, men 
her  er  tale om projek ter  for decenn ier  og for 
generationer ,  og derfor  er det ikke spørgsm å
let, om  traf ikm ængden nogle år  e r  lidt større 
eller lidt mindre.

Jeg skal afslutningsvis sige, at det er  også 
en overenskom st mellem Sveriges og D an
marks regeringer,  at vi helt um iddelbart ,  altså 
om gående, skal have klaret p roblem et med 
f lyvebådene mellem M almö og K ø benhavn .  
Indtil de faste forbindelser  s tår færdige, skal 
vi forbedre færgekapaciteten  o ver  Øresund.

Jeg vil gerne takke Ingrid Sundberg  for at 
hun har givet mig anledning til at afgive d en 
ne melding under denne s tore nordiske 
oplæsningsfestival.

Ingrid Sundberg: H err  president!  Den 
danske trafikministern m åste  frångå reglerna 
i N ord iska  rådet -  ett  så positivt svar  kunde 
inte gärna lämnas i förväg.

Jag är överväldigad av tacksam he t,  inte 
över att trafikministern har  givit mig ett  svar  
vilket som helst, utan ö ver  att svaret är det 
första av alla dem  som givits om Ö resunds-  
förbindelserna som tar klar ställning, en klar 
ställning för två fasta förbindelser.  Som 
boende i N o rd väs tsk åne  gläder jag  mig allde
les speciellt att  vi äntligen skall bli av med 
eländet i Helsingborg i ham nen och i trafiken 
överhuvudtaget.
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Grytan  med missnöje över  situationen som 
rått beträffande förbindelserna mellan D an 
m ark och Sverige har kokat länge. Arne Mel
chior har helt enkelt lyft på locket och kon
staterat  att  de t nu måste vara slut på  eländet.

Som jag  bedöm er det kom m er ingenting av 
det som har hänt på denna session att få så 
långtgående k o n sekven se r  för nordiskt sam 
arbete  som trafikministerns svar,  för  vilket 
jag  ännu en gång tackar.  "Ä ntl igen ,  äntli
g e n " ,  kan alla de u tropa  som upplevt ov iss
heten om framtiden som ett hinder i p lane
ringen av industrier och kom m unikationer.  
Särskilt gäller de tta  södra Sverige.

Men vad skulle vi tro? I jan uar i  sade vår 
trafikminister Curt Boström i en interpella
tionsdebatt  i r iksdagen när förslaget från k o n 
sortiet hade kommit:

"K o n so r t ie t  har förklarat sig vara  bere tt  
att bygga bron i egen regi, och det är riktigt 
att jag  undrade  om det var  jur id iskt möjligt. 
Men jag  behövde inte fundera  speciellt lång 
tid, för om den bron skulle byggas fö ru tsä t ter  
det att den skall ham na på dansk sida, och 
den danske kom m unikationsm inis tern  sade 
att han inte alls var intresserad av att d isku te 
ra detta. Han gick så långt att han sade: Även 
om vi får broarna  gratis , ä r  vi inte b e redda  att 
d iskutera de t ta  n u ."

H är  s tår i viss mån ord mot ord. Det är 
självklart att  Arne M elchior kan ha bytt upp
fattning. Men jag  tycker  att  vad som hänt 
tidigare inte spelar någon roll. Vad vi måste 
göra nu på både dansk och svensk sida är att 
se framåt.

Jag vill u t trycka  den förhoppningen att den 
svenska regeringen med all kraft bidrar  till att 
inte det danska  arbe te t och de danska  inten
tionerna fördröjs. Curt Boström  har aviserat 
två  nya studier eller u tredn ingar i Sverige. 
Jag hoppas att de överf lyttas  till de två g rup
per som nu aktivt och konkret skall arbe ta  
med frågan för en slutlig lösning.

Än en gång tack för svaret!

Statsrådet Boström: H err  president! N ä r  vi 
nu har nått så långt att vi kommit överens  om 
att gem ensam t ta oss an frågan skall jag  väl 
inte förstö ra  det.  För  fullständighetens skull 
vill jag  dock gärna säga att jag  fortfarande 
står fast vid vad jag  har sagt om  vad den 
danske trafikministern har  yttrat till mig vid

två  sam m anträffanden , att han tyv ä rr  inte 
kunde föra överläggningar i frågan om en fast 
förbindelse ö ve r  Ö resund förrän man tagit 
ställning till frågan om  en förbindelse över  
Stora Bält. Jag utgår från att trafikminister 
Melchior nu vill kom plet te ra  sin redovisning 
på det sättet.

Jag är oe rhört  glad ö ver  att vi har kommit i 
den situationen att vi får möjlighet att arbeta  
konstruktiv t.

Vi var  tvungna att göra en svensk  upp date 
ring. Sam m a problem  finns på dansk sida, 
och sannolikheten är s to r  att man dä r  tvingas 
göra åtskilliga kom pletteringar.

Men låt oss  som sagt inte nu genom  att ge 
oss in på käbbel fö rstö ra  intrycket av den 
överenskom m else  som vi har träffat.

Minister Melchior: Jeg tror,  jeg  har  ret, når 
jeg  siger, at det s tår ikke noget sted i skrivel
sen, at man afleverer  svar  på  spørgsmål 
skriftligt forinden, men som det også fremgik 
a f  spørgerens svartale ,  var  han velinformeret 
a f  mig i mundtlig samtale . Det håber jeg , du 
sætte r  pris på!

Så skal jeg  sige, at jeg  har  ikke ændret 
opfatte lse , men den danske opfattelse er, 
som det er  m oderne i disse spørgsmål, blevet 
opdatere t ,  og jeg  skal til kollega Curt Bo
s tröm sige, at jeg  er  alligevel blevet noget 
misforstået.  E fte r  min hukom m else  og efter 
mine nota ter  har jeg  sagt.  at vi kan diskutere 
alt, men vi kan ikke reali te tsforhandle, har 
jeg  tidligere sagt, igangsættelsen, før det 
danske folketing ha r  beslutte t  sig positivt o m 
kring S torebæltsforbindelsen.  Sådan håber 
jeg  også, at min svenske kollega erindrer  det. 
Men i hvert fald e r  jeg  enig med ham om , at 
det har  været.

Det er klart, at den svenske interesse også 
påvirker os, det manglede bare, og jeg  er  også 
glad ved, at vi i dag sætte r  disse sam tale r  i 
gang -  og ikke bare opdateringen på hver  
side a f  Sundet -  så tiden ikke går  til spilde.

Jeg understreger  igen, at de t e r  også for 
den svenske regering en forudsætn ing, at der  
findes en fast forbindelse o ve r  Store Bælt.

Hanna Kvanmo: President! Jeg har bare et 
kort lite spørsmål til p res iden ten.  Jeg m å si at 
jeg  begynner  å føle meg litt forvirret i denne
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forsamlingen, jeg  er  ikke sikker på hvor  jeg 
er. Befinner jeg meg i det folkevalgte organet 
Nord isk  Råd? Befinner jeg  meg på en opples- 
ningsfestival? Eller e r  jeg  på møte i M inister
rådet?  Det e r  mitt spørsm ål til presiden ten.  
Jeg syns at man skulle begynne å klargjøre 
hvilket møte man befinner seg i.

Presidenten: Dersom  det skulle være flere 
som i løpet av formiddagen er kom m et i tvil, 
vil presiden ten gjøre opp m erksom  på at vi 
befinner oss ved sesjonens 7. møte i Nordisk 
Råd. M en signalet er likevel m otta tt  og fo r
s tått .  forhåpentligvis av alle det var rette t  til.

Diskussionen förklarades härefte r  avslu
tad.

Ändring i medlemslistan
Det anm äldes,  att Ilkka Suom inen lämnat 

sessionen och ersatts  av Karl-G unnar Fager- 
holm.

R å d et beslö t a tt ändra m ed lem slis tan  i en 
lighet härm ed.

Meddelande
Det m eddelades ,  att  landskapssty re lse le

dam ot C hrister  Jansson  intagit sin plats i rå 
det.

13
D 1984/27/1968/t: Meddelande om rekommen
dation nr 27/1968 angående gemensam trafik- 
lagstiftning
D 1984/15/1972/t: Meddelande om rekommen
dation nr 15/1972 angående enhetliga bestäm
melser i Norden rörande fritidsbåtar 
D 1984/27/1974/t: Meddelande om rekommen
dation nr 27/1974 angående inrättande av ett 
nordiskt institut för skärgårdsforskning 
D 1984/4/1975/t: Meddelande om rekommen
dation nr 4/1975 angående passagerar- och bil
färja mellan Island, Färöarna och övriga Nor
den
I) 1984/11/1977/t: Meddelande om rekommen
dation nr 11/1977 angående förbättring av 
barnens trafikmiljö
D 1984/10/1979/t: Meddelande om rekommen
dation nr 10/1979 angående ratifikationer av 
sjösäkerhetskonventionen SOLAS 1974

D 1984/11/1979/t: Meddelande om rekommen
dation nr 11/1979 angående onykterhet till
sjöss
D 1984/7/1980/t: Meddelande om rekommen
dation nr 7/1980 angående förbättrade villkor 
för färjetrafiken i Norden vintertid 
D 1984/20/1982/t: Meddelande om rekommen
dation nr 20/1982 angående trafikseparationer 
för sjöfarten

Rådet företog o v annäm nda  saker  i ett sam 
manhang.

Trafikutskotte t  hade föreslagit, att N ord is 
ka rådet måtte lägga m eddelanden a  till hand
lingarna och anse spörsm ålen  för rådets  del 
slutbehandlade.

U tsko tte ts  fö rs la g  bifölls.

14
C 1: Nordiska ministerrådets berättelse om 
det nordiska samarbetet inkl. bilagorna 1, 2, 3 
och 4 (kulturutskottets betänkande)

Kulturu tskotte t  hade föreslagit
A. att N o rd iska  rådet med anledning av de 

avsnitt  av N ord iska  ministerrådets  berättelse 
som hänvisats  till ku ltu ru tskotte t  (ka p ite l 1 
Inledning /berörda  delar/, kap ite l I I  S am m an 
fattningar av fackkapitlen /berörda  delar/, ka 
p ite l V  Kulturell t sam arbe te ,  och vissa delar 
av andra  kapitel samt bilaga I Förslag från 
Nord iska forskningspolitiska rådet till hand
lingsprogram för rådets  verksam het,  bilaga 2 
Nord iska  ministerrådets  dispositionsmedel 
för kulturellt  sam arbe te  1983, bilaga 3 N o r 
diska ministerrådets  s tödordningar för ku ltu 
rellt sam arbe te  1983 samt bilaga 4 S am n o r
diska utredn ingar på kultu rom rådet  1983) a n 
tar  följande yttrande:

Nord iska  rådet anser
1. att utvecklingen inom den e lektroniska 

m asskom m unika tionen  bör  ges s tö rre  u p p 
m ärksam het i de t nordiska sam arbe te t  och  att 
et t  handlingsprogram för de t ta  sam arbe te  bör  
läggas fram till 33:e sessionen 1985,

2. att det bör initieras en debatt  på n o r
diskt plan om  ungdomspolit iken i N o rd en  och 
at t det i de t ta  syfte bör  an ord nas  en nordisk 
konferens under det in ternationella u ng dom s
året 1985.



351F redagen  den 2 m ars 1984 kl. 09.00

3. att det bör  skapas en b e redskap  att ge
nom föra gem ensam m a kultu rpro jekt u tanför  
Norden ,

4. att sam arbe te t  om tung vetenskaplig  u t
rustning bör ges större  upp m ärksam h et,

5. att det bör göras en kartläggning av 
lärar- och  elevutby te t  mellan de nordiska  län
derna som u tgångspunkt för nya insatser,

6. att  informationen om det officiella nor
diska sam arbe te t  bör  sam ordnas  bättre  såväl 
på nordiskt som på nationellt plan sam t

7. att de behov som de rådgivande kom 
m ittéerna var  satta  att tillfredsställa då kul
turavta let  trädde i kraft num era  kan tillfreds
ställas på annat  sätt.

B. att rådet lägger dessa  avsnitt  till h and
lingarna.

Eidur Gudnason (kulturutskotte ts  ta les
man): H e rr  president!  Vi har  inom kultu ru t
skottet kommit överens  om att ha två ta les
män på ministerrådets  berä ttelse .  Ingrid 
Sundberg  kom m er att anlägga synpu nk ter  på 
det nordiska fo rskn ingssam arbe te t  mot b ak 
grund av N ord iska  forskningspolitiska rådets  
förslag till handlingsprogram  för rådet.  Min 
uppgift är här att så kort som möjligt p resen 
tera u tsko tte ts  be tänkande  om ministerråds- 
berättelsen.

U tskotte t  har  den här  gången särskilt  up p e
hållit sig vid frågor i anslutning till den elek
troniska m asskom m unika tionen . Våra sam 
hällen undergår för närvarande en m ediere
volu tion, som visserligen kan ta sig olika u t 
tryck i de enskilda länderna,  men vars ve rk 
ningar lika fullt är  revolu tionerande för hela 
N orden ,  likaväl för små som för s tora  sam 
hällen. Vi är  alla m edvetn a  om utvecklingen 
var  och en på sitt håll. men trots de t ta  har vi 
ännu inte kommit i gång med något mer o r 
ganiserat sam arbe te .  Det är  därför  u tsko tte ts  
uppfattning att m ånga av de u tm aningar som 
revolutionen innebär för vå ra  samhällen, för 
själva den nordiska livsformen, bä ttre  kan 
mötas om vi intensifierar sam arbe te t  på  o m 
rådet. U tskotte t  m enar  därför  att det så fort 
som möjligt bör å s tadk om m as  ett samlat 
handlingsprogram för sam arbe te t  kring den 
elektroniska m asskom m unika tionen . Ä ren
det b rådskar  helt enkelt för att utvecklingen 
på om rådet  inte kan b rom sas ,  än mindre 
stoppas,  hur ogärna vi än kanske ville det.  Vi

är  ju  snabbt på väg från industrisamhället  till 
informationssam hälle t .  E tt  förslag till h and
lingsprogram bör  kunna läggas fram till nästa 
session.

Ett å te rk o m m a nd e  tem a i u tsko tte ts  arbete 
har varit frågan om ungdom sarbe tslöshe ten  
och vilka å tgärder  på  nordiskt plan som man 
på utbildningsom rådet kan vidta för att mins
ka den arbe tslöshe ten .  U tsko tte t  har  i minis- 
te r rådsberä t te lsen  särskilt no te ra t  ett projekt 
som tillsammans förbereds  av N o rd iska  a r 
b e tsm ark nadsu tsko t te t  (N A U T ) och äm bets- 
m annakom m ittén  för ku ltu ru tsam arbete t .  
Projektet gäller p roblem  i anslutn ing till sam- 
a rbe tsform erna  mellan arbe tsm arknads- ,  
skol- och socialsektorn på lokalt plan i fråga 
om  bistånd till unga a rbe tssökande.

U tsko tte t  har  för ministerrådet framhållit 
at t  de t är  ett  stort behov av kunskaps- och 
er farenhetsu tby te  om  ungdomsutbildningen 
och om  de åtgärder  som vidtagits mot ung
dom sarbe ts löshe ten .  U tsko tte t  m enar nu att 
de t bör  initieras en debatt  på  nordiskt plan 
om  ungdomspolit iken i N o rden .  Ett lämpligt 
sätt att få i gång en sådan är att und er  ung
dom såre t  1985 o rdna  en nordisk konferens i 
de t ta  syfte.

Utsko tte t  an ser  att sam arbe te t  kring tung 
vetenskaplig utrustning bör  intensifieras. 
Som glädjande exem pel på sådan t  sam arbe te  
har  u tsko tte t  no te ra t  beslu te t  om  sam arbe te  
om ett optiskt te leskop på K anarieöarna .  I 
fråga om denna  typ av sam arbe te  ha r  u tsk o t
tet tagit fasta på  forskningspolit iska rådets 
rekom m endation  om att -  för den händelse 
det skall skaffas en tung jonsaccelera to r  till 
N o rd en  -  det skall skaffas blott en. men som 
sedan skall kunna använd as  av forskare från 
de övriga länderna,  o b e ro ende  av i vilket land 
en eventuell ny tung jonsaccelera to r  placeras. 
Aktuella länder ju s t  nu är  Finland och Sveri
ge.

Det är inte svårt att inse det fördelaktiga 
rent resursm ässig t sett med ett sådan t sam ar
bete. M en samtidigt vet man hur svårt det 
kan vara att i sådana här frägor bortse  från 
nationella p res tigehänsyn och hur jus t  sådana 
hänsyn kan omöjliggöra sam arbe te .  H är  vilar 
ett tungt an sva r  på oss m edlem m ar av N o r 
diska rådet att m otarbeta  eventuella  sådana 
tendenser.

Mot bakgrund av de m ycket  positiva erfa
renhe ter  som kam panjen  Scandinavia  Today
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har givit a n se r  u tsko tte t  att det bör skapas en 
beredsk ap  att an ord na  kultu rkam panjer  u ta n 
för N o rd en .  Motivet för sådana kam panjer  är 
att visa vad vi förm år,  inte bara varje land för 
sig, utan t illsammans, inte i tron  att vi är bäst, 
men i förhoppningen att vi kan ge någonting 
åt andra.

H ä r  får vi inte heller g löm m a att  ett dylikt 
gem ensam t upp trädande i internationella 
sam m anhang  väcker särskild u p p m ärk sam 
h e t ju s t  för att det ä r  gem ensam t,  a tt  resulta
tet blir någonting mera än sum m an av de 
enskilda delarna. Vi har naturlig tvis inte hel
ler någonting em ot att den nordiska  modellen 
för sam arbe te ,  fastslagen i Helsingforsavta- 
let. ges upp m ärksam h et i in ternationella fora. 
M in is terrådsberätte lsen  riktar  i år u p p m ärk 
sam heten på det nordiska sam arbe te  som be
drivs i olika internationella organ och un d er
s tryker  med rätta  dess betydelse.

Ett  annat  å te rk om m ande  tem a i ku ltu ru t
skotte ts  arbe te  har  varit möjligheterna, eller 
rättare  sagt svårigheterna,  att  öka lärar- och 
e levutby tet mellan de nordiska länderna. 
Lärar- och elevutby tet är  av gammalt da tum . 
Sådant har t . e x .  genom  åren bedriv its  f ram 
gångsrikt av Fören ingarna N orden .  M en det 
har funnits, och finns fortfarande, o c kså  an d 
ra arrangörer ,  såsom kom m uner  inom ramen 
för vänortsam arbete t .  K u lturu tsko tte t  m enar 
nu att det bör göras en kartläggning av möjlig
he terna  till att  utväxla lärare och elever  mel
lan våra länder som underlag för nya initiativ. 
U tskotte t  har  sig bekant att man inom ramen 
för EG också  bedriver  eller har  långtgående 
planer på att bedriva lärar- och elevutbyte  
mellan medlem sländerna.  U tskotte t  har d ä r 
för av ministerrådet bett om att få upp lys
ningar om detta ,  men har ännu inte erhållit 
sådana.

Slutligen tar utskotte t  upp två frågor av 
organisatorisk ar t, inte mindre viktiga för det. 
Den ena gäller informationen om det offi
ciella nordiska sam arbetet .  U tskotte t  anser  
att informationen om det officiella nordiska 
sam arbetet  bör sam ordnas  bättre  både på 
nordiskt och på nationellt plan. De sam no r
diska sekretaria ten  har inform ationsenheter ,  
liksom vissa av delegationerna har särskilda 
informationstjänstemän eller å tm instone in- 
formationsansvariga. För  att det inform a
t ionsarbete  som nu bedrivs inom de olika o r 
ganen skall ge bästa  möjliga effekt, m åste  det

sam ordnas  bättre .  Vi skall k om m a ihåg att 
information om nordiskt sam arbe te  från den 
s tora  allm änhetens synpunkt sett är  inform a
tion om nordiskt sam arbe te  o b e roende  av 
källa.

Den an dra  frågan av organ isa torisk  art  gäl
ler frågan om rådgivningsorganisa tionen i 
ku ltu rsam arbetet .  De rådgivande kom m it
téerna,  en för va rtde ra  om råd e t  utbildning, 
forskning och kultur,  tillkom efter  initiativ av 
kulturu tskotte t  för att  säkra  kon tak te rn a  mel
lan fältet och ministerrådsorganen.

En förutsättning för att kultu rsam arbete t  
skall kunna u tvecklas  och utvidgas är  att  fält
anknytningen kan bevaras  och förstärkas. 
Det är samtidigt klart att  sätten  att u p p rä t t 
hålla fältanknytningen växlar från tid till tid 
och från om råd e  till om råde. Sålunda anser  
u tskotte t  att  de behov  som de rådgivande 
kom m ittéerna  var  satta  att tillfredsställa då 
kulturavtalet trädde i kraft för 12 å r  sedan, 
num era kan tillfredsställas bä ttre  på annat 
sätt,  t. ex. genom det organ isa tionsnät som 
genom åren byggts  upp.

H err  president! Jag vill till sist med några 
ord kom m ente ra  m inis terrådets  beslut om 
kulturbudgeten för 1985. Jag är övertygad om 
att ku l tu ru tsko tte ts  m edlem m ar är  tillfreds 
med att ministerrådet jus te ra t  budgeten  så
som kulturu tskotte t  föreslagit med 900000 
danska k ronor  och på de flesta av pun kterna  i 
enlighet med u tsko tte ts  anvisningar. Det är 
givetvis i sig synd att ministerrådet inte an 
sett sig kunna höja anslaget till u ng dom ssam 
arbe te t  såsom  utsko tte t  föreslagit , men detta  
kom penseras  av att ministerrådet förklarat 
sig vara villigt att under det internationella 
ungdom såre t 1985 särskilt  stödja projekt i an 
slutning till de tta ,  givetvis under  fö ru tsä t t
ning att de är  goda. Och goda projekt k o m 
m er vi inte att sakna, det är  jag  övertygad om 
att ungdom sorganisa tionerna  sörjer för!

Mer problematiskt är  att  ministerrådet b e 
slutat att  f inansiera da ta teknologiprogram 
mets kulturdelar,  som upp ska tta ts  gå på 
1000000 danska  kronor,  med hälften, dvs. 
med 500000 inom  den nu faststä llda ramen 
och inte  med nya medel. U tsko tte t  hade ju  
förutsatt att  liela  den del av program m et som 
gäller kultu ravtale ts  om råden  skulle f inansi
eras över  en  budget,  i de t här  fallet den all
m änna budgeten. Det ä r  klart otillfredsstäl
lande att  det inte anvisa ts  nya medel för än-
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damålet,  vilket förutsatts  av inte bara  kultur
u tskotte t ,  utan också  av budgetkom m ittén  
och i princip av statsm inistrarna.

Herr  president! Jag y rkar  bifall till u tsko t
tets förslag.

Ingrid Sundberg (kulturutskotte ts  andra  ta 
lesman): H err  president! Det är två år  sedan 
Nord iska  rådet rekom m end erade  m inis terrå
det att upprä t ta  ett forskningspolitiskt råd. I 
rekom m endationen  fanns åtskilliga syn
punkter  för ministerrådet att beak ta  vid till
skapandet.

Nord iska  rådet kan nu konsta tera  att det 
forskningspolitiska rådet (FPR) börjat sin 
verksam het och lagt fram en handlingsplan 
för det framtida arbetet .  D enna d iskuterades  
nyligen vid en konferens i Helsingfors.  Däref
ter har  nu kultu ru tsko tte t  i en prom em oria 
konsta tera t  att  handlingsprogram m et med de 
preciseringar som u tskotte t  gjort kan utgöra 
utgångspunkt för rådets  arbe te  under  upp
byggnadsfasen, vilken s träcker  sig över  tre 
år.

Kravet på nordiskt sam arbe te  inom forsk
ningen ä r  inte nytt . Redan 1965 väcktes  i 
N ord iska  rådet ett medlemsförslag om sam 
nordiskt utny ttjande av vetenskaplig special
ap para tur  med a rgum ent som är  giltiga även i 
dag. 1983, 18 år  senare ,  fick vi det optiska 
te leskopet på K anar ieöarna .  Dette teleskop 
måste ses som en av de mest f ram synta  åtgär
derna  i nordiskt forskningssam arbete.

Men FPR har  inte kommit till utan vånda. 
Det finns ju  redan åtskilliga, j a  flera tiotal, 
olika organ inom specia lom råden med syfte 
jus t  att sam verka inom forskningen. Vi var 
därför  flera som ställde oss skeptiska till bil
dandet  av ännu ett organ. Detta  gör att k ra 
ven på FPR  att m otivera  sin ex istens är  stora.

N är  ministerrådsforslaget om FPR var ute 
på remiss u t tryck te  åtskilliga forskningspoli
tiska sam arbe tso rgan rädsla för att bildandet 
av rådet skulle påverka deras egen ve rk sam 
het negativt. I m inisterrådetsförslaget hade 
uttryckligen sagts att så inte skulle ske.

K ulturutskotte t  tog emellertid upp denna 
fråga i sitt y ttrande och pekade på nödvändig
heten av att det skapas en överblick över  det 
ex isterande forskningssam arbe te t  och dess 
organisation, inte minst med hänsyn till det 
s tora  antalet sam arbe tso rgan  på forsknings
rådet.
12-30-332 Nordiska rådel

FPR  säger nu i sitt handlingsprogram  att 
det " i  dagens ek onom iska  situation ä r  ännu 
nödvändigare än tidigare att på nytt värdera  
det ex is terande sam arbe te t .  Ofta kan nya ak 
tiviteter ba ra  sättas  igång ifall an dra  avslu
ta s . ”

Just denna  synpunkt har u tskotte t  många 
gånger fört fram till ministerrådet.  Nord iska  
rådet kan inte fortsä tta  i oändlighet med fasta 
organ som inte längre har något berätt igande 
eller vilkas funktion skulle kunna utövas  bä t t 
re på annat sätt och därm ed ge möjlighet för 
de utm ärk t fungerande organen att få ännu 
större  rörelsefrihet.

U tsko tte t  hälsar därför  med tillfredsställel
se forskningspolitiska rådets  avsikt att eva- 
luera kvaliteten på och relevansen av den 
forskning som bedrivs av forskningsinsti tu
tionerna på de båda nordiska  budgeterna . 
T ro ts  att verksam heten  vid vissa av institu
tionerna har  evaluerats ,  har dock veterligen 
ingen evaluering av själva kvaliteten på 
forskningen gjorts. De rationaliseringsvinster 
som evalueringen kan ge och de medel som 
därvid eventuellt  kan friställas bör kunna an 
vändas  för nya uppgifter inom det nordiska 
forskningssam arbetet .

E tt  annat gott exempel på  rationellt  u tny t t 
jan d e  av befintliga resurser,  såväl personella 
som ekonom iska ,  är  sam arbe te  mellan så
dana forskningsmiljöer som på nationellt plan 
är  små och därför löper s tor risk att förtvina. 
I förslaget pekas på vissa o m råd en  inom hu 
maniora. Med hänsyn till be tydelsen  av d en 
na typ  av sam arbe te  utgår u tsko tte t  från att 
det företas  en system atisk  genom gång av 
forskningsom rådena för att kartlägga före
kom sten av ” sm å "  fack, vilka skulle kunna 
främjas och utvecklas genom  nordiskt sam ar
bete.

Självklart är de t betydelsefullt för både re 
geringar och parlam ent att ha en överblick 
över den nationella forskningssituationen. I 
Sverige av läm nades  i går en proposition  an 
gående forskningens framtid i vårt land.

Vi får emellertid inte g löm ma bort att o c k 
så N ord iska  rådet och m inis terrådet behöver  
ha en viss överblick öve r  vad som sker i hela 
Norden. Detta  ä r  naturligtvis en stor uppgift 
och i praktiken omöjlig att helt realisera. 
Ändå kan säkert en större klarhet med ratio
naliseringsvinster som följd skapas om nu det 
forskningspolitiska rådet får fungera som a v 
sett.
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U tskotte t  har  särskilt u t tryck t en önskan 
om att det skapas en bättre  överblick ö ver  det 
nordiska sam arbe te t  på hela forskningsfälte t.  
Därför bör utan dröjsmål företas den av 
forskningspolitiska rådet av iserade v ä rde
ringen av den forskningsrådgivande och 
forskningsfinansierande organisa tionen inom 
ram en för det sam arbe te  som regleras av gäl
lande nordiska avtal (Helsingforsavtalet och 
kulturavtalet)  och av den offentliga fo rsk
nings- och utvecklingsorganisationen över  
huvud taget.

U tsko tte t  har  för egen del varit upptaget av 
frågan om  ändam ålsenligheten  i att ö ve r  kul
turbudgeten  fortsatt f inansiera eller delfinan
siera t . e x .  alla forskningsinsti tutioner som 
för nä rva rande  är  uppförda på denna. Det 
borde enligt u tsko tte ts  mening i fråga om vis
sa  insti tutioner vara  möjligt att  de nationella 
forskningsrådsorganen beviljade medel d i
rekt till den nordiska  institutionen. En sådan 
finansieringsmodell skulle vara ägnad att 
s tärka  kopplingen mellan den nordiska  insti
tutionen och resp. forskningsom råde på det 
nationella planet. U tsko tte t  pekar  här på 
sam arbe te t  om det optiska te leskopet på La 
Palma, i fråga om vilket de deltagande länder
nas forskningsråd delar på kos tnaderna  u t
över  den särbevillning som N ord iska  minis
terrådet s tår för.

H e rr  president! Jag har här tagit upp några 
av de anm ärkningar som kulturu tskotte t  gjort 
i sin promemoria.

K u lturutskotte t  har nu stora förväntningar 
på det forskningspolitiska rådets  arbete. För 
ministerrådets  del å te rs tå r  det a tt  u tnyttja 
FPR :s  kom petens  och skapa ett samarbets- 
förhållande mellan FPR  och ministerrådet till 
båtnad för bägge men också  för att FPR:s 
kvalificerade arbe te  skall bli meningsfullt. 
Dess viktigaste uppgift är  ju  trots  allt att vara 
ett organ som tar aktiv del i behandlingen av 
forskningsdelarna av förslagen till de två mi- 
n is terrådsbudgeterna .  Kanske kan rådet d ä r 
med bidra till att återge nordisk forskning en 
central plats i den vetenskapliga världen.

Anker Jørgensen övertog  härefter  ledning
en av förhandlingarna.

Statsrådet Lena Hjelm-Wallén: H e rr  pres i
dent! I N ord iska  ministerrådets  handlings

program för 1980-talet he ter  de t b l .a . :  " D e t  
nordiska kultu rsam arbete t  innehåller ett v ä r 
de i sig genom de kon tak te r  det ger  och den 
gem enskap  som skapas mellan m änniskor  i 
de olika nordiska länderna.  Samtidigt m åste  
det nordiska ku ltu rsam arbete t  syfta till att ge 
en konkret behållning i form av ökade k u n 
skaper,  kännedom  om  problem  och insikter i 
hur dessa  skall kunna lö sa s ."

Så här i slutet av en veckas  nordiskt sam ar
bete är det lätt att ins täm m a i orden  om v ä r
det av de personliga kon tak te rna .  Det gäller i 
hög grad för oss i m in is terkretsen ,  för det 
arbete  som bedrivs inom N o rd iska  rådet och 
dess kulturu tskott ,  för våra t jänstem än i riks
dagar och d epar tem en t,  för en lång rad s ak 
kunniga inom arbe tsgrupper ,  s tyrelser  och 
kom m ittéer  inom undervisning, forskning 
och kultur.

Men handlingsprogram m et kräve r  o ckså  
" e n  konkret behålln ing".  Jag vill här  peka på 
några ve rksam hete r  som visar att de t nordis
ka ku ltu rsam arbete t  ger ju s t  " k o n k re t  behåll
n ing".

Med det nordiska kulturavtale t  från 1981 
som grund, med hjälp från den Rådgivande 
kom m ittén  för forskning och med det nord is
ka kultu rsekre taria tet  som administra tivt  red
skap sam ordn ades  under  1970-talet en stor 
del av det ex isterande forskn ingssam arbe te t  i 
de nordiska länderna.

Till de tta  har sedan lagts vissa nya  initiativ, 
som likaledes fått sin finansiering öve r  den 
nordiska kulturbudgeten.  Forskn ingens andel 
av det totala anslaget till nordiskt kulturell t 
sam arbe te  utgör årligen bortåt  40% .

På uppmaning av de nordiska s tatsm inis t
rarna vid ett s ta tsm inis term öte  1978 sattes  ett 
u tredningsarbete  i gång för att finna nya sam 
arbe tsom råden  och nya sam arbe tsv ägar  inom 
forskningen i N o rd en .  U tredningen resu l te ra 
de b l .a .  i förslaget om  det N o rd iska  fo rsk 
ningspolitiska rådet,  som inledde sin ve rk 
samhet 1983. Det forskningspolit iska rådet 
bör kunna vara ett första  steg till ett mer 
system atisk t forskningssam arbe te  i N orden .

Rådet har inför denna  session läm nat ett 
förslag till handlingsprogram  som  sam m a n 
fattas i tio punkter .  P rogram m et tar  upp a k 
tuella forskningspolitiska frågor som präglar 
det nordiska fo rskn ingssam arbe te t  och pekar 
på en rad viktiga uppgifter som bör  kunna 
lösas i samarbete.
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Det är viktigt att  de t forskningspolit iska 
rådet nu får möjlighet att  a rbe ta  med k o n k re 
ta  uppgifter och får erfa renh e te r  av olika 
sam arbe tsform er.  Det gläder  oss naturligtvis 
att  ku ltu ru tsko tte t  ä r  positivt till d e t ta  och 
ställt sig bakom  det som kom mit fram från 
det forskningspolitiska rådet.

Jag delar  också  Ingrid Sundbergs  uppfa tt
ning att det var  en viktig milstolpe när vi 1983 
kunde fatta beslut om  det optiska te leskopet.  
Det gällde ett projekt med en total handlägg- 
ningskostnad på 35 miljoner danska  kronor. 
Förslaget har arbe ta ts  fram av de na tu rv e ten 
skapliga forskningsråden i D anm ark ,  F in
land, Norge och Sverige, och dessa  s tår o ck 
så för huvudparten  av finansieringen. Minis
terrådet kunde sedan skju ta  till de tio mil
jo n e r  d a nsk a  k rono r  som varit nödvändiga 
för att sam arbe te t  om  ett nordiskt spegelte
leskop skulle kom m a till stånd. Det här  är ett 
gott exem pel,  som vi hoppas skall få efterföl
jare  på  andra  om råden.

En annan gem ensam  aktivitet som  gett en 
konkret behållning är den sam nord iska  sa ts
ningen på att p resen te ra  nordiskt kulturliv i 
utlandet.  Jag tän ker  på "Scan d inav ia  T o 
d a y " ,  som und er  m er än ett års tid fungerat 
som samlingsbegrepp för en rad av nordiska 
utställningar, konserte r,  filmer, seminarier 
m. m. i U.S.A.

Ministerrådet har  beslutat att ta  vara  på de 
erfarenheter  som gjorts i U .S .A . och pröva 
andra  möjligheter att i gem enskap  presen te ra  
nordiskt kulturliv i utlandet.  E tt  projek t som 
för närvarande s tuderas  är en utställning i 
Paris av nordiskt konst.

U n der  1983 har de s jälvstyrande om råd ena  
i N orden  på ett särskilt  sätt förts in i den 
nordiska gem enskapen .  H ärm ed har de själv
sty rande o m råd ena  möjlighet att  delta i de 
delar av sam arbe te t  som kan ha speciellt in
tresse. Vi räkna r  med att ku ltu rsam arbete t  
kom m er att va ra  ett viktigt om råde och väl
kom nar det färöiska, g rönländska och 
å ländska deltagandet i vårt arbete.

H e rr  president!  Jag vill hävda  att det råder  
s tor  enighet mellan N ord iska  rådet och minis
terrådet om mål och medel i det nordiska 
kultu rsam arbete t .  Vi har  ett gott och för
troendefullt  sam arbe te  mellan kulturu tsko tte t  
och ministerrådet.  Detta innebär dock inte att 
vi alltid har  sam m a uppfattningar. Något av 
detta  kunde skönjas i an förandet av kultur

u tskotte ts  o rdförande tidigare. F ram för  allt 
vill man från kultu ru tsko tte t  få ytterligare 
satsningar inom kulturbudgeten.

Ministerrådets  förslag till kulturbudget för 
1985 innebär en ökning med mer än 3% . Vi 
har -  i linje med kulturu tsko tte ts  uttalanden 
från tidigare å r  — lagt ökn ingarna på 
språksam arb e te t  och fo lkrörelsesam arbetet .  
Vi fo r tsä t te r  uppbyggnaden av det fo rsk
ningspolitiska rådet och konstcentre t  på 
Sveaborg. 1 vårt  budgetförslag har vi också  
tagit hänsyn till de sm å sp råkom rådena  ge
nom att vi föreslagit ökningar för öve rsä t t 
ning av grannlandslit teratur.  Därigenom kan 
även den grön ländska,  färöiska och samiska 
l itteraturen spridas till en större  publik.

Vid ministerrådets  möte i går en ades  vi om 
ytterligare ökningar av ku ltu rbudgeten  -  i 
linje med de tankar  som  presen te ra ts  av kul
tu ru tskotte t  i dess  y t trande ö ver  vårt budget
förslag. Vi kan nu ge ytterligare medel till 
fo rskningssam arbe te t ,  idro t tssam arbe te t  och 
disposit ionsm edlen, dä r  bl. a. önskem ålen 
om ytterligare medel till ung dom ssam arbe te  
och da tasam arbe te  bör kun na  tillgodoses.

Det nordiska ku ltu rsam arbete t  om sp än n er  
centra la  om råden: utbildning, forskning och 
kultur. Debatten  här vid råde ts  session -  
å tm instone det som synts  i m assm ed ia  — har 
till s törsta  delen handlat om  det ek onom iska  
sam arbe te t .  M en för att  vi skall få till stånd 
en framgångsrik ekonom isk  utveckling och 
kunna minska arbe ts löshe ten  är det u to m o r
dentligt viktigt med utbildning och forskning. 
Och för att vi skall kunna leva väl måste vi 
satsa  på kulturen och m änniskors  m edverkan  
i de kulturella verksam hete rna .  D e tta  ä r  o m 
råden  som läm par sig väl för nordiskt sam ar
bete. I vår verksam het und er  1983 och i vårt 
förslag till budget för 1985 ha r  m inis terrådet 
för kultur- och utbildningsfrågor försökt visa 
detta.

S tatsråd  Langslet: K ultu rsam arbe id e t  er 
utvilsomt det oppgavefelt hvor  det er  skjedd 
mest,  o ve r  et bredt spek trum , g jennom  de 
mange årene N ord isk  Råd ha r  vært i v irksom 
het. Det er  også det feltet h vo r  det klarest 
av tegner  seg konkrete  nye sam arb e id sop p 
gaver. i takt med den veldige dynam ikk  vi nå 
ser i viktige deler  av kulturutviklingen, 
kanskje særlig på m ediaom rådet .  H e r  er  det
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ikke behov for kunstgrep og påhitt  for å  lan
sere nye sam arbeidsidéer -  mulighetene slår 
oss i øynene.  Enigheten mellom p arlam en ta
rikerne og Ministerrådet om hovedspørsm ål i 
det nordiske kultursam arbeid  er  et meget 
godt u tgangspunkt for at de mulighetene vil 
bli brukt.

Kulturutvalget peker  med rette på at me- 
diautviklingen m å vies enda større  o p p m erk 
somhet. På dette feltet ser vi i dag dram atiske 
holdningsendringer og s tor  vilje til politisk 
nyorientering i alle de nordiske land, selv om 
det også er s terke krefter som m o tse t te r  seg 
alt nytt,  eller m ots trebende  god tar  det først 
når det for lengst er blitt virkeliggjort. Mange 
viktige spørsm ål her  vil selvfølgelig få en na
sjonal avgjørelse, e t te r  noe vekslende 
m ønstre  fra land til land, men det finnes også 
opplagte fellesproblemer og fellesoppgaver.

For  det første ser  vi nå en voksende in te
resse for N O R D S A T  og andre form er for u t
veksling av nasjonale kringkastingsprogram- 
mer. Avtalen om Tele-X har for første gang 
gitt sam arbeidsopplegget et helt realistisk 
grunnlag. Tele-X vil gi muligheter for sp red 
ning av program m er direkte til mottagere 
over  hele N orden. Det skjer nå et s tørre 
utredningsarbeid med program spørsm ålene.  
Det har  også vært foreløpig drøftet i Minister
rådet.  Siktemålet må jo  være å finne frem til 
et programtilbud som gir s tørst mulig u tveks 
ling av de program m er som lages nasjonalt.  
Dette vil bli betydelig lettere dersom  man får 
tre kanaler  å fordele fra satell itten.

Tele-X vil som kjent kunne sende fra 1986/ 
87, og det kan sikre at nordiske sendinger 
kom m er inn på et tidlig tidspunkt i satellittal- 
deren. ECS-satellitten kan også gi dekning i 
Norden ,  men det er fortsatt uklart om p ro
sjektet kan skape grunnlag for nordisk p ro
gramspredning. Imidlertid er det tydelig at 
kom m unikasjonssa tell i t ter  vil gi et stadig 
voksende tilbud av overføringsmuligheter 
dersom  vi har  program  å fylle kanalene med, 
og m akter  å finansiere spredningen. 1 nordisk 
sam m enheng kan det være av interesse at 
Norge tar  sikte på å overføre sitt nasjonale 
f jernsynsprogram  over ECS-satell i t ten for at 
dette skal nå frem til de norske oljeinstalla
sjonene og ishavsstasjonene. Vi er åpne for å 
drøfte distribusjon av program m et også i an d
re land som måtte ha interesse for det. Særlig 
har  jeg  antatt at det kan være interesse i Is

land, muligens også på Fæ røyene.  S pø rsm å
let har for Islands vedkom m ende  vært forelø
pig og uformelt drøftet  på ministerplan under 
sesjonen her  i Nord isk  Råd.

N O R D SA T -pros jek te t  skal nå føres frem 
slik at beslutning kan treffes i løpet av kom 
m ende år. Det bør  ligge til re tte  for b ehand
ling på neste sesjon i Nord isk  Råd, sammen 
med andre e lem ente r  i en handlingsplan for 
m assem edia  i N o rd en ,  slik utvalget ber  om. 
Økt vekt legges nå på program spørsm ålene  
som trolig kan presen te res  i forslags form 
tidligere. Andre hovedspørsm ål er selvsagt 
finansiering, organiseringsform og industrielt 
samarbeid i forbindelse med prosjek te r  av 
dette  store omfang.

Fra norsk  side har  vi satset s terkt for å nå 
frem med N O R D S A T  fordi prosjekte t  e r  så 
innlysende riktig i et f rem tidsvendt nordisk 
perspektiv. Maksimal utveksling av og til
gang på informasjon av kultur fra nabolan
dene er  og bør  fortsa tt  være et overo rdnet  
mål i det nordiske samarbeidet.

Et annet felles perspek tiv  er  at i alle nordi
ske land står gamle m ediam onopoler  nå ty d e 
ligvis for fall. skjønt jeg  bør  vel her  gjøre et 
unntak for Finland, som med sitt spesielle 
kringkastingsm ønster  har  vært m er  avansert  
enn de fire andre nordiske land. Men i disse 
fire andre ser vi at tradisjonelle m onopolsy
s tem er faktisk er und er  avvikling, fordi slike 
m ønstre  ikke lenger kan fungere som ram m e 
om den mangfoldighet som den nye m edia
teknologi åp ner  for. Nærkringkasting  k o m 
m er i alle de ler av N o rd en ,  både på radio- og 
fjernsynssiden. Uavhengig r iksdekkende TV 
drøftes  nå med aktualitet i Norge,  og som 
kjent er det frem m et et forslag i den retning 
av den danske regjering. Også her har vi m e
get å lære av hve randre ,  selv om spørsm ålene 
klarligvis vil bli avgjort på nasjonal basis.

Et tredje orienteringspunkt e r  at de t nå 
kom m er en stadig s terkere  debatt  om rek 
lame som finansieringsform, både i Sverige, 
D anmark og Norge. U tgangspunkte t  er  tyde
lig det sam m e i disse tre land. Vi s tår  overfor  
en voksende internasjonal konkurranse  på 
m ediaom rådet,  en stadig økende flom av til
bud og inntrykk utenfra. Og skal vi kunne 
hevde oss i dette perspektiv ,  må vi ta i bruk 
alle våre krefter  for å  skape større  bredd og 
kvalitet i vår egen kringkastingsproduksjon . 
Og i den sam m enheng er  vi også nødt til å
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vurdere alle finansieringsmuligheter som kan 
være aktuelle. Vi ser jo  også at spørsm ålet 
om reklame er  i ferd med å bli av ideologisert i 
alle de nevnte tre land. Hvis kringkastings- 
reklame blir innført, vil det være av b e ty d 
ning å finne frem til et regelverk som stiller 
krav til formene for reklame. Et slikt arbeid 
er som kjent tatt  opp av E uroparåd e ts  mini
sterkomite , som har t rukke t opp retn ings
linjer for å sikre at reklamen i E uropa  ti lfreds
stiller felles s tandardkrav. Jeg an tar  at det her 
i årene frem over  kan bli behov også for nor
disk kontakt.

Denne sesjonen begynte jo  med en bred 
debatt  om det dystre  arbeidsledighetsproble- 
met som er vår felles skjebne. Jeg synes man 
ikke skal forlate tem aet  om medieutviklingen 
uten å peke på de betydelige sysselsett ings
muligheter som ligger i utviklingen her,  både 
på den tekniske side og på  program siden, og i 
den nordiske program utveksling som vi 
håper kommer.

Kulturutvalget peker  på ung dom ssam ar
beidet som et annet høyprioriter t  om råde. Og 
igjen er  jeg  helt enig. 1985 er  som kjent utpekt 
som ungdom sår.  M arkeringen av det vil først 
og fremst være et nasjonalt ansvar. Det 
legges opp til markeringer  i hvert enkelt land. 
Men det er  av betydning av vi også har  felles 
tiltak på nordisk plan, og arbe ider videre med 
prosjekter  i samråd med den nordiske ung
dom skom iteen . Som kjent har Ministerrådet 
prioritert dette meget høyt ved å avset te  1 
mill. kr. av d isposisjonsposten.

Også når det gje lder de andre to oppgaver 
Kulturutvalget særlig peker  på. nemlig nye 
felles ku l tu rp resen tas jonsprosjek te r  utenfor 
N o rd en  og betydningen av effektivisert nor
disk forskningssam arbeid ,  kan jeg  bare gi min 
fulle tilslutning til det som er anført.  Jeg tror 
vi har et godt grunnlag for videre samarbeid 
gjennom den enighet som tydelig er til stede 
mellom utvalget og M inisterrådet.

M inister Björkstrand: H err  president!
Inom kulturpolitiken står vi i N o rd en  inför 
nya stimulerande utmaningar. Jag tanker  på 
det stora utbudet av satellitsändningar som vi 
kom m er att ha inom några är.  Mot den här 
bakgrunden är av s törsta  vikt att  frågan om 
ett utökat TV- och rad iosam arbete  i N o rd en  
med det snaraste  får en posit iv losning inte 
bara när det gäller försökssatell i ten Tele-X

utan också  i fråga om ett perm anen t  nordiskt 
satellitsystem. Speciellt betydelsefullt  är det 
a tt  vi tar  itu med de program tekniska och 
innehållsliga frågorna som vi hittills ågnat 
alltför liten uppm ärksam het.

Ett  utökat  nordiskt TV- och radiosamar- 
bete ä r  av s to r  betydelse  som ett identitets- 
s tärkande alternativ i de t växande internatio
nella u tbudet.  M en det skapar  också  u tm ärk
ta förutsättn ingar  för en solidarisk nordisk 
kulturpolit ik. G enom  satellitsändningarna 
kan vi nå små m inorite ter  på geografiskt svår- 
täck ta  om råden . U r  finsk synvinkel ger de tta  
t. ex. möjligheter att ge de finskspråkiga på 
olika håll i N o rd en  samt de svenskspråkiga i 
Finland radio- och TV-service på  det egna 
m odersm ålet.

En aktiv expansiv  nordisk kulturpolitik på 
basen av det nu 12 år gamla kulturavtalet ter 
sig också  i övrigt viktigt. Ibland förefaller det 
som om man skulle anse att de gem ensam m a 
satsningarna nu är gjorda och att eventuella 
nya projekt ba ra  kan kom m a i fråga genom 
omprioriteringar eller ökade anslag endast i 
sam m a omfattning som m otsvarande natio
nella budgetmedel växer. Jag vill dock fram 
häva be tydelsen av att vi alltfort ser det nor
diska ku lturarbetet  i ett uppbyggnadsskede 
där  vi endast  till en del ha r  u tnyttjat de möj
ligheter som erbjuds. Det bör  därför  finnas 
be redskap  till nya satsningar och initiativ. 
Varför kunde man t. ex. inte d iskute ra N o r 
den som hem m am arknad  också  på kulturens 
om råde? Det kunde erbjuda stora möjligheter 
vid utgivning och dis tribution av t. ex. gram 
mofonskivor, band och litteratur.

Lyckligtvis tas olika initiativ också  utanför 
kulturavtalets  i flera av seenden  styva  by rå 
krati. Jag tänker t. ex. på N o rd iska  k on s tsk o 
lan i Karleby i Ö s te rbo tten  som inledde sin 
verksam het för en m ånad sedan. Den ö v e rv ä 
gande majoriteten såväl lärare som elever  re 
kryteras från de övriga  nordiska  länderna. 
Tillsvidare står s taden Karleby för kon s tsko
lans kos tnader  men på sikt bör  den i någon 
form kunna inlemmas i det nordiska kulturel
la sam arbetet.  Det kan t. ex ske genom  ett 
intensifierat sam arbe te  med N ord isk t  k o n s t
centrum  på Sveaborg. En utbildningsenhet 
kunde utgöra ett in tressant och nödvändigt 
kom plem ent till konstcen tre ts  ve rksam het 
som består  av ateljé- och utställningsverk- 
samhet samt dokum enta tion .
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N ord iska  ministerrådet f inansierar för nä r
varande på  försök hälften av kos tnaderna  för 
några nordiska in form ationskontor  run tom  i 
N orden .  E rfa renhe te rn a  av verksam heten  i 
Finland är  goda men risken för att denna 
u pp hör  då  försöksperioden i år går ut är u p 
penbar.  Enligt min uppfattning har  vi inte råd 
att avstå  från en dylik verksam het.  Jag 
m otser  därför  att de nordiska organen i tid 
vidtar  åtgärder  för att trygga inform ations
kon torens  arbete.

F ö r  den stora  allm änheten ä r  det nordiska 
ku ltu rsam arbete t  ofta liktydigt med den v e rk 
sam het som bedrivs med anslag ur  N ord iska  
kulturfonden. D enna fond når  ut såväl till 
enskilda likaväl som till u tkan tsom råden .  
F on den  initierar ofta nya sam arbe tspro jekt.  
Samtidigt som jag  ger erkännan de  åt N o rd is 
ka kulturfonden vill jag  u p p m ärksam m a den 
verksam het  som de nordiska länderna bedri
ver bilateralt inom ett nät av fonder. Dessa 
fonder kom plet te ra r  den sam nord iska  verk
sam heten och är  ägnade att  närm are  sam 
manföra olika länders  ku lturarbete  och ku ltu 
rella aktiviteter.  De erfa renh e te r  vi i Finland 
har  av bilaterala fonder är  goda. Jag  vill d ä r 
för rekom m end era  att denna  ve rksam het ges 
ytterligare vind i seglen.

U n der  de senaste  åren har  de t varit tal om 
två nya fonder. En särskild kulturfond för 
N ordkalotten  -  möjligen på trilateral bas -  
som skulle adm inistreras av N ordkalo t tens  
eget folk och en kulturfond för den stora fin
ländska befolkningen i Sverige. Den senare 
skulle kunna tillföras medel av regeringarna i 
Finland och Sverige men den skulle även 
själv kunna bedriva medelanskaffning. Båda 
dessa  föreslagna fonder är  värda att s tuderas 
närmare.

H err  president!  Det nordiska sam arbe te t  
har i s to r  utsträckning vuxit  fram ur det ge
m ensam m a kulturarvet.  O ckså  framgent är 
sam arbetet  på kultu rens om råde av väsentlig 
betydelse för hur  sam arbe te t  som helhet u t 
vecklas. En satsning på kulturellt sam arbete  
har goda spridningseffekter över  hela det nor
diska samarbetsfälte t .  Tack!

Vicelantrådet Gunnevi Nordman: H err  p re 
sident! Kulturu tsko tte t  har  i sitt be tänkande 
om det nordiska sam arbe te t  konsta tera t  att 
Färöarna ,  Grönland och Åland efter ändring

arna i Helsingforsavtalet och i kulturavtalet 
nu kan delta  i det officiella ku ltu rsam arbete t  i 
s törre utsträckning än hittills.

De sjä lvstyrande om rådena  har uppm anats  
att tala om  hur de t ta  sam arbe te  skall bedri
vas.

En första  diskussion har redan förts mellan 
Färöarna ,  Grönland och Aland. Vi ä r  ense 
om att gem ensam t arbe ta  fram förslag om 
principer för hur sm ånationerna  kan upptas  i 
sam arbetet  inom N o rd iska  m inis terrådet,  på 
äm betsm annakom m ittép lane t  och i de rådgi
vande kom m ittéerna  liksom i andra  organ 
inom kultursektorn.

För  Ålands del ä r  möjligheten att m edver
ka i R K K , alltså rådgivande kom m ittén  för 
allmänkulturell verksam het ,  särskilt in tres
sant. Vår s jälvstyrelse har  hela lagstiftnings- 
behörigheten beträffande undervisning och 
kultur.  Den kom petensen  är  grundläggande 
för vår självstyrelse. Självstyrelsens bas är 
att bevara  och utveckla den å ländska kultu
ren. Det kan inte ske utan stimulans och im
pulser utifrån och vi ser därför  nordiskt kul
turellt sam arbe te  som ett direkt led i de kultu
rella s trävandena på Åland.

R K K  är  alltså en instans i de t nordiska 
sam arbe te t  som angår Åland i högsta grad. 
Nord iska  kulturfonden är  ett annat viktigt in
s trum ent i sam arbe te t .  Åland s töder  gärna 
tanken som förts fram i m inis terrådet,  om att 
antalet s tyre lsepla tser  i kultu rfonden skulle 
u tökas med en. Den styrelseplatsen  skulle 
ro tera  mellan Färöarna ,  Grönland och Åland. 
Sm ånationernas  g em ensam m a utgångspunkt 
här  är  ju  deras  rättsliga s tatus  och sinnet för 
småskalighetens betydelse.

H err  president! Jag vill till sist u t tryck a  vår 
glädje ö ve r  den om sorg som ofta visas de 
minsta m edlem m arna av N o rd iska  rådet.  De 
om sorgerna  märks inte minst när  de t gäller 
våra intressen inom den kulturella sektorn .  
En insats som varit värdefull för oss på Åland 
är  att Finlands undervisningsm inister ium  ak
tivt hjälpt till att  bevaka Ålands intressen, 
och då särskilt inom äm betsm annakom m it-  
tén.

Men nu är vi på Åland alltså b e redda  att 
t illsammans med F äröa rna  och G rönland ta 
ett viktigt t rappsteg  till när  det gäller att  u t 
veckla våra egna sam arbe tsinsa tse r.
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Saara-Maria Paakkinen: N ä sta  å r  ä r  ett in
ternationellt  ungdom sår.  I sitt beslut om fi
randet av de t ta  speciella år har  F N  be tonat,  
att man vid förverkligandet av de mänskliga 
rätt igheterna speciellt bör  ta hand om  ung do
mars rätt till utbildning och arbete .

Det in ternationella ung dom såre ts  tem an 
har  varit "de l tagande ,  utveckling och f re d " .  
Förbe rede lse rna  för året har  redan pågått  
länge i samtliga nordiska länder. I mitt h e m 
land har en av sta tsrådet  tillsatt kom mitté  
redan under halvtannat år tagit hand om  för
beredelserna på det nationella planet.

Vid gem ensam m a sam m a nk o m ste r  med 
nordiska ungdom skom m ittéer  och  -organisa
tioner  har man likaså behandlat saken och 
övervägt eventuella  nordiska v e rk sam h e ts 
form er i ungdom såre ts  tecken. Därvid har 
man berört  u tveck landet  av fo rskningsverk
sam het angående ungdom en, i synnerhet  un 
dersökning av invandrarungdom ens  förhål
landen och ställning, förbättrandet  av invand
rarungdom ens ställning och förbä ttrande t  av 
särgruppers ,  t. ex. sam eungdom ens  ställning.

L ågkonjunkturen som rådde i m a rk n ad s
ekonom iländerna vid mitten av förra å r t ion 
det gav upphov till en exceptionellt  hög och 
långvarig arbetslöshet.  Även N o rd iska  rådet 
har fäst rätt s tor  upp m ärksam h et vid arbets- 
löshetsfrågorna. Den försvårade a rbe ts löshe
ten har berört och b e rö r  fortfarande speciellt 
ungdomen. Ungdom ens arbe ts löshe tsgrad  
har länge varit betydligt högre än den gen o m 
snittliga arbe tslöshe tsnivån. För  unga ä r  det 
svårast  a tt  få den första  arbetspla tsen .

U ngdom ens svåra  arbetslöshetss ituation  
har ju  insetts  överallt . 1 de nordiska länderna 
har man und er  några av de senaste  åren  för
sökt avhjälpa s ituationen genom  så kallade 
samhällsgarantisystem. I olika länder har 
dessa  genom förts  på  något olika sätt. I stort 
sett skulle jag  ändå tro  att resulta ten  har varit 
positiva, även om det enligt N ord iska  minis
terrådets  berä t te lse  för år 1983 ba ra  är F in
land som num era  tillämpar ungdom sgarantin ,  
m edan de övriga nordiska länderna satsar 
m era på utbildning. Jag an ser  att det fortfa
rande är ett  viktigt mål att varje ung m änni
ska skall ha antingen arbe te  eller en utbild
ningsplats. 1 det samhällsgarantiförsök som 
genom fördes i Finland försökte man i främ sta  
rum m et att placera  ungdom en på öppna a r 
betspla tser  eller i utbildning. Om kring hälften

av de ung dom ar som styrdes genom arbets- 
k ra ftskontoren  på de 64 o r te r  som om fattades 
av fö rsö kso m råden a  kunde placeras på den 
öppna a rbe tsm ark naden .  Härigenom  kunde 
man bidra till en förkortning av arbetslöshets- 
tiden och till en minskning av långtidsarbets
lösheten.

I Finland genom fördes  försöket med sam- 
hällsgaranti genom  ganska traditionella m e
del genom att i likhet med de övriga nordiska 
länderna t. ex. på det lokala planet ta med 
m era experim entella  lösningar.

F örsöket med samhällsgaranti  har i någon 
mån kritiserats för a tt  man därigenom inte 
har kunnat nå den ungdom  vars sysselsät
tande är  svårare.  Vid denna  omständighet 
bör  man även i framtiden fästa speciell upp
m ärksam het .  I Finland gjordes sys tem et med 
samhällsgaranti pe rm anen t  från innevarande 
års början innan försökets  resultat stod till 
förfogande. För  att sys tem et skall bli lyckat, 
behövs det ännu  m ycket  arbe te ,  utredningar 
och undersökningar.

Det hittillsvarande undersökningsm ater ia
let hä rs tam m ar  från 70-talet och kan inte 
längre på ett t idsaktuellt  sätt beskriva de se
naste årens åtgärder  och dessas  verkningar.

Det internationella ungdom såret  skapar  ett 
naturligt forum för en granskning av ung
dom sfrågorna .  Jag för min del tillstyrker a n 
ordnandet  av en nordisk konferens under 
ungdom såre t om man därigenom  kan främja 
förbättrandet  av den nordiska ungdomens 
ställning. För  sysselsättn ingslägets  v idkom 
m ande borde man också  före konferensen 
samla ihop all erfarenhet  som  man fått av 
ungdom ens sam hällsgarantisystem  i de olika 
länderna, för att ungdom en på basen  av d en 
na undersökning själv skall kun na  värdera  de 
genom förda  å tgärderna  vid konferensen  och 
för att ungdom en skall kunna förmedla sina 
synpunk ter  till beslu tsfa t tarna  för att beaktas  
vid det fram tida beslu tsfa t tandet .  Jag ko m 
m er att väcka ett förslag till N o rd iska  rådet 
om att rådet skulle verkställa en sådan un d er
sökning.

Ärade president! Med tanke på ungdom ens 
framtid är freden den viktigaste av tem ata  för 
ungdom såret.  Den fin ländska kom m ittén  
ö nskar  under  årets  lopp göra en kraftig insats 
för främjandet av fredsfostran .

1 det allt s tram are  världsläget och i ^en 
ofredliga a tm osfären  ö kar  fredens betydelse
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och blir konkretiserad  i ett praktiskt f redsar
bete och i en daglig f redsuppfostran  som va r
ken i utbildningen eller i uppfostran ,  eller i 
hela samhället,  är  någon skild ö  eller skilt 
läroäm ne, utan  en strävan att  u tveckla  m än
niskans personlighet till en ba lanserad och 
harm onisk  helhet. F redsfostran  innebär inte 
enbart  utdelning av information utan  också 
en att i tydfostran ,  skapande av olika be red 
skaper och upp m untran  till spontan ve rksam 
het. E m edan  fredsfostran också  innebär iakt
tagelse av ” jäm stä l ldhe tsp r inc ip en”  i den 
dagliga verksam heten ,  beredsk ap  och ta  del i 
lösandet av problem en i det egna samhället 
och landet och  solidaritet gen tem ot de miss
gynnade , innebär fredsfostran  inte enbart  en 
uppfostran  till in ternationalitet,  utan ett  för
verkligande av sam m a principer i den egna 
närm aste  omgivningen. Fredsfos tran  innebär 
inhäm tande av kunskap om mänsklighetens 
problem, bearbetning  av a t t i tyderna så att de 
blir positiva för våldsfri ve rksam het och för
beredelse för förbättrandet  av fredsförutsätt-  
ningarna i praktiken. Som innebördsom råden  
för fredsfostran har b l .a .  definierats kultu r
uppfostran ,  miljöuppfostran, uppfostran  a n 
gående de mänskliga rätt igheterna,  nedrust-  
ningsuppfostran, jäm likhetsuppfostran  och 
utvecklingsuppfostran samt etisk uppfostran .

Med dessa  u tgångspunk ter  skulle f reds
fostran kunna vara ett  av huv ud tem ata  för 
den nordiska konferensen kring ungdom s
året.  som jag  hoppas kom m er att anordnas.

Minister Ragnhildur Helgadöttir: Hr. p ræ 
sident! Lad mig først sige tak til vore værter  
her i S tockholm og ud trykke glæde over. at 
sessionen nu finder sted i denne historiske 
bygning, som nu har fået nyt, m oderne ud 
styr.

Da vi nu har  s lutbehandlet kulturbudgettet ,  
ser jeg  grund til at ud trykke tilfredshed med 
mange ting, men især med 2 ting. Det ene er  
den forstærkede støtte, forskningen nu får. 
Det andet ,  jeg  kan ud trykke glæde over,  er  
større bevillinger til id ræ tssam arbejdet,  ikke 
mindst med tanke på det internationale ung
dom sår  1985. Inden for idrætsbevægelsen 
findes jo  de s tørste  ungdom sorganisa tioner  i 
vore lande. For  unge m ennesker  i udk an ts 
om råderne  som f .e k s .  i V estnorden e r  det

nordiske idræ tssam arbejde  en opm untring og 
en sund udfordring. Dette er en konkret for
anstaltning for ungdom m en. Det giver også 
god kontakt mellem unge m enn esk er  fra alle 
sam fundsklasser  og kendskab  til de t nordiske 
samarbejde.

For  i korthed at nævne det em ne, som så 
længe har været i farvandet i N ord isk  Råd, 
rådets  a rbe jdsform er,  der  ivrigt blev d isku
teret  i går,  vil jeg  gerne føje én stem m e til 
dem , som s tø t ter  den nuvæ rende  ordning af  
budgette rne ,  dvs. et selvstændigt ku ltu rbud
get og et andet  generelt.

Begrundelsen er  for det første , at kulturen 
er baggrunden for hele det nordiske sam ar
bejde. Fra  kulturen t ræ k ker  det sin kraft, og 
det er den, der  kny tte r  os sam m en. F o r  det 
andet har der  udviklet sig et effektivt og nært 
samarbejde mellem parlam entarikere  og mi
nistre på dette  sagsom råde.  Igennem dette  er  
parlam entarikernes  indflydelse bedre sikret, 
end det ellers ville være tilfældet.

Dette har  be tydning for vore parlam entari
kere og det burde vi ikke undervurdere .  E n d 
videre vil jeg  næ vne , at det a f  logiske og 
praktiske grunde bør  være fagministrene, 
som fra ministersiden fortsat be s tem m er in
den for kulturbudgettet .

Derimod ser jeg  det kun som positivt, hvis 
man vil ra tionalisere og koord inere mere i de 
to m in is terrådssekreta ria ter ,  hvis det blot 
ikke sker på bekostn ing a f  det selvstændige 
kulturbudget.

Lad mig kort nævne det nordiske sam ar
bejde på det internationale plan og kulturelle 
fællesforanstaltninger uden for N orden .

For  at nævne et eksem pel fra De Foren ede  
N ationer  var det meget klart i U N E S C O 's  
generalforsamling nu i vinter,  h vo r  s tor 
enighed der  viste sig i alle de nordiske minis
tres  indlæg i debatten .

I international sam m enhæ ng n æ vner  vi det 
undertiden som et kendetegn for Nord isk  
Råd, at det indebærer et nært sam arbe jde  
mellem selvstændige nationer ,  store og små. 
på ligeretsbasis.

For  at manifestere de t te ,  er  det vigtigt, når 
vi p ræ sen terer  nordisk kultur  eller kunst 
uden for N orden ,  at alle de nordiske lande 
har mulighed for at være repræ sen tere t .

Et andet om råde, hvor  de r  er  praktisk 
grund til en sam nord isk  indsats ,  er  forskning
en. På specielle om råd er  inden for de t inter-
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nationale forskningssam arbejde kan vi bedre 
benytte kundskaber,  resso urcer  og kostbart  
udstyr, når vi op træ der  som en enhed. Det 
bliver også understeget i det forslag til h and
lingsprogram for Nord isk  Forskningspolit isk  
Råd, som vi har fået forelagt.

Betydningen a f  et nordisk sam arbe jde  in
den for forskning har også givet sig udslag i 
de forhøjede bevillinger til forskningspos
terne inden for kultu rbudgettet ,  som jeg 
nævnte før.

Lad mig. hr. præsident,  gå over  til et vigtigt 
sagsom råde, hvor en nordisk klarlæggelse og 
diskussion ville være af  nytte. Dette e r  det 
højst aktuelle emne: uddannelsens  kvalitet.

På det internationale plan vil de t te  f. eks. 
være i fokus på et kom m ende m inistermøde i 
O E C D . Dér vil man diskutere uddannelsens  
kvalite t, og dé r  kunne det være nyttigt med 
en nordisk indsats på dette  om råde.

Det er  som bekendt a f  s tor  vigtighed for 
vore lande, at man uden for N o rd en  an e r 
kender de kundskaber,  som unge nordiske 
m ennesker  er blevet udstyre t  med i vore 
gym nasier  og andre skoler. I vore dage e r  de r  
ikke mindre end før grund til at holde s tan 
darden  højt. Det e r  vi nok i stand til med de 
fagfolk, de r  arbe jder inden for vort nordiske 
skolevæsen.

Det er  kendt i alle vore lande, at forældrene 
sætte r  spørgsmålstegn ved deres  børns 
kendskab til adskillige fakta , der burde være 
selvfølgeligheder for m ennesker  med almen 
uddannelse ,  for ikke at nævne, om udd anne l
sen holder takt med den tekniske udvikling i 
arbejdslivet.  Der sættes  også spørgsmålstegn 
ved, om der er  en fornuftig anvendelse  a f  den 
tid, som børn og unge m ennesker  har til rå 
dighed. I vort korte liv er tiden den vigtigste 
ressource  og s tørste  værdi hos alle m en
nesker: unge og gamle.

Bidrager uddannelsen til lykke, fremgang 
og høj kultu r  i vore lande? Stil ler vort skole
væsen de kundskabskrav ,  som kan ventes  af 
nordiske folk? H a r  vi i de nordiske landes 
skoler anvendt de bedste  underv isn ingsm eto
der?

Disse og andre  spørgsmål rejses, når vi 
taler om uddannelsens  kvalitet.

Det er  ganske naturligt, at vi har  en nordisk 
prestige på dette  om råde som på så mange 
andre.

Jeg mener,  det vil være ganske passende at

gøre et nordisk forsøg på at vurdere  s itua
tionen. Men det kan være vanskeligt, og det 
koster  arbejde.

En diskussion om dette  em ne med de lta
gelse af specialister og ikke-specialister.  for
ældre og unge m ennesker  burde finde sted. 
Vi burde her klarlægge og redegøre,  som man 
så ofte har gjort i mange henseender.  Et nor
disk arbejde for uddannelsens  kvalitet  vil af
gjort være af  værdi.

Hr. præsident,  tak for ordetl

Meddelande
Det m eddelades ,  att Friðjón Þórdarson 

lämnat sessionen.

Steen: Æ rede  president! S ta tsråd  Langslet 
har innlysende rett i at mediepolitikken befin
ner seg i s tøpeskjeen i alle våre land og i 
Norden  som helhet. Det er  vi ikke alene om, 
det er  selvfølgelig situasjonen i alle land. Og 
det e r  meget lett å se å rsaken  til det.  Årsaken 
er, som også s ta tsråd  Langslet pekte på. og 
også flere andre har pekt på. den meget d ra 
matiske teknologiske utvikling som på dette 
om råde sannsynligvis har  vært m er dramatisk 
enn den har vært på de fleste andre områder.  
S tikkord for denne teknologiske utvikling er: 
ny elektronikk, satellit ter, kabel,  som etter  
hvert  vil bli f iberoptisk kabel.

Hittil har  vi i s to r  u ts trekning både i våre 
land og i nordisk sam m enheng  konsentert  
denne debatten  om de nye tekniske mulighe
tene. Vi har i langt mindre utstrekning drøftet 
hvordan vi skal u tny tte  og bruke denne nye 
teknologi. Det e r  på høy tid at vi nå får  en 
s terkere konsentras jon om hva vi skal bruke 
den nye medieteknologien til.

Jeg ser  en klar fare for at vi i så s to r  grad vil 
kom me til å konsentrere  oss om en teknologi 
som riktignok er spennende ,  men som  er  død 
inntil vi ta r  den i bruk, eller om  ulike finan
s ieringsformer, f. eks. reklamefinansiering, at 
vi glemmer det som til sjuende og sist all ike
vel er  det aller viktigste: spørsm åle t om hva 
folk skal få se av program  på f jernsynssk jer
mene.

Det som vi nå ser  som et t rekk  ved bilde- 
m edienes situasjon i de langt fleste land, det 
e r  -  for å si det enkelt -  at f jernsyn biir 
dårligere og dårligere målt med kva li te tsm es
sige mål. Det gjelder både i store og små
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språksam funn . Om en kanskje ser  bort  fra 
Storbritannia,  så får seere mindre og mindre 
av attrak tive program  å velge mellom. Jeg vil 
g jerne nevne et par  i llustrasjoner på  den si
tuasjon  som vi der er stilt overfor.

Det fortelles fra C anad a  at d e r  kan seere se 
"D y n a s t i e t”  på fire kanaler.  I V est-E uropa  
vil vi i løpet av ganske kort tid være i en 
situasjon der  vi har  teknisk senderkapasi te t  
som kan kom m e til å rep resen te re  500000 
tim er pr. år, mens m an vil p rodusere  p ro 
gram , film eller det som på  nynord isk  he ter  
" so f tw a re ” , som rep resen te re r  ca. 1000 
t im er pr. år. Jeg  er  for min del ikke i tvil om at 
vi i det felt som nå står på dagsordenen , står 
ove rfor  en av de s tørste  kulturpolitiske u t
fordringer både hvert  enkelt land og N orden  
som helhet har  stått overfor  i de tte  århundre.  
Og det er  ikke bare en kulturpolitisk u tfo rd 
ring, det er en utfordring med industripoli
tiske pe rspektiver ,  m ed sysselsettingspoli- 
tiske perspek tiver  og m ed sam ferdselspoli
t iske perspektiver .

I Am erikas forente s ta ter  er  det allerede 
langt flere sysselsatt  innenfor det b rede  o m 
rådet som kallas kom m unikasjon, enn det er  i 
den tradisjonelle industrien. Dette  re iser  for 
det nordiske sam arbeid  e t te r  min mening to 
konkrete  oppgaver. F o r  det første n ø d v en 
digheten av en bedre sam ordning mellom det 
arbeid som gjøres på dette  om råd e t  av ku ltu r
utvalget i Nord isk  Råd, av kom m unikasjons-  
utvalget i Nord isk  Råd og av økonom isk  u t
valg i N ord isk  Råd. Det re iser  seg også opp- 
havsrettslige spørsm ål av betydelig interesse 
for  det juridiske utvalg. Vi t renger  med andre 
ord  for å  bygge opp en helhetlig politikk en 
bedre samordning mellom de ulike sektorut- 
valgene.

Sett  fra kulturutvalgets  synspunkt er  imid
lertid den viktigste konkrete  oppgaven å søke 
å få stimulert et program , en plan for en bedre 
koordinering av større  ressu rser  som  vi er 
nødt til å  satse  på kvalitativt høyverdige p ro
gram. Det vil bli kostbart .  Det kos te r  for 
norsk fjernsyn beløp i s tø rre lsesorden  3 0 -  
4 0 - 5 0  mill. kr. å lage en seriefilm over tre 
kvelder som sammenlagt varer  f i r e - f e m  
timer. Jeg vil tro at  kostnadsn ivåe t  vil ligge 
noenlunde på det nivå i de fleste nordiske 
land. Å lage en helaftens spillefilm un d er  6 - 7  
mill. kr vil jeg  anse som nok så  vanskelig hvis 
den skal ha ti lstrekkelig kvalitet. Alternativet

kan selvfølgelig være m asseim port  av m asse 
produserte  relativt billige am erikanske serie- 
filmer. M en hvis vi velger det alternativet,  
har vi ikke tatt imot den store kulturpolitiske 
utfordring som den nye medieutviklingen re
presenterer .

Jeg vil med dette understreke  hva vi sier i 
kulturutvalget om nødvend igheten  av at man 
intensiverer  arbeidet med å utvikle et n æ r
mere samarbeid mellom de nordiske land på 
program om råde t ,  i p rogram produksjonen , og 
jeg  vil her nevne at det e t te r  min oppfatning 
heller ikke er tils trekkelig med et samarbeid 
på fjernsynsom råde t ,  men at vi bør  trekke 
filmen med, sam ordne, koord inere våre res 
surser  mellom de nordiske land på filmpro
duksjonens  om råde. F ilm produksjonen 
trenger også å  koord ineres  m ed program pro
duksjonen på fjernsynsom råde t .

Eiður Guðnason: H e rr  president! Jag vill 
göra en sen och ganska kort anm ärkning till 
det som sta tsrådet  L ars  R oar  Langslet  sade i 
sitt tal.

Som islänning vill jag  gärna u t tryck a  glädje 
över  det som han upplyste  om, att de t nu 
under sessionen ha r  försiggått informella 
samtal mellan honom  och den is ländska kul
turministern Ragnhildur H elgadöttir  om  ett 
eventuellt  TV -sam arbe te  mellan Norge och 
Island, dvs. möjligheten att Island und er  en 
försöksperiod  tar em ot norska  televisions- 
sändningar via ECS-satelliten.

Jag m enar  att det ä r  ett konkret steg i rätt 
riktning. Om det kom m er i gång snart blir 
de t ta  det första  -  låt vara  bilaterala -  TV- 
satell i tsamarbetet .  Det blir m ycket  intressant 
att följa det som nu börjar  ske.

Ssdan  diskussionen förklarats  avslutad, 
skedde votering medelst vote ringsappara t  be 
träffande kultu ru tsko tte ts  förslag till y ttrande 
till N ord iska  ministerrådet.

F ör  kultu ru tsko tte ts  y ttrande röstade:
Arne Andersson , Georg  A ndersson ,  L e n 

nart Andersson ,  M argrete  A uken ,  Stefån 
Benediktsson , Jo  Benkow, G u nnar  Berge, 
Kaj Bärlund. O la fu rG .  E inarsson , Karl-Gun- 
nar Fagerholm, Karin F lodström . Arne 
Gadd, Kirsti Kolle Grøndahl ,  E iður Guðna- 
son, Carl I. Hagen, F lemming H a nsen ,  Ivar
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Hansen, K aren  T hurøe  H ansen ,  Margit Han- 
sen-Krone, Guðrun  Helgadöttir,  Elsi Hete- 
mäki-Olander. Karl-Erik Häll. Olof Jansson , 
Paul Jansson , Karen  Højte Jensen ,  T yra  Jo 
hansson, Anna-Liisa  Jokinen.  Gunnel Jo n 
äng, Anker  Jørgensen , Antti Kalliomäki, 
Timo Kietäväinen, H anna  K v anm o , Astrid 
Murberg M artinsen, Helge Adam  Møller, 
Inge Fischer  Møller, G u nnar  Nilsson, H ans 
Nyhage,  Saara-M aria  Paakkinen,  Sture 
Palm, Robert  Pedersen,  Seppo Pelttari, Per 
Petersson, Páll Pétursson, Håkon Randal,  
Heikki Riihijärvi, G u n v or  Schnitler,  Arne 
Skauge, Reiulf Steen, Jens  S teffensen, Pär 
Stenbäck, Ingrid Sundberg, Sten Svensson , 
Karin Söder,  Peder Sønderby ,  Bernhardt 
Tas tesen ,  Pekka Tuom inen . Pirkko Tur- 
peinen, Ola Ullsten, Bengt W iklund, Odd 
With och M arjatta Väänänen.

F rånvarande var:
Jens Bilgrav-Nielsen. Gro Harlem  B rund t

land, Johan Buttedahl, Bjarne M ørk E idem , 
G u ttorm  H ansen ,  Ole Henriksen , L iisa Hil- 
pelå,  Tytti I so hookana-A sunm aa,  Egon Je n 
sen, E lver Jonsso n ,  Riitta Järv isa lo-K anerva ,  
Preben Lange,  Paavo  L ipponen , Pete r  M u ur
man, Agnar Nie lsen,  Odvar  Nordli,  E rlendur  
Patursson, Helena  Pesola, Pétur  Sigurðsson, 
Otto Steenhold t,  Pet te r  T hom assen ,  Frið- 
jó n  Þórðarson ,  H ans  Olav Tungesv ik ,  L au 
rits T ørnæ s,  Ole Gabriel Ueland och Lars 
Werner.

Yttrandet hade sålunda an ta g its  m e d  61 
röster.

U tsko tte ts  fö rs la g , p u n k t B, bifölls.

15
C 4/k: Berättelse från Nordiska kulturfonden

U tskotte t  för granskning av N ord iska  kul
turfondens förvaltning hade föreslagit,

1. att  N ord iska  rådet god känn er  Nord iska  
kulturfondens räken sk ape r  för å r  1982 och 
beviljar fondens styrelse ansvarsfr ihet för 
1982 samt

2. att  N ord iska  rådet lägger berä tte lsen  om 
N ord iska  kultu rfondens ve rksam het 1982 till 
handlingarna.

Utskottets förslag bifölls.

16
E 12: Fråga till Nordiska ministerrådet an
gående nordisk tentamens- och examensgil- 
tighet1

Stenbäck: H e rr  president! Min fråga lyder: 
Vilka å tgärder  avser  N ord iska  ministerrådet 
v idta för att ytterligare intensifiera sam arbe
tet för att u tveckla  ten tam ens-  och examens- 
giltigheten i N o rden?

M inister Haarder: Hr. præsident! G ennem  
bestem m elserne  fra 1975 om nordisk tenta- 
mensgyldighed skabte  m inis terrådet de for
melle forudsætn inger for nordisk gyldighed af 
godkendte  ten tam ina ,  som det hedder. Siden 
er der  inden for U N E S C O  i decem b er  1979 
antaget en konvention  om godkendelse  af 
s tudier,  d ip lom er og eksam iner,  hvad angår 
højere uddannelse  i sta ter,  som tilhører Euro- 
paregionen.

Den direkte afgørelse a f  de t,  man kalder 
æ kvivalensspørgsm ål -  altså  hvad de r  skal 
være ligestillet med hvad -  er  dog omfattet  af  
insti tu tionernes selvstyre ,  og afgørelserne 
træffes i sidste instans i de faglige miljøer på 
institutionerne.

M inis terrådets  rolle er  derfor  i første række 
at bringe beslutn ingstagere og formidlere ved 
insti tutionerne sam m en,  for at de på grundlag 
a f  gældende nationale , nordiske og in te rna
tionale regler kan effektivisere æ kviva lens
sagernes behandling.

A f ku ltu rbudgettets  midler er  de r  givet 
s tøtte til gennem førelse a f  en konference  i 
1983 for s tudievejledere og stud ieadm in is tra
to re r  ved un iversite ter  og højskoler  i samtlige 
nordiske lande. Der er også -  som  spørgeren 
anfører  -  ne top  i Finland publiceret en 
udredning angående ækvivalensspørgsm ål.  
Baggrunden for dens udarbejdelse  er  dels et 
ønske om at effektivisere sagsbehandlingen i 
disse sager og at udvide tentamensgyldighe- 
den , dels har  den  sigte på eksam ensgyldighe- 
den, idet der  i Finland gælder  særlige krav for 
at kunne opnå offentlig ansættelse  på g rund
lag af  en højere uddannelse .  I udredningen 
indeholdes tillige et lovforslag, der,  ud o ver  
de næ vnte  forhold, angår etablering af  e t  r å d 
givningsorgan i disse æ kviva lenssager,  der

1 Frågan tryckt s. 2044.
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kan være undervisningsm inister ie t  behjælpe
ligt med at adm inistrere  den udvidede ten ta 
mens- og eksam ensgyldighed.

T anker  som disse har også været fremført 
ved studievejledernes konference i 1983 og 
ved en ne top  gennem ført konference  i N o rr 
tälje. Man kunne på denne baggrund forestil
le sig, at d e r  -  som det kendes  fra en række 
lande uden for N o rd en  -  e tableres  et k oo r
dinerings- og rådgivningsorgan for æ kviva
lenssager i hvert a f  de nordiske lande.

H åndbogen  " A t t  s tudera  i N o rd e n ” , som 
udgives a f  Nord isk  M inisterråd, inform erer 
b l .a .  om mulighederne for at gennem føre  en 
del a f  en uddannelse  i et andet nordisk land. 
R edaktionen af håndbogens 5. udgave er  un 
de r  planlægning. Det på tænkes  heri at und e r
strege æ kviva lensproblem atikken og -  hvor 
det er  muligt -  anføre konkrete  eksem pler  på 
om råd er ,  h vo r  problem et e r  løst i praksis .

Uddann elsesam arbe jde t  på  Nordkalo tten  
kan være et sådan t eksem pel.  Sam arbejdet 
har b l .a .  med dette  formål fået s tøtte over 
kulturbudgette t  i en forsøgsperiode fra 1980- 
1983. Der foreligger ansøgning om en videre
førelse og udbygning for en ny 4-årig periode. 
I forsøget er  der  opbygget 14 forskellige 
fælles uddannelsesdele  fra insti tutioner i flere 
af  regionens lande. Æ kviv a lensprob lem atik 
ken og godkendelse  a f  bestående eksam iner 
er her  løst på forhånd i forbindelse med ud 
dannelseslinjernes henlæggelse.

Ministerrådet finder, at der  heri e r  peget på 
former, de r  kan udbredes  til sam arbejde m el
lem andre institutioner.

Forsøget understreger  imidlertid også be 
tydningen af, at der  m å e tableres  en dialog 
mellem -  ofte -  flere faglige miljøer, der  
berøres  a f  disse ækvivalensspørgsmål.

Denne dialog kan tilvejebringes på flere 
måder,  f. eks. i form af sem inarer  og sym po
sier, der  bringer de berørte  nordiske fagfolk 
sam m en om  løsningen a f  konkrete  p roblem 
stillinger, ved udveksling a f  læ rerkræfter  mel
lem nordiske insti tutioner og tilsvarende for 
insti tutionernes adm inistra torer .

Ministerrådet henven dte  sig i efteråret
1983 til det nordiske un iversite tsrek torråd  for 
at  få synspunk ter  om , hvordan bl. a. sådanne 
aktivite ter  kunne gennem føres.  Ministerrådet 
opre tho lder  t i lsvarende kon tak t  med det nor
diske adm inis tra torsam arbejde.

Det er imidlertid ministerrådets  principielle 
opfatte lse , at initia tiver såvel til nye, regiona

le sam arbe jdsordninger som  til andre aktivi
te te r  til udvidelse a f  nordisk tentamentsgyl- 
dighed må udgå fra og forankres  i insti tutio
nernes kreds. Eventuelle  forholdsregler  fra 
kulturafta lens organers  side må forudsætte  
insti tutionernes engagem ent,  og fo rholdsreg
lerne må udform es på grundlag a f  insti tutio
nernes og deres  fagfolks konkrete  forslag, 
men det ude lukker  selvfølgelig ikke, at vi fra 
politisk hold skal lægge pres på ins ti tu tioner
ne, for at vi kan få så s tore  resso urce r  på 
dette om råde som overh oved e t  muligt.

Fagerholm: H err  president!  Jag är glad 
över  att Pär S tenbäck  genom  sitt spörsm ål till 
ministerrådet väcker  liv i den gamla frågan 
om nordisk ten tam ens- och examensgiltighet.  
Jag ger de synpu nk ter  han fram för mitt fulla 
stöd, och ön ska r  kom m a med några kom m en
tarer. Det är givet att den här  frågan ä r  av 
särskild betydelse för bl. a. fin ländska ungdo
m ar som s tuderar  eller s tudera t i Sverige. För 
landskapet Aland, d ä r  5 0 %  av ungdom arna 
skaffar sig högskoleutbildning i Sverige och 
50%  i Finland är  frågan av vital betydelse ,  
och det här  förhållandet med olika värdering 
av exam ina skapar  naturligtvis en hel del 
kom plikationer och problem.

Det vore givetvis ett stort fram steg om man 
kunde kom m a fram till en generell nordisk 
examensgiltighet.  1 sam band med de s t rävan
d ena borde man nog också  från m inis terrå
dets sida aktivt gå in för att i långt större 
utsträckning än vad som nu är  fallet v e rka  för 
att insti tutionerna skulle sam ordn a  och fö ren 
hetliga högskoleutbildningen beträffande u t
bildningens innehåll  och omfattn ing. Jag tror 
inte att man behöver  anse att de t ta  skulle 
inskränka alltför m ycket på högskolornas  fri
het att  själva ordna sin utbildning. Det kan ju  
inte vara ändamålsenligt a tt  såsom  nu ä r  fal
let, s tudietiden för en  viss ex am en ,  t. ex. fil. 
kand.,  kan vara 1 - 2  år  längre i ett  nordiskt 
land än i ett annat.  E tt  om råd e  dä r  utbildning
en o ckså  m era borde sam ordnas  och fö ren 
hetligas är s jöbefalsutbildningen, där  olikhe
terna  särskilt mellan Sverige och Finland är 
synnerligen påfallande. De här  sy npu nk terna  
b ör  därför  också  vara med i bakgrunden  då  
frågan om ten tam ens- och  examensgilt ighet i 
N o rd en  förs vidare.

Diskussionen förklarades härefte r  avslu
tad.
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D 1984/3/ 1982/k: Meddelanden om rekommen
dation nr 3/1982 angående ökat radio- och TV- 
samarbete i Norden

Kulturutskottet  hade föreslagit, att N o rd is 
ka rådet måtte lägga m eddelandena  till h and
lingarna i avvaktan  på nytt m eddelande till 
nästa ordinarie session.

17

Ingrid Sundberg (kulturu tskotte ts  ta les
man): H err  president!  Sedan förra sessionen 
har ti llkommit tre nya kapite l i följetongen 
om nordiskt T V-sam arbete .

I som ras överläm nade ministerrådet två 
rapporte r  avseende " tän k b a r t  nordiskt sa te l
l i tsam arbe te" .  Nu inför sessionen har minis
terrådet av läm nat ett t i l läggsmeddelande till 
Nord iska  rådet.  Dessa m eddelanden  har b e 
handlats av kultu ru tsko tte t  och jag  skall här 
redovisa våra  ställningstaganden.

Mot bakgrund av rappo rte rna  i som ras  
hade jag  ställt en fråga till ministerrådet för 
att ef terhöra  den vidare utvecklingen. I och 
med tilläggsmeddelandet har  jag  indirekt fått 
svar  på min fråga och den har därför  återta- 
gits.

De två  rappo terna  i som ras gällde "D irek t-  
sänd satellit-TV från 1986/87" och " N o r d i s 
ka försökssändningar från 1984” . I det senare 
fallet var det fråga om möjligheten till en nor
disk försökskanal via kom m unikationssatell i
ten ECS. I en bilaga redov isades  — och det 
var ganska in tressant -  en eventuell pro
gramuppläggning som ett första  d iskuss ions
underlag för en sådan försökssändning.  Det 
utgjorde en intressant läsning och får ses som 
ett led i den debatt  som kultu ru tsko ttet  i sitt 
rekom m endationsförslag  an ser  att minister
rådet bör initiera och an im era  till när det gäl
ler p rogram verksam h eten ,  och det har  ju 
framförts önskem ål här i dag om en sådan 
debatt.

I tilläggsmeddelandet säger  ministerrådet 
att frågan om nordiskt program utbyte  via den 
av Norge hyrda kapacite ten  i ECS-satelliten 
inte tas upp till reell behandling förrän besked 
om ledig kapacitet kan fås. U tskotte t  har inte 
heller tagit någon ställning utan no te ra r  saklä
get i denna fråga. Det ä r  glädjande att minis
terrådet finner att utvecklingen inom m e
d ieom rådet und ers tryker  be tydelsen av att

försöka nå de för ett nordiskt TV -sam arbe te  
uppsa tta  målen. U tskotte t  är  kanske litet 
skeptiskt och an ser  inte att de t ta  ger fullt 
u ttryck för en verklig vilja till konkret radio/ 
T V -sam arbe te  via satellit. En sådan kunde ha 
u t tryck ts  klarare.

Den 1 april i år, dvs. om mindre än en 
m ånad, kom m er ett förslag att  föreligga om 
användning av tre p rogram kana le r  till Ö s t
norden samt en TV-kanal till V ästnorden. Ett 
sådant beslut bygger givetvis på att TV-ka- 
nalkapacite ten skall kunna användas  som in
ledning till ett eventuellt  perm anen t  nordiskt 
satellitsystem -  N ordsa t .  Jag skulle vilja 
s tryka ordet " e v e n tu e l l t”  eftersom Tele-X i 
sig icke har  kapacite t  för alla dessa  kanaler. 
U tskotte t  finner det naturligt att  Tele-X-sa- 
telliten skall kunna an vändas  som inledning 
till ett eventuellt  pe rm anen t  nordiskt satellit
system  — N ordsa t .  Detta säger ett en ig t u t 
skott.

I tilläggsmeddelandet sägs ingenting om 
t idpunkten för på böljande av sändningar utan 
M inisterrådet påpeka r  bara  att studiefasen 
blivit fördröjd fram till 1 augusti 1984.

Det ä r  beklagligt att  så är  fallet. U tskotte t  
finner det utom ordenlig t viktigt att  u ta rbe tan 
det av ett eventuellt  förslag till principbeslut 
k om m er rådet till handa i så god tid att  ut
skottet  hinner behandla  det i tid till 33:e ses
sionen 1985. M inisterrådet säger att förslag 
kom m er att föreligga den 31 decem b er  1984. 
U tsko tte t  ändrar  de t ta  da tum  till 10 decem b er  
för att den ef ters trävade tidsplanen skall kun
na hållas.

Med dessa  synpu nk ter  föreslår  u tsko tte t  
att Nord iska  rådet lägger m eddelandena om 
rekom m endationen  3/1982 till handlingarna i 
väntan på nytt m eddelande till nästa  o rd ina
rie session.

H err  president,  låt mig avslu ta  med några 
personliga reflektioner. Jag har  följt ärendet 
om  det nordiska TV -satell i tsam arbetet  sedan 
dess början. Det har böljat fram och tillbaka, 
regeringar har  växlat och den  gem ensam m a 
verkliga viljan till kon kre ta  förslag har det 
inte m ärkts  m ycket av. Fortfarande är det 
svårt att säga om någon sådan kan skönjas. 
En sak är emellertid tydlig. Frågan har  m og
nat. M ognadsprocessen  har inte skett genom 
polit isk påverkan  utan genom  att de mest 
m ots tåndsinrik tade har  tvingats accep te ra  re
sultaten av den tekniska u tvecklingen. Ingen
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kan förneka att satell i tsamarbetet  k räve r  s to 
ra ek onom iska insatser.  Än m er ha r  frågan 
om nordiskt satell i tsamarbete u tveckla ts  till 
att  bli en i högsta grad nordisk kulturfråga. 
Det gäller inte längre att ge nordiska  program 
och nordisk  kultur en starkt prioriterad ställ
ning i den fram växande m assm ediavärlden -  
den  tiden ä r  förbi -  men det gäller a tt  rädda 
vad som räddas kan. Att skapa möjligheter 
för sam nord iska  insa tser  där  våra  gem en sam 
ma kulturvärderingar ges en möjlighet att 
hävda sig gentem ot ett framtida inflöde av 
program utbud . N o rd iska  rådet borde  vara 
redo till en sådan räddningsaktion.

Steen: Æ rede  president! Som Ingrid Sund
berg pekte på ,  har  vi i Kulturutvalget gitt 
u t trykk for en viss kritikk, eller skal je g  si tvil 
om det i M inisterrådet er  tilstrekkelig politisk 
vilje til nå å ta  konkrete  skritt for å videreføre 
det nordiske sam arbeidet om satellittfjern
syn. Jeg registrerte imidlertid at s ta ts råd  Lars 
Roar Langslet i sitt innlegg benytte t  u t trykket 
” en nordisk handlingsplan” . Jeg vil gjerne 
benytte  anledningen til å spørre  om de tte  er  
u t trykk for  en felles oppfatning i M inis terrå
det,  at man for neste sesjon i N ord isk  Råd vil 
legge fram en slik handlingsplan for medie- 
samarbeidet i N o rd en ,  og om denne h a n d 
lingsplanen i tilfelle også vil omfatte konkrete  
forslag til en videreføring av satellittsamar- 
beidet.

S tatsråd  Langslet: Hr. president!  S pø rsm å
let om en egen handlingsplan har foreløpig 
ikke vært drøftet i M inisterrådet,  så det ville 
være noe forhastet  av meg å fremføre en 
felles oppfatning. Men jeg  har sett det slik at 
når vi utfordres  av Kulturutvalget til å frem 
legge en handlingsplan, må det legges meget 
s tor  vekt på det. Og det arbeidet med å gjen- 
nemføre studiefasen for Nordsa t-prosjek te t  
som nå er  i full gang, vil selvfølgelig m åtte  bli 
en hovedsak  i denne sammenheng.

Sedan diskussionen förklarats avslutad,  bi
fö lls  u tsko tte ts  fö rs la g .

18
A 635/k: Medlemsförslag om samarbete i frå
ga om mottagande av utomnordiska TV-satel- 
litsändningar

Kulturutskottet  hade föreslagit, att  N ord is 
ka rådet i anledning av medlemsförslaget 
måtte an tagna följande rekom m endation:

Nord iska  rådet r ekom m end erar  de nord is
ka ländernas regeringar att i sam råd  ta  ställ
ning till frågan om reklam ens plats i de elek
troniska m assm edierna.

Ingrid Sundberg: H err  president! Jag vet 
att tiden ä r  knapp, men de konservativa  och 
m odera ta  ledam öterna  har be tt  mig säga någ
ra ord när  de t gäller reklam i TV. Detta  är  en 
av de frågor som tas upp här.

U p psändandet  av u tom nord iska  TV-satel-  
liter pågår efter fö ru tbes täm da tidsramar. 
Några  av dem  kom m er att innehålla reklam, 
några gör det redan. N ä r  man lyssnade på 
sta tsrådet Langslet föreföll de t som om det 
skulle råda enighet i N ord en  om  att man på 
sikt måste ge upp m ots tåndet  -  vi kom m er 
att få ta  em ot reklam. Jag vågar säga att den 
enigheten finns inte. S ta tsråde t  G öransson  
har i Sveriges riksdag utta lat en helt motsatt  
uppfattning.

Fortfarande finns det åtskilliga politiker 
runt om i N o rd en  som m otsä t te r  sig reklam i 
TV.

De verkligt s tora  problem en uppkom m er 
när  vi s tår inför det faktum att u tom nord iska  
sändningar som tas em ot i våra  länder inne
håller reklam. M an kan inte se de t ta  fris tåen
de från frågan om reklam i våra  egna nordiska 
sändningar. Om reklam i dessa  förbjuds o ck 
så i fortsättningen kom m er vi i den situa
tionen att nordiska an nonsörer  i stigande 
grad kom m er att låta sina annonsm edel  ko m 
ma andra eu ropeiska  TV-bolag till godo för 
att genom satellitsändningar nå den nordiska 
kretsen  av konsum enter.  Därtill kom m er att 
p rodukter  som tillverkas u tanför N o rd en  får 
en sådan genomslagskraft  i våra  länder att det 
finns risk för att i Norden  producerad e  lik
nande p rodukter  slås ut. Detta  gäller i första 
hand u tländska m ärkesv aro r  som k o n k u r re 
rar med p rodu kter  p rodu cerad e  i våra länder. 
Den nordiska h em m am arknaden  hotas.
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N är  frågan om reklam i TV först kom upp 
fanns ett stort m ots tånd hos p ressen . Det kan 
kanske därför vara  intressant att er inra  om 
den helt förändrade inställning som man idag 
finner bland pressfolk och tidningsutgivare. 
De har an am m at vad finska Tidningarnas för
bund kort u t tryck er  i sitt rem issutlå tande:

" A t t  förbjuda reklam i de s. k. nya  m e
dierna är  inte ett realistiskt a l te rn a t iv .”  K ul
tu ru tskotte t  har  också  beslutat a tt  inte fö ror
da ett lagt medlemsförslag om gem ensam t 
nordiskt förbud mot spridning av reklam via 
kabel och satellit-TV. Men var  står vi egentli
gen?

Svenska m assm ed iekom m ittén  ha r  inte 
längre frågan om reklam i sitt u t redn ingsupp
drag. Situationen i Sverige är alltså låst.

Mot bakgrund av det kom m ande satellit
sam arbetet  är  det viktigt att  denna  fråga löses 
i nordisk sam stäm m ighet.  Finland har i dag 
reklam i TV. N ågra  tidigare förslag att finska 
TV-sändningar öve r  Tele-X skulle tonas  ner 
under reklam avsnitten  syns i dag absurda  
mot bakgrund av de kom m ande utom nor-  
diska TV-sändningarna.

Än en gång, herr  president: U tsko tte t  gör 
en direkt uppfordran till ministerrådet om 
sam råd när det gäller att  lösa frågan. Vi k o n 
servativa och m odera te r  hoppas att de t blir 
en positiv lösning. I den här uppm aningen ser 
jag  att u tskotte t  säger till ministerrådet: Sätt 
igång!

Bernhardt Tastesen: Hr. præsident! Det er 
som bekendt sådan ,  at den danske regering 
har  frem sat et forslag i det danske  folketing, 
de r  åbner for reklamer. Det har  vi endnu  ikke 
truffet afgørelse om , og jeg  synes,  det må 
være helt rigtigt, uanset om man har  det ene 
eller de t andet synspunk t,  at man nu afventer  
den fællesnordiske holding til, om  det er  m u
ligt at finde frem til et sam arbejde om , h v o r
vidt reklam en skal have adgang til TV.

Jeg har ikke den opfattelse , som de k o n se r 
vative og m odera terne  har, at det vil være en 
god idé. Jeg e r  ikke overbevis t  om det,  for 
den frygt,  vi kan nære,  hvis reklam en k o m 
mer ind over  de nordiske TV -kanaler ,  er, at 
p rogram udbuddet  vil blive alt for kom m er
cielt, og at man ikke kan tage hensyn  til den 
bredde i p rogram udbuddet ,  som ud fra en 
almen kulturopfattelse må anses for at være 
rigtig og nødvendig.

Men det kan jo  også blive et værn. Jeg 
m ener  ikke, vi b ehøve r  at frygte den reklame, 
der  kom m er fra de udenlandske satell i tkana
ler, hvis vi i fællesskab opbygger et TV-sy- 
s tem i N o rd en ,  de r  bygger på kvalitet. I D an
m ark er  vi på vej til et TV-2, som  rent teknisk 
efter alt at døm m e vil være klart om 3 - 4  år, 
og derm ed har vi et værn for dansk  sprog og 
kultur. Jeg for mit vedkom m ende  e r  i hvert 
fald åben over for det nordiske sam arbejde,  
der  kom m er til ud tryk  ved de t ,  vi besluttede 
ved det seneste  punkt på dagsordenen  og dets 
henstilling, selv om jeg  ser, at Danm ark  ikke 
har  fattet beslutn ing i forbindelse med at del
tage i sam arbe jdet om Tele-X. K o m m er  der 
nogle T V -kanaler  ud af  det,  og kan vi på den 
ene eller den anden måde holde disse TV- 
kanaler fri for reklam e, så det fælles udbud af 
danske og nordiske TV -kanaler  er  til stede, 
er  jeg  sikker på, a t  den første prioritet hos 
seerne i de nordiske lande vil være at tage 
vore egne program m er,  og så vil der  ikke 
være nogen kom merciel in teresse i at kigge 
på de udenlandske program m er,  hvis vi kom 
m er i den situation.

Jeg s tø t ter  forslaget,  som det foreligger 
her.

S tatsrådet Bengt Göransson: H e rr  pres i
dent! Jag känner  mig tvungen att ta rådets  
upp m ärksam h et i anspråk  några minuter,  ef
tersom  den redovisning av rek lam diskus
sionen som Ingrid Sundberg  gav inte i alla 
de lar  öve re n ss täm m er  med de faktiska för
hållandena. H ennes  redovisning s täm m er så 
långt som att m eningarna i Sverige ä r  delade.

Motivet för den socia ldem okra tiska  rege
ringen och det socia ldem okra tiska  partiet att 
i Sverige ta upp frågan och ta den ställning 
som vi har gjort i våra  direktiv till m assm e
d iakom m ittén  har inte att göra med om vi får 
se reklam från andra  länder än de nordiska 
eller med frågan, om  reklam är  fult eller fint. 
Det vi d isku te ra r  är  hur  det nationella sv en s 
ka radio- och TV-företaget i framtiden skall 
f inansieras. På den punkten  har  vi varit  en ty 
diga. Vi har  sagt a tt  vi fö ru tsä t ter  att det 
nationella radio- och TV-företaget även for t
sättningsvis skall f inansieras utan  reklam. Vi 
ha r  alltså inte sagt att  vi skall försöka svart- 
lägga TV-bilden när  u t ländska sändare  sän
de r  reklam. Det är  en grov karikatyr.  Några 
sådana diskuss ioner har  inte förts.
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Jag note ra r  därem ot att när  man talat fö r  
rek lam ens nödvändighet och argum entera r  
med tanke på  de nya kanaler  som kom m er 
från utlandet för man diskussionen u te s lu tan
de med hänvisning till hur  orättvis t  det är  för 
svenska företag som inte får tillgång till det 
medium som TV utgör. Men de tta  är ju  fak
tiskt inte mediapolitik -  då d iskute ra r  man 
näringspolitik. Det är möjligt att  näringspoli
tiken kom m er i konflikt med mediapolitiken, 
men tills vidare har  vi i d iskussionen om  TV- 
verksam heten  utgått från att mediapolitiska 
och kulturpolitiska bedöm ningar skall väga 
tyngre än näringspolitiska, i all synnerhet 
som vi kan förutse att TV -rek lam en som fi
nansieringsfaktor kom m er att minska i in tres
se ju  fler TV-kanaler  vi får. Det är  nämligen 
inte mediet som gör reklamen intressant -  
det är  publiken. Ju fler möjligheter vi får att 
se TV, desto  mer splittrad blir publiken och 
desto  mindre intressant blir TV som rek lam 
medium.

Jag har  noterat en rad d iskuss ioner där 
man sagt att ingenting kom m er att vederfaras 
pressen om man får reklam i TV. Man har 
sagt att TV-reklam en går ut över  d irek trek la
men, den som kom m er i våra brevlådor.

Detta är  en av de vanligaste och mest o d 
lade m yterna  i d iskussionen om reklam-TV. 
Jag har under  de tre senaste  veckorna  sys te 
matiskt samlat den d irektreklam  som kommit 
i min brevlåda. Det har  varit kuponger,  det 
har  varit reklam för den  lokale handlaren i 
Hökarängen och Farsta. Det enda generella 
reklam budskap som har kom mit i min b rev
låda på tre veckor ä r  N ord iska  råde ts  ses- 
sionstidning, och jag  föreställer mig att det 
inte är den som ensam  skall f inansiera den 
framtida verksam heten  i reklam-TV.

Ingrid Sundberg: H err  president! Jag hade i 
ett avseende svårt att förstå Bengt G ö ra n s 
sons svar. Innebär hans svar att han ä r  villig 
at t tillåta reklam sändningar vid mottagning 
av utländska satellitprogram? Med all säker
het kom m er sådana att innebära  att annons- 
och informationsflödet från företag som är 
speciellt inriktade mot Sverige ö kar  via så
dana program som de vet tas em ot i vårt land. 
En sådan verksam het kom m er att innebära 
negativa konsekvense r  för svensk företag
samhet.

Jag vill också  ställa en an dra  fråga till 
Bengt Göransson: Kan man i det här  fallet 
tvärsäkert  säga att det enbart  är  mediepoliti
ken och finansieringen av svensk  TV som  är 
av intresse? Därm ed b lundar man ju  för k o n 
sekvenser  inom an dra  sam hällsom råden . Det 
är  för mig främ m ande, inte minst mot b ak 
grund av den debatt  som förts här om  N o rd en  
som hem m am arknad ,  att  inte beak ta  sådana 
synpunkter .

Jag ä r  m edveten om att deba tten  hem m a 
om reklam i TV enbart  inriktar sig på  finansi
eringen av svenska TV-program . Men det 
hindrar inte att man inte minst i nordiska 
sam m anhang måste se frågan också  i relation 
till det utländska reklamflöde som med säk e r
het kom m er in ö ve r  vå ra  nord iska  länder.

S tatsrådet Bengt Göransson: H e rr  presi
dent! Självfallet måste man vara beredd  att ta 
också  näringspolitiska hänsyn. Men vi har  i 
dag, Ingrid Sundberg ,  inte de m ånga u tländs
ka kanaler i vilka man kan se den här rekla
men. Vi har anledning att förutse att det s tora  
antalet kanaler kom m er att innebära  en u p p 
splittring, vilken i sin tur gör att TV-reklam en 
blir mindre intressant för annonsörerna .  Det 
är ju  publiken som är  in tressant för an no n 
sören -  han är  inte primärt in tresserad  av att 
göra bra  TV-program , vilket m ånga tror.  utan 
av att få k un der  för sina varor.

Om  det skulle uppstå  en sådan skadlig in
riktning där  ett stort antal företag skulle an 
nonsera  direkt till svensk publik, skall vi 
självfallet vara  be redda att d isku te ra  det.  
men det skall vi göra i det ögonblick när vi ser 
den effekten, inte i förväg i sam band med att 
vi fattar ett mediepolitiskt beslut.  Detta  har 
jag  sagt upprepade gånger i Sveriges riksdag, 
och jag  upp repar  det också  här.  Jag tycker  att 
det är  ganska  e lem entärt  att  göra både denna 
iakttagelse och att man skall ha is i magen i 
denna  fråga. I tidningen i dag kunde jag  läsa 
en artikel av en rek lam föresp råkare  som m e
nade att det ä r  självklart att  am erikanska  och 
tyska TV-program  skall ha reklam riktad till 
Sverige. Det är  ju  så enkelt att sä t ta  in tex t
remsor. Han utgick från att  öve rsä t ta re  i 
Tyskland och USA skall tex ta  reklam insla
gen på svenska. Skall dessa  o ckså  tex tsä t tas  
på  finska, norska  och danska  samtidigt, blir 
de t festliga an nonser  som  man skulle kom m a 
att få se i Tyskland och i U S A  i framtiden.
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Statsråd  Langsiet: Vi har som kjent et delt 
m ønste r  i Norden  når det gjelder de tte  spørs 
mål. Finland og Island har  hatt kringkastings- 
reklame i mange år. De øvrige tre land har 
vært reklamefrie.

F o r  sikkerhets  skyld bør det være sagt at 
mine setninger om dette ikke skulle gi det 
inntrykk at det er enighet i Ministerrådet om 
hva man her skal gjøre. Men det jeg  o b se r 
verte , var  at det nå foregår en bred og intens 
debatt  i de tre land som ikke ha r  reklame.

Jeg lyttet med giede til min gode kollega 
Bengt G öransson  og de gjenklanger han gav 
av den trygge, gamle, gode nordiske reklame- 
debatt  vi hadde for et par år  siden. Jeg tror  vi 
i det perspektiv  vi nå må ta inn over oss, bl. a. 
bør være åpne for å lære av erfaringer i de 
nordiske land som har praktisert  kringka- 
s tingsreklame o ve r  lengre tid. Det er f. eks. et 
meget interessant faktum at det ikke e r  noe 
nordisk land hvor avisene har hatt en så sterk 
økning i sine reklam einn tek ter ,  som Finland, 
som har TV-reklam e. Og det e r  også en m e
get interessant erfaring at direktereklam en 
fremfor alt vokse r  og v ok se r  i de land som er 
uten kringkastingsreklame. Dette kan utleses 
av statistikk. Jeg tro r  man først og fremst bør 
gå til den, og ikke nøye seg med å analysere 
innholdet i sine egne b rev lådor  når  man skal 
se hva som her er  realiteten.

Ändring i medlemslistan
Det anm äldes,  att Sten Svensson lämnat 

sessionen och ersatts  av Siri Häggmark.

R å d et beslö t a tt ändra m ed lem slis tan  i en 
lighet härm ed.

Sedan diskussionen förklarats  avslutad 
skedde votering medelst  voteringsappara t be 
träffande kultu ru tsko tte ts  förslag till rekom 
mendation.

För  rekom m endationen  röstade:
Arne Andersson ,  Georg A ndersson ,  Stefän 

Benediktsson ,  G u nnar  Berge, Johan  Butte
dahl, Kaj Bärlund, Ólafur G. E inarsson,  
Karl-Gunnar Fagerholm , Karin F lodström , 
Kirsti Kolle G røndahl,  E iður  G uðnason ,  Carl 
I. Hagen, F lemming H ansen ,  Ivar  H ansen,  
Karen Thurøe  H ansen ,  Margit Hansen- 
Krone,  Guðrún  Helgadöttir,  Ole H enriksen,  
Elsi Hetem äki-O lander,  Liisa Hilpelä, Siri

Häggmark, Karl-Erik  Häll , Tytti Isohoo- 
kana-A sunm aa, Olof  Jansson , Paul Jansson , 
Egon Jensen ,  Karen Højte Jensen ,  Tyra  J o 
hansson, Anna-Liisa  Jokinen, E lver  Jonsson, 
Gunnel Jonäng, A n ker  Jørgensen , Antti Kal
liomäki, Arvo K em ppainen ,  Timo Kietä- 
väinen, H anna  K v anm o , Paavo Lipponen, 
Astrid M urberg M artinsen, Helge Adam Møl
ler, Inge F ischer Møller, Agnar Nielsen, 
G u nnar  Nilsson, H ans N yhage ,  Saara-Maria 
Paakkinen, Sture Palm, Seppo  Pelttari , H e
lena Pesola, Påll Pétu rsson ,  H åkon  Randal, 
Heikki Riihijårvi,  G u n vo r  Schnitler,  Reiulf 
Steen, Jens  S teffensen, Pär S tenbäck. Ingrid 
Sundberg .  Karin  Söder,  P eder  Sønderby, 
Bernhardt T as tesen ,  H ans  Olav Tungesvik, 
Pekka Tuom inen , Ole Gabriel Ueland, Ola 
Ullsten. Bengt W iklund. Odd With och M ar
ja t ta  Väänänen.

Frånv arande  var:
Lennart  Andersson . M argrete  Auken , Jo 

Benkow, Jens  Bilgrav-Nielsen, Gro Harlem  
Brundtland, Bjarne M ørk Eidem, Arne 
Gadd, G u tto rm  H ansen .  Riitta Järvisalo- 
K anerva,  Preben Lange. Pete r  M uurm an, 
Od var  Nordli,  E rlendur  Patu rsson ,  Robert  
Pedersen, Per Petersson. Pétu r  Sigurðsson, 
Arne Skauge, Otto  S teenhold t,  Pet te r  T h o 
m assen, Friðjón Þórðarson ,  Pirkko Tur- 
peinen, Laurits  Tørnæ s  och L ars  W erner.

R eko m m en da tio nen  hade sålunda  an ta g its  
m ed  64 röster.

19

A 668/k: Medlemsförslag om gemensamt nor
diskt förbud mot spridning av reklam via ka
bel- och satellit-TV

K ulturu tskotte t  hade föreslagit, att  N ord is 
ka rådet icke m åtte  företaga sig något i an led
ning av medlemsförslaget.

U tsko tte ts  fö rs la g  bifölls.
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A 642/k: Medlemsförslag om stöd till nordiska 
utställningar

K ulturutskotte t  hade föreslagit, att N o rd is 
ka rådet i anledning av medlemsförslaget 
m åtte an taga följande rekom m endation:

N ord iska  rådet r ekom m end erar  Nord iska  
m inisterrådet att på  den nordiska ku ltu rbud
geten inta ett särskilt anslag till stöd för nor
diskt utstäliningsutbyte.

Eiður Guðnason (ku lturutskotte ts  ta les
man): H e rr  president!  Bakgrunden till m e d 
lemsförslaget ä r  svårighe terna  att kon tinuer
ligt an ord na  vandringsutställningar, inte bara 
sådana som gäller traditionella äm nen såsom 
arkitektur ,  fo tokonst ,  design, utan också  så
dana som gäller m er specifika äm nen  såsom 
etn iska  och språkliga minorite ters  situation, 
energi- och miljöfrågor, ekologi etc. Det är 
fråga om enskilda u ts tällningsarrangörer. 
som oftast inte har  egna medel att skjuta till, 
men som har  kunnat ansöka  om stöd natio
nellt, av bilaterala fonder och av Nord iska  
kulturfonden.

Problemet när det gäller att  kontinuerligt 
anordna utställningar är att kulturfonden ger 
bidrag till projekt av engångskaraktär ,  vilket 
omöjliggör kontinuitet ,  även när en sådan 
vore motiverad. Exem pel på en sådan typ av 
utställningar är  den tre gånger anordnade 
Nord iska  textiltriennalen. som inte längre 
kan på räkna stöd från kulturfonden.

Kulturutskottet  föreslår därför  efter  att ha 
tagit del av en enhälligt positiv remissopinion 
att det intas ett särskilt anslag på den nordis
ka kulturbudgeten till s töd för nordiskt u t 
s täliningsutbyte.

H e rr  president!  Jag yrkar  bifall till u tsko t
tets förslag.

Karin Söder övertog härefte r  ledningen av 
förhandlingarna.

Sedan diskussionen förklarats avslutad 
skedde votering medelst  voteringsappara t be 
träffande ku lturu tskotte ts  förslag till rek o m 
mendation.

För rekom m endationen  röstade:
Arne A ndersson ,  Georg A n dersson ,  L e n 

nart Andersson ,  M argrete  A uken ,  Stefan 
Benediktsson , G u n nar  Berge, Johan  Butte- 
dahl,  Kaj Bärlund, Olafur G. Einarsson, 
Karl-G unnar Fagerholm , Karin Flodström , 
Arne G add , Kirsti Kolle G røndahl,  Eiður 
G u ðnason ,  Flem ming H an sen ,  Ivar H ansen ,  
Karen Thurøe  H ansen ,  Margit Hansen- 
Krone, G uðrún  Helgadöttir ,  Ole Henriksen ,  
Elsi Hetem äki-O lander,  Liisa Hilpelä, Siri 
Häggmark, Karl-Erik Häll,  Tytti Isohoo- 
kana-A sunm aa, Olof Jansso n .  Paul Jansson . 
Egon Jensen ,  Karen  Højte Jensen ,  T yra  Jo 
hansson, Anna-Liisa  Jokinen,  E lver  Jonsson . 
Gunnel Jonäng, A n ker  Jørgensen ,  Antti Kal- 
liomäki, T im o Kietäväinen. H anna  K vanm o, 
Paavo Lipponen, Astrid M urberg M artinsen, 
Helge Adam Møller, Inge F ischer  Møller. 
G unnar  Nilsson, H ans N yhage ,  Saara-M aria  
Paakkinen, S ture  Palm. Seppo  Pelttari . H e 
lena Pesola. Per  Pete rsson ,  Päll Pétu rsson , 
H åkon Randal.  Heikki Riihijärvi, G unvor  
Schnitler,  Reiulf Steen,  Jens  S teffensen, Pär 
S tenbäck, Ingrid Sundberg ,  Karin Söder,  Pe
der  Sønderby ,  Bernhard t  Tas tesen ,  Pekka 
Tuom inen , Ole Gabriel Ueland , Ola Ulisten, 
Bengt Wiklund och M arjatta Väänänen.

M ot rekom m endationen  röstade  Carl 1. 
Hagen.

F rånvarande  var:
Jo  B enkow , Jens  Bilgrav-Nielsen, Gro 

Harlem Brundtland,  Bjarne M ørk Eidem, 
Guttorm  H ansen ,  Riitta Järv isa lo-Kanerva ,  
Preben Lange, Pete r  M uurm an, Agnar Niel
sen, O dvar  Nordli,  E rlendur  Patu rsson , R o
bert Pedersen, Pétu r  S igurðsson. Arne 
Skauge, O tto  S teenhold t,  Pette r  Thom assen ,  
Friðjón Þórðarson ,  H ans Olav Tungesvik, 
Pirkko Turpeinen , Laurits  T ørnæ s.  Lars  
W erner och Odd With.

R eko m m end a tio n en  hade sålunda  an tag its  
m ed  64 röster m o t I .

21
A 643/k: Medlemsförslag om samnordisk ut
bildning av Montessori-larare
K ulturu tsko tte t  hade föreslagit, att N ord iska  
rådet i anledning av m edlemsförslaget måtte 
an taga följande rekom m endation:
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Nordiska rådet rek o m m en d era r  N ord iska  
m inisterrådet att undersö ka  behovet av fort- 
och vidareutbildning av lärare i Montessori-  
pedagogik.

Ingrid Sundberg (kulturutskotte ts  ta les
man): Fru  president! Det här förslaget har 
u tskotte t  läm nat till N ord iska  rådet mot b ak 
grund av ett väckt medlemsförslag om att 
sam ordna utbildningen av M ontessoripeda- 
goger i våra  nordiska länder.

Det är  i huvudsak  två a l ternativa pedago
giska r iktningar som har fått  fäste i de nord is
ka länderna,  nämligen W aldorfpedagogiken 
och M ontessoripedagogiken.  Enligt de upp
gifter som u tskotte t  inhäm tat s tår i Sverige 
5 000 barn i kö till M ontessoriskolor,  i Hel- 
singforsområdet 350 barn,  och i Norge finns 
en lång kö. I D anm ark  är därem ot tillgången 
på M ontessorisko lor  m ycket god. men man 
har ont om lärare. Island har inga M ontesso 
riskolor.

U tskotte t  föreslår nu att ministerrådet re 
kom m enderas  att und ersö ka  behovet av fort- 
och vidareutbildning i Montessoripedagogik.

Sedan diskussionen förklarats  avslutad 
skedde votering medelst  vote ringsappara t be 
träffande kultu ru tsko tte ts  förslag till reko m 
mendation.

För rekom m endationen  röstade:
Arne A ndersson ,  Georg A ndersson ,  L en 

nart Andersson , M argrete  Auken , Stefän 
Benediktsson .  G u nnar  Berge, Johan  B u tte 
dahl, Kaj Bärlund. Ólafur G. Einarsson, 
Karl-Gunnar Fagerholm , Karin Flodström , 
Arne Gadd. Kirsti Kolle G røndahl,  E iður 
G uðnason , Carl I. Hagen. F lemming H ansen, 
Ivar H ansen ,  Karen  Thurøe  H ansen ,  Margit 
H ansen-K rone ,  Guðrún  Helgadöttir,  Ole 
H enriksen,  Elsi H etem äki-O lander ,  Liisa 
Hilpelä, Siri Häggm ark , Tytti Isohookana- 
Asunm aa, Olof  Jansso n ,  Paul Jansso n ,  Karen 
Højte Jensen ,  Tyra  Johansson ,  Anna-Liisa 
Jokinen, E lver  Jonsso n ,  Gunnel Jonäng, 
Riitta Järv isa lo-K anerva ,  A n ker  Jørgensen , 
Antti Kalliomäki, Timo K ie täväinen,  Paavo 
Lipponen, Astrid M urberg  M artinsen, Peter  
M uurm an, Helge A dam  Møller, Inge F ischer 
Møller, G u n n ar  N ilsson, H ans  Nyhage, 
Saara-M aria  Paakkinen, S ture Palm, Robert

Pedersen , Seppo Pelttari ,  H e lena  Pesola, Påll 
Pétursson, H åkon Randal,  Heikki Riihijärvi, 
G u nvor  Schnitler,  Jens  S teffensen, Ingrid 
Sundberg ,  Karin Söder,  Peder  Sønderby, 
B ernhardt Tas tesen ,  Pekka Tuom inen , Ole 
Gabriel Ueland. Bengt W iklund och Marjatta 
Väänänen.

Frånv arande  var:
Jo  Benkow, Jens Bilgrav-Nielsen, Gro 

Harlem Brundtland,  Bjarne M ørk Eidem, 
G u tto rm  H ansen ,  Karl-Erik Häll,  Egon J e n 
sen, H anna  K vanm o, P reben Lange,  Agnar 
Nielsen, O d var  Nordli,  E rlendur  Patursson, 
Per  Pete rsson , Pétu r  Sigurösson, Arne 
Skauge, Reiulf Steen, O tto  Steenhold t,  Pär 
S tenbäck. Pette r  T h om assen ,  Friðjón 
Þórðarson, Hans Olav Tungesv ik ,  Pirkko 
T urpeinen,  Laurits  T ørnæ s,  Ola Ullsten, 
Lars  W erner  och Odd With.

R eko m m en da tio n en  hade sålunda antagits  
m ed  61 röster.

22
A 658/k: Medlemsförslag om framtidsforsk- 
ning rörande Norden

Kulturu tsko tte t  hade anm ält ,  att  b ehand
lingen av m edlemsförslaget fo rtsä t ter  i u t 
skottet.

Gunnel Jonäng (kulturu tsko tte ts  talesman): 
Fru  president! M edlemsförslaget om frem 
tidsforskning rörande N o rd en  har  behandlats  
i ku l tu ru tskotte t .  Vi ö n ska r  nu anm äla  för 
rådet att  behandlingen fortsä t ter  i u tskotte t .

Vi har  funnit  de t angeläget att avvakta  u t
fallet av det norska projek tet  Alternativ N o r 
den, som skall vara  avslu ta t  i år och därefter  
u tvärderas .  K u lturu tsko tte t  å te rk o m m er  allt
så i frågan.

Som en av förslagsställarna om frem tids
forskning vill jag  be tona  vikten av f rem tids
forskning för a tt  öka  de nordiska  ländernas 
möjligheter att p åverka  sin egen framtid. Vi 
är små länder med öpp na  ekonom ier,  och 
som sådana  är vi be roende  av världsek ono
min. D enna integration begränsar  inte bara 
handlingsfriheten när det gäller a tt  föra en 
stjä lvständig ekonom isk  politik utan  påver-
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kar också  möjligheterna att s tyra  sam hällsu t
vecklingen.

U n der  denna session ha r  det påtalats 
m ånga bris ter  i vå ra  samhällen. Den ökande 
sociala ohälsan  och uppkom sten  av s .k .  al
terna tiv röre lse r  är  u ttryck  för bris ter  i sam 
hället som m änniskor  upplever.

Vi förslagställare an ser  att vi i N orden  be 
höver en seriös och om fattande tvä rv e ten 
skaplig forskning och stud ieverksam het  för 
att skapa underlag för  olika tän kbara  fram 
tidsscenarier.

De nordiska ländernas historia, ku ltu rtra
dition. om fattande handelsutby te och likarta
de politiska system  talar för en sam nord isk  
f ram tidss tudieverksam het.

Vi har också  gem ensam m a problem när det 
gäller psykisk och social ohälsa , a rbe ts lös
het, m issbruksproblem  och miljöförstöring.

Förslaget har rem issbehandlats .  Bland 
dem  som uttalat sig positivt är  N o rdens  F a c k 
liga Sam organisation, som delar förslagsstäl
larnas uppfattning om  behovet av forskning 
och stud ieverksam het som underlag för en 
polit isk debatt  om möjliga framtider.

Våra ungdom ar har insett behove t  av fram- 
tidsforskning -  det visar Fören ingen N o r 
dens ung dom srepresen tan tskap ,  som gjort 
upp ett förslag om ett nordiskt s tudieprojekt,  
kallat Ung i N o rd en  år 2000. D är  skall skapas 
alternativa framtidsbilder kopplade till d a 
gens beslut och vägval.

Jag hoppas att vi vuxna skall ha sam m a 
insikt av behovet av framtidsforskning som 
våra ungdomar.

Sedan diskussionen förklarats  avslutad, 
lades u tsko tte ts  anm älan  till handlingarna .

23
A 660/k: Medlemsförslag om stöd för regional 
nordisk informationsverksamhet

K ulturutskottet  hade föreslagit,  att  N o r 
diska rådet i anledning av medlemsförslaget 
an tar  följande rekom m endation:

N ord iska  rådet r ekom m end erar  de nordis
ka  ländernas regeringar att skapa fö ru tsä t t 
ningar för Fören ingarna  N o rd en  att ef ter  1984 
bedriva regional in form ationsverksam het i 
därför  lämpliga form er och lämplig om fa tt
ning.

Elsi Hetemäki-Olander: H e rr  president! 
Ku lturutskotte t  har s lutbehandla t ett m ed 
lemsförslag om stöd för regional nordisk in
form ationsverksam het.  1 förslagets m otive
ringar konsta teras ,  m ycket riktigt, att en 
b reddad inform ationsverksam het ä r  be tyde l
sefull för det nordiska sam arbe te ts  folkliga 
förankring.

N ord iska  ministerrådet fa ttade 1981 beslut 
om att s tödja regional in form ationsverksam 
het i F ören ingarna  N o rd en s  regi und er  en 
försöksperiod till u tgången av år 1984. I be 
slutet föru tsattes  att ve rksam heten  efter  för
söksperioden f inanseras med regionala m e
del. M inisterrådets  beslut avsåg etab lerandet  
av tio nordiska inform ationskontor.  En föru t
sättning för beviljandet av bidrag var  att 
självfinansieringen uppgick till minst 50% . 
På initiativ av nationella N orden-föreningar 
har därefte r  sju regionala in form ationskontor  
inrättats.

Inom inform ationskontoren och Fören ing
en N orden  är man m edveten  om att en h un d
raprocentig  självfinansiering anses önskvärd  
från och med den 1 januari  1985. Allt tyde r  på 
at t det på regional nivå är möjligt att erhålla  
bidrag av sam m a storlek som hittills. Möjlig
he terna  till fullständig självfinansiering efter
1984 är därem ot s tarkt ifrågasatt.

K u lturu tskotte t  anser  att de regionala in
form ationskontoren  bör kunna fortsä tta  sin 
verksam het.  U tsko tte t  an ser  även att fler in
form ationskontor  vid behov bör kunna u pp 
rättas. De nationella bidragen till F ö ren ingar
na N o rden  bör  därför  vara  tillräckliga. F ö r
en ingarna N o rd en  bör  även liksom hittills 
kunna vända sig till nordiska  finansierings
källor med an sökan  om stöd för enskilda p ro
jekt.

Som nordiska parlam entariker  har  vi alla 
ett  an sva r  för att i vå ra  respek tive  länder 
arbe ta  för att anslagen till F ören ingarna  N o r 
den förs upp på  en sådan nivå att inform a
t ionskontorens  ve rksam hetsm öjligheter  tryg
gas. R ekom m endationen  i u tsko tte ts  förslag 
är  riktad till de nordiska ländernas  regeringar 
och jag  vädjar  därför  på u tsko tte ts  vägnar till 
de nordiska kultur- och undervisningsm inis t
rarna  att redan i följande budget ta hänsyn  till 
denna  vikiga fråga. Frågan bör  un d er  alla om 
ständigheter kunna handläggas så  att de t inte 
uppstå r  något avbro tt  i inform ationskonto
rens verksam het.  Jag är  tacksam  ö ver  minis-
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ter B jörkstrands inlägg i saken en timme tidi
gare.

Den folkrörelse som gjort u tvecklandet av 
det nordiska sam arbe te t  till sin främ sta  u p p 
gift bör  kunna räkna med ett s tarkt s töd på 
regional och nationell nivå för sin v e rksam 
het. Som exempel på ett lyckat nationellt och 
lokalt initiativ kan näm nas att Pohjola-Nor- 
dens L applands  distrikt,  samtidigt som de två 
nordiska in form ationskontoren  i Finland in
ledde sin verksam het,  även inrättade ett eget 
informationskontor. K ontore t har  drivits 
med stöd av undervisningsministeriet och 
Rovaniemi stad. L applands  läns skolavdel- 
ning har  även ställt pe rsona lresu rser  till för
fogande.

Fru president,  med hänvisning till m ed 
lemsförslaget och till de överlag posit iva y t t
randena om de tta  yrkar  jag  bifall till u tsk o t
tets förslag.

Gunnar Nilsson: Fru president! Jag bek la
gar att jag  måste ta sessionens tid i anspråk  
för en kom m enta r  till ku ltu ru tsko tte ts  b e 
handling av medlemsförslaget angående stöd 
för regional nordisk inform ationsverksam het,  
som Fören ingarna N o rd en  har  sparat för med 
stöd av anslag från ministerrådet.

Jag vill anmäla en besvikelse som jag  kä n 
ner,  främst öve r  den behandling som den här 
frågan har fått. E fte rsom  jag  hade tillfälle att 
delta såväl i presidiets  handläggning av f rå 
gan som vid det ge m ensam m a mötet mellan 
presidiet och Fören ingarna N ord en ,  är den 
reaktionen naturlig.

Jag är medveten  om  att ärendet  icke fick en 
formellt riktig behandling och att ku ltu ru t
skottet i det läget kände sig förbigånget. Men 
att de t ta  skulle gå ut över  sakfrågan i den 
fortsa tta  handläggningen tycker  jag  ä r  fö rvå
nansvärt .

Jag vågar göra det påstående som jag  nu 
har  gjort därför  att jag  vet att den inform a
tionsverksam het  som Fören ingarna  N o rd en  
bedriver  m ycket väl kan m äta sig med den 
som de olika inform ationsorganen inom N o r 
diska rådets och ministerrådets  insti tutioner 
svarar  för.

Fören ingarna N o rd en s  in form ationsverk
samhet har  visserligen inga spektakulära  in
slag som c igarre ttändare  och dekaler  för väs
kor, men det beror  naturligtvis på att en av

våra sto ra  m ålgrupper är  skolorna och ungdo
men och att vi därför  m åste  an vänd a  andra, 
m era seriösa informationsmedel.  Men infor
mationen bedrivs, som sagt, m ycket effektvit 
med de begränsade medel som vi har, f ram 
förallt med u tny ttjande av alla de ideellt a rbe
tande krafter  som vi har  inom våra förening
ar.

Vi skulle uppfa tta  det som positivt, om vi 
under behandlingen av det här  m edlem sför
slaget skulle få en deklaration  ifrån minister
rådet att man är beredd  att behandla  frågan 
positivt när man så sm åningom går igenom 
sina budgetar.  Jag hade tyvä rr  inte tillfälle att 
höra deklarationen från den finske kultu rm i
nistern, men jag  vore tacksam  om den kunde 
upprepas  i vad gäller behandlingen av den här 
frågan. Kan vi inte få en sådan deklaration , 
m enar jag  att rekom m andationen  inte förplik
ta r  till någonting, och då  måste jag  personli
gen rösta  nej till den.

Elsi Hetemäki-Olander: Till min goda vän 
G unnar  Nilsson som ä r  o rdförande för F ö r
eningen N o rd en  här i Sverige skulle jag  som 
viceordförande i Finlands m otsvarande insti
tution säga att jag  beklagar att man har  tagit 
den här s tåndpunkten . Det är  tyvä rr  också  så 
at t man inte har  ex tra  medel för att betala 
löner inom kulturbudgeten.  Vi har  ju  begrän
sade medel och jag  an se r  att vaije land fak
tiskt självt m åste  ta  an sva r  för den väldigt 
viktiga information de här inform ationskon
toren  ger. Tack!

Påll Pétursson: Fru præsident! Jeg kan de s 
værre heller ikke støtte denne rek om m an d a
tion fra kulturudvalget.  Jeg var lige som G u n 
nar Nilsson en a f  forslagsstillerne til det 
oprindelige medlemsforslag, og det var vores 
mening, som det siges i m edlemsforslaget,  at

N ord iska  rådet rek om m en d era r  N ord iska  
ministerrådet att  u treda  fö rutsä ttn ingarna  för 
att u tverka  nödiga budgetm edel för bestri
dande av den offentliga andelen av de medel 
som erfordras  för upprä tthå llandet av de re
gionala nordiska in form ationskontoren även 
efter  den nu pågående fö rsöksv erksam he tens  
utgång vid årsskifte t 1 9 8 4 -8 5 .”

Som rekom m andationen  nu lyder, synes 
jeg, at hvis man ikke længere giver v irksom 
heden en fælles nordisk støtte ,  er  der  fare for.
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i det mindste i Island, at v irksom heden 
lammes. H v or  jeg  kender bedst til dette a r 
bejde -  i Island -  er de tte  lykkedes meget 
godt, og inform ationskontoret har  vist sig 
værdifuldt.

Jeg vil minde om . at i fo rbindelse med N o r 
disk Råds 25 års jubilæ um  fik Foreningen 
N orden  den opgave at informere om Nord isk  
Råd og dets  institutioner. Jeg synes,  at det 
arbejde har givet et godt resultat.

Som det frem går af  de is landske remisser, 
har  rep ræ sen tan te r  for Nord isk  Råds Islands
afdeling samt fra Foren ingen N orden  besøgt 
skoler og klubber rundt omkring i landet,  og 
dette  initiativ kan vi takke for det gode resul
tat af  opin ionsundersøgelsen i Island fra i 
som m er vedrø rende det nordiske sam ar
bejde.

Jeg er  derfor  a f  samme mening, som jeg  var 
i Åland i efteråret ,  da N ord isk  Råds præsi
dium drøftede sagen med Foreningen N o r 
dens repræ sentan te r ,  at det e r  meget vigtigt, 
at Rådet fo rtsæ tter  med at s tøtte  denne virk
som hed med budgetmidler,  som er en meget 
værdifuld faktor  i vores fælles inform ations
arbejde.

Derfor siger jeg  nej til denne rek o m m an d a
tion om . at de forskellige lande skal være 
alene om at finansiere denne v irksomhed. 
Der skal fællesnordiske penge til sammen 
med de nationale og regionale.

Statsrådet Björkstrand: H å r  efter lystes  en 
närm are precisering av vad jag  sade i mitt 
anförande.  Som min personliga uppfattning 
be tonade jag  då, att  jag  gärna skulle se att 
man åtm instone under en övergångsperiod 
skulle ställa nordiska medel till förfogande. 
Jag är nämligen rädd för att även om man 
principiellt sett  skulle gå in för att f inansiera 
inform ationskontoren nationellt kan det u p p 
stå  en mellanperiod under vilken det kunde 
behövas  nordiska  medel,  och jag  efterlyste 
sådana nordiska medel.

Kirsti Kolle Grøndahl: Jeg synes det er  en 
litt underlig  situasjon vi s tår  i. H e r  griper den 
ene represen tan ten  for regjeringspartiene i de 
ulike nordiske land et te r  den annen  ordet og 
sier at de tte  meget viktige arbeidet vil kom me 
til å  lide nød og kanskje ikke kunne fortse tte  i

det hele tatt dersom  det ikke biir ta tt  av nor
diske penger. Hvis man altså overla ter  til de 
enkelte nasjonalforsamlinger å  bevilge 
penger, vil det ikke bli bevilget nasjonale 
penger, forstår jeg. Det er m an i hvert fall 
redd for. Dette er det som kom m er til u ttrykk  
fra de ulike regjeringspartienes rep resen tan 
ter. Jeg kan ikke skjønne at det skal være 
noen grunn til å frykte at dette  inform asjons
arbeidet ikke skal få penger til sin v irksom het 
hvis in teressen  er så  s to r  i disse partiene som 
det her  gis u ttrykk  for.

Anker Jørgensen: Jeg skal ganske kort sige. 
at som m edlem m er af  præsidiet har  vi været 
med til at anbefale at gå ind for, at forenin
gerne N ord en  får en støtte fra og over  de 
nordiske budgetter,  og det er  et forslag, som 
jeg  m ener vi må støtte.

Det vil med andre ord sige, at heller ikke 
socia ldem okra terne  i Danm ark  kan støtte det 
forslag, der  nu ligger her, som overlader  det 
til de enkelte regeringer. Det må være en 
fællesskabsopgave. M edm indre vi kunne få 
den helt store garanti for, at det nationalt ville 
være i o rden , så m å det være fællesskabet,  
de r  giver bidraget til foreningerne N orden  ef
ter de retningslinjer, som er ti lkendegivet i et 
forslag fra p ræ sid iem edlem m erne.

På denne baggrund skal jeg  så anbefale, at 
man s tem m er nej til det foreliggende forslag.

Påll Pétursson: Kirsti Koile Grøndahl kan 
ikke forstå  min situation, men jeg  står her i en 
slags dobbeltrolle. Jeg k ender  godt vore vig
tige in form ationskontorer ,  men det koster  
penge, og jeg  e r  i regeringsposition, og vi 
p røver at holde s ty r  på inflationen. Det kan 
man ikke gøre uden at skære alle tænkelige 
om kostn inger ned. Jeg er  bange for, at der  
ikke bevilges nok midler a f  s ta tskassen  til 
kon toret i Eigilsstaðir. og det kan be tyde s lut
ningen på i det mindste de t te  kontor.

Benkow: Hr. president!  Jeg kan ikke her 
stå frem som noen rep resen tan t  for den kon
servative gruppe -  jeg  tro r  det e r  delte m e
ninger der  — men i egenskap  av rådspres iden t 
var  jeg  med på å ytre meg til fordel for denne 
regionale v irksom heten.  Det ø nsker  jeg  å
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gjøre i dag også. N å  er det ikke slik at en 
eventuell bevilgning av nordiske midler til 
denne nordiske inform asjonsv irksom het  vil 
hindre noen som helst av de faste pos te r  som 
ellers er  inkorporert  i kultu rbudsjettet .  Det 
dreier seg om disposisjonsmidler.  men det er 
klart at det da kan kom m e til fortrengsel for 
annen v irksom het som  skal bevilges av dis- 
posisjonsmidlene. Jeg må imidlertid  si like ut 
at med all den respek ten  jeg  har  for ku l tu ru t
valget -  og den er  sannelig ikke liten, de r  har 
jeg vært medlem selv -  vil jeg  denne gangen 
legge større  vekt på synspunk ter  som er  ko m 
met fra annet hold, og kom m er til å s temme 
nei til rekom m andasjonen .

Steen: Æ rede  president! Jeg bad om ordet 
til replikk i håp  om å fjerne en misforståelse 
som i betydelig grad har gjort seg gjeldende i 
denne debatten .  En del har  argum entert  som 
om kulturutvalget ha r  gått imot disse infor
masjonskontorene .  Det har  kulturutvalget 
ikke gjort. T ver t  imot, kulturu tvalget har  u t
talt seg meget positivt om  inform asjonskon
torenes virksomhet.

Vi har  imidlertid gjort to ting:
Vi har for det første holdt oss  til de forut

setninger som klart ble fastslått da disse in
form asjonskon torene  i sin tid ble oppre tte t ,  
nemlig at de skulle være en prøveordning 
med sikte på å finne ut hvorvidt de tte  var en 
form for nordisk v irksom het som en kunne 
føre videre, men da finansiert ikke som en 
fast post på det nordiske kultu rbudsjettet ,  
men av regionale midler og eventue lt  ved be- 
vilgninger fra de nasjonale regjeringer.

Det e r  de t ene punktet.
Det andre er at hvis vi nå gjør vedtak  som 

kan tolkes som at vi vil innføre dette  som en 
perm anent ordning, vil jeg  be R ådet være 
opp m erksom  på at vi da  til drift av insti tu
sjoner i de ulike nordiske land vil kom m e til å 
binde en betydelig del av kulturbudsjette t  for 
Nord isk  Råd. Det kulturu tvalget har  ønsket,  
er  å bevare den grad av handlefrihet innenfor 
ram m en av kulturbudsjette t  som vi tross alt 
fortsatt har.  Den e r  blitt stadig m er begrenset 
for kulturarbeidet e t te r  hvert som vi har  bu n 
det ressu rser  til faste institusjoner. Vi har 
ønsket å fastslå at vi bør  la de nasjonale re 
gjeringer ta disse oppgaver,  slik at vi kan få 
stilt disse re ssu rser  til rådighet for egne initia

tiv i det nordiska  kultu rsam arbejde ts  tje
neste. M ed andre ord,  det kulturutvalget har 
gitt u t trykk for, det e r  ønske t  om et s terkere 
nasjonalt engasjem ent,  en utvidelse og for
sterkning av mulighetene for et nordisk kul
tu rsam arbe id  og ikke det m otsa t te ,  og en for
sterkning også av in form asjonsvirksom heten 
om det nordiske sam arbeidet.

Pekka Tuominen: F ru  president!  Mitt in
lägg hoppas  jag  att ni ko m m er  att uppfatta 
som ett inlägg, som basera r  sig på  de insikter 
och e r fa renh e te r  jag  själv har  som ch ef  för 
det lilla inform ationskontor  som finns på 
Aland. Jag hoppas  verkligen att ni inte ser det 
som en partsinlaga därför  att det åländska 
kontoret kom m er ju  att sluta med sin ve rk 
sam het,  så den del av pengarna  som går till 
in form ationskontoret försv inner och det 
kom m er något annat  i stället.

K u ltu ru tsko tte ts  yttrande b eak ta r  inte att 
de sju in form ationskontoren hela tiden har 
haft två syften:

1. att informera om det officiella kultu r
sam arbetet

2. att  fö rstä rka  k on tak tnä te t  regionalt  för 
a tt  b redd a  informationen.

Punkt 1 understryks  av att det ursprungliga 
initiativet till info-kontoren hösten  -79 kom 
från kultu rsekre tar ia te t  i K ö penham n. Där 
hade man problem med att nå ut med sin 
information. F ören ingarna  N o rd en  kunde då 
ställa sitt finmaskiga organisa tionsnät till för
fogande i ett sam arbe te  som blivit mycket 
fruktbart .

Info-kontoren har und er  den hittillsvaran
de delen av fö rsöksper ioden  byggt upp sin 
organisation och e tablerat  sig väl i sina re 
spektive regioner.

Det här tro r  jag  att jag  kan stå för också  för 
de andra  kon torens  del.

Samtliga rem issvar  talar o c kså  sitt tydliga 
språk om nödvändigheten  av denna  ve rk sam 
het. En s to r  enighet råde r  om dess värde. 
Frågan är  ju  sedan, som  vi har m ärkt här  i 
diskuss ionen , var  pengarna  skall hämtas.

För nordisk finansiering ta lar  bl. a. att vi 
skulle få ett fullföljande av info-kontorens 
ursprungsidé. U tan  sådan a  pengar minskar 
inc itamentet att sprida officiell information!

För  nordisk finansiering talar o ckså  att fle
ra av de ins tanser  som  idag svarar  för den
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lokala och regionala delen av finansieringen 
klart har sagt ifrån i sina rem issvar  att man är 
beredd till fo r tsa t ta  och höjda bidrag under 
förutsättn ing  att den nordiska delfinansie
ringen for tsä t ter  som  tidigare.

Och här  vill jag  nu säga till Kirsti Grøndal 
och delvis också  till Reiulf Steen, att  det är 
helt klart att  perioden har  satts  som  en t r e 
årig försöksperiod , men vi har  ju  också  fått 
den erfarenheten ,  att  de här  regionala eller 
lokala bidragen ä r  ganska klart avhängiga av 
att de t finns nordiska pengar med. Jag tror 
de t blir betydligt svårare med nationell f inan
siering att få den lokala finansieringen o rd 
nad.

Den lokala/regionala p res ta t ionen  har blivit 
betydligt s törre  än bidraget från ku ltu rsek re
tariatet och uppgår till drygt en miljon sv en s 
ka k ronor  per  år. G enom  att dra  in det nord is
ka stödet är  risken öve rh ängande  att  det lo
kala/regionala s tödet  helt faller bort.

Det synes,  med an dra  ord, som om ett fort
satt nordiskt stöd är ett  överlevnadsvillkor  
för inform ationskontoren om vars värde alla 
är så överens!

Fru president! Jag kom m er också  att  höra 
till dem som kom m er att rös ta  nej på ku ltur
u tsko tte ts  be tänkande.

Stenbäck: Fru president!  De nordiska in
form ationskontoren  rep resen te ra r  enligt min 
åsikt den princip som jag  har  hävdat här tidi
gare under denna session, nämligen en sprid
ning av de nordiska institutionerna. Vi går ut 
i regionerna, vi går ut i de olika länderna; för 
Finlands del ä r  dessa  nordiska inform ations
kontor  oerhört  viktiga. Vi skall kom m a ihåg 
att vi har en befolkning som till 80—90 %  inte 
har en nära och naturlig kontakt med det 
dagliga nordiska sam arbe te t ,  inte har den 
språkliga kontakten .  Geografiskt ligger en 
s tor del av den finska befolkningen rätt långt 
från det som  vi b rukar  kalla cen tra  i nordiska 
sammanhang. Därför  tro r  jag  att ju s t  inform a
t ionskontoren kan vara ett be tydande till
skott när det gäller, som man brukar säga här 
i Sverige, att till den "u r f in ska  befolkningen" 
förmedla nordiska budskap.

Jag har  varit med om att s töda de förslag 
som har lett till inrättandet av inform ations
kontoren i ministerrådet och det m edlem s
förslag som föreligger och jag  m åste  säga att

jag  är  litet besviken på ku ltu ru tsko tte ts  be 
tänkande.  Detta  be tänkande  är  för vagt.  Jag 
förstår  att  kultu ru tsko tte t  ha r  velat prioritera; 
man har velat spara  pengar för andra ,  som 
man har anset t ,  viktigare saker. M en d ess
värre har vi inte hä r  idag fått några som helst 
garantier  för att man med nationella medel 
kom m er att fortsä tta  den här  verksam heten.  
Vi kan dessvärre  inte få sådan a  garantier.  Vi 
kan framförallt  inte få de regionala garan tier
na som borde behövas  för  att vi skulle vara 
säkra på att in form ationskontoren  fortsätter.  
Därför hör jag  till dem  som  kom m er att  s täm 
ma nej i de här  frågorna. Jag hoppas ,  att  så 
många som möjligt från Finland skall göra det 
också ,  för de t är  i allra högsta  grad en fråga 
för det finska Finland, att inform ationskon
toren skall kunna fortsä tta  med nordiska m e
del. Det ä r  för övrigt ingen katastrof ,  om 
majoriteten skulle s täm m a annorlunda än 
kulturu tsko tte t .  Vi har  en klar viljeyttring att 
de gem ensam m a nordiska medlen används 
jus t  för de t ta  nordiska  ändam ål.  Vi kan gärna 
instäm m a i att det så sm åningom skall ske en 
avtrappning , men det skall vara  en ga ran te
rad avtrappning så att regionala och nationel
la medel kom m er in i bilden och att  vi har 
garantier  för att in form ationskontoren inte 
kan fortsä tta . Jag vet idag åtm instone  ett in
form ationskontor  som d essvärre  ko m m er  att 
upphöra  med sin verksam het ,  inte på  grund 
av att nationella medel skulle saknas,  men 
därför  att modellerna byggs upp med regiona
la medel och dessa  sannolikt inte kom m er  att 
fås fram. Därför hoppas  jag  på en viljeyttring 
från rådets  sida så att kultu rm inistrarna ,  un 
dervisningsm inistrarna kom m er att ställa 
t. ex. disposit ionsm edel till förfogande. Jag 
hänvisar  här till Fin lands kultu rm inister  
Björkstrands y t trande, där  han ut tryck te  som 
sin personliga åsikt att  man skulle gå in för att 
f inansiera in form ationskontoren med nordis
ka medel,  å tm instone  und er  övergångsperio 
den och att rådet skulle om fatta  den princi
pen, ef tersom  åtm instone  en  av sam arb e ts 
m inistrarna och kultu rm inistrarna har  yttrat 
sig för d e t ta  och det an ser  jag  är en realistisk 
attityd till de t här  problem et.  Jag hoppas  att 
rådets  majoritet skall s täm m a nej i den här 
frågan.
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Steen: Æ red e  president!  Det ser ut til at en 

rekke av talerne i debatten  har  vanskelig for å 
se at Kulturutvalgets  vesentligste hensikt har 
vært å ta vare på et viktig prinsipp. For  kul
turformål i det nordiske sam arbeid  benyttes  
det nå noe slikt som 148 -1 49  mill. kr. Av 
disse 148-149  mill. kr. kan en si at 8,5 mill. 
kr. teoretisk s tår til rådighet for nye og friske 
initiativ på kultu rsam arbeide ts  om råde for 
M inisterrådet,  for  Kulturutvalget i Nord isk  
Råd -  8,5 mill. kr. av henimot 149 mill. k r . ! I 
går vedtok man f .ek s .  her  i rådet å bruke 
500000 kr. av dette  til sam arbeid  på d a tao m 
rådet. N å  er man i ferd med å bruke 700000 
kr. til drift av inform asjonskontorene .  S an n
heten er  at Kulturutvalget e t te r  hvert o v e rh o 
det ikke har  ressu rser  til å ta et eneste  initia
tiv.

Det e r  det prinsippet denne debatten  
handler om. Og det er de tte  som er  utgangs
punktet for Kulturutvalgets  innstilling -  ikke 
en negativ holdning til in form as jonskontore
ne, som vi tvert imot har  gitt u t trykk for at vi 
har en meget positiv holdning til. Men vi sy 
nes de burde finansieres fra andre kilder,  som 
arbe ider  under langt mer rommelige vilkår 
enn hva Kulturutvalget gjør.

Slik denna  debatten  har utviklet seg, vil jeg 
for min del imidlertid an tyde at vi får saken 
sendt tilbake til Kulturutvalget til fornyet 
vurdering og overveielse ,  eventuelt  i kontakt 
med Foreningen N o rd en ,  som vi for øvrig har 
hatt og fortsatt ø nsker  å ha en nær kontakt 
med. Jeg vil an tyde det som en løsning på det 
jeg  forstår har utviklet seg til et problem.

Benkow: Æ red e  president! Det er ingen 
grunn til å tvile på at det er  slik som Reiulf 
Steen sier, at vi har en troverdig omsorg for 
de regionale in form asjonskontorers  v irksom 
het. Og det har  heller ikke vært min hensikt å 
formulere meg slik at denne troverdigheten  
skal bygges ned. M en det er  også riktig at 
Kulturutvalget egentlig har bygd på foru tse t
ninger som skulle bety at forsøksperioden nå 
var  over. Det som imidlertid er den faktiske 
situasjon, slik jeg  har oppfa tte t  den, er at de 
forutsetninger man bygde på, ikke er  så enkle 
å realisere i dag som de en gang var.

På den annen side: D ersom  det er  mulig for 
rådet -  og det er det nok — å formulere et 
slags nytt vo teringstem a og velge den meget

kloke og forstandige vei som Reiulf Steen nå 
an tydet ,  nemlig at man kunne få saken til en 
fornyet behandling, kan det ha meget for seg. 
For  når  det nå er på det rene at Kultu ru tval
get,  som kan risikere å få et nei m ot seg, i 
virkeligheten langt på  vei er enig med dem 
som står for nei, kan ikke jeg  se noen grunn 
til at vi skal k risem aksim ere dette.

Jeg er 100 pst. enig i at det å binde en stadig 
s tørre andel av d isposisjonsmidlene til faste 
støtteordninger,  er en gal vei å gå. M en det er 
åpenbart  riktig, som bl. a. S ten bäck  har sagt, 
at i dagens situasjon vil det kunne bety ned
leggelse av en viktig del av den nordiske virk
som heten . Jeg vil gjerne støtte  Reiulf Steens 
anm odning og an tyde overfor  p res iden ten at 
man i hurtigtogsfart form ulerer  et nytt v o te 
r ingstema, som går ut på at saken kan gå 
tilbake til Kulturutvalget til fornyet b ehand
ling.

Men jeg  vil da samtidig stille spørsmål om 
vi ikke da kan kom m e opp i en grenseløs 
forsinkelse de rsom  saken før noe kan skje, 
skal tilbake til p lenarforsamlingen. Jeg vet 
ikke om man kunne tenke seg å  ha den tillit til 
presidiet at man eventuelt  kunne la presidiet 
agere et te r  å ha hørt Kulturutvalget på ny -  
e t te r  at det er  tatt  hensyn til dagens debatt.  
Ellers biir det veldige forsinkelser,  kanskje 
med meget kjedelige og ikke tilsiktede k o n se 
kvenser.  Med andre ord: Et forslag som går 
ut på at saken går tilbake til Kulturutvalget til 
fornyet behandling under  hensyntaken  til de 
synspunk ter  som er  kom m et frem und er  se 
sjonen, og at presidiet da gis muligheter til å 
finne en vei uten at man av ven te r  et nytt 
p lenumsmøte .

Anker Jørgensen: Jeg tror,  at det kan være 
rigtigt for at finde en mindelig løsning på p ro
blemet, at vi tilslutter os Reiulf S teens for
slag, men vi gør det med den udtrykkelige 
forventning, at vi så er  sikre på, at der  bliver 
fundet en løsning, der  fuldt og helt svarer  til 
det,  de r  var  det egentlige indhold i de t opr in
delige forslag, således at tingene kan fortsæ t
te uden risiko for nedlæggelser.

Jeg kan altså godt støtte ,  og jeg  forstår,  at 
G u nnar  Nilsson også kan støtte,  at man på de 
præ m isser  godkender  det forslag, som Reiulf 
Steen har  stillet.
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Gunnel Jonäng: Fru president! Det är  up 
penbart  att  vi ha r  en enig uppfattning om  hur 
viktig inform ationsverksam heten  är för det 
nordiska sam arbe te ts  folkliga förankring, 
som det he ter  i förslaget. Jag har gjort en 
an tydan till presidiet att  det bästa  vi kunde 
göra i det u pp kom n a läget, dä r  det visar sig 
att vi har  m ycket  olika uppfattningar, är att 
ärendet å te rrem it teras  till u tsko tte t ,  så att vi 
där  får möjligheter att överväga de ekonom is
ka frågorna och in form ationsverksam heten .

Jag vill emellertid tills vidare inte lägga 
fram något direkt förslag i de t ta  avseende 
eftersom  jag  tycker  det är en uppgift för kul
tu ru tsko tte ts  o rdförande. Men med en sådan 
behandlingsordning skulle vi i kultu ru tsko tte t  
ta upp frågan till förnyad debatt  och ta  hän
syn till de synpu nk ter  som har kom mit fram i 
Nord iska  rådets  session.

Eiður Guðnason: Fru president!  Jag tro r  att 
hela kultu ru tsko ttet  kan ställa sig bakom  det 
som Reiulf Steen sade tidigare i debatten ,  
men med hänsyn till den inriktning som dis
kussionen nu har fått vill jag  formellt foreslå 
att medlemsförslaget å te rrem it teras  till kul
turu tskotte t  för vidare behandling.

Elsi Hetemäki-Olander: Fru ordförande! 
Jag är mer än glad för att jag  kan stöda detta  
förslag.

Presidenten: Situationen är nu den att  vi 
har  dels det ursprungliga förslaget från kul
turu tskotte t ,  dels  ett  und er  överläggningen 
väckt förslag om återrem iss  till ku ltu ru tsko t
tet. I det senare fallet skulle kultu ru tsko ttet  
med beak tande av de synpu nk ter  som kom 
mit fram under debatten  behandla frågan 
igen. Därvid skall också  övervägas  möjlighe
ten att låta presidiet ta  ställning till resultatet 
av u tskotte ts  behandling, för att onödig för
dröjning inte skall uppstå.

Jag vill föreslå följande p roposit ion so rd
ning. Förs t  ställs proposition på återrem iss- 
förslaget. Skulle å terrem iss  inte accepte ras,  
ta r  jag  upp ku lturu tskotte ts  ursprungliga för
slag till avgörande.

För  förslaget om återrem iss  röstade:
Arne Andersson , Georg A ndersson .  L en 

nart A ndersson ,  M argrete  Auken , Stefån 
Benediktsson , Jo  B enkow, G u nnar  Berge, 
Johan Buttedahl,  Kaj Bärlund, Ólafur G. Ei- 
narsson,  Karl-G unnar Fagerho lm , Karin 
F lodström , Kirsti Kolle Grøndahl ,  Eiður 
G u ðnason ,  K aren  T hurøe  H a n sen ,  Margit 
H ansen-K rone ,  Guðrún  Helgadöttir .  Ole 
Henriksen , Elsi H etem äki-O lander ,  Liisa 
Hilpelä, Siri Häggm ark , Karl-Erik  Häll, Tytti 
I so hookana-A sunm aa,  O lo f  J ansso n ,  Paul 
Jansson , Egon Jensen ,  K aren  Højte Jensen ,  
T yra  Johan sson ,  Anna-Liisa  Jokinen, Elver 
Jonsson , Gunnel Jonäng, A n ker  Jørgensen ,  
Antti Kaliiomäki, T im o Kietävä inen ,  H anna  
K vanm o, Astrid M urberg  M artinsen , Pete r  
M uurm an, Helge Adam  Møller, Inge F ischer  
Møller, G u nn ar  Nilsson, H ans Nyhage,  
Saara-M aria  Paakkinen , Sture Palm, Robert 
Pedersen, Seppo Pelttari , H e lena  Pesola , Päll 
Pétu rsson , H åkon  Randal,  Heikki Riihijärvi,  
G u nvor  Schnitler,  Arne Skauge, Reiulf  
S teen, Jens  S teffensen. Pär  S tenbäck , Ingrid 
Sundberg, Karin Söder,  Peder Sønderby, 
Bernhardt T as tesen ,  H ans  Olav Tungesvik, 
Pekka T uom inen ,  Ole Gabriel Ueland, Ola 
Ulls ten. Lars  W erner ,  Bengt Wiklund, Odd 
With och M arjatta  Väänänen.

M ot förslaget rös tade  Pirkko T urpeinen.

F rånvarande var:
Jens  Bilgrav-Nielsen, G ro  Harlem  B ru nd t

land. Bjarne M ørk Eidem, Carl I. Hagen, 
Flemming H ansen ,  G u tto rm  H ansen .  Ivar 
H ansen. Riitta Järv isa lo-K anerva,  Preben 
Lange, Paavo L ipponen, Agnar Nie lsen,  Od- 
var  Nordli, E rlendur  Patu rsson ,  Per Pe te rs 
son. Pétur  Sigurðsson. O tto  Steenhold t ,  Pe t
ter T hom assen ,  Friðjón Þ órða rson  och L a u 
rits Tørnæs.

F örslaget hade sålunda an ta g its  m ed  66 
röster m o t 1. 1 m ed lem  a v s to d  frå n  a tt rösta.

B ehandlingen av m ed lem sförs la ge t fo r t 
sä tter  i u tsko tte t.
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A 670/k: Medlemsförslag om ökat stöd till nor
diskt idrottsutbyte

K ulturutskotte t  hade föreslagit, att N o rd is 
ka rådet i anledning av medlemsförslaget 
måtte an taga följande rekom m endation:  

N ord iska  rådet rek om m en d era r  Nord iska  
m inisterrådet att  fortsa tt  förbättra  föru tsä t t
ningarna för ett ökat nordiskt idrottsutbyte .

24

Robert Pedersen (kulturutskotte ts  ta les
man): Det medlemsförslag, vi har  til b eh an d 
ling, drejer  sig om  s tørre  bevillinger til nor
disk idrætsudveksling med særlig hensy n ta
gen til udk an tsom råd erne ,  om  m edvirken til 
særlige f lyre jseraba tter  ved udveksling af  
idrætsfolk og om  en idræ tskonference  med 
henblik på at drøfte dels bevillingerne til 
idrætsudveksling og dels oprette lse  af  et nor
disk idrætsudvalg.

I kulturudvalget er  vi helt opm æ rksom m e 
på de muligheder for  at fremme det nordiske 
fællesskab, de r  ligger i idrætsbevægelserne .  
De udgør den s tørste  folkelige bevægelse i 
N orden ,  de har  en bred folkelig forankring og 
deres interesse for N o rd en  er  ve ldokum en
teret. Der er  da også en særlig post i det 
nordiske kulturbudget til s tøtte  for nordisk 
id ræ tssam arbejde i første række i V estnorden 
og mellem V estnorden  og det øvrige Norden.

Kulturudvalget vil gerne være med til at 
forøge midlerne til s tøtte  for samarbejdet 
mellem de folkelige bevægelser  -  det gælder 
ungdoms- og oplysningsarbejde såvel som 
idræ tssam arbejde .  De nordiske idræ tsorgani
sationers interesse i nordisk samarbejde 
fremgår b l .a .  af  organ isa tionernes  ansøg
ninger om  midler fra den nordiske s tø t teo rd 
ning. Men måske bør  de også ved an vend el
sen a f  deres  øvrige nationale støttemidler 
søge at understrege denne nordiske interesse.

Udvalget har ikke ønske t  at tage stilling til 
spørgsmålet om særlige raba tte r  på flyrejser 
men vil her henvise til rekom m andation  nr. 
1/1983 om en vurdering a f  de gældende rejse- 
raba tsys tem er.  Vi finder ikke, at de r  er  behov 
for et særligt idrætsudvalg men vil gerne a n 
befale en nordisk idræ tskonference  -  gerne 
med deltagere også fra kredse ud o ver  idræ ts
forbundene og med et bredere  sigte end kun 
s tøtte til nordisk idrætsudveksling. Vi finder

dog ikke, at der  er  behov for nogen re k o m 
mandation herom.

Derim od vil jeg  på  vegne a f  et enigt ku ltu r
udvalg i an ledning af  medlemsforslag A 670/k 
-  og idet jeg  i øvrigt henviser  til udvalgets  
be tænkning -  foreslå N ord isk  Råd at rek o m 
m andere  N ord isk  M inisterråd fortsat at for
bedre forudsætn ingerne for en udvidet nor
disk idrætsudveksling.

Sedan diskussionen förklarats  avslutad 
skedde votering medelst  vote ringsappara t  b e 
träffande kultu ru tsko tte ts  förslag till rek o m 
mendation.

För  rekom m endationen  röstade:
Arne Andersson , Georg A n dersson ,  L e n 

nart Andersson ,  M argrete  Auken, Stefån 
B enediktsson , Jo  B enkow , G u nnar  Berge, 
Johan  Buttedahl,  Kaj Bärlund, Ó la fu rG .  Ei- 
narsson.  K arl-G unnar Fagerholm , Karin 
F lodström , Arne Gadd, Kirsti  Kolle G røn
dahl, E iður G u ðnason .  Ivar H ansen ,  Karen 
Thurøe  H ansen ,  Margit H a nsen-K rone ,  Ole 
H enriksen ,  Elsi H e tem äki-O lander ,  Liisa 
Hilpelä, Siri Häggm ark , Karl-Erik  Häll,  Tytti 
Isohookana-A sun m aa .  Olof Jansso n ,  Paul 
Jansson , Tyra  Jo han sson .  Anna-Liisa  Jo- 
kinen. Elver  Jonsson ,  Gunnel Jonäng, Antti 
Kalliomäki, Timo Kietävä inen . H anna  
K vanm o, Paavo L ipponen , Astrid M urberg 
M artinsen, Pete r  M uurm an,  Helge Adam 
Møller, Inge F ischer  Møller, H ans N yhage , 
Saara-M aria  Paakkinen, Sture Palm. Robert 
P edersen , Seppo Pelttari , H e lena  Pesola ,  Påll 
Pétu rsson , H åkon  Randal,  Heikki Riihijärvi. 
G u nvor  Schnitler,  Arne Skauge, Jens Stef
fensen, Pär  S tenbäck ,  Ingrid Sundberg .  K a 
rin Söder.  Peder S øn derby ,  B ernhard t  T as te 
sen, H ans  Olav Tungesv ik ,  Pek ka  T uom inen, 
Pirkko T urpeinen ,  Ola Ulls ten , Lars  W erner,  
Bengt W iklund, Odd With och Marjatta 
Väänänen.

F rånv arande  var:
Jens Bilgrav-Nielsen, Gro H arlem  B rundt

land, Bjarne M ørk E idem , Carl I. Hagen, 
Flem ming H ansen ,  G u ttorm  H ansen ,  Guðrún  
Helgadöttir,  Egon Jensen ,  K aren  Højte  J e n 
sen, Riitta Järv isa lo-K anerva ,  Anker  Jørgen
sen, Preben Lange,  Agnar Nielsen. G u nnar  
Nilsson. O dvar  Nordli,  E rlendur  Patu rsson , 
Per Pete rsson , Pétu r  Sigurðsson, Reiulf
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Steen, O tto  Steenhold t,  Pe t te r  T hom assen ,  
Friðjón Þórðarson , Laurits  T ørnæ s och Ole 
Gabriel Ueland.

R eko m m en d a tio n en  hade sålunda  antagits  
m ed  63 röster.

25
A 665/k: Medlemsförslag om samnordisk pen- 
sionärskultur

K ulturutskotte t  hade föreslagit, att  N ord is 
ka rådet icke måtte företaga sig något i an led
ning av medlemsförslaget.

U tsko tte ts  fö rs la g  bifölls.

26
A 666/k: Medlemsförslag om ett seminarium  
om skapande samarbete i Norden

K ulturu tskotte t  hade föreslagit,  att  N o rd is 
ka rådet icke måtte företaga sig något i an led
ning av medlemsförslaget.

U tsko tte ts  fö rs la g  bifölls.

27
D 1984/13/1980/k: Meddelande om rekommen
dation nr 13/1980 angående upplysning och 
forskning om de mänskliga rättigheterna

Kulturu tsko tte t  hade föreslagit,  att  N o rd is 
ka rådet måtte lägga m eddelandet till h and
lingarna i avvaktan  på nytt m eddelande till 
nästa ordinarie session.

U tsko tte ts  fö rs la g  bifölls.

28
D 1984/11/1981/k: Meddelande om rekommen
dation nr 11/1981 angående utbytes- och sti
pendieordning för bildkonstnärer

K ulturutskotte t  hade föreslagit, att N ord is 
ka rådet m åtte  lägga m eddelandet till h and
lingarna i avvaktan  på nytt m eddelande till 
nästa  ordinarie session.

29
D 1984/5/1982/k: Meddelande om rekommen
dation nr 5/1982 angående ett gemensamt pro
gram för den acceleratorbaserade forskningen 
i Norden

K ulturutskotte t  hade föreslagit, att N o rd is 
ka rådet måtte lägga m eddelandet  till h an d 
lingarna i avvaktan  på nytt m eddelande till 
nästa  ordinarie session.

U tsko tte ts  fö rs la g  bifölls.

30
E 10: Fråga till Nordiska ministerrådet an
gående samarbete om TV-program för sjöfolk 
(D 1984/8/1976/k)'

Gunvor Schnitler: Jeg tar ikke med m otive
ringen og går direkte på spørsm ålet:

Kan M inisterrådet gi en samlet redegjø
relse for s i tuasjonen i N o rd en ,  der  de t f rem 
går hvordan dagens ordninger fungerer, og 
hvordan disse kan utvikles videre? E r  det 
aktuelt med en begrenset fo rsøksv irksom het 
for å få frem brakt flere erfaringer?

Statsrådet Bengt Göransson: Fru president!  
Sedan cirka tio å r  fo rekom m er  viss v e rk sam 
het i D anm ark ,  F inland. Norge och Sverige 
med distribution av ett urval av det egna lan
dets T V -program  till fartyg inom handelsf lot
tan. V erk sam heten  bedrivs av handelsf lot
tans välfärdsråd (m otsvarande) och om fatta r  
10 -12  program tim m ar per  m ånad. Utbudet  
är huvudsakligen så kallade eg enproducerade  
program av underhålln ingskaraktär.  V erk 
sam heten finansieras i dessa  länder hu v u d 
sakligen av statliga medel.

M inisterrådet har tidigare bland annat 
framhållit  de upphovsrätts l iga p roblem en då 
det gäller a tt  bygga ut de ex is terande ve rk 
sam he terna  till att  om fatta  en sam nord isk  dis
tribution. Ministerrådet har  även  u n d ers t ru 
kit rimligheten i bila terala kon tak te r  mellan 
relevanta  myndigheter  och organ för att 
eventuellt  få till stånd bila terala lösningar in
nan frågan eventuellt  kan lösas sam nord iskt.

U tö ver  de upphovsrätts l iga hindren kan
Utskottets förslag bifölls.

1 Frågan tryckt s. 2042.
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även tekniska hinder föreligga, såsom  behov 
av översättn ing  och textning samt eventuellt  
också  förekom sten av olika tekniska  v ideo
system.

M inisterrådet an ord nar  den 2 4 - 2 5  april 
1984 en konferens om nordiska videogram- 
frågor i Finland. K onferensprogram m et u p p 
tar  även frågan om  distribution av T V -pro
gram till sjöfolk i syfte att klarlägga even tue l
la möjligheter till nordiskt sam arbe te  inom 
området.

Konferensens  resultat bör avvaktas  innan 
en mer utförlig redogörelse av situationen i 
N o rd en  ges och frågan på nytt  realitetsbe- 
handlas.

Gunvor Schnitler: Jeg tak ker  s ta tsråden  for 
svaret.  Jeg kan aksep tere  at ministrene ikke 
kan gi en samlet redegjørelse for situasjonen 
nå, men vil av vente  resultate t  av konferansen 
i april. Men også rådet av ven te r  et resultat.

Dette er  en gammel sak. som har levd en 
stille og stort sett ti lbaketrukket tilværelse i 
Nord isk  Råd helt siden 1976. Det er ingen 
s tor  sak, men for dem  det gjelder, sjøfolkene 
våre, er  det en viktig sak å ha denne forbin
delsen med hjemlandet.

Rådet ven te r  nå at denne saken får en løs
ning. O m  Ministerrådet ikke klarer å  løse de 
problem er som er  til h inder  for at sjøfolkene 
våre kan få overført  nordiske TV-program - 
mer, da bør saken avskrives.

Sedan diskussionen förklarats  avslutad, 
m eddelades att behandlingen av meddelandet 
fortsä tter  i kulturutskotte t .

31
E 14: Fråga till Danmarks, Finlands, Islands 
och Sveriges regeringar angående de nordiska 
författarstipendierna (D 1984/9/198l/k )1

Elsi Hetemäki-Olander: Fru president! Jag 
gör det enkelt.  Vad har regeringarna i D an
mark, Finland, Island och Sverige gjort för 
att  utöka antalet förfa ttarstipendier  för s tu
d ie resorna  till annat nordiskt land '1

S tatsrådet Bengt Göransson: Fru president! 
Som fram går av m eddelandet om rekom m en
dationen har  Norge ökat bidraget till nordiska 
förfa ttarstipendier,  vilket ger möjlighet till y t 
terligare ett s törre eller två mindre stipendier 
fr. o. m. 1984. Mot denna bakgrund har fråge
ställaren efterlyst liknande å tgärder i de an d 
ra länderna.

Med anledning härav kan jag  lämna föl
jan d e  upplysningar.

F ö r  Finlands del har  s t ipendiebeloppen 
fr. o. m. 1983 höjts från 5 000 svenska kronor 
till 5000 finska mark.

I Danmark vill man pröva möjligheten av 
en juster ing av den samlade bevillning till 
förfa ttarstipendier  och i det sam m anhanget 
försöka pröva möjligheten att få till stånd y t
terligare ett författarstipendium.

För  Islands och Sveriges del har man inom 
ram en för de nationella budgeta rna  inte haft 
möjlighet att öka antalet  författarstipendier.  1 
Sverige har dock gjorts en viss prisjustering 
av beloppen.

Avslutningsvis bör  näm nas ,  att  det i de 
enskilda länderna  finns an dra  möjligheter än 
de nordiska förfa ttarstipendierna att stödja 
utby te  av författare mellan de nordiska län
derna.

1 de t ta  sam m anhang bör konsta teras  att det 
på sam nord iskt plan finns möjligheter till stöd 
för författarutbyte.

Elsi Hetemäki-Olander: Jag tackar  s ta ts rå 
det G öransson  för svaret och kon sta te ra r  att 
man åtm instone i Norge och Finland har haft 
en positiv inställning till rådets  rek o m m en d a
tion från år 1981. Rådets  kultu ru tsko tt  hade 
emellertid inte tillgång till den information 
som nu har  getts när u tsko tte t  behandlade 
m eddelandena med anledning av tidigare a v 
givna rekom m endationer.  Om vi i u tskotte t  
hade fått denna  information, hade det kanske 
inte varit nödvändigt att  ställa någon fråga 
här under sessionen. Jag vill därför  ställa föl
jan de  tilläggsfråga:

Varför har regeringarna i D anm ark ,  F in
land. Island och Sverige inte i normal ordning 
rapporte ra t  till N o rd iska  råde t  med anledning 
av denna rekom m endation?

Sedan diskussionen förklarats  avslu tad ,  
m eddelades att behandlingen av m eddelandet 
fo rtsä t ter  i kulturu tskotte t .1 Frågan tryckt s. 2046.
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32
E 23: Fråga till Sveriges regering angående 
undervisning på finska (D 1984/14/1975/k)1

Tytti Isohookana-Asunmaa: Fru president! 
Jag hänvisar  till m otiveringarna i min fråga 
som ligger utdelad i bänkarna  och ställer föl
jan de  fråga till Sveriges regering:

Vilka å tgärder äm nar  Sveriges regering 
vidta för att alla finska barn  i Sverige skall ha 
möjlighet att få undervisning på finska inom 
såväl grundskolan som gym nasieskolan?

Sta tsråde t  Bengt Göransson: Fru president! 
Jag note ra r  med tillfredsställelse att Tytti  Iso
hoo kana-A su nm aa  är  ense med den svenska 
regeringen om att man måste behärsk a  svens
ka för att klara sig i det svenska samhället.  I 
annat fall är  man ovillkorligen handikappad 
såväl i arbetslivet som i samhället i stort.

F rån  svensk sida är  vi självfallet inte heller 
ute efter att  beröva sverigefinnarna eller nå 
gon annan språkgrupp deras språk eller kul
tur.

Frågeställaren har  visserligen inte ifråga
satt Sveriges efterlevnad av det nordiska kul
turavtalet  vad gäller undervisning för nordis
ka m edborgare som bor i vårt land, men jag  
skulle ändå i de tta  sam m anhang  vilja k o m 
m entera  avtalets  förpliktelser något.

Enligt det nordiska  kulturavtale t  skall a v 
ta lsparterna “ söka tillgodose önskem ål från 
m edborgare i ett nordiskt land som bor i ett 
annat nordiskt land om undervisning på hans 
m odersm ål-'. I denna rekom m endation  sägs 
ingenting om vare sig omfattn ingen av eller 
form erna  för en sådan undervisning och re 
kom m endationen kan således inte anses inne
bära en skyldighet att låta undervisningen 
helt eller till s törsta  delen bedrivas på annat 
m odersm ål genom hela skolsystemet.

Vi har genom hem språksrefo rm en 1977 
skapat möjligheter till undervisning i och på 
m odersm ålet i första hand inom grundskolans 
ram inte bara för nordiska m edborgare i Sve
rige utan för alla elever som har ett annat 
hem språk  än svenska.  Det är  vår  uppfattning 
att vi genom  dessa  anordningar uppfyllt vad 
som rimligen kan läggas in i kulturavtalets  
artikel 3.

1 Frågan tryckt s. 2056.

M ålsättningen för undervisning av elever 
med annat  hem språk  än svenska är b l .a .  att 
främja aktiv tvåspråk ighet.  H ä r  skiljer sig 
våra u tgångspunk ter  något, då man i Finland
-  med två  nationalspråk -  utgår  från två 
enspråk iga skolsystem , m edan  vi i Sverige 
u tgår från principen om en sam m anhållen 
skola för alla i landet bosa t ta  skolpliktiga ele
ver.

Den grundläggande språkutvecklingen bör 
ske på det egna m odersm ålet.  Om d e tta  är vi 
säkert ense. Stöd för att u tveckla  m o d ersm å
let ges i Sverige redan i förskolan. E leverna 
kan sedan gå de sex första  å rskurserna  i 
grundskolan  i hem sp råksk lasse r  med en suc
cessivt ökad undervisning i svenska som 
andraspråk.  Dessa hem språksk lasse r  eller 
tvåspråkiga klasser, som är en riktigare b e 
nämning avser  vi att  göra reguljära.

Enligt vårt synsätt  är  det rimligt att utgå 
ifrån att e lever -  ef ter  att ha fått hem språks-  
stöd i förskolan och efter att  ha gått de sex 
första årskurserna  i tvåspråk iga klasser  eller i 
svensk klass med hem språksunderv isn ing  -  
normalt skall vara så pass tvåspråk iga att de 
bör kunna övergå till att  ha huvudsakligen  
svenska som undervisningsspråk på högsta
diet, dvs. i å rskurserna  7 t. o. m. 9.

Bakgrunden härtill är att högstadiet har en 
mycket mer direkt roll att fö rbereda  för fort
satta s tudier  och för deltagande i arbets- och 
samhällsliv.

Det är klart att  det föreligger s tora variatio
ner  i e levernas  förmåga och språkkunskaper.  
Ordet "h u v u d sa k l ig en ” innebär därför  också 
möjligheter till särskilda s tödåtgärder  i och på 
finska och svenska på högstadiet -  efter indi
videns behov -  för att både underlätta  kun- 
skapsinhäm tandet och stärka  språken .  M ål
sättningen ä r  ju  att alla elever  efter g ru n d sk o 
lan skall ha sam m a möjlighet att  fritt välja 
utbildning och yrkesinriktning. D etta  kan 
bara förverkligas om alla har goda kun sk aper  
också i svenska.

En förutsättning för att det skall vara m ö j
ligt att uppnå detta  är  en gedigen utbildning 
också i och på svenska und er  grundsko le t i
den.

En väl fungerande tvåspråk ighet är en e x t 
ra tillgång både för våra tvåspråk iga  ung do
mar och för vårt samhälle i sin helhet.

O ckså  inom gym nasieskolan  finns möjlig
het till undervisning på finska. I S tockholm
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pågår sedan 1977 en fö rsöksv erksam he t  i syf
te att ge finskspråkiga u ng dom ar med bris t
fälliga kun sk aper  i svenska möjlighet att be 
driva gymnasiala studier. Sko lövers tyrelsen  
har  i sin utvärdering  av v e rksam heten  före
slagit vissa förändringar av den,  att  den 
finskspråkiga gym nasiala  utbildningen i 
S tockholm senare skall kunna bli reguljär och 
att sam m a möjlighet skall öppnas  också  på 
andra  o r te r  dä r  elevunderlaget ä r  tillräckligt 
stort. De förändringar  som skolöverstyre lsen  
föreslagit har  jus t  börjat genom föras.  Om 
dessa  slår väl ut är  jag  i princip positiv till en 
spridning av verksam heten  för att underlätta  
för elever utan svensk grundskoleutbildning 
eller med bristfälliga kun sk aper  i svenska att 
tillgodogöra sig gymnasial utbildning. Detta  
under förutsättning att v e rksam heten  kan 
rym m as inom nuvarande ekonom iska ramar.

N ä r  det gäller finskspråkig undervisning 
inom gym nasieskolan måste det emellertid 
stå klart att vi inte där  kan erbjuda sam m a 
utbud av linjer och kurser  på  finska som vi 
kan på svenska. Man m åste därför  vara  u pp 
m ärksam  på att e leverna  inte enbart  av 
språkskäl styrs in på någon av de med n ö d 
vändighet få utbildningar som kan ges på 
finska. Valfriheten innebär här  att e leverna  
skall kunna välja utbildning efter intresse- 
och begåvningsinriktning, inte efter fö re
kom sten av en viss utbildning på finska.

De lösningar som vi väljer m åste  ha sin 
utgångspunkt i förhållandena i Sverige. Vi 
kan inte tillämpa lösningar som vuxit fram 
under  andra förhållanden, i ett annat land och 
i ett annat historiskt perspektiv . Det tro r  jag 
är  viktigt att hålla i minnet när  vi d isku te ra r  
de svensk-finska förhållandena.

Tytti Isohookana-Asunmaa: Fru president! 
Jag tackar  s ta tsrådet  G ö ransson  för svaret,  
som ger en klar och utförlig beskrivning av 
hur den svenska regeringen ser på frågan om 
undervisning av finska barn på deras  m od ers
mål. Jag vill vidare hänvisa till den svenska 
språk- och kultu ru tredningen som för n ä rv a 
rande är  på remiss. Min uppfattning om ut
redningen är. och jag  vet att  den uppfa ttn ing
en delas av många i Finland, att den innehål
ler många goda förslag, vars snabb a  förverk
ligande skulle gagna sverigefinnarna språkligt 
och kulturellt,  vilket är  ett  gem ensam t intres

se för Sverige och Finland. E fte rsom  gällan
de skollagstiftning i Sverige inte innehåller 
d irekta  förpliktelser för k om m unern a  att an 
o rdna  undervisning på  elevens språk om det 
är  annat än svenska ställer jag  följande till- 
läggsfråga: H a r  svenska  regeringen för avsikt 
att  direkt förpliktiga k om m unern a  att vid be 
hov och där  elevunderlaget ä r  tillräckligt in
rätta  särskilda g rundsko lek lasser  med un d er
visning på finska?

Sta tsråde t  Bengt Göransson: Fru president! 
Låt mig på den tilläggsfrågan bara meddela, 
att  vi i Sverige har uppdragit åt kom m unerna  
genom  skols tyre lserna  att svara  för formerna 
för undervisningen. Vi har  alltså inte för av 
sikt att  genom särskilda ålägganden förändra 
de regler som gäller för skols tyrelsernas  kom 
petens.

Bärlund: Jag vill så här  i slutet av sessionen 
u t trycka uppfattningen att  diskussionen och 
debattinläggen und er  sessionen har varit äg
nade att främja de finskspråkiga skolelever
nas undervisning på sitt m odersm ål i Sverige.

Vi har.  hoppas jag . definit ivt blivit av med 
en del missuppfattn ingar som förelåg inför 
sessionen. Den första  missuppfattningen, 
som Finlands undervisningsm inis ter  u t t ry ck 
ligen dem en te rade  under genera ldebatten ,  
var att man från finländsk sida i inget skede 
krävt officiell tvåspråk ighet för Sverige. Våra 
förutsättn ingar vad gäller skolundervisningen 
s tannar långt ifrån ett tvåspråk ighetskrav .

F ö r  det andra  ha r  det blivit utrett ,  att  lo
kala konflikter som den i R inkeby inte bör 
göras till en fråga mellan Finland och Sveri
ge. Rinkeby-fallet har. enligt vad den fin
ländska delegationen vid N o rd iska  rådet fått 
sig utrett ,  en lokal och delvis kom m unalpoli
tisk karaktär .  Det är alltså inte här fråga om 
ett principiellt problem  i underv isn ingssyste
met.

Jag vill uttala förhoppningen att man nu i 
Sverige och i fö rhandlingarna mellan våra 
myndigheter  a rbe tar  på kon kre ta  steg framåt 
i sp råkundervisningen i gott sam arbe te  med 
de finska elevernas  föräldrar.  De direkt parti
politiska vä rde laddningarna  och prestigefrå- 
gorna i de tta  sam m anhang borde kunna tonas 
ned. De finskspråkiga e leverna  vänta r  sig
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kon kre ta  åtgärder ,  inte allmän politisk m u n 
huggning. Vi skall hoppas ,  a tt  sess ionsdeba t
ten och övriga d iskussioner  hä r  i S tockholm 
skall kun na  uppfattas  som en insats för en 
viktig mänsklig grundrä tt ighet och  också  som 
en insats för  att m inska på  ett  ir r i ta tionsm o
m ent i rela tionerna mellan Finland och Sveri
ge.

Sta tsråde t  Bengt Göransson: Fru president! 
Jag vill u töv er  vad som tidigare har sagts bara 
för egen del avslutningsvis ytterligare un d er
s tryka  att den svenska regeringen och det 
svenska samhället med m ycket  stort intresse 
har engagerat sig för att möjliggöra för alla 
invandrare i vårt land att  fungera väl i det 
svenska samhället.  Det är  ett  av skälen till att 
vi har  haft och har en så om fattande un d er
visning på  olika hem sp råk  i vårt  samhälle.

För  närvarande befinner vi oss i en o m 
ställningsprocess som rör  både m ajori te tsbe
folkningen och minorite tsgrupperna .  Den be 
rör naturligtvis i m ycket hög grad den stora 
gruppen av sverigefinnar, som av olika skäl 
in tar en särställning. Den omställn ings
processen  kom m er att ta  tid.

Majoritetssamhället  anpassas  m er  m ed v e
tet till en situation som i Sverige kom m er att 
innebära att vi har  m ånga olika språkgrupper 
och nationalite ter som behöver  stöd för sin 
språkliga och kulturella valfrihet. Men det är 
viktigt att man i det sam m anhanget  förstå r  att 
det svenska språket i Sverige inte kan vara 
ett språk  bland många. Det svenska  språket i 
Sverige måste vara det kitt som håller m ed 
borgarna samman.

Respekten för olika språk och för de skilda 
nationalite terna är  oerhört  central.  Jag vill 
utta la den svenska regeringens bestäm da  vil
ja  att stödja de s trävanden  som på den pun k
ten finns hos minorite tsgrupperna.

Sedan diskussionen förklarats avslutad, 
meddelades att behandlingen av m eddelandet 
fo rtsä t ter  i kulturutskottet .

33
E 31: Fråga till Sveriges regering angående 
undervisning i svenska som andra språk1

Marjatta Väänänen: Fru president! " M a jo 
riteten av lärare i Sverige i svenska  som främ 
m ande språk är enligt vad det sagts mig inte 
in tresserade av svenska som  främ m ande 
språk som äm ne men underv isar  i det som en 
följd av omplaceringar ,  då de inte kunnat  kla
ra av de s tora  k lasserna  i den vanliga skolan. 
Resultatet  blir i s ådana fall e tt  sys tem atisk t 
urval av svaga lärare för det mest kritiska 
äm net för invan d ra rb a rn ."

Så säger professor  Christina Bratt Pauls- 
ton. Enligt en rapport  om  tvåspråk ig  u n d e r 
visning i S tockholm s kom m un har bara 17 av 
41 lärare någon form av utbildning i detta  
äm ne. I sam m a rapport s tår  det att  s törsta  
delen av k lasserna ha r  haft 1 - 4  olika sv ensk
lärare, men det finns klasser  som har haft 5, 6 
eller 7 olika lärare i svenska som främ m ande 
språk och en finsk klass har  haft 12 olika 
sådana lärare.

På grund av det ovansagda vill jag  ställa 
Sveriges regering följande fråga:

Vilka planer  har  Sveriges regering för att 
höja s tandarden  i undervisning av äm net 
svenska som andra  språk?

Statsrådet Lena Hjelm-Wallén: Fru presi
dent! Såsom  M arjatta  Väänänen anfört i sin 
fråga är  s ituationen inte helt tillfredsställande 
vad gäller svenska som andra  språk. Den 
svenska regeringen har därför  vidtagit en hel 
del åtgärder.

Sedan höst term inen  1983 kan svenska som 
främ m ande språk ingå som ett äm ne på den 
språkvetenskapliga äm neslärarlinjen . Den 
studerande kan läsa svenska och svenska 
som främ m ande språk tillsammans med ett 
annat språk, t. ex. finska. S venska som f räm 
m ande språk kan vidare läsas som tillvals
kurs på klasslärarlinjerna och inom fortbild
ningskurser för ve rksam m a lärare.

Frågan om den fram tida utbildningen i 
svenska som främ m ande språk för k lass lära
re bereds nu inom regeringskansliet.  Rege
ringen kom m er att ta ställning i frågan i sam-

1 Frågan tryckt s. 2066.
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band med att en ny lärarutbildning för g ru n d 
skolan behandlas.

Diskussionen förklarades härefte r  avslu
tad.

34
E 25: Fråga till Finlands och Sveriges rege
ringar angående förmedling av Finlands TV- 
program till de i Sverige bosatta finländarna 
(D 1984/20/1971/k)1

Liisa Hilpelä: Fru president! Frågan lyder: 
H ar  regeringarna i Finland och Sverige för 
avsikt att  i sam arbe te  u treda  möjligheterna 
att via satellit förm edla Finlands TV-program  
till de i Sverige bosa t ta  f inländarna?

Minister Björkstrand: Fru president! Inom 
ram en för de t nordiska  ku ltu rsam arbete t  
u treds  frågan om ett fram tida T V -sam arbe te  
via satellit. Det sker  i den s .k .  Nordsat-u t-  
redningen, dä r  D anm ark  dock  ej ä r  med. Mi
n is terrådet har till N o rd iska  rådet läm nat ett 
m eddelande som innehåller en  nä rm are  re d o 
görelse för hur u tredn ingsarbete t  hittills har  
bedrivits  och när  ett färdigt u tredn ingsresu l
tat kan tänkas  föreligga. Ministerrådet räknar 
med att regeringarna i F inland, Island, Norge 
och Sverige före utgången av 1984 skall k un 
na presen te ra  ett förslag till avtal,  som un d e r 
ställes N ord iska  rådets  nästa  ordinarie s e s 
sion. Därefter  kan frågan läggas fram för  de 
nationella parlam enten för slutligt g o d k än 
nande.

Om ett nordiskt TV -sam arbe te  kom m er till 
stånd på det sätt som för närvarande d isku
teras kan Finlands T V -program  givetvis -  
inom ram en för d e t ta  sam arbe te  — bli till
gängligt för de i Sverige bosat ta  finländarna. 
Inom ram en för N ordsa t-u tredningen  har ett 
sådant alternativ som t. ex . ECS-satelliten 
inte varit aktuellt  ef tersom  vi har  efters trävat  
en nordisk lösning. F ö rsöksverksam h eten  
med hjälp av den svenska Tele-X-satelliten 
kom m er under  de närm aste  åren att ge v ä rd e 
fulla erfarenheter  för ett eventuellt  p e rm a
nent N o rdsa t-sam arbete .

Med hänsyn till att  det pågående u tred 
ningsarbetet snart ger resultat finns det ingen 
anledning att ak tualisera  an dra  lösningar än 
dem  som jag  här har nämnt.
1 Frågan trycki s. 2059.

1 3 -30-332 Nordiska rådet

Sedan diskussionen förklarats  avslutad, 
m eddelades att behandlingen av m eddelandet 
fortsä tter  i kultu ru tskotte t .

35
D 1984/14/1972/k: Meddelande om rekom
mendation nr 14/1972 angående utgivning av 
en nordisk historia
D 1984/13/1977/k: Meddelande om rekom
mendation nr 13/1977 angående undervisning i 
nordiska språk vid utländska universitet och 
läroanstalter
D 1984/14/1977/k: Meddelande om rekom
mendation nr 14/1977 angående utförsel av an
tikviteter från de nordiska länderna 
D 1984/20/1979/k: Meddelande om rekom
mendation nr 20/1979 angående ökat nordiskt 
samarbete kring barn och kultur 
D 1984/21/1980/k: Meddelande om rekom
mendation nr 21/1980 angående idrottsmedi- 
cinskt samarbete
D 1984/12/1981/k: Meddelande om rekom
mendation nr 12/1981 angående de nordiska 
forskarkurserna
D 1984/6/1982/k: Meddelande om rekommen
dation nr 6/1982 angående större nordisk in
riktning hos kulturtidskrifterna i Norden 
D 1984/10/1983/k: Meddelande om rekom
mendation nr 10/1983 angående nordiskt kul
tursamarbete

Rådet företog ovan n äm n da  saker  i ett  sam 
manhang.

Kultu ru tskotte t  hade föreslagit , att  N o rd is 
ka rådet m åtte lägga m eddelandena  till h and
lingarna och anse spörsm ålen för råde ts  del 
slutbehandlade.

Palm (ang. rek. nr 14/1972/k): Fru  presi
dent! Det är m ycket  ovanligt a tt  någon tar till 
o rda  om avskrivn ingsärenden , och jag  skall 
heller inte säga så m ånga ord trots  ärendets  
karaktär.

Det gäller frågan om utgivande av en ge
m ensam  nordisk historia. Jag var med och 
väckte förslagen 1972. I 12 år  har det stått  på 
kultu ru tsko tte ts  dagordning som en beställ
ning hos ministerrådet.  Resu lta te t  har blivit 
endast  tre tem ahäften ,  som spritts i de n o r
diska länderna.

M eddelanden har kommit varje år  och varit
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m ycket  kortfattade.  Av d essa  m eddelanden 
har  framgått a t t  dådkraften  inte varit direkt 
bedövande.

Nu ger alla upp. K u ltu ru tsk otte t  är  bere tt  
att  avskr iva  ärendet.  Det har  också  minister
rådet önskat.  Jag vill bara  förklara  att vi som 
står bakom  förslaget inte ger upp dessa  am bi
tioner. F rågan å te rk o m m er  i annan  form. Jag 
vill r ikta rådets  u pp m ärksam h et  på ett  nytt 
förslag som  har  väckts  och  som  ligger för 
behandling hos ku lturu tskotte t .  Det är  m ed
lemsförslaget A 674/k, som gäller det nordis
ka stoffet i läromedel och läroplaner.  Det för
slaget ha r  väckts  av den socialdem okratiska 
gruppen  i N o rd iska  rådet.

N u  hoppas  vi att  vi inte beh ö v e r  uppleva 
även det här  förslaget som ett  avskrivningsä- 
rende som  om  12 å r  skall behandlas  på sam 
ma sätt som detta .  I så fall ä r  vi f ram m e vid 
1996. Vi vän ta r  oss nu av m inis terrådet något 
större handlingskraft än man har visat i de t ta  
ärende.

Fru president!  Ett  tolvårigt m edlem sför
slag m å gå i graven, men ett nytt ha r  fötts 
med delvis sam m a målsättning.

Sedan diskussionen förklarats  avslu tad ,  bi
fö lls  u tsko tte ts  fö rs la g .

36
Bemyndigande för presidiet att tillsätta kom
mittéer
Presidiet hade föreslagit, att p lenarforsam 
lingen i öve rensstäm m else  med § 49 i a rbe ts 
ordningen ger presidiet fullmakt att tillsätta 
kom m ittéer  för utredning av särskilda saker.

P resid iets fö rs la g  bifölls.

37
Bemyndigande för presidiet att besluta om för
delningen av gemensamma utgifter mellan de
legationerna för 1985

Presidiet hade föreslagit, att  p lenarforsam 
lingen i överensstäm m else  med artikel 58 i 
Helsingforsavtalet ger presidiet fullmakt att 
beslu ta  om  fördelningen av de gem ensam m a 
utgifterna mellan delegationerna för 1985.

Presid iets fö rs la g  bifölls.

38
Fastställande av tidpunkt och plats för nästa 
ordinarie session

Påll Pétursson: Fru præsident! Ved afslut
ningen a f  Nord isk  Råds 32. session vil jeg  på 
alle sessionsdeltagernes vegne fremføre en 
hjertelig tak  for den store  gæstfrihed, vi har  
mødt i løbet a f  disse dage i Stockholm .

Jeg vil videre takke den svenske delegation 
og ikke mindst fru rådspræ sidenten ,  som  har 
ledet præsidiets arbejde og rådsforhand ling
erne på en udm æ rke t  måde.

Jeg vil også varmt takke N ord isk  Råds 
svenske sekretaria t  og Riksdagens persona le  
for deres arbejde i forbindelse med sessio
nens forberedelse .  Andet  sek re ta r ia tspe rso 
nale og rep ræ sen tan te rn e  for m assem edierne  
får også en tak for deres  arbejde und er  ses 
sionen.

Endvidere takker  jeg  Riksdagen, som har 
stillet sine sm ukke lokaler til rådighed for os. 
Det har  været en s tor  glæde at få lov til at 
benytte  disse nyres tau re rede  og pragtfulde 
lokaler i denne værdifulde arbejdsuge.

Jeg har på den is landske delegations vegne 
og i ove rensstem m else  m ed præsidiets  be 
slutning den ære at invitere N ord isk  Råd til at 
afholde sin næste  ordinære session i R eyk ja
vik den 4 . - 8 .  m arts  1985. Vi islændinge 
glæder os meget til at træffe j e r  i Reykjavik 
næste år.

Endnu en gang en varm  tak for denne  ses 
sion!

Presidenten: Presidiet foreslår  att rådets  
33:e session hålles i Reykjavik und er  peri
oden den 4 - 8  m ars 1985.

R å d et beslö t a tt fö r lä g g a  nästa  ordinarie se s 
sion till R eyk javik  den 4 - 8  m ars 1985.

39
Sessionen avslutas

Presidenten: K ära  nordiska vänner!
Nord iska  råde ts  32:a session har  blivit ett 

vitalt möte. Det finns flera o rsak e r  till detta.  
Dels har  m ånga av de frågor som varit uppe 
till behandling varit ganska  kontroversiella, 
dels ha r  partipolitiseringen ryckt ytterligare 
några steg fram åt i vår  nordiska  sam arbets-



387F redagen  den 2 m ars 1984 kl. 09.00
terräng. Som t har  vi varit helt eniga om , a n 
nat har  det rått delade m eningar om. Det 
finner jag  naturligt. Det är en s tyrka  för våra 
nordiska dem okra tie r  att gem ensam m a p ro
blem kan debatteras  ö ve r  nations- och parti
gränserna .  Att sam m anfatta  sessionen på ett 
för N o rd ens  länder och partier rättv isande 
sätt är minsann inte helt lätt.

F ö r  egen del har  jag  gjort följande iak tta
gelser eller punkter  som har  e tsa t  sig fast i 
minnet — kanske fler kom m er när man får 
perspektiv  på sessionen.

N ä r  rådet und er  full enighet ö ve r  parti- och 
nationsgränser  ha r  upprepat  sitt krav på en 
nordisk handlingsplan för ekonom isk u tve ck
ling och full sysselsättn ing, innebär det en 
manifestation av den sam stäm m ighet som 
råder  bland parlam entarikerna .  Även om o m 
röstningen gav vid handen att det kunde fin
nas en konfrontation  mellan parlam entariker  
och regeringar vill jag  påstå  att omröstnings- 
resultatet inte ger en riktigt rättv isande bild. 
Det finns nog trots  allt, de t  kan vi väl medge i 
dessa sista skälvande minuter,  också  en viss 
förståelse för regeringarnas problem.

Om de högt ställda am bit ionerna  infrias till 
nästa  session vore det ett  verkligt genom brott  
för nordiskt ekonom isk t  sam arbe te .  Men jag  
tror inte att det räcker  med att ange målen; vi 
måste o ckså  ägna m edlen, dvs. hur  vi skall nå 
dit,  fler tan kar  och m er upp m ärksam h et på 
parlam en ta rik ers id an .

Vi har  und er  senare år praktiserat  sek to r 
lösningsmodellen. Det innebär att  vi på om rå 
de efter om råde och i enlighet med den m ins
ta gem ensam m a näm narens  principer  har 
funnit ut vad vi kan enas  om. Ett annat a r 
be tssätt  är  helhets lösningsmodellen. Den in
nebär att samtliga ek onom iska  och syssel- 
sättningspolitiska a spek te r  behandlas  på en 
och sam m a gång. Det råde r  säkert  skilda u p p 
fattningar om vilket av dessa  arbe tssä t t  som 
vi skall välja. Men jag  tro r  att helhetslösning
arna ändå måste  finnas med i perspek tivet vid 
det fortsa tta  arbetet .

Vi gläder oss alla åt att ha fått ett  förstärk t 
sam arbete på datateknologins om råde.  Andra 
om råden är t ex vår  miljö, dä r  vi är  eniga om 
att s tora problem uppstå r  i f ramtiden -  ja ,  de 
finns redan nu -  och att s to ra  värden  s tår  på 
spel om vi inte tillsammans kan få s topp  på 
försurningens häijningar i våra på m ånga håll 
väldigt kalkfattiga nordiska m arker.  Vi har

besluta t  om blyfri bensin . Det ä r  bra. Genom  
att harm onisera  läkem edelsregistreringen i 
Nord en  kan vi både spara pengar och uppnå 
säkrare  resultat.

Vi har  talat om  v änor tssam verkan ,  idrotts- 
u tby te  och b is tåndssam arbete .  Det är också  
viktiga frågor att ta fram i debatten .

TV- och radiofrågorna har därem ot inte på 
sam m a intensiva sätt som  tidigare dom inerat 
under denna  rådssession . Men jag  ä r  rätt 
övertygad om att de redan vid nästa  rådsses
sion kom m er att stå i fokus.

De bilaterala sam arbe tsfrågorna har  intagit 
en fram trädande plats  vid denna  session. Bi
laterala frågor är  också  nordiska frågor både i 
reell och i formell mening. Ö ver  huvud taget 
tro r  jag  att  vi inom vissa o m råd en  går  mot en 
ökad bila teralisering. Då får vi inte glömma 
att det ä r  på det sättet man kan bygga vidare 
enligt den s. k. byggklossm etoden -  något 
som jag  tror  kom m er att  bli allt viktigare i det 
nordiska sam arbe te t  och  ge ytterligare en d y 
namisk dimension till vårt kära  nordiska sam 
arbete.

De tre s jälvstyrande ösam funden  F ärö a r 
na, Grönland och Åland har fått sin ställning i 
det officiella sam arbe tsm ask inerie t  stärkt. 
Det ger prov på den kulturella och politiska 
mångfald som råder  i N o rd en  och som är 
någonting m ycket värdefullt. Jag ä r  ö v e r ty 
gad om att den här nya situationen kom m er 
att berika hela vårt sam arbe te  inte bara  på det 
kulturella området.

Bättre styrsel på den nordiska sam arbets-  
appara ten  vill fem m annakom m ittén  å s tad 
kom m a. Jag vill und ers tryk a  att  vi som hade 
förm ånen att sitta med i denna  kom m itté  s trä
vade efter  att anlägga jus t  ett  he lhe tspe rspek
tiv på den nordiska sam arbe tsp ro cessen .  
Hela  beslu tsspektre t  från idé och till na t io 
nellt förverkligande har  vi önska t  analysera,  
och vi har  önska t  göra det nordiska  sam arbe 
tet så effektivt som möjligt till f ro m m a för de 
nordiska medborgarna .

Mina vänner! Nu är årets  session slut. Men 
det nordiska sam arbe te t  får inte reduceras  till 
en enda veckas kraftansträngning, om  än ald
rig så s tor och upp m ärksam m ad .  L ika viktigt 
ä r  att vi nu alla, när  vi å te rgår  till vå ra  va rdag
liga arbetsuppgif ter ,  inte g löm m er bort  den 
nationella uppföljningen -  de t missionärsar- 
bete som vi alla har  tagit på oss som delegater  
vid N ord iska  rådet.
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Jag vill upp m ana  rådets  valda m edlem m ar 

att fortsä tta  debatten  om det nordiska sam ar
betet i hem m aparlam en ten ,  inom partiorgani
sationen, i pressen  och i vänkretsen .

Jag tackar  er alla varmt. Den 32:a ses
sionen av N o rd iska  rådet ä r  slut. N u  vidtar 
som sagt hem arbete t .

H ärm ed förklarar  jag  den 32:a sessionen av 
Nord iska  rådet avslutad.

Sessionen avslu tades  kl. 14.20.
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Godkännande av protokollen
Dessa  protokoll ,  som om fatta r  s tenografiska referat av förhandlingarna 

vid N o rd iska  råde ts  32:a session i S tockholm  den 27 f e b r u a r i - 2  mars 1984, 
har  förts av råde ts  fungerande sekre te ra re ,  kanslichefen vid den svenska 
delegationen, fil. dr. C hriste r  Jacobson .

I enlighet med § 16 i råde ts  a rbe tsordn ing godkännes  protokollen här
med.

F ö r  N o rd iska  råde ts  presidium 
Karin Söd er

Ilkka -C hristian  B jörklund390
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A 631/s

Medlemsförslag
om upprättande av ett nordiskt centrum för hjärttransplantationer

(V äckt av P e tter  Savola)

Ett på framgångsrikt sätt förverkligat nordiskt samarbetsinitiativ är njur- 
banksprojekte t  Scandia transp lan t  för njurtransplantationer.  T ransp lan ta 
t ioner av kroppsorgan har under  de senaste  åren vunnit insteg inom medi
cinen som en vårdform  som tillgrips då  övriga vårdmöjligheter ha r  uttöm ts. 
Stora framsteg inom vävnadsim m unologin har gjort det möjligt att genom 
föra b l .a .  b uk sp o t tsk ö r te l -n ju r t ra n sp lan ta t io n e r  och -  det senaste  steget
— hjärttransplantationer.

K ard iom yopati ,  förtvining av hjärtmuskeln, har hittills be trak ta ts  som 
en obotlig, till döden  ledande sjukdom , för vilken inget botem edel har 
funnits. F ram stegen  i fråga om hjärttransp lan ta t ionerna  har  gjort det möj
ligt för läkarvetenskapen  av i dag att med framgång behandla  också  denna 
sjukdom. I de nordiska  länderna har man dock  inte ännu kunnat utföra 
hjärttransplantationer ,  delvis på grund av bris tande resu rse r  och delvis, 
t. ex. i Sverige, på grund av lagstif tningshinder. M an har dock vant sig att 
be trakta  de nordiska länderna som en region som även inom läkarveten
skapen går i täten för utvecklingen. Inget av de nordiska länderna har i 
de t ta  nu möjlighet att ensam t genom föra h järttransplantationer ,  utan först 
hela N o rd en s  befolkningsunderlag skulle kunna erbjuda tillräckligt många 
pa tienter  med behov  av h järttransplantation  för  ett enda nordiskt medi
cinskt cen trum , där  dessa  transp lan ta t ioner  kunde utföras.

Ett nordiskt cen trum  för  h jä rttransplanta tioner  vore en ekonom iskt ge
nom förbar  lösning, som  också  skulle hålla N ord en  kvar i första  ledet inom 
kardiologin in ternationellt  sett . E tt  sådant cen trum  skulle även minska de 
oerhört  s tora kos tnader  som  nu åsam kas  av att t ransplan tationerna utförs i 
England och F ören ta  sta terna .  Det viktigaste är  dock  att kardiomyopatipa- 
tien ternas öde  är  beseglat utan möjligheten till h järttransplantation ,  och att 
de nordiska länderna  därför  även  etiskt har  en förpliktelse att ti llsammans 
lösa denna fråga, helst i form av ett nordiskt cen trum  för h järt t ransp lan ta
tioner.

Med hänvisning till vad som ovan anförts  hemställer und ertecknad ,  att 
N ord iska  rådet r ekom m end erar  N o rd iska  m inisterrådet

att i b rådskande  ordning vidta å tgärder  för att upp rä t ta  ett nordiskt 
cen trum  för hjärt transplantationer .

Helsingfors den 11 maj 1982
P etter  Savola  <K)
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B IL A G A  / ,  Y ttranden  (se supplement)

B IL A G A  2

Betänkande av Nordiska rådets social- och miljöutskott över 
medlemsförslaget

Till N ord iska  råde ts  social- och miljöutskott har  hänvisats  ett  m edlem s
förslag om  upprä t tande av ett nordiskt cen trum  för hjärttransplantationer.  
M edlemsförslaget har  behandlats  av u tsko tte t  vid m öten  i M arieham n den 
1 4 -1 6  n ov em ber  1982 i G ö teborg ,  den  9 - 1 0  maj 1983, i Grönland den 26 
a u g u s t i -2  sep tem ber  1983 och i S tockholm  den 26 februari 1984.

1. Inledning
I m edlemsförslaget hemställes  att N o rd iska  rådet rekom m end erar  N o r 

diska ministerrådet att i b rådskande ordning vidtaga åtgärder  för att upp
rä t ta  ett nordiskt cen trum  för hjärttransplantationer .  Förslagsställaren m e
nar  att framstegen i fråga om  hjärttransp lan ta t ionerna  ha r  gjort de t möjligt 
att  behandla  kardiom yopati ,  förtvining av hjärtm uskeln ,  en hittills obotlig 
och till döden ledande s jukdom. Kard iam yopatipa t ien te rnas  öde är em el
lertid beseglat utan möjligheten till h järttransplantation .  Förslagsställaren 
finner att tiden nu är kom m en att  etiskt och praktiskt ta  ställning till 
h järttransplantationer.  I de nordiska länderna  har man ännu inte kunnat 
utföra sådana, delvis på grund av bris tande resu rse r  och delvis t. ex. i 
Sverige på  grund av lagstiftningshinder.

2. Remissinstanser
I juni 1982 rem itte rade N o rd iska  rådet medlemsförslag A 6 3 l/s om upp

rättande av ett  nordiskt cen trum  för hjärttransplantationer .  Remisstiden 
sattes  till 1 sep tem ber  1982.

Följande m yndigheter,  insti tutioner och  organisa tioner har  avgivit ytt
rande om medlemsförslaget:

N orden
N o rd iska  sam arbe tsn äm nd en  för medicinsk forskning 
N ord iska  näm nden  för handikappfrågor 
Sykepleiernes Sam arbeid i Norden

D anm ark
Indenrigsministerie t 
K ø benhavns  M agistrats 2. Afdeling
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Frederiksbergs  K om m une
Århus Kom m unehospita l
Am tsrådsforeningen i Danm ark
A ssurandør-Societete t
Danm ark  For tsæ tte lsessygekasse
Den almindelige danske Lægeforening
Hjerteforeningen

F inland
Social- och hälsovårdsministeriet  
Fo lkpensionsansta lten  
Helsingfors universite t 
M edicinalstyrelsen 
Ålands landskapsstyre lse  
H järts jukdom sförbundet  i Finland 
Finlands kom m unförbund  
Finlands s tadsförbund 
Finlands svenska kom m unförbund

N orge
Sosia ldepartem entet 
Den norske lægeforening 
Landsforeningen for hjerte- og lungesyke

Sverige
Socialstyrelsen
Riksförsäkringsverket
Försäkr ingskasseförbundet
L andstingsförbundet
Svenska läkaresällskapet
Sveriges läkarförbund
Riksförbundet för hjärt- och  lungsjuka

N edan  beskrivs först de rem iss is tanser  som i allt väsentligt s töder  m ed 
lemsförslaget,  däre fte r  de som avs ty rk e r  och slutligen de som ställer sig 
avvaktande  och ö n sk a r  få frågan utredd samt de rem iss instanser  som inte 
tar direkt ställning till medlemsförslaget.

2.1. R em iss in s ta nser  som  i a llt vä sen tlig t s töd er  m ed lem sförslaget 
N orden

Sykep le iernes S a m a rbe id  i N orden  ställer sig positiv till m edlem sförsla
get, men anför att en utredning om befintliga ek onom iska  och andra  
resurser  i sam band med genom förandet  m åste  till. Sykepleiernes sam ar
beid i N o rd en  vill dock  i sam m anhanget  föra fram att man m enar att det är
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betänkligt med det stigande antal förslag från Nord iska  rådet som specifikt 
gäller högt specia liserade o m råd en  och  företrädesvis  mindre behandlings- 
och forskningsmässiga om råden . M ed tanke på att de nordiska länderna i 
dag har be tydande  ek onom iska  resursp rob lem  bör  N ord iska  rådets  m ed
lemsförslag ta sikte på en bredare  resursfördelning som mer når  den breda 
befolkningens generella s jukdomsförhållanden.

D anm ark
D en alm indelige d an ske  L æ geforen ing  ställer sig positiv till m edlem s

förslaget. Lægeforeningen erinrar  om  att man i mitten av 1960-talet igång
satte forskningsprojek t med djur  för att ha viss kirurgisk beredsk ap  om 
u tländska kliniska erfa renh e te r  senare skulle visa att h jä rttransplantationer 
va r  en accep tabel  behandlingsform. I slutet av 1960-talet förberedde man 
at t utföra h järt t ransp lan ta t ioner  på människor. P lanerna stoppades ,  fram 
för allt beroende på att  ek onom iska  problem men även andra  problem  lade 
h inder i vägen. Lægeforeningen finner det positivt med ett nordiskt cen t
rum men erinrar  om att  Danm ark  inte kan. beroende på ex isterande lag
stiftning, bidra till ett  sådan t cen trum s funktion.

H jerte foren ingen  hyser  den uppfattningen att h jä rttransplantationer  
kom m er att få en viss plats i framtiden som behandlingsform, men poäng
te ra r  samtidigt att man inte bör  vara all tför ivrig och hänvisar  till de s tora 
ekonom iska  och ju r id iska  problem  som är fö rbundna med förslaget.

F inland
F olkpensionsansta lten  f inner det framlagda medlemsförslaget väl värt 

at t  överväga samt k on sta te ra r  att u tförandet av h jä rttransplanta tioner  i 
praktiken föru tsä t ter  som verksam het både planering och ekonom isk be 
redskap. Som en väsentlig om ständighet i sam m anhanget  erinras att defini
tionen av dödsbegreppet  ä r  olika i alla de nordiska länderna. Detta  begrän 
sar för närvarande möjligheterna att bedriva hjärttransplantationsverksam - 
het gem ensam t.  Vid en ekonom isk bedömning måste dessutom  u tveck
lingsbehoven vad gäller an dra  svåra  h jä rts jukdom ar beaktas.

H elsing fors universite t, m edicinska  fa k u lte ten  ställer sig posit iv till 
h jä rttransplantationer  men m enar  att det k räve r  av medicinska skäl flera 
än ett cen trum  för hjärttransplantationer.  Fakulteten  intar således en nega
tiv inställning till e tt  nordiskt cen trum  för h jä r ttransplantationer  och anser  
att med undantag  för frågor i anslutn ing till hjärtan som skall överlåtas  
borde h jä r t t ransp lan ta t ionsverksam heten  anordnas  skilt i vaije land.

Enligt fakulteten vore ett  sam arbe te  mellan olika hjärttransplantations- 
g rupper  i N o rd en  nödvändigt.

A lands land skapssstyre lse  u n d ers tö der  tanken på ett nordiskt centrum  
för hjärttransplantationer .  Som motivering för sitt ställningstagande anförs 
att behandlingsm etoden i dag, i m otsa ts  till vad som var fallet i slutet av 
1960-talet och början av 1970-talet, kan be trak tas  som ett realis tiskt be-
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handlingsmotiv. Den aktuella pa tientgruppens  litenhet uppvägs av att  det 
ofta ä r  fråga om relativt unga personer.  E tt  nordiskt cen trum  för hjä rt t rans
plantationer kom m er sannolikt o ckså  att  s t imulera utvecklingen inom både 
kirurgi, kardiologi och immunologi andra  pa t ientgrupper till fromma.

H jä rtsjukd om sförbund et s töder  förslaget varmt. De huvudsakliga p ro
blemen vid h jä rt t ransp lan ta t ionerna  har  till karak tären  varit immunologis
ka sam t att det rått brist på lämpliga givare. I framtiden torde, m enar 
förbundet,  det fö rs tn äm nda  problem et så sm åningom lösas i takt med 
ökande erfarenhet.  Det gem ensam m a nordiska  cen trum  för hjä rttransplan
ta tioner som föreslagits skulle underlätta  p roblem et med donatorer .

F örbu ndet  fö ru tsä t ter  att  h jä r t t ransp lan ta t ionsverksam hetens  u tveck
ling inte sker  på bekostnad av den övriga hjärtkirurgin i Finland.

F inlands ko m m u n fö rb u n d  kon sta te ra r  att  ett nordiskt centrum  för hjärt
transp lan ta t ioner  kan vara en ändamålsenlig  lösning för organiseringen av 
vården för kard iom yopatien te r  i N orden .  Init iativet är  både medicinskt 
och ekonom isk t  viktigt. Därför m åste  man också  noggrant u treda  de nor
diska ländernas förutsä ttn ingar  för  upprä t tande t  och upprä tthållandet av 
ett gem ensam t cen trum  för h jä rttransplanta tioner samt aktuella alternativ, 
innan man vidtar å tgärder  att upprä t ta  centret .  L ikaså borde man utreda, 
om befolkningsunderlaget i N o rd en  räck er  till för att  garantera  en rationell 
verksam het för h jä rt t ransplantationscentret .

Som ett alternativ till ett nordiskt cen trum  för h jä rttransplantationer 
kunde utvecklingen av ve rksam heten  i e tt  nordiskt land kom m a i fråga. Då 
kunde de övriga nordiska  länderna enligt överenskom m else  köpa de hjärt- 
transplan ta t ionst jänste r  som de behöver.  F ö r  h jä rttransplantationer  kunde 
man också  upprä t ta  en liknande organisation som de nordiska länderna har 
i fråga om njurtransplantationer .

N orge
Den norske læ geforen ing  m enar att tiden är  inne för att ta  upp hjärttrans

plantationer konkret  som en behandlingsform, därem ot ställer sig lægefor
eningen tveksam  till om den bör  organiseras i nordisk regi, men säger 
samtidigt att  det är  absolut tillrådligt att  ha ett  u ts träckt skandinaviskt 
sam arbe te ,  såväl när  det gäller utväxling av donorh järtan  och/eller patien-

L an dsfo ren ingen  fo r  hjerte- og lungesyke  ställer sig positiv till förslaget 
om att upprä t ta  ett cen trum  för h järtt ransp lan ta t ioner samt att de tta  cen t
rum knyts  till R ikshospitalet i Oslo. En väsentlig  förutsättning för ett dylikt 
cen trum  skriver  L H L  är  att inrättandet inte sker  på bekostnad  av den 
övriga hjärtkirurgien.

Sverige
Socia lstyrelsen  an för  att de förhållandevis goda resultat -  även på 

längre sikt — som redovisa ts  av h jä rttransplantationen gör att kraven från
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pa tienter  och  anhöriga på att  vissa svårt  hjärts juka skall kom m a i fråga för 
denna  behandling växer sig allt starkare.  Behovet  av h järttransplantationer 
ä r  m ycket svårt  att  förutsäga. E tt  antal av 2 - 3  hjärttransplantationer/  
miljon invånare och år har  näm nts.  E rfa renhetsm ässig t har  det,  anför 
socials tyrelsen vidare, även visat sig inom medicinen, att då  en ny ve rk
sam het star ta ts  finns inte sällan en uppdäm d efterfrågan man inte varit 
m edveten  om.

Avslutningsvis konsta te ra r  socials tyrelsen , a tt  innan eventuella åtgärder  
v idtas för att  upp rä t ta  ett nordiskt cen trum  för h jä rttransplantationer  bör 
s lutbehandling av en av socials tyrelsen publicerad ex pertrappo rt  med ti
teln Thoraxkirurg isk  verksam het  1981-1985 avvaktas  liksom resulta ten av 
den vid det nordiska genera ld irek törsm ötet i M ariehamn april 1982 plane
rade nordiska konferansen om  hjärttransplantationer .  Konferansen  plane
ras äga rum våren 1983.

L a n d stin gsfö rb un d e t  k on sta te ra r  att  de medicinskt tekniska insatserna i 
hälso- och  sjukvården u tvecklas alltjämt i snabb takt,  men mycket tyde r  på 
att i framtiden kom m er k u n sk aperna  att växa snabbare  än de ekonom iska  
resurserna .  Landst ingsförbundet  är mot den bakgrunden positiv till ett 
ökat nordiskt sam arbe te  inom den högspecialiserade vården. Ett  sådant 
sam arbe te  skulle kunna tänkas  inledas med ett u tredningssam arbe te  i syfte 
att beskriva  förutsättn ingarna för ett  nordiskt sam arbe te  kring hjä rt t rans
plantationer. Inom de olika nordiska länderna bör  vidare som en grund för 
det fortsa tta  u tredn ingsarbete t  bl. a. de legala förutsättn ingarna ytterligare 
klarläggas.

Även Sveriges läkarförbund  e r inrar  om att ett  svenskt deltagande i ett 
eventuellt  nordiskt h järt t ransp lan ta t ionscentrum  synes för närvarande av 
ju rid iska skäl inte möjligt. N edans tående  synpunkter  framföres för det fall 
lagen ändras så att ett  svenskt de ltagande i h järttransplantationsverksam - 
heten blir möjligt.

Sveriges läkarförbund an se r  att de t,  i vart fall und er  ett uppbyggnads
skede, ä r  väl motiverat med ett  gem ensam t nordiskt cen trum  för hjärt
transplantationer.

Indikationerna för h järttransplantation  är emellertid på väg att vidgas, 
vilket på längre sikt kan kom m a att innebära att  varje land bör ta ansvare t 
för sin egen hjärttransp lan ta t ionsverksam het.  Den ringa tillgången på 
lämpliga givare kom m er då att bli begränsade för  verksam heten . Behovet 
av ett nordiskt sam arbe te  så att  alla tillgängliga givarhjärtan kan tas tillvara 
kom m er även vid en sådan utveckling att kvarstå.

Vad slutligen gäller lokaliseringen av ett  nordiskt cen trum  för hjärttrans- 
p lan ta t ionsverksam het an ser  Sveriges läkarförbund att en internordisk 
utredning represen te rande  såväl thoraxkirurgisk som  immunologisk och 
kardiologisk expertis  bör  tillsättas för att u treda  frågan.

Svenska  läkaresä llskapet anslu te r  sig i stort till ovan redovisade värde
ringar från socialstyrelsen. D äru töver  anför  Läkaresä llskapet att det finns
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ett behov att star ta  transp lan ta t ioner  av hjärtan i Norden. Bortsett från 
hinder i lagstiftningen för a tt  ta  hjärta  för  transp lan ta t ioner  i landet finns 
det möjligheter att  utföra h järt t ransp lan ta t ioner  i Sverige i dag. En inter
nordisk utredning rep resen te rande  såväl thoraxkirurgisk  som kardiologisk 
och immunologisk expertis  bör  snarast  tillsättas för att u treda  frågan. 
Bland annat bör  frågan om tagande och transport  av donorh järtan  analyse
ras. Avslutningsvis vill Svenska  läkaresällskapet anföra etiska betänklig
heter m ot att svenskar  kom m er i fråga för h jä rttransplanta tioner i grann
länderna så länge det inte är  möjligt att ta donorh järtan  i Sverige.

R iksfö rb un de t fö r  hjärt- och lungsjuka  hänvisar  till att  det på grund av 
lagstiftningshinder inte i dag är  möjligt att  utföra h jä rttransplanta tioner i 
Sverige. Enligt direktiv (Dir 1982:61) skall en förutsättningslös utredning 
ske om nuvarande dödsb egrepp  bör  bibehållas eller om ett hjärndödsbe- 
grepp bör  införas. R H L  ställer sig dock  positivt till upprä t tande av ett 
nordiskt cen trum  för thoraxkirurgisk  verksam het för att på  så  sätt dels få 
tillräckliga resu rse r  såväl ekonom iska ,  tekniska  som personella  och dels få 
ett tillräckligt stort befolkningsunderlag för ytterst  kvalificerad thoraxki
rurgi.

2.2. R em iss in s ta n ser  som  i huvudsak  a vstyrker m ed lem sförslaget 
D anm ark

In den rig sm in isterie t av sty rke r  förslaget med motiveringen att hjärt
transp lan ta t ioner  varken försöksm ässig t eller rutinmässigt ingår som en 
behandlingsform i D anm ark ,  att de t saknas upplysning om  de behandlings- 
mässiga resulta ten samt att man saknar  kunskap  om vad det k räver ek on o 
miskt och personalm ässig t.  Till den värderingen anslu te r  sig A m tsrå d sfo r
en ingen i D anm ark.

K øb en h avn s M agistra ts  2. A fdeling  e r inrar  om att  frågan har  varit 
diskuterad  i D anm ark  i sam band med planeringen av hjärtkirurgi i D an
m ark för 3 - 4  å r  sedan, m en att planeringen av h jä rttransplanta tioner inte 
på dåvarande t idpunkt var aktuell.  O rsaken  var då  och nu, skriver  K ø b en 
havns M agistrat,  att  såväl korttids- som  långtidsresultat ba ra  föreligger 
sparsam t från utlandet,  behandlingen m å fortsa tt  anses vara  på försöksnivå 
och reserverad  för ett  fåtal  pa tienter .  Magistraten kan inte anbefalla att 
förslaget går igenom. Till den värderingen anslu te r  sig Frederiksbergs  
K o m m un e  och påpekar  att in rättandet av ett sådant cen trum  inte torde 
kunna ske i tid där man må räkna med starkt begränsade möjligheter för att 
tillföra ökade resu rse r  till s jukhusväsendet .

F inland
Finlands sven ska  ko m m u n fö rb u n d  är  tveksam  till inrättandet av ett 

nordiskt cen trum  för hjärttransplantationer .  O rsaken  härtill m enar  kom 
m unförbundet är bl. a. de olikheter  i lagstiftningen som trots allt fö rekom 
mer i de nordiska  länderna. D essu tom  anser  kom m unförbundet  att  myn-
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digheterna i varje land bä r  det y t te rs ta  ansvare t  för m edborgarnas  liv och 
hälsa  varför  an sva re t  härför  inte b ö r  kunna överföras på  tredje person. En 
annan sak, an för  kom m unförbundet ,  är att gem ensam  forskning och utbyte 
av erfarenheter  på  om rådet  varm t bör rekom m enderas .

2.3. R em iss in s ta n ser  som  stä ller sig avvakta nde, fö re s lå r  u tredning och  
de rem issinstanser som  inte tar d irekt stä lln ing till m ed lem sförslaget  
N orden

N ordiska  sam a rbe tsnä m nd en  fö r  m ed ic insk  fo rskn in g , N O S-M , anför 
at t de kirurgiska problem en i dag vad gäller h jä rttransplantationer  är  i allt 
väsentligt lösta. In rä t tandet  av ett nordiskt cen trum  för h jä rttransplantatio
ner kan därför  inte motiveras av forskningsbehov och påverkar  inte N o r 
dens internationella ställning inom kardiologi och kardiologisk forskning. 
K var  s tår de immunologiska problem en, som forskningsmässigt kan angri
pas experimentell t  och i anslutning till klinisk njurtransplantation . Ett 
inrättande av ett nordiskt cen trum  för h jä rttransplantationer m åste  sålun
da, an ser  N O S-M , grundas i första  hand på  sjukvårdsekonom iska  ställ
ningstaganden. Sam manfattn ingsvis  finner NOS-M  att etiska, ekonom iska  
och sociala fak torer  bör  vara avgörande för  ställningstagande till inrä ttan
de av ett nordiskt centrum .

N ordiska  näm nden  fö r  han d ikappfrågor  finner att ett ställningstagande 
ligger u tanför  näm ndens egentliga kom petens-  och ansvarsom råde.

D anm ark
A rhus K o m m u neh o sp ita l som diskutera t  frågan framför att de m enar  sig 

sakna facklig kom petens  för att  utta la sig vad gäller hjärttransplantationer.
A ssu ran d ø r-So c ie te te t har ingenting att erinra mot förslaget.
F ortsæ tte lsessygekassen  fram för att  den inte ser sig i stånd att u ta rbe ta  

ett kvalificerat ställningstagande i en så s tor fråga som denna.

F inland
Social- och hä lsovårdsm in isterie t framför följande. Eftersom  hjärttrans

plantation såsom vårdåtgärd  ännu inte fått m era etablerade former, anser  
social- och hälsovårdsministerie t  att  de t för närvarande inte ä r  anledning 
at t vidta å tgärder med tanke på  upp rä t tande t  av ett dylikt samnordiskt 
centrum . Därem ot an ser  ministeriet att  det ä r  motiverat att  på samnordisk 
basis klarlägga behovet  av , möjligheterna för och nyttan av ett eventuellt  
nordiskt cen trum  för hjärttransplantationer.

M edicina lstyrelsen  har  inget att  anm ärka mot att ändamålsenligheten 
med ett nordiskt cen trum  för h jä rttransplanta tioner utreds. M edicinalsty
relsen konsta te ra r  att  de ju rid iska ,  ekonom iska och övriga frågorna i 
anknytning till ärendet  m åste  utredas särskilt.

Finlands s ta d sfö rb un d  kon sta te ra r  att  om inrättandet av ett nordiskt 
cen trum  för h järtt ransp lan ta t ioner  i a llmänhet anses i de t ta  skede vara
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medicinskt ändamålsenligt måste man först u treda  de nordiska ländernas 
gem ensam m a möjligheter att  upprä tthålla  ett sådant centrum . Särskilt  dess 
kostnader  och an talet  och kvaliteten av nödvändig personal måste ses 
över.

N orge
S osia ld ep artem en te t  ställer sig positivt till en utredning med syfte att 

klarlägga behov  och möjligheter för ett sam arbe te  om  nordiska h jä rt t rans
plantationer. Sosia ldepartem ente t  anför  vidare att det i dag i Norge finns 
den expertis  som ä r  nödvändig för att genom föra hjärttransplantationer.

Sverige
R iksförsäkringsverket som inskränker sitt y ttrande till frågor som berör  

verkets  äm betsom råde  an för  att om det upprä t tas  ett nordiskt centrum  
enligt medlemsförslaget bör  ställning tas till efter vilka principer  vård- och 
resekos tnader  skall e rsä t tas .  En särreglering kan i och för sig utformas så, 
at t  inom dess ram sam m a ersättning utgår från försäkringen som för vård 
vid svenskt sjukhus. Det bör  emellertid konsta teras  att endast en mindre 
del av kostnaden  dä rm ed täckes.

F örsäkring skas se fö rb un d e t  av s tå r  från att y t tra  sig med motiveringen att 
äm net endast  perifert berör  försäkringskassorna.

3. Sammanfattning
Rem issreaktionen har i huvudsak ,  med undantag  för rem issvaren från 

Danm ark,  varit positivt avvaktande  när  det gäller frågan om  hjä rt trans
plantationer.

Rem issinstanserna  an ser  att de t i N o rd en  i dag finns kirurgisk, im m uno
logisk och kardiologisk kunskap  för hjärttransplantationer.  Bortse tt  från 
hinder i lagstiftningen i Sverige och D anm ark  ä r  de t således fullt realistiskt 
att  accep te ra  h järtt ransp lan ta t ioner  som en realistisk behandlingsform. 
Emellertid bör det inte, f ramhåller ett  flertal av rem iss instanserna,  vara 
forskningsmässiga skäl som  avgör  inrättandet av ett nordiskt cen trum  för 
h jä rttransplanta tioner utan  ett sådant s tällningstagande skall vara  grundat 
på ekonom iska ,  sociala och etiska faktorer.  M ajoriteten av remsisinstan- 
serna ha r  pekat på nackdelen  med att inrätta  ett  en da  cen trum  i Norden. 
Det skulle bl. a. innebära  svårigheter  att följa upp behandlingen.

4. Utskottet
I det till social- och miljöutskottet som m aren  1982 överläm nade m ed

lemsförslag A 63 l/s angående upprä t tande av ett nordiskt cen trum  för 
h jä rttransplanta tioner hemställs  att N o rd iska  rådet r ekom m end erar  N o r 
diska ministerrådet att  i b rådskande  ordning vidta åtgärder  för att upprä t ta  
ett nordiskt cen trum  för hjärttransplantationer .
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Ä rend eis  beredning
M edlemsförslaget ha r  rem issbehandla ts  på sedvanligt sätt. Social- och 

miljöutskottet  beslöt vid sitt m öte den 26 .8 -2 .9 .1983 ,  ef ter  att  ha  d iskute
rat förslaget vid några tidigare möten , att bordlägga frågan i avvaktan  på 
resultat  från det nordiska  seminarium om  hjä rttransplantationer  i N o rd en  
som socials tyrelsen i Sverige p lanerade  att an ord na  9 - 1 0  februari 1984. 
Sem inariet  skedde på uppdrag av de nordiska hä lsovårdsd irek törerna  och 
vände sig till läkare, äm betsm än  och politiker från samtliga nordiska länder 
förutom  Island. Social- och  miljöutskottet var  represen te ra t  av riksdagsle
dam ot Rune G ustavsson  åtföljd av u tsko tte ts  sekreterare .

H järttransp lan ta tioner
T ransp lan ta t ioner  av kroppsorgan  har under  de senaste  åren  vunnit  

insteg inom medicinen som en vårdform  som tillgrips då övriga vårdm öj
ligheter har  u ttöm ts.  S tora  fram steg inom vävnadsim m unologin har  gjort 
de t möjligt a tt  genom föra  bl. a. bukspottskörte l transp lan ta t ioner,  njur
transp lan ta t ioner  -  och det senaste  steget -  hjärttransplantationer.

De förhållandevis  goda resulta t  -  även på längre sikt -  som redovisats  
av h järttransplantation  gör att k raven från pa tienter  och anhöriga på att 
v issa svårt  hjärts juka skall kom m a i fråga för denna  behandling växer  sig 
allt s tarkare.

I de nordiska  länderna  har  man dock inte ännu, med undantag  från 
Norge,  kunnat  utföra h järttransplantationer ,  delvis på grund av bris tande 
resu rse r  och delvis t. ex . i Sverige på grund av lagstiftningshinder. Vid det 
ovan näm nda  seminariet framgick att s ituationen i dag ä r  att Norge har  
börjat utföra  hjä rttransplanta tioner  och genom förde förra  året två  vid Riks
hospita let i Oslo. Finland b e reder  frågan aktivt. I Sverige avvak ta r  m yn
digheter och läkare den till som m aren  1984 av iserade u tredningen om ett 
nytt  dödsbegrepp.

D anm ark  ställer sig m era  tveksam  och har inlett en utredning som skall 
om fatta  alla slags transplan tationer.  Island, som  ej deltog i seminariet,  har  
låtit m eddela  att de ej ha r  egna resu rse r  för ett hjärttransplantationspro- 
gram.

H järttransp lan ta tionsprogram
Vid seminariet konsta terades  att h jä rttransplantationer ä r  en i dag realis

tisk behandlingsform och att det rent tekniskt inte m öte r  några oöverstig
liga hinder att genom föra  ett h järttransplantationsprogram  i N orden .  Detta 
bekräftas  också  av de till u tsko tte t  inkom na remissvaren.

O rsaken  till den  positiva att i tyden till h jä rttransplantationer  ä r  bl. a. att  
tekniken och behandlingen nu anses ha  blivit så  pass förbättrade att över- 
levnadsm öjligheterna för pa t ien terna  är stora.

I diskussionen slogs fast att  transplan ta t ioner  kom m er att om fatta  en 
mindre del av den tota la  hjärtkirurgin, endast mellan 1 och 2 procent.
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M etoden skall användas  främ st  på  unga pa tien ter  med m uske lsjukdom ar 
som d rabb ar  hjärta t och där  överlevnadstiden  utan  transplan ta tion  endast  
är  sex månader.  Den an d ra  gruppen  ä r  sådan a  som drabbats  av stora  
hjärtinfarkter.  Behovet  i Sverige beräknas  högst till mellan 50 och 70 
patienter  per år , i N orge  till cirka tio och i Finland o ck så  cirka tio. N ä r  det 
gäller tillgången till don a to re r  dvs. h jä rndöda med friska hjärtan ansågs att 
underlag bör  finnas i de aktuella länderna.

N ord isk t cen trum  fö r  h järttransp lan ta tioner
I medlemsförslaget hemställs  att  N o rd iska  rådet r ekom m end erar  N o r 

diska ministerrådet att  i b rådskande  ordning vidta å tgärder  för att upprä t ta  
et t nordiskt cen trum  för h järttransplantationer.  Av rem issorganens svar 
framgår att ett enda nordiskt cen trum  inte torde vara realistiskt utan 
ve rksam heten  bör  k on cen tre ras  till ett cen trum  i varje nordiskt land, 
eventuellt  två  i Sverige, m en k räve r  nä ra  sam arbe te  ö ve r  gränserna .  D enna 
uppfattning bekräftades  vid det ovan näm nda  seminariet.

O rsaken  till att ett  nordiskt cen trum  avvisas be ro r  bl. a. på att  underlag 
och m edicinska förutsättn ingar  för ve rksam heten  torde finnas i vatje en 
skilt nordiskt land.

T ransport t ider  av g ivarhjärtan sam t ef tervården  av pa tienten  kräve r  att 
ve rksam heten  k on cen tre ras  till flera centra .

U tsko tte t  an ser  för sin del att  m edlemsforslagets  in tentioner  syftar  till 
att  upp rä t ta  ett nord iskt cen trum  för h järttransplantationer .  U tskotte t  som 
bl. a. har  tagit in tryck av rem issorganens svar  an ser  därför  att  de t inte nu 
synes vara m otivera t  a tt  dr iva frågan om  ett nordiskt cen trum  för hjärt
transplan tationer.

U tskotte t  föreslår därför
att N o rd iska  rådet inte före tar  sig något i anledning av medlem sför

slaget.

S tockholm  den 26 februari  1984
M argrete A u ken  (SF) 
R une G u stavsson  (c) 
Ilkka  K anerva  (K ok) 
G rethe L un d b la d  (s) 
H elge A d a m  M øller (KF) 
P étur S igurdsson  (Sj.)

K a j B ärlund  (Sd) 
M argit H ansen-K rone (H) 

H a n nu  K em ppainen  (K) 
A str id  M urberg M artinsen  (A) 

Inge F ischer M øller (S) 
O dd With (Kr. F.) 

Förman
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Medlemsförslag
om en undersökning av de genom trafikolyckor hjärnskadades situa
tion i Norden

(V äck t av B ørge H a lvgaard , A str id  M urberg M artinsen , P e tte r  Savola , 
A m b jø rg  Sæ lthun , S ten  Söderström  och P e tte r  T ho m assen)

A 632/s

Året 1983 har utlysts som  ett nordiskt trafiksäkerhetsår. I samtliga 
nordiska länder utom Island har vägtrafiklagstiftningen under de senaste 
åren reviderats och därvid harmoniserats. I alla nordiska länder arbetar 
man på många olika plan för att öka säkerheten och förhindra dödsolyckor 
i trafiken. I alla nordiska länder förs noggrann statistik över antalet dödade 
i trafiken, och även antalet trafikskadade är rätt väl känt.

Under senare år har m ycket upplysningsarbete utförts i syfte att få 
bilförare att använda bilbälte och förare av tvåhjuliga fordon att nyttja 
skyddshjälm för att därigenom förebygga dödsfall och uppkom sten av 
hjärnskador. För detta upplysningsarbete vore det också behövligt med 
kunskaper om i vilken livssituation de människor i de olika nordiska 
länderna befinner sig, vilka har erhållit hjärnskador av olika grad på grund 
av trafikolyckor. Att rehabilitera och återföra trafikskadade människor till 
arbetslivet kräver ofta rätt lång tid. Särskilt de som har ådragit sig hjärn
skador har stora svårigheter att upprätthålla sin tidigare status och återan
passa sig till arbetsgem enskapen med samma arbetskapacitet som tidigare.

En samnordisk social undersökning beträffande de trafikskadades ar
betsförm åga, anpassning till arbetslivet, inkom stnivå och familjeförhållan
den kunde erbjuda nyttiga basdata för det nordiska trafiksäkerhetsarbetet 
och belysa på vilka sätt samhället bäst kan hjälpa de trafikskadade. Efter
som  problem kom plexet är vidsträckt kunde en sådan undersökning lämpli
gen begränsas till att omfatta en speciell grupp: de hjärnskadade.

Med hänvisning till vad som  ovan anförts hemställer undertecknade att 
Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att

1. företa en utredning av de genom  olyckor i trafiken hjärnskadades 
livssituation, om fattande arbetslivet, den sociala situationen, in
kom stnivån, rehabiliteringsm öjlighetem a och familjelivet,
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2. på grundval av denna utredning föreslå åtgärder på nordiskt och  
nationellt plan i syfte att förbättra de genom  trafikolyckor hjäm- 
skadades ställning.

København, O slo och H elsingfors den 11 maj 1982
Børge H alvgaard (FP) 
P etter Savola (K)
Sten  Söderström  (Skdl)

A strid  M urberg M artinsen (A) 
Am bjørg S  ælthun (Sp) 
Petter Thom assen (Fl)
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B IL A G A  I , Y ttran den  (se supp lem en t)

B IL A G A  2

Betänkande av Nordiska rådets social- och miljöutskott över 
medlemsförslaget

Till N o rd iska  råde ts  social- och  miljöutskott ha r  hänvisats  ett  m edlem s
förslag angående undersökning  om  de genom  trafikolyckor h järnskadades  
situation i N o rd en .  M edlemsförslaget har  behandlats  av u tsko tte t  vid m ö
ten  i M arieham n, Åland den 1 4 -1 6  n ov em ber  1982, i Göteborg ,  Sverige 
den 9 - 1 0  maj 1983 och i G odthåb ,  Grønland den 26 a u g u s t i -2  sep tem ber  
1983.

I. M ed lem sförsla g et 
I m edlemsförslaget hemställes , att  N o rd iska  råde t  r ekom m end erar  N o r 

diska ministerrådet att
företa  en utredning av de genom olyckor i trafiken h jä rnskadades  livssi

tuation, om fat tande arbetslivet,  den sociala s ituationen, inkomstnivån, 
rehabili ter ingsm öjlighetem a och familjelivet, och på  grundval av denna 
utredning föreslå å tgärder  på nordiskt och nationellt  plan i syfte att fö rbätt
ra de genom trafikolyckor h jä rnskadades  ställning.

Inledningsvis erinrar  förslagsställarna om att man i alla nordiska länder 
a rbe tar  på  m ånga olika plan, för  att öka  säkerhe ten  och förhindra d öd s 
o lyckorna i trafiken.

Vägtrafiklagstif tningen har  under senare år  i alla nordiska länder u tom  i 
is land reviderats  och  harm onisera ts .  E tt  om fattande upplysningsarbete  
pågår i syfte att få bilförare att använd a  bilbälte och förare av tvåhjuliga 
fordon att  nyttja  skyddshjä lm för att därigenom förebygga dödsfall  och 
u ppkom sten  av hjärnskador.

För  att kunna kom m a vidare i d e t ta  uplysningsarbete  anser  förslagsstäl
larna att m an behöver  kunskap om i vilken livssituation de m änniskor  i de 
olika nordiska länderna  befinner sig, vilka har  erhållit h jä rnskador av olika 
grad på grund av trafikolyckor.

D enna  kunskap kan enligt förslagsställarna erhållas genom  en sam nor
disk social undersökning beträffande de trafikskadades arbetsförm åga, 
anpassning till arbetslive t,  inkom stnivå och familjeförhållanden. Eftersom 
prob lem kom plexe t  är v ids träck t kunde en sådan undersökning lämpligen 
begränsas  till a tt  om fatta  en speciell grupp; de hjärnskadade. D enna  grupp 
har  enligt vad förslagsställarna anför,  s tora  svårigheter  att  upprä tthålla sin 
tidigare s ta tus och att å te ranpassa  sig till a rbe tsgem enskapen  med sam m a 
arbetskraft  som tidigare.
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2. R em iss in s ta n ser
I jun i  1982 rem it te rade  N o rd iska  råde t  medlemsförslag A 632/s om  en 

undersökning av de genom  traf ikolyckor h jä rnskadades  s ituation i N orden. 
Remisstiden sattes  till 1 sep tem ber  1982.

Följande myndigheter ,  insti tu tioner och organisa tioner  har  avgivit y t t
rande om  medlemsförslaget:

N ordiska
N ord iska  rådets  t raf ikutskott  
N o rd iska  traf iksäkerhe tsrådet  (NTR)
N ord isk  förening för rehabilitering (NFR)
N o rd iska  socials tatis t ikkom m ittén  (N O S O S K O )
N o rd iska  näm nden  för handikappfrågor 
N o rd iska  handikappförbundet  
Sykepleiernes Sam arbeid  i Norden  
H andikapporganisa t ionernas  nordiska  råd

D anm ark
Indenrigsministerie t
Justitsministerie t
Socialministeriets internationale kon tor
Sundhedsstyre lsen
Rådet for Trafiksikkerhedsforskning
Dansk  Selskab for  Trafikmedicin og Ulykkesforebyggelse
Retsmedicinsk Institut
K øbenh avns  M agistrats 2. Afdeling
Frederiksbergs  K o m m une
Am tsrådsforen ingen  i D anm ark
K o m m unernes  L andsforening
Den almindelige danske Lægeforening
Assurandør-Soc ie te te t

F inland
Trafikministeriet
Social- och  hälsovårdsm inis terie t
Arbetskraftsm inisterie t
Fo lkpensionsansta lten
Ålands landskapsstyre lse
Trafikförsäkringsföreningen
Invalidförbundet rf
Finlands s tadsförbund
Suom en kunnallisli itto (Finlands kom m unförbund)
Finlands svenska kom m unförbund
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N orge
Sosia ldepartem ente t  
N orges  forsikringsforbund 
Ass. overlege K n u t  N estvo ld

Sverige  
Socialstyrelsen 
R iksförsäkringsverket 
T raf iksäkerhetsverket  (TSV)
A rbe tsm arknad ss ty re lsen
S venska kom m unförbundet
L andstingsförbundet
S venska läkaresällskapet
Svensk  trafikmedicinsk förening (STMF)
Folksam
S venska  försäkringsbolags riksförbund 
Riksförsäkringen för  trafik- och polioskadade 
De handikappades  riksförbund

N e d an  beskrivs  först de rem iss instanser  som i allt väsentligt s töder  
medlemsförslaget,  däre fte r  de  som av sty rke r  och slutligen de som ställer 
sig av vaktande med förslag om  en utredn ing  i ä rendet  samt de rem issin
s tanser  som  inte ta r  direkt ställning till medlemsförslaget.

2.1 R em iss in s tan ser  som  i a llt vä sen tlig t s tö d er  m ed lem sförslaget 
N ordiska

N ordiska  rådets tra fiku tsko tt an se r  att  den av förslagsställarna föreslag
na undersökningen skulle kun na  e rbjuda värdefulla kun sk aper  om  skade- 
förebyggande å tgärder  och  det fo rtsa t ta  upplysningsarbete t  för  säkerhe t  i 
trafiken.

N ord isk  fö ren in g  fö r  rehabilitering (N F R )  vill i princip tillstyrka att 
N ord iska  rådet öve rväger  en utredning enligt förslagsställarnas riktlinjer. 
M en, skriver  N F R ,  i de t ta  övervägande bör  ingå en precisering av u tred 
ningens syfte. N F R  m enar  för sin del att  de t synes vara  värdefullt att  i 
analyser  som  den föreslagna även medtogs en beskrivning av olycksförlop
pet och dess  orsaker .  Vidare m enar  N F R  att skadornas  kom plexite t  liksom 
vårdappara tens  a llm änna inriktning talar för ett bredare  underlag än vad 
som föreslagits.

N ord iska  soc ia ls ta tis tikko m m ittén  (N O S O S K O ) kon sta te ra r  att de svå
raste o lycksfa llsskadorna b rukar  va ra  förorsakade av trafikolyckor. U n der  
de senaste  åren ,  skriver  N O S O S K O , har  olika åtgärder vidtagits (t. ex. har 
användningen av bilbälten och skyddshjä lm ar blivit vanligare) som k o m 
m er att minska de svåras te  skadornas  antal. En viss minskning har i själva 
verket redan ägt rum. Antalet  p e rsoner  med hjä rnskador är dock fortfaran
de stort.  Detta  gäller särskilt ungdomar.
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N O S O S K O  framhåller att  en utredn ing av de genom  olyckor i trafiken 
hjärnskadade och deras  möjligheter att  klara sig i sin sociala miljö, i 
a rbetslivet och i sin livsmiljö skulle kunna bidra  till ökade kun skaper  om 
vilka å tgärder  som borde  vidtas,  särskilt inom det rehabili terande arbetet.  
K u nsk ape r  av det hä r  slaget skulle sannolikt o ckså  kun na  vara värdefulla i 
arbetet  på att förebygga trafikolyckor.

N O S O S K O  an ser  a tt  en utredn ing av det här  slaget borde också  få till 
uppgift a tt  kartlägga även  an dra  traf ikskadade som åsam kats  höggradig 
invaliditet.

Slutligen anförs  att Socials ta tis t ikkom m ittén  anser  de t angeläget att den 
föreslagna utredningen genomförs . K om m ittén  an ser  emellertid  att en 
sådan undersökning ligger vid sidan av kom m itténs norm ala  a rbe tsom råde.

H andikapporgan isa tio nernas nordiska råd  (HNR) tillstyrker förslaget 
men ifrågasätter varför  H N R  inte fanns med på  förteckningen över  rem iss
instanser.

D anm ark
In denrig sm in isterie t hänvisar  till och ins täm m er i Sundhedss tyre lsens  

y ttrande (se nedan).
Ju stitsm in isterie t, som har inhäm tat svar  från Rådet for Trafiksikker

hedsforskning, Dansk  Selskab for Trafikmedicin og Ulykkesforebyggelse, 
samt R etsm edic insk  Institut i A rhus,  konsta te ra r  att  de inte har några 
invändningar mot förslaget. Justi tsm inisterie t  f inner det dock tveksam t om 
det är möjligt att företaga undersökningar inom ramen för N ord iskt trafik
säkerhetsår.

Su n d hed sstyre lsen  an ser  att den föreslagna undersökningen synes vara 
värdefull och föreslår att  man upp drar  åt en eller flera relevanta forsk
ningsinstitutioner att företa  en sådan.

R å d e t fo r  T ra fiksikkerhedsforskn ing  är  enig med förslagsställarna om 
önskv ärdhe ten  och behovet  av den föreslagna undersökningen.

R etsm ed ic in sk  In s titu t vid A arhus un iversite t intar en positiv inställning 
till förslaget och konsta te ra r  att  de h jä rnskadade utgör såväl en s to r  som en 
m ycket väsentlig  grupp av trafikoffren. Därtill kom m er,  skriver institutet, 
den situationen att de h jä rnskadade samlas på få behandlingshem, således 
att det föreligger en osedvanligt god möjlighet att  registrera och följa upp 
e fterundersökningar av denna  grupp.

F inland
T rafikm inisteriet anslu te r  sig till den i medlemsförslaget föreslagna u t

redningen. De h jä rnskadade trafikoffren utgör ett  m ycket viktigt p rob lem 
om råde. O ckså  trafikministeriet har gått in för att eliminera detta  problem 
b l .a .  genom lagstiftning om  obligatorisk installation och användning av 
bilbälten, obligatorisk användning  av skyddshjä lm ar för motorcyklis ter  
och m opedis ter  samt genom  fordons tekniska  direktiv rörande utform ning
en av bilens inre miljö.
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Slutligen anförs  att  trafikministeriet an ser  att den föreslagna utredningen 
bör  genom föras  av insti tutioner med kapacite t  och kom petens  för dylika 
forskningsinsatser .  Till dessa  torde inte, skriver  trafikministeriet,  kunna 
räknas  de traditionella forskningsinsti tu tionerna på traf iksäkerhe tens  o m 
råde.

A rb etskra ftsm in is ter ie t k on sta te ra r  inledningsvis att rehabilitering av 
genom trafikolyckor h jä rnskadade pe rsoner  ofta k räve r  lång tid, för en del 
pe rsoners  v idkom m ande res ten  av livet, varför  å terin trädet  i arbetslivet 
oftast inte blir möjligt på grund av den allvarliga arten  av sjukdomen. 
M ånga av dem  har råka t  i en  sådan livssituation att  samhället inte kunnat 
e rbjuda  dem  hjälp, då det varken  finns en lämplig serviceorganisation eller 
åtgärder. A rbetskraftsm inis ter iet  an ser  att förslaget som efter lyser  en u t 
redning för ökad information i syfte att förbättra  denna  speciella handi
kappgruppens  ställning och samhällets  möjligheter att  hjälpa den bör  u n 
ders tödas.

Slutligen k onsta te ra r  arbetskraftsm inis ter ie t  att en  sam nord isk  social 
utredning om de trafikskadades  arbetsförm åga,  anpassning till arbetslivet,  
inkom stnivå och familjeförhållanden gagnar inte endast  u tvecklandet av 
traf iksäkerhe tsa rbete t  utan  även beak tandet  av an dra  handikappgruppers  
rehabiliterings- och sysse lsä t tn ingssynpunk ter  i s törre grad än hittills.

F olkpensionsans ta lten  som und ers tö d er  genom förandet  av den föreslag
na utredningen anser  de t viktigt att  man vid en kartläggning av trafik
olycksfallen kon cen tre ra r  sig ju s t  på  de h jä rnskadades  livssituation. E rfa
renhe te rna  visar a tt  tillräckligt grundliga undersökningar i deras fall ofta 
inte blir gjorda i de skeden då  det kunde behövas.  Härv id  är det alltså inte 
bara en  fråga om  uppföljning i e f terhand utan  om alla skilda sjukhus och 
öppenvård ssked en  i behandlingen av de skadade.  Det är skäl att  erinra om 
de bristfälliga undersökningar som ibland förekom m it i fall dä r  trafikolyc
kor medfört  multip la skador

M edan övriga skador  skötts  nog så väl har  pa tientens h jä rnskada kunnat 
bli otillräckligt upp m ärksam m ad.  Multihandikapp är en så pass vanlig 
företeelse vid trafikolyckor att  det to rde  vara på  sin plats att registrera dem 
i sam band med kartläggningen av de h jä rnskadades  situation.

Slutligen an förs  att sys tem atisk  långvarig rehabili tering av pe rsone r  som 
drabbats  av h jä rnskador  ä r  m ycket  resursk rävande. M ed tanke härpå 
borde givetvis också  resultaten av olika slags forskningsprojekt u tnyttjas  
på bästa  möjliga sätt.

A lands landskapsstyre lse  ställer sig positiv till medlemsförslaget samt 
kon sta te ra r  att det ä r  viktigt att  få en helhetsbild av de i trafiken hjä rnska
dades livssituation. E n  sådan kartläggning och undersökning kan också  
vara till nytta  för an dra  genom  olyckshändelse hjärnskadade pe rsoner  än 
de som skada ts  vid trafikolyckor.

Trafikförsäkringsföreningen  f ramhåller att  även om  Trafikförsäkrings- 
föreningen an ser  att de ekonom iska  förhållandena och rehabiliteringen för
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de genom  traf ikolyckor hjä rnskadade i Finland är bra  organ iserade i jäm fö 
relse med m ånga an dra  h jä rnskadade , och  även om man också  på andra 
sätt s t rävar  till att  fö rbä ttra  de handikappades  ställning, skulle den  före
slagna undersökningen säkert  m edföra viktig information om de i trafik
o lyckor h jä rnskadades  livsförhållanden och om behovet  a tt  fö rbättra  des
sa. På basen  av de tta  s töder  Trafikförsäkringsföreningen förverkligandet 
av medlemsförslaget och  är  beredd att i mån av möjlighet ge information 
för undersökningen.

Inva lid förbunde t r f  vill förorda den föreslagna undersökningen men 
an ser  att man i m edlemsförslaget delvis sam m anblandat  två  olika saker, 
nämligen:

-  t raf iksäkerhe tsa rbete t  och
-  de h jä rnskadades  livssituation.
Invalidförbundet kon sta te ra r  a tt  en utredn ing rörande h järnskadades  

livssituation inte be tjänar  t raf iksäkerhe tsa rbete t  men kan ge u tgångspunk
ter för förbättring av de h jä rnskadades  situation. Vidare anförs att  som ett 
första  steg i den föreslagna utredn ingen borde  man kartlägga eventuellt  
redan förefintliga undersökningsresu lta t  och möjligheterna att u tnyttja  
dem i e rfa renhe tsu tby te t  mellan de nordiska länderna. Ifall det finns till
räckligt om fattande undersökningsresulta t  blir behove t  av en samnordisk 
undersökning mindre. De undersökningar  som  Invalidförbundet känner  till 
ä r  enligt dem  m ycket  begränsade till material och innehåll.

Invalidförbundet an se r  slutligen att man också  bör  se till, att  resultaten 
av en eventuell undersökning  fås inom rimlig tid från det att undersökning
en inletts.  M ånga väl m otiverade  undersökningar  är  gamla, då de blir 
färdiga. I de t ta  fall borde  en  undersökning  göras så, att  någon person eller 
institution i varje nordiskt land har  hand om arbe te t  nationellt och en 
koordineringsgrupp sam ordn ar  undersökningens uppläggning, utgångs
punkter ,  a rbe tssä t t  osv. Det skulle alltså bli fråga om en process  på många 
olika nivåer. Faran  för att  arbe te t  drar  ut och fördröjs är därför  ännu större 
än vid nationella projekt.

F inlands s ta d sfö rbu nd  anser  att den föreslagna utredningen ä r  värd 
understöd och förenar  sig om de i medlemsförslaget näm nda  motiveringar
na om nyttan av resultaten  av utredningen för att förbättra  de h jä rnska
dades situation.

N orge
S o sia ld epa rtem en te t  ställer sig positiv till tanken  om att genom föra  den 

föreslagna u tredningen samt räknar  med aktiv m edverkan  av sakkunniga 
på om rådet i Norge.

N o rges fo rs ik rin g sfo rb u n d  intar en positiv inställning till förslaget. Även 
för norsk försäkring vore det av värde att få rikta ljuset mot de h jä rnska
dades situation med sikte att underlätta  den m edicinska rehabiliteringen 
och annan  nödvändig  behandling. F örbu ndet  hänvisar  samtidigt till en
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undersökning som pågår vid Sen tra lsykehuse t  i Akershus.  Undersökning
en ha r  ungefär sam m a uppläggning och syfte som den förslagsställarna 
önskar.

Sverige
S oc ia lstyrelsen  s töder  förslaget om  en undersökning av de genom  trafik

o lyckor h jä rnskadades  s ituation i N orden .  E n  sådan undersökning  skulle 
enligt styrelsens mening utgöra ett s törre  och därm ed bättre  underlag för 
de åtgärder,  som kan b e höva  vidtas för att förbättra  dessa  människors 
livssituation, än om undersökningen  gjordes i ett av länderna. Det bör 
dock  observeras  att dessa  å tgärder  kan beräknas  va ra  d esam m a som för 
personer  som  hjärnskadats  genom  annat  våld.

R iksförsäkrin gsverket  fram håller  att vägtrafikolyckorna medför för de 
pe rsoner  som drabbas  ofta svåra  personliga kon sekven se r  med i v issa fall 
behov av långvariga rehabiliteringsinsatser.  Därtill kom m er om fattande 
sam hällsekonom iska  konsek v en se r  i form av d irekta  k os tnader  för sjuk
husvård  m. m. och indirekta k os tnader  för produktionsbortfall ,  s jukpen
ning och förtidspension m. m. Det kan från dessa  u tgångspunkter  synas 
angeläget med en undersökning  av de traf ikskadades  situation i N o rd en  för 
att öka  kun sk ap ern a  om  deras  behov  av stöd och hjälp från samhällets sida 
om denna  kan m edverka  till fö rbättrade  förutsättn ingar  för framgångsrik 
rehabilitering och minsta möjliga förlust för den enskilde. Verket tillstyr
ker därför  förslaget.

T ra fiksäkerhetsverket an se r  att de t finns ett behov av den föreslagna 
undersökningen. K u n sk ap e rn a  i Sverige om hur m ånga som får sin livssi
tuation förändrad som följd av trafikolyckor och den närm are innebörden i 
dessa  effekter är  synnerligen bristfälliga. Uppföljningen av traf ikskador är 
viktig inte minst för det skadeförebyggande arbe te t  d ä r  den också  om fattar  
kartläggningen av andra  ty pe r  av skador,  hur  dessa  uppkom m it och vilka 
kon sekven se r  de haft för de d rabb ades  livssituation.

A rbetsm a rkna dsstyre lsen  kon sta te ra r  först att  hjärnskadade inte kodas 
som någon separa t grupp i arbetsförm edlingens statistik och endast med 
svårighet skulle kunna  särredovisas  i denna.  F ö r  trafikoffer med h jä rnska
da gäller oftast att  även an dra  skador  föreligger som kom plicerar  träningen 
och rehabiliteringen samt l ivssituationen i övrigt.  D essu tom  har  en del av 
de yngre före skadetillfället haft psykiska  eller sociala problem, som ytte r
ligare försvårar  arbe te t  med att  ge dem  vägledning.

En undersökning av den tota la  s ituationen för den grupp som föreslagits  
bör  enligt A rbe tsm arknadss ty re lsen  kunna ådagalägga att  rehabili terings- 
å tgärderna bris ter  i koord ination  och utveckling sam t att investeringar i 
dessa  av seenden  skulle resultera  i sam hällsekonom iska  vinster  och minska 
andelen  förtidspensionerade bland de trafikskadade.

Svenska  läkaresä llskapet f inner att förslagets syfte är positivt -  d. v. s. 
at t  u treda  situationen för de genom  trafikolyckor h jä rnskadade sam t ut-
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ifrån denna utredning föreslå åtgärder  för att fö rbättra  deras situation, men 
framför att den kortfattade beskrivningen av undersökningens  mål skapar 
viss tveksam het om vad som  avses.  Läkaresä l lskapet  anför att de t inte 
klart f ramgår av m edlemsförslaget om  förslagsställarna m enar  att de ge
nom trafikolyckor h jä rnskadades  s ituation ä r  an norlunda än övriga hjärn
skadades  livssituation och därför  bör  behandlas  skilt från dessa  eller om 
förslagsställarna genom  denna  invinkling vill inrikta eventuella  åtgärder  
även mot specifik preventivforskning.  Läkaresä l lskapet  m enar  att om det 
senare är fallet förefaller avgränsningen befogad och epidemiologiska 
aspek te r  ligger nära till hands.  Läkaresä l lskapet  har uppfattat  det som om 
förslaget gäller vuxna och anför  att de t finns ett lika stort intresse att 
utredningen om fatta r  barn ned i lägsta å ld ra r  och ungdom. Läkaresä l lska
pet anför också  att de anslu te r  sig till tanken  på att den föreslagna u tred 
ningen sker  som ett sam nord iskt projekt.

S ven sk  tra fikm ed ic in sk  fö ren in g , S T M F  an ser  det vara  m ycket angeläget 
att  skallskadorna blir föremål för skärpt u pp m ärksam het  med registrering 
av skado rn a  och deras  verkan  av seende  såväl fysisk som psykisk ohälsa. 
Vidare anser  S T M F  att en grund tillskapas för å tgärder  som kan minska 
skallskadornas såväl frekvens som svårighetsgrad vid s jukdom. ST M F  
ansluter  sig också  till att  de t ta  sker  i sam nord isk  regi.

F olksam  intar en positiv inställning till medlemsförslaget och anför att 
skallskador ä r  den vanligaste dödso rsaken  i trafikolyckor i Sverige. F ö r  att 
uppnå de kun sk ape r  som krävs för att förh indra o lyckor  har  Folksam 
påbörjat  en e f terundersökning av de genom trafikolyckor skallskadade. 
Folksam  som an ser  att den undersökning som skissera ts  i m edlem sförsla
get s täm m er väl överens  m ed deras,  föreslår att  N ord iska  rådet ansluter  sig 
till den av Folksam  påbörjade.

Svenska  fö rsäkrin gsb o la g s  r iksförbund  finner att alla å tgärder  i syfte att 
förbättra  rehabilitering av såväl trafikskadade som  andra  skadade är  ange
lägna. I försäkringsbolagens personskadereglering ingår som en viktig del 
att finna möjligheter till meningsfull rehabilitering av dem  som drabbas  av 
skada. Även om riksförbundet f inner det svårt att utvälja  någon grupp av 
skadade framför an dra  vill r iksförbundet ti llstyrka att den föreslagna un 
dersökningen av genom  traf ikolyckor h jä rnskadade kom m er till stånd.

R iksförsäkrin gen  fö r  trafik- och po lio skad ad e  anser  det angeläget att en 
utredning enligt förslaget kom m er till stånd. Denna utredning bör dock ej 
enbart  om fatta  de h jä rnskadade utan om möjligt utvidgas att om fatta  alla 
pa tienter  med skador  på centrala  nervsystem et (det vill säga hjärna och 
ryggmärg).

2.2 R em iss in s tan ser  som  i allt väsen tlig t a vstyrker m ed lem sförslaget 
D anm ark

S oc ia lm in isteriets  in terna tionale ko n tor  anser  att de inte kan ansluta sig 
till förslaget i sin nuvarande form. Socialministeriet framhåller att en sådan
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undersökning  inte bör  begränsas  till att  endast  om fatta  de i trafiken hjärn
skadade u tan  avse samtliga i trafiken skadade. Socialministeriet hänvisar  
o ckså  i sam m anhanget  till att  de givit en forskare i uppdrag att utföra en 
långtidsundersökning av barn  och unga. Undersökningsresu lta te t  skall 
redovisas  1984. Därefte r  skall undersökningen utvidgas till att  även om fat
ta vuxna h jä rnskadade med sikte på att  börja en tidig behandling och 
träning av kranium -traum apatien ter ,  som har  skadat hjärnan.

D ansk Se lska b  fo r  Trafikm edicin  og U lykkesforebyggelse  anför  att det 
är  ett  viktigt om råde som tas  upp i medlemsförslaget men m enar att  som 
förslaget nu ä r  utform at går  de t inte att på  förhand bedöm a om  projektet 
går  att genom föra  eller om  det ger  någon ny nyttig kunskap. Vidare m enar 
Selskabet att  det saknas motivation för att undersökningen utföres  i sam 
nordisk regi och att den ä r  begränsad till att  endast  om fatta  de i trafikolyc
kor h järnskadade. Selskabet an ser  att det vore m era värdefullt med en 
undersökning som tar  sikte på  att öka kunskapen  om de mänskliga kon se
kvenserna  av trafikskador. En sådan undersökning bör inte specifikt ta 
sikte på de h jä rnskadade utan  samtliga trafikskadade.

D en alm indelige dan ske L æ gefo ren ing  har sam m a uppfattning som Sel
skabet.  Lægeforeningen hänvisar  liksom Selskabet till en modell för kvan- 
tifiering av skallskador som håller på att utvecklas av Världshälsoorganisa
tionen (W HO). En modell som Lægeforeningen ställer sig positiv till.

Finland
Social- och hä lsovård sm in isteriet kon sta te ra r  inledningsvis, att  nämnda 

medlemsförslag ta r  upp endast  de fall av h jä rnskador som uppstå r  i sam 
band med trafikolyckor. I Finland utgör de fall av h jä rnskador  som u p p 
kom m er vid trafikolyckor mer än hälften av samtliga h jä rnskador som 
uppstå r  i sam band med någon form av olycka. Vården av de hjärnskadade 
har i Finland huvudsakligen koncen tre ra ts  till neurokirurgiska avdelningar 
vid landets  universite tscentrals jukhus.  Detta  har inneburit att man kunnat 
garan tera  dessa  pa tienter  en  kvalitativt högklassig vård. Ministeriet hänvi
sar till att  det inom ramen för Finlands Röda K o rs ’ verksam het pågår för 
närvarande ett projekt som syftar till att u tveckla  olycksfallsregistreringen. 
Med hjälp av projek tet  s t rävar  man att få fram ett uppföljningssystem 
gällande olycksfallspatienter,  vilket också  skulle kunna tillgodose behov 
inom forskn ingsverksam heten  på  om rådet.  U töver  de t ta  önskar  ministeriet 
framhålla  möjligheten av att anlita de uppgifter rörande trafikolycksfall 
som försäkringsbolagen ställer till förfogande.

Med stöd av vad ovan framförts  önskar  social- och hälsovårdsm inis te
riet framhålla,  att  den utredning som efterlyses i medlemsförslaget för 
närvarande inte ur finsk synpunkt förefaller m otiverad med beaktande av 
de nationella utredn ingar som pågår. Behovet av samnordisk utredning av 
de genom trafikolyckor h jä rnskadades  livssituation kan enligt ministeriets 
uppfattning bedöm as först sedan de nu pågående nationella projekten
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slutförts och av rapporte ra ts .  Härv id  torde också  framgå huruvida  a n 
g reppssät te t  på  det nu ak tuella  p roblem om råd e t  borde b reddas  till att  
eventuellt  gälla ett bredare  patientm aterial  än det som anges i m edlem s
förslaget.

Sverige
Svenska  ko m m u n fö rb u n d e t  ser  inget behov  av den föreslagna utredn ing

en och kon sta te ra r  att  en sådan synes enbar t  syfta till a tt  d o kum en tera  
h jä rnskadornas  effekter  till s töd för upp lysningsarbete t  om  nyttan  av att 
an vända bilbälten och skyddshjä lm ar.  K o m m unförbu ndet  anför att det 
torde få anses  va ra  till full v isshet klarlagt att  an vänd ande  av bilbälten 
respektive skyddshjä lm ar  har  s to r  betydelse  för  att  förebygga h jä rnskador 
vid trafikolyckor. Det to rde  också  an ser  kom m unförbundet ,  vara väl känt 
att h jä rnskador  ofta m edför m ycket  allvarliga och livsvariga effekter.

L a n dstin g sfö rb u n d e t  f ram för tveksam het vad gäller förslagets innebörd. 
Enligt förbundet  be rö r  medlem sförslaget delvis skilda a spek te r  på h järn
skador  som uppkom m it genom  trafikolyckor. F örs t  och  främ st innebär det 
ett förslag om  en sam nord isk  social undersökning  beträffande de i trafiken 
h jä rnskadades  livssituation om fattande arbetslive t,  den  sociala  s itua
tionen, inkom stnivån , rehabiliteringsmöjligheterna och familjelivet i syfte 
a tt  be lysa på vilket sätt  samhället bäst  kan hjälpa de traf ikskadade och 
förbättra  deras  ställning (punk terna  1 och 2 i medlemsförslaget).  Vidare 
anser  förslagsställarna att  en sådan  undersökning  skulle kunna erbjuda 
värdefulla b asda ta  för de t nordiska  trafikolycksfallsförebyggande arbetet.  
Förbu ndssty re lsen  m en ar  för sin del att  den inte är  övertygad om  att det 
finns en o m edelb ar  koppling mellan de två var för sig angelägna insa tsom 
rådena.

F örbundet  an för  att  de t inom den svenska  länss jukvården och region
sjukvården sker  en successiv  utbyggnad av den medicinska rehabilitering
en. D etta  arbe te  baseras  bl. a. på  socials tyrelsens aktuella principprogram 
för den m edic inska  rehabiliteringen. U tbyggnaden  sker  i den takt som 
ekonom iska  resu rse r  och tillgången på specialistutbildad personal medger.

Landst ingsförbundets  s tyrelse  finner  det i de t ta  läge inte sannolikt att  en 
begränsad utredning, på  nordisk  nivå, av de i trafiken h järnskadades  
situation skulle kun na  verksam t bidraga till att  i Sverige förbättra  denna 
grupps ställning.

Slutligen an för  förbundet  att när det gäller de förebyggande aspek te rna  
ingår trafikolycksfallen i det kunskapsunderlag  som hälso- och sjukvården 
redan har tillgång till.
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2.3 R em iss in s tan ser  som  stä ller sig avvak ta nd e  eller fö re s lå r  u tredning
och de rem issinsta nser som  in te  tar d irekt stä lln ing
N ord iska

N ord iska  näm nden  fö r  hand ikap p frågor  an se r  att förslaget tar upp ett 
synnerligen vidsträckt p roblem kom plex. E tt  ställningstagande till förslaget 
är därför  kom plicera t enligt näm nden  och föru tsä t ter  att  man för  det första 
håller isär två  saker  som delvis blandas sam m an i förslaget,  å  en a  sidan 
traf iksäkerhe tsa rbete t  och å  an dra  sidan de traum atisk t h järnskadades  
livssituation. N ä m nd e n  an se r  att en  utredning rörande traum atisk t hjärn
skadades  livssituation inte utan  vidare främ jar  trafiksäkerhe tsa rbete t ,  men 
kan självfallet ge underlag för förbättring av enskilda människors  livssitua
tion. F rågan är  då  om  en sådan djupgående och resursk rävande u n dersök
ning på  nordisk bas är ändamålsenlig  och angelägen. N ä m nden  anser  inte 
det,  å tm instone inte som  en första  insats .

N ä m n de n  föreslår  att  en möjlig framgångsväg kunde vara att  man på 
nordisk bas i första  hand inriktar sig på att inventera  de undersökningar 
inom om rådet  som  redan gjorts. N äm n d en  vill här bl. a. peka  på en i Norge 
nyligen genom förd stor  undersökning  om trafikskador och dess följder 
(Malt, Blikra och Høivik; Psykiatri Institutt vid Oslo universite t  och S en
tra lsykehuset i Akershus) .  I undersökningen, som ännu ej har  publicerats,  
redovisas b l .a .  en om fattande li t teraturöversik t som ta r  upp ett flertal 
undersökningar som genom förts  inom om rådet  i b l .a .  de nordiska län
derna.

N ä m nden  vill sålunda peka på möjligheten att  inventera  de un d ersö k 
ningar inom om råd e t  som redan gjorts i de nordiska länderna. Detta  kunde, 
som näm nden ser  det,  ske som en aktivitet inom ram en för de t nordiska 
traf iksäkerhe tså re t  1983. På basis av en sådan inventering kunde man 
senare bedöm a behovet  av  fortsa t ta  insatser  på nationell respektive nor
disk nivå.

N ordiska  han d ikap p förbund et (N H F )  an ser  också  att  man i m edlem s
förslaget tagit upp två olika saker

-  traf iksäkerhe tsa rbete t ,
-  de h jä rnskadades  livssituation.
H andikappförbundet  an se r  att en utredning rörande h järnskadades  livs

situation kan inte anses  bara  vara avsedd betjäna traf iksäkerhetsarbetet ,  
utan m åste  inriktas på att säkerställa  resu rse r  för vård och rehabilitering 
för alla hjärnskador.

Personer  med h jä rnskador  är en  grupp med speciella svårigheter.  H järn
skador  ger  ofta både medicinska, psykologiska och sociala problem och 
det ställs därför  s tora krav på  vård och rehabiliteringsinsatser.

Slutligen anförs  att N H F  är  tveksam  inför en samnordisk undersökning 
av det slag medlemsförslaget innebär. N H F  an ser  i likhet med ytterligare 
ett antal rem iss instanser  att om  undersökningen kom m er till stånd bör man 
som ett första  steg kartlägga resultate t  av befintliga undersökningar och
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utnyttja  dem  i det fo r tsa t ta  arbe te t .  N H F  vill även betona be tydelsen  av att 
resultaten av en eventuell undersökning leder till å tgärder  av positiv art 
och inte enbart  blir en rapport till N ord iska  rådet.

N ordiska  tra fiksäkerh etsråd et (N T R )  m o tsä t te r  sig inte den föreslagna 
undersökningen, men vill ifrågasätta om inte en kartläggning av de hjärn
skadades s ituation borde  avse t raum atiska  h jä rnskador utan  hänsyn till i 
vilket sam m anhan g  skadan uppstå tt .  N T R  vill också  erinra om de skade- 
förebyggande åtgärder  som  har vidtagits efter initiativ från N T R  och som 
N T R  forlöpande a rbe ta r  vidare med. Bilbälten och hjälmar är två av de 
oftast näm nda. N T R  bedriver  dessu tom  ett särskilt forskningsprojekt om 
verkan av att an vänd a  bilbälten i bilens baksä te .  Utbildningen av fordons- 
förare och fordonens  synbarhet  är exem pel på andra  om råden  som NTR 
ägnar s tor  upp m ärksam h et.  U nder  det nordiska traf iksäkerhetsåre t  1983 
kom m er det att anord nas  ett nordiskt seminarium under rubriken "B ilens  
s äk e rh e t" .

N ord isk  fö ren in g  fö r  rehabilitering  an ser  att utredningen syftar bl. a. till 
att få folk att an vänd a  bilbälte och skyddshjä lm. För  detta  upp lysningsar
bete behövs  kun sk ap er  om  h jä rnskadorna  och deras rehabilitering. F ö r 
eningen fram för att det i Sverige finns en trafikmedicinsk professur  i 
Uppsala ,  som skulle vara den lämpliga att hålla i en sådan undersökning i 
Sverige.

Sykeple iernes S a m arb eid  i N orden  s täller sig positiv till m edlem sförsla
get men poängtera r  att  det måste föregås av en noggrann utredning om hur 
befintliga men knappa  ekonom iska  resu rse r  skall fördelas. Med utgångs
punkt ifrån att samtliga nordiska  länder ha r  ekonom iska  problem finner 
Sykepleierne att N o rd iska  rådet m er  än hittills bör  sikta på en bred resurs 
fördelning inom hälso- och s jukvården. Forskning inom om sorgsarbete t  
och vad som kan göras av förebyggande insa tser  måste o ckså  tillgodoses.

D anm ark
K øbenhavn s M agistra ts  2. A fd e lin g  an ser  att förslaget ä r  relevant men 

behöver  differentieras ytterligare, fram för allt behöver  definieras vilka 
pa t ientgrupper som skall ingå i undersökningen. M agistraten anser  också 
att det av förslaget bör  klart f ramgå hur lång tid ef ter  det att skadan 
uppstå tt  som man ö nskar  igångsätta undersökningen. M agistraten föreslår 
att dessa  frågor utreds  i ett fortsatt p ro jek tarbete  med sikte pa att genom fö
ra den föreslagna utredningen.

Frederiksbergs K o m m un e  har förklarat sig icke ha något att anföra i 
anledning av medlemsförslaget men m enar  att man bör ta ett förbehåll för 
eventuella utgifter som u p p k om m er  i sam band  med den föreslagna u tred 
ningen.

A m tsrå dsfo ren ing en  i D anm ark  har förklarat sig inte ha något att anföra 
i anledning av medlemsförslaget.
14-30-332 Nordiska rådet
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K o m m unernes L an dsfo ren ing  ha r  förklarat  sig inte ha något att anföra i 
anledning av medlemsförslaget.

A ssu ra n d ø r-S o c ie te te t ha r  förklarat  sig icke inkom m a med y ttrande i 
an ledning av medlemsförslaget.

F inland
Finlands svenska  ko m m u n fö rb u n d  an ser  det vara lämpligt att man under 

det nordiska traf iksäkerhe tså re t  fäs ter  en speciell upp m ärksam h et vid de 
traf ikskadades  situation. K o m m unförbu ndet  ifrågasätter om det är  nöd
vändigt att  g runda  ett sam nord isk t  pro jek t kring frågan. För  att sätta  i gång 
med ett dylikt projek t k rävs  det enligt kom m unförbundets  uppfattning 
särskilda motiv, såsom  bris tande resurser,  för  litet befolkningsunderlag 
eller liknande. F ö r  de traf ikskadades  del torde enligt kom m unförbundet  
sådana motiv inte föreligga. Slutligen an ser  kom m unförbundet  att trafik
försäkringen torde kunna svara  för kos tnaderna  och de skadades  antal 
torde vara  tillräckligt stort som underlag för en undersökning  på det 
nationella planet.

F inlands ko m m u n fö rb u n d  an ser  att  den föreslagna utredn ingen av de 
genom trafikolyckor h jä rnskadades  livssituation i olika nordiska länder 
kan va ra  m otiverad , om  den kan u tny ttjas  i framtiden i t raf iksäkerhe tsa r
betet .  De å tgärder  som föreslagits att  vidtas på basis av utredningen 
inriktas dock på förbättringen av situationen för en specialgrupp -  på 
genom trafikolyckor h jä rnskadade . Finlands kom m unförbund  m enar att 
även om  denna handikappgrupp ha r  problem att an passa  sig till samhället,  
vore det motiverat att  noga u treda ,  om  det är  motiverat att understryka  
specialställningen för de genom  traf ikolyckor h jä rnskadade jäm för t  med 
andra  handikappgrupper.  Slutligen anförs  att vid utredningen av de genom 
trafikolyckor h jä rnskadades  situation borde  man ta hänsyn också  till an d 
ra, m otsvarande handikappgrupper.  Därför  borde man också  överväga, 
om  den tilltänkta utredn ingen kunde utny tt jas  m era om fattande och utv id
ga de nödvändiga å tgärder  som planerats  på basen av den att gälla också 
andra  handikappgrupper.

Sverige
D e hand ikappades r iksförbund  (D H R ) an ser  a tt  en undersökning om 

trafikskadades  s ituation i sig är allför begränsad.  N y ttan  av en utredning av 
det slag som här  anges, m åste  va ra  att säkerställa resu rse r  för vård och 
rehabilitering. M an kan då inte begränsa  undersökningen till en skade- 
grupp. Än mindre är  de t lämpligt an ser  D H R  att inskränka kartläggningen 
till en viss typ av trafikskador. D H R  m enar  att vi i dag redan vet att 
s torleken av vård och rehabili teringsbehovet i de individuella fallen beror  
på den tota la  skadans omfattning. Oftast begränsas inte skadorna till 
enbart  h järnskador.  Å andra  sidan visar det sig att fall som bedöm ts  som
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enbart f rakturer  ef ter  en  tid visat sig ha h jä rnskador  som medför nedsatt 
hörsel eller syn, minnes- och be teendestörning.

De handikappades  r iksförbund förordar  därför  att en eventuell sam n o r
disk undersökning av den ka ra k tä r  som anges i förslaget skall om fatta  alla 
skador som kräver  rehabili ter ingsinsatser ,  såväl genom  o lyckor  som sjuk
domar.

3. Utskottet
U n der  år  1983 genom förs ett nordiskt traf iksäkerhe tså r,  NTÄ-83. Syftet 

är att söka öka  säkerhe ten  i trafiken genom  att t raf ikan tbeteendena förbätt-

T anken på ett t raf iksäkerhe tså r  kom  upp i början av 1970-talet då antalet 
skadade och död ade  i trafiken var  m ycket  högt. U n der  senare år har  det 
skett en klar nedgång i traf ikolyckorna.  Antalet  p e rsoner  med hjä rnskador 
ä r  dock fortfa rande stort. Detta  gäller särskilt ungdom.

Det föreliggande medlem sförslaget syftar till att u treda  situationen för de 
genom trafikolyckor h jä rnskadade samt utifrån denna utredning föreslå 
å tgärder  för att fö rbät tra  deras  situation.

Förslaget erhåller s töd bland rem iss instanserna  på  några när. Till de 
invändningar som fram kom m it mot medlem sförslaget hör  att man bör  hålla 
i sär två saker  som delvis sam m anb lan das  i förslaget,  å  ena sidan traf iksä
ke rhe tsa rbete t  och å  an dra  sidan de t raum atisk t  h jä rnskadades  livssitua
tion. En utredning rörande traum atisk t h jä rnskadades  situation främjar 
inte utan vidare t raf iksäkerhe tsa rbete t ,  men kan självfallet ge underlag för 
förbättring av de enskilda m änniskornas  situation.

En annan invändning gäller förslagets begränsning till att endast omfatta 
de i trafiken h jä rnskadade . Den föreslagna undersökningen borde avse en 
kartläggning av de h jä rnskadades  situation utan  hänsyn  till i vilket sam 
manhang skadan uppstå tt .

U tsko tte t  f inner dessa  invändningar värdefulla men ö nskar  framhålla att 
situationen för de indiv ider som drabb a ts  av en bestående h jä rnskada efter 
trafikolycka är ej tillräckligt känd eller belyst för att bilda underlag för en 
rehabiliteringsmedicinsk planering. En noggrann och kvantitativ värdering 
av skallskadesviter  efter våld i trafiken saknas idag. U tskotte t  finner det i 
likhet med majorite ten  av rem issorganen det väsentligt att skallskadorna 
blir föremål för en skärp t  u ppm ärksam h et med registrering av skadorna  
och deras  verkan  avseende  såväl fysisk som psykisk  ohälsa. Vidare m enar 
utskotte t  att det är  angeläget att en grund ti llskapas för å tgärder  som kan 
minska såväl skallskadornas  frekvens  som svårighetsgrad.

Personer med h jä rnskador  är en grupp med speciella svårigheter.  H järn
skador ger ofta både medicinska, psykologiska och sociala problem och 
det ställs därför  s to ra  krav på  vård  och rehabiliteringsinsatser.

En viktig fråga vid vården av de h jä rnskadade är  en mångsidig rehabilite-
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ring som har både medicinska och sociala aspekter .  Den medicinska reha
biliteringen har sannolikt,  vilket också  påpeka ts  av några remissorgan, en 
relativt mindre be tydelse  i jäm före lse  med att återföra de skadade till en 
relativt anpassad  situation beträffande egen vård och anpassn ing till hem, 
familj och arbete .  Ö v erhuvudtage t  förmågan till sociala relationer i va r
dagslivet.

Social- och miljöutskottet ha r  sammanfattningsvis  funnit skäl att förorda 
att den  undersökning som  skissera ts  i medlemsförslaget genomförs. En 
utredning av de genom  o lyckor i trafiken hjä rnskadade och deras möjlighe
te r  att klara sig i sin sociala miljö, arbetslivet och i sin livsmiljö skulle 
kunna, enligt u tsko tte ts  uppfattning, bidra till ökade kun sk aper  om vilka 
å tgärder  som borde vidtas, särskilt inom det rehabiliterande arbetet .  En 
utredning av det här slaget gagnar inte endast u tvecklandet av trafiksäker
h e tsa rbe te t  utan även beak tan de t  av andra  handikappgruppers  rehabili te
rings- och sysse lsä t tn ingssynpunk ter  i större grad än hittills. Utredningen 
bör ske i skynd sam  ordning.

U tsko tte t  har  särskilt note ra t  att N ord iska  rådets  trafikutskott  har  till
s tyrkt m edlemsförslaget.  Trafiku tsko tte t  an ser  att den  föreslagna un d er
sökningen skulle kunna erb juda värdefulla kun sk aper  om skadeförebyg- 
gande å tgärder och det fortsa tta  upp lysningsarbete t  för säkerhet i trafiken.

M edlemsförslaget får uppfattas  som gällande vuxna. Det finns emellertid  
enligt u tsko tte ts  uppfa ttning lika stort intresse att u tredningen om fattar  
barn ned i lägsta å ld ra r  och  ungdom. 1 lika s tor  uts träckning påverkas  här 
den sociala situationen. Sam hälls insa tser  kan behöva  insättas und er  en hel 
livslängd.

Dock önska r  u tsko tte t  ta  fasta på  det förslag som framförts från ett 
flertal rem iss instanser  om att man på nordisk basis som ett första steg i en 
sådan utredning bör kartlägga eventuellt  redan befintliga eller pågående 
nationella undersökningar inom om rådet  -  och möjligheterna att utnyttja 
deras  undersökningsresultat  i det fortsa tta  arbetet.

De undersökningar u tsko tte t  känner  till är långt m era  allmänt hållna än 
m edlemsforslagets  syfte men tangerar  utan tvivel sam m a problematik.

Med hänvisning till vad som ovan anförts hemställer social- och mil
jöu tsk o t te t  att N o rd iska  rådet r ekom m end erar  Nord iska  ministerrådet att

1. företa  en utredn ing av de genom  o lyckor i trafiken hjärnskadades 
livssituation, om fattande arbetslivet,  den sociala situationen, in
kom stn ivån , rehabiliteringsmöjligheterna och familjelivet. Som 
ett första steg i en sådan utredning bör resultaten av eventuellt  
redan befintliga eller pågående nationella undersökningar inom 
o m rådet  kartläggas.

2. på grundval av denna  utredning föreslå å tgärder  på nordiskt och 
nationellt  plan i syfte att förbättra  de genom trafikolyckor h järn
skadades  ställning.
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Medlemsförslag
om samarbete i fråga om mottagande av utomnordiska TV-satellit- 
sändningar

(V ä ck t av K irsti K olle G røndahl, E lsi H etem ä ki-O land er, E eva K uuskoski- 
V ika tm aa, B ror L illqv ist, P e tte r  Savo la  och Ingrid  Sundberg)

Den tekniska  utvecklingen på  m ediaom rådet  har  varit snabb  och man 
talar allmänt om en mediarevolution.  De nordiska  länderna ha r  inte till alla 
de lar hunnit an passa  sig till denna  utveckling vilket klart kan ses i den 
o säkerh e t  som OTS-satell i tsändningarna (Orbital Test Satellite) inom 
E U T E L S A T  skapat åtm instone  i Finland, N orge  och Sverige. Samtidigt 
har  sändn ingarna  ak tualiserat  en lång rad problem.

OTS-satell i ten ägs av västeu ro pe iska  telebolag och hyrs av ett engelskt 
företag. Sändningarna  kan för  tillfället ses å tm instone på en del o rter  
i Finland och Norge.  Överföringen till den slutgiltiga m ottagaren sker  
via kabel. I Sverige har  riksdagens ku ltu ru tsko tt  nyligen behandlat OTS- 
frågan.

De frågeställningar som aktualisera ts  genom  O TS-sändningarna gäller 
bl. a. lagstiftningen på m ediaom rådet ,  kabel-TV-problem atiken samt rekla
men i TV. En annan  väsentlig fråga som blivit aktuell  genom satelliten är  
de nordiska  ländernas egen tekniska  beredsk ap  på  m ediaom rådet  och 
deras  möjligheter att hålla j ä m n a  steg med den internationella utveckling
en.

Dessa frågeställningar kom m er i f ramtiden otvivelaktigt ytterligare att 
skärpas i takt med en allt m era  avance rad  och utbredd teknik. Det ä r  därför 
skäl för de nordiska  länderna  att på alla sätt förbereda sig för denna 
utveckling och så långt som möjligt göra det tillsammans. Härvid kan 
problem en belysas på ett så mångsidigt sätt som möjligt samtidigt som en 
grund skapas för gem ensam m a lösningar.

Den i m ånga av seenden  likartade debatt  som  OTS-satell i tsändningarna 
givit upphov  till i Finland, Norge  och Sverige an tyder  a tt  det åtm instone 
mellan dessa  länder finns ett  behov av nära sam arbe te .  I Finland mottages 
O TS-sändn ingarna  av en an tenn  som ägs av post- och telegrafstyrelsen 
men som hyrs  av det privata Helsinki-Televisio-bolaget.  Sändningarna når 
den  slutliga mottagaren via kabel och pågår i två t im m ar per dygn. I 
u tsändningarna  ingår internationell reklam. Post-  och telegrafstyrelsen 
utför  samtidig t själv experim ent med an tennen  och har bl. a. för avsikt att 
ex per im en tera  med mottagning av nordiska satellitsändningar. Både ut
sändningarnas  och ex perim en tens  framtid ä r  dock  oviss på  grund av oklar
heten  beträffande kom petensförde ln ingen mellan de b e rö rda  myndigheter-
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I Norge inleddes O T S-sändn ingarna  i slutet av april ef ter  att  saken 
uppskjutits  flera gånger både på  grund av tekniska och adm inistra tiva 
svårigheter.  Sändningarna  kan ses av  ett  litet antal kabel-TV-bolag som för 
ändam ålet har k u l tu rd epar tem en te ts  tillstånd. 1 sändningarna ingår reklam 
både från norska  företag  och från internationella företag med v e rksam het  i 
Norge.

I Sverige blev OTS-satell i ten aktuell n ä rm ast  genom  att  e tt  tiotal sv en s 
ka företag hos te leverke t  bad att  få til lstånd för  att ta  em ot sändningarna 
och få tillgång till s .k .  dekrypter ings ins trum ent d å  sändningarna är  ko 
dade. Det visade sig emellertid  a tt  de t var  oklart  om  det var  te leverket eller 
regeringen som skulle bevilja tillståndet och m edan  denna  diskussion  på 
gick hävdad es  i en motion i r iksdagen bl. a. att te leverket inte borde tillåtas 
att t illhandahålla dekryp ter ingsins trum ent.  R iksdagens ku ltu ru tsko tt  d e 
klarerade dock  för sin del att  den tekniska  utvecklingen inte borde  hindras 
och avslog d ä rm ed  m otionärernas  krav. U tsko tte t  framhöll vidare att 
ex p er im en tverksam he t inte fick u tvecklas  till att  bli förtäckt rundrad io
sändning och att företag  som  beviljades ti llstånd alltså inte fick m edverka  
till a tt  p rogram m en nådde ut till allm änheten.  Ytterligare framhöll u tsko t
tet a tt  de t var  regeringen och inte te leverket  som hade hand om  tillstånds- 
bevillningen.

K om bina tionen  av satellit- och kabelteknik  innebär en helt ny m edia
värld som  de nordiska  länderna åtm instone  inte i längden kan u testänga sig 
från samtidigt som den  rycke r  und an  grunden  för den reglering av utbudet 
av TV som hittills gällt. G enom  satellit- och kabeltekniken  aktualiseras 
o ckså  rek lam ens roll i TV på  ett  helt nytt  sätt. Det är  skäl för de nordiska 
länderna att  ånyo  se öve r  d en n a  problem atik  i all synnerhet  m ot bakgrun
den av att reklam  uppenbarligen på bred front hur  som helst kom m er att 
s t röm m a in över  de nordiska  gränserna  i mitten av 80-talet då  om fattande 
satellitsändningar inleds i V ästeuropa.

Såväl i Finland som  Norge och Sverige har  m an fäst s to r  vikt vid de 
möjligheter till tekn iska  ex per im en t  och utveckling av den egna tekniken 
som O T S-sändn ingarna  erbjuder.  Det säger sig självt att alla erfarenheter  
som vinns på  det m edia tekniska  om rådet  är  värdefulla också  för ländernas 
egna satell i tsam arbetsprojekt.

Med hänvisnining till o vans tåend e  hem stä ller  und er teck nade ,  
att N o rd iska  rådet r ek o m m en d era r  N o rd iska  ministerrådet 
att vidtaga å tgärder  för att å s tad k om m a ett tekniskt sam arbe te  i 

fråga om m ottagande av u tom nord iska  TV-satell i tsändningar 
samt

att värdera  rek lam ens roll i den  nya m ediatekniska  situationen. 

Oslo; Helsingfors och Stockholm  den 8 juni 1982
K irsti K olle G røndahl (A l i 
E eva K uu sko sk i-V ika tm aa  (K) 
P etter  Savo la  (K)

E lsi H etem äki-O land er (Kok) 
Bror Lill qy ist (Sd) 

Ingrid  Sundberg  (m)
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B IL A G A  / Y ttranden  (.ve supp lem en t)

B IL A G A  2 B etänkande 1 (se N ord isk R å d ,31. s e s j . , s. 613)

B IL A G A  3

Betänkande 2 av Nordiska rådets kulturutskott över medlemsför- 
slaget

M edlemsförslaget lades av u tskotte t  fram för 31 :a sessionen 1983, trots 
att det ännu inte var  s lutbehandlat.

1 sitt be tänkande  konsta te rade  u tsko tte t  att medlemsförslaget ä r  tudelat. 
Det syftar å ena sidan till ett  tekniskt sam arbe te  mellan de nordiska 
länderna i fråga om m ottagande av u tom nord iska  TV-satellitsändningar, å 
andra  sidan till en (om )värdering av reklam ens roll i den nya medietekniska 
situationen.

Rem isbehandlingen gav vid handen  att det redan fö rekom m er tekniskt 
sam arbe te  mellan de nordiska  länderna,  be rörda  ministerier, te lestyre lser  
och rundrad iobolag av den art som förslaget syftar till. U tskotte t  fann mot 
bakgrund därav att det inte syntes vara behov av ytterligare å tgärder  till 
denna del från Nord iska  råde ts  sida. t. ex. i form av någon rek o m m en d a
tion.

Utsko tte t  fö ru tsä t ter  givetvis att det tekniska sam arbe te t  fo rtsä t ter  och 
erinrar  här om ett nordiskt radio- och TV- samt te lesam arbete  via satellit 
(rek . nr 3/1982), Tele-X-projektet  samt ett eventuellt  nordiskt sam arbete  
inom ramen för ECS.

Huvudm otivet  för u tskotte t  att  inte färdigbehandla medlemsförslaget till 
31 :a sessionen var  dock att skapa debatt  om reklam ens plats i m assm ed ier
na och särskilt i de e lektroniska m assm ed ierna ,  inte bara  under  själva 
sessionen, utan om möjligt också  därefte r  i de enskilda nordiska länderna. 
Utsko tte t  förm odade att det faktum att de nordiska länderna hade olika 
erfarenhet av reklam borde kunna berika debatten .  Oberoende av vilka 
resultat en sådan debatt  kunde ge fann u tskotte t  det vara  efters trävansvärt  
att de nordiska länderna i framtiden hade sam m a hållning i frågan om 
reklam i elektroniska massmedier.

U tskotte t  kon sta te ra r  att frågan om  reklam ens vara eller icke vara i 
elektroniska m assm edier  deba tte ra ts  livligt framför allt i D anm ark, Norge 
och Sverige, vilka inte har reklam i vare sig radio eller TV. U tsko tte t  anser  
sig inte i de t ta  skede kunna ta ställning till själva sakfrågan, eftersom 
förutsättn ingar  för ett sådant s tällningstagande ännu inte skapats  på natio
nellt plan. U tskotte t  finner dock att det är väsentligt för det framtida 
m ediesam arbete t  mellan de nordiska länderna att länderna inte var för sig 
genom eventuella  ensidiga beslut om förändring av nuvarande situation 
ställer de andra  inför fullbordat faktum  och därigenom riskerar  att försvåra
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sam arbetet .  Det är därför  av avgörande be tydelse  att  de nordiska länderna 
i samråd tar ställning till frågan om reklam ens plats i de elektroniska 
massmedierna.

I de t ta  sam m anhang kon sta te ras  att u tskotte t  beslu ta t  att inte förorda ett 
medlemsförslag om gem ensam t nordiskt förbud mot spridning av reklam 
via kabel- och satellit-TV (A 668/k).

Med hänvisning till vad som ovan  anförts  får u tsko tte t  föreslå att N o r 
diska rådet an ta r  följande rekom m endation:

N o rd iska  rådet reko m m end era r  de nordiska ländernas regeringar 
att i sam råd ta ställning till frågan om reklam ens plats i de e lek tro
niska m assm edierna.

S tockholm den 26 januar i  1984
A rne G add (s)
E idur G u dnason  (A .) ,

Förman
T ytti Iso ho o ka n a -A su n m a a  (K) 
P eter M uurm an (Sd)
R obert P edersen  (S)
G unvor Schn itler  (H)
Ingrid  S un dberg  (m)

K irsti K olle G røndahl (A) 
Elsi H etem äki-O land er (Kok)

G unnel Jo näng  (c) 
Sture  P alm  (s) 

H åkon  R anda l (H) 
R e iu lf  S teen  (A) 

P irkko Turpeinen (S kd l)
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A 638/t

Medlemsförslag
om ytterligare samordning av trafikpolitiken i Norden

(V ä ck t av E lver Jo n sso n  och R o l f  Sellgren)

I ingressen  till den nord iska  transportöv erenskom m elsen  sägs att rege
r ingarna  ä r  m ed v e tn a  om  den  be tydelse  som rationellt o rdnade och effekti
v a  t ra n sp o r te r  ha r  för de nord iska  ländernas  näringsliv och för  det nordiska 
produ k t ionssam arbe te t  och  varuu tby te t .

N o rd isk a  råde t  och  dess  tra f ikutskott  har  i sina två  senaste  y t tranden  
ö v e r  min is terråde ts  berä t te lse  C 1 efterlyst en  to tal öve rsyn  av trafikpoliti
kens  riktlinjer.  N å g on  sådan  översyn  h a r  dock  ej företagits.

E n  rekom m endation  vars  rubrik  er inrar  om  ovannäm nda  yttranden  har  
antagits ,  nämligen nr II1967 an gående gem ensam m a riktl injer för  nordisk 
transportpolit ik .  D e n n a  rekom m end ation  begränsade sig dock  till frågor 
om  tillstånd för god stranspo rt  m ed lastbil i och  mellan de nordiska  län
derna ,  sam t be stäm m elser  om  axeltryck, fo rdonsstorlek  och -vikt sam t om 
körtid och vilotid etc. för tunga m oto rfordon . R ekom m endationen  har  
endas t  delvis genom förts ,  f räm st  till följd av den olika vägstandarden i 
Norden.

Som  ovan  näm nts ,  ha r  råde t  i sina tv å  senaste  y t tranden  hemställ t  till 
m inis terråde t  att  verkställa  en undersökning  av de nordiska  ländernas 
transportpolit ik .  Av u tsko tte ts  be tänkande  öve r  berä tte lsen  framgick att 
u tsko t te t  främ st  önskade  få  belyst  p å  vilka väsentliga p unk ter  ländernas 
trafikpolitik skiljde sig, vilka problem  som huvudsakligen skulle hindra en 
harm onisering sam t vilka fördela r  harm oniseringen skulle m edföra. U t 
sko tte t  påm inde om  att  N O R D T R A N S -u tredn in gen ,  ”N orden  som  en 
g em en sa m  lokaliserings- och ko m m u n ika tion sreg io n” , borde kun na  bilda 
u tgångspunk t för arbe te t .  I kon sekven s  härm ed an tog råde t  en rek om m en 
dation  om  uppföljning av  N O R D T R A N S -u tredn in gen  genom  förbättrad  
transpor ts ta t is t ik  (rek. nr 11/1980).

I sam m anhanget  kan  erinras om  a t t  föru tsä t tn ingarna för en enhetligare 
trafikpolitik to rde  ha  fö rändra ts  genom  det nya  trafikpolitiska beslut som 
Sveriges riksdag tog 1979 (Prop. 1978/79:88). Huvudlinjen i de t nya  beslu
te t  var  a tt  de t traf ikgrensvisa  k o s tnadsansvare t  enligt 1963 års  riksdagsbe
slut s lopades  för  väg- och järnvägstra fiken  och att  de rörliga trafikan ta  vgif- 
t e m a  bä ttre  skulle anpassas  till de sam hällsekonom iska  marginalkostna-
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derna .  H ärigenom  skulle skapas  u trym m e för taxe- och raba ttå tgärder  som 
syftade till en från sam hällsekonom isk  synpunkt  bä t tre  trafikfördelning 
och ett effektivare u tny tt jande av  jä rnvägssystem et.

Det nya  beslu te t  g rund ades  på  en sam hällsekonom isk grundsyn . Målet 
för  trafikpolitiken bör  va ra  att e rb juda  m edborgarna  och näringslivet i 
landets  olika delar  en  ti llfredsställande trafikförsöijning till lägsta möjliga 
sam hällsekonom iska  kos tnader .  Detta  innebär också  att resu rse rn a  inom 
trafiksektorn  skall u tny ttjas  så effektivt som  möjligt. Det nya beslutet 
innebar att  Sverige n ä rm ade  sig övriga nordiska  länder, där  de t trafik- 
grensvisa  k o s tn ad san sv are t  aldrig införts.

Senare  har  liknande beslu t tagits  på luftfarts- och s jöfartsom rådena 
g rundade på  sam m a sam hällsekonom iska  grundsyn , nämligen att  t ran s 
portföretag  och  affärsverk  i princip skall va ra  effektiva i fö re tagsekono
misk mening. E n  m arg inalkos tnadsanpassad  prissättning skall ef ters trä
vas.

I den norska  ” sam ferdse lsp lan en”  sägs att trafikpolitiken skall bidra till 
a tt  förverkliga m ålsättn ingarna  för sam hällsutvecklingen och främja det 
m ön ste r  för p roduktion  och  bosättn ing  som regeringen efters trävar .  H u 
vuduppgiften ä r  att  säkerställa  en effektiv och tillfredsställande t ranspor t
service i alla de lar av landet.  Trafikpolitiken skall vidare utform as med 
sikte  p å  att  beg ränsa  buller och föroreningar och reducera  antalet olyckor 
och skador.  Av särskilt  intresse är  den  utta lade målsättningen att  få till 
s tånd en  rege lbunden  översyn  av de principiella  och långsiktiga u tveck
lingslinjerna i trafikpolitiken vart  fjärde år.  Fy lkenas  planering har  i konse
kvens  hä rm ed anknuti ts  till fyraårsperioder.

I D an m ark  h a r  inget överg ripande trafikpolitiskt beslu t av den typ som 
gäller i Sverige tagits,  m en det sam hällsekonom iska synsätt  som präglar 
1979 års  beslu t i Sverige m otsva ra r  i s to r  u ts träckning de överväganden 
som  görs vid enskilda trafikpolitiska beslu t i D anm ark .  M otsvarande sam 
hällsekonom iska  synsä tt  präglar  även  trafikpolitiken i Finland, senast den 
nya vägtrafiklagen som  infördes den 1 april 1982.

H u vudm ålsä t tn ingen  för de nordiska  ländernas  trafikpolitik  är att  erb ju
da  befolkningen och  näringslivet en tillfredsställande trafikförsörjning, att 
bidra  till en ba lanserad  utveckling i länderna,  att  b idra till besparing av 
resu rse rna ,  a tt  skapa  en  god miljö och öka traf iksäkerheten .  Olika trafik- 
medel och  trafikföretag sam verk ar  inom de ram ar  som samhället d ra r  upp. 
Sta ten  och k o m m u n ern a  kan utny tt ja  investeringar, skatter ,  avgifter, re 
gleringar av olika slag sam t t ransportp rodu k tion  i egen regi eller stöd till 
t ranspor tp roduk tion  för  a tt  uppfylla de trafikpolitiska målen. En an p ass 
ning av de avgifter traf ikan terna  får betala till de sam hällsekonom iska 
m arg inalkostnaderna,  dvs. till de kos tn ad er  för samhället som  varje ytterli
gare t ranspor t  ger  upp hov  till anses ge dem  en från samhällets synpunkt 
bästa  transpor tm edelsförsö ijn ingen .

Det nya svenska  trafikpolitiska beslute t  innebär som ovan näm nts ,  att
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Sverige i princip nä rm at sig övriga länder. Detta  m åste  från nordisk syn
pun k t vä lkom nas,  då  N o rd iska  rådet och dess trafikutskott  i olika sam 
m anhang  framhållit  de t önskv ärda  i att  de nordiska länderna  ej drives in på 
olika linjer i sin trafikpolitik, och förordat en debatt  om ländernas traf ikpo
litiska s tru k tu r  och målsättningar.

S trävan  b ö r  enligt vå r  uppfattning va ra  att  nå fram till en, om möjligt, 
enhetlig uppfa ttning i N o rd en  om avvägningen mellan t. ex. järnvägs-  och 
vägtransporte r  och  mellan kollektivtrafik och privatbilism. Strävan bör 
va ra  att främja ett optimalt u tny tt jande av transpor tresu rse rn a  inom N o r 
den. N O R D T R A N S -u tredn in gen  kunde här utgöra en god utgångspunkt.

Mot bakgrund av det likartade synsätte t  på trafikpolitiken i N o rd en  och 
de t  nordiska  t ransportav ta le ts  a llm änna bestäm m elser  synes det motiverat 
att  e f te rs träva  en  harm onisering  av de kon kre ta  riktlinjerna för trafikpoliti
ken i de nord iska  länderna  i syfte att främja större enhetlighet i t raf iksyste
men sam t rörligheten öv e r  gränserna  för både allmänhet och näringsliv. En 
möjlighet att  göra de t ta  vore t. ex. genom  period iska ö v ersyner  av det slag 
som efters trävas  i Norge.  D e tta  fö ru tsä t ter  en kartläggning av trafikpoliti
ken i de nord iska  länderna  för att se var harm oniseringsåtgärder  kan 
vidtas. Alla traf iksek torer  och transpor tm edel  bör  omfattas  av denna öve r
syn.

M ot bakgrund härav  får vi hemställa
a tt  N o rd iska  råde t  r ek o m m en d era r  No rd iska  ministerrådet att vidta 

erforderliga åtgärder  för en fortsa tt  harmonisering av trafikpoliti
ken i N orden.

S tockholm  den 6 juli 1982
E lver Jo n sso n  (fp) R o l f  Sellgren (fp)
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B IL A G A  / ,  Y ttranden  (se supp lem en t)

B IL A G A  2

Betänkande av Nordiska rådets trafikutskott över medlemsförslaget
Till t raf ikutskotte t  har  hänvisa ts  medlemsförslag A 638/t om ytterligare 

samordning av trafikpolitiken i N o rd en .  U tsko tte t  har  behandlat förslaget 
vid sina möten den 16 nov em b er  1982, 21 jan uar i  1983, 21 februari 1983 och 
25 april 1983.

1. Sammanfattning av medlemsförslaget
I medlem sförslaget hemställs  att N o rd iska  råde t  r ekom m end erar  N o r 

diska m inis terråde t att vid ta  erforderliga å tgärder  för en fortsa tt  harm oni
sering av trafikpolitiken i N orden .

Förslagsställarna er inrar  om vad som sägs i inledningen till den nordiska 
t ranspor töv erenskom m elsen ,  nämligen att regeringarna är m edvetna  om 
den betydelse  som rationellt  o rdnade och effektiva t ranspor te r  har  för de 
nordiska ländernas  näringsliv och för det nordiska  produktionssam m arbe- 
tet och varuu tby te t .  D essu tom  påm inner  förslagsställarna om  rekom m en 
dationerna nr U1967 angående gem en sam m a riktlinjer för nordisk t ran s 
portpolitik och nr 1111980 om  uppföljning av N O R D T R A N S-u tredn in gen  
samt att N o rd iska  råde t  och dess traf ikutskott  i sina två  senaste yttranden 
över  m inis terrådets  berä tte lse  (C 1) har  efterlyst en  total översyn av 
trafikpolitikens riktlinjer. N ågon  sådan  öve rsyn  har  dock  ej företagits.

Förs lagss tällarna kon sta te ra r  att de nya trafikpolitiska beslut,  som under  
senare å r  tagits i Sverige och Norge  och som präglas av det sam hällsekono
miska synsätte t ,  i s to r  uts träckn ing finner motsvarighet i de överväganden 
som görs vid enskilda trafikpolitiska beslut i D anm ark  och Finland. Enligt 
förslagsställarna b ö r  s trävan va ra  att nå  fram till en, om  möjligt, enhetlig 
uppfattning i N o rd en  om  avvägningen mellan t. ex. jä rnvägs-  och privatbi
lism. S trävan bör  vara  att  främja ett optimalt u tny ttjande av t ranspor tre 
surserna  inom N o rd en .  N O R D T R A N S -u tredn in gen  kunde här utgöra en 
lämplig utgångspunkt.

Mot bakgrund av det likartade synsätte t  på trafikpolitiken i N orden  och 
det nordiska t ranspor tav ta le ts  a llm änna b es täm m elser  synes det motiverat 
att e f ters träva  en harm onisering av de kon kre ta  riktlinjerna i syfte att 
främja större  enhetlighet i t raf iksystem en sam t rörlighet öve r  g ränserna  för 
både allm änhet och näringsliv. En möjlighet att göra d e t ta  vore t. ex. 
genom en periodisk översyn . D e tta  föru tsä t ter  emellertid en kartläggning 
av trafikpolitiken i de nord iska  länderna  för a tt  se va r  harmoniseringsåt- 
gärder  kan vidtas. Alla traf iksek torer  och transportm edel  bör om fattas  av 
denna  översyn .
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2. Remissyttranden
R em issvar  ha r  inkommit från följande m yndigheter  och organisationer:

N ord iska
N ord isk  kom m itté  for t ranspor tek onom isk  forskning (N K T F )

D anska
M inisteriet for offentlige arbe jder

F inländska
S ta ts råde ts  kansli 
T rafikministeriet 
S jöfartssty re lsen 
Å lands landskapssty re lse

N o rska
S am ferdse lsdepar tem ente t  
T ra nspor tøkon om isk  institutt

Svenska
Statens jä rn v äg ar  (Sj)
S ta tens  vägverk
T ransportforskningsdelegationen 
Sjöfartsverket 
Luftfa rtsverket  
Komm erskolleg ium

2.1 R em iss in s ta nser , som  tillstyrker m ed lem sförslaget  
N ord iska

N ord isk  ko m m itté  fö r  transporteko nom isk  fo rskn in g  (N K T F )  s töder  tan 
ken på en undersökning av de nordiska  ländernas trafikpolit ik och anför att 
undersökningen skulle k largöra på vilka väsentliga pu n k te r  ländernas t ra 
fikpolitik skiljer sig; vilka behov  som finns för en samordning, vilka skill
nader som  huvudsakligen h indrar  en  sam ordning och vilka fördelar  en 
samordning kan medföra.

Med hänvisning till tidigare y ttrand en  kon sta te ra r  N K T F  att  en  up p da
tering av N O R D T R A N S -u tredn in gen  va rken  är  ändamålsenlig eller möjlig, 
m en den kan utgöra en av u tgångspunk terna  för utredningen.

N K T F  k on sta te ra r  vidare att  be träffande initia tivet till en förbättrad  
nordisk transports ta t is t ik  ha r  kom m ittén  beslu ta t  att kontinuerligt upp d a
te ra  den nordiska transports ta tis t ikpublikationen ” Transporta rbe id e t  i 
N o rd e n ” . Den senast  verkställda uppdateringen u tkom  som m aren  1982. 
Därtill har  N K T F  igångsatt ett  projekt för kartläggning av behovet av en
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utvecklad nordisk transports ta t is t ik .  Kartläggningen blir klar i början av 
1983 och N K T F  ko m m er  därefte r  att överväga åtgärder  för utveckling av 
transports ta tis t iken i N orden .
N K T F  utgår från att  det ex is te ra r  ett  principiellt likartat synsätt  på trafik
politiken i de nordiska  länderna ,  vilket också  fram går av det nordiska 
t ranspor tav ta le ts  a l lm änna bestäm m elser .  T ro ts  de t ta  är  det u pp enbart  att 
man i de prak tiska  ti l läm pningarna i m ånga fall har  olika u tgångspunk ter  
och uppfattningar. N K T F  s töder  därför  uppfa ttn ingen att  de t ta  m otiverar  
en kartläggning av trafikpolitiken i de nordiska länderna  och att alla traf ik
sek torer  bör  tas med i denna  analys.

F inländska
S ta tsrå d e ts  kansli, som an svara r  för koord ineringen av den regionalpoli

tiska planeringen i F inland, anför  att trafikpolitiska frågor intagit en rätt 
und anskym d plats i de nn a  planering. Regionalpolitiska s tödform er med 
trafikpolitisk anknytning förvaltas  av handels- och industriministeriet.  
Därför kom m er s ta ts rådets  kansli endast med några allmänna/principiella 
synpunkter .

Beträffande förslagets k on sta te rande  att en av huvudm ålsä t tn ingarna  är  
att bidra till en  ba lanserad  utveckling i länderna  an för  sta ts rådets  kansli  att  
det verkar  u pp enbart  att förändringar  i transportpo lit iken och/eller trafik
system et får effekter  på  bosättn ings- och lokaliseringsmonstret  och d ä r 
med på förutsä t tn ingarna  för att  uppnå/upprä t thå l la  regional balans. V erk
ningarna av enskilda beslu t/å tgärder  to rde  dock  va ra  svåra  att särskilja och 
blir i allm änhet m ärkb ara  först ef ter  en längre tid, vilket emellertid inte 
minskar deras be tydelse .  Särskilt  s to r  betydelse  kan förändringar  i t rans
portförhållandena få i glest bebyggda trakte r,  t. ex. på Nordkalo tten .  S ta ts 
rådets  kansli an se r  därför  att s tor  vikt b ö r  läggas vid en bedöm ning av  vilka 
regionala effekter  eventuella  förändringar  i trafikpolitiken kan m edföra. På 
nordisk nivå te r  sig därvid  sam arbete/överläggningar med N o rd iska  äm- 
be tsm annak om m ittén  för regionalpolitik (NÄRP) naturlig.

S ta ts råde ts  kansli ger sitt stöd till ail förbättr ing  av transportm öjligheter  
och kom m unik a tione r  ö ve r  na t ionsgränserna.  N o rd ka lo tten  och M ittnor
den (vägnät/transporter ,  f lygförbindelser) samt Ö resunds-  och Kvarkenre-  
gionerna (tunnel/broförbindelse) näm ns särskilt.

Sam m anfattn ingsvis  ti l ls tyrker  s ta ts rådets  kansli att  möjligheterna till 
ytterligare sam ordning av trafikpolitiken i de nordiska  länderna  undersöks  
närm are och att därvid också  de regionala effekte rna av eventuella fö rän d 
ringar tillmäts vederbörlig  upp m ärksam h et.

Å la nd s la nd ska pssty re lse  s töder  principiella  å tgärder  som  syftar till y t
terligare sam ordning av trafikpolitiken i N orden .  I sam m anhanget  be tonar  
landskapssty re lsen  vikten av att en kartläggning görs av trafikpolitiken i de 
nordiska  länderna  för  att se var  harm oniser ingsåtgärder  kan och bör  vid
tas. Även lufttrafiken bör  om fattas  av kartläggningen.
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Sa m ferd se lsd ep a rtem en te t  ställer sig posit ivt  till samordning av trafik
politiken i de nordiska  länderna ,  m en anför  att olika förhållanden gör att 
sam ordn ing  på  alla om råden  inte är  lämplig. D epar tem en te t  an se r  att en 
kartläggning av trafikpolitiken i N o rd en  ä r  viktig och m enar  att  en debatt  
kan under lä t ta  en praktisk  sam ordning och harmonisering på om rådet.  I 
d e t ta  sam m anhang hänvisar  depar tem en te t  till y t trandet från T ra nsp o r t
økonom isk  institutt. M ed hänvisning till de t ovan anförda s töder  dep ar te 
m entet förslaget,  m en kon sta te ra r  dock  nödvändigheten  av en realistisk 
am bitionsnivå.

T ransportøkonom isk  in s titu tt (TØI) an ser  att en jäm förande  analys av 
trafikpolitiken i de  nord iska  länderna  ä r  viktig. En kartläggning av olikhe
te rna  i de nordiska  ländernas trafikpolit ik torde kunna bidra till en än d a
målsenlig anpassn ing i de enskilda länderna  och på sätt få klarlagt vilka 
o m råd en  som läm par  sig för och som kan d ra  ny tta  av en harmonisering 
över  gränserna .  TØI visar intresse för deltagande i analysen.

Insti tutet  u n d ers t ryk er  vidare de ” harm oniseringsm öjligheter”  som en 
utveckling av gem en sam m a idéer innebär för  politiker och äm betsm än  i 
nordisk  trafik. N o rd isk  kom m itté  för t ransportforskning och dess ve rk 
sam het,  särskilt N O R D T R A N S -k u rsen ,  är enligt institutet betydelsefull i 
d e t ta  sam m anhang.

Institutet anför  att den ovan  an förda  analysen som u tgångspunkt bör  ha 
de trafikpolitiska riktl injer som finns i länderna  samt de styrm edel som 
används  för att p åverka  transportu tvecklingen. D essu tom  bör  analysen 
inriktas p å  konkurrensfö rhål landen  och fördelning mellan olika t ranspor t 
medel.

Institutet an ser  att de t vore fördelaktigast om  analysen  koncen tre rades  
på  hur olika styrm edel (avgifter,  indirekt subsidiering, direkt regulering, 
diverse be stäm m elser  o .d . )  påverkar  fördelningen mellan transportm edel 
samt förhållanden mellan t. ex. personbil/kollek tivtransport ,  jä rnväg /  flyg, 
jä rnväg/buss ,  järnväg/lastbil.

Svenska
S jö fa rtsverke t kan i det väsentliga anslu ta  sig till förslagsställarnas all

m änna  synpunkter .  Verket  und erstryker  emellertid vikten av att sjö tran
spor te rna  och sjöfartens konkurrensv il lkor gentem ot övriga trafikslag sär
skilt beaktas .  Den svenska sjöfartspolitiken u tm ärks  bl. a. av bris ter  i 
konkurrensm enta l i te ten  gen tem ot övriga trafikslag sam t av krav på  av 
giftsfinansiering av far ledsverksam het  (exkl. isbrytning) och fartygsverk- 
samhet.  Vidare bör  möjligheterna att  bibehålla direktanlöp i N o rd en  av 
fartyg i t ransocean  i linjefart prövas.  Verket  konsta te ra r  att  Sverige, lik
som  övriga nordiska  länder, de ltar  m ycket  aktivt i den internationella 
s jöfartsorganisationen, IM O, vilket leder till ensar tade  nordiska säkerhe ts 
krav p å  fartyg, m .m .  Ä ven  nordiskt deltagande i an dra  internationella

Norska
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organisationer, t. ex. den internationella arbe tsby rån ,  ILO , ve rka r  i viss 
mån för harm onisering av den nord iska  sjöfarten. Det fö rekom m er  även  ett 
regelbundet sam arbe te  mellan s jö fartsadm inis trationerna i de nordiska 
länderna.

Sjöfartsverket an ser  N O R D T R A N S -u tredn in gen  vara en värdefull u t 
gångspunkt, men på  grund av ett delvis föråldrat sifferunderlag torde en 
inledande uppgift va ra  en uppdate ring av u tredningsunderlaget.

S ta tens  vägverk  ha r  i princip inget att  er inra  mot å tgärder  för en fortsatt 
harmonisering av trafikpolitiken i N orden .  Vägverket vill dock framhålla 
att å tgärder  rimligen endast  bör  tillgripas inom om råden  som har reell 
betydelse för t ranspor terna .

Inom väg- och vägtrafikom rådet upp lever vägverket för närvarande 
inget u tta lat behov  att å tgärder  vidtages mot en fortsa tt  harmonisering. I 
de t ta  sam m anhang  erinrar  vägverke t om  det om fat tande erfarenhets-  och 
kunsk apsu tby te  som  kontinuerligt sker  mellan de nordiska vägverken samt 
mellan rep resen tan te r  från stat,  kom m u n er  och det privata  näringslivet 
inom ramen för det N o rd iska  vägtekniska förbundet.

S ta te n s  jä rn vä g a r  ser  det som naturligt att det nordiska sam arbetet  på 
transpor tom råde t  inriktas på att i den  mån så bedöm s möjligt avlägsna 
hinder som kan finnas för ” rörligheten ö ve r  g ränserna  för både allm änhet 
och näringsliv” .

En periodisk å te rk om m ande  kartläggning av på  vilka väsentliga punkter  
ländernas trafikpolitik skiljer sig, vilka problem  som  huvudsakligen h ind
rar  en harm onisering sam t vilka fördelar  en harm onisering skulle m edföra 
kan va ra  meningsfull som grund för prioritering av frågor som bör närm are 
undersökas .

Trafikpolitiken har  i va ije  land ett nä ra  sam band med politiken inom 
an dra  sam hällssek torer .  S å  länge de nordiska  länderna  inte har  sam m a 
förutsättn ingar för  sam hällsutvecklingen i s tort  m åste  det därför  vara svårt 
att  få till s tånd en fullständig sam ordning av trafikpolitiken.

T ransportforskn ingsde lega tionen  t i l ls tyrker m edlemsförslaget och anför 
att även om  det finns och framgent kom m er att finnas av sev ärda  skillnader 
som betingas av geografiska och  an dra  specifika problem  i de olika län
de rna  ä r  m ånga av grundfö ru tsä t tn ingarna  för ländernas trafikpolitiska 
s trävanden de sam m a eller likartade. Det ä r  därför  rationellt  och viktigt att 
frågor och problem  som berö r  t ranspor tsek to rn  blir föremål för fortlö
pande, gem en sam m a diskussioner  och åtgärder.

En viktig u tgångspunkt för möjligheterna att å s tadk om m a ytterligare 
harmonisering av trafikpolitiken inom N orden  är givetvis att nuvarande 
trafikpolitiska förhållanden inom olika delar  av  t ranspor tsek to rn  klarläggs. 
En sådan kartläggning b ö r  ge ett  m era  konkret  underlag för  att  prec isera  
vilka å tgärder  som  kan och bör  vidtas i a rbe te t  med harmonisering. Med 
hänsyn till f rågornas kom plexite t  synes det dock  va ra  lämpligt att  i en 
första kartläggningsetapp välja endast  en eller ett  par  delar av sektorn .
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t. ex . väg eller jä rnvägsde la rna .  M ed hänsyn  till Island och N orge kan det 
dock  kansk e  va ra  av s tö rre  intresse att  välja  sjö- eller flygtrafikfrågor.

E n  kartläggning b ö r  göras så  k on kre t  som möjligt. M an bör  således inte 
begränsa  sig till a t t  s tudera  hur  de politiska målsättn ingarna u t tryck ts  i 
officiella dok um en t  o. d. u tan  m an b ö r  även klarlägga hur  respek tive  lands 
trafikpolitik genom förs m ed hjälp av olika styrm edel,  såsom  investerings
beslut,  pris- och  avgiftssättning, lagstiftning och institutionell uppbyggnad. 
En sådan insats b ö r  ge möjlighet att  identifiera och analysera  effekterna av 
olika s tyrmedel. Det kan o ck så  va ra  lämpligt att  inom något de lom råde 
söka  göra en  analys av de ras  sam hällsekonom iska  effekter.

T ransportfo rskn ingsdelegationen  anför  att  genom förandet  av den  före
slagna undersökningen  to rde  kräva b e tydan de  ek onom iska  insatser  och  
an se r  att  innan m an ta r  slutlig ställning till förslaget b ö r  man m ed hänsyn  
till de t s tatsfinansiella läget i N o rd en  noga överväga om  an dra  å tgärder  
inom det nord iska  sam arbe te t  på  t ranspor tom råde t  eventuellt  bör  priori
teras.

K o m m ersko lleg ie t  ser posit ivt  på  en  fo r tsa t t  harmonisering av trafikpoli
tiken i N o rd en  och ha r  dä rför  inget a t t  invända mot att N o rd iska  minister
råde t  r ekom m end eras  att  vid ta  erforderliga å tgärder  för de t ta  syfte.

Kollegiet ha r  be re t t  S to ckh o lm s han delskam m are, V ästernorrlands- och  
Jä m tla nd s  läns h an d elskam m are  sam t V ä stsvenska  han delskam m aren  till
fälle att inkom m a med synpu nk ter  på  förslaget.  S tockho lm s h a n d e lska m 
m are  och V ä stsvenska  h an d elska m m aren  t i l ls tyrker förslaget u tan  vidare 
kom m entarer .  O ck så  V ästernorrlands- och Jä m tlan d s  läns ha n d e lska m 
m are  ser positivt p å  en rekom m endation  till ministerrådet att  vid ta  e rfor
derliga åtgärder  för  en  fortsa tt  harm onisering av trafikpolitiken i N orden .

2.2 R em iss in s ta n ser  som  a vstyrker m ed lem sförslaget 
D anska

M inisteriet fo r  o ffen tlige  arbejder  av sty rke r  medlem sförslaget m ed hä n 
visning till N o rd iska  minis terrådets  berä tte lse  rörande det nordiska  sam ar
be te t ,  C 1:1982:

” M inisterrådet er av  den oppfa tning at de t ikke er  formålstjenlig  å  u trede 
de generelle retningslinjer for t ransportpo li t ikken i de nordiske land. I alle 
landene e t te rs trebes  rasjonelle t ranspor te r  såvel for næringen som befolk
ningen m ed tilbørlig sosialt og miljømessig hensyn. Virkemidlene for å 
opp nå  de tte  e r  forskjellig grunnet forskjellige tradisjoner,  organisasjoner 
og geografi. Videre e r  de t forskjellig i hvilken grad parlam entene  i de 
enkelte nordiske land har  ta tt  stilling til den  trafikkpolitikk som føres i form 
av proposisjon , melding e. 1. E t te rso m  den  foreslåtte utredning ventes  å bli 
så  om fattende og vanskelig foreslår  M inisterrådet at N ord isk  Råd be 
g renser  sitt ønske  til å  om fatte  visse de lom råder  som det m å  være ove r
kommelig, rimelig og in te ressan t  å  se næ rm ere  p å ” .
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S jö fa rtss tyre lsen  kon s ta te ra r  att  de t s jöfartspolitiska sam arbe te t  mellan 
de nordiska länderna  är  m ycket  intensiv t på  t jänstem annanivå .  S am arb e
tets egentliga syfte ä r  att  snabbt kun na  u ta rb e ta  gem ensam m a ställningsta
ganden i föränderliga situationer, och därför  an ser  s jöfartsstyrelsen att  en 
sam ordning av  sjöfartspolitiken på N o rd iska  råde ts  nivå i viss utsträckning 
kan fö rsv åra  u pp nående t  av målet.  Av denna  anledning an ser  s jöfartss ty
relsen inte den  föreslagna sam ordningen behövlig för sjöfartspolitikens 
del.

Trafikm inisteriet fram för att  vart  och ett  av de nordiska länderna  har 
sina trafikpolitiska särdrag  som betingas av o likheterna  i ländernas geogra
fiska läge, his toriska utveckling och allm änna samhällspolitik. Olikheterna 
i trafikpolitiken utgör rätt  långt ett resultat  av en naturlig utveckling, och 
det fördelaktiga i att  sam ordn a  den är  så lunda inte alls självklart. De olika 
nordiska  länderna  kunde d ä rem ot ha m ycket  att  lära sig av varandra.  Tro ts  
de t fas ta  sam arbe te t  på trafikens om råde  k on sta te ra r  ministeriet att  pålit
liga jäm före lsem ater ia l  inte alltid s tår  till buds när  de t gäller de centra la  
fak torerna  i trafikpolitiken. D e tta  be ro r  på  olika klassificerings-, be räk 
nings-, budgeterings- m. m. förfaranden.

I stället för en sam ordning av trafikpolitiken eller för att undersöka 
förutsä ttn ingarna för dess  sam ordning kunde det därför  vara än dam ålsen 
ligt a t t  u ta rbe ta  en jäm förande  u tredning av de  centra la  fak tore rna  i de 
olika nordiska  ländernas  trafikpolitik. E n  sådan utredning kunde om fatta  
t. ex. prissättning, kos tnader ,  investeringar, s ta ternas  budgetförfarande 
och organ isa t ionernas  verksam hetspr inciper .

En sådan helhet vore givetvis för  om fattande för att  kunna utredas  på en 
gång. Till en början vore det dä rfö r  ändamålsenligast att  välja de ur  nordisk 
synpunkt m est in tressan ta  punkterna .

Det finns dock  trafikpolitiska de lom råden  där  en  sam ordning är  m oti
verad. D e tta  gäller särskilt  trafik som s träcker  sig till mer än ett nordiskt 
land sam t nordisk trafik som riktar  sig till u tom nord iska  länder.

Prob lem en kan va ra  av  principiell na tur,  m en de ha r  rä tt  s tora  praktiska 
verkningar. Så är  t. ex. situationen beklaglig  när  det gäller vägtrafikens 
beskattn ing , och en fullständig ömsesidighet,  som vore idealisk för  alla 
nordiska länder, har inte uppnåtts .  L ikaledes har en sam ordning av de 
nordiska ländernas  luftfartspolitik  inte varit möjlig på  grund av den öppna 
konkurrenssi tua t ionen  mellan de nordiska  flygbolagen.

Vidare påpeka r  ministeriet det trafikpolitiska u tvecklingsarbete  som 
sker  i de olika internationella o rgan isa tionerna .  Det är  klart a tt  en das t  ett 
enhetligt nordiskt u pp trädand e  kan garan te ra  att de nordiska  ländernas 
synpu nk ter  och särskilda krav blir beak tad e .  Detta  gäller i synnerhet 
upp trädandet  gen tem ot E G , vars  vägtrafik-,  jä rnvägs-  och luftfartspolitik 
kom m er att ha en stor inverkan på de nordiska  ländernas  möjligheter att 
u tveckla  sin in ternationella trafik.

Finländska
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L u ftfa rtsverke t  anser  att det inom luftfarten redan finns en långtgående 
trafikpolitisk, teknisk  och trafikal harm onisering inom N o rd en ,  särskilt 
mellan D anm ark ,  Norge och Sverige. Den vidare utvecklingen av sam ar
betet  b ö r  kun na  ske på  grundval av ex isterande sam arbe tsform er.  och från 
luftfar tsverkets  u tgångspunk ter  föreligger inga behov av å tgärder  från N o r 
diska ministerrådet för  en fortsa tt  harm onisering  av trafikpolitiken i N o r 
den.

L uftfa rtsverket de lar  förslagsställarnas mening att en eventuell översyn 
av transportpo lit iken för a tt  se var ha rm oniseringsåtgärder kan vidtas bör 
om fatta  alla traf iksek torer  och  transportm edel .

3. Utskottet
Vid sin genomgång 1979-1980 av sam arbe tsuppgifterna  på u tskotte ts  

v e rksam hetsom råde  kom traf ikutskotte t  fram till att den nordiska t ran s 
port- och  trafikpolitiken inklusive energi- och miljöfrågor krävde särskild 
u p p m ärksam het  und er  de närm aste  åren. U tskotte t  ansåg att en förnyad 
diskussion om  de nordiska  ländernas  transportpo lit ik  borde upptas ,  och 
det första  steget i den riktningen skulle enligt u tsko tte ts  mening vara att få 
till stånd en undersökning av ländernas  transportpolit ik  av i dag.

Det konsta te rades  att de frågor som  främ st borde belysas var  på vilka 
väsentliga p un k ter  ländernas  trafikpolitik skiljer sig, vilka problem som 
huvudsakligen skulle hindra en harmonisering av den samt vilka fördelar 
en harm onisering skulle m edföra. D essa  synpu nk ter  p resen te rades  vid 
mötet med ministerrådet i decem b er  1980 samt form ulerades i N ord iska  
rådet och i u tsko tte ts  tre senaste  y t tranden  ö ver  ministerrådets  berättelse 
(C 1). Av m inis terrådets  berä tte lse  för år 1982 fram går att det inte är 
ändamålsenligt att  genom föra  en utredning av nordisk trafikpolitik om inte 
utredningen kan begränsas  till b e s täm da  de lom råden. Skälet till denna 
inställning är  enligt ministerrådet att  en  utredning av hela om rådet  skulle 
bli en överm äktig  uppgift. T anken  bakom  utsko tte ts  hemställan var  att den 
övers ik t som  u tskotte t  hem stä llde om  skulle möjliggöra en bedöm ning av 
vilka begränsade om råden  inom trafikpolitiken som skulle vara lämpliga 
och in tressan ta  sam arbe tso m råden .

U tsko tte t  har  vid ett sam m anträffande med N Ä T :s  (Nordiska  ämbets- 
m annakom m ittén  för transportfrågor)  o rdförande den 20 januari  1983 
klargjort den närm are  innebörden  i sina ovan anförda önskem ål.  I skrivelse 
den 25 m ars  1983 ha r  N Ä T  framfört ett  projektförslag som om fatta r  jäm fö 
rande studier  av skatte-,  avgifts- och  tariffpolit iken, investeringspolitiken 
och en direkt reglering av samfärdspolit iken i Norden.

1 likhet med N Ä T  an ser  t ra f ikutskotte t  att  en kartläggning av trafikpoliti
ken i N o rd en  är  nödvändig  som  underlag för en bedöm ning av framtida 
möjliga och ö nskv ärda  harm oniser ingssträvanden . Även om det av resurs-

Sven ska
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skäl kan vara nödvändigt a tt  fö re ta  u tredningen i e tapper ,  vill u tskotte t  
und ers tryk a  vikten av att alla traf iksek torer  och transportm edel  om fattas  
av analysen.

Mot bakgrund av vad som ovan  anförts  hemställes,
a tt  N o rd iska  råde t  rekom m end era r  N o rd iska  ministerrådet att  sna

rast  tillställa råde t  en sammanställning ö ver  gällande riktlinjer för 
de nord iska  ländernas  trafik- och  transportpo lit ik  för att skapa 
underlag för fram tida överväganden  om  ytterligare harmonisering 
av transportpo lit iken i N orden .

K ö penh am n den 25 april 1983
E sko  A h o  (K)

F ö rm a n  

K arin F lodströ m  (s) 
Ole H enriksen  (SF) 
P aavo  L ipponen  (Sd) 
P eder Sø n d erb y  (V)

B jarne M ørk E idem  (A)

Sverre H e lla nd  (Sp) 
Egon Jen sen  (S) 

P er P etersso n  (m ) 
P etter  T hom assen  (H)
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Medlemsförslag
om byggande av en järnvägstunnel under Kvarken

(V ä ck t a v  Sakari K nuuttila )

År 1971 väcktes  ett  sederm era  s lutbehandla t medlemsförslag om byg
gande av en landförbindelse  mellan V asa  och U m eå över  K varken . M an 
tän k te  sig då en  landsvägsförb indelse  m ed antingen en bro  ö ve r  eller en 
tunnel p å  det d jupaste  stället i havet.  Samtidigt gjordes en preliminär
utredning av kos tn ad ern a  fö r  byggandet av en sådan  landförbindelse. 
Priset  för en tunnellösning, de t alternativ  som minst skulle p åverka  na tu r
förhållandena, be räknad es  till ca  600 miljoner mark i dåtida penningvärde.

N u m e ra  har  m an fram fört  tan ken  på  att  bygga en järnvägstunne l ,  ett 
losningsalternativ  som  vore av sevär t  billigare än en landsvägstunnel.  Som 
e tt  exem pel på  en  fungerande järnvägs tunne l  som kom plem ent till lands- 
vägsnäte t  kan näm nas  jä rnvägs tunne ln  und er  Alperna mellan Schweiz och 
Italien. I denna  tunnel har  trafiken organ isera ts  till exempel så, att  pe rson
bilarna m ed sina passagerare  kör  in i specialbyggda vagnar, vilket onödig- 
gör  s to ra  specia larrangem ang vid lastningen. E ftersom  tunneldelen av en 
Kvarkenförb indelse  skulle va ra  en das t  24 kilom eter  lång, skulle de t till en 
början  förslå m ed en enda tunnel för att förm edla trafiken.

K o stn a de rna  för en  järnvägs tunne l  vore m ycket  måttliga, ef tersom  kos t
nad ern a  för fa rsk va tten tunne ln  till Helsingfors, som i m ycket  s tor  u t
sträckning ä r  jäm fö rb a r  med och fem gånger längre (120 km) än den 
p å tän k ta  järnvägs tunne ln ,  i offentligheten h a r  meddela ts  vara  endast  450 
miljoner mark. D essu tom  vore ven ti la t ionskostnaderna  i en jä rnvägstunne l 
väsentligt billigare än  i en landsvägstunnel.

Vid bedöm ningen  av den ek onom iska  be tydelsen och lönsam heten av en 
landförbindelse i K v arken  m åste man ta  hänsyn till att en modern  bilfärja 
k os ta r  öve r  250 miljoner m ark  och a t t  färjetrafiken är långsam m are än 
landtrafiken. Den tunnel som m åste  sprängas kunde också  utny ttjas  som 
förläggningsplats för  kraftledningar och eventuella  naturgasledningar och 
dataförbindelser .

K v arken leden  u tgör o ckså  en del av den till stor del färdigbyggda Blå 
vägen, som  börjar  i N e sn a  vid Atlanten  och slutar i I lomants i Finland. 
D enna  väg m arknadsförs  redan  nu bl. a. av kom m unerna  i om rådet  i 
F inland,  Norge  och Sverige i sam arbe te  som turistled. Allt som allt skulle
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tunneln  ha en av sev ärd  regionalpolitisk betydelse för M ittnorden och 
skulle i sinom tid möjliggöra å s tadk om m andet  av en turistled runt Ö s te r 
sjön.

M ed hänvisning till vad som ovan  anförts  och  till de t som framkom mit 
vid behandlingen av det tidigare m edlemsförslaget hem stä ller  und er teck 
nad,

att N o rd iska  råde t  rek o m m en d era r  regeringarna i Finland och Sve
rige att företa en grundlig utredning av förverkligandet av landför
bindelse und er  K v arken  i form av en järnvägstunne l ,  inbegri
pande  en kartläggning av projek tets  ekonom iska ,  miljömässiga 
och regionalpolit iska effekter.

Helsingfors den 24 juni 1982
Sakari K nuu ttila  iSd)
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B IL A G A  I, Y ttranden <se supp lem en t)

B IL A G A  2

Betänkande av Nordiska rådets trafikutskott över medlemsförslaget
Till traf ikutskotte t  har  hänvisats  medlemsförslag A 639/t om byggande 

av en järnvägs tunne l  un d er  K v arken .  U tskotte t  har  behandlat m edlem s
förslaget vid sina m öten den 16 nov em ber  1982. den 21 januari  1983, den 21 
februari 1983, den 25 april 1983, den 2 7 - 2 9  juni 1983 och 15 novem ber  
1983.

1. Inledning
1 medlem sförslaget hemställs  a tt  N o rd iska  råde t  r ekom m end erar  Sveri

ges och Finlands regeringar att  u tfö ra  en grundlig utredning av förverkli
gande av landförbindelse  un d er  K v arken  i form av en järnvägstunne l ,  
inbegripande en kartläggning av projek tets  ekonom iska ,  miljömässiga och 
regionalpolitiska effekter.

Ar 1971 väcktes  ett m edlemsförslag, som sederm era  behand lades ,  om 
byggande av landförbindelse mellan V asa  och U m eå. Då var  det fråga om 
en vägförbindelse antingen som en brolösning eller som en tunnel under  
det djupaste  stället i havet.  Samtidigt u treddes  preliminärt också  k os tna
derna  för byggandet av en landförbindelse. Priset på en tunnellösning som 
minst skulle p åverka  na turförhå llandena be räknad es  till cirka 600 miljoner 
FIM i det dåtida penningvärdet.

Byggandet av en jä rnvägs tunne l  skulle enligt det nu föreliggande m ed
lemsförslaget vara  avsevär t  billigare än en vägtunnel. Förslagsställaren 
näm ner  jä rnvägs tunne ln  ö ver  A lperna  mellan Schweiz och Italien som ett 
exem pel på en fungerande jä rnvägs tunne l .  Där har trafiken organ isera ts  så 
att personbilarna kör in i specialbyggda vagnar, varför  man inte behöver  
s to ra  specia lanordningar i lastningen. Tunneldelen  i Kvarken  skulle vara 
24 kilom eter  lång.

K o stnaderna  skulle enligt m edlemsförslaget vara  m ycket måttliga, ty 
priset för Helsingfors renva tten tunnel  har  i offentligheten meddelats  vara 
endast  450 milj. FIM. Den tunneln är i hög grad jäm förba r  och fem gånger 
längre (120 km) än järnvägs tunne ln .  D essu tom  skulle ventilationskostna- 
de rna  i en järnvägs tunne l  va ra  väsentligt billigare än i en landsvägstunnel.

Vid den ek onom iska  bedöm ningen  bör  man ta  hänsym  till att  en m odern 
bilfärja kos ta r  över  250 miljoner FIM samt att färjetrafiken är långsammare 
än landtrafiken. T unneln  kunde man också  u tnyttja  som förläggningsplats 
för kraftledningar och möjliga naturgasledningar och dataförbindelser.

I medlemsförslaget be tonas  tunnelns  regionalpolitiska be tydelse  för 
M ittnorden och att den i sinom tid skulle möjliggöra en turis tvägförbin
delse omkring Östersjön.
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2. Förslagets remissbehandling
Förslaget har  på grund av sitt innehåll inte rem ittera ts  till danska ,  norska 

och is ländska instanser.
R em issvar  har inkommit från följande remissinstanser:

N ordiska
K varkenrådet
M ittnordenkom m ittén
De nordiska naturskyddsfö ren ingarna

F inländska
Trafikministeriet
L änss tyre lsen  i V asa  län
Sjöfartsstyrelsen
V asa handelskam m are
Södra Ö ste rbo ttens  handelskam m are
Jakob stadsne jden s  hande lskam m are
Havsforskningsinsti tu te t
Vasa stad
Miljövårdsdelegationen i Vasa län 
Regionplaneförbundet för  V asa  län 
K varkens  ornitologiska förening 
N a tu r  och miljö
V asa vattendistr ik ts  v a t tenby rå  

Svenska
Statens jä rn vä g ar  (SJ)
S ta tens  vägverk 
Sjöfartsverket
V äste rbo ttens  handelskam m are  
L änsstyre lsen  i V äste rbo ttens  län 
L änss tyre lsen  i Jäm tlands  län 
Länss tyre lsen  i V äste rnorrlands  län 
U m eå kom m un

2.1. R em iss in s ta n ser  som  stö der m ed lem sfö rs la ge t
2.1.1. N ordiska

K varkenrådet t i l lstyrker m edlemsförslaget och till stöd för rådets  y t tran 
de ligger synpu nk ter  från b e rö rda  kom m un e r  och regionala organ som i 
stort sett är  samstämm iga.

Rådet hänvisar  bl. a. till f in ländska väg- och va ttenbyggnadsstyre lsens  
utredning i början av 1970-talet och råde ts  ” K v ark en tran sp o rte r ’' från 
1980, men anför  att rådet länge har pläderat för ytterligare utredning av



442 A 639/t: Bilaga 2

målsättningen för den fram tida Kvarken traf iken . alternativa trafiksätt,  
trafikleder m. m. Enligt K v arkenråd e ts  uppfattning ägnas i m edlem sförsla
get för liten u pp m ärksam h et  åt den  del av förbindelsen som ej utgörs av 
den föreslagna tunneln. Enligt väg- och vattenbyggnadsstyre lsens  u tred 
ning ä r  tunneldelen  endast  24 km av totalt 120 km. Därför  finns det 
anledning att särskilt upp m ärksam m a de miljömässiga effekterna av de 
vägbanks- och brobyggen i skärgården  som  den fasta  förbindelsen kräver.

R ådet  an för  att ur  regionalpolitisk och sam arbe tssynp unk t ä r  tanken på 
en fast tvärförbindelse  tilltalande och in tressant och därför  b ö r  frågan om 
att via tunnelförbindelsen lösa också  an dra  än  rent trafikala behov beak tas  
i den föreslagna utredningen . S åd ana  behov är t. ex. kraft- och gasled
ningar, da taförbinde lser ,  va ttenledningar U m e å - V a s a ,  sop transporte r  
V a s a - U m e å  osv.

Sam manfattn ingsvis  s tödjer  K v arkenråd e t  m edlemsförslaget och anser:
-  att  u tredningsprojekte ts  finansiering i första hand borde ordnas  över  

N o rd iska  m inis terråde ts  budget,  i an dra  hand som  ett bilateralt projekt 
för Finland och Sverige

-  att regionernas egna u tredn ingsresu rser  nyttjas
-  att  be rörda  kom m u n er  och regionala organ tillförsäkras inflytande över 

u tredn ingsuppdragets  formulering, utredn ingens ledning och genom fö
rande

-  att utredningen särskilt b ö r  b e ak ta  miljöeffekterna av de om fattande 
vägbyggnadsarbe tena i skärgårdsom råden  på  båda sidor om Kvarken

-  att olika alternativ  till sträckning bör  und ersö kas  liksom även möjlighe
te rn a  att an vänd a  tunnelförbinde lsen för andra  ändamål än t ranspor t  av 
bilar och gods.

M ittno rden ko m m ittén  ser  positivt på  alla å tgärder  som kan vara  ägnade 
att underlätta  tv ä rko m m un ika tionerna  mellan de nordiska länderna. En 
tunnel und er  K v arken  skulle under lä t ta  t ranspor te rna  i de t ta  om råde. 
M ittnordenkom m ittén  an ser  därför  projektet  vara  intressant och förtjänar 
at t närm are  utredas.  En m er  insiktsfull och nyanserad  uppfattning i frågan 
kan enligt M ittnordenkom m ittén  först redovisas  när  en sådan utredning 
föreligger.

2.1.2. F inländska
L än sstyre lsen  i Vasa län  an för  att  tanken  på  att bygga en vägförbindelse 

över  K v arken  inte alls ä r  ny. Möjligheter till pro jek tets  förverkligande och 
dess inverkningar ha r  dock  enligt länsstyrelsen  inte u tre tts  noggrannare. 
På grund härav an se r  länss tyrelsen ,  att det är  skäl att u treda  även det så 
grundligt som möjligt. Enligt länss tyrelsens  uppfattning borde vid u tred 
ningen speciell u pp m ärksam h et  fästas  vid miljöpåverkningen som förbin
delsen kom m er att medföra.

R eg ion a lp la n e fö rbu nd e t fö r  V asa län an ser  att man enligt förslaget om 
utredning skulle kunna kom plet te ra  det undersöknings- och planeringsar-
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bete som redan utförts beträffande trafikfrågorna i K varken . Regionplane- 
förbundet avgav 1973 ett u t lå tande om en utredning förelagd av väg- och 
vattenbyggnadsstyre lsen  sam m a år. I utlå tandet kon sta te rades  b l .a .  att 
undersökningen var alltför begränsad  samt föru tsa t tes  att undersökningen i 
f ramtiden skulle utvidgas. M an ansåg oc k så  att p rognoserna var  all tför 
t rendbetonade och grundade sig i all tför hög grad på nuläget samt att 
kostnadss iffrorna hade häm tats  från alltför långt håll (från M ellaneuropa) 
och att man inte hade beak ta t  de regionalpolitiska verkn ingarna  av projek-

U tö ver  särfrågorna bör  m an dock  hålla i gång behandlingen av trafikfrå
gorna i K v arken  m ed tanke på ett allmänt och tillräckligt utförligt u tve ck 
lande av trafikförbindelserna i hela M ittnorden. Den fortsa tta  utvecklingen 
av projektet k räve r  flera olika grundutredningar,  av vilka u töv er  utredning
en om järnvägstunne la l terna t ive t  b l .a .  u t redande t  av bottenförhållandena 
kan anses vara  nödvändigt som grund för alla alternativa lösningar. Vidare 
b ör  man u tred a  nuläget hos olika trafikform er och deras  utvecklingsvyer 
samt regionalpolitiska verkningar.

Regionalplaneförbundet för Vasa län anser ,  att N o rd iska  rådet skulle 
kunna igångsätta fortsa t ta  u tredn ingar beträffande trafikfrågorna i K v ar
ken och att utredn ingen beträffande jä rnvägs tunne la l terna tive t  skulle utgö
ra en lämplig delutredning.

Söd ra  Ö sterbo ttens  han de lska m m are  an se r  att det ak tuella förslaget är 
mycket viktigt för näringslivet i hela länet och ö pp nar  även som  en plan 
om fattande möjligheter för  mångsidigare sam arbe te  mellan de nordiska 
länderna,  och i synnerhet  i M ittnorden.  I utredningen borde man särskilt 
behandla  de möjligheter till ökad utr ikeshandel som järnvägsförb indelse 
skulle medföra.

Vasa han de lskam m a re  an se r  att tidigare u tredningar beträffande trafik
frågorna i K v arken  har  basera t  sig på felaktiga och bristfälliga utgångs
p unkter  och förhandsa tt i tyder .  A rbe tena  har också  till an dra  delar blivit 
bristfälliga b l .a .  på  grund av knappa resurser.  Enligt handelskam m aren  
har  utredningsinit iativet i m edlemsförslaget u tform ats  för snävt eftersom 
man inte kan jä m fö ra  det med an dra  tillämpningsmallar. H an d e lsk am 
m aren m enar  även att å s tadk om m a nde  av en fast trafikförbindelse inte 
torde vara aktuell på kort sikt. att en om fattande och övergripande u tred 
ning vore viktig ef tersom  effektiv trafikförbindelse över  Kvarken  är  av stor 
be tydelse fór utvecklingen av industrin , handeln och turis tnäringen inom 
de centrala  och  nordliga de larna  i Skandinavien .  Sam m anfattn ingsvis  före
slår V asa  hande lskam m are  att regeringarna i Sverige och Finland företar  
grundlig utredn ing av trafikförbindelse i K v arken  i form av landförbindelse 
eller sådan trafikförbindelse, som fungerar  i alla förhållanden utan avbrott ,  
som i första hand ger belysning åt den nationalekonom iska  lönsam heten 
hos olika alternativ  och deras  inverkan på miljön.
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V asa s ta d  ställer sig positiv till medlemsförslaget och an ser  att vid 
planeringen och u tveck landet  av trafikförbindelserna över  K v arken  bör 
m an s träva  efter  a tt  skapa  ett  välfungerande och säkert  traf iksystem , som 
ställer sig lönsam t inte bara  från nationalekonom isk  utan också  från re 
gionpolitisk synpunkt sett.  V asa  stad be tonar  vikten av att utredningen blir 
tillräckligt om fattande och att frågan blir allsidigt belyst samt att lokala 
u tredn ingsresu rser  utnyttjas.

2.1.3. S venska
L ä n sstyre lsen  i Jä m tla n d s  län  an se r  att ökade tvä rko n tak te r  mellan de 

nordiska  länderna ä r  av utom ordentlig t  s tor regionalpolitisk be tydelse  för 
respektive region. En landförbindelse öve r/under  K v arken  skulle g yn n
sam t påverka  sam arbe te t  inom M ittnorden.  Därför  tillstyrker länsstyrelsen 
medlemsförslaget.

L än sstyre lsen  i V ästerbo tten s län  kon sta te ra r  att  ett  antal utredningar 
har  påvisat att ett vidgat ek onom isk t  sam arbe te  ä r  till fördel för både 
Sverige och Finland och att g o d stranspo rte r  till och från de nordliga 
de larna  av Finland och Sverige i väsentligt högre uts träckning kan ske via 
V a s a - U m e å .

Det finns dä ru tö v er  m ånga andra  argum ent,  både kultur- och tu r is tm äs
siga, som  kan anföras  till förm ån för  en bä t tre  förbindelse över/under  
K varken.

Länss tyre lsen  an ser  att det finns anledning att företa  en utredning av den 
art  som förespråkas  i medlemsförslaget.

Av vikt är enligt länsstyrelsen  att lokala och regionala organ i Kvarken- 
regionen får inflytande i ledningen av projektet  och att tillräckliga ek o n o 
miska resu rse r  från nordisk sida ställs till förfogande så att olika alternativ 
blir ti llfredsställande belysta.

Den kartläggning som föreslås bör  med fördel kunna göras med u tn y t t 
jan d e  av de mångsidiga u tredn ingsresu rser  som finns i Kvarkenreg ionen .

De direkt militära bedöm ningarna  bör  för Sveriges del åvila fö rsv arss ta 
ben.

Studien av miljöeffekter bör  enligt länsstyrelsen  särskilt  beak ta  hur olika 
anläggningar kan påverka strömningsförhållanden , salthalter,  tem peratur  
och föroreningsgrader och hur  d e t ta  i sin tur ger följdverkningar i växt-  och 
djurliv.

L än sstyre lsen  i V ästernorrlands län har tidigare till trafikministeriet i 
Helsingfors (1973-11-30) yt tra t  sig ö v e r  en  rapport  som behandlade  frågan 
om  en fast förbindelse ö ve r  K varken . D enna rapport  visade att en fast 
förbindelse över  K v arken  var  nationalekonom isk t o lönsam  och föreslog 
at t förbindelsen även i forsä ttningen borde upprätthållas  med färjetrafik. 
L änss tyre lsen  instäm de då i denna  bedömning.

Redan en översiktlig bedöm ning torde enligt länsstyrelsen visa att en 
fast förbindelse över  K v arken  inte är  sam hällsekonom isk t m otiverad inom
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den närm aste  framtiden. L änss ty re lsen  inser dock att  en fast förbindelse 
ö ve r  K v arken  kan ha s tor  be tydelse  för  det m ittnord iska sam arbe te t .  
Länsstyre lsen  vill därför  inte m otsä t ta  sig att en översiktlig bedömning 
görs av förslaget.

V ästerbo ttens hand elska m m are  an för  att en snabb transport led  mellan 
U m eå och V asa  u r  näringslivets synpunkt vore en stimulans för både 
Sverige och Finland och med troliga posit iva bieffekter även i Norge och 
Sovjetunionen. F ö r  särskilt norrländsk t näringsliv kan handelskam m aren  
även se fördelar  för den god stran spo rt  landvägen, som gradvis  u tveckla ts  
till Mellanöstern och ett sådan t godsflöde, som kan kom m a att utvecklas 
till Ostasien.

Även för den ökande närhande ln  mellan V äste rbo tten  och Österbo tten  
vore en snabb  transpor t led  av betydelse .  1 dag vill näringslivet i de båda 
länen i ökande grad be trak ta  hela regionen på båda sidor om  Kvarken  som 
en naturlig h e m m am arknad ,  men utvecklingen åt d e t ta  håll häm m as ännu 
något av transport t ide r  och skiljaktig trafiklagstiftning.

Den föreslagna trafikleden förefaller hande lskam m aren  att vara  av mind
re vikt för tur ism en så länge väl fungerande och populära  färjeförbindelser 
ex is terar  mellan V äste rbo tten  och Ö ste rbo tten .  En snabb förbindelse för 
persontrafik  kunde möjligen få sin betydelse  för a rbe tsm ark naden  både i 
Um eå- och V asaom rådena.

Ur sysse lsä t tn ingssynpunk t vore ett projekt som de t ta  värdefullt.
H ur  en trafikled skall u tform as bör utredas.  H andelskam m aren  bedöm er 

det inte som självklart, att  en enkelspårig järnvägs tunne l  med anslu tande 
broförbindelser  till H o lm ögadd och Valsörarna  skulle vara  det bästa  a l te r
nativet.  En undersökning  borde  därför  även om fatta  an dra  alternativ.

K o nsek v en se rn a  av en eventuell  tunnelförbindelse för färjtrafiken mel
lan Vasa och U m eå samt mellan Skellefteå och Jakobstad  är  osäkra.  
Bortfallet av gods- och persontrafik  kunde äv en ty ra  fortsatt färjetrafik till 
men för bl. a. turismen.

U m eå ko m m u n  anförde att det från svensk  och finsk sida har uttalats 
intresse av att u treda  K varken traf ikens  fram tida målsättning, alternativa 
trafikleder, traf ikbehov m. m. K o m m u n en  upp lyser  om att K varkenrådet  
har pekat på  behove t  av  undersökningar  för att u tröna  vilka fak torer  som 
hindrar godstraf iken öve r  K varken. Det har visat sig att företag be trak tar  
t r anspor tko stna derna  och t ranspor ten s  snabbhet  som de viktigaste fak to
rerna vid val av rutt.  D essu tom  är rege lbundenheten ,  t idtabellernas läm p
lighet, ledande förbindelser  till och från ham nen  av betydelse  för Kvarken- 
transporterna .

Tanken  på att förena finländska och svenska fastlandet i Kvarkenre-  
gionen genom en fast förbindelse är  inte ny. I början av 1970-talet p resen 
terades  en finsk utredning om byggande av en landförbindelse mellan 
U m eå och V asa  med antingen en bro  eller en tunnel på det djupaste  stället  i 
havet mellan Holm ögadd och Valsörarna.
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I m edlemsförslaget föreslås  en utredning om järnvägs tunne l  som  ett 
billigare och miljövänligare alternativ  till landsvägstunneln .  E nbar t  tunnel
delen skall förses m ed jä rnvägssp år .  Järnvägen  skall v idare ha två  spår, 
vara elektrifierad och transpor ten  av bilar skall ske i för ändam åle t k o n 
struerade  bilvagnar.

K o m m unen  ställer sig tveksam  till de kostnadsuppgif ter  som anges i 
medlemsförslaget liksom till lösningen med två spår  i sam m a tunnel.  Efter 
m ycket preliminära beräkningar,  p .g . a .  den korta  tid som stått till förfo
gande och eftersom  tillgång till geologisk undersökning av berggrundens 
beskaffenhet saknas,  tro r  dock kom m unen  att en lösning med två parallella 
tunn lar  skulle vara ett billigare alternativ . Detta  skulle också  ur  säkerhe ts 
synpunkt vara ett  bä ttre  alternativ  än en tunnel med ett spår  och inbyggd 
mötesp lats .  K o stnaderna  för enbart  jä rnvägs tunne ln  torde dock i dagens 
prisläge uppgå till m er  än 1,5 miljarder SE K .

De godsm ängder  som i dag transpor te ras  U m e å - V a s a  och om vänt är  
inte enligt kom m unens  mening av den omfattn ingen att de skulle motivera 
en sådan enorm  investering som det här  är  fråga om. En eventuell u tred 
ning m åste  därför  helt inriktas på  ett nytänkande när de t gäller va rusor t i
ment och destinationsorter .

Sannolikt kan listan över  in te rkom m unala  sam arbe tsp ro jek t  tvärs  över  
Kvarken  göras lång anför kom m unen ,  om en fast landförbindelse kan 
etableras och skulle bl. a. om fatta  turis tmässiga, kulturm ässiga och arbets- 
m arknadsm ässiga  aspek ter .

Enligt förslagsställaren skulle en fast förbindelse U m e å - V a s a  betyda 
m ycket för turis tnäringen. K o m m unen  kan dela den uppfattningen. Även 
på  det kulturella om råd e t  skulle bä t tre  förutsättn ingar  kunna skapas  för ett 
fördjupat nordiskt sam arbete.

Projektet  med en fast landförbindelse  U m e å - V a s a  skapar som sådant 
sysselsättningsti llfällen. Uppskattn ingsv is  kan det kanske enligt kom 
m unen ge 100 man sysselsättn ing i 5 år. De positiva kringeffekterna kan 
dock bli än större. Det s tö rsta  problem et med projektet  är  som kom m unen 
ser det lönsam hetsaspek ten .  Även om det ur  nationalekonom isk  synpunkt 
vore försvarbart  med en investering som kom m unen  upp sk a tta r  till ca 1,5 
miljarder S E K  enbart  för tunneldelen  finns det också  andra  tv eksam hete r  
som kom m unen  vill peka  på.

Tillkomsten av en fast förbindelse U m e å - V a s a  måste m edföra minskad 
trafik för V asabåtarna .  Därigenom går många arbetstillfällen förlorade och 
in täkterna minskar för U m eå och Vasa hamnar. I Vasa har ny färjeterminal 
nyligen färdigställ ts och en ny terminal i U m eå  hamn är under p rojek te
ring. Det är  vidare möjligt att  invändningar mot det s tora  projektet  kan 
göras ur miljösynpunkt.

K o m m unen  ti lls tyrker en närm are  utredning om byggandet av en j ä r n 
vägstunnel under  K v arken  eftersom  utredn ingsresu rser  finns vid universi
tete t i U m eå, handelshögskolan  i Vasa och tekniska  högskolan i Luleå.



447A 639/t: B ilaga 2

2.2. R em iss in s tan ser , som  inte tar d irekt stä lln ing  till fö r s la g e t
2.2.1. F in ländska

H a vsfo rskn in g sin s titu te t  fram för att  om jä rnvägs tunne ln  byggs så, att 
bankar  kan undvikas  både på den finska och den svenska sidan, och om 
sprängm assorna  inte deponeras  i havet ,  har  institutet inget att an m ärk a  på 
ifrågavarande projekt.

Ifall man vill fö rkor ta  tunnelavsn it te t  genom  att bygga bankar  i Vasa 
skärgård eller t. ex. mellan Holm ön och det svenska fastlandet skulle de tta  
innebära  ett  ingrepp i de naturliga fö rhållandena i B ottenviken och i hela 
Bottn iska viken. Sålunda borde  m an vid planeringen av jä rnvägen  undvika 
bankbyggen och an dra  å tg ärder  som skulle fö rändra  fö rhållandena i havet.  
Överväger  man dylika å tgärder  borde man noga uppsk a tta  deras  inverk
ningar så  att  man kan undvika,  eventuellt  t. o. m. s tora ,  skadeverkningar.

Vasa va tten d is tr ik ts  va ttenbyrå  an för  att tunnellösningen inte kom m er 
att inverka väsentligt på vattenväxlingen mellan B ottenviken och B otten
havet.  Om m an inom s trandom rådena  vill an vänd a  sig av broar  och b ank
byggen bör  särskilt  om råd e ts  s tröm ningsförhållanden , sjöfart och fiskeför
hållanden u tredas.  Om  tunneldelen  förlängs till ca  30 km , ha r  vägförbindel-  
sen inte någon anm ärkningsvärd  inverkan på om råd e ts  na turförhållanden 
för v a t tenom rådenas  del och inte heller för V alsörarnas  na tu rsk y d d so m 
råde.

2.3. R em iss in stan ser , som  stä ller sig negativa  till fö r s la g e t
2.3.1. N ordiska

De nordiska  na tu rskyddsfören ingarna  av sty rke r  medlemsförslaget.

2.3.2. F inländska
Ja ko b sta d sn e jd en s  handelska m m are  an ser  att byggandet av en j ä rn 

vägstunnel med tanke på näringslivets effektiva t ransp o r te r  är  ett fullkom
ligt orealistiskt förslag. D ärför  bo rde  m an inte ens företa  en utredning i 
saken.

H andelskam m aren  an ser  därem ot att det är  viktigt att u treda  traf ikbeho
vet och fram tidsutvecklingen i K v arken .  Därv id  borde man i synnerhet 
u treda ,  vilka trafikform er som är  de mest ändam ålsenliga med tanke på 
hela na tionalekonom in sam t fästa u pp m ärksam heten  på inverkningarna av 
framtida lösningar på vintersjöfarten  och K varkeno m råde t .

K varken s ornito logiska  fö ren in g  r.f. kon sta te ra r  att V a lsö ra rn as— 
Björkögrundens skärgårdsom råde  ha r  varaktigt fredats  som na tu rsky dds
om råde samt att ve tenskaplig  ornitologisk forskning påbörjades  på V alsör
a rna  redan på 1930-talet. Resulta ten  av de tta  långa och värdefulla fo rsk 
ningsarbete ha r  förstärk t om råd e t  till en av de viktigaste flytt- och  häck- 
ningsplatserna för fåglar i F inland. K varkens  ornitologiska förening r.f. vill 
som en förening som främjar fågelskyddet u nd ers t ryk a  initiativets oersätt-
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liga skador  för fågelbeståndet,  vilka den an ser  vara  tillräcklig grund för att 
avstå  från initiativet.

N a tu r  och m iljö  an se r  att en jä rnvägsbank  och järnvägstunne l  över den 
världsun ika m oränsk ärgården  i K v arken  och under  ett känsligt hav, inte 
kan be trak tas  som så viktigt projekt att  det väl m otiverade  skyddet av 
na turen  skall få ge vika. E n  jä rn v ä g  be tjänar  inte den lokala befolkningen 
och kan inte dras  u tan  s tora  skador  på  na turen . De vägbankar  som blir 
nödvändiga kom m er att fö rsäm ra den för B ottenv iken livsviktiga ins tröm 
ningen av syrerikt va t ten  från havet söder  om  K varken .  Ett minskat 
va t tenutb y te  kan, med tanke på  de s tora  spillvattenutsläppen, bli ka ta s t ro 
falt för B ottenv iken.  D ärför  m o tsä t te r  N a tu r  och miljö sig bestäm t att en 
fast jä rnvägsfö rb indelse  byggs mellan Ö sterbo tten  och V ästerbotten .

M iljövårdsdelega tionen  i V asa län  ha r  som  u tgångspunkt att tunnelför
bindelse und er  K v arken  skulle innebära  att en fast vägförbindelse borde 
byggas på V a lsö ra rna  på  finska sidan och på Holm ö ögrupp på  svenska 
sidan. Delegationen anför att o m råd e t  V alsörarna/B jörkögrunden har  se 
dan länge varit känt som även  internationellt  värdefull  skärgårdsna tur  — 
och fåge lskyddsom råde . O m rå dena  har  på jo rdäg arnas  initiativ fridlysts 
med stöd av na turskydds lagen  på beslut av länsstyrelsen. Ifrågavarande 
om råd e  ingår o ckså  i det internationella av talet  för skyddet av fågelvatt
nen, (Convention o f  W etlands), ratificerad av Finland 1973. som trädde i 
kraft 1975. D essu tom  anförs  att  skärgården i K v arken  har  avsevärd  be ty 
delse som forskningsom råde av landhöjningsfenom enet samt att den är 
också  ett av den hotade  havsö rn ens  viktigaste häckningsom råden . Med 
hänsyn  till det ovans tåend e  an ser  m iljövårdsdelegationen, att man inte ens 
skall påbörja  att u tred a  byggandet av fast landförbindelse och dess ve rk 
ningar med offentliga medel.

S jö fa rtsstyre lsen  anför  att m o tsva rande  projekt för byggande av j ä rn 
vägstunnlar  und er  vatten  ha r  d iskute ra ts  mellan F rankrike och England i 
fråga om Engelska kanalen sam t mellan Sverige och Danm ark  i fråga om 
Ö resund. Enligt sjöfartsstyrelsens uppfa ttning är trafiken på ifrågavarande 
leder avsevärt  livligare än vad den någonsin kom m er att bli öve r  Kvarken  
mellan Finland och Sverige; samtliga näm nda  projekt har  dock stupat på 
kostnaderna .  Sjöfartsstyre lsen kan inte b edöm a anläggnings- och drif tkost
naderna för en eventuell järnvägs tunne l  und er  K v arken  men utgår från att 
de i alla fall måste ligga på en nivå som omöjliggör ekonom isk  räntabilitet 
med den trafik som skulle gå genom  tunneln.

Med utgångspunkt i en år 1973 på  uppdrag av tra fikm in isterie t i F in land  
u ta rbe tad  utredning kan k o s tnaderna  för byggande av den föreslagna j ä r n 
vägstunneln uppskattas  till 2 000 miljoner FIM  inklusive tillfartsvägar.

Om man utgår ifrån en underhålls tid  på 40 å r  och en ränta på 6 %  kan de 
årliga kos tnaderna  för tunneln  uppskattas  till 255 milj. mark.

Enligt en uppgift lämnad av rederie t  som traf ikerar  pä ru tterna  V a s a -  
U m eå och V a sa -S u n d s v a l l  var  t rafikm ängderna över K v arken  år 1981 
775000 passagerare .  122000 personbilar  och 16000 lastbilar.
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Det kan dä rför  enligt ministeriet konsta teras  av transpor tavgif terna  i en 
tunnellösning, ifall s jä lvkostnadsprincipen skulle tillämpas, skulle va ra  ca 
2,6 gånger så höga som  i det nuvarande  fär jealternativet.  T unnelprojekte t  
skulle dessu tom  inte e liminera behovet  av båttrafiken mellan Vasa och 
Um eå/Sundsvall .

En eventuell ökning av traf ikm ängden skulle inte sänka enhetskostna-  
derna  avsevär t ,  e f tersom  tunneln  i så fall borde byggas som tvåspårig  och 
tra f ikeringskostnaderna  skulle öka nästan  i proport ion  till antalet  resor.

I an ledning härav  an ser  trafikministeriet att en närm are utredning av 
förslaget inte ä r  motiverad.

2.3.3. Svenska
Enligt sjö fartsverkets  uppfa ttn ing är  de kvantite tsuppgifter  som anges i 

Närsjö fartsu tredningens rapport  ” Sjöfartens roll i traf ikpolit iken”  (SoU 
1981: 103) ett alltför svagt godsunderlag  för att motivera en fast förbindelse 
över  N o rra  K varken.

Mellan U m eå  och V asa  finns för nä rva rande en kom binerad passagerar- 
och godsfärjeförbindelse. T redjepunkts traf ik  V a sa -S u n d s v a l l  ingår i linje
mönstret .  Trafiken har  u tveckla ts  kraftigt och m od erna  färjor har anska f
fats. Det finns g rundade skäl att fö rm oda att  färjeförbindelserna mellan 
U m eå  respektive Sundsvall  ha r  tillräcklig kapacite t  att  befordra  både gods 
och de passagerare  som utgör det naturliga underlaget i respektive region.

F arva ttnen  genom N o rra  K v arken  utgör passage för sjöfarten på B o t ten 
viken. Någon anläggningsteknisk förhandsgranskning  av hur  en tunnelför
bindelse geografiskt bör  o r ienteras  samt hur farlederna ev. påverkas  har 
sjöfartsverket ej verkställt .  M ed känned om  om tunnelprojek tering i Ö re 
sund fäs ter  sjöfartsverket u p p m ärksam h eten  på att kraven på lutningsvink- 
lar m .m .  för järnvägstra fik  kan m edföra att ett tunnelprojek t inskränker 
framkom ligheten för sjöfarten. Sam m anfattn ingsvis  av sty rke r  s jö fartsver
ket medlemsförslaget.

Inom s ta tens  jä rn vä g a r  (SJ) pågår sedan någon tid en utredning över  de 
nuvarande och fram tida förbinde lse rna  med utlandet.  H ä r  har  b l .a .  olika 
alternativ för tågfärjetrafik med godsvagnar mellan svensk hamn och 
Hangö i Finland undersök ts .  Hangö har valts därför  att i denna  ham n finns 
utrustn ing för spårviddsväxling av godsvagnar (Sverige har  norm alspår 
1.435 m, Finland ha r  b redspår  1,524 m). De m arkn adsund ersök n inga r  som 
utförts inom u tredn ingens ram  har visat att  ek onom iska förutsättn ingar  
ännu saknas för att en led S v e r ig e - H a n g ö  skulle bli lönsam. Det förefaller 
SJ inte sannolikt att godstrafiken på en fast förbindelse vid K v arken  skulle 
bli så s tor att den kan läm na mer än y tte rs t  blygsamt bidrag till anlägg- 
nings- och dr if tkostnaderna.  F ö r  persontrafikens  del skulle tunneln ge 
stora t idsvinster  men det totala trafikunderlaget är  begränsat och det 
ekonom iska  utfallet blir även  hä r  svagt och endast  en mindre del av 
kos tnaderna  kan täckas.
15  -30-332 Nordiska rådet
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Sam manfattn ingsvis  an för  SJ att  ek onom iska  förutsättn ingar  to rde  sak
nas för p ro jek tets  genom förande. E tt  flertal kom plicerade tekn iska  p ro 
blem kräve r  också  sin lösning och dessu tom  krävs om fattande geotekniska 
undersökningar.

S ta ten s  vägverk, vars ve rksam het berörs  enbart  indirekt av den före
slagna utredningen m eddela r  dock sin uppfattning att  det idag finns och 
inom överskådlig  framtid även  kom m er att finnas m ånga betydligt angeläg
nare investeringsobjekt inom landets  transpor t in fras truk tur  än den här 
föreslagna järnvägs tunne ln .  Vägverke t bedöm er att tunneln därför  ej kan 
kom m a till u tförande inom överskådlig  tid och av sty rke r  därför  den före
slagna utredningen.

3. Utskottet
M edlemsforslagets  u tgångspunkt är  att  såväl den f inländska kartlägg

ningen av möjlig landförbindelse ö ve r  eller under K varken  som lönsam- 
hetsutredningen från böljan av  1970-talet ä r  föråldrade och att e r farenheter  
från några nya  tunnelprojek t indikerar  att k o s tnaderna  för byggandet av en 
järnvägs tunne l  skulle vara lägre än man hittills har konsta terat .

M edlemsförslaget har på grund av sitt innehåll  endast rem ittera ts  till 
svenska och f inländska instanser.  De rem issvar  som inkommit hävdar  på 
den ena sidan att en förbindelse ä r  nödvändig ur  regionalpolitisk och 
sam arbe tssynp unk t och på  den andra  sidan att miljö- och kostnadsm ässiga 
skäl talar mot projektet.

N ord iska  rådet ha r  tidigare haft möjlighet att  delvis eller helt behandla  
landförbindelse öve r/under  K varken .  Med anledning av medlemsförslaget 
A 93lt om  utbyggnad av trafikförbindelserna mellan Vasa och U m eå  a n 
förde tra f ikutskotte t  i sitt be tänkande  bl. a. a tt  ett  förbät trande av vägför- 
bindelserna genom anläggande av vägbankar  från fastlandet till den yttre 
skärgården utgjorde en fram tidsplan ,  som förutsatte  avsevär t  större trafik 
än vad som förekom  vid ifrågavarande tidpunkt. U tskotte t  föreslog därför 
att N ord iska  rådet icke skulle företa  sig något i anledning av förslaget. I 
medlemsförslaget A 338lt föreslogs att N ord iska  rådet rekom m enderade  
regeringarna i F inland, Sverige och Norge att  vidta å tgärder för att u treda  
möjligheterna att bygga en landförbindelse ö ve r  K varken. I sitt b e tänkan
de ö ver  förslaget,  som senare u tm ynnad e  i rekom m enda tion  nr 111975, 
fann utsko tte t  flera av de motiv som  framfördes i rem issy t trandena mot en 
fast förbindelse m ycket  tungt vägande. U tskotte t  ansåg det därför  icke 
försvarbart  att vid dåvarand e  tidpunkt föreslå ytterligare planläggning i 
enlighet med medlemsförslaget när det gällde en fast förbindelse mellan 
Vasa och Um eå. Därför  föreslog u tskotte t  att  "N o rd isk a  rådet uppdrar  åt 
regeringarna i Finland och Sverige att skapa förutsättningar  för  att fö rbätt
ra färjförbindelserna mellan Vasa och U m eå och att möjliggöra en tillfreds
ställande trafikföring året  ru n t” . Rekom m endation  nr  1/1975 avskrevs  vid 
den 28:e sessionen 1980.
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Vid u tskotte ts  behandling av det aktuella m edlemsförslaget framfördes 
sam m a eller l iknande sy np u n k te r  mot en landförbindelse som  vid tidigare 
tillfällen. U tsko tte t  un d ersö k te  vid behandlingen b l .a .  om kos tnadsu pp
gifter angående geologiska und ersö kningar  som behövs för genom förandet  
av projektet  kunde erhållas  utan  kostnader.  S lutresulta tet  blev att det icke 
var möjligt.

Trafiku tskotte t  an ser  a tt  det liksom tidigare icke finns skäl att föreslå 
rådet att rekom m end era  N o rd iska  m inis terrådet att  vidta de i m ed lem s
förslaget föreslagna å tgärderna.

T ra fikutskotte t  hänvisar  till de t ovan  anförda  och föreslår,
a tt  N o rd iska  råde t  icke före tar  sig något i anledning av m edlem s

förslaget.

M arieham n den 15 nov em b er  1983
B jarne M ørk E idem  (A) 
Ole H enriksen  (SF)
O lo f Ja n sso n  (AS) 
P aavo  L ipp onen  (Sd) 
P eder S øn derby  (V)
Ole G abriel U eland  (Sp)

G uðrún H e lga dö ttir  (Ab .) 
Karl-Erik H äll (s) 

E gon Jen sen  (S) 
Per P etersso n  (m) 

P etter  T hom assen  (H) 
B en g t W iklund (s)

M arja tta  V äänänen  (K) 
F ö rm a n
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Medlemsförslag
om stöd till nordiska utställningar

(V ä ck t av M argrete A uken , E idur G udnason , A m i  G unnarsson , S in ikka  
K arhuvaara , E eva K uu skosk i-V ika tm aa , K aarina (K ati) P eltola och A rvo  
S a lo )

Utbyte  av utställningar mellan de nordiska länderna fö rekom m er sedan 
länge i viss uts träckning. I början var  det i huvudsak  fråga om  konstu tställ
ningar av olika slag, som arrangerades  i sam arbe te  mellan m usee r  eller 
an dra  l iknande institutioner.  Ar 1973 inleddes en treårig försöksperiod med 
sam arbe te  om nordiska  vandringsutställningar av a llm änupplysande ka
raktär.  V e rk sam heten  leddes av Nord isk  utställningsråd. 1976 förlängdes 
försöksperioden  med ett år, men ve rksam heten  gjordes aldrig permanent. 
Sedan 1978 a rbe tar  en särskild institution. Nordiskt konstcen trum , med 
sam arbe tsp ro jek t  på  den visuella konstens  område.  Till de viktigaste hör 
u tstä l ln ingsverksam heten . som om fatta r  såväl produktion av egna vand
ringsutställningar för de nordiska  länderna  som förmedling av utställnings- 
u tbyte.

På senaste  tid har  det blivit aktuellt  med nordiska vandringsutställningar 
också  på m ånga an dra  om råden  än inom bildkonsterna. Utställningar b ö r
j a r  allt mera använd as  till exem pel i syfte att förmedla information av 
allmän ka rak tä r  eller att  skapa debatt .  Utställn ingarna kan gälla m era tra 
ditionella äm nen som arkitektur ,  fo tokonst,  design, textilkonst,  skulpturer 
eller bokutställningar. A n dra  aktuella om råden  kan vara etn iska och sp råk
liga minoriteters  situation, miljöfrågor, energi och ekologi, filateli m. m.

Avsikten med utställningarna är  att  inom en begränsad tid nå ut till en så 
s to r  nordisk publik som möjligt för att påverka  den nordiska kultu rdebat
ten och m edvetenhe ten  hos m änniskorna  om deras egen situation. Utställ
ningarna ger även information om frågor som gäller de nordiska ländernas 
s ituation i förhållande till om världen samt olika nationella aspek te r  på 
g em ensam m a problem.

Utställn ingarna a rrangeras  i allmänhet i sam arbe te  mellan olika organi
sationer i de nordiska  länderna. För  dessa utställningar, som organisatio
nerna i a llmänhet till en m ycket begränsad del kan finansiera själva, har 
stöd givits nationellt och av N ord iska  kulturfonden. Bidragen från kultur
fonden har  varit avgörande för ett genom förande av utstä lln ingsverksam 
heten,  men kultu rfonden ger bidrag enbart  till projekt av engångskaraktär,  
vilket omöjliggör kontinuitet,  även när  en sådan vore motiverad.
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Det finns m ånga exem pel på  svårigheter  som kan upp stå  när det gäller 
att kontinuerligt o rd n a  utställningar. Som  ett typiskt sådant kan näm nas 
den nordiska textil triennalen. Å r  1974 inledde nordiska tex ti lkonstnärer  på 
frivillig väg ett  sam arbe te  kring en vandringsutställning med bildtextil ier. 
Nord isk  textiltriennal.  T rienna len  ha r  redan  arrangera ts  två gånger och 
den tredje nordiska  textil triennalen öppnas  inom kort och  cirkulerar  sedan 
i de olika nord iska  länderna  un d er  1982-1983. D enna tredje nordiska 
textiltriennal ä r  den  sista som kan få  s töd från N o rd iska  kulturfonden.

Trienna len  ä r  e tt  uts tä llningsprojekt av om fattande ka rak tä r  och med 
a spek te r  som berö r  en m ycket  s tor  del av de nordiska tex tilkonstnärerna .  
M ed en kontinuerligt å te rk o m m an d e  utställning, på vilken ställs höga 
kvalite tskrav , har  man kunnat  s tä rka  arbe te t  med textilkonst både hos 
professionella u tövare  som kan visa  sina ve rk  tillsammans med kolleger 
från andra  länder, och hos nya ta langer och unga som får en möjlighet att få 
sina tex tilarbeten  förevisade.

Utställn ingar såsom  textiltriennalen och an dra  kan verka inspirerande 
genom  att  de ger spridning åt nya idéer, fo rm er och  u ttryck  över  hela 
Norden. Utställn ingarna ger  även möjlighet att tillvarata intressen hos 
olika specia lgrupper i g ränsom råde t  mellan olika konstform er.  Textil tr ien
nalen t. ex . är  en fast e tablerad  utställning kring vilken uppslutningen och 
förväntn ingarna ä r  s tora ,  m en vars  f ram tidsuts ik ter  är osäkra.

En u tvärdering av N ord iska  u tstä llningsrådets  ve rksam het visar att det 
finns ett s tort  intresse för utställningar. En möjlighet att  f inansiera nord is
ka vandringsutställn ingar  av varie rande slag och att ge utställningsverk- 
sam heten  kontinuite t  vore att inta ett särskilt m om ent för utställningsverk- 
sam het på den nordiska  kulturbudgeten.  Ett allmänt m om ent för utställ- 
ningsverksam het skulle göra det möjligt att  kanalisera anslag direkt till 
o rganisa tioner  och insti tutioner  som ta r  hand om  det praktiska arbe te t ,  och 
skulle inte ställa krav på uppbyggnad av någon särskild administration för 
den n a  verksam het.  U ts tälln ingsm ottagare med lokal förankring har  i p rak 
tiken de b äs ta  föru tsä t tn ingarna  att  bedriva  olika form er av kringverksam- 
het i anslutn ing till u ts tällningarna.

M ed hänvisning till vad som ovan anförts  hemställs
att  N o rd isk a  rådet r ek o m m en d era r  N o rd iska  ministerrådet a tt  i den 

nord iska  ku ltu rbudgeten  inta ett särskilt anslag för stöd till n o r 
d iska  utställningar.

S tockholm  den 26 augusti 1982

M argrete  A u ken  (SF)
A m i  G unnarsson  (A .)
E eva  K u u sko sk i-V ika tm aa  (K)

E idur G u dnason  (A .)  
S in ikka  K arhuvaara  (Kok) 

') K aarina (K ati) P elto la  (Skdl)
A rvo  Sa lo  (Sd)
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B IL A G A  I , Y t t ran den  (se su p p le m en t)

B I  L A G  A  2

Betänkande av Nordiska rådets kulturutskott över medlemsförslaget
Till ku ltu ru tsko tte t  har  hänvisa ts  m edlemsförslag om  stöd till nordiska 

utställningar. Förs laget har  behand la ts  vid m öten den 18 ok to b er  och den 
16 nov em b er  1982 sam t den 6 - 7  maj, den 1 6 -1 7  augusti och  den 15 
n ovem ber  1983.

1. Medlemsförslaget
I medlem sförslaget hemställs  att  N o rd iska  rådet r ekom m end erar  N o r 

diska m inis terråde t  att  i den nordiska  ku ltu rbudgeten  inta ett särskilt  
anslag för s töd till nordiska  utställningar.  Förs lagss tällarna er inrar  om att 
det sedan länge fö rek o m m er  u tby te  av utställningar mellan de nordiska 
länderna  med tonvikten  på konstu tställn ingar  av olika slag. Sedan 1978 
v e rka r  en särskild institution, N ord isk t  kon stcen trum , med sam arbetspro-  
jek t ,  bl. a. uts tä l ln ingsverksam het,  på  den visuella konstens  om råde.

Förs lagss tällarna an för  att de t  på senaste  tid blivit aktuellt  med nordiska 
vandringsutställningar också  på  an dra  om råden  än inom bildkonsterna, 
såsom  arkitektur ,  fo tokonst ,  design, textilkonst,  skulptur,  bokkons t ,  men 
o ckså  etn iska  och språkliga minorite ters  s ituation , miljöfrågor, energi och 
ekologi,  filateli etc. Syftet m ed utstä lln ingarna är  att  inform era en så s tor  
nordisk  publik som möjligt, a tt  påverka  den nordiska kultu rdebatten ,  att  
öka  m änniskornas  kun sk ap  om  deras  egen situation. Utställn ingarna a r ran 
geras i allm änhet i sam arbe te  mellan olika o rgan isa tioner  i de enskilda 
länderna. De finansieras via nationella s tödordningar och med stöd av 
N ord iska  kultu rfonden, i någon liten grad ä r  det fråga om självfinansiering. 
K u lturfonden ger dock  bidrag enbart  till projekt av engångskaraktär .

Som exem pel på  svårigheter  som kan upp s tå  nä r  det gäller att  kon tinuer
ligt o rd n a  utställningar pe ka r  förslagsställarna på  den nordiska  textiltrien- 
nalen, en  vandringsutställning med bildtextilier. Den har  arrangera ts  två 
gånger, första  gången 1974. Den tredje v andrar  för närvarande och den är  
samtidigt den sista som  får  stöd av N o rd iska  kulturfonden.

Förs lagss tällarna framhåller att  utställningar av den o v annäm nda  typen 
och an dra  kan verka  inspirerande genom  att de över  hela N o rd en  sprider 
nya idéer, fo rm er och uttryck. Utställn ingarna ger också  möjlighet att 
tillvarata intressen hos olika specia lgrupper i g ränsom rådet  mellan olika 
konstform er.

En möjlighet att  finansiera vandringsutställningar av varie rande slag och 
att ge u ts tä lln ingsverksam heten kontinuitet vore enligt förslagsställarna att 
inta e tt  särskilt m om ent för u ts tä lln ingsverksam het i den nordiska kultur-
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budgeten. De an ser  att  ett  allmänt m om ent för u ts tä lln ingsverksam het 
skulle göra det möjligt att  kanalisera  anslagen direkt till de organ isa tioner  
och  insti tutioner  som  h a r  hand  om  det prak tiska  arbe te t ,  och  skulle inte 
ställa krav på  uppbyggnad av någon särskild adm inistra tion  för verksam he-

2. Remissyttrandena
Följande m yndigheter ,  insti tutioner  och  organ isa tioner har  avgivit y t t

rande om medlemsförslaget:
N ord iskt kon stcen trum  
Nordisk  Textiltr iennale 
Fören ingarna N o rd en s  förbund

D anm ark
Akadem iet for De skønne K u nste r ,  A kadem iraade t
Statens M useum snæ vn
Det dansk e  K unstindus tr im useum
Kom itéen for internationale Kunstudsti l l inger
D anm arks  Biblioteksforening
K u nsth åndvæ rke rråd e t
Danske K uns th ån d v æ rk e re s  L andssam m enslu tn ing  
Dansk Folkeoplysnings Sam råd 
Sam m enslutn ingen a f  dansk e  Kunstforen inger 
Billedkunstnernes Forbund  
Skolen for B rugskunst 
Sem inariernes  Vandreudstilling 
G ym nasiernes  Vandreudstilling

F inland
Undervisningsm inisterie t  

Delegationen för  nordiskt kulturell t sam arbe te  
Skolstyrelsen 
M useiverket
Delegationen för b ib lio teksärenden 
Ålands landskapssty re lse  
Finska konstfören ingen
Suom en taideteollisuusyhdistys -  Konstflitföreningen i Finland 
Industr ikonstförbundet  O rnam o 
Suom en k ir jas toseura — Finlands biblioteksforening 
Centra lkom m issionen  för konst 
S am verkande  bi ldningsorganisationer
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Isla n d
Undervisningsministerie t  
Nord isk  kunstforbund , is ländska sektionen 
Isländska bildkonstföreningarnas förbund 
Isländska textilföreningen
N orge
Kultur- och v i tenskapsdepartem en tet
N o rske  teksti lkunstnere
Nord isk  kunstforbund , norske seksjon
Sverige
Kungl. biblioteket 
S ta tens  k on stm uséer  
S ta tens  kulturråd 
Riksutstä llningar

De ti llfrågade rem issorganens inställning till medlemsförslaget är  odelat 
positiv. I den mån invändningar överh uvud tage t  fö rekom m er m otiveras 
dessa  med fruktan  för att förslaget skulle förverkligas genom  att på ku ltu r
budgeten redan befintliga medel ö ronm ärk tes  för ändamålet.  Däremot 
råde r  delade m eningar om  förslaget att  kanalisera anslag direkt till de 
organ isa tioner  och insti tutioner som har hand om det p raktiska  arbetet.  
S törs ta  delen av rem issorganen s töder  förslaget,  m edan en del anser  att 
ifrågavarande ve rksam het bör  adm inis treras  centralt av härför lämpligt 
organ. I vissa fall föreslås  N ord isk t  konstcentrum .

I det följande refereras de särskilda synpunk ter  som remissorganen har 
anlagt på medlemsförslaget.

N ordiska  rem issyttranden
N ord isk t ko nstcen trum  anför  att ett förverkligande av medlemsförslaget 

k om m er att til lfredsställa ett länge känt behov av ökat utställningsutbyte i 
N orden. Centre t  an ser  det inte vara meningsfullt att nya kanaler  grundas 
för adm inistra tionen av en tu rnéutstä lln ingsverksam het av likartat slag 
som den som centre t  a rbe ta r  med på bildkonstens område.  Det skulle vara 
naturligt att  Nord iskt  konstcen trum  kunde adm inis trera  även annan nor
disk vandringsuts tä l ln ingsverksam het,  såvida nödiga anslag för själva 
ve rksam heten  beviljades. K onstcen tre t  va rna r  dock för ny verksam het 
innan redan igångsatt har  kunnat föras upp på ursprungligen avsedd nivå.

N ord isk Textiltriennale  und ers t ryk e r  tr iennalens betydelse som sam 
lingspunkt för tex ti lkons tnärerna  i de nordiska länderna i sam band med 
den stora  mönstringen av nordisk textilkonst.  Organisationen påpekar  att 
det run tom  i världen anordnas  b iennaler  och triennaler  för textilkonst och 
att det därför  är  naturligt att  man också  i N o rd en  visar sin egenart  på detta  
speciella om råde. En nordisk textilutställning har  även ett be tydande inter-
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nationellt  intresse. E fte rsom  tex ti lkonsten  befinner sig i e tt  g ränsom råde 
mellan ko n sth an tve rk  och bildkonst,  kan det va ra  svårt  att  placera  in 
sådana utställningsprojekt som tex tiltriennalen inom de ram a r  som finns på 
b ildkonstom rådet.  D ärför  skulle e tt  in rättande av den föreslagna s tödord 
ningen va ra  av s to r  be tydelse  för tex tiltriennalen, ef tersom  den efter  tre 
genom förda utställningar inte längre kan på räkna stöd från N ord iska  kul
turfonden.

F öreningarna N o rd ens  fö r b u n d  hänvisar  till sitt handlingsprogram , e n 
ligt vilket den  nordiska  utväxlingen av utställningar bör  ökas,  särskilt 
sådana utställningar som  är  av d e ba t tskapande  karak tär .  F ö rbu ndet  f ram 
håller a tt  det finns m ånga insti tutioner  och organisa tioner som har både 
vilja och förm åga att  engagera sig i nordisk  u ts tä lln ingsverksam het,  vilket 
innebär att de t  inte behövs  någon särskild adm inistra tion  i tillägg till 
Nord iskt  konstcen trum . F ö rbu n d e t  p ek ar  oc k så  på  den insats som de 
bilaterala fondern a  gör för  att  bringa utställningar öve r  g ränserna .  Slutligen 
riktar  fö rbundet upp m ärksam h e ten  på  de m ånga praktiska  problem  som 
upp stå r  när  u ts tällningsföremål skall passera  gränserna  mellan de nordiska 
länderna och und ers t ry k er  be tydelsen  av att dessa  problem  snaras t  löses.

D anska  rem issy ttranden
A ka d e m ie t fo r  D e skønn e K unster , A ka d em ira a d e t  s töder förslaget i 

princip, men fram håller  a t t  m edlen un d er  inga om ständighe ter  bö r  tas  från 
de redan från tidigare oti llräckliga bevillningarna till u tställningar av bild
konst och ark itektur .  R ådet  föreslår  att  den nordiska  ungdom sbiennalen  
å te rupptas ,  att de t hålls en skulpturutställn ing vart  fem te år, att  de t an o rd 
nas en nordisk  grafikbiennal,  designutställningar om fattande grafisk de 
sign, p lakatkonst ,  offentligdesign etc. sam t utställningar om  arkitektur. 
F ö r  övrigt påm inner  råde t  om  förslaget till N o rd iska  råde t  om  att  instifta 
två  nya  pris ,  de t en a  inom bildkonst och det an d ra  inom arkitektur.

S ta te n s  M u seu m sn æ vn  s töder  medlemsförslaget.
D et d anske  K u n stin d u str im u seu m , som s töder  förslaget,  v a rna r  för att 

ge de sm å medlen en större  spridning än till förmedling av konst.
K om itéen  fo r  in terna tionale K unstu dstillin ger  f ramhåller att  bildkonsten 

som sådan har  haft de t väsentligt säm re i de nordiska  länderna  än övriga 
k onsta r te r  och h ävdar  a tt  m an i de enskilda nordiska  länderna  ha r  bättre  
kunskap  om  b ildkonsten  i det övriga E u ro p a  och U S A  än om  bildkonsten  i 
Norden. K o m m ittén  finner det viktigt att  det i tillägg till den  verksam het  
som N o rd isk t  k o n stcen trum  bedriver  skapas  ek onom iska  möjligheter för 
ett m era  direkt och intensifierat u ts tä lln ingssam arbete  mellan ex isterande 
uts tällningsarrangörer, o rgan isa tioner  etc. för a tt  säkra  ett så mångsidigt 
spektrum  som möjligt. K o m m ittén  an ser  det va ra  önskv är t  att  nordiska 
utställningar likt tex til triennalen kan anordnas  framgent, inte endast  inom 
bildkonsten i traditionell mening, u tan  o ckså  inom m er marginella om rå
den.
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D anm arks B ib lio teksfo ren ing  s töder  förslaget i princip, m en påpeka r  att 
de t i de enskilda länderna  också  krävs  utställningsfaciliteter. N ord iska  
råde t  borde enligt föreningen v e rka  för  att m edlem sländerna  ställer n öd 
vändiga lokaler till förfogande.

K unsthå nd væ rkerråd et, som s töder  förslaget,  hänvisar  till textiltrienna- 
len och anför  att ett  av målen för råde t  är att  deltaga i arbe te t  med att 
a rrangera  l iknande kontinuerliga utställningar av konsthantverk .

D anske K unsthånd væ rkeres L a n d ssa m m en slu tn in g , som stöder  försla
get, va rna r  för en öronm ärkning  av redan ex isterande medel.  Organisatio
nen anför  att  den  a rbe ta r  med en nordisk konsthantverksuts tälln ing och att 
den förvänta r  sig s töd, såväl ekonom isk t  som jurid iskt,  med hänsyn  till 
tull, m om s och an d ra  svårighe ter  vid a rrangerande t av nordiska utställ
ningar.

D a nsk F o lkeoplysn ing s S a m rå d  s töder  förslaget under förutsättn ing att 
m otsva rande  nedskärn ingar  av an dra  kulturanslag inte företas.

S a m m enslu tn ing en  a f  d anske  K u nstfo ren in g er  s töder  förslaget.
B illedkunstnernes F orbund, som stöder  förslaget,  b e tonar  kontinuite

tens be tydelse  för u ts tä lln ingsverksam het.  F ö rb u n de t  m eddela r  att  de t är 
bere tt  att m edverka  till det p rak tiska  genom förandet  av förslaget.

O ckså  Sko len  fo r  B ru g sku nst un d ers t ry k er  kontinuite tens betydelse  och 
framhåller explicit de t fru k tbara  i att  anslagen kanaliseras direkt till de 
organ isa tioner  eller insti tutioner  som  har  hand om  det p raktiska arbetet .

Sem inariernes V andreudstilling  och G ym nasiernes V andreudstilling  
s töder  förslaget.

F inländska rem issy ttranden
D elegationen  fö r  nord iskt ku lturellt sam a rbe te  und er  undervisn ingsm i

nisteriet s töder  m edlemsförslaget och anser  att anslaget i huvudsak  borde 
använd as  till större  å te rk om m ande  uts tällningar. N y a  utställningsprojekt 
kan även i fortsä ttningen finansieras med medel ur  N o rd iska  kulturfonden.

Sko lstyre lsen  anför att  all tför kn appa  anslag hittills har  gjort det omöjligt 
a tt  sätta  upp exem pelvis  av N o rd iska  konstcen tre t  a rrangerade utställning
ar  i Finland. Bland sådana tem ata  som ligger skolstyrelsen nä ra  nämns 
bl. a. begåvade elevers  arbe ten  till exem pel inom handarbe te  och teckning. 
Skolstyrelsen  förklarar  sig va ra  beredd  att  delta i planeringen av sam arbe
tet.  Slutligen fram hävs  att  den föreslagna uts tä lln ingsverksam heten  kräver  
god och sakkunnig ledning och effektiv information.

M useiverket, som s töder  förslaget,  an ser  att medlen bör  fördelas jäm t 
mellan olika om råd en  av kulturlivet och an ser  särskilt att de kulturhistoris
ka m usée rn as  roll som u ts tä lln ingsproducerande insti tutioner bör  beaktas.

D elegationen  fö r  b ib lio teksärenden  liksom F inska konstfö ren ingen  s tö 
der  förslaget.

K onstflitfö ren ing en  i F inland , som stöder förslaget,  föreslår  att  anslag 
också  reserveras  för regelbundet å te rk om m ande  ku lturevenem ang och
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näm ner  förutom utställningar även nordiska  pris och  regelbundet u tk o m 
m ande sam no rd iska  publikationer.

Ind u str iko n stfö rb u n d e t O rnam o  hänvisar  till tex tiltriennalen och anför 
att de t ä r  behov av l iknande utstä l ln ingsverksam het inom alla konst in du
stri- och kon sthan tve rk so m råd en .  S trävan  bör  enligt fö rbundet vara  att 
högklassiga utställningar som anord nas  i privat regi också  skall kunna 
anhålla om  ekonom isk t  stöd. U ts tä l ln ingsverksam heten  skulle berikas av 
at t sådana kunde v andra  mellan de nordiska  länderna.

Finlands b ib lio teksforen in g  m eddela r  att biblio teken i allm änhet har 
reservera t  rymliga u trym m en  för utställningar och att de gärna tar emot 
sådana. I fråga om organisa tionen av u tstä lln ingsverksam heten  framhåller 
föreningen att  p resen ta t ione rna  bör  u ta rbe tas  centralt  av ex per te r  och 
sedan översä t tas  till de nord iska  språken . Fören ingen föreslår  att  de t i 
experim entsyfte  tillsätts en liten nordisk  exper tg rupp  med uppgift att pla
nera u ts tä l ln ingsverksam hetens  organisation och finansiering samt att dra 
upp riktlinjerna för den for tsa t ta  verksam heten .

C entra lko m m issionen  fö r  k o n s t , som s töder  förslaget,  hänvisar  till sitt 
y ttrande om m inisterrådsförslaget om  nordiskt ku ltu rsam arbete  under 
1980-talet (B 37lk), i vilket kom m issionen framhållit  att  vissa konstnärligt 
hög tstående nordiska  projekt,  såsom  utställningar eller konsttävlingar, 
t. ex. den nordiska  tex tiltriennalen och de nordiska  tävlingarna för unga 
dansare fö rtjänar  att s tödas  med sam nord iska  medel.

S am verka n de b ildn ingsorganisa tion er  an ser  att  ett  förverkligande av 
m edlemsförslaget skulle ge bildningsorganisationerna möjligheter att inom 
bildningsarbete t  och kulturens  om råde u tveckla  en långsiktig gem ensam  
u tställn ingsverksam het.  Organisationen u n ders t ryk er  dock  att  ett särskilt  
anslag inte får m inska  folkbildningsarbetets  redan annars  knappa  resurser.

A la nd s la nd skapsstyre lse  förhåller sig positiv till m edlemsförslaget och 
u n ders t ryk er  kon tinuite tens  be tydelse  för olika utställningsprojekt.

Isländska  rem issyttranden
U n dervisn ingsm in isterie t f inner det va ra  önskv ärt  att  medel i högre grad 

än hittills beviljas sam nord iska  utställningar, både sådana som hålls i de 
nordiska länderna  och sådan a  som hålls i an dra  länder, inte minst olika 
type r  av konstu tstä lln ingar.  Ministeriet u t tryck er  ett särskilt  intresse för 
att is ländska kon stnärers  verk  förevisas  i u tlandet i högre grad än hittills.

N ord iska  ko n stfö rb u n d e ts  isländska sek tion , till vars y ttrande Isländska  
b ildkonstfören ingars fö rb u n d  anslu te r  sig, u t t rycker  förhoppningen att 
s tödet i möjligaste mån kan använd as  för sam nord iska  utställningar inom 
bildkonsten. M ed hänvisning till tex tiltriennalen s töder  förbundet upp rä t
tandet  av l iknande ve rksam het  på  andra  o m råd en  inom bildkonsten.

Isländska  tex tilfö ren ingen  s töder  förslaget.
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N ors ka rem is syttra  nden
K ultur- og v iten ska p sd ep a rtem en te t  framhåller att  uts tällningsverksam- 

he ten  är av stor be tydelse  när  de t gäller att  befräm ja konst- och kulturför
ståelsen mellan de nordiska  länderna,  och att de t är  viktigt att ve rk sam he
ten  om fatta r  så m ånga kon stg renar  och fackom råden  som möjligt inom den 
bildande konsten  och besläk tade  kulturaktivite ter .  D epar tem en te t  finner 
at t en eventuell  u tvidgning och förstärkning av den nordiska utställnings- 
ve rksam heten  bör  ske genom  ökade bevillningar till N ord iskt kon stcen t
rum med motiveringen att det därigenom  kan uppnås  s törre samordning av 
projek ten  och ett m er rationellt u tny tt jande av fackkunskaper  och adm i
nistrativa resurser.

N o rske  tekstilkunstnere  s töder  förslaget.
N o rd iska  ko n stfö rbu nd e ts  norska  se k tio n , som stöder  förslaget,  m enar 

a tt  N ord isk t  k on stcen trum  är den naturliga centralen  för  p roduktion av 
flertalet av de u ts tä lln ingstyper som om talas i medlemsförslaget.  Sek
tionen fram håller  o ckså  att ve rksam heten  vid konstcen tre t  m åste  fås upp 
på ursprungligen avsedd nivå. Sektionen fö rm odar  att de t inte i längden går 
a tt  a rrang era  större  vandringsutställningar utan  någon form av fast adm i
nistration och framhåller att  textiltriennalen organisera ts  på frivillig grund.

Svenska  rem issy ttranden
K ungl. b ib lio teke t s töder  tanken  på en ökad nordisk utstä lln ingsverk

sam het.  M ed hänvisning till e rfa renh e te r  av utställningar av typen  Nord isk  
bokkons t ,  N o rd iska  bokband  etc. fö ro rdar  biblioteket att  s tödet riktas 
direkt till de insti tutioner  som har  hand om  det p raktiska  genom förandet.

S ta ten s  ko n stm u séer  kon s ta te ra r  att  de t inom m ånga av konstens  och 
h antverke ts  om råd en  är u tom ordentlig t  svårt  att  följa utvecklingen i de 
övriga nordiska länderna ,  vilket ett  ökat uts tä llningsutbyte  skulle vara 
ägnat att råda  bot på. Det krävs dock  att ve rksam heten  får en relativt fast 
organisation, att  utställn ingsbehovet sys tem atiskt penetreras  och att en 
långsiktig plan e tableras  ägnad att successiv t  täcka  hela in form ationsbeho
vet. En närliggande lösning skulle va ra  ett  å te rupplivande av ett nordiskt 
utställningsråd.

S ta te n s  ku lturråd  d isponerar  sedan budgetå re t  1979/80 ett bidrag till 
lokala och regionala m uséers  utställningsutbyte med utlandet,  vilket e n 
dast kan sökas för uts tällningar av lokala och regionala m uséer.  konsthal
lar,  eller o rgan isa tioner  i sam arbe te  med dessa  institutioner.  Rådet får 
ansökningar som  gäller utstä lln ingsu tbyte  m ed de nordiska länderna  rö ran 
de bildkonst,  kulturh istoria , hemslöjd, textil m .m . ,  men ha r  m arkera t att 
bidraget företrädesvis  skall gå till u tom nord iska  projekt och ha r  därför 
avslagit eller givit m ycket  sm å bidrag till nordiska  projekt.  K u lturrådet 
s töder  medlemsförslaget och an se r  det vara  viktigt att  bidraget kan utgå till 
u ts tällningar som upprepas ,  av typ  textiltriennalen. R ådet  tro r  att de t finns 
intresse för  a tt  s tar ta  liknande projekt på  an dra  om råden  t. ex. inom nor-
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disk grafik. Slutl igen fram håller  ku ltu rrådet att  sam iska organisa tioner 
genom det föreslagna bidraget bör  få möjlighet att  söka bidrag till u ts täll
ningar, som naturligt är av intresse för hela N orden .

R iksu tstä lln inga r  hänvisar  till sitt m å ldokum ent,  enligt vilket det är  
angeläget att  fö rsöka få till stånd en livligare u tby tesverksam he t  i N o rd en  
genom  nationella initiativ, e f tersom  de sam nord iska  resurse rna  för ut- 
ställningsutbyte är  begränsade . Riksutstä llningar s töder  förslaget och stäl
ler sig positiva till tan ken  att  medel skall kunna kanaliseras till de o rganisa
tioner och insti tutioner  som  ha r  hand om  det p rak tiska  utställningsarbetet .  
M an förklarar  sig va ra  be redd  att i det av seende t  ta  ett fortsa tt  och 
eventuellt  utökat  ansvar.

3. Utskottet
Enligt det nord iska  ku ltu ravta le t  (artikel 5, c) skall av ta lspar terna  sam ar

beta  om  konstnärligt och  annat  kulturellt  u tby te mellan två eller flera av de 
nordiska länderna.  D e tta  al lm änna stadgande om  u tby tessam arbe te  fö r tyd 
ligas till att  gälla v e rksam heten  inom arkiv, bibliotek, m usee r ,  radio, 
television och  film sam t annan  kulturell fö rm edlingsverksam het.  Något 
särskilt stadgande om  utställn ingsu tbyte  finns inte i kulturavtale t ,  men 
såväl m edlem sförslaget som  de y t tranden ,  som avgivits om  de tta  visar att 
man ä r  klart m edveten  om  det angelägna i att få till stånd ett livligare 
utstä llningsutbyte  mellan de nordiska  länderna,  basera t  på antingen natio
nella eller nordiska  initiativ.

N o rd iska  medel till stöd för u ts tä lln ingsverksam het beviljas för n ä rva
rande över  N o rd iska  ko n stcen tre ts  budget (utställningar i centre ts  egna 
lokaler och vandringsutställningar;  före trädesvis  bildkonst),  till N ordka-  
lo ttm u sé e t , dvs. vandringsutställn ingar  mellan ka lo t tm uséerna  i Norge,  
Sverige och F inland, till N o rd a tla n tm u sée t, dvs. vandringsutställningar 
mellan m usée r  på F äröa rn a ,  Island och G rönland samt till sam arbetspro- 
jek t  mellan ka lo t tm usée t  och  a tlantm usée t.  Därtill kom m er u tby te  av ett 
otal större  och m indre utställningar mellan några av eller alla de nordiska 
länderna,  vilket delvis s töds m ed medel ur  N o rd iska  kultu rfonden, bilate
rala fonder  eller m ed nationella medel.  Till denna  s is tnäm nda grupp hör 
den som exem pel i m edlemsförslaget näm nda  N ord iska  tex tiltr ien na len , 
som sedan 1974 arrangera ts  tre gånger och som för nä rva rande  vandrar  i de 
nordiska länderna.  Den tredje utställningen ha r  visats/visas i Helsingfors, 
Södertälje, Reykjavik, T ó rs ’navn, Bergen och K öpenham n. U tsko tte t  b e 
såg den an dra  utställningen i decem b er  1979.

M edlemsförslaget syftar till att på den nordiska  kultu rbudgeten ta  in ett 
särskilt anslag till s töd för ett nordiskt uts tällningsutbyte. De remissorgan 
som yttrat  sig om förslaget ä r  odelat positiva till de tta .  I den mån invänd
ningar öve rhuvud taget  fö rekom m er  m otiveras  dessa  med fruktan  för att 
förslaget förverkligas genom  att vissa medel som  redan finns på ku ltu rb ud
geten öronm ärks  för  det nya  ändam ålet.
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M otiveringarna för ett ökat utställn ingsu tbyte är  att  s tärka  kultu rge
m enskapen ,  att befräm ja ku lturförs tåe lsen  i vid mening, men också  att 
göra det lä ttare att följa utvecklingen i de övriga nordiska länderna  på  t. ex. 
kon stens  olika om råden .  D e nn a  s is tnäm nda motivering är  särskilt  viktig 
för Island,  F äröa rn a ,  G rön land och Åland sam t för sam erna .  E n  annan  
motivering ä r  a tt  inom en begränsad  tid genom  utställningar inform era en 
så  s to r  publik i N o rd en  som  möjligt om aktuella frågor, att  på ve rka  den 
nord iska  ku ltu rdebatten ,  att ö k a  nordbornas  kun sk ap  om  deras  egen situa
tion. Motiveringen gäller i ännu högre grad u tstä lln ingsverksam het på 
an d ra  o m råd en  än  den visuella konstens ,  vilket m edlemsförslaget ger 
exem pel på. D en n a  typ av u ts tä lln ingsverksam het ha r  särskild betydelse 
för  folkbildningsarbetet  i N o rd en  och kan även  utgöra ett ytterligare incita
m ent för sam arbe te  mellan de nord iska  folkbildningsorganisationerna.

U tsko tte t  de lar  alltså förslagsställarnas och rem issorganens uppfattning 
om  be tydelsen  av ett  kontinuerligt u tby te  av  utställningar mellan de nord is
ka  länderna.  M ed uts tällningar avses  därvid inte ba ra  konstu tstä lln ingar  av 
olika slag, u tan  också  an dra  utställningar av allmän eller speciell karaktär ,  
p å  vilka m edlem sförslaget och  rem issy ttrandena  ger  goda exempel.

U tgångspunkten  för v e rksam heten  bör  enligt u tsko tte ts  uppfattning vara 
att N o rd isk t ko n stcen tru m , i enlighet med sina s tadgar, ha r  an sva re t  för 
an ordnand et  och finansieringen av vandringsutställningar på den visuella 
konstens  om råde.  D e tta  om fa tta r  bildkonst,  dvs. måleri, skulptur, tec k
ning, grafik, textilkonst,  k onsth an tve rk ,  konstindustri ,  formgivning, foto, 
ark i tek tur  etc. Det är  dock  att  obse rv e ra  att  ve rksam heten  vid kon s tc en t
ret  ännu inte kunnat  föras upp på  ursprungligen avsedd  nivå, något som 
utskotte t  i olika sam m anhan g  kraftigt drivit på. F ö r  att  kun na  tillgodose 
behovet  av utby te av vandringsutställn ingar på  alla andra  om råden  och för 
att ge u tstä l ln ingsverksam heten  kontinuitet  d ä r  sådan behövs,  bör enligt 
u tsko tte t  ett  särskilt m om ent härför  intas på den  nordiska  kulturbudgeten. 
Härvidlag anslu te r  sig u tsko t te t  alltså till medlemsförslaget.

M edlemsförslaget utgår  från att ett särskilt m om ent på kultu rbudgeten  
för utställningsutbyte skulle göra det möjligt a tt  kanalisera  anslag direkt till 
organ isa tioner  och insti tutioner  som har  hand om  det p raktiska arbetet .  
Förslagsställarna fram håller  a tt  de t ta  inte skulle ställa krav  på  uppbyggnad 
av någon särskild adm inistra tion för  verksam heten . E n  ytterligare motive
ring för  d e t ta  är a tt  utställn ingsm ottagare med lokal förankring i praktiken 
har  de b äs ta  förutsä t tn ingarna  att bedriva olika fo rm er av kringverksam het 
i anslutning till utställningarna.

U tsko tte t  är  ense med förslagsställarna om  att  det inte behöver  byggas 
upp någon särskild adm inistra tion  för  ändam ålet.  M en ve rksam heten  m ås
te adm inistreras på något sätt,  även om anslag helt säkert  i vissa fall kan
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kanaliseras direkt till a rrangören ,  och  utskotte t  an ser  det naturligt att  
verksam heten  adm inis tre ras  av N o rd isk t ko n stcen tru m , som har e rfaren
het av utställnings- och u tby tesverksam he t  på den visuella kon stens  o m rå
de. D enna uppfattning delas av m ånga rem issorgan, bland dem  kon s tcen t
ret självt.

U tsko tte t  vill dock framhålla att i den  mån kon stcen tre ts  s tyrelse vad 
m edlem m arnas  intresseinriktning be trä ffar  anses ha en alltför ensidig sam 
mansättning med hänsyn  till en ytterligare breddning av verksam hetsspek- 
tret,  bör  härav betingade förändringar  av styrelsens sam m ansättn ing och/ 
eller storlek företas.

Det är  viktigt att de t adm inis tre rande organet,  dvs. konstcen tre t ,  även 
besit ter  p raktisk  k o m petens ,  sålunda att  svårigheter  betingade av olika 
tull-, moms- och an dra  b e stäm m elser  vid överföring av utställningar från 
ett nordiskt land till ett annat kan bem ästras.  Därtill kom m er att ve de rbö 
rande m yndighe ter  ofta är  osmidiga i sin behandling av ärendena . En sådan 
kom petens  ha r  k on stcen tre t  nödgats  skaffa sig. U tsko tte t  ha r  upprepade 
gånger påtalat de m agra resulta ten av ansträngningarna  att underlätta  
flyttning av t. ex. u ts tällningsföremål, AV-material (rek. nr 711976) etc. 
över  g ränserna  mellan de nord iska  länderna.

Resursti l lgångarna m åste  enligt u tsko tte ts  uppfattn ing få avgöra huruv i
da konstcen tre t  skall kun na  stå till tjänst med fackfolk för att centralt 
u ta rbe ta  utstä llningskataloger  och  annat  material samt att öve rsä t ta  detta.

K o nstcen tre t  kan givetvis nöja sig med att behand la  från presum tiva 
u ts tä lln ingsarrangörer  och -m ottagare kom m and e  ansökningar och förslag, 
men man kan lika väl tän ka  sig att  behove t  av och möjligheterna till ett 
varierat uts tällningsutbyte  system atiskt penetreras ,  sålunda att riktlinjer 
för ve rksam heten  m å lm edvetet d ras  upp , och inte form as på basen av mer 
eller mindre s lumpm ässigt inlämnade ansökningar om  stöd. De båda ty 
perna  u tes lu te r  dock  inte varandra.

1 m edlemsförslaget d iskuteras  explicit den s ituation som N ordiska  te.xtil- 
triennalen  råka t  i. efter att  den inte längre kan på räkna  stöd från N ord iska  
kultu rfonden. E tt  särskilt anslag för utställn ingsu tbyte skulle ge bättre 
möjlighet till kon tinuite t  d ä r  sådan  behövs,  även för tex tiltriennalen, men 
också  till att ti llgodose engångsbehov  inom de mest olikartade områden.

Med hänvisning till vad som ovan anförts  får u tsko tte t  föreslå att rådet 
an tar  följande rekom m end ation  med anledning av medlemsförslaget:
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N ord iska  rådet r ekom m end erar  Nord iska  ministerrådet att på den 
nordiska kulturbudgeten inta ett särskilt anslag till stöd för nor
diskt uts tällningsutbyte.

M arieham n den 15 n ov em ber  1983
R en é  B rusvang  (CD)
E idur G u önason  (A.)

F ö rm a n

Tytti Iso h o o ka n a -A su n m a a  (K) 
W enche L ow zow  (H)
Sture  P alm  (s)
R obert P edersen  (S)
R e iu lf  S teen  (A)

K irsti K olle G røndahl (A) 
Elsi H etem äki-O lander (Kok)

G unnel Jo näng  (c) 
Tore N ilsson (m) 

Erlendur P atursson  (Tv fl) 
G unvor Schn itler  (H) 

O tto  S teen h o ld t (G rønl.)
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Medlemsförslag
om samnordisk utbildning av Montessori-lärare

(V ä ckt av S in ikka K arhuvaa ra , E eva  K u uskosk i-V ika tm aa , Erlendur Pa- 
tursson, A rvo  Sa lo  och Ingrid  Sundberg)

M ontessori-pedagogiken utgår  från en dem okrat isk  m änniskosyn där 
alla individer har  e tt  värde och resu rse r  för  aktivitet,  skapande och u tveck
ling. M ontessor i-m etod en  m enar  att barnen  m åste  få u tvecklas i frihet och 
ostört  bygga upp v e rksam hete r  som  främjar deras psykiska  och fysiska 
utveckling. U ndervisningen bör  utgå från barne ts  egna intressen vilka i sin 
tu r  är  be roende  av barne ts  m ognadsnivå .

M ontessori-pedagogiken är indiv idcentrerad  och i grunden stadielös. 
Således kan varje klass rym m a elever  med skilda kunskapsn ivåer  och 
förutsättningar. Det är viktigt att  varje individ får utvecklas i sin egen takt 
och att  ta  vara  på  ba rne ts  arbetsglädje  och att ha å ldersblandade grupper.

M ontessor i-k lasserna  i g rundskolan a rbe ta r  med sam m a läroplan som 
den allm änna skolan. Det är  endast  m etoden  att uppnå målen i läroplanen 
som skiljer sig.

In tresse t  för M ontessori-pedagogiken har  ökat kraftigt und er  de senaste 
åren. Sverige är  de t  land i N o rd en  som  i förhållande till sin folkmängd har 
flest M ontessori-  för- och  grundskolor .  I Sverige s tår cirka 5000 barn  i kö 
till M ontessori-förskolorna.  Att intresset ökats  visas också  av att  föräldrar 
till barn  i M ontessori-förskolor  allt kraftigare t rycker  på att också  få 
utbildning i grundsko lan  enligt M ontessori-pedagogiken.

Ä ven  bland lärare och blivande lärare ökar intresset.  Den första  föru t
sättningen för att få flera M ontessori-k lasser  till s tånd är  att  tillgången på 
utbildade lärare väsentligt förbättras .  M öjligheterna att få Montessori-  
utbildning i N o rd en  ä r  m ycket  begränsade .  I D anm ark  finns en viss utbild
ning av M ontessori- lärare .  På grund av den begränsade tillgången på  denna 
typ av utbildning h a r  de t emellertid inte varit  möjligt att  ta em ot lärare för 
utbildning från de andra  nordiska länderna. I F inland  och N org e  finns 
ingen utbildning för M ontessori-lärare . 1 Sverige  finns inom lärarutbild
ningens ram en M ontessori-kurs  för låg- och mellanstadierna vid G ö te 
borgs universite t.
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U ndervisningen enligt M ontessori-pedagogikens principer måste för att 
kun na  u tföras  på  ett  tillfredsställande sätt u tövas  av lärare som behärskar  
denna  form  av pedagogik. De som ö nskar  utbilda sig till M ontessori-lärare 
får därför  i dag söka sig till Italien eller England där denna utbildning ges. 
U tb ildn ingskostnaderna liksom de m ycket  höga kraven på språkkunsk aper  
som  fordras  för a tt  kun na  utbilda sig u tom lands lägger onödiga hinder i 
vägen för m ånga intresserade.

Det ä r  viktigt för  utvecklingen av vårt skolväsende att få tillgång till 
alternativ  pedagogik. M ot denna  bakgrund och med tanke på det s tora  
in tresset bör  möjligheterna undersökas  för att i N o rd en  få till s tånd utbild
ning av lärare med inriktning på  M ontessori-pedagogik såväl vad gäller 
förskollärare som  låg- och  mellanstadielärare.

De nationella grundutbildningarna för grundskolan  i de nordiska län
d e rn a  ä r  så nä rbesläk tade  att en gem ensam  nordisk utbildning av Montes- 
sori-lärare m ed fördel to rde  kunna anordnas .  Underlaget av tänkbara  
kursdeltagare är i respektive land alltför begränsat för  att motivera  en 
utbildning enbart  på  nationell grund. D essu tom  torde en samnordisk u t
bildning v e rka  mer stim ulerande än en rent nationell utbildning med be 
gränsat  elevantal.  En gem ensam  nordisk  utbildning synes även m otiverad 
m ed hänsyn  till k o s tnaderna  för  den enskilde eleven för vilken det också  av 
språkskäl m åste  ses som en fördel att kunna erhålla utbildning inom 
N o rd en .  Ytterligare skäl som talar för ett  nordiskt sam arbe te  på  detta  
om råd e  är den överenskom m else  om en nordisk  arbe tsm arknad  för lärare i 
g rundskola som u n d er teck nades  i m ars 1982.

M ot bakgrund av ovan  angivna skäl om behov av utbildning av M ontes- 
sori-lärare i samtliga nordiska  länder,  det s tora intresset bland lärare, 
fö räldrar  och elever för undervisning enligt M ontessori-pedagogiken och 
det alltför ringa underlaget för  nationell utbildning på om rådet  synes det 
angeläget att föru tsä t tn ingar  skapas i de nordiska länderna  för utbildning 
av M ontessori-lärare.

M ed hänvisning till vad som  ovan  anförts  hemställes,
a t t  N o rd iska  rådet rek o m m en d era r  N o rd iska  ministerrådet att un 

de rsök a  möjligheterna att  få till stånd en samnordisk utbildning av 
M ontessori-lärare.

Helsingfors, T o rshavn  och S tockholm  den 20 sep tem ber  1982
Sin ikka  K arhuvaara  (Kok) 
E rlendur P a tursson  (Tvfl)

E eva  K u usko ski-V ika tm aa  (K) 
A rvo  Salo  (Sd)

Ingrid  Sun dberg  (m)
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B IL A G A  I Y ttranden  (se su p p lem en t)

B IL A G A  2

Betänkande av Nordiska rådets kulturutskott över medlemsförslaget
Till ku ltu ru tskotte t  har  hänvisats  m edlemsförslag om sam nord isk  utbild

ning av M ontessori-lärare . Förslaget har behandlats  vid m öten  den 18 
ok tober  och  den 16 nov em b er  1982 samt den 6 - 7  maj, den  1 6 -1 7  augusti 
och den 15 n ov em ber  1983, samt den 26 januar i  1984.

1 Medlemsförslaget
I medlem sförslaget hemställs  att  N o rd iska  rådet r ekom m end erar  N o r 

diska ministerrådet att  u n d ersö k a  möjligheterna att få till s tånd en sam no r
disk utbildning av M ontessori- lärare .

Förs lagss tä llarna  anför  att M ontessori-pedagogiken utgår från en d em o 
kratisk m änniskosyn  där  alla individer har  ett värde och resu rse r  för 
aktivitet,  skapande och utveckling. Den är indiv idcentrerad  och i grunden 
stadielös. M ontessor i-k lasserna  i grundskolan a rbe ta r  med sam m a läroplan 
som den allm änna skolan , de t är  endast  m e toden  att uppnå målen i läropla
nen som skiljer.  Enligt förslagsställarna har intresset för  M ontessor i-peda
gogiken öka t  kraftigt under  de senaste  åren  bland såväl lärare som föräld
rar. Sverige är  det nord iska  land som i förhållande till fo lkmängden har  det 
s tö rsta  an talet  M ontessori-för- och grundskolor.  Möjligheterna att få u t 
bildning i de nord iska  länderna  är m ycket  begränsade. I D anm ark  och 
Sverige ges viss lärarutbildning, m edan  det i Finland och Norge inte ges 
någon utbildning för  Montessori- lärare.  D etta  har  lett till att  de som önskar 
sådan utbildning får söka sig till an dra  länder, för nä rva rande Italien och 
England.

Förs lagss tä llarna  an ser  det vara  viktigt för utvecklingen av skolväsendet
1 de nordiska  länderna  att det finns tillgång till alternativ  pedagogik. De 
nationella g rundutbildningarna för grundsko lan  är så närbesläk tade  att en 
gem ensam  nordisk utbildning av M ontessori- lärare med fördel kunde a n 
ordnas.  En gem ensam t anord nad  utbildning anses  va ra  motiverad även av 
resursskäl,  såväl ek onom iska  som  personella. Som ett ytterligare motiv 
hänvisas till den ö ve renskom m else  om en nordisk arbe tsm ark nad  för lä ra
re som ingicks i mars 1982.

2 Remissyttrandena
Följande myndigheter ,  insti tutioner och organ isa tioner  har  avgivit y t t

rande om  medlemsförslaget:
Nord iske  L æ rerorgan isa t ione rs  Sam råd
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D anm ark
Undervisningsministerie t  
M ontessori  Seminariet 
L andsforeningen M ontessor i-Børnevenner  
Skole og Samfund

F inland
Undervisningsministerie t

Skolavdelningen
Högskole- och vetenskapsavdeln ingens  byrå  för lärarutbildning 

Skolstyrelsen 
Ålands landskapsstyre lse
K o t i - j a  Koulu-yhdis tys ten  Liitto (Förbundet  för föreningarna Hem  och 

Skola)
Förbundet  Hem  och Skola i Finland (svenskspråkigt)
Suom en M ontessori-yhdis tys  -  M ontessori-Finland 
Helsingin M ontessori-koulun kannatusyhdistys  (Understödsfören ingen 

för  M ontessori-sko lan  i Helsingfors)
Finlands svenska skolungdom sförbund
Koululaisjärjestöjen ja  Kesk ias teen  Opiskelijajärjestöjen Keskusliitto  

(Centralförbundet för  gym nasieskolans  elevorganisationer)
Oulun M ontessor i-kasvatuksen  kannatusyhdistys  (U nderstödsfören ing

en för M ontessori-fostran i Uleåborg)

N orge
Kultur- og v itensk apsdep ar tem en te t  
U n ivers ite te t  i Oslo 

Psykologisk institutt

Sverige
Skolöverstyrelsen  
Uppsala  universitet 

Barnpedagogiska institutionen 
Riksförbundet H em  och skola 
Elevorganisationen i Sverige 
S venska M ontessoriförbundet

Rem issinstansernas  inställning till medlemsförslaget är splittrad. En in
stans är  absolut negativt inställd. Få är förbehållslöst positivt inställda. En 
stor del avvisar  eventuella  försök att skapa en särskild Montessori-lärarut-  
bildning eller att i ko m p etensh änseen de  jäm stäl la  Montessori-utbildning 
med den allm änna grundutbildningen. I stället framförs förslag om att 
a rbe ta  in M ontessori-pedagogiken i vidareutbildningen, eventuellt  fortbild
ningen av i synnerhet  förskolelärare och speciallärare, men också  g rund
skolelärare. Därvidlag förordas nordiska kurser  och/eller seminarier.
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N o rd isk t rem issy ttrande
N ord iske  L æ rero rg anisa tioners S a m rå d , som förhåller sig negativt till 

m edlemsförslaget,  på peka r  att M ontessori-pedagogiken i allt väsentligt 
svarar  mot den grundsyn som gäller för den offentliga skolan i alla de 
nordiska länderna.  R ådet an se r  att behove t  av utbildning i Montessori-  
pedagogik m åste  avvägas m ot an dra  utbildningsbehov i varje enskilt land 
och behandlas  i den ordning som m edbes täm m andereg le rna  i de t enskilda 
landet föreskriver.

D anska  rem issy ttranden
U ndervisn ingsm in isterie t f inner det inte vara  rimligt att  upp rä t ta  särskil

da M ontessori-sem inarier  eller i övrigt e tablera  särskild utbildning av 
M ontessori-lärare. Ministeriet av s ty rk e r  m edlemsförslaget,  men fram 
håller a tt  de t ta  inte u ts lu ter  att de t kan  finnas intresse för  eller behov av 
gem ensam m a nordiska  kurser  eller sem inarier  med Montessori-pedagogi- 
ken som  särskilt ämne.

M o ntessori Sem inariet, som ger en ingående beskrivning av situationen i 
Danm ark,  föreslår  att det i fö rsta  omgången a rrangeras  vidareutbildnings- 
k u rse r fö r  såväl lärare som barnträdgårds-  och fritidspedagoger, som redan 
har  genom gått  den allm änna grundutbildningen i deras  eget eller i annat 
nordiskt land. Till de t ta  y t trande hänvisar  L andsfo ren ing en  M ontessori-  
B ørnevenner.

Sko le og S a m fu n d  fö rk larar  sig inte ha något att  invända mot m edlem s
förslaget.

Finländska rem issyttranden
U n dervisn ingsm in isterie t av s tå r  i de t ta  sam m anhang  från att ta ställning 

till medlemsförslaget.  Ministeriets sko lavdeln ing  kon sta te ra r  att  de t är 
omöjligt a tt  foga in sådan  utbildning i grundutbildningen, ef tersom  stud ie
p rogram m en redan  är  fullspäckade. Fortbildning i Montessori-pedagogik 
kan därem ot väl tänkas ,  e f tersom  avsikten inte är  att inrätta M ontessor i
skolor. Avdelningen an ser  det va ra  viktigt att  på nordisk nivå und ersö ka  
möjligheterna att ås tad k o m m a sam nord isk  utbildning för Montessori-lära- 
re i form av fortbildning. Till tolk för  sam m a uppfattning gör sig ministe
riets högskole- och ve ten ska p sa vde ln in g en s  byrå fö r  lärarutbildning.

Sko lstyre lsen , som  ger  en  bild av M ontessori-pedagogikens  ställning i 
utbildningen i F inland, fram håller  a tt  denna pedagogik ä r  väl läm pad att 
användas  vid dagvård  av sådana barn  und er  skolåldern som år i behov  av 
specialvård och -fostran sam t i specia lundervisn ingen i grundskolan . Skol
styrelsen m enar  att u p p m ärksam h et  bör  fästas vid utbildning i Montessori-  
pedagogik då utbildningen för grundskole- och barnträdgård  slärare för
nyas. Som särskilda m ålgrupper u tpekas  lärarna inom lärarutbildningen, 
lä rarna  inom barnträdgårdsutbi ldningen och de handledande lärarna inom 
övningsundervisningen.
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F örbundet fö r  de fin sksp rå k ig a  H em - och skola-fören ingarna  och det 
svenskspråkiga  F örbundet H em  och skola i F in land  s töder m edlem sförsla
get.

M ontessori-fören ingen  i F in land , som  s töder  m edlemsförslaget,  lägger 
fram ett  förslag om ett  u tb ildningscentrum  för  M ontessori-pedagogik och 
föreslår därtill st ipendier för fortbildning u tom lands för  lärare intresserade 
av M ontessori-m etoden.

M edlemsförslaget s töds av M ontessori-fören ingen  i U leåborg  och U n
derstödsfören in gen  fö r  M ontessori-sko lan  i H elsing fors. Den s is tnäm nda 
föreningen, som ger en ingående beskrivning av situationen i Finland, 
anför därti ll a tt  Helsingfors s tads barnsjukhus  (Aurora) sedan länge använt 
M ontessor i-m etoden  inom terapin. S taden överväger  enligt föreningen att 
tillämpa m e toden  i fö rsökssyfte  i de s. k. nollk lasserna, där  det finns barn  i 
skolåldern som ännu inte ä r  skolmogna.

M edlemsförslaget s töds av såväl det fin sk -  som  svenskspråkiga  skolung- 
d om sfö rb undet.

Å la nd s  landskapsstyre lse  fö ro rdar  medlemsförslaget.

N orska  rem issyttranden
K ultur- og  v iten ska p sd ep a rtem en te t  f ramhåller att  M ontessori-pedago- 

giken är  föga förenlig med den norska  grundskolans traditioner  och  a rbe ts 
metoder.  E nbar t  utbildning till M ontessori- lärare  kan inte ge generell kom 
petens som förskolelärare ,  varför  Montessori-utbildningen inte bör bli 
något alternativ till den nuvarande  grundutbildningen av förskolelärare. 
D epar tem en te t  anser  emellertid M ontessori-pedagogiken va ra  ett  in tres
sant fackom råde för vidareutbildning, eventuellt  fortbildning av förskole
lärare. En möjlighet för förskolelärare  till vidareutbildning på nordisk nivå 
skulle s ty rka  förskolepedagogiken.  D epar tem en te t  finner det vara  ö n sk 
värt  att frågan om sam nord isk  vidareutbildning i M ontessori-pedagogik för 
förskolelärare u treds  närmare.

P syko log isk  in stitu tt vid U niversitet i O slo  ger medlemsförslaget sitt 
o förbehållsam m a stöd.

Svenska  rem issyttranden
Sko löverstyre lsen , som s töder  medlemsförslaget,  framhåller att  det inte 

finns några m otsä t tn ingar  mellan den m änniskosyn som läroplanen för 
g rundskolan h ävdar  och den från vilken M ontessori-pedagogiken utgår. 
Med tanken  på  att M ontessori-pedagogiken ä r  väl utvecklad inom försko
leverksam heten  se r  skolöverstyre lsen  också  med intresse att Montessori-  
m e toderna  i s törre  u ts träckning blir tillämpade också  i grundskolan. S ty
relsen be d öm m er  de skäl som  m edlemsförslaget an ser  tala för  ett  nordiskt 
sam arbe te  i fråga om utbildning av M ontessori-lärare  som väl grundade 
och pekar på olika ekonom isk t  fördelaktiga alternativ till att  genomföra 
den föreslagna utbildningen.
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B arnped agogiska  in stitu tion en  vid U ppsala un iversite t ha r  på uppdrag 
av Svenska M ontessor ifö rbunde t  företagit en  utredn ing av möjligheterna 
att skapa en svensk  M ontessori-utbildning med behörighetsgivande ex a 
men. Utredningen föreligger i form  av en kursplan  med riktlinjer för 
utbildningens uppläggning och genom förande,  vilken p resen te ras.  Ins ti tu
tionen framhåller att  det finns goda möjligheter att med en begränsad 
planeringstid kunna  s ta r ta  utbildningen 1984/85 om  utbildningen förläggs 
till U ppsa la  universite t  och om de  begärda  medlen ställs till utbildningens 
förfogande.

R iksförbunde t H em  och skola , som  s töder  medlemsförslaget,  anför att 
förbundet i skrivelser  och y ttrand en  till regeringen b l .a .  hävdat att 
M ontessori-pedagogiken, dvs. själva den ve rksam het genom material som 
system atisk t t räna r  de olika s innesorganen, i högre grad än hittills borde 
vara en grund för de t svenska skolväsendets  arbe tssä t t .  F örbu ndet  pekar 
på vissa svårigheter  som m åste  överv innas  innan ett förslag om sam no r
disk M ontessori-lärarutbildning kan realiseras. Den första  svårigheten är 
finansieringen. En annan  svårighet ligger i den stora skillnaden att  anordna 
fortbildningskurser i M ontessori-pedagogik  och i att  u tform a en reguljär 
utbildning. Fortb i ldn ingskurser  kan anordnas  utan hänsyn till ev. k o m pe
tensregler  eller m otsva rande ,  m edan  en reguljär utbildning ställer helt 
andra  krav. En ytterligare svårighet är  behörighetsfrågan , genom  att det 
för att  få certifikat som M ontessori- lärare  krävs att utbildningen sanktione
ras av det internationella M ontessor i- fö rbundet ,  något som i sig s trider  mot 
högskole- och skolförordningarna.

E levorganisa tionen  i Sverige, som  av stå r  från att ta  ställning till m ed
lemsförslaget,  m en ar  att M ontessori-pedagogiken,  som en av flera a l te rna
tiva pedagogiker, m åste  få s törre  u trym m e i den ordinarie utbildningen av 
lärare för den  a llm änna svenska  skolan.

Svenska  M o n tessorifö rb un d e t, som finner det u tom ordentlig t värdefullt 
att  medlem sförslaget väckts ,  be to n ar  att M ontessori-k lasserna  i g rund sko
lan a rbe ta r  m ed sam m a läroplan som den a llm änna skolan. Förbu ndets  
uppfa ttning ä r  att  M ontessori- lärarutbildn ing är  e tt sätt att  hjälpa lärare att 
uppnå den svenska läroplanens mål. F örbu ndet  korrigerar  medlemsförsla- 
gets uppgift om att det skulle finnas en M ontessori-kurs  för låg- och 
m ellanstadielärare vid Gö teborgs  universite t  och framhåller att  de t sedan 
flera å r  finns p laner  på  en sådan , men att dessa  inte har  förverkligats.

3 Utskottet
M edlemsförslaget syftar till att på nordiskt plan arrangera  utbildning för 

lärare i M ontessoripedagogik .  Viss lärarutbildning ges för nä rva rande  i 
D anm ark  och Sverige, m edan  det i Finland och N orge inte ges någon sådan 
utbildning. Möjligheterna att i de två  fö rs tn äm nd a  länderna  ta em ot lärare 
från de an dra  länderna  har varit sm å på grund av begränsad utbildningska
pacitet.
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Utskotte t  n o te ra r  följande översik t av befintliga M ontessoriskolor och/ 
eller skolor dä r  M ontessoripedagogik  tillämpas.

D a nm ark:  två  egentliga lekskolor  på var  sin ort,  men därtill ett  otal 
barn trädgårda r  och lekskolor som tillämpar M ontessoripedagogiken; inga 
uppgifter om an talet  barn  finns att tillgå; bekostas  med kom m unala  medel.

Finland: fem lekskolor  på tre  olika o r te r  av vilka fyra i Helsingforsområ- 
det; sammanlagt ca 165 barn; ca  350 i kö för inträde; skolorna åtn juter  
behovspröva t  kom m unalt  s töd; avgiften uppgår till 3 0 0 -4 0 0  mk/m ånad.

Island:  enligt uppgift inga M ontessor isko lor  eller andra  skolor  där 
M ontessoripedagogiken til lämpas.

N orge:  fyra lek- och förskolor, av vilka tre i O sloom rådet och en i 
Bergenom rådet;  ca 75 elever; lång kö för inträde; statligt och kom munalt  
stöd; avgiften uppgår till 5 0 0 -1  000 kr/månad beroende på om  det gäller 
halv- eller heldag.

Sverige:  70 förskolor inklusive 12 daghem sgrupper  samt 11 grundskolor 
spridda öve r  33 olika orter ;  ca  2 500 barn  i förskola  och ca  850 i grundskola; 
ca 5000 i kö för inträde; alla u tom  en är  avgiftsfria.

U tsko tte t  har  även erfarit att  den  första svenska fortbildningskursen i 
M ontessoripedagogik  har  starta t  vid Högskolan för lärarutbildning i S tock
holm. K u rsen  är öppen  för sökande från de an dra  nordiska länderna enligt 
sam m a villkor för antagning som gäller för svenska sökande. U tskotte t  har 
vidare erfarit att kursen  faktiskt rönt intresse u tanfö r  Sverige, framförallt  i 
Finland, men också  i Norge,  samt att den första  kursen,  föru tom  svenska 
deltagare, även har finländska.

Av m edlemsförslaget och av de flesta av y t trandena  som avgivits om 
de tta  framgår att den grundsyn  som M ontessoripedagogiken tar som u t
gångspunkt för sin uppfostran  i allt väsentligt svarar  mot den grundsyn 
som gäller för den offentliga skolan i alla de nordiska länderna. U tskotte t  
note ra r  detta.

U tsko tte t  no te ra r  samtidig t att i en s tor  del av y t trandena  avvisas ev en 
tuella försök att skapa en särskild Montessorilärarutbildning eller att i 
kom petensh änseen de  jäm stäl la  Montessoriutbildning med den allmänna 
grundutbildningen. 1 stället framförs förslag om att arbe ta  in M ontessor ipe
dagogiken i vidareutbildningen, eventuellt  fortbildningen av i synnerhet 
förskolelärare och speciallärare, men också  grundskolelärare . Denna u p p 
fattning om fattas  t. ex. av de statliga utbildningsmyndigheterna. Visserli
gen anför  norska  kultur- og v i tenskapsdep ar tem en te t  att  M ontessor iped a
gogiken är föga förenlig med den norska grundskolans traditioner  och 
arbe tsm etoder,  men depar tem en te t  an ser  dock denna pedagogik vara ett 
intressant om råde för vidare- och fortbildning.

Medlemsförslaget förefaller inte att vara helt entydigt i fråga om inrikt
ningen. Det framgår inte klart vilken typ av utbildning som förslaget i 
första hand syftar till, grundutbildning eller fort- och vidareutbildning. 
U tskotte t  f inner det därför  motiverat att ,  i likhet med m ånga remissorgan,
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avvisa eventuella  underliggande in tentioner,  försåvitt  sådan a  ex istera r,  att 
skapa en särskild M ontessorilärarutbildning eller at t jäm stä l la  Montessori-  
utbildning med allmän grundutbildning vad kom petens  beträffar.

Därem ot finner u tsko tte t  det vara  motiverat,  också  på denna  punkt i 
likhet med m ånga av rem issorganen, a tt  und ersö k a  behovet  att bereda  
M ontessoripedagogiken plats i vidareutbildningen, eventuellt  fortbildning
en av i synnerhet  förskolelärare och specia llärare, men o ck så  grundsko le
lärare.

Om en sådan undersökning  utv isar  ett behov av utbildning i Montessori-  
pedagogik i de enskilda nordiska  länderna som inte är  så s tort  att  det kan 
tillgodoses nationellt eller genom  den o v annäm nda  svenska utbildningen, 
förefaller de t naturligt att ti llgodose behovet  genom  att på nordiskt plan 
an ordna kurser  och/eller seminarier.  U tsko tte t  ä r  dock inte bere tt  att  utan 
vidare prioritera en eventuell sådan ve rksam het på  bekostnad  av andra 
redan konsta te rade  sam arbe tsb ehov  på  utb ildningsom rådet,  utan  anser  att 
den frågan b ö r  bedöm as  för sig.

Med hänvisning till vad som ovan anförts  föreslår u tsko tte t  att rådet 
an tar  följande rekom m end ation  m ed anledning av medlemsförslaget:

N o rd iska  råde t  reko m m en d era r  N o rd iska  m inis terrådet a tt  un d er
söka behove t  av  fort- och  vidareutbildning av lärare i Montessori-  
pedagogik.

S tockholm den 26 januar i  1984
A rne G add (s)
E iður G u ðnason  (A .)

F ö rm a n

Tytti Iso ho o ka n a -A su n m a a  (K, 
P eter M uurm an  (Sd)
R obert P edersen  (S)
G unvor Schn itler  (H)
Ingrid  Sun db erg  (m)

Kirsti K olle G røndahl (A) 
Elsi H e tem ä ki-O lan d er (Kok)

) G unnel Jo n än g  (c)
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A 648/t

Medlemsförslag
om energibesparing inom transport- och trafiksektorn

(V ä ckt av R un e  G u stavsson , O lo f Ja n sso n  och Sakari K nuuttila )

N ord iska  råde t  arrangerade  i Södertälje den  9 - 1 1  n ov em ber  1981 ett 
seminarium på tem at ” Energi i N o rd en  -  ekonom i, miljö och försörjnings- 
t rygghet”  (N U  1981:11). Vid seminariet redogjordes b l .a .  för tillgången 
och förbrukningen av energi i N o rd en  fram till å r  2000 samt försörjnings- 
trygghet och ekonom i på  energiom rådet.  Inom  olika a rbe tsgrupper  d isku
terades  vilka k o n sekven se r  en gem ensam  nordisk energiplan skulle få för 
regionalpolitiken, miljön, forskningen, ekonom in och industrin samt för 
kom m unikationerna.

S is tnäm nda a rbe tsgrupp  utta lade b l .a .  att g em ensam m a regler för for
don vad gällde utrustning, avgasrening m. m. kunde va ra  en åtgärd av vikt 
för transport-  och traf iksektorn  i N orden .  Sam ordning av dessa  regler 
skulle ha energibesparingseffek ter  i tillverkningsledet.  Vikten av att d ess
utom upp nå  en internationell harm onisering av avgas- och an dra  fordons- 
regler framhölls. Den viktigaste åtgärden för att lösa energi- och miljöpro
blemen inom transport-  och  trafiksektorn  var  enligt arbe tsgruppen  att 
intensifiera och sam ordn a  forskningen om alternativa drivmedel och olika 
energislags konsekven se r  för  miljön.

N ord isk t  utby te av information och erfa renhe te r  beträffande bilavgaser 
sker  inom ram en för  ministerrådet.  E n  nordisk beräkningsmodell  håller på 
att u tarbetas .  Sam ordna t  internationellt  nordiskt upp trädande eftersträvas.

Vad gäller alternativa drivmedel (metanol etc.) antog rådet 1981 en 
rekom m endation  till m inis terrådet att vidta å tgärder  för  samordning av 
igångsatta och planlagda forsknings- och utvinningsinsatser  för framställ
ning av al ternativa drivmedel i N o rd en ,  samt att kartlägga m iljökonsekven
serna av produktion  och användning av sådana  drivmedel. Vidare rek o m 
m enderades  regeringarna att gem ensam t arbe ta  för internationella be s täm 
melser för drivmedel och fordon för att främja användningen av alternativa 
drivmedel (rek. nr  2/1981 och 3/1981). Det ä r  angeläget att dessa  rek o m 
m endationer  fullföljs.

Vid seminariet  i Södertälje kon sta te rades  vidare, a tt  t ranspor tsek torn  
stod för cirka 18 p rocent  av energiförbrukningen i N orden .  Möjligheterna
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till energibesparing inom den n a  sek tor  ansågs m er begränsade än  inom 
övriga sek torer ,  t. ex. uppvärm ning.

T ra nsportsek to rn  är  dock m ycket  o l jeberoende (till 98 p rocen t  för  Sveri
ges del enligt prop.  1978/79:99). Mot bakgrund av ö n skv ärdhe ten  att 
minska ju s t  ol jeberoendet  i de nord iska  ländernas  ekonom ie r  bör  därför  
alla möjligheter till besparingar  tas till vara även inom transportsek torn .  
Varje minskning av energiförbrukningen inom t ransportsek to rn  skulle bi
dra till förbättring av betalningsbalansen.

De huvudsakliga in sa tsom råd ena  för  att  ås tad k o m m a en avsevärd  
minskning av energi/oljeförbrukningen inom tran sportsek to rn  torde vara 
en direkt minskning av t ranspor tbehove t / t ranspor ta rbe te t  genom  övergång 
från individuella till kollektiva t ransporte r ,  rationalisering av tran spo r t 
system en, en  effektivisering av t ranspor te rna ,  t. ex. genom  övergång till 
andra  och m er  energieffektiva t ransportm edel  och bränslen ,  samt bättre 
handhavande  (underhåll,  f ram förande etc .)  av fordonen.

Det fö rs tn äm nda  insa tsom rådet ,  minskning av t ranspor tbehove t ,  torde 
vara en uppgift på  längre sikt och fö ru tsä t te r  bl. a. en samhällsplanering 
som ger möjlighet till ökat u tny ttjande av kollektivtrafik.

I en utredn ing inom ram en för N o rd iska  m inis terråde t,  " N o r d k o l t ”  (N U  
A 1 97 8:14-16), ka rtlades  tän kbara  fram tidsalternativ  för kollektivtrafiken 
i m edels to ra  tä to r te r  i N ord en .  U tredningen  räknade med alternativt ökad, 
o förändrad  respektive s tarkt m inskad biltrafik. F ö rs tn äm n d a  alternativ 
svarade m ot en  fram skrivning av 1960-talets b ilprognoser och  det sist
näm nda mot en återgång till biltrafiknivån vid början av 1960-talet. F ö r 
verkligande av alternativet med minskad biltrafik skulle enligt utredningen 
ställa s tora  krav  på  politisk styrning, planering och organisation.

En kom plettering av N o rd ko lt  vad gäller de u tredd a  a lternativens  kon se
kvenser  för energiåtgången kunde va ra  en  u tgångspunk t för den vidare 
d iskussionen i d e ssa  övergripande frågor. Detta  m ycket  kostnadsk rävande  
projekt skulle därigenom  ku n n a  u tny ttjas  på ytterligare ett sätt.

Det andra  insa tsom råd e t ,  som  näm nts  tidigare, av ser  å tgärder  inom den 
kom mersiella  t ran sportsek to rn  med inriktning på rationalisering. Sådana 
kan framkalias  av prishöjningar på  bränslen  eller kom m a som  en följd av 
den tekniska  utvecklingen, t. ex. da ta tekn ik ,  både för ökad k om m unik a
tion och som ett  sätt att möjliggöra en m er  decentra liserad  produktion  i 
m indre serier.

H ä r  ovan har  peka ts  på  en rad fak to re r  som ve rka r  på  längre sikt.
Å tgärder  som kan vidtas på kort sikt och inom själva t ranspor tsek torn  

kunde avse tekn iska  förändringar av fordonen , övergång till alternativa 
drivmedel och till helt an dra  drivsystem , som ba tter idrivna fordon. F o rsk 
ning på  dessa  o m råd en  utgör ett viktigt steg för att kom m a fram till ett 
minskat o ljeberoende i t ranspor tsek to rn .  I Sverige har  Saab-Scan ia ge
nomfört ett  forskningsprojek t avseende  batterier.  Vidare ha r  post- och 
te leverken  visat stort intresse för  ba tteridrivna transpor tfordon . Ett  antal



476 A 648/t

experim entbilar  har  använts  sedan början av 1970-talet. Det är  angeläget 
att  denna  försö ksv erksam he t fullföljes.

En utvidgad fö rsö ksv erksam he t om fattande flera länder ter sig naturlig. 
Syftet m ed denna  ve rksam het  borde va ra  att å s tadk om m a en ökad a n vänd 
ning av batter ier  av inhem sk eller nordisk tillverkning som drivkraft  i 
fordon. H uvudsakligen to rde  det bli fråga om fordon i tä to rte r  där  kraven 
på höga hast ighetsprestanda av naturliga skäl är mindre. Batteritillverk
ning fö rekom m er i Finland och Sverige.

Rådet har redan  behand la t  en fråga med anknytning till energisnåla 
fordon. 1980 antog rådet sålunda en rekom m endation  till ministerrådet att 
låta u treda  möjligheterna att  st imulera produktion och bruk av bränsle- 
snåla, miljövänliga och traf iksäkra m oto rfordon  och bilmaterial, däribland 
ett  avgiftssystem som är  an passa t  till de t ta  önskem ål (rek. nr 911980).

I u tsko ttsb e tä nk a nd e t  p åpekades ,  att  energibristen och de höga b räns le
k o s tnaderna  gjorde att de t blivit allt viktigare att främja användning och 
produktion  av bränslesnå la  m oto rfordon  samt av alternativa drivmedel.

D essu tom  finns möjligheter till energibesparingar  i själva bilt illverk
ningen. F ö r  att nedbringa energiförbrukningen i p roduktionslede t vore det 
sålunda önskvärt  att en översyn  och sam ordning gjordes av de olikheter 
som fortfarande finns i be s täm m elserna  vad gäller t. ex. bakljus, varselljus, 
s tänkskydd m.fl .  tekniska bestäm m elser .

Även hast ighetsgränserna  har  be tydelse  för energiförbrukningen i t ran s 
portsektorn .

Ett  projekt inom N Ä T  und er  ministerrådet som budgetera ts  för 1983 och 
1984 av ser  hastighetsbegränsningar och energiförbrukning. Syftet är  att 
finna ur  energisynpunkt lämpliga sys tem  för tillåtna hastigheter.  Hänsyn  
skall även  tas till an dra  effekter  t. ex. traf iksäkerhet.  Det är angeläget att 
d e t ta  arbete  genom förs skyndsam t.  H ä r  kan t. ex. o ck så  uppm ärksam m as  
att de nordiska länderna an v än d er  olika tal, t. ex . Sverige 50, 70, 90 etc .,  
övriga 60, 80, 100 e tc .,  vid fas tsä t tande av hastighetsgränserna.

Som av ovans tåend e  fram går äger redan  en hel del sam arbe te  rum  som 
kan m edverka  till energibesparing inom transport-  och trafiksektorn. M ot 
bakgrund av det s tora  be roende t  i de flesta nordiska länder av importerad 
olja och t ransportsek to rns  möjligheter till besparingar  härvidlag är det 
angeläget att ett  sam ordnat  program  m er direkt inriktat därpå  ef ters trävas ,  
dä r  det ovan  näm nda  sam arbe te t  ingår som en del.

Mot bakgrund av vad som ovan  anförts  hemställes,
at t N o rd iska  rådet rek o m m en d era r  N o rd iska  ministerrådet att u ta r 

be ta  ett sam ordna t  program  för att ta till vara  möjligheterna till 
energibesparingar inom transport-  och  trafiksektorn.

Stockholm , M arieham n och Helsingfors den 24 nov em ber  1982
R u ne  G ustavsson  (c) O lo f Ja n sso n  (AS)

Sakari K nuuttila  (Sd)
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B IL A G A  1, Y t t ran den  (se supp lem en t)

B IL A G A  2

Betänkande av Nordiska rådets trafikutskott över medlemsförslaget

Till traf ikutskotte t  ha r  hänvisats  medlem sförslag  A 648/t om  energibe
sparing inom transport-  och traf iksektorn.  U tsk o t te t  har  behand la t  m ed 
lemsförslaget vid sina m öten  den 2 7 - 2 9  jun i  1983, den 15 nov em ber  1983 
och den 2 3 - 2 4  jan uar i  1984.

I . S a m m a n fa ttn in g  av m ed lem sförs la ge t
I medlem sförslaget hemställs  att  N o rd iska  råde t  r ekom m end erar  N o r 

diska m inis terrådet a tt  u ta rb e ta  ett  sam ordnat  p rogram  för att ta  till vara 
möjligheterna till energibesparingar  inom transport-  och trafiksektorn.

Förs lagss tä llarna  erinrar  inledningsvis  om  det av N o rd iska  råde t  a r ran 
gerade seminariet  ” Energi i N o rd en  -  ekonom i,  miljö och försöijnings- 
trygghet”  i Södertälje i nov em b er  1981 där  man bl. a. redogjorde för 
tillgången och  förbrukningen av energi i N o rden  fram till år  2000. Vid 
seminariet  ti llsattes flera a rbe tsgrupper ,  som  diskute rade vilka kon se kv en 
ser en gem ensam  nordisk  energiplan skulle få för olika om råden , däribland 
kom m unikationerna.  A rbe tsg ruppen  ansåg att den viktigaste åtgärden för 
att lösa energi- och  miljöproblemen inom transport-  och  traf iksektorn  var 
att intensifiera och sam ordn a  forskningen om  alternativa drivmedel och 
olika energislags konsek v en se r  för miljön. Enligt arbe tsgruppen  kunde 
vidare gem ensam m a regler för fordon vad gällde utrustning, avgasrening 
m. m. va ra  en  åtgärd  av vikt för denna  sek tor  i N orden .

D essu tom  påm inner  förslagsställarna om rek om m end at ione rn a  nr  2/1981 
angående sam ordning av forsknings- och utv inningsinsatser  och kartlägg
ning av m il jökonsekvenser  vid framställning och bruk  av a l ternativa driv
medel och  n r  3/1981 angående sam arbe te  för att e tablera  internationella 
bestäm m elser  för bruk av a l ternativa drivmedel.

Förs lagss tällarna k on sta te ra r  att  mot bakgrund av ö n skv ärdhe ten  att 
minska ol jeberoendet  i de nordiska ländernas  ekonom ie r  bör  därför  alla 
möjligheter till besparingar  tas till vara  även inom transportsek torn .  Varje 
minskning av energiförbrukningen inom transportsek to rn  skulle bidra till 
förbättring av betalningsbalansen.

De huvudsakliga in sa tsom råd ena  för att ås tad k o m m a en avsevärd  
minskning av energi/oljeförbrukningen inom tran sportsek to rn  torde enligt 
förslagsställarna va ra  en direkt minskning av transpor tbe hove t / t ranspor t
a rbe te t  genom  övergång från individuella till kollektiva transpor te r ,  ra tio
nalisering av t ranspor tsys tem en ,  en effektivisering av t ranspor te rna  t. ex. 
genom  övergång till andra  och m er  energieffektiva transpor tm edel  och 
bränslen  samt bä t tre  handhavande  (underhåll,  fram förande etc .)  av fordo-
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nen. D essa  insa tsom råden ,  minskning av t ranspor tbehove t  och rationali- 
ser ingsåtgärder  to rde  va ra  en  uppgift på  längre sikt och fö ru tsä t te r  bl. a. en 
samhällsplanering som ger möjlighet till ökat u tny ttjande av kollektivtrafik 
och å tg ärder  inom den kom m ersiella  t ranspor tsek to rn  m ed inriktning på 
effektivisering.

Å tg ärder  som kan vidtas på  kor t  sikt och inom själva t ranspor tsek to rn  
kunde avse  tekn iska  förändringar av fo rdonen , övergång till alte rnativa 
drivmedel och  till helt an dra  d r ivsys tem  som ba tteridrivna  fordon.

Ä ven  hast ighetsgränserna  har  be tydelse  för  energiförbrukningen. D e ss 
u tom  finns möjligheter till energibesparingar  i själva biltil lverkningen. H ä r  
er inras om  rekom m end ation  nr  9/1980 an gående produktion och bruk  av 
bränslesnå la ,  miljövänliga och traf iksäkra  m otorfordon  och bilmaterial 
sam t N Ä T :s  projek t ” Hastighetsbegränsn ing  och energiförbrukning” .

M ot bakgrund av det s to ra  b e roende t  i de flesta nordiska  länder av 
im porte rad  olja och  t ranspor tsek to rns  möjligheter till besparingar härv id
lag ä r  det angeläget a tt  e tt  sam ordn a t  p rogram  m ed direkt inriktning på 
o ljebesparing ef ters trävas ,  där  de t ovan  n äm nda  sam arbe te t  ingår som  en 
del.

2. R em issy ttra nd en
R em issvar  ha r  inkom m it från följande m yndighe ter  och organisationer: 

N ord iska
N ord isk  industrifond
N ord isk  kom m itté  för  transportfo rskning  (N K T F )
Nord isk  bilteknisk kom m itté  (N B K )
D anska
Ministeriet for offentlige arbe jder  
A utom obil-Im portø rernes  Sam m enslu tn ing
F inländska
Trafikministeriet
Handels- och industriministerie t (energiavdelningen)
Statens tekniska  forskningscentra l  
Ålands landskapsstyre lse  
Industr ins  centralförbund
N orska
S am ferdse lsdepar tem ente t
Svenska  
S tatens vägverk
T ransportforskningsdelegationen (TFD)
T ra nsportråde t  (TPR)
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Statens industr iverk  (SIND)
N äm nden  för energ iproduktionsforskning (NE)
Sveriges industr iförbund (SI)
S venska pe tro leum  institutet (SPI)
Bilindustriföreningen (BIL)

2.1 R em iss in s ta n ser  som  tillstyrker m ed lem sfö rs lag e t 
N ordiska

N o rd isk  b iltekn isk ko m m itté  <N B K ) intar en  positiv inställning till försla
get att  u ta rbe ta  ett sam ordn a t  p rogram  för att ta  till vara  möjligheterna till 
energibesparingar  inom transport-  och  traf iksektorn.  In ternationellt  sam 
arbete  för utvecklingen av enhetliga fo rdonsbestäm m elser  sker  inom F N :s  
Europakom m ission  (EC E) och inom den gem ensam m a m arknaden  (EG). 
N B K  har funnit att  intresse och arbe ts insa tse r  bör  r iktas mot ökad ha r
monisering med E u ro p a  när  det gäller regler för fordons utrustning, avgas
rening m. m. En gem ensam  nordisk  hållning i dessa  frågor ö ka r  fö ru tsä t t
n ingarna för att vinna gehör  i de t internationella  föreskriftsarbetet .  Enligt 
N B K  finns emellertid  vissa avsnitt  inom det bil tekniska om rådet  dä r  för
hållandena i N o rd en  är så  specifika att det är motiverat med exklusiva 
nordiska krav.  Som  exem pel näm ns du b b d äck  och varselljus. N B K  vill 
även  fästa upp m ärksam h et  på fordonskon tro l lens  betydelse  för  energiför
brukningen. Slutligen anförs  att  N B K  är bere tt  att m edverka  vid u ta rb e tan 
det av ett sam ordn a t  program .

D anska
A uto m ob il-Im po rtø rern es S a m m en slu tn in g  har  i princip inget att  erinra 

mot medlem sförslaget men va rna r  för u ta rbe tande av program som i reali
te ten inte kan bli genomförda.

M inisterie t f o r  o ffen tlige  arbejder  kan i princip anslu ta  sig till vidare 
u ta rbe tande av ett sam ordnat  energibesparingsprogram  som förslagsstäl
larna beskriver,  men an ser  att behove t av ett dylikt program  måste nog
grant övervägas  med hänsyn  till de initiativ som man redan har  tagit 
internationellt  eller inom det nord iska  sam arbe te t  (N Ä T /N K T F ) .

F inländska
H andels- och in du strim in isterie t (energiavdelningen)  an se r  att sparan 

det och  en effektiv  användning av energi inom traf iksektorn  utgör centrala  
medel i s t rävand ena  att m inska ol jeberoendet.  Speciellt genom  att utveckla  
forskningen och skolningen samt genom  trafikpolitiska åtgärder  är det 
möjligt att uppnå posit iva resultat.  Enligt energiavdelningen är  ett nordiskt 
sam arbe te  inom de tta  de lom råde att rekom m end era .  U ta rb e tand e t  av ett 
koord inerat p rogram  ä r  en viktig del av sam arbe te t ,  förutsatt  att  det kan ge 
en klar bild av vad som redan gjorts och riktlinjer för den kom m ande 
forskningen. Härv id  bör  de olika ländernas  specie lla förhållanden, trafik-
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och industr is truk turerna  samt andra  viktiga faktorer  tagas i beaktande. 
Slutligen anförs  att  om u ta rbe tandet  av program m et förverkligas, bör det 
garan teras  att även Finland har möjligheter till att aktivt påverka  arbe tets  
utförande.

S ta ten s  tekn iska  fo rskn in g scen tra l  konsta te ra r  att  de t finns uppenbart  
behov av energibesparing och utveckling av anslu tna  färdigheter speciellt 
inom transportsek to rn .  Nord iskt  sam arbe te  är även motiverat då  man 
försöker främja energihushålln ing inom transportsek torn .  Därför un d er
stöder  S ta tens  tekniska  forskningscentral  u ta rbe tandet  av det i m edlem s
förslaget p resen te rade  sam ordn ingsprogram m et och ä r  vid behov redo att 
delta i de t ta  arbete.

A la nd s lan d skapsstyre lse  t i l ls tyrker medlemsförslaget.

Svenska
S ta ten s  industriverk (S IN D )  framhåller att  energifrågorna und er  det 

senaste  decennie t i grunden  hänför sig till problem et för m arknaden  att 
snabbt an passa  sig till det fö rändrade  relativpriset på energi. I ett inled
ningsskede kan det därvid finnas skäl för s ta tsm akte rna  att ägna stort 
intresse åt att underlätta  denna anpassn ing genom administra tiva åtgärder, 
konsum entupplysn ing  och finansiellt stöd för investeringar i ny teknik. I 
fråga om transportsek torn  och dess oljeberoende har olika handlingsalter
nativ undersök ts  sedan 1974. Resultatet  tycks  dock vara att det inte finns 
några radikalt nya tekniska  lösningar (t. ex. bränslen  baserade  på annat än 
petroleum) som är  ekonom iskt bärkraftiga. Detta  förtar  naturligtvis inte 
värdet av att man verkar  för förbättr ingar av m er marginell verkan, som 
t. ex. utveckling av kollektivtrafiken.

Industr iverket finner inget att invända mot att N ord iska  rådet tar  initia
tiv för sam ordning inom det energipolitiska och trafikpolitiska om rådet 
men har  dock svårt att se något behov av nya sam rådsorgan på området.

2.2 R em iss in s tan ser  som  inte tar d irekt stä lln ing till fö rs la g e t  
N ordiska

N ordisk industrifond  anför  att endast vissa av de utrednings- och u t
vecklingsuppgifter som tas upp i medlemsförslaget har anknytning till 
fondens verksam hetsom råd e .  Även om så ä r  fallet vill fonden beträffande 
några av dessa  framföra följande.

I ett y ttrande över medlemsförslaget A 588/e, senare rekom m endation  nr 
2/1981. angående alternativa drivmedel framhöll fonden vikten av sam ar
bete dels för att fastställa enhetliga p roduktkrav  på alternativa drivmedel 
(främst metanol),  dels för sam ordnad  planering vid eventuell introduktion 
av alternativa drivmedel i N o rden .  Dessa frågor behandlas num era  av en 
särskild arbe tsgrupp  tillsatt av den N ord iska  äm betsm annakom m ittén  för 
energipolitik inom ram en för den fastställda arbe tspla tsen  för det nordiska 
energisam arbetet .
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Om fattande u tvecklingsarbete  i energibesparande syfte pågår avseende 
olika tekniska förändringar  av fonden. V issa u tvecklingsinsa tser  kan läm 
pa sig väl för nordiskt sam arbe te ,  t. ex. rö rande nya  material och nya 
produk tionsm eto der  för kom ponenter .  N ord isk  industrifond har  de senas
te åren  beviljat stöd till e tt  pa r  svensk-norska projekt för öka t  u tny ttjande 
av aluminium i bilindustrin . Ytterligare insa tser  inom de tta  om råde disku
teras för närvarande.

Det s tora  ol jeberoendet  inom fiskerinäringen berörs  ej i m edlem sförsla
get. Det kan framhållas att  ett  om fattande nordiskt projekt planlagt av 
N O R D F O R S K  pågår med deltagande från F äröa rn a ,  Island, Norge och 
Danm ark. Syftet är  att  m inska  f iskefartygens oljeförbrukning, bl. a. genom 
konstruk tionsändringar  på  fartygen och genom  att  ta  fram underlag för 
ekonom isk  framdrift av fartygen. Då N ord isk  industrifond saknar  tillräck
lig överblick öve r  hela  om råd e t  energibesparing inom transport-  och trafik
sektorn avs tå r  fonden från att  y t tra  sig ö ve r  förslagsställarnas huvudför
slag om ett sam ordnat  nordiskt progam  inom om rådet.

Svenska
G enom  riksdagsbeslu t 1977 och 1979 är  s ta ten s  vägverk  ålagt att bedriva 

sin ve rksam het inom vägplanering och vägbyggande med utgångspunkt i 
sam hällsekonom iska  överväganden . Vägverket har därför  u tveckla t en 
m etod för sam hällsekonom isk  utvärdering av  väg- och gatubyggnadsobjekt 
samt beräkning av fo rdonskos tnadernas  be tydelse  vid drift av gator  och 
vägar. En sammanställning av dessa  k o n sekvense r  finns i rapporten  nr 
31: 1980 ” Vejsek torens  energiforb rug”  u ta rbe tad  av N ord iska  vägtekniska 
förbundet.

2.3 R em iss in s ta n ser  som  a vstyrker m ed lem sförs la ge t 
N ordiska

N ord iska  ko m m ittén  fö r  transportforskn ing  (N K T F )  an ser  att diskussio
nen inom N o rd iska  råde t  om  m era  rationell energiförbrukning inom trans
por tsek to rn  är  viktig, m en påpeka r  det redan  igångsatta nordiska sam arbe 
tet på o m råd e t  m ed anledning av tidigare rekom m end atione r  (nr 9/1980, 
2/1981 och 3/1981) sam t erinrar  om  den planerade konferensen om alte rna
tiva drivmedel i jun i  1983. N K T F  kon sta te ra r  att  offentliga insa tser  i stort 
sett bör  begränsas  till å tgärder  som är m era rationella än vad m arknads
krafterna å s tadkom m er.  Enligt N K T F  finns det redan regleringar som 
frambringar detta .  N K T F  tror  inte att det program  som föreslås i m edlem s
förslaget ås tad k o m m er  något av vikt u töv er  det arbete  som redan pågår.

F inska
Enligt tra fikm in isterie t kan man inte som i m edlemsförslaget behandla 

energibesparingar  endas t  u r  vägtrafikens synvinkel utan  m åste  -  för  att få 
en totalbild — ta  hänsyn  också  till de övriga trafikformerna, dvs. flyg-, 
16-30-332 Nordiska rådet
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järnvägs- och insjötrafiken. Ministeriet framhåller vidare da tatekn ikens  
möjligheter att effektiv isera transpor t t jän ste r  och förm inska och delvis 
även e rsä t ta  den  typ iska  trafiken. Införande t av datatekn iken  är  sålunda av 
be tydelse  o ck så  m ed tanke på energibesparing.

M ed hänvisning till det forsknings- och u tredningsarbete  som redan 
under ett antal år  har pågått på om rådet  m enar  ministeriet att  all den 
kunskap  som det i dagens läge är möjligt a tt  ta  fram i fråga om olika 
energibesparingssätt  ha r  tagits fram m ed hjälp av den forskning som  skett.  
Det som å te rs tå r  ä r  att tillämpa forskningsresultaten  i praktiken.

Inom N Ä T  pågår e tt  sam nord iskt energiprojekt som går u t på att skapa 
en gem ensam  för allm änheten  avsedd  inform ationskam panj om  energibe
sparing i trafiken. K am pan jen  base ra r  sig på  nyaste  undersökningar av 
fak tore r  som  påverkar  energiförbrukningen i trafiken. Den sam nord iska  
delen av projek tet  bes tå r  i att  kartlägga och insamla dessa  undersökningar 
samt i att  kom plet te ra  eventuella  bristfälliga undersökningar.  D äru töver  
ingår i de t gem ensam m a projek tet  att  plocka ut den väsentliga kunskapen  
sam t att definiera kam pan jens  allm änna sakinnebörd och informationsme- 
tod. Själva genom förandet  av kam panjen blir varje lands ensak . Till p ro 
jek te t  hör  också  som  en skild del i form av en l i tteraturstudie en  und ersö k 
ning av växelverkan  mellan trafikens energiförbrukning och sam hällss truk
turen.

Med beak tande av det ovan  an förda  an ser  trafikministeriet de t knappast 
angeläget att skrida till särskilda å tgärder  för att få till stånd det i m edlem s
förslaget om talade program m et.  D ärem ot kunde det vara  motiverat att  
utvidga N Ä T :s  ovan  n äm nda  energiprojekt genom  att i kon cen tre rad  form 
redogöra för de centrala  resultaten  av de nyaste  nordiska energ iundersök
ningarna inom traf iksektorn  sam t att p resen te ra  en kort översikt över 
energiförbrukningen inom varje lands traf iksektor exempelvis  und er  åren 
1970-1982. Slutligen anför ministeriet att  ett  nordiskt energipolitiskt p ro 
gram för trafiksektorn ,  om  det visar sig vara  angeläget och  ändamålsenligt,  
kan u tarbetas  på denna  basis.

I sitt rem issyttrande konsta te ra r  Industrins cen tra lförbund  att  det inte är 
ändamålsenligt att u ta rbe ta  ett koord inera t  program  för  energibesparingar 
inom transport-  och traf ikom rådet.  De nordiska  transport-  och trafikför
hållandena avv iker  så m ycket  från va randra  att ett sådant program  skulle 
försvåra  sakernas  utveckling i olika nordiska länder. Därfär är  det ända- 
målsenligare att från fall till fall behand la  sådana ärenden dä r  man kan dra 
ny tta  av likartade regler.

Inom transport-  och traf ikom rådet behövs  det enligt fö rbundet t. ex. 
ökade gem ensam m a resu rse r  för forskning angående varu transporter ,  där 
man framför allt bör  u tred a  de å tgärder  med vilkas hjälp de nordiska 
länderna kan u tveckla  sina transportförhållanden i en m er  konkurrensk raf
tig riktning.

Vidare anser  förbundet att  beslut inom transport-  och trafikområdet inte
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bör fattas enbart  på  basis av energin. Vid beslu tsfa ttandet måste man ta 
hänsyn till alla kostnadsfak to rer ,  de anslu tn ings transporter  som olika 
t ranspor tfo rm er  k räve r  sam t den negativa inverkan som  enkelriktad 
tvångsstyrning av t ran spo r te r  ha r  på näringslivets konkurrensförm åga.

N orska
S a m ferd se lsd ep a rtem en te t  e r inrar  om  N Ä T :s  arbe te  på om rådet  i a r 

betsgruppen  för energifrågor och kon s ta te ra r  att  det inte har  givit an led
ning till u ta rbe tande  av någon som helst sam ordnad  plan för  energ ibespa
ring. Vidare pekar depar tem en te t  på det arbe te  som försiggår i Norge med 
årligt uppdate rad  handlingsplan för energiekonom isering , u ta rbe tad  av ett 
av regeringen tillsatt u tskott .  A rbe te t  har  sin bakgrund i a tt  m an i Norge är 
enig om  att det är  energiekonom isering och inte nödvändigtvis  energibe
sparing som b ö r  efters trävas .  Vad gäller t ransportsek to rn  speciell t anser  
depar tem entet  att  behove t  av energiekonom iseringsplan  inte ä r  särskilt 
stort med hänsyn  till att  äm net redan ha r  central  plats i samferdselspoliti-  
ken.

S venska
B ilindustrifören ingen  (B IL)  ser  inget behov  av det program som föreslås 

och kon sta te ra r  att  en utveckling i linje med den som förslagsställarna 
tänkt sig redan  har inletts. E rfa renhe te rna  från  Sverige och andra  länder 
visar att  m a rkn adskraf te rna  ko m m er  a t t  se till att energi ko m m er  att sparas 
inom tran sportsek to rn  även  i framtiden. Detta  föru tsä t ter  dock  att  s ta ts 
m ak terna  inte s täller krav -  fram för allt på  m iljöområdet -  som går stick i 
stäv m ot energisparmålen.

N ä r  det gäller de k on kre ta  förslagen till energibesparingar som näm ns i 
förslaget an ser  B IL  att möjligheterna att u töka  kollektivtrafiken är begrän
sade på grund av de kärva  f inanserna  inom stat och kom m un. D essu tom  
ger en överföring från bil- till kollektivtrafik endast  marginella energispar
effekter. Sam ordning av tekniska b e stäm m elser  för bilar m åste  ske med 
övriga E uropa .  Den nordiska  m arkn aden  är för  liten för en sådan sam ord
ning.

N ä m n d en  fö r  energ iproduktionsforskn ing  (N E )  k on sta te ra r  att  den  ef
te rs trävar  nordisk sam verk an  och prak tiserar  det inom en rad energipro
je k t  och i p laneringsarbete t .  Att k om m a fram till e tt  sam ordn a t  program 
enligt förslaget m enar  dock  N E  inte är realistiskt. Insa tserna  inom om rådet 
är  för varierande. B ästa  sättet för en ökad  sam verkan  enligt näm nden  torde 
vara i sam band med planeringen av enskilda projekt eller g rupper av 
projekt.  I sitt y t trande påm inner  N E  om resu lta te t  av  det arbe te  som 
N o rd iska  m inis terråde ts  a rbe tsgrupp  för  a l ternativa drivmedel inom kort 
kom m er att redov isa  i rappo rten  ” Alternative drivm id ler  i N o rd e n ” .

Sveriges indu striförbund  (SI)  k onsta te ra r  att  u tvecklingen mot mer 
b ränslesnåla  fordon pågår sedan länge. M ätningar visar att  den genom-
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snittliga bränsleförbrukningen per fordon (personbilar) under de senaste 
fyra åren sjunkit från 0,93 l/mil till 0,86 l/mil. Minskningen enligt SI hänger 
intimt sam m an med den tekniska utvecklingen och inte med en övergång 
till mindre bilar, vilket annars  kunde ligga nä ra  till hands att misstänka.

En sam ordning av tekn iska  be stäm m elser  bör  gälla å tm instone hela 
E uropa  och inte enbart  N o rd en ,  ef tersom  Europa  är  en synnerligen b e ty 
delsefull exportm arknad  för den nordiska  bilindustrin. Förhållandena i de 
nordiska länderna  vad gäller bl. a. topografi och vägarnas skick skiljer sig 
m arkant,  vilket fö rsäm rar  möjligheterna till adekva ta  gem ensam m a åtgär-

Industr iförbundet  kan  av ovan näm nda  skäl inte finna något behov  av ett 
sam ordn a t  nordiskt program  för att ta till vara  möjligheterna vill energibe
sparingar inom transport-  och trafiksektorn.  I sam m anhanget vill SI även 
påpeka  vikten av att inte s ta tsm ak te rn a  ställer orealistiska miljökrav med 
marginella effekter som  följd och på bekostnad  av en ökad energ ianvänd
ning.

Industr iförbundet fram håller  slutligen att energipolitiskt betingade åtgär
der  inom transportom råde t  inte bör få genom föras utan att effekterna 
därav  för näringslivet i övrigt analyseras  och redovisas.  T ransportsek to rn  
är  en m ycket  känslig del av sam hällsm askineriet  och det föreligger därför 
u p p enbara  risker att ej genom tänk ta  energibesparingsåtgärder  inom trans
portsek to rn  kan få inflationsdrivande och an dra  m ycket allvarliga verk
ningar.

I beak tande av att oljeförbrukningen i Sverige minskat med en tredjedel 
på  tre å r  samt att o rsak e rn a  till minskningen varit kraftigt ökade skatter  
och avgifter kan Svenska  pe tro leum  in stitu te t icke förstå  förslagsställarnas 
syn på utvecklingen av leveranserna  på o ljem arknaden eller dela oron att 
skattebelastn ingen skulle vara  för låg på pe tro leum produkterna .  Vad gäller 
förslaget om ” energieffektiva” och al ternativa drivmedel kon sta te ra r  insti
tute t  att  de t för nä rva rande icke finns något alternativt drivmedel tillgäng
ligt som är acceptabelt  ur teknisk eller sam hällsekonom isk  synvinkel samt 
att långtgående em iss ionskrav på fordon strider mot de energipolitiska 
målsättningarna. Slutligen an ser  S venska petro leum  institutet att Sveriges 
ek onom iska  läge icke to rde  tillåta några nationella eller sam nord iska  ex p e 
riment inom fordonsom rådet .

Transportforskn ingsde lega tio nen  (TFD) m enar  att en rationell an vänd
ning av energ iresu rserna  ä r  m ycket  angelägna samt att det är  positivt att 
olika nordiska  organ inom transport-  och traf ikom rådet har intresserat sig 
för dessa  frågor. I vart och ett av de nordiska  länderna  har energiproblem 
likaledes rönt stort intresse und er  senare år.

T F D  an ser  att hittills genom förda  forskningsinsatser  och experim ent har 
givit m ycket  värdefull  kunskap  och m ånga nyttiga erfarenheter .  En viktig 
erfarenhet är  att m a rkn adskraf te rna  i allm änhet m ycket  starkare än infor
m ationsinsa tse r  o .d .  p åverkar  t ranspor tm edlens  utformning och valet av
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transportm edel .  Bilindustrin har  t. ex. und er  t rycke t  av ökade energipriser 
lyckats få ner  den  specifika energiförbruken högst avsevärt .  Enligt T F D  
bör de offentliga organen  därför  i fö rsta  hand inrikta sig på  att vidtaga 
å tgärder  som  resu lterar  i lösningar som t. ex. är  socialt m er acceptab la  än 
dem  som m arkn adskraf te rna  frambringar.

Sam m anfattn ingsvis  m en ar  T F D  att behove t  av att  ta  till vara  möjlighe
terna  till energibesparingar inom trafikom rådet fortfarande ä r  s tort ,  men 
T F D  ifrågasätter s tark t om  ett  sam ordn a t  nordiskt p rogram  enligt m ed 
lem sförslaget skulle innebära  några fördela r  bl. a. med tanke på redan 
genom förda å tgärder  och de ak tiv i te ter  som pågår inom ram en för t. ex. 
N Ä T  och N K T F .

E nerg ibesparande å tgärder  som  s tuderas  av Transportrådet (TP R) är  
minskning av transpor tbehov ,  ändring  av transporto rganisa t ion ,  övergång 
till m er  energieffektiva transpor tm edel ,  fö rbättra t  körsä t t  samt tekniska  
förändringar. D essu tom  u ta rbe tas  ett  särskilt sparprogram  för lastbilstrafi- 
ken. Sparm öjligheterna är  inte fullständigt u tredda för många om råden. En 
samordning med m otsva rande  v e rksam hete r  i de övriga nordiska länderna 
kan givetvis öka  möjligheterna till effektiv ite tsförbättringar och rationali
seringsvinster,  men för att resultat skall uppnås  krävs väsentliga u tred 
ningsresurser. T P R  an se r  att de t föreslagna projek tet  endas t  bör  kom m a 
till stånd un d er  fö ru tsä ttn ing att  särskilda medel avsät ts  för arbe te ts  ge
nom förande.

3. U tsko tte t
M edlemsforslagets  syfte är att få fram ett sam ordnat  program  för att 

tillvarata möjligheterna till energibesparingar  inom transport-  och trafik
sektorn .  Förs laget har  rem issbehandla ts  i vanlig ordning och flertalet av 
rem iss instanserna  ställer sig negativa till förslaget.

M ot bakgrund av oljekrisen i början av 1970-talet samt allt s tarkare  oro 
för  skadliga miljöpåverkningar har  de nord iska  sam arbe tso rganen  ägnat 
s tort intresse åt minskning av energiförbrukningen samt utveckling av nya 
energikällor. Som ett  led i de t ta  arbe te  har  man strävat ef ter  effektivare 
t ranspor tsys tem , bränslesnå lare  fordon och allmän energibesparing inom 
transportsek torn .  Det kan o ck så  kon sta te ras  att energiekonom isering har 
en central plats i de enskilda ländernas  transportpolit ik .  Den privata  sek
torn  har  d essu tom  bidragit  väsentligt till energieffektiviseringen.

Sam nord isk t  kan erinras om  rek om m end at ione rn a  nr  8/1980 angående 
p roduktion  och bruk av bränslesnå la ,  miljövänliga och trafiksäkra m o to r
fordon och bilmaterial, nr  2/1981 angående sam ordning av FoU -insa tse r  
och kartläggning av m il jökonsekvenser  vid framställning av bruk av alter
nativa drivmedel och nr  3/1981 angående sam arbe te  för  att e tablera  inter
nationella b e s täm m elser  för bruk av a l ternativa drivmedel. En särskild 
arbe tsgrupp  inom N Ä T  (N ordisk  äm b etsm annakom m ittén  för  t ran sp o r t
frågor) a rbe ta r  med undersökning  och prioritering av flera förslag på ener-
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giom rådet.  F ö r  nä rva rande  leder g ruppen  två projek t ” Bebyggelses truk
turens  påvirkning på person tran spo rta rbe id  og energ iforb ruk” och ” Kjø- 
rem åte ,  vedlikehold og en erg iforb ruk” . Vid u tskotte ts  behandling av fö r
slaget redogjordes för olika a spek te r  på  energibesparing inom transport-  
och t raf iksektorn  som  hade fram kom m it vid N K T F :s  (Nordiska  kom m it
tén  för  t ransportforskning) konferens  ” Alternativa drivm edel” i Island i 
juni 1983, dä r  bl. a. bil- och p e t ro leum prod ucen ter  fanns företrädda.

U tsko tte t  fann det vid sin behandling av m edlemsförslaget inte moti
vera t a tt  föreslå  ytterligare å tgärder  till energibesparingar  inom transport-  
och traf iksektorn ,  m en beslöt hem stä lla  i en skrivelse till N Ä T  (Nordiska  
äm betsm ann akom m it tén  för transportfrågor)  om  en översik t av det sam 
nordiska  energibesparingsarbete t  inom de n na  sektor.

Trafiku tskotte t  hänvisar  till de t ovan  an förda  och föreslår
a t t  N o rd iska  rådet icke fö re tar  sig något i anledning av m edlem s

förslaget.

S tockholm  den 23 januar i  1984
Bjarne M ørk E idem  (A) 
Ole H enriksen  (SF) 
K arl-Erik H äll (s) 
P aavo  L ipponen  (Sd) 
P etter  T hom assen  (H)

Gudrun H elgadö ttir  (Ab .) 
P er O lo f H å kan sson  (sj 

O lo f Ja n sso n  (AS) 
P er P etersso n  (m) 

Ole G abriel V e la n d  (Sp)
M arja tta  V äänänen (K) 

F ö rm a n
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Medlemsförslag
om ett nordiskt handlingsprogram mot narkotika

(V ä ckt av H a gen  H a g e n se n , M argit H a n sen -K ro n e , K aren Thurøe H an- 
sen, Sverrir H erm an nsso n , H eikki Jä rvenpää , M a tth ia s  A . M ath iesen , 
S ten  S ven sso n  och Jan  P. Syse)

Nord isk  Råd har  vedta tt  en  rekke rekom m and as joner  med sikte på å 
bekjempe narkotika,  særlig den u rovekken de  økning i narko tikam isbruk 
blant unge m ennesker ,  sist på N o rd isk  Råds sesjon i Helsingfors i 1982 
(rek. 1411982).

Forslagsstillerne konsta te re r  med tilfredshet at
-  regjeringenes felles mål er  å gjøre N o rd en  til et narkotikafritt  område.
-  de t  er  enighet om å skjerpe innsatsen  på de spesielle s teder der  

narko tika  brukes  og tildels selges åpenlyst.
-  de t er  bred  enighet om  å m otarbeide  alle forsøk på å  avkriminalisere 

og legalisere bruk av cannabis.
-  det skal u tarbeides  statis t iske oppgaver  som bedre r  mulighetene for å 

sammenligne u tv ik lingstendensene i de nordiske land.
-  det foreligger en felles nordisk  plan for u ts tasjonering av polititjenes

tem enn i produksjons-  eller transittland.
-  den norske ,  svenske og finske sosia larbeidertjenesten  i K øbenhavn  

fungerer  i et nært sam arbe id  med danske  m yndigheter.
-  de t er  e tablert  et nordisk narko tika-  og alkoholforskningsorgan.
-  de t er  nedsa tt  a rbe idsg rupper  for å u trede  spørsm ål innen politi- og 

tolle tatene ,  og at disse skal legge frem rappo rte r  for s luttbehandling i mai 
1983.

Det m å likevel, til tross  for disse om fattende og konstruktive fellesnor
diske tiltak, kon sta te res  at narkotikainnsm ugling og misbruk fortsa tt  er  
økende. Innsa tsen  for bekjem pelse av narko tika  m å derfor  forsterkes .  Det 
er  også behov for ytterligere forbedring nå r  de t gjelder koordinering av 
innsatsen på nordisk  plan.

Det bø r  e t te r  forslagsstillernes oppfa tning u ta rbe ides  et  fe lle s  nordisk  
handlingsprogram  m o t narko tika  hvor  det meget om fattende samarbeid 
som foregår, jfr. den rekke av initiativ som stikkordsm essig  er listet opp i 
de tte  medlemsforslag, kan bygges videre ut og ytterligere forbedres  i en 
koordinert  handlingsplan.
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Det bør  i denne sam m enheng også u tredes  om utvikling av et fe lle sn o r 
disk data- og  in fo rm a sjo nssys tem  for narko tikasaker  kan bidra til et bedre 
beslutn ingsunderlag for å bekjem pe narko tikaprob lem ene.

Ut fra det som foran er anført,  foreslår  undertegnede m edlem m er at 
N ord isk  Råd ved ta r  følgende rekom m andasjon:

N ord isk  R åd rek o m m and ere r  N ord isk  M inisterråd,
1. å utarbeide et felles nordisk  handlingsprogram mot narkotika,  og
2. å  utrede  grunnlaget for et fellesnordisk data- og inform asjonssys

tem  med sikte på å få et bedre beslutn ingsunderlag for bek jem 
pelse av narko tikaprob lem ene.

K ø benh avn .  Oslo, Reykjavik, Helsingfors og Stockholm , den 20. d e 
sem ber  1982

H a g en  H ag ensen  (K F ) 
K aren Thurøe H a n sen  (KF) 
H eikk i J iirvenpää  (Kok) 
S ten  S ven sso n  (m)

M argit H a nsen-K rone (H) 
Sverrir H erm annsson  (Sj.) 

M atth ia s A . M ath iesen  (Sj.)
Jan P. S y  se (H)
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B IL A G A  I, Y ttran den  (se supp lem en t)

B IL A G A  2

Betänkande av Nordiska rådets social- och miljöutskott över med
lemsförslaget

Till N o rd iska  råde ts  social- och miljöutskott har  hänvisats  ett  m edlem s
förslag om  ett  nordiskt handlingsprogram  m ot narko tika.  M edlem sförs la
get har behand la ts  av u tskotte t  vid m öten  i S tockholm  2 0 -2 1  januar i  1983, 
i G ö teborg  9 - 1 0  maj 1983, i G rönland 2 6 .8 - 2 .9  1983, i K öpenham n 14 
d ecem b er  1983 sam t i S tockholm  den 2 6 - 2 7  januar i  1984.

1 Medlemsförslaget
I m edlemsförslaget hemställs  att
Nord isk  Råd reko m m an d ere r  N ord isk  Ministerråd
1. å  u ta rbe ide  et felles nordisk  handlingsprogram  mot narko tika,  og
2. å  u trede grunnlaget for et fellesnordisk data- og inform asjonssystem  

med sikte på å  få et bedre  beslu tn ingsunderlag  for bekjem pelse av narko ti
kaproblem ene.

Inledningsvis erinrar  förslagsställarna om att N ord iska  rådet antagit  en 
rad rekom m end atione r  m ed sikte på  att  bekäm p a  narkotika,  senast vid 
N o rd iska  råde ts  session i Helsingfors år  1982 (rek. 1411982).

I m edlemsförslaget redogörs  för  vad de nordiska  regeringarna ö v e re ns 
kom m it om  att göra för  att  ytterligare effektivisera kam pen mot missbruket 
i N orden .  Det konsta teras  att
-  regeringarnas mål ä r  att  N o rd en  skall kun na  göras till ett narkotikafritt  

om råde,
-  det är  enighet om  att skärpa  insa tsen  på  de speciella p la tser  d ä r  na rko

tika an vänd s  och d essu tom  säljs offentligt,
-  de t  är  bred  enighet om att m o ta rb e ta  alla försök med att avkriminalisera 

och legalisera användningen  av cannabis,
-  de t skall u ta rbe tas  s ta tis t iska uppgifter som förbä ttra r  möjligheterna att 

jäm fö ra  u tvecklingstendenser  i de nordiska  länderna  när de t gäller nar
kotikam issbruk,

-  de t föreligger en gem ensam  nordisk  plan för att  s ta tionera narkotika- 
sam bandsm än  i producen t-  eller transitland.

-  den norska ,  svenska  och finska socia la rbetartjänsten  i K ö p enh am n sam 
arbe ta r  nä ra  med de d an sk a  m yndigheterna,

-  det har  e tablerats  ett  nordiskt narkotika- och alkoholforskningsorgan,
-  a rbe tsgrupper  ha r  tillsatts för a tt  u tveckla  sam arbe te t  mellan tull och 

polis. En rapport  skall föreligga i maj 1983.
D essa  konstruk tiva  och om fattande å tgärder  till trots  ökar,  enligt för-
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slagsställarna, narkotikasmugglingen och m issbruket i N orden .  Insa tserna  
för att bekäm p a narkotikan m åste  förstärkas .  Koordineringen av de nor
diska insa tse rna  m åste  förbättras .  F ö r  att sam arbe te t  skall kunna förbätt
ras och  v idareutvecklas  samt koord ineras  an ser  förslagsställarna att ett 
nordiskt gem ensam t handlingsprogram  mot narkotika  bör  u tarbetats .  I 
sam m anhanget  bör också  enligt förslagsställarna utredas om ett sam nor
diskt data- och inform ationssystem  kan bidra till att bä ttre  bekäm p a na rk o 
tikaproblemen.

N edan  beskrivs först de rem iss instanser  som i allt väsentligt stöder 
medlem sförslaget,  däre fte r  de som av sty rke r  och  slutligen de som inte tar 
d irekt ställning. Allra sist en sam m anfattn ing öve r  rem iss instansernas  
ställningstagande.

2 Remissinstanser
Följande myndigheter ,  insti tutioner och organisa tioner har  avgivit y t t

rande över  medlemsförslaget:

N orden
N ord iska  rådets  ju r id iska utskott
N ord iska  läkem edelsnäm nen
N o rd iska  näm nden för alkohol- och drogforskning
N ord iska  kon tak tm annaorgane t  för narkotikafrågor

D anm ark
Justitsministerie t
Socialministeriets internationale kon tor  
Ministeriet for skatter  og avgifter

F inland
Justitieministeriet
Ministeriet för inrikesärendena
Social- och hälsovårdsm inister iet
Tullstyrelsen
Ålands landskapsstyre lse

N orge
S osialdepartem entet

Sverige
Rikspolisstyrelsen
Kriminalvårdsstyrelsen
Socialstyrelsen
Generaltullstyrelsen
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2.1. R em iss in s tan ser  som  i allt väsen tlig t s tö d er  m ed lem sförs la ge t 
N orden

N ordiska  rådets ju r id iska  u tsko tt  som  behand lade  m edlemsförslaget på 
sitt möte den 18 januar i  1983 är  positiv till medlem sförslaget och önskar  att 
ärendet  ges en hög prioritet. I sitt be tänkande  om C 1/1983 föreslår ju r id is 
ka u tsko tte t  att

Nord isk  R åd s tø t te r  de a f  N ord isk  M inisterråd tagne initiativer til i 
fællesskab at bekæ m pe en hver  form for narkotikakriminalite t  og opfordrer  
til yderligere init iativer, der  ha r  til formål at udbygge de t te  samarbeide.

N ord iska  näm nden  fö r  alkohol- och drogforskn ing  vill inledningsvis 
framhålla vad N A D  i tidigare sam m anhang fört fram till N o rd iska  rådet, 
nämligen att det inte finns entydiga belägg för att narko tikam issbruket  
bland ung dom ar skulle ha öka t  sedan mitten av 1970-talet. T ro ts  att  det 
finns all an ledning att o roa  sig ö ve r  na rkotikas ituationen i de nordiska 
länderna,  och trots  att  na rko tikaprob lem ens  ka rak tä r  med tiden förändrats  
finns det ingen grund , skriver  N A D , för medlem sforslagets  generella på 
ståenden om " fo r tsa t t  ökning av narkotikasmuggling och m issb ru k" .

N ä r  det gäller utvecklingen av ett data- och inform ationssystem  för 
uppföljning av na rko tikasitua tionen hänvisar  N A D  till den svenska u tred 
ningen om narko tikam issbrukets  omfattn ing; U N O :s  s lutrapport.  I rappo r
ten framhålles att en uppföljning av na rko tikaom råde t  inte bör  hållas 
separa t från det övriga drogom rådet ,  en synpunkt  som  N A D  önska r  und er
stryka. N ark o tikam issb ruke ts  s tarka  sam m ankoppling med bruk och m iss
bruk av andra  beroendefram kallande medel m edfö r ett  behov av att  dessa  
frågor behandlas integrerat.  Fö r  en integrering ta lar flera olika faktorer;  en 
s to r  del av de undersökningar  och den statistik som skulle kom m a att bilda 
u tgångspunkten för ett  sam nord isk t  data- och in form ationssystem  b ehand
lar inte endast  narko tika,  utan  hela d rogom rådet;  en s tor  del av narko tika
m issbruket,  fram för allt de t tunga m issbruket ,  ingår i ett  b iandm issbruk 
där  fram för allt alkoholen spelar  en stor  roll.

En koord inerad  uppföljning av rusm edelss i tua t ionen  bör  enligt N A D :s  
mening i fö rsta  hand ske på nationell nivå. En viss samordning på  nordisk 
nivå bör  även kun na  uppnås  men en räcka  olikheter  länderna emellan 
begränsar likväl dessa  möjligheter. T ro ts  dessa  forskningsmässiga svårig
he ter  ä r  N A D  som nordiskt organ givetvis bere tt  att  deltaga i försöket att 
realisera punkt  två  i m edlemsförslaget.  E tt  exempel på  nordisk sam verkan 
med direkt anknytning till de t ta  är  den av N o rd isk t  kon tak tm annao rg an  för 
na rkotikaproblem  tillsatta a rbe tsgruppen  som bl. a. har  i uppgift att be 
handla na rko tikasta tis t ikens  jäm förba rhe t  länderna  emellan.

I fråga om m edlem sforslagets  första  punkt  önskar  N A D  poäng te ra  att ett 
sam nord iskt handlingsprogram  mot narko tika  på vissa om råden  kan reali
seras men att skil lnaderna mellan länderna  i fråga om narko tikam issbru
kets omfattn ing och olika kontro llpolit iska åtgärder  dock begränsar  dessa
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möjligheter. Vidare att diskussionen om sam nord iska  åtgärder  borde åtföl
ja s  av en ökad satsning på forskning om och u tvärdering av olika kontroll
politiska åtgärder.  Detta  ef tersom  vi idag har för liten kunskap -  inte bara 
om narko tikam issbrukets  omfattn ing och fördelning i befolkningen -  utan 
även om  de kontrollpolitiska åtgärdernas  posit iva och negativa konsekven-

N ord iska  läkem edelsnä m nd en  (N L N ) som har till uppgift att verka  för 
harmonisering av lagstiftning och administrativ  praxis på läk em edelsom rå
det i N ord en ,  varvid avses  läkemedel vid s jukdomsbehandling,  är positiv 
till förslaget om ett gem ensam t nordiskt handlingsprogram mot narkotika 
och att  man u trede r  möjligheterna för  ett gem ensam t data- och inform a
t ionssystem .

N L N  vars ve rksam hetsom råd e  enbart  av ser  den legala användningen av 
narko tika  och som  endas t  är en ringa del av det problem  rekom m end atio 
nen ta r  upp hänvisar  till att  de t redan ex isterar  ett  sys tem  för bevakning av 
den legala  försäljningen av narko tika  och beroendefram kallande läkem e
del genom nordisk försäljningsstatistik och de internationella konventioner  
som finns. Inom de nordiska länderna  finns vidare nationella registrerings
system  där försäljningen av läkemedel kan följas m er  i detalj. M etoder  att 
s tudera  och p åverka  missbruket  hos enskilda pa t ien ter  är  därem ot svårare.

N ord iska  läkem edelsnäm nden  ställer sig gärna till förfogande när det 
gäller upplysningar om det legala  fö rbruket av vanebildande läkemedel, 
eller annan information som kan vara av intresse,  t. ex. genom förda kon
trollåtgärder, dess  bakgrund och möjliga effekt.

D anm ark
Socia lm in isterie ts  in terna tionale ko n tor  som hänvisar  till att det N ord is 

ka k on tak tm annau tsko t te t  för narkotikafrågor vid sitt möte i decem ber  
1982 beslöt att  u ta rbe ta  ett förslag till ett  nytt nordiskt handlingsprogram 
m ot narkotika  som en uppföljning av ett tidigare handlingsprogram , till
s tyrker medlemsförslaget.

M inisteriet fo r  ska tte r  og  a vg ifter  har inget att invända mot förslaget 
men an ser  för sin del a tt  man bör  avvak ta  och sam ordn a  med de initiativ 
som de nordiska  tull- och po lism yndigheterna inkom m er med.

F inland
Social- och h ä lsovård sm in isterie t kon sta te ra r ,  att  narko tikaprob lem et 

h ör  till ett  av samhällets  svåraste  medicinska och sociala problem med 
åtföljande ek onom iska  k o n sekvense r  för såväl individen som för samhället 
i stort.  N ark o tikam issb ruke ts  följdverkningar i form av sociala problem 
och andra  skadeverkningar ä r  allvarliga. Enligt F N :s  internationella na rko
t ikakontrollorgan (INCB) har  m issbrukssitua tionen un d er  den senaste  ti
den förvärra ts  på de flesta håll i världen. D e tta  har skett tro ts  a tt  man 
samtidigt kunnat  no te ra  en allmän förståelse för problem ets  allvar och
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trots att  man vidtagit m otå tgärde r  såväl nationellt , regionalt som in te rna
tionellt.

Vid ett  särskilt nordiskt m inis term öte i S tockholm  i februari 1982 om 
narko tikaprob lem et en ades  de nordiska  regeringarna om vissa å tgärder  i 
syfte att skärpa  kam pen mot narko tikam issbruket .  Vid ministerm ötet,  i 
vilket deltog social- och hä lsovårdsm in is tra rna  samt ministrarna för polis
ärenden i de nordiska  länderna ,  enades  man om  en serie å tgärder  på  bred 
front. Å tgärderna  har  i huv udsak  citera ts  i det medlemsförslag som ligger 
till grund för de t ta  utlå tande.

N ord iska  m inis terrådet (social- och hä lsovårdsm inis trarna)  fastställde i 
augusti 1982 ett reviderat p rogram  för N o rd iska  m inis terrådets  sam arbete  
på social- och  hä lsovårdsom råde t .  I p rogram m et har  man fäst ökad u p p 
m ärksam het  vid sam verk an  m ot rusm edelsm issbruk .

Övervakn ingsm yndighete rna  i Finland har  und er  den senaste  tiden fäst 
ökad upp m ärksam h et vid förebyggande av m issbruk av läkemedel som 
innehåller narko tiska  äm nen, i juli 1981 trädde en  ny narkotikaförordning i 
kraft. Enligt den n a  ha r  man beakta t  dels de psyko trop iska  äm nen  som 
finns upp tagna i 1971 års  internationella konvention om  psyko trop iska  
äm nen och dels bl. a. ba rb itu ra te r  och benzod iazep iner  som varit föremål 
för missbruk. Från och m ed början av å r  1982 har man tagit i bruk en 
särskild recep tb lankett  för förskrivning av läkemedel som innehåller n a r 
kotika. M ed hjälp av adb-teknik  kan man num era  bl. a. följa med försk riv 
ningen av dessa  läkemedel och ingripa mot eventuellt  missbruk av för- 
skrivningsrätten.

Enligt social- och  hä lsovårdsm inis ter ie ts  uppfattning måste arbe te t  mot 
narko tikam issbruket  spänna  öve r  alla delar  av samhällslivet. F ö r  att be 
käm pa m issbruket krävs

a) å tgärder  som ta r  fasta på att  s toppa tillgången  på  narko tika,  samt
b) å tgärder  som siktar  till att s toppa  efterfrågan  på  narkotika.
Polis-, tull- och åk lagarinsa tser  är  centra la  för att s toppa tillgången på 

narkotika. F ö r  att p åverka  individens inställning till narko tika krävs  insat
ser inom en rad  om råd en  i våra samhällen. Inform ation  och forskning om 
narkotika och m issbruk m åste ha  en f ram trädande plats,  liksom vård för 
dem som redan e tablerat  ett missbruk.

Social- och  hä lsovårdsm inis ter iet  ö nskar  förena  sig med förslagsställar
nas uppfa ttning om  att insa tserna  på nordiskt plan för bekäm pning av 
narko tika  bör  förstä rkas .  Samtidigt an ser  ministeriet det vara  viktigt att 
man inte sä rbehandla r  narko tika  isolerat från övriga rusmedel i sam band 
med förebyggandet av rusm edelsm issbruke t .  Till missbruk av narkotika 
hänför  sig nämligen ofta även  m issbruk av alkohol och/eller läkemedel. 
Vad sedan gäller de t kon kre ta  förslaget om u ta rbe tande t  av ett nordiskt 
handlingsprogram mot narko tika,  an ser  social- och hälsovårdsministerie t  
att  skil lnaderna mellan de nordiska  länderna i fråga om narko tikam issbru
kets omfattn ing och de nationella å tg ärdsp rogram m en sannolikt kan tänkas
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begränsa  föru tsä t tn ingarna för skapande t  av ett sam nord isk t  handlingspro
gram mot narkotika.

Till d e t ta  bör  fogas att , ifall m an dessu tom  ö nskar  vidga prob lem om rådet  
till att  om fatta  även  alkohol- och  läkemedelsfrågan, varvid man b e trak ta r  
rusm ede lsp rob lem atiken  utifrån ett  he lhetsperspektiv ,  ä r  de t m ycket  san
nolikt att  möjligheterna för att  skapa ett  sam nord isk t  handlingsprogram  
ytterligare decim eras .  Vad som  ovan  sagts om  förutsä ttn ingarna  för ett 
nordiskt handlingsprogram  på rusm ede lsom råde t  bör  inte utgöra något 
hinder  för att m an på  nordiskt plan går  in för att m era system atiskt 
koord inera  och effektivera de m ånga åtgärder  som redan är  igång eller som 
planeras på  de  olika de lom rådena  av narkotikapolitiken.

Vad be trä ffar  den andra  delen av medlemsförslaget,  dvs. frågan om  ett 
sam nord isk t  data- och inform ationssystem  rörande  narko tika,  an ser  soci
al- och  hä lsovårdsm inis ter ie t  att förslaget ä r  värt att understödas .  Det 
nordiska  k o n tak tm annao rg ane t  har  redan vidtagit å tgärder  i syfte att ta 
fram jäm fö rb a r  statistik för att fö rbä ttra  möjligheterna att jäm föra  u tveck
lingstrenderna i de nordiska länderna.  Därm ed har ett  första steg redan 
tagits i syfte att  t i llmötesgå det behov  som förslagsställarna pekar  på  i den 
an d ra  delen  av m edlemsförslaget,  nämligen utredning av  grundvalen  för  ett 
sam nord isk t  data- och inform ationssystem  rörande narkotika. En uppfölj
ning av na rko tikasituationen borde  ske på  nationell nivå. En viss koord ine
ring på nordisk nivå kan ge vissa fördelar,  men vissa olikheter  länderna 
emellan to rde  begränsa  möjligheterna härför. Det förarbete  som nu igång
satts  av N ord iska  näm nden  för  alkohol- och drogforskning rörande  alko
ho lproblem et och av N o rd iska  kon tak tm annao rg ane t  beträffande jä m fö r 
b a r  narkotikastatis t ik  to rde  ge vissa  an tydningar om på  vilket sätt  man 
kunde u tveckla  ett  eventuellt  sam nord isk t  data- och  inform ationssystem  
inom rusm edelsom rådet .

Tullstyrelsen  s töder  m edlemsförslaget und er  förutsättn ing att .  om  m e d 
lemsförslaget godkänns,  den ve rksam het som nu bedrivs inte blir lidande 
till följd av eventuella dubbelfunktioner .  P roblem en i anslutn ing till be 
käm pningen av narko tikam issbruket  är  s to ra  och mångfasetterade.  Detta  
kom m er till synes i att  N o rd iska  råde t  redan  tidigare godkänt ett  antal 
rekom m end atione r  om  bekäm pning av narko tika,  vilket även näm ns i 
medlemsförslaget,  liksom i att man redan nu, enligt tulls tyrelsens uppfa tt
ning effektivt a rbe ta r  utgående från ministerrådets  beslut.

Vid sitt möte i februari 1983 i S tockholm  beslöt N o rd iska  ministerrådet 
att  effektivisera sam arbe te t  mellan bevakningsm yndighete rna  för a tt  be 
käm pa den illegala na rko tikahande ln .  Detta  resulterade i e tt  seminarium 
för  ansvariga persone r  inom polisväsendets  och  tullväsendets  na rko tikabe
kämpning. Sem inariet  hölls i juni 1982 i Malmö. Seminariet tillsatte ett 
antal arbetsgrupper.

F rågor som anslute r  sig till ett  sam nord iskt data- och inform ationssy
stem har  behand la ts  i olika fo rm er inom arbe tsgrupperna .  Till följd av den
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livliga och snabba  fordons-  och passagerartraf iken  är  det idag möjligt att 
effektivt bevaka  narkotikasmugglingen endas t  om man har tillgång till 
internationellt  inform ationsu tby te  u tgående från vilka olika kontroll- och 
bevakn ingsåtgärder  kan riktas in på sannolika smugglingsobjekt.  I N o rd en  
kan dock lagstiftningen innebära  vissa problem  när det gäller att  skapa och 
utny ttja  ett effektivt data- och inform ationssystem . Problem  kan uppstå  
speciellt på det internationella planet men även  på det nationella planet kan 
vissa problem  upp k o m m a eftersom  s tadgandena om bland annat intimi- 
te tsskydd , rä tt  och  föra  personreg iste r,  läkares och hälsovårdspersonalens  
liksom även  an dra  m yndigheters  tys tnadsplik t i viss mån h indrar  ett  effek
tivt inform ationsutbyte  mellan m yndigheter.  D essa  hinder borde utredas 
och i mån av möjlighet undanröjas .

A lands lan d skapsstyre lse  m eddela r  att landskapsstyre lsen ,  som noterat 
narko tikaprob lem ens utbredning även till landskapet Åland och som  även 
av ser  att tillsätta en åländsk u tredn ingsgrupp med uppgift att uppgöra ett 
lokalt v e rksam hetsp rogram  m ot drogm issbruk, an ser  att narkotikafrågan 
k räve r  planmässiga ge m ensam m a nordiska  åtgärder ,  varför  lan dsk apssty
relsen tillstyrker m edlemsförslaget.

Sverige
R ikspo lisstyre lsen  de lar förslagsställarnas uppfa ttning att  bekäm pningen 

av na rko tikabrotts ligheten  m åste  förstä rkas .  En sam ordning på  såväl nor
diskt som europeiskt och  internationellt  plan är  nödvändig. Rikspolissty
relsen har  o ck så  under  senare  år bedrivit ett  flertal utredn ingsprojekt i 
syfte att effektiv isera polisens insatser  mot narkotikabrotts ligheten .

En nordisk strategi för narko tikabekäm pningen  bör u tarbetas .  F ö r  n ä r 
varande pågår ett  s törre  projekt rö rande polis och  tull i de nordiska 
länderna. Resu lta te t  av de t ta  arbe te  bör  kun na  utgöra  underlag  för ett 
nordiskt handlingsprogram  mot narkotikabrotts ligheten .  Pro jek tredovis
ningen till b e rö rd a  depar tem en t beräknas  kunna ske redan und er  hösten 
1983.

K rim inalvå rd sstyrelsen  ställer sig i princip positiv till medlemsförslaget 
vad gäller insa tser  för  sam ordning av lagstiftning och behandlingsresurser .  
Därvid bör  dock  enligt s tyrelsens  mening erfa renh e te rna  från redan ex is te 
rande sam arbe tsfo rm er  tillvaratas.

K rim inalvårdss tyre lsen  ställer sig även positiv  till att  u treda  underlaget 
för ett gem ensam t nordiskt data- och in form ationssystem , de t ta  dock 
under  förutsättn ing att tillräckliga garantier  kan ges, för  att sys tem et an 
vänds på ett sätt som öv e re n ss tä m m er  med de allm änna reglerna om ADB- 
register. E tt  eventuellt  förslag b ö r  i de t ta  av seende  understä llas  da ta in 
spektionens  prövning.

G eneraltu llstyrelsen  in leder med att konsta tera  att den 11 sep tem ber  
1981 har ett  avtal om  ömsesidigt bis tånd i tullfrågor träffats mellan Sverige, 
D anm ark ,  Finland. Island och Norge.  Avtalet  har  trätt i kraft i Sverige den
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26 augusti 1982 (se S FS  1981:801). Enligt avtalets  fjärde artikel skall 
tullm yndigheterna läm na va randra  vissa tillgängliga upplysningar och 
handlingar. En del upplysningar skall läm nas självmant eller på begäran. 
U t läm nandet  av sekre tessbelagda handlingar från Sverige till utländsk 
myndighet kan ske enligt sam m a grunder som  gäller för utby tet  av hand
lingar mellan inhem ska m yndigheter.  Sekre tesslagen (1980: 100) medger 
inte att svensk tullmyndighet till u t ländsk tullmyndighet läm nar uppgift 
eller utdrag ur  allmänt kriminalregister eller polisregister.

Ett  gem ensam t nordiskt da taregis ter  om  narkotika  skulle enligt general
tullstyrelsen självfallet fö rbä t tra  beslu tsunderlaget för tullverket vid olika 
ak t ioner  mot smuggling av narkotika. Inrä t tandet  av ett gem ensam t nor
diskt da taregis ter  om  narko tika  fö ru tsä t ter  bl. a. att  den nationella lagstift
ningen i varje nordiskt land vid behov an passas  så att ett dylikt register får 
föras. Uppbyggnaden  av ett dylikt register k räve r  dock ett om fattande 
utredningsarbete .  H os  regeringen ligger för närvarande en framställning 
från generaltulls tyrelsen om  förande av tullverkets  spaningsregister med 
hjälp av AD B (H dnr  1565/82). Generaltu llstyrelsen  tillstyrker att frågan 
om inrättande av ett gem ensam t nordiskt da taregis ter  om  narkotika  utreds.

Vad gäller frågan om ett gem ensam t handlingsprogram ä r  det enligt 
styrelsens uppfattning osäkert  om ett dylikt program ger några praktiska 
fördelar u töv er  redan beslutade.

2.2. R em iss in s tan ser  som  i huvu dsa k  avstyrker m ed lem sförslaget 
Sverige

Socia lstyrelsen  a n se r  att en vidareutveckling och förstärkning av det 
nordiska sam arbe te t  i kam pen mot narko tikam issbruket  är  önskvärd .  S ty
relsen delar dock  ej m otionärernas  uppfattning att de t ta  bör ske genom  att 
u ta rbe ta  ett särskilt handlingsprogram . Som bekant  finns i N o rd en  inte en 
helt enhetlig syn på hur narko tikafrågorna bör angripas. Risk finns därför 
at t det skulle kom m a att ta  m ycken  tid och kraft för att  ta fram ett 
handlingsprogram , som dessu tom  riskerar  att bli ganska  urvattnat.  Det är 
socials tyrelsens uppfa ttning att  värdet av ett sådant handlingsprogram inte 
m otsva ra r  de arbe ts insatser  och kos tnader  som skulle krävas för att ta 
fram ett sådant.  Socials tyrelsen av sty rke r  därför  förslaget i den delen.

Vad gäller m otionärernas  an dra  yrkande om utredning och utveckling av 
ett  gem ensam t data- och in form ationssystem  anser styrelsen att N ord iska  
näm nden för alkohol- och drogforskning bör  utta la  sig om möjligheterna att 
ta fram ett  sådan t  system  och o ckså  om  värdet av ett sådant.  Utvecklingen 
går,  såvitt socials tyrelsen kan bedöm a, snabbt mot att möjligheter kom m er 
att finnas att sam ordn a  sådana sys tem  över landsgränser. Det görs redan 
nu vad gäller redovisning av forskning. Om denna utveckling bör p åsky n
das har  socials tyrelsen svårt att bedöm a. Det är också  här  frågan om en 
avvägning av kos tnader  och an dra  insatser  mot värdet av en sådan sam ord
ning. U tbyte  av statistik kan ju  till viss del ske utan att sys tem en ä r  helt 
sam ordnade och sker  i viss utsträckning redan nu.
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2.3. R em iss in s ta n ser  som  in te tar direkt ställning  
N orden

N ord iska  ko n ta k tm a n n a o rg a n et fö r  narko tika frågor  anm äler  att de b e 
slutade i d ecem b er  1982 att u ta rbe ta  ett förslag till ett gem ensam t nordiskt 
handlingsprogram m ot narkotika.  Beslutet  skall ses som en uppföljning av 
det nordiska  social- och jus t i t iem in iste rm öte t  i S tockholm  februari 1982. 
K o n tak tm annaorgane t  äm n ar  öve rsän da  sitt förslag till N ord iska  m inis ter
rådet under år 1983.

N o rd iska  k o n tak tm annao rg ane t  ha r  fått regeringarnas uppdrag  att ta 
fram statis t iska uppgifter som förbättrar  möjligheten att jäm fö ra  u tveck
l ingstendenser i de nord iska  länderna. En rapport  skall publiceras före 
som m aren 1983.

D anm ark
Justitsm in is ter ie t  hänvisar  till den a rbe tsgrupp  som  nedsatts  med uppgift 

att u treda  frågor inom polis- och tu llväsendet i de nordiska  länderna. Mot 
denna bakgrund m e n ar  justi t iem in isterie t  att  man bör  av v ak ta  deras  u tred 
ning för det fo rtsa t ta  arbetet .

F inland
Ju stitiem in isterie t kon sta te ra r  inledningsvis att de t för nä rva rande redan 

finns organ isa tionsform er för det nordiska  sam arbe te t  i narkotikafrågor. 
Dessa organ isa tionsform er möjliggör m ycket  väl en koordinering av ve rk 
sam heten. Det föreligger knappast  behov  av nya  organisationslösningar.

Justi t ieministeriet  är tveksam  vad gäller att ett nordiskt handlingspro
gram  mot narko tika  skall u ta rbe tas .  Ministeriet anför a tt  N ord iska  rådet 
har också  hittills, bl. a. genom  m inis terrådets  berä t te lse ,  fått uppgifter om 
de olika ländernas  initiativ och om  sam arbe tsp laner .  Det är  inte troligt att 
sam arbetet  väsentligt kunde effektiviseras. Det kunde dock  vara skäl, 
anför ministeriet,  a tt  man t. ex. i de t avsnitt  som gäller sam arbe te t  inom 
sociallagstiftningen ta r  in e tt  avsnitt  om narkotikafrågan som uppgörs så, 
att dä r  o ckså  ingår de p laner  som  uppgjorts  inom andra  sek torer  (t. ex. 
lagsam arbete t  och ku ltursam arbetet) .  N ä r  sam arbe tsp lanerna  be reds  bör 
man minnas att narko tikaprob lem ets  fo rm er  och ka rak tä r  varie ra r  i de 
nordiska länderna,  varför  de preventiva  åtgärderna  till vissa delar är  olika.

N ä r  det gäller medlem sforslagets  andra  yrkande om utredning om ett 
sam nord iskt data- och  inform ationssystem  hänvisar  justi t iem inisterie t  till 
de t arbe te  som  pågår inom det nord iska  kon tak tm annao rg ane t  för narko ti
kafrågor. A rbe tsg ruppens  uppgift är  att  u nd ersö ka  möjligheterna att  få till 
stånd jäm fö rb a ra  statis t iska uppgifter inom narko tikaom rådet .

A rbe tsg ruppens  uppgift to rde ,  enligt ministeriet,  i hög grad m otsvara  
önskem ålet i medlem sförslaget angående uppdraget till N o rd iska  minister
rådet.  D enna fråga som  i och för  sig är värd und ers tö d  håller således på att 
lösas också  utan  en rekom m endation  av N o rd iska  rådet.
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M inisteriet fö r  inrikesärendena  redogör inledningsvis för s i tuationen i 
Finland och anför  att i Finland har  m an inte un d er  de senaste  åren  gjort 
sådana utredn ingar,  som skulle berätt iga dem  att fö rena  sig om den i 
medlemsförslaget påståd da  o roväckande  ökningen av m issbruket av nar
kotika bland ungdom en. N arkotikas i tua t ionen  i Finland har jäm för t  med 
de övriga nordiska länderna  än  så  länge förblivit relativt bra. T eck en  på att 
si tuationen kan förvärras  finns dock. Antalet  na rko tikabrott  som  polisen 
und errä t ta ts  om  har un d er  de senaste  två  åren kraftigt stigit och  un d er  år
1982 beslagtogs de första  hero inpart ierna  i ga tuhandeln.

S am arbe te t  mellan polisen och de övriga tillsynsm yndigheterna,  i syn
nerhe t  tullen, har  varit näs tan  daglig, likaså sam arbe te t  mellan polisen i 
Norden .  C heferna  för polisens na rko tikaenhe te r  sam m anträde r  med jäm n a  
mellanrum för  att d isku te ra  na rko tikasituationen samt det p raktiska  sam ar
betet .  D essu tom  tillsattes å r  1982 sam nord iska  arbe tsgrupper,  som har 
u tfo rskat  bl. a. det nordiska  sam arbe te t  mellan polisen och tullen samt 
behandlat u tveck lande t  av det nord iska  data- och inform ationssystem et.

M inisteriet för inr ikesärendena m o tsä t te r  sig inte medlemsförslaget om 
ett nordiskt handlingsprogram , m en konsta terar ,  att  redan  p å  grund av 
skillnaderna mellan narko tikasta t is t iken i N o rd en  torde inte handlingspro
gram m et kun na  bli m ycket  detaljerat.  Jäm förbara  uppgifter b id rar  till att 
bä ttre  förstå  den  internationella narko tikas i tua t ionen och ä r  på  många sätt 
till nytta  vid beslut av ä renden  som gäller bekäm pningen av narkotika. 
Enligt ministeriets uppfattning pågår på d e t ta  om råde som bäst de lu tred
ningar, vilka borde  beaktas  vid u tredn ingen av grunden  för de t sam nor
d iska data- och in form ationssystem et.  F ö r  polisens del ä r  det ändam ålsen
ligt att  u tveckla  det nuv arande  data- och inform ationssystem et.

N orge
S o sia ld epa rtem en te t  hänvisar  till att  nordiska kon tak tm annau tsko tte t  

för na rkotikaproblem  arbe ta r  med förslag till et t gem ensam t nordiskt h and
lingsprogram mot narko tika.  Sosia ldepar tem ente t  anför  att u tsko tte t  äm 
nar  ö ve rsän da  förslaget till N o rd isk a  ministerrådet und er  hösten  1983 så 
att  de t eventuellt  kan föreligga vid N o rd iska  råde ts  session i mars 1984.

2.4. Sa m m a n fa ttn in g
F ör  att  rem iss ins tanserna  lättare skulle kun na  ta  ställning till m edlem s

förslaget öve rsän des  från N o rd iska  råde ts  p resid iesekre tar iat  också  minis
terråde ts  m eddelande till rådet med anledning av rekom m endation  nr  14/ 
1982/s angående effektivare insatser  m ot narkotikam issbruket.

M ajoriteten av rem iss instanserna  anför a tt  narkotikaprob lem et hör  till 
ett av samhällets svåras te  m edicinska och sociala problem med åtföljande 
ek onom iska  k o n sekven se r  för såväl individen som för samhället i stort.  
D ock  m enar  ett p a r  rem iss instanser  att de t  inte finns någon grund för 
medlemsforslagets  generella pås tående  om  ” fortsa tt  ökning av narko tika
smuggling och m issb ru k” .
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Det övervägande flertalet rem iss instanser  är i princip positiva till m ed
lemsförslaget. En del är  negativa och en del är avvak tande ,  inte till själva 
syftet men väl till de föreslagna medlen. M ånga rem iss instanser  pekar  på 
de å tgärder  som  de nordiska  regeringarna enats  om att  utföra. Å tgärderna  
har i huvudsak  c i tera ts  i de t föreliggande medlemsförslaget.

Ett  antal rem iss instanser  anför att det är  viktigt att  man inte sä rb eh an d 
lar narkotika  isolerat från övriga rusm edel i sam band  med förebyggande av 
rusm edelsm issbruke t .  Till m issbruk av narko tika  hänför sig nämligen ofta 
missbruk av alkohol och/eller läkemedel.

T anken  på  ett  nordiskt handlingsprogram  mot narko tika  erhåller på 
några undantag när  rem issorganens principiella stöd. N ä r  tvivel uttalas 
bo ttnar  det i att  skil lnaderna mellan de nordiska länderna ifråga om n a rk o 
t ikam issbruke ts  omfattn ing och de nationella å tg ärdsp rogram m en sann o 
likt kan tänkas  begränsa  förutsä t tn ingarna  för skapandet  av ett sam no r
diskt handlingsprogram  m ot narko tika.  O likheterna länderna  emellan kan 
få till följd att det skulle kom m a att ta  m ycken tid och kraft för att  ta fram 
ett handlingsprogram , som dessu tom  riskerar  a tt  bli ganska  urvattnat.

Beträffande den andra  delen av m edlemsförslaget,  dvs. frågan om ett 
sam nord iskt data- och inform ationssystem  rörande narko tika  har  det i 
stort rönt ett  positivt m ottagande. Ett  flertal rem iss instanser  erinrar  om att 
N ord iska  k on tak tm annao rg ane t  för narko tikafrågor har  i uppgift att un d er
söka möjligheterna att få fram  jäm fö rb a r  statistik inom narkotikaom rådet.  
Därm ed har ett fö rsta  steg tagits i syfte att tillmötesgå det behov  som 
förslagsställarna pekar  på  i den  delen av medlem sförslaget,  nämligen u t 
redning om grundvalen  för ett sam nord isk t  data- och  inform ationssystem  
rörande narkotika.

3 Utskottet
In ledning

Social- och miljöutskottet  ins täm m er med förslagsställarna, att  narko ti
kaproblem et hör  till ett  av samhällets  svåras te  m edicinska och sociala 
problem med åtföljande ek onom iska  kon sek v en se r  för såväl individen som 
för samhället i stort.  N a rk o tikam issb ruke ts  följdverkningar i form av soci
ala problem  och  an d ra  skadeverkn in gar  ä r  allvarliga. U n d er  det senaste  
decennie t ha r  m issbruket fått en allvarligare karaktär .  D enna utveckling 
delar  N o rd en  med de flesta länder  i världen. M issbruket har  blivit ett hot 
mot den sociala välfärden i m ånga länder. Enligt F N :s  internationella 
narkotikakontro llorgan (IN CB) ha r  m issbrukssitua tionen under  den senas
te tiden förvärrats  på de flesta håll i världen. Detta  har  skett trots att  man 
samtidigt kunnat  no te ra  en  allmän förståelse  för  prob lem ets  allvar och 
trots att man vidtagit  m otå tgärde r  såväl nationellt som internationellt.

Sam hällsutvecklingen är  på m ånga sätt avgörande för rusm edelsm iss
bruket och var  och  en som ser  allvarligt på narko tikaprob lem en kan inte 
stå likgiltig inför de ökande  påfres tn ingar som m änniskorna  ställs inför.
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S nabba  s truk turförändringar  i samhället har  skapat otrygghet och brist 
på identitet hos unga m änniskor,  som därför  har sökt sin tillflykt till 
drogernas  värld.

M ånga undersökningar  har  utvisat,  att  en del av ungdom en lever i 
hopplöshet  och att de saknar  perspek tiv  på framtiden. Fram tidsvisionen 
fördystras  av farhågor som b e rö r  krigshot och arbetslöshet.

De här  perspek tiven  leder  en del av ungdom en till passivitet och  aliena
tion, en annan del igen m o tsä t te r  sig samhällets u tvecklingstendenser  eller 
anslu te r  sig till olika a l ternativa rörelser.

En förstucken  och förljugen p ropaganda som finns i filmer, musik och 
skrifter av a llahanda slag skapar  falska föreställningar om drogerna. Det är 
en viktig uppgift för samhället att avslöja och aktivt m otv erka  dem som har 
intresse av att sprida denna  förljugna och förledande bild av drogerna.

N arkotikain fo rm ation  och narko tikapolit iska å tgärder är nödvändiga 
men inte tillräckliga och dess t rovärdighet be ro r  synnerligen m ycket  på hur 
den m o tsv a ra r  den sociala verkligheten. Upplysningen och å tgärderna blir 
inte realis t iska och trovärdiga om  de inte kan påvisa  en aktionsmodell  som 
avhjälper s trukturella  m issförhållanden i samhället.

N o rd isk t sam arbete
S am arbete t  mellan de nordiska  länderna  på rusm ede lsom rådet  ä r  ingen 

ny företeelse . N ord iska  n yk terhe ts råde t  g rundades  år 1938 för att främja 
n y k terhe tsa rbe te t  i de nordiska  länderna  genom  erfarenhetsu tby te  och 
an ordnande av nordiska möten.  F lera  offentliga sam arbe tso rgan  finns på 
nordiskt plan. År 1971 bildades N o rd isk  K o ntak tm annsutva lg  for narkoti
kapro b lem er  på  just i t iem in istrarnas  t i l lskyndan, för utväxling av informa
tion om narko tikam issbrukets  utveckling. E tt  m otsvarande, men m era  
informellt  fungerande nordiskt sam arbe tso rgan ,  tillkom år 1978 på  a lkoho
listvårdens om råde.  Å r  1959 in rättades  N o rd iska  näm nden för alkohol
forskning. År 1975 inledde N ord iska  sam arbe tso rganet  för drogforskning 
sin verksam het .  F y ra  år  senare sammanslogs de två s is tnäm nda nordiska 
sam arbe tso rganen  och N o rd iska  näm nden  för alkohol- och drogforskning 
(NAD) bildades. N o rd iska  läkem edelsnäm nden  (N L N ) som tillkom år 
1974 har  till uppgift att verka  för harmonisering av lagstiftning och adm i
nistrativ praxis på  läkem edelsom råde t  i N o rd en ,  varvid avses läkemedel 
vid sjukdom sbehandling.  N L N :s  v e rksam hetsom råd e  beträffande n a rko
tika avser  all tså enbart  den legala användningen av narkotika som endast 
är en del av det problem  medlem sförslaget ta r  upp.

Inom N o rd iska  rådet ha r  rusm edelsfrågorna  ägnats s tor up p m ärk sam 
het.  E tt  femtontal r ekom m end at ione r  har antagits genom  åren. N ågra  av 
o v annäm nda  organisa tioner  har antagits genom  åren. N ågra  av o van
n äm nda  organ isa tioner  har  ti llkommit på initiativ från N o rd iska  rådet. 
H östen  1979 anord nade  N o rd iska  råde ts  social- och miljöutskott ett  semi
narium på tem at ” Alkohol- och narko tikaprob lem  i N o rden  — o rsaker  och
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behand lingsm etoder” . Sem inariet  ledde till att  tre medlemsförslag 
väcktes. D essa  s lu tbehandlades  vid N o rd iska  råde ts  29:e sessionen i K ö 
p enham n 1981, d å  fem rekom m en d a t io n e r  på rusm ede lso m råde t  antogs. I 
fyra av rek om m end at ione rn a  togs missbruket av narkotika  upp i ett hel
hetsperspektiv .  I rek. nr 22119811s uppm anades  ministerrådet att i skynd
sam ordning vidtaga å tg ärder  för ett fördjupat och  v idareutvecklat nordiskt 
sam arbe te  av seende  förebyggande å tgärder ,  behandling och information i 
syfte att bekäm p a m issbruket av alkohol,  narkotika  och psykofarm aka. I 
rek. nr 23119811s fö rordades  förs tä rk ta  resu rse r  bli tillförda Nord iska  
näm nden för alkohol- och drogforskning och N o rd iska  hä lsovårdshögsko- 
lan för att möjliggöra intensifierade insa tser  be träffande forskning respek ti
ve utbildning på rusm ede lso m råde t .  R ek . nr 24119811s gällde gem ensam t 
nordiskt upp trädande i in ternationella o rgan isa tioner  samt vidtagande av 
effektiva åtgärder  för att stävja m issbruket av alkohol, narkotika  och 
psykofarm aka. I rek. nr 25119811s föreslogs en utbyggnad av den förebyg
gande fri t id sverksam heten  för barn  och unga bland annat  genom upp rä t
tandet av flera f ri t idsklubbar samt ett erfarenhets-  och inform ationsutbyte  
på nordiskt plan beträffande efter- och  vidareutbildning av ungdomsledare. 
G em ensam t för  de fyra råd s rekom m end at ione rn a  va r  att tonv ikten  lades 
vid förebyggande insatser ,  fö rbättrade  vård insa tse r  samt a t t i tydpåverkan. 
Forskningens och utbildningens roll be tonades.

Social- och miljöutskottet har dock nödgats  konsta tera  att också  åtgär
der  av kontro llpolitisk na tu r  m åste  vidtagas för att man skall kom m a till 
rä tta  med narko tikam issbruket  och narkotikabrotts ligheten.

Vid N o rd iska  råde ts  30:e session an togs som ett kom plem ent till de 
förslag som fram fördes vid 1981 års session ytterligare en rekom m endation 
angående effektivare insatser  mot narkotika. R eko m m en d a tio n  nr 14! 1982 
innehåller följande målsättning och förslag:

N o rd iska  rådet r e k o m m en d era r  N o rd iska  ministerrådet
1. att  aktivt arbe ta  för att de nordiska länderna  ej accep te ra r  någon form 

av narko tika  som inte är medicinskt be tingad och att bekäm pningen 
av narko tikam issbruket  sker  med denna  målsättning som grund,

2. att  öka resu rse rn a  för tull och polis sam t att intensifiera sam arbetet  
mellan tull- och po lism yndighe terna  på nationellt och nordiskt plan i 
syfte att kom m a till rä t ta  med narkotikabrotts ligheten  samt

3. att verka för att en enhetlig rättstillämpning på narkotikalagstiftning
ens om råde ko m m er  till stånd.

Vid ett särskilt nordiskt ministerm öte i S tockholm  i februari 1982 om 
narko tikaprob lem et en ades  de nordiska regeringarna om  vissa å tgärder  i 
syfte att skärpa  kam pen mot narko tikam issbruket .  Vid ministerm ötet,  i 
vilket deltog social- och hä lsovårdsm inis tra rna  samt just i t iem in istrarna  i 
de nordiska  länderna ,  enades  m an om en serie å tgärder  på  bred front. 
Regeringarnas mål skall va ra  att göra N o rd en  till ett narkotikafritt  område. 
Å tgärderna  har i huvudsak  citera ts  i det medlemsförslag som ligger till 
grund för de t ta  be tänkande.
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N o rd iska  m inis terrådet (social- och hälsovårdsm inis trarna)  fastställde i 
augusti 1982 ett  reviderat p rogram  för N o rd iska  ministerrådets  sam arbete 
på  social- och hä lsovårdsom råde t .  1 p rogram m et har  man fäst ökad u p p 
m ärksam het  vid sam verkan  mot rusm edelsm issbruk .  M an konsta terar  
bl. a. att  narko tikam issbruket  i de nordiska  länderna  under  de senaste  åren 
fått allvarligare konsekvenser.  Mest o roväckande  är  att inslaget av s. k. 
tung narko tika ökar. Samtidigt har  man konsta tera t  en utveckling där 
cannab ism issbruket  sprider  sig till allt lägre åldersgrupper.

1 program m et kon sta te ras  vidare att utvecklingen kräve r  effektiva m o t
å tgärder  där  det gäller a tt  m inska såväl tillgång som efterfrågan på n a rk o 
tika. På nordiskt plan bör  sam arbe te t  intensif ieras i första  hand inom 
ram en för organ som N o rd iska  näm nden  för alkohol-  och drogforskning 
samt N o rd iska  kon tak tm annao rg ane t  för narkotikafrågor.

Vad be trä ffar  kontro llen av den illegala handeln med narkotika har  ett 
intensifierat nordiskt sam arbe te  inletts år  1982. I jun i  1982 an ord nades  ett 
b re t t  upplagt nordiskt seminarium i M almö, i vilket deltog rep resen tan te r  
för bl. a. b e rö rda  ministerier,  polism yndigheter  och tullväsendet i de olika 
länderna.  F lera  a rbe tsg rup per  tillsattes i sam band med seminariet.

A rb e tsg rup perna  som haft fö re trädare  för samtliga nordiska länder har 
publicerat e tt  antal de lrapporte r  som sam ordnats  av en styrgrupp. S ty r 
gruppen har i nov em ber  1983 av läm nat en samlad slutrapport.  S tyrgruppen 
föreslår i rapporten  som överläm nats  till de nordiska regeringarna en rad 
å tgärder  för att effektiv isera det nordiska  sam arbe te t .  U tskotte t  vill för sin 
del ti llstyrka att å tgärderna  får  hög prioritet.

Kontrollpolit iska åtgärder  sattes  in från samhällets sida tidigt be trä ffan
de alkoholen. 1 Finland, Island, N orge  och Sverige har  införts statligt 
m onopol på  alkoholförsäljningen. 1 D anm ark  dä rem ot regleras alkoholför
säljningen via pris- och  avgiftspolitiken.

N arkotikam issbruke t  och narkotikasmugglingen ä r  internationell till sin 
natur. M ycket talar för att N ord en  m åste  be traktas  som en gem ensam  
narko tikam arknad . Problem en kan därför  inte bekäm pas med framgång av 
de nordiska länderna vart och ett för sig. Sam ordnan de  och koord inerade 
å tgärder  bör vidtagas. Ett gem ensam t mål för de nordiska länderna måste 
vara att inte någon form  av narkotika  accep te ras  som inte ä r  medicinskt 
betingad. Utifrån denna  målsättning måste kam pen mot narko tikan bedri
vas.

Enligt social- och miljöu tskotte ts  uppfattning måste arbe te t  mot narko ti
kam issbruke t  spänn a  ö ve r  alla de lar  av samhällslivet. Fö r  att bekäm pa 
missbruket krävs

a) å tgärder  som tar fasta på att s toppa tillgången på narkotika, samt
b) å tgärder som siktar till a tt  s toppa efterfrågan på narkotika.
Med hänvisning till det ovan sagda ö nska r  social- och miljöutskottet 

förena sig med förslagsställarnas uppfattning om att insatserna på  att 
bekäm p a na rko tikan m åste  förstä rkas  samt att  koordineringen av det nor-
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diska sam arbe te t  fortsa tt  m åste  förstärkas .  U tsko tte t  ti l ls tyrker  m ed lem s
förslaget i den delen.

U tsko tte t  är  m edvete t  om  att det är  svårt att  särbehandla  narkotika  från 
övriga rusm edel,  alkohol och läkemedel. Till m issbruk av narkotika  hänför 
sig ofta missbruk av dessa  övriga rusmedel.

U tsko t te t  som  m en ar  att insatserna  nu m åste  riktas mot na rko tikapro
blemet utgår ifrån att  ett  handlingsprogram  mot narko tika  även beak tar  
de tta  ovan redovisade sam m anhanget.

Vad sedan gäller det konkre ta  arbe te t  med att u ta rbe ta  ett nordiskt 
handlingsprogram m ot narkotika  har  social- och miljöutskottet notera t  att 
några av rem issorganen ut tryck t  den farhågan att  ef tersom  skillnader före
kom m er mellan de nord iska  länderna  i fråga om narko tikam issbrukets  
omfattning och de nationella å tg ärdsp rogram m en kan det tänkas  begränsa 
föru tsättn ingarna för  skapande t  av ett sam nord isk t  handlingsprogram  mot 
narkotika. U tsk o t te t  kan ins täm m a i den n a  farhåga. U tsko tte t  har  i flera 
andra  sam m anhan g  fört fram  den uppfa ttningen att det inte i första  hand är 
sam arbe tsp rogram  som krävs utan program med konkret genomslagskraft 
på det na tionella planet.

Vad som ovan sagts om  förutsä t tn ingarna  för det kon kre ta  arbe te t  med 
ett nordiskt handlingsprogram  m ot narko tika  bör  enligt u tsko tte t  inte utgö
ra något h inder  för att m an på  nordiskt plan går  in för att m era  system atisk t 
koord inera och effektiv isera de m ånga å tgärder  som redan är i gång eller 
som planeras på  olika om råden . Detta  arbe te  kan med fördel ske inom 
ramen för ett nordiskt handlingsprogram .

Enligt vad u tskotte t  ha r  inhäm tat a rbe ta r  N o rd iska  kon tak tm annau t-  
skottet för na rko tikafrågor med ett nordiskt handlingsprogram  mot n a rk o 
tika. Det är  för u tsko tte t  naturligt att den målsättning och de förslag till 
å tgärder  som förts fram i de rådsrekom m end at ione r ,  som N ord iska  rådet 
under åren  antagit på de t ta  om råde,  beaktas .  Social- och miljöutskottet 
utgår ifrån att kon tak tm a nn au tsk o t te ts  förslag överläm nats  till N ord iska  
rådet i form av ett ministerrådsforslag.

Vad gäller förslagsställarnas an dra  yrkande om en utredning och u tveck
ling av ett g em ensam t data- och in form ationssystem  ställer sig u tskotte t  
positivt till att  u tred a  underlaget.  U tsko tte t  t i lls tyrker således förslaget i 
den delen. U tsko tte t  utgår  ifrån den förutsä ttn ingen att ett sys tem  kom m er 
att använd as  på ett sätt som ö v e re nss täm m er  med de allm änna reglerna om 
ett ADB-register.  Det nord iska  k o n tak tm annao rg ane t  har redan vidtagit 
å tgärder  i syfte att ta  fram  jäm fö rb a r  statistik för att förbättra  möjligheter
na att jäm fö ra  u tveck lingstrenderna  i de nordiska länderna.  Detta  arbete  
torde kunna ge vissa an tydningar  om  på vilket sätt man kunde u tveckla  ett 
eventuellt  sam nord isk t  data- och inform ationssystem  inom narkotikaom rå-
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M ed hänvisning till det ovan  sagda hem stä ller  social- och miljöutskottet 
att  N o rd iska  rådet rek o m m end era r  N o rd iska  ministerrådet

att u ta rbe ta  ett gem ensam t nordiskt handlingsprogram mot n a rk o 
tika och

att u treda  förutsä t tn ingarna  för ett gem ensam t data- och inform a
tionssys tem  m ed sikte på att få ett bä ttre  beslu tsunderlag  för att 
bekäm p a narkotikas ituationen.

S tockholm  den 26 januar i  1984
K arin F lods t rom  (s)
M argit H a n sen -K ron e  (H) 
Ilkka  K anerva  (Kok)
A str id  M urberg M artinsen  (A)

R une G ustavsson  (c) 
Tyra Jo ha nsso n  is) 

Tim o K ietävä inen  (K) 
P étur S igurdsson  (Sj)

O dd With (K r.F.) 
Förman

Reservation

A f de indhentede rem issud ta le lse r  frem går klart, at der  på  alle ønskelige 
om råd er  er  et nordisk  sam arbe jde  i gang med narko tikabekæ m pelse  for 
øje, og der  e r  min opfatte lse -  som jeg  deler  med flere rem iss instanser  -  at 
et  handlingsprogram  som det foreslåede ikke på nogen måde vil kunne 
medføre praktiske  fordele u dover  de allerede beslu ttede foranstaltninger 
men måske en dda  virke hæ m m ende  på indsatsen for bekæm pelse  af  n a rk o 
misbrug ved at beslaglægge tid og arbejdskraft  som nævnt i udtalelsen fra 
den svenske socialstyrelse.

Jeg foreslår  derfor ,  at N o rd isk  Råd i anledning a f  medlemsforslaget 
alene

rekom m and erer  N ord isk  M inisterråd at udrede mulighederne for at 
udvikle et fælles data- og inform ationssystem  til anvendelse  i 
forbindelse  med bekæ m pelse  a f  narkotikamisbrug.

S tockholm , den 29. ja n u a r  1984
M argrete A u ken  (SF)
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Medlemsförslag
om samordnade åtgärder mot diskriminering av homosexuella

(V äckt av L en n a rt A nd ersso n , M argrete  A uken , Gro H arlem  B rundtland , 
M argit H ansen-K rone , S v e n d  Ja ko bsen , G rethe L un db lad , A str id  M ur
berg M artinsen , Terhi N iem in en -M ä kyn en , G unvor Schnitler, S ten  S öd er
ström  och B ernhard t T astesen)

Livsvilkårene for  hom oseksuelle  i de forskellige nordiske lande varierer  
kraftigt fra land til land. Dette  gæ lder i nogen grad a lm enhedens  opfattelse 
og i særde leshed sam fundets  officielle holdning ud tryk t  i lovgivningen.

I flere a f  de nordiske  lande ha r  m an som  sam fundets  officielle mål at 
fjerne al diskriminering på  grund af  seksuelle anlæg og livsformer.

Ifølge en udtalelse fra Sveriges riksdag i 1973 e r  hom oseksuelt  samliv en 
fra sam fundets  synspunk t fuldt acceptabel samlivsform. N orge ha r  i 1981 
som det første land i verden  indført en speciel strafferetlig beskytte lse  af 
hom oseksuelle . D anm ark  ha r  ved s traffelovsændringen i 1976 -  i lighed 
med Norge (1972) og Sverige (1978) -  afskaffet den strafferetlige forskels
behandling af  hom oseksuelle ,  hvo rv ed  den særlige a ldersgrænse for  ho m o 
seksuelle forhold blev ophævet.

I Finland og Island er de r  ikke fra offentlig side foretaget noget for  at 
udrede hom oseksuelles  s ituation eller for  at m odarbejde  diskriminering. I 
disse lande ha r  m an opre tho ld t  den særlige a ldersgrænse for h om osek
suelle forhold og i den finske straffelov findes følgende bestem melse: 
” Den som  offentligen upp m an a r  till o tuk t  mellan pe rsoner  av sam m a kön, 
skall för uppm aning  till o tuk t  mellan p e rso n e r  av sam m a kön döm as till —
 straff” . D e r  e r  h e r  tale om et forbud mod opfordring til en i øvrigt
lovlig adfærd. I m otiveringen gives d e r  udtryk  for, at en afkriminalisering 
af  hom oseksuali te t  let vil kunne føre til en forkert  opfatte lse af holdningen 
til denne form  for  seksualite t  og i et fo rudgående responsum  fra den finske 
højestere t  er  de t fastslået,  at hom oseksuali te t  ikke bø r  accep te res ,  end 
ikke som  en form for m inorite ters  livsform, ligesom man ø nsker  at undgå, 
at hom oseksualite t  almindeligvis skulle kunne be tragtes  som  et naturligt 
eller acceptabelt  fænom en.

H oldningsændringer e r  sket,  m en stadigvæk udsæ ttes  hom oseksuelle  for 
diskriminering. A f  nyere l i t teratur  — f. eks. Steinar  Bergh m. fl.: Homofile, 
m yter  og virkelighed, Oslo 1978 og Johan  H ansson  (red): H om oseksue lla  
och om världen ,  S tockholm  1982 -  fremgår, at det fo rekom m er,  at homo-
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seksuelle i offentligheden stem ples som  syge, afvigende eller til og med 
samfundsfarlige, at diskriminering fo rekom m er blandt andet  i arbejdslivet 
og på  boligm arkedet,  og at diskrimineringens omfang e r  vanskelig at klar
lægge, da forskelsbehandling  kun sjældent kom m er til myndighedernes 
kendskab.

En svensk kom m ission har  slået fast,  at en undersøgelse  af de h o m o sek 
suelles situation må om fatte  de prob lem er  a f  civil-, skatte- og socialretlig 
karak ter ,  som  hom oseksuelle  sam bo ende  kom m er ud for. (Hom oseksuell  
sam levnad, N ågra  frågeställninger, 1981). E t lignende helhedssyn på h o 
m oseksuelles  stilling i sam fundet er  der  ef ter  vor  opfatte lse behov for også 
i de øvrige nordiske lande.

S tore varia tioner  fo rekom m er  omkring hom oseksuelle  udlændinges ad 
gang til a t  bosæ tte  sig i de nordiske lande.

I Sverige. N orge  og D anm ark  har man givet personer,  som frygter 
forfølgelse i hjem landet på  grund a f  deres  hom oseksualite t ,  ret til at blive i 
landet a f  hum anitæ re  grunde, m ens de r  -  ifølge oplysninger vi har  m od ta
get -  er  fo rekom m et tilfælde, h vo r  finske og islandske hom oseksuelle  for 
at  undgå diskriminering har følt sig tvunget til at forlade deres hjemland for 
at bosæ tte  sig i et a f  de andre  nordiske lande.

F o r  en stor  del e r  det fordom m e og uv idenhed, der  er baggrunden for 
diskriminering a f  hom oseksuelle .  D er  er  derfor  behov for et ak tiv t oplys
ningsarbejde, først og frem m est  i form af  skoleundervisning og information 
gennem  m assem edierne .  I m odsætning hertil behandles  hom oseksualite t  i 
Finland og Island stadigvæk som  en afvigelse knytte t  til seksuelle forsty r
relser og problemer.

Baggrunden for de t nordiske lovgivningssamarbejde er  b l .a .  et ønske 
om, at borgerne i de nordiske lande i så høj grad som  muligt skal kunne 
regne med ensar tede  regler på  forskellige om råder.  Ifølge den nordiske 
samarbejdsaftale  fra 1962 (Helsingforsaftalen) skal de nordiske lande for
søge at o pn å  størst  mulig overensstem m else  på pr ivatre ttens  om råde og 
desuden tilstræbe ensar tede  bestem m elser  i den strafferetlige lovgivning.

Vi be tragter  diskriminering a f  hom oseksuelle  som uacceptabel i et de 
mokratisk samfund og som stridende mod grundlæggende m edborgerrets- 
principper. Vi konsta terer ,  at d e r  s tadigvæk findes s tore forskelle mellem, 
hvordan man i de nordiske lande forholder  sig til hom oseksuelles  stilling i 
samfundet.  Vi gør o pm æ rksom  på rekom m andation  nr. 924 mod diskrimi
nering a f  hom oseksuelle ,  som  E u roparåde t  ha r  vedtaget den 1. ok tober  
1981, hvori det anbefales , at hom oseksuelle  ligestilles med h e te rosek
suelle.

U n d er  henvisning til de t  ovenfor  anførte foreslår  vi,
-  at Nord isk  Råd rekom m and erer  Nord isk  Ministerråd at g ennem 

føre forsknings-, udrednings- og oplysningsarbejde vedrørende 
hom oseksuelles  stilling i de nordiske lande samt at undersøge 
mulighederne for a t  ophæ ve  lovgivning, som diskrim inerer  homo-
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seksuelle , og for gennem  lovgivning at frem m e hom oseksuelles  
ligestilling og besky tte lse  mod forskelsbehandling.

Vi foreslår  endvidere ,
-  at Nord isk  Råd opfordrer  de nordiske landes regeringer til inden 

for F N  og andre internationale organer at sam arbe jde  i spørgs
mål, som  berø re r  hom oseksuelles  m enneskere t t igheder ,  med 
henblik på at hindre diskriminering.

S tockholm , K ø benh avn ,  Oslo och Helsingfors, den 4. februar  1983

L en na rt A nd ersso n  (s)
Gro H arlem  B ru nd tland  IA) 
S ven d  Ja ko b sen  (S)
A str id  M urberg M artinsen  (A) 
G unvor Sch n itler  (H)

M argrete  A uken  (SF) 
M argit H ansen-K rone (H) 

G rethe L u n d b lad  (s) 
Terhi N iem in en -M å kyn en  (KILkp) 

S ten  Söderström  (Skdi)
B ernhard t T astesen  (S )
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B IL A G A  I , Y ttranden  (se su p p lem en t)

B IL A G A  2

Betänkande av Nordiska rådets juridiska utskott över medlemsförslaget
Til ju r id isk  udvalg e r  henvist  medlemsforslag A 655/j om foranstalt

ninger mod diskriminering af hom oseksuelle .
Udvalget har behandle t m edlemsforslaget på m ød er  den 23. sep tem ber

1983 i K ø b en h av n ,  den 15. nov em b er  1983 i M arieham n og den 23. og 24. 
ja n u a r  1984 i S tockholm .

I . M ed lem sfo rsla g e t
M edlemsforslaget e r  frem sat den  4. februar  1983 a f  rådsm ed lem m er fra 

Danm ark ,  F inland, Norge og Sverige.
Det foreslås , at N ord isk  Råd reko m m an d ere r  N ord isk  M inisterråd at 

gennem føre  forsknings-, udrednings- og oplysningsarbejde vedrø rende ho
m oseksuelles  stilling i de nordiske lande sam t at undersøge mulighederne 
for at ophæ ve  lovgivning, som diskrim inerer  hom oseksuelle ,  og for gen
nem lovgivning at frem m e hom oseksuelles  ligestilling og beskytte lse  mod 
forskelsbehandling, og at N ord isk  Råd opfordrer  de nordiske landes rege
ringer til inden for F N  og andre internationale organer at sam arbejde i 
spørgsmål, som b erø re r  hom oseksuelles  m enneskere t t igheder,  med hen
blik på  at hindre diskriminering.

Forslagsstillerne be trag ter  diskriminering af  hom oseksuelle  som u a ccep 
tabel i et dem okratisk  samfund og som stridende mod grundliggende med- 
borgerretsprincipper.

Forslagsstillerne henviser  til, at livsvilkårene for hom oseksuelle  i de 
forskellige nordiske lande varie re r  kraftigt fra land til land, og at de tte  i 
særdeleshed gælder sam fundets  officielle holdning ud tryk t i lovgivningen. 
Det næ vnes,  at der  hverken  i Finland eller Island fra offentlig side er 
foretaget noget for at udrede hom oseksuelles  situation eller for at m od ar
bejde diskriminering.

Det anføres,  at fo rdom m e og uvidenhed for en stor  del er  baggrunden for 
diskriminering a f  hom oseksuelle ,  og at de r  derfor er  behov for et aktivt 
oplysn ingsarbejde ,  først og frem m est i form af  skoleundervisning og infor
mation gennem  m assem edierne .

Forslagsstillerne henviser  til Helsingforsaftalens målsætning om at søge 
at opnå størst mulig overensstem m else  på privatre ttens  om råde og til
s træbe ensar tede  bes tem m elser  i den  strafferetlige lovgivning. Der hen
vises endvidere til, at E u roparåd e t  i 1981 har  vedtaget en rekom m andation  
mod diskriminering a f  hom oseksuelle .
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2. R em issud ta le lser  
De neden for anførte  m yn digheder  og organ isa tioner  er anm odet  om  at 

afgive udta lelser  ov e r  m edlemsforslaget.

N ordiske:
N o rd iska  råde t  för  hom osexue lla

D anm ark:
B øssernes  Befrielsefront
L andsforeningen for  B ø sse r  og L esb iske ,  F o rb u n d e t  a f  1948

Finland:
Justit ieministeriet  (+ )
Rättspolit iska forskningsinsti tutet  
K y rkans  näm nd  för  familjefrågor 
Socials tyrelsen

Island:
Justits- og k irkem inisteriet

N orge:
Jus t isdepar tem en te t
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Udtalelserne kan sam m enfattes  således:

Ingen  a f  de hørte  rem iss ins tanser  går im o d  medlemsforslaget,  og flere 
anbefaler  det direkte.

N ord iska  rådet fö r  hom osexuella , de r  har indhente t synspunk ter  fra dets 
m edlem sorgan isa tioner i alle fem nordiske lande, an fører  b l .a . ,  at diskri
mineringen a f  hom oseksuelle  for en stor dels vedkom m ende  kan henføres 
til fo rdom m e og uku ndskab .  I kam pen  herimod har afkriminaliseringen af 
hom oseksualite t  vist sig at være en utilstrækkelig forholdsregel.  Der er  i 
første række behov for et aktivt oplysn ingsarbejde ,  prim ært i form af 
skoleundervisning og information a f  lærere ,  social- og sundhedspersonale  
med flere. D esuden  behøves  aktiv, både m oralsk  og økonom isk ,  s tøtte til 
det oplysn ingsarbejde ,  som hom oseksuelle  selv bedriver  gennem  deres
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organisationer. R ådet  peger på  be tydningen af, at der  tages initia tiver på 
følgende om råder:  forsknings- og udredningsarbe jde  vedrø rende h om osek
suelles stilling i de nordiske lande, ophævelse  a f  al lovgivning, som diskri
m inerer  hom oseksuelle ,  udvikling a f  d iskrim ineringsbeskytte lse  for hom o
seksuelle og af  lovgivningen vedrø rende  hom oseksuel  samleven i retning 
mod øget ligestilling, andre forholdsregler  m od diskriminering af  h o m osek
suelle så  som til eksem pel undervisnings- og oplysn ingsvirksom hed ved
rørende hom oseksuali te t ,  og behandlingen a f  hom oseksuelle  flygtninge.

F ra  F in land  ud ta ler  R ä ttspo litiska  fo rsk n in g s in s titu te t  bl. a., at sam no r
disk forskning om  diskriminering a f  hom oseksuelle  skulle kunne give væ r
difuld kun dskab  om diskrimineringens faktiske indhold på  forskellige o m 
råd e r  og identificere behovet  for nye forholdsregler.  På den anden  side er  
de t åbenbart ,  at si tuationen for næ rvæ rende  e r  så forskellig i de forskellige 
lande, a t  de t kan væ re  vanskeligt på  nuvæ rende  t idspunkt at satse på en 
retspolit isk forskning gående ud fra en ensar te t  sam nord isk  forsknings
plan. I den aktuelle s ituation kan der  således være grund til snarere  at satse 
på forskning med det sigte at give bas iskundskab  om de hom oseksuelles  
livssituation end på  nordisk  forskning m ed um iddelbar  retspolitisk retning. 
K yrkans n ä m n d  fö r  fa m ilje frå g o r  m ener,  at de t  i ove rensstem m else  med 
det foreliggende forslag er på sin plads at udrede og klargøre, hvilke 
misforhold, som præ ger de hom oseksuelles  livssituation, samt udgående 
fra dette  beslu tte  nødvendige forholdsregler.  Eventuelle  forslag til lovæ nd
ringer b ø r  baseres  på  resu lta te rne  a f  undersøgelser  og udredninger. Soc ia l
styrelsen  f inder det motiveret at undersøge mulighederne for at ophæve 
lovgivning, som d iskrim inerer  hom oseksuelle  samt besky tte  honoseksuelle  
mod diskriminering. G ennem  saglig information skulle man b l .a .  kunne 
skabe grundlag for ophævelse  a f  den  såkald te  ” uppm aningsparagrafen” . 
Socials tyrelsen finder det nødvendigt,  at der gennem føres  en oplysnings- 
og inform ationsvirksom hed, som tager  sigte på  at afskaffe diskriminering-

F ra  Is la n d  udta ler  Ju stits- og  kirkem in isteriet, at en  proposition ,  som 
indeholder æ ndringer i straffeloven om  seksuel kriminalitet for øjeblikket 
e r  und er  forberedelse .  E fte r  ændringsforslaget kom m er alt a f  kønsd iskri
minerende indhold til at udgå a f  det pågældende afsnit af  straffeloven. 
P ropositionen ventes  fremlagt i Altinget i indevæ rende vinter.

A f  de norske  udta lelser  frem går det,  at de r  i straffeloven findes be s tem 
m elser  til besky tte lse  mod forskelsbehandling af  hom oseksuelle ,  og at d e r  i 
trygde-, sosial- og helselovgivningen ikke findes bestem m elser ,  som virker 
diskrim inerende o ver  for  homofile.

De svenske  ud ta lelser  s tø t ter  alle medlemsforslaget.  U tredningen om  de 
hom osexu ellas s itua tion  i sa m hä lle t  be to n er  ud over vægten a f  lovgivning 
betydningen a f  saglig og positiv information om hom oseksualite t  og anser  
indholdet a f  skolens sam fundsunderv isn ing  a f  afgørende betydning for
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arbejdet m ed at fo randre  att i tuderne til hom oseksuelle .  R iksfö rb un de t fö r  
sexuell upp lysn ing  giver ud tryk  for lignende synspunkter .

3. Jurid isk udvalg
Udvalget m å konsta tere ,  at den aktuelle lovgivning i de nordiske lande 

er ud tryk  for en ikke helt sam m enfaldende bedøm m else  af hom oseksuelle  
og hom oseksuel  aktivitet.

Også forslagsstillerne kon s ta te re r  de tte  og foreslår b l .a .  igangsat et 
arbejde med det mål at frem m e hom oseksuel  ligestilling.

Forslagssti l lernes synspu n k te r  ha r  mødt forståelse  og im ødekom m enhed  
hos de hørte  rem iss instanser ,  de r  navnlig påpeger betydningen af  fo rsk
nings-, udrednings- og oplysningsarbejde .

Der er  ef ter  udvalgets  opfatte lse  i rem issudtale lse rne tilført debatten  om 
de hom oseksuelles  stilling i sam fundet værdifulde synspunkter .

Juridisk udvalg deler forslagsstillernes opfatte lse og finder navnlig an 
ledning til at understrege  vigtigheden af, at de r  ivæ rksættes  forsknings- og 
udredningspro jek ter  som af  forslagsstillerne anbefalet.  Også en styrkelse 
af oplysningarbejdet er vigtigt. Oplysn ingsv irksom heden  m å selvfølgelig 
foregå inden for  de gældende loves ram m er,  men det ligger i m edlem sfor
slaget, at muligheden for at ophæ ve  b l .a .  sådanne barr ierer  skal un d er
søges, og at gennem førte  forsknings- og udredningsprojek ter  kan være 
foranstaltninger, som m edvirker  til en sådan ophævelse.

U n d er  henvisning til de t således anførte og i øvrigt med de a f  forslagsstil
lerne givne motiveringer  skal ju rid isk  udvalg indstille,

at  N ord isk  Råd i anledning af  m edlemsforslag A 655/j om  foranstalt
ninger m od diskriminering af hom oseksuelle  vedtager følgende 
rekom m andationer:
1. N o rd isk  Råd reko m m an d ere r  Nord isk  M inisterråd inden for 
de gældende loves ram m e r  i de enkelte  nordiske lande at gennem 
føre forsknings-, udrednings- og oplysningsarbejde vedrø rende 
hom oseksuelles  stilling i de nordiske lande samt at undersøge 
mulighederne for at ophæ ve lovgivning, som diskrim inerer  hom o
seksuelle , og for gennem  lovgivning at f rem m e hom oseksuelles  
ligestilling og besky tte lse  mod forskelsbehandling.
2. N ord isk  Råd opfo rd rer  de nordiske landes regeringer til inden 
for FN og andre  internationale organer at sam arbe jde  i spørgs
mål, som be rø re r  hom oseksuelles  m enneskere t t igheder ,  med 
henblik på at  hindre diskriminering.
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Stockholm  den , 24. ja n u a r  1984
L en nart A nd ersso n  (s)

F u n g , fo rm a n d  

R agn a  B erget Jø rg ensen  (A) 
Tuidikki P e tä jä n iem i (K ok) 
A rne Skau ge (H i

R iitta  Järvisa lo -K anerva  (Sd)

H a ns N yh a g e  (m) 
M arit R o tn es  (A) 

Friðjón Þórðarson (Sj.)
Lars W erner (vpk)

Reservation
För min del an se r  jag  att lagstiftningen i Finland är  sådan, att  den ej 

d iskrim inerar  de hom osexuella  och ej heller ger  möjlighet att  sprida denna 
form av perversi te t .  Jag föreslår

a tt  N o rd iska  råde t  icke m åtte  företaga sig något i anledning av 
m edlemsförslaget.

S tockholm  den 24 januar i  1984
H eikki R iihijärvi (Snip)

B IL A G A  3, I e f terhand inkom na y ttrand en  (se su p p lem en t I och 2)
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Medlemsförslag
om en gemensam nordisk modell för beräkning av naturresurser

<V äckt av M argrete  A u ken , K a j B ärlund, R u n e  G u stavsson , A sb jørn  
H a u gstved t, Tyra Jo h an sso n , G rethe L u n d b la d  och Jen s  S te ffen sen )

På senare tid har  intresset för kartläggning av n a tu rresu rserna  vuxit 
s tarkt i m ånga länder. Bland de eu ropeiska  länderna  har  F rankrike och 
Norge försökt u tveckla  ett system  för katalogisering av na turresurserna .  
M en o ckså  m ånga internationella organisa tioner ,  såsom  O E C D , F N :s  s ta 
tistiska sekretaria t  och F N :s  kom m ission  för E uropa  (EC E), har  verkat för 
att främja katalogisering av na turre surserna .  F N  ha r  bl. a. initierat u tve ck
landet av ett ram sys tem  för miljöstatistik.

Behovet av en inventering av na tu rre su rserna  är  inte nytt. Sedan 1700- 
talet har  behov  fram kom m it i olika länder av att kartlägga nationalförm ö
genhetens tota la  storlek. N a t iona lräk enskap erna  utgör en nutida variant av 
den be räkningsm etod,  m ed vilken m an fö rsö ker  klarlägga s ta ternas  ek o no 
miska ställning. N a tu r re su rse rna s  centra la  be tydelse  när det gäller b e 
skrivningen av de ek onom iska p rocesse rn a  insågs inte fullt vid den tid
punkt då  m e toderna  för uta rbe tande  av na t ionalräkenskaper  tillkom. B ru t
tonat iona lprodukten  be trak tades  som tillräcklig vä rdem äta re  på den ek o 
nom iska pres tationsförm ågan och välståndet.  Till de t ta  bidrog delvis  också  
att svårighe terna  när  de t gäller mätning och uppskattn ing av resurserna  
upplevdes  som alltför stora.

U n d e r  1970-talet blev det allmänt erkänt  att bru ttonationa lproduk ten  
utgör en alltför smal bas nä r  det gäller att m äta  det a llm änna välståndet.  
Samtidigt insåg man att den nu tillgängliga kun sk apsbasen  inte e rbjuder ett 
tillräckligt underlag för att förutsäga de ek onom iska  störningsfaktorer,  
som bes tå r  i energikrisen, teknologins förändring och ändringarna i den 
in ternationella handeln.

Det växande intresset för n a tu rresu rserna  bör i grunden ses som ett 
behov och en vilja hos den offentliga m akten  att reglera styrkan hos de 
ek onom iska  s trukturförändringarna.

En delorsak till att  in tresset för na tu rresu rserna  har s tegrats är också  att 
kun skapsbasen  har  förbättrats .  Den offentliga sektorn  har  m edvete t  givit 
stöd till kartläggning av n a tu rresu rserna ,  t. ex. geologiska undersökningar,  
undersökning av jo rd m å n en ,  skogsinventeringar och kartläggning av m a rk 
användningen. Att denna  nya kunskap  lagrats  genom  ADB har  bidragit till
11-30-332 Nordiska rådet
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att fö rbättra  möjligheterna att  u tny tt ja  materialet.  I och med att m ålsätt
n ingarna för natur- och  miljöskyddet har  k larnat,  har  de t uppstå t t  en 
möjlighet a tt  u tny tt ja  den  redan  gansk a  om fattande ,  m en splittrade k u n 
skapsfonden  rörande  na tu rre su rse rna  till s töd för  m iljövårdssträvandena.

E n  inventering av na tu rre su rse rn a  anses  va ra  en del av m iljödatasyste
met. E fte rsom  den ek onom iska  s tatistiken, befolknings- och  socialstatisti
ken  sam t miljöstatistiken delvis överlappar  varandra ,  har  en beskrivning 
av n a tu rresu rserna  berö r ingspunk ter  o ck så  m ed både ekonom isk  statistik 
och befolkningsstatistik. D e nn a  överlappning gör det möjligt att  delvis 
u tny ttja  redan  befintligt material vid datainsamlingen för ett  miljödata
system.

Till fö rdela rna  m ed en räkenskapsm äss ig  beskrivningsmodell  för na tu r
re su rse rn a  b ö r  b l .a .  räknas  att m an därigenom  kan begränsa  insamlandet 
av alltför m ycket  da ta ,  m en samtidigt påvisa br is terna  i den nu ex isterande 
kun skapsproduk tionen .

Den d a tabas  som  läm par sig som grundval för e tt  r äk ensk apssy stem  för 
n a tu rresu rser ,  följer i olika länder den  offentliga m aktens  och an dra  in tres
senters  ak tuella  kun sk apsbeho v .  Det ä r  delvis de t ta  som  är  o rsaken  till att 
de t ä r  omöjligt att  f inna tv å  länder, i vilka datainsamlingen och da tap ro 
duktionen vore helt identiska. U tveck lande t  av ett system  för na turresurs-  
räkensk ape r  skulle därför  till en  bö ljan  kräva att gem ensam m a infallsvink
lar och ram ar  fastställs .

Enligt vår  mening kunde de  nord iska  länderna utgöra en ändamålsenlig 
helhet nä r  de t gäller a tt  harm o nisera  och vidareföra u tveck landet  av ett 
räk ensk apssystem  för na turresurser .  D e tta  arbete  bör  införlivas med det 
statliga nordiska  sam arbe te t  i syfte att ås tad k o m m a nya, fö rbättrade  och 
jäm fö rb a ra  m e toder  för miljövården och skötseln av na tu rre su rserna  i våra  
länder.

M ed hänvisning till vad som  ovan  anförts ,  föreslår und er teck nade ,  att  
N o rd iska  råde t  reko m m end era r  N o rd iska  ministerrådet,

a t t  vidtaga å tgärder  i syfte att  ås tad k o m m a en gem ensam  nordisk 
räkenskapsm odell  för na turresurser .

K øbenh avn ,  Helsingfors , S tockholm  och Oslo den 16 februari  1983
M argrete  A u ken  (SF) 
R u ne  G u stavsson  (c) 
Tyra Jo h a n sso n  (s)

K a j B ärlund  (Sd) 
A sb jørn  F laugstvedt (K r.F .) 

G rethe L u n d b lad  (s)
Jens  S te ffen sen  (KrF)
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B IL A G A  I , Y ttran den  (se su p p le m en t)

B IL A G A  2

Betänkande av Nordiska rådets social- och miljöutskott över med
lemsförslaget

Till N o rd isk a  råde ts  social- och  miljöutskott har  hänvisats  ett  m edlem s
förslag om  en gem ensam  nordisk  modell för beräkning av na turresurser .  
M edlemsförslaget har  behand la ts  av u tsko t te t  vid m öten i M arieham n 15 
nov em ber  1983, i K ö p en h am n  14 d e c em b er  1983 och i S tockholm  2 6 - 2 7  
januari  1984.

1 Medlemsförslaget
I m edlemsförslaget hemställs  att  N o rd iska  råde t  rek om m en d era r  N o r 

diska ministerrådet att  vidtaga å tgärder  i syfte att å s tadk om m a en gem en
sam nordisk räkenskapsm odell  för na turresurser .

I motiveringen till förslaget kon sta te ras  att  intresset för kartläggning av 
na turresurserna  har  vuxit s tarkt i m ånga länder. Bland de eu ropeiska  
länderna har Frankrike  och Norge försökt uveckla  ett  sys tem  för katalogi
sering av na turresurserna .  Men också  m ånga internationella organisa tio
ner,  såsom  O E C D . F N :s  s ta tis t iska sekretaria t  och F N :s  kom mission för 
E uropa  (EC E), har  verka t  för att främja katalogisering av na turre surserna .

Behovet av en inventering av na tu rre su rse rna  är  inte nytt.  Sedan 1700- 
talet har  behov  fram kom m it i olika länder av att  kartlägga nationalförm ö
genhetens  tota la  storlek. N a tiona lräk enskap erna  u tgör en nutida variant av 
den beräkningsm etod ,  m ed vilken man fö rsö ker  klarlägga s ta ternas  eko n o 
miska ställning. N a tu r re su rse rn as  centra la  be tydelse  när  det gäller b e 
skrivningen av de ek onom iska  p rocesserna  insågs inte fullt vid den tid
punkt då m e to de rna  för u ta rbe tande  av na tiona lräkenskaper  tillkom. Brut
tona tiona lprodukten  b e trak tades  som tillräcklig vä rdem äta re  på  den ek o 
nom iska  pres ta t ionsförm ågan  och vä ls tåndet.  Till de t ta  bidrog delvis också  
att svårighe terna  nä r  de t gäller mätning och uppskattn ing  av resurse rna  
upplevdes som alltför stora.

U n d er  1970-talet blev det allm änt erkänt  att b ru t tonationa lproduk ten  
utgör en alltför smal bas när  de t gäller att  m ä ta  det a l lm änna välståndet.  
Samtidigt insåg man att den nu tillgängliga kunsk apsbasen  inte erb juder ett 
tillräckligt underlag för att förutsäga de ekonom iska  s törningsfaktorer,  
som bes tå r  i energikrisen,  teknologins förändring och ändringarna  i den 
in ternationella handeln.

En inventering av na tu rre su rse rn a  anses  vara en del av m iljödatasyste
met. E fte rsom  den ek onom iska  statis t iken, befolknings-, och socialstatisti
ken samt miljöstatistiken delvis öve rlappar  varandra ,  har en beskrivning
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av n a tu rresu rserna  be rör ingspunkter  också  med både ekonom isk  statistik 
och befolkningsstatistik . D enna överlappning gör det möjligt att  delvis 
utny ttja  redan befintligt material vid datainsamling för ett miljödatasystem. 
Till fö rdela rna  med en räkenskapsm ässig  beskrivningsmodell för n a tu rre 
su rse rn a  b ö r  b l .a .  räknas  att man därigenom  kan begränsa insamlandet av 
alltför m ycket  da ta ,  men samtidigt påvisa br is terna i den nu ex isterande 
kunskapsproduk tionen .

Den da tabas  som läm par sig som grundval för  ett räkenskapssystem  för 
na turresurser ,  följer i olika länder den  offentliga m aktens  och andra  in tres
senters  aktuella kun sk apsbeho v.  Det ä r  delvis de t ta  som är o rsaken  till att 
det ä r  omöjligt att finna två  länder, i vilka datainsamlingen och da tap ro 
duktionen vore helt identiska. U tvecklandet av ett system  för na tu rre su rs 
räken sk ap e r  skulle därför  till en början  kräva att gem ensam m a infallsvink
lar och ram ar  fastställs.

Enligt förslagsställarna kunde de nordiska  länderna utgöra en ändam åls 
enlig helhet när det gäller att  harm onisera  och vidareföra u tvecklandet av 
ett räken sk ap ssy s tem  för na turresurser .  Detta  arbe te  bör införlivas med 
det statliga nordiska sam arbe te t  i syfte att ås tadkom m a förbättrade och 
jäm fö rba ra  m etoder  för miljövården och skötseln av n a tu rre su rserna  i de 
nordiska  länderna.

N edan  beskrivs först de rem iss instanser  som i allt väsentligt stöder 
m edlemsförslaget.  däre fte r  de som inte tar direkt ställning.

Allra sist en summering av rem iss instansernas  uppfattning.

2 Remissinstanser
Den 25 april 1983 rem itte rade N ord iska  rådet m edlemsförslaget A 657/s 

om en gem ensam  nordisk modell för beräkning av na turresurser .  Remissti
den  sattes  till 1 sep tem ber  1983.

Följande myndigheter  och insti tutioner har  avgivit y ttrande ö ver  m ed
lemsförslaget:

N orden
Nord iska  ministerrådets  sekretaria t  
Nord isk  statistisk sekretaria t  
Nordplan

D anm ark
Fredningsstyre lsen  og 
D anm arks  statistik

F inland
Ministeriet för in rikesärendena 
F inansministeriet
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Handels-  och industriministeriet
Statis t ikcentralen
Ålands landskapsstyre lse

N orge
M iljøverndepartem entet 
Statistisk sen tra lby rå
Norges teknisk-naturvitenskapelige forskningsråd, G ruppen 
for resurss tud ie r

Sverige
Statis t iska cen tra lbyrån  
Statens n a tu rv årdsverk  (SNV)
Sveriges geologiska undersökning  (SGU)

2.1 R em iss in s ta n ser  som  i allt väsen tlig t s tö d er  m ed lem sförs la ge t  
N O R D P L A N  kon s ta te ra r  inledningsvis att en utveckling av en  modell 

för beräkning av na tu rre su rse r  är en uppgift som bör  kun na  lösas bättre  
och till lägre kos tnad  genom  nordiskt sam arbe te .  Det är också  angeläget 
med ett enhetligt beräkningssystem  i de nordiska  länderna  för att und er lä t
ta såväl utby te  av information som direkt sam band inom forskning och 
politik.

M edlemsförslaget t a l a r o m  ” be rä kn ingssys tem ”  men N O R D P L A N  för
utsä t ter  att de t gäller såväl data- som beräkningssystem . F ö r  de beslut som 
kom m er att fattas bl. a. med hjälp av ett  sådan t  system  är det uppenbart  av 
stor  be tydelse vilka data- och  beräkn ingsm etoder  som ingår i systemet. 
M edlemsförslaget fram håller  att  de da tab ase r  som u tvecklas  följer den 
offentliga m aktens  ak tuella  kunsk apsbeho v .  M an kan också  säga enligt 
N O R D P L A N s  uppfattn ing att  de in tressen som har  tillgång till da ta  därige
nom  får en särskild s ty rka  när  motsä t tn ingar  upp träder  mellan olika intres
sen.

N O R D P L A N  fram håller  o c kså  att det är  angeläget att de data- och 
beräkningssystem  som  utvecklas  m edger en långt gående regional uppdel
ning. Det kan succesiv t upp s tå  ett  växande behov  av en  sådan  uppdelning 
med hänsyn  till både  behov  av m er  nyanserad  planering av na tu rresu rserna  
och ökat behov  av s jä lvbestäm m ande.

F inland
F inansm in isterie t ställer sig i princip positivt till förslaget. Det nordiska 

sam arbe te t  om  na tu rre su rse rn a  ä r  enligt f inansministerie t värt understöd.  
E fte rsom  av m edlemsförslaget inte fram går själva önskade innehållet i 
beräkningsm odellen ,  kan man inte inta något annat  än en allmänt positiv 
inställning till de tta .  Av förslaget fram går inte heller det nuvarande läget 
med landsv isa projek t som  s trävar  till den önskade målsättningen, vilket
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skulle ge en bä t tre  möjlighet till att  överväga om sam arbe te t  är  realistiskt. 
Förde len  med det nordiska  sam arbe te t  kunde vara att de t skulle begränsa 
a rbe te t  till en teo re t isk t  m otiverad  och logiskt hållbar ram. I stället för en 
om fattande splittrad indikatorsamling kunde det garan tera  också  att man 
håller fast vid de centra la  sakerna .  T eoretisk t sam arbe te  om system ets  
u tveckande ,  som skulle läm na u trym m e till nationella tillämpningar, skulle 
kanske vara en effektivare lösning än  skapandet  av en fullkomligt enhetlig 
be räkningsram  eller räkensk apsrekom m end ation .

Behandlingen av medlem sförslaget skulle enligt finansministerie t kräva 
en noggrannare utredning om
-  initiativets  ändamål
-  den sk isserade modellens innehåll
-  a rbe te ts  nuläge i olika länder
-  definieringen av tyngdpunkten  i arbe te t  och i synnerhet  sam arbetet .

M inisteriet fö r  inrikesärendena  hänvisar  inledningsvis till den förstudie
angående beräkning av  na tu rre su rse r  som utfördes av äm betsm annakom - 
mittén för miljövårdsfrågor som m aren  1980 och konsta te ra r  att  förstudien 
visar  att de nordiska  länderna  hade olika uppfa ttn ingar om be tydelsen  och 
nödvänd igheten  av en  sam nord isk  beräkning av na turresurserna .  Projektet  
är bordlagt.

M iljövårdsavdeln ingen vid ministeriet för inr ikesärendena an ser  de t 
nödvändigt att u tveckla  beräkningen av na tu rresu rserna  i anslutning till ett 
m iljödatasystem  och stöder det i N o rd iska  råde t  väck ta  medlemsförslaget 
om  en gem ensam  nordisk modell för beräkning av na turresurserna .  Med 
hänvisning till behandlingen av ä rendet  i den nordiska äm betsm annakom - 
mittén och till de t  utlå tande ministeriet för in rikesärendena har  tillställt 
jo rd-  och skogsbruksm inis ter iet  vill miljövårdsavdelningen dock  betona,  
a tt  målen, k u n sk apsbeho ven  och an v änd barhe te n  hos ett beräkningssy
stem bör u tredas  på nationell nivå innan det nordiska sam arbe te t  inleds.

Sta tis tikcen tra len  de lar  förslagsställarnas uppfattning att ett  räk en sk ap s
system  för  n a tu rre su rserna  ä r  viktigt bl. a. då skötseln och u tny ttjandet av 
na tu rresu rser  planeras. Uppgifter om na tu rresu rser  kan även användas  
som stöd vid planering av na turskydds- och miljövårdsåtgärder samt vid 
beredning av ekonom iskpolit iska beslut.  U tveck lande t  av ett r äkensk aps 
system  för n a tu rresu rser  har först nyligen inletts i Finland. Uppgifter om 
n a tu rresu rser  har  därem ot redan  länge insamlats,  främ st när  de t gäller 
ekonom isk t  viktiga naturtil lgångar, som t. ex. t rädbestånde t ,  odlingsbar 
jo rd  samt m alm er och mineraler.  De flesta fö rnyelsebara naturtil lgångarna 
hör  redan till något uppföljningssystem.

Statis t ikcentralen anser  nordiskt sam arbe te  m ycket viktigt i forsknings- 
och planeringsarbete t .  På d e t ta  sätt kan man utny ttja  de erfa renh e te r  som 
de olika nordiska länderna har om utveck landet  av system et,  undvika 
onödigt överlappande arbete  samt främja nordisk jäm förbarhet .  Statis t ik
centra len  an ser  också  att  med hjälp kan sam arbe te ts  nationella och nordis-
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ka specialdrag bäst  beak tas ,  om  räken sk ap ssy s te m e t  i fram tiden utvecklas  
på internationell nivå.

Det nordiska  sam arbe te t  bo rde  framförallt  gälla forskning och planering 
av en gem ensam  ram  för katalogiseringen av na turre surserna .  R edan nu 
produceras  m ycket uppgifter om na tu rresu rserna .  P laneringen av ramen 
borde u treda  vilka uppgifter som behövs  i r äkensk apssy ste m et  och i vilken 
form. Särskild u p p m ärksam het  borde  fästas vid sam banden  mellan räk en 
skapssystem et (katalogiseringen av na turresurserna) ,  na t iona lräkenska
perna  och miljöstatis t iksystem et.  D ärför  borde  även  sta tis t ikm yndighe
terna  delta i u tvecklingsarbetet .

S am arbete t  borde  gradvis  o rdnas  så  att målsättningen, innehållet och 
tidtabellen kunde beak tas  vid planeringen av ram en när det gäller experi
ment på  nationell  nivå. Till en början kunde N o rd iska  ministerrådet t. ex. 
vidtaga å tgärder  för a r rangerande t  av ett sem inarium  beträffande räk en 
skapssystem et (katalogisering av na turresurser) .  Sem inariet  borde  erbjuda 
en möjlighet till u tby te  av erfa renh e te r  av räk ensk apssy stem et (katalogise
ring av na turresurser)  i de olika nordiska  länderna.

Enligt A la n d s lan d skap ssty re lses  uppfa ttn ing ä r  de t angeläget att  man 
inom varje land genom  noggranna inventeringar  och undersökningar  u ta r 
be tar  en så god kun sk apsbas  som möjligt vad gäller na turresursernas  
tillstånd och omfattn ing. L iksom  inom övriga delar  av N o rd en  har  även på 
Åland, särskilt und er  det senaste  decenn ie t ,  insamlats  en stor  mängd data  
och sam m anställ ts  rappo rte r  rö rande  naturtil lgångarna inom landskapet.  
Eftersom  skyddet  och ny ttjandet av na tu rre su rse rn a  i m ånga avseenden  i 
olika utsträckning bör  anses  va ra  gem ensam m a angelägenheter  för olika 
länder delar landskapssty re lsen  den i medlem sförslaget fram förda uppfa t t
ningen att det ä r  ändamålsenligt och  angeläget a tt  inom geografiskt lämpli
ga regioner u tveck la  ett  gem ensam t system  för na turräkenskaper .

N orge
N o rges tekn isk-na turviten skapelig e  fo rskn in g srå d ; gruppen fo r  resurs

s tud ier  ö nska r  fö rena  sig med förslagsställarnas uppfattning om att sätta  
igång arbe te t  med sikte på  ett gem ensam t nordiskt räk ensk apssy stem  för 
na turresurser .  E tt  sådan t  sys tem  skriver  gruppen  för resurss tud ie r  kan öka 
kun sk apen  om  sam bandet  mellan ekonom isk  utveckling och användning 
av na turresurser .  En sådan kun sk ap  är en nödvändig  förutsättn ing  för en 
långsiktig resursförvaltning.

Enligt gruppen för  resu rss tud ie r  är  det nödvändigt att  resurss tatis t iken 
kan kopplas  till an dra  type r  av da ta  -  först och främst nationalräkenskaps-  
tal, men också  an dra  ty p e r  av statis tik. Kopplingen till annan  statistik och 
olika problem om råd en  i nordiska länder kan kom m a i konflikt med önskan 
om ett gem ensam t nordiskt system . Skulle en sådan konflikt upp stå  bör. 
enligt g ruppen , behovet  i varje enskilt land gå före am bitionen om en 
sam ordnad  modell. De norska  erfa renhe te rna  från a rbe te t  med resursrä-
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kenskap  och budget bör  kom m a in i ett  tidigt skede vid den konkreta  
utform ningen av medlemsförslaget.

Sverige
S ta tis tiska  centra lbyrån (SC B) som ins täm m er i medlemsförslaget inle

der  sitt rem issy ttrande med en definition av begreppet na tu rre su rs räken
skaper. Enligt SCB kan na tu rre su rs räk en sk ap er  beskrivas som en metod 
att inom ram en för en enhetlig analysmodell belysa de kom plexa sam band 
som råder mellan na tu rresu rser ,  ek onom iska  aktivite ter  och miljöpåver
kan. Till m etodens  förtjäns ter  hör att den kan förbättra  underlaget för 
sådana sam hällspohtiska  beslut som bedöm s få konsekvense r  för na turre
sursu tny tt jande t  och miljön. Detta  fö ru tsä t ter  emellertid att den ex isteran
de s tatistiken kom plet te ras  på  dessa  om råden .  Vidare bör resu rs räk en 
skaper  göra det möjligt att  analysera  sam hällsekonom iska kon sekvense r  
av olika naturresurs-  och miljöpolitiska beslut.  Vidare m enar SCB att den 
modell som  m edlemsförslaget fö ro rdar  kan utform as på olika sätt.

SCB anser  det emellertid angeläget att kopplingar mellan det ekonom is
ka system et och belastn ingar på na tu rre su rse r  och miljö kan göras. Det 
förefaller oc k så  vara en fördel med ett internationellt  sam arbe te ,  även om 
de praktiska  möjligheterna att ta fram jäm förba rt  primärmaterial är  osäkra. 
1 vissa fall kan en anpassn ing av ex isterande datainsamling tänkas  ske på 
frivillig grund, i andra  fall kan ny lagstiftning krävas för att ett gem ensam t 
system  skall kunna utny ttjas  i praktiken. Svårigheterna att u tnyttja  ex iste
rande datamateria l  för nya ändamål (t. ex. adm inistra tiva data för statistik) 
har i åtskilliga sam m anhang visat sig betydligt s törre än väntat.

En fördel med ett gem ensam t nordiskt system  för re su rsräk enskaper  är  
att både i tiden och rum m et jäm fö rba ra  uppgifter kan erhållas. Olika slag 
av resurser  kan emellertid ställa olika krav pä hur en räkenskapsm odell  
skall u tformas. Detta behöver  inte vara någon nackdel men ställer krav på 
en precisering och differentiering av utvecklingsarbetet .  Det ä r  bä ttre  att få 
väl fungerande modeller  för vissa slag av resu rse r  än att s träva  efter en 
gem ensam  teoretisk  modell för hela miljö- och na turresursom råde t .  Det är 
också  så det norska u tvecklingsarbetet  har bedrivits .

SCB vill o ckså  erinra om att N ord iska  ministerrådets  äm betsm annakom - 
mitté lor  miljövårdsfrågor i slutet av 1970-talet initierade ett gem ensam t 
nordiskt projekt om resu rs räk enskape r  m .m .  I slutrapporten  från detta 
arbe te ,  " F o rs tu d ie  om ressu rs regnskap  og energianalyser  i miljøsam m en
h en g "  (Oslo 1980), redov isades  förslag om fortsatt p ro jek tarbete  gällande 
dels en gem ensam  nordisk arealklassificering, dels utny ttjande av data  från 
satelliter för na turresurskartläggning.  Projektförslagen godtogs emellertid 
inte och något fortsatt arbete  på om rådet  i äm betsm ann akom m itténs  regi 
har inte kommit till stånd. Frågan om en gem ensam  nordisk areal klassifi
cering har  dock senare tagits upp inom ram en för det nordiska statistiska 
sam arbe te t  och ett förslag till sådan klassificering har  på initiativ av det
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särskilda nordiska  u tskotte t  för miljöstatistik u ta rbe ta ts  under  1981 — 1982. 
Det används  nu försöksv is  i D anm ark ,  Finland, Norge och Sverige. 
N ä m n d a  u tsko tt ,  som  huvudsakligen bes tå r  av fö re trädare  för de nordiska  
statistiska cen tra lbyråe rna ,  har  också  haft en del fö rberedande diskussio
ner kring upprä t tande t  av na tu rre su rs räk en sk ap er  och skall enligt sitt 
ve rksam hetsp rogram  ha en fortsa tt  behandling av de ssa  frågor under 
1983/84-1984/85.

Sam m anfattn ingsvis  m enar  alltså SCB att det vore värdefullt om en 
gem ensam  nordisk  resursräkenskapsm odell  kunde utvecklas.  Det ä r  enligt 
verkets  mening lämpligt a tt  man då utgår från de erfa renhe te r  som gjorts 
vid Norges  Statistisk Sen tra lbyrås  arbe te  med utvecklingen av resu rs rä 
kenskaper,  men att m an även  granskar  fördelar  och nackde lar  med de 
system  som  finns eller u tvecklas  p å  an dra  håll, t. ex. i F rankrike  och 
Holland.

S ta ten s  naturvårdsverk, S N V ,  som i princip ställer sig bakom  m edlem s
förslaget k onsta te ra r  att de i olika sam m anhang ,  bl. a. fysisk riksplanering, 
framhållit värdet av na tu rre su rs räken skap .  En gem ensam  nordisk modell 
för n a tu rresu rs räken skap  b ö r  tas fram  som förebild för internationellt  
sam arbe te  om  naturresurshushålln ing. Den bör  ha gem ensam  nordisk bas 
som bör  kun na  byggas ut med anpassn ing till de enskilda ländernas fö ru t
sättningar och behov.

Som påpekas  i medlem sförslaget har  kunskapslagring genom  ADB bi
dragit till att fö rbä ttra  möjligheterna att  u tny ttja  de ganska om fattande 
kunskaperna rörande n a tu rresu rserna  till s töd för na turv årdss träv andena ,  
men kunskapsfonden  är  splittrad. N a tu rvårdsverke t  u nd ers tryker  att re 
dan befintliga k un sk aper  b ö r  u tny ttjas  vid da tabehandlingen för ett miljö
datasystem . Datainsamlingen bör  begränsas till da ta  av intresse för na tu r
resurshushållningen. Sam ordning av datafångst (insamling och registre
ring), lagring, behandling och presenta t ion  av da ta  rö rande  betydelsefulla 
na tu rresu rser  behövs  för a tt  e tablera  ett fungerande räkenskapssy stem .

E t t  nordiskt räkensk apssy s te m  bör  i princip ha  en  gem ensam  bas för 
na tu rresu rser  av nordiskt intresse. Den bör  kun na  byggas ut med an p ass 
ning till de enskilda ländernas  föru tsä t tn ingar  och behov. E t t  sådan t inter- 
nordiskt b a ssys tem  m ed nationella anpassn ingar  och  tillämpningar bör  
kunna utgöra en förebild för internationellt  sam arbe te  om  räkenskap  av 
och hushållning med na tu rre su rser ,  bl. a. inom E uroparåd e t .  F ö r  na tu rv år 
dens och friluftslivets del kan som exem pel på internationellt  be tydelse
fulla natur- och rek rea t ionsresu rser  näm nas  hotade  na turtyper ,  biotoper, 
växt- och d jurar te r  sam t rek rea t ionsom råden ,  särskilt s tränder  vid sjöar, 
va ttendrag och kuster.

Av räkensk apen  b ö r  kun na  dras  vissa s lu tsa tse r  om  behovet  av å tgärder  
för hushållning med k n appa  na tu rresu rser ,  t. ex. med stöd av na turvårdsla
gen och miljöskyddslagen, men även  en optimal skötsel av resu rse r  som 
det är  gott  om.
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F ör  att genom föra  en tillförlitlig resu rsräk enskap  behövs  enligt na tu r
vå rdsve rk e t  bl. a. följande:
-  Specifikation -  norm ering av da ta  om  re levanta  na tu rresu rser
-  S tandardisering och rationell datafångst (insamling och registrering av 

data)
-  Lagring och  åjourhållning av da ta
-  Behandling och presenta t ion  av da ta  svarande mot väl m otiverade och 

specificerade avnäm arkrav .
En väl organiserad  da tabehandling är nödvändig för en fungerande na 

tu r resu rsräk enskap .  H ä rfö r  behövs  bl. a. att
-  en  enhetlig m etodik  för  system utredning  inom de nn a  del av miljöområ

det u ta rbe tas
-  en  generell form  för lagring av da ta  u ta rbe tas  (databas)
-  m e to d er  för utveckling och underhåll  av te rm er  och beteckn ingar u ta r 

betas
-  m e to de r  för utby te  mellan olika en he te r  u ta rbe tas
-  m etodik  för u tby te  av bearbetn ingsprogram  och -m etoder u tarbetas
-  o rgan isa tioner  som  svarar  för underhåll  och arkivering av dessa  data  

anges och att dessa  organ isa tioner  får utrustning, personal och resurser  
så  att de kan uppehå lla  en önskad  servicegrad och kvalitet und er  ö ve r
skådlig tid.

Sverig es geo log iska  undersökning , SG U , ä r  posit iv till u ta rbe tande av 
en gem ensam  nordisk modell  för na turresurs räken skap .  Risken finns dock 
att en sådan modell blir alltför ram artad  och generell och därför  kom m er 
att sakna praktisk be tydelse  p .g .  a. olika naturförutsättn ingar,  k un skaps
underlag, lagstiftning etc. De värderingar som åsät ts  n a tu rresu rserna  är 
dessu tom  av vitt  skild ka rak tä r  inom olika länder och för olika type r  av 
na turresurser  och kom m er också  att variera  med tiden.

I Sverige finns u ta rbe tade  form er  för registrering och lagring av geolo
giska resursdata .  De m odeller som tillämpas är  anpassade  till de föru tsä t t
ningar och de krav  som finns inom landet. Til lämpningen av da tateknik  
m edger dock viss flexibilitet i modellens hantering och påverkar  inte 
informationsinnehållet.

En likformad modell för na turresurs räkn ingar  i N ord en  ä r  en stor  och 
kom plex uppgift. N y t tan  av en dylik kan d iskuteras  främst mot bakgrund 
av att olika na turförutsättn ingar ,  olika värderingar av sam m a resurs  och 
skilda geografiska referenssys tem  finns i de olika länderna.

En målgruppsanalys,  kravspecifikation , vilka na tu rresu rser  som  skall 
räknas,  sam ordning och sam verkan  mellan olika myndigheter och institu
tioner  bör  utredas.

Enkla regler för beskrivn ingar av resu rse r  såsom  gem ensam  klassifika
tion, gem ensam t geografiskt referenssys tem  etc. bör  tas  fram.

E tt  försökspro jekt där  m an klarlägger ram ar  för innehåll, uppbyggnad, 
referenssystem , sam ordning etc. för en eller några na tu rresu rser  bör  ge-
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nom föras. D essa  ram ar  b ö r  kun na  byggas ut och anpassas  för de olika 
ländernas skilda föru tsä t tn ingar  och behov.

2.2 R em iss in s ta nser  som  in te tar direkt stä lln ing eller önskar avvakta
ytterligare u tredning
N orden

N ordiska  m in isterråde ts  sekre taria t hänvisar  till brev av den 24 maj 1983 
i vilket p res id iesekre tar ia te t  a n m od a r  m in is terrådssekre ta ria te t  att bidra 
med relevant och  aktuell kun sk ap  som  har betydelse för föreliggande 
medlemsförslag. M in is terrådssekre tar ia te t  m eddela r  därvid att N ord iska  
ministerrådet har  låtit göra en förstudie angående beräkning av n a tu rre 
surser, vilken behand lades  av äm betsm annakom m it tén  för miljövårdsfrå- 
gor som m aren  1980. Då det framgick att  de nordiska länderna  hade olika 
uppfa ttn ingar om  be tyde lsen  och nödvänd igheten  av en  sam nord isk  be räk 
ning av n a tu rresruserna ,  beslöt äm be tsm ann akom m it tén  att  inte fortsä tta  
projek tet  och att  nödvänd igheten  av nordiskt sam arbe te  på om rådet  ö ve r
vägs på nytt vid ett senare tillfälle. Ä m betsm annakom m ittén  har  därefter  
koncen tre ra t  sig på  sådana de lom råden  inom utvecklandet  av miljödata
system en, inom vilka de olika länderna  ä r  ense om  sam arbe te ts  nödvändig
het. Beräkning av n a tu rresu rserna  har  behand la ts  o ck så  i sam band med 
u ta rbe tand e t  av  sam arbe tsp ro gram m et för å ren  1983-1987 men man ansåg 
det inte nödvändigt att  innefatta äm net i p rogram m et.

N ord isk  s ta tis tisk  sekre taria t  hänvisar  till att  föreliggande m edlem sför
slag behandlats  av N o rd iska  u tsko tte t  för  miljöstatistik som ansåg att det 
ännu ä r  för tidigt att  fatta någon s tåndpunkt  till medlemsförslaget i n uv a
rande skede.

N ord isk  statistisk sekretaria t  kon sta te ra r  att  av de nordiska länderna  har 
endast Norge u tveckla t modeller  för re su rsräk enskape rna .  I Finland har  
N a tu r re su rs råde t  un d er  Jord- och  skogsbruksm inis ter iet  avgivit ett  be tän 
kande ” U tveck lande t  av ett na tu rrä kenskap ssys tem  i F in land” . B e tänk an
det blev färdigt våren 1983 och har sänts  ut på remiss.

I Sverige har en parlam entarisk  utredning, den s. k. na turresurs-  och 
miljökommittén, nyligen pröva t  om  någon form av resu rsräk en sk ap e r  bör 
e tableras  som stöd för den fortsa t ta  miljö- och naturresursplaneringen . 
Vilka slu tsa tse r  u tredningen kom m it till väntas  fram gå av utredn ingsbetän- 
kandet som skall p resen te ras  inom kort.

D anm ark
F redning sstyrelsen  og D a nm a rks  s ta tis tik  de lar  förslagsställarnas u p p 

fattning om  nödvänd igheten  av en gem ensam  nordisk modell för beräkning 
av n a tu rresu rser  och  m enar  att en sådan kan vara av väsentlig betydelse  
för na turresursförvaltn ingarna  i de enskilda länderna.

Danm arks  statistik og F redn ingssty re lse  kon sta te ra r  emellertid att så
dant arbe te  troligtvis  ko m m er  att skapa  en mängd problem , exem pelvis  i
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valet mellan m ånga olika na tu rre su rssek to rer ,  ex isterande datakällor  och 
s ta tis t ikens olika beskaffenhet,  omfång och kvalitet länderna emellan, 
samt skillnaden mellan länderna  vad gäller kunskap om sådana räken- 
skapsarbe ten .  Arbe te t  ko m m er  också  att kräva ett  icke oväsentligt tillskott 
av kvalificerad arbe tskraft  sam t eventuell ny datainsamling och b ea rb e t
ning.

Mot ovan redovisade bakgrund m enar D anm arks  statistik og Fredn ings
styrelse att ett  förprojekt bör  inledas med uppgift att  u treda  föru tsä ttn ing
arna  om möjligheten att överh uvud tage t  sätta  igång ett  egentligt projekt.

F inland
H a ndels- och indu strim in isteriet anser  både s ta tis t ikbehovet inom sitt 

förvaltn ingsom råde m otsva ra  behovet  inom om rådet och befinner det till
räckligt jäm förba r t  med m otsva rande  s tatis t ikproduktion i de övriga nor
diska länderna. Det av N ord iska  ministerrådet initierade resurs- och råva- 
rupro jek te t  (N U  1976:26 och N U  A 1977:14) från åren  1975-1977 visade 
klart att  sam ordningen av pass ivda ta  mellan de nordiska länderna ä r  möj
lig, men o c kså  att de t på grund av o l ikheterna i de nationella in tressena är 
svårt att  aktivt  utny ttja  ifrågavarande da ta  t. ex . i kommersiellt  eller indu
striellt syfte. På basen  av det o v an n äm n d a  projektet  har geologiska fo rsk 
ningsansta lterna i F inland, Norge och Sverige genomfört en gem ensam  
kartläggning av nordkalo t tens  metall- och minera lresurser .

Handels-  och industriministeriet fram för att de ta r  inte ställning till 
frågan om  utveck landet  av ett data- och s tatis t iksystem  som skulle gå ut 
ifrån miljövårdsbehov.

Om N ord iska  ministerrådet beslu ta r  skrida till å tgärder  med anledning 
av medlemsförslaget,  vore det N o rd iska  statis t iska sekretaria tet  enligt 
handels- och industriministerie ts  uppfattning det organ som lämpligen 
kunde uppgöra ett förslag i ä rendet  att  föreläggas vederbörande forvalt
n ingskom m issioner för ställningstagande.

N orge
S ta tis tisk  sentra lbyrå  hänvisar  till att man i Norge de senaste  tio åren 

arbe ta t  med att u tveckla  ett sys tem  för räkensk ap  för na turresurser ,  re 
sursanalyser  och resursbudgeta r .  Fr. o. m. 1.1. 1978 har  Statistisk sentra l
byrå ansvara t  för att u tveckla  ett räkensk apssy stem  och analysredskap.

Enligt Statistisk sen tra lby rå  är det norska system et inrättat på ett p rag
matiskt sätt.  Man ha r  lagt vikt vid att samla in och presen te ra  information 
om resu rssys tem et ef ter  ett  ge m ensam t system . Man lägger för närvarande 
mindre vikt på själva sys tem et än på kvaliteten av da ta  och värderingar  av 
osäkerh e ten  och nyttan av den information som samlats in. Det har em el
lertid u ta rbe ta ts  en praxis som  man i det norska  arbe te t  vill hålla fast vid.

Mot den bakgrunden  ställer sig Statistisk sen tra lbyrå  sig tveksam  till 
värdet av gem ensam t nordiskt arbe te  i frågan. Enligt sentralbyrån  kom m er 
Norge därför  att ha en begränsad nytta  av ett nordiskt projekt.
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Sen tra lbyrån  p e k a r  o c kså  på  de t  om fattande internationella sam arbe te  
som pågår kring resurs-  och  miljöstatistik. E tt  eventuellt  projekt b ö r  därför 
enligt sentra lby rån ta  sin u tgångspunk t i de t ta  arbete .

Slutligen pekar  sentra lbyrån på att de t redan  nu pågår ett sam arbe te  
mellan de  s ta tis t iska cen tra lby råe rn a  i de nord iska  länderna  och det finns 
en rad u tskott  som diskute ra r  m etodfrågorna  av gem ensam t intresse. O r 
ganiseringen av ett eventuellt  projekt b ö r  därför  enligt sentralbyrån rikta  
sig m ot insti tutioner  m ed a n sv a r  fö r  s ta tis t ikproduktion  och analyser.

M iljøvern depa rtm en te t som tagit del av Statis tisk sentralbyrås  rem iss
svar  ins täm m er i stort i de tsam m a.

2.3 Sa m m a n fa ttn in g
Det råde r  full enighet mellan förslagsställarna och rem issorganen kring 

värdet av n a tu rresu rs räken skaper .  I vissa fall ges detaljerade synpunkter  
på hur de t ta  skall kun na  genom föras.  D ärem ot råde r  hos ett antal rem issor
gan viss tveksam het om värde t  av en gem ensam  nordisk  modell  och nor
diskt sam arbe te .  M otiveringarna härför  är inte så m ycket  av principiell 
som av praktisk art.

3 Utskottet
B akgrund

Den tekniska  och ekonom iska utvecklingen i industr i länderna har  efter 
hand möjliggjort be tydande  förbättr ingar  av m änniskornas  livsvillkor och 
materiella s tandard .

D en n a  utveckling har  emellertid ock så  negativa sidor, vilka blivit alltmer 
uppenbara .  Den höjda materiella s tandarden  ha r  delvis uppnåtts  till priset 
av misshushållning m ed n a tu rresu rser  och därigenom  också  på bekostnad  
av betydelsefulla  miljövården.

K o n sek v en se rn a  av en sådan fortsa tt  utveckling kan bli allvarliga. Det 
som därvid främ st o roa r  ä r  knapphe ten  på och den o jäm na fördelningen av 
na turresurser ,  jo rd en s  begränsade förm åga att tå la  föroreningar sam t mil- 
jögifternas hälsoeffekter.  I de nord iska  länderna har  insa tserna  inom miljö
v å rdsom råde t  success iv t ökat.  I ökad u ts träckning har  miljövårdsfrågorna 
o ckså  blivit föremål för internationellt sam arbe te .

Även om  b e tydande  insa tser  redan  gjorts och  fortlöpande görs för att 
lösa olika m iljövårdsproblem  ko m m er  behovet  av ytterligare insatser att 
vara stort. Samtidigt m åste  vid tagna å tgärder  u tvärderas .

Ställn ingstaganden i olika frågor m åste  inom miljövården ofta göras på 
grundval av ett  osäke rt  beslu tsunderlag .  Det ä r  i allm änhet inte möjligt att 
med full säkerhe t  faststä lla t. ex . vilka skadeverkn ingar som kan up p k om 
ma till följd av olika industriella p rocesser  eller p rodu k ter  resp. att  bedöm a 
hur effektiva olika ren ingså tgärder  kan bli. O säk erhe ten  är  i a llmänhet 
o ckså  stor nä r  det gäller kostnadsb eräkn in gar  i anslutn ing till ifrågasatta
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m iljövårdsåtgärder.  Beslut om  re fo rm er  och å tgärder  inom miljövårdsom 
råde t  h a r  un d er  den  gångna t ioårsperioden i s tor  u ts träckning avset t  så
d ana  frågor där  klart definierade problem  förelegat och där  godtagbara  
lösningar funnits  till rimliga kostnader.  Enligt u tsko tte ts  uppfattning har  
de t o ck så  varit naturligt att  i de t in ledande skeen de t  av miljövårdsarbetet  
direkt angripa de k on kre ta  problem en på  de t ta  sätt. Det är  emellertid enligt 
u tsko tte ts  uppfattning angeläget att  vi i framtiden kan anlägga ett vidare 
perspek tiv  på miljövårdspolitiken. Vi m åste  kunna fatta vå ra  beslu t mot 
bakgrund av  en  m era  sam lad bedöm ning och  prioritering av behovet  av 
å tgärder  på  hela miljövårdsom rådet.

I medlem sförslaget be tonas  vikten av  att  se naturresurs-  och  miljöpro
b lem en i förhållande till den ek onom iska  aktiviteten . D enna  tanke är  inte 
ny,  men na tu rresu rsernas  cen tra la  betydelse  när  det gäller beskrivningen 
av de ek onom iska  p ro ce sse rn a  insågs inte fullt ut vid den t idpunkt då  
m e toderna  för  u ta rbe tand e  av na t ionalräkenskaper  tillkom. B ru ttonatio 
na lprodukten  be trak tades  som  en tillräcklig vä rdem ätare  på den ek onom is
ka  presta t ionsförm ågan  och välståndet.

U n d e r  1970-talet blev det allmänt erkänt  a tt  bru ttonationa lproduk ten  
utgör en alltför smal bas när  de t gäller att  m ä ta  det a llm änna välståndet.  
Samtidigt insåg man att den nu tillgängliga kunsk apsbasen  inte erbjuder ett 
tillräckligt underlag  för att  fö ru tsäga  de ek onom iska  s törningsfaktorer,  
som bestå r  i energikrisen, teknologins förändring och ändringarna i den 
in ternationella handeln.

I medlem sförslaget u tvecklas  en tanke om att införa ett nytt m om ent i 
na t ionalräkenskapen;  en räkenskapsm odell  för na turresurser .

Enligt förslagsställarna kunde de nordiska  länderna utgöra en  ändam åls
enlig helhet när  det gäller att harm onisera  och  vidareföra u tveck landet  av 
ett r äkenskapssy stem  för na turresurser .  D e tta  arbe te  bör  enligt förslaget 
införlivas med de t  statliga nordiska  sam arbe te t  i syfte att  ås tad k o m m a nya 
förbättrade  och jäm fö rb a ra  m e to d er  för miljövården och skötseln av na tu r
resu rse rn a  i våra  länder.

N aturresu rssta tistik
Det ä r  i dag förknippat m ed stora  svårigheter  att  nå  kunskap om  sådana 

kom plexa sam band som å  ena  sidan ek onom iska  förhållanden såsom  han
delsbalans,  sysselsättn ing, produktion  m. m. och å  den an dra  sidan na tu r
resursu tny tt jande i relation till årlig ti llväxt och miljöutnyttjande, dvs. 
u tny ttjande av naturmiljön som  recip ient för  uts läpp av olika äm nen. En 
ännu högre grad av okunnighet gäller de ekonom iska  ak tiv ite ternas  påver
kan på kom plexa ekosy stem  och b iogeokem iska kretslopp.

En anledning till d e t ta  är a tt  när  de t gäller na turresurs-  och miljöproble
matiken i förhållande till den  ek onom iska  aktiv ite ten  har samordningen 
mellan samhällets olika insa tser  ännu inte tagit fasta  former.

En annan  anledning till dessa  svårigheter  sam m anhänger  med att den
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hittillsvarande sta tis t ikproduk tionen  av flera skäl ej ha r  nyttja ts a tt  erhålla 
tillfredsställande information om  de direkta  och  indirekta kopplingarna 
mellan ekonom isk aktivitet och na turu tny tt jande. Detta  leder  i sin tur till 
svårigheter att kvantifiera de n äm nda  sam banden .  G runden  till dessa  svå
r igheter är  bl. a. valet av vilket da tam ateria l  m an insamlar,  hur  det p resen 
teras och s tru k tureras  sam t i vilken u ts träckn ing  ny ttja rna lyckas avgöra 
vilket matieral de b ö r  använ d a  för  att lösa sina problem. Efterfrågan på 
statistiskt material ä r  o ckså  låg och illa specificerad.

En del av den officiella s tatistiken på n a tu rresu rsom råde t  grupperas 
efter  sek torer ,  t . e x .  jo rdbrukss ta t is t ik ,  skogsstatis t ik  och fiskestatistik. 
R åvarustatis t iken återfinns i industr is ta tis t iken och utrikeshandelsstatis t i-  
ken. D enna  sektorisering av information fö rsv årar  och i vissa fall omöjlig
gör kvantita tiva beskrivn ingar av naturresursf löden  eller sam band i den 
totala na turresurshan ter ingen  eftersom  kopplingarna mellan de olika s ta
tistiska materia len är  dåligt be lysta .

R ä ken ska p  sm odell fö r  naturresurser
N a tu rre su rs räk en sk ape r  kan beskrivas  som en m etod att inom ram en för 

en enhetlig analysmodell  belysa de kom plexa sam band som råder  mellan 
na turresurser ,  ek onom iska  ak tiv i te ter  och  miljöpåverkan.

Till m etodens fört jäns ter  hör  att den kan förbät tra  underlaget för sådana 
samhällspolitiska beslu t som  b edöm s få kon se k ven se r  för na tu rre su rsu t
nyttjande och miljön. N a tu r re su rse r  kan be trak tas  som en förmögenhet 
som i och med att den tas i anspråk  av m änniskan utgör input i ett 
ekonom isk t  system . Samtidigt fungerar  den yttre miljön som mottagare av 
utsläpp och avfall från det ek onom iska  system et.  D essa  a spek te r  på miljö- 
och n a tu rre su rser  har  således ett  direkt sam band  med ekonom isk  ve rk sam 
het och kan beskrivas  med en räkenskapsm odell .

Till m etodens nackde lar  hör  att den om fatta r  således endast  sådana 
n a tu rresu rser  som i en ekonom isk  mening är klassificerade som råvaror.  
Vidare beak tas  ba ra  sådan a  m iljösam band som har  att göra med utsläpp. 
B eroendet av  biologiska krets lopp , genresu rser ,  föroreningsnivåer,  häl
soeffekter,  es te t iska  effekter  etc. låter sig inte på  sam m a sätt beskrivas i 
form av räkensk apssy stem . Till följd av kopplingen till befintliga ek o n o 
miska m odellsystem  kan tidsperspek tivet  inte bli längre än 20 år  och heller 
ej tillförlitligare än de an taganden ,  förenklingar och förutsättn ingar som 
gäller för använd  modell. I princip kan m etoden  om fatta  alla type r  av 
n a tu rresu rser  och miljöproblem. Föru tsä t tn ingen  är  dock att de relativt 
tydligt kan relateras till de ak tiv i te ter  som ingår i de ekonom iska  makromo- 
dellerna.

Det ä r  därför  enligt u tsko tte ts  uppfattning nödvändigt att  behålla en 
vidare ram  för statistisk beskrivn ing av miljö- och n a tu rresu rserna  och låta 
kopplingarna till de t ek onom iska  sys tem et u tgöra en del av en m er  om fat
tande beskrivning. En sådan beskrivningsmodell  bör  objektivt beskriva
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förändringar  utifrån följande aspek ter:  föroreningsm ängder.  resursför
brukning, påverkan  på ekologiska sys tem , estetik , kulturella förhållanden, 
befolkningsförändringar, inverkan på energiförsörjning och m a rkanvänd
ning. Modellen skall även prec ise ra  vilka bestående förändringar som 
k om m er att inträffa samt redovisa de prim ärda ta  och vetenskapliga kriteri
er som används  vid värderingen av dessa.

B eskrivn ing sm odell Jör naturresurser
Mot bakgrund av ovans tåend e  och u tsko tte ts  övriga överväganden  anser  

u tsko tte t  att det vore värdefullt  om  en gem ensam  nordisk beskrivn ingsm o
dell kunde u tvecklas. Det är enligt u tsko tte ts  mening lämpligt att man då 
utgår från de erfa renh e te r  som gjorts vid Norges  Statistisk sentralbyrås 
arbete  med utvecklingen av re su rsräk enskape r ,  men att man även granskar 
fördelar  och nackde lar  med de system  som finns eller har  utveckla ts  på 
an dra  håll, t. ex. i F rankrike  och Holland. Modellen bör  kunna byggas ut 
med anpassn ing till de enskilda ländernas förutsättn ingar och behov. Ett 
sådant internordiskt bassys tem  med nationella anpassn ingar och  tillämp
ningar bör  också  kun na  utgöra en förebild för internationellt  sam arbe te  om 
räkenskap  och hushållning med na turresurser ,  bl. a. inom E uroparådet .

Olika slag av resu rse r  kan emellertid ställa olika krav på hur en beskr iv 
ningsmodell  skall utformas. Detta  behöver  inte vara  någon nackdel men 
ställer krav på  en precisering och differentiering av utvecklingsarbetet .  Det 
är  bä ttre  att få väl fungerande modeller för vissa slag av resu rse r  än att 
s träva ef ter  en gem ensam  teore tisk  modell för hela miljö- och n a tu rresu rs 
om rådet.  Sam arbete t  bör  således enligt u tskotte t  i första hand inriktas på 
endast några n a tu rresu rser  som kan bedöm as särskilt in tressan ta  med 
tanke på hushållning och/eller miljö.

U tskotte t  an ser  för sin del att  en utveckling av en modell för beskrivning 
av na tu rresu rser  är en uppgift som bör kunna lösas bättre  och till lägre 
kostnad genom nordiskt sam arbe te .  Det ä r  också  angeläget med ett en h e t
ligt beskrivn ingssystem  i de nordiska  länderna för att underlätta  såväl 
utbyte av information som direkt sam band inom forskning och politik. Ett 
gem ensam t nordiskt system  har den fördelen att man därvid kan både i 
tiden och rum m et få jäm förba ra  uppgifter.

U tsko tte t  an ser  vidare att  fördelen med ett  nordiskt sam arbe te  skulle 
kunna vara att arbe te t  begränsas till en teoretiskt motiverad och logiskt 
hållbar ram. 1 stället för en om fattande splittrad indikatorsamling skulle det 
också  kun na  garan tera  att man håller fast vid de centrala  sakerna.
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Med hänvisning till vad som  ovan anförts ,  hem stä ller  social- och mil
jöu tsko t te t

att  N o rd iska  råde t  rek o m m en d era r  N o rd iska  m inis terrådet att vid
taga å tg ärder  i syfte att ås tad k o m m a en gem ensam  nordisk b e 
skrivningsmodell för na turresurser .

S tockholm den 26 jan uar i  1984
M argrete A u ken  (SF) 
M argit H a nsen-K rone (H) 
Ilkka  K anerva  (K ok) 
G rethe L u n d b la d  (s)
P étur S igu rd sson  (Sj)

R u ne  G u stavsson  (c) 
Tyra Jo ha nsso n  (s) 

Tim o K ietävä inen  (K) 
A str id  M urberg M artinsen  (A) 

O dd W ith (K r.F .) 
Förman
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Medlemsförslag
om framtidsforskning rörande Norden

(V äckt av E sko  A h o , H alldor A sg rim sson , L on e D ybkjæ r, R un e  G u sta vs
son, G unnel Jonäng , Påll P etursson , A m b jø rg  Sœ lthun och Karin Söder)

Den acce le re rande  tekniska  utvecklingen och andra  förändringar  som 
gör samhället  all tm er kom plicera t upplevs av  m ånga som hotfulla. Både 
vanliga m änniskor  och beslu tsfa t tare  ha r  fått de t svårare  att  överb licka 
sam m anhangen  och se de sannolika k o n se kven se rna  av olika beslu tsa lte r
nativ. En naturlig  s trävan blir då  att  u ta rbe ta  fram tidss tudier  för att teckna 
tydliga helhetsbilder  och ange vilka olika alternativ  -  r isker, begränsning
ar  och möjligheter -  som beslu tsfa ttare  s tår inför. Med utgångspunkt i den 
verklighet som faktiskt föreligger uta rbe tas  s. k. scenar ier  för den framtida 
utvecklingen und er  olika antaganden.

Frågor om framtidsforskning handhas  i de nordiska länderna som regel 
av forskningsråd och m otsva rande  organ.

N o rd iska  råde t  ha r  vid tv å  tillfallen antagit rekom m endatione r  om f ram 
tidsforskning. I rekom m end ation  nr 1411970 u pp m anades  de nordiska  län
dernas  regeringar att u treda  förutsä t tn ingarna för  en nordisk sam verk an  på 
framtidsforskningens om råd e ,  däri inbegripet frågan om upprä t tande av ett 
nordiskt institut,  eventuellt  m ed avdelningar förlagda till olika nordiska 
länder.

Sedan de t  framgått att  tan ken  p å  ett  särskilt  nordiskt institut för f ram 
tidsforskning enligt regeringarnas mening inte kunde förverkligas, väcktes 
ett nytt  m edlemsförslag om  ett nordiskt program  för framtidsstudier.  Re
sultatet blev en rekom m endation  (nr 911976) till ministerrådet att u treda  
föru tsä t tn ingarna  för e tt  u töka t  nordiskt sam arbe te  på  fram tidsstudiernas 
om råde.

I ministerrådets  utredning om  ökat nordiskt forskningssam arbe te (N U  
1981:1) anfördes att ett nordiskt fram tidss tud iesam arbete  bäst kunde främ 

ja s  som en del av ett m era  om fattande pro jek tforskningssam arbete .  U tre d 
ningen ville inte peka  u t speciella p r io rite tsom råden för  fram tidss tud iesam 
arbe te t ,  utan  ville hellre prioritera m era fram tidsoriente rade angreppssät t  i 
projekt på  redan  högprioriterade om råden. Vad gällde generella fram tids
studier  ansåg utredningen de t  vara  vanskligt och  av begränsad ny tta  a tt  i
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högre grad försöka sam ordn a  så svårdefin ierade aktiviteter.  H u v u dm å l
sättningen borde  enligt u tredn ingen  i första  hand ligga i förbättrad  inform a
tion om  forskningen i grann länderna  i kom bination m ed förbättrade  möjlig
he ter  för forskarna  att  träffas.

Ministerrådet ansåg liksom u tredn ingen det för  tillfället inte aktuellt  att  
särskilt p r ioritera  fram tidsforskn ingen som ett  eget forskningsom råde men 
framhöll v ikten av  f ram tidsaspek ten  i de övergripande forskningspolitiska 
prioriteringarna inom det kom m and e  nord iska  forskningssam arbe te t .  R e
kom m end ationen  avskrev s  av råde t  1982.

Vi vill hävda  att  man inom N o rd en  mot bakgrund av den oroande 
utveckling som  samhället  genom går b ö r  fäs ta  större  vikt än  som  här 
angivits vid frågor som  berö r  N o rd en s  framtid.

Sm å länder med öp p n a  ekonom ie r  som  de nordiska  länderna är  i s tor  
uts träckning beroende  av utvecklingen i västvärldens  dom inerande ek on o 
mier. F ö r  att kun na  bibehålla sin materiella  välfärd är  de nordiska  länderna  
beroende av att ligga långt fram m e när det gäller teknologiutveckling och 
strukturrationaliseringar. Den om fattande integra tionen m ed världsek ono
min begränsar  inte ba ra  handlingsfriheten när  de t gäller att  föra en själv
ständig ekonom isk  politik utan  på verkar  o c kså  möjligheterna att  s tyra  
samhällsu tvecklingen.

F ö r  att  öka  möjligheterna att på v e rk a  sin egen framtid borde  de nordiska 
länderna förs tä rk a  sina resu rse r  för handlingsberedskap  inför den  framtida 
utvecklingen. Om  de nord iska  m edborgarnas  önskem ål om  sam hällsu t
vecklingen öv e re n ss täm m er  m ed västek onom ins  inriktning ä r  p roblem en 
kanske inte så  s tora, m en vå ra  värderingar  sam m anfaller  inte nödvänd ig t
vis därm ed. Den ökande  sociala ohälsan och upp kom sten  av s. k. a l te rna
tivrörelser  i de nordiska  länderna  är  två  u t tryck  för  reak tioner  mot den 
nuvarande samhällsutvecklingen.  De bris ter i samhället  som  de tta  är  u t 
tryck  för to rde  inte kunna lösas enbar t  m ed de resu rse r  som en ny våg av 
ekonom isk  tillväxt skulle kunna skapa. T v är to m  innebär t illväxtkraven 
m ånga nya problem , bl. a. i form av ett  öka t  tryck  på miljön och de 
ekologiska sys tem en .

Men uppgiften att k om m a fram till realis t iska alternativ  till det nuv aran
de system et ä r  inte lätt. Vi vet ännu all tför litet om  k o n se kven se rna  av de 
system förändringar som skulle erfordras .  Därför behövs i N o rd en  en seri
ös och om fattande tvärve tenskap lig  forskning och s tud ieverksam he t för att 
skapa underlag  för en  politisk deba tt  om olika möjliga framtidsscenarier.

Varje nordiskt land är  sannolikt för litet för a tt  ensam t kun na  öka  sin 
handlingsfrihet i förhållande till vä rldsekonom in. D ärför  bör  studier  om 
alternativa u tvecklingsm öjligheter för f ram tidssam hället  bedrivas utifrån 
sam nord iskt perspektiv .  De nordiska  ländernas  historia, kulturtradition, 
om fat tande handelsu tby te  och likartade politiska sys tem  talar också  för en 
sam nord isk  f ram tidss tud ieve rksam het.  De nordiska  länderna  upplever i 
hög grad gem en sam m a problem , t. ex . när  de t gäller psykisk  och social
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ohälsa , m issb ru ksprob lem , a rb e tslö sh e t, u rban ise rin gsp roblem  och m iljö
förstö ring .

D et ä r  m öjligt, om  än inte helt säk ert, a tt dessa  problem  hade kunnat 
undgås eller å tm insto ne  m ildras om  m an tid igare haft u tveck lade  fram tids
s tu d ier som  kunnat peka  på de risk er som  fanns. E tt no rd isk t sam arbe te  
rö rande fram tid ss tud ier bö r inledas. D etta  bör i fö rsta  hand inrik tas på en 
inventering  av redan  genom förda och pågående fram tidsstud iep ro jek t sam t 
av sam arbe tsm öjlighe ter m ellan ex iste rand e  forskningsorgan  i N o rden . 
Det a rbe te  som  u tfö rts  av den ov annäm nda u tredn ingen  om  ökat nordiskt 
fo rsk n ingssam arbe te  (N U  1981: 1) kan u tgöra ett underlag  för d enna inven
tering.

V idare kan erin ras om  att Fören ingen  N o rd ens ungdom srepresen tan t- 
skap  uppgjort e tt förslag  om  ett gem ensam t no rd isk t fram tidsstud iep ro jek t 
kallat ” U ng i N o rd en  år 2000” . I p ro jek te t skall m ed hjälp av scena rio tek 
nik skapas ett an tal a lte rn a tiv a  fram tidsb ilder kopplade till dagens beslut 
och vägval.

M ålet fö r de t sam arbe te  vi här vill fö reslå  bö r vara  a tt u ta rb e ta  en 
överg ripande plan fö r no rd iska  fram tid ss tud ier inrik tade på a lte rn a tiva  
fram tid sscenarie r. H ärv id  bö r bl. a. de t nyligen upp rä ttad e  no rd iska fo rsk 
n ingspolitiska rådet m edverka . D ärefte r kan o lika p ro jek tg rupper tillsättas 
m ed rep re sen ta n te r  fö r de o lika no rd iska  län derna  för a tt genom föra olika 
d e lstud ie r inom  ram en för den överg ripande p lanen. S tud ierna om  a lte rn a 
tiva  fram tid sscenarie r bö r ges en  hög prioriterad  ställning inom  de t no rd is
ka fo rsk n ingssam arbe te t. S y n p u n k te r från  fo lk rö re lsern a  och från  a lte rn a 
tiv rö re lsern a  bör o ck så  inhäm tas och tas till vara vid u tform ningen av den 
överg ripande p lanen  och i a rb e te t m ed olika de lstud ier.

U n d er åb ero pan d e av vad som  ovan  an förts  får vi hem stä lla ,
a tt N o rd isk a  råde t rek om m end erar N o rd iska  m in isterråde t a tt låta 

u ta rb e ta  en plan fö r no rd iska  fram tidsstud ier inrik tad  på a lte rn a
tiva  fram tidsscenarie r.

H elsingfors, R eykjavik , K øbenh avn  och S tockholm  den 18 april 1983
E sko  A h o  (K)
L one D ybkjœ r (RV ) 
G unnel Jo näng  (c) 
A m bjø rg  Sæ lthun  (Sp)

H alldór A sgrim sson  (F.) 
R une G u stavsson  (c) 

Päll P étur s son (F.) 
Karin S öd er (c)
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B IL A G A  1, Y ttran d en  (se supp lem en t)

B IL A G A  2

Betänkande av Nordiska rådets kulturutskott över medlemsförslaget
Till k u ltu ru tsk o tte t h a r  h änv isa ts  m edlem sförslag  om  fram tidsforskn ing  

rö rande N o rd en . F örslage t h a r behand la ts  vid m öten  den 1 6 -1 7  augusti 
och den  15 no v em b er 1983 sam t den  26 jan u ari 1984.

1 Medlemsförslaget
I m edlem sförslaget hem stä lls  a tt N o rd iska  råd e t reko m m end erar N o r

diska m in isterråde t a tt lå ta  u ta rb e ta  en p lan  fö r no rd isk a  fram tidsstud ier 
in rik tade p å  a lte rn a tiv a  fram tid sscen arie r.

F ö rslagsstä llarn a  fram håller a tt det b lir svårare  både för vanliga m änni
skor och  b eslu tsfa tta re  a tt öve rb licka  sam m anhangen  och se de olika 
ko n sek ven se rn a  av o lika b e slu tsa lte rn a tiv . E n  naturlig  s träv an  enligt dem  
blir då a tt u ta rb e ta  fram tid ss tu d ier fö r a tt tec k n a  tydliga he lhetsb ilder och 
ange de alte rn ativ  som  beslu tsfa tta re  s tå r  inför.

N o rd iska  råd e t h a r  tv å  gånger avgivit reko m m end atio ne r om fram tids
forskning. S edan  de t fram gått a tt tan ken  p å  e tt särsk ilt in stitu t för fram tids
forskning (rek. nr 1411970) in te kunde fö rverk ligas, avgavs en ny rek om 
m endation  om  u tredn ing  av fö ru tsä ttn in g arn a  fö r e tt u tö k a t nord isk t sam 
a rbe te  p å  fram tidsstud iernas om råd e {rek. nr 911976). I N o rd iska  m in ister
råde ts  u tredn ing  om  öka t n o rd isk t fo rsk n ingssam arbe te  (N U  1981:1) an 
fördes a tt  e tt no rd isk t sam arbe te  om  fram tid ss tud ie r b ä st kunde främ jas 
som  en del av  e tt om fattand e p ro jek tfo rskn in g ssam arbe te . M in isterrådet 
ansåg  i likhet m ed u tredn ingen  a tt de t fö r tillfället inte va r ak tuellt a tt 
särsk ilt p rio rite ra  fram tidsfo rskn ingen  som  e tt eget om råde, m en fram höll 
fram tid sasp ek tens  be tyd e lse  i de  överg ripande fo rsk n ingspolitiska prio ri
tering a rna  inom  de t fram tida  no rd iska  fo rk sn ingssam arbe te t.

K u ltu ru tsk o tte t an slö t sig till m in is te rråd e ts  bedöm ning och föreslog 
1982 avskrivn ing  av rek. nr 9/1976, v ilket förslag  bifölls av N o rd isk a  råde t.

F ö rs lag ss tä lla rna  an se r  a tt de t b ö r fäs tas  s tö rre  v ik t vid frågor om  
N o rd en s  fram tid  än  vad  som  behand lingen  av de båda  rek om m end ation e r
na an tyd er. E tt no rd isk t sam arb e te  rö ran de  fram tid ss tu d ier b ö r enligt dem  
inledas. D e tta  b ö r i fö rs ta  hand  in rik tas på  en inventering  av redan  genom 
förda  och pågående fram tid ss tu d iep ro jek t sam t av sam arbe tsm öjlighe ter 
m ellan ex iste ran de  forskn ingsorgan  i N o rd en . M ålet fö r de t föreslagna 
sam arbe te t b ö r v a ra  a tt u ta rb e ta  en  överg rip ande plan fö r no rd isk a  fram 
tid ss tud ier in rik tade  p å  a lte rn a tiv a  fram tid sscen arie r. I u ta rb e tan d e t av 
p lanen b ö r enligt fö rslagsstä lla rna  N o rd isk a  fo rsk ningspolitiska råde t m ed
verka .
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2 Remissyttrandena
F öljande m yn dighe ter, in s titu tion er och o rgan isa tioner har avgivit y tt

rande om  m edlem sförslaget:

N o rd isk a  råde ts  ek onom iska u tsk o tt 
N o rd isk  K on tak to rg an  fo r A tom energ ispørgsm ål 
N o rd isk a  sam arbe tsn äm nd en  fö r hum an istisk  forskning 
N o rd isk  K on tak to rg an  fo r Jordbrugsfo rskn ing  
N o rd isk  S am arbejdsnæ vn  for M edic insk  Forskning  
N o rd isk a  sam arbe tsn äm nd en  för sam hällsforskning 
D e nord iske  indu strifo rbund s fellesorgan 
N o rd en s  fack liga sam organisation  
N o rd isk a  ek o no m iska  fo rskn ingsrådet

D anm ark
U nderv isn ingsm in isterie t
F o rsk n in g ssek re ta ria te t

S ta tens  hum anistiske F orskn ingsråd  
S ta ten s  sam fundsvidenskabelige F orskn ing sråd  

In s titu tte t fo r F rem tid sfo rskn ing  
D ansk  A rbejdsg iverforen ing

F inland
F inlands akadem i 
Å lands lan dsk ap ssty re lse
A rbe tsg ivarnas i F in land  cen tra lfö rbund  och A ffärsarbetsg ivarnas cen 

tralfö rbund

N orge
M iljøvern departem en te t 
S ta tis tisk  sen tra lb y rå
N orges alm envitenskapelige forskningsråd  

R ådet fo r fo rskning  fo r sam funnsp lanering  
G ruppen  for re ssu rss tu d ie r

Sverige
F o rskn ing sråd snäm nden  
S venska  arbe tsg ivarefören ing en

Inställn ingen bland de organ  som  y ttra t sig om  m edlem sförslaget är 
tude lad . U ngefär hälften  ä r  positiv  till fö rslaget, m edan den an d ra  hälften 
ä r  tveksam  eller i v issa  fall d irek t negativ  till de tta . M otiveringen för den 
sen are  hälften  ä r den uppfattn ing  som  ursprungligen lades fram  av den
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nord iska fo rskn ingsu tredn ingen  1981, enligt vilken de t inte v a r ak tuellt a tt 
särsk ilt p rio rite ra  fram tidsforskn ingen  som  ett eget fo rskn ingsom råde, 
m en a tt själva forskningen  borde  göras m era fram tidsin rik tad .

I de t följande redog örs fö r de särsk ilda  syn p u n k ter som  rem iss in stan ser
na anlagt på  m edlem sförslaget.

2.1 P ositiva
2.1.1 N ord iska  rem issyttranden

N o rd iska  sam a rb e tsn ä m n d en  fö r  h u m an is tisk  fo rskn in g  finner syftet 
m ed m edlem sförslaget v a ra  lov v ärt och vill på  det hum anistisk a  om rådet 
söka b idra till koo rd inering  av no rd isk a  fram tidsstud ier. N äm nden  är be
redd a tt p rio rite ra  sådan a fram tid ss tu d ie r som  kan genom föras i form  av 
väldefin ierade, k o n k re ta , no rd isk a  p ro jek t, em edan  tiden  enligt näm nden 
ännu in te ä r m ogen fö r m er genere lla  fo rsk n ing so rgan isa to riska  åtgärder.

Ä ven N o rd isk  K on tak to rg an  fo r  Jordbrug sfo rskn ing  an slu te r sig till 
m edlem sforslagets in ten tion er, m en fö ru tsä tte r  a tt de föreslagna scen a rie r
na u ta rb e tas  innanfö r ex iste rand e  o rgan isa to riska  ram ar, sålund a a tt a rb e 
te t kan u tfö ras i anslu tn ing  till annan  forskning som  försiggår på nordiskt 
plan. O rganet s tö d e r fö rslaget a tt N o rd isk t fo rsk n ingspo litisk t råd engage-

N ordens fa c k lig a  sam organ isa tion  de lar fö rslagsstä lla rnas uppfattn ing  
om  b ehovet av forskning  och s tud iev erk sam he t som  underlag  fö r en  poli
tisk  deb a tt om  m öjliga fram tider. O rganisationen  p åp ek a r a tt fram tid ss tu 
dier av det fö reslagna slaget m ed nödvänd ighet har en politisk  d im ension i 
den m eningen a tt ideologi och vä rde rin gar i hög grad  b lir s ty ran de  för 
resu lta ten . F o lk rö re lse rn a  bö r dä rfö r ges m öjligheter a tt bedriv a  egna 
fram tidsstud ier. O rganisationen  b e fa ra r svårigh e ter fö r p ro jek tg rupper 
som  a rb e ta r  d irek t u n d erstä lld a  regeringarna. I fråga om  de som  exem pel i 
m edlem sförslaget näm nda p rob lem en fram håller o rgan isa tionen  a tt det 
härvid lag  länge funnits b e tyd an d e  k u n sk ap er u tifrån  vilka regeringarna 
kunnat agera. D et h a r enligt N o rd ens  fackliga sam organsiation  dock sak 
nats politisk  vilja a tt o m sä tta  insik terna  i politisk  handling.

2.1.2 D anska  rem issy ttranden
S ta ten s  h um a n is tiske  F orskn ingsråd , som  u tta la t sig till F o rskn in gssek

retaria tet (se nedan  avsn. 2 .2.2), ger en redogörelse  fö r vilken typ  av 
p ro jek t som  råde t kan tän ka  sig a tt s töda. R ådet p åpekar att a rb e te t m ed 
a tt u tveck la  hum anistisk a  a sp ek te r  i fram tidsfo rskn ingen , såsom  beton ing
en av den roll som  sp råk , k u ltu rm ed ve tenh e t, fö rm edlingsform er, argu
m entation  och d eba tt nödvänd ig tv is spelar i fram tid sscen arie r, förefaller 
a tt vara e tt sä rd an sk t fenom en, m edan de övriga no rd iska  län d erna  hittills 
o rien te ra t sig m ot b e teend eve tensk ap lig a  m etoder.

In s titu tte t fo r  F rem tid sfo rskn in g  finner de t naturlig t a tt a rbe ta  på no r
diskt plan om  a lte rn a tiv a  fram tid sscen arie r. I dessa  scen a rie r bör dock
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sam hällsu tveck lingen  upp fa ttas  som  en helhet. Institu te t rekom m enderar 
a tt in stitu t u tan fö r högskolorna, t. ex . från näringslivet, tas m ed i a rbe te t.

2.1.3 F inländska rem issy ttranden
F inlands akadem i, som  s tö d er m edlem sförslaget, ger en redogörelse för 

sitt stöd  till fram tid ss tud ier och s tö d er u ttryck ligen  förslaget a tt i a rbe te t 
engagera N o rd isk t fo rsk n ingspolitisk t råd .

Å la n ds land skapsstyre lse  an se r  a tt e tt sådan t sam fällt no rd isk t agerande 
från å ländsk  synpunkt ä r  vä lkom m et som  sy ftar till a tt u tred a  fö ru tsä tt
n ingarna a tt bä ttre  ta  tillvara  de politiska vä rd ena , kultu ren  och trad itio 
nerna i N o rd en , varvid  skilda lokala och regionala y ttringar m åste  ges full 
u pp m ärksam h et. L an d sk ap ssty re lsen  an fö r också  a tt Å lands landsting 
1983 god kän t en hem stä lln ingsm otion  m ed sam m a syfte som  m edlem sför- 
slagets.

2 .1.4 N o rska  rem issyttranden
M iljøverndepa rtem en te t, som  hänv isar till y ttrand e av R å d et fo r  fo r s k 

ning fo r  sam fun n sp la n leg g in g  och  av G ruppen fo r  ressursstu d ier  (se nedan 
d e tta  av sn .) , fram håller beho ve t av fram åtrik tade  s tud ier om problem et 
m ed sådan a u tv eck lin gstend en se r som  ho ta r liv sbetingelserna och n a tu r
m iljön globalt sett. D ep artem en te t an fö r a tt det i anslu tn ing  till F N :s 
m iljöskyddsprogram  har föreslagits  en kom m ission m ed uppdrag  a tt u ta r
b e ta  förslag till långsik tiga s tra teg ie r på m iljöskydds- och n a tu rre su rso m rå
de t fram  till och u töv er å r 2000. D epartem en te t s tö d e r o ck så  den av 
G ruppen fo r  ressursstud ier  hävdad e uppfattn ingen  a tt e tt ev en tue llt u ta r
be tand e av e tt nord isk t p rogram  b ö r ha form en av ett tid sbeg ränsat projek t 
som  ta r  sin u tgångspunk t i en överg ripande problem ställning .

R å d et fo r  fo rskn in g  fo r  sam fun nsp lan legg ing  und er N o rg es a lm envi-  
ten ska pelige fo rskn in g srå d  finner det nödvändigt a tt igångsätta relativ t 
” b redsp årig a”  s tud ie r om  a lte rn a tiv a  fram tidsb ilder, vilket kan  göra dem  
b ä ttre  ägnade för allm än politisk  deb att. Som  exem pel näm ns de t arbe te  
som  bedrivs av organ isa tionen  "F rem tid e n  i våre h e n d e r” , som  av S to r
tinget bev ilja ts 1,4 milj. N O K  för e tt fö rp ro jek t ” A lternativ  N o rd en ” , 
vilket av slu tas  1984. R ådet fö reslår a tt det slutliga ställn ingstagandet till 
m edlem sförslaget av v ak ta r u tvärderingen  och u tfalle t av det no rska  p ro 
jek te t.

G ruppen fo r  resursstud ier  fram håller a tt de t k rävs gem ensam  problem - 
orien te rad  fram tidsin rik tad  nord isk  forskning i det fall a tt de nord iska 
länderna  ö n sk a r en u tveckling  dä r N o rd en  sam lat u tveck lar en egen sam 
hällsm odell. U ppgiften  för en sådan forskning är a tt kartlägga/u tveck la 
a lte rn a tiv a  sam hällsm odeller. R esu ltaten  blir e tt m edel a tt öka  m ed veten 
heten  om de valm öjligheter som  finns i nuet. B ättre k un sk aper om a lte rn a
tiv a  u tveck lingsm öjligheter b id rar till a tt v ita lise ra  den politiska debatten .

I fråga om  fö rslaget a tt u ta rb e ta  en plan fö r no rd iska fram tidsstud ier
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u n d erstry k e r g ruppen  be tyd elsen  av a tt p lanen ges form en av e tt tid sb e 
g ränsat sam m anhålle t nord isk t fo rsk n ingsprogram . U tg ångspunkten  bör 
vara en  ö v e ro rd n ad  p roblem ställn ing , u tan  vilken de t enligt gruppens 
uppfattn ing ä r tvivel u n d erk as ta t hu ruv ida  tillräck liga re su rse r  kan m obili
seras fö r a tt få till s tånd  kva lite tsm ässig t accep tab la  an alyser.

2.2 T veksam m a, negativa  eller a v sa kn a d  av stä lln ingstagande
2.2.1 N o rd iska  rem issyttranden

N ordiska  rådets  ekonom iska  u tsko tt  ser det inte som  väsen tlig t a tt 
u ta rb e ta  en ö ve ro rd n ad  plan för no rd iska  fram tid sstud ier, m en kan i övrigt 
slu ta sig till in ten tio ne rn a  i m edlem sförslaget. U tsk o tte t an fö r a tt olika 
po litiska s tra teg ie r h a r an vän ts  fö r a tt b ry ta  den ekonom iska  stagnationen , 
dock u tan  fram gång, vilket i sin tu r  har skapat o säk erh e t kring de trad itio 
nella ekonom iska  teo rie rn a . U tsk o tte t av se r  a tt hösten  1984 arrang era  ett 
sem inarium  om  ek onom iska sam hällsm odeller innehållande bl. a. en fö re 
dragsserie  om  N o rd en  i e tt ek onom isk t fram tidsperspek tiv . U tsk o tte t m e
nar a tt den ek onom iska aspek ten  ä r  en huvudfråga i all fram tidsforskning.

D e N ord iske  Industriforbunds F ellesorgan  av s ty rk e r m edlem sförslaget 
m ed m otiveringen a tt fo rskn ingsom råd et är sv årb ea rb e ta t och a tt resu lta 
ten  är av begränsad  nytta .

N ord isk  Sa m arbejdsnæ vn  fo r  M ed ic insk  F orskn ing  h a r svårt a tt ta  stä ll
ning till m edlem sförslaget i dess nu v arande form  och an ser a tt de t bör 
behandlas av exem pelv is N o rd isk t fo rskn ingspolitisk t råd.

N ord iska  sa m arb e tsnä m n d en  fö r  sam hä llsfo rskn ing  ä r av den m eningen 
att de t fö r nä rva rand e inte kan an ses va ra  läm pligt a tt b ry ta  u t och prio ri
te ra  fram tidsforskn ingen  som  ett eget fo rsk n ingsom råd e. N äm nden  u n d er
stry k e r i stället v ik ten  av a tt fram tidsforskn ing  ingår i de överg ripande 
fo rskningspolitiska p rio rite ringarn a  i de t kom m ande nord iska fo rsk n ings
sam arbe tet.

N o rd isk  K on ta k to rg an  fo r  A to m en erg ispø rgsm å l  har inte övertygats  om 
än dam ålsen ligheten  i m edlem sförslaget. O rganet näm ner a tt det i dess 
säkerhe tsp ro g ram  ingår v issa  fram tidsin rik tade  forskn ingsom råden , som  i 
fall av en sam lad plan om  nord iska  fram tid ss tud ie r skulle kunna ingå i 
denna. Slutligen fram håller kon tak to rg anet a tt nord isk t sam arbe te  ger 
m era u tb y te  såfram t det kny ts  till gem ensam m a k on k re ta  projek t.

M edlem sförslaget fö ran leder ingen k om m entar av N ord iska  ekonom iska  
fo rskn in gsrå de t.

2.2.2 D anska  rem issy ttranden
S ta ten s  sam fu n d sv iden skab e lig e  F orskn ingsråd , som  u tta la t sig till 

F orskn ingssekre taria te t  (se nedan  d e tta  av sn .) , stä lle r sig skep tisk t till 
m edlem sforslagets p rem isser, då m an inte kunnat ö ve rty gas om  att e tt 
sådan t program  på kort sikt i näm nvärd  grad kom m er att m edverka till a tt 
ö ka  de en sk ild a  län dernas handlingsfrihet. P lanen fö ru tsä tte r  concensus
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m ellan län derna , något som  m an enligt råde t a priori inte kan räkna m ed. 
R ådet m enar tv ä rto m  a tt frågan  om  de nord iska  län dernas sam m anhålln ing 
borde göras till förem ål fö r en fram tidsstud ie . R ådet an ser att m edlem s
fö rslaget bo rde  ingå i en sam lad p rioritering  av ingångvarande och ny 
forskning i de t no rd iska  sam arbe te t. R ådet reko m m end erar att m an i fö rsta  
om gången fö rsäk ra r sig om  a tt k rav e t på fram åtrik tade  perspek tiv  tillgo
doses kom binera t m ed an strän g n ing ar a tt skapa överb lick  ö v e r nationella  
och in te rna tione lla  s trävand en  (EG  och  O EC D ).

F orskn ingssekretaria te t reko m m en d erar a tt m an ä r upp m ärksam  på v ä r
de t av nord isk t sam arbe te  inom  fram tidsforskn ingen  och a tt m an inte 
a llenast fö rhålle r sig positiv  till kvalificerade p ro jek tfö rslag , m en också  
ö ve rv äger om  in te fram tid so rien te rade  a sp ek te r bo rde  d ras in i sådana 
p ro jek t som  sam arbe tso rg anen  redan  s tö d er eller kom m er att s töda. F o rsk 
n ing ssek re ta ria te t tv iv la r på a tt de t fö r nä rv a rand e finns grund för att 
u ta rb e ta  e tt sam lat program  som  i rimlig om fattn ing täck er om rådet.

2.2.3 F in länd sk t rem issy ttrande
A rb etsg ivarnas i F in land  cen tra lförbund  och  A ffärsarbe tsg ivarnas cen 

tra lförbund  finner m edlem sförslaget vara m ycket a llm änt, rä tt obestäm t 
u tfo rm at och  i fråga om  g run d ern a  m ycket sum m arisk t. O rgan isationern a 
an se r  a tt tillräck lig t k lara  linjer å tm insto ne  än nu  inte lagts fram  eller finns 
inom  synhåll fö r u ta rb e tan d e  av en överg ripande plan för no rd iska  fram 
tidsstud ier. Om forskning tro ts  allt in leds ä r  de t enligt o rgan isa tionerna  
nödvänd igt a tt ta  m ed alla de fak to re r som  påv erk ar de nord iska län dernas 
m öjligheter a tt fö rb ä ttra  sin re la tiv a  ko n kurrenskraft.

2.2.4 N o rsk t rem issy ttrande
S ta tis tisk  sentralbyrå  an fö r a tt d ess  a rbe te  m ed såväl insam ling som  

analys av s ta tis tik  spelar en viktig  roll fö r fö rståe lsen  av fram tiden . S en 
tra lbyrån  ön sk a r dock  i likhet m ed den i m edlem sförslaget c ite rade  u tred 
ningen hellre p rio rite ra  m era fram tidso rien te rade an g rep pssätt i p ro jek t på 
redan  h ög prio riterade om råden .

2.2.5 S ven ska  rem issy ttranden
F orskn ingsrå dsnäm n den  ä r tveksam  till vä rde t av en överg ripande plan 

för no rd iska fram tid ss tud ier in rik tade på a lte rn a tiv a  fram tidsscenarie r, 
m en vill dock in te avv isa tan ken  p å  en sådan . Om den no rska  förstud ien  
” A lternativ  N o rd e n ”  led er till a tt de t tän k ta  p ro jek te t rea liseras förefaller 
det enligt näm nden rimligt a tt N o rd isk a  råde t väljer a tt stöda det a lte rn a ti
vet. N äm nden  hänv isar o ck så  till e tt av S ek re ta ria te t för fram tidsstud ier 
in itierat p ro jek t om  Sveriges fram tida re la tio n er till E u ro pa , vilket skulle 
kunna u tveck las till e tt sam no rd isk t p ro jek t eller e tt p ro jek t dä r p e rso ner 
från olika länder de ltar.

Svenska  arbetsg ivare fören ing en  an slu te r sig till den  i m edlem sförslaget
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cite rade u tredn ingen  i a tt de t ä r vansk ligt och av begränsad  ny tta  a tt söka 
sam ordna så svårdefin ie rb ara  ak tiv ite te r som  generella  fram tidsstud ier. 
E nligt arbetsg iv arefö ren ingen  ha r sedan  d e tta  u tta lad es  ingenting in träffat 
som  skulle m otivera  en an nan  inställning.

3 U tskottet
U tsk o tte r  n o te ra r  a tt rem isso rganens inställning till m edlem sförslaget ä r 

delad. U ngfär hälften  ä r positiv  till fö rslaget, m edan an d ra  hälften  ä r 
tveksam  eller d irek t negativ till de tta . D en senare hälften  an fö r som  m oti
vering den uppfattn ing  som  ursprungligen lades fram  av den nord iska 
fo rsk n ingsu tredn ingen  1981, enligt vilken de t d å  in te va r ak tuellt a tt p rio ri
te ra  fram tidsforskn ingen  som  eget fo rsk n ingsom råd e, m en a tt själva fo rsk 
ningen borde  göras m era fram tidsin rik tad .

Ä ven u tsk o tte t an slö t sig till d en na  upp fa ttn ing , då  de t 1982 föreslog 
avskrivn ing  av rek. nr 911976 om  en u tredn ing  av fö ru tsä ttn in g arn a  fö r e tt 
u tökat nord isk t sam arbe te  på  fram tid ss tu d ie rnas  om råd e, och fram höll 
därtill, i likhet m ed m in is te rråd e t, v ik ten  av a tt fram tidsaspek ten  också  
be tonad es i de överg ripande fo rskn ingspo litiska  prio riteringarna  inom  det 
no rd iska fo rsk n in gssam arbe te t.

U tsk o tte t n o te ra r o ck så  a tt de t i N orge in itie ra ts  s tu d ier av den art som  
m edlem sförslaget sy ftar till, i fö rsta  hand e tt fö rp ro jek t kallat ” A lternativ  
N o rd en ” , fö r v ilket no rsk a  S to rting et beviljat e tt anslag  på 1,2 milj. N O K . 
D etta  skall va ra  av slu ta t 1984 och dä re fte r u tvä rd eras .

U tsk o tte t finner i likhet m ed några av  rem isso rganen  a tt den slutliga 
behandlingen av m ed lem sförslaget b ö r av v ak ta  utfalle t av det no rsk a  fö r
pro jek te t, varvid  u tsk o tte t ha r b ä ttre  m öjligheter a tt ta  ställning till frågan 
huruv ida en särsk ild  plan för no rd iska  fram tid ss tu d ie r skall u ta rb e tas , 
vilket m ed lem sförslaget sy fta r till, e lle r h u ruv ida  de t ä r m öjligt a tt u tv idga 
nationella  p ro jek t, n o rska , sv en ska  eller an d ra , till a tt om fa tta  alla no rd is
ka länder, vilket några av rem isso rganen  föreslagit. I båda fallen k rävs, 
såsom  m edlem sförslaget slår fast, en inventering  av redan genom förda och 
pågående fram tidsstud iep ro jek t.

B ehandlingen av m edlem sförslaget fo rtsä tte r.
O v an ståen d e ha r u tsk o tte t ön sk a t anm äla fö r råde t.

S tockholm  den 27 jan u ari 1984
A rn e G add (s)
E idur G u dnason  (A .) i

F ö rm a n

Tytti Iso h o o ka n a -A su n m a a  (K) 
P eter  M uurm an  (Sd)
R obert P edersen  (S )
G unvor Sch n itler  (H)
Ing rid  S u n d berg  (m)

K irsti K olle G røndahl (A) 
'.lsi H etem ä ki-O land er (K ok)

G unnel Jo n än g  (c) 
Sture  P alm  (s) 

H åkon  R a nd a l (H) 
R e iu lf  S teen  (A) 

P irkko Turpeinen (S k d l)
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Medlemsförslag
om ett forskningsinstitut för nordisk rätt

(V ä ck t av Tytti Iso h o o ka n a -A su n m a a . E eva K uuskosk i-V ika tm aa  och 
P eter  M uurm an)

Det om fattande lag stiftn ingssam arb ete  som  de nord iska län derna trad i
tionellt bed riv er, h a r u nd er de sen aste  åren  y tterligare  in tensifiera ts. S to r 
v ik t läggs vid u tb y te t av  inform ation  om  ak tuella  lagstiftn ingsfrågor i de 
olika län derna  och vid ett sam arb e te  på lagstiftn ingens olika specia lom rå
den. Vid u tveck lingen  av  d e tta  sam arbe te  ha r N o rd iska  råd e ts  ju rid isk a  
u tsko tt särsk ilt be tonat a tt e tt mål b ö r vara  att genom  sam arbe te  öka den 
sam lade effek ten  av de en sk ild a  län dernas in sa tse r och  därm ed uppnå en 
effek tivare användning  av de re su rse r  som  är tillgängliga, till exem pel 
genom  sam no rd iska  u tredn ingar, p rak tisk  sam ordning och arb e tsfö rd e l
ning.

En m öjlighet a tt uppnå d e tta  mål ä r a tt in tensifiera  det ju rid isk a  fo rsk 
n ing ssam arbete t i N o rd en . M ed tan ke på den fram trädande roll lagstift
n ing ssam arbete t h a r inom  de t n o rd iska  sam arb e te t, och m ed tanke på att 
e tt in tensifiera t no rd isk t fo rsk n ingssam arbe te  även i övrigt nu har inletts 
vore de t m otiv era t m ed en ökad  satsning på forskningen  inom  nord isk  rätt.

F o rskningen  och underv isn ingen  angående nord iska rä ttsfö rh ållanden  
h a r få tt en fram skju ten  p lats inom  den ju rid isk a  avdelningen vid L applands 
högskola i R ovaniem i. Som  en följd av högskolans prioritering  av fo rsk 
ning och underv isn ing  i nordisk  rätt har även e tt förslag ak tualisera ts  om 
att vid högskolan  in rä tta  en  särsk ild  in stitu tion  fö r no rd isk  rä tt. Inom  
ram arn a för denna nord iska institu tion  skulle bedrivas forskning och un 
dervisning om nord iska  rä tts fö rh å lland en . In s titu te t skulle va ra  öppet för 
g ä stfo rskare  från  alla no rd iska  länder. N äm nas kan a tt högskolan  i R o va
niemi av N o rrb o tten s  län h a r m ottagit en s to r bokdonation  om fattande 
svensk  ju rid isk  litte ra tu r.

Inom  högskolan  har genom förts en prelim inär kartläggning av de ve rk 
sam hetsom råden  institu tionen  främ st kunde inrik ta sitt arbete  på. M an har 
härvid  särsk ilt b eak ta t de t ekonom iska  sam arbe te t på  N o rd ka lo tten  och 
över huvud taget ko n tak te rn a  ö ve r rik sg ränserna  m ellan de enskilda m ed
borgarn a  på ka lo ttom råde t. G enom  den forskning som  bedrivs vid institu-
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tionen  kunde m an fö rsö k a  u n d erlä tta  sam arbe te t inom  k a lo tto m råd e t ge
nom  a tt u tred a  v ilka rätts liga  stadganden  som  h in d ra r elle r fö rsv å ra r till 
exem pel de t ekonom iska  sam arb e te t inom  o lika sek to re r, och fram lägga 
nya förslag som  b ä ttre  m o tsv a ra r de k rav  sam arbe te t på om råd et ställer.

Inom  ovan  re fe re rade  v e rk sam hetsram  ha r p relim inärt fy ra  fo rsk n ings
om råden  sk issera ts  upp.

-  H andeln  på k a lo ttom råden . I d e tta  sam m anhang  bö r b eak tas a tt även 
sam nord iska  byg gnadspro jek t blivit vanligare inom  k a lo ttom råde t. F o rsk 
ning inom  d e tta  om råde skulle även  stöda  a rb e te t på N ord en  som  hem m a
m arknad.

-  R ä ttssky d de t för arb e tstag are  som  fly tta r från e tt land till e tt annat. 
H är ä r  de t fråga om  såväl de ras a rb e tsrä tts lig a  ställning som  socialskydd. 
P roblem en kan u p p stå  i sy n n e rh e t fö r den rörliga a rb e tsk raften .

-  K o m parativ  nord isk  lan tb ru k srä tts lig  forskning. I N o rd en  bedriv s för 
n ärvarande i m ycket ringa u ts träckn ing  lan tb ru k srä ttslig  forskning. R en
hushålln ingen u tgö r e tt naturlig t fo rskn ingsom råd e, och  jo rd -  och skogs
bruke t ä r även  i övrig t av s to r b e tydelse  i n o rra  Sverige och F inland.

-  T uristrä tts lig  forskning. Inom  d enna sek to r  kunde till exem pel u tre 
das vilka h ind er de t finns fö r gem ensam m a nord iska  tu ris tp ro jek t, och hur 
de kan avh jälpas. P å  an d ra  håll i E u ro p a  h a r m an b ö lja t fä s ta  allt s tö rre  
vikt vid den tu ris trä ttslig a  fo rskningen  och ett gem ensam t nord isk t fo rsk 
ningspro jek t skulle ge m öjligheter a tt d ra  n y tta  av de e rfa ren h e te r m an har 
fått i an d ra  länder.

F ö r a tt a rb e te t skall ge så  b ra  resu lta t som  möjligt b ö r e tt nord isk t 
ju rid isk t in s titu t enligt ovan  föreslagna m odell h a  e tt n ä ra  sam arb e te  m ed 
an dra  in s titu tion er i N o rd en  som  b ed riv er ju rid isk  forskning och un d erv is
ning, och  i sy n n e rh e t m ed an d ra  högsko lo r inom  k a lo ttom råde t. E tt visst 
sam arbe te  m ellan högsko lo rna  på ka lo tto m råd e t ex iste ra r redan . E n  insti
tu tion  för no rd isk  rä tt skulle sam tid ig t innebära  en fö rstä rk n ing  av fo rsk 
ning p å  d e tta  om råd e och sk ap a  en god grund  fö r en fo rtsa tt u tveckling  av 
det no rd iska  lag stiftn ing ssam arb etet.

M ed hänvisn ing  till vad  som  ovan  an fö rts  hem stä lls  a tt N o rd isk a  rådet 
rek om m en d erar N o rd isk a  m in isterråde t

a tt v id ta  å tg ä rd e r fö r a tt en institu tion  fö r no rd isk  rä tt in rä ttas  vid 
L ap p lan ds  högskola  i R ovaniem i.

H elsingfors den 3 maj 1983
Tytti Iso h o o ka n a -A su n m a a  (K) E eva  K uu sko sk i-V ika tm aa  (K)

P eter M uurm a n  (Sd)
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B IL A G A  I , Y ttran d en  {se supp lem en t)

B IL A G A  2

Betänkande av Nordiska rådets juridiska utskott över 
medlemsförslaget

Til ju rid isk  udvalg e r henv ist m edlem sforslag  A 659/j om  et fo rsk n ingsin 
stitu t for nord isk  ret.

U dvalget ha r behand le t m edlem sforslaget på m ød er den 23. sep tem ber 
1983 i K ø ben h avn , den 15. no v em ber 1983 i M arieham n og den 23. og 24. 

ja n u a r  1984 i S tockholm .

1. Medlemsforslaget
M edlem sforslaget e r  frem sat den 4. maj 1983 a f  tre  m edlem m er a f  den 

finske delegation.
D et fo reslås , a t N o rd isk  R åd reko m m an d erer N o rd isk  M in isterråd  at 

vedtage fo ran sta ltn in g er m ed henblik  på at o p re tte  en in stitu tion  for n o r
disk  re t ved L app lands högskola i R ovaniem i.

D et an fø res, at de t om fatten de nord iske lovg ivningssam arbejde i de 
sen ere  å r  er b levet in tensiv ere t, og at ju rid isk  udvalg  ved udviklingen af 
de tte  sam arbejde særlig h a r b e to n e t, at de t bø r væ re et mål gennem  
sam arbejde at øge den sam lede effekt a f  de enkelte  landes in dsa tse r og 
derm ed o pn å en m ere effektiv  an vendelse  a f  de resso u rcer, som  er tilgæ n
gelige.

F orslagsstillerne peger på , a t en a f  m ulighederne til a t nå de tte  mål e r  et 
in ten siv ere t ju rid isk  forskn ingssam arbe jde  i N orden .

F orskningen  og und erv isn ingen  angående nord iske re tsfo rho ld  h a r alle
rede en frem træ d ende plads inden fo r den ju rid iske  afdeling ved L applands 
högskola i R ovaniem i, og d e r er p å  højsko len  gennem ført en præ lim inæ r 
kortlæ gning a f  de v irk so m h ed som råd er, en sådan  institu tion  fø rst og frem 
m est kunne re tte  sit arbejde m od. D et e r  handelen  på ka lo tom råde t, 
re tssik k erh ed  fo r arbe jd stagere , som  fly tte r fra  et land til et an de t, kom pa
rativ  no rd isk  landbrugsretlig  forskning  og tu ris tre tlig  forskning. E t nord isk  
ju rid isk  in stitu t e fte r denne m odel m å have et næ rt sam arbejde m ed andre 
in stitu tion er i N o rd en , som  b ed riv er ju rid isk  forskning og undervisning og i 
sæ rde leshed  m ed andre hø jsko ler i ka lo tom råde t.

2. Remissudtalelser
De neden fo r an fø rte  m yndigheder og organ isa tioner e r anm odet om  at 

afgive ud ta le lser o v er m edlem sforslaget. De m ed (-h) m arkerede ha r ikke 
afgivet svar.
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N ordiske:
N ord iska  ak ad em ik erråd e t

D anm ark:
Justitsm in iste rie t 
U nderv isn ingsm in isterie t 
K øbenhavns un iversite t 
A arhus un iversite t

F inland:
Justitiem in isterie t 
U nderv isn ingsm in isterie t (-s-)
L än ssty re lsen  i L ap p lan ds  län 
H elsingfors un iv ersite t O )
Å bo un iversite t 
L app lands högskola 
C entra lhandelskam m aren  
Å lands lan d sk apssty re lse  
F in lands ju ris tfö rb u n d

Island:
Justitsm in iste rie t (+ )
U n derv isn ingsm in isteriet 
Islands un iversite t

N orge:
Justis- og po litid epa rtem en te t 
K u ltur- og v iten sk ap sd ep artem en te t 
S o sia ld ep artem en te t 
U n iv ers ite te t i O slo

Sverige:
Svea hov rä tt
U n iversite ts- och hög sk o leäm bete t (-s-)

U d tale lserne  kan sam m enfattes  således:
D et frem går a f  ud ta le lsen  fra  L a p p la nd s högsko la , at indretn ingen  a f  et 

fo rsk n ingsinstitu t fo r no rd isk  re t længe h a r væ ret fo rbered t. En a rb e jd s
gruppe har i no v em ber 1983 frem lag t et p ræ lim inæ rt forslag  om  indretn ing 
a f  et sådan t in stitu t m ed virkning fra  den 1. sep tem b er 1986. H ögskolen  
hen leder opm æ rksom heden  på, at in s titu tte ts  arbe jdso m råde e fte r a rb e jd s
g ruppens be tæ nk ning  burde  væ re m ere om fattend e , end hvad d e r  er fo re
slået i m edlem sforslaget. D et frem går a f  a rbe jdsg ruppens betæ nkning  
bl. a . , at in s titu tte t bø r væ re et sam no rd isk  selvstæ ndig t fo rskn ingsinstitu t.
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som  er ind re tte t på retssam m enlign ing  og form idling a f  re tsku nd skah . D ets 
opgave skal væ re at frem m e den ju rid isk e  forskning og lov fo rb e red e lsesar
bejdet i alle no rd iske lande. S pecielt vil in stitu tte t m ed sin v irksom hed:
-  kortlæ gge prob lem erne  om kring tu rism en , n a tu rb esk y tte lsen , næ ringsli
v e t og g ræ nsesam arbe jdet på de t no rd iske ka lo tom råde og på an dre  om 
råd e r m ed sam m enlignelig stilling og fo r sin del bidrage til prob lem ernes 
løsning,
-  i alm indelighed frem m e undersø gelsen  a f  de p riv a ta rted e  retsfo rho ld  
m ellem  de nord iske lande, isæ r når det gæ lder familie- og arbejdsforho ld  
sam t forho ldene inden for handel og økonom i, og
-  planlægge og gennem føre forskningen  på de re tso m råd er, h v o r de n o r
diske lande fungerer som  en en sa rte t gruppe på det in ternationale  plan og 
på hvilke ikke-nord iske ud redn inger e r lige nyttige for alle nord iske lande.

Ved de t no rd iske kalo tom råde og an dre  om råd er m ed sam m enlignelig 
stilling an ses h e r N orges, S veriges og F in lands nordlige dele sam t Island, 
F æ røerne  og G røn land.

D et frem går a f  be tæ nkningen  endvidere bl. a ., at d e r fo rudsæ ttes  o p re t
te t et v idenskabelig t b ib lio tek , a t de r til in s titu tte t skal k ny ttes  en stab af 
faste fo rsk ere  og un d erv ise re , at finansieringen skal ske ved m idler fra 
N ord isk  M inisterråd , og at udgiften på årsbasis  det fø rste  å r vil andrage ca 
845.000 FIM .

De øvrige rem issin sta nser  har ikke haft kendskab  til den om talte b e 
tæ nkning. da de afgav deres svar.

D et frem går a f  de øvrige rem issin stan sers  ud ta le lser, at tan ken  om  at 
in tensivere det ju rid iske  forsk n ingssam arbe jde  i N o rd en  har bred  tils lu t
ning, m en at de r på det foreliggende grundlag m ed forskellige m otiveringer 
næ res s tø rre  e ller m indre betæ nkelighed ved m edlem sforslagets forslag 
b l.a .  som  følge af, at m edlem sforslaget kun indeholder sparsom m e op ly s
ninger a f  m ere konkre t k a ra k te r  om fo rsk n ingsinstitu tte ts  opgaver. Der 
næ res i flere ud ta le lse r be tæ nkelighed  ved et fo rskn ingsom råd e, d e r er 
begræ nset b l .a .  geografisk  som  af forslagsstillerne anført. Det frem går 
også af u d ta le lserne , at et ev en tu e lt in stitu ts p lacering ikke på forhånd bør 
fastlæ gges til R ovan iem i, m en at også de tte  spørgsm ål bø r undersøges 
næ rm ere.

I de danske  sv ar udtales de t. at der ikke fra  dansk  side kan væ re nogen 
særlig in te resse  for de t foreliggende forslag.

Det fin sk e  justitiem in iste riu m  an se r nordisk  retssam m enlignende fo rsk 
ning for vigtig og finder det positiv t, at m edlem sforslaget fæ stner opm æ rk
som hed ved spørgsm ål, som  er b levet tilsidesat i den ju rid iske  forskning så 
som  tu rism en  og retlige p rob lem er, som  h a r tilkny tn ing  til landbruget. En 
grundig beredning vil dog væ re en forudsæ tn ing  for indretn ing a f et fo rsk 
n ingsinstitu t, og det b ø r b l .a .  i det m indste und ersøges, hvilke erfaringer 
m an h a r fra  nord isk  forsk n ingssam arbe jde  inden fo r de nord iske sam ar
be jdso rg aner, som  allerede findes, og om  de organer, som  har an svare t for
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lovfo rberedelsen , finder, a t en forskning, som  begræ nses til no rd isk  re t, er 
et tilstræ kkelig t og form ålstjenlig t grundlag  fo r deres arbejde.

D et islandske  underv isn ingsm in isterium  m ener, de t bø r u n d ersø g es, om 
op re tte lsen  a f  nord iske in s titu tte r inden for ju rae n s  forskellige grene e r en 
realistisk  m ulighed, inden m an tag er stilling til spørgsm ålet om  opre tte lse  
af et in stitu t fo r no rd isk  ret i R ovaniem i.

Det norske  ju s tisd ep a rte m en t finder det hensig tsm æ ssig t m ed flere no r
diske in s titu tte r på afgræ nsede re tsv idenskabelige  o m råd er m en næ vner, at 
der e r  grund til a t se forslaget i sam m enhæ ng m ed v irksom heden  ved 
N ord isk  sam isk  in stitu t i K au toke ino . K u ltu r- og v iten sk apsd ep artem en te t 
kan ikke på nuvæ ren de tidspun k t anbefale forslaget og an fø rer, at sagen 
m å vurderes i en b redere  nord isk  fo rskningspolitisk  sam m enhæ ng, i fø rste  
ræ kke a f  N o rd isk  fo rskningspolitisk  råd.

Den svenske  S vea h ov rä tt tag er a fstan d  fra  det foreliggende forslag. 
H ovrätten  m ener, de r e r behov  fo r kom parativ  forskning i nordisk  re t m en 
peger b l .a .  på, at de t e r  tv iv lsom t, om  p rob lem om råd er af den slags, som  
udpeges i fo rslaget, i fø rste  ræ kke k ræ v er ju rid isk  forskning i egentlig 
m ening, m en sn arere  e r  eg nede fo r sæ dvanlig  ud red ningsv irksom hed.

3. Juridisk udvalg
Jurid isk  udvalg de ler fo rslagsstillernes vurdering  a f  betydningen  a f et 

in tensiveret ju rid isk  forskn ingssam arbe jde  i N orden . Ju rid isk  udvalg har 
m ange gange frem hæ vet be tydning en  af, at d e r  på et e ller flere om råd er 
gennem føres fo rsk n ing sp ro jek ter og udredn inger, og udvalget har rejst 
kritik a f  N o rd isk  M inisterråd , når m in isterråde t, på et om råde som  jurid isk  
udvalg fandt ve legnet, har und lad t a t drage fordel a f  de m uligheder, der 
ligger i et sådan t sam arbejde.

O gså de afgivne rem issu d ta le lse r v iser, a t tan ken  om  et s ty rk e t nordisk 
ju rid isk  forsk n ingssam arbe jde  m ød er velvilje overa lt. D et i m ed lem sforsla
get fo reslåede fæ llesnord iske forskningsin itiativ  får im idlertid kun b e sk e 
den tilslu tn ing i rem issvarene .

Det er ju rid isk  udvalgs op fa tte lse , at et forslag som  de t foreliggende, der 
i kun ringe grad m odtages positiv t a f  de forskn ingsorgan er og udred n ings
institu tion er, som  m å fo ru dsæ tte s  at skulle drage ny tte  a f og sam arbejde 
m ed det pågæ ldende institu t, ikke uden v idere b ø r frem m es.

Ju rid isk  udvalg har ov e rv e je t, om  den om stæ ndighed , at m ere præ cist 
angivne ram m er, h e ru n d er økonom iske ram m er, fo r det på tæ nk te  institu t, 
fø rst e r  frem kom m et fra  L app lands högskola e fte r tid sp un k te t for de 
øvrige rem iss in stansers  svar, kunne begrunde en fo rnyet rem ittering  a f 
forslaget. D et e r ju rid isk  udvalgs vu rdering  a f  de afgivne rem issud ta le lse r, 
at en sådan fo rny et rem itte rin g  næ ppe ville resu ltere  i så væ sentlige ho ld
n ingsæ ndringer hos rem iss in stansern e , at en anbefaling a f  forslaget fo re 
kom m er sandsynlig .
18 -30-332 Nordiska rådet



546 A 659/j: Bilaga 3

H ense t hertil finder udvalget, at de i rem issv arene  ud ta lte  betæ nkelig 
h ed er ved det frem satte  forslag  e r så væ sentlige og ve lbegrund ede , a t 
ju rid isk  udvalg på det foreliggende grundlag  ikke kan indstille m edlem s
forslaget til ved tagelse .

Jurid isk  udvalg skal derfo r indstille,
a t N ord isk  Råd ikke fo re tag er v idere i an ledning a f  m edlem sforslag  

A 659/j om  et fo rsk n ingsinstitu t for nord isk  ret.

S tockholm , den 24. ja n u a r  1984
L en n a rt A n d ersso n  (s)

F u n g . fo rm a n d  

R ag na  B erge t Jø rgensen  (A) 
Tuulikki P etä jän iem i (K ok) 
M arit R o tn es  (A)
Friðjón Þ órðarson (Sj.)

R iitta  Jä rvisa lo -K anerva  (Sd)

H a n s N yh a g e  (m ) 
H eikki R iih ijärvi (Snip) 

A rne Skau ge  (H) 
Lars W erner (vpk)

B IL A G A  3, I e fterhand  inko m na y ttrand en  (se supp lem en t 2)
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Medlemsförslag
om stöd för regional nordisk informationsverksamhet

(V ä ck t av E lsi H etem ä ki-O lander, A n ke r  Jø rgen sen , P e ter  M uurm an , Pål! 
P etursson , P är S ten b ä ck  och B ernhard t T a stesen )

F ör de t no rd iska  sam arbe te ts  folkliga fö rankring  ä r en b reddad  in fo rm a
tion sve rk sam het be tydelsefull.

Insik ten  härom  vägledde N o rd iska  m in is te rråde t a tt vid m öte den 4 m ars 
1981 fa tta  beslu t om  a tt s töd a regional in fo rm atio nsverksam he t i fö ren ing
arna N o rd en s  regi u n d er en  fö rsö ksp eriod  t .o .m .  å r 1984, varefte r verk 
sam heten  fö ru tsa tte s  helt finansieras m ed regionala m edel eller lägges ned. 
B akom  initia tivet låg upp fa ttn ingen  a tt det no rd iska  in fo rm atio nsarbete t 
m åste  bedriv as i väx e lv e rk an  m ellan de tre  h u v u d in tressen te r som  bildar 
bas för det no rd iska  sam arb e te t, näm ligen de officiella o rganen , det fria 
o rgan isa tionslivet och  fören ing arna  N o rd en  och de m ed d essa  sam ver
kande organ isa tionerna .

M in isterrådets  beslu t avsåg  e tab le ran d e t av tio no rd iska in form ations
kon to r, ” tv å  k on to r pe r lan d ” . En fö ru tsä ttn ing  för bev iljandet av bidrag 
var a tt självfinansieringen uppgick till m inst 50% .

F ören ingarna  N o rd ens  F örbund  och de nationella  N o rd enfö ren in garna  
vidtog om edelb art å tg ärd er fö r a tt igångsätta  den  regionala  in form ations
ve rksam heten  och e fte r sonderingar be trä ffande självfinansieringsm öjlig- 
he te rn a  kunde fö ljande k o n to r e tab le ras  u n d er hö sten  1981:
F inland
M ellersta  F in lands län Jyv äsky lä
V asa län V asa

is la n d
Ö stisland E gilsstad ir

N org e
N ordnorge
(F innm ark , T rom s och N o rd land  fylken) A lta

Sverige
V äste rb o tten s  län U m eå
G öteborgs och B ohus län G ö teborg
A la n d  E ckerö
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I D anm ark  hade fören ingen  N ordens sonderin gar a tt uppbringa kom m u
nala e ller am tskom m un ala  m edel inte lett till resu lta t och på F ärö a rn a  såg 
m an fram  em ot tillkom sten  av N o rdens H us. D et å ländska  sek re ta ria te t 
kom  till genom  ett m in isterrådsbeslu t i ju n i 1981 i T ó rsh av n , varvid  det 
an d ra  isländska k o n to re t öv e rfö rdes  till Å land.

S om m aren  1982 hade den n o rsk a  föreningen N o rd en  haft m öjlighet a tt få 
fram  den önskade självfinansieringen fö r e tt in fo rm ationskon to r i T rönde- 
lag, m en de å te rs tåen d e  m in isterrådsm ed len  fö r denna fö rsö ksverksam het 
hade redan  o m d isp o nera ts , varfö r p ro jek te t m åste av sty ras.

M inisterrådsanslage t, som  ad m in istre ras  av N o rd iska  k u ltu rsek re ta ria 
te t i K öpenh am n, uppgick u n d er inkö rn ingsåret 1981 till 50000 D kr. per 
k on to r. U n d er åren  1 9 8 2 -8 4  u tbe ta las  som  årligt bidrag  100000 D kr. per 
k on to r. V arje in fo rm atio n skon to r bö r således av kom m uner, o rgan isa tio 
n e r, in s titu tio n er m. fl. in tre ssen te r  i sin region för a tt erhålla  d e tta  bidrag 
insam la e tt be lopp  som  åtm insto ne  ä r lika sto rt.

B eroende på  geografisk  position , den o rgan isa to riska  verksam hetsb asen  
m. m. h a r tyngdpun k ten  i de sju in fo rm atio nskon to ren  kom m it a tt varie ra  i 
be ty dan de  grad . D ock kan fö ljande tre  huv uduppgifter slås fast:

1. S pridn ing av in form ation  om  de t officiella no rd iska  sam arbe te t. D e tta  
sker främ st m ed tillhjälp  av  N o rd isk a  råde ts  och N o rd iska  m in isterråde ts  
b ro sch y re r och try ck sak er. O ckså in form ation  om  ex isterande fonder och 
s tödordn in gar är en viktig uppgift.

2. K oord inering  av regionens no rd iska  ak tiv ite ter. D etta  be ty d er att 
goda k o n tak te r u tveck las till d is trik tso rg an isa tio n er inom  olika sek to rer, 
in s titu tion er, kom m uner, sko lo r etc .

3. V erk sam het som  d is trik tso rg an  fö r fö ren ing arna  N o rden . D e tta  inne
fa tta r  verkstä llan de t av F ö ren in garna  N o rd en s  F ö rbu n ds och de nationella  
N o rdenfö ren in garnas ve rksam hetsp lan er: deltagande i ak tion er av typen 
N o rd isk t sp råkår, R es i N o rd en , N ord isk  litte ra tu rak tio n  o .d .  ävensom  
an o rd nan d e t av tu rn ée r fö r fö re läsare  och a rtis te r , genom förand et av vän- 
o rtsp ro jek t m .m . F ö ren ing arn a  N o rd en s  lokalavdeln ingar i frågavarande 
region ä r  främ sta  in strum en t i den  u tå trik tad e  verksam heten .

E rfa ren h e te rn a  av fö rsö k sv erk sam h e ten  hittills ger vid handen  a tt fö r
vän tn ingarna h a r ö ve rträ ffa ts . In fo rm atio n sko n to ren  m ed sina he ltid san
ställda sek re te ra re  ha r lika m ycket blivit kanaler fö r officiell no rd isk  infor
m ation, som  e ljest skulle ha svårt a tt leta sig fram , som  k a ta ly sa to re r fö r 
reg ion ernas nord iska  satsn ingar.

Inom  in fo rm atio nskon to ren  och fö ren ingarna N o rd en  ä r m an m edveten  
om  a tt en  hun d rap rocen tig  självfinansiering  anses önskvärd  fr. o. m. den 1 
jan uari 1985. U n derhand lingar ha r m ed d e tta  fö r ögonen bedriv its  m ed de 
k re tsar som  för närva rand e  s tå r bakom  de bidrag som  beviljas u töv er 
m in isterrådsan slaget, som  inte und ergått någon årlig förhöjning m otiverad  
av kostnadsökn ing arna . Allt ty d e r p å  att de regionala k rafterna  även efter 
fö rsö ksp erioden s slu t är villiga a tt bevilja  b idrag  av sam m a sto rlek  som
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hittills, därem o t förefa ller h ind ren  oöverstig liga n ä r d e t gäller a tt skaffa 
fram  en  e rsä ttn ing  fö r m in isterrådsan slaget, d å  d e tta  faller bo rt.

U r  no rd isk  syn pu nk t m åste  de t bek lagas, om  en så  lovande inledd 
regional in fo rm atio nsverksam he t m åste  u p p h ö ra , tro ts  a tt en b e tydan de 
självfinansiering  alltjäm t skulle s tå  till bu d s. F ö ru tsa tt a tt alla nu verkande 
in fo rm atio nskon to r fö rm år o rd n a  sin självfinansiering  enligt sam m a p rin 
c iper som  hittills ä r  de t fråga  om  e tt sam m anlag t årlig t belopp  p å  700 000 
D K K , e tt b idrag  som  går fö rlo ra t om  inte m in is te rråd e ts  finansiering  av 
m otsvarande sto rlek  kan ordnas.

M ed u n d erstryk and e  av de goda e rfa ren h e te rn a  av den regionala  infor
m a tion sv erk sam h eten  och den offervilja  som  fram kom m it i de ifrågava
rande reg ionerna  n ä r  de t gäller fo rtsa tta  bidrag  fö r u p p rä tthå lland e t av de 
regionala  in fo rm atio n sko n to ren  fö res lå r un d erteck n ad e

a tt  N o rd iska  råde t rekom m end erar N o rd isk a  m in is te rråd e t a tt u tre 
d a  fö ru tsä ttn in g arn a  för a tt u tv e rk a  nödiga bud getm edel fö r b e
stridande av den offentliga andelen  av de m edel som  erfo rd ras för 
u p p rä tth å lland e t av de regionala  no rd isk a  in fo rm atio nskon to ren  
även  e fte r den nu pågående fö rsö ksv erksam he ten s  u tgång vid 
å rssk ifte t 198 4-85 .

H elsingfors, K ø benh av n  och  R eykjav ik  den 19 maj 1983
Elsi H e tem ä ki-O lan d er (K ok) 
P eter  M uurm a n  (Sd)
P är S te n b ä c k  (Sfp)

A n ke r  Jø rgensen  (S) 
P áll P étursson  (F.) 

B ernhard t Taste sen  (S)
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B IL A G A  1, Y ttran den  (se su p p le m en t)

B IL A G A  2

Betänkande av Nordiska rådets kulturutskott över medlemsförslaget
Till k u ltu ru tsk o tte t ha r h änv isa ts  m edlem sförslag  om  stöd till regional 

nordisk  in fo rm atio nsverksam het. F örslaget har behand la ts  vid m öten den 
1 6 -1 7  augusti och den 15 nov em ber 1983 sam t den 26 jan u ari 1984.

1 Medlemsförslaget
I m edlem sförslaget hem stä lls  a tt N o rd iska  råde t reko m m en d erar N o r

d iska  m in isterråde t a tt u tred a  fö ru tsä ttn in g arna  för a tt u tve rk a  nödvändiga 
budgetm edel fö r b estridan d e  av den offentliga andelen  av de m edel som  
erfo rd ras  fö r u p p rä tth å lland e t av  de regionala  in form ationskon to ren  även 
e fte r den nu pågående fö rsö k sv erk sam h e ten s  utgång vid årssk ifte t 1984— 
1985.

F ö rslagsstä llarn a  ger en ingående beskrivn ing  av tan ken  bakom  och 
tillkom sten  av de sju nu verk an de  no rd iska  in form ationskon to ren , näm li
gen de i Jy väsky lä  och V asa i F in land , E gilstað ir i Island , A lta i N orge, 
U m eå och G ö teborg  i Sverige sam t E ck erö  p å  Å land. D essas verksam het 
finansieras a lltså  m ed dels n o rd iska , dels lokala  m edel. D ärtill kom m er att 
föreningen P oh jo la-N orden  i L app land  engagera t en särskild  d is trik tssek - 
re te ra re  m ed säte  i R ovaniem i och m ed liknande uppgifter som  de som  
inform atio nskon to ren  har. D enna ve rk sam het finansieras m ed dels lokala, 
dels statliga m edel (jfr fö ren ingens y ttrande).

Enligt fö rslagsstä lla rna  ha r de fö rvän tn ingar som  ställdes på in form a
tio nsk o n to ren  öve rträ ffa ts . K o n to ren  har blivit lika m ycket kanaler för 
officiell nordisk  inform ation som  ka ta ly sa to re r för reg ionernas egna n o r
d iska satsningar.

F ö rslagsstä llarn a  fram håller a tt m an inom  fö ren ing arna N ord en  ä r helt 
m edveten  om  att en av  fö ru tsä ttn ing arna  för erhållande av no rd iska  m edel 
fö r fö rsö ksv erksam h e ten  va r att en eventuell fo rtsä ttn ing  från och m ed 
1985 helt skulle finansieras m ed regionala  m edel och a tt no rd iska  m edel 
inte skulle kunna påräknas. De förm odar att de regionala huvudm ännen 
även e fte r fö rsö ksp erioden s slut ä r  villiga a tt bevilja bidrag av sam m a 
sto rlek  som  h ittills, m en tro r  a tt de t ä r om öjligt a tt skaffa fram  ersättn ing  
fö r de nord iska  m edlen, nä r d essa  fa ller bort.

F ö rslagsstä llarn a  an ser de t vara beklagligt från nord isk  synpunk t om  en 
så lovande inledd regional in fo rm ationsverksam het m åste  upp höra , tro ts  
a tt be tydan de regionala  m edel a lltjäm t skulle stå till buds. D essa u pp sk a t
tas till sam m anlagt 700000 D K K  på årsbasis  (1983), vilka går förlo rade för 
nordisk  in form ationsverksam het om  inte m edel av m otsvarande storlek  
beviljas från  annat håll.
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2 Remissyttrandena
Följande m yn dighe ter, in s titu tion er och o rg an isa tion er ha r avgivit y tt

rande om  m edlem sförslaget:

N ordiska  
F ö ren in garna  N o rd en s  F örbund

Bilaterala
K v arken råd et

D anm ark
Indenrigsm in isterie t 
A m tsråd sfo ren ingen  i D anm ark  
K om m unernes landsforen ing 
K øbenhavns kom m une 
F oren ingen  N o rd en

F inland
U nderv isn ingsm in isterie t 

D elegationen fö r nord isk t ku ltu re llt sam arbe te  
L än ssty re lsen  i V asa län 

N o rd iska  in fo rm atio n sko n to re t i V asa 
L än ssty re lsen  i M ellersta  F in lands län 

P oh jo la-N ordens M ellersta F in lands d istrik t 
Å lands lan dsk ap ssty re lse
E telä-P oh janm aan  m aakun ta liitto  (S y dö ste rb o tten s  landskapsforbund) 
S venska  Ö ste rb o tten s  lan dskapsfo rbund  
M ellersta  F in lands landsk apsfo rbund  
V asa  stad 
Jyv äsky lä  stad 
P oh jo la-N orden  

L app lands distrik t
F ören ingen  N o rd en  p å  Å land 

Isla n d
M enn tam álaráðuney tið  (U nd erv isn ingsm in isterie t)
N o rraen a  Félagið (F ören ingen  N orden)

N orge
K ultur- og v iten sk ap sd ep artem en te t 
N o rsk  ku ltu rråd  
S ta tens b ib lio tek tilsyn
L an d sråd e t fo r N o rsk e  ungdom sorgan isasjoner
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N o rd n o rsk  ku ltu rråd  
N o rsk e  kom m uners sen tra lfo rbund  
N ord -T rønde lag  fy lkeskom m une 
Sør-T røndelag  fy lkeskom m une 
N ord land  fy lkeskom m une 
T rom s fy lkeskom m une 
Foren ingen  N o rd en

Sverige  
S ta tens ku ltu rråd  
U m eå kom m un 
G öteborgs kom m un 
V äste rb o tten s  läns landsting 
G ö teborgs och B ohus läns landsting  
F ören ingen  N orden

R em isso rganen  b ek rä fta r fö rslagsställa rnas uppfattn ing  om att de fö r
vän tn ingar som  ställdes på in fo rm ationskon to ren  ha r öv erträ ffa ts  och att 
de t d ä rfö r vore beklagligt om  kon to ren  m åste  upp höra  med sin verksam het 
efter fö rsö k sp eriod en s  utgång. F ö rslag sstä llarn as förm odan  om  att de re 
gionala huv udm ännen  fo rtsa tt ä r villiga a tt bevilja bidrag av sam m a storlek  
som  hittills få r även an ses bekräftad  av  rem issorganen . D ärem ot kan 
rem issorganen  inte an v isa  nya m edel som  ersä ttn ing  fö r de nord iska  m ed
len efter fö rsö ksp erioden s utgång. F örslage t till rekom m endation  att u tre 
da fö ru tsä ttn in g arn a  för a tt u tv e rk a  nödiga m edel i stället fö r de nord iska 
m edlen tillstyrks.

I det följande redogörs för de särsk ilda sy np u nk ter som  an lagts på 
förslaget.

N ord isk t rem issy ttrande
F öreningarna N ord ens  F örbund  an se r a tt fö rsöket m ed regionala no r

diska in fo rm atio nskon to r på kort tid gett så goda resu lta t a tt det skulle vara 
en dålig affär fö r det no rd iska  sam arbe te t a tt lägga ned kon toren  enbart 
m ed m otiveringen a tt s jä lv finansieringsk ravet inte kan uppfyllas. E ftersom  
de officiella no rd iska  sam arbe tso rg anen  k änn er ett behov av att u tvidga 
in fo rm ationsverksam heten  borde den resu rs som de regionala inform a
tionsko n to ren  u tgör kunna beak tas  i det sam m anhanget. F ö rb u n de t fram 
håller a tt de t inte finns m öjligheter till to ta l självfinansiering  efte r fö rsö ks
periodens utgång. E fte rsom  det no rd iska b idraget inte ju s te ra ts  m ed hän
syn till kostnadsu tveck lingen  har den nord iska finansieringsandelen  sjun
kit från  50%  till ungefär 30% . F ö rb u n d e t an se r  a tt N o rd iska  m in isterrådet 
bö r om p rö va sitt tid igare beslu t m ed krav på to tal självfinansiering efter 
fö rsö ksp erioden s slut. H ärv id  bör hänsyn även tas till ko stnad ern a  för 
nordisk  inform ation i a llm änhet re la te rade  till det fak tiska u tb y te t. Förbun-
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d e t fram håller slutligen a tt D anm arks behov  av m o tsvarande arrangem ang 
i S ønderjy lland och N orges önskem ål om  e tt k o n to r i T røndelag  bör 
beak tas. S tö rre  flexibilitet bör tillå tas i Island , dä r m ycket ta la r för e tt 
am bulerande kon tor.

R em issy ttran de  fr å n  bila tera lt organ
K varkenrådet, vars y ttrand e ä r så go tt som  iden tisk t m ed de t y ttran d e 

som  nordiska  in fo rm a tio nskon tore t i Vasa  avgivit, an fö r a tt det no rd iska 
b idraget till in fo rm atio n sk on to re t i V asa å r 1983 täc k e r  drygt 35%  av 
u tg ifterna. D en lokala finansieringsandelen  kan inte ök as. och fö ru tsä tt
n ingarna fö r a tt e rhå lla  statlig t b idrag  i stället fö r nord isk t bidrag  från  och 
m ed 1985 är inte goda. D en ek onom iska situationen  fö r N o rd enk o n to re t i 
U m eå är i s to rt se tt likadan som  den för V asako n to re t. R ådet fram håller 
avslu tn ingsvis a tt nödiga budgetm edel b ö r u tv e rk as  fö r in fo rm ationskon
to rens fo rtsa tta  verksam het.

D anska  rem issyttranden
Inden rig sm in isterie t an se r  m ot bakgrund  av b ris tand e  e rfa ren h e te r m ed 

regionala in fo rm atio nsko n to r i D anm ark  sig inte kunna u tta la  någon sär
skild anbefallning av m edlem sförslaget.

A m tsrå d sfo ren ing en  i D a nm ark  an lägger inga sy np u nk ter på  fö rslaget, 
em edan i d e tta  enligt föreningens uppfattn ing inte fö ru tsä tts  stöd av am- 
terna .

K o m m u nernes landsfo ren ing  fö rm o dar a tt de t knappast kan förvän tas 
att de d ansk a  kom m unerna an ser de t vara  tillräckligt m otiv erat a tt b idra 
ek onom isk t till e tab lering  och drift av regionala  nord iska k o n to r i D an
m ark. K øben h avn s ko m m u n e  h a r fö r närv a ran de  inga syn pu nk ter på m ed
lem sförslaget.

D anska F oreningen  N o rden  hänv isar till e tt u tta lande av F ören ingarna 
N ordens F örbu nd  vid m öte i O slo 19.6.1983 (u tta lan det upp try ck t i Bilaga 
1), v ilket föreningen stöd er. F ö ren ingen  an fö r a tt den  senare  kom m er a tt 
lägga fram  en an sök an  till N o rd isk a  m in isterråde t om  stöd till e tt regionalt 
in fo rm atio nsk on to r i Sønderjy lland . E nligt N o rd en fö rbu nd e t, till vars  u tta 
lande fören ingen  a lltså  h änv isar, b ö r N o rd isk a  m in isterråde t om p rö va sitt 
tid igare beslu t m ed k rav  p å  to ta l sjä lvfinansiering  av de regionala in form a
tion sko n to rens  v e rk sam h et e f te rå rs sk if te t 1984-85 . F ö rb u n d e t fram håller 
a tt en årlig nord isk  in fo rm ationssa tsn ing  p å  m inst 700000 D K K  av regio
nerna  själva faller b o rt, om  inte en nordisk  satsn ing  av m otsvarande 
sto rlek  kan anvisas.

F inländska rem issyttranden
D elegatio nen  fö r  nord iskt ku lturellt sam arb e te , till vars y ttrand e  under

v isn ing sm in isterie t h än v isar, finner a tt de t v o re  beklagligt om  de nord iska  
anslagen e fte r fö rsö ksp erio den  1 9 8 1 -84  föll bo rt och v erksam heten  sålun-
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da avbrö ts. D elegationen  påp ek a r a tt en fo rtsa tt offentlig finansiering 
an ses v a ra  e tt viktigt tecken  på a tt m an på statligt håll fö rhåller sig positiv 
till a tt p å  d e tta  sä tt främ ja nord isk t sam arbe te . D elegationen an ser att 
finansieringen av in fo rm atio nskon to ren  borde säkerstä llas  fö r go tt och att 
nä te t om  m öjligt bo rde  u tv idgas.

L ä n sstyre lsen  i V asa län  fö ro rd a r m edlem sförslaget och fö ren ar sig i e tt 
y ttrand e  som  avgivits av nordiska  in form a tionskon tore t i V asa. D etta  
y ttran d e ä r  så gott som  iden tisk t m ed de t y ttrand e  som  avgivits av K var
ken rå det (se ovan).

Enligt länsstyrelsen  i M ellersta  F inlands län  har fö rsö ket m ed e tt regio
nalt in fo rm atio nsko n to r i Jy v äsk y lä  fungerat väl och sty re lsen  u ttry ck er 
fö rhoppningen  a tt m edel skall kunna anvisas fö r a tt de t skall vara möjligt 
a tt b e fästa  den regionala nord iska  in form atio nsverksam heten . S tyrelsen  
h a r i sin tu r  hö rt nordiska  in fo rm a tion sko n tore t i Jyväskylä , som  an fö r att 
de v ik tigaste  in fo rm ationskanalerna  u tgö rs av kom m unerna och de kom 
m unala organen , såsom  skolor, b ib lio tek  och ku ltu rcen tra le r. Sko lungdo
m en u tgö r en viktig  m ålgrupp. In fo rm ation sko n to re t har fö rsö k t ak tivera  
in tresse t fö r no rd isk a  sp råk , fram förallt svenska , genom  k u rser och annan 
läm plig v e rksam het. E venem an gen  fördelas jäm n t ö ver hela länet.

S yd ö sterb o tten s  la nd ska psfo rbu nd  p åp ek a r a tt de t i V asa län fungerar 
flera  no rd iska  sam arbe tso rg an isa tio n er m ed egen in fo rm ationsverksam het 
på sitt program . F ö rb u n d e t frågar sig huruv ida  verksam heten  bo rde  kon
cen tre ras , fö r a tt den därigenom  skall kun na effek tiveras och ekonom iska 
besparin gar ren tav  kun na uppnås. L and skap sfo rb u n de t fram håller a tt s tö 
de t till den  regionala no rd isk a  in fo rm atio nsverksam heten  ä r  prob lem atisk  
såväl fö r fö rbund et som  fö r de flesta  av dess m ed lem skom m uner, e ftersom  
d essa  inte nödvändigtvis u p p fa tta r  uppgiften  såsom  d irek t angående dem . 
L an dsk apsfo rb u nd et ä r  i p rincip  b e re tt a tt stöda  u tvecklingen av  den 
regionala nord iska  in fo rm atio n sverksam h e ten , m en ä r  inte villigt till ek o 
nom iska fö rp lik te lser i saken .

Svenska  Ö sterbo ttens land skapsforbund , som  kraftigt fö ro rd a r m ed
lem sförslaget, fram håller a tt de gränsreg ionala  sam arbe tso rganen  in te er
b jud er någon he ltäckande lösning p å  in fo rm atio nsprob lem et, eftersom  d es
sa b ö r k o n cen tre ra  sig på a tt u tv eck la  k o n k re ta  sam arbe tsp ro jek t. In for
m a tion san svare t kan in te h e ller läggas till exem pel på  de bolag som  up p 
rä tthå lle r trafik fö rb inde lse r ö v er K varken .

M ellersta  F in lands land skapsforbund , som  fö rhåller sig positiv t till m ed
lem sförslaget, an m äler sv årigh e ter fö r fö rbund et och fö r Jy väsk y lä  s ta d a tt  
ö k a  den egna finansieringsandelen  och m enar a tt de t ä r risk  för a tt v e rk 
sam heten  m åste  in sk ränk as eller a tt den helt upp hör, om  den från och m ed 
1985 skall finansieras en b art m ed regionala  m edel.

V asa s ta d  an för a tt den u n d er hela fö rsö ksperioden  beviljat e tt b e ty d an 
de ekonm isk t s töd , m en att s taden  e fte r fö rsö ksperiodens utgång inte 
längre ha r någon m öjlighet a tt bevilja lika s to rt bidrag . S taden  fö rm odar att
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d e t inte skall vara  oöverkom lig t a tt i s ta tsfö rslage t u pp ta  e tt anslag  som  
m inst m o tsv a ra r de anslag  som  m in isterråde t beviljat, eftersom  de t i R o
vaniem i fungerande in fo rm atio n sko n to re t på d e tta  sä tt kunnat erhå lla  s ta t
ligt s töd . S taden  fram håller slutligen a tt den ännu inte tagit ställning till 
s to rleken  av sitt fo rtsa tta  stöd till v e rksam heten .

Jyvä sky lä  s ta d  an fö r a tt kom m unern a i M ellersta  F in land oftast de lta r i 
no rd isk t sam arbe te  på vänskapskom m unnivå . Sam m anlagt 21 kom m uner i 
länet har knu tit ko n tak t m ed kom m uner i något nord isk t land. 5 kom m uner 
h a r k o n tak te r i varje no rd isk t land. F ö r n ä rv a ran de  ha r 11 kom m uner 
m eddelat sig vara  villiga a tt kny ta v änsk ap sko m m u nk o n tak te r. Enligt s ta 
den spelar in fo rm atio nskon to re t hä r en viktig roll och de t ä r  därfö r viktigt 
att ko n to re ts  ve rksam het e fte r fö rsö ksp eriod en s  u tgång kan tryggas m ed 
tillräckliga offentliga budgetm edel.

F öreningen P oh jo la -N orden  hänv isa r till det y ttrand e  som  avgivits av 
Föreningarna N o rd en s  F örbund  (se ovan). L ap p lan ds distrikt inom  fö r
eningen P ohjo la -N orden  an fö r a tt e tt nord isk t in fo rm atio nskon to r i R ova
niemi sedan  1981 upp rä tthå lls  m ed stöd av underv isn ingsm in isterie t, R o
vaniem i stad  och sko lavdeln ingen  vid län ssty re lsen  i L app lands län.

A lands lan d skapsstyre lse  an se r  sig ha goda e rfa ren h e te r av den hittills 
bedrivna ve rksam heten  vid no rd iska  in fo rm atio nskon to re t i E ckerö  och 
fö ro rdar fo rtsa tt ve rk sam h et på nu v arande finansieringsgrunder. L an d 
sk ap ssty re lsen  fram håller a tt ve rk sam heten  skall inlem m as i e tt N o rd en s  
institu t på Å land som  av ses s ta r ta  sin verksam het årssk ifte t 1984-1985. 
Om en m ellanperiod u pp sto de  ä r de t enligt sty re lsen  av synnerligen s to r 
vikt a tt nuv arande stöd fo rm er b ibehålls , fö r a tt in te ve rksam heten  skall 
av stanna.

F öreningen N o rden  på  A la n d  an se r a tt de t vore slöseri m ed den satsning 
som  redan gjorts a tt e fte r 4 å r  b ry ta  sön der de t no rd iska  kon tak tsy stem  
som  byggts upp m ed hjälp av in fo rm ationskon to ren . Till dess e tt N o rdens 
in stitu t på Å land s ta rta t b ö r de t no rd iska  in fo rm atio nskon to re t i E ckerö  få 
verka , fö r a tt bl. a. sam la e rfa ren h e te r för in stitu te t. Enligt föreningen 
behövs därem o t inte tv å  no rd iska  institu tion er av d e tta  slag inom  landska-

Isländska  rem issyttranden
U n dervisn ingsm in isterie t f inner de t ön skv ärt a tt F ö ren ingarna  N orden  

eller de be rö rd a  reg ion erna  själva finansierar in fo rm ationskon to ren s v e rk 
sam het. M in isterrådet bo rde  därem o t a rb e ta  fö r a tt nya in fo rm ationskon
to r u pp rä ttas  och a tt dessa  sam arb e ta r sinsem ellan . I fråga om  Island kan 
det enligt m in isterie t finns skäl a tt finna an d ra  vägar fö r in fo rm ationsfö r
m edling i g lesbygden . M in isterie t an se r  a tt det b ö r u nd ersö k as  närm are 
huruv ida  det ä r läm pligare a tt ha en rep resen tan t som  reser m ellan de olika 
reg ionerna eller a tt in fo rm atio nskon to re t am bu lerar. M inisterie t s töd er 
m edlem sförslaget, m en b e to n ar  a tt s träv an d en a  b ö r ko n cen tre ra s  till upp-
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byggnad och fö rsö k sv erksam he t som  sy ftar till a tt förm edla inform ation 
om  nord isk t sam arbe te  till g lesbygdsbefolkn ingen .

F öreningen N orden  hän v isa r till den in fo rm ationssatsn ing  som  N o rd en 
fören ing arna  fö re tog  i sam band m ed N ord iska  råde ts  25-års jub ileum  1977, 
som  visade a tt fö ren ing arna s tå r lokalbefolkn ingarna närm are än de offi
ciella no rd iska  sam arbe tso rg anen  och därfö r har det lä tta re  a tt få kon tak t 
m ed dessa . D et no rd iska  in fo rm atio nskon to re t i E g ilsstað ir ha r o rgan ise ra t 
in fo rm atio n stu rn éer i e tt tjugotal sko lo r i ö s tra , v ä stra  och sö d ra  Island. 
F ören ingen  bedöm er det som  nödvänd igt a tt fö rstä rk a  in fo rm ationskon to 
rens v e rk sam het i syfte a tt s ty rk a  de t no rd iska  sam arbe te t och inform a
tionsförm edlingen .

N orska  rem issyttranden
K ultur- og  v iten ska p sd ep a rtem en te t  u n d ers try k er fö ru tsä ttn ing arna  för 

in rä ttand e  av in fo rm atio nskon to ren  och fram håller a tt e tt ev en tue llt årligt 
anslag  på 700000 D K K  på den nord iska ku ltu rb udge ten  från och m ed 1985 
m ärk b art red u c e ra r  m öjligheterna a tt ta  nya initiativ . D ep artem en te t e fte r
ly ser evaluering  av verksam heten  innan slutlig s tåndpunk t till frågan tas. 
D epartem en te t hän v isar o ck så  till de rela tiv t vä lorganiserade ku ltu radm i
n is tra tio n ern a  i alla no rska  fy lkesko m m uner, som  bl. a. sysslar m ed infor
m ation.

Om in fo rm atio nskon to ren  u p p fa ttas  som  e tt led i uppbyggnaden av 
regionala avdeln ingar inom  fören ingen  N o rd en , b ö r föreningen enligt d e
p a rtem en te ts  uppfattn ing  ta  h uv u dan svare t fö r finansieringen av  v e rk sam 
he ten , m en v a rn a r för a tt göra finansieringen avhängig av s ta tsstö d , vilket 
N o rsk  ku lturråd  h a r föreslagit (jfr nedan).

N o rsk  ku lturråd  an fö r a tt råde t in te sysslat m ed in form ation om  nord isk t 
kultu re llt sam arbe te  och dä rfö r sak nar m öjlighet a tt ta  ställning till frågan 
huruv ida  den i m edlem sförslaget fö reslagna täm ligen om fattande och dyra 
ordningen är e tt go tt a lte rn ativ . Det an förs v idare a tt N o rsk  kultu rfond inte 
har m öjlighet a tt ge stöd  sam t a tt ev en tue llt no rsk t stöd bäst vä rde ras  i 
sam band m ed de t statliga s tödet till föreningen N o rdens verksam het.

S ta te n s  b ib lio tektilsyn  hänv isar till den  roll som  fylkes- och fo lkb ib lio te
ken h a r i sam m anhan get och an fö r a tt b ib lio teken fö r nä rva ran de få r stöd 
till inköp av nabo lan d slitte ra tu r. In form ationen  om  N ord en  generellt och 
om  nord isk t sam arbe te  b ö r ses i sam band m ed de tta . M ot bakgrund härav 
an se r b ib lio tek tilsynet a tt folk- och fy lkesb ib lio teken  bör bli fasta  m ottaga
re av det cen tra lt u ta rb e tad e  in fo rm ationsm ateriale t om  N o rden  och no r
diskt sam arbete .

N o rd no rsk  ku lturråd  fö rk larar sig va ra  m ycket in tressera t av a tt v e rk 
sam heten  vid de no rd isk a  in fo rm ationskon to ren  kan fo rtsä tta  efter fö r
söksperiodens utgång och m eddelar a tt råde t sökt om  ökade m edel av 
N o rd iska  m in isterråde t fö r 1984, fö r a tt fö rh ind ra  stagnation  i ak tiv ite ten .

N o rske  ko m m u ners  sen tra lforbund  fö rm odar a tt de t kan vara  behov att



557A 660/k: B ilaga 2

u p p rä tta  regionala in fo rm atio nsk on to r för fö ren ingarna  N ord en . F ö rb u n 
det an ser de t inte rim ligt a tt an ta  a tt kom m unerna  ger näm nvärt stöd  och 
an se r a tt m an in te he ller kan räk na  m ed a tt fy lkeskom m unerna  finansierar 
alla u tg ifter eller m erp a rten  av d essa  fö r såd an a  in form atio nskon to r. U t
gångspunkten  bö r v a ra  a tt N o rd isk a  råde t/F ö ren ing en  N o rd en  räk nar m ed 
a tt täck a  m erp arten  av u tg ifterna  själva, inte b a ra  i s ta rtfa sen , u tan  o ckså  i 
fo rtsä ttn ingen .

N ord-T røndelag  fy lk e sk o m m u n e  redo g ö r fö r e tt 1982 fram lagt förslag 
om  etab lering  av e tt in fo rm atio n sko n to r i T røndelag , vilket dock  förföll på 
grund av b ris tand e  stöd från  N o rd isk a  m in isterråde t. Fy lkeskom m unen 
s tö der förslaget om  fo rtsa tt stöd  till no rd isk  in fo rm atio nsverksam het, m en 
u nd erstryk er b eh ov e t av a tt bevilln ingsram en kan inrym m a stöd till e tab le 
ring av e tt in fo rm atio n sko n to r i T røndelag . F y lkeskom m u nen  fram håller 
slutligen det naturliga i a tt den regionala  in fo rm atio nsverksam heten  ingår 
som  e tt led i de t no rd iska  sam arbe te ts  löpande inform ation och sålunda i 
p rincip  kan uppnå e tt fast årligt stöd .

Sør-Trøndelag fy lk e sk o m m u n e  an ser de t va ra  ö nskv ärt m ed en u tred 
ning av de frågor som  väcks i m edlem sförslaget. F y lk eskom m u nen  kan 
dock  inte fö ro rd a  anvisn ing av fy lkeskom m unala  m edel till a tt finansiera  
e tt even tuellt nord isk t in fo rm atio n sko n to r i T røndelag .

N o rd lan d  fy lk e sk o m m u n e  ser ny ttan  av a tt v idare fö ra  den regionala 
no rd iska in fo rm atio nsv erk sam he ten , m en har fö r övrigt inga syn pu nk ter 
på de t v äck ta  förslaget.

Trom s fy lk e sk o m m u n e  an fö r a tt de t n o rd iska  in fo rm atio nskon to re t i A lta 
k lart h a r v isat a tt de t finns behov  av regional no rd isk  in fo rm atio nsverk 
sam het, m en att de t in te ä r  rea lis tisk t a tt räkn a  m ed a tt de t i regionen skall 
vara m öjligt a tt skaffa fram  de ökade m edel som  blir nödvänd iga efter 
fö rsö ksp erioden s u tgång. M ot denna bakgrund  anbefaller fy lkesko m 
m unen s ta rk t a tt d e t regionala  in fo rm atio nsk on to re t ock så  i fo rtsä ttn ingen  
skall få stöd  av N o rd isk a  m in isterråde t.

N o rsk a  F oreningen  N ord en  h änv isar till e tt u tta lande om  de no rd iska 
in fo rm atio nskon to ren s fram tida  ve rk sam h et, som  an togs av F öreningarna  
N ord ens  F ö rb un d  vid m öte 19.6.1983. L a n d srå d e t fo r  N o rske  U ngdom sor
gan isasjon er  å te r  hän v isa r till y ttrand e  av no rska  F oreningen N orden .

S ven ska  rem issy ttranden
K ulturrådet finner en  system atisk t upplagd in form ationsverksam het på 

regional n ivå vara  värdefull m ot bakgrund  av a tt kultu rlivet ä r  decen tra li
serat. I den m ån d e t går a tt få fram  bidrag  från olika regionala och lokala 
källor fö refaller de t enligt ku ltu rråd e t naturlig t a tt de t från  de cen tra la  
no rd iska  organen  tillsk ju ts m edel fö r verksam h eten .

U m eå ko m m u n  fram håller a tt de no rd iska  frågorna kom m it i förgrunden 
på ett helt an na t sä tt än tid igare un d er den tid som  det no rd iska in form a
tio nsk o n to re t i U m eå h a r fungera t. E fte rsom  de t ta r  en  tid innan inform a-
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tio n sk o n to re ts  ex isten s och serv icem öjligheter blir kända u te i länet, to rde 
ko n to re t i s lu te t av  fö rsö ksp erio den  v a ra  ännu  m era u tn y ttja t än  vad som  
h ittills skett. K o m m unen an se r  a tt de t vore e tt svårt av b räck  fö r N o rd en 
fö ren ingarna  och  fö r he la N o rd ens  sam arbe te  om in fo rm atio nskon to ren  
m åste  u p p hö ra  m ed sin v e rk sam h et e fte r u tgången av å r  1984. K om m unen 
u n d ers try k e r  a tt varken  kom m unen eller V äste rb o ttens  läns landsting , som  
svara t för den  lokala  andelen  av  k o n to re ts  finansiering , h a r m öjlighet a tt 
helt b ek osta  U m eåko n to re ts  v e rk sam het e f te r  1984. Om  fo rtsa tt ve rk sam 
he t skall ku n n a  an o rd n as , k rävs ek onom isk t stöd  av m inst m otsvarande 
om fattn ing från N o rd isk a  m in isterråde t som  de t som  u tgår under fö rsö k s
perioden .

G öteborgs ko m m u n  fram håller a tt frågan om  fo rtsa tta  b idrag  från kom 
m unen  blir förm eål för behand ling fö rst nä r N o rd isk a  råd e t tag it ställning 
till frågan om  sitt stöd  åt v e rksam heten .

G öteborgs och B ohus läns landsting  an fö r a tt kultu r- och utb ildnings
näm nden  fr. o. m. 1982 öka t sin b idragsg ivning till F ören ingen  N ord en  för 
a tt h jä lpa till a tt f inansiera  in fo rm atio n sko n to re t i G öteborg . N äm nden  har 
enligt landstinget m öjlighet a tt även  i fo rtsä ttn ingen  bibehålla  den förhöjda 
b id ragsn ivån , m en in te någon m öjlighet a tt skaffa fram  en e rsä ttn ing  för 
an slaget från  N o rd isk a  m in isterråde t d å  d e tta  faller bo rt 1985.

S venska F öreningen N o rden  hän v isar till y ttran d e  av F öreningarna  
N o rd en s  F örb un d  (se ovan), m en ko m p le tte ra r d e tta  y ttrand e  särsk ilt m ed 
hänsyn  till e rfa ren h e te rn a  av  de tv å  in fo rm atio nskon to ren  i G ö teborg  och 
U m eå. F ören ingen  p åp ek a r a tt g ru nd fö ru tsä ttn in garn a  vid s ta rten  av de 
tv å  in fo rm atio nskon to ren  v a r delvis o lika i och m ed a tt de t i G ö teborg  
redan  fanns e tt m indre k o n to r som  kunde byggas ut och effek tiveras, 
m edan de t i U m eå saknades va ije  form  av fast sek re ta ria t. E ffek ten  av 
satsning på  fas ta  no rd isk a  in fo rm atio nsko n to r i Sverige m åste  bedöm as i 
ljuset av d essa  skillnader. F ören ingen  hänv isar till u tv ä rd ering a rn a  av 
ve rk sam heten  vid v a rd e ra  no rd isk a  in fo rm atio nskon to re t i G ö teborg  och 
nord iska  in fo rm atio n skon to re t i U m eå, v ilka k lart v isar a tt den gem ensam 
m a satsningen från å en a  sidan N o rd isk a  m in isterråde t och å an d ra  sidan 
de regionala  och lokala  organen  varit fram gångsrik . F ören ingen  pekar 
också  på  den spridn ingseffek t som  kun nat k o n sta te ras  u tö v er de g ränser 
som  respek tiv e  in fo rm atio n sk on to r m arkerar. S ålunda ha r G ö teborgskon- 
to re t n o te ra t en ökad efterfrågan  av in fo rm atio nstjänster även från g rann
länen , och  e rfa ren h e ten  ä r  likartad  vid U m eåko n to re t. F ören ingen  fram 
håller slutligen a tt in form ationen  om  de t no rd iska  sam arbe te t ä r e tt av de 
v ik tigaste gem ensam m a arb e tso m råd en a  fö r F ören ingarna  N o rd en  och de 
officiella no rd iska sam arbe tso rg anen .

V ästerbo ttens läns landsting  tills ty rker m edlem sförslaget, m en fram 
håller a tt en fö ru tsä ttn ing  fö r denna tillsty rkan  ä r a tt N o rd isk a  m in isterrå
de t stä ller till förfogande m inst m otsv a ran de  resu rse r som  u nd er fö rsö k s
perioden.
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En fö ru tsä ttn ing  för a tt d e t no rd iska  sam arb e te t, ku ltu rsam arb e te t inte 
undan taget, ständig t skall kunna u tveck las och u tv idgas är a tt det kan ges 
en s tark  folklig fö rankring . D en folkliga förankringen  å te r kan fö rstä rkas 
på m ånga olika sä tt, av  v ilka e tt ä r  a tt b red d a  in fo rm atio nsverksam heten .

D e tta  ligger i b o tten  fö r fö ren ing arna  N o rd en s  b eslu t a tt m ed stöd  av 
m edel ö v e r den nord iska  ku ltu rbudge ten  e tab le ra  regional in form atio ns
verksam het genom  att fö r en  försö ksperiod  1981-1984 in rä tta  in form a
tion sko n to r p å  sju o r te r  ru n t om  i N o rd en , dock  icke i D anm ark , eftersom  
de t d ä r  inte kunde uppbringas reg ionalt elle r lokalt finansieringsstöd . En 
föru tsä ttn ing  för beviljande av stöd  över ku ltu rbudge ten  va r a tt självfinan
sieringen uppgick till m inst 50% , en annan va r a tt ve rk sam h eten  efter 
fö rsö ksp erioden s slut helt skulle finansieras m ed regionala/lokala  m edel 
eller i an nat fall läggas ned.

Det b ö r fram hållas a tt d essa  fö ru tsä ttn in g ar fo rtfa rande gäller, vilket 
väckan det av föreliggande m edlem sförslag  ä r e tt y tterligare bevis för.

Av m edlem sförslaget och de y ttran d en  som  avgivits om  d e tta  fram går 
klart a tt de regionala  in fo rm atio nsk on to ren  lyckats  i sin v e rksam het, vil
ken till och m ed ö v erträ ffa t fö rvän tn ingarna . Sam tidigt har de t blivit up 
p enbart a tt m öjligheterna till fullständig självfinansiering e fte r 1984 ä r 
stark t ifrågasatta . D ärem o t synes de t k lart a tt de t ä r m öjligt a tt även 
d ä re fte r räkna m ed en  lika s to r lokal och regional finansieringsandel som  
hittills, m en a tt d en na  g ivetv is faller bo rt om  an d ra  m edel i tillägg därtill 
inte kan uppbringas.

N ågra  an tydn in g ar om  behov  av fo rtsa tt fö rsö k sv erk sam he t u tö v e r pe
rioden 1981-1984  ges in te , men därem o t e fte rly ser en rem issinstans eva
luering av v e rk sam heten , innan ev en tue llt beslu t om  att p e rm anen ta  denna 
fattas.

U tsk o tte t n o te ra r  de upp fa ttn in ga r som  kom m er till u ttry ck  i m edlem s
förslaget och i de y ttran d en  som  avgivits om  detta .

N o rd iska  råde ts  p resid ium  ha r in form erat u tsk o tte t om  att p resid iet vid 
en överläggning m ed presid ie t för F ören ingarna  N o rd ens F örbund  givit 
u ttry ck  fö r upp fa ttn ingen  a tt fö rsökso rd n ingen  efter 1984 borde förlängas 
m ed y tterlig are tre  å r m ed sam m a finansiering sstöd  som  hittills och med 
sikte på evaluering  av ve rk sam heten  i god tid  före u tgången av den  sålunda 
förlängda fö rsö ksp erioden .

U tsk o tte t n o te ra r äv en  d en na  uppfattn ing .
U tsk o tte t ha r g iv ietv is ingenting em ot a tt de hittills u pp rä ttad e  in form a

tion sko n to ren . som  drivs i fö ren ingarna  N o rd ens  regi, kan fo rtsä tta  sin 
verksam het. In te  heller h a r u tsk o tte t någonting em ot att fler in fo rm ations
k on to r u p p rä tta s , såsom  m edlem sförslaget och v issa rem issy ttran d en  an 
ty d e r, om  e tt tillräck ligt s ta rk t behov  för sådana förefinns. T värto m  finner 
u tsk o tte t det va ra  naturlig t a tt s tö da  såd an a strävan d en  hos den fo lkrörelse 
som  gjort u tveck lan de t av det no rd iska sam arbe te t till sin främ sta  uppgift.

3 Utskottet
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Det beh över inte påpekas a tt u tsk o tte t an ser a tt de nationella b idragen till 
F ören ingarna  N o rd en  därfö r b ö r vara tillräckliga.

N är det därem ot gäller finansieringen av k on to rens verksam het efter 
fö rsö ksp erioden s utgång 1984, h yser u tsk o tte t en annan  uppfattn ing  än den 
som  de flesta  av dem  som  h ar u tta la t sig om  m edlem sförslaget ger u ttryck  
för, dock icke förslagsstä lla rna  explicit, näm ligen att m edel ö ver den 
nord iska ku ltu rbudge ten  också  i fo rtsä ttn ingen  skall kunna utgå. Av princi
piella skäl an se r u tsk o tte t a tt de t ä r varje nord isk t lands ensak  att stöda den 
reguljära ve rksam het som  F ören ingarna  N orden  bedriv er i respektiv e 
land. In fo rm atio n sko n to ren  ä r  h ä r inget undantag , u tan  de ä r in teg rerade i 
F ören ingarna  N ord en  och fungerar bl. a. som  rep lipu nk ter fö r fö ren ing ar
nas regional- och lokalavdeln ingar inom respek tiv e  kon tors influensom 
råde.

U tsk o tte t an ser a lltså  a tt m edel ö ve r den nord iska ku ltu rb udge ten  inte 
skall beviljas till reguljär ve rk sam het av den art som  de t h ä r är fråga om . 
Sam m a inställning ha r u tsk o tte t, för övrigt i likhet m ed N o rd iska  m in ister
råde t, g jort sig till to lk  fö r i b e tän kan de t om  m in isterrådsforslaget B 37lk 
om  de t no rd iska  ku ltu rsam arb e te t und er 1980-talet. U tsko tte t ser inte 
heller tillräckliga skäl a tt förlänga fö rsö ksp erio den , vilket förm odligen 
skulle k räva  fo rtsa tt finansieringsstöd  ö ver kultu rbudgeten .

D enna u tsk o tte ts  princip iella uppfa ttn ing  u tgör givetvis inte något hinder 
fö r F ören ingarna  N o rden  att liksom  hittills vända sig till no rd iska finansie
ringskällo r m ed an sökan  om  pro jek tstö d  eller a tt sådan a m edel beviljas, 
vilket s tödet till fö rsökso rdn ingen  m ed regionala in fo rm atio nskon to r är e tt 
exem pel på. \

M ed hänvisning till m edlem sförslaget, till de ö ve r lag positiva y ttran d e
na om  d e tta  och till vad som  ovan i övrigt an förts  är u tsko tte t be re tt a tt 
fö reslå  att rådet an ta r fö ljande rekom m endation :

N o rd iska  råde t reko m m end erar de no rd iska ländernas regeringar 
a tt skapa fö ru tsä ttn ing ar fö r F ören ingarna  N o rden  att e fte r 1984 
bedriv a  regional in fo rm atio nsverksam het i därfö r läm pliga form er 
och läm plig om fattn ing.

S tockholm  den 26 jan u ari 1984
A rn e G a dd  is)
E idur G u dnason  )A .) i

F ö rm a n

Tytti Iso ho oka na-A su nm aa  (K) 
P eter  M uurm an  (Sd)
R o bert P edersen  <S)
G unvor Schn itler  (H)
Ingrid  Sun dberg  (m)

K irsti K olle G røndahl (A) 
Elsi H etem ä ki-O lander t K ok)

G unnel Jo näng  (c) 
Sture P alm  <s) 

H åkon R an da l <HI 
R e iu lf  S teen  (A) 

Pirkko Turpeinen (Skdl)



561

A 661/e

Medlemsförslag
om ett besökssystem mellan mindre och medelstora företag i Norden

(V ä ckt av P e ter  M uurm an)

De m indre och m edels to ra  före tag ens be tydelse  för de n o rd iska  ek o n o 
m ierna har länge varit känd. U n d er senare tid  h a r  från allt flera håll 
b e tonats  a tt de n o rd iska  län dernas fö ru tsä ttn ing ar a tt hävda sig i den allt 
h årdare  in te rna tione lla  k on ku rrensen  nä ra  sam m anhänger m ed de m indre 
och m ed els to ra  fö re tag ens utvecklingsm öjligheter.

O ckså inom  de t no rd iska  sam arbe te t ha r de m indre och m edelsto ra  
företagen varit förem ål fö r e tt kon tinuerlig t in tresse . E n  om fattande u tred 
ning om  hu r d e ssa  fö re tag  fungerar i de no rd iska  länderna  och om  de 
allm änna fö ru tsä ttn in g arn a  för e tt nord isk t sam arbe te  m ellan företagen  
pub licerades 1979 i N o rd isk  u tredn ingsserie  (N U  A  1979:22, b ind  I - 5 ) .  De 
m indre och m edels to ra  fö re tag en  be rö rs  v idare av de t arb e te  som  för 
närvarande u tfö rs  u n d er tem at ” N o rd en  som  h em m am arkn ad ” . H arm oni
seringen av lagstiftningen u tgö r e tt cen tra lt om råd e fö r d e tta  arbe te  och för 
tillfället u tred s  bl. a. etab lerings- och  koncessionslagstiftn ingen .

D essa u tredn in gar är i och  fö r sig värdefu lla  och kan p å  sikt leda till 
be tydelsefu lla  fö rbä ttrin ga r i sam arb e te t. D et ä r  dock  klart a tt de t u tö v er 
d e tta  behövs å tg ärder som  så d irek t som  m öjligt ta r  sik te på a tt in tensifiera 
det ko n k re ta  sam arbe te t m ellan m indre och m ed els to ra  företag .

S åd an a å tg ä rd e r b ö r  fram förallt in rik tas p å  a tt s tim ulera  de d irek ta  
ko n tak te rn a  m ellan fö retag en . E n dast därigenom  garan te ras  de m indre och 
m ed els to ra  fö re tag ens m öjligheter till u tb y te  av e rfa ren h e te r på  en sådan 
ko n k re t n ivå som  före tag ens egen ve rksam het ä r  be tjän t av. D etta  ä r  i sin 
tu r  g runden  fö r e tt v idare fö re tag ssam arb e te  i N o rd en .

F ö re tagsb esö k  u tgö r den  m est m eningsfulla och k on k re ta  form en av 
d irek ta  k o n tak te r. E n d as t genom  b esö k  i an d ra  fö retag  ä r de t m öjligt a tt 
göra  sig fö rtrogen  m ed verk sam h eten  i dess he lhet och m ed ensk ilda 
detaljer. Sam tidigt m öjliggörs u p p rä ttan d e t av vä rdefu lla  personliga kon
tak te r. M ot d en na  bakgrund  te r  d e t sig väsen tlig t a tt u p p rä tta  e tt b e sö k s
system  d ä r  rep re sen ta n te r  fö r m indre och m edelsto ra  fö retag  enligt en viss 
ordning b esö k er m indre och  m edels to ra  fö retag  i an d ra  no rd isk a  länder. 
E tt sådan t system  kan u tfo rm as p å  m ånga olika sätt. N atu rligast vore om  
m in isterråde t n ä rm ast tillsam m ans m ed De N o rd iske  Industrifo rb unds 
Fæ llesorgan öv erv ägde a lte rn a tiv a  m öjligheter. De cen tra la  industrifö r
bunden  i N o rd en  ha r redan  en längre tid u ttry ck t sitt in tresse  för en
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ak tivare  in sats  i d e t officiella no rd isk a  sam arbe te t och  e tt fö re tagsbesö ks- 
system  synes va ra  väl ägnat fö r de tta .

F inansieringen  av sy stem et kunde ev en tue llt ske dels genom  officiella 
no rd iska  m edel, de ls genom  m edel från  industrin . De fö re tag  som  u tn y ttja r 
sy stem et kun de o ckså  i högre e lle r lägre grad  sjä lva de lta  i finansieringen.

I d e tta  skede  ä r  d e t dock  fö r tid ig t a tt  gå längre in p å  sy stem ets  u tfo rm 
ning och finansiering . A v sik ten  ä r  i fö rs ta  hand a tt få till stånd  en u tredn ing  
av  frågan , p å  b asen  av vilka de fin itiva beslu t kan  fattas .

D et b ö r slutligen påpekas  a tt e tt b esö k ssy stem  av d e tta  slag kunde 
in n eb ära  e tt  fö rs ta  steg  m ot en  sådan  k o n k re t och öm sesid ig  växelverk an  
m ellan den  offentliga sek to rn  och  indu strin  i N o rd en  som  efterly sts  p å  
o lika håll. D e tta  skulle p å  e tt av görande sä tt b id ra  till en  in tegrering  av hela 
d e t no rd iska  ek o no m isk a sam arbe te t.

M ot bak grunden  av  vad  som  ovan  an fö rts  hem stä lles a tt N o rd isk a  
råd e t rek om m end erar N o rd isk a  m in isterråde t a tt u tred a  a lte rn a 
tiva  o rdn in gar fö r  u p p rä ttan d e t av e tt b esök ssystem  m ellan m ind
re  och m ed els to ra  fö re tag  i N ord en .

H elsingfors den 19 maj 1983
P eter  M uurm an  (Sd)
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B IL A G A  I , Y ttran den  (s? su p p le m en t)

B I L A G  A  2

Betänkande av Nordiska rådets ekonomiska utskott över medlems
förslaget

O vennevn te  m edlem forslag  e r henv ist til Ø konom isk  utvalg. U tvalget 
ha r b ehand le t fo rslaget på  sine m øter 14. ju n i 1983 i R eykjav ik , 8. d e 
sem ber 1983 i H elsingfors og 26. ja n u a r  1984 i S tockholm .

1. S a m m en dra g  av m ed lem sfo rs la g e t
Innledningsvis k o n sta te res  de t i m edlem sforslaget a t utv ik lingsm ulighe

tene for m indre og m ellom store fo re tak  har s to r betydning  for de nordiske 
lands k o n ku rranseev n e . D et arbeid  som  har væ rt gjort og som  stadig pågår 
på de tte  felt innenfor det no rd iske sam arbe idet er i og for seg verdifullt og 
kan på sikt lede til betydelige fo rbedring er i sam arbe idet. Det er im idlertid 
k lart a t i tillegg behøves tiltak  for å  in tensiv ere  det kon kre te  sam arbeidet 
m ellom  m indre og m ellom store foretak .

D et sies i m edlem sforslaget at fo re tak sb esø k  e r den m est m eningsfulle 
og kon krete  form  fo r d irek te  ko n tak t. M an gjør seg p å  den m åten k jen t med 
v irksom heten  og få r verdifulle personlige ko n tak te r. D erfor er de t viktig å 
op p re tte  et b esø k ssy stem  d e r  rep re sen ta n te r  for m indre og m ellom store 
fo retak  kan få besøke tilsvarende fo re tak  i andre nord iske land. D et gis 
enkelte  ek sem pler på hvordan  et slikt system  kan u tfo rm es og finansieres, 
m en sam tidig sies det a t i fø rste  rekke e r  det viktig å  få en u tredn ing  om  
saken for å  få grunnlag  fo r en endelig beslu tn ing.

F orslaget m unner ut i e t forslag  om  å u trede  a lte rn ative  o rdn in ger for 
opp re tting  av et be sø k ssy stem  m ellom  m indre og m ellom store fo retak  i 
N orden .

2. Sa m m en d ra g  av rem issu tta le lsene
M edlem sforslaget ha r væ rt send t på en gansk e om fattende rem issru nde. 

R em issvar e r m o tta tt fra følgende m yn d ighe ter og organ isasjoner:

N ord iske
De nord iske indu strifo rbund s fellesorgan
N ordens faglige sam organisasjon
K v arken råd et
N o rd k alo ttk o m itéen
M id tno rdenkom itéen
G rän sk om m ittén , Ø stfo ld  N /B ohuslän
N o rd isk  H åndvæ rksråd
O resundsg ru ppen
S kårgårdspro jek te t
N o rd isk  A ndelsforbund
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D a nske
Industrim in isteriet
Industrirådet
H ån dvæ rksråd e t
De d ansk e  H andelsfo ren ingers  Fæ lles-organisation
G rossere r-S o cie te te t
P rov in shandelskam m eret

F inske
S ta tsråde ts  kansli 
C en tra lhande lskam m aren  
A lands lan dsk ap ssty re lse  
Industria liseringsfonden  
C en tra lfö rbu n d e t fö r sm åindustri 
S öd ra  Ö ste rb o tten s  handelskam m are

Isla ndske
Islands indu strifo rbund

N orske
In du stridep artem en te t 
K om m unal- og a rb e id sd epartem en te t

Svenske
S tatens indu striverk  -  S IN D  
S H IO  -  F am iljeföretagen
I det følgende om tales fø rst rem issu tta le lse r som  i det vesen tlige s tø tte r 

m edlem sforslaget. D e re tte r behand les u tta le lse r som  går im ot m edlem s
forslaget og til slutt u tta le lse r som  ikke ta r stilling til m edlem sforslaget.

R em issu tta le lser  som  s tø tte r  m ed lem sfors lag e t  
N ord iske

N o rdka lo ttko m itéen  finner at forslaget er av s to r in te resse  og u n d er
s trek er betydningen  av at tiltak  g jennom føres for å fo rbedre det nordiske 
sam arbe idet. E t b esø k ssy stem  m ellom  sm å og m ellom store fo retak  kan 
væ re et slikt tiltak . D et m å im idlertid  ikke u tform es by råk ra tisk , m en 
bygge på frivillig deltakelse . R egionale u likheter b ø r tas hensyn  til. F in an 
siering av forslaget b ø r delvis skje ved hjelp av nordiske m idler, dels ved at 
fo re tak ene be taler.

M idt n ordenkom itéen  f inner forslaget in te ressan t og vel verd t å  prøve. 
K om itéen har m eget gode erfaringer m ed å arrang ere  bransjetreff. Det er 
viktig at en besøksordn ing  blir m eget m ålre tte t og så lite tid sødende som  
mulig.

G ränsko m m ittén  Ø stfo ld  N /B o huslän  har arrang ert flere fo re tak streffer
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o v e r riksg rensen . D isse a rrang em en ten e  h a r væ rt m eget vellykkete . V ed 
e tt tilfelle d isk u te rte  m an også  spørsm ålet om  stud iebesøk . D et v a r en  k lart 
u tta lt in te resse  fo r slike. G rän sk o m m ittén  er d e rfo r m eget positiv t innstilt 
til m edlem sforslagets in tensjo ner.

N o rd isk  H å nd væ rksrå d  k o n s ta te re r  at kom m unikasjonen  m ellom  sm å og 
m ellom store fo re tak  a lle rede e r  betydelig . L ikevel e r  de idéer som  fram 
kom m er i m edlem sforslaget in te ressan te . H ånd v æ rk sråd e t m ener dog at 
det er nødvend ig  å u tred e  spørsm ålet næ rm ere  fø r m an kan ta  endelig 
stilling.

O resundsgruppen  s ie r a t fo rslaget e r  i ove rensstem m else  m ed g ruppens 
oppfatn ing av  den nødvend ige s tra teg i fo r u tv ik lingen av N o rd en  som  
h jem m em arked . Ø resun d sg ru p pen  finner de t viktig a t de t i et even tue lt 
u tredn ingsarbeid  om  e t be sø k ssy stem  legges v ek t p å  å  finne løsn inger som  
fø rst og frem st tilgodeser sy s tem ets  u tvik ling i no rd iske  g rensereg ioner. 
Ø resun dsg ru ppen  m ener d e t om råde de t selv rep re sen te re r  kan egne seg 
som  e t fo rsø kso m råd e fo r e t besøkssystem .

D anske
H å ndvæ rksrå det se r p ositiv t p å  fo rslaget og v ise r til rem issvare t fra 

N o rd isk  H åndv æ rk sråd .
De dan ske H andelsforen ingers F æ lles-organ isa tion  m en er de t e r  langt 

stø rre  behov fo r k on tak t m ellom  fo re tak  på bu tik kh an d elsom råd e t og på 
h ån d tv e rkso m råd et enn  p å  ind u strio m råd e t. D e m indre fo re tak s in te res
seorgan isasjon er innenfo r de fø rstn ev n te  om råd er h a r langt svakere  ø k o 
nom iske re ssu rse r  en n  indu strien s organ isasjon . D ersom  en u tredn ing  om  
e t nord isk  be sø k ssy stem  også kan u tv ides til å  om fatte  butikks- og håndt- 
v e rk sv irk so m h et kan fe llesorgan isasjonen  s te rk t anbefale forslaget.

F inske
Industria liseringsfonden  h a r en positiv  innstilling til fo rslaget da  hensik 

ten  e r  å  få  i s tan d  e t k o n k re t sam arbeid  m ellom  fo re tak  m. m. B esøkssyste- 
m et b ø r  væ re enkelt, billig og fo re tak ene  m å ha kon k re t ny tte  av det. Ved 
utvik ling av  e t b esø k ssy stem  bø r m an b eny tte  ek sis te rend e  kanaler. En 
sæ rsk ilt no rd isk  parap lyorgan isasjo n  e r  unødig og kan lede til tung roddhet.

C entra lförbundet fö r  sm å in d u stri  h a r i p rin sipp e t en positiv  innstilling til 
øk te  ko n tak te r m ellom  m indre og m ellom store  fo re tak  i N o rd en . F o rb u n 
de t e r im idlertid  noe skep tisk  til et s ta ts s tø tte t b e sø k ssystem , m en m ener 
likevel a t e t slikt system  b ø r u tred es  nøye.

Å la n d s la nd skap ssty re lse  h a r  ingen innvend in ger til a t en u tredn ing  om 
saken  fo retas.

N orske
K o m m unal- og a rbe id sd ep a rtem en te t e r p å  prinsip ielt grunnlag  positiv  

til a t a lte rn a tive  o rdn in ger for ko n tak tv irk so m h et m ellom  bedriftene 
u tredes næ rm ere.
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S venske
S ta te n s  industriverk  s lu tte r seg til de grunnleggende tan kene i m edlem s

forslaget. E n  ordning m ed b esøk ssystem  bø r u tred es næ rm ere. D et vises 
til a t de nord iske lands o rg an er fo r rådgivning til m indre og m ellom store 
fo re tak  h a r  b e slu tte t å  u n d ersø k e  et system  som  har likh e tstrek k  m ed 
m edlem sforslagets system .
R em issu tta le lser  som  går im o t m ed lem sfo rs lag e t 
N ord iske

D e nordiske industriforbunds fe lle so rg a n  m ener a t e t offentlig b e sø k s
system  neppe vil gi vesen tlig  tilskudd  til den v irksom het som  idag finnes, 
bygget på  no rd iske  k o n fe ranser, m esser, s tud ieb esøk  osv.

N o rd en s  fa g lig e  sam organ isa sjon  (N F S ) tro r  a t fo re tak sbesø k  kan væ re 
e t v irksom t bidrag  til å  skape ko n tak te r m ellom  fo re tak  i N o rd en . D ette 
kan b id ra  til å utvik le N o rd en  som  hjem m em arked . N F S  m ener im idlertid  
at spørsm åle t b ø r u tred es  av f. eks. D e nord iske indu strifo rbunds fe lleso r
gan. E t b esø k ssy stem  b ø r finansieres av be rø rte  fo re tak  og/eller næ ringsli
vets in te resseorgan isasjo ner.

K varken rå det h a r innh en te t rem issu tta le lse r fra V äste rb o ttens  handels
kam m are, Jako b stad sn e jd en s  handelskam m are, V iexpo, S yd -Ö ste rbo ttens 
handelskam m are og Ö ste rb o tten s  fö re tagarefören ing . P å  denne bakgrunn 
u tta le r R ådet at erfarings- og in form asjonsu tveksling  m ellom  fo re tak  i 
N o rd en  bø r stim uleres og u tv ik les. Slik u tveksling  b ø r im idlertid  ske 
innenfor ram m en av ek sis te ren d e  o rgan isasjo ner. D et e r vanskelig  å  inn
ordne beh ov e t i e t sæ rsk ilt system . K v arken råd e t s tø tte r  d e rfo r ikke m ed
lem sforslaget.

Skärgård spro jekte t  m en er a t de res erfaringer ikke ty d e r på  at de t ek si
s te re r behov  fo r e t sæ rskilt b e sø k ssy stem  m ellom  m indre og m ellom store 
foretak . E t om fattende sam arbeid  pågår allerede via ek sis te rend e  kanaler. 
D et vil væ re m er fordelak tig  å  bygge ut d isse kanaler enn å  o p p re tte  helt 
nye.

D anske
Industrim in isterie t e r enig i m edlem sforslagets vurdering  av m indre og 

m ellom store fo re tak s  be tydning fo r de nord iske lands økonom iske u tv ik 
ling. E t b esø k ssy stem  m ellom  nord iske fo re tak  som  sk issert i m edlem s
forslaget vil im idlertid  e tte r  In du strim insterie ts  vurdering væ re en ko stb a r 
an vend ing av offentlige re ssu rse r  se tt i forhold  til en rekke andre forslag 
m ed tilsvarende form ål. M in isterie t vil d e rfo r ikke anbefale at forslaget 
g jennom føres.

Industrirå det  v iser til rem issvare t fra  De nord iske industrifo rbund s fel
lesorgan som  går im ot m edlem sforslaget.

G rosserer-Socie te te t m ener de t vil bli m eget vanskelig  å  g jennom føre et 
nord isk  b esø k ssystem  i p raksis . D ette  henger sam m en m ed de tids- og
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om kostningsm essige belastn inger som  vil følge m ed. Av prinsipielle g run
ner går G ro sse re rso c ie te te t im ot å finansiere  slike ak tiv ite te r m ed o ffen t
lige m idler.

F inske
S ta tsrå d e ts  kansli m ener ek sp o rts tø tten d e  og ek spo rtfrem m end e  virk 

som het kan s tø tte s  bedre m ed andre  m idler enn gjennom  å skape et 
besøk ssy stem . K anslie t an se r  det viktigere å arbeide fo r å  sty rke  det 
g rensereg ionale  a rb e ide t, ko n k rete  p ro sjek te r og grensehande len .

C entra lhan delskam m aren  sier at u tv ik lingen av no rd iske ko n tak te r in
nen næ ringslivet alltid ha r væ rt en viktig oppgave fo r handelskam rene. 
M ed de nord iske handelskam res hjelp h a r m indre og m ellom store fo retak  
m ulighet til å finne in te ressan te  besøksm ål og fo rre tn in gsk on tak te r i de 
andre no rd iske land. D isse m uligheter kan u tv ik les, m en m an ser ikke at 
det er behov  fo r å skape nye o rgan isasjo nsfo rm er fo r å øke de nord iske 
fo re tak sk o n tak te n e .

Isla ndske
Islands indu striforbund  v iser til rem issu tta le lsen  fra  De nord iske indu

strifo rbunds felisorgan som  går im ot m edlem sforslaget.

N orske
In du str id ep a rtem en te t se r d irek te  k on tak t m ellom  bedriftene som  et 

verdifullt e lem en t fo r å skape øk te m uligheter fo r sam arbeid . D epartem en 
te t e r  im idlertid  tv ilende til a t de t e r  e t s to r t behov  for den fo reslå tte  
u tredn ing , og finner de t de rfo r vanskelig  å  anbefale  forslaget. T iltak  for å 
øke sam arbe idet i N o rd en  e r  fø rst og frem st en oppgave for bedriftene 
selv, ev en tue lt de res o rgan isasjo ner, sier d ep artem en te t avslu tn ingsv is.

Svenske
SH IO -F a m ije fö re ta g en  e r noe skep tiske  til tan ken  på en organ isert 

besøksordn ing  m ellom  fo re tak  i N o rd en  finansiert ved offentlige m idler, 
SH IO  m ener de t offentlige h e ller b ø r ko n sen tre re  seg om  an dre  oppgaver 
f. eks. harm onisering  av lovgivningen.

R em issu tta le lser  som  ikke tar stilling  til m ed lem sfo rs lag e t 
N ord iske

N ord isk  A n d e ls fo rb u n d  ø n ske r ikke å  gi noe svar på m edlem sforslaget 
da de ikke har spesielle ku n n sk ap er om  de generelle p rob lem er for sm å og 
m ellom store fo re tak .

D anske
P ro v in sh an d elska m m ere t  m eddeler at forslaget ikke gir grunn fo r h an 

de lskam m ere t til å  k om m entere  det.
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3. U tvalgets synsp un k ter  
Ø konom isk  u tvalg  h a r ved flere tilfeller y tre t seg om nødvend igheten  av 

å bedre fo rho ldene for sm å og m ellom store bedrifter. E t kon kre t eksem pel 
på u tvalgets positive holdning e r  u tvalgets behandling av m edlem sforslaget 
som  ledet fram  til rek. nr. 33/1983 om  tiltak  fo r å stim ulere inno vasjoner 
innen næ ringslivet i N o rd en .

U tvalget ha r tidligere også behand le t en u tredn ing  om  sm å og m ellom 
store fo re tak  i N o rd en , N U  A 1979:22, bind 1 - 5 .  U tredningen  nevnes i det 
her b ehand le te  m edlem sforslag . U tvalget u tta lte  i sin betenkn ing  til M ini
s te rråd e ts  bere tn ing  i 1981 om  utredn ingen  bl. a.:

” U tvalget finner de t så ledes v ik t ig ,  , at forho ldene legges til re tte
 fo r sam arbeid  m ellom  slike (dvs. sm å og m ellom store) bed rifte r
o ve r landgrensene  i de no rd iske l a n d  ” .

Ø konom isk  u tvalg  tro r  i likhet m ed in itia tiv tageren  til m edlem sforslaget 
at fo re tak sb esø k  vil sty rke  sm å og m ellom store fo re tak  og føre til økt 
sam arbeid  i N o rd en . D enne oppfatn ingen  s ty rk es av flere rem issin stanser 
som  o pp ly ser om  vellykkede tiltak  i tråd  m ed m edlem sforslagets in ten 
sjoner.

D et er likevel en  rekke rem iss in stan ser som  stiller spørsm ål ved om  det 
er nødvend ig  å  bygge opp  en sæ rsk ilt besøksordn ing  og å  b ruke m in isterrå
de ts  m idler til å finansiere  en slik ordning. B lant d isse rem issinstansene 
finnes De nord iske indu strifo rbunds fellesorgan , N o rd en s  faglige sam o r
ganisasjon , K v ark en råd e t, S kä rg ård sp ro jek te t sam t flere viktige offentlige 
instanser. Ø konom isk u tvalg  de ler skepsisen  og m ener de t m å væ re m er 
hensik tsm essig  at næ ringslivet selv in ten siv ere r og bygger u t sine k on 
tak ter. Som  de t fram går av rem issvarene e r både næ ringslivsorganisa
sjoner og nord iske g rensereg ionale  o rg an er in te re ssert i å  m edvirke til og å 
ta  an sv a re t fo r slik økt ak tiv ite t.

U tvalget fo res lå r derfo r
at N ord isk  Råd ikke fo re ta r seg noe i an ledning av m ed lem sforsla

get.
S tockholm , 26. ja n u a r  1984

E sko  A  ho (K)
Jo  B enkow  (H)
Jo han  B u tted a h l (Sp)
K aren Thurøe H a n sen  (KF) 
H enning  Jensen  (S)
A rvo  K em ppa inen  (S k d l) 
G unnar N ilsso n  (s)

F o rm a n n  

Pall P étursson  (F.) 
likka  Suo m in en  (Kok)
K arin S öd er  (c)

H allvard  B akke  (A) 
G unnar B erge (A) 

O lafur G. E inarsson (Sj.)
P aul Ja n sso n  (s) 

E lver Jo n sso n  (fp) 
A g n a r  N ie lsen  (Sb) 

Saara-M aria  P aakkinen  (Sd)

Pär S ten b ä ck  (Sfp) 
Sten  Svensso n  

H a ns O lav Tunge svik  (K r.F .)
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Medlemsförslag
om liberalisering av kapitalmarknaden och monetärt samarbete i 
Norden

(V äckt av R u ne  G u stavsson , E eva K u uskosk i-V ika tm aa  och K arin Söder)

De nord iska  län dernas m öjligheter a tt sam verka  och h jälpa varan d ra  
m åste i en hå rdn ande in ternationell kon ju nk tu r fram stå  som  allt v iktigare. 
E n s tö rre  sam ordn ing av den ekonom iska politiken än som  hittills an setts  
möjlig bör u nd ersö kas.

Enligt rap p o rte r som  utgiv its av O E C D  fram stå r det som  osann o lik t a tt 
de no rd iska län d ern a  kan räkn a  m ed någon av sev ärd  ” d ragh jä lp”  från 
om världen. I all synnerh et ä r  u ts ik te rn a  härtill d y s tra  sedan det fram kom 
m it a tt O E C D  se tt sig fö ran lå ten  a tt rev id e ra  sina tidigare fö rsik tig t op ti
m istiska p rogn oser fö r V ästty sk land  kraftigt nedåt.

V ad gäller de nord iska  ländernas m öjligheter a tt fö rb ä ttra  sin ek onom is
ka u tveckling  ko n sta te rad es  i N o rd isk a  m in isterråde ts  rap p o rt 1980 ” N o r
diskt ekonom isk-politisk t sam arb e te”  a tt de t föreligger e tt sto rt ek o no 
m iskt sam bero ende m ellan de no rd iska  län derna . De positiva spridnings
effek ter som  skulle u p p stå  i va rt och e tt av de nord iska  län derna  vid en 
sam tidig uppgång i den inhem ska efterfrågan  ansågs jäm fö rb a r m ed effek
ten  av en expansion  i något av de s to ra  län derna  -  U SA , V ästty sk land  
eller S to rb ritan n ien .

I tid e r då en efterfrågeö kning  i något av de s to ra  län d ern a  te r  sig m er 
av lägsen  än på länge, ö ka r be tyd elsen  av de nord iska  län dernas po ten tiella  
m ark n ad er fö r v a ran d ra . ” N o rd en  som  h em m am arkn ad” , som  redan  är e tt 
av m in isterråde t p rio rite ra t in sa tso m råd e, blir en angelägenhet av s tö rsta  
vikt och m åste  m ed kraft fö ras v idare och u tv idgas. De nord iska  ländernas 
likartade syn p å  den ekonom iska  po litiken , i synnerh et behove t av ex p an 
siva in sa tser och v ik ten  av full sysse lsä ttn ing , gör det naturlig t a tt in ten si
fiera  sam arbe te t i N o rd en . S am ordnade nord iska  in sa tse r skulle b idra till 
a tt öka  den ek o no m isk a ak tiv ite ten  i N o rden .

E tt an tal å tg ärd er in rik tade på N o rd en  föreslås i e tt ny tt m edlem sförslag  
om  en handlingsplan  fö r ekonom isk  u tveck ling  och full sysselsä ttn ing  (A  
65Ile). I föreliggande förslag  vill vi speciellt ta  upp  viktiga o m råd en , 
kap ita lm ark naden  och valu tapo litiken .

N ord isk t sam arbe te  på kap ita lm ark nad som råd e t och det m on etära  om 
råde t stipu lerade  redan  i H elsin g fo rsav ta le t 1962 dä r de t i artike l 20 sägs att 
län d ern a  skall verka  fö r s tö rs ta  m öjliga frihet för kap ita lrö re lser m ellan de 
no rd iska  länderna. V idare sägs, a tt be träffande an d ra  betaln ings- och
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valu tafrågor av gem ensam t in tresse  skall gem ensam m a lösn ingar eftersträ -

F rågan  om  en  liberalisering  av k ap ita lrö re lse rn a  togs upp i N ordek- 
rap p o rten  (N U  1969:11) d ä r de t b l .a .  k on sta te rad es  a tt en frigörelse av 
k ap ita lrö re lse rn a  m ellan de n o rd iska  län d ern a  kunde m edfö ra  v issa  p ro 
blem  i fö rhållande till O E C D :s kap itallibera lise rin gsstadga, som  de n o rd is
k a  län d ern a  va r an slu tn a  till. H u r sådan a frågor skulle lösas m åste  enligt 
N o rd ek -rap p o rten  ta s  upp  i fö rhand lingar m ed O E C D  u n d er hänvisning till 
a tt en harm onisering  skulle leda till en liberalisering  av k ap ita lrö re lserna  
o ck så  g en tem o t tred je  land.

S edan  N o rd ek fråg an  fallit togs frågor om  kap ita lm ark nad , v a lu tak u rser 
e tc , in te upp  inom  N o rd isk a  råd e t fö rrän  i s lu te t av 1970-talet. 1979 an togs 
en  rekom m end ation  (nr 2/1979) som  syftade till a tt  fö rstä rk a  och v ida reu t
veck la  sam råde t o ch  sam verk an  m ellan  de nord iska  länderna  i va lu tapo li
tisk a  spörsm ål m ed syfte a tt u p p n å  s tö rs ta  m öjliga stab ilite t i de va lu tapo li
tisk a  fö rhållanden a såväl i N o rd en  som  in te rna tione llt och a tt fo rm a inne
hållet i d e t fram tida  v a lu tapo litiska  sam arbe te t så  a tt d e t så  effek tiv t som  
m öjligt b id ra r till en  gyn nsam  ek onom isk  u tveck ling  i de no rd iska  länderna  
m ed full sysselsä ttn ing  och  stabil ekonom isk  tillväxt.

F ö ru tsä ttn in g a rn a  fö r libera lisering  av k ap ita lrö re lse rna  togs 1980 upp i 
en  rekom m end ation  om  ö versy n  av  de no rd iska  ländernas lagstiftning m ed 
sik te p å  a tt  främ ja gem ensam m a p ro jek t på  d e t industrie lla  o m råd et (nr 23/ 
1980).

E fte r rappo rte rin g  om  rek om m en d atio n  n r 2/1979 k onk luderade  ek o no 
m iska u tsk o tte t 1981 a tt den  f. n. m est rea lis tisk a  sam arbe tsfo rm en  p å  det 
va lu tapo litiska  om råd et to rde  v a ra  tä ta re  överläggningar om  valuta- och 
kon junk tu rp rob lem . E ko no m isk a u tsk o tte t h a r u nd er 1982 ock så  efterlyst 
en värdering  av  e tt s tö rre  sam arb e te  m ellan bank- och k red itsy s tem en  i de 
no rd iska  län derna  och hu ruv ida  e tt sådan t kunde b id ra  till en m er stabil 
u tveck ling  av  va lu tak u rserna .

V id e tt m öte m ellan de n o rd iska  s ta tsm in is tra rn a  och råde ts  p resid ium  i 
O slo den 30 novem ber 1982 d isk u te rades  d e t ekonom iska  sam arbe te t m ot 
bakgrund  av b l.a .  den svenska  devalveringen  den 8 o k to b er 1982. F rån  
p resid iets  sida fram fördes ön skem åle t a tt finansm in istrarna  skulle u ta rb e ta  
en p rincipsk iss till en  ändam ålsen lig  kon su lta tionsordn ing  i sådan  tid att 
den  kunde d isk u te ras  vid N o rd isk a  råd e ts  session  1983.

R ekom m endationen  23/1980 h a r re su lte ra t i rap p o rte r om  etablerings- 
och kon cessionslagstiftn ing , om  valu tapo litiska  å tg ärd er sam t om  en n o r
d isk  ak tiebolagsform .

D e no rd iska  indu strifö rbund en  p resen te rad e  som m aren  1982 en  rap p o rt 
om  gem ensam  nord isk  ak tiem ark n ad , dvs. a tt alla börsfö re tag  som  så 
önskade skulle få  m öjlighet a tt bli no te rad e p å  de o lika b ö rse rn a  i de 
no rd iska  län derna . S k apand e t av en gem ensam  nord isk  ak tiem arknad  skul
le väsen tlig t ö k a  fö ru tsä ttn ing arna  fö r industrie llt sam arbe te  och integra-
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tion inom  N o rd en . D en skulle o ck så  ge upp hov till e tt m arkn adsekono- 
m iskt naturlig t in strum en t fö r a tt åstadk om m a ö nsk v ärd a  s tru k tu rra tio n a li
seringar i sk ilda b ran sch e r på  no rd isk  bas. De d irek ta  h indren  fö r a tt 
genom föra en gem ensam  nord isk  ak tiem arknad  sam m anfattas  i rap po rten  
som  in te rn a tion e lla  fö rp lik te lser, lagstiftn ingsh inder och skatteb estäm - 
m elser. I rap p o rten  pekas äv en  på läm pliga å tg ärder fö r a tt av lägsna d essa  
h inder.

V ad gäller in te rna tione lla  fö rp lik te lser bo rde  m an enligt in du strifö rb un 
den kun na åb ero p a  N o rd en s  specie lla  s ituation  som  en geografisk , ku ltu 
rell och ek onom isk  en h e t, e lle r a tt de libera lise rande å tg ärderna  som  ett 
försök  und er e tt  an tal å r  bo rde  få beg ränsas till de nord iska  länderna.

I sam m anhanget kan , som  fram gick vid a rb e te t m ed N ordek-u tredn ing- 
en , erin ras om  att i en lighet m ed O E C D :s kap ita llibera liseringsstadga 
föreligger en icke obetydlig  frihet fö r v issa  slag av k ap ita ltran sak tio ner av 
om edelbar b e tydelse  fö r den nord iska m arkn aden .

D iskussionerna  om  en gem ensam  ak tiem arkn ad  har kom m it längst i 
fö rhållandet N o rg e—Sverige m ot bakgrund  av de t n o rsk -sv en ska  sam ar- 
be tsav ta le t.

F le ra  k o n k re ta  exem pel på  a tt no rd iska  fö retag  låtit in tro du cera  sina 
ak tier på ak tieb ö rse r i an d ra  nord iska  län der finns, t. ex. fin ländska K one 
och N o rsk  D ata  p å  S tockholm s fon db örs, m edan W ärtsilä och N okia 
nyligen erhållit tillstånd  hä rfö r hos riksbanken .

De res trik tiva  va lu tabestäm m elsern a  be träffande vä rd ep ap p er har sin 
bakgrund  i s träv an  a tt fö rh indra  a tt ko rtfristig t lä ttrö rlig t kap ital rö r  sig 
öv e r g ränserna  i en  sådan  om fattn ing  a tt valuta- och penningpolitiken 
s tö rs. En ö versyn  av d essa  bestäm m elser vore e tt värdefullt steg i riktning 
m ot en friare kap ita lm ark nad  i N orden .

1 dagens ek o no m iska  situation  i västvärld en  fram stå r e tt närm are sam ar
be te  i N o rd en  som  en nöd vänd ighet. G enom  å tg ärd er som  s tä rk e r  den 
no rd iska  ekonom in  skapas en  garanti för de no rd iska  län dernas in tegritet i 
fram tidens världssam h älle . E n  gem ensam  nord isk  a rbe tsm ark nad  ska
pades redan  genom  kon ven tio nen  1954 och en logisk ko n sekven s vore att 
ge kap itale t sam m a rörlighet som  arb e tsk raften . N o rd iska  a rb e tsm a rk 
n ad su tsk o tte t h a r u tre tt frågan om a rb e tsk ra ften s  och kap ita le ts  rörlighet i 
N o rd en , särsk ilt de d irek ta  investe ringarnas sysselsä ttn ingseffek ter. Det 
ä r  även ö n sk v ärt a tt de in te rn o rd isk a  k ap ita lrö re lserna  och e tab leringslag
stiftn ingen libera liseras fö r a tt un d erlä tta  fö re tag ssam arb e te t och påsky nda 
stru k tu rra tio na lise rin g en . H ärigenom  kom m er re su rse rn a  i N o rden  a tt 
kunna u tny ttjas  m er ratione llt och m arkn aden  a tt fungera effek tivare.

E nligt v å r uppfattn ing  m åste  m an nu ställa  upp k on k re ta  mål fö r a rbe te t. 
N ordek  va r en gång e tt sådan t m ål. som  em ellertid  lan serades för tidigt för 
a tt kunna förverk ligas. S träv an  a tt libera lise ra  k ap ita lrö re lse rna  i N o rd en , 
vilket ä r  en  fö ru tsä ttn in g  fö r e tt nä rm are  industripo litisk t sam arb e te , kan 
visa sig vara fö renad  m ed sv årig he ter i fö rhållande till O E C D .s kapitalli-
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bera lise ring sstadga om  den begränsas till b a ra  de nord iska  länderna , något 
som  kanske o ck så  b ek rä fta ts  vid en p relim inär ko n tak t som  de nord iska 
rep resen ta n te rn a  i O E C D  tog som m aren  1982. I sam m anhanget påpekar 
dock äm betsm ann akom m ittén  fö r valu tafrågor och finansiella frågor a tt 
generella  libera lise rin gså tgärder av särsk ild  be tydelse  för sm å och m edel
s to ra  fö retag  skulle få den s tö rs ta  p rak tiska  be tydelsen  inom  N o rd en  m ed 
dess n ä ra  ekonom iska  och ku ltu re lla  fö rb indelser.

Enligt v å r  uppfattn ing  b ö r d ä rfö r e tt närm are  sam arbe te  på  kap ita lm ark 
nadso m rådet u tred as  som  e tt led i e tt u tv idgat ek onom isk t sam arbe te  i 
N o rd en , särsk ilt v ilka libera lise rin gså tgärder som  m an i fö rsta  hand bör 
e fte rs träv a  och h u r d essa  bö r u tfo rm as fö r a tt s tå  i öv erensstäm m else  m ed 
de nord iska  ländernas in te rn a tion e lla  åtaganden , sam t vilka in te rna tione lla  
fö rhand lingar som  kan bli nödvändiga.

M ot bakgrund  av vad som  ovan an förts hem stä lls,
a tt N o rd iska  råde t reko m m en d erar N o rd isk a  m in isterråde t a tt ge

nom  å tg ärder fö r friare k ap ita lrö re lse r och m on etärt sam arbete  
främ ja den ek onom iska  och industrie lla  u tvecklingen i de no rd is
ka länderna.

S tockholm  och H elsingfors den 22 april 1983
R u n e  G u stavsso n  (c) E eva K uusko sk i-V ika tm a a  (K)

K arin Sö d er  (c)
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B IL A G A  1, Y ttran d en  (se supp lem en t)

B IL A G A  2

Betänkande av Nordiska rådets ekonomiska utskott över medlems
förslag om liberalisering av kapitalmarknaden och monetärt samar
bete i Norden (A 662/e) och medlemsförslag om en friare nordisk 
aktiemarknad (A 673le)

O vennevn te  m edlem sforslag  e r  henv ist til Ø konom isk  utvalg. M edlem s
forslag A  662le om  liberalisering  av kap ita lm ark edet og m onetæ rt sam ar
beid i N o rd en  ble b ehand le t p å  u tva lgets  m øter 14. ju n i 1983, 2 6 .-2 7 . 
ja n u a r  1984 og 9. feb rua r 1984. M edlem sforslag  A  673le om  et friere 
nord isk  aksjem arked  ble behand le t på u tva lgets  m øter 15. novem ber 1983, 
og 2 6 .-2 7 . ja n u a r  og 9. feb rua r 1984.

D essu ten  har u tvalget m o tta tt m in isterrådsm eld ing  om  tiltak  på det 
va lu tapo litiske o m råd et fo r å  frem m e industrie lle  sam arbe id sp ro sjek te r 
over g rensene i N o rd en . D a m eldingen ta r  opp  de sam m e problem stillinger 
som  de ov enfo r nevnte m edlem sforslag , ble det behand le t sam m en m ed 
d isse. M inisterrådsm eld ingen  ble behand le t på u tvalgets m øter 2 6 .-2 7 . 
ja n u a r  og 9. feb rua r 1984.

1. S a m m en dra g  av m ed lem sfo rslag  A  662le om  liberalisering av ka p ita l
m a rkedet og m o n etæ rt sam a rb e id  i N orden

I m edlem sforslaget gjennom gås en rekke av de forslag m. m. som  har 
væ rt fram m e i den nord iske  d eb a tt om  kapita lm arkedet.
-  D et v ises bl. a. til H e lsin gfo rsav ta len  av 1962 d e r de nordiske land bl. a. 

fo rp lik ter seg til å  arbe ide  fo r s tø rs t m ulig frih et i kap ita lbevegelsene 
m ellom  de nord iske land.

-  N o rd ek rap p o rten  (N U  1969:1) tok  også opp  spørsm ålet om  libera lise
ring av kap ita lbevege lsene  og pek te på p rob lem er som  derig jennom  
kunne o p p stå  vis a  vis O E C D .

-  N o rd isk  R åds rek . nr. 211979 hadde som  m ål bl. a. å  oppnå s tø rs t mulig 
s tab ilite t i va lu tafo rho ldene i såvel N ord en  som  in te rnasjonalt.

-  I N ord isk  R åds rek . nr. 2311980 ser m an på de nord iske lands lovgiving 
for å  frem m e felles industrie lle  p rosjek t. R ekom m andasjonen  h a r resu l
te r t i rap p o rte r om  etab lerings- og konsesjonslovgiv ingen , om  va lu tap o 
litiske tiltak  sam t om  en nord isk  aksjeselskapsfo rm .

-  De nord iske indu strifo rbund  h a r frem m et et forslag  om  et felles nordisk 
aksjem arked .
I m edlem sforslaget sies det a t m an nå m å u ta rbe ide  kon k re te  mål for det 

v idere arbe idet og m an m å ta  opp  p roblem et m ed de nord iske lands 
forp lik te lser ove rfo r O E C D ’s s .k .  kap ital-kode. E t næ rm ere sam arbeid  på 
k ap ita lm ark edom rådet b ø r u tredes  som  et ledd i et u tv idet økonom isk
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sam arbeid  i N o rd en . M an b ø r i en slik u tredn ing  sæ rskilt ta  opp hvilke 
libera liseringstiltak  som  fø rst bø r fo rsøkes oppnådd  og hvordan disse bør 
u tfo rm es fo r å  væ re i ove rensstem m else  m ed de nord iske lands in te rnasjo 
nale fo rp lik telser. H vilke in te rnasjo nale  forhand linger som  kan bli nø d ven
dige bø r også  vurde res.

M edlem sforslaget m un ner ut i et forslag om at M in isterrådet skal 
frem m e økonom isk  og industriell utvik ling i N o rd en  ved å  se tte  iverk  tiltak  
fo r frie re  kap ita lbevege lser og m on etæ rt sam arbeid  i N orden .

2. S a m m en dra g  av m ed lem sfo rs la g  A  673le om  et fr ie re  nord isk aksje
m a rked

U tg angspun k te t fo r de tte  m edlem sforslaget e r ønske  om  å  s ty rk e  N o r
den som  h jem m em arked . D et arbe idet som  har væ rt u tfø rt, og som  biir 
u tført av M in isterrådet e r  fo rsåv id t prisverdig , m en forslagsstillerne stiller 
spørsm ål om  de t ikke e r  m ulig å gå lengre i re tn ing  av en økonom isk  
in tegrasjo n . D et v ises i den  fo rb inde lse til fo rp lik telsene i H elsin g fo rsav ta
len av 1962 og i O E C D ’s kap itallibera liseringskode.

D et v ises v idere til at D anm ark  fra  1984.01.01 libera lise re r kjøp av 
u ten land ske  ak sje r av valu ta inn lend inger og salg av danske ak sjer til valu- 
tau tlend inger.

I m edlem sforslaget gås d e re tte r  igjennom  forslaget fra  de nord iske lands 
indu strifo rbund  om  et friere nord isk  aksjem arked . F orslagsstillerne m ener 
d e tte  e r e t godt g runn lag  fo r de t v idere  arbeid  m ed d isse spørsm ål. K onkret 
fo reslås de t å overveie  avskaffelse  av s. k. security -va lu ta  i N orge og s. k. 
sw itch -valu ta  i Sverige. V idere bø r m an gå inn fo r at nord iske fo re tak  gis 
m ulighet til å  ha  en s tø rre  andel u ten land ske  ak sjee iere  enn idag. D et bør 
også overv eies å harm onisere  børslovene i de nord iske land.

M ålsettingen for fo rslagsstillerne e r en liberalisering  av kap ita lbevegel
sene i hele O E C D -om rådet, m en de m ener a t en liberalisering  vil få s tø rst 
be tydning i det in te rn e  nord iske m arked.

F orslagsstillerne m ener også at ved e tab lering  av ve rd ip ap irsen tra le r i de 
no rd iske land bø r de t e tab le res  et sam arbeid  m ellom  disse. E t u tv id et 
sam arbeid  om  skatt og sk a ttek on tro ll anses også som nyttig .

F orslage t m unner ut i en  rekom m and asjon  om  å ved ta  tiltak  for å  skape 
et friere no rd isk  aksjem arked .

3. M inisterrå dsm eld ing  om  tiltak  p å  de t va lu tapolitiske om rådet 
1 m in isterrådsm eld ingen  sies det at:

i) Av hensyn  til den va lu tarisk e  eller pengepolitiske situasjon e r m an i 
de fleste nord iske land tilbakeho lden  m ed å  gjennom føre vidtgående libera
liseringer av kap italbevegelsene. D et e r likevel enkelte  om råd er hvo r y tte r
ligere liberalisering  kan overv eies. F inansm in istrene  e r  enige om  at ev en 
tuelle lem pninger av va lu tareg lene på k ap ita lom rådet av hensyn  til de 
nordiske lands forp lik te lser ove rfo r O E C D ’s kapitalkode m å gjøres gjel-
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dende fo r alle O E C D -land . D et e r d e rfo r ikke grunnlag  fo r å e tab lere  et 
spesielt no rd isk  kap italm arked .

Selv om  de t p å  kort sik t e r  u ts ik t til bare begrensede sk ritt m ot økt 
liberalisering på kap ita lo m råd et, ha r finansm in istrene  opp fo rd re t E m bets- 
m annskom itéen  for v a lu taspørsm ål og finansielle spørsm ål om  å  holde 
saken  på  sin dagso rd en , slik a t nye libera lise ringstiltak  kan tas  opp e tte r
hvert som  de valu ta- og pengepolitiske hensyn  gjør det mulig.

ii) F o r d irek te  investe rin g er b eho lder de fleste nord iske land fo r tiden 
lisensiering  av u tgåend e tran sak sjon er. D et tas effektive skritt til å g jen
nom føre rask  behand ling av saken e. F o r y tterligere  å lette g jennom førin
gen av in te rno rd isk e  sak e r overveies  delvis opphevelse  (f. eks. ved frib e
løp) av lisensieringen av inngående d irek te  investeringer.

iii) D et ov e rv eies  å  innføre eget fribeløp  fo r inngående konsern lån  m ed 
løpetid  o ve r 5 år.

iv) Det overv eies  å innføre fribeløp fo r g a ran tie r fra  u ten land ske m oder- 
selskap  til d a tte rfo re tak s  innen lan dske opplåning.

v) Inngående portefø lje inv estering er i b ø rsn o te rte  ak sjer e r langt på vei 
fri i sam tlige nord iske land u n n ta tt Island.

vi) En liberalisering  av  u tgående po rtefø lje inv esterin g er i b ø rsn o te rte  
ak sjer vu rderes på grunnlag  av de fo res tåen d e  rap p o rte r om  revisjon  av 
va lu tabestem m elsene  i F in land , N orge og Sverige.

4. Sa m m en dra g  av rem issvar
M edlem sforslagene ha r væ rt sendt på en begrenset rem issru nde. R e

m issvar e r  m o tta tt fra  følgende o rgan isasjoner.

N ord iske
De nord iske industrifo rbund s fellesorgan
N o rd en s  faglige sam organisasjon

D anske
D anm arks A rbejdsg iverforen ing  

Finske
A rbetsg ivarnas i F in land cen tra lfö rbu nd  och A ffärsarbetsg ivarnas cen 

tra lfö rbund  (AAC)
I det følgende behand les fø rst rem issu tta le lse r som  i de t vesentlige 

s tø tte r  e tt eller begge av m ed lem sforslagenes in tensjo ner. D e re tte r be
handles u tta le lse r som  ikke ta r  stilling til m edlem sforslagene.
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R em issu tta le lser  som  s tø tte r  m ed lem sforslagen e  
N ord iske

D e nordiske indu striforbunds fe lle so rg a n  u tta le r om  m edlem sforslag  
A 662/e at de s tø tte r  en anbefaln ing om  at N ord isk  M inisterråd  treffer de 
nødvendige tiltak  for å  libera lisere  kap italbevegelsene m ellom  de nordiske 
land. De kan im idlertid  ikke se noe behov for y tterligere u tredning av 
saken .

Om m edlem sforslag  A 673/e sier fellesorganet at de t stiller seg positiv t 
til m edlem sforslaget. D ette e r  i tråd  m ed indu strifo rbundenes eget initiativ. 
M an bek lager at M in isterrådets  u tredn ing  om  liberalisering av etablerings- 
och valu talovgivningen i de nord iske land hittil ikke har ledet til forslag om 
ko n k rete  tiltak  fo r å virkeliggjøre et felles no rd isk  ak sjem arked . F orbu ndet 
m ener at en  nord isk  liberalisering  burde  væ rt ta tt  opp med O E C D  på 
politisk p lan , men er enig i at m ålsettingen bør væ re en generell libera lise
ring o v erfo r hele O E C D -m ålet.

N ordens fa g lig e  sam orga n isa sjon  u tta ler om  m edlem sforslag  A 662/e at 
de s tø tte r  hensik ten  og grunnsyn et i de tte .

N å r det g jelder spørsm ålet om et felles nordisk  aksjem arked  v iser sam 
o rgan isasjo nen  til at de fleste av N F S ’s m ed lem sorgan isasjon er m ener man 
har behov for valu taregu lering  også i fram tiden. Det sies at det er n ød ven 
dig å ha valu tapo litiske v irkem idler, — i alle fall som  be red sk ap  for sp e 
sielle s ituasjoner. E t nord isk  va lu tapo litisk  sam arbeid  bør ifølge N F S 
innledes m ed en harm onisering  av valu taregu leringen  i de nord iske land, 
slik at m an på sikt o p p tre r enhetlig  overfo r om verden . D et poeng te res at 
lø nn stakernes innfly telse på og innsyn i d irek t investe rin ger ikke m å red u 
seres.

N F S m ener at dagens va lu tareg ler i p raksis neppe e r til h inder for felles 
nordisk  fo re tak ssam arb e id , men m ener likevel at en forenkling av regel
verke t kan væ re fordelaktig  særlig for sm å og m ellom store fo retak .

F inske
A rb etsg ivarnas i F inland cen tra lförbund  och A ffärsarbe tsg ivarnas cen

tra lförbund  (AA C ) ser en liberalisering  av kap italm arkedet og det m one
tæ re sam arbe idet i N o rden  som  en naturlig  del av den nordiske integrasjon. 
O gså andre res trik sjo n er som  fo rh indrer en virkeliggjøring av N orden  som  
h jem m em arked  bor fjernes.

R em iss in s ta nser  som  ikke tar stilling ril m ed lem sforslaget 
D anske

D ansk A rb ejdsg iverforen ing  av stå r fra å u tta le  seg da saken hører inn 
under Ind ustriråd et.
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5. U tvalgets  syn spu nk ter
R ätt a tt fritt välja a rb e te  och v istelseort i N orden  tillfö rsäkrades de 

no rd iska m edborgarna  genom  1954 års  öv e renskom m else  om  gem ensam  
nord isk  a rbe tsm ark n ad . T ro ts  a tt de no rd iska tu llun ionsp lan erna  gick om 
in tet vid 1950-talets s lu t, kunde fri handel i N orden  införas inom  E F T A :s  
ram . På 1970-talet fö rhand lade F in land , Island , N orge och Sverige fram  
separa ta  frih andelsav ta l m ed E G , som  D anm ark  blev m edlem  av. Till följd 
av E F T A  ökade den nord iska  sam handeln  m arkant under 1960-talet. D en
na u tveckling  har på senare år ty v ä rr fö rby tts  i en nedgång i den in ternor- 
diska handeln  från c irka  25 till 20% .

N ord iska  m in isterråde t har lagt fram  en a rbe tsp lan  "N o rd e n  som hem 
m am arknad” , vars huvudsyfte  ä r  a tt v idareu tveck la  den no rd iska hem m a
m arknaden. En av tek n isk a  och an dra  handelsh inder ostö rd  hem m am ark
nad skulle no rd isk a  företag  därigenom  erhålla . På initiativ  från svenska 
regeringen hösten  1981 h a r det a rb e ta ts  m ed a tt avskaffa  de inte så få 
icketariffära  eller handelsh inder av b y råk ra tisk  na tu r som  fö rekom m er i 
N orden.

D ette arbe te  bör, enligt u tsk o tte ts  m ening fo rtsä ttas . F ö r a tt y tterligare 
sam arbe te  m ellan de no rd iska  län derna  skall kom m a till stånd  på det 
industriella om råd et ä r  em ellertid  en liberalisering  av k ap ita lrö re lserna  av 
avgörande be ty delse , liksom  en s tö rre  inform ation och koord inering i 
valu tapo litiken  är en fö ru tsättn ing .

Om de no rd iska  ländernas valu tapo litiska  sam arbe te  varit m er utbyggt 
eller en no rd isk  tu llun ion up p rä tta ts  hade enligt artikel 10 i O E C D -koden 
undantag  kunnat beviljas och en nordisk  ak tiem arknad  etab leras. Enligt 
v å r uppfattn ing  bö r de nord iska  län derna  inte nöja sig m ed d e tta  besked. 
Skälen till d e tta  är flera. D els innebär in rä ttand e t av en nord isk  ak tiem ark
nad i själva verket e tt steg på vägen m ot en allm än liberalisering  av 
ak tiehandeln  inom  O E C D -om rådet, dels tillkom  den ak tuella  O E C D -ko
den för 20 å r  sedan  i en an nan  ekonom isk  situation  än dagens. De nord iska 
län derna  bö r till en  början  an passa  sina libera lise rin gså tgärder till gällande 
O E C D -regler. På längre sikt bör m an påverk a  O E C D  att accep te ra  a tt en 
no rd isk  liberalisering  ä r  e tt steg på vägen m ot en  b redare  liberalisering 
inom  O E C D -om rådet.

U n d er hänvisning till vad som  ovan an fö rts  vill vi un d erstryk a  a tt varje 
enskilt no rd isk t land ä r  beroend e  av ex po rt. D ärfö r ä r  e tt de ltagan de i det 
ekonom iska sam arbe te  som  bedrivs i den nord iska gem enskap en  en själv
klarhet.

N orden  som  hem m am arknad  fö r N o rdens in du strie r m åste  vara e tt m ål, 
som  skall e fte rs träv as , inte ba ra  m ed ord och paro lle r u tan  m ed verkliga 
politiska initiativ.

F orm er skall u tveck las fö r a tt in stitu tion alisera  nord isk  sam verkan  så att 
denna kan ex iste ra  vid sidan av de no rd iska  ländernas åtaganden  inom 
ram en för O E C D -avta let.
19- 30-332 Nordiska rådet
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Vi h em stä ller, a tt N o rd isk a  råde t m åtte  an taga följande rekom m enda
tion:

N o rd iska  råde t rek om m end erar N o rd iska  m in isterråde t a tt främ ja 
ekonom isk  och industriell u tveckling  i N o rden  genom  å tg ärder 
fö r friare k ap ita lrö re lse r och v a lu tapo litisk t sam arbe te  sam t initi
a tiv  som  sy ftar till en  friare nordisk  ak tiem arknad .

K öpenham n den 9 feb ruari 1984
E sko A h o  (K)
Ivar  H a n sen  (V)
A rn e S ka u g e  (H)
Ilkka  S uo m inen  (K ok)
H a n s O lav T ungesvik  (K r.F .,

Jo han  B u tted a h l (Sp) 
K aren  Thurøe H a nsen  (KF) 

P är S ten b ä ck  (S fp ) 
S ten  Svensso n  (m ) 

Ola U llsten (fp)

Reservasjon
De valu taregu leringer på kap ita lom rådet som  finnes i de no rd iske land, 

er på ingen m åte til h ind er fo r en raskere  økonom isk og industriell utvikling 
i N o rd en . T v ert i m ot kan en v id tgående liberalisering  øke risikoen for nye 
økonom iske tilbakeslag .

S tø rstede len  av v a lu ta transak sjon en e  m ellom  de nord iske land skjer i 
dag uh indret. D et g je lder b l .a . va lu ta transak sjo n en e  i fo rb indelse m ed 
v a reb y tte  og betaling av ren te r  og avdrag . N å r det g jelder d irek te  inv este 
ringer i andre nord iske land, har en fo rtsa tt va lu taregu leringer. D isse 
reguleringene p rak tise res  im idlertid  m eget liberalt og e r i p raksisk  ikke til 
h inder fo r d irek te  investe rin ger. R eguleringene er im idlertid  påkrevd , bl. a. 
av hensyn til ska ttek o n tro llen . En ytterligere liberalisering  av va lu taregu
leringene i fo rb indelse  m ed d irek te  investe rin ger i an net nord isk  land, vil 
neppe føre til noen øking av investe ringene , sam tidig som  skattek on tro llen  
kan bli svekket.

N år det g je lder kjøp og salg av fordringer overfo r andre nordiske land, er 
va lu taregu leringene ikke liberale i de fleste av de nord iske land. D et kan 
im idlertid  ikke påv ises at en liberalisering  av  adgangen til k jøp av verd ip a
p irer fra  et an net nord isk  land vil m edføre sam funnsøkonom iske fordeler 
av betydning . B etenkelighetene m ed en slik liberalisering e r im idlertid 
sto re.

F lere  av de nord iske land har et va lu tak u rssystem  m ed en fast kurs i 
forhold til en  va lu taku rv  som  fas tse tte s  av det enkelte  land. U n d er et slikt 
system  e r  de t vesen tlig  å  ha  kontro ll m ed tran sak sjo n er i fo rd ringer som  er 
lett bevegelige over g rensene  og som  e r  u ten  d irek te  tilknytning til rea lø ko
nom iske transaksjo n er. En vid tgående liberalisering av valu taregu leringen 
lar seg vanskelig  fo rene m ed en stabil valu takursu tv ik ling .
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R eguleringene av kap ita lbevegelsene  e r  d essu ten  en fo ru tse tn in g  for at 
hvert enkelt land skal ha en rim elig grad av styring  m ed likvid iteten  og 
derved  m uligheten til å  føre en effektiv  stabiliseringspolitikk . V ed en 
v id tgående liberalisering  av k ap ita lbevegelsene  vil de t en kelte  nordiske 
land ha sm å m uligheter fo r å føre en selvstend ig  ren te - og k red ittpo litikk . 
En slik svekkelse av  effek tiv ite ten  i de økonom isk-politiske v irkem idlene , 
red u serer m ulighetene for å  o pp nå  en varig  økonom isk  vekst og økt syssel
setting , og ø ke r risikoen  fo r nye tilbakeslag .

De forslag  til liberalisering  av va lu taregu leringen e som  e r  frem m et i 
m edlem sforslagene og av em b etsm an n sk om itéen . e r ikke særligt v id t
gående. Om  vi lib e ra lise re r reguleringene fo r en type fo rdringer, ek sem pel
vis aksjer, vil de t im idlertid  lett skapes et p ress  for ytterlige liberalisering 
også på an dre  om råder. Vi b ø r d e rfo r væ re varsom m e m ed en liberalisering 
av valu taregu leringene som  på lengre sikt kan innebæ re en påkjenning for 
både ku rsstab ilite t og effek tiv ite ten  av penge- og k red ittpo litikken  i det 
enkelte  land. U n d er henvisn ing  til o v en ståen d e  vil d isse m edlem m er tiltrå

N ord isk  Råd ikke fo re ta r seg noe i an ledning av m edlem sforslagene. 

K ø benhavn , 9. feb ru a r 1984
G unnar B erge (A) 
A n ker  Jø rgensen  (S)

P aul Ja nsson  (s) 
A rvo  K em p painen  (Skdl)

G unnar N ilsso n  (s)
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Medlemsförslag
om transportekonomisk utredning av  transportvägar mellan nordis
ka och utomnordiska länder

(V ä ck t av P er P etersson , Ingrid  Sundberg , B en g t W iklund och M arjatta  
V ä än ä n en )

U tveck lingen  i näringslivet i de nord iska  län derna  går m ot allt m er 
föräd lade p ro d u k te r och ökad  effek tiv ite t vilket har m edfört a tt tran sp o r
te rn a  b livit e tt allt viktigare inslag i den sam lade p ro du k tion sp ro cessen  och 
en relativ t stö rre  del av p ro d u k tio nsk ostn adern a . D ärigenom  ställs allt 
s tö rre  kva lita tiva k rav  på g o d stran sp o rte rn a . Sålunda ö kar an sp råk en  på 
snabba, säk ra  och d irek ta  tran sp o rte r , k raven  på låg godsskad efrekvens 
och b ehov e t a tt m inska lagervolym erna. F ö r att m öta dessa ökade krav 
s träv ar näringslivet bl. a. m ot ökad transp o rtreg u larite t, sänk ta  tran sp o rt
tider, ökad specialisering  och fö rbä ttrade  m e tod er såsom  en h ets las te r av 
olika slag sam t m ot sam verkan  m ellan olika transportm edel och nya tran s
portlösn ingar, syftande till a tt sam ordn a p roduktion  och tran sp o rte r  i 
gem ensam m a sty rsystem . En ökad in tegra tion  m ellan olika transportm edel 
i sam ordnade tran sp o rtsy stem  som  m edger a tt respek tiv e  tran spo rtm ed els  
fö rdela r tillvara tas optim alt skulle vara till s to r fördel för näringslivets 
kon kurrensk raft.

E tt sam no rd isk t u tredn ingspro jek t som  bl. a. syftade till a tt m öjliggöra 
en sådan in tegration  u tfördes i s lu tet av 1960-talet, m en har sederm era  inte 
kom m it a tt följas upp på något m er system atisk t sätt.

D etta  p ro jek t, den s .k .  N o rd transu tred n in g en  (N orden  som  gem ensam  
lokaliserings- och kom m unikationsregion) syftade till a tt m ed u tgångs
punkt i näringslivets lokalisering , förändring  och integrering belysa de 
län ksy stem  som ex isterade  i N o rd en  och närm are u treda  behove t av och 
fö rdela rna m ed för N o rden  gem ensam m a transportan läggn ingar m .m . 
N ord transu tred n in g en  innehöll bl. a. s ta tis tiska  uppgifter om  godsm ängder 
och fö rändringar i godsm ängder fördelade efter transportm edel och -av 
s tånd , och in- och u tförda v a ru k v an tite te r fördelade på transportm edel.

N o rd transu tredn ing ens  s ta tis tisk a  uppgifter ha r inte u p p d a te ra ts , m en 
N ord iska kom m ittén  för tran spo rtek o no m isk  forskning (N K T F ) pub licera
de år 1972 en översik t över person- och g o d stran sp o rte rn as  u tveckling  i 
N orden  under tiden 1955-1969 och p rognoser fö r tiden fram  till å r 1980. 
N K T F  har sedan  igångsatt en uppdate ring  av publikationen  som  bl. a. skall 
innehålla s ta tis tiska  uppgifter om  go d stran sp o rte rn a  i N o rd en  och deras
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fördelning på  tran spo rtm edel fram  till å r 1978 sam t p ro gn ose r fö r å ren  1990 
och 2000. 1980 an tog  N o rd isk a  råd e t en rekom m end ation  (nr 11/1980) till 
m in isterråde t a tt lå ta  u tv ä rd e ra  v ilka sta tis tisk a  uppgifter i N o rd tran su t-  
redningen som  i fö rs ta  hand  borde  u p p da te ras  sam t a tt m öjliggöra p ro d u k 
tion av löpande no rd isk  tran sp o rts ta tis tik . R edan  tidigare hade N o rd isk  
utvalg fo r sam ferd se lssta tistik  (N U S A ) tagit upp  frågan om  uppdatering  av 
v issa  av N o rd tran su tred n in g en s  s ta tis tisk a  uppgifter.

Vid rem issbehandlingen  av m edlem sförslaget fram gick att de t var y tte rs t 
viktigt fö r b eslu tsfa tta re , p lan erare  och tran sp o rtfö re tag  a tt ha tillgängliga 
uppgifter om  transp o rtflöd e t i N o rd en . N U S A  och de s ta tis tisk a  cen tra l
by råe rna  hade upp lyst a tt a rb e te t m ed a tt harm o n isera  tran sp o rts ta tis tik en  
fö rsv åra ts  på  grund  av  e tt an tal o m stän d ighe ter, därib land  a tt lagstiftn ing
en varierade m ellan län d ern a , a tt s ta tis tik en  inom  länderna  inte alltid var 
sam ordnad  och p å  grund  av  b ris tand e  resu rse r.

B ehov av p rod u cerad  och  pub licerad  löpande nord isk  tran sp o rts ta tis tik  
förelåg  sålunda. D en fö rsta  m ålsättn ingen  för a tt åstad k om m a d e tta  to rde 
vara a tt få  till s tånd  enhetliga s ta tis tisk a  system  i va ije  nord isk t land och 
för varje trafikgren. D et var up p enb art a tt denna m ålsättn ing inte skulle 
nås inom  överskådlig  fram tid  om  inte a rbe te t m ed a tt fö renhetliga de 
no rd iska s ta tis tisk a  sy stem en  på  tran sp o rto m råd e t fick högre prio rite t och 
fö rstä rk ta  resu rse r.

T ra fiku tsko tte t ansåg  vid behand lingen  av e tt m edlem sförslag  om  en 
trafikekonom isk  u tredn ing  om  trafiken  m ellan de no rd iska län derna  sam t 
från d essa  län d er till an d ra  län d er att en  sådan  u tredn ing  sanno lik t skulle 
v isa, a tt arbe tsfö rdeln ingen  m ellan o lika tran spo rtm ed el inte var ek o no 
m iskt optim al, dvs. a tt tran sp o rte rn a  in te alltid u tfö rdes på billigaste sätt. 
Vad gällde g o d stran sp o rte r v a r äv en  an d ra  fak to re r än  prise t avgörande 
vid val av tran sp o rta lte rn a tiv , t. ex . lager- och  fö rsäk ring sko stnad er liksom  
även trafikens regu larite t och  behovet av om lastn ing m. m. T ra fik u tsk o tte t 
har v idare vid flera  tillfällen u tta la t a tt den värdefulla N o rd transu tredn ing - 
en på något sä tt bo rde  följas upp. M ateria let, som  var färdigt 1969, är 
visserligen fö rå ld ra t m ot bakgrund  av o ljek riser etc . m en de vetenskapliga 
m odeller det byggde på kan ev en tue llt an vänd as för en m er aktuell u n d er
sökning.

I N o rd tran s  b ehand lades frågan om  tran sp o rtk o stn a d er  bl. a. i sam band 
m ed en fö re tag sen k ät fö r a tt u trö n a  vilka m öjligheter som  fanns att på 
nord isk  bas sam ordn a v issa  långväga godsflöden och in tre sse ra  fö retag  och 
m yndigheter fö r a tt redov isa  tran sp o rtd a ta  e fte r de linjer som  utredn ingen  
angivit. På längre sik t skulle e tt dylik t sta tis tikunderlag  skapa  fö ru tsä tt
ningar fö r billigare tra n sp o rte r  liksom  även  ge viktig inform ation i fråga om 
tran spo rtp lanering ens  p lats i den to ta la  översik tlig a sam hällsp laneringen. 
M ålet v a r även att få k un sk ap  om  h u r p ro du k tion ssam arbe te  inom  N o rden  
va r uppbyggt och hur det fö rän d ra ts  und er de t senaste  å rtio nd e t sam t 
inform ation om  sam tliga v a rus tröm m ar till och  från respek tiv e  företag .
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H ärigenom  gavs en  m öjlighet a tt se hu r gods t. ex. från  S tockholm  p å  olika 
vägar tog  sig fram  till t. ex . U S A  sam t hu r d essa  ström m ar fö rändrats . 
U ndersökn ing ens re su lta t kunde fö ljaktligen v a ra  till s to r hjälp fö r a tt 
ko n k re t fö reslå  å tg ärd er i t. ex. sto rham n sfrågan  eller uppbyggnad av 
feed er-te rm inaler.

Som  ovan  näm nts i an slu tn ing  till rek . n r 11/1980 pågår ett v isst arbe te  
fö r a tt u p p d a te ra  v issa  de lar av de t s ta tis tikm ateria l som  togs fram  i 
N o rd tran s. T ran sp o rtk o s tn ad ern a  to rd e  f. n. inte b erö ras i d e tta  arbe te . 
F ö r en u tredn ing  om  o lika tran sp o rta lte rn a tiv  d ä r  även k o s tn ad ern a  tas 
m ed ta la r a tt m an inom  k o rt kan s tå  inför s to ra  investe ringsbeslu t vad 
gäller fö rb ind e lse rn a  ö ve r Ö resund  och S to ra  B ält. F ö rb in delsern a  över 
Ö resund  ä r f. n. m indre tillfredsstä llande och en ö versyn  av de p rognoser 
som  1978 g jordes av  de s .k .  Ö resu n dsd e lega tion ern a  har in le tts  på rege- 
ringshåll. D en o v issh e t som  råd e r om  den  fram tida u tform ningen av fö rb in 
de lserna  v e rk a r häm m ande på  trafik fö re tag ens vilja a tt fö rb ä ttra  färjetrafi- 
ken.

I sam m anhanget kan äv en  e rin ras om  a tt rådande färjesituation  kring 
Ö resund  innebär en s tark  begränsn ing  av den tidigare kon k u rrensen  och 
le tt till s to ra  ökn ingar av tran sp o rtk o stn a d ern a  och o säk e rh e t om  den 
kom m ande p risu tveck lingen  fö r go d stran sp o rte r m ellan D anm ark  och S ve
rige, något som  är till nackdel fö r handeln  i båd a  rik tn ingarna. S ta tens pris- 
och karte llnäm nd u tta lad e  i sam m anhanget a tt av sak naden  av aktiv k o n 
kurrens kunde fö ra  m ed sig förhållanden  som  inte gagnade transp o rtk ö - 
pam a.

Vid sin behand ling  av  d essa  frågor u tta lade  tra fiku tsko tte t i Sveriges 
riksdag a tt in te m inst i dagens ekonom iska  situation  borde företagens 
behov  av  goda tran sp o rtm ö jlig he te r ägnas särsk ild  uppm ärksam h et. E tt 
väl fungerande tran sp o rtsy s tem  till D anm ark  och kon tinen ten  hade b e ty 
delse fö r  m öjligheterna a tt åstadk o m m a en industriell ex pansion . En god 
kva lite t på  d essa  förb inde lse r va r av be tydelse  även  för näringslivet i 
D anm ark , N orge och  F in land . I u tsk o tte ts  be tänk and e  näm ndes även  a tt 
S ta tens jä rn v äg ar, SJ, 1981 tillsatt en u tredn ing  fö r a tt allsidigt be lysa 
fö ru tsä ttn in g arn a  a tt bed riv a  fä ije tra fik  på  olika leder, varvid  m ålsättn ing
en var a tt söka  den lösning som  gav SJ b ä sta  m öjliga lönsam het och som 
sam tidig t tillgodosåg näringslivets behov  av  effektiva tran sp o rte r. U tred 
ningen skulle s tu d era  såväl trafikerad e  leder som  behove t av att in rä tta  helt 
nya  tåg färje fö rb indelser, t. ex. T re lleb o rg -V äs tty sk lan d . E n jäm före lse  
m ed a lte rn a tiv e t m ed en  fas t järn väg sfö rb ind else  skulle också  redov isas. 
U tredn ingen  ha r dock fö rd rö jts .

En på sam nord isk  bas genom förd  föru tsä ttn ing slös u tredn ing  av tra n s 
po rtv äg ar från  N o rd en  till den  eu rop e iska  kon tinen ten  inklusive tra n s 
p o rtk o stn ad ern a  för exp o rtind ustrin  i D anm ark , F in land, N orge och S veri
ge skulle va ra  en viktig  del av und erlage t fö r beslu t om  läm pligaste tra n s 
portfo rm er och tran sp o rtv äg ar till och från  N o rd en . I synnerh et i dagens
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ek onom iska situation  ä r  de t både u r fö re tag ens och det offentligas synv in 
kel väsen tlig t a tt investe rin garna  i tran sp o rtsek to rn  kan ses i e tt sam no r
d iskt perspek tiv  och dub b elinv estering ar undvikas. E n u tredn ing  fö r a tt 
finna de op tim ala  tran sp o rtv ä g arn a  till k o n tin en ten  skulle vara e tt led i en 
fö rbättring  av de no rd isk a  län dernas  kon k u rrensm ö jligh eter p å  ex p o rt
m arkn adern a . De m e to der som  u tveck lad es  i sam band m ed N o rd tran s  kan 
va ra  till ny tta  i e tt sådan t arbe te .

M ot bakgrund  av vad som  ovan  an fö rts , få r  vi hem stä lla  a tt N o rd iska  
rådet rek om m end erar N o rd isk a  m in isterråde t att

1. in tensifiera  a rb e te t fö r a tt få till stånd  enhetlig  s ta tis tik  över 
g o d stran sp o rte r i N o rd en  sam t

2. lå ta  u tfö ra  en tran spo rtek on om isk  undersökn ing  av g o d stran s
p o rte r  och -k o stn ad er inom  N o rd en  och m ellan N o rd en  och 
om världen .

S tockholm  och H elsingfors den 25 maj 1983
P er P etersson  (m ) 
B eng t W iklund (s)

Ingrid  Sun dberg  (m) 
M arja tta  V äänänen  (K)
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B IL A G A  1, Y ttran den  (se supplem en t)

B IL A G A  2

Betänkande av Nordiska rådets trafikutskott över medlemsförslaget
Till tra fik u tsk o tte t har hänv isats  m edlem sförslag  A 663/t om tran sp o rt

ekonom isk  u tredn ing  av tran sp o rtv äg ar m ellan nord iska och u tom nord iska  
länder. U tsk o tte t h a r behand la t förslaget vid sina m öten den 15 novem ber 
1983 och den 2 3 -2 4  jan u ari 1984.

1. Inledning
1 m edlem sförslaget hem stä lls  a tt N o rd iska  rådet rekom m end erar N o r

diska m in isterråde t a tt in tensifiera  a rb e te t fö r a tt få till stånd  enhetlig 
s ta tis tik  ö v e r g o d stran sp o rte r i N orden  sam t låta u tföra  en tran sp o rtek o n o 
m isk und ersökning  av g o d stran sp o rte r och -ko stnad er inom  N o rden  och 
m ellan N o rd en  och om världen .

In ledningsvis illu s tre ra r fö rslagsstä lla rna  det allt v iktigare inslag som  
tran sp o rte rn a  har blivit i den sam lade p rod u k tio nsp rocessen  sam t deras 
rela tiv t s to ra  andel av p rod u k tio nsp rocessen . V idare påpekas att en ökad 
in tegra tion  m ellan olika tran spo rtm edel i sam ordnade transp o rtsy stem  
skulle vara  till s to r fördel fö r näringslivets kon kurrenskraft.

F ö rslagsstä llarna  e rin ra r om  de t arbe te  som  sam nord isk t h a r nedlagts 
inom om råd et, dvs N O R D T R A N S -utrednin gen  (N orden  som  gem ensam  
lokaliserings och kom m unikationsreg ion). N K T F s sam m anställn ing över 
tran sp o rts ta tis tik  och dess upp datering  sam t arbe te  i anslu tn ing  till reko m 
m enda tion  nr 11/1980 om  uppföljning av N o rd tran s, och k o n sta te ra r  a tt 
behovet av tillgängliga uppgifter om  transportflöde t i N orden  ännu inte har 
tillfredsstä llts. V ad gäller tran sp o rtk o stn a d er, a rbetsfördeln ingen  mellan 
olika tran spo rtm ed el och tran sp o rta lte rn a tiv  an ser fö rslagsställarna att 
frågan an tingen inte be rö rs  i det pågående arbe te t eller a tt tillgängligt 
m aterial ä r fö råldrat m ot bakgrund av o ljek riser etc . De sto ra investerings
beslu ten  vad gäller fö rb inde lse rna  över Ö resund  och S to ra  B ält, nya tåg- 
färjeförb indelser mm som  m an inom  kort kan stå  inför ta la r enligt förslaget 
fö r en på sam nord isk  bas genom förd  fö ru tsä ttn ingslös u tredn ing  av tran s
po rtväg ar från N o rden  till den eu rop eiska  kon tinen ten . I synnerhet i d a
gens ekonom iska situation  ä r det både u r fö retagens och det offentligas 
synvinkel väsen tlig t a tt investe rin garna  i tran sp o rtsek to rn  kan ses i e tt 
sam nord isk t perspek tiv  och dubbelinv esteringar undvikas.

2. Förslagets remissbehandling
R em issvar har inkom m it från följande m yndigheter och organ isa tioner:
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N ordiska
N ord iska ekonom iska  fo rsk n ingsrådet
N ord iska  in stitu te t för sam hällsp lanering  (N O R D PL A N )
N ord isk  kom ité fo r tran sp o rtfo rsk n ing  (N K T F )
N ord isk  institu t for regionalpolitisk  forskning (N ordR E F O )

D anska
M inisteriet fo r offentlige arb e jder

F inländska
M inisteriet fö r u trikesären den a  
T rafikm in isteriet
S ta tens tek n iska  fo rskningscen tra l 
F inlands tran sp o rtek o n o m isk a  förening 
F inlands rederifö ren ing  
Å lands lan d sk apssty re lse  
Å lands redarfören ing

N orska
D epartem en te t fo r handel og sk ipsfart
S am ferd se lsdepartem en te t
L uftfa rtsv e rk et
N orges s ta tsb an e r (N SB)
T ransp o rtø ko n o m isk  institu tt

Svenska
T ransportfo rskn ingsdelegationen  (TFD )
T ran sp o rtråd e t (TPR)
T ran sp o rttek n isk a  fören ingen  (TTF)

2.1 R em iss in s ta n ser  som  tillstyrker m ed lem sförs la ge t 
N ordiska

N o rd isk  in stitu t fo r  regionalpolitisk fo rskn in g  (N o rd R E F O ) s tä ller sig 
positiv t till m edlem sförslaget.

N ord iska  in s titu te t fö r  sam hä llsp lanering  tills ty rker förslaget om  in ten 
sifiering av a rb e te t m ed enhetlig  statistik  ö ve r g o d stran sp o rte r m en ställer 
sig därem ot tv eksam t till en  allm än transp o rtek on om isk  undersökning  m ed 
hänsyn  till a tt de tran sp o rtek o n o m isk a  v illkoren ä r  a lltfö r sam m an satta  för 
a tt en allm än studie av riktig om fattn ing skall ge an v än d bara  resu lta t.

F inländska
M inisteriet fö r  u trikesären dena  u n d erstö d e r m edlem sförslaget m ed den 

föru tsä ttn ing en  a tt m an vid e tt ev en tue llt förverk ligande ink luderar tran s
p o rte r från  N o rd en  till C O M E C O N -länd erna  och S ov jetun ionen  sam t
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tran sp o rte r  genom  d essa  län d er till tred je  land. L ikaså  an ser m inisteriet a tt 
u trym m e bö r ges för den synnerligen om fattande transittrafiken  ö ver F in 
land främ st till Sov jetun ionen .

Å la n d s lan d skapsstyre lse  finner den föreslagna u tredn ingen  angelägen i 
fråga om  g o d stran sp o rte r i N o rd en , inte m inst i g ränsom rådena m ellan de 
no rd iska  länderna. U r å ländsk  synpunk t ä r  de t speciellt viktigt a tt i u tred 
ningen få fram  en enhetlig  s ta tis tik  när det gäller d essa  tran sp o rte r  sam t en 
tran spo rtek o no m isk  u tredn ing  av go d stran sp o rte rn a  och -kostnad erna  
m ellan F inland-A land-Sverige .

Å lands redarförening  m eddelar a tt föreningen inte h a r något a tt invända 
m ot a tt den fö reslagna transp o rtek o nom iska  u tredn ingen utförs.

N orska
D epa rtem en te t fo r  han del og  sk ip sfa rt  tills ty rk er förslaget.
S am ferd se lsd ep a rtem en te t  ä r  i och för sig positiv t till förslaget men 

påm inner om det planlagda eller redan  igångsatta  a rb e te t på om rådet sam t 
ta la r om  att even tuell tran spo rtek on om isk  u tredning borde kon kre tiseras 
och begränsas.

T ransportøkonom isk in s titu tt (TØI) redogör inledningsvis fö r det igång
sa tta  no rd iska  sam arbe te t på tran sp o rts ta tis tik en s  om råde sam t påpekar 
att g rundm ateria le t ä r  ländernas. D ärför borde a rb e te t ock så  in tensifieras 
på hem m aplan. V ad gäller fö rslagets an dra  del k o n sta te ra r TØ I allm änt att 
det finns behov för b ä ttre  och m er aktuell kunskap  om  transp o rtsy stem ets  
be tydelse  och funktion  för näringslivet. D etta  gäller både på de t lokala-re- 
g ionala och in te rna tione lla  p lanet. H ä r erin ras även om  det påbörjade 
a rb e te t i N M :s regi, bl a k on ferensen  om  "N ärin g sliv e ts  tran sp o rtk o st
n ad er”  i nov em ber 1983. Enligt TØ I fö ru tsä tte r transp o rtek on om isk a  un 
dersökn ingar k lara p rob lem ställn ingar och TØ I föreslår därfö r en sam lad 
nordisk  översik t ö ve r tran sp o rtv äg ar som  används m ellan N o rden  och 
om världen . TØ I an se r det o ckså  nödvändigt a tt få fram  vitala förhållanden  
som  ä r  bestäm m and e för tran spo rtm edelsan v än dn ing en  (låga kostnader/ 
ta riffsystem , snabb a och säk ra  fö rb inde lse r, dok um en tationer).

S venska
Transporttekn iska  fö ren in g en  (TTF), som  är en ideell sam m anslutn ing 

av tran sp o rttek n ik e r och tran sp o rtek o n o m er på alla n ivåer, vill på det 
livligaste tillsty rka förslagets fö rsta  del. T T F  finner det tveksam t om  det är 
m yndigheternas sak a tt u tred a  den nord iska  ex portindustrins tran sp o rt
ko stn ad er inom nuvarande system  av tran spo rtväg ar (järnväg, landsväg 
och till sjöss), m en vill inte m o tsä tta  sig en sådan utredning om  den anses 
kunna främ ja det no rd iska  sam arbe te t.
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2.2 R em iss in s ta n ser  som  inte tar d irekt stä lln ing tillfö rs la g e t  
N ordiska

M edlem sförslaget fö ran ledde inga ko m m en ta re r från N ord iska  eko no 
m iska  fo rskn in g srå d e ts  sida.

N orska
L u ftfa rtsverke t av s tå r  från  a tt y ttra  sig i ären det.
N o rges s ta tsb a n er  e rin ra r om  det u tred n ing sarb e te  som  de nord iska 

s ta tsb an o rn a  har bedriv it un d er senare å r  m en av stå r  i övrigt a tt ta ställning 
till förslaget.

2.3 R em iss in s ta n ser  som  övervägan de stä ller sig negativa  till fö rs la g e t  
N ordiska

N ord isk  K om ité  fo r  T ransportforskn ing  (N K T F )  in stäm m er i a tt det 
finns behov av enhetlig  s ta tis tik  ö ver g o d stran sp o rte r i N o rd en , m en 
erin rar i sam m anhanget om  sin i jan u ari 1983 fram lagda rap po rt ” B ehov 
for og organisering  av en felles løpende nordisk  tra n sp o rts ta tis tik k ”  sam t 
det planlagda a rb e te t till uppfö ljning i sam arbe te  m ed N ord isk  u tvalg  for 
S am fæ rdselssta tistikk  (N U S A ). N ä r det gäller fö rslagets an d ra  del ko n sta 
te ra r  N K T F  att tv å  re lev an ta  p ro jek t ” N ärin gslivets tran sp o rtk o stn a d e r"  
och " E n  studie av hvo rd an  fæ rgetrafikken  påv irk er lasteb iltrafik ken  in te r
n asjon a lt"  kom m er a tt igångsättas und er 1984. Enligt N K T F  är en tran 
sporteko nom isk  u tredn ing  i linje m ed förslaget a lltfö r allm änt fo rm ulerad  
och därfö r o rea listisk  och oanv än d bar. P rob lem et löses bäst genom  d e lstu 
dier, t ex de som  näm ns här ovan.

D anska
M inisterie t fo r  o ffen tlige  arbejder  an se r a tt de t inte finns behov av 

y tterligare nord isk t tran sp o rts ta tis tisk t arbe te  u töv er de t som  redan  är 
igångsatt sam t att d e t fö r nä rva ran de inte är ändam ålsenlig t a tt påbörja  
förslagets tran sp o rtek o n o m isk a  undersökning .

F inländska
Trafikm in isterie t b e sk riv e r in ledningsvis noggrant de t tran sp o rts ta tis 

tiska och tran sp o rtek o n o m isk a  a rbe te  som  påbörja ts  eller p laneras i N o r
diska råde ts  regi och k o n sta te ra r  sedan  a tt det a rbe te  som  hänför sig till 
m edlem sförslaget redan  u tförs i rä tt s to r om fattn ing och a tt det m ed tanke 
på de d ispon ib la  re su rse rn a  ä r o säk e rt huruv ida a rb e te t m ed d e tta  i och för 
sig viktiga äm nesom råde y tte rligare  kan utvidgas.

S ta ten s  tekn iska  fo rskn in g scen tra l  s tä lle r sig positiv  till v idare u tv eck 
ling av tran sp o rts ta tis tik  m en ä r  tveksam  till fö rslagets an d ra  del. Om 
avsik ten  m ed de tran sp o rtek o n o m isk a  un dersökn ingarn a  är a tt cen tra lt 
söka de billigaste tran spo rtm ö jligh e te rn a  för de olika transp o rtflöd en a , 
som  m an sedan  skulle an v änd a  tillsam m ans, to rde  und ersö kningen  enligt
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forskn ingscen tra len  inte vara m otiverad . S ådana undersökn ingar borde 
begränsas till a tt b e rö ra  b estäm da  investe rin gsbeslu t liknande Ö resund .

F inlands transportekonom iska  fö ren in g  finner u tveck landet av sam ord
nad tran sp o rts ta tis tik  m ycket viktigt m en an se r att u tredn ing av de v e rk 
liga tran sp o rtk o stn ad ern a  enligt fö rslagets an d ra  del ä r  m ycket svår -  om  
inte ren t av om öjlig. E fte r y tterlig are m otiveringar och bl a en erin ran  om 
N K T F :s  och an d ra  organs a rbe te  på om rådet k on sta te ra r föreningen att 
u tredn ingen  inte skulle ge sådan  ny och verklig t pålitlig inform ation varpå 
de viktiga transp o rtlö sn ing arn a  kunde baseras.

F inlands rederifören ing  an se r  a tt åstadk om m andet av enhetlig  v a ru 
tran sp o rts ta tis tik  är nödvändig , m en k o n sta te ra r  a tt de företag  som  i dag 
u töv ar in ternationell trafik  själva har de bästa  m öjligheterna att u tred a  och 
avgöra  vilka tran sp o rtled e r som  för tillfället m åste an ses vara de m est 
ek onom iska. Som  m era ändam ålsen lig  transp o rtek on om isk  fråga fö reslår 
fören ingen  u tredn ing  av de negativa fak to re r som  under den senaste  tidens 
kraftigt ökade led-, trafik- och offentliga avgifter har m edfört.

S venska
T ransportforskn ingsde lega tio nen  (TFD) instäm m er i fö rslagsställarnas 

önskem ål om  en b ä ttre  och m er enhetlig  tran sp o rts ta tis tik  m en an ser a tt 
resu lta te t av det i N K T F :s  och N U S A :s regi pågående a rbe te t bör av vak 
tas innan några nya å tg ärd er v id tas. V idare stä lle r T F D  sig tveksam t till om  
de t på ett m eningsfullt sä tt ä r  möjligt a tt genom föra den tran sp o rtek o n o 
m iska undersökning  av g o d stran sp o rte r och g od stran sp o rtk o stn ad e r som  
fram går av fö rslagets an d ra  del.

In ledningsvis e rin rar Transportrådet (TP R) om  den av N K T F  tillsatta  
p ro jek tgruppen  som  a rb e ta r  m ed nord iska  tran sp o rts ta tis tik fråg o r och fin
n e r att de resu lta t som  gruppen  kom m er fram  till bör inväntas innan 
ytterligare in sa tser görs på om råd et. V ad gäller förslagets an d ra  del an ser 
T PR  att m aterial b ö r tas  fram  vid speciella behov , exem pelvis vid bedöm 
ningar om  stö rre  d riftsfö rän dringar eller investe rin gar i olika tran sp o rtsy 
stem .

3. Utskottet
M edlem sfö rslaget sy ftar dels till a tt få fram  fö rb ä ttrad  godstranspo rsta- 

tis tik , dels till a tt en tran spo rtek o no m isk  undersökning  av nord iska gods
tran sp o rte r  och k o stn ad er u tfö rs . F örslaget har rem issbehand la ts  i vanlig 
ordning och flertale t av rem iss in stanserna  stä ller sig tveksam m a eller ren t 
av negativa till förslaget.

N ä r de t gäller den nord iska tran sp o rts ta tis tik en  vill u tsk o tte t anföra  
följande.
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N O R D T R A N S -u tred n in g en
Som  fram går av m edlem sförslaget u tfö rd es i s lu tet av 1960-talet en 

allm än undersökn ing  av N o rd en  som  transp o rtp o litisk  en he t, NO RD - 
T R A N S -utredn ingen  (N O R D T R A N S , N ord en  som  en  gem ensam  lokali
serings- och kom m unikationsreg ion , N U  1969:13). Syftet va r a tt m ed 
utgångspunk t i näringslivets lokalisering , fö rändring  och in tegrering  belysa 
de länksystem  som  ex isterad e i N o rd en  och söka u tred a  behovet av och 
fö rdelarna m ed för D anm ark . F in land . N orge och Sverige gem ensam m a 
transportan läggn ingar.

N O R D S T R A N S -utredn ingen  innehöll bl a  s ta tis tiska  uppgifter om  gods
m ängder och förändringar i godsm ängder fördelade efter transportm edel 
och av stån d  och in- och u tfö rda  v a ru k v an tite te r fördelade på  tran sp o rtm e
del. N O R D T R A N S -u tredn in gens s ta tis tisk a  uppgifter har inte u p p d a te 
ra ts , m en N o rd isk  kom m itté fö r tran spo rtfo rsk n in g  (N K T F ) publicerade 
1972 en sam m anställn ing  ö ve r nord isk  tran sp o rts ta tis tik  i rapp o rten  T ran s
p o rta rbe te t i N ord en  1955-1980 (N K T F  pub. nr 9). 1 rapp o rten  redov isas 
u tvecklingen un d er tiden 1955-1969 sam t p rog n o se r för tiden fram  till 
1980. B akgrunden  var a tt i fö rsta  hand tillgodose behove t av e tt fö rbä ttra t 
underlag  för den transp o rtek on om iska  forskningen  i N o rd en  och ett m era 
enhetligt p rognosm aterial be trä ffan de såväl pe rson- som  godstrafiken . M a
teriale t baserade sig delvis på N O R D T R A N S -u tredn ingens rapp o rt N U  
1969:13 (se ovan) sam t på den 1971 pub licerade u tredn ingen  ” N O R D 
T R A N S I I ” , N o rd isk a  transp o rtp ro b lem  (N U  1971:4).

Å r 1980 pub licerade N K T F  ånyo  en sam m anställn ing över nordisk 
tran sp o rts ta tis tik  i rapp o rten  ” T ran sp o rta rb e id e t i N orden  1960—1990 
(N K T F  pub. nr 31). R appo rten  innehåller en sam lad översik t över äm nena 
person- och g o d stran sp o rte r inom  respek tiv e  land , tran sp o rte r  m ellan de 
no rd iska länderna , väg tra fiko lyckor sam t energiförb rukning . D ärtill ingår 
nationella  ö v e rs ik te r ö ve r fö rhållandena inom  tran sp o rtsek to rn  i D anm ark, 
F in land, Island , N orge och Sverige.

T ransportsta tistik  — upp da tering /u tveckling
Vid N o rd iska  råde ts  session  1980 togs en rekom m end ation  (nr 11/1980) 

om  fö rbä ttrad  no rd isk  tran sp o rts ta tis tik . R ekom m end ationen  gick ut på att 
m an skulle u tv ä rd e ra  vilka de lar av N O R D T R A N S -utredningen  som  bör 
u p p d ate ras  sam t m öjliggöra p rodu k tion  av löpande nord isk  tran sp o rts ta tis 
tik. N Ä T  gav på basis av d e tta  N K T F  i uppdrag  a tt ta  ställning till 
rekom m endationens innehåll. N K T F  beslö t a tt kon tinuerlig t m ed två  till 
tre års in tervall u p p d ate ra  sin nord iska  tran sp o rts ta tis tik  ” T ra n sp o rta rb e i
det i N o rd e n ” . D en fö rsta  upp date ring en  gjordes 1982 (N K T F  pub . n r 38). 
N K T F  ansåg att N O R D T R A N S -u tredn in gens uppdate ring  i dess nuv aran 
de form  in te ä r  m eningsfull.

I sitt y ttra nd e  nr 5/1982 (trafik) punkt 6. hem stä llde N o rd iska råde t till 
m in isterråde t a tt a rb e te t m ed a tt åstad k om m a en u tveck lad  löpande nor-
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disk tran sp o rts ta tis tik  skulle p rio rite ras . På basis av d e tta  anm odade N Ä T 
N K T F  a tt, vid sidan av den kon tinuerliga sta tis tiku pp d atering en , u ta rb e ta  
en plan fö r a tt un d ersö k a  om  de t vore m öjligt och läm pligt a tt fö rverkliga 
en u tveck lad  nord isk  tran sp o rts ta tis tik . N K T F  tillsatte  en p ro jek tgrupp  för 
att u tfö ra  kartläggningen och inkom m a m ed förslag  till å tg ärder och reko m 
m endationer. P ro jek tg ruppens a rb e te  sam m anfattas  i rap po rten  "B eh o v  
fo r og organisering  av en felles løpende nord isk  tra n sp o rts ta tis tik k ” .

M ot bakgrund av rap po rten  h a r N K T F  för N Ä T  föreslagit a tt N K T F  i 
sam råd m ed N ord isk  u tvalg  fo r sam ferdselssta tistik k  (N U SA ) tillsä tter en 
tran sp o rts ta tis tik g ru p p  som  gör en om fattande upp datering  av den tidigare 
no rd iska  tran sp o rts ta tis tik en . G ruppen  har bö rja t sitt a rb e te , som  finansi
eras av N Ä T  u n d er åren  1983-1985. U p pdate rin gsp ro jek te t genom förs 
och d ok um en teras  enligt de linjer som  N K T F  på basis av rap po rten  har 
sk issat upp.

U tsk o tte t an ser m ed hänsyn  till de t ovan an förda a tt det inte finns skäl 
fö r  ökade in sa tse r på  det tra n sp o rts ta tis tisk a  om rådet fö r närvarande .

T ransportekonom isk und ersökning  — delstud ier
B eträffande fö rslagets syfte a tt u tfö ra  tran spo rtek o no m isk  und ersökning  

av no rd iska  g o d stran sp o rte r och k o stn ad er fram för u tsko tte t följande.
U tsk o tte t de lar fö rslagsstä lla rnas m ening a tt det ä r väsen tlig t både ur 

fö re tagens och de t offentligas synvinkel a tt tran sp o rtk o stn ad er, arb e tsfö r
delningen m ellan o lika tran spo rtm ed el och tran sp o rta lte rn a tiv  sam t in ves
teringarna  i tran sp o rtsek to rn  kan ses i e tt sam no rd isk t perspek tiv  och 
dubbelinv esteringar undv ikas, m en an ser a tt p rob lem et löses bäst genom  
delstud ier. Som  exem pel kan näm nas de nord iska p ro jek t som  kom m er att 
igångsättas und er 1984, d v s  ” N äringslivets tran sp o rtk o stn a d e r”  och ” En 
studie av hvordan  fæ rgetrafikken  påv irk er lasteb iltrafikken  in te rnasjo 
n a lt” . U tsk o tte t in stäm m er i de t som  fram kom m er av flera  av rem iss- 
svaren , näm ligen a tt en allm änt fo rm ulerad  u tredn ing  inte skulle ge sådan 
ny och pålitlig inform ation v a rpå  de viktiga tran spo rtlö sn ing arna  kunde 
baseras.

T ra fiku tsko tte t h änv isar till det ovan  an fö rda  och föreslår
a tt N o rd iska  råd e t icke fö re ta r  sig något i an ledning av m edlem s

förslaget.

S tockholm  den 23 jan u ari 1984
B jarne M ørk E idem  (A) 
Ole H enriksen  (SF) 
K arl E rik H äll (s) 
P a avo  L ipp onen  (Sd) 
P etter  T ho m assen  (H)

G uðrún H elgadö ttir  (A b ) 
P er O lo f H å ka nsso n  (s) 

O lo f Ja n sso n  (AS) 
Per P etersson  (m) 

Ole G abriel U eland (Sp)
M arja tta  V äänänen  (K) 

F ö rm a n



591

A 664/e

Medlemsförslag
om nordiska mjuka projektinvesteringslån

(V ä ck t av E rkki L iika nen)

Mjuka krediter,  dvs. k redite r  på  icke-kom m ersiella  villkor är  en form av 
sam arbe te  som  blivit allt a llm ännare mellan olika länder. E n  stor del av 
d e t ta  sam arbe te  kanaliseras  genom  internationella  organ. Världsbanken  
och IDA, med m edlem sländer  från alla de lar  av världen, beviljar stora 
mängder mjuka kredite r  till u tvecklingsländerna .  I E uropa  ä r  Europeiska  
investe ringsbanken (EIB) central  i d e t ta  sam m anhang.

Mjuka lån har  ock så  d isku te ra ts  i N ord en  som  en möjlig nordisk samar- 
betsform. I sam band m ed utredn ingen  om  N o rd isk t  sam arbe te  vid p ro jek t
export  (N U  A 1980: 7) färdigställdes 30.10.1979 ett  PM rörande ” N ord iska  
mjuka p ro jek tinves ter ingslån” . En behandling av p rom em orian  ingick 
dock inte i u tredningens m andat .  Den överläm nades  i stället till ämbets- 
m annakom m ittén  för b is tåndsfrågor som underlag för eventuella  vidare 
d iskussioner  på  om rådet.

Idag är  en ordning för nord iska  m juka lån aktuellare än någonsin av flera 
orsaker .

I en s to r  del av u tvecklingsländerna  är den  ek onom iska  situationen 
nä rm ast  ka tastrofal.  L än d e rn a  lider bl. a. av en rekords to r  skuldsättning 
som gör  det allt svårare  för dem  att erhålla nya kom m ersiella  lån till rimliga 
villkor. Därigenom  försvåras  nödvändiga investeringar  i in fras trukturer  
och  produktionskapacite t .  Vid N o rd iska  råde ts  session i Oslo i år  be tonade 
s ta tsm inis ter  S orsa  att  den skuldkris u tvecklingsländerna råkat i måste 
lösas genom  en aktiv m edverkan  av industr i ländernas  regeringar och inter
nationella organ isa tioner .  H an  erinrade om  att de t ta  var  avsik ten  med det 
förslag som han tidigare f ram fört  om  en nordisk  överenskom m else  av 
L om é-typ . S tatsm in ister  Palm e k on sta te rade  un d er  ifrågavarande session 
att det fanns all an ledning att  positivt p röva  s ta tsm inis ter  Sorsas förslag om 
en sam ordning av b is tånd som  ges genom  nordiska  avtal av L om é-typ .

N o rd iska  mjuka kredite r  skulle vara  ett betydelsefullt  steg i denna  rikt
ning. I fö rsta  hand skulle mjuka investeringslån som kom ple t te ra r  ex p o r t
kred ite r  och bistånd k o m m a i fråga. L ån en  skulle u tgö ra  en naturlig u t 
byggnad av de nordiska  pro jek tinvester ingslånen som nyligen införts. G e 
nom mjuka projek tinvesteringslån  skulle u tvecklingsländernas  möjligheter 
att  f inansiera sitt s to ra  behov  av kapitalvaror förbättras .
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O ck så  lånegivarna, i det här  fallet de nordiska länderna, har i de tta  
sam m anhang  intressen som bör tillvaratas. 1 dagens läge ä r  det vanligt att 
beviljandet av mjuka krediter  bindes till upphandling av varor  och tjänster  i 
de t lånegivande landet.  D etta  beh ö v e r  dock inte va ra  till nackdel för 
mottagarlandet  i all synnerhet  om  det finns ett tillräckligt stort utbud av 
mjuka kredite r  och till dem  bunden upphandling.

De nordiska länderna har  hittills som grupp saknat denna möjlighet trots 
a tt  länderna allmänt uppfa ttas  som ett enhetligt upphandlingsom råde och 
de tillsammans kan erb juda ett m ycket  om fattande sortiment av varor och 
tjänster.  Det kan näm nas att  flera rem iss instanser  redan  i sam band  med 
rem issbehandlingen av de nordiska  projektinvesteringslånen framhöll att 
mjuka projek tinvester ingslån  borde utredas med tanke på att nordisk indu
stri borde få sam m a konkurrensm öjligheter  som industrin i andra  u tve ck
lade länder. I d e t ta  sam m anhang  framfördes o ckså  att N o rd iska  investe
r ingsbanken (NIB) kunde ges möjlighet att  e tablera  sig som långivare till 
in ternationella utvecklingsprojekt i linje med Europeiska  investe ringsban
ken.

Ett sys tem  för nordiska mjuka projektinvesteringslån kräver  ett grund
ligt förarbete  men det förefaller som det av E uropeiska  investeringsbanken 
tillämpade system et härvid kunde tjäna som en värdefull bas. De tekniska 
lösningarna torde klarna under arbe te ts  gång men redan nu torde man 
tveklöst kunna konstatera:

-  att det finns en be tydande efterfrågan på  mjuka projektinvesteringslån 
i u tvecklingsländerna

-  att det inom industrin i N o rd en  finns intresse för en ordning med 
sådana lån

-  att det finns en etablerad  ap p ara tu r  som med förhållandevis små 
förändringar kan adm inis trera  lånen (N ordiska  investeringsbanken).

Mot bakgrunden av vad som ovan anförts  hemställes,
att N ord iska  rådet rek om m en d era r  N o rd iska  ministerrådet att  u p p 

rä t ta  en ordning med nordiska mjuka projektinvesteringslån.

Helsingfors den 27 maj 1983
E rkki L iikanen  (Sd)
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B IL A G A  I, Y ttran den  (se supp lem en t)

B IL A G A  2

Betänkande av Nordiska rådets ekonomiska utskott över medlems
förslaget

O v ennevnte  medlemsforslag e r  henvist til Ø konom isk  utvalg som har 
behandlet det på sine m øte r  14. juni 1983 i Reykjavik, 15. nov em ber  1983 i 
M ariehamn og 8. d e sem b er  1983 i Helsingfors.

1. Medlemsförslaget
M yke lån, dvs. kred it te r  på ikke-kommersielle vilkår har  vært d iskute rt  i 

N orden  som en mulig nordisk sam arbe idsform , se utredn ingen om Nordisk 
samarbeid ved P ros jek teksport  (N U  A 1980:7). Saken  har imidlertid ikke 
vært gjenstand for reali te tsbehandling i Nord isk  Råds organer.

I m edlemsforslaget sies de t at idag er  en ordning med nordiske m yke lån 
mer aktuell enn noen sinne av flere grunner.

I en s tor del av utvik lingslandene er den økonom iske  situasjonen næ r
m est katastrofal.  Ved N ord isk  Råds sesjon i Oslo i 1983 sa statsm inister  
Sorsa at den lånekrise utvik lingslandene har  kom m et i m å løses gjennom 
aktiv medvirkning fra industr i landenes regjeringer og internasjonale o r 
ganisasjoner. Dette  var  bakgrunnen  for  at han tidligere hadde foreslått å 
utvikle et særskilt  nordisk m øn ste r  for forholdet til utviklingsland. Også 
s ta tsm inis ter  Palm e har  uttalt seg positivt til tanken  om et slikt mønster.

Det sies i medlem sforslaget at nordiske m yke kreditter  vil være et viktig 
skritt i denne retning. I første rekke er  myke investeringslån som kom plet
terer  ek spo rtk red it te r  og bistand aktuelle.

Det sies videre i medlem sforslaget at også de nordiske land har  in te res
ser i denne sam m enheng  som  bør  ivare tas ,  idet det e r  vanlig å knytte  myke 
lån til kjøp av va re r  og t jeneste r  i långiverlandet.

Forslagsstilleren fastslår til slutt at;
-  det finnes en betydelig ette rspørse l  e t te r  myke prosjektinvesteringslån i 

utviklingslandene
-  det finnes interesse for en slik ordning innenfor industrien i Norden
-  Det finnes et e tablert  appara t  som med forholdsvis sm å endringer  kan 

adm inistrere  en slik låneordning (Nordisk  investeringsbank).
På denne bakgrunn foreslås  det at N ord isk  Råd skal rekom m andere  

Nord isk  M inisterråd å  oppre t te  en ordning med nordiske m yke prosjek t in 
vesteringslån.
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2. Remissuttaielser
M edlem sfors laget ha r  vært sendt på  en ganske om fattende rem issrunde. 

R em issvar  er m otta t t  fra følgende m yndigheter  og organisasjoner:

N ord iske
N ord isk  investeringsbank
N o rd en s  faglige sam organisasjon (NFS)
De nordiske industr iforbunds fellesorgan

D anske
Udenrigsministerie t  
Danm arks  N ationalbank  
Den danske  Bankforening

F inske
Ministeriet för u tr ikesårendena 
Finansm inisterie t  
Handels-  och industriministerie t  
Fin lands bank 
Exportgaran tians ta l ten  
Ålands landsskapss tyre lse  
Finlands exportkred it  Ab 
Finlands u t r ikeshandelsförbund 
Bankföreningen i Finland

Isla ndske
Handelsm in ister ie t
Islands en treprenörsfo rbund

N orske
Norges eksportråd  
Den norske bankforening

Svenske
U trikesdepar tem entet  
Sveriges riksbank
Styrelsen  for in ternationell utveckling (SIDA)
Kom m erskolleg ium  
Exportk red itnäm n den  
S ta tens  industr iverk  
Sveriges exportråd  
Svenska bankföreningen 
AB Svensk exportkredit
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I det følgende om ta les  først  rem issutta le lser  som i de t vesentlige s tøtter 
medlemsforslaget.  D ere t te r  behandles  u tta le lser  som går imot m edlem s
forslaget og til slutt utta lelser  som ikke ta r  stilling til medlemsforslaget.

R em issu tta le lser  som  s tø tte r  m ed lem sfo rs la ge t 
N ordiske

N ord isk  investerin gsbank  peker  innledningsvis på den vanskelige ø k o 
nomiske situasjon som  de fleste utviklingsland befinner  seg i. Det sies at 
vanskelighetene m ed å op p n å  tilstrekkelig langsiktige lån på  tilfredsstil
lende vilkår på lang sikt kan få alvorlige konsek v en se r  for utviklingen av 
økonom ien i disse landene. Dette  vil i sin tur  få konsekven se r  for industr i
landene, idet m arkedet  for industr i landenes  varer  og t jeneste r  reduseres .

Nord isk  investeringsbank adm inis tre re r  ordningen med sam nord iske 
prosjektinvesteringslån.  Flere lån esø knader  som gjelder prosjekt planlagt 
gjennomført i land som m otta r  bis tand fra ett eller flere nordiske land er 
blitt avvist.  H oved å rsak en  har vært at N ord isk  investeringsbank ha r  vur
dert den s .k .  ” land-ris iko"  til å  være for s to r  vurdert  e t te r  de direktiv 
banken  ha r  fått av  N o rd isk  M inisterråd.

Banken kon s ta te re r  at det finnes et relativt stort antall p ros jek te r  der det 
forutsettes  m yke lån.

N ord isk  investe ringsbank an ser  at spørsm åle t om  myke nordiske p ro
sjektinvesteringslån bør  u tredes  næ rm ere  slik at  m an kan få et framtidig 
beslutningsgrunnlag.

Banken m en er  at følgende retningslinjer bør  gjelde for  en utredning:
-  Eventuelle  sam nord iske  m yke lån bør kom m e i tillegg til og kom plettere  

nasjonale ordninger og internasjonale  utvik lingsbankers ordninger med 
m yke lån.

-  B istandspolitiske mål og styring må på en hensik tsm essig  måte tilgo
deses  ved eventuelle  m yke prosjektinvesteringslån.

-  Eventuelle  myke pros jektinvester ingslån  m å på  en hensik tsm essig  måte 
tilgodese utvik lingslandenes akutte  behov  for å klare å opp nå  langsiktige 
lån til nødvendige investeringer  ved at lånene oppm ykes  også når  det 
gjelder risiko-takingen.

N ord ens  fa g lig e  sam orga n isa tion  (NFS) an ser  at nordiske myke p ro 
sjektinvesteringslån kan være et verdifull t kom plem ent til bis tand og ek 
sportkred it te r  på kom mersielle  vilkår.  N F S  er  også positivt innstilt til et 
nordisk sam arbe id  både om kom mersielle  re las joner med u-land og om 
bistand. Et sam arbe id  av dette  slag vil antagelig  bli m er virkningsfullt 
de rsom  det kan o pp re t tes  en sam arbe idsav ta le  mellom kapita loverførende 
og kap ita lm ottakende land. Det vises i den forbindelse til sta tsm inister  
Sorsas forslag om  et særskilt  nordisk  m øn s te r  for  re las joner med u-land.

N F S  sier imidlertid også at prinsippene for b is tanden ikke må und er
ordnes  næringslivets behov. Bare gave-delen av en u-landskreditt  får 
regnes som bistand.
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M yke prosjektinvesteringslån  bør, ifølge N F S ,  knyttes  til krav om at en 
viss andel av prosjek tene  leveres fra et nordisk land. Nord isk  industri bør  i 
denne sam m enheng ha like konkurransem uligheter.

1 internasjonale sam m enheng går N F S  inn for at de nordiske land a r 
beider for å  begrense  omfanget av bilaterale myke kreditter  m. m.

D e nordiske indu striforbunds fe lle so rga n  sier at forslaget om etablering 
av en ordning med " m y k e ”  prosjektinvesteringslån blir møtt med stor 
interesse fra industr iens side. F ra  fellesorganets  side forutsettes  det at ved 
en slik nordisk ordning skal den statlige innsats  være et tillegg til den 
nasjonale bistand. Det sies videre at en ordning med nordiske myke lån vil 
være nyttig fordi den kan øke utvik lingslandenes tilgang på rimelige kredit
ter for investeringsformål, og bidra til å frem m e nordisk næringslivsdelta- 
kelse i sam arbe ide  og handel med utviklingslandene.

Selv om  Fellesorganet i pr insippet s tø t ter  m edlemsforslaget vil det ikke 
støtte  g jennomføringen av forslaget på  det nåværende t idspunkt.  Dette 
kom m er av at Fellesorganet ser  det som ønskelig at t i lsvarende nasjonale 
o rdninger iverkset tes  først,  i de nordiske land hvor industrien ha r  anm odet 
om dette.

Finske
M inisterie t fö r  u trikesåren dena  kon sta te re r  at represen tan ten e  for alle 

de nordiske landene stilte seg tvilende til spørsm ålet om nordiske myke 
prosjektinvesteringslån da dette ble d iskutert  i em betsm annskom itéen  for 
bis tandsspørsm ål i mai 1983. Utrikesm inisterie t  s lutter seg imidlertid i 
prinsippet til det aktuelle medlemsforslag. En ordning med nordiske myke 
prosjektinvesteringslån kan trygge nordisk industris  muligheter til å  delta i 
store sam arbe idsprosjek ter  d e r  hvert  enkelt land ikke har tilstrekkelige 
ressu rser  til å delta på egen hånd. Forslaget om en nordisk ordning bør 
imidlertid utredes videre. Spesielt bør  man utrede hvordan det fond som er 
foreslått oppre t te t  skal fungere og organiseres. Kred ittv ilkårene som fore
slås bør  også granskes  nærm ere .  De foreslåtte vilkår vil sannsynligvis 
utelukke lån til de fatt igste u-land. Den foreslåtte ordning vil også være i 
strid med retningslinjene om s .k .  blandet finansiering som ble godkjent i 
O E C D ’s utvik lingshjelpskomité i mai 1983. Ministeriet peker  også på 
problemet med at noen nordiske land ikke har nasjonale ordninger med 
m yke lån og på forholdet til O E C D ’s concensus-regler .

F inansm in isterie t viser til at de nordiske land allerede idag, via V erd ens
banken , deltar i samarbeid om myke lån. For  finansministeriet er  det 
sentralt om  eventuelle nordiske m yke lån skal regnes som en del av den 
offisielle utviklingshjelpen. Ordningen bør  u tredes  grundig og ta hensyn 
både til nordisk industri, s ta tens finanser  og utviklingslandenes interesser. 
D ersom  m an kom m er fram til at en nordisk ordning med myke lån bør 
iverkset tes ,  bør  man knytte  m yke lån til kjøp av varer  og t jeneste r  i 
långiverlandet.  R entes tø t ten  fra de ulike land kan fordeles e t te r  andel i
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prosjektleveransene. F inansm inis ter iet  kon sta te re r  imidlertid at den ø k o 
nomiske situasjon e r  slik a t  den  se t te r  s tram m e grenser  for Finlands mulig
he ter  til å  delta i en  nordisk  ordning med m yke lån.

F inlands bank  s ier a t  tan ken  om m yk finansiering lenge ha r  vært en del 
av det internasjonale  utvik lingssamarbeidet.  En utredn ing bør  omfatte 
andres erfaring med tilsvarende ordninger,  f inansier ingsspørsm ålene og 
alternative m å te r  å  g jennomføre m yk finansiering. D ersom  N ord isk  inve
steringsbank skal adm inis trere  ordningen bør  det avset tes  midler til de t te  i 
sta tens budsje t ter  i alle de nordiske land. M yndighetene må nøye overveie 
priorite tsrekkefølgen mellom ulike fo rm er  for sam arbeid  med utviklings
land.

E xportga ran tiansta lten  un d e rs t rek e r  nødvend igheten  av en ordning med 
nordiske m yke lån for å  hjelpe til i den vanskelige økonom iske situasjon 
utviklingslandene er  i. M yke lån bør  bare  gå til slike land som ikke har 
mulighet til å  oppnå  lån på vanlige kom mersielle betingelser.

A lands landskapsstyre lse  f inner  det riktig å  sam ordne m yke prosjektin
vesteringslån til utviklingsland i p ros jek te r  og land der  det finnes fo ru tse t
ninger for det.

F inlands exportkred it A b  ha r  ingen bem erkning  til de synspunk ter  som 
u nd ers trek er  nødvend igheten  av en nordisk  ordning med myke prosjektin
vesteringslån. Imidlertid bør  man overveie  å  innføre en  slik finsk ordning 
før man innfører en nordisk  ordning. Ved en eventuell  utredning om en 
nordisk ordning med myke lån bør  man ta opp  finansierings- og garanti
spørsm ålet,  forholdet til O E C D ’s eksportk red it t reg ler  o . l .  Bevilgede lån 
bør  regnes som  offisiell utviklingshjelp.

F inlands u trikesha n delsfö rb un d  kon sta te re r  at flere industriland har  inn
ført ordninger med m yke lån til u-land. Derm ed er  det blitt vanskeligere for 
finske foretak  å  konkurrere .

Finlands u trikeshandelsförbund  s tø t ter  innføring av en ordning med 
myke prosjektinvesteringslån ,  men stiller seg tvilende til om en slik o rd 
ning bør  innføres på  nordisk  basis. Imidlertid stiller forbundet  seg positiv 
til nordiske m yke pros jektinvester ingslån  de rsom  disse f inansieres med 
midler som kom m er  i tillegg til de nasjonale u-landsbevilgninger.

B ankfören ingen  i F in land  m ener  at en forutsetn ing for at myke investe
ringslån skal kunne bevilges e r  at u-landenes mangel på garantier  avhjelpes 
med en særskilt  garantiordning. Bankforen ingen har tidligere uttalt at den 
på visse vilkår kan  delta  i en  slik ordning. Ifølge Bankfören ingen er  det god 
grunn til å und ersø ke  næ rm ere  forslaget om m yke nordiske prosjek tinve
steringslån. En arbe idsg ruppe bør  tilsettes for å  konkret isere  forslaget. På 
sam nord isk  basis burde m an også u trede i hvilken utstrekning de nordiske 
land i fellesskap kan utvikle en ordning for nasjonale myke prosjekt inve
steringslån. Videre burde  man und ersø ke  mulighetene for å skape et sy
stem der  de nordiske fo rre tn ingsbankene kan m otta  bl. a. statlige garantier  
ved låneopp tak  for å  f inansiere pros jek teksport  til u-land. Bankforeningen
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påpeker  til slutt de nordiske forre tn ingsbankenes  store erfaringer med 
finansiering av prosjek teksport .  Foren ingen m ener  at dette  bør  tas hensyn 
til i de t videre arbeid med m yke prosjektinvesteringslån.

Isla ndske
Isla nds en trep renörsfo rbund  an se r  at mulighetene til eksport  innen en 

t rep ren ørsom råde t  ikke e r  godt nok undersøk t .  Det antas at Island på 
enkelte om råd er ,  f .ek s .  innen energisektoren, har  spesia lkunskaper som 
kan være nyttige i utvik lingslandene. F orb u n d e t  an ser  at myke pros jektin
vesteringslån kan ha en positiv  innvirkning på islandsk en trep renørv irk 
som het og de rm ed for hele befolkningen. F orbu ndet  m ener  videre at de t 
ikke e r  unaturlig å binde bevilgningen av disse kred it te r  til kjøp av va re r  og 
t jeneste r  i de t långivende land.

S ven ske
Sveriges r iksbank  ha r  for sin del ingen invendinger mot en utredning om 

nordiske m yke prosjektinvesteringslån .  Et grundig forarbeid m å til før man 
eventue lt  fa t ter  beslutn ing om  å innføre et slikt system . Det er  i den 
forbindelse viktig at en  nordisk  låneordning utform es slik at m an ungår 
sam ordn ingsproblem er o. I. med nasjonale ordninger.

E xportkred itnäm n den  opp lyser  om  den pågående utredning om det 
svenske s ta tsstø t tede  ekspo rtk red it tsy s tem et.  I dette u tredningsarbeid tas 
også opp forslaget om nordiske m yke prosjektinvesteringslån.  U trederen  
m ener  at en nordisk ordning kan være forenlig med den svenske ordning
en. En viss del av de budsje ttm idler  som avsettes  for den svenske ordning 
kan istedet overføres  til et nordisk  fond. E ksportk red itnåm nden  gir forslag 
til hvordan et nordisk  fond kan oppbygges og drives. Det foreslås også at 
før et eventuelt  fond bevilger lån til land med lav kredittverdighet bør  
fondet ta kontakt m ed eksportkred it tgaran ti ins t i tu t tene  i de nordiske land.

Sveriges exportråd  er  i prinsippet positivt innstilt til medlemsforslaget,  
men an ser  at man bør  u trede  saken næ rm ere .  Ved u tredn ingsarbeidet bør 
m an særlig være o pp m erksom  på at nasjonale ordninger for myke lån ennå 
ikke finnes i alle nordiske land. Videre bør  en nordisk ordning være et 
tillegg til nasjonale ordninger.  L ånene  bør  u tny ttes  slik at nordisk eksport  
øker. R isikoen ved långivningen må belastes  b istandsmidlene i de nordiske 
land.

Svenska  bankfören ingen  viser også til u tredningen om  det svenske s ta ts 
stø ttede eksport-k red it tsys tem  og til u tredningens forslag om å  oppre tte  et 
nordisk fond for m yke prosjektinvesteringslån.  Bankföreningen anser  at 
midler ikke bør  tas fra den svenske ordning, men kom m e i tillegg til de 
svenske midler. Bankföreningen stiller også spørsm ål ved hensik tsm es
sigheten av å  oppre t te  et nytt fond for å administrere  en nordisk ordning 
med m yke lån. Denne oppgave burde kunne utføres  av N ord isk  investe
ringsbank. Bankföreningen an ser  forøvrig at man bør avvente  innføring av
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nasjonale ordninger der  slike o rdninger ikke finnes idag, før man overveir  å 
innføre en nordisk ordning.

R em iss in s ta nser  som  går im o t m ed lem sfors lag e t 
D anske

U denrigsm in isteriet har sendt m edlem sforslaget på høring til industri
ministeriet, f inansministerie t og Det Ø k onom iske Sekre tar iat .  Innlednings
vis redegjør Udenrigsm inister iet  for  O E C D 's  regler for vilkår for å regne 
myke lån som bistand. Det sies at  en  omfordeling av eksis terende bis tands
midler til fordel for eventuelle  m yke lån, ikke oppfa ttes  som hensik tsm es
sig. Myke lån vil dessu ten  neppe kom m e de fattigste u-land tilgode, da 
disse landene vanligvis mangler  tilstrekkelig kredittverdighet m. m. U t fra 
et kom m ersielt  synspunk t  anføres  det at dersom  en del av de b is tands
midler som idag er av sa t t  til bun dne  stats lån skal overføres  til en nordisk 
ordning vil bindingen til dansk  næringsliv svekkes  til fordel for næringsli
vet i de øvrige nordiske  land. E t te r  dansk  oppfatning vil nordiske myke lån 
også stride m ot målsetn ingene i det in ternasjonale sam arbe id  på  dette 
om rådet.  Avslutn ingsvis  bem erkes  det at m edlemsforslaget også gir visse 
administrative betenkeligheter.  En økning i antall utviklingspolitiske in
s tru m en te r  vil ofte innebæ re  risiko for dobbeltarbeid .  Som en sam m enfa t
ning sier udenrigsministerie t  at man fra dansk  side må stille seg skeptisk 
overfor  medlemsforslaget.

D anm arks N a tio n a lb a n k  gjør innledningsvis opp m erksom  på at det 
faller u tenfor  bankens  saksom råd e  å ta  stilling til om det innenfor den gitte 
ram m e for dansk  utvik lingsbistand vil være hensik tsm essig  å overføre 
midler fra andre  formål til m yke prosjektinvesteringslån .

B anken påpeke r  at for å  unngå konkurranseforvridn inger i den in te rna
sjonale handel de ltar  D anm ark  sam m en med de øvrige nordiske land i en 
eksportk red it tav ta le  mellom O E C D -landene. I denne av talen  fastse ttes  
minimums ren te sa tse r  ved eksport  til forskjellige kategorier  av land.

Det e r  innenfor ram m ene  av de t te  sam arbeid  i de siste år g jennomført en 
m erkb ar  reduksjon  av subs id iee lem entet i den internasjonale  handel ved å 
bringe m in im um srenten  opp i næ rhe ten  av m arkedsren ten .  Samtidig a r 
beides det for å  begrense  bruken  av m yke kred it te r  som i første rekke 
tjener kom mersielle  formål.

Det sies at de nordiske land med sine åpne økonom ie r  m .m .  har  en 
særlig in teresse av  å unngå ordninger  som  vil kunne øke  den internasjonale 
kon kurransen  på kredittg ivningsom rådet.

Isla ndske
H andelsm in isterie t m ener  det e r  vanskelig å  adm inistrere  lån til u tv ik

lingsland. Nord isk  investeringsbanks  erfaring med prosjektkreditt låne- 
ordningen er en nå  ikke kjent. Derfor  bør  en ordning med m yke prosjektin
vesteringslån adm inis tre res  av de nasjonale eksportkred it t ins t i tu ts joner  
framfor av N ord isk  investeringsbank.
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Svenske
U tr ikesd epa rtem en te t v iser til at Sverige innførte en ordning med u- 

lands-kred itter  i 1981. Slike k reditter  kan også nyttes for samfinansiering 
eller parallellfinansiering med et annet  nordisk land eller N ord isk  investe 
r ingsbank. G jennom  felles a rrangem ent av dette  slag kan m edlem sforsla
gets hensikt oppnås  uten  at man o pp re t te r  en særskilt ordning med nordi
ske myke prosjektinvesteringslån.

S tyrelsen  fö r  in terna tionell u tveckling , S ID A , m ener  at det er ønskelig 
med nordisk sam arbeid  på b is tandsom rådet .  Dersom  det finnes grunn til å 
tro at nordisk sam arbeid  b idrar  til å fo rbedre  resulta te t  av bistand bør  nye 
nordiske pros jek te r  settes  igang. N ye bis tandsform er bør imidlertid inn
føres bare de rsom  de med s tor  sannsynlighet kan tilfredsstille på trengende 
behov bedre enn eksis terende ordninger. Den skisserte ordning med nor
diske myke prosjektinvester ingslån  synes ikke å ha en slik funksjon, m ener 
SIDA. Prinsippielt  stiller S ID A  seg også tvilende til at man på dette vis 
fo rsøker  både å ti lgodese det nordiske næringslivets og u-landenes in te res
ser samtidig.

Styrelsen  s tø t ter  derfor  ikke forslaget om myke nordiske pros jektinve
steringslån.

K om m ersko lleg iu m  m ener at hensik ten  med en nordisk ordning med 
myke lån bør  klargjøres. Det er  viktig å vite om  man i første rekke ø nsker  å 
f rem m e eksport  fra de nordiske land eller å opp nå  en forbedret b is tandsef
fekt. Kollegiet m ener  at ubundet bis tand vanligvis vil gi best utviklingsef
fekt. Bundet bistand kan gi både en kvalitativ og kvantitativ forverring av 
m ottakerlandets  nytte av bistandsm idlene .  D ersom  det hovedsaklige målet 
med myke kreditter  er  å f rem m e eksport ,  bør  ordningen med myke kredit
ter sammenlignes med andre ekspo rtf rem m ende  virkemidler.  Kollegiet 
m ener  at, i alle fall på noe sikt, vil ikke myke kreditter  med høy subsidie
ringsgrad fram stå  som noe ideelt virkemiddel.  Stort sett,  m ener  Kollegiet, 
kan man øke eksporten  v. h. a. myke kreditter  uten å minske b is tandseffek
ten. bare ved å øke bistandsmidlene . Kollegiet stiller seg videre tvilende til 
hensik tsm essigheten  at et no id isk  fond for myke prosjektinvesteringslån 
skal gi del-garantier for landrisiko. Det an tas  at særlig fattige u-land ikke vil 
få nytte av en slik ordning. Avslutningsvis anfører  Komm erskolleg ium  at 
innføring av en nordisk ordning med myke lån kan, av om verdenen ,  tolkes 
som en sanksjonering av den økte  bruk av bistand som konkurransem iddel 
i den internasjonale handel.

R em issin sta nser som  ikke tar stilling til m ed lem sforslaget 
D anske

D en dan ske H ankforen ing  v iser til en rekke innvendinger foreningen 
hadde til forslaget om nordisk  prosjek teksport  i 1980. Foreningen anså  den 
gang at det ikke var behov for oppre ttelse  av nye finansielle institusjoner i 
nordisk regi. Prinsipielt er  det ikke skjedd noen endring i Bankforeningens
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holdning til nordiske prosjektinvester ingslån ,  men de vil likevel erkjenne 
at det kan være et visst behov  for subsidierte prosjektinvester ingslån  til 
utviklingslandene. Det antas imidlertid at å øke mengden av danske s ta ts 
lån til utvik lingslandene vil være gunstigere for dansk  næringsliv, enn å 
kanalisere midlene gjennom N o rd isk  investeringsbank. I alle tilfelle må 
bevilgninger til Nord isk  investe ringsbank i denne sam m enheng ikke gå på 
bekostning av de danske stats lån til utvik lingslandene eller bevilgningene 
til DAN1DA.

Finske
H andels- og in dustrim in isterie t m ener  at målsett ingen i m edlem sforsla

get er  positiv , men at de t er  for tidlig å realisere forslaget. I første  rekke bør 
samarbeid mellom respektive organisasjoner  utvikles på  grunnlag av de 
nasjonale system er.  D essu ten  bør  man o pp su m m ere  erfaringene fra pro- 
s jekteksportordningen.

N orske
N orges eksportråds  s tyre har  ikke d iskute rt  saken. E ksportråde ts  a d 

ministrasjon har imidlertid foreløpige sy nspunk ter  til medlemsforslaget.  
A dm inistrasjonen m ener  at forslagets formulering innebæ rer  mulighet for 
at svensk industri vil kunne få uforholdsmessige fordeler framfor foretak  i 
andre nordiske land. Det sies at styrken og b redden  i svensk  næringsliv 
tilsier at svenskene vil være i stand til å  u tny tte  de muligheter som vil bli 
tilbudt gjennom et nordisk fond for myke lån. E ksportråde t  fram holder  
likevel den  interesse som  eksis terer  hos norske eksportnæringer for en 
ordning med blandede kreditter.  E kspor tråde t  vil også bekrefte  at det 
innenfor norske eksportnæringer  e r  in teresse for m edlem sskap  i den inter
am erikanske utvik lingsbank (IDB). At Norge ikke er  medlem innebærer  at 
de nordiske land som  er m edlem m er,  dvs. Sverige, Finland og D anm ark, 
får en fordelaktig stilling når  NIB  i nær framtid inngår avtale om sam finan
siering med IDB. N orges  eksportråd  an tar  at faren for svensk dom inans 
ved oppre t te lse  av et fond for nordiske myke prosjektinvesteringslån kan 
reduseres  ved bruk av ulike fordelingsnøkler.

D en norske ban kforen ing  f inner det forståelig at medlem sforslaget blir 
reist. Bankforeningen viser imidlertid til arbeid i Norge og Sverige med 
spørsmål om nasjonale o rdninger med myke lån. Bankforeningen m ener 
det er  naturlig å avvente  utviklingen på  de nasjonale plan før det overveies 
å etablere en nordisk ordning.

S ven ske
S ta ten s  industriverk (S IN D )  s lutter seg til m edlemsforslagets  k on sta te 

ring av at de t finnes betydelig et te rspørse l  e t te r  myke prosjektinvester ings
lån i utvik lingsland og at industr ien  i N o rd en  er  in teressert  i en slik ordning 
m. m. Likevel m en er  S IN D  at mange spørsm ål bør  u tredes  før man kan ta
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endelig stilling til saken. Dette  gjelder spørsm ål vedrø rende finansiering og 
garantigivning, hvilke type r  p ros jek te r  ordningen skal gjelde og hvilke u- 
land som skal kunne dra  nytte  av ordningen. Industr iverket vil derfor  gå 
inn for at spørsm åle t om nordiske m yke prosjektinvesteringslån utredes på 
en fordomsfri basis.

A B  S ven sk  exportkred it av s tå r  fra å  gi sy nspunk ter  på  forslaget om 
nordiske m yke prosjektinvester ingslån .  Å rsaken er  at  man avven te r  den 
videre behandling av en utredning om det svenske u-kredittsys tem et som 
for tiden e r  ute på remiss.

3. Utvalget
Det aktuelle medlem sforslaget re iser en rekke spørsm ål og Økonom isk 

utvalg kan på  denne bakgrunn  forstå  at forslaget har  m otta tt  blandete 
reaksjoner fra rem iss instansene.  Dette be tyr  også at utvalget på det n åv æ 
rende tidspunkt ikke kan rekom m and ere  å  sette  en nordisk ordning med 
myke prosjektinvester ingslån  ut i livet. Ordningen m å først utredes næ r
mere.

Utvalget vil innledningsvis bem erke at den beskrivning av u-landenes 
økonom iske  situasjon som gis i medlemsforslaget er treffende. Det sentrale 
spørsmål for Økonom isk  utvalg ha r  de rm ed vært å vurdere  om en ordning 
med nordiske myke prosjektinvesteringslån  vil være blant de m est  effekti
ve m åter  å løse u-landenes problem er  på.

Utvalget oppfa t ter  kjernen i p roblem et til å  være om  det er  i u- landenes 
interesse å motta myke lån som kny ttes  til kjøp av va re r  og t jenester  i 
långiverlandet.  Flere rem iss instanser  m ener  at bun dne  m yke lån ikke e r  et 
heldig bistandspolit isk virkemiddel.  Dette sier særlig viktige danske re
missinstanser,  og K om m erskolleg ium  i Sverige gjenngir med styrke de 
argum enter  som finnes mot bundne myke lån. Det finnes imidlertid også 
a rgum enter  som peker en annen  vei. Ved ubunden  långiving kan u-landene 
fritt velge hvor  de vil kjøpe sine va re r  og tjenester.  I forholdsvis s tor grad 
er  det vanlig at  innkjøpene likevel gjøres i de t lånegivende land. Utvalget 
an ta r  imidlertid at en  uforholdsm essig  del av lånene benyttes  til innkjøp i 
de store industriland som gjennom sin tidligere s tatus som kolonim akter  
har et spesielt nært forhold til u-landene. D ette  gir næringslivet i N o rden  en 
urettm essig  ugunstig stilling. En viss grad av bindning ved långiving kan 
rette  opp denne skjevheten .  Dette  vil utvik le og berike forholdet mellom u- 
land og N orden.

Flere rem iss instanser  påpeke r  også at de fattigste u-land ikke vil få nyte 
godt av en ordning med myke prosjektinvesteringslån .  da deres kred i t tver
dighet ikke er  god nok. Økonom isk  utvalg de ler  denne oppfa tningen, men 
ser  likevel ikke de t te  som et avgjørende argum ent.  I det økonom iske 
mellomskiktet  av u-land finner man en rekke land som har særlig store 
kredittp roblem er.  Økonom isk  utvalg m ener  det er  en viktig oppgave å gi
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denne gruppen av land muligheter til å  endre sin økonom iske  situasjon. 
Utvalget an ser  at en ordning med nordiske myke prosjektinvesteringslån 
kan bidra til dette.

M edlemsforslaget re iser  en del prinsipielle spørsm ål som ikke er  uløselig 
knytte t  til en ordning med m yke pros jektinvester ingslån ,  men som likevel 
har  avgjørende be tydning for den holdning m ange rem iss instanser  har til 
medlemsforslaget.  Dette gjelder spørsm ål om en nordisk ordning skal 
finansieres av eksis terende nasjonale b is tandsm idler  eller av nye anslag, i 
hvilken grad lånene skal regnes som b is tandsm id ler  eller ikke, problem et 
med at de ulike nordiske land har  forskjellige nasjonale ordninger med 
myke lån samt de nordiske lands internasjonale  forpliktelser på om rådet.

Også Ø konom isk  utvalg an ser  disse spørsm ål for å  ha en avgjørende 
betydning for hvorv idt en nordisk ordning med myke pros jekteksportlån  
b ør  oppre t tes .  D ette  er  bakgrunnen  for at utvalget ø nsker  spørsm ålet 
næ rm ere  u trede t.

Med henvisning til de t som er  anført ovenfor  vil Ø konom isk utvalg 
foreslå at N ord isk  Råd an ta r  følgende rekom m andasjon :

N o rd isk  Råd re ko m m an d ere r  N ord isk  M inisterråd å u trede mulige 
fo rm er  for en  ordning med nordiske m yke pros jektinvester ings
lån.

Helsingfors, 8. de sem b er  1983
D avid  A d a ls te in sson  (F) 
G unnar B erge (A)
Ó la fur G. E inarsson  (Sj) 
K aren Fløjte Jen sen  (KF) 
E rkki L iika nen  (Sd) 
G unnar N ilsso n  (s) 

F o r m a n n  

S ten  S ven sso n  (m)

E sko A h o  (K) 
G unnar B jörck (c) 

Sverre H elland  (Sp) 
A rvo  K em ppa inen  (Skdi) 

W enche L ow zow  (H) 
llkka  S uo m inen  (Kok)

Ola U llsten (fp)
H enrik W esterlund  (Sfp)
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Medlemsförslag 
om samnordisk pensionärskultur

(V ä ck t av E lsi H etem ä ki-O lander, Tytti Iso h oo kan a-A su n m a a , P eter  
M iturm an, H e ikk i R iih ijärv i och Ingrid  Sundberg)

I hela N orden  u tvecklas  befolkningens å lderss truk tur  på sam m a sätt. 
Pensionärernas  antal blir allt större i förhållande till de aktiva årsklasserna 
och ko m m er  und er  de närm aste  decenn ierna  att  kraftigt öka. Idag utgör 
pensionärerna  ca 2 2 %  av befolkningen i N o rd en  eller m er än 5 miljoner 
m änniskor.  M an kan tala om ett  sjätte nordiskt land av pensionärer  med en 
befolkning jäm fö rb a r  med e ttvart  av länderna  D anm ark ,  Finland och 
Norge.

För  den aktiva befolkningsdelen blir uppgiften att draga försorg om 
pensionärerna  m ycket  tung om  denna  del av befolkningen bara bestå r  av 
gamla, som i alla hänseenden  beh öv e r  tas om hand. Det blir allt viktigare 
att pensionärerna  också  hålls i form och är  så aktiva och rörliga som 
möjligt. Då kan de i större  u ts träckning tillgodogöra sig alla de sam hälls
t jänster  som finns till för m edborgarna  i gem en utan  att be tunga samhället 
med alltför m ycket k o s tsam m a specia låtgärder och -tjänster.

Ett  passivt om h ändertagan de  bör  e rsä t tas  med ak tiverande sysse lsä t t
ningar, vilket på sikt bör vara både pensionärernas  och samhällets intres
se. Pensionärerna  kan då förbli bä t tre  integrerade i det levande samhället, 
som en naturlig del av befolkningen, och behöver  inte bli föremål för en 
passiv iserande och nedbry tande isolering från samhället i övrigt. Också 
d e t ta  är  viktigt både för pensio närerna  själva och för den övriga befolk
ningen. U r  samhällets  synpunkt  kan  det med fog göras gällande att en 
aktivering av pensionärerna  innebär sam hällsekonom iska inbesparingar på 
socialsektorn. Det är ett konsta tera t  faktum att en aktiv och meningsfull 
å lderdom  innebär mindre s jukdom ar och ett reducerat behov av vård in
sa tser  från samhällets sida.

Särskilt olika kulturform er e rbjuder goda möjligheter till dylika aktivi
teter. Pensionärer  är  en grupp m änniskor som är aktivt skapande,  som går 
på kurser,  målar, spelar,  sjunger, spelar  tea ter .  Detta  bör föras över  till alla 
dem  som k on sum erar  kultur. På så sätt blir pensionärerna  också  givande 
part,  de iför sig en aktiv roll i samhället.  Det är inte de som skall underhål
las utan de som underhåller  andra.
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Den äldre genera t ionen  besi t te r  också  en rik fond av kunnande och 
livserfarenhet,  som rätt u tny ttjad  kan bli en berikande fak tor  för hela 
befolkningen. M ånga har  tidigare varit ak t iva  inom olika kultu rform er 
såsom tea te r  i olika form, sång, musik, recita tion,  måleri och skulptur, 
konsthantverk ,  hemslöjd och  olika slag av förfa ttarskap. Behovet  är stort 
av att hjälpa pensio närerna  att va ra  fortsa tt  ak tiva på dylika om råden. 
Term en ” p ensio närsku l tu r”  har präglats som ett samlande begrepp  för 
dessa  s trävanden.

På senaste  tid har de t på olika håll i N o rd en  spontan t  vuxit fram hithö
rande aktiviteter.  I Finland finns en aktiv och fast organiserad am atö r tea 
te rve rksam het för pensionärer .  E rfa renhe te rn a  ha r  visat att särskilt  tea tern  
är  en m ycket  väl ägnad form  för  pensio närsverksam he t .  A m atö r tea te r 
verksam het för pensionärer  finns också  i D anm ark  bl. a. med aktiviteter  i 
G råsten ,  i Århus äv en so m  i Norge i B ærum , som  har en b lom strande 
Pensionistteater.  I G ö teborg  i Sverige bedrivs m ångskif tande aktiv ite ter  på 
detta  om råde med Högbo  fritidsgård som centrum . H ä r  finns bl. a. en egen 
kör. som f ram träder  i daghem  och skolor. I G ö teborg  finns också  en aktiv 
am atör tea te rg rupp  för pensio närer  under nam net ” S cen io rerna” .

M ed stöd från N o rd iska  kulturfonden hölls i februari 1982 det första 
nordiska kultursem inariet  för pensionärer  på  H anaho lm en  i Finland. Man 
beslöt där  att inleda nordiskt sam arbe te  på pensionärskultu rens  om råde. I 
augusti sam m a å r  bildades vid ett möte på Bohusgården i Uddevalla  ett 
nordiskt sam arbe tso rgan ,  som  antog nam net ” Sam nord isk  pensionärskul
tu r ” . Samtidigt beslöt man från N ord iska  kulturfonden anhålla om bidrag 
för ett treårspro jek t  i form av en serie sam nord iska  ku ltu raktiv ite tssem ina
rier för pensionärer  under  åren  1983-1985. Det första  av dessa  seminarier 
hölls i Kungälv i Sverige 7 -9 .6 .1 9 8 3  med ett sextiotal deltagare från alla de 
nordiska länderna.

Den praktiska  v e rksam heten  ta r  sikte på olika form er av kon tak tve rk 
sam het,  anord nand e  av sem inarier  och utställningar, kurser  inom olika för 
pensionärskulturen  viktiga kultur- och  konstg renar ,  u tby te  av ins truktörer ,  
utväxling av e r fa renh e te r  m. fl. ak tiv ite ter  i syfte att f räm ja pensionärskul- 
turella ak tiv ite ter  i Norden.

F ö r  att den verksam het,  som  m ed stöd från N o rd iska  kultu rfonden har 
fått en så  lovande början , skall kun na  fortsä t tas  oc k så  i f ramtiden är  det av 
vikt a tt  dess  finansiering o ck så  efter fö rsöksper iodens  utgång är ordnad. 
Det ä r  angeläget att u tvärderingen av den inledda försöksverksam he ten  
sker  så  snart  som möjligt och att planeringen av hur ve rksam heten  kan 
tryggas efter fö rsöksper iodens  utgång påbörjas  och genom förs så att av 
brott inte beh ö v e r  upp s tå  i ve rksam heten .

M ed stöd av vad ovan  anförts  föreslår  vi, att  N o rd iska  rådet m åtte 
antaga följande rekom m endation:
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N o rd iska  rådet reko m m en d era r  N ord iska  ministerrådet att u treda 
föru tsä t tn ingarna  för att trygga fortsättningen av det med stöd 
från N o rd iska  kulturfonden inledda nordiska sam arbe te t  till fö r
m ån för  sam nord iska  kultu raktiv ite ter  för pensionärer.

Helsingfors och Stockholm  den 8 ju n i  1983
E lsi H etem ä ki-O land er (K ok) T ytti Iso ho oka na -A su nm aa  (K)
P eter  M uurm a n  (Sd) H eikki R iihijärvi (Sm p)

Ingrid  Sun dberg  (m)
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B IL A G A

Betänkande av Nordiska rådets kulturutskott över medlemsförslaget

Till ku ltu ru tsko tte t  har  hänvisats  m edlemsförslag om  sam nord isk  pen- 
sionärskultur.  Förs lage t  har  behand la ts  vid m öten  den 16—17 augusti och 
den 15 n ov em ber  1983 sam t den 26 januar i  1984.

1. Medlemsförslaget
I m edlemsförslaget hemställs  att  N o rd iska  rådet r ekom m end erar  N o r 

diska ministerrådet a tt  u treda  föru tsä t tn ingarna  att  trygga fortsä ttningen av 
det med stöd från N o rd iska  ku lturfonden inledda nordiska sam arbe te t  till 
förmån för sam nord iska  kultu raktiv i te te r  för pensionärer .

Förs lagss tällarna fram håller  att ett om h ändertagan de  av pensionärerna  
bör  ersättas  med ak tiverande sysselsättn ingar ,  vilket på  sikt bör  vara både 
i pensionärernas  och i samhällets  intresse. Förs lagss tällarna gör gällande 
att en aktivering av pensio närerna  innebär sam hällsekonom iska inbe
sparingar på socialsek torn ,  ef tersom  det kunnat  konsta teras  att en aktiv 
och meningsfull  å lderdom  innebär mindre s jukdom ar och ett  reducera t  
behov av vå rd in sa tse r  från samhällets  sida.

Särskilt kul tu rform er  av olika slag ger möjligheter till dylik aktivitet. 
Många pensionärer  har tidigare varit ak tiva inom teater ,  sång. musik, 
recita tion, måleri, skulptur,  k on sth an tve rk ,  hemslöjd och olika slag av 
förfa ttarskap. Det ä r  s tort  behov  att hjälpa pensionärerna  att va ra  fortsa tt  
ak tiva på sådana om råden . T erm en  pensionärsku ltu r  har präglats som ett 
samlande begrepp  för dessa  s trävanden .

Förslagsställarna anför att ett  nordiskt sam arbe te  på pensionärskultu- 
rens om råde inletts och att det bildats  ett nordiskt sam arbe tsorgan med 
nam net Sam nord isk  pensionärskultur .  S am arbetsorganet  har  av Nord iska  
kulturfonden anhållit om  stöd för ett t reårsprojekt  i form av en serie 
nordiska  kultu rak tiv i te tssem inarier  för pensionärer  under  å ren  1983-85. 
av vilka det fö rsta  hållits i jun i  1983.

P ro jek tverksam he ten  ta r  sikte på olika fo rm er  av kon tak tve rksam het,  
an ord nand e  av sem inarier  och utställningar,  ku rser  inom olika för pensio- 
närskulturen viktiga kultur- och  konstg renar ,  u tby te  av ins truk törer ,  ut- 
växling av e r fa renh e te r  m. fl. ak tiv i te ter  i syfte att främja kulturaktivite ter  
för pensionärer  i N orden .

Förs lagss tällarna ö nskar  att v e rksam heten  kan fortsä tta  även efter det 
att  det treåriga projek tet  slutförts.
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2. Remissbehandling
Vid m öte den 1 6 -1 7  augusti  1983 konsta terade  u tskotte t  att  dess a rbe ts 

grupp vid möte i jun i  behandlat frågan om eventuell remissbehandling av 
medlemsförslaget och därvid an se t t  att någon sådan inte erfordrades,  
ef tersom  förslaget enligt g ruppens mening redan innehöll de sakuppgifter 
som behandlingen i u tskotte t  förutsatte .  Rådets  presidium hade därefter 
beslutat att m edlemsförslaget inte skulle genom gå remissbehandling.

3. Utskottet
Utgångspunkten  för medlemsförslaget ä r  ett t reårsprojekt med en serie 

sam nord iska  ku ltu raktiv ite tssem inarier  för  pensionärer  under åren 1983- 
1985. B akom  projek tet  s tår ett  sam arbe tso rgan  med nam net " S am n o rd isk  
p e ns io n ärsk u l tu r" ,  som av N ord iska  kulturfonden anhållit om  stöd för 
projektet.

U tskotte t  har inhämtat att kultu rfonden i d ecem b er  1982 beviljat 50 000 
D K K  för det i medlem sförslaget näm nda  seminariet i Kungälv , vilket hölls 
i juni 1983, samt i o k to ber  1983 ytterligare 3 000 D K K  för ett uppföljande 
kom pend ium  kring detta  seminarium. Något  beslut om fortsatt stöd av 
projektet u töv er  de t ta  har kultu rfonden inte fattat.

U tskotte t  har vidare inhäm tat att det i medlemsförslaget näm nda samar- 
be tsorganet inte är någon gem ensam  takorganisation  på nordiskt plan för 
pensionärsorganisa t ionerna  i N o rd en ,  utan ett nordiskt sam arbetsorgan 
bland andra .  Sålunda har  " N o rd is k a  sam arbe tskom m ittén  för pensionärs- 
v e rksam h e t” , ett  sam arbe tso rgan  för var  sin pensionärsorganisation  i de 
fem nordiska länderna,  av N o rd iska  rådet anhållit om ekonom iskt s töd för 
sin kultur- och kursverksam h et 1984. Detta  u teslu ter  inte att ytterligare 
nordiska sam arbe tso rgan  för pensionärer  existerar.

M edlemsförslaget syftar ytterst till att u tverka  stöd åt sam nord iska 
kulturaktivite ter  för pensionärer .  Syftet är  vällovligt och förtjänar u p p 
m ärksam het.  Att  det finns intresse bland pensionärerna  och deras  organ i
sationer  för sam arbe te  kring kulturfrågor, men också  kring andra  frågor, 
visas av det föreliggande m edlemsförslaget och den ovan näm nda till rådet 
riktade hänvändelsen. Det är  härvidlag aktuellt  med kurs- och sem inarie
verksam het.  annan k on tak tve rk sam het t. ex. för utbyte av erfarenheter ,  
utväxling av kulturaktiva grupper  av pensionärer  såsom tea tergrupper  osv.

E ftersom  det på nordiskt plan redan ex istera r  s tödordningar i form av 
nordiska och bilaterala fonder,  ur  vilka stöd för dylik verksam het kan 
sökas, vilket medlemsförslaget utgör ett bevis på, ser  u tskotte t  inget behov 
av någon särskild utredning av frågan hur  sam nord iska  kulturaktiviteter 
för pensionärer  skall kunna stödas.
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M ed hänvisning till vad som ovan  anförts  föreslår  u tsko tte t
att N o rd iska  rådet icke fö re tar  sig något med anledning av m edlem s

förslaget.

S tockholm den 26 januar i  1984
A rne G a dd  (s)
E iður G uðnason  (A .)

Förman
Tytti Iso ho o ka n a -A su n m a a  (K, 
P eter M uurm a n  (Sd)
R obert P edersen  (S)
G unvor Sch n itler  (H)
Ingrid  Sundberg  (m )

K irsti K olle G røndahl (A) 
Elsi H etem ä ki-O land er (Kok)

G unnel Jo nä ng  (c) 
Sture  P alm  (s) 

H åkon R anda l (H) 
R e iu lf  S teen  (A) 

P irkko Turpeinen (Skdl)

2 0 -30-332 Nordiska rådet
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Medlemsförslag
om ett seminarium om skapande samarbete i Norden

(V ä ck t av Tytti Iso h oo kan a-A su n m aa , G unnel Jonäng , A rvo  K em p pa inen , 
E rkki L iika nen , P e ter  M uurm a n  och P irkko Turpeinen)

På grund av de m ånga förenande banden  mellan de nordiska länderna 
u tgör N o rd en  ett om råde dä r  man m ed fördel kunde ex perim en tera  fram 
olika nya  sam arbe tsm odelle r  såväl mellan enskilda m änniskor  som länder 
emellan. M ålet bör  va ra  ett  skapande sam arbe te  som  bygger på  den enskil
d a  m änniskans  förmåga att klara sig själv och få trygghet utgående från 
sina egna föru tsä t tn ingar  och  fri f rån  olika m aktsträvanden .

Som grund för en deba tt  om  olika sam arbe tsform er  behövs  uppgifter om 
förhållandena i de  nord iska  länderna.  Vi be höve r  jäm förande  psyko lo
giska, sociologiska, ek onom iska  och ju rid iska  studier av vilka möjligheter 
de olika länderna  ger sina m edborgare  till e tt  skapande sam arbe te .  Jäm fö 
relserna bör  ta  fasta  på  vilka fak to re r  i våra samhällen som stöder föränd
ringar och vilka bindningar vi har  till gamla traditioner ,  vilka inbyggda 
b rom sar  det finns i vårt sam hällssystem  och var den s törsta  smidigheten 
finns.

I N orden  borde forskningen kring dessa  frågor inriktas på åtm instone 
följande områden:

-  den ek onom iska  sektorn
-  de fysiska möjligheterna till sam arbete
-  k un sk aper  och utbildningsnivå
-  fak torer  som gäller känslolivet.
Inom  den ek onom iska  sektorn  kan man kon sta te ra  att den offentliga 

konsum tionen  i Sverige ä r  högst i världen (30%  av BNP). M otsvarande tal 
ä r  för  D anm ark  25 % , Finland 18% och N orge 20% . Vi har  en om fattande 
v e rksam het i samhällets  regi. Vi saknar  dock en samlad kunskap  om i 
vilken grad vå ra  samhällen ger  sina m edborgare  ekonom iska  möjligheter 
att förverkliga sig själva. F ö r  denna bedöm ning behövs  uppgifter om den 
ek onom iska  dem okratin ,  beska ttn ingen och även om inställningen till olika 
äganderä ttsfrågor.  N ä r  det gäller äganderä ttsfrågor innehåller i synnerhet 
den finska författningen strik ta  bestäm m elser ,  men även i de övriga län
de rna  kräve r  t. ex. ändringar  av grundlagen en om fattande procedur.

Vid en granskning av de möjligheter samhället ger till frihet och oberoen-
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de i fysisk mening bör  t. ex. beak tas  i vilken grad nuvarande transport-  och 
trafiksystem under lä t tar  eller fö rsv årar  rörligheten i våra länder. Detta 
gäller särskilt de handikappade .  I den nyligen publicerade nordiska lev
nadsn ivåundersökningen  ingår en beskrivning av transpor ts i tua t ionen  för 
olika grupper  i de enskilda länderna.  U tredningen  visar  att Sverige har  den 
största  bil tä theten och samtidig t den minsta skillnaden mellan olika socio- 
ekonom iska  grupper.  S törst  ä r  skil lnaderna i F inland. På grund av en hög 
urbaniseringsgrad har  D anm ark  de bästa  förutsä t tn ingarna  för en effektiv 
kollektivtrafik. Island saknas  i jäm före lsen .  F r iheten  att  u t t ryck a  sig fy
siskt o m spänner  även  m ånga andra  om råd en ,  hit hör  t. ex. a tt i tyderna  till 
sexualfrågor. Vidare bör  man vid en  granskning av den fysiska friheten 
närm are u treda  hur fysiskt tvång, t. ex . obligatorisk militärtjänstgöring 
påverkar  ett dem okratisk t  tänkande. M an borde i större u ts träckning ut
forska hur av sak naden  av värnplikt har  påverkat  det å ländska eller det 
is ländska samhället.

I de nordiska  länderna  görs s to ra  satsningar inom utbildningssektorn. 
K unskap  och utbildning är  en grundföru tsättn ing  för ett skapande sam ar
bete. En analys av de t ta  de lom råde  bör  ta  fas ta  p å  vilken utbildningens 
uppgift anses  vara. Uppgiften kan vara att  ge information om olika a l te rna
tiv, eller att  avsiktlig t lära in en  viss att i tyd eller en  viss syn på  olika 
sakförhållanden. Vi b ehöve r  jäm före lse r  mellan länderna  som visar i vil
ken uts träckning undervisningen ger  information om  olika ideologier, och i 
hur  hög grad barnen  erbjuds alternativ  utgående från deras  egen förmåga 
till kreativt tänkande. En in tressan t  fråga ä r  hur  e tt  visst rä t tsm edv etan de  
inlärs och på  vilka olika psykologiska fak to re r  det bygger, samt vilka 
förutsättn ingar det finns för att r ä t tsm edv etan de t  skall kunna utvecklas i 
sam m a riktning i olika länder.

R ä ttsm edv etand e t  och m änniskore la t ioner  för vidare till de fak torer  i 
anslutning till känslo livet,  som ä r  av be tydelse  för att vi skall kunna 
u tveckla  ett skapande sam arbe te .  Skapandet  bör  överhuvud taget  ges ett 
större  u trym m e i känslolivet.  S trävan  bör  va ra  att  upp nå  en nivå på 
d iskussioner  där  alla pa rte r  u tvecklas  i en  s ituation fri från m aktanspråk .

E tt  dylikt förhållande kan utvecklas  vidare till att  gälla även mellan olika 
länder. Som utgångspunkt behövs  information om  svårigheter  och samar- 
be tsm öjligheter  inom om råd en  som  gäller barnuppfos tran  och kulturaktivi
teter.

Inom de nordiska  samhällena har man traditionellt utgått från att ett 
samhälle som  inte genom går  förändringar ger  trygghet.  De nya krav som 
har ställts på samhället har emellertid lett till allt snabbare  förändringar. 
Förän dringarna  ställer den  enskilda m änniskan i en situation där  hon bör 
kunna u tveckla  sig själv till att  känna  trygghet även  i en förändringspro
cess. Inom  N o rd iska  råde ts  och  m inis terråde ts  organ h a r  under  de senaste 
åren  behandlats  frågor med be rör ingspunkter  till de problem  som gäller ett 
skapande sam arbe te .  Som  exem pel  kan näm nas  barnen och deras miljö
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(rek. 10119821k), nordiskt sam arbe te  om  fram tidss tudier  (rek. nr 9119761k), 
frågan om  alternativa frihetsstraff  (N U  A  1980:13) och utredningen ” L ev 
nadsn ivå  och ojämlikhet i N o rd e n "  (N o rd  1983). F ö r  nä rva rande b e h a n d 
las m edlemsförslag om sam nord isk  utbildning av M ontessori- lärare ,  om 
framtidsforskning rörande N o rd en  och om ett forskningsinstitut för n o r
disk rätt. Forsknings- och utredn ingsarbete  har  även i övrigt utförts inom 
olika de lom råden  i de nordiska  länderna.

F ö r  att ett  skapande sam arbe te  skall kunna u tvecklas mellan individer 
och mellan länder krävs en samlad genom gång av situationen inom olika 
sam hällssek torer  i de olika nordiska  länderna. Vi kan på  d e t ta  sätt få 
information om de om råd en  på  vilka det redan nu finns möjligheter att 
upp n å  de mål som här  har  ställts. N ä r  det gäller m änniskans  förutsättn ing
ar  att accep te ra  förändringar  och känna  trygghet inför dem  tangerar  det 
skapande sam arbe te t  på m ånga pu n k te r  framtidsforskningen. E tt  kreativt 
tänkande är  en förutsättn ing för att uppfa tta  förändringar och påverka  
h ändelserna  i positiv mening. Jäm likhet på alla om råden  ger oss en möjlig
het att  u tvecklas  i posit iv riktning. Det behövs ett intensivare forsknings
sam arbe te ,  särskilt när  det gäller hur  m änniskor  påverkas  av förändringar, 
och överh uvud tage t  ett  öka t  erfa renh e tsu tby te  mellan ex per te r  och be 
slutsfattare som ett första  led i ett experim en t  som syftar till att  utveckla  en 
modell för ett  skapande sam arbe te  i Norden.

Med hänvisning till vad som ovan anförts  hemställer vi att N ord iska  
rådet r ekom m enderar  N o rd iska  ministerrådet.

att  ar rangera  ett sem inarium  för exper te r  och beslu tsfattare  inom 
olika om råden , för att behandla  möjligheterna till gem ensam m a 
forskningsprojek t inom begreppe t skapande sam arbe te ,  och an 
gående m e toderna  för sådan t sam arbe te  som en del av fram tids
forskningen.

Helsingfors och S tockholm  den 17 iuni 1983
Tytti Iso h oo ka na -A su nm a a  (K) 
A rvo  K em ppainen  (S k d l)
P eter M uurm an (Sd)

G unnel Jo näng  (c) 
Erkki L iikanen  (Sd) 

Pirkko Turpeinen (Skdl)
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B IL A G A

Betänkande av Nordiska rådets kulturutskott över medlemsförslaget

Till ku l tu ru tsko tte t  har  hänvisats  medlemsförslag om  ett  seminarium om 
skapande sam arbe te  i N o rd en .  Förs laget har  behand la ts  vid m öten  den 
1 6 -1 7  augusti,  den  26 sep tem ber  och den 15 n ov em ber  1983 samt den 26 

januari  1984.

1. Medlemsförslaget
I medlem sförslaget hemställs  att  N o rd iska  rådet r ekom m end erar  N o r 

diska m inis terrådet att  a rrang era  ett  sem inarium  för ex per te r  och beslu ts
fattare inom olika om råd en ,  för att behand la  möjligheterna till gem ensam 
ma forskningsprojek t inom begreppe t skapande sam arbe te ,  och angående 
m e toderna  för sam arbe te  som  en del av framtidsforskningen.

2. Remissbehandling
Mot bakgrund av att förslaget i första  omgången blott syftar till att 

arrangera  ett  sem inarium  ansåg u tsko tte t  vid m öte den 26 sep tem ber  1983 
att de t inte va r  nödvändigt med någon remissbehandling , utan  beslö t at t  för 
presidiet föreslå att u tsko tte t  behand lar  förslaget utan  föregående rem iss
omgång. Presidiet biföll u tsko tte ts  förslag.

3. Utskottet
M edlemsförslaget tangerar  e tt  fo rskningsom råde med hå llpunkter  inom 

pedagogik, socialpsykologi och psykiatri ,  som  för nä rva rande  röner  stort 
intresse i de nordiska  länderna. E tt  centralt  begrepp är här  kreativitet  eller 
skapande arbete .  M edlemsförslaget har  o ck så  be rör ingspunkter  med fram 
tidsforskningen, i fråga om  vilken de t  inom N o rd iska  rådet väckts  ett 
m edlemsförslag som  ännu inte s lu tbehandla ts  (A 658/k om en plan för 
nord iska  fram tidss tud ier  inriktade på a l ternativa framtidsscenarier) .  Med 
detta  som u tgångspunkt ö nskar  förslagsställarna skapa förutsä ttn ingar för 
e tt  skapande sam arbe te  mellan individer och/eller länder, att  få fram en 
särskild modell för sam arbe te .  I d e t ta  syfte ö n ska r  de a t t  det arrangeras  ett 
seminarium med uppgift a tt  identifiera och analysera  om råden  såväl innan- 
som u tanför  sedvanlig samhälls- och be teendevetenskap lig  forskning dä r  
gem ensam m a forskningsprojek t är möjliga och av intresse.

U tan  att ta  ställning till den  modell för sam arbe te  som i m edlem sförsla
get pläderas för,  ö nska r  u tsko t te t  d ock  utta la  sin allm änna uppskattn ing  
över  sådana  s trävanden  som  syftar  till att u tveckla  och utvidga det nord is
ka sam arbe te t ,  oak ta t  de t ta  sker  med tillhjälp av gängse eller nya  modeller.
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Efte rsom  u tsko t te t  upp fa t ta r  det föreslagna seminariet  som ett seminarium 
bland an d ra  seminarier,  ser  u tsko tte t  inga skäl att  föreslå någon rekom 
m endation uttryckligen om de tta  seminarium. U tsko tte t  an ser  nämligen att 
de t är  de p resum tiva  arrangörernas  sak att i likhet med andra  a rrangörer  av 
nordiska  sem inarier  an sök a  om  stöd av de nordiska  s tödordningarna.

Med hänvisning till vad som ovan anförts  får u tsko tte t  föreslå
att  N o rd iska  råde t  icke fö re tar  sig något med anledning av m edlem s

förslaget.

S tockholm  den 26 jan uar i  1984
A rn e G add  (s)
E iður G u ðnason  (A .)

Förman
T ytti Iso h o o ka n a -A su n m a a  (K) 
P eter  M uurm a n  (Sd)
R obert P edersen  (S)
G unvor Sch n itler  (H)
Ingrid  Sun d berg  (m)

K irsti K olle G røndahl (A ) 
E lsi H etem ä ki-O land er (Kok)

G unnel Jo n än g  (c) 
S ture  P alm  (s) 

H å kon  R a nd a l (H) 
R e iu lf  S teen  (A) 

P irkko Turpeinen (Skdl)
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Medlemsförslag
om nordiskt samarbete beträffande turistguider

(V äckt av E lsi H e tem ä ki-O lan d er  och G unnel Jo n ä n g )

Det ha r  länge varit ett  mål för det nordiska  sam arbe te t  på  tu r is tom råde t 
att främja och u tveckla  turism en mellan de nordiska länderna.  De enskilda 
länderna ha r  gjort be tydan de  insa tser  för att  ö ka  facil i te terna för tur ism en 
och även det nord iska  sam arbe te t  på o m råde t  ha r  öka t  i m ålm edvetenhet.  
E tt  u t tryck  för  de t ta  ä r  kam pan jen  ” Res i N o rd e n ” , som inleddes 1982 och 
som fortfarande vidareförs.

E tt  viktigt inslag i ansträngningarna  att öka  den in ternord iska turism en 
har varit en s trävan att  ge resande t  i N o rd en  ett  innehåll u töv e r  det rent 
rekreationsm ässiga.  Inom N o rd iska  råde t  ha r  både  kultu ru tsko tte t  och 
trafikutskotte t  u pp repade  gånger gett u t t ryck  för uppfa ttningen, att  den 
in ternord iska turism en bör  u tvecklas  till en kulturturism , dvs. a tt  tu r is ter
na inom N o rd en  skall erb judas möjligheter att  göra sig fö rtrogna med de 
olika ländernas  och t rak te rnas  ku ltura rv  och kulturella aktiviteter.  Bred  
enighet råde r  om  de n na  målsättning. De grundläggande likheterna i de 
nordiska  ländernas  kulturarv  ger nord iska  tu r is ter  alldeles speciella förut
sättningar  att ta del av de an d ra  nord iska  ländernas  nationella och regiona
la kultur,  samtidig t som  de nationella och regionala varia t ionerna  är  till
räckligt s to ra  för  a tt  e rb juda  in tressan ta  nya  upp leve lser  och tillfällen till 
jäm förelser .

Utvecklingen m ot en innehållsmässigt fördjupad turism  ställer givetvis 
ökade krav  på  den service som  m ottagar länderna  och -orterna  bö r  kunna 
erbjuda. D essa  krav ä r  av m ånga slag: bä t tre  turis tinformation, b ro sch y 
rer,  särskilda ak tiv ite ter  för tu r is ter  osv. Vi vill lägga speciell vikt vid 
tillgången till kunniga och välutbildade turistguider.  Sådana guider  behövs 
naturligtvis även  för de u tom nord iska  turis terna,  men den  ökade in te rnor
diska turism en ställer ökade krav på guidningen av turis ter  från de andra  
nordiska  länderna.

T uris tgu ideverksam he ten  är  väl utvecklad  i samtliga nordiska länder. 
Kontrollen av guidernas y rkesku nskap  och graden av det offentligas enga
gemang i den n a  kontro ll varie ra r  d ä rem ot betydligt. Det enda land i N o r 
den som  har  infört egentlig statlig auktorisa tion  för  tur is tguider  är Island. I 
Finland handhas  kontrollen av guidernas yrkesskicklighet av Finlands
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guideförbund i visst sam arbe te  m ed C entralen  för turis tfräm jande. Yrkes- 
u tbildningsstyrelsen har även  utfärdat bestäm m elser  om  yrkesex am en  för 
reseguider  och  öve rv aka r  verkstä llande t av dessa  exam ina, m en därjämte 
har  Fin lands guideförbund egen auktorisa tion ,  dels av turistguider, dels  av 
au k to r ise rade  turis tguider ( s .k .  m ärkesguider).  Auktorisa t ionen av 
m ärkesguiderna ä r  i kraft tre år,  vare fte r  nytt guideprov bör  avläggas. I 
Danm ark ,  Norge och Sverige to rde  den offentliga kontrollen vara mindre 
kon sekven t  genom förd,  även  om  t. ex . i Sverige skolöverstyre lsen  godkän
ne r  guideintyg utfärdade av t. ex. lokala guideföreningar.

Ä ven  guidernas  egen organisering ha r  nå tt  olika omfattning i de olika 
länderna.  I D anm ark  om fatta r  Turistførerforeningen, som har  landsom fat
tande auk tor isa t ion  av D anm arks  Turistråd ,  de flesta guideföreningar i 
landet.  I Island ä r  alla auktor ise rade guider anslu tna  till Félag Leiðsögu- 
m anna  (Iceland G u id es ’ Association).  I Finland har Suom en opasliitto  -  
F in lands  guideförbund , som  är  de t ä ldsta  av de riksom fattande guideför
bunden  i N o rd en ,  77 m edlem sföreningar med sammanlagt närm are  2000 
m edlem m ar.  Alla lokala guideföreningar u tom  Helsingin turis tioppaat 
(Helsingfors turistguider) ä r  anslu tna  till förbundet.  Ålands guider r f  är  
m edlem  av F in lands  guideförbund , men har  viss au tonom  ställning inom 
förbundet.  N orges  gu ideforbund om fatta r  s törsta  delen av guideförening
arna i landet.  I Norge liksom i Sverige, där  riksorganisationen Sveriges 
guideförbund grundades  1983, ä r  o rganisa tionsarbete t  i sitt begynne lse
skede.

Det nordiska sam arbe te t  mellan turis tguiderna i N o rd en  äger rum inom 
International G u id es ’ Club, vilken tro ts  nam net närm ast  ä r  e tt  nordiskt 
guideförbund. 1GC har 15 m edlem sföreningar i de nordiska länderna med 
sammanlagt mer än 1 900 m edlem m ar.  IGC an ord nar  nordiska guidekon
gresser,  av vilka den tolfe i ordningen hölls i mars 1983. F örbundets  
viktigaste målsättning är  att  upp nå  erkännan de  av guideyrket och dess 
utövare.  Organisationen ha r  lagt s to r  vikt på betydelsen av ett  högvärdigt 
utbildningsutbud för turis tguider i N orden .  IGC har även varit drivande 
kraft då  det gäller tillskapande av  r iksförbund för turis tguiderna i de land 
som tidigare sakna t  sådana.  En annan  viktig målsättning för  IGC är att 
a rbe ta  för a t t  be tryggande och kon tro llerbara  auktorisa tionsordningar för 
lokalguider införs på de o r te r  där  sådana ännu inte finns.

F rån  de officiella nordiska tu ris torganisationernas  sida har utta lats in
tresse för a tt  å s tadk om m a en så hög kvalifikationsnivå som möjligt för 
turis tguiderna, de t ta  mot bakgrund av att guiderna är en personalgrupp 
som i hög grad kom m er i kon tak t  m ed turis terna både från nordiska och 
u tom nord iska  länder. Till den ändan  har N ord iska  tu r is tu tskotte t  bl. a. 
m edverka t  i a r rangerande av ett nordiskt kon taktsem inarium  om turism 
med deltagande av såväl guider som  rep resen tan te r  för tur is tm yndighe
terna  i Åbo 1979, och ett andra  dylikt seminarium, N O R D K O N T A K T  -84, 
kom m er att hållas i S tavanger 1984.
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Enligt und ertecknades  mening är de t viktigt att  de t nordiska  sam arbe te t  
p å  officiellt p lan  i s tö rre  u tsträckn ing  än hittills u p p m ärk sam m ar  den 
viktiga del av turistlivet som  turis tguidernas ve rksam het utgör. Bortse tt  
från a r rangerande t  av  N O R D K O N T A K T -se m in a r ie t  1979 ha r  denna  sida 
av reselivet hittills inte upp m ärk sam m ats  i högre grad i de t officiella 
nordiska  tu r is tsam arbete t .  E t t  utv idgat nordiskt sam arbe te  rö rande  tu ris t
gu ideverksam heten  kunde innehålla t. ex. följande olika moment:

I samtliga nordiska  länder borde en enhetlig utbildning av turis tguider 
med tillförlitlig a u to r i s a t io n s o rd n in g  på  nationellt  plan tillskapas. Utb ild
ningen borde i de olika länderna  understä llas  enahan da  m yndighe ter  och 
ha analoga anknytn ingar  till ländernas  statliga turis tmyndigheter.

P å  längre sikt kunde sam nord iska  regler för nordisk  auktorisationsgil- 
tighet för  guider m ed  auktorisa tion  i ett  av länderna  (med viss kom ple t te 
ring av yrkesprovet)  va ra  ett  mål.

G enom  ö kad  upplysning från m yndighe ternas  sida om betydelsen  av  att 
anlita välutbildade guider kunde man, utan  att  införa förbud mot an v än 
dande av icke-aukto riserade  guider, höja  nivån på  den  information om 
länder och o r te r  som  ges till turis terna.  I de t ta  av seende fö rekom m er  i 
de t ta  nu en  del osun d a  före tee lse r,  b es tående  i a tt  outb ildade guider  anlitas 
t. ex. inom busstur ism en , med följd att tu ris terna  ges otillräcklig eller 
rentav felaktig information. D e t  fö rekom m er ren tav  att busschaufförer  
fungerar  som reseledare-guider,  vilket givetvis m edför fara även för trafik
säkerheten .  I Island krävs  enligt lag arbetsti l ls tånd för guideverksam het.

I sam verk an  mellan de nordiska  länderna  borde likartade bestäm m elser  
för att trygga turis tguidernas  trafik- och  arbe tsm il jösäkerhet  und er  u töv an
de av deras  y rke  införas. Vi av ser  här  bä t tre  planering och konstruktion  av 
guidens sittplats och placering i bussarna .  IGC har  i d e t ta  av seende  inlett 
visst sam arbe te  m ed Volvo-bolaget.  I Sveriges riksdag ha r  en  motion om 
u tfärdande av säkerhe tsföreskr if ter  av seende  guidestolar  i bussarna  1983 
inlämnats av r iksdags ledam öterna  K ers tin  E k m an  och E lver  Jonsson.

E tt  fo rum  borde  upprä t tas  för de nord iska  guiderna för inbördes kon
takt,  i vilket samtidigt de nord iska  ländernas  statliga m yndigheter  inom 
turism, m useiväsen , trafik m. m. skulle vara  represen te rade .  E tt  sådant 
forum , för  vilket de tidigare n äm n d a  N O R D K O N T A K T -sem ina r ie rn a  kun
de u tgöra  en  u tgångspunkt,  behövs  för  att gu idesektorn  skall kun na  u t
vecklas och koord ineras  inom ram en för  de t nordiska  tu r is tsam arbete t .

M ed hänvisning till vad som  ovan  anförts  hem stä ller  ministerrrådet 
att  N o rd iska  rådet rek o m m en d era r  N o rd iska  ministerrådet
1) att u tred a  möjligheterna att införa likartade b estäm m elser  för 

utbildning och auktorisa tion  av turis tguider  i de nordiska  län
derna

2) att i nordiskt sam arbe te  u ta rbe ta  harm oniserade  föreskrifter  om 
trafiksäkerhe t  och  arbetsmiljö  i b u ssa r  för turis tguider
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3) att upp rä t ta  ett  nordiskt forum  för k on tak t  mellan turis tguiderna i 
de nordiska  länderna  sinsemellan och med de myndigheter  som 
an sva ra r  för ve rksam het  som  direkt berörs  av gu ideverksam he
ten.

Helsingfors  och  S tockholm  den  1 juli 1983
E lsi H etem ä ki-O land er (K ok) G unnel Jo näng  (c)
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B IL A G A  I , Y ttran den  (se supp lem en t)

B I L A G  A 2

Betänkande av Nordiska rådets trafikutskott över medlemsförslaget
Till t raf ikutskotte t  har  hänvisats  m edlem sförslag  A 667/t om nordiskt 

sam arbe te  be trä ffande turis tguider. U tsko t te t  ha r  behand la t  m edlem sför
slaget vid sina m öten  den 2 3 - 2 4  januar i  och den 26 februari 1984.

1. Medlemsförslaget
1 medlemsförslaget,  som  är väck t  av Elsi H etem äki-O lander  (Kok) och 

Gunnel Jonäng  (c) hemställs  att m inis terrådet rekom m enderas
1. att  u treda  möjligheterna att införa likartade bestäm m elser  för utbild

ning och auktorisa tion  av turis tguider i de nordiska  länderna,
2. att  i nordiskt sam arbe te  u ta rbe ta  ha rm oniserade  föreskrifter  om tra 

f iksäkerhet och arbetsmiljö  i b ussar  för  turistguider,
3. att  upp rä t ta  ett  nordiskt fo rum  för kon tak t  mellan turis tguiderna i de 

nordiska länderna  sinsemellan och med de m yndighe ter  som ansva ra r  för 
ve rksam het som  direkt be rörs  av guideverksam heten .

Förslagsställarnas motivering ä r  vikten av att det nordiska  sam arbe te t  
på  officiellt plan i större  u ts träckning än hittills u p p m ärk sam m ar  den 
viktiga del av turis tlivet som  tu ris tguidernas  ve rksam het utgör. D enna sida 
av reselivet har  hittills fått u nd anskym d plats i de t nordiska  sam arbetet .

2. Förslagets remissbehandling
M edlemsförslaget har  rem issbehandla ts  i vanlig ordning och svar  har 

inkommit från följande rem iss instanser:

N ord iska
N ordiskt traf iksäkerhe tsråd  (NTR)

D anska
Industr im inster ie t
Justi tsministerie t
Arbejdsministeriet
D anm arks  T uris tråd
T uris tførerforeningen
T uris tvognm ændenes  Landsorganisa t ion
D anm arks  Rejsebureau  Foren ing
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F inska
Handels- och industriministeriet 
Centra len  för turis tfräm jande
Y rkesutbildningsstyre lsen 
Alands landskapsstyre lse 
Finlands turis tförbund r. f.
Linja-autoliitto r. y. (Bussförbundet)
Finlands guideförbund
Ålands turistråd 
Ålands guideklubb r .f .

N o rska
Den norske  reisebransjeforen ing (NRF) 
L andslaget for Reiselivet i Norge (RN L)
N o rske  turis tforeningernes  forbund 
International G u id e s ’ Club (IGC)

Svenska
S ko lövers tyrelsen  (SÖ)
Sverige turis tråd
S venska re sebranschens  förening
Sverige guideförbund
Svenska buss tra f ikförbundet (Buss)

2.1 R em iss in s tan ser  som  stöd jer m ed lem sförslaget 
D anska

Turistførerforeningen 
D anm arks  Rejsebureau  Foren ing

F inska
Handels- och industriministeriet 
Centra len  för turis tfräm jande 
Finlands guideförbund 
Finlands turis tförbund r. f.
Y rkesutbildningsstyre lsen 
Ålands landskapsstyre lse 
Ålands guideklubb r. f.
Ålands turistråd

N orska
International Guides  Club (IGC)
Den norske reisebransjeforening 
Landslaget for Reiselivet i Norge (RN L)



621A 667/t: B ilaga 2

Svenska  
Skolöverstyrelsen  (SÖ)
Sveriges guideförbund
Sveriges turis tråd
S venska re seb ransch ens  förening

Samtliga svar  ställer sig posit iva  till förslagets  fö rs ta  punkt  såtillvida att 
likartade bestäm m elser  för  utbildning och auktorisa tion  av turis tguider i de 
nordiska länderna inte får innebära  en gem ensam  arbe tsm ark nad  utan 
målsättningen bör  va ra  förbättring av guidernas kunskap  och status på  
nationellt  plan. D e tta  får utslag bl. a. i Turistførerforeningens  förslag till 
omformulering av punk t 1. enligt följande:

Turis tm yndigheder og re jsearrangører  i de  nordiske lande skal fremme 
brugen a f  au toriserede  guider i N o rd en ,  og i sam arbe jde  med de nationale 
guideforeninger forsøge at hæve guideuddannelsen  til et ensarte t  højt ni
veau.

Det und ers tryk s  i ett  av svaren  att en auktorisa tion  av guider inte får 
leda till ett  förbud m ot att  an vän d a  icke auk tor ise rade  guider. F inska 
handels- och industriministerie t  an se r  när  det gäller förslagets första  punkt 
att de t i fö rsta  hand borde  u tredas  huruv ida  likartade bes täm m elser  skulle 
m edföra sådana väsentliga fördelar  att  ett förenhetligande kan anses vara 
motiverat.

Beträffande traf iksäkerhet och arbetsmiljö , som  behandlas  und er  försla
gets andra  punkt,  stödjer  ins tanserna  förslagets intentioner. Det erinras i 
e tt  av svaren  om  att  IGC för nä rva rande sam arbe ta r  med Volvo i sam band 
med guidens arbe tsp la ts  i bussen.

Av svaren  f ram kom m er  ett s tark t stöd för den ve rksam het som In te rna
tional G u id es ’ C lub driver  sam t att  IGC eventuellt  med viss finansiell hjälp 
från det offentliga kunde va ra  det kon tak torgan  för nordiska  turistguider 
som efterlyses i förslagets punkt 3.

2.2 R em iss in s ta n ser  som  in te tar d irekt stä lln ing till fö r s la g e t  
N ord iska

N ordiskt traf iksäkerhe tsråd  (NTR)

D anska
Justitsministerie t
Industriministeriet
T uris tvognm ændenes  L andsorganisa tion

F inska
Linja-autoliitto r. y.

D essa  ställer sig varken posit iva eller negativa till medlemsförslaget,  
m en N T R  fram för i sitt y t trand e  att  om  IGC ta r  kontakt med N B K
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(Nordisk  bilteknisk kom mitté),  som  ä r  N T R :s  sam arbe tsorgan, är  N B K  
villigt att d isku te ra  för guiderna  specifika problem.

2.3 R em iss in s ta n ser  som  stä ller sig negativa  till fö r s la g e t  
D anska

Arbejdsministeriet
D anm arks  Turistråd

S venska
S venska buss tra f ik fö rbundet  (Buss)

Sam m anfattn ingsvis  fram går av de ssa  svar  a tt  de t inte med nödvändig
het följer av likartade be stäm m elser  för utbildning och auktorisa tion  av 
turis tguider  på sam nord isk t  initiativ eller annan  officiell instans att  turist- 
guidning skulle bli bättre  om  dessa  frågor överlä tes  på  respektive länders 
guideorganisa tioner.  Vad gäller guidernas arbetsmiljö  och trafiksäkerheten  
upp sk a ttas  dagens läge inte göra  skäl för sam nord iska  insatser.  Slutligen 
an ser  dessa  ins tanser  att det nä rm ast  bör  ligga i de nordiska ländernas 
guideorganisa tioners  intresse att  själva ta initiativ till och verka för ett 
nordiskt kon tak tforum , om  det anses  va ra  nödvändigt.

3. U tsko tte t
M edlemsförslaget syftar  för de t fö rsta  till harm onisering av regler gällan

de utbildning och auktorisa tion  av turistguider, för de t an dra  till förbättring 
av trafiksäkerhet och arbetsmiljö  i tu r is tbussa r  och för de t tredje till 
upprä t tande av ett nordiskt forum  för turistguider.

H arm onisering av regler om  turistgu ider
T rafikutskottet  har  all tsedan tu r is tp rogram m ets  utformning och tu r is tu t

skotte ts  tillkomst i slutet av 1970-talet framhållit  vikten av aktiv utveckling 
av de sociala och kulturella a spek te rna  inom det nordiska  sam arbe te t  på 
tu ris tom råde t.  Således har  u tsko tte t  i flera av sina be tänkanden  över 
m inisterrådets  berä t te lse  (C 1) när  det gäller tu r is tverksam he ten  betonat 
att  ökad vikt bör  läggas vid kultur,  idrott och konst i anknytning till 
nödvändiga insatser  för att s t imulera resande t mellan de nordiska län
derna. K u lturu tsk otte t  h a r  också  i sitt arbe te  s trävat  ef ter  att  ge resande t  i 
N o rd en  ett innehåll u töv er  det rent rekreationsmässiga.

U tsko tte t  är  enigt med förslagsställarna om  att de grundläggande likhe
terna  i de nordiska ländernas kulturarv  ger nordiska turis ter alldeles spe
ciella fö rutsä ttn ingar  att  ta  del av de an dra  nordiska  ländernas nationella 
och regionala kultur.  En särskilt  viktig del av den service som m ottagarlän
derna och -orterna  bör kunna erb juda är tillgången till kunniga och välutbil
dade turistguider. U tsko tte t  delar därför  förslagsställarnas mening att det 
ä r  viktigt a tt  de t nordiska  sam arbe te t  på officiellt plan i större  grad än
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hittills upp m ärk sam m ar  turis tguidernas betydelsefulla  funktion i turistli
vet. De flesta av de rem iss ins tanser  som tills tyrker förslaget ställer sig 
positiva till införandet av l ikartade b es täm m elser  för utbildning och au k 
torisation av turis tguider, m en m an varnar  i flera av y t trand ena  för ” nor
d isk”  auktorisation.

Trafiksäkerhet och arbetsm iljö  
T ra fikutskotte t  ha r  tagit del av de synpu nk ter  som framförs i m edlem s

förslaget och i flera av rem issy t t rande na  om behove t  av förbättring av 
turis tguidernas trafik- och arbe tsm il jösäkerhet  och anser  det motiverat att 
N ord iska  traf iksäkerhe tsrådet  (NT) och/eller dess  sam arbe tso rgan , t. ex. 
N ord isk  bilteknisk kom m itté  (NB) ser till att  dessa  a spek te r  tillvaratas i 
deras  verksam het.

N o rd isk t fo ru m  fö r  turistgu ider
M ånga av rem iss ins tanserna  t i lls tyrker förslaget om  upp rä t tande  av ett 

nordiskt forum  för kon tak t  mellan turis tguiderna i de nordiska  länderna 
sinsemellan samt ansvariga myndigheter ,  samtidigt som  det påpekas  att 
kon takten  mellan turis tguiderna fungerar  u tm ärk t  genom  International 
G u ides’ C lub, vilken trots  nam net är  e tt  nordiskt guideförbund bestående 
av 20 föreningar m ed ca  2 100 m edlem m ar.

U tsko tte t  an se r  de t inte berätt igat att  föreslå  upprä t tande t  av ett  kon
tak tforum  utan  är  av  den meningen att de t inte rnord iska  sam arbe te t  mellan 
turis tguiderna bäst  sköts  av turis tguidernas  egna organisationer.

Mot bakgrund av det ovan  anförda hemställes ,
att N ord iska  rådet reko m m en d era r  N ord iska  ministerrådet
1. att u tb red a  möjligheterna att införa likartade bestäm m elser  för 

utbildning av turis tguider i de nord iska  länderna,
2. att  v e rka  för att m an i det nordiska lagstiftningssamarbetet  tillva

ra tar  turis tguidernas traf iksäkerhe t och  arbetsmiljö .

S tockholm  den 26 februari  1984.
B jarne M ørk E idem  (A) 
G udrun H e lg ad ö ttir  (A b .)  
K arl-Erik H ä ll (s)
Sakari K nuu ttila  (Sd)  
P eder Søn derby  (V)
Ole G abriel U eland  (Sp)

J . K . H a n sen  (S ) 
Ole H enriksen  (SF) 

O lo f Ja n sso n  (AS)  
P er P etersso n  (m) 

P etter  T hom assen  (H) 
B en g t W iklund (s)

M arja tta  V äänänen  (K) 
F ö rm a n
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Medlemsförslag
om gemensamt nordiskt förbud mot spridning av reklam via kabel- 
och satellit-TV

(V ä ckt av M argrete  A uken , G uðrún H elgadö ttir, Ole H enriksen , H anna  
K va n m o  och P irkko Turpeinen)

Siden 1975 ha r  de r  været planer  om  at udbygge det nordiske radio-, TV- 
og te lesam arbejde  via satellit. Grundige udredninger er  blevet offentlig
gjort, og Nord isk  Råd har  vedtaget flere rekom m andationer .  Nord isk  
Ministerråd har  ligeledes behandlet p roblem atikken gentagne gange.

I løbet a f  1982 er  der  sket en  ny udvikling i sagen.
Den 9. februar meddelte  den danske regering, at den ikke ønskede at 

deltage i videre arbejde om  en nordisk kom munikationssatell i t ,  og på 
denne baggrund vedtog N ord isk  Råd den 3. marts rekom m andation  nr. 3/ 
1982, som  opfordrer  de fire øvrige nordiske regeringer til at gå videre med 
arbejdet.  Dette  blev yderligere konkret isere t  i Nord isk  M inisterråds be 
slutning i S tockholm  den 27. m arts  om en ny udredningsperiode frem til 1. 
april 1984.

H vad  de r  derefte r  vil ske, ved ingen.
Uanse t  om  der  ad åre kom m er en nordisk  satellit eller ej, så  fortsæ tter  

satellitprojekterne også uden for N o rd en ,  og der  viser sig derfor  et stadigt 
stigende behov for lovgivning på om rådet.  Udviklingen inden for kabel-TV 
har også en sådan fart,  at d e r  e r  et klart behov for lovgivning, som det 
senest blev påpeget på de nordiske radiofonichefers  møde den 8. sep tem 
ber  1982.

Hvis ikke den nye teknologis kom m unikationsm uligheder skal kom m e 
til at ove rsvø m m e os på helt kom mercie lle  vilkår, er  det nødvendigt med et 
forbud mod spredning af  reklam er via kabel- og satellit-TV. Ikke for at 
hindre den frie udbredelse  af  meninger og informationer,  men for at give 
den så gode vilkår som muligt.

Men også med en sådan helt  nødvendig regulering vil den udenlandske 
m ediepåvirkning af  de nordiske lande blive kraftigt forøget fra slutningen 
a f  80 'erne. Det er  derfor  nødvendigt,  at man ikke blot indskræ nker  sig til at 
sætte græ nser  for  den udenlandske påvirknings mest kommercielle sider, 
og samtidig b rem ser  mulighederne for, at in teresserede firm aer inden for 
No rd en  kan benytte  de nye kom m unikationsm uligheder til reklamer, men 
at man også frem m er det nordiske ikke-kommercielle radio- og TV-samar-

A 668/k
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bejde gennem Nordvisionsudvekslingerne  og gennem  en forøgelse a f  sam 
produktionerne.

U n d er  henvisning til det ovenfor  anførte  skal vi foreslå, at Nord isk  Råd 
vedtager  følgende rekom m andation :

N ord isk  R åd henstil ler til regeringerne i de nordiske lande at un d er
søge mulighederne for et fællesnordisk forbud mod spredning af 
reklam er via kabel- og satelli t-TV samt m ulighederne for  i lyset af  
den  kraftigt stigende udenlandske mediepåvirkning at udbygge 
radio- og TV -sam arbe jdet  i N o rd en  såvel gennem  N ord v is ionsu d
veksling og sam produktion  som gennem  nye, uafprøvede initia
tiver.

K ø benhavn ,  Reykjavik, Oslo og Helsingfors, den 3. jun i  1983
M argrete  A u ken  (SF) 
Ole H enriksen  (SF)

G udrun H elgadö ttir  (Ab .)  
H anna  K van m o  (A)

P irkko Turpeinen (Skdi)
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B IL A G A

Betänkande av Nordiska rådets kulturutskott över medlemsförslaget

Till ku ltu ru tsko tte t  ha r  hänvisats  medlemsförslag om gem ensam t n o r
diskt förbud mot spridning av reklam  via kabel- och satellit-TV. Förslaget 
har  behand la ts  vid m öten den 26 sep tem ber  och den 15 n ov em ber  1983 
sam t den 26 januar i  1984.

1. Medlemsförslaget
I medlemsförslaget hemställs  att  N o rd iska  råde t  rekom m en d era r  de 

nordiska  ländernas  regeringar att  u ndersöka  möjligheterna till ett  sam nor
diskt förbud m ot spridning av  reklam  via kabel- och satellit-TV samt 
möjligheterna till att  i ljuset av den kraftigt stigande u t ländska mediepå- 
verkan  bygga ut radio- och T V -sam arbe te t  i N o rd en  såväl genom  program 
utby te  via N ordvisionen  och sam produk tione r  som genom nya  oprövade 
initiativ.

Förs lagss tä llarna  varnar  för en  utveckling av program förm edlingen via 
satelliter på  helt kom m ersiella  villkor och f inner det nödvändigt med ett 
förbud m ot spridning av reklam  via kabel-  och satellit-TV, inte för att 
fö rh indra den fria spridningen av uppfa ttn ingar  och informationer,  utan  för 
att  spridningen skall kun na  ske und er  så goda villkor som möjligt.

Förs lagss tällarna an ser  det o ck så  nödvändigt att  man inte bara  inskrän
ke r  sig till att  sätta  g ränser  för den u t ländska  p åverkan s  m est kom mersiella  
s idor och samtidigt b ro m sar  möjligheterna fö r  in tresserade företag  inom 
N o rd en  att u tny ttja  de nya kom m unikationsm öjligheterna för reklam , utan 
att  man o ckså  främ jar  de t icke-kommersiella  nordiska  radio- och TV- 
sam arbe te t  genom  program utby te  via N ordvisionen  och genom  ökade 
sam produktioner.

2. Remissbehandling
U tskotte t  behandlade  frågan om  eventuell remissbehandling av m ed 

lemsförslaget vid m öte den 26 sep tem ber  1983. M ot bakgrund av att  
medlem sförslaget A  635lk om  sam arbe te  angående m ottagande av utom- 
nordiska satellitsändningar, vilket bl. a. be rö r  reklam ens plats i m assm ed i
erna ,  särskilt  de e lektroniska m edierna ,  nyligen undergått  rem issbehand
ling och ännu  inte s lu tbehandla ts  sam t an dra  ännu inte slutbehandlade 
m ediefrågor ansåg u tsko t te t  de t  inte vara nödvändigt m ed någon rem issbe
handling. U tsk o t te t  föreslog därför  för  presidiet  att  medlemsförslaget skul
le behandlas  u tan  föregående rem issom gång, vilket förslag presidiet  biföll.
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Syftet med medlem sförslaget ä r  att  i en situation med ett ökande  u tbud 
av T V-sändningar från u tom nord iska  länder förm edlade via satellit till 
N o rd en  ås tad k o m m a ett  g em ensam t förbud mot spridning av TV-reklam  
som på  de tta  sätt sprids till de nordiska  länderna.  I tillägg till den  föreslag
na regleringen ö n sk a r  förslagsställarna också  främja det icke-kommersiella 
radio- och T V -sam arbe te t  i N o rd en  genom  program utbyte  via N o rd v i
sionen och genom  ökade sam produktioner.

Även om det i princip inte ä r  någon skillnad mellan det förbud mot 
reklam i TV som  gäller i D anm ark ,  Norge och Sverige, och det förbud som 
medlemsförslaget syftar  till, är  u tsko tte t  inte bere tt  att  till den delen 
förorda  m edlemsförslaget.

Vad å te r  gäller den del av medlem sförslaget som syftar till att  främja det 
icke-kommersiella nordiska  radio- och T V -sam arbe te t  kon sta te ra r  u tsko t
tet att de t redan  finns en rekom m end ation  m ed d e tta  syfte, nämligen re k. 
nr 1511973, som  fortfarande är  anhängig, enligt vilken N o rd iska  ministerrå
det b l .a .  r ekom m end eras  att  v id ta  å tgärder  för  att öka  omfattn ingen av 
sam nord isk  distribution och produktion  av TV-program .

Med hänvisning till vad som ovan anförts  får u tsko tte t  föreslå,
a tt  N o rd iska  råde t  icke fö re ta r  sig något m ed anledning av m edlem s

förslag.

S tockholm den 26 januar i  1984

3. Utskottet

A rn e G  a d d  (s)
E iöur G u dnason  (A .)

Förman
T ytti Iso h o o ka n a -A su n m a a  (K) 
P eter M uurm an  (Sd)
R ob ert P edersen  (S)
G unvor S ch n itler  (H)
Ingrid  Sun db erg  (m)

K irsti K oile G røndahl (A) 
ils i H etem ä ki-O land er (Kok)

G unnel Jo n ä n g  (c) 
Sture  P alm  (s) 

H åkon  R a nd a l (H) 
R e iu lf  S teen  (A) 

P irkko Turpeinen (Skdl)
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Medlemsförslag
om förstärkt socialmedicinsk insats

(V ä ck t av Tyra Jo h a n sso n , G rethe L un db lad , A str id  M urberg M artinsen, 
M ats N yb y  och B ernhard t Tastesen)

I ok to b er  1979 holdt N ord isk  Råds social- og miljøudvalg et sem inar i 
Kolding om  alkohol- og na rko tikaprob lem er  i N orden .  Det var her  enighed 
om behovet for en forstærket indsats  imod misbrug af  alle form er for 
rusgifte, og bl. a. på  baggrund a f  indlæg og drøftelser  på  dette  sem inar er 
der  siden i Nord isk  Råd frem sat flere medlemsforslag og vedtaget flere 
rekom m and atione r ,  d e r  alle har til formål at begræ nse  omfanget a f  na rkoti
kamisbrug, hvorim od man i mindre grad har været o pm æ rksom  på den 
anvendelse  af rusgifte, de r  sker  ved brug a f  lægeordineret medicin.

Det e r  ofte påvist,  at lægeordineret medicin kan være lige så vaned an 
nende som de ulovligt benytted e  rusgifte.

Lægerne  ha r  pligt til at hjælpe nød sted te  m ennesker  med smertestillende 
eller an gstdæ m pende medicin, men der  er næppe tvivl om, at der  h e ru d 
ove r  i et ikke ubetydeligt omfang uds tedes  recep te r  på smertesti l lende og 
angstdæm pende medicin, de r  på denne måde er  med til at fastholde et stort 
antal m ennesker  i de nordiske lande i et medicinafhængighedsforhold , i 
strid med hensig tsmæssige sundhedspolit iske normer.

Spørgsmålet er, hvad de r  kan gøres for at øge forståelsen for og an v e n 
delsen a f  socialmedicin, således at den  forebyggende indsats  kan få en 
s tærkere  placering i sundhedspolit ikken frem fo r d e n  symptom behandling , 
de r  altfor ofte giver sig ud tryk  i en overd reven  medicinordination.

1 flere udredninger i de nordiske lande anbefales -  i overensstem m else  
med opfatte lsen  i W .H .O .  -  en s tyrkelse a f  den primære sundheds tje
neste. Den sundhedsfrem m end e  og sygdomsforebyggende indsats  an be
fales øget i lokalsamfundet,  hvilket k ræ ver  et nærm ere sam arbejde mellem 
den prim ære sundheds tjenes tes  social- og sundh edsom råder  og lokale o r 
ganisa tioner og foreninger, f. eks. idrætsforeninger, æ ldregrupper og be
boerforeninger. Den lokale lægetjeneste bør  derfor  indgå i et åbent,  tv æ r
fagligt sam arbejde med andre  sundhedsprofessioner ,  såsom sygeple
je rsk e r ,  h jem m ehjælpere ,  socialrådgivere og andre socialarbejdere. E ndv i
dere bør der  kny ttes  tætte k on tak te r  til de sociale ne tværksorganisa tioner i 
lokalområdet.
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M ed henblik på  øget indsats  på disse om råd er  e r  der  behov  for  en række 
forsøgsordninger i de nordiske lande, d e r  vu rde re r  en  æ ndret  organ isa
tionsform i lokalom rådet i o v e renss tem m else  med ovens tåend e  beskri
velse. Den nye organ isa tionsform  kan f. eks. kaldes en socialmedicinsk 
enhed.

På N o rd iska  hälsovårdshögskolan  i G ö teborg  e r  d e r  nu mulighed for en 
socialm edicinsk efteruddannelse  på 280 t imer. Dette er et skridt på vejen, 
men det er forslagsstillernes opfatte lse ,  at socialm edicinen desuden  bør 
have en  s tærkere  placering i den a lm ene lægeuddannelse  på universite
terne .  og at man derfor  bør  foretage en vurdering  af, om der  bør  ske en 
styrkelse a f  de sam fundsm edic inske  fag i læ geuddannelsen med henblik på 
at sikre os en uddannelse ,  d e r  kan frembringe velfungerende læger, ud fra 
ikke alene et na turv idenskabelig t,  men i lige så høj grad et sam fundsvi
denskabeligt synspunk t.

Det vil også være rimeligt at foretage en fællesnordisk vurdering a f  de 
kontro lforansta ltninger, de nationale sundh edssty re lse r  udøver  over  for 
lægernes frie o rd ina tionsre t,  for  at konsta tere  om de indeholder  ti ls trække
lige garantier  for, at der  ikke sker  et  o ve rd reven t  misbrug af  den afhængig
hedsskabende  medicin, de r  jo  ofte indeholder  morfin eller stoffer med 
t i lsvarende virkning. Det ny t te r  ikke meget med en fors tæ rket  indsats  over  
for det illegale misbrug, hvis pa tienter/k lienter  derefte r  kan henvende  sig 
til lægerne og d é r  få tilfredsstillet deres  narko tikabehov .

P å  baggrund a f  de t  ovenfor  anførte henstilles,
at  N o rd isk  Råd rek o m m an d ere r  N o rd isk  M inisterråd at  gennem føre 

en række forsøgsordninger i loka lom råder  i de nordiske lande 
m ed henblik på  at  vu rde re  den sundh edsfrem m end e  effekt a f  en 
integreret socialm edic insk indsats  i den primære social- og sund
hedstjeneste .

Det henstilles endvidere ,
at  N o rd isk  Råd rek o m m an d ere r  de nordiske landes regeringer at 

give socialm edic inen en s tærkere  placering i såvel g rund uddan
nelsen som i den m edicinske efter- og v idereuddannelse .

Det henstilles endeligt,
at N ord isk  Råd reko m m an d ere r  de nordiske landes regeringer at 

foretage en skærpet kontro l o ve r  for ordinering a f  medicin, der  
ha r  en v an edannen de  virkning.

O m  bord på  MS Disko på rejse mellem N u uk  og Iluiissat, G rønland, den 
30. august 1983

Tyra Jo h a n sso n  (s)
A s tr id  M urberg M artinsen  (A)

G rethe L un d b la d  (s) 
M ats N y  by (Sd)

B ernhard t T astesen  (S)
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B IL A G A  1, Y ttran den  (se su p p lem en t)

B IL A G A  2

Betänkande av Nordiska rådets social- och miljöutskott över med
lemsförslaget

Till N o rd iska  råde ts  social- och miljöutskott  har  hänvisats  m edlem sför
slag A 669/s om förstä rk t  socialm edic insk insats. U tsko tte t  ha r  behandlat 
förslaget vid sitt m öte den 26—27 januar i  1984.

1 Medlemsförslaget
I förslaget hemställs:
I a tt  N o rd iska  råde t  r ek o m m en d era r  N o rd iska  m inis terrådet att  ge no m 

föra en  rad  fältförsök i de nord iska  länderna  med avsikt att  v ä rde ra  den 
hälsofräm jande effekten av en  integrerad socialm edicinsk insats i den 
p r im ära  social- och sjukvårdst jänsten

II a tt  N o rd isk a  råde t  r e ko m m en d era r  de nordiska  ländernas  regeringar 
a tt  ge socialm edic inen en  s tarkare  placering i såväl grundutbildningen som
1 den m edic inska efter- och vidareutbildningen

III a tt  N o rd iska  råde t  r ek o m m en d era r  de nordiska ländernas regeringar 
a tt  företaga en skärp t  kontroll ö ve r  ordinering av vanebildande mediciner.

Förslagsställarnas motivering och bakgrund till medlem sförslaget är  b e 
hovet av fö rs tä rk ta  insatser  mot m issbruk av alkohol, narko tika  och vissa 
läkemedel som ordineras av läkare. I medlem sförslaget tas särskilt  upp de 
medel som socialm edicinen kan e rb juda för att m inska dessa  problem.

2 Förslagets remissbehandling
Förslaget har  rem issbehandla ts  i sedvanlig ordning och svar  har  inkom 

mit från följande remissinstanser:

N ordiska
N o rd iska  hä lsovårdshögskolan 
N o rd iska  sam arbe tsn äm nd en  för medicinsk forskning 
Nord isk  federa tion  för m edicinsk  undervisning 
N o rd iska  läkem edelsnäm nden
Sykepleiernes sam arbe id  i N o rd en  med underrem isser  från SSN s m e d 

lem sorganisationer  Finlands s juksköterskeförbund , N o rsk  sykepleier
forbund , Svensk  s juksköterskeförbund , D ansk  Sygeplejerråd

D anm ark
Indenrigsministeriet 
Socialministeriets internationale kon tor
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K o m m unernes  Landsforen ing
K ø b en h av n s  magistrat  2 Afdeling med un d errem isse r  från Stadslægeæm- 

bedet ,  D irek tora te t  for K ø b en h av n s  H ospita lvæ sen .  K ø benhavns  
K o m m unes  S un dhedsd irek to ra t ,  Social- og Sundhedsforvaltn ingen  i 
K ø benh avn ,  bis tandsafdelingen, til vilka magistratet  hänvisar.  

F rederiksbergs  K o m m une 
A m tsrådsforeningen i Danm ark  
Alkohol- og N a rko tikaråd e t

F inland
Helsingfors universite t  
Uleåborgs universite t 
T am m erfors  universite t  
K uopio  högskola 
M edic inalstyrelsen 
Socialstyrelsen 
Alands landskapssty re lse  
Centralen  för hälsofostran
Social- och hälsoorganisa t ionernas  sam arbetsfören ing
Finlands kom m unförbund
Finlands s tadsförbund
Sjukhusförbundet
C entra lfö rbundet  för socialskydd
H älso vården s  fackorganisation  T ehy  rf

Is la n d
H älsovårds-  och  försäkringsministeriet  
M edic inaldirektören i Island 
Isländska kom m unförbundet  
Islands läkarförbund

N org e
U nivers i te te t  i Oslo 
Univers i te te t  i T rondheim  
Univers i te te t  i T ro m sø  
N o rske  kom m uners  sentralforbund

Sverige
Socialstyrelsen
Universite ts-  och högskoleäm bete t  med und errem isse r  från 

K aro linska institutet och universi te ten  i U ppsa la ,  L inköping,
L und ,  G ö teborg  och U m eå  

Svenska  kom m unförbundet  
Landstingsförbundet
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S venska läkaresällskapet 
Sveriges läkarförbund 
Fören ingen  Sveriges socialchefer

3 Remissyttrandena
M edlemsförslaget ha r  fått ett  blandat m ottagande av remissopinionen. 

F örslaget tillstyrks i sin helhet, till vissa delar eller läm nas u tan erinran av  
fö lja n d e  rem issorgan:

N ord iska
N ord iska  hä lsovård sh ögsko lan  an se r  a tt  de synpu nk ter  och argum ent 

som fram förs i medlem sförslaget öve ren ss tä m m er  nära med de grundidéer  
som ligger bakom  etab lerandet  av N o rd iska  hä lsovårdshögskolan och de 
u tgör också  de sam m anhållande linjerna i högskolans nuvarande utbild
ning. H ä lsovårdshögskolan  an se r  de t väsentligt med en ytterligare för
s tärkning av den socialm edic inska insatsen i läkarutbildningen. F ö rsö k s 
v e rksam het  vad gäller att  integrera  social- och hälsovård  ha r  pågått en 
längre tid och  ytterligare fö rsö ksv erksam he t  är  knappast  nödvändigt.  L ä 
karnas  förskrivning av vanebildande läkemedel är redan idag hårt ö v e rv a 
kad av de nationella m yndighe terna .  Ytterligare övervakning på  nordisk 
basis torde knappast vara m otiverad.

N ord iska  sa m a rbe tsn ä m nd en  fö r  m ed icinsk fo rskn in g  pek a r  på  att de 
u ppm ärksam t följer sam hällsu tvecklingen på  de om råden  som näm ns i 
förslaget. Dessa om råd en  ä r  några bland an dra  prioriterade om råden.

N ord isk  fed era tio n  fö r  m ed ic in sk  undervisn ing  ti l lstyrker a tt  försöksord- 
ningar i loka lom råden sam t att socialmedicinen får en starkare placering i 
såväl läkarnas grundutbildning som  i den  m edicinska efter- och v idareu t
bildningen. Därem ot an ser  de inte att det behövs en skärpt kontroll,  då 
kontrollen redan  idag är  u t töm m ande.

Sykep le iernes sam a rbe id  i N orden  t i l lstyrker men vill m arkera  följande: 
O rganisationen av pr im ärvården  och u tbyggnaden av densam m a är  olika i 
de nordiska länderna vilket får en viss be tydelse  vid en eventuell fö rsöks
verksam het,  redan planerade  och pågående insatser  måste först ses över. 
All utbildning, ej en das t  läkarnas ,  bör  präglas av ett socialmedicinskt 
tänkande.

D anm ark
Inden rig sm in isterie t  fram håller  att  frågan om ökat sam arbe te  mellan 

pr im ärvården  och socialväsendet för närvarande utreds. 1 förslaget till nya 
stud iep laner  för läkarutbildning vid K öp en h am n s  och Odense  universitet 
ingår socialmedicin.

S ta d slæ g eæ m b ed e t  har sam m a uppfattning som den Nord isk  federation 
för  medicinsk undervisning framfört.  K ø ben h avn s K o m m u n es  Sun dhed s-
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direktora t, Social- og Sun dh ed sfo rva ltn ing en  i K ø ben havn  og Frederiks- 
bergs K o m m un e  t i l lstyrker samtliga tre a tt-satser .  S un dhed sforva ltn ingen  
tillägger att na rko tiska  läkem edel endas t  kan skrivas ut på  så kallade 
"n a rk o c h e c k s ” , som  är  uts tällda av socials tyrelsen . D essa  samlas sedan in 
av sundhedssty re lsen  som  därm ed har en löpande kontroll över  fö rb ruk
ningen.

K o m m u nern es L an dsfo ren in g  an ser  att  k o m m unern as  social- och hälso- 
vårdsförvaltn ing bör  m edtas  i den föreslagna socialm edic inska enheten .  
S ocia lm in isteriets  in terna tiona le kontor, a lkohol- og narko tikarådet, som 
endast yttrat sig öve r  medlem sforslagets  s ista rekom m endation ,  an ser  att 
medlemsförslaget pekar  på  en av de väsentligaste ba lansproblem en i n a r 
kotikapolitiken men att förslaget är för ensidigt kontrollpolitiskt orienterat .

A m tsrå dsfo ren ing en  i D anm ark  t i l ls tyrker en skärpt kontroll av vanebil
dande läkemedel.

F inland
Socia lstyrelsen  an ser  att man i m edlemsförslaet tagit upp en viktig fråga, 

ordinationen av mediciner. Ä rendet  ä r  fortgående aktuellt,  t. ex. inom 
m issbrukarvården.

F inlands s tadsförbund , S jukh usfö rbu nd et, T am m erfors universite t, 
K uopio  högsko la , Social- och hä lsoorganisa tionernas sam arbetsfören ing , 
U leåborgs un iversite t och H elsing fors un iversite t  ins täm m er samtliga i 
medlemsforslagets  tv å  fö rsta  att-satser.  S juk husfö rb unde t  m enar  att  hä lso
cen tra lerna  på landsbygden fungerar  som socialm edicinska en h e te r  på  det 
sätt förslaget föreslår.  D ärem ot ä r  det motiverat med försöksordningen i 
s torstäderna .  E tt  s tärkande av den socialm edicinska undervisningen är 
också  behövligt,  särskilt  vad  gäller fort- och  vidareutbildningen, anser  
bl. a. T am m erfors  universite t .  K uopio  högskola m enar  att man i u tbild
ningen av läkare och annan  hälsovårdspersonal  behand lar  medicinen ur 
an dra  synvinklar  än  deras  farm akologiska egenskaper  och funktionsm e
kanism er. O rdinationen och användningen av mediciner, särskilt medi
ciner som p åverkar  psyke t  borde  man lära sig att g ranska  kritiskt och utan 
att glöm ma an dra  eventuella  vårdalternativ .

Samtliga rem issorgan här  är också  eniga om den viktiga målsättningen 
att fö rhindra m issbruk av vanebildande läkemedel. Men man m enar  att 
kontrollen redan  nu är så  u t töm m and e .  L ä k a rn a  m åste  enligt gällande 
b estäm m elser  skriva na rko tikarecept  på ett speciellt av medicinalstyrelsen 
fastställt formulär. L äkaren  m åste  också  föra bok ö ve r  de pa t ien ter  till 
vilka han har ord inera t  narko tika.  R em issorganen här  m enar  att i sin 
s trävan att  av lägsna de om ta lade  problem en får man inte oskäligt försvåra  
behövlig medicinsk vård,  snarare  kan b estäm m elserna  till v issa  delar hind
ra, särskilt för pa t ien ter  i livets s lutskede. C entra lförbun det fö r  socia l
skyd d  an ser  också  att de t redan  idag finns en skärpt kontroll över ord ine
ring av medicin med vanebildande verkan.
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H älsovårdens fa cko rg a n isa tio n  Te hy  r / fö ru tsä t te r  a tt  rep resen tan te r  för 
ifrågavarande fackorganisa t ioner  inom hälso- och sjukvård och social- 
vå rdso m rå d en a  får  delta i planeringen på  riksnivå nä r  fö rsöksv erksam he
ten  skall genom föras.

C entra lförbun det fö r  so c ia lskyd d  in s täm m er jak a n d e  i samtliga tre åt- 
gärdsförslag. Socialm edicinska kun sk ap er  bör  öka i alla b is tåndsyrken ,  
den bör  också  ges i u tbildningen av all sjuk- och hä lsovårdspersonal.  
Å tgärder  för  att ö v e rv ak a  läkarord inerade  recept fö rekom m er i Finland. 
Praxis  borde  ba ra  förenhetligas, för annars  än dra r  t i llvägagångssättet i ett  
land inte situationen då  m edborgaren  fritt kan förflytta sig från ett  land till 
ett  annat.

Is la n d
M edic ina ld irek tøren  i Is la n d  fram håller  att  genom  sam ordn ade  åtgärder ,  

ökad kontroll och  in form ationsinsa tse r  ha r  man i Island lyckats med 
a t t  m inska användningen  av lugnande medicin avsevärt .  Undervisning i 
socialmedicin har  pågått vid Islands universite ts  m edicinska linje sedan 
1977. U ndervisningstiden är  i allt 24 lek tioner fö ru tom  grupparbete .

H älso- och fö rsä krin g sm in is ter ie t  s töder förslaget om  utökad undervis
ning i socialmedicin. M inisteriet an ser  a tt  den del av förslaget som  om fat
tar kontroll av vanebildande droger borde  separeras  från den del av försla
get som om fatta r  förstärk t socialm edicinsk insats och få särskild b eh an d 
ling.

Isländska  ko m m u n fö rb u n d e t s töder  förslaget fullt ut, så också  Islands  
läkarförbund  som kon sta te ra r  att  officiell tillsyn vid receptskrivningen i 
Island har  givit goda resultat  och ä r  tillräcklig.

N orge
N orske  ko m m uners sen tra lfo rb un d  an ser  de t vara angeläget att  förebyg

gande insatser  bör  få en  s tarkare  placering i hälsovårdspolit iken framför 
sym ptombehandling.

Sverige
Socia lstyrelsen  t i l ls tyrker rekom m end ationen  som gäller att  u tvärdera  

den hälsofräm jande effekten av ett  sam arbe te  mellan pr im ärvården och 
socialtjänsten. Socials tyrelsen  kon sta te ra r  att s tora förändringar har gjorts 
inom den allm edicinska utbildningen såväl inom grundutbildningen som 
inom vidare- och efterutbildningen för  att svara  mot sjukvårdspolit iska mål 
som uppställ ts  och för att prioritera  prim ärvården  inom hälso- och sjuk
v årdsom rådet .  I rem issm ateria le t  redov isar  socials tyrelsen ett  antal å tgär
de r  som har vidtagits och ko m m er  att vidtagas inom om rådet  läkemedels- 
missbruk centralt ,  regionalt och lokalt. Socials tyrelsen är  relativt nöjd med
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den kontro llsi tua tion vi har, men s tyrelsen  är o ckså  m edveten  om att dessa 
frågor ständigt m åste  u pp m ärksam m as  och vidare bearbetas .

L a n d stin gsfö rb un de t ä r  enig om att vårdutbildningen m åste  förmedla 
kun skaper  rörande drogproblem . N o rd iska  hä lsovårdshögskolan  fyller en 
viktig funktion ur u tb ildningssynpunkt men också  när  de t gäller att  utby ta  
erfarenheter  mellan de nordiska länderna.  U niversitets- och hö g sko leä m 
be te t som  b egränsar  sitt y t trande till de t förslag som rör läkarnas g rund u t
bildning kon sta te ra r  att  s jukdo m sm önstre t  hos befolkningen har ändrats.  
Ö kad u p p m ärksam h et  m åste  nu ägnas skado r  och sjukdom ar som up p k o m 
m er genom  bris ter  i miljön (t. ex. trafiken, arbetslöshet)  och  genom  den 
enskildes livsföring. Alkohol- och drogm issbruk  ä r  allvarliga och växande 
sociala och m edicinska problem . Den traditionella s jukvårdens  möjligheter 
att i de t ta  läge ytterligare förbättra  folkhälsan ä r  begränsade. D enna för
ankring av hälso- och s jukvårdens  roll p åverkar  o ckså  läkarnas g rund u t
bildning. U H Ä  delar  förslagsställarnas uppfa ttning att  kun sk apsom råde t  
socialmedicin som en del av sam hällsm edicinen bör ha en s tarkare  ställ
ning i läkarnas grundutbildning.

F öreningen Sverig es soc ia lch e fer  t i lls tyrker förslaget.  Fören ingen anser  
det vara  nödvändigt med en kontinuerlig uppföljning av läkemedelsför- 
brukningen. D e tta  ålåg tidigare länsläkarna.  Att socialmedicinen får  större 
u trym m e i läkarutbildningen finner föreningen vara en utom ordentlig t  a n 
gelägen fråga. Fören ingen ä r  tveksam  till förslagsställarnas förslag om 
socialm edic inska enheter .  Den socialm edic inska ve rksam heten  m åste  utgå 
ifrån prim ärvården.

M edlem sförslaget a vstyrks  av 

N orden
N ord iska  lä kem ed elsn ä m n d en  n o te ra r  att  det i de nordiska  länderna 

redan idag finns en om fattande kontroll av läkarnas förskrivning av na rko 
tika. Särskilda recep tb lan ke t te r  m åste  bl. a. använd as .  H u vudv ik ten  av 
problem et idag ligger snarare  på förskrivning och bruk av ångestdäm pande 
medel och  söm nm edel.

F inland
M edic ina lstyrelsen  kon s ta te ra r  att  i den reform  som  skett  i läkarnas 

grundutbildning har man all tm era försökt beak ta  de socialm edic inska syn
punkterna .  L äroäm ne i de t ta  av seende  i Finland är  egentligen folkhälsove- 
ten skapen ,  dä r  undervisningen som sådan ä r  föremål för  s tark utveckling. 
Sedan början av år 1982 ha r  Finland tillämpat effektiverad kontroll av 
narko tikarecept .  S am arbe te t  mellan socialm yndigheterna  i fo lkhä lsoarbe
tet  och s jukvå rd sansta l te rnas  ve rksam het  ha r  hög prioritet i s jukvårdspla- 
n e rn a f ö r  1984-1988.

Å la n ds lan d skapsstyre lse  an ser  a tt  de i medlem sförslaget uppstä llda 
målen kan uppnås  inom ram en för  redan ex isterande organisations- och
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ve rksam hetsm ode lle r  och s töder sålunda icke de specificerade hemställ
ningarna.

F inlands ko m m u n fö rb u n d  m enar  att  vill m an u tvä rd era  den  hälsofräm- 
jan d e  effekten av socialm edic inska å tgärder  på den nordiska nivån bör 
man utgå från redan  ex isterande organ. En förstärkning av den socialm edi
cinska undervisningen i grund- och fortbildningen bör  övervägas  inom 
ram en för de nationella behoven . K o m m unförbu ndet  m enar  att an vänd
ningen av mediciner  i berusningssyfte  torde man inte kunna helt avlägsna 
genom  att  effektiv isera läkem edelskontrollen .  Det är m era  värdefullt  att 
u treda  möjligheterna att  rådgiva om  rätt användning och u treda  bruke t  av 
vanebildande mediciner samt u treda  ersä t tande  v å rdm etoder  i synnerhet 
för narko tikam issbrukare .

N org e
U n iversite tet i Trom sø  har m eddela t att  de inte önskar  uttala sig i 

anledning av medlemsförslaget.

Följande rem iss instanser  är tveksa m m a  till förslaget,  b l .a .  pekas på 
nationella u tredn ingar som  redan pågår eller de principiella förändringar 
förslaget innebär.

D anm ark
K øben havns H o sp ita lvæ sen , d irek to ra te t  an ser  rent generellt  att  för- 

söksordningar är  värdefulla men an ser  att sådana redan pågår. Socialmedi
cinen planeras att få en fö rstä rk t  placering i utbildningen. D irek toratet  tar 
inte ställning till den  del av medlem sförslaget som behand lar  en skärpt 
kontroll av läkemedelsförskrivningen.

F inland
C entralen fö r  hä lso fo stran  unders tö d er  förslaget om att  ge socialm edi

cinen en s tarkare ställning i socialgrundutbildningen liksom i den m edicins
ka efter- och  vidareutbildningen. C entralen  finner ingen anledning för 
Finlands del till en skärpt kontroll av vanebildande preparat.  En sådan har 
redan införts och  nu evalueras  om de skärpta  å tgärderna  har varit nyttiga 
eller om skärpt kontroll kanske  lett till att man slutat med nödvändigt 
läkem edelsbruk.

N orge
U n iversite tet i Trondheim  är  tveksam  till den föreslagna försö ksv erk 

sam heten då den forskningsmässigt är  svår  att evaluera. Universite tet  
an ser  att en skärpning av kon tro llå tgärderna kan m edföra att medikamen- 
te rna  inte blir an vänd a  även  när  de t ä r  facklig indikation för användning.

U n iversite tet i O slo  hänvisar  till att de så kallade l ivstidssjukdomarna 
utgör den väsentligaste delen av sjukligheten bland befolkningen. Det 
räcker  därför  inte enligt universite te t  med de förslag som listas i medlems-
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förslaget för att  k om m a till rä t ta  m ed  en för hög och felaktig läkemedels- 
förskrivning. Undervisning om  behov  av och vinst m ed en förändrad 
livsstil bör  inte ba ra  ges till de m ed ic inestuderande u tan  till hela befolk
ningen.

Sverige
Svenska  ko m m u n fö rb u n d e t  är  tveksam  till de t förslag som läggs fram om 

en socialmedicinsk insats vid sidan av pr im ärvården . Det föreligger enligt 
förbundets  mening s to r  r isk för  att en sådan organisation kan split tra den 
samordning av resu rse r  som  ef ters trävas  från såväl k o m m u n er  som  lands
ting.

Sveriges läkarfö rbu nd  an se r  a tt  i förslaget avspeglas det faktum  att 
te rm en socialmedicin an vänd s  i flera sam m anhang och ha r  olika innebörd  i 
de olika nordiska  länderna.  Läkarfö rbun det  anser  att socialmedicin bör 
utgöra en viktig del av läkarutbildningen men ställer sig tveksam  till om 
socialmedicinens ställning i läkarutbildningen allmänt skall s tärkas på  be 
kostnad av an dra  äm nen.

Svenska  läkaresä llskapet an ser  att socialmedicin bör  ti llförsäkras en 
adekva t  represen ta t ion  i läkarutbildningen vid de nordiska universite ten 
och att  socialm edic inska aspek te r  kontinuerligt läggs in i utbildningen för 
olika m edarbe ta re  inom s jukvårdsorganisa tionen. Det är dock osäke rt  om 
dess ställning allmänt kan  förstärkas  på b ekos tnad  av an dra  äm nen i 
läkarutbildningen. U n der  m ånga år  ha r  olika sam hällsfak torers  be tydelse 
för sjuklighet och m issbruk  be tonats .  T iden kan va ra  mogen att  u tifrån det 
p resen te rade  förslaget poängtera  sam spele t mellan de naturvetenskaplig t 
orienterade och de sam hällsorienterade m edicinska insatserna.  E tt  solitt 
läk em edelskunnande,  ä r  enligt Sällskapets  fö rm enande helt avgörande för 
en framgångsrik kam p m ot överförskrivning av läkemedel. På m otsv a ran 
de sätt är fak takunskap  hos medicinalpersonal och socialarbetare av u tom 
ordentlig vikt. Utbildning i be roende lä ra  är en angelägen uppgift i g rundut
bildningen.

Sam m anfattn ingsvis  fram går att  samtliga rem iss instanser  an ser  a tt  alla 
å tgärder  som  skulle kun na  leda till m inskad tillgång och bruk av narkotika, 
vare sig de har  anskaffats  lagligt eller olagligt, är viktiga och värda  u n d e r 
stöd.

Att  g runda  egna regionala socialm edic inska en he te r  förefaller inte än d a 
målsenligt m enar  de rem issorgan som kom m ente ra t  den punkten.

Beträffande den an dra  at t-sa tsen  om  en effektiviserad undervisning i 
socialmedicin inom grund-, fort- och vidareutbildningen är  meningarna 
o ckså  delade. N ågra  ti lls tyrker förslaget fullt ut, an dra  m enar  att  det ingår i 
de nya läroplanerna ,  somliga an ser  att det särskilt i fort- och vidareutbild
ningen bör  tas med.

I fråga om  det tredje förslaget om en skärpt kontroll ö ve r  o rd inerande t  
av vanebildande m edic iner är man överens  om  målsättningen. Att förhind-
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ra missbruk av vanebildande läkemedel ä r  en viktig målsättning. Vid denna 
strävan får  m an inte oskäligt fö rsvåra  behövlig medicinsk vård. Många 
rem iss ins tanser  har o ck så  den uppfa ttningen att förskrivningen redan nu är  
o rdnad  på  de t  sätt  a tt  saken for tlöpande är  föremål för upp m ärksam h et.

E tt  fåtal  rem iss instanser  har  den uppfa ttningen att den  del av förslaget 
som om fa tta r  kontroll av  vanebildande droger borde separeras  från den del 
av förslaget som om fatta r  förstärk t socialmedicinsk insats och få en sä r
skild behandling.

4 Utskottet
I m edlem sförslaget upp m ärksam m as  behove t  av fö rs tä rk ta  insa tser  mot 

m issbruk av alkohol, narko tika  och  vissa läkemedel som ordineras  av 
läkare. Förs lagss tällarna anför  att de t erfordras  en förstärkt socialm edi
cinsk insats,  dels för a tt  främja en m era  samhällsvetenskaplig attityd hos 
(blivande) läkare, dels för m era om edelbara  satsningar på  förebyggande 
verksam het.  De föreslagna å tg ärderna  innefattar:
-  En fö rsö ksverksam he t med omorganisation  och förstä rk ta  resu rse r  i 

lokalsamhället  som b l .a .  skulle engagera p rim ärvård ,  socialvård samt 
lokala organisa tioner och föreningar.

-  En förstärkning av socialm edicinens ställning i läkarnas grund- och 
vidareutbildning.

-  Å tgärder  som syftar till skärpt kontroll  när  det gäller ordination av 
beroendefram kallande läkemedel.

Förs lagss tällarna b e rö r  N o rd iska  hä lsovårdshögskolan  som enligt soci
al- och miljöutskottets  uppfattning fyller en viktig funktion ur  utbildnings- 
synpunkt.  De synpu nk ter  och a rgum ent som framförs i medlemsförslaget 
s täm m er nära  med de g rund idéer  som ligger bakom  etab lerandet  av N o r 
diska hä lsovårdshögskolan och de utgör också  de sam m anhållande linjerna 
i högskolans nuvarande utbildning. Social- och  miljöutskottet har  genom 
åren pläderat för en utvidgning av N o rd iska  hä lsovårdshögskolans  k o m pe
ten som råde  till att  också  om fatta  sociala aspek ter .

U tsko tte t  delar förslagsställarnas uppfattning om nödvändigheten  av att 
tillämpa och anbefalla en helhetssyn på m änniskan och hennes hälsa, dvs. 
att  m änniskan inte skall ses som en samling sjuka eller friska organ utan 
som en hel individ och dessu tom  som en del i en grupp och i ett  samhälle. 
D enna uppfattning s töds av ett  flertal remissorgan som upplyser  om för
ändrade  kursp laner  för läkare och om  ökat sam arbe te  mellan prim ärvård  
och socialtjänsten.

U tskotte ts  erfarenhet  ä r  emellertid att denna  syn fortfarande inte har  
trängt igenom i utbildningen av nordisk vårdpersonal och att ytterligare 
förstärkning av tid och resu rse r  härför  således är  önskvärd .

De senare årens  forskning har  även visat att s jukdom sm önstre t  hos 
befolkningen ändra ts .  Ökad u pp m ärksam h et  m åste  nu ägnas skador  och
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s jukdom ar som u p p k o m m er  genom  bris ter  i miljön (t. ex . trafiken, arbetsli
vet) och  genom  den enskildes livsföring (bl. a. kosten).  Alkohol- och drog
m issbruk ä r  allvarliga och  växande sociala och m edic inska  problem . Den 
traditionella s jukvårdens  möjligheter att  i de t ta  läge ytterligare förbät tra  
folkhälsan ä r  begränsade .  I stället m åste  nya  insa tser  kon cen tre ras  på 
förebyggande å tgärder  riktade m ot o m råd en  som ligger u tanför  den egen t
liga hälso- och s jukvården. Det kunskapsm äss iga  underlaget för sådana 
å tgärder  finns dock  att  häm ta  inom hälso- och sjukvården  genom den 
kännedom  som där  finns om  s jukdom , lidande och död i relation till miljön 
m. m.

D enna  förändring av hälso- och  sjukvårdens  roll p åv erk a r  också  läkar
nas grundutbildning. F ö r  den  blivande läkaren ä r  det t. ex. viktigt a tt  tidigt 
i utbildningen lära sig integrera ett  socialm edic inskt tän kand e  i sitt h and
lingsmönster.

F ö rsöksverksam he t
Av rem issorganens svar  fram går att försök m ed att integrera social- och 

hälsovård har  pågått en längre tid på  m ånga ställen i N o rd en  och alltefter
som prim ärvård en  byggs ut och  förstärks  ko m m er  sådan t  sam arbe te  a tt  bli 
helt naturligt och oundgängligt. Att o rganisera  ytterligare fö rsö ksv erksam 
he ter  ä r  därför  enligt u tsko tte t  inte nödvändigt.  Det finns redan  i dag en 
rikhaltig e r farenhet  som kan om sätta s  i den  ordinarie ve rksam heten .  U t
skottet  vill s tarkt und ers t ry k a  värdet av att denna  kun sk ap  om sätts  i 
praktiken. I likhet m ed förslagsställarna an se r  u tsko tte t  de t nödvändigt 
med en integrerad socialm edicinsk insats (den prim ära  social- och sjuk
vårdstjänsten).  D enna  uppfa ttning s tyrkes  av ett flertal rem issorgan. D ess
utom finner u tsko tte t  det m ycket  angeläget med ett kontinuerligt och 
fördjupat e r fa renh e tsu tby te  mellan de nordiska  länderna  när  det gäller 
aktuella frågor inom sam hällsm edicinens  om råde.  U tsko t te t  de lar  förslags
ställarnas uppfattning om  att N o rd iska  hä lsovårdshögskolan  har en viktig 
funktion när  de t gäller att u tby ta  er fa renh e te r  mellan de nordiska  länderna.

Socia lm edicin
Beträffande det a n d ra  åtgärdsförslaget de lar  u tsko tte t  förslagsställarnas 

uppfattning att kun sk apsom råde t  socialmedicin som en del av samhällsme- 
dicinen bör  ha en s tarkare  ställning i läkarnas  grund-, vidare- och  fortut- 
bildning. U tsko tte t  ha r  gett  u t tryck  för denna  mening i sitt resonem ang 
ovan.

Skärp t kontroll
Förslagsställarna föres lår  slutligen att kontrollen ö ver  förskrivning av 

läkemedel som är  vanebildande bör  skärpas .  U tskotte t  de lar  ås ikten att det 
är  viktigt med en skärpt hållning till förskrivning av beroendefram kallande 
prepara t .  S tud ier  bekrä f ta r  förslagsställarnas an tagande att m issbruket av
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lugnande medel och söm nm edel har  ett nära sam band med förskrivnings- 
volymen. D enna  uppfattning s tyrks av flera rem iss instanser  som upplyser  
om att de m edic inska  m yndighe terna  und er  de senaste  åren och i linje med 
medlem sforslagets  in tentioner redan i be tydan de  grad har effektiviserat 
kontrollen av förskrivning av sådan a  läkemedel som kan vara beroende- 
fram kallande. Särskilda recep tb lan ke tte r  m åste  bl. a. användas.  Om sär
skilda skäl föreligger är  det möjligt att  följa enskilda läkares ord inara tioner  
och enskilda patienters  fö rbruk och konsu lta t ionsm onste r.  Hälsomyndig- 
he terna  ha r  härigenom  kunnat  ingripa mot en okritisk förskrivningspraxis . 
Majoriteten av rem iss instanserna ,  däribland N ord iska  läkem edelsnäm n- 
den och N o rd iska  hälsovårdshögskolan ,  an ser  att läkarnas förskrivning av 
vanebildande läkem edel redan  idag är  hårt  öve rv akad  av de nationella 
m yndighe terna  och studier av de b e tydan de  regionala skillnaderna pågår. 
Ytterligare övervakning  borde  därför  enligt rem issorganens uppfattning 
k nappast  vara  m otiverad. I rem issm ateria le t  har  även klara ås ik ter  f ram 
förts att  m ånga läkare på grund av nuvarande  skärp ta  bestäm m elser  och 
krångliga regler inte kunnat  ge de pa t ien ter  som verkligen b ehöve r  stark 
smärtlindring en effektiv medicinering. Det är  således enligt u tskotte ts  
uppfattning inte skäl att  ytterligare skärpa  bestäm m elserna .  D ärem ot bör 
övervakningen  effektiv iseras samt s tudier  av läkem edelsbruket  bl. a. för 
att  finna o rsaker  till s to ra  regionala skillnader i förbrukningen av psykofar
m aka initieras.  P raktiska  möjligheter till de t ta  torde ibruktagandet av 
A D B -m etoder  i ap o tekens  ve rksam het kunna ge.

Med hänvisning till vad som ovan framförts  hemställs  att
N o rd iska  rådet r ek o m m en d era r  de nordiska ländernas  regeringar 

att kun skapsom råde t  socialmedicin som en del av samhällsmedi-
cinen får en s tarkare  ställning i såväl grundutbildningen som i 
efter- och vidareutbildningen av hälso- och sjukvårdspersonal.

S tockholm  den 27 januar i  1984
M argrete  A u ken  (SF) 
R u ne  G u stavsson  (c) 
Tim o K ie tävä inen  (K)
A str id  M urberg M artinsen  (A)

K arin F lodström  (s) 
M argit H a nsen-K rone (H) 

G rethe L u n db lad  (s) 
P étur S ivu rd sson  (Si)

O dd W ith (K r.F .) 
F ö rm a n

B IL A G A  3, I e f terhand inkom na yttranden  (se su pp lem en t I och 2)
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Medlemsförslag
om ökat stöd till nordiskt idrottsutbyte

(V äckt av M ikko  Elo, E idur G udnason , Ilkka  K anerva , H a nnu  K em p 
pa inen , R o b ert P edersen  och P äll P étursson)

Vid sin 23:session i Reykjavik 1975 an tog N o rd iska  rådet en rek o m m en 
dation (nr 16119751k) angående utvidgat nordiskt id ro t tssam arbe te ,  i vilken 
N ord iska  m inis terrådet u p p m anades  att framlägga förslag om hur  det n o r
diska id ro ttssam arbe te t  skulle kun na  utvecklas.  M inisterrådet tillsatte den 
begärda u tredningen , som avgav sitt be tänkande  1978.

U tredningens förslag innehöll två  huvudpunkter .  Den ena avsåg att ett 
perm anen t  nordiskt id ro t tsu tsko tt ,  bes tående  av  två rep resen tan te r  för 
vaije land -  r ep resen te rande  centrala  idrot tsm yndighete r  och de frivilliga 
id ro ttsorganisa tionerna  -  skulle til lsättas. Avsik ten  var att de t ta  u tskott  
skulle fungera som rådgivande organ för N o rd iska  ministerrådet i idrotts- 
politiska frågor och fördela  nordiska  medel till idro ttsändam ål.  Den andra 
huvudpunkten  i förslaget innebar att en särskild s tödordning för nordiskt 
idro ttssam arbe te  skulle upprä t tas  på  den nordiska  kulturbudgeten.

Det föreslagna nord iska  idrot tsu tskotte t  ha r  inte upprä t ta ts .  Därem ot 
har  den  senare delen av förslaget förverkligats,  såtillvida att en s tödord 
ning för id ro t tssam arbe te t  upp rä t tades  1979. Det fö rsta  året uppgick ansla
get till 100000 D K K ,  och det har  senare  öka ts ,  så att anslaget på den 
nordiska  kultu rbudgeten 1984 uppgår till 540000 D K K . I enlighet med 
direktiven för s tödordningen har  dessa  medel i huvudsak  använts  för att 
underlätta  idro t tsu tby te  mellan de s. k. västnord iska  om råd ena  (Färöarna ,  
G rönland, is land och Svalbard) och det övriga N o rd en  samt mellan dessa  
om råden. F rån  år 1983 till 1984 ko m m er  anslaget till s tödordningen dock  i 
realite ten att  m inska  i omfång, då  anslagsökningen är  så liten, att  den 
knappast  ko m m er  att täcka  inflationsförlusten.

N ord isk  Fæ lles-Kom ité ,  som är  ett sam arbersorgan  mellan riksidrotts- 
fö rbunden i D anm ark ,  F äröa rn a ,  Island, Norge och Sverige har  vid flera 
tillfällen i hänvändelser  till N ord iska  ministerrådet och N o rd iska  rådet 
uttalat a tt  s tödet  borde  u tökas ,  och att  även det ursprungliga förslagets 
första  del, u p p rä t tande t  av  ett nordiskt id rottsu tskott ,  bör  förverkligas.

Även N o rd iska  råde ts  ku l tu ru tskott  har under de senare åren  i sam band 
med de årliga överläggningarna m ed N o rd iska  ministerrådet (kultur- och 
undervisningsministrarna) om  den nordiska  ku lturbudgeten flera gånger 
21 -30-332 Nordiska rådet
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utta lat sig till fö rm ån för  ökade anslag till nordiskt idrottsu tbyte .  D etta  
skedde senast  den  26 sep tem ber  1983.

Idro ttsrö re lsen  ha r  en synnerligen bred folklig förankring. Den är i 
särklass  den  s törs ta  ungdom sorgan isa tionen . I N o rd iska  råde ts  strävan att 
s t imulera ett  bre t t  folkligt u tby te  mellan de nordiska  länderna  har därför 
id ro ttsröre lsen  s to ra  möjligheter att  göra insatser.  U tö v er  det u tby te  på  
elitnivå som  fö rekom m er bl. a. i form  av landskam per,  ha r  idrotts rörelsen  
inga ek onom iska  re su rse r  för ett  bre t t  utbyte.

F ö r  e tt  öka t  utby te  av lag och tru p p e r  för t. ex . ungdom  och kv innor på  
distrikts- och klubbnivå krävs  därför  til lskott av medel. Ö kade anslag för 
den n a  ve rksam het bör  användas  för att främja idrottsutbyte  av de t ta  slag 
m ed y t te ro m råd en a  i N orden .

Av det anslag på 500000 D K K ,  som  1983 ä r  avsa t t  för stödordningen för 
id ro t tssam arbe te t  på  den nord iska  ku ltu rbudgeten ,  beviljades ca  350000 
D K K  för is ländska och färöiska idrottares  reso r  till an d ra  nordiska  länder, 
m edan  ca  150000 D K K  anslogs för reso r  för idrottare  från andra  nordiska 
länder till V ästnorden .  M ed raba t te r  täc ker  det senare beloppet k os tna
d e rna  för 1 0 -1 5  m änniskors  reso r  tur /re tur  till is land från vardera  D a n 
mark , F inland, N orge  och Sverige. Den nuvarande bidragsstorleken inne
b ä r  således att  målet m ed ett u tveckla t  nordiskt idro ttsu tbyte  inte p å  långt 
när kan uppnås.

Med hänvisning till vad som ovan  anförts  föreslår und er teck nade  att 
N o rd iska  råde t  rek o m m en d era r  N o rd iska  ministerrådet att

1. av sev är t  öka  anslaget på  den nordiska  ku lturbudgeten för  n o r
diskt id ro t tssam arbe te  för a tt  därigenom  möjliggöra en reell ök 
ning av de t  nord iska  idro ttsu tby te t ,  med särskild hänsyn  till de 
nordiska  y tte rom rådena ,

2. i sam arbe te  m ed riks idro ttsförbunden  och be rörda  depar tem ent/  
m inisterier m e dverka  till att  de nordiska  flygbolagen u tverkar  
särskilda raba t te r  för id ro t tsu tby te  mellan de nordiska  länderna,

3. snaras t  an o rd n a  en  idro t tskonferens  med de nordiska r iks idrotts
förbunden  med syfte att  d iskute ra stödet till idrottsu tbyte mellan 
de nordiska  länderna  och frågan om  inrättande av ett  nordiskt 
idro ttsu tskott .

Helsingfors, Reykjavik  och K ø benh avn  den 29 sep tem ber  1983
M ikko  E l o (Sd) 
llkka  K anerva  (K ok) 
R o b ert P edersen  (S)

E iður G uönason (A) 
H annu  K em p painen  (K) 

P álI P étursson  (F.)
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B IL A G A  I , Y ttran den  (se supp lem en t)

B IL A G A  2

Betänkande av Nordiska rådets kulturutskott över medlemsförslaget
Till ku ltu ru tsko tte t  ha r  hänvisats  medlem sförslag  om öka t  stöd till nor

diskt id rottsu tbyte .  Förs laget har  behand la ts  vid m öten  den 15 nov em ber  
1983 sam t den  26 jan uar i  och  den 26 februari  1984.

Vid mötet den 26 januari  1984 hörde  u tsko t te t  fö re trädare  för de nordis
ka riksidrottsförbunden .

1. Medlemsförslaget
I m edlemsförslaget hemställs  att  N o rd iska  rådet reko m m en d era r  N o r 

d iska minis terrådet a tt  1) avsev är t  öka  anslaget på  den  nordiska  ku ltu rbud
geten för nordiskt id ro t tssam arbe te  för  att  därigenom  möjliggöra en reell 
ökning av det nordiska  idrottsu tby te t ,  med särskild hänsyn  till de nordiska 
y tte rom råden a ,  2) i sam arbe te  m ed riks idro ttsförbunden  och b e rö rda  de 
pa rtem ent/m iniste rie r  m edverka  till att de nordiska  flygbolagen u tverkar  
särskilda raba t te r  för id ro t tsu tby te  mellan de nord iska  länderna ,  3) snarast  
an ord na  en id rottskonferens  m ed de nordiska  r iks idrottsförbunden med 
syfte att d isku te ra  s tödet  till id ro t tsu tby te  mellan de nordiska  länderna  och 
frågan om  inrättande av ett  nordiskt id rottsu tskott .

Förs lagss tällarna anför  a tt  idrottsrörelsen  har en synnerligen bred för
ankring i N o rd e n  och att den är  den  i särklass  s tö rsta  ungdom sorganisa tio
nen. De m enar  att id ro ttsröre lsen  därför  har s tora  möjligheter att göra 
insatser  i s t rävand ena  att st im ulera ett brett  folkligt u tby te  mellan de 
nordiska  länderna.  Id ro tts rö re lsen  har  enligt förslagsställarna inga ek ono
miska resu rse r  för ett brett  u tby te  u töver  det utby te  på  elitnivå som 
fö rekom m er b l .a .  i form  av landskam per.  Det k rävs  därför  tillskott av 
medel för att de t skall va ra  möjligt att  öka  u tby te t  av lag och tru p pe r  för 
t. ex. ungdom  och kv innor  på distrikts- och klubbnivå.

Förs lagss tä llarna  visar m ed hjälp av räkneexem pel  att  den  nuvarande 
stödordningen (0,5 milj. D K K  1984) inte på långt när  förslår på grund av 
höga re sekos tnader ,  och föres lår  särsk ilda raba tte r  för flygresor.

2. Remissyttrandena
Följande myndigheter ,  insti tu tioner och organ isa tioner  har avgivit y t t

rande om medlemsförslaget:

D anm ark
Ministeriet for kulturelle anliggender 
Ministeriet for offentlige arbe jder
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A m tsrådsforeningen i Danm ark  
K o m m unernes  L andsforening 
F rederiksbergs  K o m m une 
Dansk Idræ ts-Forbun d  
Idrættens  Fællesråd 
Danair  A/S

F inland
Undervisningsministerie t  
S ta tens  idrottsråd 
Finlands stadsförbund
S uo m en kunnallislii tto  (Finlands kom m unförbund)
Finlands svenska kom m unförbund
Suom en valtakunnan  urheiluliitto (Finlands riksidrottsförbund)
A rbe tarnas  idrottsförbund
Finlands svenska  cen tra lidro ttsförbund
Ålands landskapsstyre lse

Isla nd
M enntam ála ráðuneytið  (Utbildningsministeriet)
Iþró ttasam b and  is lands  (Islands idrottsförbund)

N orge
Kultur- og v itensk apsdepar tem en te t  
N o rske  k om m uners  sentralforbund 
Braathens SA F E

Sverige
Svenska kom m unförbundet  
Sveriges riksidrottsförbund

Flertalet av dem  som yttrat  sig om medlemsförslaget förhåller sig posi
tivt till de t ta  och dess  tre delförslag, även om förslaget om  inrättande av ett 
nordiskt idro t tsu tskott  vä cker  viss tveksam het.  En del är  tv eksam m a eller 
av stå r  från att y t tra  sig i sak. En instans är absolut negativ och tvivlar på 
att ett förverkligande av syftet skulle ha åsyftad verkan, utan tvärtom  
stärka  de osunda  dragen inom idrotten.

2.1 Positiva
2.1.1 D anska  rem issyttranden

K om m un ern es L an dsfo ren ing  anför att m edlemsförslaget behandlats  i 
ett  mellan landsforeningen och Id ræ tten s  F æ llesråd  etablerat  u tsko tt fö r  
id ro ttsan läggningar  samt landsforeningens fr itid s- och ku ltu ru tsk o tt. F ö r 
eningen hänvisar  till att  det sedan 17 år finns ett nordiskt sam arbe te  om
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byggande, drift och  underhållande av idrottsanläggningar. S am arbe te t  har  
bedrivits  under  konferenser ,  un d er  vilka de ltagarna har  haft möjlighet att 
u tby ta  erfa renhe te r  och besiktiga anläggningar inom idrottssektorn .  
Landsforeningen hoppas  att  N o rd iska  rådet också  skall kunna  s töda  sam 
arbe te t  om  idrottsanläggningar, däribland stöda  och u ta rbe tand e t  av ge
m ensam t nordiskt material.

D a n sk Idræ ts-F orbu nd  och  Id ræ tten s  F æ llesråd , som avger s. g. s. iden
tiska y t tranden , hänvisar  till N ord isk  Fæ lleskom ité och dess u tta landen till 
N ord iska  rådet.  Organ isa t ionerna  s töder  explicit pun k te rn a  1 och 3 i m ed
lemsförslaget och  finner  i fråga om  punkt  2 det vara  nödvändigt att  det 
införs reseordn ingar  med be tydan de  raba tte r ,  såfram t m an ö nska r  ett brett 
id ro t tssam arbe te  särskilt  med de norda tlantiska  om rådena . Som exempel 
anförs a tt  reseutg if terna för  att  t ran spo r te ra  e tt  handbollslag till och  från 
Färöa rn a  eller Island uppgår till ca  100000 D K K .

2.1.2 F inländska  rem issyttranden
S ta tens  id ro ttsråd  och und ervisn ingsm in isterie t f inner ökade anslag till 

id ro t tssam arbe te t  va ra  absolu t nödvändiga, men m enar  att s tödet bör 
om fatta  även  an d ra  fo rm er  av  id ro ttssam arbe te ,  såsom  idrottsplanering, 
byggnadsverksam het,  id ro t tsve tenskap  och specia lgrupper inom idrotten. 
Id ro t tsrådet  förhåller sig ock så  positivt till a tt  fö rsöka u tve rk a  reseraba tte r  
på flyg och n äm n er  som modell de  avtal som knutits  m ed det is ländska 
flygbolaget. En idro ttskonferens  skulle vara  meningsfull om  den kunde 
om fatta  fler deltagare än vad som  medlem sförslaget an tyder ,  nämligen 
be rörda  ministerier,  p e rm anen ta  sakkunnigorgan sam t övriga sakkunigor- 
gan inom det nordiska  id ro ttssam arbe te t .  Dess  uppgift skulle vara att 
granska  de år  1978 av den nordiska  idrottsu tredn ingen framlagda förslagen 
mot bakgrund av dagens behov. Idro tts rådet  s töder  också  tanken  på att 
g runda  ett nordiskt id ro ttsu tskott .

F inlands ko m m u n fö rb u n d  l iksom F inlands s ta d sfö rb u n d  s töder m ed
lemsförslaget.

F inlands r iksidro ttsfö rbu nd  anför a tt  sam arbe te t  och id rottsutbyte t  har 
haft en positiv inverkan på utvecklingen av  de nordiska  ländernas  egna 
idrottskulturer.  F örbu ndet  finner stödordningen vara m ycket värdefull och 
fö rm odar  att den  gjort det möjligt att  säkerställa  och v idareutveckla  det 
nordiska id ro ttsu tby te t  särskilt med de nordiska  y t te rom rådena.  F ö rb u n 
det läm nar en ingående motivering för sin uppfattning. Fin lands riks
idrottsförbund förhåller sig synnerligen positivt till punkt 1 och positivt till 
pun k terna  2 och 3 i m edlemsförslaget.

A rb etarnas idro tts fö rb un d  an se r  de t inte vara  möjligt att  främja det 
nordiska  id ro ttssam arbe te t  m ed de ek onom iska  resu rse r  som idrottsorga- 
n isa t ion em a själva har.  F ö rb u n d e t  f inner det önskvärt  med specia lrabatter  
på nordiska  flyg och s tö de r  o c kså  tan ken  på en idro ttskonferens,  som 
borde om fatta  inte bara  organisa tionerna ,  utan också  berörda  ministerier.
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F inlands svenska  cen tra lidro ttsfö rb und  f ramhåller a tt  den ekonom iska  
insats som  behövs  för  ett  b redd a t  nordiskt id ro t tssam arbe te  inte kan up p 
bringas genom  förbunden  eller på frivillig väg. D e tta  be ty d er  enligt fö rbun
det a t t  e tab le rade  kon tak te r  på  närhåll  kan upprä tthållas ,  m en att  de t inte 
finns möjligheter till a tt  utv idga dessa  till y t te rom rådena.  F örbu ndet  stöder 
o ckså  förslaget om  en idro ttskonferens.

Å la n ds la nd skapsstyre lse  fram håller  att  det nordiska  u tby te t  på  alla plan 
b ö r  främjas och fö ro rdar  dä rfö r  pun k te rn a  1 och 2 i m edlemsförslaget.  I 
fråga om  punkt 3 s täller sig landskapssty re lsen  tveksam , ef tersom  det inte 
anförs  vilka uppgifter e tt  eventuellt  idro t tsu tskott  skulle ha.

2.1.3 Islä n dska  rem issyttranden
U tb ildn ingsm in isterie t an för  a tt  de t nordiska  id ro ttssam arbe te t  hittills 

har  givit goda erfa renhe te r  och  att  särskilt idrottsfolk i V ästnorden  gynnats  
av gällande stödordning. D en  is ländska id rottsrörelsens  sam arbe te  med 
idro t tsröre lsen  i de t övriga N o rd en  har  varit positivt,  men de t  har  begrän
sats  av de höga reseko s tn ad ern a  till och från Island.

Isla nds idro tts fö rb un d  u t t ry ck er  inledningsvis sin förvåning över  att  den 
nordiska  id ro ttsutredningens  förslag från 1978 inte förverkligats,  men u t
try ck e r  samtidigt sin tillfredsställelse ö ve r  medlemsförslaget.  De medel 
som idrottsförbunden kan räkna  m ed är begränsade med hänsyn  till det 
s to ra  m edlem santa le t ,  som  uppgår till 7 - 8  miljoner m edlem m ar,  vilka 
s am arbe tar  i 65000 idrotts- och ungdom sförbund . F örbundet  hänvisar  till 
de raba tte r  som m an kunnat  u tv e rk a  av Icelandair  för  idrottsfolk både i in- 
och utrikestrafiken. D e tta  borde  enligt förbundet  utvidgas till att gälla all 
in- och utrikestrafik  inom N o rd en .  O ckså  förslaget om en idro ttskonferens  
får stöd.

2.1.4 N o rsk t rem issy ttrande
K ultur- og v iten ska p sd ep a rtem en te t f ramhåller att  en ökad idrottsut- 

växling skapar  grund för s törre  bredd  i det nordiska kultursam arbete t .  
D epar tem en te t  ställer sig positivt till att  stödordningen för nordiskt id rotts
sam arbe te  fortsa tt  upprä tthålls ,  men m enar  att frågan om ökade medel bör 
avgöras i sam band  med den årliga behandlingen av förslagen till nordisk 
kulturbudget.

2.1.5 Sven ska  rem issyttranden
S ven ska  ko m m u n fö rbu nd e t an för  att m ånga svenska kom m uner  har  

vänorte r  i de nordiska  länderna  och att kom m u n ern a  ofta ger särskilda 
bidrag för vänortsu tby te .  F ö rb u n de t  förm odar  att  huvuddelen av de kom 
m unala  b idragen går till idrottsrörelsens  olika föreningar och klubbar. 
O ckså  svenska kom m unförbundet  hänvisar  till sam arbe te t  mellan de organ 
som svarar  för utvecklingen av fritidsanläggningar. Vid de senaste  konfe
renserna  ha r  de ltagarna  utta lat  sig för e tt  engagem ang från N ord iska  råde t  i
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sam ordningsfrågor. A n d ra  frågor som har  varit aktuella är  bä t tre  u tny tt jan
de av lokaler, fö rbättrade  villkor för  kv innoidrotten  och TV-sändning av 
idro ttsevenem ang. D ärem ot ställer sig kom m unförbundet  tveksam t till att 
det inrättas ett  nordiskt id rottsu tskott .

S verig es riksidro ttsfö rbu nd  hänvisar  till u tta lande av N o rd isk  Fæ llesko
mité från sep tem ber  1983 och fram håller  kraftigt vikten av att medel ställs 
till förfogande, så att det nordiska  id ro ttsu tby te t ,  framförallt  när de t gäller 
y t te rom rådena,  skall kun na  u tvecklas,  trots  en allt s tram are  idrottseko- 
nomi.

2.2 Negativa, tveksamma eller avsaknad av ställningstagande
2.2.1 D anska  rem issy ttranden

M inisteriet fo r  ku lturelle an liggend er  an ser  det inte vara  riktigt att för 
närvarande ta  ställning till p un k terna  1 och  3 i medlem sförslaget,  eftersom 
frågan om  stöd till nordiskt id ro t tssam arbe te  snart  skall prövas vid b e hand 
lingen av förslaget till nordisk kultu rbudget 1985. 1 fråga om punkt 2 
hänvisas  till y t trande av m in isterie t f o r  o ffen tlige  arbejder  (jfr nedan).

M inisterie t fo r  o ffen tlige  arbejder, som  i sin tu r  har  hört  Scandinavian  
A irlines S y s tem s , redogör  för gällande raba ttordningar.  Ministeriet anser  
att de raba tte rade  pr iserna  befinner  sig på en nivå som gör flygtransport 
konkurrenskraftig  med an dra  t ranspor tfo rm er  mellan de nordiska  län
derna ,  och att raba ttreg lerna  ä r  förhållandevis  enkla. Ministeriets princi
piella uppfattning är att  de t är  m est  ändamålsenligt m ed lågprisordningar 
för alla eller vissa å ld ersbestäm da  grupper ,  i m otsats  till raba ttordningar 
som basera r  sig t. ex. på  den resandes  yrke eller syftet med resan. Minis
teriet an ser  vidare att medlem sforslagets  syfte s tår i konflikt med s t rävan
dena att förenkla  p r issys tem et sam t att  in ten tionerna  till viss del kunnat 
uppnås. M edlemsförslaget av sty rks  till denna  del.

A m tsrå d sfo ren ing en  i D a nm ark  har  inga synpu nk ter  att anlägga på  för
slaget.

F rederiksbergs K o m m u n e , som har  hört kom m unens  D irektora t fo r  
Sko le- og  B ib lio teksvæ sen  och kom m unens  T ekniske D irektorat, har  inga 
egentliga synpu nk ter  på förslaget. K o m m unen  an för  a tt  det i anslutning till 
möten vartannat  år  mellan Frederiksberg  och s tadens  nordiska  vänorter  
Bærum , H avnefjord ,  T av a s te h us  och Uppsa la  a rrangeras  idro t tsstäm m or 
för unga. Utgifterna täcks  av kom m unen.

D anair A /S  upp lyser  om  att de t på  ru t ten  mellan F ä röa rn a  och K ö p en 
ham n gäller en ungdom sraba tt  på 25 %  för pe rsone r  i åldern 1 2 -2 5  år och 
en grupprabatt  på  25 % för grupp er  på  minst 10 personer.  Bolaget anser  att 
dessa  raba ttfo rm er  i stort sett täc ker  allt idrottsfolk.
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2.2.2 F inländsk t rem issy ttrande
F inlands sven ska  ko m m u n fö rb u n d  s täller sig tveksam t till ytterligare 

utökning av den offentliga finansieringen av  idro ttsverksam heten  och 
idro t tsu tby te t  i dess  nuvarande  form, och förm odar att en eventuell höj
ning av anslagen knappast  skulle leda till den breddning av verksam heten  
som förslagsställarna framfört  som motiv. K o m m unförbu ndet  tro r  tvärtom  
att en sådan satsning ytterligare skulle s tärka  de o sund a  drag som börjat 
fram träda  inom idro ttsverksam h eten ,  såsom  resulta thysteri ,  krav på trä- 
ningspengar, ständigt ökade krav på u trym m en  och anläggningar, hå rd trä 
ning m ed proffsinriktning i allt lägre åld rar,  ensidig livsinriktning etc. 
K o m m unförbu ndet  an se r  att det inte i de t ta  skede finns anledning att ställa 
idrotten i särställning jäm fö r t  med an d ra  kultur- och fri tidsaktiviteter med 
motiveringen att idrotten ä r  den ve rksam het  som får det klart s törsta 
s tödet  från samhället och att  det ä r  k om m unerna  som får stå för praktiskt 
taget alla dessa  kos tn ad er  (diagram bifogat). Därem ot förhåller sig kom 
m unförbundet  positivt till en nordisk idrottskonferens,  men an ser  att den 
borde  gälla frågan om  att å te rföra  ve rksam heten  till idrottens grundidé: 
den personliga utvecklingen med de egna fram stegen och det psykiska och 
det fysiska välbefinnandet som främ sta  belöning, och inte gälla frågan hur 
man skall kom m a över  m esta  möjliga pengar för elitidrotten.

2.2.3 N o rska  rem issyttranden
N orske  ko m m u ners sen tra lfo rb un d  har inga synpunkter  att anlägga på 

medlemsförslaget.
B ra a then s S A F E  anför att m edlemsförslaget inte direkt angår bolaget,  

ef tersom  de tta  blott flyger in r ikesrutter  i Norge.  Bolaget ö nskar  dock 
generellt påpeka  att ytterligare raba ttfo rm er  inte är  önskvärda ,  eftersom 
specia lrabatte r  för en kategori resande lätt leder till m o tsvarande krav från 
an dra  grupper.

3. Utskottet
Idrotts röre lsen  är  den i särsklass  s tö rs ta  folkrörelsen i N orden .  Dess 

folkliga förankring ä r  synnerligen bred. Dess intresse för nordiskt sam ar
bete  är  vä ldokum entera t .  Den har därför  s tora möjligheter att  främja den 
nordiska  gem enskapen . Detta  kan ske genom ett ökat nordiskt idro t tsu t
byte ,  mindre inom elitidrotten än inom bredd- och motionsidro tten ,  skol-, 
ungdoms-, korporations-  och handikappidrotten .

Detta har erkänts  av de officiella nordiska sam arbe tso rganen  och en 
särskild s tödordning för nordiskt id ro t tssam arbe te  har  upprä t ta ts  på den 
nordiska kultu rbudgeten.  Anslaget i budgeten för 1984 uppgår till 540000 
D K K . Stödordningen gäller i första  hand idrottsutbyte t  mellan V ästnorden 
inklusive Svalbard och det övriga N o rd en  samt inom Västnorden.
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Utgångspunkt för m edlemsförslaget ä r  den  uppfattning som  inom 
idrottsrörelsen  starkt gör sig gällande, nämligen att idrottsrörelsen  i kraft 
av sin storlek och  be tydelse  bör  ges av sesvä rt  m er  stöd för nordiskt utbyte. 
Detta  kan enligt förslagsställarna ske genom  ökade anslag, men också  
genom större  raba t te r  inom flyget.

U tsko tte t  är  enigt i sin önskan  att s tärka  förutsä t tn ingarna  för e tt  ökat 
fo lkröre lsesam arbete .  Sålunda an ser  u tsko tte t  att  s tödet  till folkrörelse
sam arbe te t  över  den  nordiska  ku lturbudgeten bör  ökas.  Till de t ta  sam arb e
te räknas inte ba ra  id ro t tssam arbe te t ,  utan också  ungdoms- och folkbild- 
ningssamarbetet .

U tsko tte t  m enar  a tt  det nordiska  idro ttsu tby te t  fortsa tt  bör  utvecklas. 
T yndp unk ten  b ö r  därvid  ligga i bredd idro tten ,  och särskild hänsyn bör  tas 
till u tkan tsom rådenas  behov. M ed u tkan tsom råden  förstås  inte enbart  de 
nordantlantiska om rådena ,  utan  också  om råden  inom Fennoskand ien ,  som 
på olika g runder  kan b e teckn as  som utkan ter .  U tskotte t  anser  alltså att 
anslaget till id ro t tssam arbe te t  på  den  nord iska  ku ltu rbudgeten b ö r  höjas.

Vid u tskotte ts  höring med före trädare  för de nordiska r iks idrottsförbun
den framgick de t  ånyo  klart att  idrottsorgan isa t ionerna är  m ycket  in tresse
rade av nordiskt sam arbe te .  Det s to ra  in tresset visas o ckså  av att sum m an 
av ansök ta  m edel från  den nord iska  s tödordningen vida överstiger  tillbuds- 
stående medel. D e t ta  förhållande b ö r  enligt u tsko tte ts  uppfattning innebä
ra att id ro t tsorgan isationerna ,  som i de nordiska länderna av alla ku ltu rak
t ivite ter erhåller det s törsta  sam hällss tödet,  själva visar större  beredskap  
att inom ram en för  egna medel fö re ta  sådan a  omprioriteringar  som styr en 
större andel till nordiskt idro t tsu tby te  än hittills.

U tskotte t  e r inrar  hä r  om  sin i annat  sam m anhang  utta lade uppfattning 
om  värde t  av att  p röv a  möjligheten att  fö r  nordiskt sam arbe te  på nationell 
budget ö ron m ärk a  en  viss del av anslagen till fo lkrörelserna i tillägg till 
s tödordningarna  på  den nordiska  kulturbudgeten .

U tsk o t te t  av s tå r  från  att  ta  ställning till den  del av medlem sförslaget som 
syftar till a tt  av flygbolagen u tve rka  särskilda raba tte r  för idrottsu tbyte t ,  
ef tersom  frågan inte hör  till u tsko tte ts  k om petenso m råde .  U tsko tte t  nöjer 
sig m ed att hänvisa  till rekom m end a tio n  nr 111983, som gäller en översyn 
av raba ttsys tem en  i järnvägs-,  buss-,  färje- och flygtrafiken i N o rden  i syfte 
a tt  ha rm o nisera  villkoren för  a tt  erhålla reseraba tte r ,  förenkla  rab a t tsy s te 
men och göra dem  m er  överskådliga,  sam t en b roschy r  om  gällande priser 
och raba tte r  i den nord iska  järnvägs- ,  buss-,  färje- och flygtrafiken.

O ck så  u tsko tte t  f inner  det va ra  önskv ärt  att  de t an ord nas  en nordisk 
idrottskonferens.  D enna  bör  dock  för att bli meningsfull rekry te ra  fler 
de ltagargrupper än enbar t  r iksidro ttsförbunden , och ha ett v ids träck tare  
syftemål än enbar t  s tödet  till nordiskt id ro ttsu tbyte .  Som  exem pel kunde 
näm nas de sociala, hä lsom ässiga och uppfostr ingsm ässiga aspek te rna  på 
idrotten.
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D ärem ot av s ty rk e r  u tsko tte t  förslaget om att det inrättas ett särskilt 
nordiskt idrottsu tskott .

Med hänvisning till vad som ovan anförts  får u tskotte t  föreslå att rådet 
an ta r  följande rekom m end ation  med anledning av medlemsförslaget:

N o rd iska  rådet rek o m m en d era r  N o rd iska  ministerrådet att  fortsatt 
förbättra  föru tsä t tn ingarna  för  ett  ökat nordiskt idrottsutbyte .

Stockholm  den 26 februari 1984
G eorg A nd ersso n  (s) 
E idur G u dnason  (A .)

F ö rm a n  

Tyra Jo h a n sso n  (s)
P aavo  L ipp onen  (Sdp)  
E rlendur P a tursson  (Tvfl) 
G unvor Schn itler  (H) 
Ingrid  Sun dberg  (m)

K irsti K oile G røndah! (A) 
Elsi H etem äki-O land er (K ok)

H anna K vanm o (SV ) 
S ture  P alm  (s) 

H åkon R anda l (H) 
R e iu lf  S teen  (A) 

P ekka Tuom inen (ÅS)
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om nordiskt handlingsprogram för läkemedelsregistrering

<V äckt av G unnar B jörk, Jo h an  B u ttedah l, Ulla E kelund , R un e  G u sta v s
son, O lo f Ja n sso n , E lver Jo n sso n , G unnel Jo n än g , H a n nu  K em p painen , 
Jens  S te ffen sen , P är S ten b ä ck , K arin Söder, Ola U llsten , O dd W ith och  
M arja tta  V äänänen)

L äkem ed e lssam a rb e te t  ä r  av gammalt da tum  i N orden .  R edan  1923 
inleddes ett sam arbe te  mellan de nordiska ländernas  fa rm ak opén äm nder  
och en nordisk näm nd inrä t tades  1948. 1964 tillkom en gem ensam  nordisk 
farm akopé,  innehållande s tandard ise rade  beskrivn ingar av läkemedel. De 
farm aceutiska  kon tro l labora to rie rna  u tby te r  erfa renh e te r  rö rande  olika 
analysm etoder.  D etta  sam arbe te  ha r  sedan utbyggts för att  ås tadk om m a 
arbetsfördeln ing mellan de läkem edelskontro l lerande organen.

O ck så  inom N o rd iska  råde t  togs frågan om  läk em edelssam arbete  upp 
tidigt, t. ex. i rekom m end a tion  nr 1511954 om  sam arbe te  i fråga om läk em e
del och nr 1211962 om sam arbe te  i fråga om läkemedelsforskning.

Resulta tet  av N o rd iska  råde ts  insatser  har  b l .a .  blivit att  en nordisk 
läkem edelsnäm nd upp rä t tades  1975. N äm n d en  fungerar  som ett rådgivan
de organ för hä lsov årdsm yndig he te rna  och v e rka r  för  en harm onisering  av 
läkemedelslagstiftning och administra tiv  praxis i N orden.

E tt  stort steg fram åt togs när  nordisk receptgiltighet infördes 1977. En 
naturlig konsekvens  av receptgiltigheten kan synas va ra  ömsesidigt god
k ännande av registreringar av läkemedel så att e tt  p repara t  endast  behöver  
godkännas  i e tt  land för  att  registreringen skall bli giltig i hela N ord en .  De 
skillnader som finns i de nordiska  ländernas  läkemedelspolitik torde em el
lertid för n ä rva rande  lägga hinder i vägen härför. Så har  t. ex. Norge ett 
m ycket  mindre antal p repa ra t  på  m arkn aden  än  övriga länder. D e tta  har 
sin bakgrund i den s .k .  ” behovsparag ra fen” , dvs. att registrering av 
läkemedel kan vägras om  det inte anses  föreligga behov  av ett nytt p repa
rat på m arknaden . Danm ark  tillämpar, bl. a. av resursskäl,  inte så utförliga 
u tredn ingsprotokoll  som övriga länder. Utvidgat nordiskt sam arbe te  anses 
fö ru tsä t ta  m er om fattande skriftlig redovisning av u tredn ingarna än som 
för nä rva rande  tillämpas i D anm ark . D anm ark  har  dessu tom  att ta hänsyn 
till E G :s  regler.

1980 behandlade  N o rd iska  rådet ett m edlemsförslag om gem ensam  n o r
disk registrering av läkem edel,  dock  utan  att d e t ta  ledde till någon rekom -

Medlemsförslag
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mendation, b l .a .  med hänvisning till att Nord iska  läkem edelsnäm nden 
skulle an o rd n a  ett sym posium  om läkemedelsregistrering un d er  året.

Sym posie t  hölls i ok to ber  1980 och utm y nnade  i ett antal synpu nk ter  och 
förslag. T re olika m odeller  sk isserades  för ett  utvidgat läkemedelssamar- 
be te .  Den första  modellen avsåg ett  sam nord iskt registreringsorgan med 
rätt  att  ta  antingen bindande eller vägledande beslut om  registrering i hela 
N orden .  D enna modell ha r  p röva ts  i Benelux, men anses inte fungera 
tillfredsställande. Den andra  modellen , ömsesidigt god kännande av regi- 
streringsansökningar,  d isku te ras  inom EG. Den tredje modellen innebar 
arbetsfördeln ing mellan de nationella registreringsm yndigheterna så att de 
olika m om enten  i prövningen uppdelades  mellan regis trer ingsm yndighe
te rna  och delresulta ten  godkändes  ömsesidigt.

G enom  N o rd iska  läkem edelsnäm ndens  fö rso rg  ha r  för vissa prepara t 
sedan  1978 försöksv is  gjorts en uppdelning av registreringsansökan m ot
svarande modell tre , föru tsatt  att  ansökan  inlämnats i flera länder. Syftet 
har  bl. a. varit att  p röva  en sam arbe tsm odell  med gem ensam  utredning för 
sam m a läkemedel. I varje land har u ta rbe ta ts  utredningsprotokoll  för ett 
eller två  delom råden. Delprotokollen  har d ä rpå  överläm nats  till övriga 
länder för fortsa tt  nationell handläggning. Sedan har  varje lands myndighet 
självständigt fattat beslut om  registrering eller ej basera t på  det gem ensam t 
fram tagna utredn ingsm ateria let .  P rojek tet  ä r  för närvarande under  u tv ä r 
dering hos de nationella myndigheterna.

Inom läkem edelsnäm nden  har dessu tom  pröva ts  utväxling av u tred 
ningsresulta tet  och  gjorts en analys av ländernas olika beslut i registre- 
ringsfrågor. M ålsättningen ä r  hela t iden att  finna en sam arbetsm odell  som 
på  bästa  sätt u tny tt ja r  de sam lade resu rse rna  i N orden .  Ett  underu tsko tt  
ha r  arbe ta t  med g em ensam m a riktlinjer för registreringsansökningar i de 
nordiska  länderna.

Enligt vår uppfattning är det nu tid att gå längre och uta rbe ta  ett  h a n d 
l ingsprogram för att  göra regis treringarna av läkemedel i de nordiska 
länderna  likvärdiga och på sikt möjliggöra nordiskt god kännande av läke
medel som und ersö k ts  och registrerats  i ett land. Inom  läk em edelsnäm n
den, som nu verka t  i å t ta  år, har redan  u ta rbe ta ts  gem ensam m a riktlinjer 
för  kliniska prövningar och för m ärkningar och etiketter.  D essa  riktl injer 
b ör  kunna  utvidgas till hela registreringsområdet.

Inledningsvis bö r  man sålunda kartlägga kriter ierna för värderingen av 
u tredn ingsprotokoll  vid provning och registrering av läkemedel i de nordis
ka  länderna. På grundval av denna  kartläggning bör  sedan u ta rbe tas  ge
m ensam m a nordiska  anvisn ingar och krav på den dokum entat ion  som 
erfordras för att  ett  läkemedel skall bli registrerat.  G em ensam m a krav av 
de tta  slag bör  på sikt leda fram till ett  nordiskt godkännande av registre
ringarna i varje land och d ä rm ed  gem ensam  registrering av läkemedel som 
är en logisk konsekvens  av den nordiska receptgiltigheten och nödvändig 
för  att  receptgiltigheten skall kunna tillämpas fullt ut.
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Som ett sista led i ett sådan t handlingsprogram  bör,  även  om de tta  mål 
kan ta lång tid att nå , en överenskom m else  om ömsesidigt godkänn ande  av 
läkemedelsregistrering i N o rd en  uta rbe tas .  D essu tom  bör  i en sådan  ö v e r
enskom m else  inarbetas möjlighet att un d er  en övergångstid  bibehålla na 
tionella särkrav.

E tt  utvidgat sam arbe te  på  läkem edelsom råde t  i de form er som här 
skisserats  är ett  led i effektiviseringen av arbe te t  inom N o rd en  och torde 
leda till v inster  b åde  i form  av bä ttre  u tny tt jande av tillgängliga resurser  
och ökad  säkerhe t i prövningen genom  att varje lands registreringsm yn
dighet kan k o n cen tre ra  sig på ett mindre antal regis treringsansökningar. 1 
dagens läge, då  kontro llarbete t  blir all tm er resu rsk rävand e ,  utgör sådana 
vinster  e tt  s tarkt skäl för att  i ökad  grad lita till nordiskt sam arbe te .  Alla 
länder gör t idsmässiga och ek onom iska  v ins ter  samtidigt som den m edi
c inska säkerhe ten  ökar.

M ot bakgrund av vad som ovan  anförts  hemställes,
att  N o rd iska  rådet r ek o m m en d era r  N ord iska  ministerrådet att  låta 

u ta rb e ta  ett handlingsprogram  för läkem edelsregistrering i N o r 
den.

Stockholm , Oslo, M arieham n, Helsingfors och K ø benh avn  den 20 sep tem 
ber  1983

G unnar B jörk (c)
Ulla E ke lu n d  (c)
O lo f Ja n sso n  (ÅS) 
G unnel Jo n än g  (c) 
Jens  S te ffen sen  (KrF) 
K arin S öd er  (c)
O dd W ith (Kr. F .)

Jo han  B u tted a h l (Sp) 
R une G u stavsson  (c) 

E lver Jo n sso n  (fp) 
H a nnu  K em p pa inen  (K) 

P är S ten b ä ck  (Sfp) 
Ola U llsten (fp) 

M arja tta  V äänänen (K)
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B IL A G A  I, Y ttran den  (se supp lem en t)

B IL A G  A  2

Betänkande av Nordiska rådets social- och miljöutskott över med
lemsförslaget

Till social- och miljöutskottet  har  hänvisats  medlemsförslag A 671/s om 
e t t  nordiskt handlingsprogram  för läkemedelsregistrering . U tsko t te t  har  
behandlat medlem sförslaget vid sitt m öte 2 6 - 2 7  januari  1984.

1. M ed lem sförsla ge t
I m edlem sförslaget hemställs  att  m inis terrådet rekom m end eras  
a t t  lå ta  u ta rbe ta  ett handlingsprogram  för läkemedelsregistrering i N o r 

den.
Förs lagss tällarnas  motivering är att det nordiska  sam arbe te t  på läk em e

d e lsom rådet  nu bör  föras fram åt genom  ett handlingsprogram . Enligt för
slagsställarna är  de t ta  en  naturlig konsekven s  av den nordiska  receptgiltig
he ten  som infördes 1977. E tt  utvidgat sam arbe te  i de fo rm er som  skisserats 
i medlem sförslaget ä r  e tt  led i effektiviseringen av a rbe te t  i N o rd en  och 
to rde  enligt förslagsställarna leda till v inster  både i form av bä ttre  u tny t t 
ja n d e  av tillgängliga resu rse r  och  ökad  säkerhe t  i prövningen genom att 
va ije  lands registreringsmyndighet kan kon cen tre ra  sig på ett mindre antal 
registreringsansökningar. I dagens läge, då kontro llarbete t  blir m er  resurs- 
k rävande , u tgör sådan a  v ins ter  e tt  s tarkt skäl för att i ökad grad lita till 
nordiskt sam arbe te .  Alla länder gör  t idsmässiga och ek onom iska  vinster  
samtidigt som  den m edic inska  säkerhe ten  ökar.

2. F örslagets rem issbehandling
M edlemsförslaget har  rem issbehandla ts  i vanlig ordning och svar har 

inkommit från följande rem issinstanser:

N ord iska
N ord iska  läk em edelsnäm nden  (N L N )
N ord isk  Medicinals tatis t isk K om m itté  (N O M E S K O )

D anm ark
Foreningen a f  danske  M edic infabrikker

F inland  
M edicinalstyrelsen 
Fo lkpensionsansta lten  
S jukhusförbundet 
Läkem edelsindustrifören ingen 
Finlands apotekarfören ing
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Is la n d
Hälsovårds-  och försäkringsministerie t  
Medic inaldirektören 
Islands läkarförbund 
Islands farm aceutförbund

N orge  
Sosisa ldepartem ente t  
Helsed irek tora te t  
Norges apotekerforen ing 
N orges  farm aceutiske  forening 
N orges  forsikringsforbund 
N o rsk  medisinalindustris  felleskontor

Sverige
Socialstyrelsen
Riskförsäkringsverket
Landstingsförbundet
S venska läkaresällskapet
A poteka reso c ie te ten /fa rm aceuvtiska  föreningen
Sveriges läkarförbund
L äkem edelsindustr ins  branschorgan isa t ioner  
Sveriges farm aceuvtförbund

2.1 R em iss in s ta n ser  som  s tö d er  m ed lem sförs la ge t 
N ordiska  

N 0 M E S K .0

D anm ark
Foreningen a f  danske M edic inalfabrikker

F inland
M edicinalstyrelsen
Folkpensionsansta l ten
S jukhusförbundet
L äkem edelsindustrifören ingen

Is la n d
Hälso- och försäkringsministeriet  
M edic inaldirektören 
Islands farm aceutförbund  
Islands läkarförbund
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N orge  
Sosia ldepartem ente t  
H elsed irek tora te t  
N orges  apotekerforen ing 
N orges  farm aceutiske forening 
N orges  forsikringsforbund 
N o rsk  medisinalindustris  felleskontor

Sverige
Riksförsäkringsverket
Landstingsförbundet
L äkem edelsindustrins  branschorgan isa t ioner  
Sveriges läkarförbund
A potekareso c ie te ten /fa rm aceuv tiska  föreningen

Det unders tryk s  i rem issvaren  att ett nordiskt sam arbe te  på läkem edels
o m råd e t  som  skissera ts  i förslaget synes rationellt och  att det bör  kunna 
leda till besparingar  av resu rse r  för läkem edelsprövning hos länderna. Det 
understryks  i ett av svaren  att  resulta ten från en rad epidemiologiska 
undersökningar tyde r  på  att s jukdom sm önstre t  i länderna är  likartat, med 
undantag för några sjukdom ar.  Utbildning inom hä lsosek torn  ä r  likartad i 
N orden .  Den sociala s tanda rd en ,  utbildningsnivån och språken är  l ikarta
de med undantag för de t finska språket.

Det fram går av rem issvaren  att de t y t te rs ta  syftet med handlingspro
gram m et,  överenskom m elsen  om en enhetlig praxis i läkem edelsregistre
ringen, fö ru tsä t ter  t illäggsutredningar och överläggningar. Genom förandet  
av system et torde på grund av o l ikheterna i nationell praxis idag kräva  en 
påfallande lång övergångsperiod.

Svenska  läkaresä llskapet s töder  tanken på ett handlingsprogram för 
läkemedelsregistrering i N o rd en .  D e tta  bö r  i första hand kunna be reda  väg 
för ett ömsesidigt u tny ttjande av dokum enta tion .  Med beaktande av de 
olika ländernas  särkrav  och speciella lagstiftning är även ett  ömsesidigt 
godkännande av dok um enta t ion  och registreringshandling samt på  sikt 
även gem ensam  registrering önskvärd .  H elsed irek tora te t i Norge ser posi
tivt på förslaget om  att  u ta rbe ta  ett nordiskt handlingsprogram för att 
sam ordna arbe te t  med att registrera  läkemedel och därm ed bättre  an vända 
de nordiska kontro llorganens samlade resurser.

Det er inras i ett  flertal av rem issvaren om D anm arks  m edlem skap i EG, 
samt den norska behovsparag rafen  som till viss del kan försvara  arbe te t  
med ett handlingsprogram . Läkem edelsindustrifö ren ingen  i Finland p åpe
kar att för den f inländska läkem edelsindustr in  föranleds ytterligare svårig
he ter  av skillnader mellan finska språket och de övriga nordiska språken. 
Översä t tn ingarna  kräve r  alltid m era  tid och kostnader,  dessu tom  ökar  
risken för missförstånd. Av svaren f ram kom m er ett stöd för det arbete  som
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bedrivs inom N o rd iska  läkem edelsnäm nden . L äkem ed elsin du strin s  
branscho rg anisa tioner  an ser  emellertid för sin del a tt  N o rd iska  läkeme- 
delsnäm ndens ve rksam het bör  u tvä rderas  samt om  den skall fo rtsä t ta  bör 
dess arbe te  koncen tre ras  till ett  fåtal prioriterade om råden. L äkem ede ls in 
dustr ins branschorgan isa t ioner  påpekar  vikten av att ett  utökat e rfaren
hetsu tby te  m ed industrin  b ö r  ske sam t att u tök a t  nordiskt sam arbe te  om 
registrering av läkemedel ä r  angeläget som ett led i ett  utökat in ternatio
nellt sam arbe te .  N ågra  rem iss instanser  erinrar  om att man nyligen inom 
E G beslutat att en  form av utredningsprotokoll  skall upprä t tas  för nya 
kem iska subs tanser  när de första  gången registreras.

2.2 R em iss in s ta n ser  som  u ttrycker tveksa m h e t till m ed lem sfö rs la ge t 
N ordiska

N ord iska  läkem edelsnäm nden  (N L N )

F inland
Finlands apotekarfören ing

N orge
Den norske lægeforening

Sverige
Socialstyrelsen
Sveriges läkarförbund
Sveriges farm aceuvtförbund

N L N  an se r  det varken realistiskt eller för det nordiska sam arbe te t  
nödvändigt att  e tab lera  en egentlig gem ensam  nordisk läkemedelspröv- 
ning, varken i form av ett  gem ensam t nordiskt organ, som träffar avgör- 
e lser  som  länderna  skall följa, eller i form av en öve renskom m else  om 
ömsesidigt erkännan de  av registrering företagen i ett annat  nordiskt land. 
D anm arks  m edlem skap  E G  utgör ett väsentligt hinder  för att  ingå formella 
avtal eller ö v e renskom m else r  om  en gem ensam  nordisk  läkemedelsregi
strering. Enligt näm ndens  uppfattning ä r  det väsentligaste det praktiska, 
pragm atiska och inte minst det fackliga sam arbe te t ,  och de tta  föru tsätter  
enligt N L N  ingen formell öve renskom m else .  N L N  hänvisar  slutligen till 
de beslut som träffats i de cem b er  1983 och som gäller nordiska  anvisningar 
och krav  på den dok um enta t ion  som erfordras för att ett  läkemedel skall 
registreras.

Därm ed m enar  N L N  att  man har  lagt en form för en handlingsplan för de 
kom m ande årens v e rksam het  angående registrer ingsarbete t .  D essu tom  på 
går försök i N o rden  med en uppdelning av u tredn ingsarbete t  mellan län
derna.

F inlands apo teka rfören ing  är  tveksam  till möjligheten att upp nå  en



658 A 671/s: B ilaga 2

fulls tändig sam nord isk  giltighet för recept,  m en b e tonar  att  de t nordiska 
sam arbe te t  för att öka  läkem edestryggheten  skall fortsätta. Apotekarför- 
eningen vill gärna se ett verksam hetsp rogram , men de nationella myndig
he ternas  beslu tsrä t t  visavi godkänn ande  eller förkas tande av ansökan bör 
bibehållas.

Sveriges läkarfö rbu nd  hänvisar  till de olika terap itraditioner rörande 
t. ex. prepara tval  och dosering länderna  emellan. Olikheter  föreligger oc k 
så i de formella föru tsä t tn ingarna  för inträde av nya läkemedel på m a rk n a
den. D essa  fak torer  sam t ytterligare några därtill gör att läkarförbundet 
ställer sig tveksam t till genom förbarhe ten  av ett sam arbe te  som avser  
gem ensam  registrering. D ärem ot finner läkarfö rbundet  de t självfallet ange
läget att  de t sam arbe te  som  sedan länge pågår mellan de nordiska 
kontro l lm ynd ighete rna  fo r tsä t te r  och  utvecklas.

Socia lstyrelsen  kon s ta te ra r  att de t  från svensk sida finns principiella, 
legala och prak tiska  skäl som  talar mot införandet av det system  som 
föreslagits. Det bör  o ckså  enligt socials tyrelsen påpekas  att m edlem sför
slaget i denna  del går u töv er  vad som  för  nä rva rande kan anses vara 
N L N :s  m andat .  E n  fortsa tt  s trävan m ot öka t  sam arbe te  och sam ordnings
vinster  är d ock  fortfarande en  viktig angelägenhet från svensk  sida. D är
em ot kan konsta teras  att  de medel som  ställs till socials tyrelsens 
läkem edelsavdelnings förfogande för m edverkan  i nordiskt sam arbe te  inte 
möjliggör för  avdelningen att  helt och fullt realisera en sådan målsättning.

3. U tsko tte t
1980 fram lades ett m edlemsförslag till N o rd iska  råde t  om  gem ensam  

nordisk registrering av  läkemedel. E fte r  att  ha  inhäm tat synpu nk ter  från en 
rad olika ins tanser  behand lades  förslaget av rådet vid dess 28:e session 
1980. N o rd iska  råde t  beslu tade  därvid att inte företa  sig något i anledning 
av medlemsförslaget.  M an fann att huvudsyf te t  med förslaget i be tydande 
u ts träckning redan  to rde  ha tillgodosetts.  Bl. a. hänvisades  till ett  sym posi
um som N L N  hållit i D anm ark  i ok to b er  1980 och som resulterade i förslag 
till nordiska riktlinjer för klinisk prövning av läkemedel.

I förslaget till avskrivning av medlemsförslaget hänvisade u tsko tte t  o ck 
så till de olika förhållanden som  råd e r  i de nordiska länderna  på läkem e
delsom rådet.  E n  gem ensam  nordisk  läkemedelsregistrering skulle därför 
bl. a. k räva  likartad lagstiftning i de nordiska  länderna. M an var  också  
enig om att D anm ark  på  grund av m edlem skapet  i EG inte kan ingå 
bindande nord iska  avtal be träffande läkemedelsregistrering.

N o rd iska  läkem edelsnäm nden  (N L N ) inrättades av N o rd iska  minister
råde t  1974 som  ett resulta t  av N o rd iska  råde ts  rekom m endation  nr 1611969 
angående läkem edelssam arbete .  V erk sam heten  startade  1975. Syftet är  att  
N L N  skall v e rka  för  harm onisering av  lagstiftning och administrativ  praxis 
på läkem edelsom råde t  i N ord en .  F rån  den 1 januar i  1980 ä r  N L N  en 
pe rm anen t  nordisk institution.
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G enom  N o rd iska  läkem ed elsnäm n dens  försorg har  för vissa preparat 
sedan 1978 försöksv is  gjorts en uppdelning av regis treringsansökan m ot
svarande modell tre , föru tsa t t  att  an sök an  in läm nats  i flera länder. Syftet 
har  bl. a. varit att  p röva en sam arbe tsm odell  med gem ensam  utredning för 
sam m a läkemedel. 1 varje land har  u ta rbe ta ts  u tredningsprotokoll  för  ett 
eller två  de lom råden. Delprotokollen har d ä rp å  överläm nats  till övriga 
länder för  fortsa tt  nationell handläggning. Sedan har varje lands myndighet 
självständigt fattat beslu t om  registrering eller ej basera t  på  det gem ensam t 
fram tagna u tredn ingsm ateria let .  Projek tet  är  för närvarande under  u tvä r
dering hos de nationella myndigheterna.  U tsko tte t  an ser  att fö rsö ksv erk 
sam heten skyndsam t bör  u tredas.

N o rd iska  läk em edelsnäm nden  antog efter sedvanlig remissbehandling i 
nov em ber  1983 g em ensam m a riktlinjer för klinisk prövning av läkemedel 
och ansökan  om registrering. D essa  riktl injer har  förberetts  und er  ett antal 
år. U tskotte t  har un derrä t ta ts  om  att m an vid u ta rbe tand e t  har  tagit hänsyn 
till EG :s  regler.

Sam m a läkem edel an vänds  ofta i tlera  olika länder. Varje land har 
emellertid sin läkem edelskontroll  och sina krav på läkemedlen. Detta  
innebär att det inte sällan finns be tydan de  skillnader i kontrollen och 
kraven mellan olika länder. Mellan de olika västliga industr i länderna är 
skil lnaderna ofta inte så s tora.  T ro ts  d e t ta  utför  den nationella kontro ll
m yndigheten i ett land norm alt  sam m a typ av kontroll som  tidigare kan ha 
u tförts av m otsva rande  myndighet i ett  an na t  land. D e tta  m åste  -  om  inte 
rena  säkerhe tsskä l ta la r  för en dubbelkontro ll  -  be trak tas  som  en m isshus
hållning med tillgängliga resu rse r  och leder ofrånkomligen till att  tiden 
innan ett u tp rov a t  läkem edel kan föras ut på m arknaden  förlängs. P roce
duren  kan sägas skapa ett teknisk t handelshinder,  som i de t ta  fall fö rsäm 
rar  hälso- och sjukvårdens  möjligheter att  få goda läkemedel. Det nordiska 
sam arbe te t  syftar  bl. a. till a tt  undanrö ja  denna  typ  av hinder. G run den  är 
således redan lagd för en effektiv och rationell hantering av den kliniska 
läkem edelsprövningen i N orden .

Enligt u tsko tte ts  mening är  det o ck så  viktigt att se ett  nordiskt sam arb e
te om registrering som ett led i ett utökat  internationellt  sam arbe te .  L ä k e 
m ede lsb ranschen  är  i hög grad internationell och utvecklingen pekar  också  
mot en ökad internationalisering. E tt  nordiskt sam arbe te  skulle kunna vara 
utgångspunkt för ett närm are  regis trer ingssam arbe te  mellan länder från 
E F T A  och EG. U tsk o t te t  an se r  vidare för sin del a tt  en öppen  dialog 
mellan m yndigheter  och industri är  en förutsättn ing för ett värdefullt  
sam arbe te  på  läkem edelsom råde t .

Enligt förslagsställarnas uppfattning är  det nu tid att gå längre och 
u ta rbe ta  ett handlingsprogram  för att  göra registreringarna av läkemedel i 
de nordiska än derna  likvärdiga och på sikt möjliggöra nordiskt god kän n an 
de av läkemedel som undersök ts  och registrerats  i ett  land.

U tsko tte t  de lar förslagsställarnas uppfa ttning om  behovet  av m era en-
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hetliga b e stäm m elser  i N o rden  inom läkem edelsom råde t.  Denna uppfa tt
ning til lstyrkes o ckså  av majoriteten av rem issorganen som hänvisar  till 
det arbe te  som redan initierats av N L N .

Det räcker  emellertid inte en bar t  med gem ensam m a riktlinjer. U tskotte t  
tro r  i likhet med förslagsställarna att det är  tid för ett handlingsprogram för 
at t dä rm ed om sätta  dessa  riktlinjer i praktiken. Harm oniseringssträvan- 
dena m åste  även resultera  i en likartad tillämpning av dessa och likartad 
värdering av dok um enta t ionen .  Det är  därför  väsentligt att an tagna rikt
linjer är  väl genom arbe tade  och förankrade i respektive länder.

Registreringsriktlinjerna får ett begränsat värde om de inte tolkas lika i 
de olika länderna.  Det fulla värde t  av ett regis treringssam arbete erhålles 
först om man faststä ller ett  handlingsprogram  för det nordiska registre
r ingssam arbe te t  och vid vilka t idpunkter  olika delmål skall uppnås.  U t
skottet  ställer sig bakom  den tids- och arbetsplan  som skisserats  i m ed
lemsförslaget.

U tan en sådan fast styrning och uppstram ning  av sam arbe te t  kom m er 
de tta  inte att inom överskådlig  tid ge de effektiv itetsvinster som man 
hoppas  på och varom  politisk enighet synes föreligga.

U tsko tte t  f inner således ytterligare å tgärder  från N ord iska  rådet vara 
påkallade. U n d er  hänvisning till de t ta  hemställer social- och miljöutskot-

att N ord iska  rådet rek o m m en d era r  N ord iska  ministerrådet att låta 
u ta rbe ta  ett handlingsprogram  för läkemedelsregistrering.

S tockholm den 27 januar i  1984
M argreta  A u ken  (SF)
R une G ustavsson  (c)
Timo K ietävä inen  (K)
A str id  M urberg M artinsen  (A)

Karin F lodström  (s) 
M argit H a nsen-K rone (H) 

G rethe L u n db lad  (s) 
P étur S igu rd sson  (Sj)

O dd W ith (K r.F .) 
F ö rm a n

B IL A G A  3. 1 efterhand inkom na y ttranden (se supplem en t)



661

A 672/s

om radio- och televisionsprogram om cancer och dess förebyggande

(V äckt av Tytti Iso h o o ka n a -A su n m a a , E iður G uðnason , A rvo  K em p 
pa in en , H a nnu  K em p pa inen , A nna-K aarina  L o u vo , M artti L äh desm äk i, 
Sep po  Pelttari, P é tu r  S igu rð sson , S ten  S öd erström , P irkko Turpeinen, Ole 
G abriel U eland och O dd W ith)

C ancer  är  överallt  på  jo rdk lo te t  en  m ycket  vanlig sjukdom och en av de 
allm ännaste  d öd so rsakerna .  C ance rn  k räve r  ständigt en s to r  del av re su r 
serna  inom hä lsovården , och  dess em otionella  och  politiska betydelse är 
stor. V ar  tredje eller va r  fjärde invånare i de nordiska  länderna  insjuknar i 
ca ncer  och årligen förloras närm are  150000 a rbe tså r  på grund av cancer.

I D anm ark , Island, N orge och Sverige ä r  an talet  årligen konsta terade  
cancerfall pe r  100000 invånare  s törre  än  i Finland. Detta  be ro r  på  att 
befolkningens m edelålder  i dessa  länder är  högre än  i F inland. C ancer  är -  
som känt -  fram för allt en sjukdom  bland p e rsoner  som uppnått  mogen 
ålder. E fte rsom  m edelåldern  fo r tsä t te r  att  stiga i i Finland, kom m er den 
prognos uppenbarligen att slå in, som  föru tspår  att antalet nya cancerfall 
kom m er att  fördubblas  i Fin land f ram  till år  2000: un d er  de år som hunnit 
förflyta sedan prognosen  u ta rbe tades  har  det visat sig, att  utvecklingen 
exak t  m o tsva ra t  den t rend  m an räkna t  med.

V ården  av can cerpa t ien te rn a  k räve r  s to ra  resurser.  E tt  ökat antal c an 
cerfall innebär,  att  den högst u tvecklade  -  och dyras te  — delen av  sjuk
husväsende t  redan  un d er  de nä rm ast  följande decenn ierna  kom m er att 
d rabbas  av ett synnerligen stort  be lastn ingstryck,  såvida inget kan göras 
för  att förebygga can cers jukd om arna  eller å tm instone  för  att  konsta tera  
s jukdom en på ett  så tidigt s tadium , att behandlingen blir enkel och ändå 
tillräcklig.

F as tän  ökningen av  det av can cers jukd om arna  förorsakade re su rsp rö 
vande ho te t  förefaller va ra  m est  d ram atisk  i F inland,  föreligger sam m a hot 
också  i de övriga nordiska  länderna.  Det enda,  som  kan ge samhället vapen 
att  av vä l ja  d e t ta  hot,  ä r  v ida reu tvecklan de t  av den vetenskapliga c a n ce r 
forskningen.

Även om huv udan sva re t  för u tveck lande t  av den vetenskapliga forsk
ningen vilar på  s ta ten ,  är den  privata  f inansieringen, som vetenskapliga 
stiftelser och  föreningar kan anslå  för  a tt  främja forskningsarbete t  av 
avgörande betydelse.

Medlemsförslag
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De riksom fattande cancerfören ingarna  i N orden  har redan i 30 års tid 
bedrivit e tt  intimt sam arbe te ,  som inte endast  om fatta r  fortlöpande utbyte 
av information och material utan även gem ensam m a årliga m öten  och 
ve tenskapliga sym posier .  F ören ingarna  har und er  dessa  år  drivit  fram den 
vetenskapliga forskningen på  cancerom råde t  i N o rd en  till en  in ternatio
nellt s tark position. De ge nom bro tt  som under  senare å r  skett inom ex em 
pelvis cellforskning och immunologisk forskning m otiverar  starkt ökad 
satsning på forskningsgrenar som  ä r  synnerligen resursk rävande .  Även 
den kliniska forskningen m ed inriktning på  fö rbättrade  behandlingsm e
tode r  ä r  un d er  s tark utveckling. Det är  vårt  intryck att s tora  framsteg i 
cancerbekäm pningen  kan göras inom den närm aste  tioårsperioden om 
tillräckliga resu rse r  ställs till forskningens förfogande. Därför syns tiden nu 
va ra  inne att  vädja till alla nordiska  medborgare att öka den frivilliga 
hjälpen när  de t gäller a tt  s töda  det ve tenskapliga forskningsarbete t .

E fte r  kon tak te r  med ansvariga p e rsone r  i ledningen för cancerbekäm - 
pandet  föreslår  vi att  N o rd iska  råde t  tar ett  initiativ för att  understöd ja  en 
samtidig nordisk upplysnings- och insamlingskampanj,  förslagsvis 1986 
eller 1987.

E n  dylik kampanj kan  ha  framgång en das t  und er  förutsättning att rad io
bolagen i N o rd en  är  be redda  att  samtidigt sam arbe ta  för att  förverkliga 
projektet .  N y ckeln  till framgång ligger i en serie radio- och TV-program , 
sänd vid sam m a t idpunkt och  med i princip sam m a innehåll  i alla de 
nordiska länderna.

Med stöd av  vad som  ovan  anförts  föres lår  vi
att  N o rd iska  rådet rek om m en d era r  N o rd iska  m inis terrådet att  ver

ka för att  de nordiska  radio- och televisionsbolagen vid lämplig 
t idpunkt,  t. ex. år  1986 eller 1987, genom för  en samtidig p rogram 
serie om  cancer  och dess förebyggande i alla de nordiska län
derna.

Helsingfors, Reykjavik och Oslo den 18 o k to ber  1983

T ytti Iso ho oka na -A su nm aa  (K) 
A rvo K em ppainen  (Skdl) 
A nna-K aarina  L ou vo  (K ok) 
S ep p o  P e ltta r i (K)
S ten  Söderström  (Skdl)
Ole G abriel U eland (Sp)

E idur G u dnason  (A.) 
H annu  K em ppainen  (K) 
M artti L ä h d esm ä k i (Sd) 

P étur S igu rd sson  (Sj.) 
Pirkko Turpeinen (Skdl)

O dd W ith (Kr. F.)
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B IL A G A  7, Y t t ran den  (se su p p le m en t)

B IL A G A  2

Betänkande av Nordiska rådets social- och miljöutskott över med
lemsförslaget

Till social- och  miljöutskottet  har  hänvisats  medlem sförslag  A 672/s om 
radio- och televisionsprogram  om ca ncer  och dess förebyggande. U tsko t
tet ha r  behandla t förslaget vid sitt möte den 2 6 - 2 7  januar i  1984.

1 Medlemsförslaget
I medlemsförslaget hemställs  att  N ord iska  rådet reko m m en d era r  N o r 

diska ministerrådet att  v e rka  för  att de nordiska radio- och  televionsbola- 
gen vid lämplig t idpunkt,  t. ex. år  1986 eller 1987, genom för en samtidig 
program serie  om cancer  och dess förebyggande i alla de nordiska  län
derna.

Förs lagss tällarnas  motivering är att  ca ncer  överallt  på  jo rdk lo te t  är  en 
m ycket vanlig sjukdom och en av de allm ännaste  dödsorsakerna .  Vården 
av ca ncerpa tien te rn a  k räve r  s tora resurser.  E t t  ökat antal cancerfall inne
bär,  a tt  den  högst u tveck lade  — och dyras te  -  delen av s jukhusväsendet  
redan under de nä rm ast  följande decenn ierna  kom m er att d rabbas  av ett 
synnerligen s tort  be lastn ingstryck ,  såvida inget kan göras för att förebygga 
ca ncers jukd om arna  eller åtm instone för att konsta tera  s jukdom en på ett så 
tidigt s tadium , att behandlingen blir enkel och ändå tillräcklig.

Även om h u vudan svare t  för u tvecklandet  av den vetenskapliga fo rsk
ningen vilar på  s ta ten ,  är  enligt förslagsställarna den privata  finansiering
en , som ve tenskapliga stifte lser och föreningar kan anslå  för att främja 
forskningsarbete t  av avgörande betydelse.

Det ä r  förslagsställarnas intryck att s to ra  fram steg  i cancerbekäm p ning
en kan göras inom den nä rm aste  t ioårsperioden om ti llräckliga resurser  
ställs till förfogande. D ärför  syns t iden nu vara inne att vädja till alla 
nordiska  m edborgare  att öka  den frivilliga hjälpen när det gäller att stöda 
det vetenskapliga forskn ingsarbete t  och därför  föreslås  att  N o rd iska  rådet 
tar ett initiativ för att unders tö d ja  en samtidig nordisk upplysnings- och 
insamlingskampanj, förslagsvis 1986 eller 1987.

2 Förslagets remissbehandling
M edlemsförslaget har  rem issbehandla ts  i sedvanlig ordning, remisstiden 

utgick 31 de cem b er  1983. Svar  har  inkommit från följande rem iss instanser .
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D anm ark
Ministeriet for kulturelle anliggender
Indenrigsm inisterie t
D anm arks  Radio
L andsforeningen till K ræftens  B ekæm pelse

F inland
Ålands landskapsstyre lse 
Oy Yleisradio Ab 
Oy M ainos-TV-reklam  AB 
Cancerfören ingen  i Finland

Is la n d
Islands cancerförening

N orge
Kultur- og v i tensk apsdepar tem en te t
H elsed irek tora te t
N o rsk  rikskringkasting
L andsforeningen mot Kreft
N orsk  forening til kreftens bekjempelse

5 verige
Socialstyrelsen
Riksföreningen mot can ce r  -  Cancerfonden  
Sveriges television

2.1 R em iss in s ta nser  som  tillstyrker m ed lem sfö rslag et 
D anm ark

Ministeriet for kulturelle anliggender 
D anm arks  radio
Landsforeningen til kræftens bekæm pelse

F inland
Ålands landskapsstyre lse  
Oy Yleisradio Ab 
Oy M aino-TV-reklam Ab 
C ancerföreningen i Finland

Isla nd
Islands cancerförening
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N orge
H elsed irek tora te t  
N o rsk  rikskringkasting 
L andsforeningen m ot Kreft 
N o rsk  forening till Kreftens  bekjem pelse

Sverige
Socialstyrelsen
Riksföreningen mot cancer  -  C ancerfonden

2.2 R em iss in s ta n ser  som  tillstyrker fö rs la g e ts  m ateriella  del m en ifråga
sä tter  fo rm e n  fö r  dess g eno m fö ra n d e
D anm ark

Indenrigsm inisterie t

Sverige
Sveriges television

2.3 R em iss in s ta n ser  som  in te tar stä lln ing  
N orge

Kultur- og v itensk apsdep ar tem en t
Sam m anfattn ingsvis  fram går av  avgivna rem issvar  att samtliga med 

undantag av ett fåtal, indenrigsministeriet i D anm ark ,  Det kongelige kul- 
tur- og v itensk apsdep ar tem en t i Norge och Sveriges television ä r  positiva 
till det materiella innehållet och genom förandet.  Indenrigsministerie t s tö 
der  förslaget om  att vädja till N o rd en s  befolkning om  förstä rk ta  medel till 
cancerforskningen. D ärem ot tvivlar m an på att radio och TV ä r  de rätta  
media dels i förhållandet till den insats det kräver ,  dels i förhållande till den 
ångest ett  sådan t p rogram  kan skapa bland befolkningen. Slutligen är man 
tveksam  till nyttan  om  nordiskt sam arbe te  i frågan. Sveriges television har 
ingenting att er inra  m ot förslagets beskrivning av cancerprob lem en . Vad 
gäller en kampanj t illsammans med radiobolagen i N o rd en  vill Sveriges 
television und ers t ry k a  den  sjä lvständiga ställning de nordiska  radiobola
gen har  visavi politiska organ och offentliga institutioner. Endas t  un d a n 
tagsvis  de ltar  Sveriges television i kam pan jer  av d e t ta  slag. De undantag 
som görs svarar  Radiohjälpen för. Kultur- og v i tenskapsdepartem en tet  
som har notera t  att N o rsk  rikskringkasting bere tts  möjlighet att  inkom m a 
med ett y t trande,  hänvisar  till detta.

3 Utskottet
Social- och miljöutskottet  har  vid flera tillfällen yttra t  sig om  nödvändig

heten  av nordiskt sam arbe te  kring cancerförebyggande åtgärder.
Ett  konkret exem pel på  u tsko tte ts  posit iva hållning till frågan ä r  utskot-
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tets tillstyrkan om medel till projekt om sam arbe te  om cancerförebyggande 
åtgärder.

U tsko tte t  ins täm m er i den  beskrivning som  ges i medlemsförslaget av 
den ak tuella  s i tuationen. U tvecklingen av nya behand lingsm etoder  har 
und er  senare  år  givit m ycket goda resulta t  för vissa cancerform er.  Stora 
förhoppningar kan knytas till pågående cancerforskning men ett intensi
fierat ek onom isk t  s töd är angeläget.  U tsko t te t  m enar  i likhet med förslags
ställarna att,  även  om  hu v udan svare t  för u tveck landet  av den vetenskapli
ga forskningen vilar på  s ta ten ,  är den privata  finansieringen, som ve ten
skapliga s tiftelser och  föreningar kan anslå  för att främja fo rskningsarbe
tet,  av avgörande betydelse.  Med hänsyn  till att s ta ten  inte m er än till en 
del tar an sva r  för cancerforskningsfinansieringen är  behovet av frivilligt 
ek onom isk t  stöd obestridligt. Det kan alltså enligt u tsko tte t  finnas ett klart 
motiv för cancerorganisa t ionerna  att överväga en gem ensam  satsning för 
att å s tadk om m a en tillräcklig slagkraft. U tskotte t  har  notera t  att  denna 
uppfattning tillstyrkes av de flesta rem issorganen som också  erinrar  om 
liknande å tgärder  med sam m a syfte som m edlemsforslagets  intentioner. 
Mot den n a  bakgrund kan social- och miljöutskottet anslu ta  sig till in ten
t ionerna  i medlemsförslaget.

E rfa renhe te rn a  från an dra  länder, resulta ten från cancerforskningen i 
N o rd en  samt internationellt  sam arbe te  har  givit ökade kun skaper  och 
förbättrade  möjligheter att  b ekäm p a cancer .  Därför är  det viktigt att  infor
m era allm änheten  om cancer .  R undrad iobolagen kan vara ett avgörande 
instrum ent i denna kamp.

Vad beträffar  en kampanj t illsammans med rundradiobolagen i N orden  
no te ra r  u tsko tte t  att  många av rem iss instanserna  utta lar sig positivt om 
förslaget.

Det ä r  emellertid några rem issorgan som i princip ställer sig bakom 
intentionerna i medlemsförslaget men som u n ders t ryk er  den självständiga 
ställningen som de nordiska  radiobolagen har visavi politiska organ och 
offentliga institutioner.

Enligt vad u tskotte t  har  inhäm tat tillhör det undantagen att rundrad iobo
lagen deltar i kam pan jer  av de t ta  slag. De undantag  som görs svarar  
rundrad ioorgan isa t ionerna  (i Sverige stiftelsen Radiohjälpen) för. Om 
kam pan jerna  läm par sig för program  av olika slag s tö ttar  också  program bo
lagen med sådana.

Av rem issm ateriale t  fram går att inom televisionen svarar  vissa p ro d u k 
t ionsgrupper för den  m edicinska bevakningen, och de kom m er även i 
fortsättningen att bevaka den viktiga frågan om cancerns  verkningar och 
den forskning som bedrivs inom de tta  om råde.

U n d er  hänvisning till vad som ovan  anförts  föreslår social- och miljöut
skottet

att N o rd iska  rådet anm o d a r  råde ts  presidium att upp m ärksam m a 
rundrad ioorgan isa t ionerna på  angelägenheten av att i anslutning
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till den sam nord iska  in form ationsverksam heten  om ca ncer  som 
de riksom fattande cancerfören ingarna  i N o rd en  planerar ,  beslu ta  
om en samtidig insamlingsperiod, förslagsvis å r  1986 eller 1987.

S tockholm  den 27 januar i  1984
M argrete A u ken  (SF)
R une G u stavsson  (c)
Tim o K ie tävä inen  (K)
A str id  M urberg M artinsen  (A)

K arin F lodström  (s) 
M argit H a nsen -K ron e  (H ) 

G rethe L u n db lad  (s) 
P étur S igurdsson  (Sj)

O dd W ith (K r.F .) 
F ö rm a n
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A 673/e

om en friare nordisk aktiemarknad

(V ä ckt av U lf A delsohn , K aren Thiirøe H a nsen , E lsi H etem äki-O lander, 
P étur S igu rd sson  och P e tte r  Thom assen)

1. Bakgrund
Ett av de högst prioriterade o m råd ena  i det nordiska sam arbe te t  under 

de senare åren  har varit och ä r  fortfa rande ” N o rd en  som hem m am ark 
n a d ” . N ord iska  ministerrådet har  låtit u tföra ett om fattande u tredn ingsar
bete  i syfte att s t im ulera och underlä t ta  den nordiska  sam handeln .  Sålunda 
har  arbe tsg rup per  under  ministerrådet granskat lagstiftningshinder för in
dus tr isam arbe te ,  valutareglering, koncessions-  och etableringsrätt  etc. R e
spektive äm betsm annakom m it tée r  har  gått igenom valutalagstiftningen 
och dess tillämpning i de nordiska  länderna  när  det gäller industriprojekt 
över  g ränserna  i N orden .

M ålsättningen för ” N o rd en  som h em m am ark n ad ”  ä r  att  nordisk industri 
skall kunna utny ttja  m arknaden  i de nordiska länderna som en hem m a
m arknad. L ikhete r  i industr is truktur ,  konsum tionsvan or  och regelverk 
samt den geografiska närhe ten  och framför allt frihandeln har gjort det 
möjligt för industrin att växa  särskilt  inom nya om råden. Export  till andra 
nordiska länder har inte varit ett alternativ för export till u tom nord iska  
m arkn ader  utan  en direkt hjälp för  denna  export.  3 0 - 4 0  procent av ex p o r
ten från industr isektorn  går till den nordiska m arknaden. En viss av m at t 
ning har note ra ts  på senaste  t iden och ministerrådet har  igångsatt en 
undersökning av orsakerna  härtill.

Det arbe te  som utförts och utförs inom ministerrådets  organ är i och för 
sig lovvärt,  men frågorna kan ställas om det ej vore möjligt att gå längre i 
riktning mot den ek onom iska  integration som begreppet hem m am arknad  
innebär. Tullfrihet och avveckling av andra  handelshinder,  som var en av 
huvudfrågorna  i N ordek-förhandlingarna ,  ha r  i allt väsentligt uppnåtts  
genom E FT A -sam arbe te t .  För  att gå vidare mot en integration torde det 
erfordras å tgärder  för att liberalisera även kapitalm arknaden.

Nord iskt sam arbe te  på kap ita lm arknadsom rådet  och det m onetära  o m 
rådet s t ipulerades redan  i Helsingforsavtalet  1962 dä r  det i artikel 20 sägs 
at t länderna  skall verka  för s tö rs ta  möjliga frihet för kapitalrörelser  mellan 
de nordiska  länderna. Vidare sägs, att  beträffande andra  betalnings- och 
valutafrågor av gem ensam t intresse skall gem ensam m a lösningar e f te rs trä 
vas.

Medlemsförslag
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Frågan om liberalisering av kapita lröre lserna  togs upp i Nordek-rappor-  
ten (N U  1969:11) dä r  det b l .a .  kon sta te rades  att  en frigörelse av kapital
röre lserna  mellan de nordiska länderna  medför vissa problem  i förhållande 
till O E D C :s  kapitalliberaliseringsstadga, som de nordiska  länderna ä r  a n 
slutna till. Enligt stadgan är det ej tillåtet att  diskrim inera gentem ot övriga 
OEC D-länder.  U n dan tagna  från de n na  bestäm m else  är  m edlem m ar av 
tullunion eller m onetär  enhet.  De nordiska länderna  hade vid sin anslu t
ning till stadgan gjort ett  antal reserva tioner  gentem ot de liberaliseringsför- 
pliktelser s tadgan om fattade.  R eserva tion erna  var dock  ej likartade. En 
kapitalliberalisering i N o rd en  torde därför  förutsätta  en harmonisering av 
de regler som  gällde beträffande kapita lrörelser  till och  från tredje land. 
Dessa problem  m åste  tas  upp i förhandlingar med O E C D  und er  hänvisning 
till att  en  harm onisering så  långt de t är  möjligt måste genom föras  parallellt 
med en liberalisering av kapita lröre lserna  också  gentem ot tredje land.

Det bör  noteras  att Danm ark  från och med 1984-01-01 liberaliserar såväl 
köp av u tländska aktier av valutainlänningar som försäljning av danska 
aktier till va lutautlänningar.

1980 antog N o rd iska  råde t  en rekom m end ation  (nr 2311980) om  översyn 
av de nordiska  ländernas  lagstiftning med sikte på att främja gem ensam m a 
projekt på  det industriella om rådet .  De ova nn ä m n d a  utredn ingarna  från 
ministerrådet utgör en uppföljning av denna  rekom m endation .

2. Förslag från industriförbunden om en friare nordisk aktiemarknad
De nordiska industr iförbunden om bads  att inkom m a med synpu nk ter  på 

de av ministerrådet u ta rbe tade  rappo rte rn a ,  samt om en som behandlade 
frågan om en nordisk  aktiebolagsform. Industr iförbunden svarade  i en 
gem ensam  rapport  dä r  man förordade å tgärder  som ett första  steg mot en 
nordisk ak tiem arknad . Sålunda föreslog industr iförbunden att de nordiska 
länderna  borde  upp häva  sina va lu tabestäm m elser  vad gällde valutainlän- 
ningarnas rätt att  p lacera  kapital i respektive lands aktier.  N ord iska  m ed 
borgare borde enligt rappo rten  inte om fattas  av de regler som begränsade 
u tländskt ägande i nationella bolag. Vidare borde reglerna för aktieutdel-  
ningsbeskattning ändras  så att nordiskt aktieägande blev lika gynnsam t 
som inhemskt. Slutligen borde  de nordiska ländernas regeringar hos 
O E C D  u tverka  god känn ande ,  att upp hävande  av res trik tioner  vad gällde 
aktiehandel de nordiska  länderna  emellan inte stod i strid mot kapitallibe- 
raliseringsstadgan. Även om N o rd en  inte kunde hänvisa till något av de i 
s tadgarna angivna undantagen  (tullunion eller m on etä r  union) borde man 
enligt industr iförbunden kun na  åberopa  N ord ens  speciella situation som 
geografisk, kulturell och ekonom isk  enhet ,  eller att de l iberaliserade å tgär
de rna  som ett försök und er  ett antal år  borde få begränsas till de nordiska 
länderna.

Från  industr iförbundens sida framhölls att  en gem ensam  nordisk aktie-
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m arknad , dvs. a tt  alla börsföretag  skulle få möjlighet att  fritt bli note rade  
på  bö rserna  i de nordiska  länderna,  skulle ge nordiska företag en större 
m arknad  för riskvilligt kapital. En spridning av ägandet i börsnote rade  
företag i hela N o rd en  torde m edfö ra  att dessa  fick en starkare ställning på 
m arkn aden  i de olika länderna  och att företagen dä rm ed  skulle få en större 
stabil h em m am arknad  för sina produkter .  Detta  skulle bli en allt väsen tli
gare förutsättn ing för  a tt  kun na  hä vd a  sig i konkurrensen  på  v ä rldsm ark na
den. N o rd iska  bolag hade ofta en påfallande låg soliditet. M öjligheterna till 
nyemission på en gem ensam  aktiem arknad  skulle kunna råda  bot på de t ta  
samtidigt som kapita lkostnaden  kunde sänkas. Ett  s törre antal note rade 
och om sa t ta  aktier på var och en av de nationella bö rserna  skulle medföra 
a tt  de ssa  bättre  skulle kun na  fullgöra sin funktion som m arknadsekono-  
miskt intrument.

3. Värderingar och konklusioner
Vi an ser  att  industr iförbundens  framställning ger e tt  viktigt grundlag för 

de t vidare a rbe te t  med d essa  frågor. En friare nordisk ak tiem arknad  skulle 
va ra  ett naturligt m arkn adseko nom isk t  sätt att  få till stånd den integration 
av industrin ö ve r  landgränserna  som  ofta anges som en ef ters trävad mål
sättning. Om N o rd en  skall fungera som en hem m am arknad  i egentlig 
mening m åste det finnas möjlighet till ägande av företag i hela N orden  för 
alla nordiska ak tieköpare.  F ö r  nä rva rande ges valutautlänningar endast 
begränsad rätt att  äga ak tier  i bolag registrerade i de nordiska länderna  och 
efter god känn anden  i varje enskilt  fall.

Å tgärder  i riktning m ot en  friare ak tiem arknad  vore ett  snabbare  sätt att 
främja en  ekonom isk  och industriell integration i N o rd en  än att  a rbe ta  för 
t. ex. en valutaunion, något som skulle s töta  på väsentligt större  svårighe
ter.  Strävan bör  va ra  att  av lägsna lagstif tningshinder mot nordiska  företags 
möjligheter att  bli börsno te rade  och att  skapa mest möjligt enhetliga spel
regler för företagen i hela N orden.

Införandet av löntagarfonder,  som  nu ä r  aktuellt  i Sverige, kom m er 
tyvä rr  a tt  b rom sa  utvecklingen mot en friare ak tiem arknad  och ett  mer 
enhetligt regelverk i de nordiska  länderna.

Vi an ser  emellertid att  ifivånare i e tt  nordiskt land fritt bör  kunna köpa 
aktier i an dra  nordiska  länder. Det innebär att de länder som har speciella 
fo rm er  för security- (Norge) eller sw itch-valutor  (Sverige) bör  överväga att 
avveck la  dessa  restrik tioner.

D essutom  b ö r  m an kunna  gå in för att nordiska företag, i varje fall de 
börsnote rade ,  ges möjlighet att  ha en större  andel u tländska aktieägare än 
idag.

Det bör  o ckså  övervägas  om  börs lagarna i de nordiska länderna  kan 
harm oniseras ,  så att de ställs sam m a krav på  upplysningsplikt etc. i alla de 
nordiska länderna.
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Enligt O E C D :s  kapitall iberaliseringsstadga är  de nordiska länderna  för
pliktigade att  låta nya  å tgärder  gälla gen tem o t alla övriga O ECD-länder.  
Detta  gäller också  å tgärder  som siktar på införandet av en friare nordisk 
ak tiem arknad. D enna  princip om icke-diskriminering har  varit grundläg
gande för uppbyggnaden  av det ek onom iska  sam arbe te t  mellan de västliga 
industr ina tionerna ef ter  2:a världskriget.  Sm å länder med öppna  ek onom i
e r  har  speciellt  hävda t  de n na  princip.

M ålsättningen för våra  s trävand en  är  därför  en liberalisering av kapital
rörelserna i hela O E C D -om råd e t .  Den står sålunda i överensstäm m else  
med syftet i O E C D :s  kapitalliberaliseringsstadga. Detta  förh indrar  inte att 
en liberalisering i p raktiken troligen får s törst be tydelse för utvecklingen i 
de nordiska m arknaderna .

De nordiska  länderna bör  därför  m anifeste ra  sitt intresse att  a rbe ta  för 
en internationell liberalisering genom  att i sam m a takt genom föra liberali
seringsåtgärder. D e tta  förstärks  genom  att de nordiska länderna också  på 
andra  o m råd en  kan sam arbe ta  för att under lä t ta  vä rdepap persh ande l  och 
investeringar mellan länderna.  Vid etableringen av vä rdepap perscen tra le r  i 
de enskilda länderna bör  o ckså  dessa  s idor värde ras ,  så  att  de t kan etab le
ras sam arbe te  mellan v ä rd epapperscen tra le rn a  i de nordiska länderna. Ett 
utvidgat sam arbe te  om  skatt och skattekontroll  kan också  ge den nordiska 
ak t iem arknaden  större  prak tisk t  värde ,  även om  inga länder diskrimineras.

Sam m anfattn ingsvis  vill vi framhålla att införande av en friare nordisk 
ak tiem arknad  skulle möjliggöra en internationalisering och integration av 
den industriella ve rksam heten  inom de nordiska  länderna.  Det bör  enligt 
vår  uppfattning vara möjligt att inom den nordiska gem enskapens  ram 
utveckla  sådan a  regler som skulle möjliggöra en klar liberalisering av 
gällande praxis  för  registrering av aktiebolag och ak tieköp i samtliga nor
diska länder.

Mot bakgrund av vad som ovan anförts  hemställes,
at t N o rd iska  råde t  r ek o m m en d era r  N o rd iska  ministerrådet att  vidta 

å tg ärder  syftande till en friare nordisk ak tiem arknad.

Stockholm . K obenh avn ,  Helsingfors,  Reykjavik och Oslo den 31 ok tober 
1983

U lf A d elso hn  (m)
K aren Thurøe H a nsen  (KF)

P etter  T hom assen  (H) 
Elsi H e tem ä ki-O lan d er (K ok)

P étur S igurdsson  (Sj.)
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B IL A G A  I , Y ttranden  (se supplem en t)

B IL A G A  2

Betänkande av Nordiska rådets ekonomiska utskott över medlems
förslag om liberalisering av kapitalmarknaden och monetärt samar
bete i Norden (A 662/e) och medlemsförslag om en friare nordisk 
aktiemarknad (A 673/e)

(Se A 662le: B ilaga 2)
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A 675/j

om ändring av ” Trafikutskottet” till ” Kommunikations- och tekno
logiutskottet”

(V äckt av B jarne M ørk E idem , Ole H enriksen , G uðrún H elgadö ttir, Karl- 
Erik Häll, O lo f Ja nsso n , E gon Jen sen , P aavo  L ipponen , Per P etersson, 
P eder Søn derby, P e tter  T hom assen , Ole G abriel U eland, B eng t W iklund  
och M arjatta  V äänänen)

På uppdrag av N o rd iska  rådets  presidium u tredde sekreterarkollegiet 
1972 frågan om  fördelningen av olika sakom råden  mellan u tskotten .  Bak
grunden till u tredningen var bl. a. att presidiet fann det motiverat att 
allmänt se ö ve r  u tsko ttens  ko m petensom råden  med tanke på  de nya  ele
ment som tillförts genom m inis terrådets  berä tte lse  m. m. Utredningen 
u tm ynnade i en rapport  till sessionen 1973 (D ok. I Sup pl. 3) om utskottens  
antal och v e rksam hetsom råd en .  I rapporten  angavs att traf ikutskotte ts  
v e rksam hetsom råd e  nära borde öve renss tä m m a med de äm nesom råden  
som om fattades  av den nordiska  t ranspor töv erenskom m elsen .  D äru töver 
näm ndes trafiksäkerhe t,  flygfrågor, passfrågor, gräns- och tullkontroll, 
tullfri införsel,  valuta m. m. i resandetrafik ,  turisttrafik och rym dsam arbete  
sam t miljöfrågor m ed nära traf ikanknytning, t.  ex. flygbuller och av gasre
ning.

U tskotte ts  traditionella namn för emellertid tanken  till t ransporte r  i 
t rängre mening, dvs. den rent fysiska förflyttningen av varor  och personer. 
T ranspor töve rensk om m e lse n  kallas i sin slutliga form ” överenskom m else  
om  sam arbe te  på transport-  och kom m un ik a t io n so m råd e t”  och om fatta r  
enligt sin pream bel såväl t ran sp o r te r  till lands, till sjöss och i luften som 
post- och telekom m unikationer .  D ärem ot om fatta r  den ej traf iksäkerhet 
och internationella s jöfartspolitiska och luftfartspolitiska förhållanden.

Beteckningen trafikutskotte t  kan sägas täcka  de saker  som und er  tidi
gare år  behand la ts  av u tsko tte t ,  dvs. under  den period då  uppbyggnad av 
de fysiska mellanriksförb indelserna stått f rämst på dagordningen. Begrep
pet ” traf ik”  to rde  kun na  innefa tta  även  an d ra  om råden  som te lekom m uni
kationer  etc. men torde  lätt kunna uppfa ttas  så  att u tsko tte ts  uppgifter 
begränsas till t ransportfrågor.  Detta  är olyckligt då  huvudinnehålle t  i u t 
skotte ts  a rbe tsom råde  inte är själva t ranspor te rna  utan  förbindelser  och 
kom m unikationer,  inklusive m ellanriksförbindelser och  teleförbindelser.  
Begreppet ” k o m m unik a t ion”  torde alltså vara  en m er  täckande benäm- 
22-30-332 Nordiska rådet

Medlemsförslag
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ning på u tskotte ts  arbe tsom råde .  I synnerhet  gäller de t ta  mot bakgrund av 
den förskjutning som  sker  från traditionella tran spo r te r  till a lltm er tekniskt 
av ance rade  e lek tron iska  m e to d er  för  överföring av information och data.

Trafiku tskotte t  kom  närm are  i kon tak t  m ed den nya teknologin genom 
pro jek te t  Telem edel ( te lekom m unikationsu trustn ing för handikappade i 
N orden) .  I de t ta  sam m anhan g  p resen te rades  ex per tredogöre lse r  för så
dana tekn iska  innovationer  som  tex tte lefon, tex t-TV, talsynte tisering samt 
informationsöverföring från da tabas  till T V-m ottagare.  U tsko tte t  har  vi
dare följt rapporte ringen om  det nordiska  da tanä te t  Scanne t  och  vid rådets  
senaste  session behand lades  ett förslag om  gem ensam t räknecen te r  för 
väderp rogno se r  i N o rd en .  K n ap p as t  något om råde ä r  så påverka t  av den 
nya teknologin som  kom m unikationsom rådet .

D a ta tekn ikens  utveckling som  ännu befinner sig i e tt  tidigt skede torde i 
en nära framtid kom m a att be rö ra  individen mer direkt än någonsin hittills. 
Den ko m m er  att  få s tora  inverkningar på  uppbyggnaden av k om m unik a
t ionsnätet .  N y  teknologi förändrar  användningen  av traditionella t r a n 
sportm edel genom  datorisering av information kring transpor te r  och kan 
även m inska behove t  av tran sp o r te r  genom  effektivare sam ordning av 
produktionen . Den nya teknologin fö rbättrar  de t allm änna resu rsu tny tt jan 
det och möjligheterna för decentralisering av produktion  och service ö kar  i 
hittills okänd  grad. D ator ise rade  kom m unikationssystem  för sjö- och luft
trafik och väderlekstjänst,  ofta med användning av satelliter och annan 
rymdteknologi,  ä r  an dra  exem pel på  den nya  teknologin.

Det är  nödvändigt att inom N o rd iska  rådet bygga upp en be redsk ap  inför 
denna  teknologiska utveckling och en a rbe tsgrupp  inom traf ikutskotte t  har 
därför  b l .a .  föreslagit en ökad  kun skapsuppbyggnad  hos u tskotte t  inom 
data- och telekom m unikationsom rådena.

Inget av rådets  u tsko tt  h a r  för nä rva rande  den nya teknologin som sitt 
naturliga arbe tsom råde.  Datateknologin  har  behand la ts  i ju r id iska  u tsk o t
te t  vad gäller säkerhets-  och in tegrite tsaspekter .  I social- och miljöutskot
te t  behand las  teknologins kon sek v en se r  för arbe tsm ark nad ,  miljö och a r 
betsmiljö och i ku ltu ru tsko tte t  teknologins inverkan på utbildning, fo rsk
ning och mediapolitik. E kono m isk a  u tskotte t  behand lar  de industripolitis
ka, regionalpolitiska och övero rd nade  ekonomiskt-polit iska aspek te rna  av 
den nya teknologin. -  Vid årets  session behand lades  förslagen om  en 
nordisk handlingsplan på da ta teknologiom rådet  (A 6491e och B 441 e) av 
ek onom iska  utskotte t .

M ed tanke på att kom m unika tionsom råde t  är de t om råde som mest 
torde påverkas  av den nya teknologin förefaller det naturligt att  traf ikut
skottet får det huvudsakliga ansvare t  för saker  i rådet som berör  denna 
teknologi, i synnerhet  da tateknologin. Satellitteknologin (rymdteknologin) 
ligger redan inom trafiku tskotte ts  område.

En ändring av traf ikutskotte ts  beteckning så att  denna bä ttre  täcker  
innehållet i u tsko tte ts  a rbe tsuppgifter  och även  innefattar den nya teknolo-
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gin fö ru tsä t te r  ändringar  i råde ts  arbetsordning. Förslag  om ändring i 
N o rd iska  råde ts  arbe tsordn ing  kan lämpligen framläggas vid denna  tid
punkt.  innan den av presidiet och sta tsm in is tra rna  i n ov em ber  1982 tillsatta 
kom m ittén  för värdering av sam arbe tsfo rm ern a  mellan N o rd iska  rådet och 
N ord iska  m inis terrådet (den s. k. fem m annakom m ittén)  avslutat sitt arbe-

M ot bakgrund av vad som ovan anförts  hem stä lles ,
a tt  N o rd iska  råde t  beslu ta r  att än dra  sin a rbe tsordn ing så att
1. § 24 st. 1 ko m m er  att  lyda: ” 1 råde t  skall finnas ett jurid iskt 

u tsko tt ,  ett  kom m unikations-  och teknologiu tskott ,  ett  ku ltu ru t
skott ,  e tt  social- och miljöutskott och ett  ekonom isk t  u ts k o t t . ”

2. I § 24 st. 5 ändras  ” T ra f iku tsko t te t”  till ” Kom m unikations-  och 
tek no log iu tsko tte t” .

M ariehamn den 15 n ov em ber  1983
Bjarne M ørk E idem  (A) 
G uðrún H e lga dö ttir  (Ab .) 
O lo f Ja n sso n  (ÅS)
P aavo  L ipp onen  (Sd) 
P eder Søn derby  (V)
Ole G abriel U eland  (SP)

Ole H enriksen  (SF) 
Karl-Erik H äll (s) 

E gon Jensen  (S) 
Per P etersso n  (m ) 

P ette r  T ho m assen  (H) 
B eng t W iklund (s)

M arja tta  V äänänen  (K)
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Uttalanden till Nordiska rådets presidium angående namnändringen

676 A 675/j: B ilaga 1

Nordiska rådet, kulturutskottet:

K ulturu tsko tte t  an ser  att frågan om eventuell utvidgning av traf iku tsko t
te ts  k om petenso m råde  och som en följd därav  frågan om ändring av 
namnet på u tskotte t  inte kan avgöras för sig. utan att att den bör behandlas 
och avgöras i sam band med behandlingen av de förslag som kan bli 
aktuella som ett resultat av fem m annakom m itténs  arbete.

Nordiska rådet, social- och miljöutskottet:

U tskotte t  beslöt tillstyrka ändring av namnet som sådant men tog inte 
ställning till gränsdragningsfrågorna beträffande fördelning av äm n eso m rå
den mellan u tskotten.

Nordisk Råd, Økonomisk utvalg:

Utvalget kan konsta tere  at det e r  11 å r  siden det ble foretatt en to ta lvur
dering av saksom råd ene  til Nord isk  Råds utvalg. I løpet av denne tid er 
tyngdepunkte t  av sakene som Rådet behand ler  forskjøvet,  og de nordiske 
sekre ta ria ter  er delevis om organisert .

Ø konom isk  utvalg m en er  på denne bakgrunn at de r  er fornuftig å foreta 
en ny vurdering av utvalgenes saksom råder .  Det vil være hensik tsmessig å 
gjøre dette  i sam band m ed Rådets  behandling av fem m annakom itéens  
rapport (N U  1983:9) og gjennomføringen av medlemsforslaget A 676/j om 
arbeidsform ene i de t nordiske samarbeid.

Utvalget an ser  at spørsm ålet om en endring av Trafikkutvalgets navn 
avgjøres e t te r  at nyvurderingen av utvalgenes saksom råd er  er  foretatt.
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Betänkande av Nordiska rådets juridiska utskott över medlemsför
slaget

Til ju r id isk  udvalg er  henvist m edlemsforslag A 675/j om  ændring af  
navnet på trafikudvalget i N ord isk  Råd.

Udvalget h a r  behand le t  forslaget på  m ø d er  den 23. og 24. ja n u a r  og den 
26. og 28. februar 1984.

1. M ed lem sfo rsla g e t
Forslaget er frem sat den 15. nov em b er  1983 a f  m edlem m erne a f  traf ikud

valget.
Det foreslås , at N o rd isk  Råds arbe jdsordning ændres  således, at navnet 

på "Tra f ik u d v a lg e t”  ændres  til " K o m m u n ik a t io ns -  og teknologiudval
g e t” . Det anføres til s tøtte  for  forslaget b l .a . ,  at begrebet ” trafik”  kan 
indbefatte også andre  om råd e r  end trafik i traditionel forstand, således 
også te lekom m unikation  e tc . ,  m en at de t let opfattes  således,  at udvalgets 
opgaver begrænses  til transportspørgsm ål.  Dette  er  ikke lykkeligt, idet 
hovedindholdet i udvalgets  a rbe jdsom råde ikke er  selve t ranspor te rne  men 
forbindelser og kom m unikationer ,  inklusive mellemrigsforbindelser og te 
leforbindelser.

Det anføres endvidere ,  at næppe noget om råde er  så  påvirket a f  den nye 
teknologi som  kom m unik a tionsom råd e t .  D a ta teknikkens  udvikling kom 
m er i fremtiden til at berøre  den enkelte m ere direkte  end nogensinde 
hidtil. M ed tanke på  at k om m unik a tionsom råde t  er de t  om råd e ,  som mest 
kom m er at påvirkes a f  den nye teknologi,  falder det forslagsstillerne na tu r
ligt, at trafikudvalget får det hovedsagelige an svar  for sager i rådet,  som 
b erø re r  denne teknologi,  i særde leshed datateknologien.

2. R em issu d ta le lser
Der er  ove r  m edlemsforslaget afgivet rem issudtale lse r  af Nord isk  Råds 

ku lturudvalg , social- og m iljøudva lg  og ø ko no m isk  udvalg . Der er  endvi
dere f rem kom m et udta lelser  fra F orskn ingscen tra len  fö r  de inhem ska  
S pråken , Helsingfors  og N o rd isk  Språksekretaria t.

K ulturudva lget og ø ko no m isk  udvalg  finder, at navnespørgsm åle t  ikke 
kan behandles  isoleret,  og at sagen bør  behandles  i sam arbe jde  med de 
forslag, som kan blive aktuelle som et resultat af  fem m annskom iteens  
arbejde.

Social- og m iljøudva lget kan anbefale en ændring a f  navnet  som sådant. 
A f udta lelserne fra de sprogsagkyndige fremgår, at det foreslåede nye navn 
for trafikudvalget ud fra et sprogligt synspunk t  ikke anses for tilfredssti l
lende.

B IL A G A  2
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3. Ju rid isk  udvalg
M edlemsforslaget angår både spørgsmåle t om en mere formel ændring af  

navnet  på  trafikudvalget og det m ere substansielle spørgsmål om ko m p e
tencen  mellem N ord isk  R åds  udvalg i sager om kom m unikation i bredere  
forstand.

N å r  henses  til at d e r  som  følge a f  b l .a .  resu l ta te rne  a f  fem m annskom i- 
teens  arbejde i de t  kom m end e  å r  fo res tår  e t  betydeligt arbejde med at 
o m struk tu re re  det nordiske  sam arbe jde ,  de ler ju rid isk  udvalg de indstil
linger, der  anbefaler ,  at spørgsmålet om  en eventuel udvidelse a f  t raf ikud
valgets kom peten ceo m råd e  og som en følge de ra f  spørgsmålet om ændring 
a f  navnet  på  udvalget behandles  og afgøres i sam m enhæ ng med b eh an d 
lingen a f  bl. a. forslagene fra fem m annskom iteen .

Jurid isk  udvalg hensti l ler  de rfo r  til N o rd isk  Råds præsidium, at forsla
gene i medlem sforslag  A 675/j inddrages i de overvejelser ,  som femmanns- 
kom iteens  rapport  foranlediger, således at en m otiveret stillingtagen til 
medlem sforslaget kan foreligge samtidig med forslagene i an ledning a f  
anbefalingerne fra fem m annskom iteen .

På denne baggrund skal ju rid isk  udvalg meddele plenarforsam lingen ved 
Nord isk  Råds 32. session 1984, at

behandlingen a f  medlemsforslag A 675/j om  ændring a f  ” Traf iku t
sk o t te t”  til ” K om m unikat ions-  och teknolog iu tskotte t”  for tsæ t
te r  i jur id isk  udvalg.

Stockholm , den 28. februar  1984
L en na rt A n dersso n  (s) 
G uttorm  H a nsen  (A) 
Tuulikki P etä jän iem i (K ok) 
Jens  S te ffen sen  (KrF)

F lem m ing  H a nsen  (KF) 
H a ns N yh a g e  (m) 

H eikki R iihijärvi (Sm p) 
B ernhardt T aste sen  (S) 

F o rm a n d

Friðjón P órdarson (Sj)
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A 676/j

om arbetsformerna i det nordiska samarbetet

(V ä ck t av U lf  A de lsoh n , Jo  B enkow , E lsi H etem äki-O land er, A n ker  Jø r
g ensen  och Páll P étursson )

Innledning
Nord isk  sam arbe id  er  et spørsm ål om  mål og midler, om  innhold og 

form. Det m å utvik les og tilpasses de endringer  som  til en hver  tid finner 
sted i de nordiske samfunn. D erfor  e r  de t naturlig at det fra tid til annen 
foretas  en g jennomgåelse  av arbe idsform ene med sikte på  å  bringe dem  i 
best mulig sam sv ar  med de krav utviklingen stiller.

I de nordiske sekre ta r ia ter  og i de b e s tem m end e  o rganer  for nordisk 
sam arbeid  pågår e t  kontinuerlig  arbeid m ed å  øke effektiv iteten og å  finne 
frem til enklere sam arbe idsfo rm er.  Det finnes institusjonelle skranker  ned
felt i avtaler  og arbe idso rdn inger  som begrenser  mulighetene for  å  gå 
v idere på denne vei.

De seneste  å r  har  det vært nedsa tt  tre u tredn ingsgrupper  som alle på sin 
måte ha r  vurdert  hvorledes  det nordiske sam arbeid  kan bedres.  De rappo r
ter som  ligger på borde t  er  ” N o rd iska  m inis terråde ts  sekre ta ria tsorgan isa
tion. En ö v e rs y n ” (N U  1981:10), (K orte-kom iteen),  ” U tredning om  orga
nisation och a rbe tsfo rm er  för  N o rd isk a  råde ts  pres id iesek re ta r ia t”  (N U  
1983:8) (Sekre ta ria tsu tredningen) og ” Arbe idsform ene i nordisk  sam ar
b e id "  (N U  1983:9) (Fem m annskom iteen).

Femmannskomiteen
Den sentrale  rapport  er  den som  er  avgitt av Kom iteen for vurdering av 

arbe idsform ene i nordisk  sam arbe id ,  eller Fem m annsko m iteen .  R apporten  
om  arbe idsform ene i nordisk sam arbe id  er  en kritisk g jennom gang av 
Rådets  og M inis terrådets  organ isasjon slik som den ble e tablert i begynnel
sen av 1970-årene. H o vedfo rm å le t  for rappo rten  ha r  vært å rette  søkelyset 
mot effektiviteten i de t nordiske  sam arbe idet ,  både på  parlam entariker-  og 
regjeringsplan og i sam virket mellom disse to grupperinger.

Medlemsförslag
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Møtet mellom presidiet og statsministrene
F em m annsko m iteens  m edlem m er ble u tpek t  på et møte den 30. nov em 

ber  1982 av N ord isk  Råds presidium og de nordiske sta tsministre  i felles
skap.

På et møte den 30. nov em ber  1983 overleverte  kom iteen sin rapport  til 
presidiet og statsministrene.

Presidiet og s ta tsm inis trene drøftet rappo rten  og anså  at den dannet  et 
godt grunnlag for de t videre arbeid med å  s truk turere  a rbe idsform ene i 
nordisk samarbeid.

Rapportens hovedpunkter
Kom iteen  ø nsker  en klarere nordisk profil, en s tyrking av N ord isk  Råds 

presid ium  og av regjeringenes nordiske sam arbeidsm inis tre ,  et felles b u d 
sjett og en bedre prioritering av sakene.

R apporten  inneholder  en rekke forslag om effektivisering og bedre 
u tny tte lse  av ressu rsene .  Form ålet  er  å styrke politikernes rolle og å skape 
en organisasjon med en klarere ansvarsfordeling.

Kom iteen  foreslår  dessu ten  en rekke tiltak for at de nasjonale og de 
nordiske sekre ta r ia ter  skal bli i s tand til å løse de oppgaver som de politisk 
ansvarlige o rganer pålegger dem.

Det videre arbeid
Presidiets m edlem m er finner  det viktig at den overgripende rapport  om 

arbe idsform ene i nordisk  sam arbe id  får  en grundig behandling av Rådets  
organer. R apportens  forslag og anbefalinger bør  sees i sam m enheng, slik at 
de enkelte k om pone n ter  ba lanseres  mot hverandre .  Presidiets m edlem m er 
an ser  at Nord isk  Råds presidium og N ord isk  Ministerråd bør ta  sikte på å 
fremlegge forslag med sikte på å  g jennomføre de anbefalinger og forslag 
som finnes i rapporten  N U  1983: 9 senest til Rådets  33. sesjon i 1985.

Presidiets m edlem m er u n d ers t rek er  at ved utarbeidelsen  av forslag bør 
også de forslag som er  inneholdt i rappo rtene  N U  1981: 10 og N U  1983:8 
vurderes.

På denne bakgrunn foreslår presidiets m edlem m er at plenarforsamlingen 
ved Rådets  32. sesjon inngående drøfter  de aktuelle rapportene  om a r 
beidsform ene i nordisk samarbeid.

U n der  henvisning til ovens tåend e  vil vi foreslå at
I. N ord isk  Råd rekom m and erer  Nord isk  M inisterråd senest ved 

Rådets  33. sesjon å  fremlegge de forslag som foranlediges av 
utredningen om arbe idsform ene i nordisk samarbeid (NU 
1983:9) som angår M inisterrådets  v irksom het,
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2. Nord isk  Råd gir N ord isk  Råds presidium i oppdrag  senest ved 
Rådets  33. sesjon å fremlegge de forslag som foranlediges av 
utredningen om  arbe idsform ene i nordisk sam arbeid  (NU 
1983:9) som  angår N ord isk  Råds virksomhet.

Stockholm , Oslo, Helsingfors ,  K ø benh avn  og Reykjavik, 9. d esem ber  
1983

U lf A de lso hn  (m)
E lsi H e tem ä ki-O lan d er (K ok)

Jo  B enko w  (H) 
A n ker  Jørgensen  (S)

P åll P étursson  (F)
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B IL A G A

Betänkande av Nordiska rådets juridiska utskott över medlemsför- 
slaget

Til ju r id isk  udvalg e r  henvis t  m edlemsforslag A 676/j om arbe jdsfor
m erne i det nordiske sam arbe jde  afgivet til N ord isk  Råds 32. session 1984. 
Udvalget h a r  behand le t  sagen på m ød er  i S tockholm  den 23. og 24. ja n u a r  
1984.

1. Medlemsforslaget
M edlem sforslaget er f rem sat  den 9. d ecem b er  1983 a f  medlem m erne af 

Nord isk  Råds præsidium.
M edlemsforslaget har  som baggrund den udredning, som Kom iteen for 

vurdering  a f  arbe jdsform erne i nordisk  sam arbejde har  afgivet den 30. 
n ov em be r  1983 — præcis  1 år efter at N ord isk  Råds præsidium og de 
nordiske  sta tsm inistre  nedsa tte  udredningen.

Præsidie ts  m ed lem m er mener,  at Nord isk  Råds præsid ium og Nord isk  
M inisterråd  b ø r  sigte m od at fremlægge forslag med henblik på  at g e nn em 
føre de anbefalinger og forslag, som findes i rapporten  fra kom iteen (F em 
m annskom iteen) (N U  1983:9) senest  til råde ts  33. session i 1985. M ed
lemsforslaget indeholder  en  anbefaling af, at de r  vedtages en rek o m m an d a
tion i ove rensstem m else  herm ed på rådets  32. session 1984. Det un d er
streges i medlemsforslaget,  a t  der  ved udarbejdelsen a f  forslag også bør 
ske en vurdering a f  de forslag, som  er  indeholdt i rapporten  ” Nord isk  
M inisterråds sekretaria tsorganisation .  En ö v e rs y n .”  (N U  1981:10) (Korte- 
komiteen) og ” U tredningen om organisa tion og arbe tsform er  för N ord iska  
rådets  pres id iesekre tar ia t”  (N U  1983:8) (Sekretaria tsu tredningen).

Præsidie t  foreslår,  a t  p lenarforsam lingen ved råde ts  32. session 1983 
indgående drøfter  disse aktuelle rapporter.

I F em m ann sko m iteens  rappo rt  anbefales  en klarere nordisk profil, en 
s tyrkelse  a f  N ord isk  Råds præsidium og regeringernes nordiske samar- 
bejdsm inistre , e t  fælles budget  og en bedre prioritering a f  sagerne. Det 
udtales  i rappo rten  b l .a . ,  at de t  ef ter  kom iteens  mening er a f  s tor b e ty d 
ning, at de folkevalgtes indflydelse styrkes både nationalt og nordisk. Det 
har  kom iteen  lagt s tor  vægt på  ved udform ningen a f  forslagene, samtidig 
med at m an ha r  søgt at tilgodese behove t  for effektivitet og klar ansvars for
deling.

2. Juridisk udvalg
Juridisk udvalg e r  meget tilfreds med, at det på kun et år har været 

muligt for kom itéen til udredning a f  arbejdsform erne i Nord isk  Råd at
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foretage en så grundig analyse  a f  de nordiske  sam arbe jdsfo rm er ,  som 
kom iteens rapport  er  udtryk  for. Juridisk udvalg er enig med præsidiets 
m edlem m er i. at denne rapport  sam m en med rapporte rne  fra Korte-komi- 
teen og sekre ta ria tsudredningen  indeholder  værdifulde forslag til fo rbed
ring af  arbe jdsform erne  i det nordiske sam arbe jde,  og at disse tre rappo rte r  
b ø r  danne grundlag for afs lu ttende overvejelser ,  de r  snares t  bør  resultere  i 
fremsætte lse  a f  konkrete  forslag til s tyrkelse a f  det nordiske samarbejde.

Det udtales  i medlem sforslaget,  at arbejdet med udarbejdelsen a f  k on 
krete forslag bør  afvente  en indgående drøftelse på N ord isk  Råds 32. 
session 1984 a f  de aktuelle rapporter.

Juridisk udvalg indser, at det af t idsmæssige grunde ikke har  været 
muligt forud for sessionen i 1984 at foretage den forberedende behandling i 
Nord isk  Råds udvalg og delegationer,  som kunne gøre det muligt allerede 
under  sessionen at tage konkret  stilling til rappo rte rn es  mange forslag af  
s tørre eller mindre v id træ kkende betydning for de t fremtidige samarbejde. 
Juridisk udvalg deler  endvidere  præsid iets  opfatte lse af, at det under  alle 
om stæ ndigheder  m å anses  for en fordel,  at en så vigtig sag som  den 
foreliggende i første omgang gøres til genstand for en plenum drøftelse ,  der  
ikke på forhånd e r  begræ nset til en stillingtagen for eller imod rapporte rnes  
enkelte forslag.

Ifølge m edlemsforslaget skal det fortsa tte  arbejde med sagen efter ses
sionen foregå på den måde, at Nord isk  M inisterråd skal udarbejde forslag 
til de ændringer,  som  rappo rte rn e  og sessionsbehandlingen giver anledning 
til for så vidt angår N ord isk  M inisterråds v irksom hed , m ens Nord isk  Råds 
præsid ium skal udarbejde  de forslag til ændringer,  som rapporte rne  og 
sessionsbehandlingen giver anledning til for så vidt angår Nord isk  Råds 
virksom hed. Begge sæt af  forslag skal efter medlemsforslaget foreligge 
senest ved råde ts  33. session 1985.

U n d er  ju rid isk  udvalgs d røftelser  a f  den i forslaget anbefalede frem 
gangsm åde for det videre arbejde er der  fra flere m edlem m er givet udtryk 
for, at juridisk udvalg som N ord isk  Råds konstitu tionsudvalg  burde forestå  
sagens videre behandling og h e run der  efter  iagttagelse af  sædvanlig p roce
dure for udvalgsbehandling  a f  sager a f  denne beskaffenhed udarbejde de 
nødvendige konkrete  forslag.

Juridisk udvalg ha r  imidlertid efter  grundige overveje lser  accep te re t ,  al 
Nord isk  M inisterråd  og N ord isk  Råds præsidium pålægges at udarbejde de 
nødvendige forslag.

Den af udvalget accep te rede  frem gangsm åde hviler på to klare fo rudsæ t
ninger,

dels at de a f  N ord isk  M inisterråd udarbejdede forslag forelægges N o r 
disk Råd i så god tid inden råde ts  33. session 1985. at der  bliver givet rådet 
mulighed for at undergive forslagene sædvanlig udvalgsbehandling, he r
under  høring a f  Nord isk  Råds de legationer  samt berørte  udvalg og kom i
teer.
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dels a t  N o rd isk  Råds præsid ium s arbejde med udarbejdelsen af  de for
slag, d e r  vedrø re r  rådets  v irksom hed , sker  i tæt sam arbejde med juridisk 
udvalg og rådets  delegationer  og på en m åde,  så de endelige forslag kan 
f rem sættes  i så god tid inden råde ts  33. session 1985, at også disse forslag 
kan blive genstand for sædvanlig afslu ttende udvalgsbehandling o m fa t
tende høring a f  råde ts  de legationer  samt berørte  udvalg og komiteer.

F o r  at N ord isk  Råds behandling a f  denne sag kan ske på  fuldt be tryg
gende vis, er  det ef ter  ju r id isk  udvalgs opfatte lse nødvendigt,  at forslagene 
fra N ord isk  M inisterråd og N ord isk  Råds præsid ium frem sættes  for N o r 
disk Råd ikke senere  end den 1. sep tem ber  1984.

Juridisk udvalg vil afslutningsvis understrege ,  at udvalget un d er  sin 
behandling a f  medlem sforslaget ikke har  taget stilling -  hve rken  for eller 
imod -  til forslagene fra fem m annskom iteen  eller de to øvrige kom iteer,  
og at ju r id isk  udvalg -  og N ord isk  Råd, såfremt det vedtager  udvalgets 
forslag til rekom m and ation  -  ikke har fraskrevet sig adgangen til efter en 
samlet vurdering a f  de forslag, de r  fremlægges fra N ord isk  M inisterråd og 
N ord isk  Råds præsidium at æ ndre  eller forkaste  disse forslag helt eller 
delvist.

Med disse bem ærkn inger  og under  henvisning til de t foran anførte ind
s t i l ler jurid isk  udvalg,

A. at Nord isk  Råd i anledning a f  medlemsforslag A 676/j om  sam ar
be jdsform erne  i det nordiske sam arbe jde  vedtager  følgende re 
kom m andation:
N ord isk  Råd opfo rd rer  N ord isk  M inisterråd til inden den 1. sep
tem ber  1984 at fremlægge de forslag vedrø rende ministerrådets  
virksom hed , som udredningen om sam arbe jdsfo rm erne  i nordisk 
sam arbe jde  (N U  1983:9) giver anledning til.

B. at N ord isk  Råd i anledning a f  medlemsforslag A 676/j om sam ar
be jdsform erne  i nordisk  sam arbe jde  pålægger
N o rd isk  Råds præsid ium  inden den 1. sep tem ber  1984 efter  et tæt 
sam arbejde med jurid isk  udvalg og rådets  delegationer at f rem 
lægge de forslag vedrø rende N ord isk  Råds v irksom hed , som 
udredningen om sam arbe jdsfo rm erne  i nordisk samarbejde (N U  
1983:9) g iver  anledning til.

Stockholm , den 24. ja n u a r  1984
L en n a rt A n dersso n  (s)

F u n g . fo rm a n d  

R agna B erget Jø rg en sen  (A) 
Tuuiikki P etä jän iem i (Kok) 
M arit R o t nes (A)
F riðjón Þórðarson (Sj.)

R iitta  Jä rvisa lo -K anerva  (Sd)

H ans N yh a g e  (m) 
H eikki R iihijärvi (Snip) 

A rne Ska u g e  (H) 
Lars W erner (vpk)
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A 677/e

om effektivare kontroll av nordiska projekt

{V äckt av U lf  A de lso hn , Jo  B enkow , G unnar Björk, Sverre H elland , K aren  
H øjte  Jen sen , llkka  S u o m in en  och S ten  S vensson)

N o rd iska  råde ts  ek onom iska  u tskott  be tonade  vid sin överläggning med 
r ep resen tan te r  för N o rd iska  m inis terrådet i n ov em ber  1983 behovet  av 
å terhållsam het vid disponering av offentliga medel och noggrann kontroll 
av enskilda projek t för a tt  effektiv isera u tny tt jande t  av anslagen. E k o n o 
miska u tskotte t  utta lade därefte r  till råde ts  budgetkom m itté  att  det va r  en 
fördel om  N o rd iska  m inis terrådet gick igenom sina kontro llru tiner  för att 
fö rsäkra  sig om  att budgetm edlen  an vänd s  så rationellt  som möjligt.

Den rent räkensk apsm äss iga  revis ionen vid ministerrådet sker  i enlighet 
med det reglem ente ,  vars  senaste  version antogs i juni 1983. Revis ionsbe
rä ttelser  överläm nas årligen till N ord iska  råde t,  för m inis terrådets  all
m änna budget upp rä t tad  av Riksrevisjonen i Norge och för kultu rbudgeten 
av Rigsrevisionen i D anm ark. Någon fastare  ordning för innehållsmässig 
sakrevision av de olika p rojek ten  finns inte. K ontro llen  u töv as  genom att 
de flesta p ro jek ten  har  s. k. s ty rgrupper  som initierar projek ten  och följer 
arbe tets  gång och rappo rte ra r  till vederbörande  äm betsm annakom m itté .  
E n  del av an svare t  för den  innehållsmässiga värderingen faller på  det 
kontro llerande parlam en ta riska  organet,  dvs.  N o rd iska  rådet.  Det stora 
antalet projekt och dessas  ofta  tekniska ka rak tä r  gör  denna  kontrolluppgift 
svår  att i p raktiken utföra  effektivt.

Inom N o rd iska  industr ifonden används en mer ingående teknisk  modell  
för projektkontroll .  D enna  underlä t tas  av att  handläggarna är  tekniskt 
sakkunniga och  lättare kan ö ve rv aka  om  ett  projek t utförs i enlighet med 
intentionerna .  Varje år infordras en lägesrapport för vart och ett av de ca 
100 projek t som fonden  överv ak a r  och vid projek tets  avslu tande krävs en 
gedigen teknisk  s lu trapport.  Varje pro jek t förestås  av en styrgrupp eller 
projektledare . Industr ifonden är  ej själv rep resen te rad  i s tyrgruppen utan 
vill kun na  kontro l lera  pro jek te ts  u tförande självständigt. Kontrollen  och 
utvärderingen av se r  huruvida  projek tets  resulta t  s täm m er med det syfte 
som  angavs i p ro jek tansökan ,  om  projek tet  följt den fastlagda t idsplanen 
samt om  k os tnader  för löner, resor ,  utrustn ing etc. s täm m er med budgeten  
för projektet.

Medlemsförslag
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Ett exempel på ett projekt beträffande vilket resultatkontroll kom m er att 
företas  är N o rd iska  traf iksäkerhe tså re t  1983. H östen  1984 anordnas  ett 
uppföljningsseminarium för a tt  gå igenom både nationella och sam nord iska  
insatser ,  d isku te ra  e r fa renh e te rna  av dessa  och på denna  grundval bedöm a 
i hur  s to r  u ts träckning ett t raf iksäkerhe tså r  av de t ta  slag m o tsva ra r  sitt 
syfte, dvs.  a tt  gynna traf iksäkerhe ten  och traf iksäkerhe tsa rbete t .

Det ä r  d ock  orealist iskt a tt  t ro  a tt  ett  större  antal av projek ten  under  
ministerrådet skulle kunna bli föremål för en så grundlig efterhands- 
granskning. D ärem ot vore det önskv är t  att söka u tform a en modell för 
kontroll av p ro jek tm edlens  användning  genom  att  på något sätt kom plet te
ra  den räkensk apsm äss iga  revisionen med vad som i Sverige benäm ns 
förvaltningsrevision. Förvaltn ingsrevis ion innebär granskning av en m yn
dighets eller en  v e rksam hets  effektivitet och produktivitet .  I denna  g ransk
ning ligger en kontroll av att ve rksam heten  bedrivs på  ett  ändamålsenligt,  
p lanmässigt och från ekonom iska synpu nk ter  tillfredsställande sätt.  F ö r 
valtningsrevisionen av se r  a tt  ge idéer  och impulser till förbättr ingar  p å  alla 
nivåer  och i de olika av seenden  som  angivits vara v e rksam hetens  mål. 
D ess  y t te rs ta  syfte ä r  att  f räm ja effektiv iteten i s tatsförvaltningen.

Ö versa t t  till kontroll /sakrevision av ministerrådsprojekt torde ett sådant 
förfarande innebära  att  m an identifierar och  prec ise ra r  de mål som  skall 
ef ters trävas  med ifrågavarande projekt,  klarlägger vilka ek onom iska  och 
an dra  resu rse r  som skall använd as  sam t därefte r  s tuderar  effekten dvs. i 
vilken u ts träckning målen nåtts.  Slutligen bör man relatera  de vunna 
resultaten till de fo rm ulerade målen och de gjorda insatserna.

Detta  ko m m er  att ställa ökade krav  särskilt i två  avseenden: exaktare  
formulering och bestäm ning av de mål m an vill uppnå med ett föreslaget 
projekt,  sam t ökad  expert insats  för att  vid p rojek tets  avslutn ing — och 
också  und er  dess gång -  b edöm a i hur  hög grad målet uppfylls.

E tt  g ranskningsprogram  bör  så lunda läggas upp som om fatta r  både  den 
rent räkenskapsm äss iga  revisionen och kontrollen av att de budgeterade 
m edlen används för avset t  ändam ål och även  i s lutändan får avset t  resul-

Vi får dä rm ed hemställa,
att  N o rd iska  råde t  rek o m m en d era r  N o rd iska  ministerrådet att  vidta 

å tgärder  för att  få till s tånd en effektivare kontroll av sin p rojek t
verksam het.

Stockholm , Oslo, K ø benh avn  och Helsingfors den 9 d ecem b er  1983
U lf A delsoh n  (m)
G unnar B jörk (c)
K aren H øjle  Jensen  I KF)

Jo  B enkow  (H) 
Sverre H elland  (Sp) 

Ilkka  Suom inen  (Kok)
S ten  S ven sso n  (m)
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B IL A G A

Betänkande av Nordiska rådets ekonomiska utskott över medlems
förslaget

O v ennevnte  m edlemsförslag er  henvist  til Økonom isk  utvalg. Utvalget 
har behandlet medlem sforslaget på sine m øte r  27. j a n u a r  1984 i S tockholm  
og 9. februar  1984 i København .

M edlemsforslaget ha r  ikke vært sendt på  remiss.

1. Sam m en dra g  av m ed lem sfors la ge t
Innledningsvis vises det til at Ø konom isk  utvalg har  lagt vekt på behovet  

for  t i lbakeholdenhet ved disponering  av offentlige midler og grundig k o n 
troll av  de enkelte  p ros jek te r  for  å effektivisere bruken av budsjettmidlene. 
Utvalget utta lte derfor  til N ord isk  Råds B udsje ttkom ité  i n ov em ber  1983 at 
det ville være en fordel om N ord isk  M inisterråd gikk igjennom sine k o n 
trollrutiner for å forsikre seg om at budsje ttm idlene nyttes  så rasjonelt som 
mulig.

Bl. a. på denne bakgrunn sies det i m edlemsforslaget at det vil være 
ønskverdig  om  m an kan utform e en modell for kontroll av prosjektm idler  
ved å kom plete re  den regnskapsm essige  kontroll med s. k. forvaltn ingsre
visjon. Dette  innebæ re r  at m an identifiserer og p res iserer  de mål som man 
ø nsker  å op p n å  med det enkelte p rosjekt,  klarlegger hvilke økonom iske  og 
andre re ssu rser  som skal b rukes,  for så  å s tudere i hvilken utstrekning 
målene er  nådd. Til slutt bør  man se på forholdet mellom resultatet av 
prosjekte t ,  de form ulerte  mål og ressu rs innsatsen .

M edlemsforslaget m un ner  ut i et forslag om  å rekom m andere  N ord isk  
M inisterråd å sette iverk tiltak for å få is tand en mer effektiv kontroll av sin 
p ros jektv irksom het.

2. U tva lgets syn spu nk ter
M edlemsforslaget ha r  som u tgangspunk t Ø konom isk  utvalgs utta lelse i 

n ov em ber  1983 til Rådets  B udsjettkom ité  om at det ville være fordelaktig 
om  N ord isk  M inisterråd  gikk igjennom sine kontro llru tiner  for å forsikre 
seg om at budsje ttm idlene  ble anvend t så rasjonelt som mulig. Det skal 
tilføyes at Budsje t tkom itéen  sluttet seg til og framførte dette  synspunk te t  
overfor  N ord isk  M inisterråd  i m øte 30. n ov em ber  1983.

B akgrunnen for utvalgets  uttalelse e r  å finne i den vanskelige øko n o 
miske situasjon de nordiske land befinner  seg i. Den lave økonom iske 
vekst har  ført til at de nordiske budsje t ter  i likhet med offentlige budsje tter  
nasjonalt,  ikke ha r  kunnet  øke  i sam m e takt som tidligere. I en slik 
s ituasjon er  det særlig viktig å sikre at ressu rsene  anvendes  så effektivt 
som mulig.

Det framlagte medlem sforslag  m å sees på som en presisering og kon-
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kretisering av utvalgets  utta lelse om  bedring av N ord isk  Ministerråds 
kontro llru tiner  ved bruk av prosjektm idler.  Ø konom isk  utvalg kan således 
uten videre slutte seg til medlemsforslaget.

N å r  det gjelder den modell for kontroll av prosjektm idler  som skisseres  i 
medlem sforslaget e r  det klart at denne trenger å utredes næ rm ere .  Man 
behøver  bl. a. retningslinjer for hvor  ofte de enkelte prosjekt skal vurderes,  
hvor  om fattende vurderingen bør  være,  hvem  som bør  foreta vurderingen 
og hvor konstn adskreven de  en slik vurdering kan være.

Ø konom isk  utvalg vil anse det fordelaktig om et forslag til en modell for 
forvaltningsrevisjon av nordiske prosjekt kan legges fram så snart som 
mulig slikt at man allerede ved budsje ttbehandlingen høsten  1984 kan ta 
den i bruk på forsøksbasis.

Med disse bem erkninger  foreslår Ø konom isk  utvalg at
N ord isk  Råd rek o m m an d ere r  N ord isk  M inisterråd å  sette  iverk 

tiltak for å få istand en mer effektiv kontroll av sin prosjektvirk- 
somhet.

K ø benhavn ,  9. februar  1984
E sko  A h o  IK )
Jo han  B u tted a h l (Sp)
K aren Thurøe H a nsen  (KF) 
A n ker  Jørgensen  (S) 
G unnar N ilsso n  (s)

F o rm a n n  

P är S ten b ä ck  (Sfp)
S ten  Svensso n  (m)

G unnar B erge (A) 
Ivar H a nsen  (V) 
P aul Ja n sso n  (s) 

A rvo  K em ppainen  (Skdl) 
A rne Ska u g e  (H)

llkka  S uo m inen  (Kok) 
H ans O lav Tungesvik  (K r.F .)

Ola U llsten (fp)
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Ministerrådsforslag
om riktlinjer för ekonomisk politik och nordiskt ekonomiskt 
samarbete

(Ö verläm nat av N ord iska  m in isterrådet)

Vedlagt ov e rsen des  det m inisterrådsforslag om  retningslinjer for øk o n o 
misk politikk og nordisk  øko nom isk  sam arbeid  som ble vedtatt  av M inis
te rråde t  (finansministrene) pe r  capsu lam  2.12.1983.

Stockholm  i d e sem b er  1983
K je ll-O lo f F eld t

R a gn a r Soh lm an
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Ministerrådsforslag om rek. nr 28/1983 om handlingplan for økono
misk utvikling og full sysselsetting. Vedtatt desember 1983 av Nor
disk Ministerråd (finansministrene)

B akgrunn
Nordisk  Råd vedtok under  sin 31. sesjon i Oslo følgende rek o m m an d a

sjon nr. 28/1983:
” N ord isk  Råd rek o m m an d ere r  Nord isk  M inisterråd å  utarbeide en nor

disk handlingsplan for øko nom isk  utvikling og full sysse lse tt ing” ,
N ord isk  Råds økonom iske  utvalg uttalte i den forbindelse at det var 

nødvendig med satsing på en rekke om råd er  og pekte  spesielt på  følgende:

Internasjonale tiltak:
-  å utvikle videre det nordiske  sam arbe idet i internasjonale økonom iske  

fora som O E C D , G A T T  og IM F
-  det må skapes ny vekst i verdensøkon om ien  og en felles strategi for 

bekjempelse av arbe idsløsheten ,  gjennom at industriland med god k on 
troll ove r  inflasjon og betalingsbalanse bør  søke å øke den økonom iske  
ak tiviteten

-  å forsvare den frie handel mellom landene. Det innebæ rer  en fortsatt 
nedbygging av handelshindringer  og bekjempelse av proteksjonism e.

Nasjonale og nordiske tiltak:
-  å la hovedm åle t  for den økonom iske  politikk i N orden:  ” Ø konom isk  

utvikling og full sysse lse tt ing”  stå i fokus for det nordiske samarbeid i 
tiden fram over

-  å drøfte fo rm er for en utvidelse av det nordiske valutasam arbeidet ,  bl. a. 
med sikte på å  unngå urimelige konkurransedevalueringer  og få i stand 
størst mulig valutamessig stabilitet mellom de nordiske land

-  å utarbeide en aktiv a rbe idsm arkedspolit ikk ,  særlig med henblikk på 
tiltak for å  besky tte  de sosialt mest u tsa tte  grupper

-  å dem pe veksten  i de offentlige utgifter. Budsjettpolitikken må utformes 
slik at for  store und erskudd  skal minskes

-  å øke forutsetn ingene for at næringslivet skal kunne styrke sin k on kur
ransekraft

-  å arbeide for økt produktiv itet  innen den offentlige sektor  og næringsli
vet

-  å videreføre arbeidet m ed å gjøre N o rd en  til h jem m em arked. H a rm o n i
sering av lover og reguleringer er  særlig viktig. Sam ordning av nordiske 
eksportfrem stø t  må følges opp
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-  å klarlegge forutse tn inger og form er for et utvidet sam arbeid  på bl. a. 
energi- og industr iom rådet .  S tat  og kom m une bør  s timulere til å få satt  i 
gang fram tidsre t tede  industr ipros jekter

-  å drøfte sam arbe id  om -  og erfaringsutveksling av -  større  innkjøps- 
program innen den offentlige sektor.

Behandling
De nordiske finansministre vedtok på sitt m øte 23.3.83 å  oppnevn e  en 

spesiell a rbe idsg ruppe for å  få u ta rbe idet  et forslag til nordisk  handlings
plan for  økonom isk  utvikling og full sysselsetting.

De nordiske finansministre godkjente  g ruppens forslag til disposisjon for 
rapporten  10.6.83.

A rbe idsgruppen avslu tte t  sitt arbeide 10.11.83. G rup pens  rapport  ved
legges (N U  1983: II) .

Ministerrådsforslag
Nordisk  M inisterråd (finansministrene) legger fram følgende retnings

linjer for øko nom isk  politikk og nordisk øko nom isk  samarbeid:

Riktlinjer för den nationella ekonomiska politiken

Stabiliseringspolitik
Stabiliseringspolitikens effektivitet,  m ätt  med hur väl man lyckats  uppnå 

de cen tra la  balansm ålen  full sysselsättn ing, prisstabilitet och jäm vik t  i 
u trikesba lansen ,  har  påtagligt försäm rats .  Till be tydande del förklaras 
d e t ta  relativa m iss lyckande av in ternationella störningar. Men även in
h em sk a  o rsak e r  spelar  en avgörande roll när det gäller att  förklara den 
lägre t illväxten, högre inflationen och stigande arbe tslöshe ten .

De s tora  finansiella oba lanserna  i utgångsläget begränsar  möjligheterna 
att m otv erka  arbe ts löshe ten  genom  expansion  av den inhem ska efterfrå
gan. En dylik expansion  -  även  om  den skulle ske sam ordnat ,  på  nordisk 
nivå -  skulle till s to r  del ” läcka”  u t från de nord iska  länderna  till om värl
den. Men den skulle med visshet även få negativa effekter på den relativa 
inflationstakten i N o rd en ,  varför  dess sam m anlagda effekter  på sysse lsä t t
ningen skulle bli negativ. En sådan isolerad inhemsk expansion inom 
N o rd en  skulle således inte kun na  bli annat  än  kortvarig och efterläm na 
fördjupade obalanser .

I stället m åste  s tabiliseringspolitiken under nuvarande om ständighe ter  
vara inriktad på att  å s tad k o m m a förutsä ttn ingar  för en va rak tig t högre 
tillväxttakt. Som  tidigare angivits ä r  ett  avgörande inslag i en dylik politik 
att s tärka  k on kurrensk raf ten  och nedbringa inflationen.
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Mot denna  bakgrund bör efterfrågepolitiken genom finans- och kreditpo
litiken utform as så att den kon kurrensu tsa t ta  sektorn relativ t sett gynnas, 
varigenom den nödvändiga expans ionen  av denna sek to r  kan uppnås.  Den 
utmaning vi s tår inför är att uppnå detta  samtidigt som aktivitet och 
sysselsättn ing inom de delar av ekonom in som är knu tna  till den inhemska 
efterfrågan hålls uppe på  en  tillräcklig nivå.

Med hänsyn till de begränsningar som åvilar de nordiska ländernas 
offentliga budgetar,  bör övervägas  hur  sam m ansättn ingen av finanspoliti
ken kan än dras  så att sysselsättn ingseffekterna av en given volym offent
liga utgifter ökas.  Ett  exem pel på en dylik möjlig omfördelning är  att 
tillväxten i de offentliga transfereringarna  däm pas ,  så att  det skapas  u t ry m 
me för såväl tillväxt i de offentliga investeringarna som ökade möjligheter 
att  s t im ulera  de privata  investeringarna.

Möjligheterna att genom kred itpo litisk  stimulans befräm ja sysselsättn ing 
och investeringar  i ett svagt konjunkturläge är begränsade. Det enskilda 
landets  möjligheter att  föra en m arkant lättare kreditpolit ik än om världen 
begränsas  därtill av va lutam ässiga hänsyn. Men på  längre sikt kan en lägre 
räntenivå posit ivt påverka  investeringar och satsningar på forskning, u t 
veckling och marknadsföring.

Inom ram en för en given nivå på efterfrågan kan icke obetydliga effekter 
uppnås  genom  att en lämplig avvägn ing  mellan finans- och kreditpolitiken 
görs.

Förutsä ttn ingen för tillväxt ä r  att  näringslivets investeringar och p ro d u k 
tionskapital ökas.  I flera nordiska  länder ä r  f inansieringsmöjligheterna 
påverkade av nödvänd igheten  av en stram kreditpolitik i syfte att hålla 
valutaflödet und er  kontroll. En ändrad  avvägning mellan finans- och k re
ditpolit ik kan innebära  att det blir  möjligt att lätta kreditpolitiken till 
förmån för investeringar och fram tida tillväxt. En sådan ändrad  viktfördel
ning riskerar  dock att  ske på bekos tnad  av sysselsättn ingen på kort sikt 
och m åste  därför  avvägas mot de långsiktiga balans- och sysse lsä ttn ings
måle n.

Budgetpolitik
Budgetpolitiken m åste  u tform as så att den  stöder  s t rävandena att öka 

t illväxten och sysselsättn ingen genom  ökat produktiv t sparande i ek o n o 
min genom  ökade investeringar  och förbättrad  by tesbalans  samt en lägre 
inflationstakt.

I ett sparandeperspek tiv  bör  budgeten analyseras  med av seende på 
sparandets  fördelning mellan de olika sam hällsekonom iska  sektorerna .  
Försäm ringen av de offentliga budgeta rna  i de nordiska länderna har  dels 
en konjunkturm ässig ,  dels en strukturell  förklaring. Den låga internationel
la och inhem ska efterfrågan har  gröpt ut skatteunderlaget och ökat de 
offentliga utgifterna av konjunkturm ässiga skäl. Så t. ex. har den stigande
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arbe ts löshe ten  direkt försvagat budgetba lansen .  M en dä ru tö ve r  har,  i vari
erande grad, ett s trukturell t  underskott  väx t  fram som följd av att de 
offentliga utgifterna trendm ässig t ökat snabbare  än inkom sterna .  Sett i 
sp arand e te rm er  ha r  de t fö rsäm rade finansiella sparandet  i den  offentliga 
sektorn  inte -  som i en keynes iansk  analys — enbart  kom pensera t  för  ett 
ökat sparande i den privata  sek torn  och då  särskilt  i företagen. F ö rsä m 
ringen i de t offentliga sparand e t  ha r  i stället  varit så  kraftig, att  ett  be ty d an 
de undersko tt  gen tem ot u t landet uppstå t t .  Och de tta  underskott  mot u tlan
det har  u tveckla ts  samtidig t som  investeringarna minskat.  Om de ex terna  
undersk o tten  skall m inskas och investe ringarna  ökas,  dvs. såväl u tlandet 
som före tagssek to rn  skall m inska  sitt f inansiella sparande i vå ra  ek onom i
er, krävs att det finansiella sparand e t  ökas i den offentliga sektorn.  Det får 
dock inte ske endast  på bekos tnad  av den privata  sektorns  sparande utan 
genom  en ökning av  det to ta la  sparand e t  i ekonom in . D e t ta  innebär att den 
finansiella saneringen av de  offentliga bud geta rna  m åste  ske gradvis, så att 
den inte får  negativa effekter  på  ak tiv ite tsnivå och sysselsättning.

B udgetunderskotten  har vidare s to r  be tydelse  utifrån målet att ned
bringa inflationen. Vid bud getun dersko tt  som  inte är  av enbart  kon junktu r
mässig karak tär ,  och alltså inte elimineras vid återgång till normal aktivitet 
i ekonom in , kan be tydande  problem upp s tå  vid finansieringen av dessa. 
Antingen r iskerar  man en ökning av likviditeten i ekonom in som är  o fören
lig med en stabilisering av priserna,  eller så tvingas en höjning av ränte lä
get fram, m ed negativa kon se kv en se r  för  såväl inflation och inflationsför
väntningarna som för investe ringsbenägenheten.

Fördelningspolitik1
Vid utformningen av den allm änna ek onom iska  politiken ä r  det av stor  

be tydelse att de fördelningspolitiska aspek te rn a  vägs in, för att  säkra ett 
nödvändigt socialt sam förs tånd  kring den ek onom iska  politikens långsik
tiga inriktning. L ikaså  ä r  de t  viktigt att  inflationens och arbe tslöshe tens  
fördelningspolitiska verkn ingar  lyfts fram.

En låg a rbe tslöshe t  och låg inflation är  två  av de viktigaste förutsättn ing
arna  för en jäm nare  och m er  rättvis fördelning av våra tillgångar. A rbe ts 
lösheten förändrar  en m änniskas  hela livssituation till de t säm re,  såväl när 
de t gäller materiell s tandard  som välbefinnande i vidare mening.

E n  låg inflation är  viktig u r  fördelningspolitisk synvinkel,  e f tersom  den 
b idrar  till att  å te rskapa  full sysselsättn ing.

Men en lägre inflation har  också  d irek ta  positiva verkningar på fördel
ningen. Långsam m are  prisökningar gynnar  löntagare med fasta  löner, små- 
sparare  och hushåll utan rea lsäk rade  fasta  tillgångar, dvs.  ju s t  de g rupper 
som förlorat på 1970-talets sn abb a  inflation.
1 M ed fördelningspolitik avses här åtgärder som syftar till att påverka fördelningen 
mellan hushåll och fördelningen av inkom ster och välfärd.
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Inkomstpolitik
Stabiliseringspolitikens traditionella medel,  finans- och penningpoliti

ken, p åverkar  löne- och  prisbildningen endast  indirekt, genom  förändring
ar  av ef terfrågans nivå och fördelning på ekonom ins olika sektorer.  Dess 
effektivitet begränsas  av ste lhete r  i löne- och prisbildningen. Till stöd för 
den  generella ef terfrågestyrningen kan därför  olika form er av inkom stpoli
tik bli aktuella för att snabbare  och m era  direkt påverka  löne- och prisbild
ningen (se avsnitt  6.3). Alla e r fa renh e te r  visar  att  inkomstpolitik kan 
fungera som ett kom plem ent till en riktigt u tformad stabiliseringspolitik, 
men aldrig kan e rsä t ta  en dylik.

D en inkom stpolit iska arsena len  om fatta r  en rad olika medel. En dialog 
mellan regeringarna och a rbe tsm ark n ad en s  parte r  om vilka krav det sam 
hällsekonom iska läget ställer på löne- och prisbildningar är  önskvärd .  En 
dylik dialog bör  bygga på en koord inering  av inkomstutvecklingen med den 
av s ta tsm akten  förda  långsiktiga ekonom iska  politiken, så att  villkoren för 
långsiktig balans uppnås .  Viktiga inslag i en sådan koordinering ä r  att  så 
fasta  förutsä ttn ingar som möjligt skapas för lönebildningen, exempelvis  
genom  fleråriga avtal.  I den mån de tta  k räve r  lönejus ter ingsm ekanism er 
bör  dessa  baseras  på produktiv ite tsutvecklingen.

En form av inkomstpolit ik  bes tå r  i att  s ta ten  tillhandahåller ett obundet  
utredn ingsorgan  i vilket pa rte rn a  kan vara fö re trädda  och vars  uppgift är  
att  tillhandahålla det nödvändiga faktaunderlaget.  Exem pel på dylika insti
tutioner  ä r  Aukrustu tvalget i Norge och den inkomstpolit iska kom m is
sionen i Finland.

Pris- och lönestopp kan ha  en tem p orä r  inverkan när  det gäller att  däm pa 
inflationsförväntningarna. Men de är  samtidigt förknippade med avsev ärda  
begränsningar. Ä r  de kortvariga torde de i sig föga påverka  det underlig
gande inflationstrycket.  Vid avregleringar inträffar därför  oftast en påtaglig 
accelera tion  av inflationen. Långvariga prisstopp medför att produktion 
och investeringar snedvrids.

A ndra  form er för inkomstpolit ik  ä r  att  regeringen genom  särskilda fi
nanspolit iska insa tser  söker underlätta  att löneavtal kan slutas på en låg 
nominell nivå. L ikaså  fö rekom m er ofta att även  jordbrukspo li t iken  förs in i 
s .k .  inkom stpolit iska paketuppgörelser .  Effektiviteten i dylika a rrange
mang är  emellertid beroende av hur  finanspolitiken är  u tformad i stort och 
att av ta lsp ar te rna  ta r  full hänsyn  till de inkomsthöjningar som följer av 
dylika paket,  när pris- och lönenivåer fastställs.

Inkom stpolit iken syftar till att  öka  eller v idm akthålla konkurrenskraften  
och minska inflationen snabbare  än vad den generella stabiliseringspoliti- 
ken kan ås tadk om m a. För  de t ta  krävs att den nödvändiga förändringen av 
kapitalandelen i na tionalinkom sten  blir varaktig och inte, som oftast varit 
fallet, (till följd av olika kom pensationsk rav)  endast blir tem porär .  För  att 
å s tadkom m a de tta  finns olika handlingsmöjligheter.
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•  En möjlighet ä r  a tt  sprida information om  att större  nominella löneök
ningar dels inte är  de tsam m a som  ökningar av den enskildes disponibla 
realinkom st,  dels nästan  au tom atisk t  d äm par  den reala inkomstökningen 
för löntagarna som grupp.
•  En redan  inträffad vinstökning, som m edfö r risk för löneglidning och 
försäm rad konkurrenskraf t  kan begränsas  genom  revalveringspolitik eller 
speciella kon junkturpolit iska  ingrepp.
•  En tredje möjlighet är att  höja socialavgifterna och därm ed minska 
trycke t på s ta tsfinanserna  eller be re da  u trym m e för skat te lä t tnader ,  på 
villkor att avgiftshöjningarna av räknas  i lönerörelsen.
•  En fjärde möjlighet är  att  införa någon form  av vinstdelning, som ökar 
förståelsen för  behove t  av ökad självfinansiering.
•  Decen tra l ise rade  löneröre lse r  kan främja en kostnadsu tveckling  som 
står  i bä ttre  samklang med bärkraften  i resp.  bransch  eller företag. De kan 
emellertid även m edföra r isker  för  lönespiraler.

Arbetsmarknadspolitik
Arbetsm arknadspo li t iken  ingår som ett centralt inslag i den ekonom iska  

polit iken och ve rka r  på  såväl u tbuds- som efterfrågesidan i ekonom in . Den 
har flera olika funktioner  vars  vikt varie ra r  från land till land:
•  en k o m penseran de  roll då  en stram penning- och finanspolitik kom bine
ras med en aktiv och selektivt verkande arbetsm arknadspo li t ik ,  b l .a .  
genom  b eredsk apsarbe ten
•  en beredskapsfunktion  d ä r  ak u ta  och o förberedda påfrestn ingar regio
nalt eller branschm ässig t  kan m ötas  med behovsanp assad e  å tgärder
•  en s tödfunktion som  syftar till att m otv erka  bl. a. regional och y rk esm äs
sig obalans mellan utbud och efterfrågan och därm ed bidra till att  öka 
t i l lväxtmöjligheterna och utjäm na fördelningen av inkom ster  och  välfärd.

Det cen tra la  arbe tsm arknadspo li t iska  p roblem et blir hur  gapet mellan 
om ställn ingskraven å ena  sidan och anpassn ingsförm ågan å den andra  skall 
kun na  överbryggas .  F ö r  att lösa de t ta  kan  följande å tgärder  vara  aktuella.
-  En fortsa tt  effektivisering -  inte minst med hjälp av datatekn iken  -  av 
arbetsförm ed lingarna  i deras uppgift att  passa  ihop arbetsgivare och a r 
betssökande.
-  A rbe tsm arknadsu tb i ldn ingen , liksom de sysselsä t tn ingsskapande åtgär
derna .  bör  bli m er inriktade på industrins och näringslivets behov. Utb ild
ningen bör  i större  u ts träckn ing kun na  ställas till förfogande för redan 
anställda för att dels stärka företagens konkurrenskraf t ,  dels hindra att de 
anställda förlorar sina jo b b  på  grund av föråldrad utbildning.
-  F ö r  att b e käm p a  ungdom sarbe ts löshe ten  krävs  ak tiva och sam ordnade 
insatser av alla parter.  N y a  och ibland okonventionella  m e toder  bör p rö
vas, inte minst på det lokala planet.

A rbe tsk raftens  rörlighet m åste  underlä ttas .  Inte minst m åste  tas  hänsyn  
till det faktum  att bägge m akarna  ofta förvärvsarbeta r .
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Näringspolitik
Näringspolit ikens funktion är  att kom plet te ra  den generella efterfråge- 

s tyrningen och bidra  till en  högre tillväxt genom  att underlätta  om ställ
n ingsprocessen  och att s tärka  ekonom ins  utbudssida. Näringspolitiska 
ingrepp kan t. ex. vara  m otiverade när en sam hällsekonom isk t önskvärd  
utveckling inte au tom atisk t  kom m er till s tånd i näringslivet. E tt  typiskt 
exempel härpå  är  s ta tens  satsningar på forskningsom rådet,  där  riskerna 
många gånger är  för s tora  för att kunna bäras  av enskilda företag. Energi
hushållning och råvaruförsörjn ing, t. ex. av seende skogsråvaror ,  är  andra  
traditionella o m råd en  för näringspolitiska åtgärder.  Vidare kan näringspo
litiska insa tser  med syfte att s t imulera enskilda b ranschers  omställning till 
en mer konkurrenskraftig  s truk tu r  bli aktuella.

Näringspolit iska åtgärder  b ö r  utform as för att skapa en allmänt gynnsam  
miljö för  näringslivet och därm ed inte minst uppm untra  nyföretagande. 
Näringspolit iska ingrepp kan emellertid även påverka  m arknadens  funk
tionssätt  i negativ riktning. Det är  därför  m ycket  viktigt att s tudera  de 
tota la  effekterna av  ett visst ingrepp. Ä ven  om m arkn aden  i sig inte 
fungerar  helt tillfredsställande kan ett ingrepp leda till än större snedvrid
ningar och problem , exem pelvis  via undanträngande av annan  produktion 
via varu- eller fak torm arknaderna .

Inom O E C D  har riktlinjer u ta rbe ta ts  för hur en t i l lväxtbefrämjande 
näringspolitik  bör  utformas. D essa  principer  bör  i högre grad än tidigare 
varit fallet vägas in vid u tformningen av de nordiska  ländernas näringspoli
tik. Inte minst viktigt är det att  näringspolitiken utformas på ett sådant sätt 
att  eventuell konkurrenssnedvridn ing  och negativa effekter i förhållande 
till de övriga nordiska  länderna  undviks.

Riktlinjer för nordiska samarbetsåtgärder
M ed nordisk sam arbetspolit ik  för ekonom isk  utveckling och full syssel

sättning avses
•  inform ationsutbyte om  den ekonom iska  politiken och dess de lom råden
•  hänsynstagande till övriga nordiska  länders  in tressen vid utformningen 
av den egna politiken
•  satsningar på nordiska sam arbe tsp ro jek t  som kom plement till åtgärder 
på nationell nivå
•  undanrö jande av hinder för varor, a rbetskraft  och kapital att röra sig fritt 
över  gränserna
•  gem ensam t upp trädand e  i in ternationella organ.

Inom ram en för det formaliserade nordiska sam arbe te t  (Nordiska  minis
terrådet) arbe tas  det med en rad å tgärder  och projekt som har relevans för 
ekonom isk  utveckling och full sysselsättning. Följande sam arbe tsom råden  
framhålls som särskilt ce n t ra la 1.
1 Se vidare bilaga 3 till arbetsgruppens rapport t N U  1983:11).
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Norden som hemmamarknad
Det bör  und ers tryk as  att arbe te  med sikte på att dels  avveck la  tekniska 

och adm inis tra tiva handelsh inder,  dels att  s t imulera till sam arbe te  mellan 
företag har be tydelse  för den  ek onom iska  utvecklingen i samtliga nordiska 
länder. Som handeln  u tveckla ts  de senaste  åren  med en av sev ärd  nedgång i 
den nordiska sam handeln ,  mätt som andel av de nordiska  ländernas  totala 
handel,  är  de t särskilt viktigt att  s t im ulera  till en ökning av handeln. 
Erfa renheten  visar  a tt  m ånga sm å och m edels tora  företag ju s t  genom att 
a rbe ta  fram  en export  till e tt  nordiskt grannland får de erfa renh e te r  som är 
av stort värde när företagen försöker  kom m a in på m arkn ader  u tanför  
Norden.

Valutapolitik
Till f inansm in iste rm ötet den 20 juni 1983 lades en rapport  fram om 

” Tiltak på  det va lutapolitiske o m råd e t  for å frem m e industrielle sam ar
be idsprosjekter  o ve r  grensene i N o rd e n ” . B etyde lsen av att de nordiska 
länderna nä r  det gäller va lutaregleringarna och andra  tekniska va lu tabe
s täm m elser  fo r tsä t te r  s t rävand ena  m ed sikte p å  att harm onisera  lagstift
ningen på de t ta  om råd e  i l iberaliserande riktning bör  framhållas. D enna typ 
av regler b e rö r  nämligen direkt sam handeln  och möjligheten till kapita lrö
relser över  gränserna .

Till sam m a f inansm in iste rm öte  (20.6.1983) lades o ckså  fram ” Rapport 
om vidareu tveck landet  av valutapolit iska konsu lta t ioner i N o rd e n " .  F i
nansm inistra rna  anslöt sig till rappo rtens  slutsats  om  att  en  effektiv infor
m ationsordning i sam band  med planerade  valu taå tgärder  är  viktig. N o rd is 
ka  rådets  ek onom iska  u tskott  har avgivit  ett y t trande i frågan på sitt möte 
den 8 - 9  augusti 1983, dä r  de t framhålles  att de t i fö rsta  hand bör  ef ters trä
vas konsu lta t ioner i va lutapolitiska frågor, men när  de t ta  inte är praktiskt 
genom förbart  kan en in form ationsprocedur  vara  acceptabel.

F rågan om konsu lta t ioner  och information vid va lu takursändringar  be
rör  nationella beslut som  fattas i speciella s i tuationer  och ofta under  stark 
tidspress. Detta  bör  enligt a rbe tsg rup pens  mening inte hindra att  k o n se 
k v enserna  för g rann länderna  bö r  vara  med i värderingen när besluten 
fattas. N o rd iska  äm betsm ann akom m it tén  för va lutafrågor och finansiella 
frågor bör  aktivt följa de t internationella u tredn ingsarbete t  som  syftar till 
m er stabila växelkurser .

Arbetsmarknadspolitik
Det nordiska  sam arbe tsp ro gram m et på a rbe tsm ark nadsom råde t  är  un 

d e r  om arbe tande .  Förslaget till reviderat program  skall ligga färdigt hösten 
1984 med sikte på m inisterrådsforslag till N o rd iska  råde ts  session 1985.
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Vid om arbetningen kom m er särskild vikt läggas vid sam arbe tså tgärder  
som  kan göra  den  gem ensam m a nordiska  a rb e tsm ark naden  till ett  realis
tiskt tillägg till de nationella a rb e tsm ark naderna ,  både för a rbe tssökande  
och arbetsgivare.  D essu tom  ko m m er  vikt att  läggas vid sam arbe tsom råden  
som kan ge bä t tre  kun sk ap  om  a rb e tsm ark nadens  funktionssä t t  och  effek
te rna  av arbetsm arknadspo li t iken .

I det nordiska  perspek tivet  bör  de närm are  k on sekvense rna  av syssel- 
sättn ingss tödjande insatser  i ett  land, exem pelvis  industribeställningar, på  
de övriga nordiska  länderna  beaktas .

De problem  som m öte r  arbe ts tagare  från ett  nordiskt land att  få arbete  i 
e tt  annat nordiskt land m åste  ägnas m er  uppm ärksam h et.  Förmedlingsar- 
be te t  b ö r  fördjupas och hinder i form  av skilda utbildningskrav bör  un d an 
röjas.

Arbetslöshetens kostnader
A nalyser  pågår för nä rva rande  inom projek tet  om arbe tslöshe tens  kos t

nader. Projektet ,  som ännu  inte är  avslu ta t ,  kom m er troligen att ge in tres
sant och  ny belysning av a rbe ts löshe tens  kostnader.

Nordisk näringspolitik
Det ha r  varit ett  gem ensam t önskem ål i de nordiska  länderna att myndig

he terna  stim ulerar  näringslivets investeringar  och utveckling. I de olika 
länderna har  en rad medel och å tg ärder  använts .  På det nordiska planet har 
u pprä t ta ts  N o rd iska  investe ringsbanken (1976). N ord iska  industrifonden 
(1973), N ord iska  p ro jek texportfonden  (1982).

D essu tom  har nyligen (ok tober  1983) beslut tagits i N o rd iska  m inis terrå
det om  en handlingsplan för  da ta teknologisk  utveckling. 1 handlingsplanen 
ingår bl. a. ett program  för  industriell forskning och utveckling på  d a tao m 
rådet.

Industrisektorn
I nordiska organ behandlas  för närvarande flera förslag som siktar på att 

st imulera forskning och teknisk  utveckling i industrin och annat  näringsliv. 
Exem pelvis  har N o rd iska  ministerrådet ( industriministrarna) ju s t  beslutat 
om  ett program  inom de tta  om råde.  D etta  program  har  u ta rbe ta ts  som ett 
led i den genomgång av det nordiska  industripolitiska sam arbe te t  som 
ministerrådet inledde i jan uar i  1982. Som  en följd av de t ta  arbete  har  
enighet uppnåtts  om  att  tyngdpunkten  i det nordiska industripolitiska 
sam arbetet  bör ligga på en intensifiering av det tekniska FoU -sam arbe te t  
och en förstärkning av N o rd en  som hem m am arknad .
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Energisektorn
Det nordiska  sam arbe te t  på energ iom rådet  bygger på  en energipolitisk 

arbetsplan  och en rad arbe tsp rog ram . På kort sikt ko m m er  sam arbe te t  
inom energ isparande t  att  få en  positiv effekt på  sysselsättn ingen genom  att 
p rogram m en för

1. energisparutbildning och
2. energisparande i industrin

kom m er att bidra till en ökning av sysselsättn ingen i de olika nordiska 
länderna. D e tta  be ro r  dels  på  vidareutbildning av persona l till de t ta  fält 
som har  behov  av arbe tskraft ,  dels på att de t finns en väsentlig ex p o r t
m arknad u tanför N o rd en  för energiekonom isk utrustning, m ä tappara te r  
osv. inom en rad industr ibranscher.  I energisparande i industrin ingår 
o ckså  direkta  och delvis  om fattande om kostnadsm inskningar.

Samarbete vid offentlig upphandling
De nordiska länderna  ä r  b un d n a  av G A T T :s  upphandlingskod. Finland, 

Island, Norge och Sverige är dessu tom  b u n dna  av EFTA -avta le t .  Fö r  
D anm ark  gäller som tillägg till G A TT -kod en  E G :s  upphandlingsbestäm - 
melser. D essa  förpliktelser begränsar  både behov och möjligheter till fo r
mella nordiska sam arbe tsa rrangem ang  i fråga om  offentlig upphandling.

Möjligheten till ökat sam arbe te  har  ändå d iskute ra ts  i flera sam m anhang  
i nordiska organ. Senast hade den ek onom iska  kom m ittén  för industrin en 
diskussion den 26 ok tober  1983, dä r  enighet uppnåddes  om att närm are 
u nd ersö ka  bl. a. in tresset och möjligheterna att  fö rbä ttra  informationen till 
leveran törer  om  m arkn aden  för offentliga inköp i de nordiska länderna. 
Vidare skall m an und ersö ka  möjligheterna till en gem ensam  och ömsesidig 
nordisk anslutn ing till E G :s  da tabaserad e  in form ationssöksystem  för of
fentliga upphandlingar.

Produktiviteten i offentlig sektor
R ekom m endationen  nr  28/1983 pekar  på  behovet  av ökad  produktiv i te t  i 

den offentliga sektorn .  Ett  gem ensam t problem  i samtliga nordiska  länder 
är  att  finna m ä tbara  begrepp för produktiv i te ten  i offentlig sektor. Det 
finns m ycket  litet av tradition och erfarenhet  av att  p rissä tta  de nyttigheter 
som bjuds ut. I de olika länderna  a rb e ta r  man dock m ed forskning och 
försök på de t ta  om råde.

I Norge t. ex. har  ett forskningsprojek t (F A F O ) satts  igång för att analy
sera  den ökning i adm in is tra t ionskos tnad erna  som  tycks  vara  ett gem en
sam t drag i norsk  offentlig v e rksam het  und e r  de senaste  åren.

I Sverige har en exper tg rupp  för s tudier  av offentlig ekonom i (ESO) 
tillsatts av f inansdepar tem ente t .  G ruppen  har tagit initiativ till en rad
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produktiv ite tss tudier .  Vidare har  E SO  satt igång ett större projekt som 
a rbe ta r  med frågan om  k os tnader  för offentliga tjänster  i de nordiska 
länderna.

D etta  skulle kunna vara ett  om råde dä r  de nordiska länderna  kan ha 
n y tta  av att  sam arbe ta  närm are .  Ä ven  om  det finns skillnader i uppbyggna
den av de offentliga förvaltn ingarna och de offentliga h jä lpsystem en skulle 
troligen m ånga av de e r fa renh e te r  som forskning och analys kan ge av 
utvecklingen och s ituationen i en sek tor  i ett  land ge värdefull insikt också  
för an dra  länder.

De nordiska ländernas rationaliseringsm yndigheter  har  en viss löpande 
k on tak t  m ed varandra.  U tö v er  a tt  denna  kon tak t  kan byggas ut bör  de 
ansvariga fack departem en ten  f inna fo rm er för utväxling av erfarenheter  
och s tudera  möjligheten till gem ensam m a försök.

Så viktig som  produktiv i te tsökn ingen  är för den ek onom iska  u tveckling
en i de nordiska  länderna  bör  möjligheterna till ett utvidgat sam arbe te  på 
d e t ta  om råd e  s tuderas  närm are .  På de t ta  om råd e  tro r  man att  relativt små 
nordiska  insa tser  kan få en be tydan de  effekt.

Effektivisering av system för transfereringar (överföringar)
I samtliga nordiska  länder utgör transfereringar  en stadigt stigande andel 

av de offentliga budgetarna .  T ransfere ringssys tem ens  effekt på fördelning
en av de ek onom iska  resu rse rn a  i samhället har  trots de t ta  inte s tuderats  
grundligt i något av de nordiska  länderna.

En gem ensam  studie med sikte på en effektivisering av transfererings- 
system en skulle kunna ge värdefull information i varje enskilt  lands s t rä 
vanden  att föra en s tram  finanspolitik.

T ransfere ringssystem en har olika omfattning, utformning och syften i de 
olika nordiska länderna. En nordisk studie måste ta  sin utgångspunkt i 
system  för överföringar  som  har g em ensam m a drag i samtliga eller flera av 
de nordiska  länderna. En grundlig förstudie är  därför  nödvändig och bör 
kunna utföras t. ex. av det N o rd iska  ek onom iska forskningsrådet på upp
drag av finansdepartem enten .

Skattefrågor
De nordiska ek onom ierna  är i be tydan de  uts träckning integrerade. De 

utvecklingstendenser som framhålls i b l .a .  den n a  handlingsplan tyde r  på 
att  integra tionen ko m m er  att fo rtsä t ta  och fördjupas. Det är m ot den 
bakgrunden naturligt att  u töka  sam arbe te t  mellan skattem yndigheterna  i 
de nordiska länderna.

Syftet med ett sådan t utökat  sam arbe te  är  dels att ta till vara  nationella 
e rfa renh e te r  i skattefrågor,  dels att effektiv isera skat teadm inis trationen i 
de nordiska länderna.
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Nordiska konjunkturbedömningar
N o rd ens  fackliga sam organisa t ion  (N FS) har  framlagt ett  förslag till 

u ta rbe tande av rege lbundna nordiska  ko n junk tu rbe döm n ingar1.
F inansdepartem en ten  och  ek onom id epar tem en ten  i de nordiska  län

de rna  har  ett informellt m öte tv å  gånger om  året för att  dryfta  de ekonom is
ka u ts ik terna internationellt och i N o rden .  M an bör  vid dessa  m öten göra 
en sam m anställning av de nordiska  ländernas  kon junkturuts ik te r,  som 
tillställs de nordiska  f inansm inistrarna  vid deras  möten.  Det förslag till 
m era integrerade kon junk tu rana lyser  som  N F S  framfört  bedöm s f. n. inte 
som genom förbart  m ed hänvisning till p rak tiska  svårigheter.

Nordiska ekonomiska forskningsrådet
N ord iska  ek onom iska  forskningsrådet bildades 1980 och har  till uppgift 

att  främja nordiskt ek onom isk t  sam arbe te  bl. a. genom  att ge s töd till och 
företa  an a lyser  av det ömsesidiga ek onom iska  beroendefö rhå llandena mel
lan de nordiska  länderna.

Forskningsrådet  ä r  således ett viktigt redskap  för att främja den gem en
sam m a nordiska forskningen och kun sk apen  om  ekonom isk  politik. Vid 
valet av fo rskningsäm nen bör  läggas särskild vikt vid om råd en  som är 
viktiga för utform ningen av den ekonom iska  polit iken.

N o rd iska  ekonom iska  forskningsrådet ha r  f inansierat flera sam nord iska  
forskningsprojekt m ed anknytn ing  till stabiliserings-, tillväxt-, inkomst- 
och investeringspolitiken. En s to r  del av dessa  projekt slutförs und er  1984. 
Forskningsrådet borde ,  u töv er  vad som presen te ras  i råde ts  årsbok ,  ombe- 
söija  att ett sam m andrag  av dessa  s tudier  görs. Härigenom  skulle fo rsk
ningsresulta ten kun na  spridas till en vidare allmänhet.

Forskningsrådet  har  i flera forskningsprojek t s tött  arbe te  med ekonom is
ka modeller,  exem pelvis  N O R D H A N D  (nordisk handelsmodell) .  Modeller 
ä r  ett  av de viktigaste redskap en  i ekonom isk  analys och ökade nordiska 
insatser  på  d e t ta  om råde är av  s tort  värde.

N o rd iska  ek onom iska  forskningsrådet bör  kunna initiera forskning kring 
olika ekonom isk-polit iska m edels  effektivitet. Det ä r  viktigt a tt  öka  fo rsk
ningsinsatserna ,  bl. a. för att m era  utförligt be lysa det nordiska  ekonom is
ka sam beroende t.

Riktlinjer för gemensamt nordiskt agerande på det internationella planet
På det nordiska  finans- och  a rbe tsm arknadsm in is te rm ö te t  i Åbo i no 

v em ber  1982 d iskute rades  det allvarliga internationella konjunkturläget 
och  den höga tilltagande arbe tslöshe ten .  M inistrarna va r  mot den bakgrun-

1 N F S.s förslag ingår som bilaga 4 till arbetsgruppens rapport (N U  1983:11).
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den eniga om  behovet  av att s tä rka  det in ternationella sam arbetet .  Denna 
uppfa ttning fram fördes också  till O E C D , och  vid O E C D :s  ministerm öte i 
maj 1983 und ers trök  alla de nordiska  länderna  starkt be tydelsen av att lösa 
de ek onom iska  problem en genom  en sam ordnad  och differentierad ekono- 
misk-politisk uppläggning som  bygger på internationellt  sam arbete .

O E C D :s  genera lsekre te ra re  gick ett s tycke på vägen mot att sk issera  en 
tillväxtstrategi i linje m ed den nord iska  uppfattn ingen i dokum entat ionen  
till ministerm ötet.  M edlem sländerna  indelades i tre g rupper  efter vilken 
ekonom isk  handlingsfrihet de hade.  Det påpekades  att länder som tillsam
mans svarade  för 7 0 %  av O E C D :s  B N P  hade u trym m e för en viss s t im u
lans av ekonom in . O E C D  ansåg emellertid a tt  de nordiska länderna  tillhör
de en  m ellangrupp där  det fortsättningsvis  m åtte  föras en relativt s tram 
ekonom isk  politik med hänsyn  till inflationsutvecklingen, samtidigt som 
det vore önk sv är t  med större  s t ruk turanpassn ingar  i ekonom ierna.

K om m unik én  från O E C D :s  m inis term öte liksom den ek onom iska  dekla
rationen efter  to pp m öte t  i Williamsburg tre veckor  senare visar  på ett 
större  erkännan de  av att  en internationellt  sam ordn ad  strategi ä r  n ö d v än 
dig för att  trygga att  den inledda uppgången förstärks  och blir m er  varaktig. 
Resulta tet  av ett sådan t  e rkännan de  be ro r  emellertid s tarkt på om  de större 
industr i länderna  ta r  hänsyn  till d e t ta  i den kon kre ta  u tformningen av sin 
politik.

M ot bakgrund av en bedöm ning  av den ekonom iska  utvecklingen och 
politiken i de industrialiserade länderna  föreslås följande riktlinjer som  kan 
ligga till grund för de nordiska  ländernas  sam arbe te  och agerande i in te rna
tionella frågor. De senaste  m ånad e rn a  har  kon junktu ruppgången för
stärkts.  Omslaget till något större  ekonom isk  tillväxt 1983 innebär  att det 
blir lättare att lösa några av de problem  som känne tecknar  en del industr i
länder, t. ex. möjligheterna att vidta nödvändiga s truk turförändringar  i 
ekonom ierna.  Det är  emellertid nödvändigt med höga tillväxttal under 
m ånga år för att nedbringa arbe tslöshe ten  till en acceptabel nivå. Det är 
viktigt att  den inledda uppgången ö kar  i bredd och s tyrka  och att  man 
samtidigt lyckas förhindra ett nytt  uppsving i inflationen.

F ö r  a t t  förverkliga en  s tarkare  och mer varaktig  ekonom isk  tillväxt och 
väsentligt lägre arbe tslöshe t  i industr i länderna  m åste  investeringarna öka. 
Detta  föru tsä t ter  både en förbättring av vinstnivån och en klar til lväxt i 
efterfrågan. F ö r  a tt  undgå att  den nödvändiga tillväxten i efterfrågan leder 
till ökad  inflation, är  det nödvändigt m ed strukturella å tgärder  så att 
produktiv ite ten  förbättras  och an d ra  å tgärder  så att  tillväxten i de nom i
nella inkom sterna  bä t tre  kopplas  ihop med produktivitets tillväxten.

Den ek onom iska  utvecklingen m åste  följas löpande för att man skall 
undgå nya bakslag. Det kan i de t ta  sam m anhang vara lämpligt med ett 
m öte på  ministernivå i O E C D :s  regi vin tern  1984 för att överlägga den 
ekonom iska utvecklingen och politiken.
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E n  ekonom isk  politik av  det sk isserade slaget ställer följande krav på det 
in ternationella planet:

-  Sam arbete  för att trygga att den pågående konjunktu ruppgången  blir 
varaktig. Därv id  ä r  det önskv ärt  att  den  höga rea lrän ten ivån  kan nedbring
as. D e tta  kan ske bl. a. genom  en ökad sam ordning av stabiliseringspoliti- 
ken och en bä ttre  ba lans mellan finans- och penningpolitiken.

-  Sam arbete  om  att  t rapp a  ned de pro tek tionis tiska å tgärderna  i världs
handeln.

-  Sam arbete  för  att  fö rbä ttra  u -ländernas  finansiella situation, bl. a. 
genom att  få till s tånd en ökning i dessa  länders  export  till industri länderna.

-  Sam arbete  i valutapolit iska frågor.
I m era  kon kre ta  te rm er  ä r  de t önskvär t  att  de s to ra  federala bud ge tun

de rsko tten  i U S A  ef ter  hand kan reduceras  och att ba lansen mellan finans- 
och penningpolitiken kan ändras.  Det ä r  också  önskvär t  att F ö rb u n dsrep u 
bliken Tysk land , som väntas  få låg inflation och översko tt  i bytesbalansen , 
för en stabiliserings- och räntepolit ik  som bidrar  till en något starkare 
ekonom isk  tillväxt.  Det ö k a r  också  handlingsfriheten för m ånga av de 
mindre länderna i E uropa.  En del mindre länder, däribland de nordiska, 
bör den närm aste  tiden lägga huvudvik ten  vid att reducera  inflationen och 
däm pa de olika oba lanser  som  föreligger.

Även i ett m er  globalt sam m anhan g  spelar  en hög och varaktig til lväxt i 
industr i länderna en  central  roll. Därtill krävs en s törre  öppenhet  i handels- 
relationerna mellan alla länder. M ycket  tyde r  på  att de icke oljeproduce- 
rande länderna  allmänt sett har  gjort be tydande  försök att s tram a åt politi
ken i syfte att  m inska  u nd ersk o tte t  i u tr ikeshandeln .  En ytterligare fö rbä tt
ring måste nu i första  hand ske genom  att deras  export  kan ökas. Detta kan 
ske både inom en tillfredsställande ekonom isk  tillväxt i de industrialisera
de länderna  och genom  att industr i länderna avveck la r  de handels res tr ik 
tioner  som de ti l läm par i handeln med u-länderna.

Vidare b ö r  ti llräckliga finansiella resu rse r  ställas till den tredje världens 
förfogande. Detta  ger o ck så  fördelar  för industr i länderna  i form av ex p an 
de rande exportm arknader .

Ett  viktigt om råde för  internationellt  sam arbe te  gäller utvecklingen av 
växelkurserna .  Detta  bör ske i de internationella organ som finns på  detta  
om råde. Starkt f luk tuerande kurser  innebär en osäkerh e t  som har b e ty dan 
de negativa effekter  på en rad  beslut om p roduktion  och investeringar  och 
för utvecklingen av världshandeln .  Direkta in te rventioner  i ku rsu tv eck 
lingen kan ba ra  tillfälligt m otv erka  den  va lutaoro  som skapas av en icke 
sam ordnad ekonom isk  politik.

De senaste  årens  svaga ek onom iska  utveckling har utlöst diverse åtgär
de r  som siktar till att fö rbä ttra  enskilda länders  relativa konkurrenskraft .  
Alla länder kan inte förbättra  sin kon kurrenskraf t  samtidigt.  S trävanden 
at t upp nå  s tö rre  effektivitet och högre produktivite ts ti l lväxt och därm ed 
förbättring i kon kurrensk raf ten  ä r  emellertid till fördel för alla länder. En
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förbättring av  kon kurrenskraf ten  genom  å te rk om m ande  och stora  valuta- 
deprecieringar i reala term er  be tyder  därem ot att  p roblem en överförs  till 
an dra  länder, och man bör  därför  enas om att undgå detta  i s törsta  möjliga 
u ts träckning.

E tt  annat om råde för internationellt  sam arbe te  mellan industri länderna 
gäller energin, där  det gäller att söka u tveckla  en strategi med sikte på att 
m inska sårbarheten  inför fram tida  oba lanser  på  energim arknaden .

I nuvarande  läge med m ycket  hög a rbe tslöshe t i l iera länder kan det för 
många regeringar vara  svårt att  få förståelse för en internationell sam ord
ning för att lösa p roblem en. Den närm aste  tiden bör det emellertid läggas 
s tor  vikt på  de förhållanden som näm nts  här, och på att en gem ensam  
strategi u tvecklas  genom  sam arbe te  i O E C D  och an dra  internationella 
organ.

Videre arbeid
Finansm inis trene  ha r  vedta tt  å  be den tidligere opp nevn te  arbeidsgruppe 

å arbeide videre med oppfølgingen av de foreslåtte retningslinjer.
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B IL A G A  I

Skrivelse från Nordiska ministerrådet till Nordiska rådet rörande 
rek. nr 28/1983/e

I. Innledning
Nord isk  M inisterråd  (finansministrene) har  tidligere ove rsendt  til N o r 

disk Råd et ministerrådsforslag om retningslinjer for økonom isk  politikk og 
nordisk økonom isk  sam arbeid .  U n d e r  Stats- og Sam arbeidsm inistrenes  
møte i S tockholm  30. nov em b e r  1983 ble arbe idsm arkedss i tuas jonen  i 
N orden  drøftet ,  og S tatsm in istrene var ' ’eniga om att problem en på arbe ts 
m arknaden  år  allvarliga också  i N o rd en  och att ytterligare ansträngningar 
bör vidtas för att öka  sysselsättn ingen. Sta tsm in istrarna  uppdrog åt a rbe ts 
m arknadsm in is trarna  att  skyndsam t inom ram en för det arbe tsm arknads- 
polit iska sam arbe te t ,  närm are  prec ise ra  de å tgärder  som länderna natio
nellt och gem ensam t kan vidta , i de t ta  sy f te t” .

På denne bakgrunn legger derfor  N ord isk  M inisterråd (arbeidsmini
strene) e t te r  å ha drøftet  a rbe idsm arkedss i tuas jonen  med Nord isk  Råds 
Sosial- og miljøutvalg, og e t te r  å  ha m otta tt  sy nspunk ter  og forslag fra 
arbe idsm arkede ts  pa rte r  under  m øte r  i M arieham n og S tockholm , fram 
følgende retningslinjer for felles nordiske tiltak samt en oversikt over  
nasjonale tiltak mot a rbe idsløsheten .

M inisterrådet vil und ers trek e  at en vil arbeide videre med disse spørs 
målene i forbindelse med det arbeidet som  allerede er satt igang for å 
revidere sam arbe idsprogram m et på  a rbe idsm arkedsom rådet .  Dette arbe i
det vil bli avslu tte t  i løpet av 1984 og et m inisterrådsforslag om sam arbe ids
program for a rb e idsm arkedsom råde t  vil som tidligere meddelt  bli lagt fram 
på N ord isk  Råds sesjon i 1985.

II. Nasjonale tiltak
N edenfo r  e r  gjengitt korte  sam m enfatninger av den sysselsettningspoli- 

tikk de nasjonale regjeringene har lagt opp til.

Danmark
H ovedlin ierne i den generelle  øko no m iske  politik

Den danske økonomi har -  specielt siden den anden oliekrise — stået 
o ve r  for s tore balanceproblem er.  U n derskudde t  på betalingsbalancens 
løbende poster ,  und ersk udde t  på  s ta tens  drifts-, anlægs- og udlånsbudget 
samt en høj arbejdsløshed.  Specielt e r  arbe jdsløsheden  og det statslige 
budgetunderskud  vokset kraftigt siden 1979.
23 —30-332 Nordiska rådet
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Beskæftigelsespolitikken var i 70’erne  indrette t på at opretholde et til
fredsstillende beskæftigelsesniveau samtidig med, at und ersk udde t  på b e 
talingsbalancen søgtes  holdt inden for acceptable  ram m er.  Den danske 
økonom is  afhængighed a f  den internationale økonomi betød, at der  ikke 
kunne foretages en generel f inanspolitisk lempelse. Stigningen i arbejdsløs
heden  søgtes i s tedet afhjulpet gennem  indførelsen af dels  en række be 
skæftigelsesforanstaltninger prim æ rt  re tte t  mod særligt udsatte  g rupper 
specie lt de unge og de langtidsledige og dels  gennem  en drejning af ef ter
spørgslen over  m od mere arbejdskraftin tensive produktioner  blandt andet 
energ ibesparende foranstaltninger.  D e t  lykkedes  at bevare  beskæftigelsen 
nogenlunde uæ ndre t ,  men ude lukkende gennem  en stærk stigning i antallet 
a f  offentligt ansatte .  Beskæftigelsen i den private sektors  beskæftigelse 
viste derim od et stadigt fald igennem 70 'erne .  Samtidig steg imidlertid 
arbe jdsløsheden , idet nytilgangen til a rbe jdsm arkede t  ikke antalsm æssigt 
kunne opsuges.

De stærk t  øgede udgifter til a rbe jdsløshedsdagpenge og den økonom iske  
krises påvirkning a f  de t offentlige budget i øvrigt be tød ,  at s ta tsbudgette t  
viste et stadigt stigende underskud . Blandt andet usikkerheden  omkring 
udviklingen i de t offentlige bud getunderskud  medførte ,  a t  renten  på  sta ts
obligationer steg voldsom t i som m eren  1982. Dette nødvendiggjorde en 
omlægning a f  den  økonom iske politik.

B alanceprob lem erne  i den  danske  økonom i kan kun samtidig løses ved 
en styrkelse af  de kon kurre rende  sek torers  position gennem  en forøgelse af 
m arkedsande le  både på  eksport-  og h jem m em arkede t .  Som følge a f  en 
ekstraord inæ r stor tilgang til a rbe jdss ty rken  og en kraftigere vækst i den 
offentlige sek tor  i D anm ark  sammenlignet med vores handelspar tnere  vil 
de t være nødvendigt,  at D anm arks  m arkedsande le  øges ud over,  hvad de 
var  før krisen satte ind først  i 70’erne. En sådan forbedring a f  k on kurren 
ceevnen kræver,  at inflationen dæ m pes  yderligere. K un  herigennem kan 
samtidig beta l ingsbalanceunderskuddet ,  bud ge tunderskudde t  og arbe jds
løsheden elimineres. En nødvendig  forudsætn ing for, at konkurrenceevne-  
forbedringen opnås ,  og at de r  derm ed kan skabes en tilfredsstillende be 
skæftigelsesgrad, er, at produktiv i te ten  og investeringerne øges kraftigt.  

H ovedm idlerne til at o pn å  dette mål er  en økonom isk politik basere t på:
-  en indkom stpo litik , de r  i tak t  m ed den teknologiske udvikling forbedrer  

konkurrenceevnen ,
-  en fina n sp o litik , de r  redu c e re r  de t offentlige budgetunderskud ,
-  en pengep o litik  og en fa s t  va lutakurspolitik , der s ikrer et lavt renteni

veau,
-  en in vesterin gsfrem m ende po litik , de r  f rem m er tilpasningen a f  den nye 

teknologi, samt
-  en arbejdsm arkedspolitik , d e r  sikrer,  at den omstilling og tilpasning, der  

skal foregå på  a rbe jdsm arkede t  blandt andet i lyset af  den teknologiske 
udvikling, sker  uden f laskehalsproblem er og et  de ra f  følgende infla
t ionspres.
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Æ ndringer i a rbejd sm arkedspo litikken s fu n k tio n e r
Arbejdsm arkedspo li t ikkens  væsentligste rolle i den  økonom iske  politik 

er  således at fungere som  s tø t tefunktion for den generelle økonom iske  
politik. Dette indebæ re r  i nogen grad en omprioritering i forhold til den 
tidligere arbe jdsm arkedspo li t iske  indsats.

Da det fra midten a f  70’erne blev klart,  at arbe jdsløsheden  var et længe
varende fænom en ivæ rksattes  en række beskæftigelsespolitiske fo ranstalt
ninger, der  havde til formål mere selektivt at m indske konsekvense rne  af 
ledigheden. Det har  imidlertid vist sig, at beskæftigelsespolitikken har  
været stillet over  for stadigt s tø rre  p roblem er.  Nogle a f  disse har  været 
knyttet til de beskæftigelsespolitiske ordningers  efterfølgende effekt. U n 
dersøgelser  ha r  vist, at en s tor  andel bliver ledige ef ter  deltagelse i en 
beskæftigelsespolitisk foranstaltning. Denne andel har været stigende i takt 
med den generelt forringede beskæftigelsessituation . Væsentlige forkla
ringer på dette  utilfredsstillende forhold skal antagelig søges i. at de fleste 
foranstaltninger e r  a f  relativ kort  varighed sam t at uddannelsesforansta l t
ningerne ikke er kom petenceg ivende.

Hvad angår beskæftigelsesprojek ter  i den  offentlige sektor ,  synes disse, 
under de nuvæ rende  forhold, at være nået ret tæt på kapacite tsgrænsen. 
Hertil kom m er,  at det for beskæftigelsesforanstaltn ingerne i den offentlige 
sektor  har  væ ret  stadigt vanskeligere  at give deltagerne et ” meningsfyld t”  
og erhvervsre levan t  arbejde.

Men også andre  forhold taler for. at d e r  i den  nuværende økonom iske 
situation synes at væ re  meget snæ vre  græ nser  for den offentlige sektors  
direkte beskæftigelsesengagem ent.  Det meget store offentlige budgetun
de rskud samt hensynet  til, at ska t te tryk ke t  ikke må stige yderligere, ude
lukker såvel en e f terspørgselsdre jende finanspolitik, sådan som den blev 
praktiseret  fra 1977 til 1982, som en egentlig beskæftigelsesorienteret  of
fentlig udgiftspolitik . Stigende skatte tryk  vil næ sten  med sikkerhed udløse 
krav om k o m penseren de  lønstigninger, d e r  vil blokere mulighederne for at 
føre indkomstpolitik.

Mulighederne for beskæftigelsespolit ikken ligger derfor  i, at beskæftigel
sesinitiativerne kny ttes  sam m en med, at den private sek to r  får bedre 
vækstvilkår. Dette  vil be tyde ,  at beskæftigelsespolit ikkens effekt vil være 
væsentlig mere gunstig og de rm ed også i langt højere grad selvfinansieren
de for de t offentlige. S tigende p roduktion  i den private  sek to r  vil endvidere 
på  længere sigt igen kunne skabe baggrund for, at det offentlige kan skabe 
flere uddannelses-  og a rbe jdsp ladser .

Skal beskæftigelsespolit ikken imidlertid virke und er  sam m e kon junktu r
mæssige betingelser  som i de senere  å r  -  dvs. med en meget svag in te rna
tional vækst -  skal man næppe gøre sig håb om nogen nævneværdig 
b istand fra den private  sektor .  Erfaringerne med specielt a rbe jdsti lbuds
ordningen viser, h vo r  svæ rt  det e r  at få de private v irksom heder  til at 
reagere trods betydelige løntilskud, når  efterspørgslen ef ter  arbejdskraft
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generelt set er meget svag. Beskæftigelsespolitikkens muligheder afhænger 
således i høj grad a f  tilrettelæggelsen af  den generelle økonom iske  politik, 
specie lt indkomstpolit ikken.

M eget tyde r  således på, at a rbe jdsm arkedspolit ikkens  beskæftigelses
mæssige rolle vil aftage i be tydning i de kom m ende år. Forskellige poli
tiske, økonom iske  og institutionelle forhold virker  blokerende på mulighe
derne for at realisere et højt am bitionsniveau. Da der  samtidig er  grund til 
at regne med, at ledigheden i stadig s tørre grad har sin baggrund i s truk tu 
relle årsager  i økonom ien  og på  a rbe jdsm arkede t ,  må dette  nødvendigvis 
stille andre og mindst lige så store krav til de selektive økonom iske  midler
-  h e run der  arbe jdsm arkedspo li t ikken . Disse politikformer er langt mere 
velegnet til at opn å  den rette  ” doser ing”  og til at nå ud til alle " lo m m e r”  af  
økonom ien  og pä arbe jdsm arkede t .

A ktu e lle  arbejd sm arkedspo litiske  overvejelser
A rbejdsm arkedspo li t ikken  og den arbejdsm arkedspolit iske debat  i D an

m ark  i løbet a f  det sidste å r  har  i et stadigt større  omfang koncen tre re t  sig 
om  arbe jdsm arkedspo li t ikkens  rolle i forbindelse m ed kravene til omstil
ling og tilpasning på det fremtidige a rbe jdsm arked ,  og he r  specielt kon se
kvenserne  af  den nye teknologi.

A rbe jdsm arkeds-  og uddannelsespolit ikken må her i et snævert samspil 
forsøge at tilpasse sig de æ ndrede krav. O v erordnet  m å målsætningen være 
at sikre dels, at der  e r  den  rette arbejdskraft  med de rette  kvalifikationer til 
de nye jobs  og dels at gøre omstil l ingsprocessen for de lønm odtagergrup
per, de r  berøres  a f  den nye tekniks indførelse så smertefri som mulig.

Hvis  disse opgaver  kan sikres, er  der  muliggjort en mere ekspansiv 
økonom isk  politik uden et følgende inflationspres. Det er dog samtidig 
nødvendigt,  at et s tærk t  lønpres a f  andre  årsager end flaskehalsproblem er 
undgås.

På udd anne lseso m råde t  vil efteruddannelse  og omskoling indtage en 
central plads i a rbe jdsm arkedspolit ikken . Behovet  for en aktiv udd anne l
sespolitik vil dog afhænge a f  de kom m ende  års produktivitetsstigninger, 
altså af, med hvilken hastighed den nye teknologi b rede r  sig.

I arbe jdsm arkedspo li t ikkens  tilrettelæggelse er  teknologiens primære 
betydning, at teknologiske innovationer er  m edvirkende til at flytte ef ter
spørgslen efter arbejdskraft  fra en sek tor  til en anden, og er fuldstændig 
afgørende for de kvalifikationskrav, de r  stilles til arbejdskraften.

Det er arbejdsm arkedspo li t ikkens  rolle, at tilfredsstille disse krav både 
kvantitativt og kvalitativt. I m odsat fald vil værdien a f  ny teknologi hurtigt 
blive brem set  af  flaskehalse.

Blandt andet  på denne baggrund har regeringen målre ttet  arbejdet på at 
skaffe flere uddannelsesti lbud til de unge, således at de på baggrund a f  en 
bred grunduddannelse  bedre vil kunne tilpasse sig fremtidens ændrede 
krav til a rbe jdss ty rkens  kvalifikationer. E ndvidere  vil regeringen frem-
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sætte en  samlet lovgivning om  arbe jdsm arkedsud dann else rne  b landt  andet 
med det formål at give mulighed for igangsættelse a f  uddanne lsesak tiv i
te ter,  der  m å forven tes  at blive behov  for  i de kom m end e  å r  i takt med den 
teknologiske udvikling og forholdene på  a rbe jdsm arkede t  i øvrigt.

Arbe jdsstyrkens  fleksibilitet og tilpasningsevne vil kunne øges gennem  
en mere smidig tilrettelæggelse a f  arbejdstiden  både med hensyn  til 
arbejdstidens placering inden for dagen og ugen. Det nuvæ ren de  stive 
arbe jdst id sm ønster  pa sser  kun dårligt til de krav om tilpasning på  arbe jds
m arkedet ,  som en vellykket gennem føre lse  a f  den lagte økonom iske  politik 
kræver.  En m ere  fleksibel arbejdstidsti lrette læggelse vil kunne få  nogle 
positive beskæftigelsesmæssige konsek v en se r  gennem  den  mulige konkur
renceevneforbedring ,  der  vil kunne blive resu l ta te t  a f  en  æ ndret  t ilrette
læggelse a f  arbejdstid . D e t  er  imidlertid regeringens opfatte lse ,  at spørgs
målet om arbe jdstidens  længde og placering er et overenskom stanliggende, 
og man ø nske r  derfor  ikke at blande sig heri.

En betydelig uddannelsesak tiv i te t  vil lette tilpasningen mellem udbud og 
efterspørgsel efter arbejdskraft  i fremtiden. Det er endvidere  vigtigt, at 
arbejdskraften allokeres på  en hensig tsmæssig måde. Dette  k ræ ver  en 
effektiv formidling a f  arbe jdsk raft  således at der kan foregå en bedre 
tilpasning mellem de arbe jdssøgende og de ledige stillinger.

Formidlingen mellem arbejdsg iver og a rbe jdssøgende finder i dag for 
hoveddelen gnidningsfrit sted ved den direkte kontak t  mellem de to  parter.  
Arbejdsformidlingens rolle vil f rem over  blive at give en udstrak t  service til 
parterne på arbe jdsm arkede t ,  hvilket blandt andet  vil indebære en  aktiv 
indsats for at gøre forholdene på arbe jdsm arkede t  mere gennemsigtig og en 
betydelig indsats for at sikre at  intet formidlingsbehov s tår  udækket.  Det 
m å fortsat være en  væsentlig opgave for  arbejdsformidlingen at be tjene de 
g rupper  a f  a rbe jdssøgende , der  har  svæ rt  ved at få beskæftigelse ad  andre 
kanaler,  hvilket ofte e r  de ikke-faglærte. H e ru d o v e r  bør det være en 
målsætning for arbejdsformidlingen at udbrede  sit formidlingsområde 
" o p e f te r”  m ed hensyn  til de opslåede  stillingers kvalitet og krav i det 
omfang, at formidlingen ikke foregår  gnidningsfrit på  disse områder.

Ud fra disse målsæ tninger vil de t være nødvendigt i de kom m end e  år at 
foretage en betydelig intensivering a f  de t opsøgende arbejde over for 
v irksom heder  og arbejdsledige. Kun herved  er  arbejdsformidlingen i stand 
til at skaffe sig information om udv ik lingstendenserne på  alle a rbe jdsm ar
kedets  de lm arkeder ,  således at man kan undgå fremtidige mis-match-pro- 
b lem er på arbe jdsm arkede t .

Finland
R egering ens program  och arbetslösheten

I regeringsprogram m et fram hävs föru tom  en nedtrappning av inflationen 
speciell t en förminskning av arbe ts löshe ten .  Som  de centra la  målen i
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minskningen av arbe tslöshe ten  ses en nedgång av långtidsarbetslösheten 
samt ungdom sarbe tslöshe ten .  I det första  skedet har man som målsättning 
att klippa av und er  25-åringars a rbe tslöshe t till högst ett  år  och för  pe rso 
n e r  äldre än  25 å r  till högst tv å  år. M ed hjälp av de erfa renh e te r  man fått 
från exper im en te t  m ed samhällsgaranti  för  unga u tvecklar  man å tgärderna  
för vägledning av unga till utbildning, arbe te  och arbe tsprak tik  på  så sätt,  
a tt  en person  und er  20 år inte längre skulle bli arbetslös.

Vidare b e tonar  regeringsprogram m et en förbättring av ålderstigna pe r 
soners  arbe tsm arknadss tä l ln ing  genom  utvecklande av flexibla fo r t idspen
s ionssystem . De regionala skillnaderna i a rbe tslöshe ten  minskas bl. a. 
genom  u tny tt jande av erfa renh e te rna  från exper im en tet  med landsortens 
arbe tsp la tse r.  A rbe tsk ra ftsse rv icen  förbättras  bl. a. genom  att u töka  för
valtningens personal samt genom  utvecklande av förvaltningen och a rbe ts 
m etoderna .  Sysselsättningsutb ildningen, läroavtalen och utbildningsav- 
ta lssystem en  utvecklas.  Vidare u nd ersö ker  regeringen möjligheterna att 
be tala  specia lunderstöd  åt a rbe ts lösa  som s tar tar  som företagare. Man 
un dersö ker  o ckså  möjligheterna att  fö rbä ttra  arbe ts löshe ten  genom  fö rkor
tande av arbe tst iden  och flexibla a rbe ts t ider  och utbudet  av frivilligt de l
t idsarbete  utökas.

A rb etsm a rkn a d slä g e t i F in land  åren 1983 och 1984
Totalproduktionen  be räknas  å r  1983 öka med cirka 2 1/2 p rocent ,  dvs. 

lika m ycket som året innan. Konjunktu ruppgången  väntas på det hela taget 
förbli rätt  lindrig. 1 år  räknar  man med att kunna uppnå en cirka 3 procents  
ökning i to ta lproduktionen.

A r  1983 har  de sysse lsa t tas  antal fortsa tt  att växa. Man be räknar  att den 
sysselsatta  arbe tskraf ten  ö kar  på  årsbasis  med ca  18000 personer.  De 
sysselsattas  antal ö ka r  fortfa rande m est på serv icesek torn .  Därem ot b e 
räknar  man, att industrins  a rbe tsp la tse r  m inskar  på årsbasis  med ca 10000, 
dvs. cirka 1,6% jäm fört  m ed å r  1982. O ckså  de t ta  å r  be räknar  m an att 
ökningen av industrins a rbe tsp la tse r  förblir rätt liten. Därför kom m er 
tillväxten av den sysse lsa t ta  arbe tskraf ten  fortfarande att fö rekom m a 
främst i servicenäringarna.  Den för  å r  1984 be räknad e  to ta lp ro duktio nsök
ningen upp sk a ttas  enligt a rbetskraftsm inis ter ie t  leda till ca  23000 p e rso 
ners ökning i den sysse lsa t ta  arbe tskraf ten ,  dvs. något större än året innan.

A rbe tsk ra ftsu tbudets  ökning har und er  förra  hälften av år  1983 fortfaran
de varit  rätt  stor,  i genom snitt  nära  30000 pe rsone r  fler än und er  första 
halvåret åre t  innan. U tbudsökningen  kan til lskrivas såväl ökningen av 
befolkningen i a rbe tsför  ålder som det ökade arbetskraftsdeltagandet.  Fö r  
hela år  1983 beräknas  en arbe tskraf tsu tbudsökning  med i genom snitt  cirka 
27000 personer.  På längre sikt räknar  man därem ot med att arbe tsk raf tsu t
budets  ökning ko m m er  att avta. I år  kom m er utbudsökningen antagligen 
att däm pas av de å tgärder  i statsförslaget för  år  1984 som siktar på  en 
nedskärning av a rbe tskraf tsu tbudet .  Arbetskraftsm inister iet  be rä knar  att 
a rbe tskraf tsu tbudet  ö ka r  år  1984 med ca  15000 personer.
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Den relativa arbe tskraf tsande len  har  und er  år 1983 varit något högre än 
under  föregående år.

Arbe tslöshe tsg raden  för  hela året  1983 be räknas  stiga till 6,2 procent.  
Den genomsnitt l iga arbe ts löshe tsgraden  var året  innan 5,9 p rocent.  År 
1984 beräknas  a rbe ts löshe ten  redan  ta  en vändning nedåt och  sjunka till 
under 6 procentsnivån .

A rbe tslöshe tsökningen har under  å r  1983 kraftigast d rabbat industrin 
och därigenom geografiskt främst berört  industr iom råden i södra  och väst 
ra Finland. U n d er  de allra senaste  m ånadern a  tycks a rbe tslöshe tsökningen 
i dessa  om råden  dock  ha avm atta ts .  I norra  Fin lands arbetskraftsd istrik t ,  
där  arbe ts löshe tsökningen ännu und er  fö rsta  halvåret var relativt liten, har  
denna ökning därem ot tilltagit. De regionala skil lnaderna i a rbe ts löshe ts 
graden är fortfarande stora. Den relativa arbe tslöshe ten  på årsbasis  har i 
Rovaniemi a rbe tskraftsdis trik t  varit omkring 11 procen t ,  m edan den i 
Helsingfors arbetskraftsdis trik t  endast  varit ca 2 procent.  I Helsingfors 
arbetskraftsdistrik t  har  också  brist på arbetskraft  förekom m it,  särskilt 
bland yrkeskunniga byggnadsarbetare .

En jäm före lse  mellan de olika å ldersgrupperna  visar att a rbe ts löshe tsök
ningen dels ha r  koncen tre ra t  sig till den yngre delen av de mellersta 
å ldersgrupperna  (30—39 år) och dels till de äldsta  å ldersgrupperna .  Detta 
trots att arbetslöshe tsökningen  bland de äldsta  å ldersgrupperna  har  d ä m 
pats av en snabb  ansvällning av antalet  a rbe ts löshe tspens ionerade .  U ng
dom sarbe ts löshe tens  ökning har  under  innevarande å r  varit relativ t liten. 1 
de yngsta å ldersgrupperna ,  1 5 -1 9  år ,  har  antalet arbe tslösa  till och med 
minskat.

Antalet  långtidsarbetslösa har ökat snabbare  än den övriga a rbe ts löshe
ten. Andelen pe rsone r  vilkas a rbe tslöshe t oavbru te t  varat i öve r  ett år har  
under  de senaste  m ånaderna  varit ungefär 15 procent.

S ysse lsä ttn in g sm å lsä ttn in ga rn a  i b u d ge tfö rs la ge t fö r  år 1984
Regeringsprogram m ets  målsättn ingar  konkret iseras  i budgetförslaget för 

å r  1984. En nedsä ttn ing av arbe tslöshe tsgraden  und er  1984 lyfts fram som 
regeringens viktigaste ekonimisk- och  socialpolitiska målsättning. A rbe ts 
lösheten m inskas speciell t med hjälp av en allmän ekonom isk  politik som 
främjar en tillväxt av to ta lproduktionen . Den ekonom iskpolit iska tyngd
punkten  ändras  i r iktning mot en åte rhäm tning  av ex porten .  Detta  fö ru tsä t
ter ett upp stannande  av inflationshastigheten under  år  1984 till högst 6 
procent.  Då är  det möjligt att nå en 3 p rocen ts  til lväxt av bruttonat iona l
produkten  samt en nedgång av a rbe tslöshe tsgraden  med ca  en halv 
procentenhet.

Tillväxten av produktionen  und er  de närm aste  åren  ser dock inte ut att  
vara tillräcklig för att öka  efterfrågan på arbe tskraft  till den grad, att 
arbe tslöshe ten  skulle m ärkbart  minska. Således måste man placera också 
övriga sysselsättn ingsfräm jande å tgärder  på  främ sta  plats i den  ek onom is
ka polit iken och i socialpolitiken.
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I regeringens budgetförslag för å r  1984 b e tonar  man en funktionell ar- 
be tskraftspolit iks  betydelse för effektiviteten i alla å tgärder  av sed da  att 
trygga sysselsättn ingen. Som arbetskraftspolit ikens centra la  uppgift ser 
man elim inerandet av a rb e tsm ark nadens  anpassn ingsproblem  genom  att 
bl. a. u tveckla  och effektivera arbe tskraf tsserv ice  och utöka  olika utbild
ningsmöjligheter.  F ö r  förebyggande och bry tande av långtidsarbetslöshet 
effektiveras a rbe tssökandenas  personliga service och långtidsarbetslösa 
behandlas  med effektiverad arbe tskraftsserv ice .  Man kom m er att fortsä tta  
de t  un d er  år  1983 påbörjade  exper im en te t  med sysselsättning av långtids
a rbe ts lösa  och vidare tar m an i bruk ett a rbetsp laceringss töd för långtids
a rbetslösa.  Sam hällsgaran tisystem et för unga görs varaktigt och på så sätt 
effektiverar  man vägledningen av unga till utbildning, arbe tsprak tik  och 
arbete .

A rb e ts k ra ftsm in is te r ie t s fö r s la g  till a rb e ts k ra ft sp o litiska  å tg ä rd er  år 1984 
Enligt å r  1984:s budgetförslag är det meningen att genom föra sysselsät

tande å tgärder på  följande sätt:

Åtgärd
S ysse lsä tta n d e  av 
arbetshan d ikap pade i
s ta tens  specia larbeten  36,4 milj. mk 800 persona rb e tså r

Anslaget används till att anställa arbe tslösa  eller und er  om edelbart  ar- 
be ts löshe tsho t  s tående pe rsone r,  som är  a rbe tshandikappad e  på  grund av 
fysiska, psykiska,  sociala eller m otsvarande orsaker ,  i s ta tens äm betsverk  
och insti tutioner för en period på högst två  år. Arbetskraftsministeriet  
be talar  för denna  period både lön och arbetsgivarens  socialskyddsavgift i 
sin helhet.

Sysse lsä tta n d e  av arb e ts
hand ikappade i ko m m u n er
och  d en  p r iv a ta  sek to rn  60,0 milj. mk 1 200 personarbetsår

Anslaget används till de kos tnader  som orsakas  av arbetsplacering av 
arbe tslösa  eller under  om edelbart  arbe tslöshe tsho t  s tående personer,  som 
är arbe tshandikappad e  på grund av fysiska, psykiska,  sociala eller m otsva
rande orsaker ,  i kom m uner,  kom m unförbund ,  företag och allmännyttiga 
samfund.

K o m m uner ,  kom m unförbund  och offentligträttsliga samfund erhåller av 
sta ten  för he ldagssysselsä ttande 85 % av de för arbets tiden betalda lönerna 
samt indirekta arbe tsk raf tskos tnad er ,  vilka anses utgöra 25%  av lönerna. 
Stödet till företag för he ldagssysselsä ttande är  50%  för det första året och 
20% för det an dra  året av de arbe tsk raf tskos tnad er  i vilka arbetsgivarens 
socialskyddsavgift ingår.
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A rb etsh an d ika pp a de  personers  
arbetsprövn ing  och s tö d  fö r  
anordningar på  a rbetsp la tsen  3,5 milj. mk

F ör  anordningar i a rbe tsp la tsens  förhållanden och hjälpmedel som un 
derlä ttar  de a rbe tshand ikappad es  arbe te  beviljas stöd högst 8000 m ark per 
p lacerad person.

För  kos tnader  som orsakas  av anställande av behövlig hjälpperson är 
s tödet högst 800 m ark  i m ånaden  und er  högst ett  år.

I a rbe tsprövning på arbe tspla ts  be ta la r  arbetskrafts förvaltn ingen dag
penning och resekos tnader .  E tt  a rbetsförhållande knyts  inte.

Målsättningen ä r  att  klargöra pe rsonens  lämplighet för arbete .  Prövning
en pågår högst 120 dagar. Den genomsnittliga längden har varit 40 dagar. 
Vidare har  m an re servera t  ca  6,0 milj. m ark  för undersökning  av arbets- 
konditionsbestäm ning.

S ta ten s  arbetsup p g ifter  262 milj. mk 6900 personarb e tså r

Anslaget används å r  1984 främst för att  anställa unga och långtidsarbets- 
lösa i s ta tens äm betsverk  och insti tutioner  för högst e tt  år. A rbe tsk rafts
ministeriet be ta lar  för  denna  period både lönen och arbetsgivarens  social
skyddsavgift i sin helhet.

Arbetskraftsm inister ie t  bes ty rk e r  årligen maximilönen som  betalas  till 
personerna.  Av de o rdnade arbe tsp la tse rn a  bör  hälften vara deltidsjobb.

K o m m un a lt syssel-
sä ttn in g ss tö d  520,0 milj. mk 16800 p e rsonarb e tså r

Anslaget använd s  å r  1984 i fö rsta  hand till a tt  sysse lsä t ta  unga och 
långtidsarbetslösa i kom m uner,  kom m unförbund  och rättsoffentliga sam 
fund för  högst ett  år. S töd betalas  som normalt,  höjt och tilläggsstöd.

Det norm ala  s tödet  är  lika stort som  arbe ts löshe tskassan s  högsta  dagun
ders töd pe r  utförd arbe tsdag  per person. (87 mk)

Sysselsä ttn ingsstöde t betalas  50 %  höjt för und er  25-åriga och för pe rso 
ner  som varit kontinuerligt a rbe ts lösa  över  ett  år.

Tilläggsstöd be ta las  till ko m m un,  som  m ed hjälp av kom m unalt  syssel- 
sättningsstöd har  sysselsatt  minst en p rocen t  av den yrkesarbe tande  be 
folkningen, 10% av det norm ala s tödets  och det höjda s tödets  sam m an 
lagda sum n a .

På m otsva rande  sätt  är  ti lläggsstödet 20 % för 1,5 p rocent  och  30 %  för 2 
procent.  Av de anordnade  a rbe tsp la tse rn a  bör  hälften va ra  deltidsjobb.

Sam hällsgaran ti fö r  unga  100,0 milj. mk 9000 personarbe tså r
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Sam hällsgarantin  för unga görs pe rm anen t  och  utvidgas till att  gälla hela 
landet. De ungas arbetsplacering , vägledning till utbildning och arbets- 
praktik  effektiveras m ed de medel som finns till förfogande. Specialå tgär
de rna  för  skö tande av sysselsättn ingen r iktas i första  hand till sysselsä t
tande av ungdom s- och långtidsarbetslösa.

F öru to m  genom  effektivering av de egentliga arbetskraftsservicefor-  
m erna  ef te rs trävar  man att  genom föra  samhällsgarantin  för de unga genom  
att be tala  sysselsättn ingsstöd , p raktikstöd och in troduktionss tod för unga.

S ysselsättn ingss töd  för unga betalas  till a rbetsgivare,  som gör upp ett 
lärlingsavtal med en ung pe rson  i enlighet med lagen om  läroavtal.  Stödet 
är  1 000 m ark  i m ånaden  till sm åföretag  och till andra  företag 600 m ark  i 
m ånaden  un d er  en period av högst ett  år. Till förfogande finns 45,0 mil
jo n e r  m ark  och 8000 a rbe tspla tse r.

Prak tikstöd  be ta las  som prak tikpenning till 1 6 - 17-årig arbetslös a rbe ts 
sökande som  väljer yrke och som arbe tskraf tsbyrån  vägleder att bekanta  
sig med arbetslivet.  P raktikpenningen är lika s tor  som arbe ts löshe tse rsä t t
ningens dagpenning och den kan betalas  und er  m axim um  ett år.

In troduk tionss tod  u tbetalas  till a rbetsgivare,  vilka ingår arbetsavtal  med 
en und er  25-årig arbetslös  person ,  som inte ha r  tillräcklig arbe tse rfarenhet  
och in troducerar  denne i arbetslive t det av arbe tskraftsm yndighe terna  
godkända in troduktionsprogram m et.  Stödet utgör 1 000 m ark  i m ånaden 
per  person  un d er  högst 6 m ånader.

S ysse lsä ttn in g ss tö d  fö r  lång
tid sarbetslösa  50,0 milj. m k 2800 personarb e tså r

Anslaget används  främ st i L applands ,  Uleåborgs och N o rra  Karelens 
län för att  i fö rsta  hand fö rbä ttra  de långtidsarbetslösas a rbe tsm ark n ad s 
läge. Om detaljerna i beviljandet av stödet beslutas  senare.

E xperim en t m ed  sysse lsä tt
n ing ss tö d  fö r  lång tidsarbets
lösa  (s. k. Rinnes modell) 20,0 milj. m k 1 100 personarb e tså r

År 1983 påbörjades  på  Björneborg ,  Harjavalta  och  Sastm ola  arbets- 
k raftsbyråers  om råd en  ett  exper im en t med sysselsättn ingsstöd för 
långtidsarbetslösa. Meningen är  att  k largöra långtidsarbetslösas 
placeringsmöjligheter främ st  i företags t jänst.  U r  anslaget betalas  stöd 
främ st till priva ta  arbetsgivare,  som sysse lsä t te r  en und er  25-årig person, 
som varit arbetslös minst ett  år  eller en äldre person,  som varit arbetslös  
minst två  år.

Stöd betalas  för ersättn ing  av ex tra  arbe tskraf tskos tnader ,  som orsakas 
av arbetsprövning, inlärning i a rbe te t  och m otsvarande åtgärder ,  vilka 
anses  u tgöra  50 p rocen t  eller m axim um  80 p rocent  av de betalda lönernas
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och indirek ta  a rb e tsk raf tskos tnad ernas  sam m anlagda sum m a. Stöd betalas  
för minst tre och högst tolv månader.

U n d e r  å r  1984 ä r  de t meningen att  utvidga exper im en te t  till att  om fatta  
hela T am m erfors  arbe tskraftsd is trik ts  om råde.

G rundreparation  av p e n s io 
närers b ostä d er  20,0 milj. mk 300 personarbe tså r

Anslag beviljas kom m u ne r  för be främ jande av personalanställning för 
att utföra g rundrepara t ion  av pensionärsbos täder .  Stödet som betalas  till 
kom m unern a  utgör 260 mark per utförd arbetsdag.

D et ä r  meningen att  använd a  anslaget på  o m råd en  m ed genomsnittligt 
svårare  sysselsättn ingssituation.

A n ska ffn in g  av en erg ived  
och stam kvis tn in g  av
kvalite tsvirke  45,0 milj. mk 880 p e rsonarb e tså r

K o m m u ne r  och kom m una la  sam fund beviljas s töd för anskaffning av 
energiträd. S tödets  storlek ä r  190 m ark per  utförd arbe tsdag och person.

D istr ik tsskogsnäm nder beviljas s töd för stam kvistn ing  av kvalitetsträd. 
S tödet är  220 m ark per  utförd arbe tsdag  och person.

S ysse lsä ttn in g sb e tin g a t 
s ta tsu n d ers tö d  fö r  in
vesteringar  70,0 milj. mk

Det är  meningen att bevilja anslaget främ st i kom m uner,  där 
arbe tslöshe tsgraden  övers tiger  10% för att f inansiera k om m unernas  och 
sam fundens  sysselsättn ingsbetingade investeringar.  Anslaget används  i 
första  hand till investeringar, vilka främjar användningen av inhem sk ener
gi och skapande av kon stan ta  a rbe tsp la tse r  i den produktiva  v e rksam h e
ten.

"Ö vrig t s ta tsu n d ers tö d ’' fö r
lindrande av arbe ts lö she t 20,0 milj. mk

Anslaget används för sysse lsä t tande av arbe ts lösa  och under  om edelbart  
a rbe tslöshe tsho t  s tående personer.

So m m arjobb  fö r  s tuderand e  32,0 milj. mk

S o m m ararbe tsp la tse r  av sed d a  för s tuderande anord nas  i s ta tens  äm be ts 
verk och institutioner.
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L app lands sm åföreta gsverk-
sa m h e ten s  s tö d exp erim en t  13,0 milj. mk 180 p e rsonarbe tså r

Anslaget använd s  i Lapplands  län som investerings- och s tarthjälp för 
u töv ande  av  binäringar, hem industr i  och övrig mindre näringsverksam het,  
som har  sam band m ed pr im ärproduktionen ,  sam t s tödjande av u tredn ings
arbete  i sam band med s tartande av dylik ve rksam het samt rådgivning.

Invester ingss tödets  storlek bestäm s upp till de maximibelopp som fast
ställs i lagen om  s tödjandet av utvecklingsom rådenas  produktionsverk- 
sam het (537/81).

Starthjälp beviljas enligt sam m a lag på så sätt.  att m axim ibeloppet under 
två  år  är högst 20000 m ark  om  året per sysselsatt  person.

S ta te n s  sysse lsä ttn in gs-  590,0 milj. mk 2600 personarbe tså r
arbeten  (förslag)

Anslaget används  till finansiering av sta tens äm betsverks  och institutio
ners  a rbe ten  av investe ringskarak tä r,  vilka är  viktiga för förhindrande av 
arbe tslöshe t  och för  l indrande av arbe tslöshe tens  regionala skil lnader.

F räm jande av a rbetskra ftens
regionala m ob ilite t 11,0 milj. mk

Med anslaget s trävar  m an speciellt  att genom föra  närrörlighet inom de 
ek onom iska  o m rådena  samt tillfällig förflyttning. Anslaget används också  
till i Sverige boende f inländares sökan dereso r  till arbetstillfällen i Finland.

Sysse lsä ttn in g su tb ildn in g  821,0 milj. mk 16000 p e rsonarb e tså r

Anslaget används till normal sysselsättn ingsutbildning (a rbe tsm arkn ads
utbildning) och fort- och vidareutbildning för  arbe tslösa  eller av arbetslös- 
he tsho tade  pe rsone r  samt y rkesförberedande och läroavtalsförberedande 
utbildning. I anslaget ingår också  medel för företagarutbildning och syssel
sättningsutbildning för högskoleutbildade. Sysselsättningsutbildningen är  
kostnadsfri  för  eleverna.  K o s tn ad ern a  för alla elevförm åner inklusive 
uppehälle och resor ,  information om  sysselsättn ingsutbildning samt olika 
drif tskostnader ingår i anslaget.

Till ova n nä m nd a  å tg ärder  används sammanlagt ca  2700 miljoner mark 
med vilket man be räknar  få till stånd ca 62000 pe rsonarbe tså rs  sysselsätt
ningseffekt vilket utgör ca 3 %  av a rbe tskraften .  Alla specia låtgärder man 
har  i bruk i Finland beräknas  be rö ra  3 %  av arbetskraften.
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A rb etskra ft sm in isterie ts  m å lsä ttn in gsd irek tiv  fö r  år 1984 
A rbetskraftsm inis ter ie t  ha r  givit sin fältorganisation fyra verksam hets-  

direktiv för år  1984, med vilka man s trävar  till att  fylla o ckså  de m ålsä t t
ningar till vilka sysselsä t tn ingsåtgärderna  i åtgärdsförslaget inte helt når 
upp till:
1) lediga a rbe tsp la tse r  skall fyllas snabbare  än inom 10 dygn, i Helsingfors 

om råde 21 dygn,
2) arbe ts löshe ten  för  und er  25-åringarnas del m åste  bry tas  vid högst ett år  

och  för övrigas del vid två  år,
3) inom utgången av år 1984 skall alla under  20 år vägledas till utbildning, 

arbe tsprak tik  eller arbe te ,
4) a rbe tslöshe ten  får  inte överstiga 10% i någon kom m un.

A rb etsm arkna dsp o litiken s u tvecklingslin jer
Som helhet sett  är  arbe tskraftsm inis terie ts  målsättning den, a tt  man i 

huvudsak s trävar  till att  u töva sådan ekonom isk ,  finans- och penningpoli
tik att sysselsättn ingen kan bevaras  så hög som  möjligt. Av erfarenhet vet 
man dock att m an inte kan klara sig med enbar t  dessa  medel och därför  
måste man m ed olika arbetskraftspolit iska åtgärder  o rdna  för medborgarna  
en möjlighet till a rbe te  eller arbe te  genom  utbildning.

På grund av de s trukturella  förändringarna i produktions-  och samhällsli
vet ser de t dock  ut som  om inte ens en s to r  ekonom isk  til lväxt skulle kunna 
minska arbe ts löshe ten  tillräckligt. Det ä r  inte heller möjligt att  i oändlighet 
vidga den offentliga m aktens  olika sysselsä t tande åtgärder. Därför  måste 
man tänka på nya arbetskraftspolit iska nä rm anden ,  vilka det vore bra  att 
d iskute ra  ti l lsammans också  på  nordisk  nivå. Den arbetsm arknadspo li t iska  
finansieringen kunde m era  inriktas a tt  öka  aktiv ite ten  bland individer, 
småföretag och jo rdbruk .  N y a  sätt a tt  skapa arbe te  borde prövas och 
speciellt egenverk sam het borde då  stödjas.

Den faran finns, att  den offentliga m aktens  sektorisering leder till att 
ingen har  skyldighet eller möjlighet a tt  skapa nya  lösningsmodeller för 
sysselsättn ing ifall de korsar  olika fö rvaltn ingsom råden eller produktions- 
riktningar. L ösningen s tår  alltså att finna u tanför de traditionella tan k e
gångarna och s tyva  förvaltnignsgränserna.

G räsro tsn ivån  borde ges möjlighet att  u tny ttja  den nyaste  teknologin och 
kom binera  den med sina egna erfarenheter .  En politik som skapa r  nya 
sysselsättn ingsmöjligheter fö ru tsä t te r  att man s töder  exper im en terande 
produktionsrik tn ingar,  p roduktu tveck ling sverk sam het och fördomsfritt  u t 
nyttjande av uppfinnare och uppfinningar i praktiken. Detta  kunde bl. a. 
b e tyda  att  p lanerare ,  utbildare och  genom förare  sam arbe ta r  i företag eller 
a tt  jo rdb ru k are  får utbildnings- och forskningsservice på  sitt jo rd b ru k  som 
en del av sitt dagliga arbete .
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Island
Inn ledning

De ökonom iske vansk er  regjeringen hadde at kjempe med, var  enorm e. 
Det va r  p resserende  nödvendig  for nasjonen å  bry te  ut av inflasjonens 
onde sirkel for å  muliggjore en sikring av næringslivets grunnlag, unngå 
a rbe idslöshet og redusere  gjeldsopphopingen i utlandet.  I regjeringens 
program erklæring ble besk rev e t  slik:

Regjeringen m en er  a t  m ed om fattende , sam ordnede tiltak, som  om fatte r  
alle fak torer  i de t ökonom iske  sys tem , er  det mulig å overv inne den 
m otgang som nå ram m er den nasjonale okonom i og legge et grunnlag for 
fremskritt .

Regjeringens hovedm ål i den  ökonom iske  politikken er fölgende:
Full sysselsetting.
N edtrapp ing  av inflasjonen.
Tilfredsstillende ba lanse  i handelen  med andre land.
B eskyttelse  av de laveste  lönningers k jöpekraft  og levestandarden  til dem 

som  har  den  tyngste  forsörgelse.
Regjeringens förste tiltak i ökonom ien  bör  be trak tes  som en viktig del av 

dens ökonom iske  program , som ta r  sikte på å:
E table re  så  snart  som  mulig en tilfredsstillende balanse i nasjonens  o ko 

nomi.
L ede  investeringene först  og frem st til rentable  prosjekter.
Stimulere til f ram skrit t  og allsidighet i næringslivet.
Forbedre  organiseringen av sen traladm inis tras jonen og penge- og lånein

stitusjonene.

M ålsetn ing  — resu lta t
Ved utgangen av år 1983 er inflasjonen kom m et ned i und er  30%  og 

kapita lkostnaden  minker hurtig. M an har  således oppnådd  et  omslag i 
landets  ökonom iske  liv.

E tte r  regjeringens mening har  m an fått godt grunnlag for sikre solide 
næringsvejer og sysselsett ingen på kort  og lengre sikt.

M ed standhaftighet og påpasse lighet i å r  1984 m ener  regjeringen at man 
kan sikre det s tore  resulta t  som er oppnådd  og bringe inflasjonen und er  det 
nivå den befinner seg på hos våre viktigste handelspartnere .

F o r  at de tte  skal lykkes,  har  regjeringen utform et en ny ökonom isk 
politikk ved å  fastse tte  den ram m e som det er  meningen at partene  på 
a rbe idsm arkede t  og de enkelte  skal arbeide innfor, uten  innblanding fra 
s ta tsm aktenes  side.

U tsikter og m ål i 1984 
I p rognosene for den nasjonale ökonom i i 1983 forutsatte  m an at han 

delsbetingelsene ville bli fo rbedre t  med tre p rosent  i år, men nå synes det
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mest sannsynlig at bedringen blir litt s törre ,  ca  3,4 prosent.  På grunn av 
vanskeligheter på f iskem arkedene regner m an ikke m ed at handelsbetin 
gelsene vil bedre seg ytterligere neste år. Nödvendig  innskrenkning i 
nasjonale utgifter vil fo rårsake  at nasjonalprodukte t  kan kom m e til å  bli 
redusert  med 5 - 5 , 5  prosent.  L ande ts  p roduksjon minker imidlertid sann
synligvis mindre ,  m ed om lag 1,9 p rosent.  Alt ty d e r  på  at m an derm ed har 
nådd bunnen  i den bölgedal som den nasjonale ökonomi ha r  befunnet seg i 
en to års tid. og at de t d anner  seg grunnlag for en ny bedringsperiode .  På 
disse hovedprem isser  bygger regjeringen fastleggingen av målene i öko- 
nomien dette  år. Det er disse:

Regjeringen an ser  de t for nödvendig  at inflasjonen ved utgangen av dette 
år blir o m tren t  som hos våre handelspar tnere .  D erfor  e r  det beslutte t  at 
inflasjonen ved utgangen av 1984 blir und er  10 p rosen t  på årsbasis.

Det legges også vekt på at nasjonens utenlandsgjeld ikke skal öke i 
forhold til nasjonalproduktet.

T ilstram m ing og sparing
Regjeringen vil forsa tt  legge vekt på  t ilstramming og sparing i statsdrif- 

ten. Det vil imidlertid bli påse t t  at det ikke skjer noen  innskrenkning av den 
sosiale service som er  nödvendig  for å sikre likhet og sikkerhet for landets 
innbyggere.

1 pengesekto ren  vil det også bli iakttatt t i lbakeholdenhet,  likevel ikke 
slik at det fö rer  til s tans i næringslivet og arbeidsledighet.

R enten vil bli nedsa t t  så raskt som inflasjonsreduksjonen tillater de t,  og 
skulle da i henhold  til de ovennevn te  mål være kom m et ned i un d er  10 
prosent ved utgangen av dette  år. Det tas  sikte på at den reelle rente stort 
sett blir positiv, og at  de t således blir tilskyndet til sparing.

I det förste punkte t  om ökonom ien  i regjeringens program erklæring 
he ter  det:

” Det skal skapes  fasthet m ed en realistisk kronekurspolit ikk ,  som sam 
men med en t i lbakeholdende finans- og pengepolitikk skal danne ram m en 
for  avgjörelser i de t ökonom iske  liv. E t te r  en ti lpasningsperiode skal 
partene  på a rbe idsm arkede t  bære ansvare t  for av ta ler  om lönninger og 
arbe idsbetinge lse r  i lys av den offisielle politikk i kurs- og lönn se k to ren .”

Stab il kronekurs
I ove renss tem m else  med dette  vil regjeringen ta sikte på s törst  mulig 

fasthet i k ronekursspö rsm ålene  dette  år. Ifölge dette  vil Seddelbanken 
notere kursene  med den polit ikk for öye at k ronekursen  skal holdes mest 
mulig stabil de t te  år ,  innenfor en grense på  fem prosen t  i hver retning, e t te r  
hva næ rm ere  blir bestem t.  En slik kurspolitikk er  naturligvis avhengig av 
forskjellig slags uv isshet ,  særlig på  grunn av endringer  i va lu takursene 
u tenlands og andre  endringer i den nasjonale ökonom is  ytre betingelser.  
Men kam pen  mot den innenlandske inflasjonsutvikling vil ikke bli oppgitt ,
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og denne polit ikk blir også s tötte t  med tilstramming på andre o m råd er  i den 
ökonom iske  styring.

Innenfor  den ram m e som  nå er  beskrevet ,  forutsettes  det at landets  
ö konom iske  liv utvikles, b l .a .  av talene mellom arbeidsgiverne og lönnsta- 
kerne om lönns- og arbeidsforhold. Det kan ikke ventes at kronen biir 
devaluert  for å kom pensere  urealistiske lönnsavtaler,  eller at avtaler  blir 
endre t ved offentlige tiltak.

I denne forbindelse er  det også nödvendig  å ta i betraktn ing at spillerom
met for å m öte vanskeligheter  eller uhell er  meget lite på grunn av stor 
utenlandsgjeld. Den smale sti som m å fölges ut av nasjonens ökonom iske 
vansker,  m å man derfor  gå med forsiktighet.

På bakgrunn av det gode resultat som alt er  oppnådd  i nedtrappingen av 
inflasjonen m ener regjeringen at de ovennevnte  mål er realis tiske. Hvis 
nasjonalbudsje tte ts  prem isser  for året 1984 holder, er det verken n ö d ven
dig eller naturlig å  beskjære kjöpekraften  ytterligere enn allerede skjedd.

N å  er oppgaven den å  legge grunnlaget for fremskrit t .  Lönnsforholdene 
m å på den annen  side avgjöres i tariffavtalene. Regjeringen håper at 
lönnsutjevning vil bli ledestjernen i de fores tående forhandlinger.

Regjeringen vil fortsa tt  legge vekt på  godt sam råd med partene  på 
a rbe idsm arkede t  om  utviklingen i ökonom ien  og i de nasjonale spörsmål. 
Det har  vært holdt sam rådsm öter  i som m er og i höst,  og bl. a. har  man gått 
til det nye skritt å sam m enkalle  til m öte alle parte rs  ökonom iske  ek sperte r  
sam m en med regjeringens og Ökonom isk  institutts eksperte r.  Denne no
vasjon er blitt mött med velvilje. Dette  vil man fortse tte  med, og det vil bli 
lagt vekt på at pa rtene  på  a rbe idsm arkede t  kunne fölge nöye med sakenes 
utvikling i sin helhet.

G ru n n la g e t er de  e n k e lte s  in itia tiv
Islendingene m å arbeide seg ut av de vanskeligheter  som det öko no 

miske liv nå k jem per med, med ökt p roduksjon og ökonom isk  vekst,  men 
uten  at det igjen blir inflasjon. I de tte  öyem ed vil regjeringen legge vekt på 
hensik tsm essig  investering og rasjonalisering på  alle om råder ,  både i den 
offentlige sek tor  og i næringsveiene.

Regjeringen vil gå inn for å s tötte nye og fordelaktige produksjons- 
grener ,  både store og små.

I denne forbindelse blir det naturligvis bygd på initia tivene til de enkelte 
samfunnsindivider,  som  under  normale forhold i det ökonom iske liv bör 
kunne u ta rbe ide sikrere planer enn hittil. Det vil bli lagt vekt på å  aktivi
sere de offentliges forsknings- och service insti tusjoner  for å yte den ser
vice de kan yte i denne forbindelse .

S ita s jo n e n  p å  a rb e id sm a rke d e t
Sysselsettingen i år  1983 har  været noenlunde tilstrekkelig.
Registrert a rbeidslöshet var  i gjennomsnitt  1 % av a rbe idss tyrken mot
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0 ,7 %  i år  1982. A rbe idsm arked e t  e r  f rem deles  relativt s tramt med lav 
ledighet, særlig når  en  sam m enligner  med de fleste andre land.

Regjeringen e r  dog o pp m erksom  på at de endringer  på den ökonom iske 
politikk, som var nödvendige,  kan  före med seg t idbegrenset fare for 
sysselsettingen. U ts ik tene er dog særdeles  usikre nu, på grunn av nedgang 
av bunnfisk-fangsten fra 3 8 0 -2 2 0  tusen tonn.

Eks traord inæ re  sysselsett ingsti l tak kan bli nödvendige men på nuvæ ren
de tidspunkt har  regjeringen ikke vedta tt  særlige tiltak. Det blir först 
aktuelt når  fiskeripolitikken har  vært fastlagt, som man regner med at vil 
være om tren t  20. februar  1984.

Regjeringen har  ved ta t t  å  styrke Sosia ldepartem ente ts  Arbe idsbyrå  og 
gjöre det mulig å  fölge utviklingen på  a rbe idsm arkede t  og stille forslag til 
m yndighetene om sysselsett ingsfrem m ende tiltak. Arbeidsformidlingen 
skal også styrkes b l .a .  ved å  ta i b ruk  edb  i formidlingen. Der igjennom 
skal arbeidsformidlingen for förste gang registere opplysninger om ledige 
plasser. H ensik ten  er å  få bedre  oversyn  med utviklingen på  a rbe idsm arke
det slik at regjeringen kan sette  inn nye tiltak hvis de t e t te r  regjeringens 
mening er  nödvendig  for å  sikre full sysselsetting.

Norge
Innledning

Regjeringens hovedm ål i den økonom iske  politikken, både på kort  og 
lang sikt, er  full sysselsetting. Dette  søkes oppnådd  gjennom:
-  Penge- og finanspolitikken
-  Pris- og inntektspolit ikken
-  Industri t i l takene og
-  A rbeidsm arkedspolit ikken .

D ersom  det nevnte  hovedm ål skal kunne nås m å virkemidlene i den 
generelle økonom iske  politikken (som er  hovedins trum ente t  i sysselset
tingspolitikken) inngå i et samspill med a rbe idsm arkedspolit iske  virke
midler.

I det flg. vil de t bli redegjort for hov ed trekk ene  i Regjeringens opplegg 
for 1984 på de  nevnte  polit ikkom råder,  med hovedvekt  på  arbe idsm arkeds
politikken.

P enge- og fina n sp o litikken
Ved utformingen av penge- og finanspolit ikken m ener  Regjeringen å  ha 

lagt et godt grunnlag for å sikre sysselsett ingen på  kort og lengre sikt. En 
har  her  b l .a .  lagt vekt på at  den økonom iske  politikken ikke må være så 
ekspansiv  at den bidrar  til en prisstigning som er høyere enn g jennom snit
tet for våre handelspartnere .  D ersom  prisstigningen ikke biir holdt innen
for denne ram m en vil vår  ko n kurranseev ne  kunne svekkes  ytterligere, noe 
som igjen vil føre til tap  av m arkedsande le r  for vårt konkurranseu tsa t te
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næringsliv. Siden 1970 e r  vår  k on k urranseev ne  (målt ved relative lønns
k os tnader  pr. p rodu se rt  en he t  i industrien) blitt reduser t  med ca  25 pst.

Det må derfor  pres iseres  at fortsa tt  reduser t  inflasjon, og derm ed bedret 
k on kurranseev ne ,  er en nødvendig  forutsetning for å bekjempe a rbe idsle
digheten både på  kort  og lengre sikt. D ersom  dette  ikke lykkes i t i ls trekke
lig grad, biir det vanskelig å  unngå at en senere m å legge om den øk o n o 
miske politikken i restriktiv retning.

Videre legger Regjeringen vekt på å holde den innenlandske etterspørsel 
oppe for å  sikre produksjon  og sysselsett ing i de skjermede og im po rtk on
kurrerende sektorer .  Dette e r  av avgjørende betydning for å  oppre ttholde 
sysselsett ingen på kort sikt.

N æ r m e r e  o m  f i n a n s p o l i t i k k e n  
Det har  vært et hovedm ål å  få til reelle lettelser i person- og familiebe

skatningen og bedrif tsbeskatn ingen. Omfanget av de reelle letteisene i 
person- og familiebeskatn ingen vil bl. a. avhenge av prisutviklingen. Regje
ringens forslag he r  vil gi reelle le tte lser på om tren t  770 mill. k roner  på 
årsbasis  i 1984.

Det e r  også g jennomført  skatte le tte lser  for skattey tere  som ikke betaler  
sta tsskatt .

U tformingen av person- og familiebeskatn ingen e r  et te r  Regjeringens 
mening ett av flere v irkem idler i arbeidet for å  styrke konkurranseev nen ,  
redusere  prisstigningen og derm ed trygge sysselsettingen. Dette syn har 
vært avgjørende for utformingen av skatteopplegget for  1984. Skatte lette l
sene innebærer  at inn tek ts takerne  kan få en utvikling i realdisponibel 
inntekt som bør kunne ak sep te res  selv om lønnsveksten  blir mindre enn 
prisstigningen.

Regjeringen h a r  videre lagt s tor vekt på  å  gjennomføre le tte lser i be 
driftsbeskatningen. Dette  vil s ty rke  bedriftene og deres evne til å finan
siere nye pros jek te r  og omstillinger. L ettelsen  i bedriftsbeskatningen 
ventes å utgjøre ca  820 mill. k roner  på årsbasis ,  mens utslaget på de 
offentlige budsje t ter  i 1984 ventelig vil utgjøre ca  470 mill. kroner.

Regjeringen har  bare  gått inn for ubetydelige avgiftsøkninger. To hensyn 
har  her vært avgjørende:
— F o r  flere av særavgiftene er avgiftsnivået e t te r  hvert  kom m et såpass 

høyt at en kan risikere at ytterligere satsøkninger bare vil gi beskjedne 
inntekter  på budsje tte t .  Dette har  sam m enheng med at ytterligere sa ts
økninger for disse avgiftene vil kunne føre til reduser t  om satt  kvan tum  
og forsterke problem ene knytte t  til grensehandelen .

-  Avgiftsøkninger kan direkte  forsterke prisstigningen særlig på kort sikt. 
For  1984 legger Regjeringen s to r  vekt på å unngå en svekkelse av

budsje t tene  gjennom året i forhold til S tatsbudsje tte t .  Dette  skyldes h en 
synet til konkurranseevnen .
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N æ r m e r e  o m  p e n g e  - o g  k r e d i t t p o l i t i k k e n  
Statens und ersk udd  før lån e transaks joner  ventes  å vise en reell økning 

fra 1983 til 1984. Regjeringen har  i noen grad søkt å avbalansere  dette  med 
en relativt lav vekst  i u tlånene over de statlige budsje t tene ,  he run der  
s ta tsbankene. Av hensyne t  til målet om en reduser t  pris- og kostnadsvekst  
vil det også være nødvendig  med en relativt s tram  kredittpolitikk for øvrig. 
All erfaring viser nemlig at inflasjonen kan tilta ved en for sterk vekst i 
pengem engden.

Pris- og  inn tektspo litikken
Regjeringens hovedm ål for pris- og inntektsutviklingen i 1984 e r  å reali

sere en fortsa tt  demping av prisstigningstakten og bedring av kon ku rran 
seevnen  overfor  våre  handelspar tnere .  P å  flere om råd er  har  Regjeringens 
polit ikk vært utform et med de t te  siktemål:
-  H ensyne t  til pris- og k os tnadsv eks ten  har preget utformingen av ftnans- 

og kredittpolit ikken, og m ange gode formål har  m åtte t  vike prioritet.
— U n d e r  inntektsoppgjørene  til våren  for  s ta tsansat te  vil Regjeringen 

legge avgjørende vekt på  at en ko m m er  frem til en forhandlingsløsning 
innenfor den ram m en som forbedring av ko n kurranseev nen  innebærer. 
Regjeringen regner med forståelse for at  sysselsett ingen krever et m ode
rat oppgjør, og at man ak sep te re r  at forhandlingene føres innenfor en 
slik ramme.
Regjeringen e r  for sitt ve d kom m ende  innstilt på et best  mulig samarbeid 

med pa rtene  i arbeidslivet.  E n  er bered t  til å  drøfte  det økonom iske 
opplegget og dessu ten  yte tekn isk  bistand i forbindelse med oppgjørene i 
den grad partene  ø nsker  det.  Regjeringen er  imidlertid ikke innstilt på å 
g jennomføre tiltak i forbindelse  m ed inntektsoppgjøre t  som kan svekke 
budsje ttet .  Hvis  inntektsoppgjørene  skulle få en uheldig utvikling, kan det 
tvertim ot bli nødvendig  å vurdere  innstramm ingstil tak for  å begrense ska
devirkningene.

Regjeringens konkurranses t im ulerende  politikk vil fortse tte .  E n  regner 
m ed at o rgan isasjonene og bedrif tene også på  dette  om råd e  følger opp og 
unngår unødige prisforhøyelser .  Den moderasjonslinje som er  nødvendig 
må gjelde alle, også bedriftene og deres  eiere. Økte ove rsku dd  bør  derfor  i 
s tørst mulig grad bidra  til å  trygge sysselsettingen.

Industritiltakene
Industr ien  m otta r  s tore og økende  overføringer  o ve r  s ta tsbudsjette t  i 

Norge.  I 1982 beløp de t te  seg til 5085,7 mill. k roner.  Bakgrunnen  for  denne 
stø tten  er  ønske t  om å  holde sysselsett ingen oppe und er  den internasjonale 
lavkonjunkturen .

Støtten  fordeler  seg svært ulikt både m. h. t. eieform og bransjer.  Den er 
imidlertid k on sen tre r t  om  s ta tsaks jeselskapene og enkelte industr i
bransjer ,  spesielt sk ipsbygningsindustrien.  S tø tten  ytes idag på  følgende 
måter:
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-  Direkte t ilskudd til investeringer, arbeidskraft ,  den løpende drift gene
relt, nedskrivning av gjeld m. v.

-  L ån  til sam m e formål som nevnt over.
-  Garanti  for lån.
-  Aksjetegning.
-  Lavere  pris på va re r  og t jen este r  enn det øvrige forbrukere må betale 

(inkludert f. eks. fritak for  avgifter).
-  Direkte m arkedsreguleringer som gjør de t mulig for p rodusentene  å 

holde høyere  priser.
M er genere lt  u tgjør dessu ten  ren tes tø t te  og tap  ved statlig lånevirksom- 

het gjennom s ta tsbankene  betydelige beløp.
Av hensy ne t  til sysselsett ingen på  kort og lang sikt vil Regjeringen 

kontinuerlig vurdere om fanget og sam m ensetningen av støttetiltakene.

A rbeidsm arkedsp o litikken
Arbeidsm arkedspo li t ikken  har  to hovedfunksjoner.  Dels e r  den ment å 

være en s tø t tefunksjon for den  økonom iske politikken og dels er  den ment 
å  ha  en selvstendig rolle.

A r b e i d s m a r k e d s p o l i t i k k e n  s o m  s t ø t t e f u n k s j o n  f o r  d e n  
ø k o n o m i s k e  p o l i t i k k e n  

Arbe jdsm arkedspolit ikkens  be redskapsevn e ,  dvs. dens evne til å møte 
akutte  s ituas joner  eller uforu tse t te  økn inger i arbeidsledigheten, er  sentral.  
I regjeringens be redskapsp lan  for 1984 er det bevilget 1000 mill. k rone r  til 
a rbeidsm arkedstil tak .  Dette  ko m m er  i tillegg til de 1 290 mill. k ronene som 
er bevilget o ve r  ordinæ rt budsjett.

U tformingen av arbe idsm arkedst i l takene i be redskapsp lanen  er i første 
rekke rette t  mot å rsaken  til friksjons- og strukturledighet i norsk  økonomi. 
G jennom  å tilpasse omfanget av tiltakene kan en raskt gripe inn overfor 
p roblem er  som  op p s tå r  som følge av konjunkturutviklingen og et oppdem- 
met behov  for s truk turendringer  i næringslivet. Planen er utformet med 
sikte på  å kunne nyttes  fleksibelt i tråd med endringene i e t te rspørse len  
e t te r  arbeidskraft .  Tiltak vil derfor  kunne settes raskt inn og trappes  ned 
avhengig av situasjonen på a rbe idsm arkede t .  O m disponeringer  mellom 
til tak vil på sam m e måte bli ak tuelt  i lys av problem enes  utvikling og 
karakter .

De disposis joner  som er fore ta tt  har  muliggjort en s terkt økning av antall 
personer  i arbe idsm arkedst i l tak ,  noe som klart har b idratt til å redusere 
arbeidsledigheten. Ved utgangen av o k to ber  1983 va r  i alt 36922 pe rsoner  
sysselsatt  ved ulike fo rm er  for a rbe idsm arkedstil tak .  Av disse var  8840 
sysselsatt  i regjeringens kom m unale-  og fy lkeskom m unale sysselsett ings
program.

Form åle t med program m et er å  skaffe et betydelig antall midlertidige 
a rbe idsp lasser  i kom m unal-  og fy lkeskom m unal virksom het som kan gi 
sysselsetting til ledigmeldte personer.
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På den m åten kan arbeidsløse utføre  sam funnsnyttig  arbeid i s tedet for å 
gå som  trygdem ottakere .  Samtidig får k om m un e r  og fy lkesko m m uner  u t
ført a rbe idsoppgaver  som de av  økonom iske  eller andre å rsak e r  ikke 
kunne ha satt i verk  på det nåvæ rende  t idspunkt.

For  1. ha lvår  1984 e r  de t foreløpig satt av 312,8 mill. k roner  til de tte  
formål.

Regjeringen ser  de t  som  viktig og nødvendig  å engasjere lokale organ 
sterkere i sysselsettingspolitikken. K o m m unene  og fy lkeskom m unene har  
derfor  fått  an sva re t  både  for  planleggingen og iverksett ingen av p rogram 
mene.

S ysselse tt ingsprogram m et m å ses på  som  en ek stra  innsats  fra s tatens 
side for  å  møte den øking i arbe idsløsheten  vi har  stått ove rfor  og for å gi 
tid til å  la m er  langsiktige tiltak få virke. Også und er  m er  normale forhold 
p å  a rbe idsm arkede t  e r  de t imidlertid behov  for en be redskapsp lan  for 
arbe idsm arkedstil tak  de r  ekstrao rd inæ re  a rbe idsp lasser  i offentlig virk
som het,  bl. a. i k om m uner,  e r  innarbeidet.

E ks trao rd inæ r sysselsetting i det offentlige m å imidlertid b rukes  med 
forsiktighet. Regjeringen vil u n d ers t rek e  at de t m å skje innenfor  en gene
rell økonom isk  politikk for av dem p et  vekst  i offentlige utgifter. Regjering
en har valgt å  s tø t te  midlertidige a rbe idsp lasser  frem for en  generell s ty r 
king av kom m unal økonom i fordi slike arbe idsp lasser  og t ilskudd kan 
innrettes  med sikte på  å få s tørst  mulig sysselsettingseffekt.

Det kom m unale-  og fy lkeskom m unale  sysse lse tt ingsprogram m et er  en 
del av regjeringens handlingsplan for å  bekjem pe arbeidsledigheten. Av 
andre ti ltak kan nevnes:
-  Økning av antall e levp lasser  i den v ideregående skole.
-  Økning av antall læreplasser.
-  O pprette lse  av praksisp lasser  for ungdom.
-  Spesielle tiltak for arbeidsledige o v e r  50 år.
-  Spesielle tiltak for ungdom  og kvinner.
-  F rem skyvning  av visse større  investe ringsprosjek ter  og
-  Forenkling og tilpassing av eksis terende arbeidsm arkedstil tak .  

G jennom  sin handlingsplan har  regjeringen lagt s tor  vekt på  tiltak som
gjennom opplæring eller hjelp til innpassing i vanlige arbe idsp lasser  kan 
lette overgangen til de t o rdinæ re  arbeidslivet.

A r b e j d s m a r k e d s p o l i t i k k e n s  s e l v s t e n d i g e  r o l l e
Arbe jdsm arkedspo li t ikkens  selvstendige rolle d ekker  to hovedom råder:

-  Å avhjelpe arbe idsløshet  og dens  skadevirkninger.
-  Å bedre  arbe idsm arkede ts  virkem åte.

I den nåværende a rbe idsm arkedss i tuas jon  k rever  tiltak som direkte tar 
sikte på å  dem pe skadevirkningene av a rbe idsløsheten  mye av arbeidsmar- 
kedsm yndighetenes  tid og o pp m erksom he t .  Dette  gjelder dels  beregning 
og utbetaling av trygd og dels planlegging og iverksett ing av kortsiktige, 
midlert idige tiltak.
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Regjeringen legger s to r  vek t  på  at de kortsiktige tiltakene legges opp slik 
a t  de ikke indirekte skader  arbe idsm arkede ts  v irkem åte  og de rm ed h em 
m er sysselsett ingsutviklingen på  lengre sikt.

Tegn ty d e r  på at de t er  ten d en se r  til økt treghet i tilpasningen på 
arbe idsm arkede t ,  noe som vanskeliggjør omstillinger og h indrer  full u tn y t
ting av eksis te rend e  produksjonsm uligheter .  Regjeringen ser de t derfor  
som arbeidsm arkedspo li t ikkens  viktigste oppgave på  lengre sikt å  redusere  
slike ten d en se r  sam t fjerne eller redusere  flaskehalser  i de ulike delarbeids- 
m arkeder .  P å  denne m åten vil a rbe idsm arkede ts  v irkem åte bedres.  Flg. 
hovedretn ingslin jer  er  lagt til grunn for de tte  arbeidet:
-  Delegering av an svar  fra  sentralt  til lokalt hold.
-  Forenkling av t i l takss truk tur  og regelverk.
-  Større  vek t  på formidling.
-  S tørre  vek t  på opplæring og kvalifisering.

D elegering av ansvar fr a  sen tra lt til loka lt hold
Omleggingen har  nøye sam m enheng  m ed forslaget om  delegering av 

avgjørelsesm yndighet fra  A rbe idsd irek tora te t  til fy lkesarbe idskontorene .  
Til sam m en vil de t innebæ re  en vesentlig forenkling og effektivisering av 
t i l taksarbeidet i a rbe idsm arkedse ta ten .  En vil i forlengelsen av de forslag 
som presen te res  i sysselsett ingsmeldingen arbeide videre med å effektivi
sere og redusere  kos tnadene  ved a rbe idsm arkedstil takene.

F orenkling  av tilta kss tru k tu r  og regelverk
Den kom pliserte t i l takss truk turen  er  en klar be lastn ing for  a rbe idsm ar

kedse ta ten ,  såvel som  for arbeidsgivere og arbe idssøkere ,  og gjør b ruken 
av tiltak t idkrevende.

Regjeringen ta r  derfor  sikte på  en gjennom gripende forenkling av t iltaks
s trukturen. Tiltakene foreslås  samlet i tre hovedtyper:  Opplæringstiltak, 
tiltak for å  lette innpassingen i arbeidslivet og m er  rene arbeidstiltak. 
Regjeringen vil legge vekt på  at  ti l takene nyttes  slik at de ikke i unødig grad 
kanaliserer  arbeidskraft  mot offentlig sektor,  men im øtekom m er behovet  i 
privat sektor. Y rkeshem m ede  og ungdom  und er  18 år blir fortsa tt  egne 
målgrupper med behov  for særtiltak, men ellers faller de detaljerte b e s tem 
melsene om  hvilke arbeidsløse som  kan gjøre bruk av de forskjellige tiltak 
bort.  A rbe idsm arkedsm yndighe tene  sentralt se tter  opp prinsipielle re t 
ningslinjer for ti l takene og s tyrer  to ta lbruken  gjennom ram m er.  Det en 
kelte fy lkesarbe idskontor  ta r  imidlertid den konkrete  avgjørelsen om 
hvilke a rbe idssøkere  som har  behov  for tiltak for å  kom m e i arbeid.

Større vekt på  fo rm id lin g
F or  å  ivare ta  og videreutvikle Arbeidsformidlingens koblingsfunksjon på 

arbe idsm arkede t  e r  de t nødvendig  med en forsterket formidlingsinnsats. 
Det skjer nå et formidlingsmetodisk videreutviklingsarbeid med litt lengre
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siktemål, sam m en m ed en økt innsats  i form av omlegging av arbe idsru
tiner og andre prioriteringer. Sentralt i a rbe idet s tår  omlegging av rutiner  
till EDB og mulighetene for å nytte  da tabehandling  i det praktiske form id
lingsarbeid ved å skaffe overs ik t o ve r  stillingene, samt fore ta  selve form id
lingen ved hjelp av EDB.

Det e r  allerede igangsatt et arbeid  som skal bedre  formidlingens service 
overfor  arbeidsgiverne. Dette  vil nå  skje konkret i form av at arbeidsgivere 
vil bli oppsøkt av formidlingen og presen te rt  Arbeidsformidlingen som et 
tjenlig service instrum ent i deres  rekrutteringspolit ikk.

Større vekt p å  opplæ ring og kvalifisering
Regjeringen legger sto r  vekt på  å øke  innsatsen  når det gjelder opplæring 

og kvalifisering. E t  eget utvalg a rbe ider  med å  styrke lærlingeordningen 
slik at n yk om m ere  på a rbe idsm arkede t  vil få en t idsmessig opplæring som 
er tilpasset arbeidslivets  krav. Det legges særlig vekt på  å  få opplærings
program m er i nye fag.

Et eget p rogram  ta r  sikte  på å  få til bedre  koblinger mellom utdannings
institusjoner og arbeidslivet,  slik at u tdanning ssys tem enes  kunnskap  og 
innsikt så raskt som mulig blir anvend t i p roduksjonssam m enheng .  M otsatt  
vil arbeidslivets behov  og utfordringer bli reflektert i u tdanningsinsti tus jo
nenes pensum  og opplæringsplaner.

Arbe idsm arkedsopplæ ringen  vil bli ajourført ved at en går ut til et større 
antall bedrifter for å  undersø ke  hva  slags type kom petanse  de trenger.

Sverige
A rb etsm arkna dsp o litiken  i Sverige  
P olitik fö r  fu l l  sysse lsä ttn ing

I n ov em ber  1982, s trax efter  den socia ldem okra tiska  regeringens til lträ
de presen te rade  regeringen inledningen på en ny ekonom isk  politik som 
innebar att mobilisera  hela na tionen och alla resu rse r  i kam pen  mot a rbe ts 
lösheten. Av särskild vikt var  att begränsa  den höga ung dom sarbe ts löshe
ten. Hela  den ek onom iska  politiken inriktades dä rm ed på att nedbringa 
arbe tslöshe ten .  F ö r  a tt  nå d e t ta  mål krävs dels a tt  skapa balans i den 
svenska  ekonom in , dels att  be käm p a inflationen. Den första  åtgärden i den 
fastlagda politiken blev devalveringen av den svenska kronan. Samtidigt 
vidtog regeringen vissa an dra  ekonom isk-polit iska å tgärder b l .a .  ett  inve
steringsprogram på 3 miljarder. Regeringen h a r  o ck så  sedan til lträdet 
vidtagit å tgärder  inom arbe tsm arknadspo li t ikens  ram för ca  21 miljarder 
kr.

Polit iken for tsä t te r  nu på den inslagna vägen för att värna  sysselsättn ing
en på såväl kort  som långt sikt. D e tta  skall ske genom  att  öka  produktionen 
och investeringar  i synnerhet  inom den kon kurrensu tsa t ta  sektorn  och att 
nedbringa u nd ersk o tte t  mot u tlandet.



728 B 47/e: B ilaga 1

Industrins utveckling är i de t här  sam m anhanget  helt avgörande. En god 
industriell utveckling medför håde höjd sysselsättn ing och ökade investe
ringar. Om industr iproduktionen ökar  blir det möjligt både att s toppa den 
snabba utslagningen av arbetskraft  från industrin och att bygga ut såväl 
den privata  som den offentliga t jänstep roduktionen  och därm ed öka  syssel
sättningen även i dessa  sektorer .

Regeringens å tgärder  ti l lsammans med den pågående kon junk tu rup p
gången ha r  bl. a. inneburit att  industr iproduktionen har  ökat och att  a rbe ts 
löshetens ökningstakt har kunnat  brytas.  Det finns dock en konflikt mellan 
att återstä lla  balansen och dä rm ed på sikt varaktigt fö rbättra  sysselsä t t
ningen och att nu md hjälp av expansiva  å tgärder  som ytterligare ökar  
bud ge tun derskotte t  förbättra  sysselsättn ingsläget på kort sikt.

För  att denna  konflikt inte skall bli oöverstiglig  måste också  arb e tsm ark 
nadspolit iken i hög grad inriktas på att underlätta  omställningen på a rb e ts 
m arknaden  och expans ionen  i industrin.

A llm än t om  arbetsm arknaden
F. n. ä r  142000 pe rsoner  arbe ts lösa  i Sverige. Det m otsva ra r  3,3 procent 

av arbetskraften .  Av de 142000 arbe tslösa  är  53 000 ungdom ar och 72000 
är  kvinnor.

Arbe tslöshe ten  ha r  — för svenska förhållanden -  legat på  en hög nivå 
sedan slutet av 1970-talet. År 1978 övers teg  den tota la  arbe ts löshe ten  två 
procent.  Sedan dess har  arbe ts löshe ten  stigit till 3,1 % år 1982. F ö r  år  1983 
förväntas arbe tslöshe ten  överstiga 1982 års nivå.

Den s törsta  relativa ökningen av arbe tslöshe ten  har skett för ungdo
marna. År 1978 uppgick a rbe ts löshe ten  för ung dom sgruppen 1 6 -2 4  år till 
5 ,5% . Fem  år senare var  den  uppe i 7 ,6% . Allra mest har  arbetslösheten  
ökat för den yngsta ung dom sgruppen -  1 6 -1 9  år. För  denna  grupp har 
a rbe tslöshe ten  ökat från 7 .9%  år  1978 till 10.6 å r  1982. Om man jäm för  
arbetslöshe tss i tua t ionen  för flickor och pojkar  kan man k on sta te ra  att 
flickornas arbe tslöshe t  ligger på en högre nivå än pojkarnas. I å ldersgrup
pen flickor 1 6 -1 9  år var  arbe is löshe ten  år  1982 11,6%. M otsvarande nivå 
för pojkarna var 9 ,6% .

Arbe tslöshe ten  för kv innorna  ligger också  totalt sett på en något högre 
nivå än för m ännen. U n der  år  1982 hade kvinnorna en genomsnittlig 
arbetslöshet på 3 .4 %  m edan m ännens a rbe tslöshe t låg på i genomsnitt 
3 .0% .

A rbe ts löshe ts t iderna  ha r  und er  de två senaste  åren  bl. a. ökat vilket har  
inneburit att allt fler personer  har  u tförsäkrats  från arbe tslöshe tskassan . 
Antalet långtidsarbetslösa har under 1983 legat i stort sett stilla på drygt 
40000 personer.

U n der  den senaste  fem årsperioden har samtidigt utbudet av arbetskraft  
ökat kraftigt. År 1982 uppgick antalet pe rsone r  i a rbe tskraften  till ca  4,36 
milj. vilket är  150000 fler än fem år  tidigare. Om man går tillbaka och
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jäm för  med situationen å r  1975 ha r  arbe tskraf ten  ökat med ytterligare 
80000 personer.  H ela  ökningen i arbe tskraf ten  svarar  kv innorna  för.

Antalet  sysse lsa t ta  uppgår till ca  4,22 milj. p e rsoner  vilket innebär en 
ökning und er  den senaste  fem årsper ioden  med drygt 100000 personer.  
Kvinnornas  sysselsättn ing und er  denna  period ha r  ökat med ca 130000 
pe rsone r  m edan m ännens  sysselsättn ing har minskat något.  N ä r  det gäller 
f lickornas sysselsättn ing (1 6 - 2 4  år) har  denna  varit o förändrad  sedan år 
1978 m edan pojkarnas  sysselsättn ing har minskat med ca  30000.

U ngdom arnas arbe tsm a rkna d  
Den växande ung dom sarbe ts löshe ten  är ingen ny företeelse . Ända sedan 

början av 1960-talet har  t renden  för  ungdom sarbe tslöshe ten  varit up p å t
gående. Andelen arbe tslösa  ung dom ar av det totala an talet  a rbe tslösa 
personer  har  också  successiv t ökat.  Sedan år 1975 har ungdom arnas  andel 
av a rbe tslöshe ten  legat på  en nivå omkring 40 %  m edan  m otsvarande andel 
låg omkring 35%  und er  första  hälften av 1970-talet.

Den minskning av sysselsättn ing som  har skett för  ungdom arna är i 
huvudsak i å ldersgruppen  1 6 -1 9  år. D enna  minskning be ro r  på  skolans 
ökade betydelse för denna  grupp.

De huvudsakliga o rsakerna  till ungdom sarbe ts löshe ten  är följande: 
S truk turom vandlingen som har skett  un d er  1960-70-talen  har  b l .a .  inne
burit att ökade krav ställs på arbe tskraf ten  när det gäller utbildning och 
arbetslivserfarenhet.  Samtidigt har  den tekniska utvecklingen b l .a .  inne
burit att  m ånga arbe ten  som tidigare fungerade som nybörjarjobb num era 
sköts maskinellt . D enna omvandling i arbetslivet har  skett samtidigt som 
ungdom skulla rna  blivit allt större  och Sverige ha r  varit inne i en kraftig 
lågkonjunktur  med en totalt ökad  arbetslöshet.

A rb etsm arkna dsp o litiska  å tgärder
Sysselsättningen inom industrin förväntas  nu -  ef ter  en minskning med 

130000 pe rsoner  mellan åren  1976 och 1982 -  öka  något. Någon större 
ökning av sysselsättn ingen inom den offentliga sektorn  är f. n. inte skönj
bar.  Därem ot ö k a r  syselsä ttningen inom den privata  t jänstesek torn .

N ä r  det gäller utvecklingen under  de närm aste  åren torde u tbudet  av 
arbetskraft  ligga kvar  på  en  hög nivå.

Detta  innebär sam m antage t  att de a rbe tsm arknadspo li t iska  å tgärderna 
dels inriktas i högre grad på  den kon kurrensu tsa t ta  sektorn ,  dels ligger 
kvar  på en hög nivå. Den inriktning som de a rbe tsm arknadspo li t iska  åtgär
derna  haft tidigare i första  hand mot k om m unern a  skall nu brytas.  Den 
inriktning som arbe tsm arknadspo li t iken  nu har skall under lä t ta  och stödja 
expansionen inom det enskilda näringslivet,  va ra  ett  effektivt vapen i 
kam pen mot ungdom sarbe ts löshe ten  samt m otv erka  långtidsarbetslöshet.

Regeringen p resen te rade  i ok to b er  en proposition  om  särskilda syssel- 
sättn ingsåtgärder  där  denna  inriktning tar avstam p.
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A rb etsförm ed lin gen  är  det grundläggande ins trum entet inom arbe ts 
m arknadspolit iken. Arbetsförm edlingens  uppgift a tt  passa  ihop utbud  och 
efterfrågan av arbe tskraft  kom er  att  underlä t tas  av den tekniska utbyggnad 
av  da takraft  som nu sker inom förm edlingsverksam heten.  E n  ökad vikt 
läggs nu också  på  ak tivare  kon tak te r  med efterfrågesidan bl. a. med syftet 
att  bevaka  alla sysselsättningstillfällen hos de enskilda företagen.

A rb etsm a rkn a dsu tb ild n in g en  ä r  sedan länge en a rbe tsm arknadspolit isk  
åtgärd m ed både  t i llväxtpolitiska och  stabilieringspolitiska syften. I låg
kon junktu rer  f ram träde r  den stabilieringspolitiska målsättningen främst 
genom  att  en  ökning av arbe tsm arknadsu tb ildn ingen  bidrar  till att  hålla den 
öpp na  arbe ts löshe ten  nere. Den tillväxtpolitiska målsättningen kom m er till 
u t tryck  genom  att  arbe tsm arknadsu tb ildn ingen  tillgodoser företagens b e 
hov av utbildad arbe tskraft .  Samtidigt har  arbe tsm arknadsutb ildningen ett 
fördelningspolitiskt mål genom  att b idra  till ökade möjligheter för den som 
är arbetslös eller har en svag ställning på a rbe tsm arknaden  att erhålla ett 
arbete.

Grundläggande för att upp n å  arbetsm arknadsu tb ildn ingens  mål ä r  att 
utbildningen styrs av nuvarande  och förväntad  efterfrågan på  arbe tsm ark 
naden  och att  möjligheterna till anpassn ing vid förändringar  i efterfråge- 
s truk turen  ä r  stora.

U n d e r  innevarande bud getå r  beräknas  132000 personer  delta i a rbe ts 
m arknadsutbildning. F. n. utbildas ca  50000 personer.  För  att  bl. a. uppnå 
en ökad flexibilitet i u tbildningen ö kar  nu inslaget av sådan utbildning som 
kan köpas hos företag.

En åtgärd inom arbe tsm arknadsu tb ildn ingens ram  som syftar till att  
under lä t ta  industrins expansion är  den s. k. flaskhalsutbildningen. F lask
halsutbildning innebär att industriföretag med stora  behov av yrkesutbil- 
dad arbetskraft  kan utbilda redan  anställd personal för att på så  sätt 
t illgodose dessa  behov  och dä rm ed m otv erka  flaskhalsar vid en kon junk
turuppgång. Ca 10000 personer  be räknas  genom gå flaskhalsutbildning un 
der  1983/84.

Den arbe tsm arknadspo li t iska  åtgärd som hittills har  om fatta t  flest pe rso 
ner  är  bered skapsarbeten . F .n .  ligger be redsk apsarbe tena  på en nivå 
omkring 75000 pe rsoner  vilket ä r  den  högsta någonsin. H u vudde len  av 
d essa  är  inom den kom m una la  sektorn .  Dock är ca 20%  inom den enskilda 
sektorn.

År 1984 in troduceras  en ny arbetsm arknadspo li t isk  åtgärd m ed klar 
inriktning på att under lä t ta  näringslivets expansion -  rekryteringspla tser. 
D essa  är av sed da  enbar t  för den  enskilda sektorn  och innebär att företag 
som anställer  arbe tslösa  anvisade  från arbetsförm edlingen kan få bidrag 
med 50 %  av lönekostnaden  und er  sex m ånader.  R ekryteringss töd skall 
kunna utgå vid alla anställn ingar som sker  i enlighet med avtal -  således 
även  för visstidsanställningar. Rekry teringss töde t  skall dock inte ses som 
ett generellt  rekryte ringss töd  utan  snarare som ett medel för att fö rbättra
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konkurrenssi tua t ionen  för vissa g rupper  av arbe tslösa  på  a rb e tsm a rk n a
den. I första  hand skall ungdom ar och långtidsarbets lösa kom m a i fråga för 
rekryteringsplatser.

Återigen med inriktning på industrins expansion föreslog regeringen i 
våras  att 100 milj. kr. skulle an vänd as  för att främja industrins  utveckling 
och rekrytering sam t för ungdom sprojek t.  H u vudde len  av dessa  pengar 
har använts  för  ak tiva insa tser  på länsnivå för  att främja industrins  rek ry te 
ring. D essu tom  har  pengarna  använts  för  projekt inriktade på  flickornas 
utbildnings- och  yrkesval sam t till projekt för arbe ts lösa  ungdom ar.  Vidare 
har medlen använts  för särskilda insa tser  i syfte att m öta  besvärliga rekry- 
ter ingsprob lem  samt för information till start av eget företag.

Som har framgått  i det tidigare har  ung dom arn a  en särskilt svår  situation 
på arbe tsm ark naden .  Helt  följdriktigt ta r  därför  ung dom arna  en s to r  del av 
de a rbe tsm arknadspo li t iska  åtgärderna  i anspråk . F. n. är  ungdom ars  andel 
av b e redsk apsarbe ten  64 %  m edan  ungdom ars  andel av a rbe tsm a rk nadsu t
bildningen uppgår till 35% . Ä ven  om  staten  ha r  det övergripande ansvare t 
för sysselsättn ingen finns också  ett kom m unalt  an sva r  fastlagt i flera 
författningar, b l .a .  lagen om a rbe ts löshe tsnäm nd ,  skollagen och social
tjänstlagen. R iksdagen beslu tade  1976 att kom m u n ern a  har  uppföljningsan- 
svar  för alla 16- och 17-åringar. Detta  innebär  att  k om m unern a  har  an sva
ret för att  dessa  ungdom ar antingen går i gym nasieskola  eller erbjuds 
någon av de å tgärder  som skolan har  till sitt förfogande för uppföljningsan- 
svaret.  Den viktigaste å tgärden ä r  s. k. ungdom splats  som är en anställning 
und er  högst sex m ånader.  F ö r  innevarande budgetå r  beräknas  endast 
25000 ungdom ar finnas i skolans särskilda åtgärder .

K o m m unernas  a n sv a r  för ung dom ars  sysselsättn ing ta r  sig också  u t
tryck i andra  former. F lertalet av de svenska k om m unern a  ha r  särskild 
verksam het i form av projek t e. d. för arbe ts lösa  ungdomar. Som tidigare 
näm nts föreslog regeringen i våras att 100 milj. kr. skulle användas  för 
industrins rekry te ring  och ungdom spro jek t .  Fr. o. m. den 1 juli i å r  fördelas 
ca 20 milj. kr. av d e ssa  till kom m uner,  fackliga organ isa tioner ,  studieför
bund, enskilda u ng dom ar m .fl .  för projek t som syftar till att  sysselsätta  
arbe ts lösa  ungdom ar.  Den v e rksam het  som  bedrivs i k om m unern a  med 
hjälp av dessa  pengar  ä r  väldigt mångskiftande. Exem pel är  bilverkstad, 
se rv iceverksam het till enskilda och företag i kom m unerna .  ” Ring så 
springer v i” , barnpassn ing,  skrivbyrå,  café. Vissa kom m uner  ha r  startat 
en ungdom ens u tvecklingsfond med syfte *att v idareutveckla  idéer som 
ungdom ar har  och som kan ge sysselsättn ing. En stor  del av kom m unern as  
resu rse r  satsas på  de ungdom ar som har  särskilda sociala problem.

Tro ts  de m ycket  om fat tande å tgärder  som görs för ungdom arna både av 
regeringen, k o m m unern a ,  fackliga organisa tioner och an dra  sam t ungdo
marnas egen initiativkraft och förm åga att skapa sin egen sysselsättn ing är 
a rbe tsm ark naden  sådan att alltför m ånga ungdom ar gör sin en tré  i vuxenli
vet utan att känna  sig behövd  på  a rbe tsm ark naden .  F ö r  att bl. a. undvika
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de negativa effekterna som de tta  innebär för ungdom arna och därm ed för 
samhället i s tort  ha r  r iksdagen nyligen beslu ta t  om en ny åtgärd för alla 18- 
och 19-åringar som inte kan få ett a rbe te ,  går i skolan eller kan erbjudas 
någon arbe tsm arknadspo li t isk  åtgärd. K o m m unerna  skall i sista hand a n 
svara  för  att alla 18- och 19-åringar får meningsfull sysselsättn ing i s .k .  
ungdom slag  med normalt  fyra tim m ars arbe te  per  dag med avtalsenlig lön. 
U tö ver  de t ta  skall ung dom arn a  erbjudas  utbildning som  också  kom m u n er
na an sva ra r  för. Ca 20000 ung dom ar kom m er att om fattas  av ungdom sla
gen. K ostnaden  beräknas  uppgå till ca  1 miljard kr. per  år. Beslutet innebär 
att den svenska  a rbe tsm arknadspo li t iken  s tä rker  sin ställning som en poli
tik fö r  arbete  i stället  för enbart  kon tan t  ersättning.

III. Det nordiske samarbeidet på arbeidsmarkedsområdet
N ord isk  A rbe idsm arkedsu tvalg  (N A U T ) ble i sin tid oppre t te t  i henhold 

til b e s tem m elser  i o v e renskom sten  om  felles nordisk arbe idsm arked  som 
ble inngått i 1954. D enne o v erenskom sten  e r  nå avløst av den reviderte 
o ve re n sk o m sten  fra 1983.

1954-års ove re n sk o m st  påla N A U T  ikke bare oppgaver som umiddelbart  
ville være påkrevet  for å sikre de nordiske s ta tsborgernes  muligheter for å 
søke arbeide i et annet  nordisk  land, m en også oppgaver  som å  følge 
utviklingen på  arbe idsm arkede t  og drøfte og fram sette  forslag om tiltak av 
felles interesse for de kon traheren de  land. I den  reviderte overenskom sten  
er  disse oppgavene ytterligere forsterket.  E t te r  oppre t te lsen  av N ord isk  
M inisterråd i 1971 blev N A U T  også em betsm ann sk om ité  under  M inister
rådet (arbeidsministrene).

En oversik t ove r  N A U T s  30-årige arbeid viser  at N A U T  stadig har 
ansett  det som sin hovedoppgave innenfor de gitte muligheter å medvirke 
til å styrke sysselsett ingen i alle de nordiske land og sørge for at forholdene 
kunne bedres  både for a rbe idstakere  og arbeidsgivere, samt å  bedre  m u
lighetene for de gruppene som har stått u tenfor  arbe idsm arkede t  og styrke 
m ulighetene for de g ruppene som i kortere  eller lengre tid har  vært uten 
arbeide til å  få nytt fotfeste p å  arbe idsm arkede t .

O pprette lsen  av N ord isk  M inisterråd og derm ed et nordisk budsje tt  økte 
i vesentlig grad mulighetene for en aktiv innsats  på  a rbe idsm arkede t  også 
på nordisk plan. De viktigste e lem entene  i den forste rkede innsatsen har 
vært utarbeidelsen av det handlingsprogram  for samarbeid på a rbe idsm ar
kedsom råde t  som  ble behand le t  i N ord isk  Råd i 1975 og som nå i 1984-85 
vil bli revidert.  Dessuten  e r  det blitt g jennomført en rekke prosjek te r  for de 
midler som hvert  år  er blitt stilt til disposisjon på det nordiske budsjettet.

Det nordiske budsje tte t  har  imidlertid ikke som oppgave å  gi direkte 
s tøtte til sysselsett ingsti l tak i de enkelte land. Denne form en for felles 
nordisk økonom isk  innsats  er blant de oppgaver  landene har  tillagt de 
nordiske låne- og investeringsinsti tusjonene. De pros jekter  som N A U T
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har  gjennomført har  likevel bidratt  til å  und ersø ke  arbe idsm arkede ts  funk- 
s jonsm åter,  spre opplysninger og peke på løsninger og forslag med det 
hovedformål på  kortere  eller lengre sikt, og under  de skiftende øk o n o 
miske vilkår,  å  frem m e sysselsett ingen og lette tilpasningen på  a rbe idsm ar
kedet.  M inisterrådet har  hvert  å r  rapporte r t  til N ord isk  Råd om denne 
virksom heten  gjennom  den årlige bere t te isen  til Rådet.

Som eksem pler  på nordiske arbe idsm arkedspros jek t  som er gjennomført 
de siste årene vil M inis terrådet  her  nevne:
-  ” Analys och u tformning av sysselså t tn ingsskapande å tgärder  i N o r 

d e n "  og "E v a lue r in g  av  a rbe tsm arknadspo li t iska  å tg ärder” , som bidrar 
til en analyse og vurdering av de selektive arbeidsm arkedspolit iske 
tiltakene.

-  ” Den offentliga sektorns  be tydelse  för sysse lsä t tn ingen”  som har utvi
det informasjonsgrunnlaget om den offentlige sektors  betydning for 
sysselsettingen også  i en  periode h vo r  det foregår  en  reduksjon av 
vekst tem poe t  og til dels en betydelig omstil ling i den offentlige sektoren .

-  ” Sam ordning av arbeidsform id lingsm etodene i N o rd e n ”  samt ” arbe ids
formidlingen og arbe idsg iverne”  som har gitt muligheter for å  vurdere 
arbeidsformidlingens rolle som ledd i en aktiv arbeidsm arkedspolit ikk.  
Også m e toder  for betjening av langtidsledige er belyst gjennom dette 
prosjektarbeidet.

-  R apportene om  ” A rbe jdsm arkedspolit iske  udfordringer i 1980’erne i 
N o rd e n ” , samt ” Arbe tsm arknadspo li t ik  för 1980-talet i N o rd e n ”  har 
gitt viktige bidrag til at den a rbe idsm arkedspolit iske  debatt  i N o rd en  har 
fokusert  s terkere  på kravene til omstilling og tilpasninger på arbe ids
m arkedet  og i økonom ien  på lengre sikt, b l .a .  på bakgrunn av den 
teknologiske utviklingen.

-  Det pågående pros jekte t  om ” A rbe idsløshetens  om k ostn inger”  vil 
kaste lys ove r  om kostningene ved ledighet både for enkeltindividene og 
for de offentlige budsje t ter  og sam funnet som helhet,  både på kortere  og 
lengre sikt. P rosjekte t  vil dessu ten  kunne gi ytterligere grunnlag for en 
vurdering av sam m enhengen  mellom den generelle økonom iske  politikk 
og arbe idsm arkedspolit ikken .

IV. Forutsetninger for et øket arbeidsmarkedspolitisk samarbeid i Norden
Ministerrådet vil f ram heve at verken den nasjonale a rbe idsm arkedspo li

tikken eller det nordiske a rb e idsm arkedssam arb e ide t  alene kan ta ansvare t 
for de tiltak som er nødvendige for å snu utviklingen på arbe idsm arkede t  
og gjenopprette  den fulle sysselsett ingen i N o rd en  selv om det har lange 
tradis joner og et godt utbygd sam arbe idsm ønster .  G jennom  de analyser  av 
de framtidige utfordringene på  arbe idsm arkede t  som er g jennomført de 
siste årene,  har en kunnet  kon sta te re  at utviklingen i den internasjonale 
økonom ien vil s tå  helt sentralt sam m en med en innretning av den nasjonale 
politikken på alle om råd er  for å opp n å  full sysselsetting.
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Likeledes har  de analyser  som  e r  gjennomført u nders treke t  at det må 
legges et bedre  øko nom isk  grunnlag for  den  fulle sysselsett ingen gjennom 
økt verdiskapning i sam funnet og en bedre balanse mellom de offentlige 
budsje ttene og den samlede økonom iske  bæ reevne. De langsiktige øko n o 
miske tiltak m å innrettes  slik at de trygger sysselsett ingen i framtiden.

På den annen  side er  de t imidlertid nødvendig å tilpasse også korts iktige 
tiltak for å  av dem p e uøn sk ede  effekter  av den svake sysselsett ingsutviklin
gen for enkeltindividene, næringslivet og den offentlige økonomien.

E t øke t  nordisk  sam arbe id  som  i s terkere  grad innrettes  på  å  bekjempe 
arbe idsløsheten  og g jenopprette  full sysselsett ing vil være et viktig bidrag 
til den nasjonale politikken, men hovedinnsa tsen  i kam pen  mot arbeidsløs
heten  vil fortsa tt  m åtte  finnes på nasjonalt plan. De nordiske land har på 
bakgrunn av ulike fo rutse tn inger og med hensyn  til varierende økonom isk  
handlefrihet,  valgt ulike s tra tegier  for å  opp nå  full sysselsetting. Et felles 
nordisk program  mot arbe idsløshet  vil derfor  måtte tilpasses disse ulike 
forutsetningene.

1 den reviderte  ov e renskom sten  om  felles nordisk arbe idsm arked  har  en 
lagt til grunn at alle landene i N o rd en  ha r  som mål å oppre t tho lde  full 
sysselsetting. På denne bakgrunn har en lagt vekt på å utvikle samarbeidet 
mellom landene slik at det kan oppnås  balanse på  a rbe idsm arkede t  både i 
N o rd en  som helhet og innen det enkelte  land, og unders treke t  at  sam arbe i
det skal innrettes  slik at det kan støtte  det enkelte lands tiltak for å  trygge 
en harm onisk  sysselsettingsutvikling. Med de tte  utgangspunkt har  arbe ids
ministrene forutsatt  at revisjonen av sam arbe idsprogram m et på arbe jds
m arkedsom råde t  s terkere  skal innrettes  på tiltak som kan oppre t tho lde  og 
videreutvikle det felles nordiske a rbe idsm arkede t  som  et realistisk supple
m ent til de nasjonale a rbe idsm arkeder .  Arbeidsm inistrene vil her  legge til 
grunn det sam arbeidet som de nordiske land har  utviklet på  en lang rekke 
o m råd er  innen industri-, energi- og h andelssek toren ,  sosialpolitikk, u td an 
ningspolitikk, kulturpolitikk osv. Dette b rede sam arbe idet betinger at et 
felles nordisk  a rbe idsm arked  fram står  som reelle muligheter for arbeidsgi
vere og arbe idstakere ,  slik at ak tiv ite ten  på de ulike sektorene kan gi større 
muligheter for å sikre sysselsettingstrygghet for befolkningen i N orden.

V. Felles nordiske arbeidsmarkedspolitiske tiltak
På bakgrunn av de analyser  og forslag som er lagt fram i m inis terråds

forslaget om  retningslinjer for økonom isk  politikk og nordisk økonom isk 
sam arbeid ,  vil a rbeidsm inis trene peke på følgende:
a) A rbeidsm inis trene anser  at rapporten  fra den nordiske arbeidsgruppen 

gir en oversikt over de økonom iske  og sysselsettingspolitiske p ro 
b lem er de nordiske land s tår  overfor. Den påv iser  også de muligheter 
og begrensninger som  finnes i de enkelte land og innenfor det nordiske 
sam arbe idet  til å  opp n å  økonom isk  balanse gjennom ulike finans-, bud- 
sjett- og inntektspolit iske tiltak.
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b) R apporten  un d ers t rek e r  også at de t på  bakgrunn av den økonom iske  
politikk de enkelte  land legger opp til, vil være behov  for supplerende 
arbeidsm arkedspo li t iske  ti ltak for å  sikre u tsa t te  g rupper  på  arbe ids
m arkede t  og for å  s t imulere omstillinger og nyskapninger  i arbeidslivet,  
og for å oppre t tho lde  sysselsett ingen på  kort sikt.

c) Endelig u n d ers t reker  rappo rten  at e t  integrert nordisk  samarbeid på det 
a rbe idsm arkedspolit iske  om råd e t  vil være nødvendig  for å  oppre ttholde 
det felles nordiske  a rbe idsm arkede t  som  et realistisk supplem ent til de 
nasjonale arbe idsm arkeder .

N ord isk  M inisterråd (finansministrene) har  vedta tt  å  be den tidligere 
oppnevn te  arbe idsgruppe å  arbeide videre med oppfølgingen av de fo re
slåtte retningslinjer for økonom isk  politikk og nordisk økonom isk sam ar
beid. I denne forbindelse vil det kunne være av betydning å  ytterligere 
studere de praktiske fo rutse tn ingene for  et øke t  økonom isk samarbeid 
mellom de nordiske land spesielt med sikte på å stimulere sysselsett ingsut
viklingen i årene f ram over  ut ove r  de virkninger den internasjonale kon
junkturutv ikling  vil gi for de nordiske land.

På bakgrunn av den aktuelle arbe idsm arkedss i tuas jonen  og en vurdering 
av utsiktene for de næ rm este  årene regner a rbe idsm inis trene  med at den 
nordiske innsatsen på  a rb e idsm arkedsom råde t  for de tte  ti-året vil måtte 
ligge innenfor følgende om råder:
-  Den tekniske og ø konom iske  utviklingen vil stille krav til omstillingsev

nen. I denne sam m enhen g  vil innføring av ny produksjons-  og informa
sjonsteknologi s tå  sentralt.  Dette  stiller s tore  krav  til de a rbe idsm ar
kedspolitiske og utdanningspolit iske v irkem idlene , samtidig med at 
forsknings- og utvik lingsarbeidet blir avgjørende. Dette vil igjen betinge 
utvikling og forbedring av de eksis terende sam arbe idsfo rm er  mellom 
arbe idsm arkedsm y nd ighe tene  og m yndighe tene på andre  o m råd er  både 
nasjonalt og på nordisk  plan.

-  L ave re  økonom isk  vekst og beta l ingsbalanseproblem er vil legge be- 
grensninger på den offentlige sektors  ressu rs forbruk  og således v a n sk e
liggjøre mulighetene for å  g jennomføre nye samfunnspolit iske m ålset
tinger.  Kravet  til effektiv anvendelse  av de offentlige midler vil stå 
stadig mere sentralt om en skal kunne forsvare  de mål som er oppnådd .

-  Utviklingen p å  a rbe idsm arkede t  vil være kjennetegnet av stigende 
treghet i t ilpasningen mellom tilbud og ette rspørsel  e t te r  arbeidskraft.  
Sosial- og arbeidsm iljøpolitiske fram støt har gitt større  trygghet for 
arbe idstakerne ,  m en også skapt m ere langsiktige bindinger mellom a r 
be idstakere og arbeidsgivere. Dette har  sam m en med regionalpolitiske 
målsett inger ført til reduser t  mobilitet i arbeidskraften .  Faren  for at 
ti lpasningskravet på a rbe idsm arkede t  blir kon sen tre r t  til de grupp er  som 
ha r  en svak stilling eller ha r  de minste forutsetn ingene for å  klare 
omstillingene, er  øket.  Utviklingen på det nordiske a rbe idsm arkede t  bør  
derfor  løpende analyseres  og inform asjonene om  det nordiske arbeids-



736 B 47/e: Bilaga I

m arkede ts  funks jonsm åter  bør  forbedres.  1 lys av tilpasningsproble
mene m å det skje en videreutvikling av de ins trum en ter  som betjener 
det felles nordiske arbe idsm arkede t .

— A rbe idsløsheten  har  vokst og vil ennå fortse tte  på et høyt nivå Norden  
sett un d e r  ett. A rbe ids løshetsper ioder  vil kunne ram m e stadig større 
deler  av arbeidskraften  samtidig som langtidsarbeidsløsheten øker. De 
offentlige utgif ter i forbindelse med arbeidsløsheten  utgjør en stigende 
del av de offentlige bud sje t te r  og skaper  f inansieringsproblemer for 
andre  sosialpolitiske oppgaver.  Dette  innebæ rer  at det er  en vesentlig 
oppgave for arbeidsm arkedspo li t ikken , så langt som mulig gjennom 
ulike arbe idsm arkedst i l tak  å finne aktiv anvending av de økonom iske  
re ssu rser  sam funnet m å bruke for å bekjem pe arbeidsløsheten .  Både for 
den enkelte  og for sam funnet som helhet er  det bedre at tiltakene kan gi 
reelle arbeidsm uligheter  eller utdanning, enn at midlene vesentlig  a n 
vendes  til å  gi kon tan ts tø t te .  Det er  imidlertid også nødvendig at de ulike 
tiltakene i tilstrekkelig grad innrettes  på å sikre de u tsatte  gruppene.

På bakgrunn av dette  vil a rbe idsm inis trene  for sin del fortse tte  arbeidet 
med revisjonen av sam arbe idsprogram m et på arbe idsm arkedsom råde t  
med u tgangspunkt i de ulike v irksom heter  som allerede er tatt  opp på 
nordisk plan. Dessuten  vil en med bakgrunn av de overenskom stene  lan
dene har  inngått overveie  nye samarbeidsti l tak som kan bidra til snarlige 
effekter på a rbe idsløsheten  og stim ulanser  for sysselsettingen.

På det nordiske budsje tte t  finnes drygt N O K  4 millioner avsatt  til det 
arbeidsm arkedspolit iske sam arbeidet.  Disse midlene anvendes  i første 
rekke til prosjekt som har som hensikt å  f rem m e informasjonsutveksling og 
kunnskapsoppbygging for å styrke arbe idsm arkedspo li t ikkens  rolle i de 
nordiske land og for å aktivisere det felles nordiske arbe idsm arkede t .  Det 
nordiske Industrifondet og den nordiske Invester ingsbanken har også som 
oppgave å  fremme sam arbeidet mellom næringslivet i N o rd en ,  styrke den 
teknologiske kom petansen ,  s timulere den industrielle utviklingen og såle
des gi positive effekter på utviklingen av arbe idsm arkede t  i Norden.

På arbe idsm arkedsprogram m et for 1984 har en allerede ta tt opp en 
rekke problemstillinger som vil få be tydning både på nasjonalt og nordisk 
plan. Det gjelder i første rekke arbeidet med å analysere de samlede 
sam funnsm essige kos tnadene a rbe idsløsheten  medfører. Dette vil fortsette 
og også omfatte en analyse av de selektive økonom isk  politiske tiltakenes 
effekter på sysselsettingen.

D essu ten  gjelder det en fortsa tt  prioritering av de arbe idsm arkedspo li
tiske tiltakene for de unge og de langtidsarbejdsløse. E t te r  ministrenes 
oppfatning er  det viktig at de arbeidsm arkedspolit iske innsatsene har et 
høyt omfang, m en også at arbeidsm arkedst i l takene generelt gis en slik 
utforming at de s timulerer til nødvendige omstil linger i næringslivet. Dette 
har en allerede tatt opp i flere analyseprosjek te r  i 1984 og arbeidsm ini
strene regner med at de t te  vil utvide kunnskapene om de arbeidsm arkeds-
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polit iske tiltakene og mulighetene for at de kan bidra til større  omstillings
effekter.

G jennom  de tte  arbe idet vil en også s timulere tiltak som kan øke fleksibi
liteten i a rbe idsm arkedspolit ikken .

Innenfor a rb e idsm arkedssam arbe ide t  ha r  en allerede påbegynt et bredt 
anlagt utvik lingsarbeide for  å forbedre  arbeidsformidlingens service både 
til a rbe idssøkere  og arbeidsgivere. F o r  1984 vil en gjennom  flere prosjekter  
og i nær kontak t  m ed a rbe idsm arkede ts  pa rte r  fortsa tt  analysere  arbe ids
formidlingens serviceform er både på nordisk og nasjonalt plan. Nordisk 
arbe idsm arkedsu tvalg  vil dessu ten  konkret drøfte mulighetene for et sam 
arbeid når  de t gjelder å u tny tte  da ta tekn ikken  i arbeidsformidlingen.

Innenfor ram m en av den reviderte  o v e renskom sten  om  felles nordisk 
arbe idsm arked  vil en ut o ve r  de ak tiv ite ter  som allerede inngår i den 
nordiske prosjekt v irksom heten ,  dessu ten  overveie  nye o m råd er  hvor  ar
b e idsm arkedssam arbe idet  i kon takt med andre  sam arbe idssek to rer  kan 
öke mulighetene til å  opp nå  gunstige effekter på sysselsett ingen og red uk 
sjon i a rbe idsløsheten .  Slike om råd e r  vil kunne være å drøfte ulike erfa
ringer og behov for økt medvirkning fra kom m unene  og regionalmyndighe- 
tene i gjennomføringen av arbe idsm arkedspolit ikken . Dette vil bl. a. bli tatt 
opp på  et felles kom m unal-  og arbeidsm inis term øte  i 1984.

Den såkalte ” tredje s ek to r”  e r  et om råde som internasjonalt  har vært 
om fatte t  med interesse.  I oppfølgingen av de d iskusjoner som har funnet 
sted i internasjonale organisasjoner,  b l .a .  i O E C D , vil en på nordisk  plan 
analysere de muligheter som kunne finnes for å  s timulere sysselsettingen 
ved å tilrettelegge a rbe idsp lasser  i denne sektor.

Med hensyn  til landenes ulike behov  og forutse tn inger vil en analysere  
m ulighetene for forste rket  sam arbeid  på bi- og flernasjonalt plan i Norden 
for å styrke sysselsett ingen i grenseregionene.

En vil videre s tudere  forutsetn ingene for å  analysere  sysselsett ingsbe
tydningen både på nasjonalt og nordisk plan av det nordiske samarbeidet 
innen ulike sek to re r  med sikte på  å styrke sysselsett ingseffekten av dette 
samarbeidet.

Videre vil en overveie  mulighetene for å utvikle felles nordiske arbeids- 
m arkedspolit iske innsatser  som kan stimulere arbeidskrafttilgangen til 
ulike sektorer.

Med basis i de nasjonale d iskusjonene om arbe idst id sspørsm ålene  vil en 
overveie  mulighetene for fe llesnordiske s tudier  av sysselsett ingseffektene 
av ulike arbeidstidsendringer.

I kontakt med b l .a .  det nordiske underv isn ingssam arbe idet  vil en også 
klarlegge mulighetene for å bygge ned formelle hindringer for mobiliteten 
mellom de nordiske land og bedre  mulighetene for å knytte  landenes 
u tdanningssys tem er sam m en for ungdom  og voksne som flytter.

De nordiske lands arbeidsm inistre  vil i in ternasjonale sam m enhenger

2 4 -30-332 Nordiska rådet
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fortse tte  å  virke for en øko nom isk  politikk de r  arbe idsm arkedspolit ikken 
utgjør et  ak tivt virkende innslag.

F o r  N ord isk  M inisterråd (arbeidsministrene)
A nna-G reta  Leijon  

O r d fø re r

R a gn a r Soh lm an  
G e n e r a ls e k r e tæ r

B IL A G A  2

Yttrande av Nordiska rådets kulturutskott över ministerråds
forslaget

Till ku ltu ru tsko tte t  ha r  för  y t trande hänvisats  ministerrådsförslag om 
riktl injer för ekonom isk  politik och nordiskt ekonom isk t  sam arbe te .  M ed 
anledning därav  får  u tsko tte t  fram föra  följande.

På förslag av ku ltu ru tsko tte t  an tog N o rd iska  rådet vid 31:a sessionen
1983 ett  y t trande (nr 311983) om att sam arbe te t  på  ungdomspolit ikens 
om råd e  borde  stärkas m ed hänsyn  till den stora  ungdom sarbe tslöshe ten .  
D enna  fråga d iskuteras  i m inis terråde ts  berä ttelse  till 32:a sessionen (C  I/ 
1984) och näm ns i m inis terrådets  förslag om  riktlinjer för ekonom isk  poli
tik och nordiskt ekonom isk t  sam arbe te  (B 47/e).

Diskussionen har  kon cen tre ra ts  till förhållandet mellan utbildningen och 
arbetslivet.  På initiativ av de officiella sam arbe tso rganen  ha r  u ta rbe ta ts  
rappo rte r  om åtgärder  mot ung dom sarbe ts löshe ten  i de nordiska länderna. 
D essa  ha r  sedan kunnat  använd as  på nationellt  plan inom utbildningen, på 
seminarier,  konferenser  och sym po sie r  etc.

N ä r  det gäller ungdom sgarantin  kon sta te ras  i m inis terrådsberä tte lsen  att 
am bit ionerna  skruvats  ned och att huvudvik ten  i insatsen  att  bekäm pa 
ungdom sarbe tslöshe ten  num era  läggs på utbildningen. U ndan tag  utgör 
Finland, där  de t görs försök att 1984 genom föra  en reell ungdomsgaranti.

U tsko tte t  no te ra r  vidare att N ord iska  arbe tsm ark nadsu tsko t te t  (N A U T) 
och äm betsm ann akom m it tén  för  nordiskt kulturell t sam arbe te  ti llsammans 
förbereder  e tt  projekt om  problem  i anslutning till s am arbe tsform erna  
mellan arbe tsm arknads- ,  skol- och socialsek torn  på  lokalt plan i fråga om 
bistånd till unga a rbe tssökande.

U tö v er  vad som  fram går av  m inis terrådsberä tte lsen  ger  själva minister
rådsforslaget m ycket  litet k on kre ta  upplysningar om eventuella  kom m ande 
å tgärder  m ot ungdom sarbe tslöshe ten .  Det framhålls blott  att  det ” för att 
bek äm p a  ungdom sarbe ts löshe ten  krävs ak tiva och sam ordnade insa tser  av 
alla p a r te r”  och att  ” nya och ibland okonventionella  m etoder  bör  prövas,  
inte minst på det lokala p lane t” .
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Det är givetvis inte svårt  att  upp n å  enighet om  krav på  ak tiva och 
sam ordnade insa tser  samt på nya och okonven tionella  m etoder .  Betydligt 
svårare  kan det d ä rem ot va ra  att  nå enighet om hur  insa tserna  skall 
sam ordnas  och vilka okonventionella  m e tod er  som bör  prövas.  Därom 
läm nar ministerrådsforslaget inga upplysningar, vilket gör  förslaget till den 
delen värdelöst.

U tsko tte t  har  för m inis terrådet framhållit  att de t  ä r  ett  stort behov  av 
kunskaps-  och  erfa renh e tsu tby te  mellan de nordiska  länderna  inom ung
dom sutbildningen och om de å tgärder  som  vidtagits m ot u n g dom sarbe ts 
lösheten. Detta  kon sta te rande  gäller fortfarande.

U tskotte t  ö nskar  i de t ta  sam m anhang peka på program m et N o rd en  som 
hem m am arknad ,  som ju  syftar till att ge nordiska  företag obehindrad  
tillgång till den nordiska  m arkn aden  och att dä rm ed skapa en grund för 
s törre konkurrensfö rm åga på vä rldsm arknaden .  U tsko tte t  framhåller att 
ett förverkligande av  program m et o c kså  har utbildningspolitiska aspekter ,  
vilket bör kunna tas hänsyn  till.

S tockholm den 27 januar i  1984
Eiöur G iiðnason  

F ö rm a n

B IL A G A  3

Betänkande av Nordiska rådets ekonomiska utskott över minister
rådsforslaget

O v ennevn te  m inisterrådsforslag er  henvist til Ø konom isk  utvalg. U tv a l
get har behand le t  forslaget på  sine m øte r  8. de sem b er  1983 i Helsingfors og 
26. - 2 7 .  j a n u a r  1984 i Stockholm . Forslaget ble dessu ten  d iskutert  med de 
nordiske finansministre den 8. de sem b er  1983 i Helsingfors.

1. Sammendrag av ministerrådsforslaget
I M inisterrådsforslaget legger Nord isk  M inisterråd (finansministrene) 

fram retningslinjer for økonom isk  politikk og nordisk  økonom isk  sam ar
beid. Retningslinjene trekkes  opp på tre plan:
-  f o r d e n  nasjonale økonom iske  politikk
-  for nordiske sam arbeidsti l tak
-  for felles nordisk o pp treden  på  det internasjonale plan.
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R e tn in g s lin je r  f o r  d en  n a sjo n a le  ø k o n o m isk e  p o litik k  
S ta b iliserin g sp o U tikk :

Det sies at mulighetene til å motvirke arbeidsløshet ved å øke  den 
innenlandske e t te rspørse len  er  liten p .g . a .  lekkasjer  til land u tenfo r  N o r 
den. Man bør  u tform e e t te rspørse lspolit ikken slik at den k o n k u rran seu t
satte sek toren  s tyrkes  relativt sett. M an bør  overveie  hvordan finanspoli
tikkens sam m ensetn ing  kan endres  for å øke sysselsettingen ved et gitt 
volum av offentlige utgifter.  Videre sies de t at det er  problem atisk  å 
stimulere økonom ien  ved lette lser i kredittpolit ikken, men på lengre sikt 
gir lavere ren ten ivå  positive effekter.  En endre t  avveining mellom finans- 
og kredittpolitikken kan innebæ re  at de t blir mulig å lette kredittpolitikken.

B u d s je ttp o litik k :
Budsjettpolit ikken må utform es slik at man oppnår  økt produktiv sp a 

ring. F o r  at und ersk udde t  ove rfor  utlandet skal kunne reduseres  samtidig 
som investeringene skal kunne øke,  m å den finansielle sparing økes i den 
offentlige sektor. Den finansielle sanering av de offentlige bud je t ter  må 
skje gradvis.

F o rd e lin g sp o litikk :
Det sies at det er viktig å ta hensyn  til fordelingsvirkningene av den 

å lm enne økonom iske  politikken.

In n te k tsp o litik k e n :
Innledningsvis sies det at ulike fo rm er  for inntektspolitikk kan være 

aktuelt som et kom plem ent til finans- og pengepolitikken. Det finnes en 
rekke inntektspolitiske virkemidler:
-  Dialoger mellom regjeringene og a rbe idsm arkede ts  parte r  om den sam 

funnsøkonom iske  situasjon
-  E t uavhengig u tredningsorgan for framlegging av fakta  om den øko n o 

miske situasjon
-  Pris- og lønnstopp
-  Finanspolitiske tiltak i sam band  med lønnsforhandlinger.

Endringen av kapitalinn tektenes  andel av nasjonalinntekten ,  som stabili
seringspolitikken skal lede fram til, m å bli varig. F o r  å opp nå  dette  kan 
man:
-  Spre informasjon om sam m enhengen  mellom nominell lønn og inflasjon
-  Begrense krav om lønnsglidning (gjennom revaluering eller kon junktu r

politiske inngrep)
-  Øke de sosiale avgifter under  betingelse av at de innregnes i lønnsøk

ningene
-  Innføre overskuddsdeling
-  Desentralisere lønnsforhandlingene.
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A rbeidsm arkedspo litikk :
A rbeidsm arkedspo li t ikken  ha r  ulike funksjoner.  D e t  sentrale p roblem  er 

konflikten mellom omstil l ingskrav og tilpasningsevne. F o r  å redusere  k o n 
flikten kan følgende tiltak være aktuelle:
-  Effektivisering av  arbeidsformidlingene
-  Gjøre a rbe idsm arkedsu tdanningen  bedre  ti lpasset industr iens og næ 

ringslivets behov
-  B ekjem pe ung dom sarbe idsløshe ten  ved nye m e toder
-  Øke arbe idsk raftens  mobilitet.

N æ ringspo litikk:
Næringspolit ikken kan ha både posit ive og negative virkninger. De 

prinsipper som  O E C D  har  u ta rbe idet for  næringspolitikken bør  følges i 
større  grad enn tidligere. H ens ik ten  er  bl. a. å  unngå vridninger av  k o n k u r
ranseforholdene i N orden .

R etn ing slin jer  fo r  nord iske sa m arbeidstiltak
M ed nordisk  sam arbeidspolit ikk  for økonom isk  utvikling og full sysse l

setting menes:
-  Utveksling av informasjon om  den økonom iske politikk
-  H ensyns tak ing  til de øvrige nordiske lands in te resser  ved utforming av 

politikken nasjonalt
-  Satsing på  nordiske sam arbe idsprosjek ter
-  Fjerning av hindringer for flytting av varer,  a rbeidskraft  og kapital over  

grensene
-  F ellesopptreden  i internasjonale  organ.

Følgende sam arbe idsom råder  fram heves:

N orden  som  h jem m em arked :
Det e r  viktig, særlig for sm å og mellom store bedrifter,  å  s timulere en 

økning av den  in te rnord iske  handelen.

V alutapolitikk:
To rap p o rte r  om  nordisk  valutapolit ikk e r  framlagt.
Den nordiske em b etsm ann sk om ité  for va lu taspørsm ål og finansielle 

spørsm ål bør  aktivt følge det internasjonale  u tredningsarbeid  for å oppnå 
m er stabile va lu takurser .

A rbeidsm arkedsp o litikk :
Et forslag til revidert  nordisk  sam arbe idsprogram  på  a rbe jdsm arkeds

om rådet  vil bli framlagt høs ten  1984. Det vil bli lagt vekt på å gjøre det 
nordiske a rbe idsm arked  til et reelt tillegg til de nasjonale arbe idsm arkeder ,  
å  øke kunnskapene  om  arbe idsm arkede ts  funksjon og effektene av a rbe ids
m arkedspolit ikken.

E n  analyse av a rbe idsløshetens  kos tn ad er  vil snart  bli framlagt.
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N æ ringspo litikk:
Flere nordiske insti tusjoner  er opp re t te t  for å  frem m e næringslivets 

investeringer og utvikling. Beslutning om  en handlingsplan for da ta tekn o 
logisk utvikling e r  tatt .

På industrisektoren  har  M inis terrådet beslu tte t  å legge fram et nytt 
p rogram  hvor  tyngdepunkte t  ligger på en intensivering av det tekniske 
F oU -sam arbe ide t  og forsterking av N o rd en  som h jem m em arked.

P å  en erg isektoren  an tas  at sam arbe idet  om energiøkonom isering vil få 
en positiv sysselsettingseffekt.

Sa m a rb e id  om  o ffen tlige  innkjøp  er  igang. To til tak for å  bedre m arke d s
informasjon vurderes  for  øyeblikket.

P ro duktiv ite ten  i den o ffen tlige  sek to r  kan økes ved å bygge ut rasjonali- 
ser ingsm ynd ighetenes  kon trak t  med hverandre .  Ansvarlige fagdepar te 
m en ter  bør  også øke  kontak ten .

En felles studie med sikte på en effek tiv isering  av transferer ing ssyste 
m e t (overføringene) kan gi verdifull informasjon om muligheten til å føre 
en  stram  finanspolitikk.

Sam arbeidet mellom ska ttem yn d ig h e ten e  i de nordiske land bør øke. 
Sam menstil l inger av de nordiske landenes ko n ju nk tu ru tsik ter  bør  bli 

framlagt for f inansm in istrene to ganger pe r  år. Integrerte  kon junk tu rana
lyser  anses ikke g jennomførbart .

N ord isk  økonom isk  fo rskn in g srå d  bør  kunne initiere forskning om ulike 
økonomisk-polit iske midlers effektivitet. Det er  viktig å øke forskningsinn
satsen.

R etn ingslin jer fo r  fe lle s  nord isk opp treden  p å  de t in ternasjonale  p lan  
Resulta tene fra O E C D ’s m in is terrådsm øte  i mai 1983 og topp m øte t  i 

Williamsburg noe senere refereres.
Ministerrådet gir de re t te r  generelle synspunk ter  på  den økonom iske 

situasjon og sier at det kan være hensik tsm essig  med et møte på minister- 
rådsnivå i O E C D 's  regi våren  1984. Den internasjonale økonom iske  poli
tikk bør kunne bygge på:
-  Sam arbeid  for å sikre at  den pågående kon junkturoppgang blir varig
-  Sam arbeid  for å  trappe ned pro teksjon ism en i verdenshandelen
-  Sam arbeid for å bedre  u-landenes  finansielle situasjon
-  Sam arbeid  i va lutapolitiske spørsmål.

De ovenfor  nevnte  p un k ter  konkretiseres  noe i ministerrådsforslaget.  
Avslutningsvis opp lyser  m inis terrådet at en arbeidsgruppe vil arbeide 

videre m ed oppfølgingen av de foreslåtte  retningslinjer.
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2. Utvalgets synspunkter
De nordiske land opp levde i 1970-årene at den  økonom iske  veksten  

avtok,  samtidig som  arbeidsledigheten  og inflasjonen økte . Denne utv ik
ling har  delvis fortsa tt  inn i 1980-årene. Riktignok har man det siste året 
lyktes i å få ned inflasjonstakten i flere av de nordiske land, men til 
gjengjeld ha r  a rbe ids løsheten  nådd  nye høyder.

De tre  m edlemsförslag om  øko nom isk  utvikling og full sysselsett ing som 
ble framlagt ved N ord isk  Råds 31.sesjon i 1983 må sees i lys av denne 
utvikling. M edlem sforslagene var  u t trykk  for dyp bekym ring o ver  den 
økonom iske  situasjon. Videre var  de u t trykk  for  konkret vilje til å  gjøre 
noe for å  bry te  den økonom iske  stagnasjon.

N ord isk  Råd har tidligere tatt  initiativ til økonom isk  sam arbeid  på  ulike 
delom råder.  Fram leggelsen av m edlem sforslagene om  økonom isk  utv ik
ling og full sysselsett ing var et signal om  at de t nå var  tid for å se det 
økonom iske  sam arbe idet  i et he lhetsperspek tiv  og til å gi de tte  sam arbeidet 
en m er fram skutt  plass.

I Ø konom isk utvalgs be tenkning til de tre medlemsforslag som ledet 
fram til rekom m andas jon  n r  29/1983/e om en handlingsplan for  økonom isk 
utvikling og full sysselsett ing be ton te  utvalget at det var  nødvendig  med 
tiltak på  internasjonalt ,  nasjonalt  og nordisk  n ivå for  å  bry te  ut av den 
økonom iske  stagnasjon. Det ble pekt ut  en rekke de lom råder  der  utvalget 
m ente det var nødvendig  med en større  satsing. Internasjonalt  la utvalget 
vekt på bl. a. s tyrket nordisk  sam arbeid  i internasjonale  fora, nødvend ighe
ten av å skape ny vekst  i ve rdensøkon om ien  og forsvar  for den frie handel 
mellom landene.

På nasjonalt og nordisk  plan påpekte  utvalget bl. a. at økonom isk  utv ik
ling og full sysselsett ing måtte stå i fokus for det nordiske sam arbeidet,  at 
det nordiske va lu tasam arbeidet  m åtte  bedres,  og at man måtte u tarbeide 
en aktiv a rbe idsm arkedspolit ikk .  Videre var  m an i utvalget enige om  å 
dem pe veksten  i de offentlige utgifter og redusere  for store underskudd , 
styrke næringslivets k o n kurranseevne  og å  arbeide for økt produktivitet  
innen den offentlige sek to r  og næringslivet. Utvalget anså  det viktig å 
videreføre arbeidet med gjøre N o rden  til h jem m em arked ,  legge forholdene 
til rette  for utvidet sam arbe id  p å  energi- og industr iom rådet og å  drøfte 
samarbeid om større innk jøpsprogram  innen den offentlige sektor.

Det vakte  oppsikt langt u tenfo r  N ord isk  Råds k re tse r  at alle pa rtigrup
peringene som var rep resen te r t  i Økonom isk  utvalg kunne samle seg om et 
såvidt om fattende politisk dokum ent.

Økonom isk  utvalg har  hatt s tore forhåpninger til Nord isk  Ministerråds 
evne til å  konkret isere  den skisse til handlingsprogram  som Økonom isk 
utvalg trakk opp  til sesjonen i 1983. M inisterrådets  svar  e r  nå kjent gjen
nom det he r  behand le te  ministerrådsforslag  B 47/e om retningslinjer for 
økonom isk  polit ikk og nordisk  øko nom isk  sam arbeid .  I tillegg har Nord isk
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M inisterråd (arbedsm arkedsm in is trene)  lagt fram et brev til Nord isk  Råd, 
de r  planene for sam arbeid  på arbe jdsm arkedsom råde t  utdypes.

Utvalget gir nedenfor  først noen generelle synspunk ter  på m inis terråds
forslaget. D ere t te r  går man næ rm ere  inn på  de tre om råd er  der  M inis terrå
det ha r  trukke t  opp  sine retningslinjer. Avslutningsvis pekes det på sam ar
b e idso m råder  d e r  Ministerrådet i særlig grad kan gjøre en innsats  for å 
frem m e øko nom isk  utvikling og full sysselsett ing i N orden.

G enerellt
I Iøpet av 1983 har  a rbe idsløsheten  i N o rd en  økt med 100000 personer.  

Totalt beregnes antall arbeidsløse i 1983 å være 650000 personer  i gjen
nom snitt .  Legger man også til alle som om fattes  av ulike a rbe idsm arkeds
til tak, befinner  m er  enn en million m ennesker  i N o rd en  seg utenfor det 
regulære arbe idsm arkede t .  Langtidsarbeids løsheten  øker,  og N ordens  
ungdom er  kanskje den gruppe som ram m es hardest  av vanskeligheten på 
arbe idsm arkede t .

Økt sam ordning og koord inering  av den økonom iske  politikken generelt 
samt tiltak på det næringspolitiske og arbeidsm arkedspolit iske om rådet  er 
en avgjørende forutsetn ing  for å endre  denne situasjonen. Dette var u t
gangspunkte t  for og intensjonene med rek. nr 29/1983. Det framlagte 
m inisterrådsforslag e r  ikke et tilfredstillende svar  på rekom m andasjonen . 
Istedet for  å  utarbeide en handlingsplan, har  Ministerrådet utarbeidet 
retningslinjer for hvordan den økonom iske  politikken kan føres i N orden.  
Sysselsett ingsproblem ene er ned tone t ,  og utvalget kan ikke se at Minister
rådets  brev vedrø rende retningslinjer for felles nordiske a rbe idsm arkeds
tiltak i vesentlig grad endrer  det passivet inntrykk som ministerrådsforsla
get gir.

Da ministerrådsforslaget ikke m o tsva re r  de fo rventn inger utvalget 
hadde om  et framtids- og målre ttet  nordisk sam arbeid  vil oppfølgingsarbei
det bli desto  viktigere. Utvalget ser  de t derfor  som helt nødvendig at den 
arbeidsgruppe til oppfølging av ministerrådsforslaget som er nedsatt sna
rest kom m er igang med sitt arbeid og tar hensyn  til de synspunk ter  som er 
kom m et fra Nord isk  Råds organer.

Om retn ingslin jer fo r  nasjonal økonom isk  politikk
Den økonom iske  situasjonen i de nordiske land har mange felles trekk. 

Likevel finnes det betydelige forskjeller i inflasjonsnivå, arbeidsløshets- 
nivå, offentlig budsje ttbalanse og betalingsbalanse overfor  utlandet.  Sam ti
dig har  befolkningen i de nordiske land tildels valgt ulik politisk kurs for å 
løse problem ene, og d e r  e r  ulike syn innen de enkelte land på  hvordan man 
best kan løse problem ene. På denne bakgrunn er det forståelig at nordiske 
retningslinjer for den nasjonale økonom iske  politikk ikke kan bli så klare 
og konkrete  som retningslinjer fastlagt nasjonalt.

Retningslinjene e r  utform et slik at det angis flere alternativer  for hvor-
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dan politikken kan føres på de ulike delom råder.  Det p roblem atiske er  at 
det ikke pres iseres  hvilke som vil bli valgt av de ulike land. Det synes 
ganske klart at de rsom  ulike land velger ulike a lternativer ,  vil totalbildet av 
den økonom iske  politikken landene fører  kunne bli ganske forskjellig. 
Derm ed kan det også bli lite f ruktbart ,  i alle fall på de t te  t idspunkt ,  å  gå inn 
i en diskusjon om detaljene i retningslinjene for den nasjonale økonom iske 
politikken.

Ser  man på  de s tørre  trekk  i retningslinjene for den nasjonale politikk er 
det likevel enkelte viktige trekk  som skiller seg ut og som derm ed kan sies 
å utgjøre en reell nordisk  sam ordning av den nasjonale økonom iske poli
tikk.

Økonom iske  utvalg s lu tter  seg til m ålene om  på sikt å  gjøre kredittpoli
tikken noe m er ekspansiv ,  å  styrke den k o n kurranseu tsa t te  sektor ,  å  øke 
lønnsom heten i næringslivet og å  arbeide for bedre  sam svar  mellom tilbud 
og e tterspørsel i a rbe idsm arkede t .

1 utvalget finnes det imidlertid en  del nyan se r  i synet på finansspolit ik- 
kens utformning og på veksten  i de offentlige overføringer  ( transfe re
ringer).

Utvalget e r  bekym re t  for at den  manglende konkretisering i minister
rådsforslaget innebæ rer  en  nedprioritering av de akutte  sysselse tt ingspro
blemer. Utvalget m e ner  a t  de t ikke er tilstrelig å  bekjem pe a rbe idsløsheten  
på lang sikt, selv om det e r  klart at de t  bare  er på relativt lang sikt som de 
problem er som  fo rårsaker  arbeidsløshet kan løses. Arbeidsløshet har så
vidt mange negative kon se kv en se r  både for individ, familie og samfunn at 
man ikke kan aksep te re  en nedprioritering av de aktuelle sysselsett ings
problemer.

R etn ingslin jer  fo r  nord iske sam arbe idstiltak
N ord isk  sam arbeid  gir m er-gevinster  som det ikke e r  mulig å opp nå  på 

nasjonalt plan. Dette  er  en av g runn tankene  i det nordiske samarbeidet.
Det nordiske økonom iske  sam arbe idet  som e tte r  hvert  et blitt ganske 

om fattende , ha r  kom m et is tand ved at mange enkeltt i l tak er  gjennomført 
hver  for seg. Økonom isk  utvalg e r  derfor  klar over  at de t økonom iske 
sam arbe idet  e t te r  hvert  er blitt nok så  uoversiktlig.

M inisterrådets  forslag til retningslinjer gir en viss oversik t o ve r  det 
eksis terende nordiske økonom iske  sam arbeidet.  Økonom isk  utvalg savner 
imidlertid forslag til en  fram tidsre t te t  he lhetsvurdering av sam arbeidet.  
Dette ville gitt en bedre  koord inering og styring av det nordiske øko n o
miske sam abeidet,  slik at man fikk en mer effektiv u tny ttelse  av eksis te
rende re ssu rser  og et bedre grunnlag for å vurdere  hvor  nye tiltak bør 
settes  inn.

Ø konom isk  utvalgs alvorligste innvending m ot det framlagte minister
rådsforslag er  mangelen på konrek te  forslag til nye samarbeidsti l tak. De 
til tak som  tas opp i ministerrådsforslaget er  stort sett slike som allerede er
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igangsatt,  eller er i planleggingsfasen, innen det nordiske sam arbeidet.  Det 
er på  den bakgrunn noe underlig at et av de få " f r i s k e ”  forslag som nevnes,  
blir avvist.  Dette  gjelder forslaget fra N ord en s  faglige samorganisasjon om 
å få is tand integrerte nordiske kon junktu ranalyser .  Ø konom isk  utvalg har 
vanskelig for å se hvorfor e t  slikt besk jedent ,  men positivt forslag biir 
avvist.

Ø konom isk  utvalg uttalte i sin betenkning til tre medlemsforslag om en 
handlingsplan for økonom isk  utvikling og full sysselsetting at en bevisst og 
aktiv politikk med satsing på tiltak som kan bidra til å bringe de nordiske 
lands økonom ie r  på offensiven idag m å være den viktigste oppgave i det 
nordiske sam arbeidet.  Ø konom isk  utvalg m ener  at ministerrådet,  ved 
framleggelsen av forslaget til retningslinjer for det nordiske økonom iske  
sam arbe idet ,  burde  ha lagt seg på  et høyere  am bisjonsnivå.

R etn ing slin jer  fo r  fe lle sn o rd isk  sam a rb e id  på  de t in ternasjonale p lan
Ø konom isk  utvalg m en er  at blant de mest positive hendelser  i det 

nordiske sam abeide t  i 1983 va r  finansm in istrenes enhetlige opp treden  i 
forbindelse m ed m in is terrådsm øte t  i O E C D  i mai 1983. Ø konom isk  utvalg 
legger s to r  vekt på  at denne form  for sam arbeid  fortsetter.

Utvalget m ener  videre at  de t e r  viktig at de store industriland i V es t
eu rop a  sam t Japan  kan føre en m er  ekspansiv  økonom isk  politikk. Dette  er 
nødvendig  for  å  sikre at de opp gangstenden se r  m an kan spore i den 
internasjonale økonom i kan vedvare  og utvikles. Utvalget s lutter  seg v i
dere til M inis terrådets  bedøm ning  av at  de t te  vil ha  s tor  betydning for 
utviklingen i de nordiske lands økonomi.

Ø konom isk  utvalg er enig i at de nordiske land i den næ rm este  tiden bør 
legge vek t  p å  å redusere  inflasjonen og å  dem pe de ulike uba lanser  som 
foreligger,  i den hensikt å  få igang økonom isk  utvikling og full sysse lse t
ting.

O ppfølgingen av m in isterrådsforslaget
I de nordiske land er  de t satt iverk tiltak for å  begrense inflasjonen, øke 

sysselsett ingen, forbedre k o n kurranseev nen  og å  opp nå  eller bevare en 
posit iv betalingsbalanse. Dette  gjenspeiles forsåvidt i ministerrådsforsla- 
get,  men det gis ikke tils trekkelig faste h o ld epun k ter  for hvordan  man 
konkret  vil gå fram for å  forste rke innsatsen og hvilke prioriteringer man 
vil gjøre i den  forbindelse .

Ø konom isk  utvalg er  enig i at e t  konkurransekraft ig  næringsliv e r  avgjø
rende for  hele sam funnsutviklingen i de nordiske land. I en nordisk  h and
lingsplan for økonom isk  utvik ling og full sysselsett ing m å derfor  en satsing 
på tiltak som kan f rem m e næringslivets kon kurranseev ne  være et k je rne
punkt.  Næringslivets  k o n k urranseev ne  avhenger  av  en lang rekke fak to
rer.  Økonom isk  utvalg m ener  at i nordisk  sam m enheng e r  de t særlig viktig 
å kon sen tre re  seg om  å utvikle næringslivets produktivitet .  ” Teknikken  og
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fram tide n"  er et o m råde  som i de siste år har hatt høy prioritet innen det 
nordiske sam arbeidet.  Det er  viktig å forste rke dette  sam arbeidet.

Nord isk  M inisterråd har  framlagt planer  når det gjelder samarbeid på 
data teknolog iom rådet  og om  teknisk  industriell F oU . Dette e r  sam arbe ids
oppgaver  som Ø konom isk  utvalg tillegger s tor vekt. Skal arbe idet på disse 
om råd er  få reell be tydning  for næringslivets u tvik lingsmuligheter e r  det 
klart at det m å sa tses  betydelige sum m er.

I dagens økonom iske  situasjon er  de t ikke tilstrekkelig å bringe den 
tekniske utvik lingen et skritt fram over.  Man m å også legge forholdene til 
rette slik at næringslivet kan benytte  seg av de tekniske framskritt.  1 den 
sam m enheng  peker  investeringspolit ikken seg ut som et om råd e  det er 
hensik tsm essig  å se næ rm ere  på. Det m å skapes  s tørre  finansielle mulig
he ter  for næringslivet til å foreta  nyinvesteringer. Dessuten  m å man ta 
hensyn til samspillet mellom den offentlige og den private sektor. Ø k o n o
misk utvalg vil be N ord isk  M inisterråd å se næ rm ere  på de nasjonale 
investe ringsprogram m er i den hensikt å u nd ersø ke  hva en nordisk sam ord
ning av disse kan få for betydning. Videre ber  utvalget N ord isk  Minister
råd om å gi høy prioritet til delforslaget i det tekniske FoU -program  som 
går ut på å form ulere  forslag til s tore nordiske sam arbe idsprosjek t  eller 
sam arbe idsom råder  av stor betydning for nordisk industri.

Utvalget vil også  særlig f ram heve at de t savner  forslag til bekjem pelse av 
ungdom sarbe idsløshe ten .  Ungdom  har ikke den sosiale forankring som 
voksne m ennesk er  har.  U ten  arbeid og u ten  utdanningstilbud blir ungdom 
derfor  spesielt sårbar. Økonom isk  utvalg m ener  at en positiv innfallsvinkel 
til bekjempelse av ung dom sarbe idsløshe ten  er  å øke utdanningstilbudet for 
ungdom og å tilpasse tilbudet til arbeidslivets  behov. Det er  særlig viktig å 
øke mulighetene for ungdom til å få en praktisk  y rkesre t te t  utdanning. 
Økonom isk  utvalg vil i den forbindelse særlig påpeke behovet  for å  øke 
antall lærlingeplasser.

O p psum m erin g
De forventn inger som Ø konom isk  utvalg hadde ved framleggelsen av en 

felles be tenkning til tre ulike m edlemsforslag om en handlingsplan for 
økonom isk  utvikling og full sysselsett ing til N ord isk  Råds 31. sesjon, er 
ikke innfridd ved framleggelsen av ministerrådsforslag B 47/e om retnings
linjer for økonom isk  politikk og nordisk økonom isk samarbeid. Arbeids- 
løshetsproblem ene må kom m e i forgrunnen og sysselsett ingen styrkes 
g jennom konkrete  initiativ. Ø konom isk  utvalg legger sto r  vekt på forsterke 
det nordiske sam arbeidet om teknisk  utvikling og å stimulere investerings
aktiviteten i N ord en .

Ut fra det som er  anført foran foreslår  Økonom isk  utvalg at Nord isk  Råd 
ved tar  følgende rekom m andasjon :

Nord isk  Råd reko m m an d ere r  N ord isk  M inisterråd å konkret isere  ret
ningslinjene for økonom isk  politikk og nordisk økonom isk  sam arbeid  med
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det siktemål å  framlegge en handlingsplan for økonom isk utvikling og full 
sysselsett ing i sam sv ar  med N ord isk  Råds synspunk ter ,  ved Rådets  33.se
sjon.

K ø benh avn ,  9. februar  1984
G u n n a r B erg e  (A)
Iva r  H a n se n  (V)
P a u l J a n s so n  (s)
A rv o  K e m p p a in e n  (Skd l)  
G u n n a r  N ilsso n  (s) 

(F o r m a n n l 

S te n  S te n s s o n  (m )

J o h a n  B u tte d a h l (Sp)  
K a ren  T hurøe H a n se n  (K F )  

A n k e r  J ø rg e n se n  (S) 
P reb en  L a n g e  (M F) 

A rn e  S k a u g e  (H)

H a n s  O la v  T u n g e sv ik  (K r .F .)
O la U lls ten  (jp)

Särskilt yttrande
N o rd iska  rådets  ek onom iska  utskott  har  un d er  sina m öten  2 6 - 2 7  januari

1984 i S tockholm  och 9 februari  1984 i K öpenh am n behandla t m in is terråds
forslaget om  riktlinjer för ekonom isk  politik och nordisk ekonom isk t  sam 
arbete .  Den rekom m end ation  som antogs på N o rd iska  råde ts  session i 
Oslo med krav på  ett  handlingsprogram  för att säkerställa ekonom isk 
utveckling och full sysselsättn ing i N o rd en  är grunden för  förslaget.

U tsko tte t  har  enligt min uppfattn ing helt riktigt ställt sig m ycket  kritiskt 
till m inisterrådsforslaget och  därvid  kon sta te ra t  att  konkreta  förslag till 
å tgärder  saknas  och att  m inis terrådet förringar den fortsättningsvis  ökande 
arbe tslöshe ten .  U tsko t te t  har  därför  ef ter  denna  kritik på nytt beslu ta t  att 
till ministerrådet hemställa om  en rekom m end ation  om framläggande av ett 
sådant handlingsprogram . Om  d e tta  y rkande ha r  jag  förenat mig.

Då jag  än då  inte har  kunnat  godkänn a  alla de av u tskotte t  framförda 
sy npu nk terna  och de riktlinjer som framförts  som grund för p rogram m et,  
ber  jag  att få fram föra följande:

1. Jag anser  a tt  de t ä r  oriktigt a tt  göra näringslivets konkurrenskraf t  till 
den grundläggande utgångspunk ten  i ett  sådan t  program . O ckså  om det är  
viktigt att slå vakt om  konkurrenskraf ten  som sådan , leder en sådan 
ensidig betoning, som  står  i öve rensstäm m else  med det monetaris tiska 
synsätte t ,  till a tt  bevakandet  av konkurrenskraf ten  sker  på  bekos tnad  av 
utvecklingen i na t ionalekonom in i övrigt och en balanserad utveckling av 
samhället.  Detta  leder till accele re rad  au tom atisering och rationalisering 
och förorsakar  som  sådan t  en  explosionsartad  ökning av arbetslösheten .  
O ckså  skillnaderna i den regionala utvecklingen kom m er att  öka  och 
utvecklingsom rådenas  problem på de tta  sätt att försvåras.

2. Det ä r  fortsättningsvis  skäl att  slå vakt om  tillväxten i den  offentliga 
sektorn  i stället  för att  uppställa begränsningar för dess tillväxt.
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3. E tt  centralt  medel för  att  m inska  a rbe ts löshe ten  är  att  fördela arbetet  
på nytt  genom  att  fö rkor ta  a rbe ts tiden.  D e tta  har  föreslagits av m ånga 
fackorganisationer,  bl. a. av F F C .  Det ä r  svårt  a tt  förverkliga en förkor t
ning av arbe tst iden  inom ett  land, men som  ett  sam nord isk t  projekt skulle 
förverkligandet lyckas m ycket  bä ttre .  D å  utsko tte t  krit iserar  att konkreta  
förslag till å tgärder  saknas  i ministerrådsforslaget,  borde denna  om ständig
het ha  beaktats .

Jag an ser  därför  att u tsko tte t  borde  ha  föreslagit a tt  råde t,  samtidig t som 
det an ta r  rekom m endationen  om ett  handlingsprogram  om ekonom isk  
utveckling och full sysselsättn ing,  också  skulle utta la  sig för ett sam no r
diskt p rogram  för förkortn ing av arbetstiden .

K ö penh am n den 9 februari 1984
A rvo  K em p pa inen  (Skdl)
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Ministerrådsforslag
om en vidareutveckling av Nordiska investeringsbankens regional
låneordning

(Ö verlä m nat av N ord iska  m in isterrådet)

N ord isk  M inisterråd  (regionalministrene) ov e rsen d er  med de tte  sitt for
slag til videreføring av N o rd isk  Invester ingsbanks regionallåneordning. Til 
grunn  for forslaget ligger en  evaluering som  ble gjennom ført i 1983 av 
låneordningen i he ledens  fireårige forsøksperiode.

Ministerrådet tar sikte på å  fatte  konkrete  vedtak  i saken våren 1984 
e t te r  a t  N o rd isk  Råd h a r  behand le t  den  og avgitt  synspunk ter  på  forslaget.

S tockholm  den 16. de sem b er  1983
F o r  N o rd isk  M inisterråd  (regionalministrene)

Thage G  P eterson  
In d u s tr im in is te r

R a gn a r Soh lm an  
G e n e r a ls e k r e tæ r

Ministerrådsforslag om vidareutveckling av Nordiska investerings
bankens regionallåneordning

1 Bakgrunn
Nord isk  Invester ingsbanks (NIB) regionallåneordning ble in trodusert  1. 

april 1980 for en 2-årig forsøksperiode .  Form åle t  m ed låneordningen er  å 
åpne muligheten for finansiering av investeringsprosjekter  i næringslivet 
av nordisk regionalpolitisk in te resse i bes tem te  u tv ik lingsom råder i hele 
Norden. System et fungerer  slik at N IB  låner  penger på det internasjonale 
kapita lm arkedet og låner disse videre til nasjonale kreditt insti tusjoner som 
ministerrådet har  utpekt.  Disse organ låner  så pengene ut til konkrete  
næringslivsprosjekt i u tbyggingsom råder i N orden .  I forsøksperioden er 
følgende nasjonale kreditt insti tusjoner utpekt til å kunne yte regionallån:

B 48/e
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Regioner a v  "nordiskt intresse"
(Nordiska ministerrådets beslut 2.4.1979)



752 B 48/e

Regionene som om fattes  av ordningen er  u tpekt dels ut fra hvilke o m 
råder  som  e r  høyest prioritert i regionalpolitisk sam m enheng, dels grense- 
regioner som spesielt er  t rukke t  frem i det regionalpolitiske handlingspro
gram m et (se kart  ov e r  virkeom rådet) .

Totalt  ble det stilt til d isposisjon 325 mill. N O K  for den 2-årige forsøks
perioden april 1 9 8 0 -m ars  1982.

M inisterrådet har  vedta tt  følgende fordeling av midlene på det enkelte 
land:

2 Evaluering av låneordningen
Som ledd i arbeidet med å  vurdere  N IB 's  regionallåneordning nedsatte  

N E R P  i 1981 en spesiell a rbe idsg ruppe som hadde til oppgave dels  å 
formidle de ulike lands behov for og syn på låneordningen, dels å foreta  en 
selvstendig vurdering og foreslå eventuelle  løsninger for å utvikle og for
bedre låneordningen. Arbe idsgruppen  konsta ter te  at erfaringene med re 
gionallåneordningen er in te ressante ,  men at det ikke var mulig på da v æ 
rende t idspunkt å  evaluere ordningen endelig. Til det hadde den virket for 
kort tid og en stor del av låneram m en var ikke lånt ut til konkrete  investe- 
ringsprosjekt.  Arbe idsgruppen  foreslo at fo rsøksperioden ble forlenget 
med 2 år til 1. april 1984, men uten å heve låneram m en på 325 mill. N O K  
og med sam m e geografiske v irkeom råde og lånebetingelser som tidligere. 
E t te r  behandling av saken i N E R P  og Nord isk  Ministerråd høsten 1981 
samt på  N ord isk  Råds sesjon 1982 vedtok regionalministrene våren 1982 å 
forlenge forsøksperioden til 1. april 1984. Videre ble det vedtatt  at innen 
forsøksperiodens  utløp skal det u tarbeides  en ny rapport  som noe grundi
gere evaluerer  ulike s ider ved låneordningen.

I tråd med de tte  nedsa tte  N E R P  i 1983 en ny arbeidsgruppe som skulle 
evaluere regionallåneordningen und er  hele dens 4-årige forsøksperiode.
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A rbe idsgruppens  rapport  fra sep tem ber  1983 følger vedlagt. Rapportens  
hovedkonklusjoner  kan opp su m m eres  på følgende måte:

Effektene av og erfaringene m ed  regionallåneordningen varie re r  fra land 
til land. Å rsakene til de tte  skyldes b l .a .  variasjoner  i mulighetene til å 
skaffe seg innenlandske og alternative u ten landske kreditter  samt ulikheter 
i landenes kredittpolitikk. Dette m edfører  variasjoner  i rentenivå,  nasjo
nale kvoters  relative betydning for respektive lands to ta løkonom i, lan
denes strukturelle utvikling, regionalpolitikken som føres i respektive land 
osv.

Relativt sett har regionallåneordningen hatt s tørst effekt på Fæ røyen e  og 
i Island. Dette skyldes b l .a .  at de aktuelle lånekvo tene  relativt sett har 
vært større for disse om rådene  og de adm inistra tive organers  økonom ier  
enn for de andre landene. Videre er  midlene i disse om råd er  ikke bare 
kanalisert til t i lvirkningsindustrien, men også til serv icesek toren  (F æ r
øyene) og til utbygging av infras trukturen  (Island).

Regionallånemidlene har  dessu ten  vært mer konkurransedyk tige  finansi
eringsalternativ for kreditt insti tusjonenes v irksom het i disse regioner enn i 
de øvrige landene.

Erfaringene m ed regionallåneordningen er  overveiende positive også i 
Norge. Formidlingen av  ressu rsene  fra D is tr ik tenes  utbyggingsfond til 
konkrete  investeringsprosjekt har  fungert smidig. De svenske erfaringene 
er  mer blandet.  Dette  skyldes b l .a .  kurs tap  som følge av den sterke 
stigningen i dollarkursen.

I Finland har regionallånemidlene hatt den svakeste  e tte rspørse len .  Til 
nå er kun ca  30 mill. av lånekvo ten  på 110 mill. N O K  formidlet til konkrete  
investeringsprosjekt.  Den høye nominelle renten  på regionallånene oppgis 
å  være den avgjørende å rsaken  til dette.

I regionalpolitisk sam m enheng er man positiv i alle land til at regional
lånemidlene e r  et tillegg til andre s tø t teordn inger for u tbyggingsom rådene.  
I den utstrekning pengene er anvend t har  de kunnet  integreres i de nasjo
nale k reditt insti tu ts jonenes  normale v irksom het og innebåret en styrking 
av den totale ressu rs ram m e n  hos respektive organ.

3 Forslag til videreføring av låneordningen
N E R P  har  analyser t  og vurdert  N I B ’s regionallåneordning på grunnlag 

av a rbe idsgruppens rapport.  Det har i denne forbindelse vært kon takt med 
be rør te  nasjonale m yndighe ter  i respektive  land. På grunnlag av en hel
hetsvurdering av saken og de noe ulike syn landene har på låneordningen, 
vil Nord isk  M inisterråd (regionalministrene) f rem m e følgende forslag til 
videreføring av regionallåneordningen:

a) Regionallåneordningen bør videreføres og fo rsø ksp erio d en  forlenges 
til 1. april 1986.

b) Erfaringene med nasjon ale kred ittin stitu sjon er  som forvalter  NIB-
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midlene er  gode. Endringer i eller supplering av nåværende kreditt insti tu
sjoner e r  et spørsm ål som regionalministrene avgjør e t te r  forslag fra re 
spektive land.

c) Det geogra fiske  v irkeom rådet for låneordningen utvides til også å 
omfatte G rønland. F o r  øvrig ingen endringer i virkeområdet.

d) L å n e ra m m e n  for 1984 settes  til 80 mill. N O K  som er  identisk med det 
beløp som ikke er anvend t av den finske kvoten på 110 mill. N O K .

Totalt lånebeløp for  perioden 1985-1986 settes  til 2 ,5 %  av N IB 's  u tlåns
ram m e pr 1. j a n u a r  1984 dvs.  50 mill. SD R eller 392,5 mill. N O K . På 
bakgrunn av de positive erfaringene med låneordningen på  F æ røyen e  og i 
Island skal 4 0 %  av denne låneram m en reserveres  for Vestnorden  (Island. 
F æ røyen e  og Grønland).

Regionalministrene fas tse t te r  lånekvotene for de nasjonale kreditt insti
tus joner  e t te r  at ønsker  og behov  for midler e r  innhente t fra samtlige land/ 
regioner.

e) Spørsm åle t om  å gjøre regionallånene m er attrak tive ved f. eks. å 
subsidiere renten eller stille garantier  mot valutakursrisiko, er en sak som 
bør  utredes  og avgjøres nasjonalt og ikke nordisk.

f) N E R P  får i oppdrag  å evaluere  låneordningen i 1985 i sam m enheng 
med revideringen av det nordiske regionalpolitiske handlingsprogram met. 
De nasjonale kreditt insti tusjonene pålegges å  rappo rte re  til N ord isk  Minis
terråds  sekretaria t  før 1. sep tem ber  1985 om hvilke typer p rosjekter  re- 
gionallånemidlene har  gått til og hvilken effekt de har hatt.
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Erfarenheter av försöksverksamhet med samnordisk regionallåne
ordning — en utvärdering

U m eå universite t ,  insti tutionen för företagsekonom i
P ekka  K arelm o

Förord
Föreliggande studie har  genom förts  på  uppdrag  av och i sam arbe te  med 

arbe tsgruppen  för u tvärdering  av N o rd iska  investe ringsbankens regional
låneordning. A rbe tsg rup pen  ä r  ti llsatt av N o rd iska  äm be tsm an n ak om m it
tén för regionalpolitik  med uppgift att  f ramlägga underlag för N ord iska  
ministerrådets  -  de för regionalpolitiken ansvariga ministrarna — och 
N o rd iska  råde ts  beslut om den ak tuella  låneordningens framtid.

Tids- och  resu rsram en  för s tudien har  varit knapp. Studiens genom fö
rande inom givna ram ar hade varit svårt  utan  hjälp och stöd från a rbe ts 
gruppens m edlem m ar.  Jag tac ka r  arbe tsgruppen  för denna hjälp och för ett 
gott sam arbe te  un d er  den  process  som  resu l tera t  i denna  rapport.

Involverade pe rsoner  hos N o rd iska  investe ringsbanken i Helsingfors 
har  und er  studiens gång ställt både  material och  tid till mitt förfogande. 
Begärda upplysningar har  läm nats  med öppenhe t ,  vilket säkerligen har 
minskat u tredarens  t idsbehov  för  ” a rk iv s tu d ie r" .  T ack  för den hjälpen.

T ack  även till rep resen tan te r  för na tionella organ som  adm inis trera t  eller 
på annat  sätt berör ts  av regionallåneordningen och dä rm ed fått offra en del 
av sin d y rba ra  tid för  denna  studie.

Ett  särskilt tack vill ja g  rik ta  till H ans  L  C lem entz  vid N o rd iska  minister
rådets  sekre ta ria t  som  har varit till ovärderligt s tor hjälp i både praktiska 
frågor och sakfrågor.

U m eå  i sep tem ber  1983
P ekka  K arelm o
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1 Studiens bakgrund
I . I N ord iska  investeringsbankens regionallåneordning

Riktlinjer för N ord iska  investe ringsbankens  (NIBs) regionallåneordning 
fastställdes av N ord iska  m inis terrådet und er  vintern och våren 1979 vid 
m öten  mellan sam arbe ts-  respektive  de för regionalpolitiken ansvariga 
ministrarna. I dessa  möten godtogs N IB s förslag till riktlinjer för särskilda 
reg ionallån1 med vissa kom plet te rande synpu nk ter  be träffande b l .a .  a k 
tuella investeringars  icke kon kurrenssn edvridande  effekter mellan de n o r
diska län derna2. N IB s  förslag till regionallån var ett resultat av ett flertal 
tidigare ko n tak te r  mellan N ord iska  äm betsm ann akom m ittén  för regional
politik (NÄRP) och N IB s adm inistra tion  angående "b a n k e n s  möjligheter 
a tt  föra  ytterligare särskilda insa tser  inom u tveck lin gso m råden a"  (op. 
c i t . )1.

Bankens förmedling av medel till na tionella institut med regionalpolit iskt 
intresse ansågs i förslaget vara motiverat av flera anledningar. NIB  skulle, 
med sin höga kreditvärdighet på internationella kred itm arknader,  kunna 
förm edla kredite r  till nationella organ till lägre rän to r  än vissa  (förf. kursi
vering) av m edlem sländerna  själva kunde göra -  i dåvarande situation. 
O rdningen skulle inte innebära  några koord ineringsproblem  med övriga 
regionalpolitiska insa tser  i de enskilda länderna  genom  att medlen hand- 
lägges av institut som är ins trum ent för regionalpolitik i dessa  länder. 
Regionallånemedlen skulle kunna använd as  inom ram en för de berörda  
nationella institutens allm änna verksam het.

För N IB  skulle ordningen innebära  fördelar  framför allt i administrativt 
avseende. Handläggning av aktuella projekt skulle skötas av nationella 
organ; NIB  ansåg sina adm inis tra tiva resu rse r  inte vara  tillräckliga för 
handläggningen av ett stort antal sm åprojekt som låneordningen avsåg. 
NIB s agerande inom ram en för låneordningen skulle dessutom  ske helt 
enligt bankm ässiga villkor; kursriskerna  skulle påfalla de nationella institu-

På en punkt tyck tes  viss oklarhet föreligga under fö rarbetena  för låne
ordningen, nämligen hur man skulle tolka begreppet "nord isk t  in t re sse" ,  
som skulle gagnas av projekt inom ramen för denna låneordning. U n der  
ek onom iska  u tsko tte ts  diskussion om m inisterrådsforslaget till handlings
program för nordiskt regionalt  sam arbe te  föreslog sta tsrådet Arne Nilsen 
(N) att begreppet "n o rd isk t  in t re sse”  i sam band med regionallåneordning
en skulle få en vid tolkning och refererade till sta tsm inister  Brattelis

1 N U  A 1978: II Nordiskt regionalpolitiskt samarbete, bilaga 2: Angående frågan  
om särskilda regionallån från Nordiska investeringsbanken.
2 N U  A 1978: II  Bilaga 3: Uttalande av Nordiska ministerrådet (samarbetsministrarna.) den 18 januari 1979.
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tolkning av begreppe t  vid N o rd iska  råde ts  session 1975'. M ycket  vid 
tolkning av nordiskt in tresse  gäller också  för p ro jek t finansierade med 
medel via N IB s  regionallåneordning2.

Beträffande regionallåneordningens geografiska verkn ingsom råde en a 
des man om att m edlen  skulle kun n a  u tny ttjas  i om råd en  som  i respektive 
land ä r  högst prioriterade i nationell regionalpolitik men även  i g ränsre 
gioner,  s. k. g ränsregionala sam arbe tso m råden .  D anm arks  kvot av lånem e
del kom  inte a tt  u tny ttjas  enligt u rsprungsplanerna  (se bilaga 1). Efter  
meddelande från D irek tora te t  for Egnsudvikling om att man inte var intres
serad av regionallånemedel överfördes  dessa  till Färöa rna .  F äröa rn as  land
styre hade d å  u t tryck t  sitt in tresse för aktuella medel.

Den ek onom iska  ram en för låneordningen d iskute rades  också  und er  
ordningens tillkomst. N IB s  förslag innebar en begränsning av tota la  låne
ram en till ca  5 %  av banken s  tota la  u tlåningskapacite t  i SD R -  50 milj. 
SDR eller 2 5 0 -3 0 0  milj. N O K . E tt  enskilt lands kvot skulle dessu tom  inte 
få överstiga en tredjedel av  det anslagna to ta lbeloppet.  M axim ering av 
enskilda länders  kvo te r  ak tualiserades  b l .a .  av  den anledningen att 
låneordningen avsåg -  i b akgrundsarbe tena  för låneordningen -  a tt  f ram 
för allt under lä t ta  finansiering av Finlands och Islands regionalpolitiska 
program  vilket också  ledde fram till att  dessa  länders  k vo te r  kom att  skilja 
sig från dito för de övriga länderna.  N o rd iska  m inis terrådet sam tyckte  på 
dessa  punkter .  Den 4 februari  1980 fastställde N o rd iska  ministerrådet (de 
för regionalpolitiken ansvariga  m inistrarna) låneram ens storlek till 325 
milj. N O K  m otsva rande  50 milj. SDR. Samtidigt fastställdes kvo ten  för 
vaije enskilt land.

L åneordn ingen  skulle enligt N o rd iska  m inis terråde t  p rövas  und er  en 
period av 2 år  -  800401—820331 -  varefte r  den skulle u tvärderas .  Efter 
u tvärdering av låneordningen und er  hösten  1981 förlängdes försöksper i
oden med ytterligare 2 år  b l .a .  på grund av att  en del av medlen inom 
ram en för  låneordningen inte utnyttja ts  och erfa renhe te rna  av låneordning
en även i an dra  av seenden  ansågs va ra  be g ränsade3.

1.2 U tvärdering av regionallåneordningen
N IB s regionallåneordning skulle enligt bankens  egna förarbeten  kom m a 

att  följas upp genom  uppgifter som sändes från de u tsedd a  nationella 
organen till N IB  senast  tre m ån ad e r  ef ter  fö rsöksper iodens  utgång (820701, 
ef ter  fö rsöksper iodens  förlängning 840701). Uppgifterna skulle innehålla

' Huvudinnebörden i statsminister Brattelis tolkning av ”nordiskt intresse” var alt 
även utbyggnad av svagt utvecklade regioner i varje enskilt nordiskt land gagnar de 
nordiska ländernas utveckling och är därigenom av nordiskt intresse.
2 Nordiska ministerrådets riktlinjer för regionallån som N IB  förmedlar till nationel
la organ. Bilaga I till låneavtal mellan N IB  och berörda nationella organ. För en 
mera grundläggande beskrivning av riktlinjer för regionallån se bilagg 1.
3 ' Rapport från arbetsgruppen som har utvärderat N IB s  regionaltåneordning” . 
Nordiska ministerrådets sekretariat. HLC, Oslo, december 1981 (Bilaga 2).
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en  beskrivn ing av projekt och be rö rda  b ran sch er  och/eller regioner där  
regionallånemedel utnyttja ts .  I fall regionallånemedel ingår som en integre
rad del i de b e rö rda  organens generella ve rksam het och detaljerad uppfölj
ning av m edlen inte är  möjlig skulle en m era generell,  b ranschvis  beskr iv 
ning av organens ve rksam het läm n as1.

F öru to m  N IB s uppföljning av regionallåneordningen tillsatte N Ä R P . i 
maj 1981, en arbe tsgrupp  m ed uppdrag att u tvä rd era  ordningen und er  dess 
tvååriga försöksperiod.  G rup pens  uppgifter var  att ” förm edla de olika 
ländernas  behov  av  och syn på  reg ionallåneordningen”  och att  " fö re ta  en 
självständig u tvärdering  och föreslå eventuella  lösningar för att u tveckla 
och förbättra  lån eordn ingen .”  G rup pen  d iskute rade  omfördelning av gäl
lande nationella lånekvo ter ,  eventuellt  upp hävande  av den tota la  lånera
m en på längre sikt (i fall att  om kvoteringen  skulle visa sig va ra  p roblem 
fylld). Även möjligheter till överföring av  valu tar isken från nationella 
organ direkt till respek tive  regering och möjligheter till nationell subventio 
nering av m edelsanvändningen  så att  rän tan  för regionallånemedel följer 
rän ten ivån  i varje enskilt land d iskute rades .  Förslag förelåg också  till 
förlängning av låneordningens t idsram  med två ytterligare försöksår. 
G rup pen  ansåg sig inte ha anledning att föreslå några förändringar be trä f
fande låneordningens  adm inistra tion  och geografiska verkningsom råde.

Vid t idpunkten  för arbe tsg rup pens  u tvärdering var  ca  65 %  av regional
låneordningens to ta lram  på  325 milj. N O K  beviljade m edan ba ra  ca  35%  
var u tbe ta lda  till de nationella organen.

N u varan d e  försöksperiod  utgår  inom kort.  Ca 80 milj. N O K  är  idag 
ou tbetalda.  I de cem b er  1983 skall N ord iska  ministerrådet (de för regional
politiken ansvariga ministrarna) ta  ställning till regionallåneordningens 
fortsättning från och med 840401 och framlägga förslag härom till N ord iska  
rådet i februari  1984.

F ö r  att skaffa underlag till s tällningstagandena har  en särskilt  utsedd 
arbe tsgrupp  på  N Ä R P :s  uppdrag  u tvä rd era t  regionallåneordningen under  
hela dess  fyraåriga försöksperiod.  Beskrivningen skall enligt a rbe tsg rup
pens ursprungliga direktiv ta fasta  på adm inistra tionen av låneordningen, 
låneram ens storlek, lånevillkoren, låneordningens geografiska verknings
om råde och en bedöm ning av låneordningens kvalitativa och så  långt som 
möjligt kvantita tiva effekter.

2 Studiens syfte och genomförande
Studiens syfte har  varit  att  beskriva  administra tion och effekter av N IB s 

regionallåneordning i b e rö rda  länder und e r  dess  fyraåriga försöksperiod. 
Beskrivningen av effekte rna skall ske såväl i kvalitativa som -  i möjligaste 
m ån — i kvantita tiva term er.  Studien har  skett  som en utvärdering som
1 Låneavtal mellan NIB  och ”berörda nationella organ ” ,  kap. VII: ”Regionallåne
ordningen”.
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skall kunna  an vänd as  som underlag  för ställningstaganden om  låneordning
ens fortsättning/utveckling.

Studien avgränsas  till a tt  om fatta  själva försöksperioden . Till dags dato  
uppgår denna  period till ca  3 år. Den politiska d iskuss ionen om låneord
ningen före dess  tillkomst berörs  endast  kortfatta t  i s am m anhang  som är  
re levanta  u r  u tvärder ingssynpunkt.

Beträffande m etodologiska u tgångspunk ter  för utvärdering av enskilda 
projekt eller p rogram  kan man göra skillnad mellan rationalistisk eller 
traditionell, sys tem orien terad  och ak törsor ien terad  a n sa ts 1. E n  rationalis
tisk ansats  innebär att intresset r iktas m ot u tvärderingsobjek te ts  -  aktuellt  
projekt eller p rogram  -  effekter  i te rm e r  av måluppfyllelse. Sys tem orien 
tering innebär att m an s tud e ra r  själva im plem enteringen eller adm inis tra
tionen av program m et med avseende på samspelet mellan involverade 
organ -  sys tem kom ponen ter .  A k törsor ien te rad  ansats ,  i sin tur,  innebär 
att intresset fokuseras  i enskilda ak törers  -  personers  -  agerande inom 
ram en för aktuellt  p ro jek t/program  i syfte att bättre förstå  respektive 
ak törs  handlande utifrån hans tota la  situation, vilket även om fatta r  " l ive t  
u tanför  p ro jek te t /p rogram m et” .

I den aktuella studien ha r  regionallåneordningen u tvärdera ts  utifrån en 
ansats  som kan sägas vara  en  blandning mellan rationalistisk och sys tem 
orienterad  ansats .  En enbart  rationalistisk u tvärdering av regionallåneord
ningen torde ha  varit svår  på grund av av saknad  av klart utta lade mål, 
såväl i kvalitativ som kvantita tiv  mening. D etta  är m ycket vanligt för 
politiska program , som regionallåneordningen också  ä r .  En rent sys tem 
orienterad  ansats  hade inneburit  kartläggning av de b e rö rda  organ isa tio
nernas uppgifter/roller och deras  be tydelse  för adm inistra tion  av låneord
ningen mot bakgrund av ” önskad  effektiv ite t” . Klart utta lade, entydiga 
kriterier för bedöm ning  av dylik effektivitet hos de b e rö rda  organen före
ligger emellertid inte.

M aterialinsamling har  skett  m edelst  in tervjuer m ed rep resen ta n te r  för 
organ som adm inis tre ra t  låneordningen i varje enskilt land. Även rep resen
tan te r  för b e rö rda  depar tem en t  och an dra  myndigheter/organisationer har 
intervjuats.  (Se bilaga 5.) T iden och resu rse rn a  för studiens genom förande 
har  varit begränsade. (Se bilaga 4.) Varje intervjutillfälle har  därför  varit 
rätt  kort och följt e tt  i förväg u ta rbe ta t  underlag. (Se bilaga 3.) Vissa 
kom pletteringar  ha r  senare  fått göras per telefon.

3 Erfarenheter av NIBs regionallåneordning
Redovisningen av e r fa renh e te r  följer i stort in tervjuunderlagets  uppstä ll

ning. (Se bilaga 3.) M era  generella synpu nk ter  på låneordningen -  pkt a i
1 Lind R  (1979): ” Utvärderingsforskning  -  en litteraturöversikt’’. Research paper 
6133, Stockholm.
2 Se t.e x . Maunsbach, T. M årtensson, B. (1978): "Samhällsplanering, Mönster, 
inflytande och alternativ” . Byggforskningen R 32; 1978.
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intervjuunderlaget -  redovisas under  avsnitte t "nat ionel la  synpunkter  på 
utveckling av regionallåneordn ingen".

3.1 A dm in istra tion  av låneordningen
Den organisa toriska ram en för  adm inistra tion av regionallåneordningen 

varie ra r  från land till land. S yn punk te r  som lämnats beträffande själva 
adm inistra tionen är dock  rätt en tydiga  i positiv riktning.

A dm in istra tion /org an isa tion
I Norge an ser  rep resen tan te r  för kom munal- og arbe jdsdepartem ente t  

och DU att D istriktenes Utbyggingsfond ( DU)  är det lämpligaste organet 
för handläggning av aktuella medel. D U :s  b reda  kontak tnä t  med industri
v e rk sam he te r  -  5000 ve rk sam h e te r  -  och dess  regionalpolitiska inrikt
ning ger den  en vä ltäckande bild om  den norska industrin i en regionalpoli
tisk belysning. Ä ven  om D U :s  ve rksam het främst om fatta r  småföretags- 
sektorn  m edan regionallånemedel i Norge har  använts  för något större 
projekt har  adm inistra tion  av ordningen inte inneburit någon ex tra  be last
ning för organisa tionen. Handläggningen av aktuella projekt har  skett hos 
DU centralt.

I Island har medlen kanaliserats  via två organ; U tvecklingsfonden inom 
Islands Ekono m isk a  Institut och N ord iska  Industrialiseringsfonden för 
Island. Kanale rna  kom plet te ra r  varandra .  U tvecklingsfonden har  vidare- 
förmedla t medlen till Regionalfonden som agerar  bl. a. för uppbyggnad av 
den is ländska infrastrukturen, t. ex. utbyggnad av vägnätet.  Industrialise
ringsfonden som, till m otsa ts  från Ekono m isk a  Institutet,  ä r  från regering
en fristående organ har  den m edels tora  industrin som målgrupp. De valda 
organen upplevs av alla intervjuade personer  vara  bäst läm pade för adm i
nistrering av N IB s regionallån. R epresen ta n te r  för Ekono m isk a  Insti tutet  
och Industrialiseringsfonden ansåg inte att låneordningen innebar någon 
ökning av organ isa tionernas  norm ala  arbetsbelastning.

I Sverige har låneordningen adm inis trera ts  av Norrlandsfonden (NF). 
T yngdpunkten  för N F :s  ve rksam het ligger i f inansiering/stödjande av indu
striellt u tvecklingsarbete  och industriell utbyggnad. M ålgruppen framför 
allt på dessa  sek torer  är  m edels to r  och även större industri. En kom plet te
rande kanal för N F  avseende administra tion av regionallånemedel, nämli
gen utvecklingsfonderna i Sveriges fyra nordligaste län -  vilket o ckså  är  
N F :s  p rim ära  v e rksam hetsom råd e  — diskute rades  i sam band med initie
ring och introduktion av låneordningen. Utvecklingsfondernas  målgrupp 
är de mindre och m edels tora  företagen i respektive län. Några regionallån 
ha r  dock  inte förm edla ts  av utvecklingsfonderna.  N F  anses  vara  ett läm p
ligt organ för regionallåneordningen. Medlen har  kunnat användas  som ett 
led i N F :s  a llm änna verksam het.

1 Finland har regionallåneordningen adm inis trera ts  av Utvecklingsom- 
rådesfonden eller Kehitysa luerahasto  (KERA). K E R A  är  ett av flera organ
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i Finland som är  involverade i finansiering av regionalpolitiskt präglade 
näringslivsprojekt.  K E R A  är  dock det enda finska organet som lånar  ut 
medel utifrån regionalpolitiska kriterier. Särskild vikt lägger K E R A  vid de 
små och m edels tora  företagens utveckling genom  finansiering av denna 
före tagssektors  " fö re tagsekonom isk t  lönsam m a investe ringar”  inom u t
vecklingsom rådena. Regionallånemedel liknar alla andra  finansiella kred i
ter  som kom m er till K E R A  från flera källor.  N IB s  låneordning har därför 
inte medfört  något ex tra  arbe te  för K ER A .

I D anm ark  där  landets  kvot använts  på F ä rö a rn a  adm inis treras  låneord
ningen av Industr ifonden respektive Utvecklingsfonden. Industr ifondens 
ve rksam het ä r  inriktad på  rationalisering och om struk turering  av ha n t
verks- och industriföretag. U tvecklingsfonden därem ot har  nyetablering 
och utveckling av sm åföretag  som v e rk sam h e tso m råd e1. Finansiering av 
såväl industri- som serviceföre tagens  utveckling ingår i Utvecklingsfon
dens verksam het.  H os  respektive fond ansåg man sig vara  en lämplig kanal 
för adm inistra tion av aktuell låneordning. Adm inistra tionen av låneord
ningen anses  inte hos någon av fondern a  ha förorsakat ex tra  besvär.

Sam m anfattn ingsvis  kan sägas att den nationella adm inistra tionen av 
låneordningen har  inte upplevts  m edfö ra  ex tra  a rbe tsbe las tn ing  i något av 
länderna/om rådena d ä r  ordningen varit gällande. I de b e rö rda  organen har 
adm inistra tionen av regionallåneordningen på  ett  lyckat sätt kunnat  sam 
ordnas med organens  övriga verksam het.

K riterier fö r  u tn y ttjan de  av reg ionallånem edel
Syftet med regionallåneordningen var enligt N o rd iska  ministerrådet 

(M R-REG) och N o rd iska  råde ts  ek onom iska  u tskott  att  öppna möjligheter 
till att f inansiera investeringspro jekt av nordiskt regionalpolitiskt in tresse i 
utvecklingsom rådena i hela Norden.

Kriteriet ” nordiskt in t re sse”  ha r  inte medfört  problem  för de handläg
gande nationella organen. Defmiering av de tta  begrepp i m ycket  vida 
te rm er  ha r  medfört  flexibla tolkningsmöjligheter vid handläggning av e n 
skilda projekt.  De flesta -  om  inte alla -  av organens  norm ala  projekt 
rym s inom de ram ar  som  låneordningen anger i de t ta  avseende . I sam band 
med d iskuss ioner  om "n o rd isk t  in t re sse”  med rep resen tan te r  för norska 
och svenska m yndighe ter  förekom  synpu nk ter  på ordningens geografiska 
avgränsning. En snävare  avgränsning av ordningens geografiska ve rk 
ningsom råde kunde försvåra  möjligheterna att finna nordiskt in tressanta 
projekt.

Regionallånem edlens effekte r  i te rm er  av ” m e rp e ng a r”  eller avseende 
dessa  medels  rän ten ivå  jäm fört  med räntan  för a l ternativa finansieringskäl
lor d iskuteras  un d er  avsn it te t  3.2.

1 I praktiken tycks dock dessa två fonder ha mycket lika avnämargrupper fö r  sina 
verksamheter, vilket fram går b l.a . av diskussionen i avsnittet om låneordningens 
effekter på näringsliv, på sid. 16 i denna rapport.
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3.2 E ffek te r  av regionallåneordningen
E ffekter  av  låneordningen kan indelas i effekter  på  de nationella kredit

institutens ve rksam het och effekte r  på  be rö rda  regioners näringsliv. Dessa 
båda type r  av effekter  kan  i sin tur  indelas i kvalitativa och kvantitativa 
effekter.

U n d e r  avsnitt  3.1 har  m ycket  av låneordningens kvalitativa effekter på 
kreditinsti tu tsnivå behandlats .  Inledningsvis handlar  de t ta  avsnitt  om  låne
ordningens kvantita tiva effekter på de nationella kreditinsti tu ten för att 
sedan övergå  till en diskussion om  regionallånens effekter på näringsliv.

R egion a llåneordn ingen  och de nationella  kred itin stitu ten
1981 svarade  av N IB  beviljade regionallån 15 milj. N O K  för 2 %  av 

norska  D U :s  utlåning, vilket tota lt  (inkl. regionallån) uppgick till 680,5 
milj. N O K . Därtill kom  beviljade garantiå taganden för ca  250 milj. N O K . 
1982 utgjorde regionallån -  då  35 milj. N O K  -  ca  5 %  av D U :s  680 milj. 
N O K  i lån. Ä ven  hä r  ti l lkom m er beviljade garantier  för ca  252 milj. N O K . 
Regionallånemedel utgör således en m ycket  liten del av D U :s  totala finan
siella verksam het.  ” En blandning av  nästan  något och ingenting” , DU- 
rep resen tan ten s  benäm ning på  låneordningen är mot denna  bakgrund lätt 
a tt  förstå . Den genomsnitt l iga storleken på  D U :s  egna lån är  360 tusen 
N O K . G enom snit tsbe loppe t  för D U :s  lån inom ram en för regionallåneord
ningen d ä rem ot är  12,5 milj. N O K . Låneordningen  sägs också  ha fungerat 
som supplem ent för  D U :s  del -  låneordningen har  utökat D U :s  totala 
utlåningsmöjligheter.  Regionallånemedel har inte heller inneburit någon 
nedskärning av den norm ala kapitaltil lförseln till fonden.

Varken kos tnader  eller in täkter  hos DU  har påverkats  av låneordningen. 
A dm inis tra tionen av D U :s  ve rk sam h e t  betalas  via statsanslag. D U  har inte 
heller debiterat  någon administrationsavgift för regionallånen gentemot 
låntagarna. Regionallånemedlen utlånas till sam m a rän ta  som DU  betalar
— via s ta tskassan  -  till N IB . Valutarisken tillfaller låntagaren och belastar 
därm ed inte DU. D etta  gäller de t tredje lånet till D U  som är  en speciell 
korgkonstruktion. T vå  tidigare regionallån till DU  har  beviljats i N O K .

För  de is ländska kreditinsti tu ten har regionallåneordningen stått för 
betydligt större  del av den tota la  låneverksam heten  än för  DU- H os  U t
vecklingsfonden ha r  de 16 milj. N O K :n a  från N IB  under både 1980 och 
1981 utgjort ca  10% av fondens  utlåning. M edlen  har gått vidare till 
Regionalfonden där  deras andel av utlåningen har  varit ca 25 %. Regional
fonden ha r  förm edla t regionallånemedel vidare till Vägverket för finansi
ering av vägbyggen. U tvecklingsfonden har  debiterat  regionalfonden en 
engångsavgift på  I %  av lånenbeloppet för  ” täckning av de administra tiva 
k o s tn a d e rn a” . 1 N ågon  räntem arginal har  Utvecklingsfonden inte tagit för

1 Samtidigt som regionallåneordningen inte har ansetts medföra något extra arbe
te. (Jm f s. 12)
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regionallån. Vid Regionalfondens vidareutlåning till Vägverket har varken 
engångsavgift eller räntem arginal uttagits.  K ursr isken  har tagits av lån ta
garen -  Vägverke t -  och genom  garan tiå taganden  indirekt av Islands 
f inansdepartem ent.

F ö r  N ord isk  Industria liseringsfond för Island utgjorde det fö rsta  regio
nallånet som beviljades 1980 och u tbe ta lades  1981 ca  50%  av utbetalade 
lån och ca  20 %  av fondens grundkapital 1981. L åne t  löd på 16 milj. N O K  
eller ca 3 milj. U S D . Ett  lika stort lån -  16,5 milj. N O K  -  har  beviljats 
und er  1981 m en utbetaln ingen har  uppskjutits  till 1983 på grund av det höga 
ränteläget på den in ternationella kapita lm arknaden. Fon d en s  grundkapital 
ä r  räntefritt .  R än tekos tnaden  för regionallån har  täckts  genom  en generell, 
tem porär  höjning av u tlåningsräntan  -  m ed 1 % -  för fondens u testående 
lån. E fte rsom  grundkapita le t  är  i U S D , ha r  även  regionallån tagits upp i 
denna  valuta. U t ländska  lån såväl i U S D  som i an dra  ledande valutor  har 
varit m ycket  oförmånliga för Island med hänsyn  till de senare årens  k u rsu t
veckling för de ssa  valutor. V alutarisken s tår  enskilda låntagare för.

N o rr landsfonden  i Sverige var  den första  m ottagaren av regionallån från 
NIB . 1980 tog fonden  upp ett  lån på  50 milj. N O K  eller ca 43 milj. SE K . 
Detta  m otsva rade  ca  50 %  av under  aktuellt  å r  beviljade lån, bidrag och 
borgensåtaganden  eller n ä rm are  7 0 %  av beviljade lån. Av fondens kapital 
utgjorde regionallånemedel vid bokslu tet  80 12 30 ca  20% .

Regionallånemedel har  inneburit  en likvid itetsförstärkning och även  gett 
ett  finansiellt ne t to  genom  placering av medlen i början av lånetiden till en 
högre rän ta  än N IB s  utlåningsränta .  Vid utlåning av regionallånemedel har  
N F  normalt  tillämpat sin sedvanliga rän ten ivå  vilken legat " n åg ra  p ro
c e n t”  högre än N IB s  låneränta.  I dessa  norm ala  fall har  N F  stått för 
kursrisken. I fyra fall ha r  kursr isken  övertagits  av låntagaren m ot en lägre 
rän tesa ts  -  0 ,5 %  ö v e r  N IB s  utlåningsränta. D essa  fyra projekt svarar  för 
3,3 av de 7,8 milj. SD R som  N F  lånat in från NIB . N F :s  egna icke
realiserade kursför lus te r  har  som m est  varit ca  10 milj. S E K . Av " b r u t to 
kurs fö r lus te r”  -  17 milj. S E K  som mest -  faller ca 7 milj. S E K  på de fyra 
enskilda företagen.

Finska  K E R A  lyfte 1981 4 milj. SD R eller ca 20 milj. F M K  av de 
regionallånemedel -  totalt drygt 80 milj. F M K  -  som NIB  beviljat K E R A  
hösten  1980. D essa  20 milj. F M K  m otsva ra r  ca 5 %  av K E R A :s  utlåning 
som beviljats und er  1981. U tlåningsräntan  för regionallånemedel har  varit 
d ensam m a som inlåningsräntan . Regionallånens relativt höga nominella 
rän ta  — i jäm före lse  m ed K E R A :s  inhem ska upplåning — har  gjort att man 
inte velat be lasta  lån tagare genom  ytterligare höjning av deras rän tek o s t
nader. Räntan  för regionallån i SDR har varit mellan 18/6 1981 respektive 
1982 14,3% m edan  räntan  för  K E R A :s  utlåning i inhem sk valuta ha r  varit 
10,25%. Efter  aktuell period ha r  dock den nominella räntan  för regional
lånemedel i SD R  sjunkit först till 13,9% (mellan 18/6 1982 respektive 1983) 
och sedan ytterligare ned till 11,5%  (från och med 18/6 1983 och  4 å  5 år 
framåt i tiden). K E R A :s  u tlåningsränta  har  un d er  den aktuella perioden
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sjunkit till 10%. F rån  och med 83 07 01 har  dock  K E R A :s  u tlåningsränta 
höjts till 10,75 %

Effekter  på  låntagare av den relativt höga nominella räntan  för SDR har 
m an hos K E R A  försökt lindra genom  att kom binera  SDR-lån m ed lån i 
valu tor  m ed m ycket  låg nominell  ränta , t. ex. JPY. Den ja p a n sk a  valutans 
kursstegring har  dock und er  de senaste  tre å ren  varit ca  50 %  gentem ot de 
nordiska valutorna. (JPY:s nominella rän ta  ha r  utgjort ba ra  ca  hälften av 
den reala  kostnaden  per år som  upplåning i denna  valuta inneburit under 
aktuell period .) D e tta  kan jäm föras  m ed en 24%-ig kursstegring för SDR.

Sam m anlagt har K E R A  lånat ut 3.9 mil. SD R -  i SDR -  fram till början 
av juli 1983. 32 företag ha r  berör ts  av denna  utlåning. K ursrisken har fallit 
på  enskilda låntagare.

I D anm ark  ha r  regionallån inneburit  en m ycket m arkant höjning av 
be rö rd a  kreditinsti tu ts  finansieringskapacite t .  F ö r  Industr ifondens del in
nebar  35 milj. N O K  en höjning av u tlåningskapacite ten  med ca  35%. 
Jäm fört  med to ta lbeloppet för und er  verksam hetsåre t  1982/83 beviljade lån
-  ca  55 milj. N O K  -  m otsva ra r  regionallånet ca  65 % av utlåningen. Hos 
U tvecklingsfonden har  regionallån -  15 milj. N O K  -  stått  för hälften av 
fondens utlåning und er  senaste  verksam hetsåre t .

Industr ifondens  u t låningsränta är 10,5 %. Regionallånemedel som svarar  
för en dryg fjärdedel av fondens totala disponibla medel kos ta r  fonden 
12,5% .'  Inlåning från ” 60 milj:s fo n d e n ” (av Danm ark  finansierad fond)2 
medför en rän ta  på 9 % . Fon d en s  genomsnittliga räntemarginal på all 
låneförmedling är 0 ,7 % . K ursr isken  ligger hos de enskilda låntagarna. 
Industr ifonden ä r  ett  sjä lvbärande kreditinstitut.

Den genomsnitt l iga u tlåningsräntan  hos U tvecklingsfonden är  9% .  Vid 
kassakred iter  är räntan  12,5%. N IB s  regionallånemedel har  enbart  an 
vänts  till an läggningsinvesteringar.  Räntan  för N IB s regionallån ä r  -  även 
hos Utvecklingsfonden — 12,5%. (V alu takorgarna är  lika beträffande lån 
till Industrifonden och Utvecklingsfonden.)  Valutarisken bär Utvecklings
fonden.

På Fä rö a rn a  be tonade man hos båda be rörda  kreditinstitut den m arkanta  
ökning av institutens kapacite t  som regionallånemedel inneburit.  Den 
korta  am orteringsfr ia  perioden -  2 år  -  ansågs dock  i framtiden kunna 
vålla likviditetsproblem för instituten. Am orteringsfrihe t för institutens 
utlåning vid anläggningsinvesteringar kan gälla upp till 5 år.

N ågra  av regionallåneordningens effekter  på de nationella kreditinsti tu
ten kan u tläsas av n edans tående  tabell.

1 Regionallånemedlen till Färöarna har lånats ut i NOK.
2 En fo n d  som har finansierats av den danska staten genom betalning av 12 milj. 
DKK under vart och ett av de 5 åren under slutet av 1960-talet och början av 1970- 
talet. Medlen var avsedda fö r  investeringar i uppbyggnad av infrastruktur på 
Färöarna. Idag innehåller fonden ca 105 milj. DKK.
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T a b e ll  3 . 1 :  R e g io n a llå n e o r d n in g e n s  e f fe k t e r  p å  n a t io n e lla  k re d itin st itu t.

' I K E R A : s  fa ll  s k i l je r  s ig  b e lo p p e n  fö r  b e v i l ja d e  o c h  u tb e ta la d e  m ed e l frå n  v a r a n d 
ra . T a b e llv ä r d e n  h a r  b e r ä k n a ts  m ed  d e n  u tb e ta ld a  d e le n  -  2 7  m ilj. N O K  -  a v  
re g io n a llå n  s o m  b a s .
2 O m  b e v i l ja d e  lån  h a r  u tb e ta la ts  u n d e r  f le r a  å r  h ar re g io n a llå n e b e lo p p e t  re la te ra ts  
till d e s s a  å r s  s a m la d e  s u m m a  a v  b e v i l ja d e  lån  h o s  r e s p e k t iv e  k re d it in st itu t . I s a m 
m a n h a n g e t b ö r  o b s e r v e r a s  a tt  a lla  a v  N I B  b e v i l ja d e  e l le r  u tb e ta la d e  re g io n a llå n e m e 
d e l in te  n ö d v ä n d ig tv is  b e v il ja t s / u tb e ta la ts  a v  d e  n a t io n e lla  k re d it in st itu te n  v id a re  till 
n ä r in g s liv e t  u n d e r  d e  b e rö r d a  å re n .
3 A v s e r  s k illn a d e n  m e lla n  rä n te in tä k te r  o c h  rä n t e k o s tn a d e r  s o m  k a n  h ä n fö ra s  till 
fö rm e d lin g  a v  r e g io n a llå n  o m  rä n ta n  fö r  in lå n in g  r e s p e k t iv e  u t lå n in g  a v  d e s s a  m ed e l 
in te  h a r  v a r it  lik a . P lu s - t e c k e n  in n e b ä r  a tt i f r å g a v a r a n d e  in st itu t h ar t illä m p a t h ö g re  
rä n te s a t s  v id  u t lå n in g  a v  a k tu e lla  m e d e l ä n  v a d  so m  h a r  v a r it  g ä lla n d e  v id  in lå n in g  a v  
d e s s a  m e d e l. M in u s - te c k e n  in d ik e r a r  d e t m o ts a t ta  fö rh å lla n d e t . 0 in n e b ä r  a tt u t lå 
n in g srä n ta n  h a r  v a r it  s a m m a  s o m  in lå n in g srä n ta n .

Som en sam m anfattn ing av låneordningens effekter  på  de nationella 
kreditinsti tu ten kan k on sta te ras  att de mest posit iva effekterna tycks låne
ordningen ha haft i länder /om råden  där  regionallånemedlen ha r  svarat för 
en relativt s tor del av  de be rö rd a  kreditinsti tu tens  kapital. F ram fö r  allt har  
medlens ka rak tä r  som  ” m erp en g a r”  inneburit att  kreditinsti tu ten i dessa 
fall kunnat  ta  sig an  större  pro jek t än vad som  annars  varit kännetecknande 
för  dessa  instituts verksam het.

R äntem arginaler  har  tagits ut för regionallånemedlen hos bara  ett av de 
tota lt  sju kreditinsti tu ten.  E rfa ren h e te r  av valu taförluster  ä r  hos hälften av 
instituten negativa. H os  den an dra  halvan har va lu tar isken överförts  till 
företagen.

R egion a llåneordn ingens kva lita tiva  och kvan tita tiva  e ffe k te r  på  näringsliv
Med kvalitativa effekter  avses  här  ak tualiserade investeringars  b ran sch 

tillhörighet, ka rak tä r  -  u tbyggnad eller rationalisering av ve rksam heten  -  
och spridningseffekter i b l .a .  nordiskt avseende . Även låneordningens 
finansiella effekter  hos lånm ottagaren  inbegripes i de kvalitativa effekte r
na. K vanti ta t iva  effekter  av ser  effekter  på  t. ex. sysselsättn ing (och be rö r
da länders  bytesbalans) .  D essa  s is tnäm nda effekter  har visat sig -  under  
studiens genom förande -  vara  m ycket  svåra  att  kartlägga. En kvantifie-
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ring av effekterna har därför  kunnat  genom föras ba ra  i ens taka  fall. L å n e 
ordningens kvalitativa respektive kvantita tiva effekter på näringsliv sepa- 
ra tredovisas  inte u tan  de behand las  parallellt.

I N orge  har  regionallånemedel använts  för  finansiering av fyra projekt; 
ett nytt mejeri för p roduktion av kvitost,  upprustn ing  av fem fiskföräd- 
lingsanläggningar, uppbyggnad av en godsterm inal i anslutning till en nord- 
norsk  ham n och uppbyggnad av ett nytt slakteri. F iskindustr ipro jektet  kan 
ses som en ren rationaliseringsinvestering. De tre övriga projek ten  är 
mellanting mellan rationalisering och utbyggnad med betoning på  ” utbygg
n a d ” . De direk ta  sysselsättn ingseffekterna av (mejeri- och  slakteri-) p ro
j ek ten  ä r  145 personer.  Regionallåneordningen har inneburit en tidigare- 
läggning av de ssa  projek t med 1 -  2 år. Regionallånemedel s tår  i genomsnitt  
för ca  15% av pro jek tens  tota la  kapita lbehov. Alternativa f inansieringskäl
lor skulle -  enligt D U  — i tre av projek ten  medfört  ungefär  sam m a 
rän tekos tnad  som regionallån. I ett  av projek ten  har  regionallånemedel 
varit m ycket  billigare än alternativ  finansiering.

Detta  s is tnäm nda fall handlar  om  ett  s tort  kooperativ t  företag för slak
teri, förädling och försäljning av kö ttvaror  med en tota lom sättn ing på ca  1 
mrd N O K . I fö retaget genom föres  för nä rva rande  en ivestering i en ny 
slakterianläggning. T ota l investeringen uppgår till 154 milj. N O K .  25 milj. 
av det totala finansier ingsbehovet har  lösts genom  regionallån. Låne t  
bestå r  av 1 milj. U S D , 790 tusen  G B P  och 2,65 milj. C H F .  Valutakorgen 
har  DU och det b e rö rd a  företaget kon strue ra t  i sam råd och med hänsyn  till 
de valutor  som funnits  tillgängliga hos N IB . G enom sn it ts rän tan  är 8 ,5% . 
Övrig lånefinansiering bes tå r  av lån från D U  (15 milj./11,5% ) och L ands-  
kredit (20 milj./13,5%). Ytterligare ett lån på ca  13 milj. ( 1 3 ,5 -1 4 % )  har 
förhandlats  om och upptas senare .  Resten  av finansieringen sker genom 
eget kapital (16 milj.) och olika form er  av bidrag/stöd (65 milj.).

Vid t idpunkten  för upp tagande av NIB-lån  hade företaget svårigheter 
med att  finna en finansiär till förmånliga villkor på norsk  kreditm arknad. 
Senare -  und er  det senaste  halvåret -  har företagsledningen erbjudits 
finansiering från 3 inhem ska kreditinstitu t till en rän tesa ts  mellan 13 och 
14%. Alternativen till N IB  hade -  även i tidigare skeden medfört  en ca 
5 %  högre rän ta  för  b e rö rda  delen av upplånat kapital. F rån  tidpunkten  för 
upp tagande av regionallån till dags da tum  har kursen  för U S D  förändrats  
från 6,90 till 7,40 N O K . M ycket  hinner  dock  ännu hända innan regional
lånet, som  nu ligger i s ta tskassan ,  konver teras  i årsskifte t 1984/1985. 
Företagsledningen är  mycket  nöjd med NIB-lånet -  hittills -  och DU som 
informerat företaget om denna  lånemöjlighet.

Regionallåneordningens effekter i de t ta  enskilda företag kan sam m anfa t
tas i tre punkter:
-  investeringar har  kunnat  genom föras inom planerad tidshorisont
-  årliga rän tekos tnader  har  kunnat  reduceras  med ca  1,25 milj. N O K
-  en  befarad kursförlust för  US D :s  del uppgår idag till ca 0,5 milj. N O K .
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Den is ländska användningen  av  regionallånemedel ä r  tvådelad . Hälften 
har använts  i u tbyggnad av landets  vägnät -  in fras truktur -  och hälften 
har  gått  till m edels tor  industri. E ffek terna  av lånemedel kan egentligen 
diskuteras  ba ra  be trä ffande den  senare  halvan av m edelsanvändningen. Ca 
en fjärdedel -  16 milj. N O K  -  av regionallånem edlen är utlånade till 
industri och  ytterligare en fjärdedel utlånas un d er  1983.

De s törs ta  m ottagarna  av Industr ia liser ingsfondens utlåning under  1982 
är textil- och klädindustri (31,9% ), matvaru-  och dryckesindustr i  (15,3%), 
malmindustri  (14,5%), möbel- och inredningsindustri  (10,6%) samt kemisk 
industri (8,1 %).

Fördelningen h a r  visat sig va ra  ganska stabil un d er  senare å r  vilket 
b e tyder  att även innevarande års (1983) utlåning fördelas på sam m a sätt. 
Textil- och klädindustr ins leverantörs led  (ullproduktion) är  den  i regionalt 
av seende näst m est u tsp r idda  b ranschen  -  ef ter  f iskerinäringen -  i is
ländskt näringsliv. Ä ven  om  de flesta investe ringarna inom textil- och 
klädindustrin  -  dä r  regionallånem edel främ st har  använts  -  har  varit 
ra tionaliseringsinvesteringar to rde  de t ta  ha  haft s tor  regionalpolitisk b e ty 
delse genom deras  spridningseffekter på  det vertikala m arkn adssystem ets  
tidigare led. En förbättring av den aktuella industrins in ternationella kon
kurrenskraft  tryggar även leveran törs lede ts  fortlevnad.

N o rr landsfondens  medel -  i Sverige -  h ä ru n d e r  1980 och 1981 använts  
huvudsakligen -  6 5 %  -  till industriell u tbyggnad. 2 8 %  har  gått till indu
striella u tvecklingspro jekt och 6 %  till u tredningar/inventeringar.  S törs ta  
m ottagarbranschen  av medel är metall- och verkstadsindustrin  (40%). I 
övrigt fördelas  m edelsanvändningen  mellan trä- och  massaindustr i  (35%), 
livsmedelsindustri (8% ), jo rd-  och stenindustri  (8%) och övriga industr i
b ran sch e r  (närm are 10%). A nvändning av regionallånemedel har  följt fon
dens allm änna/övriga m edelsanvändning. Regionallånemedel har  i fyra fall/ 
projek t u tlånats  till lägre rän ta  än  normalt.  I dessa  fall ha r  kursrisken 
överförts  till de enskilda företagen. I dessa  fall har  regionallånemedel 
utlånats  i SDR. T vå  av pro jek ten  tillhör trä industr in ,  ett  ve rkstadsindustrin  
och ett l ivsmedelsindustrin . Invester ingarna  har  varit av rationaliserings- 
karaktär .  Enligt N F  har  kursförlusten  i ett av de ssa  fall -  en träindustri  -  
blivit så  s to r  att  företagets  överlevnad  hotas;  enligt svensk  lagstiftning 
skall förlus ter  redovisas  redan  när  de ä r  befarade.  I de t ta  ak tuella  fall är 
den befarade kursförlusten  så s tor att företaget enligt aktiebolagslagen bör 
träda i likvidation.

V erkstadsindus tr ip ro jek te t  rep resen te ra r  en svensk-finsk koncern .  I 
trä industr ipro jekten  levereras  en del av anläggningarna från Finland.

I Finland har regionallånemedel använts  t illsammans med andra  medel i 
K E R A :s  norm ala  v e rksam het.  Ca 20 %  av K E R A :s  tota la  beviljade finan
siering av se r  metallindustri.  13% har  gått till trävaru industr i  och 11 % till 
turism. K E R A  har beviljat  lån i u tländsk valuta endast  till företag med en 
årsom sättn ing ö ver  10 milj. F M K . Av de enskilda lånebeloppen har ut-
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ländsk valuta  stått för högst 70% , varav hälften har i fö rekom m ande fall 
varit  i SDR. A n dra  halvan har  varit t. ex. i JPY. D essa  två va lu tor  har 
t illsammans gett en ränta  p å  ca 10%. En dylik " k o r g ”  har  nominellt haft 
m otsva rande  rän tekos tnad  som företagens alternativa finansieringskällor 
enligt K E R A . F öre tagen  har  dock  kritiserat SDR-lånens sam m ansättn ing 
och effekter  genom  kursförluster  som  förorsakats  företagen.

I ett av de berörda  företagen, som tillverkar t im m erstugor,  har dock 
kursförlusten  för lånemedlen s tanna t vid " n åg ra  p ro ce n t” . Företagets  
ek onom ichef  säger att o rsaken  till upplåning i u t ländsk valuta ö v e rh u v u d 
taget var  K E R A :s  system ; vid s tö rre  investeringar måste en del av finansi
eringen från K E R A  tas i u tländsk valuta. E fte rsom  företaget saknade 
a l ternativa finansieringskällor för  aktuellt  projekt va r  man hänvisad till 
K E R A . Om bankfinansiering hade varit möjlig hade den nominella räntan 
för ett dylikt lån varit något lägre än för regionallån, säger ekonom ichefen . 
K ursförlus tens  betydelse för  företaget är  relativt liten beroende på att 
regionallånemedlens andel av företagets  totala finansiering är bara ca 5% . 
Regionallånemedlen har  i företaget använts  i byggnader och maskiner. 
M askinerna  har huvudsakligen köpts  i Sverige och Tyskland.

I D anm ark  har  Indistrifondens medel huvudsakligen använts  till indu
strier m ed anknytning till fiskerinäringen. 25 milj. D K R  (45%) av totala 
utlåningen. 55 milj. D K R , gick 1982/1983 till denna näring. Hälften av 
dessa  25 milj. D K R  har gått till förädlingsindustri och varit av rationalise- 
ringskaraktär .  L axuppfödning och yng elproduktionsverksam heter  har  fått 
drygt 6 milj. vardera.  Dessa medel har  använts  för utbyggnad av v e rk sam 
heter.

R esterande 30 milj. D K R  har fördelats  mellan verkstads- ,  byggnads- och 
träindustri.  M ycket av verkstadsindustrin  har  också  anknytning till fiskeri
näringen. Detta  gäller b l .a .  för skeppsindustri  och skeppsverkstäder .  4 
större sk epp sve rkstäder  har  t. ex. delfinansierats av fonden under  det 
senaste  året. Även 2 ölbryggerier ingår bland projek ten  som finansierats av 
industrifonden. Investeringarna inom verkstadsindustrin  har varit rationa- 
l iseringsinvesteringar. R änten ivån för regionallån har hos företagen varit 
jäm fö rb a r  med den sa m m a för a l ternativa finansieringskällor enligt indu
strifonden. Särskilt inom fiskodling och fiskerianknuten verkstadsindustri  
ha r  investeringarna inneburit sam arbe te  mellan F ä röa rn a  och Norge re
spektive D anm ark.  Fiskyngel och odlingsredskap kom m er huvudsakligen 
från Norge. F rån  D anm ark  har man importera t  en stor del av utrustningen 
till verks täderna.  Totalt har  industrifonden und er  sista året engagerat sig i 
75 industri- eller odlingsprojekt.  Genomsnittligt finansieringsåtagande/pro- 
jek t  är således ca 750 tusen  DKR.

U tvecklingsfondens f inansier ingsverksam het om fatta r  även servicenä
ringarna. Inom t. ex. tur ism en ha r  fonden delfinansierat 2 större hotellbyg
gen och byggande av vandrarhem  runt omkring på Färöa rn a .  Fondens  
finansiering av ser  dock övervägande industri, hantverk  och fiskodling.
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Antalsmässigt avser  ca  6 0 %  av fondens finansier ingsärenden dessa  ve rk 
sam heter .  U n d er  senaste  v e rksam hetsåre t  har  fonden varit engagerad i 
bl. a. skeppspro jek t ,  där  u trus tn ingen och materialet till fartygen har k o m 
mit från N orge ,  D anm ark  och även Sverige, en sågverksindustri ,  där  alla 
m askiner  är från Sverige och tim ret kom m er från Sverige och Norge. 
Laxuppfödning, dä r  sam arbe te  med norrm än är  intensivt,  ha r  finansierats 
med 4 milj. D K R. Förädlingsindustri  för blåvittling, s .k .  "blåvittlingspro- 
j e k te t” , är  o ckså  ett  av de 10 större projekt som fonden kunnat delta i 
genom regionallåneordningen. Även där  sam arbe ta r  man med norska 
intressen. Projektet  uppskattas  skapa/trygga ca  50 sysselsättningstillfällen. 
T otalt har  regionallånemedlens sysselsättn ingseffekter  för U tvecklingsfon
dens del uppskatta ts  till ca  200 personer.  U r  lån tagarnas perspektiv  har 
Utvecklingsfondens finansiering varit 1 — 1,5% billigare än hos alternativa 
finansieringskällor enligt U tvecklingsfonden. Med tanke på m ånga av ak 
tuella projek ts  risknivå hade inga a l ternativa finansieringskällor funnits 
öve rhuvudtaget.

En sam m anfattn ing  av regionallånemedlens effekter  på näringsliv 
återges i nedans tående  tabell.

T a b e ll  3 .2 :  R e g io n a llå n e o rd n in g e n s  e f fe k t e r  p å  n ä r in g s liv .

1 U =  u tb y g g n a d . R  =  ra t io n a lise r in g
2 E tt  p lu s - te c k e n  in n e b ä r  a tt b e rö r d a  fö r e t a g  h a r  få tt  r e g io n a llå n e m e d e l till lä g re  
n o m in e ll rä n ta  än  v a d  s o m  s k u lle  v a r it  fa lle t  h o s  a lt e r n a t iv a  f in a n s ie r in g s k ä llo r .  E tt  
m in u s-te c k e n  in d ik e ra r  m o tsa tt  fö rh å lla n d e . V id  " n o l l "  h a r  d e n  n o m in e lla  rä n tan  
fö r  re g io n a llå n e m e d e l r e s p e k t iv e  a lt e r n a t iv a  k ä llo r  v a r it  lik a .
3 I fy r a  fa ll  h a r  d e n  n o m in e lla  rä n tan  v a r it  lä g re  än  d e n s a m m a  fö r  a lte rn a t iv a  
f in a n s ie r in g s k ä llo r .  ( J m f  s . 19 .)

Sam m anfattn ingen av  regionallåneordningens effekter  på näringslivet 
visar att  de b e rö rd a  investe ringarna  fördela r  sig rätt jäm n t  mellan utbygg
nader och rationaliseringar. Bilden om de aktuella investeringarnas 
branschtil lhörighet är m ycket  brokig. Invester ingarna  tycks ha  medfört  en
2 5 -30-332 Nordiska rådet
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hel del handelsutbyte mellan de nordiska länderna även om uppgifter om 
dessa spridningseffekter inte kunnat tas fram hos alla berörda kreditinsti-

Jämförelser mellan regionallån och företagens alternativa finansierings
källor avseende den nominella räntan är svåra eftersom regionallånen 
oftast -  i de aktuella fallen -  varit den enda tillgängliga källan. En 
jäm förelse med potentiella alternativ till regionallånen i detta avseende 
visar olikheter mellan regionallåneordningens olika geografiska verknings
områden.

Valutaförluster har i samtliga länder berört åtminstone en del av företa
gen. Med tanke på den utvecklingen som de nordiska valutorna genomgått 
under senare år är detta helt naturligt.

Beträffande regionallåneordningens effekter på sysselsättningen bör de 
angivna siffrorna tolkas med försiktighet. Som en ” sista pusselbit” i finan
siering av projekten torde dock regionallånen i många fall ha inneburit att 
sysselsättningseffekterna ” de facto” realiserats.

Såväl tidigareläggning av projekten i flera fall som realisering av projekt 
med ” speciell finansiell struktur” genom regionallån har också utpekats 
som positiva erfarenheter av låneordningen.

3.3 Nationella synpunkter på  utveckling av regionallåneordningen

Synpunkter som lämnats av de berörda nationella kreditinstituten och 
departem enten berör framför allt kreditvillkoren som är förknippade med 
regionallånemedlen, den geografiska avgränsningen av verkningsområdet 
för låneordningen och låneordningens administration.

Hos finska KERA betonar man räntenivåns betydelse för KERA:s val 
mellan alternativa finansieringskällor. I Island och på Färöarna ser man 
gärna att amorteringstiden är längre än i dag, t. ex. 15 å r1. På Färöarna 
anser man också att en längre amorteringsfri period, 5 i stället för 2 år, är 
önskvärd för att låneordningen inte skall medföra en likviditetspåfrestning 
för berörda nationella kreditinstitut.

Med tanke på de valutarisker som upplåning i utomnordiska valutor för 
med sig ser man från KERA:s sida en nordisk fond för nordiska valutor 
som ett alternativ till regionallåneordningen. En fond som förmedlar kapi
tal från de nordiska staterna till nationella kreditinstitut. Finansieringen 
kunde ersätta de statsanslag som kommer via statsbudgeten t. ex. till 
KERA. NIB kunde vara ett lämpligt organ för administration av en dylik 
fond.

Beträffande låneordningens geografiska verkningsområde ansåg man i 
Island och på Färöarna att ordningen med fördel kunde avgränsas till att 
om fatta s. k. gränsregioner, med Västnorden som ett av dessa områden. På 
svenskt håll skulle en snävare avgränsning -  än i dag gällande — t. ex. till

1 N uvarande amorteringstid fö r  regionallån är 10 år.
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s. k. gränsregioner som också ingår i regionalpolitiskt prioriterade om rå
den nationellt kunna tänkas. Dessutom kunde den nuvarande organisatio
nen för låneordningens adm inistration då behöva kom pletteras med andra 
lånebeviljande organ. På denna punkt påpekade man i Finland att en 
geografisk avgränsning av låneordningens verkningsom råde, olik de natio
nella regionalpolitiska stödom rådena, skulle medföra "dubbla kriterier’’ 
för projekt som berörs samtidigt av regionallån och andra regionalpolitiska 
finansieringsformer med extra arbete för de adm inistrerande organen som 
följd. En annan synpunkt på adm inistrationen av låneordningen som disku
terats var att öppna flera parallella kanaler för låneordningen så att regio
nallånemedlen i större utsträckning kunde bli disponibla för investeringar 
inom servicesektorn och infrastrukturen.

Beträffande adminstration av låneordningen fördes en diskussion i det 
svenska industridepartem entet om att utpeka några nationella kreditinsti
tut som ” NIB:s filialkontor” med dragningsrätter eller kreditlöften hos 
NIB som utnyttjas allt eftersom  lämpliga projekt dyker upp. Även regiona
la investmentbolag kunde möjligen vara tänkbara instrument för förmed
ling av regionallånemedel. Genom att skräddarsy villkoren för återbetal
ning av medlen till NIB genom anpassning av förhållandet ränta/am orte
ring med hänsyn till investmentbolagens vinstutveckling över tiden kunde 
regionallånemedel få ökad efterfrågan.

Hos norska DU pekade man på behovet av kontakter mellan de nationel
la kreditinstituten över gränserna. För en löpande utveckling och anpass
ning av låneordningen efter förändringar på de nordiska ländernas kredit
marknader torde kontakter på kreditinstitutsnivån vara av stor betydelse.

4 Sammanfattande slutsatser och förslag från arbetsgruppen

De effekter och erfarenheter som regionallåneordningen inneburit vari
erar i många avseenden mellan de berörda länderna. Orsaker till detta är 
bl. a. skillnader i tillgång och utbud av inhemska och alternativa utländska 
krediter eller olikheter mellan ländernas kreditpolitik, vilket medför skilda 
räntenivåer, skillnader i valda kanaler för adm instration av låneordningen, 
skillnader i de nationella kvoternas relativa betydelse för respektive lands 
totalekonomi, olikheter mellan ländernas utveckling i strukturellt avseen
de och skillnader i den förda ” regionalpolitiken” länderna emellan.

Relativt sett största effekten har regionallåneordningen haft på Färöarna 
och i Island. Dels beror detta på att aktuella lånebelopp varit relativt sett 
större för dessa regioners och de adm inistrerande institutens ekonom ier än 
i de andra berörda länderna dels på att medlen i dessa regioner har 
kanaliserats inte bara till industrisektorn utan även till servicesektorn 
(Färöarna) och till utbyggnad av infrastruktur (Island). Regionallånemedel 
har dessutom varit -  eller åtminstone uppfattats som -  mera konkurrens
kraftiga finansieringsalternativ för kreditinstitutens verksam het i dessa 
regioner än i de övriga berörda länderna.
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Erfarenheterna av regionallåneordningen är övervägande goda även i 
Norge. Utplacering av medlen har fungerat smidigt. De svenska erfarenhe
terna däremot är mera blandade. Den goda grundtonen i diskussioner om 
regionallåneordningen störs av inlägg avseende kursförluster och deras 
konsekvenser för Norrlandsfonden och berörda företag.

I Finland har regionallånemedel haft den svagaste efterfrågan. Den höga 
nominella räntan för regionallån anges vara den helt avgörande faktorn 
därtill. Dagens utbud av utländska finansiella krediter i landet är stort 
åtminstone för KERA:s del. Kreditinstitutet kan "vä lja” mellan sina ut
ländska finansieringskällor med hänsyn till penningpriset. N IB:s konkur
renskraft på denna marknad anses av KERA vara svag.

Odelat positiva är man i regionalpolitiska sammanhang i alla berörda 
länder beträffande regionallånemedlens karaktär som ” merpengar” . I den 
omfattning som pengarna använts har de kunnat bakas in i de nationella, 
adm inistrerande organens normala verksam heter och inneburit en för
stärkning av den totala resursram en hos respektive organ.

Arbetsgruppen som utsetts av NÄRP för att utvärdera regionallåneord
ningen har på basis av de samlade erfarenheterna diskuterat låneordning
ens framtida utformning. Arbetsgruppens diskussion kan sammanfattas i 
form av ett antal förslag.

För det första föreslår arbetsgruppen att låneordningen skall finnas 
kvar1. Som en potentiell finansieringskälla för nationella, regionalpolitiskt 
inriktade kreditinstitut är den uppskattad i alla berörda länder. Snabba 
förändringar i konjunkturelit och strukturellt avseende i de enskilda nor
diska länderna kan medföra stora variationer i efterfrågan på regionalpoli
tiska krediter i respektive land. Regionallåneordningen kan vid dylika 
variationer ha en viktig roll att uppfylla. Arbetsgruppen föreslår därför att 
regionalministrarna fattar årliga beslut om fördelning av de disponibla 
medlen.

NIB anses av arbetsgruppen vara ett lämpligt organ för administration 
av låneordningen även i framtiden. Bankens förankring på det nordiska 
planet och den internationella valutam arknaden talar för ett fortsatt enga
gemang för den. System et med de nationella kreditinstituten har fungerat 
bra och bör fortsätta. Val av kreditinstitut i varje enskilt land är en 
nationell fråga och diskuteras därför inte här.

Beloppsmässigt föreslås låneordningen ligga kvar på dess nuvarande 
nivå. De outnyttjade 80 milj NOK som finns kvar av den finska kvoten bör 
omfördelas mellan länderna och utnyttjas under kalenderåret 1984 (under 
perioden 84 04 01 -8 4  12 31). Efter denna period skall nya ca 300-400 milj 
NOK av NIB ställas till de nationella kreditinstitutens förfogande för varje 
tvåårsperiod, dvs. ca 150-200 milj NOK per år. Detta m otsvarar ca 3 % av

1 Arbetsgruppens danska representant anser dock att underlaget som ställningsta
ganden om låneordningens fortsä ttn ing  skall baseras på är m ycket svagt.



773B 48/e: Bilaga 2

bankens nuvarande totala utlåningskapacitet. A rbetsgruppen anser också 
att man bör diskutera valutan som årsbeloppet för regionallån skall fast
ställas i. 50 milj SDR m otsvarade 1980 325 milj NOK. I år m otsvarar detta 
belopp i SDR ca 390 milj NO K. Valet av valuta är således betydelsefullt 
med tanke på låneramens storlek uttryckt i de nordiska valutorna.

Den nuvarande kvoteringen av regionallånemedlen mellan länderna fö
reslås upphävd. I stället kan arbetsgruppen tänka sig olika alternativa 
kvoteringar. I och med att Grönland också visat sitt intresse för regional
låneordningen kan en tvådelning av regionallånemedlen mellan å ena sidan 
Västnorden (40 %) med Island och Danmark (genom Färöarna och G rön
land) som avnäm arländer och å andra sidan (60 %) med Finland, Norge 

*'och Sverige som avnäm arländer vara en lämplig ramlösning beträffande 
medelskvoteringen. Fördelningen mellan Finland, Norge och Sverige be
slutas av Nordiska ministerrådet (MR-REG) för en tvåårsperiod med ut
gångspunkt i bedömd efterfrågan på och behov av regionallånemedel. En 
omfördelning av outnyttjade medel bör vaije år kunna beslutas av MR- 
REG, med hänsyn till hur regionallånemedlen har utnyttjats.

Mot bakgrund av de valutaförluster som regionallåneordningen orsakat 
tidigare föreslår gruppen också att möjligheterna till finansiering av ord
ningen via andra valutor än de nuvarande valutorna, som under de senare 
åren visat en mycket ogynnsam utveckling gentemot de nordiska valu
torna, bör utredas.

BILAGA 2

Betänkande av Nordiska rådets ekonom iska utskott över minister- 
rådsförslaget

Ovennevnte ministerrådsforslag er henvist til Økonomisk utvalg. U tval
get har behandlet forslaget på sine møter 27. januar 1984 i Stockholm og 9. 
februar 1984 i København.

1. Sammendrag av ministerrådsforslaget 

Nordisk investeringsbanks (NIB) regionallåneordning ble introdusert i 
april 1980. Formålet med ordningen er å åpne muligheten for finansiering 
av investeringsprosjekter i næringslivet av nordisk regionalpolitisk interes
se i bestem te utviklingsområder i hele Norden. System et fungerer slik at 
NIB låner penger på det internasjonale kapitalmarkedet og låner disse 
videre til nasjonale kredittinstitusjoner som M inisterrådet har utpekt. 
Disse organ låner så pengene ut til konkrete næringslivsprosjekt i utbyg
gingsområder i Norden.
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Regionallåneordningen ble vurdert i 1983. Blant hovedkonklusjonene er 
at effektene og erfaringene med regionallåneordningen varierer fra land til 
land. Årsakene til dette skyldes bl. a. variasjoner i mulighetene til å skaffe 
seg innenlandske og alternative utenlandske kreditter samt ulikheter i 
landenes kredittpolitikk.

Det opplyses at relativt sett har regionallåneordningen hatt størst effekt 
på Færøerne og i Island. Erfaringene er overveiende positive også i Norge. 
De svenske erfaringene er mer blandet, mens regionallånemidlene har hatt 
den svakeste etterspørselen i Finland.

M inisterrådet foreslår bl. a. at:
a) Regionallåneordningen videreføres og forsøksperioden forlenges med 

to år til 1. april 1986.
b) Endringer i eller supplering av nåværende kredittinstitusjoner avgjø

res av regionalministrene etter forslag fra respektive land.
c) Grønland omfattes av låneordningen.
d) Lånerammen for 1984 settes til 80 millioner NOK. Totalt lånebeløp 

for 1985-1986 settes til knapt 400 millioner NOK. 40% av lånerammen 
reserveres for Vestnorden. Regionalministrene fastsetter lånekvoten for 
de nasjonale kredittinstitusjoner.

e) Spørsm ålet om å gjøre regionallånene mer attraktive bør utredes og 
avgjøres nasjonalt.

f) Låneordningen evalueres i 1985.

2. Utvalgets synspunkter

Økonomisk utvalg behandlet forslaget om opprettelse av en regional
låneordning i N IB ’s regi, i sin betenkning til ministerrådsforslag B 28le om 
handlingsprogram for nordisk regionalpolitisk samarbeid. Utvalget anførte 
at i enkelte av landene i Norden ville NIB neppe ha mulighet for å gi 
” billigere” lån enn nasjonale finansieringsinstitusjoner som ble finansiert 
av staten. Utvalget la imidlertid avgjørende vekt på at ordningen ville 
kunne øke tilgangen på kapital til regionalpolitiske tiltak. Det ble forutsatt 
at den tilsiktede effekt ikke ble nøytralisert ved tilsvarende reduksjoner i 
de nasjonale innsatsene til angjeldende regioner. Utvalget forutsatte videre 
at regionallånene ble gitt på N IB ’s normale vilkår og uten innslag av 
subsidiering.

Det er nå gått fire år siden forsøksvirksom heten med N IB ’s regional
låneordning ble satt iverk. Det kan konstateres at ordningen i enkelte 
om råder har innfriet forventningene, i andre områder er hensikten ikke 
oppnådd.

N år Økonomisk utvalg nå går inn for å videreføre forsøksordningen 
kommer det av at utvalget har lagt størst vekt på ordningens positive sider. 
Utvalget kan således slutte seg til at Grønland omfattes av låneordningen 
og at 40 prosent av ordningens låneramme reserveres for Vestnorden. 
Utvalget har flere ganger påpekt at Vestnorden er et høyt prioritert område 
i regionalpolitisk sammenheng, likestillt med Nordkalotten.
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Utvalget kan også slutte seg til at spørsmålet om å gjøre regionallånene 
mer attraktive er en sak som bør utredes og avgjøres nasjonalt. Dette er i 
samsvar med Økonomisk utvalgs tidligere holdning til regionallåneordnin
gen. Utvalget ser det slik at kredittpolitikken, og da særlig kredittsubsidie- 
ring, bare utgjør en del av de regionalpolitiske virkemidler. Det legges ulik 
vekt på denne del av regionalpolitikken i de nordiske land. Innføring av 
særlig attraktive nordiske regionallån kan følgelig bety at det oppstår 
skjevheter i det regionalpolitiske opplegget i enkelte av de nordiske land.

Utvalget vil også bem erke at en felles nordisk garantigivning mot valu
tarisiko ikke nødvendigvis vil være til fordel for de land der det er størst 
regional ubalanse. Det finnes ingen entydig samvariasjon mellom valuta
stabilitet og regional ubalanse.

Hensikten med regionallåneordningen hai vært å tilføre lånekapital til 
regioner med svakt utbygd næringsliv. Det kan konstateres at låneordnin
gen ikke har fungert tilfredsstillende for Finlands del. Under 1/3-del av de 
midler som er blitt stilt til rådighet er disponert.

Såvidt utvalget har kunnet bringe på det rene er den grunnleggende 
årsak til dette at etterspørselen etter regionallån i stor grad har kunnet bli 
dekket på det innenlandske lånemarked. Isolert sett må dette bety at det 
neppe ei grunnlag for å kritisere utformingen av N IB ’s regionallåneord
ning. Istedet ser Økonomisk utvalg dette som en oppfordring til Nordisk 
Ministerråd om å stimulere framveksten av nye foretaksprosjekter i ut- 
bygningsområder i Norden.

Ut fra det som er anført foran foreslår Økonomisk utvalg at Nordisk Råd 
vedtar følgende rekommandasjon:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd å vedta en vide
reutvikling av Nordisk investeringsbanks regionallåneordning i 
sam svar med ministerrådsforsiae B 48/e.

Gunnar Berge (A)

Karen Thurøe Hansen (KF) 

Anker Jørgensen (S)

Preben Lange (Si)

Arne Skauge (H )

Hans Olav Tungesvik (Kr.F.)

Johan Buitedahl (Sp) 

Paul Jansson Is) 

Arvo Kemppainen (Skdi) 

Gunnar Nilsson (s) 
Formann 

Sten Svensson (m) 

Ola Ulisten (fp)

København, den 9. februar 1984
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Ministerrådsforslag

om en förstärkning och utveckling av Nordkalottsam arbetet

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

I rapporten N U  1981:12 "Gjennomføringen av det nordiske regionalpo
litiske handlingsprogrammet 1979" utarbeidet av Nordisk embetsmanns- 
komité for regionalpolitikk (NERP) redegjøres det b l.a . for nordisk gren- 
seregionalt samarbeid generelt og Nordkalott-sam arbeidet spesielt. Det 
konstateres i rapporten at det er behov for nærmere utredninger om Nord- 
kalottkom itéens fortsatte virksomhet samt ulike finansieringsalternativ.

Rapporten ble behandlet på Nordisk Råds sesjon i Helsingfors i februar 
1982. I økonomisk utvalgs betenkning vedrørende det regionalpolitiske 
samarbeidet heter det bl. a.:

” Utvalget anser at allerede mange av forslagene i gjennomføringsrap- 
porten er så omfattende at et ministerrådsforslag burde ha vært fremmet. 
E tter utvalgets oppfatning bør M inisterrådet på grunnlag av den forelig
gende rapport og rapporten "N aturgass i N ord" utarbeide et nytt hand
lingsprogram for regionalpolitikk for fremleggelse på sesjonen i 1983.” 

Senere ble det presisert at man spesielt tenkte på behovet for å utvikle 
N ordkalott-sam arbeidet.

På bakgrunn av bl. a. ønskene fra Nordisk Råd skrev NERP 1. april 1982 
til Nordkalottkom itéen (NKK) og ba NKK selv om å komme med forslag 
til hvordan N ordkalott-sam arbeidet bør utvikles. NKK sluttbehandlet den
ne saken på sitt møte 16. mars 1983 og har kommet med konkrete forslag til 
NERP vedrørende virksomhetens fremtidige innretning, organisering og 
finansiering.

På samarbeidsministrenes møte i juni 1983 tok den svenske samarbeids- 
minister et initiativ for styrking av Nordkalott- og Vestnorden-samarbei- 
det. E tter behandling av saken på samarbeidsministrenes møte 7. oktober 
overlot man til NERP og regionalministrene å sluttbehandle denne.

Det er utarbeidet et konkret rammeforslag til hvordan Nordkalott-sam- 
arbeidet bør utvikles. Forslaget bygger på N K K 's eget opplegg og tar 
hensyn til samarbeidsministrenes synspunter. Forslaget er sendt på remiss 
til berørte em betsm annskom itéer og kommentarene er innarbeidet i det 
endelige ministerrådsforslag om utviklingen av Nordkalottsam arbeidet. 
Forslaget følger vedlagt.

Hovedkonklusjonene i forslaget kan sammenfattes på følgende måte:
-  Styrking av handels- og industrisamarbeidet på Nordkalotten, bl. a. ved 

å videreutvikle den eksisterende handelskonsulentvirksom heten.
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-  Bedre utnyttelse og samordning av de ressurser som finnes i regionen til 
forskning og høyere utdanning.

-  Bedre koordinering av virksomheten til NKK med embetsmannskomi- 
téer på andre sektorer, spesielt arbeidsmarked.

-  Bedre samarbeid mellom de nasjonale plan- og utbyggingsmyndighetene 
i respektive fylker/län for å styrke næringslivet m. v. på Nordkalotten.

-  De norske fylkeskommunene trekkes direkte med i arbeidet ved at 
fylkesordførerne i Nord-Norge biir medlemmer i NK K.

-  Det nordlige forsøksom rådet for grensekommunalt samarbeid i giesbygd 
blir organisert som en arbeidsgruppe under NKK.

-  Økte økonomiske ressurser nordisk og nasjonalt.
Regionalministrene vedtok på sitt møte 7. desem ber 1983 å oversende

programmet for utvikling av N ordkalott-sam arbeidet til Nordisk Råd for 
behandling på den 32. sesjonen i Stockholm i 1984. E tter at Nordisk Råd 
har avgitt sine synspunkter på forslaget vil M inisterrådet fastsette pro
grammet. I denne sammenheng vil N ERP få i oppdrag, i nært samarbeid 
med N K K , å forestå gjennomføringen av programmet samt løpende ar
beide med dets utvikling på bakgrunn av erfaringer som vinnes og syns
punkter som fremkommer.

På denne bakgrunn anm oder ministerrådet om Nordisk Råds syns
punkter på forslaget om styrking og utvikling av Nordkalott-sam arbeidet.

Stockholm den 16. desem ber 1983.

For Nordisk M inisterråd (regionalministrene)

Thage G. Peterson  
Industriminister

Ragm ar Sohlman  
Generalsekretær

M inisterrådsforslag om en förstärkning och utveckling av 
Nordkalottsam ar betet

1 Nåværende virksomhet — innhold, organisering og finansiering

a) Innhold

Nordkalotten omfatter Nordland, Trom s og Finnmark fylker, Norrbot- 
.ens län og Lapplands län. Samarbeidet på Nordkalotten kan for tiden 
grupperes i fire hovedområder:
-  industri
-  primærnæringer/areelle næringer
-  turisme
-  informasjonsutveksling
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Tyngdepunktet i arbeidet ligger på industriell utvikling. Det er satset 
meget på å øke handelen på kalotten, utvikle markedsføringen og fremme 
eksporten. Målgrupper har bl. a. vært verksteds-, trevare-, og elektronikk- 
industrien. For å samordne, initiere og gjennomføre ulike tiltak er det 
ansatt en handelskonsulent.

Det er også innledet et samarbeid for å øke mulighetene for å oppnå 
positive effekter ved eventuelle funn av olje og gass utenfor Nord-Norge. 
Ressurser er stilt til disposisjon for en oljearbeidsgruppe som er etablert 
under Nordkalottkom itéen (NKK) samt konkrete prosjekt som gjennom
føres i regi av denne gruppe. Dette er oppfølging av et tiltak som er 
foreslått i rapporten Naturgass i Nord (N U  1981:13). Det er videre under 
EK-energi opprettet en nordisk kontaktgruppe for olje- og gasspørsmål i 
Nord. Kontaktgruppens mandat er å ivareta nordiske sam arbeidsaspekter i 
forbindelse med den fortsatte utvikling av petroleumsvirksom heten uten
for Nord-Norge. Kontaktgruppen skal følge utviklingen og tjene som organ 
for innsamling og utveksling av opplysninger av betydning for utnyttelse 
av olje og gassfunn utenfor Nord-Norge. Kontaktgruppen kan når det er 
ønskelig ta  initiativ til nordiske sam arbejdsaktiviteter i aktuelle regioner. 
Kontaktgruppen hører inn under EK-energi og består foruten 3 represen
tanter utpekt av denne komité også av 1 representant utpekt av NERP og 1 
representant utpekt av EK-industri.

Samarbeid vedrørende primærnæringer/areelle næringer omfatter jord- 
og skogbruket, hagebruk og reinnæring. Arbeidet er dels innrettet mot 
informasjons- og erfaringsutveksling, dels mot gjennomføring av konkrete 
pilotprosjekt (f. eks. sam arbeidsprosjekt for bedring av forsyningen av 
engvekstfrø på Nordkalotten).

Innsatser på turismens område er innrettet mot markedsføring av N ord
kalottens turistmessige kvaliteter og de losjimuligheter m. m. som finnes. 
Arbeid med å bygge opp et felles hotellbookingsystem pågår.

Ett viktig element i Nordkalott-sam arbeidet er å styrke informasjons- og 
erfaringsutvekslingen. Dette skjer gjennom publisering av tidsskriftet 
Nordkalott-N ytt, som kommer med 4 nummer i året, ulike temahefter, 
tjenestemannsutveksling mellom berørte adm inistrasjoner, støtte til språk
studier osv.

På ministerrådets kulturbudsjett er det i perioden 1971-83 bevilget ca 
400000 DKK til samarbeid på Nordkalotten når det gjelder forskning og 
høyere utdanning. Samarbeidskommisjonen for universiteter og høyskoler 
på Nordkalotten har vært ansvarlig for samarbeidets gjennomføring i regio
nen. Kommisjonen ble dannet i 1971 og består av 2 representanter for 
universitetene i Trom sø, Umeå og Uleåborg, høyskolene i Luleå, Narvik 
og Rovaniemi, distriktshøyskolene i Alta og Bodø samt Islands Universitet 
(fra 1980). Sluttrapport fra forsøksvirksomheten skal avgis til kulturminist
rene innen utgangen av 1983 og denne vil inneholde forslag til samarbeidets 
eventuelle videreføring innholdsmessig, organisatorisk og økonomisk.
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Nordkalottens arbeidsm arkedsutdanningssenter (AM U-senteret) i Över- 
torneå gjennomfører arbeidsm arkedskurs av 6—72 ukers varighet.

N år det gjelder allmenkulturområdet gir m inisterrådet tilskudd til mu- 
séumssamarbeid mellom 8 m uséer på N ordkalotten. Videre støttes samisk 
kulturliv gjennom Nordisk Samisk Institutt og Nordisk Sameråd. På N or
disk Kulturfonds budsjett bevilges midler til delfinansiering av allmenkul- 
turelle prosjekt.

b) Organisering

Nordkalott-sam arbeidet i organisert form startet allerede i 1967, ved at 
arbeidsministrene i Finland, Norge og Sverige tilsatte en ad hoc-gruppe 
med oppgave å undersøke konkrete muligheter for et økonomisk sam ar
beid på Nordkalotten (NR rek. 14/1966). Komitéen ble gjort perm anent i 
1971. Ved etableringen av Nordisk M inisterråd i 1973 fikk N K K  status 
som em betsmannskom ité, men fordi bare 3 av N ordens 5 land er medlem
mer i NKK  skal søknader om støtte til prosjektvirksom het sendes via 
Nordisk em betsmannskom ité for regionalpolitikk (NERP).

På midten av 1970-tallet ble form annsvervet i NKK flyttet fra sentralt 
nivå til kalotten, slik at det nå sirkulerer med 2 års varighet mellom 
landshøvdingene. Samtidig fikk komitéen sekretær i m inisterrådssekretari
atet felles med NERP. Senere har N K K  opprettet et arbeidsutvalg og en 
beredningsgruppe av tjenestem enn på kalotten. For det løpende arbeidet 
med nordkalottsaker finnes en heltidsansatt prosjektsekretær samt en kon
torassistent plassert ved länsstyrelsen i Rovaniemi.

c) Finansiering

Samarbeidet på Nordkalotten finansieres delvis med nordiske, delvis 
med nasjonale midler. N K K  disponerer i 1983 følgende nordiske regional
politiske prosjektmidler. (I sammenstillingen inngår også ressursene til det 
nordlige forsøksom rådet for grensekommunalt samarbeid: Enontekiö (F), 
Muonio (F), Kautokeino (N), Storfjord (N), Karesuando-delen av Kiruna 
kommune (S), Kolari (F), Pajala (S), Utsjoki (F), Tana (N) og Karasjok 
(N).)

Nordiske reeionalpolitiske prosjektmidler til Nordkalottområdet i 1983
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2 Forslag til utvikling og videreføring av samarbeidet på Nordkalotten

a) Samarbeids spørsmål

En forutsetning for at samarbeidet på Nordkalotten skal utvikles er at 
det bygger på idéer og vokser frem gjennom et sterkt lokalt og regionalt 
engasjement. Regionalministrene vil som utgangspunkt for samarbeidet 
avgi visse overgripende ramm er og retningslinjer og antyde hvilke res
surser (typer og omfang) man er beredt til å satse.

For ulike sam arbeidsprosjekt bør det som idag finnes styringsgrupper 
med representasjon fra berørte organ lokalt og regionalt. Samarbeidet må 
bygge på forutsetninger som er realistiske og innrettes på virksomheter 
som har forutsetninger for å realiseres og der fordelene som kan oppnås 
gjennom samarbeid tydelig fremgår. Samarbeidet bør i hovedsak innrettes 
på å oppnå konkrete resultat.

Nordiske midler må stilles til disposisjon for å forenkle og stimulere 
initiering og gjennomføring av ulike typer virksomhet. Det er viktig at man 
lokalt, regionalt og sentralt supplerer de nordiske midlene med personelle 
og økonomiske ressurser for å gjennomføre ulike prosjekt. Nordiske 
midler kan bare dekke en del av de totale kostnadene.
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Nordkalotten er et geografisk meget stort område med svært spredt 
bosetting. For at de som sammen arbeider for å utvikle denne region skal 
lykkes med dette må det finnes økonomiske ressurser for å dekke reise
kostnader for ulike møter som er nødvendig ved planlegging og gjennom
føring av prosjektvirksom het. Slike kostnader bør i størst mulig grad 
finansieres av lokale og regionale organ direkte. Ut over dette bør nordiske 
midler og midler over respektive lands statsbudsjett stilles til disposisjon. 
Løpende kontakter over riksgrensene er videre nødvendig for å styrke 
samhørighetsfølelsen i regionen.

For initiering, samordning og oppfølging av prosjektvirksom het, infor
masjonsarbeid m. v. bør det som nå reserveres midler for en grunn- 
administrasjon (prosjektsekretær og kontorassistent) med lokalisering et 
sted på Nordkalotten.

Nordkalotten er på mange felt svært heterogent. Forutsetningene for et 
konkret samarbeid på ulike sektorer varierer sterkt mellom ulike geografis
ke delområder. Det er naturlig og viktig att N K K  har et variert og bredt felt 
å arbeide på og at ulike prosjekt tilpasses aktuelle problem og de områder 
hvor det finnes forutsetninger for å løse disse. Næringspolitiske spørsmål 
bør være de mest sentrale innen N K K ’s virksom hetsom råde, spesielt 
knyttet til industri, turisme og primærnæringer.

I Nordkalott-sam arbeidet bør virksomheten innrettes mot de områder 
der reelle og felles grunnforutsetninger og interesser finnes. Et eksempel er 
den handelskonsulentvirksom heten som startet i 1980 og som har som 
formål å styrke handels- og industrisamarbeidet på Nordkalotten. I peri
oden 1980-83 ble virksomheten finansiert dels med nordiske, dels med 
nasjonale midler. Fra 1984 skjer finansieringen i sin helhet via nasjonale 
budsjett. For å øke handelsforbindelsene på Nordkalotten bør virksomhe
ten til N ordkalottens handelskonsulent ytterligere styrkes og utvikles. Når 
det gjelder det industrielle samarbeidet har man ikke lykkes i å oppnå 
tilstrekkelige konkrete resultat. Det er derfor viktig å prioritere dette 
samarbeidsområdet ennå sterkere og utvikle nye samarbeidsformer. E ta
blering av en egen industriarbeidsgruppe bør overveies. Under alle om
stendigheter er det viktig at handels- og industrivirksom hetens kontakt og 
samarbeid med berørte nasjonale organ styrkes og effektiviseres.

Et annet samarbeidsområde som bør kunne utvikles mer er turismen. I 
N K K ’s regi burde det gjennomføres en bred markedsføring av N ordkalot
ten som en interessant turistregion. Innsatsen bør rettes mot det som er 
eksklusivt for om rådet og de muligheter som foreligger for å kombinere 
ulike turistaktiviteter og attraksjoner i ulike deler av Nordkalotten. Det 
foregår allerede en del tiltak på dette området f. eks. felles turistkart for 
Nordkalotten, multivisjonsprogram, grenseelven som kanoled osv. Innsat
sene fra N K K ’s side burde videre samordnes med kam panjer som drives 
av nasjonale turistorgan. Mulighetene og forutsetningene for å engasjere 
turistkonsulenter i respektive land med oppgave å samordne turistinnsat- 
sene, informere om forholdene osv. bør også vurderes.
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Et tredje viktig samarbeidsområde er primærnæringene. De spesielle 
forutsetningene som finnes for f. eks. dyrking av visse naturprodukter 
(spesielt bær) og for reinnæringen bør kunne utvikles ved at man forsøker 
en viss samordning av videreforedling, distribusjon og markedsføring av 
produktene.

Et fjerde område som kan utvikles i N ordkalott-sam arbeidet er felles 
utnyttelse av en del av de ressurser som finnes for forskning og høyere 
utdanning. Som nevnt under pkt 1 a) vil samarbeidskommisjonen for 
universitet og høyskoler på N ordkalotten ved årsskiftet 1983/84 avgi en 
rapport med konkrete forslag. Av samarbeidstiltak som kan være aktuelle 
kan nevnes:
-  Videreføring av de påbegynte program med felles utdanningslinjer ved 

universitet og høyskoler. Stipend til studenter som følger fellesprogram
met.

-  Utbygging av emner/linjer som tilbys og økt informasjon til studerende 
om disse.

-  Videre kunne man tenke seg felles utnyttelse av spesialutrustning og 
spesialkunnskaper som finnes innen berørte universitet og høyskoler 
som en ressurs for industriell utvikling.

-  Fortsatt utbygging av forskningssam arbeidet, individuelle utvekslings- 
programmer samt felles konferanse- og symposievirksomhet.
På alle de nevnte om råder pågår det allerede et samarbeid på N ordkalot

ten. Som et ledd i arbeidet med å utvikle og intensivere samarbeidet når 
det gjelder industri, turisme, primærnæringer, høyskoler m. v. bør det 
vurderes om nordiske midler skal avsettes slik at det kan engasjere 
ressurspersoner med spesiell kompetanse innen respektive område og som 
får i oppgave å komme med forslag til nye og konkrete former for samar
beid. Det vil være naturlig at eksisterende arbeidsgrupper under NKK 
utgjør referansegrupper som kontaktledd og støtte for disse ressursper
soner. Eventuelt kan det bli aktuelt å danne helt nye referansegrupper.

Andre områder der det kan være aktuelt å undersøke muligheten for økt 
sysselsetting er den offentlige sektor (f. eks. felles innsats mot forurens
ning i innsjøer og elver), utnyttelse av dateteknologien  (nabosentraler, 
samarbeid mellom små databedrifter på Nordkalotten) osv.

b) Organisering av samarbeidet

Samarbeidet på Nordkalotten bør ledes av en komité med representa
sjon fra regionalpolitiske og arbeidsmarkedspolitiske myndigheter sentralt 
og regionalt. Komitéen bør sortere under regionalministrene og deres 
em betsmannskom ité NERP. N K K  bør selv oppnevne underorgan som 
arbeidsutvalg, beredningsgruppe, arbeidsgrupper osv. Det synes ikke ak
tuelt å endre nåværende praksis med at hovedsekretæren for N K K  er 
konsulenten i m inisterrådssekretariatet, mens det løpende arbeid ledes av 
en prosjektsekretær lokalisert i samarbeidsregionen. NKK mener at ar-
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beidsmarkedspolitiske m yndigheter fortsatt skal være med i selve komi
téen, og at det er ønskelig at beredningsgruppen har regelmessig kontakt 
med arbeidskraftmyndighetene på fylkes-/lånsnivå. Målet må imidlertid 
være at man så langt som mulig begrenser den byråkratiske oppbyggingen 
av arbeidet. Antallet arbeids-/referansegrupper bør derfor begrenses mest 
mulig.

Derimot er det meget viktig at det hos kommuner, fylker/lån, organisa
sjoner (bl. a. KERA, DU og RUF) osv. finnes tjenestemenn som har et 
spesielt ansvar for Nordkalottsaker.

E tter at kontakter har vært tatt både til NKK og det nordlige forsøksom 
rådet for grensekommunalt samarbeid, foreslås det et nærmere faglig og 
organisatorisk samarbeid mellom disse organer. Dette vil bedre mulighe
tene for koordinering av virksomheten generelt samt prosjektsekretærenes 
arbeid spesielt, noe som etter N E R P’s mening vil styrke sam arbeidet på 
Nordkalotten både mellom kommuner og fylker/lån.

Det vil være naturlig å overføre midlene fra det nordlige forsøksområdet 
på kap. 245 til kap. 241 Regionalpolitikk -  N ordkalotten. Det er viktig at 
det nordlige forsøksom rådets virksom hetsnivå opprettholdes ved overfø
ringen til nytt budsjettkapittel. Dette muliggjør at det allerede pågående 
grensekommunale samarbeidet i regi av tre lokale ledningsgrupper kan 
videreutvikles og bli en naturlig og integrert del av det øvrige nordiske 
samarbeidet på N ordkalotten.

r) Ressurser fo r  samarbeidet

NKK disponerer i 1983 ca 3 mill NOK fra de nordiske regionalpolitiske 
budsjettkapitlene. Med den prioritet N ordkalott-sam arbeidet har. bør ko
mitéen motta grunnressurser fra kap. 241 som minst tilsvarer nåværende 
andel av de nordiske regionalpolitiske midlene. G runnressursene til både 
NKK og det nordlige forsøksom rådet bør fra 1985 tilføres kap. 241.

Prosjektmidler fra kap. 244 til konkrete tiltak bevilges på grunnlag av 
prosjektenes kvalitet og nordiske betydning for sysselsetting og nærings
livsutvikling. Nordkalotten og Vestnorden er de to høyest prioriterte gren- 
seregionale samarbeidsområdene. Mulighetene for ytterligere å øke ressur
sene til Nordkalotten fra kap. 244 er til stede og det bør være mulig bl. a. 
via de tidligere nevnte ressurspersoner som skal engasjeres på ulike sek
torer, å definere flere velmotiverte og konkrete prosjekt.

For ytterligere å styrke mulighetene for finansiering av konkrete pro
sjekt på N ordkalotten, bør budsjettram men til kap. 244 utvides til et nivå 
på 10 mill. NOK pr. år. Dette er i sam svar med tidligere anbefalinger fra 
regionalministrene og Nordisk Råds økonomiske utvalg. Dette målet bør 
nås senest i 1987.

De nordiske ressursene som bevilges må suppleres med nasjonale 
midler. Betydelige ressurser til regionalpolitisk motiverte tiltak på N ordka
lotten bevilges av Finland, Norge og Sverige. En viss koordinering av
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denne innsatsen burde være mulig å oppnå. Det er videre av stor betydning 
at det på alle nivåer nasjonalt finnes personer som blant sine arbeidsopp
gaver har et særlig ansvar for samarbeidsspørsmål. Dette er nødvendig for 
å få realisme og kontinuitet i arbeidet.

Det er også viktig at konsekvensene av vedtak i konkrete saker som har 
stor betydning for en annen del av Nordkalottom rådet avstem mes med 
berørte lokale, regionale og sentrale organ før vedtak fattes. Den såkalte 
grenseprosedyreordning på dette området ble vedtatt av de nordiske re- 
gjeringer i 1980 på forsøksbasis. NERP har evaluert ordningen i 1983.

Regionalministrene har på sitt møte 7. desember 1983 vedtatt å videre
føre grenseprosedyreordningen tilpasset de formål og behov som eksi
sterer.

Regionalpolitikken spenner over et stort antall geografiske om råder og 
virksom hetsom råder. Nordkalotten omfatter de høyest prioriterte utbyg
gingsområdene i Norden. NKK er et organ som arbeider med tverrsektor- 
ielle spørsmål for å fremme utviklingen i dette vanskelige området. Det er 
derfor av meget stor betydning at komitéen er løpende orientert om de 
samarbeidsprosjekt som gjennomføres eller planlegges i nordisk regi på 
ulike sektorer.

At NKK informeres om prosjekt eller beslutninger som forberedes av 
ulike em betsm annskom itéer og som berører N K K ’s arbeidsområde vil 
dels gjøre det mulig for N K K  å fremkomme med sine synspunkter før 
endelig vedtak er fattet, dels mulighet for å kanalisere midler fra flere 
embetsmannskom itéer til prosjekt og virksomheter som gjennomføres på 
Nordkalotten. Omvendt er det viktig at andre relevante em betsm annsko
mitéer under m inisterrådet i det omfang de berøres biir informert om 
Nordkalottkom itéens prosjektvirksom het. Hensikten er ikke å endre be
slutningsprosessen i NM R-systemet, men gjennom gjensidig 
informasjonsutveksling å samarbeide faglig og finansielt om ulike prosjekt. 
Av em betsm annskom itéer det særlig er aktuelt for N K K  å samarbeide med 
kan foruten NERP nevnes Nordisk arbeidsmarkedsutvalg (NAUT) og 
Embetsmannskomitéen for nordisk kulturelt samarbeid. Konsulenten for 
nordisk regionalpolitisk samarbeid, som er sekretær for både NERP og 
NKK, vil få en sentral plass i dette arbeidet.

Grensehandelen  har en ganske stor betydning for Nordkalottsamarbei- 
det. Samarbeidsministrene har nedsatt en ekspertgruppe for å studere 
hinder for grensehandelen. Man må avvente resultatene av gruppens ar
beid før eventuelle tiltak kan iverksettes.
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BILAGA

Betänkande av Nordiska rådets ekonom iska utskott över m inister
rådsforslaget

Ovennevnte ministerådsforslag er henvist til Økonomisk utvalg. U tval
get har behandlet forslaget på sine møter 27. januar 1984 i Stockholm og 9. 
februar 1984 i København.

1. Sammendrag av ministerrådsforslaget

I ministerrådsforslaget påpekes det at Økonomisk utvalg har bedt om at 
M inisterrådet framlegger et forslag for å utvikle Nordkalottsam arbeidet. 
Det framlagte forslag bygger på et forslag fra Nordkalottkom itéen samt 
synspunkter fra berørte em betsmannskom itéer.

Hovedkonklusjonene i forslaget kan sammenfattes på følgende måte:
-  Styrking av handels- og industrisam arbeidet på N ordkalotten, b l.a. 

ved å videreutvikle den eksisterende handelskonsulentvirksom heten.
-  Bedre utnyttelse og samordning av de ressurser som finnes i regionen 

til forskning og høyere utdanning.
-  Bedre koordinering av virksomheten til NKK med em betsm annsko

mitéer på andre sektorer, spesielt arbeidsmarked.
-  Bedre samarbeid mellom de nasjonale plan- og utbyggingsmyndighe- 

tene i respektive fylker/lån for å styrke næringslivet m. v. på N ordka
lotten.

-  De norske fylkeskommunene trekkes direkte med i arbeidet ved at 
fylkesordførerne i Nord-Norge biir medlemmer i NKK.

-  Det nordlige forsøksom rådet for grensekommunalt samarbeid i gies
bygd blir organisert som en arbeidsgruppe under NKK.

-  Økte økonomiske ressurser nordisk og nasjonalt.

2. Utvalgets synspunkter

Som referert i ministerrådsforslaget har Nordisk Råd, og også Økono
misk utvalg, flere ganger uttalt at N ordkalotten og Vestnorden er de to 
høyest prioriterte grenseregionale samarbeidsområder. Utvalget vil på den 
bakgrunn uttrykke tilfredshet med at det nå er framlagt et forslag om å 
forsterke og videreutvikle N ordkalottsam arbeidet.

Utvalget vil innledningsvis bem erke at den beskrivelse som gis av N ord
kalottsamarbeidet gir inntrykk av et godt fungerende samarbeid over et 
bredt samfunnsfelt. Utvalget er enig i at samarbeidet på Nordkalotten bør 
bygge på idéer og vokse fram gjennom et sterkt lokalt og regionalt engasje
ment.

Prioriteringen av samarbeidet på Nordkalotten er i sam svar med priori
teringer Økonomisk utvalg har gjort generelt. Tyngdepunktet i arbeidet bør 
ligge på industriell utvikling. Det er i den forbindelse utmerket at man i
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ministerrådsforslaget legger såvidt stor vekt på å øke mulighetene for å 
oppnå positive effekter ved eventuelle funn av olje og gass utenfor Nord- 
Norge. To grupper, en oljearbeidsgruppe under Nordkalottkom itéen og en 
kontaktgruppe under Embetsmannskomitéen for energi, er opprettet for å 
følge utviklingen. Økonomisk utvalg mener det i den forbindelse er naturlig 
å spørre om det foregår en tilfredsstillende koordinering mellom de to 
gruppene. For det første er det viktig å unngå dobbeltarbeid og for det 
andre vil en god og gjensidig informasjonsutveksling være berikende for 
begge grupper.

Økonomisk utvalg vil støtte tanken om etablering av en egen industriar- 
beidsgruppe. En slik gruppe bør ha som en hovedoppgave å utvikle in
dustrisektoren på Nordkalotten ved aktivt å finne fram til nye industripro
sjekt og formidle idéene til næringslivet. Arbeidsmarkedets parter bør 
delta i en slik gruppe.

N år det gjelder organiseringen av N ordkalottsam arbeidet forøvrig kan 
utvalget bare slutte seg til bestrebelsene på å øke samordningen mellom de 
ulike organ på Nordkalotten.

N år det gjelder budsjettspørsm ålet er det klart at Økonomisk utvalg 
fortsatt står bak vedtaket fra 1979 om å øke prosjektmidlene over budsjett
kapittel 244, Regionalpolitikk, konkrete tiltak, til 10 millioner NOK pr. år. 
P .g .a . den vanskelige økonomiske situasjon i Norden har det hittil ikke 
vært mulig å nå denne målsettingen.

Fram tidsutsiktene for de nordiske lands økonomier er ikke spesielt lyse. 
Økonomisk utvalg mener likevel at ved framtidige behandlinger av de 
nordiske budsjetter bør det regionalpolitiske samarbeidet opprioriteres 
noe. Det betyr at utvalget vil gå inn for at økningene over de kapitler som 
omhandler regionalpolitikk, og da spesielt kapittel 244, kan økes mere enn 
hva som har vært tilfelle ved de siste års budsjettbehandlinger.

Med de ovenfor anførte bemerkninger foreslår Økonomisk utvalg at 
Nordisk Råd vedtar følgende rekommandasjon:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd å forsterke og 
videreutvikle Nordkalottsam arbeidet, vesentlig i sam svar med 
retningslinjene som trekkes opp i ministerrådsforslag B 49/e.

København, 9. februar 1984

Gunnar Berge (A)

Karen Thurøe Hansen (KF) 

Anker Jørgensen (S)

Preben Lange (Si)

Arne Skauge (H)

Hans Olav Tunge svik (Kr.F.)

Johan Buttedahl (Sp) 

Paul Jansson (s) 

Arvo Kemppainen (Skdl) 

Gunnar Nilsson (s) 
Formann 

Sten Svensson (m) 

Ola Ullsten (fp)
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Ministerrådsforslag

om reviderat sam arbetsprogram  på konsum entom rådet

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Bifogat översändes Nordiska ministerrådets (konsumentministrarna) 
förslag till reviderat samarbetsprogram på konsum entom rådet inför N or
diska rådets 32:a session 1984.

A rbetsm arknadsparternas nordiska sam arbetsorganisationer, de nordis
ka industriförbunden, de nordiska äm betsm annakom m ittéerna för lagstift
ningsfrågor, industripolitik och handelspolitiska frågor samt Nordiska jäm- 
ställdhetsutskottet och N ordtest har beretts tillfälle att yttra sig över det 
utkast till program som legat till grund för ministerrådsforslaget.

M inisterrådet avser att fastställa samarbetsprogram met under år 1984 
efter att Nordiska rådet behandlat ärendet och lämnat sina synpunkter på 
förslaget.

Stockholm i decem ber 1983

På Nordiska m inisterrådets (konsumentministrarnas) vägnar

Kjell-O lof Feldt 
Finansm inister

Ragnar Sohlman 
Generalsekreterare
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Nordiska m inisterrådets sam arbetsprogram  på konsumentom rådet 

Förord

Nordiskt sam arbete på konsum entom rådet har pågått sedan slutet av 
1940-talet. På rekomm endation av Nordiska rådet organiserades sam arbe
tet år 1958 i Nordiska kommittén för konsumentfrågor. År 1974 institutio
naliserades detta samarbete inom ramen för Nordiska ministerrådet. Kom
mittén fick status som Nordisk äm betsmannakommitté för konsumentfrå
gor. Som ett led i sam arbetet fastställde Nordiska ministerrådet efter 
hörande av Nordiska rådet år 1980 ett första samarbetsprogram på konsu
mentområdet. En översyn av programmet har nu skett vilket resulterat i 
det nu föreliggande reviderade samarbetsprogram met.

I sam arbetsprogram m et anges ramarna för det nordiska samarbetet på 
konsum entom rådet. Programmet är huvudsakligen inriktat på sådana sam- 
arbetsuppgifter som är högt prioriterade i de nordiska länderna och som 
befunnits lämpade för nordiskt samarbete. Det åvilar Nordiska ämbets- 
mannakommittén för konsumentfrågor att inom givna ekonomiska ramar 
genomföra programmet bl. a. i form av konkreta samarbetsprojekt.

1. Inledning

De nordiska staternas kulturella, sociala och ekonomiska system liksom 
de nordiska hushållens struktur och konsumtionsmönster uppvisar stora 
likheter. Handeln mellan de nordiska länderna är stor, liksom importen 
från andra länder. Produktion och marknadsföring blir alltmer internatio
nell. Varu- och tjänsteutbudet i de nordiska länderna är tämligen likartat. 
Detta har skapat förutsättningar för och behov av en samordning av 
konsumentpolitiken i de olika länderna.

I ett mer dagsaktuellt perspektiv kan man framhålla de ekonomiska 
svårigheter som har drabbat också de nordiska länderna under slutet av 70- 
talet och början av 80-talet. Minskade realinkomster bl. a. på grund av 
inflationen ställer delvis nya krav på konsumentpolitiken i länderna och på 
det nordiska sam arbetet. Det har också kommit att innebära en hårdare 
prioritering av de konsumentpolitiska insatserna.

Den teknologiska utvecklingen kommer under 80-talet i högre utsträck
ning än tidigare att påverka den enskilde konsumenten direkt. Detta gäller 
bl. a. informations- och mediateknik, användandet av datateknik i varu
handeln samt betalningsförmedling. Det är viktigt att fördelar och nackde
lar för konsum enterna med denna utveckling värderas. Eftersom den tek
niska utvecklingen på detta område har en klart internationell prägel, är 
det naturligt att denna utvärdering görs på en bredare bas än vad som är 
möjligt i ett enskilt land.

I takt med att flödet av varor, tjänster och information blivit alltmer
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internationaliserat har sam arbetet på konsum entom rådet ökat i omfattning 
och vidgats att omfatta alltfler länder (också i den tredje världen). Det 
nordiska sam arbetet är en naturlig och viktig bas för konsumentorganen i 
de nordiska länderna också i det vidare internationella samarbetet.

2. Mål och medel

Konsumentpolitiken syftar till att hjälpa konsum enterna att bättre ut
nyttja sina resurser och att skydda dem mot säkerhetsrisker och otillbör
liga affärsmetoder.

Ministerrådet önskar en fortsatt samordning av konsumentpolitiken i de 
nordiska länderna.

Genom sam arbetet uppnås en effektivare konsumentpolitik. Genom- 
slagskraften i de konsumentpolitiska åtgärderna ökar sålunda om de nor
diska länderna agerar samfällt och även i övrigt samordnas. Erfarenhetsut
byte och samordning är därför viktiga inslag i sam arbetet. M inisterrådet 
finner det väsentligt att detta utbyte fortsättes och utvecklas. Den lokala 
och regionala verksam heten bör härvid uppmärksammas.

Vidare leder sam arbetet till bättre resursutnyttjande. Vissa problem kan 
t. ex. av resursskäl vara svåra att hantera nationellt, medan förutsättningar 
kan finnas att angripa dem inom det nordiska sam arbetet. Andra problem 
kan visserligen lösas nationellt, men inom ramen för det nordiska sam arbe
tet kan finnas lösningar som är effektivare och/eller resurssparande. Det är 
därför viktigt att även i fortsättningen eftersträva nordiska lösningar i 
dessa sammanhang.

Samarbetet skall vidare medverka till att handelshinder undviks så långt 
som möjligt i syfte b l.a . att motverka fördyringar för konsumenterna. 
Härigenom förstärks arbetet för Norden som hemmamarknad. Resultat 
bör uppnås också i ett vidare internationellt perspektiv.

Ministerrådet anser det betydelsefullt att inom det nordiska konsum ent
sam arbetet utveckla kontakter med andra sam hällssektorer, med organisa
tioner, folkrörelser och näringsliv i de nordiska länderna samt med andra 
internationella organisationer.

Det nordiska sam arbetet på konsum entom rådet har samtliga invånare i 
de nordiska länderna som målgrupp. Olikheter i förmågan att klara sig som 
konsument bör uppmärksammas, liksom de samhälleliga förändringarnas 
konsekvenser för skilda konsumentgrupper. 1 det nordiska samarbetet 
skall behoven och problemen hos utsatta grupper såsom barn, handikap
pade, invandrare och äldre personer särskilt beaktas.
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3. Verksamhet

3.1 Allmänna konsumentpolitiska frågor

Konsumentforskning representerar i samtliga nordiska länder en verk
samhet med begränsade resurser. M inisterrådet anser att forskningssam ar
betet i Norden bör ges speciell uppmärksamhet. Den nordiska dialog 
mellan konsumentorganen och samhällsvetenskapliga forskare som inletts 
vid det första och andra nordiska forskningsseminariet skall föras vidare. 
Aktuella forskningsområden är bl. a. marknadsföringsmetoder och -effek
ter, hushållsekonomi och frågor om konsum enternas inflytande. Av stort 
intresse är också studier som belyser hur olika slag av handelshinder 
påverkar priserna i konsumentledet.

Den ekonom iska utvecklingen under senare år har inneburit minskade 
realinkom ster för många hushåll. Insatser på det hushållsekonomiska om
rådet bör därför ges högsta prioritet. Hit hör underlag för budgetrådgivning 
till hushållen. Hushållens kostnader för och tillgång till krediter bör även i 
fortsättningen studeras liksom boendekostnader och transportkostnader.

Varudistributionsfrågorna uppmärksammas också i fortsättningen. Bl. a. 
bör effekterna i konsumentledet av en ökad användning av datateknik i 
dagligvaruhandeln studeras. Vidare bör erfarenhetsutbytet kring de natio
nella stödformerna till kommersiell service fortsätta. M arknadens förut
sättningar att värna konsum enternas intressen när det gäller inflytande på 
sortim entet, öppethållandet och butiksstruktur bör kartläggas och utveck
lingsmöjligheter prövas. Samtidigt beaktas behovet av en effektiv konkur
rens till fördel för konsumenterna.

Offentliga tjänster tillhandahålls under delvis andra betingelser än pri
vata. Ett problem är hur de offentliga tjänsterna bäst utformas med hänsyn 
till konsum enternas behov och efterfrågan. Form er för detta bör studeras.

En allt större del av verksam heten i de flesta nordiska länderna bedrivs 
lokalt och regionalt. Särskilt gäller detta rådgivning och reklamhantering 
men också marknadsbevakning och undersökningar görs i betydande grad 
utanför de centrala konsumentorganen. Erfarenhetsutbytet beträffande 
den lokala och regionala verksamheten bör fortsätta. Också på andra sätt 
bör man sträva efter att utnyttja denna resurs i det nordiska samarbetet. 
Eftersom särskilt rådgivningsverksamheten tar betydande resurser i an
språk på såväl lokal och regional som på central nivå i samtliga länder bör 
deras omfattning och effekter noga värderas.

3.2 Krav på varor och tjänster. Produktsäkerhet

Samarbetet beträffande undersökningar av varor och tjänster syftar till 
resursbesparing och samordning av nationella krav. Arbetet med att ta 
fram gemensamma provningsmetoder, gemensamma normer för utvärde
ring av provningsresultat samt gemensamma eller samordnade provningar 
är härvid väsentligt. Viktigt är också inform ationsutbyte om pågående och
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planlagd forsknings-, utrednings- och undersökningsverksam het på konsu
mentområdet.

Gemensamma varuprovningar skall fortsätta. Provningarna bör fördelas 
mellan länderna så att tillgängliga resurser utnyttjas på bästa möjliga sätt. 
Erhållna resultat, presentation av framtaget material samt dess användning 
som underlag för konsumentinformation och för producentpåverkan skall 
utvärderas.

M etoder för provning skall tas fram och befintliga m etoder för anpass
ning till eventuellt nya krav vad gäller funktion, energiförbrukning och 
säkerhet skall fortsätta. På detta område pågår sedan år 1980 ett samarbete 
med NORDTEST, inom vars fackgrupp på konsum entvaruom rådet fram- 
tagning, utveckling och översyn av provningsm etoder sker.

Privata och offentliga tjänster bör uppmärksammas i undersöknings
verksamheten. Särskilt intresse bör ägnas service och reparationer då 
denna typ av tjänster i ett hushållsekonomiskt kärvare läge får ökad 
betydelse.

Det nordiska sam arbetet bör återspegla den vikt som nationellt har lagts 
vid produktsäkerhet. M inisterrådet anser att detta område är väl lämpat för 
nordiskt samarbete. Det nordiska sam arbetet för att förhindra olyckor i 
hem och under fritid bör ytterligare utvecklas. Samarbete bör därför ske 
när säkerhetskrav ställs på konsum entprodukter. M inisterrådet finner det 
också angeläget att nationella system för olycksfallsrapportering inrättas 
och att det nationella arbetet härvidlag samordnas nordiskt. Det nordiska 
systemet för notifiering av nationella beslut och undersökningsresultat på 
produktsäkerhetsom rådet är viktigt i detta arbete. En samordning med 
andra internationella notifikationssystem på området skall eftersträvas. 
Dessutom bör arbetet med notifieringar förenklas så långt som möjligt.

Samordningen av de nordiska konsumentorganens deltagande i interna
tionellt och nordiskt standardiseringsarbete på konsumentområdet bör 
fortsätta.

3.3 Information om varor och tjänster

Konsumentinformation om varor och tjänster inklusive märkning är ett 
viktigt arbetsom råde nationellt. Delar av denna verksam het lämpar sig 
också väl för nordiskt samarbete. Särskilt intresse bör ägnas studier av 
nordiska och nationella inform ationssystem avseende förståelse, använd
ning och effekter i konsument-, producent- och handelsleden. U tveckling
en av olika m ärkningssystem, t. ex. textilskötselmärkning, uppm ärksam 
mas såväl nordiskt som internationellt. I syfte att underlätta handelsutby
tet bör märkningskraven i de nordiska länderna samordnas. Varnings- 
märkning och lämplighetsanvisningar i produktsäkerhetssyfte bör ägnas 
uppmärksamhet liksom prismärkning, bl. a. i anknytning till införande av 
varukodningssystem och liknande i butiksledet. Samarbete bör fortsätta 
också beträffande allmän köpinformation om varor och tjänster.
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3.4 Utbildning och information

Det hittills genomförda sam arbetet beträffande konsum entundervis
ningen i grundskolan och lärarutbildningen bör följas upp och utvärderas. 
Detta samarbete läggs vidare till grund för insatser inom förskolan, inom 
högskoleutbildningen och beträffande utbildningen av socialarbetare och 
vidareinformatörer. Folkbildningsorganisationernas möjligheter när det 
gäller konsumentundervisning bör tas till vara.

Behovet av utbildning i konsumentfrågor av personal i servicesektorn, i 
marknadsföringsbranschen och i tillverkningsindustrin bör uppmärksam
mas. Detsamma gäller behovet av vidareutbildning bland tjänstemän och 
andra med anknytning till det konsumentpolitiska arbetet.

Möjligheterna att effektivisera konsumentorganens produktion av infor
mationsmaterial och utbildningsmaterial för såväl vuxna som barn bör 
prövas. Konsumentinform ationens genomslagkraft bör utvärderas, b l.a. 
avseende dess möjligheter att nå utsatta grupper.

Möjligheter och problem med konsumentinformation i olika media ob
serveras. Särskild tyngdpunkt läggs vid ny teknologi såsom satellit-TV, 
kabel-TV, närradio, video, teledata, teletext och dataöverföring.

3.5 Konsumenträtt

Det rättsliga konsum entskyddet har under senare år byggts ut i de 
nordiska länderna och bör ha en markerad ställning också i det nordiska 
samarbetet.

Ministerrådet antog år 1974 ett samarbetsprogram på lagstiftningsområ- 
det för vars genomförande den nordiska äm betsmannakommittén för lag
stiftningsfrågor svarar. Samarbetet omfattar bl. a. lagstiftning av väsentlig 
betydelse för konsumentens rättsställning. I anslutning till detta samarbete 
bör erfarenheter utbytas om pågående lagrevideringar och andra lagstift
ningsfrågor mellan de insatser som, nordiskt och nationellt, verkar inom 
det konsumentpolitiska fältet.

Undersökningar av lagstiftningens verkningar förutsätts också komma 
till stånd.

Vidare bör samverkan ske i frågor rörande övervakning av marknadsfö
ring i Norden. Marknadsföring till barn och unga samt användandet av 
suggestiv reklam bör särskilt uppmärksammas.

Härutöver bör konsumenträttsliga aspekter på ny media- och informa
tionsteknologi studeras. Betalning med kontokort och elektronisk betal
ningsförmedling bör också bevakas i detta sammanhang.

Konsumenträttsliga problem förknippade med olika (privata och offent
liga) tjänster bör uppmärksammas. Detta gäller särskilt avtalsvillkor, re- 
klamationshantering och processuella frågor.

Frågor kring produktsäkerhet uppmärksammas bl. a. med utgångspunkt 
i internationellt arbete på området. Hit hör frågan om tillbakakallande av 
farliga varor.
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3.6 Tvärvetenskapligt samarbete

Beroendet mellan konsumentpolitik å ena sidan och andra samhällssek
torer å den andra skall uppmärksammas. Detta gäller i alla sammanhang 
men särskilt skall det nordiska sam arbetet antingen det sker inom ramen 
för ministerrådet eller utanför ministerrådet som t. ex. arbetet inom pris- 
och konkurrensm yndigheterna uppmärksammas.

3.7 Samarbete m ed organisationer, folkrörelser och näringsliv

De resurser konsumentmyndigheterna disponerar kan aldrig räcka till 
för att fånga upp alla konsumentproblem och nå ut till folkflertalet. Inte 
heller genom andra sam hällsinstitutioner, t. ex. skolan och de sociala myn
digheterna, kan konsumentorganen i tillräcklig utsträckning nå ut till kon
sumenterna. Frivilliga organisationer och liknande, bl. a. konsum entor
ganisationer, spelar en stor roll då det gäller att nå ut till grupper av 
konsumenter som annars är svåra att komma i kontakt med.

Det är särskilt viktigt att sam verka med näringslivet och dess organisa
tioner när det gäller produktrelaterad information och reklamationshante- 
ring, men även beträffande olika former för konsumentinflytande.

M inisterrådet anser att samarbete med organisationer och näringsliv bör 
intensifieras också i det nordiska sam arbetet på konsumentområdet.

3.8 Internationellt samarbete

De gemensamma nordiska ståndpunkter som eftersträvas inom ramen 
för det nordiska sam arbetet utgör också en grundval för att påverka det 
internationella samarbetet på konsumentområdet. Arbetet i olika interna
tionella organ utgör i sin tur förutsättningar för det konsumentpolitiska 
arbetet i Norden. M inisterrådet finner det därför väsentligt att samordning
en av de nordiska ländernas ställningstaganden i konsumentfrågor inom 
internationella organisationer fortsatt ges hög prioritet samt att kontak
terna med olika internationella organ utvecklas. Detta gäller såväl offent
liga organ som FN, OECD, Europarådet, ISO, COPOLCO och EG som 
organ av privat karaktär, t. ex. IOCU (International Organization of Con
sumer Unions) och BEUC (en sammanslutning av konsumentorgan inom 
EG).

4. Genomförande

Nordiska ämbetsmannakommittén för konsumentfrågor svarar för sam- 
arbetsprogram m ets genomförande och för den nödvändiga anpassningen 
till ekonomiska och andra förutsättningar i de enskilda länderna. Inom 
m inisterrådets organ och i projektverksam heten skall bevakas att resulta
ten från sam arbetet förs vidare, utnyttjas samt blir utvärderade. I ljuset av 
denna uppföljande verksam het kommer erforderliga ändringar av det nor
diska sam arbetet att vidtas. M inisterrådet kommer att ställa resurser till 
förfogande för sam arbetsprogram m ets genomförande.
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BILAGA

Betänkande av Nordiska rådets juridiska utskott över m inisterråds- 
förslaget

M inisterrådsforslaget er fremsat i decem ber måned 1983 og er af N or
disk Råds præsidium henvist til behandling i juridisk udvalg. Udvalget har 
behandlet forslaget på møder den 23. og 24. januar 1984 i Stockholm.

Under Nordisk Råds 28. session 1980 i Reykjavik behandlede Nordisk 
Råd det første samarbejdsprogram på konsumentområdet fremsat af N or
disk M inisterråd i oktober måned 1979. Forslaget blev af Nordisk Råd 
undergivet en omfattende remissbehandling, der resulterede i en overvej
ende tilslutning fra rem issinstanserne. Forslaget fik tilslutning i Nordisk 
Råds økonomiske udvalg, og Nordisk Råds plenarforsamling tiltrådte un
der sessionen enstemmigt forslaget.

Ministerrådet vedtog herefter i 1980 samarbejdsprogrammet, der siden
-  med årlige justeringer -  har været grundlag for det nordiske samarbejde 
på konsumentområdet.

Det første samarbejdsprogram tog en lang række spørgsmål op som 
emner for nordisk samarbejde. Som noget naturligt i den indledende fase 
var samarbejdsprogram met nærmere et katalog over mulige samarbejds
om råder end et egentligt handlingsprogram med konkrete initiativer på 
præcist angivne områder.

Den udvikling i samfundene, der har fundet sted siden sam arbejdspro
grammets vedtagelse og resultaterne af arbejdet med samarbejdsprogram
mets emnekatalog har gjort det naturligt, at der -  som også forudsat i 1980
-  nu fremlægges et revideret samarbejdsprogram med hensyntagen til de 
foreløbig indvundne erfaringer og resultater. Resultaterne af det hidtidige 
arbejde er der årligt redegjort for i m inisterrådets beretninger om det 
nordiske samarbejde — C 1. Nordisk Råd har i sine kom m entarer hertil 
givet tilslutning til det af m inisterrådet udførte arbejde, og det er således 
ikke på grund af kritik fra Nordisk Råd, at der nu fremlægges et nyt 
samarbejdsprogram, men det er en naturlig følge af den dialog, der gennem 
årene har været mellem Nordisk Råd og Nordisk Ministerråd om disse 
spørgsmål, at Nordisk Ministerråd nu søger tilslutning til et revideret 
grundlag for den fortsatte udvikling af samarbejdet.

Også det nu foreliggende program er hovedsagelig rettet mod sådanne 
samarbejdsopgaver, som er højt prioriterede i de nordiske lande, og som er 
fundet velegnede for nordisk samarbejde.

Juridisk udvalg er med m inisterrådet enig i, at samarbejdsprogrammet 
må revideres under iagttagelse af de økonomiske vanskeligheder, der har 
været også i de nordiske lande, og at de mindskede indkomster stiller 
delvis nye krav til konsumentpolitikken i landene og på nordisk plan, og at 
dette må medføre en hårdere prioritering af de konsumentpolitiske ind-
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satser. Det er også rigtigt at give høj prioritet til en vurdering af de fordele 
og ulemper, som den teknologiske udvikling byder, og i de kommende år i 
stigende grad vil komme til at byde, konsumenterne. Det er ligeledes 
centralt, at de nordiske konsum entorganisationer tager del i det væsentlig 
bredere internationale samarbejde, hvor de nordiske lande må antages at 
kunne være foregangslande til gavn også for de nordiske landes indbyg
gere, når man tager det voksende udbytte af varer, tjenester og information 
over landegrænserne i betragtning.

Juridisk udvalg er helt enig med m inisterrådet i, at udviklingen giver 
grundlag for særligt at være opmærksom på problem er hos udsatte grupper 
så som børn, handikappede, indvandrere og ældre personer.

De begrænsede økonomiske ressourcer må udnyttes så effektivt og 
målrettet som muligt, og juridisk udvalg kan i den sammenhæng tilslutte 
sig, at forskningsmæssige opgaver og konkrete initiativer rettes mod mar
kedsføringsmetoder og m arkedsføringseffekter, mod husholdningsøko
nomi og mod spørgsmål om konsum enternes indflydelse. Realindkomstud
viklingen tilsiger, at der gøres en særlig indsats på det husholdningsøkono
miske område omfattende budgetrådgivning, undersøgelser af effekten af 
anvendelse af datateknologi og varetagelse af konsum enternes interesser, 
når det gælder indflydelse på varesortim ent, åbningstider og butiksstruk-

Juridisk udvalg har gennem nogen tid været en varm fortaler for nordisk 
samarbejde om ensartede regler for produktansvar. Frem skridtene på 
dette område har været begrænsede, men det må fortsat være en opgave 
for Nordisk Råd at presse på for at fremme et resultatgivende samarbejde 
på dette felt. Produktansvar og produktsikkerhed hænger nøje sammen, og 
juridisk udvalg giver sin fulde støtte til, at samarbejdet om øget produktsik
kerhed tillægges væsentlig betydning. Det burde være muligt at vurdere 
disse to problem om råder i en sammenhæng, der resulterer i formindskelse 
af risikoen for skadeforvoldelse i kraft af en højere produktsikkerhed og en 
øget mulighed for uden videre at opnå økonomisk genopretning i tilfælde 
af, at skaden alligevel sker.

I denne sammenhæng er også samarbejde om konsumentinformation om 
varer og tjenester inklusive mærkning væsentlig. Det samme gælder under
søgelser af markedsføring over for børn og unge samt anvendelse af sug
gestiv reklame.

Inden for den nye teknologi og teknik må der fæstes opmærksomhed 
ved, om der i de øgede tilbud om muligheder for betaling med kontokort og 
for elektronisk betalingsformidling er en balance, der sikrer, at fordelene 
ved sådanne ordninger først og fremmest kommer konsumenterne til gode.

Nordisk Råd bør holde ministerrådet fast på tilsagnet om, at Nordisk 
Ministerråd vil stille ressourcer til rådighed for gennemførelse af samar
bejdsprogrammet. Gennemførelsen af det nu foreliggende reviderede sam
arbejdsprogram vil stille krav om betydelige økonomiske ressourcer, for-
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mentlig flere end der i det hidtidige arbejde har været stillet til disposition. 
Juridisk udvalg går ud fra, at ønsket om en forstærket indsats på konsu
mentområdet også viser sig i disponeringen over økonomiske ressourcer, 
som Nordisk Ministerråd råder over.

Med disse bemærkninger tiltræder juridisk udvalg ministerrådsforslaget 
og foreslår, at Nordisk Råd vedtager følgende rekommandation:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk Ministerråd at vedtage et 
revideret samarbejdsprogram på konsumentområdet under hen
syntagen til de synspunkter og præciseringer, som Nordisk Råds 
juridiske udvalg har udtrykt i sin betænkning af 24. januar 1984 
over ministerådsforslag B 50/j.

Stockholm, den 24. januar 1984

Lennart Andersson (s)
Fung. formand 

Ragna Berget Jørgensen (A) 

Tuulikki Petäjäniemi (Kok) 

Marit Rotnes (A)

Friðjón Þórdarson (Sj.)

Riitta Järvisalo-Kanerva < Sd)

Hans N y hage (m) 

Heikki Riihijärvi (Smp) 

Arne Skauge (H) 

Lars Werner <vpk)
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Ministerrådsforslag

om ett nordiskt sam arbetsprogram  på arbetsm iljöom rådet

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Bifogat översändes Nordiska ministerrådets (arbetsmiljöministrarna) 
förslag till reviderat samarbetsprogram på arbetsmiljöområdet inför N or
diska rådets 32:a session.

M inisterrådsforslaget är utarbetat efter att ett utkast varit på remiss hos 
arbetsm arknadens parter samt vissa andra organ och organisationer. Mi
nisterrådet har fastställt förslaget vid sitt möte den 16 novem ber 1983 efter 
att ha dryftat frågan vid möten med Nordiska rådets social- och miljöut
skott samt representanter för arbetsm arknadens parter.

M inisterrådet avser att fastställa sam arbetsprogram m et under år 1984 
efter att Nordiska rådet behandlat ärendet och lämnat sina synpunkter på 
förslaget.

Stockholm i decem ber 1983

För N ordiska m inisterrådet (arbetsmiljöministrarna)

Anna-Greta Leijon 
Arbetsm arknadsm inister

Ragnar Sohlman  
Generalsekreterare
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1. Bakgrund och målsättning

I .I  Inledning
Ett nordiskt sam arbete gällande arbetsmiljöfrågor har förekommit sedan 

en lång tid tillbaka. Efter upprättandet av Nordiska m inisterrådet år 1971 
inleddes en ny epok i sam arbetet på arbetsmiljöområdet i likhet med 
många andra sam arbetsom råden. Sam arbetet organiserades enligt fastare 
former och blev mera omfattande.

Sam arbetet på arbetsmiljöområdet vilar såsom det nordiska samarbetet i 
sin helhet på sam arbetsöverenskom m elsen mellan Danmark, Finland, Is
land, Norge och Sverige av år 1962, det s. k. Helsingforsavtalet. Avtalet 
stadfäster regeringarnas vilja att främja den nära gemenskap som råder 
mellan de nordiska folken och utveckla sam arbetet mellan länderna. Bl. a. 
eftersträvas enhetliga regler i så många avseenden som möjligt samt en 
ändamålsenlig arbetsfördelning mellan länderna. Avtalet stadfäster särskilt 
att likformighet beträffande nationella regler rörande arbetarskydd och 
liknande frågor bör eftersträvas.

M inisterrådet upprättade år 1973 Nordiska äm betsmannakommittén för 
arbetsmiljöfrågor, som fick i uppdrag att på nordiskt plan verka för sam
ordning och sam arbete i arbetsmiljöfrågor. Aren 1974 och 1975 upprätta
des två perm anenta organ under äm betsm annakom m ittén — arbetsgruppen 
för arbetsmedicin/yrkeshygien och styrgruppen för arbetarskyddsföre- 
skrifter -  och de första projekten inom arbetsmiljöområdet inleddes i 
ministerrådets regi. Därefter har sam arbetet utvecklats till att omfatta ett 
stort antal projekt inom arbetsm iljöverksam hetens olika delområden.

Arbetsm arknadens parter har en central roll i arbetsmiljöverksamheten i 
de enskilda länderna och såväl arbetstagar- som arbetsgivarorganisatio
nerna har visat ett stort intresse även för det nordiska sam arbetet på 
området. Nordens fackliga samorganisation (NFS) har godkänt ett arbets
miljöprogram, där man ger uttryck för den grundsyn och de huvudprin
ciper medlem sorganisationerna anser bör vara grunden för utformningen 
av arbetsmiljön. M inisterrådet lägger även i fortsättningen stor vikt vid 
sam arbetet med arbetsm arknadens parter varigenom m inisterrådet och de 
enskilda ländernas regeringar kan dra nytta av de erfarenheter och kunska
per som parterna har.

Nordiska rådet har visat ett stort intresse för arbetsmiljöfrågorna och 
rådet har därmed även haft en viktig roll i utvecklingen av samarbetet. 
Rekommendationerna om handlingsprogram och samarbetsprogram pä ar
betsmiljöområdet är centrala i detta sammanhang.

År 1977 fastställde m inisterrådet det första nordiska handlingsprogram
met på arbetsmiljöområdet. Programmet reviderades år 1981 och fick 
namnet ” N ordiskt sam arbetsprogram  på arbetsm iljöom rådet” . Revi
sionen var inte särskilt om fattande, men en del tillägg och preciseringar i 
förhållande till det tidigare programmet gjordes. Revideringen skedde i
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samråd med arbetsm arknadens parter, vilkas roll i samarbetet samtidigt 
förtydligades. Egna avsnitt om arbetstid och arbetsanpassning samt den 
nya teknologins samband med arbetsmiljön medtogs i programmet, ökade 
insatser för förebyggande av arbetsolycksfall eftersträvades och betydel
sen av föregripande arbetarskyddsåtgärder betonades i samband med revi
sionen.

Sedan senaste revision har sam arbetet ytterligare utvecklats. Man har 
dels fortsatt och utvecklat de verksam heter från tidigare år som upplevts 
som särskilt nyttiga. Dels har man inlett och delvis genomfört aktiviteter 
om arbetstids- och ledighetslagstiftning, arbetsmiljö och ny teknik, effek
tivisering av olycksfallsbekämpning och samarbete om typgodkännande av 
tekniska anordningar för att näm na de frågor som uppmärksammades i 
samband med revisionen. Sam arbetet med arbetsm arknadens parter har 
fördjupats samtidigt som formerna för samarbetet har förbättrats.

År 1982 inledde den första nordiska institutionen på arbetsmiljöområdet 
sin verksam het. Samarbetet gällande vidareutbildning av specialister inom 
arbetsmedicin, yrkeshygien och företagshälsovård drevs i projektform un
der åren 1978-1981. U pprättandet av Nordiska institutionen för vidareut
bildning inom arbetsmiljöområdet möjliggör en mera långsiktig planering 
och bidrar till att utveckla sam arbetet inom detta viktiga område.

Den nordiska dokum entationsverksam heten på arbetsmiljöområdet har 
utvecklats och fr.o .m . år 1983 omorganiserats så att även arbetsm arkna
dens parter har tillgång till dokum entationscentralens tjänster. Den omor
ganiserade verksamheten drivs tillsvidare på försök under två år med titeln 
Samnordisk Dokumentationscentral for Arbejdsmiljø (SDA).

M inisterrådet avser att med fastställandet av detta samarbetsprogram 
ytterligare utveckla och effektivisera det nordiska samarbetet på arbets
miljöområdet.

1.2 Arbetsmiljöpolitikens utgångspunkter och sam band m ed övrig sam 
hällspolitik

Arbetsmiljöpolitikens målsättning är att som en del av den allmänna 
samhällspolitiken åstadkom m a en sådan arbetsmiljö, där arbetstagarnas 
hälsa inte utsätts för fara och som gör det möjligt att fortlöpande förbättra 
arbetstagarnas hälsa. Trots odiskutabla framgångar som nåtts i de nordiska 
länderna med en förbättring av arbetsmiljön finns det ännu ett stort antal 
arbetstagare, som arbetar under risk för arbetsolycksfall eller yrkessjukdo
mar. U nder senare tid har olika långtidsverkningar av kemiska ämnen och 
belastningar fått allt större aktualitet.

Arbetsmiljöverksamheten sker genom olika typer av åtgärder på många 
olika plan. Myndigheterna har en viktig roll i styrningen av verksamheten 
och forskningen utgör härvid en viktig grund. Arbetsmiljöproblemen måste 
emellertid få sin lösning på arbetsplatserna. Ansvaret för detta vilar på 
arbetsgivarna men även arbetstagarna har en viktig roll när det gäller att
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finna lösningar till problemen samt utveckla arbetsmiljön. Ett stort ansvar 
för utformningen av arbetsmiljön vilar även på tillverkare och konstruk
törer av produktion och tekniska anordningar.

Den tekniska och industriella utvecklingen är en väsentlig faktor i u t
vecklingen av arbetsmiljön. Utvecklingen innebär en ständig förändring i 
arbetsmiljön samtidigt som förutsättningarna för arbetsmiljöverksamheten 
förändras. Användningen av nya kemiska ämnen och nya tekniska lösning
ar medför i många fall nya arbetsmiljöproblem som måste finna sina 
lösningar. Samtidigt medför strukturförändringarna i näringslivet föränd
ringar i arbetskraften med hänsyn till yrkesfördelning och kvalifikation. 
Därmed är även bilden för arbetsmiljöproblemen under ständig förändring.

Den ogynnsamma ekonomiska utveckling man under de senaste åren 
haft i de nordiska länderna har i viss mån ändrat förutsättningarna för 
arbetsmiljöpolitiken. Den försvagade sysselsättningssituationen och kra
ven på att förbättra företagens konkurrenskraft har ofta setts i ett m otsats
förhållande till verksam heten för en bättre arbetsmiljö. Å andra sidan är 
det uppenbart att man inte kan avstå kravet om att arbetstagarnas hälsa 
måste tryggas. Inte heller kan man acceptera en undermålig arbetsmiljö för 
vissa arbetsgrupper. En undermålig arbetsmiljö som leder till olycksfall 
och sjukdomar är också en belastning för samhället även ur ekonomisk 
synpunkt. Under dessa förutsättningar är det viktigt med en målmedveten 
arbetsmiljöpolitik i de enskilda länderna. Myndigheterna måste göra klara 
prioriteringar med en inriktning på de väsentligaste problemen ur hälso
synpunkt. Som grund för prioriteringarna ingår olika slag av konsekvens
analyser.

Sett ur arbetsmiljöpolitikens synvinkel är det mest fördelaktigt om ar
betsmiljöproblemen kan angripas vid källan i samband med planeringen av 
produktionen och arbetsmiljön. På detta sätt kan även kostnader med 
åtföljande negativa effekter på sysselsättningen undvikas. Då beaktandet 
av arbetsm iljösynpunkterna kopplas till investeringar i ny teknologi är 
arbetsmiljökraven vanligen i samklang med kraven på produktivitetsfräm- 
jande åtgärder.

Mot bakgrund av den senaste tidens samhällsutveckling och den snabba 
tekniska utvecklingen har det blivit allt viktigare att se arbetsmiljöpolitiken 
i belysning av den tekniska utvecklingen. Det gäller att härvid befrämja de 
möjligheter ny teknik erbjuder för att förbättra människans välfärd i ar
betslivet och utveckla arbetets organisation med beaktande av produk
tionskraven. Samtidigt måste man kunna behärska de potentiella risker, 
som införandet av ny teknik medför. Detta förutsätter ett nära samarbete 
mellan arbetsm arknadens parter.

En viktig utgångspunkt för arbetsmiljöpolitiken är att påverka de delar 
av samhällspolitiken, som har ett direkt eller indirekt inflytande på arbets
miljöns utformning eller på elimineringen av de risker eller bristfälligheter 
som förekommer i arbetsmiljön. Sådana sektorer inom samhällspolitiken 
26—30-332 Nordiska rådel



802 B 51/s

utgörs särskilt av industripolitik och ekonomisk politik, forsknings- och 
utbildningspolitik samt av teknologibefrämjande åtgärder. Beslut som fat
tas inom dessa sektorer inverkar även i hög grad på förutsättningarna att 
förverkliga arbetsmiljöpolitikens målsättningar. Arbetsmiljömyndigheter
nas uppgift är att påverka åtgärderna inom dessa sektorer så att även 
arbetsm iljösynpunkterna beaktas.

Arbetsmiljöpolitiken har innehållsmässiga och funktionella berörings
punkter särskilt med hälsopolitik, miljöpolitik, jämställdhetspolitik och 
konsumentpolitik. E tt brett sam arbete mellan olika områden är därför 
nyttigt och nödvändigt.

1.3 Programmets syfte och målsättningar

Syftet med detta samarbetsprogram är att programmet skall utgöra ett 
styrinstrum ent för ministerrådets verksam het på arbetsmiljöområdet. Pro
grammet skail ge en helhetsbild av verksam heten samtidigt som priorite
rade sam arbetsom råden och aktiviteter för programperioden definieras. 
Programmet skall även ge grundlag för en uppföljning och värdering av 
verksamheten.

Programmet är inte ett program för de enskilda ländernas arbetsmiljö
verksam het utan för regeringssamarbetet mellan de nordiska länderna på 
arbetsmiljöområdet. Samtidigt stöder sig programmet på de enskilda län
dernas arbetsmiljöpolitik. De likartade samhällsformerna i de nordiska 
länderna samt ett likartat synsett på arbetsmiljöpolitiken gör det motiverat 
att förena ansträngningarna på området.

Genom ett nordiskt sam arbete kan många fördelar uppnås jäm fört med 
att varje land handlar skilt för sig. Genom ett kontinuerligt samarbete kan 
de enskilda länderna höja kvaliteten på sin arbetsmiljöverksamhet. Genom 
en arbetsfördelning och koordinering länderna emellan kan ekonomiska 
besparingar ske, vilket är en av målsättningarna med samarbetet.

En samordnad nordisk arbetsmiljöpolitik har positiva effekter för de 
enskilda länderna vida utöver vad de nordiska medel som står till förfogan
de för sam arbetet kan ge sken av.

I detta samarbetsprogram formuleras i första hand målsättningarna för 
m inisterrådets verksam het på arbetsmiljöområdet. Man bör härvid vara 
uppmärksam på att aktiviteterna på nordiskt plan inte nödvändigtvis av
speglar verksam heten och prioriteringarna i varje enskilt land. Det finns 
skillnader i ländernas näringsliv och därmed även arbetsmiljöproblem, 
varför vissa typer av problem ägnar sig bättre för att lösas genom nordiskt 
samarbete än andra.

Begreppet arbetsmiljö om fattar i detta program alla de faktorer som 
människan reagerar på fysiskt eller psykiskt. Dessa faktorer kan bestå av 
olycksfallsrisker, kemiska, biologiska och fysikaliska faktorer eller fysiska 
och psykosociala belastningar som påverkar människans hälsa. Frågor 
såsom arbetsanpassning, arbetstider, arbetstillfredsställelse och medinfly-



803B 51/s

tande gällande arbetstagarens egen arbetssituation och strävandena till 
jäm ställdhet mellan könen ingår även i arbetet för en bättre arbetsmiljö. 
Härvid bortses från att arbetsmiljöbegreppet har i viss mån olika innebörd i 
de olika ländernas lagstiftning.

Den primära målsättningen med arbetsm iljöverksam heten är att skapa 
en arbetsmiljö med full trygghet för arbetstagarna med hänsyn till fysiska 
och psykiska skadeverkningar och som är i samklang med den teknolo
giska och sociala utvecklingen i samhället.

Genom en samverkan i arbetsmiljöfrågor särskilt med tanke på att uppnå 
likformiga regler och genom ett samarbete om typgodkännande av tek
niska anordningar verkar man för att undanröja handelshinder och stimule
ra ekonomin.

Ministerrådet strävar genom ett nordiskt samarbete på arbetsmiljöområ
det att verka för de målsättningar som ovan beskrivits.

2. Arbetsmiljöpolitikens verkningsmedel

Det har tidigare i detta program konstaterats, att arbetsmiljöverksamhe
ten bedrivs med hjälp av olika åtgärder på många olika plan. Vanligen 
förutsätter en målmedveten arbetsmiljöpolitik en samling av åtgärder vilka 
stöder och kom pletterar varandra.

2.1 Lagstiftning och tillsynsverksamhet

1 alla nordiska länder regleras arbetsmiljön av en liknande lagstiftning. 
Arbetsmiljölagarna återspeglar den likhet som råder i Norden då det gäller 
uppfattningen om arbetsmiljöfrågorna och den nivå på arbetsmiljön som 
eftersträvas. Likformigheten i lagstiftningen är ett resultat av ett intimt 
nordiskt samarbete.

Genom arbetsmiljölagstiftningen definieras vissa krav som arbetsmiljön 
bör uppfylla. Vidare regleras tillsynsverksam heten samt arbetsmiljöverk
samhetens organisering genom lagstiftningen. I vissa länder regleras även 
företagshälsovården genom lagstiftning.

En av grundprinciperna i arbetsmiljölagstiftningen är att arbetsgivarna 
skall ansvara och därmed även bära kostnader för arbetsmiljön. Dessa 
kostnader skall jäm ställas med övriga drifts- och produktionskostnader.

Då det gäller reglering av den fysiska arbetsmiljön utgör mer detaljerade 
föreskrifter och vägledningar, vilka fastställts för tillämpning av lagarna, 
ett viktigt styrinstrum ent. Med tanke på det förebyggande arbetarskyddet 
har de föreskrifter som riktar sig till tillverkare av tekniska anordningar en 
stor betydelse.

Då det gäller anställningstrygghet, arbetstid, sem ester och övrig ledighet 
samt arbetstagarnas m edbestämmande sker regleringen genom såväl lag
stiftning som avtal och inom dessa delar av arbetsrätten är skillnaderna 
större mellan de nordiska ländernajäm fört med den lagstiftning som regle
rar den fysiska arbetsmiljön.
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M yndigheternas tillsynsverksamhet är ett viktigt instrument i styrningen 
och kontrollen av arbetsmiljön. Det praktiska arbetet för en bättre arbets
miljö sker emellertid i huvudsak på arbetsplatserna och lagstiftningen samt 
tillsynsverksam heten bör främst ses som ett verkningsmedel som skapar 
förutsättningarna för arbetsmiljöverksamheten.

2.2 Forskning och utveckling

Forsknings- och utvecklingsverksam heten inom arbetsmiljöområdet är 
en nödvändig förutsättning för arbetsmiljöverksamheten. Forskningens 
betydelse har blivit allt större i och med den snabba tekniska utvecklingen.

Forskningen är nödvändig för att man skall kunna klarlägga sambanden 
mellan arbetsmiljö och hälsa. Genom forskning kan man lokalisera arbets
miljöproblemen samt klarlägga problemens omfattning. Forskning och ut
veckling behövs ytterligare för lösning av problemen. Forskning behövs 
även för a tt kartlägga effekterna av arbetsmiljö verksamheten och samban
den mellan arbetsmiljöpolitik och övriga områden inom samhällspolitiken.

Arbetsmiljöforskningen har utvecklats i de nordiska länderna både re
sursmässigt och med hänsyn till delområden inom forskningen. Arbetsmil
jöforskningen är ofta tvärvetenskaplig och berör flera discipliner inom 
vetenskapen såsom medicin, teknik och olika samhällsvetenskaper.

I flera nordiska länder finns det arbetarskyddsfonder, vilka finansieras 
genom arbetsgivaravgifter. Fonderna har en stor betydelse för forskningen 
inom arbetsmiljöområdet i de enskilda länderna.

2.3 Utbildning och information

För att syftet med arbetsmiljölagstiftningen skall kunna förverkligas och 
forskningsresultaten om sättas i praktiken behövs utbildning och informa
tion. Utbildning och information inom arbetsmiljöområdet kan således 
betraktas som centrala verkningsmedel i arbetsmiljöpolitiken. Attityderna 
i samhället till arbetsmiljöfrågorna kan även påverkas genom utbildning 
och information.

I och med att arbetsmiljöverksamheten utvecklas har behovet av arbets
miljöutbildning för dem som är verksamma i arbetslivet ökat. Speciellt har 
utbildningen för skyddsombud och andra 'som  har särskilda uppdrag i 
arbetsmiljöverksamheten tillmätts stor vikt. Arbetsmiljöutbildningen inom 
det ordinarie utbildningsväsendet har även fått allt större uppmärksamhet 
på senare tid. Speciellt viktig har arbetsmiljöutbildningen blivit inom den 
tekniska och medicinska utbildningen då vederbörande yrkesgrupper inne
har en central roll i arbetsmiljöverksamheten.

I likhet med utbildning behövs information i arbetsmiljöfrågor på många 
plan. Arbetstagarna måste få information om de risker de kan bli utsätta 
för i arbetslivet samt kännedom om den lagstiftning och de föreskrifter som 
reglerar riskerna. De som är verksamma inom arbetsmiljöarbetet behöver 
informatiom om forskning osv.
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Ansvaret för utbildning och information inom arbetsmiljöområdet vilar 
såväl på arbetarskyddsm yndigheterna och utbildningsväsendet som ar
betsgivarna och arbetsm arknadsparternas organisationer samt övriga fri
villiga organisationer.

2.4 Arbetsmarknadsparternas och övriga organisationers roll

Det praktiska arbetet för en bättre arbetsmiljö sker på arbetsplatserna 
som ett samarbete mellan arbetsgivare och arbetstagare. D etta samarbete 
har skett på avtalsbasis redan innan man införde stadganden om detta i 
lagstiftningen. A rbetsm arknadsparternas organisationer har haft och kom
mer även i fortsättningen att ha en central roll i arbetsmiljöpolitiken.

Särskilt då det gäller utbildning och information i arbetsmiljöfrågor gör 
arbetsm arknadsparterna och deras organisation en betydande insats. Par
terna har dessutom ett stort inflytande på både forskningsverksamheten 
och myndigheternas arbete genom att de är representerade i de beslutande 
organen på många plan. Arbetsmiljöverksamheten kanaliseras även genom 
branschorgan.

Arbetsmiljöfrågorna berör i högre eller mindre grad de flesta i samhället. 
Därför är det naturligt att ett stort antal myndigheter, institutioner, organi
sationer och sammanslutningar kommer i kontakt med arbetsmiljöverk
samheten. Många frivilliga organisationer ser som sin uppgift att aktivt 
verka för en bättre arbetsmiljö.

3. Formerna för det nordiska samarbetet på arbetsmiljöområdet

Det nordiska sam arbetet kan drivas på många olika sätt särskilt inom ett 
vidsträckt område som arbetsmiljö. För att nå uppställda mål är det viktigt 
att man finner de riktiga samarbetsformerna. Vid val av formerna för 
samarbetet bör man vid varje tillfälle beakta det aktuella utvecklingsstadiet 
i länderna och vilka resurser man är beredd att avsätta på såväl nationellt 
som nordiskt plan.

Man kan särskilja olika stadier i samarbetet utgående från förutsättning
ar och ambitionsnivå. Informationsutbyte kan ses som ett första stadium 
och som en förutsättning för allt samarbete. Informationsutbyte sker ge
nom möten och seminärier samt genom oformella kontakter. Genom en 
arbetsfördelning länderna emellan kan man spara resurser. För att en 
resultatgivande arbetsfördelning skall kunna genomföras förutsätts att man 
känner till varandras behov och ståndpunkter. En arbetsfördelning kan ske 
genom koordinering av nationella forskningsprojekt eller t. ex. genom att 
förberedelsearbetet om föreskrifter fördelas mellan länderna.

Det högsta stadiet i samarbetet utgörs av aktiviteter som bedrivs nor
diskt. Det kan gälla forskningsprojekt, som på grund av innehåll eller 
kostnader inte är motiverade att genomföras nationellt. Särskilt om proble
met är av internationell natur eller är beroende av underlagsmaterial från
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flera länder är gemensamma nordiska insatser motiverade. E tt avtalsba- 
serat sam arbete där länderna förbinder sig till vissa åtaganden vilka formu
lerats på nordiskt plan är även uttryck för ett samarbete som nått en hög 
ambitionsnivå.

Nordiska ministerrådet lägger stor vikt vid att sam arbetsform erna för 
sam arbetet på arbetsmiljöområdet kontinuerligt utvecklas och att arbetet 
organiseras på ett ändamålsenligt sätt. Ämbetsmannakommittén för ar
betsmiljöfrågor förbereder ministerrådets arbete på om rådet och ansvarar 
för verkställigheten av m inisterrådets beslut. Ämbetsmannakommittén bi
stås i sitt arbete av arbetsgruppen för arbetsmedicin/yrkeshygien och styr
gruppen för arbetarskyddsföreskrifter.

Arbetsgruppen för arbetsmedicin/yrkeshygien behandlar i första hand 
frågor gällande forskning på arbetsmiljöområdet och fungerar som styran
de organ för projektverksam heten inom sitt ansvarsom råde. Styrgruppen 
för arbetarskyddsföreskrifter har till uppgift att leda och samordna arbetet 
med att förenhetliga de nordiska ländernas arbetarskyddsföreskrifter och 
fungerar som styrande organ för projektverksam heten inom sitt ansvars
område.

M inisterrådet anser, att man genom nuvarande organisation för samar
betet trots ringa resurser lyckats driva ett konkret och effektivt samarbete 
som varit till nytta för alla medverkande länder och att sam arbetet ytterli
gare kan utvecklas på denna grund. M inisterrådet är emellertid berett att 
värdera sam arbetets organisering vid envar tidpunkt.

Det nordiska sam arbetet drivs i stor utsträckning även genom direkta 
kontakter mellan tjänstem än och forskare. Det samarbete som drivs i 
m inisterrådets regi skapar en god grund för och bidrar till att utveckla ett 
sådant kontinuerligt samarbete på olika nivåer.

M inisterrådet anser för sin del, att sam arbetet med arbetsm arknadens 
parter utvecklats gynnsamt. De regelbundna kontakter som m inisterrådets 
organ på arbetsmiljöområdet har med parterna vid behandlingen av bud
getprogram och projektbudget är mycket viktiga. Ministerrådet ser positivt 
på initiativ från parternas sida för att ytterligare utveckla det nordiska 
sam arbetet på arbetsmiljöområdet.

Det nordiska sam arbetet på arbetsmiljöområdet har på senare tid ut
vecklats även i regi av organ som inte i första hand verkar inom arbetsmil
jöom rådet och andra organ än m inisterrådet. Av m inisterrådets organ bör 
särskilt nämnas Nordisk industrifond och N ordtest.

N ordforsk, som inte har direkt anknytning till ministerrådet, har sedan 
länge verkat för ett forskningssam arbete på arbetsmiljöområdet. Samarbe
tet mellan arbetarskyddsfondem a och de frivilliga arbetarskyddsorganisa- 
tionerna har utveckats på senare tid. M inisterrådet ser detta som en positiv 
utveckling och en viktig del av det nordiska sam arbetet på arbetsmiljöom
rådet. M inisterrådets organ på arbetsmiljöområdet är beredda att samarbe
ta med nämnda organ.
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Arbetsmiljöverksamheten tangerar såsom det konstaterats tidigare i det
ta  program många övriga områden. D etta gäller även för sam arbetet på 
nordiskt plan. M inisterrådet önskar att utveckla sam arbetet mellan de 
olika sam arbetssektorerna för en ändamålsenlig hantering av tvärsektoriel- 
la frågor.

4. Samarbetsområden under programperioden

Den tekniska utvecklingen har en stor betydelse för arbetsmiljöns ut
veckling och för arbetsm iljöverksam heten. Den nya tekniken och tekni
kens effekter sätter sin prägel på all arbetsmiljöverksamhet. Den snabba 
utveckling man haft speciellt då det gäller bruk av m ikroprocessorer har 
medfört stora förändringar inte bara i näringslivets struktur och sysselsätt
ning utan även i arbetsmiljön och denna utveckling väntas fortsätta.

Den tekniska utvecklingen påverkar såväl den fysiska arbetsmiljön som 
arbetets innehåll, organisation, arbetstillfredsställelse och möjligheten för 
arbetstagarna att påverka sin egen arbetssituation. En okontrollerad tek
nisk utveckling kan även förorsaka nya problem såsom monotoni, utarm 
ning av arbetet, fysiska belastningar och olycksfallsrisker.

Den nya tekniken kan även användas för att lösa arbetsmiljöproblem 
genom konkreta åtgärder på arbetsplatserna samt inom forskning och vid 
kontroll av farliga ämnen. Man bör utnyttja de möjligheter tekniken erbju
der för en bättre arbetsmiljö så effektivt som möjligt.

M inisterrådet avser att även i fortsättningen driva ett brett samarbete på 
arbetsmiljöområdet så att inga delområden helt utesluts.

M inisterrådet har emellertid ansett det motiverat att definiera vissa 
sam arbetsom råden inom sektorn, vilka ägnas särskild uppmärksamhet 
under programperioden. U tgångspunkten för val av sam arbetsprojekt bör 
vara en värdering av vilka aktiviteter som bäst lämpar sig för ett nordiskt 
samarbete.

En del av de angelägna sam arbetsom rådena har sin utgångspunkt direkt i 
arbetsmiljöproblemen. Som prioriteringskriterier kan nämnas problemens 
omfattning och intensitet samt problemens lösbarhet. Dessutom bör man 
värdera utvecklingstrenden hos problemen samt de resurser som krävs. 
Dessa kriterier bör tillämpas även vid planeringen av enskilda projekt. 
Vissa sam arbetsom råden har anknytning till verkningsmedlen men mål
sättningen är även för dessa att förbättra arbetsmiljön och eliminera eller 
minska de risker som kan skada människans hälsa och välbefinnande.

Nedan beskrivs de sam arbetsom råden som ministerrådet bedöm er vara 
särskilt viktiga. Områdenas inbördes prioritet kan variera och ordningsfölj
den utgör inte ett ställningstagande i detta avseende. Programmets genom
förande med hänsyn till delområdena beror på bl. a. tillgängliga budgetme
del samt personresurser och bör vid varje tillfälle kunna omprövas med 
hänsyn till den aktuella utvecklingen.
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4.1 Arbetsolycksfall

Förebyggandet av arbetsolycksfall är e tt av de områden inom arbetsm il
jöverksam heten där man arbetat sedan en lång tid tillbaka. Det antal 
olycksfall som ännu sker är emellertid stort och konsekvenserna av 
olycksfallen är allvarliga. Det sker årligen ca en halv miljon olycksfall i 
N orden av vilka ca 500 med dödlig utgång. Arbetsolycksfallen förorsakar 
ekonom iska förluster som med alla sina konsekvenser för samhället och 
företagen uppskattas till flera procent av bruttonationalprodukterna.

De föregripande åtgärderna är av central betydelse vid bekämpning av 
olycksfall. Säkerheten bör redan i planeringsstadiet beaktas vid tillverk
ning av maskiner och tekniska anordningar. För industriella produktions
system , som blivit allt mera komplicerade är system atiska riskanalyser av 
stor betydelse. Det har föregått ett omfattande nordiskt samarbete om 
riskanalyser och de kunskaper man härigenom erhållit bör utnyttjas och 
sam arbetet om riskanalyser bör vidareutvecklas. En minskning av arbets
olycksfallen förutsätter även att man på arbetsplatserna kan organisera 
arbetsm iljösam arbetet så att olycksfallsriskerna beaktas systematiskt.

M inisterrådet anser 'det viktigt att man på nordiskt plan sam arbetar på 
om rådet för olycksfallsbekämpning. En intensifiering av ansträngningarna 
är också på gång. Genom en måljnedveten verksam het för att förebygga 
arbetsolycksfallen bör en nedgång av antalet olycksfall vara möjlig. E tt 
nordiskt forskningssam arbete främjar effektivare åtgärder för bekämpning 
av olycksfall.

4.2 Kemiska risker

Den ökade användningen av kemiska ämnen i samhället och arbetsmil
jön  har medfört att de kemiska riskerna fått allt större betydelse inom 
arbetsmiljöverksamheten. De kemiska hälsoriskerna har även ändrat pro
fil. I stället för akuta förgiftningar domineras bilden idag av konsekvenser
na av långvariga expositioner för låga koncentrationer orsakande risk för 
skador i nervsystem et, allergi, mutationer och cancer. Prevention är det 
enda effektiva sättet att reglera dessa risker eftersom konsekvenserna är 
irreversibla. Forskningen inom dessa områden är utomordentligt viktig för 
att riskerna av olika kem ikalietyper skall kunna identifieras och förebyg
gas.

Kemikaliernas skadliga reproduktiva effekter dvs. effekter på fortplant
ningsförmågan har blivit en aktuell fråga. Det finns epidemiologisk indika
tion på skador i arbetstagarpopulationer som är utsatta för genotoxiska 
ämnen. Nordiska rådet har genom rekommendation nr 18/1980 fäst upp
märksamhet vid problemet.

M inisterrådet lägger stor vikt på arbetet gällande kemiska risker. Det 
samarbete man haft om yrkeshygieniska gränsvärden skall fortsätta. Det 
forskningssam arbete om arbetsförhållandenas betydelse för fosterskador 
som pågått kommer att slutföras och resultaten av sam arbetet bör följas
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upp. Behovet av att etablera ett system för kontinuerlig övervakning av 
missfall hos kvinnor som arbetar inom vissa verksam heter kommer att 
värderas. En undersökning om kromosomförändringar orsakade av fakto
rer i arbetsmiljön är under avslutning och det fortsatta sam arbetet kommer 
att värderas på basen av framkomna resultat. För att utveckla kontrollen 
av användningen av kemiska ämnen är arbetet med klassificering och 
märkning av ämnen viktigt. I det nordiska sam arbetet på om rådet skall 
arbetet på arbetsm iljösektom  koordineras med motsvarande verksamhet 
på miljösektorn.

4.3 Biologiska risker

Det förekommer biologiska faktorer i arbetslivet som förorsakar skador 
och yrkessjukdomar. U töver de klassiska yrkesinfektionerna har mikro
biologiska faktorer såsom bakterier, virus och svampar orsakat nya risker i 
arbetsmiljön och lett till ett ökat antal yrkessjukdomar. Det är viktigt att 
utveckla metodiken för att upptäcka och förebygga dessa risker. K un
skapsutvecklingen inom de biokemiska och biotekniska om rådena har gått 
snabbt under senare år. De nya kunskaperna har också på ovanligt kort tid 
kommit att tillämpas i den industriella produktionen. Genom hybrid-DNA- 
tekniken har helt nya produktionsm etoder kommit i bruk inom framför allt 
läkemedelsindustrin. Det kan förväntas att de nya kunskaperna inom kort 
kan komma att tas i bruk även inom andra produktionsområden.

Erfarenheterna har visat att riskerna med de nya m etoderna är mindre 
än vad man tidigare befarat. D etta har medfört lättnader i säkerhetsbe
stämmelserna. Med hänsyn till teknikens inriktning och den snabba ut
vecklingen kan riskbilden emellertid åter förändras. M inisterrådet avser 
därför att nära följa med utvecklingen och att hålla en hög beredskap i 
fråga om att värdera säkerhetskraven.

4.4 Fysikaliska faktorer

De fysikaliska arbetsm iljöfaktorerna spelar en stor roll i arbetsmiljö
verksamheten. Frågor som buller, term iskt klimat, belysning, ventilation 
och vibrationer tilldrar sig stor uppmärksamhet.

Åtskilliga relativt nya företeelser förutses uuvecklas ytterligare under de 
närmaste 5 -1 0  åren och kan lämpligen hanteras bl. a. genom samråd på 
nordiskt plan. Hit hör bl. a. industriell användning av elektromagnetisk 
strålning t. ex. mikrovågor, laser och optisk strålning utanför synligt spekt
rum. Frågor gällande buller och klimat har behandlats i det nordiska 
samarbetet och ministerrådet avser att även i fortsättningen ägna upp
märksamhet åt de fysikaliska arbetsm iljöfaktorerna. Problem i samband 
med bildskärmsarbete berörs även i avsnittet om datateknologi.
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4.5 Fysiska belastningar och arbetsanpassning

Sjukdomai i stöd- och rörelseorganen är vanliga och utgör en av de 
största yrkessjukdomsgrupperna. D etta gör det viktigt att förbättra kun
skaperna om sjukdom ar i stöd- och rörelseorganen i arbetslivet. E tt forsk
ningssamarbete pågår inom detta delområde och m inisterrådet avser även i 
fortsättningen att verka för att de fysiska belastningarna i arbetslivet 
minskas.

En viktig utgångspunkt för arbetsmiljöverksamheten i de nordiska län
derna är att arbetet skall anpassas efter människans fysiska och psykiska 
förutsättningar. Det generella förebyggande arbetsm iljöarbetet behöver 
inriktas mer på att hindra att arbetstagarna får belastningssjukdomar. Men 
eftersom människornas förutsättningar att utföra ett arbete är olika behövs 
också individuellt förebyggande åtgärder, som utgår från att den enskilde 
arbetstagaren skall kunna fungera på en viss arbetsplats. Dessutom behövs 
särskilda anpassningsåtgärder för dem, som redan har drabbats av funk- 
tionsnedsättningar så att de inte skall riskera att bli utslagna ur arbetslivet.

M inisterrådet avser i fortsättningen fästa större uppmärksamhet vid 
arbetsanpassningsfrågor, och särskilt då det gäller att förbättra möjlighe
terna för personer med nedsatta funktioner att inordna sig i det normala 
arbetslivet, skall arbetet på arbetsmiljösektorn koordineras med verksam
heten på arbetsm arknads- och socialsektorn.

4.6 Psykosociala belastningar

De psykosociala belastningarna utgör ett förhållandevis nytt delområde 
inom arbetsmiljöverksamheten. Med psykosociala belastningar avses be
lastningar av psykisk eller social natur som kan medföra psykiska eller 
psykosom atiska skadliga effekter och dels oönskade psykiska och sociala 
reaktioner som framkallas av förhållanden i arbetsmiljön. Som särskilda 
problem kan nämnas stress, monotoni och brist på social kontakt. A rbets
organisation, ledningssystem och arbetstagarnas medinflytande på sin 
egen arbetssituation är andra centrala frågor i detta sammanhang. De 
psykosociala belastningarna tangerar de flesta delområdena inom arbets
miljön och de har samband med faktorer även utanför arbetsmiljön. Det är 
därför ändamålsenligt att inte se de psykosociala belastningarna enbart 
som ett självständigt område utan m era i sammanhang med övriga belast
ningar och arbetsmiljöfrågor.
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4.7 Arbetstid

Arbetstidsfrågorna har under senare år allt mer kommit i centrum  för 
den politiska debatten. Detta gäller inte bara arbetstidsfrågornas roll i en 
arbetsmiljöpolitik som syftar till bra och säkra arbetsplatser, utan i minst 
lika hög grad arbetstidsfrågornas samhällsekonomiska betydelse och bety
delse för jäm ställdhet. Nordiska rådet har fäst uppmärksamhet vid arbets
tidsfrågorna genom rekommendation nr. 611977.

Arbetstids- och ledighetsfrågorna är föremål för utredningar och debatt i 
de flesta nordiska länder. Mot bakgrund av den ekonomiska stagnation 
som präglade Norden i början av 1980-talet har frågan om fortsatta generel
la arbetstidsförkortningar med ekonomisk kompensation fått mindre aktu
alitet. Däremot har t. ex. ledighets- och deltidsfrågorna kommit i blick
punkten. Sysselsättningsökningen under 1970- och början av 1980-talen 
har i de flesta nordiska länderna främst skett genom ett ökat deltagande av 
kvinnor i arbetslivet, i stor utsträckning i form av deltidsarbete.

Arbetstids- och ledighetslagstiftningen i de nordiska länderna har utretts 
i m inisterrådets regi. Man har belyst även förändringar i arbetskraftsdelta
gandet för kvinnor och speciella grupper som småbarnsföräldrar, studeran
de, personer med obekväm a eller oregelbundna arbetstider, handikappade 
och pensionärer. Vidare har man kartlagt i vad mån olika grupper har 
särskilda kollektivavtalsregler.

Ministerrådet anser det nödvändigt att på nordiskt plan få ökad kunskap 
om hur arbetskraftsutbud och arbetsorganisation m. m. påverkas av ar
betstidsfrågorna under 1980-talet. E rfarenhetsutbyte mellan de nordiska 
länderna kan också påverka möjligheterna att tillgodose olika gruppers 
behov av särskilda lösningar. Arbetsm iljöaspekterna såsom frågor gällan
de arbetstidens förläggning, övertidsarbete och nödfailsarbete samt möjlig
heter till tidigare pension inom vissa yrkesgrupper är härvid centrala.

M inisterrådet har för avsikt att fördjupa sam arbetet om arbetstidsfrågor. 
Arbetet berör flera sam arbetssektorer och bör ske i nära samverkan sär
skilt med ministerrådets organ för arbetsm arknads- och jämställdhetsfrå- 
gor.

4.8 Datateknologi

I det samarbete man bl. a. på Nordiska rådets initiativ haft på datatekno
logiområdet har arbetsmiljöfrågorna uppmärksammats som en viktig 
aspekt. M inisterrådet avser att ge arbetsmiljöfrågorna en framskjuten plats 
i handlingsprogrammet för datateknologi och vid genomförandet av pro
grammet. M inisterrådet lägger stor vikt vid att verkställandet av handlings
programmet på datateknologiom rådet sker koordinerat mellan de olika 
sam arbetssektorerna och i nära kontakt med arbetsm arknadens parter. 
M inisterrådet önskar i detta sammanhang understryka betydelsen av att 
arbetsmiljöpolitiken och den tekniska utvecklingen ses i ett sammanhang. 
Arbetsmiljöfaktorerna bör beaktas som en naturlig del i teknisk forsknings- 
och utvecklingsverksam het.
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Frågor såsom arbetstagarnas medverkan vid utvecklande av datasy
stem, personsäkerhet vid automation, arbetsmiljön i kontrollrum, vid bild
skärm ar samt vid underhåll och reparation av automatiserad utrustning, 
arbetsmöjligheter för handikappade samt problem förknippade med arbete 
i hemmen är särskilt aktuella med tanke på sambanden mellan ny teknik 
och arbetsmiljö. M inisterrådet anser det vara av stor vikt att dessa frågor 
behandlas i det nordiska arbetsm iljösam arbetet och att resurser härför 
ställs till förfogande inom ramen för en nordisk handlingsplan på datatek
nologiområdet.

4.9 Samordning av lagstiftning och föreskrifter

Arbetsmiljölagstiftningen i de nordiska länderna har mycket gemensamt
som följd av det nordiska sam arbetet, vilket m otsvarar Helsingforsavtalets 
m ålsättningar. Då det gäller föreskrifter för tillämpning av lagarna har man
i många fall nått en långtgående harmonisering. Genom ett samarbete kan 
man bidra till en bättre kvalitet på lagstiftning och föreskrifter samt spara 
resurser genom en arbetsfördelning.

Genom en samordning av lagstiftning och föreskrifter i syfte att i så hög' 
grad som möjligt nå likformiga krav på arbetsmiljön underlättar man även 
handeln mellan länderna. Ett sådant harmoniseringsarbete står således i 
samklang med målsättningarna för sam arbetet inom området "N orden 
som hem mam arknad” . E tt samarbete gällande kraven på tekniska anord
ningar är speciellt viktigt i detta sammanhang.

Ministerrådet driver sam arbetet gällande föreskrifter enligt fasta former 
och avser att ytterligare utveckla verksamheten. Möjligheterna till ett mera 
utvecklat samarbete gällande typgodkännande av tekniska anordningar har 
utretts. M inisterrådet avser att utveckla detta samarbete utgående från en 
produktvis värdering av samordningsbehovet.

Nordiska rådet har genom rekommendation nr 2!1982 angående lagstift- 
ningssamarbete på arbetsrättens område deklarerat sin önskan om ett 
bredare samarbete om arbetsrättsliga frågor. Förutom arbetsmiljö har även 
en del övriga arbetsrättsliga frågor redan tidigare behandlats av ministerrå
det bl. a. i anslutning till överenskommelsen om den fria nordiska arbets
marknaden och den nordiska konventionen om social trygghet. Vissa 
arbetsrättsliga frågor har emellertid inte hittills ingått i m inisterrådets 
verksamhet. M inisterrådet avser att utveckla sam arbetet inom de delar av 
arbetsrätten som ägnar sig speciellt väl för ett nordiskt samarbete.

4.10 Arbetsmiljö, hälsa och ekonomi

Sambandet mellan arbetsmiljöpolitiken och övrig politik har berörts' 
tidigaré i detta program. Sambandet mellan arbetsmiljö och elfoaåm i hjir 
många dimensioner och är ofta invecklat och svårhanterligt. Samhällsut
vecklingen och kravet på en större effektivitet i all offentlig verksamhet 
samt den ogynnsamma ekonomiska utvecklingen har lett till att man i den
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nationella arbetsmiljöpolitiken mera än tidigare uppmärksammat sam ban
den mellan arbetsmiljö och hälsa samt ekonom iska förutsättningar och 
konsekvenser.

K ostnadsaspekterna förknippade med arbetarskyddsföreskrifter och öv
riga arbetsmiljöåtgärder har på senare tid varit föremål för debatt. Samti
digt har det faktum, att en bristfällig arbetsmiljö förutom hälsoskador och 
personliga lidanden även förorsakar stora kostnader för företag och sam
hälle, ofta kommit i bakgrunden. Vissa utredningar har gjorts om de 
kostnader som arbetsolycksfallen medför i form av produktionsbortfall, 
sjukvård m. m. K ostnaderna uppskattas till att m otsvara flera procent av 
bruttonationalprodukten.

Myndigheterna har under senare tid utfört olika typer av konsekvens
analyser främst i anslutning till föreskriftsarbetet. U tförandet av dessa 
analyser har ofta varit svårt på grund av att vedertagna modeller samt 
kompetens saknats. Den teoretiska grunden för denna typ av ekonomiska 
beräkningar bör utvecklas. Genom ett nordiskt samarbete kunde modeller 
för konsekvensanalyser utvecklas och beräkningar göras i samarbete. Ge
nom ett forskningssam arbete om sambanden mellan arbetsmiljö, hälsa och 
ekonomi kunde man få fram viktiga fakta som underlag för arbetsmiljöpoli
tiken i de nordiska länderna. M inisterrådet har inlett ett samarbete på 
området och avser att stärka detta. Det är härvid särskilt viktigt att åskåd
liggöra de positiva effekter som arbetsmiljöverksamheten har även från 
ekonomisk synpunkt.

4.11 Vidareutbildning inom arbetsmiljöområdet

Då det gäller utbildning av specialister inom arbetsmiljöområdet och 
delområden som arbetsm edicin, yrkeshygien och företagshälsovård är var
je enskilt nordiskt land förhållandevis litet med tanke på organiserandet av 
en kvalificerad utbildningsverksamhet. Därför är verksam heten inom detta 
delområde speciellt väl ägnad för nordiskt samarbete. M inisterrådet har 
drivit ett sam arbete om vidareutbildning av specialister inom arbetsm il
jöom rådet sedan år 1978. År 1982 upprättades Nordiska institutionen för 
vidareutbildning inom arbetsmiljöområdet för att ta hand om denna verk
samhet. Institutionaliseringen innebär att förutsättningarna för en långsik- 
tigare planering och utveckling förbättrats. M inisterrådet lägger stor vikt 
vid att denna verksam het utvecklas i takt med behovet av vidareutbildning 
i arbetsmiljöfrågor i de enskilda länderna.

4.12 Arbetsmiljöinformation och förm edling av forskningsresultat

Särskilt inom arbetstagarsidan upplever man fortfarande att man inte får
tillräcklig information om arbetsmiljöfrågor. Med tanke på arbetsmiljö
verksamhetens effektivitet och arbetstagarnas rättigheter måste informa
tion om arbetsmiljön förmedlas till arbetsplatserna. Ofta är det ju st på 
arbetsplatserna som forskningsresultaten måste om sättas i praktiken. Då
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det gäller de små företagen har myndigheterna en viktig uppgift som 
förmedlare av forskningsresultat och vid tolkning av kraven i lagstiftning
en. De större företagen har behov av och möjligheter till att hålla sig med 
expertis i arbetsmiljöfrågor.

Informationsteknologin har utvecklats snabbt på senare tid och utveck
lingen kommer att fortsätta. Genom datasystem  kan de nordiska länderna 
skaffa sig viktig arbetsmiljöinformation från databanker runt om i världen. 
De nationella inform ationssystemen på arbetsmiljöområdet har även ut
vecklats. Samtidigt är det angeläget att betona nödvändigheten av att man 
noga beaktar de praktiska problem som är förenade med att föra över 
informationen till dem som berörs. Informationen måste därför bearbetas 
på olika sätt för att komma till rätt användning.

Dokumentations- och informationsverksam hetens betydelse i arbetsmil
jöverksam heten har betonats i det nordiska sam arbetet. Efter att verksam 
heten böijat som dokumentation av arbetarskyddsföreskrifter har den 
senare utvecklats till att om fatta även service till arbetsm arknadens parter. 
M inisterrådet anser att frågan om dokum entationsverksam het även i fort
sättningen bör ges stor uppmärksamhet. En samordning av verksamheten 
är viktig och ytterligare nordiska satsningar bör värderas utgående från 
utvecklingen inom informationsteknologin och avgöranden i de enskilda 
länderna.

5. Internationellt arbetsmiljösamarbete

Norden i relation till den övriga världen har fått en allt större uppmärk
samhet i det nordiska sam arbetet på senare tid. Särskilt den ekonomiska 
utvecklingen samt sysselsättningsproblemen ses i ett internationellt sam
manhang. Även arbetsmiljöfrågorna bör som följd av kopplingarna till 
ekonomisk politik och teknologipolitik ses i relation till det internationella 
samarbetet. Arbetsmiljön har också ingått som en väsentlig del av samar
betet inom den internationella arbetsorganisationen ILO. Övriga interna
tionella organ som sysslar med arbetsmiljöfrågor är ISSA, OECD och 
WHO.

Genom ett nordiskt samarbete kan de nordiska synpunkterna få genom- 
slagskraft i det internationella samarbetet. Genom sin höga nivå på arbets
miljöverksamheten är de nordiska länderna ofta riktgivande och den gi
vande parten i det internationella samarbetet.

Speciellt då det gäller arbetet inom ILO förekommer ett kontinuerligt 
samråd de nordiska länderna emellan. Genom Danmarks medlemskap i 
EG kan alla de övriga länderna på ett tidigt stadium få information om 
pågående verksamhet inom denna organisaiton.

En harmonisering av föreskrifter internationellt har blivit allt viktigare, 
bl. a. med hänsyn till undanröjande av handelshinder. Det förekommer ett 
intensivt internationellt standardiseringsarbete, vilket har ett nära sam-
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band med föreskriftsarbetet på arbetsm iljöom rådet, inom bl. a. ISO. Mi
nisterrådet anser det viktigt att koordinera den nordiska verksamheten 
inom standardiseringsområdet.

Inom arbetsmiljöforskningen är ett internationellt samarbete viktigt, 
vilket även bör beaktas i det nordiska sam arbetet. Även då det gäller 
specialistutbildning inom arbetsm iljöom rådet bör man upprätthålla kon
takter med länder utanför Norden.

M inisterrådet anser att det finns behov av att ytterligare utveckla det 
nordiska sam arbetet som en del av det internationella sam arbetet på ar
betsmiljöområdet.

6. Genomförande och revision av programmet

M inisterrådet har etablerat fasta organ för sam arbetet på arbetsmiljöom
rådet, vilka har i uppdrag att utarbeta förslag till genomförandet av detta 
program samt verkställa ministerrådets beslut. Programmets målsättningar 
förverkligas med stöd av projektverksam het finansierad med nordiska 
medel.

Den löpande planeringen av verksam heten sker genom utarbetande av 
årliga budgetprogram, som bl. a. lämnas till Nordiska rådet i samband med 
behandlingen av budgeten för det samlade nordiska sam arbetet under 
ministerrådet, samt genom projektbudgeten. D etta planeringsarbete sker i 
nära kontakt med arbetsm arknadens parter.

Verksamheten rapporteras löpande genom särskilda publikationer samt i 
ministerrådets årliga verksam hetsberättelse.

M inisterrådet avser att utveckla sam arbetet på arbetsmiljöområdet i 
enlighet med detta program. Sam arbetets omfattning och praktiska genom
förande är avhängigt av de resurser som ställs till förfogande. Genomföran
det av programmet förutsätter även insatser och resursbidrag av olika slag 
från de m edverkande länderna.

M inisterrådet är berett att löpande värdera målsättningarna och priori
teringarna i detta program. Programmets struktur, principer och målsätt
ningar samt innehåll i övrigt värderas senast år 1987.
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BILAG A

Betänkande av Nordiska rådets social- och m iljöutskott över minis- 
terrådsförslaget

1 Bakgrund

Nordiska rådet beslöt vid den 31:a sessionen och på förslag av social- 
och miljöutskottet att föreslå att

ett reviderat sam arbetsprogram  bör, efter hörande av berört utskott 
inom Nordiska rådet, föreläggas den 32:a sessionen i form av ett minister- 
rådsförslag. De kemiska äm nenas inverkan på arbetsmiljön bör utgöra ett 
eget insatsom råde. Sam arbetet beträffande yrkeshygieniska gränsvärden 
och på den psykosociala arbetsm edicinens område bör intensifieras.

2 Inledning

Till Nordiska rådets social- och miljöutskott har hänvisats ett minister- 
rådsförslag B 51/s, förslag till reviderat samarbetsprogram på arbetsmil
jöom rådet inför Nordiska rådets 32:a session. Vid ett gemensamt möte 
mellan social- och miljöutskottet och Nordiska m inisterrådet -  arbetsm il
jöm inistrarna som ägde rum i Mariehamn den 16 novem ber 1983 diskutera
des ett utkast till ministerrådsforslag. För att förbereda sina ställningsta
ganden inför det gemensamma mötet med m inisterrådet -  arbetsmiljömi
nistrarna och inför revideringen av samarbetsprogram met inkallade u t
skottet dels sakkunnig från N ordiska m inisterrådssekretariatet dels till
satte utskottet en arbetsgrupp. Vid mötet mellan utskottet och sakkunnig 
som ägde rum den 22 septem ber 1983 i Bolkesjø, fick utskottet en redogö
relse för det huvudsakliga innehållet i det utkast till reviderat arbetsmiljö
program som varit utsänt på remiss. U tskottet fick även en redogörelse 
över rem issyttrandena. Arbetsgruppen som kom att bestå av folketings- 
medlemmarna Margrete Auken och Agnete Laustsen, riksdagsman Kaj 
Bärlund (ordförande), altingsmand Pétur Sigurdsson, odelstingspresident 
Odd With och riksdagsledamot Tyra Johansson, höll sitt möte den 31 
oktober 1983 i Köpenhamn.

3 Ärendets beredning

Efter remiss har yttranden kommit in från Nordens fackliga samorgani- 
sation, de nordiska arbetsgivarna (AFC/AC, DA, NA F, SAF), Nordiska 
akadem ikerrådet, ledamöter (Sverige och Norge) av Nordiska jämställd- 
hetsutskottet, Nordiska industrifonden och Arbetarskyddsfonden.

U tskottet finner att ärendet beretts på ett tillfredsställande sätt genom 
att program utkastet varit utsänt på en bred remissomgång och att samråds- 
möten avhållits dels med N ordiska rådets social- och miljöutskott, dels 
med arbetsm arknadens parter.
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4 Generella synpunkter

4.1 Arbetsmiljöpolitiken under 1970-talet

Samhället har sedan länge betraktat arbetsmiljöfrågorna som viktiga. 
Den tidigaste arbetsrättsliga lagstiftningen rörde just arbetsmiljön, eller 
som det tidigare brukade kallas, arbetarskyddet. Under 1970-talet skedde 
en markant ökad satsning på arbetsmiljöfrågor i Norden.

Den snabba tekniska utvecklingen har lett till att vi genom vår livsföring 
och produktion skapar risker som på sikt kanske förändrar människans 
livsbetingelser på jorden. Det har gjort det allt viktigare att medvetet 
arbeta med värdering av de risker vi i vårt samhälle och arbetsliv utsätts 
för. Kunskapen om riskerna ökar ganska snabbt genom att stora resurser 
satsas på forskning och undersökningar som rör hoten mot människan och 
miljön. Bedömningarna av vad som är farligt, vilka risker vi kan leva med 
och vilka vi bör undvika förändrats i takt med att kunskaperna växer och 
kraven i samhället på god livskvalitet höjs.

Mycket har gjorts för att förbättra arbetsmiljön i Norden. Arbetstiden 
har gradvis begränsats och kraven på hur en god och sund arbetsmiljö skall 
vara ordnad har successivt skärpts. Ökade resurser för bl. a. tillsyn, forsk
ning och utbildning har under de senaste åren stärkt samhällets insatser för 
att trygga en god arbetsmiljö.

Danmark, Island, Norge och Sverige har fått nya arbetsmiljölagar. 
Samtliga är ram betonade och det materiella innehållet bestäms i stor 
utsträckning av ingångna kollektivavtal mellan arbetsm arknadens parter 
och föreskrifter från arbetarskyddsstyrelsen. Den finländska lagen om 
skydd i arbete som är från år 1958 är kompletterad med långtgående 
branschvisa kollektivavtal som i stort överensstäm m er med de övriga 
nordiska ländernas lagstiftning. I Finland finns planer på en ny arbetsmiljö-

Den uppbyggnad av skyddsorganisationer och företagshälsovård som 
skedde under 1970-talet inom företag, myndigheter och andra organisatio
ner har givit de anställda större möjligheter att arbeta i en sund och säker 
miljö. Risker finns likväl i arbetsmiljön.

4.2 Arbetsmiljöpolitiken under 1980-talet

Den kraftiga ökningen av kemikalier, buller, stress och osäkerhet kring 
anställningar ställer nya krav på åtgärder för att skapa en bättre arbetsmil
jö.

Detta till trots är arbetsmiljö ett område där man inte under senare tid 
formulerat nya områden för insatser, snarare kan en stagnation och ett 
mera uttalat ekonom iskt prioritetstänkande konstateras. U tskottet notera
de vid sin överläggning med arbetsmiljöministrarna att av de under hösten 
avgivna nordiska regeringsförklaringarna var det endast den finländska 
regeringsförklaringen som innehöll en målsättning om att förbättra arbets-
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miljön. De ökade kunskaperna om riskerna bör enligt utskottets mening 
leda till ökade ansträngningar att eliminera riskerna. U tskottet ansåg för 
sin del att arbetsm iljöarbetet måste prioriteras högre såväl nationellt som 
nordiskt.

I det följande behandlar utskottet sakfrågorna i de olika underavsnitten 
av ministerrådsforslaget om ett nordiskt samarbetsprogram på arbetsm il
jöom rådet.

5 Ministerrådsforslag om ett förslag till reviderat samarbetsprogram på 
arbetsmiljöområdet

Bakgrund och målsättning (avsn. 1)

Social- och miljöutskottet vill ansluta sig till förslagets tankegångar om 
arbetsm iljöinsatser i de nordiska länderna samt till principerna för det 
nordiska sam arbetet. Det är, vilket utskottet ovan framfört, fortsatt ange
läget att ge arbetsmiljöfrågorna hög prioritet och utskottet finner det värde
fullt att m inisterrådet avser att med fastställandet av detta sam arbetspro
gram ytterligare utveckla och effektivisera det nordiska samarbetet med 
arbetsmiljöfrågorna (avsn. 1.1).

I ministerrådsforslaget preciseras att frågor såsom arbetsanpassning, 
arbetstider, arbetstillfredsställelse och medinflytande gällande arbetstaga
rens egen arbetssituation och strävandena till jäm ställdhet mellan könen 
ingår även i arbetet för en bättre arbetsmiljö.

På två punkter är utskottet emellertid fortsatt inte ense med m inisterrå
det. För det första anser utskottet att förslagets utgångspunkt och inrikt
ning är för snäv då det i stort har industrisektorn som modell för sitt förslag 
till åtgärder. U tskottet anser för sin del att förslaget måste utvidgas till att 
såväl beskriva miljön inom övriga arbetsom råden, skolan och adm inistra
tionen samt hälso- och socialsektorn etc., som att ge förslag till åtgärder 
för att eliminera arbetsmiljörisker även här.

För det andra, vilket utskottet framförde vid sin överläggning med 
arbetsmiljöministrarna bör ett arbetsmiljöprogram ta sin utgångspunkt så
väl i mäns som kvinnors faktiska och specifika arbetsm arknadssituation.

Det framlagda ministerrådsforslaget innehåller jäm fört med det tidigare
utkastet endast det tillägget ” --------och strävandena till jäm ställdhet
mellan könen ingår även i arbetet för en bättre arbetsmiljö” (avsn. 1.3).

De särskilda bestäm m elser om hinder att i vissa fall anlita kvinnor till 
arbete har utm önstrats i de nya arbetsmiljölagarna. Den norska lagen 
innehåller en föreskrift att arbetsplatsen skall inrättas så, att arbetstagare 
av bägge könen kan sysselsättas. Den svenska föreskriver att det vid 
arbetets planläggning och anordnande skall beaktas att människors förut
sättningar att utföra arbetsuppgifter är olika.

I norsk och svensk arbetsmiljölag finns också bestäm m elser om rätt till 
ledighet vid amning. Sådan rätt finns också i Danmark men lagbestäm
melser har ansetts överflödig.
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Kännetecknande för arbetsm arknaden i N orden för perioden efter år 
1970 har varit att förvärvsfrekvensen -  antalet sysselsatta i procent av 
befolkningen -  ökat totalt och för kvinnor, medan utvecklingen varit den 
motsatta för männen (gäller ej Finland som redan tidigare hade hög kvinn
lig förvärvsfrekvens).

Det är mot denna bakgrund viktigt att aktiva åtgärder vidtas på arbets
platserna för att arbetsförhållandena skall lämpa sig för män och kvinnor.

Trots den ovan redovisade inbrytningen i arbetslivet som kvinnor gjort 
och de inbrytningar som skett inom en rad mansdominerade yrken under 
senare år är arbetsmiljön fortsatt utform ad efter mäns behov och villkor.

Som framhålls i det nyligen antagna nordiska samarbetsprogram met på 
jäm ställdhetsom rådet skall arbetslivet vara så organiserat att jäm ställdhet 
mellan könen främjas. Vidare sägs att det är naturligt att många åtgärder 
främst kommer att inriktas på att förbättra kvinnornas ställning eftersom 
kvinnorna oftast har en eftersatt position. Under en övergångsperiod kan 
s. k. positiv särbehandling användas till stöd för det sämst ställda könet. 
U tskottet vill också här erinra om att i programmet slås fast att m inisterrå
det menar att jäm ställdhetsaspekten skall beaktas i all den verksamhet som 
ministerrådet bedriver på olika fackområden.

U tskottet stöder uppfattningen att detta förhållande bör eftersträvas och 
att m inisterrådet bör överväga hur detta kan komma till reellt uttryck i det 
föreliggande förslaget.

Konsekvensanalyser (avsn. 1.2.)

Utskottet anförde vid den gemensamma överläggningen med m inisterrå
det — arbetsmiljöministrarna i novem ber 1983 att en sund och säker arbets
miljö är en grundläggande rättighet för de anställda. Arbetsmiljöpolitiken 
får därför inte styras av de ekonom iska konjunkturerna. Dåliga företags
ekonomiska villkor får inte utgöra hinder för att nödvändiga åtgärder 
vidtages. Ekonom iska analyser av arbetsm iljöinsatser har ett visst värde 
men insatser på arbetsm iljöom rådet måste betraktas i ett helhetsperspek
tiv, i vilket samhällsekonom iska välfärdsanalyser vägs in.

Samhällets kostnader för arbetsbetingad ohälsa är av okänd storlek. Det 
är emellertid uppenbart att de är betydande. Förhållandet i arbetsmiljön 
påverkar allvarligt hälsotillståndet hos stora grupper arbetstagare. En för
bättring av arbetsmiljön, ökad kunskap om risker i arbetsmiljön samt 
riskförebyggande åtgärder kan på sikt bidra till att sänka såväl samhällets 
som den enskildes kostnader för arbetsbetingad ohälsa. En förbättring av 
hälsan som leder till minskad sjukskrivning är av statsfinansiell betydelse.

U tskottet finner det därför glädjande att det framlagda m inisterrådsfor
slaget innehåller jäm fört med det tidigare en mer nyanserad skrivning av 
behovet av konsekvensanalyser.

U tskottet delar även uppfattningen som redovisas (avsn. 1.2.) att det 
praktiska arbetet för en bättre arbetsmiljö sker på arbetsplatserna som ett
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sam arbete mellan arbetsgivare och arbetstagare. Ansvaret för arbetsmiljö
verksam heten vilar på arbetsgivarna men också arbetstagarna har en skyl
dighet att ta ansvar för att en sund arbetsmiljö skapas. Alla anställdas 
medverkan är viktig för att få förståelse för problemen och för att finna 
lösningar på dem.

Något förenklat kan man urskilja tre olika faktorer av betydelse för 
handhavandet av problem et arbetsmiljö -  den arbetande människan:
1. Den ekonomiska aspekten -  vad får det kosta?
2. Den tekniska aspekten -  hur skall produktionsprocessen utformas, 

dvs. vilken teknik finns tillgänglig?
3. Den mänskliga aspekten, som rör människans biologiska förutsättning

ar, dvs. vad den mänskliga organismen tål samt människans psykolo
giska och sociala behov.

Av dessa faktorer beaktas 1. och 2. så att säga självmant. Det som är 
tekniskt utvecklat är också det som ger bäst ekonomi för en viss produk
tionsprocess. Den mänskliga aspekten betraktas däremot inte självmant 
utan det är här som rättsreglerna kommer in i bilden. Lagstiftningen om 
arbetsmiljö avser alltså att främja den mänskliga aspekten, även om det 
skulle behöva ske på bekostnad av teknik och ekonomi. Därmed inte sagt 
att båda sidors intressen skulle så att säga tillmätas lika stor tyngd. I den 
svenska arbetsmiljölagen (AML 2 kap. 1 §) sägs att: ” Arbetsmiljön skall 
vara tillfredsställande med hänsyn till arbetets natur och den sociala och 
tekniska utvecklingen i sam hället” .

H är måste således till en intresseavvägning. Den är naturligtvis inte lätt 
att göra. Likväl är det viktigt att man har klart för sig att det är kring denna 
intresseavvägning som hela arbetsm iljöarbetet kretsar. U tskottet anförde 
vid den gemensamma överläggningen i Mariehamn med arbetsmiljöminis
trarna att förslaget skulle vinna på att på ett tydligt sätt redovisa denna 
intresseavvägning.

Arbetsmiljöpolitikens verkningsmedel (avsn. 2)

Genom arbetsmiljölagstiftningen (avsn. 2.1 och avsn. 4.9) definieras 
vissa krav som arbetsmiljön bör uppfylla. U tskottet önskade vid sin över
läggning med arbetsm iljöm inistrarna fästa uppmärksamheten vid sanktio
nerna i anknytning till arbetsmiljöbrott. Enligt vad utskottet har inhämtat 
är antalet anmälda brott mot arbetsmiljölagen relativt lågt och arbetsolyc
kor vanligen rubricerade som brott enligt brottsbalken (gäller bl. a. för 
Sverige).

U tskottet hyser den uppfattningen att samhällsingripande på arbetsmil
jöom rådet genom kriminalisering och straffåtgärder spelar en underordnad 
roll och att förelägganden och förbud från arbetarskyddsstyrelsen bör,bilda 
grundpelarna i sanktionssystem et. Detta hindrar emellertid inte enligt ut
skottets uppfattning att ansvarsreglerna och deras tillämpning måste ägnas 
ökad uppm ärksam het. U tskottet m enar för sin del att man bör se över 
möjligheterna att införa en särskild statistik för arbetsmiljöbrott.
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I avsnittet forskning och utveckling (2.2) och arbetsm iljöavsnittet infor
mation och förmedling av forskningsresultat (4.12) betonas forskningens 
betydelse för arbetsm iljöverksam heten. Detta är en fråga som är utom or
dentligt viktig och det är angeläget att resurser avsätts för detta ändamål. 
Trots alla initiativ är forskningen inom området fortfarande otillräcklig och 
en aktivare verksam het för att initiera forskningsprojekt är ändamålsenlig. 
Som grund för arbetsm iljöarbetet krävs en ökad arbetsmiljöforskning. 
Forskningsrön och erfarenheter från utvecklingsverksam het inom arbets
miljöområdet måste mer än hittills föras ut till de människor som berörs.

Samnordisk dokum entationscentral för arbetsmiljö (SDA) har under sin 
verksamhetstid visat sig utgöra en viktig funktion för forskning och ut
veckling inom arbetsmiljöområdet samt vid spridandet av information om 
skadliga ämnen. Därmed kommer den vetenskapliga forskningsverksam
heten att i hög grad om sättas i praktiken. Denna verksam het bör därför 
permanentas. U tskottet finner det värdefullt att arbetsm arknadens parter 
numera har tillgång till dokum entationscentralens tjänster. Det är vidare 
angeläget att sam arbetet mellan forskarna och arbetsm arknadens parter 
förbättras. Det är väsentligt inte minst när det gäller forskarnas möjligheter 
att få tillgång till underlag för sin forskning.

I avsnitten utbildning och information (2.3.) och vidareutbildning inom 
arbetsmiljöområdet (4.11) betonas att dessa måste betraktas som centrala 
medel i verksamheten. U tskottet delar den uppfattningen.

I sammanhanget vill utskottet peka på Nordiska institutionen för vidare
utbildning inom arbetsmiljöområdet som en viktig resurs. U tskottet har vid 
flera tillfällen noterat att institutionen fungerat väl och att kursverksam he
ten dragit till sig många deltagare.

Utredningar visar att såväl arbetstagare som arbetsgivare har bristande 
kännedom om regelsystemets (lag och avtal på arbetsmiljöområdet) inne
håll och syfte. Till viss del kan det tillskrivas regelsystemets ofullkom
lighet. Lagstiftning, föreskriftsarbete och avtal bör därför fortlöpande be
vakas och utvärderas. Därutöver krävs ökad information och utbildnings
insatser för olika grupper.

Det praktiska arbetet för en bättre arbetsmiljö bör enligt förslaget (avsn. 
2.4 och 1.2) ske på arbetsplatserna som ett samarbete mellan arbetsgivarna 
och arbetstagarna. H uvudansvaret för de anställdas skydd i arbetet åligger 
enligt arbetsmiljölagarna arbetsgivarna, lagarna lägger även ett allmänt 
skyddsansvar på arbetstagarna.

Formerna fö r  det nordiska sam arbetet på arbetsmiljöområdet (avsn. 3)

M inisterrådet anser (avsn. 3) att man genom nuvarande organisation för 
samarbetet trots ringa resurser lyckats driva ett konkret och effektivt 
samarbete som varit till nytta för alla medverkande länder och att sam arbe
tet ytterligare kan utvecklas på denna grund. M inisterrådet är emellertid 
berett att värdera sam arbetets organisering vid envar tidpunkt. U tskottet 
förväntar sig att sam arbetet fortsatt drivs konkret och effektivt.
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M inisterrådet anser för sin del att samarbetet med arbetsmarknadens 
parter utvecklas gynnsamt. U tskottet anser för sin del att samverkan 
mellan ministerrådet och parterna på arbetsm arknaden är nödvändig för 
att ge sam arbetet en realistisk inriktning.

Arbetsmiljökonvention

Det framgår (avsn. 1.3) att ministerrådet genom en samverkan i arbets
miljöfrågor särskilt med tanke på att uppnå likformiga regler och genom ett 
samarbete om typgodkännande av tekniska anordningar verkar för att 
undanröja handelshinder och stimulera ekonomin.

U tskottet erinrade vid överläggningen med arbetsmiljöministrarna om 
att utskottet genom åren pläderat för att en nordisk arbetsmiljökonvention 
bör ingås. I och med att arbetsmiljölagarna i de nordiska länderna har 
likartad tillkomsthistoria samt i stort överensstäm m er vad gäller tillämp
ningsområde finns förutsättningar för en harmonisering. Vid överläggning
en framförde utskottet ånyo de skäl som enligt utskottets mening är bak
grunden till en konvention. Skälen är följande:

1. att arbetstagarna i Norden som har tillgång till en gemensam nordisk 
arbetsm arknad bör kunna ha krav på att möta likartade bestäm melser och 
regler oavsett i vilket nordiskt land de befinner sig,

2. att av konkurrensmässiga skäl lika stränga regler bör gälla på arbets
miljöområdet runt om i Norden,

3. att arbetsmiljöproblemen till sin natur är likartade i Norden,
4. att målet för harm oniseringssträvandena bör vara att åstadkom ma 

positiva förbättringar för arbetstagarna,
5. att för att uppnå balans på arbetsm arknaden i Norden torde en 

likartad arbetsmiljölagstiftning vara av betydelse samt
6. att ju  mera enhetlig arbetsmiljölagstiftningen blir i N orden desto 

starkare står de nordiska länderna i internationella sammanhang. Som ett 
led i förberedelserna för denna arbetsmiljökonvention bör en jämförande 
studie av skillnader och likheter i den nordiska arbetsmiljölagstiftningen 
genomföras snarast.

U tskottet har emellertid erfarit att m inisterrådet under åren framfört att 
man är enig med de målsättningar och motiveringar som utskottet framfört 
och att man redan nu sam arbetar på dessa grunder samt avser att ytterliga
re utveckla sam arbetet gällande föreskrifter samt typgodkännande av tek
niska anordningar.

Mot denna bakgrund finner social- och miljöutskottet ministerrådets syn 
på en arbetsmiljökonvention motsägelsefull. Å ena sidan tillstår Nordiska 
ministerrådet att man redan nu sam arbetar på att uppnå likformiga regler 
men avvisar å andra sidan en formellt och materiellt bindande form för 
arbetet. U tskottet, som fortsatt menar att en arbetsmiljökonvention bör 
ingås hemställer, att Nordiska ministerrådets identifierar och redovisar de 
hinder som idag föreligger för att en nordisk arbetsmiljökonvention skall 
kunna ingås.
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Som ett led i förberedelserna för denna arbetsmiljökonvention bör en 
jämförande studie av skillnader och likheter i den nordiska arbetsmiljölag
stiftningen skyndsamt genomföras.

Sam arbetsområden under programperioden (avsn. 4)

Nedan behandlar utskottet de olika underavsnitten. Vissa frågor har 
redan behandlats ovan, medan andra behandlas under egen punkt nedan. I 
avsnittet behandlas ett antal sam arbetsom råden som anses vara särskilt 
viktiga. Social- och miljöutskottet anser det vara en fördel att flera nya 
insatsområden infogats i sam arbetsprogram m et, att de kemiska ämnenas 
inverkan på arbetsmiljön föreslås bli ett eget insatsområde. I sitt betänkan
de om B 30/s ansåg utskottet att sam arbete om lagstiftning och föreskrifter 
inte bör utgöra ett eget insatsom råde. Det är snarare att betrakta som ett 
samarbetsmedel. Sam arbetsom rådena har utskottets stöd men utskottet 
anser för sin del att en m era prioriterad infallsvinkel av de föreslagna 
sam arbetsom rådena borde eftersträvas. Det är nu tio år sedan Nordiska 
ämbetsmannakommittén för arbetsmiljöfrågor upprättades. En utvärde
ring av sam arbetet och de praktiska resultaten av verksam heten på de 
olika delområdena borde varit värdefulla som underlag inför en revidering 
av ett program.

Arbetsolycksfall (4.1)

Det betonas att en minskning av arbetsolycksfall förutsätter att man på 
arbetsplatserna kan organisera arbetsm iljöarbetet så att olycksfallsris- 
kerna beaktas system atiskt. I detta sammanhang vill utskottet peka på den 
för arbetsmiljölagstiftningen grundläggande principen om att arbetsmiljön 
skall vara ” fullt försvarlig” (gäller Danmark och Norge) eller ” tillfreds
ställande” (gäller Sverige) samt principerna för skyddsarbete, enligt vilka 
arbetsgivare och arbetstagare i samförstånd bör söka åstadkom ma en 
tillfredsställande arbetsmiljö.

Kemiska risker (4.2)

U tskottet har i tidigare sammanhang framfört att utskottet för sin del 
anser att de kemiska äm nenas inverkan på arbetsmiljön bör utgöra ett eget 
insatsom råde. U tskottet konstaterar att så har nu skett och att avsnittet i 
stort uttrycker vad utskottet tidigare framfört. Då antalet kemiska ämnen i 
arbetsmiljön ökar önskar utskottet nu som i tidigare sammanhang betona 
att sam arbetsinsatserna på detta område intensifieras. Gemensam utbild
ning av toxikologer bör tas upp till övervägande. Av förslaget framgår att 
prevention är det effektivaste sättet att reglera kemiska risker samt att 
kemikaliernas skadliga reproduktiva effekter blivit en aktuell fråga. U t
skottet delar fullt ut dessa uppfattningar.

Det har länge varit känt att även mäns arvsanlag och biologi påverkas av 
gifter i arbetsmiljön. Detta bör klart slås fast i förslaget. Sterilitet, spontana
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aborter, missbildningar och onormala födelsevikter, nedsatt födelsevikt 
hos fostret och andra negativa verkningar på fortplantningssystemet som 
orsakas av faktorer i människans arbete och livsmiljö, kommer nu allt 
oftare fram i debatten och i forskningen. Från bl. a. Finland presenteras 
även undersökningar där man beskriver kombinationseffekten av mannens 
och kvinnans arbetsmiljö som orsak till spontana aborter.

De nordiska arbetsmiljölagarna och avtalen är i första hand inriktade på 
att skydda arbetstagaren, inte hennes avkomma. U tskottet anser för sin 
del att en revidering av arbetsmiljölagarna/avtalen bör övervägas på denna 
punkt.

Biologiska risker (4.3)

Biotekniken går snabbt framåt. Inom en nära framtid kommer, med 
bioteknikens hjälp, nu obotliga genetiska sjukdom ar att kunna diagnostise
ras och botas, nya hjälpmedel, vacciner och jordbruksprodukter att fabri
ceras. Försiktighetsregler rörande skyddsarbetet i laboratorier där biotek
niska experiment utförs har tillskapats. U tskottet anser för sin del att 
om rådet kräver fortsatt hög beredskap vad gäller forsiktighetskrav.

Fysikaliska faktorer (4.4)

De fysikaliska faktorerna som buller, term iskt klimat, belysning, ventila
tion och vibrationer är faktorer som fortsatt spelar en stor roll i arbetsmil
jöverksam heten och sam arbetet bör fortsatt som hittills ges hög prioritet, 
anser utskottet.

Fysiska belastningar och arbetsanpassning (4.5)

M inisterrådet redogör för det ökade behovet av att fästa uppmärksamhet 
vid arbetsanpassningsfrågan. U tskottet uttrycker sin tillfredsställelse med 
detta och understryker särskilt, liksom tidigare i detta betänkande, att en 
viktig utgångspunkt för arbetsm iljöverksam heten i de nordiska länderna är 
att arbetet skall anpassas efter människans fysiska och psykiska förutsätt
ningar.

Psykosociala belastningar (4.6)

Från att från böljan ha intagit en undanskymd plats i ministerrådets 
arbete på arbetsmiljöområdet har sam arbetet beträffande psykosociala 
påfrestningar med tiden kommit att bli både konkret och omfattande. 
Social- och miljöutskottet finner om rådet viktigt men efterlyser konkreta 
sam arbetsprojekt. Området för arbetsmiljön innefattar, vilket också fram 
går av lag och avtal, förutom den fysiska miljön även organisatoriska och 
sociala förhållanden på arbetsplatsen, som arbetsinnehåll, befattnirigsinne- 
håll, arbetsledning, möjligheter till kontakt, samarbete, medbestämmande 
över den egna arbetssituationen, personlig utveckling och inflytande både 
över det dagliga arbetet och över förändringar.
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Arbetstid (4.7)

I detta avsnitt redovisas i huvudsak de utredningar som pågår nationellt 
och nordiskt kring arbetstids- och ledighetsfrågorna; utbud och efterfrågan 
av arbetskraft samt arbetstidens betydelse för en sysselsättningsökning. 
Dessa menar utskottet är frågor som mer hör hemma i ett arbetsmarknads- 
politiskt program. Arbetstids- och ledighetslagstiftningen i Norden har 
utretts i m inisterrådets regi. Projekt som har nära anknytning till rek. nr 61 
1977 angående förkortning av arbetstiden finner utskottet värdefullt.

Enligt utskottets uppfattning är det av en större betydelse att ett samar
betsprogram på arbetsmiljöområdet behandlar arbetstidens förläggning, 
arbetstidernas inverkan på dygnsrytmen, sociala problem, jäm ställdhet 
och hälsa. N är det gäller arbetstidens förläggning anser utskottet för sin del 
att det fortfarande är lika aktuellt som någonsin att försöka hitta lösningar 
som är i bättre överensstäm m else med en biologisk klocka och som under
lättar för m änniskor att sköta såväl arbete som plikter och intressen utan
för hemmet. Jäm ställdhetsfrågorna har kommit för att stanna, en längre 
utbildningstid för barnen har kommit för att stanna, tvåförsöijarfamiljen 
har kommit för att stanna. Den tekniska utvecklingen kan aktualisera ett 
ökat behov av skiftarbete. Risker för felhandlingar ökar dram atiskt när 
människor är ur fas med sin dygnsrytm, särskilt när arbetsuppgifterna kan 
växla mellan monoton övervakning och krav på plötsliga ingripanden med 
höga precisionskrav.

Datateknologi (4.8)

M inisterrådet har utskottets fulla stöd i sina fortsatta ansträngningar att 
ge arbetsförmiljöfrågorna en framskjuten plats i handlingsprogrammet för 
datateknologi och för dess genomförande. Arbetet med konkretiseringen 
av handlingsplanen på datateknologiom rådet bör ske koordinerat mellan 
de olika sam arbetssektorerna och i nära kontakt med arbetsm arknadens 
parter. Även om den nya teknologin kan medföra positiva verkningar kan 
den också lätt leda till nya påfrestningar. Samtidigt som många fysiskt 
tunga arbeten utm önstras kan det i datoriseringens spår följa monotona 
och enformiga arbetsuppgifter. En aspekt som bör uppmärksammas är den 
ökade sårbarhet som uppstår när av datorer styrda produktionsprocesser 
drabbas av avbrott. En tvärsektoriell samverkan som inbegriper arbets
marknads- och industripolitiska aspekter ter sig naturlig på detta område. 
Behovet av kunskap och utbildning inom om rådet måste uppmärksammas.

Samordning av lagstiftning och föreskrifter (4.9)

I anslutning till avsnittet om samordning av lagstiftning och föreskrifter 
betonas att genom en samordning av lagstiftning och föreskrifter i syfte att 
i så hög grad som möjligt nå likformiga krav på arbetsmiljön, underlättar 
man även handeln länderna emellan. U tskottet delar uppfattningen att ett 
sådant harm oniseringsarbete står i samklang med målsättningarna för sam-
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arbetet inom området ” Norden som hem mam arknad” och hänvisar till sitt 
förslag ovan om en nordisk arbetsmiljökonvention.

Arbetsmiljö, hälsa och ekonomi (4.10)

Här beskrivs hur man genom ett nordiskt samarbete kan utveckla mo
deller för konsekvensanalyser och hur man genom ett forskningssamarbete 
kan få fram viktiga fakta om sambanden mellan arbetsmiljö, hälsa och 
ekonomi, ett material som kan bilda underlag för arbetsmiljöpolitiken i de 
nordiska länderna. U tskottet har ovan redovisat sin uppfattning om att 
konsekvensanalyser bör ta sin utgångspunkt i samhällsekonomiska väl- 
färdsanalyser. U tskottet finner de presenterade projekten vara i linje med 
sådana projekt som utskottet tidigare efterlyst, nämligen projekt som syf
tar till att lösa konkreta problem inom området. För att kunna följa sam
banden mellan olika former av arbetsförhållanden och ohälsa är en förbätt
rad arbetsskadestatistik nödvändig. En sådan statistik skulle vara av stor 
betydelse för forskningen om samband mellan missförhållanden på arbets
m arknaden och ohälsa. U tskottet är medvetet om att det är svårt att 
värdera arbetsmiljöns betydelse för uppkomsten av sjukdom. Av nu till
gänglig arbetsstatistik och sjukstatistik framgår emellertid att vissa grupper 
genom sitt arbete utsätts för större hälsorisker än befolkningen i övrigt.

Internationellt arbetsmiljösamarbete (avsn. 5)

I avsnitt 5 behandlas det internationella arbetsmiljösam arbetet. U tskot
tet önskar nu som tidigare understryka nödvändigheten av ett ökat sådant 
arbete. En ökad harmonisering av de föreskrifter och regler som nu gäller i 
Europa eller är under utarbetande skulle väsentligt underlätta internatio
nell handel och samtidigt leda till viktiga förbättringar av arbetsmiljöåtgär
derna.

Utskottet efterlyste vid överläggningen med arbetsmiljöministrarna ett 
förtydligande på vad ministerrådet avsåg med sin formulering som berör 
det nordiska sam arbetets relation till EG. U tskottet konstaterar att det 
framlagda ministerrådsforslaget innehåller jäm fört med det tidigare en 
annan formulering och en formulering utskottet kan antaga.

Genomförande och revision av program m et (avsn. 6)

Sedan senaste revisionen har ny kunskap tillkommit, nya sam arbetsom 
råden utvecklats, ett större ekonom iskt prioritetstänkande tillkommit. Pro
gram för det nordiska sam arbetet inom arbetsmiljö och de konkreta aktivi
teterna bör därför ständigt revideras och resurserna omprioriteras. Det är 
värdefullt att arbetsm arknadens parter på ett tidigt stadium bereds möjlig
het att delta i planeringen och förverkligandet av programmet. Strävan att 
ordna gemensamma möten och utbyta information och kunskap har ut
skottets fulla stöd, men projekt som syftar till att lösa konkreta problem 
inom om rådet bör i högre grad än hittills prioriteras.



827B 51/s: Bilaga

M edborgarna i Norden har skäl att ställa krav på att resultaten av det 
nordiska utredningsarbetet kommer till praktisk tillämpning och blir till 
nytta på nationellt plan. U tskottet understryker därför betydelsen av att 
den nationella uppföljningen effektiviseras.

Det framgår att ministerrådet är berett att löpande värdera målsättning
arna och prioriteringarna i detta program. Denna procedur synes lämplig, 
inte minst då den ger goda möjligheter för Nordiska rådet att genom den 
nya budgetproceduren via sin budgetkommitté följa programmets genom
förande samt föreslå nya åtgärder.

U nder hänvisning till vad som ovan anförts hemställer utskottet att 
Nordiska rådet måtte antaga följande rekommendation:

Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska ministerrådet att med 
beaktande av de synpunkter, inte minst vad gäller jämställdhet 
och arbetstider, som framförts av Nordiska rådet antaga ett revi
derat program för sam arbete i arbetsmiljöfrågor samt att kontinu
erligt och i fortlöpande kontakt med Nordiska rådet och arbets
marknadens parter vidareutveckla och fördjupa det nordiska ar
betsmiljösam arbetet.

Stockholm den 27 januari 1984

Margrete Auken (SF)

Rune Gustavsson (c)

Timo Kietäväinen (K)

Astrid Murberg M artinsen (A)

Karin Flodström (s) 

Margit Hansen-Krone (H) 

Grethe Lundblad (s) 

Pétur Sigurdsson (Sj)

Odd With (Kr.F.) 
Förman
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Ministerrådsforslag
om revision av 1976 års överenskom m else mellan Danm ark, Finland, 
Island, Norge och Sverige om regler för gottskrivning av kvalifika- 
tionsperioder m .m . i sam band med rätt till dagsersättning enligt 
arbetslöshetsförsäkringen

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Nordisk Arbeidsmarkedsutvalg besluttet i 1982 å foreta en gjennomgang 
av den gjeldende overenskom st om regler for godskriving av kvalifika- 
sjonsperioder m. v. i forbindelse med rett til dagpenger. Arbeidet har vært 
utført av en sakkyndig arbeidsgruppe hvor representanter for arbeidsløs- 
hetskassenes samorganisasjoner i Danmark, Finland og Sverige har deltatt 
på observatør-basis. Det forslaget som Nordisk M inisterråd nå legger fram 
har vært drøftet med arbeidsm arkedets parter og vært på remiss både på 
nasjonalt og nordisk plan. Nordisk Råd er blitt informert om arbeidet 
gjennom årsberettelsen og enkelte problemstillinger knyttet til revisjons
arbeidet ble tatt opp i et innlegg fra representanten Sakari Knuuttila under 
Nordisk Råds generaldebatt under sesjonen i Oslo 1983. Dette foranlediget 
presiseringer fra formannen i Nordisk M inisterråd (arbeidsministrene) — 
statsråd Arne Rettedal om den praksis som de nordiske land følger når det 
gjelder de perm itterte arbeidstakerne.

Bakgrunnen for revisionsarbejdet er dels behovet for å samordne be
stemmelsene vedrørende arbeidsledighetstrygd med de generelle prinsip
pene som er nedfelt i den nordiske sosialkonvensjonen, dels å ajourføre 
overenskom sten fra 1976 i lys av de erfaringer som har vært gjort med 
denne overenskom sten og endelig å bringe overenskom sten om arbeidsløs
hetstrygd i sam svar med intensjonene i den reviderte overenskom sten om 
felles nordisk arbeidsmarked om større sosial og økonomisk trygghet for 
den arbeidskraft som flytter.

Den reviderte overenskom sten har fått betegnelsen ” Nordisk overens
komst om ytelser ved arbeidsløshet” . I store trekk følger den både de 
kvalitative og materielle bestem melsene som finnes i den gjeldende over
enskomsten av 1976, men på noen punkter er det gjort avvik. Dette gjel4er 
bl. a. begrepet grensearbeider som i den reviderte overenskom sten er 
definert mere i samsvar med hva som faktisk er en grensearbeider. Forut
setningen for å kunne gjøre en slik presisering uten at dette skal virke 
skjerpende for arbeidstakerne er at reglene for den øvrige arbeidskraften 
blir klarere, noe ministerrådet har tilstrebet. En har derfor beholdt den
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grunnleggende bestemmelsen om at de som faktisk flytter mellom de 
nordiske land skal kunne ta med seg innarbeidede kvalifikasjonsperioder 
etter bestem te regler, og likeledes kunne ta periodene med tilbake til 
hjemlandet om arbeidsforholdet opphører.

Det har ikke vært m inisterrådets ønske å legge opp til en ordning som gir 
arbeidstakerne muligheter for å velge hvilket land som skal betale arbeids
løshetstrygd, bl. a. på bakgrunn av ulikheter mellom landene når det 
gjelder det materielle innholdet i trygdeordningene. Hovedregelen skal 
derfor være at en arbeidstaker derfor må flytte til et arbeidsforhold og ikke 
til fortsatt arbeidsløshet. Dette framkommer ved at landene kan kreve at 
arbeidstakeren har hatt et arbeidsforhold i det landet hvor søknad om 
arbeidsledighetstrygd blir framsatt.

For bestem te grupper skal imidlertid ikke et slik krav om arbeide gjelde. 
Dette gjelder dem som blir uforskylt arbeidsledige, samt dem som innen 
fem år flytter tilbake til et land hvor de tidligere har arbeidet eller har fått 
arbeidsledighetstrygd, samt dem som flytter sammen med sin ektefelle 
eller samboer. Denne bestem melsen vil således gjøre det lettere for ar
beidstakere å bl. a. vende tilbake til hjemlandet (bosettingslandet).

Et problem har det hittil ikke vært mulig å løse i forslaget til revidert 
overenskomst på bakgrunn av bestem melsene i de nasjonale arbeidsløs- 
hetstrygdeordningene. Det gjelder arbeidstakere som permitteres fra sitt 
arbeide og hvor det fortsatt opprettholdes et kontraktsforhold mellom 
arbeidstakeren og arbeidsgiveren. Disse arbeidstakerne vil derfor bare 
kunne få arbeidsledighetstrygd i den utstrekning de står til disposisjon for 
arbeidsm arkedet i sysselsettingslandet. De vil således ikke kunne reise til 
hjemlandet i permisjonsperioden og motta arbeidsledighetstrygd. Imidler
tid har Nordisk Arbeidsmarkedsutvalg, for å finne en praktisk løsning for 
denne relativt begrensede gruppen, og uten å endre de grunnleggende 
prinsippene i overenskom sten, besluttet å foreta en analyse av de organisa
toriske og praktiske forutsetningene for at disse arbeidstakerne, etter å ha 
meldt seg til arbejdsformidlingskontoret i sysselsettingslandet, også kan 
melde seg til arbeidsformidlingskontoret på bostedet i hjemlandet og såle
des oppfylle kravet om å stå til disposisjon for arbeidsm arkedet i sysselset
tingslandet underen  slik perm itteringsperiode. Den nødvendige kontrollen 
av at arbeidstakeren faktisk står til rådighet for arbeidsm arkedet vil såle
des kunne sikres innenfor det nordiske formidlingssamarbeidet.

Når denne analysen er avsluttet og om et tilfredsstillende praktisk opp
legg er fastlagt, bør NAUT legge fram sitt forslag om nødvendige endringer 
til Nordisk M inisterråd (arbeidsministrene) senest høsten 1984.

Nordisk M inisterråd har etter forslag fra NAUT og etter å ha diskutert 
forslaget med representanter for arbeidsm arkedets parter i Norden og etter 
å ha informert Nordisk Råds sosial- og miljøutvalg i november 1983, 
besluttet å legge fram for Nordisk Råd et ministerrådsforslag om revisjon 
av overenskom sten fra 1976, heretter kalt ” Nordisk överenskommelse om
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förm åner vid arbetslöshet” , (bilag 1). Videre legger m inisterrådet fram 
arbeidsgruppens utfyllende kom m entarer til bestem melsene i den reviderte 
overenskom sten (bilag 2) og en sammenstilling av remissuttalelsene fra 
arbeidsm arkedets parter på nordisk plan (bilag 3), samt brev fra Nordens 
Faglige Samorganisasjon datert 2.9.1983.

M inisterrådet vil sluttbehandle revisjonen av overenskom sten i løpet av 
1984 etter at Nordisk Råd har behandlet forslaget og gitt sine synspunkter.

Stockholm, 19. desember 1983

For Nordisk M inisterråd (arbeidsministrene)

Anna-Greta Leijon 
Arbetsm arknadsm inister

Ragnar Sohlman  
Generalsekretær
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BILAG A I

Nordisk överenskom m else om förm åner vid arbetslöshet

Regeringarna i Sverige, Danmark, Finland, Island och Norge, 
som konstaterar att bestäm m elserna i den nordiska konventionen den 5 
mars 1981 om social trygghet i tillämpliga delar gäller förmåner vid arbets
löshet,
har med beaktande härav slutit följande överenskommelse om sådana 
förmåner.

Artikel 1

Denna överenskommelse tillämpas på den i de nordiska länderna vid 
vaije tillfälle gällande lagstiftningen om arbetslöshetsförsäkring och annat 
kontant stöd vid arbetslöshet som anges i den bilaga som är fogad till denna 
överenskommelse.

Om den lagstiftning som avses i första stycket skulle ersättas av lagstift
ning av liknande slag, skall överenskom m elsen tillämpas även på den nya 
lagstiftningen.

Artikel 2

1 överenskommelsen förstås med
a) ” kvalifikationsperioder”

arbets- och avgiftsperioder som får tillgodoräknas enligt lagstiftningen i det 
land där de har fullgjorts samt alla därmed jäm ställda perioder i den 
utsträckning de enligt näm nda lagstiftning får tillgodoräknas som kvalifika- 
tionsperioder;

b) ” gränsarbetare”
arbetstagare som arbetar i ett av de nordiska länderna men är bosatta i ett 
annat nordiskt land, till vilket de vanligen återvänder vaije dag. G ränsar
betare som av det företag i vilket de är fast anställda tillfälligt får en 
stationeringsort, varifrån de inte varje dag kan återvända till bosättnings
orten, anses ändå som gränsarbetare under en tid av högst fyra månader. 
Detta gäller även om arbetet under denna tid har förlagts till bosättnings- 
landet.

Artikel 3

De som flyttar från ett nordiskt land till ett annat har rätt att vid 
fastställandet av rätten till förm åner vid arbetslöshet tillgodoräkna sig 
kvalifikationsperioder som har fullgjorts i de övriga nordiska länderna. 
Detta gäller dock endast under förutsättning att perioderna skulle ha varit 
tillgodoräkningsbara enligt lagstiftningen i det land där anspråk på ersätt
ning görs gällande, om de hade fullgjorts där.

Vad som sägs i första stycket skall på motsvarande sätt gälla även för
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dem som enligt bestäm m elserna i artikel 6 eller 7 har rätt till förmåner vid 
arbetslöshet från ett annat nordiskt land än det land vars lagstiftning de 
tidigare har omfattats av.

Artikel 4

Om inte annat följer av bestäm m elserna i artiklarna 5 - 7 ,  gäller bestäm 
melserna i artikel 3 endast under förutsättning att förmånstagaren senast 
har utfört förvärvsarbete i det land, där anspråk på ersättning görs gällan
de, och att det arbetet kan godtas enligt det landets lagstiftning. M er än 
fyra veckors sammanhängande förvärvsarbete får dock inte krävas.

Om ett arbete som avses i första stycket har upphört utan den enskildes 
vållande innan det har pågått i fyra veckor, skall bestäm melserna i artikel 3 
ändå gälla när arbetet var avsett att pågå under längre tid.

Artikel 5

Bestämmelserna i artikel 4 första stycket gäller inte beträffande
a) den som i det land, där anspråk på ersättning görs gällande, inom fem 

år räknat från dagen för ansökan om arbete hos den offentliga arbetsför
medlingen och i förekommånde fall medlemskap i vederbörande inrättning 
antingen har utfört arbete i sådan utsträckning att han eller hon har omfat
tats av detta lands lagstiftning angående förm åner vid arbetslöshet eller har 
uppburit arbetslöshetsersättning;

b) den som har flyttat med sin make, när maken har fått ett arbete på 
minst två år i det land där anspråk på ersättning görs gällande.

Vid tillämpning av första stycket b) likställs med gifta de som stadigva
rande har sammanbott under minst två år.

Artikel 6

Till gränsarbetare, som blir helt eller delvis arbetslösa utan att anställ
ningen har upphört, utgår förm åner vid arbetslöshet enligt lagstiftningen i 
sysselsättningslandet som om de hade varit bosatta där, under förutsätt
ning att de är anmälda hos den offentliga arbetsförmedlingen i sysselsätt
ningslandet.

Till gränsarbetare, vars anställning har upphört, utgår förm åner vid 
arbetslöshet enligt lagstiftningen i det land där de är bosatta som om de 
hade om fattats av detta lands lagstiftning under sin senaste anställning. 
Detta gäller dock endast under förutsättning att gränsarbetaren anmäler sig 
som arbetssökande hos den offentliga arbetsförmedlingen i bosättningslan-

Artikel 7

Till andra arbetstagare än gränsarbetare, som under sin senaste anställ
ning har varit bosatta i ett annat land än sysselsättningslandet och som blir 
helt eller delvis arbetslösa utan att anställningen har upphört, utgår förmå-
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ner vid arbetslöshet enligt lagstiftningen i sysselsättningslandet som om de 
hade varit bosatta där, under förutsättning att de är anmälda som arbetssö
kande hos den offentliga arbetsförmedlingen i sysselsättningslandet och 
uppehåller sig där.

Andra arbetstagare än gränsarbetare, som under sin senaste anställning 
har varit bosatta i ett annat land än sysselsättningslandet och vars anställ
ning har upphört, har rätt till förm åner enligt lagstiftningen i det land där de 
är bosatta som om de hade om fattats av detta lands lagstiftning under sin 
senaste anställning. D etta gäller dock endast under förutsättning att arbets
tagaren har varit sammanhängande bosatt i detta land under minst de två 
senaste åren före arbetslöshetens inträde och har anmält sig som arbetssö
kande hos den offentliga arbetsförmedlingen i bosättningslandet.

Artikel 8

För att bestäm melserna skall vara tillämpliga måste de ansökningar och 
anmälningar som avses i artiklarna 5 - 7  ske inom åtta veckor räknat från

a) flyttningen i de fall som avses i artikel 5 och
b) arbetslöshetens inträde i de fall som avses i artiklarna 6 och 7. 
Förvärvsarbete som avses i artikel 4 skall ha påbörjats inom åtta veckor

från den tidpunkt då förmånstagaren upphörde att omfattas av förmånerna 
vid arbetslöshet i det land som han eller hon har flyttat ifrån.

Artikel 9

Denna överenskommelse hindrar inte att ett nordiskt land tillämpar för 
förmånstagarna förmånligare bestäm m elser för rätt till ersättning än de 
som anges i artiklarna 4 -8 .

Artikel 10

Vid beviljande av förmåner i det land där anspråk på ersättning görs 
gällande skall hänsyn tas till förmåner som har utgått i ett annat nordiskt 
land.

Artikel II

Om lagstiftningen i ett nordiskt land föreskriver att förm åner vid arbets
löshet skall beräknas på grundval av tidigare förvärvsinkom st, skall för
värvsinkomst som har uppburits i ett annat nordiskt land likställas med för
värvsinkom st som har uppburits i det land där anspråk på ersättning görs 
gällande och beräknas enligt regler som fastställs av detta senare land.

Artikel 12

Ersättning för ett och samma arbetslöshetsfall kan inte samtidigt utgå 
från mer än ett nordiskt land.
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Denna överenskommelse gäller inte i fråga om förm åner som avser tiden 
före dess ikraftträdande.

Vid bestäm mande av rätt till förm åner på grund av denna överenskom 
melse skall även ersättnings- och kvalifikationsperioder före överenskom 
melsens ikraftträdande beaktas.

Artikel 14

Förbindelseorgan vid tillämpningen av denna överenskommelse är 
i Danmark A rbejdsdirektoratet, 
i Finland Social- och hälsovårdsministeriet, 
i Island Atvinnuleysistryggingasjodur 
i Norge Arbeidsdirektoratet, 
i Sverige Arbetsm arknadsstyrelsen.

Artikel 15

Om ett av de fördragsslutande länderna önskar säga upp överenskom 
melsen, skall skriftligt meddelande härom tillställas d e t .........................
utrikesministeriet som har att underrätta de övriga nordiska ländernas 
regeringar om uppsägningen.

Uppsägningen gäller endast det land som har verkställt densamm a och 
äger giltighet från och med ingången av det kalenderår som inträffar minst
sex månader från det att d e t ......................... utrikesministeriet har mottagit
meddelande om uppsägningen.

Om överenskommelsen sägs upp, skall rättigheter som har förvärvats på 
grund av överenskommelsen alltjämt bestå.

Artikel 16

Denna överenskommelse skall ratificeras och ratifikationshandlingarna 
deponeras hos d e t ......................... utrikesministeriet.

Överenskommelsen träder i kraft första dagen i den månad som infaller 
två hela kalendermånder efter den dag, då samtliga länders ratifikationsin
strument har deponerats.

Artikel 17

När denna överrenskom melse träder i kraft upphör överenskommelsen 
den 28 juni 1976 mellan Sverige, Danmark, Finland, Island och Norge om 
bestäm melser för tillgodoräknande av kvalifikationsperioder m .m . i sam
band med rätt till ersättning för arbetslöshetsförsäkrade samt slutprotokol
let till nämnda överenskommelse att gälla.

I fråga om den som vid ikraftträdandet har böijat uppbära ersättning 
med stöd av artikel 2 andra stycket i den upphävda överenskommelsen 
gäller nämnda stycke under återstoden av ersättningsperioden.

Artikel 13
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Till bekräftelse hnrav har undertecknade, därtill befullmäktigade om
bud, undertecknat denna överenskommelse.

Som skedde i den 198 i ett exemplar på svenska,
danska, finska, isländska och norska språken, vilka samtliga texter har lika 
vitsord.

För Danmark:

För Finland:

För Island:

För Norge:

För Sverige:

BIH AN G

Förteckning över lagstiftning som  avses i artikel 1

Danmark

Lov (bekendtgørelse nr. 444 af 28. juli 1982) om arbejdsformidling og 
arbejdsløshedsforsikring m.v.

Finland

Lag om riksom fattande arbetslöshetskassor (125/23.3.1934).
Lag om sysselsättning (946/23.12.1971) -  och till dem ansluten lagstift

ning.

Island

Lov nr 64 af 2. juni 1981 om arbejdslöshedsforsikring.

Norge

Lov 17 juni 1966 nr 12 om folketrygd, Kapitel 4, Stønad under arbeids
løyse m.v. § 4 - 1 ,  bokstav a.

Sverige

Lag den 5 juni 1973 (nr 370) om arbetslöshetsförsäkring.
Lag den 5 juni 1973 (nr 371) om kontant arbetsm arknadsstöd.
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Kom m entar till förslaget om en ny nordisk överenskom m else om  
förm åner vid arbetslöshet

Bakgrund

Den 1 juli 1976 trädde den nu gällande nordiska överenskommelsen om 
arbetslöshetsförsäkring i kraft. Vid sidan av en rätt att under vissa villkor 
få tillhöra arbetslöshetsförsäkringen i något av de nordiska länderna tar de 
grundläggande bestäm m elserna i överenskommelsen sikte på rätten att vid 
flyttning från ett nordiskt land till ett annat få ta med sig intjänade kvalifi
kationsperioder, dvs. arbets- och avgiftsperioder som har fått tillgodoräk
nas inom arbetslöshetsförsäkringen i det land efter vars lagstiftning de har 
fullgjorts. Rätten att på detta sätt tillgodoräkna sig kvalifikationsperioder 
är dock inte obegränsad. Överenskom melsen ger nämligen de avtalsslu
tande länderna möjlighet att ställa upp krav på att ett visst mått av arbete 
skall ha utförts i det egna landet för att tillgodoräknande av kvalifikations
perioder som har fullgjorts i ett annat land skall få ske. Längre tid än fyra 
veckor får dock inte krävas. En annan viktig del av överenskommelsen 
gäller hur ersättning skall utges till s .k . gränsarbetare. Dessa regler var 
den största nyheten med 1976 års överenskommelse. I överenskommelsen 
förstås med gränsarbetare en arbetstagare som arbetar i ett av länderna 
men är bosatt i ett annat land, till vilket han eller hon vanligen återvänder 
minst en gång per vecka. De som tillfälligt erhåller stationeringsort, var
ifrån de inte minst en gång per vecka kan återvända till bosättningsorten, 
anses ändå som gränsarbetare under högst fyra månader. N är det sedan 
gäller ersättningsreglerna skiljer man i överenskommelsen mellan den som 
blir helt eller delvis arbetslös utan att anställningen upphör (t. ex. permitte- 
rad) och den som blir definitivt uppsagd. I det förra fallet har gränsarbe
taren rätt till ersättning från sysselsättningslandet. H ar anställningen där
emot definitivt upphört, har gränsarbetaren rätt till ersättning från bosätt- 
ningslandet som om han eller hon hade arbetat där under sin senaste 
anställning.

Vad är då anledningen till den ifrågavarande översynen av 1976 års 
överenskommelse. Till en böljan kan noteras att även om överenskommel
sen i stort sett får anses ha fungerat bra så har det visat sig att det finns 
situationer då arbetslösa personer står utan ersättning trots att de i och för 
sig har en upparbetad ersättningsrätt i det land där de har varit verksamma. 
En sådan situation gäller t. ex. danska, finska och svenska arbetstagare 
som arbetar i den norska oljeindustrin och tillfälligt bor i bostäder som 
arbetsgivaren tillhandahåller. Om en sådan arbetstagare blir permitterad, 
mister arbetstagaren sin bostad och återvänder då ofta hem. Något arbets
löshetsunderstöd utgår i så fall varken från Norge eller från bosättningslan- 
det. E tt annat fall, som har uppmärksammats från dansk sida, gäller

BILAGA 2
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sjömän som arbetar på ett nordiskt lands fartyg och är bosatta i ett annat 
nordiskt land. N är dessa i samband med arbetslöshet återvänder till hem
landet saknar de ersättningsrätt från arbetslöshetsförsäkringen. E tt tredje 
fall gäller ersättningsrätten för den som flyttar med sin make, när maken 
har fått arbete i ett annat nordiskt land.

En annan omständighet som m otiverar en översyn av 1976 års överens
kommelse är att den nya nordiska konventionen om social trygghet, som 
trädde i kraft den 1 januari 1982, i tillämpliga delar omfattar även förmåner 
vid arbetslöshet. Det är vissa allmänna bestäm m elser, bestäm m elser om 
tillämplig lagstiftning och bestäm m elser av mer administrativ art i konven
tionen som berör arbetslöshetsförm ånerna. I övrigt hänvisar konventionen 
till 1976 års överenskommelse.

Det är mot den nu beskrivna bakgrunden som man skall se Nordiska 
arbetsm arknadsutskottets beslut i maj 1982 att tillsätta en arbetsgrupp för 
översyn av 1976 års arbetslöshetsförsäkringsöverenskom m else.

Utkastet till ny överenskommelse 

Ingressen
Det förhållandet att den nya nordiska socialtrygghetskonventionen om

fattar även förm åner vid arbetslöshet har ansetts böra framgå redan av 
ingressen till överenskommelsen. Vilka konsekvenser detta får för arbets- 
löshetsförm ånem a kan i vissa avseenden vara svårt att med säkerhet uttala 
sig om. Helt klart är dock att vissa bestäm m elser i 1976 års överenskom 
melse blir överflödiga eller måste om arbetas. I övrigt kan sägas att social
konventionen inte förefaller att medföra några större problem för den nya 
överenskommelsen om arbetslöshetsförm åner.

Vid utarbetandet av den nya överenskommelsen har annars ambitionen 
varit att med utgångspunkt i den nuvarande överenskommelsen gå vidare 
och försöka lösa de problem som har uppmärksammats i den praktiska 
tillämpningen. En språklig överarbetning har också skett.

Artikel I

I artikeln slås till en böljan fast vilken lagstiftning i de olika länderna som 
omfattas av överenskommelsen. För att det inte skall råda någon oklarhet 
på denna punkt har den lagstiftning som f. n. är aktuell tagits upp i en 
förteckning som har bifogats överenskommelsen. Det bör observeras att 
överenskommelsen förutom arbetslöshetsförsäkringarna i de olika län
derna för Finlands och Sveriges del om fattar även ett kompletterande stöd 
vid arbetslöshet respektive det kontanta arbetsm arknadsstödet.

Artikel 2

Punkten a) m otsvarar i sak artikel 2 i den nuvarande överenskommelsen. 
Endast språkliga ändringar har gjorts.

När det därem ot gäller definitionen av begreppet gränsarbetare i punk-
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ten b) har en viss ändring gjorts i förhållande till vad som nu gäller. I stället 
för att som nu anses som gränsarbetare om man återvänder hem minst en 
gång per vecka krävs enligt den nya definitionen att man normalt åter
vänder hem vaije dag för att bli betraktad som sådan arbetare. Det nya 
gränsarbetarbegreppet tar sikte på personer som det är mer naturligt att 
betrakta som gränsarbetare och begreppet ansluter bättre till vad som i 
andra sammanhang, t. ex. på skatteom rådet, gäller i detta avseende. Vi har 
under våra diskussioner i och för sig övervägt möjligheten av att till och 
med utvidga det nu gällande gränsarbetarbegreppet. Syftet härmed skulle 
vara att lösa en del av de problem som gruppen har stått inför. Vi har 
emellertid funnit att detta inte är den väg som man bör slå in på. En 
utveckling i den riktningen skulle tvärtom kunna medföra ännu större 
praktiska tillämpningssvårigheter än de som den nuvarande gränsarbetar- 
defmitionen medför. Förslaget till en snävare definition skall också ses i 
samband med de förslag till utvidgningar i andra avseenden som arbets
gruppen föreslår i det följande.

Artikel 3

Första stycket m otsvarar med vissa språkliga ändringar artikel 4 första 
stycket i den nuvarande överenskommelsen. Detta innebär att de grund
läggande reglerna om rätt att vid flyttning mellan de nordiska länderna få 
” ta med sig” inarbetad tid i det land som man flyttar ifrån förs över till den 
nya bestämmelsen. Bestämmelserna i artikel 3 skall ses i samband med i 
första hand bestäm m elserna i artikel 4. Men även de nya bestäm melserna i 
artiklarna 5 - 7  har betydelse i detta sammanhang.

Andra stycket syftar till att klargöra att arbete i ett annat land än det där 
anspråk på ersättning görs gällande i vissa fall kan få tillgodoräknas även 
om det inte är fråga om att vederbörande flyttar mellan länderna. De 
situationer som avses regleras i andra styckena i artiklarna 6 och 7.

Artikel 4

Första stycket m otsvarar artikel 4 andra och tredje styckena i den 
nuvarande överenskommelsen. Andra stycket är däremot nytt. Innebör
den av första stycket är att förmånstagaren, om inte bestäm melserna i 
artiklarna 5 - 7  är tillämpliga, efter flyttningen skall ha utfört ” försäkrings- 
bart"  arbete i det land där ersättningsanspråket görs gällande för att 
kvalifikationsperioder som har fullgjorts i ett annat nordiskt land skall få 
åberopas. Arbetet skall således vara tillgodoräkningsbart enligt ersätt
ningsreglerna i det aktuella landet. I sakens natur ligger att även andra 
bestäm melser som reglerar rätten till ersättning i det land där anspråk på 
ersättning görs gällande skall tillämpas. Detta förhållande gäller naturligt
vis genomgående i överenskommelsen, om inte annat följer av uttryckliga 
bestämmelser. Någon särskild regel härom har därför inte ansetts nödvän
dig. Som formuleringen av andra meningen i första stycket antyder och
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som följer av artikel 9 är det inget som hindrar att något land kräver kortare 
arbetad tid än fyra veckor eller helt avstår från detta krav. Av andra 
stycket följer att kravet på fyra veckors arbete inte kan göras gällande i ett 
visst fall.

Motivet för de ifrågavarande bestäm m elserna är att undvika en ordning 
som innebär att den som blir arbetslös helt fritt skall kunna välja i vilket 
land som han eller hon skall uppbära ersättning. I normalfallet måste 
därför krävas ett visst m insta m ått av arbete efter flyttningen. N är det i 
artiklarna 5 - 7  görs undantag från denna princip är det frågan om speciella 
situationer. I artikel 5 gäller det således personer som genom tidigare 
anknytning till inflyttningslandet eller till en person, som har befogad 
anledning att flytta dit, får anses ha ett berättigat intresse att flytta, trots att 
de inte har ett arbete där. I artiklarna 6 och 7 andra styckena motiveras 
undantagen av den speciella situation som får anses föreligga för gränsar
betare respektive den som sedan länge är stadigvarande bosatt i ett land.

Artikel 5

Bestämmelserna, som saknar motsvarighet i den nuvarande överens
kommelsen, tar sikte på sådana situationer där det inte har ansetts nödvän
digt eller rimligt att det i artikel 4 uppställda kravet på fyra veckors 
förvärvsarbete skall gälla. I de i artikel 5 angivna fallen får således tillgodo
räkning enligt artikel 3 ske trots att något arbete inte utförts efter flyttning
en.

N är det gäller punkten b) i första stycket har arbetsgruppen tänkt sig att 
det normalt skall vara frågan om en tillsvidareanställning för att bestäm 
melsen skall bli tillämplig. Vi har dock ansett att det inte är rimligt att 
uppställa detta som ett absolut krav. Förslaget att arbetet skall vara avsett 
att pågå minst två år är resultatet av den avvägning som gruppen har gjort 
efter att ha övervägt de olika aspekter som kan läggas på denna fråga. På 
samma sätt som i artikel 4 är det avgörande hur länge arbetet var avsett att 
pågå vid anställningens början. Att arbetet utan den enskildes vållande 
upphör före den beräknade tiden skall således inte påverka bedömningen.

Artikel 6

Artikeln överensstäm m er i sak med artikel 7 i den nuvarande överens
kommelsen och behandlar ersättningsrätten för s .k . gränsarbetare (se 
definition i artikel 2b). Vissa språkliga förändringar och tillägg har gjorts. 
D etta innebär dock inte att bestäm m elserna skall uppfattas annorlunda än 
de nuvarande bestäm melserna.

Innebörden av bestäm m elserna är att den som är gränsarbetare och blir 
permitterad eller drabbas av en arbetstidsförkortning har rätt till arbetslös
hetsersättning från sysselsättningslandet. En gränsarbetare som blir helt 
arbetslös och således inte har någon anställning kvar skall därem ot ha 
ersättning enligt de regler som gäller i bosättningslandet, såvida inte gräns-
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arbetaren bosätter sig i sysselsättningslandet i samband med arbetslöshe
ten.

Artikel 7

Bestämmelserna saknar m otsvarighet i den nuvarande överenskommel
sen.

Första stycket behandlar motsvarande fall som i artikel 6 första stycket 
med det undantaget att det inte är frågan om en gränsarbetare. Nödvändig
heten att ha denna bestämmelse i överenskommelsen kan i och för sig 
diskuteras. De nationella reglerna för rätt till ersättning lär nämligen ge 
samma resultat i sak. Arbetsgruppen har dock, för fullständighetens skull 
och för att det inte skall råda någon oklarhet på denna punkt, valt att ta 
med bestämmelsen.

Liksom i motsvarande fall när det gäller gränsarbetare (se artikel 6 första 
stycket) skall arbetstagaren vid permittering eller under korttidsarbete 
kunna göra anspråk på ersättning i sysselsättningslandet. Till skillnad från 
gränsarbetarbestäm m elsen uppställs dock i fråga om den som inte är 
gränsarbetare ett uttryckligt krav på att vederbörande uppehåller sig i 
sysselsättningslandet.

M otivet bakom ifrågavarandé bestäm melse, liksom bestämmelsen i arti
kel 6 första stycket, är att det ligger närmast till hands att sysselsättnings
landet svarar för ersättningen i samband med arbetslöshet så länge veder
börande har kvar en anställning i landet och således tillhör detta lands 
arbetsmarknad.

E tt av de arbetslöshetsfall som avses i första stycket var, som framgår 
av bakgrundsbeskrivningen till denna kommentar, en av anledningarna till 
att arbetsgruppen tillsattes. Som tidigare redovisats torde det normala vara 
att den arbetslöse under permittering återvänder till bosättningslandet där 
vederbörande inte uppfyller ersättningsvillkoren.

Vi har ingående diskuterat denna fråga och slutligen stannat för den nu 
angivna lösningen. Andra lösningar som har berörts i diskussionen är 
” export” av ersättning, dvs. att sysselsättningslandet betalar ersättning 
trots att den arbetslöse återvänder till bosättningslandet, eller att bosätt
ningslandet utger ersättning. Dessa lösningar har dock av olika anledningar 
förkastats. Export av ersättning strider t. ex. mot det grundläggande kravet 
i de nationella systemen för ersättning vid arbetslöshet att den ersättnings- 
berättigade skall stå till arbetsm arknadens förfogande. E tt rimligt krav är 
att detta är arbetsm arknaden i det land där anspråk på ersättning görs 
gällande. Mot att bosättningslandet skulle utge ersättning i denna situation 
talar framför allt det förhållandet att den arbetslöse fortfarande har kvar 
sin anställning i det land där han eller hon är perm itterad och således tillhör 
detta lands arbetsm arknad samt att rätt till arbetslöshetsersättning normalt 
i och för sig lär föreligga i detta land.
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Vi anser således att den valda lösningen, även om det kan påstås att det 
inte är en odelat positiv lösning, är den rimligaste och vill samtidigt peka på 
att orsaken till problemet egentligen är rätten att permittera. Som vi ser det 
skulle en annan lösning av frågan närmast uppm untra till permitteringar. 
Vi är m edvetna om att den föreslagna regleringen kan drabba den enskilde 
arbetslöse. De enda sätt att komma till rätta med detta är, såvitt vi kan se, 
antingen att begränsningar i perm itteringsrätten införs eller att man utvid
gar arbetsgivarens betalningsansvar i sådana situationer. Självfallet kan 
också den arbetslöse säga upp sin anställning i samband med permittering
en. Då finns möjligheter till ersättning enligt reglerna i andra stycket i 
förevarande artikel.

Någon motsvarighet till andra stycket finns inte i den nuvarande över
enskommelsen. En av utgångspunkterna för oss har varit att lösa det 
problem, som har påpekats från dansk sida, beträffande sjömän som arbe
tar på ett nordiskt lands fartyg och är bosatta i ett annat nordiskt land. 
Förevarande stycke skall ses som ett försök att lösa detta problem. Under 
överläggningarna i arbetsgruppen har det dock framkommit att detta inte 
enbart är ett problem för sjömän i den ovan beskrivna situationen. Det 
finns förmodligen många andra yrkesgrupper som befinner sig i en liknan
de situation. Fram för allt tänker vi då på den typ av arbete som utförs inom 
t. ex. oljeverksamheten i Norge av arbetstagare från de andra nordiska 
länderna. Men även sådana utsändningsfall som inte omfattas av artikel 8 i 
den nordiska socialtrygghetskonventionen kan bli aktuella i detta samman
hang. Det nu anförda skall ses som en förklaring till att vi inte har velat 
inskränka den ifrågavarande regeln till att gälla endast sjömän.

De som arbetar under dessa förhållanden bör således, om de kan påvisa 
att de har en stadigvarande bosättning i ett annat nordiskt land än där de 
arbetar, ha möjlighet att när anställningen definitivt har upphört återvända 
till bosättningslandet och därvid tillgodoräkna sig det arbete som de utfört i 
sysselsättningslandet. Något hinder mot att vederbörande stannar kvar 
och gör anspråk på ersättning i sysselsättningslandet föreligger naturligtvis 
inte. Avgörande för om ersättning skall utgå eller ej är då huruvida veder
börande uppfyller ersättningsreglerna i sysselsättningslandet.

Artikel 8

Bestämmelserna i denna artikel skall närmast ses som ordningsregler 
och knyter an till motsvarande nationella regler.

Artikel 9

De materiella reglerna i artiklarna 4 - 8  i överenskommelsen utgör ett 
minimikrav på vad som skall tillämpas i de nordiska länderna i fråga om de 
förmåner som omfattas av överenskommelsen. Någon anledning att hindra 
ett land att tillämpa för förm ånstagarna förmånligare regler finns naturlig
vis inte.
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Artiklarna 10-12

Motsvarigheten till dessa bestäm m elser finns i artiklarna 6, 5 och 8 i den 
nuvarande överenskommelsen.

Artiklarna 13-17

Artiklarna innehåller regler av mer teknisk natur.

N aut:s arbetsgrupp för revision av 1976 års arbetslöshetsförsäkrings- 
överenskommelse.

BILAG A 3

Forslag til revidert overenskom st om ytelser ved arbeidsløshet — 
sam m enfatning og oppsum m ering av nordisk remiss

1. Innledning

Forslaget til revidert overenskom st om ytelser ved arbeidsløshet ble 
etter oppdrag fra NAUT sendt på remiss fra M inisterrådssekretariatet til 
Nordens Faglige Samorganisasjon og de nordiske arbeidsgiverfor
eningene, jfr tidligere oversendte kopier av brev til arbeidsmarkedets 
parter datert 1. juni 1983. Ved fristens utløp var det kommet svar fra NFS 
samt de to finske arbeidsgiverforeningene, Dansk Arbejdsgiverforening, 
Norsk Arbeidsgiverforening og Svenska arbetsgivareföreningen. Fra Vin- 
nuveitendasam band Islands foreligger det ikke svar. Svarene følger som 
vedlegg til denne sammenfatningen.

Nedenfor er det gitt en oversikt over de synspunkter arbeidsmarkedets 
parter har framført.

2. Generelle synspunkter

N FS  meddeler at de ikke har noen m erknader til det framlagte forslaget 
og mener at en ved revisjonen av den nordiske konvensjonen om sosial 
trygghet bør overveie om overenskom sten om ytelser ved arbeidsløshet 
skulle tas inn i denne konvensjonen for å oppnå størst mulig grad av 
enhetlighet på alle sektorer innen den sosiale tryggheten.

Fra Dansk Arbejdsgiverforening meddeles at de ikke har kommentarer 
til forslaget og kan akseptere det som det foreligger.

Fra de to finske arbeidsgiverforeningene, AFC og AAC. sies det også at 
de i store trekk er innstilt på å akseptere forslaget til endringer på følgende 
punkt: artiklene 2, 5, 8 og 11. Dessuten peker arbeidsgiverforeningene på 
at konvensjonsteksten med alle de innviklede henvisninger er svært van
skelig å forstå. Derfor vil det være behov for klarleggende tillempningsdi
rektiv om en skal kunne tillempe konvensjonens bestem melser i praksis.
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Fra Norsk Arbeidsgiverforening  heter det at de støtter forslaget om 
revisjon av overenskom sten. I forbindelse med den nye artikkel 7 uttaler 
N AF at de er enig i at det er rimelig at det er sysselsettingslandet som 
betaler arbeidsløshetstrygden. Skulle slik trygd også kunne utbetales etter 
at arbeidstakeren var returnert til hjemlandet, ville dette skape store kon
trollproblemer.

Svenska arbetsgiverföreningen  tar ikke stilling til selve forslaget men 
framfører noen mer prinsipielle synspunkter, og påpeker da at den nye 
overenskomsten bør være enkel, lett oversiktlig og begripelig for alle. Den 
bør ikke hemme individenes flyttetilbøyeligheter og den bør forsterke 
ideene bak det felles nordiske arbeidsm arkedet og bidra til øket integra
sjon. E tter SA F’s oppfatning kan et slikt system utformes dersom en 
legger til grunn prinsippet om at den som blir arbeidsløs i et nordisk land 
skal kunne flytte til et annet nordisk land der han tidligere har vært bosatt 
(og det vil i regelen bli hjemlandet), og der kunne m otta arbeidsledighets
trygd etter dette landets regler og med avregning for den tiden han even
tuelt har fått trygd i utflyttingslandet.

Derimot bør en arbeidsløs nordbo ikke kunne flytte til et nordisk land 
som han ikke tidligere har vært bosatt i, og oppbære arbeidsledighetstrygd. 
Det kan likevel være rimelig å gjøre unntak for medfølgende ektemake.

Sekretariatets vurdering

Etter dette synes det som arbeidsm arkedets parter på nordisk plan har 
akseptert forslaget i store trekk, bortsett fra de to finske arbeidsgiverfor
eningene som har visse m erknader, se nedenfor.

To av arbeidsgiverforeningene har påpekt at teksten er innviklet og 
vanskelig å forstå. Dessuten har altså SAF understreket et sentralt prin
sipielt spørsmål i forbindelse med utformingen av regler for ytelser ved 
arbeidsløysetrygd for personer som flytter mellom landene.

Partenes stillingstaken skulle med dette innebære at det som under 
arbeidet med overenskom sten har voldet vanskeligheter og som også har 
vært bem erket av Nordisk Råds parlam entarikere, nemlig problemet med 
de som midlertidig perm itteres og reiser hjem, ikke har foranlediget noen 
bem erkninger i forbindelse med remissrunden. Det vil være rimelig å tolke 
dette slik at eventuelle ordninger som kan sikre rimelige vilkår for permit
terte i første rekke nå må finnes innen de nasjonale reglene, og at det ikke 
vil være mulig, og etter partenes syn ikke heller nødvendig, å løse disse 
forholdene i en nordisk overenskom st. I denne forbindelse er det b l.a. 
grunn til å avvente det videre resultatet av den utredningen som vil bli lagt 
fram på fellesmøtet mellom NAUT og arbeidsløshetskassenes samorgani
sasjoner i Danmark i september.
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3. Synspunkter på de enkelte artikler

Artikkel 2

Som nevnt ovenfor er det bare de to finske arbeidsgiverforeningene som 
har hatt synspunkter på de enkelte artikler. Dette gjelder artikkel 2 som 
introduserer en ny definisjon av grensearbeidere. E tter AFC/AAC’s opp
fatning vil den nye definisjonen innebære en økning av grensearbeidernes 
problem er ved permitteringer, samt at det skulle bli vanskeligere å fastslå 
hvem som er grensearbeidere.

Sekretariatets vurdering

Etter den gjeldende definisjonen er en grensearbeider en lønnstaker som 
arbeider i et annet nordisk land og som vanligvis vender tilbake til hjemlan
det minst en gang pr uke. Ut over dette kan vedkommende også bli ansett 
som grensearbeider i inntil 4 m åneder selv om han ikke vender tilbake til 
hjemlandet hver uke. Forutsetningen er da at den virksomheten som han er 
fast knyttet til, beskjeftiger ham på en slik måte (tillfälligt erhåller statione
ringsort) at han ikke kan vende tilbake minst en gang hver uke. Dette 
gjelder også om arbeidet foregår i hjemlandet (bostadslandet).

1 den nye definisjonen er grensearbeider beskrevet på samme måte, men 
kravet om regelmessig å vende tilbake til hjemlandet er satt til at det må 
skje hver dag.

Forskjellen mellom de to definisjoner er alltså kravet om å vende hjem 
henholdsvis hver uke og hver dag.

Det er vanskelig å se at dette for så vidt skulle gjøre forholdene vanskeli
gere for dem som blir perm ittert. Derimot vil det helt klart medføre at 
kretsen av grensearbeidere etter den nye definisjonen blir innskrenket til 
de arbeidstakere som av hensyn til kommunikasjonstiden eller reisekost
nadene pendler hver dag over grensen. Som følge av dette vil imidlertid 
noen færre kunne motta arbeidsløshetstrygd i egenskap av grensearbeider 
og dermed bli underlagt bestem melsene i de øvrige artiklene.

Artikkel 5

AFC/AAC peker her på at etter den finske arbeidsløshetsforsikringen 
biir ikke samboende personer likestilte med gifte. Om den foreslåtte tek
sten beholdes vil det kunne føre til at en person som flytter inn i Finland 
skulle behandles annerledes enn en person som innen Finland flytter fra et 
sted til et annet. AFC/AAC foreslår derfor at artikkelen endres til: ” Vid 
tillämpning av första stycket b) beaktas samboende i enlighet med gällande 
lagstiftning i vederbörande nordiskt land” .

Sekretariatets vurdering

Bestemmelsene i den foreslåtte artikkel 5 finnes ikke i den nåværende 
overenskom st. AFC/AAC har ikke gjort innsigelser mot de generelle be-
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stemmelsene som er innarbeidet i artikkel 5, men utelukkende mot likestil
lingen mellom gifte og samboende. Under alle om stendigheter er det vel 
arbeidsløshetsforsikring etter de bestem melsene som gjelder i det landet 
hvor vedkommende gifte eller samboende flytter til, som skal komme på 
tale. Dermed skulle det ikke være grunnlag for å pålegge et land å aksep
tere andre familietyper enn det som den nasjonale lovgivningen eller prak
sis gir grunnlag for. Hensikten med bestemmelsen (som prinsipielt gjelder 
for gifte ektefolk) er å fravike kravet om forutgående arbeidsperiode før 
arbeidsledighetstrygd blir gitt, når arbeidstakeren og ektefellen flytter til 
annet land. Bestemmelsen tar ikke sikte på å likestille ekteskap og sam
boerforhold, men utelukkende å presisere avvik fra hovedkravet om forut
gående arbeidsperiode for de to ledsagergrupper. Imidlertid kan bestem 
melsen som den er foreslått i artikkel 5 kunne oppfattes som at det er synet 
på familieforholdene i vedkommendes fraflyttingsland som skal legges til 
grunn. Det kan derfor være grunnlag for å overveie forslaget fra AFC/ 
A AC.

Artikkel 8

AFC/AAC har også innsigelser til bestem melsen i artikkel 8 om at den 
som flytter til et annet nordisk land må melde seg til arbejdsformidlings
kontoret innen 8 uker regnet fra det tidspunkt flyttingen skjer (artikkel 5) 
eller fra det tidspunkt arbeidsløsheten inntrer (artikkel 6 og 7). I artikkel 8 
er det også inntatt at et arbeide må være påbegynt senest 8 uker etter at 
flyttingen til et annet nordisk land har skjedd.

Innsigelsene begrunnes med at det kan være vanskelig å fastsette det 
eksakte tidspunktet for når en person ikke lenger omfattes av arbeidsløs- 
hetsforsikringen i utflyttingslandet, og dessuten kan arbeidssøkeren ved 
egen handling påvirke tidspunktet når 8-ukersfristen begynner å løpe. 
AFC7AAC foreslår derfor at en bør ytterligere overveie hva som er mest 
hensiktsmessig utgangspunkt for beregning av tidsfristen.

Sekretariatets vurdering

I innsigelsene synes det å ligge at AFC/AAC ikke har innvendinger til at 
det skal settes en tidsfrist. Arbeidsgruppens begrunnelse for disse fristene 
er forøvrig at de er ” ordningsregler och knyter an till motsvarande natio
nelle regler” . Innsigelsene gjelder åpenbart beskrivningen/tidspunktet for 
når fristene skal begynne å løpe. Det kan være grunnlag for å se nærmere 
på de begrepene som er anvendt. Således kan det tenkes at begrepet 
” flyttat med sin m ake” i artikkel 5 b) kan være vanskelig å tidfeste. 
Derimot skulle begrepet ” blir helt eller delvis arbetslösa”  i artikkel 6 og 7, 
samt ” vars ställning har upphört” kunne være mere eksakte.

Artikkel II

Endelig har AFC/AAC innsigelser til artikkel 11 og formuleringene om 
reglene slik det er foreslått i artikkel 11. For å unngå uklarheter ønsker
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AFC/AAC at det i slutten av artikkelen innføres tekst som gjør dette 
tydeligere: ” . . .  skall förvärvsinkom st som har uppburits i ett annat nor
diskt land beaktas enligt regler som fastställs av det landet där anspråk på 
ersättning görs gällande” . I dette ligger dermed muligheter for at det landet 
som skal behandle søknaden om dagpenger kan bestemme i hvilken ut
strekning og på hvilken måte arbeidsinntekt i et annet nordisk land skal 
regnes med når størrelsen på dagpengene fastsettes.

Sekretariatets vurdering

1 den foreslåtte teksten til artikkel 11 er det fastlagt at arbeidsinntekt 
opptjent i et annet nordisk land skal likestilles med arbeidsinntekt opptjent 
i det landet som søknaden er rettet til. Det tillegget som AFC/AAC foreslår 
kan gi muligheter for at landene får ulike regler for vurdering av denne 
inntekten. Imidlertid er det en klar forutsetning at en arbeidsløs fra et 
annet nordisk land som får arbeidsløysetrygd, skal behandles på samme 
måte som de øvrige arbeidsløse i vedkommende land. Det springende 
punkt er imidlertid at utslagene av arbeidsinntekten er forskjellig i landene, 
og spesielt i Finland hvor det ikke er en inntektsgradert arbeidsløysetrygd 
på samme måte som f. eks. i Norge, vil stønadsbeløpet bli forskjellig alt 
etter som det beregnes etter norske eller finske regler. Det må imidlertid 
være en klar forutsetning at de regler som gjelder for innbyggerne i ved
kommende land også må gjelde for de arbeidstakere som flytter til landet. 
Åpenbart er det dette forslaget fra AFC/AAC tar sikte på. Det har imidler
tid fått en form som kan indikere muligheter for at landene kan innføre 
regler for behandling (beaktning) som kan få diskriminerende virkning. En 
presisering i tråd med forslaget bør derfor trolig formuleres i retning av: 
” . . .  skall förvärvsinkom st som har uppburits i ett annat nordiskt land 
beaktas enligt de regler som också gäller arbetstagare i det landet där 
anspråk på ersättning görs gällande” .

4. Oppsummering

Etter de synspunkter som er kommet inn ved den nordiske remissen 
skulle det være aktuelt for arbeidsgruppen å overveie justeringer av forsla
get når det gjelder artikkel 5, 8 og 11.

Dessuten er det åpenbart grunn til å vurdere nærmere språkføringen i 
den foreslåtte overenskom sten. Som påpekt fra AFC/AAC og SAF bør en 
nordisk overenskom st på dette området kunne være forståelig for også 
ikke-eksperter. Dette er imidlertid et problem som også gjelder den nasjo
nale lovgivningen og regiene for ulike trygdeformer. Problemet denne gang 
er vesentlig at de oversettelser som er gjort med utgangspunkt i den 
svenske grunnteksten har ført til at formuleringene på henholdsvis dansk, 
finsk, islandsk og norsk er blitt bundet opp av den svenske teksten. 
Arbeidsgruppen bør imidlertid overveie mulighetene for forenkling av 
språket i overenskomsten.
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BILAG A 4, Y ttranden (se supplem ent)

BILAGA 5

Betänkande av Nordiska rådets social- och m iljöutskott över m inis
terrådsforslaget

Till Nordiska rådets social- och miljöutskott har hänvisats ett minister- 
rådsförslag B 52/s, angående revision av 1976 års överenskommelse mellan 
Norge, Danmark, Finland, Island och Sverige om regler för ersättning vid 
arbetslöshet. U tskottet har behandlat förslaget vid sitt möte den 26-27  
januari 1984.

I förslaget till nordisk överenskommelse om förm åner vid arbetslöshet 
har överenskommelsen från år 1976 justerats och delvis reviderats. Mål
sättningen har bl. a. varit att förebygga utslagning gällande erhållandet av 
stöd vid arbetslöshet i fall av permitteringar.

En annan omständighet som m otiverar en översyn av 1976 års överens
kommelse är den nya nordiska konventionen om social trygghet, som 
trädde i kraft den 1 januari 1982 och i tillämpliga delar omfattar även 
förmåner vid arbetslöshet.

I en nordisk gemensam arbetsm arknad är överenskommelsen om arbets
löshetsersättning angelägen och en översyn av överenskommelsen moti
verad. Förutom tekniska förändringar har man även strävat till en översyn 
av överenskommelsens materiella innebörd.

På de flesta punkter finner utskottet förslagen motiverade men vill 
framföra några principiella och materiella anm ärkningar till ändringsförsla
get.

Den nordiska konventionen om social trygghet

Vid revideringen av den nordiska konventionen om social trygghet 
borde, enligt social- och miljöutskottet, det övervägas att överenskommel
sen om förm åner vid arbetslöshet skulle intas i denna konvention för att 
undvika onödiga m otsättningar och uppnå största möjliga enhetlighet på 
alla sektorer inom den sociala tryggheten.

Konventionstexten

Rent tekniskt är konventionstexten med alla dess invecklade hänvis
ningar näst intill obegriplig. Överenskom melsen måste skrivas i en sådan 
form att alla förstår dess innehåll och avsikt. Klarläggande tillämpningsdi- 
rektiv är nödvändiga för att man i praktiken skall kunna tillämpa konven
tionens bestämmelser.
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Gränsarbetare (artikel 2 b)

Enligt gällande överenskommelsen avses med gränsarbetare en löntaga
re som arbetar i ett avtalsland men bor i ett annat land som omfattas av 
överenskommelsen, till vilket land han vanligen återvänder minst en gång i 
veckan. Om han i det landet han arbetar eller bor tillfälligt placeras i arbete 
från vilket han inte kan resa til! sin hemort minst en gång i veckan, anses 
han som arbetare som bor på gränsområdet högst under en tid på fyra 
månader. Åt gränsarbetare som blivit helt eller delvis arbetslös betalas 
dagpenning från det landet han arbetar i om anställningsförhållandet fort
sätter. Om arbetsförhållandet har upphört, betalas dagpenning av det 
landet arbetaren bor i. Enligt artikel 2 punkt b i förslaget till överenskom 
melse anges som gränsarbetare en löntagare som vanligtvis dagligen kom
mer tillbaka till sitt hemland.

Enligt ministerrådsforslaget tar det nya gränsarbetarbegreppet sikte på 
personer som det är mer naturligt att betrakta som gränsarbetare och 
begreppet ansluter bättre till vad som i andra sammanhang, t. ex. på 
skatteom rådet, gäller i detta avseende.

U tskottet ser förslaget till en ny definition som en utveckling mot att 
komma tillrätta med de tolkningspróblemen som idag föreligger. U tskottet 
hyser emellertid en oro att den i vissa situationer kan ge upphov till nya 
tolkningsproblem och eventuellt även begränsa individens rätt att ta arbete 
i ett annat nordiskt land. U tskottet utgår ifrån att frågan noggrannt följs 
upp i praktiken.

Samboende (artikel 5)

Enligt vad utskottet har erfarit definieras sammanboende som likställs 
med äktenskap på annat sätt i några av de nationella arbetslöshetsförsäk
ringarna än i förslaget. U tskottet föreslår istället följande lydelse:

” Vid tillämpning av första stycket b) beaktas sammanboende i enlighet 
med gällande lagstiftning i vistelselandet” .

Permitterade arbetstagare (artikel 7)

Social- och miljöutskottet beklagar att det reviderade förslaget ej, på ett 
godtagbart sätt kunnat lösa problem et med ersättningsregler för de arbets
tagare som perm itteras från sitt arbete och där det fortsatt finns ett kon
traktsförhållande mellan arbetstagare och arbetsgivaren. Dessa arbetstaga
re kan därför bara få arbetslöshetsförsäkring i den utsträckning de står till 
disposition för arbetsm arknaden i sysselsättningslandet. De kan således 
inte resa hem till hemlandet i permitteringsperioden och mottaga arbetslös
hetsersättning. Det är helt orimligt att kräva att de perm itterade skulle 
vistas i det landet där de har arbetat, i synnerhet då det i permitteringslan- 
det inte finns bostad antingen genom arbetsgivaren eller till ett rimligt pris 
på den öppna marknaden. Till exempel i byggnads- och oljeborrningsplatt- 
formsarbeten samt inom sjöfarten är det sedvanligt att arbetare då de är i
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arbete bor i bostäder anordnade av arbetsgivaren, från vilka de måste 
avstå vid fall av arbetslöshet.

E tt helt tillräckligt krav är att den permitterade arbetaren anmäler sig 
som arbetssökande i den officiella arbetsförmedlingen i det landet han 
arbetar och i bosättningslandet.

Av ministerrådsförslaget framgår att NAUT getts i uppdrag att skynd
samt utreda frågan och att presentera ett förslag till frågans lösning för 
arbetsm arknadsm inistrarna hösten 1984.

U tskottet som har tagit del av remissorganens synpunkter i denna fråga 
samt inhämtat ytterligare beslutsunderlag kan för sin del acceptera den 
föreslagna tids- och arbetsplanen. U tskottet utgår ifrån att ett förslag till en 
lösning presenteras vid överläggningen mellan utskottet och Nordiska 
ministerrådet -  arbetsm arknadsm inistrarna i samband med revideringen 
av arbetsmarknadsprogram met.

Under förutsättning av att utskottets synpunkter beaktas kan social- och 
miljöutskottet för sin del tillstyrka ministerrådsforslag B 52/s om en nor
disk överenskommelse om förm åner vid arbetslöshet.

Med hänsyn tagen till vad som ovan redovisats hem ställer social- och 
miljöutskottet

att Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet att anta 
en reviderad överenskommelse om förmåner vid arbetslöshet 
med de förändringar som social- och miljöutskottet föreslagit.

Stockholm den 27 januari 1984

Margrete Auken (SF)

Rune Gustavsson (c)

Timo Kietäväinen (K)

Astrid Murberg M artinsen (A)

Karin Flodström(s) 

Margit Hansen-Krone (H) 

Grethe Lundblad (s) 

Pétur Sigurdsson (Sj.)

Odd With (Kr.F.) 
Förman
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B 53/e

Ministerrådsforslag

om nordisk handlingsplan på datateknologiom rådet m . m.

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

På uppdrag av N ordiska m inisterrådet översänds härmed inför Nordiska 
rådets 32:a session ministerrådsforslag om en nordisk handlingsplan på 
datateknologiom rådet.

Oslo den 23 februari 1984

Ragnar Sohlman  
Generalsekreterare

M inisterrådsforslag om en nordisk handlingsplan på datateknolo
giom rådet

Med hänvisning till

Nordiska rådets rekom m endationer nr 15/1980 angående datateknikens 
effekter på sysselsättning, arbetsmiljö och näringsliv och nr 16/1980 an
gående internationellt samarbete rörande datateknikens effekter på syssel
sättning, arbetsmiljö och näringsliv,

det utredningsarbete som utförts av den s. k. Datateknologigruppen 
(DATEG), redovisat i rapporterna ” Datateknologi i N orden” (NU 1981:9) 
och ” Datateknologi i Norden -  På väg mot en nordisk datapolitik” (NU 
1982:7),

Nordiska ministerrådets (sam arbetsm inistrarnas) beslut den 29 -30  no
vember 1982 att till Nordiska rådets 31:a session lägga fram ett minister- 
rådsförslag om att utarbeta en nordisk handlingsplan på datateknologiom
rådet,

N ordiska rådets rekommendation nr 29/1983 angående handlingspro
gram för datateknologiom rådet och

det förslag till handlingsprogram som i augusti 1983 lämnades till Nordis
ka ministerådet (samarbetsm inistrarna) från den särskilda styrgrupp som 
tillsattes i böljan av år 1983

föreslår Nordiska ministerrådet (samarbetsm inistrarna) att följande 
handlingsplan antas för det nordiska samarbetet på datateknologiområdet.
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1. Allmänt

Utvecklingen och användningen av datateknologin utgör en av de mest 
betydande nya resurser som tillförts vårt samhälle sedan industrialismens 
genom brott. Datateknologin och dess användning påverkar utvecklingen 
inom praktiskt taget alla samhällssektorer.

Det finns en stark teknologisk tradition i de nordiska länderna. Denna 
har bidragit till att lägga grunden till de nordiska ländernas välstånd. Det 
hindrar inte att de nordiska länderna var för sig i vissa fall är för små för att 
på egen hand satsa på utveckling av ny avancerad teknik som kräver 
omfattande investeringar och/eller hög teknologisk kompetens. Tillsam
mans kan de därem ot nå längre än enbart genom initiativ på rent nationell 
basis. Datateknologins nuvarande och framtida betydelse för samhällsut
vecklingen gör en samverkan på nordiskt plan lämplig och angelägen.

Syftet med handlingsplanen är att forma en nordisk samarbetspolitik på 
dalaområdet, inte en gemensam nordisk datapolitik. En rad gemensamma 
aktiviteter på datateknologiom rådet bedrivs redan nu. Målet för det inten
sifierade nordiska samarbete som nu planeras bör vara att ta  datateknolo
gin i tjänst på ett sätt som gör de nordiska länderna -  deras industri, 
handel och förvaltning -  effektivare och mer konkurrenskraftiga, samti
digt som de enskilda m änniskorna ges bättre möjligheter att utnyttja de nya 
förutsättningar som erbjuds och att hantera de nya problem som kan följa 
med ny teknik.

Mot den bakgrunden bör åtgärder på ett gemensamt nordiskt plan vidtas 
på följande prioriterade områden:

o Industriell utveckling, 
o Data- och telekommunikation, 
o Standardisering; handelsprocedurer; lagstiftning, 
o Arbetslivet.
o Utbildning och grundläggande forskning, 
o Den sociala sektorn, 
o Den offentliga förvaltningen.

Handlingsplanen skall gälla under resten av 1980-talet. En rad aktiviteter 
har redan påbörjats. Vissa av de åtgärder som planeras sätts igång omedel
bart, medan andra kräver viss tid för förberedelse, bl. a. därför att igång
sättningen är beroende av att särskilda medel beviljas.

2. Industriell utveckling

Den växtkraft som finns inom data- och elektronikindustrin borgar för 
att industrin själv satsar mycket stora belopp på investeringar i ny produk
tion och på utveckling av nya produkter och produktionsm etoder. Sam
hällsorganens engagemang för en sådan industriell utveckling måste samti-
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digt understrykas starkt. Samhället bör i samspel med industrin och veten
skapen söka bidra till att skapa förbättrade förutsättningar för industrins 
utveckling. Höga utvecklingskostnader och starkt beroende av specialise
rade forskare talar för att avgörande framsteg inom datateknologiområdet 
lättare kan göras med samordnade resurser. Intensifierade och gemensam
ma nordiska insatser inom olika delområden bör kunna ge de nordiska 
ländernas industri ökad tyngd.

o N ordiska ministerrådet avser att organisera ett nordiskt program för 
industriell forskning och utveckling på dataom rådet. Programmet skall 
om fatta en ordning för ekonom iskt stöd till datateknologiska forsk
nings- och utvecklingsprojekt mellan parter i två eller flera nordiska 
länder, som på sikt kan stärka nordisk industri i vid mening. 
Delfinansiering till minst 50%  från företag, forskningsinstitutioner och 
andra källor samt samordning med nationella instanser förutsätts. N or
diska m inisterrådet avser att ge Nordiska äm betsmannakommittén för 
industripolitik i uppdrag att tillsammans med Nordiska Industrifonden, 
NORDFORSK, berörda nationella organ och företrädare för industrin 
dra upp de närmare riktlinjerna för programmet. Resultatet av detta 
uppdrag skall redovisas före den 1 novem ber 1984. Nordiska minister
rådet siktar på att satsa i storleksordningen 100 milj. NOK på detta 
program under en femårsperiod fr. o .m . år 1985. En förutsättning för 
denna satsning är att tillräckligt goda sam arbetsprojekt kan presenteras 
och att delfinansiering från andra källor sker som planerat. Program
mets totala omfång kan därmed komma att bli över 200 milj. NOK 
under femårsperioden. I förslaget till m inisterrådets allmänna budget 
för år 1985 föreslås att 20 milj. NOK avsätts inom ministerrådets reserv 
under det första året. Denna satsning skall ses i samband med minister
rådets (industriministrarna) beslut om ökat nordiskt samarbete kring 
teknisk forskning och utveckling, där även samverkan inom datatekno
logiområdet utgör en betydande del. 

o Nordiska ministerrådet kommer att uppdra åt N ordiska äm betsm anna
kommittén för sam arbete inom byggsektorn att successivt utarbeta och 
redovisa förslag till gemensamma nordiska projekt, som syftar till att 
effektivisera nordisk byggnadsindustri, bl. a. genom att utveckla och 
harm onisera datarutiner för konstruktion, produktion och kontroll 
inom byggbranschen, 

o Nordiska ministerrådet avser att ge Nordiska äm betsmannakommittén 
för industripolitik i uppdrag att i samarbete med andra berörda ämbets- 
mannakomm ittéer följa upp frågan om vidgat och organiserat nordiskt 
sam arbete rörande teknikupphandling (utvecklingskontrakt) på data
teknologiområdet. I detta arbete skall kommittén beakta erfarenheterna 
av det samarbete på handikappom rådet som nämns nedan under punkt 7. 

o Nordiska ministerrådet avser att låta utreda förutsättningarna för en 
nordisk samverkan i fråga om försörjning av komponenter (halvledare).
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o Nordiska ministerrådet kommer att uppmana berörda nationella myn
digheter och organ att stärka sam arbetet mellan de nordiska ländernas 
tekniska attachéer utomlands, i syfte att förbättra bevakningen av den 
internationella teknologiutvecklingen. Nordiska äm betsmannakommit
tén för industripolitik kommer att få i uppdrag att redovisa utvecklingen 
av detta samarbete.

3. Data- och telekommunikationer

o Nordiska ministerrådet har för avsikt att ägna särskild uppmärksamhet 
åt åtgärder som syftar till att stärka infrastrukturen för datakomm unika
tion, bl. a. i samband med prövningen av ansökningar om projektmedel.

O Nordiska ministerrådet kommer att uppmana berörda nationella myn
digheter att vidareutveckla och effektivisera de nordiska teleförvalt
ningarnas datateknologiska samarbete inom Nordtel.

o Nordiska ministerrådet avser att ge N ordiska ämbetsmannakommittén 
för transportfrågor i uppdrag att återkommande till m inisterrådet lämna 
en samlad redogörelse för pågående och planerat samarbete på data
kommunikationsområdet, främst inom Nordtel.

4. Standardisering; handelsprocedurer; lagstiftning

O Nordiska ministerrådet kommer att anmoda de nordiska standardise- 
ringsorganen att stärka sam arbetet inom INSTA vad gäller standardise
ring för utbytet av data över gränserna med avancerad teknik. Nordiska 
m inisterrådet kommer att, som ett indikativt belopp, avsätta 900000 
NOK. i budgeten för år 1985 för att finansiera gemensamma projekt för 
sådana ändamål.

O Nordiska ministerrådet anser att verksam heten inom de nordiska han- 
delsprocedurkom m ittéerna (NORD1PRO) bör vidareutvecklas i syfte 
att minska företagens kostnader för dokumenthantering i den interna
tionella handeln. Ett viktigt led i detta arbete är att söka lösa problem 
med att överföra information i handelsdokum ent till automatisk databe
handling och att få sådan datoriserad information juridiskt accepterad.

o Samarbetet kring harmonisering av lagstiftning på dataom rådet bör 
intensifieras inom Nordiska ämbetsmannakommitténs för lagstiftnings
frågor verksam hetsom råde. En samlad redovisning bör återkommande 
ske härav till Nordiska ministerrådet. Denna redovisning bör också 
beakta sam arbete rörande frågor om datakriminalitet och integritet.

5. Arbetslivet

Den datateknologiska utvecklingens inverkan på arbetslivet i vid mening
måste ges en central plats i det nordiska sam arbetet på dataom rådet. Som
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en följd av ministerrådets beslut den 2 9 -3 0  novem ber 1982 pågår redan 
förstudier i fråga om sam arbetets inriktning.
o Nordiska ministerrådet finner att datateknologins effekter på syssel

sättningen  fortlöpande måste ägnas särskild uppmärksamhet på nor
diskt plan. Det är samhällsorganens uppgift att bevaka de omställnings
problem som kan uppstå och vidta åtgärder, så att en anpassning kan 
ske i socialt acceptabla former. Det förberedande arbete som pågår 
under Nordiska arbetsm arknadsutskottets (NAUT) ledning kommer 
inom kort att ge svar på inom vilka områden som samordnings- och 
rationaliseringsvinster kan göras genom nordiskt samarbete. NAUT:s 
förslag kommer att följas upp så snart de föreligger, 

o Nordiska ministerrådet har tagit intryck av att både parlamentariker 
och företrädare för regeringarna i de nordiska länderna betonat vikten 
av nordiskt datapolitiskt samarbete på området arbetsmiljö och m edbe
stäm m ande. Det gäller här att dels undgå sådana negativa arbetsmiljö
konsekvenser som den tekniska utvecklingen kan föra med sig, dels 
göra bruk av tekniken för att lösa traditionella arbetsmiljöproblem. E tt 
ytterligare mål är att få till stånd ett smidigt samspel mellan teknik och 
arbetsorganisation.
Det förberedande arbete som genomförts inom Nordiska äm betsm an
nakommittén för arbetsmiljöfrågor har visat att nordiskt samarbete bör 
bedrivas inom följande områden:
-  utveckling av m etoder och norm er för användarm edverkan i sy

stemutvecklingen
-  personsäkerhet vid automation
-  arbete med processövervakning m. m. i kontrollrum
-  arbete vid bildskärmsterm inaler
-  arbete med underhåll och reparation av högt autom atiserad utrust

ning
Nordiska ministerrådet kommer att, så snart de föreligger, behandla de 
förslag till konkreta sam arbetsprojekt som detta förberedelsearbete 
leder till.

o Nya tekniska förutsättningar för telekommunikation etc. kommer suc
cessivt att påtagligt påverka lokaliseringen av näringsaktiviteter och 
bosättning. Därmed kan datateknologin bli ett betydelsefullt instrument 
för att främja regionalpolitiska målsättningar. Datateknologins inver
kan på sysselsättning och service i glesbygder kommer därför att vara 
av stor betydelse.
Inom ramen för Nordiska äm betsmannakommitténs för regionalpolitik 
(NÄRP) verksamhet har en förstudie inletts med sikte på att under år 
1983 söka närmare klargöra förutsättningarna för vidare nordiskt sam
arbete. Förstudieprojektet, som benämns ” Datateknologins regionala 
konsekvenser och potentialer” , beräknas vara avslutat i mars 1984. På 
grundval av det underlag som då föreligger kommer Nordiska minister
rådet att besluta om konkreta samarbetsåtgärder.
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6. Utbildning och grundläggande forskning

o Nordiska ministerrådet anser att utbildningsfrågorna skall ges hög prio
ritet i det nordiska sam arbetet på datateknologiom rådet. Arbetet bör 
därvid i första hand inriktas på följande frågor:
-  utveckling av kompetens i produktion och utvärdering av särskild 

programvara för undervisningsändamål
-  utbyte och eventuell gemensam utveckling av särskild programvara 

för användning i skolan
-  informations- och erfarenhetsutbyte vid speciell användning av da

tateknologi i undervisningen (t. ex. undervisning av funktionshäm- 
made, användning av datateknologin i traditionella undervisnings
ämnen och undervisning i styrningsteknik)

-  betydelsen av, och insikten om, de nya krav som ställs på yrkesut
bildningen som en följd av en förändrad kvalifikationsstruktur

-  möjligheten av nordiskt samarbete på högskoleområdet i syfte att -  
t. ex. genom ” pooling” av resurser -  gemensamt söka tillgodose 
behoven av särskilt högt kvalificerad expertis inom data- och elek
tronikom rådet

-  möjligheterna att genom nordiskt samarbete utveckla yrkespedago- 
gisk kompetens på dataom rådet

-  studie av förutsättningarna för nordiskt samarbete avseende lärarut
bildning

-  behoven av vidareutbildning i datatekniska ämnen för anställda i 
små och m edelstora företag, där det kan finnas en stark utvecklings
potential.

Nordiska ministerrådet kommer att uppdra åt Ämbetsmannakommit
tén för nordiskt kulturellt samarbete att arbeta vidare med dessa frågor, 

o Nordiska m inisterrådet avser att ge Ämbetsmannakommittén för nor
diskt kulturellt samarbete i uppdrag att verka för att den berörda 
forskningsorganisationen, såväl nationellt som i det nordiska samarbe
tet, prioriterar forskningsverksam het kring de grundläggande förutsätt
ningarna för datateknikens utveckling och tillämpning. Följande frågor 
bör därvid beaktas särskilt:
-  forskarutbildning inom såväl datateknologiom rådet i sig som inom 

närstående discipliner som dels stöder datateknologiforskningen, 
dels själva använder sig av datateknologi

-  långsiktig och grundläggande forskning på datateknologiom rådet 
speciellt inom universitets- och högskolesektorn

-  informations- och erfarenhetsutbyte och förmedling av forsknings
resultat på dataforskningsom rådet mellan de nordiska länderna.
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7. Det socialpolitiska området

o Nordiska ministerrådet avser att ge Nordiska socialpolitiska kommittén
i uppdrag att inventera pågående datateknologisk verksam het inom hela 
social- och hälsovårdssektom  och att beskriva fördelarna med och 
formulera målen för ett vidgat nordiskt samarbete.

o N ordiska ministerrådet kommer att ge Nordiska nämnden för handi
kappfrågor i uppdrag att inleda ett arbete på att utveckla datorbaserade 
handikapphjälpmedel. Nämndens uppgift bör i detta sammanhang i 
första hand vara att sam ordna nationella aktiviteter i syfte att undvika 
dubbelarbete i N orden samt att få till stånd ett utnyttjande av en större 
marknad än de nationella. Nämnden bör samverka med relevanta myn
digheter och organisationer samt nordiska samarbetsorgan såsom bl. a. 
de nationella handikappinstitutionerna, NORDFORSK och berörda 
äm betsmannakommittéer. Nämnden bör som ett led i detta arbete 
undersöka möjligheterna att, inom ramen för de nordiska ländernas 
internationella handelspolitiska åtaganden, få till stånd en samordnad 
teknikupphandling (utvecklingskontrakt) av datorbaserade hjälpmedel 
på handikappområdet.

För att nämnden i erforderlig utsträckning skall kunna åtaga sig att 
initiera och samordna utveckling och produktion av databaserade han
dikapphjälpmedel, behöver nämnden successivt under de närmaste två 
åren bygga upp en administrativ basresurs. Vidare behövs medel för att 
foga samman ländernas utvecklingsprojekt på detta område.

Nordiska ministerrådet kommer att i budgeten för år 1985, som 
indikativa belopp, avsätta 1 milj. NOK för den adm inistrativa förstärk
ningen och ytterligare 1 milj. NOK för samordning av utveckling och 
produktion. Nämnden avses redovisa uppföljningen av detta uppdrag 
före den 1 novem ber 1984.

8. Den offentliga förvaltningen

o Nordiska m inisterrådet kommer att anmoda de myndigheter i de nordis
ka länderna som svarar för rationaliseringsfrågor i den statliga förvalt
ningen (” R-direktoraten” ) att genomföra följande projekt:
-  En undersökning av möjligheterna att komma fram till en gemensam 

nordisk kravspecifikation till grund för att utveckla s. k. användar
nära hjälpmedel för system- och programutveckling. En reell med
verkan är viktig inte bara som ett bidrag till ökad demokratisering 
och förbättring av arbetsmiljön, utan också för att utveckla system 
och organisatoriska lösningar som fungerar väl både administrativt 
och ekonomiskt.

-  En studie av ADB-användningen inom någon eller några samhälls
sektorer, i syfte att kunna bedöma på vilket sätt samhällets service 
till medborgarna kan förbättras med datateknikens hjälp.
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-  Uppläggning av en plan med sikte på att utveckla en första gemen
sam nordisk kravspecifikation för en modern offentlig administrativ 
(kontors)arbetsplats.

Nordiska m inisterrådet kommer att i budgeten för år 1985 indikativt 
avsätta 300000 NOK för att finansiera detta arbete.

9. Uppföljning

o Nordiska ministerrådet avser att ge ställföreträdarkom mittén ansvaret 
för samordning och uppföljning av handlingsplanens genomförande. Ett 
rådgivande utskott med representanter för de nordiska länderna bör 
knytas till ställföreträdarkom m ittén, tills vidare för en period av tre år. 
U tskottet avses på kommitténs uppdrag bedöma och värdera presente
rade förslag till sam arbetsaktiviteter m. m. 

o Nordiska m inisterrådet kommer att avsätta 200000 NOK för att förstär
ka m inisterrådssekretariatet för biträde åt det rådgivande utskottet i 
dess verksamhet.

o En särskild arbetsgrupp har tillsatts med uppgift att bistå Nordiska 
m inisterrådet med att utarbeta förslag till konkreta projekt m. m. inom 
ramen för den del av handlingsplanen som skall finansieras över kultur
budgeten.

10. Handlingsplanens ekonomiska ramar

Under år 1983 har för olika förberedande åtgärder anslagits sammanlagt 
800000 NOK över den allmänna nordiska budgeten. För år 1984 har 
ministerrådet på samma sätt reserverat ca 2 milj. NOK för projekt och 
andra sam arbetsaktiviteter med datateknologisk aknytning inom de om rå
den som prioriterats i handlingsplanen. Vissa åtgärder finansieras över 
kulturbudgeten. H är har för sådana ändamål hittills reserverats samman
lagt 850000 DKK, varav 100000 DKK avser år 1983 och resten år 1984.

Såvitt gäller den allmänna budgeten får äm betsmannakommittér och 
andra samarbetsorgan inom de i handlingsplanen prioriterade områdena i 
uppdrag att före den 1 maj 1984 lämna förslag till konkreta samarbetsåt- 
gärder. Förslagen kommer att läggas till grund för ministerrådets priorite
ringar inom ramen för de medel som avsatts för projekt m. m. under år 
1984. Beslut om slutlig fördelning av dessa medel kommer att fattas före 
sommaren. För Nordiska ämbetsmannakommittén för industripolitik och 
Nordiska nämnden för handikappfrågor gäller att de skall redovisa sitt 
uppföljningsarbete före den 1 novem ber 1984.

Efter år 1984 kommer tyngdpunkten i handlingsplanen att ligga på det 
planerade programmet för stöd till industriell forskning och utveckling. 
Under den femårsperiod, som förutses för programmet, siktar de nordiska 
regeringarna på att satsa i storleksordningen 100 milj. NOK, varav 20 milj.
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NOK under år 1985. En utvärderingsrapport till grund för en prövning av 
FoU-programmets inriktning och omfattning skall föreligga före utgången 
av det tredje verksam hetsåret.

För år 1985 avser Nordiska ministerrådet vidare att på den allmänna 
budgeten avsätta sammanlagt 6,4 milj. NOK för projektsam arbete m .m . 
inom de i handlingsplanen prioriterade områdena. De belopp som anges är 
indikativa och kan anpassas till de behov som visar sig föreligga. De 
framtida medelsbehoven för samarbete inom dessa områden kommer att 
prövas år för år. Utgifter för åtgärder inom kultur- och utbildningsområdet 
föreslås bli finansierade över kulturbudgetens dispositionsmedel, enligt de 
beräkningar som legat till grund för budgetförslaget intill 1 milj. DKK.

De samlade särskilda resurser som anslås till eller kommer att avsättas 
för nordiskt datateknologiskt sam arbete t. o. m. år 1985 framgår av nedan
stående sammanställning (tusental NOK).
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BILAGA

Betänkande av Nordiska rådets ekonom iska utskott över m inister
rådsforslaget

Til Økonomisk utvalg er henvist ovenstående ministerrådsforslag. Ut
valget har behandlet saken på sine m øter 26. og 27. februar 1984.

Nordisk Råds Presidium har gitt Nordisk Råds Kulturutvalg, Sosial- og 
miljøutvalg samt Trafikkutvalg mulighet til å uttale seg om ministerråds
forslaget.

I . Sammendrag av ministerrådsforslaget 

Innledningvis sies det i ministerrådsforslaget at datateknologiens nåvæ
rende og framtidige betydning for samfundsutviklingen gjør nordisk samar
beid om disse spørsmål nødvendig og fordelaktig.

Målet for det planlagte, intensiverte nordiske samarbeidet er å bruke 
datateknologien som redskap for å gjøre de nordiske lands industri, handel 
og forvaltning mere effektiv og konkurransedyktig. Samtidig ønsker man å 
gi de enkelte m ennesker bedre muligheter til både å utnytte de fordeler 
som datateknologien gir, og å håndtere de problem er som kan følge med ny 
teknikk.

1 ministerrådsforslaget skisseres sju om råder der M inisterrådet ønsker å 
gjøre en særskilt innsats.

Nedenfor følger en kort gjennomgang av de tiltak som tenkes gjennom
ført på de enkelte områder.

Industriell utvikling

-  M inisterrådet ønsker å organisere et nordisk program for industriell 
forskning og utvikling på datateknologiom rådet. Det vil bli satset 100 
millioner NOK i løpet av en 5-årsperiode f. o .m . 1985 på et slikt pro
sjekt. Det forutsettes 50 prosents delfinansiering.

-  felles nordiske prosjekt innen byggsektoren
-  utvidet og organisert samarbeid om utviklingskontrakter
-  utredning om tilgang til kom ponenter
-  styrking av samarbeidet mellom de nordiske tekniske attachéer uten

lands.

Data- og telekommunikasjoner

-  tiltak for å styrke infrastrukturen for datakommunikasjon
-  videreutvikling av sam arbeidet innen Nordtel
-  redegjøring for igangsatt og planlagt samarbeid på datakommunika- 

sjonsområdet.
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Standardisering, handelsprosedyrer, lovgiving

-  standardisering for utveksling av data over grensene
-  videreutvikling av samarbeidet i de nordiske handelsprosedyrekomi- 

téene (NORDIPRO)
-  harmonisering av lovgivingen.

Arbeidslivet

-  datateknologiens effekter på sysselsettingen
-  datateknologiens effekt på arbeidsmiljø og sysselsetting
-  regionale konsekvenser og potensialer.

Utdanning og grunnleggende forskning

-  samarbeid på en rekke felt vedrørende grunnleggende og spesialisert 
datautdanning

-  samarbeid om dataforskning.

D et sosialpolitiske området

-  inventering av igangsatt datateknologisk virksomhet innen sosial- og 
helsesektoren

-  utvikling av databaserte hjelpemidler for funksjonshemmede. M inister
rådet er innstilt på å avsette 2 millioner NOK til dette formål i 1985.

Den offentlige forvaltning

-  utvikling av brukervennlige hjelpemidler for system- og programutvik
ling

-  studie av EDB-bruken innen en eller flere samfunnssektorer
-  utvikling av kravspesifikasjoner til offentlige administrative arbeids

plasser.

Et særskilt utvalg, knyttet til Stedfortrederkom itéen, skal opprettes for å 
følge opp handlingsplanen.

2. Utvalgets synspunkter

Økonomisk utvalg har tidligere behandlet medlemsforslag A 649te om et 
nordisk handlingsprogram på datateknologiom rådet og ministerrådsforslag 
B 44le om samme emne. Om disse forslag uttalte utvalget i sin betenkning, 
at det var viktig med nordisk innsats på en rekke områder der datateknolo
gien vil få betydning. Spesielt framhevet utvalget at det var viktig å drive 
arbeidet med spørsmål vedrørende datateknologi og sysselsetting fram
over. i

Det framlagte ministerrådsforslaget på datateknologiområdet viser at 
Nordisk M inisterråd er innstilt på å gi datateknologiområdet en fram tre
dende plass i det nordiske samarbeidet. I utkastet foreslås det en utviding 
av datateknologisamarbeidet på mange felter. Økonomisk utvalg vil støtte
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opp om m inisterrådets intensjoner om å gjøre datateknologiom rådet til et 
av hovedom rådene for det nordiske samarbeidet i årene som kommer. I 
den sammenheng ønsker utvalget særlig å uttrykke sin tilfredshet med 
forslaget om å opprette en ordning med økonomisk støtte til datateknolo
giske utviklingsprosjekter. Deler av næringslivet i de nordiske land er inne 
i en vanskelig situasjon. En nordisk satsning på datateknologiske utvik
lingsprosjekter kan bidra til å effektivisere det eksisterende næringsliv og 
danne grunnlag for framvekst av ny virksomhet. Utvalget går ut fra at det 
innenfor den omtalte ordning vil bli gitt støtte til dataindustrielle utvik
lingsprosjekter, uavhengig av hvilken næringsgren som får nytte av pro
sjektet. Utvalget ser forslaget som et konkret bidrag til å fremme økono
misk utvikling og full sysselsetting i Norden.

Økonomisk utvalg ønsker å motta det nordiske program for industriell 
forskning og utvikling på dataom rådet som omtales i utkastet til handlings
plan, når programmet er utarbeidet.

U tkastet til handlingsplan dekker de fleste om råder som Økonomisk 
utvalg tidligere har uttalt var viktige å ta opp. På flere felter virker imidler
tid handlingsplanen noe uferdig. Det hadde vært ønskelig med en høyere 
grad av konkretisering slik at utvalget kunne fått bedre innsikt i hva som 
faktisk kommer til å skje på området.

Utvalget vil i denne sammenheng gjerne uttrykke tilfredshet med at det 
vil bli oppnevnt et rådgivende utvalg for samordning og oppfølging av 
handlingsplanen. Dette kan bidra til at handlingsplanen utvikles i en mer 
konkret retning enn det som går fram av det foreliggende m inisterrådsfor
slag.

En viktig faktor som ikke diskuteres i forslaget til handlingsplanen er 
forholdet mellom den nordiske datapolitikk og den datapolitikk som føres 
på nasjonalt plan i de nordiske land. De ulike nordiske land har i ulik grad 
utviklet en nasjonal datapolitikk. Dette må det tas hensyn til i det nordiske 
samarbeidet på datateknologiom rådet. På den ene side er det viktig at den 
nordiske datapolitikken ikke blir et vedheng, men et berikende tillegg til 
den nasjonale datapolitikken. På den andre side bør man arbeide for at de 
nordiske land kan bli jevnbyrdige partnere i dette samarbeidet.

Nordisk Råds Kulturutvalg  tar opp spørsmålet om finansiering av den 
del av handlingsplanen som faller inn under dette utvalgets saksområde. 
Økonomisk utvalg mener i likhet med Kulturutvalget at planen i hovedsak 
bør finansieres gjennom tilskudd av s. k. ” friske penger.”

Sosial- og miljøutvalget påpeker at datautviklingen ikke bare må be
traktes som et teknisk spørsmål. Den må også styres slik at de mennesklige 
konsekvensene blir positive. Spesielt nevnes det at et sentralt spørsmål er 
hvordan utdanningen skal utformes for at både kvinner og menn skal 
kunne arbeide for og med datateknologi. Økonomisk utvalg slutter seg til 
dette synspunktet.
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Økonomiskt utvalg kan konstatere at også Trafikkutvalget har samme 
grunnholdning til forslaget til handlingsplan på datateknologiom rådet som 
Økonomisk utvalg har. Trafikkutvalget mener at det rådgivende utvalg 
som skal arbeide med oppfølging av handlingsplanen bør være parlam enta
risk forankret. Økonomisk utvalg vil for sin del legge vekten på at det hele 
tiden skal kunne skje et konstruktivt samspill mellom parlam entarikersi
den og ministerrådssiden i denne saken. Utvalget forutsetter at M inisterrå
det hvert år framlegger for Nordisk Råd en rapport om oppfølgingen av 
handlingsplanen samt redegjør for kostnadsforbruket.

Utvalget kan ikke unnlate å påpeke den forsinkede framlegging av den 
datateknologiske handlingsplan. M inisterrådet forespeilte ved sesjonen i
1983 at et forslag til handlingsplan skulle framlegges i juni samme år. Først 
den 23. februar 1984 ble et fullstendig forslag overlevert Nordisk Råd. 
Slike forsinkelser må for framtiden unngås.

Med disse bem erkninger foreslår Økonomisk utvalg, at
Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk Ministerråd å vedta en nor

disk handlingsplan på datateknologiom rådet i sam svar med mini
sterrådsforslag B 53/e og de synspunkter som er framført av 
Nordisk Råd.

Stockholm den 27. februar 1984
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Gro Harlem Brundtland (A) 
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Berättelse

rörande det nordiska sam arbetet

(Överlämnad av Nordiska ministerrådet)

Nordiska ministerrådet avger härmed, i överensstäm m else med artikel 
64 i sam arbetsavtalet av den 23 mars 1962 (Helsingforsavtalet), sin berät
telse om nordiskt samarbete till Nordiska rådets 32:a session.

Oslo i decem ber 1983

På Nordiska ministerrådets vägnar 

Svante Lundkvist

Ragnar Sohlman
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Kapitel I

Inledning

1. Allmänt

Nordiska ministerrådet lägger härmed fram sin årliga berättelse till N or
diska rådet. Berättelsen avser huvudsakligen verksamheten under tiden 
den 4 decem ber 1982 -  den 2 decem ber 1983. På sedvanligt sätt speglas 
ministerrådets verksam het på de enskilda samarbetsom rådena i särskilda 
fackkapitel, medan inledningskapitlet behandlar övergripande frågor och 
ämnen för det nordiska sam arbetet med särskild politisk tyngd eller princi
piell räckvidd. I kapitel II presenteras korta sammanfattningar av fackka
pitlen.

Viktiga motiv till samverkan på nordiskt plan står att finna i strävan att 
nå gemensamma fördelar och effektivare resursanvändning genom samar
bete i stället för enbart genom nationella insatser. Gemensamma initiativ 
har under det senaste verksam hetsåret tagits på viktiga samhällsområden. 
Exempel på sådana initiativ är de aktiviteter som nu planeras under rubri
ken ” N orden som hem m am arknad” , såsom resultat av den nordiska hand
lingsplan som föreslås för samarbete på datateknologiområdet och såsom 
uppföljning av Nordiska rådets rekommendation nr. 28/1983 angående 
ekonomisk utveckling och full sysselsättning.

I verksam hetsberättelsen aviseras ministerrådsforslag till den 32:a ses
sionen på följande områden:
-  Ekonomisk utveckling och full sysselsättning (avsnitt 3)
-  Nordisk handlingsplan på datateknologiom rådet (avsnitt 5 a))
-  Revision av 1976 års överenskommelse om arbetslöshetsförsäkring (av

snitt 6 c))
-  Nytt samarbetsprogram på arbetsmiljöområdet (avsnitt 7 c))
-  Fram tida organisation, finansiering och inriktning av Nordkalottsamar- 

betet (avsnitt 9 a))
-  Nordiska investeringsbankens regionallåneordning (avsnitt 9 a))
-  Nytt samarbetsprogram på konsumentpolitikens område (avsnitt 9 b))

2. Norden och omvärlden

a) Nordisk samverkan i internationella organ 

För de nordiska länderna med gemensamma värderingar i grundläggan
de frågor såsom dem okrati, mänskliga rättigheter och samhällssyn har det 
varit naturligt att samverka också i internationella sammanhang. En annan 
faktor som främjat ett nära samarbete är att vi i Norden på en lång rad 
samhällsområden — ekonomi, teknik, handel, sysselsättning, kultur etc. -  
blir alltmer beroende av utvecklingen i världen omkring oss.
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De nordiska länderna har genom ett kontinuerligt samråd på olika nivåer 
och en ofta samordnad politik väl kunnat hävda sina ståndpunkter. Detta 
nära sam arbete har i internationella sammanhang gett större tyngd åt de 
nordiska ländernas uppfattningar än de annars skulle ha haft. Detta förhål
lande har också främjat och utgjort ett betydelsefullt motiv för det nordiska 
samarbetet.

Denna nära samverkan har lett till att de nordiska länderna vid val av 
styrelser etc. i flera FN-organ och andra organisationer räknas som en 
enhet. De nordiska länderna som grupp brukar utgöra en tillräckligt bred 
bas för styrelserepresentation. Den erhållna styrelseplatsen brukar sedan 
rotera mellan de nordiska länderna. Exempel på fackorgan där Norden 
bildar en sådan grupp är:
-  Internationella arbetsorganisationen (ILO)
-  FN:s organisation för utbildning och kultur (UNESCO)
-  FN:s organisation för livsmedels- och jordbruksfrågor (FAO)
-  Världshälsoorganisationen (WHO)
-  Internationella valutafonden (IMF)
-  Världsbanken

I andra fall -  t. ex. inför OECD:s ministermöte i maj 1983 -  sker 
organiserat samråd på hög nivå. Oftare bygger den nordiska samverkan i 
internationella sammanhang emellertid på de goda underhandskontakter 
mellan regeringarna, myndigheter och enskilda personer som det vardag
liga nordiska sam arbetet skapar. Detta nät av mer eller mindre informella 
kontakter är av utomordentligt värde för N orden som enhet, även om inte 
sam arbetet alltid leder till helt gemensamma ståndpunkter i vaije fråga. 
Blotta möjligheten till dialog inför och under internationella förhandlingar 
och överläggningar är en potentiell styrka att ta vara på.

Vikten av ett nära internationellt samarbete mellan de nordiska länderna 
betonades starkt under N ordiska rådets senaste session i Oslo. Såväl i ett 
yttrande från rådets ekonom iska utskott som i rådsdebatten tog man fasta 
på behovet av intensifierad nordisk samverkan härvidlag.

Även om sam arbetet inom Nordiska ministerrådet inte omfattar det 
utrikespolitiska om rådet, bör i detta sammanhang ändå nämnas det gemen
samma initiativ som de nordiska länderna har tagit i syfte att bidra till att 
stärka Förenta N ationernas ställning. Efter det nordiska utrikesm inister
mötet hösten 1982 har en gemensam nordisk rapport om dessa frågor 
överlämnats till FN :s generalsekreterare i juni 1983. I rapporten pekar de 
nordiska länderna bl. a. på behovet av att stärka säkerhetsrådets effektivi
tet, särskilt i ett tidigt skede av de konflikter som förs upp på dess 
dagordning och att stärka FN :s kapacitet för fredsbevarande operationer, 
till vilka de nordiska länderna samtidigt förklarat sig beredda att bidra 
aktivt. I rapporten betonas också vikten av att FN-förvaltningen kan göras 
effektivare i syfte att förbättra organisationens möjligheter att fylla funk
tionen som forum för fredlig konfliktlösning. Rapporten, som nu distribue-
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rats som ett officiellt FN-dokum ent, kommer förhoppningsvis att tjäna 
som stöd åt generalsekreterarens fortsatta arbete i samma syfte som de 
nordiska utrikesm inistrarna ursprungligen haft.

Under det senaste verksam hetsåret har konkret samverkan mellan de 
nordiska länderna också ägt rum i en rad andra internationella samman
hang. Så har t. ex. samråd förekommit inför möten inom FN och dess 
organ och inför Europarådets ministermöten på utbildnings-, arbetsm ark
nads- och migrationsområdena. Nedan följer några exempel på konkret 
nordisk samverkan i internationella sammanhang för några av ministerrå
dets samarbetsområden.

Behovet av ett globalt angreppssätt gör sig särskilt påmint på miljövårds
området. Världen hotas i dag av en rad allvarliga miljö- och resursproblem: 
kalhuggning av skogar, förorening av världshaven, nedbrytning av atm o
sfärens ozonskikt, sur nederbörd, okontrollerad spridning av farliga kemi
kalier etc. Er, effektiv kamp mot denna utveckling kan inte föras utan nära 
internationellt samarbete -  det moderna samhällets miljöavfall känner 
inga nationsgränser. De nordiska länderna har ett ansvar för att utveckling
en bringas under kontroll och genom samverkan i europeiska och globala 
sammanhang ökas möjligheten att göra stämman hörd. På europeiskt plan 
har konventionen inom FN :s ekonomiska kommission för Europa (ECE) 
om gränsöverskridande luftföroreningar trätt i kraft. Man försöker nu få till 
stånd bindande avtal om begränsning av svaveldioxidutsläpp, bl. a. på 
grundval av ett gemensamt nordiskt förslag om att inom en tioårsperiod 
reducera dessa utsläpp med 30%. De nordiska statsm inistrarna konstatera
de vid sitt möte den 30 novem ber 1983 i Stockholm med tillfredsställelse 
det positiva gensvar som detta förslag fått och gav sitt stöd till miljömi
nistrarnas ansträngningar att vidga kretsen av länder som ansluter sig till 
dess genomförande. Till direkt stöd för det nordiska agerandet på europe
isk nivå planeras gemensamma projekt inom ramen för ett program för 
nordiskt sam arbete om luftförorening som har presenterats för m inisterrå
det under hösten 1983.

Även på handelspolitikens område har en nordisk samverkan visat sig 
ändamålsenlig. Gemensamma förberedelser har ägt rum inför en rad över
läggningar på det ekonom iskt-handelspolitiska fältet inom FN, särskilt i 
samband med den s. k. nord/syddialogen, och inom GATT. Som ett kon
kret exempel kan nämnas det aktiva samarbete som förekom inför FN:s 
sjätte konferens rörande handel och utveckling (UNCTAD VI) sommaren 
1983. Även under själva konferensen hade de nordiska länderna ett nära 
samarbete. Det gällde b l.a . ett initiativ till att stärka GATT/UNCTAD:s 
gemensamma internationella handelscenter (ITC) i Geneve, vars uppgift 
det är att främja utvecklingsländernas export. Vidare bör nämnas att det 
gemensamma nordiska arbetet -  på både nordiskt och internationellt plan 
-  rörande förenkling av handelsprocedurer fått ett positivt mottagande.



869C 1

Särskilt gäller detta inom ECE, där resultaten av nordiskt projektsam ar
bete varit grundläggande för det internationella arbetet på området.

Också inom byggsektorn bildar det nordiska samarbetet utgångspunkt 
för internationell samverkan. I det nya handlingsprogram för byggsamar- 
betet som fastställdes i augusti 1983 betonas möjligheterna att effektivt 
nyttja de nordiska ländernas erfarenheter och resurser i det internationella 
samarbetet. D etta har bl. a. lett till aktivt samnordiskt agerande inom ECE 
rörande internationella byggbestämmelser. M otsvarande samverkan har 
ägt rum i fråga om byggforskning, bl. a. inom OECD. På byggområdet är 
vidare det nordiska standardiseringssam arbetet inom INSTA av stor bety
delse internationellt. Inom bl. a. den internationella standardiseringsor
ganisationen (ISO) förbereds gemensamma nordiska ställningstaganden till 
internationella och europeiska standardförslag. Likaså lanseras samnor
diska standardiseringsforslag. Tack vare detta samarbete har de nordiska 
länderna i förhållande till sin storlek ett större inflytande än många enskil
da industriländer inom den internationella standardiseringsverksam heten. 
I detta sammanhang bör man slutligen kunna framhålla att de nordiska 
bostadsministrarna i novem ber 1983 antog nordiska riktlinjer för ömsesi
digt accepterande av centralt godkända byggprodukter och officiell kon
trollordning för byggsektorn. Riktlinjerna syftar till att förenkla prövning
en av ansökningar om godkännande av byggprodukter som redan godkänts 
i Danmark, Finland, Norge eller Sverige.

Ett annat exempel på konkret nordisk internationell samverkan kan 
hämtas från jäm ställdhetsom rådet. Under våren 1984 kommer ministerrå
det att, på initiativ från Nordiska rådet, arrangera en nordisk förberedande 
konferens till FN :s kvinnokonferens i Nairobi 1985. Syftet med konferen
sen är att skapa en gemensam plattform genom att dokum entera områden, 
där de enskilda nordiska länderna lyckats med konkreta åtgärder och där 
jäm ställdhetsarbetet måste intensifieras. Vid själva konferensen i Nairobi 
planerar Nordiska ministerrådet att presentera jäm ställdhetsarbetet i N or
den i en gemensam publikation.

b) Biståndspolitik

Det nordiska biståndssam arbetet har undet det gångna året fortsatt efter 
traditionella riktlinjer och om fattar även i fortsättningen olika former av 
samarbete och samråd utöver samfinansierade konkreta biståndsprojekt. 
Gemensamt utredningsarbete, menings- och inform ationsutbyte om insat
serna i sam arbetsländerna, möjligheten till hjälp och stöd från annat nor
diskt lands diplomatiska representation och gemensamt uppträdande i 
internationella fora är värdefulla inslag i samarbetet och visar något av 
dess mångfald.

U nder verksam hetsåret har man övervägt relevansen av fortsatta eller 
nya gemensamma nordiska insatser mot bakgrund av grundinställningen 
att sådana insatser endast bör göras när de tjänar mottagarländernas intres-
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sen. Institute of Development Management i Tanzania, som hittills stötts 
av Danmark, Finland och Norge, övergår under verksam hetsåret till att bli 
ett rent norskt-tanzaniskt projekt. N är det gäller det nordiska andelspro- 
jek tet i Kenya, som har pågått sedan år 1967, har man kommit överens om 
en tvåårig slutfas samtidigt som DANIDA -  med stöd av sina samarbets- 
partners i de övriga länderna — undersöker förutsättningarna för fortsatta 
insatser därefter. Det nordiska lantbruksprogram met i Mocambique har 
genom beslut under år 1983 förlängts med ett år samtidigt som man inlett 
övervägandena om en möjlig tredje fas i programmet.

Statsm inister Sorsas initiativ om ett bredare nordiskt samarbete på det 
ekonom iska om rådet med en särskild grupp utvecklingsländer har diskute
rats av både ämbetsmannakommittén för biståndsfrågor och den rådgivan
de kommittén för bistånd. Som en följd därav har en särskild arbetsgrupp 
tillsatts med uppdrag att närmare utreda förslaget.

c) Uppföljningen av ”Scandinavia Today”

Sedan ” Scandinavia T oday” inleddes i septem ber 1982 har projektet 
pågått i Förenta Staterna under hela 1983. Av de sex nordiska utställning
arna har i första hand utställningarna av sekelskifteskonst och design blivit 
stora framgångar både vad gäller publiktillströmning och presskom m en
tarer. Även fotoutställningen och textilutställningen har m ötts av ett stort 
intresse. Genomförandet av filmserier, seminarier, gästspel och andra 
arrangemang har också kunnat ske enligt den ursprungliga planeringen och 
med goda resultat. Mot bakgrund av de erfarenheter som gjorts av genom
förandet av ” Scandinavia Today”  studeras nu möjligheterna att genomfö
ra ett liknande nordiskt kulturprojekt i något annat land.

3. Ekonomisk utveckling och full sysselsättning

Den ekonomiska utvecklingen i Norden och dess betydelse för syssel
sättning och välfärd i vår del av världen har intagit en alltmer central 
ställning i det nordiska sam arbetet. Den stagnation som präglat världseko
nomin under senare år har stärkt strävan till samverkan mellan de nordiska 
länderna. Även om situationen inom OECD-länderna i vissa avseenden 
har ljusnat något jäm fört med hösten 1982 inger den stegrade arbetslöshe
ten, högt ränteläge, svag investeringsvilja och stora betalningsbalans- och 
budgetunderskott i vissa länder allvarlig oro för den framtida utvecklingen. 
Enligt Internationella valutafondens årsrapport för 1983 föll industriländer
nas samlade produktion för första gången sedan år 1975. Arbetslösheten 
steg till den högsta nivån sedan andra världskriget. Världshandelns omfatt
ning sjönk med 2,5%.

Under Nordiska rådets 31:a session i Oslo antogs en rekommendation 
till regeringarna att utarbeta ett handlingsprogram för ekonomisk utveck
ling och full sysselsättning. Rekommendationen (nr. 28/1983) byggde på tre
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medlemsforslag från skilda politiska grupperingar. På det nordiska finans
ministermötet den 23 mars 1983 i Köpenhamn beslöt man tillsätta en 
särskild arbetsgrupp med uppdrag att utarbeta ett förslag till handlingspro
gram. Arbetsgruppen, som också bestått av företrädare för arbetsm i
nistrarna i några av länderna, har lagt fram sin rapport.

Hithörande frågor har behandlats vid skilda möten med Nordiska minis
terrådet under novem ber månad 1983 i sammansättning av finansm inistrar
na och arbetsm inistrarna samt vid mötet mellan de nordiska statsm inistrar
na och sam arbetsm inistrarna. N ordiska rådet kommer att till den 32:a 
sessionen föreläggas ett m inisterrådsforslag om riktlinjer för ekonomisk 
politik och nordiskt ekonom iskt samarbete.

De rekomm endationer som ges i förslaget delas in i tre grupper, nämli
gen med inriktning på den nationella ekonomiska politiken, på samnor
diska åtgärder respektive på åtgärder på internationell nivå.

De riktlinjerna som föreslås på nationellt plan  riktar sig mot stabilise- 
ringspolitiken och understryker behovet av att näringslivets investeringar 
ökar. Det framhålls vidare att betydande effekter kan uppnås genom en 
ändrad utformning av de offentliga budgetarna och genom en ändamålsen
lig avvägning av finans- och penningpolitiken. Mot bakgrund av att det 
behövs allsidiga insatser innehåller rekom m endationerna också bedöm
ningar av såväl budgetpolitiska som fördelningspolitiska, inkomstpolitiska, 
arbetsm arknadspolitiska och näringspolitiska aspekter på den nationella 
ekonomiska politiken.

På nordisk nivå framhålls behovet av gemensamt uppträdande i interna
tionella organisationer och av utbyte av information om den ekonomiska 
politiken. Vidare pekas på nödvändigheten av att man vid utformningen av 
den egna politiken tar hänsyn till övriga nordiska länders intressen och av 
att nordiska sam arbetsprojekt används som komplement till nationella 
åtgärder. Det framhålls vidare att man behöver minska hindren för den fria 
rörelsen av varor, arbetskraft och kapital över gränserna. Dessutom 
nämns vissa av de åtgärder och projekt som är under förberedelse eller 
som redan har satts igång inom ramen för det organiserade nordiska 
sam arbetet. Det gäller aktiviteterna under rubriken ” Norden som hemma
m arknad” , det valutapolitiska sam arbetet, arbetet på det arbetsm arknads
politiska fältet, t. ex. undersökningen av arbetslöshetens kostnader, lik
som sam arbetet rörande näringspolitik, industripolitik, energi, offentliga 
inköp m. m.

På det internationella planet föreslås riktlinjer för ett gemensamt uppträ
dande. Det pekas konkret på behovet av att säkra att den nuvarande 
konjunkturuppgången fortsätter och av att det därför är nödvändigt få till 
stånd en sänkning av den höga realräntenivån. Detta kan t. ex. ske genom 
en samordning av stabiliseringspolitiska åtgärder och genom en bättre 
balanserad finans- och penningpolitik. I förslaget betonas också vikten av 
samarbete i syfte att starkt begränsa protektionistiska tendenser i världs-
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handeln och att förbättra u-ländem as finansiella situation, bl. a. genom att 
skapa möjligheter för dessa att öka sin export till industriländerna. Slutli
gen framhålls vikten av valutapolitiskt samarbete.

Vid sitt möte den 30 novem ber 1983 i Stockholm fick de nordiska 
statsm inistrarna en redogörelse för det arbete som har utförts för att följa 
upp N ordiska rådets rekomm endation nr. 28/1983. Statsm inistrarna under
strök betydelsen av de riktlinjer länderna har enats om för den ekonomiska 
politiken. Alla fem regeringar har vidtagit åtgärder för att begränsa inflatio
nen, förbättra ländernas konkurrenskraft och uppnå eller bevara en positiv 
betalningsbalans. Man var eniga om att dessa åtgärder är nödvändiga för 
att på sikt uppnå en bättre sysselsättningssituation. Statsm inistrarna var 
eniga om att problemen på arbetsm arknaden är allvarliga och att ytterliga
re ansträngningar bör vidtas för att öka sysselsättningen. Statsministrarna 
uppdrog åt arbetsm arknadsm inistrarna att skyndsamt, inom ramen för det 
arbetsm arknadspolitiska sam arbetet, närmare precisera de åtgärder som 
länderna nationellt och gemensamt kan vidta i detta syfte.

4. Norden som hemmamarknad

Tanken på att betrakta N orden som en gemensam hemmamarknad är 
inte ny. Redan i industrialismens barndom ansågs det på en del håll att de 
skandinaviska länderna utan en betydande hemmamarknad skulle få svårt 
att klara sig i konkurrensen med de stora länder, i vilka industrialismen då 
fick sitt genom brott. Aktualiteten i detta synsätt har på intet sätt gått 
förlorad. Tvärtom  kan med stort fog hävdas att nordisk industri och 
nordiskt näringsliv i övrigt är mitt inne i en strukturellt djupgående omställ
ningsprocess som gör tanken på Norden som en hemmamarknad mer 
relevant än någonsin. Trots att siffrorna inte är helt jäm förbara, är den 
internordiska handeln -  även om den fortfarande överstiger 20% av N or
dens totala utrikeshandel — nu relativt sett av något mindre omfattning än i 
mitten av 1970-talet. D etta förhållande understryker behovet av; intensi
fierad samverkan.

Mot den bakgrunden beslöt Nordiska m inisterrådet (samarbetsminis- 
trarna) vid sitt möte den 15-16 juni 1983 i Reykjavik att låta ministerråds
sekretariatet i Oslo företa en kartläggning av de aktiviteter som f. n. be
drivs på nordiskt plan med anknytning till rubriken ” Norden som hemma
m arknad” . En brett upplagd kartläggningsrapport har utarbetats. I rappor
ten preciseras begreppet ” N orden som hem mam arknad” till att avse åt
gärder som syftar till att ge nordiska företag obehindrad tillgång till den 
nordiska m arknaden och att därmed skapa en grund för större konkurrens
förmåga på världsmarknaden.

Med denna tämligen vida innebörd som grund dras i rapporten ett antal 
slutsatser, varav de mest centrala är följande:
— Norden fungerar redan idag i hög grad som en hemmamarknad för



873C 1

handel med industrivaror, men därem ot inte på samma sätt i fråga om 
andra varor, tjänster eller kapital.

-  De hinder som finns för handel och produktion över gränserna i Norden 
har samband med i första hand icke-tariffära och byråkratiska handels
hinder och subsidiepolitik.

-  Internationella förpliktelser, främst i förhållande till GATT och OECD, 
sätter vissa gränser för isolerade nordiska lösningar.
En ad hoc-grupp har studerat de olika aktiviteter som kartlagts i rappor

ten och har -  mot bakgrund av en remissbehandling -  sökt klassificera 
dessa alltefter behovet av uppföljning. På grundval av rapportens beskriv
ning av pågående samarbete under rubriken ” Norden som hemmamark
nad” och ad hoc-gruppens arbete avser Nordiska m inisterrådet att dra upp 
riktlinjer för det fortsatta arbetet på att förverkliga önskemålet om Norden 
som en hemmamarknad. Syftet är att därmed hålla samman det nordiska 
samarbetet och att ge underlag för en koncentration av insatserna på de 
områden där de behövs bäst. De nordiska statsm inistrarna betonade vid 
mötet den 30 novem ber 1983 vikten av att detta arbete framskrider.

Arbetet med att stärka Norden som hemmamarknad var en central fråga 
också vid det informella mötet mellan de nordiska handelsm inistrarna den 
2 decem ber 1983 i Stockholm. M inistrarna underströk betydelsen av att 
identifiera och undanröja olika tekniska och adm inistrativa handelshinder i 
de nordiska länderna och rekomm enderade äm betsmannakommittén för 
handelspolitik att i samråd med andra berörda äm betsmannakommittéer 
följa upp och samordna insatserna härvidlag. Handelsministrarna under
strök vidare behovet av en fortsatt strävan efter att liberalisera de nordiska 
ländernas kapitalm arknader inom ramen för OECD:s kapitalliberalise- 
ringskod och efter att främja sam arbetet på etableringsområdet samt av att 
arbeta för att minska användningen av konkurrensförvridande statsstöd. 
Den negativa utvecklingen i Islands handel med de övriga nordiska län
derna var också föremål för särskild uppm ärksam het bland handelsminist
rarna. De rekomm enderade att särskilda medel anslås under år 1984 för att 
engagera en m arknadsexpert med uppdrag att studera utvecklingen och att 
överväga vad som kan göras för att vända den i positiv riktning. M inistrar
na betonade att projektet bör sättas igång snarast. Handelsministrarna 
enades slutligen om att hålla ett nytt informellt möte i slutet av år 1984.

5. Tekniken och framtiden

a) Nordisk handlingsplan på datateknologiområdet

Arbetet på en nordisk handlingsplan på datateknologiom rådet har under 
verksam hetsåret bedrivits i enlighet med Nordiska m inisterrådets (samar
betsministrarna) beslut den 30 novem ber 1982 och med den rekomm enda
tion nr. 29/1983 som antogs under Nordiska rådets 31:a session i Oslo. En 
särskild styrgrupp fick i början av år 1983 i uppdrag att, på grundval av det
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utredningsarbete som ägt rum inom den s. k. Datateknologigruppen (DA
TEG), ta fram ett förslag till handlingsplan. Styrgruppen presenterade sin 
rapport i augusti, varefter förslaget bearbetats och behandlats av Nordiska 
ministerrådet. Med detta arbete som grund presenteras till 1984 års session 
med Nordiska rådet ett ministerrådsforslag om en nordisk handlingsplan 
på datateknologiområdet.

Den plan som där föreslås omfattar en rad åtgärder på ett antal priorite
rade områden. Det övergripande syftet är att forma en nordisk samarbets- 
politik på dataom rådet, inte en gemensam nordisk datapolitik. Planen tar 
fasta på att det finns en stark teknologisk tradition i de nordiska länderna, 
som har bidragit till att lägga grunden till de nordiska ländernas välstånd. 
Tillsammans bör de nordiska länderna kunna nå längre än enbart genom 
initiativ på rent nationell basis, särskilt där det krävs omfattande investe
ringar och/eller hög teknologisk kompetens. Datateknologins nuvarande 
och framtida betydelse för samhällsutvecklingen gör därför en samverkan 
på nordiskt plan lämplig och angelägen.

Målet för det intensifierade nordiska samarbete som nu föreslås är att ta 
datateknologin i tjänst på ett sätt som gör de nordiska länderna -  deras 
industri, handel och förvaltning -  effektivare och mer konkurrenskraftiga 
samtidigt som de enskilda människorna ges bättre möjligheter att utnyttja 
de nya förutsättningar som erbjuds och att hantera de problem som kan 
följa med den nya tekniken. Enligt handlingsplanen bör på denna grundval 
åtgärder på ett gemensamt nordiskt plan vidtas på ett antal prioriterade 
områden:
-  Industriell utveckling
-  Data- och telekommunikation
-  Standardisering; handelsprocedurer; lagstiftning
-  Arbetslivet
-  Utbildning och grundläggande forskning
-  Social- och hälsovårdssektorn
-  Den offentliga förvaltningen.

Handlingsplanen avses gälla under resten av 1980-talet. En rad aktivi
teter har redan påböijats. Vissa av de åtgärder som planeras kan sättas 
igång omedelbart. Andra kräver viss tid för förberedelse.

Den växtkraft som finns inom data- och elektronikindustrin borgar för 
att industrin själv satsar mycket stora belopp på investeringar i ny produk
tion och på utveckling av nya produkter och tillverkningsmetoder. Samhäl
let bör emellertid i samspel med industrin och vetenskapen söka bidra till 
att skapa förbättrade förutsättningar för industrins utveckling. Höga ut
vecklingskostnader och starkt beroende av specialiserade forskare talar 
för att avgörande framsteg inom datateknologiom rådet lättare kan göras 
med samordnade resurser. Mot den bakgrunden avser Nordiska minister
rådet att organisera ett nordiskt program för industriell forskning och 
utveckling (FoU).
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FoU-programmet bör ses som en intensifiering och vidareutveckling av 
den verksam het som Nordiska industrifonden bedriver till stöd för nordisk 
industri. Programmets detaljer foreslås bli utformade av berörda nordiska 
och nationella organ, i första hand industrifonden och NORDFORSK, i 
samarbete med företrädare för industrin. Programmet skall ses som ett 
erbjudande från samhällets sida till industrin om samarbete i syfte att 
ytterligare stärka nordisk industri och därmed främja en positiv ekonomisk 
utveckling i Norden. Det förutsätts att finansieringen av de datateknolo
giska utvecklingsprojekt -  av betydelse för två eller flera nordiska länder
-  som aktualiseras delvis kan ske via industrin själv. Vid sidan om FoU- 
programmet avser N ordiska m inisterrådet att i budgetarna för år 1985 
avsätta medel för bl. a. samarbete beträffande utveckling av datoriserade 
handikapphjälpmedel samt projektsam arbete inom de i handlingsplanen 
prioriterade områdena.

b) Nordiskt tekniskt FoU-samarbete

En arbetsgrupp under N ordiska m inisterrådet (industriministrarna) och 
äm betsmannakommittén för industripolitik har under verksam hetsåret haft 
i uppdrag att föreslå åtgärder i syfte att effektivisera utnyttjandet av de 
resurser som anslås nationellt och nordiskt för teknisk forskning och 
utveckling. Dess slutrapport lämnades till uppdragsgivarna under hösten 
1983. Nordiska ministerrådet (industriministrarna) har vid sitt möte den 27 
oktober 1983 i Stockholm fattat principbeslut om ett samarbetsprogram på 
grundval av arbetsgruppens förslag.

I rapporten, som inom kort ges ut som en Nord-publikation, föreslås ett 
utbyggt direkt sam arbete mellan nationellt ansvariga organ, som särskilt 
bör ta sikte på att få till stånd en koordinering av de nationella FoU- 
program och en samordning av nationella kollektiva forskningsprogram 
inom olika bransch- och teknikområden. Med utgångspunkt i ett sådant 
fördjupat sam arbete bör större sam arbetsprojekt eller samarbetsprogram 
av betydelse för nordisk industri byggas upp inom följande områden som i 
första hand bedöm ts intressanta:
-  Datateknologi
-  Materialteknologi
-  Produktionsteknik i verkstadsindustrin
-  Bioteknik och biologisk processteknik
-  Arktisk teknik
-  Energiteknik

Vid sidan härav lämnas i rapporten vissa andra förslag som tar sikte på 
ett bättre utnyttjande av de resurser som satsas i de nordiska länderna på 
bl. a. stöd till industrins informationsförsörjning och kompetenshöjande 
åtgärder i industrin och i tekniska FoU-miljöer, bl. a. ett nordiskt system 
för teknisk vidareutbildning av industriforskare som innebär samverkan 
mellan ett företag i ett nordiskt land och minst en teknisk högskola i annat 
nordiskt land.
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Vidare föreslås att ansvariga myndigheter och organisationer, när förut
sättningar föreligger, sam ordnar det specifikationsarbete som kan vara 
aktuellt i samband med offentliga utvecklingskontrakt. Det föreslås också 
att de för teknikbevakning nationellt ansvariga organen utvidgar sitt redan 
pågående samarbete med sikte på att göra det möjligt för de nationella 
tekniska attachéerna på fältet att dels ta på sig uppdrag från övriga nordis
ka länder, dels rapportera om den tekniska utvecklingen i stationeringslan
det även till övriga nordiska länder.

Regionala stödjande och rådgivande organ i de nordiska länderna bör 
enligt förslaget, inleda ett erfarenhetsutbyte varvid det även bör övervägas 
hur man kan medverka till att väletablerade mindre och medelstora företag 
med tillväxtmöjligheter även kan få kontakt med relevant teknisk kompe
tens i andra nordiska länder. Nordinfo bör i detta sammanhang pröva att 
utveckla system för teknisk informationsförmedling till sådana företag. 
Slutligen föreslås en förstärkning av samarbetet mellan de tekniska hög
skolorna i Norden avseende i första hand specialisering i den högre tek
niska grundutbildningen genom avslutande specialiseringsår vid institution 
i annat nordiskt land än hemlandet.

Huvuddelen av de medel som behövs för att förslagen skall kunna 
realiseras förutsätter nationella satsningar. För att täcka särskilda samar- 
betskostnader, liksom nödvändiga kostnader för identifiering och initiering 
av samarbetsprogram och -projekt bör dock ökade medel även ställas till 
förfogande över de nordiska budgetarna. Dessa medel bör kanaliseras 
genom redan befintliga nordiska organ, främst Nordiska industrifonden.

Som framgår av det föregående innehåller handlingsplanen på datatek
nologiområdet och det nu beskrivna arbetsprogrammet gemensamma ele
ment med anknytning till industripolitiken. H är kommer Nordiska indu
strifonden att tillsammans med NORDFORSK spela en central roll. Under 
år 1984 kommer förslag att presenteras till hur man i praktiken bör organi
sera och adm inistrera den särskilda satsning på industriell forskning och 
utveckling i Norden, som datahandlingsplanen och samarbetsprogrammet 
tillsammans representerar. De ökade krav som detta arbete kommer att 
ställa på industrifonden kommer att bedömas i förslagen till ministerråds
budget för år 1985 och för följande år.

c) Mikrobiologiskt samarbete

Mikrobiologiskt kunnande och mikrobiologisk forskning är av intresse 
för en rad samhällsområden och sektorer i näringslivet. Under de allra 
närmaste åren torde mikrobiologin få störst betydelse inom områdena 
läkemedelsframställning, livsmedelsproduktion, lantbruk och miljövård. 
Den snabba utvecklingen inom biotekniken i stort kräver nya servicefunk
tioner. Särskild uppmärksamhet bör fästas vid bioinformhtiken, .vilket 
betecknar tillgången till information och dokumentation om biologiskt 
material. Modern datateknik gör det möjligt att lagra de stora mängder av
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komplicerad information som det här är fråga om och att hålla den tillgäng
lig för berörda forskare och andra intressenter.

Nordiska äm betsm annakom m ittén för jord- och skogsbruksfrågor beslöt 
vid sitt möte den 24 mars 1983 att föreslå Nordiska ministerrådet (samar
betsministrarna) att tillsätta en nordisk styrgrupp för mikrobiologiskt sam
arbete samt att inrätta ett nordiskt ADB-register över mikrobsamlingar 
med anknytning till jordbruk, trädgårdsodling och skogsbruk. Det utred
ningsarbete på vilket förslaget grundas har pågått under tämligen lång tid.

Nordiska m inisterrådet (samarbetsm inistrarna) beslöt vid sitt möte den 
6 - 7  oktober 1983 att tillsätta den föreslagna styrgruppen och att starta 
uppbyggnaden av ett ADB-register för de områden som äm betsm anna
kommittén rekomm enderat.

6. Arbetsmarknaden

a) Allmänt

Som redan nämnts i det föregående inger sysselsättningssituationen 
stark oro. Antalet arbetslösa ökade under år 1983 och antalet anmälda 
lediga platser sjönk. Ungdomsarbetslösheten är särskilt bekymmersam. 
Åtgärder för att söka komma till rätta med denna prioriteras i alla de 
nordiska länderna.

Här bör särskilt nämnas det projektarbete som pågår på att söka kartläg
ga arbetslöshetens samhällsekonomiska kostnader och dess mänskliga och 
sociala följder. En första rapport har lämnats under hösten 1983. Den 
innehåller bl. a. en redovisning av arbetslöshetens utveckling under den 
senaste tioårsperioden, en översikt över de nominella kostnaderna för 
individ och samhälle samt en diskussion kring m etoder för den analys av 
materialet som skall göras i arbetets följande faser. Projektet beräknas 
vara avslutat under 1984.

Det nordiska arbetsm arknadssam arbetet har under verksam hetsåret be
drivits i enlighet med 1975 års samarbetsprogram och med de särskilda 
projektplaner som lades fast år 1979. Vid sidan därav har arbete ägnats åt 
att följa upp beslutet om att revidera överenskommelsen om en gemensam 
nordisk arbetsm arknad. Den nya överenskommelsen trädde ikraft i augusti 
1983. Islands anslutning m arkerar ett betydelsefullt steg i det nordiska 
sam arbetets utveckling.

b) Revidering av det nordiska sam arbetsprogrammet på arbetsmarknads
området

Nordiska rådet beslöt under sin session i Oslo att be arbetsm inistrarna 
revidera det nordiska samarbetsprogram met på arbetsm arknadsom rådet 
och att lägga fram ett ministerrådsförslag härom till 1984 års session i 
Stockholm. Våren 1983 fann Nordiska arbetsm arknadsutskottet (NAUT) 
det lämpligt att anpassa planen för detta arbete till uppföljningen av rådets
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rekomm endation om en handlingsplan för ekonomisk utveckling och full 
sysselsättning, så att resultatet härav kunde beaktas vid revideringen av 
arbetsprogrammet. Under hösten 1983 har arbetsm inistrarna haft över
läggningar med arbetsm arknadens parter och med Nordiska rådets social- 
och miljöutskott om en sådan revidering. NAUT tar sikte på att ett minis- 
terrådsförslag skall kunna behandlas av arbetsm inistrarna hösten 1984 och 
läggas fram för Nordiska rådet vid dess 33 :e session i Reykjavik år 1985.

Bland de större frågor som måste diskuteras framöver bör några nämnas 
särskilt:
-  H ur skall man i socialt lämpliga former kunna främja omställningen på 

arbetsm arknaden, så att arbetskraft kan föras över från svaga till mer 
konkurrenskraftiga sektorer av näringslivet?

-  På vilket sätt bör man på sysselsättnings- och arbetsmarknadspolitikens 
område hantera de problem som införande av ny och avancerad teknik 
kan föra med sig?

-  Hur och i vilken utsträckning kommer en eventuell fortsatt hög arbets
löshet att ställa krav på system för arbetsdelning och arbetstidsförkort
ning? H ur kommer en sådan utveckling att påverka kvinnans ställning på 
arbetsm arknaden och i familjelivet?
I det fortsatta arbetet bör det vara en strävan att knyta sam arbetspro

grammet närmare till målsättningarna i överenskommelsen om en gem en
sam nordisk arbetsmarknad. E tt samarbetsprogram på arbetsm arknads
området måste vidare ses i samband med gemensamma strävanden som 
länderna har beslutat sig för på de angränsande politiska områden som har 
avgörande betydelse för sysselsättningen. Det nordiska samarbetet skulle, 
mot den bakgrunden, tentativt komma att behöva inriktas på dels uppgifter 
som syftar till att upprätthålla och vidareutveckla den gemensamma nor
diska arbetsm arknaden (internordisk arbetsm arknadsservice, åtgärder för 
att anpassa tillgång och efterfrågan på den nordiska arbetsmarknaden 
etc.), dels uppgifter som är knutna till utvecklingen på de nationella arbets
m arknaderna (kunskaps- och erfarenhetsutbyte i fråga om effekten av 
arbetsm arknadspolitiska åtgärder, gemensamma analyser av utvecklingen 
på de nationella arbetsm arknaderna, internationell samverkan etc.).

c) M inisterrådsforslag rörande 1976 års överenskommelse om arbetslös
hetsförsäkring

Till Nordiska rådets 32:a session framläggs ett ministerrådsforslag om en 
revision av 1976 års överenskommelse om arbetslöshetsförsäkring. Med 
anledning av ett finskt ändringsförslag -  innebärande att en rätt införs att 
vid permittering från anställning i ett nordiskt land kunna upppbära ersätt
ning från detta land vid vistelse i hemlandet -  har NAUT gett sitt under
utskott för arbetsm arknadsservice i uppdrag att utreda förutsättningarna 
för en sådan ordning. NAUT skall därefter lämna förslag om eventuella 
ändringar i överenskommelsen vid nästa arbetsministermöte.
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d) Lönegaranti vid konkurs

I septem ber 1983 lade en av NAUT tillsatt arbetsgrupp fram rapporten 
” Lönegaranti vid konkurs” . I rapporten läggs fram förslag om det framtida 
nordiska sam arbetet när det gäller lönegaranti. Förslaget kommer att be
handlas av NAUT under år 1984.

e) Åtgärder mot ekonomisk brottslighet

Som ett led i genom förandet av det nordiska samarbetsprogram met på 
arbetsm arknadsom rådet utreddes under åren 1977-1978 frågan om s. k. grå 
arbetskraft av en arbetsgrupp med representanter för myndigheter och 
arbetsm arknadsorganisationer. Arbetsgruppens rapport ” Uthyrnings- och 
entreprenadföretag i N orden -  Grå arbetskraft”  (NU A 1978:5) rem ittera
des till nationella och nordiska myndigheter och berörda organisationer. 
Efter remissbehandlingen tillsatte de nordiska sam arbetsm inistrarna en ny 
arbetsgrupp som startade sitt arbete i januari 1981. Dess uppgift har varit 
att utarbeta gemensamma definitioner och handlingskriterier och att pre
sentera en mekanism för kontroll av den grå verksamheten. Gruppens 
rapport, som blev klar i juni 1983 och som f. n. remissbehandlas, innehåller 
ett antal konkreta förslag vilka bl. a. syftar till att skapa regler som klargör 
vem som i varje anställningssituation har arbetsgivaransvar och därmed 
skyldighet att uppfylla förpliktelser mot myndigheter och anställda.

Vid årsskiftet 1982-83 beslöt m inisterrådet att tillsätta en expertgrupp 
mot ekonomisk brottslighet. Expertgruppen har i första hand haft till 
uppgift att utreda inom vilka områden det finns behov av ett utvidgat 
nordiskt samarbete för att bekämpa den ekonom iska brottsligheten. Grup
pen skulle också utvärdera möjligheterna till ett närmare samarbete mellan 
berörda myndigheter i de nordiska länderna, bl. a. vad avser informations- 
och erfarenhetsutbyte, stöd i kontroll- och efterforskningsverksamhet etc.

Expertgruppen har nyligen lämnat sin rapport till Nordiska ministerrå
det. I korthet läggs förslag på följande områden.
-  Nordiskt sam arbete mellan de nationella organ som byggs upp för sam

verkan mellan berörda nationella myndigheter.
-  Vidgat samarbete på nordiskt plan mellan berörda fackmyndigheter 

(skatteväsen, polis etc.) b l.a. genom ökat tjänstem annautbyte, gemen
samma utbildningsinsatser, samordnade kontrollaktioner m. m.

-  Anpassning av bestäm m elser rörande främst sekretess och verkställig- 
hetsåtgärder.
Rapporten kommer nu att gå ut på remiss. Sedan remissbehandlingen 

har avslutats kommer Nordiska ministerrådet att göra en samlad bedöm 
ning av de förslag som presenterats. Det bör under våren 1984 finnas 
underlag för beslut i fråga om inriktning och organisation av det fortsatta 
samarbetet.
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7. Hälsa, trygghet och miljö

a) Allmänt

Under denna rubrik redogörs för verksam heten inom några sam arbets
områden av särskild och påtaglig betydelse för den enskilde nordbon -  
socialpolitik, arbetsmiljö och miljövård. Inom dessa områden har det nor
diska sam arbetet gett konkreta resultat bl. a. med avseende på den enskil
des vardagliga liv och hans/hennes rättigheter och skyldigheter, inte minst 
vid vistelse i annat nordiskt land än hemlandet.

1 detta sammanhang bör nämnas det initiativ som under sommaren 1983 
tagits av Nordiska rådets presidium om en undersökning i ministerrådets 
regi av vilka svårigheter som i dag föreligger för att ingångna konventioner 
och överenskom m elser av betydelse för den enskilde nordbon skall kunna 
användas på avsett sätt (d .v .s . innebörden av begreppet ” nordiskt med
borgarskap” ). Presidiet har vidare föreslagit att Nordiska ministerrådet 
samtidigt ser över möjligheterna att sammanställa en publikation om nor
diska medborgarnas rättigheter i ett annat nordiskt land (” Codex Nor- 
dica” ).

Utgångspunkten för en undersökning av den karaktär som presidiet 
begärt och för en konkretisering av begreppet ” nordiskt m edborgarskap” 
finns i Helsingforsavtalet av år 1962. Där förbinder staterna sig att bevara 
och ytterligare utveckla sam arbetet på det rättsliga, kulturella, sociala och 
ekonomiska området samt ifråga om samfärdsel och miljövård. Enligt 
Helsingforsavtalet bör de föredragsslutande parterna verka för största 
möjliga rättsliga och sociala likställdhet mellan medborgare i nordiskt land, 
som vistas i ett annat nordiskt land än det egna, och vistelselandets 
medborgare. U töver Helsingforsavtalet regleras de nordiska medborgar
nas rättigheter i kulturavtalet, i överenskommelsen om gemensam nordisk 
arbetsm arknad, den nordiska konventionen om social trygghet och avtalet 
om fri nordisk arbetsm arknad för vissa yrkesgrupper inom hälsovården. 
Dessa basavtal kom pletteras även med andra avtal. Som exempel kan 
nämnas passavtalet och skatteavtalen samt — även om den ännu inte har 
trätt i kraft -  den nordiska språkkonventionen.

Nordiska ministerrådet (samarbetsm inistrarna) beslöt vid sitt möte den 
30 november 1983 i Stockholm att inleda ett kartläggningsarbete i det syfte 
som presidiet har angett. I första hand skall en inventering göras av vad 
som enligt gällande avtal och beslut kan sägas innefattas i begreppet 
” nordiskt m edborgarskap” . En sådan inventering avses också innefatta 
hur länderna har om satt gällande avtal i nationell lagstiftning samt hur de 
olika avtalsbestäm m elserna harmonierar med bestämmelserna i andra av-
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b) Socialpolitik

Mellan de nordiska länderna har sedan länge pågått ett omfattande 
samarbete på social- och hälsovårdsom rådet. Till grund för Nordiska mi
nisterrådets verksam het inom detta område ligger det reviderade samar
betsprogram, som fastställdes av Nordiska ministerrådet (social- och häl- 
sovårdsministrarna) i augusti 1982. Bland de elva separata verksam hets
områden som programmet upptar finns några som i särskild mån har 
aktualitet genom sin betydelse för omsorgen om enskilda och deras hälsa 
och därmed också för ett mänskligt och fungerande samhälle: samarbetet 
på handikappområdet och sam arbetet kring frågor om rusmedelsmissbruk, 
i synnerhet av narkotika.

E tt vitalt och -  för både den enskilde och för samhället -  mycket 
betydelsefullt nordiskt sam arbete äger rum inom handikappsektorn. N or
diska nämnden för handikappfrågor är ministerrådets samarbetsorgan för 
handikappfrågor inom det socialpolitiska området. Nämnden har bland 
sina uppgifter att främja försörjningen av handikapphjälpmedel i de nordis
ka länderna genom att initiera, följa och vidareutveckla samarbete inom 
området. Nämnden skall också i övrigt stimulera nordiskt samarbete inom 
sitt ansvarsom råde, t. ex. i forsknings- och utvecklingsfrågor.

Bland de konkreta sam arbetsprojekten bör särskilt nämnas arbetet på att 
utveckla ett datorbaserat nordiskt system för klassificering och registre
ring av handikapphjälpmedel. Utvecklingsarbetet har genomförts i nära 
samarbete med centrala myndigheter i de nordiska länderna. En slutrap
port över projektet överlämnades till social- och hälsovårdsministerierna/ 
-departementen i juni 1983. Inform ationssystem et, som far en särskild 
driftsorganisation fr. o. m. den 1 januari 1984, har redan visat sig vara en 
god investering för de flesta berörda sam arbetspartners i deras strävan att 
bistå enskilda i behov av samhällets stöd.

Det nordiska klassificeringssystem för handikapphjälpmedel, som ut
vecklats inom ramen för projektet, röner stort internationellt intresse. Det 
kommer sålunda att läggas till grund för ett nyligen påbörjat projekt under 
EG-kommissionen, som går ut på att så långt möjligt tillämpa systemet i 
EG-länderna. Det nordiska systemet kommer också att bilda grundval för 
det arbete med klassificerings- och terminologifrågor som under året på
börjats inom den internationella standardiseringsorganisationen.

I detta sammanhang bör man också uppmärksamma handikappfrågornas 
centrala roll i det sam arbete som, inom ramen för den nordiska handlings
planen på datateknologiom rådet, planeras på det socialpolitiska området.

Ett annat konkret exempel på nordiskt samarbete till förmån för handi
kappade är den gemensamma utbildning av personal för dövblinda som nu 
föreslagits bli permanent. I Nordiska rådets rekommendation nr. 2/1978 
uppmanades ministerrådet att lägga fram förslag om gemensam nordisk 
utbildning av lärare för dövblinda. Den utredning, som genomfördes med 
anledning av rekomm endationen, resulterade i ett förslag om en treårig
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försöksverksam het med nordisk utbildning av social- och pedagogisk per
sonal för dövblinda. Försöksperioden, som inleddes år 1981, har senare 
förlängts t .o .m . utgången av år 1984. Verksamheten finansieras gemen
samt över kulturbudgeten och den allmänna budgeten. Projektets styr
grupp har under verksam hetsåret avgett en utvärderingsrapport avseende 
perioden 1981-1983 som visar att erfarenheterna varit mycket positiva. 
Rapporten har rem issbehandlats nationellt. Remissutfallet bekräftar styr
gruppens uppfattning att verksam heten behöver perm anentas, särskilt som 
de nordiska länderna här kan samverka för att nå rationell resursanvänd
ning.

Bekämpning av rusmedelsm issbruk har länge varit ett centralt ämne för 
nordiskt sam arbete. Verksam heten inom fasta institutioner som Nordiska 
nämnden för alkohol- och drogforskning (NAD) och i någon mån även 
N ordiska läkemedelsnämnden och Nordiska hälsovårdshögskolan är tec
ken på det engagemang som finns härvidlag. Särskilt aktuellt är behovet av 
samordnade åtgärder för att bekäm pa narkotikamissbruket. På initiativ av 
ministerrådet tillsatte NAD i slutet av år 1982 en arbetsgrupp med uppgift 
att sammanställa forskningsresultat kring cannabismissbruk och dess ska
deverkningar. Slutrapporten kommer att föreligga i början av år 1984. 
Detta utgör ett exempel på uppföljning av ministermötet om narkotikafrå
gor i februari 1982 i Stockholm.

Det nordiska kontaktm annaorganet för narkotikafrågor och nordiska 
äm betsmannakommittén för lagstiftningsfrågor spelar framträdande roller 
när man nu på bred front söker angripa narkotikaproblem en i de nordiska 
länderna. Samlade nordiska åtgärder mot narkotika förbereds f. n. inom en 
rad samhällsområden såsom social- och hälsovård, lagstiftning, polisverk
samheten och tullområdet.

Såvitt gäller social- och hälsovårdssektorn läggs vikt vid såväl preven
tiva åtgärder som vård- och behandlingsfrågor. Vidare betonas även här 
vikten av nordisk samverkan på internationell nivå, framför allt inom FN:s 
narkotikakommission, i syfte att söka minska efterfrågan och så långt 
möjligt begränsa tillgången på narkotika. E tt nytt gemensamt möte med de 
nordiska justitie-, social- och hälsovårdsm inistrarna kommer att hållas i 
början av år 1984. Avsikten är att uppföljningen av de samlade åtgärder, 
som man då avser att diskutera, skall ske i Nordiska m inisterrådets regi.

c) Arbetsmiljö

I de nordiska länderna har vi en — vid en internationell jäm förelse -  hög 
standard i fråga om arbetsmiljö. De strukturella förändringarna i näringsli
vet påverkar ständigt arbetsmiljön och arbetslivets villkor. Dessa struktur
förändringar, vilka inte minst betingas av att ny teknik tas i bruk, är i 
huvudsak gemensamma för alla de nordiska länderna. Det är därför som 
arbetsmiljö- och arbetslivsfrågorna måste inta en central ställning i det 
nordiska samarbetet.
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Det nordiska sam arbetet på arbetsmiljöområdet har på senare tid ut
vecklats avsevärt till konkret nytta för alla deltagande länder, bl. a. genom 
att en resursbesparande arbetsfördelning har kunnat åstadkom mas. Det år 
1981 beslutade nordiska sam arbetsprogram m et på arbetsmiljöområdet har 
under verksam hetsåret genomgått en förhållandevis omfattande om arbet
ning. Bl. a. har man försökt att på ett klarare sätt än hittills definiera 
målsättningarna för arbetet. Programmets struktur har utvecklats och tolv 
angelägna sam arbetsom råden har definierats. Sambandet mellan den tek
niska utvecklingen och förändringen av arbetsmiljön skall utgöra ett cen
tralt genomgående tema i programmet. E tt utkast till sådant arbetsprogram 
har varit på remiss hos arbetsm arknadens parter och övriga berörda organ 
och sammanslutningar. E tt ministerrådsförslag om reviderat arbetspro
gram kommer att föreläggas Nordiska rådets 32:a session.

d) Miljövård

En god miljö är en väsentlig förutsättning för människans hälsa och 
trivsel. Det nordiska sam arbetet på miljövårdens område bygger på det 
program för åren 1983-1987 som miljöministrarna antog våren 1983. Sam
arbetet är brett anlagt och en rad exempel som ger en bild av dess omfång 
kan nämnas; (det gemensamma internationella agerandet har redan be
rörts). Kemiska ämnen och produkter märkes i alla de nordiska länderna i 
syfte att undgå skador på hälsa och miljö. Anpassningen i Norden till 
utvecklingen i Europa mot användning av blyfri bensin koordineras, så att 
skärpta krav kan införas samtidigt i alla de nordiska länderna. På så sätt 
undgår man problem för transporten mellan länderna och mellan Norden 
och övriga Europa. Slutligen bör nämnas den omfattande planläggning av 
natur- och kulturlandskapet som nu äger rum i de nordiska länderna. Det 
nu avslutade projektet om representativa naturtyper i Norden har varit en 
väsentlig del av denna planläggning. Projektet har avslutats i och med 
publiceringen av rapporten NU 1983:2 ” Representativa naturtyper i N or
den” . Arbetet har vunnit internationellt erkännande och ligger till grund 
för den nationella naturskyddsplanläggningen i flera av de nordiska län
derna.

8. Samarbetet inom utbildning, forskning och kultur

a) Nordiska forskningspolitiska rådet

Nordiska forskningspolitiska rådet (FRP), som inledde sin verksamhet 
i januari 1983, har till uppgift att ge råd till Nordiska ministerrådet i 
långsiktiga och övergripande forskningspolitiska frågor samt att genom 
egna initiativ främja nordiskt samarbete över hela forskningsfältet. Enligt 
sina stadgar skall FPR vart tredje år till m inisterrådet avge förslag till 
riktlinjer för sin verksamhet. FPR har i novem ber 1983 överlämnat sitt 
första förslag till handlingsprogram. Syftet med programmet, som kommer
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att ligga till grund för riktlinjerna är att ange FPR:s roll i det nordiska 
forskningssam arbetet och att utgöra underlag för en diskussion om de för 
sam arbetet aktuella forskningspolitiska frågorna. Vidare syftar program
met till att sprida information om det system för offentligt forskningssam
arbete som finns i Norden samt att peka på olika m etoder för att öka detta 
samarbete. Då det är av betydelse för utvecklingen av det nordiska forsk
ningssamarbetet att en dialog skapas mellan aktörerna på forskningsfältet, 
kommer FPR att anordna en konferens där aktuella frågor inom det nordis
ka forskningssam arbetet kan diskuteras mot bakgrund av förslaget till 
handlingsprogram.

N ordiska rådet kommer att kunna ta del av FPR:s förslag till handlings
program genom att det bifogas denna verksam hetsberättelse till Nordiska 
rådets 32:a session (se bilaga 1).

Det är naturligt att FPR:s handlingsprogram successivt preciseras och 
konkretiseras. Med beaktande av denna utveckling kommer Nordiska 
ministerrådet att ta ställning till riktlinjer för FPR:s verksamhet.

FPR:s verksam het i övrigt under år 1983 har präglats av att rådet är ett 
nytt organ och av att verksam heten befinner sig i en uppbyggnadsfas. 
U töver arbetet med ett handlingsprogram har rådet bl. a. arrangerat en 
konferens om nordiskt forskarutbildningssamarbete. Rådet har vidare un
der året inlett planeringen av en serie nordiska forskarworkshops på data
teknologiområdet. Slutligen har FPR avgett yttranden till m inisterrådet om 
ett flertal forskningspolitiska frågor. I första hand bör nämnas rådets 
uttalanden om förslaget till datateknologisk handlingsplan, industriämbets- 
mannakommitténs rapport om tekniskt FoU-sam arbete, om planerna på 
uppbyggnaden av ett nordiskt spegelteleskop på La Palma samt om försla
gen till etablering av tungjonacceleratorer i Norden.

b) Nordens hus på Färöarna

En viktig uppgift för det nordiska kultursam arbetet består i att upprätt
hålla och vidareutveckla de kulturella förbindelserna mellan de områden 
som av geografiska och etniska orsaker har en egen eller en särpräglad 
kultur och de övriga länderna i Norden. En väsentlig insats på detta 
område m arkerades genom invigningen av Nordens hus på Färöarna i maj 
1983. Härmed är ram arna tillrättalagda för en intensifierad kulturutväxling 
mellan Färöarna och det övriga Norden.

c) Kultur och massmedia

Den av ministerrådet år 1982 inledda studiefasen rörande ett nordiskt 
radio-, TV- och telesam arbete via satellit pågår och beräknas vara avslutad 
våren 1984. I arbetet ingår att klarlägga tekniskt-ekonom iska, program- 
mässiga och juridiska frågor inför ett eventuellt nordiskt TV- satellitsamar
bete.

Under studiefasen har också genomförts en mindre utredning om möjlig
heterna att använda den europeiska kommunikationssatelliten ECS för
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nordiskt program utbyte. D etta har skett mot bakgrund av att Norge kan 
komma att erbjuda sin eventuella kapacitet i system et för nordisk använd
ning. Satellitsändningarna kan i princip tas emot i hela Norden men förut
sätter s .k . kollektiv mottagning och vidaredistribution till de enskilda 
hushållen via kabel eller slavsändare.

Ministerrådet avser att ta slutlig ställning till en sådan försöksverksam 
het efter det att norska myndigheter, som disponerar över viss kapacitet i 
ECS, angett vilket utrymme som eventuellt kan användas nordiskt.

Inom kultur- och mediaom rådet har Nordiska ministerrådet tillsatt en 
särskild arbetsgrupp för kultur- och massmedia. Gruppen skall tjäna som 
ministerrådets rådgivare i mediefrågor och verka för ett ökat nordiskt idé- 
och erfarenhetsutbyte. Inom gruppens planerade verksamhet återfinns 
bl. a. nordiska konferenser om TV-frågor respektive videogramfrågor.

M inisterrådet har vidare initierat en kartläggning av gällande lagstiftning 
avseende distribution av TV-program över de nordiska ländernas gränser. 
Ett arbete pågår inom en särskild arbetsgrupp av juridiskt sakkunniga. En 
översikt med förslag till möjliga åtgärder för ett utökat TV-utbyte via 
traditionella marknät, kabel och kom munikationssatelliter beräknas före
ligga tidigt år 1984.

9. Övriga minister rådsförslag

a) Regionalpolitik

Framtida inriktning, organisation och finansiering av N  ordkalott samarbe-

På grundval av rapporterna ” Gjennemföringen av det nordiske regional
politiske handlingsprogrammet” (NU 1981:12) och ” Naturgass i N ord” 
(NU 1981:13), som behandlades på Nordiska rådets session år 1982, utta
lade rådets ekonom iska utskott att det behövs ett ministerrådsförslag om 
inriktningen av N ordkalottsam arbetet. Nordkalottkom m ittén (NKK) och 
Nordiska ämbetsmannakommittén för regionalpolitik (NÄRP) har sedan 
den nämnda rådssessionen diskuterat hur man bör stärka och effektivisera 
sam arbetet. Ett ramförslag behandlas av Nordiska m inisterrådet (regional
ministrarna) den 7 decem ber 1983 innan det avses gå vidare till Nordiska 
rådet. De viktigaste elementen i förslaget är:
-  Det gränskommunala sam arbetet i det nordliga försöksområdet organi

seras i en arbetsgrupp under NKK.
- D e t  industriella sam arbetet på Nordkalotten stärks, b l.a . genom att 

handelskonsulentverksam heten utvecklas.
-  Gemensamt utnyttjande av regionens resurser för forskning och högre 

utbildning.
-  Bättre samordning av verksam heten med andra ämbetsmannakommit- 

téer, särskilt NAUT (Nordiska arbetsm arknadsutskottet).
-  Bättre samarbete med de nationella planerings- och utvecklingsorganen i 

respektive fylken/län.
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Nordiska investeringsbankens regionallåneordning

Syftet med regionallånen är att öppna möjligheter för att — via nationella 
kreditinstitutioner — finansiera investeringsprojekt i näringslivet av nor
diskt regionalpolitiskt intresse. Regionalpolitiskt högt prioriterade regioner 
och särskilt utvalda gränsregioner omfattas av ordningen. Under en fyra
årig försöksperiod (1980-1984) disponeras sammanlagt 325 milj. NOK.

Under år 1983 har en särskild arbetsgrupp utvärderat låneordningen. 
Frågan har sedan behandlats av NÄRP och ett konkret förslag behandlas 
av N ordiska ministerrådet (regionalministrarna) vid deras möte den 7 
decem ber 1983. Därefter kommer förslaget att överlämnas till Nordiska 
rådet. Förslaget innehåller följande huvudsakliga punkter.
-  Försöksverksam heten förlängs i ytterligare två år. De nationella kredit

institutionerna skall rapportera om vilka projekt som kommer i fråga och 
om effekten av de insatser som gjorts.

- D e t  totala lånebeloppet för perioden 1985-1986 fastställs till 2,5% av 
Nordiska investeringsbankens utlåningsram per den 1 januari 1984, 
d. v. s. 50 milj. SDR m otsvarande ca 400 milj. NOK. Av denna låneram 
reserveras 40% för Västnorden (Island, Färöarna och Grönland).

b) Konsumentpolitik

År 1980 fastställdes ett första nordiskt samarbetsprogram på konsum ent
området. En översyn av detta har nu gjorts och ett ministerrådsforslag till 
ett reviderat program avses bli behandlat vid sessionen år 1984.

Enligt förslaget är målen för det nordiska konsum entsam arbetet en 
effektivare konsumentpolitik och att bättre utnyttja konsumentorganens 
resurser, att undvika handelshinder samt att utveckla kontakterna med 
andra samhällssektorer, med organisationer, folkrörelser och näringsliv. 
Samtliga invånare i Norden ses som målgrupp för sam arbetet, men behov 
och problem hos utsatta konsum entgrupper som barn, handikappade, in
vandrare och äldre personer skall beaktas särskilt.

Pågående sam arbete förs vidare, bl. a. beträffande konsumentforskning, 
varudistributionsfrågor, lokal och regional konsumentpolitisk verksamhet, 
metodframtagning och provning av hushållskapitalvaror, produktsäkerhet, 
varumärkning, utbildning i konsumentfrågor och konsumenträttsliga frå
gor.

Möjligheter och problem förknippade med införandet av ny teknologi 
föreslås bli uppmärksammade i ökad omfattning. Särskilt betonas den 
informationsteknologiska sidan men också användningen av datateknik i 
dagligvaruhandeln, t. ex. varukodning och elektroniska betalningssystem, 
avses bli föremål för nordiskt samarbete på området.

Samarbetet om hushållsekonomiska frågor föreslås också bli utökat, 
främst mot bakgrund av att konsum enternas realinkomster har minskat 
under senare år.
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10. Nordiska trafiksäkerhetsåret 1983

I samtliga nordiska länder bedrivs ett intensivt arbete på trafiksäkerhets
området. Trafiksäkerhetsfrågorna har också tidigt gjorts till föremål för 
nordiskt samarbete. För att fördjupa detta sam arbete och rikta särskild 
uppmärksamhet mot säkerhetsfrågorna beslöt Nordiska m inisterrådet i 
mars 1981 efter rekomm endation av N ordiska rådet att anordna ett nor
diskt trafiksäkerhetsår 1983 (NTÅ-83).

NTÅ-83 omfattar både gemensamma nordiska aktiviteter och nationella 
aktiviteter. Målsättningen är att påverka trafikanternas beteende. Man vill 
särskilt öka säkerheten för de oskyddade trafikanterna -  barn och cyklis
ter -  som erfarenhetsmässigt är mycket olycksdrabbade. Samtidigt strä
var man efter att skapa förbättrade förutsättningar för ett effektivt trafiksä
kerhetsarbete under åren framöver.

På nordiskt plan leds arbetet av en huvudkommitté. I den ingår repre
sentanter från vaije nordiskt land samt från Nordiska rådet. I vaije land 
finns en nationell kommitté eller motsvarande som svarar för bl. a. plane
rings- och samordningsarbetet. Nordiska m inisterrådet har för perioden 
1981-1984 beviljat 2 milj. NOK i 1981 års penningvärde för samordningen 
och för de gemensamma nordiska insatserna.

Man kommer nu att samla erfarenheterna av projektet och inom ramen 
för Nordiska trafiksäkerhetsrådets verksam het diskutera det fortsatta sam
arbetets utformning.

11. Nordiska rådet och ministerrådet

a) Allm änt

Verksam heten under N ordiska ministerrådet sker självfallet i sam ver
kan med Nordiska rådets organ, såväl i officiella former under och i 
samband med den årliga sessionen, i möten mellan ministerråden och 
Nordiska rådets olika utskott etc. som genom underhandskontakter under 
löpande verksam hetsår. D etta sam arbete utgör ett led i den parlam entaris
ka kontrollen av regeringsarbetet och bidrar till att sprida information till 
enskilda rådsmedlemmar om hur arbetet fortskrider.

U nder verksam hetsåret har flera betydelsefulla steg tagits med avseende 
på förutsättningarna för Nordiska rådets och ministerrådets arbete och på 
kontakterna mellan de båda organisationerna:
-  De centrala sam arbetsavtalen har ändrats i syfte att knyta Färöarna, 

Grönland och Åland närmare till den nordiska gemenskapen,
-  den s. k. femmannautredningen har lämnat sitt betänkande,
-  en för Nordiska rådet och ministerrådet gemensam plan för information 

om nordiskt samarbete har antagits,
-  nya principer och riktlinjer har fastställts för löne- och anställningsvill

kor vid de nordiska institutionerna.
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b) Färöarnas, Grönlands och Ålands deltagande i det nordiska samarbe-

N ordiska rådet antog under sin 31 :a session i Oslo en rad rekomm enda
tioner baserade på den så kallade Petrikommitténs utredning och på ju ri
diska utskottets betänkande. D etta har lett fram till ändringar i Helsing
forsavtalet, transportavtalet och avtalet om kulturellt samarbete. Ändring
arna beslutades vid N ordiska ministerrådets (samarbetsministrarna) möte 
den 15 juni 1983 i Reykjavik respektive vid kultur- och undervisningsminis
trarnas möte den 13 juni 1983 i Göteborg.

Dessa ändringar innebär
-  att Grönland får samma rättigheter att delta i det nordiska samarbetet 

som Färöarna och Åland redan haft,
-  att Färöarna, Grönland och Åland har rätt att välja två parlamentariska 

representanter var i N ordiska rådet och att utse det antal representanter 
för den egna adm inistrationen som de önskar,

-  att Färöarnas och Ålands rätt att delta i arbetet i Nordiska rådets utskott 
utvidgas och att Grönland får samma rättigheter,

-  att Färöarnas, Grönlands och Ålands styrelseorgan har rätt att lägga 
fram förslag i Nordiska rådet,

-  att Färöarna, Grönland och Åland har rätt att delta i arbetet i Nordiska 
ministerrådet och att deras tjänstemän har rätt att delta i arbetet i 
äm betsm annakom m ittéerna och

-  att Nordiska ministerrådets beslut blir bindande för Färöarna, Grönland 
och Åland i den grad dessa ansluter sig till beslut i enlighet med själv
styrelsebestämmelserna.
Dessa ändringar ratificeras av samtliga nordiska länder under hösten 

1983. Ändringarna kommer därmed att träda i kraft i böljan av år 1984.
De ändringar i sam arbetsavtalen som nu träder ikraft betyder att de 

medlemmar i Nordiska rådet som kommer från Färöarna, Grönland och 
Åland redan från 32:a sessionen kommer att kunna delta mera aktivt i 
Nordiska rådets arbete än hittils. Detta utgör -  särskilt i fråga om Grön
lands ställning — ett betydelsefullt steg i det nordiska samarbetets utveck
ling.

I syfte att förbereda tillämpningen av de nya avtalsreglerna företog 
företrädare för m inisterrådssekretariaten redan under våren 1983 kontakt
resor till Färöarna och Åland, för att bl. a. diskutera hur deltagandet i 
m inisterrådets och äm betsmannakommittéernas arbete bör organiseras i 
praktiken. En motsvarande resa företogs till Grönland i septem ber 1983.

c) Förslag från  "K om iteen fo r  vurdering av arbeidsformene i nordisk 
sam arbeid”

Under Nordiska rådets 30:e session i Helsingfors år 1982 riktades i 
rådsdebatten uppmärksamhet på frågan om effektiviteten i det nordiska 
samarbetet. Frågan diskuterades med avseende på både parlamentariker-
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och regeringssam arbetet liksom på samverkan dem emellan. Under gene
raldebatten väcktes frågan om organisationen av sam arbetet har kunnat 
följa med i utvecklingen på nationellt och nordiskt plan.

Med utgångspunkt från denna rådsdebatt enades Nordiska rådets presi
dium och ländernas sam arbetsm inistrar under hösten 1982 om att tillsätta 
en kommitté med uppgift att överväga arbetsform erna i det nordiska sam
arbetet. Kommitténs officiella beteckning är ” Komiteen for vurdering av 
arbeidsformene i nordisk sam arbeid” . I kommitténs mandat betonades att 
dess förslag borde syfta till att göra det nordiska sam arbetet effektivare. 
Den borde därvid ta sikte på att stärka såväl ministerrådets beslutsfattande 
och verkställande funktioner som N ordiska rådets möjligheter att vara 
initiativtagande, rådgivande och kontrollerande organ. Kommittén har 
bestått av stortingsrepresentanten (N) Jo Benkow (ordförande), Folke
tingets formand (DK) Svend Jakobsen (vice ordförande), riksdagens vice 
talman Pirkko Työläjärvi (SF), riksdagsledamoten Karin Söder (S) och 
Altingsmand, numera handelsm inistern, M atthias Á. Mathiesen (IS). Den 
rapport som kommittén nyligen har avlämnat till Nordiska rådets presi
dium och de nordiska ländernas statsm inistrar innehåller i huvudsak föl
jande:

Kommittén anser det nödvändigt att stärka både Nordiska rådets och 
Nordiska m inisterrådets ställning. Såvitt avser det parlamentariska  samar
betet betonas vikten av att Nordiska rådets sessioner bättre än hittills 
koncentreras kring politiskt viktiga frågor. Ärendehanteringen inom N or
diska rådets organ bör göras effektivare bl. a. genom vissa förändringar av 
utskottens sammansättning och rutiner. Presidiets möjligheter att mellan 
sessionerna agera på Nordiska rådets vägnar bör förstärkas. Presidiesekre- 
tariatets samordnande roll betonas starkt.

I fråga om regeringssamarbetet framhåller kommittén att sam arbetsm i
nistrarna bör ges det inflytande som behövs för att kunna genomdriva en 
koordinering också på det nationella planet. M inisterrådet bör i sina olika 
sammansättningar mötas så ofta att det kan utöva den verkliga politiska 
ledningen av sam arbetet inom äm betsm annakom m ittéem a. Samarbets- 
ministrarnas ställföreträdare bör vara heltidsengagerade i sina funktioner 
och placerade på hög nivå i respektive förvaltning. Ämbetsmannakommit- 
téerna bör vara av begränsad storlek och inom angivna ramar få disposi
tionsrätt över gemensamma nordiska budgetmedel. De båda nordiska mi- 
nisterrådsbudgetarna bör slås samman till en enda. Det tidigare diskutera
de förslaget om en sammanslagning av ministerrådssekretariaten i Oslo 
och Köpenhamn bör genomföras.

Avslutningsvis bör nämnas att kommittén lämnar ett antal förslag till hur 
samarbetet mellan Nordiska rådet och m inisterrådet skall kunna effektivi
seras och till hur kontakterna mellan rådet/m inisterrådet och intresseor
ganisationerna skall kunna breddas och fördjupas.
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En första diskussion av förslagen ägde rum i samband med mötet den 30 
novem ber 1983 i Stockholm mellan Nordiska rådets presidium och de 
nordiska ländernas statsm inistrar. Statsm inistrarna fann därvid att utred- 
ningsbetänkandet utgör en god grund för det fortsatta arbetet på att för
verkliga önskemålen om ökad effektivitet i det nordiska samarbetet.

d) Gemensam informationsplan fö r  Nordiska rådet och ministerrådet

I slutet av novem ber 1982 fastslog Nordiska m inisterrådet (samarbets- 
ministrarna) och Nordiska rådets informationskommitté gemensamt att det 
krävdes ett nytänkande inom inform ationsverksam heten. På grundval av 
detta beslut har en för N ordiska rådet och m inisterrådet gemensam infor
mationsplan utarbetats av presidiesekretariatet och de båda ministerråds- 
sekretariaten. Planen bygger på två grundtankar:
-  Det är viktigare att sprida kunskap om det nordiska samarbetets resultat 

än om den organisation som bedriver verksamheten.
-  Viktiga målgrupper skall bearbetas direkt och aktivt, gärna med otradi

tionella metoder.
Informationsplanen, som förutsätter en väsentlig ökning av de resurser 

som sätts in på information, inriktas på åtgärder under i första hand år 
1984. En uppföljning under åtminstone år 1985 kommer sannolikt att visa 
sig nödvändig.

e) Löne- och anställningsvillkor vid nordiska institutioner.

Nordiska ministerrådet (samarbets- resp. kulturministrarna) har med 
verkan från den 1 januari 1983 fastställt nya principer och riktlinjer för 
löne- och anställningsvillkor för personal vid de nordiska institutionerna.

De nya riktlinjerna kommer att främja strävan att få till stånd en nordisk 
personalsammansättning vid institutionerna. Förutsättningar härför ska
pas bl. a. genom att anställning sker på tidsbegränsade kontrakt. Vidare 
har möjligheter till ekonomisk kompensation införts för att uppväga de 
nackdelar som en tidsbegränsning innebär för den anställde. På detta sätt 
är det möjligt att garantera en lämplig omsättning bland personalen.

12. Nordiska ministerrådet och organisationerna

a) Kontakter m ed parterna på arbetsmarknaden  

De nordiska arbetsm arknadspartem a representeras på löntagarsidan av 
Nordens Fackliga Samorganisation (NFS) och på arbetsgivarsidan av de 
nordiska arbetsgivareföreningarna. Löntagarorganisationerna har ett eget 
sekretariat i Stockholm, medan man på arbetsgivarsidan numera låter 
ansvaret för samordningen av det nordiska arbetet rotera. Svenska arbets
givareföreningen har under år 1983 svarat för denna koordinering.

Nordiska ministerrådets kontakter med de nordiska arbetsmarknadspar- 
terna är mångsidiga inom främst arbetsmarknads- och arbetsmiljösektorer-
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na. Både arbets- och arbetsmiljöministrarna har under novem ber 1983 haft 
överläggningar med parterna. Företrädare för parterna har deltagit i semi
narier och symposier inom arbetsm arknadssektorn. Arbetsmarknadspar- 
terna har en viktig roll som rem issinstans i anknytning till projektverksam 
heten. Några projekt har även startats efter initiativ från parterna.

b) Samråd angående det industripolitiska samarbetet

På det industripolitiska om rådet har ämbetsmannakommittén för indu
stripolitik under verksam hetsåret haft samråd med de nordiska industriför
bunden och med NFS. Man har från dessa parters sida visat ett starkt 
intresse för det nordiska industripolitiska sam arbetet och m inisterrådet 
lägger stor vikt vid att dessa kontakter utvecklas.

Från industrins sida har man framhållit att sam arbetet främst bör ut
vecklas i fråga om forskning och utveckling (industriforskarutbildning, 
teknikbevakning m. m.) liksom avseende liberalisering av reglerna rörande 
etableringsrätt och valutarörelser. Från fackligt håll har i första hand 
framhållits behovet av konkreta, sysselsättningsskapande industrisamar- 
betsprojekt. Vidare har man betonat vikten av att ministerrådet kan erbju
da ett forum där problem från arbetstagarsynpunkt som kan uppstå i 
multinationell företagsamhet kan diskuteras gemensamt. Form erna för det 
fortsatta samrådet kommer att övervägas mot bakgrund av de erfarenheter 
som hittills vunnits.

c) Kontakter m ed andra intresse- och ideella organisationer

Inom kultursam arbetet har initiativ under året tagits för att samarbetet 
skall kunna omfatta allt vidare kretsar av medborgare i de nordiska län
derna. Konkret har detta bl. a. tagit sig uttryck i beslut om ökade satsning
ar på stödordningarna för de nordiska ungdomsorganisationernas, folk- 
bildningsorganisationernas och idrottsorganisationernas samarbete.

Ett särskilt stöd utgår via Nordiska sam erådet till samiska kulturaktivi
teter och under hösten 1983 har beslut dessutom  fattats om försöksverk
samhet med en särskild sakkunnig för utveckling av det samiska kulturli
vet. Den sakkunnige får anknytning till Nordiska sam erådets sekretariat i 
Utsjoki i Finland.
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Kapitel II

Sam m anfattningar av fackkapitlen

Lagstiftningssamarbetet

Även under år 1983 har det nordiska lagstiftningssamarbetet bedrivits 
inom de ramar som lades fast i slutet av 1970-talet. Ett möte mellan 
justitiem inistrarna har hållits i Visby under tiden den 20-21 juni 1983 och i 
Mariehamn den 15 novem ber 1983. Ämbetsmannakommittén för lagstift
ningsfrågor har den 3 maj 1983 sam m anträtt på Königstedt gård utanför 
Helsingfors och i anslutning till ministermötet i Mariehamn. Rättscheferna 
har m ötts i Stockholm den 1 8 -1 9  oktober 1983. Vidare har lagstiftnings
frågor diskuterats vid det gemensamma mötet mellan Nordiska ministerrå
det (justitieministrarna) och Nordiska rådets juridiska utskott i Mariehamn 
i novem ber 1983.

Det fortlöpande utbytet av upplysningar om aktuella lagstiftningsåt
gärder har intensifierats under senare år. Vidare förekommer som tidigare 
täta kontakter mellan företrädare för justitiem inistrarna inför och vid mö
ten i olika internationella organ. D etta samarbete innebär att de nordiska 
länderna oftast kan uppträda med en gemensam hållning och därigenom 
lyckas få gehör för sina synpunkter på ett sätt som annars inte hade varit 
möjligt. Samarbetet utgör inte sällan inledningen till gemensamma nordis
ka lagstiftningsprojekt, där lagstiftningen baseras på de resultat som upp
nåtts på det vidare internationella planet.

Även under det gångna året har ett antal nya samarbetsprojekt satts 
igång. Av dessa kan särskilt pekas på det samarbete som har inletts när det 
gäller de frågor av juridisk natur som användningen av automatisk databe
handling ger upphov till, bl. a. skadeståndsrättsliga, upphovsrättsliga och 
straffrättsliga. Vidare har lagstiftningsarbetet från en teoretisk utgångs
punkt diskuterats vid ett nordiskt seminarium den 13 - 15 juni i Esbo i 
Finland.

I avsnittet om det nordiska lagstiftningssamarbetet redogörs för utveck
lingen på gemensamt nordiskt plan under det gångna året. Samarbetet 
indelas och presenteras under sammanlagt tio huvudrubriker på ungefär 
samma sätt som i det föregående årets verksam hetsberättelse.

De aktuella lagstiftningsområdena är följande: 
o Familjerätt
o A vtalsrätt, köprätt och konsumentskydd 
o Transporträtt 
o Immaterialrätt 
o Skadeståndsrätt 
o Bolagsrätt 
o ADB
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o Straffrätt 
o Processrätt 
o Offentlig rätt.

Bland de områden där sam arbetet utvecklats kan — vid sidan av det nyss 
nämnda sam arbetet kring datafrågor — särskilt nämnas följande:

Frågan om lagreglering av artificiell insemination  har diskuterats vid det 
nordiska justitiem inisterm ötet i juni 1983. Det rådde då enighet om att man 
fortlöpande skall hålla varandra underrättade om det utredningsarbete som 
pågår. Avsikten är att man skall återkomma till frågan om ytterligare 
nordiska överläggningar när remissbehandlingen av ett svenskt betänkan
de i ämnet är avslutad.

Ett allt större antal barn som adopteras i Norden kommer från utomnor- 
diska stater, framför allt i tredje världen. Det finns av denna anledning ett 
särskilt behov av regler om internationell adoptionshjalp. Vid Nordiska 
rådets 31 :a session har rådet anm odat m inisterrådet att sätta igång ett 
samarbete i syfte att få till stånd likartade regler om internationell adop- 
tionsförmedling och adoptionshjälp. Arbete på frågor med anknytning 
härtill pågår i Danmark, Finland, Norge och Sverige. Fortlöpande kon
takter har hållits mellan berörda departem ent och adoptionsorgan i de 
nordiska länderna. Nordiska överläggningar äger rum i Helsingfors under 
hösten 1983.

Slutligen kan nämnas uppföljningen av den överenskommelse som träf
fats mellan de nordiska statsm inistrarna om gemensamma åtgärder mot 
olika former av ekonomisk brottslighet. En särskild nordisk arbetsgrupp 
tillkallades i början av år 1983 med uppgift att kartlägga behovet av nor
diskt samarbete såvitt gäller bekämpandet av ekonomisk brottslighet. Ar
betsgruppens rapport har nyligen presenterats. M inisterrådet överväger nu 
vilka ytterligare åtgärder som bör vidtas med anledning av arbetsgruppens 
förslag.

Konsumentpolitik

Under år 1983 har 25 projekt vidareförts eller startats inom ramen för en 
sammanlagd medelsram av ca 3 milj. NOK. Ett projekt har avslutats under 
året. Arbetet har skett med utgångspunkt i ministerrådets sam arbetspro
gram på området från 1980. Samtidigt har samarbetsprogram met revide
rats. Ett förslag till ett sådant reviderat program avses bli framlagt vid 
Nordiska Rådets session 1984.

Konsumentfrågor förknippade med ny teknologi har ägnats särskild 
uppmärksamhet under året. Särskilt har reklam via satellit-TV, kabel-TV, 
reklam i video, teledata och bruk av datateknik i varuhandeln studerats.

På produktsäkerhetsom rådet har allmänna utredningar gjorts om på
gående arbete med nationella inrapporteringssystem för produktrelaterade 
olycksfall och om problem i samband med värdering av risker. Vidare har
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undersökningar av tältmaterials och kläders brandegenskaper avslutats 
och undersökningar av hushållsstegar och leksaker påböljats.

Inom produktinform ationsom rådet har projekt om tvättm askiners spar- 
program och om möbelmärkning avslutats. På området har man också 
uppmärksammat information som ges vid försäljning av småhus, informa
tion om färger och lacker samt om hushållsapparaters buller och om 
förståeligheten av grafiska symboler.

N är det gäller utbildning har verksam heten inriktats på förskolan, på 
högskoleutbildning av socialarbetare och på vidareutbildning av konsu
m entm edarbetare. Vidare har ett seminarium om konsumentjournalistik 
genomförts. E tt projekt om konsumentorganens produktion av utbild
ningsmaterial har påböljats.

Såvitt avser konsum enträttsliga frågor har ett projekt om konsum ent
problem förknippade med garantier avslutats liksom en analys av villkor 
och praxis i samband med avtal om sällskapsresor. En undersökning av 
behovet av lagregler och särskilda procedurer vid tillbakakallande av far
liga varor har påbörjats liksom en kartläggning av postförsäljningsklubbars 
verksamhet.

Varuförsörjningsfrågor har uppmärksammats dels i form av ett seminari
um om butikers lokalisering, sortiment och serviceutbud, dels genom ett 
påböijat projekt om olika former för konsumentinflytande på området.

E tt samarbete i syfte att, nordiskt och nationellt, utveckla konsum entor
ganens arbete med hushållsekonomiska frågor har fortsatt under året. I 
syfte att skapa underlag för framtida samarbete har de nationella konsu
mentorganens mandat och tidigare befattning med offentliga tjänster kart
lagts. Befintlig kunskap om rådgivning till enskilda konsumenter samman
ställs i ett pågående projekt.

Samarbetet inom utbildning, forskning och kultur

De nordiska ländernas regeringar har under 1983 inom Nordiska minis
terrådet (kultur- och utbildningsministrarna) fortsatt arbetet för att stärka 
och intensifiera sam arbetet inom om rådena utbildning, forskning och all- 
mänkulturell verksamhet i Norden och i det nordiska kulturavtalets anda 
vidareutveckla den nordiska kulturgemenskapen (rek. nr. 10/1983). Sam
manfattningsvis kan nämnas några av de mer omfattande frågor som under 
året i hög grad präglat arbetet.

I januari 1983 inledde Nordiska forskningspolitiska rådet (FPR) sin 
verksamhet. FPR har till uppgift att ge råd till Nordiska m inisterrådet i 
långsiktiga och övergripande forskningspolitiska frågor och att främja sam
arbete över hela forskningsfältet. U nder perioden 1983-1985 skall rådet 
bygga upp sin verksamhet och har hittills bl a lagt fram förslag till hand
lingsprogram för rådets verksam het och satt igång viss programverksam
het. Förslaget till handlingsprogram bifogas denna årsberättelse (bilaga 1).
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Materialet skall ligga till grund för ett ställningstagande om riktlinjer för 
FPR.s verksamhet.

I maj invigdes Nordens Hus på Färöarna, ett projekt som finansierats 
gemensamt av de nordiska länderna och av Färöarnas landsstyre. H uset är 
placerat i utkanten av Tórshavn. Önskan har varit att med Nordens Hus på 
Färöarna intensifiera de kulturella kontakterna mellan Färöarna och övriga 
Norden. Huset är ett modernt flerfunktionshus med utrymmen för teater, 
musik, dans, utställningar, konferenser och inrymmer bl a också läsrum, 
grafisk verkstad och ateljé.

I juni reviderades det nordiska kulturavtalet i avsikt att ge de självsty
rande om rådena Färöarna, Grönland och Åland bättre möjligheter till 
representation och deltagande i det nordiska kultursam arbetet. Samtidigt 
har motsvarande ändringar gjorts i andra nordiska samarbetsavtal. F ör
ändringarna följs upp med kartläggning av den inriktning och omfattning av 
samarbetet i delvis nya former som de självstyrande områdena överväger.

Inom ramen för den satsning på datateknologiom rådet som berör flera 
olika fält inom det nordiska sam arbetet har en ledningsgrupp tillsatts för att 
ansvara för den del av projektverksam heten som rör kulturavtalets verk
samhetsområde.

Den stora kulturmanifestationen i USA -  ” Scandinavia Today”  -  
avslutas i princip med utgången av 1983. I detta projekt har de nordiska 
länderna haft möjlighet att genom utställningar, konserter, filmer, semina
rier och en rad andra arrangemang ge en mångfasetterad bild av dagens 
kulturliv i Norden. Miljoner am erikaner har på olika sätt nåtts av arrange
mangen.

Arbetsmarknad

Arbeidsløsheten økte i Norden i 1983 samtidig som det ble utflating og 
for enkelte av landene en nedgang i sysselsettingen totalt. Antall ledige 
piasser meldt til arbeidsformidlingskontorene gikk ned. Ungdomsarbeids- 
løsheten gir fortsatt grunn for bekymringer. I 1982 steg de samlede utbeta
lingene under arbeidsløysetrygden med 25% i forhold til 1982. I 1983 
ventes ytterligere en stigning fra 20.9 milliarder NOK til 25 milliarder 
NOK.

Utviklingen på arbeidsm arkedet viser nå at skal en gjenopprette full 
sysselsetting må en stimulere til større omstillinger på arbeidsm arkedet og 
dette vil kreve at sysselsettingspolitiske synspunkter i sterkere grad 
bygges inn i all offentlig planlegging og dessuten at arbeidsm arkedets i 
parter dras sterkere inn i denne planleggingsprosessen. Det vil også kreves 
et utvidet nordisk og internasjonalt samarbeide. Et viktig grunnlag for 
dette samarbeidet er den overenskom sten om felles nordisk arbeidsmarked 
som trådte i kraft 1. august 1983. Island har nå også sluttet seg til det felles 
nordiske arbeidsm arkedet. Dessuten vil oppfølgingen av Nordisk Råds
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rekommendation nr. 28/1983 om økonomisk utvikling og full sysselsetting 
være et viktig mål på landenes felles innsatser.

A rbeidsm arkedssam arbeidet har fulgt opp samarbeidsprogrammet fra 
1979 og en rekke utredningsprosjekter og andre nordiske fellestiltak er blitt 
gjennomført med hovedvekt på arbeidsm arkedets funksjonsmåter, ar- 
beidsmarkedsforvaltningens instrum enter og metodikk samt tiltak for sær
lig utsatte grupper på arbeidsm arkedet. Spesiell oppmerksomhet er viet 
ungdomsarbeidsløsheten. Kontakten med arbeidslivets parter er utvidet.

Nordisk Arbeidsmarkedsutvalg har påbegynt arbeidet med å revidere 
sam arbeidsprogram met på arbeidsm arkedsom rådet. Det vil bli lagt særlig 
vekt på å utvikle det felles nordiske arbeidsmarkedet.

Diskusjonen mellom arbeids- og finansministrene har innledet et bredt 
anlagt analyseprosjekt om arbeidsløshetens samfunnsøkonomiske kostna
der samt sosiale og menneskelige konsekvenser. Samarbeidet har også 
inkludert mulighetene for sterkere felles nordiske initiativ i den internas
jonale debatten om økonomisk politikk og arbeidsløshet. De begrensede 
budsjettm idler som avsettes til arbeidsm arkedssam arbeidet på nordisk 
plan har fortsatt ført til reduserte muligheter for å ta opp nye prioriterte 
samarbeidsoppgaver.

Arbetsmiljö

Till grund för det nordiska sam arbetet på arbetsmiljöområdet ligger ett 
samarbetsprogram från år 1981. Programmet har under år 1983 varit under 
omarbetning och en förhållandevis omfattande revision planeras. E tt mi- 
nisterrådsförslag om ett reviderat program kommer att läggas fram till 
Nordiska rådets session år 1984.

Forskningen inom om rådet arbetsmedicin och yrkeshygien har även år 
1983 utgjort det största delområdet inom sektorn. Dokumentation av yr- 
keshygieniska gränsvärden, samarbete mellan de yrkeshygieniska enhe
terna, forskning angående arbetsförhållandenas betydelse för fosterskador 
samt arbetsrelaterade sjukdom ar i stöd- och rörelseorganen samt dessa 
sjukdomars prevention har utgjort centrala projekt på området.

Samarbetet mellan myndigheterna har gällt främst dokum entationsverk
samhet, koordinering av arbetet med föreskrifter, samordning av produkt
kontroll, personsäkerhet vid automation samt riskanalyser.

En undersökning gällande arbetstids- och ledighetslagstiftningen och ett 
flertal mindre projekt har slutförts under år 1983. Ett samarbete om effek
tivisering av olycksfallsbekämpning har inletts.

Socialpolitik

Till grund för det nordiska sam arbetet på social- och hälsovårdsområdet 
ligger det reviderade samarbetsprogram som fastställdes av Nordiska mi
nisterrådet (social- och hälsovårdsministrarna) i augusti 1982.
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Samarbetet inom de olika delsektorerna bedrivs dels inom de fem per
manenta institutionerna:
-  Nordiska hälsovårdshögskolan
-  Nordiska institutet för odontologisk materialprovning
-  Nordiska läkemedelsnämnden
-  Nordiska nämnden för alkohol- och drogforskning
-  Nordiska nämnden för handikappfrågor, 
dels i form av fristående projektverksam het.

Den nya nordiska konventionen om social trygghet trädde i kraft den 1 
januari 1982. Under år 1983 trädde dessutom en överenskommelse mellan 
Danmark, Finland, Norge och Sverige om godkännande av vissa yrkes
grupper för verksam het inom hälso- och sjukvården och veterinärväsendet 
i kraft.

Frågor som integrering av erfarenheter från den sociala sektorn i sam
hällsplaneringen, utbildning av personal för dövblinda, etc. har ägnats stor 
uppmärksamhet i det fristående projektarbetet. Samarbete inom medi
cinal- och socialstatistiken samt njurtransplantationsom rådet har bedrivits 
under lång tid.

Miljövård

Miljøministrene vedtog i foråret 1983 program for nordisk samarbejde 
om miljøbeskyttelse 1983-87. Programforslaget var forud for dette fremlagt 
som ministerrådsforslag til Nordisk Råds session i Oslo, hvor forslaget fik 
en positiv modtagelse (rek. nr. 16/1983). Arbejdet i 1983 har været præget 
dels af at en række aktiviteter igangsat efter det gamle program er afsluttet 
dels af at nye satsninger er igangsat. Det gælder f. eks. på prioriterede 
om råder som luftforurening, kemiske stoffer og produkter, naturværn og 
støjbekæmpelse.

I 1983 trådte ECE-konventionen om grænseoverskridende luftforure
ning i kraft. Der er nedsat et eksekutivorgan og arbejdet koncentrerer sig 
nu om effektundersøgelser og om etableringen af forpligtende aftaler om 
begrænsning af udslip af svovldioxid.

På bilgasområdet går udviklingen i Europa mod blyfri benzin og skær
pede krav til begrænsninger af forurenende udslip. Også på støjområdet 
går udviklingen mod skærpede krav.

De nordiske lande har i 1983 arbejdet på at koordinere indsatsen til 
bekæmpelse af luftforureninger og vil fortsætte med dette arbejde også i 
årene fremover. Således planlægges en større projektsatsning på luftområ
det med start i 1984 og afvikling over 3 år.

På støjområdet vil de nordiske lande fra 1984 tage en fælles støjmodel for 
skinnegående trafik i anvendelse. SAS står overfor beslutning om indkøb 
af nye fly. En henvendelse til SAS fra de nordiske regeringer ang. vareta
gelse af miljøinteresser vil blive overvejet.
29 -30-332 Nordiska rådel
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De nordiske landes system er for klassificering og mærkning af kemiske 
stoffer og produkter har i årets løb undergået løbende tilpasning til hinan
den for at fremme handelssamkvem samt sikkerhed og miljøhensyn ved 
produkthåndteringen.

Verden står idag overfor en række meget alvorlige miljø- og ressource
problemer. De nordiske miljøministre har på et møde i novem ber drøftet 
hvordan Norden bedst medvirker til at få disse problemer under kontrol 
b l.a . gennem arbejdet i FN og F N ’s underorganer. En nordisk policy 
overfor de globale miljø- og ressourceproblem er er under forberedelse.

De nordiske principper for beskyttelse af truede dyr og planter anvendes 
nu i 4 lande, mens Island forventes at tilslutte sig senere. En omfattende 
planlægning af natur- og kulturlandskabet finder sted i de nordiske lande i 
disse år. Projektet om repræsentative naturtyper i Norden er afsluttet i 
1983 med udgivelse af NU 1983:2. Arbejdet har vundet stor anerkendelse 
og anvendelse internationalt og ligger til grund for en række nationale 
indsatser.

Embedsmandskomiteen for miljøspørgsmål har i 1983 haft forberedende 
arbejdsgrupper nedsat på følgende sagområder: forskning og styring af 
M IL-projektene, vand- og afløb, luftforurening, støj, genanvendelse og 
affald, produktkontrol (kemiske produkter), naturværn og friluftsliv og 
miljødata. Miljøsektoren har i 1983 rådet over samlet 6.041.000 NOK på 
ministerrådets almene budget.

Jämställdhet

Ett reviderat samarbetsprogram för jäm ställdhetsom rådet förelädes 
Nordiska rådet vid dess 30:e session och antogs av Nordiska m inisterrådet 
(jämställdhetsministrarna) i augusti 1982. Programmet anger följande hu
vudområden för samarbetet: arbetsliv, social- och familjepolitik, utbild
ning, boende- och samhällsplanering samt deltagande i det politiska livet 
och samhället i övrigt.

Projektverksam heten har under verksam hetsåret inriktats på jäm ställd
het i arbetslivet t. ex. produktivitetsfrämjande lönesystem och dess inver
kan på jäm ställdhet och konferens om den könsuppdelade arbetsm arkna
den samt på kvinnors politiska deltagande t. ex. en undersökning om 
kvinnor i politiska beslutsprocesser och en kartläggning av de kunskaper 
som finns om kvinnor i nordisk politik. I övrigt har m inisterrådet anordnat 
en konferens om jäm ställdhet och forskning samt genomfört en samman
ställning av befintlig information om våld i parförhållanden.

Arbetsm arknadens parter inbjöds till ett möte med nordiska jämställd- 
hetsutskottet den 25 april 1983 för att diskutera ministerrådets verksamhet 
på jäm ställdhetsom rådet samt för att utbyta information och erfarenheter.

Den 26 -  27 april 1983 arrangerades ett kontaktmöte mellan represen
tanter för nationella kvinnoorganisationer, Nordiska rådets social- och
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miljöutskott och det nordiska jäm ställdhetsutskottet. Vid kontaktm ötet 
presenterades och diskuterades N AUT:s projekt om ” Deltidsarbete i N or
den” (NAUT-rapport 1983:6) samt det då ännu inte avslutade projektet om 
” Kvinnor i nordisk politik” .

En stående punkt på nordiska jäm ställdhetsutskottets dagordning har 
under året varit förberedelserna för FN :s kvinnokonferens i Nairobi 1985.

Transport, kommunikation och trafiksäkerhet

I henhold til den nordiske transportavtale er det en oppgave for Nordisk 
em betsmannskom ité for transportspørsm ål (NET) bl. a. å følge utviklingen 
innen området og trekke frem oppgaver som er egnet for nordisk samar
beid. N ET har i samråd med m inisterrådssekretariatet under virksomhets- 
året utgitt en oversikt over samarbeidet siden 1973 i henhold til transport
avtalen (Nordisk transportavtale 1973-1983).

To nye projekter ble igangsatt 1983 -  vegforskningsprojektet ” V inter
vedlikehold”  og prosjektet ” Ferger og lastebiler” . I 1983 arrangerte NET 
videre en ekspertkonferanse for å drøfte nye samarbeidsidéer med ek
sperter på forskjellige om råder innen sam ferdselssektoren. Mange forslag 
ble tatt opp og noen av dem er med i projektplanene for 1984 og 1985. Det 
gjelder reduksjon av næringslivets transportkostnader, jernbaneforskning 
og bruk av datateknologi i samferdselssektoren. Videre vil det i 1984 bli 
igangsatt en kartlegging og sammenstilling av samferdselspolitikken i de 
nordiske land.

NET vil i tiden frem over satse på flere men mindre projekter. En slik 
budsjettering vil gi større fleksibilitet og større muligheter for, på et tidlig 
tidspunkt, å kunne ta opp aktuelle emner, f. eks. rekomm andasjoner fra 
Nordisk Råd.

Nordiska trafiksäkerhetsrådet (NTR) har det övergripande ansvaret för 
samarbetet inom trafiksäkerhetssektorn i de nordiska länderna.

Av nationella åtgärder som har följts kan nämnas autom atiska trafikkon
troller, giltigheten av nordiska körkort och parkeringstillstånd för handi
kappade. Arbetet med att genomföra det Nordiska trafiksäkerhetsåret 
(NTÅ-83) har givetvis också följts noggrant.

På det internationella  planet har uppm ärksam heten riktats främst mot 
olika ändringsförslag i 1968 års W ienkonventioner om vägtrafik och om 
vägmärken och trafiksignaler. Även utvecklingen inom det fordonsteknis- 
ka området har följts.

NTR har under 1983 drivit gemensamma nordiska trafiksäkerhetsprojekt 
om cyklande barn, äldre fotgängare, användning av bilbälten i bilars baksä
ten, bromskraftsfördelningen i fordonståg och internordisk användning av 
olycksdata. Under året har vidare rapporter publicerats om tidigare slut
förda projekt, nämligen ” Föräldrars åsikter om barns trafiksäkerhet” , 
” Effekter av åtgärder mot promillekörning” och ” Evalueringsmetoder i 
trafikundervisningen” .
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Under 1984 planeras gemensam traflksäkerhetsforskning kring motor
cyklisternas säkerhet, de trafikonyktra och tunga fordons säkerhet på väg. 
U nder de därpå följande åren har NTR beslutat att prioritera tre problem
områden, nämligen cyklisternas säkerhet, motorcyklisternas säkerhet och 
tätortstrafiken. Dessa områden har valts ut mot bakgrund av de föränd
ringar i ländernas trafiksäkerhetsläge som har kunnat konstateras.

Efter många år med en på det hela taget gynnsam trafikolycksutveckling 
i de nordiska länderna ser det nu tyvärr ut som om både antalet olyckor 
och antalet dödade och skadade i trafiken ökar. Det är dock ännu för tidigt 
att konstatera att den nedåtgående olycksutvecklingen mera definitivt har 
brutits.

Turism

Turismen bidrar til verdifull rekreasjon og økte kulturelle kontakter. 
Turismen er et viktig element i landenes samfunnsøkonomi. M inisterrådets 
program for nordisk samarbeid på turistom rådet (turistprogrammet) ble 
fastsatt 1978 og Nordisk ministeråds turistutvalg opprettet. Utvalgets virk
somhet skjer i nært samarbeid med Nordisk Turistråd (NT), som er et 
samarbeidsorgan for de nasjonale turistrådene og tilsvarende.

Den hittil største satsing for å stimulere internordisk turisme er kam pan
jen  ” Reis i N orden” . Øvrige prosjekter i 1983 har vært m arkedsundersø
kelser (Storbritannia og Nederland), revidering av håndboken ” Reiseliv i 
N orden” , forberedelse av en konferanse på Åland i 1984 og seminar for 
reiselivslærere/utdannelsesledere.

I mars 1983 hadde Nordisk Turistråd og turistutvalget et møte omkring 
det framtidige prosjektsam arbeid. I framtiden kommer arbeidet å konsen
treres i større grad om konsum enten/turisten. I den anledning har turistut
valget begynt å gjennomgå turistprogram m et med sikte på oppdatering, 
komplettering og eventuelt revidering.

I sin virksomhet har turistutvalget lagt særlig vekt på gjensidig oriente
ring om aktuelle turistpolitiske spørsmål i hvert av landene. Det gjelder 
informasjon om lovendringer, endringer i regelverket samt om resultatet 
av viktige utredninger på turistom rådet. Også samråd og samarbeid i 
internasjonale spørsmål har under året vært et fast punkt på utvalgets 
dagsorden.

I 1984 igangsettes et prosjekt med sikte på samordning av ferieundersø- 
kelsene i Norden. I 1985 følges dette arbeid opp med undersøkelse av 
” ikke reisende” , samordning av turiststatistikken og kartlegging av turis
mens utviklingsmuligheter i Norden. ,

Kampanjen Reis i Norden avslutter i 1984. Arbeidet med å stimulere til 
internordiske reiser fortsetter likevel og i 1985 igangsettes et prosjekt 
omkring prisdifferensiering.
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Finans- och valutapolitik m. m.

Efter den längsta recessionen sedan andra världskriget har under 1983 
en konjunkturuppgång inletts i industriländerna. Uppgången är tydligast i 
USA, men även i vissa andra industriländer kan tecken på en ekonomisk 
återhämtning skönjas. Alltjämt råder dock betydande osäkerhet om upp
gångens styrka och varaktighet.

Utvecklingen i de nordiska länderna under året har kännetecknats av 
fortsatt svag tillväxt. Prisstegringstakten har under 1983 klart fallit i Dan
mark, Island och Norge, medan den inte uppvisat större förändringar i 
Finland och Sverige. Arbetslösheten, som ligger på helt olika nivåer i de 
nordiska länderna, har ökat något under året. Bytesbalansunderskotten för 
Danmark, Island och Sverige väntas minska betydligt under år 1983, 
medan Finlands underskott beräknas bli något större. Norges bytesbalans
överskott beräknas öka till följd av en ökning i såväl oljeexporten som 
annan export.

Vid sidan av uppföljningen av Nordiska rådets rek. nr. 28/1983 om 
ekonomisk utveckling och full sysselsättning, har det nordiska samarbetet 
på det ekonomisk-politiska området under år 1983 till stor del avsett frågor 
rörande valutapolitik och valutareglering. På uppdrag av finansministrarna 
har äm betsmannakommittén för valutafrågor och finansiella frågor 
(NÄVF) utrett möjligheterna att vidareutveckla de valutapolitiska konsul
tationerna i Norden. Utredningen, som lades fram i juni och som offent
liggjorts (NU 1983:4), utm ynnar i förslag om en förbättrad valutapolitisk 
informationsordning. De nordiska finansm inistrarna har behandlat rappor
ten och har därvid gjort ett uttalande till Nordiska rådet. I uttalandet 
instämmer ministrarna i förslaget om en mera systematisk informations- 
procedur och förklarar dessutom att de mot denna bakgrund skall vidareut
veckla sina informella ömsesidiga kontakter.

NÄVF har vidare lagt fram en tilläggsrapport om åtgärder på valutaom
rådet för att främja industriella sam arbetsprojekt över gränserna i Norden 
(NU 1983:5). Bakgrunden är att m inisterrådet vid Nordiska rådets session 
1982 anm odades att ytterligare studera en harmonisering och liberalisering 
av valutaregleringarna samt att pröva möjligheterna för införande av fribe
lopp och förenklade administrativa rutiner, särskilt för mindre företag. 
Tilläggsrapporten, vars innehåll närmare redovisas nedan, behandlades av 
finansm inistrarna vid deras möte den 16 novem ber 1983 i Köpenhamn. 
Resulatet av denna behandling framgår av m inisterrådets meddelande om 
uppföljningen av Nordiska rådets rek. nr. 23/1980.

Industripolitik

Arbetet på det industripolitiska om rådet har under år 1983 koncentrerats 
på att slutföra den översyn av det industripolitiska sam arbetet, som minis-
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terrådet beslutade om i januari 1982 genom att anta en särskild arbetsplan. 
Samtidigt har verksam heten inom Nordiska industrifonden och NORD
TEST förts vidare. Projektet ” Geologiskt samarbete på N ordkalotten” har 
likaså förts vidare enligt planerna.

I redovisningen av det industripolitiska sam arbetet behandlas den rap
port om arbetet med översynen av det nordiska industripolitiska samarbe
tet som N ordiska ministerrådet (industriministrarna) antog vid sitt möte 
den 27 oktober 1983. Förutom  arbetet med de specifika uppgifter och 
frågor som angavs i arbetsplanen redovisas också vissa frågor som ej 
återfinns i arbetsplanen men som aktualiserats under det gångna året. 
Vidare berörs verksam heten under år 1983 inom institutioner och projekt 
samt inom Nordisk industrialiseringsfond för Island och svensk-norska 
industrifonden.

Rapporten utmynnar i att en förstärkning av det nordiska tekniska FoU- 
sam arbetet och av Nordens roll som hemmamarknad bör utgöra tyngd- 
punktsom rådena i det fortsatta nordiska industripolitiska samarbetet. 
Samarbete på dessa områden bedöms vara det som främst kan bidra till att 
ge de nordiska ländernas industri en ökad styrka och en bredare bas i den 
internationella konkurrensen. I rapporten redovisas konkreta förslag till 
åtgärder på dessa sam arbetsom råden som till vissa delar redan beslutats 
och som i övrigt kommer att följas upp i det fortsatta samarbetet.

Energipolitik

Energipolitikken er et samarbejdsområde i fortsat vækst, og derfor er 
der behov for initiativ, koordination og planlægning. For at imødekomme 
disse behov fastsatte m inisterrådet i februar 1982 en arbejdsplan for det 
nordiske energisamarbejde. I erkendelsen af de mange arbejdsopgaver, der 
ligger på energiområdet, og for yderligere at styrke det energipolitiske 
samarbejde besluttede m inisterrådet (samarbejdsministrene) i septem ber 
1982 at dele den daværende embedsmandskomité for industri- og energipo
litik. Energipolitiske spørgsmål behandles herefter af Nordisk Em beds
mandskomité for Energipolitik.

Selv om energisamarbejdet stadig befinder sig i en indledende fase er 
informationsudveksling og projektsamarbejde kommet igang på mange 
områder. B l.a. inden for områderne energiøkonomisering, energiplan
lægning, energiforskning og alternative drivmidler. Med udgangspunkt i 
em bedsm andskomitens rapport ” Nordisk samarbete om olja och gas” , 
der blev forelagt Nordisk Råd ved sessionen i 1983, er også samarbejdet 
inden for olie- og gasområdet blevet taget op.

For at øge inform ationsudbyttet om de nordiske landes energiforsk
ningsprogram, samt for at varetage koordinerings- og samarbejdsmulighe
derne på energiforskningsområdet uden at skabe nye nordiske instutioner 
har energiministrene besluttet at nedsætte en nordisk kontaktgruppe for
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energiforskning. Gruppen er sammensat hovedsagelig afledende personer 
fra de program styrende organer på energiforskningsområdet i Norden, og 
skal virke indtil videre i en periode på to år frem til midten af 1984.

Handelspolitik

Den internordiske handel havde i 1982 en værdi af 15,3 mrd. $, hvilket 
var 0,5 mrd.$ mindre end i 1981. Imidlertid faldt N ordens samhandel med 
resten af verden procentuelt mere, end den internordiske handel gjorde, 
således at den internordiske samhandel i relation til Nordens totale uden
rigshandel steg en anelse, og udgjorde 20,7 % (eksporttal). I 1976 var den 
tilsvarende andel 25,8%.

Blandt andet med sigte på at øge den internordiske handel afholdes i 
decem ber 1983 for første gang et møde mellem de nordiske ministre, som 
er ansvarlige for udenrigshandel.

Også samarbejdsministrene har i årets løb viet denne sag en ganske 
særlig opmærksom hed, bl. a. gennem deres beslutning om at lade foretage 
en kortlægning af igangværende aktiviteter under overskriften ” Norden 
som hjemmemarked” .

Samarbejdet omkring internationale handelspolitiske anliggender har i 
årets løb bl. a. m anifesteret sig under OECD’s ministermøde i maj 1983 og 
under UNCTAD VI i sommeren 1983.

Projektsam arbejdet angående forenkling af handelsprocedurer er fort
sat, og der er taget initiativ sigtende på en intensivering af samarbejdet 
mellem de nordiske eksportskoler.

Projekteksportfonden, der indledte sin virksomhed mod slutningen af 
1982, har allerede m anifesteret sig som et centralt organ med henblik på 
fremme af nordiske virksomheders gennemførelse af forstudier o. lign. af 
interesse for potentielle nordiske leverandører af udstyr o .a . til b l.a. 
fiskeri- og energiprojekter samt projekter inden for henholdsvis den ke
miske industri og transportsektoren. Også Nordisk Investeringsbanks 
virksomhed med hensyn til projektinvesteringslån er kommet igang.

Samarbejdet mellem de eksportfremm ende organisationer er videreud
viklet. Det samme gælder samarbejdet mellem eksportkreditorganisatio
nerne og mellem eksportkreditgarantiinstitutionerne.

Regionalpolitik

En del nya, delvis motsägelsefulla, drag karaktäriserar idag den regi
onalpolitiska situationen i Norden. Befolkningstillväxten har stagnerat i de 
flesta av länderna och en rad regioner står inför ett avtagande befolknings
underlag. Antalet regioner som drabbats av befolkningsminskning har ökat 
snabbt, framför allt i Danmark och Sverige. Samtidigt ökar arbetslösheten 
med särskilt svåra följder i de ” klassiska” stödom rådena. N ytt är att
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problemen inte enbart drabbar traditionellt perifera regioner, utan i allt 
högre grad också enskilda samhällen i de industrialiserade områdena. Den 
förändrade situationen har resulterat i ändrade stödmöjligheter och nya 
arbetsform er inom regionalpolitiken, bl. a. i mer aktivt uppsökande verk
samhet.

I överensstäm m else med politiska prioriteringar av Nordiska rådet och 
Nordiska ministerrådet har Nordiska äm betsmannakommittén för regio
nalpolitik (NÄRP) vidareutvecklat det gränsregionala sam arbetet till en allt 
m er omfattande del av verksam heten. M inisterrådet finansierar verksam 
heten helt eller delvis i elva gränsregionala samarbetsområden. Arbetet 
med vidareutveckling av nordkalottsam arbetet har under 1983 varit cen
tralt. Också västnordensam arbetet, till vilket Grönland har anslutit sig 
under året, prioriteras högt i anslagsbeviljningen över N ordiska m inisterrå
dets budget för konkreta regionalpolitiska åtgärder.

I det regionalpolitiska handlingsprogrammet har man utpekat vissa regi
oner som anses vara av särskilt nordiskt intresse för regionalpolitiska 
satsningar. I dessa regioner har företagen möjlighet att genom Nordiska 
investeringsbankens regionallåneordning få tillgång till kapital via nationel
la kreditinstitutioner. Till disposition har man ställt totalt 325 milj. NOK 
för en försöksperiod som är förlängd till den 1 april 1984. Låneordningen 
har utvärderats under år 1983. E tt ministerrådsforslag om att låneordning
en skall fortsätta och att en väsentlig del av resurserna kanaliseras till 
Västnorden läggs fram till N ordiska rådets 32:a session.

Forsknings- och utredningsverksam heten har en central plats i det nor
diska regionalpolitiska sam arbetet. Nordisk institutt for regionalpolitisk 
forskning (NordREFO) har ansvar för forskningssam arbetet. Den inneva
rande forskningsetappen inleddes år 1980. Under år 1983 har tyngdpunkten 
i arbetet legat på de enskilda forskningsgruppernas verksamhet.

NÄRP: s utredningsarbete koncentreras i tre långsiktiga projekt. Baspro
jek te t sammanställer och analyserar information om  regionala förhållanden 
i Norden. I årsrapporten för år 1983 har tonvikten lagts på en analys av 
regionala data från 1980 års folk- och bostadsräkningar. En specialstudie 
av ensidiga industriorter har också färdigställts under år 1983. Storstads- 
projektet jäm för strukturproblem atik och utvecklingstendenser i 13 nordis
ka storstadsregioner. Under fas 2 i sitt arbete behandlar gruppen närings- 
livsutvecklingen, bostadspolitiken och den offentliga ekonomin i storstads
regionerna. Glesbygdspolitiska arbetsgruppen har under år 1983 färdig
ställt en slutrapport om försöksverksam heten med gränskommunalt sam
arbete i glesbygdsområden. Gruppen har också avslutat arbetet med en 
rapport kring temat ” lokalt engagemang för utvecklingen i glesbygden” .

Nordiska expertgruppen för gränshandel och resandetrafik har studerat 
möjligheter för att vidareutveckla det nordiska sam arbetet på området. 
Gruppen lämnar sin rapport i slutet av år 1983.
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Bistånd till utvecklingsländerna

På bakgrunn av rapporten om miljø- og bistand som ble fremlagt i 1982 er 
det under siste året lagt fram en rekke forslag til nasjonale, nordiske og 
internasjonale tiltak for å  bedre innsikten i ulike miljøaspekter og integrere 
disse i bistanden. Flere av forslagene er allerede innkorporert i de nasjona
le bistandsforvaltningers rutiner.

Det er besluttet å nedsette en arbeidsgruppe for å utrede bl. a. statsm i
nister Sorsa’s initiativ om et bredere samarbeid med en viss gruppe utvik
lingsland.

M inisterrådet har konstatert at det neppe foreligger spesielle fordeler 
med et system for nordiske prosjektinvesteringslån på fordelaktige vilkår 
med utnyttelse av bistandsmidler.

Rådgivende komité for bistandsspørsmål har under året holdt to møter. 
Det har i denne forbindelse vært holdt tem adiskusjoner om den multilate
rale bistands utsatte situasjon og nedgangen i verdensøkonomien og mulig 
reture for ny oppgang.

M inisterrådet har truffet beslutning om en toårig slutfas for aktivitetene 
under det nordiske andelsprosjektet i Kenya. Støtten til landbrukspro- 
grammet i Mocambique er besluttet forlenget til ut 1984, og undersøkelser 
med tanke på en eventuell forlengelse av prosjektet ut over dette tidspunkt 
pågår.

Det vidstrakte uformelle nordiske samarbeide gjennom samrådsmøten, 
konsultasjoner og fellesopptreden i internasjonale fora har fortsatt i 1983.

Jord- och skogsbruk

Från att i början ha varit forskningsbetonat har det nordiska samarbetet 
på jord- och skogsbrukssektorn utvecklats till att omfatta nya områden. 
U nder året har man utfört en utredning om former för utvidgat nordiskt 
samarbete på lantbruksom rådet. Också behovet för nordisk samverkan i 
fiskodling och aquakultur generellt har u tretts på grundval av rekomm en
dation nr. 6/1981 från Nordiska rådet.

M inisterrådet har under år 1983 ökat sitt stöd åt nordiska samarbetspro- 
jek t på jordbruksforskningens område. Från år 1983 har ett samarbetsavtal 
ingåtts med N ordiska kontaktorganet för jordbruksforskning (NKJ), som 
är ett samarbetsorgan för de nationella jordbruksvetenskapliga forsknings
råden. Samarbetet innebär bl. a. att NKJ bistår ministerrådet med den 
vetenskapliga bedömningen av ansökningar om stöd till nordiska projekt 
samt med att utarbeta planer för de kommande årens nordiska samarbete 
på jordbruksforskningens område. Medel beviljades under året till forsk
ningsprojekt rörande biologisk bekämpning av växtpatogener i växthus
miljö, bekämpning av juverinflammation samt lantbrukskooperation i de 
nordiska länderna.
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Det frivilliga sam arbetet mellan Nordens jordbruksforskare har under 
året gjort ytterligare framsteg. I månadsskiftet jun i—juli 1983 ordnade 
Nordiska jordbruksforskares förening en forskarkongress i Esbo (Finland) 
med ett tusental deltagare.

Sam arbetet på skogsforskningsområdet leds av Samarbetsnämnden för 
nordisk skogsforskning (SNS). SNS har under året tagit ställning till vilka 
forskningsområden som i första hand bör prioriteras samt hur utvärdering
en av SNS-stödda projekt bör ske. F ör år 1983 har SNS anslagit medel till 
tio pågående och fyra nya projekt, varav tre inom det skogstekniska 
området. Dessutom har medel anslagits för samordning av pågående mark
nadsforskning, projektering av fyra nya projekt samt sammanfattning och 
översättning till svenska av finskt material rörande skogsforskning.

Nordiskt genbanksamarbete omfattar för närvarande fyra olika områ
den. N är det gäller jordbruks- och trädgårdsväxter, bedrivs verksamheten 
av Nordiska genbanken för jordbruks- och trädgårdsväxter (NGB). NGB 
har till uppgift att bevara den genetiska variationen hos alla för Norden 
värdefulla jordbruks- och trädgårdsväxter. NGB utgör en länk i det euro
peiska genbanksnätet och ingår i det globala samarbetet. Detta möjliggör 
att material och dokumentation fritt kan utbytas med andra genbanker och 
att dubbelarbete samtidigt kan undvikas.

Samarbetet rörande mikrobsamlingar och -kollektioner har under verk
sam hetsåret utvecklats i och med att m inisterrådet hösten 1983 beslutat 
tillsätta en nordisk styrgrupp som kontaktorgan för nordiskt mikrobiolo
giskt samarbete. Gruppen har också till uppgift att övervaka uppbyggna
den av ett dataregister över mikroorganismer med anknytning till jordbruk, 
trädgårdsodling och skogsbruk. I fråga om husdjur har ett planeringspro
jekt resulterat i en plan för nordiskt samarbete på området. Ämbetsmanna
kommittén för jord- och skogsbruksfrågor avser att verkställa planen un
der en treårig försöksperiod fr. o. m. år 1985. Genbanksam arbetet rörande 
fisk fortsätter i form av ett planeringsprojekt. Behovet av permanent 
nordiskt samarbete på området utvärderas i samband med resultat från den 
nordiska fiskodlingsutredningen.

Växtförädlingen i Norden omfattar arbete med många sorter av kultur
växter och många klimatiskt olika regioner. Eftersom vaije nordiskt land 
inte kan upprätthålla en tillräcklig aktivitet på alla relevanta ämnen inom 
växtförädlingens område, och eftersom resultaten av växtförädlingsaktivi- 
teter på den europeiska kontinenten har begränsat värde i Norden bör de 
samlade resurserna i Norden kunna utnyttjas bättre genom samarbete och 
koordinering. Under verksam hetsåret har man fortsatt tre större projekt: 
ett om växtförädlingsforskning (resistent mot växtsjukdomar), ett om växt
förädling av gräsm arksväxter för Nordens nordliga områden) och ett om 
sortavprövning och sortidentifikation. Dessutom har man startat två mind
re projekt angående förädling av grönsaker.
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Forskarutbildning på jord- och skogsbruksom rådet har visat sig vara ett 
angeläget område för nordiskt samarbete. Fr. o .m . år 1982 har huvudvik
ten i sam arbetet på om rådet legat i ett pilotprojekt rörande systematiserad 
nordisk forskarutbildning på jord- och skogsbrukets område. Det påbör
jades efter förslag av utredningen om ökat nordiskt forskningssamarbete 
(NU 1981:1). Projektet har samfinansierats över de båda nordiska budge
tarna.

Livsmedelsfrågor

Det nordiska sam arbetet på livsmedelsområdet handhas av det perm a
nenta nordiska utskottet för livsmedelsfrågor som är ett organ för informa
tion och samråd mellan de nordiska länderna. U tskottet skall också ta 
initiativ och lägga fram förslag till åtgärder bl. a. rörande samarbete beträf
fande livsmedelstoxikologi samt m etoder för analys och kontroll av livs
medel. U tskottet ansvarar för koordineringen av det nordiska sam arbetet i 
dessa frågor och av nordisk samverkan i internationellt samarbete. 

Följande sex sam arbetsprojekt har bedrivits under år 1983:
-  Harmonisering av mikrobiologiska riktlinjer för livsmedel
-  Utredning om nordisk arbetsfördelning rörande specialanalyser
-  Tillsättningsmedlet karragenan -  sammansättning och biologiska effek

ter
-  Samarbete om livsmedelstabeller
-  U tvärdering av m etoder för kosthållsundersökningar
-  Bedömning av och regler för hälsokostprodukter.

Dessutom har det arrangerats ett nordiskt seminarium om samordning 
av informationsmaterial om kost och näring.

Bostads- och byggsektorn

Nordiska ministerrådet (bostadsministrarna) fastställde i augusti 1983 
det nya handlingsprogrammet för nordiskt samarbete inom bostads- och 
byggsektorn. Handlingsprogrammet ersätter det gamla programmet som 
fastställdes i maj 1977. Verksam heten har i handlingsprogrammet delats i 
tre delområden: byggpolitik, bostadspolitik och internationellt samarbete. 
I programmet prioriteras sådana åtgärder som har en positiv inverkan på 
sysselsättningen och byggsektorns allmänna utveckling. Vidare har bo
stadspolitiska och bebyggelsepolitiska frågor samt projekt inom repara
tions- och om byggnadssektorn fått ökad betydelse.

Huvudvikten i det nordiska byggsamarbetet har tidigare legat på har
monisering av bestäm m elser, norm er och standarder för byggande. Det 
kan konstateras att lagar, förordningar, bestäm melser och andra regler 
som styr byggandet inom de enskilda nordiska länderna numera är relativt 
väl harmoniserade. E tt centralt syfte för det fortsatta harmoniseringsarbe-
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inom Norden och mellan de nordiska länderna och övriga länder. Bostads
ministrarna antog i novem ber 1983 nordiska riktlinjer för ömsesidigt accep
terande av centralt godkända byggprodukter och officiell kontrollordning 
för byggsektorn. Riktlinjerna syftar till att förenkla prövningen av ansök
ningar om godkännande av byggprodukter som redan godkänts i Danmark, 
Finland, Norge eller Sverige. Riktlinjerna omfattar sådana ordningar för 
centralt godkännande och officiell kontroll av byggprodukter som är för
ankrade i nämnda länders byggnadslagstiftningar.

Byggnadsverksamheten har på senare tid genomgått stora strukturella 
förändringar. Nybyggandet har minskat kraftigt, medan aktiviteten inom 
reparations- och om byggnadssektorn har ökat. Den väldiga produktions
apparat som har byggts upp under de senaste årtiondena står delvis oan
vänd. Någon helhetsbild av vilka följder dessa ändringar har fått och 
kommer att få för branschen finns emellertid inte. Ämbetsmannakommit
tén för samarbete inom byggsektorn (ÄK-Bygg) har därför under året satt 
igång en tvärsektoriell utredning om de strukturella förändringar som har 
skett eller kommer att ske inom byggsektorn och konsekvenserna av 
dessa. I utredningen ges frågor om sysselsättningen prioritet.

Den s. k. ROT-sektorn (reparation, ombyggnad, tillbyggnad) är ett prio
riterat sakområde i det nya handlingsprogrammet. Betydelsen av att mera 
rationellt och ekonom iskt utnyttja det befintliga byggnadsbeståndet blir 
allt viktigare i framtiden.

Nordiskt samarbete inom bostadspolitiken har förekommit sedan länge 
och skall i fortsättningen få allt större betydelse. För att skapa förutsätt
ningar för långsiktiga och målinriktade aktiviteter inom området utarbetas 
en helhetsplan för den bostadspolitiska projektverksam het som genomförs 
med m inisterrådets finansiering.

I samband med överföring av kunskap och teknologi inom byggsektorn 
till utvecklingsländerna har samnordiska projekt eftersträvats. ÄK-Bygg 
har under året satt igång ett projekt som syftar till att klarlägga byggsek
torns roll i nordiskt biståndssam arbete m. m.
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Kapitel III

Lagstiftningssam arbetet

Inledning

Även under år 1983 har det nordiska lagstiftningssamarbetet följt de 
yttre ram ar för detta samarbete som lades fast i slutet av 1970-talet. Möten 
mellan justitiem inistrarna har hållits i Visby under tiden den 20-21 juni 
1983 och i M ariehamn den 15 novem ber 1983. Ämbetsmannakommittén för 
lagstiftningsfrågor har den 3 maj 1983 sam m anträtt på Königstedt gård 
utanför Helsingfors och har även hållit ett möte i Mariehamn i anslutning 
till justitiem inisterm ötet. Rättscheferna har m ötts i Stockholm den 18-19 
oktober 1983. Vidare har lagstiftningsfrågor diskuterats vid det gemensam
ma mötet mellan Nordiska ministerrådet (justitieministrarna) och Nordis
ka rådets juridiska utskott i Mariehamn och i samband med Nordiska 
rådets session i Oslo.

Grunden för det nordiska lagstiftningssamarbetet utgörs dock naturligen 
av det fortlöpande samarbete som innebär ett utbyte av upplysningar om 
aktuella lagstiftningsåtgärder i ett enskilt land och överläggningar i konkre
ta frågor. D etta sam arbete har intensifierats under senare år.

En annan form av nordiskt samarbete består av de täta kontakter som 
förekommer mellan företrädare för justitiem inisterierna inför och vid mö
ten i olika internationella organ. D etta samarbete innebär att de nordiska 
länderna oftast kan uppträda med en gemensam hållning och därigenom 
lyckas få gehör för sina synpunkter på ett sätt som annars inte hade varit 
möjligt. Samarbetet utgör inte sällan inledningen till gemensamma nordis
ka lagstiftningsprojekt, där lagstiftningen baseras på de resultat som har 
uppnåtts på det vidare internationella planet. Som exempel på projekt av 
det nu nämnda slaget kan nämnas den sjörättsliga lagstiftningen samt den 
lagstiftning på patentom rådet som har ägt rum under de senaste åren. Även 
arbetet på nya nordiska köplagar bör nämnas. H är har FN-konventionen 
angående internationella köp utgjort en av utgångspunkterna.

I sitt betänkande över C 1/1983 har juridiska utskottet uttalat att resulta
ten av och planerna för sam arbetet med enskilda undantag överensstäm 
mer med de önskemål som utskottet har uttryckt. U tskottet efterlyser 
emellertid ytterligare sam arbetsprojekt och förklarar att det, även i en tid 
när konsolidering snarare än expansion är ett av nyckelorden, bör finnas 
utrymme för visioner.

M inisterrådet vill med anledning av juridiska utskottets uttalanden fram
hålla att det även under det gångna året har satts igång ett antal nya 
projekt. Av dessa kan särskilt pekas på det sam arbete som har inletts när 
det gäller de frågor av juridisk natur som användningen av automatisk 
databehandling ger upphov till, bl. a. skadeståndsrättsliga, upphovsrätts-
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liga och straffrättsliga. Vidare har lagstiftningsarbetet från en teoretisk 
utgångspunkt diskuterats vid ett nordiskt seminarium den 13-15 juni i 
Esbo i Finland. Särskilt behandlades olika aspekter av utredningsarbete, 
främst vilken information som behöver samlas in, hur utredningsarbetet 
bör organiseras och vilket behov som finns för att styra arbetet. Avsikten 
är att följa upp seminariet med fortsatta nordiska diskussioner i ämnet.

Juridiska utskottet har tidigare uttalat sin tillfredsställelse med det sätt 
på vilket det nordiska lagstiftningsprogrammet har presenterats i de årliga 
redogörelserna till Nordiska rådet. Uppställningen av berättelsen följer i år 
samma linjer som under de senaste åren.

Samtidigt som lagstiftningsprogrammet kompletteras och revideras, 
bl. a. mot bakgrund av de årliga diskussionerna mellan justitiem inistrarna 
och juridiska utskottet, slår detta igenom på presentationen i denna redo
görelse. Strävan är också att i redogörelsen beakta Nordiska rådets u tta
landen rörande enskilda punkter i lagstiftningsprogrammet. Härigenom 
torde redogörelsen kunna ge en realistisk bild såväl av målen för lagstift
ningssamarbetet som av det löpande sam arbetet både inom m inisterrådet 
och mellan ministerrådet och Nordiska rådets parlamentariska organ.

1 Familjerätt

På familjerättens område har ett nordiskt lagstiftningssamarbete bedri
vits sedan länge. Det inleddes med lagstiftningen från 1920-talet om äkten
skaps ingående och upplösning m. m. Därefter har lagstiftning om arv, om 
förmynderskap och om adoption tillkommit som resultat av detta samarbe
te. Exempel från senare år är de nya regler om barn och föräldrar som har 
antagits i Finland, Island, Norge och Sverige (se 1.3.1 och 1.3.2) och de 
nya namnregler som h arträ tt i kraft i Danmark, Norge och Sverige (se 1.6).

1.1 Äktenskapsrätt

I rekommendation nr 22/1973 hemställde Nordiska rådet att regeringarna 
skulle eftersträva att bygga ut den gemensamma nordiska äktenskapslag- 
stiftningen och undersöka möjligheterna att finna en lösning som är till
fredsställande för alla de nordiska länderna.

1.1.1 Ingående och upplösning av äktenskap

I Sverige trädde nuvarande regler om ingående och upplösning av äkten
skap i kraft år 1974.1 Danmark lade äktenskapskommittén fram förslag om 
ingående och upplösning av äktenskap år 1973. I Finland lämnade äkten- 
skapskommissionen i mars 1983 ett förslag till nya regler i ämnet. Förslaget 
remissbehandlas f. n. Den norska äktenskapskommittén har ännu inte lagt 
fram något förslag på detta område.

För att man bl. a. skall försöka få enhetligare nordiska regler på området 
pågår löpande diskussioner mellan representanter för de olika länderna.
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M inisterrådet anser alltjämt att arbetet på att revidera 1931 års nordiska 
äktenskapskonvention bör anstå till dess att äktenskapskom m ittéerna i de 
olika länderna har avslutat sitt arbete och resultatet av utredningsarbetet 
har klarats ut genom förhandlingar mellan de nordiska departem enten. N är 
det gäller internationella frågor beträffande vårdnad om barn m. m. kan det 
emellertid bli nödvändigt att ändra de bestäm m elser i äktenskapskonven- 
tionen som berör de nordiska myndigheternas kompetens och erkännande 
av myndigheternas beslut i dessa frågor (jfr 1.3.2)

1.1.2 M akars egendomsförhållanden

Vid Nordiska rådets 27:e, 28:e och 29:e sessioner framhöll rådet att det 
är viktigt att finna en tillfredsställande nordisk lösning när det gäller 
makars egendomsförhållanden. Vid N ordiska rådets 31:a session under
ströks vikten av att den nordiska rättslikheten i denna del bevaras och om 
möjligt förstärks.

Makars egendomsförhållanden utgjorde ett av ämnena för Nordiska 
rådets 17:e rådskonferens i Helsingör i maj 1982. Konferensen fick bred 
uppslutning av parlam entariker, äm betsmän, forskare m. fl. från de nordis
ka länderna och utgör därför en god grund för det fortsatta nordiska 
lagstiftningssamarbetet. En rapport över konferensen har publicerats i 
Nordisk utredningsserie (NU 1982:5) ” Familieret i N orden” .

Frågan om makars egendomsförhållanden har behandlats av särskilda 
kommittéer i de nordiska länderna. Den danska kommittén lade fram sitt 
förslag år 1974. I Finland lämnades ett förslag år 1976, varefter en arbets
grupp tillsattes år 1980 med uppgift att utreda ändringar i lagstiftningen i 
denna del. De svenska familjelagssakkunniga lade år 1981 fram ett förslag 
rörande bl. a. makars egendomsförhållanden och efterlevande makes ställ
ning (SOU 1981:85). Förslaget har rem issbehandlats och övervägs f. n. 
inom justitiedepartem entet.

Frågan om äktenskapets ekonom iska rättsverkningar har behandlats vid 
möten mellan kom m ittéerna och representanter för de nordiska justitiede
partem enten, senast vid ett möte i Reykjavik i septem ber 1982. E tt nytt 
möte kommer att hållas i Köpenhamn i decem ber 1983. Avsikten är att 
mötena i fortsättningen skall komma i tätare följd.

De utredningsförslag som har lagts fram innebär att rättslikheten inom 
Norden på detta område bevaras på väsentliga punkter och i vissa hänse
enden utvidgas, främst när det gäller skyddet för efterlevande make. Vid 
mötet i septem ber 1982 diskuterades möjligheterna att uppnå större rätts
likhet i de frågor där det ännu råder oenighet. Deltagarna från de olika 
länderna kom fram till att det fanns vissa möjligheter till detta.

Vid ett möte i novem ber 1982 mellan juridiska utskottet och de nordiska 
justitiem inistrarna såg också ministrarna positivt på möjligheterna att få till 
stånd likartade regler, även om värderingarna i de skilda länderna inte 
alltid kan helt sammanfalla.
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1.2 Ogifta sam manboendes egendomsförhållanden

Frågan om ogifta sammanboendes egendomsförhållanden behandlades 
vid rådskonferensen i maj 1982 (se 1.1.2).

I Danmark, Norge och Sverige har frågor om ogifta sammanboendes 
egendomsförhållanden behandlats av äktenskapskom m ittéerna i dessa 
länder. Den svenska kommittén har föreslagit regler om detta i det tidigare 
nämnda betänkandet SOU 1981:85. Den norska kommittén lade år 1980 
fram ett förslag om ” Samliv utan vigsel” (NOU 1980:50). Den danska 
äktenskapskom m ittén lämnade år 1981 ett förslag om ” Samliv utan äkten
skap” (Nr 915/1980). Något motsvarande förslag har inte lagts fram i 
Finland.

Arbetet i kom m ittéerna har bedrivits parallellt vid regelbundna möten. 
Synpunkterna har samordnats så långt det har varit möjligt. Regler om 
ogifta sam manboendes egendomsförhållanden har vidare dryftats vid det 
förut näm nda mötet i Reykjavik (se 1.1.2), liksom vid juridiska utskottets 
möte med de nordiska justitiem inistrarna i november 1982.

Vid de möten som hittills hållits har framkommit att det finns en skillnad 
i uppfattningarna om i vilken utsträckning man bör ha särskilda lagregler 
om ogifta sammanboendes egendomsförhållanden, men att det finns goda 
förutsättningar för ytterligare sammanjämkning innan lagförslag läggs fram 
för riksdagarna i de olika länderna.

M inisterrådet vill liksom tidigare betona värdet av att man får så enhet
liga regler som möjligt i de nordiska länderna om gifta sammanboendes 
egendomsförhållanden.

1.3 Barn och föräldrar 

1.3.1 Vårdnad och umgänge

Ett gemensamt drag för lagstiftningsarbetet i de nordiska länderna på 
senare tid är att möjligheterna för föräldrar att få eller fortsätta att ha 
gemensam vårdnad om sina barn har utvidgats eller förenklats och att 
barnens rättsliga ställning har stärkts på olika sätt, samtidigt som barnen 
har fått större möjligheter än tidigare att själva komma till tals i frågor som 
rör vårdnad och umgänge.

Frågor om vårdnad och umgänge var ett av huvudämnena vid Nordiska 
rådets rådskonferens i maj 1982 (jfr ovan 1.1.2 och 1.2).

I Sverige infördes den 1 januari 1977 en möjlighet för frånskilda och 
ogifta föräldrar att få gemensam vårdnad om sina barn i de fall då båda 
föräldrarna vill ha denna vårdnadsform. Den 1 juli 1983 förenklades möjlig
heten för sådana föräldrar att få gemensam vårdnad. Efter en skilsmässa 
fortsätter föräldrarna automatiskt att gemensamt utöva vårdnaden om sina 
barn, om inte någon av föräldrarna begär att den gemensamma vårdnaden 
skall upplösas. Och ogifta föräldrar kan, oavsett om de bor tillsammans 
eller ej, få gemensam vårdnad genom en anmälan av dem båda till pastors
äm betet. Den 1 juli 1983 ändrades också reglerna om barns umgänge. En
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utgångspunkt för de nya reglerna är att barn har behov av goda kontakter 
även med en förälder som inte är vårdnadshavare. Det är i första hand 
vårdnadshavarens uppgift att se till att barnets umgängesbehov blir tillgo
dosett. Kan föräldrarna inte enas om umgänget, får frågan avgöras av 
domstol.

I Norge trädde en ny lag om barn i kraft den 1 januari 1982. Lagen 
innebär bl. a. att frånskilda föräldrar fortsätter att ha gemensam vårdnad 
efter skilsmässan, om de inte avtalar annat. Ogifta föräldrar kan få gemen
sam vårdnad genom en gemensam anmälan till folkeregistret. Enligt lagen 
har barnet rätt till umgänge med bägge föräldrarna, även om dessa bor isär. 
En förälder som har sammanbott med barnet har rätt till umgänge med 
barnet, om inte annat har bestäm ts, medan en förälder som aldrig har bott 
tillsammans med barnet har umgängesrätt endast om det har särskilt be
stämts.

Också i Island trädde en ny lag om barn i kraft den 1 januari 1982. Ogifta 
sammanboende föräldrar har enligt lagen automatiskt gemensam vårdnad 
om sina barn, medan föräldrar som har skilt sig eller separerat inte kan få 
gemensam vårdnad. Lagen ger fadern umgängesrätt i fall då föräldrarna 
inte är gifta med varandra.

I Finland träder en ny lag angående vårdnad om barn och umgängesrätt i 
kraft den 1 januari 1984. Enligt den nya lagen kan föräldrar avtala om 
gemensam vårdnad eller att vårdnaden anförtros den ena föräldern ensam. 
Ett skriftligt avtal som har fastställts av socialnämnden är giltigt och kan 
verkställas på samma sätt som ett domstolsbeslut. Domstolen kan besluta 
om gemensam vårdnad eller anförtro vårdnaden åt den ena föräldern 
ensam eller åt en eller flera personer vid sidan av eller i stället för föräldrar
na. Enligt de nya reglerna kan ogifta föräldrar få gemensam vårdnad om 
sitt barn oberoende av om de bor tillsammans eller ej. Föräldrarna fortsät
ter också automatiskt att ha gemensam vårdnad efter skilsmässa om inte 
någon av dem eller socialnämnden yrkar annat. Barnet har rätt att hålla 
kontakt med och träffa den förälder barnet inte bor hos. Föräldrarna kan 
avtala om umgängesrätt och även domstolen kan besluta om det. Vård- 
nadsärende och ärende angående umgängesrätt skall avgöras med beaktan
de av framför allt barnets bästa samt också barnets egna önskemål.

I Danmark föreslog en särskild kommitté år 1981 att frånskilda och ogifta 
föräldrar skulle kunna få gemensam vårdnad. Sedan en arbetsgrupp i 
justitiedepartem entet fått i uppdrag att utarbeta ett utkast till regler om 
detta, har arbetsgruppen i septem ber 1983 lämnat ett betänkande om 
vårdnad och umgänge. Betänkandet innehåller bl. a. ett lagförslag enligt 
vilket avtal om vårdnad mellan ogifta, separerade och frånskilda personer 
skall kunna godkännas. Betänkandet remissbehandlas f. n.
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1.3.2 Verkställighet av avgöranden om vårdnad eller umgänge

I Norge regleras verkställighet av vårdnadsavgöranden m. m. i den nya 
lagen om barn som trädde i kraft den 1 januari 1982. N är det gäller 
verkställighet av vårdnadsavgöranden finns tre olika verkställighets- 
former: vite (” tvangsbot” ), hämtning av barnet genom vårdnadshavaren 
själv och hämtning av barnet genom ” nam sm annens” försorg. I fråga om 
umgänge finns endast ett tvångsmedel, ” tvangsbot” .

Också i Island har verkställighetsreglerna tagits in i den nya lagen om 
barn som trädde i kraft den 1 januari 1982. Det enda tvångsmedel som står 
till buds för att få ett avgörande om vårdnad eller umgänge verkställt är 
vite (” böter” ).

I Sverige trädde nya bestäm m elser om verkställighet av vårdnadsavgö
randen m. m. i kraft den 1 juli 1983. De nya bestäm melserna innebär bl. a. 
att möjligheterna att besluta om polishämtning av barn begränsas och att 
vite skall vara det huvudsakliga tvångsmedlet i de fall då verkställighet inte 
kan ske på frivillighetens väg. En nyhet är att de allmänna dom stolarna kan 
på yrkande av part kombinera ett avgörande om vårdnad eller umgänge 
med ett vitesföreläggande för m otparten att lämna ifrån sig barnet. I övrigt 
skall dock frågor om verkställighet av de allmänna domstolarnas vårdnads
avgöranden m. m. liksom tidigare prövas av länsrätterna i första instans.

I Finland har verkställighetsreglerna ändrats i samband med den nya 
lagen angående vårdnad om barn och umgängesrätt. Ändringen träder i 
kraft den 1 januari 1984. Enligt de nya bestäm melserna får verkställighet 
inte ske mot barnets vilja om barnet har fyllt tolv år. Åldersgränsen har 
sänkts med tre år.

De tvångsmedel som kan komma i fråga i Danmark är vite (” tvangsbot” ) 
och hämtning av barnet. Det finns f. n. inga planer att se över de danska 
reglerna om verkställighet av vårdnadsavgöranden m. m.

Verkställighetsreglerna i de olika länderna diskuterades vid ett möte i 
Stockholm i decem ber 1982, i vilket företrädare för de nordiska justitiede
partem enten deltog. Vid mötet diskuterades vidare de nordiska ländernas 
inställning till de båda konventioner om bortrövande av barn som har 
antagits år 1980 av Europarådet resp. Haagkonferensen för internationell 
privaträtt. Frågan om ratificering av dessa konventioner har ytterligare 
behandlats vid ett möte mellan departem entsrepresentanter från de olika 
länderna i Helsingfors i novem ber 1983.

1.3.3 Förbud m ot kroppslig bestraffning av barn m .m .

I rekommendation nr 10/1982 har N ordiska rådet uttalat att enhetliga 
regler bör införas i Norden om förbud mot kroppslig bestraffning eller 
annan kränkande behandling av barn.

E tt sådant förbud finns numera i Sverige sedan år 1979 samt träder i 
Finland i kraft den 1 januari 1984. I Norge har en utredning år 1982 lagt 
fram förslag om ett sådant uttryckligt förbud. Förslaget övervägs f. n. i
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Justisdepartem entet. I Danmark har frågan om regler av detta slag över
vägts av den arbetsgrupp som har haft i uppdrag att utarbeta ett utkast om 
gemensam vårdnad (se 1.3.1). Arbetsgruppen har dock stannat för att inte 
lägga fram något förslag i denna del.

1.3.4 Internationella faderskapsfrågor

I de nordiska länderna gäller sedan några år tillbaka likartade lagar om 
erkännande av nordiska faderskapsavgöranden. Däremot tillämpas olika 
principer när det gäller erkännande av faderskapsavgöranden som har 
meddelats i länder utanför Norden.

I Sverige har en utredning för någon tid sedan lämnat ett betänkande 
(SOU 1983:25), som innehåller förslag till en lag om internationella fader
skapsfrågor. Betänkandet rem issbehandlas f. n. En proposition planeras 
till våren 1984. Avsikten är att nordiska överläggningar skall äga rum innan 
propositionen beslutas.

1.3.5 Indrivning av underhållsbidrag

En ny lag om erkännande och verkställighet av utländska beslut om 
underhållsbidrag trädde i kraft i Finland den 1 juli 1983. Lagen har föran
letts av att Finland numera har ratificerat 1973 års Haagkonvention i 
ämnet. Norge och Sverige är redan anslutna till denna konvention.

Frågan om bilaterala avtal eller andra överenskommelser om indrivning 
av underhållsbidrag har väckts av Australien, Canada och några delstater i 
USA i brev till de nordiska justitiedepartem enten. De nordiska ländernas 
inställning till dessa önskemål har behandlats vid det tidigare nämnda 
mötet i Helsingfors i novem ber 1983 (se 1.3.2).

1.4 Artificiella inseminationer

Artificiell insemination (befruktning på konstlad väg) är en befruktnings- 
metod som under senare år har tilldragit sig allt större uppmärksamhet. I 
N orden -  liksom i hela Västeuropa — saknas dock lagstiftning om denna 
verksamhet.

I Sverige har en utredning nyligen lämnat ett betänkande (SOU 
1983:42), som innehåller förslag till lagbestämmelser om inseminations
barns rättsliga ställning och förslag till en särskild lag om inseminations- 
verksamheten som sådan. Betänkandet rem issbehandlas f. n.

I Finland tillsatte medicinalstyrelsen i decem ber 1982 en arbetsgrupp för 
att överväga behovet av lagstiftning om insemination. Arbetet skall vara 
slutfört i juni 1984.

Också i Norge kommer frågan om vissa regler om insemination att 
övervägas. Däremot ser man inte i Danmark f. n. något behov av lagstift
ning på detta område.

Frågan om lagreglering av insemination har diskuterats vid det nordiska 
justitiem inisterm ötet i juni 1983. Det rådde då enighet om att man fortlö-
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pande skall hålla varandra underrättade om det utredningsarbete som 
pågår. Avsikten är att man skall återkom m a till frågan om ytterligare 
nordiska överläggningar när remissbehandlingen av det svenska betänkan
det är avslutad.

1.5 Adoption

Efter den revision av adoptionslagstiftningen som har företagits i de 
nordiska länderna under de senaste årtiondena grundar sig den nordiska 
adoptionslagstiftningen på i huvudsak likartade principer.

I Finland har nya regler om adoption trätt i kraft den 1 januari 1980. 
Enligt dessa regler är syftet med adoption att främja barnets bästa genom 
fastställandet av ett föräldra- och barnaförhållande. De nya reglerna inne
bär, a tt adoptivbarnets rättsförhållande till adoptivföräldrarna och dessas 
släktingar är detsam ma som rättsförhållandet mellan ett barn och dess 
egna föräldrar och släktingar. A andra sidan avbryter adoptionen helt 
barnets rättsliga förhållande till de tidigare föräldrarna och släktingarna. 
Adoptivförhållande kan inte längre hävas men ett adoptivbarn kan adop
teras ånyo. Till adoption av minderårigt barn krävs i regel samtycke av 
föräldrarna oberoende av om föräldern är barnets vårdnadshavare eller 
inte. Domstolen kan endast på synnerligen vägande skäl fastställa adoptio
nen utan samtycke av förälder om det prövas, att adoptionen på ett 
uppenbart avgörande sätt är till barnets bästa och att förälder med beak
tande av umgänget mellan barnet och dess förälder, förhållandet mellan 
dem samt förhållandets natur, inte haft tillräckliga skäl till att vägra ge sitt 
samtycke. Om barnet har fyllt 12 år förutsätter adoption alltid barnets eget 
samtycke. Den nya lagen innehåller också regler om obligatorisk adop
tionsrådgivning. Syftet med adoptionsrådgivning är att bevaka barnets 
bästa samt att genom överläggningar och åtgärder bistå barnet, dess föräld
rar och adoptanterna innan domstol fastställer adoptionen samt vid behov 
även därefter. Adoptionsrådgivningens uppgifter är att i varje enskilt fall 
utreda förutsättningarna för adoptionen, placera barnet hos adoptanten 
samt övervaka hur placeringen med hänsyn till barnets bästa lyckas. 
Adoptionsrådgivning är en socialservice, vilken meddelas av socialnämn
derna och av adoptionsbyråer, som verkar med tillstånd av socialstyrel
sen.

I Norge har ett förslag till ändringar i gällande adoptionslagstiftning lagts 
fram under våren 1983. Enligt förslaget skall en möjlighet öppnas för ogifta 
sammanboende män och kvinnor att adoptera barn gemensamt, under 
förutsättning att mannen och kvinnan har bott tillsammans under äkten- 
skapsliknande förhållanden i minst tre år. Vidare föreslås en ny regel om 
skyldighet för adoptivföräldrarna att så snart det är lämpligt tala om för 
barnet att det är adopterat. Slutligen föreslås nya regler som gäller möjlig
heterna att häva en adoption. Remissbehandlingen av förslaget är ännu 
inte avslutad.
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I Sverige ses hela adoptionslagstiftningen f. n. över av en kommitté. Det 
är för dagen inte möjligt att säga när detta arbete kan vara avslutat.

I Danmark har det under hösten 1983 lagts fram förslag till ändring i 
adoptionslagen såvitt gäller förutsättningarna för att bli godkänd som 
adoptant, bl. a. med avseende på kraven i fråga om de adoptionssökandes 
ålder och sammanlevnadens varaktighet. Vidare föreslås vissa förändring
ar vad gäller handläggningen av adoptionsärenden.

Ett allt större antal barn som adopteras i Norden kommer från utomnor- 
diska stater, framför allt tredje världen. Det finns av denna anledning ett 
särskilt behov av regler om internationell adoptionshjälp. Vid Nordiska 
rådets 31 :a session har rådet anm odat ministerrådet att sätta igång ett 
samarbete i syfte att få till stånd likartade regler om internationell adop- 
tionsförmedling och adoptionshjälp.

I Norge har en av socialdepartementet tillsatt arbetsgrupp lagt fram 
förslag om en ändrad organisation av den internationella adoptionsverk- 
samheten. 1 Sverige överväger socialdepartem entet frågan om en ändring i 
nuvarande ordning. I Finland har en arbetsgrupp inom justitieministeriet 
utarbetat förslag till lagstiftning om internationell adoptionstjänst samt om 
tillståndsförfarandet i internationella adoptionsärenden. Förslaget innebär 
också nya internationellt privaträttsliga stadganden angående behörig 
domstol och tillämplig lag samt erkännande av utländsk adoption och 
hävning av adoptivförhållande. Ytterligare har arbetsgruppen föreslagit att 
både reglerna om nationella adoptioner och reglerna rörande internationel
la adoptioner skulle samlas i en ny adoptionslag. Förslag till regeringens 
proposition har rem issbehandlats under hösten 1983. I Danmark arbetar 
adoptionsutredningen med sitt slutbetänkande. Betänkandet kommer att 
behandla olika problem som hänger samman med adoption av utländska 
barn, innefattande frågan om adoptionsförmedling och annonsering.

Fortlöpande kontakter har hållits mellan berörda departem ent och adop
tionsorgan i de nordiska länderna. Nordiska överläggningar skall äga rum i 
Helsingfors under hösten 1983.

M inisterrådet ser med tillfredsställelse att det samarbete som Nordiska 
rådet efterlyst på detta område nu har kommit igång. M inisterrådet vill 
samtidigt betona vikten av att detta arbete bedrivs så skyndsamt som 
möjligt.

1.6 Nam nlagstiftningen

På grundval av nordiskt samarbete har nya namnlagar antagits i Dan
mark, Norge och Sverige. Lagarna trädde i kraft den 1 februari 1980 i 
Norge, den 1 april 1982 i Danmark och den 1 januari 1983 i Sverige. I 
Finland lades en proposition om namnlag fram under hösten 1981. Proposi
tionen återkallades emellertid i böljan av år 1983. En ny proposition 
utarbetas f. n. inom justitiem inisteriet.
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Lagarna i Danmark, Norge och Sverige bygger på samma huvudprin
ciper. De som gifter sig kan välja antingen att ha den enes efternamn som 
gemensamt efternamn eller att behålla var och en sitt efternamn från tiden 
närmast före äktenskapet. E tt barn förvärvar vid födelsen föräldrarnas 
efternamn, om dessa har samma efternamn. H ar föräldrarna olika efter
namn, kan föräldrarna välja vilket namn barnet skall ha. Om föräldrarna 
inte inom viss tid anm äler något efternamn för barnet, får barnet modems 
efternamn.

Den svenska lagen innehåller regler om namn i internationella förhållan
den. N är det gäller medborgare i de nordiska länderna bygger reglerna på 
den s. k. domicilprincipen. Regler av detta slag har inte ansetts behövliga i 
Danmark och Norge, där denna princip iakttas sedan gammalt utan stöd av 
lag. Däremot föreligger i Finland ett inom justitieministeriet utarbetat 
utkast till lag om tillämplig lag beträffande släktnamn m .m . Också detta 
förslag bygger på domicilprincipen. De svenska reglerna och det finska 
förslaget har diskuterats under det nordiska samarbetet.

2 Avtalsrätt, köprätt och konsumentskydd

Dessa frågor hör till de mest centrala inom det nordiska lagstiftnings
samarbetet. Sam arbetet på detta område avser några av de viktigaste 
juridiska frågorna i det projekt som sedan år 1981 har varit känt under 
beteckningen ” Norden som hem m am arknad” .

På avtals- och köprättens områden har man i Norden traditionellt strävat 
efter att få så likartad lagstiftning som möjligt i de olika länderna. På 
konsumentskyddsom rådet har man däremot ibland valt olika lagtekniska 
lösningar. I sak ger reglerna dock konsum enterna ett i stort sett likvärdigt 
skydd.

Nordiska rådet har förklarat sig godta den prioritering som samarbetet 
på förmögenhetsrättens område har fått och uppmanar till fortsatt samar
bete efter de linjer som ministerrådet har dragit upp.

2.1 Avtalsvillkor

I Sverige gäller sedan år 1971 en lag om förbud mot oskäliga avtalsvillkor 
i konsumentförhållanden. Efter en ändring år 1977 är lagen utöver varor 
och tjänster tillämplig även på andra nyttigheter, såsom fast egendom och 
andra rättigheter. Enligt lagen kan m arknadsdomstolen förbjuda näringsid
kare att använda avtalsvillkor som är oskäliga mot konsumenter. I Dan
mark innehåller 1974 års marknadsföringslag ett generellt förbud mot att 
företa handlingar i näringsverksamhet som strider mot god marknadsfö- 
ringssed. Förbudet omfattar också oskäliga villkor i standardavtal. I Fin
land finns regler om förbud mot oskäliga avtalsvillkor i konsumentförhål
landen i 1978 års konsumentskyddslag. 1 Norge har 1972 års lag om 
kontroll med marknadsföring utvidgats år 1981 så att den möjliggör ingri
panden mot oskäliga avtalsvillkor på konsumentområdet.
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N är det gäller kontroll av standard villkor i avtal mellan näringsidkare 
gäller i Danmark reglerna i marknadsföringslagen. I Norge diskuterade 
man frågan år 1981 i samband med ändringen av lagen om kontroll med 
marknadsföring. Av praktiska skäl begränsades ändringen emellertid till 
att gälla avtal med konsumenter. I Finland föreslog en kommitté år 1979 
regler som ger marknadsdomstolen möjlighet att förbjuda en näringsidkare 
att använda oskäliga avtalsvillkor i fall där ett förbud är nödvändigt för att 
skydda den andra näringsidkaren. Förslaget har ännu inte lett till lagstift
ning. En utredning ser f. n. över avtalspraxis mellan näringsidkare i syfte 
att klarlägga huruvida oskäliga avtalsvillkor förekommer i sådana fall. I 
Sverige har i maj 1983 beslutats en lagrådsremiss med förslag till lag om 
avtalsvillkor mellan näringsidkare. Enligt den föreslagna lagen kan en 
näringsidkare, som har uppställt ett oskäligt villkor när han ingår eller 
avser att ingå avtal med en annan näringsidkare, förbjudas av marknads
domstolen att i fortsättningen använda villkoret i liknande fall. Lagen är 
avsedd att träda i kraft den 1 juli 1984.

I Danmark, Finland, Norge och Sverige innehåller 36 § avtalslagen en 
generalklausul som innebär att oskäliga avtalsvillkor kan jäm kas eller 
lämnas utan avseende av allmän domstol. Bestämmelsen har trätt i kraft i 
Danmark år 1975, i Sverige år 1976 samt i Finland och Norge år 1983.

2.2 Köp

Förslag till nya köplagar lades fram i Norge och Sverige år 1976 (NOU 
1976:34 resp. SOU 1976:66) och i Finland år 1977. Dessa förslag ledde 
emellertid inte till lagstiftning.

De nordiska justitiem inistrarna tillsatte år 1980 en nordisk arbetsgrupp 
bestående av representanter för Danmark, Finland, Norge och Sverige för 
att dels ta ställning till om de nordiska länderna skall underteckna 1980 års 
FN-konvention om internationella köp, dels undersöka möjligheterna att 
få till stånd en ny enhetlig köplagstiftning i Norden. Arbetsgruppen fick 
senare i uppdrag att utarbeta utkast till köplagar. Dess arbete följs av 
observatörer från Island.

Danmark, Finland, Norge och Sverige undertecknade FN-konventionen 
i maj 1981. Den nordiska köplagsgruppen överväger nu i vilken form 
konventionens bestäm m elser skall genomföras i nationell rätt. A rbetsgrup
pen har sam m anträtt regelbundet under åren 1981-1983. Dess utkast till 
köplag kan väntas under år 1984.

Bestämmelser om konsum entköp finns i Danmark huvudsakligen i ett 
särskilt kapitel i köplagen och i Finland i konsumentskyddslagen. I Norge 
har reglerna arbetats in i resp. generella bestäm m elser i köplagen, medan 
de i Sverige är samlade i en särskild lag (1973 års konsumentköplag). Trots 
de olika lagtekniska lösningarna är det materiella innehållet i stort sett 
detsamma. Den nordiska köplagsgruppens arbete omfattar inte konsu
mentköp. Reglerna om dessa köp ses f. n. över i Sverige av en särskild
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kommitté, som väntas lägga fram sitt förslag i böljan av år 1984. Nordiska 
överläggningar har hållits om den framtida utformningen av reglerna om 
konsumentköp.

2.3 Hemförsäljning m .m .

Med anledning av bl. a. en rekomm endation från Nordiska rådet har ett 
nordiskt utredningssam arbete ägt rum som resulterat i lagstiftning i de 
nordiska länderna om ångerrätt vid hemförsäljning och liknande. Särskilda 
lagar antogs i Sverige år 1971 (lag om hemförsäljning) och i Norge år 1972 
(ångerfristlagen). I Finland togs reglerna in i ett särskilt kapitel i 1978 års 
konsumentskyddslag, medan de i Danmark finns i 1978 års lag om vissa 
konsumentavtal.

I Sverige har en ny hemförsäljningslag, som på olika punkter utvidgar 
konsum entskyddet, trätt i kraft den 1 juli 1982. Vissa begränsade lagänd
ringar träder i kraft i Finland år 1984. I Norge har ändringar i ångerfristla
gen som utvidgar konsum entskyddet vidtagits år 1983. De angivna lagänd
ringarna har förberetts vid nordiska departementsöverläggningar och inne
bär att reglerna om ångerrätt i de olika länderna alltmer har närmat sig 
varandra. Den danska lagen ger redan ett omfattande konsumentskydd, 
och några planer på ändring föreligger inte.

2.4 Kreditköp och konsumentkrediter

Lagstiftningen om avbetalningsköp och andra kreditköp har under sena
re år setts över i de nordiska länderna. I Sverige antogs en konsumentkre- 
ditlag år 1977 och en lag om avbetalningsköp mellan näringsidkare m. fl. år 
1978. En ny lag om kreditköp har också antagits i Danmark år 1982. I 
Finland pågår arbetet på en lag om konsumentkrediter. I Island lades ett 
förslag till lag om avbetalningsköp fram år 1978, medan förslag till lag om 
kreditköp lades fram i Norge åren 1981 och 1983. Förslagen i Island och i 
Norge har stora likheter med de övriga nordiska lagarna.

I Sverige tillsattes år 1980 en särskild kommitté för att utreda verksam
heten med kontokort. Kommittén har avgett ett delbetänkande år 1983 och 
beräknas avge sitt slutbetänkande under år 1984.

2.5 Konsumentskydd vid förvärv av bostad och fa s t  egendom

I Danmark tillsattes i oktober 1980 en utredning beträffande avtal om 
uppförande eller försäljning av fast egendom och avtal om större ombygg
nadsarbeten. Utredningen skall särskilt tillse att konsum enterna genom 
tvingande regler skyddas vid avtalsbrott från näringsidkarens sida.

I Finland lade en kommitté under hösten 1982 fram ett principbetän
kande om bostadsköpares rättsskydd. Betänkandet har remissbehandlats. 
En ny kommitté har tillsatts under år 1983 med uppdrag att utarbeta 
erforderliga lagförslag i ämnet. Vidare har konsumentskyddslagen nyligen 
ändrats så att lagens stadganden om marknadsföring och avtalsvillkor har 
utsträckts att gälla även bostadsköp.
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I Norge lämnade en utredning år 1979 ett förslag om köp av fast egen
dom. Reglerna skall enligt förslaget vara tvingande till köparens skydd vid 
köp av bostadsfastighet. Dessutom överväger man i Norge att tillsätta en 
utredning om utvidgat konsumentskydd vid uppförande eller försäljning av 
småhus.

1 Sverige arbetar sedan januari 1983 en kommitté med uppgift att utreda 
frågor om förbättrat konsumentskydd vid förvärv av småhus m. m.

M inisterrådet uttalade i C 1/1983 att tidsplanerna för arbetet i de olika 
kommittéerna skulle samordnas och att departementsöverläggningar borde 
äga rum i vanlig ordning innan några lagändringar genomfördes. Minister
rådet pekade emellertid på att kom m ittéerna på grund av de olika boende
formerna i Norden delvis har olika uppdrag, något som kan hindra en 
likartad lagstiftning.

Vid sidan av arbetet på lagstiftning om konsumentskydd vid bostadsköp 
m. m. bedrivs ett arbete på regler till skydd för konsum enter som har 
anlitat fastighetsmäklare för att köpa eller sälja bostäder etc. I Sverige har 
en proposition med förslag till lag om fastighetsmäklare lagts fram under 
hösten 1983. Lagen, som innehåller regler om registrering av fastighets
mäklare och om förhållandet mellan mäklare och deras kunder, är avsedd 
att träda i kraft den 1 juli 1984. I Finland tillsattes i decem ber 1982 en 
arbetsgrupp med uppgift att utreda förhållandet mellan fastighetsmäklare 
och deras uppdragsgivare. Nordiska departementsöverläggningar om des
sa frågor hölls i Stockholm i januari 1983.

2.6 Konsumenttjänster

Behovet av regler till skydd för konsumenter vid avtal om tjänster (i 
serviceverksamhet o .d .)  är eller har varit föremål för utredningsarbete i 
Danmark, Finland, Norge och Sverige. De norska och svenska utredning
arna lade fram betänkanden år 1979 vilka innehöll förslag om åtskilliga 
tvingande regler till konsum enternas skydd vid avtal om tjänster avseende 
arbete på lösöre eller fast egendom o. d. Den finska utredningen lämnade i 
november 1982 ett liknande förslag, som dock omfattar fler typer av 
konsum enttjänster. Förslagen har remissbehandlats. Den danska utred
ningen arbetar på ett motsvarande förslag rörande arbete på lösöre eller 
fast egendom o. d. samt förvaring.

I Sverige är avsikten att en proposition med förslag till en konsum ent
tjänstlag, som skall gälla dels arbete på lös och fast egendom, dels förva
ring (deposition), skall läggas fram under år 1984. Även i Finland och 
Norge pågår propositionsarbete.

Ett flertal departementsöverläggningar har hållits med företrädare för de 
berörda länderna. Vid överläggningarna har även diskuterats frågor om 
näringsidkares rätt att sälja gods som inte har häm tats. I Sverige är avsik
ten att en proposition om en sådan försäljningsrätt skall läggas fram i 
samband med propositionen om konsumenttjänstlag. I Finland pågår re
missbehandling av ett lagförslag i ämnet.
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M inisterrådet har vid flera tillfällen, senast i Cl/1983, uttalat att man bör 
söka nå största möjliga rättslikhet på detta område. M inisterrådet har 
alltjämt denna uppfattning.

2.7 Ränta

Lagstiftning om dröjsm ålsränta m. m. genomfördes i Sverige år 1975, i 
Norge år 1976, i Danmark år 1978 och i Finland år 1982. I m otsats till 
räntelagarna i Danmark och Sverige, där dröjsmålsräntan står i ett visst 
angivet förhållande till diskontot, bygger den finska lagen på en fast dröjs
målsränta. Enligt den norska lagen fastställs räntesatsen i administrativ 
ordning.

I Finland har en proposition om inskränkning av räntelagens tillämp
ningsområde överlämnats till riksdagen under hösten 1983. I Sverige för
bereds f. n. vissa ändringar i reglerna om dröjsmålsränta (bl. a. när det 
gäller räntans höjd). E tt förslag till dessa ändringar har lagts fram i en 
promem oria som har utarbetats inom justitiedepartem entet. Promemorian 
remissbehandlas f. n.

2.8 Borgen

M inisterrådet beslöt år 1976 att man i nordiskt samarbete skulle under
söka vilken praktisk betydelse olika former av borgen har för den enskilde 
och för den allmänna kreditpolitiken. K ontaktpersoner utsågs i de nordis
ka justitiedepartem enten för att bistå på det nationella planet. Projektet 
avslutades år 1983.

2.9 Handelsagenter och handelsrepresentanter

Efter nordiska överläggningar genomfördes i Norge år 1973 och i Sverige 
år 1974 ändringar i kommissionslagarna i syfte att stärka handelsagenters 
och handelsrepresentanters ställning. I Finland infördes år 1976 motsva
rande bestäm m elser genom en särskild lag om handelsrepresentanter. I 
Danmark lades ett betänkande i frågan fram år 1974. Den vidare behand
lingen av det danska betänkandet beror av utvecklingen inom EG, där man 
söker åstadkom ma en harmonisering av medlemsländernas lagstiftning på 
området.

I Sverige tillsattes år 1978 en kommitté för att verkställa en översyn av 
kommissionslagen. Kommittén skall bl. a. hålla sig underrättad om hur 
EG:s harmoniseringsarbete utvecklar sig. Den svenska kommitténs arbete 
följs av observatörer från Danmark, Finland och Norge. Årliga möten hålls 
mellan kommittén och observatörerna. Den svenska kommittén beräknas 
avge ett betänkande med förslag till ny kommissionslag under sommaren 
1984.
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De nuvarande nordiska försäkringsavtalslagarna är resultatet av nor
diskt samarbete, och reglerna är i stort sett desamma i Danmark, Finland, 
Norge och Sverige. I dessa länder finns sedan mitten av 1970-talet kommit
téer med uppdrag att revidera lagarna i nordisk samarbete.

För Danmarks del har arbetet komplicerats och fördröjts bl. a. av osä
kerhet om vad som skall bli det slutliga resultatet av den harmoniserings- 
process på försäkringsrättens område som pågår inom EG.

Den finländska kommittén lade år 1977 fram ett principbetänkande om 
behovet av ny lagstiftning. Betänkandet har varit föremål för remissbe
handling, varefter kommittén har fått tilläggsdirektiv.

I Sverige infördes år 1981 -  som ett första resultat av den svenska 
kommitténs arbete — en särskild konsumentförsäkringslag. Den innehåller 
regler bl. a. om försäkringsbolagens information, om rätten att teckna och 
förnya försäkring, om premiebetalningen samt om nedsättning av försäk
ringsersättningen när den försäkrade har åsidosatt en s. k. biförpliktelse.

Medan den svenska kommittén förberedde konsumentförsäkringslagen, 
arbetade den norska kommittén med ett utkast till allmän skadeförsäk
ringslag. H ärefter har arbetet i den norska kommittén, liksom i övriga 
kommittéer, varit inriktat på personförsäkringar.

I decem ber 1980 hölls ett möte i Stockholm med representanter för de 
nordiska kommittéerna och justitiedepartem enten. Härvid blev man enig 
om att man skulle slutföra arbetet på personförsäkringarna i en första 
omgång och därefter ta upp skadeförsäkringen till gemensam behandling. 
Det konstaterades på mötet att olikheter i bakomliggande förhållanden och 
annan lagstiftning (t. ex. skatterätten och arvsrätten) kunde göra det svårt 
att uppnå full överensstäm m else mellan de olika ländernas lagar. Man var 
dock överens om att lagtexterna inte skall uppvisa andra olikheter än 
sådana som betingas av starka sakliga skäl.

Kommittéerna har härefter haft ett fortsatt nära samarbete. Den norska 
kommittén lade under hösten 1983 fram ett betänkande om personförsäk
ring, medan de finländska och svenska kom m ittéerna skall följa efter under 
åren 1984-1985. Avsikten är att arbetet också skall koordineras på depar
tem entsplanet innan förslag läggs fram för riksdagarna i de olika länderna.

Kommittéerna har under våren 1983 hållit ett avslutande nordiskt möte 
om personförsäkring. I slutet av oktober 1983 har frågor rörande skadeför
säkring diskuterats vid ett möte mellan de kommittéer som har att behand
la även sådana frågor.

E tt arbete på ny lagstiftning om försäkringsgivares regressrätt pågår i 
Danmark och Norge. I båda länderna väntas propositioner i ämnet bli 
framlagda under slutet av år 1983. För Danmarks del är avsikten att regler 
om regressrätten skall ingå i en ny skadeståndslag. I Sverige lade skade- 
ståndskommittén fram ett förslag år 1975, men det har ännu inte resulterat i 
någon proposition. Frågan har i det nordiska lagstiftningssamarbetet be
handlats senast vid departementsöverläggningar år 1980.

2.10 Försäkringsavtal
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2.11 Lagstiftning om tillämplig lag på kontraktsrättsliga förpliktelser

Danmark har i mars 1981 undertecknat 1980 års EG-konvention om 
tillämplig lag på kontraktsrättsliga förpliktelser. E tt lagförslag om genom
förande av konventionen har lagts fram för Folketinget i oktober 1983.

I Finland bildades i novem ber 1980 en arbetsgrupp för att bedöma 
behovet av en lag om tillämplig lag på privaträttsliga avtal av internationell 
karaktär. Efter remiss av en promemoria från arbetsgruppen har man 
påbörjat arbetet med ett lagförslag.

I Norge har inom justitiedepartem entet utarbetats ett utkast till en lag 
om lagval på förm ögenhetsrättens område. Lagutkastet bygger i stor ut
sträckning på 1980 års EG-konvention.

Också i Sverige överväger man frågan om lagstiftning angående tillämp
lig lag på kontraktsrättsliga förpliktelser.

N ordiska överläggningar mellan företrädare för de nordiska justitiede
partem enten har ägt rum i oktober 1982 i Oslo och i augusti 1983 i Helsing
fors. Vid överläggningarna behandlades också frågan om anslutning till 
1978 års Haagkonvention om tillämplig lag i mellanmansförhållanden.

3 Transporträtt

3.1 Sjörätt

I Danmark och Norge har år 1981 resp. år 1979 genomförts lagstiftning 
som reglerar frågor rörande oljeborrplattformars civilrättsliga ställning. I 
Sverige utreds frågan av en arbetsgrupp som beräknas avsluta sitt arbete 
under år 1984.

År 1981 lade sjölagskommittéerna i Danmark, Finland, Norge och Sveri
ge fram förslag till ändring i sjölagens bestäm m elser om begränsning av 
redares ansvar och om befordran av passagerare. Förslagen hade kommit 
till efter samråd mellan kom m ittéerna och var i stor utsträckning likaly- 
dande.

Lagstiftning på grundval av sjölagskommittéernas förslag har nu antagits 
i Danmark, Norge och Sverige och torde inom kort komma att behandlas 
av riksdagen i Finland. Som ett led i beredningen av denna lagstiftning har 
det hållits nordiska överläggningar på departementsnivå. Härigenom har 
den enighet som uppnåtts inom sjölagskommittéerna kunnat bevaras trots 
skiftande remisskritik i de berörda länderna. De sålunda antagna ändring
arna i resp. sjölag är alltså i allt väsentligt likalydande.

Sjölagskommittéerna inledde under år 1981 arbetet på en revision av de 
bestäm m elser i sjölagarna som gäller befordran av gods. Kommittéerna 
har under år 1983 hållit två möten.

3.2 Järnvägstransport

I Norge och Sverige genomfördes åren 1976-1977 nya regler om järnvä
garnas skadeståndsansvar gentemot passagerare. De norska reglerna gäller
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bara inrikes järnvägstransport, medan regler om internationell befordran 
genomfördes år 1973. I Danmark upphävdes ansvarsbegränsningen för 
ersättning för personskada år 1980 genom ändring i Järnebanerstattningslo- 
ven. En svensk utredning lade i oktober 1980 fram ett betänkande med 
förslag till järnvägstrafiklag. En lagrådsremiss har avgivits i septem ber 
1983. En norsk utredning lade hösten 1980 fram ett betänkande med förslag 
till ny lagstiftning om inrikes godsbefordran med järnväg. Betänkandet 
(NOU 1980: 38) har rem issbehandlats och vidare arbete med förslaget 
utförs f. n. i Samfärdselsdepartementet.

År 1980 avslutades ett nytt fördrag om internationell järnvägstrafik 
(COTIF). Fördraget har i Sverige behandlats i departementspromemorian 
(Ds Ju 1983: 12) Internationell järnvägsbefordran m .m . I promemorian 
läggs fram förslag till den lagstiftning som erfordras för ett tillträde till 
fördraget. Promemorian har remissbehandlats. Inom justitiedepartem entet 
pågår f. n. arbete på att genomföra denna lagstiftning.

I Finland avser man att hösten 1983 avlämna en proposition som är 
nödvändig för en ratifikation av COTIF.

I Norge har det utarbetats ett lagförslag om befordran av personer och 
gods på järnväg som bygger på COTIF. Den nya lagen ersätter lagen från 
år 1973 om internationell befordran av personer och gods på järnväg.

3.3 Landsvägstransport

I Finland, Norge och Sverige har det tidigare genomförts likartad lag
stiftning om inrikes godsbefordran på väg. Den norska lagen från år 1974 
om vägfraktavtal gäller även internationell befordran av gods. I Norge 
pågår arbete med att höja beloppsgränsen för fraktförarens ansvar vid 
förlust av eller skada på det transporterade godset såvitt gäller inrikes 
befordran. Frågan övervägs f. n. i Finland och Sverige.

I Danmark avlämnades år 1978 ett utredningsbetänkande om inrikes 
godsbefordran. Lagförslag på grundval av betänkandet kan läggas fram 
tidigast under hösten 1984.

3.4 Lufttransport

I samtliga nordiska länder pågår arbete på de ändringar i luftfartslagstift- 
ningen som behövs för en ratificering av M ontrealprotokollen nr 3 och 
nr 4. Frågan har senast behandlats vid ett möte i augusti 1983 i Köpenhamn 
mellan företrädare för berörda ministerier i Danmark, Finland, Norge och 
Sverige. Vid detta möte blev man ense om att arbeta vidare med sikte på 
att snarast möjligt kunna ratificera M ontrealprotokollen. Island har senare 
informerats om överläggningarna. I Finland föreligger ett propositionsut
kast som avses bli utsänt på remiss under hösten 1983.

I Norge och Sverige övervägs fortsatt särskilda regler om ansvarighet 
vid privat luftfart samt regler om ansvarighetsförsäkring vid luftfart. Från 
dansk och finsk sida följer man detta arbete.
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4 Immaterialrätt

4.1 Upphovsrätt m . m.

År 1975 beslöt ministerrådet att utfärda nya riktlinjer för revisionsarbe
tet på det upphovsrättsliga området. Arbetet skulle utföras i nationella 
kommittéer och ordförandena i dessa skulle bilda ett arbetsutskott med 
uppdrag att koordinera utredningsarbetet.

F. n. arbetar kommittéer på om rådet i samtliga nordiska länder. Vid ett 
sammanträde år 1981 mellan kommittéernas ordförande och representan
ter för vederbörande fackdepartem ent beslöt man att stärka samordningen 
mellan kom m ittéerna samt att, när det gäller utformningen av delbetänkan- 
den, försöka att följa samma mönster.

Förslaget från den nordiska upphovsrättskom m ittén i NU 1973: 21 har i 
Danmark och Norge lett till vissa lagändringar om upptagning av TV-ut- 
sändningar för undervisningsverksam het vilka trädde i kraft 1977 och 1978.

I Norge och Sverige infördes bestäm m elser om fotokopiering för under- 
visningsändamål 1980 och 1981.

I Finland genomfördes år 1980 ändringar i upphovsrättslagen, och, efter 
viss ytterligare utredning, även i fotografilagen. Reglerna om kopiering för 
s. k. enskilt bruk ändrades och man har i lagen tagit in regler om fotoko
piering av skyddade verk. Den finska kommittén har år 1982 publicerat ett 
andra delbetänkande om bl. a. ersättning för enskild ljud- och bildinspel- 
ningsverksamhet. År 1983 har en promemoria publicerats om bl. a. under
sökning och åtal av kränkningar av upphovsrätt samt sanktionssystemet i 
den upphovsrättsliga lagstiftningen. En proposition utarbetas f. n. på 
grundval av förslagen i promemorian.

Den danska upphovsrättskom m ittén lade år 1981 fram ett betänkande 
om licenskonstruktioner och fotokopiering. Under år 1982 lade den fram 
ytterligare två betänkanden, nämligen ” Båndavgifter, sanktioner, påtale” 
och ” Beskyttelse af kunstneriske prestationer” .

Den svenska kommittén lade år 1981 fram en promemoria om skärpta 
åtgärder mot upphovsrättsintrång som ledde till ny lagstiftning med verkan 
från den 1 juli 1982. Vidare har den svenska kommittén lagt fram en 
promemoria om åtgärder med anledning av uthyrning av grammofonskivor 
m. m. På grundval av denna promemoria genomfördes en lagstiftning i 
ämnet med verkan från den 1 januari 1983. Den norska kommittén har 
liksom den svenska lagt fram ett delbetänkande under hösten 1983 om 
bl. a. kopiering för enskilt bruk, videogramfrågor och s .k . närstående 
rättigheter.

Nordiska m inisterrådet har tillsatt en särskild samnordisk arbetsgrupp 
med uppgift att göra en bedömning av de juridiska frågorna i samband med 
spridning av grannlandsprogram till kabelanläggningar m .m . Gruppen 
skall bl. a. lägga fram utkast till de lösningar på de upphovsrättsliga frå
gorna i sammanhanget som kan vara möjliga inom ramen för de konven-
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tionsförpliktelser som de som de nordiska länderna är bundna av. Gruppen 
skall enligt sitt mandat söka slutföra sitt arbete under år 1983. I gruppen 
deltar i princip två personer från varje nordiskt land, representerande de 
närmast berörda departem enten m. m.

Vidare pågår inom det N ordiska ministerrådets ram ett utredningsarbete 
om nordiskt radio- och TV- samt telesam arbete via satellit. Från dansk 
sida följer man arbetet som observatör. I detta arbete ingår också en 
juridisk beredningsgrupp, även den bestående av i princip två deltagare 
från vaije nordiskt land, främst representerande de berörda departem en
ten. Beredningsgruppens arbete skall vara slutfört i bötjan av 1984.

4.2 Varumärkesrätt

Nordiska utredningar har i nära samråd utfört ett utredningsarbete på 
varumärkeslagstiftningens område. Förutom  att man skulle gå igenom 
varumärkeslagstiftningen skulle man också utarbeta förslag till lagstiftning 
som är nödvändig för att ratificera 1973 års konvention om internationell 
registrering av varumärken (Trademark Registration Treaty). Danmark har 
deltagit i arbetet som observatör. Arbetet ligger f. n. nere i Finland i 
avvaktan på uppgifter om vilken anslutning konventionen kommer att få. 
Riksdagen behandlar f. n. en proposition med förslag till de ändringar i 
varumärkeslagstiftningen som är nödvändiga på grund av den nya firma- 
och konsumentskyddslagstiftningen. Den svenska kommittén har avslutat 
sitt arbete år 1983 utan att lägga fram något betänkande. Den norska 
kommittén lade år 1981 fram betänkandet "Internasjonal registrering av 
varem erker” .

Danmark deltar inom EG i överläggningarna om EG-kommissionens 
förslag till förordning om EG-varum ärken och till första direktiv om har
monisering av medlem sstaternas varumärkeslagstiftning. Överläggningar
na försiggår i m inisterrådets regi och äger rum i en arbetsgrupp för imma
teriell äganderätt-varum ärken. Arbetsgruppen började år 1981 en första 
genomgång av förslagen och denna genomgång pågår alltjämt.

4.3 Patenträtt

Tillkomsten av W ashingtonkonventionen om patentsam arbete och den 
europeiska patentkonventionen föranledde ett nära nordiskt lagstiftnings- 
samarbete på patentom rådet. Samarbetet i den delen, vilket ledde till 
betydande ändringar i lagstiftningen, slutfördes i huvudsak år 1978. Kort 
därefter vidtog emellertid arbete på nya reform er av den nordiska patent
rätten. Detta fortsatta samarbete föranleddes främst av 1977 års Budapest- 
överenskommelse om erkännande av depositioner av mikroorganismer i 
samband med patentärenden. Även andra frågor har emellertid tagits upp. 
Det gäller bl. a. författningsändringar med hänsyn till utvecklingen av 
sam arbetskonventionen och den europeiska patentkonventionen. Vidare 
har behandlats ändringar i reglerna om årsavgifter i patentärenden. Denna
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del av sam arbetet hade i bötjan av år 1983 lett fram till enighet mellan 
berörda departem ent i Danmark, Finland, Norge och Sverige om förslag 
till författningsändringar, som är i allt väsentligt likalydande i de fyra 
länderna.

Förslaget har sederm era i Sverige lett till ändrad lagstiftning, som träder 
i kraft den 1 oktober 1983.1 Danmark har en proposition som innehöll bl. a. 
de överenskom na lagändringarna förelagts Folketinget. Propositionen bi
fölls emellertid inte av folketinget, eftersom den även innehöll förslag att 
Danmark skulle tillträda den europeiska patentkonventionen. En ny pro
position omfattande endast författningsändringarna torde föreläggas folke
tinget inom kort. I Finland och Norge förbereds propositioner om lagänd
ringar på grundval av det i sam arbetet utarbetade förslaget. I Norge har 
ansvaret för lagstiftningen om patent och industriellt rättsskydd förts över 
till justisdepartem entet från industridepartem entet från och med den 1 juli 
1983.

4.4 Firmarätt

Förslag till ny lagstiftning om firma utarbetades i nordiskt samarbete i 
slutet av 1960-talet i Finland, Norge och Sverige samt i Danmark år 1971.1 
Sverige trädde en ny firmalag i kraft år 1974 och i Finland år 1979. I Norge 
lades under hösten 1983 fram ett utkast till ny firma- och registreringslag. 
U tkastet skall remissbehandlas. I Danmark kommer firmalagen att be
handlas i samband med en kommande utredning om handelsbolag.

5 Skadeståndsrätt

På skadeståndsrättens område har under de senaste årtiondena pågått 
ett omfattande reform arbete inom ramen för det nordiska lagstiftningsar
betet. E tt betydelsefullt resultat av detta arbete är de skadeståndslagar 
som trädde i kraft i Norge år 1969, i Sverige år 1972 och i Finland år 1974. I 
Sverige har skadeståndslagen sedermera kompletterats med regler om 
ersättning vid personskada och regler om jämkning av oskäligt betungande 
skadestånd, vilka regler trädde i kraft år 1976. Nya regler om ersättning för 
skada på person trädde i Norge i kraft år 1974.

I Danmark har under våren 1983 lagts fram förslag till ” Udmåling af 
erstatning ved personskade og tab af forsorger” . På grund val av detta 
betänkande och ett antal tidigare avgivna betänkanden kommer under år 
1983 att läggas fram ett förslag till ” erstatningslov” som i stor utsträckning 
m otsvarar den lagstiftning som har genomförts i de övriga nordiska län
derna.

Under det nordiska lagstiftningssamarbetet på allmänna skadestånds
regler har en strävan varit att få en så långt möjligt överensstämmande 
reglering i de fyra länderna. Lagarna i dessa länder uppvisar också stora 
likheter.
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Ytterligare reform er förbereds f. n. Arbete pågår bl. a. i fråga om pro
duktansvar (se avsnitt 5.1) och miljöskador (se avsnitt 5.3).

5.1 Produktansvar

M inisterrådet har hittills avvaktat utvecklingen inom EG, där kommis
sionen år 1976 lade fram ett förslag till ett direktiv om produktansvar. EG:s 
ministerråd påbörjade sitt arbete med direktiv i början av år 1980. Arbetet 
är dock ännu inte avslutat.

Vid Nordiska rådets 31 :a session uttalade rådet att det förväntar sig att 
ministerrådet före nästa ordinarie session har satt igång ett samarbete om 
enhetliga regler om produktansvar, eventuellt begränsat till spörsmålet om 
ansvar för personskador.

I Sverige lade produktansvarskom m ittén år 1976 fram ett förslag till ett 
ersättningssystem  för läkemedelsskador (SOU 1976:23). Efter förhand
lingar mellan representanter för justitiedepartem entet och den svenska och 
utländska läkemedelsindustrin åtog sig läkemedelsföretagen att teckna en 
särskild läkemedelsskadeförsäkring. Försäkringen trädde i kraft den 1 juli 
1978 och ligger mycket nära produktansvarskom m itténs förslag såvitt gäl
ler ersättningsvillkoren. Mot denna bakgrund beslöt den svenska regering
en att tills vidare inte lägga fram något lagförslag till riksdagen.

Produktansvarskomm ittén lämnade därefter år 1979 ett betänkande med 
förslag till produktansvarslag (SOU 1979:79). Förslaget omfattar bara 
personskador. Det föreskriver ett objektivt ansvar för producenter och 
importörer. Förslaget har remissbehandlats.

I Norge lade en kommitté år 1980 fram ett betänkande med förslag till 
lagstiftning om ersättning för produktskador (NOU 1980: 29) "Produktan
svare t". Förslaget, som om fattar både personskador och vissa sakskador, 
innebär att ett objektivt ansvar läggs på producenter och importörer för 
skador som beror på säkerhetsbrister i en produkt. När det gäller läkeme
del föreslår kommittén att det skall införas ett objektivt ansvar och en 
obligatorisk försäkring för producenter och importörer. Betänkandet har 
remissbehandlats.

I Finland lämnade en kommitté år 1978 ett betänkande med förslag till 
lag om produktansvar. Förslaget gäller såväl personskador som sakskador 
och föreskriver ett objektivt ansvar för producenter och importörer. För
slaget har remissbehandlats. Justitieministeriet tillsatte år 1981 en arbets
grupp för att utarbeta ett reviderat förslag till lagstiftning om produktan
svar. Förslaget skall i första omgången gälla personskador, men det kan 
utvidgas till att omfatta sakskador om den internationella utvecklingen ger 
anledning till en sådan utvidgning. Det finska justitiem inisteriet har vidare 
utarbetat ett förslag till lag om läkemedelsansvar som i huvudsak överens
stämmer med det frivilliga ersättningssystem et i Sverige. Också detta 
förslag har remissbehandlats. Producenterna och im portörerna av läkeme
del har beslutat att genomföra en frivillig försäkringsordning av det slag 
som gäller i Sverige.
30-30-332 Nordiska rådel
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En av det fmska socialministeriet tillsatt kommitté lade i septem ber 1982 
fram ett förslag till patientskadelag. Enligt förslaget, som i huvudsak 
m otsvarar den svenska patientförsäkringen, skall personskador som föror
sakas genom hälso- eller sjukvården ersättas av en försäkring. Denna skall 
finansieras av organisationer och privata som bedriver hälso- och sjuk
vårdsverksamhet. Förslaget har remissbehandlats.

I Danmark har det tillsatts en arbetsgrupp som skall följa arbetet inom 
EG. Arbetsgruppen lade fram en rapport 1978.

Nordiska departementsöverläggningar om produktansvar hölls i oktober 
1980. Det bestäm des då att man i Finland, Norge och Sverige skall via 
Danmark följa arbetet med EG-direktiv om produktansvar. Fortsatta nor
diska överläggningar har hållits i Köpenhamn i oktober 1983. Frågan har 
också diskuterats vid det gemensamma mötet mellan justitiem inistrarna 
och juridiska utskottet i Mariehamn den 15 november 1983.

5.2 Atomansvarighet

Lagstiftningen om ansvarighet för atomskada i Danmark, Finland, 
Norge och Sverige bygger på 1960 års Pariskonvention om skadeståndsan
svar på atomenergins område samt 1963 års tilläggskonvention till Paris
konventionen. På förslag av de nordiska länderna utarbetade en expert
kommitté inom OECD ett förslag till ändringar i konventionerna, särskilt i 
syfte att utvidga statens ansvar. Protokollen godkändes av OECD:s råd 
den 16 novem ber 1982. Arbetet på att genomföra de lagändringar som är 
nödvändiga för ett tillträde till protokollen har skett i nordiskt samarbete. I 
Sverige har dessa lagändringar genomförts under år 1982. Sverige har 
också ratificerat protokollen. M otsvarande lagändringar torde komma att 
genomföras inom kort i Danmark och Norge. 1 Finland kommer lagänd
ringarna att genomföras först sedan lagstiftningen om atomenergi har för
nyats i sin helhet.

Danmark, Finland, Norge och Sverige har ratificerat 1971 års konven
tion om skadeståndsansvar vid sjötransport av atomsubstans.

5.3 Miljöskador

Nordiska rådet har vid flera tillfällen, senast vid den 30:e sessionen, 
uppmanat m inisterrådet att intensifiera samarbetet för att skapa en gemen
sam hållning i frågan om lagstiftning om ersättning för miljöskador. Vid 
Nordiska rådets 31:a session framhöll rådet att det förväntar sig att ett 
nordiskt samarbete i syfte att införa regler om ersättning för miljöskador 
kommer till stånd.

1 Norge lade en kommitté under våren 1982 fram ett förslag till nya 
generella lagregler om ersättning för miljöskador (NOU 1982:19). Kom
mittén har varit i kontakt med de övriga nordiska länderna. Meningen är 
att de föreslagna reglerna om ersättning skall ingå som ett kapitel i den 
allmänna lagstiftningen från 1980 om skydd mot miljöskador och om avfall 
(” Forurensningsloven” ). Betänkandet har remissbehandlats.
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I Sverige lämnade en utredning under våren 1983 ett betänkande (SOU 
1983:7) med förslag till lag om ersättning för miljöskador. Betänkandet har 
remissbehandlats. En proposition planeras till våren 1984.

I Finland har man handlagt gällande regler om ersättning för miljöska
dor.

I Danmark har man inte tillsatt någon egen utredning om ersättning för 
miljöskador, men från dansk sida följer man arbetet i de övriga nordiska 
länderna.

Nordiska departementsöverläggningar kommer att äga rum under våren 
1984 i Stockholm.

5.4 Ersättning fö r  brottsskador

I rekommendation nr 19/1968, som nu är avskriven, uppmanade N ordis
ka rådet de olika länderna att försöka nå fram till likartade principer för 
ersättning från staten till brottsoffer.

I Danmark, Finland, Norge och Sverige har regler införts som innebär 
att ersättning kan utbetalas av statsmedel till dem som har skadats till följd 
av brott. I Danmark har nyligen tillsatts en arbetsgrupp med uppdrag att 
förbereda en ändring av gällande lagstiftning så att den skadelidande ges en 
lagstadgad rätt till ersättning. I Finland utvidgades rätten till ersättning vid 
en lagändring år 1981. En ytterligare utvidgning behandlas f. n. av riksda
gen.

6 Bolagsrätt

6.1 Aktiebolag

På basis av nordiskt samarbete tillkom nya aktiebolagslagar i Danmark, 
Norge och Sverige under åren 1973-1977. Sådana lagar antogs i Finland 
och Island år 1978 och trädde där i kraft år 1980. I Finland, Norge och 
Sverige har mindre ändringar i aktiebolagsstiftningen ägt rum under år
1983.1 Finland pågår f. n. remissbehandling av ett förslag om införande av 
ett s. k. aktieägarbevissystem.

Som ett led i uppföljningen av rekomm endation nr 23/1980 om gemen
samma nordiska projekt på det industriella området har Nordiska minister
rådet övervägt frågan om en särskild nordisk aktiebolagsform. M inisterrå
det har funnit att det inte f. n. är ändamålsenligt att påbörja någon utred
ning om en sådan bolagsform. Enligt m inisterrådets mening bör man hellre 
försöka genomföra reform er inom aktiebolagsrätten på olika rättsom råden 
var för sig.

I Norge lades under våren 1983 fram en proposition med förslag om att 
för nordiska medborgare slopa bestäm melsen om viss tids bosättning i 
Norge som behörighetsvillkor för styrelseledam öter, verkställande direk
törer m. fl. bolagsfunktionärer. En motsvarande ändring bereds i Finland 
av en arbetsgrupp som också undersöker möjligheterna att medge större
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utländska aktieinnehav i finländska aktiebolag än vad som f. n. är tillåtet. 
Nordiska ämbetsmannakommittén för lagstiftningsfrågor har funnit att 
frågan om slopande av bosättningskravet bör övervägas även för de andra 
ländernas vidkommande. Frågan har diskuterats bl. a. vid rättschefsm ötet 
i oktober 1983.

6.2 Andra bolagsformer

Lagstiftningen om handelsbolag och kommanditbolag är eller har varit 
föremål för översyn i Danmark, Finland, Norge och Sverige. En ny lag om 
handelsbolag och enkla bolag trädde i kraft i Sverige den 1 juli 1981. Lagen 
innebär framför allt en modernisering av 1895 års lagstiftning i samma 
ämne. Bland nyheterna märks en ändrad gränsdragning mellan handelsbo
lag och enkla bolag samt en begränsning av möjligheterna att arbeta med 
enmanshandelsbolag. I Danmark arbetar en kommitté inom industridepar
tem entet på ett lagförslag om andelslag. I Finland har justitiem inisteriet i 
mars 1981 tillsatt en kommission som skall se över lagstiftningen om 
handelsbolag. Kommissionens förslag väntas föreligga hösten 1983. I 
Norge arbetar justitiedepartem entet med en proposition på grundval av ett 
betänkande som lades fram år 1980 (NOU 1980: 19).

Den svenska lagen om handelsbolag och enkla bolag innehåller även 
bestäm m elser om kommanditbolag. I Danmark har en kommitté som sor
terar under industridepartem entet utarbetat ett förslag till lagstiftning om 
kommanditbolag. I Finland skall den tidigare nämnda kommissionen också 
utarbeta förslag till ny lagstiftning om kommanditbolag. I Norge ingår 
frågan om lagregler för kommanditbolag i det nyssnämnda propositionsar- 
betet.

I samband med översyn av lagstiftningen om handelsbolag och komman
ditbolag har man också övervägt frågan om en ny bolagsform för mindre 
företag. I Sverige har man funnit att det inte föreligger något behov av en 
sådan bolagsform. Den finländska kommissionen för översyn av lagstift
ningen om handelsbolag behandlar även denna fråga.

Också lagstiftningen om stiftelser har blivit föremål för översyn. I Norge 
antogs en ny lag om stiftelser år 1980. Denna lag trädde i kraft i januari 
1982. I Finland framlades ett förslag till lag om stiftelser år 1975. Efter 
remmissbehandling bereds inom justitiem inisteriet en begränsad ändring 
av lagstiftningen om stiftelser. I Danmark har en kommitté utarbetat ett 
förslag till lagstiftning om stiftelser. Även i Sverige har frågan behandlats 
av en kommitté men övervägs nu inom justitiedepartem entet.

7 ADB

7.1 Integritetsfrågor

I Danmark, Island, Norge och Sverige finns det lagstiftning om rätten att 
föra personregister med hjälp av ADB. I Finland har ett utredningsförslag
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om lagstiftning rörande personregister rem issbehandlats. I justitiem iniste
riet förbereds en proposition i ämnet.

År 1976 tillkallades i Sverige en utredning, Datalagstiftningskommittén 
(DALK), för att göra en allmän översyn av datalagen. På grundval av ett 
förslag från DALK har den svenska riksdagen år 1982 antagit vissa änd
ringar i datalagen vilka innebar att kravet på tillstånd för att föra personre
gister har begränsats till register som innehåller ömtåliga uppgifter. För 
andra personregister krävs att den registeransvarige har anmält sig hos 
datainspektionen och att denna på grund av anmälan har utfärdat en licens. 
För DALK återstår att utarbeta ett förslag till generell personregisterlag
stiftning som är tillämplig både på ADB-register och andra register.

I Norge har lagts fram förslag till vissa ändringar i datalagen i en 
utredning från år 1983. B l.a . diskuteras möjligheten att helt eller delvis 
överge det nuvarande koncessionssystem et och i högre grad ha materiella 
regler i själva lagen. Utredningens förslag har remissbehandlats. Det över
vägs f. n. i Justisdepartem entet.

Överläggningar om ratifikation av den Europeiska dataskyddskonven- 
tionen har år 1981 hållits mellan berörda departem ent i de nordiska län
derna. Sverige är hittills det enda nordiska land som har ratificerat konven
tionen. Konventionen har undertecknats av bl. a. Danmark och Norge.

De danska, isländska, norska och svenska datatillsynsmyndigheterna 
har inlett ett samarbete i vilket även en representant för det finska justitie
departem entet deltar. Möten äger rum vaije år. På dessa diskuteras prak
tiska erfarenheter och olika samarbetsfrågor.

7.2 Övriga juridiska frågor kring ADB

Den nordiska utredningen (NU 1982:7) ” Datateknologi i Norden -  På 
väg mot en nordisk datapolitik” har föranlett livliga kontakter mellan de 
nordiska länderna i syfte att närmare studera förslagen från utredningen. 
Nordiska ministerrådet har sålunda utsett en styrgrupp, med uppgift att 
lägga fram ett förslag till handlingsplan. Ett sådant förslag har överlämnats 
till m inisterrådet i augusti 1983 (jfr. inledningskapitlet, avsnitt 5 a)). Styr
gruppens arbete har även berört juridiska frågor i samband med bruk av 
datorer. Synpunkter till styrgruppen i sådana frågor har lämnats från 
justitiedepartem enten i Danmark, Finland, Norge och Sverige dels direkt, 
dels via äm betsmannakommittén för lagstiftningsfrågor. Synpunkterna har 
lämnats efter samråd mellan departem enten. Samrådsförfarandet har vä
sentligen kunnat kanaliseras genom de kontaktpersoner för datafrågor som 
har utsetts av justitiem inistrarna.

Såvitt gäller lagstiftningssamarbetet på dataom rådet föreslår styrgrup
pen i sitt förslag till handlingsplan i huvudsak att detta arbete skall bedrivas 
genom direkt och informellt samarbete mellan berörda departem ent. Vi
dare föreslår styrgruppen att det skall ske en samlad årlig redovisning till 
m inisterrådet av lagstiftningssamarbetet på dataom rådet. Styrgruppens
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förslag bygger på de synpunkter som justitiedepartem enten har givit grup
pen i dessa frågor.

I OECD har från svensk sida lagts fram förslag om viss anpassning av 
den upphovsrättsliga lagstiftningen med hänsyn till problemen när skyd
dade verk sprids med datasystem . En harmoniserad lagstiftning i första 
hand inom OECD-kretsen eftersträvas. I denna sak har särskilda kontakter 
tagits mellan de nordiska länderna och fortsatt nordiskt samarbete avses 
äga rum.

8 Straffrätt

8.1 Kriminalpolitik

I de nordiska länderna har sedan en tid tillbaka pågått ett omfattande 
utredningsarbete som gäller den framtida utformningen av det straffrätts
liga påföljdssystemet. En av de ledande tankarna har varit att på olika 
vägar söka begränsa användningen av frihetsberövande påföljder.

I Sverige genomfördes med verkan fr. o .m . den 1 juli 1983 en rad 
lagändringar som främst berörde villkorlig frigivning från fängelsestraff 
och kriminalvård i frihet. Reformen innebär bl. a. att villkorlig frigivning av 
den som har en strafftid understigande två år i princip alltid skall ske när 
halva tiden, dock minst två månader, har avtjänats. Kriminalvården i frihet 
inom ramen för påföljden skyddstillsyn liksom under prövotiden efter 
villkorlig frigivning intensifieras. Det sker bl. a. på det sättet att insatserna 
koncentreras till det första året av prövotiden, då återfallsrisken erfaren
hetsmässigt är störst. Övervakningen skall normalt sättas igång omedel
bart efter en dom på skyddstillsyn utan att man avvaktar att domen har 
vunnit laga kraft. Biträdande övervakare skall kunna förordnas i fall där 
speciella insatser behöver göras. Möjligheten att förordna om tillfälligt 
omhändertagande utvidgas till att avse fall då frågan har uppkommit att 
vidta åtgärder som innefattar vård eller behandling liksom i situationer då 
den dömde har undandragit sig övervakningen. Vidare vidtas organisato
riska reformer ifråga om frivården.

Med verkan fr. o. m. den 1 juli avskaffades i Sverige också systemet för 
förvandling av obetalda böter eller viten till fängelse i den tidigare formen. 
Förvandling skall dock även i fortsättningen kunna ske i vissa särskilda 
anmärkningsvärda fall då det är uppenbart att den bötfällde av tredska har 
underlåtit att betala böterna eller då förvandling annars av särskilda skäl är 
påkallade från allmän synpunkt.

De nyss nämnda lagändringarna beträffande villkorlig frigivning och 
kriminalvård i frihet grundade sig på förslag från fängelsestraffkommittén 
och frivårdskommittén. Dessa kommittéer fortsätter sitt arbete. Fängel
sestraffkommittén undersöker om allmänna regler beträffande straffmät
ning och påföljdsval bör införas i brottsbalken samt ser generellt över 
straffskalorna. Frivårdskommittén undersöker möjligheterna att i svensk
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rätt införa vissa alternativ till fängelsestraff av typen kontraktsvård eller 
samhällstjänst.

I Finland påböijades våren 1980 ett projekt för att förbereda en fullstän
dig revision av strafflagen. En arbetsgrupp inom projektet utreder frågor 
som rör det straffrättsliga påföljdssystemet, däribland frågor om alternativ 
till fängelsestraff.

I Island utreder straffelovrådet möjligheterna att införa nya alternativ till 
fängelsestraff.

I Norge tillkallades hösten 1980 en kommission för en fullständig över
syn av straffeloven. En särskild kommitté (” fengselslovutvalget” ) behand
lar frågor om verkställighet av frihetsstraff. Kommittén har föreslagit en 
försöksverksam het beträffande samhällstjänst.

I Danmark behandlar straffelovrådet frågan om den framtida utform
ningen av det straffrättsliga påföljdssystemet, däribland frågor om alterna
tiv till fängelsestraff. En försöksverksam het med samhällstjänst har startat 
hösten 1982. Verksam heten bedrivs på grundval av gällande lagstiftning 
om villkorlig dom.

Inom ramen för den översyn av påföljdssystemet som alltså pågår i 
samtliga nordiska länder förekommer fortlöpande kontakter länderna 
emellan. N ordiska straffrättskom m ittén har på uppdrag av de nordiska 
justitiem inistrarna utrett vissa frågor av betydelse i sammanhanget. Resul
tatet föreligger i form av betänkandet ” Alternativ till frihe tsstra ff’ (NU A 
1980:13). E tt betänkande om straffmätning kommer att publiceras inom 
kort.

Också när det gäller den del av det kriminalpolitiska utvecklingsarbetet 
som avser utformningen av de särskilda brottsbeskrivningarna förekom
mer nordiskt samarbete. E tt exempel erbjuder de kontakter som fortlö
pande äger rum mellan den svenska förm ögenhetsbrottsutredningen, den 
arbetsgrupp inom ramen för det finska strafflagprojektet som sysslar med 
förm ögenhetsbrott och den norska strafflagskommissionen.

Enligt överenskommelse mellan de nordiska statsm inistrarna tillkallades 
i början av år 1983 en särskild nordisk arbetsgrupp med uppgift att kartläg
ga behovet av nordiskt sam arbete såvitt gäller bekämpandet av ekonomisk 
brottslighet. Arbetsgruppens rapport beräknas föreligga i slutet av år 1983.

Efter nordiskt samråd ändrades den svenska lagstiftningen om nordiskt 
samarbete i fråga om straffverkställighet och utlämning för brott med 
verkan fr.o .m . den 1 juli 1983 för att vissa tillämpningssvårigheter skulle 
undanröjas. Särskilda nordiska överläggningar har dessutom sedan år 1982 
pågått mellan de nordiska justitiedepartem enten om att undersöka möjlig
heterna att utsträcka den nordiska verkställighetslagstiftningen till att även 
gälla vissa viten (” tvangsm ulkt” ). Bakgrunden är en önskan från svensk 
och finsk sida om att marknadsrättsliga viten som förelagts av den svenska 
eller finska marknadsdomstolen eller av den svenske eller finske konsu
mentombudsmannen skall kunna efter utdömande verkställas i de övriga 
länderna på samma sätt som böter.
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Den 21 mars 1983 öppnades för undertecknande en inom Europarådet 
utarbetad konvention om överförande av dömda personer. Konventionen 
har undertecknats av Sverige och Danmark, och även Norge siktar på att 
tillträda konventionen. Den kommer endast i mindre mån att få betydelse 
för det nordiska sam arbetet när det gäller straffverkställighetsfrågor.

8.2 Narkotikafrågor

Kampen mot narkotikamissbruk har blivit en viktig del av det nordiska 
sam arbetet. Narkotikasituationen diskuteras vaije år såväl på de nordiska 
justitiem inisterm ötena som inom äm betsmannakommittén för lagstift
ningsfrågor. H är diskuteras frågor om praktiskt-tekniskt samarbete mellan 
tull- och polismyndigheterna i de nordiska länderna samt frågor om straff
bestäm m elser, straffmätning, alternativ till frihetsstraff osv. De nordiska 
riksåklagarna har också vid flera möten behandlat spörsmål som rör straff
mätning vid narkotikabrott.

På initiativ av de nordiska justitiem inistrarna tillsattes år 1982 fyra 
nordiska arbetsgrupper med uppdrag att lägga fram konkreta förslag till 
förbättring av sam arbetet i fråga om kampen mot narkotika mellan de 
nordiska ländernas tull- och polismyndigheter. En rapport med arbetsgrup
pernas förslag lades fram under hösten 1983. Denna kommer att behandlas 
vidare, dels nationellt, dels vid nya nordiska möten (jfr. inledningskapitlet, 
avsnitt 7 b)).

8.3 Datakriminalitet

Nordiska rådet har uppfordrat m inisterrådet att undersöka möjligheter
na att på gemensam nordisk grund åstadkom ma likartade regler som syftar 
till att hindra datakriminalitet.

I Norge fick straffelovrådet i mars i år ett särskilt uppdrag att utreda 
frågor om datakriminalitet. I Sverige har förm ögenhetsbrottsutredningen 
nyligen i betänkandet (SOU 1983:50) ” Översyn av lagstiftningen om för- 
mögenhetsbrott utom gäldenärsbrott” lagt fram förslag till en ny bestäm 
melse i brottsbalken om ansvar för bedrägeri för fall då nägon åstadkommit 
ekonomisk skada genom att olovligen påverka resultatet av automatisk 
databehandling. I Finland har inletts en allmän översyn av strafflagstift
ningen. I denna översyn kan frågor om databrott komma upp. Det har 
emellertid inte lämnats något särskilt uppdrag på det området. I Danmark 
övervägs frågorna om datakriminalitet i justitsm inisteriet. Dessutom följer 
statsadvokaten för särskild ekonomisk brottslighet kontinuerligt utveck
lingen på detta område. I Island är det inte aktuellt med någon särskild 
utredning om datakriminalitet.

De problem som föreligger i fråga om datakriminalitet är i allt väsentligt 
desamma i de nordiska länderna. Det är därför viktigt, som Nordiska rådet 
framhåller, att man strävar efter att åstadkom ma likartade lösningar. Frå
gan hur man skall uppnå sådana lösningar har bl. a. diskuterats vid det
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möte med ämbetsmannakommittén för lagstiftningsfrågor som ägde rum i 
maj 1983. Man var då ense om att ta upp särskilda överläggningar i frågan 
så snart resultaten av pågående utredningar föreligger.

9 Processrätt

Det nordiska kom m ittésam arbetet på konkursrättens område är tills 
vidare avslutat. N ya konkurslagar trädde i kraft i Danmark år 1978 och i 
Island år 1979.

I Sverige, där konkurslagstiftningen revideras i etapper, avgav konkurs- 
lagskommittén sitt slutbetänkande i juni 1983. Betänkandet innehåller för
slag till en ny konkurslag, i vilken tidigare delreformer har arbetats in. 
Vissa nyheter föreslås dock, bl. a. nya regler om anmärknings- och utdel- 
ningsförfarandet. Reglerna om återvinning i konkurs ses över av kommis
sionen mot ekonomisk brottslighet.

I Finland tillsattes år 1982 en arbetsgrupp för att förbereda en total 
revision av konkurslagen. Arbetet bedrivs i etapper. Arbetsgruppen har 
nyligen lagt fram förslag till regler om konkurskarantän. Den skall vidare 
föreslå delreformer om bl. a. förfarandet vid prövning av konkursansökan, 
konkursgrunderna, behandlingen av tvistiga fordringar, gäldenärens rättig
heter och skyldigheter under konkursen samt återvinning.

I Norge lades en proposition om ny konkurslagstiftning fram för stor
tinget våren 1981. Den har ännu inte slutbehandlats.

År 1979 uppnåddes enighet om vissa ändringar i den nordiska konkurs
konventionen. Dessa trädde i kraft den 1 maj 1983 mellan Danmark, 
Finland och Sverige.

I Danmark kommer det under hösten att läggas fram ett förslag till 
Folketinget om ändring i konkurslagen. Lagförslaget kommer dels att 
innehålla helt nya regler om ackord (” gældssanering” ), dels ändrade regler 
om betalningsinställelse. Förslaget kommer att bygga på två utredningsbe- 
tänkanden (nr. 957/1983 och nr. 983/1983) som har avlämnats av en kom
mitté under justitsm inisteriet.

10 Offentlig ratt

Från finländsk sida togs vid Nordiska rådets 31 :a session upp frågan om 
att förverkliga en nordisk rösträtt i riksdagsval eller motsvarande.

I Sverige tillsattes i början av år 1983 en kommitté för att utreda bl. a. 
frågan om rösträtt i riksdagsval för invandrare som inte är svenska med
borgare. Kommitténs strävan är att kunna lägga fram förslag under första 
kvartalet 1984.

Frågan behandlades vid det nordiska justitiem inisterm ötet i juni 1983. 
Man kom där överens om att avvakta resultatet av det svenska utrednings
arbetet innan frågan tas upp på nytt. De övriga länderna skulle dock 
fortlöpande hållas informerade om arbetet i utredningen.
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I Danmark kommer regeringen att lägga fram ett förslag till en generell 
förvaltningslag och en ny offentlighetslag under folketingsåret 1983/84.

I Finland har en ny förvaltningslag trätt i kraft den 1 januari 1983. I 
Sverige pågår f. n. en översyn av förvaltningslagstiftningen. Förvaltnings- 
rättsutredningen väntas att inom kort lägga fram ett betänkande med 
förslag till en ny förvaltningslag, som är avsedd att ersätta den nuvarande 
från år 1971. Nordiska överläggningar torde komma till stånd när det 
svenska betänkandet har remissbehandlats.
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Kapitel IV

K onsum entpolitik  

1. Inledning

Det år 1980 antagna nordiska sam arbetsprogram m et på konsum entom rå
det utgör grunden för verksam heten inom sektorn. Effektivisering av det 
konkreta arbetet vid konsumentorganen i de olika länderna och nyttan för 
största möjliga antal konsum enter är också viktiga prioriteringsgrunder i 
arbetet. N yttan för den enskilda medborgaren är kriterium för prioritering 
såväl av sektorn som sådan som av aktiviteter inom sektorn. Exempel på 
effektivisering av arbetet är framtagandet av gemensamma prøvningsme
toder för konsum entvaror och genomförandet av gemensamma nordiska 
provningar.

De enskilda nordiska ländernas ringa storlek har inneburit att vissa 
uppgifter inte varit möjliga att lösa nationellt. Det inrapporteringssystem 
för olycksfall i hemmen m m som tagits fram och utprovats gemensamt i de 
nordiska länderna hade knappast varit resursm ässigt möjligt att ta fram i 
ett enskilt land.

Även på det hushållsekonomiska området räknar man med att inom det 
nordiska sam arbetets ram kunna föra utvecklingsarbetet längre än vad som 
varit möjligt för ett enskilt land.

Det finns också områden där problemen i sig är av internationell karak
tär och därför lämpade att behandla bl a i det nordiska samarbetet. Multi
nationella företags marknadsföring och gemensamma märkningskrav är 
exempel på detta liksom frågan om hur ny informationsteknologi påverkar 
konsumenten i olika sammanhang. E tt samarbete på detta område har 
under året påböljats. Bl. a. uppmärksammas reklam som sänds via satellit- 
TV, kabel-TV, reklam i video, teledata och bruk av datateknik i dagligva
ruhandeln (t. ex. EAN). Förutom  konsumentpolitiska effekter innebär 
samarbetet i många fall undanröjande av handelshinder på den nordiska 
marknaden. Gemensamma nordiska ställningstaganden utgör här också en 
god bas för vidare internationellt samarbete.

Under 1983 har ca drygt 3 milj. NOK beviljats till sammanlagt 25 
projekt.

Vid sidan av projektverksam heten har information utväxlats kontinuer
ligt om nationell konsum entverksam het och arbetet i internationella orga
nisationer, speciellt OECD och EG.

U nder året har en revidering av det gällande samarbetsprogrammet 
gjorts. Det reviderade programmet förväntas träda i kraft under 1984.
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2. Undersökningen av varor och tjänster; produktsäkerhet.

I böljan av året presenterade konsumentorganen och motororganisatio
nerna i de nordiska länderna gemensamt en ” nordisk antirostkodex för 
personbilar” . Vid en första uppföljning som gjorts under året har man 
redan kunnat konstatera en viss förbättring av rostskyddsgarantierna för 
vissa bilmärken. En ny uppföljning kommer att göras under år 1984.

I syfte att ge underlag för att lägga fast krav på säkerhet för hushållsste- 
gar samt för att få kunskap om i vilken mån stegar på den nordiska 
marknaden uppfyller sådana krav har en provning av sådana stegar gjorts.

Resultaten från ett tidigare genomfört projekt om cykelolyckor har pre
senterats vid ett seminarium om cyklisters trafiksäkerhet som genomförts i 
anslutning till projektet Nordiska trafiksäkerhetsåret 1983.

En svensk standard för säkerhet hos leksaker för barn under tre år har 
varit i kraft sedan slutet av 1981. Denna standard bygger på motsvarande 
europeiska standard, men har vissa tillägg för att öka säkerheten. Den 
svenska standarden har också antagits som norsk standard. Gemensamt 
har startats ett projekt med syfte att granska utbudet leksaker för barn 
under tre år i de nordiska länderna samt att med utgångspunkt i resultatet 
från genomförd provning lägga fram ett förslag för klassificering av lek
saker från säkerhetssynpunkt.

Vidare har undersökningar av tältmaterial och kläders brandegenskaper 
avslutats och ett nytt projekt om textilreflexers funktionsegenskaper och 
motståndskraft mot slitage och tvätt har påböljats.

Två allmänna utredningar på produktsäkerhetsom rådet har avslutats 
under året. I den ena utredningen har pågående arbete med inrapporte- 
ringssystem för produktrelaterade olyckor i de nordiska länderna kart
lagts, bl. a. med utgångspunkt i att Nordiska m inisterrådet (konsument
ministrarna) pekat på det angelägna i att nationella sådana system upprät
tas och samordnas nordiskt. I den andra utredningen har problemet att 
värdera risker behandlats. Denna utredning är tänkt att läggas till grund för 
ett nordiskt seminarium kring ämnet.

I ett påböljat projekt studeras statisk uppladdning hos textila material, 
konsum enternas upplevelser av obehag och m etoder att minska detta 
problem.

Sam arbetet inom standardiseringsområdet har fortgått. Således har ett 
förberedande nordiskt möte hållits inför COPOLCO-mötet i april 1983. En 
sammanställning över konsumentorganens deltagande i standardiserings- 
arbetet på konsum entom rådet har framtagits och visst förberedande arbete 
inför ett planerat seminarium 1984 har gjorts.

Försöksverksam heten inom Nordtest-konsum ent har fortsatt under åfet 
samtidigt som en utvärdering av verksam heten har gjorts. U nder året har 
arbete bedrivits bl. a. med metod för funktionsprovning av mikrovågsug
nar, metod för att mäta yttertem peraturer och metod för provning av
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mekanisk hållfasthet hos räddningsvästar. Under året har en framtagen 
metod för provning av dammsugares hållbarhet antagits som N ordtest
metod och tre framtagna m etoder är utsända på remiss.

Utvärderingen av försöksverksam heten med Nordtestkonsum ent har 
resulterat i att verksam heten fortsätter i perm anent form.

3. Produktinformation

En funktionsprövning av tvättm askiners så kallade sparprogram i jäm fö
relse med normalprogram har slutförts. Med utgångspunkt i erhållna resul
tat diskuteras frågan om kriterier för användningen av begreppet sparpro- 
gram.

De i de nordiska länderna förekommande systemen för möbelmärkning 
har utvärderats. Med utgångspunkt i de synpunkter som kommit fram har 
ett förslag till fortsatt arbete inom om rådet i syfte att nå en harmonisering 
mellan länderna lagts fram.

Inom ramen för ett långsiktig arbete rörande informationssystem på 
olika områden har ett projekt genomförts i syfte att system atisera informa
tionen om produkterna färger och lacker. Den information som av tillver
karen ges om produkten är vanligen tillfyllest men ofta ostrukturerad och 
svår att läsa. Inom ramen för projektet har därför försök gjorts att utforma 
en modell för utformningen av etiketter till förpackningar som på ett klart 
sätt skall redovisa given information.

Ett annat projekt har till syfte att söka finna en metod att ge förståelig 
information om buller från hushållsapparater, d. v. s en information som 
ger konsumenten en uppfattning om hur störande ett ljud är. Under 1983 
har en förstudie genomförts där man undersökt möjligheten att överföra 
akustiskt buller till optiskt buller, d .v .s .  en störning av en presenterad 
text. Enligt de resultat som framkommit skulle det vara möjligt att arbeta 
vidare enligt den uppställda teorin och projektet föreslås fortsätta under 
1984 med en fördjupning av metoden och ett studium av dess överensstäm 
melse med traditionellt genomförda mätningar av buller från hushållsappa
rater.

En litteraturstudie över utförda experiment och undersökningar an
gående förståeligheten av grafiska symboler har genomförts. Denna beräk
nas under kommande år tjäna som underlag för en diskussion om använd
ning av symboler som informationsmedel och för framtagning av allmänna 
regler för symbolanvändning i samband med information till konsument. 
Projektet anknyter till pågående arbete inom bl. a. COPOLCO.

Konsumentorganen har uppmärksammats på att den information som 
ges konsumenten i samband med köp av småhus ofta är missvisande, 
främst vad gäller den ekonom iska delen, för att undersöka i vilken ut
sträckning dessa problem är gemensamma för konsum enterna i de nordis
ka länderna och därför kunde föranleda gemensamma åtgärder har ett
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utredningsarbete genomförts under året. Den framlagda rapporten beräk
nas bli föremål för nationellt ställningstagande under 1984 för beslut om 
eventuellt sam arbete också i fortsättningen.

4. Utbildning och information

Ett samarbete kring konsumentproblem i samband med införande av ny 
informationsteknologi har påbörjats. Genom detta arbete skall en över
blick och en beredskap beträffande nya medias positiva och negativa 
effekter på konsum enterna skapas. Bland annat tas satellit-TV, kabel-TV, 
närradio, video, teledata, teletext, hem datorer och olika tekniker för data
transmission upp i projektet.

Ett seminarium med deltagande av konsumentjournalister och represen
tanter för redaktionsledningar och konsumentorgan har genomförts. Vid 
seminariet behandlades dels behovet av utbildning i konsumentfrågor för 
journalister dels resultaten av ett tidigare genomfört nordiskt projekt om 
konsumentprogram i TV och radio.

Ett kontinuerligt utbyte av erfarenheter beträffande konsumenttidsskrif- 
ternas verksamhet har ägt rum. På ett mycket konkret plan har också 
redaktionerna på de olika tidskrifterna samarbetat.

De nationella konsumentorganens roll beträffande produktion av utbild
ningsmaterial utvärderas i ett annat projekt där också förutsättningarna för 
nordiskt samarbete på området undersöks.

På utbildningssidan har arbetet i övrigt inriktats på förskolan, på högsko
leutbildningen av socialarbetare och på vidareutbildningen av konsum ent
medarbetare och vidareinformatörer på området. I förskoleprojektet kart
läggs nuvarande läge och framtida möjligheter för konsumentfostran i 
förskolorna samt utarbetas förslag till vidare åtgärder. Socialarbetarpro- 
jektet är avsett att kartlägga de konsumentpolitiska inslagen och föreslå 
förbättringar så att socialarbetarna får bättre kunskaper i bl. a hushållseko
nomiska frågor och om konsum enternas rättsliga ställning. Ett förslag till 
försöksvis vidareutbildning av tjänstemän och förtroendevalda vid lokala, 
regionala och centrala konsumentorgan samt andra vidareinformatörer har 
utarbetats.

Informationsbulletinen ” K onsum entnytt från N orden” har utgivits med 
tre nummer under året.

Under 1984 vidareförs samarbetet kring frågor rörande ny informations
teknologi, om förskolan och om utbildningen av socialarbetare. En nordisk 
vidareutbildningskurs för konsum entm edarbetare m .fl. genomförs. Kon
sumentfrågornas plats i universitetsutbildningen tas upp till behandling.
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5. Konsumenträtt

Konsumentproblem förknippade med garantier har utretts. Såväl använ
dandet av garantier i m arknadsföringen som de civilrättsliga konsekven
serna har undersökts med sikte på att värdera om det finns grund för 
konsumentpolitiska åtgärder.

I ett annat projekt har konsum entproblem  i samband med försäkrings- 
tjänster analyserats. Projektresultaten skall ligga till grund för konsum ent
organens engagemang med avseende på att förbättra konsum enternas ställ
ning genom lagstiftning och andra åtgärder på försäkringsområdet.

En utredning om barn och unga som särskild målgrupp för företagens 
marknadsföring har avslutats.

En beskrivning och analys av avtalsvillkor och praxis på sällskapsre- 
seområdet har gjorts. I projektet föreslås åtgärder i form av bl. a. lagstift
ning och standardvillkor i syfte att förbättra konsum enternas rättsliga 
ställning.

En undersökning av behovet av lagregler och särskilda procedurer vid 
tillbakakallande av farliga varor har påbörjats, liksom en kartläggning av 
postförsäljningsklubbarnas verksam het, i syfte att harmonisera praxis vid 
FO/KO-myndigheterna i de nordiska länderna samt att förstärka klubb
medlemmarnas intressen.

Existerande och framtida satellit-TV-sändningar med reklaminslag över 
de nordiska länderna kartläggs i ett annat projekt, som också skall analyse
ra kontroll- och regleringsmöjligheter på om rådet samt lämna förslag om 
fortsatt nordiskt samarbete i syfte att åstadkom ma en också ur konsum ent
synpunkt acceptabel reglering av reklamsändningar via satellit-TV.

Inom ramen för de diskussioner som fortlöpande hålls om aktuella 
juridiska konsum entfrågor har under året särskilt uppmärksammats arbe
tet med köplagstiftningarna i de nordiska länderna samt kombinationser
bjudanden.

Ett utbyte av erfarenheter m. m. från behandlingen av ärenden vid 
FO/KO-myndigheterna i de nordiska länderna har skett.

Under 1984 kommer utredningarna om tillbakakallande av farliga varor, 
om postförsäljningklubbar och om satellit-TV-sänd reklam att avslutas. 
Vidare genomförs en kartläggning av konsumentproblem beträffande 
banktjänster och ett förprojekt om kollektiv talan (class-actions).

6. Allmänna konsumentpolitiska frågor

Verksam heten har under året huvudsakligen inriktats på hushållsekono
miska frågor, varuförsöijningsfrågor, konsumentorganens rådgivning till 
enskilda konsum enter samt användandet av datateknik i dagligvaruhan
deln. Konsum enternas användande av och attityder till krediter har kart
lagts i Danmark, Finland, Norge och Sverige. Undersökningen utgör ett
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underlag för fortsatt arbete nordiskt och nationellt och förväntas bl. a. 
komma till användning som underlag för åtgärder på det hushållsekono
miska området.

På det hushållsekonomiska om rådet har också vidareförts ett projekt 
som syftar till att, både nordiskt och nationellt, skapa bättre underlag för 
informations- och utredningsarbete, förbättra kontakterna mellan konsu
mentorganen och forskningen samt utveckla ett program för fortsatt nor
diskt samarbete. Det pågående arbetet har redan avkastat resultat natio
nellt.

E tt seminarium om konsumentproblem förknippade med butikers lokali
sering, sortiment och serviceutbud samt effekterna på priser och konkur
rensförhållanden av dessa faktorer har genomförts. På varuförsörjnings- 
om rådet har vidare en kartläggning av existerande former för konsum ent
inflytande inletts.

Befintlig kunskap om rådgivning till enskilda konsum enter har ställts 
samman i ett projekt. Projektet skall också precisera m etoder och omfatt
ning av en eventuell samnordisk analys av rådgivningsverksamheten.

Fördelar och nackdelar ur konsum entsynpunkt med användande av 
datateknik i daglivaruhandeln håller på att kartläggas. Projektet skall också 
föreslå konsumentpolitiska åtgärder grundade på specificerade konsu
mentkrav rörande bl. a. prismärkning och annan information om varor och 
service i butiken.

Som underlag för eventuell fortsatt nordiskt samarbete har en kartlägg
ning av konsumentorganens mandat respektive tidigare befattning med 
offentliga tjänster gjorts.

Under den närmaste framtiden kommer det pågående utvecklingsarbetet 
på det hushållsekonomiska om rådet att avslutas och läggas till grund för 
fortsatt samarbete i konkreta projekt. Utredningen om konsumentinflytan
det på varuförsörjningen avslutas. E tt forskningsseminarium om konsu- 
mentinflytandefrågor och en undersökning av discountbutikers (lådbu
tikers) för- och nackdelar ut konsum entsynpunkt genomförs. Ytterligare 
samarbete kring användandet av ny teknik i dagligvaruledet och i betal
ningsförmedlingen kommer att diskuteras. Samarbetsmöjligheterna beträf
fande vissa konsumentproblem förknippade med offentliga tjänster kom
mer att studeras med utgångspunkt i den genomförda kartläggningen. 
Utredningen om konsumentorganens rådgivningsverksamhet avslutas och 
ett seminarium om konsum entkrediter planeras och genomförs.
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Kapitel V

Kulturellt sam arbete 

1 Inledning

De nordiska ländernas regeringar har under 1983 inom Nordiska minis
terrådet (kultur- och utbildningsministrarna) fortsatt arbetet för att stärka 
och intensifiera sam arbetet inom om rådena utbildning, forskning och all- 
mänkulturell verksam het i Norden och i det nordiska kulturavtalets anda 
vidareutveckla den nordiska kulturgemenskapen (rek nr 10/1983). Sam
manfattningsvis kan nämnas några av de mer omfattande frågor som under 
året i hög grad präglat arbetet.

I januari 1983 inledde Nordiska forskningspolitiska rådet (FPR) sin 
verksamhet. FPR har till uppgift att ge råd till Nordiska m inisterrådet i 
långsiktiga och övergripande forskningspolitiska frågor och att främja sam
arbete över hela forskningsfältet. Under perioden 1983-1985 skall rådet 
bygga upp sin verksamhet och har hittills bl a lagt fram förslag till riktlinjer 
för rådets verksam het och satt igång viss programverksamhet.

I maj invigdes Nordens Hus på Färöarna, ett projekt som finansierats 
gemensamt av de nordiska länderna och av Färöarnas landsstyre. Huset är 
placerat i utkanten av Torshavn. Önskan har varit att med Nordens Hus på 
Färöarna intensifiera de kulturella kontakterna mellan Färöarna och övriga 
Norden. Huset är ett modernt flerfunktionshus med utrymmen för teater, 
musik, dans, utställningar, konferenser och inrymmer bl a också läsrum, 
grafisk verkstad och ateljé.

I juni reviderades det nordiska kulturavtalet i avsikt att ge de självsty
rande områdena Färöarna, Grönland och Åland bättre möjligheter till 
representation och deltagande i det nordiska kultursam arbetet. Samtidigt 
har motsvarande ändringar gjorts i andra nordiska samarbetsavtal. F ör
ändringarna följs upp med kartläggning av den inriktning och omfattning av 
samarbetet i delvis nya former som de självstyrande områdena överväger.

Inom ramen för den satsning på datateknologiom rådet som berör flera 
olika fält inom det nordiska sam arbetet har en ledningsgrupp tillsatts för att 
ansvara för den del av projektverksam heten som rör kulturavtalets verk
samhetsområde.

Den stora kulturmanifestationen i USA -  Scandinavia Today -  avslutas 
i princip med utgången av 1983. I detta projekt har de nordiska länderna 
haft möjlighet att genom utställningar, konserter, filmer, seminarier och en 
rad andra arrangemang ge en mångfasetterad bild av dagens kulturliv i 
Norden. Miljoner am erikaner har på olika sätt nåtts av arrangemangen.
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2 Övergripande frågor

2.1 Kulturbudgeten för 1984

Den 4 februari 1983 fattade Nordiska ministerrådet (kultur- och under
visningsministrarna) beslut om förslag till kulturbudget 1984. Det skedde 
då för första gången enligt en ny procedur som gäller båda ministerråds- 
budgetarna. Förslaget översändes till Nordiska rådet tillsammans med 
förslaget till ministerrådets allmänna budget (Oslosekretariatets verksam 
hetsområde) såsom bilaga till berättelsen för 1982 (C 1/1983). Efter behand
ling i de skilda fackutskotten och budgetkommittén antog Nordiska rådet 
ett yttrande om de båda m inisterrådsbudgetarna (yttrande nr 4/1983). Mot 
denna bakgrund och efter ytterligare beredning i kultursekretariatet och 
ämbetsmannakommittén fastställdes budgeten för 1984 den 25 februari 
1983 med förbehåll för de nationella parlamentens godkännande och be
träffande Nordens Hus på Färöarna godkännande av Färöarnas lands
styre.

Driftsbudgeten uppgår till DKK 125.618.000 (exkl löne-, pris- och valu- 
tajusteringsreserv), en ökning med 10,2% i jäm förelse med 1983. Av denna 
ökning utgör 6,8% autom atiska ökningar (löne- och prisökningar) och 
3,4%  sk  aktivitetsökningar, som dock ej alltid utgör reell tillväxt. Efter
som en del institutioner förutsätts ta reservationsm edel och vissa intäkter i 
anspråk blir ländernas sammanlagda bidrag till nordiskt kulturellt sam arbe
te 1984 DKK 118.127.000.

Budgeten avspeglar framför allt strävandena att bygga upp verksam he
ten inom kulturavtalets ram och/eller hålla den på den nivå ministerrådet 
tidigare förutsatt. Av aktivitetsökningen avser DKK 625.000 det forsk
ningspolitiska rådet och DKK 1.722.000 Nordens Hus på Färöarna. Båda 
institutionerna är i en uppbyggnadsfas under 1984. Vidare omfattar budge
ten ökning av anslagen till Nordens folkliga akademi (DKK 100.000), 
Nordiskt språk- och inform ationscentrum (DKK 163.000), N ordiska fors
karkurser (DKK 200.000), folkrörelsesam arbetet (DKK 400.000), Nordiskt 
konstcentrum  (DKK 592.000) och till vissa andra ändamål med mindre 
belopp. Som nya poster på budgeten har uppförts Nordiska kommittén för 
öststatsforskning (DKK 340.000), Skandinavisk förening i Rom (DKK 
208.000) och Nordkalottm useet (DKK 230.000). Dessa tre aktiviteter fi
nansierades tidigare över ministerrådets dispositionsmedel.

2.2 Tryggad aktivitetsnivå (yttrande nr 3/1983)

Som nämnts i berättelsen om det kulturella samarbetet 1982 har minis
terrådet vidtagit åtgärder för att förebygga ofördelaktiga konsekvenser av 
pris- och kursutvecklingen. U nder senare år har ekonomiska svårigheter 
gjort sig gällande speciellt beträffande institutioner med huvuddelen av 
verksamheten förlagd till Island. Dessa institutioners budgetsituation var
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under året föremål för utredning. Mot denna bakgrund beslutade minister
rådet vid två tillfällen under 1983 att revidera budgeten 1983 för Nordens 
Hus i Reykjavik och Nordiskt vulkanologiskt institut. Samtidigt förut
sattes att budgetsituationen i relation till budgetförutsättningarna löpande 
skulle ses över. En dylik regelbunden översyn skall principiellt göras för 
samtliga institutioner på kulturbudgeten och förslag till åtgärder prövas för 
att råda bot på särskilt ofördelaktiga utslag av pris- eller kursutvecklingen.

2.3 Nordiskt kultursamarbete under 1980-talet

Mot bakgrund av m inisterrådsforslaget B 37/k och ett medlemsförslag 
inom Nordiska rådet (A 61 l/k) antogs vid senaste session en rekom m enda
tion (rek. nr 10/1983) till ministerrådet om att ” fortlöpande utveckla och 
utvidga det nordiska kultursam arbetet genom att i samarbetet inbegripa 
allt vidare m edborgarkretsar i syfte att ytterligare stärka den nordiska 
gem enskapen” .

Nordiska rådet har med rekomm endationen ytterligare manifesterat ett 
intresse, som delas av ministerrådet. Under de gångna åren har ministerrå
det, bl a mot bakgrund av kontakter med Nordiska rådet och dess kultur
utskott sökt att öka bredden i det nordiska kultursam arbetet. Sålunda har 
t ex det nordiska folkrörelsesam arbetet etablerats som en fast post på 
kulturbudgeten med stöd till folkbildnings- och ungdomsverksamheten 
samt idrotten.

Avsikten med ministerrådsforslaget B 37/k var att det skulle tjäna som 
utgångspunkt för de kommande årens kulturella samarbete. K ulturutskot
tet har för sin del framhållit att ministerrådsforslaget och medlemsförslaget 
A 61 l/k bör uppfattas som inlägg i debatten om det nordiska kultursam ar
betet och inte som handlingsprogram i egentlig mening. De frågor som 
rekomm endationen aktualiserar bevakas fortlöpande av kulturavtalets or
gan och beaktas också där så är relevant i den efterföljande framställning-

2.4 De rådgivande kommittéerna

När kultursam arbetet fick sin nuvarande organisation med det nordiska 
kulturavtalet som grund och med ett perm anent sekretariat i Köpenhamn 
inrättades också de rådgivande kommittéerna. Med dessa organ -  ett för 
vart och ett av kulturavtalets tre huvudområden utbildning, forskning och 
allmänkulturell verksam het -  önskade man säkra den fältanknytning som 
tidigare varit ett så värdefullt element redan i N ordiska kulturkommis
sionen, som under åren 1946-1971 svarat för det kulturella sam arbetet i 
Norden.

I den s k Bergendalrapporten om nordiskt kultursam arbete under 1970- 
talet restes frågan om denna struktur i sam arbetet längre var ändamålsen-



948 C 1

lig. Saken togs också upp i ministerrådsforslaget om nordiskt kulturellt 
samarbete under 1980-talet (B 37/k), där det heter att ” man förutsättnings
löst bör pröva i vilka former de behov som de rådgivande kommittéerna år 
avsedda att tillgodose bäst kan mötas i fram tiden” . Det antyds också att 
olika lösningar kan sökas för de olika huvudområdena.

Den rådgivande kommittén för forskning har från 1983 ersatts av Nordis
ka forskningspolitiska rådet (FPR). För de två kvarvarande kommittéerna 
har ministerrådet fattat beslut om en översyn av kommittéernas instruk
tioner.

Samtidigt har ministerrådet från 1984 reducerat antalet medlemmar i 
rådgivande kommittén för allmänkultur från 20 till 11, dvs två från varje 
land och en representant för Föreningarna Norden.

N är det gäller rådgivande kommittén för utbildning har ministerrådet 
förlängt nuvarande kommittémedlemmars mandatperiod tills vidare, i av
vaktan på de förändringar som den beslutade översynen av kommitténs 
instruktion kan ge anledning till.

2.5 De självstyrande områdenas deltagande i kultursamarbetet 
(rek. nr 5-8/1983)

Med utgångspunkt i N ordiska rådets rekomm endationer om ökade möj
ligheter för Färöarna, Grönland och Åland att delta i det nordiska samarbe
tet har ändringar i de centrala nordiska avtalen, bl a kulturavtalet, gjorts, 
varefter avtalsändringarna ratificeras av samtliga parter. Beslut om änd
ringarna i kulturavtalet fattades vid möte med ministerrådet (kultur- och 
utbildningsministrarna) i juni 1983.

U nder beredningen av förslagen till ändring av sam arbetsavtalens ar
betsordningar m m upptogs kontakter med representanter för de självsty
rande områdena för att utröna i vilken omfattning dessa områden önskar 
delta i sam arbetet. D etta arbete har fortsatt i sam arbete med den allmänna 
budgetens organ.

N är det gäller speciellt arbetet för att förstärka de kulturella förbindel
serna med Färöarna, Grönland och Åland hänvisas till avsnitt 5.4.

2.6 Jämställdhetsfrågor

Nordiska ministerrådet (samarbetsm inistrarna) fastställde 1978 ett hand
lingsprogram för nordiskt samarbete i jämställdhetsfrågor. E tt reviderat 
program godkändes 1982. Uppföljningen av detta program förutsätter även 
kulturavtalsorganens medverkan.

Mot bakgrund av en översikt över situationen för kultursam arbetets del 
behandlades jäm ställdhetsfrågorna av ministerrådet (kultur- och utbild
ningsministrarna) i juni 1983. M inisterrådet bad därvid om att regelbundet 
bli orienterat om jäm ställdhetsfrågornas behandling och vid behov få för
slag till åtgärder på området.
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Materialet för m inisterrådets behandling har översänts till den allmänna 
budgetens organ för att ingå i det fortsatta arbetet generellt med jämställd- 
hetsfrågor.

2.7 Nordiskt handlingsprogram på datateknologiområdet (rek. nr 29/1983)

Nordisk ministerråd (samarbejdsministrene) besluttede på sit møde 29- 
30. november 1982 igangsættelsen af første fase i en handlingsplan på 
datateknologiom rådet, der for så vidt angår kulturaftalens område inde
holdt følgende:
-  Ämbetsmannakommittén för nordiskt kulturellt samarbete skulle ges i 

uppdrag att kartlägga aktuella och planerade utbildningsmöjligheter och 
utbildningssystem på datateknologiom rådet i de nordiska länderna, bl a 
i fråga om yrkes- och vuxenutbildning.

-  det skulle reserveras NOK 800.000 i ministerrådets allmänna budget för 
1983 för att täcka utgifter för de åtgärder som kunde starta på datatekno
logiområdet under 1983.
Ministerrådet (samarbejdsministrene) forelagde ved sessionen 1983 N or

disk råd et forslag om en handlingsplan på datateknologiom rådet (B 44). 
Med baggrund i Nordisk råds rekommandation igangsattes så arbejdet med 
et udkast til en handlingsplan.

En styringsgruppe fik overdraget opgaven og afleverede i august 1983 sit 
forslag til den del afhandlingsplanen, der vedrører kulturaftalens område. 
Vedrørende forslagets videre behandling i M inisterrådet (samarbejdsmini
strene) henvises til det pågældende afsnit i denne beretning.

Allerede med udgangspunkt i forslaget til handlingsprogram besluttede 
ministerrådet (kultur- og undervisningsministrene) i septem ber 1983 at 
nedsætte en styringsgruppe for kulturaftalens andel af virksomheden. 
Gruppen består af en repræsentant fra hvert land, dækkende såvel under
visning som forskning og almen kultur. Gruppens opgave er at bistå med at 
udarbejde forslag om enkeltprojekter, deres indhold og udformning. Efter
følgende skal gruppen have det faglige ansvar for projekternes gennemfø
relse og evaluering. Der er af dispositionsmidlerne for 1984 reserveret en 
ramme på DKK 500.000 til projektvirksomheden.

2.8 Information i utlandet om de nordiska ländernas kulturliv

2.8.1 Scandinavia Today 

Den gemensamma nordiska kulturmanifestationen i Förenta Staterna -  
Scandinavia Today -, som inleddes i septem ber 1982 pågår t o m  utgången 
av 1983. Arbetet har under året fortsatt enligt den ursprungliga planering
en. På den am erikanska sidan har The American-Scandinavian Foundation 
varit huvudansvarig. Samtidigt har de nordiska am bassaderna i Washing
ton medverkat i projektet. På den nordiska sidan har samordningen skötts
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av kultursekretariatet i nära samverkan med berörda kultur-, utbildnings- 
och utrikesm inisterier och med nationella organ med ansvar för kulturin
formation i utlandet. En lång rad olika kulturinstitutioner i N orden har 
deltagit i projektet.

Den övergripande nordiska planeringen har åvilat en nordisk lednings
grupp med företrädare för berörda nationella organ.

Scandinavia Today öppnades i W ashington D. C., Minneapolis, Minne
sota och New York City i septem ber 1982. På vaije plats höll Islands 
president på de nordiska ländernas vägnar ett öppningsanförande. I sam
band härmed öppnades sex större nordiska utställningar. Den nordiska 
delegationen som deltog i öppningshögtidigheterna leddes av Nordiska 
rådets dåvarande president Elsi Hetemäki-Olander.

De sex utställningarna av vilka flera under 1983 också visats i de nordis
ka länderna är följande:

Art N ow . En utställning av modern konst som öppnades på Guggenheim 
Museum i New York och som också visats i Philadelphia och Los Angeles.

Northern Light: Realism and Symbolism  in Scandinavian Painting 
1880-1910. En utställning av nordisk sekelskifteskonst som öppnades på 
Corcoran Gallery of Art i W ashington. Utställningen visades dessutom i 
New York och Minneapolis. Genom stöd från Nordiska kulturfonden 
kunde utställningen även visas två m ånader under försommaren 1983 på 
Göteborgs konstm useum där den rönte ett rekordintresse.

Scandinavian Modern 1880-1980. Denna designutställning öppnades på 
Cooper-Hewitt Museum i New York och visades därefter i Washington 
och Minneapolis. N ordiska kulturfonden har dessutom beviljat medel för 
att visa utställningen på K unstindustrim useet i Köpenhamn i början av 
1984.

The Frozen Image: Scandinavian Photography. Fotografier från det 
senaste århundradet ställdes ut med böljan på W alker Art Center i Minnea
polis och därefter i New York, Los Angeles, Portland, Chicago och Ta
coma. Fotoutställningen kommer också att visas i Reykjavik, Göteborg, 
Helsingfors, Stockholm, Oslo och Ålborg samt på Louisiana utanför Kö
penhamn. Den nordiska visningen har möjliggjorts genom anslag av N or
diska kulturfonden.

The Scandinavian Touch. Visningen av modern textilkonst inleddes på 
Fashion Institute of Technology i New York och gick därefter till St. Paul, 
Chicago, W ashington och Los Angeles. Den avslutades genom att visas på 
Konstindustrimuseet i Helsingfors i novem ber-decem ber 1983, också 
med ekonomiskt bidrag från N ordiska kulturfonden.

Poetry and Ecology in Scandinavian Printmaking. Nordisk grafik visa
des i New York, Seattle, Minneapolis, Los Angeles och Washington.

Till utställningarna kom ett rikt program med musik, filmserier och 
föredrag på ett stort antal platser i Förenta staterna. Härtill kom satsningar 
på utställningskataloger, facktidskrifter och andra publikationer av olika
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slag. En lång rad nationella insatser har härutöver kom pletterat bilden av 
nordiskt kulturliv av i dag.

Projektets bredd, mångfald och kvalitativa innehåll har enligt bedöm 
ningar som nu kan göras medfört att nordiskt kulturliv på ett sätt som 
aldrig tidigare presenterats för en betydande amerikansk publik. Inom 
både kultursekretariatet och The American-Scandinavian Foundation på

går f  n en uppföljning av projektets olika delar. Från am erikanskt myn
dighetshåll har framförts att projektet blivit det utan jäm förelse mest 
omfattande av de sex liknande som genomförts med stöd av offentliga 
myndigheter i USA både vad gäller antalet arrangemang, kvaliteten på 
dessa samt publiktillströmning.

Intresset för Scandinavia Today i media knöts i stor utsträckning till 
öppningsveckan i W ashington, Minneapolis och New York samt Seattle. 
Enligt flera bedöm are var presstäckningen unik både i förhållande till 
omfattningen och kvaliteten.

Men även öppningen av Scandinavia Today i Los Angeles i februari i år 
erhölls god täckning i media bl a beroende på deltagandet från de nordiska 
länderna.

Samtidigt har noterats över 800 artiklar i nordisk press. På nuvarande 
stadium kan konstateras att de nordiska länderna genom att uppträda 
gemensamt har lyckats få en uppmärksamhet kring olika kulturevenemang 
som inte troddes vara möjlig. Med få undantag har kritiken varit positiv 
och i vissa fall fylld av beundran. Det senare gäller främst designutställ
ningen och utställningen av sekelskifteskonst. Också filmserien har fått ett 
klart bättre mottagande än väntat.

Det viktigaste är emellertid sannolikt att de nordiska länderna i tusentals 
am erikaners ögon presenterat ett dynamiskt och aktivt kulturliv av stort 
intresse också för en internationell publik. Projektet är vidare exempel på 
ett samarbete som gör det möjligt att enligt kulturavtalets syfte ” öka den 
samlade effekten av ländernas insatser” . En motsvarande uppmärksamhet 
är det svårt att tänka sig att varje land för sig skulle kunnat uppnå.

2.8.2 Nordisk sekelskifteskonst i Paris 1986

Den franska regeringen har inbjudit de nordiska länderna att anordna en 
utställning av nordisk sekelskifteskonst i Paris 1986. Inbjudan har besva
rats positivt. Frågan har hänförts till N ordiska ministerrådet som avser att 
efter förhandlingar med berörda franska myndigheter återkomma till finan
siering och närm are genomförande. Medel har under hösten 1983 avsatts 
för att de nordiska nationalmuseicheferna (motsv) skall kunna mötas för 
att inleda planeringen av utställningen.

2.8.3 Fortsatta åtgärder

M inisterrådet anser framgångarna med Scandinavia Today vara så bety
dande att man beslutat föranstalta om en analys av olika alternativ för 
gemensam information i utlandet om de nordiska ländernas kulturliv.
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Ledningsgruppen för Scandinavia Today har utsetts att fungera som 
rådgivande organ i frågor som rör samnordisk kulturinformation i utlandet. 
Gruppen har inlett en studie av möjligheterna att genomföra gemensamma 
kulturprojekt. Flera alternativ har därvid nämnts. Dessa kommer att under 
den närmaste tiden analyseras och eventuellt leda till förslag om nya 
gemensamma initiativ i utlandet.

2.9 Kulturbudgetens institutioner

De båda m inisterrådssekretariaten har under året efter samråd med 
ministerrådets budgetutskott och de statliga revisionsmyndigheterna slut
fört arbetet på ett nytt nordiskt reglemente för budget, ekonomiförvalt
ning, räkenskaper och revision. M inisterrådet fattade i juni 1983 beslut om 
detta reglemente som gäller fr o m den 1 juli 1983 för de båda ministerråds- 
budgetarna.

I det nya reglementet har införts bestäm m elser på nya områden inom 
institutionernas förvaltning. De övergripande bestäm m elserna kan vid be
hov kom pletteras med tillämpningsbestämmelser, som mer i detalj reglerar 
institutionernas förvaltning och som kan variera från institution till institu
tion beroende på struktur och organisation.

Nya löne- och anställningsvillkor gäller från och med 1 januari 1983 för 
personal anställd efter denna tidpunkt vid institutioner på den nordiska 
kulturbudgeten. (Beslut om motsvarande anställningsvillkor för personal 
vid de nordiska institutionerna på ministerrådets allmänna budget fattades 
av sam arbetsm inistrarna i septem ber 1982.) Under våren 1983 utarbetades 
riktlinjer för tillämpningen av löne- och anställningsvillkoren. De nya 
principerna ger bl a kontraktsanställd personal som flyttat till institutions
orten möjlighet att få vissa tillägg och garantier. För kulturbudgetens 
institutioner täcks m erkostnaderna under 1983 och 1984 inom ramen för 
kompensationen för autom atiska löneökningar. F r o m budgetåret 1985 
inarbetas kostnaderna i institutionernas ordinarie budget.

Enligt sina stadgar skall kulturbudgetens institutioner årligen avge bud
getförslag, årsräkenskaper och årsberättelse. Av dessa har årsberättelsen 
sällan kommit att avse ett helt kalenderår. Den har hittills begärts in så 
tidigt att den kunnat översändas som bilaga till m inisterrådets årsberät
telse. För att budget, räkenskaper och verksam hetsberättelse skall kunna 
omfatta samma period fattade ministerrådet (kultur- och undervisningsmi
nistrarna) i juni 1983 beslut om att årsberättelserna skall avges samtidigt 
som årsräkenskaperna, dock senast den 1 april året efter verksam hetsåret. 
Å rsberättelserna skall sedan av sekretariatet presenteras i översiktlig form 
för N ordiska rådet och ministerrådet.
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p.. 10 Informations- och publikationsverksamhet

2.10.1 Informationsverksamheten  

Informationsverksamheten tar sikte på att tillhandahålla basinformation
om det nordiska kultursam arbetet och att därutöver speciellt rikta upp
märksamheten mot frågor som aktualiseras på kulturavtalets område.

Under året har inform ationsinsatser riktade till etermedia och till dags
pressen bl a gjorts i samband med Nordiska rådets session i Oslo och inför 
invigningen av Nordens Hus på Färöarna i maj. Likaså har speciella 
insatser gjorts för att väcka intresse för de publikationer och rapporter som 
sekretariatet löpande ger ut.

I samarbete med m inisterrådssekretariatet i Oslo och presidiesekretaria- 
tet i Stockholm har uppläggningen av det framtida informationsarbetet 
varit föremål för intensivt planläggningsarbete som resulterat i en gemen
sam plan för 1984 med speciella satsningar bl a inom skol- och ungdoms
området.

Delfinansieringen av de nordiska nyhetsbyråernas korrespondentnät i 
Norden fortsätter under året liksom stödet till Föreningarna Nordens 
regionala informationskontor. Båda aktiviteterna skall enligt planerna helt 
finansieras av respektive huvudmän efter utgången av nästa år.

2.10.2 Publikationsverksamheten

Publikationsvirksomheden som bedrives som forsøgsvirksomhed til ud
gangen af 1984 skal arbejde for en nordisk publikationsproduktion og - 
distribution, der er så rationel og økonomisk som overhovedet muligt. For 
M inisterrådets publikationsfunktion har målet derfor været:
-  at arbejde med en langsigtet udvikling af en klar profil for nordiske 

institutioner og organisationer,
-  at udvikle en rationel produktion, der resulterer i vel tilrettelagte og 

brugerorienterede publikationer,
-  at opbygge et effektivt fungerende salgsapparat, der sikrer spredning af 

nordiske publikationer til alle interesserede.
Udover udgivelsen af M inisterrådets egne publikationer har publika

tionsfunktionen i den forløbne periode i et stigende omfang udgivet publi
kationer i samarbejde med nordiske institutioner, organisationer og ar
bejdsgrupper. Under året er udgivet ialt 15 titler med et totalt oplag af 
80.000 eks.

Sideløbende med udgivelsen af publikationer udgiver publikationsfunk
tionen også tidsskriftet Audhumla, der i 1983 er udkommet fire gange i et 
samlet oplag af 5.000 eksem plarer per nr. og for Nomus (Nævnet for 
nordisk musiksamarbejde) tidsskriftet Nordic Sounds, der i 1983 er ud
kommet fire gange i et samlet oplag af 5.000 eksem plarer per nr. I den 
forløbne periode har publikationsfunktionen også påbegynt udsendelse af 
Audhumla i en fmsksproget version.
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3 Uddannelse 

3.1 Generelt

N år det gælder nordisk samarbejde på uddannelsesområdet bør det -  i 
lighed med hvad der gælder andre om råder -  erindres, at kun en del af 
dette samarbejde finder sted inden for den ramme, som den nordiske 
kulturaftale udgør. Uden for denne ramme er der en række eksempler på, 
at både lokale myndigheder, institutioner, organisationer og enkeltper
soner har etableret samarbejde i forskellig grad og omfang, i visse tilfælde 
som udløbere af projekter i det formaliserede samarbejdes regie, men i en 
række andre tilfælde helt uafhengigt af dette, ofte som følge af Forenin
gerne Nordens indsats.

Denne kategori må antages at eksistere i kraft af, at de implicerede 
oplever samarbejdet som så givende, at det kan videreføres uden stimu
lanser fra det nordiske budget, og den udgør som sådan ikke den mindst 
værdifulde del af samarbejdet. I en del tilfælde har samarbejdet iøvrigt en 
lang tradition, som kan have sin oprindelse mange år tilbage før kulturafta
lens indgåelse. Visse af disse samarbejdstiltag har etableret systematisk 
kontakt med ministerrådet på sekretariatsplan, og der er dermed mulighed 
for at koordinere arbejdet. Det gælder særligt inden for områderne special
undervisning, skolebyggeri og læreruddannelse. Andre har man mere lej
lighedsvis kontakt med, fx. i forbindelse med ansøgninger til Kulturfon
den.

Det ligger i den således beskrevne sags natur, at en fuldstændig oversigt 
over eksisterende nordisk uddannelsessamarbejde under enhver form ikke 
er mulig at lave. For det uddannelsessamarbejde, der finder sted i kulturaf
talens regie, har hidtil fungeret den rådgivende komité for undervisning på 
det helt generelle plan.

På skolesam arbejdets område (grundskolen og de 16-19-årige) fungerer 
en styringsgruppe som paraplyorgan. Tilsvarende fungerer en såkaldt eva
lueringsgruppe på voksenundervisningens område. Under og ved siden af 
disse grupper findes der et vidt forgrenet net af forskellige arbejdsgrupper, 
kontaktgrupper, referencegrupper, redaktionsgrupper o. 1. Det totale antal 
af grupper af enhver art svinger mellem 40 og 50, afhængigt af, hvor mange 
projekter der er i gang.

Spørgsmålet om gruppestrukturen har i det forløbne år været til overve
jelse i ministerrådets organer, særligt i styringsgruppen for skolesamarbej
det, som arbejder med en justering af den eksisterende struktur, således at 
der bliver tale om en mere systematisk og konsekvent indretning, også 
således at nye sam arbejdsprojekter i højere grad bliver overvejet i sam
menhæng med det pågående arbejde.

Uanset om man har kunnet kritisere det foreliggende samarbejdsmøn
ster på nogle punkter, overvejende af systematisk og logisk karakter, må 
man på den anden side nok erkende, at det totalt set har fungeret tilfreds
stillende med hensyn til hurtig og dækkende informationsudveksling.
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Overvejelserne omkring dette spørgsmål har nu resulteret i, at M inister
rådet har besluttet om en gennemgang af instruktionen for den rådgivende 
komité for undervisning og om en forlængelse af nuværende komitémed
lemmers m andatperiode, indtil det bliver muligt at tage stilling til evt. 
forslag om forandringer som følge af gennemgangen (jfr. 2.4).

3.2 Nordisk samarbejde inden for skoleområdet

3.2.1 Formål og prioriteringer

Det nordiske samarbejde inden for skoleområdet har nu i godt et årti 
fungeret som en paraplyorganisation for forskellige kortvarige samarbejds
projekter på grundskoleom rådet og om rådet vedrørende de 16-19 åriges 
uddannelser. I de sidste år har virksomheden været rettet mod på den ene 
side generel informationsformidling om uddannelsessystem erne på disse 
områder og på den anden side samarbejde om forsknings- og udviklingsar
bejde inden for prioriterede om råder, især de fire em ner, som ministerrå
det prioriterede i 1980: Organisationsudvikling og arbejdsmiljø i skolen, 
skole-arbejdsliv, erhvervspædagogisk forsknings- og udviklingsarbejde — 
FoU, integrering af specialundervisningens elever.

3.2.2 Generel information

I foråret 1983 udkom kortlægningen af ” Grundskolen i N orden” . Det er 
en revideret udgave af en rapport fra 1977 (NU 1977:5). I den er den 
seneste udvikling på grundskoleom rådet i landene taget med. Ved ajour
føringen er hovedvægten lagt på faktaoplysninger, mens der i mindre grad 
er gjort forsøg på at tolke og vurdere eventuelle udviklingstendenser. Der 
arbejdes også med åjourføring af en anden kortlægning fra tidligere, nemlig 
den, som dækker læreruddannelsen i de nordiske lande (NU B 1977: 37).

Styringsgruppen udgiver endvidere informationsbulletinen ” Informa
tion om skolan i N orden” . Der er i år udkommet to numre. De seneste 
numre har behandlet forskellige aspekter af undervisningen i de nordiske 
lande, bl. a. lovændringer, reform arbejde generelt, organisationsudvikling, 
datateknologi, miljølære, bekæmpelse af ungdomsarbejdsløsheden, decen
tralisering. Bulletinen udgives i en skandinavisk og i en finsk version og 
sendes gratis ud til centrale og regionale skolemyndigheder, offentlige 
institutioner og interesseorganisationer på uddannelsesområdet.

3.2.3 Nordisk skoleterminolgi

Under året har även arbetet med den nordiskengelska skolterminologin 
avslutats och ordlistan är nu tryckt. Den innehåller främst centrala term er 
som berör den obligatoriska skolan och gymnasiet. I viss mån ingår även 
begrepp från förskole- och yrkesutbildningsom rådet. I bilagor har även 
översikter över bl a utbildningsadministration och utbildningsstrukturerna 
i de enskilda nordiska länderna åskådliggjorts i schematiska figurer.



956 C 1

3.2.4 Skole-arbejdsliv

I netværkprojektet om arbejdslivskundskab i undervisningen afholdes 
der en årlig konference, som placeres i en af de 10 forsøgskommuner, som 
deltager i projektet. Dette års konference afholdtes i august i N ibe, Dan
mark. Den behandlede specielt spørgsmålet om lærerkvalifikationer. I det 
andet af ministerrådets projekter inden for skole-/arbejdslivsområdet -  
projekt ungdomsgaranti -  blev den tredje og sidste ordinære konference 
afholdt i Randers i efteråret 1983. Konferencen koncentrerede sig om 
vejledningsordninger for de unge. Der er her tale om et samarbejdsprojekt 
med Nordisk arbejdsmarkedsudvalg (NAUT).

3.2.5 Skoleudvikling

I projektet skoleudvikling i grundskolen, som startede i maj 1982, er 
hensigten dels at søge tilvejebragt en begrebsafklaring på nordisk niveau 
vedrørende organisationsudvikling inden for skoleområdet, dels at tilveje
bringe et direkte samarbejde med henblik på udveksling af erfaringer 
mellem 14 udvalgte skoler fra alle de nordiske lande. I år er der udarbejdet 
en sammenstilling af de i N orden mest anvendte teorier om organisations
udvikling af den enkelte skole, og på et kontaktm øde i Bergen i juni 1983 
fremlagde de 14 skoler en specielt fremstillet redegørelse for det pædago
giske udviklingsarbejde, de har udført. Dér lagde man også grunden til et 
forsøg med en stipendieordning, hvor medarbejdere i skolerne får mu
lighed for ved studiebesøg at få indsigt i udviklingsarbejdet i de øvrige 
skoler, en form for lærerudveksling mellem de bestem te forsøgsskoler, der 
medvirker i projektet.

3.2.6 Erhvervspædagogisk forsknings- og udviklingsarbejde

Mellem forskningsinstitutioner og ansvarlige myndigheder finder der et 
nordisk samarbejde sted omkring erhvervspædagogisk forsknings- og ud
viklingsarbejde. Bl. a. arrangerer de erhvervspædagogiske institutioner 
hvert år en nordisk konference. I 1983 blev konferencen holdt i Sverige og 
havde som tem a ” Yrkespedagogisk FoU og yrkeslærerutdanning” .

En projektgruppe har lavet en 3-årig projektplan for det nordiske samar
bejde på dette felt, hvor man prøver at koordinere Nordisk ministerråds 
initiativer med øvrige aktiviteter. I efteråret 1983 arrangeredes der inden 
for skolesam arbejdets rammer en konference i Norge om datateknologi og 
erhvervsuddannelse, specielt inden for de værkstedstekniske fag.

3.2.7 Specialundervisning

I foråret 1983 har kontaktgruppen for specialundervisning lagt sidste 
hånd på en omfattende oversigt over integrationsbestræbelser i specialun
dervisning i N orden (” En skole for alle” ). Oversigten er under trykning.

Den nordiske referencegruppe for læremidler til specialundervisningen 
har udarbejdet en oversigt over offentlige og private forlag, som arbejder
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på området, og i gruppens regie er der gennemført en spørgeskem aunder
søgelse af mulighederne for etablering af et datalagret informationssystem 
om læremidler til specialundervisning for nationale institutioner i alle lan
dene. Svar fra over 200 instanser bearbejdes på Spesiallærerhøgskolen i 
Oslo.

I N abolandsprojektet, som har til formål at etablere samarbejde om 
fremstillingen af undervisningsmaterialer for elever med generelle indlæ
ringsvanskeligheder, har de nationale projektgrupper alle udviklet den 
første del af det planlagte materiale. Det er et elevhæfte og en lærervejledn
ing, hvor hvert af de nordiske lande præsenteres (landets geografi, næ
ringsliv m. v.). Der er desuden udarbejdet en fællesnordisk tekstfri koge
bog med 5-6 typiske retter fra hvert land. Det er tanken, at en række forlag 
i alle landene, som tidligere har samarbejdet under betegnelsen Scandina
vian School Suppliers, skal udgive materialet, som vil indgå i en samlet 
undervisningspakke om Norden til undervisning af ovennævnte målgruppe 
i orienteringsfag.

3.2.8 Små erhvervsfag

Styringsgruppen for nordisk skolesamarbejde har fået gennemført en 
udredning af det nordiske samarbejde i små erhvervsfag og kortlagt om
råder, hvor det er hensigtsmæssigt at få et samarbejde i gang. Udrednings
rapporten er nu til høring i alle landene.

To tidligere producerede læremidler i små erhvervsfag -  AV-materialet 
for plantesundhedslæren og nordisk lærebog i optik -  er blevet evalueret i 
1982-83. Reaktionerne fra forbrugerne er generelt positive.

3.2.9 Nordisk miljølære

Det nordiske miljølæreprojekt afsluttedes fra styringgruppens side med 
evalueringskonferencen i Helsingør 1981. Konferencen anbefalede, at mil
jølærebiennaler skulle afholdes på omgang i de nordiske lande. Den første 
biennale fandt sted i Stockholm i maj 1983, og styringsgruppen samarbej
dede med svenske myndigheder om det nordiske aspekt af dette arrange
ment. Næste biennale vil finde sted i Oslo i 1985.

3.2.10 Indvandrerundervisning

En særlig arbejdsgruppe har ansvaret for opbygning af et informations
system om læremidler til undervisning af indvandrere -  en fast ordning 
mellem de nationale centre for undervisningsmaterialer, d. v. s. Landscen
tralen for Undervisningsmidler i Danmark, Skolstyrelsens informations
tjänst i Finland, Inform asjonssenteret for språkundervisning i Norge og 
Statens institut för läromedelsinformation i Sverige.
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Nordisk voksenundervisningssamarbejde blev etableret i 1976, i første 
omgang med en to-årig forsøgsvirksomhed. I 1981 blev projektet overført 
til det faste kulturbudget. Projektet ledes af en evalueringsgruppe, beståen
de af repræsentanter for myndigheder, voksenundervisningsinstitutioner 
og arbejdslivets parter.

Det nordiske voksenundervisningssamarbejde koncentrerer sig om op
gaver under rubrikken ” Voksenlæring — et alternativ?” Med denne for
mulering tænkes i første række på voksenundervisning som et alternativ i 
forhold til de mere formaliserede uddannelser, hvad angår ressourcetil
deling, til socialbistand og til andre fritidspolitiske foranstaltninger.

Af disse punkter vil samarbejdet særlig samle sig om tiltag, som belyser 
problemstillinger vedrørende alternativ ressourcetildeling og ressourcean
vendelse, samspillet mellem læring og det psykisk-fysiske miljø på arbejds
pladser, i nærmiljø og i samfundet som helhed samt voksenlæring i arbejds
livet. Endvidere vil det rette sig mod tiltag som kan føre til udvikling af 
forskellige uddannelsesstrukturer og undervisningsformer. Desuden vil 
man fortsætte og forstærke udvekslingen af information og erfaring.

Et af de vigtigste formål med det nordiske voksenundervisningssamar
bejde er at fremme koordinering og erfaringsudveksling om voksenpæda
gogisk forsknings- og udviklingsarbejde (FoU). I indeværende år er udgi
vet en kortlægningsrapport om gennemførte og igangværende FoU-pro- 
jek ter inden for voksenundervisningsom rådet i de nordiske lande, N ye veje 
i voksenundervisning og folkeoplysning  (NORD). Et arbejdsudvalg med et 
medlem fra Danmark, Finland, Norge og Sverige har været ansvarligt for 
kortlægningen, og Nordens folkliga akademi i Kungälv har samordnet 
arbejdet. Det nye katalog er en videreudvikling af et tidligere udgivet 
katalog fra 1977, som har vist sig at være en vigtig kanal for formidling af 
information mellem voksenundervisningsfolk i Norden. Det nye katalog 
giver en så vidt muligt dækkende oversigt over voksenpædagogiske FoU- 
projekter i Norden med en kort beskrivelse af hvert projekt. Dermed skulle 
der være skabt mulighed for, at interesserede kan tage kontakt med andre, 
der arbejder med projekter, og at få tips og ideer, som de kan bruge i deres 
eget arbejde i voksenundervisningen.

På baggrund af FoU-rapporten afholdtes der i oktober 1983 et seminar 
om forsknings- og udviklingsarbejde i voksenundervisningen og folkeop
lysningen i Norden. Dette seminar var også tænkt som en uddybning af 
arbejdskonferencen ” Voksenlæring -  et alternativ?” , som evaluerings
gruppen arrangerede i oktober 1982 i Reykjavik.

Et andet vigtigt formål med det nordiske voksenundervisningssamar
bejde er at fremme uddannelsespolitisk diskussion og samarbejde inden for 
voksenuddannelse. Med henblik herpå udgives der i 1983 et særnummer af 
informationsbulletinen ” Information om vuxenutbildningen i N orden” om

3.3 Voksenundervisning
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prioriteringer og alternativ ressourcetildeling og ressourceanvendelse. 
Problemstillingen blev rejst i de ovenfor nævnte rapporter, men søges nu 
yderligere belyst og sammenstillet med andre uddannelsesom råder og of
fentlige sektorer med henblik på at stimulere en diskussion. Der sigtes mod 
at arrangere et seminar om ressourceproblem atikken i løbet af vinteren, 
eventuelt i samarbejde med det danske undervisningsministerium.

I år er der rettet en henstilling til Norsk Produktivitets Institutt om, i 
samarbejde med evalueringsgruppen, at arrangere et seminar om læring i 
arbejdslivet i 1984. Dette er et led i på nordisk plan at videreføre diskussio
nen om uddannelse og læring i arbejdslivet, som indledtes i rapporten 
” Utbildning och lärande i arbetslivet -  några fram tidsperspektiv” , der 
udkom i 1982. Instituttet er indstillet på at påtage sig opgaven. I år forbere
des seminaret, som bliver afholdt i oktober 1984.

Bulletinen ” Information om vuxenutbildningen i N orden” udkommer to 
gange om året i to versioner, en på skandinaviske sprog og en på finsk. Den 
indeholder bl. a. nyt om love, betænkninger og cirkulærer, meddelelser om 
FoU-arbejde, oversigt over aktuelle kurser og konferencer, notitser om 
aktuelle bøger og forskningsrapporter, adresseoversigter og oplysninger 
om internationalt samarbejde. I 1981 overtog Nordens folkliga akademi 
redaktionen for bulletinen, men paraplyorganisationerne for voksenunder
visning og folkeoplysning i de respektive nordiske lande indsamler nyheds
materialet. I år arbejdes der med at om strukturere informationsformid
lingen med henblik på at gøre den mere aktuel og effektiv.

3.4 Handlingsprogrammet för ökad språkförståelse i Norden (rek. nr 
12/1977 och 10/1983)

3.4.1 Grundskolan

M inisterrådet beviljade 1981 anslag för produktion av läromedel för 
grannspråksundervisning för årskurserna 4-6. Nordiska språksekretariatet 
pålades ansvaret för arbetet. En redaktionsgrupp har utarbetat manuskript 
till en lärobok som heter ” Barn i N orden” . Under 1983 har manuskriptet 
använts på prov i undervisningen. Boken utges inom ramen för ett förlags- 
samarbete i samtliga nordiska länder.

3.4.2 Det gymnasiala stadiet

En arbetskonferens med syfte att diskutera grannspråksundervisningens 
ställning på det gymnasiala stadiet (både beträffande det teoretiska gymna
siet och yrkesutbildningen) genomfördes i april. I arbetskonferensen del
tog berörda myndigheter och modersm ålslärare på det gymnasiala stadiet. 
Arbetskonferensen resulterade bl a i ett förslag om att en arbetsgrupp bör 
tillsättas för fortsatt utredningsarbete.

M inisterrådet beviljade vid sitt möte i juni 1983 medel för utredningen. 
En arbetsgrupp tillsattes i septem ber. Arbetsgruppen består av fyra repre-
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sentanter för de nordiska m odersm ålslärarföreningarnas samarbetsorgan 
(NORDSPRÅK), en representant för N ordiska språksekretariatet och en 
för N ordiska språk- och inform ationscentret. Till stöd för arbetsgruppen 
har utsetts nationella referensgrupper. Arbetsgruppen höll konstituerande 
möte i novem ber 1983.

3.4.3 Voksenundervisning

M inisterrådet har overdraget evalueringsgruppen for voksenundervis
ning at søge udarbejdet en nordisk katalog over egnede materialer til 
nabosprogsundervisning inden for voksenundervisning og folkeoplysning. 
Arbejdet forudsættes at skulle ske i samvirke med Nordens folkliga akade
mi, Nordiska språk- och inform ationscentret og Nordisk språksekretariat.

3.4.4 Lærer- og elevudveksling

I et forsøg på at stimulere lærer- og elevudvekslingen har ministerrådet 
besluttet at lade udarbejde en publikation, der indeholder dels råd og vink 
om, hvorledes udvekslingsarrangem enter rent praktisk kan tilrettelægges, 
dels stof, der belyser de særlige muligheder, pædagogisk såvel som mere 
alment, der ligger i at basere den form for arrangem enter nordisk.

D erudover arbejdes der videre med den såkaldte netværksmodel, som 
indebærer samarbejde mellem lokale nordiske projektsteder. Den har 
været anvendt i forbindelse med projekterne vedrørende arbejdslivskund
skab og ungdomsgarantien og er nu overført til skoleudviklingsprojektet. 
Der arbejdes endvidere med planer om et tilsvarende projekt vedrørende 
forsknings- og udviklingsarbejde inden for voksenundervisningen. Samar
bejdsformen indebærer, at der inden for projektmidlerne afsættes et beløb 
til udveksling af medarbejderne ved de enkelte projektskoler, således at 
der bliver tale om en lærerudveksling, som har til formål at støtte det 
pågældende samarbejdsprojekt.

3.5 Fællesnordisk arbejdsmarked for lærare i grundskolen

Under Nordisk råds session i Helsingfors i marts 1982 undertegnede de 
nordiske undervisningsministre en overenskom st om fællesnordisk ar
bejdsmarked for almenlærere i grundskolen. Overenskom sten er nu ratifi
ceret af alle fem lande. På baggrund af denne konvention, som gælder 
almenlærere i grundskolen, arbejdes der videre med spørgsmålet om at 
udvide mulighederne for fællesnordisk arbejdsmarked for grupper af fag
lærere. En arbejdsgruppe med repræsentanter for de respektive nordiske 
undervisningsministerier nedsattes i efteråret 1982.
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3.6 Institutioner (tilsv.) inden for uddannelsesområdet

3.6.1 Nordens folkliga akademi

Den 1. januar trådte en ny lejeaftale mellem akademiet og værtsinstitu
tionen Nordiska Folkhögskolan i kraft. Aftalen indebar bl. a. en tiltrængt 
udvidelse af bibliotekslokalerne, i hvilken anledning akademiet fik en 
engangsbevilling til inventar. Hvad angår kursusvirksomheden, har den 
endnu en gang måttet reduceres som følge af den ugunstige udvikling på 
pris- og valutaområdet.

5.6.2 Nordiska högskolan fö r  hushållsvetenskap

Institutionen har siden 1963 drevet undervisning og forskning på nordisk 
plan inden for ernæringslæreområdet og tekstilområdet og har således i år 
kunnet fejre sit 20 års jubilæum. Fra og med i år finansieres næringsterapi
linjen og styrelsesudgifterne over det faste budget.

3.7 Kursverksamhet m m på utbildningsområdet

Under året har flera kurser på utbildningsområdet genomförts med bi
drag från den nordiska kulturbudgeten: en nordisk fackkonferens i histo
risk metodlåra i Norge (DKK 106.000), nordiska fältseminarier för etnolo
gistuderande i Danmark (DKK 118.000), nordiska kurser i språk och 
litteratur på flera orter i Danmark, Finland, Norge och Sverige och en kurs 
i samiska i Finland (DKK 1.152.000). För idrottslärare hölls en nordisk 
fortbildningskurs i Sverige (DKK 112.000).

Vidareutbildning av konservatorer blev permanent verksamhet fr. o. m. 
1983 (bidrag DKK 165.000). Ministerrådet fastställde stadgar för verksam
heten 1983 och utnämnde en nordisk styrelse.

Vidareutbildningskurserna för socialhögskolelärare har varit föremål för 
en utvärdering, som genomförts som en enmansutredning. Evalueringen 
har avslutats under hösten 1983 och resultaten behandlas f. n. av kulturav
talens organ.

3.8 Nordisk uddannelse af døvblindepersonale

Den nordiske kursusvirksomhed for personale, som arbejder med døv
blinde børn og voksne, er nu i sit 3. forsøgsår. Forsøget, der er et samar
bejdsprojekt med Nordisk socialpolitisk komité, blev af ministerrådet i 
decem ber 1982 forlænget med yderligere et år til slutningen af 1984.

Styringsgruppen for uddannelsen fremlagde i maj 1983 en rapport med 
evaluering af virksomheden de tre første år, som er blevet sendt til udta
lelse til de centrale nationale skolemyndigheder og myndigheder inden for 
socialsektoren. Vurdering av kursustilbuddene, som i alt omfatter 7 kurser 
af tre typer, viser en meget positiv holdning både hos deltagere og hos de 
31 -30-332 Nordiska rådel
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institutioner, deltagerne kommer fra. På baggrund af erfaringerne i for
søgsperioden er socialpolitisk komité gået ind for en perm anent løsning for 
denne uddannelse fra 1985 og foreslår at uddannelsen bl. a. bliver koblet til 
Nordisk nævn for handicapspørgsmål og at den bliver finansieret over 
ministerrådets almene budget.

3.9 Nordisk folkehøjskole i Vestnorge (rek. nr. 21/1979)

I maj 1982 bemyndigede em bedsm andskomiteen for nordisk kulturelt 
samarbejde kultursekretariatet til at nedsætte en arbejdsgruppe til at gen
nemføre et udredningsarbejde om en eventuel nordisk kulturinstitution i 
Vestnorge. Gruppen skal b l.a . vurdere konkretiserede behov og opgaver 
samt økonomiske og juridiske forudsætninger for etablering og drift af en 
eventuel institution. Arbejdet skulle være færdiggjort inden 1.4.1983, men 
på anm odnirg fra arbejdsgruppen forlængede embedsmandskomiteen tids
fristen til 1.4.1984.

3.10 Øvrigt

Vedr. spørgsmålet om distribution a f  AV-materiale, told- og afgiftsfrit 
over landegrænserne, (rek. nr. 7/1976) er udredningsarbejdet nu genopta
get ved en sagkyndig, som støtter sig på en nordisk referencegruppe.

M iljølæreprojektet fo r  de videregående uddannelser holdt i august 1983 
en konference om miljølære i biologiuddannelseme. Projektet afholder 
hvert år en konference, hvor man tager for sig miljølære indenfor en 
bestem t højere uddannelse. I 1984 står geofagene for tur. Konferencerne 
har bl. a. til formål at få frem læremidler.

Rek. nr. 13/1980 om oplysning og forskning om menneskerettighederne 
er blevet overført til kultursam arbejdets organer. Overvejelserne om, 
hvorledes dette spørgsmål bør gribes an, er endnu ikke afsluttet, bl. a. som 
følge af, at M inisterrådet er blevet gjort bekendt med, at der foregår 
drøftelser mellem Nordisk Råds kulturudvalg og juridiske udvalg, om 
hvilket udvalg der bør overvåge opfølgningen af rekomm andationen, og at 
det i tilfælde af tilbageføring til juridisk udvalg forudsættes, at det videre 
arbejde med rekomm andationen ikke skal påhvile kulturaftalens organer.

4 Forskning

4.1 Nordiska forskningspolitiska rådet

Nordiska forskningspolitiska rådet (FPR) inledde sin verksamhet den 
1 januari 1983. FPR har till uppgift dels att rådge N ordiska m inisterrådet i 
långsiktiga och övergripande forskningspolitiska frågor, dels att genom 
egna initiativ främja nordiskt samarbete över hela forskningsfältet.
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Enligt sina stadgar skall FPR vart tredje år till ministerrådet avge förslag 
till riktlinjer för sin verksamhet. FPR har i novem ber 1983 överlämnat sitt 
första förslag till riktlinjer i form av ett handlingsprogram för rådets verk
samhet..

Syftet med programmet är dels att precisera FPR:s roll i det nordiska 
forskningssam arbetet och diskutera för sam arbetet aktuella forskningspo
litiska frågor, dels att sprida information om det system för offentligt 
forskningssamarbete som finns i Norden samt att peka på olika metoder att 
öka detta samarbete. Programmet riktar sig till en bred krets av såväl 
forskare och forskningsadministratörer som politiker och andra beslutsfat
tare.

FPR:s förslag till handlingsprogram överlämnas till Nordiska rådet som 
bilaga 1 till denna berättelse. Beträffande den vidare behandlingen hänvi
sas till avsnitt 8 i inledningskapitlet till berättelsen. Då det är av stor 
betydelse för utvecklingen av det nordiska forskningssam arbetet, att en 
dialog skapas mellan aktörerna på forskningsfältet i de nordiska länderna 
har FPR beslutat anordna en konferens där aktuella forskningspolitiska 
frågor kan diskuteras mot bakgrund av förslaget till handlingsprogram. 
Konferensen kommer att hållas den 15-16 februari.

FPR:s verksam het i övrigt under år 1983 har präglats av att rådet är ett 
nytt organ och av att verksam heten befinner sig i en uppbyggnadsfas. 
U töver arbetet med ett handlingsprogram har FPR bl. a. arrangerat en 
konferens om nordiskt forskarutbildningssamarbete. Syftet med konferen
sen, som genomfördes i månadsskiftet novem ber/decem ber, var att ge 
forskare, forskningspolitiker och forskningsadm inistratörer tillfälle att dis
kutera behovet av och möjligheterna för ett ökat nordiskt samarbete om 
forskarutbildning.

Rådet har vidare under året inlett planeringen av en serie nordiska 
forskarworkshops på datateknologiom rådet. Avsikten är att härigenom 
stimulera till ökat inform ationsutbyte, till konkret projektforskningssamar
bete och till en bättre samordning av kommande forskningsinsatser på 
området. Den första workshopen kommer att behandla forskning omkring 
datateknologi, kvalifikationsstruk tu r och yrkesutbildning. Två senare 
workshops skal gälla dels tillämpad matematik och systemanalys, dels 
VLSI-teknikens roll inom datateknologin.

Ytterligare konstateras att N ordiska forskningspolitiska rådet under året 
avgett yttranden till ministerrådet i flera betydelsefulla forskningspolitiska 
frågor. Y ttrandena har gällt bl. a. forskningsprioriteringar i det nordiska 
kultursam arbetet, planerna på uppbyggnaden av ett nordiskt spegeltele
skop på La Palma, förslagen om etablering av tungjonacceleratorer i N or
den, utvecklingen av nordiska forskarsym posier och forskarstipendier, 
arbetet med ett nordiskt dataforskningssam arbete, förslaget om ett ökat 
nordiskt tekniskt FoU-sam arbete samt utredningen om ett utvidgat nor
diskt samarbete om jordbruk och veterinärmedicin.
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FPR:s budget år 1983 har uppgått till DKK 2,2 milj. För år 1984 har 
ministerrådet fastställt budgeten till DKK 3,07 milj, som beräknats innebä
ra en realökning på ca 25%. Detta innebär, såsom ministerrådet konstate
rat i kom m entarerna till förslaget till kulturbudget för år 1984, att uppbygg
nadsarbetet kommer att ske i något långsammare takt än ursprungligen 
planerat.

4.2. Nordisk samarbejde om videnskabelig udrustning

Såvel ministerrådet som Nordisk råd har tidligere i en række sammen
hænge understreget behovet for et øget nordisk samarbejde om tung vi
denskabelig udrustning. I den forløbne del af 1983 har kulturaftalens or
ganer fortsat arbejdet med forskellige forslag til ” instrum entsam arbejde” .

4.2.1 Superdatam ater og EDB-kapacitet i forskningen

En super- eller stordatam at koster idag mellem DKK 40 og 80 mill., 
afhengigt af hvilket supplerende materiel der skal anskaffes og hvilke 
specialopgaver, den skal kunne løse. Superdatam ater er karakteriseret ved 
at de kan foretage endog meget store beregninger væsentligt hurtigere end 
tidligere datam ater. De er derfor et væsentligt hjælperedskab for den 
moderne ” m odelorienterede” videnskab. Dagens superdatam ater gør det 
ligeledes væsentligt lettere at foretage de beregninger, der er nødvendige 
f. eks. ved konstruktion af flyvemaskiner og ved opstilling af storhydrosta
tiske modeller der anvendes ved konstruktion af havne, boreplatforme og 
skibe.

De nordiske meteorologiske institutter har i en rapport fra efterrådet 
1982 foreslået et nordisk samarbejde om ” numeriske prognosemodeller” 
for kortfristede vejrprognoser (dvs. 12-36 timer), der forudsætter anskaf
felse af en superdatam at i 1986, idet kun en superdatam at er i stand til at 
bearbejde den store mængde data på tilstrækkelig kort tid. Dette forslag er 
blevet støttet af Nordisk Råd gennem vedtagelse af rek. nr. 4/1983 om et 
fælles regnecenter for vejrprognoser i Norden.

Samarbejdsnævnet for de nordiske naturvidenskabelige forskningsråd 
foreslog i foråret 1982 m inisterrådet at afholde en konference om superda
tam ater, et forslag som m inisterrådet accepterede gennem en bevilling til 
planlægning og afholdelse af en konference, der skulle drøfte interessen og 
muligheden for et nordisk samarbejde omkring anskaffelse og udnyttelse af 
en superdatam at (en såkaldt vektorprocessor). Denne konference er blevet 
afholdt i København i juni 1983 med ca. 60 deltagere fra alle nordiske 
lande, repræsenterende forskellige forskningsmiljøer, der anvender særligt 
tung EDB-kapacitet, de forskningstilknyttede regnecentraler, forsknings
politiske og forskningsadministrative organer og erhvervslivet. Konferen
cen blev tilrettelagt med sagkyndig bistand fra formanden for det danske 
undervisningsministeriums særlige EDB-kapacitetsudvalg. Ved konferen-
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een præsenteredes såvel erhvervslivets som forskningens behov for EDB- 
kapacitet i de enkelte nordiske lande. Hovedkonklusionen på konferencen 
blev, at der omgående bør arbejdes videre med forslag til opbygning af et 
datakomm unikationsnet mellem de nordiske landes ” forskningstilknyttede 
regnecentraler” . Form ålet med at opbygge et nordisk datakomm unika
tionsnet skal være, at en forsker/forskergruppe altid kan få adgang til den 
størst mulige/bedst egnede regnekapacitet i Norden, uanset hvilket regne
center den pågældende normalt anvender. Et konkret forslag med projekt
beskrivelse, organisationsmodel m. v. forventes udarbejdet i løbet af 1983 
af cheferne for de nordiske universiteters EDB-centre.

Den første supercom puter (af typen CRAY-1) i Norden er i foråret 1983 
blevet endeligt bestilt af den svenske virksomhed Saab-Scania AB til leve
ring i efteråret 1983. Ved indkøbet er der indgået aftale om samarbejde 
med det svenske N aturvetenskapliga forskningsrådet, hvilket betyder at 
svenske forskere har adgang til maskinen i de første 3 år, hvor Saab ikke 
selv forventer at kunne udnytte maskinen fuldt ud. Samarbejdsaftalen 
giver forskerne ret til 1.000 timers kørsel på maskinen om året i de 3 år og 
den giver endvidere forskere fra de øvrige nordiske lande adgang til at 
anvende maskinen på samme økonomiske vilkår som de svenske forskere.

4.2.2 Samarbejde om anskaffelse og drift a f  teleskoper til astronomisk 
forskning

Blandt nordiske astronom er har man igennem flere år drøftet mulighe
derne for nordisk samarbejde omkring to nye og af hinanden helt uafhæn
gige teleskoper. Teleskoperne skal benyttes til at supplere de målinger, der 
allerede foregår på teleskoper, der er etableret bl. a. på bjergtinden La Silla 
i Chile indenfor samarbejdet i ESO (European Southern Observatory) med 
deltagelse fra Danmark, Finland (i begrænset omfang) og Sverige.

Samarbejdsnævnet for de nordiske naturvidenskabelige forskningsråd 
(NOS-N) afholdt i efteråret 1981 en konference om samarbejde i den astro
nomiske forskning, hvor man bl. a. drøftede disse tanker om et nærmere 
teleskopsamarbejde.

Efter konferencen bad NOS-N en særlig arbejdsgruppe om at vurdere de 
to projekter og udarbejde et konkret forslag, som de naturvidenskabelige 
forskningsråd kunne tage stilling til.

De to nye, foreslåede sam arbejdsprojekter er:
1. Et 2,5 m optisk teleskop, der efter forslaget skal opføres på Las 

Palmas på De kanariske Øer, hvor England allerede har opført et teleskop 
og hvor andre europæiske lande planlægger opførelse af en række andre 
teleskoper. Det seneste skøn over omkostningerne ved det nordiske pro
jekt siger, at det vil koste ca. DKK 35 mill. i anlæg og ca. DKK 2,5 mill. i 
årlige driftsudgifter. Der er dannet en ” Nordic Optical Telescope Commit
tee” med repræsentanter for astronom i-forskere i Danmark, Finland, 
Norge og Sverige.
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2. Et 15 meters millimeter/submillimeter radioteleskop, der efter det 
seneste forslag skal placeres på La Silla i Chile i et samarbejde mellem 
ESO og Norden. Sammen med en følgeinvestering i en ny nordisk com
puter vil den ” nordiske” anlægsudgift blive på ca. SEK  12 mill og ESO ’s 
SEK ca. 17 mill., mens den årlige nordiske driftsudgift bliver ca. SEK 1,5 
mill. Teleskopet foreslås placeret i Chile, fordi engelske og hollandske 
astronom er i fællesskab vil opføre et tilsvarende teleskop på Hawaii på den 
nordlige halvkugle. Disse to radioteleskoper vil derefter kunne supplere 
hinanden.

Arbejdsgruppens rapport blev behandlet på et møde i NOS-N i april 
1983, hvor man tiltrådte arbejdsgruppens forslag om, at det optiske teles
kop bør søges gennemført som et fællesnordisk projekt, mens den nordiske 
partner i radioteleskopsam arbejdet bør være Sverige, evt. i samarbejde 
med Finland.

Til dækning af udgifterne ved det optiske teleskop foreslår NOS-N at der 
anvendes en speciel nøgle til fordeling af udgifterne på de 4 deltagende 
landes forskningsråd, således at Danmark og Norge hver skal betale 20%, 
mens Finland og Sverige skal betale 30%. Samtidig har man dog foreslået, 
at de nordiske landes regeringer under en eller anden form i fællesskab 
bidrager med en andel af anlægsudgifterne.

På baggrund af N O S-N ’s behandling af spørgsmålet har Nordisk forsk
ningspolitisk råd anbefalet ministerrådet, at støtte projektet gennem en 
særbevilling på ca. 1/3 af anlægsomkostningerne.

På N O S-N ’s møde i oktober 1983 blev det oplyst, at såvel det svenske 
som det danske naturvidenskabelige forskningsråd har bevilget beløb, der 
kan sikre videreførelse af projektets detailplanlægning.

Efter drøftelse i en særlig nordisk em bedsmandsgruppe har ministerrå
det på sit møde d. 7. decem ber 1983 besluttet at der ydes et tilskud på i alt 
10 mill. DKK fordelt med 3 mill. DKK i 1985, 3,5 mill. DKK i 1986 og 3,5 
mill. DKK i 1987 under forbehold af de nationale parlamenters godken
delse. Tilskuddet gives som en særbevilling udenfor kulturbudgettets ram 
mer og fordeles på de 4 deltagende lande i forhold til de 4 landes til enhver 
tid fastsatte andel av udgifterne på det nordiske kulturbudget. Bevillingen 
skal forvaltes af en stiftelse som de naturvidenskabelige forskningsråd i 
Danmark, Finland, Norge og Sverige i fællesskab agter at etablere med 
henblik på at opbygge og senere drive det nordiske teleskop i Las Palmas.

4.2.3 Acceleratorsamarbejde (jfr rek. nr 511982)

I første halvdel av 70’erne forhandlede man om anskaffelse af en felles
nordisk accelerator til brug for atomfysikken. Disse forhandlinger resulte
rede i, at det blev besluttet ikke i fællesskab at anskaffe en sådan accelera
tor, men i stedet etablere den nordiske acceleratorkom ité, der skal arbejde 
for nordisk samarbejde i forbindelse med udnyttelse af acceleratorer i og 
udenfor Norden.
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Spørgsmålet om nordisk samarbejde indenfor den acceleratorbaserede 
forskning er i de seneste år atter blevet aktuelt. Det blev således behandlet 
på en konference, som de naturvidenskabelige forskningsråd i NOS-N 
afholdt i slutningen af 1981, ligesom Nordisk råd har opfordret m inisterrå
det til opmærksomt at følge den nationale udvikling på dette område.

I forbindelse med at den europæiske atomforskningsorganisation CERN 
har besluttet at opføre en ny og væsentligt større accelerator end den, 
organisationen for øjeblikket har i Gene ve, har den svenske regering fået 
mulighed for at overtage en ” lagringsring” fra CERN, som det nu er 
tanken at flytte til Uppsala, hvor forberedelserne allerede er igang.

Omkostningerne ved flytningen og geninstalleringen er skønnet til at 
blive ca. 40 mill SEK. Svenske atomfysikere har samtidig foreslået, at der 
opføres en supraledende tungionaccelerator i Sverige, enten i tilknytning 
til AFI i Stockholm eller i tilknytning til GWI og projekt CELSIUS i 
Uppsala. Den svenske regering har i novem ber meddelt, at man ikke i de 
nærmeste år vil bygge en tungionaccelerator i Sverige.

I Finland har en kreds af atomfysikere frem sat forslag om, at der skal 
bygges en tilsvarende tungionaccelerator i Jyvåskylå til en pris af ca. 35 
mill FIM. Dette forslag er blevet optaget i det finske undervisningsminis
teriums udredning om ” högskolornas apparaturanskaffningar” som blev 
afgivet i februar 1983. Jyvåskylå universitet har modtaget en bevilling til 
udarbejdelse af en mere detaljeret projektbeskrivelse, der skal afleveres til 
den finske regering i foråret 1984.

På baggrund af disse planer har Nordisk forskningspolitisk råd i juni 
behandlet spørgsmålet om etablering af to supraledende tungionaccelera
torer i henholdsvis Sverige og Finland.

Rådet har således i en udtalelse til m inisterrådet fremhævet, at det, på 
baggrund af de begrænsede ressourcer som i de nordiske lande er til 
rådighed såvel til nyanlæg som til genanskaffelser af videnskabeligt udstyr, 
vil være en uhensigtsmæssig ressourceudnyttelse, at der på samme tid 
opføres to næsten identiske anlæg af denne størrelsesorden i Norden.

Rådet har derfor anbefalet m inisterrådet, at man -  såfremt der skal 
bygges tungionacceleratorer i N orden -  kun bygger ét anlæg af høj kvali
tet, som kan udnyttes fuldt ud.

4.2.4 Samarbejde om arktisk forskning

På baggrund af den svenske Ymer-80-ekspedition til arktiske havom
råder med statsisbryderen Ymer fremsatte medlemmer af Nordisk råd i 
1981 et forslag til rekomm andation om fællesnordisk indsats i den arktiske 
forskning. Forslaget var bl. a. begrundet i den meget dyre udrustning, der 
er nødvendig til gennemførelsen af en isbryderekspedition som Ymer-80.

Efter Nordisk råds vedtagelse af rek. nr. 15/1983 om samarbejde inden
for den arktiske forskning har spørgsmålet om et øget nordisk samarbejde 
indenfor den arktiske forskning i bred forstand været drøftet i samarbejds-



968 C 1

nævnet for de nordiske naturvidenskabelige forskningsråd (NOS-N). Rå
det for naturvidenskabelig forskning under Norges Almenvitenskapelige 
Forskningsråd (NAVF) har påtaget sig at arrangere en nordisk konference 
om em net med henblik på at skabe oversigt over nordiske naturvidenska
belige forskeres ønsker om og holdninger til et øget nordisk samarbejde om 
udforskningen af de særlige forhold i de arktiske områder. Denne konfe
rence vil blive afholdt i sommeren 1984.

Spørgsmålet blev endvidere drøftet på Nordisk forskningspolitisk råds 
møde i juni, hvor det blev vedtaget at gennemføre en tilsvarende udredning 
af interessen for øget nordisk samarbejde omkring arktisk forskning inden
for samfundsvidenskab og humaniora. Det forskningspolitiske råd vil tage 
det samme spørgsmål op igen på baggrund af de nævnte udredninger og 
konferencer.

Selv om udgangspunktet for medlemsforslaget i Nordisk råd kan siges at 
have været spørgsmålet om ” instrum entsam arbejde” ,vil behandlingen af 
rekomm andationen således omfatte et bredere spektrum af samarbejdsmu
ligheder omkring den arktiske forskning.

4.3 Nordiska forskarstipendier och forskarsymposier

Nordiska ministerrådet upprättade år 1979 en försöksordning för nordis
ka forskarstipendier respektive nordiska forskarsymposier. Försöksord- 
ningen har varat från 1 juni 1979 till utgången av 1982. Medel till fortsatt 
drift av aktiviteterna under år 1983 och 1984 finns uppförda på kulturbud
geten, och ministerrådet har sålunda tidigare indirekt fattat ett preliminärt 
beslut om fortsättning av aktiviteterna även efter försöksordningens ut
lopp.

På basen av en utvärdering av försöksordningen samt ett uttalande från 
Nordiska forskningspolitiska rådet har m inisterrådet härefter i juni 1983 
beslutat att nordiska forskarstipendier och nordiska forskarsymposier tills
vidare skall upprätthållas som poster på den nordiska kulturbudgeten. För 
tillfället utarbetas stadgar för de nämnda ordningarna i överensstämmelse 
med de hittillsvarande riktlinjerna och med beaktande av synpunkter fram
förda av FPR. M inisterrådet har härvid speciellt fäst sig vid FPR:s syn
punkter om behovet att stimulera forskarutväxlingen på det tekniska områ
det och rekomm endationen att eventuellt utforma ett speciellt delprogram 
för teknisk forskarutväxling.

N är det gäller forskarsym posierna har FPR även pekat på nackdelar och 
svårigheter som kan uppstå på grund av de många relativt små finansie
ringskällor som existerar för nordiskt forskningssamarbete. Enligt rådets 
uppfattning är det mindfe ändamålsenligt, att forskare söker om stöd från 
flera små nordiska fonder till samma ändamål. Genom ett sådant förfaran
de ökas arbetsbördan såväl för forskarna som för styrande organ och 
adm inistrationer, liksom det härigenom uppstår samordningssvårigheter.
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M inisterrådet finner det därför naturligt att man i den kommande admini
strationen av de nordiska forskarsym posierna strävar till en bättre koor
dinering med andra stödordningar för motsvarande ändamål.

4.4 Nordiske udlandslektorer

4.4.1 Lektorer i nordiske sprog

Nordisk Råd har vedtaget to rekom m andationer om dette emne, dels i 
1969 (rek. nr. 27/1969, slutbehandlet) og dels i 1977 (rek. nr 13/1977). Med 
udgangspunkt i rekomm andationerne har der været udført udredningsar
bejde, der b l.a . har givet sig udslag i rapporten ” Norden i världen” fra 
1979. Rapportens forslag har herefter været under videre bearbejdelse i 
forskellige fora, senest af sam arbejdsnævnet for de nordiske lektoratsad
ministrationer, d e re ren  uformel gruppering av nationale fagfolk og admini
stratorer, som beskæftiger sig med lektoratsvirksom heden i det daglige.

Samarbejdsnævnet færdiggjorde i maj 1982 et forslag til handlingspro
gram for et udvidet nordisk samarbejde om lektoratsvirksom heden. Det 
blev b l.a . foreslået, at der skulle ske en formalisering af det hidtil ufor
melle samarbejde mellem de nationale adm inistrationer, og at der skulle 
etableres en sekretariatsfunktion.

Handlingsprogrammet blev sendt til udtalelse hos de rådgivende organer 
i hvert af landene (lektoratsudvalg el. tilsv.) Af remisssvarene fremgik det, 
at de rådgivende organer i alle landene stillede sig positivt til et forstærket 
nordisk samarbejde på dette område.

De fleste stillede sig endvidere positivt bag forslaget om at indrette et 
samnordisk, beslutningsudførende organ, bestående af en sekretær i til
knytning til en eksisterende nordisk institution.

På grundlag af handlingsprogrammet, de indkomne høringssvar og en af 
ministerrådet præliminært fastlagt budgetramme på DKK 200.000, har 
lektoratsadm inistrationernes repræsentanter ved et møde i Reykjavik i maj 
1983 udarbejdet en specificeret og prissat aktivitetsplan vedrørende peri
oden indtil udgangen af 1984.

Planen indeholder fire hovedpunkter som angår:
-  Konferencevirksomhed (for samtlige nordiske lektorer i et bestemt 

sprogområde. Det tysktalende er foreslået som det første forsøg).
-  Fællesnordiske kulturfremstød (til støtte for lektorernes daglige arbejde 

og som præsentation af aktuelle nordiske kultur- og samfundstemaer).
-  Informationsmidler m. v.
-  Biblioteksforsyning til lektorer i Polen.

M inisterrådet har på sit møde i decem ber 1983 besluttet at støtte en 
etablering af et samarbejdsnævn for de nordiske lektoratsadm inistrationer, 
foreløbig for en fireårig forsøgsperiode. Sekretariatsfunktionen er ikke 
henlagt til et særligt organ men varetages efter en turnusordning af de 
respektive lektoratsadm inistrationer. Til gennemførelse af de opgaver, der
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var indeholdt i aktivitetsplanen, har m inisterrådet bevilget DKK 250.000 
for 1984.

M inisterrådet har endvidere bemyndiget Embedsmandskomiteen for 
nordisk kulturelt samarbejde til at godkende en arbejdsorden for nævnet og 
at fastsætte årlige bevillingsrammer samt at sørge for, at der ved forsøgspe
riodens afslutning gennemføres en evaluering og rapportering, der kan 
danne grundlag for stillingtagen i kulturaftalens organer om aktiviteternes 
videreførelse.

4.4.2 Lektoratsvirksomhed i den tredje verden

Nordisk råds kulturudvalg har i sin betænkning om det nordiske samar
bejde (C 1/1983, suppl. 13, side 10) fundet, at det er værd at undersøge 
behovet og mulighederne for at udstrække lektoratsvirksom heden til den 
tredje verden. Kulturudvalget anfører, at naturlige lande kunne være så
danne, som Norden har et udviklingsarbejde igang med. Udvalget mener, 
at det er naturligt, at der også bliver tale om andre emner end de traditio
nelle (sprog, litteratur og samfundsforhold). Kulturudvalget understreger, 
at det på ingen måde har noget imod, at der kunne gives den nordiske 
model for samarbejde en større spredning.

Sagen er endnu i en indledende undersøgelsesfase. Undersøgelsen blev 
oprindelig initieret af informationer om, at der i lande i den tredje verden 
-  hvoraf Latinamerika (Brasilien/Mexico) foreløbig er udtaget som for
søgsområde — er interesse for nærmere kontakter og samarbejdsrelationer 
med Norden og tilsvarende, at der i Norden er mangelfuld viden om dette 
områdes forhold på mange felter og niveauer. Arbejdets sigte er at søge 
efter organisatoriske former, herunder finansieringsformer, for et sådant 
samarbejde.

På m inisterrådets møde i juni 1983 besluttedes om en analyse af forskel
lige måder for fælles information om de nordiske lande i udlandet. (Jfr 
afsnit 2.7.3.). Det fremgik bl. a. af drøftelserne på m inisterrådets møde, at 
en mulig måde at informere på kunne være lektoratsvirksom hed af den 
type, der omtales i kulturudvalgets betænkning (se ovenfor).

Nordisk samfund for Latinamerikaforskning (NOSALF), der er en bi
dragsinstitution på kulturbudgettet, arrangerer i maj 1984 en latinamerika- 
konference, hvor der foruden repræsentanter for berørte uddannelses- og 
forskningsmiljøer i Norden tillige vil være repræsentanter fra Latinamerika 
til stede. Dette ville sandsynligvis være et egnet forum for fremlæggelse af 
den beslutning, ministerrådet har taget og til at få synspunkter og forslag 
angående en nordisk strategi for lektoratsudvekslinger med Latinamerika.

For at muliggøre at drøftelserne får et konkret indhold, må der nu 
fremskaffes nærmere viden om de eksisterende anknytningsfelter eller 
interessenter i forsknings- og universitetsverdenen og en afklaring af, på 
hvilke om råder Norden vil være interesseret i og i stand til at komme med 
udvekslingstilbud. Det bør også i denne afklaringsproces vurderes, om
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forbindelserne kan arrangeres som almindeligt kendte gensidige kontakter 
og ordninger mellem universitetet o .l .,  eller om der i et vist omfang vil 
være behov for mere formaliserede ordninger (fællesforberedte kulturaf
taler el. tilsv.).

Et forslag om en udredning af spørgsmålene forberedes for tiden for 
behandling i ministerrådet i begyndelsen af 1984.

4.5 Højere uddannelse

4.5.1 Generelt

Mobilitet har været overskriften for arbejdet med højere uddannelse i de 
seneste år. Aktiviteterne har centreret sig omkring tre større problem
kredse:
-  Forudsætninger for øget mobilitet
-  Overordnede uddannelsesmæssige problemstillinger
-  Forsøgsprojekter indenfor afgrænsede uddannelsesom råder samt i for

bindelse hermed
-  Deltagelse i internationalt samarbejde, der angår sådanne emner. 

Indenfor disse ramm er har kulturaftalens organer bevilget midler til
konkrete tiltag, som der redegøres nærmere for i det følgende. Som det 
fremgår heraf, er der ikke for nærværende truffet beslutning om nye eller 
fortsatte bevillinger til projekter, der sigter på øget samarbejde om højere 
uddannelse.

4.5.2 Forudsætninger fo r  mobilitet

I 1982 bevilgedes midler til samarbejde mellem studievejledere ved 
universiteter og højskoler i samtlige nordiske lande. Midlerne er anvendt 
til planlægning og gennemførelse af en konference i 1983 i Fredensborg, 
Danmark for godt 50 vejledere fra samtlige nordiske lande.

Konferencen blev planlagt med særlig vægt på at drøfte problemerne for 
studerende, der ønsker at gennemføre specialiserende studier i uddannel
sens afslutning i et andet nordisk land for herigennem eksempelvis at opnå 
en profil, der ikke gives i hjemlandet.

Konferencen viste b l.a ., at der er stor afstand mellem nordiske inten
tioner om adgangen til at studere i et andet nordisk land og den reelle 
situation. Som grund hertil pegedes både på inform ationsproblemer over
for de studerende og på manglende viden hos studievejlederne selv samt på 
manglende fleksibilitet i adm inistrationen i de faglige miljøer på institutio
nerne.

Det var den almindelige opfattelse, at konferencen var et første skridt i 
den rigtige retning: -  at skabe regelmæssige og organiserede kontakter 
mellem studievejledere i de nordiske lande. Umiddelbart gav konferencen 
anledning til etablering af en række personkontakter og til kontakter mel
lem vejledergrupper i flere nordiske lande.
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Rapport fra konferencen med referat af gruppedrøftelserne og anden 
dokumentation forventes færdiggjort i årsskiftet 1983/84.

Til at videreføre det samarbejde, der begyndtes med Fredensborgkon- 
ferencen, er der blevet nedsat en arbejdsgruppe, der består af to stu- 
die-/erhvervsvejledere fra hvert af de nordiske lande. Gruppen er b l.a. 
ansvarlig for at arrangere temakonferencer. Den første konference af den
ne art er allerede planlagt til våren 1984. Den foreløbige titel er: Vejledning 
i 1990-erne.

Fjerde udgave af studiehåndbogen ” Att studere i N orden” , der udkom i 
1981, indeholdt ikke oplysninger om højere uddannelse i de selvstyrende 
områder. De nylige ændringer af kulturaftalen samt de forslag, der er 
kommet fra brugerside med hensyn til ændrede informationer eller ændret 
oplægning, gør det rimeligt at igangsætte revisionsarbejdet til 5. udgave. 
De etablerede kontakter til studievejlederne i hele N orden vil være nyttige 
til dette arbejdes relativt hurtige gennemførelse.

4.5.3 Overordnede uddannelsesmæssige problemstillinger — Lærermobili
tet mellem de nordiske lande

De nordiske universitetsrektorers råd har haft sit seneste plenummøde i 
begyndelsen af juni 1983. Med henblik på behandling i dette regie har man i 
et brev til rådet peget på det formålstjenlige i at kunne etablere et system 
for universitetsundervisere svarende til det, der eksisterer for forskere 
(forskerkurser m. v.).

Som eksempler på problem er, som rådet eller dets arbejdsudvalg blev 
bedt om at overveje, blev følgende nævnt:
— H vordan kan der etableres betalingsregler for køb af lærertid, uden at 

køberinstitutionen skal betale et stort overhead i lighed med ” arbejde 
for fremmede rekvirenter” ?

-H v ilk e  regelændringer kræves for at ” sælgerinstitutionen” skal kunne 
beholde pengene?

— Er der mulighed for at lade undervisningstid ved fremmed institution 
indgå i en lærers pligtige undervisning? Placering/fordeling af forsknings
tid?

— Hvorledes og hvem skal finansiere ekstraom kostninger til ophold og 
rejse for lærerne (er eventuelt en nordisk forsøgsordning interessant at 
drøfte)?

— Variation i lønniveau mellem de nordiske lande. Prissættelse pr. under
visningstime?

— Ansættelsesmyndighed og arbejdsgiveransvar for ” fælleslærere” ?
— Pensionsproblemer, herunder optjeningsperioder/pensionsstørrelser? 

(er det for sådanne problemer en mulighed, at man gør lærerne til nordiske 
tjenestem ænd, og således lader dem omfatte af de gældende nordiske 
regler for tjenestemænd ved nordiske institutioner). Er dette foreneligt 
med universiteternes autonomi?
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-  Konsekvenserne af, at akadem ikeroverenskom sterne er forskellige i de
nordiske lande?

4.5.4 Forsøgsprojekter indenfor afgrænsede uddannelsesområder

-  Udredningen vedrørende nordisk samarbejde om uddannelsesom rå
det marin teknologi/offshore-teknik

Som et praktisk samarbejdsforsøg på et afgrænset område besluttede 
Embedsmandskomiteen for nordisk kulturelt samarbejde i 1982 at udrede 
muligheder og former for et konkret nordisk samarbejde indenfor uddan
nelsesom rådet marin teknologi/offshore-teknik. Til at gennemføre udred
ningen beskikkedes en arbejdsgruppe (den nordiske offshoregruppe) bestå
ende af to repræsentanter for hvert af de nordiske landes tekniske høgsko
ler eller tilsvarende institutioners relevante fagafdelinger.

Drøftelserne i gruppen har vist, at der særligt for nogle nordiske lande er 
akutte problem er med at uddanne tilstrækkelig arbejdskraft til sektorens 
behov. Som en løsning, der forholdsvis hurtigt kunne få effekt, har det 
været drøftet at foreslå kulturaftalens organer, at der etableres en fælles
nordisk efteruddannelseskursussene. H vert land skulle heri være ansvar
ligt for et kursus på et område, hvor det råder over særlig ekspertise.

Af drøftelserne er det imidlertid også fremgået, at den oprindelige be
grænsning af undersøgelsesfeltet til kulbrinteefterforskningen nok er for 
snæver. Det bør derfor overvejes at vurdere fællesnordiske samarbejdsmu
ligheder bredt indenfor havforskningssektoren og heri inddrage såvel kul
brinteområdet som andre havressourceom råder. Gruppens rapport med 
forslag forventes at foreligge inden udgangen af 1983.

-  Nordkalotsam arbejdet
Der har siden 1971, hvor en nordkalotkommission dannedes, bestået et 

samarbejde mellem universiteter og højskoler på Nordkalotten. Indled
ningsvis var der tale om et forskningssam arbejde med særligt sigte på 
projekter med tilknytning til Nordkalotregionens natur-, kultur- og er
hvervsforhold.

I 1980 bevilgedes bidrag til et forsøgsprogram, der havde til formål at 
udvide samarbejdet om højere uddannelse indenfor regionen. Forsøgspe
rioden afsluttes i efteråret 1983, hvor samarbejdskommissionen skal fore
lægge kulturaftalens organer en rapportering om forsøgets forløb og 
komme med forslag til, hvordan en eventuel videreførelse af samarbejdet 
kan organiseres, indholdsmæssigt og økonomisk.

Ved en konference, som fandt sted i midten af septem ber 1983, præsen
terede samarbejdskommissionen resultatet af forsøgsperioden. Man har i 
løbet af denne udført et analysearbejde, og på grundlag af dette udarbejdet 
et fælles uddannelsesprogram. Programmet er opbygget således, at studie
veje, der starter f. eks. ved Trom sø Universitet kan fortsættes eller afslut
tes ved en anden højere uddannelsesinstitution på Nordkalotten. Systemet 
omfatter nu de tre universiteter (Uleåborg, Tromsø og Umeå) samt højsko-
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lem e i Luleå og Narvik. Men samarbejdskomitéens virksomhed omfatter 
tillige højskolerne i Rovaniemi, Alta og Bodø, som på længere sigt må 
forventes at blive omfattet af det fælles studieprogram.

Uddannelsessam arbejdet må ses i sammenhæng med de foreliggende 
regionalpolitiske rekomm andationer, som er vedtaget af Nordisk råd, og 
som allerede har givet sig udslag i et bredt sammensat arbejde i regie af 
Nordisk embedsmandskomité for regional politik.

Konferencen redegjorde således for den betydning, uddannelses- og 
forskningssam arbejdet har haft socialt, kulturelt og erhvervsmæssigt i 
området. Det har medvirket til at fastholde ungdom i regionen under og 
efter uddannelsesperioden og har hermed givet grundlag for en aktiv er
hvervsudvikling. Uddannelsessam arbejdet, der oprindeligt kun omfattede 
universiteterne, har endvidere medvirket til etablering eller udbygning af 
højere uddannelsesinstitutioner i regionen og har ved den skete puljning af 
ressourcerne bevirket, at man nu her kan tilbyde uddannelser, som ung
dommen tidligere m åtte søge i landenes sydligere regioner. Det har endvi
dere været muligt indenfor alment kendte uddannelser at beskæftige sig 
med specifikke Nordkalotproblemstillinger.

Forsøgsprojektet har også interesse udover regionen selv, fordi det 
herigennem er vist, at det er muligt at opbygge fællesuddannelser på tværs 
af landegrænser, sprogbarrierer samt forskellige uddannelses- og institu
tionsmæssige strukturer. Forsøget frem står herved som et pilotprojekt, der 
bør følges op i andre dele af Norden.

Samarbejdskomitéen optog i 1982 Islands Universitet i arbejdet. Det er 
nærliggende at tænke sig, at også Færøerne og Grønland kunne optages i 
komiteen, således at den kommende udbygning af de fælles uddannelses
linier kunne optage færøske og grønlandske institutioners tilbud. Et første 
skridt ville måske nok være, at færøsk og grønlandsk ungdom fik mulighe
der for at nyttiggøre de tilbud, der nu er tilvejebragt indenfor Nordkalotre- 
gionen. For disse tanker taler, at der er klare sammenfald mellem uddan
nelses- og erhvervsprioriteringer på Nordkalotten og i de nævnte områder, 
som også m .h .t . klimatiske forhold, natur og kultur har berøringsflader 
med hverandre.

4.5.5 Samarbejdsbestræbelser udenfor kulturaftalens organer

M inisterrådet og dets organer er regelmæssigt blevet inviteret til som 
observatør at deltage i Europarådets møder angående højere uddannelse 
og forskning indenfor rammerne af CCPU (Standing Conference on Uni
versity Problems).

Et af de problemfelter Europarådet har beskæftiget sig med er mobilitet 
og ækvivalens. Hensigten er dels at nå frem til bredt omfattende deklara
tioner, rekom m andationer og konventioner angående samordning af lan
denes regler vedrørende akademisk mobilitet og ækvivalens dels at med
virke til praktiske samarbejdsordninger mellem to eller flere lande.
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Som en effekt af disse bestræ belser er to system er under opbygning i de 
21 medlemslande: Nationale m obilitetsinform ationscentre (MIC) og na
tionale ekvivalensinform ationscentre (NEIC).

Disse skal dels være nationale dokum entationscentre, der samler alle 
relevante oplysninger på de to om råder, dels skal de være kontaktorganer 
for samarbejde mellem landene. I de fleste lande varetages de nævnte 
opgaver af undervisningsministeriernes internationale afdelinger. Dette 
gælder indenfor Norden alle lande med undtagelse af Norge, der har 
etableret et særligt organ til formålet. Sverige er ved at opbygge de anbefa
lede særlige informationsorganer. Den tyske Forbundsrepublik har såvel et 
center af typen MIC (Deutcher Akademischer Austauschungsdienst) som 
et af typen NEIC (Zentralstelle fúr Auslåndisches Bildungswesen). Sidst
nævnte har ytret interesse for nærmere kontakt med kulturaftalens or
ganer. Også i England og Holland findes allerede særlige inform ationsor
ganisationer (British Council og Netherlands Universities Foundation for 
International Cooperation).

Herudover beskæftiger Europarådets Standing Conference on Universi
ty Problems sig også med efteruddannelsesspørgsmål og har b l.a. med 
kulturaftalens nordiske forskerkurser som forbillede iværksat et europæisk 
forskeruddannelsesprogram. Kommittén har endvidere diskuteret bredere 
forskningspolitiske spørgsmål og har i efteråret 1983 arrangeret en konfe
rence om de europæiske universiters problemer, udfordringer og udvik
lingsmuligheder i de kommende år ("D e europæiske universiteter frem til 
år 2000” ).

4.6 Forskningsinstitutioner (tilsv.) på kulturbudgettet

I forbindelse med drøftelserne om handlingsprogrammet for Nordisk 
forskningspolitisk råd, er der peget på behovet for en meget bred vifte af 
evalueringer af eksisterende forskningsvirksomhed. Blandt ønskelige eva
lueringer er der således peget på:
-  evaluering af de faste institutioner
-  evaluering af det forskningsrådgivende og -finansierende system inden

for ministerrådsorganisationen
-  evaluering af det sa,mlede nordiske system for forsknings- og udviklings

arbejde (FoU)
-  evaluering af forskningsvirksomheden indenfor enkelte discipliner.

1 det følgende behandles de to evalueringer, der for øjeblikket foregår for 
institutioner under det nordiske kulturbudget sammen med en tredje eva
luering, som overvejes igangsat i nær fremtid.
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4.6.1 Planlægningsgruppen vedrørende det frem tidige havforskningssam
arbejde

Allerede længe inden kulturaftalens ikrafttæden var der etableret en 
række nordiske samarbejdsorganer med stærkt specialiserede arbejdsop
gaver. Før 1972 var der således oprettet tre nordiske kollegier for grundvi
denskabeligt samarbejde på fagområder, der mere eller mindre falder ind 
under hovedrubrikken havforskning:
-  Nordisk kollegium for marinbiologi
-  Nordisk kollegium for fysisk oceanografi
-  Nordisk kollegium for økologi.

En nordisk initiativgruppe foreslog i 1973, at der skulle oprettes et 
” Nordisk kollegium for maringeologi” . Forslaget blev afvist og da initia
tivgruppen genfremsatte forslaget i slutningen af 1970’erne blev det igen 
afvist. I stedet pegede man på, at der må kunne skabes andre organisatoris
ke rammer, der kan sikre, at maringeologien bliver inddraget i det nordiske 
havforskningssamarbejde. Samtidig understregede man, at der ikke umid
delbart vil være mulighed for at bevilge flere samnordiske penge til denne 
del af det nordiske kultursamarbejde.

I januar 1983 godkendtes et kommissorium for en planlægningsgruppe 
der består af repræsentanter for de tre nævnte nordiske kollegier, samt for 
de nordiske naturvidenskabelige forskningsråd og nogle maringeologer.

Planlægningsgruppens hovedopgaver ifølge kommissoriet kan opsum
meres i følgende punkter:
-  udarbejde en oversigt over de tilgængelige ressourcer på såvel nationalt 

som nordisk plan
-  overveje hvordan man kan sikre den bedst mulige udnyttelse af de 

nationale ressourcer i det nordiske samarbejde
-  overveje om hovedvægten skal flyttes fra forskeruddannelsesaktiviteten 

til projektsamarbejde indenfor den nordiske havforskning
-  vurdere behovet for tværfagligt samarbejde
-  vurdere hvorledes maringeologien kan passes ind i den organisatoriske 

opbygning, evt. ved etablering af een samlet nordisk oiganisation for 
havforskningssam arbejdet.
Det er forudsat, at der ikke regnes med bevillinger udover de DKK 2,5 

mill., der i 1983 er bevilget til de tre eksisterende kollegier.
Gruppens slutrapport, der vil indeholde en status over havforskningens 

aktuelle situation i de nordiske lande samt forslag til fremtidig struktur for 
samarbejdet og prioritering af arbejdsopgaverne, afgives til årsskiftet.

Rapporten vil blive behandlet i Nordisk forskningspolitisk råd, hvorefter 
m inisterrådet i foråret 1984 vil tage stilling til rapportens forslag på bag
grund af FPR ’s vurderinger.
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4.6.2 NORDICO M

I november 1982 nedsattes en gruppe, der skulle evaluere NORDI- 
COM’s virksomhed, der har fundet sted siden 1979, hvor institutionen 
overførtes fra ministerrådets dispositionsmidler til finansiering som fast 
post på kulturbudgettet. Evalueringen skulle give grundlag for en stillingta
gen i kulturaftalens organer til fortsat nordisk drift af samarbejdet om 
massekommunikationsforskning. Det skulle endvidere i forbindelse med 
evalueringen undersøges i hvilket omfang omkostningerne ved samar
bejdsaktiviteterne kunne dækkes ved egne indtægter, f. eks. ved salg af 
institutionens publikationer/tjenester samt i hvilket omfang, virksomheden 
kunne knyttes til nationale og nordiske BDl-system er (bibliotek-dokumen- 
tation-information).

Evalueringsgruppen afgav i midten af septem ber 1983 sin slutrapport. 
Endvidere blev der indhentet synspunkter og forslag vedrørende rapporten 
fra NORDICOM ’s styrelse. Styrelsen har i store træk kunnet tilslutte sig 
den opfattelse af virksomheden, som rapporten har redegjort for. For så 
vidt angår institutionens formål og organisation er der i evalueringsrappor
ten kun fremført forslag om mindre ændringer, herunder at det findes 
hensigtsmæssigt, at koordineringen af bibliografi og nyhedsbrevsfunktio
nerne, der nu foregår fra Århus, styrkes ved at udvide bibliografisekretæ
rens stilling fra halv- til heldags.

Med hensyn til såvel de trykte publikationer som databasen er der peget 
på forhold, som det foreslås, at der arbejdes videre med. For de trykte 
publikationers vedkommede er der peget på, at ny teknologi bør indar
bejdes, således at man via EDB kan gå direkte fra indkodet datagrundlag til 
trykning. Det skulle herigennem være muligt både at opnå en hurtigere og 
mere ajourført redaktionsfase og tilsvarende at billiggøre udgivelserne. For 
så vidt angår de EDB-baserede tjenester konstateres, at online-søgesyste- 
met endnu knapt nok har passeret et forsøgsstadium. Der er behov for en 
konsolidering og udbygning af såvel teknologi som markedsføring.

Generelt konstateres, at den forløbne tid ikke har givet mulighed for at 
opbygge en så gennemprøvet ordning, at det nu endeligt kan afgøres, om 
og hvordan en videreføring af institutionen mest hensigtsmæssigt sker. Der 
er derfor foreslået en konsolideringsperiode -  i første omgang på tre år — 
i løbet af hvilken der dels kan ske en færdiggørelse af databasesystem et, 
dels kan skabes forudsætninger for en overførelse af NORDICOM ’s aktivi
teter enten til en anden nordisk institution - NORDINFO har været nævnt 
-  eller til et nordisk samarbejde, der finansieres udelukkende nationalt. 
M inisterrådet vil i 1984 tage stilling til evalueringsrapporten og til det 
forsatte samarbejde om massekommunikationsforskning.

4.6.3 Nordisk vulkanologisk institut

Nordisk vulkanologisk institut er etableret i 1973 og har virket siden da, 
stort set med samme antal ansatte. Instituttet har ikke på noget tidspunkt 
været genstand for evaluering.
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I forbindelse med finansielle problemer, der er slået igennem i årene 
efter 1980, og som også gælder kulturaftalens øvrige institutioner på Is
land, har institutionen flere gange påpeget, at inflation og kursudvikling 
har medført en udhuling af de midler, der er tilgængelige for driften, 
således at det ikke længere er muligt at opretholde det aktivitetsniveau, der 
var forudsat ved institutionens etablering.

Bedømmelse af instituttets fremtidige virksomhed og aktivitetsniveau 
kræver en evaluering av instituttets nu tiårige forskningsvirksomhed. Efter 
forslag fra Nordisk forskningspolitisk råd besluttede m inisterrådet i de
cem ber 1983 at nedsætte en arbejdsgruppe, der i løbet af 1984 skal gennem
føre en evaluering af NORDVULC.

5 Allmänkulturell verksamhet

5.1 Verksamhet och planering 1983

I samband med att mandatperioden för Rådgivande kommittén för all
mänkulturell verksam het (RKK) går ut vid slutet av 1983 har kommittén 
lagt fram en utvärdering vilka arbetsuppgifter i det nordiska kultursam ar
betet som bör prioriteras under de närmaste åren. Kommittén har speciellt 
lagt vikt vid verksam heter för ungdom, lokalt kulturarbete och en priorite
ring av folkupplysningssamarbetet.

M inisterrådet har i enlighet med förslag från RKK beslutat att antalet 
medlemmar i kommittén från 1984 reduceras från 20 till 11 (jfr 2.4).

5.2 Samarbete mellan folkrörelser

Stödet till folkrörelsernas verksam het omfattar tre poster på budgeten 
för nordiskt kulturellt samarbete: nordiskt ungdomssamarbete, nordiskt 
folkbildningssamarbete och nordiskt idrottssam arbete. Tillsammans ut
gjorde budgetanslagen under 1983 DKK 4.268.000 för dessa ändamål. 
Härtill kom bidrag till am atörteaterverksam het med DKK 345.000 samt 
från m inisterrådets dispositionsmedel DKK 360.000 till amatörmusiksam- 
arbete. Från Nordiska kulturfonden utdelas vidare anslag till projekt som 
genomförs i regi av olika folkrörelser.

Enligt beslut av m inisterrådet fattas de slutliga besluten angående fördel
ning av medel till nordiskt folkbildningssamarbete och nordiskt idrottsstöd 
numera av styrelsen för N ordiska kulturfonden efter sedvanlig beredning 
inom kultursekretariatet och i vissa fall av RKK.

Med stöd i bl a uttalanden från N ordiska rådets kulturutskott och i 
m inisterrådsforslaget om nordiskt kultursamarbete under 1980-talet (rek nr 
10/ 1983) höjde ministerrådet för 1983 anslagen till nordiskt ungdomssam
arbete till DKK 2.370.000, en aktivitetsökning med 19% och till nordiskt 
idrottssam arbete till DKK 500.000, en aktivitetsökning med 51,5%. Enligt 
de av ministerrådet under hösten 1981 fastställda reglerna för ett perma-
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nent idrottsstöd har även Svalbard nu kommit att omfattas av stödreglerna 
för idrottsutbytet. (Se bilaga 3).

För 1984 har anslaget till ungdomssamarbete ökats med DKK 100.000 i 
syfte att bereda en större del av ungdomen möjlighet att dra nytta av 
stödordningen. Anslaget till folkbildningssamarbete har ökats med DKK 
300.000. I anvisningarna för anslagets användning anges, med utgångs
punkt bl a i önskemål som framförts av RKK att ” anslaget bör ge möjlig
het till en viss täckning av adm inistrationskostnaderna för enskilda pro
jek t, en mindre restriktiv prövning av ansökningar som inte är engångspro- 
jek t och ökat stöd till bilateralt/regionalt kultursam arbete” (jfr. Nordiska 
rådets rek nr 8/1982). En kartläggning av hur stödet till folkbildningsarbetet 
använts under åren 1975-1982 visar att antalet organisationer som har 
erhållit medel under denna period fördubblats. Dessutom visar analysen 
att stödet kommit att utgå till en betydligt mera vidgad verksamhet. RKK 
har därvid funnit det ändamålsenligt om stödet kan utökas.

5.3 Etniska och språkliga minoriteter

Arbetet med de etniska och språkliga m inoriteterna i Norden bygger på 
den grundläggande principen, att m inoriteterna bör ha möjlighet att på 
egen grundval utveckla sina kulturer, jäm sides med att de får stöd till att på 
lika villkor ingå i det nordiska samarbetet.

M inisterrådet har från 1979 på försök etablerat en speciell stödordning 
för fördelning av stöd till vissa samiska kulturaktiviteter. Till denna finan
siering har avsatts en bevillning som för 1979 var DKK 100.000, för 1980 
DKK 125.000, för 1981 DKK 150.000, för 1982 DKK 190.000 och för 1983 
DKK 200.000. Fördelning av denna bevillning har gjorts av Nordiska 
samerådet.

I anslutning härtill tillsatte ministerrådet i april 1980 en utredning, som 
skulle framlägga en plan för ministerrådets medverkan i den långsiktiga 
utvecklingen av det samiska kulturlivet. Utredningens förslag, Samisk 
kulturliv (NU 1981:6), framlades i april 1981. På grundval av en genomgång 
av nu pågående eller planerade samiska kulturaktiviteter föreslås ett antal 
åtgärder som tar sikte dels på ministerrådets och andra nordiska organs 
engagemang, dels också på de nationella myndigheternas insatser.

Bland utredningens konkreta förslag kan bl a nämnas inrättandet av en 
samisk kulturfond och anställning av en fast samisk kultursekreterare. 
Vidare föreslås med nationella insatser utbildningskurser för samiska bild
konstnärer. högre undervisning i samisk hantverkskonst (duodji), en kon- 
sulenttjänt i musik, utgivning av samisk litteratur, inrättande av en samisk 
teater och stöd till en samisk filmproduktion. Utredningen var under första 
halvåret 1982 på remiss till berörda nordiska instanser och intressenter.

Det speciella stödet till samiska kulturaktiviteter av engångskaraktär via 
Nordiska sam erådet har av ministerrådet fördubblats från 1983 till 1984
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och uppgår nu till DKK 400.000. Till detta kommer att m inisterrådet under 
hösten 1983 beslutat om en försöksverksam het för utveckling av det sa
miska kulturlivet i form av en sårskilt anställd sakkunnig under en treårs
period från 1984. Den sakkunnige har knutits till Nordiska samerådets 
sekretariat i Utsjoki. För verksam heten under 1984 har anvisats ytterligare 
DKK 400.000. Detta innebär att det samlade stödet till samiskt kulturliv 
har ökats från DKK 200.000 i 1983 till DKK 800.000 i 1984 på den nordiska 
kulturbudgeten.

En utredning har gjorts om problemen kring produktion och distribution 
av talböcker och punktskriftsböcker i Norden (rek nr 7/1982). Rapporten 
vil presenteras på nyåret 1984 og derefter bli utsänd på remiss.

5.4 Nordens Hus m m

Upprätthållandet och utvecklingen av de kulturella förbindelserna mel
lan de områden som av geografiska och etniska skäl har en egen eller en 
särpräglad kultur och de övriga länderna i Norden är en viktig uppgift för 
det nordiska kultursam arbetet. Insatserna på detta område har av historis
ka skäl nått olika långt. Till de områden för vilka särskilda insatser aktuali
serats hör Island, Färöarna, Grönland, Åland og sameområdet. Gemen
samt för dessa områden är dels att de alla, i bokstavlig eller överförd 
mening, är ” ö-om råden” . dels att kulturförbindelserna med dem och övri
ga Norden är förknippade med mer eller mindre allvarliga ekonomiska 
problem.

Förbindelserna med Färöarna, Grönland och Åland har i viss mån kom
mit i ett nytt läge genom N ordiska rådets beslut om vidgad representation 
för dessa områden och genom ändringarna i bl a Helsingforsavtalet och 
kulturavtalet.

Nordens Hus i Reykjavik har en etablerad ställning i det isländska 
kulturlivet. Institutionen har under några år haft att kämpa med ekonom is
ka svårigheter som vållats av bl a inflation och valutaförhållanden. Såväl 
ministerrådet som den isländska regeringen har genom tilläggsanslag med
verkat till en lättnad i situationen. Mot bakgrunden av en undersökning 
som ministerrådet låtit göra genom en särskild sakkunnig har institutionens 
budget för 1983 justerats. En fortlöpande översyn av budgetutvecklingen 
kommer enligt ministerrådets beslut att göras regelbundet för Nordens 
Hus liksom för övriga institutioner på kulturbudgeten. Det är ministerrå
dets avsikt att den verksamhet som avsetts också skall kunna upprätthål-

I 1975 traf M inisterrådet bl. a. på rekommandation af Nordisk Råd 
principbeslutning om at etablere et kulturcenter på Færøerne. Byggeriet 
startede i septem ber 1980 og afsluttedes officielt med husets indvielse den 
8. maj 1983. Nordens Hus på Færøerne finansieres af de nordiske lande og 
Færøernes Landsstyre i fællesskab.
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Med huset er skabt fysiske rammer for den virksomhed, som er dette 
projekts grundidé: at fremme formidlingen af nordisk kultur til Færøerne, 
og færøsk kultur til det øvrige N orden, samt tjene Færøernes eget kulturliv 
-  ikke blot i Tórshavn, men for alle øerne. Huset er til alle interesse- og 
aldersgrupper, både ved særlige begivenheder og ved daglig aktivitet.

Som udgangspunkt for denne virksomhed er bygningen indrettet til både 
teater-, koncert-, film-, udstillings-, konference- og mødeformål samt til 
studieophold, folkedans, cafeteria, håndbogsbibliotek, læse- og lytterum, 
atelier og grafisk værksted.

Efter indvielse er husets første virksom hedsår startet med et program i 
overensstemmelse med disse idé- og bygningsmæssige hensigter for pro
jektet.

Beträffande det åländska kulturlivet och dess relationer till det övriga 
Norden har på uppdrag av ministerrådet en särskild utredning genomförts. 
Syftet med utredningen var att få underlag för en bedömning av förutsätt
ningarna för ett Nordens institut på Åland. Remissbehandling genomför
des av undervisningsministeriet i Finland.

Vid remissbehandlingen av utredningen konstaterades att denna kunde 
ligga till grund för den fortsatta beredningen av frågan. Utredningen över
sändes till Nordiska rådet och i rek nr 12/1983 rekommenderas ministerrå
det att inrätta ett Nordens institut på Åland. I enlighet härmed har minis
terrådet under hösten 1983 beslutat avsätta medel under 1984 för fortsatt 
utredningsarbete.

Det senast tillkomna området för strävandena att nå bättre kontakt 
mellan ” kulturöarna” och det övriga Norden är Grönland. Nordiska rådet 
gav i ett yttrande vid N ordiska rådets session i Helsingfors (yttrande nr 
2/1982) sin önskan till känna, att m inisterrådet till sessionen 1983 skulle 
lägga fram ett förslag om utveckling av kulturförbindelserna mellan Grön
land och det övriga Norden. K ontakter har inletts med berörda instanser i 
första hand på Grönland. En första uppgift är att kartlägga vilka möjlighe
ter, behov och önskningar som kan finnas på området. Kartläggningen 
sker med utgångspunkt i samma kulturbegrepp som anges i det nordiska 
kulturavtalet.

En huvudförutsättning för att önskemålen om förbättrade insatser när 
det gäller förbindelserna med dessa kulturområden är som konstaterats att 
medel kan ställas till förfogande. Det fortsatta arbetet ställer också krav på 
prioritering mellan dessa arbetsuppgifter och andra uppgifter på kulturbud
geten, liksom mellan de angivna uppgifterna inbördes.

5.5 Samarbetet kring barn och kultur (rek nr 20/1979)

På grundval av de positiva synpunkter som inkommit vid rem issbehand
lingen av Nordisk barnekulturrapport (NU 1978A: 10) fattade ministerrådet 
i augusti 1980 beslut om att kultursekretariatet skulle inleda en projekt
verksamhet på om rådet barn och kultur. För ändamålet avsattes DKK
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250.000 för år 1980. För 1981 avsattes ytterligare DKK 200.000. Medlen 
har huvudsakligen utnyttjats för tre projekt: Undersökning av verkningar
na på barn av TVs införande på Färöarna, utgivning av temahäften an
gående barn och kulturaktiviteter och en nordisk barnmusikfestival.

I januar 1983 udarbejdes en rapport om forsøgsperioden (Børne- og 
kulturvirksomheden 1978-82). Rapporten er blevet evalueret af nationale 
børnekulturinstanser og RKK med positivt resultat.

På baggrund af evalueringen besluttede M inisterrådet at intensivere 
indsatserne på børnekulturom rådet inden for rammerne af et samlet ar
bejdsprogram, samt til dette formål at nedsætte en nordisk arbejdsgruppe 
for børnekulturom rådet, bestående af 1 -2  repræsentanter for hvert nor
disk land. Arbejdsgruppen har en mandatperiode til 31.12.1985 og har fået 
til opgave at:

følge udviklingen på børnekulturom rådet og holde kontakt med det 
arbejde, som sker nationalt og inden for andre nordiske organer, kontinu
erligt rapportere om denne udvikling, samt fremlægge forslag, udkast og 
idéskitser til specielle nordiske fællesprojekter,

initiere projektvirksomhed samt gennemføre konferencer, seminarer 
o. 1. på børnekulturom rådet.

5.6 Kulturkonsumtionen i Norden (rek nr 16/1977)

Ett område som speciellt behandlats i ett nordiskt perspektiv gäller 
kulturkonsumtion och kulturindustrins effekter i Norden.

E tt seminarium för att belysa m asskulturindustrins påverkan på kulturli
vet genomfördes i oktober 1982. Som bakgrundsmaterial hade sekretaria
tet utgett två studier. Med utgångspunkt i förstudien ” Om kultur- och 
mediestatistik i N orden” har arbetet på att utveckla en nordisk kultursta
tistik förts vidare under m edverkan av det nordiska utskottet för utbild
nings- och kulturstatistik (NUUK) och Nordisk statistisk sekretariat. Mi
nisterrådet medverkar även i UNESCO :s arbete på att uppnå en standardi
sering av europeisk kulturstatistik.

5.7 Amatörorganisationer

A m atörteaterstödet utgör sedan 1981 en fast post på kulturbudgeten. 
För 1983 utgjorde stödet, som utdelas genom Nordiska am atörteaterrådet, 
DKK 345.000. Med utnyttjande av detta anslag anordnade rådet en upp
märksammad festival i Oslo sommaren 1983.

Støtte til nordisk am atørmusiksamarbejde er i 1983 fortsat inden for en 
støtteordning på forsøgsbasis i regi af samarbetsorganet SAMNAM, der 
har virket siden 1980. For 1983 var bevilgningen DKK 360.000 og for 1984 
DKK 400.000. Støtteordningen giver fortrinsvis støtte til kormusikken i de 
nordiske lande. Ordningen vil efter forsøgsperioden blive evalueret i vin
teren 1983/84.
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5.8 Kulturförmedling

På Nordkalotten har under ett antal år ett utställningssamarbete genom
förts med anslag från m inisterrådets dispositionsmedel. Från 1984 har 
Nordkalottm useets verksam het förts in under den fasta kulturbudgeten. 
Detta ger än bättre förutsättningar för ett vidgat m useisamarbete i denna 
region. Ett vidare sam arbete från N ordkalotten över till m useer i väst- 
Norden har också aktualiserats.

På grundval av en utredning angående möjligheterna för kursverksam het 
på biblioteksområdet har m inisterrådet fattat beslut om en försöksverk
samhet under 1982-84. För år 1983 avsattes av dispositionsmedlen DKK 
175.000. Kursverksam heten skall om fatta dels folkbibliotekens förmedling 
av andra nordiska länders litteratur, dels utvecklingen av nytillkomna 
arbetsom råden och nytillkomna hjälpmedel (som t ex biblioteksservice för 
invandrare, för funktionshämmade och för patienter på sjukhus och insti
tutioner, för barnbiblioteksarbete och för ADB i biblioteken). För att 
genomföra verksam heten har ministerrådet u tsett en kommitté på fem 
personer med företrädare för biblioteksintressena i Norden.

5.9 Konstnärlig verksamhet

Genom etableringen av N ordiskt konstcentrum  1978 har det skapats en 
grund för en m era systematisk verksam het på bildkonstområdet.

I planerna för Nordiskt konstcentrum  ingick som ett integrerat led 
etableringen av gästateljéer. Dessa planer har blivit verklighet i och med 
att fem gästateljéer invigts i augusti 1981. Ateljéerna på Sveaborg skulle 
enligt planerna kom pletteras av andra ateljémöjligheter i de övriga nordis
ka länderna. För närvarande föreligger erbjudanden om att inrätta sådana 
ateljéer i alla de fem nordiska länderna samt Grönland.

I mars 1981 fattade m inisterrådet beslut om att för åren 1981-1985 
avsätta medel till en försöksverksam het för att främja distributionen av 
nordisk film. För år 1982 och 1983 har avsatts DKK 1 milj och för 1984 
DKK 1,2 milj. En kommitté bestående av en representant för vaije nor
diskt land har tillsatts med uppgift att på förslag av filministituten (motsv.) 
i vaije land fördela stödet. Detta kan till viss del också användas för att 
främja distribution av nordisk film även utanför Norden. Under 1983 
disponerades anslaget med DKK 600.000 som distributionsstöd till spel
film, med DKK 150.000 till en filmfestival och med DKK 250.000 till 
filminstitutens gemensamma utlandssatsningar.

De särskilda svårigheter som de mindre språkom rådena har när det 
gäller att få fram litteratur i översättning är föremål för fortsatta övervä
ganden, bl a med utgångspunkt i uttalanden från nabolandslitteraturkom- 
mittén.
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Arbetet på att få till stånd en nordisk bokmarknad (rek nr 5/1980) har 
fortsatt. En rapport som redovisar olika framgångsvägar har utarbetats av 
en särskild sakkunnig på grundval av en konferens i regi av Nordens 
folkliga akademi och Hanaholmens kulturcentrum i samarbete med kultur
sekretariatet. I en slutredogörelse om de frågor som aktualiserats genom 
rekomm endationen konstateras att det i det fortsatta arbete med rekom 
mendationen särskilt skulle undersökas förutsättningarna för en nordisk 
bokm ässa, en utställning av nordiska barnböcker med författarturné i 
anslutning härtill samt sam arbete mellan bokklubbar i Danmark, Norge 
och Sverige för utgivning av originallitteratur.

I detta sammanhang kan nämnas att författarturnéer i Norden har möj
liggjorts genom anslag från kulturfonden anordnade av det nybildade N or
diskt författarcentrum .

Författarkurserna på Biskops Arnö (rek nr 8/1981) har upptagits på 
kulturbudgeten för 1983, dvs har åter blivit årliga.

5.10 Ungdomsfrågor

Nordisk Ungdomskomité har i 1983 uddelt støtte til nordiske ungdoms
projekter og organisationsstøtte til landsannerkendte nationale ungdoms
organisationer med søsterorganisationer i mindst tre nordiske lande. Ung
domskomiteen drøfter i forbindelse med støttetildeling at udarbejde mere 
fleksible støtteregler, som i højere grad tilgodeser støtte til lokalt ungdoms
samarbejde og udkantom rådenes ungdomsarbejde. Dette er b l.a . blevet 
drøftet med grønlandske ungdomsorganisationer på en konference i okto
ber.

Ungdomskomiteen har videre i 1983 fortsat arbejdet på tilrettelæggelse 
af en fællesnordisk indsats i forbindelse med det internationale ungdomsår 
1985. Endelige projektforslag vil blive fremsat i 1984.

5.11 Institutioner (motsv.) på kulturbudgeten

I den föregående framställningen har vissa av kulturbudgetens institutio
ner (motsv.) på det allmänkulturella området berörts. Beträffande institu
tionerna i övrigt kan följande nämnas.

5.11.1 Nordiska teaterkommittén

Nordiska teaterkom m itténs sekretariat flyttades från Helsingfors till 
Oslo i augusti 1983, bl a för att styrka teatersam arbetet i Västnorden.

5.11.2 Nordiska rådets litteraturpris

M inisterrådet har under året beslutat om nya stadgar för Nordiska rådets 
litteraturpris innebärande att för nominering till 1984 års pris är det möjligt 
att föreslå ett bokverk från vardera Färöarna, Grönland och det samiska
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språkområdet. Denna ökade möjlighet innebär samtidigt att om verk no
mineras från dessa områden kommer böckerna att föreligga översatta till 
ett av huvudspråken i Norden. Sekretariatet undersöker f  n förutsättning
arna att kunna utnyttja dessa översättningar för utgivning på samma sätt 
som idag sker beträffande stödet till grannlandslitteratur.

6 Kultur- och m assm edier

Studiefasen av ett eventuellt nordiskt radio- och TV- samt telesamarbete 
via satellit pågår med deltagande av Finland, Island, Norge och Sverige.

M inisterrådet har den 21 juni 1983 fastställt vissa riktlinjer för det fort
satta arbetet inom studiefasen. Under ett inledande skede skall ett eventu
ellt framtida perm anent nordiskt satellitsystem omfatta tre TV-program- 
kanaler till det östnordiska täckningsområdet, dvs Finland, Norge och 
Sverige (eventuellt också Danmark) samt en TV-programkanal till det 
isländska täckningsområdet, dvs Island och Färöarna. System et skall vi
dare omfatta det antal ljudradiokanaler som kan rymmas i kanalerna för 
TV-överföring samt eventuell kapacitet för andra teletjänster som data
överföring, videotjänster och liknande.

Ministerrådet utgår i studiefasens fortsatta arbete ifrån att de tre östnor
diska programkanalerna disponeras så att Finland, Norge och Sverige 
förfogar över vardera en kanal för återutsändning av de nationella pro
grammen. Det isländska programmet kan inlemmas i den norska kanalen 
eller den finska kanalen.

Ett fortsatt arbete med frågan om användningen av TV-kanalkapaciteten 
sker inom ramen för studiefasens programmässiga beredning. M inisterrå
det avser fatta slutligt beslut i frågan när studiefasen avslutats.

Norge och Sverige har ingått överenskommelse om samarbete på telesa
tellitområdet, inom vilket Tele-X utgör ett första projekt. Finland har 
anslutit sig till projektsam arbetet om Tele-X. Den norsk-svenska överens
kommelsen förutsätter att användningen av TV-kanalkapaciteten i TeleX 
skall beslutas efter rekomm endationer av Nordiska ministerrådet.

Tele-X är avsedd för experimentell/preoperativ drift och har kapacitet 
för två eventuellt tre samtidiga TV-programkanaler och upp till tre kanaler 
för andra teletjänster.

En nordisk beredning av frågan om användningen av TV-kapaciteten i 
Tele-X avses ske inom studiefasens programmässiga ledningsgrupp i vil
ken ingår representanter för radioföretagen och kulturdepartem enten.

Studiefasens programgrupp kommer i sitt fortsatta arbete också att 
värdera alternativa användningar av två TV-programkanaler.

Inom ramen för studiefasen har genomförts en mindre utredning kring 
möjligheten att använda den europeiska kommunikationssatelliten ECS för 
nordiskt TV-programutbyte. Detta har skett mot bakgrund av att Norge
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kan komma att erbjuda sin eventuella kapacitet i systemet för nordisk 
användning.

M inisterrådet avser fatta slutligt beslut om en eventuell försöksverksam 
het med TV-programutbyte via ECS efter det att norska myndigheter 
angivit vilken kapacitet som eventuellt kan användas nordiskt.

E tt arbete avseende kartläggning av lagstiftningen för distribution av de 
existerande nordiska TV-programmen via kabel såväl inom de nordiska 
länderna som över dess gränser utförs av en grupp av juridiskt sakkunniga. 
Gruppen förväntas våren 1984 avge slutrapport om möjliga åtgärder för ett 
utökat utbyte av grannlandsprogram via befintliga marknät eller kommuni
kationssatelliter.

M inisterrådet har vidare tillsatt en särskild arbetsgrupp för kultur och 
m assmedier. Gruppen skall fungera som rådgivande organ i mediefrågor, 
verka för ett ökat nordiskt idé- och erfarenhetsutbyte och samordna verk
samheten inom medieområdet. Gruppen planerar bl a en större konferens 
om nordiska TV-frågor samt en konferens om videogramfrågor. I samarbe
te med de nordiska folkbildningsorganisationerna skall ett material om 
nordiska mediefrågor utarbetas för användning i organisationernas verk
samhet.
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Kapitel VI

A rb etsm arknad  

1. Innledning

1.1 Den aktuelle arbeidsmarkedssituasjonen

Arbeidsløsheten i Norden sett under ett, har fortsatt å øke de siste 
årene. Denne utvikling fortsatte også i 1983. Antall arbeidsløse gikk midt
veis i 1983 opp mot 700.000 totalt i N orden, og har steget ytterligere utover 
mot slutten av året. Arbeidsløshetens struktur følger stort sett samme 
mønster som tidligere år. Det innebærer at arbeidsm arkedssituasjonen for 
visse grupper, ungdommer, handikappede og eldre, ser ut til å bli stadig 
vanskeligere. Et nytt trekk er imidlertid at langtidsarbeidsløsheten etter 
hvert er blitt meget omfattende. Således kan det anslås at ca 60.000- 
70.000 av de arbeidsløse har vært uten arbeid så lenge at de ikke lenger er 
berettiget til arbeidsledighetstrygd etter de nasjonale ordningene. Fortsatt 
ser det ut til at enkelte av landene har fått et bedre grep om ungdomsar- 
beidsløsheten enn den øvrige ledigheten, selv om ungdomsarbeidsløsheten 
i alle land er betydelig høyre enn den gjennomsnittlige arbeidsløshet. 
Utfordringene er fortsatt store bl. a. på grunn av økningen i ungdomskul
lene også i de nærmeste årene.

Det vesentlige av den begrensede sysselsettingsøkningen i enkelte land 
skjer gjennom deltidsordninger. For Norden som helhet har det vært 
nedgang i antallet sysselsatte det siste året. Industrisysselsettingen viste 
stagnasjon eller tilbakegang i flere av de nordiske land også i 1983. Syssel
settingen innen bygg- og anleggsvirksomhet har i 1983 hatt en markert 
nedgang for Norden sett under ett.

I alle de nordiske land finnes det bransjer med en til dels betydelig 
overkapasitet og dette gir seg dels utslag i sviktende etterspørsel etter 
arbeidskraft og dels ved økende antall perm itterte arbeidstakere. Proble
mer knyttet til permisjoner forekommer nå i alle de nordiske land, bortsett 
fra Island. De internasjonale tegn på en økonomisk oppgang er ennå for 
svake til å gi noen vesentlig økning i etterspørselen etter arbeidskraft. 
Landenes økonomiske politikk tar fortsatt sikte på å bremse veksten i den 
offentlige sektoren, og foreløpig er ikke veksten i industrisektoren så sterk 
at det kan oppveie den reduserte etterspørsel etter arbeidskraft i den 
offentlige sektoren.

I 1982 ble det utbetalt i alt 20.9 milliarder NOK i arbeidsløysetrygd i de 
nordiske land. Dette er en økning på 4.4 milliarder NOK, eller over 25% i 
forhold til 1981. Bakgrunnen for dette er stigende arbeidsledighet, og 
spesielt langtidsarbeidsledigheten, samt reguleringer av utbetalingsnivået 
og en forskyvning av de arbeidsmarkedspolitiske innsatsene fra arbeide til 
kontantstøtte i enkelte land. Den samlede utbetaling fordeler seg slik på 
landene (1981 i parentes):
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For 1983 anslas utbetalingene til a øke til ca 25 milliarder NOK i Norden. 
I følge beregninger som er gjort i prosjektet om arbeidsløshetens om kost
ninger er ca 20—30% av de registrerte arbeidsløse uten rettigheter i de 
nasjonale arbeidsløysetrygdeordningene, og disse må derfor få dekket 
grunnlaget for livsunderhold gjennom sosialbudsjettene.

De nordiske lands satsning på arbeidsmarkedspolitiske tiltak nådde på 
slutten av 1970-årene et større omfang enn noen gang tidligere. For senere 
år ble det en noe lavere satsing på disse tiltakene, mens tendensen for 1982 
og 1983 igjen synes å vise en ytterligere satsing. I 1983 anslås de ulike 
arbeidsmarkedstiltakene å kunne beskjeftige 250.000- 300.000 personer. 
Uten disse tiltakene ville den åpne arbeidsløsheten vært vesentlig over det 
som faktisk ble registrert.

I internasjonal sammenheng har de nordiske land, sett under ett, fortsatt 
å ligge gunstigere an når det gjelder arbeidsmarkedssituasjonen, enn de 
fleste land i Vesten. De samfunnsøkonomiske og utenriksøkonomiske 
balanseproblem er er imidlertid blitt stadig mere påtrengende for flere av 
landene i løpet av de siste årene. Samtidig gir strukturproblemene i næ
ringsliv og økonomi økende utfordringer.

Tilsammen innebærer de økonomiske balanseproblemer, inflasjonsten- 
densene, og de strukturelle problem er i arbeidslivet at det fortsatt er meget 
vanskelig for de nordiske land å opprettholde målet om full sysselsetting.

Når det gjelder nærmere og mer konkrete opplysninger om den aktuelle 
arbeidsm arkedssituasjonen i de enkelte land vises det til rapporten ” Ar
beidsmarked- og arbeidsmarkedspolitikk i N orden i 1982” (NAUT-rapport 
1983:7).

1.2 Utsiktene på arbeidsmarkedet

Utsiktene på arbeidsm arkedet ble i løpet av høsten 1983 mer usikre. For 
den nærmeste tid vil utviklingen i de internasjonale konjunkturer og den 
nasjonale økonomiske politikk avgjøre sysselsettingsnivået og arbeidsløs
heten i Norden. De statsbudsjetter som ble lagt fram i de nordiske land 
høsten 1983 inneholder alle betydelige satsinger på å bekjempe den åpne 
arbeidsløsheten. Imidlertid forutsier flere av landenes prognoser fortsatt 
økninger i arbeidsløshetstallene. Ved årsskiftet 1983/84 tyder de mest 
pessimistiske prognosene på at arbeidsløshetstallet i Norden vil passere 
900.000 i første halvår 1984.

Et felles mål for de nordiske regjeringer er fortsatt at det må føres en mer 
sysselsettingsfremmende økonomisk politikk både i og utenfor de nordiske
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land. E t øket nordisk samarbeid om dette, med større vekt på felles 
nordiskt initiativ overfor internasjonale organisasjoner på det økonomiske 
området, var hovedemnet under et felles ministerrådsm øte mellom ar
beids- og finansministrene som ble holdt i Abo november 1982. Koblingen 
mellom økonomisk politikk og arbeidsmarkedspolitikken var også hoved
temaet på statsm inistrenes møte i Stockholm 30. november.

M inisterrådet har avsluttet det omfattende kjerneprosjektet som har 
resultert i en hovedrapport ” Arbejdsmarkedspolitiske utfordringer i 
1980-årene i N orden” (NU A 1980:12) og fire delrapporter (NU A 1980:2, 
3,4,5). Dette utredningsmateriale har gitt et av utgangspunktene for det 
framtidige nordisk samarbeidet på arbeidsm arkedsom rådet og har hatt stor 
betydning for den interne arbeidsmarkedspolitiske debatten i de nordiske 
land.

I følge analysene i dette m aterialet må en regne med at omstillingene på 
arbeidsmarkedet kan få et slikt omfang at en utbygging av den tradisjonelle 
arbeidsmarkedspolitikk må følges opp ved at sysselsettingssynspunkter 
bygges inn i all offentlig planlegging gjennom et tverrsektorielt samarbeid.

Det er også behov for å dra arbeidsm arkedets parter direkte inn i 
planleggingsprosessen. Dette kan bidra til å forhindre uhensiktsmessige 
” blokkeringer” fra de berørte gruppers side.

Av betydning for det nordiske samarbeidet på arbeidsmarkedsområdet 
vil det også være at de nordiske land samarbeider om analyser av utvik
lingstendensene og utvikling av en beredskap av virkemidler til løsning av 
de arbejdsm arkedsproblem er som melder seg på mellomlang sikt, når de er 
stillet overfor prinsipielt samme type utfordringer.

I forlengelsen av utredningen omkring utviklingstendensene på arbeids
markedet har Nordisk Arbeidsmarkedsutvalg (NAUT) innledet diskusjo
ner med Embetsmannskomiteen for valutaspørsmål og finansielle spørs
mål for å studere nærmere hvilke konsekvenser utfordringene får for den 
konkrete utformning av arbeidsmarkedspolitikken og koblingen mellom 
arbeidsmarkedspolitikken og den økonomiske politikk. I denne forbindelse 
er et prosjekt om arbeidsløshetens kostnader blitt påbegynt i 1983.

2. Nordiske overenskomster på arbeidsmarkedsområdet

Det nordiske samarbeidet på arbeidsm arkedsom rådet er dels regulert 
gjennom ulike overenskom ster og dels gjennom samarbeidsprogrammet.

2.1 Revisjon av 1954 års overenskomst om felles nordisk arbeidsmarked

På bakgrunn av en rapport kalt ” 1954 års överenskommelse om gemen
sam nordisk arbetsm arknad” (NU A 1979:18). kunne m inisterrådet kon
statere at overenskom sten om felles nordisk arbeidsmarked har vært av 
stor almenpolitisk nordisk betydning. Arbeidskraftens frie mobilitet i N or
den har likevel ført til ubalanser mellom landene, i første rekke Finland og 
Sverige.
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På bakgrunn av et forslag fra en em betsmannsgruppe og etter remissbe
handling hvor synspunkter fra arbeidsm arkedets parter på nordisk og 
nasjonalt plan, og etter drøftinger med Nordisk Råds sosial- og miljøut
valg, ble det lagt fram et ministerrådsforslag til sesjonen i Helsingfors i 
1982 om revisjon av overenskom sten fra 1954. Overenskom sten er ratifi
sert av landene og trådte i kraft fra 1. august 1983.

Nordisk Arbeidsmarkedsutvalg har dessuten revidert retningslinjene for 
det praktiske samarbeidet mellom arbeidsformidlingskontorene og har i 
denne forbindelse lagt vekt på å konkretisere de målsettinger som overens
komsten trekker opp om arbeidsformidlingskontorenes serviceoppgaver 
overfor arbeidsgivere og arbeidssøkere på det nordiske arbeidsmarkedet 
(jfr meddelelse til rek 1/1982).

2.2 Overenskomst om samarbeid innen yrkesrettet rehabilitering og ar
beidsmarkedsopplæring

På sesjonen i Helsingfors i 1982 la ministerrådet også fram et minister
rådsforslag om samarbeid mellom myndigheter og institusjoner innen yr
kesrettet rehabilitering og arbeidsmarkedsopplæring. Overenskom sten ble 
ratifisert av landene og trådte i kraft fra 1. august 1983. Nordisk Arbeids
markedsutvalg har utarbeidet retningslinjer for den praktiske tillempning 
av denne overenskom sten (jfr meddelelse til rek 13/1982).

2.3 1976 års overenskomst om regler fo r  godskriving av kvalifikasjonspe- 
rioder m v i forbindelse m ed rett til dagpenger fo r  arbeidsløs he tsforsikre de

Nordisk Arbeidsmarkedsutvalg har utarbeidet et forslag til revisjon av 
1976 års overenskomst vedrørende arbeidsløshetsforsikring og et minister
rådsforslag legges fram for Nordisk Råds sesjon i Stockholm.

2.4 Samarbeid vedrørende lønnsgaranti ved konkurs

På bakgrunn av de problemer som etterhvert har oppstått når det gjelder 
lønnsgaranti ved konkurs hvor arbeidstakere fra andre land har vært invol
vert, har Nordisk Arbeidsmarkedsutvalg tatt initiativ til en utredning om 
samarbeidsbehov og samarbeidsformer mellom de nasjonale myndigheter 
med ansvar for lønnsgarantiordningene. Et forslag til samarbeidsregler vil 
bli behandlet av Nordisk Arbeidsmarkedsutvalg våren 1984.

3. Gjennomføringen av ministerrådets arbeidsmarkedsprogram

Arbeidsmarkedsprogrammets prinsipielle del ble vedtatt 26. november 
1975. Programmets første etappe har pågått i perioden 1975 til 1979. 
Ministerrådet ga i en spesiell melding til Nordisk Råd om rekommenda- 
sjon 19/1975 i 1979 en redegjørelse for de prosjekter som ble utført under 
første etappe.
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Arbeidet med andre etappe er nå på det nærmeste gjennomført. I det 
nordiske arbeidsm arkedssam arbeidet har en etter hvert høstet erfaringer 
som har gjort en samlet diskusjon av organisasjons- og ressursspørsm ål 
nødvendig. På denne bakgrunn har NAUT i løpet av 1982 gjennomgått 
organiseringen og arbeidsformene med sikte på å dels forenkle samarbeids
strukturen og dels styrke samarbeidsformene. Fra 1983 har NAUT tre 
faste ekspertgrupper (underutvalg) og har tilført disse sekretærressurser på 
halvtid over prosjektbudsjettet. Dessuten har NAUT opprettet et arbeids
utvalg med oppgave å forberede opplegget av NAUTs årlige møter. Samar
beidet med arbeidsm arkedets parter har funnet nye former og er blitt 
styrket.

På bakgrunn av de erfaringene som er gjort med arbeidet under andre 
etappe og de diskusjoner som har vært ført under revisjonen av overens
komsten om felles nordisk arbeidsmarked, har NAUT tatt opp arbeidet 
med å gjennomgå samarbeidsprogram met. Dette er også blitt aktualisert 
ved Nordisk Råds uttalelse under sesjonen i Oslo i 1983 om behovet for 
revisjon av samarbeidsprogrammet. NAUT har med M inisterrådets tilslut
ning, og etter at et opplegg for revisjonen har vært drøftet mellom M inister
rådet og Nordisk Råds sosial- og miljøutvalg, samt arbeidsmarkedets 
parter i Mariehamn novem ber 1983, lagt opp arbeidet slik at et minister
rådsforslag vil kunne legges fram for Rådet under sesjonen i 1985. Ved 
denne tidsplanen vil også et revidert samarbeidsprogram på arbeidsmar
kedsområdet kunne tilpasses de forslag som regjeringene vil legge fram på 
bakgrunn av rekomm endasjon nr 23/83 om handlingsplan for økonomisk 
politikk og sysselsetting. Dessuten vil en kunne innarbeide problemstil
linger som nå belyses i sam arbeidsprosjektet mellom NAUT og EK-Valu- 
ta/Finans om arbeidsløshetens kostnader.

Nedenfor er det gjort en kort oppsummering av virksomheten for 1983.

3.1 Bevilgninger

Bevilgningen til nordisk arbeidsm arkedssam arbeid i 1983 på M inister
rådets budsjett gikk opp til 3.433.000 NOK.

3.2 Videreutdanning av arbeidsmarkedsorganenes tjenestemenn

Hvert år arrangerer NAUT et em neseminar for arbeidsm arkedsorgane
nes tjenestemenn. I 1983 ble det arrangert i Danmark og tem aet for se
minar- et var ” Arbeidsformidlingen og ungdom sarbeidsløsheten” .

Neste års emneseminarium skal behandle nordisk arbeidsformidling. 
NAUT har dessuten besluttet å styrke samarbeidet om opplæringstiltak for 
ansatte innen arbeidsm arkedsorganene.

3.3 Arbeidsmarkedsservice

Dette område omfatter samarbeid om arbeidsmarkedsmyndighetenes 
kundeorienterte virksomhet innen arbeidsformidling yrkesveiledning, att-
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føring/yrkesinnrettet rehabilitering, arbeidsmarkedsopplæring og individ- 
innrettede sysselsettingstiltak.

I 1981-82 ble det gjennomført prosjekter som berører den videre 
utviklingen av arbeidsformidlingssystemet. Et prosjekt der arbeidsmar- 
kedspartene medvirker tok sikte på å utvikle samarbeidet mellom arbeids
formidlingen og arbeidsgiversiden. Prosjektet er blitt fulgt opp med særlig 
vekt på utvikling av arbeidsformidlingens service til arbeidsgivere som 
rekrutterer arbeidskraft på det nordiske arbeidsmarkedet. Et annet pro
sjekt kalt ” ADB inom arbetsm arknadsorganen inom N orden”  har lagt 
fram forslag om regelmessig informasjonsutveksling og samarbeid mellom 
landene på dette område. NAUT skal dessuten på et embetsmannsmøte 
våren 1984 drøfte et mere konkret samarbeide mellom arbeidsmarkeds- 
myndighetene når det gjelder teknologisk og metodemessig utvikling av 
EDB samt mulighetene for samarbeid når det gjelder investeringer.

Et flerdelt prosjekt kalt ” Utvikling av de praktiske veiledningsmetoder” 
ble avsluttet i 1981 og har bidratt til å system atisere og spre informasjon 
om og erfaringer med veiledningsmetoder som utprøves i de enkelte land. 
Prosjektet er blitt fulgt opp i 1983 med en mere praktisk innrettet forsøks
fase.

Individinnrettede sysselsettingstiltak er tidligere kartlagt og system ati
sert i en egen rapport (NU B 1980:1). Utviklingstendensene på arbeidsm ar
kedet synes å vise at en del grupper vil kunne få økede vanskeligheter med 
å skaffe seg et arbeid. De individinnrettede sysselsettingstiltakene vil stå 
sentralt for å møte slike problem er. For nærmere å klarlegge disse grup
penes arbeidsm arkedssituasjon ble det i 1981 satt igang et prosjekt som 
kalles ” Sysselsetting for spesielle grupper på arbeidsm arkedet” . Her kon
sentrerer en seg spesielt om de langtidsarbejdsløse, de eldre og de handi
cappedes situasjon på arbeidsm arkedet. En rapport på dette prosjektet, 
” Arbetsmarknaden -  öppen eller stängd” (NU 1982:2) er sendt berørte 
myndigheter, institusjoner og organisasjoner til uttalelse. Rapporten ble 
drøftet på et seminar som ble arrangert i 1983, samt at det er innledet et 
samarbeid med Handikapporganisasjonenes Nordiske Råd om oppfølging 
av denne rapporten. På bakgrunn av dette seminaret vil NAUT behandle 
en tiltaksorientert oppfølging av prosjektets rekommendasjoner.

Innvandrernes stilling på arbeidsm arkedet aktualiserer også et behov for 
tjenester fra arbeidsm arkedsorganene. Det er innledet et arbeid for å 
utvikle en mer effektiv arbeidsm arkedsservice for innvandrere, og en 
diskusjon om øket nordisk samarbeid om migrasjonsspørsmål er tatt opp 
mellom arbeidsmarkeds-, sosial-, undervisnings- og justismyndighetene. 
Arbeidet med å klarlegge samarbeids- og arbeidsdelingsformer pågår. Et 
seminar om migrasjonens effekter på lokalsamfunnene ble holdt i Danmark 
i novem ber og en rapport vil bli publisert i 1984.

NAUT har engasjert Expertgruppen for innvandringsfrågor (EIFO) i 
Sverige til å gjøre en sammenfatning av migrasjonsstatistikk fra de nordis-
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ke land for perioden 1978-1981. Denne rapporten har også vært diskutert 
av arbeidsministrene. En tilsvarende rapport for 1982 er utarbeidet.

Utviklingen på arbeidsm arkedet og de økte forventninger og krav som 
stilles til arbeidsformidlingen medfører et kraftig press på arbeidsmarkeds- 
organenes ressurser. Det biir vanskelig å klare den ordinære innsatsen, de 
selektive arbeidsm arkedstiltakene og omstillingen på arbeidsm arkedet, 
samtidig med at innsatsen for å få plassert de svakeste gruppene (f. eks. 
handikappede) på arbeidsm arkedet krever en ekstraordinær innsats i peri
oder med stor ledighet. Arbeidsmarkedsforvaltningen i de nordiske land 
forsøker for sin del å svare på disse utfordringene ved å utvikle sitt 
planleggings- og evalueringssystem. På nordisk basis har en påbegynt et 
samarbeid omkring disse spørsmål, i første omgang konsentrert om virk
somhetsplanlegging. Et prosjekt om virksomhetsplanlegging innen plass- 
formidling startet i 1982, og pågår fortsatt. I 1984 vil NAUT påbegynne et 
prosjekt i samarbeide med undervisningsmyndighetene om anvendelse av 
EDB innen yrkesveiledningen.

I 1981 innledet NAUT et samarbeid med Arbeidsløshetskassenes samor
ganisasjoner i de nordiske land om gjennomføringen av de nordiske ar- 
beidsløshetskassem øtene. Det er senere arrangert årlige fellesmøter mel
lom arbeidsløshetskassenes representanter og arbeidsmarkedsmyndighe- 
tene. Erfaringene fra disse årlige fellesmøtene er positive og samarbeidet 
vil fortsette. Møtene gir anledning til diskusjoner om sammenhengen mel
lom arbeidsløysetrygden og arbeidsmarkedspolitikken. Hittil har en drøf
tet arbeidsvilkår som krav i arbeidsløysetrygden, begrensninger i erstat
ningsperiodene for arbeidsløysetrygden, karenstiden, rimelig erstatnings
nivå ved arbeidsløshet og forsikringsperiodens lengde, langtidsarbeidsløs- 
het, arbeidsløysetrygden og arbeidsmarkedspolitikken. På bakgrunn av 
diskusjonene med arbeidsløshetskassenes samorganisasjoner foretok 
NAUT i 1983 en analyse av arbeidsløysetrygd ved korttidsarbeid og per- 
mitteringer.

3.4 Arbeidsmarkedsforskning

I 1979 ble det arrangert et kontaktsem inar om nordisk arbeidsm arkeds
forskning der adm inistratører, forskere og arbejdsm arkedsparter utvekslet 
informasjon og synspunkter på aktuelle forskningsspørsmål innenfor ar
bejdsmarkedsområdet. En rapport fra seminaret er utgitt (NU B 1980:5). 
Materialet har gitt grunnlag for de senere diskusjoner omkring den nordis
ke arbeidsmarkedsforskningens organisasjon og innretning. Et flerårspro- 
gram for samarbeid om arbeidsmarkedsforskning som grunnlag for diskus
jonen i NAUT er utarbeidet med hovedvekt på forskningsprosjekt innen 
problemstillinger som tilbudet og etterspørselen av arbeidskraft, tilpasnin
gen på arbeidsm arkedet, forbindelseslinjene mellom økonomisk politikk 
og arbeidsmarkedspolitikk, forholdet mellom arbeidsmarkedspolitikk og 
sosial- og utdanningspolitikk.
32-30-332 Nordiska rådet
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U nder M inisterrådet har det i de senere år blitt lagt fram en rekke 
prosjektrapporter omkring ulike sider av arbeidsm arkedsstatistikken. Rap
portene fra disse prosjektene dannet grunnlaget for et seminar om arbeids- 
markedsstatistikk som ble arrangert i novem ber 1980. En rapport fra 
seminaret ble utgitt i 1982, ” Nordisk arbetsm arknadsstatistik inför 80-ta- 
le t”  (NAUT-rapport 1982:5). Rapportene og resultatene fra statistikkse- 
minaret har gitt grunnlag for anbefalinger om endringer i den nasjonale 
arbeidsm arkedsstatistikken både med sikte på bedre sammenligning mel
lom de enkelte lands statistikker og for å gjøre statistikken bedre i stand til 
å beskrive utviklingstendensene på arbeidsmarkedet. Et prosjekt om regis- 
terbasert sysselsettingsstatistikk ble avsluttet i 1983 i samarbeid med N or
disk Statistisk sekretariat. Rapporten er oversendt de nasjonale statistikk- 
myndigheter for videre oppfølging og materialet vil gi muligheter for videre 
utvikling av den registerbaserte sysselsettingsstatistikken. Fortsatt må en 
regne med at det vil gå adskillig tid før en kan få en fullgod sysselsettings
statistikk på nasjonalt og nordisk plan basert på befolkningsregistre. Arbei
det med revisjon av yrkesklassifiseringen er avsluttet i samarbeid med de 
nasjonale statistikkmyndigheter.

Arbeidet med å evaluere de arbeidsmarkedspolitiske tiltak ble satt igang 
på nordisk basis i 1980. En rapport er utgitt i 1982 ” Evaluering av arbets- 
m arknadspolitiska åtgärder i de nordiska länderna” (NAUT-rapport 
1982:6). Rapporten ble fulgt opp i 1983 ved et seminar hvor en sammen 
med forskere, representanter for arbeidsmarkedets parter og revisjons
myndighetene drøftet m etoder for evaluering av arbeidsmarkedspolitiske 
tiltak.

En rapport om deltidsarbejde i Norden ble ferdig i 1983. Rapporten har 
vært lagt fram på Likestillingsutvalgets kontaktkonferanse med de nordis
ke kvinneorganisasjonene. NAUT vil følge opp rapporten i samarbeid med 
Likestillingsutvalget, og bl a i forbindelse med en diskusjon om arbeids- 
tidsendringene og effekter på sysselsettingen.

I 1983 gjennomføres i en hovedundersøkelse hvor forskningsmiljøer i de 
nordiske land blir engasjert i en analyse av hvilke endringer som skjer i 
yrkes- og arbeidslivet når det gjelder jobbinnhold og arbeidsorganisering.

I 1983 ble en analyse av arbeidsløshetens kostnader og sosiale og men
neskelige konsekvenser påbegynt. Prosjektet gjennomføres i samarbeid 
med EK -Valuta/finans. Prosjektets første fase omfatter komparative ana
lyser av omkostningene av arbeidsløsheten for arbeidstakerne og de of
fentlige budsjetter. Dessuten gir den første delrapporten oversikter over 
arbeidsløsheten i Norden og internasjonalt forskningsmateriale omkring 
arbeidsløshetens økonomiske og sosiale effekter. Rapporten vil bli publi
sert novem ber 1983. 1 prosjektets andre fase skal en gjennomføre kompar
ative analyser av omkostningene og effektene ved ulike sysselsettingspoli- 
tiske handlingsalternativer.
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I denne forbindelse vil en gjøre beregninger av effektene på betalingsbal
lanse, inflasjon, budsjettunderskudd og arbeidsløshet ved endringer av 
politikken på noen sentrale områder: utdanning og forskning, støtte til 
bedrifter, offentlig etterspørsel og sysselsetting, arbeidstiden, og mobili
tetsstimulering. En skal også forsøke å gjøre analyser av langsiktige sam
funnsøkonomiske omkostninger ved arbeidsløsheten. En rapport vil fore
ligge i løpet av våren 1984.

Den tredje fasen i prosjektet vil omfatte en analyse av de sosiale og 
menneskelige effektene av arbeidsløsheten og denne analysen vil bli gjen
nomført i kontakt med sosialmyndighetene i Norden. Materiale vil bli 
publisert i oppsumm eringsrapporten fra prosjektet og vil foreligge som
meren 1984.

Kontakt med andre forsknings- og statistikkorganer f. eks. Nordisk sta
tistisk sekretariat har også funnet sted i 1980, således er det organisert 
konkret samarbeid mellom N ordiska utskottet för arbetsm arknadsstatistik 
(NUA) under Sjefsstatistikerne og styringsgruppen for NÄRPs baspro- 
sjekt.

3.5 Sysselsettingspolitikk

Prosjektet om arbeidskraftens og kapitalens mobilitet i Norden ble av
sluttet 1979 og i beretteisen for 1982 har en oppsumm ert arbeidet med 
analysematerialet omkring arbeidskraftens og kapitalens mobilitet. På bak
grunn av de rapportene som inngår i prosjektet har NAUT kunnet konsta
tere at prosjektet allerede har gitt stimulanse til et videre arbeide med å 
analysere kapitalbevegelsene i Norden. En videre oppfølging av de pro
blemstillinger som berører kapitalens og arbeidskraftens mobilitet vil skje 
innen andre sam arbeidssektorer.

Et prosjekt om den offentlige sektors betydning for sysselsettingen ble 
innledet i 1980. Hensikten med studiene er å øke kunnskapen om syssel
settingen i den offentlige sektoren og dens samfunns- og arbeidsmar- 
kedspolitiske betydning i de nordiske land, samt hvilke virkninger endrin
ger i sysselsettingen i den offentlige sektor vil ha for den totale sysselset
tingssituasjonen. Hittil er det utgitt to rapporter fra dette prosjektet, en 
statistisk oversikt og en problemorientering. Hovedrapporten om den of
fentlige sektorens betydning for sysselsettingen vil foreligge ved årsskiftet 
1983/84. Materialet fra prosjektet ble nærmere presentert og drøftet under 
et seminar som ble arrangert august 1983 og hvor det deltok forskere, 
representanter for arbeidsm arkedets parter, politikere og embetsmenn.

Som forberedelse til en mer konkret diskusjon av arbejdsmarkedspoli
tikkens oppgaver overfor de omstillinger som skal skje i næringslivet har 
NAUT gjennomført et forprosjekt om ” anpassningsåtgärder vid företags
nedläggningar” og om sysselsettingstiltak for små og mellomstore be
drifter. Disse forprosjektene vil bli fulgt opp i 1984 ved hovedprosjektet om 
arbeidsmarkedspolitikkens rolle ved omstillinger og ved ” nyföretagande” .
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Det er dessuten under arbeid en analyse av de marginelle lønnssubven- 
sjoner hvor en på bakgrunn av et empirisk materiale gjør bedømning av 
marginelle lønnssubvensjoner som alternativ i den praktiske arbeidsmar
kedspolitikken. En rapport vil foreligge våren 1984.

3.6 Arbeidsmarkedsinformasjon

Et forsøksprosjekt med et nordisk informasjonssystem på arbejdsmar
kedsom rådet har pågått i 1980-83. Prosjektet har bidratt til å utvikle og 
system atisere informasjon mellom arbeidsmarkedsmyndighetene i N or
den. Prosjektet har årlig utgitt katalog over de nordiske arbeidsm arkeds
myndighetene samt over det nordiske arbeidsmarkedssam arbeidet 
(NAUT-katalogen) og det har utarbeidet en fortegnelse over aktuelle ar- 
beidsm arkedsdokum enter (NU B 1980:18). Prosjektet gir tre ganger om 
året ut en aktualitetsoversikt ” NAUT-information” som inneholder infor
masjon om den nasjonale og nordiske virksomhet med særlig vekt på 
utrednings- og forsøksvirksom het. Prosjektet har utgitt en informasjons
brosjyre på fem språk om nordisk arbeidsm arkedsoverenskom st, og videre 
har prosjektet bidratt med artikler til arbeidsm arkedsetatens tidskrifter.

Utgivelse og distribusjon av nordiske arbeidsm arkedsrapporter er blitt 
system atisert ved at prosjektet har startet en ny serie ” N A UT-rapport” . I 
1983 er det i denne serien utkomm et 12 publikasjoner. Prosjektet har også 
sørget for de finske sammendragene i rapportene. De nordiske overens
komstene og avrtalene er blitt publisert i en bok i Nordisk utredningsserie 
(NU 1983:6). Adressene til arbeidsmarkedsmyndighetene i Nordisk Råds 
dataregister er blitt holdt ajour.

Prosjektet ble evaluert i 1982 bl. a. ved en omfattende enquete blant de 
som arbeider med arbeidsm arkedssam arbeidet i arbeidsgrupper og utvalg, 
samt ansatte i arbeidsformidlingskontorene på regionalt nivå i de nordiske 
land, og arbeidsm arkedets parter. Utfallet av denne enqueten bekrefter at 
inform asjonsprosjektet er en viktig forutsetning for at arbeidsm arkedssam 
arbeidet kan gjennomføres effektivt. Også på grunn av den reviderte over
enskomsten om felles nordisk arbeidsmarked er det viktig å fortsette og 
utvikle inform asjonssam arbeidet, samt utarbeide informasjonsmateriell for 
arbeidssøkere og arbeidsgivere som ønsker å anvende det nordiske ar
beidsmarkedet. NAUT har overfor m inisterrådssekretariatet foreslått at 
inform asjonsprosjektet skal integreres i den ordinære virksomheten ved 
sekretariatet. Inntil dette kan avklares skal virksomheten fortsette på 
prosjektbudsjettet.

Arbeidsm arkedspartene har som tidligere år fått løpende informasjon 
om virksomheten.
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4. Spesielt om tiltak mot ungdomsarbeidsløshet

M inisterrådet (arbeidsministrene) har siden begynnelsen av 70-årene 
diskutert og senere utredet forskjellige sider ved ungdomsarbeidsløshets- 
spørsmålet. Det foreligger rapporter om tiltak mot ungdomsarbeidsløshet i 
de nordiske land, forebyggende tiltak mot ungdomsarbeidsløshet i skole
verket og veier til arbeid for ungdom med sosiale arbeidshindre. M inister
rådet (arbeidsministrene) hadde i 1977 en temadiskusjon om tiltak mot 
ungdomsarbeidsløshet. NAUT har i 1983 deltatt i opplegningen av en 
temadiskusjon om 1 6 - 19-åringenes utdannings- og arbeidsm arkedssitua
sjon på undervisningsministrenes møte i desember.

Det nordiske utredningsmaterialet er anvendt i den nasjonale virksom
het på området, i opplæringstiltak, på seminarer, konferanser og symposi
er. Rapportene er delvis oversatt til engelsk og utnyttet i internasjonal 
sammenheng, spesielt i forbindelse med OECD:s aktiviteter. Materialet 
har gitt grunnlag for evaluering av offentlige tiltak og har ledet fram til 
lokale og regionale forsøk.

I 1981 ble det avsluttet et prosjekt av mere sammenfattende og framtids
rettet karakter som tok sikte på å kartlegge innholdet i og problemstillin
gene omkring de samlede innsatser for ungdom som gjøres i de nordiske 
land. En rapport ” Ungdomsgaranti -  teori eller virkelighed” (NU 1981:7) 
er utgitt. Ungdomsgarantien er et politisk mål som tar sikte på å gi all 
ungdom et tilbud om arbeid, opplæring eller utdannelse. De nordiske land 
har tidligere mer eller mindre direkte uttalt at de slutter seg til dette mål. 
En viktig bakgrunn for dette prosjektet er de nordiske lands felles opptre
den i OECD (jfr. C l 1978 side 108). Rapporten er tatt opp til diskusjon i 
m inisterrådets organer og ble lagt til grunn for et OECD-seminar som ble 
arrangert i Danmark i septem ber 1981. I løpet av de siste årene har 
imidlertid den generelle økonomiske utviklingen, den høye arbeidsløshe
ten i alminnelighet, og erfaringene med å realisere en ungdomsgaranti etter 
de målsettinger som ble drøftet i 1970-årene, gjort at myndighetene i flere 
av landene har tonet ned ambisjonene noe. Begrepet ungdomsgaranti i den 
opprinnelige betydning er ikke lenger aktuell politikk bortsett fra i Finland, 
hvor regjeringen fra 1984 vil forsøke å gjennomføre en reell ungdomsgaran
ti. I de øvrige land vil innsatsen for å bekjempe ungdomsarbeidsløsheten 
fortsatt ha høy prioritet, men hovedvekten vil i høyere grad bli lagt på 
utdanningsinnsatsen.

I mai 1980 ble det arrangert et kontaktm øte mellom NAUT og embets- 
mannskomiteen for nordisk kulturelt samarbeid. Samarbeidet som ble 
innledet har gitt grunnlag for planlegging av felles konkrete prosjekter. 
Bl. a. har det fra 1981 pågått et felles prosjekt om lokale tiltak som gjen
nomføres for å konkretisere ungdoms- garantiens målsettinger. 1 1981 ble 
det arrangert et kontaktsem inar mellom representanter fra lokale myndig
heter, arbeidsmarkedsmyndighetene og partene om de praktiske erfaringer
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som er gjort i Aarhus, Karlstad, Trondheim og Jakobstad. E t tilsvarende 
seminar er også arrangert i Trondheim i 1982 og i Randers 1983. Under 
prosjektet er det utgitt en informasjonsbulletin med oversikter over det 
praktiske arbeidet i de fire lokalområdene og de erfaringer som er gjort. 
Prosjektet er nå under avslutning og det ble høsten 1983 utarbeidet en 
evalueringsrapport. Denne vil bli drøftet under oppsummeringskonferan- 
sen i Jakobstad i 1984.

NAUT har i samarbeid med EK -K ultur under forberedelse et nytt pro
sjekt hvor en tar opp problemstillinger i tilknytning til samarbeidsformene 
mellom arbeidsmarkeds-, skole- og sosialsektoren på lokalt plan når det 
gjelder bistand til unge arbeidssøkere.

5. Øvrig arbeidsmarkedssamarbeid

En rapport om rekommandasjon om utleie- og entreprenørbedriftenes 
virksomhet i Norden ble behandlet av M inisterrådet i 1978 og 1979. En 
arbeidsgruppen med representanter fra myndighetene og arbeidsm arke
dets parter i Norden har lagt fram forslag til praktiske løsninger for å 
regulere forhold som knytter seg til den såkalte grå arbeidskraft. Rappor
ten ble publisert i desem ber 1983.

De nordiske arbeidsmarkedsmyndigheter har også diskutert aktuelle 
OECD- og ILO-spørsmål herunder nærmere samarbeide i forbindelse med 
behandling av arbeidsm arkedsspørsm ål i internasjonale organisasjoner.

Siden 1970 har det foregått et praktisk nordisk samarbeid om arbeids- 
markedsutdanning ved Nordkalottens arbeidsm arkedsutdanningssenter i 
Overtorneå, og NAUT har bidradd med økonomisk støtte til senteret for å 
styrke innslaget av norske lærere. På bakgrunn av Nordisk Råds m erk
nader til årsberetningen for 1981 har NAUT og senterets ledelse og styre 
drøftet ulike forslag til oppfølging av Rådets anmodninger. Resultatet av 
disse drøftelser har vært at senterets ledelse nå har større adgang til å 
planlegge undervisningsopplegg og innhold i samsvar med behovene på 
arbeidsmarkedet på N ordkalotten. Elevtilgangen har vært meget god den 
siste tiden og fordelingen på de tre land er tilnærmet jevn. En utredning om 
organisasjonsformene for arbeidsmarkedsopplæringen i Sverige er lagt 
fram og denne kan tenkes å få betydning for de tre lands samarbeid om 
AM U-senteret. Drøftinger om dette vil bli gjennomført.

Arbeidsm arkedspartene har på flere om råder blitt trukket inn i samar
beidet på arbeidsm arkedsom rådet i 1981, b l.a . gjennom et kontaktmøte 
med arbeidsministrene i novem ber/desember 1981 og mai 1982. Fra 1982 
gjennomfører NAUT årlige drøftinger med representanter for arbeidsmar
kedets parter om det praktiske arbeidsmarkedssam arbeidet, forslag til 
prosjektprogram og resultatene fra prosjektvirksomheten. Arbeidsmarke
dets parter har dessuten vært engasjert i revisjonen av retningslinjene for 
arbeidsformidlingssamarbeidet og forøvrig m ottatt rapporter og forslag til 
uttalelse.
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6. Arbeidsmarkedssamarbeidet framover

Det nordiske arbeidsm arkedssam arbeidet har gjennom en rekke utred
ninger studert aktuelle arbeidsmarkedspolitiske problem er og utfordringer. 
Det er ansett som en viktig oppgave å følge opp og utnytte disse utrednin
gene. Imidlertid er det konstatert visse brister når det gjelder mulighetene 
for å gjennomføre de forslag og ideer som legges fram i nordiske rapporter. 
Et nordisk organ har få forutsetninger for å føre praktiske tiltak ut i 
virkelighet. Dette er helt og fullt de nasjonale myndigheters og arbeidsmar- 
kedspartenes ansvar.

Det har derfor vært nødvendig å revurdere organisasjons- og arbeids
former innen arbeidsm arkedssam arbeidet for å gi en bedre balanse mellom 
produksjon av kunnskap og ideer og utnyttelsen av disse i den konkrete 
arbeidsmarkedspolitikk. Imidlertid eksisterer neppe enkle institusjonelle 
løsninger. Det er også et ressursspørsm ål. Et forslag til styrket organise
ring hvor det også inngår en vurdering av den nasjonale opplegningen av 
samarbeidet ble behandlet i 1982.

M inisterrådet har det siste året lagt størst vekt på de arbeidsm arkedspo
litiske balanseproblem er og framtidsutfordringene. Det synes fortsatt klart 
at løsningen av de aktuelle spørsmål og kommende utfordringer ikke bare 
kan skje ved arbeidsmarkedspolitiske tiltak. Et bredt engasjement både på 
nordisk og nasjonalt nivå er nødvendig for å oppnå en gunstigere økono
misk utvikling og et høyere sysselsettingsnivå. Dette er tatt opp i arbeidet 
med handlingsplanen for økonomisk utvikling og full sysselsetting. Utvik
lingen når det gjelder de budsjettm idler som avsettes på nordisk plan for 
arbeidsm arkedssam arbeidet viste fallende tendens fram til 1983. I budsjet
tene for 1983 og 1984 ble det gjort en klarere prioritering av det nordiske 
arbeidsm arkedssam arbeidet. Dette har ført til bedre muligheter for å ta 
opp nye prioriterte samarbeidsoppgaver, og anledninger til å få fram klare
re arbeidsm arkedssynspunkter på andre sektorer i det nordiske samarbei
det. Imidlertid er det fortsatt behov for en bevisst prioritering av arbeids- 
markedsspørsmålene innen det nordiske samarbeidet, ikke minst på bak
grunn av at arbeidsledigheten fortsetter å stige og behovet for omstillinger 
vil bli stadig klarere.

En viktig begivenhet i 1982 var NAUTs diskusjoner med Embetsmanns- 
komiteen for valutaspørsm ål og finansielle spørsmål og det felles minister
rådsm øtet mellom arbeids- og finansministrene. Diskusjonene på disse 
møtene fulgte opp hovedkonklusjonene fra kjerneprosjektet om betydnin
gen av klarere arbeidsmarkeds- og sysselsettingspolitiske målsettinger på 
andre politikkområder. I denne forbindelse vil prosjektet om arbeidsløshe
tens samfunnsmessige kostnader samt sosiale og menneskelige konsekven
ser kunne gi viktige holdepunkter for et videre arbeidsmarkedspolitisk 
samarbeid i Norden. Analysen vil også kunne bidra til å konkretisere 
målsettingene i den reviderte overenskom sten om felles nordisk arbeids-
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marked om samarbeid mellom de nordiske land tor a opprettholde målset
tingen om full sysselsetting. I 1984 vil det bli innledet et konkret samar
beide med Likestillingsutvalget om kvinnenes situasjon på arbeidsm arke
det. NAUT drøfter også en sterkere kobling mellom det arbeidsmarkeds- 
politiske og utdanningspolitiske samarbeidet på nordisk plan. Også på den 
internasjonale arenaen vil øket nordisk kontakt og samarbeide om syssel
settingspolitikk og økonomisk politikk kunne gi større muligheter for posi
tive bidrag for å bryte den pågående utviklingen av arbeidsløsheten i 
Norden. I de kommende år vil arbeidsmarkedspolitikkens bidrag til omstil
lingene stå sentralt. Gjennom aktiv bruk av arbeidsmarkedspolitikkens 
instrum enter, og ved øket nordisk samarbeid vil mulighetene for å gjen
nomføre omstillingen innenfor sosiale og økonomiske akseptable rammer 
øke.
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Kapitel VII

Arbetsmiljö

Inledning

Det nordiska sam arbetet på arbetsmiljöområdet styrs av ett sam arbets
program som reviderades år 1981 genom beslut av arbetsmiljöministrarna 
(Nordiska rådets rekommendation nr 19/1981 angående reviderat samar
betsprogram på arbetsmiljöområdet). Programmet är åter föremål för revi
sion med sikte på att ett nytt samarbetsprogram skall kunna fastställas år 
1984 efter behandling av N ordiska rådet.

Ämbetsmannakommittén för arbetsmiljöfrågor godkände i juni 1983 ef
ter en grundlig genomgång av nuvarande program ett utkast till reviderat 
samarbetsprogram på arbetsmiljöområdet. Därmed hade kommittén beslu
tat föreslå en förhållandevis omfattande revision. U tkastet sändes till 
arbetsmarknadens parter och övriga berörda organ och organisationer för 
yttrande samt för kännedom till Nordiska rådets social- och miljöutskott. 
På basen av rem issyttrandena utarbetades ett utkast till m inisterrådsfor
slag. Med detta utkast som utgångspunkt behandlades frågan på möten 
med ministerrådet (arbetsmiljöministrarna) och Nordiska rådets social- 
och miljöutskott samt m inisterrådet och arbetsm arknadens parter. Ett 
ministerrådsforslag överlämnas till Nordiska rådet för behandling vid rå
dets 32:a session.

Ämbetsmannakommittén för arbetsmiljöfrågor samt två perm anenta un
dergrupper har ansvarat för koordineringen av sam arbetet inom sektorn. 
Gruppernas mandat och arbetsform er har diskuterats ingående under det 
gångna året. Sam arbetets innehåll har under senare år blivit allt mer 
konkret och sam arbetet upplevs som mycket nyttigt av alla deltagande 
länder. Genom sam arbetet har man lyckats inbespara nationella resurser 
och höja kvaliteten på arbetsmiljöverksamheten i de enskilda nordiska 
länderna samt genomföra vissa forskningsprojekt, vilka inte varit möjliga 
för ett enskilt nordiskt land. Arbetet med att harmonisera föreskrifterna på 
arbetsmiljöområdet har även stor betydelse med tanke på undanröjandet 
av tekniska handelshinder. De konkreta resultaten av samarbetet i form av 
en förbättrad arbetsmiljö i de enskilda länderna är svåra att uppskatta och 
uppnås på längre sikt genom nationella tillämpningar.

Budgeten för projektsam arbetet uppgick för år 1983 till 2.614.000 NOK. 
De indikativa ram arna för år 1984 uppgår till 2.970.000 NOK. Under år 
1983 har man arbetat med drygt 20 projekt, av vilka en del finansierats med 
medel från tidigare år. Flera mindre projekt har avslutats under år 1983. 
Nordiska institutionen för vidareutbildning inom arbetsmiljöområdet fin
anseras över institutionsbudgeten. Samarbetet på datateknologiområdet 
har finansierats med särskilda medel.
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1. Samarbetet angående arbetsmedicin och yrkeshygien

Inom om rådet arbetsmedicin/yrkeshygien behandlas sambandet mellan 
arbetsmiljö och hälsa. Det gäller b l.a . identifiering, mätning och kontroll 
av olika skadliga faktorer i arbetsmiljön, såsom kemiska, fysikaliska och 
biologiska faktorer. Även belastningsproblem som följd av felaktiga ar- 
betsrörelser eller ställningar behandlas inom detta område. Inom området 
arbetsmedicin/yrkeshygien har forskningsverksam heten en central funk
tion och detta område har även år 1983 varit det största delområdet inom 
arbetsmiljösam arbetet. A rbetet på detta område koordineras av en perma
nent arbetsgrupp.

1.1 Dokumentation av yrkeshygieniska gränsvärden

Sam arbetet gällande yrkeshygieniska gränsvärden startades år 1977 och 
sedan dess har verksam heten haft projektmedel. Målsättningen med sam
arbetet är att ge myndigheterna i de nordiska länderna det bästa möjliga 
faktaunderlag för bestäm mande av gränsvärden för olika ämnen. Man 
behandlar ett ämne i sänder i tre olika faser:
-  relevant dokumentation sökes och sorteras,
-  nationella experter eller expertgrupper behandlar och värderar materi

alet, som
-  förelägges den nordiska expertgruppen.

Expertgruppen utger därefter ett dokument som b l.a . belyser verknin
gen av olika äm neskoncentrationer. Dokumentet innehåller inte något 
förslag till administrativt gränsvärde men det anger vilka faktorer man 
anser att borde beaktas vid bestäm mande av gränsvärdet. Före utgången 
av år 1983 har 43 dokument publicerats i serien ” Arbete och hälsa” . Ett 
stort antal dokument är under arbete. Verksamheten kommer att fortgå år 
1984.

1.2 Samarbete mellan de yrkeshygieniska enheterna

Det sam arbete, som under en lång tid förekommit mellan de yrkeshy
gieniska enheterna, stärktes år 1976 i och med att vissa arbetsgrupper fick 
ökade samarbetsmöjligheter tack vare finansiering över ministerrådets 
budget. Samtidigt förbättrades sam arbetets koordinering. Det nordiska 
yrkeshygieniska mötet, som arrangeras varje år, har en betydande roll i 
samarbetet. Samarbetet har dessutom bestått av konkreta delprojekt. Un
der år 1983 har man böijat avveckla ” paraplyprojektet”  och de viktigaste 
samarbetsobjekten har omformats till självständiga projekt.

Det 32:a yrkeshygieniska mötet arrangerades i september år 1983 i 
Stockholm med delfinansiering över m inisterrådets projektbudget. Mötet 
hade över 200 deltagare.

E tt delprojekt, som strävar till kvalitetskontroll av kemiska analyser 
gällande metaller samt lösningsmedel har drivits med stor framgång och
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projektet blev självständigt år 1983. Övriga delprojekt som blev självstän
diga fr. o. m. år 1983 gäller sam arbetet om arbetsplatsens term iska klimat
förhållanden, databehandling på arbetsmiljöområdet samt kromosomska
dor.

Delprojekten gällande ett samnordiskt kodsystem för yrkesbetingade 
sjukdomar samt samarbete om aerosolproblem är under avslutning.

1.3 Näscancer förorsakad av trädamm

Samarbetet som inleddes år 1976 har haft som målsättning att koordinera 
nationella projekt för kartläggning och bekämpning av hälsofara förorsa
kad av trädamm. Speciellt faran för cancer i näsan och näsans bihålor har 
legat till grund för projektet. Samtidigt har projektet fungerat som ett 
pilotprojekt för ett samlat utnyttjande av nationella cancerregister. En 
slutrapport har överlämnats och rapporten är under publicering. Projektet 
har bekräftat det tidigare kända sambandet mellan exponering för trädamm 
och näscancer.

1.4 Nordiskt samarbete angående utforskning av arbetsförhållandenas 
betydelse fö r  fosterskador

En anhopning av fosterskador hos kvinnor inom vissa yrken ger anled
ning att tro, att det finns faktorer i arbetsmiljön, som är orsak till fosterska
dorna. Forskning, som skulle bekräfta detta, är emellertid svår att genom
föra inom en kort tid. Genom ett nordiskt samarbete på området strävar 
man till att inom rimlig tid framskaffa större grundmaterial för att avklara 
vissa arbetsmiljöers betydelse för uppkomsten av fosterskador. Projektet 
har pågått sedan år 1979 och är avsett att fortgå under år 1984, varefter 
projektet avslutas. Man undersöker möjligheterna att etablera ett system 
för kontinuerlig övervakning av missfall hos kvinnor som arbetar inom 
vissa industrier.

Projektet har anknytning till rekomm endation nr 18/1980 om arbetsmil
jörisker i samband med graviditet m. m.

1.5 Cancer och somatiska kromosomförändringar förorsakade av styren

Projektets inleddes år 1980. Målsättningen har varit att utreda samban
det mellan exponering av styren, vilket används inom plastindustrin, och 
cancer samt somatiska kromosomförändringar. Projektet har varit uppde
lat i två delprojekt. För det första har man genom en epidemiologisk 
undersökning utrett cancersjukligheten hos arbetarna inom plastindustrin. 

•Man har för avsikt att analysera materialet på nytt vart femte år. För det
andra har man utfört en koordinerad undersökning om kromosomföränd- 
ringars kinetik hos styrenexponerade arbetare i industrin för armerad 
plast. Projektet var planerat att avslutas under 1982 men arbetet fortsattes 
under år 1983. U töver en slutrapport, som väntas före utgången av detta 
år, sker rapportering av resultaten genom vetenskapliga publikationer.
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1.6 Arbetsrelaterade sjukdomar i stöd- och rörelseorganen sam t dessa 
sjukdomars prevention  

På initiativ av Nordens Fackliga Samorganisation (NFS) startade minis
terrådet år 1980 ett projekt för att kartlägga betydelsen av sjukdomar i 
stöd- och rörelseorganen i de nordiska länderna, klargöra relationen mel
lan arbetsbelastning och sjuklighet samt skapa metoder inom företagshäl
sovården och den övriga arbetarskyddsverksam heten för förebyggande av 
sjukdomarna.

Projektet har genomförts i flera skeden. Samarbetet inleddes med en 
förstudie varefter modeller för nationella projekt utvecklats. Man har bl. a. 
arbetat med att standardisera frågeformulär. Ett större delprojekt inleds år 
1984. En nordisk sammanfattande rapport väntas vara färdig år 1986.

2. Arbetsolycksfall och säkerhet i arbete

Arbetsolycksfallen utgör alltjämt ett stort problem. Det sker årligen ca 
en halv miljon arbetsolycksfall i Norden av vilka ca 500 med dödlig utgång. 
Det nordiska sam arbetet på om rådet är viktigt och förebyggandet av ar
betsolycksfall har givits ökad prioritet på senare tid. Kontakterna mellan 
forskare inom om rådet samt ministerrådets organ har utvecklats under år 
1983.

2.1 Personsäkerhet vid mikroprocessorstyrning

Ar 1982 inleddes ett samarbete gällande personsäkerhet vid automation. 
Målsättningen med projektet är att utarbeta riktlinjer för konstruktion, 
programmering och användning av m ikroprocessorstyrning med tanke på 
eliminering av olycksfall. Projektet skall fortsätta under år 1984. Verksam
heten har anknytning till samarbetet på datateknologiområdet.

2.2 Riskanalyser

SCRATCH (Scandinavian Risk Analysis Technology Cooperation) är 
ett stort nordiskt projekt gällande riskanalyser i samband med industriella 
produktionssystem och anläggningar och projektet har pågått sedan 1978. 
Projektet har tidigare fått stöd av bl. a. Nordiska Industrifonden. Minister
rådet har givit stöd åt projektet år 1982 för slutfasen av projektet för att 
bidra till resultat, som kunde vara till nytta för arbetarskyddsmyndighe- 
terna. Två slutrapporter -  en teoretisk och en innehållande beskrivningar 
av praktiska tillämpningar -  har sammanställts och är under publicering. 
Resultaten av SCRATCH-projektet skall följas upp under år 1984 med 
hänsyn till myndigheternas användning av riskanalyser.

$
2.3 Effektivisering av olycksfallsbekämpning

Under år 1983 har ett samarbete för en effektivisering av olycksfallsbe
kämpning inletts med en förstudie. Utgångspunkten har varit en överty-
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gelse om att en nedgång av antalet olycksfall bör vara möjlig genom en 
målmedveten verksamhet. Avsikten är att genom jäm förande studier få 
fram de effektivaste åtgärderna för en reducering av antalet olycksfall i 
Norden. Man planerar att driva huvudprojektet under åren 1984 -  1986. 
Projektet skall stöda sig på nationella projekt som finansieras nationellt.

3. Psykosociala belastningar

De problem, som är förknippade med psykosociala belastningar i arbets
miljön betonas i samarbetsprogram met. Forskning inom arbetspsykologins 
område har förekommit nationellt sedan en lång tid tillbaka. Däremot har 
varken de yrkeshygieniska enheterna eller arbetarskyddsm yndigheterna i 
de nordiska länderna särskilt betydande traditioner då det gäller att möta 
de problem som den snabba tekniska utvecklingen medfört. En central 
målsättning för sam arbetet på detta område är att få fram resultat som kan 
omsättas i praktiken i arbetsmiljöverksamheten.

3.1 Processövervakning och kontrollrums arbete

Som en fortsättning av studierna gällande högt automatiserad processin
dustri inom N ordstress-projektet har ett projekt om processövervakning 
och kontrollrumsarbete drivits sedan år 1982. Man har bl. a. utarbetat 
frågeformulär att prövas inom industrin. En slutrapport för projektet håller 
på att utarbetas. Verksam heten har anknytning till samarbetet på datatek
nologiområdet.

3.2 Beskrivning av belastningar

U nder år 1983 har en förstudie om beskrivning av psykosociala belast
ningar genomförts i form av ett seminarium. Avsikten har varit att skapa 
underlag för det fortsatta sam arbetet på området. År 1984 inleds ett projekt 
för att utveckla system för beskrivning av belastningar. Resultaten skall 
eventuellt tillämpas vid senare undersökningar.

4. Arbetstidsfrågor

Arbetstids- och ledighetsfrågorna har på senare tid varit föremål för 
utredningar och debatt i hela Norden. År 1982 inleddes ett nordiskt projekt 
om arbetstids- och ledighetslagstiftningens effekter. Studien behandlar en 
rad grundläggande fakta som påverkar arbetstidsutvecklingen. Lagstift
ning och avtal i de enskilda länderna jäm förs i undersökningen. En slutrap
port väntas föreligga före slutet av år 1983. Avsikten är att utredningen 
skall följas upp av ett tvärsektoriellt samarbete, som tar sikte på att 
kartlägga förutsättningarna för en betydande arbetstidsförkortning.

Projektet har anknytning till Nordiska rådets rekommendation nr 6/1977 
angående förkortning av arbetstiden.
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5. Lagstiftning och tillsynsverksamhet

En väsentlig del av det nordiska samarbetet på arbetsmiljöområdet 
utgörs av sam arbetet mellan arbetarskyddsm yndigheterna. Det förekom 
mer rätt små skillnader mellan arbetarskyddsm yndigheternas organisation 
och verksam hetsform er samt målsättningarna i lagstiftningen. Då även 
behovet av nya föreskrifter ofta sammanfaller, är förutsättningarna för ett 
nyttigt samarbete goda. Sam arbetet gällande föreskrifter koordineras se
dan år 1975 av styrgruppen för arbetarskyddsföreskrifter och har som 
målsättning både en inbesparing av resurser och en harmonisering av de 
föreskrifter som utarbetas för tillämpning av arbetsmiljölagarna i Norden.

N ordiska rådet antog år 1982 rekomm endation nr 2/1982 angående lag
stiftningssam arbetet på arbetsrättens område. Rekommendationen berör 
flera sam arbetssektorer och organ inom ministerrådet. Frågan om uppfölj
ning av rekomm endationen berörs närmare i m inisterrådets meddelande 
om rekomm endationen. En bok innehållande en jäm förelse av arbetsrätten 
i N orden kommer att utges med stöd av finansiering över ministerrådets 
budget år 1984.

5.1 Nordisk samordning av arbetarskyddsföreskrifter

En plan för nordisk samordning av arbetarskyddsföreskrifter utarbetas 
av styrgruppen för arbetarskyddsföreskrifter. Planen revideras minst en 
gång om året. Vissa föreskrifter är föremål för en speciell samordning, 
varvid experter sammankallas för att gemensamt behandla föreskriftsut- 
kast samt harmoniseringen av föreskrifterna. Dessa möten finansieras med 
projektmedel över ministerrådets budget. År 1983 har föreskrifter för 
följande områden särskilt behandlats; belysning, synergonomi och vibra
tion, ämnen och material, PCB, buller, arbetets utförande samt spräng- 
ningsarbete. Möten om kranar och slipmaskiner har planerats. Verksam
heten har ytterligare intensifierats år 1983 och samarbetet kommer att 
fortsätta.

5.2 Nordisk samordning vid bruk av produktkontroll

Egenskaperna hos tekniska anordningar har en central betydelse med 
tanke på den slutliga arbetsmiljön på arbetsplatsen. Därför är kontrollen av 
tekniska anordningar en viktig del av arbetarskyddsverksam heten. Ett 
utvecklande av typgodkännande och forhåndskontroll kan utgöra ett alter
nativ till efterhandskontroll på arbetsplatserna. Genom en forhåndskon
troll kan även ekonomiska inbesparingar för alla parter göras. E tt projekt 
med målsättningen att utreda möjligheterna för en ökad användning av 
produktkontroll eller typgodkännande i tillsynsverksamheten samt en 
koordinering av detta på nordiskt plan påböijades år 1981.

Projektet har genomförts i flera skeden. I det första skedet har man på 
nationellt plan beskrivit nuvarande verksamhet, utrett konsekvenserna för
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handeln samt inställningen till typgodkännande hos olika instanser samt 
kartlagt provningsinstituten. I projektets andra skede har man kartlagt 
internationella regler som reglerar an vändingen av typgodkännande, kart
lagt provningsinstituten utanför N orden, värderat verkningarna av typgod
kännande, sammanfattat de nationella rapporterna samt utarbetat konklu
sioner och förslag. Rapporten från projektets andra skede stod klar på 
våren 1982.

I projektets slutskede har frågan om utvecklandet av sam arbetet gällan
de godkännande av tekniska anordningar blivit central. Man har därför 
böljat arbeta med att finna fram till lämpliga former för sam arbetet. En 
slutrapport med förslag till riktlinjer för det kommande sam arbetet på 
om rådet håller på att färdigställas. E tt särskilt projekt om samordning av 
typprovning för godkännande av motorsågar har inletts.

6. Dokumentation, forskning, utveckling, utbildning och övriga verknings- 
medel

Samarbetsprogrammet på arbetsmiljöområdet innehåller ett eget kapitel 
om verkningsmedel och sam arbetsform er. Till en stor del har denna verk
samhet anknytning till ett eller flera av de delområden som tidigare be
handlats.

6.1 Nordisk dokum entationsverksam het på arbetsmiljöområdet

I förbindelse med att sam arbetet angående föreskriftsarbetet i sin nuva
rande form startades år 1975 upprättades en dokum entationscentral ” Sam
nordisk Dokumentation for Arbejderbeskyttelsesforskrifter” (SDA) i an
slutning till och som vidareutveckling av dokum entationstjänsten vid det 
danska arbejdstilsynet. Centralen har haft till uppgift att förse myndighe
terna med önskat nordiskt och internationellt material förknippat med 
föreskriftsarbete.

Är 1980 genomfördes ett förprojekt gällande förmedling av arbetsmiljö
forskning. Bakgrunden till projektet var, att det förekommer en omfat
tande forskningsverksam het på arbetsmiljöområdet i de nordiska länderna 
samtidigt som förmedlingen av forskningsresultaten till dem, som kunde 
bruka resultaten är bristfällig. E tt nordiskt förmedlingssystem genom vil
ket arbetsm arknadens parter kunde skaffa sig kunskap att tillämpas för att 
lösa konkreta problem skulle bidra till att den vetenskapliga forsknings
verksam heten i högre grad om sätts i praktiken. Förprojektet utmynnade i 
en rapport innehållande konkreta förslag till organisering av verksamhe-

Efter diskussioner med arbetsm arknadens parter beslutade man utveck
la dokum entationsverksam heten på arbetsmiljöområdet. Fr. o. m. år 1983 
omorganiseras det tidigare SDA till en central med namnet ” Samnordisk 
Dokum entationscentral for Arbejdsmiljø” (SDA). Centralen har fortsatt
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att betjäna arbetarskyddsm yndigheterna genom att bedriva dokum enta
tionsverksam het i anslutning till föreskriftsarbetet. Dessutom har centra
len betjänat arbetsm arknadens parter som inform ationscenter i arbetsmil
jöfrågor. Den omorganiserade verksam heten drivs för en försöksperiod 
åren 1983 och 1984. Verksam heten skall värderas år 1984 med tanke på det 
framtida samarbetet.

6.2 Nordisk ordlista m ed arbetarskyddstermer

Som ett hjälpmedel i det nordiska arbetsmiljösam arbetet och även i 
övrigt internationellt samarbete påbörjade man år 1978 arbetet med en 
ordlista över arbetarskyddsterm er. En ordlista med danska, finska, norska 
och svenska arbetarskyddsterm er med definitioner överlämnades på våren 
1983. Ordlistan hade utarbetats som ett samarbete mellan terminologior
gan och arbetarskyddsm yndigheter i de olika länderna. Ordlistan kommer 
att publiceras nationellt i de enskilda länderna.

6.3 Nordisk vidareutbildning av specialister inom arbetsmedicin, yrkes hy
gien och företagshälsovård

Ett samarbete om vidareutbildning inom arbetsmiljöområdet inleddes på 
projektbasis år 1978. Genom beslut av ministerrådet (samarbetsm inis
trarna) den 28 februari 1982 upprättades Nordiska institutionen för vidare
utbildning inom arbetsmiljöområdet. Institutionaliseringen innebar att för
utsättningarna för en långsiktigare planering och utveckling av verksam he
ten blev möjlig. Institutionen avger en särskild verksam hetsberättelse.

6.4 Forskning på området arbetsmiljö, hälsa och ekonomi

I de nordiska länderna har kostnadsaspekterna förknippade med arbe
tarskyddsföreskrifter och övriga arbetsmiljöåtgärder diskuterats. Vissa u t
redningar har gjorts nationellt om de kostnader som arbetsolycksfallen 
medför i form av produktionsbortfall, sjukvård m. m. Kostnaderna upp
skattas till att motsvara flera procent av bruttonationalprodukten. Ett 
nordiskt samarbete på området arbetsmiljö, hälsa och ekonomi inleddes 
under hösten 1982. Förstudien har fortsatt år 1983 för att belysa vilken typ 
av samarbete som är mest ändamålsenlig inom detta område.

7. Datateknologi

I m inisterrådets beslut av den 30 november 1982 gällande ett minister- 
rådsförslag om att utarbeta en nordisk handlingsplan på datateknologiom
rådet fick äm betsmannakommittén för arbetsmiljöfrågor i uppdrag att som 
en första fas intensifiera sitt samarbete för att uppnå en bättre arbetsmiljö 
och arbetsorganisation vid bruk av datam askiner och mikroelektronik i 
arbetslivet.
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På basen av ministerrådets beslut tillsattes en arbetsgrupp för att kart
lägga vilka konkreta åtgärder, som lämpar sig bäst för behandling på 
nordiskt plan under de närm aste åren inom området datateknologi och 
arbetsmiljö.

Ämbetsmannakommittén för arbetsmiljöfrågor har behandlat sam arbe
tet på området datateknologi och arbetsmiljö på basen av en rapport från 
arbetsgruppen. Kommittén har beslutat föreslå aktiviteter inom nedan 
nämnda problemområden som en del av en nordisk handlingsplan på 
datateknologiom rådet.
-  Personsäkerhet vid automation
-  Arbetsmiljön vid kontrollrumsarbete
-  Arbete vid skärmterminaler
-  Underhåll och reparation av autom atiska anordningar
-  Metoder och normer för brukarm edverkan i systemutveckling 

Kommittén har även lämnat övriga synpunkter på hur arbetsmiljöfrå
gorna lämpligen bör beaktas i en nordisk handlingsplan på datateknolo
giområdet. E tt seminarium med tem at datateknologi och arbetsmiljö arran
geras i böljan av år 1984.

8. Övrigt

8.1 Samarbetet m ed arbetsmarknadens parter

Ministerrådet har ett etablerat samarbete med arbetsm arknadens parter 
då det gäller verksam heten på arbetsmiljöområdet. Parternas insatser vid 
behandling av budgetprogram och projektbudget har varit värdefulla med 
tanke på utvecklingen av arbetsm iljösam arbetet. Parterna har mött arbets
miljöministrarna i anknytning till revisionen av samarbetsprogrammet. På 
sekretariatsplanet har man haft kontakt med akadem ikerorganisationerna, 
vilka även varit remissinstans vid revisionen av samarbetsprogrammet.

8.2 Kontakter m ed övriga organisationer och organ

I anslutning till sam arbetet om typgodkännande av tekniska anordningar 
har man sam arbetat med N ordtests fackgrupp för mekanik med avseende 
på provningsverksamheten. Man har även haft kontakter med Nordtests 
fackgrupp för kemi. Y ttrande över N ordtests planer på arbetsmiljöområdet 
har lämnats.

Kontakter mellan ministerrådet och de frivilliga arbetarskyddsorganisa- 
tionerna har förekommit med tanke på eventuella samordnade åtgärder. 
Man har även haft kontakter med arbetarskyddsfonderna i de enskilda 
länderna, vilka sinsemellan inlett ett nordiskt samarbete.
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9. Kommande verksamhet

De tillgängliga resurserna har inte givit möjlighet att inleda eller planera 
särskilt många nya aktiviteter trots att flera projekt avslutats även år 1983.

Följande förändringar eller nya aktiviteter planeras i projektverksam he
ten för år 1984 (har delvis berörts även i tidigare avsnitt):

-  sjukdomar i stöd- och rörelseorganen -  delprojekt inleds
-  effektivisering av olycksfallsbekämpning -  huvudprojektet inleds
-  tillämpning av riskanalyser (nytt projekt)
-  psykosociala belastningar (nytt projekt)
-  typgodkännande av motorsågar (nytt projekt)
-  yrkesdödlighetsjämförelser (nytt projekt)

Revisionen av samarbetsprogram met utgör grunden för planeringen av 
verksam heten för år 1985.



1011C 1

Kapitel VIII

S ocialpolitik  

1. Inledning

Mellan de nordiska länderna har sedan länge pågått ett omfattande 
samarbete på social- och hälsovårdsom rådet.
Till grund för N ordiska m inisterrådets verksam het inom detta område 
ligger det reviderade samarbetsprogram . som fastställdes av Nordiska 
m inisterrådet (social- och hälsovårdsministrarna) i augusti 1982. 

Programmets operativa avsnitt upptar elva rubriker.
-  Ny nordisk konvention om social trygghet
-  Samarbete på hälso- och sjukvårdens område
-  Läkemedelssamarbete
-  Samarbete på socialvårdens område
-  Barn-, ungdoms- och familjepolitiskt samarbete
-  Samarbete på handikappområdet
-  Gemensam arbetsm arknad för medicinalpersonal
-  Efter- och vidareutbildning av social- och medicinalpersonal
-  Forsknings- och utvecklingssam arbete
-  Samverkan mot rusmedelsm issbruk
-  Informations- och dokum entationssam arbete

Det övergripande målet för verksam heten är att vidareutveckla gemen
skapen i fråga om de värderingar som styr samhällsutvecklingen i de 
nordiska länderna. Det gäller vidare att underlätta för nordiska medborga
re att arbeta och bosätta sig i samt besöka andra nordiska länder än 
hemlandet vilket utgör ett viktigt komplement till överenskommelsen om 
en gemensam nordisk arbetsm arknad.

En bättre och effektivare resursanvändning är ett annat viktigt mål för 
det nordiska samarbetet.

Det råder enighet i Norden kring synsättet att socialpolitiken och hälso- 
och sjukvården måste arbeta utifrån en syn på individen som utgår från 
människans hela livssituation. Det angelägna i samordning mellan social- 
respektive hälso- och sjukvården omvittnas allmänt, inte minst när det 
gäller behovet av olika förebyggande insatser och rehabiliteringsinsatser.

För att understryka sambandet mellan den socialpolitiska sektorn och 
andra sam hällssektorer slås det vidare fast att full sysselsättning och god 
arbetsmiljö är av största betydelse när det gäller att motverka sociala 
problem och ohälsa.

Samarbetet inom de olika delsektorerna bedrivs dels inom de fem per
manenta institutionerna
-  Nordiska hälsovårdshögskolan
-  Nordiska institutet för odontologisk materialprovning
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-  N ordiska läkemedelsnämnden
-  Nordiska nämnden för alkohol- och drogforskning
-  Nordiska nämnden för handikappfrågor

dels i form av projektverksam het.

2. Socialpolitiskt ministermote

1983 års socialpolitiska ministermöte hölls i Ålesund den 18-19 augusti. 
Mot bakgrund av den ekonomiska åtstramning som i varierande grad 
drabbat samtliga nordiska länder diskuterades socialpolitikens framtida 
situation med utgångspunkt i temat ” U tveckingstendenser och utmaningar 
i nordisk socialpolitik” .

M inistrarna redogjorde för den aktuella situationen i de enskilda län
derna samt för respektive regeringars planer inom det socialpolitiska om rå
det.

Betydelsen av att slå vakt om välfärdsstaten trots de ekonomiska svårig
heterna betonades särskilt.

M inistrarna underströk även vikten av förebyggande åtgärder inom 
hälso- och socialvården samt av en decentraliserad hälsovård och social
tjänst. Det rådde enighet om behovet av ett nära samspel meilan offentliga 
och privata insatser i syfte att utnyttja befintliga resurser på bästa möjliga 
sätt.

Den enskilda människan måste aktiviseras i högre grad för att ta ett ökat 
ansvar i sociala frågor.

Omprioriteringar inom den offentliga sektorn får inte innebära nedskär
ningar av de socialpolitiska insatserna totalt sett.

M inistrarna konstaterade att det förelåg ett klart behov av ökad forsk
ning kring välfärdsstaten och dess problem.

3. Ny nordisk konvention om social trygghet

En ny nordisk konvention om social trygghet, som ersätter 1955 års 
konvention, trädde i kraft den 1 januari 1982. Den innebär att man genom 
samordning av nationella bestäm melser genomför lättnader för i första 
hand nordiska medborgare som flyttar eller byter uppehållsort inom de 
nordiska länderna. Dessa personer kommer härigenom att i största möjliga 
utsträckning skyddas mot den förlust av sociala rättigheter som ett byte av 
uppehållsort annars ofta medför.

Konventionen innebär givetvis inte en slutgiltig lösning på problemen 
inom detta område. Det krävs därför uppföljande insatser för att anpassa 
konventionen till den pågående utvecklingen. För att konventionen skall 
fungera på ett tillfredsställande sätt erfordras information såväl bland 
enskilda som hos de myndigheter och institutioner som skall tillämpa den. 
Samråd och samarbete mellan de tillämpande myndigheterna - såväl inom
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varje enskilt land som mellan länderna -  är likaså en grundläggande 
förutsättning för en tillfredsställande tillämpning. En särskild grupp med 
representanter för i första hand de s .k . förbindelseorganen i de nordiska 
länderna tillkallades därför.

Det genomförandeavtal som tillkom på gruppens initiativ har nu varit i 
kraft under ca ett år. Gruppen har även utarbetat gemensamma vägledande 
kommentarer till konventionen.

I gruppens sluttapport, som avgavs i juli 1983, anges bl. a. en rad konkre
ta frågor i samband med konventionens tillämpning som bör prövas närm a
re. Det löpande uppföljningsarbetet kommer att handhas av förbindelseor
ganen.

M inisterrådssekretariatet har i samverkan med berörda departe
ment/ministerier utarbetat en för allmänheten avsedd informationsbro
schyr om den nya konventionen. Broschyren finns tillgänglig på alla för- 
säkringskassekontor och m otsvarande, arbetsförmedlingar etc.

4. Samarbete på hälso- och sjukvårdens område

4.1 1983 års generaldirektörsmöte

Cheferna för hälsovårdsmyndigheterna i de nordiska länderna har sedan 
länge anordnat årliga möten. Dessa möten har utvecklats till ett viktigt 
forum för erfarenhetsutbyte och samråd rörande aktuella hälso- och sjuk
vårdsfrågor där även en förberedande överläggning om vissa i Nordiska 
socialpolitiska kommittén aktuella hälso- och sjukvårdsfrågor kunnat ske.

Bland de frågor som togs upp vid årets möte kan nämnas Nordiskt 
läkemedelssam arbete, Annus Medicus, dvs. en årsberättelse för hälso- och 
sjukvården i de nordiska länderna samt samarbete beträffande vidareut
bildning för läkare.

4.2 Nordiska institutet fö r  odontologisk materialprovning (NIOM)

NIOM har till uppgift att genom systematisk utprovning och målinriktad
forskning arbeta för att material, som används inom tandhälsovården i de 
nordiska länderna, fyller hälsomässiga och tekniska krav. Därtill kommer 
arbetet med utveckling av bättre material och m etoder samt upplysnings
verksamhet.

Institutets arbetsuppgifter kan indelas i standardisering, materialprov
ning, forskning och upplysningsverksamhet.

Standardiseringsarbetet har till väsentlig del skett i International Organi
zation for Standardization (ISO) regi, samt i Federation Dentaire Interna
tionale.

Materialprovningen bygger på ett frivilligt avtal mellan NIOM och pro
ducenterna, där producenten garanterar att produkten tillfredsställer de 
kvalitetskrav som är specificerade i gällande ISO-standard. Stickprovs
kontroller genomförs genom inköp på den öppna marknaden i Norden av 
produkter som sedan testas.
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I forskningsverksam heten har tyngdpunkten legat på att få fram data 
som kan ligga till grund för materialprovning, standardisering och utveck
lingsarbete.

Upplysningsverksamheten har under år 1983 huvudsakligen rört publi
cering av listor över kontrollerade produkter i spalten ” NIO M -N ytt” , som 
ingår i åtskilliga av de 18 nordiska odontologiska tidskrifterna samt publi
cering av artiklar i andra vetenskapliga tidskrifter.

På uppdrag av m inisterrådet har NIOM genomfört en utredning an
gående eventuell avgiftsfinansiering av institutets verksamhet. U tred
ningsförslaget rem issbehandlas för närvarande.

4.3 M edicinalstatistiskt samarbete

Nordiska medicinalstatistikkommittén (NOMESKO) är en i princip per
manent kommitté under Nordiska socialpolitiska kommittén och verkar 
bl. a. för ökad jäm förbarhet mellan de nordiska ländernas medicinalstati
stik.

Kommittén skall vidare ta initiativ till utvecklingsprojekt med medicinal
statistisk relevans, följa den internationella utvecklingen på medicinalsta- 
tistikens område etc.

Den aktuella projektverksam heten omfattar bl. a. följande:
-  kartläggning av datasystem  inom primärvården
-  utarbetande av klassifikationer avseende indelningsgrunder inom hälso- 

och sjukvårdens olika verksam heter
-  rapport om sjuklighetsdata relaterade till den medicinska födelseregi

streringen
-  revision av den s. k. E-koden (olycksorsaker)

4.4 Hälsofostran i Norden

Projektet, som inleddes år 1983, syftar till att utveckla och pröva en 
gemensam nordisk modellkurs avseende hälsofostran för grundskolan. 
Utvecklingsarbetet kommer att avslutas före årsskiftet 1983/1984, varefter 
följer en försöksperiod där förhoppningsvis samtliga nordiska länder kom
mer att delta. Verksam heten kommer slutligen att utvärderas. Projektet 
beräknas pågå t. o. m. år 1985.

4.5 Nordiska sjuklighets undersökningar

Projektet inleddes år 1983 med en kartläggning av dels de olika under
sökningar inom området som genomförts i de nordiska länderna, dels 
metodologisk litteratur. Följande fas går ut på dokumentation, beskrivning 
och analys av innehållet i nämnda undersökningar.

Mot bakgrund av detta material kommer en eventuell fortsättning att 
planeras. Fas II kommer att avslutas år 1984.
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4.6 Samarbete om njurtransplantationer

Njurtransplantationsprojektet ” Scandiatransplant” , vilket leds av en 
nordisk expertkom m itté för transplantationssam arbete, har fortgått plan
enligt.

I enlighet med de principer för denna typ av sam arbetsaktiviteter som 
slås fast i det reviderade samarbetsprogram met har ministerrådets ekono
miska åtaganden successivt minskats för att helt upphöra fr. o. m. år 1984. 
Det ekonomiska ansvaret även för expertkom m itténs verksam het kommer 
härigenom att överföras till berörda sjukvårdshuvudmän.

5. Läkemedelssamarbete

Nordiska läkemedelsnämnden är sedan 1980 en perm anent nordisk insti
tution med uppgift att verka för hamonisering av lagstiftning och administ
rativ praxis på läkemedelsområdet i Norden.

Nämnden har under året arbetat med en långtidsplan för ett närmare 
samarbete inom registreringsområdet, dvs. kontrollmyndigheternas utred
ningar och beslut om försäljningstillstånd för nya läkemedel.

Utveckling av gemensamma nordiska riktlinjer för registreringsansök- 
ningar pågår. Målet är att en och samma ansökan skall kunna utgöra 
underlag för prövning i samtliga nordiska länder.

Den andra utgåvan av Nordisk läkemedelsstatistik har kommit ut under 
år 1983. Informationen avser åren 1978-1980. Den första utkom år 1979. 
Genom sitt arbete för en samordning av läkemedelsstatistiken har nämn
den skapat praktiska förutsättningar för närmare studier av läkemedelsför- 
brukningen. Den metodologi som utvecklats har antagits av WHO och 
rekommenderas därmed för användning även utanför Norden.

En s. k. workshop om läkemedelsstatistik genomförs under hösten 1983. 
Syftet är att få fram instrument för analys av skillnader i fråga om läkeme
delsanvändning inom och mellan länderna.

Samordningen av de nordiska ländernas medverkan i det europeiska 
farm akopésam arbetet sker inom underutskottet för standardiseringsfrå- 
gor, som även arbetar med gemensamma nordiska kvalitetskrav för läke
medel.

Nämnden har även inlett arbetet med att revidera tidigare antagna rikt
linjer för märkning av läkemedel. Slutmålet för denna verksamhet är en 
enhetlig utformning av etiketter på läkemedel i de nordiska länderna.

Genom nämnden utväxlas löpande upplysningar om vidtagna och plane
rade lagstiftnings- och inform ationsåtgärder. Vidare sker en uppföljning av 
nämndens rekomm endationer t. ex. vad gäller märkning av trafikfarliga 
läkemedel.
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6. Samarbete på socialvårdens område

6.1 Socialstatistiskt samarbete

Det nordiska socialstatistiska sam arbetet leds av Nordiska socialstati- 
stikkommittén (NOSOSKO), som fr. o .m . den 1 januari 1979 är ett i 
princip perm anent samarbetsorgan knutet till Nordiska socialpolitiska 
kommittén.

Kommitténs verksam het syftar till att förbättra jäm förbarhet och an
vändbarhet av socialstatistik och statistik över de sociala utgifterna i 
Norden. Statistiskt material insamlas löpande för jämförelse och analys. 
Särskilda undersökningar genomförs därutöver inom utvalda delområden.

Under åren 1980/1981 genomförde NOSOSKO ett projekt om socialför
säkringsförmåner för arbetsoförm ögna och arbetslösa i aktiva åldrar i fyra 
nordiska länder. N ärm ast är det fråga om kontanta förm åner inom ramen 
för sjukförsäkring, yrkesskadeförsäkring och pensionsförsäkring samt oli
ka former av kontant understöd till arbetslösa. Rapporten från projektet 
har färdigställts under innevarande år och kommer att utges i NU-serien.

Under år 1982 inleddes ett projekt om samspelet mellan beskattning och 
sociala förmåner. Detta projekt kommer att avslutas under år 1984.

Arbetet med en ny utgåva av den periodiska publikationen ” Social 
trygghet i de Nordiska länderna” avslutas under året. M aterialet kommer 
att publiceras år 1984.

6.2 Samarbete på äldreområdet

Projektet ” Å tgärder inom service- och bostadssektorn för äldre” inled
des år 1983 som ett led i uppföljningen av 1982 års socialpolitiska minister
möte under temat ” Vård och omsorg om de äldre i framtiden” .

De äldres möjligheter att i enlighet med sina önskemål bo kvar i egna 
bostäder står i centrum  för uppmärksamheten. Lägenheternas fördelning, 
tillgången till gem ensamhetslokaler, dagligvarubutiker, service inom soci
al- och hälsovård etc. studeras inom projektet. Syftet är att konkret redovi
sa hur boendemiljön bör utvecklas för att bättre passa de äldres behov. 
Projektet består av fyra nationella delprojekt med nationell finansiering 
och en gemensam nordisk del. Arbetet beräknas pågå till år 1986.

6.3 Invandrarfrågor inom social- och hälsovården

Även detta projekt inleddes år 1983. Det syftar till att värdera effekten 
av skilda strategier från myndigheters sida vad gäller invandrares integra
tion genom analys av hur dessa grupper utnyttjar samhällets tjänster inom 
social- och hälsovården. Arbetet bygger i hög grad på nationella delpro
jekt, där invandrare av olika nationalitet utgör indelningsgrund. Projektet 
kommer att avslutas år 1986.
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7. Barn-, ungdoms- och familjepolitiskt samarbete

7. I Barnträdgårds- och förskolesektorn

Kontaktkommittén för barnträdgårds- och förskolesektorn, som består 
av företrädare för de nordiska ländernas socialstyrelser/m otsvarande, har 
under året slutfört ett projekt kring temat ” Barnehagens mål og innhold i 
N orden” . Projektet går ut på att samla in och system atisera information 
och erfarenheter från forsknings- och utvecklingsarbete på detta område. 
Kontaktkommittén utger informationsbladet ” Information om børns op
vækstmiljø i N orden” , som har stor betydelse för inform ationsutbytet i 
Norden på detta område.

7.2 Fritidsaktiviteter fö r  barn och ungdom

Inom ramen för projektet med denna rubrik belyses skillnader och 
likheter i fråga om utbudet av förebyggande fritidsaktiviteter för barn och 
ungdom i åldersintervallet 1 0 -1 4  år. Genom ett erfarenhets- och informa
tionsutbyte kan man utveckla de nationella aktiviteterna inom detta om rå
de med hänsyn till de problem som möter dagens ungdom.

Den egentliga projektverksam heten inleddes innevarande år och beräk
nas vara avslutad år 1985.

7.3 Samhällets respektive fam iljens ansvar fö r  barnen

Detta projektet syftar till att system atisera kunskapsunderlaget vad gäl
ler vård och omsorg om barn för att därigenom förbättra samhällets möjlig
heter till ändamålsenliga stödinsatser för familjer med behov av sådana. 
Det råder dock en mycket varierande praxis mellan de nordiska länderna i 
fråga om samhällsingripanden och vilken typ av åtgärder som vidtas (fos
terhem, barnhem, kollektiv etc).

I ett första skede går man därför igenom begrepp och bestäm melser i 
syfte att klarlägga de faktiska förhållandena för att sedan analysera vad 
som ligger till grund för variationerna.

Projektet inleddes år 1983 och beräknas bli avslutat år 1984.

8. Samarbete på handikappområdet

Nordiska nämnden för handikappfrågor är ministerrådets samarbetsor- 
gan för handikappfrågor inom det socialpolitiska området.

Nämnden skall bl. a. främja hjälpmedelsförsörjningen i de nordiska län
derna genom att initiera, följa och vidareutveckla samarbete inom om rå
det. Nämnden skall också i övrigt stimulera nordiskt samarbete inom sitt 
ansvarsom råde, exempelvis i forsknings- och utvecklingsfrågor.

Hösten 1979 uppdrog m inisterrådet åt nämnden att utveckla ett datorba- 
serat nordiskt system för klassificering och registrering av handikapphjälp
medel. Arbetet bedrivs i projektform. Utvecklingsarbetet har genomförts i 
nära samarbete med centrala myndigheter i de nordiska länderna.



1018 C 1

En slutrapport över projektet har under juni månad överlämnats till 
social- och hälsovårdsministerierna i samtliga nordiska länder och till de 
nationella organ som erbjudits ingå i driftsorganisationen för informations
systemet från och med den 1 januari 1984. Driftsorganisationens utform
ning fastställs under hösten 1983. Under tiden fortsätter den tidigare styr
gruppen för projektet att förbereda den reguljära driften.

Det klassificeringssystem för handikapphjälpmedel, som utvecklats som 
en delaktivitet i projektet, röner stort internationellt intresse. Det kommer 
sålunda att läggas till grund för ett nyligen påböijat projekt under EG- 
kommissionen, som går ut på att så långt möjligt genomföra systemet i EG- 
länderna. En ad-hoc grupp för detta arbete och för ytterligare projekt på 
hjälpmedelsområdet har bildats under kommissionen. I gruppen ingår två 
representanter för vart och ett av EG-länderna samt en representant för 
Nordiska nämnden för handikappfrågor. Det nordiska klassificeringssyste
met kommer också att bilda grundval för det arbete med klassificerings- 
och terminologifrågor som under året påbörjats inom den internationella 
standardiseringsorganisationen (ISO). Också i detta arbete är nämndens 
kansli på ISO:s begäran representerat.

Det av nämnden initierade nordiska sam arbetet om kontroll och testning 
av handikapphjälpmedel fortsätter att vidareutvecklas på grundval av sam- 
arbetsavtal mellan Dansk Hjälpemiddel Institut, Statens tekniska forsk
ningscentral i Finland, Rådet for tekniske tiltak for funksjonshemmede i 
Norge samt Handikappinstitutet i Sverige.

En av nämnden arrangerad nordisk överläggning om provning av hjälp
medel för hörselskadade har resulterat i en rekommendation från nämnden 
till nationella myndigheter och provningsorgan att tillvarata de goda möj
ligheter som nu finns till ett på konkreta resultat inriktat samarbete.

Diskussionerna rörande förutsättningarna för nordiskt samarbete i pris- 
avtalsfrågor har fortsatt. Utbyte av information om hjälpmedelspriser har 
redan lett till en press på prisnivån i vissa länder.

Publikationen om hjälpmedel för handikappade barn -  ” Ju mer vi gör 
tillsammans” -  som utarbetades av en projektgrupp under nämnden år 
1982 har under 1983 utgivits i Danmark, Finland, Norge och Sverige. 
World Rehabilitation Fund har visat intresse för utgivning och distribution 
av en engelskspråkig utgåva.

Vid 1983 års session antog N ordiska rådet en rekommendation att N or
diska m inisterrådet skulle igångsätta ett projekt för små och mindre kända 
grupper funktionshämmade, och att detta projekt skulle utföras i regi av 
Nordiska nämnden för handikappfrågor. M inisterrådet har sedermera upp
dragit åt nämnden att genomföra en förstudie inom området.

Samarbetet har även fortsatt i fråga om förståndshandikappades behov 
av hjälpmedel.

Nämnden avser att under hösten 1983 fastställa ett långsiktigt arbetspro
gram.
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9. Gemensam arbetsmarknad för medicinalpersonal

En överenskommelse mellan Danmark, Finland, Norge och Sverige om 
godkännande av vissa yrkesgrupper för verksam het inom hälso- och sjuk
vården och veterinärväsendet undertecknades av Nordiska ministerrådet 
(social- och hälsovårdsministrarna) i augusti 1981 och trädde i kraft i 
augusti 1983.

Överenskommelsen innebär i korthet att nordiska medborgare, som i 
något av de fördragsslutande länderna har legitimation, auktorisation eller 
annat rättsligt godkännande att utöva ett yrke inom någon av de 18 yrkes
grupper som omfattas av avtalet, har rätt att vinna samma godkännande i 
de övriga staterna. Därmed får dessa personalkategorier samma möjlighe
ter till rörlighet på den nordiska arbetsm arknaden som andra yrkesgrupper 
redan åtnjuter. En särskild arbetsgrupp har tillsatts för uppföljning av 
denna överenskommelse.

Bl. a. för att diskutera de praktiska konsekvenserna av överenskommel
sen möttes de nordiska social- och hälsovårdsm inistrarna i Oslo den 8 april 
1983.

Vid mötet slogs fast att informationen om förändringar i behovet av 
personal inom hälsovårdssektorn och därmed också om den framtida u t
bildningen på om rådet behöver förbättras. Kravet accentueras av det 
faktum att hälsovårdspersonalen utgör mellan fem och tio procent av den 
yrkesarbetande befolkningen i respektive land.

10. Efter- och vidareutbildning av social- och medicinalpersonal

Utbildningsfrågor har länge utgjort viktiga inslag i det nordiska socialpo
litiska sam arbetet. En av orsakerna till detta är att det i länderna finns 
behov av efter- och vidareutbildning på ett stort antal olika och ibland 
mycket speciella ämnesom råden. Eftersom det ofta gäller mycket små 
yrkesgrupper föreligger starka skäl för samnordiska insatser. Särskild upp
märksamhet kommer att riktas på möjligheterna att undanröja formella 
eller andra hinder för att bättre utnyttja befintliga nationella kurser vad 
gäller efter- och vidareutbildning och främja att elever från andra nordiska 
länder får plats vid dessa kurser.

Uppföljningen av utredningsrapporten Efter- och vidareutbildning av 
social- och medicinalpersonal i Norden har nu inletts efter en omfattande 
remissbehandling. E tt antal planeringskonferenser kommer att hållas vid 
Nordiska hälsovårdshögskolan med inriktning på enskilda yrkeskategori
er. Syftet är att kartlägga behov, önskemål och utbud av utbildning för 
dessa kategorier, för att härigenom göra det möjligt att utnyttja resurserna 
på sätt som anges ovan.



1020 C 1

10.1 Nordiska hälsovårdshögskolart

Nordiska hälsovårdshögskolan är en samnordisk institution för högre 
utbildning och forskning inom hälso- och sjukvård. Utbildningen avses 
ligga på en nivå ovanför vad vart och ett av de nordiska länderna kan 
anordna nationellt och m otsvara den utbildning som förekommer vid ang- 
lo-amerikanska ” Schools o f Public H ealth” .

Utbildningen vid högskolan omfattar numera ämnena epidemiologi och 
biostatistik, socialmedicin och preventiv medicin, hälso- och sjukvårdad
ministration och miljömedicin. Dessutom förekommer specialkurser. 
Tyngdpunkten i verksam heten ligger på utbildning till M aster of Public 
Health.

Under året har förutom huvudkurserna i ovanstående ämnen anordnats 
alternativa huvudkurser i samhällsodontologi, hälsoupplysning, socialpe
diatrik och omvårdnadsforskning samt specialkurser inom områdena ” Al
kohol och samhälle, Samhällsplanering för hälsa och välfärd, Intersectoral 
Action for H ealth” (tillsammans med det svenska biståndsorganet SIDA) 
och ” Socialpsykiatri” .

K ortare konferenser har arrangerats inom områdena ” Forskning och 
utveckling inom primärvården, Invandrarkunskap samt Hälsoekonomi” . 
Vidare har högskolan fungerat som värd och medarrangör för European 
Association of Programmes in Services Studies årliga konferens, för soci
alstyrelsens nordiska konferens om medicinsk teknik samt för Biometric 
Society’s konferens om kliniska prövningar och hälsoekonomi.

Genom ett sam arbetsavtal kommer SIDA att under två år fr. o. m. den 1 
juli 1983 bekosta en lärartjänst i internationell hälsovård för konsultverk
samhet och undervisning i detta ämne.

Under året har tre forskningsprojekt fortsatt: ” Hälso- och sjukvårds
planering i N orden” , ” K roniskt sjuka barn i N orden” och ” Sjukvårdskon
sumtion som epidemiologiskt m ått”

10.2 Försöksverksamhet vid N O R D P LA N

Enligt ministerrådets beslut inleddes under år 1980 en 3-årig försöks
verksamhet vid NORDPLAN. Verksam hetens mål är att genom en inte
gration av erfarenheter från social administration och planering i samhälls
planeringen vidareutveckla den utbildning för samhällsplanerare som be
drivits vid NORDPLAN sedan år 1968.

Försöksperioden löper ut vid årsskiftet 1983/84, varefter verksamheten 
ingår i NO RD PLA N ’s reguljära verksamhet och som sådan i sin helhet 
finansieras inom de ramar som ställs till institutionens förfogande via den 
nordiska kulturbudgeten.

10.3 Utbildning av personal fö r  dövblinda

I Nordiska rådets rekommendation nr 2/1978 rekommenderas minister
rådet att framlägga förslag om gemensam nordisk utbildning av lärare för
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dövblinda. Den utredning, som genomfördes med anledning av rekomm en
dationen, resulterade i ett förslag om en 3-årig försöksverksam het med 
nordisk utbildning av social- och pedagogisk personal för dövblinda.

Försöksperioden, som inleddes år 1981, har senare förlängts t .o .m . 
utgången av år 1984. Finansieringen delas mellan kulturbudgeten och den 
allmänna budgeten.

Projektets styrgrupp har under året avgivit en utvärderingsrapport avse
ende perioden 1981-1983 i vilken man föreslår att verksamheten skall 
göras permanent fr. o. m. år 1985.

Efter nationell remissbehandling prövas förslaget för närvarande inom 
ministerrådet.

11. Forsknings- och utvecklingssamarbete

Det nordiska sam arbetet på forskningsområdet regleras av det s. k. 
kulturavtalet. Kulturavtalet omfattar i princip alla forskningsområden och 
alla former av nordiskt forskningssam arbete. I praktiken har det dock skett 
en viss fördelning av forskningsuppgifterna mellan kulturavtalets organ 
och andra nordiska samarbetsorgan.

Detta har lett till att sam arbetet inom social- och hälsovårdssektorn även 
har berört forskning. Denna har oftast varit av praktisk karaktär med 
huvudvikten lagd på utvecklingsaspekten. Då forsknings- och utvecklings
arbetet vanligtvis är mycket resurskrävande talar vägande skäl för ett 
nordiskt samarbete.

Målet för forsknings- och utvecklingssam arbetet är bl. a. att finna meto
der för effektiv identifiering av olika behov av forsknings- och utvecklings
arbete, belysa sambandet mellan forsknings- och utvecklingsarbete och 
planläggning samt stimulera informationen om detta arbete i länderna 
genom bl. a. samverkan rörande dokumentation om forskningsverksamhet 
m. m.

Verksamheten vid samtliga fem institutioner inom den socialpolitiska 
sektorn har foskningsanknytning i varierande grad. Detta gäller även ett 
antal av de ad- hoc betonade projekten inom sektorn.

12. Samverkan mot rusmedelsmissbruk

12.1 Nordiska nämnden fö r  alkohol- och drogforskning (NAD)

Nordiska nämnden för alkohol- och drogforskning har till uppgift att 
främja och utveckla tvärvetenskapliga kontakter b l.a . genom stöd till 
planering och genomförande av nordiska forskningsprojekt, nordiska fors- 
karkonferenser, nordiskt informations- och dokumentationssamarbete 
m. m. Nämndens verksamhet inriktas speciellt på den sam hällsvetenskap
liga forskningen inklusive socialmedicin och socialpsykiatri, men även den 
biologiskt-naturvetenskapliga forskningen beaktas.
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Det nordiska forskningsprojektet kring alkoholkonsumtion och alko
holskador, (Samnordiska alkoholskadeundersökningen), som startade år 
1982, har under året fortsatt sitt arbete. Projektet täcker samtliga nordiska 
länder och avser att analysera vilka ” alkoholskadeprofiler” länderna har 
och hur dessa utvecklats över tid.

E tt annat projekt syftar till att belysa alkoholbruk, alkoholattityder och 
konsekvenser av alkoholbruk och baserar sig på enkäter från år 1979. 
Projektet beräknas pågå t. o. m. år 1984.

På initiativ av ministerrådet tillsatte NAD i slutet av år 1982 en arbets
grupp med uppgift att sammanställa forskningsresultat kring cannabismiss- 
bruk och dess skadeverkningar (speciellt medicinska). Slutrapporten kom
mer att föreligga i början av år 1984.

Slutrapporten från det samnordiska projektet kring kontrollpolitik och 
psykofarmaka har under år 1983 utkommit på engelska. Av NAD:s fortsat
ta initiativ på psykofarmakaområdet anknyter sig följande till år 1983:
— ” läkemedlens roll i alkoholistvården” : en forskargrupp har mötts för att 

u treda möjligheterna att starta ett nordiskt projekt på detta område;
-  ” kvinnors bruk av beroendeframkallande läkemedel” : förberedelser har 

gjorts för ett nordiskt forskarsam arbete på området.
Ett forskarseminarium kring alkohol- och massmediafrågor arrangera

des i septem ber 1983 i Stockholm. Syftet var att analysera samspelet 
mellan alkohol- och drogupplysning, massmedia och mottagare.

I januari 1983 hölls vid Nordiska hälsovårdshögskolan en kurs för social- 
och hälsovårdspersonal med temat ” Alkohol och samhälle” . Kursen ar
rangerades gemensamt av hälsovårdshögskolan och NAD.

13. Informations- och dokumentationssamarbete

En förutsättning för nordisk samverkan är att ett erfarenhetsutbyte kan 
ske så effektivt som möjligt mellan länderna. Information och dokum enta
tion utgör av denna orsak ett viktigt element i aktiviteterna på de olika 
delområden som ovan berörts. En fortlöpande samverkan om information 
och dokumentation sker bl. a. inom ramen för verksamheten i de minister
rådsorgan som har ansvaret för social- och hälsovårdsornrådet, vid olika 
symposier och konferenser samt genom direkta kontakter.

Nordiska m inisterrådssekretariatet ger även ut en bulletin benämnd 
” Social- och hälsovårdsnytt i N orden” .
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Kapitel IX

Miljøvård

1. Revideret samarbejdsprogram

Miljøministrene vedtog i 1983 program for nordisk samarbejde om miljø
beskyttelse 1983-87. Programforslaget var forud for dette fremlagt som 
ministerrådsforslag på Nordisk Råds session i Oslo, hvor det fik en positiv 
modtagelse (NR-rek 16/1983). Arbejdet i 1983 har således været præget af 
afslutningen af aktiviteter sat igang efter det gamle program og igangsæt
ningen af nye. Det gælder f. eks. på prioriterede om råder som luftforure
ning, kemiske stoffer og produkter, naturværn og støjbekæmpelse.

2. Miljøbeskyttelsesforskning

De nordiske miljømyndigheder har i årets løb udvekslet information om 
forskningsprojekter, som igangsættes nationalt. Enkelte af myndighe
dernes egne udredningsprojekter er udvalgt og har undergået en nærmere 
nordisk bearbejdning, således at de øvrige lande har ydet bidrag til udred
ningerne og påvirket udredningernes gennemførelse. Sådanne fælles fakta
sammenstillinger er gennemført vedr. kviksølv og vedr. jord- og skovbru
gets bidrag til försurningen. Flere udredninger vil blive gennemført i årene 
fremover, idet erfaringerne er gode med denne samarbejdsform. På forsk
ningsområdet har man videre arbejdet med forberedelsen af et seminar om 
udvaskning af næringssalte fra land- og skovbrug. Seminaret er udsat til 
1984. b l.a . under hensyn til at der i NORDFORSK-regie i foråret 1984 
afholdes et seminar, som vil give en del af det nødvendige faglige grundlag 
for afholdelse af embedsm andskomiteens seminar.

3. Miljøøkonomi

Håndteringen af tungmetalholdige batterier har været genstand for nær
mere analyse ud fra en miljøøkonomisk synsvinkel. Man har analyseret 
hvilke substitutionsmuligheder der tegner sig og hvilke styringsmidler, der 
er til rådighed f. eks. pant og afgifter. Interessen for at nå en fælles
nordisk løsning på håndteringen af tungmetalholdige batterier er voksende, 
og materialet kan i løbet af 1984 føre til sådanne løsninger. Specielt vil man 
drøfte en fælles mærkning.

1 1984 vil man indlede arbejdet med en håndbog for beregning af mil
jøom kostninger (omkostninger for virksomheder af miljøforanstaltninger 
og omkostninger ved manglende miljøforanstaltninger), til anvendelse ved 
udarbejdelse af konsekvensanalyser.
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4. Havforurening

Forureningssituationen i de nordiske landes kyst- og havom råder kræver 
såvel national indsats som indsats i form af bilaterale, nordiske og interna
tionale aftaler om samarbejde. Nordisk Råd har gennem årene aktualiseret 
disse spørgsmål gennem flere rekomm andationer.

En række samarbejdsaftaler er gennemført på internationalt plan. Her 
kan nævnes de bilaterale samarbejdsaftaler mellem Finland og Sverige om 
forureningsforholdene i Bottenviken samt aftalen mellem Danmark og 
Sverige om værn af Øresund mod forurening. Endvidere den regionale 
aftale om værn af det maritime miljø i Østersøen (Helsingforsaftalen) og de 
internationale aftaler Oslo-, London- og Paris-konventionen samt MAR
POL.

M inisterrådet finder at denne udvikling er tilfredsstillende, men at der 
fortsat er behov for at følge udviklingen og tage initiativer på områder, 
hvor andre aftaler ikke dækker eller hvor andre hensyn taler for at opga
verne løses i nordisk samarbejde.

De nordiske miljøministre har således drøftet situationen på et møde i 
november. Man var enige om at fortsætte samarbejdet i relation til ind
gåede konventioner og at tilslutte sig initiativer fra forskellige sider til 
udbygning heraf. Den nærmere tilrettelæggelse af samarbejdet vil blive 
drøftet senere.

5. Vand- og afløb

Siden 1979 har man samarbejdet vedrørende vand- og afløbsproblemer. I 
1983 har arbejdet fundet sted indenfor projektet ” Udarbejdelse af retnings
linier for VA-sektoren” , med følgende delproblemstillinger: 1) om kost
ninger ved rensning af afløbsvand (rapport udkommet april 1983 -  VA- 
rapport 1982-2), 2) optimering af drift af rensningsanlæg, 3) behandling af 
septikslam, 4) ledningssystemer i Norden, 5) enkle kontrolm etoder for 
rensningsanlæg.

Projektet er startet b l.a . på foranledning af Nordisk Råds rek. 
nr. 7/1979. Hovedhensigten med arbejdet er at samordne indsatsen på 
VA-sektoren. Denne sektor udgør en økonomisk set meget betydningsfuld 
sektor i landene. Projektets resultater rapporteres løbende i en serie N ord
publikationer.

For det kommende år vil en række andre problemstillinger i relation til 
rensningsanlæg, afløbsnet og affaldspladser blive taget op til gennemgang.

Kontaktgruppen for miljøkontrolsystemer i træforædlingsindustrien er 
ophævet bl. a. fordi den nødvendige informationsudveksling har vist sig at 
kunne fungere uden gruppen.

Samarbejdet om en vejledning i intern kvalitetskontrol på de nordiske 
landes referencelaboratorier er foregået hele året. Arbejdet vil blive afslut
tet i 1984.
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Siden 1975 har m inisterrådet bevilget penge til projektet ” Overvågnings
system for luftforurening” , som har til formål at samordne den nordiske 
indsats i det europæiske program for overvågning af langtransport af 
luftforurening (EM EP). I programmet indgår særlig problemerne med ” sur 
nedbør” . Der har vist sig at være behov for en fællesnordisk indsats for på 
længere sikt at opnå at flere forurenende stoffer ud over svovlkom ponenter 
inkluderes i det europæiske overvågningssystem. EK-M foretog i 1982 en 
samlet vurdering af projektarbejdet, og en rapport herom er udgivet (Mil
jørapport 1983:5). På denne baggrund samt under hensyn til en række 
andre tungtvejende miljømæssige grunde, har man besluttet at luftarbejdet 
skal have en høj prioritet i det fremtidige arbejde på miljøområdet. Oplæg 
til det konkrete arbejde er indarbejdet i det reviderede samarbejdsprogram 
som Nordisk Råd har anbefalet m inisterrådet at vedtage og følge op med 
de fornødne ressourcer. Det er et vigtigt formål med arbejdet af vedlige
holde den førende position fagligt set, som de nordiske lande har opbygget 
gennem det hidtidige arbejde. Denne position er en nødvendig forudsæt
ning for at de nordiske lande kan opnå resultater også på det politiske plan 
og derved opnå en reduktion af de samlede udslip i Europa.

I november 1979 blev, b l.a . efter aktiv nordisk indsats, undertegnet en 
konvention om langtransporteret grænseoverskridende luftforurening i Eu
ropa. Konventionen trådte i kraft 16. mars 1983, og arbejdet med at 
udfylde konventionsrammen med effektundersøgelser og konkrete aftaler 
er gået igang, bl. a. på baggrund af et nordisk forslag om 30% reduktion i 
udslippet af svovldioxid over de kommende 10 år.

Et særligt projektprogram på luftforureningsområdet blev fremlagt for 
ministerrådet i efteråret 1983. Projekterne omfatter såvel langtransporteret 
luftforurening, som lokale luftforureningsproblemer. Endvidere inde
holder det arbejde vedrørende den administrative styring på området.

Programmet skal gennemføres over tre år med start 1984. Det anses for 
vigtigt at starte allerede nu af hensyn til den internationale proces på det 
videnskabelige plan og af hensyn til beslutningsprocessen i konventions
sammenhæng. M inisterrådet følger med denne plan Nordisk Råds anbefa
linger om at luftforureningsarbejdet skal gives høj prioritet op.

På bilgasområdet går udviklingen i Europa mod blyfri benzin og indfør
else af skærpede krav til bilernes udslip af forurenende stoffer.

Arbejdet i 1983 har koncentreret sig om at udarbejde et beslutnings
grundlag for en fællesnordisk målsætning overfor bilgasserne. Denne mål
sætning drøftes på ministerrådsm øde i 1984. Endvidere har man arbejdet 
med opfølgningen af den nordiske beregningsmetode for bilgasser, med 
udviklingen af målemetoder for bilgasser samt med belysningen af udslips
faktorer for tunge køretøjer.

6. Luftforurening

33-30-332 Nordiska rådel
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Projektarbejdet vil fremover koncentrere sig om målemetoden og som 
noget nyt vil man tage problem erne omkring partikelemission fra vejtrafik 
op. Endvidere vil man arbejde med opfølgningen af den nordiske målsæt
ning, som fastlægges i 1984.

7. Støj

M inisterrådet har siden 1975 drevet et omfattende samarbejde på støj- 
området. Formålet med arbejdet har dels været at samordne undersøgel
sesaktiviteterne og dermed spare penge i de nationale forvaltninger dels at 
skabe fælles forudsætninger for bedømmelse af støjproblemerne i de nor
diske lande.

I 1983 har projektarbejdet fundet sted inden for rammerne af to hoved
projekter: ” Beregningsmodeller for skinnegående trafik, byggevirk
somhed og skydebaner” og ” Effekter af støj på m ennesker” . Endvidere 
har man arbejdet med opbygningen af en nordisk støjdatabank. Et vigtigt 
led i støjarbejdet har været afholdelse af tem adiskussioner, hvor man dels 
har drøftet projektresultater dels har diskuteret nye ideer på støjområdet. 
Således har man afholdt tem adiskussioner om ” cost-effectiveness” i støj
bekæmpelsen og helseeffekter af støj.

I årets løb har man gennemført projektarbejde, som til sin tid skal danne 
baggrund for en revision af den fællesnordiske vejstøjmodel. Man har 
videre udarbejdet forslag til en fællesnordisk støjmodel for skinnegående 
trafik. Denne model vil blive behandlet af EK-M senere i 1983. En bereg
ningsmodel for bygge- og anlægsstøj og for støj fra skydebaner for finkali- 
bervåben vil ligeledes blive klar til anvendelse i landene.

Støjs effekter på m ennesker har i årets løb været genstand for en gen
nemgribende analyse med henblik på at udvælge hvilke projekter, man skal 
satse på fremover. Processen afsluttes med en international konference, 
hvor prioriteringen drøftes. Programmet vil blive gennemført over de 
kommende 4 år med både nordiske og nationale midler.

Det konkrete arbejde på effektsiden har i 1983 omfattet dosebeskrivelse i 
forbindelse med beregningsmodellen for skinnegående trafik, dag-, aften-, 
nat-forstyrrelser og dosis-respons-sammenhæng for skydebanestøj,

Opfølgningen af ministerrådsbeslutningen om en støjgrænse på 80 db(A) 
for alle typer køretøjer har krævet visse udredninger og præciseringer. 
M inisterrådet vil i 1984 få forelagt et forslag til beslutning og præcisering af 
b l.a. tidspunktet for gennemførelse af denne målsætning.

SAS skal i årene frem over træffe beslutning vedrørende indkøb af nye 
fly. I forhandlingen med flyfabrikkerne om en så stor ordre kan SAS stille 
krav b l.a . til støjnivauet. En henvendelse til SAS fra de involverede 
regeringer er under forberedelse.
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8. Genanvendelse og affald

Arbejdet med genanvendelses- og affaldsspørgsmål drives mest effektivt 
ved koordinering af nationale aktiviteter, informationsudveksling samt 
holdningsskabende virksomhed. EK-M har nedsat en særlig arbejdsgruppe 
til at drive dette samarbejde.

1 1983 er gennemført en økonomisk vurdering af forholdene i forbindelse 
med øget reraffinering af spildolie (Miljørapport 1983:3). Rapporten er 
overraskende positiv i sine bedøm melser og der vil senere på året blive 
afholdt et seminar for brancherepræsentanter med det formål at drøfte 
hvordan øget reraffinering kan gennemføres i praksis.

1 samarbejde mellem SIN TEF og Jydsk Teknologisk Institut er udarbej
det en analyse af mulighederne for øget genanvendelse af plast. Rapporten 
drøftes ligeledes på et seminar i efteråret med deltagelse af myndigheder, 
branchefolk og teknikere.

I den kommende tid vil disse to opgaver blive fulgt op i samarbejde med 
brancherne. Man vil endvidere i 1984 afholde et antal seminarer med nye 
em neområder på programmet: Styring af materialestrømmene (herunder 
anvendelse af mindre affaldsskabende teknologier), miljøfarligt affald samt 
status over de sidste 10 års genanvendelse og perspektiver for fremtiden.

9. Produktkontrol

Samarbejdet under EK-M på produktkontrolom rådet omfatter kun ke
miske stoffer og produkter. Hovedopgaven har i årets løb været knyttet til 
harmoniseringen af de nordiske landes system er for klassificering og 
mærkning af kemiske stoffer og produkter. Harmoniseringen er søgt eta
bleret ved direkte og uformelt samarbejde mellem landenes myndigheder 
og ved drøftelser i EK-M ’s arbejdsgruppe for produktkontrol. En række 
uløste problem er i forbindelse med klassificerings- og mærkningssyste
merne har været genstand for udredning. Det gælder f. eks. en vurdering af 
det videnskabelige grundlag for gradering af carcinogener efter deres 
kræftfremkaldende evne, og (for)brugernes forståelse af etiketterne.

En række nye problemstillinger med udgangspunkt i klassificering og 
mærkning vil blive taget op i tiden frem over f. eks. kombinationseffekter 
og vurdering af ætsningsevne og allergifremkaldende evne.

Behovet for udveksling af information på produktkontrolom rådet er 
stort og der kan spares store ressourcer ved at kende nabolandenes vurde
ringer og oplysninger vedrørende kemiske stoffer og produkter. En lang 
række oplysninger kan frit udveksles mellem landene og det bliver de i vidt 
omfang. En række centrale oplysninger er imidlertid underkastet fortro
lighed (sekretess) og kan ikke videregives. OECD har arbejdet med dette 
problem og OECD-council vedtog i sommeren 1983 en opfordring til lan
dene om at etablere aftaler som kan lette udvekslingen af denne type
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information. Samtidig vedtog man visse principper for hvordan dette skal 
ske. De nordiske lande ønsker at følge dette op og har gennemført en 
udredning, som fører frem til en aftale mellem landene herom. Aftalen vil 
blive forhandlet i 1984.

Nedbrydningen af ozonlaget omkring jorden er stadig en aktuel proble
matik. De nordiske lande har i årets løb være aktive i de internationale 
forhandlinger om etableringen af en verdensdækkende konvention på om
rådet. En kontaktgruppe af de førende nordiske forskere på feltet følger 
forskningen og afgiver vurderinger heraf til EK.-M.

Arbejdet med en konsekvensanalyse af eventuelle restriktioner mod 
brugen af CFC til industrielle formål slutføres nu i en arbejdsgruppe, hvor 
de nordiske industriforbund yder en væsentlig indsats.

På det adm inistrative plan har landene besluttet at samordne deres 
policy overfor anvendelsen af CFC til produktion af skum til køleformål og 
som opløsningsmiddel. Landene er enige om at anlægge en restriktiv linie 
overfor anvendelsen af CFC og på den måde undgå at produktion som ikke 
kan tillades i ét land, flytter over grænsen til nabolandet.

En undersøgelse af brandgasserne fra brand i tekstiler behandlet med 
brandhæmmende midler viser, at disse stoffer kan medføre at brandgasser 
bliver mere giftige end ellers. Produktkontrolm yndighederne overvejer på 
dette grundlag at indføre en registreringsordning for brandhæmmende 
midler af samme karakter som for andre bekæmpelsesmidler.

Undersøgelsen af kadmium fra behandlingspladser for bilskrot gennem
føres i efteråret og man vil tage stilling til resultaterne i foråret 1984.

10. Naturværn og friluftsliv

I 1983 afsluttedes projektet: ” Repræsentative naturtyper i N orden” , 
endeligt med udgivelse af NU 1983:2 . En række faglige rapporter er endnu 
ikke udgivet, men er i årets løb færdigbearbejdet og udgives i 1984 som 
lærebøger. Projektets resultater har haft stor betydning for naturværnplan- 
lægningen nationalt og internationalt. Således har Europarådet anvendt 
samme systematik som det nordiske projekt og materialet anvendes i den 
fredningsplanlægning som i disse år gennemføres i flere nordiske lande. 
Det bliver mere og mere klart, at naturværnhensynene må indarbejdes i 
arealplanlægning og -disponering for at blive tilgodeset på bedst mulig 
måde. Til dette formål kræves gode planlægningsredskaber. Det gennem
førte projekt har bidragit væsentligt til udarbejdelse af sådanne redskaber. 
Et videre udviklingsarbejde er imidlertid nødvendigt specielt ang. behand
lingen af kulturlandskabet (i samspil med naturlandskabet) i arealplanlæg
ningen. Arbejdet med et sådant opfølgningsprojekt er sat igang i 1983 og 
løber til og med 1986. Projektet vil også indebære praktisk afprøvning på 
kommunalt niveau af de udarbejdede planlægningsredskaber.
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Som en afslutning på projektet om økologisk planlægning har man udgi
vet en ” inspirationsbog” for kommunale planlæggere: ” N atur og miljø i 
kommuneplanlægningen” . Bogen er udarbejdet for nordiske midler, men 
udgives nationalt og på de nationale sprog. Det danske originalmanus er 
udgivet.

De nordiske principper om beskyttelse af truede dyr og planter har været 
genstand for nationalt opfølgningsarbejde. Island vil snart meddele sin 
tilslutning til principperne. I 1984 vil spørgsmålet om hvordan arbejdet 
med biotopbeskyttelse bedst tilrettelægges blive taget op på et nordisk 
seminar. I 1987 vil de nordiske principper blive taget op til en gennemgri
bende revision.

I 1981 blev et projekt vedrørende marine reservater i nordisk sammen
hæng sat igang. Form åler er at udarbejde fællesnordiske vurderings- og 
prioriteringskriterier vedrørende marine områder. Gennem dette skabes 
forudsætningerne for en samlet nordisk bedømmelse af oprettelse af reser
vater. Projektarbejdet afsluttes i 1983, og 1984 vil blive anvendt til planlæg
ningen af et mere omfattende projektarbejde.

Arbejdet med en kortlægning af m etoder til overvågning af fuglelivet i 
Norden er afsluttet (Miljørapport 1983: 1). Det vil i den kommende tid blive 
overvejet hvordan man i fremtiden bedst udnytter fuglebestandene som 
indikator for miljøforandring og hvordan fremtidens overvågningsarbejde 
bedst organiseres og finansieres.

Friluftslivet skal frem over prioriteres højere. Den nordiske politik på 
området er nærmere beskrevet i NU 1982:1.1 1983 afholdt man et seminar 
om forskning og udvikling på friluftsområdet. I 1984 vil dette blive fulgt op 
med projektarbejde, informationsindsats og et udbygget samarbejde med 
de frivillige organisationer.

11. Miljødata

Aktiviteten på miljødataområdet har været relativt lav i 1983. Arbejdet 
har i hovedsagen bestået i planlægning af virksomheden fremover. Man 
har således gennemført en behovsundersøgelse i landene for at søge klar
lagt hvor behovet for samordnende indsats er størst. Endvidere har lan
dene struktureret arbejdet nationalt.

Fremover vil indsatsen bestå af to hoveddele, dels udarbejdelse af 
kodelister eller opslagsregistre, som vil lette kommunikationen mellem 
dataproducenter og databrugere, dels bearbejdelse og nyudgivelse af hånd
bog i karakterisering af miljødata i en ny og mere pædagogisk udgave.

Hertil kommer informationsudveksling mellem landene og ad hoc-præ- 
gede temadrøftelser.

Samordningen af de nordiske landes indsats vedrørende miljøkvalitets
overvågningen (specielt på landsiden) har pågået hele året. Arbejdet vil 
blive taget op til en samlet vurdering av EK-M på sommermødet 1984.
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12. Miljøeffekter ved energiproduktion

M inisterrådet igangsatte i 1981 et nyt stort energiforskningsprogram, 
b l.a . på baggrund af det kernesikkerhedsprogram som har været igang 
siden 1977.

Det nye program er opdelt i en ” energi-del” og en ” miljøeffekt-del” , 
med bevillinger på henholdsvis ca 5,6 mill. NOK og ca 2,9 mill. NOK i 
1983.

Programmets miljøeffektdel ” Miljøeffekter ved energiproduktion” 
(M IL-projekterne) ligger under EK-M og består av 5 delprojekter:

M IL-1: Deponering av flyveaske fra forbrænding af kul og tørv.
Projektets formål er at danne udgangspunkt for fastsættelsen af vilkår 

for deponering af flyveaske fra forbrænding af kul og tørv under forskellige 
forhold. Projektet omfatter såvel sammenfatning af eksisterende viden 
som indhentning af ny viden ved eksperim enter og forsøg i fuld skala.

MIL-2: Cancerogene og mutagene stoffer fra energiproduktion og bil
gasser.

Formålet med arbejdet er at fremstille pålidelige data om mutagene og 
cancerogene stoffer i udslip fra forbrændingsanlæg og udslippet med bil
gasser.

MIL-3: Forsuringens indvirkning på m etaltransport i miljøet.
Projektets formål er at kvantificere den betydning forsuringen har på 

metallers forekomst i jorden og for transport af metaller fra jord  til overfla
devand og grundvand. Endvidere vil man undersøge hvordan metallernes 
biologiske effekter påvirkes af forsuringen.

MIL-4: Relative tilskud af forurening til menneske og miljø.
Hensigten med arbejdet er at forsøge at kvantificere hvor meget forskel

lige alternativer for energiproduktion bidrager til forureningsbelastningen 
af menneske og miljø, sammenlignet med andre naturlige og antropogene 
kilder.

MIL-6: Miljøkonsekvenser af energiformer baseret på fornybare energi
kilder.

Gennem projektarbejdet sammenfattes eksisterende kundskab på om rå
det. Målet er at foreslå videre udredningsprojekter, som kan give gundlag 
for analyse af miljøkonsekvenser af energisystemer baseret på fornybare 
energikilder.

Budgetmæssigt vil projekterne blive afsluttet i 1984, mens afrapporterin
gen vil ske i løbet af 1985. Dette beror bl. a. på at der i visse projekter er 
forsøg igang, som er meget tidkrævende (f. eks. lysimeterforsøg med gen- 
nemsivning af flyveaske).

De fem M IL-projekter er nærmere beskrevet i en informationsbrochure, 
som ministerrådet udgiver i 1983. Brochuren beskriver problemstillinger 
og status for projekterne og distribueres bl. a. til nordiske organer.
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I 1983 er et nyt M IL-projekt sat igang: ” Foranstaltninger mod forsurin
gen” (MIL-7). Dette arbejde knytter sig til de nordiske landes indsats i 
ECE-konventionen om langtransporteret luftforurening. En række proble
mer vil i den kommende tid blive taget op til drøftelse i forbindelse med de 
aftaler, som forberedes for at udfylde konventionen. De nordiske lande må 
koordinere data og holdninger i disse drøftelser. I denne sammenhæng har 
man igangsat udredningsarbejde vedrørende korrosion, ” fluidized 
bed” -forbrændingsteknik, skader på skov, afsvovling på olieraffinaderier 
og prissætning af kollektive goder. Problemstillingerne belyser nogen af de 
forhold, som indgår i en cost-benefit-analyse af løsninger på forsurings
problemerne. Andre problemstillinger vil blive taget op efterhånden som 
forhandlingerne i ECE-konventionen skrider frem.

MIL-7 vil fra 1984 og frem over indgå i det planlagte projektprogram på 
luftforureningsområdet. Dette program omtales nærmere i afsnittet om 
luftforurening. Luftforureningsprogrammet skal fra 1985 afløse MIL-pro- 
grammet.
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Kapitel X

Jäm ställdhet

1. Inledning

Sam arbetet på jäm ställdhetsom rådet är förankrat i jäm ställdhetsutskot- 
tet. Detta upprättades av Nordiska ministerrådet (samarbetsministrarna) 
den 30 maj 1978 genom att kontaktgruppen för jäm ställdhet, som hade 
fungerat sedan år 1975, blev permanent. Hösten 1980 beslutades att sakan
svaret för jäm ställdhetssam arbetet skulle ligga hos jämställdhetsministrar- 
na. Samtidigt blev jäm ställdhetsutskottet direkt underställt Nordiska mi
nisterrådet (jämställdhetsministrarna) som dess beredande organ. En kon
sulenttjänst för i första hand ärenden som rör jämställdhet inrättades i 
början av år 1981 på m inisterrådssekretariatet i Oslo.

Jäm ställdhetsutskottet har enligt sitt mandat till uppgift att koordinera 
det nordiska sam arbetet på jäm ställdhetsom rådet på grundval av det pro
gram som antogs år 1978 av ministerrådet och som reviderats under år 
1982.

Ett reviderat samarbetsprogram för jäm ställdhetsom rådet förelädes 
Nordiska rådet vid dess 30:e session och antogs av Nordiska ministerrådet 
(jämställdhetsministrarna) i augusti 1982. Programmet anger följande hu
vudområden för samarbetet: arbetsliv, social- och familjepolitik, utbild
ning, boende- och samhällsplanering samt deltagande i det politiska livet 
och samhället i övrigt.

U nder år 1983 har 1.046.000 NOK beviljats för sammanlagt sju projekt.

2. Arbetslivet

Resultatet från den under 1982 år inledda undersökningen om hur pro- 
duktivitetsfrämjande åtgärder inom fiskeri- och textilnäringarna i Island 
och Danmark förelåg i böijan av november 1983.

I Nordiska samarbetsprogram met påjäm ställdhetsom rådet framhålls att 
ett viktigt jäm ställdhetsmål är att bryta den könssegregerade arbetsm ark
naden. Kvinnorna är koncentrerade till ett fåtal låglöneyrken. Därför mås
te deras arbetsmöjligheter och yrkesval breddas för att därigenom kunna 
utjämna löneskillnaderna och förbättra arbetsmöjligheterna i en svår ar
betsmarknadssituation. M inisterrådet gjorde 1980-1981 en jämförande 
nordisk kartläggning av situationen på den könsuppdelade arbetsm arkna
den. Slutrapporten finns i stencilform. En sammanställning av de viktigas
te tabellerna samt slutsatserna kommer att publiceras. Den 5 -7  december 
1983 anordnades en konferens på temat ” Jämställdhet och arbete -  den 
könsuppdelade arbetsm arknaden” . Deltagare var personer som arbetar 
med jäm ställdhetsfrågor i de nordiska arbetsmarknadsförvaltningarna så-
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som tjänstemän från departem ent, myndigheter samt lokala arbetsförm ed
lare. Representanter för arbetsm arknadens parter deltog även. Syftet med 
seminariet var att kartlägga de åtgärder som satts in för att bryta den 
könsuppdelade arbetsm arknaden, utbyta information och erfarenhet samt 
komma med förslag till fortsatt arbete.

M inisterrådets projekt om datateknologi och jäm ställdhet avslutades 
under året. Syftet med projektet var att undersöka hur införandet av 
datateknologi har påverkat kvinnors och mäns arbetsuppgifter inom kon
torsadm inistrationen i tre distributionsforetag i respektive Danmark, 
Norge och Sverige. Dessvärre var slutrapporten av sådan undermålig 
kvalitet att den inte kommer att publiceras.

Under senare hälften av år 1983 inleddes ett projekt vars syfte är att göra 
en kronologisk sammanställning av de lagar i de nordiska länderna vilka 
angår kvinnors arbete och levnadsvillkor under tiden 1870-1980. Denna 
sammanställning kan senare utgöra underlag för vidare jämförande nordisk 
forskning på området samt berika kunskapen om respektive nordiskt lands 
nationella jäm ställdhetsarbete. Sammanställningen berör även lagstiftning
en inom social- och familjepolitiken.

Ledam öter i nordiska jäm ställdhetsutskottet har yttrat sig över förslaget 
till reviderat nordiskt samarbetsprogram på arbetsmiljöområdet samt över 
projektet ” Effekter av arbetstids- och ledighetslagstiftning” .

Under våren 1984 planeras ett möte med representanter för NAUT och 
nordiska jäm ställdhetsutskottet för att b l.a . diskutera möjligheterna att 
genomföra ett seminarium om hur kvinnornas situation på arbetsm arkna
den påverkas av konjunkturväxlingarna. Seminariets tema, som även om
talas i Nordiska samarbetsprogram met påjäm ställhetsom rådet samt i N or
diska rådets social- och miljöutskotts betänkande från år 1983, ligger helt i 
linje med OECD:s deklaration från april 1980 "T he Declaration of Policies 
for the Employment of W omen” där man bl. a. är överens om ” att antaga 
en sysselsättningspolitik som erbjuder män och kvinnor lika möjligheter till 
sysselsättning, oberoende av den ekonomiska utvecklingen och förhållan
dena på arbetsm arknaden” .

Under år 1984 planerar utskottet att inleda ett projekt om ” likelønn og 
lønnsdannelse” . Syftet med projektet är att öka insikten om den lokala 
lönebildningen som fördelningsprocess samt att få större förståelse för de 
systematiska och osystem atiska arbetsvärderingarna som faktorer i löne- 
bildningsprocessen för kvinnor och män. Undersökningen genomförs i 
första fasen i Norge och Sverige och därefter i Finland och Danmark.

3. Social- och familjepolitik

Projektet om daghemmens mål och innehåll som genomförts i nordiska 
socialpolitiska kommitténs regi och som delfinansierats över den allmänna 
budgeten avslutades hösten 1983. Ministerrådet hänvisar till kapitel VIII 
om socialpolitik.
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Under de senare åren har våld i parförhållanden uppmärksammats bland 
annat genom hjälp av kvinnohusens (krisecentras) verksamhet. M inisterrå
det (jämställdhetsministrarna) framhåller i det nordiska sam arbetspro
grammet på jäm ställdhetsom rådet att det är angeläget att kartlägga före
komsten av våld inom äktenskap och andra samlevnadsformer och att 
komma fram till åtgärder som kan bidra till att komma till rätta med detta 
allvarliga problem.

Under år 1983 genomförs ett projekt vars syfte är att kartlägga omfånget 
och bakgrunden till våld i parförhållanden samt de faktorer som skall 
bearbetas för att våldet skall begränsas. Undersökningen genomförs i 
Danmark och Norge. Under år 1984 planeras ett seminarium där forskare, 
tjänstemän och praktiker inom om rådet diskuterar våld i parförhållanden 
med utgångspunkt från hittillsvarande forsknings- och undersökningsresul
tat, de nordiska ländernas lagstiftning gällande kontrollen av dessa feno
men samt behandlingspolitiken i Norden.

4. Utbildning

Utbildningen av pojkar och flickor har avgörande betydelse för jäm 
ställdhet i både skola och arbetsliv. Det är nödvändigt att arbeta för att 
skolan ger flickor och pojkar samma grundläggande kompetens, så att 
elever av olika kön inte lämnar skolan med könsbundna kunskaper och 
färdigheter. M inisterrådet planerar att arrangera ett kontaktmöte för tjäns
temän inom undervisningsforvaltningen i syfte att utbyta information och 
erfarenheter om jäm ställdhetsåtgärder som ansluter sig till utbildning och 
uppfostran samt i syfte att lägga fram projektförslag som uppföljning av 
mötet.

Intresset i Norden för jämställdhets-/kvinnoforskning ökar bland fors
karna och bland dem som använder sig av forskningens resultat liksom 
bland allmänheten. Allt fler inser de allvarliga konsekvenserna för forsk
ningen och för samhället om forskningen inte tillräckligt beaktar kvinnorna 
och kvinnornas problem.

Nordiska rådets social- och miljöutskott uttalar i sitt betänkande över 
Nordiska m inisterrådets berättelse rörande det nordiska samarbetet att 
bristen på jäm ställdhet i forskarsamhället bör uppmärksammas.

M inisterrådet genomförde den 8 -1 0  november 1983 en nordisk konfe
rens om organisering av jämställdhets-/kvinnoforskning. Syftet med konfe
rensen var att ge möjligheter till erfarenhetsutbyte mellan de nordiska 
länderna när det gäller olika stödformer för jämställdhets-/kvinnoforsk- 
ning. Hälften av deltagarna var forskare och hälften administratörer.
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5. Boende- och samhällsplanering

Samhällets fysiska uppbyggnad har avgörande betydelse för att jäm 
ställdhet mellan kvinnor och män skall kunna bli en realitet och således 
göra det möjligt för båda m akarna i en familj att ha förvärvsarbete.

Under år 1982 gjordes en förstudie till ett projekt vars syfte är att 
utveckla modeller för ett nytt sätt att organisera vardagslivets viktigaste 
områden med hänsyn till jäm ställdhet mellan män och kvinnor, represente
rade av begreppen boende, omsorg och arbete. Denna förstudie har nu lett 
till att ministerrådet planerar att genomföra projektet under åren 1984 och 
1985.

6. Deltagande i det politiska livet och i samhällslivet i övrigt.

Det är viktigt att kvinnor likaväl som män har inflytande på samhällets 
utveckling. Jäm ställdhet i det politiska livet måste förverkligas, framhålls 
det i de nordiska sam arbetsprogram m et på jäm ställdhetsom rådet. Minis
terrådet har i år inlett ett forskningsprojekt om ” Kvinnor i politiska be
slutsprocesser” . Projektet är ett resultat av ett seminarium om ” Kvinnor i 
styrande organ” och en efterföljande förstudie. Syftet med projektet är att 
göra en jäm förande nordisk undersökning av de barriärer som hindrar 
kvinnors deltagande och inflytande i politiska beslutsprocesser samt att 
undersöka vad som gjorts i de fem nordiska länderna för att försöka 
undanröja dessa hinder och därmed öka kvinnors representation och infly
tande. Projektet beräknas pågå i 18 månader.

Under senhösten utkom slutrapporten till projektet ” Kvinnor i nordisk 
politik” . Rapporten innehåller avsnitt om kvinnoorganisationer, mobilise
ring av kvinnor till val, kvinnor i parlament och kommunalpolitiken, kvin
nors representation i det kooperativa systemet och den offentliga jäm- 
ställdhetspolitiken.

7. Lagstiftning

Som angivits under punkt 2 ” A rbetslivet” ovan pågår ett projekt vars 
syfte är att sammanställa de lagar i de nordiska länderna som haft inverkan 
på kvinnors arbete och levnadsvillkor 1870-1980. För att försöka bidra till 
att vart och ett av länderna finner de former för reglering av frågor som 
bäst främjar jäm ställdhet, planerar ministerrådet att anordna ett seminari
um om jäm ställdhetslagstiftning och dess tillämpning. Syftet är att län
derna skall få möjlighet att utbyta information och erfarenheter om jäm- 
ställdhetslagstiftningens tillämpning, problem och möjligheter till vidare 
utveckling.
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8. Förberedelser för FN:s kvinnokonferens i Nairobi 1985

Det formella ansvaret för förberedelserna för FN :s kvinnokonferens i 
Nairobi år 1985 ligger hos de nordiska ländernas utrikesförvaltningar. De 
nordiska länderna har dock enats om att genom en gemensam publikation 
utgiven i Nordiska ministerrådets regi presentera ” Kvinnor i N orden” . 
Innehållet i broschyren skall basera sig på tidigare utgivna nordiska rap
porter såsom ” Den tudelade arbetsm arknaden” , ” Kvinnor i nordisk poli
tik” samt resultaten från seminarier som hållits under år 1983 och som 
planeras för år 1984. Dessutom kommer varje land att presentera sitt lands 
jämställdhetspolitik etc. Trycksaken avses bli en populär, lättfattlig och 
informativ publikation.

Nordiska rådet föreslog i budgeten för år 1984 att medel öronmärks för 
en nordisk kvinnokonferens med uppgift att till FN-konferensen i Nairobi 
år 1985 sammanställa redan uppnådda resultat av reell jäm ställdhetskarak- 
tär och formulera de jäm ställdhetskrav/-åtgärder som är specifika för N or
dens kvinnor. M inisterrådet planerar att genomföra en liknande konferens 
på våren 1984. Utgångspunkten för konferensens innehåll blir ” Handlings
program för andra hälften av Förenta Nationernas kvinnoårtionde: Jäm
ställdhet, utveckling och fred” . Sekreteraren i Nordiska rådets social- och 
miljöutskott samt en representant för kultursekretariatet deltar i planlägg- 
ningsarbetet för konferensen.
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Kapitel XI

Transport, kom m unikation och trafiksäkerhet

1. Indledning

Virksomhedsområderne omfatter dels samarbejdet på tran sp o rt-  og 
kommunikationsområdet i henhold til Nordisk transportoverenskom st af 
6. november 1972, der trådte i kraft den 1. marts 1973, og dels samarbejdet 
om nordisk trafiksikkerhed i de nordiske lande ifølge regeringsoverens
komst 1971.

Nordisk em bedsm andskomité for transportspørgsm ål (NET) varetager 
ifølge transportoverenskom stens art. 4 udførelsen af de hverv, der følger af 
overenskom sten, som har til formål at styrke og udvikle samarbejdet med 
henblik på rationelt tilrettelagte og effektive transporter og kommunika
tionssystem er samt at sikre en bedre udnyttelse og en større samlet effekti
vitet af arbejdet på dette område gennem samordning, samvirke og ar
bejdsfordeling.

I henhold til art. 6 bistås Embedsmandskomiteen af Nordisk komité for 
transportforskning (NKTF), som har til opgave at koordinere og stimulere 
den transportøkonom iske forskning i de nordiske lande. Vejforsknings
samarbejdet i Norden koordineres under N ET af et ” planeringsutskott” 
(PU). Desuden findes arbejdsgrupper under N ET for særlige opgaver.

Fra samarbejde i henhold til transportoverenskom sten er undtaget 
spørgsmål om sikkerheden for vejtrafikken, der behandles af Nordisk 
trafiksikkerhedsråd.

Nordisk trafiksikkerhetsråd (NTR) er k o n ta k t- , samordnings— og plan
lægningsorgan for trafiksikkerhedsarbejdet i de nordiske lande.

NTR bistås av tre permanente samarbejdsgrupper: Nordisk komité for 
vejtrafiklovgivning (NKV), Nordisk komité for trafiksikkerhedsforskning 
(NKT) og Nordisk bilteknisk komité (NBK). NKV har desuden et trafik
teknisk udvalg (TTU). Det forekommer også at såvel NTR som samar
bejdsorganene nedsætter arbejdsgrupper til behandling af mere afgrænsede 
spørgsmål.

2. Nordisk Råds uttalelse nr. 1/1983

I anledning av Nordisk Råds uttalelse nr. 1/1983 kan følgende merknader 
gis til de punkter som er henvist til NET.

A d punkt I, oppfølging av utredninger

I novem ber 1981 godkjente M inisterrådet retningslinjer for nordisk sam
arbeid vedrørende offentlige utredninger (Nordisk statutsamling 1981, 
NU 1981:14, side 8). Hensikten var å få til bedre koordinering landene



1038 C 1

imellom og dermed unngå dobbeltarbeid. M inisterrådet er oppmerksom på 
at nordiske utredninger oppfølges i forskjellig grad. Grunnen kan være 
utredningenes varierende kvalitet samt at det er forskjellig i hvilken grad 
effektiv oppfølging er hensiktsmessig. Regjeringene er oppmerksom på 
problem et og vil for sitt vedkommende bidra til effektiv oppfølging når det 
er hensiktsmessig.

A d  punkt 2, samferdselspolitikk

I henhold til Nordisk Råds ønske biir det i 1984 igangsatt en utredning 
om 1970 og 80 årenes samferdselspolitikk i de nordiske land. Utredningen 
forutsettes å  gi sammenlignbare oversikter over skatte-, avgifts og takstpo- 
litikk, investeringspolitikk og konsesjonspolitikk.

A d  punkt 3, handikappede og kollektive transportmidler

I sluttrapporten fra projektet handikapp -  transporter ble det gitt ek
sempler på praktisk utnyttelse av prosjektets resultater. M inisterrådet er 
enig med Nordisk Råd om at det er ønskelig at handikappedes muligheter 
til å bruke kollektive transportm idler forbedres. M inisterrådet anser at det 
nå er opp til de aktuelle transportbedrifter i forbindelse med utskifting og 
anskaffelse av materiale å benytte seg av de løsninger, som prosjektet har 
foreslått.

A d  punkt 4, teksttelefoner

M inisterrådet deler Nordisk Råds oppfattelse om at det bør skapes 
forutsetninger for at de som har behov får teksttelefon. Dette er likevel en 
oppgave som må finne sin løsning i det enkelte land i konkuranse med 
andre viktige og prioriterte nasjonala oppgaver.

A d  punkt 5, transporter av farlig gods

Arbeidet med å gjøre transporter av farlig gods mellom de nordiske land 
sikrere og enklere er en prioritert oppgave. Prosjektet transport av farlig 
gods ventes sluttført 1984. Samarbeidet ventes fortsette både når det 
gjelder internordiske og internasjonale spørsmål vedrørende transport av 
farlig gods.

3. Generellt om NÄT:s verksamhet under år 1983

Inriktningen av arbetet i NÄT har under år 1983 liksom under tidigare år 
helt naturligt påverkats av innehållet i rekomm endationer och yttranden 
från Nordiska rådet. Transport av farligt gods, miljösäkra sjötransporter 
och transportpolitiken i Norden är ämnen som NÄT behandlat efter rådets 
initiativ. En redogörelse för projekten lämnas senare i årsberättelsen.

NÄT:s projektverksam het har haft sin tyngdpunkt i frågor som har med 
vägforskning att göra. Forskningsresurserna har genom de olika NÄT-
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projekten kunnat samordnas och utnyttjas rationellt. STINA (Samarbets- 
projektet för tillämpning i N orden av AASHO-undersökningen) och MA
LIN (Mätning av axellaster hos lastbilar i Norden) är exempel på sådana — 
rätt omfattande — vägforskningsprojekt. Även under år 1983 har stora 
delar av projektbudgeten varit avsatt för vägforskningsändamål. Bland 
vägforskningsprojekten som pågått under året kan nämnas de om vägstan- 
dard och transportom kostnader samt om vinterväghållning och framkom
ligheten på halt underlag.

För några år sedan såg NÄT ett behov av att förnya innehållet i projekt
verksamheten. Därför anordnades i början av år 1981 en expertkonferens. 
Som tema för konferensen angavs de högaktuella energifrågorna. E tt resul
tat av expertkonferensen blev att vägforskningsfrågornas m arkanta domi
nans minskat till förmån för bl. a. energiprojekt. Under år 1983 har arbetet 
med energiprojekten om körsättets och underhållets betydelse för energi
förbrukningen och om bebyggelsestrukturens inverkan på persontrans
portarbetet och energiförbrukningen fortgått.

NÄT-samarbetet består inte endast i projektadministration. En med 
projekten närbesläktad arbetsform som gärna utnyttjas, är det arbete som 
sker i mer informella arbetsgrupper. Sådant arbete finansieras normalt 
med nationella medel, även om initiativen tas av NÄT och rapporteringen 
sker till NÄT och till m inisterrådet. U nder det gångna året har en sådan 
arbetsgrupp konstituerats för att inleda arbetet med att fullfölja Nordiska 
rådets rekom m endationer nr 14 och 15/1981 om miljösäkra sjötransporter. 
En annan arbetsgrupp har engagerats i de problem som uppstått för de 
Nordiska länderna genom att en ny konvention om numrering av Europa
vägar trätt i kraft (AGR). E tt gemensamt nordiskt ställningstagande till 
konventionen har kunnat delges FN :s ekonom iska kommission för Euro
pa, ECE.

Också vissa andra enskilda frågor har under året tagits upp i NÄT och 
där fått sin lösning. Som ett exempel kan nämnas att NÄT genomdrivit 
sådana ändringar i bestäm m elserna för postbefordran av tidningar att 
nordisk likställdhet num era uppnåtts.

Svårigheten med det arbete, som NÄT på grund av transportöverens
kommelsen har att utföra, ligger knappast i brist på lämpliga arbetsuppgif
ter. Den bekym mersamma ekonom iska situation, som alla de Nordiska 
länderna befinner sig i, har snarare medfört att en av de svåraste uppgif
terna på senare år blivit att prioritera. E tt urvalskriterium som fått spela en 
stor roll under de senaste åren har varit möjligheten och sannolikheten till 
nationellt genomförande av utrednings- och projektresultat.

Transportöverenskom m elsen och därmed NÄT har nu funnits i drygt tio 
år. NÄT har med anledning härav publicerat en sammanställning över 
arbetet (” Nordisk transportavtale 1973-1983” ).
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4. Framtidsplaner

N Ä T:s arbetsform er kan sägas ha några huvudkomponenter, bl. a.
-  projektadministration, varmed förstås bl. a. ekonomiska överväganden, 

äm nesprioriteringar, bevakning och resultatuppföljning
-  behandling av särskilda frågor inom ansvarsom rådet som behöver lösas 

på nordiskt plan
-  allmänt informationsutbyte.

Genom inriktningen på projekt och andra särskilda, ofta avgränsade, 
frågor har sam arbetet inom NÄT:s verksamhetsområde blivit konkret och 
ofta gett direkta och mätbara resultat. NÄT planerar därför inte någon 
förändring av form erna för sitt arbete.

Vad gäller det närmare innehållet i arbetet planeras däremot större 
spridning. -  NÄT har under tidigare år drivit få men relativt omfångsrika 
projekt. Det har varit projekt som varat under flera år och som tagit stora 
delar av den årliga projektbudgeten. Med den förhållandevis begränsade 
projektbudget, som NÄT förfogar över, har det varit svårt att tillräckligt 
snabbt kunna satsa projektmedel på ämnen som aktualiserats av t. ex. en 
rådsrekom mendation eller någon annan politisk händelse. Med fler men 
mindre projekt blir det lättare att möta sådana krav. Det är dock ett 
nordiskt intresse att också större projekt, särskilt forskningsprojekt, kan 
drivas i nordiskt samarbete. NÄT kan i sådana fall biträda med förprojek
tering, medan själva projektet får finansieras med nationella medel. En 
sådan lösning diskuteras f. n. beträffande ett nordiskt räknecenter för 
kortfristiga väderprognoser.

Med b l.a . denna målsättning -  fler och mindre projekt — i tankarna 
ordnade NÄT i början av år 1983 en ny expertkonferens. Denna gång i 
Røros. Konferensen hade föregåtts av nationella förmöten som resulterade 
i en glädjande stor mängd av nya projektidéer på ett flertal olika områden. 
Ett tjugutal av dessa valdes sederm era ut för närmare diskussion under 
konferensen. '

Som exempel på de idéer som togs upp vid konferensen kan här nämnas: 
m etoder för begränsning av bilism i storstäder, säkerhetskontroll vid jä rn 
vägsövergångar, produktutveckling för främjande av järnvägarnas konkur
renskraft, skatte-, avgifts- och taxepolitiken rörande person- och gods
transporter, näringslivets transportkostnader, bruk av telekommunika
tioner och ADB för effektivisering av transporter samt slutligen nedbryt- 
ningsmodeller för vägar.

I utbudet av uppslag till nya projekt kunde man märka en viss koncentra
tion till uppslag med anknytning till näringslivet och dess behov. Telekom
munikationer och andra former av ny kommunikationsteknik väckte också 
mycket stort intresse, liksom järnvägsfrågorna.

NÄT har tagit fasta på dessa nu nämnda olika områden: näringsliv, 
telekommunikationer och järnvägsfrågor. Dessa områden är därför med i
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NÄT:s framtidsplanering. Ett projekt benämnt näringslivets transportkost
nader avses komma till stånd under år 1984. För åren 1985 och 1986 har 
NÄT planerat projekt också inom järnvägs- och telekom munikationsområ
dena utan att ännu ha närmare specificerat de särskilda projektens inne
håll. Till projekten med näringslivsanknytning som NÄT nu vill prioritera 
hör också projektet med början till en kartläggning av trafikpolitiken som 
Nordiska rådet önskat.

Det som tidigare varit kärnan i NÄT:s projektverksam het, nämligen 
vägforskningen, kommer även i framtiden att spela en viktig -  om än inte 
lika dominerande -  roll.

5. Prosjekt virksomheten

5.1 Pågående prosjekter

1 løpet av 1983 sluttføres prosjektet ” bebyggelsestruktur, persontrans- 
portarbeid og energiforbruk” . Tre nye prosjekter er igangsatt. Det gjelder 
” vintervedlikehold -  framkomlighet på glatt vinterføre” , ” nordisk trans
portstatistikk” og ” ferger og lastebiltransport” .

Nordisk komité fo r  transportforskning (NKTF)

N K TF’s oppgave er å samordne den transportøkonom iske forskningen i 
Norden samt å stimulere utviklingen av et felles forskningsmiljø på områ
det. NKTF bistår NET i dens virksomhet.

N K TF’s virksomhet finansieres i hovedsak som et prosjekt over minis
terrådets almene budsjett.

I 1983 har N K TF arrangert tre konferanser: alternative drivmidler, 
personbilens rolle i framtidens transportsystem  samt telekommunikasjoner 
-  komplement eller alternativ til fysisk transport.

N K T F ’s andre NORDTRANS-kurs ble gjennomført i Borgå. Neste års 
kurs planlegges gjennomført i Sverige.

N K TF gjennomfører prosjektet ” Nordisk transportstatistikk” i oppdrag 
fra NET.

Konferanseplanene for 1984 om fatter følgende temaer: ” informasjon og 
kunnskapsformidling” , ” institusjonelle forhold i sam ferdselssektoren” og 
"bedre trafikkprognoser, trafikkstatistikk og reisevaneundersøkelser” . 
Videre planlegges mindre konferanser som ett ledd i forberedelsen av 
NET-prosjekter.

Vegforskning

Planleggingsutvalget (PU) under N ET koordinerer innsatser på veg- 
forskningsområdet. PU forelegger aktuelle prosjektforslag for NET og er 
ansvarlig overfor N ET for gjennomføringen av de fellesnordiske vegforsk- 
ningsprosjekter. Representanter for Nordisk vegteknisk forbund, vegad
ministrasjonene og veg- og trafikkforskningsinstitusjonene inngår i PU.
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-  Vegstandard og transportkostnader
Prosjektets hovedmål er å klarlegge hvordan trafikantkostnadene på

virkes av vegdekkene. Det gjelder såvel forholdet mellom vegdekkenes 
standard og kjøretøykostnadene som monetær vurdering av den komfort 
som er forbundet med høy kvalitet på vegdekket. Prosjektet ventes avslut
tet i 1984.
-  Hastighetsbegrensninger og energiforbruk 
Prosjektet ventes gi svar på spørsmålene:
Hvor mye energi kan spares gjennom mindre endringer av gjeldende has- 
tighetsgrenser?
Hvor mye energi kan spares gjennom større reduksjon av hastighetsgren- 
sene i tilfelle det blir mangel på brennstoff?
Prosjektet ventes sluttført i 1984.
-  Vintervedlikehold
M ålsettingen med prosjektet er å etablere kriterier for valg av vedlike
holdsstandard om vinteren slik at samfunnets totale kostnader med hensyn 
til trafikksikkerhet, trafikantkostnader og vegholdskostnader minimali
seres.
Prosjektet ventes avsluttet i 1986.

Energiprosjekter

I 1981 nedsatte N ET en arbeidsgruppe for å gå igjennom og prioritere 
forskjellige forslag på energiområdet. Gruppen gjennomfører to prosjekter.
-  Bebyggelsestrukturens påvirkning på persontransportarbeid og energi

forbruk
Målet med prosjektet er å klarlegge hvordan forskjellige bebyggelses

mønstre (fordeling av bosteder, arbeidsplasser og serviceinstitusjoner) i og 
omkring byene påvirker persontransportarbeidet og energiforbruket. 

Sluttrapporten ventes foreligge før utgangen av 1983.
-  Kjøremåte, vedlikehold og energiforbruk

Hensikten er å klarlegge hvordan energiforbruket kan reduseres gjen
nom ” m ykere” kjøremåte, lavere hastigheter og bedre vedlikehold. Det 
utarbeides et program for informasjon og utdannelse vedrørende kjøre
måte, vedlikehold av kjøretøyer og betydningen av kjøretøyenes u trust
ning for brennstofføkonomien.

Prosjektet ventes avsluttet 1984.

Andre pågående prosjekter

Foruten ovennevnte vegforsknings- og energiprosjekter har følgende 
prosjekter pågått i 1983.
-  Skipsbevegelser i havner (havneprosjektet)

Målsettingen med prosjektet er å etablere kriterier for tillatelige beve
gelser av fartøyene for sikker oppbevaring ved kai samt for laste- og losse 
operasjoner. Resultatet ventes også gi bedre underlagsmateriale ved ny-
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bygging av havner og skip. Prosjektet er noe forsinket men ventes å bli 
sluttført 1985.
-  Transport av farlig gods

Målet er å avskaffe tekniske handelshindre mellom de nordiske land, 
begrense det adm inistrative arbeid tilknyttet internordisk transport av 
farlig gods samt øke nordisk samarbeid i internasjonale trafikksikkerhets- 
spørsmål. Sluttrapporten, som ventes foreligge 1984 vil sannsynligvis også 
inneholde forslag til nye forskningsprosjekter på området.

Prosjektet har sin bakgrunn i Nordisk Rådes rekomm andasjoner nr. 16 
og 17/1981 angående transport av farlig gods.
-  Nordisk transportstatistikk

I 1982 undersøkte N K TF i oppdrag for N ET behovet for samnordisk 
statistikk samt i hvilken form behovet kan etterkommes. Arbeidet føres nå 
videre med sikte på etablering av felles nordisk transportstatistikk på kort 
og lang sikt.

Prosjektet ble igangsatt på bakgrunn av Nordisk Råds rekommandasjon 
nr. 11/1980 om bedre transportstatistikk.
-  Ferger og lastebiler

I forbindelse med samarbeidet i ECE ble det i 1983 igangsatt et nordisk 
prosjekt for å utrede fergetrafikkens utvikling i N orden og dens betydning 
for internasjonale godstransporter. Prosjektet gjennomføres med midler, 
som tidligere ble bevilget til prosjektet handikapp-transporter som avslut
tet 1982. Grunnet privat finansiering av kombinasjonstrappen (jfr. C 1/1983 
side 266) ble kun en mindre del av bevilgningen benyttet.

5.2 N E T  s planer om nye prosjekter i 1984 og 1985

Ettersom  de fleste 1983-prosjekter fortsetter i 1984 er mulighetene for 
nye prosjekter små. N ET håper likevel å kunne starte to prosjekter i 1984.

Reduksjon av næringslivets transportkostnader

Målet er todelt: a) å klarlegge næringslivets muligheter for utnyttelse av 
tekniske og organisatoriske tiltak, inklusive bruk av EDB for å redusere 
transportkostnader og forbedre konkurranseevnen og b) å få til teknisk
økonomisk optimalisering av veginvesteringene og harmonisering av vir- 
kemiddelbruken herunder kjøretøyforeskrifter in. m.

Samferdselspolitikk i de nordiske land

Prosjektet har sin bakgrunn i Nordisk Råds uttalelse nr. 1/1982 pkt 2. 
Følgende sektorer omfattes av utredningen: skatte-, avgifts- og takstpoli- 
tikk, investeringspolitikk og direkte reguleringer (konsesjonspolitikk). 
Prosjektet forutsettes å gi sammenlignbare oversikter over samferdselspo
litiske tiltak i 1970 og 80 årene i de nordiske land. Sammenligningen vil 
være til hjelp ved vurderingen av den samferdselspolitikk som føres i de 
respektive nordiske land.
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I 1985 regner N ET med å kunne igangsette ytterligere prosjekter. Det 
gjelder et nytt vegforskningsprosjekt, ” trafiksäkerhet och vägytans egen
skaper”  (TOVE), samt prosjekter på områdene moderne datateknologi og 
jernbaneforskning. TO VE-prosjektet har sin bakgrunn b l.a . i Nordisk 
Råds rekomm andasjon nr. 18/1981 om lyse vegdekker.

5.3 Oversikt over pågående og planlagt prosjektvirksomhet under N E T  

I parentes angis prosjektenes igangsettelsesår.

*) Prosjektet finansieres også med nasjonale midler. M inisterrådets bevilgninger 
utgjør mindre enn 50%  av totalkostnadene.

6. Flygsäkerheten

Det årliga nordiska luftfartsinspektionsmötet ägde rum på Åland mellan
den 22 och 26 augusti. Bl. a. följande saker behandlades.
-  Bestämmelseutveckling: Sam arbetet i fråga om enhetliga bestäm melser 

fortsätter under ledning av luftfartsinspektionsmötet, som vid behov 
tillsätter arbetsgrupper och utredningsmän. Man kom överens om att 
tyngdpunkten skulle ligga vid bestäm melser, där skiljaktigheter har 
m ärkbar ekonomisk betydelse med tanke på konkurrensen mellan flyg
företagen. Man beslöt att intensifiera samarbetet på expertnivå mellan 
OPS-Utvalgets underutvalg och representanterna för Finland och Is
land.

-  De- och anti-icing: Arbetsgruppen fortsätter sitt arbete och kommer att 
utarbeta förslag till en samnordisk lösning.

-  Man rekomm enderade att de nordiska luftfartsinspektionerna för korta
re perioder utväxlar personal för att lära känna varandras arbetsm e
toder.
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-  Crew complement: Man kom överens om gemensamma krav på besätt
ningens storlek och kompetens samt flygplanens utrustning, för flygplan 
med max. startvikt under 5700 kg.

-  Man beslöt att fortsätta med samnordiska mål & policy-seminarier för 
nyanställd personal inom flygsäkerhetsavdelningarna.

-  Nordiska representanter från olika internationella arbetsgrupper gav 
aktuell information om arbetsläget inom respektive område.
U töver de regelmässiga mötena har de nordiska luftfartsmyndigheterna, 

då behov härav förelegat, haft kontakter för koordinering av aktuella 
frågor.

De skandinaviska luftfartsmyndigheternas tekniska samarbetsorgan, 
OPS-utvalget, har -  utöver frågor avseende tillsynen av SAS -  behandlat 
flera problemområden av mer allmän karaktär. B l.a. har dessa områden 
berörts:
o skandinavisk representation vid ICAO och i vissa internationella arbets

grupper och möten (ICAO,ECAC) 
o fortsatt arbete med samordnade bestäm m elser för flygning under kate

gori II/III-förhållanden 
o fortsatt arbete med minimum tekniskt/operativa krav för erhållande av 

koncession för linjefart med luftfartyg under 5700 kg; samt 
o flygtransport av farligt gods (ref ICAO Annex 18).

De nordiska haveriutredarna höll sitt årliga möte i slutet av septem ber i 
Oslo. Man diskuterade bland annat frågor angående haverirapportering 
och haveriundersökning.

7. Sjösäkerhet

Ett fast samarbete råder mellan de nordiska länderna när det gäller 
sjökortsväsendet, fyrväsendet och sjösäkerhetsinspektionen. Därutöver 
håller generaldirektörerna för de berörda verken årliga möten. Beträffande 
lotsningsverksamheten har gemensamma diskussioner påbörjats senaste 
året.

När det gäller sjökortsproduktionen täcker denna östersjöom rådet, K at
tegatt, Skagerack och Nordsjön. Sjömätning görs för b l.a. s .k . tung
trafik -ko rrido rer i öppen sjö och nymätningar sker i vissa farledsavsnitt i 
skärgårdarna. De mätningar som sker i Nordsjön har stort intresse för 
såväl Danmark och Norge som Sverige. Samarbetet vad gäller sjökartssi- 
dan sker genom Nordens Hydrografiska Förbund samt genom North Sea 
Hydrographic Commission och Baltic Sea Hydrographic Commission.

Nordens Fyrtekniska Organisation (NFO), som är de nordiska fyrmyn
digheternas sam arbetsorgan, behandlar frågor som ansluter sig till fyrtek
nik och utmärkning av farleder.

Nordiska farvatten täcks av radionavigeringshjälpmedel av typ Decca 
Navigator. Konvertering av sändarstationer har skett så att hela det nor-
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diska nätet är anpassat till modem mottagarmateriel i fartygen. Förutom 
Decca används radiofyrarna och i norska farvatten Loran C.

Inom ramen för PIANC (Permanent International Association on Navi
gation Congresses), nordiska sektionen, bevakas kontinuerligt utveckling
en inom fa rled s-  och hamnbyggnadsområdet.

För att ta  tillvara nordiska erfarenheter av lo tsb å ts-  och farledsservice 
fartygsanvändning samt konstruktionskrav och typerfarenheter finns ett 
samarbetsorgan med fartygsteknisk representation från resp. sjöfartsad- 
ministration.

Vissa förhållanden, som rör s .k . långlotsning, har behandlats i en ar
betsgrupp med deltagare från östersjöstaternas lotsmyndigheter. Den 
norska lotsmyndigheten har deltagit som observatör i gruppens arbete. De 
diskussioner som förts har lett till en gemensam nordisk ståndpunkt i 
långlotsningsfrågor i arbetsgruppen.

Som ett komplement till lotsningen studeras olika former av trafikinfor
mation och trafikövervakning med hjälp av radiotelefoni (VHF) och radar.

Det är en målsättning att sjöfart skall kunna bedrivas på ett säkert sätt 
längs kusterna året runt. Isbrytarflottorna har därför under senare år 
gradvis förstärkts. Avtal har träffats om gemensamt utnyttjande av isbry- 
tarresurserna. Isbrytarledningarna i de nordiska länderna deltager tillsam
mans med de meteorologiska institutionerna i den baltiska iskommittén för 
samordning och utveckling av israpportering m. m. Arbetet har sedan 
mitten på 1970-talet utökats och har resulterat b l.a . i nya iskoder och 
iskartsymboler som införts fr. o. m. vintersäsongen 1981/82.

Till grund för fartygens konstruktion, utrustning, bemanning m .m . lig
ger i stor utsträckning internationella konventioner och andra internatio
nella överenskommelser. Utvecklingsarbetet på det internationella planet 
bedrivs främst inom ramen för IMO:s (International Maritime Organiza
tion) verksamhet. I flera frågor eftersträvas ett samnordiskt ställningsta
gande. Representanter för berörda nordiska myndigheter diskuterar ofta i 
förväg de frågor som skall behandlas i IMO.

Inom ramen för 1974 års Helsingforskonvention rörande skydd av Öster
sjöns marina miljö arbetas bl. a. med åtgärder till ökande av sjösäkerheten 
för att stärka skyddet mot föroreningar från fartyg.

Säkerhetsarbetet på sjöfartsom rådet följs ständigt upp och utvecklas 
genom granskning av utredningsmaterial beträffande sjöolyckor och yrkes
skador till sjöss. Härvid sker ofta utbyte mellan de nordiska länderna av 
sådant material.

Inom ramen för 1982 års Memorandum of Understanding on Port State 
Control genomförs av b l.a . Danmark, Finland, Norge og Sverige inspek
tioner av utländska fartyg för att motverka drift av s. k. sub-standard ships.

Det nordiska samarbetet beträffande typprovning av fritidsbåtar har 
fortsatt.
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8. Sikkerhetssamarbeid for jernbanene

Møtet for lederne av sikkerhetskontorene i Norden fant i år sted i 
Helsingfors i dagene 31. august og 01. september.

E tter en gjensidig orientering om ulykker og tilløp til slike siste år, og 
arbeidet som pågår med utbygging av autom atisk hastighetsovervåking 
eller togstopp og utbygging av radiotelefon til/fra tog, samlet man seg 
særlig om følgende 3 punkter:

1. U lykkesstatistikk
2. Videre utbygging av sikringsanlegg og CTC
3. Inre säkerheten i jårnvågsfordon

Ulykkesstatistikk

Selv om det finnes visse retningslinjer fra UIC og vi etter hvert har 
tilnærmet oss hverandre en del i N orden, var det enighet om at vi bør ia de 
tjenestemenn som arbeider med denne statistikk få i oppdrag å utarbeide et 
forslag som gir oss et enda bedre redskap til bruk i samarbeidet og bud
sjettarbeidet.

Videre utbygging av sikringsanlegg og CTC 

Det var enighet om at man for å opprettholde samme grad av sikkerhet 
på strekninger med stor trafikk og hastighet som på strekninger med liten 
trafikk og mindre hastighet, må kravet være særlig stort til teknikk og 
automatikk på de strekninger som har stor trafikk og hastighet.

Alle 4 land er kommet relativt langt med utbyggingen av komplette 
sikringsanlegg -  som b l.a . gir sikkerhet mot innkjøring i besatt spor. Det 
samme kan sies om CTC-utbyggingen som gir tilsvarende sikkerhet ut på 
linjen, samtidig som denne fjernstyring har gitt stor personalbesparelse.

Det er nå ønskelig -  også på grunn av de store prisstigninger på sikrings
systemene som nyttes -  å finne frem til teknikk/regelverk som med mindre 
investeringer kan opprettholde eller bedre den sikkerhet vi har med mindre 
personalforbruk. Det var derfor enighet om at vårt elektropersonale på 
dette område, med nødvendig bistand fra sikkerhetskontorene, bør få i 
oppdrag å fremme forslag så snart som mulig.

Inre säkerheten i järnvägsfordon

Det er i Sverige utarbeidet en rapport ” Personskador i järnvägstrafik” . 
Den behandler b l.a . en rekke spørsmål om sikkerheten for reisende og 
personale i vårt jernbanem ateriell. Ved NSB har man hatt en spesiell 
arbeidsgruppe for å utarbeide nærmere regler for forebyggende arbeid mv. 
når det gjelder brann i tog. Disse to innstillinger behandler spørsmål der 
også UIC har gitt visse retningslinjer.

Det var enighet om at det ville være ønskelig med en nordisk gruppe der 
vi samlet kunne behandle disse spørsmål for å søke å komme frem til mest 
mulig ensartede bestemmelser.
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9. Nordiska trafiksäkerhetsrådet (NTR)

Kontakt och samordning

Ledam öterna i NTR har fortlöpande hållit varandra orienterade om 
viktigare nationella beslut, förslag och projekt på trafiksäkerhetens om rå
de. På så sätt har man inom rådet kunnat få till stånd en diskussion och ett 
utbyte av erfarenheter om olika trafiksäkerhetsåtgärder. Som exempel på 
frågor som anmälts i NTR under året kan nämnas en norsk stortingsmeld- 
ning om automatisk trafikkontroll, beslut om utvidgad giltighet för nordis
ka körkort, parkeringstillstånd för handikappade och förberedelserna i 
Island att ratificera 1949 års G enévekonvention rörande vägtrafik. Arbetet 
med att genomföra det N ordiska trafiksäkerhetsåret (NTÅ-83) har givetvis 
också följts noggrant.

På det internationella planet har NTR försökt samordna de nordiska 
ståndpunkterna inför möten inom ECE och CEMT. Det har b l.a . gällt 
olika förslag till ändringar i 1968 års W ienkonventioner om vägtrafik och 
om vägmärken och trafiksignaler. Genom NBK har arbetet inom ECE:s 
expertgrupp för fordonskonstruktioner (WP.29) bevakats. NTR har också 
ett nära samarbete med NÄT. Kommittéerna har utväxlat budgetprogram 
med varandra och vid sina sammanträden lämnat en orientering om arbetet 
i respektive kommitté.

M ålsättningar och rollfördelning

NTR har fortsatt den diskussion om målsättningar för trafiksäkerhetsar
betet som redovisades i föregående års verksam hetsberättelse. Diskussio
nen har utvidgats till att avse också rollfördelningen mellan och represen
tationen i NTR och samarbetsorganen. Avsikten är att finna de mest 
effektiva och ändamålsenliga sam arbetsform erna för det nordiska trafiksä
kerhetsarbetet. Det är ännu för tidigt att säga något om vad som kan bli 
resultatet av diskussionen.

Samarbetsorganen

N B K

NBK har följt utvecklingen inom det fordonstekniska området. Det 
gäller såväl inom internationella organ som ECE och EG som på det 
nordiska planet. Enligt NBK bör allt större intresse och arbetsinsatser 
riktas mot en ökad harmonisering med Europa när det gäller fordonstek
niska regler och krav. En gemensam nordisk hållning ökar förutsättningar
na för att vinna gehör på det internationella planet.

NBK har under året slutfört sitt arbete med gemensamma förskrifter om 
varselljus. Andra frågor som varit aktuella under året är kontrollen av 
brom sar på tunga fordon, bilverkstäders medverkan vid fordonskontroll 
och handikappanpassning av fordon.



1049C 1

För det framtida arbetet torde frågor om fordonskontroll och då särskilt 
de periodiska besiktningarna behöva ägnas ökad uppmärksamhet. Det kan 
bli aktuellt för NBK att medverka vid framtagandet av en kostnads- 
/nyttokalkyl för fordonskontrollen.

N K T

NKT har planlagt och lämnat förslag till den nordiska trafiksäkerhets- 
forskningen, följt upp projektens genomförande och övervägt dess förslag 
och praktiska konsekvenser.

För 1984 har tyngdpunkten bland projektförslagen lagts på trafikonyk- 
terhet och m otorcyklisters trafiksäkerhet. Utifrån de förändringar som 
kunnat noteras i ländernas trafiksäkerhetsläge har N K T föreslagit att 
forskningen under 1985 inriktats på problem områdena cyklisters säkerhet, 
motorcyklisters säkerhet och tätortstrafik.

Bland de gemensamma aktiviteterna under det nordiska trafiksäkerhets
året (NTÅ-83) har ingått en seminarieserie kring angelägna ämnen. NKT 
har med anledning av detta valt att göra ett uppehåll i sin seminarieverk
samhet under 1983.

N K V

NKV har slutfört arbetet med att ange de nordiska reservationer som 
bör göras när länderna ratificerar 1968 års W ienkonventioner och anslu
tande Europaöverenskom m elser och tilläggsprotokoll om vägtrafik och om 
vägmärken och trafiksignaler. Genom NKV:s arbete har skapats ett ge
mensamt nordiskt underlag för en ratificering.

NKV:s trafiktekniska utskott har färdigställt rapporten ” Nordiska tra
fikregler; Förslag till enhetliga bestäm m elser” . NTR har överlämnat rap
porten till respektive minister och departem ent med en rekommendation 
att förslagen tas upp till övervägande och åtgärd i varje land.

NKV har haft ett möte med polisens samarbetsorgan angående nordiska 
trafiksäkerhetsfrågor (SANT). På mötet diskuterades b l.a. automatisk 
trafikövervakning, internordisk giltighet av körkort, oregistrerade utländs
ka släpfordon, vägning av fordon (överlaster) och biltävlingar särskilt s. k. 
cannon-ball-lopp.

Projektverksamheten

1. Cyklande barns trafikrisk (CYBA)
Projektet, som består av en lands- och en stadsundersökning, syftar till 

att klarlägga i vilken mån olika skador kan förklaras av nationella olikheter 
vad gäller cyklandets sätt och omfattning. Projektet beräknas avslutas 
1985. För 1983 har projektet beviljats 327 000 NOK av ministerrådet. För 
1984 har NTR föreslagit 151 200 NOK.
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2. Verkan av skyddsutrustning i personbilars baksäten (BASKET) 
Syftet är att undersöka det säkerhetsmässiga värdet av att använda 

bilbälten och annan säkerhetsutrustning. Projektet beräknas bli avslutat 
1983 och avrapporterat 1984. För 1983 har projektet beviljats 153 000 NOK 
av ministerrådet.
3. Äldre fotgängares trafikm önster och olycksrisk

Projektets målsättning är att öka kunskapen om de äldres säkerhets
problem i olika trafiksituationer och om vad som kan göras för att minska 
dessa problem utan att inskränka rörelsefriheten. Projektet beräknas bli 
avslutat 1983 och avrapporterat 1984. Projektet har för år 1983 beviljats 
249 000 NOK av ministerrådet.
4. Bromskraftsfördelningen i fordonståg

Projektet syftar till att ge ett underlag för att kunna bestämma vilka krav 
som bör ställas på ett fordons brom sar för att uppnå en säker bromsning av 
fordonståg. Projektet beräknas bli avslutat under 1983. För 1983 har pro
jektet beviljats 218 000 NOK av ministerrådet.
5. Internordisk användning av nationella olycksdata (IANO)

Projektets målsättning är att underlätta och främja internordisk använd
ning av nationella trafikolycksdata. Projektet är en uppföljning av och 
fortsättning på NTR:s MIRO-projekt (M etoder för insamling och redovis
ning av olycksdata). För 1983 har projektet beviljats 84 000 NOK av 
m inisterrådet. För 1984 har NTR föreslagit 162 000 NOK.

Under året har följande projekt avrapporterats, nämligen "Föräldrars 
åsikter om barns trafiksäkerhet” , "E ffekter av åtgärder mot promillekör- 
ning” och "Evalueringsm etoder i trafikundervisningen” . Rapporten över 
det sistnämnda projektet kommer att publiceras i NTR:s rapportserie.

Den fram tida verksamheten

NTR har gjort en uppföljning av de förslag som NTR har lämnat under 
åren 1971-1982. Resultaten är desamma som redovisades i förra årets 
verksam hetsberättelse. Uppföljningen har kompletterats med en samman
ställning över NTR:s förslag och projekt genom åren, indelad i huvudgrup
perna trafikanter, fordon, vägar och trafikmiljö och övrigt. Denna uppfölj
ning kommer NTR att aktualisera en gång varje år.

Nya forskningsprojekt som NTR vill påböija under 1984 gäller motor
cyklisternas säkerhet, trafikonykterhet och de trafikonyktra, tunga fordon 
och säkerheten på väg samt en uppföljning av det nyligen avslutade projek
tet ” Evalueringsmetoder i trafikundervisningen” .

N är det gäller projektverksam heten för de därpå följande åren har NTR 
beslutat att prioritera tre problemområden, nämligen cyklisternas säker
het, motorcyklisternas säkerhet och tätortstrafiken.

Efter många år med en på det hela taget gynnsam trafikolycksutveckling 
i de nordiska länderna ser det nu tyvärr ut som om både antalet olyckor 
och antalet dödade och skadade i trafiken ökar. Det är visserligen ännu för
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tidigt att konstatera att den nedåtgående olycksutvecklingen mera defini
tivt har brutits, men de senaste statistiska uppgifterna inger ändå oro. NTR 
följer uppmärksamt utvecklingen för att kunna föreslå lämpliga åtgärder.

10. Fritidsbåter

Arbeidsgruppen vedrørende fritidsbåtspørsmål har i 1983 spesielt be
handlet følgende saker:
-  Erfaringene med og utviklingen innen brettseilingssporten.
-  Erfaringene med bruk av VHF og PR-radio i fritidsbåter, og undersø

kelse av muligheten for innføring av ensartede regler også for bruk av 
sistnevnte type.

-  Innhentelse av opplysninger om erfaringene med og vurdering av den av 
Nordisk M inisterråds finansierte brosjyre ” Med Fritidsbåt i N orden” .

-  U tarbeidet felles nordiske synspunkter til Economic Commission for 
Europe, angående ” Study of Technical Criteria for determining the 
Maximum number of Persons allowd onboard Pleasure Craft” .

-  U lykkesstatistikk.
Videre har det vært utvekslet opplysninger omkring temaene: Registre

ring av fritidsbåter, sjøvett, opplæring, ulykker og værmeldingstjenesten.
Kommunikasjonen mellom arbeidsgruppen og andre nordiske grupper, 

som behandler mer begrensede om råder vedrørende fritidsbåtspørsmål har 
fungert tilfredsstillende.
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Kapitel XII

Turism

1. Turismens betydning

Turismens betydning internasjonalt og i Norden er stor. Den bidrar til 
verdifull rekreasjon og økte menneskelige og kulturelle kontakter for de 
reisende. D erutover er den et viktig element i landenes samfunnsøkonomi.

” Fritidsforbruket” utgjør i Norden 8-10% av det private forbruk. Den 
samlede omsetning i den tradisjonelle turistnæring i Norden anslås til ca. 
60 milliarder NOK. Over 350.000 m ennesker er sysselsatte i det som kalles 
for turistnæringen.

I regionalpolitisk sammenheng brukes ” turism e” ofte som instrument 
for å opprettholde sysselsetning og service i grissgrente strøk.

Internordisk turisme er allerede betydelig. Som eksempel kan nevnes at 
den årlige grenseoverskridende trafikk mellom Finland, Norge og Sverige 
anslås til 36 mill. personer og årlig passerer over 12 mill. personer Øre
sund.

2. Turistprogrammet

M inisterrådets program for nordisk samarbeid på turistom rådet ble fast
satt av Nordisk M inisterråd (turistministrene) den 23. juni 1978. Turistut- 
valget ble opprettet under stedfortrederkom itéen i henhold til turistpro
grammet. Arbeidsordning for turistutvalget ble fastsatt av stedfortrederko
mitéen 25. januar 1979.

Turistutvalgets oppgave er å ta initiativ, styre og koordinere vedkom
mende regjeringsorganers samarbeid i turistspørsm ål samt å være et forum 
for erfaringsutveksling om virksomhet som er av betydning for turismen.

Turistutvalgets virksomhet baseres på turistprogrammet. Utvalget utar
beider budsjettforslag for den prosjektvirksomhet på turistom rådet som 
finansieres over M inisterrådets almene budsjett.

I 1983 bevilget M inisterrådet etter anbefaling fra turistutvalget 812.000 
NOK til turistsektoren eksklusive turistprosjekter under det regionalpoli
tiske samarbeid. Turistutvalgets budsjettram me for 1984 er 760.000 NOK.

Samarbeidet på turistom rådet under M inisterrådet drives i nært samar
beid med Nordisk Turistråd (NT) som er et samarbeidsorgan for de nasjo
nale turistrådene og tilsvarende. Dette samarbeid skjer b l.a . gjennom 
felles møter mellom turistutvalget og NT samt derigjennom at én av N T ’s 
medlemmer også er medlem i turistutvalget.

På et møte i mars 1983 drøftet turistutvalget og NT den framtidige 
prosjektvirksomhet. Det ble konstatert at den hittidige virksomhet i stor 
grad hadde vært konsentrert om ” cost-benefit” spørsmål (økonomi og
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sysselsetting, m arkedsanalyser, lokalsamfunnets toleransegrenser, kapasi
tetsutnyttelse og feriespredning). Det var enighet om at prosjektsam arbei
det de nærmeste årene i større grad skulle konsentrere seg om turisten/ 
konsumenten.

I den anledning har turistutvalget begynt å gjennomgå turistprogrammet 
med sikte på oppdatering, komplettering og eventuelt revidering. Gjen
nomgangen ventes avsluttet i løpet av 1984.

3. Prosjektvirksomheten

Prosjektvirksomhet på turistom rådet, som initieres i nordisk samarbeid, 
virker ofte som katalysator på turistorganisasjonenes og næringens virk
somhet, såvel regionalt som nasjonalt. Ringvirkningene kan bli betydelige. 

1 turistprogramm et fremheves særlig områdene:
-  fremme av internordiske reiser
-  felles utrednings- og utviklingsarbeid for å fremme turismen
-  nordisk kontakt, samråd og samarbeid i internasjonale spørsmål
-  regionalt samarbeid

3.1 Fremme av internordiske reiser

Tiltak for å fremme internordisk turisme skjer på forskjellige nivåer. Det 
kan handle om m arkedsundersøkelser for å kartlegge tilbud og etterspørsel 
av turisttjenester i andre nordiske land og m otivasjonsskapende virksom
het på grunnlag av disse undersøkelser. Det kan også handle om informa
sjon om rimelige reise- og innkvarteringsmuligheter eller om faktainforma
sjon om forholdene i de andre nordiske land.

3.1.1 M arkedsundersøkelser

I 1982 ble det gjennomført en undersøkelse av det Vesttyske marked. 
Island deltok ikke i undersøkelsen, men de øvrige land har vært tilfreds 
med resultatet. I 1983 gjennomføres liknende undersøkelser i England og 
Nederland. Preliminære rapporter ventes å foreligge i november 1983. Det 
er hensikten å evaluere resultatene fra de pågående undersøkelser før 
stilling tas til det videre samarbeid omkring markedsundersøkelsene.

3.1.2 M otivasjonsskapende virksomhet

Kampanjen Reis i Norden  er blitt videreført i 1983 med bl. a. konsument- 
konkurranse og en konkurranse for reiselivsnæringen. Konsumentkonkur- 
ransen tok sikte på å øke interessen for internordiske reiser mens konkur
ransen for reiselivsnæringen har som mål å stimulere utarbeidelsen av nye 
salgbare turistprodukter.

Forberedelsene for å utarbeide ” Nordens reiseproduktkatalog” er alle
rede igang. Katalogen kommer til å inneholde informasjon om konkurran
sedyktige nordiske reiseprodukter.
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Prosjektet ” pensjonistreiser” inngår nå i kampanjen Reis i Norden. 
Reiseproduktkatalogen omfatter også reiseprodukter som pensjonister kan 
benytte seg av. Katalogen utkommer i 1984 og distribueres gjennom reise
byråer.

I løpet av 1984 vil det bli forsøkt å evaluere kampanjen Reis i Norden. 
Såvel turistutvalget som NT er oppmerksom på at det er en meget vanske
lig oppgave ettersom  det er mange faktorer som har innflytelse på turist
strømmene.

I 1985 planlegger turistutvalget et prosjekt for å kartlegge transportbe
driftenes overkapasitet. Målet er, i samråd med transportbedriftene, å få til 
ytterligere prisdifferensiering som kommer dem til gode, som kan reise på 
de tidspunkter som transportbedriftenes kapasitet er dårlig utnyttet.

3.1.3 Seminarer

I samråd med NT har turistutvalget regelmessig arrangert seminarer for 
visse grupper innen reiselivsnæringen. Hensikten har vært såvel å presen
tere det nordiske samarbeid som å motivere gruppene til intensivert inn
sats for internordisk turisme.

I 1983 ble det gjennomført et seminar fo r  reiselivslcererelutdannelsesle- 
dere. Utviklingen på utdannelsessiden har vært rask de senere årene og 
seminaret fylte et aktuelt behov for samråd og utveksling av synspunkter 
og erfaringer. På seminaret framkom ønske om økt utdannelse i reiselivs
fag.

I 1984 gjennomføres et seminar om kultur og turisme (jfr. avsnitt 3.2.4) 
og i 1985 er det på tide å arrangere et seminar for guider.

3.2 Felles utrednings- og utviklingsarbeid fo r  å frem m e turismen

I de enkelte nordiske land pågår kontinuerlig virksomhet for å fremme 
turismen gjennom utrednings- og utviklingsarbeid. Det er turistutvalgets 
oppgave å holde seg orientert om denne virksomhet og stimulere til samar
beid hvor det er hensiktsmessig, særlig hvis slikt samarbeid bidrar til bedre 
utnyttelse av de knappe utrednings- og utviklingsressurser.

3.2.1 Turismens langsiktige sosiale, miljømessige og økonomiske konse
kvenser

Som meddelt i tidligere årsberetninger, så har det vært hensikten å følge 
opp Gotland-seminaret 1978 på grunnlag av de prosjekter som nå er slutt
ført. En konferanse vil bli gjennomført på Åland, med Åland som studie- 
fall. Resultatene fra prosjektene "Turism ens effekter på økonomi og sys
selsetting” , ” Toleransenivå for reiseliv i lokalsamfunn" og "N ordiske 
m arkedsundersøkelser” knyttes sammen i en metodologisk enhet som på 
grunnlag av ” Swedish Check L ist” -metoden (Gotland-seminaret) kan 
tjene som instrument for turistplanlegging på lokalt og regionalt nivå. Den 
vil videre kunne benyttes for å måle effektene av eksisterende anlegg på 
lokalsamfunnet.
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Det utarbeides en operasjonell håndbok for turistplanlegging som turist- 
planleggere skal ha nytte av i sitt daglige arbeid. Håndboken presenteres 
og behandles på konferansen som holdes i perioden 27.5.-31.5.1984.

3.2.2 Kapasitetsutnyttelse ved turistanlegg i Norden

I 1982 ble oppdatering av rapporten ” K apasitetsutnyttelse ved turistan
legg i N orden” (NU A 1979:13) igangsatt. Rapporten forelå høsten 1983. 
Sammenfatning av rapporten ventes å foreligge på finsk og engelsk i 
oktober 1983.

3.2.3 Utdannelse

Håndboken Reiseliv i N orden, som utkom ved årsskiftet 1977/78 fylte et 
visst behov. Erfaringen av boken har vist at det er behov for en mere 
generelt basert fagbok. I 1982 ble arbeidet med å oppdatere/revidere boken 
påbegynt. Målet er en velegnet, overskuelig og pedagogisk fagbok om 
turismen i og til Norden. Den skal gi både overblikk over og innblikk i 
turismens forskjellige aspekter og bli av nytte såvel i undervisningen som 
for andre interesserte i turistnæringen. Boken forventes å foreligge til 
trykking før utgangen av 1983 i serien Nord-publikasjoner.

Som allerede nevnt framkom på seminaret for reiselivslærere/utdannel- 
sesledere ønske om økt utdannelse. Turistutvalget har ikke m ottatt rapport 
fra seminaret, men er enig i at utdannelsesom rådet bør prioriteres de 
nærmeste årene.

Turistutvalget har tidligere gjennomført et videreutdannelsesprosjekt for 
ledere i hotell- og restaurantnæringen. Behovet for videreutdannelse ble 
kartlagt, kursplaner utarbeidet og et kursus gjennomført. D eretter ble 
ansvaret for gjennomføring av ytterligere kurser overtatt av næringen.

I løpet av 1984 kommer turistutvalget, i samråd med NT, å overveie og 
ta stilling til hvilket delområde som tas opp i 1985.

3.2.4 Kulturturisme

Hensikten var i 1983 å gjennomføre et seminar med framstående perso
ner fra reiselivsnæringen og kulturom rådet for å drøfte mulighetene og 
forutsetningene for å øke samarbeidet mellom turist- og kultursektorene.

M inisterrådet bevilget også 48.000 NOK i dette øyemed. Ved nærmere 
vurdering anså NT at det ikke var mulig med denne budsjettram me å få 
tilstrekkelig deltakelse fra begge sektorer for å garantere meningsfull dia
log. E tter forslag fra NT har turistutvalget anbefalt at det planlagte seminar 
slås sammen med et planlagt seminar for turistsjefer i 1984.

Turistsjefseminaret prioriteres av NT og vil formentlig også få økono
misk støtte fra turistorganisasjonene.
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3.2.5 M øte om prosjektsamarbeidet

I samråd med Nordisk Turistråd arrangerte turistutvalget i mars 1983 et 
møte med turistorganisasjonenes sakkyndige for å drøfte aktuelle samar
beidsom råder de nærmeste årene. En lang rekke prosjektidéer ble drøftet 
og det var enighet om å konsentrere samarbeidet de kommende årene 
omkring konsumenten/turisten. Blant de idéer som ble drøftet og tas opp i 
turistutvalgets budsjettprogram 1985—1987 er
-  turismens utviklingsmuligheter
-  prisdifferensiering
-  videreutdannelse, og
-  samordning av turiststatistikken.

3.2.6 Friluftsliv/turisme

Friluftsliv behandles under Embetsmannskomitéen for miljøvernspørs
mål. Høsten 1983 arrangeres et møte om samarbeidet på friluftsområdet, 
bl. a. på grunnlag av rapporten Friluftsliv i Norden (NU 1982: 1). Turistut
valget blir representert på møtet ettersom  grensedragningen mellom tu
risme og friluftsliv ofte er uklar. Mulighetene for samarbeid mellom disse 
to om råder bør undersøkes ytterligere.

3.2.7 Ferieundersøkelser

I de nordiske land er det gjennomført en rekke ferieundersøkelser. Disse 
kan ikke uten videre sammenlignes med hverandre b l.a. grunnet forskjel
lige metoder og forskjellige definisjoner. 1 1984 igangsettes et prosjekt som 
tar sikte på samordning av nordiske ferieundersøkelser vedrørende inn
hold, metode og frekvens. Resultatet ventes å medføre endringer i under
søkelsene som gjør dem bedre som måle- og planleggingsredskaper.

3.2.8 Ikke reisende

Ferieundersøkelsene kartlegger befolkningens reisevaner. De går ikke i 
dypden når det gjelder å undersøke hvorfor en relativt stor del av befolk
ningen ikke reiser i ferier. Turistutvalget anser at det er viktig også å 
undersøke dette og planlegger å igangsette et slikt prosjekt i 1985. Resulta
tet vil formentlig gi såvel myndighetene som næringen bedre grunnlag for 
m ålrettede tiltak.

3.2.9 Turismens utviklingsmuligheter

Tilknyttet prosjektene "ferieundersøkelser” og "ikke reisende" er et 
prosjekt som turistutvalget planlegger i 1985 vedrørende turismens utvik
lingsmuligheter. Hensikten er å presentere en vurdering av de nordiske 
lands muligheter som feriemål på grunnlag av langsiktige trendforandringer 
i etterspørselen. Blant de spørsmål som er tenkt tatt opp er:
-  effektene av økt fritid på etterspørsel av lengre sammenhengende ferie;
-  vil de grupper som for tiden ikke reiser endre sin adferd;
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-  kommer den framtidige fritidsadferd å endres grunnet endringer i ar
beidslivets betingelser i form av forskjellige rasjonaliseringer.

3.2.10 Oversikt over prosjektvirksomheten (1000 N O K  )

' Prosjektet har også fått økonomisk støtte fra NT.

4. Nordisk kontakt, samråd og samarbeid i internasjonale spørsmål

Når det er hensiktsmessig sam råder og samarbeider turistutvalgets med
lemmer i forbindelse med internasjonale møter om turisme. Dette gjelder 
især møter i OECD’s turistkomité hvor man har forsøkt å komme frem til 
et felles standpunkt respektive utarbeide felles innlegg i saker av nordisk 
interesse. Turistutvalget legger stor vekt på det samarbeid som finner sted 
i OECD.

Det arbeid som for nærværende er mest aktuelt i OECD’s turistkomité er 
arbeidet med et nytt turistinstrum ent - en slags anbefaling om turisme uten 
unødvendige restriksjoner i vid betydning. Turistutvalget følger arbeidets 
gang og samordner de nordiske synspunkter.

Forøvrig holder utvalget seg så vidt mulig orientert om arbeidet i andre 
internasjonale organisasjoner. Det gjelder i første hand ETC (European 
Travel Commission) og WTO (World Tourism Organisation). Videre orien
terer Danmark utvalget om utviklingen i EF i retning av felles turistpoli- 
tikk.

34-30-332 Nordiska rådet
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5. Regionalt samarbeid

Vesentlig del av nordisk regionalt samarbeid på turistom rådet skjer på 
Nordkalotten under Nordkalottkomitéen. Prosjektvirksomheten er om
trent av samme størrelsesgrad som den som drives under turistutvalget. 
Turistutvalget får nå anledning til å uttale seg om prosjektene før de 
vedtas. Denne ordning bidrar til å redusere faren for dobbeltarbeid.

6. Øvrigt

Blant utvalgets mest viktige oppgaver er gjensidig orientering om ak
tuelle turistpolitiske spørsmål i de enkelte land. Utvalgsmedlemmene in
formerer hverandre om lovendringer, endringer i regelverket samt om 
resultatet av viktige utredninger på turistom rådet.
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Kapitel XIII

Finans- och valutapolitik m. m.

1. Det internationella ekonomiska läget1

Det mest positiva inslaget i konjunkturbilden för 1983 är att en ekono
misk återhämtning i industriländerna äntligen synes ha kommit igång. 
Uppgången är markant i USA och Canada, medan utvecklingen i Västeu
ropa är klart svagare. För OECD-området som helhet väntas BNP-tillväx- 
ten 1983 komma att uppgå till drygt 2% . Ökningen i den ekonomiska 
aktiviteten i N ordam erika har bidragit till att arbetslösheten där minskat 
något. I Västeuropa och Japan har därem ot antalet arbetslösa fortsatt att 
öka under året. Arbetslösheten beräknas 1983 uppgå till 9 1/4% av arbets
styrkan i OECD-området jäm fört med 8,4%  1982 och 7%  1981. Inflationen 
har däremot fortsatt att sjunka och är nu nere i en årstakt om cirka 5%  i 
OECD-området totalt sett. Av de större industriländerna är det endast 
Frankrike och Italien som ej lyckats nedbringa inflationen till denna nivå.

För 1984 räknar såväl IMF som OECD med en real BNP-tillväxt i 
industriländerna på mellan 3 och 3,5%. Styrkan i den fortsatta uppgången 
kommer sannolikt att variera betydligt mellan olika länder innebärande 
b l.a. avsevärt starkare tillväxt i USA än i Västeuropa. Arbetslösheten 
beräknas ligga kvar på nuvarande nivå under 1984, d .v .s .  drygt 9%  av 
arbetsstyrkan, medan inflationstakten väntas minska ytterligare något. 
Världshandeln, som räknat i volym ökar endast obetydligt under år 1983, 
väntas expandera med 4,5%  1984.

Det bör understrykas att det finns en rad osäkerhetsfaktorer när det 
gäller den internationella konjunkturuppgången. Av särskild betydelse här
vidlag är den ekonom iska politikens utformning i de stora industriländer
na, handelspolitiska åtgärder, det internationella ränteläget, oljeprisets 
utveckling och skuldkrisens fortsatta förlopp. En oväntad utveckling på 
någon av dessa punkter kan radikalt förändra förutsättningarna för en 
varaktig återhämtning. De nordiska ländernas uttalanden om det världs
ekonomiska läget i internationella fora redovisas i avsnitt 4 nedan.

2. Den ekonomiska utvecklingen i de nordiska länderna

2.1 Danmark

Udviklingen i den danske økonomi i 1983 har været kendetegnet ved, at 
der på en række centrale om råder er sket en mærkbar lettelse af de store og

1 Nedanstående redovisning av det internationella ekonomiska läget och av utveck
lingen i Norden har sammanställts i oktober 1983. Den kommer att följas upp med en 
aktuell rapport som skrivs om edelbart före Nordiska rådets session 1984. Sist
nämnda rapport kommer att ingå i den redogörelse som Nordiska ministerrådets 
ordförande lämnar vid sessionen.
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hidtil voksende balanceproblem er. Det løbende underskud på betalingsba
lancen er således blevet kraftigt reduceret og stigningstakten for priser og 
indkomster er stort set blevet halveret i forhold til de foregående år. 
Samtidig er der sket et stærkt fald i det nominelle renteniveau, ligesom 
væksten i underskuddet på statsfinanserne er blevet kraftigt opbremset.

Den samlede produktionsudvikling har været præget af en behersket 
vækst. Stigningen i bruttonationalproduktet i 1983 skønnes at blive påca. 2 
pct. efter en vækst på 3,2 pct i 1982. Betragtes derimod alene produktions
udviklingen i de private byerhverv (ekskl. oljeproduktionen i Nordsøen) 
skønnes stigningen i 1983 til 3 pct. mod 2 pct. i fjor.

Denne førøgelse af væksttem poet i byerhvervene skulle indebære, at der 
i 1983 kun bliver tale om en ganske beskeden nedgang i antallet af beskæfti
gede lønmodtagere i erhvervene. Samtidig vil de offentlige besparelser 
imidlertid medføre, at stigningen i det offentliges beskæftigelse vil blive 
halveret i forhold til 1982. Med en fortsat ret stor nettotilgang til arbejds
markedet indebærer dette, at ledighedsgennemsnittet i 1983 vil øges med 
ca 22.000 personer, i forhold til 1982, til i alt 285.000 personer svarende til
10.5 pct. af arbejdsstyrken.

Produktionsfremgangen i 1983 må især tilskrives væksten i industrieks
porten, i erhvervenes ” konjunkturfølsom m e” investeringer samt, i mind
re udstrækning, i boligbyggeriet. Opgangen i det private forbrug ventes 
derimod begrænset til 1 pct. i år mod en stigning på 2.5 pct. fra 1981 til 
1982, ligesom væksten i det offentliges samlede køb af varer og tjenester er 
ophørt. I alt kan det skønnes, at den samlede efterspørgsel er vokset med
1.5 pct., men da importstigningen samtidig har været meget beskeden, har 
der som nævnt været en lidt kraftigere produktionsvækst.

Industrieksporten har været positivt påvirket af den begyndende bedring 
af den internationale konjunktur. For året som helhed skønnes væksten i 
industrieksporten at nå op på 5 pct. (i faste priser), hvilket ligger klart over 
den samtidige markedsvækst, således at der også i 1983 er vundet mar
kedsandele. Den samlede eksport af varer og tjenester ventes at vokse lidt 
svagere end industrieksporten bl. a. som følge af en stagnerende udvikling i 
landbrugseksporten, hvor den dårlige høst i år vil medføre en nedgang i de 
eksporterende mængder i andet halvår.

Importen af varer og tjenester ventes kun at stige med 0,5 pct. i 1983 til 
trods for opgangen i den samlede efterspørgsel. Denne svage importop
gang kan især henføres til en nedgang i energiimporten på knap 5 pct, som 
resultat af væksten i produktionen af råolie i Nordsøen samt den milde 
vinter 1982/83. Importen af råvarer og halvfabrikata til byerhvervene er 
stagneret, hvorimod færdigvareimporten er gået noget op, først og frem
mest som følge af en kraftig vækst i importen af motorkøretøjer og -  delvis 
-  investeringsvarer.

Den mængdemæssige udvikling i udenrigshandelen har medført en mar
kant forbedring af vare- og tjenestebalancen i 1983, skønsmæssigt på knap
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7 mia kr. Da der ydermere er sket en forbedring af bytteforholdet kan den 
samlede stigning i overskuddet på vare- og tjenestebalancen anslås til 10 
mia kr.

Underskuddet på betalingsbalancens løbende poster ventes dog ned
bragt fra 18,7 mia kr i 1982 til 10,7 mia kr i 1983 -  idet nettooverførslerne 
til udlandet fortsat øges, om end i et langt svagere tempo end i de foregåen
de år. Til trods for en vedholdende kraftig vækst i udlandsgælden ventes 
nettorentebetalingerne -  primært som følge af det internationale rentefald 
-  således kun at vokse fra 18 mia kr i 1982 til godt 19 mia kr i 1983. 
Nettogælden til udlandet ved udgangen af 1983 kan anslås til ca 33 pct. av 
BNP.

Et markant træk ved den økonomiske udvikling i Danmark er den 
kraftige opbremsning afløn- og prisudviklingen. Stigningen i den samlede 
timefortjeneste for LO-arbejdere på det private arbejdsmarked kan anslås 
til 5 pct. gennem 1983 mod godt og vel det dobbelte gennem 1982. For 
offentligt ansatte er dæmpningen af indkomstopgangen større. Afdæmp
ningen af indkomststigningen må ses på baggrund af en række forhold. Ved 
den indkomstpolitiske lovgivning i efteråret 1982 gennemførtes b l.a . løn
stop og forbud mod taktregulering i resten af daværende overenskom stpe
riode, og dyrtidsreguleringen af lønindkomster bortfaldt med virkning fra 
januarpristallet i år. Fra begyndelsen af indeværende overenskom stperio
de har endvidere det moderate udfald af overenskomstforhandlingerne 
medvirket til den berherskede lønudvikling. Da der samtidig, om end spe
cielt i årets første halvdel, er sket en mærkbar afdæmpning af stigningen i 
importpriserne -  herunder et stærkt fald i energipriserne -  er den inden
landske prisopgang blevet markant dæmpet. For forbrugerpriserne 
skønnes stigningen gennem 1983 at blive nedbragt til godt 5 pct. mod 10 
pct. gennem 1982.

Ar 1983 har endvidere været karakteriseret ved en betydelig stramning 
af finanspolitikken. Gennem besparelser på både statens og kommunernes 
budgetter er den reale vækst i de offentlige udgifter (bortset fra renteudgif
terne) reduceret. Også i løbende priser er der, især som resultat af ind
komstpolitikken, sket en ret stærk nedgang i stigningstakten for udgifterne. 
Det offentliges indtægter er derimod vokset med uformindsket styrke 
uanset den klart svagere indkomst- og prisudvikling. Dette er især et 
resultat af de kraftige forhøjelser af de kommunale udskrivningsprocenter, 
indførelse af skat af pensionskapitaler, forhøjelse af bidragene fra arbejds
giverne af forsikrede til finansiering af arbejdsløshedsdagpengene samt 
endelig den indkassering af visse punktafgifter, der blev gennemført i 1982.

Det samlede underskud på de offentlige budgetter ventes imidlertid at 
øges med ca 2 mia kr til i alt 43 mia kr i 1983 som følge af en meget kraftig 
stigning i det offentliges nettorenteudgifter. Før nettorenteudgifter vil un
derskuddet formentlig reduceres til godt 22 mia kr mod knap 33 mia kr i 
1982.
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Stramningen af såvel finanspolitikken som indkomstpolitikken har be
virket, at den valutakurspolitiske målsætning om fastholdelse af kronens 
internationale værdi har kunnet gennemføres. Ved kursjusteringen inden 
for det europæiske valutasamarbejde i marts i år skete der således kun en 
meget begrænset nedskrivning af den effektive kronekurs. De internatio
nale kursforskydninger, især stigningen i dollarkursen, har imidlertid med
ført, at den effektive kronekurs er faldet med godt 2 pct fra ultimo 1982 til 
ultimo septem ber 1983.

For udviklingen i den økonomi i 1984 er det væsentligt, at der er udsigt til 
et om end moderat opsving i industrilandene i fortsættelse af den drejning 
opad, der er sket i 1983. Dette vil indebære, at væksten i udlandsefter
spørgslen vil være stærkere end i år. Til gengæld er der ikke udsigt til, at 
man vil få en positiv påvirkning af økonomien via en bytteforholdsforbed
ring som i år.

Aktivitetsudviklingen vil herudover være stærkt påvirket af den økono
miske politik. Det fremlagte finanslovforslag indebærer, at finanspolitik
ken vil virke dæmpende på den økonomiske aktivitet i kraft af det fald i den 
offentlige sektors egen efterspørgsel, som de gennemførte af foreslåede 
besparelser indebærer. Hertil kommer, at foreslåede forøgelser af en 
række offentlige indtægter samt besparelser på en række indkomstover
førsler vil beskære de disponible realindkomster, hvilket dog delvis mod
svares af en mindre lempelse af det direkte statsskattetryk.

På den anden side må det stedfundne fald i renteniveauet, samt mulighe
den for et yderligere rentefald, ventes at stimulere såvel boligbyggeriet 
som erhvervsinvesteringerne. Samtidig er der udsigt til, at afdæmpningen 
af pris- og indkomstudviklingen kan fastholdes.

På denne baggrund ventes i 1984 en fortsat, men dog begrænset opgang i 
produktionen. En yderligere stigning i ledigheden vil imidlertid ikke kunne 
undgås, da tilgangen til arbejdsm arkedet stadig må påregnes at blive bety
delig. Til gengæld kan der ventes en fortsat nedgang i det løbende beta
lingsunderskud over for udlandet, først og fremmest som følge af en real 
forøgelse af overskuddet på vare- og tjenestebalancen.

De foreslåede offentlige besparelser og merindtægter vil føre til et egent
ligt fald i underskuddet på de offentlige budgetter. Forbedringen vil imid
lertid være forholdsvis moderat, idet der må ventes en fortsat stigning i det 
offentliges nettorenteudgifter.

2.2 Finland

Lågkonjunkturen har förblivit relativt lindrig i Finland. Totalproduktio
nens tillväxt år 1982 var starkare än vad man preliminärt räknat med, och 
ökade i volym med 2,5 procent. För 1983 väntas bruttonationalprodukten 
öka i samma takt.

En ökad inhemsk efterfrågan 1982 förde med sig att den ekonomiska 
tillväxten i Finland blev snabbare än i allmänhet på andra håll. Denna
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jämförelsevis gynnsamma utveckling berodde till stor del på att man fört 
en finans- och penningpolitik som stött produktionsförutsättningarna och 
den inhemska konsumtionsefterfrågan sedan den externa efterfrågan för
svagats. En fortsatt konjunkturförbättring under 1983 och 1984 förutsätter 
dock att stimulansen kommer från närmast västexporten. Uppgången i 
priser och kostnader, som är snabbare än i andra länder, äventyrar en 
fortsatt återhämtning. Den framtida ekonom iska politiken kommer främst 
att inrikta sig på en uppbromsning av efterfråge- och kostnadsökningen för 
att inte ytterligare försämra konkurrenskraften och den externa balansen.

Industrins investeringar i fast kapital har under hela den pågående låg
konjunkturen ökat en aning och därför hållit sig på den nivå som nåddes 
under den föregående högkonjunkturen. Under de senaste åren har tillväx
ten uppburits av b l.a . det lätta penningpolitiska läget och statsmaktens 
konjunkturreglerande åtgärder. En viss uppgång i investeringarna väntas 
också 1983 och 1984.

Den privata konsumtionen steg i slutet av 1982 till en ovanligt hög nivå. 
Konsumtionsboomen fortsatte under böljan av år 1983 men väntas mattas 
av mot slutet av året. Den snabba tillväxten år 1982 kan tillskrivas en 
kraftig uppgång i hushållens disponibla realinkomster. Efterfrågan särskilt 
på varaktiga konsum tionsvaror stimulerades under andra hälften av år 
1982 av den goda kredittillgången samt av förväntningarna om kommande 
prisstegringar efter devalveringarna i oktober (prisstopp från oktober till 
decem ber 1982 och beslut om en höjning av omsättningsskatten med 2 
procentenheter till 16 procent i juni 1983).

Under 1982 minskade varuexporten räknat i volym med 2 procent då 
såväl öst- som västexporten reducerades i denna omfattning. Lågkonjunk
turens djupaste fas passerades före sommaren 1983. Totalt väntas en ex
portökning på 1,5 procent för år 1983. Man räknar med en viss återhäm t
ning för västexporten mot slutet av året medan östhandeln fortsättningsvis 
begränsas av ett exportöverskott till Finlands favör.

Varuimporten beräknas under år 1983 volymmässigt öka med ca 1 pro
cent, medan man räknar med ett ungefär oförändrat bytesförhåUande. 
Handelsbalansen kommer att ligga i stort sett på samma nivå som år 1982 
och uppvisa ett underskott på närmare 2 mrd. mk. Bytesbalansens under
skott, som 1982 steg till 4,7 mrd. mk, uppskattas år 1983 uppgå til 5,5 mrd. 
mk, vilket m otsvarar drygt 2 procent av bruttonationalprodukten.

Bytesbalansens ökade underskott och förändringar i valutakurserna har 
fört med sig en ökad nettoskuld. År 1983 utgör skulden 17,5 procent av 
bruttonationalprodukten. Tillväxten i utlandsskulden och den långfristiga 
skuldens am orteringsstruktur ökar kännbart skuldtjänsten.

Stegringen i kostnader och priser avtog under år 1982 men var det oaktat 
avsevärt snabbare än i OECD-länderna i medeltal. År 1983 väntas konsu
mentprisindex stiga med i gennomsnitt 9 procent, främst som en följd av 
inhemska faktorer. Målsättningen att prisstegringen skulle avta till högst 6
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procent under år 1984 innebär att konsumentpriserna 1984 i medeltal är 8 
procent högre än 1983.

Devalveringarna i oktober 1982 och övriga åtgärder i anslutning till dem 
bröt försämringen av konkurrenskraften, som pågått från och med år 1978. 
Man räknar med att konkurrensförmågan för 1983 som helhet betraktat 
förbättras så att den i stort sett når den genomsnittliga nivån på sikt. För en 
kommande period väntar man sig emellertid att den nedåtgående trenden 
fortsätter.

Sysselsättningssituationen har inte förvärrats. Enligt en förnyad syssel- 
sättningsstatistik var arbetslöshetsgraden 1982 i genomsnitt 5,9 procent 
och väntas under år 1983 bli marginellt högre eller 6,2 procent.

Finanspolitiken, som både år 1982 och 1983 varit tillväxtfrämjande, 
håller på att gradvis stramas åt. Den expansiva finanspolitiken har försva
gat statsfinanserna och har lett till stora budgetunderskott och en ökande 
upplåning. Ar 1982 inträffade en avsevärd försvagning med en närapå 
fördubbling av bruttofinansieringsbehovet som följd. Denna tendens vän
tas fortgå 1983. Av den långfristiga upplåningen utgjordes 1982 drygt 
hälften av utländska krediter. Statsskulden växer till 38 mrd. mk och stiger 
i förhållande till bruttonationalprodukten till 14,5 procent. Av denna sum
ma hänför sig närmare 60 procent till utländska lån.

Statsskulden är inte internationellt sett så omfattande. Tillväxten har 
emellertid varit mycket snabb och då lånen tagits utomlands har skuldbör
dan ökat markant. Regeringens mål är att återställa statshushållningens 
balans i syfte att skapa stimulanspolitiskt utrymme med tanke på följande 
lågkonjunktur. Budgetförslaget som framlagts för år 1984 bygger på en 
efterfrågereglerande politik.

Den inhemska fmansieringsmarknaden förblev lätt fram till vårvintern 
1983. Sedan dess har emellertid centralbanken stram at åt det penningpoli
tiska greppet för att hålla tillbaka kredittillväxten, bl. a. genom att uppta 
kassareservdepositioner, öka belastningen av penninginstitutens central- 
banksskuld och höja räntenivån.

I början av juli 1983 verkställde centralbanken en allmän höjning av 
räntenivån genom att höja grundräntan från 8,5 procent till 9,5 procent. 
Räntehöjningen avsåg främst att sänka inflationstrycket på sikt men även 
att mildra de spänningar som uppkommit mellan den s .k . reglerade och 
den fria penningmarknaden.

Efter sänkningen av markens externa värde i oktober 1982 har månads- 
medeltalet för valutaindex hållits på poängtalet 125. I septem ber 1983 
uppstod en viss osäkerhet på den finska valutamarknaden av spekulativ 
karaktär, men m otarbetades genom beslut om att höja dagslåneräntan från 
15 till 18 procent. Denna höga nivå betraktades som tem porär tills valuta 
ånyo flutit in och har sedermera successivt sänkts så att den i mitten av 
oktober var något under 17 procent.
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Framgången för den stramare ekonomiska politik som nu eftersträvas är 
beroende av att man når en inkomstpolitisk uppgörelse under följande 
avtalsperiod som skulle bromsa kostnadsutvecklingen. Ar 1983 ingicks 
kollektivavtalen branschvis och resulterade i att förtjänstnivån 1983 kom
mer att stiga med i genomsnitt 10 procent, eller nästan lika mycket som 
1982. Avtalen är i huvudsak i kraft till utgången av februari 1984.

Man räknar med att den inhemska efterfrågan förblir tämligen svag 
åtminstone fram till första halvåret 1984, och under hela året ökar i volym 
med 3 procent. Den privata konsumtionen väntas öka med 1,5 procent och 
den offentliga med 3,5 procent. De privata fasta investeringarna beräknas 
öka med 3 procent medan de offentliga minskar med 3 procent. Bruttona
tionalproduktens ökning kan bli 3 procent år 1984.

Handelsbalansen förbättras något då importvolymens ökning är lång
sammare än exportvolymens och bytesförhållandet inte väsentligt föränd
ras. U nderskottet i bytesbalansen reduceras till uppskattningsvis 4,5 mrd 
mk eller ca 1,5 procent av bruttonationalprodukten. Den genomsnittliga 
arbetslöshetsgraden torde sjunka till 5,7 procent.

2.3 Island

De två senaste åren har den isländska ekonomin drabbats av externa 
bakslag och brottats med inhemska problem. Utöver den internationella 
lågkonjunkturens effekter på exportefterfrågan har fiskfångsten minskat 
avsevärt under både 1982 och 1983. BNP sjönk med 2%  under 1982 och 
beräknas sjunka med 5,5%  1983. Ett underskott uppstod i bytesbalansen 
motsvarande 5%  av BNP 1981 och 10% 1982. Inflationstakten ökade 
kraftigt under 1982 och i början av 1983. 1 april 1983 stod det klart att 
inflationen höll på att öka till en takt på över 100% per år innebärande en 
fördubbling av de senaste två årens inflationstakt. Under förutsättning av 
fortsatt indexering av löner samt ackommoderande valutakurs-, finans- 
och penningpolitik kunde man förutse en inflationstakt på 130-140%  
under årets senare hälft med risk för ännu högre siffror.

Mot denna bakgrund tillträdde en ny regering den 26 maj 1983. Dagen 
efter sitt tillträde införde regeringen ett stabiliseringsprogram genom provi
sorisk lagstiftning. Samtidigt devalverades kronan med 14,6%, men kur
sen hade dessförinnan gradvis sänkts avsevärt från årsskiftet. Huvudinne
hållet i den provisoriska lagstiftningen kan sammanfattas under fyra punk-

1. Alla indexklausuler i löneavtal förbjöds för perioden från den 1 juni 
1983 till den 31 maj 1985. Den första effekten av detta förbud var att en 
lönehöjning på 22% som skulle ägt rum den 1 juni 1983 inte blev av. I 
stället höjdes alla avtalsmässiga löner, enligt lagen, med 8%  den 1 juni 
och med 4%  den 1 oktober 1983. Den avtalsenliga minimimånadslönen 
höjdes dock med 10% den 1 juni 1983. Samtidigt infördes ett lönestopp 
till den 1 februari 1984.
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2. Under perioden 1 juni 1983-1 februari 1984 gäller strängare prisöver
vakning än tidigare. Råfiskpriser och lönekomponenten i de reglerade 
jordbrukspriserna följer under denna period den i lag bestäm da löneut
vecklingen.

3. Subventioneringen av olja till fiskeflottan (på cirka 35%), som hade 
varit gällande sedan hösten 1982, avskaffades och samtidigt gjordes ett 
ingrepp i inkomstfördelningen mellan redare och besättning till redarnas 
fördel.

4. Vissa skattelättnader vidtogs med sänkning av marginalskatten och en 
höjning av barnbidragen. Samtidigt höjdes inkomstgarantin i socialför
säkringssystemet. Detta motverkar i någon mån den sänkning av hus
hållens köpkraft som åtgärderna i övrigt leder till.

Dessa mycket stränga åtgärder under år 1983 medför en skarp sänkning 
av hushållens levnadsstandard. Hushållens reala disponibla inkomster 
väntas sjunka med nära 20% under årets senare hälft från 1982 års nivå och 
med 12% i genomsnitt under 1983. Utvecklingen under perioden ju n i
oktober 1983 har i stora drag varit i enlighet med de prognoser som gjordes 
i slutet av maj. Oundvikliga prisstegringar som följd av devalveringen i maj 
och fördröjda prisstegringar slog till största delen igenom under sommar
månaderna. Inflationen har visat en brant fallande trend under hösten. 
Från juni till oktober steg byggnadskostnadsindex i genomsnitt med 2,3%  
per månad motsvarande en årlig inflationstakt på 32%. Konsumentpri
serna steg med mindre än 2%  per månad under augusti och septem ber 
motsvarande en årsstigning på 25%. Dessa siffror visar att inflationsprog- 
noserna, som förutsåg en markant nedgång under årets sista månader till 
en årstakt på mindre än 30%, inte har varit för optimistiska.

Arbetsm arknadssituationen under år 1983 har varit tillfredsställande 
med en registrerad arbetslöshet på omkring 1 % att jäm föra med de senaste 
årens ca 0,5% . Näringslivets konkurrenskraft har förbättrats avsevärt och 
lönsamheten är generellt sett tillfredsställande, dock med undantag för 
vissa viktiga grenar inom fisket och fiskindustrin, som brottas med mera 
strukturella problem vilka inte kan lösas enbart med stabiliseringspolitiska 
medel. Bytesbalansen har förbättrats kraftigt och visade under årets första 
hälft ett underskott på mindre än 600 milj kronor jäm fört med 3 000 milj 
kronor under första hälften av 1982 (samma växelkurs).

Enligt föreliggande prognoser om ett markant fall i torskfångsten väntas 
fiskproduktionen falla med 4%  i volym under år 1983 men på grund av 
ökad industriproduktion väntas den totala exportproduktionen falla betyd
ligt mindre eller med 2% . Detta till trots väntas varuexporten öka med 10- 
11 % på grund av lagerändringar. Den inhemska efterfrågan har fallit be
ty dligt under år 1983 och beräknas falla med 8 % för året som helhet. Reala 
avtalsmässiga löner var redan under jan u ari-ju n i 11 % lägre än året innan. 
Under perioden ju li—decem ber kommer de avtalsmässiga lönernas köp
kraft att vara 20% mindre än år 1982. De avtalsmässiga lönerna ger dock
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en ofullständig bild av inkomstutvecklingen. Således beräknas hushållens 
reala disponibla inkomster bli 12% lägre i genomsnitt under år 1983 jämfört 
med år 1982, vilket anses kunna medföra en sänkning av den privata 
konsumtionen med 9% . Sänkningen i den inhemska efterfrågan har riktats 
mer mot importen än mot det inhemska utbudet. Varuimporten väntas 
sjunka med 10-11 % i sin helhet. Enligt prognoserna väntas en minskning i 
totalproduktionen med drygt 4%  men på grund av ökade räntebetalningar 
till utlandet beräknas BNP falla mera, eller med 5,5%. Bytesbalansen 
väntas visa ett underskott på drygt 2%  av BNP under år 1983 eller i nivå 
med resultatet under årets första hälft. Detta kan jäm föras med ett under
skott på 10% av BNP för år 1982.

1 oktober 1983 presenterade regeringen sin nationalbudget för 1984, i 
vilken den redogör för sina ekonom iskt-politiska målsättningar och 
planer. Enligt nationalbudgeten kommer regeringen att föra en mycket 
återhållsam politik i syfte att fortsätta inflationsbekämpningen och uppnå 
balans i ekonomin. Valutakursen kommer att hållas så stabil som möjligt 
under år 1984 inom marginaler uppgående till ±5% . Denna politik kommer 
att stödjas av en mycket stram finans- och penningpolitik. Upplåningen 
utomlands kommer att begränsas. Regeringen har som sitt mål att bringa 
ned inflationen under 10% på årsbasis i slutet av år 1984. I enlighet med 
detta har regeringen presenterat en ram för löneutvecklingen under år 
1984. Denna ram innebär att de reala disponibla inkomsterna under år 1984 
kommer att bli på samma nivå som under slutet av år 1983 eller 5 -6 %  
lägre än medeltalet för år 1983. Detta beräknas medföra en sänkning i den 
privata konsumtionen med 4%  samtidigt som planerna i statsbudgeten 
indikerar en sänkning av den offentliga konsumtionen med 2% . Inte minst 
på grund av en planerad minskning av de offentliga investeringarna beräk
nas bruttoinvesteringarna sjunka med 5 -6 % . Dessa utsikter beräknas 
medföra en fortsatt minskning av varuim porten, medan ökade räntebetal
ningar på utlandsskulden väntas försämra tjänstebalansen.

U tsikterna för en betydande återhämtning av fiskproduktionen under år 
1984 är inte lovande. I nationalbudgeten antas att loddefisket kommer att 
återupptas under vintern år 1983/84 och i något större omfattning under år 
1984 med en årsfångst på 400 000 ton. I övrigt räknar man inte med ökade 
fiskfångster. På grund av antagandet om loddefisket samt en planerad 
produktionsökning inom exportindustrin beräknas den totala varuexporten 
kunna öka med 3,5 % samt tjänsteexporten med 3 %. Bytesbalansen väntas 
således fortsätta att förbättras och uppvisa endast ett mindre underskott år 
1984.

Dessa planer och utsikter medför en sänkning av BNP med 2,5%  år 
1984, medan totalproduktionen beräknas sjunka mindre eller omkring 
1,5%. Detta innebär att den försvagning i efterfrågan på arbetsmarknaden 
som ägt rum under år 1983 kommer att fortsätta. Under närmast föregåen
de år har dock arbetsm arknaden främst kännetecknats av överhettning.
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Utvecklingen under åren 1983 och 1984 borde således gå i riktning mot 
bättre balans.

Regeringens natinalbudget utm ynnar i en förväntning om att den kon
junkturnedgång som kännetecknat den isländska ekonomin under åren 
1982 och 1983 kommer att vändas till en uppgång under år 1984.

2.4 Norge

Det regnes med en sterkere volumvekst i bruttonasjonalproduktet 
(BNP) i 1983 enn i 1982. BNP, inklusive oljesektoren, vil øke med 2,5%  i 
år mot en nedgang på 0,6 % foregående år. Hovedårsaken til sterkere vekst 
er sterkere impulser fra aktiviteten i Nordsjøen. Veksten i Fastlands- 
Norge anslås til 0,75%  i 1983. Årsgjennomsnittet for arbeidsledigheten 
ventes på den annen side å øke fra 2,5%  i 1982 til 3,75% i 1983. Tenden
sene til økning gjennom 1983 ser imidlertid ut til å bli vesentlig svakere enn 
i 1982. Det sesongkorrigerte ledighetstall ved utgangen av septem ber 1983 
var ikke høyere enn i mars. Omfattende sysselsettingstiltak er iverksatt for 
å bøte på tendensen til økt arbeidsløshet. Sysselsettingen målt i årsverk 
antas å gå noe ned fra 1982 til 1983, anslagsvis 0,25%. På grunn av 
tendensene til fortsatt økning i omfanget på deltidsarbeid, vil en fortsatt 
regne med en viss vekst i antall sysselsatte personer.

Det har funnet sted en klar avdempning av prisstigningstakten i norsk 
økonomi. En regner med en gjennomsnittlig konsumprisvekst på knappe 
8,5%  i 1983 mot 11,3% i 1982. Avdempningen skyldes i første rekke 
innenlandske forhold, men også i noen grad lavere vekst i importprisene. 
Blant de innenlandske kan nevnes lavere økning i offentlige avgifter og 
administrerte priser, mer moderat lønnsoppgjør og moderat jordbruks
oppgjør. En relativ forbedring i norsk konkurranseevne (målt ved ar- 
beidskraftskostnader pr. produsert enhet) på om lag 5%  i 1983 anslås mot 
en tilsvarende forverring foregående år. Dette svinget har sammenheng 
med både kursjusteringene høsten 1982, moderat lønnsutvikling og ster
kere produktivitetsvekst. Arbeidskraftkostnadene pr. produsert enhet 
vokser omtrent i takt med konkurrerende land.

En legger til grunn et overskudd på driftsbalansen i 1983 på 2,7%  av 
BNP mot 1,4% i 1982. Forbedringen henger i betydelig grad sammen med 
utviklingen i den tradisjonelle varebalansen med høy eksport og lav im
port, men har også sammenheng med en økning i oljeproduksjonen og 
høyere dollarkurs. Under forutsetning av uendrede valutakurser, skulle 
dette bringe Norges nettogjeld ned til 23% av BNP ved utgangen av 1983, 
mens den utgjorde 26,5%  av BNP ved utgangen av 1982.

Innenlandsetterspørselen vil fortsatt vise nedgang i 1983, -0 .2 % . Privat 
konsum antas å vokse med 0,75% . Bruttoinvesteringene i fast kapital 
vokser med 6,75%. Tallet er i betydelig grad påvirket av takten i investe
ringene i oljevirksomheten. Industriinvesteringene vil imidlertid vise sterkt 
fall ( -2 0 % ), selv om nedgangen vil bli avdempet gjennom året.
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Det er også i 1983 ført en etterspørselsstim ulerende finanspolitikk og en 
relativt stram penge- og kredittpolitikk. Underskuddet på stats- og trygde
budsjettet som andel av BNP, eksklusive olje, vil øke (fra 6,9%  av BNP i
1982 til 7,1%  i 1983). Overskuddet, inklusive oljeskatter, svekkes (fra 
2,8%  av BNP til 1,9%). De offentlige utgifters andel av BNP vil samtidig 
øke (fra 49,3%  til 49,7%). Likviditetstilførselen fra statlige sektorers låne
transaksjoner er derimot brakt ned (fra 4,6%  til 2,6%), samtidig som 
tilførselen fra de private banker er redusert (fra 8,5%  til 7,6%). Valuta
transaksjoner representerer ytterligere en likviditetsdempning. Samlet re
presenterer dette om lag uendret nominell etterspørselspåvirkning fra fi
nans- og kreditt politikken fra 1982 til 1983, men prisstigningen anslås som 
nevnt å bli om lag 3 prosentenheter lavere i 1983 enn i 1982.

På bakgrunn av at utlånsutviklingen fra forretnings- og sparebankene i 
vinter- og vårmåndeden ble sterkere enn forutsatt, har en i gjennomførin
gen av kredittopplegget fra sommeren 1983 måttet innføre direkte regule
ring både av forretnings- og sparebankenes utlån og finansieringsselska
penes lån i form av factoring og leasing. Det nominelle rentenivået er noe 
redusert i løpet av 1. halvår. Realrentenivået har derimot gått opp som 
følge av lavere prisstigning.

For 1984 regner en med at de internasjonale konjunkturforhold skal gi 
grunnlag for en sterkere BNP-vekst for Fastlands-Norge (1,5% i 1984 mot 
0,75%  i 1983). Inkluderes oljesektoren, regner en derimot med nedgang 
(-0 ,1  %). Dette har i første rekke sammenheng med at Olje- og energide
partementet regner med lavere aktivitet i oljesektoren i 1984. Arbeidsløs
heten antas å bli noe redusert gjennom 1984. Det regnes med en sysselset
tingsvekst målt i antall årsverk på vel 0,25 % og i personer på om lag 1 %. 
Prisstigningstakten er anslått til 6%  i gjennomsnitt for 1984. Den antas å 
komme ned i 7%  ved utgangen av 1983, noe som representerer et godt 
utgangspunkt for ytterligere avdempning. En regner med moderat lønns
oppgjør også i 1984. Driftsbalansen overfor utlandet ventes fortsatt å vise 
overskudd i 1984, men lavere enn i foregående år. Forverringen i forhold til
1983 har sammenheng både med høyere tradisjonell vareimport og lavere 
antatt produksjon av olje i Nordsjøen. Vekst i privat konsum, fortsatt 
eksportvekst og en begynnende investeringsoppgang underbygger anslaget 
om en betydelig økning i tradisjonell vareimport.

Innenlandsetterspørselen anslås å vokse med 0,5% . Veksten i privat 
konsum ventes å utgjøre 1,75%. Bruttoinvesteringene i fast kapital regnes 
med å vise sterk økning, 9,5% , vesentlig som følge av økte oljeinveste
ringer. Industriinvesteringene vil derimot øke med 2%  fra 1983 til 1984. 
Bakgrunnen for den gunstigere utvikling en regner med i industriinveste
ringene er økte inntekter i eksportorientert virksomhet og et kredittop- 
plegg som skulle gi rom for økte investeringer.

Som foregående år bidrar finanspolitikken i etterspørselsstim ulerende 
retning gjennom budsjettbalansen. Statlige lånetransaksjoner, likviditets-
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tilførselen fra private banker og valutatransaksjoner, trekker i motsatt 
retning. Dette innebærer at det legges opp til om lag samme etterspørsels- 
regulering i 1984 som i 1983 målt ved likviditetsvirkningene av finans- og 
kredittpolitikken (10,2% mot 10,5%). tar en hensyn til utsikter til lavere 
prisstigning, er opplegget reelt sett noe mer ekspansivt. Opplegget for både 
inneværende år og 1984 er lagt opp med sikte på at kreditt-tilførselen skal 
gi rom for lønnsomme investeringer i næringslivet.

Det økonomiske opplegg for 1984 legger stor vekt på tiltak for å dempe 
inflasjonen og trygge sysselsettingen både på kort og lang sikt. Lettelser i 
beskatningen ses som et viktig virkemiddel for å oppnå moderate lønns- 
oppgjør og kostnadsdempning. Moderat vekst i offentlige takster og av
gifter virker i motsatt retning. Veksten i statens egne lønninger og statens 
overføringer til andre lønninger forutsettes begrenset til 5%  fra 1983 til 
1984. Ordninger som automatisk indeksreguleres på de offentlige budsjet
ter, skal søkes redusert. Sysselsettingen blir styrket via finans- og kreditt- 
politkken og gjennom arbeidsmarkedspolitiske tiltak. Tiltak for å stimulere 
til økt omstilling i norsk næringsliv står også sentralt ved å gjøre det mer 
attraktivt og lønnsomt å skape ny produktiv virksomhet og lette tilgangen 
på risikovillig kapital. Det er tale om økning i skattefrie avdrag ved salg av 
aksjer, innføring av skattefradrag for individuell aksjesparing og endringer 
i beskatningen av aksjonær/aksjeselskap.

Aktiviteten i Nordsjøen har vært -  og vil fortsatt være -  viktig for 
utviklingen av norsk økonomi i tiden framover. En kan imidlertid ikke 
regne med at oljesektoren kan gi samme handlefrihet i utformningen av den 
økonomiske politikk i de nærmeste år. Produksjonen i Nordsjøen vil ikke 
øke de neste 5 årene, og en kan ikke legge til grunn noen prisstigning for 
petroleum, samtidig som kostnadene i forbindelse med virksomheten på 
kontinentalsokkelen øker. Likefullt er den langsiktige strategi for oljevirk
somheten viktig for utformingen av den aktuelle økonomiske politikk.

2.5 Sverige

Läget för den svenska industrin har förbättrats under 1983. Orderingång 
och produktion har ökat. Produktionsökningen beror väsentligen på en god 
exportkonjunktur, men även orderingången från hemmamarknaden har 
förbättrats. Framgångarna på exportm arknaderna förklaras av den allmänt 
förbättrade internationella konjunkturen och av den svenska industrins 
förbättrade konkurrensläge.

Handelsbalansen har utvecklats gynnsammare än väntat. Från årsskiftet 
t o m septem ber visar handelsbalansen ett överskott om drygt 9 miljarder 
kr. För helåret 1983 beräknas handelsbalansen förbättras med 14 miljarder 
och visa ett överskott på 8 miljarder kr. Det bör dock noteras att den 
gynnsamma handelsbalansutvecklingen delvis är av tillfällig natur. Expor
ten av råvaror, fartyg och petroleum produkter har sålunda ökat betydligt 
snabbare än övriga varor. Denna utveckling kommer antagligen inte att
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hålla i sig framöver. Det är rimligt att räkna med en mer dämpad export av 
dessa varor, samtidigt som importen på nytt tar fart i takt med att den 
inhemska efterfrågan ökar. Totalt sett beräknas exporten av varor och 
tjänster öka med drygt 8%  1983.

Även om den gynnsamma exportutvecklingen delvis kan förklaras av 
tillfälliga faktorer, har exporten av bearbetade varor, som svarar för ca 
75%  av den totala varuexporten, likväl utvecklats gynnsamt under 1983. 
Svensk industri har gjort marknadsandelsvinster. Dessa vinster har främst 
avsett Västeuropa (exkl Norden) och Förenta Staterna. Däremot har inte 
några andelsvinster kunnat noteras vad gäller Norden. Andelsvinsterna 
innebär vidare att endast en del av de stora andelsförsluster som svensk 
industri gjorde på 1970-talet nu har återtagits.

För bytesbalansen som helhet förutses ett underskott 1983 om strax 
under 10 miljarder kr.

Konsumentprisstegringen ligger i oktober 1983, mätt över den senaste 
tolvm ånadersperioden, på drygt 9% .

Den inhemska efterfrågeutvecklingen har varit relativt svag, främst till 
följd av att minskningen i den privata konsumtionen och lagerneddragning
en varit kraftig. Nedgången i lagerinvesteringarna m otsvarar 0,3%  av 
bruttonationalinkomsten. Mellan första halvåret 1982 och första halvåret 
1983 sjönk den privata konsumtionen med närmare 3%. För helåret 1983 
förutses den privata konsumtionen minska med ca 2%.

Även investeringsutvecklingen har varit svag, såväl vad gäller näringsli
vets investeringar som bostadsinvesteringarna. Bruttoinvesteringarna be
räknas falla med 4%  1983. Av den kommunala konsumtionsökningen på 
drygt 2,5%  förklaras ca 1,5 procentenheter av ökade beredskapsarbeten 
och överförande av statligt sjukhus i kommunal regi.

Arbetsmarknadsläget har varit kärvt under 1983. Antalet sysselsatta har 
visserligen ökat, men samtidigt har antalet personer i arbetskraften ökat, 
varför arbetslösheten har varit fortsatt hög. Arbetslösheten nådde en re
kordhög nivå i septem ber 1983, då 177 000 personer var öppet arbetslösa, 
vilkt m otsvarar drygt 4%  av arbetskraften. Mot bakgrund av de åtgärder 
som vidtagits bör emellertid en förbättring ské mot slutet av året och en 
genomsnittlig arbetslöshet på 150 000 personer är att vänta för 1983. 
Därutöver finns under 1983 ca 170 000 personer sysselsatta med hjälp av 
olika typer av arbetsm arknadspolitiska åtgärder.

Det bör under 1984 vara möjligt att uppnå en relativt god tillväxt i den 
svenska ekonomin.

Möjligheterna att nå denna gynnsammare ekonomiska utveckling beror 
emellertid på om pris- och kostnadsstegringarna kan hållas tillbaka så att 
konkurrenskraften bevaras.

Vad gäller utrikeshandeln under 1984 väntas den totala exporten av 
varor och tjänster nå en volymtillväxt om drygt 5 -6 % . Den goda exportut
vecklingen i kombination med att importen förutses öka relativt måttligt,
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trots en markerad ökning av den inhemska efterfrågan, medför en fortsatt 
förbättring av bytesbalansen.

Bruttoinvesteringarna förutses efter flera års minskningar öka något i 
volym. Industriproduktionen väntas öka med 5 - 6 %  i volym. Den ökning 
av kapacitetsutnyttjandet som noterats 1983 bör således fortsätta. Samti
digt har också företagens lönsamhet kraftigt förbättrats. Detta bör sam
mantaget leda till att industrin börjar bygga ut kapaciteten 1984. För 
lagerinvesteringarnas del förutses en kraftig omsvängning mellan 1983 och 
1984. I takt med att efterfrågan och produktion stiger ökar också företa
gens behov att bygga upp såväl insats- som färdigvarulager.

Även den privata konsumtionen bör kunna öka något 1984. Den gynn
samma prisutveckling som kan uppnås vid den löneökning som antagits 
medför att hushållens reala inkomster kan väntas öka.

Sammantaget bör den totala produktionen, BNP, öka med ca 3%  1984. 
Även vid en förhållandevis god produktivitetstillväxt bör därför det under
liggande sysselsättningsläget förbättras. Industrisysselsättningen bör efter 
flera år av kraftiga minskningar kunna öka. Den privata tjänstesektorn, 
med närmare 1,5 miljoner sysselsatta och därmed den sysselsättningsmäs- 
sigt mest betydande sektorn i samhällsekonomin, väntas fortsätta att ex
pandera relativt kraftigt. Även kommunerna väntas fortsätta att öka sys
selsättningen.

Vad gäller den finansiella utvecklingen i ekonomin, förblir den centrala 
uppgiften för penning- och kreditpolitiken att begränsa den likviditetsök
ning osm budgetunderskotten ger upphov till. En betydande del av statens 
upplåningsbehov måste således täckas utanför banksystem et i företag och 
hushåll.

Statens upplåning har blivit så stor att en allt större del måste ske på 
marknaden utanför banker öch försäkringsinstitut. Villkoren måste anpas
sas därefter. Den svenska penningmarknaden har utvecklats snabbt och 
staten kommer även i fortsättningen att vara en mycket stor låntagare på 
marknaden. Å tgärder har även vidtagits för att öka hushållens andel av 
budgetunderskottens finansiering och för att åstadkom ma längre löptider 
för statsupplåningen. Här bör särskilt nämnas de förändringar som gjorts 
för att bredda marknaden för premieobligationer, introduktion av stats
skuldväxlar med 24 m ånaders löptid samt introduktionen av oprioriterade 
statsobligationer, riksobligationer, med en löptid på 3,5 år och mer. Rege
ringen har vidare föreslagit ett nytt sparsystem  för hushållen, det s k 
allem ansparandet, som avses bli infört den 1 april 1984 och som då skall 
ersätta skattesparandet.

Trots den bytesbalansförbättring som förutses uppkomma 1984, kom
mer alltjämt stora krav att ställas på den statliga utlandsupplåningen. Det 
kommer vidare alltfort att krävas ett relativt högt ränteläge i Sverige så att 
en tillfredsställande privat kapitalbalans kan upprätthållas. Det innebär 
också att utrymmet för krediter i svenska kronor kommer att bli begränsat.
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3. Nordiska ekonomiska forskningsrådet

Nordiska ekonomiska forskningsrådet har till uppgift att främja nordiskt 
ekonomiskt samarbete genom analyser och utredningar om det ömsesidiga 
ekonom iska beroendet mellan de nordiska länderna och om förutsättning
arna för ett närmare ekonomiskt samarbete.

Forskningsrådet har för 1983 en budget på ca NOK 1,6 miljoner. Av 
detta belopp används 2/3 till att stödja forskningsprojekt. Rådet prioriterar 
tills vidare stabiliseringspolitiska problemställningar. Vid val av projekt 
som skall erhålla stöd lägger rådet stor vikt vid att resultaten skall vara av 
betydels för utformningen av den ekonom iska politiken i de nordiska 
länderna. För närvarande pågår 17 projekt med stöd från rådet. Rådets 
budget för 1984 uppgår till ca NOK 1,9 miljoner.

Forskningsrådet har under 1983 arrangerat ett forskarseminarium om 
” Investeringspolitik i en stagnerande ekonom i” . Avsikten var att identifi
era intressanta forskningsprojekt på detta område. En skriftlig rapport om 
seminariet har utarbetats.

Forskningsrådet har också arrangerat ett seminarium om "D et teoretis
ka underlaget för utformning av ekonomisk politik i de nordiska län
derna". Anförandena från detta seminarium kommer att publiceras i rå
dets årsbok. Årsboken innehåller också en mera detaljerad rapport om 
verksamheten. Avslutningsvis bör nämnas att rådet också beslutat med
verka till en studie av valutakursändringar i de nordiska länderna (jfr nedan 
under avsnitt 4).

4. Arbetet i ämbetsmannakommittén för valutafrågor och finansiella frågor
(NÄVF)

Genom mötena i äm betsmannakommittén bevakas och diskuteras valu
tamässiga och finansiella frågor som berör dels de nordiska ländernas 
förhållanden sinsemellan, dels nordiska ställningstaganden till internatio
nella spörsmål. Av särskild betydelse är behandlingen av ärenden som tas 
upp i IM F, där de nordiska länderna har gemensam representation såväl i 
direktionen som i IM F:s policyskapande organ, den s k interimskommit- 
tén. De nordiska ländernas synpunkter i dessa ärenden koordineras fortlö
pande av berörda myndigheter.

I det följande redovisas viktigare uttalanden som under 1983 gjorts från 
nordisk sida i valutafonden. Dessutom behandlas de initiativ som tagits 
från de nordiska ländernas sida, framför allt i OECD, om att få till stånd en 
omläggning av den ekonomiska politiken i försiktigt expansiv riktning i 
länder med gynnsam externbalans och låg inflationstakt.

Ämbetsmannakommittén har under 1983 också ägnat en betydande del 
av sin tid åt utredningarom  närmare nordiskt samarbete på valutaområdet. 
Dessa utredningar, som rör valutapolitiska konsultationer i Norden samt
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harmonisering och liberalisering av de nordisk valutaregleringarna, be
handlas under punkt c. och d. nedan. NÄVF har också, i enlighet med 
önskemål från N ordiska rådet, tagit initiativ till en analys av orsakerna till 
och effekterna av de nordiska ländernas devalveringar hösten 1982. Kom
mittén har kontaktat Nordiska ekonom iska forskningsrådet för att efter
höra om en sådan analys kunde ske inom ramen för den verksam het som 
rådet stödjer. Rådet har beslutat att medverka till en studie och har anvisat 
medel för en första rapport. Rapporten skall innehålla en översikt över 
existerande studier i ämnet och skall dessutom identifiera vilka ytterligare 
utredningar som bör ske. Forskningsrådet skall också under 1984 arrange
ra ett seminarium med tem at ” Valutakursändringar i de nordiska län
derna” .

I detta sammanhang bör nämnas att det nordiska samarbetet på det 
ekonomisk-politiska om rådet givetvis sker i många andra former än inom 
NÄVF:s ram. De myndigheter i de nordiska länderna som har ansvar för 
den ekonomiska politiken håller varandra orienterade om den ekonomiska 
utvecklingen och ekonomisk-politiska åtgärder. Valuta- och konjunktur
problem dryftas inom ramen för sam arbetet. Överläggningar sker vid mö
ten mellan de nordiska ländernas finans- och ekonomiministrar, mellan 
tjänstemän på berörda departem ent, samt i kontakter mellan centralban
kerna.

4.1 Uttalanden i valutafonden (IMF)

Vid IM F:s årsmöte 1983, interimskommitténs möten och i det löpande 
arbetet i IMF kan tre huvudfrågor sägas ha stått i centrum för diskussio
nerna om läget i världsekonomin. Dessa tre nära sammanhängande frågor 
gäller hur en bestående ekonomisk återhämtning skall säkras, hur riskerna 
för en tilltagande protektionism skall mötas samt hur den internationella 
skuldkrisen skall hanteras. Särskild uppmärksamhet har som vanligt äg
nats åt den ekonom iska politiken i de stora industriländerna som är av 
avgörande betydelse för den totala ekonomiska utvecklingen. Vidare har 
självfallet Valutafondens roll i det internationella sam arbetet varit ett 
väsentligt spörsmål i överläggningarna. Från nordisk sida har man i huvud
sak framfört följande synpunkter vid diskussionerna i IM F:s olika organ.
-  De stora industriländerna måste spela en ledande roll i ansträngningarna 

att få till stånd en ekonomisk återhämtning. Några av dessa länder bör 
överväga en omläggning av den ekonomiska politiken i försiktigt expan
siv riktning. En fortsatt konjunkturuppgång är den viktigaste förutsätt
ningen för framsteg vad gäller minskning av arbetslösheten och hante
ring av skuldproblemen,

-  Omläggningen av politiken måste givetvis avpassas efter varje lands 
speciella förhållanden. Flera stora industriländer som varit framgångs
rika i inflationsbekämpningen och dessutom har en gynnsam bytesba
lansutveckling förefaller dock ha utrymme för en mera expansiv politik.
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— Avvägningen mellan finans- och penningpolitiska åtgärder i USA är av 
central betydelse för möjligheterna att få till stånd en utveckling känne
tecknad av icke-inflatorisk tillväxt. I takt med att den amerikanska 
ekonomin närmar sig fullt kapacitetsutnyttjande bör budgetunderskottet 
reduceras. Detta bör kombineras med en kreditpolitik som medför lägre 
realräntenivå,

— Om tenderserna till protektionism inte aktivt m otarbetas kan den ekono
miska återhämtningen äventyras. Protektionistiska ingripanden i syfte 
att lösa sysselsättningsproblem får på sikt motsatt effekt,

-  Det är angeläget att de stora industriländerna stärker sitt samarbete på 
valutaom rådet. Det finns behov av bättre samordning av valutakurspoli
tiken med utnyttjande av såväl marknadsinterventioner som penningpo
litiska instrument,

-  U tan en konjunkturuppgång blir skuldproblemen mycket svåra att be
mästra. U-länderna måste dessutom ha tillträde till i-ländernas mark
nader samt få tillgång till tillräckliga finansiella resurser så att nödvändig 
anpassning kan ske i ordnade former. Valutafonden har en viktig roll att 
spela i denna anpassningsprocess. De nordiska länderna har förordat att 
IM F:s utlåningskapacitet utökas väsentligt så att den stora efterfrågan 
på IM F:s temporära betalningsbalansstöd kan mötas.

4.2 Initiativ från de nordiska länderna i OECD

Det nordiska samarbete som sedan länge pågått i anknytning till 
OECD:s verksamhet kan sägas ha intensifierats under 1983. På det ekono- 
misk-po!itiska området togs flera initiativ från de nordiska ländernas sida.

Efter förslag av Finland lade OECD-sekretariatet fram en studie om 
internationella overforingsmekanismer inför OECD:s ekonomisk-politiska 
kommittés möte i april 1984. Tanken var att denna studie skulle utgöra 
underlag för en omläggning av den ekonomiska politiken i riktning mot en 
försiktig expansion genom en koordinering av OECD-ländernas politik. 
Vidare anmodade Norge i ett särskilt memorandum OECD:s generalsekre
terare att framlägga förslag om en gemensam ekonomisk strategi till 
OECD:s ministerrådsm öte i maj 1984. Målet skulle vara att få till stånd 
högre tillväxt och lägre arbetslöshet.

Inför OECD:s m inisterrådsm öte i maj 1983 enades de nordiska finansmi
nistrarna om den gemensamma linje som skulle avspeglas i varje lands 
inlägg vid mötet och som bl a skulle grundas på nyssnämnda norska 
memorandum. Från nordisk sida skulle man understryka behovet av sam
arbete för att lösa de ekonomiska problemen, t. ex. genom att de OECD- 
länder som hade möjlighet därtill utnyttjade tillgängligt utrymme för att 
stödja den begynnande uppgången. I det aktuella konjunkturläget känne
tecknat av stor arbetslöshet var det av särskild betydelse att återhämtning
en blev hållbar.
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De nordiska finansm inistrarna konstaterade vid sitt möte i juni 1983 att 
det nordiska initiativet gentemot OECD hade varit värdefullt. De nordiska 
länderna hade fått sina gemensamma synpunkter klart markerade. Visser
ligen hade man inte fått önskat gehör för en ny samordnad och differentie
rad tillväxtpolitik, men kommunikén från ministermötet innehöll på flera 
punkter klara framsteg från nordisk synpunkt. Finansm inistrarna var ock
så eniga om att det kunde bli aktuellt att föreslå att OECD inkallade till ett 
extraordinärt finansministermöte före årets utgång. E tt sådant möte skulle 
aktualiseras om den internationella ekonomiska uppgången inte fick till
räcklig styrka.

4.3 Utredning om valutapolitiska konsultationer mellan de nordiska län
derna

Vid ett möte i november 1982 beslöt de nordiska finansministrarna att ge 
NÄVF i uppdrag att utreda möjligheterna för att vidareutveckla de valuta
politiska konsultationerna mellan de nordiska länderna. Kommittén fram
lade en rapport i juni 1983 (NU 1983:4).

1 rapportens slutsatser konstateras att ett självständigt nordiskt valuta- 
politiskt samarbete, t ex i form av ett fastkurssystem  mellan de nordiska 
valutorna, skulle förutsätta ett mycket närmare samarbete inom andra 
delar av den ekonom iska politiken. Vidare konstateras att formella förplik
telser om förhandskonsultationer vid kursåtgärder skulle stöta på såväl 
principiella som praktiska svårigheter. Alternativet till en avtalsbunden 
ordning är att upprätta en mera systematisk informationsprocedur. I rap
porten ingår följande förslag till förbättrad informationsordning:
-  övriga nordiska länder bör informeras innan beslut om mera betydande 

valutakursåtgärder träder i kraft,
-  ett nordiskt personregister bör uppgöras för att underlätta snabb kontakt 

inför valutakursändringar,
-  fastare former för utbyte av teknisk information om valutakurssyste

men,
-  generell intensifiering av inform ationsutbytet om valutapolitiken i eta

blerade samarbetsorgan,
-  värdering av centralbankerna av behovet att se över det nordiska avtalet 

om kortfristigt valutastöd, det s k swap-avtalet.
I rapporten konstateras avslutningsvis att en grundförutsättning för sta

bilare valutaförhållanden i Norden är att man kan få till stånd ett stabilare 
internationellt valutasystem. Det är därför viktigt att de nordiska länderna 
på ett internationellt plan i olika former fortsätter att plädera för ett 
stabilare valutasystem.

Finansm inistrarna behandlade NÄVF:s rapport den 20 juni 1983 och 
instämde därvid i övervägandena i rapporten. En effektiv information i 
samband med att ett land planerar aktiva valutakursåtgärder skulle, enligt 
finansministrarna, ge övriga länder tillfälle att göra sina synpunkter gällan-
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de samtidigt som berörda myndigheter fick möjlighet att beakta gemen
samma nordiska hänsynstaganden. Finansm inistrarna uttalade vidare att 
de mot denna bakgrund skulle vidareutveckla sina informella ömsesidiga 
kontakter.

Slutligen instämde finansministrarna i förslaget om en översyn av det 
nordiska swap-avtalet. En sådan översyn har redan inletts av centralban
kerna. Den kan väntas resultera i en väsentlig höjning av lånebeloppen i 
avtalet.

4.4 Tilläggsrapport om åtgärder på valutaområdet fö r  att främ ja industri
ella samarbetsprojekt över gränserna i Norden

Vid Nordiska rådets session 1982 anmodades ministerrådet att ytterliga
re studera en harmonisering och liberalisering av de nordiska valutaregle
ringarna och att studera möjligheterna att införa fribelopp och förenklade 
administrativa rutiner, särskilt för mindre företag. NÄVF utarbetade en 
status-rapport om detta arbete i november 1982 för presentation vid N or
diska rådets session 1983. En slutlig tillläggsrapport framlades i juni 1983 
(NU 1983:5).

I tilläggsrapporten, som knyter an till NÄVF:s första rapport i ämnet 
från november 1981, behandlas vissa delar av valutaregleringen mera 
utförligt eftersom de anses vara av särskild betydelse för industrisam arbe
tet. Särskild uppmärksamhet ägnas åt direkta investeringar, tillgång till 
kreditmarknader i och utanför Norden, upprättande av en gemensam nor
disk aktiem arknad, enklare valutaregler och fribeloppssystem. Ämbets- 
mannakommitténs utgångspunkt är att en ” harmonisering” bör sikta på att 
liberalisera valutaregleringarna och att lättnader i regleringen är viktigare 
än att göra det formella regelsystemet mer likartat. Mot denna bakgrund 
görs en genomgång i rapporten av tänkbara liberaliseringar på olika punk
ter. Dessutom diskuteras möjligheterna att förenkla hanteringen av regle
ringarna samt att förbättra informationen om regelverket.

Finansm inistrarna behandlade tilläggsrapporten vid ett möte den 16 
november 1983. Resultatet av denna behandling framgår av ministerrådets 
meddelande om uppföljningen av Nordiska rådets rekommendation nr. 
23/1980.

4.5 Harmonisering och förbättring av statistiken över kapitalrörelser i 
Norden

NÄVF har tillsatt en arbetsgrupp som fått till uppgift att studera en 
harmonisering och förbättring av statistiken över kapitalrörelser mellan de 
nordiska länderna. Gruppen, som haft fem möten under 1983, siktar på att 
framlägga en slutrapport under första halvåret 1984.

Gruppens arbete har hittills till stor del varit inriktat på att kartlägga 
skillnader mellan de enskilda ländernas investeringsstatistik. Det har där-
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vid konstaterats att olika behandling av SAS i statistiskt avseende medför 
betydande differenser. Det har visat sig tekniskt svårt att finna en lösning 
på dessa problem.

Arbetsgruppen har vidare kunnat konstatera att vissa tolkningsskill- 
nader föreligger mellan de nordiska länderna vad gäller IM F:s definitioner 
av direkta investeringar. Det fortsatta arbetet kommer därför att inriktas 
på att söka nå större samstämmighet härvidlag.

4.6 Kursutvecklingen mellan de nordiska valutorna

Under redovisningsperioden (15 oktober 1982-15 oktober 1983) har 
antalet beslut om kursändringar för de nordiska valutorna varit betydligt 
färre än under närmast föregående år.

Följande beslut har fattats under perioden:
-  Den isländska kronan devalverades med 9%  den 5 januari 1983.
-  En kursjustering ägde rum inom EMS den 21 mars 1983 innebärande en 

uppskrivning av tyska marken med 5,5% , av holländska florinen med 
3,5% , av danska kronan med 2,5%  och av belgiska francen med 1,5% 
samt en nedskrivning av franska francen och italienska liran med 2,5%  
och av irländska pundet med 3,5% . Det samlade resultatet av kursjus
teringen på den effektiva kursen för den danska kronan blev en marginell 
nedskrivning.

-  Den isländska kronan devalverades med 14,6% den 27 maj 1983.
Vid sidan av beslut om kursjusteringar påverkas kursrelationerna mellan 

de nordiska valutorna av mera m arknadsbestäm da kursförändringar mel
lan huvudvalutorna, i synnerhet US dollar, tyska mark och engelska pund, 
som de nordiska valutorna följer i olika grad på grund av olika kursre
gimer. E tt sätt att illustrera dessa kursförskjutningar mellan de nordiska 
valutorna liksom de totala förändringarna är att använda den särskilda 
dragningsrätten, SDR, som räkneenhet. SDR är sammansatt av de fem 
internationella huvudvalutorna (US dollar, tyska m ark,japanska yen, eng
elska pund och franska francs).

Tabell 2 nedan visar de totala kursförändringarna gentemot SDR som 
uppkommit genom såväl kursjusteringsbeslut som m arknadsbestäm da för
skjutningar mellan huvud valutorna. Under redovisningsperioden har bety
dande förskjutningar endast inträffat mellan den isländska kronan och 
övriga nordiska valutor.

I tabell 2 redovisas även kursförändringarna gentemot SDR sedan början 
av 1981. En jäm förelse mellan de nordiska valutorna visar, vid sidan av 
den exceptionella utvecklingen för den isländska kronan, att de största 
kursförskjutningarna inträffat mellan å ena sidan den norska kronan och 
finska marken samt å den andra den svenska kronan. Den betydligt större 
deprecieringen för den svenska kronan sammanhänger primärt med de 
beslut om relativt stora devalveringar som togs 1981 och 1982. Det bör 
avslutningsvis noteras att ovannämnda utredning om valutapolitiska kon-
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Kursförändring (i procent) för de nordiska valutorna och vissa huvudvalutor gent
emot SDR

Tabell 2

+ = appreciering
-  =  depreciering

sultationer mellan de nordiska länderna innefattar en mera utförlig redogö
relse för kursutvecklingen mellan de nordiska länderna sett över olika 
perioder.

5. Fri skipsregistrering

I juni 1982 drøftet de nordiske statsministrene b l.a . spørsmålet om fri 
registrering av skip i Norden som et ledd i liberaliseringen av utgående 
kapitalbevegelser. E tter ytterligere drøftelser i m inisterrådets organer ble 
det ved årsskiftet 1982—83 nedsatt en ekspertgruppe for å se nærmere på 
saken. Ekspertgruppen avga sin rapport ” Fri registrering av skip i N or
den” i mai 1983. Gruppens vurderinger og konklusjoner inneholdt bl. a.:
-  Den lovgivningen som valutareguleringen bygger på er ikke direkte til 

hinder for den aktuelle liberalisering.
-  Ekspertgruppen har konstatert at praksis, når det gjelder utflagging til et 

annet nordisk land i form av direkte investering, er liberal i Danmark, 
Finland, Norge og Sverige.

-  På grunnlag av de nordiske landenes internasjonale forpliktelser særlig i 
henhold til OECD-samarbeidet, har ekspertgruppen ikke funnet det 
riktig å formulere forslag til ytterligere liberalisering begrenset til N or
den.

-  Ekspertgruppen anbefaler at det overveies hvilke mulige generelle lem
pelser (primært overfor alle OECD-landene) på såvel registreringsområ
det som valutaom rådet som vil være av særlig betydning for samarbeidet 
mellom nordiske rederiselskaper. Det antas at slike generelle lempelser 
ikke nødvendigvis trenger å komme i konflikt med prioriterte nasjonale 
interesser i de respektive land.

M inisterrådets stedfortrederkom ité har behandlet rapporten. Den 
vedtok i oktober 1983 å lade det blive undersøgt, om der er interesse og 
politisk mulighed for, i relation til samtlige OECD-lande, at søge reg-
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lerne på henholdsvis skibsregistreringsområdet og valutaom rådet har
moniseret (i liberaliserende retning); overvejelserne om sådanne gene
relle ordninger vil i givet fald, om ønsket, kunne koncentreres om 
forhold, som i praksis må formodes at være af særlig betydning i den 
inter-nordiske sammenhæng.

Arbeidet med denne supplerende rapport vil bli igangsatt før utgangen 
av 1983.
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Kapitel XIV

Industripolitik

1. Översynen av det nordiska industripolitiska samarbetet

Nordiska m inisterrådet (industriministrarna) enades den 9 februari 1982 
om en arbetsplan för översyn av det nordiska industripolitiska samarbetet. 
Planen överlämnades till N ordiska rådet för kännedom och presenterades 
vid sessionen 1982 i Helsingfors.

Enligt planen, som var formulerad som ett antal uppdrag till dåvarande 
Nordiska äm betsmannakommittén för industri- och energipolitik, förut
sattes en första avrapportering av arbetet före utgången av januari 1983. 
Ämbetsmannakommitténs första rapport om sitt arbete med att följa upp 
arbetsplanen behandlades vid m inisterrådets (industriministrarnas) möte 
den 18 januari 1983. Kommitténs rapport bifogades även Nordiska minis
terrådets årsberättelse 1983.

N är det gällde tidshorisonten för arbetet med planen, konstaterade äm
betsmannakommittén i rapporten att åtskilliga av uppdragen var av lång
siktig eller kontinuerlig karaktär. Kommittén har dock varit inställd på att 
presentera en sammanfattande rapport över arbetet med planen under 
hösten 1983. 1 det följande återges kommitténs rapport som Nordiska 
ministerrådet (industriministrarna) antog vid sitt möte den 27 oktober 
1983. Förutom arbetet med de specifika uppgifter och frågor som angavs i 
arbetsplanen redovisas också vissa frågor som ej återfinns i arbetsplanen 
men som under det gångna året aktualiserats på det industripolitiska sam- 
arbetsområde. Slutligen redovisas uppgifter om verksamheten under 1983 
inom Nordiska Industrifonden, NORDTEST, projektet ” Geologiskt sam
arbete på N ordkalotten” samt inom Nordisk industrialiseringsfond för 
Island svensk-norska fonden för individuellt samarbete.

1.1 Teknisk FoU

I arbetsplanen framhålls vikten av ett fortsatt intensivt nordiskt samar
bete när det gäller teknisk forskning och utveckling. Nordiska Industrifon
dens och NORDFORSK:s roller i detta sammanhang betonas. Det under
stryks att fonden måste ges ökade resurser för att dess roll som initiativta
gare och katalysator i det nordiska tekniska FoU-sam arbetet till fullo skall 
kunna utnyttjas.

Vidare framhålls vikten av att effektivisera utnyttjandet av de existeran
de organen och att resultaten av FoU-projekt förs vidare till produktut
veckling och industriellt utnyttjande i nordiskt sammanhang.

För att få igång detta arbete anförtrodde ämbetsmannakommittén åt en 
särskild arbetsgrupp att i kontakt med de nationella organen för främjande 
av teknisk FoU att föreslå lämpliga åtgärder på detta samarbetsområde.
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Arbetsgruppens rapport kommer inom kort att ges ut som en Nord-publi
kation.

I rapporten redogörs för de nationella och nordiska FoU-stödjande 
systemen och diskuteras ingående olika möjligheter, former och områden 
för samarbete.

Rapporten utmynnar i ett antal prioriterade förslag som sammantagna 
kan ses som ett teknologipolitiskt samarbetsprogram . Förslagen avser dels 
åtgärder som syftar till att stimulera sam arbetet mellan nationella organ 
med ansvar för teknisk forskning och utveckling dels uppgifter av väsentlig 
betydelse i detta samarbete, formulerade som skisser till projekt/program 
som snabbt kan igångsättas. Det föreslås att Nordiska ministerrådet fattar 
principbeslut om igångsättandet av ett samarbetsprogram efter dessa rikt
linjer.

Arbetsgruppen konstaterar inledningsvis att ett utbyggt direkt samarbe
te mellan nationellt ansvariga organ utgör basen för ett ökat nordiskt 
FoU-samarbete. Det förutsätts därför att de nationellt ansvariga organen 
fortsätter att bygga ut och förstärka sina direkta kontakter, i syfte att få till 
stånd en koordinering av de nationella FoU-program.

Som en prioriterad uppgift i detta sammanhang framhålls en genomgång 
av samordningsmöjligheterna beträffande nationella kollektiva forsknings
program inom olika bransch- och teknikområden. NORDFORSK och N or
disk Industrifond föreslås medverka i detta arbete.

Med utgångspunkt i ett vidgat och fördjupat samarbete mellan de natio
nellt ansvariga organen föreslås vidare att Nordisk Industrifond och 
NORDFORSK får i uppdrag att i samråd med dessa organ och industrin i 
Norden utvälja och formulera förslag till ett antal större samarbetsprojekt 
eller sam arbetsom råden av betydelse för nordisk industri. Inom följande 
områden bedöms möjligheter till konkret samarbete finnas.
-  Datateknologi
-  Materialteknologi
-  Produktionsteknik i verkstadsindustrin
-  Bioteknik och biologisk processteknik
-  Arktisk teknik
-  Energiteknik

Ifråga om det datateknologiska området föreligger ett förslag till ett 
nordiskt FoU-sam arbetsprogram  från den särskilda styrgrupp som minis
terrådet (samarbetsm instrarna) tillsatt för att konkretisera ministerrådets 
förslag från hösten 1982 om att utarbeta en handlingsplan på datateknolo
giområdet. I detta förslag tas sikte på att Nordisk Industrifond och NORD
FORSK får ansvaret att adm inistrera programmet; (jfr. ovan i inlednings
kapitlets avsnitt 5a)).

Vid sidan av ovannämnda huvudförslag lämnar arbetsgruppen också 
vissa andra förslag som särskilt tar sikte på att tillvarata de fördelar som ett 
nordiskt samarbete kan erbjuda i form av bättre utnyttjande av de resurser
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som satsas i de nordiska länderna på bl. a. stöd till industrins informations
försörjning och kompetenshöjande åtgärder i industrin och i tekniska FoU- 
miljöer. Det föreslås sålunda att ett nordiskt system för teknisk vidareut
bildning prövas under en period på minst tre år. Systemet avser utbildning 
av industriforskare och innebär samverkan mellan en industri i ett nordiskt 
land och minst en teknisk högskola i annat nordiskt land. Systemet föreslås 
huvudsakligen finansieras över den nordiska budgeten genom Nordisk 
Industrifond.

För att uppnå större volymer och därmed en större stimulanseffekt i 
samband med offentliga utvecklingskontrakt föreslår arbetsgruppen att 
ansvariga myndigheter och organisationer, när förutsättningar föreligger, 
sam ordnar det specifikationsarbete som kan vara aktuellt. (Möjligheterna 
till samarbete om offentliga inköp mer generellt har nyligen diskuterats 
mellan länderna och även i äm betsmannakommittén för industripolitik. 
Kommitténs synpunkter i detta sammanhang redovisas längre fram under 
1.8.2 Offentliga inköp.)

N är det gäller bevakning av den tekniska utvecklingen utanför Norden, 
föreslås att de för teknikbevakning nationellt ansvariga organen uppmanas 
att utvidga och förstärka sitt redan pågående samarbete. Ett utbyggt sam
arbete bör i första hand ta sikte på att göra det möjligt för de nationella 
tekniska attachéerna på fältet att ta på sig uppdrag från övriga nordiska 
länder samt att även rapportera om den tekniska utvecklingen i det ak
tuella stationeringslandet till övriga nordiska länder.

N är det gäller särskilt de små och medelstora företagen informationsför
sörjning föreslås att de regionala stöd- och rådgivande organ som finns i de 
nordiska länderna påbörjar ett erfarenhetsutbyte; varvid även framtida 
samarbetsmöjligheter diskuteras. Det bör särskilt övervägas hur dessa 
organ kan medverka till att väletablerade företag med tillväxtmöjligheter 
även kan få kontakt med relevant teknisk kompetens i andra nordiska 
länder.

Arbetsgruppen föreslår också i detta samanhang att Nordinfo uppmanas 
att i samarbete med experter på små- och mellanstora företags informa
tionsbehov utveckla system för teknisk informationsförmedling till sådana 
företag.

Slutligen föreslås en förstärkning av det samarbete som sedan flera år 
pågått inom ramen för den nordiska tekniska rektorsm ötet. Mellan de 
tekniska högskolorna har ett antal samarbetsformer diskuterats. Det har 
härvid rått enighet om att prioritera specialisering i den högre tekniska 
grundutbildningen genom avslutande specialiseringsår vid institution i an
nat nordiskt land än hemlandet. E tt program för detta ändamålet har 
utarbetats. Detta program bör enligt arbetsgruppens uppfattning snarast 
inledas.

I rapporten framhåller arbetsgruppen att den i sitt arbete har konstaterat 
och fått bekräftat att det finns en stor outnyttjad potential i det nordiska
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tekniska FoU-sam arbetet. För att effektivt kunna utnyttja denna potential 
krävs såväl en ökning som en viss omfördelning och en viss bindning till 
preciserade ändamål av de resurser som satsas.

Huvuddelen av de medel som kan komma att behövas, om de förslag 
gruppen prioriterat skall realiseras, torde få framskaffas nationellt. För att 
täcka särskilda sam arbetskostnader, liksom nödvändiga kostnader för 
identifiering och initiering av samarbetsprogram och -projekt, bör dock 
ökade medel ställas till förfogande över de nordiska budgetarna.

Arbetsgruppen utgår ifrån, att dessa ökade medel kanaliseras genom 
redan befintliga nordiska organ. För flertalet nya eller ökade aktiviteter 
som föreslås anser gruppen att Nordisk Industrifond bör tilldelas ansvaret 
att förvalta och fördela medlen som anslås över ministerrådets budgetar. I 
övrigt bör de nordiska medlen kunna kanaliseras genom ministerrådets 
projektbudgetar.

Arbetsgruppen har vid sin uppskattning av det samlade behovet av 
särskilda medel för förslagens realiserande beaktat det förslag till ökad 
budget för perioden 1985-87 som Nordisk Industrifonds styrelse beslutat 
avge till Nordiska ministerrådet. Arbetsgruppen bedömer det angeläget att 
fonden, som ett led i ett vidgat nordiskt tekniskt samarbete, får den 
begärda ökningen av sina resurser.

NORDFORSK förutses också, som de nationella tekniska FoU-orga- 
nens sam arbetsorganisation, få en större roll. Man finner det därför natur
ligt att NORDFORSK ges en stabilare ekonomisk bas. Kostnader för mer 
speciella uppgifter eller projekt som NORDFORSK engageras för, bör å 
andra sidan täckas genom beviljningar främst från Nordisk Industrifond.

Det understryks att de förslag som redovisats bör ses i ett längre per
spektiv. Vissa aktiviteter som gruppen föreslår igångsatta kan sålunda 
först på sikt resultera i konkreta projektförslag. De totala kostnaderna för 
sådana eventuella projekt kan därför i dag ej förutses, ej heller andelen 
nordisk kontra nationell finansiering eller andelen offentlig kontra privat 
finansiering.

Det medelsbehov över de nordiska budgetarna för genomförande av de 
föreslagna aktiviteterna som nu kan uppskattas uppgår till ca 10 milj. SEK 
1985, 14 milj. SEK 1986 och 15 milj. SEK 1987 (alla belopp i 1983 års 
penningvärde).

Arbetsgruppen föreslår till sist att äm betsmannakommittén för industri
politik ges i uppdrag att utvärdera det föreslagna samarbetsprogrammet 
om 2 år. Nordisk Industrifond och NORDFORSK förutsättes kunna med
verka vid en sådan utvärdering.

1.2 Nordisk Industrifond

Nordisk Industrifond började sin verksamhet den I juli 1973. I samband 
med att fonden från och med 1979 infördes på m inisterrådets allmänna 
budget fastställdes följande inriktning av verksamheten.
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Fonden har till syfte att stödja ett mera effektivt utnyttjande av nordiska 
resurser för teknologi och industriell utveckling. Fonden skall även i 
fortsättningen lägga stor vikt vid att stimulera teknologiskt samarbete 
mellan nordiska företag. Fondens verksam het bör därvid inriktas på att 
stödja dels tekniska utvecklingsprojekt mellan ett fåtal industrier, dels 
bransch- eller teknik-inriktade projekt som avser att lösa problem av 
central betydelse för viss industrisektor.

U töver den industriellt inriktade verksam heten skall fonden fortsatt 
ansvara för FoU-sam arbete inom de sektorer av energiområdet där nor
disk samverkan ej tillvaratas av andra organ.

Fonden har för verksam heten 1983 tillförts 30 milj. SEK. U töver detta 
har fonden haft möjlighet att påtaga sig fleråriga förpliktelser för de när
maste åren inom av M inisterrådet fastställda ekonomiska ramar. För verk
samheten 1984 har M inisterrådet beslutat att fonden skall tillföras 35 milj.

SÖKVOLYM OCH TILLGANGLIGA MEDEL 1979 - 1983
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SEK och i sin budgetframställning avseende 1985 föreslår fondens styrelse 
att fonden för detta verksam hetsår tillförs 45 milj. SEK.

Av nedanstående diagram framgår att efterfrågan på fondens medel är 
stor. Den kraftiga uppgången 1982 hänger samman med fondens initiativ på 
elektronikområdet. Denna stora efterfrågan på fondens medel har medfört 
att fonden i ökande grad utnyttjat sina möjligheter att ingå fleråriga förplik
telser. Per den 1 oktober 1983 har fonden således beviljat och reserverat 
totalt ca 40 milj. SEK för perioden 1983-1986. I dessa beviljningar ingår 
fyra lån för vilka formella låneavtal vid denna tidpunkt ännu ej var under
tecknade.

Data- och elektronikom rådet har under 1983 fortsatt erhållit betydande 
stöd från fonden. Inom CAD/CAM-området har en av de viktigaste sats
ningarna varit att stödja implementeringen av resultaten av projektet 
” Geometriska produktm odeller” i industrin. Projektet, vars resultat är 
programmoduler för geometrisk beskrivning av mekaniska produkter, har 
väckt stort industriellt intresse och flera företag i Norden vill använda sig 
av resultaten vid framtagandet av kundspecificerade applikationer. Ett 
annat projekt på området om fattar studier av CAD/CAM-systems använd
barhet för svetsade konstruktioner och svetsningsprocessens speciella 
krav på systemen.

Som direkt följd av ett av fonden anordnat seminarium på elektronikom
rådet 1981 har fonden stött två kunskapsuppbyggande projekt som berör 
nya processer, ett sam arbetsprojekt mellan institut vilket berör kombina
tion mellan högspänningsanaloga kom ponenter och integrerad injektions
logik. Ytterligare två projekt har till syfte att autom atisera, förenkla och 
kostnadsreducera elektroniska produkters testning.

På energiforskningsområdet ger fonden stöd till energibesparing i indu
strin, bl a till ett projekt inom textilbranschen som berör energianvänd
ningen i torkprocessen och till ett projekt där man strävar till att minimera 
oljekonsumtionen i olika processteg inom fiskerinäringen. I syfte att spara 
energi och i vissa fall producera energi stöder fonden projekt som studerar 
införandet av anaeroba processer vid rening av avloppsvatten och behand
ling av gödsel.

Fonden har under åren finansiellt medverkat i ett flertal projekt som 
berör massa- och pappersom rådet. E tt ur fondens synpunkt mycket intres
sant projekt genomförs för närvarande på massaom rådet i samarbete mel
lan ett tiotal stora industrier i Finland, Norge och Sverige. Projektet syftar 
till att utgående från en mindre förädlad viskosm assa av nordiska träslag 
tillverka billigare viskos och därmed en billigare och mera konkurrenskraf
tig viskosfiber. D etta förväntas kunna uppnås genom nya kemiska till
satser och mindre processförändringar i massa- och viskosfabrikerna. Tex- 
tilfiberkonsumtionen i världen är stor och användingen av konstfibrer 
konkurrerar med användningen av naturfibrer.
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På kemiteknikens område förväntas så kallade högtrycksseparationsme- 
toder få en växande betydelse, främst inom livsmedels- och läkemedelsin
dustrin och den petrokemiska industrin. Fonden har nyligen beslutat att 
finasiellt stödja ett projekt vars målsättning är att utveckla nya metoder för 
extraktion vid höga tryck som har förutsättningar att kunna användas i 
industriellt intressanta processer. Exempel på sådana processer är separa
tion av vegetabiliska oljor och fetter, separation av kolväten från katalysa
toravfall och borrkärnor samt extraktion av aromämnen ur bär.

Inom byggområdet pågår bland annat projekt rörande lagning och skydd 
av betong/betongkonstruktoner, utveckling av extrem t lätt pimpstenbe- 
tong, av asbestfri byggnadsplatta och av byggelementsystem.

För att kunna värdera effekten av fondens FoU-stödjande verksamhet 
påbörjades hösten 1982 en uppföljning av de projekt som beviljades stöd 
under fondens första verksam hetsår. Man har hittills gått igenom de första 
100 projektförslagen, som alla kom in under fondens två första verksam
hetsår. Totalt 38 projekt genomfördes, varav tre fick riskvilliga lån och 35 
beviljades bidrag.

Alla de tre låneprojekten gav tekniskt sett mycket lyckade resultat. Ett 
av lånen är till fullo återbetalt och ett är delvis återbetalt. För det tredje 
projektet ändrades marknadsförutsättningaren under projektets gång på 
sådant sätt att parterna ansåg att det ej var lönsamt att gå vidare till 
investering för produktion, varför detta lån har avskrivits.

Av de 35 genomförda bidragsprojekten var 17 bransch- eller teknikinrik- 
tade projekt, tio standardiseringsprojekt, två avsåg NORDTESTSis verk
samhet och sex utgjorde utredningar eller seminarier.

Då det gäller de bransch- eller tekninkinriktade projekten har man för
sökt utvärdera i vilken utsträckning de kommit till industriell nytta och om 
de lett till fortsatt samarbete. För de 17 aktuella bransch- och teknikinrik- 
tade projekten har framkommit att de tekniska resultaten varit lyckade i 
tolv fall som också lett till fortsatt samarbete. Tre projekt som var tekniskt 
lyckade har ej lett till fortsatt samarbete. I ett projekt var det tekniska 
resultatet ej lyckat men man har ändå fortsatt samarbetet. I ett projekt 
slutligen var det tekniska resultatet ej lyckat och samarbetet har avbrutits.

Fonden kommer att fortsätta med en utförligare analys, där man för vissa 
projekt mer konkret försöker värdera vilken industriell effekt projekten 
haft. Denna utvärdering avses genomföres under 1983 och publiceras i 
styrelsens verksam hetsberättelse för 1983.

1.3 Åtgärder fö r  att underlätta industriellt samarbete och företagsetable- 
ringar över gränserna i Norden

På basen av en rekommendation från Nordiska rådet (rek. nr. 23/1980) 
satte äm betsmannakommittén för industri- och energipolitik år 1981 igång 
ett utredningsarbete med syfte att kartlägga de nordiska ländernas etable-
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ringslagstiftning och att identifiera eventuella hinder för industriellt sam ar
bete över gränserna i Norden på detta område. Detta arbete redovisades i 
en rapport bifogad ministerrådets meddelande den 10 decem ber 1981 om 
uppföljningen rekommendationen.

Då de nordiska industrim inistrarna i februari 1982 fastställde arbets
planen för översyn av det nordiska industripolitiska samarbetet gavs äm- 
betsmannkommittén på det här aktuella området i uppgift att "verka för att 
lättnader i gällande bestäm melser i de nordiska länderna genomförs, där 
detta är möjligt inom ramen för de nordiska ländernas ekonomiska politik 
och internationella åtaganden för att ge nordiska industriella projekt bättre 
förutsättningar när det gäller investeringar, etablering och tillgång till kapi
talmarknaderna i de nordiska länderna” .

Ämbetsmannakommittén har fullföljt denna uppgift genom en system a
tisk analys av möjligheterna att införa lättnader i eller liberalisera nationel
la bestämmelser vad gäller rätten till etablering för nordiska medborgare 
och företag i de nordiska länderna. Hänsyn har härvid tagits till de gränser 
ländernas internationella åtaganden sätter upp för möjligheterna till nor
disk preferensbehandling. Kommittén har även inom ramen för sitt arbete 
behandlat det förslag om en gemensam nordisk aktiemarknad som de 
nordiska industriförbunden hösten 1982 presenterade för Nordiska Minis
terrådet. En närmare redogörelse för de åtgärder som hittills vidtagits inom 
ramen för kommitténs arbete på detta område samt kommitténs övervä
ganden och förslag lämnas i en särskild rapport som bifogas denna årsbe
rättelse (bilaga 5).

I rapporten framhålls följande. På grundval av kommitténs rapport om 
arbetet dittills beslöt ministerrådet (industriministrarna) vid sitt möte i 
januari 1983 att nordiska medborgare, som flyttar till ett nordiskt land, i 
princip bör likställas med landets egna medborgare när det gäller rätten att 
driva självständig industri eller hantverksnäring, att förvärva fastighet för 
eget bostads- eller för näringsändamål och att stifta, vara verkställande 
direktör eller ingå i styrelsen för aktiebolag. Beslutet innebär, att vissa 
förändringar är nödvändiga i nationell lagstiftning i Finland, Island, Norge 
och Sverige.

I de berörda länderna pågår för närvarande arbete för att få igång de 
nödvändiga lagstiftningsändringarna. Det siktas härvid på att förändringar
na, under förutsättning att pågående nationella utredningar så medger, 
skall kunna genomföras under våren 1984.

Kommittén har också behandlat frågan om en generell liberalisering i 
fråga om tillämpning av gällande etableringslagstiftning i de nordiska län
derna. Lagstiftning, som innebär att särskilt tillstånd krävs för att ett 
utlandsägt företag skall kunna etablera sig eller överta ett inhemskt företag 
finns i Finland, Island, Norge och Sverige. Kommittén konstaterar, att 
denna lagstiftning på grund av en synnerligen liberal tillämpning inte utgör 
ett större hinder för industriellt samarbete över gränserna i Norden. Trots 
35-30-332 Nordiska rådel
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detta kan lagstiftningen i vissa fall innebära ett osäkerhetsmoment i anslut
ning till planer på gränsöverskridande etablering i Norden.

Kommittén har kommit till slutsatsen, att en samfälld nordisk liberalise
ring till förmån för nordiska företag, så att dessa helt skulle befrias från nu 
gällande tillståndsplikt, i nuvarande läge ej synes möjlig. Denna slutsats 
baserar sig främst på näringspolitiska intressen i de enskilda nordiska 
länderna samt på ländernas internationella förpliktelser, främst OECD:s 
kapitalkod.

Utan hinder av näringspolitiska överväganden och gällande lagstiftning i 
respektive nordiska länder, är det emellertid enligt kommitténs mening 
möjligt att tillämpa ett generellt sett enklare förfarande för prövning av 
ärenden beträffande tillstånd till etablering, fastighetsförvärv eller överta
gande.

Ett sätt skulle t. ex. kunna vara att införa regler som innebär att de 
tillståndsprövande myndigheterna ålades att inom en viss kortare tid ta 
ställning till och meddela sökanden huruvida man bedömer att ärendet 
skulle behöva bli föremål för ytterligare utredning. 1 annat fall skulle 
tillstånd ges autom atiskt, i förekommande fall med sedvanliga villkor. Med 
ett sådant förfarande skulle enligt kommitténs mening vissa tillståndsfrå
gor kunna avgöras betydligt snabbare och enklare än f. n. Kommittén 
avser att vidare diskutera dessa möjligheter.

I detta sammanhang kan nämnas att man i vissa nordiska länder inom 
ramen för pågående utredningsarbete f. n. studerar möjligheterna att höja 
de gränser för utländska aktieinnehav som utlöser tillståndsplikt.

När det gäller sådana internationella åtaganden som kan lägga hinder i 
vägen för en nordisk preferensbehandling i detta hänseende, vill kommit
tén erinra om att OECDs kapitalkod har varit föremål för översyn. Denna 
kommer att leda till en ändring av kodens tillämpningsområde på så sätt att 
sådana etableringsrättsliga bestäm melser eller villkor, som innebär att 
utländska direktinvesteringar hindras eller försvåras, också omfattas av 
liberaliseringsåtagadena enligt koden.

Kommittén har tillsammans med ämbetsmannakommittén för valuta- 
och finansiella frågor som tidigare nämnts behandlat de nordiska industri
förbundens förslag om en gemensam nordisk aktiemarknad. Kommittén 
har därvid kommit fram till att en gemensam aktiemarknad för nordiska 
företag i enlighet med förbundens förslag knappast är förenlig med de 
nordiska ländernas åtaganden i OECD. Kommittén anser dock, att försla
gets grundtanke om en ökad nordisk ägarintegration i börsnoterade företag 
i Norden bör ytterligare studeras, särskilt i vad gäller emissioner av större 
aktieposter på de nationella nordiska aktiemarknaderna.

1.4 Branschpolitik

I arbetsplanen angav Nordiska ministerrådet (industriministrarna) mot 
bakgrund av de allmänna förutsättningar som gäller för det nordiska indu-
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stripolitiska sam arbetet, att man ansåg att förutsättningarna för en gemen
sam nordisk branschpolitik var begränsade, i synnerhet när en sådan 
politik avser industripolitiska åtgärder avsedda att påverka situationen i 
stagnerade branscher. I sitt svar på en fråga i detta sammanhang vid 
Nordiska rådets session 1983 bekräftade dåvarande ordföranden i Nordis
ka ministerrådet (industriministrarna) statsrådet Jens Halvard Bratz denna 
ståndpunkt och pekade på att en sådan gemensam politik skulle kräva 
enighet om fördelningen av strukturändringarnas negativa effekter mellan 
de nordiska länderna. I svaret påpekades dock, liksom i arbetsplanen, att 
sam arbetsförutsättningarna är annorlunda när det gäller offensiva bransch- 
inriktade åtgärder. Ett nordiskt samarbete i detta syfte kan sålunda vara 
ändamålsenligt beträffande branscher där resursbehovet kan vara för stort 
för att kunna tillgodoses inom ett enskilt land, där de nationella företagsen
heterna är för små för att var för sig kunna nå nödvändig internationell 
konkurrenskraft eller där ett ökat nordiskt samarbete kan bredda mark- 
nadsbasen. Ett sådant offensivt samarbete torde huvudsakligen vara aktu
ellt inom kapital och teknikintensiva branscher.

Kommittén har i enlighet med uppdraget i arbetsplanen diskuterat, i 
samråd med b l.a . de nordiska näringslivs- och fackliga organisationerna, 
vilka former som kan vara lämpliga för ett sådant mer offensivt branschpo- 
litiskt samarbete.

Enighet har nåtts om att eventuella åtgärder måste diskuteras på 
branschnivå och bygga på samstämmighet mellan berörda företag och 
övriga berörda parter.

Kommittén vill i övrigt erinra om att man i enlighet med ministerrådets 
beslut nationellt har att löpande överväga hur en relevant nordisk bak
grund kan redovisas i förekommande nationella utredningar med bransch- 
politisk syfte.

1.5 Småföre lagsfrågor

Enligt arbetsplanen bör kommittén fortlöpande utväxla information om 
utvecklingen av den nationella småföretagspolitiken, pröva idéer och för
slag om nordiska sam arbetsåtgärder och särskilt uppmärksamma de små 
och medelstora småföretagens möjligheter att tillgodogöra sig Norden som 
hemmamarknad.

Kommittén konstaterar att småföretagspolitiken är en prioriterad men 
också integrerad del av den nationella industripolitiken i varje nordiskt 
land. De åtgärder som vidtagits nationellt tar sikte på denna företagskate
goris speciella behov av stöd för bla. kapitalförsörjning, marknadsinforma
tion, exportansträngningar, tekniskt kunnande m. m.

Några ytterligare angelägna behov av, på centralt statligt håll beslutade, 
särskilda nordiska stödordningar torde mot denna bakgrund vara svårt att 
finna och har ej heller påvisats från småföretagens egen sida.
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Inom ramen för det löpande samarbetet på det industripolitiska området 
på såväl regional nivå som på centralnivå, i tex kommitténs eller industri
fondens verksam het, tas dock regelmässigt särskild hänsyn tas till de 
önskemål eller behov som kan finnas inom den små- eller medelstora 
industrin i Norden.

Som ett exempel härpå kan nämnas det utredningsarbete som, i linje 
med Nordiska rådets rekommendation nr. 19/82 angående nordiska under
leveranser, på uppdrag av kommittén utförts under 1983 av Statens indu
striverk i Stockholm. D etta utredningsarbete har redovisats i rapporten 
” Ökade underleveranser i N orden” (publicerad i Nord-serien). I rappor
ten framhålls att det som ur den små- och medelstora industrins synvinkel 
fram står som mest angeläget att vidta i nordiskt samarbete, främst är 
sådana generella åtgärder som kan påverka det kommersiella intresset för 
de nordiska ländernas m arknader bla. spridning av information om de olika 
m arknaderna och undanröjande av tekniska och andra handelshinder i 
Norden.

N är det gäller marknadsinformationen framhålls att den databaserade 
underleverantörsbörs som på svenskt initiativ, planeras mellan de verk- 
stadsmekaniska branschorganisationerna kan komma att bli ett verksamt 
hjälpmedel, vid sidan av mer traditionella m etoder som mässor och 
branschträffar. Denna uppfattning styrks av de synpunkter som redovisats 
i remissbehandlingen av rapporten, där även möjligheterna till nordiskt 
samarbete på utbildningsområdet framhävs. Remissinstanserna bekräftar 
dock den stora betydelsen av generella åtgärder som positivt kan påverka 
de kommersiella förutsättningarna att utnyttja Norden som hemmamark
nad. I flera fall pekar man också på det värde stora gemensamma projekt 
kan ha för att utveckla underleverantörernas kompetens och marknads- 
kännedom.

1.6 Multinationella företag

Efter initiativ från Nordiska rådet (rek. nr. 25/1974) presenterades 1979 
en nordisk utredning om multinationella företags (MNF) roll i de nordiska 
ländernas ekonomi (NU A 1979:19) M inisterrådet fann att vissa komplet
teringer i framför allt ekonomiskt avseende borde göras. Ett kompletteran
de utredningsarbete rörande de samhällsekonomiska effekterna av MNF 
genomfördes under 1982 på uppdrag av ämbetsmannakommittén av Indu
striekonomisk Institutt i Bergen. Efter sin behandling av rapporten vid 
mötet i januari 1983 ansåg m inisterrådet att den måste anses fylla behovet 
av kom pletterande material och att den tillsammans med tidigare presente
rade utredningsresultat utgjorde svar på Nordiska rådets rekommendation. 
Det rådde enighet om att utredaren skulle få i uppdrag att under ämbets- 
mannakommitténs ledning fortsätta med att redovisa redan insamlade och 
lagrade, men ej bearbetade och publicerade, data. Vidare rådde enighet om 
att rekomm endera, att berörda organ i respektive land överväger möjlighe-
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terna att komplettera och modifiera den nationella M NF-statistiken, så att 
större jäm förbarhet uppnås mellan de nordiska länderna.

Då det senare visade sig att utredaren inte hade möjliget att fortsätta 
utredningsarbetet på angivet sätt, etablerade ämbetsmannakommittén 
kontakt med Nordisk Statistisk Sekretariat, som accepterade att driva 
saken vidare genom Nordiska utskottet för näringstatistik. Arbetet med att 
förbättra informationsunderlaget för en bedömning av M NF:s verksamhet 
i de nordiska länderna torde få bedrivas långsiktigt men kommmer att 
fortlöpande bevakas av ämbetsmannkommittén.

Det utskott under äm betsmannakommittén som hanterar M NF-frågor 
har koncentrerat sitt arbete på att övervaka det ovan nämnda utredningsar
betet och forlöpande försett utredaren med vägledande synpunkter. U t
skottet har också diskuterat de nordiska ländernas hållning i en rad inter
nationella förhandlingar om M NF. I det senare hänseendet har emellertid 
nordiskt samråd i omedelbar anslutning till och under dessa förhandlingar 
mellan de för respektive förhandling utsedda länderrepresentanterna be
funnits utgöra en mera ändamålsenlig ordning. I utskottets mandat ligger 
också att behandla konkreta problem hänförliga till M NF, som kan uppstå 
i ett eller flera nordiska länder. Hittills har inget land anhängiggjort någon 
dylik fråga. Inte heller under det samråd som ägt rum mellan äm betsman
nakommittén och företrädare för näringslivsorganisationer och fackliga 
organ har preciserade synpunkter framförts rörande någon sådan fråga. 
Enligt äm betsmannakommitténs uppfattning är förklaringen härtill att fler
talet dylika frågor i första hand berör ett begränsat antal nordiska länder 
och är av sådan karaktär, att de lämpligast hanteras genom informella 
konsultationer mellan de berörda länderna.

1.7 Exportkreditsubventioner och andra statliga stödordningar 

1.7.1. Exportkreditsubventioner i handeln mellan de nordiska länderna.

I arbetsplanen uppdrogs åt äm betsmannakommittén att studera möjlig
heterna att begränsa eller avskaffa användningen av statsstödda exportkre
diter i den internordiska handeln med beaktande av att de nordiska indu
striernas konkurrenskraft på den nordiska marknaden inte får minska i 
förhållande till leveranser från icke nordiska länder.

Genomförandet och den närmare inriktingen av detta uppdrag diskutera
des i kommittén vid flera tillfällen under 1982 b l.a . i ljuset av de s.k . 
consensus-förhandlingarna i OECD under detta år. På grund av att det 
b l.a. visade sig önskvärt att dra in handelspolitiska intressen i de övervä
gandena föreslog kommittén i oktober 1982 för samarbetsministrarna, att 
en tvärministeriell arbetsgrupp, vid behov förstärkt med experter från 
nationella exportkreditorgan, skulle tillsättas för uppgiften. Arbetsgruppen 
tillsattes genom beslut av sam arbetsm inistrarna den 10 november 1982 och 
lade fram sin rapport den 5 septem ber 1983.



1094 C 1

Av rapporten framgår att arbetsgruppen är enig om att tekniska möjlig
heter att utarbeta ett system med marknadsmässiga referensräntor som 
skulle kunna tillämpas på exportkrediter i den internordiska handeln finns. 
Dessa räntor skulle ligga på rent marknadsmässig nivå. Arbetsgruppen är 
emellertid också enig om att en överenskommelse inom O ECD’s consen- 
susgrupp att slopa statsstödda exportkrediter över huvud taget i handeln 
mellan i-länder skulle vara att föredra. Finland har anfört att en överens
kommelse rörande minimiräntor utanför consensus-avtalet, i en så liten 
gruppering av länder som den nordiska kretsen, knappast är ändamålsenlig 
med det nuvarande internationella ränteläget.

En annan invändning har rests av Danmark och Finland som anser att 
fartygskrediter inte kan ingå i en eventuell överenskommelse, eftersom det 
förekommer så många andra typer av direkt statsstöd till varven i vissa 
nordiska länder. Vidare anses från dansk sida, att en förutsättning för en 
överenskommelse är att de s. k. hemmamatchningsmöjligheterna i de and
ra nordiska länderna avskaffas. Danmark har vidare hävdat att en tillämp
ning av referensräntor förutsätter mera öppna nordiska kapitalmarknader. 
Danmark har slutligen framhållit att ingången av en överenskommelse av 
detta slag för Danmarks del kräver diskussioner med EG-kommissionen.

Det kan sålunda konstateras att det f. n. ej synes föreligga förutsättning
ar att tillämpa den av arbetsgruppen föreslagna lösningen. Ämbetsmanna
kommittén för industripolitik är dock enig om att det finns anledning för de 
nordiska länderna att fortsätta att diskutera förutsättningarna för en ned- 
trappning eller avskaffande av exportkreditsubventioner i den internor
diska handeln, med beaktande av bl. a. eventuella resultat i consensus-för- 
handlingarna. Regelbundna kontakter mellan de berörda personerna i de 
nordisk länderna är därför etablerade med sikte på att genomföra sådana 
diskussioner.

1.7.2 Andra statliga stödordningar

Samtidigt med att N ordiska m inisterrådet (samarbetsministrarna) beslu
tade om tillsättande av arbetsgruppen rörande exportkreditsubventioner i 
den internordiska handeln enades man också om att diskutera andra natio
nella statliga stödåtgärder och deras möjliga konkurrensförvridande effekt 
i den internordiska handeln. Det rådde enighet om att avvakta med en 
sådan diskussion till arbetet med exportkreditsubventionsfrågan var avslu-

Inom m inisterrådets ram har vid flera tillfällen under 1983 diskuterats 
uppföljningen av detta beslut. Olika förslag om såväl formerna som inne
hållet i ministerrådets arbete med denna fråga har härvid framförts. Vid 
ministerrådets (industriministrarna) möte den 27 oktober 1983 blev man 
eniga om att en analys av nationella statliga stödåtgärder är angelägen, och 
beslutade därför att ge ämbetsmannakommittén för industripolitik i upp
drag att i samverkan med övriga berörda äm betsmannakommittéer analy-
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sera eventuella problem i anslutning till statsstöd till industrin. Analysen 
bör primärt avse driftsstöd med industripolitiskt syfte som kan ha väsent
ligt snedvridande effekt på handelsström m arna och det industriella samar
betet i Norden. Det tillkommer äm betsmannakommittén för industripolitik 
att inom ramen för sitt mandat närmare identifiera och definiera de stöd
ordningar som skall analyseras. I ljuset av den företagna analysen bör 
kommittén föra vidare sina diskussioner, b l.a . med syfte att förbättra 
informationsunderlaget för bedömningen av de med sådana stödåtgärder 
förenade effekterna.

Detta beslut blev godkänt av ministerrådet (samarbetsministrarna) den 
30 november 1983.

1.8 Resurspolitik

I arbetsplanen slås fast att en för alla nordiska länder gemensam nordisk 
strategi på resurspolitikens område för närvarande inte ter sig som ett 
realistiskt mål. Detta hindrar inte att samarbetsmöjligheterna noga bör 
studeras och tas tillvara. D etta är i synnerhet angeläget för att så långt som 
möjligt trygga basen för förädlingsindustrin i Norden. 
Ämbetsmannakommittén erinrar om att det, mot bakgrund av b l.a . en 
förväntad knapphet på åtskilliga av de råvaror som är nödvändiga för de 
nordiska ländernas industri, redan 1976-1977 genomfördes en utredning 
” Nordiska råvaru- och resursutredningen” i syfte att undersöka vilka 
samarbetsmöjligheter det finns på detta fält. Av de förslag till samarbets- 
projekt som lades fram i utredningen nåddes enighet om att genomföra en 
geologisk kartläggning av Nordkalotten och att inleda samarbetet kring 
projektexport. Det nordiska projektexportsam arbetet har förverkligats. 
Den geologiska kartläggningen av N ordkalotten bedrivs som ett samar- 
betsprojekt mellan Finland, Norge och Sverige. Danmark deltar genom 
Grönlands geologiska undersökning. Projektet som skall slutföras till 1986 
har redan böijat avkasta intressanta resultat som kan komma att leda till 
malmprospektering i området (jfr. 1.8.1).

Bland annat med utgångspunkt från möjligheterna till fynd av gas uten
for den nordnorska kusten tog Nordiska ministerrådet (samarbetsminis
trarna) initiativ till en utredning med titeln ” Naturgass i N ord” (NU 
1981:13). Utredningen behandlade alternativet att gas som eventuellt kan 
komma att utvinnas utanför nordnorska kusten ilandföres i Nordnorge och 
studerade konsekvenserna av distribution på Nordkalotten och vidaretran- 
sport genom Skandinavien till kontinenten.

I arbetsplanen framhålls att uppföljningen av de möjligheter som är 
knutna till naturgasreserverna i Norden (Norge och Danmark) är intres
santa i nordiskt sam arbetsperspektiv. K onkreta projekt inom detta områ
det kan ha betydelse i gemensamma regionala problemområden. Sådana 
projekt på energi- och industriom rådet kan komma att avtalas mellan ett 
begränsat antal nordiska länder. Med tanke på den betydelse sådana avtal
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kan få för hela Norden är det viktigt att de som år direkt involverade så 
långt det är möjligt förser övriga nordiska länder med relevant information.

I arbetsplanen anm odades äm betsmannakommittén att:
-  följa upp det utredningsarbete som skett ifråga om ett utvidgat nordiskt 

råvaru- och resurspolitiskt samarbete samt i fråga om möjligheter och 
former för nordiskt samarbete på Nordkalotten om utnyttjande av even
tuella olje- och gasfynd utanför Nord-Norge 

-fo rtlö p an d e  informera om aktuella samarbetsprojekt mellan två eller 
flera nordiska länder som har betydelse för de övriga länderna 
Rapporten ” Naturgass i N ord” var under 1982 föremål för en bred 

nationell remissbehandling.
Ämbetsmannakommittén för industripolitik och ämbetsmannakommit

tén för energipolitik har mot bakgrund av remissvaren diskuterat den 
vidare uppföljningen av rapporten.

Kommittérnas synpunkter har redovisats för samarbetsministrarna och 
rapporterades till m inisterrådet (industriministrarna) och Nordiska rådet 
inför sessionen 1983. Det konstaterades därvid bl. a. petroleumverksamhe
ten utanför Nord-Norge är av stort energi-, industri- och regionalpolitiskt 
intresse i Norden. Kommittéerna föreslog därför att en kontaktgrupp upp
rättas med uppgift ta tillvara nordiska sam arbetsaspekter i förbindelse med 
en fortsatta utvecklingen av petroleumverksamheten utanför Nord-Norge. 
Gruppen skall följa utvecklingen och tjäna som organ för insamling och 
utväxling av information av betydelse för utnyttjandet av olje- och gasföre
komster utanför Nord-Norge. Gruppen kan när det är önskvärt ta initiativ 
till nordiska sam arbetsaktiviteter i regionen. Kontaktgruppen upprättades 
den 13 juni 1983.

1.8.1 Nordkalottprojektet 

Det fleråriga projektet ” Geologiskt samarbete på N ordkalotten”  är ett 
internordiskt forskningsprojekt som syftar till att på Nordkalotten identifi
era malmgeologiska strukturer med hjälp av regionala geologiska, geofy-

\

siska, geokemiska och fotogeologiska arbeten.
Nordkalottprojektet finansieras dels genom Nordiska ministerrådet (re

sor mellan de nordiska länderna), dels genom årliga statsanslag till respek
tive deltagarländers geologiska undersökningar (FGF i Finland, NGU i 
Norge och SGU i Sverige). Grönlands geologiske undersögelse (GGU) har 
från början haft observatörstatus, men deltar nu mera aktivt i arbetet. 
Detta gäller framför allt delprojektet geokemi, men även delprojekten 
berggrundsgeologi och geofysik.

Projektet har nu kommit halvvägs och vid sidan av insamling av material 
förbereds nu en succesiv avrapportering. Slutrapporteringen beräknas 
kunna ske vid ett stort internationellt symposium som International Asso
ciation for Ore Genesis (IAGOD) håller 1986 i Luleå. Där beräknas ca 400 
av världens främsta malmgeologer att delta.
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De första kartorna som blir färdiga är det topografiska underlaget, den 
flygmagnetiska kartan och den gravim eterkarta som behövs som underlag 
för andra pågående aktiviteter inom projektet. Dessa tre första produkter 
är nu färdigställda och kommer programenligt att tryckas i skalan 
1: 1 000000 i början av år 1984.

Inom bergrundsgeologins fjälldel pågår insamling av nytt material inom 
tre breda profiler genom Kaledoniderna. Inom berggrundsgeologins ur- 
bergsdel växer en stratigrafisk bild över hela Nordkalotten fram. Utkasten 
till denna karta har redan efterfrågats av gruvbolag och universitet. De 
geologiska korrelationerna på Nordkalotten som kan skönjas på dessa 
första utkast representerar ett helt nytt geologiskt basmaterial. Som exem
pel kan nämnas att det nu verkar sannolikt att kopparmalmerna Bidjovagge 
(Norge), Pahtavuoma (Finland) och Viscaria (Sverige) ligger i sammma 
effusiva grönstensformation, tillhörande ” Lapponia Supergroup” . Vid si
dan av den litologiska och stratigrafiska kartan har även arbetet med den 
metallogenetiska kartan kommit en bra bit på väg. Under den återstående 
delen av projekttiden kommer de arbetsgrupper som arbetar med berg- 
grundsgeologi och geofysisk tolkning i större omfattning att integreras för 
att garantera bästa möjliga resultat. En geofysisk tolkning av testområdet 
kring Treriksröset har utförts i skalan 1:500 000. På denna tolkningskarta 
framträder många nya, tidigare icke kända geologiska drag i Finland, 
Norge och Sverige.

Inom det kvartärgeologiska delprojektet har man kommit längst i Fin
land där man redan färdigställt ett utkast till en jordartskarta i skalan 
1: 1 000000 över hela landet. Ytterligare material insamlas f n i Norge och 
Sverige. En betydande del av projektets återstående tid kommer att ägnas 
moränstratigrafin och de kvartärgeologiska korrelationerna mellan län
derna på Nordkalotten.

De hittills nådda resultaten inom geokemin är mycket lovande. Sålunda 
har fyra geokemiska anomalier på guld, som av prospekteringorganisatio- 
nerna 1982 uppföljdes med andra metoder, lett till att man på den svenska 
sidan på tre ställen hittat alluvialt guld. I ett av områdena påträffades 
mineraliseringar i fast klyft. Kemiska analyser från fyndigheten visar för
utom guld och koppar även anomala nickelhalter. Fyndet föranleder fort
satt prospektering på guld, koppar och nickel. På den finska sidan hittades 
bl a zink/bly-mineraliseringar. Betydelsen av den geokemiska aktiviteten 
når också utöver geologins och prospekteringens gränser. Sålunda har 
geokemiska data från Nordkalotten inom geomedicin lett till att ett geome- 
dicinskt symposium håller på att organiseras i Ås utanför Oslo, varvid 
Nordkalottm aterialet kommer att diskuteras ur medicinsk aspekt. Även 
för miljöfrågor har det geokemiska Nordkalottm aterialet stor betydelse. 
Den geokemiska arbetsgruppen har delvis arbetet i symposieform.

Delprojektet datafile har utarbetat nödvändiga program för att kunna ta 
emot materialet från de andra delprojekten som kommer att ligga till grund
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för den prognoskarta över m ineralresurserna på Nordkalotten som ingår i 
avrapporteringen. Databaserna kommer att hållas tillgängliga vid de nor
diska geologiska undersökningarna och kan efter Nordkalottprojektets 
avrapportering utnyttjas av prospekteringsorganisationerna för egna 
malmmodeller och som prospekteringsunderlag.

Under 1982 har avrapporteringen diskuterats inom projektets olika styr- 
och arbetsgrupper. Vid projekttidens slut kommer hela materialet att före
ligga inom databaser i digitaliserad form vilket är unikt för ett så omfat
tande, mångsidigt geovetenskapligt material. För att kunna utnyttja förde
larna med detta är avsikten att basera även kartframställningen inom de 
olika delprojekten på modern datateknik. Vid projekttidens slut kommer 
dels att finnas databaser, dels de kartor som tidigare diskuterats. Vidare 
planeras att vaije delprojekt vid behov gör en egen rapport eller kartblads- 
beskrivning inom delprojektet medan projektledaren gör en sammanfat
tande rapport.

1.9 Övrigt

1.9.1 Datateknologisamarbete

Inom Nordiska m inisterrådets ram har under de senast åren ett större 
utredningsarbete pågått om ett utvidgat nordiskt datateknologiskt samar
bete efter initiativ från Nordiska rådet. Som ett led i detta arbete lade 
ministerrådet (samarbetsministrarna) till rådets session 1983 fram ett för
slag om att utarbeta en nordisk handlingsplan på området.

Ämbetsmannakommittén har från industripolitisk synpunkt löpande 
granskat de nordiska rapporter som presenterats i detta sammanhang och 
har sökt bidra med underlag till det nordiska handlingsprogram på datatek
nologiområdet, som ministerrådet (samarbetsministrarna) anförtrott åt en 
särskild styrgrupp att utarbeta. På en rad områden, som inte primärt faller 
inom kommitténs mandat, har användningen av datateknologi industripoli
tiska aspekter.

Kommittén har även funnit anledning understryka att flera tekniska 
utvecklingsprojekt med datateknologisk anknytning redan har genomförts 
eller pågår i nordiskt sam arbete, b l.a . i Nordiska Industrifondens regi. 
Under treårsperioden 1980-1982 har fonden sålunda beviljat stöd till 19 
projekt med ca 12 milj. SEK, som avsett datateknik och elektronik.

Av de samarbetsprojekt fonden givit stöd åt kan särskilt nämnas ” Geo
metriska produktm odeller” (GPM), som presenterades i mars 1983. Vidare 
kan nämnas det av NORDFORSK samordnade projektet ” N orchip” , som 
syftar till att höja kunskapsnivån inom halvledarteknologin som underlag 
för kommersiell produktion. Ett samarbetsprojekt med benämningen 
” N ordsoft” , som syftar till att åstadkomma och upprätthålla en samnor
disk programfil, förbereds.

Andra sam arbetsaktiviteter inom m inisterrådets ram av industripolitiskt 
intresse pågår på områden såsom telekommunikation, teknisk standardise-
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ring, datorstödd projektering inom byggsektorn, regionala konsekvenser 
av datateknologin samt fjärrstyrning och automatisering av skogsmaski
ner.

Det är kommitténs uppfattning, att det nordiska samarbetet på datatek
nologiområdet bör koncentreras till de områden där sådan samverkan 
erbjuder särskilda fördelar och icke dubblerar aktiviteter som bedrivs i 
andra internationella organ där de nordiska länderna medverkar. 
Förutsättningen för nordiskt samarbete beträffande teknikupphandling/ut- 
vecklingskontrakt på b l.a . datateknologiom rådet bör enligt kommittén 
ytterligare studeras, särskilt i vad avser utform andet av gemensamma 
kravspecifikationer.

Förutsättningarna för nordiskt samarbete i fråga om komponenttill
verkning anser kommittén bör vidareutredas i direkt samverkan med be
rörd industri. Kommittén avser att utan dröjsmål diskutera lämpliga 
former härför.

Kommittén har också tillstyrkt styrgruppens förslag om ett program för 
samordnade nordiska FoU-insatser i fråga om datateknologi för industriell 
utveckling. Resurskraven och finansieringsförutsättningarna torde dock 
behöva specificeras närmare, liksom den närmare utformningen av pro
grammet som bör bli föremål för diskussioner med berörda nationella 
myndigheter.

I likhet med vad den särskilda styrgruppen på datateknologiområdet 
anfört i sin rapport, finner kommittén det naturligt att Nordisk Industri
fond och NORDFORSK i samarbete ges ansvaret för att närmare utforma 
och adm inistrera ett eventuellt samordnat FoU-program.

Såvitt gäller dataflödesfrågorna som kommittén fått i uppgift att särskilt 
bevaka och vid behov studera, har kommittén noterat att ett omfattande 
internationellt arbete äger rum, bl. a. i FN och OECD, och att flertalet för 
de nordiska länderna relevanta frågeställningar behandlas där. Också på 
det nationella planet omfattas dessa frågor av pågående eller planerat 
utredningsarbete. Kommittén avser därför att i första hand bevaka resulta
tet av detta arbete, innan ställning tas till eventuella ytterligare aktiviteter 
på det nordiska planet. Bland de delfrågor som redan kan anses förtjäna 
särskild uppmärksamhet, är konsekvenserna av dessa dataflöden på be
slutsstrukturen i större företagsgrupper under gemensam kontroll och sär
skilt på de olika företagsenheternas möjligheter att självständigt utvecklas i 
enlighet med sina egna konkurrensförutsättningar.

1.9.2 Offentliga inköp

Nordiskt sam arbete om offentliga in':öp har under 1983 diskuterats i 
Nordiska rådets ekonomiska utskott, som i detta sammanhang även hem
ställt att m inisterrådet undersöker omfattningen av den offentliga inköps
verksamheten, och över väger vilka former av samarbete som kan vara 
möjliga eller ändamålsenliga på detta område. U tskottet har själv framhål-
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lit att de nordiska länderna är bundna av internationella avtal på detta 
område som kan begränsa samarbetsmöjligheterna men ändå pekat på 
möjligheterna till samarbete ifråga om t. ex. kungöring av anbud samt vid 
direktinköp och utvecklingskontrakt.

Med anledning av utskottets hemställan har, efter beslut av Nordiska 
ministerrådets ställföreträdarkom mitté, denna fråga diskuterats mellan de 
centrala myndigheter som har ansvar för frågor rörande offentliga inköp i 
de nordiska länderna. Man var härvid eniga om att behovet av och möjlig
heterna till formella nordiska samarbetsarrangem ang rörande offentliga 
inköp är mycket begränsat, med hänsyn till b l.a . att samtliga länder 
anslutit sig GATT:s s. k. upphandlingskod, men att det finns anledning att 
pröva olika åtgärder för att förbättra informationen till nordiska tillverkare 
och leverantörer om den marknad de offentliga inköpen utgör.

Att i särskild ordning låta utreda närmare möjliga samarbetsformer 
bedömdes mot bakgrund härav ej vara nödvändigt. Ej heller ansågs det 
meningsfullt att i särskild ordning söka utreda omfattningen av den offent
liga inköpsverksam heten, då det i varje land finns lätt tillgängliga aktuella 
uppgifter om de offentliga inköp som länderna åtagit sig att regelbundet 
rapportera till GATT. Att härutöver insamla och sammanställa uppgifter 
om alla övriga offenliga inköp skulle innebära ett kostnadskrävande och 
tidsödande arbete vars resultat dessutom snabbt skulle bli föråldrat.

Ämbetsmannakommittén har inom ramen för översynen av det industri
politiska samarbetet också behandlat frågan om samarbete vid offentliga 
inköp. Kommittén har härvid särskilt sett på möjligheterna att få till stånd 
nordiskt tekniskt FoU-sam arbete i samband med s. k. teknologiupphand
ling eller utvecklingskontrakt. Enligt kommitténs bedömning kan här på 
lite längre sikt utvecklas intressanta samarbetsmöjligheter. Som framgår 
av bilagda särskilda rapport om utvecklingsmöjligheterna på det tekniska 
FoU-sam arbetsom rådet torde dock de närmare formerna för ett sådant 
samarbete behöva övervägas ytterligare. På kort sikt bör emellertid en 
samordning av eventuellt likartat specifikationsarbete som sker i förbindel
se med offentliga utvecklingskontrakt kunna prövas mellan myndigheter i 
olika nordiska länder i syfte att uppnå större volymer och därmed en större 
stimulans i utvecklingsarbetet. Som nämnts tidigare kan det finnas anled
ning att pröva en sådan samordning på datateknologiområdet. Ifråga om 
inköp av standardvaror delar kommittén uppfattningen att åtgärder för att 
öka informationen till potentiella leverantörer om aktuella inköpsbehov 
och -planer torde vara mest angelägna och även den i princip enda typ av 
åtgärder som är möjliga att vidta.

1.9.3 NO RD TEST

1.9.3.1 Verksamheten 1983

NORDTEST har till uppgift att samordna aktiviteter inom provnings- 
och kontrollområdet i Norden. Verksamheten bedrivs i styrelse, sekretari-
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at och för givna delområden utsedda fackgrupper. Arbetet bedrivs i 9 
fackgrupper för områdena Bygg, Brand, Akustik och Buller, NDT (oför
störande provning), VVS, Elektronik, Konsument, Mekanik och Kemi. 
Härutöver genomförs specifika uppgifter hörande till andra områden under 
styrelsens direkta ledning. Områden som bearbetats har utvalts genom 
övergripande behovsanalys. Valda områden har detaljgranskats i separata 
analyser. Verksam heten bedrivs enligt femårig rullande långtidsplan. 
Fackgrupperna behandlar inkomna eller på eget initiativ framtagna pro
jektförslag. Av fackgrupperna rekomm enderade NORDTEST-projekt be
ställs hos institutioner, företag eller enskilda personer för genomförande 
under viss tid och för fast pris. Projekten resulterar vanligen i prøvnings
metoder som styrelsen efter fackgruppernas bearbetning och remissbe
handling utser till NORDTEST-metoder.

Hittills har framställts sammanlagt 741 förslag till projekt. Av dessa har 
under år 1983 inkommit 103 nya förslag. Bland inkomna förslag har hittills 
under året utvalts 49 nya arbeten jäm te fortsättning på 14 tidigare projekt 
som beställts vid olika institutioner och företag för en sammanlagd kostnad 
av ca 2,7 milj. FIM. Samtidigt bör noteras att av 1983 års medel har bundits 
ca 1,9 milj. FIM i projekt som beställts 1982. Av sammanlagt 450 beslutade 
projekt har den 30 septem ber 1983 lämnats slutrapport över 298 arbeten.

Arbetet har hittills resulterat i 530 rekomm enderade NORDTEST-me
toder. I publikationsserien NORDTEST TECH N ICAL REPORTS har 
hittills upptagits 24 arbeten. V erksam hetsberättelsen och register över 
godkända NORDTEST-metoder ingår i publikationsserien NORDTEST 
G ENERAL DOCUM ENTS. Informationsbladet NORDTEST-Nytt utges 
två gånger per år. Verksam heten har sin tyngdpunkt i framtagning av 
provningsmetoder.

För den redovisade verksamhetsperioden som omfattar kalenderåret 
1983 är budgeten 5,35 milj. FIM. För verksamheten 1984 har Nordiska 
m inisterrådet fastställt budgeten till 5,05 milj. FIM.

1.9.3.2 Utvecklingslinjer för NORDTEST

Vid sin behandling av NORDTEST budgetförslag för 1983 hösten 1981 
enades ämbetsmannnkommittén om att det vore värdefullt om NORD
TEST såg över vad dess verksam het betytt ur harmoniseringssunpunkt 
med tanke på handelshindrande föreskrifter nordiskt och internationellt, 
samt analyserade möjligheterna att öka sina ansträngningar i denna rikt
ning.

Ett utredningsarbete i två etapper med detta syfte sattes igång inom 
NORDTEST och slutredovisades för styrelsen och äm betsmannakommit
tén sommaren 1983.1 utredningsarbetet som skett i kontakt med företräda
re för handeln och industrin i Norden samt berörda nationella myndighe
ter, har det framkommit ett stort intresse för att NORDTEST utvecklar sin 
verksamhet i den antydda riktningen. Med hänsyn härtill fann kommittén,
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redan då utredningsarbetets första etapp redovisades, anledning tillstyrka 
att NORDTEST sekretariat redan från och med 1984 förstärktes med den 
nödvändiga kompetensen.

Den utveckling av NORDTEST:s verksamhet som enligt äm betsmanna
kommittén sålunda bör eftersträvas kan beskrivas på följande sätt.

En grupp av tekniska handelshinder som har starkt inbördes samband är 
skiljaktiga
— produktkrav
— provningsprocedurer
— godkännandeprocedurer

En harmonisering av produktkraven är i första hand en fråga där före
skrivande myndigheter måste samarbeta. NORDTEST kan bidra till denna 
harmonisering genom att från provningsnivå delge myndigheterna erfaren
heter om vilka skiljaktigheterna är och eventuellt även föreslå åtgärder.

En harmonisering av provningsmetoder är en verksamhet som NORD
TEST ägnat sig åt redan från starten. En sådan harmonisering ökar förut
sättningen att provningsresultat från olika länder — även då kraven skiljer 
sig åt -  bli jäm förbara och kan erkännas över gränserna.

Detta räcker emellertid inte. För att provningsresultat mera allmänt skall 
godkännas över gränserna krävs ett uppbyggt förtroende för det resultat- 
producerande organets kompetens och objektivitet. Detta underlättas om 
man kan enas om vilka krav som i detta sammanhang bör ställas på 
provningsorganet. Här har NORDTEST redan gjort insatser genom att 
utarbeta vissa riktlinjer.

En naturlig fortsättning på detta harmoniseringsarbete är att man for
mellt granskar och bedömer provningsorganens förmåga att uppfylla detta 
slags krav. I Danmark och Sverige finns redan särskilda auktorisations- 
system för detta. I Norge pågår arbetet med att etablera motsvarande 
verksamhet. NORDTEST kan i detta sammanhang fungera som ett organ 
för kontakt och informationsutbyte i Norden. Ansvaret för auktorisations- 
systemen måste dock tas nationellt.

Med denna skisserade inriktningen på NORDTEST:s arbete, som äm
betsmannakommittén och NORDTEST:s styrelse är eniga om, bör det 
kunna skapas ökade förutsättningar för att godkännande organ (myndighe
ter) i de nordiska länderna accepterar provningsresultat över varandras 
gränser som underlag för sina godkännandebeslut.

2. Tyngdpunktsområden i det nordiska industripolitiska samarbetet

I arbetsplanen konstaterades att 1980-talet ställer det nordiska ekono
miska samarbetet inför nya frågor och utmaningar. Effekterna på industri
sysselsättningen av den under slutet av 1970-talet och början av 1980-talet 
utdragna lågkonjunkturen, som ännu inte brutits, förstärks av ännu bestå
ende strukturella problem i många industribranscher. Arbetslösheten i de
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flesta nordiska länder är oacceptabelt hög. För att undanröja dessa ekono
miska och sociala svårigheter måste den konkurrensutsatta sektorn stärkas 
och konkurrenskraften hos de nordiska ländernas näringsliv förbättras.

Arbetet med att lösa dessa frågor prioriteras inom såväl den allmänna 
ekonomiska politiken som industripolitiken i alla de nordiska länderna.

Den översyn av det nordiska industripolitiska samarbetet som skett 
inom ramen för arbetsplanen har visat att när förutsättningar föreligger, 
kan en koordinerad hållning i industripolitiska frågor och gemensamma 
åtgärder på ett verksam t sätt bidra till att lösa dessa gemensamma svårig
heter. I den utveckling av det nordiska industripolitiska sam arbetet som 
inletts till följd av arbetsplanen är det därför angeläget att ta fasta på 
sådana sam arbetsom råden där förutsättningar föreligger att uppnå en koor
dinering av politiken eller ökade gemensamma satsningar. En intensifie
ring av det nordiska tekniska FoU-sam arbetet och en förstärkning av 
Nordens roll som hemmamarknad synes härvid vara de sam arbetsåtgärder 
som främst kan bidra till att ge de nordiska ländernas industri en ökad 
styrka och en bredare bas i den internationella konkurrensen. Större 
internationell genomslagskraft bör sålunda kunna uppnås genom ökad 
samverkan mellan de nordiska ländernas företag och förvaltningar i fråga 
om teknisk forskning och utveckling, finasiering och investeringar, under
leveranser och exportsatsningar.

2.1 Tekniskt FoU-samarbete

Den tekniska FoU-verksam heten ökar f. n. i samtliga nordiska länder. 
De höga kostnaderna ställer stora krav på projektens lönsamhetsförutsätt- 
ningar liksom på de resursram ar som står till buds. M ycket talar för att 
betydande fördelar skulle kunna uppnås genom ett ökat nordiskt samarbe
te som bl. a. leder till spridning av kostnader och därmed ökat utrymme för 
fler tekniskt och ekonomiskt lovande projekt.

NORDFORSK och Nordisk Industrifond har tillkommit för att främja 
det nordiska FoU-sam arbetet. Tillgängliga resurser i dessa gemensamma 
nordiska organ medger dock endast begränsade insatser. Ett ökat direkt 
och systematiskt samarbete mellan nationella FoU-främjande organ måste 
vara den huvudsakliga formen för ett utökat nordiskt FoU-sam arbete. Vad 
som främst bör eftersträvas är således ett bättre utnyttjande av de resurser 
som totalt satsas i de nordiska länderna på den tekniska FoU-verksam he
ten. Den koordinerande och katalytiska roll NORDFORSK och Nordisk 
Industrifond har i detta hänseende bör förstärkas. Detta förutsätter en 
ökad nordisk resursram . De medel som sålunda tilldelas de nordiska orga
nen är inte avsedda att ersätta nationella satsningar utan att initiera och 
understödja nationella FoU -insatser som görs i samverkan med andra 
nordiska länder.

På m inisterrådets uppdrag och som ett led i översynen av det nordiska 
industripolitiska sam arbetet har ett förslag till principprogram utarbetats,
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efter samråd med berörda nationella myndigheter, för hur det nordiska 
sam arbetet på det tekniska FoU-området skall kunna utvecklas i ovan 
angivna riktning. Som ett led i det föreslagna principprogrammet är det 
tänkt att Industrifonden och NORDFORSK i samråd med nationell exper
tis skall utarbeta större nordiska samarbetsprojekt eller -program på sär
skilt utvalda teknikområden.

På initativ av Nordiska rådet har inom m inisterrådets ram också utarbe
tats ett förslag till nordiskt FoU-sam arbetsprogram  med särskild inriktning 
på datateknologiom rådet. För detta program föreslås betydande resurser 
avsättas över den gemensamma nordiska budgeten och kanaliseras till 
Nordisk Industrifond.

Från industripolitisk synpunkt finns det anledning att stödja ett sådant 
program. Ämbetsmannakommittén vill ändå framhålla att man såväl från 
industrifondens egen sida i dess budgetsskrivelse, som från arbetsgrup
pens sida i förslaget till principprogram, pekat på en rad andra teknikområ
den som från industriell synvinkel är angelägna att satsa på i nordiskt 
samarbete. En ökad satsning på FoU-sam arbete på datateknologiområdet 
bör inte ske på bekostnad av välbehövliga insatser på andra områden. Med 
tanke på fondens redan betydande satsningar på datateknologi är det mot 
denna bakgrund viktigt att koordinera fondens aktiviteter under datatekno
logiprogrammet med övrig relaterad verksamhet.

Kommittén önskar även fästa uppmärksamheten på att med den inrikt
ning av det fortsatta nordiska tekniska FoU-sam arbetet som föreslås i 
principprogrammet, bl. a. genom upprättande av kollektiva forskningspro
gramm och större samarbetsprogram avseende särskilda teknikområden, 
torde önskemålen om ändamålsenliga och realistiska former för offensiva 
branschpolitiska åtgärder i nordiskt samarbete i betydande utsträckning 
kunna tillgodoses.

2.2 Förstärkning av Nordens roll som "hem m am arknad" -  under lät
tande av företagssam arbete m. m.

Norden torde redan idag i många avseenden betraktas som en hemma
marknad. Det förhållandet utgör en värdefull tillgång som bör tas tillvara. 
Den bekymmersamma ekonomiska och sysselsättningsmässiga situationen 
som råder i de flesta länderna i Norden ställer stora krav på näringslivet. I 
det läget är tillgången till en större naturlig hemmamarknad, än den vart 
och ett av de små länderna kan erbjuda, ytterst värdefull.

För statsm akterna i de nordiska länderna är det därför en viktig uppgift 
att underlätta sådana åtgärder inom näringslivet som syftar till att utnyttja 
de fördelar den nordiska hemmamarknaden erbjuder, till exempel export 
till de nordiska grannländerna, etableringar av dotterbolag över gränsen 
samt samarbete eller sammanslagningar mellan företag i olika nordiska 
länder för att uppnå en internationellt sett konkurrenskraftigare struktur.
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Som en utgångspunkt för detta gäller givetvis att den fortsatta integra
tionen av näringslivet i Norden sker någorlunda ömsesidigt och balanserat. 
Detta gör det nödvändigt att den nationella ekonomiska politiken och 
ländernas politik på andra områden som är bestämmande för det kommer
siella intresset också utformas med hänsyn härtill.

Ur industripolitisk synvinkel finns det starka skäl för att främja utveck
lingen och integrationen av den nordiska marknaden. En fortsatt angelägen 
uppgift från industripolitisk sam arbetssynpunkt är därför, i likhet med som 
angavs redan i arbetsplanen, att verka för att lättnader i gällande bestäm 
melser i länderna genomförs, som kan ge bättre förutsättningar när det 
gäller investeringar och etableringar över gränserna i Norden, samt tillgång 
till kapitalmarknaderna i de nordiska länderna. Vissa sådana möjliga åtgär
der har även behandlats av äm betsmannakommittén för valuta och finan
siella frågor.

1 detta sammanhang vill kommittén också peka på en annan fråga som 
har betydelse för intresset och förutsättningarna för industriellt samarbete 
över gränserna, nämligen olikheter i principerna för företagsbeskattning
en. Denna fråga som i sin tid anmäldes från näringslivets sida, som en från 
industrisamarbetssynpunkt angelägen uppgift att ta itu med, synes ej ha 
följts upp inom m inisterrådets ram.

Vad beträffar de etableringsrättsliga frågorna vill kommittén anföra föl
jande.

Insikten om det nordiska näringslivets behov av tillgång till de stora 
marknaderna har lett till att de nordiska länderna, i det internationella 
ekonomiska sam arbetet, argumenterat mot protektionism och för största 
möjliga öppenhet i detta samarbete. För egen del har länderna följaktligen 
också fört en liberal politik när det gäller det egna näringlivets internatio
nalisering och utländskt ägande i det egna näringslivet. I hägnet härav och 
tack vare den geografiska och kulturella närheten och resultaten av det 
nordiska samarbetet på en lång rad samhällsområden har det nordiska 
näringlivet fortskridande integrerats vilket positivt bidragit till den ekono
miska utvecklingen i Norden.

Den internationella ekonomiska utveckling som nu kan förutses för
stärker behovet att kunna ta tillvara de fördelar som en fortgående integra
tion av de nordiska m arknaderna skulle medföra. En primär uppgift i det 
nordiska industripolitiska sam arbetet blir därför att bevaka att om otivera
de hinder för denna process undanröjs eller ej reses och att samarbetslän- 
derna i sin praktiska politik följer upp sin gemensamma ståndpunkt.

Detta innebär b l.a. att den nordiska marknadsaspekten bör väga tungt 
vid prövningen av tillståndsärenden gällande "nordiska etableringar” . Det 
bör understrykas att en sådan politik ej står i m otsats till de nordiska 
ländernas gemensamma strävanden att underlätta en vidare internationell 
ekonomisk integration. Någon särskild överenskommen nordisk prefe
rensordning på detta område är därför inte nödvändig. Tvärtom ger de
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internationella överenskommelser, inom främst OECD, som de nordiska 
länderna anslutit sig till, tillräckligt stöd och motiv för en politik som 
tillgodoser båda syftena.

Den ökade betoning på den nordiska marknaden i den nationella indu
stripolitiken i de nordiska länderna som här föreslås innebär sålunda vid
makthållande av den liberala bedömningen av nyetableringar och sam
manslagningen av företag över gränserna i Norden. Kan det dessutom 
påvisas att en etablering kan bidra till en gynnsammare nordisk struktur, 
sett i ett internationellt perspektiv, bör endast ytterst starka skäl kunna 
motivera ett avslag.

Uppföljningen av Nordiska rådets rekommendation nr. 23/1980 har, 
b l.a. genom det utrednings- och förhandlingsarbete som skett i äm bets
mannakommittén för industripolitik, visat att möjligheter finns till liberali
seringar och förenklingar i de nationella reglerna för företagsetableringar 
över gränserna som skulle främja det industriella samarbetet i Norden. 
Kommittén har i medvetande om de olika utgångspunkter som i detta 
hänseende gäller i de nordiska länderna pekat på några sådana möjligheter. 
Dessa överväganden och förslag, liksom de åtgärder ministerrådet redan 
beslutat, bör följas upp nationellt. Planerade eller genomförda förändringar 
i lagstiftningen eller dess tillämpning bör löpande redovisas i ministerrådet.

Vid sidan av dessa frågor, som redan är föremål för behandling, bör 
möjligheterna studeras att i ökande grad få nordiska företag introducerade 
på flera nordiska aktiebörser. Vidare bör möjligheterna att mjuka upp 
hemvistkravet för näringsidkare och styrelseledam öter i aktiebolag stude
ras. En liberalare praxis på detta område bör särskilt kunna gynna det 
ekonomiska och industriella regionala samarbetet över gränserna. Vilka 
möjligheter som kan finnas för att lösa de ev. beskattningsproblem som 
kan uppkomma som en följd härav, bör studeras.

Det finns också anledning att vidare studera möjligheterna att formulera 
en gemensam definition på ett "nordiskt aktiebolag” även om något akut 
behov av en sådan definition inte föreligger med hänsyn till att en nordisk 
preferensordning på det etableringsrättsliga området ej är aktuell. Dock 
torde en sådan definition ändå kunna ha ett värde som vägledning för 
fortsatta samarbetsmöjligheter på andra rättsområden.

Inom det industripolitiska området torde även åtskilligt kunna göras 
mera direkt på marknadssidan. Ökad kunskap och tillgång till respektive 
lands marknad bör sålunda kunna uppnås genom lämpliga former för 
samarbete beträffande underleveranser och offentliga inköp. Kommittén 
har tidigare pekat på några sådana möjligheter. Likaså kan det finnas 
anledning att närmare analysera och belysa verkningarna av statligt stöd i 
olika former till näringslivet med beaktande av det övergripande målet 
” Norden som hem mam arknad” .

En annan viktig uppgift i utvecklingen av den nordiska marknaden är att 
undanröja tekniska och andra icke tullmässiga hinder för handeln över 
gränserna.
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Arbetet med att undanröja sådana hinder torde främst vara en handels
politisk fråga. Ämbetsmannakommittén har dock tagit initiativ till att en 
undersökning kommit igång om hur de nordiska ländernas provningsmyn- 
digheter genom sitt sam arbete i NORDTEST i högre grad skall kunna bidra 
till att de tekniska handelshindren i form av bla. prøvningskrav och god
kännandebestämmelser minskar, i handeln mellan de nordiska länderna 
och mellan Norden och omvärlden. Det kan konstateras att det råder full 
enighet om målen för harmoniseringsarbetet på provningsområdet och 
NORDTEST:s roll och utvecklingsmöjligheter i detta sammanhang.

Kommittén vill avslutningsvis framhålla att "N orden  som hemmamark
nad" utgör en ambitiös målsättning som berör en rad olika centrala poli
tiska områden, och som därför, för att kunna förverkligas, på sikt, kan 
komma att kräva en höjning av ambitionsnivån generellt i det nordiska 
ekonomiskt politiska samarbetet.

3. Industripolitiskt samarbetet utanför Nordiska ministerrådets verksamhet

3.1 Nordisk industrialiseringsfond fö r  Island

Nordisk industrialiseringsfond for Island blev oprettet 1970 i fællesskab 
af de nordiske lande. Fondens grundkapital udgjorde modværdien til 14 
millioner US dollar. Formålet med fonden er at bidrage til Islands tekniske 
og industrielle udvikling ved landets tilslutning til EFTA og gøre indu
striens tilpasning til de ændrede markedsforhold lettere, bidrage til ek
sportindustriens udvikling og lægge vægt på et øget samarbejde indenfor 
industri og handel mellem Island og de øvrige nordiske lande.

1980 fik industrialiseringsfonden hjemmel til låntagning i den hensigt at 
finansiere den almene udlånsvirksomhed og specielle større projekter in
denfor industrien. I marts 1982 blev der underskrevet en kontrakt med 
Nordisk Investeringsbank om et lån til et beløb svarende til 16,5 milj. 
NOK. Lånet blev taget i US dollars, som er fondens regningsenhed. Da 
renterne på det internationale kapitalmarked var særdeles høje i 1982 
besluttede man at udsætte udbetalingen af lånet til året 1983.

Hovedfaktoren i Industrialiseringfondens virksomhed er ydelsen af in
vesteringlån til industrivirksom heder. Lånene udgør generelt ikke mere 
end 70% af den samlede investering og dette beløb sænkes relativt, hvis 
der ydes lån fra andre lånefonds til de samme projekter. Ifølge fondens 
lover er dens udlån fuldtud kurssikret i relation til US dollars.

US dollarens stærke stilling medførte en tung betalingsbyrde i forbindel
se med afdrag og renter af lån. I den hensigt at lette denne byrde fik en hel 
del låntagere i 1982 udsættelse af afdragsbetalingerne.

Der forekom nogen stigning af efterspørgslen på lån i 1982. Der forelå 
således til ekspedition i åreets løb 52 ansøgninger til et beløb af 118,7 milj. 
ISK sammenlignet med 40 ansøgninger til et beløb af 55,9 milj. ISK i 1981. 
I relation til faste priser udgør stigningen i efterspørgslen på lån ca 36% 
sammenlignet med en nedgang på 47,3%  i 1981.
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Man går ud fra at i 1983 yde ca 200 milj. ISK (7,7 milj. US dollar) 
investeringslån til industrivirksomheder.

Ansøgningsvolumet uppgår f. n. til et beløb af 130 milj. ISK og største 
delen kommer fra næringsmiddelindustrien og tekstilindustrien.

Ifølge bestem melser i industrialiseringsfondens love er det tilladt at 
disponere over en vis kapital til bidragsydelser. Der lægges vægt på ar der 
er tale om opgaver, som har generel betydning før industrien i helhed eller 
enkelte industrigrene. Der blev i 1982 ydet 12 bidrag på ialt 1.592.000 ISK 
Blandt de godkende tilskud kan nævnes tilskud til markedsforskning for 
uldprodukter i U. S. A. og bidrag til undersøgelse af industrivirksomheders 
behov for dataudstyr på Islands Industriforbunds vegne.

På henstilling fra industriministeriet betalte industrialiseringfonden for 
ekspertanalyse af opføreslse og drift af en sukkerfabrik, jævnfør lovforslag 
som blev fremlagt på Althinget i årets løb. Man fulgte desuden en henstil
ling fra Jardefnaidnadur hf. (Mineralindustri A/S) om analyse af planerne 
om opførelse og drift af en minieraluldfabrik.

Den største opgave i 1983 er et produktutveklingsprojekt som startede 
sidste forår og vil have en varighet på ca et år. Projektet er en pionérop- 
gave i Island og køres med hjælp fra statens Teknologiske Institutt i Norge.

3.2 Svensk-norska fonden fö r  industriellt samarbete

Institutionaliserat nordiskt samarbete på det tekniska FoU-området be
drivs även bilateralt mellan Sverige och Norge genom rubricerade fond. 
Fonden har till uppgift att ge stöd i form av lån till samarbetsprojekt mellan 
norska och svenska företag för att främja den tekniska eller marknadsmäs- 
siga utvecklingen på industriom rådet inom cie båda länderna.

För närmare uppgifter om fondens verksamhet hänvisas till dess verk
samhetsberättelse som enligt särskild överenskommelse tillställs Nordiska 
rådet för kännedom.
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Kapitel XV

Energipolitik

1. Energipolitisk samarbejde

/ . / .  Indledning

Med henblik på at iværksætte et intensivt nordisk energisamarbejde 
vedtog de nordiske energiministre den 9. februar 1982 en arbejdsplan for 
det fremtidige samarbejde. Embedsmandskomiteen for energipolitik har i 
løbet af 1983 indledt et praktisk samarbejde på en række områder og en 
detaljeret redegørelse for initiativerne findes blandt andet i rapporterne 
” Energiøkonomisering -  nordisk sam arbejdsprogram ” , ” Energiforskning 
-  nordisk samarbejdsprogram” , ” Energiplanlægning” samt rapporten om 
nordisk samarbejde om olie og gas.

De beskrevne initiativer dækker perioden 1983-1985.

1.2. Energiøkonomisering

For at gennemføre et nordisk samarbejde på dette område har Nordisk 
Ministerråd på basis af rapporten ” Energihusholdning i N orden” gennem
ført en række seminarer, som blandt andet har omfattet vurdering og 
styring af forsøgsbygningsvirksomhed, uddannelse inden for energiøkono
misering, erfaringer og analysem etoder til evaluering af resultaterne af 
energisparekampagner, lokal energiplanlægning og rådgivningsvirksomhed 
angående energibesparelser for husejere. Disse seminarer blev afviklet i 
løbet af 1982, og der er udgivet publikationer inden for de respektive felter.

Efter afholdelsen af disse arrangem enter er der blevet udarbejdet et 
særligt arbejdsprogram for perioden 1983-85, som findes beskrevet i rap
porten ” Energiøkonomisering — nordisk sam arbejdsprogram ” . Dette ar
bejdsprogram om fatter initiativer vedrørende energiøkonomisering i indu
strien, eksperimentbygningsvirksomhed, klimaspørgsmål i bygninger samt 
generelt samarbejde på energiøkonomiseringsområdet.

Specielt hvad angår feltet energiøkonomisering i industrien er der udar
bejdet et omfattende program. Dette baseres på, at industriens andel af det 
samlede energiforbrug er stort. Således er industriens forbrug 20% i Dan
mark, 49% i Finland, industri- og fiskesektorens forbrug er på Island 34%, 
i Norge 45% af det totale energiforbrug, heraf 60% af elektricitetsforbru
get, og i Sverige er industriens andel af det totale energiforbrug omtrent 
40%.

Programmet omfatter identificering af dem onstrationsvirksom heder og 
muliggør at arbejdet kan bygges op omkring virksomheder inden for en 
række industribrancher, hvor man i et eller flere af de nordiske lande har 
gode erfaringer med energiøkonomisering. Der vil blive holdt en række 
fagseminarer samt gennemført publikationsvirksomhed og fælles udnyt-
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telse af m åleudstyr inden for 22 nærmere udvalgte brancher i perioden 
1983-85. Det er endvidere hensigten med programmet at det skal kunne 
skabe øget beskæftigelse -  blandt andet ved forbedring af det know-how, 
der eksisterer i de nordiske lande angående levering af udstyr, der er 
nødvendigt til opnåelse af energiøkonomisering i industrien. Arbejdet ved
rørende eksperimentbygningsvirksomhed og klimaspørgsmål i bygninger 
foregår i samarbejde med de nordiske byggeforskningsorganers samar
bejdsgruppe. Ud over de nævnte initiativer gennemføres et samarbejde 
vedrørende oplæring om energiøkonomisering.

1.3. Energiforskning

De nordiske energiministre nedsatte i foråret 1982 en kontaktgruppe for 
energiforskning med henblik på at koordinere den støtte, de nationale 
myndigheder yder til energiforskning i de enkelte nordiske lande. Denne 
støtte andrager på årsbasis ca. 900 mill. DKK. Kontaktgruppen består af 
repræsentanter for de programstyrende organer, og gruppen fremlagde den 
8. juni 1983 på de nordiske energiministres møde en midtvejsrapport om 
det hidtil gennemførte energiforskningssamarbejde: ” Energiforskning -  
nordisk sam arbejdsprogram ” . 1 dette program beskrives dels en række 
allerede gennemførte samarbejdsinitiativer og seminarer og dels hvorledes 
der er ydet støtte til forskerrejser mellem de nordiske lande samt de 
initiativer, som kontaktgruppen agter at iværksætte i perioden 1983-1984. 
Disse initiativer omfatter blandt andet:
1) gennemførelse af en række nordiske seminararrangementer blandt an

det ved i højere grad at gøre nationale arrangem enter nordiske. Endvi
dere vil gruppen støtte, at der gennemføres en række energiudstillinger 
på de tekniske biblioteker i Norden samt vurdere mulighederne for at 
give støtte til forskningsrejser mellem de nordiske lande.

2) fortsat sikring af en registrering og katalogisering af nordiske energi
forskningsprojekter.

3) samling og udvikling af en række nordiske specialistkurser, i første 
række inden for olie- og gassektoren.

4) nærmere undersøgelse inden for en række energifelter af mulighederne 
for projektsamarbejde om at støtte allerede iværksatte initiativer.

Kontaktgruppen for energiforskning har fundet, at man særlig bør støtte 
og kortlægge samarbejdsmuligheder inden for felterne
1) varmepumper
2) vindenergi
3) alternative drivmidler
4) brændselsforædling
5) forbrænding
6) brændselsceller
7) sammensatte processer for elgenerering
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8) kulteknologi
9) geologi med relation til energisektoren

Herudover har gruppen gennemført arbejdet med udvikling af samarbej
det mellem de nordiske prøvestationer med ansvar for afprøvning af appa
ratur inden for feltet nye og vedvarende energikilder.

1.4. Alternative drivmidler

På de nordiske energiministres møde den 8. juni 1983 blev der fremlagt 
en rapport om alternative drivmidler i Norden. Denne rapport beskriver 
fordele og ulempe ved anvendelse af alternative drivmidler. Endvidere 
beskrives hvilke tiltag, der kan anbefales, såfremt man ønsker at fremme 
brugen af alternative drivmidler. I den forbindelse gennemgås de bestem 
melser og love, som er relevante vedrørende alternative drivmidler samt 
hvilke af disse bestem melser, der bør ændres. Bestemmelserne dækker 
blandt andet områderne eksternt miljø, arbejdsmiljø, giftlovgivning, brand
lovgivning samt produktspecifikationer, transportregler og afgifter.

Ved fremlæggelsen af denne rapport imødekommes den rekomm anda
tion, der blev vedtaget på Nordisk Råds 29. session i København, hvor 
man anbefalede nordisk samarbejde på området alternative drivmidler.

1.5. Energiplanlægning

Den af den nordiske embedsmandskomité for energipolitik nedsatte 
gruppe om energiplanlægning fremlagde i foråret 1983 et arbejdsprogram 
for perioden 1983/84. Dette program var baseret på fire projekter, som blev 
gennemført i 1982, omhandlende energiprognoser for økonomiseringstil
tag, lokal energiplanlægning, varmeforsyningsplanlægning samt en generel 
energisystemstudie for Norden.

Arbejdsprogrammet indeholder initiativer angående måling av gevinster 
ved økonomiseringstiltag, udarbejdelse af jæ vnførbar energistatistik mel
lem de nordiske lande i overensstem m else med den af Nordisk Råd ved
tagne rekommandation om dette samt udarbejdelse af oversigt over energi
priser og afgifter i de nordiske lande. Endvidere har specielt emnet energi
modeller været genstand for detaljerede undersøgelser og Nordisk Minis
terråd afholdt i marts 1983 et seminar om anvendelse af energimodeller i 
Norden. Dette seminar samt drøftelser i embedsm andskomiteen, førte til 
den konklusion at det ikke er relevant at konstruere en total nordisk 
energimodel. I stedet vil man koncentrere sig om problemfelter, hvor der 
er behov for opbygning af faglig ekspertise i de nordiske lande. Sådanne 
problemfelter omhandler blandt andet planlægning under usikkerhed, be
tydningen af den teknologiske udvikling for planlægningen samt udarbej
delse af langtidsmodeller baseret på en ændret demografisk sammensæt
ning i befolkningen.
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1.6. Fjernvarme

I de nordiske lande, specielt i Danmark, Sverige, Finland og Island er 
fjernvarme et afgørende element i varmeforsyningen. Det nordiske samar
bejde på dette område er kun forholdsvis svagt udbygget og Nordisk 
Ministerråd har derfor støttet de bestræbelser, som gennemføres i regie af 
foreningen Nordvarm e på at opbygge et sådant samarbejde. Et af elem en
terne i opbygningen af dette samarbejde er gennemførelsen af et fælles
nordisk forskningsprojekt vedrørende en række tekniske aspekter an
gående opbygningen af fjernvarmenet. Dette projekt vil blive benyttet som 
grundlag for indgåelse af en række aftaler om samarbejde mellem de 
teknologiske institutioner med know-how inden for dette område i de 
nordiske lande.

1.7. Kul

I 1979 besluttede Embedsmandskomiteen for industri- og energipolitik at 
gennemføre et udredningsarbejde om muligheden for fællesnordisk kulim
port. I 1981 forelå den første del af udredningen, publiceret i NORD-se- 
rien. Denne første del indeholdt nationale rapporter for årene 1979-1980 
vedrørende kulimportens omfang, fordeling på lande, havnesituationen og 
planer for havneudbygning. Anden del af udredningen er sammen med del 
1 og en sammenfatning publiceret i NU 1983:3. Anden del omfatter en 
økonomisk analyse af transportmuligheden i forbindelse med nordiske 
omlastningshavne og af omkostninger ved skibstransport fra en række 
ikke-europæiske producentlande. Endvidere er forskellige transportalter
nativer undersøgt ligesom delløsning er undersøgt. Rapporten konkluderer 
at det ikke under de givne forhold vil være økonomisk fordelagtigt at 
etablere en fælles nordisk kulimport. Rapporten blev i juni 1983 forelagt 
Ministerrådet (energiministrene), der tog konklusionen til efterretning.

1.8. Nordisk samarbejde om olie og gas.

Nordisk Råd bad i sin ytring (nr 4/1982, pkt 9) ministerrådet fremlægge 
en rapport om forholdsregler som kan fremme et mere omfattende substan
tielt samarbejde indenfor olie- og gasområdet i Norden, til brug for diskus
sion på sessionen 1983.

I forbindelse med behandlingen af arbejdsplanen af den 9. februar 1982 
udtalte Nordisk Ministerråd (energiministrene) derfor:

"M ed henblik på at styrke det nordiske samarbejde på olie- og gasområ
det har ministerrådet besluttet at give embedsmandskomitéen som opgave 
at identificere og fremstille forslag til eliminering af de hindringer som i dag 
kan eksistere med henblik på et mere substantielt samarbejde inden for 
olie- og gasområdet i Norden, f. eks. på områder som indkøb, raffinering, 
transport, prospektering, udvinding, uddannelse og udbytte af teknisk 
know-how. Komiteen skal aflægge rapport til ministerrådet inden udgan
gen af år 1982.”
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På baggrund heraf udarbejdedes rapporten ” Nordiskt samarbete om olja 
och gas” , der blev behandlet og godkendt af ministerrådet (energiminis
trene) den 15. juni og 16. november 1982. Rapporten, der blev forelagt 
Nordisk Råd på sessionen 1983, peger på en række områder der vil være 
relevante i den videre diskussion om nordisk samarbejde. Således peges på 
udveksling og udnyttelse af ekspertise (b l.a . vedrørende prospekte
ring), kortlægning af raffineringsindustrien og kortlægning af om der findes 
faktorer der skaber problemer med lokal grænsehandel med olieprodukter. 
Endvidere foreslås afholdelse af nordiske seminarer om emner af relevans 
for olievirksomheden, såsom sikkerhedskrav, tekniske normsystemer og 
mere specifikke juridiske forhold der gør sig gældende i forbindelse med 
olievirksomheden. Rapporten peger også på behovet for at de nordiske 
energiministre får kontinuerlig information om udviklingen på gasområdet. 
Endelig understreges det, at virkningen af gasfund og gasproduktion i 
Norge og Danmark og udviklingen iøvrigt på gasområdet i alle de nordiske 
lande har stor betydning for den samlede udvikling i Norden.

Med henblik på opfyldelse af disse mål har embedsmandskomiteen 
igangsat kortlægning af om der findes faktorer der skaber problemer for 
lokal grænsehandel med olieprodukter samt kortlægning af situationen 
inden for raffineringsindustrien. Endvidere er arbejde sat igang for at 
arrangere seminarer af relevans for udviklingen i olievirksomheden. 1 den 
forbindelse vil andre relevante embedsm andskomiteer under Nordisk Mi
nisterråd blive inddraget i nødvendigt omfang.

På gasområdet er der etableret en Nordisk Informationsgruppe om gas
spørgsmål. Gruppens formål er informationsudveksling om gas og har som 
medlemmer repræsentanter for de statslige selskaber. I gruppens møder 
deltager også embedsmænd fra energiministerier/departementer.

Inden for olie- og gasområdet har også eventuelle olie- og gasforekom
ster ud for kysten av Nordnorge tiltrukket sig opmærksomhed. I marts 
1980 nedsattes derfor en arbejdsgruppe, der havde til opgave at udrede 
mulighederne for et udvidet samarbejde på Nordkalotten i anledning af 
eventuelle olie- og gasforekom ster udfor kysten av Nordnorge. Arbejds
gruppen skall søge at bedømme hvilken betydning forskellige scenarier 
af eventuel petroleumsvirksom hed på den nordnorske kyst ville 
kunne få for samarbejdet på Nordkalotten. Man var særlig opmærksom på 
mulighederne for anvendelse af naturgas. Endvidere overvejedes det hvor
ledes samarbejdsmulighederne vil kunne styrkes således at effekterne af 
olievirksomheden får den bedst mulige spredning.

Gruppens synspunkter og forslag findes i rapporten ” Naturgas i N ord” 
(NU 1981: 13) der blev udsendt i 1982. Rapporten har dannet grundlag for 
diskussioner og overvejelser i såvel nationale som nordiske organer og 
myndigheder. På baggrund heraf godkendte ministerrådet (samarbejds- 
ministrene) den 15. juni 1983 nedsættelse af en Nordisk Kontaktgruppe for 
olie- og gasspørgsmål i Nord. Kontaktgruppens mandat er at varetage



1114 C 1

nordiske sam arbejdsaspekter i forbindelse med den fortsatte udvikling af 
petroleumsvirksomheden udfor Nordnorge.

Kontaktgruppen skal følge udviklingen og tjene som organ for indsam
ling og udveksling af oplysninger af betydning for udnyttelse af olie- og 
gasfund udfor Nordnorge. Kontaktgruppen kan når det er ønskeligt tage 
initiativ til nordiske sam arbejdsaktiviteter i aktuelle regioner.

Kontaktgruppen henhører under Embedsmandskomite for energipolitik 
og består foruden af 4 repræsentanter udpeget af denne em bedsm andsko
mité også af 1 repræsentant udpeget af NERP og 1 repræsentant udpeget af 
Embedsmandskomite for industripolitik.

Nordisk Råds økonomiske udvalg henstillede i udtalelse nr 7 af 1983 til 
m inisterrådet at vurdere mulighederne og interessen for et nordisk in
dustrisamarbejde ved en eventuel bygning af en gasrørledning fra N ord
norge til kontinentet, samt at iværksætte tiltag for at fremme det nordiske 
samarbejde om introduktion af nye og vedvarende energikilder.

Den første del af henstillingen om gastransitering vil, når de nationale 
overvejelser om evt. transport af gas fra Nordnorge er afsluttede, blive 
behandlet i embedsmandskomiteen og i de nævnte grupper under em beds
mandskomiteen. Den anden del af henstillingen vil foruden behandling i 
embedsmandskomiteen blive løbende vurderet i Nordisk Kontaktgruppe 
for energiforskning.

1.8.1. Bilateralt nordisk samarbejde på olie- og gasområdet 

Aftale mellem Statoil og D. O. N . G. om uddannelse.

D.O.N.G. og Statoil indgik i septem ber 1981 en aftale, ifølge hvilken 
Statoil skal udøve konsultativ bistand i forbindelse med eftersøgning og 
udvinding samt transport af olie og gas fra den danske del av Nordsøen.

Aftalen omfatter også mulighed for at Statoil skal uddanne personale fra 
D .O .N.G . med henblik på at D .O .N.G . skal få det nødvendige tekniske 
kendskab for at kunne deltage i olie- og gasefterforskningen.

Norsk-svensk avtale om industri- og energisamarbejde

I forbindelse med avtalen den 25. mars 1981 mellom Norges og Sveriges 
regjeringer om økonomisk samarbeid, ble det b l.a. satt opp en protokoll 
om mulige langsiktige leveranser av råolje og oljeprodukter fra Norge til 
Sverige. Ifølge protokollen, som gjelder i 20 år, kan leveringene omfatte 
minst 2 mill. tonn f. o. m. 1984. Leveringene er avhengig av at det kommer 
i stand forretningsmessige avtaler mellom selskaper i de to land. Ifølge 
protokollen skal en på norsk side ha muligheten til å levere op til 3/4 som 
produkter. Det forutsettes at norske foretak med tilgang til råolje skal 
kunne gå direkte inn i markedsføring av råolje og oljeprodukter på det 
svenske markedet. I den samme avtalen inngår en protokoll om kjøp av 
elektrisk kraft fra Sverige til Norge.
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I løpet av 1982 og 1983 var det en sterk økning i eksporten av olje fra 
Norge til Sverige, i første halvår 1983 var eksporten oppe i 1,4 mill. tonn 
bare for råolje.

Det er imidlertid ikke inngått avtaler som i tid strekker seg utover det 
som ellers er vanlig i kontraktsm arkedet for råolje. Dette innebærer såle
des at det ikke er gjort noen forretningsmessige avtaler om leveringer av 
olje for resten av den 20-årsperioden som er nevnt i oljeprotokollen.

Fra norsk side har en ikke utnyttet opsjonen om kjøp av elektrisk kraft 
fra Sverige. Bakgrunnen for dette er den vurdering som er foretatt, basert 
på b l.a . analyser fra Nordel vedrørende kraftsituasjonen i det nordiske 
system i årene framover. Kraftsituasjonen i de enkelte år vil variere. Ut fra 
den senere tids rikelige vanntilgang i Norge, har eksempelvis kraftekspor
ten fra Norge i 1. halvår 1983 kommet opp i 6.6. TW h, en økning på 
103.2% fra året før.

Dcmskl-svenskt naturgassamarbete

Dansk Olie og Naturgas A/S och Swedegas AB sam arbetar på grundval 
av de avtal om transport och leverans av naturgas som träffades mellan 
bolagen år 1980 inom ramen för en regeringsöverenskommelse. Ett till- 
läggsavtal om ökade gasleveranser träffades år 1982. Därmed täcks hela 
det förutsedda behovet av gas för det s .k . Sydgasprojektet i sydvästra 
Skåne fram till år 2003. Leveranserna beräknas börja hösten 1985.

Under år 1983 har förhandlingar om sydgasprojektet förts mellan staten 
och de regionala intressenterna mot bakgrund av de försämrade ekonom is
ka förutsättningarna för projektet. Förhandlingarna har resulterat i en 
överenskommelse om att projektet skall fullföljas och att staten skall 
inträda som hälftendelägare i Sydgas AB. Förhållandet till D .O .N.G . A/S 
påverkas inte härigenom.

Neste-Swedegas

Swedegas diskuterar med Neste beträffande frågan om eventuell transi
tering av naturgas från Sovjetunionen över Finland till Sverige. Samarbe
tet omfattar bl. a. tekniska och ekonomiska ledningssträckningar.

1.9. Informationssamarbejde på energiom rådet.

Informationsmedarbejderne ved energimyndighederne i de Nordiske 
lande indledte i 1983 et samarbejde blandt andet med henblik på at ud
veksle erfaring fra informationsvirksomheden på energiområdet. Som led i 
dette samarbejde er der i 1983 blevet gennemført et seminar med deltagelse 
af repræsentanter for statslige og private selskaber på energiområdet i de 
nordiske lande. Temaet for seminaret var styring af energiinformation. 
Endvidere er der i septem ber 1983 gennemført et journalistsem inar om olie 
og gas i Norden. Derudover er der opbygget en række biblioteksudstil
linger, som cirkulerer mellem de tekniske biblioteker i de nordiske lande
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samt en generel udstilling, der cirkulerer på folkebibliotekerne. Gruppen af 
nordiske informationsmedarbejdere har endvidere planer om i 1985 at 
udsende en film med temaet Norden og energien, blandt andet omfattende 
et betydeligt materiale til brug for undervisningen i skolerne.

1.10 Nordisk samarbejde i internationale energipolitiske spørgsmål og på  
bistandsområdet

Det nordiske energisamarbejde vil i overensstemmelse med arbejds
planen fra 1982 kunne danne udgangspunktet for diskussion og koordine
ring i relation til internationale energipolitiske spørgsmål. Dette finder i 
nødvendigt omfang sted både i m inisterrådet og i embedsmandskomiteen.

I den forbindelse er også mulighederne for sammenkobling mellem det 
nordiske samarbejde på energiområdet og samarbejde på bistandsområdet 
blevet diskuteret. De nærmere forudsætninger og dermed en realistisk 
vurdering af mulighederne behandles for øjeblikket.

1.11 Energisituationen i de enkelte nordiske lande 

Danmark.

Den danske nettoimport af energi faldt i 1982 med 18% og forventes at 
falde yderligere i 1983, hovedsagelig på grund af den stigende danske 
egenproduktion af olie, men også som følge af et mindre fald i energifor
bruget. Nettoim porten udgør dog stadig ca. 90% af energiforsyningen. 
Nettoimporten af olie faldt med 5%  fra 1981 til 1982 og udgør nu ca. 55% 
af de samlede energiforsyninger.

Olieproduktionen fra den danske del af Nordsøen forventes i 1983 at 
blive noget højere end i 1982, hvor den nåede op på 1,68 mill. tons.

Statens køberet til dansk produceret olie vil blive gjort gældende for 
1984, således at Dansk Olieforsyning A/S -  DOFAS -  skal afsætte ca. 
525.000 tons olie på det danske marked. Derimod vil staten ikke kræve 
royalty for 1984 i form af olie. Afgiften, svarende til værdien af ca. 175.000 
tons råolie, skal erlægges kontant.

I juli måned 1983 åbnedes 1. udbudsrunde vedrørende nye tilladelser til 
efterforskning og indvinding af olie og gas. Hele det af den tidligere 
eneretsbevillingshaver tilbagelevererede område -  ca. halvdelen af det 
danske område -  er blevet udbudt for yderligere at fremme efterforsk
ningsaktiviteten.

På anlægssiden skrider naturgasprojektet planmæssigt frem. Gassen 
nåede til Fyn sommeren 1983 og forventes at nå Københavnsområdet i 
foråret 1984, et halvt år før beregnet.

Kompetenceforholdene vedrørende gasprojektets styring ændredes i be
gyndelsen af juni 1983 med henblik på en styrkelse af økonomien og den 
tidsmæssige fremmarch. Energiministerens beføjelser over for de delta
gende selskaber er herved blevet udvidet. Regeringen har til hensigt aktivt 
at anvende disse beføjelser til en styrkelse af projektets økonomi.
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Varmeplanlægningen forløber i alt væsentligt som planlagt og kortlæg
ningen af energiforbrug og eksisterende forsyningssystemer er praktisk 
taget afsluttet. Etableringen af fremtidige mulige forsyningssystemer er 
herefter påbegyndt. Den særlige delplanlægning for områder med hastende 
projekter for naturgasforsyning og udnyttelse af overskudsvarm e er ved at 
aftrappes.

Finland

Den totala energikonsumtionen minskade med 2%  i Finland under peri
oden januari-juni 1983 jämförd med förra årets motsvarande period och var 
12.6 Mtoe. Elkonsumtionen ökade under motsvarande period med 3%. 
Konsumtionstillväxten har bromsats, vilket anses bero på den långsamma 
ekonomiska tillväxten, de tidigare kraftigt stegrade bränslepriserna och 
därmed sammanhängande energisparåtgärder och den varma vintern.

Oljekonsumtionen minskade med 12% jäm förd med den första hälften 
av år 1982. Dess andel av totalenergiförbrukningen av primärenergi sjönk 
till 37% från 41 % under motsvarande period senaste år.

Också konsumtionen av naturgas sjönk med 12% under årets första 
hälft. Dess andel av totalenergiförbrukningen av primärenergi var 2%. 
Däremot konsumtionen av kol ökade med 6%  och dess andel av förbruk
ningen av primärenergi var 8%.

Kärnkraftens andel i den totala energiproduktionen har förblivit 16% 
och elimportens andel har stigit från 1 % till 4% .

Den inhemska energins andel steg till 33% från 31 % under årets första 
hälft. Konsumtionen av torv har ökat kraftigt, med 6% . Dess andel av 
totalenergiförbrukningen av primärenergi har varit 2%.

Vattenkraftens konsumtion har ökat med 3 % och dess andel i den totala 
energiproduktionen steg från 14% till 15% jämförd med förra årets första 
hälft.

Konsumtionen av övriga inhemska bränslen har förblivit på samma nivå 
som under år 1982 men dess andel har stigit från 15% till 16% under årets 
första hälft. Konsumtionen av den inhemska energin var 4.1 Mtoe under 
perioden januari-juni 1983.

Produktionen av elenergi under perioden januari-juni 1983 var 22.1 
TWH. Det var 3 % mera jäm fört med motsvarande period under förra året. 
Den ökade importen av elenergi samt minskningen i exporten har minskat 
elproduktionen. Liksom under första hälften av 1983 svarade produk
tionen av kärnkraft och vattenkraft för två tredjedelar av eltillförseln. 
Ökad import av elenergi och produktion av kärnkraft har minskat produk
tionen av konventionell kondenskraft. Produktionen av mottryckskraft 
minskade med 6%  under årets första hälft och det förorsakades av den 
milda vintern och minskade kostnader för andra produktionsmetoder.

Värdet av energiimporten under perioden januari-juni 1983 var 7,5 mil
jarder mark. Den var över 700 miljoner F1M större än under motsvarande 
period år 1982.
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Råoljan importerades från Sovjetunionen, Iran och Saudi- Arabien. Ko
let köptes från Polen, Storbritannien, Sovjetunionen och USA. El importe
rades från Sovjetunionen och Sverige.

Värdet av energiexporten under perioden januari-juni 1983 var 1,7 mil
ja rder FIM. Mellandestillat och motorbensin var de viktigaste produkterna 
i exporten.

Regeringen antog den 24 februari 1983 det nya energipolitiska program
met. Programmet utgör grunden för den energipolitik som de närmaste 
åren kommer att bedrivas i Finland. Programmet bereddes i det parlamen
tariska energipolitiska rådet som verkar i samband med handels- och 
industriministeriet. Programmet baserar sig på det föregående år 1979 
antagna energipolitiska programmet.

Huvudmålen för energipolitiken är, inom national-ekonomiskt sett för
nuftiga ramar, fortfarande:
-  att trygga säkerheten i energiförsöijningen
-  att förbruka energi sparsamt
-  att höja energiförsörjningens självförsörjningsgrad genom att öka de

inhemska energikällornas samt övriga inhemska produktionsfaktorers
andel i energiekonomin
Regeringens proposition angående en totalreform av lagstiftning på 

kärnenergiområdet avlåts till riksdagen i nära framtid.

Island

Produktionen af elektrisk energi i jan.-juni 1982 udgjorde 1828 GWh. Det 
var en forøgelse fra forrige år med 2,6%. H eraf blev 95,7%  produceret 
med vandkraft, 4,1 % med geotermisk kraft og 0,3%  med dieselkraft.

Tilvæksten i forbruget på det almindelige marked forøgedes med 6,9% 
som nærmer sig den klassiske fordobling af forbruget i en tiårsperiode.

Forbruget i den kraftkrævende industri faldt noget i forhold til de sidste 
år hovedsagelig aluminiumsværket på grund av tekniske og markedslige 
forhold.

Produktion af varmt vand fra de geotermiske felter til husopvarmning 
var nogenlunde den samme som forrige år. Fordelingen mellem energikil
derne til husopvarmning: 80% geotermisk kraft, 14% elkraft og 6 % olie.

Man forventer en ubetydelig forøgelse af den geotermiske andel i husop
varmningen medens man stadig formindsker olieforbruget og forøger den 
elektriske krafts andel i husopvarmningen.

Den relativt høje forøgelse af elektrisk kraft på det almindelige marked, 
på 6,9% , skyldes hovedsagelig tilflytning fra olie til el i husopvarmningen.

Lige efter at den nuværende regering overtog magten, i slutningen af maj 
måned, nedsatte industriminister, Sverrir Hermannsson, en forhandlings
komité som fik den opgave at løse den hårdknude som den forrige rege
rings forhandlinger med Alusuisse var kommet i og revidere den nuværen
de kontrakt med Alusuisse, hovedsagelig med det formål at forhøje elpri
sen til aluminiumsværket.
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I slutningen af august kom man overens med en interim aftale som begge 
parter, d .v .s .  den islandske regering og Alusuisses hovedbestyrelse, nu 
har undertegnet.

Denne interimsaftale går ud på elprisen til aluminiumsværket forhøjes 
fra 6,475 mill. till 9,5 mill., hvoraf 1 mill. forhøjelse gælder fra 1. juli 1983. 
Elprisen skal forhøjes fra 9,5 til 10 mill. efter at aluminiumsprisen på 
verdensm arkedet har bestået 78 c/lbs i 20 dage.

Ifølge denne interimsaftale forpligter parterne sig til at gå i gang med 
revidering av den nuværende kontrakt. Denne revision af kontrakten vil 
indbefatte b l.a. at Alusuisse kan udbygge aluminiumsværket først med 
50% og senere hen op til 100% fra nuværende størrelse. Desuden vil 
Alusuisse få lov til at sælge op til 50% af sin andel i IS AL til den tredje 
partner. Forudsætning for revision af kontrakten er naturligvis at man 
kommer overens om en ny elpris til den udvidede part af værket.

I de sidste år er der opstået en konflikt mellem den islandske regering 
og Alusuisse angående skattebeløbet som Alusuisse skal betale i Island. 
Denne konflikt har Alusuisse henvist til en international voldgiftsret i 
Washington ifølge gældende kontrakt mellem parterne. I interimsaftalen 
enedes man om at henvise denne konflikt til en mindre kompliceret be
handling i voldgift som man mener er billigere og hurtigere end voldgifts
retten i Washington.

Norge

Produksjonen av elektrisk kraft første halvår 1983 var 53.6 TWh. Dette 
er 9%  mer enn samme periode året før. Bruttoforbruket av elektrisk kraft 
var i denne perioden på 47.3 TW h, en økning på 2.3%  fra første halvår 
1982. Forbruket av elektrisk kraft i den kraftintensive industrien var 14.1 
TWh, en økning på 4.6% . Forbruket i denne industrien har i noen tid vært 
relativt lavt, og økningen nå avspeiler den bedrede situasjon for deler av 
industrien. Elforbruket i alminnelig forsyning gikk noe ned i første halvår 
1983 i forhold til samme periode året før. Forbruket korrigert for tem pera
turforskjeller viste imidlertid en økning på nær 2%.

Salget av petroleum sprodukter var i første halvår 1983 3728 millioner 
liter. Dette utgjorde en nedgang på 6%  fra året før. Salget av petroleum s
produkter har vært synkende siden 1979. Nedgangen har kommet for 
parafin og fyringsoljer, mens det har vært registrert en viss økning i salget 
av bensin og dieselolje.

Produksjonen av olje og gass på norsk kontinentalsokkel lå i 1983 på 
rundt 50 mill. tonn olje-ekvivalenter. Med de felt som er i produksjon eller 
er besluttet utbygd vil produksjonen øke til vel 60 mill. TOE i 1990, for så å 
falle raskt. Blant viktige felt som er under vurdering kan nevnes Troll, 
Sleipner, Oseberg og Gullfaks fase II.
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Sverige

Den totala energitillförseln i Sverige uppgick år 1982 till ca 375 TWh. 1 
förhållande till år 1981 år detta en minskning med ca 20 TWh. Det år i 
första hand oljetillförseln som har minskat, elproduktionen och inhemska 
bränslen, bl. a. torv har däremot ökat något. Den totala energitillförseln för 
år 1983 beräknas öka något jäm fört med år 1982. Ökningen beror på den 
förväntade uppgången inom industrin.

Till följd av en stagnerande industriell aktivitet och satsningar på energi
besparing och oljeersättningsprogrammet minskade leveranserna av petro
leumprodukten på den svenska marknaden från 24,8 till 22,7 miljoner 
kubikmeter mellan år 1981 och år 1982. År 1982 svarade Norge för 22 
procent och Storbritannien för 27% av Sveriges råoljeimport.

Av den totala produktionen av elektrisk energi i Sverige under år 1983 
beräknas vattenkraften svara för 58 procent och kärnkraften för 38 pro
cent. Å terstoden är m ottryckskraft och en mindre del kondenskraft.

Användningen av kol i värmeverk och kraftvärmeverk har fördubblats 
från år 1982 till år 1983 och beräknas uppgå till 0,7 miljoner ton.

Vad gäller energianvändningen inom de olika samhällssektorerna beräk
nas industrisektorn, som svarer för knappt 40 procent av landets energian
vändning öka sin användning med ca 3 procent från år 1982 till år 1983. 
Samfärdselsektorn som använder ca 20 procent av energin beräknas öka 
med 0,5 procent, medan den s.k . övrig-sektorn som innefattar b l.a. bo- 
stadsuppvärmning beräknas minska med ca 1,5 procent under samma 
period.

1.12. Nordel

Et vigtigt element i det nordiske energisamarbejde udgør også Nordel. 
Selv om Nordel samarbejdet har en lidt anden karakter -  det er ikke 
formelt tilknyttet m inisterrådet og modtager ikke finansiel støtte -  end 
det ovenfor nævnte energisamarbejde, har det dog en sådan tilknytning til 
dette, at Nordels beretning for helhedens skyld skal gengives her.

” Nordel, som grundades 1963, är en sammanslutning för nordiskt el
kraftsamarbete. Nordel består av ledande personer inom kraftförsörj
ningen i Danmark, Finland, Island, Norge och Sverige. Det är ett rådgivan
de och rekommenderande organ med syfte att befrämja internationellt, 
främst nordiskt sam arbete, beträffande produktion, distribution och kon
sumtion av elenergi.

Nordel har följande fasta arbetsuppgifter:
-  att kontinuerligt följa utvecklingen av produktionen och konsumtionen 

av elenergi i de nordiska länderna, b l.a . genom publicering av lämplig 
statistik.

-  att sammanställa inom respektive länder uppgjorda konsumtionsprog
noser och utbyggnadsplaner.
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-  att publicera en årsberättelse, som förutom uppgifter om under året 
utfört arbete inom Nordel samt statistiska uppgifter angående elkraftför
sörjningen i de nordiska länderna även kan innehålla speciella artiklar av 
intresse för nordiskt kraftsamarbete.
En stor del av Nordels arbete utförs av utskott och grupper. Genom 

dessa har man tillgång till specialister inom alla områden av elförsörjning
en. För insamling av statistik finns speciella kontaktmän i de olika län
derna. Inom Nordel finns också kontaktmän i många internationella orga
nisationer på energiområdet.

Nordels ordförande väljs för en period på tre år. Ordförandeskapet 
cirkulerar mellan länderna. Ordförande utser sekreterare och svarar för 
sekretariatet som alltså även det växlar vart tredje år. Under tiden septem 
ber 1981 -  septem ber 1984 är sekretariatet placerat inom Sydkraft, Sveri-

Det omfattande elsam arbete som sker inom Nordel innebär väsentliga 
ekonomiska fördelar för länderna. Att ange några belopp på de årliga 
besparingar som Nordel-sam arbetet medför är dock ej möjligt. Detta dels 
därför att värdet varierar väsentligt från år till år beroende av den aktuella 
kraftsituationen, dels också därför att man ju  inte kan ha några uppgifter 
om vilka m erkostnader som elförsöijningen skulle ha om samarbetet inte 
existerade. Vidare kan man också i de enskilda länderna ha något olika 
värdering av de vinster man gör. Kraftföretagen inom Nordel är dock eniga 
om att Nordelsam arbetet innebär besparingar för Norden totalt i storleks
ordningen hundratals miljoner kronor per år.

De besparingar som görs genom elsam arbetet kommer naturligtvis de 
enskilda konsum enterna tillgodo i form av lägre elpriser.

Tyvärr innebär ju  Islands geografiska läge att man inte kan dra nytta av 
de stora vinster som samkörningen av de nordiska elsystemen innebär. 
Man har ändå bedömt det värdefullt att delta i Nordel-sam arbetet och 
deltar med stort engagemang i kunskaps- och erfarenhetsutbytet.

Vid Nordels årsmöte 1983 redogjorde Driftutskottet fö rden  fortlöpande 
behandlingen av aktuella samkörningsfrågor samt redovisade prognoser 
för kraftbalansen för åren 1984, 1985 och 1986. Dessutom godkände N or
del de av Driftutskottet utarbetade ” rekomm endationer för frekvensstyrt 
nätvärn i det synkrona N ordel-om rådet” . Rekommendationerna föreskri
ver hur olika utrustningar skall fungera och frekvensstörningar och stör
ningarnas omfattning minimeras. Planeringsutskottet redovisade, förutom 
sedvanliga prognoser och utbyggnadsplaner, rapporter om vindenergi, 
geotermisk energi och likströmsförbindelser. En fortsättning av framtids- 
rapporten ” Nordenergi 2020” kallad ” Optimert utbygning av Nordel
system et” diskuterades också. Värm ekraftutskottet redovisade b l.a . rap
porter om kärnbränsle omfattande prisutveckling, bränslecykel och av
fallshantering.

36-30-332 Nordiska rådel
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Vid årsm ötet godkändes också ett informationspaket med nyhetsbrev 
från Nordel riktat bl. a. till Nordiska rådets medlemmar. Det rapporterades 
också om försöken att landsvis ordna sammanträffanden med Nordiska 
rådets medlemmar i ekonomiska utskottet. Det konstaterades också att 
inget kraftföretag i Norden fått ge synpunkter på de ” gemensamma nordis
ka normer för svavelutsläpp” som antagits som rekommendation vid N or
diska rådets 31 :a session.

Beträffande nya samkörningsförbindelser har projektering påbörjats för 
ytterligare en 400 kV-förbindelse mellan Själland och Sydsverige för idrift- 
tagning 1985. De tekniska och ekonomiska förutsättningarna för att öka 
kapaciteten på likströmsförbindelserna mellan Sverige och Jylland respek
tive mellan Norge och Jylland studeras också. En kabel som skall förbinda 
östra och västra Danmark utreds också.”

2. Nordisk kontaktorgan for atomenergispørgsmål (NKA); sikkerheds
forskning på energiproduktionsområdet.

2.1. Baggrund

Sikkerhedsspørgsmål indtager en vigtig plads blandt kontaktorganets 
arbejdsområder. Siden 1977 har kontaktorganet administreret et nordisk 
projektsamarbejde som har til formål at øge forudsætningerne for at holde 
et højt sikkerhedsniveau i Norden. Nordisk Ministerråd bidrager med en 
betydelig finansiering hertil. Det igangværende program påbegyndtes i 
1981 og skal afsluttes ved årsskiftet 1984/85.

Sikkerhedsprogrammet, der gennemføres i M inisterrådets regie, er imid
lertid kun en del af det arbejde der iøvrigt varetages av NKA. Rapport om 1 
N K A 's samlede virksomhed fremgår af bilag 6 til denne årsberetning, 
mens beretning om sikkerhedsprogrammet følger nedenfor.

2.2. Formål

I N K A 's sikkerhedsprojekter beskæftiger man sig med en avanceret 
teknisk-videnskabelig udvikling. Resultaterne skal anvendes til konkrete 
formål: til at bedømme -  og ved behov forbedre -  sikkerheden ved selve 
kernekraftanlæggene, og til at bedømme den mulige spredning af radioakti
vitet til omgivelserne, både på kort og på lang sikt. Resultaterne skal også 
kunne anvendes til at forbedre sikkerheden ved andre energiproduktions
former og i anden industri.

2.3. Arbejdet i 1983

1 årets løb er der frembragt en lang række delresultater, som nu skal 
føjes sammen til et hele. I alt 18 enkeltprojekter har været igang inden for 
de fire programområder:
— reaktorsikkerhed
-  menneskelig pålidelighed
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-  radioaktivt affald
-  radioøkologi.

Desuden er arbejdet fortsat inden for kvalitetssikringsområdet.
I 1983 er der bevilget 5,668 millioner NOK fra Nordisk Ministerråds 

budget. Hertil kommer betydelige nationale indsatser som kanaliseres 
direkte til kontaktorganets projektvirksomhed. Herved bliver den samlede 
indsats mere end dobbelt så stor.

Et betydeligt antal tekniske og videnskabelige publikationer er udgivet. 
Det nordiske projektsamarbejde på sikkerhedsområdet er nu kendt langt 
uden for Nordens grænser.

I alt 90 personer har i årets løb været direkte involveret i programmets 
styrings- og projektgrupper. Herved er knap 30 forskellige organisationer i 
de nordiske lande i berøring med arbejdet.

Også i 1983 har den overordnede samordning af hele programmet ligget 
hos kontaktorganets ad hoc-komité for sikkerhedsforskning, NKS. I denne 
komité indgår personer fra landenes sikkerhedsmyndigheder, forsknings
organisationer og kraftindustri som selv er ansvarlige for tilsvarende na
tionale sikkerhedsforskningsindsatser.

2.4. Udnyttelse og spredning a f  resultater

U dbyttet af det første nordiske fireårsprogram 1977-1980 blev evalueret 
i 1982. Rapporten "U tvärdering av det nordiska kärnsäkerhetsprogramm et 
1977-1980” som også beskriver den anvendte evalueringsmetodik er udgi
vet i 1983. Samme metodik kan anvendes på andre nordiske og nationale 
projekter.

På baggrund af de fremkomne erfaringer har NKS kortlagt mulige veje til 
at effektivisere resultatspredningen således at resultaterne kan udnyttes af 
en større kreds. Man har således udarbejdet vejledninger for hvordan 
styrningsgrupperne kan sprede information allerede under arbejdets gang. 
Der foreligger nu anvisninger for henholdsvis mundtlig og skriftlig informa
tionsspredning.

Ligeledes, som konsekvens af evalueringsrapporten, er styringsgrup
perne allerede i 1983 gået i gang med at skitsere slutrapporteringen af de 
resultater, som skal foreligge ved projektperiodens slutning.

Ved at gøre dette på et så tidligt tidspunkt får man også et middel til at 
udføre de kompletterende undersøgelser der måske ellers først ville vise 
sig behov for ved arbejdets afslutning.

2.5. Kortfattet beskrivelse a f  arbejdet på de enkelte områder

I et af reaktorsikkerhedsprojekterne analyserer man metoder som kan 
anvendes for at udnytte erfaringsdata -  især fra kernekraftværkene i 
Finland og Sverige -  til at forudsige pålideligheden og behovet for vedlige
holdelse i de anlæg som nu er i drift. I to andre projekter har man opnået 
god overensstemmelse mellem, på den ene side, de komplicerede metoder
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som må anvendes for at beregne forløbet ved små, men alvorlige lækager i 
reaktorsystem et og, på den anden side, nogle internationale forsøgs
rækker.

Endvidere er man igang med at undersøge mekanismer som forårsager 
korrosion i reaktorer og andre industrianlæg, et problemområde som har 
fået fornyet aktualitet i de sidste måneder.

Arbejdet på programområdet menneskelig pålidelighed omfatter visse 
teoretiske studier om personers reaktioner over for deres arbejdsbetingel
ser, for eksempel de bånd som lægges på dem af deres organisation.

I et andet projekt analyserer man hvordan betingelserne kan forbedres 
for automatisk at give driftspersonalet i komplicerede industrianlæg mere 
fuldstændige oplysninger om de sikkerhedsmæssige forhold, blandt andet 
om den sikkerhedsfilosofi som oprindelig lå til grund for anlæggets kon
struktion. Personalets reaktion over for de forskellige former for informa
tionspræsentation afprøves i praktiske forsøg. Ligeledes undersøges hvor
dan vedligeholdelse af anlægget skal tilrettelægges for at forbedre det 
samlede risikobillede.

På affaldsområdet har man gennemgået et tænkt reaktoruheld for at 
undersøge hvordan eksisterende anlæg kan klare de herved dannede unor
male affaldskategorier. I et andet projekt forbedres de metoder som er 
tilgængelige for at bedømme opførslen på længere sigt af de affaldspro
dukter som slutdeponeres. Man har også indledt en større sammenligning 
af de metoder som kan anvendes for at beregne grundvandsbevægelserne 
omkring underjordiske affaldslagre. Endelig er man gået igang med spørgs
mål vedrørende nedlægning af nukleare anlæg og behandling af det derved 
fremkomne affald.

Inden for radioøkologiprogrammet fortsætter arbejdet med at analysere 
de i Norden tilgængelige m etoder og beregningssystemer som anvendes til 
bedømmelse af konsekvenserne af større udslip af radioaktivitet.

I flere af projekterne undersøger man hvordan aktiviteten spredes: gen
nem havet, hvor man udnytter den naturlige koncentrering i visse organis
mer, og ad de terrestriske spredningsveje. Man sammenligner også de 
metoder som anvendes til udtagning af prøver i de nordiske lande, og man 
kontrollerer om forskellige analyselaboratorier opnår ens resultater.

Endelig er det projekt igangsat hvor man undersøger den naturlige 
radioaktivitets spredning fra kulfyrede anlæg og de mulige strålingsmæs
sige konsekvenser heraf.

Til slut skal nævnes det femte programområde, som i hovedsag blev 
afsluttet som del af N K A 's sikkerhedsprojekter i 1982, kvalitetssikring. 
Styringsgruppen har fortsat sit arbejde med at udgive oversigter over 
publikationer i Norden og med at planlægge en nordisk certificeringsord
ning for leverandørbedøm melsespersonale. Det nordiske kvalitetssikrings
arbejdes fremtid er dog usikkert, idet der har vist sig vanskeligheder ved at 
fremskaffe den nødvendige finansiering.
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2.6 A fsluttende bemærkninger

Efter det tredje år af det fireårige nordiske sikkerhedsprogram er der 
fremkommet et stort antal delresultater som udnyttes direkte af de i arbej
det involverede organisationer. En større satsning er gjort for at sikre 
resultatspredning til en større kreds. Forinden skal delresultaterne kom
pletteres og sammenfattes, og dette arbejde er nu indledt. Det nordiske 
samarbejde i projektform med betydelig nordisk finansiering har vist sig 
at være en effektiv samarbejdsform. Resultaterne af programmet er af 
værdi for alle de fire nordiske lande som deltager i arbejdet.
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Kapitel XVI

H andelspolitik

1. Nordisk samhandel — Norden som hjemmemarked1

Den internordiske handel (importtal) beløb sig i 1982 til 15,3 mrd. dol
lars, hvilket svarede til 20,6% af de nordiske landes totalim port i 1982.1 de 
to nærmest foregående år var de tilsvarende procenter henholdsvis 20,3 
(1980) og 20,5 (1981) og der er således indtruffet en svag forøgelse af den 
relative betydning af den internordiske samhandel.

Også når man ser på eksporttallene har udviklingen fra 1981 været 
positiv: I 1981 gik 20,6% af de nordiske landes eksport (løbende dollars) til 
de øvrige nordiske lande, men i 1982 gik 20,7% af eksporten til øvrige 
nordiske lande. Til sammenligning kan nævnes, at det tilsvarende tal for 
1980 og 1976 var henholdsvis 21,7%  og 25,8%.

Det tidligere nævnte gennemsnit på 20,6% dækker imidlertid over rela
tivt store variationer: medens importen fra Norden i 1982 for Norges og 
Islands vedkommende var knapt 28% af disse landes totale import, var 
tallene for de øvrige tre lande en hel del lavere, nemlig henholdsvis 19,8% 
(Danmark), 18,7% (Sverige) og 16,8% (Finland). Udviklingen i første 
halvår af 1983 peger i samme retning: da var Norges og Islands import fra 
Norden ca. 30% af disse landes totalim port, og rækkefølgen for de øvrige 
tre lande var som i 1982, d .v .s .  Danmark (21,8%), Sverige (19,5%) og 
Finland (17,4%).

Ses der på tallene for de nordiske landes eksport til verden respektive 
Norden bliver billedet ganske anderledes. Af Sveriges totaleksport i 1982 
gik 25% til Norden. For både Finlands og Danmarks vedkommende var 
eksporten til det øvrige Norden lidt over 20%, medens tallene for Norge og 
Island var henholdsvis 15% og 5% . Også i denne sammenhæng pegede 
tallene for første halvår i samme retning; den væsentligste forskel var, at 
Finlands eksport til Norden -  der som nævnt i 1982 udgjorde over 20% af 
landets samlede eksport -  faldt til at udgøre 18,2% af landets totaleksport.

Sammenlignet med 1981 kan det konstateres, at selv om den internor
diske handel målt i løbende dollars er gået lidt tilbage, har faldet været 
mindre end når det gælder de nordiske landes totale udenrigshandel:

-  de nordiske landes import fra Norden faldt fra 1981 til 1982 med 3,4%, 
medens de nordiske landes totalim port i samme tidsrum faldt med 3,9%;

— de nordiske landes eksport til Norden faldt fra 1981 til 1982 med 5,3 %, 
medens de nordiske landes totaleksport i samme periode faldt med 5,4%.

Uanset at udviklingen i den internordiske handel fra 1981 til 1982 således 
i en vis forstand har været positiv, er der fortsat anledning til, at der

1 Der henvises til det statistiske materiale som er optrykt i slutningen af dette kapitel
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udfoldes bestræbelser sigtende på opnåelse af en øgning af den relative 
betydning af den internordiske handel. Der er i denne forbindelse grund til 
at pege på det forhold, at det nordiske marked i særlig grad er af betydning 
for den ikke-traditionelle eksport, jf. tabel V. Erfaringen viser nemlig, at de 
små og mellemstore virksom heder -  d. v. s. typisk de virksomheder, som 
varetager netop den ikke-traditionelle eksport -  gennem oparbejdning af 
eksport til Norden erhverver erfaringer, uden hvilke det ville være langt 
sværere for disse virksomheder at oparbejde eksport til tredjelande.

En analyse af udviklingen i den internordiske handel fra 1970-1980 vil 
foreligge omkring 1. decem ber 1983. Arbejdet udføres i regie af Nordisk 
økonomisk Forskningsråd.

M inisterrådet har gennem hele 1983 været en del optaget af spørgsmål i 
relation til udviklingen af ” N orden som hjemmemarked” . På basis af en 
kortlægning af igangværende aktiviteter på om rådet, som foretoges i au
gust/september, er det hensigten at M inisterrådet (samarbejdsministrene) i 
anden halvdel af november 1983 skal diskutere indholdet af en detaljeret 
arbejdsplan på området.

Der vil endvidere -  b l.a . med sigte på drøftelse af denne sag -  blive 
afholdt et møde i decem ber 1983 mellem de nordiske ministre, som er 
ansvarlige for udenrigshandel. Blandt øvrige spørgsmål, som drøftes på 
ministermødet, er nordisk projekteksport samt muligheden af at mindske 
den eksisterende, betydelige ubalance i Islands samhandel med det øvrige 
Norden.

Vedrørende arbejdsplanen om ” Norden som hjem m em arked" og uden
rigshandelsministermødet henvises til indledningskapitlet til nærværende 
årsberetning.

2. Handelspolitisk samarbejde i Vesteuropa

I henhold til frihandelsavtalene mellom EFTA-landene og EF vil den 
endelige tollavvikling for industrivarer finne sted for de gjenstående føl
somme varer fra 1. januar 1984, slik at EFTA-landenes papireksport til 
EF-landene oppnår full tollfrihet. Overfor Grekenland, som ble medlem av 
EF 1. januar 1981, vil tollavviklingen være fuliført først fra 1. januar 1986.

Gjennom Wien-erklæringen 1977 tok EFTA-landene initiativ til et utvi
det samarbeide med EF. E F ’s Råd på ministernivå avga sommeren 1982 en 
erklæring om utvidet kontakt med EFTA i forbindelse med 10-års-jubileet 
for inngåelsen av frihandelsavtalene. EFTA ’s M inisterråd gav høsten 1982 
en positiv reaksjon på erklæringen og understreket i en deklarasjon betyd
ningen av en styrket kontakt med EF. E F ’s Europa-parlam ent fulgte i 
februar 1983 opp med en egen resolusjon som la vekt på det "spesielle” i 
forbindelsene EF/EFTA. EF-Kommisjonen har på Europa-parlam entets 
oppfordring utarbeidet en liste over aktuelle samarbeidsområder, og Kom
misjonen lovet å komme tilbake med mere spesifikke forslag ” i sak for sak
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og til rett tid” . E F ’s COREPER-rapport av juni 1983 bekrefter E F 's 
interesser av et utvidet samarbeide med EFTA, og at en vil foreta en 
nærmere vurdering av samarbeidsforslag fra Kommisjonens og fra EFTA- 
landenes side.

På EFTA ’s M inisterrådsmøte i Bergen i 1983 var det enighet om å 
arrangere et EFTA-toppmøte i Sverige våren 1984. Møtet vil finne sted 
21 .-23 . mai i Visby. Utvidet EFTA-forbindelse med EF vil være et sen
tralt tema. På toppmøtet vil en forøvrig først og fremst drøfte mulighetene 
for at forbedret samarbeide mellom EFTA-landene i andre internasjonale 
fora som f. eks. GATT, OECD og IMF, samt mulighetene for å styrke det 
interne EFTA-arbeidet.

I spesielle brevvekslinger med EF har Finland, Norge og Sverige aksep
tert en midlertidig tolkning av frihandelsavtalen med kuli- og stålunionen 
(CECA) ved å påta seg å tilpasse de prisregler som inngår i Davignon- 
planen.

E F ’s økende bruk av anti-dumpingundersøkelser har også vært rettet 
mot nordiske land og har bl. a. for ferrosilicium ført til inngåelse av prisav
taler.

Gjennom de nordiske handelssjefsmøtene og andre kontakter følger de 
nordiske land utviklingen i sine avtaler med EF. Det føres regelmessig 
samtaler om EF-spørsmål mellom Danmark og de respektive nordiske 
land.

Et nytt element i samarbeidet etter 1981 mellom EF-Kommisjonen og 
Norge, respektive Sverige, har vært årlige møter på politisk nivå. Det 
tredje møtet fant sted henholdsvis i Stockholm i juni 1983 og i Moss i juli 
1983. Arbeidet for å bekjempe det proteksjonistiske press og for å oppnå 
en vedvarende økonomisk oppgang var sentrale spørsmål på møtene. 
Partene uttrykte ønske om å utdype og utvide det gode samarbeid ytterli
gere.

På det bilaterale plan er det etablert kontakt mellom Kommisjonen og 
Finland, respektive Norge og Sverige, på områdene transport, miljøvern, 
industripolitikk, økonomisk og monetær politikk og statlige støttetiltak. På 
det bistandspolitiske området har det vært kontakter med Sverige og 
Norge, og på energiområdet med Norge.

Finland har i 1983 inngått en rammeavtale med EF om fisk med sikte på 
å regulere de gjensidige fiskerettigheter. Sverige, Færøyene og Norge har 
tidligere inngått tilsvarende avtaler med EF. Island har fortsatt forhandlin
gene med Kommisjonen om fiskespørsmål på grunn av utvidet fiskeri
grense ved Øst-Grønland.
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3. Nordisk samarbejde i de internationale organisationer angående handels
politik

Regelmæssige em bedsm andskontakter og andet samarbejde mellem de 
nordiske lande er i dag et naturligt led i det arbejde, som foregår inden for 
forskellige internationale organisationer på det handelspolitiske område. 
Et vigtigt forum for uformel informationsudveksling og koordinering med 
henblik på aktuelle handelspolitiske spørgsmål er det såkaldte nordiske 
handelschefsmøde, som i de senere år har fundet sted to gange årligt. 
Ud over dette møde mellem embedsmænd med ansvar for de nordiske 
landes udenrigshandel holdes løbende kontakt på embedsmandsniveau 
både mellem de nordiske hovedstæder og ved am bassaderne, især dem, 
som har tilknytning til de internationale organisationer på handelsområdet.

Det nære samarbejde, som de nordiske lande (især Finland, Island, 
Norge og Sverige) havde under de mangeårige multilaterale handelsfor
handlinger i GATT, er fortsat efter afslutningen af disse forhandlinger, 
b l.a. under forberedelser af GATT-ministermødet (nov. 82). 1 forbindelse 
med dette møde bestod der bred nordisk enighed om -  under indtryk af det 
stigende protektionistiske pres -  på politisk niveau at bekræfte tilslutningen 
til det åbne multilaterale handelssystem , som er af vital betydning for små 
og af udenrigshandelen afhængige lande som de nordiske. Den med kon
sensus vedtagne politiske erklæring fra ministermødet, der bekræfter til
slutningen til det åbne multilaterale handelssystem og afviser protektio
nisme som et middel til bekæmpelse af den økonomiske krise, må derfor 
fra nordisk side betragtes som et positivt resultat. Der har i samme forbin
delse været fuld enighed mellem de nordiske lande om, at GATT’s stilling 
som det centrale handelspolitiske forum ikke måtte svækkes.

De nordiske lande samarbejder ligeledes i forbindelse med behandlingen 
af økonomiske og handelspolitiske spørgsmål i andre internationale organi
sationer, især FN og OECD. På flere områder i FN-sammenhæng afgives 
således fællesnordiske indlæg. Det kan yderligere fremhæves, at der i de 
analytiske forberedelser af en række forhandlinger på det økonomiske 
område i FN , f. eks. i forbindelse med den såkaldte Nord-Syd-dialog, fore
går et aktivt samarbejde, således også forud for F N ’s 6. handels- og 
udviklingskonference (UNCTAD VI) i sommeren 1983. De nordiske lande 
havde ligeledes under denne konference et nært samarbejde, b l.a. vedrø
rende et initiativ til styrkelse af GATT/UNCTAD's fælles internationale 
handelscenter i Geneve (ITC), der bistår udviklingslandenes eksport
fremme.

Inden OECD’s ministermøde i maj 1983 etableredes der udstrakt kon
vergens mellem de nordiske lande indbyrdes og i vidt omfang ligeledes 
mellem EF- og EFTA-medlemslandene om den linie, der skulle følges på 
organisationens møde, såvel med hensyn til almindelig handelspolitik som 
til Nord-syd-dialogen og Øst-Vest-handel.
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4. Samarbejde om fjernelse af tekniske handelshindringer — gensidig akcept 
af proveresultater

De nordiska länderna sam arbetar inom en rad olika områden för att 
undanröja tekniska handelshinder. Inom vissa områden, t. ex. arbetar
skydd och elsäkerhet, har sådant samarbete pågått under en längre tid. 
Verksamheten varierar såväl vad gäller inriktning som karaktär. På vissa 
områden syftar samarbetet endast till informationsutbyte, medan målsätt
ningen på andra områden kan vara att utarbeta förslag till gemensamma 
nordiske regler och/eller att försöka harmonisera redan befintliga sådana. 
Samarbete finns även sedan länge på provningssidan, t. ex. NORDTEST 
och EMKO, liksom i fråga om standardisering, INSTA. De nordiska 
länderna liksom övriga EFTA-länder deltar även i de konventioner och 
avtal om ömsesidigt erkännande av provningsresultat som utarbetats inom 
ramen för EFTA.

Internordiskt samarbete förekommer dels inom produkt/branschorien- 
terade områden, dels inom mer övergripande icke direkt produktrelaterade 
områden. Till de förra hör samarbete på områdena fordon, byggsektorn, 
elektrisk utrustning, läkemedel och tryckkärl. Till icke-produktorienterade 
områden hör samarbete beträffande arbetsmiljö, konsumentfrågor och mil
jövård. Det här uppräknade sam arbetet syftar i första hand till att samord
na och förbättra t. ex. säkerheten, hälso- och miljöskyddet i de nordiska 
länderna. I den mån sam arbetet resulterar i harmoniserade föreskrifter i de 
nordiska länderna bidrar de därmed till att undanröja tekniska handels
hinder länderna emellan.

Då avsikten med nämnda samarbete inte är primärt av handelspolitisk 
natur redovisas verksamheten i sak inte i detta avsnitt. Sådana frågor 
redovisas -  i förekommande fall -  i stället under resp. fackavsnitt, t. ex. 
arbetsmiljö, byggsektorn, industripolitik, energipolitik, konsumentpolitik, 
miljöskydd, socialpolitik samt transport, kommunikation och trafiksäker
het.

Förutom det organiserade internordiska samarbetet förekommer ofta 
informella kontakter mellan de ansvariga nordiska myndigheterna inför 
arbete i olika internationella organisationer. Ett nära samarbete äger också 
rum mellan de nordiska länderna -  för närvarande med Sverige som 
koordinator -  när det gäller implementeringen av GATT:s överenskom 
melse om tekniska handelshinder. De nordiska länderna deltar även aktivt 
i de pågående diskussionerna i EFTA om ett utvidgat samarbete med EG 
om tekniska handelshinder. Enskilda handelshinder mellan de nordiska 
länderna har i första hand behandlats vid bilaterala kontakter och inom 
ramen för EFTA.

Med hänsyn till att tekniska handelshinder är ett område som får allt 
större betydelse i internationell handel söker de nordiska länderna fortlö
pande ta tillvara möjligheten till gemensamma nordiska ställningstagan
den.
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5. Forenkling af handelsprocedurer

Det nordiske prosjektarbeid med forenkling av handelsprosedyrer biir 
koordinert gjennom et felles utvalg, kalt NORDIPRO (Nordic Committee 
on Trade Procedures). En stor del av arbeidet er konsentrert om utvikling 
av metode for elektronisk overføring av handels- og transportdata ved 
hjelp av EDB og telekommunikasjon.

Hovedprosjektet på dette område har betegnelsen DEDIST (Data Ele
ments Distribution). Under dette prosjekt vil det bli utarbeidet en håndbok 
for oppbygging av et system for automatiske prosedyrer. Ved utgangen av 
1983 vil håndboken for en stor del være ferdig. Imidlertid gjenstår det en 
del utredningsarbeid vedrørende b l.a . oppbygging og strukturering av 
datameldinger, funksjoner som skal dekkes og regler for selve transm i
sjonen. Blant brukergruppene i Norden stilles det store forventninger til 
dette prosjekt, som vil være retningsgivende for de nasjonale prosjekter, 
som allerede er etablert på dette område.

Behandling av juridiske problemer, som er forbundet med prosedyrefor- 
enkling, blir ivaretatt av et eget prosjekt, kalt ” Juridiske Problem er” . 
Prosjektet utga i 1982 en rapport med tittelen "Legal Aspects on Automa
tic Trade Data Interchange” . Rapporten er også utgitt i ECE-dokument- 
serie og behandlet i ECE. Arbeidet med å finne løsning på problemene som 
denne rapport spesifiserer, vil bli videreført på internasjonalt plan i regi av 
UNCITRAL. I 1983 utga prosjektgruppen rapporten ” Legal Acceptance 
og International Trade Data Transmitted by Electronic M eans” , som er en 
samling av de utredninger som prosjektgruppen hittil har gjort.

Arbeidet med den nordiske informasjonsserien om prosedyreforenkling 
er beregnet sluttført i 1983. Serien består av tre slidesmoduler. En modul 
om prosedyreforenkling generelt og to spesielle moduler -  en om doku- 
m entprosedyrer og en om automatiske prosedyrer. Serien antas å få stor 
verdi b l.a . i forbindelse med opplæring.

” Nordisk H avnestudie”  er et annet prosjekt som det har vært arbeidet 
aktivt med siden 1982. Prosjektets formål er bl. a. å fremme forslag til mer 
rasjonelle og ensartete prosedyrer, som styrer godset gjennom de nordiske 
trafikkhavner. I 1982/83 har det vært foretatt en kartlegging av prosedy
rene i de forskjellige havner, som vil bli nærmere analysert.

Det arbeides også med å sette i gang et nytt nordisk prosjekt innenfor 
om rådet ” postprosedyrer” . Tanken er at forenkle og harmonisere forsen
delsesdokum enter m. v. når det gjelder pakker som sendes via postve
senet.

Det nordiske arbeidet har fått stor anerkjennelse, både på nordisk og 
internasjonalt plan -  spesielt innenfor F N ’s Økonomiske Kommission for 
Europa (ECE) hvor de nordiske prosjektresultater har vært grunnleggende 
fo rde t internasjonale arbeidet med prosedyreforenklingen. Blant brukerne 
i Norden forventes det også en aktiv innsats i NORDIPRO i tiden frem-
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over, ikke minst innenfor områdene implementering og oppdatering av de 
systemer som utvikles. Dette er viktig for brukerne, som bl.a . må gå til 
store investeringer i forbindelse med innføring av automatiske prosedyrer.

6. Nordisk samarbejde vedr. efteruddannelse i eksportmarkedsføring

Nordiska rådet beslöt på sin 31. session att ge Nordiska ministerrådet 
nedanstående rekommendation nr 17/1982:

” Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk Ministerråd å vedta samarbeids
tiltak med sikte på å styrke utdannelsestilbudet innen faget exportmar- 
kedsføring.”

Nordiska äm betsmannakommittén för handelspolitiska frågor har på 
bakgrund av denna rekommendation uppmanat de nordiska exportsko- 
lorna att gå vidare i sitt inbördes samarbete. Syftet med detta är bl. a. att 
genom samverkan uppnå ett bättre resursutnyttjande.

Exportskolan i Stockholm, Finska Exportinstitutet i Helsingfors, Indu
strirådets Kursavdelning i Köpenhamn og Norges Exportskola i Oslo har, 
med Industrins Exportbyrå i Reykjavik som observatör, sedan 1977 haft 
regelbundna möten vaije halvår med utväxling av erfarenheter om vidare
utbildning i exportm arknadsföring. Samarbetet har sedan starten konstant 
utvecklats, och blev under 1982 formaliserat i ett gemensamt organ 
(NUREX) med egna statuter; f. n. är dock Industrirådets Kursavdelning i 
Köpenhavn icke med i detta formaliserade samarbetet.

Med avsikt att ge samarbetet ett konkret innehåll har exportskolorna i 
1983 av ministerrådet erhållit i uppdrag att igångsätta ett projekt, som 
omfattar framtagandet av kursmaterial som med bild och text utformas för 
att användas i de respektive lands exportskolors vidareutbildning för ex
portpersonal. Kursmaterialet gäller ” betalnings- och leveransvilkor” .

I 1984 planlægges arrangeret en 2-dages fælles nordisk konference for 
eksportchefer.

7. Samarbejdet mellem de nordiske eksportfremmende organisationer

Der finder et løbende samarbejde sted mellem de 5 nordiske landes 
eksportfremm eorganisationer. På chefsniveau afholdes et årligt møde på 
skift i hovedstæderne -  senest i august 1983 i København. Desuden mødes 
de enkelte nordiske arbejdsgrupper vedrørende projekteksport, østhandel, 
handelsjura og eksportfremme efter behov 1—2 gange årligt.

Formålet med disse regelmæssigt stedfindende møder er gensidig orien
tering om nye tiltag, udveksling af erfaringer og planlægning af aktiviteter 
af fælles interesse til fremme af de nordiske landes eksport.

Det kan konstateres, at de seneste års generelle økonomiske stramning 
har resulteret i utilstrækkelige midler til eksportfremm e, og der er således 
en udvikling i retning af at reducere hjemmeorganisationer og samtidig lade
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eksportørerne bidrage med en større andel af omkostningerne for udført 
arbejde. Endvidere er der i organisationerne erkendelse af, at tjeneste
ydelser udgør en stadig voksende andel af eksporten, og at man i fremtiden 
bør være opmærksom på eksportmulighederne indenfor denne sektor.

Styring af regionale eksportfrem m eaktiviteter i udlandet og hvilke krite
rier, der skal gælde for valg af marked og produkter og m odkøbsproblema
tikken drøftes, ligesom der udveksles erfaringer med hensyn til måling af 
effekten af visse former for eksportfrem m eprojekter. Endvidere drøftes 
organisationernes bistand til næringslivets internationalisering.

Jurister fra de nordiske eksportfrem m eorganisationer har behandlet en 
række udvalgte juridiske problem er på eksportm arkederne: Agentregler i 
EF og USA, konkurrenceregler, EDB-regler samt koordineret indsamling 
af materiale til en publikation om agentregler i en række lande.

De nordiske østhandelseksperter udveksler erfaringer og oplysninger 
om de fremtidige afsætningsmuligheder i lyset af de økonomiske forhold i 
de enkelte lande, og orienterer herunder om igangværende og forestående 
eksportfremm eaktiviteter.

8. Samarbejde vedrørende projekteksport

I medfør af m inisterrådets beslutning af henholdsvis 15. septem ber 1981 
og 28. februar 1982 blev der pr. 1. juli 1982 -  for en treårig forsøgsperiode 
-  oprettet (A) en nordisk projekteksportfond. Samtidig indførtes (B) et 
system med nordiske projektinvesteringslån.

De nævnte ministerrådsbeslutninger omfatter desuden (C) et tættere 
samarbejde med hensyn til eksportkreditter og statslige eksportkreditga- 
rantier samt (D) forskellige tiltag på informationsområdet.

A d  A: Nordisk projekteksportfond skal bidrage til at styrke nordisk 
næringslivs konkurrenceevne ved eksport til udviklingslande (i hovedsa
gen) og til statshandelslande. Virksomheden kom i gang pr. 1. oktober 
1982. Fonden kan bevilge støtte til projekter som indebærer leverancemu
lighed for virksom heder i mindst to nordiske lande.

Den slags virksomhed, som kan opnå støtte, skal være koncentreret om 
leverancer af varer og tjenester til projekter, system leverancer o. lign. 
Fonden tager sigte på at støtte nordiske bedrifter ved gennemføring af 
forstudier og andre forberedende aktiviteter, som kan resultere i kon
trakter. Desuden kan fonden i en vis udstrækning give økonomisk støtte til 
nordiske og internationale seminarer indenfor om råder og brancher, hvor 
nordiske virksomheder er internationalt konkurrencedygtige, ligesom der 
kan bevilges midler til grundlæggende markedsundersøgelser og studier af 
efterspørgselssituationen, forudsat at der foreligger interesse for nordiske 
leverancer.

Fonden yder bidrag, som dækker op til halvdelen af de godkendte 
projektudgifter. Hvis den virksomhed, som fonden har ydet støtte til,
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resulterer i en kontrakt om en nordisk leverance, skal det modtagne bidrag 
normalt tilbagebetales.

Budgetrammen for 1982-1983 er på 9 mill. NOK. Det forventes, at der 
ved udgangen af 1983 vil være disponeret over praktisk taget alle de til 
rådighed værende projektmidler (6,7 mill. NOK). For 1984 er budgettet 
fastsat til 6,3 mill. NOK. H erudover er på m inisterrådets reserve afsat 0,5 
mill. NOK til fonden.

Der var pr. 1. oktober 1983 indkommet op imod 60 ansøgninger; disse 
fordelte sig ret jæ vnt på hvert af de 5 nordiske lande. Af ansøgningerne var 
lidt over halvdelen blevet godkendt.

Blandt de brancher, som specielt har vist interesse for projekteksport- 
fondens virksomhed, kan først og fremmest nævnes fiskeri, energi samt 
entreprenørvirksom hed, kemisk industri og transportvirksom hed. De 
lande, som interessen i særlig grad har været rettet imod, er Asean-lan- 
dene, Æ gypten, lande i Latinamerika og i Vestafrika.

Et nært og godt samarbejde er blevet etableret med de eksportfrem 
mende organisationer og med finansieringsinstitutionerne i de nordiske 
lande. Med disse organisationer har man diskuteret både konkrete pro
jek ter og principperne for en intensivering af det nordiske projekteksport- 
samarbejde. Med hensyn til samarbejdet i de kommende år harde  eksport
fremmende organisationer under de hidtidige drøftelser påpeget pro- 
jekteksportfondens naturlige rolle som neutral katalysator og som et cen
tralt kontaktpunkt.

Sammen med Investeringsbanken har projekteksportfonden indledt et 
samarbejde med F N ’s udviklingsprogram (UNDP), som primært tager 
sigte på informationsudbytte angående potentielle projekter af nordisk 
interesse. Man håber, at det ved denne aftale er muligt at få tilgang til 
information om projekter på et så tidligt tidspunkt, at U N DP’s feltorgani
sationer endnu ikke har bestem t sig mere konkret for, hvem der skal 
implementere givne projektideer.

Projekteksportfondens virksomhet har allerede i et enkelt tilfælde haft 
den konkrete betydning, at en projektstudie, som man har givet støtte til, 
har ledt til en kontrakt til gavn for nordisk næringsliv.

A d  B\ Med indførelsen af dette nye finansieringssystem fik Nordisk 
Investeringsbank mulighed for at udlåne penge til projekter med nordisk 
interesse i udviklingslande og statshandelslande. Den nye låneform har til 
formål at give nordisk næringsliv bedre mulighed for at konkurrere om 
internationale projekter. Lånene kom pletterer eksportkreditter, lån fra 
forretningsbanker samt lån fra internationale udviklingsbanker. Det er på 
denne måde muligt at tilvejebringe en hensigtsmæssig totalfinansiering af 
forskellige investeringsprojekter. På grund af N IB ’s høje kreditværdighed 
vil renten på lånene ofte være attraktiv -  hvortil kommer at lånene har 
lang løbetid.
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Lån kan bevilges til investeringer, hvor nordiske leverandører har et 
totalt ansvar for leverancer og tjenester, eller til dele af en sådan 
investering.

Lånene bevilges fortrinsvis til projekter i såkaldte mellemindkomst- 
lande, som har en relativt god kreditværdighed. Desuden kan lån gives til 
samfinanciering med Verdensbanken og de ledende regionale udviklings
banker. Lånerammen er 350 mill. SDR.

NIB havde pr. 1. oktober 1983 modtaget over 160 forespørgsler an
gående ydelse af projektinvesteringslån, og af disse var ca. 20 blevet 
præsenteret for bestyrelsen. Der er blevet truffet beslutning om ydelse af 
et lån til Botswana. Lånet er på 10 mill. dollars; pengene skal bruges til køb 
af en dampkedel til et elværk. Desuden er der givet forhåndstilsagn (for 66 
mill. dollars) til 8 projekter i energi-, transport- og agroindustrisektorne 
samt telekommunikation i Colombia, Ungarn, Portugal, Indien, Cameroun 
og Sydkorea.

A d C: Samarbejdet mellem eksportkreditinstitutionerne omkring har
monisering af kreditvilkårene respektive formerne for afgivelse af finan
sieringstilbud er fortsat gennem 1983. Det samme gælder arbejdet med 
praktiske spørgsmål i relation til samfinansieringsteknikker.

Samarbejdet mellem eksportgarantiinstitutionerne resulterede den 10. 
marts 1983 i indgåelse af overenskom ster om henholdsvis 40% garanti
dækning for underleverancer og samordnede garantier for såvel køber
som leverandørkreditter. Disse institutioner arbejder for tiden med spørgs
mål i forbindelse med samordning af garantier for stillede sikkerheder 
(” bonds” ).

Der blev i maj 1983 holdt et fællesmøde mellem de nordiske garanti- og 
finansieringsinstitutioner. Der drøftedes ved den lejlighed blandt andet 
problemer i forbindelse med teknikken omkring samfinanciering samt ud
kast til standardlåneaftale, dokumentrisiko m. v. Det er tanken at fortsætte 
med at afholde sådanne fællesmøder fra tid til anden.

Nordisk Investeringsbank blev i sin tid anmodet om i samarbejde med de 
berørte jiationale institutioner at undersøge muligheden for at kunne etab
lere kreditram m er, b l.a . i forbindelse med projekter, der finansieres af 
internationale udviklingsbanker. M inisterrådet har imødekommet N IB ’s 
anmodning om at en rapport om spørgsmålet først aflægges til oktober 
1985.

A d D : Spørgsmålet om et intensiveret nordisk samarbejde på informa
tionsområdet blev i februar 1983 drøftet på et møde mellem de nordiske 
eksportfremm ende organisationer og Projekteksportfonden. Et nyt møde 
herom med deltagelse af den samme personkreds planlægges afholdt, 
ligesom Projekteksportfondens bestyrelse agter at behandle sagen. Til 
brug i sidstnævnte sammenhæng er der foretaget en kortlægning af lan
denes projektovervågningssystem er.
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9. Andre emner

Statistik ang. internordisk handel m ed tjenesteydelser 

For at få et bedre overblik over omfanget af de nordiske landes ind
byrdes økonomiske relationer har em bedsm andskomiteen besluttet at søge 
sammenstillet statistiske oplysninger vedrørende den internordiske han
del med tjenesteydelser. Nordisk Statistisk Sekretariat er inddraget i arbej
det. En foreløbig rapport om spørgsmålet vil antagelig foreligge i midten af 
1984.

Den interne varehandel i Norden

I 1984 igangsættes et projekt -  som delfinansieres af m inisterrådet -  
som tager sigte på at kortlægge ligheder og uligheder i indenrigshandelen i 
Danmark, Finland, Norge og Sverige. Blandt de faktorer, som vil blive 
undersøgt, er priser, avancer, kalkulationspraksis m .v . Pris- og kartel
myndighederne i de berørte lande vil blive inddraget i arbejdet.

Opmærksomheden henledes på kapitlet om industripolitik, hvor der er 
redegjort for arbejdet i 1983 m .h .t .  eksportkreditsubsidier og andre kon- 
kurranceforvridende statslige støtteordninger.

Endvidere henledes opmærksom heden på kapitlet om regionalpolitik, 
hvor der er redegjort for arbejdet m. h. t. spørgsmålet om grænsehandel.

Opmærksomheden henledes på, at af de følgende tabeller er tabel I, II, 
III og IV i US$. medens tabel IIA og IV A er i nationale møntenheder.
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Tabel 1. De nordiske landes import fra og eksport til Norden og Verden i 1981 og 1982 samt procentvis ændring 
1981-1982 

Mill. US-dollars

Kilde: National statistik
Nordisk statistisk sekretariat
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Tabel 11. De nordiske landes import fra og eksport til Norden og Verden i 1. halvår 1983 og ændring fra 
tilsvarende periode 1982 

Mill. US-doIlar

Kilde: National statistik
Nordisk statistisk sekretariat
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Tabel 11 A. De nordiske landes import fra og eksport til Norden og Verden i 1. halvår 1983 og ændring fra 
tilsvarende periode 1982.
1 000 nationale m øntenheder

Kilde: National statistik
Nordisk statistisk sekretariat
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T abel 111. N ord isk  sam handel i 1981 og 1982, sam t p ro cen tv is  æ ndring
Mill. U S-dollar

Kilde: National statistik
Nordisk statistisk sekretariat.
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Tabel IV. N ord isk  sam handel I. h a lv år 1983 og p rocen tv is  æ ndring  fra fo regående å r
Mill. U S-dollar

Kilde: National statistik
Nordisk statistisk sekretariat
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Tabe! IV A. Nordisk samhandel 1. halvår 1983 og procentvis ændring fra tiisværende periode foregående år 
1 000 nationale m øntenheder

Kilde: National statistik
Nordisk statistisk sekretariat
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Tabell V
Nordens andel av de nordiske lands eksport i prosent

Anm.: Norden er exkl. Island. 
* definitioner af specialiteter:

Kilde: Nordisk Statistisk Årbok
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Kapitel XVII

Regionalpolitik  

1. Inledning

Till grund för det nordiska sam arbetet på det regionalpolitiska området 
ligger det handlingsprogram som fastställdes av Nordiska ministerrådet (de 
för regionalpolitiken ansvariga ministrarna) i april 1979. Som ett led i 
arbetet med att utveckla och effektivisera samarbetet enligt målsättningar
na i handlingsprogrammet genomförde Nordiska ämbetsmannakommittén 
för regionalpolitik (NÄRP) under 1981 en översyn av de olika verksam 
hetsom rådena. Resultaten från detta arbete har publicerats i rapporten 
Gjennomføringen av det nordiske regionalpolitiske handlingsprogrammet 
1979 (NU 1981: 12) som regionalministrarna antog på sitt möte i november
1981. Nordiska rådets session i mars 1982 anslöt sig till de riktlinjer som 
NÄRP hade anlagt i rapporten för det fortsatta regionalpolitiska samarbe-

Det är fortsättningsvis stora regionala skillnader när det gäller befolk
ningsutveckling och sysselsättning i Norden.

År 1981 inträdde stora förändringar i befolkningsrörelsen jämfört med 
femårsperioden 1976-80. Antalet regioner med problematisk befolknings
utveckling har fortsatt att öka under 1982. I hela Norden ökade antalet 
regioner med genomsnittlig befolkningsnedgång över 0,5 promille till 26. 
Situationen har ytterligare försämrats framför allt i Danmark och Sverige. 
Under 1982 hade sex regioner i Danmark en befolkningsminskning och i 
Sverige ökade antalet regioner med kraftigare befolkningsminskning till 16. 
I Finland innebar år 1982 däremot en ytterligare förbättring av den regiona
la befolkningsutvecklingen. Detta har främst berott på återflyttningen från 
Sverige. 1 Norge har situationen varit relativt stabil över en längre tid när 
det gäller befolkningsutveckling. Förändringarna har varit tämligen små 
men antalet regioner med befolkningsrpinskning har ökat till tre under
1982.

Samtidigt med denna befolkningsutveckling ökar arbetslösheten. Ge
nomsnittlig arbetslöshet har stigit till en ny nivå i samtliga nordiska länder. 
Däremot råder rätt stora olikheter mellan länderna, både i fråga om arbets
löshetens nivå och förhållandet mellan genomsnittlig arbetslöshet och 
skillnaden mellan olika regioner. Under 1982 har situationen varit den 
samma som tidigare: Finland har störst regionala variationer medan i 
Danmark variationerna i allmänhet är små.

Den nya bilden är att problemen inte enbart drabbar de "klassiska” 
stödom rådena utan i allt högre grad också enskilda samhällen i de industri
aliserade områdena.

NÄRP har strävat efter att göra det regionalpolitiska samarbetet så
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konkret som möjligt, så att resultaten kan användas nationellt. Mot bak
grund av den regionalpolitiska problembilden har man i allt större grad fäst 
uppmärksamheten mot de traditionella regionalpolitiska medlens effekter 
och utvecklat nya arbetsform er inom regionalpolitiken, b l.a . i form av 
försöksprojekt och mer aktivt uppsökande verksamhet. Som ett led i 
arbetet med att prioritera och programmera det framtida forsknings- och 
utredningssam arbetet arrangerade NÄRP under 1983 ett seminarium som 
behandlade nya förutsättningar för regionalpolitiken och konsekvenser för 
praktisk politik.

Inom ramen för arbetet på en nordisk handlingsplan på datateknolo
giområdet har NÄRP under 1983 inlett en förstudie med sikte på att 
närmare klargöra förutsättningarna för vidare nordiskt samarbete. Förstu
dien, som benämns "D atateknologins regionala konsekvenser och poten
tialer” , beräknas vara avslutad i böljan av 1984. På grundval av det 
underlag som då föreligger kommer man att besluta om konkreta samar- 
betsåtgärder på det regionalpolitiska området vad gäller datateknologin.

2. Samarbete över riksgränser

Det gränsregionala sam arbetet upptar en allt mer omfattande del av det 
nordiska regionalpolitiska samarbetet. Verksamheten har utvecklats enligt 
de politiska prioriteringar som har fastlagts av Nordiska rådet och Nordis
ka ministerrådet (jmf. NU 1981: 12). På elva gränsregionala sam arbetsom 
råden finansieras helt eller delvis en s. k. grundadministration som omfat
tar lön till en projektsekreterare på hel- eller deltid, sociala kostnader, 
reseutgifter, vissa kontorskostnader samt mindre utredningsresurser. Om
rådena är N ordkalotten, Västnorden, Öresund. Kvarken, Mittnorden, 
Skärgårdssam arbetet, Arvika/Kongsvingerregionen (ARKO), Ö stfo ld - 
Norra Bohuslän, B ornholm -S ydöstra  Skåne samt norra och södra för
söksområdet för gränskommunalt samarbete (se karta över NÄRP:s gräns
regionala samarbetsområden).

Från och med 1983 har man garanterat grundadministrationen för en 
treårsperiod i följande regioner: N ordkalotten, Västnorden, Öresund, 
Kvarken, Mittnorden och Skärgårdssam arbetet. Särskild prioritet i det 
gränsregionala sam arbetet ges till Nordkalotten och Västnorden.

En projektsekreterare, som är placerad på ministerrådets sekretariat i 
Oslo, ansvarar för koordinering av det gränsregionala samarbetet. Projekt
sekreteraren deltar också i förberedelse, genomförande och evaluering av 
konkreta regionalpolitiska projekt finansierade över Nordiska ministerrå
dets budget. Samtliga samarbetsområden har visat intresse för att arbeta 
med sådana projekt. Sålunda har efterfrågan av dessa medel ökat succes
sivt (jmf. avsnitt 3.1). Under åren 1980-83 har drygt 15 miljoner NOK 
beviljats till ca 60 projekt. Stödet har haft en avgörande betydelse för 
konkretisering av verksamheten i gränsregionerna såtillvida att samarbetet 
har kunnat få en mer konkret inriktning.
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Det arrangeras årligen ett kontaktseminarium för projektsekreterare i de 
gränsregionala sam arbetsom rådena. Syftet med seminarieverksamheten är 
att vidareutveckla och effektivisera det gränsregionala samarbetet dels 
genom informations- och erfarenhetsutbyte mellan samarbetsområdena, 
och dels genom kontakter med andra nordiska organ. På årets seminarium 
behandlades bland annat alternativa finansieringsmöjligheter för nordiska 
projekt och utveckling av sam verkansform er med andra nationella och 
nordiska finansieringskällor, informations- och erfarenhetsutbytets bety
delse för verksamheten, samt handels- och industrisamarbetet över riks- 
gränser.

Det nordiska bidraget genom kap. 241, Nordkalotten och kap. 245, 
Gränsregionalt sam arbete i ministerrådets budget har under 1983 samman
lagt varit 3.7 milj. NOK.

I tillägg har projektsekreterare i Västnorden (Västnordenkonsulent) fi
nansierats med 360 000 NOK genom kap. 244 (avsnitt 3).

2.1 Nordkalotten

N ordkalottsam arbetet omfattar Nordland, Troms och Finnmark fylken i 
Norge, N orrbottens län i Sverige och Lapplands län i Finland.

Nordkalottkommittén (NKK) som tillsattes 1970 av arbetsm arknads
ministrarna i Finland, Norge och Sverige har till uppgift att främja samar
bete på det regionalpolitiska och arbetsmarknadspolitiska området på 
Nordkalotten i syfte att påverka sysselsättningen i området. Det alltjämt 
problematiska arbetsmarknadsläget med en arbetslöshet som är tre gånger 
högre än landsgenomsnittet i respektive land har ställt ökade krav på 
verksamheten. Behovet av utveckling av nordkalottsam arbetet konstate
rades av Nordiska rådet i februari 1982, vid sin behandling av rapporten
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VÄSTNORDEN (Grønland, Island, Færøerne)
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” Gjennomføringen av det nordiske regionalpolitiske handlingsprogrammet 
1979” (NU 1981:12) och ” Naturgass i N ord” (NU 1981: 13). N KK har 
under 1983 i samarbete med NÄRP utarbetat ett program för styrkning och 
utveckling av nordkalottsam arbetet. Ett ministerrådsförslag avses bli be
handlat under Nordiska rådets session 1984.

Ämbetsmannakommittén för energipolitik, som har till uppgift att sörja 
för uppföljningen av förslagen i rapporten "N aturgass i N ord” , har tillsatt 
en nordisk kontaktgrupp för olje- och gasfrågor (se kapitel XV om energi- 
politiskt samarbete). NÄRP deltar i gruppens arbete.

NKK har strävat efter att ge verksamheten en konkret inriktning. Arbe
tet har koncentrerats dels på övergripande frågor och dels på genomföran
de av konkreta projekt. Det gäller arbetet med kartläggning av handels
hinder och andra gemensamma problem för områdets utveckling, bl. a. en 
del infrastrukturella frågor som t. ex. tvärflygförbindelse som nu har öpp
nats mellan Tromsø och Rovaniemi. Arbetet med konkreta frågor har gällt 
näringspolitiskt konkret projektverksam het i samråd med områdets fack
folk. Följande fyra delområden har hittills varit aktuella: industri, primär
näringar, turism och informationsutbyte. NKK  har inriktat sitt arbete på 
att engagera sektor för sektor av Nordkalottens näringsliv i samarbetet. 
Under delområdena finns det för närvarande sju aktivt verksamma arbets
grupper. Nordkalottkom m ittén förutsätter att efter en initiativfas skall ett 
egetintresse driva samarbetet vidare så att nordiska medel kan frigöras för 
nya uppgifter. Fr. o. m. 1984 blir ett nytt område -  högskolesamarbete -  
med i verksamheten.

Tyngdpunkten i N K K ’s verksamhet under 1983 har legat på den indu
striella sidan. Arbetet för att öka handelsutbyte på Nordkalotten har 
fortsatt och fått nya former. N ordkalottens handelskonsult, som är en 
fyraårig försöksverksam het med nordisk finansiering, har utvecklat mark
nadsföringen och främjat exporten av mindre och medelstora företagen på 
Nordkalotten. Konsulten har initierat och organiserat företagens deltagan
de i olika handelsm ässor både på och utanför Nordkalotten och svarat 
även för olika uppföljningsåtgärder. Vid sidan av detta arbete på företags
nivå har konsulten lagt ned betydande arbetsvolym för att förbättra nord- 
kalottföretagens know how-nivå genom kontaktskapande verksamhet. Ett 
led i detta arbete var ” Nordkalottens elektronik- och dataforum ” som 
arrangerades av konsulten. Syftet med forumet var att ge kommuner och 
företagare en presentation av de regionalekonomiska utvecklingsmöjlighe
ter och den stora marknadspotential som finns inom elektronik- och data
branschen.

Branschträffar har arrangerats också till representanter av verkstadsin
dustrin på Nordkalotten tillsammans med nationella branschorganisatio
ner. Vidare har man arbetat med marknadsföring av livsmedelsprodukter 
och tillsammans med Statoil arrangerat ett marknadsseminarium för studi
um av komponenter i en oljeplattform.
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Oljerelaterad verksamhet har centralt varit med i Nordkalottsam arbetet 
under året. Kommittén har byggt upp sin organisation med en oljearbets- 
grupp som startade sitt arbete i februari 1983. Gruppens arbetsuppgifter 
bygger på de förslag till åtgärder som föreslagits i rapporten ” Naturgass i 
N ord”  (NU 1981: 13).

Vidare kan konstateras att verksamheten av ” Scandi H om es” , en pro
jektorganisation med syfte på att uppnå försäljning av färdighus på den 
internationella marknaden, har upphört.

Arbetsgrupperna inom primärnäringarna har fortsatt sitt arbete för erfa
renhets- och kunskapsutbyte. Detta har ägt rum i form av olika seminarier 
för forskare och rådgivare, utbyte av praktikanter och föredragshållare 
samt översättning av facklitteratur. Därtill har man gjort en betydande 
insats för samordning av forskningsprojekt på Nordkalotten. Jordbruksar- 
betsgruppen har därtill fortsatt med ett fröprojekt som syftar till en bättre 
försörjning med vallutsäde i området.

NKK har sedan 1977 arbetat också för att på det praktiska planet främja 
turismen på Nordkalotten. Detta samarbete gäller i första hand m arknads
föring av området utåt. I 1983 arrangerades ett gemensamt marknadsfö- 
ringstillfälle -  workshop — i Helsingfors. Vid sidan av marknadsföringsar- 
betet har man arbetat med gemensam produktutveckling och profilering av 
områdets turistiska utbud. Av det förstnäm nda kan nämnas för 1983 års del 
projektet ” Arctic Canoe R ace” , en internationell kanottävling, som syf
tade till utnyttjande av Torneälv som kanotled och av sistnämnda projek
ten ” M ultivisionsprogram " och ” Nordkalottens aktivitetskarta” .

Vid sidan av det egentliga arbetsgruppsarbetet med en klar näringspoli
tisk inriktning har NKK haft en omfattande informationsverksamhet. Det
ta arbete har i 1983 speciellt inriktats både till den stora allmänheten och 
till områdets företag och myndigheter. Även kontaktförmedlingsarbete till 
näringslivet har ökat sin betydelse. H uvudansvaret för informationen bär 
dock fortfarande kommitténs egen bulletin ” N ordkalott-N ytt” , som kom
mer ut fyra gånger om året och distribueras gratis till företag och myndig
heter på Nordkalotten.

2.2 Västnorden

Vestnorden omfatter geografisk områdene Island, Færøyene og G røn
land. Ideen til et regionalt samarbeid i dette området ble lansert i det 
regionalpolitiske handlingsprogrammet av 1979. I 1980 ble det etablert en 
styringsgruppe med to representanter fra Island og to fra Færøyene. Fra 
1983 har også Grønland for fullt kommet med i samarbeidet ved at også de 
har utpekt to medlemmer i styringsgruppen. Vestnordensam arbeidet har 
siden juli 1981 hatt en nordisk finansiert prosjektsekretær på heltid med 
plassering på Færøyene, men periodevis utstasjonert i de to andre om rå
dene. Vestnorden er ved siden av Nordkalotten det høyest prioriterte 
grensregionale samarbeidsområdet innen Nordisk Ministerråd.
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Samarbeidet er innrettet mot å utvikle fiskerinæringen og andre havres- 
surser samt forbedre infrastrukturen, i første rekke kommunikasjonene. 
Det er imidlertid også nedlagt mye arbeid for å utvikle turistnæringen, 
industrisamarbeidet samt forbedre kunnskapen om respektive områders 
språk og kultur.

Som eksempler på prosjekt som er gjennomført kan nevnes:
-  Fiskeoppdrett på Grønland

(delfinansiering av 3 års prosjekt på Grønland som skal videreføres med 
nasjonale midler. Tilsvarende prosjekter er allerede gjennomført i de to 
andre områdene).

-  Utsetting av merket laksesmolt på Østisland
(kartlegging av de konsekvensene det færøyske havfiske etter laks har 
for laksefisket i islandske elver)

-  Kommersiell utnyttelse av innsjøfiske på Østisland
(alternativ sysselsetting ved kommersiell utnyttelse av fiskeressursene i 
innsjøer)

-  Vestnordenspråk
(manuskript til færøysk/islandsk lesebok)
Totalt er det bevilget over 1 mill NOK til virksomheten fra ministerrå

dets budsjett i 1983.
Av andre aktiviteter som er gjennomført i Vestnorden i 1983 og der 

Vestnordenkonsulenten har spilt en viktig rolle kan nevnes:
-  En færøysk/islandsk transportselskap, som ble etablert på initiativ av 

V estnordenprosjektet, har nå utvidet sin regelmessige rute. til å omfatte 
Ålesund og Trondheim i Norge. Dette innebærer at regelmessig tran
sportforbindelse Ø stis land-F æ røyene-M id tnorge nå er en realitet.

-  Vestnordenprosjektet har sammen med den islandske industris eksport- 
byrå og Færøyenes industrikontor arrangert et bransjetreff i Reykjavik 
med representanter fra næringslivet i alle de 3 områdene. Møtet ser ut til 
å resultere i både kjøps- og produksjonssamarbeidsavtaler.

-  Det er tatt initiativ til et islandsk-færøysk industriproduksjonsselskap 
som skal produsere maskineri til fiskeindustrien på 50-50-basis. Det er 
søkt om midler fra Nordisk industrifond.

-  Arbeidet med en færøysk turistlovgivning med henblikk på en koordi
nering med islandsk lovgivning er ferdig og ventes gjennomført i løpet av 
1983.

-  Detaljplanlegging av en lærebokserie for fiskeriteknologisk undervisning 
er ferdig. Ideen er å anvende stort sett samme undervisningsmateriale i 
dette fag i hele Vestnorden. Det vil bli søkt nordisk støtte til overset
telse, etter at man våren 1984 har prøvekjørt bøkene i den færøyske 
skole.
Sommeren 1983 tok den svenske samarbeidsminister et initiativ for å 

styrke och videreutvikle V estnordensam arbeidet. Styringsgruppen for 
samarbeide har diskutert utspillet og fremmet følgende synspunkter:
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-  Vestnorden i forhold til de fleste andre grenseregionale samarbeidsom
råder har særlige betingelser og begrensninger for utvikling i et nordisk 
perspektiv. Det er viktig å styrke samarbeidet innen feltene fiskeri, 
småindustri og kommunikasjoner, men dette vil være et spørsmål om 
økonomiske ressurser.

-  Det bør opprettes et utviklingsfond for Vestnordenområdet. Låne- og 
støttebetingelsene bør være fleksible og geografisk mer enn faglig av
grenset.

-  Det er interesse for å videreføre Nordisk investeringsbanks regionallå
neordning. Ved en eventuell videreføring av låneordningen er det viktig 
at Grønland kommer med.

2.3 Øresundsregionen

Øresundsregionen omfattende Skåne i Sverige og Sjælland i Danmark er 
med sine over 3 millioner indbyggere det tæ ttest befolkede nordiske græn
seregionale samarbejdsområde. Samtidig er Øresundsregionen det om rå
de, hvor arbejdsløshed og svigtende grænseregional kommunikation har 
sat de dybeste spor i 1983. Regionen, hvis befolkning svarer til 14% af 
Nordens samlede befolkning, har i 1983 været hjemsted for op mod 20% af 
samtlige arbejdsløse i hele Norden. Medvirkende årsag til arbejdsløsheden 
er de grænser for fælles resourceudnyttelse, som svigtende kommunika
tionsmuligheder mellem regionens svenske og danske del sætter.

Det nordisk finansierede Øresundssamarbejde har i 1983 koncentreret 
virksomheden om en grænseregional inform ationsindsats, fortrinsvis ret
tet mod regionens næringsliv og massemedier. Virksomheden styres af 
NÄRPs dansk-svenske Øresundsgruppe, der oprettedes 1976 med delta
gelse af kommunale, regionale og statslige embedsmænd fra de to lande. 
Øresundsgruppen har to undergrupper, der tager sig af henholdsvis gene
relle inform ationsaktiviteter og spørgsmål vedrørende fysiske kommunika
tioner.

Informationsaktiviteterne foregår indenfor rammerne af den grænsere
gionale informationsfunktion "Ø resunds K ontakt” , der blev grundlagt af 
NÄRPs Øresundsgruppe i 1981. Funktionen varetages af en nordisk ansat 
informationsformidler, der deler sin arbejdstid mellem Sjælland og Skåne, 
hvor henholdsvis H ovedstadsrådet og Sydvästra Skånes Kommunalför
bund bidrager til virksomheden ved at stille kontorfaciliteter til rådighed.

På næringslivsområdet har Øresunds Kontakts virksomhed i 1983 kon
centreret sig om to felter -  dels det motiverende, dels det direkte infor
merende. Tidsmæssigt sammenfaldende med den generelle nordiske debat 
om temaet ” Norden som hjem m em arked" udsendte Øresunds Kontakt 
debatskriftet ” Norden som hjemmemarked -  en regional udfordring” til 
regionens organisationer og opinionsdannere indenfor næringslivet og fag
bevægelsen. Med udgangspunkt i den vigende internordiske handel på
vises de muligheder for øget handels- og industrisamarbejde, der eksisterer 
i netop Øresundsregionen.
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Aktionens informerende del foregik også i våren 1983. Med udgangs
punkt i en række henvendelser, især fra mindre virksomheder, publice
redes et vejledningsskrift " fo r folk, der vil introducere varer og tjenester 
på den anden side af Ø resund” . Skriftet, der har titeln "V arer over Sundet 
-  og tilbage igen” , redegør for de toldregler og den praksis, der råder for 
frem- og tilbageførsel af vareprøver, udstillingsmateriel, arbejdsredskaber 
og lignende. Netop disse regler, som virksomheder møder i initialfasen for 
kontaktforsøg på den anden side grænsen, har erfaringsmæssigt en stærkt 
bremsende effekt. Skriftet, som blev til efter konsultationer med såvel 
sjællandske som skånske toldmyndigheder, måtte desværre udsendes i 
både en dansk og en svensk version, idet den danske og den svenske 
praksis på området afviger på væsentlige områder.

Begge publikationer indgår i Øresunds Kontakts skriftserie, der midt i 
1983 talte en halv snes titler -  og nu omfatter såvel generelle som mere 
målrettede håndbogsagtige publikationer med basal information om Øre
sundsregionen.

En succes -  men ikke helt tilsigtet -  opnåede Øresunds Kontakt med 
skriftet ” Forstår vi hvad vi siger?” -  et causeri om faldgruber i dansk
svensk sprogbrug af dr. phil. Niels Kofoed -  der udsendtes som nytårshil
sen ved årsskiftet 1982/83 til modersmålslærere i regionen som led i Øre
sunds Kontakts bredt motiverende virksomhed.

Foruden publikationerne i Øresunds Kontakts egen skriftserie har funk
tionen også produceret et skrift om "Naturgasforsyning i Øresundsom rå
det” for det kommunalpolitiske samarbejdsorgan Øresundsrådet, der har 
udsendt skriftet som led i rådets rapportserie, der dokum enterer betydnin
gen af skånsk-sjællandsk samarbejde.

I løbet af sommeren og høsten 1983 har Øresundsgruppen fulgt sit 
undersøgelsesinitiativ fra 1982 vedrørende de fysiske kommunikationer 
over Øresund op med en mindre undersøgelse, som dels har haft til hensigt 
at konstatere effekten af 1982-undersøgelsen. dels har søgt at afdække nye 
huller i trafikbilledet mellem Skåne og Sjælland. Den nye undersøgelse 
ventes færdig omkring årsskiftet 1983/84.

Som de foregående år har NÄRPs Øresundsgruppe også i 1983 arran
geret en konference for de to regionsdeles fysiske planlæggere for at 
befæste det samarbejde, som allerede gennem en længere årrække har 
eksisteret på dette område. Konferencerne holdes på skift i Skåne og på 
Sjælland og samler i reglen et halvt hundrede deltagere. Blandt de temaer, 
som konferencerne har behandlet, kan nævnes næringslivsudvikling og 
lokalisering, turisme og rekreation.

Som et resultat af konferencen i 1982 er der i 1983 arbejdet med en 
informationspublikation om fælles rekreative muligheder for cyklister i 
Øresundsregionen -  herunder opbygningen af et cykelvejnet på begge 
sider af Ø resundskysten. Publikationen ventes færdigproduceret ultimo 
1983 og publiceres i våren 1984 som led i Øresunds Kontakts skriftserie. 
11-30-332 Nordiska rådet
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Kvarkensam arbetet, som omfattar Vasa län i Finland och Västerbottens 
län i Sverige, arbetar med konkreta samarbetsprojekt samt att förbättra 
förutsättningarna för direkt samarbete mellan ex. kommuner, myndigheter 
och organisationer.

Från år 1979 har Kvarkenrådet heltidsanställd projektledare vars huvud
uppgift är initiering, planering och samordning av samarbetsprojekten 
ävensom projektledarfunktioner för vissa projekt. Under år 1983 arbetade 
Kvarkenrådet med sex olika konkreta projekt.

Arbetsmarknads- och studievägledningsprojektet avslutades i början av 
1983 och verksam heten har fortsatt med Umeå universitet och högskoleen
heterna i Vasa som huvudmän med bilateral finansiering från utbildnings- 
ministerierna i Sverige och Finland. Tyngdpunkten i verksamheten har 
förändrats så att huvuduppgifter är högskolesamarbete innefattande fors
karsam arbete, lärar- och studerandeutbyte, seminarieverksamhet o .s .v . 
Slutrapporten från det av nordiskt finansierade försöksprojektet publicera
des under 1983.

Energisamarbetet kring torv och flis  innebar under 1983 ytterligare 
fördjupning av erfarenhets- och inform ationsutbytet beträffande tekniska 
och ekonomiska frågor i fastbränslehanteringen samt konkreta insatser i 
syfte att initiera industrisamarbete och handel. Arbetet med standardise
ringen har fortgått inom en särskild arbetsgrupp i samarbete med enheten 
för inhemska bränslen vid Statens tekniska forskningscentral i Finland, 
med Statens Lantbrukstekniska laboratorium i Umeå och med Sveriges 
M ekanstandardisering. I slutet av året fördes diskussioner med Region- 
planeförbundet för Vasa län och Länsstyrelsen i Västerbotten om huvud
mannaskap för en fortsättning av samarbetet kring fastbränslehanteringen.

Småbåtssjökortet fö r  Kvarken  färdigställdes för finländsk del under 
1983. Sjökortet som presenterades i anslutning till Kvarkenrådets sam
manträde i juni i Vasa fick mycket gott mottagande och försäljningen har 
gått bra. Sm åbåtssjökortet, som förutom normal sjökortinformation också 
innehåller uppgifter om rutter, hamninfarter, service m. m. produceras i 
samarbete med respektive lands sjöfartsverk. Den finländska delen av 
Kvarkens sm åbåtssjökort omfattar sträckan K ristinestad-H im ango vilket 
är hela Vasa läns kuststräcka. Det svenska motsvarande båtsportkortet 
som blir klart till båtsässongen 1984 omfattar sträckan U lvön-S ikeå.

Havslaxodlingsprojektet i Vallgrund och på Holmön inleddes på allvar 
under året. Vattenförhållanden och kvalitet undersöktes, tillväxten mättes 
och resultatet av övervintringen från det första provpartiet sättfisk under
söktes liksom sjukdomar o. s. v. Forskare från institutionen för ekologisk 
zoologi vid Umeå universitet är engagerade för undersöknings- och råd- 
givningsuppgifter. Projektet avses pågå t .o .m . 1985 då slutrapport och 
utvärderingsseminarium ordnas.

2.4 Kvarken
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Växthusodlingssamarbete har etablerats kring ett projekt på Holmön 
där en familj etablerat sig som tomatodlare i växthus med betydande 
nationellt stöd. 1 anslutning till detta projekt har konsulenter, byggnads- 
och odlingstekniska, från Lantbruksnäm nden i V ästerbotten och Ö sterbot
tens Svenska Lantbrukssällskap med nordiskt stöd startat ett konsulent- 
och rådgivningsarbete vars uppgift är att klara ut förutsättningarna för 
växthusodling i skärgårdsom råden jäm fört med fastlandsodlingar. Under 
1983 färdigställdes växthuset och den första skörden kom ut på markna
den.

Gästhamnsprojektet i Kaskö  planerades färdigt under 1983 och bygg
nadsarbetena inleddes på hösten. Projektet innefattar byggande av service
hus med bastu, dusch, klädtvätt, toaletter, lager och övervakningsutrym- 
men samt gästbrygga med förtöjningsbojar o .s .v .  Byggnadsarbetena av
slutas våren 1984 så att gästhamnen är klar för användning båtsäsongen 
1984.

Planeringen av tre nya sam arbetsprojekt inleddes år 1983:
Kvarkenfisk som syftar till utvecklad hantering av den sik som fångas i 

Kvarkenvattnen med betoning på lagring och distribution, produktutveck
ling och marknadsföring. Avsikten är att med utvecklad fiskhantering 
skapa fler arbetsplatser i kust- och skärgårdsom råden samt att ersätta 
utomnordisk import av sik med ” egen" fångst. Projektet Kvarkenfisk 
startar i början av år 1984.

Lågsäsongturism  och Hantverk i glesbygd  är två övriga projekt vars 
planering inleddes under 1983 med sikte på projektstart 1985. Avsikten är 
att med satsningar på kommunikationer, marknadsföring och programakti
viteter göra ett försök att utveckla lågsäsongturismen med betoning på 
familje- och konferensturism. Projektet Hantverk i glesbygd avser att med 
satsningar på produktutveckling samt marknadsföring utveckla hantver
kets betydelse för sysselsättningen och ekonomin i företrädesvis gles
bygdsområden. Särskilt betonas dess betydelse som en del i kombinations- 
sysselsättning.

2.5 Mit t norden

Mittnorden om fattar Nord- och Sör-Tröndelag fylken i Norge, Jäm t
lands och Västernorrlands län i Sverige samt Vasa och Mellersta Finlands 
län i Finland. Kuopio län samt Möre- og Romsdals fylke har observators
status inom M ittnordensam arbetet. M ittnordenkommittén är högsta beslu
tande organ och består av sammanlagt 18 representanter från de sex 
länen/fylkena. Målsättningen är att främja samarbete och utbyte mellan de 
deltagande länen/fylkena, och då speciellt inom områdena näringsliv, kom
munikationer, turism samt utbildning och kultur.

Det praktiska arbetet utföres av egna arbetsgrupper för tvärflygförbin- 
delsen, branschsam arbetet, handelskontoren, institutionella hinder, hög- 
skolesam arbetet, olje- och gassam arbetet, turismen och kulturen. Koordi-



1156 C 1

neringen av sam arbetet sköts av en heltidsanställd projektsekreterare vid 
M ittnordenkommitténs kansli i Sundsvall.

År 1983 har bl. a. följande aktiviteter genomförts:
M ittnordenkommitténs största enskilda satsning under året var Projekt- 

exportträffen  i Seinäjoki i septem ber. Närm are ett hundratal företagare, 
företrädare för näringslivet samt föredragshållare hade samlats till intres
santa konferensdagar kring erfarenhetsutbyte och diskussioner kring möj
ligheter till enskild eller gemensam projektexport för företagen i Mittnor- 
denregionen.

De fyra  handelskontoren som under året fungerat med full kapacitet och 
utfört omkring etthundra fakturerade uppdrag rörande allt mellan kontakt
förmedling och m arknadsanalyser till företagsetableringar i grannlandet, 
fick i och med Forretningsbankens etablering av ett representationskontor 
i Sundsvall i böljan av året i likhet med Sundsvallsbankens etablering i 
Trondheim en ytterligare uppbackning och resurs att samarbeta med.

M ittnordenkommitténs olje- och gasgrupp (MNOG) ordnade med 
VIEXPO som teknisk arrangör, en Olje- och gaskonferens ombord på 
V asabåtarna i månadsskiftet m aj-jun i. Möjligheterna till leveranser och 
verksamhet inom norsk olje- och gasverksam het liksom naturgasens infö
rande i Sverige med eventuella leveranser för industrin i Mittnorden pre
senterades för närmare 70-talet industri- och näringslivsrepresentanter 
från hela M ittnordenområdet.

H ögskolesamarbetet fortgick med konferenser och industriprojekt. I 
april arrangerades i Trondheim en bibliotekskonferens och under året 
startade ett projekt inom området datorstödd konstruktion och produktion 
(CAD-CAM-projekt) med Stiftelsen Institutet för Systemteknik i Y-län 
(SISY) i Sundsvall som huvudman och med Stiftelsen for Industriell og 
Teknisk Forskning (SINTEF) i Norge och Statens tekniska forskningscen
tral i Finland som sam arbetspartners tillsammans med ett antal mittnor
diska industriföretag.

Som en uppföljning av Nordiska rådets rekommendation 34/1983/e för 
intensifiering av arbetet med att förenkla administrativa, skattemässiga 
o. 1. bestäm melser för att stärka det regionalpolitiska samarbetet i Norden 
har en arbetsgrupp för ” institutionella hinder" under året utrett de mest 
frekventa handelshindren i Mittnorden för små och medelstora företag. 
Det gäller frågor från tullklarering, axeltryck, fordonslängder till aktiebo- 
lagslagstiftning. Avsikten är att utreda vilka frågor som kan avgöras lokalt, 
regionalt, nationellt eller på nordisk nivå. En delrapport liksom slutrappor
ten lämnas till NÄRP för samlad behandling.

Turistarbetsgruppen genomförde b l.a . tillsammans med Vasabåtarna 
under året en marknadsföringskampanj för Mittnorden, vilket antagligen 
varit en medverkande faktor till en ökning av norska resenärer i Sverige 
och Finland inom M ittnordenområdet. liksom en ökning av finska turister i 
M ittnordenområdet i Sverige.
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Vasabåtarnas passagerarantal inom M ittnordenområdet minskade jäm 
fört med föregående år, men detta berodde till stor del på den svenska 
devalveringen, vilken gjorde att svenskarna semestrade hemma, liksom att 
bilfärjan Wasa Star hade tagits ur trafik denna säsong.

M ittnordenflyget transporterade däremot de flesta passagerare under 
något trafikår, vilket även gav en bättre lönsamhet. Under året byttes 
operatör, Norwing kom in istället för Wideröe samtidigt som en dubbeltur 
T rondheim -Ö stersund-T rondheim  öppnades.

Övriga projekt under året har gällt koordinering av båt och tågtrafiken i 
regionen, ordnande av mittnordiska trafiksäkerhetsdagar i maj, förnyandet 
av industriföretagsregistret samt planering av ett mittnordiskt telebild-da- 
tavisionsprojekt.

Informationsverksam heten  om m ittnordensam arbetet har under året 
skötts via utökade personliga kontakter med nationella och nordiska myn
digheter, samt genom informationstillfällen; såväl enskilda som i anslut
ning till t. ex. Föreningen Nordens aktiviteter och liknande. Dessutom har 
utgivits en rad olika mittnordiska skrifter och broschyrer. M ittnordensam
arbetet har även uppmärksammats några gånger under året såväl i svensk 
som norsk TV.

2.6 Skärgårdsprojektet

Skärgårdsprojektet omfattar de 40 000 öar med 50 000 invånare som 
sträcker sig från Stockholmsregionen i väst över landskapet Åland och till 
Åboland i öst. Frågor med anknytning till skärgårdens näringsliv har varit 
centrala för sam arbetet. En målsättning har varit att utveckla ett gott 
samspel mellan skärgårdsbefolkningens inkomstmöjligheter och de omgi
vande regioners rekreationsbehov.

Under 1983 har följande projekt varit centrala i skärgårdssamarbetet:
Katastrojberedskapsgruppen  har utarbetat en grundplan för skärgårds

havets katastrofberedskap. Syftet med planeringen är att vidta effektiva 
förebyggande åtgärder med tanke på eventuella katastrofer i skärgårdsha
vet eller stora olyckor på hamn- och andra utsatta landområden inom 
regionerna. Målsättningen är att fastställa olika myndigheters och frivilliga 
räddningssammanslutningars ansvarighet, inbördes subordination och 
samverkan.

Uthyrningstugegruppens arbete har slutförts. Stughandboken för poten
tiella stugföretagare kommer att distribueras under början av 1984.

Rumar gästhamn  i Åboland har byggts färdig. Genom satsningen på 
gästham narna (Degerby gästhamn på Åland blev färdig till säsongen 1982) 
har slitaget på naturham narna i omgivningen minskat samtidigt som en 
positiv effekt på det lokala näringslivet har åstadkommits. Statistik över 
gästham narnas utnyttjande insamlas för senare redovisning.

Arbetet med sm åbåtssjökortet fö r  Åboland  har för skärgårdsprojektets 
del slutförts under 1983. Kortet kommer att utges till säsongen 1984 och är
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en kombinerad handbok och sjökort i likhet med småbåtssjökortet för 
Åland som utkom till båtsäsongen 1982.

En expertgrupp för utvecklande av cykelturismen i skärgården inledde 
sitt arbete i slutet av 1982 och skall ha uppdraget slutfört till säsongen 1984. 
Målsättningen är att åstadkom ma ruttbeskrivningar innefattande över
nattnings-, förplägnads- och annan service. Sålunda görs skärgården mera 
attraktiv och tillgänglig för cykelturisterna samtidigt som en nödvändig 
kanalisering åstadkoms. Dessutom stärks det lokala näringslivet.

Expertgruppen för småskalig flisterm inal i skärgården har fortsatt sitt 
arbete. Pilotprojektet på Brändö, Åland skall vara klart under våren 1984 
så att flisen kan behandlas under sommaren för vidare leverans till i 
huvudsak lokala växthusodlare.

En expertgrupp har tillsatts med uppgift att utreda yrke skombinatio
nerna och deras utvecklingsmöjligheter i skärgården. Expertgruppen skall 
kartlägga nuläget inom sam arbetsom rådet, bedöma utvecklingstendenser
na, kartlägga hinder för en önskvärd utveckling och slutligen uppgöra 
förslag till åtgärder. Projektet är av grundläggande karaktär och kommer 
att följas upp av specialstudier. Expertgruppen beräknas ha arbetet klart 
under 1984.

Hemslöjden och dess utvecklingsmöjligheter utreds av en expertgrupp. 
Arbetet följer i stort samma disposition som expertgruppens för yrkeskom 
binationer. Också detta arbete skall vara klart under 1984.

Kännetecknande för de nya projektena är möjligheten till erfarenhetsut
byte inom sam arbetsom rådet samt fördelen av gemensamma satsningar.

2.1 ARKO  (A rv ik a -Kongsvinger regionen)

ARKO-samarbetets målsättning är att undersöka möjligheterna för samt 
initiera och medverka till ökat gränsregionalt samarbete inom ARKO-re- 
gionen (Eidskog, Kongsvinger, Grue och Sör-Odal kommuner i Norge 
samt Arvika och Eda kommuner i Sverige). Projektet har hittills främst 
varit inriktat på samarbete inom företags- och arbetsmarknadsområdena. 
Inom projektet arbetas successivt för en ökad konkretisering i och mer 
projektinriktad karaktär av arbetet. Verksamheten under 1983 har inriktats 
på utbildning av presumtiva företagare i ARKO-regionen.

2.8 Östfold  -  Norra Bohuslän

Gränskommittén Östfold/Norra Bohuslän som bildades år 1980 och in
begriper kommunerna Halden, Fredrikstad, Sarpsborg i Norge och Ström
stad och Tanum i Sverige samt Östfold fylkeskommune och Göteborgs och 
Bohus läns landsting har som uppgift att underlätta kontakter och undanrö
ja  problem över gränsen.

Gränskommittén har under år 1983 fortsatt och fördjupat verksamheten 
när det gäller att stimulera till ökat kontaktutbyte mellan olika typer av 
verksamheter i gränsregionen. Det övergripande mottot i kommittén är att
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hela regionen skall ses som en gemensam resurs. Olika typer av projekt 
som kommittén engagerat sig i är bl. a . :

Uppföljning av stensättarkursen  som startades upp hösten 1982. Sten- 
sättarkursens våromgång var helt inriktad mot praktiska övningar i verk
liga stenmiljöer (Gamlebyen i Fredrikstad, Torget i Sarpsborg, Strömstads 
centrum). De 50 deltagarna stod under beskydd av pensionerade stensät- 
tare. Gränskommitténs förhoppning är att en gemensam arbetsm arknads
utbildning för stensättare kan inrättas i gränsregionen.

Under hösten har genomförts en marknadsundersökning  beträffande 
behovet av förbättrade möjligheter att utnyttja kommersiellt flyg i regio
nen. Härvid har under s. k. hearings med olika typer av företag diskuterats 
en utbyggnad av befintliga flygfält med syfte att få till stånd matarflyg till 
bl. a. Fornebu.

Gränspendlarbroschyren "V erdt å vite"  har utkommit med en reviderad 
upplaga. Nu ingår också en kortfattad beskrivning av arbetsm arknaden i 
regionen.

Speciella studiecirklar med underrubriken "Starta  eget inom turism en" 
förbereds av Gränskommittén i samarbete med bildningsförbunden. 
Intresset för olika typer av turistprojekt är mycket stort eftersom gränsre
gionen just inom denna näring har unika förutsättningar för en utbyggnad.

Under sommaren har en försöksverksam het med gemensam turistinfor
mation vid Svinesund  ägt rum. Från nästa år utvecklas samarbetet med 
utbyggd bankservice, turistinformation, näringslivsinformation m. m.

En tullkatalog riktad till de mindre företagen har utarbetats. Katalogen 
behandlar tullrutiner och åskådliggör olika typer av tullhandlingar som 
krävs vid olika typer av import/export. Katalogens syfte är att stimulera till 
ökat samarbete och utbyte mellan länderna i regionen.

I samband med det nordiska trafiksäkerhetsåret 1983 har kommittén låtit 
utarbeta en mindre folder med rubriken "K ör säkert över gränsen". Bro
schyren påpekar olika typer av trafikregler och -situationer som norska 
respektive svenska bilister bör se upp med vid körning i respektive land. I 
foldern finns även utmärkt de mest olycksdrabbade platserna m. m.

I samarbete med Gerlesborgs konstskola m .fl. har planeringen av nor
diska bildhuggarkurser påbörjats. Kommittén har för kursens genom föran
de sökt medel från Nordisk Kulturfond.

Kommittén har under året tagit initiativ till en studie över gränshandeln 
på området. En utgångspunkt för intresset har varit den handelsanalys som 
presenterades 1982. Studien skall innehålla bl. a. en kartläggning av gräns
handelns omfattning samt betydelse för regionen och enskilda näringsidka
re. De första resultaten föreligger i början av 1984.
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2.9 Bornholm -  Sydöstra Skåne

I 1980 nedsattes en styregruppe til undersøgelse af mulighederne for 
regionalpolitisk samarbejde mellem Bornholm og de 5 sydøstskånske kom
muner, som udgør Sydöstra Skånes samarbetskommitté. Styregruppen 
nedsatte 6 ekspertgrupper til nærmere undersøgelse af mulighederne og 
udarbejdelse af eventuelle projektforslag.

Den nedsatte ekspertgruppe for turisterhvervet har i 1983 fortsat det 
påbegyndte projekt til markedsføring af Bornholm og Sydöstra Skåne som 
ét samlet turistom råde under betegnelsen N ordens Feriehjørne. M arkeds
føringen rettes primært mod målgrupper, som kan give området en længere 
turistsæson og dermed bedre udnyttelse af bestående ressourcer.

Med bistand af særligt sagkyndige i begge delregioner, aflønnet blandt 
andet ved hjælp af nationale beskæftigelsesmidler, er der udarbejdet i alt 9 
temahæfter, der beskriver natur- og kulturhistorie på Bornholm og i Syd
östra Skåne. Sam arbejdsprojektet omfatter blandt andet udgivelse af en 
fælles brochure, der oplyser om temahæfterne. Aktiviteterne følges op 
med personlig henvendelse til rejsearrangører i de nordiske lande, med 
besøg af journalister og rejsebureaum edarbejdere og med deltagelse i nor
diske udstillinger vedrørende turisme. Det er hensigten at videreføre denne 
systematiske markedsføring efter samme retningslinjer i 1984.

Ekspertgruppen vedrørende skole og kultur har videreført en i 1982 
påbegyndt udveksling af skoleklasser, der forudsættes gennemført over 3 
år for 4 .-6 .  klassetrin. Gruppen har arrangeret en sydøstskånsk kunstud
stilling på Bornholm. Endvidere er der udarbejdet et foreningsregister for 
Sydöstra Skåne, og der søges tilvejebragt et tilsvarende register for Born
holm, alt med henblik på gensidig vejledning.

Ekspertgruppen arbejder med flere mindre projekter, blandt andet om
fattende udveksling af teater- og musikgrupper og yderligere udveksling af 
kunstudstillinger. Konkret søger gruppen at skabe mulighed for sydøst
skånsk deltagelse i børneteaterfestivalen på Bornholm i 1984.

Ekspertgruppen for jordbrugs- og gartnerinæringen har afsluttet et pilot
projekt vedrørende mulighederne for avling, videreforædling og markeds
føring af porrer (purjolök). Baggrund for projektet var blandt andet ledig 
indfrysningskapacitet i den bornholmske fiskeindustri i dele af året, og 
udsigten til at kunne udnytte denne kapacitet i fremstillingen af grønsags
produkter. Pilotprojektet har måttet afbrydes af blandt andet tekniske 
årsager, men der er opnået værdifulde erfaringer vedrørende de formelle 
og praktiske vilkår, som gælder for samarbejde af denne art.

Gruppen vil i sit videre arbejde overveje mulighederne for andre tilsva
rende opgaver, eksempelvis om en forædling af specialafgrøder i den ene 
region kan baseres på supplerende dyrkningsarealer i den anden.

Ekspertgruppen vedrørende fiskerinæringen  agter i 1983 at søge gen
nemført en konference for repræsentanter for erhvervet i de to delregioner 
og vil på baggrund heraf overveje eventuelle muligheder for projektforslag 
i fælles regie.
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2.10 Gränskommunalt samarbete i glesbyggdsområden

NÄRP har under 1983 fortsatt försöksverksam heten i glesbygden med 
gränskommunalt sam arbete i två regioner.

1) Norra försöksom rådet omfattar tre delområden.
Det ursprungliga norra försöksom rådet omfattar
a) Enontekiö och Muonio kommuner i Finland, Kautokeino och Stor

fjord kommuner i Norge och Karesuando delen av Kiruna kommun i 
Sverige.

Samarbetet är utvidgat sydöver med
b) Kolari och Muonio kommuner i Finland och Pajala kommun i Sveri

ge, och nordöver med
c) Utsjoki kommun i Finland och Karasjok och Tana kommuner i 

Norge.
Vart och ett av sam arbetsom rådena har en särskild ledningsgrupp. En 

nordisk anfälld projektsekreterare koordinerar verksamheten.
År 1983 har det förts följande verksamhet inom området:
Informations- och näringskontoret har arbetat i syfte att förbättra förut

sättningarna för näringslivet i området samt utveckling av samarbetet 
mellan kommunernas näringskonsulenter/tiltakskonsulenter.

För gemensamma kultur- och idrottsaktiviteter planlägges ett allaktivi- 
tetshus i Karesuando.

Inom projektområde K o lari-P a ja la -M u o n io  har arbetet under 1983 
koncentrerats bl. a. till kartläggning av gränsälven som kanotled. Projektet 
har varit en förutsättning för den internationella kanottävling som Nordka- 
lottkommittén har arrangerat. Inom turismen har det också arrangerats en 
studieresa i området för turistföretagare för att de kan få erfarenhet och 
lära sig känna näringen på andra sidan om gränsen.

På U tsjoki—T ana-K arasjok-om rådet har arbetet koncentrerats till att 
förbättra kommunikationerna över gränsen. Vintervägar över Tanaälven 
öppnas under vintern på tre ställen och vid Utsjoki har man fått ett fast 
gränsställe. En gemensam telefonkatalog har tryckts och distribuerats till 
varje hushåll.

På näringslivsområdet studeras samarbetsmöjligheter i pälsdjurnärin
gen, särskilt i utbildningsfrågor.

Från och med 1985 kommer norra försöksområdet att organiseras som 
en arbetsgrupp under Nordkalottkommittén.

2) Det södra försöksom rådet som omfattar Lierne och Røyrvik kom
muner i Norge samt delar av Krokom och Strömsunds kommuner i Sverige 
har under 1983 bl. a. arbetat med följande två konkreta projekt:
— Fiskeprojekt i Sverige som avser provfiske i 6 svenska gränssjöar. Mål

sättningen har varit att få en bild av fisketillgången på området och finna 
fram lämpliga fångstmetoder.

-  Turistprojekt som avser kartläggning av den nu befintliga fritidsbebyg
gelsen på området. Syftet har varit att utarbeta en gemensam boknings- 
katalog.
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2.11 Andra gränsregionala och gränskommunala samarbetsområden  

De grenseregionale og grensekommunale samarbeidsområdene som er 
nevnt ovenfor har i 1983 m ottatt midler fra NMR til delvis finansiering av 
sin virksomhet. Det finnes imidlertid eksempler på komitéer/organ som 
samarbeider over riksgrensen og som gjør et utmerket arbeid men som av 
manglende ressurser ikke har mottat støtte fra NMR. Ett eksempel er 
Kjølengruppen Nordland -  V ästerbotten som omfatter kommunene Bodø, 
Rana og Vefsn i Norge samt Lycksele, Skellefteå og Umeå i Sverige. 
Gruppen ble dannet i 1974 og arbeider spesielt med næringspolitiske spørs
mål som industriutvikling, kommunikasjoner, handelsutveksling m .v. Si
den høsten 1980 har Kjølengruppen selv finansiert en prosjektsekretær på 
deltid.

3. Nordiska regionalpolitiska stödåtgärder

3.1 Konkreta regionalpolitiska åtgärder (kap. 244)

Nordiskt stöd till konkreta regionalpolitiska åtgärder beviljas över kap. 
244 i m inisterrådets budget. Projekten genomföres som en del av det 
gränsregionala och gränskommunala samarbetet.

Under åren 1980- 1983 har sammanlagt drygt 15 milj. NOK beviljats till 
60 regionalpolitiska projekt. Ar 1983 har beviljningsramen uppgått till 
drygt 5 miljoner NOK som har utdelats till 34 projekt. För 1984 har 
närmare 5.8 milj. NOK reserverats för ändamålet. Verksamheten har 
prioriterats högt av Nordiska rådet och Nordiska ministerrådet. Regional
ministrarna har betonat målsättningen i det regionalpolitiska handlingspro
grammet om att de ekonomiska resurserna för finansiering av dessa typer 
av projekt bör ökas till en nivå på 10 milj. NOK per år för att ge verksam
heten en i möjligast mån konkret inriktning. Ministerrådet anser också att 
den organisatoriska styrningen och kontrollen av dessa medels användning 
bör stärkas.

Riktlinjer för utdelning av stödet har fastlagts i rapporten "Gjennom fø
ringen av det nordiske regionalpolitiske handlingsprogrammet 1979” (NU 
1981:12). Efter den första pionjärsfasen av verksamheten har NÄRP ge
nomfört en översyn av stödkriterierna och reviderat dessa med hänsyn 
tagen till konkretisering och precisering så att kriterierna kan utgöra ett 
bättre beslutsunderlag.

För utdelning av stöd till konkreta regionalpolitiska projekt har följande 
kriterier fastställts:
-  Stöd kan beviljas till konkreta projekt för att verka för en i regionalt 

hänseende balanserad utveckling i Norden i överensstämmelse med det 
regionalpolitiska handlingsprogrammet. Ansökningar från NÄRP:s 
gränsregionala samarbetsområden, speciellt från Nordkalotten och 
Västnorden, har högst prioritet.

— Minst två nordiska länder skall delta i projektsamarbetet. När det gäller 
vissa Västnorden-projekt kan det vara ändamålsenligt att lätta på kravet
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på nordiskhet på grund av områdets speciella karaktär med långa av
stånd. Projektansökningar från gränsregionala samarbetsområden skall 
utformas med hänsyn tagen till de flerårsprogram som upprättas för 
Nordiska m inisterrådets budgetposter kap. 241 och 245. Den som får 
nordiskt stöd är skyldig att ställa resultaten och erfarenheterna från 
projektverksam heten till allmän disposition.

-  Konkreta projekt skall ha till syfte att förbättra människornas levnads
villkor och de allmänna förutsättningarna för näringslivets utveckling i 
en region. Exempel på projekt som kan stödjas är sådana som förbättrar 
sysselsättningsmöjligheterna, inkomstförhållandena, samt tillgången till 
service för företag och människor. Stöd kan också ges till försöks- och 
pilotprojekt.

-  Stöd beviljas i form av nordiskt bidrag under en period av högst 3 år och 
bör successivt nedtrappas.

-  Planer för projektets totalfinansiering fördelat på olika finansieringskäl
lor för varje år projektet pågår bör redovisas i ansökningen.

-  Angående fleråriga projekt beaktas möjligheterna till fortsättningsfinan- 
siering och överföring av projektet till en huvudmans ansvar i respektive 
land (t. ex. kommuner, statliga organ, organisationer, företag etc.).

-  Stöd kan inte utgå till subventionering av direkta investerings- eller 
driftskostnader i enskilda företag på så sätt att konkurrensförvridning 
kan uppstå.

-  Bidrag utgår vanligtvis inte till utredningsprojekt. Planeringsbidrag kan 
beviljas i särskilda fall när det föreligger behov av att klarlägga förutsätt
ningarna för konkreta projekt.

Under 1983 har följande projekt erhållit stöd:
Projektens startår anges inom parentes.
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3.2 Nordisk Investeringsbanks regionallåneordning

Formålet med regionallånene er å åpne muligheten for finansiering av 
investeringsprosjekter i næringslivet av nordisk regionalpolitisk interesse i 
bestemte utviklingsområder i hele Norden. NIB-lånene ytes gjennom na
sjonale kredittinstitusjoner.

Regionene som omfattes av ordningen er utpekt dels ut fra hvilke om
råder som er høyest prioritert i regionalpolitisk sammenheng dels grensere- 
gioner som spesielt er trykket frem i det regionalpolitiske handlingspro
grammet. Totalt er det stilt til disposisjon 325 mill NOK for en 4-årig 
forsøksperiode april 1980-m ars 1984.

I 1983 har en spesiell arbeidsgruppe evaluert låneordningen. Saken er 
senere behandlet av Nordisk em betsmannskom ité for regionalpolitikk og 
et konkret forslag behandles av regionalministrene 7. desember 1983.

Intensjonen er at et ministerrådsforslag om saken oversendes Nordisk 
Råd for behandling på sesjonen i februar/mars 1984. De viktigste elemen
tene i forslaget er:
-  Forsøksvirksom heten videreføres i ytterligere 2 år med krav om at de 

nasjonale kredittinstitusjonene skal rapportere om hvilke typer prosjekt 
midlene går til og hvilken effekter de har.

- T o ta lt  lånebeløp for perioden 1985-1986 fastsettes til 2,5 % av N IB ’s 
utlånsramme pr 1.1.1984 d. v. s. 50 mill. SDR eller ca. 400 mill. NOK. 
40 % av denna lånerammen reserveres for Vestnorden (Island, Fær
øyene og Grønland).

4 Utredningsarbete

4.1 Basprojektet

En förutsättning för det regionalpolitiska samarbetet i Norden är att man 
fortlöpande får information om hur de regionala förhållandena utvecklas i 
de olika länderna. För att tillgodose detta behov har NÄRP ett i princip 
permanent organ kallat Basprojektet, som kontinuerligt sammanställer och 
analyserar grundläggande information om regionala problem och utveck-
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lingstendenser samt aktuella regionalpolitiska frågor, åtgärder och utred
ningar. Basprojektet har också i uppgift att bereda ärenden i anslutning till 
den policy NÄRP bedriver. Primärt syftar Basprojektet till att ge underlag 
för regionalpolitiska beslut på nordisk nivå (Nordiska rådet, m inisterrådet, 
NÄRP, Investeringsbanken m .m .). Men det har visat sig att rapporterna 
också varit av värde i det nationella regional politiska arbetet. Basprojek
tets resultat presenteras huvudsakligen i tre former: 1) årsrapporter om 
den regionala utvecklingen i Norden, 2) specialutredningar över särskilda 
problem och 3) övriga mindre utredningar åt NÄRP och samarbete med 
olika nordiska organ.

Av dessa redogör årsrapporterna för i vilka regioner problemen varit 
svårast, var det skett en försämring respektive förbättring samt vilken 
karaktär problemen haft sedda ur ett nordiskt komparativt perspektiv. 
Därtill redogörs för aktuella frågor i själva regionalpolitiken; akuta pro
blem, nya åtgärder och utredningar m. m. Beroende på vilka frågor som för 
tillfället är mest aktuella har årsrapporterna en något olika vinkling varje 
år. Det grundläggande statistiska materialet är dock lika från år till år.

I samband med utarbetningen av årsrapporterna framkommer ofta ak
tuella frågor som borde utarbetas mera ingående än vad som är menings
fullt inom ramen för årsrapporten som ju skall vara så överskådlig som 
möjligt. Basprojektet gör därför särskilda specialutredningar där man på 
en överskådlig nivå belyser speciella fenomen inom regionalpolitiken.

Förutom dessa två rapporteringsformer görs vid behov mindre utred
ningar och policynotat åt NÄRP.

I februari 1983 utkom Basprojektets specialstudie ” Tynande gruvsam
hällen i N orden” ur tryck. Förutom  en typologi över gruvsamhällena i 
Finland, Norge och Sverige innehåller den en översikt över åtgärder som 
vidtagits för att stöda orter med vikande sysselsättning i gruvnäringarna.

1 februari utgavs också Basprojektets fickstatistik ” Regioner i Norden 
1983” . Denna folder, som innehåller uppgifter om regional struktur och 
utveckling, NÄRP:s samarbetsområden samt för regionalpolitiken centrala 
bakgrundsuppgifter om Norden och de nordiska länderna distribuerades 
på Nordiska rådets session i Oslo i februari 1983.

Årsrapporten 1982 som utkom i mars innehåller en analys av hur den 
demografiska transformation som pågått sedan slutet av 1950-talet från och 
med början av 1980-talet lett till en mer eller mindre permanent folk
minskning i stora delar av Norden. Vidare behandlas arbetslösheten och 
sysselsättningsutvecklingen. Från och med denna årsrapport analyseras 
också kommunala variationer i arbetslöshetsgraden.

Årsrapporten för år 1983, som i sina huvuddrag kommer att presenteras 
för de regionalpolitiska ministrarna i Stockholm i decem ber, har tonvikten 
lagd på en analys av regionala data från folk- och bostadsräkningarna 1980. 
Det statistiska grundmaterialet har här insamlats i samarbete med de 
statistiska centralbyråerna i de nordiska länderna och Nordiska Statistiska
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sekretariatet. Vidare innehåller rapporten en uppföljning av statistiken i 
tidigare årsrapporter och en översikt över den regionala utvecklingen i de 
mest perifera regionerna d. v .s . Grönland, Island, Färöarna och N ordka
lotten. Slutligen finns en översikt över de mest aktuella frågorna i den 
regionalpolitiska situationen i de nordiska länderna.

Under hösten 1983 har Basprojektets specialstudie över ensidiga indu
striorter färdigställts. Rapporten innehåller en sammanställning av de ut
redningar som gjorts i de olika länderna på det här området. På Basprojek
tets initiativ har en jäm förande studie utförts för Planstyrelsen i Danmark. 
Rapporten innehåller också en genomgång av vilka erfarenheter man har 
av åtgärder för att minska ensidiga problem orters svårigheter.

4.2 Storstadsprojektet

Storbyprosjektets formål er å sammenligne regionalpolitiske problemer 
ved storbyenes utviklingstendenser, å sammenligne anvendelsen av eksi
sterende virkemidler samt å belyse behovet for endrede virkemidler i 
bypolitikken for storbyregionene. Videre ønsker man, på bakgrunn av 
Nordisk Råds rekommandasjon nr. 27/1980 å vurdere felles tiltak vedrør
ende byforskning i tilknytning til OECD’s byprosjekt.

I prosjektet sammenlignes bystrukturproblem er og utviklingstendenser i 
13 nordiske storbyer, d .v .s .  sammenhenger mellom byvekst og byenes 
omstrukturering. Hovedvekten ligger på en beskrivelse av eksisterende 
virkemidlers anvendelse på statlig, regionalt og kommunalt nivå.

I april 1982 forelå rapporten ” Nordiske storbyer -  problemer og utvik
lingstendenser” . I rapporten analyseres reduksjonen i industrisysselsettin
gen som har funnet sted i storbyene, sviktende muligheter for ekspansjon i 
servicenæringene, voksende problem er på boligmarkedet for utsatte be
folkningsgrupper, skjerpet segregasjon mellom forskjellige bydeler og 
kommuner samt hurtig voksende kommunaløkonomiske problemer.

Rapporten omfatter også en første oversiktlig beskrivelse og diskusjon 
av en rekke offentlige virkemidler som har betydning for storbyutviklin- 
gen.

I forbindelse med avsluttningen av fase 1 og oppstartingen av fase 2 ble 
det avholdt en nordisk storbykonferanse i Stockholm i oktober 1982. En 
rapport fra konferansen er trykt i 1983. Fase 2 vil omfatte perioden 1982- 
84. Det vil bli arbeidet videre på tre hovedfelter: a) næringsutvikling og 
næringspolitikk, b) boligmarked og boligpolitikk og c) offentlig økonomi i 
storbyene. Delprosjektene vil prøve å besvare følgende overordnede 
spørsmål:
-  Hvor kommer problemene i storbyenes næringsutvikling, hvordan kan 

man styre en mer storbytilpasset statlig næringspolitikk samt hvordan 
kan storbyenes næringspolitikk forbedres internt, d. v. s. på regionalt og 
kommunalt nivå.

— Hvor eksisterer det og hvor vil det oppstå problemer på boligmarkedet i
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storbyene, hvordan kan attraktiviteten og levekårene forbedres for be
boerne i sosialt og etnisk utsatte bydeler samt hvordan kan det skapes et 
bedre fungerende boligmarked i storbyene samtidig med at boligsosiale 
mål respekteres.

-  Hvordan ser den offentlige oppgavefordelingen ut i storbyene idag, 
hvordan adskiller den kommunale utgiftsstruktur seg mellom storby
kommuner innbyrdes og mellom storbykommuner og andre kommuner i 
landet samt hvor hensiktsmessige er de nåværende kommunale finan
sieringsordninger i forhold til storbyenes spesielle utgiftsbehov. 
Resultatet av arbeidet publiseres løpende i mindre notat. 1 1983 er det 

b l.a . publisert notat om sysselsettningen og den kommunale økonomi i 
storbyområdene. En slutrapport fra arbeidet i fase 2 vil bli publisert våren 
1985.

4.3 Glesbygdspolitiskt samarbete

NERP:s giesbygdspolitiske arbeidsgruppe har i 1983 avsluttet sitt enga
sjement i forsøksvirksom heten med grensekommunalt samarbeid. Det er 
laget en sluttrapport om denne forsøksvirksomheten hvor de viktigste 
resultatene og erfaringene er oppsummert. Giesbygdsgruppen vil i samar
beid med M inisterrådssekretariatet gi ut en håndbok for grenseoverskri
dende samarbeid på lokalt og regionalt nivå hvor erfaringene fra forsøks
virksomheten med grenskommunalt samarbeid vil bli brukt.

I 1983 har man gått over til å arbeide med mer allmene giesbygdspoli
tiske problemstillinger.

Arbeidsgruppen har videre i 1983 utarbeidet et informasjonshefte om
kring temaet ” lokalt engasjement i glesbygdsutviklingen” . Heftet består 
hovedsaklig av redegjørelser for lokale utviklingsprosjekter fra de enkelte 
landene som er antatt å ville ha interesse for de andre landene.

1 forbindelse med utgivelsen av dette heftet vil gruppen arrangere et 
seminar med representanter for et utvalg kommuner samt andre interes
serte hvor spørsmål knyttet til lokale utviklingsprosjekter m. v. vil bli 
ytterligere utdypet.

Arbeidsgruppen vil fortsatt legge hovedvekten av sitt arbeid på infor
masjons- og erfaringsutveksling.

5. Forskningssamarbete

Det regionalpolitiska forskningssam arbetet sker i regi av Nordisk insti
tutt fo r  regionalpolitisk forskning (NordREFO). Innevarande forsknings- 
etapp inleddes under 1980. Samma år omorganiserades verksamheten till 
institutionsform och sekretariatet flyttades till Oslo. Under 1983 har tyngd
punkten i arbetet legat vid de enskilda forskningsgruppernas verksamhet. 
Denna forskningsetapp avslutas under 1984 och samtidigt börjar N ord
REFO uppstartningen av en ny.
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5.1 NorJREFO .s projektverksamhet

Nedan ges en kortfattad beskrivning av de fyra temaområden som Nord- 
REFO’s forskning är inriktad på under innevarande forskningsetapp, och 
under vilka de enskilda projekten bedrives.

I. Regionalpolitikens förutsättningar.

De ekonomiska och välfärdsmässiga förutsättningarna för dagens re
gionalpolitik undersökes. En uppdatering av den regionalpolitiska prob
lembilden göres i sammanhanget. De regionalpolitiska åtgärderna analyse
ras i relation till den nya problembilden. Särskild uppmärksamhet ägnas 
små orters förutsättningar för näringsliv och annan verksamhet.

Inom temaom rådet pågår f. n. två projekt: ” Den välfärdsmässiga och 
ekonomiska förankringen av regionalpolitiken” , och ” Industrins utveck- 
lingsbetingelser på mindre orter och i glest befolkade områden i de nordis
ka länderna” . I 1983 års budget har 345.000 NOK avsatts till temaområdet.

II. Regional planläggning

Regional planering bedrives i de nordiska länderna med olika former av 
administrativa institutioner. Läns-, amts- och fylkesplanering utgör sådana 
exempel, vars syfte är att samordna andra sektorsorgans agerande utifrån 
den geografiska enheten regionen. Korporativistiska inslag i samhällspla
neringen försvårar, eller omöjliggör ibland de regionala ambitionerna till 
samordning. De planerande institutionernas känslighet för nya sociala 
processer som ger upphov till nya regionala problem varierar också. De
mokratiska krav på medinflytande i samhällsplaneringen är ett annat om rå
de, som måste beaktas i analysen av det mycket komplexa planeringssys
tem den regionalpolitiska planeringen ingår i.

Inom temaom rådet pågår ett projekt, ” Administrativa betingelser för 
regional planläggning i N orden” . Tem aområdet har år 1983 budgeterats till 
145.000 NOK.

III. Regionala effekter av regionalpolitiska medel och av lagar och offent
liga åtgärder

I samtliga nordiska länder pågår evalueringar av det traditionella regi
onalpolitiska stödet till näringslivet. NordREFO har tagit som sin uppgift 
att sammanföra undersökningarna, få till stånd ett erfarenhetsutbyte, samt 
utvärdera angreppssätt och metoder i respektive undersökningar. Under 
senare tid har den offentliga sektorns agerande allt mer betraktats som ett 
regionalpolitiskt medel. Evaluering av den offentliga sektorns roll i regio
nala utvecklingsförlopp har därför också uppfattats som en central uppgift 
för NordREFO.

Tem aområdet bearbetas av två projekt, ” Uppföljning och utvärdering 
av effekter av regionalpolitiska åtgärder” , och ” Regionala effekter av den 
offentliga sektorns lokalisering” . I 1983 års budget har 355.000 NOK 
avsatts till temaområdet.
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IV. Regionala konsekvenser av teknisk och ekonomisk utveckling. -  Ett 
framtidsperspektiv

Ett långsiktigt perspektiv lågges på regional strukturomvandling. Bety
delsen av teknologi och tillämpningen av olika ekonomiska utvecklingsmo
deller skall belysas. Teknologi uppfattas som kopplingen mellan teknik och 
social organisation, varav ingen faktor kan analyseras oberoende av den 
andra. Spekulativa framtidsbilder skall produceras, för att stimulera fanta
sin vid diskussion om möjligheter och regionala konsekvenser av olika 
teknologi val.

Inom temaom rådet bedrives projektet ” Regionala konsekvenser av 
strukturomvandling och teknisk utveckling". Tem aområdet har år 1983 
budgeterats till 47.000 NOK.

5.2 Övrig verksamhet

5.2.1 Publiceringsverksamhet

Tidskriften NordREFO  är en viktig del av organisationens ansikte utåt. 
Det material som publicerats sträcker sig från strikt rapportering av forsk
ning och vetenskaplig diskussion till aktuell debatt om regionalpolitik och 
recensioner av aktuell litteratur.

Tidskriften har valt att behålla en numrering som anknyter till kalen
derår. Redaktionen har dock deklarerat som officiell policy att en återhåll
samhet vid publiceringen i böljan av forskningsetappen kommer att följas 
av en tätare publicering mot etappens slut, vilket får till följd att flera 
nummer publiceras under beteckning som ej stämmer med kalenderår. 
Under 1983 har följande nummer publicerats:
1982:1 - 2  Teknik och samhälle. Om teknologifrågor i regionalpolitiken 
1982:3-4 Lokal näringspolitik
1983:1 Risker och möjligheter med ny teknik. Regionala analyser

med tonvikt på informationsteknologi 
1983: 2 Robusta regioner. Om självtillit i regionalpolitiken
1983: 3 Förvaltningsfrågor i regionalpolitiken

NordREFO medverkar också till publicering av ett stort antal fo rsk
ningsrapporter årligen. Huvudsakligen sker detta i anslutning till de delta
gande forskarnas moderinstitutioner.

5.2.2 Forskningssamordning

Styrelsen har under året sökt skapa en överblick över regionalpolitisk 
relevant forskning. Huvudsakligen har detta skett via projektgruppernas 
direkta eller indirekta kontakter med forskning på fältet i Norden. Dessut
om har styrelsen under året informerats från ett antal institutioner som 
bedriver forskning eller utredning med anknytning till regionalpolitisk pla
nering.
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NordREFOis huvudsakliga arbete när det gäller initiering av ny forsk
ning sker direkt i anknytning till det forskningsprogram som beskrivits 
ovan. Utanför denna verksam het förekommer dock också en initierings- 
verksamhet. Så har t. ex. sam arbete förekommit vid uppstartande av regi
onalpolitiska projekt med N ordkalottuniversiteten, och påverkan har ut
övats vid uppläggning av projekt med anknytning till Nordiska forskar
kurser.

Symposier, seminarier, konferenser etc. med anknytning till för regio
nalpolitiken centrala frågor bevakas kontinuerligt. Härigenom skapas inte 
endast överblick av relevant verksam het utanför N ordREFO :s direkta 
verksamhet. Genom plädering för hänsynstagande till regionalpolitiska 
aspekter utövas också indirekt påverkan på kommande forskning.

6. Informations- och erfarenhetsutbyte

6.1 Generellt

Gjensidig informasjonsutveksling om aktuell regionalpolitikk i de ulike 
landene har vært et viktig element i N ER P 's arbeid. Ved å sende ut nye 
rapporter, meldinger o. 1. gjennom et sentralt, nordisk informasjonssystem 
blir man informert om nasjonale forskningsresultater, regional planlegging, 
regionalpolitiske tiltak og spesielt nye lover, beslutninger o. s. v.

På NERP-møtene gis det informasjon om aktuelle regionalpolitiske 
spørsmål i respektive land.

Det er etablert et spesielt informasjonssystem for det nordiske grensere- 
gionale og grensekommunale samarbeidet. Gjennom dette holdes prosjekt
lederne i de 11 samarbeidsområdene løpende orientert om hva som foregår 
i de andre samarbeidsområdene. En gang pr år samles prosjektlederne til et 
seminar der man diskuterer felles problem er og planlegger hvordan nor
disk samarbeid i grenseom råder kan effektiviseres og videreutvikles. I 
årets seminar ble informasjons- og erfaringsutveksling i det grenseregio- 
nale samarbeidet tatt opp spesiellt.

Flere grenseregionale samarbeidsområder utgir regelmessig informa- 
sjonsskrifter som orienterer om aktuelle problemstillinger samt konkrete 
prosjekt i samarbeidsområdene (Nordkalott-N ytt, Øresunds Kontakt).

Fire ganger pr år utgis NordREFO-tidsskriftet som rapporterer om 
forskning og vitenskapelige diskusjoner samt aktuell regionalpolitisk de
batt i de nordiska landene.

6.2 Nationella åtgärders effekter på den regionala utvecklingen i grann
länderna (gränsprocedurordningen)

Ett element i det nordiske regionalpolitiske samarbeidet er spørsmålet 
om nye nasjonale tiltaks innvirkning på den regionale utvikling i nabolan
dene. Det kan være tiltak av mer generell karakter (allmenøkonomiske

5.2.3 Initiering



1172 C 1

tiltak, bransjestøtte o. s. v.), men også regionalpolitisk motiverte tiltak 
(støtte til bedrifter i grenseregioner). Prosedyren er begrenset til prosjekter 
som har regionalpolitisk betydning for nabolandet og der regionalpolitiske 
myndigheter på sentralt og regionalt nivå er ansvarlige. Forsøksperioden 
løper ut 31. mars 1984, og NERP vil på bakgrunn av en gjennomgang av 
prosedyren komme med konkrete forslag til hvordan den bør videreføres.

7. Gränshandel i Norden

Mot bakgrunden av gränshandelns stora betydelse för sysselsättning och 
näringsliv i glest befolkade gränsområden har frågor angående gränshandel 
aktualiserats under året. Den ändrade situationen med nya restriktioner 
diskuterades på regionalministermötet den 10 decem ber 1982. Enligt sam- 
arbetsm inistrarnas beslut tillsattes i februari 1983 en ämbetsmannagrupp 
för att vidareutveckla sam arbetet angående gränshandel och resandetrafik 
i de nordiska länderna.

Expertgruppen har kartlagt gällande bestäm melser på området och 
granskat möjligheterna till ytterligare harmonisering beaktande principen 
att gränshandeln i Norden skall fungera så liberalt som möjligt. Enligt sitt 
mandat har gruppen också diskuterat behovet av att utveckla ett organi
serat inform ationsutbyte för koordinering av gränshandelsbestämmelserna 
mellan berörda nordiska myndigheter. Vidare har gruppen undersökt för
utsättningarna för specialarrangemang i gränshandeln för vissa glest befol
kade gränsregioner, såsom N ordkalottom rådet. Expertgruppen skall läm
na sin rapport till Nordiska m inisterrådet i slutet av 1983.
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Kapitel XVIII

Bistånd till utvecklingsländerna  

1. Inledning

Liksom i föregående års rapport behandlas både det formella och det 
informella sam arbetet på biståndsom rådet. Gränserna dem emellan är 
dessutom mycket oklara varför det förefaller lämpligt att rapporten omfat
tar båda formerna. Som senare skall redovisas sker också en fortlöpande 
utveckling mot alltmer varierande samarbetsformer.

Det har under den senaste tiden kunnat spåras en viss konjunkturupp
gång i några av de större industriländerna som förhoppningsvis kommer att 
påverka den ekonomiska situationen i utvecklingsländerna. Skilda bedöm 
ningar görs dock av uppgångens bredd, styrka och uthållighet. De stora 
i-landsekonomierna tenderar att betona den positiva synen på läget medan 
många andra anser att betydande risker alltjämt föreligger att uppgången 
skall avbrytas i förtid. Särskilt betonas därvid inflationsfaran i kombina
tion med den höga räntenivån. De nordiska länderna har uttalat att det i 
vissa större i-länder finns visst utrymme för en försiktig stimulanspolitik. 
Trots dessa tecken på en begynnande återhämtning i i-länderna finns 
fortfarande mycket få tecken på genomslag i u-länderna. Världsbankens 
president har således konstaterat att de flesta u-länder i varierande grad 
tvingas leva med stagnerande per capita-inkomster och statsinkom ster 
samt svåra betalningsbalans- och skuldproblem. Detta har i många fall lett 
till nedskurna investeringsplaner och förseningar i pågående projekt med 
ogynnsamma effekter på framtida produktivitet och tillväxt. I de fattigaste 
länderna med redan låga produktions- och konsumtionsnivåer har detta 
inneburit ökat lidande för de miljoner människor som redan lever i absolut 
fattigdom. De hårdast drabbade länderna i detta sammanhang är Afrika 
söder om Sahara där per capita-inkomsterna sjunker och vid slutet av 
80-talet förmodligen kommer att vara lägre än vid 60-talets slut. U-län
derna ser inte ut att kunna dra någon omedelbar automatisk nytta av den 
tillväxt som inletts i i-länderna. Fortsatta svaga resursöverföringar i ett 
återhållsam t givarlandsklimat medför stora svårigheter alltmedan skuldsi
tuationen fram står som besvärlig även på längre sikt. Det föreligger ett 
ömsesidigt beroendeförhållande mellan konjunkturuppgången och skuldsi
tuationen. En geografiskt bred stark och långvarig uppgång är en första 
förutsättning för att föra in skuldproblemen i ett mindre akut stadium. Det 
krävs att uppgången sprids till u-länderna genom ökad handel med dessa 
och att den internationella räntenivån sänks, vilket bl a skulle lätta skuld
bördan. Det skall dock påpekas att denna sammankoppling inte är ” auto
matisk” när det gäller mycket fattiga U-länder, där problemen ofta är av 
speciell karaktär.



1174 C 1

Ingen förändring förefaller nära förestående av den rådande bistånds- 
stagnationen. Tendenserna till ökad vikt vid bilateralt bistånd består och 
de internationella finans- och utvecklingsorganisationernas resurssituation 
förblir kritisk. Förhandlingarna om en sjunde påfyllnad av internationella 
utviklingsfonden (IDA) har inte kunnat avslutas beroende bl a på att 
enighet inte har kunnat uppnås om en påfyllnadsnivå som står i rimligt 
förhållande till de mottagande ländernas enorma behov och om bördeför- 
delningen. Även för FN:s utvecklingsprogram (UNDP) avtecknar sig en 
mycket kritisk framtid med alltjämt otillräckliga ressurstillgångar. Redan 
nu har man tvingats skära ned planeringsramarna för innevarande plane- 
ringsperiod 1982-1986. Det är dessutom osäkert om denna reducerade nivå 
kan bevaras.

Med den inriktning som de nordiska ländernas bistånd har mot de 
fattigaste bland u-länderna betyder detta att många av våra samarbetspart- 
ners drabbas ytterst allvarligt av det rådande läget. Bland länder som 
således befinner sig i en mycket utsatt position återfinns Tanzania. Under 
den knapphetens stjärna som f n lyser över internationellt utvecklingssam
arbete har många principiellt viktiga aspekter blivit föremål för förnyad 
och ökad uppmärksamhet, t ex samordning av biståndsinsatser, policy-dia- 
logen, utvärderingsverksam het, rehabilitering och underhåll. Alla dessa 
frågor tas upp i både multilaterala och bilaterala diskussioner om ökad 
effektivitet i biståndet.

2. Generellt om biståndssamarbetet

Samarbetet har under det gångna året fortsatt i de former som nedlagts i 
Köpenhamnsavtalet 1981. Den utveckling som antyddes i föregående års 
rapport har fortsatt mot allt mer varierande former för nordiskt samarbete, 
samverkan och samråd utöver de gemensamt finansierade projekten. Un
der året har samarbetet också ställts inför situationer där gemensamma 
projekt nått sitt slut och aktualiserat överväganden om förnyelse eller 
fortsättning. I ett tillfälle har också beslutats att ett nordiskt projekt i 
fortsättningen skall drivas som ett enskilt lands bilaterala samarbete. Det 
är i detta sammanhang viktigt att konstatera att nordiskt samarbete på 
biståndsområdet är ett mycket bredare begrepp än enbart samnordiska 
projekt. Dit hör således även parallellfinansiering o a innovationsformer. 
Samråd och erfarenhetsutbyte kan leda till att länderna satsar på insatser i 
komplementerande men skilda sektorer där varje lands särskilda förutsätt
ningar kan bäst nyttjas. Också genom att länderprioriteringar inte alltid är 
ensartade skapas utrymme för erfarenhetsutbyte i den praktiska verksam
heten som stärker det enskilda landets insatskapacitet till mottagarlandets 
nytta. Möjligheterna för ett land att få praktiskt stöd och hjälp av ett annat 
lands diplomati och biståndskontor har också uppmärksammats och sär
skilt övervägts i samråd med berörda administrativa myndigheter. Det
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gemensamma utredningsarbetet har fortsatt att vara ett värdefullt inslag i 
samarbetet. Om således sam arbetets praktiska utformning uppvisar en 
mångfald variationer är beslutsform erna i princip nedlagda i Köpenhamns- 
avtalet. Detta har nu varit i kraft i snart tre år och det kan förefalla lämpligt 
att under det kommande året överväga om och hur det i praktiken fungerat 
i strävan att förenkla, rationalisera och effektivisera formerna för sam arbe
tet. Det råder enighet om att föra en principdiskussion om huruvida den 
tidigare fastlagda arbets- och ansvarsfördelningen mellan äm betsm anna
kommittén för biståndsfrågor (ÄK-B) och rådgivande kommittén för bi- 
ståndsfrågor (RK-B) bör revideras på bakgrund av vunna erfarenheter.

2.1 Behandlingen av vissa aktuella ämnen

a) Arbetsgruppen Miljö och bistånd har avgivit sin rapport (NU 1982:9) 
som behandlats i EKB. En rad rekomm endationer till nationella, nor
diska och internationella åtgärder har diskuterats med sikte på att öka 
biståndsförvaltningarnas insikt om miljöaspekterna och främja dessas 
integrering i biståndsinsatser. Flera av rekomm endationerna har redan 
inkorporerats i de nationella biståndsförvaltningarnas rutiner, liksom 
områden identifierats där nordisk samverkam med fördel kan äga rum. 
Samtidigt fortsätter arbetet på att också internationellt skapa ökad 
insikt om de ekologiska aspekternas stora betydelse för ett ändamålsen
ligt utvecklingsprogram.

b) Arbetsgruppen för bistånd och fiske har likaså avgivit sin rapport, som 
dock ännu inte behandlats av ämbetsmannakommittén.

c) Det har under året förts diskussioner om dels s k mjuka projektinveste
ringslån från NIB, dels ett bredare samarbete med vissa' u-länder; 
sistnämnda fördes fram vid mötet den 30 november 1982 mellan de 
nordiska statsm inistrarna och Nordiska rådets presidium (det s k ” Sor- 
sa-initiativet” ).
Beträffande mjuka projektinvesteringslån har ministerrådet kunnat 
konstatera att det i de nordiska länderna redan idag finns eller disku
teras olika system för projektinvesteringslån på fördelaktigare villkor 
än rent marknadsmässiga. Det ges också möjligheter till samarbete med 
NIB t. ex. genom sam- eller parallellfinansiering inom ram arna för 
existerande system. Det bedöms att några avsevärda fördelar knappast 
skulle uppnås genom ett särskilt system för nordiska projektinveste
ringslån på förmånliga villkor med utnyttjande av biståndsmedel.
Det s. k. Sorsa-initiativet syftar till att finna praktiska former för ett 
intensifierat och breddat sam arbete med en begränsad grupp u-länder -  
troligen de nio flertalsstyrda länderna i Södra Afrika (SADCC-län- 
derna). Ämbetsmannakommittéen för biståndsfrågor har, efter att ha 
förelagt saken för den rådgivande kommittéen. beslutat att tillsätta en 
arbetsgrupp för att utreda bl. a. statsm inister Sorsas initiativ samt de 
övriga nordiska tankarna om samarbete med en viss grupp utvecklings-
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land. M inisterrådet diskuterade frågan på sitt möte den 29 november 
1983 och har noterat arbetsgruppens mandat.

d) De nordiska insatserna på energiområdet har i allt större grad blivit 
integrerade delar av biståndssam arbetet med olika länder. Även i multi
laterala biståndsorganen har u-ländernas stora behov av tekniskt och 
finansiellt bistånd på energiområdet uppmärksammats och de nordiska 
länderna har stött insatser för ändamålet, t ex i strävan att stärka 
kapaciteten hos FN:s utvecklingsprogram (UNDP) och Världsbanken.

e) RK-B har under det gångna året fortsatt sina tem adiskussioner och 
behandlat frågor kring det multilaterala biståndets utsatta situation, 
varvid biträdande adm inistratorn i UNDP Paul Thyness medverkade, 
samt den världsekonomiska recessionen och utsikterna för återhäm t
ning. Vid sistnämnda diskussion inledde tidigare finske utrikesminister 
Per Stenbäck och chefen för Ekonomiska Planläggningsbyrån Eero 
Tuomainen.
RK-B har vidare behandlat en rad löpande frågor i det nordiska samar
betet. Kommittéens arbete har på ett positivt och flexibelt sätt bidragit 
till att förankra det nordiska biståndssam arbetet i de olika länderna och 
inneburit en länk till den nationella politiska debatten.

2.2 Samnordiska projekt

1 enlighet med Nordiska rådets yttrande till Nordiska ministerrådet vid 
31 :a sessionen i Oslo angående gemensamma nordiska biståndsinsatser har 
äm betsmannakommittéen för biståndsfrågor under året berört olika möjlig
heter till utvidgat samarbete. Det står klart att samtliga nordiska länder är 
överens om värdet av biståndsinsatser i de centrala mottagarländerna, i 
synnerhet med hänvisning till punkterna 5, 6 och 7 i rapporten från 1979 
om nordiskt biståndssam arbete (NU 1979: 20).

I den fortsatta strävan att förbättra samarbetsformerna för nordiskt 
biståndssam arbete har äm betsmannakommittén överenskommit om ett in
tensifierat utbyte av information och samråd på områden där de nordiska
länderna är aktiva främst i bilateralt samarbete i mottagarländerna. I en

\

första fas skall närmare genomgång göras av vattensektorn. Finland har 
samtyckt till att samordna detta arbete. Möjligheter till ytterligare har
monisering och koordinering inom ramarna för existerande och planerade 
biståndsinsatser kommer att uppmärksammas även i den översyn av sam
arbetet på grundval av Köpenhamns-avtalet som ovan aviserats. Även 
utsikterna till närmare nordiskt samarbete i de avseenden som berörts i 
rapporten om biståndets gränsområden kommer fortsatt att vara föremål 
för uppmärksamhet.

2.3 Namibia

Samtidigt som de nordiska administrationerna undersöker möjligheterna 
till utnyttjande av andra nordiska länders am bassader och biståndskontor
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har Finland meddelat att beredskap föreligger att starta gemensamt nor
diskt biståndskontor i Namibia så snart landet blivit självständigt.

3. Det informella samarbetet

Liksom tidigare har täta kontakter förekommit mellan de nordiska län
derna i form av samrådsmöten, konsultationer och gemensamt uppträdan
de i internationella organ. Särskilt intensivt blev sådant samråd avseende 
de organ där gemensam nordisk representation finns i styrelsen t ex 
Världsbanken, de regionala utvecklingsbankerna, internationella jord- 
bruksutvecklingsfonden (IFAD).

Gemensamma nordiska inlägg är vanligt förekommande i internationella 
möten och konferenser t ex i FN:s generalförsamlings utskott, i ekonom is
ka och sociala rådet (ECOSOC) där normalt två nordiska länder ständigt 
har säte samt i UNDP, FAO, WFP, U N IC EF m fl. Gemensamma anföran
den utarbetas också till världsbankens och valutafondens utvecklingskom- 
mittés möten två gånger om året samt till världsbankens årsmöte. Under 
1983 har ett intensivt nordiskt samråd och samordningsarbete ägt rum inför 
sjätte sessionen med FN:s handels- och utvecklingskonferens (UNCTAD 
VI).

I samband med den allt mer kännbara resursknappheten tvingas de 
internationella organisationerna intensifiera sina insatser med resultat att 
också förslag till nya förändrade arbetsform er och finansieringsformer 
aktualiseras. Bl a har detta varit fallet i UNDP. De nordiska länderna har 
överenskommit att utöver det samråd som normalt äger rum inför olika 
specialorgans möten, intensifiera analysen av olika aspekter av FN:s tek
niska biståndssamarbete. En diskussion om detta avses inledas under 
hösten 1983. Strävan skall inte vara att etablera ett nytt permanent sam
rådsmaskineri motsvarande de regelbundna kontakterna avseende utveck
lingsbankerna, men en fördjupad och principiell diskussion av UNDP-rela- 
terat bistånd och UNDP:s roll och funktion har i dagens läge befunnits 
motiverad.

Under det gångna året har den informella nordiska arbetsgruppen för 
bistånd till handikappade i u-länderna avlämnat rapport till EKB, bl a om 
hur de nordiska länderna i sitt bistånd skall kunna beakta och följa upp 
FN:s världsaktionsplan. EKB har uppmanat de nationella förvaltningarna 
att ha dessa frågor i åtanke i sitt biståndsplanerande och verkställande 
arbete.

4. De gemensamma biståndsprojekten

4.1. Jordbruksprojektet i M beya, Tanzania

Samnordiskt stöd till Uyole Agricultural Centre har utgått sedan 1970, 
då ett första avtal om planering av regionalt centrum för forskning och
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undervisning på lantbrukets område ingicks. N ästa 5-åriga avtal under
tecknades 1972 och omfattade uppbyggnad och utrustning av centret samt 
igångsättande av verksam heten. Personalbiståndet nådde sin höjdpunkt 
under åren 1974—1976, då ett 40-tal sakkunniga arbetade vid centret. Det 
sammanlagda nordiska biståndet uppgick till ca 100 milj tshs. Under 
avtalsperioden 1978-1981 var det totala stödet 34 milj. tshs respektive 14 
milj. tshs under 1981-1982. Det pågående avtalet för perioden den 1 juli 
1982-den 30 juni 1985 undertecknades först i augusti 1983 och omfattar 
totalt 55 milj. tshs som fortsatt nordiskt bistånd. Projektet administreras av 
Finnida, d. v. s. det finska utrikesministeriets biståndsavdelning. Målet för 
centret är att bidra till att höja lantbruksproduktionen i Mbeya, Iringa, 
Ruwuma och Rukwa regionerna.

Verksamheten på Uyole Agricultural Centre kan delas på tre huvudom
råden, nämligen
1. utbildning av jordbruks- och hushållskunnig teknisk personal på mellan

nivå. Antalet studerande är ca 400, varav en tredjedel är kvinnor. 
Praktiskt taget är alla lärare, ca 40, numera tanzanier. Vidareutbildning 
och kortare kurser för lantbrukare från de fyra regionerna anordnas 
också.

2. Forskning, försöksverksam het och rådgivning bedrivs inom växtodling, 
husdjursskötsel och hushållsämnen med inriktning på praktiska pro
blem.

3. Jordbruksproduktion vid centret och försöksstationerna. Gården är på 
1150 ha. Initiativ — i form av en separat fond -  har tagits under 1983 för 
att bedriva gården som en ekonomiskt självständig enhet.

Projektet har evaluerats under 1976 och 1980. Den senare evalueringen 
anbeföll koncentrering av nordiskt stöd till de mest lovande områdena. Så 
har nu skett. Biståndet har inriktats på ett femtontal specialprojekt, vilka 
omfattar t. ex., vidareutbildning och kursverksam het, metodutveckling på 
rådgivningens område, forskning och försöksverksamhet samt produktion 
av utsäde avseende potatis, bönor, majs, tomat, lök och ris, framtagning 
av bättre vallväxter och ökad foderproduktion, förbättring av boskaps
stammen och fjäderfäskötsel samt skogsbruk.

Personalbiståndet omfattar ca 10 arbetsår/år. Institutionssamarbete har 
påböljats med lantbrukshögskolan i Ås, Norge på potatisforskningens 
område. Stipendier ges till vidareutbildning av den tanzaniska personalen. 
Underhåll av utrustning inklusive nödvändiga ersättningar och nyinköp 
stöds med nordiska medel. Förberedelserna för en planerad evaluering av 
projektet i början på 1984 har redan påbörjats.

4.2 Det nordiske andelsprojekt i Kenya

Det nordiske andelsprojekt i Kenya blev indledt i 1967. Administratio
nen varetages af Danmark. Den seneste 3-årige projektperiode, der påbe
gyndtes den 1. juli 1980, er blevet forlænget med et år til 30. juni 1984. Ved
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udløbet af denne periode vil den samlede nordiske bistand have beløbet sig 
til ca. 170 mill. DKK med en samlet ekspertbistand på ca. 585 mandår.

På grundlag af en midtvejsevaluering af projektet i 1982 udsendtes der i 
marts 1983 en nordisk ” Review and Identification M ission". Missionen 
anbefalede i sin rapport en udfasning af projektets nuværende aktiviteter 
samt en undersøgelse af en eventuel fortsat støtte til andelsbevægelsen i 
Kenya i form af en langtidsstøtte over mindst 5 år rettet mod andelsbevæ
gelsen i de mindst udviklede dele af landet.

I maj og juni 1983 gav henholdsvis em bedsm andskomiteen for bistands
spørgsmål og den rådgivende komité for bistandsspørgsmål deres tilslut
ning til et forslag om en toårig udfasning af de nuværende aktiviteter. 
Ministerrådet (SAM) besluttede i overensstem m else hermed på sit møde 
30. novem ber at forlænge støtten til den 30. juni 1986. Udgiften til projektet 
i denne afsluttende fase andrager 17,4 mill DKK for de 2 år tilsammen.

Med hensyn til en eventuel fortsat støtte til andelsbevægelsen foretager 
DANIDA med tilslutning fra de øvrige nordiske lande en videregående 
undersøgelse og forventer i begyndelsen af 1984 at kunne fremlægge et 
kommissorium for en forundersøgelsesmission.

4.3. Det nordiske andelsprojekt i Tanzania

Støtten til andelsprojektet i Tanzania, der blev påbegyndt i 1968, admini
streres ligeledes af Danmark.

En ny andelslov (cooperative act) blev godkendt af det tanzanianske 
parlament i april 1982. Den nye lov er en modernisering af loven om 
andelsvirksomhed fra 1968. Den er tilpasset de strukturændringer, der er 
foregået i Tanzania, men giver som den tidligere lov staten en betydelig 
kontrol over andelssektoren. Loven må ses som et forsøg på at indføre et 
system, der først og fremmest kan effektivisere distributionen af produk
tionsmidler og markedsføringen af landbrugsprodukter. System et er op 
bygget efter andelsbevægelsens grundsætninger, b l.a . om medlemsdemo
krati.

I 1982 imødekom de nordiske lande en tanzaniansk anmodning om en 
forlængelse af den nordiske bistand til andelssektoren i årene 1983—1988. 
Den finansielle ramme for projektet er 203 mill. DKK fordelt på 116 mill. 
DKK for perioden 1983-1984 og 87 mill. DKK for perioden 1985-1988. 
Heri er inkluderet lønninger m. m. til nordiske rådgivere svarende til ca. 
225 mandår. Projektaftalen er baseret på såkaldte ” Rullende 2-årsplaner", 
idet der skall udarbejdes arbejdsplaner for 2 år ad gangen under hele 
perioden.

Projektets hovedformål er at yde støtte såvel til de nyoprettede andels
foreninger som til de tanzanianske andelsmyndigheder. Støtten ydes i det 
væsentlige i form af rådgivningsvirksomhed, som vil omfatte personel
støtte til nyoprettede unioner, til regeringens kooperative departem ent og 
til andelsbevægelsens hovedorganisation ” Union of Cooperative Socie-
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ties . Endvidere vil man støtte Cooperative College bade med afhol
delse af driftsudgifter og af kursusvirksomhed samt yde 50 mill. DKK til en 
kooperativ lånefond med henblik på at finansiere nødvendige nyinvesterin
ger hos de lokale andelsforeninger i lagerbygninger, transportm idler, forar
bejdningsanlæg etc.

4.4 Det nordiska lantbruksprogrammet i M ocambique — M ON AP

1977 undertecknades ett treårigt avtal mellan de nordiska länderna och 
Mocambique om samnordiskt bistånd till ett lantbruksprogram (MO
NAP I).

Avtal om fortsatt stöd för treårsperioden 1981-1983 undertecknades 
hösten 1981. MONAP II består av 23 projekt inom jordbruk, skogsbruk 
och fiske. SIDA adm inistrerar biståndet på de nordiska ländernas vägnar. 
Samarbete sker med FAO.

I den första fasen utgjorde det avtalade stödet 50 milj. USD, och i den 
andra är ramen 66 milj. USD.

I slutet av 1982 gjordes en utvärdering av programmet. Kritik riktades 
mot att pogrammet genomförts i låg takt och att kostnaderna varit för 
höga. En alltför hög teknologi har valts. Ökat stöd till familjsektorn inom 
lantbruket föreslogs. Utvärderingen fann emellertid positiva effekter av 
programmet som grund för rekommendation att nuvarande avtal förlängs 
med ett år samt att stöd till en tredje fas förbereds.

I böljan av mars 1983 gjorde SIDA:s revisorer en redovisningsrevision 
av MONAP-II. I rapporten ges bl a ett antal rekomm endationer för att 
förbättre redovisningssystemet.

Inköpsverksam heten har förbättrats bl a genom att MONAP:s egen 
kapacitet förstärkts men fortfarande är leveranstiderna långa. Rekrytering 
av nordisk personal är också tidskrävande bl a med anledning av en ofta 
anmärkningsvärt långsam behandling av ärendena på mocambikisk sida.

Den 30 juni 1983 fanns på plats 28 nordiska experter, 35 FAO-experter 
och 116 s k cooperanter, d v s  lokalt anställda icke mocambikaner. Härtill 
kom tolv konsulter. Det sammanlagda antalet utländska medarbetare i 
MONAP-programmet var då således 191.

I samråd med Mocambique har förberedelser skett för fortsatt stöd, 
MONAP III, enligt vissa riktlinjer som bl a lägger tyngdpunkten vid små
jordbruk samtidigt som programmets omfattning dock minskas såväl finan
siellt som i fråga om antal verksamheter. En konsolidering av hittills gjorda 
insatser eftersträvas. Beredning avses kunna i sak vara avslutad under 
första halvåret 1984 för att avtal skall kunna träffas under hösten 1984.

M inisterrådet (samarbetsm inistrarna) diskuterade saken på sitt möte den 
30 novem ber 1983 och gav sitt godkännande till ÄK-B:s och RK-B:s 
planerade undersökningar med tanke på förlängt samarbete ut över 1984.
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4.5 Institute o f  Development M anagem ent (IDM) i Tanzania

Danmark, Finland og Norge har siden 1971 i fellesskap bistått Tanzania 
med å etablere ovennevnte institutt, som ligger i Mzumbe i nærheten av 
Morogoro. Innen for rammen av innsatsen har de tre nordiske land bevil
get i alt ca. 22.5 mill. NOK til investering i bygninger og utstyr. Derutover 
er det gitt personellbistand for ca 28,5 mill. NOK i perioden 1972-1981. 
Den første avtaleperioden utløp i desem ber 1976, men personellbistanden 
ble i förste omgang forlenget med 6 år — inntil 1982, og senere til juli 1984.

På instituttet undervises i bl a bokføring, revisjon, driftsøkonomi, ad
ministrasjon samt økonomisk og social planlegging. De studerende har 
forkunnskaper, som omtrent svarer til nordisk realskole/gymnasium-nivå 
og et par års praktisk erhvervserfaring. Krav om praksis gjelder ikke for de 
kvinnelige studerende. Studierne på IDM varer 1-3 år, og etter avsluttet 
utdannelse rekrutteres de studerende til stillinger innen for stats- og lokal
forvaltningen og erhvervslivet. Det holdes likeledes korte kurs og semina
rer. Instituttet har plass til ca. 1000 studerende.

På bakgrunn av en evaluering av prosjektet i 1977 stillet den nordiske 
styrelse seg i prinsippet positiv til en tanzaniansk anmodning om nordisk 
bistand til en udvidelse. Udvidelsen omfatter bygning av flere internater 
(en forøkelse fra 1000 til 1155 elevplasser, 55 lærerboliger, kontorer for 
lærerne, utvidelse av sykeavdelingen og innkjøp av kjøretøyer). Anmod
ningen var på 56 mill,t. shs. over en 3-årig periode.

For å delfinansiere en utvidelse av instituttet, stillet den nordiske pro- 
sjekt-styrelse imidlertid visse vilkår over for Tanzania, bl a at regnskaper 
for IDM skulle bringes i betryggende orden og at det ble utarbeidet en 
organsiasjonsplan og en bemanningsoversikt som bl a viste behovet for 
fortsatt rekruttering av lærere fra utlandet.

Siden 1979 har den nordiske bistand også omfattet et 4-årig stipend
program for videreutdannelse av tanzanianske lærere ved instituttet. Pro
grammet er beregnet å skulle koste ca. 3.5 mill. NOK.

Utover rekruttering av lærere fra de nordiske land, ble det i 1981 under
tegnet en avtale mellom Tanzania og de tre nordiske land om et personell- 
fond som åppner muligheter for tanzaniansk rekruttering av lærere og 
regnskapspersonale fra tredjeland -  (spesielt fra India og Pakistan).

NORAD har adm inistrert den tekniske bistand til prosjektet på de nor
diske lands vegne.

Fra og med 1983 ble prosjektet et rent norsk-tanzaniansk prosjekt, med 
unntak av personellfond og eksperter som forblir på nordisk basis frem til 
juli 1984. NORAD har avsatt 48 mill. NOK til fortsatt bistand i en 5-årspe- 
riode. Bistanden inneholder en rekke ulike komponenter, bl a vedlikehold 
av bygninger. Det tas sikte på at ekspertene i fremtiden i større grad skal 
delta i innovativt arbeid, i tillegg til noe undervisning.

Institusjonelt samarbeid mellom IDM og en norsk høgskole på området 
planlegges for derved å kunne videreutvikle både den tanzanianske og den 
norske institusjonen.
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4.6 S töd till transportkommissionen fö r  södra Afrika

De nordiska länderna har sedan februari 1981 lämnat stöd till den tek
niska enheten vid den regionala transport- och kommunikationskommis
sionen SATCC i Maputo. Insatsen adm inistreras av SIDA och hittills har 
15,8 milj. SEK avsatts. Därav har 2,4 milj. SEK utnyttjats för en inledande 
insats som sträckte sig fram till novem ber 1982. De återstående medlen, 
13,4 milj. SEK, avser en insats under perioden novem ber 1982 — decem
ber 1983. Kostnaderna för insatserna har fördelats lika mellan Danmark, 
Finland, Norge och Sverige, Totalt kommer cirka 250 personm ånader att 
ha finansierats under de två insatserna.

I slutet av 1982 gjordes en genomgång av det hittillsvarande stödet till 
den tekniska enheten, Det befanns då att det nordiska stödet har varit av 
stor betydelse för SATCC. De positiva erfarenheterna ledde till att en 
fortsättning av insatsen diskuterades mellan de nordiska delegationerna 
och representanter för SATCC vid givaremötet SADCC 4 i Maseru i 
januari 1983. Baserat på dessa diskussioner inkom SATCC i april 1983 med 
en framställning om fortsatt stöd för tvåårsperioden 1984-1985 omfattande 
cirka 140 personm ånader till en beräknad kostnad av ungefär 12 milj. SEK. 
I sin framställning önskade SATCC att den konsultfirma som administrerar 
den pågående insatsen om möjligt skulle engageras även för perioden 
1984-1985.

I de interna nordiska diskussionerna har utgångspunkten varit att kost
naderna för den fortsatta insatsen liksom tidigare skall fördelas lika mellan 
Danmark, Finland, Norge och Sverige. Man har också enats om att för
söka förlänga kontraktet med det konsultföretag som adm inistrerar den 
pågående insatsen. Den formella behandlingen av SATCC:s framställning 
pågår (september 1983) liksom kontraktsförhandlingarna med den aktuella 
konsultfirman.

Det gemensamma nordiska stödet till SATCC har också varit en bidra
gande orsak till ytterligare nordiskt samarbete vid finansieringen av enskil
da regionala projekt inom transport- och telekommunikationsområdet i 
södra Afrika. Således samfmansierar Norge och Sverige med NORAD 
som administrerande biståndsorgan ett regionalt teleprojekt som berör 
Botswana, Zimbabwe och Zambia. Projektet som har en finansiell ram av 
100 milj. NOK beräknas kunna tas i drift under 1984. Dessutom samfinan
sierar Danmark och Sverige, med DANIDA som administrerande bi
ståndsorgan, en studie av rullande järnvägsmaterial i SATCC:s medlems
länder. Ca. 9 milj. DKK har anslagits för denna studie, som beräknas vara 
avslutad under år 1984.

Diskussioner pågår om ytterligare samfinansieringar mellan två eller 
flera nordiska länder av projekt i södra Afrika inom transport- och tele
kommunikationer.
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Kapitel XIX

Jord- och skogsbruk

1. Jord- och skogsbrukspolitiska samarbetsfrågor samt ledande samarbets- 
organ

Centralt i nordiskt jord- och skogsbrukspolitiskt samarbete under år 
1983 har stått N ordiska lantbruksutredningen . Parallellt har man utrett 
möjligheter till att vidareutveckla nordiskt samarbete såväl inom jordbru
ket som inom skogsbruket. Speciell vikt har lagts på eventuella nya, 
konkreta samarbetsfält. Avsikten är, att på grund av utredningen på våren 
1985 framställa ett förslag till nordiskt handlingsprogram avseende nor
diskt jord- och skogsbrukssam arbete. I sina möten under året har N ordiska 
äm betsmannakommittén för jord- och skogsbruksfrågor (NÄJS) följt upp 
arbetet i utredningen. U nder året har man även i samarbete med Nordiska 
kontaktorganet för fiskerifrågor låtit utreda möjligheter till nordiskt samar
bete inom fiskodling och aquakultur generellt (Nordiska rådets rekommen
dation nr 6/1981).

U nder nordiska m inisterrådet koordinerar Nordiska äm betsmannakom
mittén för jord- och skogsbruksfrågor (NÄJS, grundad 1979) samarbetet på 
området. NÄJS framlägger årligen för ministerrådet ett förslag till nordiska 
sam arbetsprojekt, närmast på jordbruksforskningens samt växtförädling
ens område, samt uttalar sig över respektive nordiska institutioners bud
getförslag. Den tar också initiativ till nya former av nordiskt samarbete. 1 
sitt budgetprogram, som på samma gång utgjorde ett förslag till m inisterrå
dets budgetbeslut för år 1985, gav NÄJS riktlinjer för nordiskt samarbete 
på sitt ansvarsom råde. Det har varit äm betsmannakommitténs avsikt, att 
med hjälp av detta program utföra en löpande, balanserad helhetsvärdering 
av samarbetet inom området. Ämbetsmannakommittén har under året 
hållit tre möten.

Nordiska kontaktorganet för jordbruksfrågor är ett viktigt sam arbetsor
gan för jordbrukspolitiskt inform ationsutbyte. I kontaktorganet sitter re
presentanter för såväl regeringsmyndigheterna som jordbruksorganisatio
nerna. Kontaktorganet upprättades 1961 i överensstämmelse med en re
kommendation från N ordiska rådet. Kontaktorganets huvuduppgift är att 
följa utvecklingen av jordbrukets produktions- och exportförhållanden 
samt avsättning av och priser på jordbruksprodukter i Norden. Jordbruks- 
politiska ändringar och andra frågor av nordisk betydelse diskuteras. Del
tagarna inform erar varandra också om jordbruksdiskussioner i internatio
nella fora. I kontaktorganets möte den 23 mars 1983 deltog jordbruksm i
nistrarna från alla de nordiska länderna.

I verksam hetsberättelsen för år 1982 redogjordes översiktligt för jo rd
brukets produktionsförhållanden och försörjningsläget generellt. På öns-
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kan från rådets sida har ministerrådet den hår gången försökt utveckla 
verksam hetsberättelsen till att bli mera sammanfattande. Härmed har man 
avstått från att framställa den nämnda redovisningen och i stället hänvisas 
till redogörelserna över jordbruk och skogsbruk i Nordiska Statistiska 
Årsboken.

2. Jordbruksforskning

Nordiska m inisterrådet (NMR) har under de senaste åren ökat bevilj- 
ningarna till samarbetsprojekt på jordbruksforskningens område. Under 
1983 har NMR stött projekt rörande biologisk bekämpning av växtpato- 
gener, bekämpning av mastitis och lantbrukskooperationen. De stödda 
projekten planlägges fortsätta under 1984. För alla tre projekten gäller att 
de genomföras genom ett sam arbete, vari alla de nordiska länderna deltar.

I sitt budgetprogram har äm betsmannakommittén dragit upp följande 
riktlinjer för forskningssam arbetet på sitt ansvarsområde. Samarbetspro- 
jekten skall vara i överensstäm m else med nationella lantbrukspolitiska och 
forskningspolitiska målsättningar. Om möjligt skall det vara intresse för 
projektet i minst tre länder. Den samnordiska finansieringen kan i de flesta 
fall utgöra bara ett tillägg till totalfinansieringen och täcka de kostnader 
som är knutna till projektens transnationalitet. Det ställs samma veten
skapliga kvalitetskrav på nordiska som på nationella projekt. Samarbetet 
bör ge klara effektivitets- och andra fördelar. Finansiering bör normalt ges 
till tidsbegränsade projekt.

Från den 1 januari 1983 har det ingåtts ett samarbetsavtal mellan Nordis
ka ministerrådet och Nordiska Kontaktorganet för Jordbruksforskning 
(NKJ). NKJ är ett samarbetsorgan för de nationella jordbruksvetenskapli- 
ga forskningsråden. Avtalets syfte är att bidra till att de beviljningar, som 
ställes till förfogande för nordiskt samarbete inom jordbruksforskningen, 
kan utnyttjas optimalt.

Samarbetsavtalet innebär, att NKJ bidrar till utarbetandet av NMR:s 
budgetprogram, samt att NKJ företar en vetenskaplig värdering av pro
jek t, som föreslås finansierade via NMR. Dessutom evaluerar NKJ avslu
tade projekt. H ärutöver påtar NKJ sig diverse sekretariatsfunktioner i 
relation till uppgifterna.

För att täcka kostnader i förbindelse med de funktioner NKJ har påtagit 
sig, har NMR under 1983 ställt en beviljning på 87.000 NOK till disposi
tion. NKJ har under 1983 utarbetat sitt 2:a handlingsprogram, vari det 
redogörs dels för de generella förutsättningarna för ett utvidgat nordiskt 
samarbete dels pekas på de konkreta områden, där nordiskt forsknings-
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samarbete föreslås påbörjat. Det är således N K J:s uppfattning, att det är 
potentiella möjligheter för en betydlig ökning av det nordiska forsknings
sam arbetet, om nödvändiga medel kan ställas till disposition för arbetet.

Motiveringen för ett nordiskt sam arbete är ofta, att det i ett nordiskt land 
har byggts upp expertis och skapats förväntningar, som kan stimulera 
utvecklingen i ifrågavarande fackområde i de övriga nordiska länderna, 
och därmed främja en utveckling, som hade gått betydligt långsammare 
genom isolerade, nationella insatser. Nordiska projekt kan i andra sam
manhang betyda att angreppsvinkeln på en given problemställning blir 
bredare och insatsen mera massiv, vilket kan föra till snabbare vinnande 
av resultat ofta kombinerat med ekonomiska besparingar. Slutligen kan 
rationaliseringar uppnås vid genomförande av komparativa studier av ut
valda ämnen, när det till exempel gäller att värdera nya metoders använd
ningsmöjligheter under olika villkor.

NKJ har i handlingsprogrammet föreslagit, att nordiskt samarbete under 
kommande år försöks genomfört på följande områden:
-  Växtförädling
-  Biologisk bekämpning av växtpatogener
-  Bekämpning av mastitis
-  Jordbruksmeteorologi
-  Foderämnesvärdering och näringsfysiologi
-  Kvävets kretslopp
-  Alternativa och ekologiska produktionsmetoder
-  Vattenplanläggning och bevattning
-  Aquakultur, fiskodling och algproduktion
-  Immunologi
-  Reproduktion
-  Elektronik i jordbruket
-  Husdjursbeteende och djurens miljö
-  Lantbrukskooperation
-  Bioteknik
-  Energi i jordbruket

NKJ har tagit initiativ till, att det igångsättes aktiviteter på flera av de 
nämnda områdena.

På grund av en hänvändelse från NMR har NKJ under 1983 genomfört 
ett nordiskt symposium angående beteendeforskning och husdjursproduk- 
tion; (Nordiska rådets presidiums skrivelse den 16 novem ber 1979). Resul
tatet av symposiet blev, att det fanns tillslutning till att det igångsattes 
nordiska projekt på utvalda områden, eftersom det i alla länder på en rad 
områden saknas forskningsresultat, som kan användas i rådgivningen när 
det gäller tillrättaläggningen av husdjursproduktion. Planläggningsaktivi- 
teter kommer snart att sättas igång.

Det föreslås vidare,’ att ett utredningsarbete sätts igång, som syftar till 
att belysa behovet för forskning när det gäller bevattning och vattenplan- 

38-30-332 Nordiska rådel
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läggning, eftersom det efterlyses en förbättrad grund för att värdera, hur 
man bäst kan säkra att de totala vattenresurserna fördelas optimalt med 
hänsyn till de olika brukargruppernas krav om vattenmängd och vatten
kvalitet. Slutligen kommer möjligheterna för nordiskt samarbete angående 
alternativa odlingsmetoder och produktion i aquakultur att undersökas.

M inisterrådet upprätthåller ett levande samarbete även med samarbets- 
organet till Nordens jordbruksforskare, Nordiska Jordbruksforskares För
ening (NJF). Denna, hela Norden täckande ” transnationella” förening 
med ca. 2 500 medlemmar har hållit nära kontakt med ministerrådet och 
dess organ. Föreningens elva (11) vetenskapliga sektioner har spelat en 
central roll vid initierandet av nya aktiviteter inom jordbruksforsknings- 
sam arbetet. I månadsskiftet juni-juli 1983 ordnade N JF en framgångsrik 
forskarkongress i Esbo i Finland med drygt tusen deltagare.

Nordiska projekt på området finansieras dels via NK J, som under 1982 
och 1983 har beviljat ca. 3 mill. NOK till projekt, medan det via NMR 
under 1983 har beviljats 1.220.000 NOK.

3. Skogsforskning

Samarbetet inom sektorn leds av den nordiska institutionen Samarbets- 
nämnden för nordisk skogsforskning (SNS). Denna upprättades år 1972 
och infördes år 1978 på ministerrådets budget. Ar 1982 inordnades Nordis
ka Skogsarbetsstudiernas Råd (NSR), som dittills varit en självständig 
institution på m inisterrådets budget, under SNS. SNS har till uppgift att 
förmedla och understödja gemensam nordisk forskning inom skogsbruket 
samt att underlätta samverkan inom den skogliga forskarutbildningen.

SNS styrelse består av tre representanter för vardera Danmark, Finland, 
Norge och Sverige, varav en representerar den skogliga administrationen, 
en forskningen och en det praktiska skogsbruket, samt en observatör från 
Island. SNS-sekretariatet består av ca 1/3 tjänst och NSR-sekretariatet av 
1/2 tjänst.

SNS stödjer sig i sitt arbete på f  n 16 sam arbetsgrupper (inkl NSR) 
representerande olika kompetensområden.

Enligt sin policy skall SNS under styrelsens mandatperiod (fyra år) 
träffa företrädare för var och en av samarbetsgrupperna för att med dem 
diskutera forskningen och möjligheterna till nordiskt samarbete inom deras 
respektive område. Tanken är att man härvid inom vart och ett av områ
dena skall kunna identifiera åtminstone någon fråga med hög nationell 
prioritet inom flera av de nordiska länderna, där ett nordiskt samarbete 
kan förväntas innebära väsentligt ökad information för en given resursin-
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sats. I dessa fall kommer -  i den mån SNS har erforderliga resurser -  
projekt att initieras, varvid SNS i första hand kommer att svara för de med 
samarbetet förbundna utgifterna, medan kostnaderna i övrigt huvudsakli
gen förväntas finansieras medelst nationella medel. Då det gäller samord
ningen av SNS verksam het med de prioriteringar som görs i nationella 
forskningsstödjande och forskningsutförande organ, har en genomgång av 
SNS-ledamöternas nationella funktioner givit vid handen, att dessa i prin
cip borgar för att en dylik samordning kommer till stånd.

SNS har under året träffat företrädare för fem av samarbetsgrupperna 
representerande forskningsområdena skogsproduktion, skogspatologi, 
skogsentomologi, smågnagare och viltekologi. Som ett resultat av över
läggningarna har beslut fattats om påbörjandet av fyra nya projekt och 
projekteringen av ytterligare tre projekt under år 1984 inom de nämnda 
områdena.

SNS har under året tagit ställning till vilka forskningsområden som i 
första hand bör prioriteras. Parallellt härmed strävar dock SNS mot att få 
till stånd ett nära nordiskt samarbete inom hela skogsforskningsområdet. 
SNS har under året vidare fastställt regler för hur utvärderingen av SNS- 
stödda projekt bör ske.

SNS har lagt som bakgrund till sin uppskattning av högt prioriterade 
samarbetsområden de utmaningar som nordiskt skogsbruk står inför -  
samt de nationella forskningsprioriteringar som finns uttalade. Enligt SNS 
är dessa områden:

Inom biologisk forskning
-  Olika skötselåtgärders inverkan på markens långsiktiga produktionsför

måga
-  Försurningens orsaker och storlek samt dess inverkan på mark och 

vegetation
-  Älg -  populationsdynamik, inventeringsm etoder och populationsregle- 

ring
-  Skadeinsektsbekämpning med naturliga substanser
-  Sticklings- och vävnadsförökning
-  Friihtestmetodik
-  Ståndortsanpassade skogsföryngringssystem
-  Lövträd — preventiva åtgärder och bekämpning av olämplig förekomst 

samt möjligheter till beståndsutnyttjande
-  Biomassainriktad skogsproduktionsforskning 

Inom inventeringsforskning
-  Rationaliseringsmøjligheter genom tillæmpning av fjärranalysteknik 

Inom ekonomisk/teknisk forskning
-  Metoder för beräkning av konsekvenser för ekonomi och sysselsättning 

av beslut och åtgärder som påverkar markanvändning och skogsbruks- 
sätt

-  System för slutproduktanpassad avverkning och sönderdelning
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-  Rationaliseringsmöjligheter genom tillämpning av mät- och reglerteknik 
samt elektronik och databehandling

-  Gallringsteknik i klenskog
-  Avverkningsteknik för små driftsenheter

För år 1983 har SNS tilldelat medel till tio pågående projekt, varav fem 
inom det skogstekniska om rådet, och fyra nya projekt, varav tre inom det 
skogstekniska området. Förutom  till direkta projekt har medel anslagits för 
samordning av pågående marknadsforskning, projektering av fyra nya 
projekt samt sammanfattning och översättning till svenska av finska skogs- 
forskningsrön. Fortsatt stöd har vidare getts till Nordiska Samarbetsgrup- 
pen för Högre Skogsutbildning. Fr o m år 1982 har SNS beretts möjlighet 
att ekonomiskt stödja sam arbetsgruppernas sammanträffanden. Stöd har 
under år 1983 utgått till åtta dylika sammankomster.

4. Genbanksamarbete

Nordiskt genbanksamarbete omfattar i dagens läge en nordisk institu
tion: N ordiska genbanken för jordbruks- och trädgårdsväxter. Därutöver 
har man under året framlagt två förslag till bestående nya former av 
nordiskt genbanksamarbete: ett avseende central nordisk registrering av 
mikrobkollektioner (men även mikrobiologiskt samarbete mera generellt) 
och ett avseende genbanksamarbete rörande husdjur. Arbetet i planerings- 
projektet för fiskgenbanksamarbetet fortgår även under år 1984.

Nordiska genbanken fö r  jordbruks- och trädgårdsväxter.

Nordiska genbanken för jordbruks- och trädgårdsväxter (NGB) startade 
sin verksamhet den 1 januari 1979. NGB har till uppgift att bevara den 
genetiska variationen hos allt för Norden värdefullt material av jordbruks- 
och trädgårdsväxter.

Detta gäller såväl förädlingsmaterial som ursprungligt material. NGB 
skall betjäna växtförädlare och andra växtforskare. E tt nära samarbete 
med dessa präglar verksamheten. Inlagrat material och dess dokum enta
tion är fritt tillgängligt för envar. Den nordiska genbanken utgör en länk i 
det europeiska genbanksnätet och ingår i det globala samarbetet. Detta 
möjliggör ett fritt utbyte av material och dokumentation med andra gen
banker och samtidigt ett undvikande av dubbelarbete.

NGB leds av en styrelse. Vaije land utser en medlem och en suppleant. 
M andattiden är två år.

Specialister i de enskilda länderna ingår i de ländervisa rådgivande 
näm nderna för styrelsen. Den rådgivande funktionen förenas ofta med det
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praktiska genomförandet av genbanksarbetet. Detta har skett genom att 
samnordiska arbetsgrupper etablerats för de viktigaste växtgrupperna. 
Medlemmarna i dessa samnordiska arbetsgrupper är nationella specialister 
för de ifrågavarande växtslagen. N är genbanksarbetet planläggs och ge
nomförs under medverkan av dessa samnordiska arbetsgrupper i sam arbe
te med NGB, säkras en koordinerad och avbalancerad nordisk lösning 
utan att detta sker på bekostnad av eller i konkurrens med nationella 
intressen.

Verksamheten har under år 1983 varit koncentrerad till fröburna jo rd 
bruks- och trädgårdsväxter. Arbetet med inventering och beskrivning av 
släkterna Ribes (Vinbär, krusbär), Rubus (hallon, björnbär, hjortron, åker
bär) och Rheum  (rabarber) har fortsatt, likaså inventering av släktet 
Prunus (körsbär, plommon).

Den 30 augusti 1983 var det inlagrat och i NGB:s datasystem  registrerat 
följande material:

1. Normalt inkommande prov, material från nordiska institutioner:
a. I form av frö: 3030 prov
b. Som vegetativt material i klonarkiv: 100 träd och buskar

Som vegetativt material: 130 potatissorter.
2. Specialkollektioner:

Kornm utanter: 2600 prov.
3. Duplikat från andra genbanker, IBPGR material:

70 prov.
Påbörjade kartläggnings-, inventerings- och insamlingsarbeten har fort

satt programenligt i samtliga nordiska länder. En potatiskollektion bestå
ende av 130 prov på nordiska lokalsorter från Danmark, Finland. Norge 
och Sverige har odlats vid NGB för att möjliggöra identifiering av/och 
ställningstagande till vilka sorter, som skall bevaras av genbanken. Den 
samnordiska arbetsgruppen för frukt och bär har utarbetat inventerings- 
och registreringsformulär för Ribes (vinbär), Prunus (körsbär och plom
mon) samt Pyrus (päron) och Malus (äpplen). Avtal rörande 3 st klonarkiv 
för frukt har tecknats med institutioner i Sverige.

Samnordiska arbetsgruppen för vallväxter har utarbetat ramprogram 
samt insamlingsplaner för Danmark och södra Sverige. Vidare har inven- 
terings- och beskrivningsformulär utarbetats.

Samnordiska arbetsgruppen för självbefruktande stråsäd (korn, vete, 
havre) har utarbetat ramprogram samt fastställt vilka kriterier på informa
tion, som måste föreligga för att mutantmaterial skall vara berättigat till 
permanent hem ortsrätt på NGB. Ca 2 500 kornm utanter har överförts till 
NGB från Svalöf AB. De mutanter som uppfyller ovan nämnda kriterier 
kommer att få permanent hemvist på NGB.

Korsbefruktande stråsäd (råg, rågvete) hanteras av en enm ansutredare, 
som utarbetat en PM angående tillvaratagande av rågens genresurser.
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Inventering och registrering av befintligt material och av data om råg har 
påboijats i Finland och Sverige.

Ärtkollektionen vid Weibullsholms våxtforådlingsanstalt år under upp
förökning/föryngring enligt NGB:s krav på kvalitet och kvantitet för över
föring till NGB.

En samnordisk arbetsgrupp för vedartade prydnadsväxter och land
skapsplantor har etablerats. Arbetsgruppen höll möte på NMR:s sekreta
riat i Oslo den 21-22 april 1983 tillsammans med Samnordisk plantefored- 
lings (SNP) projektgrupp för vedartade prydnadsväxter. Därvid utarbeta
des riktlinjer för NGB:s arbete rörande vedartade prydnadsväxter och 
landskapsplantor.

En samnordisk arbetsgrupp för köksväxter höll ett möte på NGB under 
hösten 1983.

Samarbete inom ramen för EDP-projektet (europeiska genbankssamar- 
betsprojektet) har skett inom tre av dess arbetsgrupper:

Secale (råg). Vid mötet i W arszawa 10-12 maj 1983 diskuterades upp
byggnaden av en central Secale databas samt beskrivning av Secale-mate- 
rial. Vid besök på NGB 31 maj-3 juni 1983 av Dr. B. Molski från Botaniska 
trädgården i W arszawa fortsatte dessa diskussioner.

Hordeum  (korn) diskuterades vid möte i Gatersleben 17-19 maj 1983.
Primus (körsbär, plommon) diskuterades vid möte 24-27 maj 1983 förlagt 

till NGB. Som framgår av rekomm endationerna från mötet önskar arbets
gruppen att den centrala databasen för Prunus byggs upp vid NGB.

Förutsättningarna för dublettlagring av genbanksmaterial i permafrost 
har studerats på Svalbard. U tvecklingsarbetet på emballagesidan är avslu
tat och tillverkning av glasampuller för deponering i permafrost har börjat. 
Innan denna lagring kan ske förvaras ampullerna i frysboxar vid NGB.

Databehandlingen har avancerat tillfredsställande. Registrering av mate
rial har påböijats i samtliga nordiska länder. Programutvecklingen för att 
inlemma nationellt registrerade data i den centrala databasen fortskrider 
enligt NGB:s databehandlingsprogram.

Vad avser verksamheten under år 1984 kan stickordsmässigt bl. a. näm
nas följande:
-  Iordningsställande av dublettlager i tjälfrusen mark på Svalbard.
-  U tarbetande av handlingsprogram rörande 1. vedartade prydnadsväxter

och landskapsplantor, 2. oljeväxter och rotfrukter, 3. köksväxter.
-  Avslutning av programutvecklingen av centrala databasen i enlighet med

NGB:s databehandlingsprogram.

M ikrobiologiskt informatiksamarbete.

På uppdrag av NÄJS har möjligheten att upprätta ett nordiskt centralre
gister för mikrobsamlingar och -kollektioner utretts under åren 1981 -1982. 
En plan framställd av utredningen har färdigställts och behandlats av 
NÄJS samt godkänts av Nordiska ministerrådet (samarbetsministrarna)
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hösten 1983. I sin slutliga form innebär denna upprättandet av en nordisk 
styrgrupp för en treårig försöksperiod. Gruppen skall ansvara för följande 
funktioner:

1. fungera som nordiskt kontaktorgan för mikrobiologiskt samarbete 
med särskild tonvikt lagd på de forskningspolitiska frågor som aktualiseras 
av den pågående snabba utvecklingen inom mikrobiologin;

2. övervaka uppbyggnaden av ett dataregister över mikroorganismer 
med anknytning till jordbruk, trädgårdsodling och skogsbruk;

3. utse expertgrupper för de mikroorganismgrupper som registreras och 
övervaka dessa expertgruppers arbete. Expertgruppernas uppgift skall 
vara att bistå med sakkunskap vid utarbetandet av riktlinjer för registre
ringen av mikrobiologiska data;

4. följa med den internationella utvecklingen rörande dataregistrering 
inom det mikrobiologiska området.

Därutöver har styrgruppen fått i uppdrag att undersöka möjligheten att 
finansieringen av ett eventuellt bestående centralregister skulle täckas med 
avgifter på avnämare av mikrobiologisk information.

Avsikten vid uppbyggandet och bruket av dataregistret är att koppla det 
tekniskt ihop med NGB:s datasystem.

Nordiska rådets ekonomiska utskott uttalade sitt stöd åt förslaget i 
mötet den 15 juni 1983 i Reykjavik.

Husdjurs genbanksamarbete

En plan för bestående former av nordiskt husdjursgenb'anksamarbete 
framställdes för NÄJS på sommaren 1983. Enligt planen skall huvudregeln 
vara, att varje land organiserar sin egen genbank efter nationella förhållan
den och prioriteringar. Som ett koordinerande organ bör en nordisk hus- 
djursgenbankstyrelse med representanter från länderna bildas. Styrelsen 
skulle ivarata följande funktioner:
-  initiera bildandet och bidra till genomförandet av genbanker på nationell 

nivå inom Norden,
-  kartlägga hotade populationer,
-  skapa en informationscentral på internordisk nivå,
-  följa forskningens framsteg och verka för tillämpning av de modernaste 

m etoderna vid lagring av gener,
-  verka för en aktiv information både på vetenskaplig och populär nivå,
-  aktivt söka samverkan med liknande verksam heter på både växt- och 

djursidan, både nationellt och internationellt.
NÄJS anser att verkställa planen fr. o. m. 1985 för en försöksperiod på 

tre år.

Fiskgenbanksamarbete

M inisterrådet har under åren 1981-1983 även finansierat verksamheten 
för en nordisk kontaktgrupp som arbetat med genbankfrågan för fisk.
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Gruppen har kommit med ett förslag till sin verksamhetsplan. NÄJS anser 
ändå att den bör förbindas till de förslag, som man avväntar från utredning
en med uppgift att genomgå nordiskt samarbete på fiskodlingsområdet. 
Härmed har NÄJS uppskjutit sitt avgörande tills Nordiska fiskodlingsut- 
redningen blivit färdig med sina förslag. Detta väntas vara fallet före 
utgången av år 1983.

Genbanksamarbete

* av disponeringsreserven 

5. Växtförädling

Växtförädlingens område i Norden omfattar ett mycket brett spektrum 
av uppgifter, från forskning och utveckling via egentlig växtförädling till 
avprövning och identifikation av färdiga sorter. Kraven på växtförädling
ens område ökar ständigt, t. ex. när nya metoder och ny teknik uppnås 
(t. ex. genteknologi) och genom ökade krav på växtprodukternas kvalitet. 
En rad av dessa ämnen är gemensamma för flera av de nordiska länderna, 
b l.a. därför att flera klimatiskt olika regioner sträcker sig tvärs över de 
nationella gränserna. Ett ökat nordiskt samarbete, arbetsdelning, koordi
nering av arbetet, harmonisering av lagstiftning m. m. kan bidra starkt till, 
att de nationella resurserna, som sättes in på växtförädlingens område, 
utnyttjas mera effektivt.

U nder 1981 påböijades ett sådant ökat nordiskt samarbete på växtföräd
lingens område. Samnordisk Växtförädling (SNP), leds av en nordisk 
styrgrupp med medlemmar från de fem nordiska länderna. Det igångsattes 
tre projekt med hög prioritet, ett Nordnordiskt växtförädlingsprojekt: För
ädling av gräsm arksväxter för Nordens nordliga områden, ett Sydnor- 
diskt forskningsprojekt: Partiell resistens mot växtsjukdomar (mjöldagg i 
bygg) och ett gemensamt nordiskt projekt: Koordinering av sortavspröv- 
ning och -identifikation i Norden. Dessa projekt har vidareförts efter 
planerna under 1983. Det har under år 1983 igångsatts två nya projekt, ett 
angående förädlingsteknik och ett angående växtförädling, bägge av grön
saker. Dessa har baserats på utredningsarbete under åren 1981 och 1982. 
Ett forskningsprojekt angående förädlingsteori baserat på en utredning har 
dessutom förberetts. Två utredningar angående förädling av frukt och bär 
resp. förädling av potatis — har avslutats under 1983 och kommer att bilda
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grunden för eventuella nya samarbetsområden. Utredningarna publiceras i 
NORD-serien. U tredningsarbete om ” celle- og vävskultur” och om växt
förädlingens kvalitetsproblem har fortsatts under 1983, och arbetet med en 
ny utredning om förädling av vedartade prydnadsväxter har påböljats.

Avsikten med utredningarna är att få specialister i de nordiska länderna 
att kartlägga de nationella aktiviteterna på ifrågavarande område, att vär
dera behovet för framtida aktiviteter och att värdera för- och nackdelar vid 
ökat nordiskt samarbete. Vatje utredning kommer normalt att vara färdig 
efter två år och kan därefter bilda grunden för nya former av nordiskt 
samarbete koordinerat av SNP. Avsikten är att ta upp 1-2 nya områden till 
utredning varje år, således att man under en rad år kan få en kvalificerad 
genomgång av alla relevanta ämnen inom växtförädlingens område och 
därmed få etablerat samarbete på de områden, där detta är möjligt och 
ändamålsenligt.

6. Forskarutbildning

Forskarutbildning på jord- och skogsbruksområdet har visat sig vara ett 
angeläget område för nordiskt samarbete. Förklaringen till detta ligger i 
första hand inom den naturgeografiska men också i den institutionella 
likheten i Norden. Fr. o. m. år 1982 har huvudvikten i samarbetet på 
området legat i ” pilotprojektet rörande systematiserad nordisk forskarut
bildning på jord- och skogsbrukets om råde” . Det påbörjades på förslag av 
utredningen NU 1981: 1 om ” Ökat nordiskt forskningssam arbete” . Projek
tet har samfinansierats av kulturministrarna och samarbetsministrarna.

Pilotprojektet leds av den Nordiska rektorsforsamlingen för lantbruks- 
högskolor och adm inistreras av Nordiska kultursekretariatet. Projektet 
omfattai även året 1985, varefter en ny eventuellt mera omfattande ord
ning torde bli aktuell. NÄJS har utgått ifrån, att den bereds lika möjligheter 
som äm betsmannakommittén för kulturellt samarbete att följa upp verk
samheten. Nu förutsätter NÄJS, att resultat och erfarenheter från projek
tet evalueras under våren 1985 och att NÄJS delges evalueringsresultatet.

*från den allmänna disponeringsreserven.
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Kapitel XX

Livsmedelsfrågor

1. Innledning

Det permanente nordiske utvalg for næringsmiddelsspørmål (NUN) 
svarer for det nordiske samarbeid på næringsmiddelområdet og er et organ 
for informasjon og samråd mellom de nordiske land. Utvalget skal også ta 
initiativ og framlegge forslag til tiltak gjeldende bl. a. samarbeid angående 
næringsmiddeltoksikologi samt analyse- og kontrollm etoder for nærings
midler. Utvalget har ansvaret for koordinering av det nordiske samarbeid i 
disse spørsmål samt av nordisk samvirke i internasjonalt samarbeid.

N U N ’s oppgave vil blant annet være å kartlegge problemer som skaper 
hindringer for internordisk handel med næringsmidler for produsenter og 
importører, for kontrollmyndigheter og for administrasjonen på nærings
middelsektoren.

Flere andre nordiske samarbeidsgrupper er nå innordnet Næringsmid- 
delutvalget som egne faggrupper:

1) Nordiska metodikkomittéen för livsmedel, 2) Nordisk næringsmiddel
toksikologisk gruppe og 3) de nordiske sekretariater for Codex Alimenta- 
rius arbeidet. Dessuten har Næringsmiddelutvalget oppnevnt 4) Nordisk 
arbeidsgruppe for kost- og ernæringsspørsmål.

I løpet av 1982 drøftet NUN behov og muligheter for samarbeid og 
planlegging og organisering av dette. Det ble utarbeidet planer for 6 samar
beidsprosjekter som er kommet igang i løpet av 1983. Disse fordeler seg på 
områdene
-  Lovgivning og administrasjon
-  M etoder for analyse og kontroll av næringsmidler
-  Næringsmiddeltoksikologi
-  Kosthold og ernæring
-  Internasjonale saker

Bevilgningen over m inisterrådets budsjett har i 1983 vært på 320.000 
NOK.

2. Lovgivning og administrasjon

De nordiske land har idag svært ulike krav til næringsmidlers hygieniske 
kvalitet. Dette betyr i praksis en handelshindring og en ekstra belastning 
for produsent/importør og for næringsmiddelkontrollen. En prosjekt
gruppe som skal utarbeide forslag til fellesnordiske mikrobiologiske ret
ningslinjer for næringsmidler er startet opp i 1983. Gruppen vil også gjen
nomgå og standardisere undersøkelsesm etoder og fremgangsmåte ved prø
vetaking for kontroll. Gruppens arbeid vil være avsluttet i løpet av 1984.
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Det er utarbeidet forslag til et prosjekt som tar sikte på å utrede mulig
heter for å samordne overvåking og kontroll av importerte næringsmidler. 
En slik samordning vil både bety økonomiske innsparinger og en mere 
effektiv kontroll. Prosjektet planlegges startet opp i 1984 og er beregnet å 
gå over 2 år.

Det er etablert et internordisk kontaktnett for hurtig informasjon om 
m atvarepartier som må avvises for import og om andre akutte problemer 
som angår næringsmidler.

3. Metoder for analyse og kontroll av næringsmidler

Analysemetoder for næringsmidler utvikles og vurderes på ulike måter 
innenfor rammen av nordiske og internasjonale organisasjoner. Nordiska 
metodikkommittén för livsmedel (NM KL) har i mange år arbeidet med 
utprøving og publisering av metoder for næringsmiddelanalyser. Komi
teens virksomhet er organisert i 5 nasjonale komitéer som møtes flere 
ganger i året og forbereder saker til et årlig nordisk møte. På årsmøtet 
behandles sakene i 5 subkomitéer. I 1983 har komitéen publisert 2 metoder 
og flere m etoder er under trykking. I alt er omlag 90 metoder godkjent. 
Alle m etoder gjennomgår er revisjon i løpet av en tiårsperiode.

N M K L’s virksomhet har vært finansiert gjennom nasjonale bevilgninger 
til reiser m .v , mens ett land (tidligere Danmark, fortiden Sverige) har 
påtatt seg sekretariatsfunksjonen. Næringsmiddelutvalget vil i nær framtid 
vurdere fremtidig finansiering av metodikkomiténs sekretariat.

Det stilles idag store krav for å opprettholde en faglig, og ut fra hel
semessige hensyn forsvarlig kontroll av næringsmidler. Analyser av b l.a. 
vitaminer og rester av plantevernm idler er særlig ressurskrevende. På 
oppdrag fra NUN har en prosjektgruppe under NM KL i løpet av 1983 
utredet forutsetningene for å etablere en hensiktsmessig arbeidsdeling av 
slike analyser mellom de nordiske lands spesiallaboratorier. Utredningen 
vil bli vurdert av Næringsmiddelutvalget våren 1984.

4. Næringsmiddeltoksikologi

Nordisk næringsmiddeltoksikologisk gruppe møtes 2 ganger årlig. Toksi- 
kologene drøfter nye forskningsresultater og fungerer som rådgivere for de 
nordiske lands næringsmiddel- og helsemyndigheter.

De nordiske toksikologene samarbeider også om å bringe fra ny kunn
skap om struktur og virkemåte for enkelte tilsetningsstoffer som er i bruk i 
de nordiske land. En egen prosjektgruppe arbeider med å utrede struktur, 
nedbrytning og mulig toksisitet av tilsetningsstoffet karragenan. Gruppen 
vil legge fram sin rapport i løpet av 1984 med anbefalinger angående bruk 
av karragenan i næringsmidler.

Tilsetningsstoffer til næringsmidler er i alle de nordiske land regulert
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gjennom positivlister. Disse listene gir nøyaktige anvisninger om hvilke 
stoffer som kan tilsettes de ulike matvarer og hvilke mengder som tillates 
tilsatt. Imidlertid er det idag store ulikheter i de nordiske lands bestem 
melser om tilsetningsstoffer. Dette skaper problem er for internordisk han
del, for im portører og for de nordiske lands myndigheter på næringsmid
delområdet.

Det planlegges å utabeide en oversikt over likheter og forskjeller i de 
nordiske lands bestem m elser om tilsetningsstoffer. Oversikten planlegges 
utført våren 1984.

5. Kosthold og ernæring

De nordiske lar.d har en rekke felles problem er og oppgaver som angår 
kosthold og ernæring, og i løpet av 1983 er flere samarbeidsprosjekter 
startet opp.

I alle de nordiske land pågår et kontinuerlig arbeid med tabeller over 
næringsmidlers innhold av viktige næringsstoffer. Dette arbeidet er tids- og 
ressurskrevende, og de mange fellestrekk ved de nordiske lands kosthold 
tilsier at arbeidet med næringsmiddeltabeller samordnes og koordineres. 
En prosjektgruppe som kartlegger muligheter for en slik samordning har 
vært igang siden høsten 1982. Det arbeides med planer om en nordisk 
databank (NORFOODS) for oppbevaring av data over næringsinnhold 
m. v. i de mest brukte m atvarer og matretter.

Kunnskap om befolkningens kosthold og endringer i kostholdsmønstre 
over tid er en viktig forutsetning for ernæringspolitiske tiltak. Kostholds
forskere i de nordiske land har i de senere år avholdt flere symposier for å 
drøfte felles erfaringer og problemer. I 1983 er det etablert en prosjekt
gruppe som skal vurdere m etoder og planlegging av kostholdsundersø- 
kelser og muligheter for samordning. Hensikten med dette er bl. a. å kunne 
sammenlikne og sammenstille resultater fra kostholdsundersøkelser i de 
ulike land.

Gruppen vil også drøfte tilpasning av metoder til nye problemstillinger 
innenfor forebyggende helsearbeid og til ernæringspolitiske målsettinger. 
Gruppens anbefalinger vil bli presentert på den neste nordiske ernærings- 
konferanse i Bergen juni 1984.

I alle de nordiske land arbeides det fortiden med å finne fram til klarere 
retningslinjer for regulering av markedet for helsekostprodukter. Kontroll 
med slike produkter byr på administrative problemer som, på grunn av den 
utstrakte internordiske handel med slike produkter, bør kunne løses i 
samarbeid mellom de nordiske lands myndigheter. Et prosjekt som tar 
sikte på å kartlegge helse- og administrative problemer knyttet til import, 
markedsføring og kontroll av helsekostprodukter som omsettes i de nordis
ke land er startet i 1983. Prosjektgruppens forslag til relevante adm inistra
tive tiltak for en mere effektiv og hensiktsmessig regulering av slike pro
dukter vil foreligge i løpet av 1984.
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Et nordisk seminar om samordning av opplysningsmateriell innenfor 
faget kosthold og ernæring har vært avholdt i Norge i oktober 1983.

6. Internasjonale saker

Internasjonale retningslinjer og krav til næringsmidler utarbeides i regi 
av Codex Alimentarius-kommisjonen under FAO/W HO. De nordiske land 
deltar aktivt i dette arbeidet og har opprettet egne nasjonale sekretariater. 
Disse sekretariater søker, så langt det er mulig, å samordne de nordiske 
lands standpunkter for derved å gi disse større gjennomslagskraft i inter
nasjonal sammenheng. Det er også disse sekretariaters oppgave å med
virke til at regelverket i de nordiske land i så stor grad som mulig tilpasses 
anbefalingene fra Codex Alimentarius.

De nordiske lands Codex-sekretærer har i løpet av 1983 avholdt flere 
møter for å samordne det internasjonale arbeidet.
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Kapitel XXI

Bostads- och byggsektorn  

1. Inledning

Nordiska ministerrådet (bostadsministrarna) fastställde den 22 augusti 
1983 det nya handlingsprogrammet för nordiskt samarbete inom bostads- 
och byggsektorn. Handlingsprogrammet ersätter det gamla programmet 
som fastställdes i maj 1977. Förslag till nytt handlingsprogram antogs vid 
bostadsm inisterm ötet i Uleåborg i augusti 1982. Förslaget behandlades 
vidare på N ordiska rådets session i februari 1983 på grundval av Nordiska 
rådets ekonom iska utskotts betänkande. Som följd av Nordiska rådets 
rekommendation har vissa ändringar gjorts i handlingsprogrammet. Dessa 
ändringar innebär bl a betoning av byggsektorns betydelse för sysselsätt
ningen Därtill har sammanhanget mellan handlingsprogrammet och pro
jektprogram m et gjorts tydligare. I projektprogramm et, som revideras årli
gen prioriteras och preciseras de projekt som skall genomföras under de 
närmaste åren.

I det nya handlingsprogrammet som är mindre tekniskt inriktat än det 
gamla, prioriteras sådana åtgärder som har en positiv inverkan på syssel
sättningen och byggsektorns allmänna utveckling. Vidare har bostadspoli
tiska och bebyggelsepolitiska frågor fått ökad betydelse. Dessutom har 
projekten inom reparations- och ombyggnadsverksamheten givits större 
vikt.

Verksamheten har i handlingsprogrammet delats i tre delområden: bygg
politik, bostadspolitik och internationellt samarbete. Samarbetet inom 
byggpolitiken innefattar harmoniseringsarbete, forsknings- och utveck
lingsarbete samt frågor om byggsektorns allmänna utveckling.

Huvudvikten i det nordiska byggsamarbetet har tidigare legat på har
monisering av bestäm melser, normer och standarder för byggande. Detta 
arbete har ofta nära anknytning till internationell harmoniseringsverksam- 
het. Ett exempel är FN:s kommission för Europa (ECE), där Nordens 
insats har varit av betydelse. Det kan konstateras att lagar, förordningar, 
bestäm melser och andra regler som styr byggandet inom de enskilda 
nordiska länderna numera är relativt väl harmoniserade.

Ett centralt syfte med det fortsatta harmoniseringsarbetet är att avskaffa 
handelshinder och underlätta handelsutbytet både inom Norden och mel
lan de nordiska länderna och övriga länder. Som resultat av ett projekt om 
godkännande och kontroll, antog bostadsministrarna i augusti 1983 princi
pen om nordiska riktlinjer för ömsesidigt accepterande av centralt god
kända byggprodukter och officiell kontrollordning för byggsektorn. Rikt
linjerna syftar till att förenkla prövningen av ansökningar om godkännande 
av byggprodukter som redan godkänts i Danmark, Finland, Norge eller
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Sverige. Riktlinjerna omfattar sådana ordningar för centralt godkännande 
och officiell kontroll av byggprodukter som är förankrade i nämnda länders 
byggnadslagstiftningar. M inisterrådssekretariatet har under hösten förhört 
sig om Islands intresse att ansluta sig till riktlinjerna. Riktlinjerna fast
ställdes av bostadsm inistrarna i novem ber 1983 efter att Nordiska kommit
tén för byggbestämmelser (NKB) samt de nationella myndigheterna hade 
utfört en slutlig granskning av texten. Arbetet fortsätter inom NKB med 
utarbetande av produktregler för olika produktområden.

Byggnadsverksamheten har på senare tid genomgått stora strukturella 
förändringar. Till följd av den allmänna konjunkturnedgången har man 
kunnat konstatera en betydande nedgång i byggaktiviteten. Minskningen 
har haft negativa följder både för entreprenörverksam heten och för bygg
materialindustrin. Arbetslösheten har ökat kraftigt inom dessa områden. 
Vidare har byggandets karaktär förändrats: tyngdpunkten har förskjutits 
från kvantitativa behov till kvalitativa behov. Nybyggandet har minskat 
kraftigt, medan aktiviteten inom reparations- och ombyggnadsverksamhe
ten har ökat. Den väldiga produktionsapparat som har byggts upp under de 
senaste årtiondena står delvis oanvänd. Vad gäller bygg- och byggmaterial
exporten har den under de senaste åren ökat avsevärt. Någon helhetsbild 
av vilka följder dessa ändringar har fått och kommer att få för branschen 
föreligger emellertid inte. N ordiska äm betsmannakommittén för samarbe
te inom byggsektorn (ÄK-BYGG) har därför under året satt igång en 
tvärsektoriell utredning om de strukturella ändringar som har skett eller 
kommer att ske inom byggsektorn och konsekvenserna av dessa. I utred
ningen ges frågor om sysselsättningen prioritet.

Den s k ROT-sektorn (reparation, ombyggnad, tillbyggnad) är ett priori
terat sakområde i det nya handlingsprogrammet. Betydelsen av att mera 
rationellt och ekonom iskt utnyttja det befintliga byggnadsbeståndet blir 
allt viktigare i framtiden. Sam arbetet bör därför omfatta, förutom drifts-, 
beständighets- och underhållsfrågor, också frågor om ombyggnad och 
förbättring av det befintliga byggnadsbeståndet. Dessa verksam heter krä
ver ofta speciell yrkeskunskap. De är också så arbetskraftsintensiva att de 
spelar särskilt stor roll för sysselsättningen. Nordiskt samarbete på detta 
område pågår för närvarande mellan både byggmyndigheter och byggfors- 
kare.

Nordiskt samarbete inom bostadspolitiken har förekommit sedan länge 
och skall i fortsättningen få allt större betydelse. För att skapa förutsätt
ningar för en långsiktig och målinriktad aktivitet inom området utarbetas 
en helhetsplan för den bostadspolitiska projektverksam heten som genom
förs med ministerrådets finansiering. Inom det bostadspolitiska området 
har under året pågått ett antal projekt. Det har bl a gällt jäm förelser av 
bostadssituationen i Norden, erfarenhetsutbyte beträffande m etoder för 
bedömning av bostadsbehov och bostadsefterfrågan samt m etoder för 
bostadsfinansiering och bostadsbeskattning. Under året har utgetts slut-
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rapport om projektet Socialt bostadsbyggande och boendedemokrati i 
Norden. Man har vidare under året beslutat sätta igång en utredning om de 
ungas bostadssituation i Norden.

Ifråga om internationellt samarbete kan det konstateras, att strukturför
ändringen av byggmarknaden samt byggexportens och framför allt bygg
materialexportens ökning gör det angeläget att de nordiska länderna stude
rar möjligheterna att effektivisera det internationella harmoniseringsarbe-

Under den senaste tiden har förståelsen ökat för att bygg- och bostads
problemen i utvecklingsländerna kräver, förutom insatser från de nationel
la regeringarna, också bistånd från de utvecklade länderna. 1 samband med 
överföring av kunskap och teknologi inom byggsektorn till utvecklingslän
derna har samnordiska projekt eftersträvats. ÄK-BYGG har under året 
satt igång ett projekt för klarläggande av byggsektorns roll i nordiskt 
biståndssam arbete och av byggexporten till utvecklingsländerna.

Det nordiska byggsamarbetet finansieras med anslag från såväl minister
rådet som de myndigheter och institutioner som är nationellt representera
de i de nordiska samarbetsorganen.

För 1983 har m inisterrådet beviljat medel för projektverksamheten inom 
bostads- och byggområdet på 1 766 000 NOK. Därtill har Nordiska kom
mittén för byggbestämmelser som institution beviljats 1 090 000 NOK för 
projektverksam heten samt 490 000 F1M för sekretariatskostnader.

2. Samarbetsorgan och projektverksamhet

2.1 Bostadsministrarna

De nordiska bostadsm inistrarna sammanträdde som ministerråd i augus
ti 1983 i Ronneby. Härvid fastställdes det nya handlingsprogrammet för 
nordiskt samarbete inom bostads- och byggsektorn. 1 programmet priori
teras sådana åtgärder som har en positiv inverkan på sysselsättningen och 
byggsektorns allmänna utveckling. Vidare har bostadspolitiska och bebyg
gelsepolitiska frågor fått ökad betydelse.

Bostadsm inistrarna antog vidare principen om nordiska riktlinjer för 
ömsesidigt accepterande av centralt godkända byggprodukter och officiell 
kontrollordning för byggsektorn. M inistrarna uppdrog åt äm betsm anna
kommittén för sam arbete inom byggsektorn att slutföra arbetet med sikte 
på att resultatet skulle kunna föreläggas Nordiska rådet på sessionen 1984. 
M inistrarna beslöt vidare att uppdra åt ämbetsmannakommittén och minis
terrådssekretariatet att förhöra sig om Islands intresse att ansluta sig till 
riktlinjerna. I novem ber 1983 antog Nordiska ministerrådet (bostadsmi
nistrarna) riktlinjerna till efterrättelse i Danmark, Finland, Norge och 
Sverige.

Bostadsm inistrarna behandlade vidare i mötet aktuella bostadspolitiska 
problem och utvecklingstendenser. Diskussionen kring bostadsbyggandets
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utveckling omfattade dels nybyggnads-, ombyggnads- och underhållsverk- 
samhet, dels åtgärder för att finansiera och genomföra ökad stadsför
nyelse, ökat underhåll och avhjälpande av byggskador. Bostadsm inist
rarna kunde konstatera att tack vare de ökade satsningarna på reparations- 
och ombyggnadsverksamhet mildras de negativa effekterna som nedgång
en i nybyggnadsaktiviteten förorsakat på sysselsättningen.

2.2 ÄK-BYGG

Ämbetsmannakommittén har ansvaret för samordning och genomföran
de av samarbetet inom bostads- och byggsektorn.

Bostadsm inistrarna antog i sitt möte i augusti 1982 förslag till nytt 
handlingsprogram för nordiskt samarbete inom bostads- och byggsektorn. 
Förslaget har därefter behandlats på Nordiska rådets session 1983 och 
p g a  Nordiska rådets ekonomiska utskotts betänkande har äm betsm anna
kommittén föreslagit vissa ändringar i handlingsprogrammet. Dessa änd
ringar innebär bl a betoning av byggsektorns sysselsättningsmässiga bety
delse. Därtill har sammanhanget mellan handlingsprogrammet och projekt
programmet gjorts tydligare. I projektprogramm et, som revideras årligen, 
prioriteras och preciseras de projekt som skall genomföras under de när
maste åren. Handlingsprogrammet med föreslagna förändringar fast
ställdes av bostadsm inistrarna i augusti 1983.

Ämbetsmannakommittén har under året i samarbete med NKB utarbetat 
förslag till nordiska riktlinjer för ömsesidigt accepterande av centralt god
kända byggprodukter och officiell kontrollordning för byggsektorn. Äm
betsmannakommittén beslöt övergå från den tidigare avtalsmodellen till 
riktlinjemodellen p g a  Danmarks förpliktelser som medlem i EG.

Ämbetsmannakommittén har under året påbörjat en utredning om bygg
sektorns strukturella problem. Syftet är att utreda de strukturella ändring
ar som har skett eller kommer att ske inom byggsektorn och konsekvenser
na av dessa. Projektet utförs direkt under ÄK-BYGG och i nära kontakt 
med andra sektorer. Ämbetsmannakommittén har vidare under året startat 
ett projekt för att klarlägga byggsektorns roll i nordiskt biståndssamarbete 
och byggexporten till utvecklingsländerna. Även denna utredning genom
förs direkt under ÄK-BYGG. Båda projekten utförs huvudsakligen som 
tjänsteuppdrag i de olika bostadsministerierna.

2.3 NKB

NKB är ett samarbetsorgan för de nordiska ländernas centrala bygg- 
myndigheter. NKB:s uppgift är att samordna byggbestämmelserna i de 
nordiska länderna inom områden där en samordning är angelägen samt 
främja nordiskt samarbete av väsentlig betydelse för en sund utveckling 
rörande byggbestämmelser i enlighet med vad som anges i NKB:s arbets
program.

NKB har under verksam hetsåret arbetat enligt det nya arbetsprogram
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som godkändes i mars 1983 samt det handlingsprogram som fastställts för 
byggsektorn av Nordiska ministerrådet. Verksamheten har under 1983 bl a 
gällt bärande konstruktioner för betong, stål och aluminium, energihus
hållning, beständighet och underhåll av byggnader, skydd mot olycksfall, 
hälsofarliga material samt utarbetande av produktregler.

I det nya handlingsprogrammet betonas utöver det sedvanliga harmoni- 
seringsarbetet bl a möjligheterna att effektivt nyttja de nordiska ländernas 
erfarenheter och resurser i det internationella samarbetet.

Samarbetet sker fortlöpande inom Norden med andra organisationer, 
t ex NORDTEST och INSTA-Bygg (det nordiska standardiseringssamar- 
betet inom byggbranschen).

Ministerrådet har under 1983 bidragit till finansiering av projekten inom 
områdena bärande konstruktioner, energibestämmelser, beständighet och 
underhåll, tekniska installationer, brandskydd, skydd mot olycksfall och 
utarbetande av produktregler.

Inom konstruktionsom rådet har NKB behandlat bl a olyckslaster, is- 
ningslaster samt säkerhetsproblematik inom grundläggningsområdet. Spe
ciellt har skillnaderna i ländernas säkerhetskoefficienter för laster stude
rats. Bakgrundsmaterial har tagits fram för ett förslag till ytterligare har
monisering av de nordiska ländernas säkerhetskoefficienter för laster såväl 
vid sedvanlig belastning som under brandpåverkan. Ifråga om säkerhets
frågor har NKB utarbetat en rapport angående hälsofarliga material i 
byggnader.

I samarbete med NKB arrangerade de danska myndigheterna hösten 
1982 ett seminarium ” Fremtidige forskrifter for energiøkonomiske byg
ninger" i Köpenhamn. En slutrapport om detta ämnesområde har u tarbe
tats för att presenteras nordiskt och även internationellt. I anknytning till 
arbetet inom energihushållningssektorn har en revidering av ventilations- 
normerna påbörjats.

NKB har utarbetat förslag till produktregler för branddörrar, oljebrän- 
nare och term ostatventiler.

I anslutning till de diskussioner om förenkling av byggnadstillsyn och de 
administrativa rutiner som sammanhänger med dessa har NKB startat ett 
projekt "Förenkling av bestäm m elsesystem ” . Avsikten är dels att följa de 
forenklingsinitiativ som görs i de olika länderna, dels att bevaka att genom
förandet av förenklingarna inte negativt påverkar harmoniseringssträvan- 
dena. NKB eftersträvar att de kostnader som härrör sig från byggbestäm- 
melser skall kunna minimeras såväl för byggarna och brukarna som för 
samhället i stort.

2.4 Nordiska byggforskningsorganens samarbetsgrupp (NBS)

NBS har till uppgift att främja nordiskt samarbete och information inom 
byggforskningen. Syftet är att utnyttja ländernas resurser på bästa sätt 
samt att främja gemensamma intressen genom nordisk samverkan i inter-
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nationellt arbete. NBS har löpande samråd med Nordiska ministerrådet 
och åm betsm annakom m ittéerna för byggnads- och energifrågor.

Verksamheten sker dels i NBS, som har ett särskilt sekretariat, dels i 
NBS arbetsgrupper och dels genom särskilda möten kallade Nordiska 
Byggforskningsmöten (NBM).

Övergripande mål för verksam heten under 1982-1984 är att inom bygg- 
forskningsområdet främja nordiskt samarbete i syfte att utnyttja ländernas 
resurser på bästa sätt genom att vara forum för informationsutbyte och 
diskussion, verka för direkt sam arbete mellan aktiva forskare samt initiera 
samarbets- och informationsgrupper.

Den löpande verksamheten bedrivs i särskilda arbets- och projektgrup
per. Grupperna arbetar i sammanträdesform och initierar seminarier och 
konferenser samt utredningsverksam het som utförs av särskilt tillsatta 
expertgrupper inom olika äm nesområden.

Inom äm nesom rådet ” Samhällsorienterad forskning och utveckling” 
verkar arbetsgrupper för Förvaltning (NBS-F), Samhällsekonomi 
(NBS-SE), Samhällsplanering (NBS-S) och Socialt bostadsbyggande och 
boendedem okrati (NBS-SB), vars slutrapport publicerades i maj 1983.

Inom äm nesom rådet ” Forskning och utveckling rörande byggnadstek
nik och produktion”  verkar arbetsgrupper för Material och konstruktioner 
(NBS-MK), Byggplatsens arbetsmiljö (NBS-BA) och Sanitär (NBS-VS). 
Under året har dessutom program för en arbetsgrupper för Reparation och 
ombyggnad samt en för Trä i byggandet tagit form. Dessa arbetsgrupper 
avses påbörja sin verksam het under 1984.

Inom äm nesom rådet ” Forskning och utveckling rörande energihushåll
ning och nya energikällor” (NBS-Energi) pågår en rad projekt under 
ledning av särskilda grupper, nämligen Energibesparingsgruppen, Inom- 
husklimatgruppen, Energimätningsgruppen, Experimentbyggnadsgrup- 
pen. Expertgruppen för värmepumpar. Solvärmegruppen, Lågtemperatur- 
gruppen och Säsonglagringsgruppen. Därutöver studeras energiplanering 
m m.

Inom NBS diskuteras vidare möjligheten av att starta en arbetsgrupp för 
frågor om Datateknik i byggprocessen. Under 1984 kommer en sådan 
grupp att inrättas. En annan fråga av stor betydelse är den omfattning som 
olika byggskador p g a  byggfel, projekteringsfel m m har fått. Olika möjlig
heter att närmare studera detta problem övervägs.

U nder 1983 har hållits ett flertal seminarier och nordiska konferenser 
inom de olika äm nesom rådena. För 1984 planeras verksamheten i stort 
fortsätta inom de arbetsgrupper som redovisats ovan. Nordiska ministerrå
det har beviljat anslag till verksam heten inom samtliga NBS arbetsgrup
per. Dessutom ges finansiellt stöd för viss del av verksamheten genom de 
enskilda medlemsorganen som även ger anslag till sekretariatet.

Under 1984 kommer en konferens -  Nordiskt Byggforskningsmöte 
(NBM XIX) — att hållas som avslutning på den 3-åriga NBS-perioden
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1982-1984. Deltagarna utgörs dels av ledamöter, dels av särskilt inbjudna 
gäster.

Vid NBM behandlas NBS verksamhet under den gångna perioden, 
riktlinjer för NBS följande verksamhetsperiod samt ett eller flera aktuella 
teman som föreslås av NBS. Dessa kan gälla såväl forskningsadministra
tion som forskningsinriktning, -behov och -uppföljning. Teman för NBM 
XIX, som kommer att hållas i Sverige under septem ber/oktober 1984, 
beslutas av NBS under våren 1984.

2.5 INSTA-Bygg

INSTA-Bygg är ett samarbetsorgan mellan byggbranschens standardi
seringsorgan i Norden. En del av dess verksamhetsformer är de två årliga 
planeringsmöten som styr sam arbetet, gemensamma standardiseringspro
jek t och inform ationsutbytet.

INSTA-Bygg:s uppgift är att genom standardisering underlätta handels
utbytet både inom Norden och mellan de nordiska länderna och övriga 
länder. I detta sammanhang är både byggmaterial och entreprenör- och 
konsulenttjänster viktiga för de nordiska länderna.

Utmärkande för INSTA-standardiseringen är dess starka anknytning till 
det internationella standardiseringsarbetet genom ISO och det europeiska 
CEN. Man förbereder gemensamt de nationella nordiska ställningstagan
dena till internationella och europeiska standardförslag samt förbereder 
gemensamt samnordiska standardiseringsforslag, som man strävar att an
tingen via ISO eller CEN göra internationella. Tack vare detta samarbete 
har de nordiska länderna i förhållande till sin nationalinkomst större infly
tande än de övriga industriländerna inom den internationella standardise- 
ringsverksamheten.

Inom INSTA-Bygg:s verksamhet har sådana områden inom byggsektorn 
prioriterats där handeln mellan de nordiska länderna, med det övriga 
Europa eller internationellt kan få den största nyttan av standardiseringen.

INSTA-Bygg:s verksamhet finansieras i huvudsak med budgetmedel 
från de nationella standardiseringsorganen. Nordiska m inisterrådet har 
under år 1983 gett stöd till följande projekt: Värmeisolering, Energibudge
tar, Tekniska installationer, Fogning och fogprodukter, Inredning, Fönst
rens åldersbeständighet samt INSTA-Bygg: s finska sam arbetssekreterare.

Under det senaste året har tre standarder blivit klara att sändas på 
remiss och nio av INSTA-Bygg förberedda standarder har publicerats som 
nationella nordiska standarder.

Testm etoder för provning av fönstrens åldersbeständighet har utveck
lats i samarbete med NORDTEST. Förslaget är på remiss under hösten 
1983. För att komplettera de nordiska byggbestämmelserna utarbetas stan
darder i samarbete mellan NKB och INSTA-Bygg i gemensamma kommit
téer för NKB och INSTA. Vidare har testm etoder för det byggtekniska 
brandskyddet utvecklats inom INSTA-Bygg på basen av ISO-standarder.
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INSTA-Bygg arbetar med regler för beräkning av byggnaders energibe
hov. På grund val av dylika beräkningar kan man upprätta energibudgetar 
för att kontrollera energiförbrukningen vid driften av byggnader. Dessut
om arbetar INSTA-Bygg med flera uppgifter på värmeisoleringsområdet 
som bl a går ut på att bestäm ma egenskaperna hos värmeisoleringsmaterial 
vid olika slags påverkan samt vid åldrandet.

För att samordna de allmänna kvalitetskraven inom Norden i 
VVS-branschen, har principer för tekniska beskriningar utarbetats samti
digt i Sverige, Norge och Finland under 1983 som INSTA-BYGG samarbe-

Projektet gällande ” Inredning” syftar till likalydande nordiska stan
darder för funktionskrav för inredningar samt provningsmetoder för att 
bedöma inredningars egenskaper. Projektet avseende ” Fogar” har till 
målsättning att åstadkom ma lika nordiska standarder när det gäller funk
tionskrav, måttuppgifter och toleranser, beräkning samt provning av fogar.

Projektet ” INSTA-Byggs finska sam arbetssekreterare, försöksperiod" 
har visat sig vara nyttigt och har betydligt förbättrat samt aktiverat det 
finska deltagandet inom det samnordiska byggstandardiseringsarbetet. 
Kontakterna kan nu skötas snabbare och mera system atiskt i båda rikt
ningar, och det viktigaste översättningsarbetet kan göras utan dröjsmål.

2.6 Nordiska bostadsadministrativa mötet

Bostadsadministrativa mötet är samarbetsorgan för de centrala nordiska 
bostadsmyndigheterna. Syftet är att öka erfarenhetsutbytet om aktuella 
problem och utvecklingstendenser inom det bostadspolitiska området. 
Bostadsadministrativa mötet sam m anträder en gång om året. För genom
förande av fortsatt projektverksam het har tillsatts tre olika arbetsgrupper.

Nordiskt sam arbete inom bostadspolitiken har förekommit sedan länge 
och skall enligt det nya handlingsprogrammet i fortsättningen få allt större 
betydelse i nordiskt byggsamarbete. För att skapa förutsättningar för en 
långsiktig och målinriktad aktivitet inom området utarbetas en helhetsplan 
för den bostadspolitiska projektverksam heten som genomförs med minis
terrådets finansiering.

Inom ramen för bostadsadm inistrativa mötet har under året pågått fort
satt nordiskt utredningsarbete. Detta arbete avser jäm förelser av bostads
situationen i Norden, erfarenhetsutbyte beträffande metoder för bedöm
ning av bostadsbehov och bostadsefterfrågan samt beträffande metoder för 
bostadsfinansiering och bostadsbeskattning. Man har vidare under året 
genomfört projekt för jäm förelse mellan utrym m esstandarder i de nordiska 
länderna. Man har också satt igång en utredning om skillnaderna mellan 
bostädernas upplåtelseformer. En analys av skillnaderna bidrar till förstå
else av olikheterna mellan de bostadspolitiska systemen i de olika nordiska 
länderna.

Bostadsadministrativa mötet har vidare under året beslutat sätta igång
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en utredning om de ungas bostadssituation i Norden. De ändrade förhål
landena -  den allmänna inkomstutvecklingen, arbetslösheten, hyresnivån 
i nybyggda hus, ändrade lånevillkor osv -  har kraftigt påverkat situationen 
på bostadsm arknaden. Avsikten med projektet är att analysera gemensam
ma bostadsproblem bland de unga i Norden samt de särdrag som finns i de 
enskilda länderna.

2.7 N O RD TEST

NORDTEST är ett samarbetsorgan mellan de centrala provningsinstitu- 
tionerna. Man har framlagt en långtidsplan för perioden 1984-1988. Av 
planen framgår att ca hälften av NORDTEST:s behov av projektmedel 
avser projekt inom byggsektorn. Under året har utkommit separata lång
tidsplaner för bygg-, brand- samt akustik och buller-områdena.

Byggområdet inom NORDTEST bearbetas i fackgupperna Bygg, Brand, 
Akustik och Buller samt VVS. Dessutom genomförs vissa projekt på 
byggområdet som svårligen kan passas in under en av fackgrupperna 
genom direkt styrning från NORDTEST:s styrelse.

NORDTEST har per den 10 oktober 1983 slutfört 30 projekt inom 
byggområdet och 85 projekt är under arbete. Inom de fackgruppsområden 
som behandlar byggsektorn har hittills 269 metoder registrerats som 
NORDTEST-metoder. Av de nya metoderna kan nämnas 29 NORDTEST- 
metoder för betongprovning. Utredningarna om ömsesidigt godkännande 
av provningsresultat har hittills resulterat i ” Nordtest guidelines for the 
acceptance of test results” .

Under perioden 1984-1988 räknar man med att det genomförs ett par 
nordiska symposier inom byggområdet, samt ett par nationella seminarier.

2.8 Nordiska ventilationsgruppen <NVG)

NVG är ett nordiskt samarbetsorgan inom ventilationsområdet. Dess 
primära uppgift är att utarbeta enhetliga nordiska riktlinjer för kontroll och 
injustering av ventilationsinstallationer. Härvid beaktas de krav som bör 
ställas såväl på beskrivningar (byggnadshandlingar) som på det praktiska 
genomförandet. En annan av gruppens uppgifter är att utforma projekte
ringsregler till vägledning för projektören av ventilationsinstallationerna.

Tyngdpunkten för NVG:s arbete har legat inom området komfortventila
tion. Under senare år har dock även problem inom industrisektorn tagits 
upp. Under år 1983 har en projekteringsvägledning (checklista) för projek
torer av industriventilation färdigställts.

Ett omfattande forskningsarbete pågår inom de nordiska länderna med 
syfte att få ett mått på olika värme- och ventilationssystems effektivitet 
med avseende på hur väl den tillförda ventilationsluften och energin ut
nyttjas för ventilation och uppvärmning av byggnader. NVG har här påta
git sig uppgiften att samordna denna forskning och att utarbeta projekte
ringsregler. Ett seminarium om detta forskningsarbete hölls i oktober 1983 
i Köpenhamn.
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2.9 Nordiska Träskyddsrådet (NTR)

NTR har som målsättning att främja utvecklingen på träskyddsom rådet i 
Norden. Verksam heten omfattar forsknings- och utvecklingsarbete, prov
ning av träskyddsm edel, arbete med norm er och provningsmetoder, infor
mation och internationellt samarbete. NTR fungerar också sedan 1980 som 
officiell instans i Norden när det gäller godkännande från effektivitetssyn
punkt av träskyddsm edel för industriellt bruk.

Under 1983 har NTR:s arbetsinsatser koncentrerats på följande om rå
den:
-  översyn av gällande nordiska regler för kvalitetskontroll;
-p ro je k te n  ” Nordiska fältförsök för träskyddsm edel” och ” Nordisk

prøvningsmetode for træimpregneringsmidler i klasse B” , som finansi
eras av Nordiska m inisterrådet;

-  ” De Nordiska Träskyddsdagarna” , en vartannat år återkommande trä- 
skyddskonferens;

-  publicering av informationsmaterial på tyska och franska rörande det 
nordiska provnings-, godkännande- och kvalitetskontrollsystem et för 
träskyddsmedel och impregnerat trä.
Tyngdpunkten i NTR:s arbete den närmaste framtiden väntas ligga inom 

följande områden:
-  slutförande av pågående ministerrådsfinansierade projekt avseende 

provningsmetoder;
-  översyn av föreliggande standard för impregnerat trä i Norden. Detta 

arbete utförs i samarbete med IN STA;
-  utarbetande av system för provning och godkännande av träskyddsm e

del för bestrykning, doppning etc;
-  bevakning av och deltagande i arbeten rörande provningsmetoder för 

träskyddsbehandlade kompositmaterial och limträ;
-  översyn av föreliggande regler för godkännande av träskyddsmedel.

2.10 Sam arbete inom utomnordiska organ

De nordiska länderna sam verkar i internationellt byggsamarbete, bl a 
det som pågår inom FN och dess kommission för Europa (ECE) om 
bosättning, samhällsplanering och byggande samt inom den internationella 
standardiseringsorganisationen ISO om byggstandarder. Ytterligare ett ex
empel är Conseil International du Båtiment pour la Recherche, 1’Etude et 
la Documentation (CIB), där man behandlar byggforskningsfrågor. Slutli
gen bör nämnas sam arbetet kring byggnadsmaterial och provningsmetoder 
inom International Union of Testing and Research Laboratories for M ater
ials and Structures (RILEM).
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BILAGA I

Hovedpunkter i handlingsprogram m et med oversikt over FR P’s 
planlagte aktiviteter 1984—1986

I henhold til vedtektene skal Nordisk forskningspolitisk råd (FPR) ar
beide for å fremme nordisk samarbeid angående såvel grunnforskning og 
anvendt forskning som forskerutdanning.

I den første arbeidsperiode vil FPR særlig arbeide med følgende opp
gaver:

1. FPR vil arbeide for å skape en bedre oversikt over det nordiske 
samarbeide på hele forskningsfeltet med henblikk på å oppnå en større 
samordning og for å gjøre systemet mer brukervennlig. FPR vil derfor



1209C l: Bilaga 1

gjennomføre en vurdering av det forskningsrådgivende og -finansierende 
system innenfor m inisterrådsorganisasjonen og av det offentlige nordiske 
FoU-system for øvrig.

Opp gjennom årene er det med vidt forskjellig utgangspunkt etablert en 
rekke enkeltstående nordiske samarbeidsorganer som støtter faglig nært
stående forskningsaktiviteter. FPR vil undersøke om man gjennom en 
samordning kan sikre en mer hensiktsmessig ressursutnyttelse.

Når forskere vil gjennomføre nordiske forskningsprosjekter, møter de 
en rekke praktiske vanskeligheter. F.eks. har de enkelte nasjonale forsk
ningsråd forskjellige prosedyrer når det gjelder behandling av søknader, 
deriblant ulike tidsfrister. FPR vil undersøke mulighetene for å gjennom
føre større likhet på disse områder.

2. FPR skal veilede Nordisk ministerråd om den langsiktige prioritering 
og utvikling av forskningssam arbeidet. En del av denne rådgivning må 
knyttes til den årlige behandling av de to m inisterrådsbudsjettene.

Mange av Nordisk råds rekomm andasjoner behandler nordisk forsk- 
ningssamarbeid og spørsmål av forskningspolitisk interesse. FPR vil følge 
arbeidet med rekommandasjonene og også på eget initiativ behandle re
kommandasjoner om forskningsspørsmål utover de som oversendes rådet 
til behandling.

3. FPR vil ta initiativ som kan fremme et mer systematisk nordisk 
samarbeid om forskerutdanning. I novem ber 1983 arrangerte rådet en 
konferanse over dette emnet, og det forventes at det i løpet av 1984 kan 
forberedes igangsettelse av nye samarbeidsformer på forskjellige områder.

4. FPR vil arbeide for å øke kontakten mellom grunnforskning og sek
torforskning/anvendt forskning. FPR vil derfor på noen utvalgte områder 
innenfor sektorforskningen forsøke å supplere det eksisterende nordiske 
forskningssamarbeid med kontakter til faglig nærtstående grunnforsk- 
ningsmiljøer. Blant de mulige om råder kan nevnes miljøforskning, 
energiforskning , teknisk FoU, industriforskning og regionalforskning.

5. FPR vil ta initiativ til å utvikle det nordiske forskningssamarbeid på 
nye forskningsfelter som samfunnet prioriterer høyt. På disse områder vil 
-  ikke minst i oppbyggingsfasen -  en samnordisk utnyttelse av de enkelte 
lands spesialkunnskaper og et nordisk samarbeid om forskerutdanning 
kunne være en fordel.

I de nærmeste år synes bl.a. datateknologi, bioteknologi, eldreforskning 
og utviklingsforskning å være aktuelle om råder for et slikt samarbeid.

Utover dette vil FPR framheve behovet for et nordisk samarbeid på 
områder hvor de enkelte nasjonale forskningsmiljøer er for små til å 
opprettholde en tilfredsstillende kvalitet, f.eks. innenfor visse humanis
tiske fag. På disse om råder vil FPR arbeide for en samordning av de 
spesialkunnskaper som fins ved de enkelte institusjoner i de forskjellige 
land.
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6. FPR vil, sammen med berørte forskningsråd og forskergrupper, un
dersøke mulighetene for å utvide det nordiske samarbeid omkring utnyttel
sen av dyrt eller spesialisert vitenskapelig utstyr.

7. FPR vil fremme kontakten mellom forskere i de nordiske land. Rådet 
m ener at man bør strebe etter å fjerne eller minske effekten av de forsk
ningseksterne forhold som f.eks. skatteregler, rejseomkostninger og lønns
forskjeller som vanskeliggjør slike kontakter.

FPR mener det bør undersøkes hvordan det fellesnordiske arbeids
marked i praksis har fungert for forskere og andre høyt utdannede grupper.

8. Forskningsevaluering er et viktig middel til å formidle erfaringer med 
henblikk på å forbedre forskningens kvalitet og relevans. FPR vil bidra til 
utviklingen av m etoder som kan brukes i dette arbeidet.

FPR vil ta initiativ til nordiske drøftinger av erfaringene med de hittil 
gjennomførte forskningsevalueringer og anvendelsen av deres resultater, 
bl.a. gjennom å arrangere en konferanse om dette emnet våren 1984.

FPR vil endelig ta initiativ til evaluering av kvaliteten og relevansen av 
den forskning som drives på forskningsinstitusjoner som gjennom en år
rekke har vært finansiert over Nordisk ministerråds budsjetter.

9. Med henblikk på å øke det nordiske forskningspolitiske samarbeid vil 
FPR arrangere konferanser for de involverte aktører i forskningen (fors
kere, forskningspolitikere og -administratorer m.fl.) omkring aktuelle 
forskningspolitiske problemer i de nordiske land. U tover de allerede 
nevnte konferanser om forskerutdanning og forskningsevaluering for
ventes bl.a. problemene omkring forskningsetikk og forskerrekruttering å 
bli tatt opp på slike konferanser i de kommende år.

I flere av de nordiske land fins det institusjoner og miljøer som systema
tisk arbeider med forskningspolitiske studier. FPR vil på forskjellige måter 
bidra til at de grupper som driver forskningspolitiske studier i de enkelte 
land dels kan møtes for å drøfte sine resultater i fellesskap, dels kan 
komme i en dialog med andre forskere, politikere og adm inistratorer.

10. FPR vil undersøke mulighetene for et utvidet samarbeid omkring 
informasjon om forskning såvel til almenheten som til forskerne. Samar
beidet vil være særlig verdifullt i spørsmål om m etoder og teknikker i 
informasjonsformidlingen.

FPR vil overveie hvordan man kan sikre et bedre samspill mellom de 
myndigheter og organer som formulerer krav og ønsker til forskningsresul
tater på den ene side, og de forskere som skal gjennomføre denne forsk
ningen på den andre.

1 Innledning

1.1 Nordisk forskningspolitisk råd (FPR), som er et rådgivende organ til 
Nordisk ministerråd, innledet sin virksomhet i januar 1983. Ifølge vedtek
tene skal FPR hvert tredje år avgi forslag til retningslinjer for sin virksom-
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het til ministerrådet. Forslaget bør følges opp av en samlet redegjørelse for 
den forskningspolitiske utviklingen nasjonalt og nordisk.

FPR legger i det følgende fram sitt første forslag til retningslinjer i form 
av et handlingsprogram. En redegjørelse for den aktuelle forskningspoli
tiske utviklingen vil bli tilføyet handlingsprogrammet.

Handlingsprogrammet retter seg til en bred krets av forskere, forsk
ningsadministratorer, politikere og andre beslutningstakere. Hensikten 
med programmet er dels å presisere FPR 's rolle i det nordiske forsknings- 
samarbeid, dels å diskutere aktuelle forskningspolitiske spørsmål innenfor 
samarbeidet og dels å spre informasjon om de offentlige forskningssamar- 
beidssystemene som fins i Norden og peke på ulike metoder å øke dette 
samarbeidet på.

Forslaget til handlingsprogram preges av at FPR er et nytt organ og av at 
virksomheten befinner seg i en oppbygningsfase. FPR vil utnytte de første 
årene til å prøve ulike arbeidsformer og tiltak, uten at disse nødvendigvis 
skal skape et m ønster for rådets senere arbeid.

Ifølge m inisterrådets tidligere vedtak skal FPR ’s virksomhet bygges opp 
gjennom en periode på tre til fire år. For FPR ’s første virkeår er det på 
ministerrådets budsjett for nordisk kulturelt samarbeid ført opp et anslag 
på 2,2 mill. DKK. Meningen er at budsjettet senest i 1986 skal øke til 3 
mill. NOK i 1981-priser. M inisterrådet skal senest ved slutten av oppbyg- 
gingfasen komme tilbake til spørsmålet om hvilke ytterligere tiltak og 
ressurser som må til for at FPR skal kunne fullføre sine oppgaver, f.eks. 
når det gjelder tverrvitenskapelig og sektorovergripende forskning.

Retningslinjene for FPR ’s virksomhet skal fastsettes av Nordisk minis
terråd etter at Nordisk råd har fått anledning til å uttale seg. Det er viktig 
for utviklingen av forskningssamarbeidet at det skapes en dialog mellom 
aktørene på forskningsfeltet i de nordiske land. FPR vil derfor arrangere en 
konferanse der aktuelle forskningspolitiske spørsmål kan diskuteres på 
bakgrunn av forslaget til handlingsprogram. Konferansen kommer til å bli 
holdt i februar 1984, d .v .s. før Nordisk råd behandler forslaget. Dette 
innebærer at synspunkter som kommer fram under konferansen kan inngå i 
underlaget for debatten i Nordisk råd.

1.2 Den forskningspolitiske diskusjonen i de nordiske land preges av en 
del felles tema. Man er urolig for grunnforskningens og universitetenes 
vilkår som følge av liten eller ingen vekst i budsjettene. Samtidig er det en 
tendens til at hele veksten i forskning' bevilgningene går til utviklingsar
beid og industrirelatert anvendt forskning der målet er å forbedre de 
enkelte lands konkurranseevne. Det pågår også en generell diskusjon om 
forskerrekruttering og om forskerutdanningens organisasjon, omfatning og 
finansiering. Denne diskusjonen henger bl.a. sammen med mangelen på 
høyt kvalifiserte forskere på en del spesialiserte områder innenfor sektor- 
forskningen. Andre aktuelle spørsmål er hvordan spredning av forsknings- 
informasjon bør skje og hvordan man sikrer den beste anvendelsen av
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forskningsresultater. Det fins også frykt for konsekvensene av en skjev 
aldersfordeling blant forskere innenfor visse områder.

1.3 FPR skal ifølge vedtektene (vedlegg A) bl.a. gi m inisterrådet råd i 
langsiktige og overgripende forskningspolitiske spørsmål samt gjennom 
egne initiativ fremme nordisk samarbeid over hele forskningsfeltet.

FPR skal bidra til økt forskningssamarbeid angående såvel forskerutdan
ning og vitenskapelig u tstyr som kompetanseoppbygging på smale om
råder.

Det heter videre i vedtektene at FPR skal ta initiativ til forskningssamar
beid spesielt av tverrvitenskapelig, sektorovergripende og av ellers vans
kelig karakter. FPR skal analysere og påvise behovet for et bedre samband 
mellom avgjørelser som angår grunnleggende forskning, sektoriell forsk
ning og forskerutdanning, samt arbeide for å forbedre kontakt og samvirke 
mellom grunnforskning og anvendt forskning.

I denne forbindelse kan FPR ifølge vedtektene bl.a. gjennomføre spe
sialanalyser og utredninger, tilsette planleggingsgrupper, innkalle uten
landske forskere og gjesteforelesere og arrangere symposier og konfe
ranser.

1.4 Forslaget til handlingsprogram innledes med en kort beskrivelse av 
det nordiske offentlige forskningssam arbejdets nåværende oppbygging og 
omfatning. D eretter følger en gjennomgang av de arbeidsområder FPR vil 
gå inn for de nærmeste år. Det diskuteres ulike muligheter til å stimulere et 
utvidet samarbeid og forbedre forutsetningene for samarbeidet, bl.a. gjen
nom å bidra til samordning og arbeidsdeling av forskningsvirksomhet og 
forskerutdanning.

2 Det nordiske forskningssamarbeidets organisasjon og omfang

Det offentlige nordiske forskningssamarbeidet består dels av Nordisk 
ministerråds FoU-virksomhet, dels av de nasjonale forskningsrådenes 
samarbeid og dels av samarbeidet mellom universitetene og høgskolene i 
Norden. I det følgende gis en kort beskrivelse av hvordan samarbeidet er 
organisert, med fokus på m inisterrådet og forskningsrådene. Videre gis det 
en oversiktlig redegjørelse for samarbeidets økonomiske omfang. De fleste 
tall er relativt grove anslag, bl.a. fordi mange organer/myndigheter ikke 
oppgir eksakt hvor store andeler av de ulike anslag som går til FoU-formål. 
En annen årsak er at det er vanskelig å beregne hvor store andeler av 
nasjonale forskningsanslag som går til nordisk forskningssamarbeid.

2.1 Samarbeidet under Nordisk ministerråd

Det offisielle nordiske regjeringssamarbeidet fikk sin nåværende form i 
1972, da Nordisk ministerråd ble opprettet. M inisterrådets virksomhet er 
av historiske årsaker organisert i to adskilte deler. Disse administreres av 
ett sekretariat i København og ett i Oslo. Den ene delen av virksomheten
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omfatter de saksom råder som undervisnings- og kulturdepartem entene 
tradisjonelt har ansvaret for på nasjonalt plan. Finansieringen skjer via det 
s.k. nordiske kulturbudsjettet. Den andre delen omfatter alle de øvrige 
samfunnssektorer og saksom råder der ministerrådet driver samarbeid. 
Kostnadene for denne delen går over det s.k. almene budsjett. FoU-virk- 
somhet inngår i begge budsjetter.

Via kulturbudsjettet som var på 113 mill. DKK i 1983, finansieres samar
beid innenfor forskningsområdet, utdanningsområdet og det almenkultu
relle området. Nærmere 40%  av budsjettet går til forskningsformål. Sam
arbeidet på forskningsområdet er rettet mot grunnleggende og langsiktig 
forskning og kunnskapsoppbygging. I hovedsak er virksomheten knyttet til 
faste nordiske FoU-organer, s.k. institusjoner. For tiden finansieres 20 
slike institusjoner helt eller delvis over kulturbudsjettet. Kulturbudsjettet 
har, i forhold til det almene budsjettet, svært begrensede midler til pro- 
sjektforskningssamarbeid. Dette medfører at den virksomhet som finan
sieres over kulturbudsjettet er relativt bundet over tid. Det fins likevel 
poster på kulturbudsjettet som gir en viss innholdsmessig fleksibilitet i 
FoU-samarbeidet, i første rekke Nordiske forskerkurs, Nordiske forsker
symposier og Nordiske forskerstipend samt Nordisk Kulturfond.

Forskerkursenes formål er å komplettere den nasjonale forskerutdannin
gen. De skal gi kunnskap på nye eller sterkt spesialiserte områder. De kan 
også være rettet mot vanskelig tilgjengelige teoretiske og metodologiske 
problemer eller mot samnordisk anvendelse av nytt og avansert vitenska
pelig utstyr. Emnene varierer fra år til år. I de seneste år har mellom 15 og 
22 kurser blitt holdt per år.

Støtteordningen til symposier er opprettet for å gjøre det mulig å relativt 
hurtig arrangere nordiske forskerkonferanser om ulike emner. Regelmes
sige, tilbakevendende symposier kan også få støtte. Symposier som tverr
vitenskapelig belyser avgrensede problemstillinger hører til de som blir 
prioritert. Symposiene/konferansene bruker å vare fra 2 til 5 dager. 1 
perioden 1979- 1982 ble det bevilget støtte til ca 80 symposier.

Forskerstipendene skal gjøre det mulig for forskere fra et nordisk land å 
oppholde seg ved en vitenskapelig institusjon i et annet nordisk land. 1 
perioden 1979— 1982 ble det utdelt ca 200 stipender.

Kulturfondet har i perioden 1978- 1982 årlig brukt gjennomsnittlig nær
mere 20% av sitt budsjett til å støtte forskningsaktiviteter. Midlene be
nyttes hovedsaklig til å bygge opp nordisk forskningssamarbeid på nye 
områder og til å støtte planlegging av prosjekter og utgivelse av publika
sjoner. I 1983 lyder kulturfondets totale budsjett nå 9,3 mill. DKK.

Det almene budsjett er delt opp i et institusjonsbudsjett og et prosjekt
budsjett. Institusjonsbudsjettet inkluderer 14 permanente institusjoner. 
Flertallet er rene FoU-organer mens noen har mer begrensede inn- 
holdsmessige koplinger til FoU-området. Prosjektbudsjettet er inndelt i 20 
ulike saksområder eller samfunnssektorer. FoU utgjør ikke et særskilt
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saksområde, og dette gjør det ofte vanskelig å skille ut FoU-virksomhet fra 
annen virksomhet innenfor de enkelte sektorer. Innen de ulike sektorer er 
FoU ett av de midler som anvendes for å nå ulike samfunnspolitiske mål, 
og m esteparten av FoU-virksomheten kan derfor karakteriseres som sek
torforskning.

Det almene budsjett lød på 150 mill. NOK i 1983. Rundt 55% går til 
institusjoner og ca 35% går til prosjekter. Den relativt store andelen 
prosjektmidler på det almene budsjett gjør at dette har en større inn
holdsmessig fleksibilitet enn kulturbudsjettet. Ettersom  prosjektmidlene 
på forhånd ikke er avsatt spesielt til FoU-virksomhet, men er rettet mot 
prosjektvirksomhet generelt, kan forskningsandelen variere betydelig fra 
år til år. FoU-andelen på det almene budsjett har imidlertid økt suksessivt 
og har i de seneste år utgjort omkring halvparten av budsjettet.

Et spesielt FoU-organ på det almene budsjett er Nordisk Industrifond. 
Industrifondet gir støtte til teknisk- industriell FoU som er av interesse i to 
eller flere av de nordiske land. Fondet retter seg mot prosjekter som på 
kort tid skal kunne utnyttes industrielt. Vanligvis bidrar fondet med om
kring halvparten av prosjektkostnadene, enten som bidrag eller som lån. I 
1983 har Industrifondet et budsjett på 31,5 mill. NOK.

2.2 Samarbeidet mellom forskningsrådene

De fleste forskningsråd og tilsvarende organer har lenge hatt et sam ar
beid på nordisk plan. Dette skjer innenfor rammen av særskilte nordiske 
samarbeidsorganer.

Samarbeidet består hovedsaklig av informasjonsutveksling, støtte til 
nordiske vitenskapelige tidsskrifter samt initiering, planlegging og finansi
ering av nordiske prosjekter. N år særskilte midler settes av til prosjektfor- 
beredelser, er det fordi man vet at det kan være både dyrt, tidkrevende og 
komplisert for forskere i de enkelte land å planlegge felles nordiske pro
sjekter. Beslutninger om nordiske forskningsprosjekter fattes på bakgrunn 
av de enkelte lands prioriteringer. Samarbeidet finansieres gjennomgående 
med midler fra de nasjonale forskningsrådenes og tilsvarende organers 
budsjetter. Det fins imidlertid forskjeller mellom samarbeidsorganenes 
rutiner når det gjelder finansiering av forskningsprosjekt.

I perioden 1967-1968 ble Nordisk samarbeidsnevnd for humanistisk 
forskning (NOS-H), Samarbeidsnevnden for de nordiske naturvitenskape
lige forskningsrådene (NOS-N) og Nordisk samarbeidsnevnd for sam
funnsforskning (NOS-S) opprettet av de nasjonale forskningsrådene på de 
respektive områder. Samarbeidet har utviklet seg fra en begrenset infor
masjonsutveksling til nå også å omfatte dels støtte til nordiske tidsskrifter, 
dels støtte til planlegging av nordiske samarbeidsprosjekter og til gjennom
føring av slike prosjekter. Et spesielt tilfelle i samarbeidet er et prosjekt 
som i dag nærmest har fått karakter av et fast nordisk institutt. Det gjelder 
de arkeologiske og geologiske dateringer som finner sted på det nordiske
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termoluminiscenslaboratoriet med økonomisk støtte fra de naturvitenska
pelige og humanistiske forskningsrådene i N orden og fra Nordisk minister
råd. (Se også avsnitt 3.9.)

1 1983 vil publikasjonsstøtten fra disse NOS-organene komme opp i 5,5 
mill. DKK.

Utover dette har NOS-N i 1983 fordelt 300 000 SEK og NOS-S 1,3 mill. 
SEK til forberedelser og gjennomføring av nordiske prosjekter. NOS-H, 
som hittil bare har bevilget midler til prosjektforberedelser, fordelte i 1983 
200 000 SEK til dette. Fra og med 1984 kommer NOS-H dessuten til å 
støtte gjennomføring av nordiske prosjekter. Det er fattet beslutninger om 
gradvis å øke beløpet til dette formål slik at det i 1986 lyder på 2,4 mill. 
SEK.

Nordisk samarbeidsnevnd for medisinsk forskning (NOS-M) ble også 
opprettet på slutten av 1960-tallet. NOS-M har foreløpig ikke etablert noe 
egentlig system for finansiering av nordisk prosjektsam arbeid. I løpet av 
de seneste år har imidlertid NOS-M formidlet en viss støtte til planleg
gingsarbeid og publiseringsformål. I 1983 har nevnden således bevilget 40 
000 DKK til en planleggingsgruppe som allerede hadde bestått i flere år, 
for forskning om selvmord. Videre ble 150 000 DKK bevilget somengangs- 
støtte til et medisinsk tidsskrift for perioden 1983-1985.

Innenfor forskning av mer anvendt karakter har det på det teknisk-vi- 
tenskapelige området eksistert et organisert nordisk samarbeid siden 1974. 
Da opprettet de teknisk-vitenskapelige forskningsrådene og vitenskaps
akademiene Nordisk samarbeidsorgan for teknisk-vitenskapelig forskning 
(NORDFORSK). I 1983 har NORDFORSK et budsjett på 8 mill. SEK. 
Disse midlene anvendes til initiering, planlegging og samordning av nordis
ke prosjekter. Utgiftene til selve forskningsvirksomheten innenfor disse 
prosjektene -  omkring 50 mill. SEK -  dekkes hovedsaklig av nasjonale 
organer men også av andre nordiske organer. Disse organene fatter vedtak 
om iverksetting av prosjektene uten at NORDFORSK medvirker i beslut
ningsprosessen.

På det jord- og skogbruksvitenskapelige området samarbeider forsk
ningsrådene innenfor rammen til Nordisk kontaktorgan for jordbruks
forskning (NKJ). NK J, som ble opprettet i 1965, har som hovedoppgave å 
støtte nordisk forskning om jord- og skogbruk samt veterinærmedisin. I 
enda større grad enn de øvrige samarbeidsorganene baserer NKJ sin 
virksomhet på nasjonale prioriteringer. Utgiftene til nordiske prosjekter 
har i de seneste år ligget på 4 - 5  mill. DKK per år.

I tabellen nedenfor gis en oversikt over de midler som forskningsrådenes 
nordiske samarbeidsorganer (ekskl. NORDFORSK) kanaliserer til nordisk 
forskningssamarbeid i 1983.
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Forskningsrådenes støtte til nordisk forskningssamarbeid 1983 (1000 
DKK)

* Se teksten om NOS-M

2.3 Norden i det internasjonale forskningssamarbeid

De nordiske lands utenomnordiske forskningssamarbeid omfatter bl.a. 
uformelle kontakter mellom forskere og institutter, avtaler om forskerut
veksling, samarbeid om laboratorier og avtaler på regjeringsplan. Dette 
samarbeidet skiller seg fra det nordiske ved at hoveddelen av de økono
miske ressursene er konsentrert om relativt få og langsiktige områder. De 
mest utgiftskrevende prosjektene gjelder romforskning, elementærpartik- 
kelfysikk, energi- og miljøforskning samt astronom isk forskning.

2.4 Sammendrag

Som det framgår av det overstående, omfatter det offentlige nordiske 
forskningssamarbeid i dag et stort antall disipliner og samfunnsområder. 
Såvel de økonomiske som de personalmessige innsatser er betydelige. De 
tunge deler av forskningssam arbeidet utgjøres av FoU-bevilgningene over 
Nordisk ministerråds to budsjetter samt av forskningsrådenes bevilg- 
ninger. Via m inisterrådets kulturbudsjett ble det kanalisert over 45 mill. 
DKK i 1983 og over m inisterrådets almene budsjett opp mot 100 mill. 
DKK til nordisk FoU-virksomhet. I tillegg kommer ca 15 mill. DKK fra 
forskningsråd og departem enter samt ca 50 mill. SEK gjennom samarbei
det som initieres innenfor NORDFORSK. Totalt kommer de offentlige 
bevilgninger til nordisk forskningssamarbeid dermed opp i over 200 mill. 
DKK i 1983.

Det nevnte totalbeløp utgjør grovt regnet 1 % av de samlede statlige 
FoU-bevilgninger i de nordiske land. Til sammenlikning kan det opplyses 
at utgiftene til de nordiske lands ikke-nordiske internasjonale samarbeid de 
seneste år har vært på omkring 1 milliard DKK, hvilket er ca fem ganger 
høyere enn utgiftene til nordisk FoU.
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Fordeling av offentlig 
nordisk FoU-samarbeid 
etter finansieringskilder 
1983.
(220 mill. DKK ialt)

Figur 1:

I figur 1 er det foretatt en oppdeling av utgiftene til offentlig nordisk 
FoU-samarbeid etter finansieringskilde. Med utgangspunkt i denne forde
lingen kan det skjønnsmessig anslås at ca en tredjedel av det offentlige 
nordiske FoU-samarbeid foregår innenfor grunnforskningen og den lang
siktige kunnskapsoppbygging. Denne del av samarbeidet omfatter alle 
forskningsinstitusjoner på kulturbudsjettet, en del av midlene fra forsk
ningsrådene samt en mindre andel fra m inisterrådets almene budsjett. 
Omkring halvparten går til teknisk-industrielt FoU-samarbeid, først og 
fremst gjennom NORDFORSK og Nordisk Industrifond, mens resten for
deler seg på det øvrige sektororienterte FoU-samarbeid.

3 FPR’s arbeidsområder de nærmeste år

3.1 Analyse av det nordiske samarbeidssystemet

Det nordiske FoU-samarbeid har ikke vokst fram etter en på forhånd 
vedtatt plan. Ofte er samarbeidsformer etablert etter akutte behov og 
institusjoner er blitt skapt for å dekke aktuelle oppgaver. I dagens økono
miske situasjon er det enda mer nødvendig enn tidligere å nøye vurdere det 
eksisterende samarbeid. Ofte kan nye aktiviteter kun settes i gang dersom 
andre avsluttes.

I den grad institusjoner hittil er blitt vurdert, har det ofte vært en isolert 
evaluering der en har vurdert i hvilken grad den enkelte institusjon har løst 
sine oppgaver. FPR vil gjennomføre en vurdering av det offentlige nordis
ke FoU-system et, d .v .s. overveie samarbeidsorganenes forhold til hver
andre og til nasjonale organer.

Som det framgår av foregående avsnitt, eksisterer det et omfattende og 
mangfoldig system av nordiske institusjoner og komitéer. FPR vil vurdere 
39-30-332 Nordiska rådet
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på hvilken måte et nærmere samarbeid mellom forskningsorganer innenfor 
ministerrådet på den ene side og de øvrige samarbeidsorganer på forsk
ningsområdet på den andre, kan bidra til et mer oversiktlig system som kan 
underlette samarbeidet mellom forskere i de nordiske land. I denne sam
menheng vil FPR bl.a. undersøke hvorvidt en bedre anvendelse av forsk- 
ningsressursene kan oppnås gjennom rasjonaliseringer i beslutningsproses
sene og en klarere ansvarsfordeling mellom de ulike organer.

FPR vil videre vurdere de mange små forskningsorganer med separate 
adm inistrasjoner, og undersøke om det er mulig å gjennom en samordning 
skape et mer oversiktlig og brukervennlig system og en bedre ressursutnyt
telse. Rådet vil også vurdere de organisatoriske løsninger som er valgt for å 
støtte faglig tilgrensende aktivitetsfelt og se på disse i forhold til hverandre. 
FPR vil videre undersøke om det er behov for og ønske om å sette i gang 
samarbeid på om råder som tidligere ikke har fått del i det organiserte 
nordiske FoU-samarbeid.

En av FPR ’s vedtektsfestede oppgaver er å veilede Nordisk ministerråd 
angående den langsiktige forskningsinnsatsen. En del av denne rådgivning 
vil bli knyttet til den årlige behandlingen av de to m inisterrådsbudsjettene.

3.2 Kontakt mellom grunnforskning og sektororientert forskning

Både nasjonalt og innen det nordiske samarbeid er det tendenser til at 
grunnforskning og sektororientert forskning utgjør to adskilte systemer 
hvor kommunikasjon skjer innenfor systemene men er relativt begrenset 
mellom dem. FPR vil overveie mulighetene for dels å styrke den langsiktig 
motiverte grunnforskning, dels fremme nærmere forbindelser mellom 
grunnforskningen og den sektororienterte forskning.

Skillet mellom forskningsaktivitetene som drives innenfor Nordisk mi
nisterråds ramme kommer bl.a. til syne gjennom at kulturbudsjettet på 
forskningssiden nesten utelukkende omfatter institusjoner som er innrettet 
mot grunnforskning og langsiktig kunnskapsoppbygging. Via det almene 
budsjett finansieres derimot hovedsaklig sektororientert forskning. (Se 
avsnitt 3.3.) De to sekretariatenes virksomhet og kontaktnett er også i stor 
grad innrettet mot hver sitt forskningssystem.

På nasjonalt nivå kan konstateres at selv om universitetene til en viss 
grad utfører anvendt/sektororientert forskning, finner den sektororienterte 
forskningen overveiende sted på særskilte forskningsinstitutter, mens 
grunnforskningen og den grunnleggende forskerutdanningen i hovedsak 
foregår ved universiteter og høgskoler. Finansieringen av grunnforsknin
gen skjer overveiende via grunnforskningsrådene og over universitetenes 
egne budsjetter. Forskerne selv spiller en avgjørende rolle i prioritering og 
planlegging av grunnforskningen. Den sektororienterte forskning mottar 
midler bl.a. fra fagdepartem enter og sektorforskningsråd som ofte også 
definerer både forskningsprogram og prosjektplaner.

Erfaringene viser at det kan være vanskelig å finne kvalifiserte forskere
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til større programmer innen sektorforskningen, selv om en grundig inn
holdsmessig planlegging er blitt utført. Dette problemet har dukket opp i 
forbindelse med nordiske forskningsprogram mer innen bl.a. arbeidsmiljø- 
forskning, sosialforskning, miljøforskning og energiforskning. Det er der
for ønskelig å finne mekanismer som m otiverer gode forskere med disiplin- 
orientert utdanning til å interessere og videreutdanne seg for sektororien
terte problemstillinger.

En måte kan være å arrangere nordiske kurser på anvendte forsknings
områder som grenser til de ulike disiplinene. En annen mulig løsning synes 
å være både at universitetene i større utstrekning benyttes til sektororien
terte forskningsprosjekter, og at en større del av de sektororienterte 
forskningsinstituttenes ressurser blir avsatt til langsiktig forskning. Et 
utvidet samarbeid mellom universiteter og forskningsinstitutter, bl.a. i 
form av personsirkulasjon, er også en mulighet.

Både når det gjelder forskerutdanning, rekruttering av forskere, planleg
ging og finansiering av forskningsprogrammer m .v., er det behov for et 
godt forhold mellom grunnforskningen og den sektororienterte forskning. 
FPR vil bl.a. arbeide for en forskerutdanning som støtter sektorforsknin- 
gen, både innenfor det nordiske samarbeid og på nasjonalt plan. Dette kan 
f.eks. skje gjennom at de nordiske forskerkursene også tar sikte på sektor- 
forskningens spesielle problemer. FPR vil videre foreslå at virksomheten 
innen Nordiske forskerstipend og Nordiske forskersymposier tilrette
legges slik at kontakten mellom forskere fra grunnforsknings- og sektor- 
forskningssystemene stimuleres.

3.3 Finansiering

I arbeidet med å skape en nærmere kontakt mellom grunnforskningen og 
den sektororienterte forskning er det viktig å granske hvordan forskningen 
som drives innen Nordisk ministerråds ramme finansieres. Som nevnt i 
avsnitt 2.1, er m inisterrådets virksomhet oppdelt på to separate budsjetter. 
Dersom forskningsaktiviteter i større utstrekning kunne finansieres med 
midler fra begge budsjettene, s.k. samfinansiering, ville man muligens 
kunne styrke de naturlige kontaktlinjer mellom sektorene. Derfor vil FPR 
arbeide for at det gjøres forsøk med samfinansiering av forskningspro
grammer mellom sektorene og over de to ministerrådsbudsjettene i de 
tilfeller hvor det innholdsmessig er grunnlag for å  knytte nærmere forbin
delser mellom grunnforskningen og sektorforskningen.

Det er en viktig forutsetning for forskningssamarbeidet at de enkelte 
forskere kjenner til og kan finne fram i det nordiske system for forsknings
finansiering. Ofte kan det i dag være vanskelig for forskerne å finne de 
riktige instanser for finansiering av nordiske prosjekter fordi systemet er så 
omfattende og oppsplittet. Som det frai tgår av avsnitt 3.1 vil FPR gjennom 
sine analyser av strukturen i det nordiske samarbeidssystem ha som mål å 
skape et oversiktlig system også for søkerne.
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N år det gjelder nasjonal finansiering av nordiske forskningsprosjekter 
fins det en del ulikheter mellom de enkelte land som kan skape vansker. Et 
eksempel er at framgangsmåten når det gjelder behandling av søknader, 
deriblant tidsfristene satt av de finansierende organer, varierer.

Det må påpekes at det islandske forskningssystem er vesentlig forskjel
lig fra de andre nordiske lands ved at offentlig forskningsfinansiering først 
og fremst finner sted gjennom direkte bevilgninger på statsbudsjettet. Det 
islandske forskningsråd har kun en rådgivende og planleggende funksjon 
og dekker først og fremst anvendt forskning og teknisk-naturvitenskapelig 
forskning. Det er kommet fram forslag om å endre systemet i retning av 
organiseringen i de andre nordiske land og det ville uten tvil lette Islands 
deltakelse i det nordiske forskningssamarbeidet hvis dette kunne reali
seres. FPR vil ta disse forhold i betraktning ved overveielsene om bedre 
koordinering av de nordiske lands finansieringsregler for å lette forsknings
samarbeidet.

3.4 Rekom mandasjoner fra  Nordisk råd

På Nordisk råds sesjoner vedtas hvert år et antall rekommandasjoner. 
De fleste er stilet til Nordisk ministerråd men noen kan også være stilet til 
en eller flere av de nordiske lands regjeringer. Til hver sesjon avleverer 
m inisterrådet meddelelser om hvordan det går med behandlingen av de 
rekomm andasjoner som Nordisk råd ikke har sluttbehandlet. Mange av 
Nordisk råds rekomm andasjoner behandler nordisk forskningssamarbeid 
og spørsmål av forskningspolitisk betydning. Det er derfor naturlig at FPR 
fortløpende følger m inisterrådets arbeid med rekommandasjonene og også 
på eget initiativ behandler rekom m andasjoner om forskningsspørsmål ut
over de som formelt oversendes FPR til uttalelse.

3.5 Nordisk samarbeid på internasjonalt plan

Det internasjonale samarbeid er en viktig del av forskningssamarbeidet. 
Forskere i de nordiske land har lang tradisjon i samarbeid med internasjo
nale miljøer. Det nordiske samarbeid må bl.a. ha som mål å styrke disse 
kontaktene. FPR vil arbeide for at overføringen av kunnskaper fra forsk
ningsmiljøer utenfor Norden til nordiske miljøer styrkes, f.eks. ved at 
ikke-nordiske forskere i høyere grad blir invitert til Norden.

På en rekke om råder kan det være mer hensiktsmessig å benytte en 
felles nordisk basis i det internasjonale samarbeid enn fem nasjonale baser. 
I dag konsulterer de nordiske land hverandre, også på det forskningspoli
tiske om rådet, før landene deltar på møter i internasjonale organisasjoner. 
FPR mener at disse konsultasjonene bør kunne utbygges slik at Norden i 
større grad kan opptre samlet i ulike internasjonale forskningspolitiske 
sammenhenger. Ikke bare i formelle forhandlinger, men også i forbindelse 
med konferanser og møter hvor forskningssamarbeid og forskningspriori-
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teringer diskuteres, vil det være ønskelig med forhåndsdrøftelser mellom 
de nordiske land for å kunne opptre samlet og med større tyngde.

I forbindelse med større internasjonale undersøkelser og ekspedisjoner 
hvor de nordiske land enkeltvis er for små til å kunne delta, bør en vurdere 
mulighetene for et nordisk samarbeid. Også med hensyn til instrumentsam- 
arbeid vil FPR sammen med forskningsrådene og andre organer søke å 
bidra til bedre forutsetninger for de nordiske land til å opptre samlet i 
forhandlinger om f. eks. kjøp av tid på internasjonale anlegg.

3.6 Støtte til de enkelte forskeres reiser

Nordisk forskningssamarbeid er i høy grad basert på de naturlige forut
setninger som fins gjennom den geografiske og kulturelle nærhet mellom 
de nordiske land. Denne nærhet er imidlertid ikke en tilstrekkelig betingel
se for at samarbeid skal komme i stand. Enkle kontaktskapende tiltak som 
støtte til symposier, kurser og stipendordninger er derfor en annen viktig 
forutsetning for det nordiske forskningssamarbeid. Erfaringene fra støt
teordningene Nordiske forskerstipend og Nordiske forskersymposier, som 
har eksistert siden 1979, avdekket et markant behov for utbygging av 
forskerkontakter. De begrensede nordiske midler til slike ordninger utløser 
langt større nasjonale bidrag. Stipendiatenes lønn og omkostningene for 
deres forskningsaktiviteter pleier f.eks. å dekkes nasjonalt.

Det har lenge vært en tradisjon at forskere i de nordiske land har søkt til 
land som USA, Tyskland, Storbritannia, m.v. for studie- og forskeropp- 
hold. De fleste nordiske land har regler for behandling av søknader om 
støtte til slike opphold. En tilsvarende tradisjon for reiser mellom de 
nordiske land fins ikke. Dette har delvis historiske årsaker. Tidligere var 
det hovedsaklig i de store nasjoner man fant høyt spesialiserte forsknings
miljøer. Selv om behovet for internasjonale kontakter varierer mellom de 
ulike disipliner og fagområder, drives det i dag forskning av høy klasse på 
så mange fagområder i Norden at studieopphold i de nordiske land burde 
være attraktivt for mange forskere.

En av grunnene til at forskere i relativt liten grad oppholder seg i de 
nordiske naboland kan være at økonomiske midler for nordiske reiser og 
deres tilgjengelighet er begrensede og varierer både mellom forskningsom
råder og mellom landene. Ressursene til reisevirksomhet i Norden bør 
kunne økes og regiene for tildeling av midler gjøres mer fleksible.

Ett problem knyttet til reisemulighetene i Norden er den regionale 
ubalanse. Det tar islendinger minst tre dager å delta i et dagsmøte utenfor 
Island, hvilket gjør at kostnadene blir høye. De som skal reise fra Fær
øyene, Grønland og utkantom rådene i Finland, Norge og Sverige er i en 
liknende situasjon. Siden finansieringssystemene også varierer mellom 
landene, bør disse omkostningene neppe belastes hver enkelt institusjon. 
Det bør derfor overveies om sam arbeidskostnader i slike tilfeller helt eller 
delvis kan dekkes av nordiske midler som øremerkes til dette formål. En
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kan også tenke seg en kombinasjon av nasjonale og nordiske reiseutjev- 
ningsmidler.

Ved siden av de faglige begrunnelser for valg av reisemål, spiller også 
faktorer som oppholdsutgifter, lønns- og skatteforhold m.v. en vesentlig 
rolle. I dag er forholdet slik at det av skattemessige årsaker er billigere for 
f.eks. en norsk forsker med forskningsrådsstipend å oppholde seg et år ved 
et universitet i USA enn f.eks. i Sverige. En burde derfor overveie om det 
er mulig å legge disse forholdene til rette slik at det ble enklere og mer 
attraktivt for forskere å arbeide ved institusjoner i de nordiske land enn 
tilfellet er i dag.

FPR vil også peke på den mulighet for samarbeid som ligger i utveksling 
av forskere mellom institusjoner i Norden, bl.a. gjennom nordiske stipen
diatordninger, gjesteforskere og gjesteforelesere. Dersom en kan skape 
enkle ordninger hvor f.eks. to forskere bytter arbeidssted eller arbeid for 
en kortere eller lengre periode, vil det kunne bety en stimulans for forsk
ningssamarbeidet.

FPR mener videre at det bør gjennomføres en analyse av hvordan det 
felles nordiske arbeidsmarked fungerer i praksis for forskere og andre høyt 
utdannede grupper.

3.7 Forskerutdanning

Forskerutdanningens betydning for en framgangsrik FoU-virksomhet er 
ofte framhevet i den forskningspolitiske debatt. Forskerutdanning er høyt 
prioritert både i de enkelte land og på nordisk plan. I løpet av de seneste år 
er det også i de fleste land i Norden kommet en rekke offentlige utred
ninger om forskerutdanningens organisering og finansiering.

En vesentlig oppgave for FPR vil således være å fremme nordisk samar
beid om forskerutdanning. Som et første tiltak har rådet i november 1983 
arrangert en konferanse for å drøfte hvordan dette samarbeid best kan 
utbygges.

Det nordiske forskerutdanningssamarbeid har til nå bl.a. bestått av de 
tidligere nevnte Nordiske forskerkurser og i at nordiske institusjoner gir 
forskerutdanning og mottar stipendiater. Nordiske forskerkurser er rettet 
mot nye eller vanskelig tilgjengelige teoretiske og metodologiske prob
lemer og på ny og avansert teknikk, eller på formidling av sterkt spesiali
sert kunnskapsstoff. Der er almen enighet om at kursene fyller et stort 
behov på aktuelle områder. De bør ifølge FPR om mulig utbygges ytterli
gere.

For å  muliggjøre en mer langsiktig planlegging av forskerutdanningen på 
nordisk nivå trengs ved siden av engangskurser også tilbakevendende 
kurser der målsettingen bør være en mer systematisk planlagt utdanning. 
En slik system atisert nordisk forskerutdanning må bygge på de enkelte 
nasjonale institusjoners egen planlegging og ta utgangspunkt i spesialise
ringen ved de respektive institusjoner. Det økonomiske ansvar for gjen-
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nomføringen må dessuten i stor grad ligge på den enkelte institusjon. Dette 
krever at universiteter og høgskoler involveres direkte i planleggingen og 
samarbeidet.

Det er for tiden i gang forsøk med systematiske nordiske forskerkurser 
på det jord- og skogbruksvitenskapelige og på det veterinærmedisinske 
område. På det tekniske område har en også diskutert mulighetene for å 
etablere et nordisk samarbeid om forskerutdanning. FPR vil arbeide for å 
få satt i gang slike forsøk innen flere fagområder.

En rekke forskningsområder er i dag svært spesielle og behovet for 
forskere er begrenset. På tross av at de er viktige for forskningsutviklingen 
i de enkelte land, kan det være vanskelig å bygge opp eller opprettholde et 
tilstrekkelig bredt nasjonalt forskningsmiljø i hvert land. Et nordisk samar
beid om forskerutdanning innen slike forskningsområder kan være en 
fornuftig arbeidsform og vil ofte være den eneste mulighet for å skape eller 
fastholde et kvalifisert miljø i Norden.

Utvidet nordisk forskerutdanningssamarbeid synes spesielt verdifullt på 
områder hvor det av utstyrsm essige grunner er åpenbare stordriftsfor
deler. Samarbeid om forskerutdanning i tilknytning til større instrumenter 
er en del av de nordiske forskerkursenes formål som det antagelig er 
muligheter for å gå videre med.

Blant de forhold som i dag vanskeliggjør et mer utstrakt samarbeid om 
forskerutdanning, er de økende ulikheter mellom de nordiske land både 
angående organisering og finansiering av forskerutdanningen. Bruken av 
systemet med faste kurser og tidsnormerte studier varierer både mellom 
landene og mellom fagområder. Likeså synes innholdet i grunnutdannin
gen å divergere mellom landene. Dette skaper igjen ulike forutsetninger for 
den videre forskerutdanning, der også forskjellene i innhold og formelle 
krav nå synes å vokse.

Det er først og fremst gjennom deltakelse på gode forskningsprosjekter i 
fruktbare forskningsmiljøer at kvalifiserte forskere utdannes. Også med 
tanke på forskerutdanningen er det derfor viktig å støtte prosjekter med 
nye problemstillinger og tilnærmingsmåter og å styrke andre former for 
utdanningssamarbeid enn ren kursvirksomhet.

FPR vil bl.a. arbeide for at de nordiske stipend- og symposieprogram- 
mene kan utvides slik at de kan omfatte nye grupper. I denne sammenheng 
har FPR, i en uttalelse til Nordisk ministerråd om støtteordningene N or
diske forskerstipend og Nordiske forskersymposier, bl.a. foreslått at be
vilgningsrammene for forskerstipendene utvides og at man også vurderer å 
styrke forskerutvekslingen på den tekniske siden.

3.8 Program- og prosjektsamarbeid

FPR skal ifølge vedtektene ta initiativ til forskningssamarbeid spesielt av 
tverrfaglig eller sektorovergripende karakter, og dessuten fremme samar
beid som ellers er vanskelig å etablere.



1224 C l: Bilaga 1

FPR vil, med utgangspunkt i nasjonale prioriteringer, utvikle et nært 
samarbeid med de nasjonale og nordiske forskningsorganer for å bidra til at 
informasjonsutveksling sikres allerede under planleggingen av forsknings
programmer.

Nordisk samarbeid synes særlig relevant for nye fagområder og nye, 
smale områder innen store disipliner. Dette kan også gjelde områder, bl.a. 
innen humaniora, som er så små i de enkelte land at de ikke kan tilby et 
livskraftig vitenskapelig miljø men som kan overleve på nordisk basis. 
FPR vil også initiere samarbejdsprogram mer hvor særskilte nordiske feno
mener studeres eller hvor Norden har felles interesser i forhold til omver
den, f.eks. utviklingsforskning.

I FPR ’s foreløpige drøftninger av det framtidige nordiske programsam
arbeid er det blitt nevnt en rekke områder der man mener det kan være 
behov for å intensivere det nordiske samarbeid eller etablere nytt. Det er 
f.eks. flere områder innen sektorforskningen som i dag har et omfattende 
nordisk samarbeid, men hvor man sannsynligvis på nordisk plan med 
fordel kan medvirke til å etablere eller utvide kontakten til faglig nært
stående grunnforskningsmiljøer. Blant disse områder kan nevnes miljø
forskning, energiforskning, regionalforskning og teknisk/industriell FoU.

Innenfor helse- og sosialforskningen, som her betyr forskning innehol
dende såvel medisinske som samfunnsvitenskapelige tilnærmingsmåter, 
beskjeftiger man seg i de nordiske land i stor utstrekning med de samme 
problemstillinger. Det bør derfor finnes gode forutsetninger for å bygge ut 
det nordiske samarbeid på disse felt.

I srne diskusjoner har FPR bl.a. nevnt forskning om barns livsvilkår, 
forskning om eldre, iivsløpsforskning og forskning om det alderssegmen
terte samfunn som mulige emner for et nærmere programsamarbeid innen
for helse- og sosialforskningen. På flere av disse områdene er det allerede 
satt igang omfattende forskningsprogrammer i enkelte nordiske land.

I alle land i Norden er det i de seneste år vokst fram en sterk interesse 
for å bygge ut forskningen innenfor bioteknologi. FPR vil overveie hvor
dan man på dette nye forskningsfelt vil kunne dra nytte av de tilsynela
tende store fordeler ved et nordisk samarbeid om utnyttelse av de enkelte 
lands spesialviten innenfor områdets deldisipliner. FPR vil dessuten over
veie fordelene ved å etablere et nordisk samarbeid om forskerutdanning 
innen feltet.

Alle nordiske land har i de siste 20 år lagt stor vekt på å utbygge 
samarbeidet med landene i den tredje verden. Dette har ført til vekst i 
utviklingsforskningen. FPR vil undersøke mulighetene for å øke samarbei
det på dette området, ikke minst på bakgrunn av de mangesidige bestre
belser i de nordiske land på å få bygd opp s.k. områdestudier.

Datateknologi er et fag som dekker flere sektorer, samtidig som det 
stadig utvikles mer og mer spesialiserte, mindre felt innen området. Bl.a. 
på bakgrunn av ministerrådsforslaget om en nordisk handlingsplan for



1225C l : Bilaga 1

datateknologiom rådet, vil FPR arbeide for et mer langsiktig forsknings
samarbeid på dette felt. FPR har allerede besluttet å arrangere en rekke 
nordiske forskersymposier (” w orkshops” ) rundt datateknologiske spørs
mål for å bidra til den faglige utvikling, øke kunnskapen om forskningen i 
nabolandene og inspirere til samarbeid mellom forskerne.

3.9 Instrument samarbeid

Både Nordisk ministerråd og Nordisk råd har gjennom en årrekke i ulike 
sammenhenger understreket behovet for et økt nordisk samarbeid om dyrt 
eller spesialisert vitenskapelig utstyr.

FPR konstaterer at det på nordisk plan har vært tale om to forskjellige 
former for instrumentsamarbeid. I noen tilfeller har man i fellesskap for
handlet om anskaffelse av dyrt eller spesialisert utstyr. I andre tilfeller har 
man derimot drøftet avtaler om felles utnyttelse av slikt utstyr, evt. kom
binert med samordnede politiske beslutninger om anskaffelsen. En slik 
felles utnyttelse kan f.eks. være i form av at et nordisk land kjøper ” ar
beidstid” på et anlegg i et annet land.

FPR vil, sammen med de berørte forskningsråd og forskergrupper, 
fremme et utvidet nordisk samarbeid når det gjelder såvel anskaffelse som 
utnyttelse av dyrt eller spesialisert utstyr. I den sammenheng vil det bl.a. 
være behov for å utarbeide forskjellige modeller for organiseringen av 
konkrete samarbeidsprosjekter.

Som eksempel på et tilfelle hvor begge de nevnte samarbeidsformer har 
vært inne i bildet kan nevnes forhandlingene om et utvidet nordisk aksele- 
rator-samarbeid. I begynnelsen på 1970-tallet førte man intensive forhand
linger om anskaffelsen av en nordisk akselerator til bruk i atomfysikken. 
Drøftingene resulterte imidlertid i en beslutning om at det ikke skulle 
anskaffes en slik felles akselerator. I stedet ble det besluttet å opprette en 
nordisk samarbeidskomite som i en overgangsperiode har arbeidet for en 
samordnet utnyttelse av ressursene innenfor akseleratorbasert forskning i 
de nordiske land og medvirket til nordisk samarbeid i forskningsprosjekter 
ved akseleratorer utenfor Norden.

I de seneste år er det fremmet forslag fra forskergrupper i Finland og 
Sverige om etablering av en tungionakselerator i hvert av de to land. På 
bakgrunn av de begrensede ressurser som er til rådighet i de nordiske land, 
både til nye anlegg og til gjenskaffelse av vitenskapelig utstyr, er det FPR ’s 
oppfatning at det vil være en ineffektiv ressursutnyttelse å på samme 
tidpunkt opprette to nesten identiske anlegg av denne størrelsesorden i 
Norden. FPR har derfor anbefalt m inisterrådet at man -  hvis det skal 
bygges tungionakselerator i N orden -  kun bygger ett anlegg av høy kvali
tet som fullt ut kan utnyttes. For å sikre full utnyttelse av et eventuelt 
anlegg bør det til gjengjeld etableres et samarbeid mellom de forskergrup
per som har interesse av å utnytte en slik akselerator.

Et eksempel av en annen karakter er de forhandlinger som nå har ført
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fram til etableringen av et nordisk laboratorium fo r  termoluminiscensda- 
tering (se avsnitt 2.2). Dateringsmetoden er utviklet av danske forskere på 
forsøksanlegget Risø. De nordiske lands naturvitenskapelige og humanis
tiske forskningsråd inngikk tidlig et samarbeid med henblikk på i fellesskap 
å videreutvikle og utnytte denne ekspertise til en mer presis aldersbestem 
melse av eldre arkeologiske og geologiske funn. Disse forskningsråd har nå 
opprettet et nordisk laboratorium for dermed å gi samarbeidet en fastere 
form. Nordisk ministerråds beslutning om å gi driftsgaranti for eventuelt 
ikke-utnyttet kapasitet de første fire driftsår har i dette tilfellet virket som 
en katalysator for forskningsrådenes samarbeid. FPR ser dette som et 
interessant eksempel på at en relativt liten samnordisk finansiell innsats 
kan utløse større nasjonale midler til samarbeidet. FPR vil prøve å tillempe 
denne modeil også på andre områder.

Et tredje eksempel er overveielsene om en felles utnyttelse av EDB-ka- 
pasitet i forskningen. På dette området ble det på en nordisk konferanse i 
København i juni 1983 konstatert at det neppe er grunnlag for en felles 
anskaffelse av en nordisk superdatam at, idet det er større interesse for 
andre løsninger. Derimot vil det være store fordeler ved å bygge opp et 
nordisk datakomm unikasjonsnett mellom de forskjellige forskningstilknyt
tede regnesentraler. Her kan man sikre at en forsker/forskergruppe alltid 
får adgang til den største/best egnede regnekapasitet i Norden, uansett 
hvilket regnesenter den det gjelder vanligvis anvender. Dette samarbeid er 
ennå på det forberedende stadium, men man forventer at et konkret forslag 
biir lagt fram til en første behandling hos de berørte parter i løpet av 1983.

Et ytterligere eksempel er samarbeidet om etablering av et nordisk 
optisk teleskop  på La Palma. Dette er for tiden under overveielse i de 
nordiske lands naturvitenskapelige forskningsråd og undervisningsdepar
tement. FPR har anbefalt at Nordisk ministerråd støtter prosjektet gjen
nom en særbevilgning på ca en tredjedel av anleggsutgiftene. I dette tilfelle 
er det ønske om at Nordisk ministerråds katalysator for samarbeidet skal 
være et bidrag til anleggssummen, da størsteparten av anleggsutgiftene og 
hele driftsutgiften dekkes nasjonalt.

3.10 Forskningsevaluering

Forskningsevaluering er et viktig instrument for å formidle erfaringer 
med henblikk på å forbedre forskningens kvalitet og relevans. I de seneste 
år er evaluering av forskning og forskningsinstitusjoner blitt et alt mer 
aktuelt tema i de stadig hardere krav om prioritering av de begrensede 
ressurser og behovet for å skaffe midler til aktiviteter på nye forsknings
områder.

FPR vil arbeide for å utvikle det nordiske samarbeid rundt forsknings
evaluering på flere punkter. Som et første tiltak vil FPR i februar 1984 
arrangere en konferanse for forskningspolitikere og -administratorer m.v. 
for å drøfte evalueringsspørsmål i et bredere forum.
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Rådet vil bidra til å utvikle m etoder for forskningsevaluering. Videre vil 
FPR stimulere den nordiske debatt om hvordan man kan anvende evalue
ringsresultater og hvordan en evaluering egentlig kan følges opp. FPR vil 
også overveie hvordan man kan vurdere ønsker og krav som framføres fra 
myndigheter og organer som etterspør forskningsresultater. Endelig vil 
FPR ta initiativ til evaluering av forskningens kvalitet og innhold ved 
forskningsinstitusjoner som gjennom lengre tid er blitt finansiert over de 
nordiske m inisterrådsbudsjetter.

I de år det nordiske kultursamarbeid har bestått i sin nåværende form, 
har det, som framgått av avsnitt 3.1, vært gjennomført en rekke evalue
ringer av forskningsinstitusjoner på kulturbudsjettet. Disse evalueringer 
har vært rettet mot hvordan den enkelte institusjon har oppfylt sine opp
gaver. H ovedvekten er blitt lagt på en vurdering av institusjonens faglige 
kvalitet, samfunnsmessige relevans, organisasjon, økonomi m.v. En burde 
her også vurdere om det er grunnlag for å opprettholde institusjonene som 
nordiske institusjoner eller om ansvaret etterhvert bør kunne overtas av 
nasjonale organer. For tiden pågår, i tråd med en beslutning fra ministerrå
det, en evaluering av Nordisk dokum entasjonssentral for massekommuni- 
kasjonsforskning (Nordicom). Denne evaluering skal bl.a. danne grunnlag 
for en beslutning om hvordan samarbeidet skal kunne videreutvikles i 
tilknytning til nasjonale og nordiske system er for dokumentasjon og infor
masjon, og om dette samarbeidet skal finansieres med nordiske midler.

FPR har lagt fram et forslag til evaluering av Nordisk vulkanologisk 
institutt etter ønske fra instituttets styre. Ved denne evalueringen vil en på 
bakgrunn av instituttets nå tiårige virksomhet bl.a. vurdere instituttets 
spesielle internasjonale stilling, både gjennom dets faglige orientering og 
på grunn av de unike geologiske forhold i Island.

En annen framgangsmåte er å evaluere institusjonene i sammenheng 
med hverandre, en form for tverrgående evaluering. Et eksempel ville 
være å evaluere Nordisk institutt for samfunnsplanlegging (NORDPLAN) i 
sammenheng med bl.a. Nordisk institutt for regionalpolitisk forskning 
(NordREFO) og andre institusjoner som med noe forskjellig perspektiv 
driver nordisk forskningssamarbeid om samfunnsplanlegging.

FPR vil også overveie behovet for evaluering av små fagområder på 
nordisk nivå hvor det kun er ganske få forskergrupper i de enkelte land. 
Dette kan skje i form av s.k. ” peer reviews” , hvor evaluering utføres av 
etablerte, ofte internasjonalt anerkjente forskere på området.

3.11 Informasjon om forskning

Spredning av informasjon om forskning og om anvendelsen av forsk
ningsresultater er oppgaver som får økende oppmerksom het i de nordiske 
land. Enkelte nasjonale forskningsråd og tilsvarende organ setter som 
betingelse for å støtte prosjekter at det, sammen med søknaden om støtte,
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foreligger en plan for hvordan forskeren vil sikre formidling av resultatene 
fra prosjektet til almenheten eller til spesifikke brukergrupper.

FPR vil bidra til å fremme forståelsen for at forskning er et viktig middel 
til å påvirke samfunnsutviklingen. En viktig oppgave i den sammenheng er 
å informere almenhet, politikere og forskere om det nordiske forsknings
samarbeid og om dets betydning for samfunnet.

I det nordiske samarbeid bør man videre utveksle erfaringer om metoder 
og modeller for forskningsformidling. Dette gjelder både formidling av 
behov og problemstillinger fra samfunnet til forskere og formidling av 
resultater og analyser den andre vei. Det er en viktig oppgave å øke bruken 
av forskningsresultater både i næringsliv og forvaltning. Der hvor forsk
ningen er av en slik karakter at det er mulig, bør det overveies hvordan 
brukerinteressene kan bli med allerede i planleggingen av forskningspro
sjekter og i referansegrupper som følger prosjektenes utvikling.

I de fleste nordiske land er det innen enkelte sektorer utviklet systemer 
for formidling av forskningsresultater til brukerne. Dette gjelder særlig 
innenfor de sektorer som er sterkt orienterte mot anvendt forskning. Jord- 
og skogbruk er antagelig den sektor hvor et slikt system er best utviklet. 
Informasjonskjeden fra forskerne til brukerne via organisasjoner og konsu
lenter er relativt sterkt utbygd, og bidrar til økt bruk av forskningsresul
tater ved de enkelte bedrifter. De teknologiske institutter i Norden har 
også i flere år arbeidet for å formidle kunnskap om forskningsresultater til 
virksomhetene. Det er spesielt til fordel for de små og mellomstore virk
somheter som ellers ofte har problem er med å anvende forskningsresul
tater i produksjonen.

Formidling av forskningsresultater og informasjon mellom forskere i 
industri, på forskningsinstitutter og på universiteter og høgskoler er også 
en viktig oppgave. Informasjonsstrømmen innen forskersamfunnet er så 
stor at det kan være vanskelig å holde seg orientert utenfor sitt eget 
spesialfelt. Det blir derfor av betydning at en finner kanaler for formidling 
av kunnskaper og nye problemstillinger blant forskere ved ulike institu
sjoner. I en uttalelse til ministerrådet om støtteordningene Nordiske fors
kerstipend og Nordiske forskersymposier, har FPR bl.a. anbefalt at fors- 
kersymposiene bør tilstrebe å trekke industriens forskere inn i virksomhe-

Et problem når det gjelder vitenskapelig publisering er den s.k. grå 
litteratur, d.v.s. rapporter og artikler som inngår i mer eller mindre uoffi
sielle serier ved de ulike institusjonene. Denne litteratur behøver ikke 
gjennomgå kvalitetskontroll, den kan være vanskelig tilgjengelig og med
fører dessuten ved dobbelpublisering uklarheter i spørsmålet om copy
right. En diskusjon på nordisk plan om det grå markeds publiseringsvilkår 
og behov kan påvise muligheter til å løse problemene.
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3.12 Forskningspolitiske studier m .m .

Dette handlingsprogram gir ikke en fullstendig oversikt over rådets 
oppgaver. U tover det som tidligere er blitt nevnt skal avslutningsvis gis 
noen eksempler på hvilke ytterligere typer av spørsmål FPR vil arbeide 
med.

En av forutsetningene for et økt forskningssamarbeid er at det er en god 
utveksling av informasjon og en dialog mellom grunnforsknings- og sektor- 
forskningsorganer og FPR. FPR vil avholde nordiske konferanser for 
forskere og forskningspolitikere der en diskuterer aktuelle planer og utvik
lingstendenser, for derved å initiere økt samarbeid.

I flere av de nordiske land fins det institusjoner og miljøer som systema
tisk arbeider med forskningspolitiske studier såsom analyser av den offent
lige forskningspolitikk samt spørsmål i forbindelse med forskerrekrutte
ring. Spørsmål rundt kvinnelige forskeres arbeidssituasjon og karrierem u
ligheter er også aktuelle i denne sammenheng. FPR vil på forskjellige 
måter bidra til at de grupper som driver forskningspolitiske studier i de 
enkelte land dels kan møtes for å sammenholde sine resultater, dels kan 
komme i en dialog med andre forskere, politikere og adm inistratorer.

Et viktig grunnlagsmateriale for FPR ’s vurderinger, og for den forsk
ningspolitiske diskusjon i Norden, er en nordisk forskningsstatistikk. 
NORDFORSK gjør en nyttig innsats på dette felt ved å sikre kontakter 
mellom de nasjonale organer som utarbeider FoU-statistikk. FPR vil, i 
nært samarbeid med NORDFORSK, medvirke til at sammenlignende nor
diske statistikkframstillinger utarbeides og offentliggjøres, og videre til at 
de nordiske lands FoU-statistikk fortløpende kompletteres med f.eks. 
sammenlignende budsjettanalyser og ressursstudier.

Spørsmål knyttet til forskningsetiske problemstillinger er i økende grad 
blitt aktuelle også i de nordiske land. FPR vil overveie i hvilken grad disse 
problemstillingene kan belyses og avklares ved drøftelser på nordisk plan 
og undersøke om det er grunnlag for samarbeid på dette felt.

Vedlegg A

Stadgar för Nordiska forskningspolitiska rådet

Nordiska forskningspolitiska rådet har upprättats efter beslut av N ordis
ka ministerrådet (kultur-, utbildnings- och samarbetsministrarna) den 
24.3.1982 på basen av ministerrådsforslaget om ökat nordiskt forsknings
samarbete (B 38/k) och Nordiska rådets rekommendation nr 4/82. Stad
garna har fastställts av Nordiska ministerrådet (kultur-, utbildnings- och 
samarbetsministrarna) 29-30.9.1982 och den 18.10.1982.
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Nordiska forskningspolitiska rådet har till ändamål att främja nordiskt 
sam arbete beträffande såväl grundforskning, tillämpad forskning som fors
karutbildning. Forskningssam arbetet bör härvid förankras i nationella 
forskningsmiljöer och prioriteringar.

Rådet skall i enlighet med de nordiska ländernas samarbetsavtal, Hel- 
singforsavtalet och nordiska kulturavtalet, verka för att de nordiska län
dernas insatser för forskarutbildning och resurser för forsknings- och ut
vecklingsverksamhet samordnas och utnyttjas på bästa möjliga sätt. Vi
dare skall rådet verka för att gemensamma nordiska forskningsintressen 
kan främjas i det internationella forskningssam arbetet.

I detta syfte skall nordiska forskningspolitiska rådet rådge Nordiska 
ministerrådet i långsiktiga och övergripande forskningspolitiska frågor 
samt genom egna initiativ främja nordiskt samarbete över hela forsknings
fältet.

Det forskningspolitiska rådet skall:
a) arbeta för samordning och arbetsfördelning såväl beträffande forsk

ningsverksamheten i sig som angående forskarutbildning och vetenskaplig 
utrustning samt kompetensuppbyggnad på smala områden.

b) ta intiativ till forskningssam arbete speciellt av tvärvetenskaplig, sek- 
torsövergripande och i övrigt svåretablerad karaktär.

c) analysera och påvisa behovet av ett bättre samband mellan beslut 
beträffande grundläggande forskning, sektoriell forskning och forskarut
bildning samt arbeta för förbättrad kontakt och samverkan mellan grund
forskning och tillämpad forskning.

d) analysera problemställningarna omkring spridning av forskningsin
formation och användningen av forskningsresultat.

e) förmedla information om det nordiska forskningssam arbetet och 
forskningsorganisationen till forskare, forskningsorgan, intressegrupper 
och övriga målgrupper.

I detta syfte kan rådet bl.a. genomföra specialanalyser och utredningar, 
tillsätta planeringsgrupper, inkalla utländska forskare och gästföreläsare 
samt anordna symposier och konferenser.

För att genomföra sina uppgifter skall forskningspolitiska rådet skapa 
forskningspolitisk överblick samt en grund för samordnat resursutnytt
jande och ökat nordiskt forskningssamarbete.

§ 3

Det forskningspolitiska rådet skall vart tredje år till m inisterrådet avge 
förslag till riktlinjer för verksamheten. Förslaget bör åtföljas av en samlad 
redogörelse för den forskningspolitiska utvecklingen nationellt och nor
diskt. Riktlinjerna fastställs av Nordiska m inisterrådet (kultur-, utbild-
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nings- och samarbetsministrarna) efter att Nordiska rådet beretts tillfälle 
att uttala sig om förslaget.

Det forskningspolitiska rådet skall beredas tillfälle att uttala sig innan 
forskningspolitiska frågor av central betydelse behandlas i nordiska minis
terrådet.

De nordiska äm betsm annakom m ittéerna och ministerrådssekretariaten 
skall i vad avser långsiktiga och övergripande forskningspolitiska frågor 
löpande hålla det forskningspolitiska rådet informerat om utvecklingen 
inom de enskilda sektorerna.

Rådet kan när som helst uttala sig till ministerrådet om långsiktiga 
prioriteringar av m inisterrådsbudgetarnas forskningsinsatser.

§ 5

Det forskningspolitiska rådet består av högst tre ledamöter från vart och 
ett av de fem nordiska länderna. Rådet bör ha en bred och balanserad 
sammansättning med såväl forskningspolitisk förankring som vetenskaplig 
och forskningsadministrativ sakkunskap. Både den grundläggande forsk
ningens och sektorforskningens intressen skall vara företrädda i rådet.

Ledam öterna förordnas för tre år i sänder av N ordiska ministerrådet 
(kultur- och utbildningsministrarna) efter samråd mellan kultum/utbild
nings- och sam arbetsm inistrarna. Minst en ledamot från vart land skall 
utskiftas vart tredje år. Avgår ledamot under mandatperioden förordnas ny 
ledamot för återstoden av perioden. Rådets ordförande och viceordfö- 
rande utses av ministerrådet bland ledamöterna för tre år i sänder.

Det forskningspolitiska rådet sam m anträder på kallelse av ordförande 
eller då minst fyra ledam öter begär det. Rådet skall sammanträda minst två 
gånger om året.

Rådet är beslutfört när minst åtta ledamöter representerande minst fyra 
länder är närvarande. Besluten fattas med enkel majoritet. Vid lika röstetal 
gäller den mening, som ordförande biträder.

Båda m inisterrådssekretariaten bör vara representerade vid rådets mö-

Vid rådets möten förs protokoll.

Det forskningspolitiska rådet kan inom sig utse ett arbetsutskott, bestå
ende av en ledamot från varje nordiskt land, däribland rådets ordförande.

A rbetsutskottet är beslutfört när minst fyra ledamöter är närvarande. 
A rbetsutskottets beslut skall vara enhälliga. Vid arbetsutskottets möten 
förs protokoll.
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Rådet skall för den närmare regleringen av formerna för sin verksamhet 
fastställa en arbetsordning. Genom denna arbetsordning eller genom sär
skilda beslut far rådet delegera rätt att fatta beslut eller utföra uppdrag på 
rådets vägnar. Sådan delegering får dock inte avse fastställande av förslag 
till riktlinjer för rådet, förslag till budget eller förslag till ändring av stadgar.

Det forskningspolitiska rådets sekretariatsfunktion handhas av sekreta
riatet för nordiskt kulturellt samarbete.

§ 10
Det forskningspolitiska rådet skall varje år till nordiska ministerrådet 

avge anslagsframställning samt inlämna berättelse över verksamhetsåret.

§ 11
Medel för det forskningspolitiska rådets verksamhet anvisas över budge

ten för nordiskt kulturellt sam arbete efter samråd mellan kultur-/utbild- 
nings- och samarbetsministrarna. För rådets verksamhet kan även mottas 
anslag från annat håll.

För budget, räkenskaper och revision gäller vad som fastställts för 
motsvarande frågor för sekretariatet för nordiskt kulturellt samarbete.

§ 12
Dessa stadgar träder i kraft den 1 januari 1983. Beslut om ändringar eller 

upphävande av dessa stadgar fattas av nordiska ministerrådet.

Vedlegg B

Nordiska forskningspolitiska rådet 

(1.1.1983-31.12.1985)

Danmark

Professor Tove Birkelund 
K ontorchef Ib Skovgaard 
Sekretariatschef Flemming Woldbye

Finland

Forskningsdirektør Elisabeth Helander (ordf.)
Byråchef Matti Lähdeoja 
Professor Yrjö Neuvo
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Island

Direktör Vilhjálmur Ludvíksson 
Rektor Gudmundur Magnússon 
Dr. med. Helga Ögmundsdóttir

Norge

Dr. ing. Kari Blegen 
Professor Inge Lönning 
Ekspedisjonssjef Torbjørn Sirevåg

Sverige

Professor Åke Andersson 
Professor Sune Berndt 
Departementsråd Sonja Dahl
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Nordiska m inisterrådets dispositionsm edel 1983 (kulturellt sam arbete)

BILAGA 2

9.935.706
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BILAGA 3

Nordiska m inisterrådets stödordningar 1983 (kulturellt sam arbete) 

Nabolandslitteraturstödordningen — bidrag 1983
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Stödordningen för nordiskt folkbildningssam arbete — anslag 1983
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Stödordningen för nordiskt ungdom ssam arbete — organisationsstöd  
1983
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Stödordningen för nordiskt ungdom sarbete — projektstöd 1983
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Samnordiska utredningar på kulturområdet 1983

BILAGA 4
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Rapport från Nordiska äm betsm annakom m itén för industripolitik  
om åtgärder på det etableringsrättsliga området för att underlätta 
industriellt sam arbete och företagsetableringar över gränserna i Nor
den

1. Bakgrund

Nordiska rådet rekomm enderade 1980 Nordiska ministerrådet att företa 
en översyn av de nordiska ländernas lagstiftning med sikte på att främja 
gemensamma projekt på det industriella området (rek. nr. 23/1980). Efter 
hörande av näringslivets organisationer i de nordiska länderna beslutade 
m inisterrådet att översynen främst borde inriktas på valuta-, etablerings- 
och skattelagstiftningen. Frågan om en nordisk aktiebolagsform skulle 
okså analyseras. Ämbetsmannakommittén för industri- och energipolitik 
satte 1981 igång ett utredningsarbete med syfte att kartlägga de nordiska 
ländernas etableringslagstiftning och att identifiera eventuella hinder för 
industriellt samarbete över gränserna i Norden på detta och vissa angrän
sande rättsom råden. Detta arbete redovisades i en rapport bifogad minis
terrådets meddelande av den 10 decem ber 1982 om rekommendationen 
ifråga, tillsammans med b l.a . en motsvarande redovisning för det valuta
politiska området från äm betsmannakommittén för valuta- och finansiella 
frågor.

Arbetet med att finna åtgärder för att underlätta det industriella samar
betet över gränserna i Norden har av Nordiska ministerrådet angivits som 
ett viktigt element i arbetet med att utveckla Norden som hemmamarknad. 
Denna uppgift har också en framskjuten plats i den av de nordiska industri
ministrarna i februari 1982 fastställda arbetsplanen för översyn av det 
nordiska industripolitiska samarbetet. Uppgiften formulerades där så att 
man från industripolitisk sam arbetssynpunkt bör "verka för att lättnader i 
gällande bestäm melser i de nordiska länderna genomförs, där detta är 
möjligt inom ramen för de nordiska ländernas ekonomiska politik och 
internationella åtaganden för att ge nordiska industriella projekt bättre 
förutsättningar när det gäller investeringar, etablering och tillgång till kapi
talmarknaderna i de nordiska länderna".

Enligt ett uttalande från de nordiska statsministrarnas möte i Oslo i 
dec. 1982 bör strävan vara en harmonisering i liberaliserande riktning av 
den lagstiftning i länderna som har betydelse för företagssamarbete och 
företagsetableringar över gränserna i Norden.

Ämbetsmannakommittén har fullföljt denna uppgift på så sätt att man 
försökt föra vidare de konklusioner som presenterades i den tidigare 
nämnda rapporten genom en systematisk analys av möjligheterna att införa 
lättnader i eller liberalisera nationella bestäm melser vad gäller rätten till 
etablering för nordiska medborgare och företag i de nordiska länderna.

BILAGA 5
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Hänsyn har härvid tagits till de gränser ländernas internationella åtagan
den sätter upp för möjligheterna till nordisk preferensbehandling.

Kommittén har även inom ramen för sitt arbete behandlat det förslag om 
en gemensam nordisk aktiem arknad som de nordiska industriförbunden 
hösten 1982 presenterade för Nordiska ministerrådet.

En interimsrapport om kommitténs arbete på det här aktuella området 
behandlades vid Nordiska m inisterrådets (industriministrarnas) möte den 
18 januari 1983 i Oslo. Rapporten överlämnades också till Nordiska rådet 
och behandlades vid rådets 31:a session 1983 i Oslo.

I det följande redovisas, med hänvisning i tillämpliga delar till ovan 
nämnda rapporter, de förändringar i nationell lagstiftning som föreslagits 
eller förbereds till följd av hittills fattade beslut i m inisterrådet (industrimi
nistrarna). Vidare redovisas kommitténs bedömning av vad som på kort 
sikt torde vara möjligt att ytterligare uppnå samt slutligen kommitténs 
synpunkter på hur ambitionerna att underlätta företagssamarbete över 
gränserna i Norden skulle kunnna vidmakthållas.

2. Ministerrådets beslut om behandlingen av nordiska medborgare i vissa 
etablerings- och näringsrättsliga hänseenden

Vid m inisterrådets (industriministrarnas) tidigare nämnda möte i januari 
1983 accepterades kommitténs förslag att nordiska medborgare som flyttar 
till ett nordiskt grannland i princip bör likställas med landets egna medbor
gare när det gäller rätten att driva självständig industri eller hantverksnä- 
ring, att förvärva fastighet för eget bostads- eller för näringsändamål och 
att stifta, vara verkställande direktör eller att ingå i styrelsen för aktiebo
lag. M inisterrådets beslut innebär att vissa förändringar är nödvändiga i 
nationell lagstiftning i Finland, Island, Norge och Sverige. I de berörda 
länderna pågår f. n. arbete för att få till stånd de nödvändiga ändringarna. 
Det siktas härvid på att förändringarna skall kunna genomföras under 
våren 1984, varvid dock förbehåll får göras för praktiska tekniska svårighe
ter som kan uppkomma under arbetets gång.

2.1 Etablering av näringsverksamhet

Enligt m inisterrådets beslut bör nordiska medborgare som är bosatta i 
ett nordiskt grannland och som önskar att där upprätta och bedriva själv
ständig industri eller hantverksnäring, dvs ej etablera näringsverksamhet 
genom övertagande av rörelse, andel eller aktier, kunna göra detta utan 
särskilt tillstånd.

Sådant tillståndstvång föreligger i dag i Finland, Island och Norge.
För att uppfylla m inisterrådets beslut förbereds f. n. i Finland en ändring 

av näringslagens (122/19) § 2 så att nordiska medborgare undantas från det 
för utländsk medborgare gällande tillståndstvånget och kravet om säkerhet 
för skatter under en treårsperiod.
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I Island förbereds ändringar i lov nr. 42/1978 så att nordiska medborgare 
undantas från nu gällande nationalitetskrav.

I Norge förbereds ändring i Hantverksloven av 19 juni 1970 och Entre
prenörloven av 24 oktober 1952 så att det krav om ett års botid i landet för 
utländska medborgare som nu gäller, slopas.

2.2 Förvärv av fastighet fö r  eget bostadsändamål eller näringsverksamhet

Enligt m inisterrådets beslut bör nordiska medborgare som är bosatta i
ett nordiskt grannland och där önskar förvärva fastighet för eget bostads
ändamål (ej fritidshus) eller för egen näringsverksamhet kunna göra detta 
på samma betingelser som gäller för landets egna medborgare.

I samtliga nordiska länder utom Danmark är sådana förvärv idag under
kastade särskilt tillståndstvång. 1 Norge är dock endast förvärv i närings- 
syfte koncessionspliktigt.

För att uppfylla m inisterrådets beslut förbereds i Finland f. n. förslag om 
ändring i lagen om utlännigars rätt att äga fast egendom (219/39) så att nu 
gällande tillståndstvång slopas för nordiska medborgare för förvärv i tidi
gare angivna syften.

I Island förbereds ändring i lov nr. 19/1966 om bruks- och äganderätt till 
fast egendom i Island så att nordiska medborgare fritt skall kunna förvärva 
egendom i tidigare angivna syften.

I Sverige bereds f. n. frågan om ändring i b l.a. lagen (1982:618) om 
utländska förvärv av fast egendom m .m . så att nordiska medborgare 
undantas från gällande tillståndstvång förförvärv i tidigare angivna syften.

I Norge är utländska rättssubjekts förvärv av fast egendom i närings- 
syfte koncessionspliktiga enligt Koncessionslagen av 14 decem ber 1917. 
Hur ministerrådets beslut skall kunna uppfyllas utreds f. n. i Norge.

2.3 Nationalitetskrav fö r  stiftare, styrelseordförande och VD i aktiebolag

Enligt ministerrådets beslut bör nordiska medborgare bosatta i ett nor
diskt grannland likställas med landets egna medborgare när det gäller 
möjligheterna att stifta; vara medlem eller ordförande i styrelsen samt vara 
verkställande direktör för aktiebolag.

Krav om inhemskt medborgarskap för dessa kategorier finns i Finland, 
Island, Norge och Sverige.

För att uppfylla ministerrådets beslut förbereds f. n. i Finland, Island 
och Sverige förslag om förändringar i respektive lands aktiebolagslagar så 
att nordiska medborgare likställs med medborgare i det egna landet.

I Norge gäller att bolag som bedriver eller avser att bedriva industriverk
samhet och som har utländska medborgare i styrelsen måste söka om 
koncession för att få förvärva eller hyra fastighet för verksamheten. Som 
regel ställs som villkor för att koncession skall ges att styrelsemajoriteten 
inklusive ordföranden skall vara norska medborgare. Hur ministerrådets 
beslut om likställighet mellan nordiska och i detta fall norska medborgare
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skall kunna tillgodoses ingår också i den tidigare nämnda utredningens 
uppgift.

2.4 Hemvistkrav fö r  stiftare av och styrelsemedlemmar i aktiebolag

Enligt m inisterrådets beslut bör en liberal praxis tillämpas för nordiska 
medborgare i fråga om att medge undantag från kravet om hemvist i landet 
för stiftare och styrelsem edlemmar (dock ej ordförande) i aktiebolag.

Krav om hemvist för dessa kategorier återfinns i samtliga nordiska 
länders aktiebolagslagstiftning. I Island och Norge ställs dessutom krav 
om 2 års tidigare stadigvarande vistelse i landet. Det senare har dock i 
Norge föreslagits upphävt för nordiska medborgare. (Odelstingsprop. nr. 
57 1982-83).

I och med ministerrådets beslut har de nordiska länderna förpliktigat sig 
att tillämpa en liberal praxis.

3. Möjligheterna till ytterligare liberaliseringar på det etableringsrättsliga 
området

I analysen av möjligheterna till liberaliseringar på det etableringsrättsliga 
området har det hittills visat sig att en generell liberalisering, dvs slopande 
av tillståndskraven, för nordiska medborgares nyetablering av närings
verksamhet i samband med flyttning till annat nordiskt land, väl låter sig 
förenas med ländernas ekonomiska politik och internationella åtaganden.

Betydelsen av en sådan liberalisering torde huvudsakligen vara att bidra 
till att ytterligare underlätta rörligheten inom N orden för nordiska m edbor
gare och får anses ligga i linje med principerna för den gemensamma 
nordiska arbetsm arknaden. Liberaliseringen i fråga torde också få ses som 
ett uttryck för en viljeinriktning från de nordiska ländernas sida och den 
psykologiska betydelsen av detta bör inte underskattas.

N är det emellertid gäller att på ett mera konkret sätt i enskilt fall 
underlätta industriellt samarbete, torde de beslutade åtgärderna ha begrän
sad betydelse.

För det senare ändamålet torde främst en generell liberalisering dvs 
slopande av tillståndskrav eller en förenklad tillämpning av gällande eta- 
bleringslagstiftning i de nordiska länderna för nordiska industriföretag ha 
någon betydelse.

3.1 Generell liberalisering — nordisk preferensbehandling

Lagstiftning som innebär att särskilt tillstånd krävs för att ett utlandsägt 
företag skall kunna etablera sig eller ett utländskt företag skall kunna 
överta ett inhemskt företag finns i Finland, Island, Norge och Sverige. I 
Norge kan tillståndet förenas med vissa villkor.

Kommittén har tidigare ingående redovisat denna lagstiftning och sin 
bedömning att den ej utgör ett avgörande hinder för industriellt samarbete 
över gränserna i Norden.



1260 C l: Bilaga 5

Även om tillstånd veterligt ges liberalt, -  särskilt vid ” nordiska” etable
ringar -  så ges det ej automatiskt. Osäkerhet kan följa av att man måste 
söka och avvakta tillstånd och att tillståndet kan komma att förenas med 
villkor. Det synes inte uteslutet att denna osäkerhet i enskilda fall kan leda 
till att man avstår från etablering.

Med hänsyn till detta har kommittén trots sin tidigare angivna bedöm
ning ej velat underlåta att analysera möjligheterna till en fullständig har
monisering av etableringslagstiftningen, eller alternativt till en liberalise
ring vid nordiska företags etableringar, dvs helt slopande av tillståndskra- 
ven för sådana etableringar.

För att nå en fullständig harmonisering på detta område skulle det, med 
hänsyn till den danska politiken, krävas att de övriga nordiska länderna 
överger sin nuvarande, gentemot utländska företag diskriminerande, lag
stiftning och i likhet med Danmark medger nationell behandling. En så 
pass omfattande åtgärd bedöm er kommittén ej vara förenlig med dessa 
länders näringspolitik och ej heller nödvändig för att underlätta nordiska 
företags samarbete och etableringar över gränserna i Norden.

För detta ändamål skulle det vara tillräckligt att inom ramen för nuva
rande lagstiftning göra undantag för nordiska företag. Vid en sådan lösning 
blir frågan om en definition på ett nordiskt företag central. Kommittén har 
analyserat olika tänkbara modeller. Kommitténs huvudsakliga synpunkter 
i denna fråga redovisades i den tidigare nämnda interimsrapporten. Där 
underströks också sambandet mellan valet av definition och i vilken grad 
länderna skulle kunna tänkas likställa sådana företag med nationella före-

Enligt kommitténs bedömning är möjligheterna för närvarande små att 
nå enighet om en gemensam grad av liberalisering för etablering av företag 
mellan de nordiska länderna. Detta torde förutsätta ett mera långtgående 
nordiskt ekonomiskt politiskt samarbete där frågan om en gemensam linje 
när det gäller liberalisering av reglerna för företagsetableringar blir ett 
element inom en vidare ram, innefattande bla. valuta-, ränte- och skattepo
litik.

Vid denna bedömning anser kommittén att behovet av en gemensam 
definition på nordiska företag är mindre akut.

Vidare torde en nordisk preferensbehandling på det etableringrättsliga 
området kunna stöta på hinder i de internationella åtaganden de nordiska 
länderna har, främst genom sin anslutning till OECD:s s. k. kapitalkod.

I koden, som innebär att de anslutna länderna förbinder sig att succesivt 
liberalisera sina regler för in- och utgående kapitalrörelser, stipuleras att 
vaije liberalisering ett land vidtar, skall samtliga övriga anslutna länder 
komma i åtnjutande av.

Kommittén har tidigare anfört att etableringsbestämm elserna med ko
dens ordalydelse visserligen ej faller in under denna, men att det hittills 
icke varit klart om koden ändå inte kan anses tillämplig även på etable-
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ringsrätten och därmed kan förhindra preferensbehandling av vissa anslut
na länder också på detta rättsom råde.

Klarhet synes nu komma att skapas på denna punkt i och med att ett 
förslag till tolkning av koden, därhän att den delvis också blir tillämplig på 
nationella etableringsbestämm elser, f. n. behandlas inom OECD:s olika 
organ. Kommittén bedöm er att de nordiska länderna med hänsyn till sin 
traditionella politik inom OECD ej kommer att m otsätta sig den föreslagna 
tolkningen. I detta sammanhang kommer även de reservationer som bl. a. 
vissa nordiska länder har på denna punkt att ses över.

Det torde kunna uteslutas att de nordiska länderna trotsar kodens grund
regel och drar på sig den kritik och risk för vedergällning som härav skulle 
följa. En möjlighet vore att hävda och få accept på att det nordiska 
officiella sam arbetet är så omfattande att det kvalificerar länderna för 
undantag från icke-diskriminineringsregeln. Sådana undantag kan enligt 
koden medges för länder som ingår i en tull- eller m onetär union.

Det nordiska ekonomiskt-politiska samarbetet torde med nu gällande 
omfattning och ambitioner inte ens med god vilja kunna jäm föras med en 
tull- eller m onetär union. Kommittén tvivlar därför starkt på att en argu
mentation i denna riktning skulle möta förståelse i OECD och dess med
lemsländer. 1 likhet med vad äm betsmannakommittén för valutafrågor och 
finansiella frågor bedömt vara möjligt ifråga om eventuella liberaliseringar 
på valutaregleringsområdet anser kommittén därför att eventuella liberali
seringar på det etableringsrättsliga området, med några undantag, måste 
tillämpas globalt eller i vart fall gentemot samtliga OECD länder.

3.2 Möjliga lättnader på kort sikt

Kommittén har kommit till slutsatsen att en samfälld nordisk liberalise
ring till förmån för nordiska företag, så att dessa helt skulle befrias från nu 
gällande tillståndsplikt, i nuvarande läge ej synes möjlig.

I respektive land övervägs emellertid löpande vilka liberaliseringar som 
med hänsyn till allmänna näringspolitiska önskemål är möjliga att genom
föra. I kommittén har redovisats vissa sådana överväganden.

Kommittén som sådan anser att vissa liberaliseringar borde vara möjliga 
att genomföra utan att väsentliga näringspolitiska intressen i länderna 
äventyras. Inom ramen för nu gällande lagstiftning borde det vidare vara 
möjligt, om man önskar underlätta det nordiska industrisam arbetet, att 
tillämpa ett enklare förfarande vid nordiska företagsetableringar.

Med hänvisning till kommitténs tidigare redovisade överväganden och 
mot bakgrund av de bedömningar som redovisats i kommittén, vill kom
mittén peka på följande möjligheter.

3.2.1 Nyetablering 

Allmänt sett gäller att särskilt tillstånd krävs i Finland, Island och Norge 
om ett utländskt företag önskar etablera sig genom att upprätta ett dotter
bolag i landet.
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I Norge är tillståndet knutet till förvärv av ägande- eller nyttjanderätt till 
fastighet för verksamheten.

Praxis är som regel liberal vid nyetablering och tillstånd ges praktiskt 
taget alltid.

Behovet av en utförlig utredning och ett tidsödande prövningsförfarande 
med bristande förutsebarhet vid varje enskild etablering eller förvärv torde 
mot bakgrund härav kunna ifrågasättas. Ett sätt att förenkla förfarandet 
skulle tex. kunna vara att införa regler som innebär att de prövande 
myndigheterna ålades att inom en viss kortare tid ta ställning till och 
meddela sökanden huruvida man bedöm er att ärendet skulle behöva bli 
föremål för ytterligare utredning. I annat fall skulle tillstånd ges autom a
tiskt, i förekommande fall med sedvanliga villkor.

Med ett sådant förfarande skulle enligt kommitténs mening vissa till
ståndsfrågor, tex. frågor rörande nordiska företag, kunna avgöras betydligt 
snabbare och enklare än f. n.

3.2.2 Fastighetsförvärv

Allmänt sett gäller att ett utländskt eller utlandsägt bolags förvärv av 
fastighet för verksam heten kräver tillstånd i samtliga länder utom Dan
mark. Praxis är som regel liberal och tillstånd ges praktiskt taget alltid.

På samma sätt som för etableringstillstånd kan även här behovet av en 
utförlig utredning och ett tidsödande prövningsförfarande ifrågasättas. Ett 
förenklat förfarande i form av anmälan, som angivits ovan borde sålunda 
även här kunna övervägas.

3.2.3 Övertagande

Åtskilliga etableringar sker genom övertagande av aktier, andelar eller 
rörelsen i inhemska företag. Kommittén har tidigare hävdat att de största 
problemen från näringspolitisk synpunkt när det gäller att liberalisera 
etableringsreglerna gäller sådana etableringer. Av närings-, sysselsätt
nings- eller allmänna skäl kan det sålunda vara behövligt att kunna pröva 
avsikterna med etableringen.

Även här borde det dock finnas möjligheter att tillämpa ett förenklat 
förfarande för tillståndsgivning.

3.2.4 Övriga synpunkter

Bestämmelser i etableringslagstiftningen eller villkor som meddelas i 
samband med tillstånd och som avser förhållanden efter etableringstillfäl- 
let faller helt utanför O ECD’s kapitalkod. Förpliktelserna i koden avser 
således enbart investeringar över nationsgränserna. Överfört på etable- 
ringrätten skulle förpliktelserna bara vara tillämpliga på de regler som 
gäller då ett nationellt dotterbolag upprättas genom nyetablering eller 
övertagande. För regler som inskränker ett redan etablerat utländskt eller 
utlandsägt företags pågående verksam het tex ifråga om utvidgning, änd-
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ring eller kontroll av verksam heten skulle sålunda koden liberaliserngsför- 
pliktelse ej gälla och ej heller kravet att eventuella liberaliseringar måste 
ske icke-diskriminerande. Sedan detta skrevs har kapitalkodens tillämp
ningsområde, som följd av den under hösten 1983 avslutade översynen av 
koden, utvidgats så att en preferensbehandling ej heller i detta avseende är 
möjlig.

Enligt principen om nationell behandling i OECD:s deklaration om inter
nationella investeringar och multinationella företag från 1976, som de 
nordiska länderna anslutit sig till, bör m edlem sstaterna ge redan etablerade 
utlandskontrollerade företag i det egna landet en behandling m. h. t. lagar, 
föreskrifter, praxis som ej är mindre gynnsam än den som ges till inhemska 
företag. Avvikelser från denna princip måste notifieras. Kommittén antar 
dock att en ömsesidig liberalisering mellan de nordiska länderna i förhål
lande till bestående avvikelser från principen om nationell behandling inte 
strider mot deklarationen och inte heller utlöser notifikationsplikt. Det kan 
dessutom framhållas att deklarationen ej är rättsligt bindande.

I förhållande till OECD:s kapitalkod och den ovannämnda deklarationen 
skulle därför en nordisk preferensbehandling genom att lindrigare krav 
skulle kunna uppställas eller tillstånden ges villkorslöst vid nordiska eta
bleringar, vara möjlig.

Vad som är en nordisk etablering fick i dessa fall, liksom beträffande 
övriga möjliga lättnader kommittén berört, avgöras av respektive land. På 
sikt vore det dock en fördel om enighet kunde nås om en gemensam 
definition på ett nordiskt företag. Även för andra ändamål skulle en g'emen- 
sam definition kunna ha ett värde. Om man således skulle vilja främja 
nordiskt industrisam arbete genom åtgärder på tex skatte- eller upphand- 
lingsområdet kunde det vara en fördel om nordiska företag kunde särskil
jas. Kommittén vill därför föreslå en fortsatt beredning av denna fråga.

Kommittén har ovan pekat på vissa möjligheter till en förenklad prakti
sering av nationella etableringsbestämm elser. Dessa baseras när det gäller 
aktiebolag på att tillståndsplikten utlöses för eller vid ett visst aktieinne
hav. En möjlig väg att införa lättnader när det gäller tillståndsplikten, som 
kommittén avslutningsvis vill peka på, kan vara att höja dessa gränser. En 
sådan liberalisering skulle dock få ske icke-diskriminerande dvs ej enbart 
avseende nordiska aktieinnehav.

4. Gemensam nordisk aktiemarknad

Industriförbunden i de nordisk länderna har i en rapport hösten 1982 
som överlämnades till Nordiska ministerrådet föreslagit att en gemensam 
nordisk aktiem arknad skapas. Förbunden pekar själva i rapporten på att 
OECD:s kapitalkod kan vara hindrande för en sådan regional fri aktie
marknad men anser försök bör göras att få OECD och dess medlemsländer 
att acceptera en sådan ordning.
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De skäl som härvid enligt förbunden skulle kunna påberopas vore att 
åtgärden skulle vara ett steg i liberaliserande riktning och att omfattningen 
av och am bitionerna i det nordiska sam arbetet gör detta jäm förbart med de 
former av sammanslutningar mellan länder som enligt koden, kan medge 
undantag från icke-diskrimineringsregeln.

Förslaget har under vintern 1982/83 varit föremål för remissbehandling i 
Finland, Norge och Sverige. Flertalet rem issinstanser ställer sig postiv till 
förslagets grundtanke om en ökad nordisk ägarintegration. Åtskilliga in
vändningar anförs dock beträffande förenligheten med åtagandena i kapi
talkoden, liksom beträffande förbundens rekommendation om att ta upp 
förhandlingar i OECD för att få accept på förslaget.

Inom N ordiska m inisterrådets ram har förslaget behandlats av äm bets
mannakommittén för valuta- och finansiella frågor samt av undertecknade 
kommitté.

Den konklusion som dragits i såväl valutakommittén som i denna kom
mitté (jfr 3.1) är att en gemensam fri nordisk aktiemarknad enligt förbun
dens skisserade förslag inte är förenlig med de nordiska ländernas åtagan
den i OECD och att en argumentation enligt förbundens rekommendation 
för att undantag skulle medges från icke-diskrimineringsregeln, ej är håll-

Kommittén anser dock, i likhet med äm betsmannakommittén för valuta- 
och finasiella frågor liksom flertalet nationella remissinstanser, att försla
gets grundtanke om en ökad nordisk ägarintegration i börsnoterade företag 
i Norden bör följas upp.

Förutsättningarna härför synas vara goda enär möjligheten redan idag 
föreligger i samtliga nordiska länder (utom Island) att låta börsnotera aktier 
utomlands liksom att utländska aktier kan börsnoteras i alla länder. Be
stämmelserna i de nordiska ländernas valutaregleringar avseende utgående 
portföljinvesteringar sätter dock f. n. rätt snäva gränser för köp av aktier 
över gränserna. I likhet med vad som skett i Sverige borde dock ökande 
möjligheter kunna ges till emissioner av större poster-aktier i nordiska 
företag på de nationella aktiem arknaderna.
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Årsberättelse för Nordiska kontaktorganet för atomenergifrågor 
1983

Nordiska Kontaktorganet för Atomenergifrågor (NKA) upprättades år 
1957 av de nordiska ländernas regeringar efter ett förslag av Nordiska 
rådet. NKA är ett permanent organ, som har till huvuduppgift att ” noga 
följa planläggningen och verksam heten på atomenergiområdet samt främja 
de möjligheter till nordiskt samarbete som uppstår i detta samband, här
under bland annat industriellt samarbete på reaktorom rådet” .

NKA:s ledamöter utses av regeringarna i Danmark, Finland och Norge 
samt av energiministern i Sverige. Deltagarna i NKA:s möten under år 
1983 framgår av bilagan.

NKA har under år 1983 hållit två möten, den 9 februari i Helsingfors och 
den 9 septem ber i Köpenhamn.

En kontaktmannagrupp sammansatt av en representant från vaije nor
diskt land bereder i samarbete med NKA:s exekutivsekreterare kontaktor
ganets möten. Kontaktmannagruppen är även ansvarig för verkställighet 
och uppföljning av kontaktorganets beslut.

Kontaktmannagruppens medlemmar har varit: Från Danmark kontor
chef Terkel T. Nielsen, från Finland industrirådet Ilkka Mäkipentti, från 
Norge förste konsulent Knut Solem och konsulent Kristin Brobakke, från 
Sverige departem entssekreterare Per Strangert samt exekutivsekreterare 
Franz Marcus. Gruppens sekreterare är sekreterare René Rothmann från 
Danmark.

NKA:s ad hoc-kommitté för säkerhetsforskning (NKS) har avslutat sin 
evaluering av det fyraåriga kärnsäkerhetsprogram  som slutrapporterades 
av NKA år 1981. NKS har utarbetat ett system med fackliga evaluerings
kriterier och därtill även funnit att projektresultaten har ett extra värde 
sedda i nordiskt sammanhang.

1983 var det tredje året inom NKA:s fleråriga program "S äkerhets
forskning inom energiproduktionen" som skall avslutas år 1985. För pro
grammet beviljades 5,7 miljoner NOK för år 1983 vartill kommer nationella 
insatser som är något större än de nordiska.

NKA har ajourfört programförslaget för det pågående säkerhetspro- 
grammet och för år 1984 ansökt om 6 miljoner NOK (i 1983 års penning
värde). NKA har under år 1983 låtit utarbeta förslag till ett nytt fyraårigt 
nordiskt forskningsprogram på kärnsäkerhetsom rådet, och en första pro
gramskiss har sänts av NKA till Nordiska ministerrådet. Detta säkerhets- 
program syftar till att taga fram ett bättre underlag för att bedöma säkerhe
ten vid kärnkraftverken och avfallsanläggningarna i de nordiska länderna.

BILAGA 6
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Resultaten kan i viss utsträckning även tillämpas inom det övriga energi- 
försörjningsfältet.

En av de frågeställningar som NKA utrett i samband med kärnbränslets 
kretslopp gäller de icke-tekniska förutsättningarna för nordiskt samarbete 
om kärnavfall. En rapport om dessa icke-tekniska förutsättningar har 
utarbetats av en arbetsgrupp inom NKA. som bland annat tagit upp de 
internationella kontrollaspekterna och problemen i anknytning till kon
trollbestämmelser i bilaterala avtal, när de tillämpas på internordisk över
föring av kärnmaterial.

NKA stod delvis bakom ett seminarium om slutförvaring av kärnkraf
tens högaktiva avfallsprodukter som anordnades i Stockholm den 26-27 
oktober 1983. På seminariet framkom att det bland de nordiska kärnav- 
fallsexperterna råder en bred enighet om de metoder för slutförvaring av 
kärnavfall, som enligt dagens teknik kan anses vara möjliga, det vill säga 
förvaring i berggrunden och saltformationer.

1 augusti 1983 avhölls det andra mötet inom Nordiskt avfallskontakt- 
forum i Stockholm. Syftet med detta kontaktforum är att genomgå aktuella 
avfallsforskningsprojekt i Norden med avsikt att främja kontakten mellan 
forskare, myndigheter och kraftverkspersonal.

NKA:s exekutivsekreterare Franz Marcus är observatör vid Nordels 
värm ekraftutskott. Inom Nordel har stor vikt lagts vid de nordiska kärnsä- 
kerhetsprojekten, som adm inistreras av NKA.

Kontaktorganet har besvarat Nordiska rådets medlemsförslag A 658/K 
angående nordiska framtidsstudier, och funnit förslaget mindre ändamåls
enligt. Kontaktorganets egna projekt är redan i viss mån framtidsorientera- 
de. Ett nordiskt samarbete kan göras mera givande, om man lyckas knyta 
det till konkreta sam arbetsprojekt. Härvid skapas en gemensam bakgrund, 
som sedan kan bidraga till att likartade uppfattningar utvecklar sig i de 
olika nordiska länderna.

I likhet med tidigare år har man innanför NKA:s ramar diskuterat 
internationella frågor av gemensamt intresse. Sådana frågor har varit havs- 
dumpningen av radioaktivt avfall, International Plutonium Storage (IPS). 
Internationella Atomenergiorganets (IAEA) budget etc. Även frågor inom 
IAEArs Committee for the Assurances of Supply (CAS) samt inom 
OECD:s Nuclear Energy Agency (NEA) och Nuclear Subgroup vid 
OECD:s International Energy Agency (IEA) har diskuterats inom NKA.

De nordiska kärnsäkerhets- och strålsäkerhetsm yndigheterna håller re
gelbundna gemensamma möten och deras representanter deltar dessutom 
regelbundet i kontaktorganets möten.

NKA:s kanske främsta uppgift är att skapa kontakt mellan berörda 
personer i de nordiska länderna och i N KA:s möten under år 1983 har 
sålunda deltagit 40 personer, vilka finns omnämnda i bilagan.
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Bihang till NKA:s årsberättelse 1983

Deltagare i NKA:s möten under året 1983:

Från Danmark:

Direktør Hans von Biilow, Energistyrelsen
Direktør Niels Busch, Risø
Underdirektør Ingvard Rasm ussen, Risø
Civilingeniør Per B. Suhr, Miljøstyrelsen
Civilingeniør Poul Em m ersen, Tilsynet med Nukleare Anlæg
Eksp. sekr. Jesper Knudsen, Udenrigsministeriet
Dr. ing. Klaus Singer, Risø
Forstander Per Grande, Statens Institut for Strålehygiejne 
Fuldmægtig Torben Simonsen, Udenrigsministeriet 
Fuldmægtig Kirsten Flemming Hansen, Miljøstyrelsen 
Fuldmægtig Mogens Houe, Energiministeriet 
Sekretær René Kaalø Rothmann, Energiministeriet 
K ontorchef Erik Bastrup-Birk, Energistyrelsen

Från Finland:

Industriråd Ilkka M åkipentti, Handels- och industriministeriet 
Diplomingenjör Björn Palmén, Handels- och industriministeriet 
Professor Veikko Palva, Statens Tekniska Forskningscentral 
Vik. överdirektör Antti Vuorinen, Strålsäkerhetsinstitutet 
Ambassadråd Risto Rautiainen, U trikesministeriet 
Direktör Tapio Eurola, Strålsäkerhetsinstitutet 
Professor Pekka Silvennoinen, Statens Tekniska Forskningscentral 
T ekn.dr. Björn W ahlström, Statens Tekniska Forskningscentral 
Avdelningschef Anneli Salo, Strålsäkerhetsinstitutet

Från Norge:

Ekspedisjonssjef Gunnar Vatten, Olje- og energidepartem entet 
Underdirektør Tore Tønne, Olje- og energidepartementet 
Direktør Nils-Godtfred Aamodt, Institutt for Energiteknikk 
Konsulent Bjørn Syvertsen, U tenriksdepartem entet 
Direktør Johan Baarli, Statens Institutt for Strålehygiene 
Første konsulent Knut Solem, Olje- og energidepartementet 
Kontorsjef Kåre Øfjord, Statens Atomtilsyn 
Konsulent Kristin Brobakke, Olje- og energidepartem entet

Från Sverige:

Departementsråd Jan M agnusson, Industridepartem entet 
Departem entsråd Suzanne Frigren, Industridepartem entet 
Avdelningschef Lars G. Larsson, Statens Kärnkraftinspektion
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Överingenjör Lars Högberg, Statens Kärnkraftinspektion 
Generaldirektör Lars N ordström , Statens Kärnkraftinspektion 
Direktör Stig Bergström, Studsvik Energiteknik AB 
Avdelningschef Jan Olaf Snihs, Statens Strålskyddsinstitut 
D epartem entssekreterare Per Strangert, Industridepartem entet 
D epartem entssekreterare Mikael Lindström, Utrikesdepartem entet 
D epartem entssekreterare Bengt Olofson, U trikesdepartem entet

Från NK A:

Exekutivsekreterare Franz Marcus

BILAGA  7

Betänkande av Nordiska rådets juridiska utskott över Nordiska m i
nisterrådets berättelse om det nordiska sam arbetet

Til juridisk udvalg er henvist Nordisk M inisterråds beretning om det 
nordiske samarbejde afgivet til Nordisk Råds 32. session 1984. Udvalget 
har behandlet dele af kapitel I og II samt kapitlerne III og IV.

Juridisk udvalg har behandlet beretningen på møder i Stockholm den 23. 
og 24. januar 1984.

1. Indledning

Juridisk udvalg har ikke tidligere haft til opgave at forberede sessionsbe
handlingen af Nordisk M inisterråds redegørelse for samarbejdet om kon
sumentpolitik. Tilkomsten af dette samarbejdsfelt supplerer et centralt 
område af juridisk udvalgs traditionelle emner, lovgivningssamarbejdet, 
hvor lovgivning på konsum entom rådet i de senere år har tildraget sig stadig 
større opmærksomhed og betydning. At de to nærbeslægtede områder, 
der i Nordisk Ministerråd henhører under forskellige ministerråd, nu i 
Nordisk Råd behandles af et udvalg, vil forhåbentlig føre til en yderligere 
effektivisering og harmonisering af samarbejdet. Det er åbenbart, at N or
disk M inisterråd tillægger samarbejdet på konsumentområdet stor betyd
ning, hvilket fremgår af redegørelserne i kapitel III for det lovgivnings
mæssige samarbejde og i kapitel IV for det konsumentpolitiske. Det under
streges yderligere af det til denne session fremlagte ministerrådsforslag om 
et revideret samarbejdsprogram på konsumentområdet -  nr. B 50lj -  som 
juridisk udvalg i sin særlige betænkning over dette forslag anbefaler til 
rådets vedtagelse.

Varetagelsen af konsum enternes interesser er i stadig stigende grad 
blevet en sag, der kræver samarbejde ud over det enkelte lands grænser. 
Med den store samhandel, der er de nordiske lande imellem, er det indly-
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sende, at behovet for samarbejde her er særlig stort. Men på dette som på 
mange andre om råder kan Norden ikke være sig selv nok, men må søge 
forståelse for fælles indstillinger i bredere internationale kredse. Det er helt 
i overensstemmelse hermed, at Nordisk M inisterråd i indledningskapitlet 
ikke blot understreger betydningen af, at de nordiske lande i større interna
tionale sammenhænge søger at optræde med fælles synspunkter, men også 
fremhæver, at resultaterne ikke udebliver, når en sådan fælles optræden 
manifesterer sig. Denne gren af det nordiske samarbejde må fastholdes og 
udbygges yderligere og vil, som også ministerrådet påpeger, i vidt omfang 
kunne danne grundlag for at lette gennemførelse af ensartede nordiske 
regler på om råder, som måske ikke tidligere har været genstand for et 
snævrere samarbejde på nordisk plan.

Juridisk udvalg, der i sin betænkning over m inisterrådets beretning til 
sessionen i 1983 advarede mod i en krisetid at undlade at tage nye sagsom
råder op, bem ærker med anerkendelse, at Nordisk Ministerråd til ses
sionen i 1984 fremlægger samarbejdsprogram mer og handlingsprogrammer 
på vidt forskellige samfundsmæssigt vigtige områder. Udvalget konsta
terer også med tilfredshed, at samarbejdet på lovgivningsområdet ikke har 
indskrænket sig til spørgsmål, som allerede tidligere var genstand for 
fællesnordiske harmoniseringsbestræbelser.

2. Ændringer i grundlaget for samarbejdet i Nordisk Råd

Som Nordisk Råds konstitutionsudvalg er det op til sessionen i 1984 
selvfølgeligt, at juridisk udvalg må hæfte sig ved de betydningsfulde 
forandringer, som samarbejdet i Nordisk Råd står for at skulle gennemgå.

Juridisk udvalg konstaterer, at det omfattende udredningsarbejde og de 
vanskelige forhandlinger, der fandt sted forud for sidste session vedrø
rende Nordisk Råds sammensætning, resulterede i tilslutning til de på 
sessionen behandlede forslag om Færøernes, Grønlands og Ålands delta
gelse i samarbejdet i Nordisk Råd, og at disse forslag nu er gennemført.

Juridisk udvalg ser med forventning hen til de resultater, der må kunne 
opnås ved virkeliggørelsen af de mange og konstruktive forslag, som 
Komiteen for vurdering af samarbejdsformerne i nordisk samarbejde har 
lagt frem i sin betænkning (N U  1983:9). Præsidiets medlemmer har i et 
medlemsforslag, der behandles i juridisk udvalg, lagt op til en drøftelse af 
rapporten på sessionen i 1984 med henblik på en afsluttende behandling og 
stillingtagen til udredningens forslag under rådets 33. session i 1985.

3. Lovgivningssamarbejdet

Det nordiske samarbejdes faste forankring i en fælles livsholdning og 
fælles kulturel og folkelig baggrund giver næsten ubegrænsede muligheder 
for samarbejde om lovgivning på praktisk taget alle områder, som i de
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enkelte lande allerede er undergivet lovmæssig regulering, eller hvor lov
mæssig regulering viser sig påkrævet eller ønskelig. Den langvarige tradi
tion for lovgivningsmæssigt samarbejde er ikke stivnet i faste former men 
har formået at tilpasse sig de ændrede samfundsforhold, ikke blot dem, der 
er en følge af den almindelige fælles industrielle og tekniske udvikling, men 
også de forhold, der kan bevirke, at udviklingen i de enkelte nordiske lande 
ikke har kunnet følge helt samme mønster.

At bestræbelserne i Nordisk Råd og Nordisk Ministerråd for at fastholde 
og tilpasse denne tradition til udviklingen ikke har været forgæves, kan 
spores af enhver, der kommer i kontakt med samme lovgivningsområde i 
flere nordiske lande. Den kommer også tydeligere og tydeligere frem i 
ministerrådets redegørelser for samarbejdet på lovgivningsområdet. Et 
resultat af ikke mindst de senere års forstærkede samarbejde på regerings
siden og udbygningen af samarbejdet mellem Nordisk Råd og Nordisk 
Ministerråd har været, at det hører til undtagelserne, at det af redegørel
serne for påtænkte lovgivningsinitiativer i et eller flere nordiske lande ikke 
fremgår, at der har været regelmæssig kontakt mellem de udredende or
ganer på nationalt plan eller at koordineringsbestræbelser på departe- 
mentsplan er i gang eller vil finde sted, inden lovforslag forelægges de 
respektive rigsdage. Det er også karakteristisk, at det af redegørelserne 
fremgår, at koordineringsbestræbelser på områder, hvor udsigterne til 
succes ikke på forhånd bedøm tes som gode, har båret frugt, når man ikke 
straks har givet op, men fortsat forhandlingerne, selv om de egentlige 
lovgivningsinitiativer derved måske er blevet forsinket i forhold til det 
oprindelig planlagte.

Denne udvikling må fortsæ tte, og juridisk udvalg ser i den nuværende 
situation ikke nogen risiko for, at den ikke vil gøre det.

3.1. Familieret

Det familieretlige område er et af de områder, hvor den foran skitserede 
udviking afspejler sig klarest.

Samarbejdet om de ægteskabsretlige problemstillinger, herunder 
spørgsmålet om ugifte samlevendes formueforhold, foregår nationalt men 
med så brede berøringsflader de udredende organer imellem og med så 
faste kontakter departem enterne imellem, at juridisk udvalg efter de drøf
telser udvalget ved flere lejligheder har haft med de nordiske justitsm i
nistre om disse spørgsmål nærer tillid til, at de lovforslag, dette arbejde vil 
resultere i, vil være en bekræftelse af retsfællesskabet på dette område.

Af afsnittet om børn og forældre fremgår det, at det er et fælles træk i de 
senere års lovgivning i de nordiske lande, at mulighederne for at forældre 
får eller fortsat kan have fælles forældremyndighed efter skilsmisse er 
udvidet eller forenklet, og at barnets retlige stilling er styrket. Denne 
udvikling harm onerer med de synspunkter, der kom frem under Nordisk
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Råds rådskonference i 1982, ” Familieret i N orden” , og som juridisk ud
valg anbefaler fortsat.

Reglerne om hvilke foranstaltninger, der kan bringes i anvendelse i 
tilfælde af, at en part m odsætter sig gennemførelse af afgørelser om foræl
dremyndighed (vårdnad) eller samkvem sret (umgänge) adskiller sig noget 
de nordiske lande imellem. Der kan på denne baggrund være anledning til 
at sammenligne erfaringer fra de nordiske lande navnlig for så vidt angår 
den tvangsmæssige gennemførelse af samkvemsret med bistand fra politi 
eller anden offentlig myndighed.

Juridisk udvalg kan tilslutte sig, at spørgsmålet om behovet for lovgiv
ning vedrørende kunstig befrugtning  og i den sammenhæng spørgsmålet 
om inseminationsbørns retlige stilling gøres til genstand for nordiske for
handlinger, når remissbehandlingen af den svenske betænkning om dette 
emne (SOU 1983:42) er afsluttet.

Juridisk udvalg deler ministerrådets tilfredshed med, at der nu er igang
sat et nordisk samarbejde vedrørende international adoptionsformidling  
og adoptionshjælp og understreger som ministerrådet betydningen af, at 
arbejdet søges fremskyndet.

M inisterrådets beretning indeholder ikke oplysninger om ministerrådets 
overvejelser af forslaget fra familieretskonferencen i 1982 om etablering af 
en permanent nordisk samarbejdsform på fam ilierettens område. Udval
get opfordrer ministerrådet til inden sessionen i 1985 at afslutte overvejel
serne herom og redegøre for resultatet i næste års ministerrådsberetning.

3.2. A fta leret, køberet og forbrugerbeskyttelse

Juridisk udvalg er opmærksomt på den prioritering af indsatser og res
sourceudnyttelse, som Nordisk M inisterråd giver dette vigtige samarbejds
område. Udvalget deler ministrenes vurdering af dette områdes placering i 
sam arbejdsm ønsteret og anbefaler arbejdet fortsat efter de angivne ret
ningslinjer. Efter udvalgets opfattelse er der grund til at fremhæve vigtig
heden af, at nordiske forhandlinger om den fremtidige udformning af 
reglerne om forbrugerkøb  genoptages, når den svenske udredning om dette 
emne har afsluttet sit arbejde, og at udarbejdelsen i et land af forslag til 
regler om forbrugerbeskyttelse ved aftaler om tjenesteydelser ikke blo
kerer for ensartede løsninger i alle nordiske lande.

Kreditkøb ved brug af kontokort bliver mere og mere almindeligt. At 
denne udvikling ikke altid gavner den almindelige forbruger fremhæves 
ofte, og der hersker efter juridisk udvalgs opfattelse en sådan usikkerhed 
om brugen af kontokort og konsekvenserne heraf for den enkelte for
bruger, at Nordisk M inisterråd snarest bør foretage en vurdering af beho
vet for regler om kreditkøb ved brug af sådanne kreditkort.

Nordisk M inisterråd stillede i sin beretning til sidste års session i udsigt, 
at den nordiske arbejdsgruppe vedrørende udarbejdelsen af bl. a. købelove 
kunne forventes at fremlægge lovudkast i løbet af 1983. Af dette års
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beretning fremgår det, at sådanne udkast endnu ikke foreligger. Udvalget 
anser samarbejdet på dette område, der er omgivet af betydelig interesse i 
de enkelte nordiske lande, for meget betydningsfuldt og skal stærkt op
fordre til, at det igangværende arbejde søges fremmet mest muligt.

3.3. Transportret

Juridisk udvalg har hæftet sig ved den betydning og de resultater, som 
harmoniseringsbestræbelserne vedrørende lovgivning om søret har haft for 
den endelige udformning af lovene og tilskynder til, at disse bestræbelser 
fortsætter under arbejdet med udarbejdelse af nye regler om befordring af 
gods til søs.

3.4. Erstatningsret

Oplysningerne om produktansvar i ministerrådets beretning imødekom
mer ikke i nævneværdig grad opfordringen i Nordisk Råds udtalelse fra 
sessionen i 1983, hvori det hedder: ” Nordisk Råd forventer, at Nordisk 
Ministerråd inden Nordisk Råds næste ordinære session har igangsat et 
samarbejde om ensartede regler om produktansvar, eventuelt begrænset til 
spørgsmålet om ansvar for personskade.” Ud over de i beretningen inde
holdte oplysninger blev det på juridisk udvalgs møde med de nordiske 
justitsm inistre den 15. novem ber 1983 oplyst, at der i Finland er indledt en 
undersøgelse af de produktulykker, der fører til sygehusophold. Even
tuelle initiativer burde efter justitsm inistrenes opfattelse afvente udfaldet 
af og analyserne af denne undersøgelse.

Juridisk udvalg er af den opfattelse, at samarbejdet på dette område 
burde kunne forstærkes og gøres mere m ålrettet. På grundlag af oplysnin
gerne i beretningen om forskellene i reglerne om erstatning for lægemid
delskader, skal juridisk udvalg anbefale, at der i første omgang indledes et 
samarbejde med henblik på at skabe ensartede regler på dette område.

Med den interesse, som juridisk udvalg har vist for etablering af et 
samarbejde om regler om erstatning fo r  miljøskader, havde det været 
ønskeligt med en mere fyldig redegørelse for ministerrådets vurdering af 
mulighederne for at gennemføre ensartede regler. Udvalget må opfordre 
til, at det under de planlagte forhandlinger i 1984 nøje overvåges, at de nært 
forestående lovgivningsinitiativer ikke forringer mulighederne for senere 
fælles lovgivning. Juridisk udvalg skal anmode om en mere fyldig rappor
tering om dette spørgsmål i næste års ministerrådsberetning.

3.5. Elektronisk databehandling (EDB)

I den datateknologiske udvikling har det enkelte menneske kun begræn
sede muligheder for at sige fra. Det må imidlertid ikke føre til, at det værn 
om den personlige integritet, som de nordiske lande i den store verden er 
så kraftige fortalere for, nedbrydes på hjemmefronten. Ajourføring af den 
lovgivning, der har til formål at værne og sikre den personlige integritet
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mod de farer, som den moderne datateknologi kan indebære, må derfor til 
stadighed gives højeste prioritet.

3.6. Strafferet

Juridisk udvalg har med de nordiske justitsm inistre drøftet det i 1983 
igangsatte arbejde vedrørende bekæmpelse af økonomisk kriminalitet. 
Nordisk Råd bør informeres om de beslutninger om indretning og organisa
tion af det fortsatte arbejde, som bliver resultatet af ministerrådets overve
jelser af de forslag, der er indeholdt i den nu afgivne rapport fra ministerrå
dets ekspertgruppe.

Juridisk udvalg har tidligere understreget den vægt, udvalget lægger på 
en udbygning af samarbejdet om bekæmpelse af narkotikakriminalitet og 
datakriminalitet. Det er udvalgets opfattelse, at Nordisk Ministerråd og 
Nordisk Råd prioriterer dette arbejde lige højt, og juridisk udvalg støtter 
den af ministerrådet skitserede planlægning af den fortsatte udbygning af 
samarbejdet på dette område.

4. Konsumentpolitik

Redegørelsen i ministerrådets beretning kapitel IV indeholder korte 
gengivelser af en række projekter af betydning for den almindelige for
bruger. Juridisk udvalg finder ikke anledning til at ændre økonomisk ud
valgs sidste år udtalte vurdering af, at det konsumentpolitiske samarbejde 
ser ud til at fungere godt. Der er i 1983 bevilget ca. 3 mill. NOK til i alt 25 
projekter.

Indsatsen på det konsumentpolitiske område må forventes yderligere 
forstærket i kraft af det forslag til revideret samarbejdsprogram, som 
Nordisk Ministerråd har fremsat. Juridisk udvalg henviser til sin betænk
ning over forslaget, hvori dette anbefales til vedtagelse og ser i forslaget 
muligheder for yderligere at styrke forbrugernes stilling og beskyttelse.

5. Juridisk udvalg

Under henvisning til hvad der er anført foran, indstiller juridisk udvalg: 
I. at Nordisk Råd i anledning af Nordisk M inisterråds beretning 

om det nordiske samarbejde, C 1/1984, vedtager følgende udta
lelse:
Nordisk Råd opfordrer Nordisk Ministerråd til
1) at iværksætte en samlet undersøgelse af erfaringerne fra de 
nordiske lande, hvor udøvelse af samkvemsret mellem skilte 
forældre og børn kan gennemtvinges med bistand fra politi eller 
anden offentlig myndighed,
2) at foretage en vurdering -af behovet for regler om kreditkøb 
ved brug af kontokort.
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3) at søge arbejdet med udarbejdelsen af forslag til nye købelove 
fremskyndet,
4) at etablere et samarbejde med henblik på gennemførelse af 
ensartede regler om produktansvar og i første omgang undersøge 
mulighederne for at gennemføre ensartede regler om ansvar for 
skader forvoldt af medicinalprodukter, og
5) at redegøre udførligt i ministerrådsberetningen (C 1) til ses
sionen i 1985 for resultaterne af de nordiske forhandlinger i 1984 
om regler om erstatning for miljøskader.

II. at Nordisk Råd tager til efterretning:
1) Kapitel III, Lagstiftningssamarbetet, og kapitel IV, Konsu
mentpolitik, i Nordisk M inisterråds beretning C 1 /1984, og
2) de dele af kapitlerne I (Indledning) og II (Sammenfatning), 
som er behandlet i juridisk udvalgs betænkning over beretnin
gen.

Stockholm, den 24. januari 1984

Lennart Andersson (s)
Fung. formand 

Ragna Berget Jørgensen (A) 

Tuulikki Petäjäniemi (Kok) 

Marit Rotnes (A)

Friðjón Þórðarson (Sj.)

Riitta Järvisalo-Kanerva (Sd)

Hans N y hage (m) 

Heikki Riihijärvi (Smp) 

Arne Skauge (H) 

Lars Werner (vpk)

BILAGA 8

Betänkande av Nordiska rådets trafikutskott över Nordiska m inister
rådets berättelse rörande det nordiska sam arbetet

1. Inledning

Till Nordiska rådets trafikutskott har av Nordiska rådets presidium 
hänvisats Nordiska m inisterrådets berättelse rörande det nordiska samar
betet (C l: 1984) med därtill hörande bilagor. Trafikutskottet har behandlat 
de avsnitt av berättelsen som berör utskottets verksamhetsområde vid 
utskottsm öte den 23 och 24 januari 1984. Under mitten av oktober 1983 
mottog utskottet verksam hetsberättelse från Nordiska ämbetsmannakom
mittén för transportfrågor (NÄT), Nordiska trafiksäkerhetsrådet (NTR) 
och Nordiska m inisterrådets turistutskott. Vid möte mellan utskottet och 
Nordiska ministerrådet-trafikministrama den 15 november 1983 i Marie
hamn diskuterades NÄT:s berättelse och övrig nordisk verksamhet på 
trafikområdet i överensstämmelse med artikel 11 i det nordiska transport
avtalet.
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Utskottet uppskattar att få m otta de ovan anförda verksam hetsberättel
serna under oktober månad och finner det värdefullt att regelbundet möta 
Nordiska m inisterrådet för överläggningar om angelägna samarbetsfrågor.

2. Allmänna synpunkter

Inledningsvis konstaterar utskottet att de kapitel i berättelsen som ut
skottet följer i flera hänseenden är avsevärt bättre skrivna än vad som 
tidigare har varit fallet. Texten är kortare och mera koncis, och på många 
ställen har ofta upprepade delar omskrivits och gjorts aktuella i tiden. Det 
noteras vidare med tillfredsställelse att utskottets upprepade önskemål har 
tillmötesgåtts såtillvida att berättelsen, utöver den vanliga deskriptiva 
redogörelsen av det fortlöpande projektarbetet, innehåller mycket av dis
kussion och uppslag för det framtida sam arbetet. '

Första delen av inledningskapitlet i m inisterrådsberättelsen, som utgör 
en sammanfattning av de viktigaste utvecklingslinjerna inom det nordiska 
samarbetet, saknar såsom i fjol omnämnande av sam arbetet på transport-, 
kommunikations-, trafiksäkerhets- och turistsektorerna. Nordiska trafik
säkerhetsåret 1983, en omfattande och folkligt förankrad insats på trafiksä
kerhetsom rådet, beskrivs dock kortfattat. U tskottet efterlyser därför i 
nästa års berättelse en framåtriktad redogörelse också för detta viktiga 
område.

Det uppskattas att ett nytt kapitel II innehåller sammanfattningar av 
fackkapitel som ger en bra översikt av den detaljerade texten i berättelsen.

3. Yttrande nr II1983 om de delar av ministerrådets berättelse C 1:1982 
som berör trafikutskottets område

3.1 Med anledning av N ordiska m inisterrådets berättelse rörande det 
nordiska sam arbetet under år 1982 antog plenarforsamlingen vid den 31:a 
sessionen yttrande nr 1/1983 om de delar av berättelsen som berör trafikut
skottets sakområde. I kapitel XI, del 2, återfinns en redogörelse för de 
åtgärder som ministerrådet har vidtagit med anledning av yttrandet.

3.2 U tskottet kommer i detta avsnitt att kommentera ministerrådets 
åtgärder med anledning av yttrandets punkt 1. om genomförandet av en 
effektiv uppföljning av slutförda nordiska utredningar, yttrandets punkt 2. 
om uppställning över gällande riktlinjer för ländernas trafik- och transport
politik, yttrandets punkt 3. om förbättrade möjligheter för handikappade 
att använda kollektiva transportm edel, yttrandets punkt 4. om att förut
sättningar skapas för att texttelefoner tillhandahålls hörsel- och talskadade 
och yttrandets punkt 5. om prioritering av arbetet för att göra transporter 
av farligt gods mellan de nordiska länderna säkrare. Y ttrandets punkter 6. 
och 7. om förbättrat kapacitetsutnyttjande vid turistanläggningar i Norden 
och Nordiska trafiksäkerhetsåret 1983 kommenteras inte i ministerråds
berättelsen.
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3.2.1 I yttrandets punkt 1. hemställde rådet till de nordiska ländernas 
regeringar om genomförande av en effektiv uppföljning av slutförda nor
diska utredningar. Av utskottets betänkande över berättelsen framgick att 
utskottet ansåg att behovet av nationell finansiering under inga omständig
heter kan befria ministerrådet från sin uppgift att sträva efter att förverkli
ga rådets yttranden och rekomm endationer på hemmaplan och på så sätt 
göra sam arbetet till en påtaglig verklighet för befolkningen i Norden.

M inisterrådet erinrar om riktlinjerna för nordiskt samarbete angående 
offentliga utredningar men konstaterar sedan att m inisterrådet och rege
ringarna är medvetna om uppföljningsproblemet och vill bidra till en för
bättring på området.

3.2.2 I yttrandets punkt 2. hemställde rådet till m inisterrådet om utarbe
tande av en uppställning över gällande riktlinjer för de nordiska ländernas 
trafik- och transportpolitik.

Under 1983 har utskottet slutbehandlat ett medlemsförslag om ytterliga
re samordning av trafikpolitiken i Norden. U tskottet beslöt föreslå att 
Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska ministerrådet att snarast tillstäl
la rådet en sammanställning över gällande riktlinjer för de nordiska länder
nas trafik- och transportpolitik för att skapa underlag för framtida övervä
ganden om ytterligare harmonisering av transportpolitiken i Norden. I 
samband med behandlingen av medlemsförslaget klargjorde utskottet vid 
ett sammanträffande med NÄT (Nordiska äm betsmannakommittén för 
transportfrågor) den närmare innebörden i sina önskemål.

U tskottet uppskattar att kommittén med anledning av yttrandets punk
ter och de ovannämnda kontakterna med NÄT har förberett en utredning 
av skatte-, avgifts-, och taxepolitiken rörande person- och godstranspor
ter, investeringspolitiken och direkta regleringar (koncessionspolitik). Pro
jektet väntas ge en jäm förande översikt över trafikpolitiska åtgärder under 
1970- och 1980-talen i Norden. Jämförelsen torde vara till hjälp vid värde
ringen av den trafikpolitik som utövas i respektive nordiskt land.

3.2.3 I yttrandets punkter 3. och 4. hemställdes att m inisterrådet skulle 
verka för förbättrade möjligheter för handikappade att använda kollektiva 
transportm edel samt att förutsättningar skapas för att texttelefoner tillhan
dahålls hörsel- och talskadade. M inisterrådet håller med utskottet om att 
realiserandet av dessa målsättningar är önskvärt men anser liksom tidigare 
att arbetet nu är upp till varje enskilt land i konkurrens med andra viktiga 
och prioriterade nationella uppgifter.

3.2.4 I yttrandets punkt 5. hemställde rådet till m inisterrådet att priori
tera arbetet för att göra transporter av farligt gods mellan de nordiska 
länderna säkrare. U tskottet noterar med tillfredsställelse att det av minis- 
terrådsberättelsen framgår att projekt beträffande dessa transporter kom
mer att slutföras under 1984.

3.2.5 M inisterrådsberättelsen kommenterar inte alls yttrandets punkter 
6. och 7. om upptrappning av arbetet på att förbättra kapacitetsutnyttjan-
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det vid turistanläggningar i Norden och ökat trafiksäkerhetsarbete i N or
den under Nordiska trafiksäkerhetsåret.

U tskottet framför därför sitt starka önskemål att alla yttrandets punkter 
kommenteras i berättelsen.

4. Transport och kommunikation. Nordiska äm betsmannakom mittén fö r  
transportfrågor (NÁT)

4.1 Inledning

Berättelsen böijar med redogörelse för den formella uppbyggnaden av 
samarbetet på området, NÄT:s verksam het under år 1983 samt framtids
planer. Projektberättelsen, som utgör en väsentlig del av berättelsen, slu
tar med en översikt av pågående och planerad projektverksamhet i NÄT:s 
regi. I överensstämmelse med tidigare praxis finns i berättelsen en redogö
relse för arbetet för ökad säkerhet i flyg-, sjö- och järnvägstrafiken. Dessa 
tillägg är i och för sig intressanta och har tillkommit på utskottets initiativ, 
men det finns skäl att kräva mera levande formuleringar än dem som t. ex. 
återfinns under sjösäkerhetsdelen, som i något förkortad version upprepar 
fiolårets text.

Det noteras att berättelsen inte innehåller redogörelse för flygförbindel
serna i norr, mellanriksvägarna och Öresundsförbindelserna. Behovet av 
en årlig rapportering av dessa områden kan ifrågasättas, och utskottet är i 
och för sig av den meningen att översiktsrapportering t. ex. vartannat eller 
vart tredje år är tillräcklig. Men utskottet erinrar om de kontakter och 
diskussioner som i år har förekommit mellan Danmark och Sverige om 
Öresundsförbindelserna och anser att rapportering skulle ha varit nödvän
dig även om saken diskuterades vid utskottets möte med trafikministrarna 
i november 1983.

4.2 N Ä T.s verksamhet 1983 och fram tidsplaner

Inriktningen av arbetet i NÄT har under 1983 liksom under tidigare år 
helt naturligt påverkats av innehållet i rekomm endationer och yttranden 
från Nordiska rådet. NÄT:s projektverksam het har haft sin tyngdpunkt i 
frågor som har med vägforskning att göra, och under 1983 har stora delar 
av projektbudgeten varit avsatt för vägforskningsändamål. Bland projek
ten kan nämnas de om vägstandard och transportom kostnader samt om 
vinterväghållning och framkomligheten på halt underlag. Av berättelsen 
framgår att tyngdpunkten i verksamheten nu långsamt håller på att flyttas 
över till mera transportekonom iska och näringslivsanknutna frågor av typ 
näringslivets transportkostnader, bruk av ny kommunikationsteknik, kart
läggning av trafikpolitiken m. m.

Men NÄT-samarbetet består inte enbart av projektadministration. En 
med projektet närbesläktad arbetsform , som gärna utnyttjas, är det arbete 
som sker i mera informella arbetsgrupper. Sådant arbete finansieras nor
malt med nationella medel, även om initiativen tas av NÄT och rapporte-
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ringen sker till NÄT och m inisterrådet. Som exempel från det gångna året 
kan nämnas arbetsgruppen för miljösäkra sjötransporter (rek. 14 och 15/ 
1981) och den arbetsgrupp som engagerats i problem som uppstått i sam
band med ratificeringen av en ny konvention om numrering av Europavä
gar.

Allmänt sett är NÄT tillfreds med sitt arbete och planerar därför inte 
någon förändring av sina arbetsform er. Enligt kommittén ligger svårighe
ten med det arbete som NÄT på grund av transportöverenskom m elsen har 
att utföra knappast i brist på lämpliga arbetsuppgifter utan beror snarare på 
den bekymmersamma ekonomiska situation som alla de nordiska länderna 
befinner sig i. Därför vill NÄT sträva efter mera resultatorienterade insat-

U tskottet noterar med tillfredsställelse att NÄT med anledning av att 
transportöverenskom m elsen har funnits i drygt tio år har publicerat en 
sammanställning över arbetet (Nordisk transportavtale 1973-1983).

4.3 Projektverksamheten

4.3.1 Nordiska kom m ittén fö r  transportforskning (NKTF)

N K TF har till uppgift att sam ordna den transportekonom iska forskning
en i Norden genom konferenser, fortbildningsverksamhet, mindre forsk
ningsuppgifter och publikationsverksamhet. N K TF bistår NÄT i dess 
verksamhet och finansieras för det mesta som ett projekt över ministerrå
dets allmänna budget. Under 1983 har N K TF arrangerat tre konferenser; 
om alternativa drivmedel, om personbilens roll i framtidens transportsy
stem samt om telekom munikationer -  komplement eller alternativ till 
fysisk transport. Kommitténs konferensplan för 1984 upptar bl. a. följande 
teman: ” Informasjon og kunnskapsformidling” , ” Institusjonelle forhold i 
sam ferdselssektoren” och ” Bedre trafikprognoser, trafikstatistikk og rei- 
sevaneundersøkelser” . Trafikutskottet sätter stort värde på kommitténs 
verksamhet och har vid tidigare tillfällen föreslagit övervägande om N K TF 
borde få en självständigare status. Detta har inte kommenterats av minis
terrådet. Bland N K TF:s uppgifter prioriterar utskottet starkt utarbetandet 
av nordisk transportstatistik. Med anledning av den omläggning av rappor- 
teringsrutinerna mellan Nordiska m inisterrådet och Nordiska rådet som 
nyligen fastställts em otser utskottet mera detaljerad beskrivning av 
N K TF:s verksamhet.

4.3.2 Projektverksamheten

NÄT har under tidigare år drivit få men relativt omfångsrika projekt. Det 
har varit projekt som varat under flera år och tagit stora delar av den årliga 
projektbudgeten i anspråk. Kommittén anser det svårt att med den förhål
landevis begränsade projektbudget som NÄT förfogar över tillräckligt 
snabbt kunna satsa projektmedel på ämnen som aktualiseras av t. ex. en 
rådsrekommendation eller någon annan politisk händelse. NÄT vill därför
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i framtiden satsa mer på fler men mindre projekt. I berättelsen konstateras 
dock att det är ett nordiskt intresse att också större projekt, särskilt 
forskningsprojekt, kan drivas i nordiskt samarbete. NÄT kan i sådana fall 
biträda med förprojektering, medan själva projektet får finansieras med 
nationella medel. En sådan lösning diskuteras för närvarande beträffande 
ett nordiskt räknecenter för kortfristiga väderprognoser.

Denna målsättning -  fler och mindre projekt -  står i motsatsförhållande 
till den tendens som märks inom sam arbetets andra organ, där alltmer 
satsas på få och stora projekt. U tskottet kan i och för sig acceptera NÄT:s 
förslag såtillvida att det bidrar till smidigare och mer flexibel projektverk
samhet, men ökad nationell finansiering får inte hindra utskottets kontrol
lerande funktion eller försvåra översikten av sam arbetets finanser.

Under 1983 slutfördes projektet ” Bebyggelsestruktur, persontransport- 
arbeid og energiforbruk” . Ytterligare ett energiprojekt (Kjøremåte, vedli
kehold og energiforbruk) samt två vägforskningsprojekt (Vegstandard og 
transportkostnader, Hastighetsbegrensinger og energiforbruk) beräknas 
slutföras under 1984. Bland pågående projekt noteras Transport av farligt 
gods, Nordisk transportstatistik och Fäijetrafiken i N orden och dess bety
delse för internationella godstransporter. NÄT planerar att starta två nya 
projekt 1984; ” Reducering av näringslivets transportkostnader”  och 
” Sammanställning av samfardselpolitiken” .

U tskottet noterar med tillfredsställelse den pågående ändringen av verk
samhetens inriktning mot m era transportekonom iska samafbetsfrågor. Det 
uppskattas också att projektberättelsen slutar med en översikt över på
gående och planerad projektverksam het i NÄT:s regi.

4.4 Data- och telekommunikationer

Under 1983 har trafikutskottet ägnat mycket tid åt data- och telekom
munikationer. Vid utskottets möte den 25 april i Köpenhamn redogjorde 
representanter för NO RDTEL för sam arbetet på telekommunikationsom
rådet. Dessutom berättade representanter för NORDINFO, (Nordiska 
sam arbetsorganet för vetenskaplig information) och SCANNET (Nordisk 
samordning för datorbaserad informationssökning) om upprättandet och 
driften av ett datacenter.

U tskottet tillsatte 1983 en särskild arbetsgrupp för att kartlägga situa
tionen på data- och telekom munikationsområdena samt föreslå handlings
program för utskottet inom de nämnda områdena. Gruppens rapport be
handlades vid utskottets möte i november. Av rapporten framgick att 
effektiv kontroll eller granskning av det nordiska samarbetet på telekom
munikationsområdet (NORDTEL) är svår, bl. a. på grund av verksam he
tens finansiering, ganska torftig årsberättelse samt områdets mycket spe
cialiserade karaktär. Vad gäller behandlingen av satellit- och datafrågor i 
Nordiska rådet har denna hittills endast haft kulturella, socialpolitiska och 
ekonomiska aspekter. Arbetsgruppen föreslog därför en rad åtgärder för
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att förbättra utskottets kunskaper samt utvidga den trafikala behandlingen 
av data- och telekom munikationsfrågorna inom områdena. Mot bakgrund 
av arbetsgruppens rapport undertecknade samtliga utskottsmedlemmar 
medlemsförslag om ändring av trafikutskottets namn till kommunikations- 
och teknologiutskottet. Presidiet har hänvisat förslaget till juridiska utskot
tet för behandling.

Telekommunikationer togs upp som ett centralt tema vid utskottets 
möte med ministerrådet/trafikm inistrarna i november 1983, där det redo
gjordes för utvecklingen av telekom munikationerna ur regeringarnas syn
vinkel samt dess effekt på kommunikationssystemet. U tskottet betonade 
b l.a . vikten av att man lyfter fram telekommunikationernas tekniska och 
trafikala sidor och tar upp dem till diskussion på politisk nivå. Som exem
pel på brist på nordisk samordning på området nämndes avsaknaden av 
gemensam nordisk satellitpolitik. U tskottet ansåg vidare bl. a. med hänsyn 
till den allt viktigare inform ationsverksam heten i samhället att teleförvalt
ningarnas roll borde ses över. Slutligen noterades att de trafikala intres
sena hade fått ringa behandling vid den utformning av m inisterrådsforsla
get om handlingsplan på datateknologiom rådet som då förelåg.

Mot bakgrund av det ovan anförda anser trafikutskottet det ytterst 
viktigt att ministerrådet och dess organ trappar upp sin verksamhet på 
detta område. U tskottet efterlyser vidare en framåtriktad rapportering om 
ministerrådets aktiviteter i nästa års berättelse samt i vederbörande organs 
årsberättelse. U tskottet noterar med tillfredsställelse att NÄT har diskute
rat b l.a . bruk av telekom munikationer och ADB för effektivisering av 
transporter samt satt upp datateknologi i sitt projektprogram.

4.5 Transportöverenskommelse

Vid presidiets möte med sam arbetsm inistrarna i juni 1983 presenterades 
efter anmodan från trafikutskottet vissa synpunkter på sam arbetet på 
kommunikations- och turistom rådet som bl. a.Tnnebär förslag om en kri
tisk granskning av sam arbetet under transportavtalet. Vid utskottets möte 
den 15 novem ber 1983 med trafikministrarna betonades b l.a. vikten av att 
se över transportavtalets bestäm m elser i syfte att få till stånd en bättre 
överblick av sam arbetsom rådets finansiering inklusive finansiering på na
tionell budget samt mer ingående rapportering om samarbetets innehåll, ej 
endast sådant sam arbete som adm inistreras av NÄT utan även av t. ex. 
NORDTEL, NORDPOST m.fl. U tskottet understryker här sin ovan an
förda önskan.

5. Trafiksäkerheti Nordiska trafiksäkerhetsrådet (NTR)

5.1 Nordiska trafiksäkerhetsåret (N T Å ) 1983

Tanken på ett trafiksäkerhetsår kom upp i början av 1970-talet, då 
antalet skadade och dödade i trafiken var mycket högt. Under senare år 
har det skett en klar nedgång i trafikolyckorna som man har velat förstärka
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genom gemensamma insatser. Tyvärr visar ny statistik en viss försämring 
på området.

Under den 28:e sessionen antogs rekommendation nr 10/1980 om ett 
nordiskt trafiksäkerhetsår, som skulle förberedas i nära samarbete med 
berörda organ inom Nordiska rådet och igångsättas snarast möjligt på 
nordiskt och nationellt plan.

Efter överläggningar mellan m inisterrådet, presidiet och utskottet be
slöts under rådets 29: e session att göra år 1983 till ett nordiskt trafiksäker
hetsår (NTÅ -83). En nordisk huvudkommitté samt ett arbetsutskott upp
rättades med representanter från ministerrådet och rådet. Uppgiften var 
att koordinera förberedelserna och genomförandet av NTÅ -83. Nationella 
kommittéer etablerades i samtliga nordiska länder.

Under året har man med traditionella kampanjmedel, spridning av infor
mation på olika sätt, diskussioner mellan politiker, experter och forskare 
vid flera konferenser och seminarier försökt bidra till förbättrad trafiksä
kerhet. Under 1983 har seminarier hållits om cyklisters trafiksäkerhet, 
alkohol och trafik, barn och trafik och bilens aktiva och passiva säkerhet 
med deltagande från alla länderna. Trafikmedicin har också diskuterats vid 
ett möte.

Trafikutskottet har uttryckt sin tillfredsställelse över att m inisterrådet, 
regeringsorganen, trafiksäkerhetsorganisationerna samt andra frivilliga or
ganisationer energiskt och effektivt och i gott samarbete har genomfört 
intentionerna i denna viktiga rådsrekommendation.

Utskottet anser att nordiska trafiksäkerhetsåret är ett exempel på prak
tiskt samarbete mellan många samarbetsorgan, både ideella och officiella. 
Förhoppningsvis är detta första steget i ett mera omfattande och folkligt 
förankrat praktiskt samarbete på trafiksäkerhetsom rådet.

Trafikutskottet kommer hösten 1984 att stå för ett uppföljningssemina- 
rium där erfarenheterna av NTÅ -83 kommer att utvärderas.

5.2 Nordiska trafiksäkerhetsrådet (NTR)

NTR är kontakt-, samordnings- och planläggningsorgan för trafiksäker
hetsarbetet i de nordiska länderna med uppgift att verka för ensartad 
vägtrafiklagstiftning, stimulera och samordna forskningen, informera om 
trafiksäkerhetsfrågor och utarbeta förslag till regeringarna om åtgärder för 
ökad trafiksäkerhet. NTR har tre perm anenta samarbetsorgan; Nordisk 
komité for vegtrafikklovgivning (NKV), Nordisk komité for trafikksikker- 
hedsforskning (NKT) och Nordisk bilteknisk kommitté (NBK).

U tskottet noterar att NTR har fortsatt den diskussion om målsättningar 
för trafiksäkerhetsarbetet som redovisades i föregående års verksam hets
berättelse. Diskussionen har utvidgats till att avse också rollfördelningen 
mellan och representationen i NTR och samarbetsorganen. Avsikten är att 
finna de mest effektiva och ändamålsenliga samarbetsformerna för det 
nordiska trafiksäkerhetsarbetet. U tskottet finner det värdefullt att NTR 
41 -30-332 Nordiska rådet
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har kom pletterat sin uppföljning av de förslag som rådet har lämnat under 
åren 1971 -1982 samt planerar en aktualisering av densamma en gång vaije

U tskottet understryker liksom tidigare betydelsen av att den nationella 
uppföljningen av genomförda undersökningar genomförs och att minister
rådets beslut effektueras. U tskottet noterar vidare att NKV:s trafiktek
niska utskott har färdigställt rapporten ” Nordiska trafikregler; förslag till 
enhetliga bestäm m elser” . Rapporten har nu överlämnats till respektive 
ministrar och departem ent med en rekommendation att förslagen tas upp 
till övervägande och åtgärd i vaije land. Med anledning härav betonar 
utskottet vikten av fortsatt strävan mot enhetliga bestäm melser på detta 
viktiga område.

5.3 Fritidsbåtar

Arbetsgruppen för enhetliga bestäm melser i Norden rörande småbåtar 
upprättades år 1973. I januari 1979 beslöt ställföreträdarkommittén att 
gruppen skulle underordnas kommittén för en försöksperiod på två år, och 
i juni 1982 fastställdes ytterligare ett treårigt mandat för arbetsgruppen. 
Samtidigt ändrades gruppens namn till Nordisk arbetsgrupp rörande fri- 
tidsbåtsfrågor. Arbetsgruppen har under 1983 b l.a . behandlat möjligheten 
att införa ensartade regler för bruk av PR-radio i fritidsbåtar samt samlat 
upplysningar om erfarenheter och värdering av den av NMR finansierade 
broschyren ” Med fritidsbåt i N orden” .

Trafikutskottet finner det värdefullt att kunna följa det nordiska samar
betet i fritidsbåtsfrågor kontinuerligt, och em otser till nästa session en 
redogörelse av vad arbetsgruppen avser att genomföra innan dess mandat 
upphör.

6. Turism/Nordiska ministerrådets turistutskott

6.1 Inledning

Nordiska m inisterrådet/trafikm inistrarna fastställde 1978 ett program för 
nordiskt samarbete på turistom rådet. I överensstämmelse med turistpro
grammet tillsattes sedan turistutskottet, som har till uppgift bl. a. att styra 
och koordinera regeringsorganens samarbete i turistfrågor. Verksamheten 
sker i nära samarbete med Nordiska turistrådet (NT), som är ett samar- 
betsorgan för turistråden i Danmark, Island och Sverige, Centralen för 
turistfrämjandet i Finland och Landslaget for reiselivet i Norge.

6.2 Projektverksamheten m. m.

Trafikutskottet har i flera år arbetat för ökad internordisk turism bl.a. 
med att få fram förbättringar när det gäller den oöverskådliga situationen 
på pris- och rabattfronten i Norden samt harmonisering av villkoren för 
erhållande av rabatter, något som starkt varierar mellan färdmedel och 
länder.
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Efter förslag från utskottet antogs vid Nordiska rådets 31:a session 
rekommendation nr 1/1983 angående enhetliga villkor för reserabatter. 
Däri rekomm enderas ministerrådet att bl. a. regelbundet publicera en bro
schyr om gällande priser och rabatter med nordiska trafikmedel samt 
villkoren för att erhålla dessa. U tskottet noterar att turistutskottet har 
böljat arbetet med ” N ordens reiseproduktkatalog” , men anser att det inte 
framkommer tillräckligt klart av berättelsen vilka åtgärder som har vidta
gits för att realisera rekommendationen.

U tskottet har för närvarande under behandling medlemsförslag om nor
diskt samarbete beträffande guider, vars motiv är bl. a. att uppmärksamma 
denna sida av reselivet, som enligt förslagsställarna har fått en undan
skymd plats i det nordiska sam arbetet. U tskottet finner det därför värde
fullt att turistutskottet planerar ett seminarium för guider 1985 och önskar 
återkomma till saken när behandlingen har slutförts.

1 fjolårets betänkande över m inisterrådsberättelsen konstaterades med 
tillfredsställelse att ett seminarium med temat Kultur och turism planera
des för 1983. Av årets m inisterrådsberättelse framgår att detta har uppskju- 
tits till 1984 och kommer att slås samman med ett planerat seminarium för 
turistchefer samt att turistchefssem inariet prioriteras av Nordiska turistrå
det. U tskottet upprepar därför vad som tidigare anförts om att större vikt 
borde läggas vid att utveckla turismens kulturella aspekter.

Vid ett möte mellan turistutskottet, NT och sakkunniga i turistorganisa
tionerna enades man om att projektverksam heten under de närmaste åren i 
större grad än hittills skulle koncentreras kring turisten/konsum enten. 
Turistutskottet har därför börjat gå igenom turistprogramm et i syfte att 
uppdatera, kom plettera och eventuellt revidera detta. Trafikutskottet upp
skattar att samarbetsorganen med jäm na mellanrum går igenom sina ar
betsprogram.

7. Utskottets förslag  

U tskottets diskussion av berättelsen har lett till nedanstående förslag till 
yttrande. Ordningsföljden mellan punkterna innebär ingen rangordning. 
Med hänvisning till vad som ovan anförts får utskottet föreslå 

A. att rådet med anledning av de avsnitt i m inisterrådets berättelse som 
trafikutskottet behandlat antar följande yttrande:

1. Nordiska rådet hem ställer till Nordiska ministerrådet att se över 
transportöverenskom m elsen i syfte att få fram bättre rapporte
ring om sam arbetet och dess finansiering.

2. Nordiska rådet hem ställer till Nordiska ministerrådet att verka 
för att de kommunikationsmässiga intressena bättre tillvaratas 
vid dess behandling av datateknologin.

3. Nordiska rådet hem ställer till Nordiska ministerrådet att låta 
utvärdera den effektivisering och besparing inom kommunika
tionssektorn som blir följden av ökad datorisering och ny teletek
nik.
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4. Nordiska rådet hemställer till Nordiska ministerrådet att regel
bundet redogöra för harmoniseringen av trafiklagstiftningen i 
Norden.

5. Nordiska rådet hem ställer till Nordiska m inisterrådet att det 
prioriterar arbetet med seminariet om kultur och turism.

B. att rådet lägger kapitel XI och kapitel XII i m inisterrådets berättelse 
till handlingarna.

Stockholm den 24 januari 1984

Bjarne Mørk Eidem (A) 
Ole Henriksen (SF) 
Karl-Erik Häll (s)
Paavo Lipponen (Sd) 
Ole Gabriel Ueland (Sp)

Guðrún Helgadóttir (Ab.) 
Siri H äggmark (m ) 
O lof Jansson (ÅS) 

Petter Thomassen (H) 
Marjatta Väänänen (K) 

Förman

BILAGA 9

Betänkande av Nordiska rådets kulturutskott över Nordiska m inis
terrådets berättelse rörande det nordiska samarbetet

1 Inledning
Till kulturutskottet har av Nordiska rådets presidium hänvisats Nordis

ka m inisterrådets berättelse rörande det nordiska samarbetet 1983 jämte 
bilagor.

Utskottet har behandlat berättelsen vid möte den 26 -27  januari 1984 i 
Stockholm. Därvid har utskottet funnit skäl att ta ställning till kapitel I 
Inledning, kapitel II  Sammanfattningar av fackkapitlen, kapitel V Kultu
rellt samarbete samt vissa delar av andra kapitel vilka utskottet har funnit 
vara av intresse för sig. Därutöver har utskottet tagit ställning till bilaga 1 
Förslag från Nordiska forskningspolitiska rådet till handlingsprogram för 
rådets verksamhet, bilaga 2 Nordiska m inisterrådets dispositionsmedel 
1983 (kulturellt samarbete), bilaga 3 Nordiska ministerrådets stödordning
ar 1983 (kulturellt samarbete) samt bilaga 4 Samnordiska utredningar på 
kulturområdet 1983.

U tskottet avser att i särskild ordning återkomma till Nordiska forsk
ningspolitiska rådets förslag till handlingsprogram för forskningspolitiska 
rådets verksam het (bilaga I). Detta beror på att rådet håller en konferens 
om nordiskt forskningssamarbete och forskningsevaluering den 15-16 
februari 1984, för vilken b l.a . förslaget till handlingsprogram bildar ut
gångspunkt och i vilken representanter för utskottet deltar. Utskottets 
promemoria om forskningspolitiska rådets förslag fogas som bihang 2 till 
detta betänkande.
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Årsberättelserna från institutioner o. 1. som direkt lyder under kulturav
talets organ skall enligt beslut av m inisterrådet omfatta samma period som 
budgetförslag och räkenskaper. De skall avges tillsammans med årsräken- 
skaperna senast den 1 april följande år och inte såsom hittills senast den 10 
decem ber räkenskapsåret. De skall sedan av kultursekretariatet i översikt
lig form presenteras för Nordiska rådet och Nordiska ministerrådet.

Detta innebär att berättelserna för 1983 avges senast den 1 april 1984, 
varefter utskottet kan företa en genomgång av dessa. För den händelse 
genomgången ger anledning till synpunkter, redovisar utskottet för dessa 
antingen i betänkande om Nordiska ministerrådets berättelse över verk
samheten 1984 eller vid gemensamma överläggningar med ministerrådet 
(kultur- och undervisningsministrarna) eller på annat lämpligt befunnet 
sätt.

Efter genomgången av berättelserna till 31 :a sessionen 1983 (bilaga 12 
till C 111983) uttalade utskottet att det var behov av en årligen avgiven 
samlad översikt av de institutioner vars verksamhet finansieras över den 
nordiska kulturbudgeten, i vilken kulturavtalets organ redovisade sina 
bedömningar och prioriteringar. U tskottet framhöll dock att en sådan 
översikt inte ersatte institutionernas egen rapportering.

Utskottet avvaktar en sådan översikt av institutionerna.
I fackavsnitten av kulturkapitlet i föreliggande m inisterrådsberättelse 

lämnas under egen rubrik redogörelse för vissa av kulturbudgetens institu
tioner som av en eller annan orsak under året har varit eller fortfarande är 
aktuella. U tskottet finner det vara riktigt att institutionerna på detta sätt 
ges mer uppmärksamhet inte minst mot bakgrund av att lejonparten av 
medlen på kulturbudgeten går till att täcka institutionernas verksamhet.

U tskottet tillsatte för egen del sensommaren 1983 en arbetsgrupp med 
uppgift att med utgångspunkt i årsberättelser och budgetäskanden, eventu
ella evalueringsrapporter samt vid behov genom besök, förutsättningslöst 
studera verksamheten vid kulturbudgetens olika institutioner (jfr bihang 1, 
avsn. 2.5). Arbetsgruppen avser att slutföra arbetet senast sensommaren 
1984 i tid till de gemensamma överläggningarna med ministerrådet om 
kulturbudgeten för 1986.

Till detta betänkande har såsom bihang 1 lagts utskottets promemoria 
om aktuella frågor inom nordiskt kultursam arbete, upprättad den 29 augus
ti 1983 inför utskottets överläggningar med ministerrådet om den nordiska 
kulturbudgeten för 1985. I promemorian diskuteras förutom budgetfrågor 
även prioriteringsfrågor, frågan om uppföljningen av rekomm endationer 
och andra frågor utan direkt relevans för den nordiska kulturbugeten.

Som C 2/1984 överlämnas i början av februari 1984 m inisterrådets för
slag till budget för 1985. U tskottet tar ställning till budgetförslaget i sär
skild ordning.
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2 Redovisningen av de med anledning av yttrande nr 3/1983 vidtagna åtgär
derna

Vid 31:a sessionen 1983 antog Nordiska rådet med 42 röster mot 2 på 
förslag av kulturutskottet ett yttrande i sju punkter (nr 3/1983) med anled
ning av N ordiska m inisterrådets berättelse om det nordiska samarbetet 
1982. De uppfattningar som i detta yttrande framfördes hade av utskottet 
bedömts såsom väsentliga för det fortsatta samarbetet på kulturavtalets 
områden, vilka uppfattningar även omfattades av Nordiska rådet. Därför 
önskar utskottet först behandla de åtgärder som ministerrådet eller rege
ringarna vidtagit med anledning av yttrandet.

U tskottet har under en följd av år i sina betänkanden om ministerrådets 
årliga berättelse påtalat bristen på enhetlighet i fråga om formerna för och 
omfattningen av Nordiska ministerrådets/de nordiska ländernas regering
ars reaktion på yttranden av Nordiska rådet. I betänkandet om berättelsen 
till förra sessionen hemställde utskottet hos Nordiska m inisterrådet att 
undersöka möjligheterna till förbättringar härvidlag.

Någon sådan undersökning har veterligen inte gjorts. Inte heller berörs 
frågan i den s.k . femmannakommitténs utredning (N U  1983:9) annat än 
översiktligt. Det är sålunda fortfarande enhetlig rapportering endast i fråga 
om det yttrande som Nordiska rådet antar på förslag av trafikutskottet (jfr 
C 1/1984, s. 1037 f.).

U tskottet nödgas alltså ånyo hemställa hos ministerrådet, denna gång 
icke utan emfas, om att vidta lämpliga åtgärder för att skapa enhetlighet i 
fråga om formerna för och omfattningen av Nordiska ministerrådets/de 
nordiska ländernas regeringars reaktion på yttranden av Nordiska rådet.

2.1 Tryggad aktivitetsnivå

Nordiska rådet ansåg att det var viktigt att trygga den förutsatta aktivi
tetsnivån inom det nordiska kultursamarbetet.

U tskottet noterar att det ges en särskild redogörelse om detta i avsn. 2.2 
av kulturkapitlet. M inisterrådet har vidtagit särskilda åtgärder för att före
bygga ofördelaktiga konsekvenser av kurs- och prisutvecklingen. Detta 
har till en början gällt institutioner med huvuddelen av verksamheten 
förlagd till Island, men skall numera i princip gälla samtliga institutioner på 
kulturbudgeten. Regelbunden översyn skall göras och vid behov åtgärder 
prövas.

Enligt utskottets uppfattning är detta riktigt. Men med yttrandet avsågs 
något mera, nämligen att också skapa garantier för att uppbyggnads- och 
konsolideringsarbetet med ännu icke ” färdiga” institutioner kan slutföras. 
Detta arbete kräver fortsatta ansträngningar, vilket utskottet har framhållit 
för ministerrådet (jfr bihang 1, avsn. 2.2).
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2.2 Ordningar fö r  förm edling av information om och erfarenheter av 
skolförhållandena i de nordiska länderna

Nordiska rådet ansåg att det borde skapas fler och fastare ordningar för 
förmedling av information om och erfarenheter av skolförhållandena i de 
nordiska länderna.

Det meddelas att det våren 1983 utgivits en reviderad upplaga av kart
läggningen ” Grundskolen i N orden” från 1977 (N U  1977:5). Huvudvikten 
ligger vid faktaupplysningar, men försök har gjorts att i förekommande fall 
tolka och värdera utvecklingstendenser. Vidare arbetas det med en ajour- 
föring av kartläggningen av lärarutbildningen i Norden (N U  B 1977:37). 
Därtill utger ledningsgruppen för det nordiska skolsam arbetet informa
tionsbulletinen ” Information om skolan i N orden” i en skandinavisksprå- 
kig och en finskspråkig upplaga, vilken avgiftsfritt distribueras till centrala 
och regionala skolmyndigheter, offentliga institutioner och intresseorgani
sationer på utbildningsområdet.

Yttrandet var att uppfatta som ett allmänt stöd av Nordiska rådet för det 
ena av de två huvudsyftena med skolsam arbetet, den generella informatio
nen om utbildningen (det andra huvudsyftet är samarbete om forsknings- 
och utvecklingsarbete). En kontinuerlig och heltäckande information om 
skolförhållandena i grannländerna är en förutsättning för att man i den 
nationella planeringen skall ha möjlighet att anlägga ett nordiskt perspektiv 
och tillämpa nordiska idéer, såsom kulturavtalet förutsätter*

Utskottet noterar med tillfredsställelse att informationen om det nordis
ka skolsamarbetet bedrivs effektivt.

2.3 Lärar- och elevutbyte

Nordiska rådet ansåg att myndigheter och organisationer på riks- och 
lokalplanet borde uppm untras till att stöda lärar- och elevutbyte mellan de 
nordiska länderna.

Ministerrådet har fattat beslut (avsn. 3.4.4) om att låta utarbeta en 
publikation med dels råd och anvisningar om huruledes utväxling rent 
praktiskt kan arrangeras, dels upplysningar om möjligheterna att ge verk
samheten en nordisk bas, såväl från pedagogisk synpunkt som mer all
mänt. Vidare anförs att det i samband med den s.k . nätverksmodellen 
inom projekten arbetslivskunskap och ungdomsgarantin avsatts särskilda 
medel för utväxling av lärare i berörda projektskolor.

Det framgår dock inte huruvida myndigheter på riks- och lokalplanet 
uppmuntrats till konkreta insatser i enlighet med syftet i yttrandet.

U tskottet anser att även N ordiska rådet bör ta sin del av ansvaret när det 
gäller att aktivera parterna till att öka lärar- och elevutbytet, och har 
informerat N ordiska rådets presidium om sin uppfattning härvidlag. Presi
diet har i sin tur haft kontakt med Föreningarna Nordens förbund om 
eventuella gemensamma insatser. Som ett resultat av detta har presidiet 
fattat beslut om att 1985 bereda kulturutskottet möjlighet att i nära samar-
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bete med Föreningarna Nordens förbund arrangera ett seminarium med 
sikte på att få fram förslag till åtgärder, i tillägg till dem som redan vidtagits 
av m inisterrådet och andra, för att stöda lärar- och elevutbytet mellan de 
nordiska länderna.

U tskottet har sig bekant att man inom den europeiska gemenskapen EG 
bedriver lärar- och elevutbyte mellan medlemsländerna och har av minis
terrådet bett om upplysningar om hur denna verksamhet är organiserad 
och vilka resultat den givit. U tskottet har ännu inte erhållit någon informa
tion, men avvaktar sådan inom snar framtid.

2.4 Samarbete på ungdomspolitikeres område

Nordiska rådet ansåg att sam arbetet på ungdomspolitikens område 
borde stärkas med hänsyn till den stora ungdomsarbetslösheten.

Denna fråga diskuteras i m inisterrådsberättelsen (kapitel VI, avsn. 4) 
och i ministerrådsförslaget om riktlinjer för ekonomisk politik och nordiskt 
ekonomiskt samarbete (5 47/e).

Det har under årens lopp utarbetats rapporter om åtgärder mot ung
dom sarbetslösheten i de nordiska länderna. Dessa har sedan kunnat an
vändas i den nationella verksamheten, inom utbildningen, på seminarier, 
konferenser och symposier. I fråga om den s. k. ungdomsgarantin konsta
teras det i m inisterrådsberättelsen att ambitionerna skruvats ned och att 
huvudvikten i insatsen att bekämpa ungdomsarbetslösheten numera läggs 
på utbildningen. Undantag utgör Finland, där det görs försök att 1984 
genomföra en reell ungdomsgaranti.

Därtill förbereder Nordiska arbetsm arknadsutskottet (NAUT) och äm
betsmannakommittén för nordiskt kulturellt samarbete ett projekt om pro
blem i anslutning till samarbetsformerna mellan arbetsmarknads-, skol- 
och socialsektorn på lokalt plan i fråga om bistånd till unga arbetssökande.

U tskottet noterar de åtgärder som hittills vidtagits.
I fråga om eventuella kommande åtgärder mot ungdomsarbetslösheten 

noterar utskottet att det ovannämnda ministerrådsförslaget ger mycket 
litet konkreta upplysningar. Det framhålls blott att det ” för att bekämpa 
ungdomsarbetslösheten krävs aktiva och samordnade insatser av alla 
parter” och att ” nya och ibland okonventionella metoder bör prövas, inte 
minst på det lokala planet” .

Det är givetvis inte svårt att uppnå enighet om krav på aktiva och 
samordnade insatser samt på nya och okonventionella metoder. Betydligt 
svårare kan det däremot vara att nå enighet om hur insatserna skall 
samordnas och vilka okonventionella metoder som bör prövas. Därom 
lämnar ministerrådsförslaget inga upplysningar, vilket gör förslaget till den 
delen värdelöst.

U tskottet har för ministerrådet framhållit att det är ett stort behov av 
kunskaps- och erfarenhetsutbyte mellan de nordiska länderna om ung
domsutbildningen och om de åtgärder som vidtagits mot arbetslösheten. 
Detta konstaterande gäller fortfarande.
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2.5 Stärkt folkbildningssamarbete

Nordiska rådet ansåg att det nordiska folkbildningssamarbetet borde 
stärkas ytterligare.

Utskottet noterar att folkbildningssamarbetet i den nordiska kulturbud
geten för 1984 förutom ett kompensationsanslag på 112000 DKK för pris
höjningar beviljats ytterligare 300000 DKK, vilket innebär en aktivitetsök
ning på 21,5%. Bevillningen till folkbildningssamarbetet uppgår nu till 
1810000 DKK.

U tskottet finner utvecklingen vara riktig, men kan inte se att stödet ännu 
är tillräckligt. U tskottet anser därför att stödet till folkrörelsesamarbetet, 
alltså inte bara till folkbildningssamarbetet, bör ökas ytterligare. Därtill har 
utskottet för ministerrådet framhållit värdet av att pröva möjligheten att 
för nordiskt samarbete öronmärka en viss del av motsvarande anslag på 
nationell budget i tillägg till stödordningarna på den nordiska kulturbudge
ten (jfr bihang 1, avsn. 2.4).

2.6 Samlat arbetsprogram fö r  samarbete om elektroniska massmedier

Nordiska rådet ansåg att det i brådskande ordning borde skapas ett
samlat arbetsprogram för samarbete om elektroniska massmedier.

Det anförs, liksom i ministerrådsberättelsen till förra sessionen, att 
ministerrådet tillsatt en särskild arbetsgrupp för kultur- och mediefrågor 
med uppgift att fungera som rådgivande organ i mediefrågor samt verka för 
ett ökat nordiskt idé- och erfarenhetsutbyte och samordna verksamheten 
inom medieområdet.

Av ministerrådsberättelsen framgår dock inte (inte heller av de medde
landen som avgivits om rekomm endationerna på området) vilka resultat 
arbetsgruppens verksamhet givit, än mindre nämns något samlat arbets
program. Detta finner utskottet vara otillfredsställande mot bakgrund av 
det stora behovet av ett sådant. U tskottet utgår från att arbetet med ett 
arbetsprogram kan påbörjas så snart studiefasen i anslutning till ett eventu
ellt radio- och TV- samt telesamarbete via satellit har slutförts, enligt 
planerna till april 1984.

U tskottet anser sålunda att utvecklingen inom den elektroniska mass
kommunikationen bör ges större uppmärksamhet i det nordiska samarbe
tet och att ett handlingsprogram för detta samarbete bör läggas fram till 
33:e sessionen 1985.

2.7 Ratificering av nordiska överenskommelser

Nordiska rådet ansåg att ett system för rapportering till Nordiska rådet 
om ratificerade nordiska överenskommelser borde skapas.

U tskottet hade föreslagit b l.a . att det ministerium/departement i vilket 
ratifikationsinstrumentet skulle deponeras ålades att via sin regering hålla 
Nordiska rådet informerat om hur ratificeringen fortskred. Nordiska rå
dets presidiesekretariat har efter förhandlingar med de båda ministerråds-
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sekretariaten vänt sig till utrikesförvaltningarna med följande önskemål: 1) 
att depositarien tillställer presidiesekretariatet kopia av undertecknade 
avtal och andra överenskommelser i alla språkversioner, 2) att respektive 
depositarie tillställer presidiesekretariatet kopior av sådan skriftväxling 
mellan utrikesförvaltningarna som gäller ratificeringen. Positivt svar på 
denna hänvändelse har tillsvidare lämnats av svenska utrikesdepartem en
tet.

U tskottet uttrycker förhoppningen att även de övriga ländernas utrikes
förvaltningar skall reagera positivt på hänvändelsen. En ytterligare förut
sättning för att detta system skall fungera är givetvis att utskotten kontinu
erligt hålls underrättade om ratificeringen av sådana avtal som täcker deras 
ansvarsområden.

3 Redovisningen av Nordiska ministerrådets verksamhet (kapitel I och II)

U tskottet noterar att ministerrådet i berättelsen till 32:a sessionen utför
ligt redovisar det sedan länge bedrivna nordiska samarbetet i internationel
la organisationer och andra internationella sammanhang. Detta har tidigare 
i allmänhet inte varit fallet annat än delvis. Orsaken till detta förhållande är 
det faktum att detta samarbete som regel inte administreras av de officiella 
nordiska samarbetsorganen.

Vad det här är fråga om är att genom samverkan på internationellt plan 
ge större tyngd åt de nordiska ländernas uppfattningar, än vad de nordiska 
länderna var för sig skulle vara mäktiga. Ett sådant agerande har direkt 
stöd i det nordiska kulturavtalet, vilket bl. a. har till syfte att skapa grund
val för samordnad insats i internationellt kulturellt samarbete. För kultur
utskottets del tilldrar sig särskild uppmärksamhet samarbetet mellan de 
nordiska länderna inom UNESCO och i samband med Europarådets mi
nistermöten på utbildningsområdet.

I fråga om de sistnämnda mötena har kulturavtalets organ varit direkt 
involverade. I fråga om Scandinavia Today, för vilket det koordinerande 
ansvaret innehades av kulturavtalets organ, gällde det att skapa fungeran
de sam arbetskanaler mellan å ena sidan ett nordiskt organ (kultursekreta
riatet) och å andra sidan kultur- och utrikesförvaltningarna i de enskilda 
länderna. Detta är inte minst betydelsefullt med tanke på eventuella lik
nande eller andra kampanjer i framtiden.

Frågan om nordiskt tekniskt FoU-sam arbete och frågan om ett nordiskt 
program för industriell forskning och utveckling (avsn. 5) diskuteras av 
utskottet i avsn. 6.3 nedan.

Färöarnas, Grönlands och Ålands deltagande i kultursamarbetet be
handlas nedan i avsn. 4.1.

Kommittén för värdering av arbetsform erna i det nordiska samarbetet, 
den s .k . femmannakommittén, har lagt fram sin utredning {NU 1983:9). 
Därtill har medlemmarna av Nordiska rådets presidium lagt fram ett med-
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lemsforslag som syftar till att å ena sidan Nordiska m inisterrådet, å andra 
sidan Nordiska rådets presidium till 33:e sessionen 1985 lägger fram de 
förslag som femmannakommitténs utredning ger anledning till.

Vissa av kommitténs förslag är genomgripande, även om de inte är nya, 
såsom förslaget om att de båda nordiska budgeterna, den allmänna budge
ten och kulturbudgeten slås samman, samt att de båda ministerrådssekre- 
tariaten, det i Oslo och det i Köpenhamn slås samman till ett sekretariat.

U tskottet har ännu inte haft möjlighet att diskutera utredningens förslag 
uttryckligen med hänsyn till det nordiska kultursam arbetet och strävan
dena att fortlöpande utveckla och utvidga detta (jfr rek. nr 1011983), men 
avser att göra detta inom snar framtid.

Övriga utbildnings-, forsknings- och kulturfrågor som ingår i inlednings
kapitlet av m inisterrådsberättelsen behandlas av utskottet, om skäl förelig
ger, senare i detta betänkande.

4 Redovisningen av det kulturella samarbetet (kapitel V)

Kapitlet om kulturellt samarbete har den traditionella uppställningen i 
enlighet med kulturavtalets indelning. Efter en kortfattad allmän inledning 
redovisas vissa övergripande frågor såsom kulturbudgeten för 1984, N or
diska rådets yttrande nr 311983 om tryggad aktivitetsnivå, nordiskt kultur
samarbete under 1980-talet mot bakgrund av rek. nr 10/1983, de rådgivande 
kommittéernas kommande roll, Färöarnas, Grönlands och Ålands delta
gande i kultursam arbetet, jäm ställdhetsfrågor, handlingsprogram på data
teknologiområdet, information i utlandet om de nordiska ländernas kultur
liv, kulturbudgetens institutioner samt informations- och publikationsverk- 
samheten.

Sakfrågorna behandlas nedan under egna punkter i den mån de inte 
behandlats redan tidigare. Frågor i anslutning till rekomm endationer be
handlas i allmänhet i särskilda betänkanden om respektive meddelande. 
Såsom tidigare i detta betänkande har anförts behandlar utskottet förslaget 
till handlingsprogram för Nordiska forskningspolitiska rådet i en särskild 
promemoria, vilken såsom bihang 2 fogats till betänkandet.

4.1 Färöarnas, Grönlands och Ålands deltagande i kultursamarbetet

Som ett resultat av ändringarna av Helsingforsavtalet och kulturavtalet i 
juni 1983 och sedan ändringarna numera ratificerats av samtliga länder, 
kommer Färöarna, Grönland och Åland att i större utsträckning än hittills 
kunna delta i det officiella nordiska kultursamarbetet. Detta är betydelse
fullt för hela Norden och hälsas med tillfredsställelse av utskottet.

Det är nu färingarnas, grönlänningarnas och ålänningarnas sak att redo
göra för vilket innehåll det förstärkta deltagandet skall ges. Att detta 
kommer att innebära ett ökat tryck på den nordiska kulturbudgeten är 
klart, och utskottet anser att detta bör kunna tas hänsyn till i form av ökade 
bevillningar.
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4.2 Kulturbudgeten

I sin såsom bihang 1 till detta betänkande lagda promemoria diskuterar 
utskottet ingående b l.a . kulturbudgeten för 1985 och lägger fram såväl 
allmänna som särskilda synpunkter på uppbyggnad och storlek, i relation 
till de samlade statliga bevillningarna till samarbetet under det nordiska 
kulturavtalet, alltså inte bara bevillningarna över kulturbudgeten. U tskot
tet avser inte att här upprepa sina synpunkter som framlades och fördjupa
des för m inisterrådet vid överläggningar den 26 september 1983, utan 
hänvisar till promemorian.

4.3 Kultursamarbetet under 1980-talet

Rekommendationen om kultursam arbetet under 1980-talet (rek. nr 10/ 
1983) var allmänt formulerad, även om vissa antydningar om inriktningen 
av samarbetet angavs i själva rekomm endationstexten. Målen för och 
medlen i samarbetet anges i utskottets betänkande om de förslag som låg 
till grund för rekommendationen (A 611/k och B 37/k), vilka utskottet finner 
skäl att hänvisa till.

1 ministerrådsberättelsen anförs att de frågor som rekommendationen 
aktualiserar fortlöpande bevakas i kulturavtalets organ och att de beaktas 
där så är relevant i m inisterrådets berättelse. Detta innebär helt följdriktigt 
att det om rekommendationen avgivna avtalsenliga. särskilda meddelandet 
inte upptar någon sådan rapportering.

U tskottet finner detta rimligt och ser ingen mening med dubbelrappor
tering, utan avser att följa arbetet med rekommendationen via ministerrå
dets årliga berättelse ( Cl ) ,  vilket utskottet sakligt sett uppfattar också som 
meddelande om rek. nr 10/1983. Då så är, föreslår utskottet redan nu 
avskrivning av rekomm endationen, fastän utskottet givetvis i sig håller fas' 
vid rekommendationens syfte.

4.4 Rådgivande kommittéerna

I fråga om de förändringar beträffande antal, storlek och sam m ansätt
ning som redan vidtagits bland de rådgivande kommittéerna, upprepar 
utskottet sin i betänkandet om ministerrådsförslaget B 37/k uttalade stånd
punkt att man förutsättningslöst bör pröva hur de behov som de rådgivan
de kommittéerna var satta att tillgodose bäst kan mötas under rådande och 
kommande förhållanden. U tskottet anser att behoven kan tillgodoses på 
annat sätt än med tillhjälp av den rådgivningsorganisation som skapades då 
kulturavtalet trädde i kraft.

4.5 Handlingsprogram fö r  datateknologiområdet

U tskottet har haft möjlighet att hösten 1983 med ministerrådet (kultur- 
och undervisningsministrarna) diskutera förslaget till handlingsprogram 
för datateknologiom rådet (rek. nr 29/1983) till de delar som faller under 
kulturavtalet. Därvid framgick det att m inisterrådet tillsatt en lednings-
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grupp för dessa delar med uppgift att bistå med att utarbeta förslag till 
enskilda projekt, innehåll och utformning. Följande områden är enligt 
ministerrådet aktuella: nordiskt samarbete för att utveckla kompetens i 
produktion och utvärdering av särskild programvara för undervisningsän- 
damål, utbyte och eventuellt gemensam utveckling av särskild program
vara för användning i skolan samt informations- och erfarenhetsutbyte vid 
speciell användning av datateknologi i undervisningen, såsom undervis
ning av funktionshämmade, användning av datateknologi i traditionella 
undervisningsämnen och undervisning i styrningsteknik. För verksam he
ten 1984 har beviljats 500000 DKK och för ledningsgruppens egen verk
samhet 250000 DKK.

Med hänsyn till att det hastar med konkreta åtgärder på området u ttryc
ker utskottet sin tillfredsställelse med att beslut om åtminstone dessa 
åtgärder har fattats, trots att utskottet inte haft möjlighet att relatera dessa 
till förslag till åtgärder på andra områden, eftersom m inisterrådets (samar
betsministrarna) aviserade förslag till handlingsprogram ännu inte avgivits. 
Detta faktum får dock i ingen händelse betyda att redan beslutade åtgärder 
på kulturavtalets områden bromsas.

4.6 Scandinavia Today

Utskottet noterar med tillfredsställelse att ledningsgruppen för Scandi
navia Today givits i uppdrag att studera möjligheterna att genomföra 
gemensamma nordiska kulturprojekt utanför Norden på basen av en ana
lys av olika alternativ för gemensam information i utlandet om de nordiska 
ländernas kulturliv.

U tskottet noterar vidare med tillfredsställelse beslut om att anta franska 
regeringens inbjudan att anordna en utställning av nordisk sekelskiftes
konst i Paris 1986, vilket utskottet tidigare uttalat sitt stöd för.

U tskottet upprepar här sin uppfattning att Nordiska rådet bör beredas 
tillfälle att yttra sig om kommande projekt samt att finansieringen bör ske 
utanför ordinarie budget.

Ytterligare uttalar utskottet tillfredsställelse över att några av utställ
ningarna inom ramen för Scandinavia Today med stöd av b l.a . Nordiska 
kulturfonden kunnat visas även på vissa orter i de nordiska länderna. Detta 
är värdefullt inte minst mot bakgrund av att knappast ens de nationella 
kollektionerna inom utställningarna visats i grannländerna, än mindre då 
samlade kollektioner med verk från samtliga nordiska länder.

4.7 informationsverksamheten

I sitt betänkande om ministerrådsberättelsen till förra sessionen uttalade 
utskottet att frågan om samordning av informationen om det nordiska 
samarbetet borde ges ökad uppmärksamhet.

Informationsfrågorna har behandlats av den s. k. femmannakommittén, 
som b l.a . föreslår att inform ationsansvaret inom Nordiska rådet läggs
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direkt på presidiet och att rådets informationskommitté som en följd därav 
läggs ned. Vidare föreslås att presidiet och Nordiska ministerrådet (samar
betsministrarna) i fortsättningen fastställer den gemensamma årliga infor
mationsplanen. Dessa förslag diskuteras för närvarande av informations
kommittén.

U tskottet noterar emellertid att varken ministerrådet eller femmanna- 
kommittén i övrigt behandlat frågan om samordning av informationen om 
det nordiska sam arbetet, vilket utskottet efterlyste vid förra sessionen. 
Den nuvarande organisatoriska uppbyggnaden av informationsarbetet in
nebär splittring av såväl ekonomiska som personella resurser, en splittring 
som även påverkar arbetets effektivitet. När det gäller den fortsatta bered
ningen av femmannakommitténs förslag till de delar som gäller informatio
nen om det nordiska sam arbetet, bör man beakta behovet av och möjlighe
terna till ökad samordning av inform ationsinsatserna såväl på nordiskt som 
på nationellt plan. Härför talar inte minst det faktum att nordiskt samarbe
te bland den stora allmänheten uppfattas som nordiskt samarbete oberoen
de av det organ som bedriver detta, det må sedan vara Nordiska rådet eller 
delegationerna i rådet, Nordiska m inisterrådet eller de i detta företrädda 
regeringarna, det må bedrivas på nordiskt eller på nationellt plan.

4.8 Pnblikationsverksamheten

Utskottet noterar att försöksverksam heten med publikationsfunktionen 
inom kultursekretariatet avslutas 1984. U tskottet upprepar här sin uppfatt
ning om att all publikationsverksamhet under Nordiska ministerrådet (obe
roende av sammansättning) och Nordiska rådet borde koncentreras till ett 
och samma organ. Denna inställning betingas av samma uppfattning som 
ledde till etablering av publikationsfunktionen inom kultursekretariatet, 
nämligen att göra den nordiska publikationsproduktionen och -distributio
nen så ekonomisk och rationell som möjligt.

U tskottet finner att tidskriften Nordisk Kontakt väl fyller de uppgifter 
som den har grundats för.

§ Utbildning

5.1 Allmänt

Det slås fast i den allmänna delen av avsnittet om utbildningssamarbete 
(avsn. 3.1) att endast en del av detta äger rum inom den ram som det 
nordiska kulturavtalet utgör. Detta innebär att det knappast är möjligt att 
ge en fullständig översikt av det utbildningssamarbete som bedrivs mellan 
de nordiska länderna, mellan statliga och kommunala organ, mellan frivilli
ga organisationer och mellan enskilda. Det antas att det samarbete som 
sålunda bedrivs utanför kulturavtalets ram av de deltagande uppfattas som 
så givande att det kan försiggå utan stöd via den nordiska kulturbudgeten.
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U tskottet instäm m er i detta antagande och ansluter sig därför till upp
fattningen att denna del av utbildningssamarbetet är den inte minst viktiga.

I fråga om i synnerhet skolsam arbetets styrmekanismer med en särskild 
ledningsgrupp, men därtill med ett otal och vitt förgrenade arbetsgrupper, 
kontaktgrupper, referensgrupper etc. uttalar utskottet sitt oförbehåll
samma stöd åt strävandena att göra styrm ekanism erna klarare, inte minst 
med tanke på att nya sam arbetsprojekt i högre grad än hittills skall kunna 
bedömas mot bakgrund av pågående arbete.

1 detta sammanhang erinrar utskottet om behovet av en övergripande 
utbildningspolitisk diskussion på nordiskt plan, vilket utskottet framhållit 
för ministerrådet vid överläggningarna hösten 1983. Denna diskussion vill 
utskottet i första hand koncentrera till de 16-19-årigas utbildning med 
hänsyn till den stora ungdomsarbetslösheten (jfr ovan avsn. 2.4). U tskottet 
har erfarit att ministerrådet i början av decem ber 1983 genomfört en 
temadiskussion om arbetsm arknads- och utbildningssituationen för ungdo
mar i Norden.

Av utskottet prioriterade områden inom utbildningssamarbetet är sam
arbetet på utbildningsområdet för att minska ungdomsarbetslösheten, vil
ket utskottet ju  har berört tidigare i detta betänkande, ökad språkförståelse 
i Norden samt samarbetet kring de handikappades problem. De två sist
nämnda områdena behandlas nedan.

5.2 Språksamarbetet

U tskottet noterar att arbetet med handlingsprogrammet för ökad språk
förståelse i Norden (rek. nr 1211977) fortsätter och från grundskolan nu 
avancerar mot gymnasieskolan. Det har hållits en arbetskonferens, vid 
vilken grannspråksundervisningens ställning på gymnasiestadiet diskute
rats. Som ett resultat av konferensen har en arbetsgrupp tillsatts med 
medlemmar från modersm ålslärarnas nordiska samarbetsorgan samt från 
Nordisk Språksekretariat och Nordiska språk- och inform ationscentret, 
vilka båda sistnämnda lyder direkt under kulturavtalets organ.

Det pågår också ett arbete med en katalog över lämpligt material för 
grannspråksundervisningen inom vuxenutbildningen och folkbildningen.

U tskottet stöder fortsatt strävandena att förbättra språkförståelsen i 
Norden.

Lärar- och elevutbytet mellan de nordiska länderna har diskuterats 
tidigare i detta betänkande (jfr ovan avsn. 2.3).

5.3 Utbildning av lärare och annan personal fö r  dövblinda

När det gäller projektet med samarbete om utbildning av lärare och 
annan personal för dövblinda (rek. nr 211978) uttalar utskottet tillfredsstäl
lelse med utvecklingen av projektet. Beslut har fattats om förlängning för 
år 1984, och intentionerna är att utbildningen därefter skall göras perma
nent.
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U tskottet, som utgår från att utbildningen görs permanent, finner det 
naturligt att den kopplas till Nordiska nämnden för handikappfrågor och 
har givetvis ingenting emot att den finansieras över den allmänna budge
ten.

6 Forskning

Inom forskningssam arbetet uppehåller sig utskottet denna gång vid N or
diska forskningspolitiska rådet, samarbete om vetenskaplig utrustning, 
forskarstipendier och forskarsym posier, högre utbildning, lärarmobilitet 
samt försöksprojekt inom avgränsande utbildningsområden.

6.1 Nordiska forskningspolitiska rådet

Nordiska forskningspolitiska rådets förslag till handlingsprogram för 
rådet har såsom bilaga 1 fogats till ministerrådsberättelsen. Utskottet 
anlägger detaljerade synpunkter på förslaget till handlingsprogram i en 
såsom bihang 2 till detta betänkande lagd promemoria.

U tskottets tidigare uttalade uppfattning om forskningspolitiska rådet är 
dokumenterad i betänkandet om det ministerrådsforslag (B 38/k), om vilket 
också rådets övriga utskott undantaget juridiska utskottet uttalat sig och 
vilket ledde till rekommendation om upprättande av rådet (rek. nr 4!1982). 
U tskottets uppfattning gäller givetvis fortfarande. Sålunda avvaktar ut
skottet forskningspolitiska rådets översyn av gällande nordiska FoU-orga- 
nisation och -samarbete, liksom utskottet förväntar sig att rådet tar sig an 
de på forskningsområdet anhängiga rekomm endationerna av Nordiska rå-

6.2 Samarbete om vetenskaplig utrustning

Utskottet noterar med tillfredsställelse strävandena till samarbete om 
tung vetenskaplig utrustning, s .k . instrum entsam arbete. Det är fråga om 
anskaffande av stordatorer, nödvändiga t. ex. för en eventuell gemensam 
nordisk räknecentral för väderprognoser i Norden, om vilken rekommen
dation avgivits (rek. nr 411983), ADB-kapacitet i forskningen, samarbete 
om anskaffande och drift av teleskop för astronom isk forskning, accelera- 
torsam arbete samt samarbete om arktisk forskning.

I fråga om detta samarbete är det två omständigheter som utskottet 
särskilt vill framhäva.

Den ena omständigheten är det avtal som knutits mellan det svenska 
naturvetenskapliga forskningsrådet och Saab-Scania AB om att svenska 
forskare ges möjlighet att använda företagets stordator under de tre första 
åren, dvs. så länge företaget inte har användning för hela kapaciteten. 
Därtill kommer, vilket är betydelsefullt, att avtalet ger forskare från de 
övriga nordiska länderna möjlighet att använda stordatorn på samma vill
kor som deras svenska kolleger. U tskottet finner arrangemanget riktigt
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och i allo eftersträvansvärt. Det svarar också helt mot kulturavtalet (artikel 
4, h), enligt vilket "gem ensam t utnyttjande av särskilt dyrbar eller mycket 
specialiserad apparatur” bör uppmuntras.

Utskottet anser i likhet med N ordiska forskningspolitiska rådet att det -  
såframt det skall anskaffas en tungjonaccelerator till Norden -  bör anskaf
fas blott en, men som sedan bör kunna användas på lika villkor av forskare 
från de övriga nordiska länderna.

Den andra omständigheten är den finansieringsmodell som ministerrådet 
avser att använda i fråga om samarbetet om det optiska teleskopet på La 
Palma, en modell som utskottet med intresse noterar. Utgifterna skall 
täckas av de fyra deltagande ländernas forskningsråd, så att Danmark och 
Norge står för 20% vardera, medan Finland och Sverige står för 30% 
vardera av kostnaderna. Samtidigt har ministerrådet fattat beslut om en 
särbevillning på 10 milj. DKK utanför kulturbudgetens ram under förbehåll 
av de nationella parlamentens godkännande. Summan fördelas på de fyra 
länderna i samma förhållande som gäller för fördelning av anslagen till 
kulturbudgeten från de nordiska länderna.

Utskottet finner det önskvärt, för att inte säga nödvändigt, för att få 
igång nya projekt att använda också andra finansieringsmodeller, vilket 
ovan ges exempel på, än att enbart ty sig till den nordiska kulturbudgeten. 
Utskottet har självt i fråga om vissa forskningsinstitutioner väckt tanken 
på en annan finansieringsmodell än den gängse (jfr bihang 1, avsn. 2.5), så 
att nationella forskningsrådsorgan skulle bevilja medel direkt till ifrågava
rande institution.

U tskottet anser över huvud taget att sam arbetet om tung vetenskaplig 
utrustning bör ges större uppmärksamhet.

6.3 Forskarstipendier och forskarsym posier

U tskottet stöder m inisterrådets beslut om att nordiska forskarstipendier 
och forskarsymposier tills vidare skall upprätthållas som särskilda poster 
på den nordiska kulturbudgeten. U tskottet är likaså ense med ministerrå
det om behovet att stimulera forskarutväxlingen på det tekniska området. 
Utskottet frågar sig dock huruvida det skulle behövas en koppling till 
planerna på ett nordiskt program för industriell forskning och utveckling 
samt det planerade tekniska FoU-sam arbetet mellan de nordiska länderna, 
vilka refereras i m inisterrådsberättelsens inledningskapitel (jfr avsn. 5).

U tskottet finner det naturligt att man i den kommande administrationen 
av de nordiska forskarsym posierna strävar till en bättre koordinering med 
andra stödordningar för m otsvarande ändamål.

6.4 Högre utbildning

Det anförs i m inisterrådsberättelsen att arbetet med högre utbildning 
under de senaste åren koncentrerats till förutsättningarna för ökad mobili
tet, överordnade utbildningsmässiga problem, försöksprojekt inom av-
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gränsade utbildningsområden och i samband därmed deltagande i interna
tionellt samarbete om sådana ämnen.

U tskottet önskar denna gång särskilt uppehålla sig vid förutsättningarna 
för ökad mobilitet. Orsaken till detta är de uppgifter som kommit fram vid 
en konferens för studievägledare vid universitet och högskolor i de nordis
ka länderna. Det visar sig enligt studievägledarna att de redan genom 
kulturavtalet sanktionerade intentionerna om att skapa möjligheter att 
studera i annat nordiskt land inte har täckning i verkligheten. Som orsak 
till detta anges brist på information hos de studerande, men också hos 
studievägledarna själva samt bristen på flexibilitet hos universitets- och 
högskoleadministrationerna.

U tskottet finner det något överraskande att svårigheterna uppdagas 
först nu, åtta år sedan konventionen om nordisk tentamensgiltighet trädde 
i kraft. U tskottet anser att det är allt skäl att fortsätta det samarbete som 
nu har inletts för att undanröja kvarvarande hinder för ökad studiemobili
tet mellan de nordiska länderna.

6.5 Lärarmobilitet mellan de nordiska länderna

Utskottet noterar med intresse att kulturavtalets organ arbetar med 
frågan om att åstadkomma ökad lärarmobilitet mellan de nordiska län
derna. De nordiska universitetsrektorernas råd har uppmärksamgjorts på 
det ändamålsenliga i att kunna etablera ett system för universitets- och 
högskolelärare att undervisa i de övriga nordiska länderna. Rektorsrådet 
har tillställts en lista på sådana problem som måste lösas, eller i annat fall 
accepteras som olösliga, för att ökad lärarmobilitet skall kunna fås till 
stånd. Problemen är i de flesta fall av juridisk, administrativ eller ekono
misk art.

U tskottet är övertygat om att det är till fördel för diskussionen att 
problemen på detta sätt klart definierats. Att det är en förutsättning för 
lösningen av dessa säger sig självt.

6.6 Försöksprojekt inom avgränsade utbildningsområden

I fråga om försöksprojekt inom avgränsade utbildningsområden noterar 
utskottet särskilt Nordkalottsam arbetet. Detta syftar till ett gemensamt 
utbildningsprogram för universiteten och högskolorna i kalottområdet. 
Programmet innebär att den studerande ungdomen på Nordkalotten ges 
ökade möjligheter till studier i den egna regionen, om med den egna 
regionen förstås hela kalottområdet, vilket man på kalotten traditionellt 
alltid gjort. Samarbetet gör det också möjligt att i högre grad än annars i 
undervisningen syssla med för området specifika problem.

U tskottet finner dessa strävanden mycket glädjande, inte minst mot 
bakgrund av att de riktar sig mot glesbygdsområden. Utskottet stöder även 
strävandena att i samarbetet inbegripa Island, Färöarna och Grönland, där 
likartade förhållanden råder.
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7 Allmänkulturell verksamhet

Av verksamheten på det allmänkulturella om rådet kommer utskottet 
denna gång att koncentrera sig till sam arbetet mellan folkrörelserna. N or
dens hus i Reykjavik och Nordens hus på Färöarna, rekommendationen 
om ett Nordens institut på Aland och frågan om utvecklingen av kultur
samarbetet mellan Grönland och det övriga Norden, am atörorganisatio
nernas deltagande i kultursam arbetet, littertursam arbetet och Nordiska 
rådets litteraturpris samt det nordiska radio- och TV-samarbetet.

7.1 Folkrörelsesamarbetet och amatörsamarbetet

I sitt betänkande om ministerrådsförslaget B 37/k om det nordiska kul
tursam arbetet under 1980-talet, som resulterade i rek. nr 10/1983, diskute
rade utskottet ingående det nordiska folkrörelsesam arbetets villkor. U t
skottet har tidigare i detta betänkande med tillfredsställelse noterat att 
folkrörelserna i budgeten för 1984 givits ökade anslag (jfr avsn. 2.5 ovan 
samt bihang 1, avsn. 2.4).

N är det gäller användningen av de sålunda ökade anslagen har minister
rådet preciserat sina anvisningar för användning av medlen sålunda att 
” anslaget bör ge möjlighet till viss täckning av adm inistrationskostnaderna 
för enskilda projekt, en mindre restriktiv prövning av ansökningar som inte 
är engångsprojekt och ökat stöd till bilateralt/regionalt kultursam arbete” . 
Det sistnämnda är explicit kopplat till rek. nr 811982 om stöd till regionalt 
kultursamarbete.

U tskottet finner att dessa anvisningar om användning av medlen är mer 
flexibla än vad som det ovan nämnda ministerrådsförslaget lät ana, vilket 
utskottet med tillfredsställelse noterar.

Vad åter gäller stödet till regionalt kultursamarbete är det ministerrådets 
avsikt att detta skall kunna stödas inte bara via stödordningarna för folk
rörelsesam arbetet såsom av ministerrådsberättelsen framgår (avsn. 5.2), 
utan förhoppningen har också varit att det regionala kultursam arbetet skall 
kunna stödas via Nordiska kulturfonden.

U tskottet har för egen del uttalat att om intentionerna i rek. nr 8/1982 
skall förverkligas via kulturfonden och de nordiska stödordningarna, kom
mer detta att kräva en ökning av ifrågavarande anslag. Detta har inte skett 
med Nordiska kulturfonden, vars anslag i budgeten för 1984 beskars med 
400000 DKK.

Amatörsamarbetet i Norden stöds genom anslag till Nordiska am atör
teaterrådet och till Samarbejdsrådet for Nordisk Amatørmusik. Anslaget 
till am atörteaterrådet, som sedan 1981 utgör en fast post på kulturbudge
ten, uppgår 1984 till 373000 DKK. Anslaget till am atörm usiksam arbetet, 
vilket sedan 1980 bedrivs på försöksbasis, uppgår 1984 till 400000 DKK.

Redan i sitt betänkande om C 1/1980 uttalade utskottet tillfredsställelse 
över ansträngningarna att även stöda am atörsam arbetet på teater- och
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musikområdet. Med hänsyn till den betydelse som samarbetet mellan 
am atörorganisationerna har för den nordiska gemenskapen, skulle det vara 
av intresse med en något fylligare rapportering än vad som nu ges i 
ministerrådsberättelsen.

I detta sammanhang önskar utskottet erinra om att det finns också andra 
am atörorganisationer som bedriver samarbete, men utan stöd över den 
nordiska kulturbudgeten. U tskottet vill här peka på NORDLEK, en sam
arbetsorganisation för 15 folkdans- och folkmusikorganisationer i Norden. 
Organisationen skall främja den traditionella folkkulturen i Norden och 
ordnar i detta syfte regelbundna folkdans- och folkmusikstämmor i Norden 
samt kurser i folkkultur för barn, ungdom och vuxna. Samarbets- 
organisationen räknar ca 185000 personmedlemmar, av vilka 7 -8 0 0 0  
medlemmar deltar i stämmorna.

7.2 Nordens hus i Reykjavik, Nordens hus på Färöarna, Nordens institut 
på A land sam t kulturförbindelserna mellan Grönland och det övriga Nor-

Mot bakgrund av de ekonomiska svårigheter som Nordens hus i Reyk
javik under några år haft att kämpa med har m inisterrådet fattat beslut om 
fortlöpande översyn av budgetutvecklingen för huset (liksom för övriga 
institutioner på kulturbudgeten).

U tskottet faster stort avseende vid att ministerådet i sin berättelse 
uttalar avsikten att den verksam het som har avsetts också skall kunna 
upprätthållas. D etta är principiellt av stor betydelse för konsolideringen av 
verksamheten vid för det nordiska samarbetet viktiga institutioner.

Nordens hus på Färöarna kunde invigas i maj 1983. Därmed har skapats 
fysiska ramar för tanken bakom huset, nämligen att bilda en kulturell länk 
mellan Färöarna och det övriga Norden och det övriga Norden och Färöar
na. Samtidigt skall huset tjäna kulturlivet på Färöarna, inte bara i Tors
havn, utan på alla öar.

N är det gäller själva verksam heten har utskottet funnit det vara rimligt 
att under någon tid samla erfarenheter och på basen av dessa ytterligare 
utröna behoven, innan slutligt beslut om den framtida omfattningen av 
verksamheten fattas.

Förverkligandet av rek. nr 1211983 om ett Nordens institut på Aland 
samt frågan om ett förslag om utveckling av kulturförbindelserna mellan 
Grönland och det övriga Norden (yttrande 211982) diskuteras i den såsom 
bihang 1 till detta betänkande lagda promemorian (avsn. 1.2 och 2.5).

7.3 Nordiska rådets litteraturpris, stödordningen fö r  översättning av na
bolandslitteratur och annat litteratursamarbete

Från och med nomineringen till 1984 års pris är det möjligt att föreslå ett 
bokverk från vardera Färöarna, Grönland och det samiska språkområdet 
enligt de nya stadgarna för Nordiska rådets litteraturpris. Detta är betydel
sefullt inte bara för de berörda själva, utan också för det övriga Norden, 
och hälsas därför med tillfredsställelse av utskottet.
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Utvidgningen innebär samtidigt att den gången färiska, grönländska eller 
samiska böcker nomineras till litteraturpriset, dessa översätts till danska, 
norska eller svenska. U tskottet stöder bedömningskommitténs strävanden 
att få till stånd en ordning med norm alkontrakt som ger rätt att utnyttja de 
sålunda tillkomna översättningarna för utgivning inom ramen för stödord
ningen för utgivning av nabolandslitteratur.

Utskottet stöder vidare strävandena att få bukt med svårigheterna inom 
de mindre språkområdena att få fram litteratur i översättning.

I strävandena att få till stånd en nordisk bokmarknad (rek. nr 511980) 
ingår planer på en nordisk bokmässa, en utställning av nordiska barnböc
ker med en författarturné i anslutning härtill samt samarbete mellan bok
klubbar i Danmark, Norge och Sverige för utgivning av originallitteratur. 1 
fråga om det sistnämnda utgår utskottet från att ett eventuellt bokklubbs- 
samarbete också omfattar det svenska Finland och Åland.

7.4 Radio- och TV-samarbete

Den med utgångspunkt i rek. nr 311982 inledda studiefasen rörande ett 
nordiskt radio- och TV- samt telesamarbete via satellit skall avslutas 
senast den 1 april 1984. U tskottet har haft möjlighet att med ministerrådet 
(kultur- och undervisningsministrarna) diskutera särskilt programmässiga 
frågor i anslutning till ett eventuellt satellitsamarbete. Samtidigt diskutera
des också möjligheterna att använda den europeiska kommunikationssatel
liten ECS för nordiskt programutbyte. Ytterligare berördes Tele-X-projek-

Eftersom ministerrådsberättelsen avgivits regelrätt redan den 10 decem
ber, utgår utskottet från att det finns skäl att komplettera rapporteringen 
vid själva sessionen, som hålls i månadsskiftet feb ruari-m ars. Utskottet 
förutsätter därför att m inisterrådet vid 32:a sessionen rapporterar om 
utvecklingen på området sedan ministerrådsberättelsen avgavs. U tskottet 
menar t. ex. att det är viktigt att få veta huruvida regeringarna hyser 
verklig vilja att delta i ett konkret nordiskt radio- och TV-samarbete via 
satellit.

U tskottet förväntar sig också upplysningar om hur frågan om en eventu
ell försöksverksamhet med TV-programutbyte via ECS avancerar.

1 överenskommelserna om Tele-X-projektet förutsätts att användningen 
av TV-kanalkapaciteten skall beslutas efter rekomm endationer av Nordis
ka ministerrådet. U tskottet förutsätter att Nordiska rådet bereds tillfälle 
att uttala sig om eventuella sådana förslag.

Slutligen noterar utskottet att det pågår en kartläggning av lagstiftningen 
för distribution av existerande nordiska TV-program via kabel såväl inom 
de nordiska länderna som över dessas gränser. U tskottet konstaterar att 
det redan länge har existerat stort behov av en sådan kartläggning och 
uttrycker förhoppningen att de förslag arbetsgruppen kommer fram till 
snabbt kan förverkligas, så att det skall vara möjligt att öka utbytet av 
grannlandsprogram via befintliga kabelnät och senare kommunikationssa
telliter.
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Med hänvisning till vad som ovan anförts får kulturutskottet föreslå
A. att Nordiska rådet med anledning av de avsnitt av Nordiska 

ministerrådets berättelse som hänvisats till kulturutskottet (kapi
tel I Inledning /berörda delar/, kapitel II  Sammanfattningar av 
fackkapitlen /berörda delar/, kapitel V Kulturellt sam arbete, och 
vissa delar av andra kapitel samt bilaga I Förslag från Nordiska 
forskningspolitiska rådet till handlingsprogram för rådets verk
samhet, bilaga 2 N ordiska m inisterrådets dispositionsmedel för 
kulturellt samarbete 1983, bilaga 3 Nordiska m inisterrådets stöd
ordningar för kulturellt samarbete 1983 samt bilaga 4 Samnor
diska utredningar på kulturområdet 1983) antar följande yttrande:

Nordiska rådet anser
1. att utvecklingen inom den elektroniska masskommunikationen 

bör ges större uppmärksamhet t det nordiska samarbetet och att 
ett handlingsprogram för detta samarbete bör läggas fram till 33:e 
sessionen 1985,

2. att det bör initieras en debatt på nordiskt plan om ungdomspoliti- 
ken i Norden och att det i detta syfte bör anordnas en nordisk 
konferens under det internationella ungdomsåret 1985,

3. att det bör skapas en beredskap att genomföra gemensamma 
kulturprojekt utanför Norden,

4. att samarbetet om tung vetenskaplig utrustning bör ges större 
uppmärkamhet,

5. att det bör göras en kartläggning av lärar- och elevutbytet mellan 
de nordiska länderna som utgångspunkt för nya insatser,

6. att informationen om det officiella nordiska samarbetet bör sam
ordnas bättre såväl på nordiskt som på nationellt plan samt

7. att de behov som de rådgivande kommittéerna var satta att 
tillfredsställa då kulturavtalet trädde i kraft numera kan tillfreds
ställas på annat sätt.

B. att rådet lägger dessa avsnitt till handlingarna.

Stockholm den 27 januari 1984

8 Förslag

Kirsti Kolle Grøndahl (A) 

Elsi Hetemäki-Olander (Kok)

Gunnel Jonäng (c) 

Sture Palm (si 

Håkon Randa! (H) 

R eiulf Steen (A) 

Pirkko Turpeinen (Skdl)

Arne G add (s)

Eiöur Gudnason (A.)
Förman

Tytti Isohookana-Asunmaa (K 

Peter M uurman (Sd)

Robert Pedersen (S)

Gunvor Schnitler (H)

Ingrid Sundberg (m)
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Prom em oria om aktuella frågor inom  nordiskt kultursam arbete upp
rättad av Nordiska rådets kulturutskott den 29 augusti 1983

I föreliggande promem oria anlägger kulturutskottet synpunkter på ak
tuella frågor inom nordiskt kultursam arbete. Dessa framläggs för Nordiska 
ministerrådet (kultur- och undervisningsministrarna) vid överläggningar, 
som äger rum den 26 septem ber 1983 och för vilka denna promemoria 
utgör underlag.

1. Övergripande frågor

1.1 Utbildningsfrågor

U tskottet önskar på nordiskt plan initiera en övergripande utbildnings- 
politisk diskussion utgående från olika politiska värderingar.

Hur står sig utbildningen i de nordiska länderna i konkurrens med 
utbildningen i andra industrialiserade länder och med hänsyn till de krav 
som framtiden kan antas ställa, t. ex. när det gäller utvecklingen inom 
informationsförmedlingen genom tilltagande användning av datateknologi? 
Vilken inverkan har de under de senaste decennierna genomförda nationel
la ändringarna av skolsystem, läroplaner, nivåkrav etc. haft på det nordis
ka sam arbetet, den fria nordiska arbetsm arknaden etc.? Det är ett fäktum 
att strävandena att harmonisera utbildningarna i de nordiska länderna inte 
har kunnat vidmakthållas. H ar det ens varit möjligt att förhindra diverge
rande utveckling? H åller det tvärtom på att utvecklas skiljelinjer mellan 
länderna som en följd av olika utveckling, vilka kan försvåra framtida 
samarbete i Norden? Hur tänker man sig utvecklingen av och vad kommer 
man att företa sig med den teoretiska och praktiska utbildningen av de 16- 
19-åriga mot bakgrund av de snabba förändringarna i arbetslivets krav och 
den gemensamma nordiska arbetsm arknaden? Hur står sig de nordiska 
länderna i fråga om utbildning inom s. k. high technology?

U tskottet finner det vara tid att inom ramen för Nordiska rådet ta upp en 
övergripande diskussion mellan parlam entariker och regeringsrepresen- 
tanter om hithörande frågor.

1.2 Färöarnas, Grönlands och Alands deltagande i kultursamarbetet

Som en följd av ändringarna av Helsingforsavtalet och kulturavtalet i
juni 1983, och sedan ändringarna ratificerats, kommer Färöarna, Grönland 
och Åland att i större utsträckning än hittills kunna delta i det officiella 
nordiska kultursam arbetet. Detta är betydelsefullt. U tskottet önskar av 
ministerrådet en närmare redogörelse för de praktiska konsekvenserna för 
kultursam arbetet av ändringarna.

Uppbyggnaden av Nordens hus på Färöarna diskuteras i avsn. 2.2 av

B IH A N G  1
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denna promemoria och förverkligandet av rek. nr 1211983 om ett Nordens 
institut på Å land  diskuteras i avsn. 2.5.

Vid 30:e session 1982 yttrade Nordiska rådet på förslag av kulturutskot
tet att Nordiska ministerrådet till nästa ordinarie session borde lägga fram 
ett förslag om utveckling av kulturförbindelserna mellan Grönland och det 
övriga Norden (yttrande nr 2!1982).

M inisterrådet beviljade vid möte i juni 1983 medel (170000 DKK) för 
utredning av frågan om utveckling av kulturförbindelserna med Grönland. 
Samtidigt bemyndigades äm betsmannakommittén för nordiskt kulturellt 
samarbete att senare fatta beslut om erforderliga resurser för 1984.

U tskottet avvaktar konkret förslag av ministerrådet om utveckling av 
kulturförbindelserna mellan Grönland och det övriga Norden. U tskottet 
understryker än en gång vikten av att förslaget bygger på grönländska 
behov och önskemål.

2. Kulturbudgeten för 1985

2.1 Allmänt

Ökade krav på kultursatsningar gör sig i en period av ekonomiska 
vanskligheter starkt gällande nationellt, regionalt och lokalt i alla de nor
diska länderna. Mot bakgrund härav har ministerrådet i sitt program för 
det nordiska kultursam arbetet på 1980-talet (B 371 k) slagit fast att den 
kulturella aktiviteten i vid bemärkelse har en så stor direkt och indirekt 
betydelse att ökade satsningar på kulturområdet är viktiga i stram a ekono
miska tider.

U tskottet delar denna uppfattning till fullo och tar för givet att den även 
gäller nordiskt kultursam arbete. Nordiska rådet yttrade vid 31:a sessionen
1983 på förslag av kulturutskottet att det var viktigt att trygga den förutsat
ta aktivitetsnivån inom det nordiska kultursam arbetet (yttrande nr 311983). 
U tskottet vidhåller ambitionen att fortgående utveckla och utvidga det 
nordiska kultursam arbetet, vilket innebär att samarbetet bör ges hög prio
ritet. E tt uttryck för prioriteringen av kultursam arbetet bör vara att realök- 
ningen för den nordiska kulturbudgeten i princip inte blir mindre än realök- 
ningen för den allmänna budgeten. Ett annat uttryck bör vara ökad bered
skap till omprioriteringar inom ramen för den nordiska kulturbudgeten, 
sålunda att vissa sam arbetsom råden starkare än hittills framhävs, medan 
andra i motsvarande mån hålls tillbaka.

U tskottet diskuterar prioriteringsfrågan i avsn. 2.5 av denna prome
moria.

U tskottet har konstaterat att nordiska samarbetsprojekt som finansi
erats utanför den ordinarie kulturbudgetens ram inte längre belastar de 
nordiska ländernas budgeter år 1985. Mot denna bakgrund önskar utskot
tet med kultur- och undervisningsministrarna diskutera de samlade statliga 
bevillningarna till sam arbetet under det nordiska kulturavtalet.



1305C l: Bilaga 9

2.2 Uppbyggnads- och konsolideringsarbetet m ed institutionerna

Uppbyggnads- och konsolideringsarbetet med institutionerna måste
slutföras. Endast om den förutsatta aktivitetsnivån nås, skapas garantier 
för att de satsade medlen ger största möjliga utdelning. Det är här fråga om 
Nordiska språksekretariatet (post 1.5 i kulturbudgeten), Nordiskt språk- 
och informationscentrum  (1.6). Nordiskt forskningspolitiskt råd (2.17), 
Nordiskt konstcentrum  (3.9) samt eventuellt Nordens hus på Färöarna 
(3.11).

Uppbyggnaden av inte bara Nordens hus på Färöarna, men också N or
diskt forskningspolitiskt råd, vilka båda inledde verksamheten 1983 i maj 
resp. januari, har skett inom ramen för kulturbudgeten. Av realökningen 
för kulturbudgeten 1984 på 3,1 %  ligger 1,9%  på uppbyggnaden av färöhu- 
set och forskningspolitiska rådet, medan blott 1,2%  kan betecknas som 
generell ökning. Som jämförelse kan nämnas att av realökningen för den 
allmänna budgeten 1984 på drygt 6 % ligger ca 4 %  på ökningen av anslaget 
till Nordiska industrifonden och till Nordiska projektexportfonden, medan 
drygt 2%  kan betecknas som generell ökning.

Med hänsyn till att Nordiskt forskningspolitiskt råd även har uppgifter 
på sådana områden som i övrigt inte täcks av kulturbudgeten och mot 
bakgrund av utfallet av m inisterrådets ovan relaterade beslut om budgeten 
för 1984, finner utskottet det vara absolut nödvändigt att den fortsatta 
uppbyggnaden av forskningspolitiska rådet finansieras utanför ramen för 
kulturbudgeten. Om så inte sker, är det risk för att annat kultursamarbete 
därigenom hämmas, vilket utskottet tidigare varnat för och bestämt mot
sätter sig.

I fråga om Nordens hus på Färöarna har utskottet funnit det vara rimligt 
att först samla erfarenheter och på basen av dessa ytterligare utröna 
behoven, innan slutligt beslut om den framtida omfattningen av verksam
heten vid institutionen fattas.

U tskottet förutsätter att utvecklingen av budgeten för de i Island belägna 
institutionerna Nordiska geoexkursioner till Island  (2.5), Nordiskt vulka- 
nologiskt institut (2.13) och Nordens hus i Reykjavik (3.1) fortsatt hålls 
under särskild uppsikt.

2.3 Nordiska kulturfonden och Nordiska ministerrådets dispositionsan- 
slag

Anslaget till Nordiska kulturfonden  (5.) och ministerrådets dispositions- 
anslag (4.) kompenserades för beräknade prisökningar första gången i 
budgeten för 1983. I budgeten för 1984 priskompenserades de båda ansla
gen också, men verkan förtogs i och med att m inisterrådet samtidigt beskar 
dessa anslag med ca 0,4 milj. DKK vardera under hänvisning till den 
generella budgetsituationen.

U tskottet förutsätter att kulturfondsarislaget och dispositionsanslaget 
även i fortsättningen kompenseras för beräknade prisökningar och utgår
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självfallet från att den positiva verkan som därvid uppnås inte urholkas 
genom en samtidig reduktion av anslagen. En aldrig så liten reduktion 
innebär nämligen en nedtrappning av det nordiska kultursam arbetet, ge
nom att det enskilda kultursam arbetet på gräsrotsnivå försvåras och svå
righeterna att sätta igång nya projekt ökar. En sådan utveckling är ägnad 
att kvarhålla det nordiska kultursam arbetets tyngdpunkt inom den institu
tionaliserade delen.

U tskottet noterar att ministerrådet efter beslut vid möte i juni 1983 
hemställt hos kulturfondens styrelse samt ledningsorganen för de nordiska 
stödordningarna om att yttra sig över rek. nr 811982 angående stöd till 
regionalt kultursamarbete i Norden. Rekommendationen gäller explicit 
inrättandet av ett särskilt anslag på kulturbudgeten för sådant samarbete. 
Det säger sig självt att om intentionerna i rekommendationen skall förverk
ligas via kulturfonden och de nordiska stödordningarna, vilket ministerrå
dets hemställan antyder, kommer detta att kräva en ökning av ifrågavaran
de anslag (jfr även avsn. 2.4 av denna promemoria).

2.4 Folkrörelsesamarbetet

U tskottet står enigt i sin önskan att stärka de ekonomiska förutsättning
arna för ett ökat folkrörelsesam arbete. Över den nordiska kulturbudgeten 
1984 stöds ungdomssamarbetet (3.7.1) med 2,7 milj. D K K , folkbildnings- 
sam arbetet (3.7.2) med 1,8 milj. DKK och idrottssamarbetet (3.7.3) med
0,5 milj. DKK (gäller idrottssam arbete inom Västnorden inklusive Sval
bard och mellan Västnorden och det övriga Norden).

U tskottet anser att stödet till folkrörelsesamarbetet över kulturbudgeten 
bör ökas väsentligt (se vidare avsn. 2.5).

Kulturbudgetens stödordningar är för närvarande vad storleken beträf
far marginella i jäm förelse med det stöd som organisationerna kan påräkna 
över nationell budget. Sålunda kan något verksamhetsområde i de enskilda 
länderna tilldelas anslag vilka sammanlagt uppgår till en summa som vida 
överstiger hela den nordiska kulturbudgeten. I en sådan situation skulle 
det enligt utskottets uppfattning vara värt att pröva möjligheten att för 
nordiskt samarbete öronm ärka en viss del av motsvarande anslag på natio
nell budget i tillägg till stödordningarna på den nordiska kulturbudgeten.

2.5 Omprioriteringar

Inför arbetet med kulturbudgeten för 1984 förutsatte utskottet att kultur- 
avtalsorganen skulle ställa motiverade förslag till omprioriteringar. Det 
förslag till budget som sedan lades fram innehöll visserligen prioriteringar i 
form av ökade anslag på vissa poster, men däremot saknades så gott som 
helt förslag till minskade anslag, vilken typ av förslag utskottet också hade 
förutsatt, då utskottet i budgeten för 1984 efterlyste möjligheter till om
prioriteringar.
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Mot bakgrund härav och med hänsyn till kommande budgeter önskar 
utskottet till diskussion med m inisterrådet uppta frågan om ändamålsen
ligheten i att över kulturbudgeten fortsatt finansiera eller delfinansiera alla 
institutioner som för närvarande är uppförda på denna.

U tskottet kunde t. ex. i fråga om vissa forskningsinstitutioner tänka sig 
en annan finansieringsmodell, enligt vilken de anslagsbeviljande nationella 
forskningsrådsorganen skulle bevilja medel direkt till den nordiska institu
tionen. En sådan modell skulle vara ägnad att minska trycket på kulturbud
geten, öka utrymmet för att sätta igång ny verksamhet och stärka koppling
en mellan den nordiska institutionen och resp. forskningsområde på det 
nationella planet.

U tskottet avvaktar Nordiska forskningspolitiska rådets översyn av gäl
lande nordiska FoU-organisation och -samarbete. Siktet bör vara att 
översynen skall ge rationaliseringsvinster och friställa medel för nya upp
gifter inom det nordiska forskningssam arbetet.

U tskottet har för egen del tillsatt en arbetsgrupp med uppgift att förbere
da utskottets behandling av kulturbudgetens institutioner. Arbetsgruppen 
skall med utgångspunkt i årsberättelser och budgetäskanden, eventuella 
evalueringsrapporter samt vid behov genom besök, förutsättningslöst stu
dera verksamheten vid olika institutioner, och därefter lägga fram sina 
förslag för utskottet. Förslagen bör kunna innebära omprioriteringar mel
lan institutionerna sålunda att vissa institutioner prioriteras på andras 
bekostnad, men också att några ges en annan finansieringsmodell, om en 
sådan befinns mer ändamålsenlig, eller att andra organisatoriska föränd
ringar vidtas. Även nedläggning av verksamhet bör kunna komma ifråga, 
om därigenom kan skapas förutsättningar för annan, mer relevant verk
samhet inom ramen för nordiskt kultursamarbete.

Nordiska rådets ansvar för det nordiska kultursam arbetet är en förut
sättning för kulturutskottets genomgång av aktuella budgetfrågor. Detta 
innebär dock inte att det finansiella eller det anslagstekniska ansvaret alltid 
bör åvila de nordiska samarbetsorganen.

Det är utskottets uppfattning att den kursverksamhet på utbildningsom
rådet inklusive medicinsk undervisning  (1.8 och 1.9, sammanlagt 2,5 milj. 
DKK) som för närvarande bedrivs med stöd över kulturbudgeten inte 
längre till alla delar m otsvarar behoven vad inriktningen beträffar. Kurs
verksam heten bör därför granskas kritiskt av kulturavtalets organ, och 
förslag till ny inriktning av och nya äm nesom råden för denna bör läggas 
fram.

U tskottet har i avsn. 2.2 av denna promemoria förutsatt att uppbyggna
den av Nordiskt forskningspolitiskt råd (2.17, 3,1 milj. DKK) finansieras 
utanför kulturbudgetens ram.

U tskottet har stiftat bekantskap med verksamheten vid Nordiska som 
maruniversitetet (2.18, 1,4 milj. DKK) och anser att denna fortsatt bör 
beviljas priskom penserat stöd i samma omfattning som hittills.
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Såsom utskottet i avsn. 2.4 av denna promemoria har framhållit bör 
stödet till nordiskt folkrörelsesamarbete (3.7, 5,0 milj. DKK) ökas väsent
ligt.

Ytterligare bör stödet till översättning av grannlandslitteratur ökas (3.8,
1,7 milj. DKK).

I fråga om ett Nordens institut på Åland (rek. nr 1211983) har utskottet i 
betänkandet om medlemsförslaget utgått från att institutet knappast kan 
realiseras före 1985, men framhållit att planerna under mellantiden bör 
konkretiseras och institutet detaljplaneras, för att kunna uppföras på kul
turbudgeten för 1985. U tskottet har vidare framhållit att dispositionsmedel 
bör kunna anvisas för förberedelsearbetet. U tskottet står fast vid denna 
uppfattning.

U tskottet önskar av kulturavtalets organ erhålla en översikt av de fasta  
kostnaderna  för de institutioner som i sin helhet finansieras över den 
nordiska kulturbudgeten.

2.6 Ökat domicillandsstöd (rek. nr 1111983)

Nordiska rådet antog vid 31:a sessionen 1983 en rekommendation till de 
nordiska ländernas regeringar att öka domicillandsstödet till institutioner
na på den nordiska kulturbudgeten.

Motivet till rekommendationen är önskvärdheten att minska den andel 
av den nordiska kulturbudgeten som åtgår till att finansiera själva driften 
av institutionerna (hyror, energi o. dyl.), för att därigenom medel för 
egentlig verksamhet skall kunna frigöras på kulturbudgeten. Kostnaderna 
av den typ som här avses uppgår i budgeten för 1984 till 4,2 milj. DKK.

Det är helt klart att spörsmålet inte är identiskt eller än mindre problem
fritt för alla länders och institutioners del, vilket utskottet har påpekat i 
betänkandet om medlemsförslaget. Det kan alltså inte bli fråga om någon 
princip som kan tillämpas lika och utan undantag på alla institutioner. 
Därför bör snarast undersökas för vilka institutioners del det skulle kunna 
vara möjligt att överföra kostnader av ovan anförd typ på domicillandet 
och/eller domicilkommunen.

3. Rekommendationer

1 sin promemoria om aktuella frågor inom nordiskt kultursamarbete från 
i fjol (bihang till betänkande om C 1/1983, bilaga 20) diskuterade utskottet 
ingående uppföljningen av rekomm endationer, och betonade att uppfölj
ningen borde effektiveras.

Genomgången av meddelandena till 31:a sessionen 1983 visade att klara 
förbättringar hade skett. Som en följd därav kunde utskottet för sessionen 
föreslå avskrivning av hela 15 rekomm endationer för att syftet antingen 
uppnåtts eller höll på att uppnås (i två fall avskrevs rekommendationen för 
att syftet då bedömdes som orealistiskt att uppnå).
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U tskottet angav också vissa områden som var täckta av rekomm enda
tioner och som utskottet prioriterade. Dessa var ökad språkförståelse i 
Norden, ökat radio- och TV- sam t mediesamarbete i Norden, samarbete 
på utbildningsområdet fö r  att minska ungdomsarbetslösheten  samt samar
bete kring de handikappades problem.

U tskottet håller fast vid denna prioritering.
U tskottet erinrar i detta sammanhang om att det i betänkandet om 

ministerrådets program för det nordiska kultursam arbetet på 1980-talet 
(B 37lk) slagit fast några konkreta mål för sam arbetet. Dessa är de ovan 
nämnda om rådena, om vilka alltså särskilda rådsrekom m endationer före
ligger, samt därtill ökat samarbete mellan folkrörelserna, ökat lärar- och 
elevutbyte samt ökat samarbete på forskningsom rådet.

I fråga om ungdomsutbildningen erinrar utskottet om att rek. nr 1811979, 
vilken syftade till dels en gemensam standard för klassificering av yrken, 
dels en intensifiering av sam arbetet på yrkesutbildningens område, kunde 
avskrivas vid 31:a sessionen i och med att syftet uppnåtts. Utskottet 
anmälde likväl i sitt betänkande att det ämnade följa den vidare utveckling
en av sam arbetet på yrkesutbildningens område, vilket fortsatt borde vara 
prioriterat, genom rapporteringen i m inisterrådets årliga berättelse till N or
diska rådet.

I fråga om sam arbetet kring barn och kultur (rek. nr 2011979) har utskot
tet i betänkandet om meddelandet till 31:a sessionen uttryckt tillfredsstäl
lelse med det arbete som hittills utförts, och stöd för strävandena att 
utveckla detta. Vad gäller den rekomm enderade stödordningen, har ut
skottet funnit att en sådan bör upprättas så snart de ekonomiska förutsätt
ningarna föreligger.

Vid 31:a sessionen avgav Nordiska rådet en rekommendation till minis
terrådet om att utarbeta ett utkast till handlingsprogram för datateknolo
giområdet (rek. nr 29ll983le). Det råder enighet inom utskottet om att det 
hastar med konkreta åtgärder på detta område. Mot bakgrund härav öns
kar utskottet av m inisterrådet en redogörelse för vad som i frågan redan 
gjorts och vad som ytterligare kommer att göras på de samarbetsområden 
som täcks av kulturavtalet.

Utskottet önskar till diskussion med ministerrådet uppta följande re
kommendationer:

Utbildningsområdet 

rek. nr
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Forskningsområdet

12/1981 de nordiska forskarkurserna

Allmänkulturella området 

7/1982 produktion och distribution av talböcker och punktskrifts- 
böcker i Norden

M edieområdet

Med hänsyn till mediefrågornas starka aktualitet och den snabba ut
vecklingen på om rådet samt med särskild hänvisning till rek. nr 311982 
angående ökat radio- och TV-samarbete i Norden önskar utskottet av 
m inisterrådet en redogörelse vid själva överläggningarna för det aktuella 
läget i fråga om utvecklingen av samarbetet på medieområdet.

4. Andra samarbetsfrågor

4.1 Utomnordiska kampanjer

U tskottet anser att ” Scandinavia Today" bör följas upp. Kampanjen 
bör utvärderas vad gäller planering, genomförande och resultat. Strävan 
bör vara att upprätthålla och fördjupa de kontakter som i samband med 
kampanjen knutits inom och utom Norden.

Det bör enligt utskottets uppfattning med utgångspunkt i erfarenheterna 
av ” Scandinavia Today” arbetas fram en beredskap att genomföra gem en
samma utomnordiska kulturkampanjer. De nordiska länderna bör sålunda 
acceptera inbjudan att arrangera en gemensam konstutställning i Paris 
1986.

U tskottet noterar att ministerrådet vid möte i juni 1983 givit sekretariat . 
för nordiskt kulturellt samarbete i uppdrag att utgående från kulturavtalets 
samarbetsområden analysera olika alternativ för gemensam information i 
utlandet om de nordiska länderna samt att lägga fram förslag härom.

Utskottet erinrar om att det i sitt uttalande om den s.k . Bergendalrap- 
porten (C 1/1981, bilaga 15, bihang 2) anslutit sig till rapportens uppfatt
ning om det nödvändiga i att finna former för permanent samverkan på 
kulturområdet också mellan de nordiska ländernas utrikesrepresenta- 
tioner. ” Scandinavia T oday” genom fördesju i samarbete mellan kulturav
talets organ samt kultur- och utrikesförvaltningarna i de enskilda länderna.
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U tskottet hänvisar också till rek. nr 1311977 angående undervisning i 
nordiska språk vid utländska universitet och läroanstalter.

4.2 Lärar- och elevutbyte

Nordiska rådet yttrade vid 31:a sessionen 1983 på förslag av kulturut
skottet att myndigheter och organisationer på riks- och lokalplanet borde 
uppmuntras att stödja lärar- och elevutbyte mellan de nordiska länderna 
(yttrande nr 311983).

U tskottet konstaterar att Nordiska rådets roll i strävandena att öka 
lärar- och elevutbytet hittills inskränkt sig till pådrivarens. U tskottet me
nar att rådet bör och kan ikläda sig en betydligt aktivare roll i dessa 
strävanden, t. ex. när det gäller kontakterna med myndigheter och organi
sationer på riks- och lokalplanet.

Föreningarna Norden har genom åren fungerat som de främsta arrangö
rerna och förmedlarna av lärar- och elevutbyte mellan de nordiska län
derna och besitter sålunda ett rikt mått av erfarenhet av denna verksam 
het. U tskottet avser därför för egen del att för N ordiska rådets presidium 
föreslå att presidiet i sina kommande kontakter med föreningarna Nordens 
presidium aktualiserar frågan hur intentionerna i rådets yttrande skall 
kunna uppnås. Eventuellt kunde tänkas någon form av kampanj eller ett 
seminarium för att väcka och stimulera intresset för sådan verksamhet och 
sprida information om existerande kanaler för lärar- och elevutbyte.

Utskottet har sig bekant att man inom den europeiska gemenskapen 
bedriver lärar- och elevutbyte mellan medlemsländerna. U tskottet önskar 
av ministerrådet erhålla information om hur denna verksamhet är organi
serad och vilka resultat den har givit.

4.3 Föreningarna Nordens roll i det nordiska samarbetet

Mot bakgrund b l.a . av att medlemsförslag väckts om stöd till regional 
inform ationsverksam het i föreningarna Nordens regi (A 6601k) önskar ut
skottet höra ministerrådets uppfattning om föreningarna Nordens roll i det 
nordiska sam arbetet. Vilken inverkan har t. ex. tillkomsten av de officiella 
samarbetsorganen, den allmänna budgeten och kulturbudgeten haft på 
förutsättningarna för föreningarnas verksam het? Fungerar samspelet mel
lan de officiella samarbetsorganen och föreningarna Norden tillfredsstäl
lande?

5. Övriga samarbetsfrågor

Utskottet har informerats om att Nordisk språksekretariat riktat minis
terrådets uppmärksamhet på de bristande möjligheterna till undervisning i 
och på nordiska språk vid många universitet och högskolor i Norden.

Utskottet erinrar om att det redan vid 25:e sessionen 1977 i betänkanden 
om medlemsförslag A 471/k om gemensam nordisk insats för att öka under-



1312 C l: Bilaga 9

visningsutbudet i nordiska språk vid utländska universitet och läroan
stalter (rek. nr 13/1977) samt om medlemsforslag A 481/k om förbättrad 
språkförståelse i Norden och i det nordiska samarbetet (rek. nr 1211977) 
framhållit att det bör finnas möjligheter till grannspråksundervisning på 
fast bas vid de olika universiteten och högskolorna i Norden.

BI H A N  G 2

Prom em oria om förslag till handlingsprogram  för Nordiska forsk
ningspolitiska rådet (FPR) upprättad av Nordiska rådets kulturut
skott den 26 februari 1984

/. Inledning

Till kulturutskottet har såsom bilaga 1 till ministerrådsberättelsen C 1/ 
1984 hänvisats förslag till handlingsprogram för Nordiska forskningspoli
tiska rådet (FPR). U tskottet har behandlat förslaget vid möten den 26-27  
januari och den 26 februari 1984.

U tskottet har därutöver varit representerat i en av forskningspolitiska 
rådet den 15-16 februari 1984 arrangerad konferens om nordiskt forsk
ningssamarbete och forskningsevaluering, vid vilken aktuella forsknings
politiska frågor diskuterades mot bakgrund av det föreliggande förslaget 
till handlingsprogram. Ett av syftena med konferensen var att skapa en 
dialog mellan aktörerna på forskningsfältet i de nordiska länderna. Valet 
av tidpunkt för konferensen hade delvis betingats av arrangörernas önskan 
att de synpunkter som kom fram under konferensen skulle animera debat
ten under Nordiska rådets 32:a session 1984.

I det följande anlägger utskottet synpunkter på huvudpunkterna i försla
get till handlingsprogram. Samtidigt erinrar utskottet om sitt betänkande 
om det ministerrådsforslag (B 38/k) som ledde till rekommendation om att 
upprätta ett nordiskt forskningspolitiskt råd (rek. nr 411982). 1 detta betän
kande behandlade utskottet det kommande forskningspolitiska rådet och 
dess verksamhet. De uppfattningar som utskottet där uttalade gäller fortfa
rande.

Utskottet finner det naturligt att förslaget till handlingsprogram präglas 
av att forskningspolitiska rådet är ett nytt organ som dessutom har upp
gifter som till sin karaktär kan vara nog så grarnlaga. Under uppbyggnads
fasen läggs grunden till forskningspolitiska rådets kommande verksamhet. 
Denna tid bör, såsom rådet självt menar, kunna användas till att pröva 
olika arbetsform er och metoder, utan att dessa nödvändigtvis behöver 
skapa m önster för forskningspolitiska rådets senare arbete.
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2. Ang. huvudpunkt I iförslaget till handlingsprogram

Utskottet anser det vara av största vikt att det skapas en bättre överblick 
över det nordiska samarbetet på hela forskningsfältet. Därför bör utan 
dröjsmål företas den av forskningspolitiska rådet aviserade värderingen av 
den forskningsrådgivande och forskningsfinansierande organistionen inom 
ramen för det samarbete som regleras av gällande nordiska avtal (Helsing- 
forsavtalet och kulturavtalet), och av den offentliga nordiska FoU-organi- 
sationen överhuvudtaget.

Utskottet har för egen del varit upptaget av frågan om ändamålsenlighe
ten i att över kulturbudgeten fortsatt finansiera eller delfinansiera t. ex. alla 
forskningsinstitutioner som för närvarande är uppförda på denna. Det 
borde enligt utskottets mening i fråga om vissa institutioner vara möjligt att 
de nationella forskningsrådsorganen beviljade medel direkt till den nordis
ka institutionen. En sådan finansieringsmodell skulle kunna var ägnad att 
stärka kopplingen mellan den nordiska institutionen och resp. forsknings
område på det nationella planet. U tskottet pekar här på sam arbetet om det 
optiska teleskopet på La Palma, i fråga om vilket de deltagande 
länderas forskningsråd delar på kostnaderna utöver den särbevillning som 
Nordiska ministerrådet står för.

i .  Ang. punkt 2

Utskottet finner det naturligt att forskningspolitiska rådet engageras i 
behandlingen av forskningsdelarna av förslagen till de två ministerråds- 
budgeterna.

U tskottet har redan tidigare framhållit det naturliga i att forskningspoli
tiska rådet tar sig an de av Nordiska rådets rekomm endationer som rör 
nordiskt forskningssam arbete eller som annars är av forskningspolitiskt 
intresse. Det är en fördel om även forskningspolitiska rådet självt tar 
initiativ till att behandla saker som är aktuella i Nordiska rådet.

4. Ang. punkt 3

Utskottet stöder sådana initiativ som kan främja ett mer systematiskt 
nordiskt samarbete om forskarutbildning. U tskottet hänvisar här till rek. 
nr 12/1982, som visserligen explicit gäller en fortsatt utveckling av de 
sedan 1966 anordnade nordiska forskarkurserna såväl kvalitativt som 
kvantitativt, men som implicit även syftar till att inom den givna organisa
toriska ramen tillfredsställa det ökade behovet av forskarutbildning på de 
flesta fält i Norden mot bakgrund av svårigheterna att tillgodose resursan
språken i varje enskilt land för sig.

5. Ang. punkt 4

Utskottet har ingen erinran mot intentionerna i denna punkt, utan finner 
dessa tvärtom vällovliga med hänsyn till de traditionellt stora svårigheter
na att öka kontakterna mellan å ena sidan grundforskning och å andra 
sidan tillämpad forskning och sektorsforskning.
42-30-332 Nordiska rådel
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6. Ang. punkt 5

Forskningspolitiska rådet avser att ta initiativ till forskningssamarbete 
på nya, av samhället högt prioriterade områden. Utskottet noterar de områ
den som nämns i förslaget, men önskar därutöver erinra om vissa andra, 
nämligen forskning om miljöeffekter av energiproduktion, trafiksäkerhets- 
forskning samt inom industriforskningen sådan som syftar till förbättrade 
produktionsprocesser.

Ett gott exempel på rationellt utnyttjande av befintliga resurser, såväl 
personella som ekonomiska, är samarbete mellan sådana forskningsmiljöer 
som på nationellt plan är små, och därför löper risk att förtvina. I förslaget 
pekas på vissa områden inom humaniora. Med hänsyn till betydelsen av 
denna typ av samarbete, utgår utskottet från att det företas en systematisk 
genomgång av forskningsområdena, för att kartlägga förekomsten av 
"sm å” fack. vilka skulle kunna främjas och utvecklas genom nordiskt 
samarbete.

7. Ang. punkt 6

U tskottet har i betänkandet om ministerrådsberättelsen C 1/1984 fram
hållit att sam arbetet om tung vetenskaplig utrustning bör ges större upp
märksamhet än hittills. Sålunda anser utskottet, i likhet med forskningspo
litiska rådet, att det -  såframt det skall anskaffas en tungjonaccelerator till 
Norden -  bör anskaffas blott en, men som sedan bör kunna användas på 
lika villkor av forskare från de övriga nordiska länderna.

8. Ang. punkt 7

Det främsta medlet att främja kontakterna mellan forskare i de nordiska 
länderna är olika nationella och nordiska stipendie- och andra bidragsord
ningar. Den nordiska kulturbudgeten upptar för närvarande en ordning 
med forskarstipendier, som i 1984 års budget uppgår till 1,7 milj. DKK. 
Sedan ordningen inrättades 1979, har hittills ca 250 forskare bedrivit forsk
ning för längre eller kortare tid (2 -12  månader) vid någon forskningsinsti
tution i annat nordiskt land. U tskottet har uttalat stöd för ministerrådets 
beslut att fortsatt upprätthålla en särskild post på kulturbudgeten för 
nordiska forskarstipendier.

9. Ang. punkt 8

Utskottet hälsar med tillfredsställelse forskningspolitiska rådets avsikt 
att utvärdera kvaliteten på och relevansen av den forskning som bedrivs av 
forskningsinstitutionerna på de båda nordiska budgeterna. Trots att verk
samheten, närmast relevansen av forskningen, vid vissa av institutionerna 
har utvärderats, har dock ingen systematisk utvärdering av själva kvalite
ten på och värdet av forskningen gjorts. De rationaliseringsvinster som 
utvärderingen kan ge och de medel som därvid eventuellt kan friställas bör 
kunna användas för nya uppgifter inom det nordiska forskningssamarbe-
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10. Ang. punkt 9

U tskottet menar att utfallet av de två konferenser som forskningspoli
tiska rådet hittills anordnat får avgöra huruvida det är skäl att mer eller 
mindre regelbundet arrangera konferenser för aktörerna på forskningsfäl
tet, dvs. inte bara för forskarna själva, utan också för forskningspolitiker 
och forskningsadministratörer.

11. Ang. punkt 10

Utskottet upprepar här sin uppfattning om informationens betydelse i 
det nordiska forskningssam arbetet. Det är väsentligt att forskningspoli
tiska rådet kan ta sin del av ansvaret för information om och inom det 
nordiska forskningssam arbetet.

12. Utskottets konklusion

U tskottet anser att förslaget till handlingsprogram med de preciseringar 
som utskottet ovan anfört väl kan utgöra utgångspunkt för forskningspoli
tiska rådets arbete under den första treårsperioden.

U tskottet förutsätter dock att nästa förslag till handlingsprogram för 
forskningspolitiska rådet, som läggs fram efter rådets första treårsperiod, 
innehåller också en prioritering av uppgifterna och en tidsplan för utföran
det av dessa.

BILAGA 10

Betänkande av Nordiska rådets social- och miljöutskott över Nordis
ka m inisterrådets berättelse rörande det nordiska sam arbetet

1 Inledning

Till social- och miljöutskottet har av Nordiska rådets presidium hänvi
sats Nordiska ministerrådets berättelse rörande det nordiska samarbetet 
1983 jäm te bilagor. U tskottet har anm odats yttra sig över följande avsnitt i 
berättelsen; kapitel I: Inledning (i berörda delar), kapitel VI: Arbetsmark
nad, kapitel VII: Arbetsmiljö, kapitel VIII: Socialpolitik, kapitel IX: Miljö
vård, kapitel X: Jäm ställdhet och kapitel XX: Livsmedelsfrågor samt 
bilaga I, Förslag från Nordiska forskningspolitiska rådet till handlingspro
gram för rådets verksamhet.

U tskottet har behandlat ministerrådets berättelse vid sitt möte i Stock
holm den 26—27 januari 1984.

2 Redovisningen av de med anledning av Nordiska rådets yttrande nr 5/1983 
vidtagna åtgarderna

2.1. I sitt betänkande om C 1/1983 anlade utskottet vissa synpunkter på 
redogörelsen för de av m inisterrådet vidtagna åtgärderna med anledning av
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rådets yttrande. Något särskilt meddelande över denna hemställan har inte 
avgivits i berättelsen.

De uppfattningar som framförts i form av yttranden är frågor som 
utskottet finner väsentliga för arbetet inom social- och miljöutskottets 
sakområde.

U tskottet upprepar därför sin hemställan, nämligen att m inisterrådet ger 
en motiverad redogörelse för de av ministerrådet vidtagna åtgärderna med 
anledning av rådets yttrande. Om denna hemställan av en eller annan 
anledning ej kan beaktas önskar utskottet få en redogörelse för orsaken till 
detta.

3 Inledning (kapitel I)

3.1 Allmänt

Det är inte utskottets avsikt att här kommentera inledningskapitlets 
sakfrågor, utan utskottet behandlar dessa i förekommande fall i eget av
snitt i detta betänkande. Vissa frågor kan dock med fördel behandlas i 
detta avsnitt.

Först önskar utskottet beröra den redaktionella utformningen av berät
telsen, vilket utskottet tidigare hade funnit böra ägnas ytterligare uppmärk
samhet. Detta har gjorts i m inisterrådsberättelsen för 1984. Sålunda redo
visas i inledningskapitlet övergripande frågor och ämnen för det nordiska 
samarbetet med särskild politisk tyngd eller principiell räckvidd. I anslut
ning till inledningskapitlet presenteras korta sammanfattningar av fackka
pitlen. M inisterrådets verksamhet på de enskilda samarbetsområdena re
dovisas i särskilda fackkapitel. U tskottet har även noterat innehållsför
teckningens arbetstekniska uppställning.

U tskottet kan inte se annat än att denna strukturering är till fördel för 
rapporteringen, eftersom den ger möjlighet till utveckling av berättelsen i 
önskad riktning, dvs. mot en mera konstruktiv och skarpare profilerad 
berättelse. Fortsatt sker dock inte obetydligt mått av dubbelrapportering i 
berättelser och meddelanden. Detta problem bör enligt utskottet fortsatt 
ägnas uppmärksamhet. U tskottet är för sin del berett att medverka till att 
rapporteringen och dokumentationen inför Nordiska rådets sessioner för
enklas och förbättras. I detta sammanhang har inom utskottet noterats att 
den rent tekniska presentationen av materialet lämnar åtskilligt övrigt att 
önska.

Materialet är mycket omfattande och tillställs utskottet så sent att det är 
förenat med problem att få en överblick över de insatser som det är aktuellt 
att ta ställning till. Dessutom är det ibland ofullständigt beträffande sidhän
visningarna och otympligt att transportera. Det behövs en modernare 
presentationsteknik, eventuellt tidigare presentation av ett mer översiktligt 
material. Trafikutskottet har en procedur enligt vilken ett utkast till N Ä T’s 
kapitel i berättelsen presenteras för utskottet redan i oktober. Även om 
detta måste göras med reservation för ministerrådets slutliga ställningsta-
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ganden, ger denna procedur utskottet möjlighet att orientera sig om de nya 
tankar och äm nesom råden som avses att ingå i ministerrådsberättelsen.

Ytterligare en fråga av mera formell eller arbetsteknisk natur är den nya 
budgetproceduren som tillämpas fr. o. m hösten 1982, en procedur som ger 
parlamentarikerna reell och materiell möjlighet att på ett tidigt stadium 
komma in i beredningsarbetet och därmed även att ta ett större ansvar. 
U tskottet anser att denna form av initiativ och kontroll är värdefull.

Inom ramen för nordisk samverkan i internationella organ noterar ut
skottet ministerrådets ambition vad gäller internationellt miljövårdsarbete. 
Utskottet noterar även med tillfredsställelse att m inisterrådet, på initiativ 
från Nordiska rådet, kommer att arrangera en nordisk förberedande konfe
rens till FNs kvinnokonferens 1985. U tskottet ser dessa arbeten som 
uttryck för en insikt om nödvändigheten av konkret samarbete.

3.2 Norden och omvärlden

Utskottet kan instämma i den beskrivning (avsn. 2a) av de olika värden 
som tas upp i berättelsen och som enligt ministerrådet enar de nordiska 
länderna samt gör det naturligt för dem att samarbeta i internationella 
sammanhang. U tskottet anser dessa former av nordiskt samarbete nöd
vändiga och värdefulla. Det är också utskottets uppfattning att Norden på 
en lång rad samhällsområden blivit alltmer beroende av utvecklingen i 
världen omkring oss. Här finns dock en rad obesvarade frågor. Centralt i 
frågeställningen står hur 1980-talets samarbetsformer i det övriga Europa 
kommer att påverka den nordiska modellen och hur Norden skall kunna 
göra sig gällande i den fortsatta opinionsbildningen. Eller enklare uttryckt: 
Nordens roll i världen år 2000?

3.3 Norden som hemmamarknad

De senaste åren och senast i samband med behandling av budgeten för 
1984 och 1985 har social- och miljöutskottet påpekat en tendens från 
ministerrådets sida att prioritera samarbetet inom de ekonomiska, industri
ella och tekniska områdena på bekostnad av socialpolitik, hälsopolitik, 
jäm ställdhet och miljö.

Det råder allmän förståelse för att den ekonomiska verksamheten bör få 
ny inriktning och att detta är nödvändigt för mycket av det som bör ske på 
andra områden. Därför är det nödvändigt att man söker finna den rätta 
balansen mellan långsiktiga och kortsiktiga åtgärder. Det är meningslöst 
om vi i vår strävan efter en bättre ekonomi glömmer det som är avsikten 
med det hela, nämligen ett samhälle byggt på medmänsklighet och solidari
tet. Även om den nordiska budgeten får betraktas som blygsam, bör dess 
inriktning uppmärksammas. Budgeten ger en signal som inte bör undervär
deras.

Denna principielle uppfattning har utskottet hävdat under en rad av år. 
Utskottet har samma inställning i år.

U tskottets ovan redovisade ställningstagande innebär emellertid inte att 
utskottet tar avstånd från de aktiviteter som redovisas (avsn. 4). Utskottet
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anser de aktiviteter som här redovisas för att jäm na vägen mot Norden 
som hemmamarknad väsentliga, emedan de innebär ett effektiverat u tnytt
jande av tillbudsstående resurser och ger möjlighet att utveckla även de 
mjuka värdena.

3.4 Tekniken och fram tiden

Ministerrådet avser presentera, om samtliga förutsättningar gives, till
1984 års session med Nordiska rådet ett ministerrådsforslag om en nordisk 
handlingsplan på datateknologiom rådet. Det övergripande syftet är att 
forma en nordisk samarbetspolitik på dataom rådet, inte en gemensam 
nordisk datapolitik. Planen tar fasta på att det finns en stark teknologisk 
tradition i de nordiska länderna.

Det finns en fara, vilket rubriken till detta avsnitt utgör ett exempel på, 
att utredningar och riktlinjer för ett datateknologiskt program förbigår 
människan. U tskottet har en positiv inställning till den tekniska utveck
lingen. Men detta förutsätter att datautvecklingen inte bara ses som en 
teknisk fråga -  den måste också styras på ett sådant sätt att dess mänsk
liga konsekvenser blir positiva.

3.5 Arbetsmarknaden

Vid gemensamma överläggningar med Nordiska ministerrådet -  arbets
marknadsministrarna den 16 november 1983 utvecklade utskottet sin syn 
på arbetsmarknadssituationen och revideringen av det nordiska samar
betsprogrammet på arbetsm arknaden. U tskottet ämnar inte här upprepa 
sina synpunkter på det fortsatta sam arbetet på arbetsm arknaden utan 
hänvisar till sin behandling av ministerrådsförslaget om riktlinjer för eko
nomisk politik och nordiskt samarbete (B 47/e) samt till avsnittet arbets
marknaden i ministerrådsberättelsen för 1983.

3.6 Hälsa, trygghet och miljö

M inisterrådet har inlett ett kartläggningsarbete (avsn. 7.a) i syfte att 
precisera innebörden i begreppet ” nordiskt m edborgarskap” och ser över 
möjligheterna att sammanställa en publikation om nordiska medborgares 
rättigheter i ett annat nordiskt land; Codex Nordica.

1 första hand skall en inventering göras av vad som enligt gällande avtal 
och beslut kan innefattas i begreppet ” nordiskt m edborgarskap". En så
dan inventering avses också innefatta hur länderna har omsatt gällande 
avtal i nationell lagstiftning samt hur de olika avtalsbestämmelserna har
monierar med bestäm melserna i andra avtal.

U tskottet uttrycker tillfredsställelse med detta och understryker än en 
gång vikten av att frågan om nationell uppföljning ägnas den allra största 
uppmärksamhet.

Om frågan inte kan lösas på ett tillfredsställande sätt är det risk för att 
det nordiska samarbetet utvecklar sig till något fritt svävande utan förank
ring på nationellt plan och till nackdel för den nordiska medborgaren.
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3.7 Nordiska rådet och ministerrådet

Från utskottets sida har ofta uttalats starka önskemål om att kontakterna 
med ministerrådet och dess underorgan skulle ytterligare förstärkas.

Det gångna verksam hetsåret har inneburit ett steg i den riktningen. 
Social- och miljöutskottet har under det gångna verksam hetsåret samman
trätt med ministerrådet eller företrädare för m inisterrådet i två olika sam
mansättningar: arbetsmiljö och arbetsm arknad. U tskottet har inbjudit sak
kunniga från N ordiska ministerrådets sekretariat i frågor om social- och 
hälsovård, arbetsmiljö samt arbetsmarknad. U tskottet har också haft ett 
möte med N ordiska socialpolitiska kommittén. Företrädare för utskottet 
har på sedvanligt sätt beretts möjlighet att närvara vid 1983 års socialpoli
tiska ministermöte som hölls i Ålesund i augusti. U tskottet finner fortsatt 
att dylika överläggningar utgör ett värdefullt bidrag till den nordiska sam- 
arbets- och prioritetsprocessen.

Av ministerrådsberättelsen (avsn. 1 la) framgår ytterligare betydelsefulla 
framsteg av betydelse för kontajcterna mellan Nordiska rådet och minister
rådets arbete.

3.8 Nordiska ministerrådet och organisationerna

Ministerrådet redogör (avsn. 12a) för kontakterna med parterna på ar
betsmarknaden. Detta arbete har utskottets fulla stöd. U tskottet uttrycker 
förhoppningen att Nordiska akadem ikerrådet i likhet med övriga arbets- 
m arknadsparter får mottaga inbjudningar till överläggningar och bereds 
möjlighet att fungera som remissorgan.

4 Arbetsmarknad (Kapitel VI)

1 det följande behandlar utskottet sakfrågorna i de olika underavsnitten 
av kapitlet om samarbete på arbetsm arknaden. Vissa frågor har redan 
behandlats ovan (inledningskapitlet) medan andra behandlas under egen 
punkt nedan.

4.1 Den aktuella arbetsmarknadssituationen

M inisterrådet redogör för arbetslöshetsutvecklingen i Norden samt pe
kar på att arbetslöshetsstrukturen förändrats. Långtidsarbetslösheten har 
blivit alltmer omfattande och därmed har alltfler människor kommit att slås 
ut från arbetslöshetsersättningssystem et.

M inisterrådet redogör även för de nationella åtgärder som vidtagits för 
att komma till rätta med problemet. Här finns också en redogörelse för hur 
mycket högre totalsumman av utbetalade arbetslöshetsersättningar är för 
år 1983 jäm fört med 1982. U tskottet är medvetet om att problemen på 
arbetsm arknaden är stora. U tskottet utgår ifrån att utvecklingen följs 
uppmärksamt och att åtgärder, och inte enbart sådana med långsiktig 
verkan, vidtas.

Utskottet anförde vid den gemensamma överläggningen med arbets
marknadsministrarna novem ber 1983 att den fundamentala utgångspunk-
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ten för arbetsmarknadspolitiken måste vara att söka maximera sysselsätt
ningen, inte endast att minimera arbetslösheten och att det faller på den 
allmänna ekonomiska politiken att skapa förutsättningar för full sysselsätt
ning. U tskottet delar således uppfattningen att man bör driva en ekono
misk politik som innebär att behovet av arbetsmarknadspolitiska åtgärder 
minimeras. Men en omläggning av den ekonomiska politiken som görs för 
att förbättra sysselsättningsläget kan inte få snabba effekter på arbets
marknaden. Arbetsmarknadspolitiken måste därför på kort sikt bära en 
stor del av ansvaret för att minska arbetslösheten. Arbetsmarknadspoliti
ken behöver därför tilldelas betydande resurser såväl nationellt som nor
diskt. Om de tendenser som idag finns på den nordiska arbetsmarknaden 
med stigande utslagning får fortsätta kommer det att gå som beskrivits i 
den första delrapporten om arbetslöshetens kostnader i Norden:

” En langvarig høj arbejdsløshed vil kunne lede til en generel forøgelse af 
det sociale konfliktsniveau og repræsentere en trussel mod en demokratisk 
samfundsudvikling. Såfremt en periode med en permanent og høj arbejds
løshed fører til udstødning af svagt stillede grupper på arbejdsmarkedet, til 
dannelsen af egentlige fattigdomsproblemer, som typisk koncentreres 
blandt bestem te socialgrupper og i bestem te bymiljøer, og til en øget 
skævhed i indkomstfordelingen og fordelingen af levevilkårene, kan man 
frygte at den konsensus, som er en af demokratiets basale forudsætninger, 
vil blive undermineret. Der vil formentlig være tale om en langsom proces, 
hvis første tegn vil være øgede sociale spændinger mellem forskellige 
samfundsgrupper, minoritetshad, forslumningsproblemer i byerne og dan
nelsen af subkulturer (f. eks. blandt ungdommen), som mere eller mindre 
formuleret tager afstand fra det omgivende samfund” .

U tskottet delar också den av ministerrådet redovisade uppfattningen 
(avsnitt 1.2) om att ett gemensamt mål för de nordiska regeringarna fortsatt 
är att en mer sysselsättningsskapande ekonomisk politik måste föras såväl 
i som utanför de nordiska länderna. U tskottet har noterat att statsminist
rarna vid möte den 30 novem ber 1983 uppdragit åt arbetsmarknadsminist
rarna att skyndsamt, inom ramen för det arbetsmarknadspolitiska samar
betet, närmare precisera de åtgärder som länderna nationellt och gemen
samt kan vidta för att öka sysselsättningen. U tskottet ser statsministrarnas 
uppdrag som ett konkret uttryck för behovet av arbetsmarknadspolitiska 
åtgärder på kort sikt.

U tskottet noterar att m inisterrådet menar att arbetsmarknadens parter 
på ett tidigt stadium bör delta i detta arbete. U tskottet har i annat samman
hang strukit under vikten av att arbetsmarknadspolitiken bedrivs i nära 
samarbete med parterna på arbetsmarknaden.

U tskottet delar också den uppfattningen att det nordiska samarbetet bör 
inrikta sig på förslag till åtgärder och utveckla en beredskap för att använ
das på mellanlång sikt. I detta sammanhang önskar utskottet erinra minis
terrådet om rek. 7/1977 angående ett nordiskt institut för arbetsm arknads
frågor.
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Utskottet noterar att m inisterrådet lagt fram ett förslag om revision av 
1976 års överenskommelse angående arbetslöshetsförsäkring (B 52/s). Det 
är inte utskottets avsikt att inom ramen för detta betänkande behandla 
ministerrådsforslaget, utan utskottet gör detta i ett särskilt betänkande om 
förslaget.

4.2 Uppföljning av ministerrådets arbetsmarknadsprogram

Avsnittet om uppföljningen av arbetsmarknadsprogram met (avsn. 3) 
innehåller många utmärkta resultat som uppnåtts i samarbetet och som 
ministerrådet ger exempel på i sin berättelse. U tskottet avser att nedan 
endast lägga synpunkter på de delavsnitt där utskottet har en annan upp
fattning än ministerrådet eller där utskottet önskar utveckla resonemanget.

Det är också utskottets uppfattning att det är angeläget att arbetslöshets- 
förmedlingarna, i synnerhet i perioder med svag arbetsm arknad, arbetar 
aktivt och utåt.

Vid en rad seminarier har ministerrådets organ strävat efter att belysa 
olika aspekter på arbetsm arknadssam arbetet. I berättelsen (avsn. 3.4) 
redogörs för ett antal sådana. U tskottet har också noterat de projekt som 
publicerats. U tskottet har särskilt uppmärksammat publikationerna Ar
betsmarknaden -  öppen eller stängd (NU 1982:2), migrationsstatistik, 
Arbetslöshetens kostnader och sociala och mänskliga konsekvenser (NU 
1983:15) samt en rapport om deltidsarbetet i Norden (NAUT-rapport 
1983:6). Det är för utskottet självklart att sistnämnda rapport behandlats 
tillsammans med jäm ställdhetsutskottet.

Den huvudrapport som omtalas (avsn. 3.5) om den offentliga sektorns 
betydelse för sysselsättningen som enligt ministerrådsberättelsen skulle ha 
förelegat vid årsskiftet 1983/84 ser utskottet fram emot att få ta del av. 
U tskottet tillstyrker att frågan om den offentliga sektorns roll snarast får 
en allsidig belysning.

U tskottet noterar att ministerrådet uppmärksammat de problem för små 
och medelstora företag samt nyföretagande som råder (avsn. 3.5.). Små
företagen har de senaste åren fått allt större problem, framför allt när det 
gäller lånefinansiering, återlån och problem vid generationsskiften. Ut
skottet menar att det är en angelägen uppgift att upprätthålla goda villkor 
och möjligheter för nyföretagande och för de små och medelstora företa
gen. De utgör en viktig del av näringslivet både utifrån sysselsättningssyn
punkt och förnyelsesynpunkt. U tskottet har i samband med budgetbe
handlingen föreslagit att medel avsätts för en utredning med uppgift att 
föreslå åtgärder som kan undanröja de tekniska och byråkratiska hinder 
som småföretagarna möter.

I betänkandet om C 1/1983 framförde utskottet sin tillstyrkan om behovet 
av arbetsmarknadsinform ation. U tskottet hyser fortsatt den uppfattning
en. Huruvida projektet skall integreras i den ordinarie budgeten eller 
fortsätta med projektmedel önskar utskottet återkomma till i annat sam
manhang.
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U tskottet önskar uttrycka tillfredsställelse med ungdomsgarantiprojek- 
tet samt över att NAUT under 1983 har deltagit i uppläggningen av en 
temadiskussion om 16-19 åringars utbildnings- och arbetsm arknadssitua
tion (avsn. 4.4). U tskottet har i betänkandet om de två senaste minister- 
rådsberättelserna och vid överläggning med arbetsmarknadsministrarna i 
november 1983 uttryckt sin oro för den tilltagande arbetslösheten bland 
ungdomen.

Det är av största vikt att kraftfulla och genomtänkta åtgärder sätts in för 
att hålla arbetslösheten nere bland ungdomarna. För att på sikt lösa pro
blemen krävs att orsakerna till den trendmässigt växande ungdomsarbets
lösheten undanröjs. Att ge ungdomarna möjligheter till utbildning eller 
arbete i stället för sysslolöshet innebär avgörande fördelar inte bara för de 
berörda ungdomarna utan för samhället i stort.

4.3 Övrigt arbetsmarknadssamarbete

Nordkalottens arbetsm arknadsutbildningscenter vid Övertorneå utgör 
ett gott exempel på konkret nordisk samverkan. Av berättelsen framgår 
(avsn. 5) att nyå problem uppstått. En utredning om organisationsformerna 
för arbetsmarknadsutbildning i Sverige har lagts fram som kan tänkas få 
negativ betydelse för de tre ländernas samarbete vid AM U-centret. För
handlingar pågår. U tskottet ser med oro på saken och hoppas att den 
snarast får en lösning i positiv riktning.

4.4 Framtida arbetsmarknadssamarbetet

Utskottet instämmer i den beskrivning (avsn. 6) som ministerrådet ger, 
nämligen att det nordiska samarbetet inte kan ta över vad som nationellt 
måste göras utan snarare bör vara ett komplement såväl vad gäller infor
mation och forskningsutbyte som i konkreta åtgärder. Nordiskt samarbete 
kan även vara ett rationellt sätt att använda våra globalt sett små staters 
resurser.

U tskottet har i ett annat sammanhang kommenterat den nyligen av 
samtliga fem nordiska länder ratificerade överenskommelsen om gemen
sam nordisk arbetsm arknad. U tskottet betraktar överenskommelsen som 
ett viktigt dokument med en klart uttalad politisk vilja om att de nordiska 
länderna har som mål att upprätthålla full sysselsättning och avser att 
samarbeta i denna fråga.

U tskottet har i ett tidigare sammanhang i detta betänkande framfört att 
det inte går att övervinna problemen på arbetsmarknaden med enbart 
traditionella arbetsmarknadspolitiska åtgärder (avsn. 6). Kraven på sam
ordning med näringsekonomiska och familjepolitiska insatser växer sig allt 
starkare. Det fordras således en kombination av åtgärder på en mängd 
områden för att arbetet mot arbetslösheten skall bli framgångsrikt. Nya 
produktionsområden som miljövårdsteknik, energiteknik och bioteknik 
kan ge nya arbetsområden.

I ett trängt läge är det nödvändigt att skapa förutsättningar för föränd
ringar. Fantasin, kreativiteten, viljan att gemensamt skapa något nytt och
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spännande till samhällets bästa blir viktigt i 1980-talet. Annars hotar hand- 
lingsförlamning och stagnation. Vi måste lära oss av tidigare decenniers 
framgångar och misstag. U tskottet vill i tillägg till detta peka på den 
potentiella resurs som finns inom forskningen, folkrörelserna, universite
ten etcetera. Här finns impulser fantasi och kunskap som alltför länge 
ägnats ett förstrött och oengagerat intresse.

5 Arbetsmiljö (kapitel VII)

Inledning

Utskottet noterar med tillfredsställelse att m inisterrådet lagt fram ett 
förslag om reviderat samarbetsprogram på arbetsmiljöområdet (B 5 l/s). 
Detta är i enlighet med utskottets förslag. Det är inte utskottets avsikt att 
inom ramen för detta betänkande behandla ministerrådsforslaget, utan 
utskottet gör detta i ett särskilt betänkande om förslaget. U tskottet önskar 
dock att här ansluta sig till ministerrådets utgångspunkter för sitt förslag, 
att det fortsatt är angeläget att ge arbetsmiljöfrågorna hög prioritet, att man 
genom nordiskt samarbete kan inbespara nationella resurser och höja 
kvaliteten på arbetsmiljöverksamheten i de enskilda nordiska länderna 
samt genomföra vissa forskningsprojekt, vilka inte varit möjliga för ett 
enskilt nordiskt land.

I det följande behandlar utskottet sakfrågorna i de olika underavsnitten 
av kapitlet. De frågor som har anslutning till rådsrekom m endationer be
handlas i första hand i särskilda betänkanden om respektive meddelande, 
men tas även i förekommande fall upp här.

5.1 Samarbete angående arbetsmedicin och yrkeshygien

Utskottet har i tidigare betänkande anlagt principiella synpunkter på 
samarbetet angående arbetsmedicin och yrkeshygien (avsn. 1.1). I y ttran
de över förra årets ministerrådsberättelse hemställde rådet till ministerrå
det att samarbetet beträffande yrkeshygieniska gränsvärden och på den 
psykosociala arbetsmedicinens område bör intensifieras. Utskottet hyser 
fortsatt samma uppfattning.

Det framgår (avsn. 1.3) att projektet för kartläggning och bekämpning av 
hälsofara förorsakat av trädamm har slutförts. Projektet har bekräftat det 
tidigare kända sambandet mellan exponering för trädamm och näscancer. 
U tskottet har tidigare lagt stor vikt vid detta projekt och anser för sin del 
att den nyligen publicerade rapporten bör ges en vid spridning.

Samverkan mellan de nordiska länderna när det gäller forskning om 
arbetsmiljöns inverkan på framkallandet av fosterskador (avsn. 1.4) inled
des 1979 och avser fortgå även under år 1984. Projektet som har anknyt
ning till rekommendation nr 18/1980 om arbetsmiljörisker i samband med 
graviditet m. m. har utskottets fulla stöd. I detta sammanhang önskar 
utskottet ånyo rikta uppmärksamheten på att även mäns arvsanlag och
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biologi påverkas av gifter i arbetsmiljön, gifter som i sin tur även kan 
påverka fostret. Negativa verkningar på fortplantningssystemet beroende 
på faktorer i människans arbets- och livsmiljö kommer allt tydligare fram i 
forskningen. Undersökningar presenteras b l.a . från Finland där man be
skriver kombinationseffekten av mannens och kvinnans arbetsmiljö som 
möjlig orsak till spontana aborter.

Det framgår (avsn. 1.5) att ett projekt angående cancer och somatiska 
kromosomförändringar förorsakade av styren väntas slutföras under 1983. 
U tskottet finner projektet värdefullt och understryker liksom tidigare i 
detta betänkande, betydelsen av utredningssam arbete syftande till att ut
nyttja tillbudsstående kunskap vilket på sikt är till gagn för den enskilde 
nordbon.

Det framgår (avsn. 1.6) att m inisterrådet startat ett projekt 1980 på 
initiativ av NFS som skall kartlägga betydelsen av sjukdomar i stöd- och 
rörelseorganen i de nordiska länderna, klargöra relationen mellan arbets
belastning och sjukledighet samt skapa metoder inom företagshälsovården 
och den övriga arbetarskyddsverksam heten för förebyggande av sjukdo
mar.

U tskottet anförde vid den gemensamma överläggningen med arbetsmil
jöm inistrarna i novem ber 1983 att arbetsmiljöpolitiken får inte styras av 
kortsiktiga aspekter utan att rätten till en säker arbetsmiljö för de anställda 
bör vara utgångspunkten. De ökade kunskaperna om riskerna i arbetsmil
jön bör enligt utskottets mening leda till ökade ansträngningar att minimera 
riskerna. U tskottet finner det därför värdefullt att m inisterrådet är berett 
att höja ambitionsnivån inom detta område genom att igångsätta ett större 
projekt under innevarande år.

5.2 Arbetsolycksfall och säkerhet i arbete

Inom ramen för arbetsolycksfall och säkerhet i arbetet har under senare 
år igångsatts ett antal viktiga projekt (avsn. 2.1, 2.2, och 2.3). Drivkraften i 
detta samarbete är att arbetsolycksfallen fortsatt utgör ett stort problem. 
Samarbetet har utskottets fulla stöd. U tskottet efterlyste vid den gemen
samma överläggningen med arbetsmiljöministrarna i november 1983 en 
tydligare arbetsolycksfallsstatistik.

5.3 Psykosociala belastningar

Ministerrådet redogör (avsn. 3.1 och 3.2) för det ökade behovet av 
parternas medvetenhet och medverkan för att lösa de problem som den 
tekniska utvecklingen medför. Den hittillsvarande arbetsmiljöpolitiken har 
haft andra traditioner. U tskottet finner det glädjande att m inisterrådet tagit 
upp diskussionen härom och ser det som ett tecken på att m inisterrådet är 
berett att höja ambitionsnivån i fråga om det nordiska samarbetet om 
psykosociala belastningar.
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5.4 Arbetstidsfrågor

Det framgår (avsn. 4) att utredningen om arbetstids- och ledighetslag- 
stiftningens effekter vilken företagits efter rekommendation av Nordiska 
rådet (rek nr 6/1977) är slutförd. Avsikten är att utredningen skall följas 
upp av ett tvärsektoriellt sam arbete, som tar sikte på att kartlägga förut
sättningarna för en betydande arbetstidsförkortning. U tskottet uttalar än 
en gång sitt stöd för projektet. U tskottet vill i tillägg till detta erinra om 
utskottets seminarium i septem ber 1983 under temat ” Arbetet i N orden” 
(N U  1983:10 "A rbetstid i N orden” ).

5.5 Lagstiftning och tillsynsverksamhet

Ministerrådet redogör (avsn. 5.1 och 5.2) för det utredningsarbete som 
pågår i syfte att harmonisera föreskrifterna på arbetsmiljöområdet. U tskot
tet finner det principiellt viktigt att dessa utredningar utmynnar i konkreta 
förslag. U tskottet anförde vid den gemensamma överläggningen med ar
betsmiljöministrarna att utskottet ånyo önskar att frågan om en nordisk 
arbetsmiljökonvention utreds. M inisterrådet framför ånyo sin negativa 
inställning. U tskottet ställer sig helt oförstående till denna inställning. 
Utskottet hänvisar till den kartläggningsrapport som utarbetats inom ra
men för begreppet Norden som hemmamarknad, och upprepar här sin 
uppfattning om att förslaget noga bör övervägas.

Enligt utskottets uppfattning finns det skäl som talar för att produktkon
troll eller typgodkännande i ett nordiskt land har giltighet i ett annat 
nordiskt land. U tskottet uttrycker sin tillfredsställelse med att en bok 
innehållande en jämförelse av arbetsrätten i Norden kommer att utges 
under år 1984.

5.6 Dokumentation, forskning, utveckling, utbildning och övriga verk
ningsmedel

Ministerrådet har i samråd med arbetsm arknadens parter beslutat ut
veckla dokum entationsverksam heten på arbetsmiljöområdet. U tskottet ut
trycker tillfredsställelse med m inisterrådets beslut vilket utgör ett betydel
sefullt steg mot att söka förmedla forskningsresultaten till den som berörs. 
Samnordisk dokum entationscentral för arbetsmiljö är här ett viktigt infor
mationscentrum i arbetsmiljöfrågor. U tskottet finner det värdefullt att 
verksamheten skall utvärderas under 1984 med tanke på den framtida 
verksamheten.

U tskottet uttrycker också tillfredsställelse med att den nyligen publi
cerade nordiska ordlistan med arbetarskyddsterm er (avsn. 6.2) kommer att 
publiceras nationellt.

Utskottet har vid flera tillfällen noterat att Nordiska institutionen för 
vidareutbildning inom arbetsmiljöområdet (avsn. 6.3) fungerat väl och att 
kursverksam heten dragit till sig många deltagare.

Ministerrådet redogör (avsn. 6.4) för behovet av ökad kunskap om de
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kostnader som arbetsolycksfallen medför i form av produktionsbortfall, 
sjukvård m .m . U tskottet anförde vid den gemensamma överläggningen 
med arbetsmiljöministrarna novem ber 1983 att en förbättrad och tydlig 
arbetsskadestatistik är nödvändig för att kunna följa sambanden mellan 
olika former av arbetsförhållanden och ohälsa. En sådan statistik skulle 
vara av stor betydelse för forskningen om sambandet mellan missförhål
landen i arbetsmiljön och ohälsa.

5.7 Datateknologi

Inom ramen för en handlingsplan för datateknologi har ministerrådet 
angett fem prioriteringsområden (avsn. 7). M inisterrådet har utskottets 
fulla stöd i sina fortsatta ansträngningar att ge arbetsmiljöfrågorna en 
framskjuten roll i handlingsprogrammet.

5.8 Övrigt

U tskottet har i ett tidigare sammanhang i detta betänkande uttalat sitt 
stöd för att m inisterrådet etablerat ett samarbete med arbetsmarknadens 
parter. U tskottet finner det också värdefullt att akademikerorganisatio
nerna varit remissinstans vid revisionen av samarbetsprogrammet.

6 Socialpolitik (kapitel VIII)

Kapitlet om socialpolitik följer i år i stort samarbetsprogrammets upp
ställning. I det följande behandlar utskottet sakfrågorna i de olika under
avsnitten av kapitlet om socialpolitiskt samarbete.

6.1 Inledning

Till grund för Nordiska m inisterrådets verksamhet inom detta område 
ligger det reviderade samarbetsprogram som fastställdes av Nordiska mi
nisterrådet i augusti 1982.1 sitt betänkande i samband med revideringen av 
samarbetsprogrammet på social- och hälsovårdsområdet efterlyste utskot
tet en beslutsamhet och en mera utpräglad tro på vad som kan uppnås 
genom samverkan mellan de nordiska länderna på det socialpolitiska om
rådet. Denna uppfattning har utskottet också hävdat i flera andra samman
hang, senast i sitt betänkande över C 1/1983, och Nordiska rådet har 
godkänt utskottets ställningstagande. U tskottet har samma inställning i år. 
Enligt utskottets mening är det angeläget att höja ambitionen i det nordiska 
socialpolitiska sam arbetet, allra helst i en resursknapp tid.

Bland de elva separata verksamhetsområdena som programmet upptar 
finns några som utskottet under ett antal år prioriterat högt, nämligen 
samarbete på handikappområdet och samverkan mot rusmedelsmissbru-

Utskottet har tidigare i samband med budgetbehandlingen för 1985 an
lagt principiella synpunkter när det gäller den nordiska budgeten för insti-
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tutioner. U tskottet avser inte här att upprepa sina synpunkter, utan hänvi
sar till promemorian.

6.2 Socialpolitiskt m inistermöte

Social- och miljöutskottet önskar uttrycka sin tillfredsställelse över att 
företrädare på sedvanligt sätt bereddes möjlighet att närvara som observa
tör vid 1983 års socialpolitiska ministermöte som hölls i Ålesund augusti 
1983. Temat var ” U tvecklingstendenser och utmaningar i nordisk social
politik” . U tskottet delar ministrarnas uppfattning att omprioriteringar 
inom den offentliga sektorn inte får innebära nedskärningar av de socialpo
litiska insatserna totalt sett. En sådan politik måste avvisas.

6.3 N y nordisk konvention om social trygghet

En ny nordisk konvention om social trygghet trädde i kraft den 1 januari 
1982. Den innebär att man genom samordning av nationella bestämmelser 
genomför lättnader för i första hand de nordiska medborgare som flyttar 
eller byter uppehållsort inom de nordiska länderna.

Konventionen om social trygghet är samlat sett ett uttryck för hur 
grundläggande solidaritetstanken är mellan de nordiska länderna. Också i 
internationella sammanhang väcker en sådan konvention i verkligheten 
respekt. Utan denna konvention skulle intentionerna med arbetsmark- 
nadsöverenskommelsen inte ha kunnat förverkligas.

Inom ramen för sitt arbete med handlingsplanen för nordiskt-medbor
garskap har utskottet vid ett flertal tillfällen mött bland människor den 
felaktiga uppfattningen att konventionen innebär att en flyttande nordbo 
bibehåller sin nationella sociala trygghet. För att konventionen skall funge
ra på ett tillfredsställande sätt erfordras information såväl bland enskilda 
som bland myndigheter och institutioner som skall tillämpa den.

Det framgår av berättelsen att konventionens tillämpning och genomfö
rande följs löpande av ett förbindelseorgan. En för allmänheten avsedd 
inform ationsbroschyr om den nya konventionen har tagits fram. U tskottet 
uttrycker tillfredsställelse med detta och understryker särskilt, liksom i 
föregående betänkande över C 1/1983, betydelsen av nationell uppföljning.

6.4 Samarbete på hälso- och sjukvårdens område

Utskottet noterar att cheferna för hälsovårdsmyndigheterna i de nordis
ka länderna även under år 1983 mötts. U tskottet ser dessa möten som ett 
konkret uttryck för deras önskan om ett nordiskt erfarenhetsutbyte och 
samråd.

Utskottet har noterat med intresse det arbete som utförs vid Nordiska 
institutet för odontologisk materialprovning (NIOM). U tskottet anser den
na form av nordiskt sam arbete angeläget, emedan det innebär ett effektivt 
utnyttjande av tillbudsstående resurser och ger möjlighet att utveckla nya. 
U tskottet noterar att NIOM genomfört en utredning angående eventuell
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avgiftsfinansiering av institutets verksamhet. I samband med budgeten för
1985 föreslog utskottet att man bör fästa uppmärksamheten på frågan om 
en effektivisering av verksamheten vid institutionerna.

U tskottet följer också med intresse arbetet med att verka för ökad 
jäm förbarhet mellan de nordiska ländernas medicinalstatistik. Projekten 
Hälsofostran i Norden samt Nordiska sjukledighetsundersökningar finner 
utskottet värdefulla. U tskottet vill i tillägg till detta erinra om rek 27/1981 
angående friskvårdens betydelse.

1 betänkande om C 1/1983 uttalade utskottet sin bestäm da uppfattning 
att ett överflyttande av det ekonomiska ansvaret till berörda sjukvårdshu
vudmän inte får innebära en försämring för de patienter som är beroende 
av Scandiatransplants tjänster. U tskottet vidhåller denna uppfattning.

6.5 Läkemedelssamarbete

De samarbetsområden som pågår inom Nordiska läkemedelsnämnden 
har utskottets fulla stöd. Ett av projekten syftar till att en och samma 
registreringsansökan skall kunna utgöra underlag för prövning i samtliga 
nordiska länder. Ett annat projekt gäller att skapa praktiska förutsättningar 
för närmare studier av läkemedelsförbrukningen. U tskottet noterar med 
tillfredsställelse att den metodologi som utvecklats har antagits av WHO 
och rekommenderas även för användning utanför Norden. Utskottet vill i 
tillägg till detta notera att till utskottet har överlämnats två medlemsförslag 
A 67l/s rörande en nordisk handlingsplan för läkemedelsregistrering och 
A 669/s om förstärkt socialmedicinsk insats. U tskottet skall behandla des
sa vid sitt möte 26-27  januari 1984.

6.6 Samarbete på socialvårdens område

Utskottet uttalar än en gång sitt stöd för NOSOSKOS arbete med en ny 
utgåva av den periodiska publikationen "Social trygghet i de nordiska 
länderna” . •>

U tskottet aktualiserade frågan om samarbete på äldreområdet (avsn. 
6.2) vid sessionen 1983. U tskottet finner det därför glädjande att ett projekt 
med hög ambitionsnivå igångsatts.

M inisterrådet redogör (avsn. 6.3) för ett projekt om invandrarfrågor 
inom social- och hälsovården. Projektet har utskottets fulla stöd. Den 
nyligen publicerade rapporten ” Socialförsäkringen och de arbetsoför- 
mögna i N orden" -  en analys av de huvudsakliga förmånssystemen vid 
arbetslöshet i de nordiska länderna (NU 1982: 15) har utskottet med intres
se tagit del av.

6.7 Barn, ungdoms-, och fam iljepolitiskt samarbete

Barnen är vår framtid. Omsorgen om barnen är en förutsättning för varje 
lands sociala, kulturella och ekonomiska framåtskridande. Att inte satsa 
på barn och barnfamiljer är som att klippa av livet vid själva roten.
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U tskottet lägger särskild vikt vid nordiskt samarbete om åtgärder för att 
underlätta invandrarfamiljernas situation, särskilt beträffande barnens 
möjligheter till en jämlik social och intellektuell utveckling.

I yttrande över fjolårets ministerrådsberättelse hemställde rådet till mi
nisterrådet att samarbetet om barns miljö och uppväxtvillkor bör intensi
fieras. U tskottet noterar att ett antal betydelsefulla projekt igångsatts.

Utskottet vill även i detta sammanhang framhålla nödvändigheten av 
fortsatt arbete för att skapa goda uppväxtmiljöer som också innebär för
bättrade relationer mellan barnen och vuxenvärlden.

6.8 Samarbete på handikappområdet

Det framgår (avsn. 8) att samarbetet på handikappområdet kraftigt ökat. 
Utskottet uttrycker tillfredsställelse med detta och understryker liksom i 
tidigare betänkande att på få områden avtecknar sig ett nordiskt samarbete 
så angeläget som på handikappområdet. Det värdefulla arbete som sker vid 
Nordiska nämnden för handikappfrågor har utskottets fulla stöd. Utskottet 
uttrycker tillfredsställelse med m inisterrådets beslut om att genomföra en 
förstudie vad gäller ett projekt för små och mindre kända grupper funk- 
tionshämmade, vilket utgör ett betydelsefullt steg mot förverkligandet av 
rådets rekommendation nr 26/1983.

6.9 Gemensam arbetsmarknad fö r  medicinalpersonal

En överenskommelse mellan Danmark. Finland, Norge och Sverige om 
godkännande av vissa yrkesgrupper för verksamhet inom hälso- och sjuk
vården och veterinärväsendet trädde i kraft 1 augusti 1983. B l.a. för att 
diskutera de praktiska konsekvenserna av överenskommelsen möttes de 
nordiska social- och hälsovårdsministrarna i Oslo i april 1983. Utskottet 
uttrycker tillfredsställelse med detta och understryker, liksom tidigare i 
detta betänkande, de nationella organens uppgift samt att information om 
förändringar i behovet av personal inom hälsovårdssektorn förbättras.

6.10 Efter- och vidareutbildning av social- och medicinalpersonal

Utskottet aktualiserade denna fråga vid senaste sessionen (rek 3/1974).
Det framgår att m inisterrådet kraftigt ökat sina ansträngningar att effektivi
sera samarbetet på detta samarbetsområde. för vilket det ges en fyllig 
redogörelse. U tskottet uttrycker tillfredsställelse med detta.

Utskottet har tidigare uttalat sitt stöd för Nordiska hälsovårdshögsko- 
lan. 1 betänkandet över C 1/1982 hemställde Nordiska rådet att i den 
utvärdering som pågår, kartlägga förutsättningarna för en utvidgning av 
hälsovårdshögskolans kompentensområde till att också innefatta sociala 
aspekter i egentlig mening. U tskottet nödgas nu som förra året konstatera 
att en sådan kartläggning ej igångsatts. U tskottet upprepar därför sin 
hemställan.

I betänkande över C 1/1983 önskade utskottet en närmare information
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om de överväganden som ligger bakom beslutet att överföra projektet vid 
NORDPLAN om integration av erfarenheter från social administration 
och planering i samhällsplanering till den reguljära verksamheten. U tskot
tet ser fortsatt fram emot ett svar.

U tskottet uttalar än en gång sitt stöd för att försöksverksamheten med 
utbildning av personal för dövblinda får en slutgiltig lösning i positiv 
riktning.

6.11 Forskning och utvecklingsarbete

Inom social- och hälsovårdsforskningen ställs man i de nordiska län
derna i stor utsträckning inför samma problemställningar. Det bör därför 
enligt utskottets mening finnas goda förutsättningar för att bygga ut det 
nordiska sam arbetet på detta fält.

6.12 Samverkan m ot rusmedelsmissbruk

Till de områden som social- och miljöutskottet prioriterar högst hör 
sam arbetet mot rusmedelsmissbruk. Enligt utskottets uppfattning kan nor
diska sam arbetsinsatser medverka till att reducera de sociala problem som 
missbruket av alkohol, droger och psykofarmaka lett till i samtliga nordis
ka länder och som tillhör de största utmaningarna inom den sociala samar- 
betssektorn.

Inom ramen för detta samarbete har det under de gångna åren bedrivits 
ett antal projekt för alkohol- och drogforskning. Nordiska hälsovårdshög
skolan har en kurs med temat ” Alkohol och samhälle” .

U tskottet vill i tillägg till detta erinra om rekomm endationerna nr 22/
1981, 23/1981, 24/1981, 26/1981 och 14/1982, alla med anknytning till rus
medelsmissbruk samt meddela att ett medlemsförslag överlämnats till u t
skottet angående ett nordiskt handlingsprogram mot narkotika.

6.13 Informations- och dokum ent at ions samarbete

Utskottet instämmer med m inisterrådet om att en förutsättning för nor
disk samverkan är att ett erfarenhetsutbyte kan ske så effektivt som 
möjligt mellan länderna. Social- och hälsovårdspolitiska bulletinen har 
utskottet emottagit med intresse.

7 Miljö (kapitel IX)

I det följande behandlar utskottet sakfrågorna i de olika underavsnitten 
av kapitlet om samarbete i miljövård. Vissa frågor, b l.a . internationellt 
miljövårdsarbete har redan behandlats ovan, medan andra behandlas un
der egen punkt nedan. U tskottet tar i detta sammanhang också upp ett 
principresonemang angående den nordiska miljöskyddskonventionen.
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7.1 Reviderat samarbetsprogram

Social- och miljöutskottet har vid flera tillfällen givit uttryck för sitt 
intresse för det nordiska sam arbetet inom miljövårdsområdet, senast i 
betänkandet om B 46/s, revidering av program för nordiskt samarbete om 
miljövård 1983-1987. U tskottet konstaterade där att miljövårdssamarbe- 
tet har expanderat under de senaste åren samt att ett särskilt område 
tillkommit, nämligen miljöeffekterna och energiproduktionen. En opini
onsmätning som initierats av Nordiska rådet visar att samarbetsområdena 
energi och miljö är prioriterade områden bland medborgarna i de nordiska 
länderna.

Att förena en ekonomisk och försörjningsmässigt trygg energiproduk
tion med kraven på regional balans och en säker och sund miljö tillhör 
enligt utskottet 1980-talets stora politiska utmaningar nationellt, regionalt 
och globalt.

7.2 Miljöforskning

M inisterrådet redogör för det ökade behovet av forskning samt det 
värdefulla i att utbyta kunskap och resultat de nordiska länderna emellan. 
Samarbetet på detta område har utskottets fulla stöd.

7.3 Miljöekonomi

Det framgår att man under år 1984 vill inleda ett arbete med en handbok 
för beräkning av miljöomkostnader, att användas i samband med konse
kvensanalyser. U tskottet vill i tillägg till detta erinra om ett till utskottet 
hänvisat medlemsförslag A 657/s om ett gemensamt nordiskt räkenskaps- 
system för beräkning av naturresurser.

7.4 Havsförorening

Under 1950-talet började föroreningarna av världens hav att på allvar 
uppmärksammas. Tidigt insåg man behovet av internationella överens
kommelser på sjöfartens område till följd av ökade utsläpp av olja. Före
komst av olika svårnedbrytbara och bioackumulerbara miljögifter som 
DDT och PCB i haven ledde också till internationellt samarbete.

Totalt finns det idag sju miljöskyddskonventioner som berör havsom rå
dena runt Norden. M inisterrådet finner att denna utveckling är tillfreds
ställande, men att det fortsatt är behov av att följa utvecklingen och ta 
initiativ på områden, där andra avtal inte täcker eller där andra hänsyn 
talar för att uppgifterna löses inom nordiskt samarbete. U tskottet delar 
ministerrådets uppfattning.

7.5 Vatten och avlopp

Det framgår att man sedan 1979 har samarbetat kring vatten- och av- 
loppsproblemet. U tskottet anser att samarbetet inom denna sektor bör 
breddas ytterligare. Rapporterna från flera länder om förorening av sjöar
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och vattendrag genom urlakning av närsalter tycks ännu inte ha föranlett 
några insatser inom miljösamarbetets ram. Vattnet är viktigt såväl som 
livsmedel som för friluftslivet och det saknas klara specifikationer för 
kraven på vattnets kvalitet.

7.6 Luftförorening

U tskottet konstaterar med tillfredsställelse att ett av de sam arbetsom rå
den som utskottet prioriterade i samband med revideringen också av 
ministerrådet getts en hög prioritet.

Försurningskatastrofen, vårt i särklass största miljöproblem, är inte bara 
ett miljöproblem. Alltmer tyder på att den kan leda till väldiga ekonomiska 
olyckor.

Insikterna om försurningsproblemet har vuxit fram snabbt. N är Sverige 
aktualiserade frågan vid FN :s miljövårdskonferens i Stockholm 1972 var 
det första gången denna kom upp till allvarlig internationell diskussion. 
Sedan dess har man efter hand fått fram allt fler bevis på försurningens 
förhärjande effekter. Problemen ter sig allt större och allt mer svårbem äs
trade allt efter som kunskaperna vidgas.

Det är känt att försurningsproblemet i huvudsak är internationellt. Rap
porter visar emellertid att en stor del av det sura nedfallet i Norden är 
åstadkom met av vår egen industri och energiförbrukning. Nedfallet från 
den miljöfarliga förbränningen tar ringa hänsyn till nationsgränser. Det ena 
landet kan inte värja sig mot vad det andra släpper ut. Därför är internatio
nella och nationella regler nödvändiga. N orden bör arbeta för stränga 
internationella konventioner mot gränsöverskridande luftföroreningar och 
måste vara beredd att själva vidareutveckla dem. U tskottet anser också att 
de nordiska länderna själva borde fortsätta att minska svavelutsläppen 
inom sitt eget område.

Att arbetet med att minska utsläppen av bilavgaser fortgår i enlighet med 
rådets rekomm endationer nr 29 och 30/198l/s finner utskottet värdefullt. 
Hälsorisken av luftföroreningar i stadsluft har i hög grad uppmärksammats 
de senaste årtiondena. Epidemiologiska undersökningar har visat klara 
samband mellan luftföroreningar, kvantifierade med S02- och partikelmät
ningar, och kronisk luftrörskatarr i vissa länder. Flera undersökningar har 
visat att lungcancer är vanligare i städer än på landsbygden. Skillnaden i 
förekomsten av lungcancer mellan stad och landsbygd samt de många 
cancerogena äm nena i bilavgaserna, både sådana som bildas vid förbrän
ningen och sådana som sätts till bensin, gör frågan huruvida bilavgaserna 
orsakar cancer mycket viktig. U tsläppen från motorfordon sker i gatunivå, 
vilket gör att människor exponeras mer för sådana utsläpp än för motsva
rande utsläpp från en punktkälla. U tsläppen från motorfordon drabbar 
följaktligen i första hand barnen.

U tskottet som har noterat att m inisterrådet kommer att behandla bilav
gasproblemet på ett möte i februari 1984 anser för sin del att de nordiska 
länderna bör ingå en överenskommelse om blyfri bensin.
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7.7 Buller

Utomhusbuller utgör för många m änniskor en betydande olägenhet. I 
större tätorter och invid trafikleder och flygplatser är bullernivåerna ofta 
så höga att de medför försämrad nattsöm n, förhöjt blodtryck, stress etce
tera. Även i naturen kan ett avlägset trafikbuller eller ljudet från enstaka 
gräsklippare, snöskotrar etcetera upplevas som störande. U tskottet anser 
att så långt teknik och ekonomi tillåter bör biltrafiken skiljas från tätbe
byggda områden. Det är vidare angeläget att motoriseringen av fritiden 
leds i sådana banor att människans möjlighet att uppleva stillhet i naturen 
förbättras.

7.8 Ateranvändning och avfall

U tskottet förutsätter att m inisterrådet fortsatt vidareutvecklar detta 
samarbetsområde.

7.9 Produktkontroll

De problem som synes uppstå vid harmonisering av regler för klassifice
ring och märkning av kemiska ämnen och produkter får inte medföra att 
möjliga förbättringar ur konsument- eller arbetsmiljösynpunkt fördröjes i 
onödan.

Att en internationell konvention om skydd för ozonskiktet i enlighet med 
rådets rek. nr 9/1978/s, om än långsamt, håller på att utarbetas, finner 
utskottet positivt.

7.10 Naturskydd och friluftsliv

Skydd och vård av naturen har under en längre tid intagit en framskjuten 
plats i m inisterrådets projektarbete på miljövårdsområdet. En rad ytterst 
värdefulla rapporter har utarbetats. De nordiska rekomm endationer som 
har utarbetats bör beaktas på nationellt plan. Projektet har avslutats i och 
med publiceringen av rapporten NU 1983:2 ” Representativa naturtyper i 
N orden” . U tskottet som tagit del av rapporten finner det värdefullt att 
arbetet vunnit internationellt erkännande.

7.11 M iljöeffekter vid energiproduktion

Ministerrådet har, såsom framhölls inledningsvis, gjort en betydande 
satsning inom området miljöeffekter av energiproduktion. Fem projekt har 
varit igång sedan 1981. Det gäller deponering av flygaska, försurningens 
inverkan på m etalltransporterna i miljön, de förnybara energikällornas 
miljökonsevenser, relativa tillskott till människa och miljö av föroreningar 
samt cancerogena och mutagena ämnen vid energiproduktion. Att projek
ten beskrivits och distribueras i en tilltalande och instruktiv broschyr till 
bl.a. nordiska organ finner utskottet värdefullt. Att samarbetet mellan de 
nordiska länderna intensifieras när det gäller den konkreta avtalsförhand
lingen som kommer i konventionens spår finner utskottet självklart.
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Utskottet vill i tillägg till detta erinra om de rekommendationer som 
antogs vid Nordiska rådets senaste session och som har sitt ursprung i det 
seminarium som utskottet anordnade hösten 1981 tillsammans med ekono
miska utskottet under temat "Energi i Norden -  ekonomi, miljö och 
försörjningstrygghet.

Den nordiska miljöskyddskonventionen

I betänkandet om ministerrådsberättelsen C 1/1981 efterlyste utskottet 
en utvärdering av den nordiska miljöskyddskonventionen som trädde i 
kraft 1976. U tskottet noterade med tillfredsställelse att en översiktlig be
skrivning av miljöskyddskonventionens praktiska tillämpning gavs i minis
terrådsberättelsen C 1/1982. Tre fall omnämndes: Sveriges förfrågan 1978 
till Danmark om utsläpp från en kemisk fabrik; förhållandena vid en 
cementfabrik i Finland (som också berörde Sverige); och Danmarks och 
Sveriges meningsutbyte om byggandet av ett kolkraftverk i Amager.

U tskottet har underrättats om att konventionen vid ett antal tillfällen 
förbigåtts.

Det stod klart för Nordiska rådet som vid sin 20:e session 1972 rekom
menderade Nordiska ministerrådet att lägga fram förslag till en nordisk 
konvention syftande till att i nationell lagstiftning likställa grannländernas 
miljöskyddsintressen med det egna landets, att konventionen inte var 
någon tom deklaration, utan ett till mycket förpliktande avtal och att det 
skulle krävas såväl tid som nationellt ansvar att fullgöra konventionens 
förpliktelser.

Utvecklingen har visat att det var lättare att ingå konventionen än det 
blev att fullfölja dess syfte och intentioner. U tskottet understryker än en 
gång vikten av att frågan om nationell uppföljning ägnas den allra största 
uppmärksamhet.

8 Jämställdhet (kapitel X)

8.1 Allmänt

Kapitlet om jäm ställdhet följer i stort samarbetsprogrammets huvudom
råden; arbetsliv, social- och familjepolitik, utbildning, boende- och sam
hällsplanering samt deltagande i det politiska livet och samhället i övrigt.

U tskottet har i tidigare betänkanden om ministerrådsberättelsen anlagt 
principiella synpunkter på jäm ställdhetsutskottets status. U tskottet nöjer 
sig denna gång med att konstatera att det av berättelsen framgår att 
"sam arbetet på jäm ställdhetsom rådet är förankrat i jäm ställdhetsutskot
te t" . Utskottet ställer sig något frågande inför denna programförklaring.

Med hänsyn till att jäm ställdhetsarbetet fortsatt måste drivas aktivt 
såväl för att följa upp det egna samarbetsprogrammet som för att bevaka 
jäm ställdhetsaspekterna i övriga samarbetsprogram anser utskottet att det
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finns skäl att understryka vikten av att den 1981 inrättade konsulenttjäns
ten koncentreras enbart till jäm ställdhetsfrågor.

Efter dessa synpunkter av principiell och praktisk art, behandlar utskot
tet sakfrågorna i de olika underavsnitten av kapitlet om jäm ställdhet.

8.2 Arbetsm arknad

Vid en rad seminarier har m inisterrådets organ strävat efter att belysa 
olika aspekter på arbetsm arknadsstrukturer ur jäm ställdhetssynpunkt. 
Konferensen ” Jäm ställdhet och arbete -  den könsuppdelade arbetsm ark
naden” hade som syfte att kartlägga de åtgärder som satts in för att bryta 
den könsuppdelade arbetsm arknaden, utbyta information och erfarenhet 
samt komma med förslag till fortsatt arbete. Enligt utskottets mening utgör 
värderingar av olika yrken en av de kärnfrågor som måste lösas för att 
uppnå jäm ställdhet mellan kvinnor och män på arbetsmarknaden.

Det framgår att projektet om datateknologi och jäm ställdhet avslutats 
men att slutrapporten var av sådan undermålig kvalitet att den inte kom
mer att publiceras. I anledning av detta upprepar utskottet sin hemställan 
om att jäm ställdhetsaspekten bevakas i m inisterrådets förslag till hand
lingsplan på datatekonologiområdet.

U tskottet noterar att m inisterrådet inlett ett projekt vars syfte är att göra 
en kronologisk sammanställning av de lagar i de nordiska länderna vilka 
angår kvinnans arbete och levnadsvillkor under tiden 1870-1980. Projek
tet har utskottets fulla stöd. Verkligheten ger prov på att formell lika rätt 
för kvinnor och män inte räcker när attityder och livsmönster skapar en 
faktisk ojämlikhet. Projektets slutresultat kan även bidra till att fylla en rad 
” luckor” i den traditionella juridiska litteraturen.

Vid behandlingen av utkast till ministerrådsforslag till reviderat arbets
miljöprogram konstaterade utskottet att Nordiska jäm ställdhetsutskottet 
inte behandlat förslaget. Detta finner utskottet vara en brist med hänsyn 
till arbetsmiljöpolitikens inriktning och dess betydelse för kvinnors och 
mäns möjligheter att delta i arbetslivet på jäm ställda villkor.

8.3 Social- och familjepolitik

Inom ramen för samarbetsprogram met har ett projekt om våld i parför
hållanden startat i syfte att kartlägga omfånget och bakgrunden samt de 
faktorer som skall bearbetas för att våldet skall begränsas. Projektet har 
utskottets stöd.

I betänkande om C 1/1983 föreslog social- och miljöutskottet att orsa
kerna till nativitetens förändring över en längre tidsperiod i de nordiska 
länderna bör analyseras i ett jäm förande nordiskt perspektiv. Nativiteten 
sjunker i hela västvärlden. En orsak kan vara den särskilt för modern 
ogynnsamma fördelningen och reproduktionskostnaden. Sambandet famil- 
jepensionssystem  -  reproduktionskostnadsfördelning -  nativitet -  jäm 
ställdhet är allt fortsatt outforskat i de nordiska länderna. U tskottet har 
samma inställning i år och upprepar sin hemställan.
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8.4 Utbildning

Det framgår att ministerrådet planerar att arrangera ett kontaktmöte för 
tjänstemän inom undervisningsforvaltningen som ansluter sig till utbild
ning och uppfostran och avser att lägga fram projektförslag som uppfölj
ning av mötet. U tskottet, som anser att skolan har en viktig uppgift när det 
gäller att upplysa, m edvetandegöra och påverka i jämställdhetsfrågor, 
uttrycker tillfredsställelse med ministerrådets initiativ. En av orsakerna till 
att skolan inte haft större effekt på flickors och pojkars studie- och yrkes
val kan vara att ungdomarna har givits ett dubbelt budskap från samhällets 
sida. Å ena sidan lär de jäm ställdhet i skolan. A andra sidan möter de en 
traditionell arbetsm arknad samt de vuxnas traditionella uppfattning om 
yrkesval när de lämnar skolan. En annan orsak kan vara, och det gäller i 
första hand ungdomarna, att ju st i den åldern grundläggs och ifrågasätts 
könsidentiteten vilket kan innebära ett trygghetsbehov som kan tillgodoses 
genom en traditionell könsrollsuppfattning.

I sitt betänkande om C 1/1983 uttalade social- och miljöutskottet att 
bristen på jäm ställdhet i forskarsamhället bör uppmärksammas. Utskottet 
har noterat att m inisterrådet uppmärksammat såväl kvinnliga forskares 
villkor som vad kvinnoforskningen kan tillföra för att ge fullständighet och 
ny insikt.

8.5 Boende och samhällsplanering

Utskottet noterar med tillfredsställelse att ett större projekt om boende 
och samhällsplanering kommer att genomföras 1984 och 1985.

8.6 Deltagandet i det politiska livet och i samhällslivet i övrigt

I sitt betänkande om C 1/1983 poängterade utskottet att det är viktigt att 
kvinnor lika väl som män har inflytande på samhällets utveckling. Detta 
framhålls även i det nordiska samarbetsprogram met på jäm ställdhetsom rå
det. U tskottet hävdade då och hävdar fortfarande att de beslutande orga
nens sammansättning är en viktig faktor för det jäm ställda samhället. 
Samhällsförändringarna påverkas av hur könsfördelningen ser ut i de be
slutande organen.

Denna uppfattning bekräftas av den nyligen publicerade rapporten om 
kvinnor i nordisk politik med rubrik ” Den ofärdiga demokratin -  kvinnor i 
nordisk politik” . U tskottet, som tagit del av den tankeväckande rappor
ten, har också noterat att den följts upp av den nordiska pressen.

8.7 Lagstiftning

De legala och formella hindren för att främja jäm ställdhet är numera till 
stor del borttagna. Eftersom samhällets faktiska beskaffenhet ger rättsreg
lerna deras reella innebörd, kommer de dock i många avseenden att verka 
olika gentemot kvinnor och män.

Det framgår att m inisterrådet planerar ett seminarium för att söka se hur
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jäm ställdhetslagarna och avtalen tillämpas, vilka problem och möjligheter 
till vidareutveckling som finns. Ett sådant seminarium kan vara ett led i 
arbetet med att söka besvara frågan om varför faktisk jäm ställdhet inte 
uppnåtts i de nordiska länderna trots raden av jäm ställdhetsreform er och 
alla paroller inom fackliga, politiska och ideella organisationer.

8.8 Förberedelser fö r  FN:s kvinnokonferens i Nairobi 1985

1 sitt betänkande om C 1/1983 betonade utskottet värdet av att de 
nordiska länderna samverkar nära och förtroendefullt på internationellt 
plan på alla områden som rör jäm ställdhet. 1 sitt förslag till budget för 1984 
föreslog social- och miljöutskottet att medel öronmärks för en nordisk 
kvinnokonferens med uppgift att till FN-konferensen i Nairobi 1985 sam
manställa redan uppnådda resultat av reell jäm ställdhetskaraktär och for
mulera de jäm ställdhetskrav/åtgärder som är specifika för Nordens kvin
nor.

Det framgår att en sådan konferens kommer att äga rum våren 1984. Den 
uppläggning av konferensens syfte och innehåll som hittills presenterats 
har utskottets stöd.

Med hänsyn till den alltmer tilltagande arbetslösheten och den revidera
de familjerättens utformning och inriktning önskar utskottet att utrymme 
skapas på dagordningen för konferensen för en temadiskussion om försör- 
jarbegreppet i historisk belysning; Familjen som ekonomisk enhet — famil
jen som försöijningsinstitut -  två försörjarsystem .

9 Livsmedelsfrågor (kapitel XX)

Det perm anenta nordiska utskottet för livsmedelsfrågor, upprättat år 
1980, har social- och miljöutskottet hälsat med tillfredsställelse. Dess 
uppgifter är bl. a. information och samråd samt ansvar för koordineringen 
av det nordiska samarbetet på livsmedelsområdet. Projektverksamheten 
inom livsmedelsområdet behandlas fr.o .m . år 1983 under ett eget kapitel. 
Efter en måhända något utdragen planeringsfas är det social- och miljöut
skottets uppfattning att det nordiska samarbetet inom livsmedelsfrågor nu 
börjat ta form och bedrivs med stor planmässighet.

Av de sex prioritetsområdena inom det nordiska livsmedelssamarbetet 
önskar utskottet särskilt betona vikten av att problem inom livsmedelsom
rådet av handelsteknisk natur ägnas ökad uppmärksamhet. De nordiska 
länderna har idag ganska olika krav på näringsämnens hygieniska kvalitet, 
vilket i praktiken innebär handelshinder och en extra belastning för produ
cent/importören och för livsmedelskontrollen.

Nordiskt samarbete beträffande livsmedelstoxikologi har av social- och 
miljöutskottet prioriterats högt. Internationella riktlinjer och krav på livs
medel utarbetas i regi av Codex Alimentriumkommissionen under FAO/ 
WHO. U tskottet noterar med tillfredsställelse att det nordiska Codex-



1338 C l: Bilaga 10

sekretariatet så långt det år möjligt arbetar för att samordna de nordiska 
ländernas ståndpunkter för att därmed ge dem större genomslagskraft i 
internationella sammanhang.

Samarbetet om kost- och födoämnesfrågor har intagit en dominerande 
ställning. B l.a . kommer en arbetsgrupp att värdera de hälso- och fö- 
doämnesmässiga konsekvenserna av den alltmer utsträckta användningen 
av hälsokost. För att förbättra utsikterna för en realistisk födoämnespolitik 
har sam arbetsinsatser för att kartlägga befolkningens kostvanor och änd
ringar i kostvanem onstret igångsatts. Social- och miljöutskottet stöder 
tanken på att en arbetsgrupp ser över den praxis, som idag skiljer sig åt i de 
nordiska länderna, när det gäller tillsättning av vitaminer och mineraler i 
livsmedel.

10 Förslag till handlingsplan för nordiska forskningspolitiska rådet 
(Bilaga I)

Nordiska forskningspolitiska rådet, FPR, som är ett rådgivande organ 
till Nordiska ministerrådet inledde sin verksamhet i januari 1983.

Enligt sina stadgar skall FPR vart tredje år till Nordiska ministerrådet 
avge förslag till riktlinjer för sitt arbete. Riktlinjerna fastställs efter det att 
Nordiska rådet har beretts möjlighet att yttra sig.

Nordiska forskningspolitiska rådet har under 1983 b l.a . uppgjort ett 
förslag till handlingsprogram som rådet finner angeläget att diskutera med 
aktörerna på forskningsfältet. Förslaget till handlingsprogram, skall förstås 
som en beskrivning av de frågor som FPR i dagens läge bedöm er som 
forskningspolitiskt viktiga i det nordiska forskningssam arbetet och som 
FPR vill arbeta med under den närmaste tiden. Mot denna bakgrund har 
Nordiska forskningspolitiska rådet beslutat att i februari 1984 arrangera en 
nordisk konferens med två huvudteman; Nordiskt forskningssamarbete — 
handlingsprogram för nordiska forskningspolitiska rådet och forsknings
evaluering -  erfarenheter och användningsmöjligheter.

U tskottet finner detta arbetssätt vara en god start för det nyligen inrätta
de forskningspolitiska rådet.

I sitt betänkande om B 38/k om ökat nordiskt forskningssamarbete 
framförde utskottet som sin uppfattning att det var värdefullt att inrätta ett 
nordiskt forskningspolitiskt råd som ett led i strävandena att på nordiskt 
plan försöka uppnå en ändamålsenlig arbetsfördelning. Därmed kan bättre 
resultat uppnås med samma resursinsats eller samma resultat med en 
mindre resursinsats, vilket är av stor betydelse inte minst i ett för samtliga 
nordiska länder kärvt statsfinansiellt läge.

Förslaget till handlingsprogram inleds med en kort beskrivning av det
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nordiska offentliga forskningssam arbetets nuvarande uppbyggnad och om
fattning. Därefter listas de arbetsom råden FPR vill ta upp de närmaste 
åren. Det diskuteras olika möjligheter till att stimulera ett utvidgat samar
bete och förbättra förutsättningarna för sam arbetet, bl. a. genom att bidra 
till samordning och arbetsdelning av forskningsverksam het och forskarut
bildning.

Handlingsprogrammets inriktning och arbetsom råden uppfyller i stort de 
önskemål social- och miljöutskottet yrkade i sitt betänkande om B 38/k om 
ökat nordiskt forskningssam arbete.

U tskottet anser denna form av nordiskt samarbete vara mycket angelä
gen, emedan det innebär ett effektivt utnyttjande av tillbudsstående re
surser och ger möjlighet att utveckla även andra områden. U tskottet 
uttrycker likaså sin tillfredsställelse med handlingsprogrammets bredd, 
kvalitet och den vetenskapliga skaparglädje som lyser igenom i handlings
programmet.

För att säkra en dem okratisk utveckling i högteknologiska samhällen 
som de nordiska är det viktigt att resurser även avsätts för humaniora. 
U tskottet finner det därför glädjande att detta ingår som ett viktigt projekt
samarbete (avsn. 3.8).

Det framgår (avsn. 3.1) att FPR kommer att genomföra en värdering av 
det offentliga nordiska FoU-system et, dvs. utvärdera samarbetsorganens 
förhållande till varandra och till nationella organ.

Inom social- och miljöutskottets område har fyra perm anenta institutio
ner uppgifter på forskningsområdet. De är Nordiska hälsovårdshögskolan i 
Göteborg, Nordiska institutet för odontologisk materialprovning i Oslo, 
Nordiska nämnden för alkohol- och drogforskning och Nordiska institutio
nen för vidareutbildning inom arbetsmiljöområdet, båda i Helsingfors.

I projektform bedrivs forskning inom samtliga av utskottets sex arbets
områden.

Utskottet finner det angeläget att resurserna på forskningsområdet sam
ordnas. Ändamålsenlig nordisk samordning och samarbete på forsknings
området kan innebära stora besparingar nationellt.

I handlingsprogrammet redogörs för det ökade behovet av närmare 
förbindelse mellan grundforskning och sektorforskning (avsn. 3.2). Erfa
renheten visar att det idag är svårt att finna kvalificerade forskare till större 
program inom sektorforskningen, detta gäller särskilt inom områdena ar
betsmiljöforskning, socialforskning, miljöforskning och energiforskning. I 
handlingsprogrammet föreslås ett antal åtgärder för att söka komma till 
rätta med problemet. Åtgärdsförslagen har utskottets fulla stöd.

Det har länge varit en tradition att forskare från de nordiska länderna 
sökt sig till länder som USA, Tyskland, Storbritannien etc. för studier och 
forskningsverksamhet. En liknande tradition för resor mellan de nordiska 
länderna finns inte.

I handlingsprogrammet listas några av svårigheterna för att forskarna i



1340 C l: Bilaga 10

så liten grad uppehåller sig i ett annat nordiskt land. H år nåmns bl. a. den 
regionala balansen, löne- och skatteorsaker. U tskottet finner det därför 
glädjande att FPR föreslår att man bör analysera hur den gemensamma 
nordiska arbetsm arknaden fungerar i praktiken för forskare och andra högt 
utbildade personer.

Av prioritetsom rådena inom program- och projektsam arbetet (avsn. 3.8) 
önskar utskottet särskilt uppmärksamma forskningssamarbetet kring mil- 
jö- och energiforskning. I sitt betänkande om B 38/k noterade utskottet att 
en samordning av de i Norden till buds stående resurserna på energiforsk
ningens område med fördel borde kunna ske. Central är, enligt utskottet, 
den forskning som utförs inom om rådet miljöeffekter av försurningen samt 
bilavgasernas effekter på hälsa och miljö.

Övriga projekt som utskottet önskar understryka är forskningen om 
barns livsvillkor, äldreforskning, det ålderssegmenterade samhället och 
forskning om levnadsförloppet.

De insatser som görs inom forskning och utveckling får begränsade 
effekter om inte resultaten efterfrågas. Den utbredda pessimismen om 
framtiden beror till en del på omedvetenheten om den potentiella resurs 
som finns i forskning och utveckling inom våra högskolor och forsknings
institut. Forskningen vid våra högskolor är det mest belysande exemplet 
på underutnyttjande. Den har allt för länge ägnats ett förstrött och oenga
gerat intresse. U tskottet finner det därför glädjande att FPR önskar bidra 
(avsn. 3.11) till att främja förståelsen för att forskningen är ett viktigt medel 
för att påverka samhällsutvecklingen.

I handlingsprogrammet beskrivs (bl.a. underavsnitten 1.2 och 3.12) de 
forskningspolitiska villkoren och dess konsekvenser. H är nämns de eko
nomiska svårigheterna, en skev åldersfördelning, ofördelaktiga löne- och 
anställningsvillkor för forskarna etc., administrativa och tekniska hinder. 
U tskottet finner det värdefullt att dessa svårigheter tas upp till diskussion.

Hushållningen med resurser får inte innebära ett kortsynt och urskilj- 
ningslöst sparande. En effektiv hushållning måste inbegripa ökade sats
ningar på områden som kan skapa nya möjligheter och ge god avkastning. 
Till dessa räknar utskottet bl. a. forskning och utveckling.

När det gäller intresset för forskarutbildning och forskarexam ina är 
naturligtvis en förbättring för forskarnas arbetsm arknad, anställningsför
hållanden, löner och ställning i samhället avgörande. De flesta är idag 
överens om att otryggheten i anställningen skapat problem inte bara för 
forskare utan för forskningen.

Meningslösa regler, förordningar och administrativa system måste ren
sas ut, så att främst högskolorna blir bättre forskningsmiljöer. Samtidigt 
måste forskarna sam arbeta bättre både sinsemellan och med praktiker i 
näringslivet och förvaltningen. Politikerna är en viktig målgrupp. Det är 
främst forskarnas ansvar att skapa en dialog om forskningens resultat och 
utveckling.
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En annan faktor som sällan uppmärksammas är den ojämna könsfördel
ningen. U tskottet finner det därför glädjande att handlingsprogrammet 
(avsn. 3.12) uppmärksammat detta. Enligt utskottet är det önskvärt med en 
jäm nare könsfördelning. Fler kvinnor som forskare skulle kunna ge nya 
tillskott till kunskapen om samhället och människan. Det är sannolikt att 
valet av forskningsområden och valet av ämnen till en del bestäms av 
forskarens könstillhörighet, eftersom kvinnors och mäns erfarenheter i 
samhället skiljer sig åt.

11 Förslag

Med hänvisning till vad som ovan anförts får social- och miljöutskottet 
föreslå

A. att Nordiska rådet med anledning av de avsnitt av Nordiska 
m inisterrådets berättelse som hänvisats till social- och miljöut
skottet, kapital I (berörda delar) kapitel VI, kapitel VII, kapitel 
VIII, kapitel X och kapitel XX samt bilaga I, och antar följande 
yttrande:

1. för att konkretisera och realisera det nordiska arbetet och för att 
åter betona sam arbetets betydelse för den enskilde medborgaren 
bör uppföljningen av de avtal och överenskommelser som träf
fats de nordiska länderna emellan ägnas ökad nationell uppmärk
samhet,

2. den tekniska utvecklingen måste styras på ett sådant sätt att dess 
mänskliga konsekvenser blir positiva,

3. Nordiska m inisterrådet bör vid den 33:e sessionen redovisa de 
hinder som idag föreligger för att en nordisk arbetsmiljökonven
tion skall kunna ingås,

4. goda villkor och möjligheter bör tillskapas för nyföretagande och 
för de små och medelstora företagen,

5. problem inom livsmedelsområdet av handelsteknisk natur bör 
ägnas ökad uppmärksamhet.

Rådet anser vidare
6 . att samarbetet för att bekämpa luftföroreningar bör ges hög 

prioritet.
7. att sam arbetsinsatserna för att hindra de stora mänskliga, sociala 

och ekonomiska problem som ungdomsarbetslösheten innebär 
måste intensifieras,

8. att det nordiska samarbetet på rusmedelsområdet (alkohol och 
narkotika fortsatt bör utvidgas och fördjupas,

9. att orsakerna till födelsetalens förändring över en längre tidsperi
od i de nordiska länderna bör analyseras i ett jäm förande nor
diskt perspektiv.
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10. att samarbetet om barns miljö och uppväxtvillkor bör intensi
fieras.

B. att rådet lägger dessa avsnitt till handlingarna.

Stockholm den 27 januari 1984

M  arg re te Auken (SF)

Rune Gustavsson (c)

Timo Kietäväinen (K)

Astrid Murberg Martinsen (A)

Karin Flodström (s) 

Margit Hansen-Krone (H) 

Grethe Lundblad (s) 

Pétur Sigurdsson (Sj)

Odd With (Kr.F.) 
Förman

BILAGA II

Betänkande av Nordiska rådets ekonom iska utskott över Nordiska 
m inisterrådets berättelse rörande det nordiska sam arbetet (C 1), 
m eddelandena om rekom m endationerna nr 1/1979 angående pro
gram för nordiskt regionalpolitiskt sam arbete, nr 23/1980 angående 
gem ensam ma industriella projekt, nr 24/1980 angående glasindustrin 
i Norden, nr 2/1981 angående sam ordning av FoU-insatser och kart
läggning av m iljökonsekvenser vid fram ställning och bruk av alter
nativa drivm edel, nr 6/1981 angående utveckling av sam arbetsåt- 
gärder rörande fiskodling, nr 17/1982 angående nordisk utbildning 
för exportm arknadsföring, nr 18/1982 angående sam arbete inom  
nordisk m öbelindustri, nr 31/1983 angående kartläggning och sam 
ordning av utbudet och behovet av u-landsutbildning, nr 32/1983 
angående sam arbete om energi- och m iljörelaterad industri- och 
regionalpolitik, nr 33/1983 angående åtgärder för att stim ulera inno
vationer inom näringslivet i Norden och nr 34/1983 angående stär
kandet av det regionalpolitiska sam arbetet i Norden

Til Økonomisk utvalg er henvist visse deler av Nordisk Ministerråds 
beretning av nordisk samarbeid (C 1) til Nordisk Råds 32. sesjon. Dette 
gjelder visse deler av kapittel 1 samt
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Utvalget uttaler seg om følgende bilag til C I:
Bilag 1 Forslag fra Nordisk forskningspolitisk råd om et handlingspro

gram for rådets virksomhet 
Bilag 5 Rapport fra Nordisk Em betsmannskomité for industripolitikk om 

tiltak på det etableringsretslige området for å forenkle industrielt 
samarbeid og foretaksetableringer over grensene i Norden 

Bilag 6 Årsberetning for 1983 fra Nordisk kontaktorgan for atomenergi- 
spørsmål

Videre uttaler utvalget seg om meldinger til følgende rekommanda
sjoner:

Beretningen og meldingene er behandlet av utvalget på møte 26 .-27 . 
januar 1984 i Stockholm.

1 Det økonomiske samarbeid

Den internasjonale økonomiske situasjon har endret seg en del i løpet av 
det siste året. Mens håpet om en endring til det bedre knapt nok var 
tilstede ved ingangen til 1983, finnes det idag et begrunnet håp om at 
verdenssamfunnet kan bryte ut av den økonomiske stagnasjonsperioden.

Samtidig er det høyst usikkert om den begynnende oppgang vil vare. I 
alle tilfelle vil det bli vanskelig å redusere arbeidsledigheten internasjonalt. 
Den nytte de enkelte land vil få av en eventuell alminnelig oppgang vil også 
variere. Dette vil b l.a . være avhengig av hvilken økonomisk situasjon 
landet befinner seg i i utgangspunktet, og av den økonomiske politikk som 
landet fører. Derfor finnes det ingen grunn til å endre på Økonomisk 
utvalgs grunnholdning til det nordiske samarbeidet. Fortsatt må målet om 
økonomisk utvikling og full sysselsetting stå i fokus.

Den økonomiske situasjonen i de nordiske land har vært preget av 
framgang på en del viktige områder og av tilbakegang på andre.
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Volumveksten i brutto nasjonalprodukt (BNP) har variert fra land til 
land. Mest positiv var utviklingen i Finland der veksten var 2,5 prosent. 
Med unntak av Island har imidlertid BNP økt også i de andre nordiske 
land. I Danmark var veksten 2 prosent, i Norge 1,6 prosent og i Sverige 1 
prosent. Nedgangen i Islands nasjonalprodukt var 2,3 prosent.

Fortsatt viser inflasjonstakten en gunstig utvikling i Norden, men infla
sjonen i alle de nordiske land lå over OECD-gjennomsnittet i 1983. Dan
mark hadde den laveste inflasjon med 6 prosent. Tilsvarende viste kon
sumprisene i Finland en vekst på 9 prosent, i Island på 54 prosent, i Norge 
på 8,5 prosent og i Sverige på 8,8 prosent.

Også i samhandelen med utlandet innebar 1983 en forbedring for de 
fleste nordiske land. I den gunstigste situasjon er Norge. Der økte over
skuddet på betalingsbalansens løpende poster fra 5,1 milliarder NOK til
10.7 milliarder NOK. I Danmark avtok underskuddet fra 18,8 milliarder 
DKK til 10,7 milliarder DKK. I Island avtok også underskuddet. Mens det 
i 1982 utgjorde 10 prosent av BNP var denne andelen redusert til 2,2 
prosent i 1983. I Sverige avtok underskuddet fra 22,2 milliarder SEK til
10.7 milliarder SEK. Finland var det eneste land der utviklingen på dette 
området viste en noe negativ utvikling, idet underskuddet på betalingsba
lansen økte fra 4,7 milliarder FIM til 5,5 milliarder FIM.

Det mest negative trekk i de nordiske lands økonomi er den fortsatte 
stigning i arbeidsløsheten. I Danmark steg arbeidsløsheten fra 9,75 prosent
i 1982 til 10,5 prosent i 1983. I Finland økte arbeidsløsheten fra 5,9 til 6,2 
prosent, i Island fra 0,7 til 1 prosent, i Norge fra 2,6 til 3,25 prosent og i 
Sverige fra 3,1 til 3,4 prosent.

Økonomisk utvalg mener at det er av stor betydning for de nordiske land 
at de store europeiske land samt Japan kan sette igang en ekspansiv 
økonomisk politikk. Dette vil skape grunnlag for en bedret utenriksøkono
mi og på sikt føre til en lettere økonomisk situasjon internt i Norden.

En internasjonal oppgang er imidlertid ingen garanti for at de nordiske 
lands økonomiske situasjon endres. Prognoser for utviklingen i de nordi
ske lands økonomier viser at det er et långt stykke igjen før man har en 
situasjon som ligner den man hadde før problemene satte inn i 1970-årene.

Økonomisk utvalg tok til Nordisk Råds sesjon i 1983, initiativ til å få 
utarbeidet en handlingsplan for økonomisk utvikling og full sysselsetting. 
Dette forslaget var hovedsaken ved sesjonen i 1983 og har preget arbeidet i 
utvalget. I utvalgets betenkning til de tre medlemsforslag som ledet fram til 
rekommandasjonen om en handlingsplan for økonomisk utvikling og full 
sysselsetting, betonte utvalget at det var nødvendig med tiltak på interna
sjonalt, nasjonalt og nordisk nivå for å bryte ut av den økonomiske stagna
sjon. Det ble pekt ut en rekke delområder der utvalget mente det var 
nødvendig med en større satsing. Internasjonalt la utvalget vekt på bl.a. 
styrket nordisk samarbeid i internasjonale fora, nødvendigheten av å skape 
ny vekst i verdensøkonomien og forsvar for den frie handel mellom lan
dene.
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På nasjonalt og nordisk plan påpekte utvalget bl. a. at økonomisk utvik
ling og full sysselsetting måtte stå i fokus for det nordiske samarbeidet, at 
det nordiske valutasam arbeidet måtte bedres, og at man måtte utarbeide 
en aktiv arbeidsmarkedspolitikk. Videre var man i utvalget enige om å 
dempe veksten i de offentlige utgifter og redusere for store underskudd, 
styrke næringslivets konkurranseevne og å arbeide for økt produktivitetet 
innen den offentlige sektor og næringslivet. Utvalget anså det viktig å 
videreføre arbeidet med å gjøre Norden til hjemmemarked, legge forhol
dene til rette for utvidet samarbeid på energi- og industriområdet og å 
drøfte samarbeid om større innkjøpsprogram innen den offentlige sektor.

Det vakte oppsikt langt utenfor Nordisk Råds kretser at alle partigrup
peringene som var representert i Økonomisk utvalg, kunne samle seg om 
et såvidt omfattende politisk dokument.

Økonomisk utvalg har hatt store forhåpninger til Nordisk Ministerråds 
evne til å konkretisere den skisse til handlingsprogram som Økonomisk 
utvalg trakk opp til sesjonen i 1983. M inisterrådets svar er nå kjent gjen
nom ministerrådsforslag B 47/e om retningslinjer for økonomisk politikk 
og nordisk økonomisk samarbeid.

Økonomisk utvalg vil gi uttrykk for at dette ministerrådsforslag ikke 
innfrir forventningene. Det som i første rekke er utilfredsstillende er at 
sysselsettingsproblemene er skjøvet i bakgrunnen. Utvalget er enig med 
Ministerrådet i at det er viktig å bekjempe inflasjon og de langsiktige 
årsakene til arbeidsløsheten. Utvalget kan imidlertid ikke akseptere at 
M inisterrådet gir opp å bekjempe de akutte arbeidsledighetsproblemer. 
Utvalget m ener dette kan bli oppfattet som et forsøk på å endre den 
politikk som de nordiske land hittil har stått for og som motsatsen til 
intensjonene i den skisse til handlingsprogram som Økonomisk utvalg la 
fram i 1983.

Som allerede påpekt har arbeidsløshetssituasjonen i de nordiske land 
forverret seg i løpet av 1983.

Fra nordiske arbeidskraftsmyndigheter har Økonomisk utvalg fått opp
lyst at i Danmark økte antall arbeidsledige med 22000 personer til i alt 
285000 personer. Her er gjennomsnittstall for 1983 sammenlignet med 
gjennomsnittstall for 1982. Arbeidsstyrken økte noe mere, slik at sysselset
tingen økte med 1 000 personer.

1 Finland økte sysselsettingen med 25 000 personer, men da arbeidsstyr
ken økte med 33 000 personer økte antall arbeidsløse fra 138000 personer 
til 146000 personer.

1 Island økte sysselsettingen med 2 400 personer til 115 800. Arbeidsle
digheten er fortsatt på et lavt nivå, selv om man kunne registrere en økning 
fra 770 arbeidsløse personer i 1982 til 1 183 arbeidsløse personer i 1983.

I Norge økte arbeidsstyrken med 34000 personer i 1983. Sysselsettingen 
viste også en økning med 11 000 personer. Antall arbeidsløse økte dermed 
med 23 000 personer til 64000 personer.
43-30-332 Nordiska rådet
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I Sverige har antall sysselsatte økt med 5000 personer i 1983. Samtidig 
har imidlertid arbeidsløsheten økt. I septem ber 1983 nådde arbeidsløshe
ten et rekordhøyt nivå da 177000 personer var registrert arbeidsløse. Den 
gjennomsnittlige arbeidsløshet var imidlertid i 1983 på 151000 personer. 
Dette var en økning på 14000 personer fra året før.

De fleste av de ovenfor nevnte tall er gjennomsnittstall for 1983. Det er 
kjent at arbeidsløshetsproblem ene har vært stigende i løpet av året. Det 
viser eksemplet fra Sverige. Det betyr at antall arbeidsløse i Norden ved 
utgangen av 1983 var mer enn 650000 personer. I gjennomsnitt var øknin
gen 67000 flere personer arbeidsløse i 1983 enn i 1982.

Det er en kjent sak at når langvarige perioder med arbeidsløshet inn
treffer, øker også antallet personer som har gått arbeidsledige over lengere 
tid. Eksempelvis kan det vises at mens 9,5 prosent av de arbeidsløse i 
Norge i 1981 hadde vært uten arbeid i seks måneder eller mer, hadde 11,2 
prosent av de arbeidsledige vært uten arbeid i en tilsvarende lang periode i
1982. Den samme utviklingen har funnet sted i Sverige. 18 prosent av de 
arbeidsløse hadde vært uten arbeid i 6 måneder eller mer i 1981. I 1982 var 
det tilsvarende tall 22,1 prosent. Det er rimelig å anta at denne utviklingen 
også foregår i de andre nordiske land og at utviklingen er forsterket i løpet 
av 1983.

De tallene som nevnes ovenfor understreker at de akutte arbeidsløshets- 
problemer må tas alvorlig. N år Økonomisk utvalg likevel har funnet det 
riktig å ikke avvise ministerrådsforslaget om retningslinjer for økonomisk 
politikk og nordisk økonomisk samarbeid, har dette i stor grad sammen
heng med forventninger om at den arbeidsgruppe finansministrene har 
nedsatt for å følge opp m inisterrådsforslaget, makter å bringe arbeidet inn i 
konstruktive baner.

2 Finans- og valutapolitikk

Ved Nordisk Råds sesjon i 1983 tok Nordisk Råd initiativ til følgende 
saker på det finans- og valutapolitiske området:

i) Rek. nr 28/1983le om et handlingsprogram for økonomisk utvikling og 
full sysselsetting

ii) Yttrande nr. 111983le om utarbeiding av en faglig analyse av årsaker 
til og virkninger av de nordiske lands devaluering høsten 1982

iii) Yttrande nr. 2/1983/e om intensivering av arbeidet for å styrke det 
nordiske valutapolitiske arbeidet

iv) Yttrande nr. 311983/e om undersøkelse av mulighetene for et intensi
vert nordisk samarbeid i internasjonale fora.

Punkt iii) har delvis sammenheng med rek. nr. 23/1980/e om felles 
industrielle prosjekter. Både punkt i) og punkt iv) angår flere fagområder 
enn det her behandlede.

Til punkt i) om handlingsprogrammet for økonomisk utvikling og full 
sysselsetting.
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Rek. nr. 2811983 har følgende ordlyd:
” Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd å utarbeide en nor

disk handlingsplan for økonomisk utvikling og full sysselsetting.”
Økonomisk utvalg konstaterer at rekommandasjonen er fulgt opp ved 

det framlagte ministerrådsforslag, B 47le, om retningslinjer for økonomisk 
politikk og nordisk økonomisk samarbeid.

Såfremt dette forslaget leder fram til en rekomm andasjon, er hensikten 
med den her behandlede rekommandasjon oppfylt. 1 en særskilt betenk
ning av 26. januar 1984 er det med det ovennevnte forbehold, foreslått å 
avskrive rek. nr. 28/1983/e.

Økonomisk utvalg viser til sin betenkning til ministerrådsforslag B 47te 
for utvalgets synspunkter på forslaget.

Til punkt ii) om analyse av de nordiske lands devalueringer.
Økonomisk utvalg har med tilfredshet merket seg at Embetsmannskomi- 

téen for valutaspørsmål og finansielle spørsmål (NEVF) har fått satt igang 
arbeidet med å analysere årsaker til og virkninger av de nordiske lands 
devalueringer høsten 1982. Utvalget ser positivt på at Nordisk Økonomisk 
Forskningsråd har påtatt seg det konkrete ansvaret for gjennomføringen av 
analysen.

Det er viktig at Forskningsrådet viser åpenhet overfor spørsmålsstil
linger som nordiske politikere anser som sentrale.

Til punkt iii) om styrking av det valutapolitiske arbeidet.
Økonomisk utvalg har m ottatt to rapporter vedrørende valutapolitikk i 

løpet av siste år:
1) Tilleggsrapport om tiltak på det valutapolitiske området for å fremme 

industrielle sam arbeidsprosjekter over grensene i Norden.
2) Videreutvikling av valutapolitiske konsultasjoner i Norden.
Den første rapporten, den s. k. ” Tilleggsrapporten", inngår som en del 

av oppfølgingen av rek. nr. 23ll980le om felles industrielle prosjekt. Øko
nomisk utvalg har behandlet rapporten sammen med to medlemsforslag 
som berører samme emne som "Tilleggsrapporten” . For utvalgets syns
punkter på rapporten vises det derfor til utvalgets betenkning til medlems
forslag A 622le om liberalisering av kapitalmarkedet og monetært samar
beid i Norden, samt medlemsforslag A 673le om et friere nordisk aksje
marked.

Økonomisk utvalg behandlet rapporten om valutapolitiske konsultasjo
ner i Norden på sitt møte 8. og 9. august 1983. Utvalget uttalte at de 
nordiske land i første rekke burde bestrebe seg på å få istand konsultasjo
ner med de øvrige nordiske land før beslutninger tas om endringer av de 
nordiske landenes valutakursnivåer. Denne uttalelsen innebar at utvalget 
ønsket et tettere valutasamarbeid enn det Nordisk Ministerråd (finansmi
nistrene) gikk inn for ved sin uttalelse av 20. juni 1983. Utvalget har merket 
seg at det ikke gjøres noen referanse til utvalgets uttalelse i M inisterrådets 
beretning. Utvalget velger å se dette som en forglemmelse fra Ministerrå-
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dets side. Det er å håpe på at utvalget snart kan få informasjon om hvilken 
innvirkning Økonomisk utvalgs uttalelse om valutapolitiske konsultasjoner 
vil få ved framtidige valutakursjusteringer i Norden.

Økonomisk utvalg har ikke m ottatt rapporten ” Fri registrering av skip i 
N orden”  som omtales i M inisterrådets betenkning. Utvalget ønsker denne 
samt den supplerende rapport som også omtales i beretningen, så snart 
sistnevnte er ferdig.

Til punkt iv) om intensivert nordisk samarbeid internasjonalt.
Det initiativ og den koordinering de nordiske land foretok i forbindelse 

med ministerrådsm øtet i OECD i mai 1983 er et mønstergyldig eksempel på 
hvordan nordisk samarbeid kan drives internasjonalt. Økonomisk utvalgs 
nestformann som sammen med utvalgets sekretær besøkte OECD-sekre- 
tariatet kort etter ovennevnte møte, fikk klart inntrykk av at det nordiske 
initiativet var blitt lagt merke til, selv om man neppe kan si at initiativet 
fikk den nødvendige gjennomslagskraft.

Økonomisk utvalg møtte Nordisk M inisterråd (finansministrene) 8. de
sem ber 1983. På dette møtet oppfordret utvalget finansministrene b l.a . til 
samordning foran det ministermøtet som skal være i OECD’s regi i februar 
1984. Utvalget fikk forståelsen av at det var problematisk i det hele tatt å få 
den dagsaktuelle økonomiske situasjon på dagsorden til dette møtet. De 
nordiske land forsøkte å få dette til. Økonomisk utvalg vil støtte forsøket. 
Selv om den internasjonale økonomiske situasjon er lysere enn på flere år, 
er det flere forhold tilstede som raskt kan snu den nåværende oppgangsten- 
densen. Det er viktigt å diskutere disse forhold internasjonalt. Bare gjen
nom en samordnet internasjonal aksjon kan den positive økonomiske 
utviklingen sikres. Lignende synspunkter framførte også Nordens faglige 
samorganisasjon på et møte med Økonomisk utvalg 15. november 1983.

3 Industripolitikk

Ved Nordisk Råds sesjon i 1983 ble følgende initiativ tatt på det industri
politiske området:

i) Rek. nr. 3311983/e om tiltak for å stimulere innovasjoner innen næ
ringslivet i Norden

ii) Ytring nr. 5ll983le om bedring av mulighetene for industrielt sam ar
beid og foretaksetableringer over grensene i Norden.

Fra før av følger Rådet bl. a. følgende saker:
iii) Rek. nr. 25119741e om undersøking av de multinasjonale foretaks 

rolle i de nordiske lands økonomi
iv) Rek. nr. 23ll980le om felles industrielle prosjekt
v) Rek. nr. 24/1980/e om glassindustrien i Norden
vi) Rek. nr. I8/1982le om samarbeide innen nordisk møbelindustri
vii) Rek. nr. 19ll982le om nordiske underleveranser
viii) Rek. nr. 29ll983le om handlingsprogram for datateknologiområdet.
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Nordisk M inisterråd utarbeidet i 1982 en arbeidsplan på det industripoli
tiske området. Selv om dette arbeidet har langsiktig karakter har M inister
rådet nå framlagt en sammenfattende rapport over arbeidet hittil med 
planen. Rapporten dekker oppfølgingen av de ovenfor nevnte av Rådets 
saker. Økonomisk utvalg fikk av M inisterrådssekretariatet en gjennom
gang av sakene på sitt møte i november 1983.

Økonomisk utvalg konstaterer at M inisterrådet i sin beretning gir en 
samlet framstilling av planen for det videre arbeidet på industriområdet. 
Utvalget finner denne oversikten nyttig. I den grad utvalget har funnet det 
nødvendig å kommentere de enkelte planlagte tiltak, er dette gjort i forbin
delse med de enkelte saker nedenfor.

Til punkt i) om innovasjoner innen næringslivet.
Rek. nr. 3311983/e lyder:
Nordisk Råd rekomm anderer Nordisk M inisterråd å tillegge arbeids

gruppen for fremme av teknisk FoU, oppgaven med å utrede tiltak for å 
stimulere innovasjoner innen næringslivet i Norden.

Økonomisk utvalg kan nå konstatere at Ministerrådet har framlagt en 
rapport om saken, Økt nordisk teknisk FoU-samarbeid. I rapporten gis 
b l.a . en oversikt over nasjonale og nordiske støtteordninger for FoU- 
formål og omfanget av offentlig støtte til teknisk FoU i Norden. Videre 
vurderes hvilke muligheter som finnes for å øke det nordiske tekniske 
FoU-samarbeidet. I rapporten presenteres dessuten en rekke forslag for å 
øke det tekniske FoU-samarbeidet sammen med en oversikt over gjen- 
nomføringskostnadene.

Rapportens forslag er gruppert i ni om råder som tilsammen kan sies å 
utgjøre et teknologipolitisk samarbeidsprogram. Økonomisk utvalg ønsker 
å gi noen generelle kommentarer til rapporten og forslagene.

Levestandarden i de nordiske land er blant de høyeste i verden. En av 
årsakene til dette er det høye utdanningsnivå i hele Norden. Det er en 
viktig oppgave i størst mulig grad å dra nytte av denne ressursen. I den 
sammenheng er økt satsing på teknisk FoU-virksomhet et fornuftig tiltak. 
Økonomisk utvalg vil også vise til sin betenkning til det medlemsforslag 
som leder fram til rek. nr. 3311983/e om innovasjoner innen næringslivet i 
Norden. Der uttaler utvalget b l.a . at det finner det naturligt og riktig at 
myndighetene i de nordiske land i dagens vanskelige økonomiske situasjon 
bidrar med tiltak for å stimulere innovasjonsvirksomheten i Norden.

Utvalget deler den oppfatning som kommer til uttrykk i rapporten at de 
nordiske land hver for seg er for små til å kunne drive omfattende teknisk 
forskning og utvikling på et høyt nivå på alle teknikkområder. Utvalget 
tror at nordisk samarbeid om teknisk forskning og utvikling gir grunnlag 
for en mer rasjonell og mer vidt-favnende FoU-virksomhet. Dette kan på 
sikt bety en styrking av næringslivets internasjonale konkurranseevne.

Økt nordisk satsing på FoU-virksomhet bør i prinsippet vurderes mot 
avkastningen av en slik økning. Det finnes imidlertid ingen enkel eller
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sikker metode for å foreta slike beregninger. I rapporten har man kun  
beregnet kostnadene til tiltak som man mener vil gi et tilfredsstillende 
resultat. Dessuten har man sett på forholdet mellom de midler som be
vilges til FoU-virksomhet nasjonalt og nordisk. I den sammenheng er det 
klart at den nordiske satsing framstår som relativt beskjeden. Den nordiske 
statlige satsing på nordisk FoU-samarbeid var i 1979 ca 1 prosent av den 
totale statlige satsing på FoU-virksomhet. Halvparten av det nordiske 
beløpet ble kanalisert over Nordisk Ministerråds budsjetter.

Heller ikke en slik sammenligning, som i seg selv ikke kan være uttøm 
mende, gir godt nok grunnlag for å si at de nordiske midlene til FoU- 
virksomhet bør øke, men utvalget mener at sammenligningen antyder 
dette.

Når Økonomisk utvalg nå går inn for økt satsing på teknisk FoU- 
samarbeid har det avgjørende argumentet vært antagelsen om slik virk
som hets betydning for produksjon og sysselsetting. I Økonom isk utvalgs 
betenkning til tre medlemsforslag som ledet framt til rek. nr. 28/1983/e om  
en handlingsplan for økonom isk utvikling og full sysselsetting poengteres 
dette ved henstillinger om å arbeide for økt produktivitet innen den offent
lige sektor og næringslivet og om å øke forutsetningene for at næringslivet 
skal kunne styrke sin konkurransekraft.

Ø konom isk utvalg konstaterer at hoveddelen av de midler som er nød
vendige for å gjennomføre de forslag som presenteres i rapporten sannsyn- 
ligivs må framskaffes nasjonalt. For å dekke særskilte samarbeidskost- 
nader behøver man økte midler over de nordiske budsjetter som svarer til 
10 millioner SE K  i 1985, 14 millioner SE K  i 1986 og 15 millioner SE K , -  
alle tall i 1983-priser.

De ovenfor nevnte beløp utgjør i nasjonal sammenheng relativt beskjed
ne beløp, men vil kreve prosentvis store økninger i de nordiske budsjetter. 
Kostnadene må imidlertid sees i sammenheng med de fordeler som oppnås 
ved at tiltakene gjennomføres på samnordisk basis. Skal hvert enkelt 
nordisk land gjennomføre de tiltak som foreslås i FoU-rapporten vil kost
nadene bli betydelig høyere både totalt og for det enkelte land. Ø konomisk 
utvalg vil derfor oppfordre til at alle de nordiske land frigjør midler, f. eks. 
fra nasjonale FoU-budsjetter, slik at det nordiske teknologipolitiske sam
arbeidsprogram kan gjennomføres.

Ø konom isk utvalg la ved sin behandling av medlemsforslaget som ledet 
fram til rek. nr. 33ll983le, stor vekt på betydningen av å støtte opp om  
innovasjonsvirksomheten innen små og mellomstore bedrifter. Den fram
lagte rapport er neppe noe fyldestgjørende svar på nettopp disse gruppers 
problemer.

Økonomisk utvalg ble på møte i desember 1983 orientert av Nordisk 
investeringsbank om en mulig ordning for innovasjons- og markedsførings- 
lån. En slik ordning ville i første rekke være m yntet på små og mellomstore 
foretak som var i ferd med å utvikle eller markedsføre et nytt produkt. I
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betenkningen til medlemsforslag A 630/e om innovasjoner innen næringsli
vet i Norden trakk utvalget fram at enkelte rem issinstanser hadde pekt på 
at mange innovasjonsprosjekter faller utenom de lånemuligheter som N or
disk investeringsbank gir idag.

Økonomisk utvalg er kjent med at Nordisk Ministerråd ikke har ønsket å 
fremme et forslag om oppretting av en ordning i tråd med den ovenfor 
nevnte mulige ordningen for innovasjons- og markedsføringslån. Utvalget 
vil likevel henstille til M inisterrådet om å gå videre med det eksisterende 
forslag og justere dette, for å fremme små og mellomstore foretaks mulig
heter til å utvikle og markedsføre nye produkter. Utvalget ønsker et forslag 
framlagt til Nordisk Råds 33. sesjon, 1985.

Utvalget foreslår at rek. nr. 3311983/e blir tatt til etteretning og at ny 
melding imøteses til neste sesjon.

Punkt ii) dekkes under punkt iv).
Til punkt iii) om multinasjonale foretak.
Rek. nr. 25ll974le lyder:
” Nordisk Råd anbefaler Nordisk M inisterråd å gjennomføre en undersø

kelse av de multinasjonale selskapers rolle i de nordiske lands økonomi og 
vurdere om denne undersøkelse gir grunnlag for en felles nordisk lovgiv
ning og/eller andre forholdsregler.”

En nordisk utredning om multinasjonale foretaks (MNF) rolle i de nor
diske lands økonomi, N U  A 1979:19 ble lagt fram i 1979. I 1982 ble et 
kompletterende utredningsarbeid om de samfunnsøkonomiske effekter av 
MNF gjennomført. En oversikt over upubliserte og ubearbeidete data blir 
nå laget av Nordisk utvalg for næringsstatistikk. Embetsmannskomitéen 
for industripolitikk driver og vil drive et kontinuerlig arbeid for å bedre 
informasjonen om M NF. Hensikten er å få et bedre grunnlag for å vurdere 
slike foretaks virksomhet i de nordiske land. Et utvalg nedsatt av em bets
mannskomitéen utfører det praktiske arbeidet i denne sammenheng. Ut
valget følger også opp de nordiske lands holdninger til MNF i internasjona
le fora. Utvalget har også som mandat å behandle konkrete problemer som 
kan oppstå i ett eller flere nordiske land som følge av multinasjonale 
selskapers virksomhet. Slike problemer har ikke dukket opp.

Nordisk Råd og dets organer har ved flere tilfelle uttrykt missnøye med 
at en referansegruppe til utvalget ikke er blitt opprettet. Hensikten med 
referansegruppen var å sikre at næringslivets parter fikk et forum for å 
diskutere eventuelle problem er knyttet til M NF. Økonomisk utvalg no
terer at næringslivets parter møtte Embetsmannskomitéen for industri- 
spørsmål i 1983. Det ble da konstatert at det for tiden ikke finnes akutte 
problemer for behandling på nordisk plan.

Økonomisk utvalg går ut fra at M NF-utvalget også i framtiden vil være 
på vakt overfor problemer som kan oppstå i forbindelse med multinasjona
le foretak og at de således fortsetter arbeidet med å oppfylle rekomman
dasjonens intensjoner. Det er viktig at M NF-utvalget, på ønske fra en eller
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flere av næringslivets parter, er beredt til å samarbeide med disse for å 
drive spørsmål vedrørende multinasjonale foretak videre.

I særskilt betenkning av 26. januar 1984 foreslo utvalget at rek. nr. 251 
19741e blir tatt til etteretning og at rekommandasjonen anses ferdigbehand
let for Rådets del.

Til punkt iv) om felles industrielle prosjekt.
Rek. nr. 23/1980le lyder:
” Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd å foreta en oversikt 

over de nordiske lands lovgivning med sikte på å fremme felles prosjekt på 
det industrielle om rådet.”

Oppfølgingen av rekommandasjonen foregår på fem områder.
1) Gjennomgang av de nordiske lands valutalovgiving
2) Gjennomgang av de nordiske lands etablerings- og konsesjonslovgiv-

3) Gjennomgang av de nordiske lands skattelovgiving
4) Analyse av spørsmål om en nordisk aksjeselskapsform
5) Vurdering av de industripolitiske aspekter ved utredningen ” Ar

beidskraftens og kapitalens mobilitet i N orden” .
Til punkt 1. M inisterrådet har i 1983 lagt fram en ” Tilleggsrapport om 

tiltak på det valutapolitiske om rådet for å fremme industrielle samarbeids
prosjekt over grensene i N orden” . Nordisk Ministerråd har på bakgrunn 
av rapporten lagt fram en ministerrådsmelding.

Økonomisk utvalg behandler meldingen i sin betenkning til medlems
forslagene A 6621e om liberalisering av kapitalmarkedet og monetært sam
arbeid i Norden og A 673le om et friere nordisk aksjemarked.

Til punkt 2. (Dette punkt må ses også som en oppfølging av punkt ii) dvs. 
Ytring nr. 511983/e.) Embetsmannskomitéen for industrispørsmål har i 
1983 fuliført analysen av mulighetene for å innføre lettelser i eller liberali
sere nasjonale bestem melser m. h. t. retten til etablering for nordiske bor
gere og foretak i de nordiske land. Komitéen har også behandlet spørsmå
let om et felles nordisk aksjemarked. Komitéens vurderinger og forslag er 
gitt i en rapport, bilag nr. 5 til Ministerrådets beretning (C 1).

Økonomisk utvalg vil knytte noen bemerkninger til rapporten.
Utvalget ser med tilfredshet på at man nå i de nordiske land har satt i 

verk konkret arbeid for å fjerne nasjonal lovgiving slik at nordiske medbor
gere som flytter til et annet nordisk land likestilles med landets egne 
statsborgere når det gjelder retten til å drive selvstendig industri eller 
håndverk, å skaffe seg fast eiendom til bolig- eller næringsformål og å 
stifte, være administrerende direktør eller være styremedlem for aksjesel
skaper. Dette er i tråd med de synspunkter Økonomisk utvalg ga i sin 
betenkning til rek. nr. 23ll980le i 1983. Utvalget ser de lovendringer som 
nå skal settes i verk som bidrag til å øke nordiske borgeres muligheter til 
fritt å velge hvor i Norden de vil bo og arbeide.

Økonomisk utvalg kan også konstatere at M inisterrådet er kommet
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lengre i debatten om hva som kan gjøres for å forenkle etableringslovgivin- 
gen i de nordiske land. Utvalget tar til etteretning at etableringslovene 
praktiseres såvidt liberalt at de ikke kan sies å være et stort hinder for 
industrielt samarbeid over grensene i Norden. Utvalget slutter seg likevel 
til M inisterrådets bedømning om at lovenes eksistens i seg selv for det 
enkelte foretak kan virke hemmende på planer om grenseoverskridende 
etableringer i Norden.

Embetsmannskommitéen for industrispørsmål mener det idag ikke er 
mulig å fjerne plikten til å innhente tillatelse når man etablerer næringsdrift 
i et annet nordisk land, Danmark untatt. Økonomisk utvalg tar dette til
etterretning, men mener samtidig at det dermed er større grunn for å

t

påskynde de liberaliseringstiltak som er mulige å gjennomføre. Embets- 
mannskomitéen opplyser om at to alternative m etoder for behandling av 
søknad om etableringstillatelse er under vurdering. Økonomisk utvalg ser 
forslagene som likeverdige. Det må være det alternativ som i praksis er 
mest håndterbart som velges.

Økonomisk utvalg kommenterer spørsmålet om et felles nordisk aksje
marked i sin betenkning til medlemsforslagene A 662le om liberalisering av 
kapitalmarkedet og monetært samarbeid i Norden, samt A 673le om et 
friere nordisk aksjemarked.

Til punkt 3. Økonomisk utvalg konstaterer at Ministerrådet nå vurderer 
å utrede de nordiske lands skattelovgivning. Utvalget vil støtte opp om at 
en slik utredning blir foretatt. Det vil være verdifullt å få belyst de spørs
mål som antydes i M inisterrådets melding om rek. nr. 23ll980le.

Til punkt 4. Utvalget konstaterer at det ikke har hendt noe med spørsmå
let om en nordisk aksjeselskapsform i 1983. Utvalget etterlyser resultatet 
av de diskusjoner M inisterrådet forespeilte i sin melding i 1983.

Til punkt 5. Økonomisk utvalg etterlyser mer konkret information om 
M inisterrådets oppfølging av dette punkt.

Utvalget foreslår at meldingen om rek. nr. 2311980 blir tatt til etteretning 
og at ny melding imøteses til neste sesjon.

Til punkt v) om glassindustrien i Norden.
Rek. nr. 2411980/e lyder:
Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk Ministerråd å la foreta en gjen

nomgang av problemene for glassindustrien i Norden med sikte på å 
motvirke monopoltendenser og å undersøke mulighetene av å bevare nor
disk glassindustri.

Nordisk M inisterråd har helt siden denne rekommandasjon ble vedtatt 
av Nordisk Råd ment at det har vært lite man fra myndighetenes side har 
kunnet gjøre på nordisk plan for å bevare nordisk glassindustri. Et forslag 
fra en rekke av arbeidsm arkedets parters organisasjoner om en forstudie 
om nordisk glassyrkesutdanning ble opprinftelig avvist av Ministerrådet. 
E tter gjenntatte henstillinger fra Økonomisk utvalg er dette prosjektet nå 
gitt økonomisk støtte fra Nordisk M inisterråds side.
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Økonomisk utvalg ser fram til å m otta resultatet av denne forstudie.
Utvalget foreslår at rek. nr. 2411980/e blir tatt til etteretning og at ny 

melding imøteses til neste sesjon.
Til punkt vi) om nordisk møbelindustri.
Rek. nr. 18ll982le lyder:
Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk Ministerråd i nært samarbeid med 

berørte parter, å konkretisere behovet for økt nordisk samarbeid innen 
møbelbransjen.

I 1982 arrangerte Nordisk M inisterråd et møte mellom berørte bransjeor
ganisasjoner og Nordisk bygg- og trearbeiderføderasjon for å få belyst den 
aktuelle situasjon for møbelindustrien i de nordiske land og de berørte 
organisasjonenes syn på behovet av og forutsetningene for økt nordisk 
samarbeid innen møbelbransjen. Det ble ikke oppnådd enighet om å opp
rette et nordisk bransjeråd, men det kunne konstateres at et nordisk 
samarbeid om en del spørsmål allerede har vært drevet innen møbelbran
sjen i flere år.

M inisterrådet informerer om at en del nye samarbeidsmuligheter disku
teres mellom bransjeorganisasjonene.

Økonomisk utvalg savner en nærmere redegjørelse om hvilke samar
beidsmuligheter dette er, og om møbelbransjen i den forbindelse har behov 
for tiltak fra det offentliges side. M inisterrådet oppfordres til å holde nær 
kontakt med møbelbransjens parters organisasjoner for å få konkretisert 
behovet for økt nordisk samarbeid innen møbelbransjen.

Utvalget foreslår at melding om rek. nr. 18ll982le biir tatt til etteretning 
og at ny melding imøteses til neste sesjon.

Til punkt vii) om nordiske underleveranser.
Rek. nr. 19ll982le lyder:
Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk Ministerråd å foreta en utredning 

om nordiske underleveranser med sikte på å finne fram til konkrete tiltak 
som kan stimulere veksten i underleveransene mellom nordiske foretak.

Økonomisk utvalg har m ottatt rapporten ” Ökade underleveranser inom 
N orden” , som er M inisterrådets oppfølging av den her behandlede rekom 
mandasjon.

I rapporten fram settes en rekke forslag for å effektivisere nordisk samar
beid på underleverandørsom rådet. Disse tiltakene rettes dels mot myn
dighetene, og dels mot industrien selv. Økonomisk utvalg konstaterer at av 
de fire forslag som rettes mot myndighetene arbeides det allerede med tre 
av dem. Økonomisk utvalg kan således støtte forslaget om å styrke test- og 
standardiseringsarbeidet innen N ordtest, INSTA og Nordisk industrifond.

Utvalget gir også, se punkt i) under dette kapittel, sin støtte til økt 
nordisk FoU-virksomhet. Dette vil føre til at Nordisk industrifond og 
NORDFORSK i samråd med nasjonal ekspertise utform er og formulerer 
forslag til store nordiske samarbeidsprosjekt og -områder av betydning for 
nordisk industri. Økonomisk utvalg mener dette vil være et viktig skritt i
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retning av å oppfylle rapportens forslag om å satse på nordiske projekter.
Gjennom arbeidet med Norden som hjemmemarked har Nordisk Råd 

tatt flere initiativ for å få forenklet toll- og fraktbestem m elser, noe det også 
oppfordres til i rapporten.

Det siste av rapportens forslag till myndighetene gjelder støtte til opp
bygging av en nordisk underleverandørsdatabank. Økonomisk utvalg er 
enig i at opprettelsen av en slik bank i første rekke er et prosjekt som 
industrien selv bør organisere. Samtidig er det klart at offentlige myndighe
ter bør se positivt på tiltak som kan stimulere veksten i underleveransene 
mellom nordiske foretak. U ten et konkret forslag til en nordisk underleve
randørsdatabank kan imidlertid ikke utvalget konkret gå inn på hvordan 
støtte myndighetene kan gi.

Utvalget vil henstille til M inisterrådet om å følge opp spørsmålet om en 
nordisk underleverandørsdatabank.

Med fremleggelsen av rapporten ” Ökade underleveranser inom N or
den” anser Økonomisk utvalg at rekomm andasjonens intensjoner er opp
fylt.

I en særskilt betenkning av 26. januar 1984 foreslo utvalget at meldingen 
om rek. nr. I9ll982le tas til etteretning og at rekommandasjonen anses 
ferdigbehandlet for Rådets del.

Til punkt viii) om et handlingsprogram på datateknologiområdet.
M inisterrådet har forespeilt et ministerrådsforslag til et handlingspro

gram på datateknologiom rådet. Det er imidlertid uklart om et slikt forslag 
faktisk vil foreligge til 32. sesjon. Utvalget kommenterer saken separat i 
sin betenkning til melding om rek. nr. 2911983 om et handlingsprogram på 
datateknologiom rådet.

Annet

Bransjepolitikk. Økonomisk utvalg har med intresse merket seg at Em- 
betsmannskomitéen for industripolitikk har diskutert former for et mer 
offensivt bransjepolitiskt samarbeid. Bakgrunnen var en uttalelse fra Mi
nisterrådet (industriministrene) om at et offensivt samarbeid innen kapital- 
og teknikkintensive bransjer kunne være aktuelt. Utvalget vil oppfordre 
M inisterrådet til å drive dette arbeidet videre sammen med de berørte 
parter.

Eksportkreditter i den internordiske handelen. Økonomisk utvalg kon
staterer at en rapport om bruk av statsstøttede eksportkreditter i den 
internordiske handel er lagt fram. Det kan videre konstateres at arbeids
gruppen som har utarbeidet rapporten ikke har kommet fram til en enhetlig 
konklusjon. Embetsmannskomitéen arbeider imidlertid videre med saken.

Statlige støtteordninger. Økonomisk utvalg ser positivt på at M inisterrå
det vil analysere nasjonale statlige støttetiltak, særlig driftsstøtte med 
industripolitisk bakgrunn. Utvalget regner med å få seg forelagt denne 
rapporten når den er ferdig.
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Offentlige innkjøp. Økonomisk utvalg uttalte seg i februar 1983 om 
offentlige innkjøp og ba bl. a. om at M inisterrådet måtte vurdere mulige og 
hensiktsmessige tiltak for å få istand nordisk samarbeid på dette området.

Nordisk Ministerråd kan nå opplyse at det undersøker behov og inte
resse for økt markedsinformasjon slik at selgere og kjøpere får bedre 
oversikt over hva som etterspørres og selges i dette markedet. Dette kan 
f.eks. gjøres ved å opprette et nordisk databasert informasjons-søkings- 
system. Økonomisk utvalg har tro på at dette kan bidra til en effektivise
ring av markedet for varer som benyttes i den offentlige sektor. Utvalget 
vil i den anledning peke på at det finnes et tilsvarende system i EF- 
landene, og dersom man bestem mer seg for å opprette et nordisk system 
bør man samtidig undersøke hensiktsmessigheten av å tilslutte seg det 
europeiske systemet.

Økonomisk utvalg har også merket seg at Ministerrådet har en positiv 
holdning til samarbeid mellom nordiske offentlige innkjøpsorgan.

Utvalget vil oppfordre M inisterrådet til aktivt å arbeide for at nordiske 
innkjøpsorganer i større grad skal kunne samarbeide.

4 Energipolitik

Ved Nordisk Råds sesjon i 1983 tok Rådet bl. a. følgende initiativ på det 
energipolitiske området:

i) Rek. nr. 32/I983le om samarbeid om energi og miljø, energi- og 
miljørelatert industri og regionalpolitikk.

ii) Yttrande nr. 7ll983le om bygging av gassrørledning fra Nord-Norge 
til kontinentet og samarbeid om introduksjon av nye og vedvarende energi
kilder.

Fra før av følger Rådet bl. a. følgende saker:
iii) Rek. nr. 211981 le om samordning av FoU-innsatser og kartlegging av 

miljøkonsekvenser ved framstilling og bruk av alternative drivmidler.
iv) Rek. nr. 311981 le om samarbeid for å etablere internasjonale bestem 

melser for bruk av alternative drivmidler.
Til punkt i) om samarbeid om energi og miljø m. m.
Rek. nr. 32ll983le lyder:
Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd å:
1. vedta tiltak for å fremme energisamarbeid med sikte på sikre leveran

ser av såvel energi som andre viktige råvarer
2. fortsette vurderingen av mulighetene for utvidet el-kraftsamarbeid
3. vedta tiltak for å styrke energi- og miljøindustrien samt å
4. fremme samarbeidet om lokalisering av energianlegg.
N år det gjelder rekomm andasjonens første del viser M inisterrådet til 

rapporten ” Gemensam nordisk kolim port?” , N U  1983:3. Denne rappor
ten konkluderer med at med dagens infrastruktur og priser vil det fra et 
transportøkonom isk synspunkt være en relativt liten del av kuliimporten til
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N orden som vil dra nytte av nordisk importsamarbeid. Studiens formål har 
ikke vært å gi havneøkonomiske vurderinger. Det går imidlertid fram av 
rapporten at havnekostnadene har stor betydning for lønnsomheten av 
felles nordisk kuliimport. Vi vet dermed ikke hvilket resultat man ville 
kommet fram til ved en endring av infrastrukturen f. eks. i form av utbyg
ging av en nordisk sentralhavn for kuliimport. Spørsmålet om lønnsomhe
ten ved felles nordisk kuliimport står dermed fremdeles åpent. Økonomisk 
utvalg ønsker at M inisterrådet vurderer hensiktsmessigheten av å gå vi
dere med dette spørsmålet.

Når det gjelder rekomm andasjonens tredje del kan det konstateres at 
M inisterrådet vil drøfte med de involverte bransjer mulighetene for økt 
rerafinering av spillolje. Økonomisk utvalg synes dette virker som et 
spennende prosjekt og er interessert i å bli nærmere orientert om drøftel
sene. Utvalget mener videre at M inisterrådet bør bruke disse drøftelsene 
til å undersøke behovet og mulighetene for en ytterligere styrking av 
energi- og miljøindustrien. Både em betsmannskom itéene for energispørs- 
mål og for industrispørsmål bør involveres i dette arbeidet.

Utvalget har notert seg at M inisterrådet i samarbeid med Nordel er igang 
med arbeid som gjelder de resterende deler av rekommandasjonen. U tval
get vil i den forbindelse lede oppm erksom heten på det omfattende strøm- 
avbruddet i Sverige i slutten av desem ber 1983 og stille spørsmål om hva 
som på nordisk basis kan gjøres for å avverge lignende hendelser.

Som en oppsummering vil Økonomisk utvalg si at det er interessante 
ting som er på gang hva gjelder oppfølgingen av rek. nr. 32/I983le. Det er 
imidlertid et godt stykke fram til at rekomm andasjonens intensjoner er 
oppfylt. Særlig er det viktig å intensivere arbeidet med å styrke energi- og 
miljøindustrien.

Utvalget foreslår at rek. nr. 32ll983le blir tatt til etterretning og at ny 
melding imøteses til neste sesjon.

Til punkt ii) om gassrørledning fra Nord-Norge til kontinentet og nye og 
vedvarende energikilder.

Økonomisk utvalg konstaterer med tilfredshet at M inisterrådet har ned
satt en Nordisk kontaktgruppe for olje- og gasspørsmål i Nord. K ontakt
gruppens oppgave er å ivareta nordiske sam arbeidsaspekter i forbindelse 
med den fortsatte utvikling av petroleumsvirksom heten utenfor Nord- 
Norge. Utvalget regner med at det vil bli holdt orientert om kontaktgrup
pens virksomhet. Utvalget konstaterer også at kontaktgruppen for energi
forskning arbeider med en rekke spørsmål angående nye og vedvarende 
energikilder.

Til punkt iii) om FoU-innsatser og miljøkonsekvenser ved alternative 
drivmidler.

Rek. nr. 2ll98Ile  lyder:
Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk Ministerråd
(1) å vedta tiltak for samordning av iverksatte og planlagte forsknings-
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og utviklingsinnsatser for fremstilling av alternative drivmidler innen N or
den.

(2) å kartlegge miljøkonsekvensene ved produksjon og bruk av alterna
tive drivmidler.

De nordiske energiministre har godkjent rapporten ” Alternative driv
midler i N orden” (N U  1982:14). Rapporten inneholder en kartlegging av 
bruken av alternative drivmidler i Norden og en kartlegging av bestem mel
sene i de enkelte land på området. I rapportens beskrivelse av fordeler og 
ulemper ved bruken av alternative drivmidler inngår også de miljømessige 
konsekvenser.

Økonomisk utvalg konstaterer at arbeidet med oppfølgingen har tatt en 
noe annen retning enn det rekommandasjonens ordlyd tilsier. Utvalget 
mener at i dette tilfelle er det forsvarlig. Den framlagte rapport er i praksis 
en samordning av nordisk FoU-arbeid på området. Ved utvalgets behand
ling av meldingen om rekommandasjonen i 1983 la utvalget vekt på at 
Ministerrådet måtte vurdere de forslag som ble framlagt i rapporten og 
gjennomføre de forslag som ble funnet hensiktsmessige før utvalget av
skrev rekommandasjonen. Det går ikke fram av årets melding at en slik 
vurdering har funnet sted.

Utvalget foreslår at rek. nr. 2ll981le biir tatt til etteretning og at ny 
melding imøteses til neste sesjon.

Til punkt iv) om internasjonale bestem melser for bruk av alternative 
drivmidler.

Rek. nr. 3ll981le lyder:
Nordisk Råd rekomm anderer de nordiske regjeringer på felles nordisk 

basis å arbeide for internasjonale bestem melser for såvel brennstoff som 
kjøretøy for å fremme bruken av alternative drivmiddel.

Økonomisk utvalg konstaterer at man på nordisk basis har presentert et 
samlet opplegg om bestem melser vedrørende utgangspunkt i den kartleg
ging som publiseres i rapporten Alternative drivmidler, N U  1982:14. Opp
legget er presentert b l.a . i den s .k . COST 304-gruppe i EF, hvor alle de 
nordiske land deltar, og danner bakgrunn for de enkelte vesteuropeiske 
lands overveielser angående internasjonale bestem melser på dette områ
det. Utvalget forutsetter att dette arbeidet videreføres og rapporteres på 
vanlig måte i M inisterrådets årlige beretning.

I særskilt betenkning av 26. januari 1984 foreslo utvalget at rek. nr. 31 
I981le blir tatt til etterretning og at rekommandasjonen anses ferdigbe
handlet for Rådets del.

Annet

Arbeidsplanen på energiområdet fra 1982 er videreført gjennom samar
bejdsprogrammer o .l. på områdene energiøkonomisering, energiforsk
ning, energiplanlegging og samarbeid om olje og gass. Økonomisk utvalg 
vil bemerke at de initiativ Nordisk Ministerråd har tatt ser ut til å ha
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kanalisert det nordiske energisamarbeid inn i konstruktive baner. Utvalget 
vil også nevne at initiativet til et nærmere nordisk samarbeid om fjern
varme virker lovende.

Økonomisk utvalg hadde to medlemsforslag om visse aspekter ved ener
gi og miljø på underremiss før 31. sesjon, 1983. Ett av disse medlemsfor
slag ledet b l.a . fram til rek. nr. 1711983 om intensivert nordisk forsknings
samarbeid på energi- og miljøområdet. I sitt remissvar til medlemsforslaget 
stilte utvalget seg positiv til at det ble utarbeidet en faglig basert energifor- 
syningsmodell. Utvalget har notert seg at et seminar om emnet samt 
drøftelser i Embetsm annskom itéen for energispørsmål førte til den kon
klusjon at det ikke er relevant å konstruere en total nordisk energimodell.

Utvalget kan ikke ta stilling til denne konklusjon uten nærmere opplys
ninger.

Utvalget vil imidlertid påpeke at noe av hensikten med energiforsynings
modellen var å gi grunnlag for en mer effektiv utnyttelse av ressursene. 
Dette kan blant annet oppnås ved allerede på planleggingsstadiet å inn
passe nye kraftanlegg i det nordiske energiforsyningsnettet. Utvalget går 
inn for at Nordisk M inisterråd arbeider videre med dette aspektet ved en 
nordisk energiforsyningsmodeli.

5 Handelspolitikk

Ved Nordisk Råds sesjon i 1983 tok Rådet følgende initiativ på det 
handelspolitiske området:

i) Yttrande nr. 4!1983le om utredning av årsakene til tilbakegangen i den 
nordiske samhandel samt forslag til tiltak for å snu den nåværende utvik
ling.

Rådet vedtok også en rekomm andasjon, rek. nr. 34ll983le, om styrking 
av det regionalpolitiske arbeidet i Norden. Denne rekommandasjonen må 
sees som en del av arbeidet med å gjøre Norden til hjemmemarked. 1 
rekommandasjonen legges det imidlertid stor vekt på de regionalpolitiske 
aspekter ved denne saken. Følgelig vil utvalget, i likhet med M inisterrådet, 
kommentere oppfølgingen av rekommandasjonen under avsnittet om re
gionalpolitikk.

Utvalget følger fra før av:
ii) Rek. nr. 17ll982le om nordisk utdanning for eksportm arkedsføring
Til punkt 1) om tilbakegangen i den nordiske samhandel.
Økonomisk utvalg har merket seg at den internordiske handel i 1982

utgjorde en større andel av de nordiske lands totale utenrikshandel enn 
året før. Samtidig har handelen målt i løpende priser (US dollar) avtatt. 
Dette gjelder både handelen totalt sett og den internordiske handelen. En 
slik utvikling kan gis flere tolkninger, noe som understreker betydningen 
av å analysere den internordiske handelen. Det er derfor med tilfredsstil
lelse utvalget kan konstatere at en analyse av den internordiske handel fra
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1970-1980 vil foreligge snart. Det opplyses ikke om hva analysen vil 
inneholde. Utvalget håper imidlertid at rapporten særlig gir informasjon 
om i hvilken grad institusjonelle hindringer har medvirket til tilbakegangen 
i den nordiske samhandelen. Det vil i så fall være interessant å få kjenn
skap til hvilke myndighetsinngrep det er som har hatt en negativ innvirk
ning. Økonomisk utvalg ser det som en hovedoppgave å gjøre Norden til 
hjemmemarked. En forutsetning for dette er kunnskap om hvilke hind
ringer som finnes og om hvilke samarbeidsskapende tiltak det offentlige 
kan bidra med. I den grad analysen ikke tar opp slike spørsmål vil Økono
misk utvalg oppfordre M inisterrådet til å gå videre med disse spørsmål. 
Utvalget går ut fra at analysen oversendes utvalget for informasjon og 
eventuell uttalelse. Utvalget har merket seg at analysen utarbeides i regi av 
Nordisk økonomisk forskningsråd.

Det går fram av M inisterrådets beretning at det er utarbeidet en kartleg- 
gingsrapport over nordiske aktiviteter for å gjøre Norden til hjemme
marked. En ad hocgruppe har behandlet rapporten og M inisterrådet vil på 
bakgrunn av denne behandling legge fram en arbeidsplan inneholdende 
retningslinjer for det fortsatte arbeidet med å gjøre Norden til hjemme
marked.

Økonomisk utvalg mener at arbeidet med å gjøre Norden til hjemme
marked er en av hovedoppgavene i det nordiske samarbeidet. Utvalget er 
selvsagt inneforstått med at det foregår et meget omfattende arbeid på 
dette felt. Arbeidet har tverrfaglig karrakter. Utvalget synes derfor det er 
utmerket at M inisterrådet nå går igang med å trekke opp retningslinjene for 
det videre arbeidet. Dette kan gi en bedre oversikt over de enkelte aktivi
teter, og dermed bedre muligheter for prioritering og styring. De retnings
linjer Ministerrådet tenker å trekke opp vil få stor betydning for det 
nordiske samarbeidet i årene framover. Økonomisk utvalg mener derfor at 
de må presenteres i form av et ministerrådsforslag slik at Nordisk Råd får 
mulighet til å føre en forberedt diskusjon otn saken ved sesjonen i 1985.

Økonomisk utvalg har notert at det i 1984 vil bli engasjert en m arkedsek
spert som skal studere den negative utvikling i Islands handel med de 
øvrige nordiske land samt foreslå tiltak for å øke handelen. Utvalget mener 
det er vesentlig at samtlige nordiske land skal kunne oppleve Norden som 
et hjemmemarked.

Til punkt ii) om utdanning for eksportmarkedsføring.
Rek. nr. 17II982le har følgende ordlyd:
Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd å vedta samarbeids

tiltak med sikte på å styrke utdannelsestilbudet innen faget eksportm ar
kedsføring.

Utvalget konstaterer at samarbeidet mellom de nordiske eksportskoler 
er formalisert gjennom opprettelse av et nytt organ, NUREX. NUREX 
inkluderer formelt sett ikke Industrirådets kursafdeling, København, mens 
Industriens Eksportbyrå i Reykjavik deltar på observatørbasis. Økono-
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misk utvalg vil se det som fordelaktig om alle de nordiske lands eksportut- 
dannende institusjoner kunne bli likeverdige medlemmer i NUREX.

Da medlemsforslaget som ledet fram til den her behandlede rekomm an
dasjon var på remiss var det bred enighet blant remissinstansene om at 
utarbeiding av undervisningsmateriale og -program samt litteratur forøvrig 
var blant de best egnede områder for samarbeid. Økonomisk utvalg støttet 
derfor opp om M inisterrådets intensjoner om å bevilge midler til et pro
sjekt initiert av de nordiske eksportskoler, se utvalgets betenkning til Mini
sterrådets beretning i 1983. Det er derfor med tilfredshet utvalget kan 
konstatere at M inisterrådet har ytet et tilskudd på 54 000 NOK til utarbei
ding av kursmateriale. Beløpet er i seg selv beskjedent, og Økonomisk 
utvalg vil oppfordre M inisterrådet til å være åpne overfor ytterligere for
slag om bidrag for å styrke eksportutdanningssamarbeidet.

Økonomisk utvalg er gjort oppmerksom på at EF-landene er gått sam
men om utdanning av europeiske studenter i Japan. Hensikten er å gi 
studentene inngående kunnskaper om Japan og dets næringsliv. Det er 
meningen at disse kunskapene senere skal tas i bruk for å fremme EF- 
landenes eksport til Japan. Økonomisk utvalg vil henstille til Nordisk 
Ministerråd å vurdere hvordan man på nordisk basis kan bidra til at 
næringslivets eksportm uligheter til fjerntliggende land kan økes. I den 
sammenheng er tiltak som gir kunnskap om fremmende lands språk, næ
ringsliv og kultur forøvrig viktig. Ordninger av den type EF-landene har i 
Japan er ett eksempel på hvordan slik kunnskap kan gis. Utvalget mener 
man også bør dra nytte av eksisterende nordiske institusjoner som sitter 
inne med viten om fremmede lands kulturer, og undersøke mulighetene for 
eventuell utviding av deres virksomhet til å dekke næringslivets behov for 
slik kunnskap. Det er her nærliggende å tenke på institusjoner som 
Centralinstituttet for Nordisk Asienforskning, Nordiska afrikainstitutet og 
Nordiska samfundet för Latinamerikaforskning.

Utvalget foreslår at meldingen om rek. nr. 17!1982 blir tatt til etteretning 
og at ny melding imøteses til neste sesjon.

Annet

M inisterrådets beretning viser at det nordiske handelspolitiske samar
beidet i år har utviklet seg i en fortsatt positiv retning. Samarbeidet om 
prosjekteksport tok et viktig skritt framover ved inngåelsen av overens
komsten om garantidekning for underleveranser og samordnede garantier 
for såvel kjøper- som leverandørkreditter. Videre kan statistiske opplys
ninger om den internordiske handel med tjenesteytelser og kartleggingen 
av likheter og ulikheter i innenrikshandelen i Danmark, Finland. Norge og 
Sverige bringe fram opplysninger som kan være verdifulle. Økonomisk 
utvalg vil i den forbindelse nevne at det kan være grunn til mer aktivt å 
fremme eksport av tjenesteytelser til land utenfor Norden. En rekke tje
nester krever høyt utdannet arbeidskraft, noe som er en s. k. komparativ 
fordel for de nordiske land.
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Økonomisk utvalg har også merket seg at de enkelte nordiske lands 
eksportfremm ende organisasjoner har fått trangere økonomiske rammer 
p .g .a . nedgangen i verdenshandelen. Utvalget vil gjerne peke på at i en 
slik situasjon er det særlig lønnsomt å samarbeide nordisk, f. eks. ved i 
større grad å la eksportfremm ende utekontorer betjene flere nordiske land.

6 Regionalpolitikk

Ved Nordisk Råds sesjon i 1983 tok Rådet følgende initiativ på det 
regionalpolitiske område:

i) Rek. nr. 34ll983le om styrking av det regionalpolitiske samarbeidet i 
Norden

Fra før av følger Rådet følgende saker:
ii) Rek. nr. Ill979le om program for nordisk regionalpolitisk samarbeid
iii) Rek. nr. 27ll980le om felles tiltak vedrørende byforskning
iv) Rek. nr. 511981 le om initiativ for å avhjelpe nedleggingstruede gruve

samfunns vanskeligheter.
Meldingen om de to sistnevnte rekomm andasjoner er av Økonomisk 

utvalg foreslått ikke behandlet på Nordisk Råds 32. sesjon.
Til punkt i) om styrking av det regionalpolitiske samarbeidet.
Rek. nr. 34ll983le lyder:
Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd å intensivere arbeidet 

med å forenkle adm inistrative, skattemessige o. 1. bestem melser for å 
styrke det regionalpolitiske arbeidet i Norden.

M inisterrådet opplyser at basis for oppfølging av rekommandasjonen er 
en kartleggingsrapport over eksisterende hinder for et konkret og praktisk 
næringslivssamarbeid i grenseregionen. Rapporten utarbeides av Midtnor- 
denkomitéen og vil være ferdig våren 1984. Rapporten vil bli sendt til de 
øvrige grenseregionale samarbeidsområder samt ulike faglige organ for 
synspunkter.

Økonomisk utvalg fikk en meget interessant orientering om næringsli
vets problem er ved grensene i Midtnorden, da utvalget møtte Midtnorden- 
komitéen i august 1983. Det synes ganske klart at en rekke bestem melser
o .l. som i utgangspunktet kan være rasjonelle og fornuftige har uønskede 
effekter på næringslivet ved samarbeid over grensene i Norden. Utvalget 
ser fram til at oppfølgingen av rekommandasjonen kan sluttføres, og håper 
at forslag til tiltak kan framlegges for en eventuell diskusjon ved Nordisk 
Råds sesjon i 1985.

Utvalget foreslår at rek. nr. 34ll983le biir tatt til etteretning og at ny 
melding imøteses til neste sesjon.

Til punkt ii) om program for nordisk regionalpolitisk samarbeid.
Rek. nr. l/1979le lyder:
Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk Ministeråd å vedta et handlings

program for det regionalpolitiske samarbeid, vesentlig i samsvar med 
ministerrådsforslag B 28le.
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Økonomisk utvalg konstaterer at to elem enter i handlingsprogrammet er 
spesielt analysert i 1983. Dette har resultert i de to ministerrådsforslag 
B 48le om videreutvikling av Nordisk Investeringsbanks regionallåneord
ning og B 49/e om styrking og utvikling av Nordkalottsam arbeidet. Det 
redegjøres for utvalgets oppfatning om disse ministerrådsforslag i utvalgets 
betenkning til forslagene.

Utvalget vil også bemerke at det ser positivt på at Vestnordensamarbei- 
det skal analyseres på samme måte som N ordkalottsam arbeidet. Som 
kjent har utvalget ved flere anledninger, senest i sin betenkning til Mini
sterrådets beretning i 1983, uttalt at det er naturlig å prioritere samarbeidet 
på Nordkalotten og Vest-Norden høyest i det grenseregionale samarbei-

Økonomisk utvalg er enig i at det nå er tid for å revidere det regionalpoli
tiske handlingsprogrammet og stiller spørsmål ved om det er nødvendig å 
vente helt til 1985 med å gjøre dette. Det betyr at Nordisk Råd først kan 
behandle programmet ved sesjonen i 1986. I alle tilfelle må utvalget på et 
tidligere tidspunkt få oversendt vurderingen av N ordR EFO ’s virksomhet. 
Det er tidligere opplyst at dette ville skje i 1984. Utvalget behøver denne 
vurderingen for konkret å kunne ta en avgjørelse om bevilgninger til 
NordREFO i årene framover.

Utvalget foreslår at rek. nr. H1979le blir ta tt til etterettning og at ny 
melding imøteses til neste sesjon.

Annet

Økonomisk utvalg har for tiden medlemsforslag A 661/e om et besøks- 
system mellom mindre og mellomstore foretak i Norden til behandling. 
Forslaget har vært sendt på remiss til b l.a . N ER P’s grenseregionale kon
torer. Remissvarene har, i likhet med M inisterrådets beretning, gitt et godt 
inntrykk av det arbeid de fleste av de grenseregionale kontorer driver for å 
skape kontakt mellom næringslivet over grensene i Norden. Økonomisk 
utvalg vil oppfordre de grenseregionale kontorer til å styrke dette arbeidet.

Økonomisk utvalg har merket seg at en ekspertgruppe har utredet gren
sehandelen i Norden og at en rapport snart vil bli framlagt. Økonomisk 
utvalg er opptatt av at grensehandelen skal kunne bli så fri som praktisk 
mulig og ønsker derfor rapporten til informasjon og eventuell uttalelse.

7 Bistand til utviklingsland

Ved Nordisk Råds sesjon i 1983 tok Rådet initiativ til følgende saker på 
det bistandspolitiske området:

i) Rek. nr. 31ll983le om tilbud og behov for u-landsutdanning
ii) Ytring nr. 811983/e om harmonisering og koordinering av bistands

innsatser samt nordisk samarbeid om bistandens grenseområde
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iii) I Økonomisk utvalgs betenkning til M inisterrådets beretning ba ut
valget bl. a. om en vurdering av det nordiske bistadssamarbeidet sett i lys 
av retningslinjene i Køpenhavnavtalen av 5. mars 1981.

Til punkt i) om u-landsutdanning.
Rek. nr. 3III983le lyder:
Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd å foreta en kartleg

ging av tilbudet av og behovet for u-landsutdanning i de nordiske land. Ut 
fra kartleggingen rekom m anderes Nordisk Ministerråd å sette i verk hen
siktsmessige samordningstiltak.

Økonomisk utvalg har med tilfredshet merket seg at en kartlegging av u- 
landsutdanningen i Norden planlegges framlagt i løpet av første halvår 
1984.

Utvalget har også merket seg at man på ulikt bistandshold i Norden har 
diskutert former for samarbeid om u-landsutdanning. Det virker som om 
de sentrale bistandsorganer i relativt liten grad ser fordeler i en felles 
nordisk u-landsutdanning. Økonomisk utvalg vil i den sammenheng vise til 
sin betenkning til medlemsforslag A 644le om nordisk samarbeid om u- 
landsutdanning, som ledet fram til den her behandlede rekommandasjon. 
Der uttalte utvalget b l.a . at det syntes mest hensiktsmessig å spre utdan
ningen på flere institusjoner. Samtidig mente utvalget at for utdanningsom
råder hvor ressursene og behovet i de enkelte nordiske land er små, kunne 
en samordning senke undervisningskostnadene og samtidig gi en bedre 
utdanning.

Utvalget foreslår at rek. nr. 31ll983le blir tatt til etterretning og at ny 
melding imøteses til neste sesjon.

Til punkt ii) om harmonisering og koordinering av bistandsinnsatser 
samt bistandens grenseområder.

Ytring nr. 811983le lyder:
Nordisk Råd henstiller til Nordisk Ministerråd å legge fram en gjennom- 

føringsplan over mulige områder hvor harmonisering og koordinering av 
eksisterende og planlagte bistandsinnsatser kan gjøres, samt på bakgrunn 
av rapporten om bistandens grenseområde, å virke for nærmere nordisk 
samarbeid om de om råder som skisseres.

Økonomisk utvalg konstaterer at de spørsmål som tas opp i Rådets 
ytring nr. 8/1983le har vært tatt opp i Nordisk embetsmannskomité for 
bistand. Spørsmålet om harmonisering og koordinering av bistandsinn
satser vil også bli tatt opp i forbindelse med en gjennomgang av det 
nordiske bistandssam arbeidet i 1984. Utvalget vil på sin side uttrykke 
skuffelse over at M inisterrådet ikke har kommet lenger i arbeidet med 
disse saker. Det er nå gått fire år siden Nordisk Råd første gang anmodet 
M inisterrådet om å framlegge en gjennomføringsplan over mulige konkrete 
om råder hvor harmonisering og koordinering kan gjøres til beste for m otta
kerlandene. I den vanskelige økonomiske situasjon som de nordiske land, 
og ikke minst u-landene befinner seg i, er det særlig viktig at knappe
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ressurser kan utnyttes mest mulig effektivt. Økonomisk utvalg har tro på at 
harmonisering og koordinering av de nordiske lands bistandsinnsatser kan 
gi en betydelig effektiviseringsgevinst.

Utvalget konstaterer også at M inisterrådet ikke har rapportert om kon
krete framskritt i arbeidet med det s. k. bistandens grenseområde.

Till punkt iii) om vurdering av det nordiske bistandsarbeidet og samar
beid ved u-landsimport til Norden.

Utvalget konstaterer at M inisterrådet først til neste år vil vurdere hvor
dan det nordiske bistandsarbeidet har fungert, i lys av retningslinjene i 
Københavnavtalen av 5. mars 1981. Utvalget vil samtidig bemerke at de 
diskusjoner som foregår i NEKB om bistandssamarbeidet generelt er 
meget interessante. Disse diskusjonene vil forhåpentligvis munne ut i 
konkrete forslag til tiltak. Disse forslag bør selvsagt gjøres kjent for N or
disk Råds organer. Økonomisk utvalg mener det kan være hensiktsmessig 
om den vurdering av det nordiske bistandssam arbeidet som skal foretas 
kan munne ut i en arbeidsplan på bistandsområdet. Det nordiske bistands
samarbeid er idag mangfasettert og det foregår diskusjoner om flere særlig 
viktige spørsmål. Dette fører til at behovet for styring av det nordiske 
bistandssamarbeidet øker. En prioritering av oppgavene synes nødvendig.

Annet

Utvalget konstaterer at det på ministerrådssiden er satt igang disku
sjoner om et særskilt nordisk m ønster for økonomiske relasjoner til u-land. 
Diskusjonene skal munne ut i en rapport som vil bli framlagt våren 1984. 
Økonomisk utvalg ønsker denne rapporten til orientering.

Økonomisk utvalg diskuterte forøvring samme emne på sitt møte i juni 
1983. Utvalget mente dette var et meget omfattende arbeid. Det ville 
sannsynligvis ta lang tid å samordne de nordiske lands synspunkter på 
bistand og bistandspolitikk.

Det nordiske landbruksprogrammet i M ocambique — M ONAP, har vært 
gjenstand for kritikk i forbindelse med den vurdering som ble gjort av 
prosjektet. Økonomisk utvalg mener man alltid må være forberedt på at 
enkelte prosjekt i utviklingsland vil slå feil. Det er samtidig klart at man må 
gjøre sitt ytterste for å unngå dette. Økonomisk utvalg forutsetter at dette 
er gjort når M ONAP-prosjektet går inn i sin tredje fase i 1984.

Når det gjelder den samnordiske prosjektinnsatsen generellt mener ut
valget at utviklingen har tatt en betenkelig retning. Institute of Develop
ment Management i Tanzania har hittil vært finansiert med hjelp av midler 
fra Danmark, Finland og Norge. Fra nå av skal det gå over til å bli et rent 
norsk-tanzaniansk prosjekt. Det nordiske andelsprosjektet i Kenya vil om 
to år muligens gå over fra å være et samnordisk finansiert prosjekt til å bli 
finansiert av nasjonale midler.

Utvalget mener det er uheldig at det samnordiske prosjektsamarbeid 
reduseres. Det er viktig å opprettholde aktiviteten. Samnordiske pro-
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sjekter gir bistandsmyndighetene i de nordiske land verdifulle impulser til 
effektivisering av sitt nasjonale bistandsarbeid. Bare gjennom et så nært 
samarbeid er det mulig helt konkret å ta del av andre nordiske lands 
erfaringer med bistandssamarbeid. Samnordisk administrasjon gir også 
mottakerlandene administrative fordeler gjennom samordning av forhand
lingene om bistandssamarbeid.

8 Jord- og skogbruk

I løpet av 1983 har Økonomisk utvalg behandlet følgende saker på jord- 
og skogbruksområdet:

i) Opprettelsen av et nordisk sentralregister for mikrobesamlinger
ii) Harmonisering av reglene på fiskerifeltene i Norden
Fra før av følger utvalget følgende saker:
iii) Rek. nr. 3ll978le høyere skogsutdanning
iv) Rek. nr. 6II98Ile om utvikling av samarbeidstiltak vedrørende fi

skeoppdrett.
Til punkt i) om et sentralregister for mikrobesamlinger.
På møte i juni 1983 gikk Økonomisk utvalg inn for at det ble opprettet et 

nordisk sentralregister for mikrobesamlinger. Det er med tilfredshet utval
get kan konstatere at M inisterrådet har godkjent den plan utvalget sluttet 
seg til og at det konkrete arbeidet med oppfølging av planen er igangsatt. 
Økonomisk utvalg har også merket seg at andre former for genbanksamar- 
beid er under utarbeiding.

Til punkt ii) om harmonisering av regiene på fiskerifeltene i Norden.
Økonomisk utvalg har konstatert at regiene på fiskerifeltene i Norden er 

ulike. Reaksjonene på brudd av regiene varierer også fra land til land. På 
denne bakgrunn henvendte utvalget seg til M inisterrådet i brev av 30. 
desember 1982 og ba om å bli underrettet om resultatet av det den gang 
pågående arbeidet for om mulig å harmonisere de nordiske lands regler om 
fiske og håndhevelse av fiskeribestemmelsene. I brev av 24. august 1983 
fra Ministerrådet går det fram at forsøkene på å harmonisere fiskerireglene 
ikke har lyktes. Økonomisk utvalg håper det blir gjort nye forsøk på å 
harmonisere fiskerireglene.

Til punkt iii) om høyere skogsutdanning
Rek. nr. 3ll978le lyder:
Nordisk Råd rekom m anderer de nordiske regjeringer å skape forutset

ninger for et utvidet nordisk samarbeid om høyere skogsutdanning.
Nordisk samarbeidsgruppe for høyere skogsutdanning (NSHS) har an

svaret for utdanningsspørsmål på skogsområdet.
Det er satt igang et pilotprosjekt med følgende kurser:
-  Skogsproduksjonens ekologi
-  Metodikk for skogsteknisk forskning
-  Skogsøkonomiske beslutninger under usikkerhet.
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N SH S’s virksomhet vil bli vurdert våren 1984 av Samarbeidsnemden for 
nordisk skogsforskning (SNS).

Økonomisk utvalg konstaterer at M inisterrådet nå har en fungerende 
organisasjon til å ta seg av nordisk høyere skogsutdanning og at det 
konkrete samarbeidet er kommet igang. Rekommandasjonens intensjoner 
anses dermed for oppfylt, men utvalget forutsetter at det får ta del av den 
vurdering av N SH S’ virksomhet som skal gjøres våren 1984.

I særskilt betenkning av 26. januar 1984 foreslo utvalget at rek. nr. 31 
I978le blir tatt til etteretning og at rekommandasjonen anses ferdigbehand
let for Rådets del.

Til punkt iv) om fiskeoppdrett.
Rek. nr. 6ll981le lyder:
Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd å vedta tiltak for å 

utvikle det nordiske samarbeidet på fiskeoppdrettsom rådet.
Økonomisk utvalg konstaterer at M inisterrådet har kommet godt igang 

med oppfølgingen av rekomm andasjonen. Nordisk kontaktorgan for fi
skerispørsmål er igang med en utredning for å undersøke behovet for 
nordisk samarbeid på hele aquakulturom rådet. U tredningsrapporten, med 
forslag til tiltak ventes framlagt i den nærmeste framtid. Økonomisk utvalg 
går ut fra at M inisterrådet vil vurdere disse og sette i verk de tiltak som biir 
funnet hensiktsmessig. Utvalget venter å få oversendt forslagene til tiltak 
før beslutning om tiltak fattes.

Utvalget foreslår at meldingen om rek. nr. 611981te blir tatt til e tterret
ning og at ny melding imøteses til neste sesjon.

Annet

Økonomisk utvalg vil generelt bemerke at det nordiske samarbeidet på 
jord- og skogbruk- samt fiskeom rådet ser ut til å være inne i en konstruktiv 
og nyskapende fase. Utvalget ser fram til å motta det bebudete handlings
program på jord- og skogbruksområdet.

9 Bolig- og byggsektoren

Ved Nordisk Råds 31. sesjon antok rådet rek.nr. 2711983/e om et hand
lingsprogram innen bolig- og byggområdet. Rekommandasjonen lyder:

Nordisk råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd å vedta et handlings
program innen bolig- og byggområdet i overensstemmelse med de syns
punkter som er framført av Nordisk Råd, samt kontinuerlig og i fortlø
pende kontakt med Nordisk Råd å videreutvikle det nordiske samarbeidet 
på dette området.

Det forslag til handlingsprogram for nordisk samarbeid innen bolig- og 
byggsektoren som ble framlagt på Nordisk Råds sesjon 1983 ble revidert 
etter at Økonomisk utvalg i sin betenkning til forslaget hadde kommet med 
en rekke kritiske merknader. Hovedinnvendingen var at man i forslaget til
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handlingsprogram ikke hadde lagt tilstrekkelig vekt på hvordan man kunne 
øke produksjon og sysselsettning innen bolig- og byggområdet.

Et nytt forslag til handlingsprogram ble fremlagt våren 1983. Økonomisk 
utvalg behandlet forslaget på sitt møte 15. juni 1983. Utvalget mente det 
var tatt lite hensyn til de synspunkter utvalget hadde gitt til det opprinne
lige forslag til handlingsprogram, men fant det likevel hensiktsmessig å 
slutte seg til handlingsprogrammet.

M inisterrådet vedtok handlingsprogrammet 22. august 1983.
Økonomisk utvalg ønsker også å opplyse at det har behandlet prosjekt- 

programmet på bolig- og byggsektoren for 1984 og 1985. Utvalget hadde 
kritiske m erknader til prosjektprogram met for 1984. Prosjektprogrammet 
for 1985 var ikke komplett, men de opplysninger som ble gitt ga ikke 
grunnlag for kritikk.

Økonomisk utvalg vil avslutningsvis bemerke at beskrivelsen av Mini
sterrådets planer på bolig- og byggssektoren i sin beretning om virksomhe
ten i 1983 gir forhåpninger om at samarbeidet på dette området kan komme 
inn i en ny og positiv fase. Behovet for å prioritere samarbeid med stor 
betydning for produksjon og sysselsetting ser ut til å ha fått god gjennom
slagskraft. Det er også en betydelig framgang i forhold til handlingspro
grammet at man i M inisterrådets betenkning klarere prioriterer mellom de 
enkelte delområder på bolig- og byggsektoren. På den måten kommer 
målet med det nordiske samarbeidet mye bedre fram. Utvalget vil imidler
tid konstatere at selv om M inisterrådets programmessige behandling av 
bolig- og byggsektoren er blitt bedre, er det grunn til å etterlyse mer 
konkrete tiltak på området. En god og vel forberedt aktivitet på byggsek
toren, er etter utvalgets mening en betydelig stimulans for økonomi og 
sysselsetting i våre land.

I særskilt betenkning av 27. januar 1984 har utvalget nærmere redegjort 
for sine synspunkter angående handlingsprogrammet og foreslått att rek. 
nr. 27/1983/e blir tatt til etterretning og at rekommandasjonen anses ferdig
behandlet for rådets del.

10 Handlingsprogram for nordisk forskningspolitisk råd (FPR)

Økonomisk utvalg ønsker å knytte noen bemerkninger til Nordisk forsk
ningspolitiks råds handlingsprogram som er framlagt i bilag 1 til M inisterrå
dets beretning.

Utvalget mener handlingsprogrammet viser at det forskningspolitiske 
råd har en ambisiøs og offensiv holdning til løsning av sentrale problemer 
som det nordiske forskningssamarbeidet står overfor. Dette er i overens
stemmelse med intensjonene bak opprettelsen av rådet.

Økonomisk utvalg har uttalt, i sin betenkning til ministerrådsforslag 
B 38/k som førte til opprettelsen av rådet, at ved nordisk samarbeid og 
koordinering kan nasjonale forskningsressurser utnyttes på en bedre måte
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enn om hvert land opptrer alene. Såvidt utvalget kan bedømme vil det 
framlagte handlingsprogram bidra til en slik effektiv utnyttelse både av 
nasjonale og nordiske forskningsressurser.

Utvalget har særlig merket seg at FPR skal veilede Nordisk Ministerråd 
om den langsiktige prioritering og utvikling av forskningssamarbeidet. 
Dette er i sam svar med FPR ’s statutter og utvalget vil slutte seg til 
forslaget om å gjøre dette til en viktig arbeidsoppgave for FPR. Økonomisk 
utvalg vil imidlertid påpeke at Nordisk Råd i løpet av de siste to år har fått 
en viktigere rolle å spille i utformingen av de nordiske budsjetter enn 
tidligere. Den ordning som nå praktiseres ved utformingen av de nordiske 
budsjetter medfører at Nordisk Råd får seg forelagt søknader om budsjett
midler fra em betsmannskom itéer, institusjoner o .l.,  før ministerrådet tar 
standpunkt i saken. I forbindelse med Nordisk Råds organers behandling 
av de nordiske budsjetter vil det være hensiktsmessig om Nordisk forsk
ningspolitisk råd kan bidra med veiledning av den typen som skal gis 
Nordisk Ministerråd.

Utvalget vil samtidig minne om at Nordisk Råd selvsagt vil stå fritt til å 
endre den langsiktige prioritering og utvikling av forskningssamarbeidet, 
når Rådet finner dette ønskelig.

11 Nordisk kontaktorgan for atomenergispørsmål (NKA)

Økonomisk utvalg kan konstatere at N K A ’s virksomhet i 1983 har vært 
drevet etter tradisjonelt mønster. NKA opplyser at det program som det nå 
arbeides etter vil bli avsluttet i løpet av 1985, og at et nytt program 
umiddelbart vil bli startet opp. Det nye program skal lede til tiltak for å 
forbedre sikkerheten i kjernekraftverk, på kjerneavfallsområdet og for 
beredskapsplanlegging i forbindelse med kjernekraftulykker.

Utvalget m ener at det arbeidet som NKA driver er viktig. Selv om det 
bare er Finland og Sverige i Norden som har kjernekraftverk, er det i alle 
nordiske lands interesse at disse kraftverk kan drives så sikkert som mulig 
og at kjernekraftavfallet håndteres på en betryggende måte. Dessuten har 
nordiske land uten egne kjernekraftverk interesse av forskning omkring 
atomkraft. På denne bakgrunn m ener Økonomisk utvalg det er rimelig at 
NK A ’s program for 1985-1988 settes iverk og at midler bevilges til dette.

Utvalget vil likevel påpeke at i de nordiske land har interessen i de 
senere år dreid noe bort fra atomenergi og over mot andre energiformer. 
Dette er årsaken til at Økonomisk utvalg, og også Nordisk Råds Budsjett- 
komité, har gått inn for en viss omprioritering av de nordiske budsjettm id
lene til energisektoren i 1985.
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Under henvisning til ovenstående foreslår utvalget:
I. at Nordisk Råd i anledning av de til utvalget henviste avsnitt i 

beretning C 111984 og vedlegg til denne vedtar følgende uttalelse:
1. Nordisk Råd henstiller til Nordisk Ministerråd å framlegge et 

forslag til handlingsprogram for Norden som hjemmemarked 
til Nordisk Råds 33. sesjon.

2. Nordisk Råd henstiller til Nordisk Ministerråd å styrke det 
nordiske eksportsam arbeidet

3. Nordisk Råd henstiller til Nordisk Ministerråd å foreslå tiltak 
for en offensiv satsing på kapital- og teknikkintensive bransjer

4. Nordisk Råd henstiller til Nordisk Ministerråd å styrke FoU- 
virksomheten for å fremme industriellt samarbeid

5. Nordisk Råd henstiller til Nordisk Ministerråd å intensivere 
arbeidet for å styrke energi- og miljøindustrien

6. Nordisk Råd henstiller til Nordisk Ministerråd å legge fram en 
arbeidsplan på det bistandspolitiske området

7. Nordisk Råd henstiller til Nordisk Ministerråd å bedre 
finansieringsmulighetene for små og mellomstore foretak for å 
fremme innovasjonsvirksomheten i Norden.

II. at Nordisk Råd tar til etterretning de til Økonomisk utvalg 
henviste deler av kapittel I: Innledning og kapitlene XIII: Finans- 
og valutapolitikk, XIV: Industripolitikk, XV: Energipolitikk, 
XVI: Handelspolitikk, XVII: Regionalpolitikk, XVIII: Bistand til 
utviklingslandene, XIX: Jord- og skogbruk og XXI: Bolig- og 
byggsektoren

III. at Nordisk Råd tar meldingene om rek. nr. 111979 om program 
for nordisk regionalpolitisk samarbeid, rek. nr. 2311980 om felles 
industrielle prosjekt, rek. nr. 2411980 om glassindustrien i N or
den, rek. nr. 211981 om samordning av FoU-innsatser og kartleg
ging av miljøkonsekvenser ved framstilling og bruk av alternative 
drivmidler, rek. nr. 611981 om utvikling av samarbeidstiltak ved
rørende fiskeoppdrett, rek. nr. 1711982 om nordisk utdanning for 
eksportm arkedsføring, rek. nr. 18/1982 om samarbeid innen nor
disk møbelindustri, rek. nr. 3111983 om kartlegging og samord
ning av tilbudet og behovet for u-landsutdanning, rek. nr. 3211983 
om samarbeid om energi og miljø, energi- og miljørelatert indu- 
stri- og regionalpolitikk, rek. nr. 3311983 om tiltak for å stimulere 
innovationer innen næringslivet i Norden og rek. nr. 3411983 om
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styrking av det regionalpolitiske samarbeide i Norden til etterret
ning og im øteser nye meldinger til neste ordinære sesjon.

Stockholm 27. januar 1984

Esko Aho (K)

Gunnar Berge (A)

Karen Thurøe H ansen (KF) 

Henning Jensen (S)

Agnar N ielsen (Sb)

Påll Pétursson (F)

Sten Svensson (m)

Hallvard Bakke (A) 

Johan Buttedahl (Sp) 

Paul Jansson (s) 

Arvo Kemppainen (Skdl) 

Gunnar Nilsson (s) 
Formann 

Pär Stenbäck (Sfp) 

Karin Söder (c)

Hans Olav lungesvik  (Kr.F.)137213731374
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FO R SLA G  ANG. N O RD ISKA  M IN IS T E R R Å D E T S  ALLM ANNA BU D G ET  OCH 
K U LT U R B U D G E T  FOR AR 1985

En lig t den överenskomna proceduren för samråd med Nordiska rådet om 
Nordiska m inisterrådets budgetar för 1985 överlämnas härmed m inister
rådets förslag till allmän budget och ku ltu rbudget inför Nordiska rådets 
32a session. De synpun kter på budgetarnas innehåll som fram förts av 
Nordiska rådets organ v id  överläggn ingar med m in isterrådet, har u tg jort 
en av g runderna för m inisterrådets budgetbehandling.

Förslagen till m in isterrådsbudgetar för 1985 uppgår tillsammans till 287,2 
milj NOK e ller 367,9 milj D K K . Detta innebär en rea lförändring  från  1984 
på 8,4 milj NOK e ller 10,8 milj DKK.

För den allmänna budgetens del föreslås realt ökade bev iljn in gar bl a till 
den sociala sektorn , regionalpolitik , arbetsm iljö samt jord- och skogsb ruk . 
Den största enskilda ökningen utgör permanentning av utb ildning av 
personal för dövb linda. Frågan om y tte r lig a re  medel för industrip o litisk t 
samarbete samt för samarbete inom datateknologiområdet är ännu föremål 
för diskussioner i m in isterrådet.

På kulturom rådet präglas budgetförslaget av strävan  att trygg a  budget
institu tionernas verksam het och deras uppbyggnad mot en fö ru tsa tt n ivå . 
De egentliga aktiv ite tsökn ingarna fördelas på folkrörelsesam arbete, amatör
verksam het och utbildning på teaterom rådet samt fo rskarstipend ier och 
-symposier.

För en mera detaljerad redogörelse för m inisterrådets förslag hänvisas till 
bifogade tabellsam m anfattningar och till budgetförslagen.



U n d e r la g  f o r  f a s t s t ä l l a n d e t  av de n o r d is k a  b u d g e ta rn a  f o r  1985

1384 C 2

SAMMANFATTNI NC AV U T G IFTER/ALLMÄNNA BUDGETEN 1 000 NOK, 1 opande p r i s e r

B u d g e tk o m m itté n  a n g e r  f ö l j a n d e  u ta n  b e lo p p :
FoU un d er In d u s t r i f o n d e n ,  d a t a h a n d l in g s p la n e n ,  ekonom isk  u t v e c k l in g  och  f u l l  s y s s e l s ä t t n in g .
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Sa m m a n fa ttn in g  och  a n a ly s  av  b u d g e t fo r s la g  1985

1 .0 0 0  DKK re sp  1 .000  NOK, lö p a n d e  p r i s e r

1 ) B u d g e te ra d e  u t g i f t e r  fö re g å e n d e  å r

2 ) 100 DKK *  78 NOK
100 NOK «  128 DKK
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Nordiska ministerrådets 
allmänna budget 19851388
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1 BUDGETUTVECKLINGEN T O M  1984 

Utvecklingen t o m år 1983

Den första allmänna ministerrådsbudgeten fastställdes för år 1974. Den 
uppgick då till 5,6 milj NOK. Den fastställda budgeten för verksam
hetsåret 1984 uppgår till 169,5 milj NOK. Åren 1974-1977 får betecknas 
som en första uppbyggnadsfas av verksamheten. Från och med år 1978 var 
huvuddelen av nuvarande verksamhetsområden representerade på budgeten. 
I det följande redovisas utvecklingen för budgetåren 1978-1984 av den 
allmänna budgeten i löpande priser.

Dessa siffror redovisar den totala utvecklingen i löpande priser. För 
en bedömning av den reala utvecklingen krävs att hänsyn tas till både 
den kalkylerade och den faktiska prisutvecklingen samt till de föränd
ringar i budgetens verksamhetsområde som skett under dessa år.

Sett över hela perioden från 1978 till 1982 har den totala realökning
en för pågående verksamheter blivit obefintlig på grund av den faktis
ka prisutvecklingen. Budgetens tillväxt beror på överföringar av 
verksamheter från nationell finansiering till nordisk finansiering, 
igångsättning av helt nya verksamheter samt prisutvecklingen. Såvitt 
nu kan bedömas innebär prisutvecklingen 1983 att den vid budgetbeslut
et avsedda reala budgetnivån för detta år kommer att bibehållas. En 
särskild redogörelse för år 1984 lämnas nedan.
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1984 års budget

C 2

I 1984 års budget utgör realðkningen totalt 10 milj NOK (6,2%). Av 
detta föll ca 3 milj på industrifonden, 0,9 milj på arbetsmarknads
frågor, 0,6 milj på säkerhetsforskning och 0,5 milj på projektexport- 
fonden. Den största enskilda ökningen var dock på ministerrådets 
reserv, ca 3,4 milj NOK.

Den senaste tidens ekonomiska utveckling i de nordiska länderna gör 
att bedömningen är osäker om i vilken utsträckning löne- och prisut- 
vecklingsantagandena, och därmed ovan angivna realökning, i 1984 års 
budget kommer att hålla. Det senaste underlaget sekretariatet erhållit 
från de nordiska länderna ger emellertid inte anledning till att 
avvika från bedömningarna i 1984 års budget.

De större enskilda ökningar som redovisas ovan beviljades med utgångs
punkt i uttalandet vid de nordiska statsministrarnas möte i Helsing
fors i december 1981 att nya samarbetsprojekt av mer betydande omfatt
ning i allt väsentligt måste finansieras genom tillskott till budge-
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2 BUDGETFORSLAGET 1985 - FÖRUTSÄTTNINGAR OCH SAMMANFATTNING

En ny procedur för Nordiska rådets medverkan i budgetbehandlingen 
fastställdes för 1984. Ministerrådet och presidiet har senare beslutat 
att samma försöksordning också skall gälla för 1985. Vid ett möte med 
budgetkommittén och ministerrådet (samarbetsministrarna) den 29 novem
ber 1983 diskuterades prioriteringar och nivåer i 1985 års budgetför
slag. Bakgrund för diskussionen utgjorde det av sekretariatet samman
ställda materialet över institutionernas begäran om medel och ämbets- 
mannakommittéernas budgetprogram för 1985 samt ett dokument ifrån 
budgetkommittén. Kommittén framhöll bl a att det nordiska samarbetet 
ofta innebär vinster som inte kan uppnås nationellt. Det är därför 
inte orimligt att det nordiska samarbetet kan tillåtas en något stark
are växt än vad som kan förutses för de nationella budgetarna. Mot 
denna bakgrund fann budgetkommittén att det för de traditionella 
delarna av budgeten kan räknas med en real tillväxt på 3% för 1985. 
Det kan observeras att budgetkommittén lade eventuella större nivå
höjningar (Nordisk industrifond, FoU under industrifonden, det data
teknologiska samarbetsprogrammet, utbildning av personal för dövblinda 
samt handlingsplan för ekonomisk utveckling och full sysselsättning) 
utanför denna ram. För en mera detaljerad redovisning av budgetkommit
téns synpunkter hänvisas till tabell 1 .

Senare har Nordiska rådets ekonomiska utskott separat behandlat 
rapporten "Okat nordiskt tekniskt FoU-samarbete" samt förslaget till 
nytt samarbetsprogram på kärnsäkerhetsprogrammet som lagts fram av 
nordiska kontaktorganet för atomenergifrågor (NKA). Utskottet till
styrker genomförande av båda dessa program.

I ministerrådets berättelse över 1983 års verksamhet diskuteras de 
frågor som framhållits som angelägna i den politiska diskussionen av 
samarbetets inriktning i den närmaste framtiden. Det rör sig därvid 
först och främst om sysselsättningsläget (med särskild betoning av 
arbetslöshetens kostnader), nordiska riktlinjer för den ekonomiska 
politiken, arbetet med "Norden som hemmamarknad" samt luftförorenings- 
problematiken.
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I detta budgetförslag föreslås ökade beviljningar i första hand för 
den sociala sektorn och regionalpolitik. Aven andra sektorer får vissa 
resurstillskott (t ex arbetsmiljö och jord- och skogsbruk).

I fråga om samarbetet inom det industripolitiska området föreslås det 
i budgetförslaget medel som tryggar oförändrad verksamhetsnivå. Av det 
totala förslaget utgör industripolitiska beviljningar ca 44,5 milj NOK 
motsvarande ca 24%. Industripolitik är således den tyngsta samarbets- 
sektorn enligt resursbehovet. Frågan om ytterligare medel i 1985 års 
budget för industripolitiskt samarbete samt för samarbete inom data
teknologiområdet är ännu föremål för diskussion i ministerrådet.

Med bakgrund i Nordiska rådets rekommendation 2/1978 har ministerrådet 
genomfört en treårig försöksverksamhet med gemensam nordisk utbildning 
av personal för dövblinda. Det föreslås att denna verksamhet görs 
permanent fr o m 1985. Medelsbehovet är ca,2,4 milj NOK.

I detta budgetförslag ingår startande av ett nytt samarbetsprogram för 
säkerhetsforskning inom energiproduktionsområdet. För detta program 
reserveras 4,5 milj NOK av det totala anslaget på 8 , 8  milj NOK för 
energisamarbetet.

För det regionalpolitiska samarbetet föreslås det ca 14,9 milj NOK 
vilket innebår en realökning på 1,0 milj NOK. I detta förslag har 
Västnorden- och Nordkalott-samarbetet prioriterats högst.

En arbetsgrupp med representanter för de nordiska meteorologiska 
instituten har utarbetat underlag för ett nordiskt projekt om ut
veckling av ett operationellt system för kortfristiga prognoser. 
Projektet föreslås igångsatt under 1984 och pågå t o m  1987. Förslaget 
har beaktats i behandling av ministerrådets dispositionsbeviljning för 
1984 samt i detta budgetförslag under sektorn "Samfärdsel". Tillskot
tet från den nordiska budgeten för 1985 uppgår till ca 0,5 milj NOK. 
Den direkta nationella finansieringen beräknas uppgå till ca 3,5 milj 
NOK för 1985.



Anslagsökningen till 1985 fördelar sig med 0,3 milj NOK för institu
tionernas och sekretariatets permanenta organisation, 3,6 milj NOK 
till institutionernas projektverksamhet (varav 2,4 milj NOK fór 
permanentning av utbildning av personal för dövblinda) samt 1 , 6  milj 
NOK till ämbetsmannakommittéernas projektverksamhet.

I diagram 1 redovisas en beräkning av utvecklingen på Nordiska minis
terrådets allmänna budget åren 1980-1985 dels i löpande, dels i fasta 
priser. Utvecklingen i fasta priser bör bedömas med viss försiktighet. 
Stor osäkerhet är förbunden med denna typ av omräkningar som skall 
mäta löne- och prisförändringar i ett antal olika länder. Ett svårt 
problem är också att rensa bort effekten av valutakursförändringar ur 
bilden. Diagrammet bör därför ses som en god uppskattning och inte som 
något exakt värde på utvecklingen.
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Huvudtalen för utgifter i budgetförslaget redovisas sammanfattat i 
tabell 1. En motsvarande redovisning av inkomsterna lämnas i tabell 
2.

Inför 1985 års budget har en omläggning av presentationsformen gjorts. 
I tabell 1 redovisas därför totala belopp för de olika sektorerna. 
Detta innebär att vissa beräkningsmässiga belopp som tidigare redo
visades samlat nu ingår i sektorerna. I första hand gäller detta 
lönereserv för institutioner. Prisomräkning för projektverksamheten 
beräknades tidigare i en post. Aven denna är nu fördelad på de olika 
sektorerna. Detta innebär att samtliga belopp i kolumnerna 4-8 är i 
prisläget 1985. Det bör framhållas att ämbetsmannakommittéerna enligt 
anvisningarna har överlämnat sina budgetprogram beräknade i prisläget 
1984. Sekretariatet har därför gjort en omräkning till prisläget 1985. 
För 1984 har samarbetsministrarna i några fall fastställt beviljningar 
från ministerrådets reserv som gäller verksamheter vilka naturligen 
redovisas under samarbetssektorer. Aven i dessa fall redovisas belop
pen under resp sektor. Ministerrådets reserv har minskats i motsvaran
de mån.

En närmare redogörelse för pris- och valutafrågor lämnas i kapitel 5.
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3 UTGIFTER

I detta kapitel lämnas en detaljerad redovisning av utgiftsförslagen 
under de olika sektorerna. I de fall en sektor består av fler än ett 
budgetkapitel inleds redogörelsen med en sammanfattande tabell där 
samtliga belopp är beräknade i NOK. De olika projektbudgetkapitlen är 
beräknade i samma valuta. Beviljningsförslagen för institutionerna är 
redovisade i resp domicillands valuta.
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u u u y c t M j i m n  L t c i i  a n y c i  l u i j o n u e  u u d n  u e  i u p p ;

FoU u nder In d u s t r i f o n d e n ,  d a t a h a n d l in g s p la n e n ,  ekonom isk  u t v e c k l in g  och  f u l l  s y s s e l s ä t t n in g .
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3.01 SOCIAL- OCH HÄLSOVÅRD

Inledning

Till grund för Nordiska ministerrådets verksamhet inom social- och 
hälsovårdsområdet ligger det samarbetsprogram som fastställdes den 
19 augusti 1982.

Programmets operativa avsnitt upptar 11 rubriker.
Ny nordisk konvention om social trygghet
Samarbete på hälso- och sjukvårdens område
Ldjc-rwde Issamarbete
Samarbete pi hercikappområdet
Gemensam arbetsmarknad för medicinalpersonal
Efter- och vidareutbildning av social- och medicinalpersonal
Forsknings- och utvecklingssamarbete



Samverkan mot rusmedelsmissbruk 
Informations- och dokumentationssamarbete

Samarbetet inom de olika delsektorerna bedrivs dels inom de fem 
permanenta institutionerna

Nordiska läkemedelsnämnden 
Nordiska hälsovårdshögskolan
Nordiska institutet för odontologisk materialprovning 
Nordiska nämnden för alkohol- och drogforskning 
Nordiska nämnden för handikappfrågor 

dels i form av projektverksamhet.
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Det hänvisas till kap 3.03 Arbetsmiljö där det redovisas ett förslag 
om att reservera 200 000 NOK för projekt kring arbetstidsfrågor. Dessa 
medel föreslås att användas efter samråd mellan AK-socialpolitik, 
AK-arbetsmiljö, NAUT (arbetsmarknad) och jämställdhetsutskottet.

150 Socialpolitik, dispositionsbeviljning

Som ett led i arbetet med att konkretisera det reviderade samarbets
programmet inom social- och hälsovårdsområdet har ett antal nya 
projekt inletts år 1983. Projektverksamheten på det socialpolitiska 
området är inriktad på socialvård, barn-, ungdoms- och familjepolitik, 
efter- och vidareutbildning, hälso- och sjukvård samt handikappfrågor. 
I budgetprogrammet planeras också fr o m 1985 verksamhet på missbruks- 
området.

Medlen i budgeten för 1984 åtgår helt för projekt som påbörjats 
tidigare år.

Den stora ökningen som föreslås av ämbetsmannakommittén under rubriken 
Generellt i följande tabell beror på önskemål om medel för datatekno
logiska projekt samt för forskning kring välfärdsstaten. Nedgången på 
efter- och vidareutbildningsområdet beror på ändrad finansieringsform 
för utbildningen av dövblindpersonal.



I budgetförslaget föreslås det för 1985 3 100 000 NOK för detta område 
vilket innebär en i stort sett oförändrad nivå. Utbildningen av 
personal för dövblinda, som i tre år drivits som projekt, föreslås nu 
bli permanent. Den föreslagna nivån innebär därför en realökning av 
projektmedlen för övriga verksamheter på det socialpolitiska området.

1403c 2
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152 NORDISKA LAKEMEDELSNAMNDEN

Analys av anslagsförändringen 1984-1985 (SEK)
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Institutionens uppgift

Nordiska läkemedelsnämnden upprättades den 5 december 1974 och inför
des på ministerrådets budget 1975. Nämndens uppgift är att verka för 
harmonisering av lagstiftning och administrativ praxis på läkemedels
området i Norden.

Organisation

Samtliga nordiska länder deltar i nämndens arbete. Nämnden har 10 le
damöter, 2 från varje land med ersättare. Ledamöterna utses för högst 
4 år i sänder.

Huvuddelen av verksamheten genomförs med hjälp av underutskott. Dessa 
har vanligen 1 medlem från varje land och mandat för ett avgränsat 
uppdrag. För närvarande finns 7 sådana utskott.

Nämnden biträdes av ett sekretariat med 4 anställda och placerat i 
Uppsala i Sverige.
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BUDGETFORSLAG 1985 

Nordiska läkemedelsnämnden

1. Lðne- och prisförändringar + 148 000 SEK.

2. Ökning av posten Extrahjälp för städning, ökade administrations
kostnader vid Socialstyrelsen samt visst översättningsarbete. 
+ 40 000 SEK.

3. Ökning av resekostnaderna för att under 1985 tillfälligt genom
föra ett tredje årligt nämndmöte. + 66 000 SEK.

4. Realökning av projektmedlen + 276 000 SEK.
De totala medlen avses fördelade på områden enligt följande:

Nordiska socialpolitiska kommittén

Kommittén tillstyrker inte den tillfälliga utökningen av antalet 
nåmndmöten. Läkemedelsnämnden bör dessutom ges i uppdrag att noga 
överväga inriktningen av projektverksamheten. I första hand avses 
samarbetet kring läkemedelsstatistik.

Budgetförslaget

1. Löne- och prisförändringar m m  + 130 000 SEK. Härav utgör 
35 000 SEK kompensation för vissa lokalvårds- och övriga ser
viceutgifter som socialstyrelsen begär att nämnden skall betala.

2. Ökning av posten Extrahjälp + 15 000 SEK.
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4. Realökning av projektmedlen + 245 000 SEK. Medlen avses i första 
hand för att säkra en fortsatt utgivning av nämndens även inter
nationellt erkända och använda läkemedelsstatistik. Kostnaderna 
för dessa publikationer är periodiskt återkommande. Den första 
upplagan utkom 1979 och den andra 1982. Regelbunden utgivning har 
betydelse för möjligheterna att följa utvecklingen inom försälj
ning och användning av läkemedel.
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153 NORDISKA HALSOVArDSHOGSKOLAN

*Varav 27 000 SEK limiterat för representation 1985.

Analys av anslaqsförändrinqen 1984-1985 (SEK)
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* 1 med utlandstillägg 

Institutionens uppgift

Nordiska hälsovårdshögskolan i Göteborg är en samnordisk institution 
för högre utbildning och forskning inom hälso- och sjukvård..Utbild
ningen avses ligga på en nivå ovanför vad vart och ett av de nordiska 
länderna kan anordna nationellt och motsvarar den utbildning som 
förekommer i anglo-amerikanska "schools of public health". En be
gränsad verksamhet startade redan 1953, vilken utvidgades 1962 med 
flera kurser och flera elevkategorier. Från 1978 finns hälsovårdshög
skolan på Nordiska ministerrådets allmänna budget.

Organisation

Styrelsen för högskolan består av 1 ledamot och 1 suppleant från 
vardera av de nordiska länderna. Vid högskolan finns också ett kursråd 
med representanter för de nationella huvudmannaorganisationerna inom 
hälso- och sjukvård samt för lärarna och eleverna.

Högskolan har totalt 19 anställda varav 8 lärare.

Kostnaderna för högskolan delas av de fem nordiska länderna i förhål
lande till antalet under året utnyttjade kursmånader.

2 -30-332 Nordiska rådet DeI 2
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BUDGETFORSLAG 1985 

Nordiska hälsovårdshögskolan

1. Löne- och prisförändringar + 662 000 SEK.

Högskolan begår att kursverksamheten får ökas med 25 elevmånader 
jämfört med 1984, dvs till 425 elevmånader. Härav avses 325 elev
månader för huvudkursen (inkl alternativa huvudkurser), 50 elev
månader för specialkurser och 50 elevmånader för konferenser. 
Kostnaderna för konferenserna kommer delvis att täckas av avgif
ter.

2. Ny tjänst som assistent (+ 105 000 SEK).
Avgår medel för extra skrivhjälp (- 50 000 SEK) .
Nettoökning + 55 OQO SEK. Prioritet 1.

3. Ny tjänst som docent i omvårdnadsforskning. + 180 000 SEK.
Prioritet 2.

4. Ny tjänst som forskarassistent i miljömedicin. + 163 000 SEK.
Prioritet 3.

5. Ny tjänst som assistent. + 105 000 SEK. Prioritet 3.

6 . Okade medel för tillfälliga lärare. + 93 000 SEK. Krävs vid
utökning av kursverksamheten till 425 elevmånader.

7. Liksom tidigare år begärs att elever i specialkurserna skall få 
fri bostad. + 149 000 SEK.

fi. Okfldp p l p v s f i  n p nHi p r  n  n 3  +- a n fal f i 1 o ™ å n a ^ o r  4- IP O H O  C TT v

9. Okade kostnader för skrivmateriel och tryckning. + 62 000 SEK.
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10. Okade projektmedel. + 372 000 SEK.
Totalbeloppet för 1985, 845 000 SEK, avses fördelas enligt
följande:

Nordiska socialpolitiska kommittén

Kommittén vill, i avvaktan på den nära förestående utvärderingen av 
skolans verksamhet, inte förorda någon realökning för verksamheten. 
Beloppet för tillfällig skrivhjälp i budgeten för 1984 (50 000 SEK)
bör ökas till 100 000 SEK. Förmånerna för deltagare i specialkurser 
bör vara oförändrade.

Budgetförslaget

1. Löne- och prisförändringar + 566 000 SEK.

2. Förstärkning av extra medel för skrivhjälp + 50 000 SEK.

Mot bakgrund av socialpolitiska kommitténs yttrande föreslås f n inte 
några ytterligare realförstärkningar av skolans budget. Detta innebär 
samma totala utbildningsvolym och fördelning på huvud- och special
kurser som för 1984. En ökning av konferensverksamheten kan ske i den 
utsträckning den kan finansieras med deltagaravgifter. I enlighet med 
socialpolitiska kommitténs yttrande bör förmånerna för deltagare i 
specialkurser vara oförändrade.
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154 NORDISK INSTITUTT FOR ODONTOLOGISK MATERIALPRØVING

*Varav 19 000 NOK limiterat för representation 1985.

Analys av anslagsförändringen 1984-1985 (NOK)
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Institutionens uppgift

Institutet har till uppgift att genom systematisk provning och därtill 
hörande målinriktad forskning .arbeta för att material och andra 
förbrukningsartiklar som används eller kan användas i odontologisk 
verksamhet och tandhälsotjänst i de nordiska länderna fyller de 
hälsomässiga och tekniska krav som i enlighet med utvecklingen måste 
ställas vid varje tidpunkt. Institutet skall också försöka att utveck
la båttre material och förbrukningsartiklar.

Organisation

NIOMs styrelse har en representant och en suppleant från vart och ett 
av de nordiska länderna. Institutet består av 2 avdelningar samt en 
administrativ enhet.
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BUDGETFORSLAG 1985 

NIOM

1. Löne- och prisförändringar + 519 000 NOK.

2. Ny tjänst som laborant. + 119 000 NOK.

Nordiska socialpolitiska kommittén

Kommittén tillstyrker inte förslaget om en ny laboranttjänst. 

Budgetförslaget

1. Löne- och prisförändringar + 519 000 NOK.

2. I enlighet med socialpolitiska kommitténs yttrande föreslås ingen 
ny tjänst inrättad.

NIOM har i enlighet med beslut av ministerrådet gjort en utredning om 
möjligheterna till avgiftsfinansiering av institutets verksamhet. 
Utredningens slutsats är att en sådan finansiering endast kan ske med 
utgångspunkt i en nationell lagstiftning innebärande förbud mot 
försäljning av material som inte testats av NIOM. En eventuell av
giftsfinansiering bör därför ske nationellt. Rapporten, som behandlas 
av socialpolitiska kommittén, år f n på nationell remiss. Ett ställ
ningstagande från kommittén skall ske i god tid före arbetet med 1986 
års budget.
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155 NORDISKA NÄMNDEN FOR ALKOHOL- OCH DROGFORSKNING

* Varav 6 200 FIM limiterat till representation 1985.

Analvs av anslaqsförändringen 1984-1985 (FIM)
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Institutionens uppgift

Nordiska nämnden för alkohol- och drogforskning började sin verksamhet 
1979 och har till uppgift att

främja och utveckla tvärvetenskapliga kontakter inom sitt område
i Norden
initiera och planera samnordiska forskningsprojekt som syftar till 
att belysa viktiga alkohol- och drogpolitiska frågor 
arrangera nordiska forskarkonferenser och stimulera forskarutbild
ning och forskarutbyten
främja nordiskt informations- och dokumentationssamarbete. 

Organisation

Nämnden består av 3 medlemmar från vardera Danmark, Finland, Norge och 
Sverige med personliga suppleanter. Island deltar med två medlemmar 
och en suppleant. Nämnden bistås av ett sekretariat med 3 anställda, 
som är placerat i Helsingfors.
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1. Löne- och prisförändringar + 75 000 FIM.

2. Justering av rese- och materialkostnader. + 26 000 FIM.

3. Realökning av projektmedlen. + 66 000 FIM.

Nordiska socialpolitiska kommittén

Kommittén har inga kommentarer till nämndens budgetförslag.

Budgetförslaget

1. Löne- och prisförändringar + 83 000 FIM.

2. Förstärkning av posten Varor och tjänster utöver normal prisom
räkning mot bakgrund av det faktiska utfallet + 10 000 FIM.

3. Realökning av projektmedlen + 30 000 FIM. Beloppet utgör netto
effekten av bortfallet av kostnaderna för ett alkoholforskar- 
symposium som anordnas vartannat år (- 66 000 FIM) och en real
ökning av projektmedlen 1985 (+ 96 000 FIM). NADs projektmedel år 
till stor del bundna till olika kontinuerliga projekt och verk
samheter. Det är därför svårt att förverkliga intentionerna i 
NADs programdokument utan ett nettotillskott.

BUDGETFORSLAG 1985
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156 NORDISKA NÄMNDEN FOR HANDIKAPPFRÅGOR

* Varav 6 100 SEK limiterat till representation 1985.
** Varav 2 540 000 SEK fðr ett sårskilt förslag om utbildning av dövblindpersonal.
*** Varav 2 438 000 NOK för d:o.

Analys av anslagsförändringen 1984-1985 (SEK)



1419C 2

Institutionens uppgift

Nordiska nämnden för handikappfrågor är ministerrådets samarbetsorgan 
fðr handikappfrågor inom det socialpolitiska området. Nämnden har 
bland sina uppgifter att främja hjälpmedelsförsörjningen i de nordiska 
länderna genom att följa, initiera och vidareutveckla nordiskt sam
arbete inom området. Nämnden har också att i övrigt stimulera nordiskt 
samarbete inom sitt ansvarsområde, exempelvis i forskning- och utveck
lingsfrågor.

Organisation

Nämnden har en styrelse med 2 ledamöter från vardera Danmark, Finland, 
Norge och Sverige samt 1 ledamot från Island. För varje ledamot finns 
en suppleant.

Nämndens kansli, som är placerat i Stockholm, består av 4 anställda.



Nordiska nämnden fðr handikappfrågor

1. Lðne- och prisförändringar + 82 000 SEK.

2. Inrättande av en ny tjänst som utredningssekreterare, främst för
arbete med hjälpmedelsregistret och för visst översättningsarbe
te. + 149 000 SEK. (Finns f n som tillfällig tjänst på projekt
medlen) .

3. Förstärkning av reseutgifter och kontorskostnader m m, delvis som
följd av den nya tjänsten. + 92 000 SEK.

4. Realförstärkning av projektmedlen. + 150 000 SEK. Någon avräkning 
p g a  överförandet av vissa lönekostnader till löneposten före
slås inte.

5. Förslag från en särskild arbetsgrupp om en permanent utbildning
för dövblindpersonal. Socialpolitiska kommittén föreslår att den 
administrativt inordnas i nämnden även om själva utbildningen 
föreslås förlagd till annan institution i Sverige. Verksamheten 
har hittills delfinansierats tillsammans med kultursekretariatet. 
Den allmänna budgetens andel har tagits från kap Socialpolitik på 
projektbudgeten. Beviljningen uppgår 1984 till totalt ca 1 milj
NOK från de båda budgetarna. + 2 540 000 SEK. (Prisläge 1985).

6. I den nyligen föreslagna handlingsplanen för det datateknologiska 
området föreslås att nämnden tillförs vissa medel 1985. Se 
närmare härom under punkt 4.23.

Nordiska socialpolitiska kommittén

Kommittén tillstyrker bifall till ,nämndens budgetförslag. Kommittén
föreslår dessutom att nämndens anslag för 1985 tillförs ett belopp på
2 322 000 NOK (prisläge 1984) för utbildning av personal för döv
blinda.
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BUDGETFORSLAG 1985



Budgetförslaget

C 2 1421

1. Löne- och prisförändringar m m  + 105 000 SEK. Härav utgör 
15 000 SEK utgifter för läkarvård, revision m m som inte varit 
förutsedda vid uppgörandet av tidigare budgetar.

4. Realförstärkning av projektmedlen + 150 000 SEK. Medlen avses för 
ett projekt om små och mindre kända grupper av funktionshämmade 
som initierats genom Nordiska rådets rekommendation 15/1983. En 
förstudie utförs under 1984.

5. Permanentning av den tidigare försöksverksamheten med utbildning 
av personal för dövblinda + 2 540 000 SEK. Med bakgrund i Nordis
ka rådets rekommendation 2/1978 har ministerrådet genomfört en 
treårig försöksverksamhet med gemensam nordisk utbildning av 
personal för dövblinda. Försöksverksamheten har utvärderats. 
Utvärderingesrapporten har varit på nationell remiss. Mot bak
grund av de positiva remissuttalandena har förslag lagts fram av 
socialpolitiska kommittén om att verksamheten skall bli permanent 
från 1985. Gruppen dövblinda består av ca 270 barn och ca 1 500 
vuxna i Norden. På olika institutioner för dövblinda finns det 
sammanlagt ca 490 anställda. Personalomsättningen utgör ca 10%, 
vilket teoretiskt således utgör det årliga grundutbildningsbehov
et. Förslaget innebår en utbildningsvolym på totalt 20 kursveckor 
per år, varav 12 veckor (36 platser) avser grundutbildning och 
8 veckor (64 platser) avser vidareutbildning.

De volymuppgifter som redovisas ovan visar att en nordisk utbild
ning år klart mera rationell än att lösa frågan nationellt. Med 
hänsyn till dessa personalgruppers storlek i vart och ett av 
länderna år det inte troligt att liknande utbildning skulle komma 
att anordnas nationellt.

Den permanenta verksamheten föreslås administrativt inordnas 
under Nordiska nämnden för handikappfrågor, men med en separat 
styrgrupp.
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Verksamheten kan rent fysiskt komma att förläggas till annan ort 
än handikappnämnden. Hur arbetsuppgifterna i detalj skall för
delas mellan handikappnämnden och dess kansli samt styrgruppen 
och vilka konsekvenser detta får för handikappnämndens detalj
budget diskuteras f n. Det föreslås därför att medlen för denna 
verksamhet tillsvidare hålls samlade under nämndens projekt
budget. Det föreslagna beloppet är beräknat enligt nedan.

6. Ang den datateknologiska handlingsplanen, se punkt 3.23, Minis
terrådets reserv.
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3.02 ARBETSMARKNAD

160 Arbetsmarknad dispositionsbeviljning

En reviderad överenskommelse om en gemensam nordisk arbetsmarknad, med 
ökade ambitioner för det nordiska samarbetet-, trädde i kraft 1983. 
Denna överenskommelse har följts upp med reviderade riktlinjer för 
samarbetet mellan arbetsförmedlingskontoren, där avsevärd vikt läggs 
vid en ökning av kvalitén på den service som erbjuds de arbetssökande 
och arbetsgivarna. I tillägg har länderna ingått en överenskommelse om 
samarbete inom arbetsmarknadsutbildning och rehabilitering. NAUT har 
också reviderat överenskommelsen om ersättning vid arbetslöshet (1976 
års överskommelse) samt lagt fram förslag till regler för samarbetet 
mellan de nationella systemen för lönegaranti vid konkurs. Under 1983 
har NAUT dessutom efter begäran från Nordiska rådet tagit upp arbetet 
med att revidera samarbetsprogrammet på arbetsmarknadsområdet. Avsikt
en är att det reviderade programmet skall behandlas av Nordiska rådet 
vid sessionen 1985.

Dessa förhållanden, tillsammans med den stadigt ökande arbetslösheten 
i de nordiska länderna, betyder att det också fortsättningsvis kommer 
att finnas behov av en hög aktivitetsnivå inom samarbetet på arbets
marknadsområdet. NAUT anser att i den fortsatta verksamheten skall 
projektverksamheten knytas starkare till uppföljningen av den gemen
samma nordiska arbetsmarknaden. Projekt som tar sikte på att under
lätta för de arbetssökande att finna arbete och för arbetsgivarna att 
rekrytera arbetskraft i Norden skall också prioriteras. Dessutom 
kommer NAUT att inleda ett närmare samarbete vad gäller nordiska
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migrationsfrågor. Detta galler såväl den internordiska migrationen som 
migration till och från utomnordiska länder. Både når det gäller 
nordiskt förmedlingssamarbete och migrationsfrågor erfordras det en 
väsentlig nationell insats i tillägg till de projekt som finansieras 
över den nordiska budgeten. Fortsättningsvis kommer arbetet med den 
omställning på arbetsmarknaden som den teknologiska och ekonomiska 
utvecklingen för med sig, att stå centralt. I detta sammanhang kommer 
också åtgärder som kan säkra bättre anpassning mellan tillgång och 
efterfrågan på arbetskraft, t ex en analys av bruttoströmmarna på 
arbetsmarknaden, att vara högt prioriterade. Sambandet mellan arbets
marknadspolitiken och utbildningspolitiken kommer att analyseras, 
liksom organisationsformer och arbetsdelning mellan arbetsmarknads-, 
social- och utbildningssektorerna när det gäller åtgärder mot arbets
löshet bland ungdomar. Under 1984 och 1985 kommer behovet för kart
läggningar av effekterna av arbetstidsregleringar på sysselsättningen 
att bli ett viktigt nordiskt samarbetsfält. Arbetslösheten har fort
satt att stiga i alla de nordiska länderna. Aven om den internatio
nella utvecklingen kommer att ge möjligheter till växt också i Norden, 
kommer arbetslösheten också i fortsättningen att vara ett dominerande 
problem på den nordiska arbetsmarknaden, och då speciellt effekterna 
av långtidsarbetslösheten.

Mot denna bakgrund vill NAUT också fortsättningsvis prioritera följan
de områden:
1. Den nordiska arbetsmarknaden
2. Koppling mellan ekonomisk politik och arbetsmarknadspolitik
3. Faktorer av betydelse för arbetsmarknadens funktionssätt
4. Andringar i marknadssystemet
5. Metodutveckling

Tidigare har NAUT beskrivit budgetens medelsbehov uppdelat på sex 
områden (vidareutbildning av personal, arbetsmarknadsservice, arbets
marknadsforskning , sysselsättningspolitik, arbetsmarknadsinformation, 
arbetsmarknadssamarbetets organisation). Denna gång önskar NAUT att i 
budgetförslaget tillämpa en uppdelning på de fem huvudområden som 
angivits ovan.



Det hänvisas till kap 3.03 Arbetsmiljö där det redovisas ett förslag 
om att reservera 200 000 NOK för projekt kring arbetstidsfrägor. Dessa 
medel föreslås att användas efter samråd mellan AK-socialpolitik, 
AK-arbetsmiljö, NAUT (arbetsmarknad) och jämställdhetsutskottet. 
Budgetförslaget innebär en ram på 4 550 NOK för 1985, dvs i stort sett 
oförändrad realnivå.

1425C 2
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3.03 ARBETSMILJÖ

Inledning

Verksamheten för en bättre arbetsmiljö har som målsättning att trygga 
arbetstagarens hälsa och välbefinnande i arbetet. Det nordiska samar
betet på arbetsmiljöområdet styrs av ett samarbetsprogram som senast 
reviderades 1981. Programmet är under omarbetande och ett minister- 
rådsförslag kommer att lämnas till Nordiska rådet för behandling på 
sessionen 1984. Revisionen år förhållandevis omfattande. Budgetpro
grammet för 1985 baserar sig på ett utkast till ministerrådsförslaget.

Det nordiska samarbetet på arbetsmiljöområdet består i första hand av 
ett projektsamarbete. Efter att samarbetet gällande vidareutbildning 
på området visat sig fylla ett mera långsiktigt behov beslutade man 
upprätta Nordiska institutionen för vidareutbildning inom arbetsmiljö
området 1982. Därmed möjliggjorde man en bättre planering av verksam
heten och samarbetet har utvecklats positivt.
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170 Arbetsmiljö dispositionsbeviljning

C 2

Projektverksamheten planeras täcka de flesta delområdena i samarbets
programmet - dock inte alla. Många mindre projekt har avslutats på 
senare tid och ytterligare några kommer att avslutas 1983-84. Man har 
istället planerat eller inlett större insatser inom områdena arbets
olycksfall, kemiska risker, fysiska belastningar och psykosociala 
belastningar. Samarbetet gällande arbetstidsfrågor önskar man i 
fortsättningen driva tvärsektoriellt i samarbete med övriga sektorer. 
Ett nytt samarbetsområde utgörs av verksamheten under titeln "Arbets
miljö, hälsa och ekonomi". Projektet "Samnordisk dokumentationscentral 
for arbejdsmiljø" (SDA) år mycket resurskrävande och drivs nu för en 
försöksperiod (1983-84), med bl a arbetsmarknadens parter som mål
grupp. -Innan beslut tas om det fortsatta samarbetet skall erfarenhet
erna av försöksperioden värderas.

Det föreslås att det i budgeten för 1985 uppförs en ram på 3 609 000
NOK (en realökning på 490 000 NOK).

Ökningen på 290 000 NOK för det reguljära samarbetet på arbetsmiljö
området motiveras av en utbyggnad av samarbetet till att även omfatta 
o hälsoeffekterna av lösningsmedel
o effektivisering av olycksfallsbekämpning
o arbetstidsfrågor samt
o inledning av samarbetet på området "Arbetsmiljö, hälsa och

ekonomi"

Utöver ovanstående förslag om en beviljning på 3 409 000 NOK för
projekt inom arbetsmiljöområdet föreslås det att 200 000 NOK reserve
ras för projekt kring arbetstidsfrågor. Dessa medel föreslås att
användas efter samråd mellan AX-socialpolitik, AK-arbetsmiljö, NAUT 
(arbetsmarknad) och jämställdhetsutskottet.
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171 NORDISK ARBETSMILJOUTBILDNING

*Varav -5 300 FIM limiterat för representation 1985.

Analys av anslagsförändringen 1984-1985 (FIM)
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Institutionens uppgift

Nordiska institutionen för vidareutbildning inom arbetsmiljöområdet 
har till uppgift att arrangera vidareutbildning för specialister inom 
arbetsmedicin, yrkeshygien och företagshälsovård. NIVA samarbetar 
därvid med Institutet för arbetshygien i Helsingfors. Institutionen 
upprättades den 1 mars 1982. Den är en fortsättning på projektet 
Vidareutbildning av specialister inom arbetsmedicin, yrkeshygien och 
företagshälsovård finansierat av Nordiska ministerrådet. Projektet 
startade år 1978.

Organisation

Institutionen leds av en styrelse. Denna består av en person från vart 
och ett av de nordiska länderna. Varje representant har en personlig 
suppleant. Institutionen har tre personer anställda (varav två på 
halvtid). Tjänsten som kanslichef sköts på halvtid av utbildnings- 
chefen vid Institutet för arbetshygien.



Nordisk arbetsmiljöutbildning

1. Prisförändringar + 33 000 FIM.

2. Halvdagstjänsten som assistent ökas till heldag. + 27 000 FIM.
Detta är en förutsättning för att öka antalet kurser.

3. Utökning med en kurs ytterligare (till åtta). + 89 000 FIM.

4. Utgivande av en publikationsserie med material från kurserna. 
+ 135 000 FIM.

5. Okade intäkter av deltagaravgifter. - 43 000 FIM.

Nordiska ämbetsmannakommittén fór arbetsmiljöfrågor 

Kommittén har inga invändningar mot budgetförslaget.

Budgetförslaget

1. Löne- och prisförändringar + 43 000 FIM.

2. Halvdagst jänsten som assistent ökas till heldag. + 17 000 FIM.
Detta är en förutsättning för att kunna öka antalet kurser.

3. Utökning med en kurs (till åtta). + 89 000 FIM.

4. Försöksverksamhet med en publikationsserie. + 10 000 FIM.

5. Okade intäkter av deltagaravgifter genom utökning av antalet 
kurser. - 43 000 FIM.
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3.04 MILJO

180 Miljövård och
181 Säkerhetsforskning inom energiproduktionsområdet - miljöeffekter,
_____ dispositionsbeviljning___________________________________________

För samarbetet inom miljövård har fastställts ett nytt samarbetspro
gram. Programmet gäller åren 1983-87.

Tillsammans med samarbetsprogrammet framlades ett program för budget
utvecklingen för 1984-86, dår de ekonomiska förutsättningarna för 
genomförandet beskrivs.

Alla väsentliga projektplaner i budgetprogrammet har nu utformats till 
projektförslag. De budgetmåssiga förutsättningarna för arbetet med 
genomförande av det nya samarbetsprogrammet är i stort sett uppfyllda 
för 1984. Den enda väsentliga aktivitet som ännu inte har finansierats 
är det nya programmet angående luftföroreningar.

För åren 1985-87 är det en förutsättning för genomförandet av samar- 
betsprogrammets planer att man erhåller medelsbeviljningar på samma 
reala nivå som 1983.



Avsikten med programmet mot luftföroreningar är att bidra till att 
förstärka de nordiska ländernas kompetens och därmed deras ställning i 
relation till de länder från vilka luftföroreningar överförs till 
Norden i stora mängder. Också internordiska föroreningsproblem skall 
behandlas. Enligt ämbetsmannakommitténs preliminära bedömning är 
medelsbehovet 1,5 milj NOK för 1984, utöver ordinarie budgetram. 
Medelsbehovet för åren 1985-87 ligger på nivån 3,5 milj NOK. Detta är 
samma nivå som nuvarande anslag för kap 181. De projekt rörande 
miljöeffekter vid energiproduktion (MIL-projekten) som f n pågår 
avslutas budgetmässigt 1984. Anslaget kan därför från 1985 helt satsas 
på att genomföra det nya luftföroreningsprogrammet.

Det föreslås i budgetförslaget för 1985 en beviljning på 3 800 000 NOK 
för kap 180 och en beviljning på 3 500 000 NOK för kap 181 (en real- 
ökniiig totalt med 19 000 NOK) .
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3.05 JÄMSTÄLLDHET

190 Jämställdhet, dispositionsbeviljning

Till grund för samarbetet på jämställdhetsområdet ligger ett reviderat 
samarbetsprogram som antogs av Ministerrådet (jämställdhetsministrar
na) i augusti 1982. I programmet anges att samarbetet skall omfatta 
följande huvudområden:
a) arbetsliv
b) social- och familjepolitik
c) utbildning
d) boende- och samhällsplanering
e) deltagande i det politiska livet och samhällslivet i övrigt

För genomförandet av programmet är det, såväl när det gäller den egna 
projektverksamheten som verksamheten inom andra sektorer, viktigt med 
ett nära samarbete med berörda ämbetsmannakommittéer.

Det föreslås en beviljning i budgeten för 1985 på 1 150 000 NOK dvs en 
i stort sett oförändrad ram om det bortses från engångsbeviljningen 
1984 för förberedelse av FNs kvinnokonferens.



Det hänvisas till kap 3.03 Arbetsmiljö där det redovisas ett förslag 
om att reservera 200 000 NOK för projekt kring arbetstidsfrågor. Dessa 
medel föreslås att användas efter samråd mellan AK-socialpolitik, 
AK-arbetsmiljö, NAUT (arbetsmarknad) och jämställdhetsutskottet.
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3.06 HANDEL

*Härav disponeras 500 000 NOK efter MR-särbeslut.

Inledning
Inom ministerrådssystemet sker det handelspolitiska samarbetet i 
AK-handelspolitik och i projektexportfonden; den sistnämnda etable
rades andra halvåret 1982 för en treårig försöksperiod. Försöksperiod
en har därefter förlängts t o m  utgången av år 1987.

Som något nytt har i december 1983 hållits ett informellt möte mellan 
de nordiska ministrar som är ansvariga för utrikeshandeln.

Härutöver sker samarbetet på detta område genom möten en gång i 
halvåret mellan de nordiska handelscheferna. Vid dessa möten behandlas 
i första hand frågor i relation till de nordiska ländernas internatio
nella samarbete, dvs inom GATT, OECD m fl.

210 Handelspolitik, dispositionsbeviljning

Over ministerrådets allmänna budget har det under flera år beviljats 
tillskott till det samarbete som sker inom de nordiska handelsproce- 
durkommittéerna. En stor del av arbetet är koncentrerat kring utveck
ling av metoder för överföring av handels- och transportdata med hjälp 
av EDB och telekommunikation. Bakgrunden till arbetet är ett önskemål 
om att uppnå ekonomiska besparingar genom en förenkling och harmonise
ring av de dokument som används i den internationella varuhandeln.



Under 1983 har det för första gången beviljats medel till samarbete 
mellan exportskolorna i de nordiska länderna. Samarbetet tar sikte på 
vidareutbildning i exportmarknadsföring, en fråga som även Nordiska 
rådet tillskriver stor betydelse (rek 17/1982) .

Tre nya aktiviteter planläggs att genomföras 1984/85, nämligen: Analys 
av den interna varuhandeln i de nordiska länderna; Statistik över 
internordisk handel med tjänster; Marknadsanalys för att främja 
Islands export till övriga Norden. Kostnaden för sistnämnda projekt 
beräknas till totalt 1 milj NOK för 1984 och 1985. Projektet föreslås 
att samfinansieras med den ena halvan av beloppet från ministerrådets 
budget och den andra halvan från isländska myndigheter. Av ministerrå
dets andel beräknas 300 000 NOK falla på 1984 och resten på 1985. Det 
föreslås därför att 200 000 NOK avsätts i budgeten för 1985.
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211 NORDISKA PROJEKTEXPORTFONDEN

Analys av anslagsförändringen 1984-1985 (FIM)
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* Ett särskilt löneavtal.

Institutionens uppgift

Nordiska projektexportfonden upprättades för en treårig försöksperiod 
från den 1.7.1982. Försöksperioden har förlängts t o m  utgången av år 
1987. Nordiska projektexportfonden skall bidra till att stärka de 
nordiska företagens internationella konkurrenskraft vid export främst 
till utvecklingsländer, men även till statshandelsländer. Fondens 
huvudsakliga verksamhet år att ge stöd till nordiska företag och 
institutioner vid uppgörandet av förutsättnings- och lönsamhetsstudier 
rörande konkreta projekt och för motsvarande aktiviteter, som kan leda 
till affärskontrakt. Projektet skall vara av nordiskt intresse. Fonden 
kan bevilja bidrag, som täcker högst 50% av kostnaderna. De beviljade 
bidraget skall normalt återbetalas om projektet realiseras.

En mindre del av fondens medel kan även beviljas som bidrag på upp 
till 50% av utgifterna för nordiska och internationella seminarier 
inom branscher och områden där nordiska företag är konkurrenskraftiga, 
till grundläggande marknadsundersökningar och studier av efterfråge- 
situationen i målområden dår ett nordiskt intresse för leveranser kan 
föreligga.

Organisation

Projektexportfonden har en styrelse på 10 medlemmar, bestående av två 
ledamöter från vardera av de nordiska länderna. Nordiska investerings
banken representeras av en observatör vid styrelsemötena.



Styrelsens beslut verkställs av ett sekretariat som leds av en direk
tör. Sekretariatet är beläget i Helsingfors och har fyra fasta tjänst
er (inkl MR-SAM beslut den 2 februari 1984).

BUDGETFORSLAG 1985 

Nordiska projektexportfonden

Fonden har i en separat skrivelse hemställt att försöksperioden, som 
enligt nu gällande beslut avslutas den 30.06.1985, skall utsträcaks 
minst t o m  1987. Fondens budgetförslag omfattar mot denna bakgrund 
hela 1985.

1. Löne- och prisförändringar + 153 000 FIM.

2. Inrättande av ny tjänst som sekreterare. + 150 000 FIM.

3. Diverse ökningar av posten Varor och tjänster. + 80 000 FIM.

4. Realökning av projektmedlen. + 189 000 FIM.

Fonden hemställer dessutom att återbetalade projektstöd skall få 
återföras till fonden. För 1983 beräknas dessa till ca 200 000 FIM.

Nordiska ämbetsmannakommittén för handelspolitik

Ämbetsmannakommittén stöder förslaget om en förlängning av försöksper
ioden och har inga invändningar mot fondens budgetförslag.

Budgetförslaget

Ministerrådet (samarbetsministrarna) har beslutat att förlänga för
söksperioden t o m  utgången av år 1987. Budgetförslaget är vidare 
baserat på ministerrådets (samarbetsministrarna) beslut om att åter
betalda projektmedel får kvarstå i fonden.
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1. Löne- och prisförändringar + 153 000 FIM (i enlighet med MR-SAM 
beslut den 2 februari 1984).

4. Återbetalda projektstöd skall enligt MR-SAM beslut överföras till 
fonden och användas till fondens projektverksamhet. Dessa medel 
uppskattas för 1985 till ca 1 milj FIM. Mot denna bakgrund 
föreslås inte någon medelsförstärkning över budgeten för 1985.
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3.07 INDUSTRI

* Inkl industri och energi.
** Varav 7 595 p g a ett separat förslag från Nordiska FoU-gruppen. 
*** Frågan om ytterligare medel för industripolitiskt samarbete är 
ännu föremål för diskussioni ministerrådet.

Inledning
Nordiska ministerrådet (industriministrarna) fastställde i januari
1982 en arbetsplan för översyn av det nordiska industripolitiska 
samarbetet. I planen, som var formulerad antal uppdrag åt
ämbetsmannakommittén för industripolitik, betonades vikten av ett 
fortsatt och intensifierat nordiskt samarbete på området tekniskt FoU. 
Nordiska industrifondens roll i detta sammanhang betonades. I planen 
ingick bl a att bedöma om storleken på den gemensamma satsningen på 
det tekniska FoU-samarbetet är rimlig i förhållande till de möjlig
heter som föreligger. Likaså ingick bland uppdragen att se över och 
komma med förslag om former för nordiska program avseende dels lång
siktigt kompetenshöjande teknisk forskning dels tekniskt FoU-samarbete 
som på kort sikt kan få industriell tillämpning. Som ett resultat av 
kommitténs arbete har framlagts ett förslag till ett teknologipo- 
litiskt principprogram som behandlades och godkändes av ministerrådet 
(industriministrarna) den 27 oktober 1983. För genomförande av de
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samarbetsaktiviteter som ingår i programmet tillstyrker ministerrådet 
(industriministrarna) att det anslås motsvarande 10 milj SEK över de 
nordiska gemensamma budgetarna 1985, 14 milj SEK 1986 och 15 milj SEK 
1987. Beloppen anges här och i fortsättningen av inledningsavsnittet i 
1983 års prisläge.

Av de angivna beloppen bör motsvarande 7 milj SEK 1985, 8 milj SEK 
1986 och 10 milj SEK 1987 kanaliseras genom Nordiska industrifonden. 
Den närmare motiveringen och beskrivningen av de i allt 9 olika 
föreslagna samarbetsaktiviterna redovisas i rapporten "Okat nordiskt 
tekniskt FoU-samarbete" som kommer att publiceras i Nord-serien. De 
fem aktiviteter vilka föreslås finansierade med nordiska medel är i 
korthet följande:

A. Kollektiva forskningsprogram

Förslaget innebär att de nationella organen i nordisk samverkan 
gör en genomgång av samordningsmöjligheterna beträffande kollek
tiva forskningsprogram inom olika bransch- och teknikområden. För 
de program som beslutas beräknas medelsbehoven uppgå till ca 2 
milj SEK/år varav 50% skulle finansieras med nordiska medel. Det 
bedöms att ett treårigt program kan sättas igång per år. Nordiska 
industrifonden bör för detta ändamål tillföras 1 milj SEK 1985, 
2 milj SEK 1986 och 3 milj SEK 1987.

B. Stora nordiska samarbetsprojekt

Förslaget innebår att Nordiska industrifonden och NORDFORSK får i 
uppdrag att i samråd med nationell expertis utvälja och formulera 
förslag till ett antal stora nordiska samarbetsprojekt eller 
samarbetsområden av betydelse för nordisk industri. Nordiska 
industrifonden bör för initierings- och planläggningsarbetet för
knippat med igångsättande av de projekt som kan bli aktuella till
föras 1 milj SEK 1985 och 1986 och 2 milj SEK 1987.

C. Industriforskarutbildning

Förslaget innebär att ett nordiskt system för teknisk vidare
utbildning prövas under en period på minst tre år. Systemet avser 
utbildning av industriforskare och innebär samverkan mellan ett



industriföretag i ett nordiskt land och en eller flera tekniska 
högskolor i annat nordiskt land. För detta ändamål bör Nordiska 
industrifonden tillföras 5 milj SEK per år under perioden 1985-87.

D. System för företagsinformation

Förslaget innebär att Nordinfo ges i uppdrag att i samarbete med 
experter på företags informationsbehov utveckla system för teknisk 
informationsförmedling och därvid ta speciell hänsyn till små och 
medelstora företags behov. För detta ändamål bör 1 milj SEK 
anvisas 1985 och 1 milj SEK 1986.

E. Högre teknisk utbildning, vidareutbildning och grundforskning

Förslaget syftar till en långsiktig samordning av den högre 
tekniska utbildningen som i utvecklad form kan bidra till en mer 
effektiv användning av nationella medel. På längre sikt bör 
merkostnaderna för samarbetet kunna täckas' över nationella budge
tar och över redan etablerade nordiska samarbetsordningar. På kort 
sikt behövs medel för en initieringsfas för att få fram konkreta 
och varaktiga samarbetsformer. Ansvaret för detta bör vila på 
rektorsmötet för de tekniska högskolorna. Nordforsk förutses få en 
koordinerande roll i sammanhanget. Det uppskattas att ett nordiskt 
bidrag bör ligga i storleksordningen 2 milj SEK det första året 
och 5 milj SEK de två närmaste åren för att därefter trappas ned.

220 Industripolitik, dispositionsbeviljning

Enligt ämbetsmannakommittén bör det behov av resurser för projekt, 
utredningar eller andra aktiviteter som föreslås i uppföljningen av 
den industripolitiska arbetsplanen i huvudsak täckas genom ianspråk- 
tagande av nationella resurser och genom en ökning av Industrifondens 
resurser. För vissa av de samarbetsaktiviteter som föreslagits på det 
tekniska FoU-området torde det dock vara mest ändamålsenligt att medel 
anvisas över ministerrådets allmänna projektbudget. Ambetsmannakom- 
mittén tillstyrker att det under 1985 avsätts motsvarande 1 045 000 
NOK för utveckling av system för förmedlingen av teknisk information 
främst till små och medelstora företag och motsvarande 2 178 000 NOK 
för utveckling av samarbetsformer mellan de tekniska högskolorna i 
Norden avseende samordning av den högre tekniska utbildningen.
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Vilka ytterligare uppfðljningsaktiviteter i anledning av arbetsplanen 
som kan bli aktuella under 1985, kan nu inte i detalj förutses. För 
att uppnå viss handlingsberedskap och för att säkra att det på det 
industripolitiska samarbetsområdet vid behov kan engageras expertis 
för utredningsändamål bör emellertid, enligt kommitténs uppfattning, 
210 000 NOK reserveras på projektbudgeten.

Vidare bör, enligt ämbetsmannakommittén, 1 267 000 NOK reserveras för 
det fleråriga projektet "Geologiskt samarbete på Nordkalotten" som 
hittills vad gäller sekretariats- och vissa resekostnader finansierats 
över ministerrådets projektbudget. Under 1985 kommer även kostnader 
för framställning av kartmaterial att behöva belasta den gemensamma 
nordiskt finansierade delen av projektets budget. Den nordiskt finans
ierade andelen i detta projekt utgör bara en bråkdel av de resurser 
som nationellt anvisats i förbindelse med projektet. En total kalkyl, 
utvisande även den nationellt finansierade andelen, kommer att presen
teras våren 1984.
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För 1985 räknas i budgetförslaget med att realnivån för 1984 bibe
hålls. Angående eventuella ytterligare satsningar pågår diskussion i 
ministerrådet om möjligheter för resurstillskott via den nordiska 
budgeten.
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224NORDISKAINDUSTRIFONDEN

Beslutad budget innebår ett bemyndigande att ingå förpliktelser för budgetåret. 
Ministerrådet ger dessutom Industrifonden bemyndigande att ingå förpliktelser 
utöver tillgängliga medel för 1985 på upp till 20,6 milj SEK för 1986 och 
13,7 milj SEK för 1987.

Analys av anslagsförändringen 1984-1985 (SEK)
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*Chefslöneplanet 

Institutionens uppgift

Nordisk fond för teknologi och industriell utveckling (Nordiska in
dustrifonden) bildades 1973 genom att de fem nordiska ländernas rege
ringar undertecknade en överenskommelse om fonden som senare har 
ratificerats. Från och med 1979 infördes fonden på Ministerrådets 
allmänna budget. Enligt föreskrifterna för fonden hör den fackligt och 
administrativt under Nordiska ministerrådet (industriministrarna) som 
varje år har att uttala sig om fondens budgetförslag.

Fondens syfte anges i överenskommelsens artikel 1, Andamål, på föl
jande sätt.

Fonden har till syfte att stödja ett mera effektivt utnyttjande av 
nordiska resurser för teknologi och industriell utveckling genom att 
främja ett ökat samarbete mellan de avtalsslutande staterna samt genom 
att stödja finansieringen av både projekt av intresse för två eller 
flera nordiska länder och internationella projekt av gemensamt nord
iskt intresse.

Organisation

Fonden leds av en styrelse i vilken varje land är representerat genom 
en ordinarie ledamot och en suppleant. Härutöver deltar NORDFORSK med 
en ordinarie ledamot och en suppleant. NORDFORSKs ledamot har ingen 
rösträtt.



Styrelsens beslut verkställs av fondens sekretariat. Sekretariatet, 
som är belåget i Stockholm, har för närvarande åtta anställda.

BUDGETFORSLAG 1985

Nordiska industrifonden

1.Löne- och prisförändringar + 1 966 000 SEK, varav prisomräkning 
av fondkapitalet 1 606 000 SEK.

2.Nettorealökning av fondkapitalet. + 7 846 000 SEK.

3.En särskild nordisk grupp med uppgift att se över det nordiska 
stödet till FoU-området har bl a föreslagit att industrifonden 
tillförs 7 910 000 SEK 1985.

4.I den datateknologiska handlingsplanen föreslås bl a att indus
trifonden tillförs 100 milj NOK under en femårsperiod, varav 
20 milj NOK 1985. Se också punkt 3.23, Ministerrådets reserv.

Nordiska ministerrådet (industriministrarna)

Vid Nordiska ministerrådets (industriministrarna) möte den 27 oktober 
1983 i Stockholm beslöts bl a att godkänna det principprogram för ett 
ökat nordiskt tekniskt FoU-samarbete som redovisats av ämbetsmannakom
mittén för industripolitik och att ställa sig i princip positiv till 
den industriinriktade delen av det framlagda datateknologiprogrammet 
som nu behandlas av samarbetsministrarna. Industriministrarna beslöt 
vidare att tillstyrka att de resurser som krävs för principprogrammets 
genomförande ställs till förfogande över den nordiska budgeten på det 
sätt som föreslagits av ämbetsmannakommittén. De finansiella resurser 
som anslås för datateknologiprogrammet bör anpassas till de övriga 
anslag som lämnas Nordisk Industrifond.
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Ifråga om Nordisk Industrifonds budgetförslag fór 1985 och budgetpro
gramför 1986-87 enades ministerrådet om följande:

1.Nordiska ministerrådet (industriministrarna) är överens om att:
ökade ansträngningar bör göras i syfte att främja nordiskt 
FoU-samarbete i industrin;
den nationella prioriteringen av industriell FoU bör följas 
upp på nordiskt plan;
Nordisk Industrifond, som det primära organet för främjande av 
nordiskt industriellt FoU-samarbete, bör ges ökade resurser.

2.Nordiska ministerrådet (industriministrarna) noterade att nord
iska ämbetsmannakommittén för industripolitik beräknat Nordisk 
Industrifonds behov av medel för 1985 till 52,9 milj SEK, vilket 
innebär en ökning med 17,9 milj SEK i förhållande till 1984.

3.Nordiska ministerrådet (industriministrarna) tillstyrker, med 
förbehåll för resultatet av den nationella budgetbehandlingen i 
resp land, att utgångspunkten för Nordiska ministerrådets (sam
arbetsministrarna) beslut om budget för 1985 för Nordisk In
dustrifond utgörs av ämbetsmannakommitténs för industripolitik 
beräkning.

Budgetförslaget

1.Löne- och prisförändringar + 1 876 000 SEK. Härav utgör
1 606 000 SEK prisomräkning av fondkapitalet.

I detta budgetförslag föreslås Nordiska industrifonden en beviljning 
somrealt motsvarar beviljningen för 1984. Frågan om ytterligare
satsning (både realökning på fondkapitalet och särskilda åtgärder pga 
FoU-programmet) är under diskussion i ministerrådet.

Se även ang den datateknologiska handlingsplanen punkt 3.23, Minister
rådets reserv.
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225NORDTEST

*Varav 3 800 FIM limiterat för representation 1985.
** Härutöver beviljat 348 i tilläggsanslag för kompensation av kursförluster. 

(MR-SAM beslut 15.06.1983).

Analys av anslagsförändringen 1984-1985 (FIM)

*Varav 348 motsvaras av tilläggsanslag beviljat 1984 för kompensation av 
kursförluster.
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Institutionens uppgift

Nordtest påbörjade sin verksamhet den 1 juli 1973 och fördes in på 
ministerrådets allmånna budget fr o m 1 januari 1979. Nordtest har 
till uppgift att

utarbeta, rekommendera och registrera gemensamma nordiska prov
ningsmetoder i syfte att uppnå jämförbara resultat vid provning 
av material, produkter, konstruktioner, anläggningar och tekniska 
system för förfaranden,
ha ansvaret för ett kontinuerligt informationsutbyte på prov- 
ningsområdet,
utarbeta, rekommendera och registrera riktlinjer för provnings
verksamhet,
främja ett gemensamt nordiskt uppträdande i internationellt 
samarbete inom verksamhetsområdet,
initiera och främja forskning på verksamhetsområdet.

Organisation

Nordtests verksamhet leds av en styrelse med 5 representanter, en för 
vart och ett av de nordiska länderna. Den fackmässiga verksamheten 
handhas av områdesvis utsedda fackgrupper, för närvarande 7 stycken. 
Sekretariatet, som har 4 anställda, är placerat i Helsingfors.
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BUDGETFORSLAG 1985 

Nordtest

1.Löne- och prisförändringar + 590 000 FIM, varav 348 000 FIM 
motsvaras av tilläggsanslag 1984 för kompensation av kursför
luster.

2.Okade medel för publikationsverksamhet. + 45 000 FIM.

3.Ökning av projektmedlen. + 360 000 FIM. Medlen avses för utökning 
av den verksamhet med regelharmonisering för vilken en hand- 
läggartjänst inrättats i 1984 års budget.

Nordiska ämbetsmannakommittén. för industripolitik

Ämbetsmannakommittén konstaterar att den verksamhetsökning som före
slås helt avser en ökad insats på speciella harmoniseringsuppgifter 
samt en ökad publiceringsverksamhet. Nordtest har på uppdrag av 
kommittén utrett och kommit med förslag om hur man kan öka sina 
ansträngningar i harmoniseringsarbetet. Förslagen har diskuterats med 
ämbetsmannakommittén och det råder enighet om hur detta arbete bör 
läggas upp.

Mot bakgrund härav tillstyrks budgetförslaget.

Budgetförslaget

1.Löne- och prisförändringar m m + 590 000 FIM. Härav motsvaras 
348 000 FIM av tilläggsanslag för kompensation av valutakursför
luster enligt MR-SAM beslut 16.6.1983.

Mot bakgrund av åmbetsmannakommitténs yttrande föreslås att de begärda 
realförstärkningarnr. beviljas.



2.Okade medel för publikationsverksamhet. + 45 000 FIM.

3.Ökning av projektmedlen. + 360 000 FIM. Medlen avses för en 
utbyggning av den harmoniseringsverksamhet för vilken en hand
läggart jänst inrättades genom beslutet om 1984 års budget.
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3.08 ENERGI

*Ingick i industripolitik.

Inledning

Det nordiska energisamarbetet består av två huvudområden. Denna 
uppdelning återfinns i budgeten dår energisamarbetet år uppdelat på 
kap 221 Såkerhetsforskning inom energiproduktionsområdet och kap 222 
Energi, som omfattar allt det övriga energisamarbetet.

Båda områdena hör under ämbetsmannakommittén för energipolitik, men 
skiljer sig i och med att säkerhetsforskningen är ett gammalt samar
betsprojekt medan det övriga energisamarbetet är av nyare datum.

Redan 1957 startade samarbetet om atomsäkerhet med etableringen av 
Nordisk kontaktorgan for atomspørsmål, NKA. 1975 startade det första 
säkerhetsprojektet i ministerrådets regi och Nordisk ad-hoc gruppe for 
atomsikkerhed, NKS, nedsattes med hånsyn till att lämna förslag till 
gemensamma nordiska projekt. Fram till idag är det på förslag från NKS 
genomfört ett program under 1977-80, och ett för åren 1981-85 år i sin 
avslutande fas. NKS har för åren 1985-88 föreslagit ett nytt 4-årspro- 
gram.



Det ðvriga energisamarbetet är som tidigare nämnts av nyare datum. 
Ursprungligen genomfördes det under ledning av ämbetsmannakommittén 
för industri- och energipolitik, men sedan andra halvåret 1982 finns 
det en särskild ämbetsmannakommitté för energipolitik. Beslutet om 
förstärkning av det energipolitiska samarbetet bör ses som uttryck för 
gemensamma nordiska behov av intitiativ, koordinering och utveckling 
av det arbete som sker inom energiområdet. Vidare är det ett erkännan
de av behovet av resurser för ett område som är under tillväxt och 
utbyggnad i alla länder och som samtidigt har stor betydelse för 
utvecklingen i samhället i övrigt.

221Säkerhetsforskning, dispositionsbeviljning

Inom detta kapitel lämnas bidrag till ett löpande, flerårigt pro
jektprogram. Förslag finns också om igångsättande av ett nytt 4-årigt 
program från och med 1985. Arbetet leds av Nordiska Kontaktorganet för 
Atomenergifrågor och arbetet gäller frågeställningar som skall bidra 
till att höja säkerhetsnivån, främst i anknytning till användning av 
kärnkraft. Arbetet redovisas i rapporter som ofta också behandlas i 
seminarier. Förutom till ren projektverksamhet används de nordiska 
medlen till samordning av nationella resurser och till information. 
Nationella ekonomiska bidrag för projekt under programmen av ungefär 
samma storlek tillkommer.

Vid framläggandet av det redan pågående programmet förutsatte NKA en 
medelsbeviljning under åren 1981-84 som inte kunnat tillgodoses i den 
utsträckning som förutsattes vid inledningen av programmet. I budget
förslaget för 1984 utgick samarbetsministrarna ifrån att NKA och 
ämbetsmannakommittén för energifrågor i samband med behandlingen av 
förslaget till disponeringsforslag nr 1 för 1984 skulle lägga fram ett 
reviderat samarbetsprogram där åtminstone ett alternativ byggde på den 
nuvarande finansieringsnivån.

I de senaste uttalandena från NKA framhålls att det nu igångvarande 
säkerhetsprogrammet kan avslutas med en beviljning på 6,48 milj NOK 
för 1984 och 2,16 milj NOK för 1985. Detta skulle därför betyda att 
det ursprungligen planerade programmet med de korrektioner som årligen 
företagits för att aktualisera och (mot bakgrund av resurssituationen)
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begränsa insatserna, avslutas och rapporteras på ett för resultatan
vändarna tillfredsställande sätt. Arbetet har givit utbyte både för de 
länder som har kärnkraft och för dem där försöksreaktorer finns.

NKA har under 1983 undersökt behovet för ett fortsatt nordiskt samar
bete på kärnsäkerhetsområdet för perioden 1985-88. Härvid har under
sökts vad som förväntas vara relevant för att man i de nordiska 
länderna skall kunna ha tillgång till ett gemensamt kunskapsunderlag 
för att upprätthålla en hög säkerhetsnivå. NKA har just utarbetat en 
mer detaljerad redogörelse för ett nytt program som över en flerårig 
period skall utgöra ramen för en rad enskilda, konkreta projekt. Detta 
nya program utgör i princip inte en direkt fortsättning av det aktuel
la flerårsprogrammet även om vissa av de nya projekten i en viss 
utsträckning kommer att täcka samma fackområden som det igångvarande 
arbetet. NKA har ansökt om 4 536 000 NOK för 1985 för detta nya 
program.

Tillsammans har det således under perioden 1977-1985 genomförts två 
forskningsprogram på detta område. Resultaten av dessa har varit av 
stort värde för de nordiska länderna vilket inte minst insatsen av 
nationella resurser visar. Verksamheten har styrts och administrerats 
av NKA och NKS. Från dessa organ har i olika sammanhang framförts att 
en minskning av de över den nordiska budgeten tillskjutna medlen under 
en viss nivå skulle innebära stora svårigheter att behålla verksamhe
tens nordiska inriktning.

Det föreslås för kap 221 en ram på 6 804 000 NOK (oförändrad real- 
nivå) .
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222Energifrågor, dispositionsbeviljning
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I februari 1982 fastställde Nordiska ministerrådet (energiministrarna) 
en arbetsplan fór det nordiska energisamarbetet. Enligt denna arbets
plan skall det läggas särskild vikt vid följande områden: energihus
hållning, energisystemanalys, introduktion av nya och förnybara 
energikällor, alternativa drivmedel, energiforskning, kol, olja och 
naturgas, internationella energipolitiska frågor samt energibistånd.

Den ökning av det nordiska energipolitiska samarbetet, som förutses, 
kommer att ta avsevärda ekonomiska resurser i anspråk. Huvuddelen av 
dessa resurser förutsätts framskaffade ur nationella källor, delvis 
genom "nordifiering" av redan planerade nationella projekt. Enligt 
kommittén bör medel från Nordiska ministerrådets projektbudget och 
från Nordiska industrifonden i huvudsak användas för sådana projekt 
eller kostnader som ej naturligt kan finansieras av nationella medel.

En betydande projektverksamhet har satts igång på de flesta av de 
nämnda samarbetsområdena. För 1985 förutsätts en fortsättning. En 
uppföljning av flera tidigare beslutade samarbetsprojekt har på
börjats. På olje- och gasområdet har kommittén utarbetat en rapport om 
möjligheterna till utökat samarbete och någon form av konkretisering 
av de tankar som där framförs kommer att ske under 1984.

På energihushållningsområdet har man genomfört ett intensivt semina- 
rie- och informationssamarbete 1981-82. Detta samarbete har resulterat 
i en rad aktiviteter 1982-83, bl a experimentbyggnadsverksamhet. Det 
är viktigt att detta arbete följs upp. Inom systemanalysfältet är ett 
detaljerat program för 1983-84 utarbetat. Informationsaktiviteterna är 
en direkt fortsättning av aktiviteterna under 1983. Slutligen har 
energiforskningssamarbetet intensifierats under 1983. Denna utveckling 
väntas fortsätta.
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Det föreslås en ram på 2 041 000 NOK (realnivån bibehålls).
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3.09 BYGG

*Har överförts till NKB.

Inledning

Nordiska ministerrådet (bostadsministrarna) har i augusti 1983 fast
ställt det nya handlingsprogrammet för nordiskt samarbete inom bo- 
stads- och byggsektorn. Verksamheten har delats i tre huvudområden: 
samarbete inom byggpolitiken, samarbete inom bostadspolitiken och 
internationellt samarbete.

Samarbetet inom byggpolitiken omfattar harmoniseringsarbete (byggbe- 
stämmelser, normer och standarder), byggforskning samt byggsektorns 
allmänna utveckling. Harmonisering av byggbestämmelser och -normer 
utförs av NKB (Nordiska kommittén för byggbestämmelser) , som är 
samarbetsorgan för de centrala byggmyndigheterna. Harmonisering av 
normer och standarder utförs av INSTA-Bygg, som är samarbetsorgan för 
de nationella standardiseringsorganen. NKB och INSTA-Bygg har också 
gemensam projektverksamhet med finansiering från ministerrådet. Harmo- 
niseringsarbetet syftar till att avskaffa handelshinder mellan de 
nordiska länderna och att skapa förutsättningar för en gemensam



nordisk byggmarknad. Som resultat av ett projekt har bostadsministrar- 
na 1983 fastställt nordiska riktlinjer för ömsesidigt accepterande av 
centralt godkända byggprodukter och för en officiell kontrollordning. 
Arbetet fortsätter med utarbetande av produktregler för olika produkt
områden. Byggforskningssamarbetet genomförs av NBS (Nordiska bygg- 
forskningsorganens samarbetsgrupp). Byggsektorns strukturella problem 
utreds under AK-BYGGs direkta ledning.

Nordiska bostadsadministrativa mötet är samarbetsorgan för de centrala 
bostadsmyndigheterna och har ansvaret för prioriteringen av bostadspo
litiska projekt. Internationellt samarbete omfattar framför allt 
internationellt harmoniseringsarbete. Därtill utreds under AK-BYGGs 
direkta ledning byggsektorns roll i nordiskt biståndssamarbete samt 
byggexporten till utvecklingsländerna.

Budgetmässigt består bostads- och byggsektorn av den allmänna projekt
budgeten (230) och NKBs budget (231) .

230 Byggfrågor, dispositionsbeviljning

Nordiska ministerrådet (bostadsministrama) har 1983 godkänt ett nytt 
handlingsprogram för nordiskt samarbete inom bostads- och byggområdet.

Huvudvikten i byggsamarbetet har tidigare legat på harmonisering av 
byggbestämmelser, -normer och -standarder. Byggsamarbetet har i det 
nya handlingsprogrammet delats i följande delområden:a) samarbete
inom byggpolitiken som innehåller harmoniseringssamarbetet och bygg
sektorns utveckling, 2) samarbete inom bostadspolitiken och 3) inter
nationellt samarbete. Bostadspolitiska och bebyggelsepolitiska projekt 
samt sådana projekt som har stor betydelse för sysselsättningen har 
prioriterats. Vidare har byggsektorns allmänna utveckling samt repara
tions- och ombyggnadsverksamhet prioriterats.
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Byggsektorns projektprogram är för tillfället under revidering och nya 
projekt utarbetas på grundval av de riktlinjer som har fastställts i 
det nya handlingsprogrammet. Det är omöjligt att omedelbart avveckla 
pågående projekt utan att detta medför stora olägenheter. För att 
påbörja genomförandet av det nya handlingsprogrammet ökades budget
ramen för bostads- och byggsektorn för 1984.
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231NORDISKAKOMMITTÉNFORBYGGBESTÄMMELSER(NKB)

*Härav 4 100 FIM limiterat till representation 1985.
**Disponering av medel för projektverksamheten förutsätter ett särskilt

beslut av ministerrådet (samarbetsministrarna) efter förslag av ämbets
mannakommittén för byggfrågor. För 1984 har ett sådant beslut fattats 
(MR-SAM 7.12.1983).

Analys av anslagsförändringen 1984-1985 (FIM)
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*Lðn efter säravtal.

Institutionens uppgift

NKB år ett samarbetsorgan för de centrala byggmyndigheterna i de fem 
nordiska länderna. Verksamheten inom organisationen innleddes 1955. 
NKB infördes på ministerrådets budget 1979 genom att ett centralt 
sekretariat inrättades i Helsingfors.

NKBs uppgift är att samordna byggbestämmelserna i de nordiska • länderna 
inom områden där en samordning är angelägen, samt främja nordiskt 
samarbete av väsentlig betydelse för en sund utveckling rörande 
byggbestämmelser i enlighet med vad som anges i NKBs arbetsprogram.

Organisation

NKBs styrelse består av 2 representanter från Danmark, Finland, Norge 
och Sverige samt 1 representant från Island. Dessutom finns projekt
grupper för avgränsade arbetsuppgifter och tekniska sekreterare 
utsedda av de enskilda länderna. Centrala kansliet i Helsingfors har 
en tjånst.



Nordisk kommitté fór byggbeståmmelser

1.Löne- och prisförändringar + 1 000 FIM. Härav för sekretariatet
- 2 9  000 FIM och för projektmedlen under institutionsreserven 
+ 30 000 FIM.

2.Ökning av projektmedlen mot bakgrund av nedskärningen i 1984 års 
budget. + 312 000 FIM. (Medlen disponeras efter sårskilt beslut 
av ministerrådet efter yttrande från ämbetsmannakommittén för 
byggfrågor).

Nordiska ämbetsmannakommittén för samarbete inom byggsektorn

Kommittén konstaterar att nedskärningen av NKBs budget för 19.84
innebär att en del verksamhet får skjutas upp till 1985. Mot denna
bakgrund tillstyrks budgetförslaget för 1985 både i vad avser sekre
tar iatskostnader och projektmedel.

Budgetförslaget

1.Löne- och prisförändringar + 1 000 FIM.

2.Mot bakgrund av ämbetsmannakommitténs yttrande föreslås en ökning 
av projektmedlen. + 75 000 FIM.
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3.10 REGIONAL

*Ingick i kap 240.

Inledning

Nordiska ministerrådet (de för regionalpolitiken ansvariga ministrarna
-MR-REG) fastställde den 2 april 1979 det nu gällande nordiska 
regionalpolitiska handlingsprogrammet. Som ett led i arbetet med att 
utveckla och effektivisera samarbetet gjorde NARP 1981 en grundlig 
genomgång och värdering av de olika verksamhetsområdena och utarbetade 
i detta sammanhang en omfattande rapport (NU 1981:12 Gjennomføringen 
av det nordiske regionalpolitiske handlingsprogrammet 1979) . Rapporten 
behandlades på det regionalpolitiska ministermötet i november 1981 och 
på Nordiska rådets session i mars 1982. Båda organ anslöt sig till de 
riktlinjer och ramvillkor som dragits upp för det fortsatta regional
politiska samarbetet (se NU 1981:12).



Det kan konstateras att det fortfarande är stora regionala skillnader 
när det gäller befolkningsutveckling och arbetslöshet mellan de 
nordiska länderna och inom respektive land. Konjunkturnedgången i 
världsekonomin och behovet av strukturförändringar i näringslivet 
innebär stor osäkerhet när det gäller den framtida regionala utveck
lingen. Det krävs därför ökad insats både nationellt och nordiskt för 
att nå den gemensamma målsättningen om en i regionalt sammanhang 
balanserad utveckling mellan de nordiska länderna och inom respektive 
land. NARP har satsat starkt för att göra samarbetet på det regional
politiska området så konkret och målinriktat som möjligt så att 
resulaten kan användas nationellt. Detta medför besparingar för 
länderna.

Gränsregionalt och gränskommunalt samarbete har efter hand fått en 
mycket dominerande plats i det nordiska regionalpolitiska samarbetet. 
Detta är i enlighet med politiska prioriteringar i Nordiska rådet och 
ministerrådet. Ministerrådet finansierar 1983 helt eller delvis en 
grundadministration i 11 gränsregionala samarbetsområden. Samarbetet 
på Nordkalotten och i Västnorden är speciellt prioriterat. Detta 
reflekteras bl a av att det kommer att läggas fram ett ministerråds
forslag till Nordiska rådets 32 session 1984 om den framtida organisa
tionen, finansieringen och utformningen av Nordkalott-samarbetet. 
Dessutom pågår ett arbete för att stärka och vidareutveckla Väst
norden- samarbetet .

Anslaget på ministerrådets budget till konkreta regionalpolitiska 
åtgärder (kap 244) har betytt mycket för att stärka och konkretisera 
samarbetet i gränsregionerna. Beviljningen 1984 är på 5 778 000 NOK. 
Regionalministrarna fasthåller målsättningen från 1979 års handlings
program om att de ekonomiska resurserna för denna typ av projekt bör 
ökas till en nivå på 10 milj NOK per år.

Som exempel på konkreta åtgärder som finansieras över kap 244 under
1983kan nämnas handelskontoren i Mittnorden, handelskonsulent på 
Nordkalotten, gemensam turistmässig marknadsföring av vissa samarbets
områden (Bornholm-Sydöstra Skåne, Nordkalotten), småbåtssjökort och 
gästhamnar i Kvarken och skärgårdssamarbetet osv. Det är viktigt att 
planläggning, genomförande och uppföljning av denna typ av projekt 
sker i nära kontakt med ansvariga lokala myndigheter i respektive
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land. Det har också visat sig nödvändigt att ha en nordiskt avlönad 
projektmedarbetare knuten till den lokala styrgruppen i respektive 
gränsregionalt samarbetsområde som kan säkra koordinering och genom
förande av projekten. När man summerar medlen till grundadministration 
(kap 241 och 245) samt till konkreta åtgärder (kap 244) går 1984
10,1 milj NOK eller ca 80% av de regionalpolitiska medlen på Nordiska 
ministerrådets budget till gränsregionalt samarbete.

Den andra huvuddelen av det regionalpolitiska samarbetet omfattar 
forsknings- och utredningsarbete. Forskningssamarbetet sker i regi av 
Nordisk institutt for regionalpolitisk forskning (NordREFO). Utred
ningsarbetet är koncentrerat till de tre långsiktiga projekten bas
projektet (regional statistik), storstads-projektet och det glesbygds- 
politiska samarbetet. 1983 arrangerade NARP seminariet "Nye forut
setninger for regionalpolitikken - konsekvenser for praktisk politikk” 
som ett led i arbetet med att prioritera och programmera det framtida 
forsknings- och utredningssamarbetet på den regionalpolitiska sektorn. 
Det är meningen att denna typ av seminarium skall arrangeras varje år, 
på samma sätt som redan sker för att koordinera det gränsregionala 
samarbetet.

NARP har 1983 utvärderat NIBs regionallåneordning. Ett ministerråds
forslag om en fortsättning av regionallånen har överlämnats till 
Nordiska rådet för behandling på sessionen 1984.

Aven den regionalpolitiska gränsprocedurordningen har utvärderats 
under 1983. Proceduren består i att regionalpolitiska myndigheter på 
central och regional nivå får uttala sig om genomförandet av åtgärder 
som har stora konsekvenser för utvecklingen i grannregionen i annat 
land. Regionalministrarna har beslutat om en fortsättning av denna i 
en något förändrad form. Förändringen består i att man istället för 
formella uttalanden på skriftligt översänt material skall lägga ökad 
vikt vid informell kontakt i MR-REG, NARP och de gränsregionala 
samarbetsområdena.
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Från detta kapitel finansieras utredningsarbete som utförs av ett 
antal tillfälligt anställda experter och konsulter. Insatsen är tänkt 
att koncentreras till tre områden: utarbetande av statistik angående 
utvecklingen på regional nivå av sysselsättning och befolkning; 
jämförelse av åtgärder rörande ekonomisk politik och bostadspolitik i 
de 13 största städerna i Norden samt slutligen informations- och 
erfarenhetsutbyte rörande åtgärder för näringslivsutvecklingen i 
glesbygdsområden.

Det föreslås en ram på 980 000 NOK (en realökning på 50 000 NOK) 
primärt för att möjliggöra köp av vissa experttjänster i anslutning 
till revisionen av det regionalpolitiska handlingsprogrammet under 
1985 samt för att avsluta en studie av planlagstiftningen i de nord
iska länderna.
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Projektmedlen används bl a till betalning av lön m m för en projekt
sekreterare samt till delfinansiering av utgifter för en rad mindre 
projekt inom områdena industri, jord- och skogsbruk, turism och 
informationsutbyte.

Nordiska ministerrådet har behandlat ett förslag om hur Nordkalottsam- 
arbetet bör vidareutvecklas. Ett ministerrådsforslag i frågan skall 
diskuteras på Nordiska rådets session 1984. Flera viktiga samarbets- 
planer på Nordkalotten har inte kunnat realiseras inom tidigare 
resursramar. Under 1985 planeras det en ökad satsning på handels- och 
industrisamarbetet på Nordkalotten samt ett samarbete mellan universi
tet och högskolor på Nordkalotten.

Mot bakgrund av förslaget till vidareutveckling av samarbetet föreslås 
det för 1985 en ram på 2 215 000 NOK (en realökning på 571 000 NOK).

'Finansierat under kap 245.
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Under detta kapitel finansieras konkreta insatser i olika gränsregio
nala samarbetsområden, exempelvis i form av bidrag till utarbetande av 
gemensamma småbåtssjðkort, drift av handelskontor, tryckning av 
företagsregister m m. Sådana bidrag kan utgå i maximalt 3 år varefter 
projekt som fortsätter skall finansieras nationellt.

Det regionalpolitiska handlingsprogrammet fastställdes 1979. Målsätt
ningen för finansieringen av projekt inom detta kapitel var på 10 milj 
NOK årligen. Beviljningarna har varit (i löpande priser, NOK):

Medlen disponerades 1983 på följande sätt:

Projektmedlen för konkreta regionalpolitiska åtgärder har mött stort 
intresse, särskilt i gränsregionerna. Möjligheten till stöd från detta 
kapitel har medfört ett mer konkret och effektivt arbete i de olika 
kommittéerna och arbetsgrupperna. Det föreslås därför en ram på 
6 370 000 NOK (en realökning på 303 000 NOK) . Det förutsätts att en



väsentlig del av denna realökning kanaliseras till Västnorden och 
Nordkalotten. Under 1983 går ca 1,9 milj NOK eller ca 40% av medlen 
under detta kapitel till de två nämnda samarbetsområdena.

1472 C 2

Till skillnad mot vad som gäller för dispositionsbeviljningarna i 
allmänhet kan medlen under kap 244 disponeras hela budgetåret. NARP 
har beslutat att inte på förhand fördela den indikativa ramen på de 
olika gränsregionala samarbetsområdena. Det är projektens innehåll och 
konkretiseringsgrad som år avgörande för beslut om medelstilldelning, 
även om Västnorden och Nordkalotten är de högst prioriterade områdena. 
På nuvarande tidpunkt vore det fel att företa någon fördelning på 
underområden.
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Medlen används primärt till att upprätthålla en viss grundadministra- 
tion i 10 av de totalt 11 samarbetsregionerna, dvs till betalning av 
löneutgifter för projektsekreterare samt för visst utredningsarbete. 
Projektsekreterarna har en viktig uppgift i att planlägga, genomföra 
och utvärdera konkreta regionalpolitiska projekt som får medel från 
kap 244.

Under 1983 har Grönland blivit aktivt indraget i arbetet i styrgruppen 
för Västnorden-samarbetet. För att möjliggöra en ökad satsning på 
detta samarbete föreslås en omprioritering inom detta kapitel. Det 
föreslås en ram på 2 965 000 NOK (en realökning på 73 000 NOK).

4 -30-332 Nordiska rådet DeI 2
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242NORDREFO

*Varav 5 000 NOK limiterat till representation 1985. 

Analys av anslagsförändringen 1984-1985 (NOK)

*Varav 200 tidigare erhållits i bidrag från de norska Kommunal- resp Miljø- 
verndepartementen.
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Institutionens uppgift

NordREFO, Nordiska arbetsgruppen för regionalpolitisk forskning 
tillsattes år 1966 efter en rekommendation av Nordiska rådet. Sedan 
1974 har NordREFO erhållit medel för projektverksamhet över Nordiska 
ministerrådets allmänna budget. Den 1 januari 1980 ombildades NordREFO 
till en institution på budgeten, och ändrade därvid namnet till 
Nordisk institutt for regionalpolitisk forskning. NordREFOs huvudsak
liga arbetsuppgifter kan sammanfattas enligt följande

samordning av forskning inom det regionalpolitiska fältet 
bedriva forskning med nordiskt komparativa utgångspunkter inom 
det regionalpolitiska fältet
verka som ett kontaktorgan mellan forskare, forskningsinstitu
tioner och planeringsinstitutioner med anknytning till regional
politik
svara för informationsverksamhet och kunskapsöverföring, huvud
sakligen mellan forskning och planering.

Organisation

Institutets styrelse har 1 ledamot och 1 suppleant från samtliga fem 
nordiska länder. Dessutom ingår 1 representant från Nordiska minister
rådets sekretariat. Sekretariatet, som för närvarande är placerat vid 
Norsk institutt for by- og regionforskning (NIBR) i Oslo, har 2 
anställda.
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BUDGETFORSLAG 1985 

NordREFO

1.Löne- och prisförändringar +302 000 NOK. Härav utgör 200 000
kompensationför bidragfrån-norskaKommunal- resp Miljøvern-
departementen,vilka v ä n t a s b o r t f a l l a v i d e n f l y t t n i n g  av
NordREFO.

2.Flyttningsersättningar och ökade reseersättningar för personalen 
vid en eventuell flyttning av sekretariatet. + 50 000 NOK.

Nordiska ämbetsmannakommittén för regionalpolitik

NARPunderstrykerbetydelsenav att denpågående forskningsetappen
avslutas under 1984och att man kcmmer i g å n g m e d d e t n y a  programmet
för fullt 1985. Mot denna bakgrundstöder NARPNordREFOsbudgetförslag
för 1985.

Budgetförslaget

1.Löne- och prisförändringar + 302 000 NOK. Härav utgör 200 000 NOK 
kompensationför bidragfrånnorskaKommunal- resp Miljøvern-
departementen,vilka v ä n t a s b o r t f a l l a v i d e n f l y t t n i n g  av
NordREFO.

2.Ställning till medelsbehov för flyttning m m får tas när ett 
konkret förslag föreligger.
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3 .1 1  sameomrAd e t

*Enligt MR-SAM beslut om disponeringsförslag nr 1/1984.

Medlen under kapitlet används för bidrag till Nordiska samerådet o< 
täcker kostnaderna för rådets sekretariat. Vart tredje år utgår ock: 
bidrag till kostnaderna för den nordiska samekonferensen (sena: 
1983) . De senaste åren har bidrag också lämnats till kostnaderna fc 
rådssekretariatets deltagande i Urbefolkningarnas världsråds (WCII 
kongresser.

Det föreslås en oförändrad real nivå för 1985, dvs 730 000 NOK.

* Ingår i disp beviljning 1985.
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3.12 JORD- OCH SKOGSBRUK

Inledning

Forskning och forskningsnära frågor har dominerat nordiskt samarbete 
på jord- och skogsbrukets område. Detta förklaras dels med forsknings
samarbetets långa och starka traditioner på detta område, dels med att 
de relativa fördelar som samarbete på forskningsområdet erbjuder har 
varit särskilt påtagliga för de små nordiska länderna. Nordiska 
jordbruksforskare har varit organiserade sedan år 1918, när Nordiska 
Jordbruksforskares Förening (NJF) grundades. I senare tid har samarbe
tet gett konkreta resultat på nya områden. Genbanksamarbetet har 
utöver forskningsverksamheten en servicefunktion. Nordiska genbanken 
har ansvaret för denna verksamhet och ersätter nationella institutio
ner. Det ökande samarbetet på växtförädlingsområdet innebär betydande 
framsteg för samnordisk produkt- och teknologiutveckling inom jord
bruket.



De nordiska ländernas jord- och skogsbrukspolitik har olika karaktär. 
I Finland, Island, Norge och Sverige är det de nationella målsättning
arna som anger riktlinjer fðr politiken. Danmark är medlem i den 
Europeiska gemenskapen och gemenskapens lantbrukspolitik ingår därmed 
i den nationella lantbrukspolitiken. Med denna utgångspunkt har den 
nordiska ämbetsmannakommittén för jord- och skogsbruksfrågor låtit 
utreda möjligheterna att vidareutveckla nordiskt samarbete på lant
brukets område. Utredningsresultaten behandlas av ämbetsmannakommittén 
under hösten 1983 och våren 1984. Utredningen och ett nordiskt hand
lingsprogram, som kommer att utarbetas bl a på grundval av utredning
en, kommer att bilda grunden för nya praktiska samarbetsaktiviteter. 
De nordiska jordbruksministrarna skall diskutera förslaget till 
handlingsprogram på sitt sommarmöte i jurii 1984. Avsikten är att lägga 
fram programmet för Nordiska rådet våren 1985.

På begäran av Nordiska rådet (rekommendation nr 17/1981) har ämbets
mannakommittén även gett Nordiska Kontaktorganet för fiskerifrågor i 
uppdrag att utreda behovet av nordiskt samarbete på fiskodlings- och 
akvakulturområdet. Utredningsgruppen väntas lämna sitt förslag till 
NAJS vid utgången av 1983. Ett viktigt steg på forskarutbildningens 
område har tagits genom det pilotprojekt som inleddes 1982 om ökat 
nordiskt forskningssamarbete. Projektet administreras av kultursekre
tariatet men finansieras över ministerrådets båda budgetar. Det 
beräknas pågå till 1985.

I dag omfattar jord- och skogsbrukssamarbetet följande programområden:

1479c 2



1480C 2

VV ä x t f ö r ä d l i n g ( p r o j e k t v e r k s a m h e t )

V I F o r s k a r u t b i l d n i n g ( f i n a n s i e l l t  stöd åt
pilot-projektet)

270 Jordbruksfrågor, dispositionsbeviljning

Ämbetsmannakommittén föreslår en ram på 4 707 000 NOK (en realökning 
med 997 000 NOK). I beloppet ingår medel för projektet ang central
register för mikrobsamlingar. Största delen av medlen används till 
forsknings- och utvecklingsarbete. Det näst största området är växt
förädling. Ambetsmannakommitténs förslag redovisas i nedanstående 
tabell.

Det föreslås en ram på 4 060 000 NOK (realökning på 350 000 NOK) hu
vudsakligen för att säkra finansiering av den utveckling av samarbetet 
som föreslagits av den nordiska lantbruksutredningen.
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'1NORDISKAGENBANKENFORJORDBRUKS- OCH TRÄDGÅRDSVÄXTER

*Varav 6 000 SEK limiterat för representation 1985.

Analys av anslagsförändringen 1984-1985 (SEK)
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Institutionens uppgift

Nordiska genbanken för jordbruks- och trädgårdsväxter (NGB) startade 
sin verksamhet den 1 januari 1979. Genbanken har till uppgift att 
bevara den genetiska variationen hos för Norden värdefullt kulturväxt
material. Genbanken skall betjäna växtförädlare och andra växtfors- 
kare. I princip skall inlagrat material och dokumentation vara fritt 
tillgängligt för envar. Den nordiska genbanken är en länk i det 
europeiska genbanksnätet och ingår i det globala samarbetet. Detta 
möjliggör ett fritt utbyte av material och dokumentation med andra 
genbanker och samtidigt undvikande av dubbelarbete.

Organisation

Genbankens styrelse består av 1 ledamot och 1 suppleant från vart och 
ett av de fem nordiska länderna. Under styrelsen finns ett rådgivande 
organ, Nämnden för genbanksfrågor. Nämnden representerar deltagarlän
dernas växtförädlare, botanisk-vetenskapliga institutioner och andra 
intressenter. Den år ett expertorgan, som bereder och lämnar förslag 
till styrelsen angående genbankens verksamhet. Genbankens personal 
uppgår f n till 6J tjänst.
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Nordiska genbanken

1.Löne- och prisförändringar + 149 000SEK.

2.Okning av posten Varor och tjänsterutöver schablonprisomräkning
för lokalkostnader. + 29 000 SEK.

3.Realökning av projektmedlen + 100000 SEK för övertagande av
Weibullsholms genbank för ärtor.

Nordiska ämbetsmannakommittén för jord- och skogsbruksfrågor

Ämbetsmannakommittén anser att det är angeläget att genbanken för
ärtor fr o m 1985 överförs till NGB och förordar att ca 50 000 SEK (i
1984-priser) beviljas för ändamålet.

Budgetförslaget

1.Löne- och prisförändringar m m + 174 000 SEK. Härav utgör
29 000 SEK ökade hyreskostnader i anledning av NGBs flyttning.

3.Mot bakgrund av ämbetsmannakommitténs höga prioritering föreslås 
en realökning av projektmedlen, + 50 000 SEK, för övertagande av 
Weibullsholms genbank för ärtor.

BUDGETFORSLAG 1985
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280SAMARBETSNAMNDENFORNORDISKSKOGSFORSKNING

*Varav 9 500 NOK limiterat fðr representation 1985.
** Varav 260 000 NOK limiterat för kostnader för fackgruppsmöten 1985. 

Analys av anslagsförändringen 1984-1985 (NOK)



Institutionens uppgift

C 2 1485

Samarbetsnämnden för nordisk skogsforskning (SNS) upprättades år 1972 
och infördes år 1978 på ministerrådets budget. År 1982 inordnades 
Nordiska skogsarbetsstudiernas råd (NSR), som hittills varit en 
självständig institution på ministerrådets budget, under SNS. SNS har 
till uppgift att förmedla och understödja gemensam nordisk forskning 
inom skogsbruket samt att underlätta samverkan inom den skogliga 
forskarutbildningen.

Organisation

SNS styrelse består av 3 representanter för vardera Danmark, Finland, 
Norge och Sverige samt en observatör från Island. Sekretariatet består 
av ca 1/3 tjänst vid SNS och ca 1/2 t]änst vid NSR. SNS stödjer sig i 
sitt arbete på f n 17 samarbetsgrupper (inkl NSR) representerande 
olika kompetensområden.

BUDGETFORSLAG 1985

Samarbetsnämnden för nordisk skogsforskning

1.Löne- och prisförändringar + 308 000 NOK.

2.Realökning av projektmedlen + 500 000 NOK för att åstadkomma en 
bättre balans mellan teknisk och biologisk forskning utan att 
behöva dra ned på den tekniska delen. 150 000 NOK av ökningen 
föreslås läggas på delposten till samarbetsgruppernas möteskost- 
nader.
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Nordiska ämbetsmannakommittén för jord- och skogsbruksfrågor

NAJS vill för år 1985 speciellt betona vikten av att det stegvis 
uppnås en bättre balans i finansieringen mellan biologisk/eknomisk 
forskning och den tekniska forskningen. NÄJS hänvisar bl a till 
uttalandet i ministerrådets budgetförslag 1984 för Nordiska industri
fonden "att en kanalisering av intressanta, industriellt utvecklings
bara, projekt från olika samarbetssektorer inom det övriga nordiska 
samarbetet för bedömning av industrifonden är en tänkbar utvecklings
linje som bör övervägas." Det är NAJS uppfattning att detta gäller 
speciellt i vad avser de skogstekniska forskningsprojekten inom NSR.

NAJS tillstyrker en realökning för projektverksamheten på 210 000 NOK. 

Budgetförslaget

1.Löne- och prisförändringar + 308 000 NOK.

2.Mot bakgrund av ämbetsmannakommitténs höga prioritering samt 
uttalandet från Nordiska rådets budgetkommitté föreslås en 
realökning av projektmedlen, + 100 000 NOK.
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290EKONOMISKA FORSKNINGSRÅDET

3.13EKONOMI OCH VALUTA

*Varav 3 400 NOK limiterat för representation 1985. 

Analys av anslagsförändringen 1984-1985 (NOK)

* Schablonfördelat. Ej specificerat i budgetförslaget.
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Institutionens uppgift

Nordiska ekonomiska forskningsrådet inrättades hösten 1980 och fick 
ett eget anslag på Nordiska ministerrådets allmänna budget fr o m 
1981.

Forskningsrådet har till uppgift att främja nordiskt ekonomiskt 
samarbete. Detta skall bl a ske genom att forskningsrådet ger stöd 
till analyser och utredningar om det ömsesidiga ekonomiska beroendet 
mellan de nordiska länderna, och om förutsättningarna för ett närmare 
ekonomiskt samarbete, både i vad angår stabiliseringspolitiken och 
frågan om långsiktig tillväxt.

Forskningsrådet är således ett viktigt redskap när det gäller att 
främja den gemensamma nordiska forskningen på området. En viss, mindre 
del av projektmedlen allokeras till forskningsuppgifter där initiativ
en härrör från andra nordiska organ. 1983 avsattes efter en hänvändel
se från AK-valuta och finans, medel till en analys av orsakerna till 
och verkningarna av de nordiska ländernas devalveringar under andra 
halvåret 1982.

Organisation

Forskningsrådet består av 15 medlemmar, 3 från vart och ett av de fem 
nordiska länderna. Rådet har en anställd.



Nordiska ekonomiska forskningsrådet

1.Löne- och prisförändringar + 74 000 NOK.

2.Realökning av Varor och tjänster för resekostnader. + 179 000 
NOK.

3.Smärre ökningar under Varor och tjänster. + 15 000 NOK.

4 .Ökning av projektmedel + 163 000 NOK.

Nordiska ämbetsmannakommittén för valutafrågor och finansiella frågor

Kommittén har inga invändningar mot budgetförslag. Det bör dock 
övervägas om en mera fylling verksamhetsplanering kan knytas till 
kommande budgetförslag.

Budgetförslaget

1.Löne- och prisförändringar + 86 000 NOK.

1489C 2

BUDGETFORSLAG 1985

Med hänsyn till budgetläget föreslås inte någon realökning för 1985.
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3.14 LIVSMEDEL

300 Livsmedelsfrågor, dispositionsbeviljning

Det fasta nordiska utskottet fðr livsmedelsfrågor bistår Nordiska 
ministerrådets stållföreträdarkommitté i frågor som rör det nordiska 
samarbetet på de livsmedels- och näringspolitiska områdena. Samarbetet 
omfattar regler och riktlinjer samt administrativa frågor i samband 
härmed, metoder för analys och kontroll av livsmedel, tillsatsämnen i 
livsmedel, de nordiska ländernas medverkan i internationella organisa
tioner som behandlar närings- och livsmedelsfrågor samt frågor av 
gemensamt nordiskt intresse inom.området kosthåll och näring. Verksam
heten har funnits som en egen sektor på budgeten endast fr o m 1983. 
Den befinner sig således i en uppbyggnadsfas, vilket är en av orsaker
na till att en ökning föreslås i budgeten för 1984.

Då verksamheten är av betydelse dels i arbetet kring Norden som 
hemmamarknad dels då det gäller befolkningens kosthåll och hälsa 
föreslås det en ram på 780 000 NOK (en realökning på 100 000 NOK) . I 
förhållande till 1984 innebår budgetförslaget att samarbetet kring 
kost- och näringsfrågor kan intensiferas. På längre sikt kan man räkna 
med att samarbetet om metoder för analys och kontroll av livsmedel, 
som f n finansieras huvudsakligen av ett land, kommer att behöva 
överföras till den nordiska budgeten.
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3.15 KONSUMENT

310 Konsumentfrågor, dispositionsbeviljning

Projektverksamheten inom konsumentsektorn år huvudsakligen inriktad på 
utrednings- och undersökningsverksamhet, erfarenhetsutbyte främst i 
seminarieform samt rationaliseringar t ex i form av gemensamma prov
ningar av konsumentvaror.

Under perioden prioriteras frågor som rör produktsäkerhet, standardi
sering, bl a sådan som har betydelse för handelsutbytet mellan länder
na, gemensamma nordiska varuprovningar, frågor om konsumentinflytande 
på varuförsörjningen samt konsumentinformation, särskilt frågor 
rörande ny informationsteknologi.

Av budgetskäl gjordes 1984 en realminskning av ramen för konsument
sektorn. För 1985 bör det ske en viss återföring av dessa medel. Det 
föreslås därför en ram på 3 290 000 NOK (en realökning på 103 000 - 
NOK) . Förslaget innebär bl a att vissa aktiviteter på det hushålls
ekonomiska området kan påbörjas under 1985 samt att de gemensamma 
nordiska provningarna av hushållskapitalvaror kan fortsätta.
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3.16 SAMFARDSEL

*Ingår i forslag för 1985.

320 Samfärdsel, dispositionsbeviljning

Från detta kapitel finansieras utrednings- och forskningsarbete samt 
utgifter i förbindelse med konferenser (Nordisk kommitté för trans
portforskning) . En stor del av medlen har hittills gått till tekniska 
projekt (vägforskning). Tyngdpunkten i verksamheten flyttas nu 
långsamt över till mer transportekonomiska frågor.

En arbetsgrupp med representanter för de nordiska meteorologiska 
instituten har utarbetat underlag för ett nordiskt projekt om utveck
ling av ett operationellt system för kortfristiga värderleksprognoser 
grundat på en prognosmodell med hög upplösning (s k HIRLAM). Projektet 
föreslås igångsatt under 1984 och pågå t o m  1987. Den nordiska 
andelen av finansieringen uppgår för 1984 till ca 0,3 milj NOK. För 
1985 beräknas denna andel till ca 0,5 milj NOK. Nationell finansiering 
på en avsevärd högre nivå årligen förutsätts för samma period 
(3,5 milj NOK för 1985). Totalkostnaderna beräknades i den ursprung
liga planen uppgå till ca 12 milj NOK. Ett operationellt prognossystem 
avses föreligga för omedelbar användning i början av 1988.



De nordiska länderna uppskattas få en väsentlig nytta av ett nytt 
kvalificerat prognossystem. Bland de positiva effekterna kan nämnas 
minskning av antalet fatala felprognoser av t ex stormar och kraftiga 
snöfall, bättre nederbördsprognoser i fjällen och till kraftbolagen 
samt bättre vind- och vågprognoser till t ex oljefälten. Dessutom 
skapar ett nytt LAM-system (Limited Area Model) utrymme för positiva 
förändringar i arbetsmetodiken vid vädertjänsterna.

Det föreslås en ram på 2 920 000 NOK (en realminskning med 301 000 
NOK). Det förutsätts att resursbehov för det meteorologiska samarbetet 
kan tillgodoses inom denna ra*.

Avslutandet av ett antal större projekt under 1984 (Körsätt., Vägstan- 
dard, Hastighetsbegränsningar) betyder att medel frigörs till nya 
verksamheter såsom datateknologi inom kommunikationssektorn och 
järnvägsforskning och det meteorologiska samarbetet.
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Dessa tal har NET preliminärt presenterat för användning ifall 
meteorologiska samarbetet startas inom ramen på 2 920 000 NOK. Slut
ligt ställningstagande enligt gällande procedur för dispositions- 
beviljningar.
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3.17 TRAFIKSÄKERHET

325 Trafiksäkerhet, dispositionsbeviljning

Under detta kapitel betalas utgifter för utrednings- och forsknings
arbete t ex rörande alkohol och trafik, användning av nationella 
olycksdata, cyklande barns trafikrisk.

Mot bakgrund av de förändringar som kunnat noteras i de nordiska 
ländernas trafiksäkerhetsläge bör under 1985 verksamheten inriktas på 
problemområdena cyklisters säkerhet, motorcyklisters säkerhet och 
tätortstrafik.

Det föreslås en ram på 1 520 000 NOK (en realminskning med 68 000 NOK, 
om hänsyn inte tas till extrabeviljningen 1984 för Nordiska trafik
säkerhetsåret 1983 som uppgick till 128 000 NOK).
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3.18 TURISM

330 Turism, dispositionsbeviljning

Från detta kapitel finansieras olika typer av utredningsarbete (t ex 
marknadsundersökningar) och utarbetande av program för konferenser som 
syftar till erfarenhetsutbyte mellan dem som år engagerade inom 
näringen (t ex guider).

Mot bakgrund av budgetsituationen gjordes det i budgeten för 1984 en 
realminskning av turistsektorn.

Turistutskottet önskar bl a att bidra till samordning av turiststa
tistik och ferieundersökningar, utreda varför en del av befolkningen 
inte reser på semester samt i samråd med de nationella turistorganisa
tionerna se på vidareutbildningssituationen i turistnäringen.

Det föreslås en ram på 950 000 NOK för 1985 (en realökning med 156 000 
NOK) .
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3.19NORDISKSTATISTISKSEKRETARIAT(kap41)

*Varav 6 200 DKK limiterat fðr representation 1985. 
** Beräknat, ingick i budgetbeslutet i post 11.

Analys av anslagsförändringen 1984-1985 (DKK)
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Institutionens uppgift

Nordiska statistiska sekretariatet har till uppgift att på uppdrag av 
cheferna för de statistiska centralbyråerna samordna den officiella 
statistiken i de nordiska länderna. Det utgör sekretariat för de 
nordiska chefsstatistikermötena och betjänar och samordnar verksam
heten i de nordiska statistiska utskott, som verkar i chefsstatisti- 
kermötets regi. Detta sker bl a genom att sekretariatet deltar i 
planläggningen av möten och seminarier samt utarbetar dokumentation 
till och rapporter från dessa.

Sekretariatet följer det internationella samarbetet avseende statis
tisk koordinering och standardisering samt initierar och medverkar i 
undersökningar till gagn för jämförbarheten av de nordiska ländernas 
statistik. Dessutom utarbetar och redigerar sekretariatet Nordisk 
statistisk årsbok och utger andra samnordiska statistiska publika
tioner.

Organisation

Styrelsen består av cheferna för de statistiska centralbyråerna i 
Danmark, Finland, Island, Norge och Sverige. Sekretariatet har 6 
anställda och är beläget i Köpenhamn.
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Nordisk statistisk sekretariat

1.Löne- och prisförändringar + 126 000 DKK.

2.Förstärkning av postenExtra personalf ö r a t t b ä t t r e k u n n a
tillgodose önskemål frånolika nordiskasamarbetsorganomtill
handahållande av statistik. + 22 000 DKK.

3.Ökning av reseposten. + 23 000 DKK.

4.Okade tryckningsutgifter. +  31 000 DKK.

5.Övriga ökningar under Varor och tjänster. + 28 000 DKK.

Sekretariatet hemställer att medlen för Honorar och expertbidstånd 
förs över till en ny post 21 Projektverksamhet. På detta vis kan de 
bli överförbara mellan åren.

Budgetförslaget

1.Löne- och prisförändringar + 126 000 DKK.

Från flera ämbetsmannakommittéer, projekt och institutioner har 
uttryckts önskemål om ökat bistånd och ökad rådgivning från statis
tiska sekretariatet när det gäller nordiska statistikfrågor. General
sekreteraren anser det som rationellt om sådana frågor i ökad ut
sträckning koncentreras till statistiska sekretariatet och föreslår 
därför vissa resursförstärkningar.

2.Förstärkning av posten Extra personal. + 22 000 DKK.

BUDGETFORSLAG 1985

3-5. Ökning av posten Varor och tjänster. + 82 000 DKK.



Posten Honorar och expertbistånd används för att bekosta utredningar 
av varierande omfång. Dessa är svåra att styra i tiden. Då övriga 
institutioner normalt har sina medel för denna typ av verksamhet på en 
post för projektmedel föreslås att 110 000 DKK förs över från posten 
Varor och tjänster till en ny post 21 Projektverksamhet.
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3.20 VERKSAMHETSBIDRAG

Inledning

Inom detta kapitel behandlas följande verksamhetsbidrag som beräk- 
ningsmässigt har förts upp med oföräodrad real nivå (de faktiska 
beviljningarna skall liksom tidigare fastställas i disponeringsforsla
gen) :

Prel

Ämbetsmannakommittén för byggfrågor har tillstyrkt ett bidrag till 
Nordiska träskyddsrådet på 286 000 NOK för 1985.

Medelsbehovet för bidrag till det nordiska nyhetsbyråsamarbetet 
bortfaller 1985.

5 -30-332 Nordiska rådet Del 2
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3.21 TJANSTEMANNAUTBYTE

Inledning

Nordisk Tjenestemannsutveksling har, siden det ble etablert i organi
serte former i 1979, vært omfattet med stadig stigende interesse i de 
nordiske land. Gjennom en bedret informasjon om ordningen, har søk
nadsmassen etter hvert langt oversteget det beløp som har stått til 
disposisjon.

Sekretariatet foreslår likevel ikke realvekst for 1985, men ønsker i 
samarbeid med de landskoordinerende organ å diskutere mulighetene for 
bedre utnyttelse av midlene.

Det er under utarbeidelse en evaluering av ordningen som vil bli 
presentert for Ministerrådet i 1984.

Det foreslås en ramme for 1985 på 870 000 NOK (ingen realvekst).
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3.22 GENERALSEKRETERARENS DISPONERINGSRESERV

Inledning

En reserv fðr generalsekreterarens disposition har tillkommit för att 
ge sekretariatet flexibilitet när det gäller igångsättande av förpro
jekt samt för att betala eventuella oförutsedda kostnader i samband 
med avslutande av projekt. Användningsprinciperna har senare precise
rats till att även täcka trycknings- och publiceringskostnader i vid 
mening även om behoven inte direkt är anknutna till förprojekt eller 
avslutning av projekt. Vid utgången av år 1983 har de medel som 
beviljats t o m  1983 förbrukats. Av totalbeviljningen på 300 000 NOK 
för 1983 överfördes 200 000 NOK till informationsprojektet.

En oförändrad real nivå betyder en ram på 570 000 NOK för år 1985. På 
grund av den allmänna budgetsituationen föreslås istället en ram på 
500 000 NOK (realminskning med 70 000 NOK) . I detta sammanhang hän
visas till ministerrådets reserv som har fått ett mer restriktivt 
utnyttjande än tidigare varit fallet. Detta innebär ett större behov 
av en reserv för i och för sig små beviljningar särskilt när det 
gäller förprojekt. Det föreslås slutligen att medlen inom detta 
kapitel skall stå till generalsekreterarens disposition utan något 
ytterligare budgetbeslut.
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3.23 MINISTERRÅDETS RESERV

Iniedninq

Den ursprungliga reserven i budgeten 1984 var 5 463 000 NOK. E fte r a tt 
1 624 000 NOK överförts t i l l  sektorerna för jäm ställdhet, jora- och 
skogsbruk, samfärdsel, trafiksäkerhet samt t i l l  information kvarstår 
3 839 000 NOK. Av detta har 2 000 000 NOK reserverats fö r projekt inom 
ramen för samarbetet inom datateknologiska området. Disponering av 
huvuddelen av det återstående är aktuell i disponeringsforslag nr 3 
för 1984 som överlämnats t i l l  Nordiska rådets budgetkommitté e fte r 
ställföreträdarkonnitténs behandl ing.

I budgeten för 1984 lades huvuddelen av ökningen av dispositionsbe- 
viljn ingen t i l l  m inisterrådets reserv. I motiveringen konstaterades 
a tt denna reserv främst är avsedd för verksamheter av det slag som 
inte helt kunnat förutses vid budgeteringstillfä l le t .
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Beviljn ingar i disponerlngsförslag nr 1 fó r 1984 (to ta lt  1 624 000 
NOK) har i detta dokument redovisats under resp. fackområde, varför 
en motsvarande minskning har g jo rts  av reserven. Detta innebär a tt 
basen som använts i beräkningarna är 3 839 000 NOK. Uppräknat t i l l  
1985 års prisläge motsvarar detta 4 031 000 NOK.

For a tt  skapa en motsvarande möjlighet t i l l  p o lit isk  handlingsfrihet 
under 1985 bör det 1 budgeten reserveras e tt belopp av ungefär samna 
storleksordning t i l l  m inisterrådets d isposition . För sådana allmänt 
motiverade ändamål beräknas e tt  medelsbehov inom ramen for m inister
rådets reserv av 4 000 000 NOK.

Denna del av reserven är avsedd för verksamheter av det slag som inte 
kunnat förutses vid b u d g e te rin g s tillfä lle t. Medlen skall normalt inte 
användas för en förstärkning av ämbetsmannakomrnttéernas mera löpande 
verksamheter. Utnyttjandet b l i r  beroende av v ilka  nya verksamheter 
som aktualiseras under budgetåret. Av denna del ram beräknas 1 000 000 
NOK b li avsatt,Tör a tt kunna finansiera någon form av förstärkning av 
sekretariate t sedan e tt förslag framlagts av general sekreteraren e fter 
a tt pågående utredningar genomförts.

Resterande del av ministerrådets reserv - 26,4 m ilj. NOK - har beräknats 
fór finansiering över den allmänna budgeten av den nordiska handlings
plan på datateknologiområdet som m inisterrådet fö res lå r t i l l  Nordiska 
rådets 32:a session. Av detta belopp föreslås 20 m ilj.  NOK b li reser
verade för stöd t i l l  in d u strie ll forskning och utveckling med datatek
nologisk anknytning. Budgetförslaget skall i denna del också ses i sam
band med ministerrådets ( industrim in istrarna) beslut om ökat nordiskt 
samarbete kring teknisk forskning och utveckling, där även samverkan på 
datateknologiområdet utgör en betydande del.

U tg ifte r fór åtgärder inom kultur- och utbildningsområdet föreslås b li 
finansierade över kulturbudgetens disponeringsmedel en lig t de beräk
ningar som legat t i l l  grund fö r budgetförslaget in t i l l  1 m ilj. DKK.



3.24 INFORMATION, DISPOSITIONSBEVILJNING
1510C  2

Beloppen är inklusive medel som tidigare beviljats inom administra- 
tionsbudgeten.

Presidiet och samarbetsministrarna och kulturministrarna har enats om 
en gemensam informationsplan. I planen har fastställts en ansvarsför
delning både när det gäller åtgärder och finansiering. Planen syftar 
till att hos allmänheten bättre förankra det nordiska samarbetet och 
dess resultat. För att uppnå en bestående effekt krävs att nuvarande 
resursnivå bibehålls under en längre tid.



3.25 MINISTERRÅDETS SEKRETARIAT
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Informationsposten är inte medräknad utan är uppförd under egen post 
3.24 Information (både 1984 och 1985).

I detta budgetförslag ingår en redogörelse för sekretariatets per
sonal- och lokalfrågor. Ministerrådet har under sin reserv avsatt 
1 milj NOK som får prövas när de pågående utredningarna slutförts och 
generalsekreteraren har framlagt ett förslag om eventuella åtgärder.
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*Lön efter säravtal.

Organisation

Ministerrådssekretariatet i Oslo har 47 anställda. Förutom generalsek
reteraren och tre avdelningschefer finns det 19 personer med handläg
gande uppgifter, 21 sekreterare inkl 5 med särskilda arbetsuppgifter 
samt tre vaktmästare.

Budsjettforslaget

1.Lønns- og prisendringer + 1 352 000 NOK.



2.Økning av post 11 Varer og tjenester + 60 000 NOK. (- 200 000 NOK 
i henhold til beslutning om årsregnskapet 1982, + 100 000 NOK på 
tjenestereiser og + 160 000 NOK reiser, islandske deltakere).

3.Limitering for tjenestereiser og representasjon er foreslått 
opphevet.

Personalsituasjonen i sekretariatet

Det har i den senere tid vært en sterk økende aktivitet i sekretariat
et. Dette er en situasjon som vil fortsette. Det kan bl.a. illustreres 
med oppnevning av stadig nye arbeids- og ad hoc-grupper innenfor 
forskjellige fagområder. Her kan f.eks. nevnes Norden som hjemme
marked, utdypet bistands- og handelspolitisk samarbeid med en viss 
gruppe U-land, fri skipsregistrering, statlige støtteordninger, 
vestnordens industrialisering og økonomisk handlingsplan. Dessuten vil 
prioriteringen av områdene industripolitikk (teknisk forskning og 
utvikling) og sosialpolitikk innebære ytterligere aktivitet og økt 
press på personalet.

Generalsekretæren antar også at arbeidet med oppfølging av rekommenda- 
sjon nr.28/83 om økonomisk utvikling og full sysselsetting vil inne
bære økte arbeidsoppgaver for sekretariatet. Oppfølging av datahand
lingsplanen og den videre oppfølging av 5-utredningens konklusjoner 
vil representere økt innsats.

Generalsekretæren vil også peke på at Grønlands, Færøyenes og Alands 
sterkere deltakelse i det nordiske samarbeid i en overgangstid på 
to-tre år vil kreve spesiell innsats fra sekretariatets side når det 
gjelder kontakt og informasjon om pågående samarbeid i Norden.

Endelig kan nevnes de konkrete forslag som også tidligere er framkom
met fra Nordisk Arbeidsmarkedsutvalg og Nordisk Embetsmannskomité for 
Regionalpolitikk om å opprette konsulentstillinger som en erstatning 
for prosjektmedarbeidere innenfor henholdsvis NAUTs informasjonspro- 
sjekt og det grenseregionale samarbeid.
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Det pågår for tiden en egen organisasjonsundersøkelse i sekretariatet 
av en ekstern konsulent. Resultatet av dette arbeidet antas å ville 
foreligge i månedskifte februar/mars 1984.

Generalsekretæren har forventninger til at konklusjonene i denne 
organisasjonsanalysen vil kunne gi idéer og muligheter for en mer 
rasjonell og effektiv utnyttelse av sekretariatets nåværende ressur-

Generalsekretæren ønsker å vurdere konkrete forslag til økte personal
ressurser på bestemte arbeidsområder i lys av konklusjonene i analys-

Imidlertid vil generalsekretæren allerede nå understreke at eksiste
rende personale etter hvert er blitt så hårdt belastet at det synes 
nødvendig med en generell styrking.

Dette er bakgrunnen for at generalsekretæren har foreslått avsatt et 
rammebeløp på NOK 2 mill.* som for en del er ment å dekke de økte 
personalressurser som vil vise seg å være nødvendige. X og med at 
budsjettarbeidet skjer såvidt lang tid i forveien har generalsekretær
en ønsket å ta opp dette spørsmålet på nåværende tidspunkt. Ved å av
sette et rammebeløp ønsker generalsekretæren å ha mulighet for å komme 
tilbake i mai/juni 1984 med egne forslag om på hvilken måte sekreta
riatet kan settes i stand til på en bedre måte å løse de stadig økende 
arbeidsoppgaver.

* 1  mill. NOK i MR-forslag under MR-reserve (kap. 3.23). 

Kontorsituasjonen i sekretariatet

Generalsekretæren vil vise til sine kommentarer i budsjettforslag for 
1984. Det ble der gjort oppmerksom på at nåværende kontorlokaler vil 
være for små ved ytterligere utvidelse av personalet.

De lokaler som sekretariatet nå leier er over 100 år gamle, og selv om 
det er foretatt betydelige ombygningsarbeider for å bedre tilgodese
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sekretariatets behov, er kontorene ikke så hensiktsmessig som ønske
lig. En hensiktsmessig omorganisering og omstrukturering av sekreta
riatet vil kunne vanskeliggjøres fordi kontorlokalene er spredt i 
flere etasjer og i flere bygninger.

Generalsekretæren er opptatt at det til enhver tid er mest mulig 
hensiktsmessig kontorer for sekretariatet, ikke minst vil det være 
ønskelig å ha en bedre møteromskapasitet slik at flere av de mange 
møter i ministerråd, embetsmannskomitéer, arbeids- og ad hoc-grupper 
kunne holdes i egne lokaler.

Sekretariatet har derfor i den senere tid søkt å holde seg løpende 
orientert om tilbud og muligheter for andre kontorlokaler i Oslo og 
har på grunnlag av henvendelser mottatt forskjellige tilbud. Nåværende 
gårdeier er orientert og innforstått om dette forhold.

Det vil sannsynligvis være mulig for sekretariatet i løpet av siste 
halvdel 1984 å kunne skaffe hensiktsmessige og sentralt beliggende 
kontorer i Oslo. Dette vil imidlertid innebære en ekstra utgift på 
ministerrådets budsjett. Blant annet fordi leie av eksisterende 
kontorlokaler er rimelig i forhold til markedsnivå i Oslo (sekreta
riatet betaler idag ca. 650 NOK pr. kvadratmeter mens markedspris for 
nye sentralt beliggende kontorer vil ligge i størrelsen 1100 til 1200 
NOK pr. kvadratmeter). Sekretariatets behov inklusive de møtelokaler 
som bør innbefattes er minimum 2.000 kvadratmeter. Sekretariatet har i 
dag ca. 1.900 meget uhensiktsmessige kvadratmeter.

Som kjent har 5-utredningen foreslått at de to ministerrådssekretariat 
blir slått sammen til ett. Generalsekretæren er, også av hensyn til 
det videre arbeid med å skaffe bedre kontorlokaler, opptatt av at 
dette spørsmålet blir prinsippielt avklart så snart som mulig. Dersom 
det skulle ta tid før det tas beslutning om dette spørsmål, anser 
generalsekretæren det som nødvendig å skaffe kontorlokaler som kan 
dekke det nåværende sekretariats behov. I det foreslåtte beløp på 2 
mill. NOK er også beregnet nødvendige flytnings- og etablerings
kostnader i nye kontorlokaler. Det er imidlertid ikke mulig på nå
værende tidspunkt å budsjettere med eventuelle framtidige ekstra 
husleiekostnader, og dette er derfor ikke tatt med i rammebeløpet.
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3.26 LONERESERV

Löneposterna i budgeten är beräknade i den lönenivå som gällde den 
1 oktober 1983. Reserven under detta kapitel skall kompensera för 
avtalsenliga löneförhöjningar efter detta datum. Ministerrådssekre
tariatet har på grundval av nationellt inhämtade prognoser beräknat 
löneökningarna från 1983 t o m  1985 till 12% som ett vägt genomsnitt 
för samtliga de nordiska länderna.

Eventuella små valutakursändringar som påverkar institutionerna skall 
också kunna täckas innanför denna reserv i mån av tillgång på medel. 
Det är självklart att mera omfattande valutakursändringar kan erfordra 
särskilda åtgärder.

Budgeterade lönereserven för 1984 är 3 933 000 NOK.

Ovannämnda kompensationsreserv redovisas vid resp verksamhets budget.
Isammanfattningstabellerna har beloppen också inräknats i sektorer
nas/verksamheternas budgetar. Disponering av dessa medel sker dock 
först efter ansökan från institutionerna och med godkännande av 
ministerrådssekretariatet som ministerrådet bemyndigat att fatta 
beslut om disponering av lönereserven.
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4 INKOMSTER

510 AVGIFT AV LON

1983 utgör avgiften på lönen för ministerrådssekretariatets anställda 
i genomsnitt ca 30% av grundlönen. Med samma procentsats tillämpad på 
1985 års lönebelopp blir avgiftsinkomsten:

2 581 000
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520 BANKRANTOR

Fðr år 1984 har budgeterats en ränteintäkt på 3 500 000 NOK eller 
ca 2,1% av budgetomslutningen. Sekretariatet har fr o m december 1982 
fått en överenskommelse med banken om ytterligare en viss uppjustering 
av räntan. Avtalet gäller tills vidare. Ränteintäkten påverkas förutom 
av räntenivån också av sekretariatets likviditet. I den utsträckning 
strävandena lyckas att, t ex genom tidiga disponeringsbeslut, åstad
komma en snabbare framdrift av projektverksamheten, påverkas denna 
likviditet i negativ riktning. Detta förhållande tillsammans med 
osäkerhet om räntenivån 1985 gör det enligt sekretariatets mening 
befogat med en viss försiktighet vid budgeteringen av ränteintäkternas 
storlek. Sekretariatet beräknar därför ränteintäkten 1985 till ca 2% 
av budgetomslutningen. 184,9 milj NOK eller till 3 800 000 NOK.

530 RÄNTEINTÄKTER VID INSTITUTIONER

Denna post togs upp i budgeten för 1984. Ränteintäkter som uppkommer 
vid institutioner enligt årsräkenskapen för ett visst år räknar 
sekretariatet av vid utbetalningen av följande års budgetmedel. För 
avräkningsåret uppkommer det således en mindreutgift på institutions- 
budgeten. För Nordiska industrifonden tillämpas en nettoberäkning, dvs 
räntorna räknas av direkt i fondens budget. För Nordtest har t o m
1983gällt att räntorna gått in i verksamheten. Fr o m 1984 räknas 
räntor för Nordtest under detta kapitel.

Sekretariatet beräknar ränteintäkterna vid institutionerna i 1985 års 
budget till 1 milj NOK.

540 TILLFALLIGA INTAKTER AV PROJEKT M M

Under detta kapitel redovisas återbetalningar av projektmedel från 
förvaltningsorgan med flera tillfälliga intäkter. För 1985 beräknas 
beloppet till 12 000 NOK.
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De nordiska ländernas bidrag beräknas till 177 500 000 NOK.

Nordiska ministerrådet (samarbetsministrarna) fastställde den 10 no
vember 1982 nya principer för beräkningen av den nordiska fördelnings
nyckeln. De nya reglerna innebär att fördelningsnyckeln fastställs som 
respektive lands andel av den samlade nordiska bruttonationalinkomsten 
(BNI) till faktorpris. Som bas skall användas de två senast kända 
årens värden. För det sista året används preliminära tal. Fördelnings
nyckeln skall hädanefter fastställas för varje år. Generalsekreteraren 
skall i sitt budgetförslag redovisa en fördelningsnyckel beräknad 
enligt de nya reglerna för fastställande samtidigt med budgeten. Denna 
ordning gäller fr o m 1985 års fördelningsnyckel (beslut våren 1984).

Fördelningsnyckeln för 1985:

590-594 DE NORDISKA LÄNDERNAS BIDRAG

Fördelningen av bidragen enligt denna fördelningsnyckel framgår av 
följande tabell:



1520 C 2

653 NORDISKA HALSOVÁRDSHOGSKOLAN

Hittills har hälsovårdshögskolans budgeterade driftsutgifter för ett 
visst år (med undantag av projektverksamheten) återbetalats av de 
nordiska länderna i förhållande till utnyttjade elevplatser under det 
följande året. Denna beräkningsmodell går tillbaka till den tid då 
skolans utgifter förskotterades över den svenska statsbudgeten. Vid 
skolans införande på den nordiska budgeten varierade utnyttjandet av 
elevplatserna starkt mellan länderna. Det har under senaste år kunnat 
konstateras att detta inte längre är fallet. Denna beräkningsmetod ger 
numera ett resultat som inte avviker i någon större mån från en 
beräkning enligt den allmänna fördelningsnyckeln. Det föreslås därför 
att samtliga hälsovårdshögskolans utgifter fr o m 1985 finansieras 
enligt fördelningsnyckeln. En särskild inkomstpost 653 Nordiska 
hälsovårdshögskolan försvinner då.
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5 PRIS- OCH VALUTAFORUTSATTNINGAR I BUDGETFORSLAGET FOR 1985

Enligt ministerrådets budgetreglemente skall budgeten för ett visst år 
fastställas i det årets beräknade pris- och löneläge. Orsaken till 
detta är tekniska svårigheter för vissa av de nordiska länderna att 
under löpande budgetår fatta beslut om tilläggsbeviljningar till den 
nordiska budgeten för löne- och prisförändringar. En närmare redogö
relse för hur löne- och prisomräkningsfrågorna samt valutakursproble
matiken hanteras på den allmänna budgeten lämnas i det följande.

1984års budget har beslutats med utgångspunkt i följande valuta
kurser:

Vid de omräkningar från andra valutor till NOK som skall göras i 
budgetförslaget för 1985 är utgångspunkten för beräkningen samma 
valutakurser. Innan Ministerrådets budget fastställs kommer de valuta
kurser som ligger till grund för beräkningarna att justeras. Därvid 
finns det möjlighet att beakta valutakursutvecklingen till denna 
tidpunkt. Detta beräkningssätt innebär att valutakurserna i budgetför
slaget är desamma för åren 1984 och 1985 i norska kronor. Förslaget är 
därigenom jämförbart för de båda åren. Genom att använda denna teknik 
har det varit möjligt att i allt budget- och räkenskapsarbete använda 
samma valutakurser i ett år, med årliga justeringar i mars månad året 
före budgetåret.



Den del av budgeten som direkt påverkas av valutakursförändringar 
består av institutionsbudgetar fastställda i domicillandets valuta fór 
institutionerna utanför Norge. Det faktiska resultatet om man istället 
för budgetkurserna använder valutakurserna på Oslo börs per den
2februari 1984 framgår av följande tabell.
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En justeringspost har lagts in i beräkningen av totalutgiften i 
tabell 1. Det bör påpekas att storleken av denna post varierar med 
valutakursutvecklingen.

Institutionerna har för utgifter under post II, Varor och tjänster 
efter direktiv från sekretariatet räknat med en prisstegring från 1984 
till 1985 på 5%. Sekretariatet har vid en förnyad värdering av utveck
lingen mot bakgrund av nationella uppgifter inte funnit anledning att 
frångå detta tal. För reseutgifter har, mot bakgrund av biljettpriser
nas utveckling och MR-beslut om höjda traktamenten, en uppräkning med 
10% accepterats.

Omläggningen av presentationen innebär att projektbudgetens prisomräk- 
ningsprocedur ändras. Tidigare redovisades alla deluppgifter (budget
kapitel) i prisnivån året före budgetåret. Först på totalnivå gjordes 
en prisomräkning till budgetårets förväntade pris- och löneläge. Med 
den sektorsvisa presentationen måste istället projektkapitlen omräknas 
under resp sektor för att uppgifterna skall bli jämförbara såväl inom 
som mellan sektorerna. Sekretariatet har kalkylerat med en sammanvägd 
löne- och prisutveckling från 1984 till 1985 på 5% för projektverksam



heten. Ambetsmannakommittéernas budgetprogram är uppgjorda i prisläget 
1984. De siffror som redovisas i detaljtabellerna har därför sekreta
riatet räknat om till 1985 års prisläge. I alla sammanfattningstabell- 
er m m är samtliga uppgifter i 1985 års nivå.

För beräkningen av lönereserven för institutionerna, vilken skall 
täcka förändringar från lönenivån per den 1 oktober 1983 till löne
nivån vid slutet av år 1985, har sekretariatet med utgångspunkt i 
nationellt inhämtade uppgifter räknat med en för samtliga länder 
sammanvägd genomsnittlig löneutveckling på 12%.1524

1523C 2





1525C 2

Budget för nordiskt kulturellt 
samarbete 19851526
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B U D S JE T T F O R S L A G  FOR N O RD ISK  K U L T U R E L T  SA M A R BE ID  1985

I nnledning

Grunnlag og utgangspunkt for m in isterrådets forslag har fo rst og fremst 
væ rt det fastsatte budsjett for 1984 og m inisterrådets u tta le lser i den 
sammenheng, m inisterrådets program for det nordiske kultursam arbeide på 
1980-tallet (B  37/k) og Nordisk råds re k .n r . 10/1983, prinsipputta le lser 
fra Nordisk råds budsjettkomite (P  347a/1983, datert Stockholm 22. novem
ber 1983), promemoria om det nordiske ku ltu rbudsjett fra Nordisk råds 
ku ltu ru tva lg  (K U  55 d /1983 av 29.8.1983 og KU 82/1983 , da tert 10. novem
ber 1983) og budsjettforslagene fra institusjonene m .v. på ku ltu rbu d 
sjettet.

Om det almene budsjett har Nordisk råds budsjettkomite utta le lser om b l.a . 
følgende punkter (h er g jengitt i sammentrengt fo rm ), u tta le lser som også 
bør gjelde for ku ltu rbudsjette t:

Nordisk samarbeid g ir m er-gevinster som ikke er mulig å oppnå på 
nasjonalt plan. Det er derfor ikke urimelig at den reelle vekst i de 
tradisjonelle deler av det nordiske budsjett settes høyere enn den 
forventede vekst i nasjonale budsjetter.

Nye sam arbeidsprosjekter av mer betydelig  omfang og institusjoner 
under oppbygningsfasen bør finansieres ved tilskudd (fr isk e  penger) 
til de nordiske budsjetter.

På det nåværende tid spunkt k n y tte r det seg en betydelig  us ikkerhet 
til å fastsette prosenttall for lønns- og p risstign ingen . Mot denne 
bakgrunn foreslår komiteen at midler for dekning av eventuell stig 
ning utover den forventede avsettes på 1985-budsjettet. Komiteen 
finner det ikke akseptabelt at man kommer i en situasjon hvor ak ti
v ite t må begrenses p .g .a . for lavt anslått lonns- og p risstign ing .

Når det g jelder ku ltu rbudsjette t for 1985, v ise r  budsjettkomiteen til p res i
diets uttalelse av 14. november 1983 om Foreningene Nordens regionale 
inform asjonskontorer.

Nordisk råds økonomiske utvalg  u tta ler i b rev  av 15. november 1983 til 
budsjettkomiteen b l.a . at u tva lget ifjor g ikk  inn for en økning i de nor
diske budsjetter på to til tre  p rosent, men la samtidig til at tilskudd til 
institusjoner som v a r i en oppbyggingsfase nåtte  holdes utenfor denne 
ramme. Økonomisk utvalg  har nå hatt en tilsvarende ramme i tankene.

Nordisk råds ku ltu ru tva lg  u tta ler b l.a . folgende (u tta le lser i KU 82/1983 
g jengitt i u tva lg , og i sammentrengt form ):
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Det er v ik tig  å trygg e  det forutsatte  ak tiv ite tsn ivå  i det nordiske 
kultursam arbejde.

Det bør være en øket beredskap til om prioriteringer, slik at visse 
samarbeidsområder sterkere  enn hittil frem heves, mens andre i t il
svarende u tstrekn ing  holdes tilbake.

U tvalget har konstatert at nordiske sam arbeidsprosjekter som er b litt 
finansiert utenfor det ordinære ku ltu rbudsjetts ramme ikke lenger vil 
belaste de nordiske lands budsjetter i 1985. U tva lget mener at stø r
relsen av ku ltu rbudsjette t bør ses mot bakgrunn av de samlede stat
lige bevilgn inger til samarbeidet under den nordiske ku ltu ravta le .

Oppbygnings- og konsolideringsarbeidet ved institusjonene må s lu tt
føres, slik at det forutsatte ak tiv ite tsn ivå  nås. Det er her spørsmål 
om Nordisk sp råksekre taria t. Nordisk språk- og informasjonssentrum , 
Nordisk forskn ingspolitisk  råd . Nordisk kunstsentrum  samt eventuelt 
Nordens hus på Færøyene.

U tvalget finner det absolutt nødvendig at den fortsatte oppbygning av 
Nordisk fo rskn ingspolitisk  råd finansieres utenfor rammen for k u ltu r
budsjettet.

Støtten til folkebevegelsessam arbeidet bør økes vesentlig .

Støtten til oversette lse av nabo landslitteratur bør okes.

I spørsmålet om et Nordens institu tt på Aland bør planene konkre
tiseres og deta ljeres, slik  at institu ttet kan fores opp på k u ltu r 
budsjettet for 1985.

Det bør snarest undersøkes for hv ilke  institusjoner det kunne være 
mulig å overføre omkostninger som husleie, kraftle ie  m .v . på do
micillandet og/eller domicilkommunen.

Endelig er det grunn til å merke seg synspunkter som fremholdes i u tred 
ningen om "Arbeidsform ene i nordisk samarbeid" (NU 1983:9) på side 55. 
Der uttales b l.a . at flere institusjoner, særlig innen ku ltu rbudsjette t, ikke 
alltid  har fått tilstrekke lig  kompensasjon for kostnadsutvik lingen. M in ister
rådets støtte er særlig v ik tig  der institusjoner på Nordens vegne har 
o verta tt arbeidsoppgaver som ellers v ille  ha påhvilt h ve rt enkelt medlems
land, e ller som ikke v ille  ha b litt u tfo rt i det hele ta tt.

Samlet kostnadsramme 147,7 m ill.D K K

I budsjettanvisn ingene ble institusjonene anmodet om å legge frem to 
bu dsje tta lte rnativer. Det første er et såkalt O -alternativ, d . v .s  ingen 
ak tiv ite tsøkn in ger, bare kompensasjon for lønns- og p risstign ing . Det 
annet omfatter dessuten onskede ak tiv ite tsøkn inger. Institusjonene har lagt 
frem budsjettforslag til et samlet beløp på ca 165,2 m ill.D K K .

Det foreliggende utkast til nordisk ku ltu rbudsjett for 1985 har en kost
nadsramme på 147,7 m ill.D K K . Det forutsettes da at reserven for lønns- og 
p ris ju steringer regnes inn i kostnadsrammen. Rammen represen terer en 
vekst i løpende kroner på ca 9,7 m ill.DKK fra 1984 til 1985. Av dette 
utg jør ca 6,1 m ill.DKK justeringer for lønns- og va lu taendringer og pris- 
økninger.
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1984 års budsjettramme må forhøyes med 4,4 % for å dekke forventede 
lønns- og p ris ju s te rin g er. T il bundne end ringer, tiltak  for å trygg e  visse 
institusjoners ak tiv ite t og v idere  utbygging  av v isse  institusjoner i retning 
av foru tsatt ak tiv ite tsn ivå , er det lagt inn en y tte r lig e re  vekst i forhold 
til 1 984-budsjettet på 2,1 %.

Resten av den foreslåtte vekst fra 1984 til 1985 består av de egentlige 
ak tiv ite tsend ring er som ikke følger av b indinger eller tid ligere  fo ru tse t
n inger. Denne vekst utgjør ca 0,5 %. Den samlede reelle vekst er således 
på ca 2,6 %, en vekst som etter m inisterrådets syn er tilfredsstillende.

E tte r beslutning av m inisterrådet (M R 5/83 p .7 .4  og MR 1/84 p .4 .1 .1 ) er
fffllnpnrlp n ri cnmrpnninnctall  hriikt*

De enkelte institusjoners budsjetter fastsettes og utbetales i domicillandets 
va lu ta , samtidig som budsjettet i sin helhet fastsettes i danske k roner.

I det følgende skal gis en kort omtale av h ve rt av budsjettets hovedom
råder, dernest skal enkelte gjennomgående spørsmål behandles.

Undervisningsom rådet

Hovedparten av aktivitetsøkningene tar sikte på å følge opp handlingspro
grammet for bedre språkforståelse i Norden (re k . n r. 12/1977). Herunder 
foreslås bevilgn inger til Nordisk sp råksekre taria t i Oslo og Nordisk språk- 
og informasjonssentrum i Helsingfors for å bringe institusjonene opp på 
foru tsatt ak tiv ite tsn ivå .

V idere foreslås det en fo rste rket innsats innen fo lkeopplysning. For Nor
dens folkeakademi v il det bety et sk r itt  på vei mot en kursusvirksom het av 
det omfang man hadde i perioden 1978-80.

Forskningsom rådet

Et velfungerende in ternord isk  kontaktnett mellom forskerne er en fo ru t
setning for u tv ik ling  av det nordiske forskningssam arbeide. Et nordisk 
samarbeide om utdannelse av forskere sp ille r derved en v ik tig  ro lle, like
som forskerutdannelsen er av sentral betydning for forskningens kva lite t. 
Den foreslåtte vekst er derfor søkt konsentrert om Nordiske fo rsk e rku r
se r, fo rskerstipend ier og forskersym posier.

Det nordiske forskn ingspolitiske råd er i en oppbygningsperiode, og be
vilgn ingen er foreslått forhøyet.

Økningen under Nordisk vu lkanologisk in stitu tt skyldes behov for repara
sjon og fornyelse av institusjonens vitenskapelige u ts ty r . Det er nødvendig 
for å trygge  institusjonens virksom het.
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Det alm enkulturelle område

M inisterrådet har søkt å p rio rite re  tiltak  som b id rar til å trekke ung
dommen ak tiv t med i u tv ik ling  og påvirkn ing  av samfunnet. Det foreslås 
økede midler til folkeopplysningssam arbeidet, med tanke på prio rite ring  av 
sam væ rskultur og egenaktiv itet. Idrettssam arbeidet foreslås også s ty rk e t.

Ba rn s og ungdoms ku lturelle  ak tiv ite te r er søkt fremmet gjennom forslag 
om u tv idet støtte til te a te rku rs , og støtte også til skoleidrettssam arbeidet.

Qnske om bredere rek ru tte ring  til ak tiv itetene ligger også til g runn for 
forslagene om større  bevilgn inger til nordisk teatersam arbeide, både det 
profesjonelle felt og am atørteatersam arbeidet. S tø rre  deltagelse fra de se lv 
s ty rte  områder og samisk teater fo ru tse tte r også større  bevilgn inger.

Også under det alm enkulturelle område er flere av forslagene om a k tiv ite ts 
økninger en konsekvens av tid ligere vedtak  og tid ligere beslutn inger om et 
bestemt ak tiv ite tsn ivå . Det g je lder særlig

Nordisk råds litte ra tu rp ris  der litte ra tu r fra de små språkom råder 
leder til nye oversette lsesarbe ider.

Id rettsstø tten  der utkantområdene kommer mer med.

Støtten til oversette lse av nabo landslitteratur’, der det er foreslått 
økede tilskudd til oversette lse  av ve rk  fra de små språkom råder.

Nordisk kunstsentrum  der man fo rtsatt må regne med et par års 
ak tiv itetsøkning  før senteret v il ha nådd fo rventet virksom hetsn ivå.

Domicil landsfinansier ing

I rekommendasjon n r. 11 /1983 er regjeringene bedt om at man vu rd e re r 
muligheten for øket domicillandsstøtte til institusjoner på det nordiske 
ku ltu rbudsjett. De vu rd erin g e r det har væ rt mulig å gjennomføre i arbei
det med budsjettforslaget for 1985", har ikke ledet til forslag om endringer 
i bestående ordn inger.

De bestående ordn inger for finansiering av v isse u tg ifte r ved in stitu 
sjonene, er meget forsk je llige. De er oppstått på ulike tid sp unk ter, med 
ulike begrunnelser, og som ledd i større  tiltak . Det v ille  ikke bli pro
blem fritt å endre noe vesentlig  i det bestående. Man trenger å arbeide 
v idere  med spørsmålet, men det synes å være k la rt at øket domicillands
støtte neppe representerer noen vei til frig jøring  av midler på det nordiske 
ku ltu rbudsjett.

Reiseutgiftenes vekst

De fastsatte prosentsatser for prisomregning av budsjettene har i en å r 
rekke væ rt lavere enn den v irke lige  p risstign ing . Denne faktiske budsjett
reduksjon har i særlig grad rammet reisevirksom heten. Konsekvensen er at 
re iser undertiden må sløyfes, antall re isedeltagere må reduseres, e ller det 
må arbeides i helgene ( jf r .  w eekend-rabatter). Problemer som følger av 
dette kan ha begrenset omfang, og brukbare losninger kan finnes. Men i 
andre tilfe lle r kan v irkn ingene bli a lvo rlig ere . I noen institusjoner er 
deres mål, oppgaver og virksom het av en slik a rt at en betydelig  reise-
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virksom het må finne sted om fo rp lik te lse r skal bli oppfylt og det nordiske 
samarbeide overhodet få noen reell mening. Uten denne form for kommuni
kasjon b lir faste anlegg og persona lressu rser, som faktisk står til dispo
sisjon, dårlig  u tn y tte t.

For noen institusjoner der virksom hetens a rt og en e ffek tiv  u tnytte lse  av 
potensialet er særlig avhengig av en betydelig  re isevirksom het, er det 
beregnet en sæ rsk ilt priskompensasjon u tover den p risstign ingsprosent som 
er fastsatt av m inisterrådet ( j f r .  det almene b u dsje tt).

M in isterrådets disposisjonsbevilgning

En rekke nye behov og nye satsn inger kan komme til å øve et betydelig  
press på d isposisjonsbevilgn ingen. Forslaget til handlingsprogram  på det 
datateknologiske område fo ru tsetter en satsning på 1 m ill.DKK over k u ltu r 
budsjettet. De utvidede ku ltu rfo rb inde lser med Grøn land , Færøyene og 
Aland må føre til større  u tg ifte r, i første omgang under disposisjons
bevilgn ingen. V idere  må nevnes nye samnordiske ku ltu rp ro sjek ter i andre 
land og eventuell særlig satsning i anledning av det internasjonale ung
domsår i 1 985. Den foreløpige overs ik t over m inisterrådets disposisjons- 
midler 1985 v ise r at man minst kunne trenge nær 11 m ill.D KK ( j f r .  bilag 
2 ).

Nordisk råds presidium har anbefalt at forsøksperioden for Foreningene 
Nordens regionale inform asjonskontorer forlenges med y tte r lig e re  tre  å r. På 
det foreliggende beslutn ingsgrunnlag  har det ikke væ rt aktuelt å føre opp 
noe sæ rsk ilt behov for dette formål. Et eventuelt behov kan anslås til ca 1 
m ill.D KK .

D isposisjonsbevilgningen sp iller fo rtsa tt en v ik tig  rolle i spesielle sats
n inger. Men til tross for det beregnede behov på bortimot 11 m ill.D K K , 
omfatter budsjettforslaget bare prisøkn inger på 245.000 DKK samt en 
aktivitetsm inskning med 200.000 D KK .

Nordisk kulturfond

Fondets s ty re  har ført opp 12 m ill.D KK  for 1985. Dette innebærer en reell 
vekst på 1,7 m ill.D K K , når det tas hensyn til prisom regningen. S ty re t  
begrunner forslaget med nye virksom hetsom råder: støtte til g renseregionalt 
samarbeide, også b ilaterale prosjekter, og øket stotte til kultursam arbeidet 
på Nordkalotten. T il dette kommer et fo rventet storre  behov for støtte til 
G rønland , Færøyene og Åland på grunn av en mer ak tiv  deltagelse i det 
nordiske samarbeide.

Mot bakgrunn av den økonomiske situasjon har m inisterrådet ikke funnet å 
kunne regne med noen ak tiv ite tsøkn ing , bare prisom regning.1532
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till Nordiska amatörteaterrådet1628
3.3Nordiska rådets litteraturpris1632
3.4Nordiska rådets musikpris1634
3.5Nordiskt musiksamarbete (NOMUS)1636
3.6Nordiskt samiskt institut1638
3.7Nordiskt folkrörelsesamarbete: ungdomssamarbete, folkbildnings-

samarbete, idrottssamarbete1640
3.8Stöd till översättning av nabolandslitteratur1646
3.9Nordiskt konstcentrum'1648
3.10Nordiska filmkurser1651
3.11Nordens Hus på Färöarna1653
3.12Bidrag till Nordiska konstförbundet1655
3.13Bidrag till Nordiska författarkurser1657
3.14Bidrag till Skandinavisk förening i Rom1659
3.15Bidrag till Nordkalottmuseet1661
4.Nordiska ministerrådets dispositionsmedel1663
5.Nordiska kulturfonden1665
6.Sekretariatet fór nordiskt kulturellt samarbete1667
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1)Se MR 5/83 punkt 7.2beträffandeNordiskt vulkanologisktinstitut
2)Se MR 5/83 punkt 7.2beträffandeNordens Hus i Reykjavik
3)Enligt MR 6/83 punkt6.1
4)Beloppet ingick intei beslutet om budgeten för 1984; finansieras som tilläggsanslag
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Anmärkningar till sammanfattning och analys av budgetförslag 1985

1. Alla belopp anges i 1.000-tal danska kronor (DKK).

2. För varje institution anges både för 1984 och 1985 bruttokostnader och 
intäkter. Anslaget till verksamheten utgör bruttokostnaderna ./. intäk
terna.

3. Personalkostnaderna i 1984 års budget är beräknade i 1982 års lönenivå. 
I 1985 års budget är de angivna i 1983 års nivå. Skillnaden redovisas 
som automatisk löneökning 1983.

I budgetöversikterna förtecknas samtliga budgeterade fasta tjänster 
jämte årslöner, fasta tillägg och sociala avgifter: Eftersom löner och 
avgifter beräknats i 1983 års nivå erhåller institutionerna under 1985 
kompensation för automatiska förändringar, dvs skillnaden mellan budge
terade ocfi faktiska kostnader. I de totala löneutgifterna kan utöver 
kostnaderna för budgeterade fasta tjänster även ingå medel för tillfäl
ligt anställda, övertid etc som inte berättigar till kompensation under 
1985.

4. Ministerrådets budget för 1984 är fastställd i DKK och nationell valuta 
enligt kurserna 1.11.1982. Budgetförslagen för 1985 i nationell valuta 
är omräknade till DKK enligt kurserna 1.11.1983:

Automatisk kursändring är i budgetförslaget för 1985 negativ, dvs ett 
mindre belopp i DKK erfordras för att finansiera de för 1984 i natio
nell valuta fastställda och betalda anslagen än-då dessa fastställdes.

5. Där inget annat angivits i bifogade budgetmaterial'har prisökning 1984- 
1985 beräknats enligt nedanstående procentsatser:

6. Det föreslagna anslaget till nordiskt kulturellt samarbete 1985 (inkl. 
löne- och prisjusteringsreserv), 140.713.000 DKK, fördelas mellan län
derna på följande sätt:
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1.1 NORDENS FOLKLIGA AKADEMI (NFA)

Organisation og virksomhed
Nordens folkliga akademi (NFA) startede i 1968 som en forsøgsvirksomhed over en 
femårs periode. Ifølge statutterne skal NFA virke som et center for studier og 
diskussion omkring voksenundervisning og folkeoplysningsarbejde i Norden. I 1972 
vedtog Nordisk Ministerråd, at NFA skulle fortsætte sin virksomhed og i 1977 
blev det vedtaget, at NFA skulle videreføres som en permanent institution på det 
nordiske kulturbudget.
NFAs virksomhed omfatter i første række kurser af forskellig art i tilknytning 
til voksenundervisning og folkeoplysningsarbejde i Norden. Kurserne er sædvan
ligvis åbne for alle interesserede. I mange tilfælde arrangeres de i samarbejde 
med institutioner og organisationer, som på nordisk plan arbejder med folkeop- 
lysningsspørgsmål. NFA lejer lokaler ved Nordiska Folkhögskolan i Kungälv i Sve
rige for sin virksomhed.
NFA fungerer for tiden også som sekretariat for Det Nordiske Folkehøjskoleråd og 
som kontaktorgan for folkeoplysningsorganisationerne i de enkelte nordiske lan
de. Videre har NFA deltaget aktivt i det projektprogram, som administreres af 
Kultursekretariatet, og som omhandler nordisk voksenundervisning.

Institutionens budgetforslag
Institutionens budgetforslag for 1985 beløber sig til 3.373.200 SEK. Af dette 
beløb udgør 200.000 SEK en stigning fra budget 1984 udover almindelige prisom
regninger. Deraf søger akademiet om 150.000 SEK (rejser og honorar til forelæse
re 100.000 SEK og stipendier til deltagere 50.000 SEK) for at kunne som første 
skridt opnå det niveau på kursus- og konferencevirksomheden, som var gældende 
1978-80. De resterende 50.000 SEK gælder udgifter for tolkning.
I perioden 1985-87 ønsker institutionen en fordobling af projektmidlerne. (1985: 
150.000 SEK; 1986: 75.000 SEK; 1987: 75.000 SEK).

Ministerrådets vurdering
Ved NFA er der opbygget ressourcer inden for folkeoplysningsområdet, som er ene
stående i Norden. Her er bl.a. nordisk folkeoplysnings- og voksenundervisnings
bibliotek, tolkningsfaciliteter og kvalificeret personale, som bør gøres til et 
reelt tilbud for akademiets målgrupper i hele Norden. Ifølge ministerrådsforsla
get til kulturprogram for 80-erne (B 37k) er NFA tiltænkt en rolle som et aktivt 
informationscenter på voksenundervisningsområdet.
I perioden 1978-80 kunne NFA finansiere ca. 20 kurser hvert år. I 1984 rækker 
midlerne kun til ca. 10 kurser á ca 20.000 SEK. NFA er en af de institutioner, 
hvor stigningen i rejseudgifter har virket særligt belastende for den egentlige 
virksomhed. Dertil kommer reguleringen af lejen, som sker efter svensk index. 
Denne reguleringsform har medført, at lejen er steget mere, end priskompensatio
nen giver dækning for, og nu udgør 41% af 1984-budgettet, når der bortses fra 
lønudgifterne. Også for de øgede lejeudgifter gælder det at de kun har kunnet 
finansieres ved en nedskæring af den egentlige virksomhed. Derfor indeholder 
forslaget en reel kompensation for disse udgiftsposter på i alt 40.000 SEK ud 
over den fastlagte priskompensation på 47.000 SEK.
For stipendiernes vedkommende har udviklingen medført, at det beløb, NFA kan 
tilbyde pr. kursus med 25-30 deltagere, i 1984 er sunket til 2-3.000 SEK. Dette 
har begrænset deltagerkredsen og vanskeliggjort rekruttering af folkeoplysere og 
voksenundervisere, som arbejder på lokal niveau. Endvidere har NFA ikke råd til 
at henvende sig hverken til freelance kulturarbejdere som forelæsere eller fore
læsere med større rejseafstande.
Tolkningsservicen har ikke kunnet løses fuldt ud ved NFAs egen tolk. Ved kurser
ne er det nødvendigt at indkalde tolkebistand, hvilket igen har måttet bæres af 
det egentlige virksomhedsbudget.
Ministerrådet finder derfor en samlet øgning på 160.000 SEK til tolkning, til 
rejser og honorar til forelæsere og til stipendier motiveret.
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Budgetförslag 1985 utbetalas 3.417.000 SEK

motsvarar 4.157.000 DKK

Budgetðversikt (1.000-tal SEK)
Inom parentes anges institutionens förslag

1.1 NORDENS FOLKLIGA AKADEMI

1) Beräknade ränteintäkter 50.000 SEK.

Personalbudget

Personalbudgeten har beräknats i 1983 års löneläge och uppgår totalt till
1.657.000 SEK. Fördelningen på löner och sociala avgifter framgår av nedanståen
de översikt.

Endast de i personalförteckningen upptagna tjänsterna berättigar till kompensa
tion 1985 för automatiska löneökningar 1984 och 1985.

Inom parentes anges institutionens förslag.

1) Inkl. udenlandstillæg 2.548 SEK pr. måned.
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1.2 NORDISKT SAMARBETE INOM SKOLOMRÅDET

Organisation og virksomhed

Nordisk ministerråd fastsatte i 1976 mandat for styringsgruppen for nordisk sam
arbejde inden for skoleområdet (tidligere: Harmonisering af skolerne i de nor
diske lande) .

Ifølge mandatet skal det nordiske skolesamarbejde primært omfatte pædagogisk 
forsknings- og udviklingsarbejde, samt informationsformidling og udveksling af 
erfaringer om reformarbejde og udviklingstendenser inden for forskole, grund
skole og de gymnasiale uddannelser, herunder også erhvervsuddannelserne for de 
16-19-årige.

I februar 1981 godkendte ministerrådet styringsgruppens forslag til tyngde- 
punktsområder i den pædagogiske forsknings- og udviklingsvirksomhed (FoU).
Ifølge forslaget skal hovedvægten i virksomheden i perioden fremover ligge på
fire områder:

1. organisationsudvikling og arbejdsmiljø i skolen,
2. erhvervspædagogisk forsknings- og udviklingsarbejde,
3. samvirke omkring problematikken uddannelse/arbejdsliv og
4. samvirke omkring integrering af specialundervisningens elever.

Sideløbende med den centrale planlægning, styring og information har det egent
lige projektarbejde været gennemført som en decentraliseret virksomhed. Sagkyn
dige personer, som arbejder med de enkelte projekter, er ansat på korttidsfor
ordninger og udfører arbejdet i hjemlandet. Arbejds- og kontaktgrupper er et 
vigtigt og nødvendigt led for at gennemføre de enkelte projekter og formidle 
kontakter. Med etablering af netværk mellem nationale og lokale forsøgsprojekter 
forankres det nordiske skolesamarbejde i det aktuelle nationale fðrnyelsesarbej- 
de. Netværkkontakter skabes gennem nordiske konferencer, seminarer, m.v.

Kultursekretariatet varetager det nordiske skolesamarbejdes sekretariatsfunk
tion .

Ledningsgruppens budgetförslag

Ledningsgruppen för nordiskt skolsamarbete föreslår inte några aktivitetsök
ningar för 1985 utan endast uppräkning för prisökningar.

Ministerrådets bedömning

Förslaget innehåller endast kompensation för prisökningar.
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Budgetförslag 1985 utbetalas 1.664.000 DKK

Budgetöversikt (1.000-tal DKK)
Inom parentes anges institutionens förslag

1.2 NORDISKT SAMARBETE INOM SKOLOMRÄDET
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1.3 NORDISKT VUXENUTBILDNINGSSAMARBETE

Organisation och verksamhet

En nordisk arbetsgrupp fick hösten 1975 i uppgift att i samarbete med kultursek
retariatet utarbeta ett förslag till handlingsprogram på vuxenutbildningens om
råde. I juni 1976 godkände ministerrådet den ramplan för ett projektprogram som 
arbetsgruppen lade fram och beviljade 680.000 DKK ur dispositionsmedlen för en 
tvåårig verksamhet. Vid mötet förutsattes att den nordiska evalueringsgrupp som 
tillsatts för att leda projektprogrammet skulle behandla de enskilda projekten 
vad innehåll, planläggning samt tids- och budgetramar beträffar.

Inom ramen för projektprogrammet har sex större projekt realiserats, bl a be
träffande vuxenutbildning i arbetslivet, betald studieledighet, vuxenutbildning 
genom radio och TV, utbildning av vuxenutbildare, forsknings- och utvecklingsar
bete (FoU) på vuxenutbildningsområdet i Norden och ett intensifiering av infor
mationsutbytet mellan länderna.

I september 1978 beviljade ministerrådet ytterligare 680.000 DKK ur disposi
tionsmedlen för ett fortsatt samarbete inom vuxenutbildningen fram till mitten 
av 1980. Förutom uppföljning och fördjupning av vissa projekt inom ramen för den 
första fasen av projektprogrammet har ytterligare två projekt tagits upp. Dessa 
berör dels 'rekryteringen till vuxenutbildningen dels utarbetande av en kompara
tiv beskrivning av vuxenutbildningens mål, medel och organisation i Norden.

Från 1980 är vuxenutbildningssamarbetet upptaget på den fasta nordiska kultur
budgeten .

En kontinuerlig informationsutväxling sker mellan länderna, bl.a. i form av nor
diska informationsbulletiner och regelbundet publicerade kartläggningar av på
gående FoU-arbete på området.

Evalueringsgruppens budgetforslag

Ud over almindelige prisøgninger søger evalueringsgruppen om en øgning på 50.000 
DKK til at forstærke tiltag inden for problemområdet "Voksenlæring og arbejds
liv" .

Ministerrådets vurdering

Af budgetmæssige grunde anses det ikke for muligt at imødekomme evalueringsgrup
pens ønske om øget aktivitet.
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Budgetförslag 1985 utbetalas 491.000 DKK

Budgetöversikt (1.000-tal DKK)
Inom parentes anges institutionens förslag
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1.4 NORDISKA JOURNALISTKURSEN

Organisation och verksamhet

Nordiska journalistkursen anordnar vidareutbildningskurser för journalister i de 
nordiska länderna. Kursverksamheten omfattar i första hand en tremånaders vida
reutbildningskurs varje år. Kursen bedrivs i seminarieform med föreläsningar, 
grupparbete, självstudier och diskussioner. Undervisningsplanen omfattar fem 
huvudgrupper: gemensamma nordiska ämnen, politik i de nordiska länderna, inter
nationell politik, masskommunikation och aktuella ämnen.

Sedan 1977 har i tillägg till den ordinarie kursverksamheten genomförts kortare 
kurser med specialinriktning. Nordiska journalistkursens verksamhet är för när
varande under evaluering. Evalueringen förväntas föreligga våren 1984.

Institutionens budgetförslag

I avvaktan på evalueringens resultat, upptar institutionens budgetförslag föl
jande bundna ökningar:

9.100 DKK för hyreshöjningar 
- 94.200 DKK för hyreshöjningar i form av ökade kostnader för kost och logi.

Hyreshöjningarna är baserade på det avtal Nordiska journalistkursen .har med 
Journalistkollegiet. Hyreshöjningarna är. en följd av det moderniseringsarbete, 
som har genomförts på kollegiet och som har medfört att hyreskostnaderna nu 
krävs in delvis som direkt hyra (för två kontor, undervisningslokaler under 10 
veckor, samt för andel i Journalistkollegiets informationskontor), delvis i form 
av avgift för kost och logi för de studerande.

Ministerrådets bedömning

Ministerrådets förslag medger endast kompensation för kontraktsbundna hyreshöj
ningar samt löne- och prisökningar.



1.4 NORDISKA JOURNALISTKURSEN

1552 C 2: B ila g a l

Budgetfðrslag 1985 utbetalas 1.166.000 DKK

Budgetðversikt (1.000-tal DKK)
Inom parentes anges institutionens förslag

Personalbudget

Personalbudgeten har beräknats i 1983 års löneläge och uppgår totalt till
301.000 danska kronor. Fördelningen på löner och sociala avgifter framgår av 
nedanstående översikt.

Endast de i personalförteckningen upptagna tjänsterna berättigar till kompensa
tion 1985 för automatiska löneökningar 1984 och 1985.

Inom parentes anges institutionens förslag.

1) Innehas tills vidare av samma person.
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1.5 NORDISK SPRÅKSEKRETARIAT

Organisasjon og virksomhet

Nordisk språksekretariat inledde sin virksomhet 1. juli 1978. Språksekretariatet 
skal ifølge sin instruksjon være et samarbeidsorgan mellom språknemdene og til
svarende organer i de nordiske land. Det skal ha til oppgave å arbeide for å be
vare og forsterke det språklige fellesskap i Norden og fremme den nordiske
språkforståelse.

Det nordiske språksekretariatet blir ledet av et styre med representanter for 
samtlige språk i Norden, og et arbeidsutvalg som består av et medlem fra hen
holdsvis Dansk sprognævn, Forskningscentralen för de inhemska språken i Finland,
Norsk språkråd og Svenska språknämnden.

Språksekretariatets fællesnordiske administrasjon er plassert ved Norsk språkråd 
i Oslo. Språksekretariatets arbeidsområde har hittil hovedsaklig omfattet semi- 
narie-, utrednings- og publikasjonsvirksomhet. Spesielt skal nevnes utarbeidel
sen av et handlingsprogram for forbedret språkforståelse i Norden (fastsatt av 
Nordisk ministerråd i januar 1981) , samt videreførelsen av Språkdok-prosjektet - 
(nordisk dokumentasjonssentral for språkvitenskap).

Institutionens budgetförslag

Institutionen föreslår följande aktivitetsökningar:

1. ny förstekonsulent-tjänst (187.000 NOK)
2. åtgärder i samband med ministerrådets handlingsprogram för ökad språkför

ståelse i Norden (110.000 NOK)
3. extra hjälp (25.000 NOK)
4. ökade utgifter i samband med utgivningen av publikationen "Språk i Norden" 

(30.000 NOK)
5. Språkdok - nordisk dokumentationscentral för språkvetenskap (40.000 NOK).

Den nya tjänsten motiveras med de ökade arbetsuppgifter, som anges i handlings
programmet för bättre språkförståelse, speciellt beträffande grannspråksforsk- 
ning och grannspråksundervisning. I anknytning till tjänsten söker språksekreta
riatet om ökade anslag för projektaktiviteter i anslutning till handlingspro
grammet.

"Språk i Norden" är språksekretariatets och de nordiska språknämndernas gemen
samma årsskrift. Aktivitetsökningen hänför sig till av sekretariatets ökade ut
gifter vid utgivning av publikationen.

Publikationen "Språkdok 1981", som innehåller översikter över pågående språk
forskning i Norden önskas uppdaterad, varför institutionen ansöker om en aktivi
tetsökning för detta ändamål.

Den önskade aktivitetsökningen uppgår totalt till 392.000 NOK.

Ministerrådets bedömning

Ministerrådet finner det viktigt att språksekretariatet kan öka sina insatser 
beträffande det av ministerrådet fastställda handlingsprogrammet för ökad språk
förståelse och föreslår att 25.000 NOK beviljas till projektverksamhet på områ
det, att den nya konsulenttjänsten inrättas, 187.000 NOK, och att 20.000 NOK be
viljas till extra hjälp, dvs totalt 232.000 NOK i aktivitetsökningar.

Språksekretariatets övriga förslag till aktivitetsförändringar kan av priorite- 
ringsskäl inte tillgodoses 1985.
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Budgetförslag 1985 utbetalas 977.000 NOK

motsvarar 1.260.000 DKK

Budgetöversikt (1.000-tal NOK)
Inom parentes anges institutionens förslag

Personalbudget

Personalbudgeten har beräknats i 1983 års löneläge och uppgår totalt till
521.000 NOK. Fördelningen på löner och sociala avgifter framgår av nedanstående 
översikt.

Endast de i personalförteckningen upptagna tjänsterna berättigar till kompensa
tion 1985 för automatiska löneökningar 1984 och 1985.

Inom parentes anges institutionens förslag.
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1.6 NORDISKT SPRAK- OCH INFORMATIONSCENTRUM

Organisation och verksamhet

Centret började sin verksamhet i augusti 1980. Centret skall enligt sina stadgar 
i första hand främja undervisningen i och kännedomen om de övriga nordiska län
dernas språk, kultur och samhällsförhållanden. I detta syfte skall centret öka 
utbudet av vid undervisningen behövligt tilläggsmaterial om Norden, effektivera 
informationen om de nordiska länderna, upprätta ett bibliotek med specifikt nor
diskt material, anordna språkkurser och andra kurser samt föreläsningar, samt 
utveckla tolknings- och översättningsverksamhet.

Centret skall därutöver sprida kännedom om det finska språket samt om finländska 
kultur- och samhällsförhållanden i de övriga nordiska länderna. Centrets kurs- 
och föreläsningsverksamhet bör dessutom omfatta språkkurser för lärare, kurser 
om kultur och samhällsliv, kurser för tjänstemän inom den offentliga förvalt
ningen, allmänorienterande föreläsningar, reselektorsverksamhet samt fortbild
ning och specialkurser för simultantolkar.

Centret leds av en styrelse som består av fem medlemmar, en från varje nordiskt 
land. Det dagliga ansvaret för centrets verksamhet åvilar direktören.

Institutionens budgetförslag

Institutionen föreslår följande aktivitetsökningar:
1. AV- och informationsmaterial (60.000 FIM)
2. fortbildning av nordiska tolkar (80.000 FIM)

Institutionen anser att centrets bibliotek har behov av att kraftigt öka sina 
anskaffningar av AV-material (diabildserier, stordior, litterära inspelningar, 
språkkurser, ljudband, allmänt informationsmaterial), för att tillmötesgå låne
behovet vid skolorna, där centrets viktigaste målgrupper finns. Enligt institu
tionens stadgar är fortbildning av nordiska tolkar, i synnerhet simultantolkar, 
en uppgift som bör utvecklas. Det är inte möjligt att prioritera denna verksam
het inom nuvarande budget, där fasta utgifter uppgår till drygt 66% av totalbud
geten.

Ministerrådets bedömning

Institutionens förslag anses väl motiverat om förutsatt aktivitetsnivå skall 
kunna uppnås (jfr. institutionens stadgar).



1.6 NORDISKT SPRAK- OCH INFORMATIONSCENTRUM
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Budgetförslag 1985 utbetalas 1.176.000 FIM

motsvarar 1.972.000 DKK

Budgetöversikt (1.000-tal FIM)
Inom parentes anges institutionens förslag

Förändring 1984-85

Personalbudget

Personalbudgeten har beräknats i 1983 års löneläge och uppgår totalt till
498.000 finska mark. Fördelningen på löner och sociala avgifter framgår av ne
danstående översikt.

Endast de i personalförteckningen upptagna tjänsterna berättigar till kompensa
tion 1985 för automatiska löneökningar 1984 och 1985.

Inom parentes anges institutionens förslag.

1) Inkl. semesterpenning
2) Utlandstillägg, betingat av löne- och personalutskottets beslut.
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1.7 NORDISKA HOGSKOLAN FOR HUSHÅLLSVETENSKAP (NHH)

Organisation og virksomhed

Nordiska högskolan för hushållsvetenskap (NHH) driver undervisningsaktiviteter 
på tre linjer: tekstillinjen ved Chalmers tekniska högskola, som med en toårig 
studietid fører til tekstilingeniøreksamen, næringslinjen ved Oslo universitet, 
som består af 2i års studier og linjen for næringsterapi ved universitetet i 
Göteborg (tre terminer). De første to linjer finansieres over statsbudgetterne i 
det land, hvor uddannelsen er placeret. Linjen for næringsterapi er en viderefø
relse af de dietetikerkurser, som ifølge beslutning i januar 1977 i Nordisk mi
nisterråd skulle drives som forsøg i tre år ved Institutionen för klinisk nä- 
ringslära, Göteborgs universitet.

I februar 1981 blev det på baggrund af dette forsøg vedtaget af Ministerrådet 
(MR 1/81, pkt 13) at en permanent nordisk dietetikeruddannelse skulle finde sted 
i regi af NHH. Den skulle omfatte tre terminers studier og placeres ved Institu
tionen fór klinisk näringslära ved Göteborgs universitet. Linjen for næringste
rapi har et stærkere præg af en overbyggende uddannelse end de øvrige linjer og 
er derfor mere nordisk præget. Udgiften til styrelsen og til linjen for nærings
terapi har været finansieret af Ministerrådets dispositionsmidler. Fra 1983 er 
institutionen blevet permanent og finansieres over det faste nordiske kulturbud
get.

Institutionens budgetforslag

Styrelsen foreslår en øgning på ialt 140.000 SEK. Deraf anmodes der om 40.000 
SEK for at kunne optage fire ekstra studenter på tredje termin på linjen for næ
ringsterapi, d.v.s. studenter som i Danmark og Sverige har taget kurser, som 
bygger bro over til næringsterapilinjen. Styrelsens ansøgning om midler, 100.000 
SEK, for at analysere behovet for at oprette en konsumentøkonomisk uddannelse på 
akademisk niveau i Norden er tidligere fremført.

Ministerrådets vurdering

Spørgsmålet om undersøgelse af behovet for en konsumentøkonomisk uddannelse har 
været til særskilt behandling, som et forslag om en bevilgning af Ministerrådets 
dispositionsmidler til formålet og er dermed udtaget af budgetbehandlingen. 
Dette forslag blev ikke vedtaget (EK 8/83) .

Det har ikke været muligt at prioritere institutionens forslag i øvrigt, så for
slaget rummer kun pris- og lønstigning.
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Budgetförslag 1985 utbetalas 681.000 SEK

motsvarar 828.000 DKK

Budgetöversikt (1.000-tal SEK)
Inom parentes anges institutionens förslag

Personalbudget

Personalbudgeten har beräknats i 1983 års löneläge och uppgår totalt till
409.000 SEK. Fördelningen på löner och sociala avgifter framgår av nedanstående 
översikt.

Endast de i personalförteckningen upptagna tjänsterna berättigar till kompensa
tion 1985 för automatiska löneökningar 1984 och 1985.

Inom parentes anges institutionens förslag.
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1.8 BIDRAG TILL NORDISK FEDERATION FOR MEDICINSK UNDERVISNING

Organisation och verksamhet

Federationens ändamål enligt stadgarna är att främja medicinsk utbildning och 
undervisning i Norden. I enlighet härmed.skall federationen arrangera, medverka 
vid och informera om symposier inom medicinsk undervisning, stimulera försöks
verksamhet och forskning omkring medicinsk undervisning, etablera och upprätt
hålla utomnordiska kontakter, etablera undervisning på detta område samt stödja 
initiativ som främjar medicinsk undervisning i Norden.

Speciellt har federationen arbetat med en bred symposieverksamhet på nordiskt 
plan. Under senare tid har federationen aktivt engagerat sig i den direkta ut- 
bildningsproblematiken i Norden. Detta har bl.a. tagit sig uttryck i att man 
arrangerar pedagogiska modellkurser inom mindre specialfält på det medicinska 
området.

Federationens sekretariat bedriver även en betydande informationsverksamhet i 
Norden. Inom ramen för denna tas bl.a. upp frågor om utbildningsmöjligheter, 
aktuell medicinsk litteratur, undervisningsmedel, pedagogiska projekt, semina
rier och symposier och gästföreläsningar. Sedan 1966 utger federationen en egen 
kvartalstidskrift "Federationen informerar1'.

Institutionens budgetförslag

Federationen föreslår följande aktivitetsökningar:
- modellkurs i läkarnas fortbildning i Norden i samarbete med British Council 

(45.000 DKK)
- utväxling av lärare mellan de nordiska medicinska fakulteterna (25.000 DKK)
- projekt angående nordisk koordinering av läkarnas fortbildning (70.000 DKK)

Federationen har tidigare arrangerat modellkurser inom läkarnas fortbildning i 
Norden. Den planerade nya modellkursen skulle göras i samarbete med British 
Council, som finansierar de brittiska lärarnas deltagande, förutsatt att Fede
rationen kan skaffa medel för de nordiska lärarnas kostnader och administrera 
verksamheten.

En aktivitetsökning för utväxling av lärare mellan de nordiska medicinska fakul
teterna, motsvarande forskarstipendieordningen anses också angelägen.

De nordiska hälsodirektörerna har 1983 beslutat nedsätta en kontaktgrupp, som 
har fått i uppgift att i samarbete med Federationen komma med förslag till lös
ning av ett antal problem ang. läkarnas fortbildning i relation till det nor
diska arbetsmarknadsavtalet, som omfattar specialläkare. Till lösning av denna 
uppgift söker federationen ökade medel.

Ministerrådets bedömning

Finansieringen av projektet om nordisk koordinering av läkarnas fortbildning, 
bör rätteligen sökas löst via den allmänna budgeten, eller via ministerrådets 
dispositionsmedel. Av prioriteringsskäl kan övriga aktivitetsökningar inte 
föreslås.
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Förslag till bidrag 1985 utbetalas 600.000 DKK

Budgetöversikt (1.000-tal DKK)
Inom parentes anges institutionens förslag

1) Ränteinkomster 1981
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1.9 BIDRAG TILL NORDISK KURSVERKSAMHET PA UTBILDNINGSOMRÅDET

Förslag till bidrag 1985 ^  utbetalas 2.041.000 DKK

Betr. utbetalning se budget för respektive kurs.

1) Under de skilda kursverksamheterna förekommer skenbara aktivitetsökningar
eller -minskningar som kommer sig av att aktiviteterna (bortsett från
1.9.5 och 1.9.10) anordnas vartannat år. Med hänsyn till denna periodise
ring baserar sig bidraget för 1985 på en prisomräkning för två år, d.v.s.
på senaste bidrag för motsvarande ändamål: planeringsarbete eller kurs
verksamhet.

2) Resekostnaderna har varit särskilt betungande för kursverksamheten, var
för förslaget innehåller 10% priskompensation för den del av budgeten som 
utgör resekostnader.
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1.9.1 NORDISKA UNIVERSITETSKURSER I HISTORIA

Organisation och verksamhet

De nordiska universitetskurserna i historia hålls i Danmark, Finland, Island, 
Norge och Sverige i syfte att öka kunskaperna om respektive lands historia hos 
historiestuderande från universitet i de andra nordiska länderna.

Undervisningen behandlar centrala perioder eller ämnen i värdlandets historia. 
Diskussion av forskningsproblem och introduktion i aktuella forskningsarbeten 
intar en central plats i undervisningen.

Deltagarna är huvudämnesstuderande på ett framskridet stadium av deras studier. 
Kurserna hålls vartannat år.

Verksamheten leds av en expertkommitté bestående av fem medlemmar, en från varje 
nordiskt land. Själva kursen anordnas av en nationell arbetsnämnd (vid värdsuni
versitetet) i samarbete med expertkommittén.

Styrelsens budgetförslag

Styrelsen har lämnat in två budgetförslag: Det lägre budgetförslaget innehåller 
prisomräkning och baseras på kurs vartannat år. Det högre budgetförslaget base
ras på kurs varje år, och förutsätter stöd från Clara■Lachmanns fond och möjlig
het till omdisponeringar.

Ministerrådets bedömning

Av prioriteringsskäl kan anslag till årlig kursverksamhet inte föreslås.

Aktivitetsminskningen på 97.000 DKK är endast skenbar. Nordiska universitetskur
ser i historia genomförs vartannat år. För det mellanliggande året beviljas ett 
mindre belopp till planering. 1985 års planeringsbudget är beräknad utgående 
från 1983 års planeringsbudget med två års. prisomräkning.
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1.9.1 NORDISKA UNIVERSITETSKURSER I HISTORIA

Förslag till bidrag 1985 utbetalas 29.000 DKK

Budgetöversikt (1.000-tal DKK)
Inom parentes anges institutionens förslag
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1.9.2 NORDISKA FACKKONFERENSEN I HISTORISK METODLARA

Organisation och verksamhet

Konferensen har till syfte att bland nordiska historiker skapa ett debattforum 
för téoretiska och metodiska frågor inom historievetenskapen. Detta ändamål 
tillgodoses dels genom den årliga konferensen, dels genom de publikationer som 
utkommer efter konferensen i serien "Studier i historisk metode". Konferensens 
deltagare är huvudsakligen historiker anställda vid de nordiska universiteten 
och andra forskningsinstitutioner.

Konferensen arrangeras skiftesvis i de nordiska länderna. Konferensen finansie
rades ursprungligen av undervisningsministeriet i det land, där konferensen ge
nomfördes. Fr.o.m. konferensen i Danmark 1981 finansieras verksamheten över den 
nordiska kulturbudgeten. Verksamheten administreras och organiseras av ett ar
betsutskott, som väljs på konferenserna.

Arbetsutskottets budgetförslag

Arbetsutskottet föreslår följande aktivitetsökningar:

- genomförande av nästa konferens på Island medför 93.000 DKK i ökade kostnader
- 6.000 DKK äskas för översättningskostnader från finska till svenska.

Ministerrådets bedömning

Ministerrådets förslag medger endast prisomräkning.

Aktivitetsökningen på 81.000 DKK är endast skenbar. Nordiska fackkonferensen i 
historisk metodlära genomförs vartannat år. För det mellanliggande året beviljas 
ett mindre belopp till planering. 1985 års kursbudget är beräknad utgående från 
1983 års kursbudget med två års prisomräkning.
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1.9.2 NORDISKA FACKKONFERENSEN I HISTORISK METODLARA

Förslag till bidrag 1985 utbetalas 121.000 DKK

Budgetöversikt (1.000-tal DKK)
Inom parentes anges institutionens förslag
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1.9.3 NORDISKA FALTSEMINARIER FOR ETNOLOGISTUDERANDE (NEFA)

Organisation och verksamhet

Nordisk Etnologisk-folkloristisk Arbejdsgruppe (NEFA) har genomfört fältsemina
rier 12 gånger. Seminariet är en av de möjligheter som studerande i etnologi och 
folkloristik har att utveckla samarbetet på området mellan de nordiska län
derna. Seminariet ger en konkret och systematisk inlärning i fältarbetsteknik 
och analys av det insamlade materialet.

Seminariet har både ett vetenskapligt och ett pedagogiskt syfte. Huvudvikten 
läggs på den pedagogiska sidan av arbetet, där de olika fältteknikerna provas.

NEFA har ett sekretariat, tre nordiska utskott och tre lokalavdelningar i olika 
universitetsorter. Den arbetsgrupp, som har till uppgift att planera seminarier
na, väljs vid representantskapsmötet, som hålls en gång per år.

NEFAs budgetförslag

NEFAs budgetförslag innehåller generella aktivitetsökningar för de enskilda pos
terna.

Ministerrådets bedömning

Ministerrådets förslag medger endast prisomräkning.

Aktivitetsökningen på 89.000 DKK är endast skenbar. Fältseminarier för etnologi
studerande arrangeras vartannat år och för mellanliggande år beviljas ett mindre 
belopp till planering. 1985 års kursbudget är beräknad utgående från 1983 års 
planeringsbudget med två års prisomräkning.
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1.9.3 NORDISKA FÄLTSEMINARIER FOR ETNOLOGISTUDERANDE

Fðrslag till bidrag 1985 utbetalas 134.000 DKK

Budgetöversikt (1.000-tal DKK)
Inom parentes anges institutionens förslag
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1.9.4 NORDISKA SEMINARIER FOR ARKEOLOGISTUDERANDE

Organisation och verksamhet

Nordiska seminarier för arkeologistuderande arrangeras av FRA, Fællesnordisk Råd 
for Arkæologistuderende. Rådets syfte är att främja samarbetet mellan studerande 
vid de arkeologiska institutionerna i Norden.

Rådets viktigaste verksamhet är att arrangera kontaktseminarier, som genomförs 
skiftesvis i de nordiska länderna. Efter varje seminarium utarbetas en mötesrap- 
port, vari alla inlägg, debatter och resultat trycks.

Under seminarierna arrangeras generalförsamling och styrelsemöte. Styrelsen be
står av en kontaktperson från varje arkeologisk institution i Norden, totalt 12 
personer.

FRAs budgetförslag

FRA föreslår årliga kontaktseminarier.

Ministerrådets bedömning

Av prioriteringsskål medger ministerrådets förslag inte anslag till årliga semi
narier.

Aktivitetsminskningen på 86.000 DKK är endast skenbar. Seminarier för arkeologi
studerande arrangeras vartannat år. För det mellanliggande året beviljas ett 
mindre belopp till planering. 1985 års planeringsbudget är beräknad utgående 
från 1983 års budget med två års prisomräkning.
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1.9.4 NORDISKA SEMINARIER FOR ARKEOLOGISTUDERANDE

Förslag till bidrag 1985 utbetalas 22.000 DKK

Budgetöversikt (1.000-tal DKK)
Inom parentes anges institutionens förslag

1-30-332 Nordiska rådet DeI 2
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1.9.5 NORDISKA KURSER I SPRÁK OCH LITTERATUR

Organisation och verksamhet

Nordiska kurser i språk och litteratur arrangeras i vart och ett av de nordiska 
länderna. Kurserna, som avhandlar respektive lands språk, litteratur och kultur, 
är avsedda för universitetsstuderande från de andra nordiska länderna. Genom
gången kurs med godkända vitsord motsvarar undervisning vid hemmauniversitetet 
och befriar från examination i samma ämne(n) på det sätt som vederbörande uni- 
versitetsmyndigheter bestämmer. Kurser i danska, finska, norska och svenska ar
rangeras årligen. Kurs i isländska arrangeras vart annat år, kurs i färöiska 
vart fjärde år och kurs i samiska och grönländska efter samarbetsnämndens be
slut .

Verksamheten leds av en nordisk samarbetsnämnd. Nämnden består av tio ledamöter, 
som är sakkunniga på de områden som berörs av kursverksamheten. Nämnden samman
träder en gång om året. Nämnden utser ledare för och lärare vid kurserna.

Samarbetsnämndens budgetförslag

Samarbetsnämndens förslag till reella aktivitetsökningar avser följande poster:

Ministerrådets bedömning

Av prioriteringsskäl kan reella aktivitetsökningar inte föreslås.

Aktivitetsökningen på 39.000 DKK för Färöarna liksom aktivitetsminskningen på 
67.000 DKK för Island är endast skenbar. 1985 genomförs'ingen kurs i isländska, 
men däremot i färöiska.
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1.9.5 NORDISKA KURSER I SPRAK OCH LITTERATUR
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Förslag till bidrag 1985 1.284.000 DKK

Fördelning

Budgetöversikt i nationell valuta (1.000-tal DKK, NOK, SEK och FIM) 

Inom parentes anges institutionens förslag.

1) Innehåller kostnader för generalsekretariat
2) Kurs i färöiska arrangeras vart fjärde år
3) Kurs i isländska arrangeras vartannat år
4) Kurs i samiska arrangeras ca. vart tredje år
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1.9.6 VIDAREUTBILDNING AV KONSERVATORER

Organisation och verksamhet

Nordisk vidareutbildning och specialutbildning i konservering av arkeologiskt 
och kulturhistoriskt material, biblioteks- och arkivmaterial samt bildkonst an
ordnas i form av kurser.

Nordiska vidareutbildningskurser för konservatorer avslutade en femårig försöks
period 1981. Evalueringen av försöksperioden resulterade i att verksamheten per
manentades under ledning av en styrelse, som består av en representant för varje 
nordiskt land. Styrelsen består av en planeringsgrupp, som tillsätts för varje 
enskild kurs.

Styrelsens budgetförslag

Styrelsens budgetförslag innehåller endast prisomräkning.

Ministerrådets bedömning

Ministerrådets förslag medger endast prisomräkning.

Aktivitetsökningen på 115.000 DKK är endast skenbar. Kurserna arrangeras vart
annat år. För det mellanliggande året beviljas ett mindre belopp till plane
ring. 1985 års kursbudget är beräknad utgående från 1983 års budget med två års 
prisomräkning.
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1.9.6 VIDAREUTBILDNING AV KONSERVATORER

Förslag till bidrag 1985 utbetalas 190.000 DKK

Budgetöversikt (1.000-tal DKK)
Inom parentes anges institutionens förslag
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1.9.7 VIDAREUTBILDNING AV SOCIALHOGSKOLELARARE

Organsiation och verksamhet

Nordisk vidareutbildning av socialhögskolelärare har genomförts sedan 1975 i 
form av försöksperioder. Den senaste försöksperioden gällde 1977-1982. Kursverk
samheten utvärderades hösten 1982 och en tilläggsevaluering avslutades 1983. Vid 
MR 6/83 beslöts att verksamheten skall fortsätta oförändrad 1985-86 i avvaktan 
på en samlad utvärdering av kursverksamheten på kulturbudgeten.

Kurserna arrangeras främst i pedagogiskt utvecklingsarbete men även i socialt 
arbete och samhällsplanering.

Kursen i pedagogiskt utvecklingsarbete syftar till att vidga deltagarnas insikt 
i ämnespedagogiska frågor och att träna dem i användandet av ändamålsenliga un
dervisningsmetoder. Vidare behandlas lärarrollen och förändringar i denna.

Kurserna planeras av en ledningsgrupp, som består av en representant för varje 
nordiskt land. Ledningsgruppen planerar och genomför kursverksamheten i samar
bete med en för varje kurs särskilt utsedd kursledning.

Ledningsgruppens budgetförslag

Styrelsen föreslår 32.000 DKK i aktivitetsökningar: 10.000 DKK för uppföljning 
av föregående års kursverksamhet och 22.000 DKK för kostnader vid förstärkning 
av ledningsgruppen med en isländsk medlem.

Ministerrådets bedömning

Ministerrådets förslag medger endast prisomräkning, med hänvisning till att frå
gan om kurserna fortsatt skall finansieras över kulturbudgeten ännu inte är 
klar. Förslag till prioritering av kursverksamheten på kulturbudgeten väntas 
föreligga vid budgetbehandlingen avseende verksamhet under 1987.

Aktivitetsminskningen på 92.000 DKK är endast skenbar. Nordiska vidareutbild- 
ningskurser för socialhögskolelärare arrangeras vartannat år. För det mellanlig
gande året beviljas ett mindre belopp till planering. 1985 års planeringsbudget 
är beräknad utgående från 1983 års budget med två års prisomräkning.
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1.9.7 VIDAREUTBILDNING AV SOCIALHOGSKOLELÄRARE

Förslag till bidrag 1985 utbetalas 43.000 DKK

Budgetöversikt (1.000-tal DKK)
Inom parentes anges institutionens förslag
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1.9.8 NORDISKA SEMINARIER FOR LARARE VID JOURNALISTHOGSKOLOR

Organisation och verksamhet

Rektorskonunittén för de nordiska journalisthögskolorna är ett organ för pedago
giskt och innehållsmässigt utvecklingsarbete rörande undervisningen i journali
stik och kommunikation. I arbetet eftersträvas att dra nytta av forskningen på 
området och att samverka med yrkeskåren vid journalisthögskolor (motsv.). Rek
torskommitténs uppgift är att främja en gemensam nordisk miljö för ett kvali
ficerat pedagogiskt och innehållsmässigt utvecklingsarbete på ovan nämnda områ
den och därigenom stimulera en nordisk tradition i journalistutbildningen.

Rektorskommittén består av rektor eller ittotsvarande ansvarig ledare för journa
listutbildningen vid följande institutioner i de nordiska länderna:
Danmarks journalisthøjskole, Arhus 
Svenska social- och kommunalhögskolan, Helsingfors 
Tammerfors universitet, Tammerfors 
Norsk Journalisthøgskole, Oslo 
Journalisthögskolan, Göteborg 
Journalisthögskolan, Stockholm.

Rektorskommitténs budgetförslag

Rektorskommitténs förslag innehåller aktivitetsökning för utväxling av två lära
re (20.000 DKK).

Ministerrådets bedömning

Ministerrådets förslag medger endast prisomräkning. Av prioriteringsskäl kan ak
tivitetsökning för lärarutväxling inte föreslås.

Aktivitetsminskningen på 121.000 DKK är endast skenbar. Nordiska seminarier för 
lärare vid journalisthögskolor arrangeras vartannat år. För det mellanliggande 
året beviljas ett mindre belopp till planering. 1985 års planeringsbudget är be
räknad utgående från 1983 års budget med två års prisomräkning.
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1.9.8 NORDISKA SEMINARIER FOR LARARE VID JOURNALISTHOGSKOLOR 

Förslag till bidrag 1985 utbetalas 22.000 DKK

Budgetöversikt (1.000-tal DKK)
Inom parentes anges institutionens förslag
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1.9.9 NORDISKA FORTBILDNINGSKURSER FOR IDROTTSLÄRARE

Organisation och verksamhet

Nordiska fortbildningskurser för idrottslärare anordnas för att göra lärarna i 
metodik och praktik bättre skickade för sin uppgift bl.a. genom att ge dem för
djupad insikt i de grundläggande teoretiska ämnena, särskilt anatomi, fysiologi, 
psykologi, pedagogik och hygien, genom att ge dem en uppfattning om hur forsk
ningsrönen från de teoretiska ämnena kan tillämpas på fysisk fostran och genom 
att speciellt diskutera målsättning, ämnesinnehåll och arbetsmetoder mot bak
grund av den moderna skolpedagogikens principer.

Ansvarig för verksamheten är "Rådet for de høyere idrettsutdanningsinstitutioner 
i Norden" (RHIN). RHIN består av högst tre representanter från varje nordiskt 
land. För genomförandet av kursen ansvarar en kurskommitté. Kurserna hålls vart
annat år.

Rådets budgetförslag

Rådets budgetförslag innehåller endast prisomräkning.

Ministerrådets bedömning

Ministerrådets förslag medger endast prisomräkning.

Aktivitetsökningen på 72.000 DKK är endast skenbar. Nordiska fortbildningskurser 
för idrottslärare arrangeras vartannat år. För det mellanliggande året beviljas 
ett mindre belopp till planering och till ett symposium. 1985 års kursbudget är 
beräknad utgående från 1983 års kursbudget med två års prisomräkning.
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1.9.9 NORDISKA FORTBILDNINGSKURSER FOR IDROTTSLÄRARE 

Fðrslag till bidrag 1985 utbetalas 128.000 DKK

Budgetöversikt (1.000-tal DKK)
Inom parentes anges institutionens förslag



1.9.10 NORDISKA FORTBILDNINGSKURSER FOR MODERSMÄLSLARARE

1580 C 2: Bilaga 1

Organisation och verksamhet

NORDSPRAk , de nordiska modersmålslärarnas samarbetsutskott, har sedan 1977 år
ligen arrangerat sommarkurser för nordiska modersmålslärare i de olika nordiska 
länderna. Syftet har dels varit att ge så många modersmålslärare i Norden som 
möjligt insikt i grannländernas språk, litteratur och kultur, så att de efter 
kurserna har kunnat medverka till att sprida vetskap om och intresse för arbetet 
med grannländerna i skolan, och dels att ge modersmålslärare i Norden möjlighe
ter att utväxla erfarenheter omkring ämnesområdet.

NORDSPRÁK har fått bevillningar från Nordiska kulturfonden för kurserna 1977- 
1980, och från ministerrådets dispositionsmedel för kursen 1983. Fr.o.m. 1984 
har verksamheten upptagits på den fasta kulturbudgeten. Kurserna arrangeras år
ligen.

NORDSPRAKs budgetförslag

NORDSPRAKs budgetförslag innehåller endast prisomräkning. 

Ministerrådets bedömning

Ministerrådets förslag medger endast prisomräkning.
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1.9.10 NORDISKA FORTBILDNINGSKURSER FOR MODERSMALSLARARE 

Förslag till bidrag 1985 utbetalas 68.000 DKK

Budgetöversikt (1.000-tal DKK)

1) Ministerrådets dispositionsmedel 60.000 DKK.
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2.1 NORDISK KOLLEGIUM FOR MARINBIOLOGI (NKMB)

Organisation og virksomhet

Nordisk Kollegium för Marinbiologi (NKMB), som blev oprettet i 1956 har til op
gave at fremme det internordiske marinbiologiske samarbejde, bl.a. gennem plan
lægning, organisering og samordning af forskellige kurser og ekskursioner samt 
ved at anordne konferanser og organisere fælles forskningsopgaver og udpege nor
diske udvekslingsstipendiater.

NKMB var til og med 1978 et samarbejdsorgan mellem de fire marinbiologiske 
forskningsstationer i Helsingør (Danmark), Tvärminne (Finland), Espergrend 
(Norge) og Christineberg (Sverige). Siden 1.1.1979 er kollegiet udvidet således 
at det nu består af indtil seks repræsentanter for marinbiologiske institutioner 
i hvert af de nordiske lande, Danmark, Finland, Norge, Sverige og Island (fra 
1981). Medlemmerne fra hvert land danner nationale sektioner af kollegiet.

De enkelte nationale sektioner (excl Island) tilbyder hvert år et specialkursus, 
som er åbent for studerende i Norden. NKMB arrangerer derudover et "mobil kur
sus" med det formål at komplettere det; øvrige kursusprogram. NKMB finansierer 4} 
nordiske forskningsstipendier, som uddeles til kortere eller længerevarende op
hold i de andre nordiske lande. Derudover uddeler NKMB midler til bl.a. sympo
sier og studiebesøg i Norden.

Embedsmandskomiteen nedsatte januar 1983 en planlægningsgruppe vedr. det fremti
dige havforskningssamarbejde, der bl.a. har haft 2 repræsentanter for NKMB som 
medlemmer. Planlægningsgruppen har i sin rapport foreslået at NKMB og kollegiet 
for fysisk oceanografi fra 1. januar 1985 nedlægges samtidig med at der oprettes 
en ny og fagligt bredere "nordisk komite for oceanografi" med et budget på samme 
størrelse som de to kollegiers tilsammen.

Kollegiets budgetforslag

NKMB's budgetforslag indeholder en særlig prisstigningskompensation på 
56.700 NOK, der begrundes i kollegiets særlige organisationsform med nationale 
sektioner i alle fem lande, der selvstændigt administrerer en delbevilling.

Herudover foreslår NKMB, at der bevilges 64.400 NOK til yderligere i stipendieår 
på Island samt 51.000 NOK som en særbevilling i 1985 til afholdelse af et stort 
kollegiemøde for alle ca 25 medlemmer af de nationale sektioner.

NKMB's eget budgetforslag er på ialt 992.000 NOK. NKMB har ikke opstillet noget 
egentligt langtidsbudget under henvisning til arbejdet i planlægningsgruppen 
vedr. det fremtidige havforskningssamarbejde.

Ministerrådets vurdering

Nordisk forskningspolitisk råd (FPR) har under behandlingen af budgetønskerne 
fra forskningsinstitutionerne på kulturbudgettet besluttet, at man i 1984 vil 
foretage en nærmere analyse af de forskellige støtteordninger til forsknings
virksomhed på kulturbudgettet og herunder vurdere om en samling af støtteord
ningerne i nogle større puljer på længere sigt kan give en større indholdsmæssig 
fleksibilitet i ordningerne på et højt fagligt niveau.

Da forslaget om en organisatorisk omlægning endnu ikke færdigbehandlets inde
holder ministerrådets forslag ingen aktivitetsforøgelser i 1985, idet det efter 
ministerrådets vurdering vil være rimeligt i givet fald at lade den eventuelle 
nye komite få lejlighed til uden forhåndsbindninger at udarbejde forslag til en 
samlet prioritering av samarbejdsaktiviteterne indenfor havforskningen. I for
bindelse med en eventuel organisatorisk omlægning af det nordiske havforskningss
amarbejde i løbet af 1984 vil ministerrådet tage endelig stilling til anvendelsen 
af kollegiets budget.
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2.1 NORDISKT KOLLEGIUM FOR MARINBIOLOGI

Budgetförslag 1985 utbetalas 820.000 NOK 

motsvarar 1.057.000 DKK

Budgetöversikt (1.000-tal NOK)
Inom parentes anges institutionens förslag

1) Ikke-disponerede midler fra tidligere år
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2.2 NORDISK INSTITUT FOR TEORETISK ATOMFYSIK (NORDITA)

Organisation og virksomhed

NORDITA blev indrettet i 1957. Det har til formål at fremme videnskabeligt sam
arbejde mellem de nordiske lande inden for den grundlæggende teoretiske atom
forskning. Instituttet skal drive forskning og uddannelse samt fremme forskning
en ved og samarbejdet mellem de nordiske institutioner inden for området, f.eks. 
via udveksling af forskere, ved at arrangere og finansiere besøg af udenlandske 
gæsteforskere ved institutioner i Norden, og ved at anordne eller yde bidrag til 
symposier m.m.

Instituttet modtager stipendiater fra de nordiske lande (i reglen for to-årspe
rioder) og udenlandske gæsteforskere. Endvidere organiserer instituttet bl.a. 
internordisk forskningsudveksling og videnskabelige konferencer. Kernen i virk
somheden udgøres imidlertid af den fast ansatte videnskabelige stab, (for tiden 
seks fast ansatte professorer samt fire assisterende professorer (adjunkt/lekto
rer) , som udnævnes for begrænset tid.

Instituttets virksomhed, omfatter nu elementarpartikelfysik, kernefysik, astro
fysik og faststoffysik. Det sidstnævnte område fra 1980, hvor der blev tilknyt
tet en professor og en lektor til instituttet med særlig henblik på varetagelsen 
af faststoffysikken.

I de seneste år er der sket en -oprustning af indsatsen inden for astrofysik. 
Institutionen har med henblik herpå søgt om en udvidelse af den videnskabelige 
stab med en professor i astrofysik.

Instituttets budgetforslag

NORDITAs forslag for 1985 andrager 13.415.000 DKK, hvoraf 922.000 DKK er forslag 
til aktivitetsudvidelser. Der søges etablert et nyt professorat i astrofysik (ca
380.000 DKK) og herudover er midler til kompensation for stigninger i udgifterne 
til rejser m.v. udover den automatiske prisforøgelse, der langt fra dækker den 
reele prisudvikling.

Fremtidsplanerne angår særligt ønsket om at udvide aktiviteterne indenfor astro
fysikken. Der er foretaget en del interne omprioriteringer, men efter institu
tionens bedømmelse, kan yderligere udvikling ikke nås uden tilsættelse af en 
fast videnskabelig medarbejder hertil.

Ministerrådets vurdering

Ministerrådets forslag andrager 12.725.000 DKK hvoraf 88.000 DKK finansieres ved 
egne indtægter. Forslaget indeholder ingen aktivitetsforøgelser.

Ministerrådet har i den foreliggende økonomiske situation ikke fundet muligheder 
for at give institutionen tilladelse til at oprette det foreslåede professorat.

I posten "prisökning 1984" indeholdes en ekstraordinær kompensation for forøgede 
udgifter til rejser.
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2.2 NORDISKA INSTITUTET FOR TEORETISK ATOMFYSIK (NORDITA) 

Budgetförslag 1985 utbetalas 12.637.000 DKK

Budgetöversikt (1.000-tal DKK)
Inom parentes anges institutionens förslag

1) Overskott 1981
2) Ej disponerade medel från tidigare år 

Personalbudget

Personalbudgeten har beräknats i 1983 . års löneläge och uppgår totalt till
8.006.000 DKK. Fördelningen på löner och sociala avgifter framgår av nedan
stående översikt.

Endast de i personalförteckningen upptagna tjänsterna berättigar till kompensa
tion 1985 för automatiska löneökningar 1984 och 1985.

Inom parentes anges institutionens förslag.

1) Direktören är f.t. oavlönad
2) Avlöning motsvarande dansk professorslön
3) Tidsbegränsade förordnanden med avlöning enligt statens överenskommelse med 

Magisterforeningen
4) Deltidsanställning motsvarande 60% av en dansk professorslön
5) Avlöning enligt överenskommelsen mellan statesn och Ingeniør-sammenslut

ningen (motsv.)
6) Anställning och avlöning enligt reglerna för danska stipendidater
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2.3 NORDISK INSTITUT FOR FOLKEDIKTNING (NIF)

Organisation og virksomhed

Instituttet, som blev oprettet i 1959, er fra og med 1972 placeret ved institu
tionen for religionsvidenskab og folkloristik ved Åbo universitet.

Instituttets virksomhed har tidligere i hovedsag været rettet mod inventering og 
katalogisering af kildemateriale m.m., udarbejdelse af bibliografier samt arran
gement af symposier, kursus og konferenser. I de senere år er projektvirksomhe
den imidlertid trådt mere i forgrunden, noget som har betydet at instituttets 
hovedopgave er blevet at medvirke til en samordning på nordisk basis af de 
forskningsmæssige indsatser ved de forskellige folkloristiske institutionerne. 
Dette indebærer at instituttet samler op projektideer, danner nordiske forsker
grupper for aktuelle forskningsopgaver, bidrager med midler til projektplanlæg
ning og igangsættelse af projekter samt tilbyder publiceringsmuligheder.

Instituttets gældende statutter, som blev vedtaget af ministerrådet i 1977, in
debærer at virksomhedsområdet også omfatter kultur- og traditionsvidenskabelig 
forskning i videre forstand. Tidligere var samarbejdet mere begrænset til nor
disk folkediktning med hovedvægt på prosatraditionen.

Institutets budgetförslag

Forslaget oppgår til i alt 911.509 FIM, hvorav en aktivitetsøkning på 65.000 
FIM. Økningen gjelder publiseringsvirksomhet og bidrag til en internordisk fors
kerkonferanse. I 1985 kommer to større arbeider til publiseringsstadiet. "Tradi
tion and Cultural Identity" er resultatet av NIF-prosjektet "tradition och iden
titet" og "Folklorens betydelse", rapport fra NIF's temakonferanse (35.000 FIM). 
Tradisjonsvitenskapelig datalogisk forskning er under stadig utvikling. NIF ga 
sammen med NORDINFO og NOS-H bidrag til det innledende arbeidet med den såkalte 
NTAI-database i perioden 1979-82. Nasjonale tillempninger av ADB ved ulike tra
dis jonsarkiver er siden økt og det er planeret å arrangere et datalogisk forsker- 
møte i 1985 for å koordinere arbeidet på nordisk plan (30.000 FIM).

NIF:s langtidsbudsjett inneholder for 1986 og 1987 en årlig økning på ca. 6% 
(60.000 FIM) til prosjektvirksomheten.

Ministerrådets bedömning

Forskningspolitisk råd vurderer en utvikling av forskningsvirksomheten ved NIF 
som viktig og rådet har med henvisning til den voksende interesse for forsk
ningssamarbeidet på området anbefalt en moderat aktivitetsøkning såvel når det 
gjelder publiseringsvirksomheten som med hensyn til planleggingen og koordine
ringen av bruken av databaser i tradisjonsvitenskapelig forskning. Ministerrådet 
deler FPR:s vurdering, men kan i den foreliggende økonomiske situsjon ikke fore
slå noen aktivitetsøkning.
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2.3 NORDISKA INSTITUTET FOR FOLKDIKTNING (NIF)

Budgetförslag 1985 utbetalas 1.416.000 DKK

motsvarar 844.000 FIM

Budgetöversikt (1.000-tal FIM)
Inom parentes anges institutionens förslag

Personalbudget

Personalbudgeten har beräknats i 1983 års löneläge och uppgår totalt till 
424.000 FIM. Fördelningen på löner och sociala avgifter framgår av nedanstående 
översikt.

Endast de i personalförteckningen upptagna tjänsterna berättigar till kompensa
tion 1985 för automatiska löneökningar 1984 och 1985.

Inom parentes anges institutionens förslag.



1588 C 2: Bilaga 1

2.4 NORDISK INSTITUT FOR SØRET 

Organisation og virksomhed
Instituttet blev oprettet i 1963 og skal ifølge stattutterne have til opgave at 
fremme forskning og undervisning på alle områder indenfor søret, bl.a. ved at 
koordinere forskning på området, afholde seminarier, kurser og forelæsninger, 
bygge op specialbibliotek, samt drive dokumentations- og publikationsvirksomhed 
på området. Instituttet udgør i administrativt henseende et institut ved univer
sitetet i Oslo.
Lønningsomkostningerne for de tre professorerne som f.t. er knyttet til insti
tuttet dækkes af universitetet i Oslo. En af professorerne tjenestegør som in
stitutsleder. Det nordiske videnskabelige personale består af to amanuenser og 
to forskerstipendiater.
En betydelig del af instituttets budget henfører sig til stipendieomkostninger- 
ne. Foruden de to forskerstipendier (som kan indehaves under flere år) uddeles 
der stipendier for kortere eller længere ophold ved instituttet. Instituttet 
arrangerer hvert andet år et større nordisk søretseminar med ca. 50-60 deltage
re, for såvel universitetspersonale som praktiserende søretsjurister. Fra 1977 
er der hvert andet år, vekslende med søretssminaret blevet afholdt et nordisk 
dommerseminar i søret. Instituttets forsknings- og uddannelsesvirksomhed er i 
overvejende grad indrettet på tillempet søret og andre transportretslige spørgs
mål. Instituttet medvirker i udgivelsen af tidsskrifterne Arkiv for Sjørett og 
Arkiv for Luftrett.
I 1981 er der ved instituttet oprettet en afdeling for petroleumsret, som fi
nansieres gennem bidrag fra norske og udenlandske oljeselskaber foreløbig frem 
til udgangen af 1984.
Efter anmodning fra instituttets styrelse vedtog ministerrådet i foråret 1983 en 
ændring af instituttets formålsparagraf, der bl.a. tydeliggør instituttets for
pligtelser indenfor det petroleumsretslige område. Denne statutændring gør det 
altså muligt for styret at omdisponere de faste stillinger, der er knyttet til 
instituttet, således at der overføres faste stillinger til afdelingen for petro
leumsret.

Instituttets budgetforslag
Uden aktivitetsforøgelser er instituttets budgetforslag på ialt 1.558.900 NOK. 
Hertil foreslår kollegiet en udvidelse -med en amanuensisstilling og en kontor
fuldmægtigstilling ved afdelingen for petroleumsret hvilket vil koste 270.000 
NOK. Hertil kommer et forslag om opnormering af 2 stillinger som henholdsvis 
sekretær og kontorfuldmægtig, til en samlet merudgift på 26.000 NOK. I 1986 og 
1987 anmoder instituttet om en særlig bevilling til anskaffelse af et tekstbe
handlingsanlæg i forbindelse med en forventet flytning til nye lokaler. Omkost
ninger er skønnet til ca. 250.000 NOK fordelt på de 2 år.

Ministerrådets vurdering
Ministerrådet understreger, at det allerede ved forhandlingerne i 1980 om 
oprettelsen af en petroleums-afdeling med støtte fra olieselskaberne blev 
pointeret, at der ikke dermed var givet nogen hverken juridisk eller moralsk
forpligtelse til helt eller delvist at overtage financieringen af den pågældende
afdeling via det nordiske kulturbudget efter udløbet af initieringsperioden. 
Ministerrådet kan derfor ikke anbefale, at der nu før afslutningen af forhand
lingerne med olieselskaberne om financieringen af afdelingen efter 1984 optages 
nye faste stillinger på instituttets budget. Ministerrådets forslag indeholder 
således ingen aktivitetsforøgelse i 1985.
Ministerrådet finder at spørgsmålet om opnormering af de to stillinger må afgø
res i forbindelse med lokale lønforhandlinger ved Oslo universitet.
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Budgetförslag 1985 utbetalas 1.559.000 NOK

motsvarar 2.011.000 DKK

Budgetöversikt (1.000-tal NOK)
Inom parentes anges institutionens förslag

2.4 NORDISKA INSTITUTET FOR SJORATT

Personalbudget

Personalbudgeten har beräknats i 1983 års löneläge och uppgår totalt till
903.000 NOK. Fördelningen på löner och sociala avgifter framgår av nedanstående 
översikt.

Endast de i personalförteckningen upptagna tjänsterna berättigar till kompensa
tion 1985 för automatiska löneökningar 1984 och 1985.

Inom parentes anges institutionens förslag.

1) Arbeidsgivers andel af pensjonstilskudd (8%) dekkes av Universitetet i Oslo.
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2.5 NORDISKE GEOEKSKURSIONER TIL ISLAND

Organisation og virksomhed.

De nordiske geoekskursioner, der startedes i 1964, har til formål at give forske
re og studerende i de nordiske lande muligheder for at studere geologiske proble
mer på Island, i første række vulkanologi, glaciologi, geomorfologi og kvartær
geologi. Ekskursionernes emne skifter fra år til år mellem de to hovedområder 
herindenfor: vulkanologi og kvartærgeologi/glaciologi. I det omfang, der er be
hov og ressourcer, kan også islandske studerende og forskere få lejlighed til 
indenfor virksomhedens rammer at studere geovidenskabelige problemer i de øvrige 
nordiske lande.

Virksomheden ledes af en styrelse, bestående av to repræsentanter fra hvert af 
de nordiske lande. Ekskursionerne planlægges og ledes af en ekskursionsleder. De 
årlige ekskursioner er på 13-14 dage og har 25 deltagere. Af disse kommer 10 fra 
Sverige og 5 fra respektive Danmark, Finland og Norge.

For mere effektivt at forberede ekskursionerne, arrangeres siden 1977 en for
beredende ekskursionsdag for hvert lands deltagergruppe.

Ekskursionen i 1985 har vulkanologi som emne.

Styrelsens budgetforslag 

Forslaget andrager 513.000,- DKK.

Ministerrådets vurdering

Ministerrådets forslag er på 513.000,- DKK og rummer ingen aktivitetsforøgelser.

Forslaget rummer derimod en ekstraordinær priskompensation på 40.000 DKK svarende 
til størrelsen af den budgetoverskridelse, der er konstateret i 1982 og 1983. 
Overskridelsen er ikke udtryk for en aktivitetsudvidelse men skyldes de særlige 
pris- og valutaforhold på Island. Den ekstraordinære kompensation skal modvirke 
de nævnte problemer fremover og svarer til den generelle kompensation der er 
gennemført for de øvrige islandske institutioner.
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2.5 NORDISKA GEOEXKURSIONER TILL ISLAND

Budgetförslag 1985 utbetalas 513.000 DKK

Budgetöversikt (1.000-tal DKK)
Inom parentes anges institutionens förslag
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Organisation och verksamhet
Nordiskt kollegium för terrester ekologi, som inrättades 1964, ombildades 1976 
till ett nordiskt kollegium för ekologi (NKE). Ombildningen innebar främst att 
verksamheten, som tidigare i huvudsak inriktats på terrester zooekologi, nu även 
omfattar botanisk och limnisk ekologi.
Enligt den av ministerrådet i december 1975 fastställda instruktionen för Nor
diskt kollegium för ekologi är kollegiets uppgift att fungera som ett nordiskt 
centrum för kontakt inom och samordning av forskning och högre utbildning med 
ekologisk inriktning.
NKE skall bl a anordna kurser, konferenser och seminarier, utdela stipendier 
och resebidrag för att stödja enskilda projekt inom ramen för forskarutbild
ningen samt genom andra åtgärder främja samarbete kring högre ekologisk utbild
ning och forskning i Norden.

NKE består av en medlem från varje nordiskt land.
Planlægningsgruppen vedr. det fremtidige havforskningssamarbejde, der bl.a. har 
haft 2 repræsentanter for NKE blandt sine medlemmer, har anbefalet at dette kol
legium ikke inddrages i et bredere samarbejde omkring den nordiske havforskning. 
Dette skyldes at íun 5-10% af NKEs virksomhed vedrører kustzonens økologi, der 
er af intresse for havforskere.
Planlægningsgruppen har dog anbefalet at NKE og den foreslåede nye nordiske ko
mite for oceanografi skal samarbejde om aktiviteter vedrørende kystzonens økolo
gi-

Kollegiets budgetforslag
Uden aktivitetsforøgelse foreslår kollegiet et budget på 517.000 SEK. Dertil 
kommer forslag til aktivitetsforøgelser på 38.000 SEK til en 1/4-tidsstilling 
som informationssekretær, 25.000 SEK til forskerstipendier og 30.000 SEK til 
brug til støtte til symposier og konferenser.
I 1986 og 1987 foreslås udvidelse af bevillingen til projekter på henholdsvis
40.000 og 50.000 SEK.
Denne satsning på udvidelse af bevillingerne til stipendier og til symposier/ 
konferencer er begrundet i at kollegiet igennem flere år har modtaget ansøgnin
ger om støtte for langt større beløb, end man har haft til rådighed.

Ministerrådets vurdering
Nordisk forskningspolitisk råd (FPR) har anbefalet en aktivitetsstigning på
30.000 SEK til støtte til symposier og konferencer på grund af den meget store 
oversøgning, der har kunnet konstateres i de sidste år.
FPR har samtidig besluttet at man i 1984 vil foretage en nærmere analyse af de 
forskellige støtteordninger til forskningsvirksomhed på kulturbudgettet og her
under vurdere om en samling af støtteordningerne i nogle større puljer på længe
re sigt kan give en større indholdsmæssig fleksibilitet i ordningerne på et højt 
fagligt niveau.

Selvom ministerrådet deler FPRs positive vurdering af behovet for yderligere 
støtte til symposier og konferencer, har ministerrådet i den foreliggende økono
miske situation ikke fundet mulighed for at give kollegiet en aktivitetsforøgel-

2.6 NORDISKT KOLLEGIUM FOR EKOLOGI (NKE)
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2.6 NORDISKT KOLLEGIUM FOR EKOLOGI

Budgetförslag 1985 utbetalas 502.000 SEK

motsvarar 611.000 DKK

Budgetöversikt (1.000-tal SEK)
Inom parentes anges institutionens förslag

1) Budgeterade ränteintäkter.
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Organisation og virksomhed
Instituttet blev oprettet 1966 og har til formål at fremme og styrke den viden
skabelige forskning i Norden omkring asiatisk kultur og samfundsforhold. Insti
tuttet har særligt til opgave, at søge at koordinere asienforskningen og uddan
nelsen af asienforskere ved universiteter og højere læreanstalter i Norden samt 
virke for tilvejebringelse af de for forskning og undervisning nødvendige hjæl
pemidler.

Udover CINAs egne projekter ligger de væsentligste opgaver på dokumentations- og 
informationssiden. Instituttet søger at medvirke til øget asienforskning såvel 
nationalt som mellem institutionerne i Norden. I de senere år er CINA gået ind i 
arbejdet for at øge det nordiske samarbejde vedrørende område-studier. Institu
tionen har ligeledes udvidet sine egne kontakter og heraf følgende servicevirk
somhed overfor erhvervslivet og offentlige myndigheder vedrørende de områder 
CINA beskæftiger sig med.

Instituttets budgetforslag
CINA's forslag for 1985 andrager 5.776.000 DKK, hvoraf 2.263.000 DKK angår akti
vitetsforøgelser. Herindenfor er hovedposten forslag til udvidelse af den viden
skabelige og administrative stab med henholdsvis 3 forskningsassistenter og to 
stipendiater samt 3 kontorassistenter (ialt ca. 1.400.000 DKK). Herudover er der 
tale om en generel styrkelse af institutionens virksomhed med ca. 130.000 DKK 
til publikationer, 200.000 DKK til biblioteket, 375.000 DKK til stipendiatvirk
somhed (udveksling m.v.) samt 100.000 DKK til henholdsvis sekretariatsrejser og 
konferencevirksomhed.

Ministerrådets vurdering

Institutionen har i de senere år understreget behovet for en styrkelse af den 
videnskabelige stab bl.a. for at kunne varetage de opgaver, der vedrører det 
nordiske samarbejde angående områdestudier. En udvidelse af dette var priorite
ret i udredningen "Okat nordiskt forskningssamarbejde" og er anbefalet af såvel 
RKF som det forskningspolitiske råd. Det forskningspolitiske råd har anmeldt at 
rådet under 1984 vil fremlægge et forslag til en evaluering af institutionens 
virksomhed.

Ministerrådets forslag, der andrager 3.507.000 DKK, rummer ingen aktivitetsudvi
delser .

2.7 CENTRALINSTITUTTET FOR NORDISK AS IENFORSKNING (CINA)
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2.7 CENTRALINSTITUTET FOR NORDISK ASIENFORSKNING (CINA)

Budgetförslag 1985 utbetalas 3.507.000 DKK

Budgetöversikt (1.000-tal DKK)
Inom parentes anges institutionens förslag

1) Beräknade intäkter.

Personalbudget

Personalbudgeten har beräknats i 1983 års löneläge och uppgår totalt till 
2.460.000 DKK. Fördelningen på löner och sociala avgifter framgår av nedanståen
de översikt.

Endast de i personalförteckningen upptagna tjänsterna berättigar till kompensa
tion 1985 för automatiska löneökningar 1984 och 1985.

Inom parentes anges institutionens förslag.
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2.8 NORDISK KOLLEGIUM FOR FYSISK OCEANOGRAFI (NKFO)

Organisasjon og virksomhet

Nordisk kollegium for fysisk oceanografi (NKFO), som ble oprettet i 1966, har 
til oppgave å fremme 6amarbeidet vedrørende forskning og utdannelse innen for 
fysisk oceanografi mellom universiteter og høyskoler i Norden ved hjelp av sti
pendiat- og forskningsutveksling, ved å anordne symposier og konferenser samt 
ved felles nordiske prosjekter m.m.

Kollegiets forskningsvirksomhet har i de senere år omfattet en del prosjekter 
vedrørende kyststrømmer i Kattegatt og Skagerak, og dessuten undersøkelser i 
Østersjøen, som er blitt kombinert med en rekke andre prosjekter i hvilke rand
statene rundt Østersjøen har deltatt. Endvidere er det blitt foretatt undersø
kelser av vannforholdene mellom Færøyene og Skottland, noe som har væsentlig 
interesse for fiskeriet som er av stor betydning i dette området. I 1983 er der 
gennemført en ny undersøgelse i dette område og et seminar på Færøerne i til
knytning til åbningen av Nordens hus i Torshavn.

Størsteparten av kollegiets budsjett anvendes til stipendieprogrammet. Kollegiet 
har midler til fem helårsstipendier for yngre forskere, der ønsker en videreud
dannelse i et andet land. Stipendiene kan innehas i flere år.

Den nedsatte planlægningsgruppe vedr. det fremtidige havforskningssamarbejde, 
der bl.a. har haft to repræsentanter for NKFO som medlemmer, har ensstemmigt 
foreslået at NKFO og Nordisk kollegium for marinbiologi fra. 1. januar 1985 
nedlægges samtidig med at der oprettes en ny og fagligt bredere "nordisk komite 
for oceanografi". Med et budget på samme størrelse som de to kollegiers tilsam-

Kollegiets budgetforslag

Uden aktivitetsstigninger foreslår NKFO et budget for 1985 på ialt 731.000 FIM. 
NKFO foreslår en forøgelse med 70.000 FIM til en stipendiestilling på Island og
50.000 FIM til projektvirksomhed. NKFO har ikke opstillet noget langtidsbudget, 
under henvisning til arbejdet i planlægningsgruppen vedr. det fremtidige hav
forskningssamarbejde .

Ministerrådets vurdering

Nordisk Forskningspolitisk Råd (FPR) har under behandlingen af budgetønskerne 
fra forskningsinstitutionerne på kulturbudgettet besluttet, at man i 1984 vil 
foretage en nærmere analyse af de forskellige støtteordninger til forsknings
virksomhed på kulturbudgettet og herunder vurdere om en samling af støtteord
ningerne i nogle større puljer på længere sigt kan give en større indholdsmæssig 
fleksibilitet i ordningerne på et højt fagligt niveau.

Da forslaget om en organisatorisk omlægning endnu ikke er færdigbehandlet 
indeholder ministerrådets forslag ingen aktivitetsforøgelse i 1985, idet det 
efter ministerrådets vurdering vil være rimeligt i givet fald at lade den 
eventuelle nye komite få lejlighed til uden forhåndsbetingelser at udarbejde 
forslag til en samlet prioritering af samarbejdsaktiviteterne indenfor havforsk
ningen .

I forbindelse med en eventuel organisatorisk omlægning af det nordiske havforsk
ningssamarbejde i løbet af 1984 vil ministerrådet tage endelig stilling til an
vendelsen af kollegiets budget.
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Budgetförslag 1985 utbetalas 671.000 FIM

motsvarar 1.125.000 DKK

Budgetðversikt (1.000-tal FIM)
Inom parentes anges institutionens förslag

2.8 NORDISKT KOLLEGIUM FOR FYSISK OCEANOGRAFI

1) Tidigare ej disponerade medel.

Personalbudget

Personalbudgeten har beräknats i 1983 års löneläge och uppgår totalt till
513.000 FIM. -Fördelningen på löner och sociala avgifter framgår av nedanstående 
översikt.

Endast de i personalförteckningen upptagna tjänsterna berättigar till kompensa
tion 1985 för automatiska löneökningar 1984 och 1985.

Inom parentes anges institutionens förslag.
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2.9 NORDISK SAMARBEIDSKOMITE FOR ARKTISK MEDISINSK FORSKNING (NoSAMF)

Organisasjon og virksomhet

Komitéen som inledet sin virksomhet i 1969, har til oppgave å fremme arktisk 
medisinsk forskning i de nordiske land. Den skal ifølge sine statutter utgjøre 
et nordisk sentrum for kontakt og samordning av forskningen på dette området i 
Norden, samt virke for en samlet dokumentasjon for arktisk medisin. Komitéen 
skal arrangere kurser, seminarier og konferanser, fremme nordisk publiserings- 
virksomhet og gjennom andre samnordiske tiltak fremme forskning i arktisk medi
sin. Komitéens sekretariat er plassert i Uleåborg.

I følge sitt virksomhetsprogram skal komiteen årlig definere viktige medisinske 
problemer innen arktiske områder og områder med lignende forhold bl.a. gjennom 
prosjektinventering og kontakt med helsepersonell i nordlige distrikter, sameor- 
ganisasjoner og internasjonale forskermiljøer. Videre skal komiteen arrangere 
minisymposier for forskere som arbeider med prosjekter innen arktisk medisin og 
symposier og møter med deltakelse av leger og annet helsepersonell samt forskere 
som arbeider med problemer innen feltet. Komiteen skal også drive informasjons- 
og dokumentasjonsvirksomhet (årlig utgis 2-4 nummer av komiteen Research Re
ports) samt organisere arbeids-, planleggings- eller prosjektgrupper for ini
tiering og planlegging av forskning.

Komitens budsjettforslag

Forslaget oppgår til i alt 836.300 FIM, hvorav en aktivitetsøkning på 118.600 
FIM. Aktivitetsøkningen gjelder oppnormering av to kansliststillinger til byrå- 
sekretaerer i kode A 13 (13.600 FIM), diverse forsikringer for personal og utstyr 
(15.000 FIM) samt utgifter til engasjement av en epidemiologisk orientert medi
siner (90.000 FIM).

I sitt budsjett for 1986 og 1987 foreslår NoSAMF en årlig gjennomsnittlig vekst 
på ca. 7%, jevnt fordelt på de enkelte poster. I tillegg planlegger institusjo
nen å søke om ekstra 100.000 FIM for 1987, da The VII International Symposium on 
Circumpolar Health arrangeres i Skandinavia.

Ministerrådets vurdering

Ministerrådets forslag oppgår til 719.000 FIM og inneholder ingen aktivitetsøk
ning .
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Budgetförslag 1985 utbetalas 719.000 FIM

motsvarar 1.206.000 DKK

Budgetöversikt (1.000-tal FIM)
Inom parentes anges institutionens förslag

2.9 NORDISKA SAMARBETSKOMMITTEN FOR ARKTISK MEDICINSK FORSKNING (NoSAMF)

1) Posten löneökning inneholder også 4.000 FIM for utgifter til forsikringer og 
obligatoriske kostnader vedr. legebesøk. Disse utgiftene er ved en feil ikke 
tidligere budsjettert.

Personalbudget

Personalbudgeten har beräknats i 1983 års löneläge och uppgår totalt till
310.000 FIM, inklusive ett personligt tillägg för generalsekreteraren om 1.259 
FIM/mån (år 1985 totalt 15.113 FIM). Fördelningen på löner och sociala avgifter
framgår av nedanstående översikt.

Endast de i personalförteckningen upptagna tjänsterna berättigar till kompensa
tion 1985 för automatiska löneökningar 1984 och 1985.

Inom parentes anges institutionens förslag.
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2.10 NORDISKA SAMARBETSKOMMITTEN FOR INTERNATIONELL POLITIK, 
INKLUSIVE KONFLIKT- OCH FREDSFORSKNING

Organisation och verksamhet

Samarbetskommittén inrättades 1966. Den har till ändamål att främja forskning 
inom internationell politik, inklusive konflikt- och fredsforskning, genom koor
dinering av forskningsverksamheten vid de enskilda ländernas institutioner, an
ordnande av seminarier och konferenser, forskarutbyte och publikationsverksam- 
het.

En stor del av kommitténs budget går till olika former av stöd och anslag till 
enskilda forskare eller forskargrupper. Kommittén delar ut medel till nordiska 
forskningsprojekt (främst stöd till igångsättningsfasen), nordiska vetenskapliga 
seminarier, konferenser, kollokvier och symposier, stipendier för vistelse i an
nat nordiskt land (i vissa fall utom Norden) för kortare tid, bidrag till gäst
föreläsare som besöker flera institutioner i Norden, publiceringsbidrag samt re- 
sebidrag till nordiska eller internationella konferenser över valda ämnen. Kom
mittén finansierar en nordisk vetenskaplig tidskrift (Cooperation and Conflict) 
samt ger ut en informationsskrift (Newsletter - International studies in the 
Nordic Countries).

Kommitténs budgetförslag

Forslaget oppgår til i alt 1.036.000 SEK, hvorav 200.000 SEK til aktivitetsøk
ning. Økningen gjelder prosjektmidler til stipendier (125.000 SEK), seminar 
(50.000 SEK) og publikasjoner (25.000 SEK).

Langtidsbudsjettet inneholder for 1986 en aktivitetsøkning på 22% (15.000 SEK)
for å finansiere økt satsning på informasjonssiden.

Ministerrådets bedömning

Ministerrådets forslag inneholder ingen aktivitetsøkninger.
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2.10 NORDISKA SAMARBETSKOMMITTEN FOR INTERNATIONELL POLITIK, 
INKLUSIVE KONFLIKT- OCH FREDSFORSKNING

Budgetförslag 1985 utbetalas 831.000 SEK

motsvarar 1.011.000 DKK

Budgetöversikt (1.000-tal SEK)
Inom parentes anges institutionens förslag

1) Ej disponerade medel 1981
2) Beregnede renteinntekter

Personalbudget

Personalbudgeten har beräknats i 1983 års löneläge och uppgår totalt till 
206.000 SEK. Fördelningen på löner och sociala avgifter framgår av nedanstående 
översikt.

Endast de i personalförteckningen upptagna tjänsterna berättigar till kompensa
tion 1985 för automatiska löneökningar 1984 och 1985.

Inom parentes anges institutionens förslag.

8-30-332 Nordiska rådel Del 2
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2.11 NORDISKA SAMARBETSORGANET FOR VETENSKAPLIG INFORMATION (NORDINFO)

Organisation och verksamhet

Nordiska samarbetsorganet för vetenskaplig information (NORDINFO) inledde sin 
verksamhet 1.1.1977. NORDINFO avlöste härvid NORDDOK (Nordiska koordinerings
organet för vetenskaplig och teknisk information och dokumentation) samt de nor
diska forskningsbibliotekens samarbetskomitté (NFBS) . NORDINFOs verksamhetsfält 
omfattar forskningsbibliotekssektorn och informations- och dokumentationsområ
det. NORDINFOs uppgifter är att inom sitt område verka för en förbättrad och 
mera rationell service för forskare och övriga brukare av vetenskaplig och tek
nisk information och dokumentation i de nordiska länderna. Till NORDINFOs ar
betsuppgifter hör att särskilt:

- följa utvecklingen såväl i medlemsländerna som internationellt samt lämna råd 
och upplysningar till nationella och nordiska organ
- främja och samordna kommunikationen av dokumenterbar information inom och 
mellan de nordiska länderna och internationellt,
- initiera, bedriva och stödja utrednings- och projektverksamhet innefattande 
metod- och systemutveckling samt utbildning, och
- stödja operativ verksamhet inom informations- och dokumentationsområdet samt 
forskningsbiblioteksväsendet, då särskilda skäl gör det nödvändigt.

Vid sidan av aktiva samordningsinsatser kan NORDINFO bevilja projektmedel för 
att initiera, stimulera, stödja och genomföra olika aktiviteter.

NORDINFO har indelat sitt verksamhetsfält i fyra programområden:

1. Allmän utveckling och samordning
2. Litteratur och dokumentförsörjning
3. Databaser och nätverk
4. Utbildning

NORDINFOs sekretariat är placerat i Finland vid Tekniska högskolan i Otnäs.

NORDINFOs budgetforslag

Forslaget oppgår til i alt 2.938.000 FIM, hvorav en aktivitetsøkning på 149.646 
FIM. Aktivitetsøkningen gjelder både personal og prosjekter. Hva angår personal 
foreslås en oppnormering av lønn til generalsekretær (20.362 FIM) og planlegger 
(8.975 FIM) samt ny byråsekretær i deltidsstilling, 20 t/uke (29.309 FIM). Akti
vitetsøkningen angående prosjektvirksomheten gjelder en utvidelse av programom
rådet databaser og nettvirksomhet (90.000 FIM).

Langtidsbudsjettet inneholder for 1986 og 1987 en årlig økning på 10%, jevnt 
fordelt på de enkelte hovedposter.

Ministerrådets vurdering

Ministerrådets forslag oppgår til 2.784.000 FIM og inneholder ingen aktivitets
økning.
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Budgetförslag 1985 utbetalas 2.784.000 FIM

motsvarar 4.668.000 DKK

Budgetöversikt (1.000-tal FIM)
Inom parentes anges institutionens fðrslag

2.11 NORDISKA SAMARBETSORGANET FOR VETENSKAPLIG INFORMATION (NORDINFO)

Personalbudget

Personalbudgeten har beräknats i 1983 års löneläge och uppgår totalt till
274.000 FIM. Fördelningen på löner och sociala avgifter framgår av nedanstående 
översikt. Från och med 1985 har utgifter till hälsovård och olycksfallsförsäk
ringar flyttats från posten "övriga personalutgifter" till personalbudgeten.

Endast de i personalförteckningen upptagna tjänsterna berättigar till kompensa
tion 1985 för automatiska löneökningar 1984 och 1985.

Inom parentes anges institutionens förslag.

Kommentar

Från och med 1985 har utgifter till hälsovård och olycksfallsförsäkringar flyt
tats från posten "övriga personalutgifter" till personalbudgeten.
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2.12 NORDISKA FORSKARKURSER, FORSKARSTIPENDIER OCH FORSKARSYMPOSIER

2.12.1 NORDISKA FORSKARKURSER

Organisation och verksamhet

Nordiska forskarkurser skall med verksamheten genom gemensamma kurser på utvalda 
områden främja forskarutbildningen i Norden. Avsikten är härvid dels att till
godogöra sig speciella kunskaper eller metoder och att utnyttja unik apparatur 
vid vissa institutioner, dels att genom samordning av resurser kunna garantera 
medverkan av särskilt framstående forskare från skilda delar av världen.

Verksamheten leds av en styrelse med två representanter för vart och ett av de 
fem nordiska länderna. Sekretariatet för nordiskt kulturellt samarbete fungerar 
som styrelsens sekretariat.

Kurserna kan vara av skiftande karaktär. Vissa kurser avser att ge kunskap om 
nya vetenskapliga metoder och arbetsmetodiker. Andra kan gälla nya viktiga 
forskningsområden, antingen speciella delområden inom etablerade discipliner 
eller frågor av vikt för forskningens eller samhällets utveckling. De senare 
ligger ofta på gränsen mellam redan etablerade vetenskaper eller har tvärveten
skaplig karaktär.

En annan målsättning för' verksamheten är att nå stor. spridning över såväl olika 
vetenskapsområden som skilda geografiska regioner inom Norden. Samtidigt söker 
styrelsen ge utrymme för en större satsning på aktuella och viktiga forsknings
områden. Som exempel på sådana områden kan nämnas miljövård, energi, hälsovård, 
arbetsvetenskap samt kultursektorn. En sammanfattande redogörelse för verksam
heten 1972-77 publicerades under 1978 i NU-serien (B 1978:8). Nordisk råd har i 
rek. 12/81 anbefalet, at de nordiske forskerkurser videreudvikles.

Styrelsens budgetförslag

Styrelsen föreslår att antalet kurser ökas med två i förhållande till kurspro
grammet år 1984. Detta förutsätter en aktivitetsökning om 425.000 DKK. Med den 
föreslagna ökningen beräknas kursprogrammet 1985 omfatta 21 kurser, vilket ännu 
inte motsvarar aktivitetsnivån i slutet av 1970-talet. Styrelsens långtidsbudget 
upptar en årlig ökning av programmet med två kurser tills den tidigare förutsatta 
nivån med 25 kurser per år uppnås.

Ministerrådets bedömning

Nordiska forskningspolitiska rådet konstaterar i sitt förslag till handlingspro
gram, som i november 1983 överlämnats till ministerrådet, att Nordiska forskar
kurser fyller ett stort behov och att utvecklingen av dem är ett viktigt led i 
utbyggnaden av det nordiska forskningssamarbetet. Ministerrådet delar denna upp
fattning och föreslår en aktivitetsökning om 200.000 DKK, vilket bör möjliggöra 
en ökning av kursprogrammet med en kurs. Ministerrådet noterar, att detta inne
bär något lägre genomsnittskostnader per kurs än tidigare varit fallet. Detta 
bör vara möjligt utan att den genomsnittliga kurslängden eller deltagarantalet 
reduceras. Besparingsmöjligheter bör utnyttjas såväl när det gäller kursernas 
administrativa utgifter som beträffande styrelsekostnaderna. Också kursdeltagar
nas och de medverkande institutionernas egenfinansiering bör kunna komma ifråga 
i högre grad än hittills. Posten "prisökning" innehåller även en extra kompensa
tion för ökade resekostnader.
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2.12.1 NORDISKA FORSKARKURSER

Budgetförslag 1985 utbetalas 4.393.000 DKK

Budgetöversikt (1.000-tal DKK)
Inom parentes anges institutionens förslag
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2.12.2 NORDISKA FORSKARSTIPENDIER

Nordiska forskarstipendier administreras för närvarande av styrelsen för de 
nordiska forskarkurserna. De till ordningen avsatta medlen kan inte tas i 
anspråk till andra ändamål av styrelsen. Ordningen är ett led i ett försök att 
etablera en generell nordisk ordning för utbyte av forskarstuderande och fors
kare som vill utbilda sig eller forska i något annat nordiskt land ån det egna.
De till ordningen avsatta medlen skall i första hand täcka kostnader för resa 
och uppehälle och endast i undantagstillfällen skall någon egentlig lön kunna 
utbetalas. Vid sådana tillfällen skall bidrag till uppehälle inte utgå. Avsikten 
är att så vitt möjligt följa de regler som gäller för nordiskt tjänstemannautby
te. Ordningen eftersträvar ett effektivare utnyttjande av gemensamma nordiska 
forskningsresurser.

Sedan verksamheten inleddes som en försöksordning år 1979 har ca 250 nordiska 
forskare bedrivit forskning för en längre eller kortare tid (vanligen 2-12 
månader) vid en vetenskaplig institution i ett annat nordiskt land än det egna.
Sommaren 1983 beslutade ministerrådet att försöksverksamheten skall fortsätta på
mer permanent bas.

Styrelsens budgetforslag

Styrelsen motiverar sitt förslag om en aktivitetsökning på 10% bl.a. med att det 
finns ett stort ansökningstryck på stipendiemedlen och att ansökningarna är kva- 
litetsstarka. Vidare noterar styrelsen att stipendieverksamheten också förmått 
främja rekrytering av forskare på områden som nationellt haft rekryteringssvårig- 
heter.

Ministerrådets vurdering

Nordiska forskningspolitiska rådet underströk i maj 1983 vid utvärderingen av 
försöksordningarna med nordiska forskarsymposier och nordiska forskarstipendier 
att ett välfungerande internordiskt kontaktnät mellan forskarna är en förutsätt
ning för utvecklingen av det nordiska forskningssamarbetet. Forskningspolitiska 
rådet har också framhållit forskarstipendiernas roll för det nordiska forskar- 
utbildningssamarbetet och förordat en utbyggnad av stipendieverksamheten' Härvid 
bör enligt rådet uppmärksamhet även fästas vid en utveckling av forskarutbild- 
ningssamarbetet på teknikområdet. Ministerrådet delar forskningspolitiska rådets 
uppfattning och med beaktande av att fór' tillfället endast omkring 30% av ansök
ningarna kan beviljas föreslår ministerrådet en aktivitetsökning med 125.000 
DKK.
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2.12.2 NORDISKA FORSKARSTIPENDIER

Budgetförslag 1985 utbetalas 1.325.000 DKK

Budgetöversikt (1.000-tal DKK)
Inom parentes anges institutionens förslag
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2.12.3 NORDISKA FORSKARSYMPOSIER

Nordiska forskarsymposier administreras för närvarande av styrelsen för de nor
diska forskarkurserna. De till ordningen avsatta medlen kan inte tas i anspråk 
till andra ändamål av styrelsen. Ordningen avser att genom bidrag till konferen
ser och symposier främja det vetenskapliga utbytet i Norden. Aven regelbundet 
återkommande arrangemang skall kunna erhålla stöd. Stödet från nordiska forskar- 
symposier utlöser ofta väsentliga nationella medel, eftersom bidraget normalt 
begränsas till max. 20-25.000 DKK med ett deltagarantal på normalt 15-30 perso
ner under 2-4 dagar. Detta innebär en betydande finansiering från deltagarna 
själva och från nationella källor. Sedan stödordningen upprättades sommaren 1979 
har över 100 symposier och konferenser erhållit understöd.

Styrelsens budgetforslag

Stödordningen har en mycket stor översökning och styrelsen konstaterar att ett 
rimligt tillmötesgående av ansökningstrycket skulle förutsätta en fördubbling av 
anslaget. Med hänvisning till att nordiska forskningspolitiska rådet diskuterar 
en eventuell organisatorisk omläggning av forskarsymposierna föreslår styrelsen 
en oförändrad aktivitetsnivå.

Ministerrådets vurdering

Nordiska forskningspolitiska rådets organisatoriska överväganden om forskarsym
posierna gäller dels möjligheten att samordna bevillningarna med andra nordiska 
medel till symposieverksamhet, dels möjligheten för en mera aktiv målinriktad 
forskningspolitisk användning av nordiska symposie- och konferensmedel. Övervä
ganden om organisatoriska förbättringar av symposieordningen bör enligt rådet 
emellertid inte förhindra en utbyggnad av symposiestödet och rådet understryker 
behovet av en aktivitetsökning. Forskningspolitiska rådet framhåller också att 
man vid fördelningen av symposiemedlen bör prioritera dels grundläggande forsk
ning, dels kunskapsöverföring från forskningscentra utanför Norden t.ex. genom 
finansiering av icke-nordiska forskares deltagande i nordiska forskarsymposier. 
Ministerrådet delar forskningspolitiska rådets uppfattning och föreslår en mo
derat aktivitetsökning med 75.000 DKK.
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2.12.3 NORDISKA FORSKARSYMPOSIER

Budgetförslag 1985 utbetalas 1.040.000 DKK

Budgetöversikt (1.000-tal DKK)
Inom parentes anges institutionens förslag
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2.13 NORDISK VULKANOLOGISK INSTITUT 

Organisation og virksomhed

Nordisk Vulkanologisk Institut (NORDVULC), der er placeret i Reykjavik indledte 
sin virksomhed i efteråret 1973. Det har til opgave at udføre forskning med sig
te på vulkanologiens viktigste sektorer: petrografi, geokemi, geofysik og vul
kanhistorie. Instituttet skal give forskere og studerende - i første række fra 
de andre nordiske lande - mulighed for at studere vulkanologi og dertil knyttede 
videnskabelige problemer.

Instituttet ledes af en styrelse og en direktør, der udnævnes af Nordisk minis
terråd. Til instituttet er knyttet en videnskabelig stab, der for tiden består 
af to geologer, en geofysiker og fem forskningsstipendiater. Herudover er der en 
teknisk-administrativ stab, der består af to tekniske assistenter, en designer, 
en kontorfuldmægtig samt en regnskabsmedarbejder og en biblioteksassistent (på 
deltid).

Ministerrådet har på sit møde 7.12.1983 (MR 6/83 pkt. 4.3) besluttet at nedsætte 
en arbejdsgruppe, der i løbet af 1984 skal evaluere institutionernes virksomhed 
og kan fremsætte forslag vedrørende NORDVULC's fremtidige virksomhed.

Instituttets budgetforslag

Forslaget andrager for 1985 15.330.000 ISK (svarende til 5.242.860 DKK) hvoraf
4.503.000 ISK (1.540.026 DKK) er aktivitetsforøgelser. Forslaget baserer sig på 
det reviderede budget for 1983, (MR 5/83, pkt 7.2), og det er herefter fremreg- 
net med en generel 40% prisstigning og uden reduktion for prisstigningen i de 
øvrige nordiske lande (den s.k. 13% reduktion) til hhv. 1984 og 1985 niveau.

Aktivitetsforøgelserne angår oprettelse af ny geologstilling inklusive overtid 
(578.000 ISK/198.000 DKK), engangsbevilling til udstyr (3.577.000 ISK/1.223.334 
DKK) og projekter (348.000 ISK/119.016 DKK).

Ministerrådets vurdering

Ministerrådets forslag er en valutamæssigt delt løsning, der andrager 6.702.000 
ISK (2.407.000 DKK) og 992.000 DKK (ialt 3.399.000 DKK). Forslaget er fremregnet 
på grundlag af det reviderede 1984-budget med prisregulering dels efter is
landsk, dels efter dansk %-sats. Det reviderede 1984-budget blev fastsat ved MR 
6/83 pkt. 7.4, hvor der også fastsattes nye rutiner for budgettering m.v. for 
kommende år.

Eftersom NORDVULC er under evaluering rummer forslaget kun en enkelt aktivitets
udvidelse på 300.000 DKK for at sikre normalt vedligeholdelsesniveau af institu
tionens udstyr og instrumenter. Slid og manglende vedligeholdelse af bl.a. måle
udstyr har i flere tilfælde nødvendiggjort gentagne målinger og tilsvarende om
kostninger. På denne baggrund, finder ministerrådet - trods den besluttede eva
luering - at kunne støtte en begrænset, styrkelse af institutionens udstyrssi
tuation .
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Budgetförslag 1985 utbetalas 6.702.000 ISK motsvarar 2.292.000 DKK
+ 992.000 DKK

Budgetöversikt
Inom parentes anges institutionens förslag 

(1. 000-tal ISK)

2.13 NORDISKT VULKANOLOGISKT INSTITUT

1) Enligt MR 6/83 p. 7.4 

(1.000-tal DKK)

Personalbudget

Personalbudgeten har beräknats i 1983 års löneläge och uppgår totalt till
4.682.000 ISK. Fördelningen på löner och sociala avgifter framgår av nedanståen
de översikt.

Endast de i personalförteckningen upptagna tjänsterna med fasta tillägg berät
tigar till kompensation 1985 för automatiska löneökningar 1984 och 1985.

Inom parentes anges institutionens förslag.

*) En teknisk ass. I har personligt fået ret til at bære titlen geolog, 
(jfr. EK 6/82 pkt. 2.3)
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2.14 NORDISK SAMARBEJDSKOMITÉ FOR ACCELERATORBASERET FORSKNING

Organisation og virksomhed

Komiteen, som blev oprettet 1974, har til formål at fremme nordisk samarbejde 
inden for acceleratorbaseret forskning og medvirke til nordisk samarbejde i for
skningsprogrammer ved acceleratorer uden for Norden. Komiteen betjenes sekre
tariatsmæssigt af Nordisk institut for teoretisk atomfysik.

Komiteens hovedopgave er at fremme en samordning og dermed en mere effektiv ud
nyttelse af de nordiske landes samlede forskningsressourcer inden for dette område 
personale- såvel som udstyrsmæssigt. Efterhånden som kravene til eksperimentelt 
udstyr ikke kan opfyldes ved forskningscentre inden for Norden, har komiteen 
også samordnet de nordiske forskningaktiviteter ved acceleratorer uden for Norden. 
Denne opgave løses i form af rejsestøtte for forskerne. Komiteen giver endvidere 
bidrag til nordiske forskningskonferencer og symposier. Endelig anvendes et mindre 
beløb til invitation af udenlandske gæsteforskere til institutioner i Norden.

Komiteens budgetforslag

Forslaget andrager 588.000 DKK, heraf 51.000 DKK til at dække særlige prisstig
ninger på rejser.

Ministerrådets vurdering

Ministerrådets forslag andrager 586.000 DKK og indeholder ingen aktivitetsfor
øgelse. Posten "prisökning" rummer en ekstraordinær kompensation for prisstig
ning på udgifter til rejser.
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2.14 NORDISKA SAMARBETSKOMMITTEN FOR ACCELERATORBASERAD FORSKNING 

Budgetförslag 1985 utbetalas 586.000 DKK

Budgetöversikt (1.000-tal DKK)
Inom parentes anges institutionens förslag
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2.15 NORDISK DOKUMENTATIONSCENTRAL FOR MASSEKOMMUNIKATIONSFORSKNING 
(NORDICOM)

Organisation og virksomhed

På baggrund af Nordisk Råds rekommandation fra 1976 (rek. nr 10/76) og Nordisk 
ministerråds beslutning fra 1978 (MR 4/78 p. 9) tilsattes den nordiske samar
bejdskomité for massekommunikationsforskning (kaldet NORDICOM).

Organisationen har til opgave at dokumentere og informere om den nordiske masåe- 
medieforsknings resultater til forskere og andre interesserede samt formidle 
kontakter dels mellem forskere indbyrdes, dels mellem forskere og almenheden.

Arbejdet foregår således, at det grundlæggende registreringsarbejde udføres af 
dokumentalister, der er placeret i hvert af de nordiske lande, nu også Island, 
og betales over domicillandets budgetter. De fælles funktioner i virksomheden 
såsom produktion af bibliografi og nyhedsbrev og information og koordinering 
varetages af den nordiske komité og betales over kulturbudgettet. Produktion og 
salg af såvel bibliografi som nyhedsbreve (på nordisk og engelsk) er nu i faste 
rammer. Inddatering i en s.k. database af referencer om nordisk forskningslitte
ratur på området har fundet sted gennem de seneste år. Søgning herfra kan foregå 
on-line via telefonsystemet, ligesom informationerne kan udskrives og anvendes 
ved fremstilling af bibliografien. On-line søgesystemet er under prøvekøring. 
Som et led i denne har benyttelsen været gratis for brugeren. Ordningen ophører 
med udgangen af 1983.

Institutionens virksomhed fra starten og til nu har været genstand for evalue
ring. Evalueringsgruppen afgav rapport i høsten 1983. På grundlag af denne, vur
dering i FPR og efter forhandling med styrelsen for NORDICOM skal der i begyn
delsen af 1984 træffes afgørelse om NORDICOMs fremtid, organisatorisk, indholds
mæssigt og økonomisk.

Institutionens budgetforslag

Forslaget andrager 745.000 DKK, heraf aktivitetsstigninger på 21.000 DKK (en
gangsbevilling til udgivelse af en 5-års samlepublikation af NORDICOM's biblio
grafi) .

Ministerrådets vurdering

Ministerrådets forslag andrager 722.000 DKK og rummer ingen aktivitetsforøgelser 
eftersom institutionens virksomhed er under evaluering.

Det er foretaget korrigering af en fejl vedrørende de svenske lønninger; dette 
medfører ingen "löneökning".
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2.15 NORDISKA DOKUMENTATIONSCENTRALEN FOR MASSKOMMUNIKATIONSFORSKNING 
(NORDICOM)

Budgetförslag 1985 722.000 DKK

Lönekostnader i Sverige utbetalas 145.000 SEK motsvarar 177.000 DKK
Lönekostnader i Danmark utbetalas 160.000 DKK
Samlade driftkostnader utbetalas 385.000 DKK

Budgetöversikt (1.000-tal DKK)
Inom parentes anges institutionens förslag

1) Ej disponerade medel från tidigare år.
2) Inkl. valutakursförändring (2.000 DKK) till följd av att anslaget utbetalas 

i två valutor.

Personalbudget

Personalbudgeten har beräknats i 1983 års löneläge och uppgår totalt till
336.000 DKK. Fördelningen på löner och sociala avgifter framgår av nedanstående 
översikt.

Endast de i personalförteckningen upptagna tjänsterna berättigar till kompensa
tion 1985 för automatiska löneökningar 1984 och 1985.

Inom parentes anges institutionens förslag.

1) Lønninger og sociale afgifter til fast personale i Sverige udbetales i svenske 
kroner.

F 18:3 (0,5) Løn 61.000 SEK; sociale afgifter 24.000 SEK 
F 7:3 (0,5) Løn 43.000 SEK; sociale afgifter 17.000 SEK



1616 C 2: Bilaga 1

Organisation och verksamhet
Nordiska institutet för samhällsplanering (Nordplan) inrättades 1966 enligt av
tal mellan regeringarna i Danmark, Finland, Norge och Sverige och hade enligt 
överenskommelsen mellan de berörda länderna ställning som svensk statlig myndig
het. Enligt de nya stadgar för Nordplan som fastställts av ministerrådet upphör
de Nordplan som svensk myndighet och upprättades som nordisk institution fr.o.m. 
1981. Samtidigt gavs institutet rätt att utfärda doktorsexamen. Enligt sina 
stadgar har institutet till uppgift att dels anordna vidareutbildning för yrkes
utövare inom samhällsplanering och angränsande sektorer i de nordiska länderna, 
dels driva och främja forskarutbildning och forskning på samma område.
Vidareutbildningen är ettårig och avsedd att ge såväl tvärfacklig orientering 
som fördjupade kunskaper i samhällsplaneringens olika fack. Utbildningen omfat
tar dels kursbunden undervisning under 12 veckor, fördelade på tre perioder, 
dels självstudier på hemorten. Ca 50 personer per år deltar i vidareutbild
ningen.
Nordplan skall enligt planerna flytta till en annan byggnad på Skeppsholmen un
der hösten 1984.

Instituttets budgetforslag
Instituttets budgetforslag er på ialt 5.603.000 SEK. Dette forslag omfatter føl
gende forslag til aktivitetsstigninger (totalt 1.487.500 SEK):
200.000 SEK til et professorat i planlægningssociologi
136.000 SEK til en undervisningsassistent i planlægningssociologi
116.000 SEK til dækning af efterslæb på grund af de seneste års ekstraordinært

store stigninger i rejseomkostningerne
88.000 SEK til kontoen for løs arbejdskraft
85.000 SEK til stigende kontoromkostninger
62.500 SEK til en udvidelse af telefoniststillingen med J i forbindelse med

instituttets flytning til nye lokaler, samt
800.000 SEK til dækning af engangsudgifter til møbler, telefonvekselbord, etc.

i forbindelse med flytningen.
For 1986 foreslås etablering af fire stipendier for forskerstuderende på samme 
niveau som uddannelsesbidraget for svenske forskerstuderende, en stilling som 
forskningsassistent i emnet "samfundsplanlægningens ret og administration", en 
yderligere undervisningsassistent-stilling samt midler til afholdelse af en kon
ference og til forberedelse af forskningsaktiviteter indenfor en ramme på knapt
1,1 mill. SEK. For 1987 foreslås oprettelse af yderligere to professorater i 
henholdsvis økonomi og naturressourcehusholdning, yderligere fire forskerstu- 
dent-stipendier, to forskerassistent-stillinger i henholdsvis adfærdsvidenskab 
og statistik el. lign. samt midler til forskningsprojekter indenfor en ramme på 
godt 1,1 mill. SEK.

Ministerrådets vurdering
Nordisk forskningspolitisk råd (FPR) har foreslået at der foretages en samlet 
vurdering af Nordplans virksomhed hvorved denne skal ses i forhold til forsk
nings- og udredningsvirksomheden inden for Nordisk institut for regionalpolitisk 
forskning (NordREFO) og Nordiska ämbetsmannakommittén för regionalpolitik 
(NARP), der alle arbejder med opgaver indenfor samfundsplanlægning i Nordisk 
ministerråds regi.
Med anledning heraf indeholder ministerrådets forslag ingen egentlig aktivitets
udvidelse i 1985. Dog indeholder forslaget en heldags-telefoniststilling (udvidel
se med i i forhold til dagens situation) der föranleds af flytningen til nye 
lokaler. Forslaget indeholder også en ekstra kompensation for forøgede rejseud
gifter .

2.16 NORDISKA INSTITUTET FOR SAMHÄLLSPLANERING (NORDPLAN)

Ministerrådet har noteret at den svenske stat vil sørge for dækningen af en
gangsomkostningerne ved instituttets flytning.
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Budgetförslag 1985 utbetalas 4.308.000 SEK

motsvarar 5.241.000 DKK

Budgetöversikt (1.000-tal SEK)
Inom parentes anges institutionens förslag

2.16 NORDISKA INSTITUTET FOR SAMHÄLLSPLANERING (NORDPLAN)

Personalbudget

Personalbudgeten har beräknats i 1983 års löneläge och uppgår totalt till
2.826.000 SEK. Fördelningen på löner och sociala avgifter framgår av nedanståen
de översikt.

Endast de i personalförteckningen upptagna tjänsterna berättigar till kompensa
tion 1985 för automatiska löneökningar 1984 och 1985.

Inom parentes anges institutionens förslag.
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2.17 NORDISKA FORSKNINGSPOLITISKA rADET

Organisation och verksamhet

Nordiska ministerrådet (kultur-, utbildnings- och samarbetsministrarna) besluta
de vid sitt möte 24.3.1982 att på basen av ministerrådsforslaget om ökat nor
diskt forskningssamarbete (B 38/k) och Nordiska rådets rekommendation nr 4/1982 
upprätta ett nordiskt forskningspolitiskt råd (FPR)

Enligt ministerrådets beslut skall forskningspolitiska rådets sekretariats
funktion handhas av kultursekretariatet och medel för rådets verksamhet anvisas 
över budgeten för nordiskt kulturellt samarbete. Kostnaderna förknippade med 
sekretariatsfunktionen har förts upp på rådets budget, men förväntas att efter 
att uppbyggnaden av rådet avslutats överföras till kultursekretariatets budget.

Nordiska forskningspolitiska rådet har till ändamål att främja nordiskt sam
arbete beträffande såväl' grundforskning, tillämpad forskning som forskarutbild
ning. Forskningssamarbetet bör härvid förankras i nationella forskningsmiljöer 
och prioriteringar.

Rådet skall i enlighet med de nordiska ländernas samarbetsavtal, Helsingfors- 
avtalet och nordiska kulturavtalet, verka för att de nordiska ländernas insatser 
för forskarutbildning och resurser för forsknings- och utvecklingsverksamhet 
samordnas och utnyttjas på bästa möjliga sätt. Vidare skall rådet verka för att 
gemensamma nordiska forskningsintressen kan främjas i det internationella forsk
ningssamarbetet .

I dette syfte skall nordiska forskningspolitiska rådet rådge Nordiska minister
rådet i långsiktiga och övergripande forskningspolitiska frågor samt genom egna 
initiativ främja nordiskt samarbete över hela forskningsfältet.

Enligt ministerrådets tidigare beslut skall resurser för det forskningspolitiska 
rådet byggas upp under en period av tre till fyra år. Avsikten är att budgeten 
vid uppbyggnadsperiodens slut skall uppgå till 3 milj. NOK i 1981-års prisnivå.

Enligt ministerrådsforslaget skall ministerrådet efter uppbyggnadsfasens slut 
återkomma till frågan om vilka ytterligare åtgärder och resurser som kan krävas 
för att rådet skall kunna fullgöra sina uppgifter t.ex. när det gäller det i 
ministerrådsforslaget och stadgarna angivna ansvaret för tvärvetenskaplig och 
sektorsövergripande forskning.

Forskningspolitiska rådets budgetförslag

FPR har med hänvisning till att ministerrådet redan fastställt en uppbyggnads- 
takt för FPR inlämnat ett budgetförslag om 4,2 milj. DKK, vilket beräknats stå i 
överensstämmelse med den av ministerrådet för uppbyggnadsperioden angivna me
de Isutvecklingen.

Ministerrådets bedömning

Ministerrådet har tidigare i ett principbeslut lagt fast en planmässig utveck
ling för FPRs budget. I föreliggande budgetförslag har behovet av ökade resurser 
för 1985 beaktats i enlighet med utbyggnadsplanen.
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2.17 NORDISKT FORSKNINGSPOLITISKT RAD

Budgetförslag 1985 utbetalas 3.952.000 DKK

Budgetöversikt (1.000-tal DKK)

Personalbudget

Personalbudgeten har beräknats i 1983 års löneläge och uppgår totalt till 
1.583.000 DKK. Fördelningen på löner och sociala avgifter framgår av nedanståen
de översikt.

Endast de i personalförteckningen upptagna tjänsterna berättigar till kompensa
tion 1985 för automatiska löneökningar 1984 och 1985.
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Organisation og virksomhed

Nordisk Sommeruniversitet oprettedes i 1950. Det er en fri sammenslutning af 
forskere, lærere og studerende ved universiteter, højskoler og andre højere ud
dannelses- og forskningsinstitutioner i Norden. I sammenslutningen optages også 
personer, som på andet grundlag kan bidrage til eller have nytte af NSU's akti
viteter.

Hovedformålet med virksomheden er at arbejde for en udvidelse af de akademiske 
studiers perspektiv ved at sammenføre akademikere og praktikere med forskellig 
baggrund og ved at fremme indsigt i de fælles videnskabelige grundproblemer, de 
tværvidenskabelige problemstillinger og forskellige videnskabers metodiske egen
art samt i videnskabernes stilling i samfundet.

Virksomheden foregår primært ved studiekredse, der gennemføres i tilknytning til 
NSU's 21 lokalafdelinger i de nordiske universitetsbyer. Der deltager årligt ca.
2.000 personer i virksomheden, der i 1984 forventes fordelt på ca. 12 emner. 
Hvert emne vil på samme tid normalt blive studeret i 10-15 forskellige universi
tetsbyer i Norden. Virksomheden planlægges, ledes og gennemføres af en organisa
tion, der er placeret dels centralt i forbindelse med et generalsekretariat (i 
Ålborg) dels lokalt i lokalafdelinger og kredse.

Det faglige indhold i arbejdet tilrettelægges ved en symposie- og arbejdsgruppe
virksomhed i vinterhalvåret. I løbet af sommeren hvert år afholdes sommerses-' 
sionen, den varer normalt 8-10 dage og har 200-300 deltagere fra kredsene i alle 
de nordiske lande.

NSU’s virksomhed har to gange indenfor de sidste 10 år været genstand for eks
tern evaluering (Kofoed-udvalget 1974 og RKF-evalueringen 1978). Begge rapporter 
har imidlertid givet klart udtryk for virksomhedens positive funktioner i det 
nordiske samarbejde, og i begge tilfælde har man anbefalet, at NSU fortsat 
finansieres over kulturbudgettet.

RKF udtalte ved behandlingen af NSU's budgetforslag 1984 at̂  NSU udgør en vigtig 
kontakt- og inspirationskilde for det nordiske samarbejde på forskningsområdet, 
at de midler, NSU får bevilget, opnår en stor spredningseffekt, og at RKF derfor 
varmt anbefaler, at NSU fortsat bevilges midler over kulturbudgettet.

En gruppe fra nordisk råds kulturudvalg deltog i en del af sommersessionen 1983 
i Lövånger. Gruppen har givet en positiv bedømmelse herfra og har bl.a. understre
get betydningen af fortsat, priskompenseret støtte til de vidstrakte nordiske 
aktiviteter, der udføres.

Sommeruniversitetets budgetforslag

Forslaget andrager 2.410.000 DKK (eksklusive egne indtægter på 383.000 DKK). I 
forslaget rummes aktivitetsforøgelser på 782.000 DKK samt reducerede indtægter på 
ca. 130.000 DKK d.v.s. ialt godt 900.000 DKK. Forøgelsen angår generalsekretæren 
(fra halv til heltid 160.000 DKK) styrelse, kontor m.v. 70.000 samt projekter 
ca. 690.000 DKK. Indenfor projekterne falder forøgelserne i to hovedgrupper: 
Sommersessionen med ca. 180.000 og det lokale arbejde - organisatorisk og fag
ligt med tilsammen ca. 510.000 DKK.

Ministerrådets vurdering

Ministerrådets forslag andrager 2.012.000 DKK, hvoraf 383.000 finansieres af 
institutionen med "egne indtægter". Forslaget indeholder ingen aktivitetsudvi
delser.

2.18 BIDRAG TIL NORDISK SOMMERUNIVERSITET (NSU)
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2.18 BIDRAG TILL NORDISKA SOMMARUNIVERSITETET

Förslag till bidrag 1985 utbetalas 1.629.000 DKK

Budgetöversikt (1.000-tal DKK)
Inom parentes anges institutionens förslag

Styrelsen kan bestemme at indtægter i form af deltagerbetaling ved sommersessio
nen og symposierne kan disponeres under løbende budgetår.

Efter styrelsens bestemmelse kan indtægter ved salg af publikationer overføres 
til anvendelse i virksomheden det følgende år til tilsvarende aktiviteter. Andre 
indtægter samt overskud, der ikke således anvendes i det følgende budgetår må på 
sædvanlig vis fremgå af institutionens regnskab og institutionen må af kulturaf
talens organer søge om tilladelse til eventuelt at overføre og anvende sådanne 
midler.
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2.19 BIDRAG TILL NORDISKA SAMFUNDET FOR LATINAMERIKAFORSKNING (NOSALF)

Organisation och verksamhet

NOSALF är en på medlemskap baserad organisation vars verksamhet främst tar sikte 
på forskningsfrämjande, samordnande och kontaktskapande funktioner. Detta sker 
bl.a. genom anordnandet av seminarier och symposier samt genom utgivningen av 
tidskriften Ibero-Americana, som innehåller forskningsnytt och viktigare förvärv 
av dokumentation om Latinamerika i Danmark, Finland, Norge och Sverige.

NOSALFs sekretariat är förlagt till Latinamerika-institutet i Stockholm. För
hållandet mellam NOSALF och Latinamerika-institutet regleras i särskilt avtal.

Nordiskt stöd till samarbete rörande latinamerikaforskningen har utgått sedan 
1970, och NOSALF, som bildades 1973, har erhållit bidrag av Nordiska minister
rådets dispositionsmedel under åren 1973-1978. 1976 fattades principbeslut om 
fortsatt stöd och fr.o.m. 1979 är NOSALF uppförd som en bidragsinstitution på 
kulturbudgeten.

Bidragen avser innefatta medel för ett sekretariat av begränsad omfattning, för 
seminarier och symposier, för utgivningen av informationsbulletinen Ibero- 
Americana samt för studiestipendier.

Institutionens budgetforslag

Forslaget andrager 312.000 SEK hvoraf 57.000 SEK angår aktivitetsforøgelser. 
Assistenthjælpen ønskes udvidet fra i-3/4-tid (30.000 SEK). Endvidere ønskes
ligeledes en forøgelse på 27.000 SEK til projektvirksomheden.

Ministerrådets vurdering

Forslaget, der andrager 254.000 SEK, rummer ingen aktivitetsudvidelser.
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Förslag till bidrag 1985 utbetalas 254.000 SEK

motsvarar 309.000 DKK

Budgetöversikt (1.000-tal SEK)
Inom parentes anges institutionens förslag

2.19 BIDRAG TILL NORDISKA SAMFUNDET FOR LATINAMERIKAFORSKNING (NOSALF)

1) Beräknade ränteintäkter och medlemsavgifter.
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2.20 BIDRAG TIL DEN NORDISKE KOMITE FOR ØSTSTATSFORSKNING

Organisation og virksomhed

Den nordiske komite blev dannet den 8. november 1975 og er placeret i Uppsala. 
De gældende vedtægter for komiteen fastsattes den 31. marts 1978. Efter disse 
skal komiteen fremme samvirke mellem øststatsforskere i Norden og mellem nor
diske og ikke-nordiske forskere, der har Sovjetunionen eller Østeuropa som deres 
emne. Komiteen skal endvidere virke for gode kontakter mellem øststatsforskere 
og forskere indenfor andre videnskabelige discipliner i Norden. Komiteen arran
gerer symposier og konferencer, udgiver publikationer og varetager kontakten til 
internationale organisationer indenfor øststatsforskning. I de seneste år har 
komiteen tillige virket for etablering af et fællesnordisk program for øststats
forskning .

Organisationen er baseret på medlemsskab. Som medlemmer kan efter styrelsens 
beslutning optages forskere og lærere ved videnskabelige institutioner i de 
nordiske lande. Ligeledes kan optages universitetsinstitutioner eller tilsvaren
de med virksomhed indenfor øststatsforskningen. Herudover kan optages korrespon
derende medlemmer.

Organisationens øverste myndighed er årsmødet, der vælger en styrelse på otte 
personer. Hvert af de nordiske lande er repræsenteret med to medlemmer (Island 
har dog endnu ikke været repræsenteret i styrelsen). Styrelsen nedsætter et 
arbejdsudvalg, der mellem styrelsens møder handler på dennes vegne. Arbejdsud
valget består af styrelsens formand og to næstformænd samt sekretæren.

Komiteens budgetforslag

Forslaget andrager 320.000 SEK inklusive en aktivitetsstigning på 30.000 SEK. 
Stigningen angår efter forslaget midler til finansiering af 2-3 styrelsesmed
lemmers deltagelse i 3. internationale konference for øststatsforskere i 
Washington, 1985. Styrelsens formand er medlem af konferencens programkomité. 
Konferencerne gennemføres hvert 5. år.

Ministerrådets vurdering

Ministerrådets forslag andrager også 290.000 SEK, og rummer ingen aktivitets
forøgelser. Financiering af styrelsens eventuelle deltagelse i konferencen i 
Washington må ske udenfor komiteens budget.
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2.20 NORDISKA KOMMITTÉN FOR OSTSTATSFORSKNING

Förslag till bidrag 1985 utbetalas 290.000 SEK

motsvarar 353.000 DKK

Inom parentes anges institutionens förslag 

Budgetöversikt (1.000-tal SEK)

1) Forventede indtægter
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3.1 NORDENS HUS I REYKJAVIK

Organisation og virksomhed

Nordens Hus skal virke som et nordisk kulturcentrum og forbindelsesled mellem 
Island og de øvrige nordiske lande. Institutionen, som indledte sin virksomhed i 
1968, er siden 1973 blevet finansieret over det nordiske kulturbudget.

Virksomheden ved Nordens Hus er omfattende og mangesidig. I samarbejde med kul
turinstitutioner i alle de nordiske lande arrangeres foredrag, kurser, film- og 
teaterforestillinger, musik- og litteraturprogrammer, konferencer, udstillinger 
m.m. Særligt vægt lægges på biblioteksvirksomheden. Nordens Hus er også medvir
kende til at udbrede kendskabet til den islandske kultur til det øvrige Norden.

Nordens Hus har i de senere år akkumuleret et underskud, hvilket har ført til at 
såvel Nordisk Ministerråd som Islands regering har måttet give tillægsbevillin-

Institutionens budgetforslag

Nordens Hus i Reykjavik har udarbejdet budgetforslag til 1985, som tager ud
gangspunkt i budgettet for 1977 fremregnet til 1984 uden den reduktion i 1983 
budgettet på 13%, som blev fastlagt af Ministerrådet (MR 4/83 pkt. 8.6) i sep
tember 1983.

Institutionen når ved denne beregningsmåde fram til et samlet tilskudsbehov for 
1985 ved et O-alternativ på 13.448.000 ISK. Der er kalkuleret med en egenindtægt 
på 900.000 ISK.

Institutionen foreslår i biblioteksassistentstilling opnormeret til 4/5 niveau. 
Institutionen bemærker, at udgifter under posten øvrig personale for største 
delen omfatter tillæg til fast ansat personale, der er fastlagt ifølge overens
komst. Dette indebærer at tillægene under posten øvrig personale ikke er omfat
tet af ordningen for automatisk lønkompensation.

Institutionen har opstillet et budgetforslag med forændringer som i forhold til 
et 0-budget er 300.000 ISK mindre, idet direktørskiftet som oprindelig var for
ventet at finde sted i 1985, vil finde sted i 1984.

I forbindelse med opstilling af budget til de faste udgifter på ialt 4.978.000 
ISK, bemærker institutionen at størstedelen er afsat til absolut nødvendige re
parationer af hus, inventar, installering af ventilationsanlæg m.m.

I institutionens forslag til langtidsbudget foreslås for 1986 en udgift på
242.000 ISK til ansættelse af en programsekretær på halvtid, samt 1.400.000 ISK 
til reservation for anskaffelse af ny direktørbolig eller ombygning af den nu
værende .

Ministerrådets vurdering

Ministerrådet har i december 1983 (MR 6/83 pkt. 7.4) revideret budget 1984 for 
Nordens Hus. Samtidig vedtog ministerrådet en ny rutine for budgetering og en 
kontinuerlig vurdering af budgetforudsætningerne for kulturbudgettets institu
tioner i Island.

Ministerrådets forslag for 1985 er beregnet med udgangspunkt i de nye budgetru
tiner. Forslaget bygger således på revideret budget 1983. Forslaget indebærer 
ikke aktivitetsøgning, men omfatter kun kompensation for prisstigning.

Ministerrådet ønsker samtidig at foretage en uvildig vurdering af de budgetmæs
sige behov som institutionen har fremlagt med henblik på at sikre at institutio
nens aktivitetsniveau svarer til de oprindelige fastlagte intentioner.
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3.1 NORDENS HUS I REYKJAVIK

Budgetförslag 1985 utbetalas 6.089.000 ISK motsvarar 2.083.000 DKK
+1.336.000 DKK

Budgetöversikt
Inom parentes anges institutionens förslag 

(1.000-tal ISK)

(1.000-tal DKK)

1) Enligt MR 6/83 punkt 7.4 

Personalbudget

Personalbudgeten har beräknats i 1983 års löneläge och uppgår totalt till 
2.188.000 ISK. Fördelningen på löner och sociala avgifter framgår av nedanståen
de översikt.

Endast de i personalförteckningen upptagna tjänsterna med fasta tillägg berät
tigar till kompensation 1985 för automatiska löneökningar 1984 och 1985.

Inom parentes anges institutionens förslag.
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3.2 NORDISK TEATERSAMARBEID

3.2.1 NORDISKE TEATERKOMITEEN, GJESTESPILL OG VIDEREUTDANNING 

Organisasjon og virksomhet
Fra 1981 er tilskudd til Nordiske teaterkomiteens virksomhetsområder (gjeste
spill og videreutdanning) ført opp på Ministerrådets faste budsjett. Komiteen 
har seks medlemmer, to fra Finland og et fra hvert av de øvrige land. 1.8.1983 
ble komiteens sekretariat flyttet fra Helsingfors til Oslo og samtidig ble det 
tilsatt ny generalsekretær. I forbindelse med sekretariatsflyttingen vedtok Em- 
betsmannskomiteen 6.9.1983 (EK 7/83, pkt. 5.2) en omdisponering av komiteens 
personalbudsjett for 1984. Den tidligere byråsekretærstilling er omgjort til en 
konsulentstilling. Nytt detaljert personalbudsjett for 1984 ble vedtatt av Em- 
betsmannskomiteen 14.11.1983 (EK 8/83, pkt. 4.1).

Institusjonens budsjettforslag
For 1985 søkes det om 3.772.000 NOK. I forhold til 1984-bevilgningen er dette en 
aktivitetsøkning på 943.000 NOK.

Den omsøkte aktivitetsøkning er fordelt med
a) 200.000 NOK på gjestespill
b) 630.000 NOK på videreutdanning
c) 113.000 NOK til økt husleie og annonsering av generalsekretærstillingen, som

biir ledig pr. 31.7.1986.

Komiteen motiverer søknaden om aktivitetsøkningen slik:
1. Gjestespill: I 1982 ble det søkt komiteen om gjestespillstøtte for 4,3 mill 
NOK, mens komiteen hadde 1,3 mill NOK til disposisjon, som ble fordelt på 36 
gjestespill. I tillegg til et ønske om å kunne innvilge flere søknader nevner 
komiteen betydningen av et bredt gjestespiliprogram for Nordens Hus i Thorshavn.
2. Videreutdanning: Teaterkomiteen var i mai 1983 medarrangør av et stort semi
nar om teaterteknisk utdanning (NOTT 83, Stockholm). Konferansen viste at mange 
yrkesgrupper innen teatret mangler kurstilbud i hjemlandet og derfor i høy grad 
er avhengige av kurstilbud fra Teaterkomiteen.
Komiteen vil våren 1984 drøfte med representanter for samisk teater hvilke ut
danningsbehov som er mest påtrengende for samiske teatergrupper og komiteen 
regner med at det i 1985 vil bli aktuelt å medvirke økonomisk til kurs for sa
miske teatergrupper.
Ved teaterkomiteens kurs er det i de siste år påvist en skjev rekruttering, ved 
at teaterarbeidere med lange/dyre reiser og som representerer teatergrupper/ 
teatre med svak økonomi i liten grad har mulighet for å delta. Oversikten viser 
dessuten at Norge og Island er underrepresentert ved komiteens kurs.
3. Administrasjon: Pga. flytting til Oslo er husleieutgiftene økt med 66.000 NOK 
på årsbasis. For 1983 og 1984 dekkes merutgiftene innenfor rammen av budsjettet, 
men komiteen søker om at økte- husleieutgifter kompenseres i 1985-budsjettet.
Videre gjøres oppmerksom på den nåværende generalsekretærs mandatperiode utløper 
31.7.1986. Komiteen antar at etterfølgeren i stillingen bør tilsettes høsten 
1985, og viser til at siste gangs annonsering av stillingen kostet 46.000 NOK. 
Komiteen søker om et tillegg på 46.000 NOK som engangsbeløp i 1985 til annonse- 
utgift.

Ministerrådets vurdering
Da Ministerrådet 16.2.1981 besluttet at Teaterkomiteens virksomhet skulle gjøres 
permanent, ble det konstatert at spørsmålet om økt tilskudd til visse formål, 
hovedsaklig til reiseutgifter for deltakere i seminarer o.l., skulle tas opp til 
behandling seinere.
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Ministerrådet anser det derfor riktig at komiteens budsjett nå styrkes med sikte 
på å få en bredest mulig rekruttering til komiteens arrangementer. Ministerrådet 
mener det også er en prioritert oppgave at komiteen kan legge opp utdanningskurs 
i samarbeid med samiske teatergrupper. Ministerrådet fører opp 165.000 NOK i ak
tivitetsøkning.

Ministerrådet mener at behovet for gjestespill til Nordens Hus på Færøyene ho
vedsakelig bør dekkes innenfor husets eget aktivitetsbudsjett.

Når det gjelder annonseutgifter for generalsekretærstillingen mener Minister
rådet at utgiftene som tidligere bør dekkes innenfor rammen av budsjettet.

3.2.1 NORDISKA TEATERKOMMITTEN, GASTSPEL OCH FORTBILDNING

Budgetförslag 1985 utbetalas 3.029.000 NOK

motsvarar 3.906.000 DKK

Budgetöversikt (1.000-tal NOK)
Inom parentes anges institutionens förslag

Personalbudget
Personalbudgeten har beräknats i 1983 års löneläge och uppgår totalt till 
390.000 NOK. Fördelningen på löner och sociala avgifter framgår av nedanstående 
översikt.

Endast de i personalförteckningen upptagna tjänsterna berättigar till kompensa
tion 1985 för automatiska löneökningar 1984 och 1985.

Inom parentes anges institutionens förslag.

Kommentar
Tilskuddet 2.639.000 NOK (etter at de faste personaleutgifter er fratrukket) 
fordeles med 1.339.000 NOK på gjestespillvirksomheten og 1.300.000 NOK på etter
utdanningsvirksomheten. Komiteen avgjør hvordan administrative utgifter i for
bindelse med virksomhetsformene skal dekkes på de to utgiftsposter. Etter vedtak 
av komiteen kan bevilgede, men ikke utbetalte gjestespillsbidrag overføres til 
det etterfølgende år eller maksimalt det deretter følgende år.
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3.2.2 BIDRAG TILL NORDISKA AMATØRTEATERRÅDET (NAR)

Organisasjon og virksomhet

Nordisk amatørteaterråd (NAR) der de nordiske land, Færøyene og Åland deltar, 
har siden 1978 hatt tilskudd til nordisk amatørteaterarbeid, siden 1981 på fast 
budsjettpost. I 1984 er tilskuddet 373.000 DKK. Tilskuddet disponeres til admi
nistrasjon, kursvirksomhet og gjestespill. NARs sekretariat drives i samarbeid 
med Dansk Amatør Teater Samvirkes (DATS) kontor. Sommeren 1983 arrangerte NAR 
amatørteaterfestival i Oslo.

Institusjonens budsjettforslag

For 1985 søkes det om en aktivitetsøkning på 288.000 DKK, fordelt slik:

a) under henvisning til at DATS så og si vederlagsfritt har stilt kontor, utstyr 
og personell til disposisjon for utførelsen av NARs sekretariatsarbeid, søkes 
det om midler (60.000 DKK) til i stilling som sekretær for NAR, subsidiært 1/3 
stilling, samt om 33.000 DKK til dekning av husleie m.v. Det opplyses at DATS 
pga. anstrengt økonomi ikke lsngre kan gi NAR slik assistanse uten en viss dek
ning av utgiftene.

b) til prosjekt søkes det om en aktivitetsøkning på 195.000 DKK, til følgende 
opgaver:
opplegg av fellesnordisk.lederutdanningskurs (etter at grunnkurs er finansiert 
nasjonalt) , større satsing på kurs for ungdom mellom 14 og 18 år og til gjeste
spill, midler til økt reisestøtte for å sikre bredest mulig deltaking på kurs/ 
konferenser og slik at økonomisk svake amatørteatergrupper kan delta sterkere i 
NARs arbeid, midler til rådgivningsfunksjon for amatørgrupper på Færøyene og 
Grønland og til forberedelse i 1985 av neste amatørteaterfestival, som skal ar
rangeres i Reykjavik i 1986.

Ministerrådets vurdering

Ministerrådet viser til att RKK i sitt notat høsten 1983 om prioritering av opp
gaver i det nordiske kultursamarbeid har understreket at kultureil egenaktivitet 
og kulturtiltak for ungdom bør opp-prioriteres. Ministerrådet mener at NARs 
virksomhet bør styrkes og fører opp en aktivitetsøkning på 100.000 DKK for 1985.
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3.2.2 BIDRAG TILL NORDISKA AMATORTEATERRÅDET

Förslag till bidrag 1985 utbetalas 484.000 DKK

Budgetöversikt (1.000-tal DKK)
Inom parentes anges institutionens förslag



3.3 NORDISKA RÅDETS LITTERATURPRIS
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Organisasjon og virksomhet

Nordisk råds litteraturpris (75.000 DKK) utdeles hvert år til et skjønnlitterært 
verk som utvelges av Bedømningskomiteen for prisen. Ministerrådet har vedtatt 
nye vedtekter for litteraturprisen, med virkning fra 1.6.1983.

Hvert av de fem nordiske land kan foreslå to litterære verk. Med virkning fra 
1.6.1983 kan det ytterligere nomineres ett verk på færøysk, ett på grønlandsk og 
ett på samisk. Dersom det er nominert verk på respektive færøysk, grønlandsk og 
samisk, skal etter vedtak av Bedømningskomiteen en sakkyndig fra disse språkom
råder kunne tiltre komiteens arbeid.

Sekretariatsarbeidet for Bedømningskomiteen utføres som tidligere av Nordisk 
råds svenske sekretariat, mens Kultursekretariatet utfører de regnskapsmessige 
funksjoner.

Ministerrådets vurdering

Etter at det nå er vedtatt at ett verk på færøysk, grønlandsk og samisk kan no
mineres til litteraturprisen, vil det bli nødvendig med økt tilskudd til råover- 
settelse av verkene, (til svensk, norsk eller dansk), samt til representasjon i 
Bedømningskomiteen. Ministerrådet fører opp en aktivitetsøkning på 100.000 DKK.

Ministerrådet viser til budsjettpost 3.8 (oversettelse av nabolandslitteratur), 
der det er ført opp aktivitetsøkning slik at råoversettelsene av de nominerte 
verk kan gjøres ferdige for vanlige utgivelser, med et supplerende oversettelse- 
tilskudd fra Nabolandslitteraturkomiteen.
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3.3 NORDISKA RÅDETS LITTERATURPRIS

Budgetförslag 1985 utbetalas 405.000 DKK

Budgetöversikt (1.000-tal DKK)

9-30-332 Nordiska rådet Del 2



3.4 NORDISKA RÅDETS MUSIKPRIS
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Organisation och verksamhet

Nordiska rådets musikpris utdelas vartannat år sedan 1968 i enlighet med stadgar 
som fastställdes av de nordiska regeringarna 1965. Priset utdelades första 
gången 1965 och utgör numera 75.000 DKK. Det delas ut för ett musikverk av en 
levande kompositör. Verket utses av en kommitté bestående av tio medlemmar, två 
från varje nordiskt land, vilka utnämns för en fyraårsperiod. Bedömningskomittén 
träffar sitt beslut på grundval av förslag från nationella komittéer.

Ministerrådsets bedömning

Nordiska rådets musikpris utdelas inte 1985.
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3.4 NORDISKA RÅDETS MUSIKPRIS

Budgetförslag 1985 0 DKK

Budgetöversikt (1.000-tal DKK)

1) Musikpriset utdelades inte 1983.



3.5 NORDISKT MUSIKSAMARBETE (NOMUS)
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Organisation og virksomhed

Nordisk nævn for musiksamarbejde (NOMUS), er et centralt nordisk samarbejdsor
gan, som i 1980 af Ministerrådet har fået sin virksomhed stadfæstet. Allerede 
inden da fungerede de nationale NOMUS-nævn med det danske nævn som generalsekre
tariat som et nordisk administrativt organ. NOMUS's formål er at fremme udvik
lingen af og udbrede kendskabet til musiklivet og musiksamarbejdet i Norden, 
herunder at styrke og udvikle det særegne i det nordiske og nationale musikliv. 
Virksomhedsområdet skal i videst mulig omfang omfatte hele bredden af det nor
diske musikliv, herunder det kompositoriske, det improvisatoriske, det udøvende, 
det pædagogiske, det professionelle og det amatørmæssige område.

Institutionens budgetforslag

NOMUS anmoder om en aktivitetsforøgelse på 200.000 DKK til en række interesse- 
og beskæftigelsesområder for børn og unge, herunder specielt inden for rock, den 
frivillige musikundervisning og folkemusik. NOMUS påpeger, at det vil være øns
keligt at påbegynde et nordisk musiksamarbejde på disse områder.

Ministerrådets vurdering

Ministerrådet stiller sig i princippet positiv til NOMUS ønsker om at intensive
re sin virksomhed, i særdeleshed når det gælder rock, den frivillige musikunder
visning og folkemusikken. Ministerrådet ser ikke mulighed for indenfor de nuvæ
rende budgetrammer at afsætte ekstra midler til en aktivitetsøgning. Ministerrå
det skal anbefale at en intensivering på de nævnte virksomhedsområder sker in
denfor en pristalsreguleret budgetramme.
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3.5 NORDISKT MUSIKSAMARBETE (NOMUS)

Budgetförslag 1985 utbetalas 2.142.000 DKK

Budgetöversikt (1.000-tal DKK)
Inom parentes anges institutionens förslag
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3.6 NORDISK SAMISK INSTITUTT

Organisasjon og virksomhet

Nordisk Samisk Institutt ble etablert i 1973 i Kautokeino i Norge. Instituttet 
skal virke for å forbedre den samiske befolkningens stilling sosialt, kulturelt, 
rettslig og økonomisk.

Institusjonens budsjettforslag

Instituttet søker om 7.074.000 NOK og styret understreker sterkt behovet for ak
tivitetsøkning .

Når det gjelder stillinger søkes det om ny stilling som tolk, omgjøring av førs- 
tesekretærstilling til kontorsjef, at regnskapsassistentfunksjonen føres opp som 
fast stilling og at en sekretærstilling føres opp som fast stilling. Dessuten 
søkes det om at lønn til 7 prosjektmedarbeidere føres opp på det faste persona- 
lebudsjett.

Det søkes om økt tilskudd til følgende nye prosjekter:
Om nyere samisk historie (fra 1750-årene), samiske barns oppvekstvilkår i før
skolealderen, med prosjektområder i alle tre samiske områder, prosjekt om samisk 
arkiv (språk, .navn, bilder, historiske dokumenter), samt prosjekt om innsamling, 
systematisering og arkivering av samisk terminologi.

Ministerrådets vurdering

Sekretærfunksjonen for en av instituttets tre seksjoner er hittil utført av en 
midlertidig ansatt, med lønnsmessig dekning av prosjektmidler. Det norske for
bruker- og administrasjonsdepartement har uttalt at sekretærarbeid for en fast 
seksjon må anses å være arbeid av varig karakter, etter bestemmelsene i den 
norske arbeidsmiljølov, og at stilingen derfør bør organiseres fast. Ministerrå
det foreslår stillingen oppført på det faste personalebudsjett, mot tilsvarende 
reduksjon av prosjektmidler, der stillingen tidligere er dekket.

Ministerrådet foreslår att tre prosjektsekretærstillinger føres inn på det faste 
personalebudsjett. Dette innebærer ikke økte utgifter siden lønnsutgiftene dek
kes innenfor rammen av instituttets prosjektmidler, men at det heretter kan gis 
lønnskompensasjon for stillingene. Ministerrådet finner det ikke mulig å foreslå 
aktivitetsøkning til Sameinstituttet for 1985.



1639C 2: Bilaga 1

Budgetförslag 1985 utbetalas 4.356.000 NOK

motsvarar 5.617.000 DKK

Budgetöversikt (1.000-tal NOK)
Inom parentes anges institutionens förslag

3.6 NORDISKT SAMISKT INSTITUT

Personalbudget

Personalbudgeten har beräknats i 1983 års löneläge och uppgår totalt till
2.718.000 NOK. Fördelningen på löner och sociala avgifter framgår av nedanståen
de översikt.

Endast de i personalförteckningen upptagna tjänsterna berättigar till kompensa
tion 1985 för automatiska löneökningar 1984 och 1985.

Inom parentes anges institutionens förslag.

1) Personlig placering i lönegrad 22 för nuvarande innehavare av tjänsten.
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3.7 NORDISKT FOLKRORELSESAMARBETE

3.7.1 NORDISK UNGDOMSSAMARBEJDE 

Organisation og virksomhed

Det nordiske ungdomssamarbejde blev sat i gang i 1973 som en forsøgsordning. Ef
ter forsøgsordningens afslutning blev støtteordningen i 1976 gjort permanent med 
finansiering af kulturbudgettet, og permanente retningslinier for virksomheden 
blev vedtaget.

Fordelingen af støtteordningens midler sker i øjeblikket gennem Nordisk Ungdoms
udvalg. Dette udvalg består af ti medlemmer, to fra hvert nordisk land. Der gi
ves støtte til projektvirksomhed og til organisatorisk virksomhed.

Støtten fordeles på grundlag af ansøgninger fra ungdomsorganisationerne. Når det 
anses for påkrævet, kan ungdomsudvalget fungere som rådgivende instans for Mi
nisterrådet i spørgsmål, som angår nordisk ungdomssamarbejde og kan også på eget 
initiativ forelægge forslag for Ministerrådet.

Ungdomskomiteen arbejder med at udvide ungdomsstøtteordningen, således at en 
større del af ungdommen i Norden får mulighed for at modtage projektstøtte.

Ungdomskomiteens budgetforslag

Ungdomskomiteen har drøftet udvidelse af komiteens aktiviteter i 1985 i anled
ning af FNs ungdomsår 1985 på baggrund av et seminar som komiteen har afholdt 
med repræsentanter fra nordiske ungdomsorganisationer, nationalkomiteerne og de 
statslige ungdomsråd. Hensigten med seminaret var at drøfte en fælles nordisk 
indsats i anledning af ungdomsåret.

På baggrund af seminaret har ungdomskomiteen udarbejdet en samlet projektskitse 
for en fælles nordisk indsats i anledning af det internationale ungdomsår 1985. 
På ungdomskomitémødet i november 1983, besluttede komiteen at intensivere til
rettelæggelsen af ungdomsåret omkring lokalt og regionalt ungdomssamarbejde, 
ungdomsforskning og en fælles nordisk ungdomstræf i forbindelse med Nordisk Råds 
session i Reykjavik i 1985. Ungdomskomiteen vil afholde et forberedende seminar 
for nordiske ungdomsorganisationr i 1984, samt udarbejde et detaljeret projekt
forslag til aktiviteterne i anledning af ungdomsårdet. Komiteen har til gennem
førelse af aktiviteterne anmodet Ministerrådet om en særskilt bevilling 1985 på
2.400.000 DKK udover almindelig pristalsregulering av budget 1984.

Ungdomskomiteen har henvendt sig til samtlige ungdomsorganisationer i Norden for 
at få et samlet overblik over organisationernes planer i anledning af ungdoms
året.

Ministerrådets vurdering

Ministerrådet kan tilslutte sig, at der planlægges fælles nordiske aktiviteter i 
anledning af FNs internationale ungdomsår i 1985. Ministerrådet vil derfor 
overveje en særskilt bevilgning til gennemførelse af en fælles nordisk projekt
virksomhed i anledning af det internationale ungdomsår efter en konkret projekt
skitse fra komiteen.

Ministerrådet vil endvidere fremme en ændring af principperne for støttetilde
lingen, så det lokale og regionale ungdomsarbejde i Norden i højere grad kan få 
gavn af støtteordningen.
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3.7.1 NORDISKT UNGDOMSSAMARBETE

Budgetförslag 1985 utbetalas 2.740.000 DKK

Budgetöversikt (1.000-tal DKK)
Inom parentes anges institutionens förslag
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3.7.2 NORDISK FOLKEOPLYSNINGSSAMARBEJDE

Organisasjon og virksomhet

Ministerrådet har fra 1975 gitt tilskudd til nordisk folkeopplysningssamarbeid. 
Fra 1979 er bevilgningen ført opp på fast budsjettpost. I 1984 er bevilgningen 
på 1.810.000 DKK.

Bevilgningen fordeles av Nordisk kulturfonds styre, etter at uttalelse er inn
hentet fra den rådgivende komite for almenkulturell virksomhet (RKK).

Ministerrådets vurdering

I 1984-budsjettet ble det forutsatt at bevilgningen til folkeopplysningssamar- 
beidet burde gi mulighet for en viss dekning av administrasjonskostnadene for 
enkeltprosjekt, en mindre restriktiv vurdering av søknader som ikke er engangs- 
prosjekt og mulighet for økt støtte til bilateralt/regionalt kultursamarbeid.

Etter oppdrag fra RKK har Kultursekretariatet foretatt en kartlegging av hvordan 
folkeopplysningsstøtten er disponert i periodene 1975-77 og 1981-82. Kartleg
gingen viser at antall organisasjoner som har mottatt støtte fra bevilgningen er 
fordoblet siden 1975. Dessuten er midlene blitt fordelt på en langt mer omfat
tende og variert prosjektvirksomhet enn før.

RKK har med bakgrunn i kartleggingen foreslått at folkeopplysningsbevilgningen 
bør økes betydelig, og har foreslått en aktivitetsøkning på 500.000 DKK.

Ministerrådet fører opp en aktivitetsøkning på 300.000 DKK i 1985.
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3.7.2 NORDISKT FOLKBILDNINGSSAMARBETE

Budgetfðrslag 1985 utbetalas 2.164.000 DKK

Budgetöversikt (1.000-tal DKK)
Inom parentes anges institutionens förslag
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3.7.3 NORDISK IDRÆTSSAMARBEJDE

Organisasjon og virksomhet

Støtteordningen skal stimulere til økt idrettssamarbeid mellom Grønland, Island 
Færøyene og Svalbard og det øvrige Norden og mellom de førstnevnte områder inn
byrdes. Det kan gis tilskudd til idrettsorganisasjonenes reiseutgifter i forbin
delse med nordiske idrettsarrangement, leiropphold, kurs- og møtevirksomhet.

Bevilgningen er i 1984 på 540.000 DKK. Beløpet fordeles etter vedtak i Nordisk 
kulturfonds styre, etter forutgående forslag fra de enkelte lands riksidretts- 
forbund.

Ved de siste års tildeling av midler er det kommet inn søknader på vel 5 mill. 
DKK. De nordiske riksidrettsforbund har pekt på at det bør gis betydelig større 
tilskudd slik at en utveksling med bred deltaking kan finne sted innen nordisk 
idrett.

Ministerrådets vurdering

RKK har foreslått en aktivitetsøkning på 300.000 DKK.

Ministerrådet viser til rek.nr. 10/1983 der det pekes på at det nordiske kultur
samarbeid bør utvides gjennom at en i samarbeidet bringer inn de brede folke
grupper for på' den måte å styrke det nordiske fellesskap. I medlemsforslag 
A 670/k er det pekt på behovet for økt tilskudd til nordisk idrettssamarbeid.

Idretten er en bred folkebevegelse, og Ministerrådet fører opp en aktivitetsøk
ning på 150.000 DKK, fordelt med 75.000 DKK på det nåværende idrettssamarbeid og
75.000 DKK til det idrettssamarbeid som drives av Nordisk skoleidrettskomite, 
der de fem land, Færøyene og Grønland deltar. Ministerrådet mener at det er vik
tig at det nordiske idrettssamarbeidet innenfor skolen på denne måte kan stimu
leres.
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3.7.3 NORDISKT IDROTTSSAMARBETE

Budgetförslag 1985 utbetalas 706.000 DKK

Budgetöversikt (1.000-tal DKK)
Inom parentes anges institutionens förslag
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3.8 STØTTE TIL OVERSETTELSE AV NABOLANDSLITTERATUR

Organisasjon og virksomhet

Fra 1975 (som forsøksordning) og fra 1981 på det faste budsjett er det gitt 
støtte til oversettelse av nabolandslitteratur. Tilskudd gis hovedsakelig til 
oversettelseshonoraret. Den klassiske og moderne skjønnlitteratur prioriteres og 
når det gjelder de små språkområdene legges det dessuten vekt på oversettelser 
av faglitteratur og barnebøker. Bevilgningen kvoteres pr. språkområde og deles 
ut av en sakkyndig komite (Nabolandslitteraturkomiteen).

Institusjonens budsjettforslag

Nabolandslitteraturkomiteen foreslår for 1985 en aktivitetsøkning på 500.000 
DKK, fordelt med 200.000 DKK til stipend for oversettere, 100.000 DKK til fer- 
diggjøring av råoversettelser av de nominerte verk til litteraturprisen (se ne
denfor under Ministerrådets vurdering) og 200.000 DKK til økt støtte for over
settelser til de små språkområdene. Komiteen motiverer sistnevnte forslag med at 
forlagene i de små språkområdene ikke har ressurser til å satse betydelige egne 
midler til oversettelser pga. at salgstallet av bøkene vil være små. Det er der
for nødvendig mener komiteen å gi økt støtte til oversettelser av nordisk litte
ratur til de små språkområdene.

Ministerrådets vurdering

Det har vist seg vanskelig for de små språkområder å bruke sine kvoter for over- 
settelsesstøtte. Ministerrådet er enig med Nabolandslitteraturkomiteen i at det 
er behov for en stipendordning for oversettere vedrørende de små språkområdene, 
for å stimulere til flere oversettelser fra disse områdene.

Endringen av vedtektene for Nordisk råds litteraturpris har den konsekvens når 
det er nominert verk fra Grønland, Færøyene og det samiske område (slik nomine
ring kan skje første gang fra 1984) skal disse verk oversettes til et av hoved
språkene i Norden (såkalte råoversettelser). Etter Ministerrådets mening bør 
disse oversettelser utnyttes for utgivelse på samme måte som nå skjer når det 
gjelder nabolandslitteraturstøtten. Bedømningskomiteens sekretariat har etter 
kontakt med de nasjonale bedømningskomiteer fått klarlagt at det ikke er opp- 
havsrettslige hinder for at råoversettelsene kan utnyttes på denne måte. Imid
lertid vil det være behov for et ekstratilskudd fra Nabolandslitteraturkomiteen 
for å gjøre råoversettelsene ferdige til utgivelse.

Totalt fører Ministerrådet opp en aktivitetsøkning på 100.000 DKK. Beløpet bør 
disponeres til stipend for oversettere fra de små språkområdene og til fullfø
ring av råoversettelsene.
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3.8 STOD TILL ÖVERSÄTTNING AV NABOLANDSLITTERATUR

Budgetförslag 1985 utbetalas 1.800.000 DKK

Budgetöversikt (1.000-tal DKK)
Inom parentes anges institutionens förslag
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3.9 NORDISKT KONSTCENTRUM

Organisasjon og virksomhet

Nordiskt Konstcentrum (NKC) startet sin virksomhet i 1979. Ifølge sine vedtekter 
skal sentret utvikle og samordne det nordiske samarbeid innenfor billedkunsten, 
samt informere om nordisk kunst i nabolandene og utenfor Norden. Sentret har ar
rangert utstillinger på Sveaborg (Finland) og turneutstillinger, holdt seminarer 
og konferanser og bygd opp en gjesteatelierordning. Sentret ledes av et styre på 
ti medlemmer, med to representanter fra hvert nordisk land.

Institusjonens budsjettforslag

Bevilgningen til NKC for 1984 er 2.157.000 FIM. NKC søker for 1985 om 3.256.000 
FIM i aktivitetsøkning. Økningene fordeler seg slik:

a) Den nye bygning som sentret skal ta i bruk, Garnisonskasernen, vil være inn- 
flytningsklar i 1985. Bygningen er satt i stand av den finske stat for 12 mill 
FIM og skal som sentrets hovedbygning inneholde kontor, bibliotek, verksteder og 
utstillingslokaler. Til bygningens inventar søkes det om 500.000 FIM for 1985.

b) fem nye stillinger:
1 oversetter/kontorassistent 
1 prosjekteringssekr./plansjef 
1 husmor (deltid)
1 amanuens
1 verkstedsforstander (deltid)
Det søkes om at alle stillingene opprettes fra 1.7.1985. Samlet lønnsutgift i 
1985 for de fem stillinger vil bli 126.000 FIM mens fullt utslag av stillingene 
(evt. i 1986) vil koste 246.000 FIM.

Dessuten søkes det om at den nyopprettede stilling (i 1984) som sekretær blir 
flyttet opp i lønnstrinn A 19 mot vedtatt V 22. Denne stilling ble opprettet fra 
1.7.1984, og det fulle lønnsmessige utslag i 1985-budsjettet innebærer en økning 
på 45.000 FIM (lønnsnivå ifølge A 19).

c) Til utstillingsvirksomhet (Sveaborg og turneer) søkes det om en aktivitetsøk
ning på 625.000 FIM, til informasjon 455.000 FIM, til seminarer 260.000 FIM, til 
gjesteatelierer 593.000 FIM og til dokumentasjon (bibliotek, arkiv) 350.000 FIM.

d) Den øvrige økning (302.000 FIM) fordeler seg på forskjellige poster; kontor
utgifter, timeansatte, reiseutgifter, styre- og arbeidsutvalgsmøter.

Styret peker på at tilskudd til stipend til gjesteateliernettordningen ikke bør 
gå på bekostning av sentrets øvrige aktivitetsnivå.

Ministerrådets vurdering

I Ministerrådets budsjettforslag for 1984 ble det forutsatt at utbyggingen av 
NKC mot forutsatt nivå skulle vurderes i de etterfølgende års budsjetter. Minis
terrådet vil foreslå en aktivitetsøkning for 1985 på 663.000 FIM (1.112.000 DKK) 
fordelt slik:
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Ny stilling, amanuens, fra 1.7.1985, med lønnsbeløp i 1985 35.000 FIM. Ny stil
ling som husmor, i deltidsstilling, fra 1.7.1985, med lønnsbeløp i 1985 13.000 
FIM.

Dessuten foreslås oppført midler til stillingen som informationssekretær (opp
rettet fra 1.7.1984 som generell sekretærstilling) i lønnstrinn A 19, med 45.000 
FIM (fullt utslag i 1985-budsjettet) . Videre foreslås 200.000 FIM til inventar 
Garnisonskasernen, 150.000 FIM til stipend gjesteatelierer og 220.000 FIM til 
generell aktivitetsøkning, ialt 663.000 FIM.

Med det omfang sentrets virksomhet nå har fått, anser Ministerrådet at styret 
bør opprette et ordinært arbeidsutvalg.

Ministerrådet anser at det er en naturlig oppgave for NKC å stå for utbygging og 
administrasjon av gjesteateliernettet og har derfor ført opp aktivitetsøkning 
til dette formål innenfor rammen av sentrets budsjett. Ministerrådet vil dess
uten foreslå at styret for Nordiskt Konstcentrum vurderer om sentret kan overta 
oppgaven med å administrere tildelingen av atelierbostedene ved Skandinavisk 
Forening i Rom.

Nordiskt Konstcentrum bør også kunne utnytte utstillinger produsert av andre 
museer/kunstinstitusjoner, slik at en kan få presentert et variert utstillings- 
tilbud via sentret. Bl.a. synes det naturlig å samarbeide med Nordkalottmuseet 
på dette punkt. Dessuten bør sentret arbeide for å utbre kjennskapet til andre 
kunstområder. Ministerrådet viser også til at Nordisk råds kulturutvalg nylig 
har foreslått at Nordisk Konstcentrum skal administrere et eventuelt nordisk 
samarbeid når det gjelder almenkul-turelle utstillinger, jfr. medlemsforslag 
A 642/k.

Når det gjelder NKCs forhold til Nordiska konstförbundet (NKF) viser Minister
rådet til kommentaren under budsjettpost 3.12 Nordiska konstförbundet.
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Budgetförslag 1985 utbetalas 3.028.000 FIM

motsvarar 5.078.000 DKK

Budgetöversikt (1.000-tal FIM)
Inom parentes anges institutionens förslag

3.9 NORDISKT KONSTCENTRUM

Personalbudget

Personalbudgeten har beräknats i 1983 års löneläge och uppgår totalt till
678.000 FIM. Fördelningen på löner och sociala avgifter framgår av nedanstående 
översikt.

Endast de i personalförteckningen upptagna tjänsterna berättigar till kompensa
tion 1985 för automatiska löneökningar 1984 och 1985.

Inom parentes anges institutionens förslag.

1) Informasjonssekretæren ble ved opprettingen 1.7.1984 plassert i lønnstrinn 
V 22 mens den nå er foreslått plassert i A 19.

2) Stillingene som amanuens og husmor foreslås opprettet fra 1.7.1985.
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3.10 NORDISKA FILMKURSER

Organisasjon och virksomhet

Siden 1978 er det på det faste budsjett gitt tilskudd til kursvirksomhet for 
film- og TV-arbeidere i Norden. Kursene arrangeres som regel etter tur i de 
enkelte land og ledes av et eget styre med fem medlemmer. Tilskuddet disponeres 
til et større kurs pr. år.

Institusjonens budsjettforslag

I 1983 ble det holdt et kurs om lyssetting og billedkomposisjon i Stockholm. 
Kurskomiteen planlegger for de nærmeste år seminarer for en rekke av film
bransjens yrkesgrupper som hittil ikke har fått kurstilbud. I 1984 vil det i 
København bli holdt et kurs om bl.a. dokumentarfilm og filmklipping.

Ministerrådets vurdering

Ministerrådet mener kursvirksomheten bør holdes på sitt nåværende nivå, og 
foreslår samme tilskudd som i 1984, men med prisjustering.
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3.10 NORDISKA FILMKURSER

Budgetförslag 1985 utbetalas 364.000 DKK

Budgetöversikt (1.000-tal DKK)
Inom parentes anges institutionens förslag
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3.11 NORDENS HUS PA FÄROARNA 

Organisation og virksomhet
Ansvarlig for etablering af Nordens Hus på Færøerne samt forberedelse af virk
somheden er en styringsgruppe nedsat af Ministerrådet. Styringsgruppen består af 
repræsentanter fra hvert land og en repræsentant fra Færøernes Landsstyre. End
videre har der til forberedelsen af virksomheden været tilknyttet en projektan
svarlig medarbejder ved kultursekretariatet, som er sekretariat for styrings
gruppen.

Pr. 1. oktober 1982 tilsatte styringsgruppen i enighed med Ministerrådet og 
Landstyret direktør for Færøhuset i en to-årsperiode til at forberede og iværk
sætte aktiviteter i huset fra dets åbning i maj 1983.

Husets projektvirksomhed kan opdeles i tre hovedområder: dels lokale kulturakti
viteter med tilknytning til den færøske hverdag, dels præsentation og formidling 
af nordiske kulturaktiviteter på Færøerne, og endelig en formidling af færøske 
kulturaktiviteter til det øvrige Norden. På denne måde vil Færøhuset være et 
flerfunktionelt kulturhus.

I 1983 er der på kulturbudgettet afsat 3.023.000 DKK til drift af Færøhuset og 
dets projektvirksomhed. Yderligere 8% af budgettet financieres af det Færøske 
Landsstyre.

Ministerrådet understregede i budgetkommentaren til budget 1984, at de første
års virksomhed skulle danne underlag for en endelig bedømmelse af personalesi
tuationen, egenindtægterne samt behovet for og størrelsen af midler til vedlige
holdelse .

Styringsgruppens budgetforslag
Styringsgruppen for Nordens Hus på Færøerne har indsendt et budgetforslag for 
1985, som indebærer en fremskrivning for de faste udgifter fra 1984 med de for 
de offentlige færøske budgetter* benyttede 10%. Institutionens samlede budget
forslag for 1985 andrager ialt 7.525.000 DKK - heraf 6.200.000 DKK til drifts
omkostninger og 1.325.000 DKK til faste lønudgifter. Ministerrådets tilskud vil 
efter institutionens forslag udgøre ialt 6.923.000 DKK idet 8% af det samlede 
driftbudget financieres af det Færøske Landsstyre.

Det foreslås at løn til cafeteriabestyrer flyttes fra driftbudgettet til det 
faste lønbudget.

Hvad angår posten til personale i øvrigt, som i Nordens Hus primært omfatter 
løst ansat teknisk personale til pasning af det omfattende tekniske udstyr i 
husets teater- og koncertsal, bemærker styringsgruppen, at der er truffet fore
løbige faste aftaler om ekstern hjælp. Styringsgruppen foreslår, at det i for
bindelse med budgetforslag 1986 overvejes, om denne post bør sættes som en sær
lig post på de faste lønudgifter.

Skønt erfaringerne med udgifterne til husets drift har været atypiske i 1983, 
bemærker styringsgruppen, at de foreløbige erfaringer dog tyder på, at de op
rindelige kalkulationer til driftsbudgettet, som ligger til grund for minister
rådets bevilling i 1984, synes at være realistiske.

Ministerrådets vurdering
Ministerrådet anbefalede i budgetkommentaren til budget 1984, at vurderingen af 
overflyttelse af det løst ansatte personale til den faste personaleramme bør 
finde sted på grundlag af de føste års erfaringer.

Ministerrådet skal på denne baggrund foreslå at vurderingen angående fast perso
nale tages op i forbindelse med budgetbehandlingen i 1986.
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Ministerrådet skal dog bemærke, at ansættelse af særligt personale, udover den 
nødvendige tekniske assistance til salens drift, bør ske over de særskilte pro- 
j ektbudgetter.

Ministerrådets bevilling til projektvirksomhed for 1984 var på ialt 2.250.000 
DKK. Ministerrådet skal foreslå, at dette niveau fastholdes i 1985 med alminde
lig pristalsfremskrivning. Det samlede tilskudsbehov for Nordens Hus bliver på 
dette beregningsgrundlag (excl. 8% medfinansiering fra Færøernes Landsstyre)
5.630.000 DKK.

Ministerrådet skal erindre om udbygning af gæsteatelieer i Norden (jfr. pkt 3.9) 
og finder det ønskeligt, at der også indrettes gæsteateliermulighed i Nordens 
Hus.

3.11 NORDENS HUS PÄ FAROARNA

Budgetförslag 1985 utbetalas 5.630.000 DKK

Budgetöversikt (1.000-tal DKK)
Inom parentes anges institutionens förslag

Personalbudget

Personalbudgeten har beräknats i 1983 års löneläge och uppgår totalt till
872.000 DKK. Fördelningen på löner och sociala avgifter framgår av nedanstående 
översikt.

Endast de i personalförteckningen upptagna tjänsterna berättigar till kompensa
tion 1985 för automatiska löneökningar 1984 och 1985.

Inom parentes anges institutionens förslag.

1) Officielle Færøske lønkoder.
Institutionen har ret til at gøre reservation til vedligeholdelse på årsregn
skaberne



1655C 2: Bilaga 1

3.12 BIDRAG TILL NORDISKA KONSTFÖRBUNDET

Organisasjon og virksomhet

Nordiska Konstförbundet ble opprettet på frivillig grunnlag i 1945 og har siden 
1973 mottatt tilskudd fra Nordisk Ministerråd. Hvert nordisk land har en seksjon 
innenfor forbundet. Dessuten er det en seksjon for samisk billedkunst. Seksjone
ne stöttes delvis med nasjonale tilskudd.

Ifølge forbundets vedtekter skal det virke som et kontaktskapende organ mellom 
billedkunstnere i de nordiske land. Dette arbeid skjer spesielt i form av for
bundets årlige forbundsrådsmøte. Seksjonene foreslår kandidater til Nordisk 
Konstcentrums styre og til gjesteatelierene.

Institusjonens budsjettforslag

Forbundet søker om et tilskudd på 264.000 FIM for 1985.

Ministerrådets vurdering

For 1984 ble ordinært bevilget 185.000 FIM. Ministerrådet vedtok 26.9.1983 (MR 
5/83) å gi en tilleggsbevilgning på 30.000 FIM for 1984 slik at total bevilgning 
for 1984 ble 215.000 FIM. Samtidig vedtok MR å anmode Nordiskt Konstcentrum om å 
oppta forhandlinger med Kunstforbundet, for å klarlegge muligheten for at for
bundets administrative oppgaver kan overtas av kunstsentret. Resultatet av for
handlingene skal foreligge innen 1.7.1984 slik at en eventuell gjennomføring av 
sekretariatsoverføringen kan skje i løpet av høsten 1984 og være fullført innen 
1.1.1985.

I påvente av resultatet av forhandlingene mellom forbundet og Nordisk Konstcent
rum, fører Ministerrådet foreløpig opp samme tilskudd som i 1984, med prisjuste
ring. Når forhandlingsresultatet foreligger, vil Ministerrådet ta standpunkt til 
hvordan den oppførte avsetning for 1985 skal disponeres.
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Förslag till bidrag 1985 utbetalas 230.000 FIM

motsvarar 385.000 DKK

Budgetöversikt (1.000-tal FIM)
Inom parentes anges institutionens förslag

1) + ministerrådets dispositionsmedel 30.000 FIM.
2) Teknisk aktivitetsökning
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3.13 BIDRAG TILL NORDISKA FORFATTARKURSER VID 
FORENINGEN NORDENS INSTITUT BISKOPS ARNO

Organisasjon og virksomhet

Nordiske forfatterkurser gjennomføres som et samarbeid mellom Föreningen Nordens 
Institut, Biskops Arnö och Nordisk Forfatterforbund. For 1984 er bevilget 
152.000 SEK.

Institusjonens budsjettforslag

Bevilgningen disponeres til følgende tre arrangementer:
a) Nordisk debutantkurs
b) Forfatter- og kritiker seminar
c) Genreinnrettet seminar.

For 1985 søkes om midler til et fjerde årlig arrangement, dvs. et seminar for 
forfattere av barne- og ungdomsbøker. Totalt for 1985 søkes om 210.000 SEK.

Ministerrådets vurdering

Ministerrådet foreslår ingen aktivitetsøkning for 1985. Dersom behovet for semi
nar vedrørende bårne- og ungdomsforfattere anses for spesielt viktig, antar Mi
nisterrådet at arrangørene bør vurdere å la et slikt- seminar alternere med et av 
de nåværende kursopplegg, innenfor rammen av nåværende budsjett. Et alternativ 
kan være at det søkes Nordisk kulturfond om prosjektstøtte til spesielt barne- 
og ungdomslitteraturseminar.
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Fðrslag till bidrag 1985 utbetalas 157.000 SEK

motsvarar 191.000 DKK

Budgetðversikt (1.000-tal SEK)
Inom parentes anges institutionens fðrslag
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3.14 BIDRAG TILL SKANDINAVISK FORENING FOR KONSTNÄRER OCH VETENSKAPSMÄN I ROM 

Organisasjon og virksomhet

Skandinavisk forening i Rom ble i 1975 omorganisert til et kollegium for nordis
ke kunstnere. Virksomheten omfatter drift/utleie av arbeids- og bostedsrom for 
nordiske billedkunstnere, musikere og vitenskapsmenn. Ca. 10 personer kan be
nytte lokalene hvert år, og utleien er organisert slik at kunstnere fra de fem 
nordiske land kan få opphold der samtidig.

I styret sitter representanter for de nordiske institutt i Rom, fra de nordiske 
ambassader og venneforeningen.

Ministerrådets vurdering

Ministerrådet fører opp samme tilskudd som i 1984, med prisjustering.
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3.14 BIDRAG TILL SKANDINAVISK FORENING FOR KONSTNÄRER OCH VETENSKAPSMAN I ROM

Förslag till bidrag 1985 utbetalas 214.000 DKK

Budgetöversikt (1.000-tal DKK)
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3.15 BIDRAG TILL NORDKALOTTMUSÉET

Organisasjon og virksomhet

Nordkalottmuseet er betegnelsen på et utstillingssamarbeid, som ble startet med 
støtte fra Nordisk kulturfond. Samarbeidstiltaket skulle skape en mer variert 
utstillingsvirksomhet på Nordkalotten og utnytte de allerede eksisterende mu- 
seumsressurser i området. Evalueringen etter de første års virksomhet viste at 
utstillingsvirksomheten på Nordkalotten var økt betydelig. Fra 1979 ble det be
vilget midler til Nordkalottmuseet over disposisjonsbevilgningen. Fra 1984 er 
tilskudd til virksomheten ført opp på fast budsjett med 230.000 DKK.

Bevilgningen disponeres til 3 utstillinger pr. år, med 1 fra hvert land som tur
nerer på Nordkalotten. I tillegg til Ministerrådets bevilgning kan en benytte 
eksisterende personellmessige og teknisk/økonomiske ressurser ved medlemsmusee
ne, i forbindelse med utarbeiding av utstillingene. De nåværende vandringsut- 
stillinger gjelder bl.a. samisk kunsthåndverk, kystsamekultur, kystfolk og sjø
folk, den finske evakuering under 2. verdenskrig og om grensehandelen.

Institusjonens budsjettforslag

Det søkes om 202.000 SEK, som vil opprettholde aktiviteten på det nåværende ni
vå. Atte museer på Nordkalotten er medlemmer av Nordkalottmuseet. Det er fra 
museet tatt kontakt med Nordatlantmuseet (der Færøyene, Grønland og Island med
virker) om utstillingsutveksling og andre samarbeidstiltak.

Ministerrådets vurdering

Ministerrådet fører opp 237.000 DKK. Når det gjelder eventuelt samarbeid med 
Nordatlantmuseet antar Ministerrådet at det bør kunne søkes om tilskudd fra Nor
disk kulturfond.
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Fðrslag till bidrag 1985 utbetalas 237.000 DKK

Budgetðversikt (1.000-tal DKK)

Inom parentes anges institutionens förslag
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Redan 1971, då kulturavtalets organ upprättades, fanns ett dispositionsbelopp 
för ministerrådet. I bakgrundsmaterialet för det nordiska kulturavtalet från 
1970 talas det om, att "detta dispositionsbelopp tänkes efter ministerrådets 
närmare bestämmelser användas till nya projekt som förberetts så långt, att de 
kan sättas igång, men till vilka medel inte genast kan anslås från de ordinarie 
statsbudgetarna, eller som förutsätter viss försöksverksamhet, vidare till 
engångsåtgärder och till utvidgning av redan pågående projekt i vissa fall, som 
inte synes kunna avvakta den normala budgetproceduren".

Ministerrådets dispositionsmedel har varit en mycket viktig finansieringskälla 
för det nordiska kultursamarbetet. Tack vare dessa medel har ministerrådet utan 
att behöva avvakta en relativt lång nordisk budgetprocedur kunnat sätta igång 
viktiga projekt som nordiskt ungdomssamarbete, Nordiskt samiskt institut, 
Nordiskt vulkanologiskt institut och Nordiskt språk- och informationscentrum.

Dispositionsmedeln har vidare spelat en väsentlig roll för genomförandet av mer 
omfattande utrednings- och planeringsuppgifter. Medlen har utnyttjats t.ex. för 
finansiering av projekt som utredningen om nordisk radio och TV via satellit, 
vuxenutbildningsprojektet och utredningen med anledning av statsministrarnas 
uttalande om ökat nordiskt forskningssamarbete.

Ministerrådets bedömning

Dispositionsmedlen för 1985 har i realiteten redan på förhand till stor del dis
ponerats för projekt om vilka principiellt beslut fattats. Till detta kommer nya 
projekt. I detta sammanhang bör nämnas besluten om de självstyrande områdenas 
deltagande i det nordiska samarbetet. När omfattningen av detta•deltagande pre
ciserats bör medel i ett övergångsskede anvisas över dispositionsmedlen i de 
fall en gemensam nordisk finansiering är relevant. För närvarande pågår en ut
redning om kulturförbindelserna mellan Grönland och det övriga Norden. Det kan 
förväntas, att uppföljningen av beslut med anledning av utredningen förutsätter 
finansiering över dispositionsmedlen. Nordiska ungdomskommittén planerar förslag 
till projektverksamhet med anledning av det internationella ungdomsåret 1985. En 
sådan verksamhet förutsätter att medel beviljas ur dispositionsmedlen. Mot bak
grund av erfarenheterna från Scandinavia Today har ministerrådet beslutat pröva 
nya satsningar när det gäller kulturinformation i utlandet, som i förekommande 
fall också kräver dispositionsmedel under 1985. Vidare kan nämnas att ett hand
lingsprogram på datateknologiområdet kan komma att förutsätta satsningar även 
över kulturbudgeten. De beräknade behoven belyses av den bilagda förteckningen.

Med hänsyn till den generella budgetsituationen omfattar budgetförslaget endast 
prisökning på 245.000 DKK samt en aktivitetsminskning med 200.000 DKK.

4. NORDISKA MINISTERRÅDETS DISPOSITIONSMEDEL
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4. NORDISKA MINISTERRÅDETS DISPOSITIONSMEDEL

Budgetförslag 1985 utbetalas 8.201.000 DKK

Budgetöversikt (1.000-tal DKK)
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5. NORDISKA KULTURFONDEN

Fondens årliga dispositionsbelopp fördelas på ansökningar från t.ex. nordiska 
arbetsgrupper, organisationer, institutioner och enskilda. För att komma ifråga 
bör ansökan gälla ett nordiskt projekt av engångskaraktär, t.ex. utställning, 
publikation eller någon form av sammankomst. Anslag kan emellertid i enstaka 
fall också utgå till mer långsiktiga projekt. Styrelsen fastställer i sådana 
fall anslagsperiodens längd. I första hand ges anslag till nyskapande och 
initierande verksamhet. Tills nyligen var det krav på, att minst tre nordiska 
länder skulle delta i varje projekt. Detta krav gäller inte längre. I praktiken 
blir dock ansökningar som endast gäller ett eller två länder oftast hänvisade 
till nationella eller bilaterala finansieringskällor.

Återkommande verksamhet kan som regel inte få anslag. Inte heller ansökningar av 
privat karaktär, t.ex. om bidrag till privata studieresor eller studiestöd kan 
väntas bli ifrågakomna.

Fondstyrelsen har under 1983 diskuterat principerna för beviljandet av anslag.

Ur fondmedlen för 1983 ansöktes om anslag till ett sammanlagt belopp på 48,7 
milj. DKK. Totalantalet ansökningar var 563, av vilka 176 kunde beviljas.

Nordiska kulturfondens styrelse har beslutat att föreslå en ökning av det årliga 
dispositionsanslaget till 12 milj. DKK för 1985 inkl. prisomräkning.

Styrelsens förslag bygger bl.a. på att styrelsen inte förklarat sig ovillig till 
att även ge stöd till gränsregionalt samarbete och då även s.k. bilaterala 
projekt och därigenom utöka sin verksamhet jämfört med tidigare.

I Nordiska rådets rekommendation nr 8/1982 framhålles också behovet av ett ökat 
tillskott till kultursamarbetet på Nordkalotten.

Därtill kommer att de självstyrande områdena, Grönland, Färöarna och Åland, mer 
aktivt förväntas delta i det nordiska samarbetet och i samband därmed begära 
ökat stöd från kulturfonden till olika projekt.

Ministerrådets bedömning

Ministerrådets förslag innehåller ingen aktivitetsökning för 1985.

10-30-332 Nordist-M rådet Del 2
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5. NORDISKA KULTURFONDEN

Budgetförslag 1985 utbetalas 10.300.000 DKK

Budgetöversikt (1.000-tal DKK)
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6. SEKRETARIATET FOR NORDISKT KULTURELLT SAMARBETE

Organisation och verksamhet

Kultursekretariatet i Köpenhamn är sekretariat för Nordiska ministerrådet och 
Ämbetsmannakommittén för nordiskt kulturellt samarbete på det nordiska kulturav
talets verksamhetsområde. Enligt ministerrådets beslut och i överensstämmelse 
med artikel 12 i kulturavtalet är kultursekretariatet också sekretariat för mi
nisterrådets två rådgivande kommittéer, för det nordiska forskningspolitiska 
rådet och för Nordiska kulturfonden samt för ett stort antal projekt och utred
ningar. Bland de större projekten kan nämnas nordiskt samarbete inom skolans 
område, nordiskt vuxenutbildningssamarbete, kultur och massmedia och barn och 
kultur samt stödordningarna för nordiskt ungdomssamarbete, nordiskt folkbild- 
ningssamarbete, nordiskt idrottssamarbete, översättning av grannlandslitteratur 
och nordiskt filmsamarbete. Av de mer omfattande utredningarna med kultursekre
tariatet som sekretariat kan nämnas utredningen kring nordisk radio och televi
sion via satellit.

Utöver mer regelbundna återkommande arbetsuppgifter, som beredningen av det år
liga förslaget till kulturbudget, beredningen av ministerrådets verksamhetsrap- 
portering till Nordiska rådet och de löpande kontakterna med kulturavtalets ins
titutioner, projekt och utredningar, bereder kultursekretariatet under ett verk
samhetsår ett stort antal ansökningar och andra ärenden. Ar 1982 registrerades 
12.062 inkommande postförsändelser (1977: 5.113) och gjordes ca 10.000 betal
ningar (1977; 4.533). Kultursekretariatet har även det administrativa och kame
rala ansvaret för en stor del av den mötesverksamhet som'bedrivs inom kulturav
talets ram.

Sekretariatets budgetförslag

Sekretariatets budgetförslag omfattar ingen reell aktivitetsökning. Däremot in
går i prisomräkningen en särskild kompensation för sekretariatets kontorsomkost- 
nader. Dessa har under en följd av år varit underbudgeterade på grund av att de 
fastställda prisomräkningsprocenterna inte kompenserat för den faktiska kost
nadsutvecklingen. Situationen är f.n. otillfredsställande, vilket bl.a. framhål
lits inom ämbetsmannakommittén. Det föreslås därför att anslaget för kontorsom- 
kostnader revideras utgående från bokslutet 1982 (1983 års nivå) med fastställd 
priskompensation för 1984 (8%) och 1985 (3%) .

Ministerrådets bedömning

Förslaget omfattar endast kompensation för löne- och prisökningar.
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6. SEKRETARIATET FOR NORDISKT KULTURELLT SAMARBETE

Budgetförslag 1985 utbetalas 10.355.000 DKK

Budgetöversikt (1.000-tal DKK)

1) Enligt reviderad detaljbudget (MR 6/83 punkt 6.1)

Personalbudget

Personalbudgeten har beräknats i 1983 års löneläge och uppgår totalt till
9.820.000 DKK. Fördelningen på löner och sociala avgifter framgår av nedanståen
de översikt.

Endast de i personalförteckningen upptagna tjänsterna berättigar till kompensa
tion 1985 för automatiska löneökningar 1984 och 1985.
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Bllaqa 2 NORDISKA MINISTERRÅDETS DISPOSITIONSMEDEL 1983-1985

* anger att anslag betingas av tidigare beslut 
** anger att verksamheten efter dispositionsmedelsfinansiering förts upp på den fasta budgeten
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Utöver de av Nordiska rådets rekommendationer inom kultursamarbetets område som nämns i ovan- 
Rek.nr stående förteckning är följande under beredning i annat sammanhang:

14/1977 utförsel av antikviteter från de nordiska länderna
9/1981 de nordiska författarstipendiema
3/1982 ökat radio- och TV-samarbete
5/1982 gemensamt program för den acceleratorbaserade forskningen
6/1982 större nordisk inriktning hos kulturtidskrifterna i Norden
(8/1982 stöd till regionalt kultursamarbete i Norden)
10/1983 nordiskt kultursamarbete
11/1983 ökat domicillandsstöd till institutioner på den nordiska kulturbudgeten 
15/1983 arktisk forskning
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Betänkande av Nordiska rådets budgetkommitté över budgetförsla-

1 Generelt

Til Budsjettkomiteen er henvist Ministerrådets beretning C 2/1984 med 

tillegg om Ministerrådets budsjettforslag for 1985.

Budsjettforslaget er forelagt Rådets utvalg for uttalelse. Disse uttalel

sene er vedheftet.

Budsjettkomiteen konstaterer innledningsvis at veksten i Ministerrådets 

budsjettforslag for 1985, hva gjelder de tradisjonelle områder er av den 

størrelsesorden som komiteen anbefalte på møtet med samarbeidsmini- 

strene i november 1983. Det er dessuten med tilfredshet at komiteen 

konstaterer at det til et framlagt samarbeidsprogram - handlingsplan for 

datateknologiområdet - er tilknyttet et finansieringsopplegg.

Komiteen anser at dette eksempel også bør gjelde for andre områder der 

samarbeidsprogram utarbeides. Ved at et finanseringsopplegg kopies til et 

samarbeidsprogram vil formodentlig programmet bli mer effektivt gjen

nomført, samtidig som dette gir de parlamentariske organ en bedre over

sikt.

Komiteen viser til at den foreslåtte aktivitetsøkning på kulturbudsjettet 

for 1984 utgjør totalt 3,7 millioner D K K , mens den generelle økning på det 

allmenne budsjett utgjør 5,6 millioner N O K . Hertil kommer et forslag for 

1985 på 26,4 millioner N O K  til datateknologiområdet.

Komiteen vil bemerke at på møtet med samarbeidsministrene i novem

ber 1983, ble det anført at nye samarbeidsprosjekt av mer betydelig omfang 

og institusjoner under oppbygningsfasen bør finansieres ved tilskudd til de 

nordiske budsjett. Dette er i overensstemmelse med statsministrenes utta

lelse fra 1981.

Komiteen anså dessuten at hensyn må tas til de ” myke” verdier. Det 

råder enighet om at den økonomiske virksomhet må effektiviseres, men 

livsstandard må også tas med i betraktning.

Komiteen viser til at i Disponeringsforslag nr. 1 for 1984 varslet Sted- 

fortrederkomiteen at forslag til prioriteringskriterier ville bli lagt frem for 

diskusjon i budsjettforslaget for 1985. Komiteen konstaterer at forslag til 

nye kriterier ikke foreligger, men går ut fra at dette oversendes til Budsjett

komiteen i løpet av 1984.

2 Budsjettet for det allmenne område

Budsjettkomiteen møtte Nordisk Ministerråd (samarbeidsministrene) 

29. november 1983 og drøftet retningslinjene for budsjettet for det all

menne område for 1985 samt visse prioriteringsspørsmål.

BILAGA 3
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Komiteen bemerket på dette møtet at det i bakgrunnsmaterialet for 1985 

benyttes en lønns- og prisstigningsfaktor på 5%  og fremholdt at det på 

nåværende tidspunkt knytter seg en betydelig usikkerhet til å fastsette 

prosenttall. I budsjettforslaget for 1985 er samme prisfaktor benyttet. 

Komiteen anser derfor at budsjettet omarbeides slik at midler for dekning 

av eventuell stigning utover 5%  avsettes på budsjettet. Komiteen finner 

det ikke akseptabelt at man kommer i en situasjon hvor aktivitet må 

begrenses p. g. a. for lavt anslått lønns- og prisstigning.

Komiteen er tilfreds med at handlingsplanen på datateknologiområdet 

biir presentert sammen med en finansieringsplan.

På mötet med samarbeidsministrene anførte komiteen at den store be

tydning som både Ministerrådet og Rådets organ tillegger forskning, også 

må manifestere seg i budsjettet. I likhet med Nordisk Ministerråd (industri

ministrene) går komiteen inn for at det framlagte forslag om teknisk FoU- 

virksomhet oppstartes. Programmet er opprinnelig kostnadsberegnet til 

11.1 millioner N O K  første året. Komiteen anser at for 1985 bør bevilges et 

noe mindre beløp da det erfaringsmessig tar en viss tid før samarbeidet på 

et nytt område kommer igang.

Komiteen har også sterkt understreket betydningen av at den industriel

le basis i Norden fornyes. Det er således påkrevet med en reell økning til 

Nordisk Industrifond. Komiteen foreslår derfor en ytterligere økning i 

bevilgningen til industrisektoren på 7 millioner N O K  for 1985.

Komiteen anser at vedrørende samarbeidet på energiområdet, bør det 

skje en forsiktig omdisponering av budsjettmidlene, slik at midlet frigjøres 

til prosjekt om andre energiformer enn atomenergi.

Komiteen vil dessuten foreslå en omfordeling mellom kapitlet Handels

politikk og kapitlet Regionalpolitikk — Nordkalotten, slik at 67.000 N O K  

avsettes til et prosjekt for å belyse utviklingen i handelen mellom de 

nordiske land.

Komiteen konstaterer med tilfredshet at prosjektet om utdannelse av 

personal for døvblinde nå gjøres permanent. Dette er i full overensstem

melse med komiteens ønskemål fra møtet med samarbeidsministrene i 

november 1983. Dette samarbeid er et godt og konkret uttrykk for hvor

ledes nordisk samarbeid kan drives. Imidlertid anser komiteen at denne 

permanentering burde vært finansiert med friske penger, da denne er å 

anse som en ny aktivitet.

Komiteen noterer seg at de foreslåtte bevilgninger til sektorene arbeids

marked, miljø og likestilling ligger lavere enn hva komiteen tidligere har 

foreslått. Komiteen kan ikke akseptere denne ambisjonssenkning som 

herved kommer til uttrykk.

Komiteen viser til at vedrørende budsjettforslaget om kapitlet arbeids

marked, uttaler ministerrådet:

"Arbetslösheten har fortsatt att stiga i alla de nordiska länderna. Även 

om den internationella utvecklingen kommer att ge möjligheter till växt
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också i Norden, kommer arbetslösheten också i fortsättningen att vara ett 

dominerande problem på den nordiska arbetsmarknaden, och då speciellt 

effekterna av långtidsarbetslösheten” .

Komiteen vil minne om at ved møtet med samarbeidsministrene i no

vember 1983, etterlyste komiteen de budsjettmessige konsekvenser av en 

handlingsplan for økonomisk utvikling og full sysselsetting. Ved fremleg

gelsen av ministerrådsforslaget B 47/e om riktlinjer för ekonomisk politik 

och nordiskt ekonomiskt samarbete, savnes fortsatt en konkret finansie

ringsplan.

Komiteen foreslår således en økning i budsjettet på 100.000 N O K  til 

arbejdsmarkedsområdet. Komiteen vil særskilt peke på at konkrete tiltak 

bør vedtas for at ikke arbeidsløsheten fremst rammer kvinner.

I budsjettforslaget for 1985 fortsetter nedskjæringene fra 1984-budsjettet 

på områdene samferdsel, trafikksikkerhet og turisme. Komiteen vil sterkt 

fremholde at forslaget representerer en for sterk nedskjæring på disse 

områder. Komiteen vil imidlertid uttrykke tilfredshet over det foreslåtte 

meteorologiske prosjekt, selv om det - som et nytt betydelig prosjekt - 

burde vært finansiert med friske penger. Komiteen anser at særskilt kom-J 

munikasjonssektoren bør komme i betraktning ved disponering av reser

ven.

Komiteen vil imidlertid foreslå at budsjettet økes med ytterligere 250000 

N O K . Av disse midler bør 150000 N O K  avsettes til samarbeidsprosjekt 

for videreføring av trafikksikkerhetsåret, og 100.000 N O K  til samarbeidet 

på turismeområdet. Sistnevnte område er en hurtig ekspanderende sektor 

og bidrar vesentlig til å holde sysselsettingen oppe. Beskjedne nordiske 

midler kan således generere en sysselsettingsøkning nasjonalt.

En forsterkning av det nordiske budsjettet og det nordiske samarbeid 

kan medføre ikke uvesentlige besparinger og vinst. Budsjettet for 1985 bør 

muliggjøre nye initiativ, sikre muligheten for å avslutte påbegynte budsjett, 

muliggjøre en rask igangsettelse av rekommandasjoner og forslag som 

framkommer ved Rådets 32. sesjon, skape rom for evaluering og effektivi

sering samt klargjøre på hvilke områder og under hvilke former samnor

disk arbeid kan gjennomføres.

Komiteen vil på bakgrunn av ovennevnte anførte foreslå en økning av 

det allmenne budsjett med 7 millioner N O K  til en reell økning av Nordisk 

Industrifonds ordinære virksomhet og til oppstarting av programmet om 

teknisk FoU-samarbeid samt ytterligere 350000 N O K  hvorav 100000 

N O K  til arbejdsmarkedsområdet, 150000 N O K  til trafikksikkerhetsspørs- 

mål og 100000 N O K  til turismeområdet.

3 Kulturbudsjettet

Budgetkommittén konstaterar inledningsvis att tyngdpunktsområdena i 

förslaget till kulturbudget i det stora hela motsvarar dem som av kulturut

skottet förts fram.
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Vidare omfattar kommittén strävandena att bygga ut och konsolidera 

verksamheten vid de nya institutionerna, dvs. vid Nordiska språksekreta

riatet, Nordiska språk- och informationscentret, Nordiska forskningspoli

tiska rådet och Nordiska konstcentret.

Ytterligare uttalar kommittén tillfredsställelse över att hänsyn tagits till 

de stegrade resekostnaderna. För vissa institutioner som är särskilt bero

ende av reseverksamhet har kompensation föreslagits utöver den fast

ställda prisomräkningsprocenten. Denna fråga aktualiserades av kulturut

skottet i betänkandet om C 111983.

I motsats till ministerrådet kan kommittén dock inte anse att den före

slagna reella tillväxten på 2,5 % är tillfredsställande. Kommittén kan näm

ligen inte se att aktivitetsökningen skulle spegla någon stark önskan att 

utveckla det nordiska kultursamarbetet, vilket ministerrådet har förklarat 

sig hysa (B 37lk). Skillnaden mellan önskan och det konkreta uttrycket för 

denna blir så mycket större som inom den föreslagna ramen också skall 

rymmas Nordiska forskningspolitiska rådet, vars fortsatta uppbyggnad 

kommittén tvärtom menar bör finansieras utanför ramen för kulturbudge-

Med hänsyn härtill och till de också i budgetförslaget dokumenterade 

stora behoven av stöd för ett utvidgat nordiskt kultursamarbete anser 

kommittén att förslaget till kulturbudget bör ökas med 900000 D K K , vilket 

skulle innebära en aktivitetsökning på 4 567000 D K K , i stället för 3 667000 

som av ministerrådet föreslås. Detta ger en reell tillväxt på 3,1 %. (Med 

aktivitetsökningen för Nordiska forskningspolitiska rådet frånräknad är 

den reella tillväxten 2,8%). Kommittén anser denna aktivitetsökning mot

svara de anbefallningar som kommittén har givit.

Ökningen bör enligt kommitténs uppfattning fördelas på följande sätt:
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Den ökade satsningen på forskarkurser, -stipendier och -symposier be

tingas av de allt högre kraven på forskarutbildningen, såväl kvalitativa som 

kvantitativa, som gör sig gällande i de nordiska länderna var för sig. Ett 

resursbesparande sätt att möta dessa krav är ökade satsningar på nordiskt 

samarbete om forskarutbildning i vid mening. Denna uppfattning har kraf

tigt understrukits av Nordiska forskningspolitiska rådet i dess förslag till 

handlingsprogram, varom kulturutskottet yttrat sig (C 111984, bilaga 9, 

bihang 2). Uppfattningen har ytterligare understrukits vid en av forsk

ningspolitiska rådet i mitten av februari 1984 anordnad nordisk konferens 

för forskare och forskningsadministratörer om aktuella forskningspolitiska 

frågor i de nordiska länderna.

Vad gäller finansieringen av den nordiska handlingsplanen på datatekno

logiområdet (B 53/e) har föreslagits att den del av planen som gäller 

kulturavtalets områden skall finansieras över kulturbudgeten och att det av 

dispositionsmedlen för 1985 skall avsättas 1 000000 D K K  för ändamålet.

Här har ministerrådet dock inte föreslagit något tillskott av nya medel, 

vilket ju  är fallet i fråga om den allmänna budgeten. Kommittén förutsätter 

i konsekvens därmed att finansieringen av den del av handlingsplanen som 

gäller kulturavtalets områden sker genom tillskott av nya medel. Kultur

budgeten bör alltså ökas med ytterligare 1 000000 DK K .

4 Budsjettkomiteens forslag

Under henvisning til ovenstående foreslår komiteen:

A. at Nordisk Råd i anledning av beretning C 2/1984 med vedlegg 

vedtar følgende uttalelse:

1. Nordisk Råd henstiller til Ministerrådet å øke det fremlagte 

budsjett for det allmenne område for 1985 med 7 350000 N O K  

i overensstemmelse med Budsjettkomiteens spesifisering samt 

vedta det justerte budsjett under hensynstaken av Budsjettko

miteens merknader og foreslåtte omdisponeringer.

2. Nordisk Råd henstiller til Ministerrådet å øke det fremlagte 

budsjett for kulturelt samarbeid for 1985 med 1 900000 D K K  i 

overensstemmelse med Budsjettkomiteens spesifisering samt 

vedta det justerte budsjett under hensynstaken av Budsjettko

miteens merknader.

B. at Nordisk Råd tar til etterretning beretning C 2/1984 med ved

legg.

Stockholm, 27. februar 1984

Kaj Bärlund (Sdp)

Olaf ur G. Einarsson (Sj) 

Gunnar Nilsson (s) 

Bernhardt Tastesen (S)

Bjarne Mørk Eidem (A) 

(Formann) 

Eiður Guðnason (A) 

Hans Nyhage (m) 

Odd With IKr.F.)
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BIHANG 1

Udtalelse fra juridisk udvalg over Nordisk Ministerråds budget for 

1985. Afgivet den 26. februar 1984

Juridisk udvalg har på sit møde den 26. februar 1984 behandlet de dele af 

ministerrådets budgetforslag for 1985, som berører juridisk udvalg.

1. Juridisk udvalg har konstateret, at der til ” Samefrågor” (pkt. 3.11) 

uændret foreslås bevilget 730000 N O K , og at der efter det foreliggende 

ikke er søgt om en større bevilling. Udvalget kan tiltræde den foreslåede 

bevilling.

2. Til ” konsumentfrågor” (pkt. 3.15) foreslås en realforøgelse af bevil

lingen på 103000 N O K  til 3 290000 N O K , hvormed der er sket en vis 

tilbageføring af de midler, som på budgettet for 1984 blev fjernet fra 

området.

Juridisk udvalg bifalder dette og ser det som et udtryk for en fornyet og 

øget interesse for området. Virkeliggørelsen af det reviderede samarbejds

program på konsumentområdet, som ministerrådet til Nordisk Råds 32. 

session 1984 har stillet forslag om (B 50/j), og som juridisk udvalg indstiller 

til vedtagelse, vil - som påpeget af juridisk udvalg - kræve en forøgelse af 

de økonomiske tilskud til området. Juridisk udvalg ser det foreliggende 

budgetforslag som et første skridt i denne retning. Juridisk udvalg vil være 

opmærksomt på, at dene udvikling fortsætter i forbindelse med behand

lingen af kommende budgetforslag.

3. Under ” Virksomhedsbidrag'' er bidraget til Nordisk Administrativt 

Forbund anført til 154000 N O K , hvilket er uforandret reelt niveau. Den 

faktiske bevilling skal senere fastsættes i disponeringsforslagene. Juridisk 

udvalg bifalder den foreslåede bevilling.

4. Sammenfattende kan juridisk udvalg for sin del tiltræde ministerrå

dets budgetforslag for 1985.

BI HAN G 2

Yttrande från Nordiska rådets trafikutskott över Nordiska minister

rådets budgetförslag för år 1985. Avgivet den 26 februari 1984

Nordiska rådets trafikutskott har enligt den gällande proceduren för 

Nordiska rådets medverkan i budgetbehandlingen beretts möjlighet att 

yttra sig över Nordiska ministerrådets förslag till allmän budget och kultur

budget för år 1985.

Trafikutskottet har vid sina möten den 26 och 27 februari tagit del av det 

från ministerrådet inkomna materialet och särskilt behandlat, förutom
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förslagets förutsättningar och inledande delar, kapitel 320 Samfärdsel, 325 

Trafiksäkerhet och 330 Turism, i den allmänna budgeten. För trafikutskot

tets del är institutionernas budgetönskemål utan relevans, eftersom inga 

institutioner har upprättats på trafik-, trafiksäkerhets- eller turistområdet.

Inledningsvis konstateras att trots moderata budgetförslag, varningar för 

alltför ensidiga prioriteringar som de trafikala områdena varit utsatta för 

och uttalanden om extra beviljningar i samband med nya och omfattande 

verksamheter, fortsätter den tidigare kritiserade tendensen till minskning 

av den trafikala delen av budgeten. Således är utskottets andel av den 

totala budgeten enligt förslaget 2,9% mot 3,2%  i 1984 års budget. Utskot

tet vill därför med skärpa betona sin otillfredsställelse med den allt mera 

undanskymda plats som trafiken fått i samarbetets finansiering.

Vad gäller kapitel 320 Samfärdsel föreslår ministerrådet i första hand en 

ram på 2920000 N O K , (en realminskning med 301 000 NOK) samt i andra 

hand nedskärningar av medel till vissa projekt till fördel för det nya 

meteorologiska projektet. Utskottet har visserligen framfört stöd till detta 

projekt, som bl. a. har anknytning till en av rådets rekommendationer, men 

här erinras om budgetkommitténs yttrande om att nya, omfattande verk

samheter måste finansieras genom extra tillskott till budgeten. Dessutom 

anser utskottet att detta projekt är ett bra exempel på projekt som kunde 

finansieras från planerade åtgärder inom dataområdet. Trafikutskottet vid

håller därför sitt tidigare förslag (3 124000 N O K ) samt fördelning på pro

jekt med tillägg av 427000 N O K  till meteorologiska projektet, som då 

finansieras med beviljning från reserven eller extra tillskott till budgeten.

I samband med kapitel 325 Trafiksäkerhet ser utskottet ingen anledning 

att trappa ner nordiska åtgärder på området, även om Nordiska trafiksä

kerhetsåret är över. Tvärtom, med hänsyn till den oroväckande ökningen 

av trafikolyckor som tyvärr har konstaterats på senare tid. Utskottet 

vidhåller därför sitt tidigare förslag (1 659000 NOK).

Turistutskottet, som finansieras över kapitel 330 Turism, har bland 

utskottets verksamhetsområden varit särskilt utsatt för restriktiva medels- 

beviljningar. Således gjordes 1984 ” mot bakgrund av budgetsituationen” 

en realminskning av turistsektorn. Vid sin behandling beslöt trafikutskot

tet trots dessa tidigare nedskärningar föreslå mycket begränsad ökning av 

medel till detta område och kan därför inte gå med på ytterligare minsk

ning. Utskottet vidhåller därför sitt tidigare förslag (1030000 NOK).

Mot bakgrund av det ovan anförda föreslår trafikutskottet att budget

kommittén med avseende på de kapitel i den nordiska allmänna samarbets- 

budgeten för 1985 som faller inom trafikutskottets arbetsområde håller fast 

vid sitt förslag från den 29 november 1983:
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Yttrande från Nordiska rådets social- och miljöutskott över Nordiska 

ministerrådets förslag till allmän budget för 1985. Avgivet den 26 

februari 1984

Till social- och miljöutskottet har hänvisats av Nordiska ministerrådet 

till Nordiska rådets 32:a session avgivna förslag angående Nordiska minis

terrådets allmänna budget och kulturbudget för 1985. Utskottet har tagit 

ställning till förslaget till allmän budget, vilket behandlats vid möte den 26 

februari 1984.

Inför den inledande överläggningen mellan Nordiska rådets budgetkom

mitté och Nordiska ministerrådet (samarbetsministrarna) om den nordiska 

allmänna budgeten för 1985, vilket hölls den 29 november 1983, lade 

utskottet fram för budgetkommittén en inom utskottet behandlad prome

moria (P-SU 311 a/1983), i vilken utskottet slog fast vissa principer och 

förslag som borde vara vägledande i arbetet med den kommande budgeten. 

Utskottet granskar det nu föreliggande budgetförslaget med utgångspunkt i 

de i promemorian redovisade principerna och förslagen. Ministerrådet 

lägger fram förslag till allmän budget och kulturbudget för 1985 av vilken 

framgår att förslagen för ministerrådsbudgetar för 1985 uppgår tillsammans 

till 287,2 milj. N O K  eller 367,9 milj. D K K . Detta innebär en realförändring 

från 1984 på 8,4 milj. N O K  eller 10,8 milj. D K K . Förslaget för den 

allmänna budgeten innebär således en realökning på 5,5 millioner N O K , 

eller 3,1%. Ytterligare bevillningar till industrisektorer, bl. a. till datatek

nologiområdet är under diskussion i ministerrådet. Nordiska rådets bud

getkommitté föreslog en realökning med 3% , samt att vissa särskilda 

områden borde finansieras utöver denna nivå och med friska pengar.

Utskottets förslag till principer och motiveringar av budgetens inriktning

Den ekonomiska tillväxten i de nordiska länderna kommer med all 

sannolikhet att under år 1985 bli begränsad. Det nordiska samarbetet 

innebär rätt utformat, besparingar av resurser för de olika deltagande 

länderna. Det är således inte orimligt att växten i den nordiska budgeten 

sätts något högre än växten i den nationella budgeten. En förstärkning av 

den nordiska budgeten och det nordiska samarbetet kan medföra icke 

oväsentliga besparingar och vinster. Detta gäller i hög grad de samarbets- 

sektorer som social- och miljöutskottet behandlar.

De senaste åren och senast i samband med behandling av budgeten för 

1984 har social- och miljöutskottet påpekat en tendens från ministerrådets 

sida att prioritera samarbetet inom de ekonomiska, industriella och tek

niska områdena på bekostnad av socialpolitik, hälsopolitik och jämställd

het och miljö.

BIHANG 3
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Det råder allmän förståelse för att den ekonomiska verksamheten bör få 

en ny inriktning och att detta är nödvändigt för mycket av det som bör ske 

på andra områden. Därför är det nödvändigt att man söker finna den rätta 

balansen mellan långsiktiga och kortsiktiga åtgärder. Det är meningslöst 

om vi i vår strävan efter en bättre ekonomi glömmer det som är avsikten 

med det hela, nämligen ett samhälle byggt på medmänsklighet och solidari

tet. Även om den nordiska budgeten får betraktas som beskedlig, bör dess 

inriktning uppmärksammas. Budgeten ger en signal som inte bör undervär

deras. Utskottet som står fast vid sina tidigare uttalade principer om 

budgetens inriktning noterar att ministerrådsforslaget för 1985 inte innehål

ler några uttalade principer eller motiveringar för budgetens inriktning.

Det viktigaste med budgeten för 1985 bör enligt utskottet vara att den 

möjliggör nya initiativ, tryggar möjligheten att avsluta påbörjade projekt, 

möjliggör ett snabbt igångsättande av de rekommendationer och förslag 

som framkommer vid Nordiska rådets 32:a session, skapar utrymme för 

utvärdering och effektivisering samt klargör på vilka områden och under 

vilka former samnordiskt arbete låter sig göras.

En utvärdering och effektivisering vid institutionerna

Vid den ovan nämnda överläggningen med ministerrådet önskade ut

skottet, och med utgångspunkt bl. a. från samarbetsprogrammet på social- 

och hälsovårdssektorn fästa uppmärksamheten på frågan om en effektivi

sering av verksamheten vid institutionerna. Utskottet noterar att minister

rådet har samma önskan som utskottet och att ministerrådet igångsatt en 

utvärdering av Nordiska hälsovårdshögskolans verksamhet och en utred

ning med uppgift att se över möjligheterna till en avgiftsfinansiering av det 

värdefulla arbete som sker vid Nordiska institutet för odontologisk mate

rialprovning.

Utskottet har i flera sammanhang uttalat sitt stöd för den verksamhet 

som sker vid Nordiska hälsovårdshögskolan som är en samnordisk institu

tion för högre utbildning och forskning inom hälso- och sjukvård. Utbild

ningen anses ligga på en nivå ovanför vad vart och ett av de nordiska 

länderna kan anordna nationellt och motsvarar den utbildning som före

kommer i anglo-amerikanska ” schools of public health” .

Det har länge varit en tradition att forskare från de nordiska länderna 

sökt sig till länder som USA , Tyskland, Storbritannien för studier och 

forskningsverksamhet. En liknande tradition för resor mellan de nordiska 

länderna finns inte. I sitt betänkande om handlingsplan för nordiska forsk

ningspolitiska rådet har social- och miljöutskottet tillstyrkt att de hinder 

som idag föreligger för ett nordiskt forskningsutbyte kartläggs och undan

röjs. Utskottet utgår ifrån att den utvärdering som nu pågår av verksamhe

ten vid Nordiska hälsovårdshögskolan även ser över dessa problem i syfte 

att ytterligare höja högskolans status och kompetens.
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Socialpolitik

Utskottet noterar med tillfredsställelse att ministerrådet föreslår att den 

sociala sektorn får realt ökade beviljningar samt att den största enskilda 

ökningen utgör en permanentering av utbildning av personal för dövblinda. 

Utskottet har i tidigare sammanhang uttalat sitt stöd för ett projekt om 

forskning kring välfärdsstaten. Modellen för den framtida välfärdsstaten är 

en viktig fråga och utskottet ämnar ta upp den till diskussion vid överlägg

ning mellan utskottet och social- och hälsovårdsministrarna i augusti 1984.

Mot bakgrund av Nordiska rådets rekommendation 2/1978 har minister

rådet genomfört en tvåårig försöksverksamhet med gemensam nordisk 

utbildning av personal för dövblinda. Försöksverksamheten har utvärde

rats. Utvärderingsrapporten har varit på nationell remiss. Mot bakgrund 

av de positiva remissuttalandena har förslag lagts fram av socialpolitiska 

kommittén om att verksamheten skall bli permanent från 1985. Gruppen 

dövblinda består av ca 270 barn och ca 1 580 vuxna i Norden.

Utskottet anser för sin del att detta samarbete är ett gott och konkret 

uttryck för hur nordiskt samarbete kan bedrivas.

Arbetsmarknad

Utskottet delar ministerrådets uppfattning om att den i augusti 1983 

ratificerade överenskommelsen om gemensam nordisk arbetsmarknad 

uppställer ökade ambitioner för det nordiska samarbetet. Detta förhållan

de, tillsammans med den stadigt ökande arbetslösheten i de nordiska 

länderna, betyder att det också fortsättningsvis kommer att finnas behov 

av en hög aktivitetsnivå inom samarbetet på arbetsmarknadssektorn.

Utskottet är ense med ministerrådet om det riktiga i principen att revi

deringen av samarbetsprogrammet på arbetsmarknadsområdet och inrikt

ningen av projektbudgeten skall knytas starkare till uppföljningen av den 

gemensamma arbetsmarknaden. Därför stöder utskottet de fem samarbets- 

områden som listats i budgetförslaget för 1985.

Fortsättningsvis kommer således enligt budgetförslaget arbetet med den 

omställning på arbetsmarkanden som den teknologiska och ekonomiska 

utvecklingen för med sig, att stå centralt. 1 detta sammanhang kommer 

också åtgärder som kan säkra bättre anpassning mellan tillgång och efter

frågan på arbetskraft, t. ex. en analys av bruttoströmmarna på arbetsmark

naden, att vara högt prioriterade. I detta sammanhang önskar utskottet 

föreslå att medel i budgeten avsätts för en nordisk lönejämförelse, dels 

emellan olika yrkeskategorier och dels löneskillnader kvinnor och män 

emellan. Arbetsuppgiften kan med fördel utföras av nordiska statistiska 

sekretariatet. Utskottet som har noterat att en sådan lönejämförelse redan 

finns vad gäller industriarbetare menar således att den bör utvidgas till att 

omfatta flera yrkeskategorier. I det sammanhanget bör också utvärderas 

hur en sådan statistik kan distribueras snabbt och koncentrerat. De siffror
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som idag presenteras är dels minst två år gamla och dels alltför spridda för 

att kunna ge en samlad och aktuell information. Vid den ovan nämnda 

överläggningen med ministerrådet-samarbetsministrarna den 29 novem

ber önskade utskottet att medel avsätts för ett projekt med uppgift att 

identifiera de hinder av teknisk och administrativ karaktär som idag skapar 

problem för nyföretagande och för de små och medelstora företagen. 

Dessa utgör enligt utskottet en viktig del av näringslivet både utifrån 

sysselsättningssynpunkt och förnyelsesynpunkt.

Arbetsmiljö

1 samband med utskottets behandling av B 5 l/s ministerrådsforslag till 

denna session genomgick utskottet höstens regeringsförklaringar från de 

enskilda nordiska länderna. Utskottet nödgades då konstatera att endast i 

den finländska regeringsförklaringen fanns några ord om betydelsen av en 

god arbetsmiljö. Det är därför med tillfredsställelse utskottet noterat att 

ministerrådsforslaget för 1985 innehåller ett förslag om realt ökade bevilj- 

ningar till arbetsmiljösektorn.

Miljö

Utskottet har i flera olika sammanhang understrukit vikten av värdet av 

nordiskt samarbete när det gäller miljövårdssektorn. Utskottet noterar att 

ministerrådet har samma önskan som utskottet och att ministerrådet i 

sammansättningen miljöministrarna samlas till möte i samband med Nor

diska rådets session för att bl. a. diskutera samarbete kring försurningsfrå

gan, avgaser och buller. Det är därför utskottet med viss förvåning konsta

terar att budgetförslaget innehåller en knappt skönjbar realökning. Utskot

tet utgår ifrån att detta inte betyder en aktivitetssänkning utan att de till 

buds stående medlen används på ett mera konstruktivt och genomtänkt 

sätt.

Livsmedel

Utskottet noterar med tillfredsställelse att budgetförlaget innehåller en 

viss realökning vad gäller samarbetet på livsmedelssektorn. Utskottet 

stöder detta. 1 sitt förslag till yttrande om ministerrådsberättelsen C 1/1984 

uttalar utskottet att problem inom livsmedelsområdet av handelsteknisk 

natur ägnas ökad uppmärksamhet.

Jämställdhet

I ministerrådsforslaget till budget för 1985 konstateras kort att samar- 

betssektorn jämställdhet får en i stort sett oförändrad ram om det bortses
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från engångsbeviljningen 1984 för förberedelse av en nordisk kvinnokon

ferens inför FN:s kvinnokonferens i Nairobi 1985. För genomförande av 

det i augusti 1982 antagna jämställdhetsprogrammet och med hänsyn till att 

jämställdhet innebär, vilket också bekräftas i programmet, att kvinnor och 

män har lika möjligheter, lika rättigheter och ansvar i utbildning, arbetsliv, 

familj-, organisationsliv och samhällsliv i övrigt anser utskottet för sin del 

att detta bl. a. kräver en aktivitetshöjning i budgeten.

Konklusion

Social- och miljöutskottet kan, med hänvisning till ovan anfört resone

mang antaga den föreslagna budgeten vad gäller medel för de institutioner 

som ryms inom utskottets sakområde. Utskottet kan även antaga den 

föreslagna budgeten vad gäller socialpolitik, arbetsmiljö och livsmedel. 

Utskottet vill ännu en gång uttrycka sin tillfredsställelse med att försöks

verksamheten vad angår utbildning av personal för dövblinda blir perma

nent. Utskottet anser för sin del att detta samarbete är ett gott och konkret 

uttryck för hur nordiskt samarbete kan bedrivas.

Utskottet kan däremot inte acceptera den ambitionssänkning som kom

mer till uttryck i budgetförslaget för 1985 vad gäller arbetsmarknad, miljö 

och jämställdhet.

I budgetförslaget för 1985 framgår att ministerrådet menar att ” även om 

den internationella utvecklingen kommer att ge möjligheter till växt också i 

Norden, kommer arbetslösheten också i fortsättningen att vara ett domine

rande problem på den nordiska arbetsmarknaden, och då speciellt effekter

na av långtidsarbetslösheten” .

Utskottet kan för sin del inte acceptera vare sig resonemanget eller 

handlingsinriktningen.

Utskottet har i flera sammanhang bl. a. vid sin överläggning med arbets

marknadsministrarna i november 1983 och i sitt yttrande över B 47/e 

efterlyst en mer offensiv arbetsmarknadspolitik i syfte att bromsa upp 

arbetslösheten. Utskottet yrkar att budgetkommittén håller fast vid sitt 

förslag från den 29 november vad gäller arbetsmarknadssektorn (+60000 

NOK).

Utskottet kan vidare inte acceptera att ambitionsnivån sänks vad gäller 

jämställdhet. Vardagsresultatet kräver en motsatsinriktning. Utskottet vill 

här ånyo erinra om de målsättningar och de medel som skisserats och 

antagits i det nordiska samarbetsprogram på jämställdhetsområdet.

Utskottet vill här särskilt peka på att konkreta åtgärder vidtages för att 

inte arbetslösheten främst drabbar kvinnor. Utskottet har i ett annat sam

manhang pekat på att ny- och småföretagande i första hand sker av kvin

nor. Utskottet har i ett annat sammanhang yrkat att en utredning tillsätts 

med uppgift att identifiera de hinder som främst kvinnor som önskar starta 

eget möter. Utskottet yrkar att budgetkommittén håller fast vid sitt förslag
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från den 29 november 1983 vad gäller jämställdhetssektorn (+10000 

NOK).

Utskottet som har noterat att samarbetssektorn miljövård föreslå få, och 

av utskottet tillstyrkt, en betydande satsning för 1984 menar dock att 

denna samarbetssektor fortsatt kräver en aktivitetshöjning i budgeten bl. a. 

vad gäller försurningsproblematiken.

Forskningen av idag synes mena att försurningen inte bara har en utan 

flera orsaker. Nya forskningsresultat visar att en ökad vindhastighet och 

högre skogsbestånd har även betydelse.

För att kunna fatta de rätta besluten i denna viktiga miljöfråga men 

därmed också ekonomiska fråga krävs fortsatt forskning. I det samman

hanget önskar utskottet framföra att det inom ramen för det nordiska 

samarbetet vore värdefullt och effektivt med ett större mått av samråd och 

utbyte av forskningserfarenheter av de nationella erfarenheter som bl. a. 

forskningen kommer fram till. Utskottet yrkar att budgetkommittén håller 

fast vid sitt förslag från den 29 november 1983 vad gäller miljö (+200000 

NOK).

BIHANG 4

Uttalelse fra økonomisk utvalg om nordisk ministerråds forslag til 

det allmenne budsjett for 1985. Avgitt den 26. februar 1984

Innledningsvis vil utvalget uttrykke tilfredshet med at Ministerrådet 

ønsker å gjøre datateknologisk samarbeid til et av hovedområdene for det 

nordiske samarbeid i årene framover. Utvalget slutter seg således til M ini

sterrådets forslag om å bevilge 26,4 millioner kroner til datateknologiens 

effekter.

Behandlingen av Nordisk Ministerråds forslag til budsjett for 1985 ble 

vanskeliggjort av at Ministerrådet ikke har tatt stilling til økning i bevilg- 

ninger til Nordisk industrifond og teknisk FoU-samarbeid.

Økonomisk utvalg har tidligere gått inn for å øke bevilgningene til 

Nordisk industrifonds ordinære virksomhet reelt med 3,5 millioner kroner. 

Dette holder utvalget fast ved. I likhet med Nordisk Ministerråd (industri

ministrene) har Økonomisk utvalg gått inn for å gjennomføre et framlagt 

forslag om teknisk FoU-virksomhet. Utvalget mener programmet er et 

viktig nordisk bidrag for å fremme økonomisk utvikling og full sysselset

ting. For å gjennomføre programmet kreves det i 1985 økte reelle bevilg- 

ninger til Nordisk industrifond på 7 595 000 N O K  og 3 433 000 N O K  i reelt 

økte bevilgninger til prosjektvirksomheten på industriområdet. Utvalget 

går inn for at disse penger bevilges.
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Økonomisk utvalg holder fast på sin tidligere beslutning om en forsiktig 

omdisponering av budsjettmidlene til energispørsmål for å frigjøre midler 

til andre energiformer enn atomenergi. Dette innebærer en reell nedskjæ

ring av bevilgningene til Sikkerhetsforskning innen energiproduksjonsom- 

rådet på 1/2 million N O K  og en tilsvarende økning til prosjektvirksomhe- 

ten på energiområdet.

Utvalget har konstatert at Ministerrådet ikke særskilt har satt av midler 

til gjennomføring av ministerrådsforslag B 47/e om retningslinjer for øko

nomisk politikk og nordisk økonomisk samarbeid. Økonomisk utvalg har 

forutsatt en langt mer aktiv innsats fra Ministerrådets side enn det som det 

legges opp til i ministerrådsforslaget. Utvalget mener følgelig at midler må 

settes av til dette formålet.

Økonomisk utvalg har også noen forslag til mindre endringer i Minister

rådets forslag til budsjett for 1985. Den vedlagte tabeli viser utvalgets 

standpunkt til budsjettet i detalj.

Tabell 1. Nordisk Ministerråds og økonomisk utvalgs forslag til reelle 

økninger på Nordisk Ministerråds allmenne budsjett for 1985

Tallene i 1 000 N O K . 1985-priser.
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BIHANG 5

Yttrande från Nordiska rådets kulturutskott över Nordiska minister

rådets budgetförslag för 1985. Avgivet den 26 februari 1984

Till kulturutskottet har hänvisats av Nordiska ministerrådet till Nordis

ka rådets 32:a session avgivna förslag angående ministerrådets allmänna 

budget och kulturbudget 1985. Förslaget till kulturbudget har behandlats 

vid möte den 26 februari 1984.

1. Utskottets prioriteringar inför arbetet med kulturbudgeten 1985

Utskottet erinrar först om de synpunkter på den kommande budgeten 

som utskottet framförde till ministerrådet (kultur- och undervisningsmini

strarna) vid överläggningar i september 1983 samt till samarbetsminis- 

trarna genom förmedling av budgetkommittén vid överläggningar i novem

ber 1983. Dessa var i korthet följande (här områdesvis uppräknade):

Övergripande

Den av ministerrådet deklarerade viljan till ökade satsningar på kultur

området bör ta sig uttryck i att realökningen för kulturbudgeten inte blir 

mindre i princip än realökningen för den allmänna budgeten. En ökad 

beredskap för omprioriteringar bör skapas. Den fortsatta uppbyggnaden av 

Nordiska forskningspolitiska rådet (post 2.17 i kulturbudgeten) bör finansi

eras utanför ramen för kulturbudgeten.

Utbildningsområdet 

Verksamheten vid Nordiska språksekretariatet (1.5) och Nordiska 

språk- och informationscentret (1.6) bör byggas ut och konsolideras.

Forskningsområdet

Nordiska forskningspolitiska rådets (2.17) verksamhet bör byggas ut och 

konsolideras.

Allmänkulturella området

Stödet till folkrörelsesamarbetet (3.7) bör ökas väsentligt och stödet till 

översättning av nabolandslitteratur (3.8) bör ökas. Verksamheten vid Nor

diska konstcentret (3.9) bör byggas ut och konsolideras.

Nordiska kulturfonden (5.) och dispositionsmedlen (4.)

Anslagen bör priskompenseras, men någon urholkning av dessa genom 

en samtidig nedskärning av anslagen kan inte tolereras. Det är nämligen att 

räkna med att trycket på fonden och dispositionsmedlen kommer att öka 

som en följd av ett intensivare deltagande av Färöarna, Grönland och
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Åland i det officiella kultursamarbetet. Medel kräver därutöver språksam

arbetet och barnkultursamarbetet, vilka av kulturutskottet prioriteras.

2 Ministerrådets förslag till budget

Förslaget till kulturbudget för 1985 uppgår till 147,7 milj. D K K  inklusive 

en reserv för löne- och prisjusteringar på 9,6 milj. D K K . Ökningen är på 

9,7 milj. D K K , vilket utgör knappt 7,1% i jämförelse med budgeten för 

1984. Av detta är 3,7 milj. D K K  reell tillväxt eller aktivitetsökning, vilket 

utgör 2,5 %.

Ministerrådet anser denna tillväxt vara tillfredsställande.

3 Utskottets bedömning av budgetförslaget

Utskottet konstaterar inledningsvis att tyngdpunktsområdena i förslaget 

till kulturbudget i det stora hela motsvarar dem som av utskottet förts 

fram.

Vidare omfattar utskottet strävandena att bygga ut och konsolidera 

verksamheten vid de nya institutionerna (jfr ovan).

Ytterligare uttalar utskottet tillfredsställelse över att hänsyn tagits till de 

stegrade resekostnaderna. För vissa institutioner som är särskilt beroende 

av reseverksamhet har kompensation föreslagits utöver den fastställda 

prisomräkningsprocenten. Denna fråga aktualiserades av utskottet i betän

kandet om C 111983.

Några egentliga förslag till omprioriteringar inom budgetramen ges inte. 

Utskottet är självt upptaget av frågan och har tillsatt en särskild arbets

grupp för genomgång av kulturbudgetens institutioner.

I motsats till ministerrådet kan utskottet dock inte anse att den föreslag

na reella tillväxten på 2,5%  är tillfredsställande. Utskottet kan nämligen 

inte se att aktivitetsökningen skulle spegla någon stark önskan att utveckla 

det nordiska kultursamarbetet, vilket ministerrådet har förklarat sig hysa 

(B 37lk). Skillnaden mellan önskan och det konkreta uttrycket för denna 

blir så mycket större som inom den föreslagna ramen också skall rymmas 

Nordiska forskningspolitiska rådet, vars fortsatta uppbyggnad utskottet 

tvärtom menar bör finansieras utanför ramen för kulturbudgeten.

Med hänsyn härtill och till de till och med i budgetförslaget dokumente

rade stora behoven av stöd för ett utvidgat nordiskt kultursamarbete anser 

utskottet att förslaget till kulturbudget bör ökas med 900000 D K K , vilket 

skulle innebära en aktivitetsökning på 4 567 000 D K K , i stället för 3 667 000 

som av ministerrådet föreslås. Detta ger en reell tillväxt på 3,1 %. (Med 

aktivitetsökningen för Nordiska forskningspolitiska rådet frånräknad är 

den reella tillväxten 2,8%). Motsvarande reella tillväxt i förslaget till 

allmän budget uppgår till 3,1 %.
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Ökningen bör enligt utskottets uppfattning fördelas på följande sätt:

Den ökade satsningen på forskarkurser, -stipendier och -symposier be

tingas av de allt högre kraven på forskarutbildningen, såväl kvalitativa som 

kvantitativa, som gör sig gällande i de nordiska länderna var för sig. Ett 

resursbesparande sätt att möta dessa krav är ökade satsningar på nordiskt 

samarbete om forskarutbildning i vid mening. Denna uppfattning har kraf

tigt understrukits av Nordiska forskningspolitiska rådet i dess förslag till 

handlingsprogram, varom utskottet yttrat sig (C 111984, bilaga 9, bihang 

2). Uppfattningen har ytterligare understrukits vid en av forskningspoli

tiska rådet i mitten av februari 1984 anordnad nordisk konferens för forska

re och forskningsadministratörer om aktuella forskningspolitiska frågor i 

de nordiska länderna.

Vad gäller finansieringen av den nordiska handlingsplanen på datatekno

logiområdet (B 53/e) har föreslagits att den del av planen som gäller 

kulturavtalets områden skall finansieras över kulturbudgeten och att det av 

dispositionsmedlen för 1985 skall avsättas 1000000 D K K  för ändamålet. 

Utskottet har i yttrande till ekonomiska utskottet om ministerrådsforslaget 

konstaterat med anledning därav att Nordiska forskningspolitiska rådets 

verksamhet i sin helhet finansieras över kulturbudgeten, trots att verksam

heten gäller även andra områden än dem som täcks av kulturavtalet. Detta 

har utskottet accepterat. I konsekvens därmed bör enligt utskottets upp

fattning finansieringen av handlingsplanen inte spjälkas upp på två budge

ter, utan finansieras över en budget, i detta fall den allmänna budgeten, 

över vilken huvuddelen av de föreslagna projekten i alla händelser finansi

eras. Utskottet förutsätter givetvis att detta sker genom tillskott av nya 

medel.
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4 Utskottets förslag till yttrande med anledning av förslaget till kulturbudget 

för 1985

Med hänvisning till vad som ovan anförts föreslår utskottet att Nordiska 

rådet antar följande yttrande med anledning av Nordiska ministerrådets 

förslag till kulturbudget för 1985:

Nordiska rådet anser att Nordiska ministerrådet bör öka det fram

lagda förslaget till budget för nordiskt kulturellt samarbete 1985 

med 900000 D K K  samt fastställa den sålunda justerade budgeten 

med iakttagande av de av kulturutskottet hävdade prioriteringar.
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C 3/e
1984

Berättelse

från  Nordiska investeringsbanken (N IB )

(Överlämnad av Nordiska ministerrådet)

Årsredovisning 1983

I enlighet med bankens stadgar § 9 och 13 har översänts bankens årsre

dovisning för 1983 samt fackrevisorernas och kontrollkommitténs revi

sionsberättelse.

Styrelsen föreslår med hänvisning till bankens stadgar § 8 att 15,3 milj. 

SDR av överskottet för år 1983 överförs till reservfonden.

Sammanfattning

Under sitt sjunde verksamhetsår 1983 har banken beviljat 46 lån till ett 

sammanlagt värde av 189,8 milj. SDR*. Detta representerar en ökning på 

9%  jämfört med föregående år, då 37 lån beviljades till ett värde av 174,8 

milj. SDR. Bland de beviljade lånen under 1983 var de första nordiska 

projektinvesteringslånen. Härtill har banken lämnat förhandsutfästelser 

om projektinvesteringslån och -garantier uppgående till sammanlagt 90,2 

milj. SDR.

Vid utgången av 1983 uppgick antalet beviljade lån till 201, med ett totalt 

värde av 926,0 milj. SDR. Det har därför blivit nödvändigt med en höjning 

av den totala utlåningsramen, som hittills varit 1000 milj. SDR. Nordiska 

ministerrådet beslöt under våren 1983 om en fördubbling av bankernas 

grundkapital till 800 milj. SDR per den 2 januari 1984, vilket samtidigt 

medför en fördubbling av utlåningsramen till 2000 milj. SDR. Beslutet

* SDR: Internationella Valutafondens (IM F:s) "särskilda dragningsrätter” . Ban

kens lån beviljas i olika valutor, och beloppen räknas om till SDR. SDR-belopp 

anges enligt kurs den 31 december 1983. Växelkurser för 1.00 SDR:
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fattades efter framställan från bankens styrelse, och sedan frågan förelagts 

Nordiska rådet som enhälligt tillstyrkte ministerrådsforslaget. Inklusive 

den särskilda låneramen för nordiska projektinvesteringslån har banken nu 

en total utlåningsram på 2 350 milj. SDR.

Av kapitalhöjningen består 40 milj. SDR eller 10% av inbetalt kapital. 

Härav har medlemsländerna per den 2 januari 1984 inbetalt 10 milj. SDR, 

samtidigt som 10 milj. SDR överförts från bankens reservfond. Resterande 

20 milj. SDR  inbetalas i två lika stora rater efter 12 resp. 24 månader.

Den nya låneordningen, nordiska projektinvesteringslån, som trädde i 

kraft den 1 ju li 1982, har väckt betydande intresse bland nordiska företag 

och internationella utvecklingsbanker samt i ett antal utvecklingsländer. 

Banken har registrerat ett hundratal förfrågningar, och styrelsen har be

handlat 26 låneärenden. Två lån har beviljats på totalt 19,2 milj. SDR, 

vartill kommer 11 förhandsutfästelser.

Den fortsatta nedgången i näringslivets investeringar i Norden under 

första halvåret 1983, i kombination med att den internationella räntenivån 

bedömts vara hög, gav låga utlåningssiffror för bankens investeringslån i 

Norden under denna period. En medverkande orsak var också att flertalet 

inhemska kapitalmarknader kännetecknades av hög likviditet. Under and

ra halvåret synes investeringsverksamheten ha ökat, och banken har 

registrerat en betydligt större efterfrågan på lån. Nybeviljningen av 

investeringslån i Norden blev därigenom större under årets sista fyra 

månader än under den första åttamånadersperioden.

Vid utgången av 1983 uppgick antalet lån under behandling i banken till 

närmare 50, varav 20 projektinvesteringslån. Till viss del är detta ett 

resultat av en intensifierad uppsökande verksamhet under 1983, omfat

tande både företag och affärsbanker. Under våren koncentrerades besöken 

till Danmark, medan ett 30-tal norska företag, särskilt inom offshore- och 

energisektorn, besöktes under hösten. D å antalet lån under behandling är 

betydligt större än tidigare, förutses en icke oväsentlig ökning av utlåning

en under 1984.

Under året upptogs 5 lån till ett sammanlagt värde av 167,4 milj. SDR, 

jämfört med 9 lån och 125,6 milj. SDR under föregående år. Den ute

stående lång- och medelfristiga upplåningen utgjorde vid årets slut 631,6 

milj. SDR fördelat på 14 olika valutor.

Nettoöverskottet för 1983 var 19,3 milj. SDR jämfört med 18,4 milj. SDR 

året innan. En reservering på sammanlagt 4 milj. SDR har gjorts för 

kreditrisker. Återstående överskott på 15,3 milj. SDR föreslås överfört till 

reservfonden. Efter det att 10 milj. SDR per den 2 januari 1984 överförts 

till grundkapitalet i samband med kapitalhöjningen, uppgår reservfonden 

till 56,7 milj. SDR eller drygt hälften av det belopp medlemsländerna 

inbetalat till banken. Dessutom har totalt 15 milj. SDR avsatts för kredit

risker.
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Investeringslån i Norden

Investeringsutvecklingen i Norden har under flera år varit svag, bland 

annat inom industrisektorn. Bedömningarna för 1983 visar emellertid en 

mindre ökning av såväl de totala bruttoinvesteringarna som industriinves

teringarna i Danmark, Finland och Norge, medan Island och Sverige 

fortsatt bedöms ha fått en nedgång. I Danmark och Norge kan ökningen av 

industriinvesteringarna främst hänföras till energi- och oljesektorn. Under 

1984 förväntas industriinvesteringarna öka för Norden som helhet.

Med 42 nya investeringslån beviljade under 1983, vilket är det högsta 

antalet hittills, har bankens låneportfölj ytterligare utvidgats vad gäller 

branscher och verksamhetsområden. Närmare hälften av det beviljade 

beloppet på 156,2 milj. SDR  för investeringslån har gått till norska låntaga-

Av bankens totala utlåning under året avser 32% energisektorn, som 

även svarar för en tredjedel av utlåningen sedan verksamhetens böijan. 

Under 1983 har bankens låneportfölj utökats med det första energilånet till 

Norge, avseende ett vattenkraftsprojekt.

Kommunikationssektorn är det verksamhetsområde som under 1983 

uppvisat den relativt sett största ökningen i beviljat belopp. Med 7 nya lån 

på sammanlagt 44,8 milj. SDR har låneportföljen inom denna sektor mer än 

fördubblats med nya engagemang inom flyg-, fraktfartygs- och färjtrafik 

samt telekommunikation.

Det relativt låga kapacitetsutnyttjandet inom nordisk industri de senaste 

åren har över lag medfört att behoven av kapacitetshöjande investeringar 

varit ringa. Detta kan belysas med att under bankens tre första verksam

hetsår gick i genomsnitt 27% av utlåningen till gruvdrift, råvarubaserad 

industri och skogsindustri, medan denna grupp inte tagit mer än knappt 

10% av bankens utlåning de senaste åren. Företagen har i stället i ökad 

utsträckning sökt komplettera sina produkt- och marknadsområden för att 

stärka sin internationella konkurrenskraft. Av de under året beviljade 

investeringslånen till industrin inom Norden representerar över hälften av 

projekten struktur- eller branschrationaliseringar.

Ett betydande antal av de under 1983 beviljade investeringslånen har 

gått till företag med högteknologisk inriktning, främst inom databranschen 

och den kemiska industrin, bl. a. läkemedelsindustrin.

Bankens lån beviljas i olika valutor, och de enskilda beloppen räknas om 

till SDR enligt växelkurserna vid årsskiftet (se sida 1). En förteckning över 

samtliga lån beviljade under 1983 återfinns på sida 19, och på sida 22 anges 

bankens samtliga låntagare sedan verksamheten påböljades år 1976.

Energi

Under året har ett lån på 24,7 milj. SDR beviljats för utbyggnad av 

kraftverket Nyset-Steggje i västra delen av Norge. Låntagare kommer att
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bli ett nybildat dotterbolag till Årdal og Sunndal Verk a. s. Projektet ökar 

norsk kraftproduktion och Norge är för närvarande den dominerande 

kraftexportören inom Nordel, det nordiska elsamarbetet.

Ett lån på 11,8 milj. SDR har lämnats till OK G  Aktiebolag, tidigare 

Oskarshamnsverkets Kraftgrupp AB. Bankens första lån till utbyggnaden 

av bolagets tredje kärnkraftsaggregat beviljades år 1981. Projektet bidrar 

till ökad försörjningssäkerhet i det långsiktiga nordiska elkraftsutbytet.

Bankens långivning inom energisektorn täcker nu samtliga nordiska 

länder och de viktigaste energiformerna såsom vattenkraft, kärnkraft, olja, 

naturgas, kol och även torv.

Kommunikation

Det finska oljebolaget Neste Oy har sedan flera år tillsammans med 

Moss Rosenberg Verft a/s i Norge drivit tre gas- och kemikalietankrar 

inom ramen för partrederiet N EM O . Ett lån har beviljats Neste Oy för köp 

av ett av dessa tre fartyg, i samband med att partrederiet beställer en ny 

tanker av motsvarande typ som byggs vid Moss Verft.

Flera lån har lämnats i samband med utbyggnad av färjförbindelserna 

mellan de nordiska länderna. B l.a . har A/S Larvik-Fredrikshavnferjen, 

Norge, beviljats ett lån på 12,4 milj. SDR för köp av en bil- och passagerar

färja från Sverige för trafiken mellan Norge och Danmark.

A/S Norving, Norge, har beviljats ett lån på 11,5 milj. SDR för inköp av 

tre Saab-Fairchild flygplan från Sverige. Bolaget bedriver reguljär flygtra

fik på Nordkalotten på bl.a . linjerna Tromsø—Kiruna, Tromsø-Rovani- 

emi och Kiruna-Rovaniem i.

Banken har beviljat sitt andra lån till Telefonverk Føroya Løgtings för 

vidare utbyggnad av telefonnätet på Färöarna. Utbyggnaden är ett viktigt 

led i att ytterligare förbättra kommunikationerna med det övriga Norden 

och genomförs till väsentlig del med utrustning från Sverige och Danmark.

Gruvdrift, råvaruinriktad industri och skogsindustri

Under 1979 beviljade banken ett lån till Norzink A/S, Norge, för investe

ringar i en ny elektrolyshall för zinkproduktion i Odda. Projektet uppsköts 

emellertid på grund av diskussioner kring ägarsammansättningen och den 

framtida kraftförsöijningen. Sedan BP Minerals International Limited in

trätt i bolaget, som nu ägs till hälften vardera av BP och Boliden AB, 

Sverige, har ett preliminärt beslut fattats om att genomföra projektet. 

Bankens lån motsvarar 15,4 milj. SDR och täcker ca 25% av totalkostna

derna. Det nordiska intresset hänför sig framför allt till de långsiktiga 

leveranser av zinkmalm som sedan länge pågår mellan Boliden och Nor

zink. Den aktuella investeringen säkrar en fortsatt konkurrenskraftig pro

duktionsenhet i Norge och tryggar sysselsättningen.

För utvinning av malmförekomster i Råna vid Narvik i Nordnorge har 

ett lån på 4,3 milj. SDR beviljats LK A B  Norge A/S. Projektet gäller
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utvinning främst av mineralet olivin, men även av nickel, koppar och 

kobolt. Olivin används vid stålproduktion för att förbättra järnmalmens 

smältningsegenskaper, vilket ger lägre energiförbrukning. Projektet kom

mer att ha en positiv sysselsättningseffekt i området, som drabbats hårt av 

stålbranschens pressade läge. Produktionen levereras till det svenska mo

derbolaget LK A B  och det finska gruvbolaget Outokumpu.

För kalkstensproduktionen på Gotland har ett lån på 2,4 milj. SDR 

beviljats det nybildade bolaget Nordkalk Aktiebolag, som ägs av Cementa 

AB , Sverige, och Oy Partek Ab, Finland. Inom ramen för projektet plane

rar ägarna en gemensam utveckling av kalkstensmarknaden i Östersjöom

rådet.

I/S Folla Invest har beviljats ett lån på 1,5 milj. SDR för investeringar i 

en anläggning för kemisk termo-mekanisk massaproduktion (CTMP) norr 

om Trondheim i Norge. Projektet realiseras i nära samarbete med Svenska 

Cellulosa Aktiebolaget.

Kemisk industri

Ett nybildat bolag, Viking Dekk A/S, Norge, har beviljats ett lån på 3,1 

milj. SDR för att överta Viking-Askim A/S’ tillverkning av bildäck med 

tillhörande produktionsutrustning i Norge. Låntagaren ägs till 75% av 

Gislaved AB i Sverige via ett nytt helägt dotterbolag, Gislaved Däck AB, 

och till 25 % av Viking-Askim A/S. Genom projektet skapas möjligheter till 

rationaliseringsvinster i produktionen, samtidigt som hemmamarknaden 

utvidgas och den internationella konkurrenskraften stärks.

Två lån på respektive 3,7 och 2,5 milj. SDR har beviljats läkemedelspro- 

ducenterna A/S Dumex, Danmark och A/S Apothekernes Laboratorium 

for Specialpræparater, Norge, i samband med att det norska bolaget för

värvar aktierna i den danska verksamheten från kanadensiska ägare. De 

två bolagen kompletterar varandra både i fråga om produktion och mark

nadsföring.

Den norska läkemedelsproducenten Nyegaard & Co. A/S har beviljats 

sitt andra lån från N IB  för utvidgning av bolagets fabriksanläggning i 

Lindesnes i södra Norge. Produktionen gäller ett nytt röntgenkontrastme

del som har utvecklats i samarbete med en forskargrupp i Sverige, varifrån 

också en betydande del av råmaterialet för produktionen köps. Det nya 

lånet motsvarar 1,2 milj. SDR.

Det finska bolaget Wallac Oy, Åbo, har beviljats ett lån för att inleda 

produktion av reagenskemikalier och analysinstrument för non-isotopiska 

analyser. Låntagaren är en av världens ledande tillverkare av avancerade 

analysinstrument för användning inom klinisk diagnostik, biokemi och 

mikrobiologi. Instrumenten används vid sjukhus och laboratorier. Företa

gets produkter marknadsförs internationellt av moderbolaget LKB-Pro- 

dukter AB, Sverige. Inom ramen för projektet kommer Wallac Oy också 

att samarbeta med det svenska Pharmacia Diagnostics AB inom forskning, 

produktion och marknadsföring.
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Verkstadsindustri

Den finska Wärtsilä-koncernens nygrundade dotterbolag, Trio Ving A/S, 

Norge, har beviljats ett lån på 4,3 milj. SDR för övertagande av Elkem 

A/S’ låsfabrik i Moss söder om Oslo. En koordinering av produktionen och 

produkterna inom Wärtsiläs låsgrupp kommer bl. a. att ersätta import från 

utomnordiska länder. Genom förvärvet kompletterar Wärtsilä-koncernen 

sitt sortiment med bl.a . det tekniskt avancerade VingCard-systemet, och 

blir den ledande låstillverkaren i Norden.

I anknytning till strukturrationalisering av norsk och svensk produktion 

av stållinor och forankringssystem har banken beviljat ett lån på 3,1 milj. 

SDR till det nybildade norska bolaget ScanRope a/s, som övertar delägar

nas tidigare produktion. Bakom projektet står Norsk Jernverk A/S, det 

norska bolaget Elkem A/S och det svenska Gunnebo AB.

Även under 1983 har banken beviljat lån inom skogsmaskinsindustrin i 

Norden, nämligen till Umeå Mekaniska AB, Sverige. Bolagets verksamhet 

är en del av det samarbete som etablerades 1979 mellan Volvo BM AB i 

Sverige och Valmet Ab i Finland avseende såväl traktorer som skogsma

skiner. Produktionen av skogsmaskiner i Umeå utgör ett komplement till 

den tillverkning inom samma produktområde som Valmet har i Finland. 

Lånet har beviljats i samband med slutförandet av Umeå Mekaniska AB:s 

investeringsprogram inom skogsmaskinsavtalet mellan Valmet och Volvo.

Elektronikindustri

Två lån har under året beviljats för Norsk Data A .S ’ verksamhet i 

Sverige. Det första lånet på 2,4 milj. SDR  har lämnats till det svenska 

dotterbolaget, N .D . Norsk Data Aktiebolag, för marknadsinvesteringar. 

Det andra lånet på 1,4 milj. SDR har beviljats i samband med att Norsk 

Data förvärvar delar av det svenska SDC Silvidata AB. Båda projekten 

bidrar till överföring av utvecklad know-how och högteknologi inom data

branschen i Norden.

Det finska bolaget Aspo Oy har beviljats ett lån för förvärv av 2K Video 

Systems AB, Sverige, ett företag inom Incentive-gruppen. Projektet om

fattar investeringar för utveckling och samordning av koncernens produkt

sortiment inom videobranschen.

Handel och tjänster

Ett nybildat bolag har beviljats ett lån på 2,2 milj. SDR för ett hotellpro

jekt i Danmark. Projektet genomförs i samarbete mellan ett danskt entre

prenörsbolag och en svensk hotellkoncern som ett pilot-projekt för en 

eventuell västeuropeisk hotellkedja.

Bankens tredje lån till SAS Catering & Hotels har beviljats för finansi

ering av konsortiets investeringar i Danmark. Lånet är på 1,9 milj. SDR. 

N IB  har tidigare deltagit i finansieringen av konsortiets investeringar i 

b l.a . Sverige och Västtyskland.

11 -30-332 NordisKa rådet Del 2
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Ett lån har beviljats i anslutning till bildandet av det nya bolaget Skandi

navisk Kvalitetssikring A/S, Norge. Projektet syftar till uppbyggnad av 

högt kvalificerad kompetens inom kvalitetssäkring och -kontroll företrä

desvis för offshore-sektorn. Projektet utförs i samarbete mellan konsult

företagen Multiconsult A/S, Norge, AB Jacobson & Widmark, Sverige och 

Rambøll & Hannemann A/S, Danmark.

Övriga investeringslån

Den svenska porslinstillverkaren Rörstrand AB har beviljats ett lån på 

3,0 milj. SDR i samband med att bolaget förvärvas av Oy Wärtsilä Ab, 

Finland från det svenska företaget Upsala-Ekeby AB. Förvärvet förutsät

ter de svenska myndigheternas godkännande. Rörstrands produktsorti

ment kompletterar Wärtsiläs egen produktion vid Arabia-fabriken och 

förstärker möjligheterna till internationella marknadssatsningar.

Det nybildade bolaget A/S Maarud, Norge, har beviljats ett lån på 1,9 

milj. SDR för att överta produktionen av snacks och dessertostar från 

Maarud-gruppen. Det nya bolaget, som blir Nordens största producent av 

potatischips, ägs till lika delar av A/S Freia i Norge, och AB Marabou och 

AB Estrella i Sverige.

Tetra Pak Oy, Finland, har beviljats ett lån på 1,2 milj. SDR för investe

ringar i produktionen av konsumentförpackningar för bl. a. mjölk och 

safter. Låntagaren, som ingår i den svenska Tetra Pak-koncernen, baserar 

sin produktion i Finland på lokala halvfabrikat. Investeringen ger koncer

nen möjlighet att öka exporten till utomnordiska marknader.

Odense Flexible ApS, Danmark, har beviljats ett lån på 1,0 milj. SDR för 

övertagande av verksamheten vid ÅSV Flexibel A/S i Odense. Låntagaren 

är ett helägt dotterbolag till Gränges Aluminium AB, som genom andra 

dotterbolag bedriver produktion av aluminiumfolie i Sverige och Finland. 

Verksamheten i Danmark omfattar förpackningsmaterial i huvudsak base

rat på användning av aluminiumfolie. Genom projektet får såväl det dans

ka bolaget som Gränges Aluminium tillgång till kompletterande produkter 

och marknader.

Bankens första lån inom textilindustrin har beviljats oy Suomen Fix ab, 

Finland, för utvidgning av fabriken i Ekenäs och förvärv av Parvilla Oy i 

Åbo. Bolaget ingår i den svenska Fix-koncernen, som är en av Europas 

ledande producenter av barnkläder.

Det isländska bolaget ísno h/f har beviljats sitt andra lån från banken för 

en laxuppfödningsanläggning i norra Island. Anläggningen har uppförts i 

samarbete med det norska bolaget Mowi A/S, som ingår i Norsk Hydro- 

koncernen.

Regionallån

Under året tillsatte Nordisk ämbetsmannakommitté för regionalpolitik 

(NÄRP) en arbetsgrupp som fick till uppgift att utföra en kvalitativ värde-
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ring av regionallåneordningen, vars försöksperiod utlöper den 31 mars 

1984.

Under försöksperiodens tre första år beviljades regionallån på totalt 325 

milj. N O K , vilket motsvarar den ram som fastställdes av Nordiska minis

terrådet 1980 med följande fördelning: Finland 110 milj. N O K , Island 65 

milj. N O K , och 50 milj. N O K  vardera till Färöarna (Danmark), Norge och 

Sverige.

Arbetsgruppens rapport anger att regionallåneordningen har haft relativt 

störst betydelse för Färöarna, Island och Norge, medan erfarenheterna i 

Sverige är mera svårbedömbara. I Finland har efterfrågan på NIB:s 

regionallån varit svagast. Av den finska kvoten på 110 milj. N O K  har bara 

30 milj. utnyttjats.

På basis av arbetsgruppens rapport har Nordiska ministerrådet (regio

nalministrarna) gjort en helhetsvärdering av regionallåneordningen och 

föreslår att den fortsätter med en förlängd försöksperiod till den 1 april 

1986.

Ministerrådet föreslår även att låneordningen geografiskt utvidgas till att 

omfatta Grönland. Låneramen för 1984 fastställs till 80 milj. N O K , vilket 

motsvarar det outnyttjade beloppet av den finska kvoten. För perioden 

1985-1986 föreslås den totala låneramen bli 50 milj. SDR, motsvarande 

ca. 400 milj. N O K . Mot bakgrund av de positiva erfarenheterna med 

låneordningen på Färöarna och Island avses 40% av låneramen bli reser

verad för Västnorden, dvs. Färöarna, Grönland och Island.

Ministerrådsforslaget kommer att behandlas under Nordiska rådets ses

sion i februari/mars 1984.

Internationell utlåning

Nordiska projektinvesteringslån

Intresset för nordiska projektinvesteringslån har varit stort bland nordis

ka företag och internationella utvecklingsbanker samt i ett antal utveck

lingsländer. Efter det låneordningen trädde i kraft 1.7.1982 har bankens 

styrelse behandlat 26 låneärenden, samtidigt som ytterligare ett tjugotal 

ärenden är under bearbetning inom banken.

Det första avtalet om projektinvesteringslån har ingåtts med Botswana 

Power Corporation. Lånet på 14,3 milj. SDR skall bidra till att finansiera 

ett koleldat kraftverk vid kolgruvan Morupule i närheten av staden Ser- 

owe. Företag från tre nordiska länder hade leveransintressen i projektet. 

Av NIB:s lån kommer 9,5 milj. SDR att användas för delfinansiering av en 

värmepanna som levereras av det danska företaget Burmeister & Wain 

Energi tillsammans med dess tyska moderbolag. Europeiska Investerings

banken deltar även i finansieringen av värmepannan. Därtill har ASEA i 

Sverige erhållit två beställningar. Av N IB:s lån kommer 4,8 milj. SDR att 

användas för byggarbeten i samfinansiering med Världsbanken.
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Det andra projektinvesteringslånet på 4,9 milj. SDR lämnades till den 

ungerska nationalbanken för delfinansiering av ett omfattande energira- 

tionaliserings- och agroinvesteringsprogram. N IB:s lån ingår i en ny sam- 

finansieringsuppläggning med s.k. A- och B-lån, som Världsbanken intro

ducerade för detta investeringsprogram. N IB:s lån har samma löptid som 

Världsbankens eget A-lån. Ett stort antal affärsbanker, bland dessa också 

nordiska, har deltagit i B-lånet som en del av samfinansieringen. Det 

nordiska intresset i projektet hänför sig till leveranser från Norge och 

Finland, och det föreligger möjligheter till ytterligare nordiska leveranser. 

Som en uppföljning besökte de personer i Världsbanken som ansvarar för 

Ungern-projektet de nordiska huvudstäderna för att informera både före

tag och banker om framtida projekt och leveransmöjligheter till landet. 

Programmet arrangerades av N IB  i samarbete med de nationella exportrå

den och nordiska affärsbanker som deltog i B-lånet.

Därtill har banken vid årsskiftet lämnat 11 villkorliga lån eller förhands- 

utfästelser till ett totalvärde av 90,2 milj. SDR. Dessa gäller projekt i länder 

såsom Colombia, Indien, Kamerun, Portugal, Singapore och Tunisien. Vid 

fem av projekten är det fråga om samfinansiering med Världsbanken eller 

Afrikanska Utvecklingsbanken. De övriga är nordiska turn-key projekt 

som förutsätter en samfinansiering med nordiska exportkreditinstitut, det 

svenska BITS och/eller nordiska affärsbanker. Aktuella sektorer är energi, 

jordbruk, industri, telekommunikation och transport.

Enligt projektinvesteringslåneordningen kan N IB , förutom att själv be

vilja lån, även ställa garantier till nordiska affärsbanker och andra finan

sieringsinstitut för projektinvesteringslån som dessa beviljar. N IB  har 

lämnat sin första förhandsutfästelse för en sådan garanti, gällande ett 

norskt-svenskt industriprojekt.

För att i initialskedet närmare bekanta sig med de aktuella låntagarlän- 

derna och för att etablera sig där som en intressant långivare har N IB  lagt 

vikt vid att besöka berörda myndigheter och viktigare institutioner i dessa 

länder.

NIB:s samarbetsavtal med Världsbanken har varit värdefullt och gett 

konkreta resultat redan från början av den nya verksamheten. Förutom de 

två första lånen som samfmansierats med Världsbanken arbetar N IB  för 

närvarande med ca 10 projekt som kan leda till ytterligare samfinansiering- 

ar. N IB  har deltagit i fmansiärmöten som berörda utvecklingsländer arran

gerat tillsammans med Världsbanken för att bl. a. diskutera finansierings- 

uppläggningar.

Kontakterna med de ledande regionala utvecklingsbankerna. Afrikanska 

Utvecklingsbanken, Asiatiska Utvecklingsbanken och Interamerikanska 

Utvecklingsbanken, har förstärkts under året. Bl. a. inom ramen för NIB:s 

överenskommelse om samarbete både med UNDP och Världsbanken, 

förbereder N IB  en medverkan i finansieringen av investeringar som initi

erats av de båda institutionernas gemensamma "Energy Assessment Pro

gramme” .
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Banken har ett nära samarbete med Nordiska projektexportfonden, 

NOPEF, som etablerades samtidigt med projektinvesteringslåneordning- 

en. Fondens huvuduppgift är att finansiera lönsamhetsstudier för projekt 

av nordiskt intresse främst i utvecklingsländer. Fondens styrelse utgör 

samtidigt en referensgrupp för banken i fråga om projekt som samfinan

sieras med de internationella utvecklingsbankerna. N IB  har lämnat en 

första förhandsutfästelse om lån till ett projekt som erhållit stöd från 

NOPEF.

Ovrig internationell utlåning

Utöver projektinvesteringslån har N IB  lämnat ett refinansieringslån på 

14,3 milj. SDR till AB Svensk Exportkredit. Lånet bidrar till att finansiera 

ett kraftverksprojekt i Peru med betydande norska och svenska leveran-

Sammanlagt uppgick den internationella utlåningen under året till 33,6 

milj. SDR, eller 18% av bankens totala utlåning.

Upplåning och likviditet

Läget på kapital- och penningmarknaderna karakteriserades under året 

av fortsatt styrka för dollarn och en hög internationell räntenivå. Interna

tionellt har inflationstakten varit sjunkande under större delen av året. 

Dollarräntorna, som sjönk kraftigt under senare delen av 1982, fortsatte sin 

nedgång under början av 1983. Det stora budgetunderskottet i USA och en 

relativt stram penningpolitik under sista delen av 1983, tillsammans med en 

betydande ekonomisk tillväxt, har bidragit till att räntorna åter stigit något, 

vilket i förening med dollarns starka ställning medfört högre räntor även 

för andra internationella valutor.

Den osäkra ränte- och kursutvecklingen under året har bland bankens 

nordiska låntagare medfört betydande tveksamhet att binda sig för fast 

ränta under en längre tid, utom i fråga om nordiska valutor. Banken har 

anpassat sig till denna utveckling genom de möjligheter den fått att uppta 

lån i nordiska valutor och genom ökad upplåning av långfristigt kapital till 

rörlig ränta. Trots detta har bankens utbetalningar till lånekunderna på 

totalt 105 milj. SDR under 1983 inte nått upp till förra årets volym på 176 

milj. SDR, varav mer än 100 milj. SDR utbetalades under sista tertialet.

För att bättre kunna tillgodose kundernas finansieringsönskemål har 

banken stärkt samordningen mellan funktionerna för utlåning, upplåning 

och likviditetshantering. B l.a . har en direktionsmedlem fått som speciell 

uppgift att medverka vid utarbetandet av särskilda finansieringsupplägg- 

ningar anpassade till kundernas speciella behov och med utnyttjande av 

bankens ställning som upplånare med många alternativa kapitalkällor.

Bankens långfristiga upplåning under året utgjorde 167,4 milj. SDR, 

fördelat på 5 lån jämfört med 125,6 milj. SDR  på 9 lån året innan. Av 

upplåningen utgjorde drygt 110 milj. SDR lån till fast ränta.
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Upplåningen i nordiska valutor, inklusive anskaffning av sådana genom 

swap-avtal mot andra valutor, uppgår nu till 128,2 milj. SDR och utgör 

21 %  av bankens totala utestående lång- och medelfristiga upplåning. Av 

den totala upplåningen hänför sig 6%  till inhemska nordiska kapitalmark

nader.

I januari emitterade banken ett obligationslån på 75 milj. USD på euro- 

marknaden. Lånetiden är 5 år och räntan 10 1/4%. Lånet gavs högsta 

kreditvärdering, Aaa/AAA, av de två ledande amerikanska rating-företa- 

gen. Av lånebeloppet utbetalades till banken 20% i januari och 80% i 

augusti 1983, vilket passade väl in i bankens likviditetsplanering. Räntelä

get vid upplåningstidpunkten visade sig vara förmånligt i förhållande till 

den senare ränteutvecklingen.

I maj emitterade N IB  som första utländska låntagare på den danska 

obligationsmarknaden ett lån på 100 milj. D K K . Obligationerna köptes i 

huvudsak av privatpersoner, och ungefär 6000 danskar är nu innehavare 

av NIB-obligationer. Obligationerna har en löptid på 10 år och en effektiv 

ränta på 12,3%. Den nominella räntan är 7%  och återbetalningskursen 

145.

I juni emitterade banken sitt tredje euroobligationslån i norska kronor. 

Lånet på 100 milj. N O K  har en löptid på 7 år och en ränta på 12 1/2%.

I oktober emitterade banken på eurokapitalmarknaden sitt andra dollar

obligationslån under året, också detta på 75 milj. USD, till en ränta av

11 3/4%. Större delen av lånet omvandlades genom terminskontrakt till 

medel med flytande ränta för en period om 7 år.

I sin egenskap av officiell innehavare av SDR har N IB  under året slutit 

avtal med Norges Bank om en förlängning med två år av det lån på 20 milj. 

SDR som upptogs år 1981 inom ramen för Internationella Valutafondens 

system. Med en annan centralbank har N IB  avtalat om en 12 månaders 

revolverande kredit på 10 milj. SDR.

Tillgången till kortfristiga medel har under de senaste åren säkrats på 

flera sätt. Banken har skaffat sig tillgång till den amerikanska penning

marknaden genom sitt program för s. k. commercial paper på 100 milj. 

USD och en ” Master Note Facility” på 15 milj. USD. Banken deltar 

dessutom på den europeiska marknaden för interbankdepositioner. Även 

om banken i fråga om likvida medel varit nettoplacerare, har tillgången 

ytterligare tryggats genom avtal om kreditlimiter med ett antal banker.

Bankens nettolikviditet utgjorde vid årets slut 200,5 milj. SDR mot 126,1 

milj. SDR vid årets början. Ökningen motsvaras i huvudsak av medel till 

rörlig ränta.

Den avkastning som kan uppnås på de likvida medlen är väsentlig för det 

överskott banken kan uppvisa. Från hösten 1982 till början av 1983 sjönk 

avkastningen på 3-6 månaders USD-depositioner med ca 2,5 procenten

heter till en nivå som sedan blivit bestående. Motsvarande relativa ned

gång har även skett för andra ledande internationella valutor. Genom olika
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åtgärder, bl. a. genom placering i obligationer, har banken i sin likviditets

hantering kunnat motverka att nedgången i de korta räntorna väsentligt 

påverkat bankens resultat.

Intresset bland bankens kunder för SDR som lånevaluta har under de 

senaste åren successivt minskat, huvudsakligen till följd av dollarns domi

nerande ställning bland de fem valutor som ingår i SDR-korgen. Mot derna 

bakgrund har banken delat upp större delen av sina likvida SDR-medel i 

komponentvalutorna, främst för utlåningsändamål, men även för att nå 

ökad likviditetsavkastning. Uppdelningen har gjorts i två omgångar, dels i 

februari med 40 milj. SDR, dels i december med 50 milj. SDR, i båda fallen 

avseende femårsperioden 1983 — 1988.

Konferenser och nordiskt industrisamarbete

I syfte att stärka det nordiska industrisamarbetet samt bredda och för

djupa sin kontaktyta har banken under de senaste åren arrangerat fyra 

konferenser. Genom sin ställning som internationell finansiell institution 

ägd av de nordiska staterna, har banken haft möjlighet att samla ett 

representativt urval deltagare från nordiska företag och framstående före

dragshållare från internationella finansieringsinstitut och nordiska myndig

heter.

Den konferens banken arrangerade under verksamhetsåret vände sig 

främst till finansdirektörerna i sådana nordiska företag och institutioner 

som är regelbundna låntagare på de internationella kapitalmarknaderna. 

Bland deltagarna var också personer som ansvarar för de nordiska stater

nas internationella upplåning. Diskussionerna inleddes av framstående 

internationella finansmän som behandlade läget och utvecklingen på kapi

talmarknaderna samt kreditrisksituationen vid export till utvecklings

länder. Tvådagarskonferensen med ca 40 deltagare hölls i september.

I början av 1981 arrangerade banken en industrikonferens i Helsingfors, 

i vilken deltog ett 30-tal chefer från ledande företag i Norden och represen

tanter för industriförbund och myndigheter. Konferensens tema var ” O f

fensiva industrisatsningar av nordiska företag i samverkan” . Samma år 

arrangerade banken även en industripolitisk konferens tillsammans med 

Nordens fackliga samorganisation med ett 20-tal deltagare från dess under

organisationer.

I den saudiarabisk-nordiska konferens som banken anordnade i juni 1982 

deltog ett 30-tal industrichefer från de nordiska länderna tillsammans med 

representanter för myndigheterna. Från myndighetshåll hade det bedömts 

som önskvärt att banken arrangerade denna konferens för att utöka kon

takterna mellan Norden och Saudiarabien och utveckla gemensamma pro

jekt. Majoriteten av de ca 25 saudiarabiska deltagarna var ledande enskilda 

företagare.

Nordiska rådets ekonomiska utskott uttalade till Nordiska rådets ses-
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sion 1983 i samband med ett medlemsforslag om åtgärder för att stimulera 

innovationer inom näringslivet, att utskottet finner det ” naturligt och 

riktigt att myndigheterna i de nordiska länderna vidtar åtgärder för att 

stimulera innovationsverksamheten” . Banken har mot denna bakgrund 

analyserat och närmare undersökt möjligheterna att kunna ge lån till risk- 

betonade innovationsprojekt utan att påverka sin internationella kreditvär

dighet. Detta har resulterat i en rapport rörande särskilda nordiska innova

tions- och marknadsutvecklingslån till mindre och medelstora företag att 

administreras av banken. Rapporten har överlämnats såväl till Nordiska 

ministerrådet som till Nordiska rådets ekonomiska utskott. Samarbets- 

ministrarna har konstaterat att det för tillfället inte föreligger enighet om 

att ta upp frågan till behandling i ministerrådet.

Administration

Den 31 december var 45 personer anställda vid banken mot 41 vid årets 

böijan. Av de anställda var 6 från Norge och 3 från vartdera Danmark och 

Sverige.

Under de två senaste åren har ökningen av bankens personal kunnat 

begränsas till 6 personer eller 15%, trots en betydande ökning av utlåning 

och övrig verksamhet. Förvaltningskostnaderna uttryckta i SDR har under 

de två åren endast stigit med 14% till 2,2 milj. SDR, och motsvarade år 

1983 9,7%  av räntenettot jämfört med 10,4% år 1982 och 12,2% år 1981.

Banken har under året utprovat ny datautrustning i samband med på

gående arbete att utveckla och integrera sin data- och textbehandling.

Bankens resultat och ställning

Bankens ränteintäkter på utlåning ökade med 35% till 60,1 milj. SDR 

jämfört med 44,5 milj. SDR år 1982. Ränteintäkterna på likvida tillgångar 

utgjorde 21,1 milj. SDR mot 20,5 milj. SDR år 1982, och räntenettot 23,1 

milj. SDR mot 20,2 milj. SDR. Det större räntenettot har främst berott på 

ökad utlåningsvolym och på förräntning av ökningen i fonderade vinstme

del. Den totala utlåningen visade en genomsnittsränta på 10,4% jämfört 

med 10,2% året innan.

Verksamhetens överskott var 19,3 milj. SDR, jämfört med 18,4 milj. 

SDR föregående år. Överskottet motsvarar en årlig avkastning på det egna 

kapitalet vid periodens ingång på 11,9%.

En reservering på 4,0 milj. SDR har gjorts för kreditrisker. Styrelsen 

föreslår att återstående överskott på 15,3 milj. SDR överförs till reservfon

den.
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Räkenskapsårets resultaträkning, balansräkning, finansieringsanalys 

samt noter till bokslutet ingår på sidorna 14-18.

Helsingfors den 31 januari 1984

Arne Callans 

Arne Asper 

Jón Sigurbsson 

Eero Tuotnainen

Jan O. Karlsson 

Hermod Skånland

Thorhallur Asgeirsson

Erling Kristiansen

N. E. Sørensen

Pentti Uusivirta

Bert Lindström 

Verkställande direktör

Resultaträkning (i 1 000 SDR — se not 1)
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Balansräkning per 31 december (i 1000 SDR — se not 1)
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Finansieringsanalys 1.1—31.12 (i 1000 SDR — se not 1)

1 Före reserveringar.
2 Inklusive kapitalisering av räntor på noll-kuponglån och lån med återbetalning 

över pari kurs.
3 Upplåning för utlåning med rörlig ränta.

4 I beloppet ingår förtida återbetalning av lån 3,8 milj. F IM  (0,6 milj. SDR).

5 1 beloppet ingår återbetalning av medelfristig upplåning 16 milj. U SD  (15,3 milj. 

SDR).

Noter till bokslutet

(1) Enligt § 9 i bankens stadgar förs bankens räkenskaper i SDR. SDR 

definieras i överensstämmelse med de värderingsregler som Internationel

la Valutafonden (IM F) fastställer för IMF:s särskilda dragningsrätter. Om 

IM F ändrar dessa värderingsregler, avgör bankens styrelse i vad mån 

banken skall följa de nya reglerna. Banken har beslutat följa alla föränd

ringar som IM F  har gjort i sina regler sedan bankens grundande.

En SDR är från och med 1 januari 1981 summan av följande valuta

enheter:
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Värdet av en SDR uttryckt i US dollar är summan som erhålles då varje 

enskilt valutabelopp ovan omräknats till US dollar enligt av IM F  tillämpat 

förfarande. IM F  noterar dagligen värdet av SDR uttryckt i US dollar.

Den 31.12.1983 var växelkurserna för 1,00 SDR:

(2) Av banktillgodohavanden på 202,9 milj. SDR var 3,1 milj. SDR 

placerade på längre tid än ett år.

(3) Obligationer och fordringsbevis har i bokslutet upptagits till det 

lägsta av anskaffningsvärdet eller marknadsvärdet där sådant förefinnes. I 

tidigare bokslut har obligationer och fordringsbevis upptagits till det lägsta 

av anskaffningsvärdet, nominella värdet eller marknadsvärdet. Ändringen 

i värderingsprinciperna invefkar obetydligt på resultatet.

(4) Av utestående lån på 623,6 milj. SDR var 4,9 milj. SDR nordiska 

projektinvesteringslån.

(5) Därtill faar banken lämnat villkorliga lån eller förhandsutfästelser för 

projektinvesteringslån och -garantier till ett totalvärde av 90,2 milj. SDR.

(6) Upplåningskostnaderna för bankens långfristiga lån är aktiverade. 

Kostnaderna avskrivs under fem år.

(7) Inventarier avskrivs med 30% per år. Byggnaden avskrivs med 

2,5 %  per år.

(8) Beloppet avser aktier för tjänstebostäder och andelsbevis för telefo

ner.

(9) Av bankdepositioner på 75,2 milj. SR var 0,5 milj. SDR placerade på 

längre tid än ett år.

(10) Commercial paper utställda och placerade på USA-marknaden till 

ett belopp i U S  dollar motsvarande 50,6 milj. SDR samt 14,0 milj. SDR 

upptaget under en Master Note Facility på 14,3 milj. SDR (15 milj. USD).
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(11) Bankens långfristiga lån bestod 31.12.1983 av (i tusental): 

Obligationslån

Övriga långfristiga lån

1 Lånets emissionskurs var 51,75 %  och lånet löper utan kupongränta.

2 Lånets återbetalningskurs är 145.

3 Lånet är bundet till Islands centralbanks officiella låneindex. 

Lånebeloppet indexregleras en gång per år.

4 Lånets emissionskurs var 55,468% och lånet löper utan kupongränta.
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Förteckning över beviljade lån 1983
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Förteckning över låntagare 1.6.1976—31.12.1983 

Energi och olja

Totalt beviljat: 307,0 m ilj. SDR — 20 lån

Danmark

Dansk Olie og Naturgas A/S 

Elektricitetsselskabet S .E .V ., Färöarna 

Elektricitetsselskabet 

I sefjord værket Interessentselskab (IFV) 

Andelsselskabet Østkraft 

Århus havnevæsen

Finland

Imatran Voima Osakeyhtiö 

Industrins Kraft Ab 

Kuopio stad

Island

Landsvirkjun

Norge

ÅSV Nyset-Steggje Kraft A/S
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Sverige

O K  Kracker Aktiebolag 

O K G  Aktiebolag 

Svenska Petroleum AB 

Sydkraft Aktiebolag

Kommunikation

Totalt beviljat: 98,2 milj. SDR — 27 lån

Danmark

Københavns Frihavns- og Stevedoreselskab A/S 

Nexø havn

Telefonverk Føroya Løgtings

Finland

Finnexpress Oy 

Jakobstads stad 

Karair oy 

Mariehamns stad

Naantalin Matkustajaterminaali Oy 

Neste Oy 

Nådendals stad 

Rederiaktiebolaget Eckerö 

Åbo stad

Norge

Bodø kommune 

Harstad kommune

A/S Kristiansands Dampskipsselskap 

A/S Larvik-Fredrikshavnfeijen 

A .S Norving 

Oslo havnevesen

Sverige

Göteborgs hamn, Göteborgs kommun 

Silja Line (Stockholm) Aktiebolag 

Stena Line Aktiebolag 

Uddevalla kommun

Gruvdrift och råvaruinriktad industri 

Totalt beviljat: 98,0 milj. SDR — 17 lån

Danmark

Danogips A/S

Aktieselskabet Faxe Kalkbrud 

Aktieselskabet Aalborg Portland-Cement-Fabrik

Finland 

Outokumpu Oy

Island 

Icelandic Alloys Ltd.
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Norge 

Elkem-Rockwool 

LK A B  Norge A/S 

Aksjeselskapet Norcem 

A/S Norsk Leca 

Norzink AS

Årdal og Sunndal Verk a. s.

Sverige

Luossavaara-Kiirunavaara Aktiebolag 

Nordkalk Aktiebolag 

Viscaria Aktiebolag

Skogsindustri

Totalt beviljat: 44,6 m ilj. SDR — 9 lån

Finland 

Oy Kaukas Ab 

Oulu Osakeyhtiö

Norge

I/S Folla Invest 

Folium Fabrikker A/S 

Norske Skogindustrier A/S 

Saugbrugsforeningen

Sverige

Ahlströmföretagen Svenska Aktiebolag 

Wifstavarfs Aktiebolag

Kemisk industri

Totalt beviljat: 29,0 milj. SDR — 16 lån

Donmark 

Dumex A/S

Finland 

Oy Nordtend Ab 

Oy Noresin Ab 

Oy Uponor Ab 

Wallac Oy

Oy Wiik & Höglund Ab

Norge

Apothekernes Laboratorium for Specialpræparater A/S

Dyno Industrier A.S

MA-BO A/S

Nyegaard & Co. A/S

M. Peterson & Søn A/S

Viking Dekk A/S

Sverige

Nordtend Aktiebolag
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V erkstadsindustri

Totalt beviljat: 96,7 milj. SDR — 46 lån

Danmark

Lindab Ventilation A/S

Skandinavisk Aluminium Profiler af 1980 Grenå A/S 

Finland

ATA Osakeyhtiö - Aktiebolaget ATA 

Eldon Oy 

Forrex Oy 

Forste Oy

Johnson Metall Oy Ab 

Kone Oy 

Kumera Oy

Mariehamns Rostfria Ab 

Oy Parca Norrahammar Ab 

Oy Partek Ab 

Rauma-Repola Oy 

Oy Saab-Valmet Ab 

Segerström & Svensson Oy 

Telinekeskus Oy 

Oy Wellit Ab 

Oy Wärtsilä Ab

Norge

Grepa og Mjelva Fabrikker A.s 

Horten Karosseri A/S 

Aksjeselskapet Jøtul 

A/S Kongsberg Våpenfabrikk 

Lindab Ventilation A/S 

Nylands Maskinverksted A/S 

A/S Raufoss Ammunisjonsfabrikker 

ScanRope a/s 

Trio Ving A/S

Vestfold Bil & Karosseri A/S 

Viking-Mjøndalen A/S

Sverige 

bruun system aktiebolag 

Bulten AB

Grevstad Induction Bending Aktiebolag

Norba Aktiebolag

Scantrac Aktiebolag

Svenska Rosenlew Aktiebolag

Svenska Varv Aktiebolag

Umeå Mekaniska Aktiebolag

Aktiebolaget Volvo

Volvo BM  Aktiebolag

Volvo Personvagnar Aktiebolag
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Elektronikindustri

Totalt beviljat: 10,1 milj. SDR — 11 lån

Finland 

Alnor Oy 

Aspo Oy 

Oy DA VA  Ab 

Oy Edacom Oy 

Oy Glamox Elektro Ab

Norge

Norsk Data A.S

Sverige

Ericsson Information Systems AB 

N .D . Norsk Data Aktiebolag

Handel och tjänster

Totalt beviljat: 40,4 milj. SDR — 10 lån

Danmark

SAS Catering A/S Danmark

Finland

Asea-Skandia Osakeyhtiö

Norge

Det norske Veritas 

A/S Nevi

Skandinavisk Kvalitetssikring A/S 

Kommandittselskapet Teamco A/S & Co.

Sverige

IK E A  Svenska Aktiebolag 

SAS Catering Aktiebolag

Övriga investeringslån

Totalt beviljat: 24,4 milj. SDR — 19 lån

Danmark

P/F Giljanes, Färöarna 

Odense Flexible ApS

Finland

Oy Biion Ab 

Ab Chips Oy Ltd.

Oy Nordfilm Ab 

Oy Pello Food Ab

Peräpohjolan Kansanopiston Kannatusyhdistys r.y. 

Oy Wilh. Schauman Ab 

oy Suomen Fix ab 

Tetra Pak Oy
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Island 

ISN O  H/F

Norge

Hydro Perstorp Laminater a. s 

Jordan A/S 

A/S Maarud

Sverige

Helsingborgs Litografiska Aktiebolag 

Internordiska Fritidshus AB 

Mölnlycke Aktiebolag

Regionallån

Totalt beviljat: 48,2 milj. SDR — 11 lån

Danmark

Færøernes Industrifond 

Industriens Udviklingsfond, Färöarna

Finland

Utvecklingsområdesfonden Ab

Island

Islands Utvecklingsfond

Nordisk Industrialiseringsfond for Island

Norge

Distriktenes utbyggingsfond

Sverige

Stiftelsen Norrlandsfonden

Internationell utlåning

Totalt beviljat: 129,4 m ilj. SDR — 15 lån

Nordiska projektinvesteringslån 

Botswana Power Corporation 

Ungerns nationalbank

Övrig internationell utlåning 

Bulk Alandica Ab Ltd.

Finlands Exportkredit Ab 

Outokumpu Oy

Instituto de Recursos Hidraulicos y Electrificacion, Panama

Port Sally Management Company Limited

Privredna Banka Zagreb, Jugoslavien

SAS Catering Deutschland Gm bH , Västtyskland

AB Svensk Exportkredit

Tanesco, Tanzania

Mufindi Pulp and Paper Project, Tanzania
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Utestående lång- och medelfristig upplåning: Valutafördelning per 31.12.1983

(i miljoner)
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Beviljade lån

Investeringslån i Norden per 31.12.1983: Samarbetstillfällen fördelade på länder och utjämnad 

fördelning av lånebelopp

(i miljoner SDR)

Bankens lån är alltid i minst två nordiska länders intresse. Vid vaije 

låneprojekt måste det därför föreligga ett "samarbetstillfälle” i minst ett 

annat nordiskt land. Ovanstående tabell visar hur bankens investeringslån 

fördelar sig på vaije land, och i vilka andra länder samarbetstillfällen 

förekommit. Det kan finnas flera samarbetstillfällen vid ett låneprojekt.

Om man tar Danmark som exempel, visar tabellen att 20 lånt;- are varit 

danska, och att det vid dessa lån funnits 3 samarbetstillfällen i Fii nd, ett i 

Island, 7 i Norge och 15 i Sverige. Vidare ser man att samarbets, fällen i 

Danmark funnits för 4 av lånen till Finland, liksom för 2 av lånen till island, 

17 av lånen till Norge och 12 av lånen till Sverige. Totalt har samari ^still- 

fällen i Danmark funnits vid 35 av lånen till andra nordiska ländei. ... ,d 20
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låntagare och 35 samarbetstillfällen har därmed danska intressen förekom

mit vid 55 av bankens 175 investeringslån.

De två sista kolumnerna anger en beräknad fördelning av det totala 

beloppet för investeringslån beviljade per 31.12.1983. Som fördelnings

princip har valts att 2/3 av beloppet påförts låntagarens hemland, och den 

återstående tredjedelen har påförts det land eller de länder där samarbets

tillfällen funnits.

Totalt antal lån — fördelning på storlek

Styrelse

Danmark

Erling Kristiansen, ambassadør, Udenrigsministeriet 

Suppl.: Hedeman Olsen, kontorchef, Industriministeriet 

Niels Erik Sørensen, kontorchef, Finansministeriet 

Suppl.: Bent Sveistrup, kontorchef, Danmarks Nationalbank

Finland

Eero Tuomainen, direktör, Ekonomiska planeringscentralen 

Suppl.: Annikki Saarela, konsultativ tjänsteman, Finansministeriet 

Pentti Uusivirta, bankdirektör, Finlands Bank 

Suppl.: Åke W ihtol, understatssekreterare, Utrikesministeriet

Island

Thorhallur Asgeirsson, departementschef, Handelsdepartementet, sty

relsens viceordförande

Suppl.: Tomas Arnason, direktör. Institutet för Ekonomisk Utveckling 

Jón Sigurðsson, direktör, Statens Ekonomiska Institut 

Suppl.: Guðmundur Magnusson, rektor, Islands Universitet
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Morge

Arne Asper, administrerende direktør, Frionor Norsk Frossenfisk A/L 

Suppl.: Harald Henriksen, administrerende direktør, Den Norske Indu

stribank A/S 

Hermod Skånland, direktør, Norges Bank

Suppl.: Kjell Kristensen, viseadministrerende direktør, A/S Vinmono

polet

Sverige

Arne Callans, direktör, styrelsens ordförande

Suppl.: Arne Lindå, direktör, Internationella Valutafonden (till

26.1.1984)

U lf Lindén, viceverkställande direktör, Volvo AB (från

26.1.1984)

Jan O. Karlsson, statssekreterare för nordiska samarbetsfrågor, Jord

bruksdepartementet 

Suppl.: Erik Åsbrink, statssekreterare, Finansdepartementet

Kontrollkommitté

Danmark

Jens Steffensen, folketingsmand 

Erling Dinesen, fhv. minister

Finland

Ulf Sundqvist, chefdirektör

C. O. Tallgren, verkställande direktör

Island

Stefån Jönsson, f. d. altingsman 

Halldor Ásgrimsson, fiskeriminister

Norge

Håkon Kyllingmark, fhv. stortingsrepresentant 

Odd Sagør, finansrådmann

Sverige

Paul Jansson, riksdagsman

Gunnar von Sydow, f. d. landshövding (till 1.5.1983)

Lennart Nilsson, generaldirektör (från 1.5.1983)

Av kontrollkommittén utsedda fackrevisorer:

Eric Haglund, CGR-revisor, Finland

Ole Rathje, statsautoriseret revisor, Danmark



1723C 3/e

Administration

Verkställande direktör:

Bert Lindström

Utlåning inom Norden 

Direktör: Jan Lennerhagen 

Bitr. direktör: Poul Hansen 

Lars Selenius

Internationell utlåning 

Direktör: Peter Laurson 

Bitr. direktör: Per Aasmundrud 

Bitr. direktör: Jens Høgel

Ekonomi och administration 

Direktör: Peter Modeen 

Christer Boije, administration 

Gerd Gripenberg. redovisning 

Jyrki lisalo, systemplanering

Likviditet, särskilda fmansieringsuppläggningar 

Direktör: Steen Steincke (till 30.9.1983)

Direktör: Petter Skouen (från 1.1.1984)

Birgitta Kantola, direktörsassistent

Landanalyser, utredningar 

Direktör: Knud Zimmer Ross

Övriga funktioner

Bitr. direktör: Siv Hellén, chefsjurist, styrelsessekreterare 

Anders Palm, juridik (till 31.3.1984)

Harri Pitkänen, juridik 

Ragnar Sjoner, juridik 

Roald Pettersen, information
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Till Kontrollkommittén för Nordiska investeringsbanken 

Revisionsberättelse

I uppdrag av Kontrollkommittén för Nordiska investeringsbanken har vi 

granskat bankens årsredovisning och räkenskaper samt förvaltning för år 

1983. Granskningen har utförts i den omfattning god revisionssed förutsät-

Ärsredovisningen är uppgjord i enlighet med allmänna bokföringsprin- 

ciper och per en rättvisande bild av bankens ställning per bokslutsdatum, 

resultatet av verksamheten och finansieringen för räkenskapsåret.

Vid vår revision har vi inte funnit anledning till anmärkning beträffande 

styrelsens och verkställande direktörens förvaltning av bankens angelä

genheter.

Helsingfors den 7 februari 1984.

Eric Haglund 

CGR-revisor 

Helsingfors

Ole Rathje 

Statsautoriseret revisor 

København

Till Nordiska ministerrådet

Kontrollkommitténs för Nordiska investeringsbanken berättelse över 

revisionen av bankens förvaltning och räkenskaper.

I enlighet med § 13 av stadgarna för Nordiska investeringsbanken ut

sedda att kontrollera bankens verksamhet och svara för revisionen av 

banken, avger vi efter att ha slutfört vårt uppdrag för år 1983 följande 

berättelse.

Kontrollkommittén har sammanträtt under räkenskapsåret och efter det 

bankens bokslut upprättats, varvid erforderliga kontroll- och gransknings- 

åtgärder vidtagits. Bankens årsredovisning har genomgåtts vid möte i 

Helsingfors den 6-7 februari 1984, då vi även tagit del av den revisionsbe

rättelse som avgivits av den av kontrollkommittén utsedda fackrevisorerna 

den 7 februari 1984.

Efter vår revision konstaterar vi

att bankens verksamhet under räkenskapsperioden bedrivits i överens

stämmelse med stadgarna,

att bokslutet, som efter avsättning av 4000000 SDR för kreditrisker 

uppvisar ett överskott om 15 307887,71 SDR, vilket i sin helhet av 

styrelsen föreslås överfört till reservfonden, ger en rättvisande bild 

av bankens ställning den 31.12.1983, av resultatet av bankens verk

samhet och av finansieringen under år 1983.
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Vi tillstyrker för Nordiska ministerrådet 

att resultaträkningen och balansräkningen fastställes och 

att styrelsen och verkställande direktören beviljas ansvarsfrihet för för

valtningen av bankens angelägenheter under den av oss granskade 

redovisningsperioden.

Helsingfors den 7 februari 1984.

Halldor Asgrimsson 

Stefan Jönsson 

Jens Steffensen

Lennart Nilsson 

Erling Dinesen 

Håkon Kyllingmark 

Ulf Sundqvist

Paul Jansson 

Odd Sagør

C. O. Tallgren
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Betänkande av Nordiska rådets ekonomiska utskott över berättelsen

Til Økonomisk utvalg er henvist beretning fra Nordisk investeringsbank 

vedrørende dens virksomhet i 1983 {C3le) samt Kontrollkomitéens beret

ning.

Økonomisk utvalg konstaterer at bankens utlån har fortsatt å øke. I 1983 

ble det bevilget 46 lån på tilsammen 189,8 millioner SDR (Special Drawing 

Rights). Dette representerer en økning på 9 prosent sammenlignet med

1982.

Siden banken startet sin virksomhet i 1976 har den bevilget i alt 201 lån 

med en total verdi av 926,0 millioner SDR. I samsvar med Nordisk Råds 

rekommandasjon nr. 3011983 har Nordisk Ministerråd besluttet å fordoble 

N IB ’s grunnkapital til 800 millioner SDR  fra og med 2. januar 1984. Dette 

innebærer at bankens utlånsramme fordobles til 2 milliarder SDR. I tillegg 

kommer den særskilte utlånsramme for nordiske prosjektinvesteringslån 

på 350 millioner SDR.

Utlån til investeringer i Norden beløp seg til 156,2 millioner SDR i 1983. 

Dette er en økning på ca 45 millioner SDR fra 1982. Over halvparten av 

lånene ble tatt opp de siste fire månedene av 1983, noe som har sammen

heng med en bedring av investeringsklimaet generelt i Norden. Av lånene 

gikk bl.a . 32 prosent til energisektoren, 24 prosent till kommunikasjons- 

sektoren, 7 prosent til kjemisk industri og 6 prosent til verkstedsindustrien.

Under ordningen for regionallån, hvis nåværende forsøksperiode utløper 

1. april 1984, var 80 millioner N O K  av lånerammen på 325 millioner N O K  

ikke bevilget. Dette beløpet er identisk med den ubenyttede del av den 

finske kvoten.

Ordningen med nordiske prosjektinvesteringslån er nå kommet igang. 1

1983 ble det bevilget lån til to prosjekter innenfor denne ordningen. Det ble 

også bevilget lån til to andre nordiske engasjementer i utlandet slik at den 

internasjonale utlåning i alt beløp seg til 33,6 millioner SDR. Dette er en 

nedgang fra 1982 da den internasjonale utlåning var særlig høy med 39,1 

millioner SDR. Internasjonale utlån utgjorde 18 prosent av bankens totale 

utlån i 1983.

Økonomisk utvalg vil bemerke at bankens ordinære utlånsvirksomhet i 

Norden nå ser ut til å ha kommet inn i faste baner. Så langt utvalget kan 

bedømme er fordelingen av lån til de ulike næringssektorer og land god. 

Fordelingen kan i enkelte år være noe ute av balanse. eksempelvis gikk 

halvparten av det bevilgede beløp til investeringslån til norske låntakere i

1983. Dette må sees på som en tilfeldighet som vil utjevnes i det lange løp.

Økonomisk utvalg har i 1984 behandlet ministerrådsforslag B 48le om

videreutvikling av Nordisk investeringsbanks regionallåneordning. I dette 

forslag foreslås det b l.a . å forlenge forsøksordningen med to år, å inklu-

BILAGA
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dere Grønland i ordningen og å avsette 40 prosent av lånerammen till 

Vestnorden. Økonomisk utvalg har sluttet seg til ministerrådsforslaget. 

Det vises til utvalgets betenkning til ministerrådsforslaget for en nærmere 

presentasjon av utvalgets synspunkter.

På sitt møte 8. desember 1983 i Helsingfors ble Økonomisk utvalg bl. a. 

orientert av representanter fra N IB , om en ordning for nordiske markeds- 

og innovasjonslån. Økonomisk utvalg tok saken opp i sin betenkning til 

Nordisk Ministerråds beretning for 1983.1 betenkningen sier utvalget bl. a.

” Økonomisk utvalg er kjent med at Nordisk Ministerråd ikke har ønsket 

å fremme et forslag om oppretting av en ordning i tråd med den ovenfor 

nevnte mulige ordningen for innovasjons- og markedsføringslån. Utvalget 

ville likevel henstille til Ministerrådet om å gå videre med det eksisterende 

forslag og justere dette, for å fremme små og mellomstore foretaks mulig

heter til å utvikle og markedsføre nye produkter. Utvalget ønsker et forslag 

framlagt til Nordisk Råds 33. sesjon, 1985.”

Økonomisk utvalg har med interesse merket seg den store etterspørselen 

etter nordiske prosjektinvesteringslån. I alt har N IB ’s styre behandlet 26 

lånesøknader mens et tjuetalls søknader bearbeides i banken. I 1983 er de 

to første låneavtaler inngått med h. h. v. Botswana Power Corporation og 

den ungarske nasjonalbank. Banken har dessuten gitt 1 \ betingede lån eller 

forhåndstilsagn. I samsvar med låneordningen har dessuten N IB  gitt for

håndstilsagn til en garanti vedrørende et norsk-svensk industriprosjekt. 

N IB ’s kontakt med Verdensbanken samt ledende regionale utviklingsban

ker er blitt forsterket i løpet av året. Økonomisk utvalg har også merket seg 

at samarbeidet med Nordisk prosjekteksportfond fungerer godt, og at N IB  

har gitt forhåndstilsagn om lån til et prosjekt som har mottatt støtte fra 

fondet.

Utlånssituasjonen har vært preget av den usikre rente- og kursutvikling. 

Dette har også fått betydning for bankens opplåningspolitikk.

Banken opptok i 1983 5 langsiktige lån på i alt 167,4 millioner SDR. Aret 

før opptok banken 9 langsiktige lån på i alt 125,6 millioner SDR. Opplåning 

i nordiske valutaer var på 128,2 millioner SDR. Dette utgjør 21 prosent av 

bankens totale utestående lang- og mellomlangsiktige lån. Av den totale 

lånesum er 6 prosent tatt opp i de nordiske kapitalmarkeder.

Av beretningen framgår det at bankens overskudd i 1983 var 19,3 m il

lioner SDR. Året før var overskuddet 18,4 millioner SDR. Årets overskudd 

gir en årlig avkastning på egenkapitalen med 11,9 prosent.

4,0 millioner SDR er avsatt til kredittrisikofondet. Det resterende over

skudd på 15,3 millioner SDR foreslås overført til reservefondet. Reserve

fondet er nå på 56,7 millioner SDR  og utgjør vel halvparten av det beløp 

som medlemslandene har innbetalt til banken.

Kontrollkomitéen konstaterer i sin beretning av 7. februar 1984:

- at bankens virksomhet i regnskapsperioden er drevet i overensstem

melse med vedtektene.
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- at regnskapsresultatet, etter avsetning av 4 000 000 SDR for kredittrisker 

viser et overskudd på 15.307.887,71 SDR. Overskuddet foreslås over

ført til reservefondet. Regnskapsresultatet gir et riktig uttrykk for ban

kens stilling den 31.12.1983, for resultatet av bankens virksomhet og for 

finansieringen under året 1983.

Kontrollkomitéen anbefaler for Nordisk Ministerråd:

- at resultatregningen og balansregningen godkjennes og

- at styret og administrerende direktør innrømmes ansvarsfrihet for for

valtning av bankens virksomhet for den regnskapsperioden som har 

vært gransket av denne komitéen.

Utvalget har ikke noe å bemerke til kontrollkomitéens beretning.

Under henvisning til ovenstående foreslår utvalget

at Nordisk Råd tar beretning C3le om Nordisk investeringsbanks 

virksomhet i 1983 og Kontrollkomitéens beretning til etterretning.

København, 9. februar 1984

David Adalsteinsson (F.) 

Gunnar Berge (A)

Ivar Hansen (V)

Paul Jansson (s)

Arvo Kemppainen (Skdl) 

Gunnar Nilsson (s) 

Formann 

Pär Stenbäck (Sfp)

Sten Svensson (m)

Esko Aho (K) 

Johan Buttedahl (Sp) 

Karen Thurøe Hansen (KF) 

Anker Jørgensen (S) 

Preben Lange (Si) 

Arne Skauge (H)

likka Suominen (Kok) 

Hans Olav Tunge svik (Kr.F.)

Ola Ullsten (fp)
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1984

Berättelse

om Nordiska kulturfonden inkl. revisionsberättelse

Verksamhetsberättelse 1982

A. Namn och adress 

Nordiska kulturfonden

Sekretariatet för nordiskt kulturellt samarbete

Snaregade 10

DK-1205 København K

tlf. 01/114711

B. Upprättad och deltagande länder

Nordiska kulturfonden upprättades 1966 genom en överenskommelse 

mellan Danmark, Finland, Island, Norge och Sverige.

C. Målsättning

Nordiska kulturfonden har till uppgift att främja det kulturella samarbe

tet mellan de nordiska länderna genom att ge bidrag till nordiska samar- 

betsprojekt inom kulturområdet.

Bidrag från fonden kan utgå till ändamål som gäller forskning, undervis

ning och allmänkulturell verksamhet.

Den sistnämnda verksamheten omfattar b l.a . musik, litteratur, bild

konst, teater, film och andra konstarter, kulturförmedling och frivilligt 

kulturarbete. Bidrag kan även utgå till informationsverksamhet inom och 

utom Norden om de nordiska ländernas kulturliv och om nordiskt kultu

rellt samarbete.

Fonden ger i första hand bidrag till nyskapande och initierande verksam-

D. Organisation

1. Administration

Nordiska kulturfonden erhåller ett årligt anslag över den gemensamma 

nordiska kulturbudgeten. Anslaget förvaltas av en styrelse som består av 

tio ordinarie medlemmar och tio personliga suppleanter. Av dessa är 

hälften parlamentariker som utnämnts av Nordiska rådet och hälften äm 

betsmän som utnämnts av Nordiska ministerrådet.

12-30-332 Nordiska rådet Del 2
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Medlemmarna och suppleanterna utnämns för en tidsperiod av två år i 

taget. Styrelsen väljer inom sig en ordförande och en vice ordförande för 

ett kalenderår i taget. Samma land innehar ordförandeposten två år i 

sträck.

Sekretariatet för nordiskt kulturellt samarbete sköter fondens sekreta

riatsfunktioner och ekonomiförvaltning. Sekretariatet är representerat på 

styrelsemötena.

Utöver kulturfondens egna medel fördelar styrelsen också de medel som 

stödordningen för nordiskt folkbildningssamarbete och stödordningen för 

nordiskt idrottssamarbete har, medel som beviljas separat över den nordis

ka kulturbudgeten.

2. Styrelsen

Styrelsen hade följande sammansättning 1982:

Danmark

fhv. formand for Folketinget K. B. Andersen 

suppleant: fhv. minister Nathalie Lind) 

fuldmægtig Niels Toft 

(suppleant: fuldmægtig Thomas Grage)

Finland

riksdagsman Elsi Hetemäki-Olander,

(suppleant: riksdagsman Ilkka-Christian Björklund t .o .m . den 10 no

vember, riksdagsman M ikko Ekorre, fr. o. m. den 11 november) 

kanslichef Jaakko Numminen,

(suppleant: kulturråd Matti Gustafson)

Island

altingsmand Sverrir Hermannsson 

(suppleant: altingsmand Stefan Jönsson), 

departementschef Birgir Thörlacius,

(suppleant: afdelingschef Árni Gunnarsson)

Norge

stortingsrepresentant Jo Benkow,

(suppleant: stortingsrepresentant Rolf Fjeldvær, t .o .m . den 21 juni, 

stortingsrepresentant Kirsti Grøndahl, fr. o. m. den 22 juni) 

departementsråd Olav Hove 

(suppleant: underdirektør Hans Sørbø)

Sverige

riksdagsledamot Bengt W iklund, (suppleant: riksdagsledamot Kersti 

Svartz), departementsråd Jan-Mats Lindahl, (suppleant: departementssek

reterare Brita Lundh).
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Under 1982 har riksdagsledamoten Bengt W ikiund, Sverige varit ordfö

rande för styrelsen och departementsrådet Jan-Mats Lindahl, Sverige, 

dess vice ordförande. Under verksamhetsåret 1982 har fyra ordinarie 

styrelsemöten hållits följande tider:

22 och 23 mars 1982 i København, Danmark 

29 och 30 juni 1982 i Tórshavn, Färöarna 

6 och 7 september 1982 i Tønsberg, Norge 

13 och 14 december 1982 i København, Danmark 

Dessutom har beviljningar för 1982 behandlats på decembermötet året 

innan.

3. Revision

Anslag beviljas med den förutsättningen att mottagaren senast sex må

nader efter utbetalning insänder en rapport och en ekonomisk redovisning 

av bidragets användning.

Fondens räkenskaper revideras av två revisorer utnämnda av Nordiska 

rådet. Under 1982 har fonden haft rigsrevisor J Bredsdorff och folketings

mand Otto Mørch som revisorer. Suppleanter för dessa har varit afdelings

chef S Lenler Olsen och folketingsmand Ivar Hansen.

4. Nordiska rådets granskning av verksamheten

Nordiska rådet har utsett ett särskilt utskott för granskning av kulturfon

dens förvaltning.

E. Verksamheten 1982 

1. Ekonomi (se bilaga 1)

Fonden hade följande medel till förfogande 1982:

Anslaget över den nordiska

2. Information

Annonser om fondens bidragsverksamhet har publicerats i en rad tid

ningar i samtliga nordiska länder, samt på Grönland, Färöarna och Aland. 

Jämfört med tidigare år har emellertid antalet annonser reducerats väsent

ligt m. h. t. de höga annonseringskostnaderna. Dessutom har informations

material om fonden distribuerats till en rad nationella och samnordiska 

organ. Ansökningsblanketter med tillhörande upplysningar om fonden och 

dess bidragsmöjligheter har som tidigare tillsänts de nordiska kultur- och 

undervisningsdepartementen.
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I den nordiska tidskriften Audhumla, som bl. a. informerar om nordiska 

stödordningar, finns en särskild spalt med information om kulturfonden 

samt en förteckning över projekt som beviljats bidrag.

3. Ansökningar

Under 1982 har fonden mottagit sammanlagt 638 ansökningar till ett 

sammanlagt ansökningsbelopp på ca 51 miljoner danska kronor.

Av nedanstående tabell framgår utvecklingen sedan kulturavtalet trädde 

i kraft 1972:

Det framgår av tabellen att antalet ansökningar från 1972 har stigit 

förhållandevis jäm nt, från 306 1972 till 935 1981 för att sedan sjunka till 638 

vilket kan jämföras med antalet ansökningar som förelåg 1976.

Det är emellertid inte möjligt att på nuvarande tidpunkt förutspå om 

antalet ansökningar även i fortsättningen kommer att vara färre jämfört 

med tidigare år.

Det bör påpekas att siffrorna i tabellen omfattar alla ansökningar som 

fonden mottar, dvs. även sådana ansökningar som faller utanför fondens 

stödområde. Siffrorna ger därför inte en helt korrekt bild av det verkliga 

behovet av bidrag till projekt som fonden kan stödja.

De inkomna ansökningarna under verksamhetsåret 1982 fördelar sig 

siffermässigt på kulturavtalets tre huvudområden enligt följande:

Detta avviker inte särskilt från fördelningen under de senare åren. Om 

kring 60-70 procent av ansökningarna hör till det allmänkulturella områ

det och har så gjort sedan 1975. Av tabell II framgår fördelningen av 

ansökningar sedan 1972.
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Tabell II

4. Behandlingen av ansökningarna

Innan ansökningarna läggs fram för styrelsens beslut bereds de, allt efter 

sitt innehåll, av handläggare i kultursekretariatet. I många fall anlitas 

Nordiska ministerrådets rådgivande kommittéer för forskning, undervis

ning och allmänkulturell verksamhet. Även andra organ anlitas vid behov, 

t. ex. de nationella forskningsråden och deras nordiska samarbetsorgan, 

nämnden för nordiskt musiksamarbete, Nordiska teaterkommittén m .fl.

Ansökningar som faller utanför fondens bidragsområde, t. ex. ansök

ningar av nationell karaktär och privata ansökningar om bidrag till studie

resor och stipendier läggs fram för styrelsen utan särskilt ställningstagande 

från sekretariatets sida. Ansökningar som sakligt hör hemma under särskil

da stödordningar, t. ex. ansökningar om bidrag till teatergästspel, överförs 

direkt till relevant stödordning.

De flesta ansökningar färdigbehandlas under det första mötet efter det 

att de inkommit till sekretariatet. En del ansökningar av atörre ekonomiskt 

omfång och/eller ansökningar av större principiell betydelse kan däremot 

bli bordlagda för inhämtande av kompletteringar m. m.

5. Utdelning av fondens medel

Av de inkomna ansökningarna under verksamhetsåret 1982 kunde fon

den tillmötesgå 171 med ett sammanlagt beviljningsbelopp på 7 522 700 dkr, 

härav utgör 1045000 dkr medel ur fondens anslag för 1983.

Fördelningen av beviljningarna på kulturavtalets tre huvudområdena 

framgår av följande tabell:

En tabell över antalet ansökningar och ansökningsbelopp samt antalet 

beviljningar och beviljat belopp fördelade på de enskilda huvudområdena 

under perioden dec 81 -dec 82 (5 möten) finns bifogad som bilaga 2 a.
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En förteckning över alla projekt som har fått bidrag från Nordiska 

kulturfonden 1982 under perioden dec 81-dec 82 (5 möten) finns bifogad 

som bilaga 2 b.

Av följande tabell framgår utvecklingen av fondens beviljningar sedan 

1972:
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Resultaträkning för verksamhetsåret 1982 

för Nordiska kulturfonden

BILAGA 1

Köpenhamn den 25 april 1983

Halvdan Skard 

Direktör

Ove Stenroth 

Byråchef
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BI LAG A 2

Antall søknader og oversikt over bevilgninger i 1982

* heraf 1 120000 dkr, af 1983-års midler. Opstillingen dækker styrmøderne 

** heraf275000 dkr af 1981-års midler. 55 styr, dec 81 57 styr, ju li 82 

dvs 8679200 dkr af 1982-års midler. 56 slyr, marts 82 58 styr, sept 82
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Bl LAG A 3

Bevillinger for Nordisk Kulturfond dec. 81—dec. 82 (5 møder) 

FORSKNING

Overgribende og tværvidenskabelig forskning

Humanistisk forskning
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Samfundsvidenskabelig forskning

Naturvidenskabelig forskning

Medicinsk forskning
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Skov- og landbrugsforskning

UNDERVISNING

Overgribende spørgsmål og pædagogisk forskning
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Forskole og grundskole

Gymnasial uddannelse

Akademisk grunduddannelse

Læreruddannelse
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Erhvervsuddannelse

Voksen- og videreuddannelse

Specialundervisning

ALMENKULTUREL V IRKSOM HED

Overgribende spørgsmål
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Formidling

Museum, bibliotek og arkiv
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AV-medier, grafiske medier

Kunstnerisk virksomhed 

Håndværk og formgivning

Billedkunst (maleri, skulptur, foto)



1744 C 4/k: Bilaga 3

Musik og dans
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Litteratur
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Dramatisk virksomhed (teater og film)

Anden virksomhed

Etniske minoriteters samarbejde

Idræt og friluftsvirksomhed

Socialt samarbejde
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Børne- og ungdomssamarbejde

Ideelt samarbejde (fagligt, kirkeligt, politisk)

Kvindesamarbejde
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Nordiske kulturuger

BILAGA 4 

Revisionsprotokol

1. Fondens regnskab for 1982 er som et bilag til virksomhedsberetning

en godkendt sammen med denne på fondens styrelsesmøde den 5.-7. ju li 

1983 og tilsendt revisorerne med skrivelse af 26. august 1983 fra sekretaria

tet for nordisk kulturelt samarbejde.

Regnskabet er revideret. Revisionen er udført i overensstemmelse med 

god offentlig revisionsskik, jf. § 3 i lov nr. 321 af 26. juni 1975 om revi

sionen af statens regnskaber m. m.

Til driftsregnskab og status bemærkes følgende:
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Driftsregnskab

2. Fondens indtægter har andraget 10.534.716 d.kr.

For 1982 er fondsbidraget i det nordiske kulturbudget forhøjet fra 8,5 

mill. kr. til 9,0 mill. kr. Forskellen mellem det budgetmæssige tilskud og 

det samlede til rådighed værende beløb - 1,5 mill. kr. - hidrører for lidt 

over halvdelens vedkommende fra tilskrevne renter, medens den reste

rende del består af tilbagebetalinger af bevillinger som ikke er blevet 

udnyttet, samt et overført driftsoverskud fra foregående år.

3. Regnskabets udgiftsside kan opdeles i to hovedgrupper: Administra

tionsudgifter og meddelte bevillinger.

Administrationsudgifterne omfatter de udgifter, der umiddelbart kan 

henføres til fonden. Sekretariatsarbejde og økonomiforvaltning varetages 

af sekretariatet for nordisk kulturelt samarbejde, og de hermed forbundne 

udgifter posteres i kultursekretariatets regnskab.

Udviklingen i fondens administrationsudgifter i perioden 1978-82 frem

går af følgende oversigt.

4. I pkt. 3 i revisionsprotokollat 1/1981 foreslog revisorerne, at spørgs

målet om en begrænsning af administrationsudgifterne blev taget op til 

generel overvejelse. Ifølge ovenstående oversigt er administrationsudgif

terne i 1982 faldet med 173.894 kr., svarende til 28% i forhold til året før. 

Revisorernes forslag blev fremsat, inden regnskabet for 1982 var aflagt, 

men på et tidspunkt, hvor størstedelen af udgifterne vedrørende 1982 var 

afholdt. Uafhængigt af revisorernes forslag har sekretariatet for nordisk 

kulturelt samarbejde således selv begrænset administrationsudgifterne.

5. Mødeomkostningerne, der i de senere år har udgjort omkring halvde

len af fondens administrationsudgifter, udgør for 1982 knap halvdelen af de 

samlede administrationsudgifter. I absolutte tal er udgifterne faldet med 

ca. 67.000 kr. til ca. 216.000 kr., svarende til 24%. Nedgangen skyldes 

b l.a ., at ingen af møderne i 1982 er afholdt på steder, hvortil rejseudgif

terne har været ekstraordinært store. Udgifterne i forbindelse med mødet i 

Thorshavn i juni 1982 udgjorde knap 62.000 kr., svarende til 29% af de 

samlede mødeomkostninger. I de to foregående år har udgifterne ved et 

enkelt af møderne udgjort omkring halvdelen af samtlige mødeudgifter.
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Resten af nedgangen i de samlede administrationsudgifter kan henføres 

til, at udgifterne til annoncer, tryksager m. m. er faldet med ca. 109.000 kr. 

til ca. 130.000 kr., svarende til 46%. Dette skyldes, at antallet af aviser, 

hvori der annonceres om fondens støttemuligheder, er reduceret.

Udgifterne til mødehonorarer er praktisk taget uændrede i forhold til 

1981, idet de kun er steget med ca. 3.000 kr. til ca. 95.000 kr. Dette hænger 

sammen med, at honorarerne har været af samme størrelse som i 1981, 

hvor de var fastsat således, at formanden oppebar 12.000 kr. årlig, næstfor

manden 10.000 kr. og de øvrige medlemmer hver 8.000 kr. Forskellen 

mellem de samlede bestyrelseshonorarer på 86.000 kr. og det i regnskabet 

anførte beløb på ca. 95.000 kr. skyldes sociale afgifter (arbejdsgiveraf

gifter) for de to svenske medlemmer af styrelsen samt et vederlag på ca. 

1.700 kr. for kunstnerisk underholdning til en middag i forbindelse med et 

styrelsesmøde. Styrelsen har på sit møde i juli 1983 besluttet, at honorarer

ne fra og med 1. januar 1983 skal reguleres i takt med justeringen af de 

afgiftsfrie tillæg, som kultursekretariatets personale oppebærer.

Det bemærkes, at styrelsen i 1983 fra en professor i retsvidenskab ved 

Københavns Universitet har indhentet en udtalelse om styrelsens adgang 

til selv at fastsætte honorarer til sine medlemmer. Ifølge udtalelsen har 

styrelsen denne adgang. Dette afskærer naturligvis ikke revisorerne fra at 

kommentere honorarspørgsmål ud fra kritisk-økonomiske synspunkter.

6. Bevillingerne er i regnskabet anført med 9.674.200 kr. og fordeler sig 

på 200 projekter. Bevillingerne er anført i regnskabet med et beløb og er 

ikke som i de foregående år specificeret på de enkelte møder.

Afviklingen af 2 bevillinger på henholdsvis 234.000 kr. og 400.000 kr. 

administreres af sekretariatet for nordisk kulturelt samarbejde. Den først

nævnte bevilling vedrører udarbejdelse ved fondens sekretær af en norsk

islandsk ordbog. Til dette formål er der tidligere givet en bevilling af 

fonden til dækning af udgifter til en vikar for fondens sekretær, medens 

denne fik bevilget tjenestefrihed til færdiggørelse af ordbogen.

Bevillingen på 400.000 kr. er givet til Nordens Hus på Færøerne. Der 

skal anvendes nogenlunde lige store beløb til kunstnerisk udsmykning af 

huset og til aktiviteter, som skal komme den færøske befolkning til gode i 

forbindelse med påbegyndelsen af virksomheden for Nordens Hus. Belø

bet er overført til virksomhedsbudgettet for Nordens Hus, der for 1982 er 

administreret af kultursekretariatet.

7. Driftsregnskabet slutter med et overskud (ikke-disponerede midler) 

på ca. 418.000 kr., der overføres til 1983.

Status

8. Fondens aktiver består hovedsagelig af et tilgodehavende i kultursek

retariatet på 4.285.229 kr., medens den væsentligste passivpost består af
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beviljede, men ikke udbetalte beløb vedrørende fondsbevillingerne for

1981 og 1982. Pr. 31. december 1982 udgjorde denne post 3.879.831 kr.

Spørgsmålet om styrelsens adgang til at disponere over fremtidige bevil

linger har tidligere været berørt, jf. senest pkt. 5 i revisionsprotokollat 

1/1981, hvor revisorerne tog til efterretning, at oplysning om støtte af de 

følgende års bevillinger fremtidig blev givet i form af en optagelse af 

bevillingstilsagnene i fondens status under både aktiver og passiver.

I status pr. 31. december 1982 er der imidlertid i modsætning til status 

pr. 31. december 1981 ikke optaget sådanne bevillingstilsagn. Revisorerne 

skal på denne baggrund henstille, at der gives oplysning om egentlige 

bevillingstilsagn af kommende års bevillinger enten på den angivne måde 

eller som nænvt i revisionsprotokollat 1/1975 ved en note til regnskabet 

eller ved en samlet protokoltilførsel en gang årlig.

I overensstemmelse med fondens sædvanlige praksis betragtes bevil

linger givet på styrelsens møde i december af det kommende års fondsbe

villing ikke som bevillingstilsagn af kommende års bevillinger. Der sigtes 

med ovennævnte note eller protokoltilførsel alene til egentlige bevillingstil

sagn givet længere tid forud for virksomhedsåret end december-mødet.

Særregnskaber

9. På baggrund af revisionsprotokollat 1/1981 har formanden for fon

dens styrelse og repræsentanter for sekretariatet for nordisk kulturelt 

samarbejde med revisorerne drøftet omfanget af sekretariatets ressour

ceindsats med henblik på kontrollen med bevillingernes anvendelse, navn

lig den kontrol, der finder sted ved gennemgang af regnskaber for støttede 

projekter. Revisorerne er klar over, at dette arbejde kan være relativt 

omfattende, men finder, at en regnskabsgennemgang normalt er det mest 

effektive middel til at påse, at vilkårene for bevillingerne er overholdt. Det 

er samtidig opfattelsen, at sekretariatet har muligheder for at rationalisere 

forretningsgangen. Revisorerne har i denne forbindelse mærket sig, at 

styrelsen har bevilget 5.000 kr. til udarbejdelse af en ny regnskabs- og 

rapporteringsblanket.

Som led i revisionen af fondens regnskab er der foretaget en gennem

gang af regnskaber m. v. for projekter, der har modtaget støtte fra fonden. 

Gennemgangen for 1982 har omfattet et antal svarende til 16% af årets 

bevillinger. Hertil kommer de i pkt. 13 omtalte sager, der er gennemgået 

efter særskilt aftale med sekretariatet.

Revisorerne finder anledning til at fremdrage følgende fra gennem

gangen:

10. For så vidt angår en bevilling på 750.000 kr. til British Museum, 

London, til gennemførelse af en udstilling om vikingetiden foreligger der et 

regnskab, som hverken er vedlagt bilag eller bærer påtegning af en autori

seret revisor. Bevillingen har imidlertid været administreret af British
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Museum, og regnskabet er efter det oplyste revideret af den engelske 

rigsrevision sammen med museets regnskaber. Ifølge regnskabet udgør 

indtægterne £515.646 inkl. fondens bevilling på £60.238, og udgifterne 

andrager £463.602. Overskuddet, der udgør £52.044 eller 645.000 d.kr., 

svarende til 86% af fondens bevilling, skulle efter praksis have medført en 

tilbagebetaling til fonden, men beløbet er i overensstemmelse med det 

budget, der ligger til grund for ansøgningen og bemærkningerne hertil, 

indbetalt til Yorkshire Museum med henblik på etablering af en permanent 

vikingeudstilling.

Det fremgår ikke af fondens tilsagnsskrivelse eller af sagen i øvrigt, om 

British Museums forudsætning om den nævnte anvendelse af et eventuelt 

overskud er tiltrådt af fonden. Bl. a. fordi fondstilskuddet kun har udgjort 

ca. 12% af udstillingens indtægter, har revisorerne taget til efterretning, at 

overskuddet er overført til Yorkshire Museum, men man skal henstille, at 

det i fremtiden udtrykkeligt præciseres, såfremt fondens bevillingstilsagn 

er afgivet på andre vilkår end de sædvanlige.

11. Regnskabet vedrørende en bevilling til ” 1st Scandinavian Meeting 

in Behaviour Theraphy” viste et overskud på 2.624 s.kr., som under 

hensyn til beløbets størrelse burde være indkrævet.

For 2 bevillinger til den selvejende institution U LO  til musikoptagelser i 

Grønland er der aflagt årsregnskaber for institutionen, hvor bevillingerne 

er taget til indtægt. Det fremgår ikke af regnskaberne, hvorvidt bevilling

erne udelukkende er anvendt til musikoptagelserne, eller om de delvis er 

medgået til institutionens drift. Det er således ikke på det foreliggende 

grundlag muligt at afgøre, om der eventuelt burde ske tilbagebetaling af en 

del af fondens bevillinger.

12. På fondens 50. møde i september 1980 blev det besluttet at markere 

F N ’s internationale handicapår 1981 ved at afsætte et beløb til nordisk 

handicapsamarbejde inden for kulturområdet. Sagerne vedrørende anven

delsen af sådanne bevillinger er blandt de sager, der har været indkaldt til 

gennemgang i forbindelse med revisionen af fondens regnskaber for 1981 

og 1982.

Bidrag fra fonden kan ydes til formål inden for forskning, undervisning 

og almenkulturel virksomhed i videste forstand. En del bevillinger vedrø

rende handicapsamarbejdet opfylder denne formålsangivelse. Afgræns

ningen mellem det område, der henhører under fonden og egentlige sociale 

anliggender er imidlertid ikke skarp, og der synes at foreligge eksempler, 

hvor det må anses for tvivlsomt, om fondens formålsangivelse er opfyldt. 

Dette gælder f. eks. en bevilling til en konference om handicappedes bolig

forhold ("Boendet, en förutsättning för handikappades deltagande i sam

hällslivet” ).

Henset til de vide rammer for fondens muligheder for at yde støtte og til, 

at der er tale om en markering af det internationale handicapår, har 

revisorerne ikke bemærkninger til de her henhørende regnskaber. Det skal
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dog anføres, at regnskabet for en bevilling på 50.000 kr. til en integrations

lejr for handicappede viser, at af 106 deltagere var de 68 fra Danmark (inkl. 

Færøerne og Grønland), medens kun 1 deltager var fra Finland og 6 fra 

Norge. De øvrige 31 deltagere kom fra lande uden for Norden. Antallet af 

deltagere fra de andre nordiske lande burde efter revisiorernes opfattelse 

have været større, men da fondstilskuddet alene har andraget ca. 23% af 

indtægterne ved arrangementet, har man taget regnskabet til efterretning.

13. Der er endvidere efter aftale med sekretariatet foretaget en gennem

gang af 4 sager. Aftalen skyldes b l.a ., at der først på et sent tidspunkt er 

fremkommet regnskaber, og at disse ikke er helt tilfredsstillende. Det 

fremgår af sagerne, at 3 af bevillingerne er givet til udgivelse af publika

tioner, medens den sidste er givet til gennemførelse af mødevirksomhed. 

Projekterne er gennemført, idet publikationerne er udkommet, ligesom det 

er dokumenteret, at mødevirksomheden har fundet sted. Det fremgår 

tillige, at Nordisk Kulturfond er underrettet om forløbet af projekterne og 

har modtaget forklaringer på forsinkelserne i forbindelse med projekternes 

afvikling. For anvendelsen af 3 af bevillingerne er der aflagt urevideret 

regnskab eller udgiftsoversigt, og i 2 tilfælde er der medsendt bilag.

Gennemgangen har ikke givet anledning til bemærkninger, og reviso

rerne har derfor meddelt sekretariatet, at der ikke er noget til hinder for, at 

sagerne afsluttes på det foreliggende grundlag.

14. Den senest i pkt. 15 i revisionsprotokollat 1/1981 omtalte sag om 

udgivelse af en håndbog på fransk om nordisk samarbejde er endnu ikke 

afsluttet. Modtageren af bevillingen er anmodet om en situationsrapport 

om forløbet af sagen, men rapporten er endnu ikke modtaget.

15. Fondens regnskab har i øvrigt ikke givet anledning til bemærk

ninger, og vi har efter den foretagne revision givet regnskabet følgende 

påtegning:

” Foranstående driftsregnskab og status er revideret. Revisionen har 

ikke givet anledning til særlige bemærkninger. Der henvises til vores 

revisionsprotokollat af 21. december 1983” .

København, den 21. december 1983

Otto Mørch J . Bredsdorff
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Betänkande över berättelse om Nordiska kulturfonden 1982 avgivet 

av Nordiska rådets utskott för granskning av Nordiska kulturfondens 

förvaltning

Till utskottet har hänvisats av Nordiska kulturfonden till Nordiska rå

dets 32: a session avgiven berättelse över verksamheten 1982 jämte bila

gor. Berättelsen har behandlats vid möte den 25 januari 1984. Vid mötet 

hörde utskottet representanter för fondens styrelse och sekretariat.

Utskottet har genomgått berättelsen över Nordiska kulturfondens verk

samhet 1982 jämte bilaga I Resultaträkning för verksamhetsåret 1982 för 

Nordiska kulturfonden, bilaga 2 Antall søknader og oversikt over bevilg- 

ninger i 1982, bilaga 3 Bevillinger for Nordisk Kulturfonds midler for 1982 

och bilaga 4 Revisionsprotokoll 21.12.1983.

Med anledning härav föreslår utskottet

1. att Nordiska rådet godkänner Nordiska kulturfondens räkenska

per för år 1982 och beviljar fondens styrelse ansvarsfrihet för 

1982 samt

2. att Nordiska rådet lägger berättelsen om Nordiska kulturfondens 

verksamhet 1982 till handlingarna.

Stockholm den 25 januari 1984

BI LAG A 5

Eiður Guðnason (A.) 

Peter Muurman (Sd) 

Förman

Gunnel Jonäng (c) 

Robert Pedersen (S)

Håkon Randal (H)
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1984

Berättelse

från fonden för teknologi och industriell utveckling

(Överlämnad av Nordiska ministerrådet)

Verksamhetsberättelse för 1982

Nordisk fond för teknologi och industriell utveckling - Nordisk indu

strifond - upprättades 1973 av de fem nordiska regeringarna som ett led i 

ett vidgat industripolitiskt samarbete. De nordiska industriministrarna har 

fastställt följande inriktning av verksamheten.

Fonden har till syfte att stödja ett mera effektivt utnyttjande av nordiska 

resurser för teknologi och industriell utveckling. Fonden skall lägga stor 

vikt vid att stimulera teknologiskt samarbete mellan nordiska industriföre

tag. Fondens verksamhet bör därvid inriktas på att stödja dels tekniska 

utvecklingsprojekt mellan ett fåtal industrier, dels bransch- eller teknikin- 

riktade projekt som avser att lösa problem av central betydelse för viss 

industrisektor.

Utöver den industriellt inriktade verksamheten skall fonden ansvara för 

FoU-samarbete inom de sektorer av energiområdet där nordisk samverkan 

ej tillvaratas av andra organ.

Verksamheten 1982

Ar 1982 var Nordisk industrifonds nionde verksamhetsår. Under året 

har efterfrågan på finansiellt stöd från fonden till nordiska samarbetspro- 

jekt ökat markant. Under perioden 1976-79 var den totala sökvolymen 

hos inkomna projektförslag i genomsnitt ca 30 MSEK/år. Som framgår av 

FIG  1 var sökvolymen under 1980-1982 betydligt högre, och flera gånger 

högre än fondens tillgängliga medel. Det kan vidare konstateras att av 

fondens stöd ökar andelen lån till industriella utvecklingsprojekt 

(se FIG 2).

Styrelsen bedömer att fonden i sin hittillsvarande verksamhet lyckats 

skapa värdefulla kontakter och ökat samarbete mellan olika forskningsmil

jöer i de nordiska länderna.

Däremot visar erfarenheterna att det är svårare än väntat att stimulera
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till ökat industriellt samarbete i Norden. Anledningarna till detta är säkerli

gen många. Bland annat måste man beakta att samarbete mellan företag i 

olika länder i sig är komplicerat, och att de begränsade resurserna gör att 

fonden inte kan gå in i större projekt.

Under hösten 1982 har en uppföljning av avslutade projekt påbörjats 

med syfte att värdera det industriella värdet av projekten.

Lånevillkor

De nya lånevillkoren, som fondens styrelse fastställde i december 1981, 

har använts under hela 1982. De innebär en räntesats lika med diskontot i 

det land där medel utbetalas samt räntefrihet under två år från projektstart. 

De förbättrade lånevillkoren har tillämpats under så kort tid att fonden 

ännu inte kan värdera om de avsedda effekten, nämligen ökat industriellt 

samarbete, har uppnåtts.

Särskilda initiativ

Enligt styrelsens bedömning är det angeläget att fonden försöker initiera 

projektsamarbete inom områden, där speciella förutsättningar för nordiskt 

samarbete anses föreligga. Inom elektronikområdet anordnade fonden hös

ten 1981 ett nordiskt arbetsseminarium i avsikt att stimulera till nordiskt 

samarbete. Som ett resultat av detta initiativ har ca 15 projektförslag med 

en sökvolym på ca 30 M SEK  inkommit till fonden. Fonden har under 1982 

beviljat 6 M SEK  till elektronikprojekt och beräknar att även under åren 

1983/84 bevilja 5-6 M SEK  per år inom området.

Information

För att sprida kännedom om fonden och dess verksamhet har under 1982 

utgivits dels två nummer av N I-AKTUELLT dels en populärversion av 

verksamhetsberättelsen för 1981, vari tyngdpunkten lagts på beskrivning 

av fondens projektstödjande verksamhet. Dessa publikationer har givits en 

vid spridning till industrier, bransch- och forskningsorgan och andra intres

serade i Norden.

Sekretariatets personal har informerat om fonden och dess verksamhet 

vid nordiska möten och vid besök hos nordiska och nationella organisatio

ner.

Fondens ekonomiska resurser 1982

Under 1982 tillfördes fonden 20 M SEK  från ministerrådets allmänna 

budget. Ränteintäkter och återbetalning av beviljade lån uppgick till 3,5 

M SEK . Den kraftiga svenska devalveringen i oktober har resulterat i en 

kursvinst på 1,2 M SEK , som kunnat läggas till fondens intäktssida. Vidare 

har 0,8 M SEK  av medel som under tidigare år beviljats till projekt ej 

behövt utnyttjas och därför återförts till fonden. Totalt har fonden alltså
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kunnat disponera 25,5 M SEK  för verksamheten 1982. Därutöver har fon

den haft möjlighet att inom fastställda ramar för flerårsbemyndigande 

reservera medel för projektverksamheten under 1983, 1984 och 1985 (jfr 

TABELL 1).

Fondens ekonomi redovisas i bokslut, (se Resultaträkning).

Efterfrågan på finansiellt stöd från fonden

Såsom framgår av F IG  1 har sökvolymen ökat kraftigt under 1980-1982. 

För 1980 var den ca 2,7 gånger större än fondens tillgängliga medel och för

1982 ca 3,8. En stor del av ökningen under 1982 kan tillskrivas fondens 

initiativ på elektronikområdet.

Antalet ansökningar under dessa år har varit relativt konstant (FIG  5) 

medan det däremot är en klar tendens till att samarbetsprojekten blir allt 

större. Detta har medfört att andelen beviljade projekt i förhållande till 

inkomna projektförslag minskat.

F IG  1. Sökvolym och tillgängliga medel 1979-1982.
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Användningen av fondens mede!

Totalt har fonden under verksamhetsåret beviljat eller reserverat ca 38 

M SEK  till 46 projekt, varav 31 utgör nya och 15 redan påböljade projekt. 

Av de 61 projektförslagen som inkom under 1982 behandlades 45 av vilka 

22 beviljades medel. Av de 15 M SEK  som reserverats inom fastställda 

ramar för flerårsbemyndigande har ca 10 M SE K  överförts som reservation 

till 1983, ca 4,5 M SEK  till 1984 och ca 0,5 M SEK  till 1985.

Med de drygt 23 M SEK  som fonden beviljat under 1982 har totalt under 

nioårsperioden 1973/74-1982 beviljats ca 140 M SEK  till 248 projekt. Den 

totala projektvolymen för dessa projekt kan uppskattas till minst 430 

MSEK.

Fonden beviljade 1982 11,1 M SEK  såsom lån med villkorlig återbetal

ning till industriella utvecklingsprojekt. Låneandelen uppgick således till 

48% av fondens stöd (TABELL l).

För att ge en uppfattning om hur fondens medel för projektstöd utnytt

jats visas i följande tabeller och figurer hur de beviljade medlen fördelar sig

- stödformer (TABELL 1)

- lån och bidrag 1973/84-1982 (F1G 2)

- anslagsmottagare (F IG  3)

- teknikområden (F IG  4)

- industribranscher (TABELL 2)

- deltagande länder (TABELL 3)

TABELL 1. Fördelning på olika stödformer

* Beviljad garanti på 1 253 000 SE K  har ej behövts utnyttjas.

Fördelningen av fondens stöd mellan lån och bidrag har varierat betyd

ligt mellan olika år (FIG 2). Såsom framgår av diagrammet har den andel av 

fondens medel som beviljats som lån ökat under de tre senaste åren. Denna 

ökning beror dock inte på att antalet beviljade låneprojekt ökat (1980 7 st., 

1981 8 st. och 1982 8 st.) utan på ett fåtal stora projekt, speciellt under 

1982. Fonden har samtidigt kunnat lämna väsentligt stöd i form av bidrag 

till olika teknik- och branschinriktade projekt som kan ha central betydelse 

för en vidare krets av nordiska industriföretag.
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F IG  2. Fördelning av fondens medel på lån och bidrag 1973/74-1982.

F IG  3. Fördelning av beviljade medel 1982 (23,3 M SEK ) på olika kategorier av 
anslagsmottagare.
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Teknikområden för fondens bidragsprojekt 

De projekt till vilka fonden lämnat bidrag ger resultat som är allmänt 

tillgängliga för nordisk industri. Dessa bidragsprojekts tekniska inriktning 

har avgjort klassning på teknikområden enligt sammanställning i F IG  4.

Då fondens stöd till olika teknikområden visar stora årliga variationer, 

redovisas förutom beviljat belopp under 1982 även fördelningen under 

treårsperioden 1980-1982.

Verksamhet har under 1982 pågått i totalt 83 projekt, som under året 

eller tidigare erhållit bidrag från fonden. Projekten fördelar sig på följande 

teknikområden: Materialteknik 12 projekt, Verkstadsteknik 11, Datatek

nik och elektronik 12, Energiteknik 12, Massa- och pappersteknik 3, Såg

verks- och träteknik 2, Teko- och läderteknik 3, Grafisk teknik 2, Livsme

delsteknik 2, Driftsäkerhetsteknik 1, Provningsmetoder 5, Standardise

ringsmetoder 14, Övriga projekt 4.

F IG  4. Fördelning på teknikområden 1980-1982. Endast bidrag.

Branschtillhörighet för fondens låne- och bidragsprojekt

I T ABELL  2 sker fördelningen efter projektets betydelse för viss 

bransch. Här har både låne- och bidragsprojekten medtagits. Som jäm fö

relse redovisas fördelning för 3-årsperioden 1980-1982.

13 -30-332 Nordiska rådet Del 2
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TABELL 2. Fördelning av medel på olika industribranscher 1980—1982 Lån och 
bidrag

1 Indelning enligt IS IC  1968.

Fördelning av projektstöd på deltagande länder

Fördelningen av beviljat projektstöd på deltagande länder har gjorts på 

följande sätt. Om en fördelning av stödet mellan deltagarna har angivits i 

projektplanen har denna fördelningsplan följts. Om en fördelningsplan 

saknats har beviljat belopp fördelats lika mellan deltagande länder.

Projekt inom provning, standardisering och mätteknik samt utredningar 

och symposier (1982 totalt 1,2 M SEK) har ej medtagits i sammanställning-

TABELL 3. Fördelning av projektstöd på deltagande länder (i MSEK)

Beskrivning av projekt, stödda av fonden

Enligt de riktlinjer som fastställts av de nordiska industriministrarna 

skall fonden i sin projektstödjande verksamhet lägga stor vikt vid att 

stimulera teknologiskt samarbete mellan nordiska industriföretag. Detta 

sker i huvudsak på två olika sätt. Fonden kan stödja tekniska utvecklings

projekt, som bedrivs gemensamt av ett antal industriföretag och där företa-
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gen själva önskar utnyttja resultaten. Stöd ges då i regel som riskvilliga lån, 

som skall återbetalas om utvecklingsarbetet leder till kommersiellt använd

bara resultat.

Fonden kan även ge stöd till bransch- eller teknikinriktade projekt, som 

avser att lösa problem av betydelse för en viss industrisektor. Stöd till 

denna typ av kompetenshöjande projekt ges såsom bidrag och fonden 

ställer här normalt krav på att resultaten skall vara allmänt tillgängliga för 

nordisk industri. I bidragsprojekten samarbetar ofta ett stort antal deltaga

re, både forskningsinstitutioner och industriföretag.

Projektuppföljning

Under 1982 har fonden börjat en mera aktiv uppföljning av projekten. 

Fördelningen per år av antalet inkomna projektförslag framgår av F IG  5 

varav även framgår både hur många av dessa projektförslag som beviljats 

medel och hur många som avslutats. Den genomsnittliga projekttiden kan 

uppskattas till 4-5 år. Projekttiden har i många fall blivit längre än den 

planerade.

F IG  5 Antal inkomna projektförslag 1973/74-1982, samt hur många av dessa som 

beviljats medel, respektive avslutats.

Av de 100 första projektförslagen fick 33 bidrag och 8 lån från fonden. 

Bland dessa första bidragsprojekt har 10 projekt bedömts vara speciellt 

intressanta att närmare studera för en utvärdering av vilken industriell 

betydelse resultaten fått. På sid 11 redovisas några exempel på denna 

granskning.
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Industriella utvecklingsprojekt

Mot bakgrund av pågående diskussioner om hur det industriella samar

betet i Norden skall kunna ökas, kan noteras att det under nioårsperioden 

1973/74—1982 inkom till Nordisk industrifond totalt 473 projektansökning

ar varav 104 avsåg industriella utvecklingsprojekt. Antalet ansökningar 

som avsett direkt industriellt samarbete har varierat betydligt från år till år, 

men under de senaste tre åren inkom årligen ca 15 ansökningar av denna 

kategori.

Bakom de inkomna utvecklingsprojekten står ca 200 företag varav ca 30 

står som samarbetsparter i flera projekt.

T .o .m . 1982 har fonden beviljat stöd till ca 60 industriella utvecklings

projekt. I ett fall har garantiformen utnyttjats och i ett par fall har fonden 

på grund av projektets karaktär beviljat bidrag med återbetalningsskyl- 

dighet under vissa betingelser. Till övriga industriella utvecklingsprojekt 

har riskvilliga lån beviljats. Vid utgången av 1982 var låneavtal ej under

tecknade för fem av dessa. I de ca 60 projekt som fondens styrelse tagit 

positiv ställning till, deltog 162 samarbetsparter, de flesta industriföretag, 

men även några utvecklingsbolag och forskningsinstitutioner finns med 

bland deltagarna. Fördelning av samarbetsparterna per land är följande: 

Danmark 18, Finland 38, Island 9, Norge 35, Sverige 62.

Ett industriell samarbetsprojekt som fonden under 1982 beviljat stöd i 

form av bidrag gäller utveckling av billigare viskos och rayonfibrer. I 

projektet samarbetar 9 industriföretag och två branschinstitut.

Som exempel på industriella utvecklingsprojekt, som bedrivits med stöd 

från fonden, kan följande nämnas.

Utvikling av miljøvenlig, brannsikker, asbestfri bygningsplate

I böijan av 70-talet uppstod en kraftig debatt om hälsoriskerna vid 

tillverkning och användning av asbestprodukter såsom byggnadsmaterial 

baserat på asbestcement (eternit). 1976 startade därför Partek i Finland 

och N O RCEM  i Norge ett gemensamt utvecklingsprojekt för att utveckla 

asbestfria byggnadsmaterial med inriktning på tre produkttyper invändiga 

skivor, fasadskivor och takplattor. Ett önskemål var att kunna utnyttja 

befintlig produktionsutrustning för eventuella ersättningsprodukter. Ca 

400 personer i varje land berördes av tillverkningen. Industriföretagen 

satsade tillsammans närmare 8,5 M N O K  och fonden ca 3 MNOK. i projek

tet. Övrig finansiering kom från Industrifondet i Oslo och handels- och 

industriministeriet i Finland.

En invändig, brandhärdig skiva, där asbest ersattes med cellulosafiber, 

var produktionsklar redan 1977. För utvändiga fasad- och takplattor, där 

miljökraven är väsentligt högre, lyckades man inte under projekttiden ta 

fram en teknisk lösning som var ekonomiskt godtagbar. Hos Partek pågår 

fortfarande utvecklingsarbete på detta område.
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Vid Partek pågår produktion av invändiga skivor enligt den nya proces

sen. I Norge kom emellertid i slutet av 1977 ett asbestförbud, vilket 

medfört att N O R C E M  lagt ned hela sin produktion av det aktuella produk- 

tionssortimentet. Trots att delar av projektet ej gav förväntat resultat anser 

de två foretagen att samarbetet varit mycket givande och företagen disku

terar andra samarbetsprojekt.

Dry forming paper project — Uni Web tørformningsanlæg

Världsproduktionen av kreppade pappersprodukter utgjorde 1980 ca 25 

Mton och beräknas öka med 7 % per år. Samtidigt eftersträvas en allt högre 

kvalitet på produkterna. Torrpappersprocessen ger en bra kvalitet på 

kreppade pappersprodukter, vilka redan i dag till ca 50% tillverkas enligt 

torrpappersprincipen. För att ge en uppfattning om marknadens potential 

kan nämnas att enbart marknaden i Europa för högkvalitetsservietter 

beräknas öka med ca 20 kton per år.

Vid våtframställning av kreppat papper åtgår 100 ton vatten per ton 

papper. Vid torrprocessen formas cellulosafiber till papper med hjälp av 

luft i stället för vatten. Torrprocessen innebär följande viktiga fördelar: 

mindre energiförbrukning, ringa föroreningar, ej kontinuerlig drift (pro

duktionen kan startas och stoppas snabbt), små kostnader vid byte av 

produkter, små enheter och låga investeringskostnader, produktion av 

papperstyper som ej kan tillverkas i våtprocess.

Den danska ingenjörsfirman Dan-Webforming Int Aps har utvecklat och 

patenterat maskiner och processer för en torrprocess och 1980 inleddes 

samarbete med den finska papperskoncernen Yhtyneet Paperitehtaat Oy 

(United Paper Mill Ltd). Samarbetet bedrivs i ett gemensamt företag Uni- 

Web I/S.

En demonstrationsanläggning står nu klar i Danmark för reguljär pro

duktion och en anläggning har sålts till Italien. Hittills har i utvecklingsar

betet investerats ca 18 M D K K , varav ca 5 M D K K  som lån från fonden.

Ny Sodahusprocess (NSP)

I sulfatmassaprocessen återvinns kokkemikalier och energi i sodapan

nan, som är en specialkonstruerad ångpanna. Projektets målsättning är att 

vidareutveckla och utprova en nykonstruktion/ny process som kan ge 

bättre ekonomi och säkerhet, högre panntryck och mindre utsläpp av 

illaluktande svavelföreningar.

I projektet har en pilotanläggning i laboratorieskala visat sig motsvara 

förväntningarna, och en stor pilotanläggning i vilken den ingående cyklon- 

ugnen har en kapacitet på 100 ton torrsubstans per dag, kommer nu att 

placeras på en befintlig sodapanna vid ASSIs fabrik i Karlsborg. Visar 

försöken att även denna anläggning är energisnål, miljövänlig och drift- 

säker räknar man med att sulfatmassatillverkarna kommer att gå över till 

den nya processen.
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Projektarbetet bedrivs i samarbete mellan Svenska cellulosa- och pap- 

persbruksföreningen och Finlands skogsindustris centralförbund och be

räknas bli avslutat under 1984.

Fig 5. Ny Sodahusprocess

Uppföljning av avslutade projekt 

Som tidigare nämnts har fonden påbörjat uppföljning av avslutade pro

jekt under 1982. Nedan ges en kort sammanfattning av resultaten från två 

avslutade projekt.

Redningsmidler og nødradioutstyr

Detta var det första projekt fonden beviljade medel till.

Initiativtagare

till projektet: Sjøfartsdirektoratet, Norge

Referensgrupp: Sjöfartsmyndigheterna i de nordiska länderna

Projekttid: 1973-1980

Projektmedel: ca 10,7 M N O K  varav ca 2,9 från Nordisk industri

fond
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Resultat: 1. Utveckling och godkännande av en räddningsbåt

som kan sjösättas vid

a. fritt fall från 20 m höjd

b. nedsänkning med kran e. d.

c. avflytning om skeppet går under

2. Prototyp till bärbar nödradioutrustning

3. Utveckling och godkännande av en räddningsflotte/ 

räddningskapsel som även kan fungera som skydds

rum mot brand ombord på skepp. Flotten kan sjösät

tas på samma sätt som räddningsbåten.

Av livbåten har 9-10 st. levererats till norska skepp och ett större antal 

har beställts.

Nödradioutrustningen har inte hållit steg med den tekniska utvecklingen 

och räddningsfilosofin.

Någon räddningsflotte har ännu inte beställts vilket kan bero på kostna

den och sjöfartskrisen.

Efter projektets avslutning har utvecklats och godkänts en räddningsbåt 

för fritt fall på 28 m och med plats för 70 personer. 8-10 räddningsbåtar av 

denna typ har beställts till en oljeplattform i Nordsjön.

Fiberbetong 

Initiativtagare till 

projektet:

Antal deltagande före

tag och institutioner: 

Projekttid: 

Projektmedel:

N O R D FO R SK

12
1974-07-01-1976-12-31 

1877000 SEK  varav 

660000 SEK  från Nordisk indu

strifond

Projektrapport, bestående av huvudrapport och 24 delrapporter trycktes 

våren 1977 och har distribuerats i över 700 ex.

Huvudanvändningsområden: Stålfiberarmerad sprutbetong

Stålfiberarmerade, isolerade soc

kelelement för källarlösa småhus 

Produktionsvärde 1982: 40-50 M SEK

Utvecklingsarbetet inom fiberbetongområdet fortgår och man räknar 

med ökad produktion under de kommande åren.



1768 C 15/e: 1

De närmaste årens verksamhet

Betydelsen av teknisk forskning och utveckling som medel att främja 

den industriella tillväxten har under senare år alltmer uppmärksammats i 

Norden. I den arbetsplan för det nordiska industripolitiska samarbetet som 

Nordiska ministerrådet fastställde den 9 februari 1982 framhåller sålunda 

de nordiska industriministrarna att en aktiv teknisk forskning och utveck

ling är en förutsättning för industriell produktförnyelse och ökade produk- 

tivitetsförbättrande åtgärder. För att förbättra Nordisk industrifonds möj

ligheter att stimulera till att sådana utvecklingsinsatser i ökande grad 

genomförs i nordiskt samarbete har ministerrådet beslutat tillföra Nordisk 

industrifond ökade resurser. 1983 kommer fonden således att tillföras 30 

M SEK , en ökning med 10 M SEK  i jämförelse med 1982.

Fondens styrelse redogjorde i sin budgetframställning avseende 1984 för 

den kraftigt ökade efterfrågan på stöd för nordiska samarbetsprojekt och 

föreslog att fonden för 1984 skall tillföras 40 M SEK.

Följande insatsområden bedöms vara speciellt intressanta för nordiskt 

samarbete under de närmaste åren.

- Produktivitetshöjande teknik

-  Kvalitetssäkring (styrning och kontroll)

- Informationsteknik och elektronik

- Resursteknik inklusive materialteknik

- Kemi och bioteknik/genteknik

- Energiteknik

Även under de närmaste åren uppskattas att huvuddelen av den projekt

verksamhet som stöds finansiellt av fonden, kommer att initieras av pro

jektdeltagarna själva. Det anses dock vara viktigt att fonden på vissa 

centrala teknikområden aktivt undersöker förutsättningarna för ökat nor

diskt samarbete. Fondens initiativ till ökat nordiskt samarbete inom elek

tronikområdet har givit mycket positiva resultat och fonden kommer under

1983 att överväga inom vilka andra nationellt prioriterade områden spe

ciella förutsättningar för nordiskt samarbete föreligger.

Administration

Styrelse

Fondens styrelse har under verksamhetsperioden haft följande samman

sättning:
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Styrelsens ordförande har under året varit ekspeditionssekretær Eyvind 

Moe och vice ordförande industrirådet Pekka Malinen.

Styrelsen har hållit sju sammanträden. I samband med möten i Oslo, 

Vasa och Akureyri arrangerades studiebesök på industrier och hos organi

sationer för fondens styrelse och sekretariat.

Sekretariat

Remiss

Fonden har under året avgivit yttrande över utredningen ” Naturgass i 

Nord” (NU 1981:13) samt över tre medlemsförslag till Nordiska rådet 

angående energi och miljö (A 626ls, A 627/s och A 629/e).

Resultaträkning
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Projekt

Kostnader

Balansräkning per 31 december

Skulder och eget kapital
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Eget kapital

Noter till bokslutet 1982

Not 1 1982

Totalt under perioden 1973/74-1982

Not 2 I detta belopp ingår medel till externa aktiviteter såsom styrgrupper, 

projektuppföljning, utvärdering och motsvarande.

Not 3 I samband med att fonden beviljar lån med villkorlig återbetalning 

redovisas dessa som en kostnad. Vid återbetalning redovisas räntor 

och amorteringar som en intäkt.

Not 4 I posten Administration ingår:
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Nol 5 Tillgodohavanden i andra nordiska valutor än svenska kronor har 

värderats efter balansdagens kurser.

Utöver beviljade medel för 1982 har i enlighet med fondens möjlighet att 

påta sig förpliktelser för kommande år formellt reserverats 10340000 SEK 

för 1983, 4155000 SEK för 1984 och 80000 SEK för 1985. Totalt har alltså 

14 575000 SEK  bundits för perioden 1983-1985. Av beloppet hänför sig 

6565 000 SEK  till 5 st. lån där låneavtalen ej var klara vid årsskiftet.
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Revisionsberättelse för Nordisk industrifond

Undertecknad revisionsbyrå som utfört detaljgranskning av fondens 

räkenskaper och förvaltning för år 1982, får efter fullgjort uppdrag avge 

följande berättelse.

Granskningen har omfattat genomgång av samtliga verifikationer samt 

kontroll av grundregistreringen.

Bokförda bidrag och lån har avstämts mot protokollförda styrelsebeslut. 

Samtliga noteringar i projektreskontran har kontrollerats.

Erhållna anslag och räntor har avstämts mot externa underlag. 

Upprättat bokslut har avstämts mot grundnoteringarna. Samtliga tillgo

dohavanden hos banker och postgirokontoret har kontrollerats mot konto

kuranter och saldobesked. Värderingen av behållningar i utländsk valuta 

har kontrollerats mot vid bokslutstillfället gällande köpkurser. Samtliga 

låneavtal har inventerats.

Kontrollsummering har skett av dagbok, huvudbok och årsbok.

Den sålunda utförda granskningen har inte givit anledning till anmärk

ning.

Stockholm 1983-02-18

S JÖ Å K E R  R E V IS IO N SB Y R Å  AB 

Auktoriserat revisionsbolag

U Egenäs

BILAGA 1

BILAGA 2

Skrivelse till statsrådet och chefen för industridepartementet från kammar

kollegiet, revisionskontoret

Regeringen har 1973-06-29 förordnat att kammarkollegiet från och med 

den 1 ju li 1973 tills vidare skall svara för revision för den nordiska fonden 

för teknologi och industriell utveckling (Nordisk Industrifond).

Fondens styrelse har efter kontakt med revisionskontoret vid kammar

kollegiet uppdragit åt auktoriserade revisorn U lf Egenäs, Sjöåker Revi

sionsbyrå AB , att svara för detaljgranskning av fondens räkenskaper och 

förvaltning.

Revisionskontoret vid kammarkollegiet har granskat fondens verksam

hetsberättelse för 1982, styrelseprotokoll och räkenskaper för verksam-
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hetsperioden 1982-01-01-12-31 samt den av U lf Egenäs upprättade revi

sionsberättelsen, som här bifogas.

Den utförda revisionen har inte givit anledning till anmärkning.

Stockholm den 16 mars 1983

Olle Hawor 

Chef för kammarkollegiets revisionskontor

BILAGA 3

Betänkande av Nordiska rådets ekonomiska utskott över berättelsen

Til Økonomisk utvalg er henvist beretning fra Nordisk industrifond om 

virksomheten i 1982 (C 15/e: 1 1984). Fondet ble opprettet i 1973 og startet 

sin virksomhet i 1974.

I 1982 har fondet bevilget 23,3 millioner kroner og reservert ca 15 

millioner SEK  til i alt 46 prosjekt. 31 av disse er nye prosjekt. Knapt 

halvparten av beløpet er gitt som lån, resten som bidrag. Låneandelen er i

1982 adskillig høyere enn tidligere, noe som skyldes igangsettelse av noen 

få store prosjekt.

Av de bevilgede midler er halvparten gått til industriforetak, 23 prosent, 

dvs. 5,4 millioner SEK , til forskningsinstitutter og -institusjoner, 14 pro

sent. dvs. 3,3 millioner SEK  til bransjeorganisasjoner og -institusjoner, 8 

prosent, dvs. 1,8 millioner SEK  til nordiske samarbeidsinstitusjoner og 5 

prosent, dvs. 1,2 millioner SEK  til standardiseringsorgan.

32 prosent av de bevilgede midler er gått til masse-, papir- og papirvare

industri samt til grafisk industri. 22 prosent er gått til elektronikindustrien. 

19 prosent er bevilget til den øvrige verkstedsindustri, mens 15 prosent 

gikk til jern-, stål- og metallverk.

Fordelingen av prosjektstøtten på land er følgende:

Prosjekt vedrørende prøving, standardisering og måleteknikk samt 

utredninger og symposier er ikke tatt med i sammenstillingen ovenfor.

I perioden 1980 til 1982 har søknads volumet økt kraftig og var i 1982 ca 

3,8 ganger større enn Fondets tilgjengelige midler.

Av Fondets disponible midler i 1982 på i alt 25,5 millioner SEK  var 20 

millioner SEK  bidrag fra Ministerrådet. Renteinntekter samt tilbakebe-
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talte lån utgjorde 3,5 millioner SEK . Fondet oppnådde dessuten en kursge

vinst på 1,2 millioner SEK . 0,8 millioner SEK  var tidligere bevilgede 

midler som ikke er blitt brukt og tilbakeført Fondet.

Økonomisk utvalg fikk en redegjørelse om Fondets virksomhet og fram

tidsutsikter på møte i desember 1983. Et forslag fra Nordisk Ministerråd 

om økt nordisk FoU-virksomhet er til behandling i utvalget. Det vises i den 

forbindelse til utvalgets betenkning til rek. nr. 33/1983/e om tiltak for å 

stimulere innovasjoner innen næringslivet i Norden. Forslaget går ut på å 

tilføre Fondet knapt 8 millioner kroner for å øke FoU-virksomheten på en 

rekke områder. Økonomisk utvalg har i den ovennevnte betenkning gått 

inn for at denne ordningen settes iverk, men med et noe mindre omfang 

enn det Ministerrådet har foreslått.

Økonomisk utvalg har merket seg at Nordisk industrifond i 1982 har satt 

igang arbeid for å vurdere den industrielle verdi av en del prosjekt som har 

mottatt midler fra Fondet. De to eksemplene på vurderinger som gis i 

Fondets beretning viser prosjekter som tydeligvis har vært meget vellyk

kede. Utvalget venter forsåvidt ikke at alle de prosjekter Fondet støtter vil 

lede til såvidt konkrete resultater, men utvalget tror at Fondet gjennom 

vurdering av avsluttede prosjekter får et bedre grunnlag for vurdering av 

nye prosjekter.

Under henvisning til ovenstående foreslår utvalget at

Nordisk Råd tar beretning C 15/e: 1 om Nordisk industrifonds virk

somhet i 1982 til etteretning.

Stockholm, 26. januar 1984
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Karen Thurøe Hansen <KF) 

Henning Jensen (S)

Arvo Kemppainen (Skdl)

Gunnar Nilsson (s)

Formann 

Påll Pétursson (F.)

Ilkka Suominen (Kok)

Karin Söder (c)

Hallvard Bakke (H) 

Gunnar Berge (A) 

Olafur G. Einarsson (Sj.) 

Paul Jansson (s) 

Elver Jonsson (fp) 

Agnar Nielsen (Sb) 

Saara-Maria Paakkinen (Sd)

Pär Stenbäck (Sfp) 

Sten Svensson (m) 

Hans Olav Tunge svik (Kr. F.)
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Berättelse

från fonden för svenskt-norskt industriellt samarbete (SNIF)

Årsberättelse och räkenskaper för 1982

Innledning

Fondet for svensk-norsk industrielt samarbeide, SN IF , trådte i funksjon 

ved inngangen til 1982.

I Fondets vedtekter § 17 er det fastsatt at styret årlig før 15. mars skal 

” avgi til regjeringene årsregnskap med resultatregnskap, balanseoppstil

ling og styrets beretning.” I henhold hertil fremlegger herved styret årsbe

retning og årsregnskap for 1982 for den svenske og norske regjering.

Stockholm, Oslo, den 10. mars 1983

C 15/e: 2

1984

Gunnar Söder 

Lennart Liibeck 

Bengt Hökby

Rudolf Lindboe 

Karen Helene Normann 

Tor-Jørgen Thoresen

Jan Didriksen 

Adm. direktør

Fondets opprettelse og formål

Den 25. mars 1981 inngikk den svenske og norske regjering en avtale om 

"økonom isk samarbeid, særlig på industri- og energiområdene” .

I avtalens artikkel I er det fastslått at de 2 regjeringer "skal oppmuntre, 

fremme og lette utviklingen og styrkingen av det økonomiske samarbeide 

og de økonomiske forbindelser mellom de 2 land, særlig på industri- og 

energiområdene” .

I tilknytning til denne avtale opprettet de to regjeringer en protokoll om 

” et fond for norsk-svensk industrielt samarbeide” . Som bilag til denne 

protokoll ble det også fastsatt ” vilkår for lån”  og ” vedtekter for Fondet 

for svensk-norsk industrielt samarbeide” . Fondets formål er i henhold til 

protokollens artikkel 2, følgende:

” Fondet skal ha som formål å yte støtte i form av lån til samarbeidspro

sjekter mellom norske og svenske bedrifter til fremme av teknisk eller 

markedsmessig utvikling av slike bedrifter på industriområdet” .
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Fondets kapital

I henhold til artikkel I I I  i protokollen om opprettelse av det norsk

svenske fond for industrielt samarbeide skal den svenske og norske regje

ring til sammen innbetale 250 millioner SEK  eller motverdien derav i 

norske kroner. Av beløpet skal man fra svensk side innbetale 37,5 m il

lioner SEK  årlig pr. 1. januar, første gang i 1982, deretter i 1983, 1984 og 

1985. Det resterende beløp skal innbetales med 50% av Norge og 50% av 

Sverige til tidspunkter som de 2 regjeringer senere biir enige om. Utvidelse 

av fondskapitalen skal skje etter avtale og fordeles under hensyntagen til 

størrelsen av de 2 lands økonomier.

Den første andel av fondskapitalen, 37,5 M SEK  ble innbetalt fra svensk 

side ved inngangen til 1982.

Fondets midler er plassert på rentebærende konti, dels i Riksgåldskon- 

toret, dels i Norges bank.

Det er dessuten opprettet konti for administrative kostnader i PK-ban- 

ken i Stockholm og Christiania Bank og Kreditkasse i Oslo. Også disse 

konti er rentebærende.

Lånebetingelser

De nærmere betingelser for lån og de nærmere regler om hvilke pro

sjekter Fondet kan støtte, er inntatt i bilagene til protokollen om fondets 

opprettelse.

I tillegg til disse bestemmelser har de 2 regjeringer etter forslag fra styret 

godkjent utfyllende retningslinjer for rente- og tilbakebetalingsvilkår. I 

henhold til disse retningslinjer skal lån til svenske bedrifter forrentes med 

2%  over den til enhver tid av Sveriges riksbank fastsatte diskonto.

Lån til norske bedrifter skal forrentes med den samme rentesats som til 

enhver tid er fastsatt av Det norske industrifond.

Etter de gjeldende retningslinjer skal Fondet som hovedregel yte kort- 

fristige og mellomlange lån, dvs. lån med fra 4 til 8 års løpetid.

Fondets styre

Den svenske og norske regjering oppnevnte høsten 1981 Fondets styre. 

Styret hadde ved inngangen til 1982 følgende sammensetning:

Oppnevnt av den svenske regjering:

Generaldirektör Gunnar Söder, formann 1982 

Direktör Lennart Lubeck 

Direktör Bengt Hökby
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Suppleanter:

Direktör Sven-Ingvar Svensson 

Docent Kerstin Sirvell 

Departementsrådet Thomas Sidenbladh

Oppnevnt av den norske regjering:

Direktør Rudolf Lindboe, viseformann 1982 

Soussjef Karen Helene Normann 

Byråsjef Tor-Jørgen Thoresen

Suppleanter:

Avdelingsdirektør Per Gjelsvik 

Adm. direktør Kjell Roderburg 

Konsulent Bjørg Selås 

I november 1982 ble departementsrådet Thomas Sidenbladh løst fra sitt 

verv som suppleant til styret. 1 hans sted som suppleant ble oppnevnt 

departementssekreterare Sten Henkow i det svenske industridepartement. 

Suppleantene deltar regelmessig i styrets møter.

Styret har i 1982 avholdt 6 møter. Møtestedet har alternert mellom 

Stockholm og Oslo.

Styret har i tillegg til å behandle innkomne lånesøknader, avgitt utta

lelser til de 2 industridepartementer om utfyllende retningslinjer om rente

betingelser og tilbakebetalingsvilkår. Styret har videre foretatt prinsipielle 

fortolkninger når det gjelder Fondets avgrensning overfor utvinning av olje 

og gass, overfor primærnæringer og tjenesteytende næringer. Fondets 

styre har dessuten tatt prinsipielle standpunkter med hensyn til hvilke 

prosjektkostnader som kan godkjennes som Fondets lånegrunnlag.

Revisjon

1 henhold til Fondets vedtekter § 18 har det svenske industrideparte

ment oppnevnt autorisert revisor Peter Sandell med autorisert revisor 

Sune Carlsson som personlig suppleant og det norske industridepartement 

statsautorisert revisor Yngvar Steenfeldt-Foss med statsautorisert revisor 

Trond Tønta som personlig varamann.

Fondets administrasjon

I henhold til Fondets vedtekter § 7, er administrerende direktør, som 

skal være norsk statsborger, stiftelsens sekretariat. Styret ansatte på sitt 

møte den 3. desember 1981. høyesterettsadvokat Jan Didriksen som Fon

dets administrerende direktør. Jan Didriksen tiltrådte stillingen på deltid 

pr. 1.1 og på full tid pr. 15.5.82.

Administrerende direktør har kontormessig tilknytning både til Det 

norske industrifond i Oslo og Det svenske industrifond i Stockholm.
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De administrative funksjoner er basert på et nært samarbeid mellom 

SN IF  og de 2 nasjonale fonds. Dette samarbeid er fastlagt i detaljerte 

Retningslinjer som ble vedtatt av Fondets styre på dets møte 8. februar 

1982.

Retningslinjene fastslår for det første at de 2 nasjonale fonds skal yte 

SN IF  kontormessige og administrative tjenester. SN IF  skal kompensere 

de 2 nasjonale fonds kostnadene for slike tjenester etter nærmere fastsatte 

satser. For det annet fastlegger retningslinjene samarbeide mellom SN IF  

og de 2 nasjonale fonds når det gjelder prosjektutredning og prosjektopp

følging.

Ved avtale av 3. desember 1981 har det svenske industrifond påtatt seg å 

føre SN IF ’s regnskaper oversstemmende med svensk lov og god regn

skapsskikk.

Samarbeidet mellom SN IF  og de 2 nasjonale fonds har under året 1982 

funnet en tilfredsstillende form.

Prosjekter

SN IF  har i løpet av 1982 mottatt 12 søknader om lån til finansiering av 

norsk-svenske samarbeidsprosjekter. Av disse er 2 blitt avslått, 5 er ved 

utløpet av 1982 under utredning, mens 5 prosjekter er blitt godkjent og 

støttet gjennom opprettede låneavtaler. De 5 inngåtte låneavtaler gjelder 

følgende prosjekter:

1. Norgas A/S, Nyco, Oslo - Pharmacia AB Diagnostic, Uppsala 

Samarbeidsprosjektet gjelder utvikling og markedsføring av et system

for diagnostikk av allergier.

2. Scandinavian Energy Technology AB, SET AB, Trollhättan

De 4 industriselskaper AB Volvo Göteborg, Volvo Flygmotor AB Troll

hättan, Vølund Miljøteknikk A/S, Glostrup og Saxlund A/S, Akland, stiftet 

et felles eiet selskap med sete i Trollhättan. Det nystiftede selskap SETAB 

skal utvikle, produsere og markedsføre systemer og produkter på energi

området.

3. Kockums Verkstäder AB, Malmö — Scandinavian Bulk Traders A/S, 

Oslo

De 2 selskaper inngikk en samarbeidsavtale med det formål å utvikle, 

tilvirke og markedsføre anlegg for fremstilling av trekull av biomasse. 

Samarbeidet er basert på at Kockums Verkstäder AB skal tilføre prosjek

tet kunnskap om pyrolyseprosessen og fremstilling av anlegg for produk

sjon av trekull, mens Scandinavian Bulk Traders A/S skal tilføre prosjektet 

kunnskap om markedet og distribusjon av trekuli.
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4. Raufoss Ammunisjonsfabrikker A/S, Raufoss — Volvo Personvagnar 

AB, Göteborg

De 2 selskaper inngikk en samarbeidsavtale om å prosessutvikle, plan

legge og igangsette produksjon og leveranser, av lettvekts rattaksler og å 

utvikle nye styrekolonner.

5. Madshus Skifabrikk A/S, Biri — Jofa AB, Malung

De 2 industriselskaper inngikk en samarbeidsavtale om å prosessutvikle, 

produsere og markedsføre ishockeykøller av plast.

De foran nevnte 5 låneavtaler er tilsammen på 11,4 M SEK  og 7,15 M 

NO K . Omregnet etter valutakurs pr. 31. desember 1982 blir det totale 

lånebeløp 18768075 SEK.

For samarbeidsprosjektet mellom Norgas og Pharmacia kom første an

del av lånet til utbetaling i 1982. For de øvrige prosjektenes vedkommende 

blir utbetaling av lånebeløp først aktuelt i 1983.

Samarbeid med eksterne organer

I løpet av 1982 er det innledet samarbeid mellom SN IF  og Nordisk 

Industrifond og Nordisk Investeringsbank. Det er etablert kontakt mellom 

SN IF  og den blandede embetsmannskommisjon, og med industriens or

ganisasjoner, samt med de sentrale forskningsinstitutter i begge land. Det 

er også opprettet kontakt mellom SN IF  og Nordens fackliga samorganisa- 

tion.

Informasjon

I begynnelsen av 1982 ble det utarbeidet en enkel informasjonsbrosjyre 

om S N IF ’s formål, lånebetingelser og søknadsprosedyre. Brosjyren ble 

trykket både i svensk og norsk utgave i et opplag av 3000 eksemplarer på 

begge språk. Distribusjonen i begge land ble foretatt i samarbeid med 

industriens egne organisasjoner.

Såvel S N IF ’s administrerende direktør som enkelte av styrets medlem

mer har holdt foredrag om Fondets virksomhet og deltatt i regionale 

konferanser og seminarer om svensk-norsk industrielt samarbeid. Adm. 

direktør har hatt løpende kontakt med bedrifter i begge land som har 

ønsket informasjoner om Fondets virksomhet.
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BILAGA

Betänkande av Nordiska rådets ekonomiska utskott över berättelsen

Til Økonomisk utvalg er henvist beretning fra Fondet for svensk-norsk 

industrielt samarbeid om virksomheten i 1982 (C 15/e: 2, 1984). Fondet 

trådte i funksjon ved inngangen til 1982.

Fondet har som formål å yte støtte i form av lån til samarbeidsprosjekter 

mellom norske og svenske bedrifter til fremme av teknisk eller mar

kedsmessig utvikling av slike bedrifter på industriområdet.

Den svenske og den norske regjering skal tilsammen innbetale 250 

millioner SEK  til Fondet. I perioden 1982 til 1985 ble/blir 37,5 millioner 

SEK innbetalt årlig.

I løpet av 1982 mottok Fondet 12 søknader om lån til finansiering av 

norsk-svenske samarbeidsprosjekter. Av disse ble to avslått, 5 var under 

utredning ved utløpet av 1982, mens 5 prosjekter ble godkjent. For god

kjente prosjekter.ble det inngått låneavtaler på tilsammen 18,8 millioner 

SEK.

Økonomisk utvalg ser positivt på at SN IF  har innledet samarbeid med 

Nordisk Industrifond og Nordisk Investeringsbank. På den måten knyttes 

SN IF  nærmere til det nordiske samarbeidet. Det er også opprettet kontakt 

med Nordens faglige samorganisasjon.

Med fremleggelsen av S N IF ’s årsberetning for Nordisk Råd konstaterer 

utvalget at dets henstilling, se Yttring nr. 6/1983/e er oppfylt.

Under henvisning til ovenstående foreslår utvalget at

Nordisk Råd tar beretning C 15/e: 2 om Fondet for svensk-norsk 

industrielt samarbeids virksomhet i 1982 til etteretning.

Stockholm, 26. januar 1984
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Henning Jensen (S)
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Formann 

Påll Pétursson (F.)

Ilkka Suominen (Kok)

Karin Söder (c)

Hallvard Bakke (H) 

Gunnar Berge (A) 

Olafur G. Einarsson (Sj.) 

Paul Jansson (s) 

Elver Jonsson (fp) 

Agnar Nielsen (Sb) 

Saara-Maria Paakkinen (Sd)

Pär Stenbäck (Sfp) 

Sten Svensson (m) 

Hans Olav Tungesvik (Kr.F.)
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Berättelse

från Nordiska projektexportfonden

(Överlämnad av Nordiska ministerrådet)

Verksamhetsberättelse — 1982/83

Vid utgången av 1983 kommer Projektexportfonden att ha verkat i 15 

månader och bilden av verksamhetens karaktär och omfång framträder 

efter hand allt klarare. Vid utgången av november månad - alltså efter 

bara 14 månaders aktivitet - hade Fonden registrerat 61 projekt till be

handling. Under dessa projekt hade man totalt ansökt om stöd för F IM  6,8 

milj. (i detta är icke inkluderat de ansökningar som avslagits och talen är 

även justerade vid de tillfällen styrelsen godkänt ett lägre stöd än man 

ansökt om). Fondens samlade ram för projektstöd under perioden 1982/83 

belöper sig till F IM  5 111000 och per den 28.09.1983 hade styrelsen god

känt stöd för totalt 34 projekt med ett sammanlagt stödbelopp på FIM  

4647000. Restbeloppet förväntas användas innan årets utgång, sålunda att 

det per den 31.12.1983 inte kommer att finnas disponibla projektmedel för 

överföring till följande år.

Mot bakgrunden av detta har styrelsen för avsikt att i början av år 1984 

begära om frigörelse av det belopp på N O K  500000 som reserverats för 

Fonden 1984 under reserven för institutioner.

Av de projekt som under förloppet av innevarande år mottagit stöd av 

Fonden har hittills ett projekt lett till resultat. Samtidigt har Fonden 

mottagit en ansökan om efterskänkning av stöd på grund av bortfall av ett 

projekt. Av de föreliggande projekten har fyra avslagits och åtta projekt 

har under årets lopp bortfallit på olika grunder.

Svenska företag är involverade i sammanlagt 46 av de 61 projekten. 

Norska företag deltar i 41 projekt, danska företag i 33 projekt, finska 

företag i 33 projekt och isländska intressen är involverade i 11 projekt.

Fondens styrelse har lagt stor vikt vid att icke bara bearbeta mottagna 

ansökningar om stöd, utan att även aktivt engagera sig i projektarbetet, 

t. ex. med rådgivning om val av samarbetsformer och partners, annan 

praktisk rådgivning och även deltagande i själva projektidentifieringen.

Under loppet av 15 månadersperioden har Fondens styrelse hållit nio 

möten, där man behandlat såväl de inkomna ansökningarna om stöd och
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konkreta initiativ för främjandet av det nordiska samarbetet inom projekt

exporten, som de generella riktlinjerna för verksamheten, praktiska orga

nisations- och ekonomifrågor. Instruktioner för sekretariatets dagliga 

verksamhet har utarbetats och ” riktlinjerna för styrelsen vid tilldelning av 

stöd” har fastslagit principerna för Fondens verksamhet.

Av de projekt som förelagts Fonden med ansökning om stöd, har en stor 

del kommit direkt från näringslivet. Dels har projekten inkommit genom de 

exportfrämjande organisationerna eller finansinstitutionerna eller som 

följd av impulser från dessa till näringslivet. I någon utsträckning grundar 

sig projekten även på Fondens egna initiativ.

Fonden har t. ex. tagit egna initiativ då det gäller ett transportprojekt i 

Thailand, fiskeriprojektidentifiering i Väst-Afrika, och samarbetar nu med 

nordiska varvsgrupper och skeppsutrustningsleverantörer om projekt i 

Indonesien som borde kunna bli ett mönster för dessa branscher till en 

positiv satsning också på andra marknader utanför Norden.

Fonden har också inlett ett bredare samarbete med nordiska ambassader 

i utvalda länder med syfte på att främja en nordisk orientering där det, som 

så ofta händer, rör sig om projekt som med krav på teknisk och finansiell 

kapacitet blir för omfattande för det enskilda landet nationellt sett.

Geografiskt synes intresset för gemensamma projekt vara störst när det 

gäller ASEAN-länderna, men även Egypten, Latin-Amerika och en del 

västafrikanska stater har varit starkt framme. Branschmässigt dominerar 

fiskeri, energi, varvsindustri och transportverksamhet.

Fonden har sitt kontor i anknytning till Nordiska investeringsbankens 

lokaler i Helsingfors och har såväl fackmässigt som praktiskt ett gott 

samarbete med N IB , vilket varit ett ovärdeligt stöd. Det nära samarbetet 

med N IB  förstärks ytterligare genom det faktum att Projektexportfondens 

styrelse numera också fungerar som referensgrupp för N IB  s projektex- 

portlån.

Fonden har under årets lopp lagt stor vikt på att göra sin verksamhet 

känd för nordiskt näringsliv och organisationer. Fondens broschyr har 

distribuerats över hela Norden i ett antal av c:a 15000 exemplar, dels 

genom N IB , dels genom de exportfrämjande organisationerna och i någon 

grad via direkta försändelser. Denna publicitet har stötts av artiklar i de 

exportfrämjande organisationernas egna publikationer och genom artiklar 

och intervjuer, både i dagspress och fackpress i de nordiska länderna. I 

ökande grad har Fonden ombetts att orientera om sin verksamhet i 

branschföreningar, under seminarier och konferenser i exportsamman

hang.

Tillsammans med N IB  ingår Projektexportfonden i ett informellt samar

bete med de nordiska organisationerna för industriellt utvecklingssamar

bete. Detta samarbete har gett positiva och nyttiga impulser. Samtidigt ger 

samarbetet tillgång till information som är av betydelse under behandling

en av de olika ansökningarna om stöd.
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I samarbete med N IB  har Fonden också ingått samarbetsavtal med 

Förenta Nationernas utvecklingsprogram, UNDP. Detta avtal tar sikte på 

ett informationsutbyte, som ger tillgång till upplysningar om de projekt 

som diskuteras inom U N D P ’s fältorganisation och de till FN anknutna 

specialorganisationerna. Parallellt med samarbetet med UNDP har Fon

den också haft direkta kontakter med ITC/UNCTAD/GATT och FAO. 

Fonden anser denna kontakt med F N ’s organ speciellt viktig utgående från 

behovet av att få kännedom om projekten på ett tillräckligt tidigt stadium.

Med de exportfrämjande organisationerna i de nordiska länderna har 

Fonden ett nära samarbete. Organisationerna betraktar Fonden som en 

naturlig katalysator för projektexportsamarbetet och en kontaktpunkt för 

de nationella organisationerna för konkretisering av projekt, som lämpar 

sig för nordiskt samarbete.

På längre sikt anser organisationerna att Nordiska projektexportfonden 

naturligt bör utvecklas till en informationscentral som kan mottaga och 

förmedla impulser och fungera som ett diskussionsforum för i vilken ut

sträckning konkreta informationer eller projektidéer bäst kan utnyttjas i 

nordiska sammanhang.

Om  samarbetet med de exportfrämjande organisationerna har Fonden 

rapporterat direkt till handelspolitiska ämbetsmannakommittén. Denna 

kommitté har även ombett Projektexportfonden att utreda potentialen för 

nordisk samverkan beträffande statlig tjänsteexport. En första utvärdering 

av denna sak kommer att dryftas i Fondens styrelse innan utgången av 

året, med sikte på att komma fram till ett förslag på ett detaljerat aktions

program.

Helsingfors den 28 november 1983
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BILAGA 1 

Projektöversikt
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BILAGA 2

Betänkande av Nordiska rådets ekonomiska utskott över berättelsen

Til Økonomisk utvalg er henvist beretning fra Nordisk prosjekteksport- 

fond om virksomheten i 1982/83 (C 15/e: 3). Fondet trådte i funksjon hø

sten 1982.

Ved utgangen av november 1983 hadde Nordisk prosjekieksportfond 

behandlet 61 søknader. Av disse var 34 godkjent, 4 avslått, 8 bortfalt og 15 

ennå ikke styrebehandlet.

Svenske foretak er involvert i tilsammen 46 av de 61 prosjektene. 

Norske foretak deltar i 41 prosjekt, danske foretag i 33 prosjekt, finske 

foretak i 33 prosjekt og islandske foretak i 11 prosjekt.

Antall prosjekter, støttebeløp og prosjektverdi av de 34 godkjente pro

sjekter fordelt på land er som følger:

Land Antall prosjekt Støttebeløp1 Prosjektverdi1

i millioner FIM

' Gjelder hele prosjektet.

(For ett prosjekt gjelder at man ikke har oppgitt de involverte nordiske 

land. For et annet prosjekt oppgis ikke støttebeløp eller prosjektverdi. For 

en rekke prosjekt angis ikke prosjektverdi.)

Fondets samlede ramme for prosjektstøtte i perioden 1982/83 var på 5,1 

millioner FIM . Det var bevilget støtte til prosjekter på i alt 4,6 millioner 

F IM , og Fondet antok at det resterende beløp ville bli oppbrukt innen årets 

utgang.

Av de prosjekter det er søkt om støtte til har en stor del kommet direkte 

fra næringslivet, men en del er kommet gjennom eksportfremmende or

ganisasjoner, finansinstitusjoner samt på Fondets eget initiativ.
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Geografisk synes interessen for prosjekter å være størst når det gjelder 

ASEAN-landene, Egypt, Latin-Amerika og Vest-Afrika. Bransjemessig 

dominerer fiskeri, energi, verftsindustri og transportvirksomhet.

Økonomisk utvalg vil bemerke at det er positivt at Nordisk prosjekteks- 

portfonds virksomhet er blitt godt kjent i næringslivet i Norden. Det er 

selvsagt for tidlig å foreta en samlet vurdering av Prosjekteksportfondet. 

Hittil har bare ett prosjekt gitt et positivt konkret resultat, mens ett 

prosjekt ikke vil bli realisert.

For å øke innsikten i Fondets virksomhet vil Økonomisk utvalg gjerne 

informeres nærmere om hvilke kriterier Prosjekteksportfondet nytter ved 

beslutninger om å gi prosjektstøtte og hvilke prioriteringer Fondet gjør i 

den forbindelse. Økonomisk utvalg vil også henlede oppmerksomheten til 

Nordisk industrifond som har startet med ettervurderinger av de prosjek

ter som de støtter. Etter hvert som Prosjekteksportfondets virksomhet 

begynner å gi konkrete, positive eller negative, resultater forventer Øko

nomisk utvalg at det informeres om dette.

Økonomisk utvalg konstaterer at Fondets kontakter utad er mange og 

dekker et vidt spekter. Særlig interessant finner utvalget samarbeidet med 

F N ’s utviklingsprogram UN DP og den rolle Fondet i framtiden kan tildeles 

som et kontaktpunkt for de nasjonale eksportfremmende organisasjoner i 

de nordiske land.

Under henvisning til ovenstående foreslår utvalget at

Nordisk Råd tar beretning C 15/e: 3 om Nordisk prosjekteksport- 

fonds virksomhet i 1982/83 til etteretning.

Stockholm, 26. januar 1984

Esko Aho (K)

Jo Benkow (H)

Johan Butte dahi (Sp)

Karen Thurøe Hansen (KF) 

Henning Jensen (S)

Arvo Kemppainen (Skdi)

Gunnar Nilsson (s)

Formann 

PålI Pétursson (F.)

Ilkka Suominen (Kok)

Karin Söder (c)

Hallvard Bakke (H) 

Gunnar Berge (A) 

Olaf ur G. Einarsson (Sj.) 

Paul Jansson (s) 

Elver Jonsson (fp) 

Agnar Nielsen (Sb) 

Saara-Maria Paakkinen (Sd)

Pär Stenbäck (Sfp) 

Sten Svensson (m) 

Hans Olav Tungesvik (Kr.F.)
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Meddelande

om rekommendation nr 27/1968 angående gemensam trafiklagstift

ning

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Vid möte i Oslo den 22 februari 1968 enades representanter för regering

arna om att D a  n m ar k skulle vara koordinerande land för detta spörs

mål.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar regeringarna i Danmark, Finland, Norge 

och Sverige att så snart som möjligt genomföra en gemensam trafiklag

stiftning på grundval av Nordisk vägtrafikkommittés förslag.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983: 

Danmark, Finland, Norge och Sverige har numera en trafiklagstiftning 

som bygger på gemensamma nordiska förslag. Rekommendationens syfte 

är därmed tillgodosett. I Island arbetar man med ett förslag till ny vägtra

fiklagstiftning. Detta arbete följs inom Nordiska trafiksäkerhetsrådet.

Nordiska ministerrådet finner för sin del att syftet med rekommendatio

nen är tillgodosett.

Rek. 27/1968/t

D 1984
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Betänkande av Nordiska rådets trafikutskott över meddelandet

Till Nordiska rådets trafikutskott har hänvisats meddelande om rekom

mendation nr 27/1968. I rekommendationen hemställs till regeringarna i 

Danmark, Finland, Norge och Sverige att så snart som möjligt genomföra 

en gemensam trafiklagstiftning på grundval av Nordiska vägkommitténs 

förslag.

Av meddelandet till 32:a sessionen framgår att Danmark, Finland, 

Norge och Sverige numera har en trafiklagstiftning som bygger på gemen

samma nordiska förslag och att man i Island arbetar med ett förslag till ny 

trafiklagstiftning. Trafikutskottet hänvisar till sitt betänkande över minis- 

terrådsberättelsen om vikten av fortsatt strävan mot enhetliga bestämmel

ser på detta viktiga område samt till sitt förslag till yttrande över berättel

sen, i vilket hemställs att ministerrådet regelbundet redogör för harmoni

seringen av trafiklagstiftningen i Norden.

Mot bakgrund av det ovan anförda föreslår utskottet

att Nordiska rådet lägger meddelandet till handlingarna och anser 

rekommendation nr 27/1968 för rådets del slutbehandlad.

Stockholm den 23 januari 1984

BILAGA

Bjarne Mørk Eidem (A) 

Ole Henriksen (SF) 

Karl Erik Häll (s) 

Paavo Lipponen (Sd) 

Petter Thomassen (H)

Gudrún Helgadóttir (Ab.) 

Per Olof Håkansson (s) 

Olof Jansson (AS) 

Per Petersson (m) 

Ole Gabriel Ueland (Sp)

Marjatta Väänänen (K) 

Förman
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om rekommendation nr 20/1971 angående utbyggt TV-samarbete 

mellan Finland och Sverige

(Överlämnade av Finlands och Sveriges regeringar)

Vid möte i København den 17 februari 1971 enades representanter för 

regeringarna om att Sve r i g e  skulle vara koordinerande land för detta 

spörsmål.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar regeringarna i Finland och Sverige att 

vidta åtgärder för att möjliggöra en utbyggnad av TV-samarbetet mellan 

länderna för att tillgodose den i Sverige bosatta finskspråkiga och den i 

Finland bosatta svenskspråkiga befolkningens intresse att tillgodogöra sig 

aktuella och mångsidiga program på sitt modersmål.

S v e r i g e s  r e g e r i n g  (utbildningsdepartementet) meddelar den 23 de

cember 1983 å Finlands och Sveriges regeringars vägnar:

Under våren 1983 sändes på torsdag kväll, med repris lördag, ” Ykkös- 

kanava” , ett filmat 30-minuters magasinsprogram med intervjuer och re

portage, företrädesvis från platser utanför Stockholm. ” Ykköskanava” är 

tidvis även studioproducerade. ” Ykköskanava” har vid vissa tillfällen 

förlängts till mellan 40 och 60 minuter. Under hösten 1983 har ” Ykköska

nava” sänts varannan vecka, med lördagsrepris. Varannan vecka har sänts 

från Finland inköpta program. På fredagar under 42 veckor under vår och 

höst sändes ” Viikkokatsaus”  en aktuell veckoöversikt med repris lördag.

Under samma 42 veckor sändes lördagar och söndagar 1 1/2-2 tim/ 

vecka program producerade i Finland. Under sommarsäsongen var mot

svarande utbud 1 tim/vecka. Under samma tidsperiod dvs. 10 sommar

veckor sändes 10 repriser av vinterhalvårets ” Ykköskanava” . Vid finska 

valet förekom extra sändningar både inför valet samt under valkvällen i 

form av direktsänd valvaka.

Samtliga program produceras, respektive bearbetas av den finsksprå

kiga redaktionen som omfattar 7 programmedarbetare, varav 5 journalis-

” Ykköskanava” samt de finskproducerade programmen textsättes till 

svenska.

Rek. 20/1971/k

D 1984

Meddelanden
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Därutöver producerar och sänder Sveriges television årligen 20 program 

å 15 minuter avsedda för finsktalande förskole- och lågskolebarn. Dessa 

program, som även delvis innehåller i Finland producerade inslag, har som 

målsättning att stimulera barnens användning av det finska språket och 

textas följaktligen inte till svenska. Programmen produceras inom den 

svenska barnredaktionen, TV 1.

Både TV1 och TV2 har sänt finskspråkiga program inom nordvisionsut- 

bytet.

Vidare har utbildningsradion sänt 20 inköpta program om vardera 20 

minuter för förskolebarn samt en kurs i svenska för finsktalande med 7 st. 

10-minuters program.

Samtliga utbildningsradions program har repriserats.

F i n l a n d s  r e g e r i n g  (undervisningsministeriet) meddelar den ^ j a 

nuari 1984:

I tillägg till det, som Sveriges regering (utbildningsdepartementet) den 11 

januari 1984 å Finlands och Sveriges regeringars vägnar meddelat, konsta

teras för Finlands del vidare:

I Finland sände den svenska TV-enheten inom Oy Yleisradio Ab under 

verksamhetsåret 1982-83 sammanlagt 581 timmar eller cirka 13 procent av 

samtliga televisionssändningar. I medeltal innebär detta drygt 10 timmar 

svenskt program per vecka. Ytterligare bör nämnas ett antal program, som 

är sända av de övriga TV-enheterna, såsom Nordvisionsintag och andra 

svenskspråkiga program med svensk text, i medeltal cirka 5 timmar per 

vecka.

I Finland igångsattes 1982 en utredning om de juridiska förutsättningar

na för vidarespridning av TV-program från grannländer.

Ytterligare erinras i fråga om samarbetets utveckling på något längre sikt 

om det av Nordiska ministerrådet (industri-, kommunikations- och kultur

ministrarna) den 27 mars 1982 beslutade ministerrådsforslaget om nordiskt 

radio- och TV- samt telesamarbete via satellit. Enligt detta skall en tvåårig 

studiefas genomföras och slutrapportering ske senast den 1 april 1984.

BILAGA

Fråga vid Nordiska rådets 32:a session angående förmedling av Fin

lands TV-program till de i Sverige bosatta finländarna

(Se sak E25, s. 2059)
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Meddelande

om rekommendation nr 9/1972 angående flygtrafiken mellan Åland 

och stockholmsområdet

(Överlämnat av Finlands regering)

Vid möte i Helsingfors den 21 februari 1972 enades representanter för 

regeringarna om att F i n l a n d  skulle vara koordinerande land för detta 

spörsmål.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd henstiller til regeringerne i Finland og Sverige at tage 

spørgsmålet om flyvetrafikken mellem landskabet Åland og Stockholms

området op til fornyet undersøgelse.

F i n l a n d s  r e g e r i n g  (trafikministeriet) meddelar den 2 december 

1983 å samtliga regeringars vägnar:

I tidigare sammanhang har regeringarna i Finland och Sverige konstate-

- att flygtrafiken i fråga upprätthålls av Finnair Oy med f. n. sex turer i 

veckan i båda riktningarna;

- att en utökning av antalet turer måste bedömas i ljuset av de principer 

som flygbolaget följer i sin verksamhet i övrigt;

- att en sådan utökning i dagens läge inte är möjlig på grund av det svaga 

passagerarunderlaget. När lämplig mindre flygmateriel står till förfogan

de om något år bör flygbolaget ta upp frågan till förnyad prövning, och

- att någon åtgärd från de berörda regeringarnas sida därför inte är aktu

ell.

På grund härav anser ministerrådet för sin del rekommendationen vara 

slutbehandlad.

*Rek. 9/1972/t

D 1984
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om rekommendation nr 14/1972 angående utgivande av en nordisk 

historia

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att tillsätta en 

kommitté för att utarbeta ett förslag till utgivande av en översiktsfram- 

ställning av de nordiska ländernas historia samt att därefter genomföra 

planen.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsministrarna) 

meddelar den 7 december 1983:

Under henvisning til sidste års meddelelse har ministerrådet stadig den 

opfattelse, at der ikke findes grundlag for at fortsætte arbejdet med at 

udgive en nordisk historie. Den oprindelige tanke vandt ikke genklang hos 

de fagfolk, som fik til opgave at arbejde videre med tanken. Deres vurde

ring var, at om man fandt frem til emner, der havde en tydelig nordisk 

dimension, så skulle der være større chance for at få tilvejebragt udgi

velser, som kunne vække interesse. I praksis viste denne antagelse sig ikke 

rigtig, og det er endnu ikke lykkedes at få de store restoplag afsat, trods 

kraftigt reducerede priser.

Erfaringerne hidtil giver således ikke ministerrådet grundlag for at gå 

videre med projektet.

Rek. 14/1972/k

D 1984

Meddelande

14—30-332 Nordiska rådet Del 2
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Betänkande av Nordiska rådets kulturutskott över meddelandet

Till kulturutskottet har hänvisats av Nordiska ministerrådet till Nordis

ka rådets 32:a session avgivet meddelande om rekommendation nr 14/1972 

angående utgivande av en översiktsframställning av de nordiska ländernas 

historia.

Det har utgivits en serie omfattande tre problemorienterade häften om 

aktuella perioder i Nordens historia. Arbetet har fortsatt med sikte på att få 

häftena översatta och utgivna i Finland. Det meddelas vidare att efterfrå

gan inte har varit tillfresställande, varför ministerrådet inte finner anled

ning att bygga ut serien med nya häften.

Utskottet noterar detta och stöder strävandena att slutföra utgivningen i 

Finland samt att sprida den resterande upplagan till intresserade.

Utskottet konstaterar att de hittills utgivna historiehäftena till någon 

liten del motsvarar intentionerna i rådets rekommendation, som syftade till 

en översiktsframställning av de nordiska ländernas historia. Någon sådan 

har det alltså inte varit möjligt att åstadkomma. Samtidigt noterar utskottet 

att det funnits förutsättningar för liknande projekt, vilket ett aktuellt nor

diskt projekt om pågående utgivande av en världshistoria i 20 band visar. 

Bakom detta står ett förlag i vardera Danmark, Finland, Norge och Sveri-

I detta sammanhang erinas om att det väckts ett medlemsforslag i 

Nordiska rådet om det nordiska stoffet i läromedlen och läroplanerna 

(A 674/k).

Utskottet anser att några skäl att kvarhålla rekommendationen på rådets 

dagordning inte längre föreligger och föreslår

att Nordiska rådet lägger medelandet till handlingarna och anser 

rekommendation nr 14/1972 för rådets del slutbehandlad.

Stockholm den 27 januari 1984

BILAGA

Arne G add (s)

Eidur Gudnason (A.)

Förman

Tytti Isohookana-Asunmaa (K) 

Peter Muurman (Sd)

Robert Pedersen (S)

Gunvor Schnitler (H)

Ingrid Sundberg (m)

Kirsti Kolle Grøndahl (A) 

Elsi Hetemäki-Olander (Kok)

Gunnel Jonäng (c) 

Sture Palm (s) 

Håkon Randal (H) 

Reiulf Steen (A) 

Pirkko Turpeinen (Skdl)
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D 1984

om rekommendation nr 15/1972 angående enhetliga bestämmelser i 

Norden rörande fritidsbåtar

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Vid möte i Helsingfors den 21 februari 1972 enades representanter för 

regeringarna om att Finland skulle vara koordinerande land för detta 

spörsmål.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd anbefaler regeringerne at gennemføre ensartede bestem

melser i Norden vedrørende småbåde og trafikken med disse.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

1 1982 ble navnet på arbeidsgruppen for ensartede bestemmelser i Nor

den vedrørende fritidsbåter endret til Nordisk arbeidsgruppe vedrørende 

fritidsbåtspørsmål.

Arbeidsgruppen har i 1983 avholdt 2 møter, og innenfor rammen av sitt 

nye mandat, spesielt behandlet følgende saker:

-  Erfaringene med og utviklingen innen brettseilingssporten.

- Erfaringene med bruk av V H F og PR-radio i fritidsbåter, og undersø

kelse av muligheten for innføring av ensartede regler også for bruk av 

sistnevnte type.

- Innhentelse av opplysninger om erfaringene med og vurdering av den av 

Nordisk Ministerråds finansierte brosjyre "M ed Fritidsbåt i Norden” .

- Utarbeidet felles nordiske synspunkter til Economic Commission for 

Europe, angående ” Study of Technical Criteria for determining the 

Maximum number of Persons allowed onboard Pleasure Craft” .

- Ulykkesstatistikk.

Videre har det vært utvekslet opplysninger omkring temaene: Registre

ring av fritidsbåter, sjøvett, opplæring, ulykker og værmeldingstjenesten.

Gruppen har i oppdrag fra stedfortrederkomitéen vurdert spørsmålet om 

det er behov for å samordne arbeidet med den såkalte tekniske regelgrup- 

pens arbeid.

Meddelande
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Den tekniske regelgruppe er et samarbeidsorgan mellom de myndigheter 

og det klassifiseringsselskap som utfører frivillig typegodkjennelse av små

båter efter felles nordiske regler.

Da karakteren av de saker som behandles i de to arbeidsgrupper er svært 

forskjellig og dessuten kommunikasjonen mellom de to grupper fungerer 

tilfredsstillende, fant man at ytterligere samordning ikke var formålstjen

lig-

Innenfor rammen av arbeidsgruppens mandat tas initiativ til den har

monisering som er mulig å gjennomføre. Hensikten med rekommanda

sjonen anses oppfylt ved tildelingen av mandatet.
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Betänkande av Nordiska rådets trafikutskott över meddelandet

Till Nordiska rådets trafikutskott har hänvisats meddelande om rekom

mendation nr 15/1972. I rekommendationen hemställs till de nordiska 

ländernas regeringar att genomföra enhetliga bestämmelser i Norden för 

småbåtar och småbåtstrafik.

År 1973 upprättades en arbetsgrupp för enhetliga bestämmelser i Norden 

rörande småbåtar. Ställföreträdarkommittén beslöt 1979 att gruppen skulle 

underordnas kommittén för en försöksperiod på två år, och 1982 fast

ställdes ytterligare ett treårigt mandat för arbetsgruppen. Samtidigt ändra

des gruppens namn till Nordisk arbetsgrupp rörande fritidsbåtsfrågor. 

Trafikutskottet efterlyser i sitt betänkande över ministerrådsberättelsen en 

redogörelse av vad arbetsgruppen avser att genomföra innan dess mandat 

upphör.

Mot bakgrund av det ovan anförda föreslår utskottet

att Nordiska rådet lägger meddelandet till handlingarna och anser 

rekommendation nr 15/1972 för rådets del slutbehandlad.

Stockholm den 23 januari 1984

BILAGA

Bjarne Mørk Eidem (A) 

Ole Henriksen (SF) 

Karl Erik Häll (s) 

Paavo Lipponen (Sd) 

Petter Thomassen (H)

Guðrún Helgadöt tir (Ab.) 

Per Olof Håkansson (s) 

Olof Jansson (AS) 

Per Petersson (m) 

Ole Gabriel Ueland (Sp)

Marjatta Väänänen (K) 

Förman
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om rekommendation nr 15/1973 angående ökat nordiskt TV-sam- 

arbete

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Vid möte i Oslo den 21 februari 1973 beslöts att N o r d i s k a  m i n i s 

t e r r å d e t  skulle vara koordinerande för detta spörsmål.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att skyndsamt

1. vidtaga åtgärder för att öka omfattningen av grannländernas TV- 

program i de nordiska länderna,

2. vidtaga åtgärder för att öka omfattningen av samnordisk distribution 

och produktion av TV-program och överväga möjligheterna att inrätta en 

särskild nordisk TV-institution för detta ändamål,

3. utreda de tekniska, ekonomiska och juridiska aspekterna på utbygg

nad av kabel-TV-verksamheten i Norden,

4. vidtaga åtgärder för att åstadkomma en överenskommelse mellan 

berörda parter när det gäller upphovsmännens ersättningsanspråk vid åter- 

utsändning av TV-program i annat nordiskt land, samt utreda de ansvars- 

rättsliga och andra juridiska problem som kan uppstå, i syfte att nå fram till 

en snabb lösning,

5. vidtaga åtgärder för att öka möjligheterna att ta in ljudradioprogram 

från de nordiska grannländerna,

6. i samverkan med Nordiska rådet överväga en komplettering av det 

nordiska kulturavtalet med särskilda stadganden om samarbete på televi

sionens och ljudradions område.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsministrarna) 

meddelar den 7 december 1983:

Ministerrådet har tillsatt en arbetsgrupp för kultur- och massmediefrågor 

med uppgift att svara för det sammanhållande arbetet med rekommenda

tioner inom området, fungera som ministerrådets rådgivare samt att med

verka till ett ökat erfarenhets- och idéutbyte i syfte att förbereda ett möjligt 

arbetsprogram för samarbete om elektroniska medier.

*Rek. 15/1973/k
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Nordiska rådets rekommendationer inom massmedieområdet omfattar 

två huvudområden, dels radio- och TV-samarbete, dels videogramsamar- 

bete.

Radio- och TV-samarbete

Arbetet avseende ett utökat nordiskt radio- och TV-samarbete sker i 

huvudsak inom den pågående två-åriga studiefasen med utgångspunkt i 

rekommendation nr 311982. Arbetet inom studiefasen fortgår och beräknas 

vara avslutat våren 1984. Nordiska ministerrådet i sammansättning indu

stri-, kommunikations- och kulturministrarna avger särskilt meddelande 

om denna rekommendation.

För att bereda politiker, kulturarbetare, mediekommittéer, representan

ter för medieföretag och medieindustrin möjligheter till ett kunskapsutbyte 

och en fördjupad diskussion om medieutvecklingen i Norden och särskilt 

då ett eventuellt utökat nordiskt TV-utbud planeras våren 1984 en konfe

rens i regi av ministerrådets kultur- och massmediegrupp. Konferensen 

skall belysa såväl den tekniska utvecklingen inom satellit- och kabel-TV 

som de tänkbara kulturella effekterna av ett kraftigt utökat TV-utbud samt 

presentera de nya möjligheter för ett nordiskt kulturellt samarbete som 

tekniken medför. Konferensen genomförs i april 1984 i Stockholm.

Ett arbete gällande kartläggning av lagstiftningen för distribution av TV- 

program via kabel såväl nationellt som över de nordiska gränserna har 

initierats av ministerrådet och pågår inom en särskild arbetsgrupp av 

juridiskt sakkunniga. Gruppen förväntas våren 1984 avge slutrapport om 

möjliga åtgärder för ett utökat grannlands-TV-programutbyte via befintliga 

marknät eller kommunikationssatelliter.

I samarbete med de nordiska folkbildningsorganisationerna skall ett 

material utarbetas i syfte att stimulera till debatt i den nya mediesitua

tionen. Som inledning till ett sådant arbete har ett idéseminarium hållits 

med företrädare för de nordiska folkbildningsorganisationerna.

Inom medieforskningen har initiativ tagits till en kartläggning av behovet 

av samordning och utveckling. I samarbete med Nordiska dokumenta

tionscentralen för masskommunikationsforskning (N ORD ICO M ) pågår ett 

arbete som syftar till ökad spridning av och information om erfarenheter 

och utredningar inom medieområdet.

På kulturstatistikområdet vidareförs ett arbete i samarbete med Nordis

ka kommittén för undervisnings- och kulturstatistik. Arbetet avser ett 

utökat material i Nordisk statistisk årsbok om kulturämnen samt en stan

dardisering av kulturstatistiken i Europa inom ramen för ett pågående 

arbete i UNESCO-regi.
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Meddelande

om rekommendation nr 24/1973 angående förarskydd vid trafikför

säkring

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Vid möte i Oslo den 21 februari 1973 beslöts att Norge skulle vara 

koordinerande land för detta spörsmål.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd henstiller til regeringerne i Danmark, Finland, Norge og 

Sverige at lade foretage en undersøgelse af det hensigtsmæssige i, og af 

muligheden for at gennemføre en udvidelse af forsikring for motorkøre

tøjer til også at dække ejer/fører ved skadetilfælde i andet nordisk land.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

Udover spørgsmålet om erstatning til ejer/fører vedrører rekommanda

tionen tillige spørgsmålet om objektivt ansvar for ejer/fører ved trafik

skader. Såvel Finland som Norge har objektivt ansvar samt erstatnings

dækning til føreren.

Med virkning fra 1976 ændredes reglerne i Sverige således, at man også 

dér har erstatning på objektivt grundlag med dækning ligeledes for fører og 

ejer i tilfælde af personskade.

Spørgsmålet om objektivt erstatningsansvar for færdselsskader og 

spørgsmålet om førerpladsdækning er i Danmark genstand for overvejelser 

i et udvalg, som endnu ikke har færdigskrevet sin betænkning. Der forelig

ger ikke meddelelse om, på hvilket tidspunkt betænkningen ventes færdig

udarbejdet.

*Rek. 24/1973/t

D 1984
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Meddelande

om rekommendation nr 28/1973 angående flygtrafiken mellan de 

nordliga delarna av Finland, Norge och Sverige

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Vid möte i Oslo den 21 februari 1973 beslöts att F i n l a n d  skulle vara 

koordinerande land för detta spörsmål.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd henstiller til regeringerne i Finland, Norge og Sverige 

snarest at vedtage foranstaltninger for en hurtig etablering af tværgående 

flyforbindelser i landenes nordlige områder.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

I juni 1979 inrättades flygförbindelsen Trom sö-K iruna-Uleåborg un

der en treårig försöksperiod. Under försöksperioden utgick årliga riskga

rantier från berörda regeringar.

Efter försöksperiodens slut har trafik etablerats på linjen Tromsö- 

Kiruna som beflygs av A/S Norwing på egen koncession och eget ekono

miskt ansvar. Trafiken på Uleåborg-Luleå har på grund av bristande 

trafikunderlag måst läggas ned.

A/S Norwing har vidare fått tillstånd att temporärt bedriva linjetaxitrafik 

med små flygplan (under 5 700 kg) på linjen Tromsö-Rovaniemi under en 

försöksperiod fram till 1 november 1983. Bolaget har ansökt om permanent 

tillstånd för tiden därefter.

Rekommendationen bör mot denna bakgrund kunna anses slutbehand-

*Rek. 28/1973/t

D 1984
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Meddelande

om rekommendation nr 3/1974 angående nordisk vidareutbildning 

för fysioterapeuter

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Vid möte i Stockholm 19 februari 1974 beslöts att N o r d i s k a  m i n i s 

t e r r å d e t  skulle vara koordinerande för detta spörsmål.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet ati genomföra 

en nordisk specialutbildning för fysioterapeuter.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

Utbildningsfrågor har länge utgjort viktiga inslag i det nordiska socialpo

litiska samarbetet. En av orsakerna till detta är att det i länderna finns 

behov av efter- och vidareutbildning på ett stort antal olika och ibland 

mycket speciella ämnesområden. Eftersom det ofta gäller mycket små 

yrkesgrupper föreligger starka skäl för samnordiska insatser. Särskild upp

märksamhet kommer att riktas på möjligheterna att undanröja formella 

eller andra hinder för att bättre utnyttja befintliga nationella kurser vad 

gäller efter- och vidareutbildning och främja att elever från andra nordiska 

länder får plats vid dessa kurser.

Uppföljningen av utredningsrapporten ” Efter- och vidareutbildning av 

social- och medicinpersonal i Norden” har nu inletts efter en omfattande 

remissbehandling. Ett antal planeringskonferenser kommer att hållas vid 

Nordiska hälsovårdshögskolan med inriktning på enskilda yrkeskategori

er. Syftet är att kartlägga behov, önskemål och utbud av utbildning för 

dessa kategorier, för att härigenom göra det möjligt att utnyttja resurserna 

på sätt som anges ovan. En första konferens, som rörde ergoterapeuter/ 

arbetsterapeuter, hölls i Göteborg den 12 oktober 1983 medan motsvaran

de för fysioterapeuter är planerad till december 1983.

Rek. 3/1974/s

D 1984
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Betänkande av Nordiska rådets social- och miljöutskott över medde

landet

Till Nordiska rådets social- och miljöutskott har hänvisats meddelande 

om rekommendation nr 27/1981 angående samarbete på friskvårdsområ-

Av meddelandet till den 32:a sessionen framgår att i det reviderade 

samarbetsprogrammet på social- och hälsovårdsområdet understryks bety

delsen och behovet av förebyggande insatser. Ett nordiskt projekt om 

hälsofostran inleddes år 1983. Även vissa delar av Nordiska hälsovårds- 

högskolans aktiviteter kan ses som led i den förebyggande verksamheten 

på hälsovårdsområdet. Utskottet anser att syftet med rekommendationen 

har uppnåtts. Utskottet avser att följa samarbetet på friskvårdsområdet 

inom ministerrådsberättelsen.

Mot bakgrund av det ovan framförda föreslår utskottet

att Nordiska rådet lägger meddelandet till handlingarna och anser 

att rekommendation nr 27/1981 för rådets del är slutbehandlad.

BILAGA

Stockholm den 26 januari 1984

Margrete Auken (SF)

Margit Hansen-Krone (H ) 

Ilkka Kanerva (Kok)

Agnete Laust sen (KF)

Astrid Murberg Martinsen (A)

Rune Gustavsson (c) 

Tyra Johansson (s) 

Timo Kietäväinen (K) 

Grethe Lundblad (s) 

Pétur Sigurdsson (Sj)

Odd With (Kr. F.) 

Förman
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om rekommendation nr 24/1974 angående samnordisk insats för 

skydd av miljön i samernas kärnområden

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att utarbeta ett 

gemensamt program för att skydda och bevara miljön i de samiska kärnom

rådena, bestående av

1. en samnordisk utredning av frågan om rättslig reglering av använd

ning av naturresurserna i de samiska områdena, syftande till att för framti

den och så snart detta är möjligt åstadkomma ett fastställande av omfånget 

av samernas rättigheter.

2. samordna de regionalpolitiska åtgärder som stöd för samernas näring

ar, samt

3. ett samordnat nordiskt forskningsprojekt som belyser den samiska 

befolkningens situation.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

Ad pkt. 1 och 3:

Samedelegationen i Finland har inrättat en sektion med uppdrag att 

utreda vilka rättigheter som bör tillförsäkras samerna beträffande naturtill

gångar, som staten förfogar över, samt att ge förslag till nödvändiga be

stämmelser om dessa rättigheter och om hur de skall administreras. Sek

tionen beslöt under våren 1982 att utreda huruvida man i rättshistoriska 

källor kan finna grund för de rättigheter till land och vatten, som samerna 

gör anspråk på, och vilka dessa grunder i så fall är.

I utredningen fäster man uppmärksamhet bl. a. vid:

- huruvida det enligt vår rättsordning har varit möjligt att uppnå ägande

rätt eller begränsad sakrätt till land och vatten genom att idka enbart 

sådana näringar, som är typiska för samerna;

- vilken juridisk betydelse erläggandet av s. k. lappskatt har haft, (lapp

skatt är benämningen på den jordskatt, som samerna och nybyggarna 

betalade);

Rek. 24/1974/j
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- vilka grunderna är för uppkomsten av statens jordäganderätt i Finland;

- vilken rättsställning nybyggarna i Lappland har haft.

Dessutom har man utrett på vilket sätt de olika parternas rättigheter har 

förverkligats genom skifteslagstiftningen och ekonomisk lagstiftning. Slut

ligen har man jäm fört den historiska utvecklingen av jord- och vattenrät

tigheter inom de områden, som bebos av samerna, med det skydd medbor

garnas egendom åtnjuter enligt finsk grundlag.

Delegationen har även uppmärksammat behovet av att granska samer- 

nas rättsskydd också i belysning av de internationella rättsliga normer som 

är bindande för finska staten samt i belysning av Nordiska rådets utlåtan

den och rekommendationer.

Utredningsarbetet väntas bli klart under år 1983 och det därpå grun

dande lagförslaget under loppet av år 1984.

Det norska sameretsutvalget har till uppgift att klarlägga frågor rörande 

rätten till naturresurserna i områden med samisk bosättning. Dessutom 

ingår i uppdraget att utreda frågan om en särskild grundlagsbestämmelse 

om samernas rättsställning och frågan om ett eget folkvalt organ för sa

merna.

Frågorna om en grundlagsbestämmelse och om ett eget folkvalt organ 

för samerna har prioriterats i samråd med de samiska organisationerna. Ett 

första delbetänkande om bl.a. dessa frågor är enligt nuvarande planer att 

vänta inom kort. En betydande del av detta delbetänkande kommer att 

avse en bred redovisning av internationell och utländsk rätt med anknyt

ning till sakområdet.

Parallellt med detta pågår arbete på ett andra delbetänkande om bl.a. 

problemen kring rätten till naturresurserna i de samiska bosättningsområ

dena, i första hand i Finnmark. Särskilda delutredningar har satts igång 

som underlag för det andra delbetänkandet. Det gäller bl. a. resursanvänd

ning och rättsuppfattningar i Finnmark såväl i historisk belysning som i 

fråga om nuläget.

Den svenska samerättsutredningen har inlett sitt arbete i början av 

hösten 1983. Enligt direktiven skall arbetet inriktas på tre grupper av 

frågor, nämligen behovet av att stärka samernas rättsliga ställning i frågor 

som rör rennäringen, frågan om ett nytt samiskt organ och insatser för det 

samiska språket.

Det skall vidare vara en primär uppgift att klarlägga vilka särskilda 

behov som kan härledas till samernas ställning som urbefolkning. Enligt 

nuvarande planläggning kommer man nu att påbörja en undersökning av 

denna fråga. Detta arbete skall, i varje fall inledningsvis, utföras av en 

intern arbetsgrupp. Parallellt härmed skall arbete med att insamla fakta i 

rennäringsfrågan påbörjas. Även detta arbete skall inledningsvis bedrivas i 

en intern arbetsgrupp.

Enligt direktiven skall utredningsarbetet bedrivas med sikte på att vara 

avslutat inom två år.
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Samråd sker fortlöpande mellan de tre samerättsutredningarna i enlighet 

med de riktlinjer för samarbetet som hösten 1982 antogs av Nordiska 

ministerrådet. I samband med att representanter för utredningarna deltog i 

ett möte med Nordiska rådets juridiska utskott i Köpenhamn (september 

1983) hölls ett informellt samrådsmöte mellan företrädarna för de tre 

samerättsutredningarna. Erfarenheter och synpunkter utbyttes bl.a . i frå

ga om det folkrättsliga grundlaget för utredningarnas arbete och om inne

börden för samespörsmålens del av art. 27 i FN :s konvention om civila och 

politiska rättigheter m. m. Vidare diskuterades frågan om behovet av och 

skyldigheten att positivt särbehandla samerna framför dels befolkningen i 

allmänhet, dels andra minoriteter på grundval av samernas ställning som 

urbefolkning. Slutligen utbyttes information om organisationsbilden bland 

samerna i de tre länderna.

Utredarna enades därefter om att på informella grunder fortsätta sina 

kontakter, bl. a. genom att göra ömsesidiga studiebesök för mer ingående 

diskussioner om aktuella frågor i utredningsarbetet och att utbyta grund

material, till att börja med mellan Norge och Sverige rörande de folkrätts

liga delarna av bakgrundsbeskrivningen. Ministerrådssekretariatet hålls 

fortlöpande underrättat om de kontakter som tas.

På kultur- och utbildningsområdet fortsätter Nordisk Samisk Institutt 

arbetet med två forskningsprojekt som berör samiska rätts- och näringsfrå

gor. Syftet är dels att få till stånd historisk dokumentation om resursan

vändningen i de samiska områdena, dels att - med utgångspunkt i rekom

mendation nr 24/1974 - kartlägga i vilken grad och på vilket sätt samiska 

näringsintressen tillvaratas vid planläggning av markanvändningen. Vidare 

bör nämnas att Nordiska samerådet under hösten 1983 har beviljats sär

skilda medel för att, för en period av tre år, kunna anställa en person med 

uppgift att för Samerådets räkning ansvara för frågor om samisk kultur.

Nordiska samerådet, till vars verksamhet Nordiska ministerrådet ger 

årligt bidrag, arrangerade i augusti 1983 den tolfte nordiska samekonferen- 

sen. Företrädare för de nordiska samerättsutredningarna och för minister

rådssekretariatet deltog som observatörer. Konferensen, som finansie

rades med medel över den allmänna ministerrådsbudgeten, erbjöd ett gott 

tillfälle till direktkontakt med samernas organisationer och med samernas 

egen syn på de frågor som berörs i rekommendationen.

Frågor som är av gemensamt nordiskt intresse för samerna och för de 

nordiska ländernas regeringar diskuteras fortlöpande även inom Samar- 

betsorganet för samespörsmål och renskötselfrågor.

Mot bakgrund av det omfattande nationella utredningsarbete som pågår i 

de tre berörda länderna saknas, enligt ministerrådets uppfattning, nu un

derlag för en samlad nordisk utredningsinsats av det slag som rekommen

dationen tar sikte på.

Ministerrådet kommer att följa utvecklingen i de tre samerättsutredning

arna och på lämpligt sätt söka bidra till att underlätta det löpande samarbe-
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tet dem emellan. Ministerrådet kommer successivt att, tillsammans med 

företrädare för samerna själva, pröva vilka gemensamma åtgärder som kan 

och bör vidtas. Slutligen bör nämnas att ministerrådets avsikt är att även i 

fortsättningen ekonomiskt stödja samernas egen verksamhet på gemen

samt nordiskt plan, såväl inom kultursektorn som i övrigt.

Ad pkt 2:

Nordkalottkomitéen (N K K ) har til oppgave å arbeide for et utvidet 

samarbeid på Nordkalotten på det regionalpolitiske og arbeidsmarkedspo- 

litiske området samt for andre samarbeidsprosjekt av betydning for syssel

settingen på Nordkalotten. Den 19.-20. april 1977 ble det arrangert et 

seminar i Alta om reinnæringens økonomi. Det fremkom her en rekke 

forslag til tiltak for å bedre produksjon, foredling og salg av reinprodukter 

samt hvilke områder innen reinnæringen der det bør etableres et samarbeid 

på Nordkalotten. N K K  nedsatte på dette grunnlag en egen arbeidsgruppe, 

der samene er representert, som skulle arbeide videre med de forslag som 

fremkom på seminaret.

I 1983 har arbeidsgruppen arrangert et kurs vedrørende reinskader på 

eng. En faktasammenstilling om reindriftsnæringen på Nordkalotten er 

utkommet i en finsk, samisk og norsk/svensk språkversjon. Arbeidet med 

en håndbok om reinens sykdommer er sluttført og boken utkommer i 1983.

Det er meningen at arbeidsgruppens virksomhet etter 1984 skal overtas 

av nasjonale næringsorganisasjoner og at den nordiske finansieringen via 

N K K  skal opphøre.

Nordisk embetsmannskomité for regionalpolitikk (NERP) har i 1983 

fortsatt forsøksvirksomheten med grensekommunalt samarbeid i 

giesbygdsområder. Det opprinnelige nordlige forsøksområdet, som omfat

ter kommunene Enontekiö, Muonio, Kautokeino og Storfjord samt Kare- 

suandodelen av Kiruna kommune, er senere utvidet sørover til å omfatte 

Kolari og Pajala kommuner og nordover til å omfatte Utsjoki. Tana og 

Karasjok kommuner. Det er etablert egne styringsgrupper for hver av 

disse samarbeidsområdene, mens en nordisk ansatt prosjektsekretær koor

dinerer arbeidet. Det gjennomføres i forsøksområdet en rekke prosjekter 

som bør ha interesse for den store samiske befolkningen i området. Som 

eksempler på aktiviteter i 1983 kan nevnes:

- biblioteksbuss, som bl.a. har all litteratur som er utgitt på samisk. Fra 

1984 opphører den nordiske delfinansieringen og prosjektet drives vi

dere med nasjonale midler;

— etablering av et servicekontor som i nært samarbeid med de deltagende 

kommuner skal arbeide for å fremme næringslivsutviklingen i området;

— samarbeidsprosjekter innen turisme og utvikling av innlandsfiske;

- årlige kultur- och idrettsdager for skoleelever i området.

Det nordlige forsøksområdet blir fra 1985 en integrert del av Nordkalott- 

samarbeidet i regi av NKK .
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Betänkade av Nordiska rådets juridiska utskott över meddelandet

Nordisk Råd tog i anledning af Nordisk Ministerråds meddelelse om 

rekommandation nr. 24/1974 til rådets session i 1983 til efterretning, at det 

ikke har været muligt at etablere en egentlig samnordisk udredning, men 

fremholdt, at det, der er kommet i stedet som et alternativ, næppe er 

mindre vidtrækkende end det, man realistisk kunne forvente, da rekom

mandationen blev vedtaget i 1974.

Nordisk Råd opfordrede samtidig Nordisk Ministerråd til at forberede et 

samarbejde tilpasset 1980’ernes forhold, således at ministerrådet hurtigst 

muligt efter afslutningen af arbejdet i de nationale sameudredninger og på 

grundlag af de derfra kommende forslag kunne fremlægge en samlet plan, 

eventuelt i form af forslag af mere konkret indhold, der kan afløse den nu 

eksisterende rekommandation, og som tilsigter gennemførelse af mere 

langtrækkende foranstaltninger vedrørende den samiske befolknings ret

lige og kulturelle stilling i de nordiske lande.

Juridisk udvalg har på denne baggrund den 28. september 1983 haft en 

drøftelse af sagen med repræsentanter fra de tre sameretsudredninger i 

Finland, Norge og Sverige og herunder modtaget en grundig indføring i de 

aktuelle problemstillinger.

Juridisk udvalg har endvidere på et møde den 15. november 1983 drøftet 

sagen med de nordiske justitsministre. Justitsministrene tilkendegav på 

mødet, at bortset fra visse uligheder, som nødvendigvis må foreligge, når 

det gælder mandat og tidsplaner, vil arbejdet med de nordiske udredninger 

blive koordineret så langt som overhovedet muligt. Der bliver arrangeret 

jævnlige møder under arbejdet med udredningerne, og man tager også sigte 

på at koordinere arbejdet på departementsniveau.

Juridisk udvalg finder fortsat, at der er behov for mere konkrete langtsig- 

tede initiativer og er bekymret over, at sådanne initiativer - som det 

nuværende nationale udredningsarbejde er tilrettelagt - må forventes ikke 

at kunne tages i løbet afkort tid.

Juridisk udvalg vil i samarbejde med Nordisk Ministerråd stræbe mod, 

at tidsrummet for fremsættelse af nye forslag på det sameretlige område 

forkortes mest muligt. Det er et meget svært felt at nå fælles resultater på, 

men udvalget nærer ængstelse for, at det i de enkelte lande kan give 

anledning til store problemer, hvis man lader det ligge uløst for længe.

BILAGA
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Med disse bemærkninger skal juridisk udvalg indstille, at

Nordisk Råd tager meddelelsen om rekommandation nr. 24/1974 til 

efterretning og afventer ny meddelelse til næste ordinære session.

Stockholm den, 26. februar 1984

Lennart Andersson (s) 

Guttorm Hansen (A) 

Hans Nyhage (m) 

Heikki Riihijärvi (Smp) 

Jens Steffensen (KrF)

Flemming Hansen (KF) 

Odvar Nordli (A) 

Tuulikki Petäjäniemi (Kok) 

Arne Skauge IH) 

Bernhardt Tastesen (S) 

Formand

Friðjón Pordarson (Sj)
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Meddelande

om rekommendation nr 25/1974 angående undersökning av de multi

nationella företagens roll i de nordiska ländernas ekonomi

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rek. 25/1974/e

D 1984

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd anbefaler Nordisk Ministerråd at gennemføre en undersø

gelse af de multinationale selskabers rolle i de nordiske landes økonomi og 

at vurdere, om denne undersøgelse giver grundlag for en fælles nordisk 

lovgivning og/eller andre forholdsregler.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

En nordisk utredning om multinationella företags (MNF) roll i de nordis

ka ländernas ekonomi (NU A 1979:19) presenterades 1979. Ministerrådet 

fann att vissa kompletteringar i framför allt ekonomiskt avseende borde 

göras. Ett kompletterande utredningsarbete rörande de samhällsekonomis

ka effekterna av M N F genomfördes under 1982 på uppdrag av ämbetsman- 

nakommittén för industripolitik av Industriekonomisk Institutt i Bergen 

(” Multinasjonal forettningsdrift i 4 nordiske land” publicerad i Nord

serien). Efter sin behandling av rapporten vid sitt möte i januari 1983 ansåg 

Nordiska ministerrådet (industriministrarna) att den måste anses fylla be

hovet av kompletterande material och att den tillsammans med tidigare 

presenterade utredningsresultat utgjorde svar på rådets rekommendation. 

Det rådde enighet om att en redovisning av redan insamlade och lagrade, 

men ej bearbetade och publicerade data borde prioriteras i det fortsatta 

arbetet. Vidare rådde enighet om att rekommendera, att berörda organ i 

respektive land överväger möjligheterna att komplettera och modifiera den 

nationella MNF-statistiken, så att större jämförbarhet uppnås mellan de 

nordiska länderna.

Då det visade sig att utredaren inte hade möjlighet att fortsätta utred

ningsarbetet på angivet sätt, har överenskommelse nåtts med Nordisk 

Statistisk Sekretariat, om att driva saken vidare genom Nordiska utskottet 

för näringstatistik som en viktig uppgift i utskottets arbetsprogram. Arbe

tet med att förbättra informationsunderlaget för en bedömning av MNF:s
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verksamhet i de nordiska länderna torde få bedrivas långsiktigt men kom

mer att fortlöpande bevakas av ämbetsmannakommittén.

Det utskott under ämbetsmannakommittén som upprättats för MNF- 

frågorna har under 1982-1983 koncentrerat sitt arbete på att övervaka det 

ovan nämnda utredningsarbetet och fortlöpande försett utredaren med 

vägledande synpunkter. Utskottet har också diskuterat de nordiska länder

nas hållning i en rad internationella förhandlingar om M NF. I det senare 

hänseendet har emellertid nordiskt samråd i omedelbar anslutning till och 

under dessa förhandlingar mellan de för respektive förhandling utsedda 

länderrepresentanterna befunnits utgöra en mera ändamålsenlig ordning.

I utskottets mandat ligger också att behandla konkreta problem hänför

liga till M N F , som kan uppstå i ett eller flera nordiska länder och där en 

gemensam nordisk hållning kan övervägas. Hittills har inget land an- 

hängiggjort någon dylik fråga. Inte heller under det samråd som ägt rum 

mellan ämbetsmannakommittén och företrädare för näringslivsorganisatio- 

ner och fackliga organ har preciserade synpunkter framförts rörande någon 

sådan fråga. Enligt ämbetsmannakommitténs uppfattning är förklaringen 

härtill att flertalet dylika frågor i första hand berör ett begränsat antal 

nordiska länder och är av sådan karaktär, att de lämpligast hanteras genom 

informella konsultationer mellan de berörda länderna.

I och med ovan redovisade åtgärder anser ministerrådet att syftet med 

rekommendationen uppnåtts.
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Betänkande av Nordiska rådets ekonomiska utskott över meddelan-

Til Økonomisk utvalg er henvist melding om rekommandasjon nr. 

25/1974/e om undersøking av de multinasjonale foretaks rolle i de nordiske 

lands økonomi.

Av meldingen framgår at en nordisk utredning om multinasjonale fore

taks (MNF) rolle i de nordiske lands økonomi, NU A 1979: 19 ble lagt fram 

i 1979. I 1982 ble et kompletterende utredningsarbeid om de samfunns

økonomiske effekter av M N F gjennomført. En oversikt over upubliserte 

og ubearbeidete data biir nå laget av Nordisk utvalg for næringsstatistikk. 

Embetsmannskomitéen for industripolitikk driver, og vil drive, et kontinu

erlig arbeid for å bedre informasjonen om M NF. Hensikten er å få et bedre 

grunnlag for å vurdere slike foretaks virksomhet i de nordiske land. Et 

utvalg nedsatt av embetsmannskomitéen utfører det praktiske arbeidet i 

denne sammenheng. Utvalget utfører det praktiske arbeidet i denne sam

menheng. Utvalget følger også opp de nordiske lands holdninger til M NF i 

internasjonale fora. Utvalget har dessuten som mandat å behandle konkre

te problemer som kan oppstå i ett eller flere nordiske land som følge av 

multinasjonale selskapers virksomhet. Slike problemer har ikke dukket 

opp.

Nordisk Råd og dets organer har ved flere tilfelle uttrykt misnøye med at 

en referansegruppe til utvalget ikke er blitt opprettet. Hensikten med 

referansegruppen var å sikre at næringslivets parter fikk et forum for å 

diskutere eventuelle problemer knyttet til M NF. Økonomisk utvalg no

terer at næringslivets parter møtte Embetsmanskomitéen for industrispørs- 

mål i 1983. Det ble da konstatert at det for tiden ikke finnes akutte 

problemer vedrørende multinasjonale foretak for behandling på nordisk 

plan.

Økonomisk utvalg går ut fra at MNF-utvalget også i framtiden vil være 

på vakt overfor problemer som kan oppstå i forbindelse med multinasjo

nale foretak og at de således fortsetter arbeidet med å oppfylle rekomman

dasjonens intensjoner. Det er viktig at MNF-utvalget, på ønske fra en eller 

flere av næringslivets parter, er beredt til å samarbeide med disse for å 

drive spørsmål vedrørende de multinasjonale foretak videre.

BILAGA



1813Rek. 25/1974/e: Bilaga

Med disse merknader vil Økonomisk utvalg foreslå at

Nordisk Råd tar melding om rek. nr. 25/1974/e om undersøking av 

de multinasjonale foretaks rolle i de nordiske lands økonomi til 

etterretning og anser rekommandasjonen for ferdigbehandlet for 

Rådets vedkommende.

Stockholm, 26. januar 1984

Esko Aho (K)

Jo Benkow (H)

Johan Buttedahl (Sp)

Karen Thurøe Hansen (KF) 

Henning Jensen (S)

Arvo Kemppainen (Skdl)

Gunnar Nilsson (s)

Formann 

Påll Pétursson (F.)

Ilkka Suominen (Kok)

Karin Söder (c)

Hallvard Bakke (H) 

Gunnar Berge (A) 

Olaf ur G. Einarsson (Sj.) 

Paul Jansson (s) 

Elver Jonsson (fp) 

Agnar Nieisen <Sb) 

Saara-Maria Paakkinen (Sd)

Pär Stenbäck (Sfp) 

Sten Svensson (m) 

Hans Olav Tunge svik (Kr. F.)
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om rekommendation nr 27/1974 angående inrättande av ett nordiskt 

institut för skärgårdsforskning

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att utreda frågan 

om inrättandet av ett nordiskt institut för skärgårdsforskning, särskilt med 

beaktande av möjligheterna att förlägga detta till Aland.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

På bakgrunn av Nordisk Råds rekommandasjon nr 27/1974 ble det i 1977 

påbegynt en forstudie om samarbeidsmulighetene mellom Stockholmsre

gionen, Åland og Åboland. Forstudien, som forelå høsten 1977, har med

ført etableringen av Skjærgårdshavets samarbeidsråd. Dette er et grensere- 

gionalt samarbeidsorgan med bred representasjon fra de nevnte tre regio 

ner. Samarbeidsrådet har fra sommeren 1980 fått heltidsansatt prosjekt

sekretær som finansieres med nordiske midler. Det såkalte Skjærgårds- 

prosjektet omfatter de 50000 personer som bor på de 40000 øyer som 

strekker seg fra Åbo i øst over Åland til Stockholm i vest. Rent praktisk 

konsentrerer arbeidet seg om spørsmål i tilknytning til samspillet mellom 

en liten skjærgårdsbefoknings inntektsmuligheter og de omgivende regio

ners store rekreasjonsbehov. Spørsmål vedrørende fergetrafikken, far

leder for båtlivet, hytteutleie, fritidsfiske, sikkerhet til sjøss, oljebered

skap, skjærgårdens næringsliv osv. er viktige elementer i dette samarbei

det. Virksomheten sikter mot gjennomføring av helt konkrete samarbeids

prosjekt.

Prosjektet finansieres over kapitlene 244 og 245 på Nordisk Ministerråds 

budsjett. Samlet nordisk finansiering i 1983 er på 788000 N O K . I tillegg 

finansierer de deltagende regionene en del av prosjektvirksomheten.

Opprettelsen av Skjærgårdshavets samarbeidsråd synes i vesentlig grad 

å ivareta de oppgaver som var tiltenkt et skjærgårdsinstitutt. Nordisk 

Ministerråd finner på denne bakgrunn at rekommandasjonens intensjoner 

er oppfylt.

Rek. 27/1974/t

1984

Meddelande
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Betänkande av Nordiska rådets trafikutskott över meddelandet

Till Nordiska rådets trafikutskott har hänvisats meddelande om rekom

mendation nr 27/1974. I rekommendationen hemställs till Nordiska minis

terrådet att utreda frågan om inrättandet av ett nordiskt institut för skär- 

gårdsforskning.

Av meddelandet till 32:a sessionen framgår att med anledning av rekom

mendationen etablerades år 1977 Skärgårdshavets samarbetsråd, som är 

ett gränsregionalt samarbetsorgan med bred representation från Stock

holmsregionen, Åland och Åboland. Samarbetsrådet har from  sommaren 

1980 haft heltidsanställd projektsekreterare som finansieras av nordiska 

medel. Det s k skärgårdsprojektet omfattar 50000 personer, som bor på de 

40000 öar som sträcker sig från Åbo i öst över Åland till Stockholm i väst.

Rent praktiskt koncentrerar sig arbetet till spörsmål i anknytning till 

samspelet mellan en liten skärgårdsbefolknings inkomstmöjligheter och de 

omgivande regionernas stora rekreationsbehov. Frågor som färjetrafik, 

farleder för båtlivet, stuguthyrning, fritidsfiske, säkerhet till sjöss, oljebe

redskap, skärgårdens näringsliv osv är viktiga delar i detta samarbete. 

Verksamheten siktar till genomförande av konkreta samarbetsprojekt. 

Trafikutskottet hänvisar till det ovan anförda och föreslår

att Nordiska rådet lägger meddelandet till handlingarna och anser 

rekommendation nr 27/1974 för rådets del slutbehandlad.

Stockholm den 23 januari 1984

BILAGA

Bjarne Mørk Eidem (A) 

Ole Henriksen (SF) 

Karl Erik Häll (s) 

Paavo Lipponen (Sd) 

Petter Thomassen (H)

Guðrún Helgadóttir (Ab.) 

Per Olof Håkansson (s) 

Olof Jansson (AS) 

Per Petersson (m) 

Ole Gabriel Ueland (Sp)

Marjatta Väänänen (K) 

Forman
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om rekommendation nr 4/1975 angående passagerar- och bilfärja 

mellan Island, Färöarna och övriga Norden

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd henstiller til Nordisk Ministerråd å gjennomføre nødven

dige undersøkelser om forutsetningene for å drive rutetrafikk med en 

kombinert passasjer- og bilfeije mellom Island, Færøyene og det øvrige 

Norden med henblikk på at en slik rutetrafikk blir etablert så snart som 

mulig.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

Som nævnt i sidste års meddelelse er det ministerrådets opfattelse, at en 

bil- og passagerfærge ikke kan drives uden underskud på helårsbasis, og at 

ingen af de nordiske landes regeringer er rede til at betale underskuddet.

Endvidere blev det oplyst, at private kredse i Island havde til hensigt at 

påbegynde drift af en bilfærge på forsøgsbasis i 1983 mellem Reykjavik, 

Newcastle og Bremerhaven. Efter de foreliggende oplysninger har erfarin

gerne fra dette forsøg ikke været så gode, at en videreførsel af denne rute 

kan forventes næste sommer.

Fra færøsk hold er det blevet oplyst, at ruten Thorshavn-Bergen- 

Hanstholm-Bergen-Thorshavn samt ruterne Thorshavn-Scrabster- 

Thorshavn og Thorshavn-Seydisfjørdur-Thorshavn har været besejlet 

ugentligt i perioden 4. jun i-6 . september 1983. På hver af strækningerne til 

og fra Bergen og Hanstholm er der blevet befordret 9-10000 passagerer og 

ca. 2000 biler og på strækningerne til og fra Scrabster og SeydisQørdur 4— 

5 000 passagerer og henholdsvis ca. 400 og ca. 1000 biler i begge retninger.

Sejladsen vil blive fortsat i sommaren 1984, dog muligvis med en lidt 

ændret sejlplan.

Rek. 4/1975/t

D 1984

Meddelande
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Betänkande av Nordiska rådets trafikutskott över meddelandet

Till Nordiska rådets trafikutskott har hänvisats meddelande om rekom

mendation nr 4/1975. I rekommendationen hemställs till Nordiska minis

terrådet att låta utreda förutsättningarna för färjförbindelse mellan Island, 

Färöarna och övriga Norden i syfte att så snart som möjligt upprätta 

densamma.

Trafikutskottet har vid flera tillfällen behandlat frågan i sina betänkan- 

den över ministerrådsberättelsen samt konstaterat vid sina möten med 

ministerrådet/trafikministrarna att det - mot bakgrund av ändrade om

ständigheter — finns skäl för uppdatering av den färjrapport som togs fram 

1978. Utskottets strävan har varit utan resultat.

Ett färöiskt rederi upprättade samma år som rekommendationen antogs 

färjförbindelse mellan östra Island, Färöarna och Västnorge. Rutten trafi

keras bara sommartid, eftersom vintertrafiken har visat sig vara förlust- 

bringande. Två isländska rederier upprättade på försöksbasis en fäijförbin- 

delse mellan Island, Storbritannien och Tyskland sommaren 1983. Rederi

erna har nu beslutat att inte fortsätta med denna verksamhet.

Av meddelandet till 32:a sessionen framgår bl. a. att ministerrådet anser 

att färjförbindelsen i fråga inte kan drivas på årsbasis utan förlust och att 

ingen av de nordiska regeringarna är beredd att betala underskottet.

Mot bakgrund av det ovan anförda föreslår utskottet

att Nordiska rådet lägger meddelandet till handlingarna och anser 

rekommendation nr 4/1975 för rådets del slutbehandlad.

Stockholm den 23 januari 1984

BILAGA

Bjarne Mørk Eidem (A) 

Ole Henriksen (SF) 

Karl Erik Häll (s) 

Paavo Lipponen (Sd) 

Petter Thomassen (H)

Guðriin Helgadóttir (Ab.) 

Per Olof Håkansson (s) 

Olof Jansson (AS) 

Per Petersson (m) 

Ole Gabriel Ueland (Sp)

Marjatta Väänänen (K) 

Förman
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om rekommendation nr 14/1975 angående språkundervisning för 

finska barn i Sverige m. m.

(Överlämnat av Sveriges regering)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar

1. regeringen i Sverige att i samråd med Finlands regering vidtaga 

åtgärder för att öka möjligheten för de i Sverige bosatta finska barnen att 

erhålla undervisning i och på sitt modersmål samt

2. regeringarna i Finland och Sverige att vidtaga åtgärder för att trygga 

rekryteringen av tvåspråkiga lärare.

S v e r i g e s  r e g e r i n g  (utbildningsdepartementet) meddelar den 4 janu

ari 1984 å Finlands och Sveriges regeringars vägnar:

Sveriges regering utfärdade den 21 juni 1979 en förordning om försöks

verksamhet med jämkade timplaner i hemspråksundervisning på grund

skolans låg- och mellanstadier m.m.  I förordningen ingick - förutom 

riktlinjer för försöksverksamheten - även ett uppdrag att till skolöversty

relsen söka klara ut ett antal frågeställningar beträffande hemspråksunder- 

visningen i grundskolan. SÖ har under 1982 överlämnat en utvärdering av 

försöksverksamheten med jämkade timplaner till regeringen. 1 utvärde

ringen har SÖ föreslagit att hemspråksklasser och sammansatta klasser 

skall kunna inrättas reguljärt på låg- och mellanstadierna. 1 samband med 

utvärderingen av finskspråkig gymnasial utbildning i Stockholm har SÖ 

föreslagit att denna görs reguljär och att möjligheter öppnas till motsvaran

de utbildning på andra håll i landet. Regeringen har överlämnat båda 

förslagen till språk- och kulturarvsutredningen (SKU).

Dessa förslag omfattades också av SKU som i oktober 1983 till regering

en överlämnade sina betänkanden "O lika ursprung — gemenskap i Sveri

ge" (SOU 1983: 57) och "Kunskap för gemenskap - läromedel för språklig 

och kulturell mångfald” (SOU 1983:58). Härutöver föreslår SKU som 

särskilda åtgärder för finskspråkiga elever bl.a. att pedagogiska utveck

lingsenheter inrättas i några kommuner där underlaget av sådana elever är 

stort. En utvecklingsenhet avses i princip fungera som en vanlig skolenhet 

med den skillnaden att man vid enheten skall bedriva ett systematiskt 

pedagogiskt utvecklings- och uppföljningsarbete. Förslaget förutsätter en

Rek. 14/1975/k

D 1984

Meddelande
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nära samverkan mellan bl.a . lärarutbildning, annan personalutbildning, 

fortbildning och läromedelsutveckling och forskning inom regionen. Utby

te av erfarenheter och samarbete med olika intressenter i Finland är en 

viktig del i utvecklingsarbetet.

I detta sammanhang föreslås vidare att förutsättningarna för utbytes

tjänstgöring för lärare och annan skolpersonal mellan finska skolor och 

svenska skolor med finskspråkiga elever övervägs.

I övrigt föreslås att skolöverstyrelsen får i uppdrag att överväga hur 

informationen om enskilda barns skolgång kan förbättras vid flyttning 

mellan länderna, att finlandssvenska barn får rätt att delta i undervisning i 

finska för att behålla och utveckla eventuella kunskaper i finska och att 

behovet av forskning uppmärksammas vad gäller konsekvenserna av flytt

ning och upprepade språkbyten för finskspråkiga barn. SKU:s betänkan- 

den har sänts ut för yttrande bl. a. till invandrarnas organisationer.

Under innevarande år uppgår antalet platser på hemspråkslinjen för 

finskspråkiga studerande till 42 enligt beslut 1983. Vidare anordnas sär

skild låg- och mellanstadielärarutbildning för sökande med finska som 

modersmål även under budgetåret 1983/84, totalt 96 platser.

Vad gäller lärarutbildningen föredrar SKU att en översyn kommer till 

stånd av hemspråkslärarutbildningen och den särskilda klasslärarutbild

ningen, där förutsättningarna för en gemensam utbildningsväg övervägs.

Ett andra svensk-finskt flerministermöte med Finlands och Sveriges 

migrations-, social-, utbildnings- och kulturministrar äger rum den 24 janu

ari 1984 i Helsingfors över temat "D et fortsatta svensk-finska migrations- 

samarbetet".

BILAGA

Fråga vid Nordiska rådets 32:a session angående undervisning på 

finska

f5í' sak E 23, s. 2056)
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Förtryck 

Rek. 19/1975/s 

D 1984

Meddelande

om rekommendation nr 19/1975 angående nordiskt samarbetspro- 

gram på arbetsmarknadsområdet

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att på grundval 

av 1954 års överenskommelse om en gemensam nordisk arbetsmarknad 

vidareutveckla och fördjupa det nordiska arbetsmarknadssamarbetet.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983: 

Ministerrådet viser til den orientering som er gitt om arbeidsmarkeds- 

samarbeidet i årsberettelsen til Nordisk Råd (Cl). I meddelelsen til Nor

disk Råd datert 3.12.1982 opplyste ministerrådet at for senere år vil minis

terrådet orientere om arbeidsmarkedssamarbeidet i den årlige beretteisen. 

Det kan opplyses at 1954 års overenskomst om felles nordisk arbeids

marked fra 1. august 1983 er avløst av den reviderte overenskomsten. 

Ministerrådet anser for sin del at hensikten med rekommendasjonen er 

oppfylt.
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Betänkande av Nordiska rådets social- och miljöutskott över medde

landet

Till Nordiska rådets social- och miljöutskott har hänvisats meddelande 

om rekommendation nr 9/1982 angående program för ministerrådets sam

arbete på social- och hälsovårdsområdet.

Av meddelandet till den 32:a sessionen framgår att ett reviderat program 

för Nordiska ministerrådets samarbete på social- och hälsovårdsområdet 

fastställdes i augusti 1982 på grundval av ett ministerrådsforslag som 

behandlades vid Nordiska rådets 30:e session. Utskottet avser att följa 

ministerrådets arbete på social- och hälsovårdsområdet inom ramen för det 

nordiska samarbetsprogrammet. Vidare avser utskottet att följa institutio

nernas verksamhet samt projekten inom ramen för den budgetprocedur 

som tillämpas fr. o. m. hösten 1982.

Mot bakgrund av det ovan framförda föreslår utskottet

att Nordiska rådet lägger meddelandet till handlingarna och anser 

att rekommendation nr 9/1982 för rådets del är slutbehandlad.

BILAGA

Stockholm den 26 januari 1984

Margrete Auken (SF)

Margit Hansen-Krone <H) 

Ilkka Kanerva (Kok)

Agnete Laust sen (KF)

Astrid Murberg Martinsen (A)

Rune Gustavsson (c) 

Tyra Johansson (s) 

Timo Kietäväinen (K) 

Grethe Lundblad (s) 

Pétur Sigurdsson (Sj)

Odd With (Kr. F.) 

Förman
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om rekommendation nr 3/1976 angående internordisk giltighet för 

körkort

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd anbefaler Nordisk Ministerråd

1. snarest muligt at gennemføre de forslag, som er fremført i Nordisk 

Trafikksikkerhetsråds rapport 6, Körkort i Norden, således at førerbevis 

udstedt i ét nordisk land er gyldigt i et andet nordisk land, også når 

vedkommende tager fast bopæl, og

2. at gennemføre ensartede nordiske bestemmelser om gyldighed af 

førerbevis for erhvervsmæssig kørsel.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

1. Danmark, Finland, Norge och Sverige har genomfört ordningen med 

nordisk giltighet för körkort. Nordiskt trafiksäkerhetsråd (NTR) och dess 

samarbetsorgan Nordisk kommitté för vägtrafiklagstiftning (NKV) följer 

uppmärksamt genomförandet och de tillämpningsproblem som har kommit 

fram. Island, som är representerat i NTR sedan 1979, omfattas i och för sig 

inte av rekommendationen och har ännu inte heller anpassat sin vägtrafik

lagstiftning till den ordning som gäller i övriga nordiska länder (jfr medde

landet om rek. nr 2711968). När så har skett bör även Island kunna omfattas 

av ordningen med nordisk giltighet för körkort.

2. En arbetsgrupp under N K V  gör en översyn av 1956 års överenskom

melser om bl.a . körkort. Arbetsgruppen avser att föreslå en ny överens

kommelse som syftar till större enhetlighet i de nordiska körkortsbestäm- 

melserna.

Med hänsyn till det anförda och då varje land nu arbetar för att genomfö

ra förslagen i rekommendationen anser Nordiska ministerrådet att rekom

mendationens syfte får anses tillgodosett.

*Rek. 3/1976/t

D 1984

Meddelande
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Meddelande

om rekommendation nr 7/1976 angående distribution av AV-material

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet

1. att fastställa regler som gör det möjligt för auktoriserade organ att 

utan tullgranskning in- och utföra AV-material av undervisnings-, informa

tions-, kulturell- och vetenskaplig karaktär mellan de nordiska länderna.

2. att vidtaga åtgärder i syfte att etablera ett effektivt nordiskt samarbe

te beträffande distribution av AV-material av undervisnings-, informa

tions-, kulturell- och vetenskaplig karaktär, varvid de språkliga minorite

ternas och de små kulturområdenas möjligheter att erhålla förbättrad ser

vice beträffande AV-material särskilt bör beaktas.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsministrarna) 

meddelar den 7 december 1983:

Udredningsarbejdet, som på grund af særlige omstændigheder midlerti

digt var standset, er nu genoptaget ved en sagkyndig, som støtter sig på en 

nordisk referencegruppe.

*Rek. 7/1976/k

D 1984
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Rek. 8/1976/k

D 1984

om rekommendation nr 8/1976 angående TV-program för sjöfolk

(Överlämna! av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att utreda förut

sättningarna och formerna för en samnordisk distribution och produktion 

av TV-program för sjöfolk.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsministrarna) 

meddelar den 7 december 1983:

Ministerrådet har tillsatt en arbetsgrupp för kultur- och massmediefrågor 

med uppgift att svara för det sammanhållande arbetet med rekommenda

tioner inom området, fungera som ministerrådets rådgivare samt att med

verka till ett ökat erfarenhets- och idéutbyte i syfte att förbereda ett möjligt 

arbetsprogram för samarbete om elektroniska medier.

Nordiska rådets rekommendationer inom massmedieområdet omfattar 

två huvudområden, dels radio- och TV-samarbete, dels videogramsamar- 

bete.

Video gramsamarbete

Som uppföljning av ett inledande arbetsmöte som hölls 1982 planerar 

ministerrådet i regi av kultur- och massmediegruppen en videogramkonfe- 

rens. Konferensen skall värdera de olika förslagen i aktuella rekommenda

tioner, bland annat möjlig nordisk distribution av videogram. Konferensen 

planeras till april 1984 i Finland.

Ministerrådet avväntar konferensens resultat för eventuella beslut om 

det fortsatta arbetet på videogramområdet.

Ministerrådet meddelade inför Nordiska rådets 31:a session om situa

tionen angående de nationella radioföretagens programbankers tillgäng

lighet för bl.a . användning inom handelsflottan. Sedan dess har avtal 

avseende rättigheterna till Sveriges televisions program ingåtts och pro

grammen är nu fria för spridning som videogram. En särskild enhet inom 

Sveriges television har till uppgift att kommersiellt sprida dessa program 

och för närvarande uppgår antalet titlar till ca 80 varav flertalet är barnpro

gram.

Meddelande
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Ministerrådet avser fortsatt att med uppmärksamhet följa utvecklingen 

på videogramområdet, men vill med tanke på de problem som är och varit 

förbundna med hittillsvarande nationella lösningar peka på stora svårighe

ter att inom överskådlig framtid komma att nå fram till samnordiska 

lösningar.

BILAGA

Fråga vid Nordiska rådets 32:a session angående samarbete om TV- 

program för sjöfolk

(Se sak E 10, s. 2042)

15-30-332 Nordiska rådet Del 2
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Rek. 6/1977/s

D 1984

om rekommendation nr 6/1977 angående förkortning av arbetstiden

(Överlämna! av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att utreda de 

samhällsekonomiska och sociala konsekvenser som en betydande arbets

tidsförkortning kommer att medföra.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

År 1982 inleddes ett projekt i regi av ämbetsmannakommittén för arbets

miljöfrågor för att göra en tvärsektoriell studie av arbetstidsfrågornas 

behandling i de nordiska länderna. Arbetet beräknas bli avslutat före 

utgången av 1983.

Studien behandlar en rad grundläggande fakta som påverkar arbetstids- 

utvecklingen bl.a . befolkning och arbetsmarknad, arbetskraftsutbud, sta

tistiska frågor, lagstiftning och kollektivavtal om arbetstider och ledighet, 

skatter, avgifter och sociala förmåner t. ex. pensioner, barnledighet m. m. 

Därefter följer en belysning av arbetstidsfrågan i de olika nordiska län

derna och en jämförande analys.

Genom den kommande rapporten erhålles ett brett underlag för att 

bedöma effekter — arbetsmiljömässiga, sociala, fördelningspolitiska och 

inte minst arbetsmarknadsmässiga — av åtgärder på arbetstids- och ledig

hetsområdet. Härigenom kommer det att finnas ett brett underlag för ar- 

betstidsdebatten såväl nationellt som på nordiskt plan.

Avsikten är att det snart avslutade projektet skall följas upp av ett 

arbete, som direkt tar sikte på att kartlägga förutsättningarna för en bety

dande arbetstidsförkortning i enlighet med Nordiska rådets rekommenda

tion. Häri ingår bl.a . studier av framtida demografiska förutsättningar, 

inkl. arbetskraft och förvärvsfrekvenser samt bl.a . produktionsförutsätt- 

ningar, regionalpolitiska konsekvenser och verkningar för allmänheten och 

arbetstagare m. m. Härutöver kommer en rad andra samhällsekonomiska 

konsekvenser att studeras bl.a . den s.k. informella sektorns utveckling 

vid kortare arbetstid m. m. Detta samarbete bör drivas tvärsektoriellt.

Meddelande
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BILAGA

Fråga vid Nordiska rådets 32:a session angående ett samnordiskt 

program för förkortning av arbetstiden

(Se sak E 24, s. 2058)
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om rekommendation nr 7/1977 angående nordiskt institut för arbets

marknadsfrågor

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att företaga en 

utredning syftande till att understryka möjligheterna till att upprätta ett 

nordiskt arbetsmarknadsinstitut.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

I meddelelsen til Nordisk Råd datert 3.12.1982 framholdt Ministerrådet 

at det nordiske arbeidsmarkedssamarbeidet vil stå overfor store utford

ringer i 1980-årene, og på bakgrunn av de erfaringer som en har gjort, har 

en samlet gjennomgang av organisasjons- og ressursspørsmålene vært 

nødvendig.

Ministerrådet (arbeidsministrene) diskuterte dette med representanter 

for de nordiske arbeidsmarkedspartene i januar 1980. På bakgrunn av de 

synspunkter partene la fram, kunne Ministerrådet konstatere at det opprin

nelige forslaget om et arbeidsmarkedsinstitutt ikke lenger har samme aktu

alitet som tidligere, og at partene ga tilslutning til de samarbeidsformer 

som er foreslått av Nordisk arbeidsmarkedsutvalg.

Samarbeidet med partene vil i fortsettelsen bli lagt opp med årlige 

kontaktmøter mellom arbeidsministrene og partene hvor de mere overgri- 

pende linjene i det nordiske arbeidsmarkedssamarbeidet diskuteres. Dess

uten blir representanter for partene invitert til et årlig møte med represen

tanter for Nordisk arbeidsmarkedsutvalg og dets ekspertgrupper for dis

kusjon av de årlige planene og prioriteringsspørsmål i forbindelse med 

arbeidsmarkedssamarbeidet. Partene blir også invitert til å delta i det 

praktiske prosjektarbeidet.

De nordiske innsatsene for å analysere den langsiktige utviklingen på 

arbeidsmarkedet har vært diskutert av Nordisk arbeidsmarkedsutvalgs 

ekspertgruppe for arbeidsmarkedsforskning og av Nordisk arbeidsmark

edsutvalg. Ved denne diskusjonen er det foretatt analyser av de nasjonale 

programmene for arbeidsmarkedsforskning og på denne bakgrunn lagt opp

Rek. 7/1977/s

D 1984

Meddelande
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et samarbeid mellom landene som også inkluderer felles nordiske forsk

nings- og analyseprosjekter. Etter forslag fra Nordisk Råd har Nordisk 

Arbeidsmarkedsutvalg tatt opp arbeidet med å revidere samarbeidspro

grammet på arbeidsmarkedsområdet.

Forøvrig viser Ministerrådet til det svar som Ministerrådets formann, 

statsråd Arne Rettedal ga til delegaten Tyra Johansson under Nordisk 

Råds sesjon i Oslo i 1983.

På denne bakgrunn anser Ministerrådet fortsatt at det ikke er aktuelt å 

opprette det foreslåtte arbeidsmarkedsinstituttet med de oppgaver som er 

foreslått i rekommendasjonen, og Ministerrådet mener at rekommenda- 

sjonen bør kunne avskrives.
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Betänkande av Nordiska rådets social- och miljöutskott över medde

landet

Till Nordiska rådets social- och miljöutskott har hänvisats meddelande 

om rekommendation nr 7/1977 angående ett nordiskt institut för arbets

marknadsfrågor.

Av de om rekommendationen avgivna meddelanden tidigare år har fram

gått att ministerrådet för sin del anser att förslaget om ett nordiskt arbets

marknadsinstitut inte har aktualitet. Av meddelandet till den 32:a ses

sionen framgår att ministerrådet vidhåller sin uppfattning samt hänvisar till 

de utredningar och projekt som pågår samt hänvisar till de årliga möten 

som äger rum mellan arbetsmarknadsministrarna och arbetsmarknadens 

parter. Vid dessa möten diskuteras bl.a . de mera övergripande linjerna i 

det nordiska arbetsmarknadssamarbetet. Ministerrådet erinrar också om 

att NAUT , på hemställan av Nordiska rådet, har inlett arbetet med att 

revidera samarbetsprogrammet på arbetsmarknadsområdet.

Då ministerrådet inte avser att företaga en utredning syftande till att 

undersöka möjligheterna till att upprätta ett nordiskt arbetsmarknadsinsti

tut som förordas i rekommendation nr 7/1977 nödgas social- och miljöut

skottet konstatera att syftet med rekommendationen ej synes möjligt att 

uppnå.

Mot bakgrund av det ovan framförda föreslår utskottet

att Nordiska rådet lägger meddelandet till handlingarna och anser 

att rekommendation nr 7/1977 för rådets del är slutbehandlad.

BILAGA

Stockholm den 27 januari 1984

Margrete Auken (SF) 

Rune Gustavsson (c) 

Timo Kietäväinen (K) 

Grethe Lundblad (s) 

Pétur Sigurdsson (Sj)

Karin Flodström(s) 

Margit Hansen-Krone (H) 

Agnete Laustsen (KF) 

Astrid Murberg Martinsen (A) 

Odd With (Kr. F.) 

Förman
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om rekommendation nr 11/1977 angående förbättring av barnens 

trafikmiljö

f Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd anbefaler Nordisk Ministerråd:

1. å arbeide for bedre trafikkmiljø med henblikk på øket beskyttelse av 

barn i trafikken

2. å arbeide for utbygget informasjon om barn og trafikk til vedkom

mende myndigheter og samfunnsplanleggere, bilførere, foreldre og andre 

som har oppsikt med barn

3. å arbeide for at pågående nordisk samarbeide vedrørende trafikkun- 

dervisning i skoler utbygges ytterligere.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

1. NTR har ägnat temat barn och trafik stor uppmärksamhet, jfr bl.a. 

NTR-rapport nr 24 ” Barns trafikksikkerhet i de nordiske land” och NTR- 

rapport nr 28 ” Forslag til forskning om børns trafikksikkerhed” . Dessut

om bedriver NTR med medel från Nordiska ministerrådet forskningsverk

samhet på detta område med projekten ” Syklende barns trafikrisiko” , 

” Foreldrenes holdning til barns trafikksikkerhet” och ” Evalueringsme

toder i trafikundervisningen” . Forskningsverksamheten kommer att pågå 

även under 1984. Temat barn och trafik har också behandlats i anslutning 

till Nordiskt trafiksäkerhetsår 1983. Genom detta arbete skapas underlag 

för den fortlöpande processen för att uppnå rekommendationens mål. 

Samtliga länder har anslutit sig till rekommendationens förslag.

2. och 3. Båda dessa punkter berör informationsverksamhet. Den ges av 

myndigheter och skilda organ som arbetar med trafikinformation och sä

kerhetspropaganda, b l.a . Rådet for større færdelssikkerhed i Danmark, 

Trafikskyddet i Finland, Umferdarråd i Island, Trygg Trafikk i Norge och 

Nationalföreningen för trafiksäkerhetens främjande i Sverige. I dessa or

gan sker ett aktivt samarbete i Norden genom samarbetsorganet Nordisk 

trafiksäkerhetskommitté (NTK). NTR har hemställt hos dessa organ om 

att deras samarbete också skall omfatta de frågor som berörs i rekommen

dationens p. 2 och 3.

Med hänvisning till det anförda finner ministerrådet att syftet med re

kommendationen har tillgodosetts.

Rek. 11/1977/t

D 1984

Meddelande
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Betänkande av Nordiska rådets trafikutskott över meddelandet

Till Nordiska rådets trafikutskott har hänvisats meddelande om rekom

mendation nr 11/1977. I rekommendationen hemställs till Nordiska minis

terrådet att arbeta för förbättring av barnens trafikmiljö genom forsknings- 

och informationsverksamhet.

Mot bakgrund av rekommendationen har Nordiska trafiksäkerhetsrådet 

(NTR) bl.a . utgivit rapporterna ” Barns trafikksikkerhet i de nordiske 

land” och ” Forslag til forskning om børns trafikksikkerhed” . Dessutom 

bedriver NTR med medel från ministerrådet forskningsverksamhet på 

detta område med projekten ” Syklende barns trafikrisiko” , ” Foreldrenes 

holdning til barns trafikksikkerhet” och ” Evalueringsmetoder i tr a f ik u n 

dervisningen” . Forskningsverksamheten kommer att pågå även under 

1984. Barnens trafikmiljö behandlades också i anslutning till Nordiska 

trafiksäkerhetsåret 1983. Genom detta arbete har underlag skapats för den 

fortlöpande processen för att uppnå rekommendationens mål, som samtli

ga länder har anslutit sig till. NTR har vidare hemställt hos de myndigheter 

och skilda organ som arbetar med trafikinformation och säkerhetspropa

ganda att deras samarbete också skall omfatta de frågor som berörs i 

rekommendationen.

Trafikutskottet anser uppföljningen av denna rekommendation vara en 

löpande uppgift.

Mot bakgrund av det ovan anförda föreslår utskottet

att Nordiska rådet lägger meddelandet till handlingarna och anser 

rekommendation nr 11/1977 för rådets del slutbehandlad.

Stockholm den 23 januari 1984

BILAGA

Bjarne Mørk Eidem (A) 

Ole Henriksen (SF) 

Karl Erik Häll (s) 

Paavo Lipponen (Sd) 

Petter Thomassen (H)

Guðrún Helgadóttir (Ab.) 

Per Olof Håkansson (s) 

Olof Jansson (AS) 

Per Petersson (m) 

Ole Gabriel Ueland (Sp)

Marjatta Väänänen (K) 

Förman
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om rekommendation nr 12/1977 angående handlingsprogram för 

förbättrad språkförståelse i Norden

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att snarast fram

lägga ett samlat handlingsprogram för förbättrad språkförståelse i Norden 

och i det nordiska samarbetet.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsministrarna) 

meddelar den 7 december 1983:

Nordiska ministerrådet hänvisar till tidigare meddelanden till Nordiska 

rådet om åtgärder genomförda inom ramen för ökad språkförståelse i 

Norden.

Under året har en arbetsgrupp utarbetat ett läromedel inom 

grannspråksundervisningen för årskurserna 4-6. Manuskriptet har utprö

vats under 1983 och boken ” Barn i Norden” utges inom ramen för ett 

förlagssamarbete i de enskilda nordiska länderna. Nordiska språksekreta

riatet har pålagts ansvaret för projektet.

Arbetet med en kartläggning av det gymnasiala stadiet på området 

inleddes våren 1983 med en arbetskonferens. Utredningsarbetet igång

sattes hösten 1983 då mandat fastställdes för den arbetsgrupp som till

sattes.

1 samband med utredningsarbetet värderas frågan om en nordisk littera

turantologi för gymnasiestadiet (jfr rek nr 1011981 Ik).

Ministerrådet har anmodat evalueringsgruppen för vuxenutbildning att 

utarbeta en katalog på nordiskt plan över läromedel i grannspråksunder- 

visning som lämpar sig för vuxenutbildning och folkbildning. Arbetet sker i 

samråd med Nordens folkliga akademi. Nordiska språk- och informations

centret och Nordiska språksekretariatet.

*Rek. 12/1977/k

D 1984

Meddelande
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om rekommendation nr 13/1977 angående undervisning i nordiska 

språk vid utländska universitet och läroanstalter

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att undersöka 

och lägga fram förslag om hur undervisningsutbudet i nordiska språk vid 

utländska universitet och läroanstalter skall kunna ökas genom nordiskt 

samarbete om insatserna.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsministrarna) 

meddelar den 7 december 1983:

” Forslag til handlingsprogram for et udvidet nordisk samarbejde vedrø

rende udlandslektoratsvirksomheden” blev fremlagt i maj 1982 og sendtes 

til høring hos de nationale lektoratsudvalg (tilsv.) med svarfrist I. novem

ber 1982.

På grundlag af forslaget til handlingsprogram, de indkomne høringssvar 

og en af ministerrådet præliminær budgetramme, der blev fastsat til 200000 

D K K , har lektoratsadministrationernes repræsentanter ved et møde i Rey

kjavik i maj 1983 udarbejdet en specificeret og prissat aktivitetsplan for 

perioden indtil udgangen af 1984.

Ministerrådet har på sit møde den 7. december 1983 besluttet at støtte 

etableringen af et samarbejdsnævn for de nordiske lektoratsadministra

tioner, foreløbig for en fireårig forsøgsperiode indtil udgangen af 1987. Til 

de aktiviteter, der var indeholdt i aktivitetsplanen, har ministerrådet bevil

get indtil 250000 D K K  vedrørende perioden til 31. december 1984.

Ministerrådet har endvidere bemyndiget embedsmandskomiteen til at 

godkende en arbejdsorden for samarbejdsnævnet og at fastsætte de årlige 

rammebevillinger i forsøgsperioden. Ministerrådet har endvidere pålagt 

embedsmandskomiteen at følge virksomheden og at sørge for, at der inden 

udløbet af forsøgsperioden gennemføres en evaluering og rapportering 

med henblik på stillingtagen til aktiviteternes videreførelse.

Rek. 13/1977/k

D 1984

Meddelande
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BILAGA

Till kulturutskottet har hänvisats av Nordiska ministerrådet till Nordis

ka rådets 32:a session avgivet meddelande om rekommendation nr 13/1977 

angående undersökning av och förslag till undervisning i nordiska språk 

vid utländska universitet och läroanstalter.

Det anförs att ministerrådet på basen av genomförd utredning fattat 

beslut om etablering av en samarbetsnämnd för de nordiska lektoratsadmi- 

nistrationerna tills vidare för en fyraårig försöksperiod intill utgången av 

1987. För de föreslagna aktiviteterna har ministerrådet för 1984 avsatt 

250000 D K K . Dessa omfattar projekt i form av 1) konferenser för utlands- 

lektorer, 2) kulturframstötar till stöd för lektorerna, 3) informationsmateri

al och 4) biblioteksstöd till lektorerna i nordiska språk i Polen, om vilka 

utskottet erhöll information vid överläggningar med ministerrådet hösten 

1983.

Det anförs slutligen att det före försöksperiodens utgång bör genomföras 

en evaluering av verksamheten med hänsyn till eventuell fortsättning.

Utskottet förutsätter att resultatet av evalueringen och eventuella för

slag med anledning av denna underställs Nordiska rådet.

Därmed har syftet med rekommendationen kunnat förverkligas, varför 

utskottet anser att några skäl att kvarhålla rekommendationen på rådets 

dagordning inte längre föreligger. Utskottet föreslår

att Nordiska rådet lägger meddelandet till handlingarna och anser 

rekommendation nr 13/1977 för rådets del slutbehandlad.

Stockholm den 27 januari 1984

B etänkande  av N o rd is k a  råd e ts  k u ltu ru ts k o t t  ö ve r m ed de lan de t

Arne Gadd (s)

Eidur Gudnason (A.)

Förman

Tytti Isohookana-Asunmaa (K) 

Peter Muurman (Sd)

Robert Pedersen (S)

Gunvor Schnitler <H)

Ingrid Sundberg (m)

Kirsti Kolle Grøndahl (a) 

Elsi Hetemäki-Olander (Kok)

Gunnel Jonäng (c) 

Sture Palm (s) 

Håkon Randal (H) 

Reiulf Steen (A) 

Pirkko Turpeinen (Skdl)
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om rekommendation nr 14/1977 angående utförsel av antikviteter 

från de nordiska länderna

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar de nordiska regeringarna

1. att vidtaga åtgärder för att via lagstiftningsvägen skapa ett skydd mot 

utförsel av kulturföremål av musealt eller antikvariskt värde från respekti

ve land samt

2. att sträva till att den nordiska lagstiftningen om skydd mot utförsel av 

sådana kulturföremål harmoniseras utan att skyddet i något enskilt land 

därvid försvagas.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsministrarna) 

meddelar den 7 december 1983:

Rekommendasjonen er rettet til regjeringene og forutsetter koordinering 

av nasjonale tiltak når det gjelder lovgivning på dette felt. En skriftlig 

situasjonsrapport er utarbeidet og oversendt kulturministeriene. I rappor

ten er nevnt at det er et generelt problem å tillempe utførselsbestemmel- 

sene på en forsvarlig måte, at reglene er vanskelige å fortolke og at 

tollmyndighetene ikke har tilstrekkelige ressurser for å utøve en effektiv 

kontroll. I 1982 nedsatte det danske kulturministerium en arbeidsgruppe 

som skal vurdere behovet for lovforslag om forbud mot salg av kunst og 

antikviteter til utlandet. Det foreligger ennå ikke noen resultater av ar

beidsgruppas arbeid.

Det er innhentet uttalelser fra de nordiske land om den praktiske till- 

lempning i de nordiske land av Unesco-konvensjonen av 1970 (Florens- 

overenskomsten), som bl.a. gjelder import av visse typer av materiell till 

kulturformål, undervisning og vitenskapelige formål, og som dermed har 

en viss interesse i denne forbindelse. Det tas sikte på i 1984 å utarbeide en 

kort rapport om dette materialet.

Det synes på det nåværende tidspunkt ikke å være grunnlag for felles 

nordiske tiltak på dette felt.

Rek. 14/1977/k

D 1984

Meddelande



1837Rek. 14/1977/k: Bilaga

BILAGA

Till kulturutskottet har hänvisats av Nordiska ministerrådet till Nordis

ka rådets 32:a session avgivet meddelande om rekommendation nr 14/1977 

angående utförsel av antikviteter från de nordiska länderna. Rekommenda

tionen, som är riktad till de nordiska ländernas regeringar, är tudelad: den 

syftar dels till att det lagstiftningsvägen skapas ett skydd mot utförsel av 

kulturföremål från de enskilda länderna, dels att lagstiftningen på området 

harmoniseras mellan länderna.

Av meddelandena om rekommendationen har det framgått att syftet med 

rekommendationens förra del uppnåtts, men att det är problem med att 

tillämpa utförselbestämmelserna på grund av tolkningssvårigheter och 

bristande övervakningsresurser. Vad gäller den senare delen av rekom

mendationen anförs att det för närvarande inte finns förutsättningar för 

gemensamma nordiska åtgärder.

Utskottet noterar detta och tvingas samtidigt konstatera att problemet 

med olaga utförsel av kulturföremål av musealt eller antikvariskt värde 

från de nordiska länderna fortfarande saknar lösning. Utskottet förutsätter 

att ministerrådet återkommer till frågan så snart förutsättningar till åtgär

der på nordiskt plan föreligger.

Utskottet anser att det för närvarande inte finns några skäl att kvarhålla 

rekommendationen på rådets dagordning och föreslår

att Nordiska rådet lägger meddelandet till handlingarna och anser 

rekommendation nr 14/1977 för rådets del slutbehandlad.

Stockholm den 27 januari 1984

B e tänkande  av N o rd is k a  råd e ts  k u ltu ru ts k o t t  ö ve r m edde lande t
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Kirsti Kolle Grøndahl (A) 

Elsi Hetemäki-Olander (Kok)

Gunnel Jonäng (c) 
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Håkon Randal (H) 

Reiulf Steen (A) 

Pirkko Turpeinen iSkdl)



1838

om rekommendation nr 16/1977 angående undersökning av utveck

lingen av kulturkonsumtionen i de nordiska länderna

(Överlämnat av Mordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att låta utföra en 

undersökning av utvecklingen av kulturkonsumtionen i de nordiska län

derna med särskild hänsyn till hur den internationella masskulturindustrin 

påverkar kulturlivet.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsministrarna) 

meddelar den 7 december 1983:

På baggrund af Nordisk Råds rekommandation nedsatte ministerrådet 

en interdepartemental arbejdsgruppe, som skulle diskutere fællesnordiske 

tiltag på området. Arbejdsgruppen anbefalede, at ministerrådet skulle 

iværksætte en seminarvirksomhed på området.

Et seminar om ” Kulturindustri og nordisk kulturpolitik” blev gennem

ført på Örenäs Slott i Sverige efteråret 1982. I seminaret deltog bl.a. 

repræsentanter fra Nordisk Råds kulturudvalg, de nationale parlamenters 

kulturudvalg og repræsentanter for kulturarbejdere, forskere og kultursta

tistikere.

Som baggrundsmateriale for seminaret udgav ministerrådet to debat

bøger: ” Kulturindustrins negativa verkningar” og ” Tilskuer eller del

tager?”

Desuden var der udarbejdet et oplæg om kulturstatistik af repræsen

tanter fra Nordisk udvalg for uddannelses- og kulturstatistik (NUUK) og 

Nordisk Statistisk sekretariat.

I forlængelse af seminaret er der taget initiativ til at kortlægge behovet 

for en samordning og udvikling af forskningen på det kulturpolitiske områ

de, ligesom arbejdet på kulturstatistikområdet er fortsat.

Ministerrådet vil senere vurdere hvilke områder der egner sig til under

søgelse og diskussion på nordiska plan bl.a. i relation til det arbejde, der 

foregår i forbindelse med rekommandation om børn og kultur. Meddelelse 

om dette er givet i forbindelse med rekommandation nr 2011979.

*Rek. 16/1977/k
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om rekommendation nr 3/1978 angående högre skoglig utbildning

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar de nordiska regeringarna att skapa för

utsättningar för ett utvidgat nordiskt samarbete kring högre skoglig utbild

ning.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983: 

Ministerrådet har på initiativ av Samarbetsnämnden för nordisk skogs- 

forskning (SNS) - under åren 1980 och 1981, med medel avsedda för jord- 

och skogsbrukets område, finansierat genomförandet av två nordiska fors

karkurser inom skogsbrukets område.

SNS - som vid årsskiftet 1981/82 omstrukturerades till en paraplyor

ganisation för all samnordisk skogsforskning - betraktar konsolideringen 

av det nordiska samarbetet på den högre skogsutbildningens område som 

en av sina huvuduppgifter. Inom SNS är det Nordiska samarbetsgruppen 

för högre skogsutbildning (NSHS) som omhändertar utbildningsfrågorna. 

N SH S ’ arbetsuppgifter har av SNS preciserats till att

- biträda den ledningsgrupp, som rektorförsamlingen för de högre utbild

ningarna inom jordbrukets, skogsbrukets och veterinärmedicinens om

råde tillsatt, med att ta fram förslag till lämpliga skogliga forskarkurser 

inom ramen för den av Nordiska ministerrådet beslutade försöksverk

samheten för åren 1982-85 (NU 1981:1).

- omforma befintliga nationella forskarkurser till nordiska diton samt - 

om så erfordras för att garantera ett brett nordiskt deltagande - besluta 

om bidrag till vissa av de deltagandes rese- och uppehållskostnader.

- anordna ämneskonferenser för diskussion av bl.a . samordningsmöjlig

heter då det gäller forskarutbidlningen.

För skogsbrukets vidkommande innehåller den ovannämnda försöks

verksamheten (s.k. pilotprojektet) följande kurser:

- Skogsproduktionens ekologiska grunder 

Del I i Finland, våren 1983

Del II i Sverige, hösten 1983

- Metodik för skogsteknisk forskning. I Sverige, sommaren 1984.

- Skogsekonomiska beslutningar under osäkerhet. I Norge, sommaren 

1985.

1 samband med ett sammanträffande, som SNS kommer att ha med 

NSHS våren 1984, kommer NSHS:s verksamhet att utvärderas.

Rek. 3/1978/e
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BILAGA

Til Økonomisk utvalg er henvist melding om rekommandasjon nr. 3/ 

1978/e om høyere skogsutdanning.

Av meldingen framgår at Samarbeidsnemden for nordisk skogsforskning 

(SNS) i 1980 og 1981 arrangerte to nordiske forskerkurser innen skog- 

bruksområdet. Ministerrådet bidro med finansieringen. SNS betrakter 

konsolideringen av det nordiske samarbeidet om høyere skogsutdanning 

som en av sine hovedoppgaver.

Nordisk samarbeidsgruppe for høyere skogsutdanning (NSHS) er den av 

SNS’s undergrupper som har ansvaret for utdanningsspørsmålene. NSHS 

har satt igang et pilotprosjekt med følgende kurser:

- Skogsproduksjonens ekologiske grunnlag

- Metodikk for skogsteknisk forskning

- Skogsøkonomiske beslutninger under usikkerhet

NSHS virksomhet vil bli vurdert våren 1984. Økonomisk utvalg anser at 

det nordiske samarbeidet på området for høyere skogsutdanning nå er vel 

etablert både organisatorisk og i konkret praksis, noe meldingen reflek

terer. Utvalget går ut fra at dette nordiske samarbeidet fortsetter og ber om 

å få ta del av den vurdering som skal gjøres av NSHS i 1984. Rekomman

dasjonens intensjoner synes å være oppfylt.

Utvalget foreslår derfor at

Nordisk Råd tar melding om rek. nr. 3/1978/e om høyere skogsut

danning til etterretning og anser rekommandasjonen for ferdigbe

handlet for Rådets vedkommende.

Stockholm, 26. januar 1984

B e tä nkan de  av N o rd is k a  råd e ts  e ko n o m iska  u ts k o tt  öve r m edde lan -
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om rekommendation nr 7/1978 angående europeisk miljöskyddskon- 

vention

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar de nordiska ländernas regeringar att 

verka för utarbetande och antagande av en europeisk miljöskyddskonven- 

tion.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

Det foregår et omfattende samarbeid om miljøvernspørsmål i Europa. 

Samarbeidet har forskjellig siktemål og strekker seg fra informasjonsut

veksling, forsknings- og utredningsvirksomhet, iverksettelse av bestem

melser og tiltak, og til inngåelse av forpliktende konvensjoner.

På flere delområder av miljøvernsamarbeidet er det allerede inngått 

internasjonale konvensjoner, b l.a . om naturvern- og vann- og havforu- 

rensningsspørsmål. Luftforurensningsområdet - som antagelig er den del 

av det europeiske miljøvernsamarbeid der de nordiske land har gjort de 

største bestrebelser de senere år, særlig med henblikk på "sur nedbør” - 

problemene - har imidlertid inntil nylig vært det minst utviklede område 

når det gjelder forpliktende internasjonale overenskomster.

På denne bakgrunn anses Nordisk Råds initiativ om etablering av en 

europeisk miljøvernkonvensjon som verdifullt, men det antas at det på 

kortere sikt er mer hensiktsmessig å satse på begrensede løsninger som 

kan få praktisk betydning for forurensningsproblemene i Europa. 1 denne 

sammenheng vises det til Konvensjonen om langtransportert grenseover

skridende luftforurensning som ble undertegnet av de nordiske land i 

november 1979 sammen med 27 andre europeiske land samt USA, Canada 

og EF-kommisjon. Denne konvensjonen er den første folkerettslige bin

dende avtale på luftforurensningens område.

Konvensjonen forplikter de kontraherende parter til å samordne sin 

utslippspolitikk for å begrense atmosfærisk spredning av luftforurensning 

over landegrenser. Det tas i første rekke sikte på å bekjempe forurensning 

forårsaket av svoveldioksyd, men konvensjonen omfatter også andre for-

Rek. 7/1978/s
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urensningskilder. De kontraherende parter forplikter seg dessuten til å 

utveksle informasjon, avholde konsultasjoner, iverksette forskningssamar- 

beid og til å etablere et oppfølgingsmaskineri som skal sikre en reell 

gjennomføring av konvensjonens bestemmelser.

Finland, Norge, Sverige og Danmark har ratificeret konventionen, som 

trådte i kraft 16. marts 1983. Et eksekutivorgan er nu dannet og arbejdet 

med effektstudier og etableringen af bindende aftaler mellem landene om 

reduktioner af SCVudslippene er gået igang, bl. a. med udgangspunkt i et 

nordisk forslag om 30% reduktion af udslippene indenfor de næste 10 år.

På denne baggrund mener ministerrådet at hensigten med rekommanda

tionen er opnået.

BI LAG A

Fråga vid Nordiska rådets 32:a session angående en europeisk miljö

konvention

(Se sak E 19, s. 2052)
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om rekommendation nr 9/1978 angående konvention till skydd for 

ozonskiktet

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar ländernas regeringar att verka för en 

internationell konvention till skydd för ozonskiktet.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

Spørsmålet om etablering av en internasjonal konvensjon for vern av 

osonlaget er tatt opp på flere internasjonale møter. I april 1980 ble det, 

etter norsk initiativ, holdt en internasjonal konferanse i Oslo hvor de land 

deltok som allerede har inført - eller i ferd med å innføre - restriksjoner 

m. h. t. utslipp av klorfluorkarboner til atmosfæren.

I konklusjonene fra møtet ble det fremhevet at en hensiktsmessig videre

føring av det internasjonale samarbeid på dette området er utviklingen av 

en internasjonal konvensjon til vern av osonlaget. Problemet er tatt opp til 

diskusjon både i Organisasjonen for økonomisk samarbeid og utvikling 

(OECD) og F N ’s miljøvernprogram (UNEP).

1 OECD  har arbejdet ad hoc karakter og drives ved hjælp af frivillige 

bidrag fra interesserede lande. Arbejdet omfatter for tiden studier af et 

antal scenarier som beskriver forskellige udviklingsmuligheder for udslip

pene af K FK . De socioøkonomiske konsekvenser af disse scenarier vil 

blive beskrevet.

F N ’s miljøstyrelse besluttede ved sit niende møde (Nairobi 13.-26. maj 

1981) på nordisk initiativ at indlede forhandlinger om en global konvention 

til beskyttelse af ozonlaget. Beslutningen indebærer at der nedsættes en 

mellemstatslig forhandlingsgruppe med teknisk og juridisk ekspertise med 

mandat til at påbegynde konventionsarbejdet. Den svenske regering var 

vært ved gruppens første møde den 20.-29. januar 1982.

Den første rapport fra gruppen blev drøftet på F N ’s miljøstyrelses tiende 

møde den 20. maj til 2. juni 1982. Rapporten indeholdt et udkast til 

konvention, og man drøftede almene foranstaltninger bl.a . udveksling af 

videnskabelig information.

*Rek. 9/1978/s
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Nye møder har været holdt i december 1982, samt april og oktober 1983. 

Forhandlingsgrundlaget har bl.a . været et nordisk forslag om tiltag for at 

kontrollere, begrænse og reducere brugen af og udslippene af CFC.

De nordiske landes aktive rolle i konventionsarbejdet afspejles også i 

form af en fælles policy i landene overfor brug og udslip af CFC. Landene 

traf beslutning herom i sommeren 1983.
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om rekommendation nr 13/1978 angående åtgärder mot uppkomsten 

av handikapp

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet

1. att låta utreda orsakerna till uppkomsten av handikapp under barns 

tidiga utvecklingsskeden samt

2. att på grund av denna utredning dra upp riktlinjer för åtgärder för att 

förhindra uppkomsten av handikapp.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

Nordiska socialpolitiska kommittén har givit Nordiska medicinalsta- 

tistikkommittén (N OM ESK O) i uppdrag att genomföra en kartläggning av 

bl.a . vad de nuvarande registren på området kan ge för kunskap. Den 

isländska delegationen i NOMESKO-kommittén har genomfört en förstu

die, som inriktats på födelseregistreringen i Norden.

N O M E SK O  har till kartläggningen fogat flera rekommendationer, som 

berör det fortsatta utvecklingsarbetet i denna fråga. B l.a . förordas en 

fördjupad studie av registreringsfrågan, vilket kräver en för ändamålet 

särskild nordisk grupp med tvärvetenskaplig sammansättning av forskare 

och representanter för myndigheter och handikapporganisationer. N O 

M ESK O  framför också tanken på ett nordiskt handikappregister. I sam

band därmed bör en nordisk klassifikation av handikapp utarbetas.

N O M ESK O :s rapport har varit föremål för remissbehandling.

Ett nordiskt seminarium om fosterdiagnostik och förebyggande av upp

komsten av handikapp hos barn hölls i Helsingfors den 9-11 februari 1983 

på initiativ av de nordiska medicinaldirektörerna och som ett led i det 

fortsatta uppföljningsarbetet.

Under seminariet behandlades frågor som rör tidig identifiering av han

dikapp, registrering, klinisk genetik samt fosterdiagnostik. Vid medicinal- 

direktörernas möte i Røros den 20—22 april 1983 beslöts bl.a . att den 

grupp som ansvarat för seminariets genomförande skall utgöra en nordisk 

kontaktgrupp med regelbunden mötesverksamhet. Några generella rikt

linjer för åtgärder i syfte att förhindra uppkomsten av handikapp är inte att 

vänta för närvarande.

*Rek. 13/1978/s
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om rekommendation nr 1/1979 angående program för nordiskt 

regionalpolitiskt samarbete

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Ministerråd å vedta et handlings

program for det nordiske regionalpolitiske samarbeid, vesentlig i samsvar 

med ministerrådsforslag B 28/e.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

Nordisk Ministerråd (de for regionalpolitikken ansvarlige ministre - 

MR-REG) vedtok den 2. april 1979 gjeldende nordiske regionalpolitiske 

handlingsprogram.

Etter å ha arbeidet med gjennomføringen av handlingsprogrammet i ca. 2 

år og som ledd i arbeidet med å utvikle og effektivisere samarbeidet 

foretok NERP i 1981 en grundig gjennomgang og vurdering av de ulike 

virksomhetsområdene og utarbeidet i denne sammenheng en omfattende 

rapport (NU 1981:12 Gjennomføringen av det nordiske regionalpolitiske 

handlingsprogrammet 1979). Rapporten ble behandlet på det regionalpoli

tiske ministermøtet i november 1981, i møte med Nordisk Råds økono

miske utvalg i desember 1981 og på Nordisk Råds sesjon i mars 1982.1 alle 

organer fikk N ERP tilslutning til de retningslinjer og rammebetingelser 

som er trukket opp for det fortsatte regionalpolitiske samarbeidet.

Med utgangspunkt i handlingsprogrammet (NU A 1978:11) og statusrap

porten om gjennomføringen av dette (NU 1981:12), er NERP innstilt på 

løpende å arbeide med programmets utvikling på bakgrunn av de erfaringer 

som vinnes og de synspunkter som fremkommer.

To elementer i handlingsprogrammet er spesielt analysert i 1983, og 

begge ventes å resultere i ministerrådsforslag til sesjonen i 1984. Det 

gjelder program for styrking og utvikling av Nordkalott-samarbeidet samt 

forslag om videreføring av Nordisk Investeringsbanks regionallåneord

ning. For nærmere informasjon vises til ministerrådsforslagene.

Av andre viktige spørsmål på den regionalpolitiske sektor som er av

klaret i 1983 kan nevnes:

Rek. 1/1979/e

D 1984
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- Den regionalpolitiske grenseprosedyreordning videreføres etter en for

søksperiode på fire år. Dette innebærer at myndighetene i de nordiske 

land ved forberedelse av saker av regionalpolitisk betydning for et annet 

nordisk land, informerer om og innhenter synspunkter fra myndighetene 

i dette land før endelig vedtak fattes.

- Det er vedtatt at NERP i 1984 i samarbeid med Vestnordenkomitéen 

skal utarbeide et konkret forslag til hvordan Vestnorden-samarbeidet 

bør utvikles innholdsmessig og organisatorisk samt hvilke ressurser 

personellmessig og økonomisk som kreves i denne sammenheng. Videre 

skal man utrede behovet for og hvilken rolle et utviklingsfond for 

Vestnorden vil kunne spille. Utredningen skal ses i sammenheng med 

øvrige nordiske regionalpolitiske støtteordninger.

-  Kriteriene for bruken av midlene på kap. 244 Regionalpolitikk - Kon

krete tiltak er revidert i 1983 på grunnlag av 3 1/2 års erfaring med 

støtteordningen.

I budsjettprogrammet for 1985 er det konstatert at det er behov for en 

total gjennomgang av det regionalpolitiske handlingsprogrammet. Det skal 

utarbeides et revidert program som dels baserer seg på en evaluering av 

pågående virksomhet, bl. a. resultatene fra N ordREFO ’s forskningsetappe 

1980-84, dels på ny kunnskap på det regionalpolitiske område i respektive 

land. NERP skal utarbeide handlingsprogrammet som behandles av re

gionalministrene høsten 1985 for oversendelse til Nordisk Råds sesjon i 

1986.

BILAGA

Betänkande av Nordiska rådets ekonomiska utskott över Nordiska 

ministerrådets berättelse rörande det nordiska samarbetet (C 1), 

meddelandena om rekommendationerna nr 1/1979 angående pro

gram för nordiskt regionalpolitiskt samarbete, nr 23/1980 angående 

gemensamma industriella projekt, nr 24/1980 angående glasindustrin 

i Norden, nr 2/1981 angående samordning av FoU-insatser och kart

läggning av miljökonvekvenser vid framställning och bruk av alter

nativa drivmedel, nr 6/1981 angående utveckling av samarbetsåt- 

gärder rörande fiskodling, nr 17/1982 angående nordisk utbildning 

för exportmarknadsföring, nr 18/1982 angående samarbete inom 

nordisk möbelindustri, nr 31/1983 angående kartläggning och sam

ordning av utbudet och behovet av u-landsutbildning, nr 32/1983 

angående samarbete om energi- och miljörelaterad industri- och 

regionalpolitik, nr 33/1983 angående åtgärder för att stimulera inno

vationer inom näringslivet i Norden och nr 34/1983 angående stär

kandet av det regionalpolitiska samarbetet i Norden

(Se C I , Bilaga I I)
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Meddelande

om rekommendation nr 5/1979 angående samnordisk utbildning och 

forskning rörande åldrandets problem

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att undersöka 

möjligheterna till samnordisk forskning och utbildning rörande åldrandets 

problem.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

I det reviderade program för Nordiska ministerrådets samarbete på 

social- och hälsovårdsområdet som fastställdes av social- och hälsovårds- 

ministrarna i augusti 1982 utgör äldrefrågorna ett viktigt delområde. Detta 

markerades ytterligare genom val av tema för 1982 års socialpolitiska 

ministermöte -  ” Vård och omsorg för de äldre i framtiden” .

Som resultat av detta ministermöte inleddes år 1983 ett nordiskt projekt 

om åtgärder inom service- och bostadssektorn för äldre. Projektet har en 

nära anknytning till pågående nationell forsknings- och utvecklingsverk

samhet.

Inom ramen för den pågående försöksverksamheten med utbildning av 

personal för dövblinda beaktas även de problem som uppstår för äldre 

människor som drabbas av nedsatt syn och hörsel.

Rek. 5/1979/s

D 1984
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BILAGA

Till Nordiska rådets social- och miljöutskott har hänvisats meddelande 

om rekommendation nr 5/1979 angående samnordisk utbildning och forsk

ning rörande åldrandets problern.

Av meddelandet till den 32:a sessionen framgår att äldrefrågorna är ett 

viktigt delområde i det nyligen reviderade samarbetsprogrammet på social- 

och hälsovårdsområdet, samt att ministerrådet inlett nordiskt projekt om 

åtgärder inom service- och bostadssektorn för äldre. Utskottet avser att 

följa ministerrådets vidare arbete på området i den årliga ministerrådsbe- 

rättelsen.

Mot bakgrund av det ovan framförda föreslår utskottet

att Nordiska rådet lägger meddelandet till handlingarna och anser 

att rekommendation nr 5/1979 för rådets del är slutbehandlad.

B e tä nkan de  av N o rd is k a  råd e ts  soc ia l- och m il jö u ts k o t t  ö ve r m edde
la nd e t

Stockholm den 26 januari 1984

Margrete Auken (SF)

Margit Hansen-Krone (H) 

Ilkka Kanerva (Kok)

Agnete Laust sen (KF)

Astrid Murberg Martinsen (A)

Rune Gustavsson (c) 

Tyra Johansson (s) 

Timo Kietäväinen (K) 

Grethe Lundblad (s) 

Pétur Sigurdsson (Sj)

Odd With (Kr. F.) 

Förman
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om rekommendation nr 6/1979 angående bevarande av sålstammen i 

östersjöområdet och Kattegatt

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar de nordiska ländernas regeringar att 

tillsammans med övriga östersjöstater fördjupa och vidareutveckla samar

betet beträffande forskning om och skydd av sälstammen i Östersjön och 

Kattegatt.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

Efter den information, som findes i dag, må sælpopulationerne i Øster

søen og Kattegat betragtes som truede. Dette er baggrunden for et interna

tionalt samarbejde, som gennem en årrække har fundet sted mellem Øs- 

tersø- og Kattegatstaterne for at beskytte sælerne og forske i deres levevil-

Problematikken er aktuel for de nordiske lande, som har grænser til 

Østersøen eller Kattegat, nemlig Danmark, Sverige og Finland.

Sælernes situation har således været drøftet på en række internationale 

møder (Haikko 1977, Warszawa 1980). Warszawamødet rekommanderede 

landene at gennemføre forskellige typer beskyttelsesforanstaltninger.

Sælspørgsmålet har endvidere været drøftet i den finsk-svenske komité 

for Bottniska Viken, senest på mødet i Forsmark den 4. februar 1981. 

Komitéen udtalte at videre foranstaltninger er nødvendige til beskyttelse af 

sælerne i Bottniska Viken.

De internationale rammer om det samarbejde som allerede er i gang er 

Helsingforskonventionen, Gdanskkonventionen og bilaterale aftaler f. eks. 

aftalen om den ovennævnte komité for Bottniska Viken.

Situationen omkring det nordiske og det internationale samarbejde om 

sælspørgsmål i Østersøen og Kattegat har været drøftet i arbejdsgruppen 

for naturværnspørgsmål under Nordisk embedsmandskomité for miljøbe

skyttelsesspørgsmål. Baggrunden for denne drøftelse var de internationale 

rekommandationer og et materiale udarbejdet af landene til beskrivelse af 

sælernes situation.

Rek. 6/1979/s
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Arbejdsgruppen konkluderede at de involverede nordiske lande bør tage 

initiativ i internationale samarbejdsorganer til øget beskyttelse af sæler og 

udbygning af det eksisterende forskningssamarbejde.

Også samarbejdet mellem de involverede nordiske lande bør udvikles. 

Dette sker formentlig bedst direkte mellem landene evt. efter en forhånds

drøftelse i EK-M’s arbejdsgruppe for naturværnspørgsmål. Noget samlet 

nordisk politisk initiativ overfor de relevante internationale organer, via 

Nordisk Ministerråd anså arbejdsgruppen ikke for relevant, eftersom kun 

de tre Østersøstater er berørte af spørgsmålet.

Arbejdsgruppen foreslog derfor at Nordisk Ministerråd rekommanderer 

regeringerne i Danmark, Sverige og Finland at:

1) alle arter sæler totalfredes på de tre landes søterritorier i Østersøen 

og Kattegat samt på land grænsende til disse farvande, hvor populationer

ne er truet

2) spørgsmålet om fredning i andre landes søterritorier og på land samt i 

internationalt farvand tages op inden for rammerne af Gdansk- og Helsing- 

forskonventionen

3) indsatsen vedrørende forskning af sælernes leveforhold m. v. og eta

blering af sælreservater fortsættes og udbygges, såvel i de enkelte lande 

som i internationalt samarbejde.

Til regeringerne i Sverige og Finland rekommanderer Nordisk Minister

råd at:

4) arbejdet med at udrede forudsætningerne for indretningen af et 

svensk/finsk sælreservat i Alands hav påbegyndes omgående, med henblik 

på hurtig etablering af reservatet.

Danmark, Finland, Norge og Sverige har givet sin tilslutning til disse 

anbefalinger, som nu danner baggrunden for de nordiske landes arbejde 

med denne problematik.

På denne baggrund mener ministerrådet at hensigten med rekommanda

tionen er opnået.
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Till Nordiska rådets social- och miljöutskott har hänvisats meddelande 

om rekommendation nr 6/1979 angående bevarande av sälstammen i Ös

tersjöområdet och Kattegatt.

Av meddelandet till den 32:a sessionen framgår att regeringarna i Dan

mark, Finland, Norge och Sverige, i enlighet med vad som förordats i 

rekommendationen, har anslutit sig till syftet med rekommendationen, 

nämligen att tillsammans med övriga Östersjöstater fördjupa och vidareut

veckla samarbetet beträffande forskning om och skydd av sälstammen i 

Östersjön och Kattegatt. Utskottet finner det mot denna bakgrund ej 

påkallat att fortsättningsvis följa denna rekommendation.

Mot bakgrund av det ovan framförda föreslår utskottet

att Nordiska rådet lägger meddelandet till handlingarna och anser 

att rekommendation nr 6/1979 för rådets del är slutbehandlad.

Stockholm den 26 januari 1984

BILAGA

B etä nkan de  av N o rd is k a  råd e ts  socia l- och m il jö u ts k o t t  ö ve r m edde
la nd e t

Margrete Anken (SF) 

Margit Hansen-Krone (H) 

Ilkka Kanerva (Kok) 

Grethe Lundblad (i)

Pétur Sigurdsson (Sj)

Rune Gustavsson (c) 

Tyra Johansson (s) 

Timo Kietäväinen (K) 

Astrid Murberg Martinsen (A) 

Odd With (Kr. F.) 

Förman
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om rekommendation nr 7/1979 angående rening av kommunalt av

loppsvatten

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att låta utföra en 

utredning av de kostnadsmässiga aspekterna vid rening av kommunalt 

avloppsvatten i syfte att utarbeta rekommendationer för planering av nya 

och förbättring av redan befintliga reningsanläggningar.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

Under Nordisk embetsmannskomité for miljøvernspørsmål ble det i 

1979 igangsatt samarbeid på vann- og avløpsområdet (VA-sektoren). Det 

er nedsattt en egen arbeidsgruppe som leder virksomheten, som tar sikte 

på samarbeid og eventuell harmonisering av retningslinjer for kommunale 

avløp, avløp fra spredt bebyggelse, utjevningsmagasin i avløpsnett, ol- 

jeavskillere og kostnader for rensing av avløpsvann. Delprosjektet om 

kostnader for rensing av avløpsvann er igangsatt på bakgrund av rek. nr. 7/ 

1979.

Delprojekterne afrapporteres efterhånden som de afsluttes.

Hidtil er udgivet følgende rapporter:

VA-rapport 1981:1 Utjämningsmagasin i avloppsnät, Nord; VA-rapport 

1982:2 Driftskostnader för avloppsverk; Nord: VA-rapport 1983:3 Opti

mering av drift av kommunala avloppsreningsanlåggningar, Nord; Interne 

rapporter: (1) Anvendelse af benzin- og olieudskillere i Norden (2) Rapport 

fra ad-hoc-gruppen for avlop fra spredt bebyggelse.

I 1983 omdannedes projektgruppen til en arbejdsgruppe under EK-M og 

arbejdet med koordineringen af landenes arbejde på VA-området vil såle

des blive videreført i årene fremover ved gennemførelse af en række nye 

delprojekter.

På denne baggrund mener ministerrådet at hensigten med rekommanda

tionen er opnået og at den fremtidige rapportering kan gives i ministerrå

dets årlige beretning.

Rek. 7/1979/s
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Till Nordiska rådets social- och miljöutskott har hänvisats meddelande 

om rekommendation nr 21/1981 angående nordisk arbetsmarknad för 

hälso-, sjukvårds- och veterinärpersonal.

Av meddelandet till den 32:a sessionen framgår att överenskommelsen 

undertecknades av Nordiska ministerrådet 1981 och trädde i kraft den 3 

augusti 1983. En särskild arbetsgrupp har tillkallats med uppgift att följa 

tillämpningen av överenskommelsen.

Mot bakgrund av det ovan framförda föreslår utskottet

att Nordiska rådet lägger meddelandet till handlingarna och anser 

att rekommendation nr 21/1981 för rådets del är slutbehandlad.

BILAGA

B e tä nkan de  av N o rd is k a  råd e ts  soc ia l- och m il jö u ts k o t t  öve r m edde
la nd e t

Stockholm den 26 januari 1984

Margrete Auken (SF)

Margit Hansen-Krone (H) 

Ilkka Kanerva (Kok)

Agnete Laust sen (KF)

Astrid Murberg Martinsen (A)

Rune Gustavsson (c) 

Tyra Johansson (s) 

Timo Kietäväinen (K) 

Grethe Lundblad (s) 

Pétur Sigurdsson (Sj)

Odd With (Kr. F.) 

Förman
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Meddelande

om rekommendation nr 10/1979 angående ratifikationer av sjösäker- 

hetskonventionen SOLAS 1974

f Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar regeringarna i Danmark, Finland, Island 

och Norge att ratificera sjösäkerhetskonventionen SOLAS 1974.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983: 

Sjösäkerhetskonventionen SOLAS 1974 har nu ratificerats av samtliga 

nordiska länder.

Ministerrådet anser härmed att syftet med rekommendationen har upp

fyllts.

Rek. 10/1979/t

D 1984
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Till Nordiska rådets trafikutskott har hänvisats meddelande om rekom

mendation nr 10/1979. I rekommendationen hemställs till regeringarna i 

Danmark, Finland, Island och Norge att ratificera sjösäkerhetskonven

tionen SOLAS 1974. Av meddelandet till 32:e sessionen framgår att sjösä

kerhetskonventionen nu har ratificerats av samtliga nordiska länder. 

Trafikutskottet hänvisar till det ovan anförda och föreslår

att Nordiska rådet lägger meddelandet till handlingarna och anser 

rekommendation nr 10/1979 för rådets del slutsbehandlad.

Stockholm den 23 januari 1984

BILAGA

B e tä n ka n d e  av N o rd is k a  råd e ts  t r a f ik u ts k o t t  ö ve r m ed de lan de t

Bjarne Mørk Eidem (A) 

Ole Henriksen (SF) 

Karl Erik Häll (s) 

Paavo Lipponen (Sd) 

Petter Thomassen (H)

Gudnin Helgadöttir (Ab.) 

Per Olof Håkansson (s) 

Olof Jansson (AS) 

Per Petersson (m) 

Ole Gabriel Ueland (Sp)

Marjatta Väänänen (K) 

Förman
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Rek. 11/1979/t

D 1984

om rekommendation nr 11/1979 angående onykterhet till sjöss

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet

1. att arbeta för information om bestämmelser mot onykterhet (beru

selse) till sjöss och om de allmänna risker som är förenade med alkoholför

täring i samband med förande av fritidsbåtar utbyggs och intensifieras,

2. att låta undersöka möjligheterna att harmonisera lagstiftningen i de 

nordiska länderna angående trafikonykterhet till sjöss.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

Rekommandasjonen inneholder to oppgaver som stedfortrederkomitéen 

1979 forela arbeidsgruppen vedrørende fritidsbåtspørsmål, hvis mandat 

har blitt forlenget til 1985. Den første oppgaven er av løpende karakter. 

Den andre oppgaven ble det gjort rede for i meddelande 1980.

I Danmark har Søsportens Sikkerhedsråd en løpende informasjon og 

propaganda for å fremme sikkerheten ombord i fritidsbåter. I denne infor

masjon inngår propaganda mot alkoholmisbruk. Distribusjon av brosjyrer, 

plakater og andre trykksaker til kursvirksomhet, skoler, organisasjoner, 

klubber m. v. er en del av denne virksomheten. Mot alkoholmisbruk gene

relt driver den danske avholdsbevegelsen en stadig propaganda.

I Finland har kampanjen ” Nykter til sjøss” blitt drevet i samarbeid 

mellom private og statlige organisasjoner - så som forsikringsselskaper, 

sjøredningsselskaper, svømmeundervisnings- og livredningsforbund, poli

tiet, tollen, sjøfartsstyrelsen m. fl. Kampanjen har blitt gjort mulig gjennom 

frivillig innsats og gaver. Den har omfattet distribusjon av pressear

tikler, radioprogrammer. TV-spots og intervjuer. Kampanjen har i år vært 

mer laber enn tidligere år på grunn av mangel på midler, og er nå avsluttet i 

den form man har drevet den siden 1976. Den finske avholdsbevegelsen 

driver stadig propaganda mot beruselse (onykterhet) generelt, herunder i 

båtlivet.

I likhet med tidligere år har propagandan i Sverige for ” nykterhet” i båt 

skjedd ved informasjon i radio, TV og ved plakater. I båtsesongen ble det

16-30-332 Nordiska rådet Del 2
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tatt inn flere korte meldinger i radio og TV, som inneholdt slik propaganda. 

Svenska livräddningssällskapet-Simfrämjandet har i samarbeid med det 

svenske Røde Kors drevet en informasjonskampanje med mottoet ” Rädda 

L iv ” . ” Nykterhets” -opplysning har her vært en viktig del.

Man anser at propagandaen for ” nykterhet” til sjøs har ligget på et 

normalt høyt nivå i 1983. Tidligere informasjonskampanjer har imidlertid 

vært mer innrettet på skolebarn enn årets kampanje som var mer beregnet 

på badestrandsgjester og systembolagskunder generelt.

I Norge har Statens informasjonstjeneste i de senere år drevet en omfat

tende kampanje i samarbeid med Edruskapsdirektoratet og Sjøfartsdirek

toratet. ” Nykterhetspropaganda”  har inngått som en del av Sjøvettskam- 

panjen. I år har kampanjen foregått hovedsaklig ved store oppslag i 

ukepressen og fagpressen. Arets slagord har vært ” En ulykke kommer 

alltid uventet” . Det har dessuten vært distribuert en mengde plakatmate- 

riell og klebe-etiketter. Sjøvett-kampanjen har i år også hatt stands på 

forskjellige båtmesser, og har da vært utstyrt med iøynefallende propagan

damateriell i form av store seil og T-skjorter.
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Till Nordiska rådets trafikutskott har hänvisats meddelande om rekom

mendation nr 11/1979. I rekommendationen hemställs till Nordiska minis

terrådet att arbeta för att informationen om bestämmelser mot onykterhet 

(beruselse) till sjöss och om de allmänna risker som är förenade med 

alkoholförtäring i samband med förande av fritidsbåtar utbyggs och inten

sifieras samt att låta undersöka möjligheterna att harmonisera lagstiftning

en i de nordiska länderna angående trafikonykterheten till sjöss.

Av meddelandet till 32:a sessionen framgår bl. a. att en rad åtgärder görs 

i länderna för att uppfylla intentionerna med rekommendationens första 

led. Uppföljningen av detta led är en löpande uppgift. När det gäller 

rekommendationens andra led har det tidigare konstaterats att Danmark, 

Finland, Norge och Sverige har författningar som reglerar bruk av alkohol 

till sjöss. Endast den finska författningen har en promilleregel. Det har 

vidare framkommit att Nordiska arbetsgruppen rörande fritidsbåtsfrågor i 

detta läge anser ökad information lämpligare än ytterligare lagharmonise- 

ring.

Mot bakgrund av det ovan anförda föreslår utskottet

att Nordiska rådet lägger meddelandet till handlingarna och anser 

rekommendation nr 11/1979 för rådets del slutbehandlad.

Stockholm den 23 januari 1984

BILAGA

B e tä nkan de  av N o rd is k a  råd e ts  t r a f ik u ts k o t t  ö ve r m ed de lan de t

Bjarne Mørk Eidem (A) 

Ole Henriksen (SF) 

Karl Erik Häll (s) 

Paavo Lipponen (Sd) 

Petter Thomassen (H)

Guðrún Helgadóttir (Ab.) 

Per Olof Håkansson (s) 

Olof Jansson (AS) 

Per Petersson (m) 

Ole Gabriel Ueland (Sp)

Marjatta Väänänen (K) 

Förman
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*Rek. 17/1979/k

D 1984

Meddelande

om rekommendation nr 17/1979 angående medicinsk genetik

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att på basen av 

genomförd utredning lägga fram förslag till ett organiserat nordiskt samar

bete inom den medicinska genetiken med särskild inriktning på genetiska 

skaderisker.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsministrarna) 

meddelar den 7 december 1983:

Som anført i ministerrådets meddelelse vedr. rek. 17/1979 til Nordisk 

Råds 31. session har ministerrådet anmodet Nordisk forskningspolitisk 

Råd (FPR) om at vurdere Nordisk Råds rekommandation nr 17/1979 om 

medicinsk genetik ud fra en samlet forskningspolitisk vurdering.

Efter FPR ’s opfattelse må denne rekommandation ses i sammenhæng 

med to andre Nordisk Råd-rekommandationer, nemlig: 

nr 1311978 om ” åtgärder mot uppkomsten av handikapp” 

nr 1811980 om ” arbetsmiljörisker i samband med graviditet m. m .”

I anledning af disse 2 andre rekommandationer er der i forskellige 

ministerrådsorganers regie gennemført forskellige specialanalyser og 

-udredninger om risici ved enkelte kemiske produkter.

Alle tre rekommandationer har deres udgangspunkt i en bekymring for 

konsekvenserne af de sidste 10-20 års udvikling på det kemisk-tekniske 

og det biologisk/genetisk-tekniske område.

Samtidig er der en stor interesse for at udnytte den nye bioteknologiske 

viden i produktionen af f. eks. lægemidler, kemisk-tekniske produkter, 

levnedsmidler og energi.

Efter FPR ’s opfattelse er bioteknologi et område, hvor der vil være stor 

interesse for at udvikle et nordisk samarbejde på tværs af de traditionelle 

grænser mellem grundforskning og sektorforskning.

FPR vil i det kommende år arbejde videre med at etablere et nordisk 

samarbejde indenfor bioteknologien i samarbejde med de relevante minis

terråd sorganer under så vel kultursamarbejdet som det almene samar-
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bejde. Dette samarbejde bør også omfatte analyser af de risici, som udvik

lingen på området kan give anledning til.

Ministerrådet noterer med tilfredshed ad FPR vil arbejde videre med at 

vurdere mulighederne for samarbejde om bioteknologi og herunder vur

dere de 3 nævnte rekommandationer om enkeltstående problemer på dette 

område i en større sammenhæng.

Ministerrådet vil tage spørgsmålet op til fornyet behandling, når resulta

tet af FPR ’s overvejelser foreligger.
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om rekommendation nr 20/1979 angående ökat nordiskt samarbete 

kring barn och kultur

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att intensifiera 

det nordiska samarbetet kring barn och kultur genom att tillsätta en sär

skild kommitté för barnkulturfrågor och genom att upprätta en särskild 

stödordning för detta samarbete, i båda fallen för en försöksperiod på tre

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsministrarna) 

meddelar den 7 december 1983:

I januar 1983 blev der fremlagt en rapport om forsøgsperioden (Børne- 

og kulturvirksomheden 1978-82). Rapporten er blevet evalueret af natio

nale børne- og kultur-instanser og ministerrådets rådgivende komité på 

almenkulturområdet (RK K ) med positivt resultat.

På baggrund af evalueringen besluttede ministerrådet at intensivere ind

satserne på børne- og kulturområdet inden for rammerne af et samlet 

arbejdsprogram, samt til dette formål at nedsætte en nordisk arbejds

gruppe for børn og kultur, bestående af 1-2 repræsentanter fra hvert 

nordisk land. Arbejdsgruppen har mandatperiode til 31.12.85 og har fået til 

opgave:

at følge udviklingen på børne- og kulturområdet og holde kontakt med 

det arbejde, som sker nationalt og inden for andre nordiske organer, 

at kontinuerligt rapportere om denne udvikling, samt fremlægge forslag, 

udkast og idéskitser til specielle nordiske fællesprojekter, 

at initiere projektvirksomhed samt gennemføre konferencer, seminarer

o. 1. på børne- og kulturområdet 

at følge forskningsvirksomhed på børne- og kulturområdet i kontakt med 

relevante forskningsinstanser og evt. tage initiativ til en sådan virksdmhed 

at medvirke til at information og erfaringer på området hurtigst muligt 

spredes mellem de relevante instanser i de nordiske lande.

Rek. 20/1979/k

D 1984

Meddelande
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Till kulturutskottet har hänvisats av Nordiska ministerrådet till Nordis

ka rådets 32:a session avgivet meddelande om rekommendation nr 20/1979 

angående ökat nordiskt samarbete kring barn och kultur. Rekommendatio

nen syftar explicit till tillsättande av en särskild kommitté för barnkultur

frågor och till upprättande av en särskild stödordning för samarbete på 

barnkulturområdet.

Det anförs att ministerrådet fattat beslut om att intensifiera insatserna i 

fråga om samarbetet kring barn och kultur inom ramen för ett samlat 

arbetsprogram. I enlighet därmed har ministerrådet tillsatt en arbetsgrupp 

med mandat till utgången av 1985.

Utskottet har erfarit att det för verksamheten 1984 avsatts 0,4 milj. D K K  

samt att medelsbehovet för 1985 beräknats till 0,5 milj. DK K .

Utskottet erinrar i detta sammanhang om.rek. nr 25/1981/s angående 

förebyggande fritidsverksamhet för barn och unga, mot bakgrund av vilken 

ett nordiskt projekt, ” Fritidsaktiviteter för barn och ungdom” , igångsatts 

1983 med medel över ministerrådets allmänna budget.

Utskottet noterar med tillfredsställelse att syftet med rekommendation 

nr 20/1979 förverkligats. Utskottet avser att följa det vidare samarbetet 

kring barn och kultur via ministerrådets berättelse ( C l ) .  Mot bakgrund 

härav anser utskottet att några skäl att kvarhålla rekommendationen på 

rådets dagordning inte längre föreligger och föreslår

att Nordiska rådet lägger meddelandet till handlingarna och anser 

rekommendation nr 20/1979 för rådets del slutbehandlad.

Stockholm den 27 januari 1984

BILAGA

B e tä nkan de  av N o rd is k a  rå d e ts  k u l tu ru ts k o t t  ö ve r m edde lande t

Arne Gadd (s)

Eiöur Gudnason (A.)

Förman

Tytti Isohookana-Asunmaa (K) 

Peter Muurman (Sd)

Robert Pedersen (5)

Gunvor Schnitler (H )

Ingrid Sundberg (m)

Kirsti Koile Grøndahl (A) 

Elsi Hetemäki-Olander (Kok)

Gunnel Jonäng (c) 

Sture Palm (s) 

Håkon Randal (H) 

Reiulf Steen (A) 

Pirkko Turpeinen (Skdl)
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Meddelande

om rekommendation nr 21/1979 angående en nordisk folkhögskola i 

Västnorge

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att utreda möj

ligheterna till att i Västnorge upprätta en nordisk folkhögskola eller annan 

lämplig institution med särskild vikt på det historiska och kulturella sam

bandet mellan Island, Färöarna och det övriga Norden.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsministrarna) 

meddelar den 7 december 1983:

Nordisk Råd har tidligere fået meddelelse om, at der er nedsat en 

arbejdsgruppe til at gennemføre et udredningsarbejde om behov og forud

sætninger for en evt. nordisk kulturinstitution i Vest-Norge. I arbejdsgrup

pen er repræsentanter fra Fagerheims Stiftelse, Fjaler kommune, Sogn- og 

Fjordane fylke, det regionale højskolestyre i Sogn- og Fjordane, Norsk 

kulturråd og Nordisk Ministerråds kultursekretariat. Arbejdet skulle være 

færdiggjort inden 1.4.1983, men på anmodning fra arbejdsgruppen forlæn

gede embedsmandskomitéen på sit møde 19.4.1983 tidsfristen med et år til 

1.4.1984.

*Rek. 21/1979/k

D 1984
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Meddelande

om rekommendation nr 4/1980 angående samarbete på videogram- 

området

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar de nordiska regeringarna

1) att i nära kontakt med varandra genomföra massmedieutredningar i 

respektive land och

2) att i skyndsam ordning genomföra en samfälld teknisk granskning av 

olika videosystem i syfte att få fram underlag för beslut om gemensam 

nordisk standard och videogramdistribution samt

3) att över huvud taget sträva till samarbete och samordning på medie

politikens område t. ex. i fråga om upphovsrätten, standardisering, gemen

sam produktion av videogram för små avnämargrupperT spridning av vi

deogram mellan de nordiska länderna, spridning av videogram via gemen

samma nät till nordbor utanför de nordiska länderna inklusive sjöfolk, 

forskning kring och tillämpning av nya tekniker.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsministrarna) 

meddelar den 7 december 1983:

Ministerrådet har tillsatt en arbetsgrupp för kultur- och massmediefrågor 

med uppgift att svara för det sammanhållande arbetet med rekommenda

tioner inom området, fungera som ministerrådets rådgivare samt att rrred1- 

verka till ett ökat erfarenhets- och idéutbyte i syfte att förbereda ett möjligt 

arbetsprogram för samarbete om elektroniska medier.

Nordiska rådets rekommendationer inom massmedieområdet omfattar 

två huvudområden, dels radio- och TV-samarbete, dels videogramsamar- 

bete.

Videogramsamarbete

Som uppföljning av ett inledande arbetsmöte som hölls 1982 planerar 

ministerrådet i regi av kultur- och massmediegruppen ert videogramkonfe- 

rens. Konferensen skall värdera de olika förslagen i aktuella rekommenda

tioner, bland annat möjlig nordisk distribution av videogram. Konferensen 

planeras till april 1984 i Finland.

Ministerrådet avväntar konferensens resultat för eventuella beslut om 

det fortsatta arbetet på videogramområdet.

Jämför även meddelanden om rekommendationerna 13/1983 och 

14/1983.

*Rek. 4/1980/k

D 1984
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Meddelande

om rekommendation nr 5/1980 angående gemensam nordisk bok

marknad

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att utreda möj

ligheterna att få till stånd en gemensam nordisk bokmarknad, dels för att 

därigenom öka utbudet av nordisk litteratur på originalspråket i samtliga 

nordiska länder, dels för att göra det möjligt att köpa nordiska böcker i 

hemlandet till samma pris som i ursprungslandet.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsministrarna) 

meddelar den 7 december 1983:

Embetsmannskomiteen behandlet 19.4.1983 en statusredegjørelse fra 

Kultursekretariatet om en rekke av de spørsmål som var aktuelle i forbin

delse med rekommendasjonen om nordisk bokmarked.

Den behandler bl. a. fellesnordisk bokpresentasjon, nordisk bokmesse 

og samarbeide mellom bokklubber.

Embetsmannskomiteen konstaterte at Kultursekretariatet i sitt fortsatte 

arbeid med rekommendasjonen skulle ta utgangspunkt i nevnte statusre

degjørelse.

Ministerrådet vedtok 8.5.1983 nye vedtekter for Nordisk råds litteratur

pris som, med virkning for nomineringen for 1984 års prisutdeling, gjør det 

mulig at Grønland, Færøyene og det samiske språkområdet hver kan 

foreslå ett bokverk.

*Rek. 5/1980/k

D 1984
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Meddelande

om rekommendation nr 7/1980 angående förbättrade villkor för färj- 

trafiken i Norden vintertid

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att utvärdera 

erfarenheten av fäijtrafiken i Norden i syfte att förbättra dess villkor 

vintertid.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

I sina tidigare meddelanden har ministerrådet konstaterat

- att förutsättningarna för vintersjöfart mellan de nordiska länderna i 

dagens läge är goda också under stränga förhållanden,

-  att det nordiska samarbetet på området baserar sig på en regeringsöver- 

enskommelse och åvilar de operativt ansvariga myndigheterna och

- att någon särskild åtgärd eller något initiativ därför inte är aktuellt från 

ministerrådets sida.

På grund härav anser ministerrådet för sin del rekommendationen vara 

slutbehandlad.

Rek. 7/1980/t

D 1984
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Till Nordiska rådets trafikutskott har hänvisats meddelande om rekom

mendation nr 7/1Ä80. 1 rekommendationen hemställs till Nordiska minis

terrådet att låta utvärdera erfarenheten av färjtrafiken i syfte att förbättra 

dess villkor vintertid.

Av meddelandet till 32:a sessionen framgår bl.a . att förutsättningarna 

för vintersjöfart mellan de nordiska länderna i dagens läge är goda också 

under stränga förhållanden samt att det nordiska samarbetet på området 

baserar sig på en regeringsöverenskommelse och åvilar de operativt ansva

riga myndigheterna.

Ministerrådet meddelar på grund härav att det för sin del anser rekom

mendationen vara slutbehandlad. Trafikutskottet vill dock understryka att 

det är Nordiska rådet som fattar beslut om när en rekommendation skall 

anses slutbehandlad. Den här ovan refererade formuleringen, som även 

har förekommit i vissa andra meddelanden från ministerrådet, är sålunda 

mindre lämplig.

Med hänsyn tffl att de problem för faijtrafiken vintertid som på sin tid 

utgjorde bakgrunden till att Nordiska rådet antog rekommendationen nu

mera i det stora hela har lösts genom att man i färjtrafiken har övergått till 

isförstärkt tonnage, finner trafikutskottet att anledning inte längre förelig

ger att kvarhålla rekommendationen på rådets dagordning.

Mot bakgrund av det ovan anförda föreslår utskottet,

att Nordiska rådet lägger meddelandet till handlingarna och anser 

rekommendation nr 7/1980 för rådets del slutbehandlad.

Stockholm den 23 januari 1984

BILAGA

B e tä nkan de  av N o rd is k a  råd e ts  t r a f ik u ts k o t t  ö ve r m ed de lan de t

Bjarne Mørk Eidem (A) 

Ole Henriksen (SF) 

Karl Erik Häll (s) 

Paavo Lipponen (Sd) 

Petter Thomassen (H)

Guðrún Helgadóttir (Ab.) 

Per Olof Håkansson (s) 

Olof Jansson (AS) 

Per Petersson (m) 

Ole Gabriel Ueland (Sp)

Marjatta Väänänen (K) 

Förman
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*Rek. 11/1980/t

D 1984

Meddelande

om rekommendation nr 11/1980 angående uppdatering av NORD- 

TRANS-statistiken och produktion av löpande nordisk transportsta

tistik

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet, att

1. låta utvärdera vilka statistiska uppgifter i NORDTRANS-utredningen 

som i första hand bör uppdateras

2. möjliggöra produktion av löpande nordisk transportstatistik.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

I 1982 ble behovet for felles løpende nordisk statistikk kartlagt. Resulta

tet forelå i januar 1983 (NKTF dokument av 13.1.1983) og ble oversendt til 

orientering til Nordisk Råd, trafikkutvalget.

Arbeidet føres nå videre med sikte på etablering av felles nordisk tran

sportstatistikk på kort og lang sikt. Prosjektet som gjennomføres av NKTF

i oppdrag fra NET ventes å bli avsluttet før utgangen av 1984.
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Meddelande

om rekommendation nr 12/1980 angående enhetliga säkerhetsföre

skrifter för amatörboxning

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Ministerråd at vedtage forholds

regler med henblik på gennemførelse af ensartede sikkerhedsforskrifter for 

amatørboksning i Danmark, Finland, Norge og Sverige.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

En arbetsgrupp under de nordiska hälsodirektörerna har med anledning 

av rekommendationen utarbetat en rapport till Nordiska socialpolitiska 

kommittén. Rapporten remitterades till de nordiska nationella idrottsor- 

ganistionerna och hälsovårdsmyndigheterna.

Kommittén konstaterade att man för närvarande knappast kan driva 

frågan vidare med tanke på de skilda synsätt som råder i fråga om amatör

boxning i de nordiska länderna.

Med hänvisning till vad som anförts ovan anser ministerrådet för sin del 

att arbetet med uppföljningen av rekommandationen bör avslutas.

Rek. 12/1980/j

D 1984
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BILAGA

Nordisk Ministerråd fastholder i sin meddelelse over rekommandation 

nr. 12/1980 den i meddelelsen til Nordisk Råds 31. session 1983 tilkende

givne opfattelse, at man for nærværende næppe kan nå længere i sagen 

med tanke på de forskellige synspunkter, som råder i spørgsmålet om 

amatørboksning i de nordiske lande.

Juridisk udvalg har den 15. november 1983 drøftet sagen med de nordi

ske justitsministre, hvor dette synspunkt blev gentaget. Det blev frem

holdt, at man i de nordiske lande er enige i sigtet om at udarbejde ensartede 

forskrifter. De nordiske lande er opmærksomme på risikoen ved boksning, 

og de nationale myndigheder følger nøje med i den pågældende sportsgren.

Efter disse tilkendegivelser og efter resultatet af udvalgets drøftelser 

med justitsministrene må udvalget konstatere, at der fortsat arbejdes heni- 

mod ensartede sikkerhedsforskrifter, at visse resultater er opnået siden 

rekommandationens vedtagelse, men at det på nuværende tidspunkt 

næppe er muligt at nå videre.

Under henvisning hertil skal juridisk udvalg indstille, at

Nordisk Råd tager meddelelsen om rekommandation nr. 12/1980 om 

ensartede sikkerhedsforskrifter for amatørboksning til efterret

ning og anser rekommandationen for færdigbehandlet for rådets 

vedkommende.

B etänkade  av N o rd is k a  rå d e ts  ju r id is k a  u ts k o tt  ö ve r m ed de lan de t

Stockholm, den 26. februar 1984

Lennart Andersson (s) 

Guttorm Hansen (A) 

Hans Ny hage (m)

Heikki Riihijärvi (Smp) 

Jens Steffensen (KrF)

Flemming Hansen (KF) 

Odvar Nordli (A) 

Tuulikki Petäjäniemi (Kok) 

Arne Skauge (H) 

Bernhardt Tastesen (S) 

Formand

Friðjón Pordarson (Sj)
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Meddelande

om rekommendation nr 13/1980 angående upplysning och forskning 

om de mänskliga rättigheterna

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd opfordrer Nordisk Ministerråd til:

1. at undersøge mulighederne for på fællesnordisk grundlag og gennem 

udnyttelse i videst muligt omfang af bestående nationale og internationale 

organisationer og komiteer at koordinere og intensivere forskning og un

dervisning i samt udbredelse af kendskabet til og arbejdet med at udvikle 

menneskerettighederne og

2. at på denne baggrund undersøge behovet for et nordisk samarbejds

organ.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsministrarna) 

meddelar den 7 december 1983:

Rekommandationen er blevet overført til kultursamarbejdets organer. 

Overvejelserne om, hvorledes dette spørgsmål bør gribes an, er endnu ikke 

afsluttet, bl. a. som følge af at ministerrådet er blevet gjort bekendt med, at 

der pågår drøftelser mellem Nordisk Råds kulturudvalg og juridiske udvalg 

om, hvilket udvalg der bør overvåge opfølgningen af rekommandationen, 

og at det i tilfælde af tilbageføring til juridisk udvalg forudsættes, at det 

videre arbejde med rekommandationen ikke skal påhvile kulturaftalens 

organer.

Rek. 13/1980/k

D 1984
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BILAGA

Betänkande av Nordiska rådets kulturutskott över meddelandet

Till kulturutskottet har hänvisats av Nordiska ministerrådet till Nordis

ka rådets 32:a session avgivet meddelande om rekommendation nr 13/1980 

angående upplysning och forskning om de mänskliga rättigheterna.

Det anförs att rekommendationen överflyttats till kulturavtalets organ, 

men att övervägandena om hur arbetet med rekommendationen skall be

drivas ännu inte slutförts.

Utskottet har för egen del behandlat frågan om i vilket utskott uppfölj

ningen av rekommendationen bevakas bäst, i kulturutskottet eller i juridis

ka utskottet, och därvid diskuterat saken med juridiska utskottets förman.

Det råder enighet mellan de båda utskotten om att rekommendationen, 

trots att den explicit gäller upplysning och forskning om de mänskliga 

rättigheterna, implicit har ett vidsträcktare syftemål, vilket gör det naturli

gare att uppföljningen av den bevakas i juridiska utskottet. En förutsätt

ning för återflyttning till juridiska utskottet från kulturutskottet utgör dock 

att ansvaret för handläggningen av rekommendationen på ministerrådssi- 

dan inte längre åvilar kulturavtalets organ.

Kulturutskottet förutsätter att ministerrådet i enlighet därmed fattar 

beslut om överflyttning av rekommendationen från kulturavtalets organ till 

de för det juridiska samarbetet ansvariga organen.

Med ovanstående kommentarer föreslår utskottet

att Nordiska rådet lägger meddelandet om rekommendation nr 13/ 

1980 till handlingarna i väntan på nytt meddelande till nästa 

ordinarie session.

Stockholm den 27 januari 1984

Kirsti Kolle Grøndahl (A) 

Elsi Hetemäki-Olander (Kok)

Gunnel Jonäng (c) 

Sture Palm (s) 

Håkon Randal (H) 

Reiulf Steen (A) 

Pirkko Turpeinen (Skdl)

Arne Gadd (s)

Eidur Gudnason (A.)

Förman

Tytti Isohookana-Asunmaa (K, 

Peter Muurman (Sd)

Robert Pedersen (S)

Gunvor Schnitler (H)

Ingrid Sundberg (m)



1874

*Rek. 18/1980/s

D 1984

Meddelande
om rekommendation nr 18/1980 angående arbetsmiljörisker i sam

band med graviditet m. m.

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att i syfte att nå 

fram till enhetliga nordiska normer för i arbetslivet förekommande risker 

för kvinnor och män i fertil ålder och härvid särskilt i samband med 

graviditet skyndsamt få till stånd en samlad kartläggning av existerande 

information på området samt inleda ett forskningssamarbete för att nå fram 

till nya kunskaper.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

En ökad förekomst av fosterskador hos kvinnor inom vissa yrken ger 

anledning att tro, att det finns faktorer i arbetsmiljön som är orsak till 

fosterskadorna. För att klarlägga dessa faktorer inom en rimlig tid krävs 

omfattande observationer och ett stort underlagsmaterial. År 1979 inleddes 

därför ett nordiskt forskningssamarbete på området och erfarenheterna av 

projektet har påvisat ett behov av och möjligheterna till att etablera ett 

system för kontinuerlig övervakning av missfall hos kvinnor som arbetar 

inom vissa industrier. Förberedelserna för ett nordiskt övervakningssys

tem pågår med sikte på att systemet skall vara klart år 1985 varvid projek

tet i sin nuvarande form avslutas.

År 1980 startades ett projekt vars målsättning är att undersöka kromo

somskador förorsakade av styrenexponering. Kromosomskadorna har 

även varit föremål för ett ytterligare projekt som inleddes år 1982. Bägge 

dessa projekt är under avslutning.

Även övriga projekt, vilka drivs i ministerrådets regi, har samband med 

problematiken kring arbetsmiljörisker och graviditet - t. ex. samarbetet 

angående dokumentation av yrkeshygieniska gränsvärden.
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om rekommendation nr 21/1980 angående idrottsmedicinskt samar

bete

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att förutsätt

ningslöst låta utreda formerna för ett utbyggt nordiskt tvärvetenskapligt 

samarbete på idrottsmedicinens område med beaktande av såväl elit- som 

motionsidrottens behov.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsministrarna) 

meddelar den 7 december 1983:

De hidtil foretagne vurderinger af rekommandationen viser, at et udbyg

get tværvidenskabeligt nordisk samarbejde på idrætsmedicinens område 

ikke bør foretages isoleret, men som led i en eventuel udbygning af det 

nordiske idrætsforskningssamarbejde mere generelt. Et sådant udvidet 

samarbejde om idrætsforskning bør således også omfatte såvel 

adfærdsvidenskabelig som samfundsvidenskabelig idrætsforskning.

I enkelte nordiske lande pågår udredninger om idrætsforskningens frem

tid. I Norge forventer N A V F  (Norges Almenvitenskapelige Forsknings

råd) således at modtage en rapport med forslag til den fremtidige organise

ring af idrætsforskningen inden udgangen af 1984.

De problemstillinger som rekommandationen rejser har været forelagt 

nordisk forskningspolitisk råd (FPR) med henblik på en vurdering af beho

vet for en udbygning af samarbejdet vedr. idrætsforskning i relation til en 

udvidelse af forskningssamarbejdet på andre områder. FRP finder, at der, 

med den ret centraliserede struktur i de enkelte landes idrætsforskning, 

skulle være gode muligheder for at de nationale organer på eget initiativ 

kan samarbejde om en nordisk koordinering af idrætsforskning.

Ministerrådet deler forskningspolitisk råds vurdering og konstaterer at 

hovedansvaret for en udbygning af det idrætsmedicinske samarbejde må 

ligge hos de organer, som i hvert land svarer for idrætsforskningen. 

Herved kan det også bedst garanteres at samarbejdet svarer til de nationale 

forskningsbehov og -prioriteringer.

Rek. 21/1980/k

D 1984

Meddelande
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Till kulturutskottet har hänvisats av Nordiska ministerrådet till Nordis

ka rådets 32:a session avgivet meddelande om rekommendation nr 21/1980 

angående en utredning av formerna för ett tvärvetenskapligt samarbete på 

idrottsmedicinens område.

Det anförs att rekommendationen förelagts Nordiska forskningspolitiska 

rådet (FPR), som med hänsyn till den centraliserade strukturen inom de 

enskilda ländernas idrottsforskning anser att de nationella organen på eget 

initiativ kan samarbeta om en nordisk koordinering av idrottsforskningen.

Utskottet delar mot bakgrund härav ministerrådets uppfattning om att 

huvudansvaret för utbyggningen av det nordiska idrottsmedicinska samar

betet bör vila på de organ som i vaije enskilt land svarar för idrottsforsk

ningen.

Utskottet förutsätter att det material som hopbragts under behandlingen 

av frågan bringas till de berörda organens kännedom.

Utskottet anser att några skäl att kvarhålla rekommendationen på rådets 

dagordning inte längre föreligger och föreslår

att Nordiska rådet lägger meddelandet till handlingarna och anser 

rekommendation nr 21/1980 för rådets del slutbehandlad.

Stockholm den 27 januari 1984

BILAGA

B e tä nkan de  av  N o rd is k a  rå d e ts  k u l tu ru ts k o t t  ö ve r m ed de lan de t

Arne Gadd (s)

Eidur Guönason (A.)

Förman

Tytti Isohookana-Asunmaa (K) 

Peter Muurman (Sd)

Robert Pedersen (S)

Gunvor Schnitler (H)

Ingrid Sundberg (m)

Kirsti Kolle Grøndahl (A) 

Elsi Hetemäki-Olander (Kok)

Gunnel Jonäng (c) 

Sture Palm (s) 

Håkon Randal (H) 

Reiulf Steen (A) 

Pirkko Turpeinen (Skdl)
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om rekommendation nr 23/1980 angående gemensamma industriella 

projekt

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Ministerråd å foreta en oversikt 

over de nordiske landenes lovgivning med sikte på å fremme felles prosjekt 

på det industrielle området.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

Ministerrådet har beslutat att i sitt arbete fokusera intresset på åtgärder 

som kan vidareutveckla Norden som hemmamarknad. Den översyn som 

rekommendationen efterlyser är ett centralt led i arbetet på att förverkliga 

detta mål. Ministerrådet tog under våren 1981 ställning till uppföljningen 

av denna rekommendation. I beslutet ingick att:

1. anmoda ämbetsmannakommittén för valutafrågor och finansiella frå

gor att företa en genomgång av de nordiska ländernas valutalagstiftning 

och dess tillämpning, i den utsträckning den kan beröra industriella samar- 

betsprojekt över gränserna i Norden;

2. anmoda ämbetsmannakommittén för industri- och energipolitik att 

företa en genomgång av de nordiska ländernas etablerings- och konces- 

sionslagstiftning och dess tillämpning, i den utsträckning den kan beröra 

industriella samarbetsprojekt över gränserna i Norden;

3. återkomma till frågan om en motsvarande genomgång på det skatte- 

rättsliga området när resultatet av pågående norsk-svenska undersökning

ar studerats;

4. anmoda sekretariatet att med anlitande av erforderlig expertis låta 

utarbeta en kortfattad analys av frågan om en nordisk aktiebolagsform;

5. anmoda ämbetsmannakommittén för industri- och energifrågor att ta 

upp till värdering de industripolitiska aspekterna av utredningen ” Arbets

kraftens och kapitalets rörlighet i Norden”  (NU A 1980:11) och dess 

slutsatser. Kommittén bör i detta sammanhang beakta den uppföljning av 

utredningen som pågår inom Nordiska arbetsmarknadsutskottet (NAUT).

Om uppföljningen av de enskilda punkterna i ministerrådets beslut kan 

följande upplysas.

Rek. 23/1980/e

D 1984

Meddelande
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Ad 1.

På grundlag av behandlingen i Nordisk Råds 30. sesjon 1982 av rappor

ten om ” Tiltak på det valutapolitiske området for å fremme industrielle 

samarbeidsprosjekter over grenserne i Norden” , ble Ministerrådet anmo

det om å studere videre en harmonisering og liberalisering av valutaregule

ringen, og vurdere mulighetene for å innføre fribeløp og forenklede admini

strative ordninger, særlig for de mindre bedrifter.

Embetsmannskomitéen for valuta og finansielle spørsmål har framlagt 

sin sluttelige rapport til Ministerrådet den 1. jun i 1983. Ministerrådets 

slutbehandling af rapporten fandt sted den 15. —16. november 1983. Det 

henvises til vedlagte ministerrådsmelding (se Bilaga) om tiltak på det 

valutapolitiske området for å fremme industrielle samarbeidsprojekter 

over grensene i Norden.

Ad 2.

Under embedsmandskomitéen for industripolitik er arbejdet fortsat gen

nem 1983 med sigte på at analysere mulighederne for at lette etableringer i 

et andet nordisk land for nordiske statsborgere og virksomheder. Embeds

mandskomitéens endelige rapport optrykkes som bilag til ministerrådets 

beretning (Cl) til Nordisk Råds 32. session i 1984. Hovedindholdet i 

rapporten der behandledes af ministerrådet (industriministrene) den 27. 

oktober 1983 er:

Nordiska medborgare, som flyttar till ett nordiskt land, kommer att i 

princip likställas med landets egna medborgare när det gäller rätten att 

driva självständig industri eller hantverksnäring, att förvärva fastighet för 

eget bostads- eller för näringsändamål och att stifta, vara verkställande 

direktör eller ingå i styrelsen för aktiebolag. Detta innebär, att vissa 

förändringar är nödvändiga i nationell lagstiftning i Finland, Island, Norge 

och Sverige. Under förutsättning att pågående nationella utredningar så 

medger, skall dessa ändringar genomföras till våren 1984.

En samfalld nordisk liberalisering till förmån för nordiska företag, så att 

dessa helt skulle befrias från nu gällande tillståndsplikt, synes i nuvarande 

läge ej möjlig, på grund av främst näringspolitiska intressen i de enskilda 

nordiska länderna samt ländernas internationella förpliktelser, främst 

OECD:s kapitalkod. OECD:s kapitalkod har varit föremål för översyn, 

som kommer att leda till en ändring av kodens tillämpningsområde på så 

sätt att sådana etableringsrättsliga bestämmelser eller villkor, som innebär 

att utländska direktinvesteringar hindras eller försvåras, också omfattas av 

liberaliseringsåtagandena enligt koden.

Ett generellt sett enklare förfarande för prövning av ärendet beträffande 

tillstånd till etablering, fastighetsförvärv eller övertagande vore dock m öj

ligt att tillämpa. T. ex. att de tillståndsprövande myndigheterna ålades att 

inom en viss kortare tid ta ställning till och meddela sökanden huruvida 

man bedömer att ärendet skulle behöva bli föremål för ytterligare utred

ning. I annat fall skulle tillstånd ges automatiskt, i förekommande fall med
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sedvanliga villkor. Med ett sådant förfarande skulle vissa tillståndsfrågor 

kunna avgöras betydligt snabbare och enklare än för närvarande.

I vissa nordiska länder studerar man inom ramen för pågående utred

ningsarbete också möjligheterna att höja de gränser för utländska aktiein

nehav som utlöser tillståndsplikt.

En gemensam aktiemarknad för nordiska företag i enlighet med industri

förbundens förslag är knappast förenlig med de nordiska ländernas åtagan

den i OECD . Förslagets grundtanke om en ökad nordisk ägarintegration i 

börsnoterade företag i Norden kan dock följas upp genom t. ex. tillåtelse 

till emissioner av större aktieposter på de nationella nordiska aktiemarkna

derna.

Ad 3.

De norsk-svenska undersökningarna på skatteområdet är tills vidare 

avslutade. Resultaten har inte redovisats officiellt.

Mot bakgrund av lanseringen av ” Norden som hemmamarknad”  som 

ett samarbetstema har ministerrådet (industriministrarna) på sitt möte den 

27 oktober 1983 tillstyrkt att företagsbeskattningsfrågan nu tas upp inom 

ministerrådets ram.

Frågan om att på nordisk basis utreda lagstiftning beträffande företags

beskattninger kommer att behandlas av ministerrådet under första hälften 

av år 1984. Det synes sannolikt att åtminstone följande två aspekter kom

mer att uppmärksammas:

1. Vilka hinder (eller ” disincentives” ) för industriellt samarbete över 

gränserna i Norden finns i reglerna för företagsbeskattning i de nordiska 

länderna? Enligt industriförbundens i sin tid redovisade synpunkter finns 

problem bl.a . rörande beskattning av koncerner (resultatutjämning och 

fondavsättning över gränserna). En eventuell nordisk undersökning bör 

lämpligen inriktas på att komplettera det norsk-svenska arbetet.

2. Medför olikheter i principerna för företagsbeskattning att förutsätt

ningarna för företagen att samarbeta eller konkurrera på den nordiska 

marknaden inte är någorlunda jämförbara?

Ad 4.

Et ekspertnotat vedrørende spørsmålet om en nordisk aksjebolagsform 

var vedlagt siste års meddelelse. Med bakgrunn heri anser Ministerrådet at 

det for tiden ikke er formålstjenlig å utarbeide en særskilt nordisk aksje- 

selskapsform, men at man heller bør søke å gjennomføre reformer på de 

enkelte rettsområder hver for seg. Diskusjoner i Embetsmannskomitéen 

for lovgivningsspørsmål og Embetsmannskomitéen for industripolitik, 

bl. a. på basis av synspunkter fra industriforbundene og partene i arbeidsli

vet, viser at det er bred enighet om denne vurdering.

Ad 5.

Denne del av besluttet inngår som en del av det pågående arbeide i 

Embetsmannskomitéen for Industripolitik med oppfølging av den av M i

nisterrådet i februar 1982 fastsatte arbeidsplan for oversyn av det nordiske 

industripolitiske samarbeidet.
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Ministerrådsmelding om tiltak på det valutapolitiske området for å 

fremme industrielle samarbeidsprosjekter over grensene i Norden

1. Nordisk embetsmannskomité for valuta og finansielle spørsmål avga 

sin ” Tilleggsrapport” den 1. juni 1983. Nordisk Ministerråd (finansminist

rene) behandlet tilleggsrapporten på sitt møte i juni 1983 og besluttet at 

rapporten skulle offentliggjøres (NU 1983:5) samt at det på basis av 

tilleggsrapporten skal fremlegges et ministerrådsforslag på Nordisk Råds 

32. sesjon.

Finansministrenes sluttbehandling fant sted 16. november 1983. De drøf

tet herunder anvendelsen av valutareguleringen på kapitaltransaksjoner 

som berører industrivirksomhet og beslektede virksomheter, med hoved

vekt på langsiktige stabile kapitalbevegelser som normalt ikke gir anled

ning til valutarisk eller pengepolitisk uro. En har derfor ikke tatt opp f. eks. 

handel med kortsiktige pengemarkedspapirer, disponering av bankkonti, 

porteføljesinvesteringar i obligasjoner m. v. En har heller ikke tatt opp 

praktiseringen av spesielle reguleringer som gjennomføres med hjemmel i 

spesiallovgivning.

Ved gjennomgåelsen av valutareglene på de forskjellige områder som er 

av betydning for industrielt samarbeid i Norden, konstaterer man at det er 

mange områder som er underlagt en liberal lisensieringspraksis, men det er 

også fortsatt områder som lisensieres mer restriktivt.

2. Finansministrene er enige om at eventuelle liberaliseringstiltak må 

gjennomføres generelt overfor alle OECD-land og at spesielle preferan- 

seordninger som er begrenset til de nordiske land vil være i strid med 

internasjonale forpliktelser på dette området. I denne forbindelse har det 

vært antatt at liberaliseringstiltak rettet mot små og mellomstore bedrifter 

trolig vil få størst praktisk betydning innenfor Norden, hvor det er nære 

økonomiske og kulturelle forbindelser.

Finansministrene konstaterer at de nordiske lands mulighet for å liberali

sere valutareguleringer avhenger bl.a . av deres ulike økonomiske situa

sjon i øyeblikket og den ulike rolle som valutareguleringen derfor kan spille 

i den økonomiske politikken. Dette begrenser mulighetene for en omfat

tende harmonisering av reguleringen.

3. Ved gjennomgåelsen av valutareguleringen framstår følgende om

råder som uproblematiske i den forstand at transaksjonene er frie eller 

underlagt liberal lisensieringspraksis i samtlige nordiske land:

i Adgang for utenlandseide selskaper til vertslandets kapitalmarked

ii Garanti overfor datterselskap i utlandet

iii Utgående konsernlån

iv Opptakelse til notering på utenlandske børser.

BILAGA 1
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4. Reguleringsområder der transaksjonen i praksis alltid blir tillatt når 

det er godtgjort at den er hva den utgir seg for å være (ekthetskontroll):

i Utgående direkte investeringer

Med unntak av Danmark, som har etablert en fribeløpsgrense på D K K  

2 mill. pr. år, er utgående direkte investeringer underlagt lisensiering i alle 

de nordiske land.

Lisens gis imidlertid alltid når de oppstilte vilkår er oppfylt, og søkan- 

dene er normalt besvart i løpet av 1—2 uker.

De fleste nordiske land legger stor vekt på å beholde adgangen til forut

gående ekthetskontroll og vilkårsstillelse og ønsker derfor å opprettholde 

lisensieringen for utgående direkte investeringer.

ii Inngående direkte investeringer

Med unntak av Island og av Danmark, som har etablert en fribeløps

grense på D K K  5 mill. pr. år til samme bedrift, er også inngående direkte 

investeringer underlagt lisensplikt i de nordiske land. (Som direkte investe

ring regnes også langsiktige konsernlån.) Behovet for å beholde lisensie- 

ringsordningen for inngående investeringer er ikke like sterkt som for 

utgående investeringer. En bør derfor vurdere om en innføring fribeløp for 

inngående investeringer vil bety en vesentlig administrativ lettelse for 

internordiske investeringer.

iii Inngående konsernlån med løpetid over 5 år lisensieres liberalt i alle 

land unntatt Danmark, hvor slike lån er frie. Det bør overveies å innføre 

eget fribeløp for slike lån.

iv Garantier fra utlandet til datterforetakets opplåning utenlands. Slike 

garantier er fri i Danmark og lisensieres normalt i de andre land, bortsett 

fra i Sverige der en har restriktiv lisensiering for beløp over 5 mill. kroner 

til investeringsformål. På dette området bør en overveie å innføre fribeløp.

v Inngående porteføljeinvesteringer i børsnoterte aksjer

Valutautlendinger kan fritt kjøpe børsnoterte aksjer utstedt av selskaper

i Danmark, Finland og Norge. Slike kjøp lisensieres i Sverige etter søknad 

fra vedkommende svenske bedrift. Tillatelse, som aldri er avslått, gis til 

enten en aksjeemisjon i utlandet eller til at utlendinger i en periode får 

kjøpe vedkommende aksjer opp til et fastsatt beløp. Den komité som for 

tiden utreder valutalovgivningen overveier en formell frigivning av inn

gående investeringer i svenske aksjer i annenhåndsmarkedet. Samtlige 

nordiske land med unntak av Island, som ikke har børsnotering av aksjer, 

har følgelig langt på vei åpnet for valutautlendingers kjøp av nasjonale 

aksjer.

5. Reguleringsområdet med gjennomgående streng reguleringspraksis:

1 Utgående porteføljeinvesteringer i børsnoterte aksjer:

Med unntak av aksjekjøp som ligger nær opp til O E C D ’s definisjon av 

direkte investeringer behandles kjøp av utenlandske aksjer strengt.

En forutsetning for å få istand handel med aksjer over grensene i de 

nordiske land (et ” felles nordisk aksjemarked” ) vil imidlertid være at 

valutainnlendinger gis adgang til å kjøpe utenlandske aksjer.
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I Finland, Norge og Sverige vurderes dette spørsmålet av de arbeids

grupper eller komitéer som utreder valutalovgivningen. På grunn av de 

store underskudd som Sverige har hatt på sin betalingsbalanse gjennom en 

årrekke, må man se restriktivt på kapitalutgang som ikke anses nødvendig. 

En generell frigivning av aksjekjøp ville trolig føre til en stor kapitalutgang, 

og på samme tid er det grunn til å tro at bare en mindre del av etterspørse

len ville rette seg mot nabolandene. I Danmark er en innstilt på å avskaffe 

restriksjonene på kjøp av utenlandske aksjer.

6. Sammenfatning og konklusjoner

i Av hensyn til den valutariske eller pengepolitiske situasjon er man i de 

fleste nordiske land tilbakeholden med å gjennomføre vidtgående liberali

seringer av kapitalbevegelsene. Det er likevel enkelte områder hvor ytterli

gere liberalisering kan overveies. Finansministrene er enige om at eventu

elle lempninger av valutareglene på kapitalområdet av hensyn til de nordis

ke lands forpliktelser overfor O E C D ’s kapitalkode må gjøres gjeldende for 

alle OECD-land. Det er derfor ikke grunnlag for å etablere et spesielt 

nordisk kapitalmarked.

Selv om det på kort sikt er utsikt til bare begrensede skritt mot økt 

liberalisering på kapitalområdet, har finansministrene oppfordret Embets

mannskomitéen for valutaspørsmål og finansielle spørsmål om å holde 

saken på sin dagsorden, slik at nye liberaliseringstiltak kan tas opp etter

hvert som de valuta- og pengepolitiske hensyn gjør det mulig.

ii For direkte investeringer beholder de fleste nordiske land for tiden 

lisensiering av utgående transaksjoner. Det tas effektive skritt til å gjen

nomføre rask behandling av sakene. For ytterligere å lette gjennomførin

gen av internordiske saker overveies delvis opphevelse (f. eks. ved fribe

løp) av lisensieringen av inngående direkte investeringer.

iii Det overveies å innføre eget fribeløp for inngående konsernlån med 

løpetid over 5 år.

iv Det overveies å innføre fribeløp for garantier fra utenlandske moder- 

selskap til datterforetaks innenlandske opplåning.

v Inngående porteføljeinvesteringer i børsnoterte aksjer er langt på vei 

fri i samtliga nordiske land unntatt Island.

vi En liberalisering av utgående porteføljeinvesteringer i børsnoterte 

aksjer vurderes på grunnlag av de forestående rapporter om revisjon av 

valutabestemmelserne i Finland, Norge og Sverige.
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Betänkande av Nordiska rådets ekonomiska utskott över Nordiska 

ministerrådets berättelse rörande det nordiska samarbetet (C l ) ,  

meddelandena om rekommendationerna nr 1/1979 angående pro

gram för nordiskt regionalpolitiskt samarbete, nr 23/1980 angående 

gemensamma industriella projekt, nr 24/1980 angående glasindustrin 

i Norden, nr 2/1981 angående samordning av FoU-insatser och kart

läggning av miljökonsekvenser vid framställning och bruk av alter

nativa drivmedel, nr 6/1981 angående utveckling av samarbetsåt- 

gärder rörande fiskodling, nr 17/1982 angående nordisk utbildning 

för exportmarknadsföring, nr 18/1982 angående samarbete inom 

nordisk möbelindustri, nr 31/1983 angående kartläggning och sam

ordning av utbudet och behovet av u-landsutbildning, nr 32/1983 

angående samarbete om energi- och miljörelaterad industri- och 

regionalpolitik, nr 33/1983 angående åtgärder för att stimulera inno

vationer inom näringslivet i Norden och nr 34/1983 angående stär

kandet av det regionalpolitiska samarbetet i Norden

BILAGA 2

(Se C I , Bilaga II)
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Rek. 24/1980/e

D 1984

Meddelande

om rekommendation nr 24/1980 angående glasindustrin i Norden

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekommanderar Nordisk Ministerråd å la foreta en gjen

nomgang av problemene for glassindustrin i Norden med sikte på å mot

virke monopoltendenser og å undersøke mulighetene av å bevare nordisk 

glassindustri.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

Ministerrådets bedömning av behovet av ytterligare utredning av glasin

dustri i Norden eller gemensamma nordiska industripolitiska åtgärder på 

detta område meddelades i ministerrådets svar den 10 december 1980 på 

denna rekommendation. D å ej något framkommit sedan dess som föranlett 

ministerrådet att på nytt ta upp saken står bedömningen tillsvidare fast.

Ett projektförslag framställt av en rad fackliga och arbetsgivarorganisa

tioner på glasindustriområdet avseende en förstudie om nordisk glasyrkes

utbildning har under 1983, efter att Nordiska rådets ekonomiska utskott 

tillstyrkt förslaget, erhållit visst ekonomiskt stöd från ministerrådet genom 

ett bidrag över ministerrådets allmänna budget.
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Betänkande av Nordiska rådets ekonomiska utskott över Nordiska 

ministerrådets berättelse rörande det nordiska samarbetet (C 1), 

meddelandena om rekommendationerna nr 1/1979 angående pro

gram för nordiskt regionalpolitiskt samarbete, nr 23/1980 angående 

gemensamma industriella projekt, nr 24/1980 angående glasindustrin 

i Norden, nr 2/1981 angående samordning av FoU-insatser och kart

läggning av miljökonsekvenser vid framställning och bruk av alter

nativa drivmedel, nr 6/1981 angående utveckling av samarbetsåt- 

gärder rörande fiskodling, nr 17/1982 angående nordisk utbildning 

för exportmarknadsföring, nr 18/1982 angående samarbete inom 

nordisk möbelindustri, nr 31/1983 angående kartläggning och sam

ordning av utbudet och behovet av u-landsutbildning, nr 32/1983 

angående samarbete om energi- och miljörelaterad industri- och 

regionalpolitik, nr 33/1983 angående åtgärder för att stimulera inno

vationer inom näringslivet i Norden och nr 34/1983 angående stär

kandet av det regionalpolitiska samarbetet i Norden

BILAGA

(Se C l, Bilaga I I)
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om rekommendation nr 27/1980 angående gemensamma åtgärder 

beträffande stadsforskning

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Ministerråd at først å sammen

stille en rapport om byutviklinges nåværende situasjon for O E C D ’s by 

prosjekt, og deretter på grunnlag av denne rapport og de erfaringer man 

vinner fra Nordisk Ministerråds storbyprosjekt overveie behovet av et 

problem- og programorientert forskningsprogram om byutviklingen.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

Nordisk embetsmannskomité for regionalpolitikk (NERP) vedtok på sitt 

møte i mai 1980 å oversende rekommandasjonen til N E R P ’s storbypro

sjekt. Storbyprosjektet sammenligner bystrukturproblemer og utviklings

tendenser i 13 nordiske storbyer, dvs. sammenhengen mellom byenes 

utvikling og omstrukturering. Hovedvekten ligger på en beskrivelse av 

eksisterende virkemidlers anvendelse på statlig, regionalt og kommunalt 

nivå.

I april 1982 forelå rapporten ” Nordiske storbyer — problemer og utvik

lingstendenser” . I rapporten analyseres reduksjonen i industrisysselsettin

gen som har funnet sted i storbyene, sviktende muligheter for ekspansjon i 

servicenæringene, voksende problemer på boligmarkedet for utsatte be

folkningsgrupper, skjerpet segregasjon mellom forskjellige bydeler og 

kommuner samt hurtig voksende kommunaløkonomiske problemer. Rap

porten omfatter også en første oversiktlig beskrivelse og diskusjon av en 

rekke offentlige virkemidler som har betydning for storbyutviklingen.

I forbindelse med avslutningen av fase 1 og oppstartingen av fase 2 ble 

det avholdt en nordisk storby konferanse i Stockholm i oktober 1982. Fase

2 omfatter perioden 1982-84. Det blir arbeidet videre på tre hovedfelter: a) 

næringsutvikling og næringspolitikk, b) boligmarked og boligpolitikk og c) 

offentlig økonomi i storbyene. Delprosjektene vil prøve å besvare følgende 

overordnede spørsmål:

- Hvor kommer problemene i storbyenes næringsutvikling, hvordan kan

*Rek. 27/1980/e
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man styre en mer storbytilpasset statlig næringspolitikk samt hvordan 

kan storbyenes næringspolitikk forbedres internt, dvs. på regionalt og 

kommunalt nivå.

- Hvor eksisterer det og hvor vil det oppstå problemer på boligmarkedet i 

storbyene, hvordan kan attraktiviteten og levekårene forbedres for be

boerne i sosialt og etnisk utsatte bydeler samt hvordan kan det skapes et 

bedre fungerende boligmarked i storbyene samtidig med at boligsosiale 

mål respekteres.

-  Hvordan ser den offentlige oppgavefordelingen ut i storbyene idag, 

hvordan adskiller den kommunale utgiftsstruktur seg mellom storby- 

kommuner og andre kommuner i landet samt hvor hensiktsmessige er de 

nåværende kommunale finansieringsordninger i forhold til storbyenes 

spesielle utgiftsbehov.

Resultatet av arbeidet publiseres løpende i mindre notat. I 1983 er det 

b l.a . publisert notat om sysselsettingen og den kommunale økonomi i 

storbyområdene. En sluttrapport fra arbeidet i fase 2 vil bli publisert våren 

1985.
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Rek. 2/1981/e

D 1984

Meddelande

om rekommendation nr 2/1981 angående samordning av FoU-insat- 

ser och kartläggning av miljökonsekvenser vid framställning och 

bruk av alternativa drivmedel

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordisk Ministerråd

(1) å vedta tiltak for samordning av iverksatte og planlagte forsknings- 

og utviklingsinnsatser for fremstilling av alternative drivmiddel innen Nor

den

(2) å kartlegge miljøkonsekvensene ved produksjon og bruk av alterna

tive drivmedel.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

De nordiske energiministre godkendte på deres møde den 8. jun i 1983 

rapporten ” Alternative drivmidler i Norden” (NU 1982:14). I denne rap

port er der redegjort for en lang række aspekter vedrørende brugen af 

alternative drivmidler i de nordiske lande, herunder produktionsmulighe

derne, distributionsmulighederne, forbrugsmønstret, sundheds-, miljø- og 

sikkerhedsaspekter samt systemomkostninger.

I et særligt afsnit er der givet en redegørelse for de bestemmelser, der 

gælder i de enkelte nordiske lande vedrørende eksternt miljø, arbejdsmiljø, 

giftlovgivning, brandlovgivning, transportlovgivning, afgifter og produkt

specifikationer. Der er endvidere anført forslag til samordning af disse, 

ligesom der er givet en teknisk redegørelse for mulige bestemmelser.

I rapportens beskrivelse af fordele og ulemper ved brugen af alternative 

drivmidler indgår også de miljømæssige konsekvenser. Rapporten peger 

endvidere på de virkemidler, som kan benyttes såfremt man ønsker at 

fremme brugen af alternative drivmidler.

Nordisk Ministerråd anser hermed hensigten med rekommandationen 

for opfyldt.
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Betänkande av Nordiska rådets ekonomiska utskott över Nordiska 

ministerrådets berättelse rörande det nordiska samarbetet (C 1), 

meddelandena om rekommendationerna nr 1/1979 angående pro

gram för nordiskt regionalpolitiskt samarbete, nr 23/1980 angående 

gemensamma industriella projekt, nr 24/1980 angående glasindustrin 

i Norden, nr 2/1981 angående samordning av FoU-insatser och kart

läggning av miljökonsekvenser vid framställning och bruk av alter

nativa drivmedel, nr 6/1981 angående utveckling av samarbetsåtgär- 

der rörande fiskodling, nr 17/1982 angående nordisk utbildning för 

exportmarknadsföring, nr 18/1982 angående samarbete inom nor

disk möbelindustri, nr 31/1983 angående kartläggning och samord

ning av utbudet och behovet av u-Iandsutbildning, nr 32/1983 an

gående samarbete om energi- och miljörelaterad industri- och regio

nalpolitik, nr 33/1983 angående åtgärder för att stimulera innova

tioner inom näringslivet i Norden och nr 34/1983 angående stärkan

det av det regionalpolitiska samarbetet i Norden

tSe C 1, Bilaga 11)
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Meddelande

om rekommendation nr 3/1981 angående samarbete för att etablera 

internationella bestämmelser för bruk av alternativa drivmedel

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekommenderar de nordiske regjeringer på fellesnordisk 

basis å arbeide for internasjonale bestemmelser for såvel brennstoff som 

kjøretøy for å fremme bruken av alternative drivmiddel.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

Nordisk Ministerråd har i rapporten ” Alternative drivmidler” , NU  

1982:14 (jfr. besvarelse af rekommendation nr. 211981), kortlagt de be

stemmelser, der gælder i de enkelte nordiske lande for brugen af alterna

tive drivmidler. Med dette som udgangspunkt er der inden for områderne 

eksternt miljø, arbejdsmiljø, giftlovgivning, brandlovgivning, transportreg

ler, afgifter samt produktspecifikationer redegjort for, på hvilke områder 

bestemmelserne kan ændres i de enkelte nordiske lande.

Dette arbejde er videreført i en række internationale organisationer 

blandt andet i den såkaldte COST 304-gruppe i EF, hvor alle de nordiske 

lande deltager, og hvor man drøfter alternative drivmidler. Et samlet oplæg 

baseret på den nordiske kortlægning er blevet præsenteret og danner 

baggrund for de enkelte vesteuropæiske landes overvejelser angående 

internationale bestemmelser på dette område.

Nordisk Ministerråd anser med disse foranstaltninger hensigten med 

rekommandationen for opfyldt.

Rek. 3/1981/e

D 1984
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BILAGA

Til Økonomisk utvalg er henvist melding om rekommandasjon nr. 

3/1981/e om samarbeid for å etablere internasjonale bestemmelser for bruk 

av alternative drivmidler.

Av meldingen framgår at Nordisk Ministerråd i rapporten Alternative 

drivmidler, NU  1982: 14 har kartlagt de bestemmelser som gjelder i de 

enkelte nordiske land for bruk av alternative drivmidler. Det redegjøres for 

på hvilke områder bestemmelsene kan endres i de enkelte nordiske land.

Arbeidet er videreført i en rekke internasjonale organisasjoner, bl.a. i 

den såkalte COST 304-gruppe i EF hvor alle de nordiske land deltar. Et 

samlet opplegg basert på den nordiske kartlegging er presentert og danner 

bakgrunn for de enkelte vesteuropeiske lands overveielser angående inter

nasjonale bestemmelser på dette område.

Økonomisk utvalg konstaterer at arbeidet med oppfølgingen av rekom

mandasjonen har kommet så langt som man kan forvente. Det er positivt å 

kunne notere at samnordiske initiativ blir utgangspunkt for bredere inter

nasjonale diskusjoner. Utvalget går ut fra at de nordiske lands regjeringer 

viderefører dette arbeidet.

Utvalget foreslår derfor at

Nordisk Råd tar meldingen om rek. nr. 3/1981/e om samarbeid for å 

etablere internasjonale bestemmelser for bruk av alternative driv

midler til etterretning og anser rekommandasjonen for ferdigbe

handlet for Rådets vedkommande.

B etä nkan de  av N o rd is k a  råd e ts  e ko n o m iska  u ts k o tt  ö ve r m edde lan -

Stockholm, 26. januar 1984

Esko Aho (K)

Jo Benkow (H)

Johan Buttedahl (Sp)

Karen Thurøe Hansen <KF) 

Henning Jensen (S)

Arvo Kemppainen (Skdi)

Gunnar Nilsson (s)

Formann 

Påll Pétursson (F.)

Ilkka Suominen (Kok)

Karin Söder (c)

Hallvard Bakke (H) 

Gunnar Berge (A) 

Olaf ur G. Einarsson (Sj.) 

Paul Jansson (s) 

Elver Jonsson (fp) 

Agnar Nielsen (Sb) 

Saara-Maria Paakkinen (Sd)

Pär Stenbäck (Sfp) 

Sten Svensson (m) 

Hans Olav Tungesvik (Kr. F.)
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om rekommendation nr 5/1981 angående initiativ för att avhjälpa 

tynande gruvsamhällens svårigheter

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Ministerråd, med sikte på å av

hjelpe de vanskeligheter som gruvsamfunnene møter når malmforekomste

ne minsker eller tar slutt, eller når gruvedriften av annen årsak bygges ned, 

å ta initiativ til

- at det blir vurdert f.eks. gjennom konsesjonslovgivningen å stille krav 

om at nedbyggingen/avviklingen skjer i planlagte former innenfor til

fredsstillende tidsrammer,

- at myndigheter og regionale utviklingsinstitusjoner i god tid utreder 

behovet for og planleggingen av alternativ virksomhet,

- at det skjer utveksling av erfaringer vedrørende ulike sider ved avvikling 

av gruvedrift,

- at samarbeidsmulighetene mellom nordiske gruveforetak utredes.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

Nordisk embetsmannskomité for regionalpolitikk (NERP) vedtok på sitt 

møte i mai 1981 å oversende rekommandasjonen til NERPs Basprosjekt 

for videre behandling.

Basprosjektet har til oppgave å kontinuerlig sammenstille og analysere 

grunnlagsmateriale om de regionale forhold i Norden, som bakgrunn for 

utvikling av det regionalpolitiske samarbeidet. Virksomheten omfatter lø

pende rapporteringsarbeid (bl.a. utarbeidelse av årsrapporten som be

handler den regionale befolknings- og sysselsettingsutviklingen i Norden), 

ulike typer spesialutredninger osv.

Basprosjektet har i 1981 og 1982 gjennomført en utredning om hvordan 

problemene i ” tynande” gruvesamfunn kan avhjelpes. Rapporten ” Ty

nande gruvsamhällen i Norden" forelå ferdigtrykket i NORD-serien i 

februar 1983 og ble straks oversendt Nordisk Råds organer. Den inne

holder en oversikt over eksisterende gruvesamfunn i Finland, Norge og 

Sverige samt de samfunn der gruven er nedlagt etter 1970. Samtidig inne-
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holder rapporten en oversikt over hva slags tiltak man i de ulike land har 

satt inn for å støtte gruvesamfunnene. Utredningens mål har vært å bidra 

til informasjons- og erfaringsutveksling mellom de berørte land for at man 

på nasjonalt plan lettere kan komme frem til tiltak for de utsatte stedene.

1 1983 er utredningen videreført og utvidet til å omfatte ensidige industri

steder mer generelt. I denne fasen er også Danmark omfattet av studien. 

En rapport som vil foreligge i begynnelsen av 1984 vil inneholde en sam

menstilling av hovedkonklusjonene i de utredninger som nasjonalt er gjen

nomført på dette området. Rapporten vil videre inneholde en gjennomgang 

av hvilke erfaringer man har av ulike tiltak som er iverksatt for å redusere 

ensidige industristeders problemer.

Vad beträffar samarbetsmöjligheterna mellan gruvföretag i Norden äger 

kontakter i olika frågor fortlöpande rum mellan företagen som ett led i 

deras normala kommersiella verksamhet. Möjligheterna till samarbete 

torde härigenom kontinuerligt bevakas.
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om rekommendation nr 6/1981 angående utveckling av samarbetsåt- 

gärder rörande fiskodling

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Ministerråd å vedta tiltak for å 

utvikle det nordiske samarbeidet på fiskeoppdrettsområdet.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

Hittills har respektivt nordiskt samarbete inom ministerrådskomplexet 

begränsat sig till några projekt rörande havslaxodling som en del av regio- 

nalpolitiskt samarbete samt ett mindre projekt rörande genbanksamarbete 

för fisk. Därutöver har även Nordiska jordbruksforskares förening nedsatt 

en arbetsgrupp för ämnesområdet.

Eftersom Nordiska kontaktorganet för fiskerifrågor fungerar som ett 

nordiskt forum för fiskerimyndigheterna och näringarna har ministerråds

sekretariatet hemställt till organet frågan om önskvärda och möjliga åtgär

der med tanke på Nordiska rådets rekommendation. Kontaktorganet har 

också tillfrågats, om det anser sig kunna fungera som ett koordinerande 

och verkställande organ — i nödvändigt samarbete med Nordiska ämbets

mannakommittén för jord- och skogsbruksfrågor - för de tänkta åtgärder-

På grund av denna hemställan har kontaktorganet beslutat att tillsätta en 

utredning med uppgift att undersöka behovet för nordisk samverkan på 

hela ak vakulturområdet. Detta omfattar förutom odling av fisk, även 

musslor, kräftor och alger. På grund av en mellanrapport från utrednings

gruppen har kontaktorganet ansett att framtida nordiskt samarbete särskilt 

skall koncentrera sig om följande områden:

a. Kartlegging av miljø og forurensningsproblem i forbindelse med opp

drett av laksefisk. Identifikation av metoder for å begrense forurensning 

særlig ved oppdrett i ferskvann.

b. Utvikling av undervisningstilbud for fagkonsulenter, samt teknisk og 

administrativt personell innen fiskeoppdrett. Systemer i formidling av 

fagkunnskap til næringens utøvere.

Rek. 6/1981/e
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c. Identifikasjon av årsaker til patologi på oppdrettsfisk og utvikling av 

vaksiner for bekjempelse av sykdommer i fiskeoppdrett.

d. Nærings-fysiologisk forsøk, særlig utvikling og testing av fórtyper for 

bruk i oppdrett av laksefisk under ulike miljøforhold.

e. Gjensidig informasjon og samarbeid om tekniske og økonomiske 

spørsmål i forbindelse med settefiskoppdrett for matfiskproduksjon og 

kulturbetinget fiskeri.

f. Statistikk om produksjonsvolum i fiskeoppdrett i de ulike nordiske 

land, basert på definerte målsettinger fra Det internasjonale Råd for Hav

forskning (ICES).

Ministerrådet har beviljat 82000 N O K  för genomförandet av utredning

en under år 1983. Utredningsrapporten torde färdigställas före utgången av 

år 1983. Ministerrådet avväntar forslag från kontaktorganet efter detta.

BI LAG A

Betänkande av Nordiska rådets ekonomiska utskott över Nordiska 

ministerrådets berättelse rörande det nordiska samarbetet (C 1), 

meddelandena om rekommendationerna nr 1/1979 angående pro

gram för nordiskt regionalpolitiskt samarbete, nr 23/1980 angående 

gemensamma industriella projekt, nr 24/1980 angående glasindustrin 

i Norden, nr 2/1981 angående samordning av FoU-insatser och kart

läggning av miljökonsekvenser vid framställning och bruk av alter

nativa drivmedel, nr 6/1981 angående utveckling av samarbetsåt- 

gärder rörande fiskodling, nr 17/1982 angående nordisk utbildning 

för exportmarknadsföring, nr 18/1982 angående samarbete inom 

nordisk möbelindustri, nr 31/1983 angående kartläggning och sam

ordning av utbudet och behovet av u-landsutbildning, nr 32/1983 

angående samarbete om energi- och miljörelaterad industri- och 

regionalpolitik, nr 33/1983 angående åtgärder för att stimulera inno

vationer inom näringslivet i Norden och nr 34/1983 angående stär

kandet av det regionalpolitiska samarbetet i Norden

(Se C I , Bilaga II)
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Meddelande

om rekommendation nr 9/1981 angående de nordiska författarstipen- 

dierna

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar de Nordiska regeringarna att utöka an

talet författarstipendier för studieresa till annat nordiskt land.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsministrarna) 

meddelar den 7 december 1983:

Rekommendasjonen er rettet til de nordiske regjeringer. Kultursekreta

riatet har tilskrevet de nasjonale myndigheter om denne sak.

Fra norsk side er det opplyst at bevilgningen til nordiske forfatterstipen

dier er gitt. Økningen gir plass for ett større eller to mindre stipend i 1984.

BILAGA

Fråga vid Nordiska rådets 32:a session angående de nordiska förfat- 

tarstipendierna

(Se sak E 14, s. 2046)

Rek. 9/1981/k

D 1984
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Meddelande

om rekommendation nr 10/1981 angående nordisk litteraturantologi 

för gymnasiestadiet

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att låta utarbeta 

en nordisk litteraturantologi för gymnasiestadiet.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsministrarna) 

meddelar den 7 december 1983:

Beträffande behandlingen av denna rekommendation hänvisas till med

delande om rekommendation nr 1211977/k.

*Rek. 10/1981/k

D 1984
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Meddelande

om rekommendation nr 11/1981 angående utbytes- och stipendie

ordning för bildkonstnärer

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att upprätta en 

utbytes- och stipendieordning för nordiska bildkonstnärer.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsministrarna) 

meddelar den 7 december 1983:

På Ministerrådets møte 1.6.1982 ble det vedtatt å henstille til de nasjo

nale myndigheter om å undersøke muligheten for å skaffe fram atelierer i 

hvert enkelt land. Atelierene var forutsatt å inngå i et nordisk gjesteatelier- 

nett sammen med atelierene på Sveaborg, og administrert av Nordiskt 

konstcentrum.

Med utgangspunkt i Ministerrådets vedtak er de nasjonale myndigheter 

tilskrevet om muligheten for å innrette gjesteatelierer i det enkelte land. 

Atelierer vil sannsynligvis bli stilt til rådighet i 1984 på Hässelby slott og 

Gerleborgsskolan i Sverige og Hald Hovedgård i Danmark. Også i de 

øvrige land arbeides det med konkrete planer for atelierer.

I Nordiskt konstcentrums budsjett for 1984 er det ført opp et beløp på 

100000 D K K  til stipendordning for billedkunstnere som skal disponere 

atelierene på Sveaborg og i de øvrige nordiske land.

Rek. 11/1981/k

D 1984
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BILAGA

Betänkande av Nordiska rådets kulturutskott över meddelandet

Till kulturutskottet har hänvisats av Nordiska ministerrådet till Nordis

ka rådets 32:a session avgivet meddelande om rekommendation nr 11/1981 

angående en utbytes- och stipendiordning för bildkonstnärer.

Det anförs att arbetet med att åstadkomma ett gästateljénät i Norden 

fortgår. I tillägg till ateljéerna i samband med Nordiska konstcentret på 

Sveaborg förväntas ateljéer under 1984 bli upplåtna på Hässelby slott och 

Gerleborgsskolan i Sverige och på Hald Hovedgård i Danmark. Det har på 

den nordiska kulturbudgeten för 1984 (konstcentrets moment) förts upp ett 

anslag på 0,1 milj. D K K  som stipendieordning för de konstnärer som skall 

disponera ateljéerna.

Utskottet noterar med tillfredsställelse att en böijan till en stipen

dieordning kunnat åstadkommas. Vad gäller den fortsatta utvecklingen av 

stipendieordningen erinrar utskottet om vad utskottet yttrade i betänkan

det om det medlemsförslag som ledde till rekommendationen (A 590/k): 

” Omfattningen och storleken av denna ordning får prövas i samband med 

bedömningen av takten för den allmänna utbyggnaden av verksamheten 

vid (Nordiska) konstcentret. Trycket på stipendieordningen kommer helt 

naturligt att öka i den mån det skapas ett nät av gästateljéer runtom i 

Norden i tillägg till dem på Sveaborg.”

Med ovanstående kommentarer föreslår utskottet

att Nordiska rådet lägger meddelandet om rekommendation nr 11/ 

1981 till handlingarna i väntan på nytt meddelade till nästa ordina

rie session.

Stockholm den 27 januari 1984

Arne Gadd (s)

Eidur Guönason (A.)

Förman

Tytti Isohookana-Asunmaa (K) 

Peter Muurman (Sd)

Robert Pedersen (S)

Gunvor Schnitler (H)

Ingrid Sundberg (m)

Kirsti Kolle Grøndahl (A) 

Elsi Hetemäki-Olander (Kok)

Gunnel Jonäng (c) 

Sture Palm (s) 

Håkon Randal (H) 

Reiulf Steen (A) 

Pirkko Turpeinen (Skdl)
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om rekommendation nr 12/1981 angående de nordiska forskar

kurserna

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att fortsatt ut

veckla de nordiska forskarkurserna.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsministrarna) 

meddelar den 7 december 1983:

Frågan om att utveckla de nordiska forskarkurserna, som arrangerats i 

sin nuvarande form sedan 1972, bör ses i sammanhang med strävan att 

generellt utveckla det nordiska samarbetet på hela forskarutbildningsom- 

rådet. För tillfället genomför ministerrådet en 4-årig försöksverksamhet 

med systematiserade nordiska forskarkurser på de jord- och skogsbruks- 

vetenskapliga och veterinärmedicinska områdena. Syftet är att pröva möj

ligheterna att etablera ordningar med mera långsiktigt planerade nordiska 

forskarkurser, som tar sin utgångspunkt i specialkunskaperna vid de olika 

nationella institutionerna samt baserar sig på de enskilda institutionernas 

egen planering. Möjligheter för nordiska forskarkurser på det tekniskve

tenskapliga området utreds också för tillfället av de tekniska högskolornas 

nordiska rektorsforsamling- Ett nordiskt forskarutbildningssamarbete på 

teknikområdet föreslås även i ett teknologipolitiskt samarbetsprogram som 

hösten 1983 framlagts av Nordiska ämbetsmannakommittén för industripo

litik.

Nordiska forskningspolitiska rådet har i slutet av november 1983 arran

gerat en konferens i syfte, att utreda behovet av och möjligheterna för en 

utbyggnad av det nordiska forskarutbildningssamarbetet. Forskningspoli

tiska rådet förväntar att det under år 1984 med utgångspunkt i konferensen 

kan tas initiativ till nya samarbetsförsök på olika forskningsområden. 

Ministerrådet konstaterar att behovet av att fortsatt anordna och även att 

öka antalet kurser i deras nuvarande form är uppenbart, varför ministerrå

det strävar till att tillgodose detta behov.

Ministerrådet kan slutligen konstatera att nordiska forskarkursernas 

program för år 1984 upptar 19 kurser, vilket innebär en ökning med två i 

förhållande till kursprogrammet år 1983.

Rek. 12/1981/k

D 1984

Meddelande
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BILAGA

Betänkande av Nordiska rådets kulturutskott över meddelandet

Till kulturutskottet har hänvisats av Nordiska ministerrådet till Nordis

ka rådets 32:a session avgivet meddelande om rekommendation nr 12/1981 

angående fortsatt utveckling av de nordiska forskarkurserna.

Det anförs att frågan om att utveckla de nordiska forskarkurserna bör 

ses i samband med strävan att generellt utveckla det nordiska samarbetet 

på forskarutbildningsområdet. I syfte att utreda behovet av och möjlighe

terna till en sådan utveckling arrangerade Nordiska forskningspolitiska 

rådet (FPR) hösten 1983 en konferens för forskare, forskningspolitiker 

och -administratörer. Som ett resultat av konferensen tas under 1984 nya 

initiativ till samarbete om forskarutbildning.

Det anförs slutligen att ministerrådet är medvetet om behovet av att 

fortsatt anordna forskarkurser i deras nuvarande form samt att utöka 

antalet kurser, och att ministerrådet strävar att tillgodose detta behov.

Utskottet avser att följa utvecklingen av samarbetet om forskarutbild

ningen via ministerrådets berättelse (C 1) och rapporteringen från Nordis

ka forskningspolitiska rådet. Utskottet anser därför att några skäl att 

kvarhålla rekommendationen på rådets dagordning inte längre föreligger 

och föreslår

att Nordiska rådet lägger meddelandet till handlingarna och anser 

rekommendation nr 12/1981 för rådets del slutbehandlad.

Stockholm den 27 januari 1984

Kirsti Koile Grøndahl (A) 

Elsi Hetemäki-Olander (Kok)

Gunnel Jonäng (c) 

Sture Palm (s) 

Håkon Randa! (H) 

Reiulf Steen (A) 

Pirkko Turpeinen (Skdl)

Arne Gadd (s)

Eidur Guönason (A.)

Förman

Tytti Isohookana-Asunmaa (K) 

Peter Muurman (Sd)

Robert Pedersen (S)

Gunvor Schnitler (H)

Ingrid Sundberg (m)
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*Rek. 13/1981/t

D 1984

Meddelande
om rekommendation nr 13/1981 angående turismens skadeverk

ningar på naturen och de traditionella näringarna

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att ställa nöd

vändiga resurser till förfogande för att skyndsamt kunna slutföra pågående 

utredningar samt vidta därav påkallade åtgärder i syfte att minimera turis

mens skadeverkningar på naturen och de traditionella näringarna.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

Som meddelt i fjorårets melding om denne rekommandasjon inngår 

prosjektet ” Toleransenivå for reiseliv i lokalsamfunn” i forberedelsene for 

den konferanse som gjennomføres på Åland i 1984 omkring temaet turis

mens konsekvenser.

Forberedelsene er godt igang. Turistutvalget har bl.a . anmodet styre

gruppen for toleransenivå-prosjektet om å gjennomgå anbefalingene i rap

porten med sikte på å gjøre dem mer operative.
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Meddelande

om rekommendation nr 14/1981 angående åtgärdsprogram för miljö- 

säkra sjötransporter

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att utarbeta ett 

åtgärdsprogram med syfte att åstadkomma miljösäkra sjötransporter.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983: 

Nordiska ämbetsmannakommittén fö r ’transportfrågor (NÄT) påböijade 

under 1981 en kartläggning av vad som hittills gjorts och vad som planeras i 

de olika nordiska länderna i syfte att öka miljösäkerheten vid sjötrans

porter. Kartläggningen syftar till att klargöra om något särskilt projekt 

behöver inledas för att uppnå ändamålet med rekommendationen. Kart

läggningen har visat sig kräva en större arbetsinsats än vad ursprungligen 

planerades. Under året har därför en arbetsgrupp tillkallats för att avsluta 

kartläggningen och göra en sammanställning över den.

*Rek. 14/1981/t

D 1984
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Meddelande

om rekommendation nr 15/1981 angående internationella åtgärder 

för miljösäkra sjötransporter

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar de nordiska ländernas regeringar att 

inom internationella samarbetsorgan samfällt verka för ökad miljösäkerhet 

vid sjötransporter.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

Det hänvisas till meddelande över rekommendation nr 1411981 i vilket 

det informeras om kartläggning på området i NÄT:s regi.

*Rek. 15/1981/t

D 1984
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Meddelande

om rekommendation nr 16/1981 angående internationell harmonise

ring av bestämmelser för transport av farligt gods

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar de nordiska ländernas regeringar att 

internationellt arbete för att internationella bestämmelser för transport av 

farligt gods med olika transportmedel harmoniseras

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

Det finns internationella överenskommelser med bestämmelser om 

transport av farligt gods för alla transportslag. De nordiska länderna tilläm

par i stor utsträckning bestämmelserna i de överenskommelser som har 

betydelse för respektive land.

Under den Nordiska ämbetsmannakommittén för transportfrågor (NÄT) 

pågår sedan år 1982 ett projekt som syftar till att underlätta säkra transpor

ter av farligt gods mellan de nordiska länderna. Bl. a. arbetar projektgrup

pen med att finna former för ett ökat nordiskt samarbete i de större 

internationella organisationerna, framför allt de organisationer som arbetar 

med de två väg- och järnvägsöverenskommelserna A D R  och RID. 

Projektet kommer att slutföras under år 1984.

*Rek. 16/1981/t

D 1984
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Meddelande

om rekommendation nr 17/1981 angående nordisk harmonisering av 

bestämmelser för transport av farligt gods

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att arbeta för 

harmonisering inom Norden av bestämmelser för transport av farligt gods.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

Det hänvisas till meddelande över rekommendation nr 1611981 i vilket 

det informeras om ett projekt om transport av farligt gods i NÄT:s regi.

*Rek. 17/1981/t

D 1984
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om rekommendation nr 18/1981 angående vägbeläggning och trafik

säkerhet

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet:

1. att i syfte att öka trafiksäkerheten i Norden arbeta för att vägarna i 

Norden förses med vägbeläggning med goda ljusreflexionsegenskaper, 

exempelvis ljus vägbeläggning och beläggning med grov yttextur och

2. att intensifiera pågående forskning om vägbeläggningens betydelse ur 

trafiksäkerhetssynpunkt.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

På møte i Nordisk Embetsmannskomité for Transportspørsmål (NET) 

høsten 1981, ble det besluttet å igangsette en undersøkelse for å få klarlagt 

hva Nordisk Råds rekommandasjon om lyse vegdekker vil innebære i 

forhold til nåværende praksis, hvilke erfaringer man har når det gjelder de 

ytringer som framkom til medlemsforslaget og på hvilke områder man 

mener forskningen bør intensiveres.

Ved henvendelse til N ET ’s planeringsutskott för väg- och trafikforsk

ning ble det fremskaffet en promemoria med sammenfatning av syns

punker som kunne gis uten tids- og kostnadskrevende utredninger. Denne 

promemoria, datert 5. mai 1982, bygger for en overveiende del på mater

iale fra en uformell internordisk samarbeidsgruppe for mørketrafikk. 

Planeringsutskottet ga samtidig uttrykk for at hele komplekset vedrørende 

mørketrafikk er et av de mest vesentlige i diskusjonen om trafikksikkerhet 

og sa seg beredt til, sammen med nevnte arbeidsgruppe, å legge fram 

konkrete forslag til felles nordiske prosjekt.

NET diskuterte disse spørsmålene på sin ekspertkonferanse i januar

1983. Det var der enighet om at planeringsutskottet skulle vurdere rekom

mandasjonen i lys av andre prosjektidéer som planeringsutskottet skulle ta 

opp. I en prosjektsøknad til NET har planeringsutskottet fremmet forslag 

om et prosjekt om trafikksikkerhet og vegdekkets egenskaper (TOVE). 

Prosjektet inngår i N ET ’s virksomhetsplaner for 1985.

NET vil i løpet av vinteren 1983/84 ta ytterligere kontakt med plane

ringsutskottet for å diskutere det videre arbeid i forbindelse med oppføl

ging av rekommandasjonen.

*Rek. 18/1981/t

D 1984

Meddelande
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om rekommendation nr 19/1981 angående reviderat samarbetspro- 

gram på arbetsmiljöområdet

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att med beak

tande av de synpunkter som framförts av Nordiska rådet antaga ett revide

rat program för samarbete i arbetsmiljöfrågor samt att kontinuerligt och i 

fortlöpande kontakt med Nordiska rådet och arbetsmarknadens parter 

vidareutveckla och fördjupa det nordiska arbetsmiljösamarbetet.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

Ministerrådet (arbetsmiljöministrarna) antog i enlighet med Nordiska 

rådets rekommendation ett reviderat samarbetsprogram på arbetsmiljöom

rådet i ju li 1981.

Det nordiska samarbetet på arbetsmiljöområdet omspänner de flesta 

delområden och verksamhetsformer, som nämns i samarbetsprogrammet. 

Programmet konkretiseras genom en åtgärdsförteckning, som behandlas 

och utvecklas i samråd med arbetsmarknadens parter. Parterna deltar även 

i behandlingen av budgetprogram och projektbudget.

Rapportering om genomförandet av samarbetsprogrammet ges årligen i 

ministerrådets berättelse rörande det nordiska samarbetet (Cl).

Samarbetsprogrammets struktur, principer, målsättningar och innehåll i 

övrigt skall värderas på nytt efter en tvåårs period dvs. år 1983. Program

met har under det gångna året varit under omarbetning och en förhållande

vis omfattande revision planeras. Ett ministerrådsforslag om reviderat 

samarbetsprogram har överlämnats till Nordiska rådet efter att ett utkast 

diskuterats vid ett möte med ministerrådet (arbetsmiljöministrarna) och 

Nordiska rådets social- och miljöutskott.

*Rek. 19/1981/s

D 1984

Meddelande
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Meddelande

om rekommendation nr 21/1981 angående nordisk arbetsmarknad 

för hälso-, sjukvårds- och veterinärpersonal

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Danmarks, Finlands, Norges och Sveri

ges regeringar att med beaktande av de synpunkter som framförts från 

Nordiska rådets sida snarast ingå en överenskommelse om godkännande 

av vissa yrkesgrupper för verksamhet inom hälso- och sjukvården och 

veterinärväsendet i enlighet med framlagt ministerrådsforslag.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

En överenskommelse mellan Danmark, Finland, Norge och Sverige om 

godkännande av vissa yrkesgrupper för verksamhet inom hälso- och sjuk

vården och veterinärväsendet undertecknades av Nordiska ministerrådet 

(social- och hälsovårdsministrarna) den 25 augusti 1981 och trädde i kraft 

den 3 augusti 1983. En särskild arbetsgrupp har tillkallats med uppgift att 

följa tillämpningen av överenskommelsen.

Ministerrådet anser för sin del att syftet med rekommendationen är 

uppfyllt.

Rek. 21/1981/s

D 1984
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Betänkande av Nordiska rådets social- och miljöutskott över medde

landet

Till Nordiska rådets social- och miljöutskott har hänvisats meddelande 

om rekommendation nr 7/1979 angående rening av kommunalt avloppsvat-

Av meddelandet till den 32:a sessionen framgår att delprojekt, i enlighet 

med vad som förordats i rekommendationen, har igångsatts med syfte att 

utarbeta rekommendationer för planering av nya och förbättring av redan 

befintliga reningsanläggningar. Utskottet anser att syftet med rekommen

dationen har uppnåtts.

Mot bakgrund av det ovan framförda föreslår utskottet

att Nordiska rådet lägger meddelandet till handlingarna och anser 

att rekommendation nr 7/1979 för rådets del är slutbehandlad.

BILAGA

Stockholm den 26 januari 1984

Margrete Auken (SF)

Margit Hansen-Krone (H) 

Ilkka Kanerva (Kok)

Agnete Lausts en (KF)

Astrid Murberg Martinsen (A)

Rune Gustavsson (c) 

Tyra Johansson (s) 

Timo Kietäväinen (K) 

Grethe Lundblad (s) 

Pétur Sigurdsson (Sj)

Odd With (Kr. F.) 

Förman
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om rekommendation nr 22/1981 angående intensifierat samarbete för 

att bekämpa rusmedelsmissbruket

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att i skyndsam 

ordning vidtaga åtgärder för ett fördjupat och vidareutvecklat nordiskt 

samarbete avseende förebyggande åtgärder, behandling och information i 

syfte att bekämpa missbruket av alkohol, narkotika och psykofarmaka.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

De nordiska social- och hälsovårds- samt justitieministrarna möttes i 

Stockholm den 19 februari 1982 för att diskutera narkotikasituationen i 

Norden.

Vid mötet konstaterades att enighet råder kring de narkotikapolitiska 

frågorna. Man beslutade att vidta en rad åtgärder i syfte att så långt som 

möjligt begränsa missbruket och den illegala handeln med narkotika.

Förutom ett närmare samarbete mellan tull- och polismyndigheterna 

beslutade man att anordna nordiska seminarier för narkomanvårdsper- 

sonal och för personal verksam med informations- och upplysningsfrågor 

beträffande missbruk av bl.a . cannabis. Sådana seminarier anordnades i 

november/december 1982 resp. jun i 1983. Ministrarnas oro över cannabis- 

missbruket i Norden kom dessutom till uttryck i ett beslut att uppdra åt det 

nordiska kontaktmannaorganet för narkotikafrågor att genomföra en nor

disk sammanställning av forskningsresultat beträffande missbruk av can

nabis. Rapporten kommer att avges i början av år 1984.

En särskild tjänst vid världshälsovårdsorganisationens (W HO) huvud

kontor i Genéve med ansvar för organisationens alkoholprogram tillsattes 

för en tvåårsperiod fr. o. m. våren 1981. Detta var möjligt tack vare ekono

miska bidrag från de nordiska länderna. Från nordiskt håll har drivits 

ståndpunkten att verksamheten skall föras vidare inom W HO:s reguljära 

budget.

Det nordiska samarbetet mot rusmedelsmissbruk måste huvudsakligen 

ske genom samordning av nationella insatser. Detta gäller såväl tull- och

*Rek. 22/1981/s

D 1984

Meddelande
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polissamarbete som insatser på det sociala och medicinska området. Det 

föreligger en klar ambition att successivt förbättra detta samarbete.

Som ett uttryck för denna ambition utarbetas f. n. ett förslag till nordisk 

handlingsplan mot narkotikamissbruk av ovan nämnda kontaktmannaor- 

gan.
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Meddelande

om rekommendation nr 23/1981 angående förstärkta resurser för 

forskning och utbildning på rusmedelsområdet

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att tillföra Nor

diska nämnden för alkohol- och drogforskning och Nordiska hälsovårds

högskolan förstärkta resurser för intensifierade insatser på rusmedelsom

rådet beträffande forskning respektive utbildning.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983: 

Nämndens verksamhet går i enlighet med dess mandat inte ut på att i 

egen regi driva nordiska forskningsprojekt utan snarare på att initiera och 

planera sådana projekt. Nämndens resurser för detta är f. n. i stort sett 

tillräckliga.

Vad beträffar Nordiska hälsovårdshögskolan beaktas rusmedelsproble- 

matiken i stor utsträckning inom de olika utbildnings- och forskningsområ

dena.

Rek. 23/1981/s

D 1984
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Betänkande av Nordiska rådets social- och miljöutskott över medde

landet

Till Nordiska rådets social- och miljöutskott har hänvisats meddelande 

om rekommendation nr 23/1981 angående förstärkta resurser för forskning 

och utbildning på rusmedelsområdet.

Av meddelandet till den 32:a sessionen framgår att Nordiska nämndens 

för alkohol- och drogforskning verksamhet, i enlighet med dess mandat, 

inte går ut på att i egen regi driva nordiska forskningsprojekt utan snarare 

på att initiera och planera sådana projekt. Nämndens resurser för detta är 

f. n. i stort sett tillräckliga. Vad beträffar Nordiska hälsovårdshögskolan 

beaktas rusmedelsproblematiken i stor utsträckning inom de olika utbild

nings- och forskningsområdena. Utskottet avser att följa verksamheten vid 

de båda institutionerna i samband med budgetbehandlingen.

Mot bakgrund av det ovan framförda föreslår utskottet

att Nordiska rådet lägger meddelandet till handlingarna och anser 

att rekommendation nr 23/1981 för rådets del är slutbehandlad.

BILAGA

Stockholm den 26 januari 1984

Margrete Auken (SF)

Margit Hansen-Krone (H) 

Ilkka Kanerva (Kok)

Agnete Laustsen (KF)

Astrid Murberg Martinsen (A)

Rune Gustavsson (c) 

Tyra Johansson (s) 

Timo Kietäväinen (K) 

Grethe Lundblad (s) 

Pétur Sigurdsson (Sj)

Odd With (Kr. F.) 

Förman
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Meddelande

om rekommendation nr 24/1981 angående internationellt samarbete 

på rusmedelsområdet

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar de nordiska ländernas regeringar att 

uppträda gemensamt i internationella organisationer samt att verka för att 

effektiva åtgärder vidtages för att stävja missbruket av alkohol, narkotika 

och psykofarmaka.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983: 

Samordning av de nordiska ländernas agerande inom världshälsovårds- 

organisationen (W HO) - främst inför dess årliga församling - sker bl. a. 

genom de nordiska medicinaldirektörsmötena. Detta har resulterat i ett väl 

samordnat agerande i församlingen och andra WHO-möten.

Även beträffande andra internationella organisationer förekommer ett 

väl utvecklat informellt samrådsförfarande. Såväl departement/ministerier 

som myndigheter deltar i detta arbete.

Inom narkotikaområdet spelar det nordiska kontaktmannaorganet för 

narkotikafrågor en viktig roll. Detta gäller inte minst agerandet inom FN:s 

narkotikakommission.

Ministerrådet anser för sin del att syftet med rekommendationen är 

uppfyllt.

*Rek. 24/1981/s
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Meddelande

om rekommendation nr 25/1981 angående förebyggande fritidsverk

samhet för barn och unga

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar de nordiska ländernas regeringar att 

bygga ut den förebyggande fritidsverksamheten för barn och unga genom 

att bland annat upprätta flera fritidsklubbar samt att få till stånd ett erfaren- 

hets- och informationsutbyte på nordiskt plan beträffande efter- och vida

reutbildning av ungdomsledare.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

Ett nordiskt projekt under rubriken Fritidsaktiviteter för barn och ung

dom inleddes år 1983. Projektet syftar till att belysa skillnader och likheter 

i fråga om utbudet av förebyggande fritidsaktiviteter för barn och ungdom i 

åldersintervallet 10-14 år. Genom ett erfarenhets- och informationsutbyte 

kan man utveckla nationella aktiviteter inom detta område med hänsyn till 

de problem som möter dagens ungdom.

*Rek. 25/1981/s
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om rekommendation nr 26/1981 angående internationella begräns

ningar beträffande skattefri alkoholinförsel

(Överlämnar av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar regeringarna i de nordiska länderna att 

genom samfällt uppträdande på internationellt plan verka för enhetliga 

regler som innebär begränsningar i rätten att tullfritt införa skattefria 

alkoholvaror.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

Det i rekommandationen rejste spørgsmål blev behandlet i en særlig 

arbejdsgruppe under ministerrådet. Heri deltog eksperter fra de i landene 

berørte ministerier.

Arbejdsgruppens rapport, som blev afgivet i efteråret 1982, havde som 

hovedkonklusioner, at alle nordiske lande allerede har indført begræns

ninger i adgangen til told- og skattefri indførsel. Der gælder således blandt 

andet krav om fravær i et vist tidsrum, ligesom de rejsende skal opfylde 

visse alderskrav i henhold til den nordiske provianteringsaftale. Mulighe

derne for salg på de såkaldte korte ruter er endvidere begrænset.

De nordiske lande har tilstræbt udarbejdelse af fælles bestemmelser. 

Hvis et nordisk land uanset dette skulle finde det nødvendigt at vedtage 

bestemmelser med henblik på at begrænse adgangen til told- og afgiftsfri 

indførsel af alkoholvarer, der er købt uden afgifter, fandt arbejdsgruppen, 

at dette måtte overvejes i relation til det pågældende lands egne forhold. 

Sådanne skridt forudsatte imidlertid forhandlinger med de øvrige berørte 

nordiske lande. Endvidere pegedes på at der vil kunne opstå ganske 

betydelige kontrolproblemer ved indrejse, såfremt sådanne foranstalt

ninger ikke sker i et samarbejde mellem de nordiske lande.

Det fremgik endvidere, at der efter arbejdsgruppens opfattelse ikke 

findes et sådant internationalt forum, hvor en drøftelse om det i rekom

mandationen rejste spørgsmål vil kunne føres med noget resultat på bag

grund af de internationale reglers udvikling, som går i retning af en øget 

liberalisering. Dette vanskeliggør i nogen grad mulighederne for specifikke 

nordiske initiativer i sådant øjemed.

*Rek. 26/1981/s
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Meddelande

om rekommendation nr 27/1981 angående samarbete på friskvårds- 

området

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar de nordiska ländernas regeringar att låta 

kartlägga de insatser som hittills gjorts för att förebygga sjukdom och 

misstrivsel och som syftar till en effektivisering av aktiviteterna på frisk- 

vårdsområdet.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

I det reviderade samarbetsprogrammet på social- och hälsovårdsområ

det understryks betydelsen och behovet av förebyggande insatser.

Ett nordiskt projekt om hälsofostran inleddes år 1983. Projektet syftar 

till att utveckla och pröva en gemensam nordisk modellkurs avseende 

hälsofostran för grundskolan. Utvecklingsarbetet kommer att avslutas före 

årsskiftet 1983/1984, varefter följer en försöksperiod där samtliga nordiska 

länder kommer att delta. Verksamheten kommer slutligen att utvärderas.

Även vissa delar av Nordiska hälsovårdshögskolans aktiviteter kan ses 

som led i den förebyggande verksamheten på hälsovårdsområdet.

Rek. 27/1981/s

D 1984
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Betänkande av Nordiska rådets social- och miljöutskott över medde

landet

Till Nordiska rådets social- och miljöutskott har hänvisats meddelande 

om rekommendation nr 3/1974 angående nordisk vidareutbildning för fy

sioterapeuter.

Av meddelandet till den 32:a sessionen framgår att Nordiska ministerrå

det, i enlighet med vad som förordats i rekommendationen, har inom 

ramen för uppföljningen av utredningsrapporten Efter- och vidareutbild

ning av social- och medicinalpersonal i Norden haft ett antal planerings

konferenser vid Nordiska hälsovårdshögskolan med inriktning på enskilda 

yrkeskategorier, däribland fysioterapeuter. Syftet är att kartlägga behov, 

önskemål och utbud av utbildning för dessa kategorier. Utskottet anser att 

rekommendationens intentioner därmed har uppnåtts.

Mot bakgrund av det ovan framförda föreslår utskottet

att Nordiska rådet lägger meddelandet till handlingarna och anser 

att rekommendation nr 3/1974 för rådets del är slutbehandlad.

Stockholm den 26 januari 1984

BILAGA

Margrete Auken (SF)

Margit Hansen-Krorte (H) 

Ilkka Kanerva (Kok)

Agnete Laust sen (KF)

Astrid Murberg Martinsen (A)

Rune Gustavsson (c) 

Tyra Johansson (s) 

Timo Kietäväinen (K) 

Grethe Lundblad (s) 

Pétur Sigurdsson (Sj)

Odd With (Kr. F.) 

Förman
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om rekommendation nr 28/1981 angående åtgärder för att minska 

ungdomsarbetslösheten

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar de nordiska ländernas regeringar att 

snarast möjligt vidtaga alla åtgärder som kan medverka till att minska 

arbetslösheten bland de unga.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

Ungdomsarbeidsløsheten i Norden har på tross av aktiv innsats fra 

myndighetene fortsatt å øke også i 1983. På grunn av mangel på jevnførbar 

statistikk i de nordiske land, finnes det ikke sikre anslag på størrelsen av 

ungdomsarbeidsløsheten samlet i Norden, men trolig vil det dreie seg om 

ca 200000 i aldersgruppen 16-24 år.

Hovedvekten i arbeidet med tiltak som kan medvirke til å minske ar

beidsløsheten blant de unge vil fortsatt finnes i de nasjonale arbeidsmar- 

kedsprogrammer og opplegget for den generelle økonomiske politikk.

På nordisk plan har regjeringene gjennom Nordisk Ministerråd tidligere 

avsluttet en utredning om arbeide for ungdom med sosiale hindre samt en 

rapport om de forsøk med ungdomsgaranti som har vært gjennomført i de 

nordiske land (Ungdomsgaranti. Teori eller virkelighed, NU 1981:7). 1 

denne rapporten understrekes behovet for å skape den samfunnsmessige 

tilstand der alle unge så langt mulig garanteres reelle muligheter for utdan

nelse og beskjeftigelse i samsvar med den enkeltes ønsker, forutsetninger 

og interesser, og med utgangspunkt i samfunnets behov og forutsetninger.

Nordisk Arbeidsmarkedsutvalg foretok en bred gjennomgang av de ulike 

rapporter om ungdomsarbeidsløshet og ungdommenes forhold til arbeidsli

vet som er utarbeidet på nordisk og nasjonalt plan under det nordiske 

emneseminaret for arbeidsmarkedsorganenes personell som ble arrangert i

1983 over emnet "Arbeidsformidlingen og ungdomsarbeidsløsheten” . En 

oppsummeringsrapport fra seminaret vil bli publisert i begynnelsen av

1984.

Gjennom et paraplyprosjekt under Nordisk Arbeidsmarkedsutvalg og 

Embetsmannskomitéen for nordisk kulturelt samarbeid er nasjonale for-

*Rek. 28/1981/s

D 1984

Meddelande



1921Rek. 28/1981/s

søksprosjekt i forbindelse med tiltak for å gjennomføre ungdomsgarantiens 

ideer i praksis i lokalområder knyttet sammen. Hensikten er å utveksle 

erfaringer og stimulere til nye virksomhetsformer. Representanter for 

disse lokalområdene (Aarhus amtskommune i Danmark, Jakobstad i Fin

land, Trondheim i Norge og Karlstad i Sverige) har i 1981, 1982 og 1983 

deltatt i seminar om disse erfaringene. Prosjektet vil bli avsluttet i løpet av 

1983 med en evaluering av de erfaringer som er gjort. I 1984 tar en sikte på 

å arrangere en oppsummeringskonferanse mellom representanter for lokal

områdene og sentralmyndighetene med sikte på å drøfte mulighetene for 

videre erfaringsutveksling mellom de aktuelle lokalområdene.

I 1984 vil Nordisk Arbeidsmarkedsutvalg og Embetsmannskomiteen for 

kulturelt samarbeid ta opp et nytt samarbeidsprosjekt som tar sikte på å 

stimulere nasjonale aktiviteter når det gjelder organisasjonsformer, skole- 

rings- og utviklingsprogrammer for personell i ulike organer/myndigheter 

som skal bistå unge ved overgangen mellom utdanning og arbeidsliv. 

Prosjektet vil bli organisert i samsvar med de positive erfaringene en har 

gjort ved å knytte lokalområder sammen i et direkte og praktisk nordisk 

samarbeid. Prosjektet vil gi muligheter for å prøve ut utradisjonelle samar

beidsformer og tiltak i forbindelse med bistand til unge.

I de enkelte land arbeider en videre med større grad av integrering av 

utdanning og arbeid. Også på nordisk plan er dette arbeidet tatt opp i 

samarbeid mellom arbeidsmarkedsmyndighetene og undervisningsmyn- 

dighetene. Nordisk Arbeidsmarkedsutvalg har således deltatt i forberedel

sen av undervisningsministrenes temadiskusjon om 16-19-åringenes ut- 

dannings- og arbeidsmarkedssituasjon.

Utsiktene for 1984 når det gjelder ungdomsarbeidsløsheten er imidlertid 

fortsatt urovekkende og gir vanskelig grunnlag for optimisme. En avgjø

rende forutsetning for økte muligheter til å  redusere også ungdomsarbeids

løsheten vil finnes i den generelle vekst landenes økonomiske politikk tar 

sikte på. Det er også viktig at utdanningen for de unge innrettes og 

dimensjoneres slik at den hjelper de unge til å få fotfeste på arbeidsmarke

det. Arbeidsmarkedspolitikken alene rår ikke over de nødvendige virke

midler som må til for å bremse økingen i ungdomsarbeidsløsheten.

18-30-332 Nordiska rådel Del 2
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om rekommendation nr 29/1981 angående forskning om fordonsav- 

gasernas inverkan på hälsa och miljö

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att vidareut

veckla och fördjupa samordningen av i Norden förekommande forskning 

om fordonsavgasernas inverkan på hälsa och miljö.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

Arbejdet med at opfylde rekommandationen Finder sted i en styrings

gruppe under Nordisk Embedsmandskomite for miljøbeskyttelsesspørgs

mål.

Gruppen har følgende aktiviteter i gang:

Gennemførelse af projektet: ” Nordisk beregningsmodel for bilgasser.” 

Projektets hovedmålsætning er at videreudvikle et svensk udkast til bereg

ningsmetode, og at samordne pågående national virksomhed.

Spørgsmålet om sammenhængen mellem bilgasser og langtidsvirkninger 

i form af kræft og skader på arveegenskaber anses for en væsentlig del af 

problematikken. I nordisk regie foregår samarbejdet om disse spørgsmål 

inden for rammerne af projektprogrammet om miljøeffekter af energipro

duktion, MIL-2 projektet. Bilgasgruppen følger dette arbejde nøje og vil 

om nødvendig foreslå supplerende projektarbejde.

Gruppen har udarbejdet sammenstillingsrapporter dels over status for 

situationen i de nordiske lande ang. bilgasser dels over drivstoffernes 

miljøpåvirkninger. Endvidere har gruppen udarbejdet en samlet rapport 

med oplæg til en nordisk målsætning og strategi til begrænsning af forure

ningen fra biltrafik. Området har ligeledes en høj prioritet i det reviderede 

samarbejdsprogram på miljøområdet, som ministerrådet vedtog i foråret 

1983.

Ministerrådet behandler bilgasspørgsmålet på møde i februar 1984.

På internationalt plan samarbejdes på det forskningsmæssige område om 

at udnytte resultater fra andre lande. Endvidere kan der henvises til det 

arbejde, som gennemføres inden for ECE-konventionen om grænseover

skridende luftforurening i Europa, jvf. meddelelse om rek. 7/1978. Inden 

for en anden del af ECE-samarbejdet, nemlig transportkomiteen, samar

bejdes om fælleseuropæiske normer for udslip af forureninger fra køre

tøjer.

Rek. 29/1981/s
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BILAGA

Fråga vid Nordiska rådets 32:a session angående forskningssamar

bete om fordonsavgasernas inverkan på hälsa och miljö

(Se sak E 2, s. 2032)
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om rekommendation nr 30/1981 angående internationellt forsknings

samarbete beträffande fordonsavgaser

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar de nordiska ländernas regeringar att på 

internationellt plan verka för att fordonsavgasernas inverkan på hälsa och 

miljö blir föremål för intensifierad forskning och att enhetliga regler fast

ställes.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

Arbejdet med at opfylde rekommandationen finder sted i en styrings

gruppe under Nordisk Embedsmandskomite for miljøbeskyttelsesspørgs

mål.

Gruppen har følgende aktiviteter i gang:

Gennemførelse af projektet ” Nordisk beregningsmodel for bilgasser.” 

Projektets hovedmålsætning er at videreudvikle et svensk udkast til bereg

ningsmetode, og at samordne pågående national virksomhed.

Spørgsmålet om sammenhængen mellem bilgasser og langtidsvirkninger 

i form af kræft og skader på arveegenskaber anses for en væsentlig del af 

problematikken. I nordisk regie foregår samarbejdet om disse spørgsmål 

inden for rammerne af projektprogrammet om miljøeffekter af energipro

duktion, MIL-2 projektet. Bilgasgruppen følger dette arbejde nøje og vil 

om nødvendig foreslå supplerende projektarbejde.

Gruppen har udarbejdet sammenstillingsrapporter dels over status for 

situationen i de nordiske lande ang. bilgasser dels over drivstoffernes 

miljøpåvirkninger. Endvidere har gruppen udarbejdet en samlet rapport 

med oplæg til en nordisk målsætning og strategi til begrænsning af forure

ningen fra biltrafik. Området har ligeledes en høj prioritet i det reviderede 

samarbejdsprogram på miljøområdet, som ministerrådet vedtog i foråret

1983.

Ministerrådet behandler bilgasspørgsmålet på møde i februar 1984.

På internationalt plan samarbejdes på det forskningsmæssige område om 

at udnytte resultater fra andre lande. Endvidere kan der henvises til det 

arbejde, som gennemføres inden for ECE-konventionen om grænseover

skridende luftforurening i Europa, jvf. meddelelse om rek. 7/1978. Inden 

for en anden del af ECE-samarbejdet, nemlig transportkomiteen, samar

bejdes om fælles europæiske normer for udslip af forureninger fra køre

tøjer.
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D 1984

Meddelande



1925Rek. 30/1981/s: Bilaga

BILAGA

Fråga vid Nordiska rådets 32:a session angående forskningssamar 

bete om fordonsavgasernas inverkan på hälsa och miljö

(Se sak E 2, s. 2032)
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om rekommendation nr 32/1981 angående antagande av nordisk 

språkkonvention

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd henstiller til regeringerne i Danmark, Finland, Island, 

Norge og Sverige, at der mellem disse lande indgås en konvention om 

nordiske statsborgeres ret til at anvende deres sprog i andet nordisk land i 

overensstemmelse med det udkast til konvention, der er optaget som bilag 

til ministerrådsforslag B 32/j om en nordisk sprogkonvention.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983: 

Konventionen undertecknades av alla de nordiska länderna den 17 juni 

1981. Konventionen har ratificerats av Finland, Norge och Sverige.

I Island har man undersökt lagstiftningen och funnit att ratifikation inte 

kräver ny lagstiftning. De isländska myndigheterna överväger för närva

rande hur konventionens bestämmelser bör uppfyllas i praktiken. När 

detta arbete är klart, kommer Island som fjärde land att ratificera konven

tionen. Detta kommer sannolikt att ske under år 1984, varmed konven

tionen då kan träda i kraft.

I Danmark kommer det att krävas vissa lagändringar, för att konven

tionen skall kunna tillämpas. Ett större hinder för ratifikation är emellertid 

den extra belastning som kravet på tolkservice enligt konventionen inne

bär för berörda kommuner. Den danska regeringen lägger stor vikt vid 

konventionen och kommer att inleda nya överläggningar med kommuner

na med sikte på en ratifikation så snart det är möjligt.

BILAGA

Fråga vid Nordiska rådets 32:a session angående ikraftträdande av 

den nordiska språkkonventionen

(Se sak E 26, s. 2060)
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om rekommendation nr 1/1982 angående ny nordisk överenskom

melse om gemensam arbetsmarknad

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar de nordiska ländernas regeringar

1. att med beaktande av de synpunkter som framförts av social- och 

miljöutskottet ingå en ny överenskommelse om gemensam nordisk arbets

marknad samt

2. att i särskild ordning på nationellt och nordiskt plan utarbeta tillämp

ningsföreskrifter i anslutning till överenskommelsen som skall tillställas 

Nordiska rådet.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

Den reviderte overenskomsten om felles nordisk arbeidsmarked som 

ble undertegnet av arbeidsministrene i mars 1982 er nå ratifisert av alle 

nordiske land og den trådte i kraft pr. 1. august 1983.

Nordisk Arbeidsmarkedsutvalg har i løpet av 1983 forberedt ikrafttredel

sen ved å gjennomgå og revidere retningslinjene for det praktiske samar

beidet mellom arbeidsformidlingskontorene, og nye retningslinjer for dette 

samarbeidet trådte i kraft fra samme dato. Retningslinjene er blitt over

sendt Nordisk Råds sosial- og miljøutvalg for informasjon. 1 de nye ret

ningslinjene har NAUT lagt vekt på å konkretisere de målsettinger som 

overenskomsten trekker opp om arbeidsformidlingskontorenes service

oppgaver overfor arbeidsgivere og arbeidssøkere som benytter det nordis

ke arbeidsmarkedet. Dessuten har en utformet retningslinjer for arbeids

formidlingskontorenes samarbeide med andre lokale myndigheter for å 

sikre at flyttingen i Norden kan skje på mest mulig forsvarlig sosialt og 

økonomisk grunnlag. I denne forbindelse har NAUT også revidert over

enskomsten om arbeidsløshetstrygd og Ministerrådet legger på sesjonen i

1984 fram et ministerrådsforslag om en revidert overenskomst om ytelser 

ved arbeidsløshet.

Nordisk Arbeidsmarkedsutvalg vil i 1984 fortsette de felles nordiske 

opplæringstiltakene for det personell innenfor arbeidsmarkedsorganene
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som steller med nordiske formidlingsspørsmål, og en utredning om utvidet 

samarbeid om personalopplæring vil bli satt igang.

Det er allerede utgitt generelt informasjonsmateriell om den nye over

enskomsten, og NAUTs informasjonstjeneste har i samarbeid med presi- 

diesekretariatet utgitt en samling av de aktuelle overenskomster som 

gjelder arbeidsmarkedsspørsmål i Norden. Denne vil bli ajourført etter 

behov. NAUTs informasjonstjeneste vil legge opp til et utvidet informa- 

sjonssamarbeid når det gjelder informasjoner også rettet til arbeidsgivere 

og arbeidssøkere. Arbeidsmarkedsmyndighetene skal i 1984 drøfte et mer 

konkret samarbeide når det gjelder utvikling av EDB innen arbeidsformid- 

lingssamarbeidet. Et prosjekt om arbeidsformidlingens service overfor 

arbeidsgiverne er oppstartet.

I budsjettprogrammet for 1985 har Nordisk Arbeidsmarkedsutvalg forut

satt at det skal finnes økonomisk grunnlag innen det nordiske budsjettet til 

å fortsette det praktiske arbeidet med å gi det felles nordiske arbeidsmar

kedet et reelt innhold både for arbeidsgivere og arbeidssøkere.
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Betänkande av Nordiska rådets social- och miljöutskott över medde

landet

Till Nordiska rådets social- och miljöutskott har hänvisats meddelande 

om rekommendation nr 1/1982 angående en ny nordisk överenskommelse 

om gemensam arbetsmarknad.

Av meddelandet till den 32: a sessionen framgår att den reviderade 

överenskommelsen om gemensam nordisk arbetsmarknad som underteck

nades av arbetsmarknadsministrarna i maj 1982 är ratificerad av samtliga 

nordiska länder och trädde i kraft 1 augusti 1983. Tillämpningsföreskrifter, 

i enlighet med rekommendationens förslag, har utarbetats och tillställts 

utskottet. Utskottet finner att rekommendationens syfte har uppnåtts.

Mot bakgrund av det ovan framförda föreslår utskottet

att Nordiska rådet lägger meddelandet till handlingarna och anser 

att rekommendation nr 1/1982 för rådets del är slutbehandlad.

BILAGA

Stockholm den 26 januari 1984

Margrete Auken (SF)

Margit Hansen-Krone (H) 

Ilkka Kanerva (Kok)

Agnete Laustsen (KF)

Astrid Murberg Martinsen (A)

Rune Gustavsson (c) 

Tyra Johansson (s) 

Timo Kietäväinen (K) 

Grethe Lundblad (s) 

Pétur Sigurdsson (Sj)

Odd With (Kr. F.) 

Förman
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om rekommendation nr 2/1982 angående lagstiftningssamarbetet på 

arbetsrättens område

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Ministerråd 

at give de arbejdsretlige spørgsmål en mere fremtrædende placering i det 

nordiske samarbejde, 

at etablere et samarbejde mellem de nordiske landes regeringer og 

organisationerne på arbejdsmarkedet med henblik på gennem lovgivning 

eller på anden måde at gennemføre ensartede løsninger på arbejdsretlige 

spørgsmål af større rækkevidde og 

at udvide det nordiske lovgivningsprograms katalog af lovgivningspro

jekter med lovgivning på arbejdsrettens område, 

for herigennem på fællesnordisk grundlag blandt andet at videreudvikle 

demokratiet i arbejdslivet og løse de arbejdsretlige problemer, der er 

forbundet med indførelse og anvendelse af ny teknik.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

Ett nordiskt samarbete inom vissa delar av arbetsrättens område har 

förekommit redan tidigare och pågår för närvarande. Som exempel kan i 

första hand nämnas överenskommelsen om den fria nordiska arbetsmark

naden och den nordiska konventionen om social trygghet som reglerar 

vissa grundläggande frågor för nordiska medborgare som har anställning i 

ett annat nordiskt land.

Arbetsmiljölagstiftnngen i de nordiska länderna är mycket likartad som 

följd av ett nordiskt samarbete. Ett kontinuerligt samarbete pågår då det 

gäller samordning av arbetarskyddsföreskrifter för tillämpning av arbets

miljölagarna. Ett samarbete gällande effekterna av arbetstids- och ledig- 

hetslagstiftningen i Norden har pågått sedan år 1982. Inom ramen för detta 

projekt, vilket utgått från Nordiska rådets rekommendation nr 611977, har 

också en bred studie gjorts av den arbetsrättsliga lagstiftning som har 

betydelse för arbetstidsutvecklingen. Utredningens rapport beräknas före

ligga i början av 1984.

Vissa arbetsrättsliga aspekter har även tagits upp av en arbetsgrupp
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utsedd av ministerrådet för att utreda den grå arbetskraften. I detta sam

manhang har särskilt problemen om anställningstrygghet betonats. Dess

utom har lönegaranti vid företagsnedläggningar och konkurser utretts. I 

förslagen om en handlingsplan på datateknologiområdet har frågor gällan

de medbestämmande och arbetsorganisation betonats.

Många av de frågor som berörs i rekommendationen och det medlems- 

förslag som legat till grund för rekommendationen har emellertid inte 

behandlats av ministerrådets organ. Däremot har ett oformellt samarbete 

på arbetsrättens område förekommit sedan år 1980 mellan berörda minis

terier, Island undantaget.

Arbetsrättsliga frågor regleras i en del av länderna genom lagstiftning 

eller genom kombination av både lagstiftning och avtal mellan arbetsmark

nadens parter. I Danmark regleras arbetsrätten i stor utsträckning genom 

avtal mellan berörda parter på arbetsmarknaden.

Frågan om rekommendationens uppföljning har ytterligare utretts under 

år 1983 bl. a. med utgångspunkt i den diskussion som fördes vid Nordiska 

rådets 31 :a session. Saken har även behandlats vid ett möte med minister

rådet (arbetsmiljöministrarna) och arbetsmarknadens parter. Man har kun

nat konstatera att ett arbete som siktar på en harmonisering möter på 

många svårigheter. För närvarande saknas en översiktlig framställning av 

den arbetsrättsliga lagstiftningen i de nordiska länderna. Ministerrådet har 

därför beslutat bidra till publiceringen av en bok med en jämförande 

översikt av arbetsrätten i Norden. Boken utkommer år 1984.

Ministerrådet avser att fortsätta och utveckla det samarbete som redan 

etablerats på arbetsrättens område inom vissa sektorer. Detta arbete berör 

också olika ämbetsmannakommittéer och ansluter till det samarbete som 

pågår mellan berörda ministerier. Detta samarbete kan utvecklas utan 

formalisering, koordinerat med verksamheten i redan befintliga nordiska 

organ.
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Det fremgår af meddelelsen, at direkte initiativer i den retning, rekom

mandationen anbefaler, endnu ikke er taget. I juridisk udvalgs betænkning 

af 20. februar 1983 til sessionen i 1983 lagde udvalget vægt på, at arbejdet 

med rekommandationen blev fremskyndet, og det fremgår da også af 

meddelelsen, at der er taget nogle initiativer på området, bl.a . igangsæt

ning af udarbejdelse af en sammenlignende oversigt over arbejdsretten i 

Norden, der forventes færdig i 1984.

Juridisk udvalg har haft sagen fremme på sit møde den 15. november 

1983 med de nordiske justitsministre uden at dette i væsentlig grad bidrog 

til en løsning af sagen. Justitsministrene fandt det bl. a. ikke formålstjenligt 

at udvide det under kapitlet ” Lagstiftningssamarbetet”  i ministerrådets 

beretning, C 1, opførte katalog over lovgivningssamarbejde med emner, 

som ikke henhører under de respektive justitsministres kompetenceom

råde, og de anførte, at rapporteringen om lovgivningssamarbejde inden for 

andre sektorer sker under de respektive sektorafsnit i C 1. Der blev heller 

ikke lagt skjul på, at der er tale om forskellige lande med meget forskellige 

traditioner på området, og at en egentlig harmonisering vil møde store 

vanskeligheder.

Juridisk udvalg finder det imidlertid fortsat betydningsfuldt, at et egent

ligt samarbejde i den i rekommandationen anviste retning etableres, men 

må erkende, at der i første omgang består nogle vanskeligheder af mere 

formel karakter herfor. Sagen vedrører et ministerråd, som juridisk udvalg 

normalt ikke direkte samarbejder med, og det må med de nuværende 

samarbejdsformer tages til efterretning, at et samarbejde ” over græn

serne” støder på problemer. Disse vanskeligheder må imidlertid kunne 

løses, og det er juridisk udvalgs opfattelse, at der er tale om et problem, 

der ikke blot opstår eller i fremtiden vil opstå i relation til sager henhøren

de under juridisk udvalgs forretningsområde.

Juridisk udvalg er derfor af den mening, at der er tale om et samarbejds- 

problem af mere generel karakter, som det må være en opgave for Nordisk 

Råds præsidium at tage op i samarbejde med de nordiske samarbejdsmi- 

nistre, således at drøftelserne af problemet indgår i de overvejelser, der 

frem til sessionen i 1985 skal finde sted på grundlag af rapporten fra 

Komiteen til udredning af samarbejdsformerne i det nordiske samarbejde 

(Femmannskomiteen), og afsluttes samtidig dermed.

BILAGA

Betänkande av Nordiska rådets juridiska utskott över meddelandet
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Med disse bemærkninger skal juridisk udvalg indstille, at

Nordisk Råd tager meddelelsen om rekommandation nr. 2/1982 om 

lovgivningssamarbejde på arbejdsrettens område til efterretning 

og afventer ny meddelelse til næste ordinære session.

Stockholm, den 26. februar 1984

Lennart Andersson (s) 

Guttorm Hansen (A) 

Hans Nyhage (m) 

Heikki Riihijärvi (Smp) 

Jens Steffensen (KrF)

Flemming Hansen (KF) 

Odvar Nordli (A) 

Tuulikki Petäjäniemi (Kok) 

Arne Skauge (H) 

Bernhardt Tas te sen (S) 

Formand

Friðjón Pordarson (Sj)
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Meddelanden

om rekommendation nr 3/1982 angående ökat radio- och TV-samar

bete i Norden

(Överlämnade av Nordiska ministerrådet)

Rek. 3/1982/k

D 1984

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar regeringarna i Finland, Island, Norge 

och Sverige att uppta förhandlingar i syfte att träffa avtal om den fortsatta 

utvecklingen av ett radio- och TV- samt telesamarbete baserat på överfö

ring via ett satellitsystem. Nordiska rådet förutsätter att utvecklingen av 

samarbetet sker inom ramen för Helsingforsavtalet, att Nordiska rådet 

hålls informerat om denna utveckling samt att en eventuell realisering av 

ett radio- och TV- samt telesamarbete via satellit underställs Nordiska 

rådets session.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (industri-, kultur- och samfärdsmini- 

strarna) meddelar den 30 november 1983:

Studiefasen inför ett eventuellt nordiskt radio- och TV- samt telesamar

bete via satellit pågår med deltagande av Finland, Island, Norge och 

Sverige. Den beräknas vara avslutad våren 1984.

Ministerrådet har den 21 juni fastställt vissa riktlinjer för det fortsatta 

arbetet inom studiefasen: Under ett inledande skede skall ett eventuellt 

framtida permanent nordiskt satellitsystem omfatta tre TV-programka- 

naler till det östnordiska täckningsområdet, dvs. Finland, Norge och Sve

rige (eventuellt också Danmark) samt en TV-programkanal till det is

ländska täckningsområdet, dvs. Island och Färöarna. Systemet skall vi

dare omfatta det antal ljudradiokanaler som kan rymmas i kanalerna för 

TV-överföring samt eventuellt kapacitet för andra teletjänster som data

överföring, videotjänster och liknande.

Ministerrådet utgår i studiefasens fortsatta arbete ifrån att de tre östnor

diska programkanalerna disponeras så att Finland, Norge och Sverige 

förfogar över vardera en kanal för återutsändning av de nationella pro

grammen. De isländska programmet kan inlemmas i den norska eller den 

finska kanalen. Ett fortsatt arbete med frågan om användningen av TV- 

kanalkapaciteten sker inom ramen för studiefasens programmässiga bered-
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ning. Ministerrådet avser fatta slutligt beslut i frågan när studiefasen avslu

tats.

Norge och Sverige har ingått överenskommelse om samarbete på tele

satellitområdet, inom vilket Tele-X utgör ett första projekt. Finland har 

anslutit sig till projektsamarbetet om Tele-X. Den norsk-svenska överens

kommelsen förutsätter att användningen av TV-kanalkapaciteten i Tele-X 

skall beslutas efter rekommendationer av Nordiska ministerrådet.

Tele-X är avsedd för experimentell/preoperativ drift och har kapacitet 

för två eventuellt tre samtidiga TV-programkanaler och upp till tre kanaler 

för andra teletjänster.

En nordisk beredning av frågan om användningen av TV-kapaciteten i 

Tele-X avses ske inom studiefasens programmässiga ledningsgrupp i vil

ken ingår representanter för radioföretagen och kulturdepartementen.

Studiefasens programgrupp kommer i sitt fortsatta arbete att också 

värdera alternativa användningar av två TV-programkanaler.

Inom ramen för studiefasen har genomförts en mindre utredning kring 

möjligheten att använda den europeiska kommunikationssatelliten ECS för 

nordiskt TV-programutbyte. Detta har skett mot bakgrund av att Norge 

kan komma att erbjuda sin eventuella kapacitet i systemet för nordisk 

användning.

Ministerrådet avser fatta beslut om en eventuell försöksverksamhet med 

TV-programutbyte via ECS efter det att norska myndigheter angivit vilken 

kapacitet som eventuellt kan användas nordiskt.

Med bakgrund i de kommande månadernas arbete inom studiefasen kan 

det bli aktuellt för ministerrådet att avge tilläggsmedelande inför Nordiska 

rådets 32:a session.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (industri-, kommunikations- och kultur

ministrarna) meddelar den 21 februari 1984:

Den utveckling som skett teknologiskt och inom medieområdet sedan 

studiefasen inleddes för knappt två år sedan understryker betydelsen av att 

försöka nå de för ett nordiskt radio- och TV-samarbete uppsatta målen.

Ministerrådet fäster stor vikt vid att de program- och innehållsmässiga 

frågorna kring ett sådant samarbete kan bli föremål för en bred och ingåen

de debatt såväl nationellt som nordiskt.

Ett förslag om användning av tre TV-programkanaler till Östnorden 

(Danmark, Finland, Norge och Sverige) samt en TV-programkanal till 

Västnorden (Island och Färöarna) kommer att föreligga den 1 april 1984.

Förslaget utarbetas av studiefasens programmässiga ledningsgrupp i 

vilken ingår representanter för de nationella radioföretagen och kulturde

partementen.

Förslaget skall ta hänsyn till att TV-kanalkapaciteten i Tele-X-satelliten 

skall kunna användas som inledning till ett eventuellt permanent nordiskt 

satellitsystem - Nordsat.

Studiefasens ursprungliga tidplan medger inte att de upplysningar som
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anses nödvändiga för att fatta beslut om att inleda ett satellitsamarbete kan 

tas fram. Ministerrådet har därför beslutat förlänga studiefasen fram till 

den 1 augusti 1984. Därefter kommer förhandlingar att föras i ministerrå

dets regi i syfte att senast den 31 december 1984 fastställa förslag till 

principbeslut om att eventuellt inleda ett nordiskt satellitsamarbete.

Det till den 1 augusti 1984 framtagna forhandlingsunderlaget skall, för

utom de innehålls- och programmässiga frågorna, också belysa tekniska 

frågor, frågan om organisation för anskaffning och drift av ett satellitsys

tem samt principer för fördelning av kostnader mellan deltagande länder. 

Det programmässiga underlaget skall då också omfatta en möjlig använd

ning av en fjärde TV-programkanal i Östnorden.

Ministerrådets förslag till principbeslut kommer med angiven tidplan att 

kunna underställas Nordiska rådets nästa ordinarie session för diskussion 

innan den läggs fram för de nationella parlamenten.

Danmark avstod från att deltaga i beslutet.

Inom ramen för studiefasen har även frågan om nordiskt TV-programut- 

byte via den av Norge hyrda kapaciteten i ECS-systemet diskuterats. 

Ministerrådet avväntar besked om eventuell ledig kapacitet för nordisk 

användning före det att frågan tas upp till reell behandling.
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Fråga vid Nordiska rådets 32:a session angående ökat radio- och TV- 

samarbete i Norden

f Se sak E 9, s. 2041)

BILAGA I

BILAGA 2

Betänkande av Nordiska rådets kulturutskott över meddelandena

Till kulturutskottet har hänvisats av Nordiska ministerrådet till Nordis

ka rådets 32:a session avgivet meddelande samt tilläggsmeddelande om 

rekommendation nr 311982 angående ökat radio- och TV-samarbete i Nor

den. Utskottet har behandlat meddelandet vid möte den 27 januari och 

tilläggsmeddelandet vid möte den 26 februari 1984.

Utskottet noterar Nordiska ministerrådets deklaration om betydelsen av 

att försöka nå målen för ett nordiskt radio- och TV-samarbete. Utskottet 

tvingas dock konstatera att detta inte utgör något svar på den av utskottet 

ställda frågan huruvida regeringarna hyser verklig vilja att delta i ett 

konkret radio- och TV-samarbete via satellit.

Ministerrådet efterlyser en bred debatt om de program- och innehålls

mässiga frågorna kring ett sådant radio- och TV-samarbete. Det har visser

ligen länge och väl försiggått en, åtminstone tidvis mycket intensiv debatt 

såväl på nationellt som nordiskt plan om ökat radio- och TV-samarbete, 

men det förslag som nu läggs fram har självklart ännu inte kunnat debatte

ras. Ministerrådet bör alltså nu på lämpligt sätt initiera och animera en 

sådan debatt.

Utskottet konstaterar att de innehållsmässiga frågorna far allt större 

aktualitet ju  högre produktionskostnaderna blir. Detta sker samtidigt som 

distributionskapaciteten genom den snabba tekniska utvecklingen dras

tiskt ökar. Förhållandet innebär en kulturpolitisk utmaning för de nordiska 

länderna, som bör mötas bl. a. genom ett intensivt samarbete om produk

tion av TV-program. De produktionsresurser som de nordiska länderna 

var för sig besitter bör kunna vara till gagn för hela Norden.

Utskottet finner det naturligt att TV-kanalkapaciteten i Tele-X-satelliten 

skall kunna användas som inledning till ett eventuellt permanent nordiskt 

satellitsystem - Nordsat.

Vad gäller den fortsatta tidsplanen noterar utskottet ministerrådets be

slut att förlänga studiefasen fram till den 1 augusti 1984. Däremot menar 

utskottet att ett eventuellt förslag till principbeslut om att inleda ett satellit

samarbete bör föreläggas Nordiska rådet senast den 10 december, för att 

kunna färdigbehandlas av rådets organ i tid till 33 :e sessionen 1985. Den av 

ministerrådet tänkta tidtabellen ger inte möjligheter till detta.
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Utskottet noterar sakläget ifråga om ett eventuellt TV-programsamar- 

bete inom ramen för den europeiska kommunikationssatelliten ECS.

Med ovanstående kommentarer föreslår utskottet

att Nordiska rådet lägger meddelandena om rekommendation nr 3/ 

1982 till handlingarna i väntan på nytt meddelande till nästa 

ordinarie session.

Stockholm den 26 februari 1984

Georg Andersson (s) 

Eidur Gudnason (A.) 

Förman

Tyra Johansson (s)

Paavo Lipponen (Sd) 

Erlendur Patursson (Tvfl) 

Gunvor Schnitler (H) 

Ingrid Sundberg (m)

Kirsti Kolle Grøndahl (A) 

Elsi Hetemäki-Olander (Kok)

Hanna Kvanmo (SV) 

Sture Palm (s) 

Håkon Randal (H) 

Reiulf Steen (A) 

Pekka Tuominen (AS)
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om rekommendation nr 5/1982 angående ett gemensamt program för 

den acceleratorbaserade forskningen i Norden

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att intensifiera 

bevakningen av det arbete som bedrivs på nationellt plan för att utveckla 

samarbetet inom den acceleratorbaserade forskningen i Norden, i syfte att 

åstadkomma ett gemensamt program för detta samarbete.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsministrarna) 

meddelar den 7 december 1983:

I 1974 oprettede ministerrådet den nordiske samarbejdskomité for acce

leratorbaseret forskning (NOAC), der bl. a. har til opgave at virke for en 

samordnet udnyttelse af ressourcerne til acceleratorbaseret forskning i 

Norden samt medvirke til nordisk samarbejde i forskningsprojekter ved 

acceleratorer udenfor Norden. NOACs budget for 1984 er D K K  521000.

Spørgsmålet om nordisk samarbejde indenfor den acceleratorbaserede 

forskning er bl.a . blevet behandlet på en konference arrangeret af de 

nordiske naturvidenskabelige forskningsråd i NOS-N i slutningen af 1981.

I forbindelse med at den europæiske atomforskningsorganisation CERN  

har besluttet at opføre en ny og væsentligt større accelerator end den, 

organisationen for øjeblikket har i Genéve, har den svenske regering fået 

mulighed for at overtage en ” lagringsring” fra C ERN , som det nu er 

tanken at flytte til Uppsala, hvor forberedelserne allerede er i gang. Om 

kostningerne ved flytningen og geninstalleringen af lagringsringen indenfor 

det såkaldte projekt CE LS IU S  er skønnet til at blive ca. SEK  40 mill. 

Svenske atomfysikere har samtidig foreslået, at der opføres en suprale- 

dende tungjonaccelerator i Sverige, enten i tilknytning til Atomforsknings

institutet i Stockholm eller i tilknytning til Gustav Wernerinstitutet og 

projekt CELS IU S  i Uppsala. Den svenske regering har i november med

delt, at man ikke i de nærmeste år vil bygge en tungjonaccelerator i 

Sverige.

I Finland har en kreds af atomfysikere fremsat forslag om, at der skal

Rek. 5/1982/k
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bygges en tilsvarende tungjonaccelerator i Jyväskylä til en pris af ca. F IM  

35 mill. Dette forslag er blevet optaget i det finske undervisningsministeri

ums udredning om ” högskolornas apparaturanskaffningar”  som blev afgi

vet i februar 1983. Jyväskylä Universitet har modtaget en bevilling til 

udarbejdelse af en mere detaljeret projektbeskrivelse, der skal afleveres til 

den finske regering i foråret 1984.

På baggrund af disse planer har Nordisk forskningspolitisk Råd (FPR) 

behandlet spørgsmålet om etablering af en supraledende tungjonaccelera

tor i henholdsvis Sverige og Finland.

FPR har således i en udtalelse til ministerrådet fremhævet, at det på 

baggrund af de begrænsede ressourcer som i de nordiske lande er til 

rådighed såvel til nyanlæg som til genanskaffelser af videnskabeligt udstyr 

vil være en uhensigtsmæssig ressourceudnyttelse, at der på samme tid 

opføres to næsten identiske anlæg af denne størrelsesorden i Norden.

FPR har derfor anbefalet ministerrådet, at man - såfremt der skal 

bygges tungjonacceleratorer i Norden -  kun bygger eet anlæg af høj 

kvalitet, som kan udnyttes fuldt ud.
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Betänkande av Nordiska rådets kulturutskott över meddelandet

Till kulturutskottet har hänvisats av Nordiska ministerrådet till Nordis

ka rådets 32:a session avgivet meddelande om rekommendation nr 5/1982 

angående ett gemensamt program för den acceleratorbaserade forskningen 

i Norden.

Det anförs att det finns planer på att inrätta en supraledande tungjonac

celerator i vardera Finland och Sverige. Frågan har underställts Nordiska 

forskningspolitiska rådet (FPR), som framhåller det oändamålsenliga i att 

samtidigt uppföra två så gott som identiska anläggningar av den storleks

ordning det här är fråga om, mot bakgrund av de begränsade resurser som 

de nordiska länderna kan ställa till förfogande för nyanskaffning och för

nyande av vetenskaplig utrustning. Forskningspolitiska rådet rekommen

derar att det - såframt det skall anskaffas tungjonacceleratorer till Norden 

- anskaffas blott en, men som sedan kan användas på lika villkor av 

forskare från de övriga nordiska länderna.

Utskottet är helt av samma uppfattning som forskningspolitiska rådet.

Med ovanstående kommentar föreslår utskottet

att Nordiska rådet lägger meddelandet om rekommendation nr 5/ 

1982 till handlingarna i väntan på nytt meddelande till nästa 

ordinarie session.

Stockholm den 27 januari 1984

BILAGA

Arne Gadd (s)

Eiður Guðnason (A.)

Förman

Tytti Isohookana-Asunmaa (K) 

Peter Muurman (Sd)

Robert Pedersen (S)

Gunvor Schnitler (H)

Ingrid Sundberg (m)

Kirsti Kolle Grøndahl (A) 

Elsi Hetemäki-Olander (Kok)

Gunnel Jonäng (c) 

Sture Palm (s) 

Håkon Randal (H) 

Reiulf Steen (A) 

Pirkko Turpeinen (Skdl)
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Meddelande

om rekommendation nr 6/1982 angående större nordisk inriktning 

hos kulturtidskrifterna i Norden

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att utreda förut

sättningarna för och möjligheterna till att uppmuntra kulturtidskrifterna i 

Norden till större nordisk inriktning.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsministrarna) 

meddelar den 7 december 1983:

I august 1982 ble det arrangert en konferanse på Hanaholmen om mu

lighetene for støtte til og samarbeid mellom nordiske kulturtidsskrifter. 

Blant forslagene fra konferansen kan nevnes støtte til en felles nordisk 

tidsskriftskatalog, prosjektstøtte til temanummer og bedre muligheter for 

distribusjon av tidsskrifter, samt større publisitet for tidsskrifter i radio, 

fjernsyn og dagspresse.

Med støtte fra Nordisk kulturfond ble det i oktober 1982 holdt et seminar 

på Hässelby slott om nordiske kunsttidsskrifter. Et av forslagene på semi

naret var å få utgitt en katalog over nordiske kunsttidsskrifter. Våren 1983 

ble det utgitt en slik katalog, med støtte fra Nordisk kulturfond. Kulturfon

det har også gitt prosjektstøtte til kulturtidsskrifter.

Ministerrådet anser at det ut over de ovennevnte tiltak vil være vanske

lig på nordisk basis å finansiere ytterligere prosjekter for kulturtidsskrif

tene.

Rek. 6/1982/k
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Betänkande av Nordiska rådets kulturutskott över meddelandet

Till kulturutskottet har hänvisats av Nordiska ministerrådet till Nordis

ka rådets 32:a session avgivet meddelande om rekommendation nr 6/1982 

angående en utredning av förutsättningarna för och möjligheterna till att 

uppmuntra kulturtidskrifterna i Norden till större nordisk inriktning.

1 meddelandet om rekommendationen till förra sessionen redovisades, 

liksom i det nu avgivna meddelandet, förslagen från en 1982 avhållen 

konferens om möjligheterna till stöd till och samarbete mellan nordiska 

kulturtidskrifter. I sitt betänkande om meddelandet i fjol uttalade utskottet 

stöd för ministerrådets bedömning om att i första hand överväga förslagen 

om en gemensam nordisk tidskriftskatalog och om bättre distribution av 

tidskrifter över gränserna.

Det anförs i det nu avgivna meddelandet att det våren 1983 utgivits en 

katalog över nordiska konsttidskrifter med stöd av Nordiska kulturfonden 

samt att kulturfonden därtill beviljat projektstöd till vissa kulturtidskrifter.

Ministerrådet finner det vanskligt att utöver vad som hittills gjorts finan

siera ytterligare projekt till förmån för kulturtidskrifterna.

Utskottet delar ministerrådets bedömning, men anser samtidigt att det i 

anslutning till den av ministerrådet utgivna nordiska kulturtidskriften Aud- 

humla bör kunna åstadkommas en sammanställning av katalogerna över 

kulturtidskrifterna i de enskilda nordiska länderna.

Utskottet konstaterar att syftet med rekommendationen i någon ut

sträckning kunnat uppnås och anser att några skäl att kvarhålla rekommen

dationen på rådets dagordning inte längre föreligger. Utskottet föreslår

att Nordiska rådet lägger meddelandet till handlingarna och anser 

rekommendation nr 6/1982 för rådets del slutbehandlad.

Stockholm den 27 januari 1984

BILAGA

Arne Gadd (s)

Eidur Gudnason (A.)

Förman

Tytti Isohookana-Asunmaa (K) 

Peter Muurman (Sd)

Robert Pedersen (S)

Gunvor Schnitler (H)

Ingrid Sundberg (m)

Kirsti Koile Grønda hl (A) 

Elsi Hetemäki-Olander (Kok)

Gunnel Jonäng (c) 

Sture Palm (s) 

Håkon Randal (H) 

Reiulf Steen (A) 

Pirkko Turpeinen (Skdl)
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Meddelande

om rekommendation nr 7/1982 angående produktion och distribution 

av talböcker och punktskriftsböcker i Norden

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att vidta åtgär

der för att öka det nordiska samarbetet om produktion och distribution av 

talböcker och punktskriftsböcker.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsministrarna) 

meddelar den 7 december 1983:

Kultursekretariatet har engasjert to sakkyndige til å utrede mulighetene 

for utvidet nordisk samarbeid på dette område. Utredningen ventes å 

foreligge i begynnelsen av 1984.

*Rek. 7/1982/k
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om rekommendation nr 8/1982 angående stöd till regionalt kultur

samarbete i Norden

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att, utan att 

inrätta någon särskild fond, ställa ökade medel till förfogande för kultur

samarbetet på Nordkalotten genom att på den nordiska kulturbudgeten 

inrätta ett särskilt anslag för regionalt kultursamarbete.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsministrarna) 

meddelar den 7 december 1983:

Rekommendasjonen peker på to forhold, det ene gjelder økte midler til 

kultursamarbeidet på Nordkalotten spesielt og for det andre spørsmålet 

om å opprette en spesiell tilskuddsordning for regionalt kultursamarbeid i 

Norden.

Når det gjelder kultursamarbeidet på Nordkalotten er det mulig å søke 

om tilskudd fra de enkelte støtteordninger, for idrett, folkeopplysning, 

ungdomsarbeid, teater. Dessuten kan det søkes om tilskudd fra Nordisk 

kulturfond og de bilaterale fond.

Støtten fra Ministerrådet til samisk kulturliv bør også nevnes i denne 

forbindelse. Samiske kulturtiltak støttes med en egen avsetning over dis- 

posisjonsmidlene. Tilskuddet var i 1983 200000 D K K  og vil bli økt till 

400000 D K K  i 1984. Dessuten har Ministerrådet vedtatt å gi tilskudd til 

engasjement av sakkyndig person tilknyttet Nordisk Sameråd, som skal 

utrede mulighetene for økt nordisk og nasjonal støtte til samiske kultur

prosjekt.

Nordisk Ministerråd vedtok 13.6.1983 å be om uttalelse fra Nordisk 

kulturfonds styre og de berørte styringsorgan for de nordiske støtteord

ningene om rek. nr. 8/1982 og om et forslag fra Kultursekretariatet om 

retningslinjer angående utnytting av de nordiske støtteordninger i forbin

delse med regionalpolitisk samarbeid.

På Nordisk kulturfonds styremøte 5.-7. oktober 1983 ble det understre

ket at det er fondets oppgave å stimulere et så bredt samarbeid som mulig
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mellom de nordiske land. Styret er innstilt på også å gi støtte til grensere- 

gionalt samarbeid, herunder såkalte bilaterale prosjekt. Styret anså at hvis 

fondets virksomhetsområde skulle komme til mer generelt å omfatte også 

bilaterale prosjekt, ville dette forutsette at fondet tilføres økte midler. 

Dette spørsmål vil bli vurdert i forbindelse med 1985-budsjettet og seinere 

års budsjetter. På møte 7. desember 1983 mellom ministrene for regional

politikk er det for øvrig behandlet et rammeforslag om framtidig organise

ring, finansiering og innretning av Nordkalott-samarbeidet.
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om rekommendation nr 9/1982 angående program för ministerrådets 

samarbete på social- och hälsovårdsområdet

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet,

1. att fastställa ett nytt nordiskt samarbetsprogram på social- och hälso

vårdsområdet med beaktande av de synpunkter som framförts av social- 

och miljöutskottet,

2. att låta utarbeta förslag till åtgärdsförteckning som i skyndsam ord

ning bör tillställas Nordiska rådet,

3. att ställa tillräckliga ekonomiska och personella resurser till förfogan

de för samarbetsprogrammets genomförandet samt

4. att kontinuerligt och i fortlöpande samverkan med Nordiska rådets 

organ och berörda parter vidareutveckla och fördjupa det nordiska samar

betet på social- och hälsovårdsområdet.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

Ett reviderat program för Nordiska ministerrådets samarbete på social- 

och hälsovårdsområdet fastställdes av ministerrådet (social- och hälso- 

vårdsministrarna) den 19 augusti 1982 på grundval av det ministerrådsfor

slag som behandlades vid Nordiska rådets 30:e session.

Samarbetet inom sektorn socialpolitik är till största delen institutions

bundet och omfattar i sin helhet ett så stort område att önskemål och 

planer på ett meningsfullt sätt knappast låter sig katalogiseras i form av en 

åtgärdsförteckning.

Ministerrådet anser därför att redovisningen bör ske i form av budget

program från Nordiska socialpolitiska kommittén och från de aktuella 

institutionerna. Enligt den budgetprocedur som tillämpas fr .o .m . hösten 

1982 medverkar Nordiska rådet i beredningsarbetet.

Det är ministerrådets avsikt att kontinuerligt vidareutveckla och fördju

pa det nordiska samarbetet på social- och hälsovårdsområdet i samverkan 

med Nordiska rådets organ och andra berörda parter.

Rek. 9/1982/s

D 1984

Meddelande



1948 Rek. 9/1982/s: Bilaga

Betänkande av Nordiska rådets social- och miljöutskott över medde

landet

Till Nordiska rådets social- och miljöutskott har hänvisats meddelande 

om rekommendation nr 19/1975 angående nordiskt samarbetsprogram på 

arbetsmarknadsområdet.

Av meddelandet till den 32:a sessionen framgår att 1954 års överens

kommelse om gemensam nordisk arbetsmarknad fr. o.m.  1 augusti 1983 

har ersatts av den reviderade överenskommelsen. Utskottet avser att följa 

ministerrådets verksamhet på arbetsmarknadsområdet inom ramen för den 

årliga ministerrådsberättelsen och inom ramen för den budgetprocedur 

som tillämpas fr. o. m. hösten 1982.

Mot bakgrund av det ovan framförda föreslår utskottet

att Nordiska rådet lägger meddelandet till handlingarna och anser 

att rekommendation nr 19/1975 för rådets del är slutbehandlad.

BILAGA

Stockholm den 26 januari 1984

Margrete Auken (SF)

Margit Hansen-Krone (H ) 

Ilkka Kanerva (Kok)

Agnete Laust sen (KF)

Astrid Murberg Martinsen (A)

Rune Gustavsson (c) 

Tyra Johansson (s) 

Timo Kietäväinen (K) 

Grethe Lundblad (s) 

Pétur Sigurdsson (Sj)

Odd With (Kr. F.) 

Förman
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om rekommendation nr 10/1982 angående barns miljö

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet

1. att införa likartade lagbestämmelser om förbud mot kroppslig aga 

eller annan kränkande behandling av barn,

2. att samarbeta i syfte att vidareutveckla föräldrautbildningen i de 

nordiska länderna samt

3. att särskilt beakta de handikappade barnens situation.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

I rekommandasjon nr 10/1982 oppfordrer Nordisk Råd ministerrådet til å 

innføre ensartede regler i Norden om forbud mot fysisk avstraffelse eller 

annen krenkende behandling av barn.

I Danmark har børnekommissionen i sin betænkning fra maj 1981 fore

slået en sådan bestemmelse optaget i myndighedsloven.

Justitsministeriets arbejdsgruppe vedrørende forældremyndighed m.v.  

har derimod i sin betænkning fra august 1983 ikke fundet tilstrækkeligt 

grundlag for at foreslå en sådan regel indført. For tiden behandles i folke

tinget et privat forslag om, at revselsesretten ved lov skal afskaffes.

I Finland antog riksdagen våren 1983 lagen angående vårdnad om barn 

och umgängesrätt (361/83). Enligt denna lag, som träder i kraft den 1 

januari 1984, får barnet inte undertryckas, agas eller utsättas för annan 

kränkande behandling.

I Norge la et utvalg under Sosialdepartementet våren 1982 fram en 

innstilling om barnemishandling og omsorgsvikt. Utvalget foreslår at det 

tas inn i barneloven et forbud mot fysisk avstraffelse eller annen kren

kende behandling av barn. Innstillingen ble sendt på høring. Innstillingen 

vil danne grunnlag for en stortingsmelding som forutsettes være ferdig

1984.

I Sverige ble et slikt forbud tatt inn i föräldrabalken 1979.

När det gäller de handikappade barnens situation sker stora och för de 

enskilda individerna betydelsefulla insatser på nationellt plan. På nordiskt 

plan utgör projektet ” Kroniskt sjuka barn i Norden” , som bedrivs i Nor

diska hälsovårdshögskolans regi, ett viktigt inslag på detta område.
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Meddelande

om rekommendation nr 11/1982 angående internationell konvention 

om barnens rättigheter

fÖverlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar de nordiska ländernas regeringar 

att på internationellt plan samfällt verka för ingåendet av en internatio

nell konvention till skydd för barnens rättigheter.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

Som framgår av remissbehandlingen av medlemsforslaget som ligger till 

grund för denna rekommendation, förekommer redan nordiskt samarbete i 

denna fråga inom ramen för FN:s kommission för de mänskliga rättighe

terna. Detta samarbete har därefter fortsatt.

BILAGA

Fråga vid Nordiska rådets 32:a session angående internationell kon

vention om barnens rättigheter

(Se sak E I , s. 2021)
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Meddelande

om rekommendation nr 12/1982 angående färdtjänstservice för han

dikappade

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet

1. att i samarbete med berörda kommunala organ verka för samordning 

av principerna för färdtjänst,

2. att utreda möjligheterna för att etablera internordisk färdtjänstser

vice, med särskilt beaktande av behoven i gränstrakterna samt

3. att samarbeta om regler för utformning och utrustning av specialtran- 

sportfordon som är avsedda att användas vid färdtjänst för handikappade.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den2december 1983: 

Utbyggnadsgraden inom färdtjänsten varierar kraftigt mellan de nordis

ka länderna. Ansvaret för verksamheten ligger i huvudsak på kommuner. 

Statligt stöd utgår i varierande grad.

Färdtjänsten är för närvarande mest utbyggd i Sverige där det även 

pågår en försöksverksamhet med s. k. riksfärdtjänst som innebär samord

ning över kommun- och länsgränser.

En väl utbyggd nationell färdtjänst utgör en grundläggande förutsättning 

för en samordnad nordisk dito. Man bör vid utbyggnad av den nationella 

färdtjänsten planera verksamheten så att man underlättar en utveckling 

mot en samordnad nordisk färdtjänstservice.

Vad gäller anpassning av fordon för handikappades behov inom färd

tjänsten pågår nationellt utvecklingsarbete i flera nordiska länder. Bevak

ningen av de nordiska aspekterna sker genom Nordiska nämnden för 

handikappfrågor.

*Rek. 12/1982/s
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Meddelande

om rekommendation nr 13/1982 angående nordisk överenskommelse 

om samarbete inom den yrkesinriktade rehabiliteringen och arbets

marknadsutbildningen

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar de nordiska ländernas regeringar,

1. att med beaktande av de synpunkter, som framförts av social- och 

miljöutskottet, ingå en överenskommelse om samarbete mellan myndighe

ter och institutioner inom den yrkesinriktade rehabiliteringen och arbets

marknadsutbildningen samt

2. att i särskild ordning förelägga Nordiska rådet riktlinjerna för den 

närmare tillämpningen av överenskommelsen.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

Den nye overenskomsten om samarbeide innen yrkesrettet rehabilite

ring og arbeidsmarkedsopplæring trådte i kraft fra 1. august 1983. På 

nordisk og nasjonalt plan har landenes arbeidsmarkedsmyndigheter arbei

det med tillempningsforskrifter for denne overenskomsten. Disse er nå 

fastlagt, og de nordiske tillempningsforskriftene er blitt oversendt til Nor

disk Råds sosial- og miljøutvalg for informasjon. Nordisk Arbeidsmarkeds

utvalg har besluttet å gjennomføre et oppfølgingsprosjekt i 1984 om over

enskomstens bestemmelser vedrørende arbeidsmarkedsopplæring. Pro

sjektet vil i første rekke omfatte en oversikt over landenes arbeidsmar

kedsopplæring, organisasjon og innhold, finansiering og elevstøtte. Dess

uten skal prosjektet behandle de praktiske samarbeidsproblemene som 

anvendelse av arbeidsmarkedsopplæringstilbud i et annet nordisk land 

medfører for arbeidstakerne. Ut over dette arbeider arbeidsmarkedsmyn- 

dighetene med konkrete samarbeidsprosjekter vedrørende felles arbeids

markedskurs.
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Till Nordiska rådets social- och miljöutskott har hänvisats meddelande 

om rekommendation nr 13/1982 angående nordisk överenskommelse om 

samarbete inom den yrkesinriktade rehabiliteringen och arbetsmarknads

utbildningen.

Av meddelandet till den 32:a sessionen framgår att överenskommelsen 

har trätt i kraft den 1 augusti 1983. Riktlinjer för dess närmare tillämpning, 

i enlighet med rekommendationens förslag, har utarbetats och tillställts 

utskottet. Utskottet anser att syftet med rekommendationen har uppnåtts.

Mot bakgrund av det ovan framförda föreslår utskottet

att Nordiska rådet lägger meddelandet till handlingarna och anser 

att rekommendation nr 13/1982 för rådets del är slutbehandlad.

BILAGA

Betänkande av Nordiska rådets social- och miljöutskott över medde

landet

Stockholm den 26 januari 1984

Margrete Auken (SF) 

Margit Hansen-Krone (H) 

Ilkka Kanerva (Kok) 

Grethe Lundblad (s)

Pétur Sigurdsson (Sj)

19—30-332 Nordiska rådet Del 2

Rune Gustavsson (c) 

Tyra Johansson (s) 

Timo Kietäväinen (K) 

Astrid Murberg Martinsen (A) 

Odd With (Kr. F.) 

Förman
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om rekommendation nr 14/1982 angående effektivare insatser mot 

narkotikamissbruket

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet

1. att aktivt arbeta för att de nordiska länderna ej accepterar någon form 

av narkotika som inte är medicinskt betingad och att bekämpningen av 

narkotikamissbruket sker med denna målsättning som grund,

2. att öka resurserna för tull och polis samt att intensifiera samarbetet 

mellan tull- och polismyndigheterna på nationellt och nordiskt plan i syfte 

att komma till rätta med narkotikamissbruket och narkotikabrottsligheten 

samt

3. att verka för att en enhetlig rättstillämpning på narkotikalagstiftning

ens område kommer till stånd.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

Problemen i anknytning till missbruket av narkotika är gemensamma för 

de nordiska länderna. Ett nordiskt samarbete i syfte att finna lösningar på 

dessa problem är därför naturligt och angeläget. Ett brett upplagt arbete 

kring dessa frågor bedrivs på nordisk basis. Redovisningar av detta arbete 

lämnas i en rad meddelanden om uppföljningen av andra rekommendatio

ner med anknytning till bekämpning av narkotika- och rusmedelsmissbruk. 

Det långsiktiga och överordnade målet för detta arbete är att göra Norden 

till ett narkotikafritt område.

Inget nordiskt land accepterar bruk av narkotika i någon form som inte 

är medicinskt betingat. Detta förhållande präglar självfallet inställningen 

till kampen mot narkotikamissbruket i samtliga nordiska länder.

Det gemensamma mötet mellan de nordiska ländernas social-, hälso- 

vårds- och justitieministrar i februari 1982 markerade inledningen till ett 

intensifierat nordiskt samarbete också på tull- och polisområdet.

En särskild styrgrupp med företrädare för de nordiska ländernas tull- 

och polisväsen har - som ett resultat av ett seminarium som anordnades i 

juni 1982 i Malmö - nyligen presenterat sin slutrapport med en rad förslag 

till gemensamma åtgärder.

Rek. 14/1982/s

D 1984

Meddelande
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Vid sidan av en närmare kartläggning av narkotikabrottslighet i Norden 

föreslås åtgärder som syftar till att på olika sätt effektivisera tull- och 

polismyndigheternas insatser. Det gäller bl. a. ökad användning av tek

niska hjälpmedel i arbetet. Vidare föreslås förändringar i samarbetsrutiner- 

na inom tull- och polisväsendena för att öka möjligheterna till gemensam 

kraftsamling på nordiskt plan. Exempel på sådana åtgärder är förslag om 

intensifierade internationella kontakter, utbyte av information och under

rättelser, samordnade aktioner m. m. Dessutom finns förslag i fråga om 

gemensamma utbildningsinsatser för tull- och polispersonal.

I regi av det nordiska kontaktmannaorganet i narkotikafrågor pågår nu 

ett arbete på att summera de aktiviteter som initierats efter det gemensam

ma social-, hälsovårds- och justitieministermötet år 1982. Siktet är inställt 

på att genom samlade resurser och åtgärder öka slagkraften i kampen mot 

narkotikamissbruket. Ett förslag till nordiskt handlingsprogram kommer 

att behandlas under år 1984. Avsikten är att arrangera ett nytt gemensamt 

ministermöte i böljan av år 1984.

BILAGA

Fråga vid Nordiska rådets 32:a session angående Nordiska kontakt

organet för narkotikafrågor

(Se sak E 6, s. 2037)
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Meddelande

om rekommendation nr 15/1982 angående epidemiologiskt bevak- 

ningssystem

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet,

1. att utarbeta riktlinjer för etablerandet av nationella epidemiologiska 

bevakningssystem samt

2. att inleda ett erfarenhetsutbyte beträffande vetenskapliga och prak

tiska metodproblem.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

Frågan övervägs av de nationella myndigheterna inom området.

En kartläggning av cancerförebyggande åtgärder i Norden har under året 

genomförts i ministerrådets regi. Rapporten kommer att ligga till grund för 

diskussioner om ökat nordiskt samarbete kring dessa frågor inom flera 

samarbetssektorer.

*Rek. 15/1982/s

D 1984
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om rekommendation nr 16/1982 angående reviderat samarbetspro- 

gram på jämställdhetsområdet

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet

1. att fastställa ett reviderat samarbetsprogram på jämställdhetsområdet 

med beaktande av de synpunkter som framförts av social- och miljöutskot

tet,

2. att ställa tillräckliga ekonomiska och personella resurser till förfogan

de för samarbetsprogrammets genomförande samt

3. att kontinuerligt och i fortlöpande samverkan med Nordiska rådets 

organ och berörda parter vidareutveckla och fördjupa det nordiska samar

betet på jämställdhetsområdet.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983: 

Nordiska ministerrådet (jämställdhetsministrama) antog i augusti 1982 

ett reviderat samarbetsprogram på jämställdhetsområdet per capsulam.

Nordiska ministerrådet har för 1983 beviljat 1046 000 N O K  till sju pro

jekt på jämställdhetsområdet.

Samtliga projekt under 1983 ingår som led i uppföljningen av samarbets- 

programmet.

Jämställdhetsutskottet planerar under de närmaste åren enligt föreslaget 

budgetprogram för 1985-1987, att utveckla samarbetet med de offentliga 

organ och myndigheter, inklusive Nordiska rådets social- och miljöutskott, 

som i sin verksamhet berör jämställdhetsområdet.

Med beaktande av ovanstående anser Nordiska ministerrådet att syftet 

med rekommendationen har uppfyllts.

Rek. 16/1982/s

D 1984

Meddelande
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Betänkande av Nordiska rådets social- och miljöutskott över medde

landet

Till Nordiska rådets social- och miljöutskott har hänvisats meddelande 

om rekommendation nr 16/1982 angående samarbetsprogram på jämställd

hetsområdet.

Av meddelandet till den 32:a sessionen framgår att Nordiska ministerrå

det (jämställdhetsministrarna), i enlighet med vad som förordats i rekom

mendationen, antagit ett reviderat samarbetsprogram på jämställdhetsom

rådet 1982. Därmed har syftet med rekommendationen i den delen upp

nåtts. Utskottet avser att följa ministerrådets arbete på jämställdhetsområ

det inom ramen för den årliga ministerrådsberättelsen samt inom ramen för 

den budgetprocedur som tillämpas fr. o. m. hösten 1982.

Mot bakgrund av det ovan framförda föreslår utskottet

att Nordiska rådet lägger meddelandet till handlingarna och anser 

att rekommendation nr 16/1982 för rådets del är slutbehandlad.

BILAGA

Stockholm den 26 januari 1984

Margrete Auken (SF) 

Margit Hansen-Krone (H) 

Ilkka Kanerva (Kok) 

Grethe Lundblad (s)

Pétur Sigurdsson (Sj)

Rune Gustavsson (c) 

Tyra Johansson (s) 

Timo Kietäväinen (K) 

Astrid Murberg Martinsen (A) 

Odd With (Kr. F.) 

Förman
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om rekommendation nr 17/1982 angående nordisk utbildning för 

exportmarknadsföring

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Ministerråd å vedta samarbeids

tiltak med sikte på å styrke utdannelsestilbudet innen faget eksportmar

kedsføring.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

Nordisk embedsmandskomité for handelspolitiske spørgsmål har på 

baggrund af denne rekommandation opfordret de nordiske eksportskoler 

til at udbygge sit indbyrdes samarbejde, der indledtes i 1979.

Samarbejdet formaliseredes i 1982 gennem etablering af et nyt organ, 

N U R E X , omfattende Exportskolan AB Stockholm, Finska exportinstitu- 

tet i Helsingfors og Norges eksportskole i Oslo. Industrirådets kursusaf

deling, København, står formelt set udenfor dette organ, men deltager rent 

faktisk i det konkrete samarbejde. Industriens Eksportbyrå i Reykjavik er 

med på observatørbasis.

Ministerrådet har i 1983 ydet et tilskud på 54 000 N O K  til udarbejdelse af 

kursusmateriale (tekst og billeder), der skal kunne benyttes i undervis

ningsøjemed. Materialet omfatter ” betalings- og leverance vilkår” . Det 

forventes at foreligge færdigt udarbejdet i 1984.

For 1984 er bevilget 151000 N O K  primært med henblik på afholdelse af 

en to-dages nordisk eksportchefkonference i efteråret 1984.

Det er tanken også at yde tilskud i 1985.

Ministerrådet avser at redovisa för projektets utveckling i årsberättel-

Ministerrådet anser på denne baggrund, at hensigten med rekommanda

tionen må anses for at være opfyldt.

Rek. 17/1982/e

D 1984

Meddelande
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BILAGA

Betänkande av Nordiska rådets ekonomiska utskott över Nordiska 

ministerrådets berättelse rörande det nordiska samarbetet (C 1), 

meddelandena om rekommendationerna nr 1/1979 angående pro

gram för nordiskt regionalpolitiskt samarbete, nr 23/1980 angående 

gemensamma industriella projekt, nr 24/1980 angående glasindustrin 

i Norden, nr 2/1981 angående samordning av FoU-insatser och kart

läggning av miljökonsekvenser vid framställning och bruk av alter

nativa drivmedel, nr 6/1981 angående utveckling av samarbetsåt- 

gärder rörande fiskodling, nr 17/1982 angående nordisk utbildning 

för exportmarknadsföring, nr 18/1982 angående samarbete inom 

nordisk möbelindustri, nr 31/1983 angående kartläggning och sam

ordning av utbudet och behovet av u-landsutbildning, nr 32/1983 

angående samarbete om energi- och miljörelaterad industri- och 

regionalpolitik, nr 33/1983 angående åtgärder för att stimulera inno

vationer inom näringslivet i Norden och nr 34/1983 angående stär

kandet av det regionalpolitiska samarbetet i Norden

(Se C I, Bilaga II)
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Meddelande

om rekommendation nr 18/1982 angående samarbete inom nordisk 

möbelindustri

fÖverlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Ministerråd i nært samarbeid med 

berørte parter, å konkretisere behovet for økt nordisk samarbeid innen 

møbelbransjen.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

Med anledning av rekommendationen arrangerade ministerrådet hösten 

1982 ett möte med berörda branschorganisationer och Nordiska byggnads- 

och träarbetarefederationen i syfte att få belyst den aktuella situationen för 

möbelindustrin i de nordiska länderna och de berörda organisationernas 

syn på behovet av och förutsättningarna för ett ökat nordiskt samarbete 

inom möbelindustrin. Ministerrådets syn på behovet av och möjligheterna 

till ett ökat nordiskt samarbete inom möbelbranschen redovisades i ett 

meddelande till rådet den 3 december 1982.

I meddelandet konstaterades b l.a . att ett nordiskt samarbete på 

branschnivå i en lång rad år har bedrivits ifråga om bl. a. marknadsinfor

mation, marknadsföring samt formgivning och kvalitetskontroll av pro

dukter. Detta samarbete utvecklas i den takt berörda företag och organisa

tioner är intresserade och har resurser. Ministerrådet har erfarit att en del 

nya hittills oprövade samarbetsmöjligheter diskuteras mellan branschorga

nisationer. I detta sammanhang har kontakter ägt rum med vissa nordiska 

organ — bl. a. Nordtest och Projektexportfonden.

I och med dessa åtgärder anser ministerrådet att syftet med rekommen

dationen uppnåtts.

Rek. 18/1982/e

D 1984
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BILAGA

Betänkande av Nordiska rådets ekonomiska utskott över Nordiska 

ministerrådets berättelse rörande det nordiska samarbetet (C 1), 

meddelandena om rekommendationerna nr 1/1979 angående pro

gram för nordiskt regionalpolitiskt samarbete, nr 23/1980 angående 

gemensamma industriella projekt, nr 24/1980 angående glasindustrin 

i Norden, nr 2/1981 angående samordning av FoU-insatser och kart

läggning av miljökonsekvenser vid framställning och bruk av alter

nativa drivmedel, nr 6/1981 angående utveckling av samarbetsåt- 

gärder rörande fiskodling, nr 17/1982 angående nordisk utbildning 

för exportmarknadsföring, nr 18/1982 angående samarbete inom 

nordisk möbelindustri, nr 31/1983 angående kartläggning och sam

ordning av utbudet och behovet av u-landsutbildning, nr 32/1983 

angående samarbete om energi- och miljörelaterad industri- och 

regionalpolitik, nr 33/1983 angående åtgärder för att stimulera inno

vationer inom näringslivet i Norden och nr 34/1983 angående stär

kandet av det regionalpolitiska samarbetet i Norden

(Se C I, Bilaga II)
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Rek. 19/1982/e

D 1984

om rekommendation nr 19/1982 angående nordiska underleveranser

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Ministerråd å foreta en utredning 

om nordiske underleveranser med sikte på å finne fram til konkrete tiltak 

som kan stimulere veksten i underleveransene mellom nordiske foretak.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

Som ett led i arbetet med småföretagsfrågor i arbetsplanen för översyn 

av det nordiska industripolitiska samarbetet har ämbetsmannakommittén 

för industripolitik tagit initiativ till ett utredningsarbete i linje med rådets 

rekommendation.

Detta arbete har redovisats i rapporten ” Ökade underleveranser i Nor

den” (publicerad i Nord-serien). I rapporten framhålls att det som ur den 

små- och medelstora industrins synvinkel framstår som mest angeläget att 

vidta i nordiskt samarbete, främst är sådana generella åtgärder som kan 

påverka det kommersiella intresset för de nordiska ländernas marknader 

bl. a. spridning av information om de olika marknaderna och undanröjande 

av tekniska och andra handelshinder i Norden.

När det gäller marknadsinformationen framhålls att den databaserade 

underleverantörsbörs som på svenskt initiativ planeras mellan de verk- 

stadsmekaniska branschorganisationerna kan komma att bli ett verksamt 

hjälpmedel, vid sidan av mer traditionella metoder som mässor och 

branschträffar. Denna uppfattning styrks av de synpunkter som redovisats 

i remissbehandlingen av rapporten, där även möjligheterna till nordiskt 

samarbete på utbildningsområdet framhävs. Remissinstanserna bekräftar 

dock den stora betydelsen av generella åtgärder som positivt kan påverka 

de kommersiella förutsättningarna att utnyttja Norden som hemmamark

nad. I flera fall pekar man också på det värde stora gemensamma projekt 

kan ha för att utveckla underleverantörernas kompetens och marknads- 

kännedom.

När det gäller uppföljningen av de förslag och synpunkter som redovi

sats i rapporten och av remissinstanserna vill ministerrådet erinra om att

Meddelande



1964 Rek. 19/1982/e

en rad redan tagna initiativ och planerade aktiviteter inom bl. a. ministerrå

dets ram tar sikte på utvecklingen av den nordiska marknaden. Flertalet av 

dessa åtgärder har till syfte att generellt underlätta handelsutbytet och 

industrisamarbetet i Norden och bör därför även på ett verksamt sätt 

kunna bidra till att underlätta den nordiska underleveransverksamheten.

Med hänvisning till bl. a. den av Nordiska ministerrådet (industriminist

rarna) antagna rapporten om arbetet med översynen av det nordiska indu

stripolitiska samarbetet och rapporten ” Norden som hemmamarknad” 

samt redovisningen av den planerade uppföljningen av denna rapport får 

ministerrådet peka på följande.

— En förstärkning av Nordtests roll i harmoniseringsarbetet generellt när 

det gäller produktkrav, provningsmetoder och godkännande procedurer 

har beslutats och redan inletts.

— Enighet har nåtts om gemensamma riktlinjer för ömsesidigt accepteran

de av centralt godkända byggprodukter och officiella kontrollordningar 

på byggområdet.

— I det regionalpolitiska samarbetet läggs genomgående ökad vikt vid att 

stimulera näringslivets kontakter och samarbete över gränserna. Den 

små och medelstora industrins möjligheter att kvalificera sig för och 

samarbeta i underleveranser är härvid en aspekt som särskilt uppmärk

sammas.

- I den nationella industri- och exportfrämjande politiken i flertalet nor

diska länder har underleveransfrågorna fått ökad tyngd vilket b l.a . 

framgår i rapporten ” Ökade underleveranser inom Norden” . De åtgär

der som vidtas nationellt utgår ofta från att den nordiska marknaden är 

det första målet för export av underleveranstjänster.

- Bland de nationellt vidtagna åtgärderna kan särskilt nämnas den svens

ka ” krångel-utredningen”  som syftar till en kartläggning av omotivera

de hinder på svensk sida för handelsutbytet och industrisamarbetet med 

de nordiska grannländerna.

- Inom den svenska verkstadsmekaniska branschorganisationen, Sveri

ges mekanförbund pågår, som tidigare nämnts, utveckling av en databa- 

serad underleverantörsbörs. Detta projekt redovisas i rapporten. Enligt 

vad ministerrådet erfarit har diskussioner inletts med motsvarande orga

nisationer i de övriga nordiska länderna i syfte att få klarlagt möjlighe

terna att bygga ut den planerade underleveransbörsen till att omfatta fler 

nordiska länder. Den preliminära bedömningen p å  branschhåll är att ett 

databaserat system, som skulle kunna erbjuda fler och aktuellare upp

gifter, vore ett attraktivare system än den tidigare fungerande nordiska 

underleverantörsbörsen som idag enbart omfattar Finland och Sverige. 

På nuvarande stadium synes inga åtgärder vara påkallade från minister

rådets sida som dock vill understryka att ifrågavarande projekt utgör ett 

lovvärt initiativ, där ansträngningar bör göras för att ett nordiskt system 

skall kunna skapas.
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Til Økonomisk uvalg er henvist melding om rekommandasjon nr. 19/ 

1982/e om nordiske underleveranser.

Av meldingen framgår at Ministerrådet har latt utarbeide en rapport om 

emnet, ” Ökade underleveranser inom Norden.”

I rapporten framsettes en rekke forslag for å effektivisere nordisk samar

beid på underleverandørsområdet. Disse tiltakene rettes dels mot myn

dighetene, og dels mot industrien selv. Økonomisk utvalg konstaterer at av 

de fire forslag som rettes mot myndighetene arbeides det allerede med tre 

av de. Økonomisk utvalg kan således støtte forslaget om å styrke test- og 

standardiseringsarbeidet innen Nordtest, INSTA og Nordisk industrifond.

Utvalget gir også i sin betenkning til Ministerrådets beretning i 1984 sin 

støtte til økt nordisk FoU-virksomhet. Dette vil føre til at Nordisk industri

fond og N O R D FO R SK  i samråd med nasjonal ekspertise utformer og 

formulerer forslag til store nordiske samarbeidsprosjekt og -områder av 

betydning for nordisk industri. Økonomisk utvalg mener dette vil være et 

viktig skritt i retning av å oppfylle rapportens forslag om å satse på 

nordiske prosjekter.

Gjennom arbeidet med Norden som hjemmemarked har Nordisk Råd 

tatt flere initiativ for å få forenklet toll- og fraktbestemmelser, noe det også 

oppfordres til i rapporten.

Det siste av rapportens forslag til myndighetene gjelder støtte til opp- 

byggning av en nordisk underleverandørsdatabank. Økonomisk utvalg er 

enig i at opprettelsen av en slik bank i første rekke er et prosjekt som 

industrien selv bør organisere. Samtidig er det klart at offentlige myndighe

ter bør se positivt på tiltak som kan stimulere veksten i underleveransene 

mellom nordiske foretak. Uten et konkret forslag til en nordisk underleve

randørsdatabank kan imidlertid utvalget ikke konkret gå inn på hvordan 

støtte myndighetene kan gi.

Utvalget vil henstille til Ministerrådet om å følge opp spørsmålet om en 

nordisk underleverandørsdatabank.

Med framleggelsen av rapporten ” Ökade underleveranser inom Nor

den”  anser Økonomisk utvalg at rekommendasjonens intensjoner er opp

fylt.

BILAGA

Betänkande av Nordiska rådets ekonomiska utskott över meddelan-
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Utvalget foreslår derfor at

Nordisk Råd tar melding om rek. nr. 19/1982/e om nordiske underle- 

veranser til etterretning og anser rekommandasjonen for ferdigbe

handlet for Rådets vedkommende.

Stockholm, 26. januar 1984

Esko Aho (K)

Jo Benkow (H)

Johan Buttedahl (Sp)

Karen Thurøe Hansen (KF) 

Henning Jensen (S)

Arvo Kemppainen (Skdl)

Gunnar Nilsson (s)

Formann 

Påll Pétursson (F.)

Ilkka Suominen (Kok)

Karin Söder (c)

Hallvard Bakke (H) 

Gunnar Berge (A) 

Olafur G. Einarsson (Sj.) 

Paul Jansson (s) 

Elver Jonsson (fp) 

Agnar Nielsen (Sb) 

Saara-Maria Paakkinen (Sd)

Pär Stenbäck (Sfp) 

Sten Svensson (m) 

Hans Olav Tungesvik (Kr. F.)



1967

Meddelande

om rekommendation nr 20/1982 angående trafikseparationer för sjö

farten i Ålands hav och Kvarken

(Överlämnat av Sveriges regering)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar regeringarna i Finland och Sverige att 

undersöka förutsättningarna för att införa trafikseparationer för sjöfarten i 

Ålands hav och Kvarken.

S v e r i g e s  r e g e r i n g  meddelar den 2 december 1983 å Finlands och 

Sveriges vägnar:

Frågor om sjöfart och sjösäkerhet handläggs i Finland av sjöfartsstyrel- 

sen och i Sverige av sjöfartsverket. De båda myndigheterna har inom sina 

ansvarsområden ett omfattande och gott samarbete. Inom ramen för detta 

samarbete bevakas fortlöpande bl.a . sjösäkerhetsfrågorna i Ålands hav, 

Bottenhavet och Bottenviken. För närvarande pågår sålunda överlägg

ningar om gemensamma åtgärder för att förbättra farlederna i Ålands hav i 

avsikt att öka sjösäkerheten i området. Också förutsättningarna för och 

behovet av trafikseparationer för sjöfarten i Ålands hav och Kvarken har 

behandlats. Slutsatsen av myndigheternas hittillsvarande arbete är att man 

för närvarande anser trafikseparation som en mindre effektiv metod att 

förbättra farledssäkerheten. Regeringarna, som anser att ansvaret för det 

operativa sjösäkerhetsarbetet bör vila på de ansvariga myndigheterna, 

delar denna uppfattning.

Rek. 20/1982/t

D 1984



1968 Rek. 20/1982/t: Bilaga

Betänkande av Nordiska rådets trafikutskott över meddelandet

Till Nordiska rådets trafikutskott har hänvisats meddelande om rekom

mendation nr 20/1982. I rekommendationen hemställs till regeringarna i 

Finland och Sverige att undersöka förutsättningarna för att införa trafikse

parationer för sjöfarten i Ålands hav och Kvarken.

Av meddelandet till 32:a sessionen framgår att de myndigheter i län

derna som handlägger frågor om sjöfart och sjösäkerhet har ett omfattande 

samarbete inom sina ansvarsområden. För närvarande pågår överläggning

ar om gemensamma åtgärder för att förbättra farlederna i Ålands hav. 

Också förutsättningarna för och behovet av trafikseparationer för sjöfarten 

i Ålands hav och Kvarken har behandlats. Slutsatsen av myndigheternas 

hittillsvarande arbete är att man för närvarande anser trafikseparation som 

en mindre effektiv metod för att förbättra farledssäkerheten.

Mot bakgrund av det ovan anförda föreslår utskottet

att Nordiska rådet lägger meddelandet till handlingarna och anser 

rekommendation nr 20/1982 för rådets del slutbehandlad.

Stockholm den 23 januari 1984

BILAGA

Bjarne Mørk Eidem (A) 

Ole Henriksen fSF) 

Karl Erik Häll (s) 

Paavo Lipponen (Sd) 

Petter Thomassen (H)

Gudrún Helgadóttir (Ab) 

Per Olof Håkansson fsj 

Olof Jansson (AS) 

Per Petersson (m) 

Ole Gabriel Ueland (Sp)

Marjatta Väänänen (K) 

Förman



1969

Meddelande

om rekommendation nr 1/1983 angående enhetliga villkor för rese- 

rabatter

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet

1. att göra en översyn av rabattsystemen i järnvägs-, buss-, fäij- och 

flygtrafiken i Norden i syfte att harmonisera villkoren för att erhålla 

reserabatter, förenkla rabattsystemen och göra dem mer överskådliga

2. att regelbundet publicera en broschyr om gällande priser och rabatter 

i den nordiska järnvägs-, buss-, fäij- och flygtrafiken samt villkoren för att 

erhålla dessa.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

I anledning av rekommandasjonen er arbeidet satt i gang for å skaffe 

oversikt over rabattsystemene i hvert av de nordiske land, for deretter å 

sammenstille disse med henblikk på å tydeliggjøre ulikhetene. En harmoni

sering vil på grunn av ulike markedsforhold ikke alltid gavne det formål de 

rutegående transportmidler har med slike rabatter, nemlig å styrke sin 

økonomi ved utnyttelse av ledig kapasitet og markedstilpasning i det hele.

*Rek. 1/1983/t

D 1984



1970

*Rek. 2/1983/t

D 1984

Meddelande

om rekommendation nr 2/1983 angående bilbälte i bilens baksäte

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet

1. att medverka till att de länder i Norden som för närvarande inte har 

bestämmelsen att nya bilar skall vara utrustade med bilbälte också i baksä

tet inför sådan bestämmelse samt

2. att informera om värdet av att använda bilbältet i bilens baksäte och 

därefter företa en utvärdering av betydelsen av dessa åtgärder.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

Finland, Norge och Sverige har krav på att alla nya bilar skall vara 

utrustade med bilbälten i såväl fram- som baksäten. Danmark och Island 

har inte något sådant krav.

Beträffande informationsverksamheten ankommer den på berörda myn

digheter och skilda organ i de nordiska länderna. I samtliga länder före

kommer också information om värdet av att använda bilbälte i baksätet. 

Utvärderingen av dessa informationsinsatser -  liksom naturligtvis infor

mationsinsatserna som sådana — bör kunna främjas av resultaten av det 

s. k. BASKET-projektet som bedrivs av Nordiska trafiksäkerhetsrådet 

med medel från Nordiska ministerrådets projektbudget. Projektet, som 

heter ” Den förväntade verkan av att använda personlig skyddsutrustning 

för vuxna och barn i personbilars baksäten” , beräknas bli avslutat under år

1983.



1971

*Rek. 3/1983/t

D 1984

Meddelande

om rekommendation nr 3/1983 angående viltolyckor i vägtrafiken

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet 

att utföra en översyn av genomförd forskning om viltolyckor i vägtrafi

ken i syfte att koordinera och systematisera information om resultaten av 

den forskning som har genomförts.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

De nordiska länderna har genomfört flera undersökningar av viltolyc

korna och de åtgärder som behövs för att minska olyckorna. Ytterligare 

forskning på området är inte omedelbart påkallad. Det finns ett gott under

lag för att besluta om lämpliga åtgärder.

Nordiska trafiksäkerhetsrådet (NTR) har anmodat Nordisk kommitté 

för trafiksäkerhetsforskning att ställa samman befintliga kunskaper på 

området. När så har skett kommer NTR att ta ställning till vilka ytterligare 

åtgärder som kan behövas.



1972

om rekommendation nr 4/1983 angående räknecenter för väder

prognoser

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att kartlägga 

möjligheterna för upprättandet av ett gemensamt räknecenter för väder

prognoser i Norden samt undersöka om en samköming av de meteorolo

giska institutionernas datakapacitet eventuellt redan i ett tidigt skede kun

de genomföras.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

Tanken om oprettelse af et fælles nordisk regnecenter til operationel 

drift af en nordisk vejrprognosemodel (H IRLA M ) har uafhængigt af med

lemsforslaget været undersøgt af de nordiske meteorologidirektører, der i 

efteråret 1982 måtte konstatere, at denne tanke ikke da kunne vinde enig 

tilslutning.

Direktørerne var imidlertid enige om, at det er ønskeligt i nordisk samar

bejde at søge udarbejdet en H IRLAM-model, og det blev på grundlag af en 

af dem nedsat arbejdsgruppe i september 1983 besluttet at anbefale igang

sættelse af et nordisk HIRLAM-projekt, der delvis søges finansieret af 

midler af Nordisk Ministerråd.

Totaludgifterne er beregnet til N O K  12 millioner hvoraf 5,5 millioner 

N O K  (=  46%) vil blive søgt finansieret af Nordisk Ministerråd. Ansøgning 

om en bevilling i 1984 på 300000 N O K  til projektets fase 1 er anbefalet af 

Nordisk embedsmandskomité for transportspørgsmål og vil blive behand

let af Nordisk Ministerråd i februar 1984.

Rek. 4/1983/t

D 1984

Meddelande

BILAGA

Fråga vid Nordiska rådets 32:a session angående räknecenter för 

väderprognoser

(Se sak E 29, s. 2064)
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Rek. 5/1983/j

D 1984

om rekommendation nr 5/1983 angående ändring av Helsingforsavta- 

lets artiklar 44, 47, 48, 49, 55, 60, 61 och 63 avseende Färöarnas, 

Grönlands och Ålands representation i Nordiska rådet

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd henstiller til regeringerne i Danmark, Finland, Island, 

Norge og Sverige at ændre Helsingforsaftalens artikler 44, 47, 49, 55, 60, 

61 og 63 som foreslået i betænkningen fra Komiteen for udredning af 

spørgsmålet om Færøernes, Grønlands og Ålands repræsentation i Nor

disk Råd (NU 1982:6) og at ændre artikel 48, således at denne bestem

melse affattes:

” Danmarks Riges delegation består af de af folketinget valgte medlem

mer og de af regeringen udpegede repræsentanter samt af Færøernes og 

Grønlands i andet stykke nævnte delegationer. Finlands delegation består 

af de af riksdagen valgte medlemmer og de af regeringen udpegede repræ

sentanter samt af i andet stykke nævnte Ålands delegation. Delegationen 

for hvert af de øvrige lande består af de af den folkevalgte forsamling 

valgte medlemmer og de af regeringen udpegede repræsentanter.

Færøernes delegation består af de af lagtinget valgte medlemmer og de af 

landsstyret udpegede repræsentanter. Grønlands delegation består af de af 

landstinget valgte medlemmer og de af landsstyret udpegede repræsen

tanter. Ålands delegation består af de af landstinget valgte medlemmer og 

de af landskapsstyrelsen udpegede repræsentanter.

Ved ” delegation” forstås i artikel 52, 53, 54, stk. 1, og 58, stk. 2, landets 

delegation.”

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

Ved en højtidelighed i Reykjavik undertegnede de nordiske samarbejds- 

ministre den 15. juni 1983 de ændringer til Helsingforsaftalen som Nordisk 

Råd anbefalede i rekommandationerne nr 5, 8 og 911983. Endvidere under

tegnede de nordiske kultur- og undervisningsministre den 13. juni i Göte

borg og samarbejdsministrene den 15. juni i Reykjavik, til opfølgelse af 

rekommandation nr 711983 ændringer i henholdsvis kulturaftalen og i

Meddelande



1974 Rek. 5/1983/j

transportaftalen i konsekvens af de vedtagne ændringer til Helsingforsafta-

Til opfyldelse af rekommandation nr 611983 vedtog samarbejdsminist- 

rene ligeledes den 15. juni 1983 de i Petri-komiteens betænkning foreslåede 

ændringer til ministerrådets forretningsorden (arbejdsordning).

De fem landes regeringer har i efteråret for deres respektive parlamenter 

fremlagt forslag til ratifikation af de nævnte ændringer til overenskom

sterne.

Ændringer til Helsingforsaftalen vil træde i kraft 30 dage efter den dato, 

hvor det sidste af de fem lande har deponeret sine ratifikationsinstru

menter. Den ændrede kulturaftale og den ændrede transportaftale træder i 

kraft den første dag i den måned, der følger efter den dag da samtlige lande 

har deponeret deres ratifikationsinstrumenter.

Nordiska ministerrådet anser för sin del att ändamålet med rekommen

dationerna nr 5-9/1983 därmed har uppfyllts.



1975Rek. 5/1983/j: Bilaga

BILAGA

Betänkande av Nordiska rådets juridiska utskott över meddelandena 

om rekommendationerna nr 5/1983 angående ändring av Helsing- 

forsavtalets artiklar 44, 47, 48, 49, 55, 60, 61 och 63 avseende 

Färöarnas, Grönlands och Ålands representation i Nordiska rådet, 

nr 6/1983 angående ändring av Nordiska ministerrådets arbetsord

ning avseende Färöarnas, Grönlands och Ålands deltagande i arbetet 

i ministerrådet och dess organ, nr 7/1983 angående granskning av 

och förslag till ändringar i olika nordiska samarbetsavtal avseende 

Färöarnas, Grönlands och Ålands deltagande i samarbetet, nr 8/1983 

angående ändring av artikel 8 i Helsingforsavtalet avseende skolun

dervisning om Färöarna, Grönland och Åland och nr 9/1983 an

gående ändring av Helsingforsavtalets artikel 58

Da rekommandationerne på nuværende tidspunkt er opfyldt efter deres 

indhold - et resultat, som juridisk udvalg af de grunde, der er anført i 

udvalgets betænkninger over de forslag, der gav anledning til rekomman

dationerne, tillægger den allerstørste betydning - indstiller juridisk ud

valg, at

Nordisk Råd tager meddelelserne om rekommandationerne

- nr. 5/1983 om ændring af Helsingforsaftalens artikler 44, 47, 48, 

49, 55, 60, 61 og 63 vedrørende Færøernes, Grønlands og Ålands 

repræsentation i Nordisk Råd,

-  nr. 6/1983 om ændring af Nordisk Ministerråds arbejdsordning 

vedrørende Færøernes, Grønlands og Ålands deltagelse i mini

sterrådet og dets organer,

-  nr. 7/1983 om granskning af og forslag til ændringer i forskellige 

samarbejdsaftaler i henseende til Færøernes, Grønlands og 

Ålands deltagelse i samarbejdet,

-  nr. 8/1983 om ændring af artikel 8 i Helsingforsaftalen vedrørende 

skoleundervisning om Færøerne, Grønland og Åland, og

-  nr. 9/1983 om ændring af Helsingforsaftalens artikel 58 til efter

retning og anser rekommandationerne for færdigbehandlede for 

rådets vedkommende.

Stockholm, den 26. februar 1984

Lennart Andersson (s) 

Guttorm Hansen (A) 

Hans Ny hage (m)

Heikki Riihijärvi (Smp) 

Jens Steffensen (KrF)

Flemming Hansen (KF) 

Odvar Nordli (A) 

Tuulikki Petäjäniemi (Kok) 

Arne Skauge (H) 

Bernhardt Taste sen (S) 

Formand

Friðjón Pórdarson (Sj)
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Rek. 6/1983/j

D 1984

Meddelande

om rekommendation nr 6/1983 angående ändring av Nordiska minis

terrådets arbetsordning avseende Färöarnas, Grönlands och Ålands 

deltagande i arbetet i ministerrådet och dess organ

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd henstiller til Nordisk Ministerråd samtidig med ikrafttræ

delsen af den i punkt 1 rekommanderede ændring af Helsingforsaftalen at 

ændre arbejdsordningen for Nordisk Ministerråd således, at Færøerne, 

Grønland og Åland sikres mulighed for at deltage i arbejdet i Nordisk 

Ministerråd og dets organer i overensstemmelse med Helsingforsaftalens 

bestemmelser.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983: 

Ministerrådet hänvisar till meddelande om uppföljningen av rådets re

kommendation nr 511983.



1977Rek. 6/1983/j: Bilaga

BILAGA

Betänkande av Nordiska rådets juridiska utskott över meddelandena 

om rekommendationerna nr 5/1983 angående ändring av Helsing- 

forsavtalets artiklar 44, 47, 48, 49, 55, 60, 61 och 63 avseende 

Färöarnas, Grönlands och Ålands representation i Nordiska rådet, 

nr 6/1983 angående ändring av Nordiska ministerrådets arbetsord

ning avseende Färöarnas, Grönlands och Ålands deltagande i arbetet 

i ministerrådet och dess organ, nr 7/1983 angående granskning av 

och förslag till ändringar i olika nordiska samarbetsavtal avseende 

Färöarnas, Grönlands och Ålands deltagande i samarbetet, nr 8/1983 

angående ändring av artikel 8 i Helsingforsavtalet avseende skolun

dervisning om Färöarna, Grönland och Åland och nr 9/1983 an

gående ändring av Helsingforsavtalets artikel 58

(Se sak 5II983lj: Bilaga)
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Rek. 7/1983/j

D 1984

Meddelande

om rekommendation nr 7/1983 angående granskning av och förslag 

till ändringar i olika nordiska samarbetsavtal avseende Färöarnas, 

Grönlands och Ålands deltagande i samarbetet

fÖverlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd henstiller til regeringerne i Danmark, Finland, Island, 

Norge og Sverige snarest at gennemgå andre nordiske samarbejdsaftaler 

end Helsingforsaftalen og på baggrund heraf fremsætte de eventuelle for

slag til ændringer, som er nødvendige for at sikre Færøerne, Grønland og 

Åland mulighed for at deltage i dette samarbejde på ministerniveau på 

samme vilkår som foreslået i punkt 1 og punkt 2 vedrørende samarbejdet 

inden for Helsingforsaftalens rammer.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

M inisterrådet hänvisar till meddelande om  uppföljn ingen av rådets re

kommendation nr 511983.



1979Rek. 7/1983/j: Bilaga

BILAGA

Betänkande av Nordiska rådets juridiska utskott över meddelandena 

om rekommendationerna nr 5/1983 angående ändring av Helsing- 

forsavtalets artiklar 44, 47, 48, 49, 55, 60, 61 och 63 avseende 

Färöarnas, Grönlands och Ålands representation i Nordiska rådet, 

nr 6/1983 angående ändring av Nordiska ministerrådets arbetsord

ning avseende Färöarnas, Grönlands och Ålands deltagande i arbetet 

i ministerrådet och dess organ, nr 7/1983 angående granskning av 

och förslag till ändringar i olika nordiska samarbetsavtal avseende 

Färöarnas, Grönlands och Ålands deltagande i samarbetet, nr 8/1983 

angående ändring av artikel 8 i Helsingforsavtalet avseende skolun

dervisning om Färöarna, Grönland och Åland och nr 9/1983 an

gående ändring av Helsingforsavtalets artikel 58

(Se sak 5II983lj: Bilaga)
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Rek. 8/1983/j

D 1984

Meddelande

om rekommendation nr 8/1983 angående ändring av artikel 8 i Hel- 

singforsavtalet avseende skolundervisning om Färöarna, Grönland 

och Åland

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd henstiller til regeringerne i Danmark, Finland, Island, 

Norge og Sverige at ændre Helsingforsaftalens artikel 8, således at bestem

melsen affattes:

” Undervisningen og uddannelsen skal i skolerne i de nordiske lande i 

passende omfang omfatte undervisning om sprog, kultur og almindelige 

samfundsforhold i de øvrige nordiske lande, herunder Færøerne, Grønland 

og Åland.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

M inisterrådet hänvisar till meddelande om  uppföljn ingen av rådets re

kommendation nr 511983.
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BILAGA

Betänkande av Nordiska rådets juridiska utskott över meddelandena 

om rekommendationerna nr 5/1983 angående ändring av Helsing- 

forsavtalets artiklar 44, 47, 48, 49, 55, 60, 61 och 63 avseende 

Färöarnas, Grönlands och Ålands representation i Nordiska rådet, 

nr 6/1983 angående ändring av Nordiska ministerrådets arbetsord

ning avseende Färöarnas, Grönlands och Ålands deltagande i arbetet 

i ministerrådet och dess organ, nr 7/1983 angående granskning av 

och förslag till ändringar i olika nordiska samarbetsavtal avseende 

Färöarnas, Grönlands och Ålands deltagande i samarbetet, nr 8/1983 

angående ändring av artikel 8 i Helsingforsavtalet avseende skolun

dervisning om Färöarna, Grönland och Åland och nr 9/1983 an

gående ändring av Helsingforsavtalets artikel 58

(Se sak 5II983lj: Bilaga)
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Meddelande

om rekommendation nr 9/1983 angående ändring av Helsingforsavta- 

lets artikel 58

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd opfordrer regeringerne i Danmark, Finland, Island, Norge 

og Sverige til at søge Helsingforsaftalen ændret, så artikel 58, stk. 2, 

affattes således:

” Plenarforsamlingen, eller i henhold til plenarforsamlingens bemyndi

gelse Præsidiet, træffer for hvert budgetår bestemmelse om, hvorledes de 

fælles udgifter skal fordeles mellem delegationerne. Præsidiet kan i særlige 

tilfælde træffe beslutning om at ændre denne fordeling.”

Rek. 9/1983/j

D 1984

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

M inisterrådet hänvisar till meddelande om  uppföljn ingen av rådets re

kommendation nr 511983.



1983Rek. 9/1983/j: Bilaga

BILAGA

Betänkande av Nordiska rådets juridiska utskott över meddelandena 

om rekommendationerna nr 5/1983 angående ändring av Helsing- 

forsavtalets artiklar 44, 47, 48, 49, 55, 60, 61 och 63 avseende 

Färöarnas, Grönlands och Ålands representation i Nordiska rådet, 

nr 6/1983 angående ändring av Nordiska ministerrådets arbetsord

ning avseende Färöarnas, Grönlands och Ålands deltagande i arbetet 

i ministerrådet och dess organ, nr 7/1983 angående granskning av 

och förslag till ändringar i olika nordiska samarbetsavtal avseende 

Färöarnas, Grönlands och Ålands deltagande i samarbetet, nr 8/1983 

angående ändring av artikel 8 i Helsingforsavtalet avseende skolun

dervisning om Färöarna, Grönland och Åland och nr 9/1983 an

gående ändring av Helsingforsavtalets artikel 58

(Se sak 5H983lj: Bilaga)
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Rek. 10/1983/k

D 1984

Meddelande

om rekommendation nr 10/1983 angående nordiskt kultursamarbete

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att med beak

tande av de synpunkter som framförts av Nordiska rådet med anledning av 

medlemsförslag A 61 Hk och ministerrådsforslag B 37lk fortlöpande utveck

la och utvidga det nordiska kultursamarbetet genom att i samarbetet inbe

gripa allt vidare medborgarkretsar i syfte att ytterligare stärka den nordis

ka gemenskapen.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsministrarna) 

meddelar den 7 december 1983:

Rekommandasjonens brede siktemål er å styrke ytterligere det nordiske 

fellesskap. Dette skal skje ved å utvikle og utvide det nordiske kultursam

arbeid, slik at dette samarbeid omfatter stadig videre kretser av medbor

gere.

Dette er siktemål som alle nordiske samarbeidstiltak og samarbeidspro

sjekter direkte eller indirekte er innrettet mot. Hovedtanken preger minis- 

terrådsforslaget B 37/k og medlemsforslaget A 61 Hk som ledet frem til 

rekommandasjonen.

Dette materiale har tjent som utgangspunkt og styringsgrunnlag for det 

praktiske arbeide gjennem året. Det har også tjent som rettesnor for de 

valg og strenge prioriteringer som er et karakteristisk trekk i den rådende 

økonomiske og budsjettmessige situasjon.

På dette grunnlag har det vært naturlig å ha rekommandasjonen og dens 

bakgrunnsmateriale for øye under utarbeidelsen av ministerrådets årsbe

retning. Denne beretning inneholder i virkeligheten også beretningen om 

aktivitetene innenfor den ramme rekommandasjonen trekker opp. Suple- 

rende opplysningar vil også finnes i ministerrådets beretninger om aktivite

ten under de øvrige rekommandasjoner.
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BILAGA

Till kulturutskottet har hänvisats av Nordiska ministerrådet till Nordis

ka rådets 32:a session avgivet meddelande om rekommendation nr 10/1983 

angående nordiskt kultursamarbete under 1980-talet.

Rekommendationen om kultursamarbetet under 1980-talet är allmänt 

formulerad, även om vissa antydningar om inriktningen av samarbetet 

anges i själva rekommendationstexten. Målen för och medlen i samarbetet 

anges i utskottets betänkande om de förslag som låg till grund för rekom

mendationen (A 61 l/k och B 37/k). Utskottet finner skäl att hänvisa till 

dem.

I meddelandet anförs att de frågor som rekommendationen aktualiserar 

fortlöpande bevakas i kulturavtalets organ och att de beaktas där så är 

relevant i ministerrådets berättelse. Detta innebär helt följdriktigt att det 

om rekommendationen avgivna avtalsenliga, särskilda meddelandet inte 

upptar någon sådan rapportering.

Utskottet finner detta rimligt, eftersom dubbelrapportering därigenom 

undviks. Utskottet avser att följa arbetet med rekommendationen via 

ministerrådets årliga berättelse (C 1), vilket utskottet sakligt sett uppfattar 

också som meddelande om rek. nr 10/1983. D å så är, föreslår utskottet 

redan nu avskrivning av rekommendationen, fastän utskottet givetvis i sig 

håller fast vid rekommendationens syfte.

Utskottet anser alltså att några skäl att kvarhålla rekommendationen på 

rådets dagordning inte längre föreligger och föreslår

att Nordiska rådet lägger meddelandet till handlingarna och anser 

rekommendation nr 10/1983 för rådets del slutbehandlad.

Stockholm den 27 januari 1984

Betänkande av Nordiska rådets kulturutskott över meddelandet

Arne Gadd (s)

Eidur Gudnason (A.)

Förman

Tytti Isohookana-Asunmaa (K) 

Peter Muurman (Sd)

Robert Pedersen (S)

Gunvor Schnitler (Hl 

Ingrid Sundberg (m)

Kirsti Kolle Grøndahl t A) 

Elsi Hetemäki-Olander (Kok)

Gunnel Jonäng (c) 

Sture Palm (s) 

Håkon Randal (H) 

Reiulf Steen (A) 

Pirkko Turpeinen (Skdl)
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Meddelande

om rekommendation nr 11/1983 angående ökat domicillandsstöd till 

institutioner på den nordiska kulturbudgeten

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar de nordiska ländernas regeringar att öka 

domicillandsstödet till institutionerna på den nordiska kulturbudgeten.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsministrarna) 

meddelar den 7 december 1983:

Rekommendationen avser uttryckligen endast institutionerna på den 

nordiska kulturbudgeten. Frågan är emellertid av ett sådant principiellt 

intresse att även finansieringsmodellerna för den allmänna budgetens insti

tutioner bör belysas.

En kartläggning av situationen för de båda ministerrådssekretariatens 

del har påbörjats för att få fram underlag för ministerrådets behandling av 

rekommendationen.

*Rek. 11/1983/k
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*Rek. 12/1983/k

D 1984

Meddelande

om rekommendation nr 12/1983 angående Nordens institut på Åland

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att upprätta ett 

Nordens institut på Åland.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsministrarna) 

meddelar den 7 december 1983:

I rekommendasjon nr 1611979 rekommenderte Nordisk råd Nordisk mi

nisterråd om å utrede forutsetningene for et Nordens institutt på Åland. På 

oppdrag fra Ministerrådet har regjeringsråd Ragnar Meinander utredet 

spørsmålet om forutsetningene for å opprette et Nordens institutt på 

Åland. Utredningen er en kartlegging av kulturlivet på Åland og inneholder 

forslag om hvordan et institutt kan forsterke forbindelsene mellom Åland 

og det øvrige Norden. Remissbehandling av utredningen er foretatt av 

undervisningsministeriet i Finland. I remissbehandlingen ble det gitt ut

trykk for at utredningen var et positivt grunnlag å arbeide videre på. 

Utredningen ble oversendt Nordisk råd, som på sin 31. sesjon vedtok at 

rek. nr. 1611979 dermed var sluttbehandlet. Ved samme sesjon vedtok 

Nordisk råd, i tråd med medlemsforslag A 646/k, å rekommendere Minis

terrådet at det opprettes et Nordens institutt på Åland.

Nordisk råds kulturutvalg har pekt på at planene bør konkretiseres og 

instituttet detaljplanlegges. På disposisjonsbevilgningen er for 1984 avsatt 

40000 D K K  til videre utredning av spørsmålet.



1988

om rekommendation nr 13/1983 angående videogram med nordiska 

TV-program och filmer

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar de nordiska ländernas regeringar att 

vidta åtgärder för att åstadkomma överenskommelse med upphovsmän

nens organisationer i syfte att bereda allmänheten tillgång till videogram 

med nordiska TV-program och filmer.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsministrarna) 

meddelar den 7 december 1983:

Ministerrådet har tillsatt en arbetsgrupp för kultur- och massmediefrågor 

med uppgift att svara för det sammanhållande arbetet med rekommenda

tioner inom området, fungera som ministerrådets rådgivare samt att med

verka till ett ökat erfarenhets- och idéutbyte i syfte att förbereda ett möjligt 

arbetsprogram för samarbete om elektroniska medier.

Nordiska rådets rekommendationer inom massmedieområdet omfattar 

två huvudområden, dels radio- och TV-samarbete, dels videogramsamar- 

bete.

Videogramsamarbete 

Som uppföljning av ett inledande arbetsmöte som hölls 1982 planerar 

ministerrådet i regi av kultur- och massmediegruppen en videogramkonfe- 

rens. Konferensen skall värdera de olika förslagen i aktuella rekommenda

tioner, bland annat möjlig nordisk distribution av videogram. Konferensen 

planeras till april 1984 i Finland.

Ministerrådet avväntar konferensens resultat för eventuella beslut om 

det fortsatta arbetet på videogramområdet.

Jäm för även meddelanden om rekommendationerna 4/1980 och 14/1983.

*Rek. 13/1983/k
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1989

om rekommendation nr 14/1983 angående erfarenhetsutbyte om kon

sekvenserna av en ökad videogramdistribution

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att etablera ett 

permanent nordiskt erfarenhetsutbyte om de juridiska, kulturella, tekniska 

och ekonomiska konsekvenserna av en ökad videogramdistribution samt 

om åtgärder i syfte att skapa möjligheter att positivt utnyttja det nya 

mediet.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsministrarna) 

meddelar den 7 december 1983:

Ministerrådet har tillsatt en arbetsgrupp för kultur- och massmediefrågor 

med uppgift att svara för det sammanhållande arbetet med rekommenda

tioner inom området, fungera som ministerrådets rådgivare samt att med

verka till ett ökat erfarenhets- och idéutbyte i syfte att förbereda ett möjligt 

arbetsprogram för samarbete om elektroniska medier.

Nordiska rådets rekommendationer inom massmedieområdet omfattar 

två huvudområden, dels radio- och TV-samarbete, dels videogramsamar- 

bete.

Videogramsamarbete 

Som uppföljning av ett inledande arbetsmöte som hölls 1982 planerar 

ministerrådet i regi av kultur- och massmediegruppen en videogramkonfe- 

rens. Konferensen skall värdera de olika förslagen i aktuella rekommenda

tioner, bland annat möjlig nordisk distribution av videogram. Konferensen 

planeras till april 1984 i Finland.

Ministerrådet avväntar konferensens resultat för eventuella beslut om 

det fortsatta arbetet på videogramområdet.

Jämför även meddelanden om rekommendationerna 411980 och 

1311983.

*Rek. 14/1983/k
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*Rek. 15/1983/k

D 1984

Meddelande

om rekommendation nr 15/1983 angående arktisk forskning

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att undersöka 

förutsättningarna för gemensamma insatser inom den arktiska forskning-

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsministrarna) 

meddelar den 7 december 1983:

I overensstemmelse med bemærkningerne i kulturudvalgets betænkning 

har spørgsmålet om et øget nordisk samarbejde inden for den arktiske 

forskning i bred forstand været drøftet i samarbejdsnævnet for de nordiske 

naturvidenskabelige forskningsråd (NOS-N). Denne drøftelse har ført til, 

at rådet for naturvidenskabelig forskning under NA VF har påtaget sig at 

arrangere en nordisk konference om emnet med henblik på at skabe 

oversigt over nordiske naturvidenskabelige forskeres ønsker om og hold

ninger til et øget nordisk samarbejde om udforskningen af de særlige 

forhold i de arktiske områder. Denne konference forventes at blive afholdt 

i sommeren 1984.

Spørgsmålet er endvidere blevet drøftet af Nordisk Forskningspolitisk 

Råd, der har vedtaget at gennemføre en tilsvarende kortlægning af interes

sen for øget nordisk samarbejde omkring arktisk forskning inden for sam

fundsvidenskab og humaniora. Nordisk Forskningspolitisk Råd vil tage det 

samme spørgsmål op igen på baggrund af de nævnte udredningar og kon

ferencer.

Ministerrådet vil afvente resultaterne af overvejelserne i henholdvis 

NOS-N og Nordisk Forskningspolitisk Råd, før man foretager sig yderli

gere i spørgsmålet.
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Meddelande

om rekommendation nr 16/1983 angående program för samarbete 

om miljövård

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att med beak

tande av de synpunkter som framförts av Nordiska rådet antaga ett revide

rat program för nordiskt samarbete om miljövård samt att kontinuerligt 

och i fortlöpande kontakt med Nordiska rådet vidareutveckla och fördjupa 

det nordiska miljövårdssamarbetet.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

Nordisk Ministerråd vedtog i foråret 1983 at fastlægge program for 

nordisk samarbejde om miljøbeskyttelse 1983-1987.

Den vedtagne udgave af programmet er senere publiceret og distribueret 

til en bred kreds i Norden. Det fastlagte program svarer stort set til det 

ministerrådsforslag, som Nordisk Råd rekommanderer ministerrådet at 

vedtage. Ministerrådet har sat arbejdet med opfølgningen af programmet i 

gang og tager i dette arbejde bl. a. hensyn til de synspunkter, som Nordisk 

Råd fremførte i drøftelserne om denne sag. Et specielt prioriteret område 

er luftforureningen (jvf. meddelserne på rek. 19-20-21-22/83).

Ministerrådet finder at formålet med rekommandationen dermed er op

fyldt.

Rek. 16/1983/s

D 1984
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Betänkande av Nordiska rådets social- och miljöutskott över medde

landet

Till Nordiska rådets social- och miljöutskott har hänvisats meddelande 

om rekommendation nr 16/1983 angående program för samarbete om miljö

vård.

Genom framläggandet av ett ministerrådsforslag B 46/s till den 31:a 

sessionen om nordiskt samarbete på miljövårdsområdet innebärande en 

revision av nu gällande, har syftet med rekommendationen i den delen och 

rådets hemställan i C 1/1982 uppnåtts. Utskottet avser att följa ministerrå

dets arbete på miljövårdsområdet inom ramen för den årliga ministerråds- 

berättelsen samt inom ramen för den budgetprocedur som tillämpas 

fr. o. m. hösten 1982.

Mot bakgrund av det ovan framförda föreslår utskottet

att Nordiska rådet lägger meddelandet till handlingarna och anser 

att rekommendation nr 16/1983 för rådets del är slutbehandlad.

BILAGA

Stockholm den 26 januari 1984

Margrete Auken (SF) 

Margit Hansen-Krone (H) 

Ilkka Kanerva (Kok) 

Grethe Lundblad (s)

Pétur Sigurdsson (Sj)

Rune Gustavsson (c) 

Tyra Johansson (s) 

Timo Kietäväinen (K) 

Astrid Murberg Martinsen (A) 

Odd With (Kr. F.) 

Förman



1993

om rekommendation nr 17/1983 angående intensifierat nordiskt 

forskningssamarbete på energi- och miljöområdet

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet:

a. att genom förbättrad och mera jämförbar statistik och framläggandet 

av prognoser över de samlade energitillgångarna och över den förväntade 

energiförbrukningen i Norden låta utarbeta en nordisk energiförsörjnings- 

modell,

b. att intensifiera och vidareutveckla forskningssamarbetet om utnytt

jandet av nya och förnybara energikällor,

c. att samarbeta om etablerandet av demonstrationsanläggningar i full 

skala för provning av bland annat alternativa energikällor,

d. att förstärka Nordiska samarbetsorganets för vetenskaplig informa

tion resurser på energi- och miljöområdet,

e. att samordna de nationella energiinstitutens verksamhet i Norden i 

syfte att nå fram till en ändamålsenlig arbetsfördelning och bättre utnytt

jande av redan befintliga resurser samt

f. att samarbeta på forskarutbildningens område inom energi- och mil

jöområdet.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

A. Med henblik på at udarbejde en forbedret og mere sammenlignelig 

energistatistik har en særlig energiplanlægningsgruppe under Nordisk M i

nisterråd etableret kontakt mellem de statistiske centralbureauer samt 

Nordel og dem, der er de ansvarlige for energistatistik hos de nationale 

myndigheder. Der er endvidere igangsat et projekt, der skal kortlægge den 

nuværende måde at udarbejde statistik på samt give anvisninger på, hvor

ledes der skabes bedre overensstemmelse mellem de nordiske landes ener

gistatistikker. Projektet forventes afsluttet i 1984.

B. Nordisk Ministerråd nedsatte den 9. februar 1982 Nordisk kontakt

gruppe for energiforskning med repræsentanter fra de programstyrende 

organer inden for energiforskningsområdet. I denne gruppe behandles og

*Rek. 17/1983/s
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koordineres de nationale energiforskningsprojekter, og således også forsk

ning vedrørende nye og vedvarende energikilder. Kontaktgruppen har 

udarbejdet et nordisk samarbejdsprogram for energiforskning som blev 

forelagt de nordiske energiministre på deres møde den 8. juni 1983. Dette 

samarbejdsprogram omfatter blandt andet intensiveret samarbejde på om

råderne varmepumper, vindenergi, alternative drivmidler, brændselsfor

ædling, forbrænding, brændselsceller, sammensatte processer for 

elgenerering, kulteknologi og geologi med relation til energisektoren. Her

til kommer, at der inden for rammerne af det nordiske forskningsprogram 

om sikkerhed på energiområdet foretages en udredning af de miljømæssige 

konsekvenser af vedvarende energikilder (Miljøeffektdelen -  M IL  6). 

Dette projekt fremlægger rapport i 1984.

C. Med hensyn til etablering af demonstrationsanlæg og prøvning af 

alternative energikilder har Nordisk Ministerråd inden for arbejdet af den 

under punkt B nævnte energiforskningsgruppe gennemført et samarbejds

projekt mellem de nordiske prøvestationer, der har ansvaret for den na

tionale afprøvning af anlæg inden for feltet alternative energikilder. En 

rapport om dette emne samt anbefalinger til et struktureret samarbejde er 

udgivet i efteråret 1983 i NORD-serien. Videre kan nævnes at Nordisk 

Industrifond støtter et samarbejdsprojekt mellem Finland og Sverige om 

forgasning af tørv.

D+ E . Med henblik på at øge informationsudvekslingen mellem de nor

diske lande på energiforskningsområdet har Nordisk Ministerråd finan

sieret opbygningen af et registreringssystem således, at alle energiforsk

ningsprojekter i Norden, der modtager støtte, registreres centralt. Dette 

system tillader udarbejdelse af samlede oversigter, kataloger m.v.  samt 

udsendelse af projektlister inden for de enkelte fagfelter. Systemet er 

databaseret og administreres af bibliotekerne ved de nordiske energiinsti

tutter: Risø i Danmark, VTT i Finland, Studsvik i Sverige og instituttet for 

energiteknik i Norge. Også inden for sikkerhedsforskningsprogrammets 

miljøeffektdel - der involverer en lang række forskningsinstitutioner — er 

der skabt et forum for udveksling af information og videnskabeligt mate

riale.

F. Med henblik på at støtte forskeruddannelsen i de nordiske lande har 

den nordiske kontaktgruppe for energiforskning udarbejdet et system, der 

åbner muligheder for at give bevillinger til finansiering af kontakt og 

projektopfølgningsaktiviteter for forskere fra de nordiske lande. Der ydes 

således ikke alene rejsestøtte til dækning af omkostninger ved deltagelse i 

seminarier, efteiuddannelseskurser m. v. til de enkelte forskere, men også 

til kontaktrejser med henblik på at sætte forskere i stand til at følge 

projektarbejdet inden for et givet fagfelt i et andet nordisk land.

Nordisk Ministerråd anser hermed hensigten med rekommandationen 

for opfyldt.
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Meddelande

om rekommendation nr 18/1983 angående data och statistik på ener- 

gi- och miljöområdet

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar de nordiska ländernas regeringar att på 

internationellt plan verka för enhetliga metoder för insamling av data och 

statistik på energi- och miljöområdet.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

Nordisk Ministerråd har nedsat en gruppe, der varetager samarbejdet 

inden for energiplanlægningsområdet. Denne gruppe har igangsat et pro

jekt med henblik på koordinering af de nordiske landes energistatistikker, 

ligesom der er udarbejdet sammenlignelige energistatistikker i overens

stemmelse med anbefalingerne i rekommandation nr. 17. Dette arbejde 

videreføres således, at der ved udarbejdelsen af sammenlignelig statistik 

tages hensyn til den indrapportering, som kræves til EF, O ECD , ECE og 

IEA .

Nordisk Ministerråd anser hermed hensigten med rekommandationen 

for opfyldt.

*Rek. 18/1983/s
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om rekommendation nr 19/1983 angående gemensamma nordiska 

normer för svavelutsläpp

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att på basen av 

den studie som utförs inom ramen för ECE-konventionen angående gräns

överskridande luftföroreningar utarbeta en överenskommelse om gemen

samma normer för svavelutsläpp i de nordiska länderna.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

De nordiske lande har både nationalt og i internationalt samarbejde 

intensiveret indsatsen for begrænsning af luftforureningen herunder spe

cielt begrænsning af udslippene af S 0 2.

I marts 1983 trådte ECE-konventionen om langtransporteret grænse

overskridende luftforurening i kraft. De nordiske landes samarbejde bærer 

en del af æren for tilkomsten af konventionen og landene satser nu store 

ressourcer i opfølgningsarbejdet. Konventionen følges op ved gennemfø

relse af effektstudier og ved etablering af bindende aftaler mellem landene 

om reduktioner i udslippene først og fremmest af S 0 2.

De nordiske lande har stillet forslag om at konventionens deltagerlande 

inden for de næste 10 år reducerer udslippene af S 0 2 med 30%, og dette 

forslag er nu under forhandling. Landene er af den opfattelse, at en sådan 

procentvis reduktion er et bedre forhandlingsgrundlag og indebærer mere 

realistiske gennemførelsesmuligheder end forslag knyttet til normer for 

svovludslip på enkelte anlæg eller anlægstyper. Et afgørende hensyn er her 

at landenes energisystemer, industristruktur og geografi er meget forskellig 

og at det derfor vil være mest omkostningseffektivt at overlade til de 

enkelte lande selv at tilrettelægge forholdene for en procentvis reduktion af 

udslippene.

Det forsknings- og udredningsarbejde, som er nødvendigt for at få et 

relevant beslutningsgrundlag i spørgsmålet om reduktioner af udslippene 

gennemføres for hoveddelens vedkommende nationalt. Visse spørgsmål 

udredes i nordisk samarbejde og visse spørgsmål udredes specielt i til

knytning til sekretariatet for ECE-konventionen.
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På nordisk plan gennemføres for tiden projektprogrammet om miljøef

fekter af energiproduktion (MIL-projekterne), som vil give et værdifuldt 

bidrag til belysningen af en række vigtige spørgsmål. Fra 1984 vil minister

rådet igangsætte et nyt projektprogram angående luftforurening. Dette 

program skal gennemføres over årene 1984-85 og 86 og behandle såvel 

langtransporteret luftforurening (måleprogram, modeller/meteorologiske 

forhold, virkninger og tiltag) som luftforurening i byer (bilgasser,, helseef

fekter, eksponering) og problemer i relation til den administrative styring 

på området (tilsyn og kontrol, retningslinier for luftkvalitet). På lidt læn

gere sigt vil det materiale, som de nordiske lande således udarbejder, 

sammen med materiale udarbejdet i energisektoren og andre berørte sek

torer, kunne danne baggrunden for bedømmelsen af forskellige energi

kilders miljøskadelige effekter.



1998

om rekommendation nr 20/1983 angående intensifierat arbete på 

internationellt plan för begränsning av svavelutsläppen

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar de nordiska ländernas regeringar att 

samfallt på internationellt plan intensifiera arbetet för en begränsning av 

svavelutsläppen.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

De nordiske lande har både nationalt og i internationalt samarbejde 

intensiveret indsatsen for begrænsning af luftforureningen herunder spe

cielt begrænsning af udslippene af S 0 2.

I marts 1983 trådte ECE-konventionen om langtransporteret grænse

overskridende luftforurening i kraft. De nordiske landes samarbejde bærer 

en del af æren for tilkomsten af konventionen og landene satser nu store 

ressourcer i opfølgningsarbejdet. Konventionen følges op ved gennemfø

relse af effektstudier og ved etablering af bindende aftaler mellem landene 

om reduktioner i udslippene først og fremmest af S 0 2.

De nordiske lande har stillet forslag om at konventionens deltagerlande 

inden for de næste 10 år reducerer udslippene af S 0 2 med 30%, og dette 

forslag er nu under forhandling. Landene er af den opfattelse, at en sådan 

procentvis reduktion er et bedre forhandlingsgrundlag og indebærer mere 

realistiske gennemførelsesmuligheder end forslag knyttet til normer for 

svovludslip på enkelte anlæg eller anlægstyper. Et afgørende hensyn er her 

at landenes energisystemer, industristruktur og geografi er meget forskellig 

og at det derfor vil være mest omkostningseffektivt at overlade til de 

enkelte lande selv at tilrettelægge forholdene for en procentvis reduktion af 

udslippene.

Det forsknings- og udredningsarbejde, som er nødvendigt for at få et 

relevant beslutningsgrundlag i spørgsmålet om reduktioner af udslippene 

gennemføres for hoveddelens vedkommende nationalt. Visse spørgsmål 

udredes i nordisk samarbejde og visse spørgsmål udredes specielt i til

knytning til sekretariatet for ECE-konventionen.

Rek. 20/1983/s
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På nordisk plan gennemføres for tiden projektprogrammet om miljøef

fekter af energiproduktion (MIL-projekterne), som vil give et værdifuldt 

bidrag til belysningen af en række vigtige spørgsmål. Fra 1984 vil minister

rådet igangsætte et nyt projektprogram angående luftforurening. Dette 

program skal gennemføres over årene 1984-85 og 86 og behandle såvel 

langtransporteret luftforurening (måleprogram, modeller/meteorologiske 

forhold, virkninger og tiltag) som luftforurening i byer (bilgasser, helseef

fekter, eksponering) og problemer i relation til den administrative styring 

på området (tilsyn og kontrol, retningslinier for luftkvalitet). På lidt læn

gere sigt vil det materiale, som de nordiske lande således udarbejder, 

sammen med materiale udarbejdet i energisektoren og andre berørte sek

torer, kunne danne baggrunden for bedømmelsen af forskellige energi

kilders miljøskadelige effekter.

BILAGA

Fråga vid Nordiska rådets 32:a session angående försurningsproble- 

men

(Se sak E 5, s. 2036)
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om rekommendation nr 21/1983 angående program för mätning och 

evaluering av olika energislags miljöskadliga effekter samt förutsätt

ningar för förebyggande av miljöskadlig verksamhet i annat nordiskt 

land

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att

a. utarbeta långsiktiga program för mätning och evaluering av olika 

energislags miljöskadliga effekter,

b. utreda förutsättningarna för att ekonomiska resurser för forskning och 

expertis skall kunna ställas till förfogande för att förebygga miljöskadlig 

verksamhet i annat nordiskt land.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

De nordiske lande har både nationalt og i internationalt samarbejde 

intensiveret indsatsen for begrænsning af luftforureningen herunder spe

cielt begrænsning af udslippene af SO2.

I marts 1983 trådte ECE-konventionen om langtransporteret grænse

overskridende luftforurening i kraft. De nordiske landes samarbejde bærer 

en del af æren for tilkomsten af konventionen og landene satser nu store 

ressourcer i opfølgningsarbejdet. Konventionen følges op ved gennemfø

relse af effektstudier og ved etablering af bindende aftaler mellem landene 

om reduktioner i udslippene først og fremmest af S 0 2.

De nordiske lande har stillet forslag om at konventionens deltagerlande 

inden for de næste 10 år reducerer udsliprc h af S 0 2 med 30%, og dette 

forslag er nu under forhandling. Landene t: u den opfattelse, at en sådan 

procentvis reduktion er et bedre forhandlingsgrundlag og indebærer mere 

realistiske gennemførelsesmuligheder end forslag knyttet til normer for 

svovludslip på enkelte anlæg eller anlægstyper. Et afgørende hensyn er her 

at landenes energisystemer, industristruktur og geografi er meget forskellig 

og at det derfor vil være mest omkostningseffektivt at overlade til de 

enkelte lande selv at tilrettelægge forholdene for en procentvis reduktion af 

udslippene.
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Det forsknings- og udredningsarbejde, som er nødvendigt for at få et 

relevant beslutningsgrundlag i spørgsmålet om reduktioner af udslippene 

gennemføres for hoveddelens vedkommende nationalt. Visse spørgsmål 

udredes i nordisk samarbejde og visse spørgsmål udredes specielt i til

knytning til sekretariatet for ECE-konventionen.

På nordisk plan gennemføres for tiden projektprogrammet om miljøef

fekter af energiproduktion (MIL-projekterne), som vil give et værdifuldt 

bidrag til belysningen af en række vigtige spørgsmål. Fra 1984 vil minister

rådet igangsætte et nyt projektprogram angående luftforurening. Dette 

program skal gennemføres over årene 1984-85 og 86 og behandle såvel 

langtransporteret luftforurening (måleprogram, modeller/meteorologiske 

forhold, virkninger og tiltag) som luftforurening i byer (bilgasser, helseef

fekter, eksponering) og problemer i relation til den administrative styring 

på området (tilsyn og kontrol, retningslinier for luftkvalitet). På lidt læn

gere sigt vil det materiale, som de nordiske lande således udarbejder, 

sammen med materiale udarbejdet i energisektoren og andre berørte sek

torer, kunne danne baggrunden for bedømmelsen af forskellige energi

kilders miljøskadelige effekter.
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om rekommendation nr 22/1983 angående miljövårdsaspekternas be

aktande i internationella sammanhang vid utformningen av energi

politiken

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar de nordiska ländernas regeringar att i 

internationella sammanhang t. ex. inom UNEP, OECD  och ECE  föra fram 

krav på att miljövårdsaspekterna beaktas vid utformning av energipoliti

ken.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983.

I alle de nordiske lande sker udformningen af energipolitikken under 

hensyntagen til de øvrige sektorer der berøres, herunder miljøsektoren. 

Denne opmærksomhed overfor miljøeffekterne videreføres også, som en 

naturlig følge, i international sammenhæng. Inden for det nordiske samar

bejde er man ligeledes opmærksom på miljøaspekterne. Således tager en 

del af de tiltag, som er iværksat i henhold til det af de nordiske energi

ministre godkendte program om et intensiveret energisamarbejde, sigte på 

at udvikle energiformer som tilgodeser nye miljøkrav. Her kan blandt 

andet anføres rapporten ” Introduktion af nye og vedvarende energikilder 

(NU 1981:8), samt rapporten ” Alternative drivmidler i Norden” (NU 

1982:14). I begge tilfælde er hovedkonklusionerne oversat til engelsk og 

benyttes ved samordningen af nordiske landes energi- og miljøpolitik i 

internationale fora, blandt andet i EF, IEA , O ECD , UN EP (FN-konferen- 

cen om nye og vedvarende energikilder) samt ECE.

Endelig skal det nævnes at de nordiske lande i 1983, i det organ som blev 

oprettet for at gennemføre ECE-konventionen om grænseoverskridende 

luftforureninger, har foretaget et intensivt arbejde for at nå en generel 

reducering af svovludslip i Europa.

Nordisk Ministerråd anser hermed hensigten med rekommandationen 

for opfyldt.
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om rekommendation nr 23/1983 angående bevarande av naturmiljön 

i de arktiska farvattnen

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar de nordiska ländernas regeringar att ge 

ett aktivt stöd i strävandena för att bevara naturmiljön i de arktiska 

farvattnen.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

De nordiske landes regeringer har i mange år aktivt arbejdet med spørgs

mål omkring beskyttelse af naturmiljøet i Arktis, herunder de arktiske 

farvande. De nordiske lande er således involverede i arbejdet i Den inter

nationale Hvalfangstkommission, Washington-konventionen om forhind

ring af handel med truede dyr og F N ’s havretskonvention. Landene er 

enkeltvis og i samarbejde med både de øvrige nordiske lande og andre 

interesserede og berørte lande indstillet på at dette arbejde skal følges 

aktivt op.

Norge og Danmark har specielle interesser og forpligtelser i de arktiske 

farvande.

Norge har således udarbejdet forskrifter om regulering af naturindgreb 

på Svalbard og Jan Mayen, med det formål at værne naturen på land og i 

territorialfarvandene mod forurening eller anden påvirkning, som kan 

volde skade eller ulemper for mennesker eller miljøet. Der fastsættes bl. a. 

meldepligt ved en række indgreb. Der er også udarbejdet udkast til nye 

sikkerhedsforskrifter for undersøgelser og boring efter petroleumforekom

ster på Svalbard.

Såvel Norge som Danmark og en række andre involverede lande er med 

i isbjørnaftalen, hvorved isbjørnen fredes (indgået 1973-bekræftet 1981).

Danmark har endvidere været involveret i en dialog med den canadiske 

regering om havmiljøet mellem Canada og Grønland. Dette har i 1983 

resulteret i en aftale mellem de to lande til imødegåelse af den risiko for 

skader på miljøet, som kan følge af udvidelse af de økonomiske aktiviteter 

i området. Aftalen afløser tidligere midlertidige aftaler og fastsætter ret

ningslinier for at imødekomme anmodninger fra hvert af landene om at
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undersøge overtrædelser af bestemmelser om forureningsforebyggelse, 

-formindskelse og -kontrol, som måtte indtræffe i området. Aftalen om

handler også retningslinier for samarbejde om at fastlægge, overvåge og 

kontrollere ruteområder for skibe uden for territorialfarvandene. Formålet 

med dette er beskyttelse af havmiljøet til gavn for de økonomiske og 

sociale forhold i området. Endelig omfatter aftalen videnskabeligt samar

bejde.

Baggrunden for aftalen er bl. a. planerne om transport af gas og olie 

gennem farvandene mellem Canada og Grønland. De canadiske føderale 

myndigheders behandling af det foreliggende projekt om skibstransport af 

flydende naturgas fra et anlæg på en af de canadiske arktiske øer og sydpå 

(det såkaldte ” A .P .P” ) er blevet stillet i bero på ubestemt tid. Imidlertid 

opererer man nu fra canadisk side med andre olie- og gasudvindingsmu

ligheder, og der vil i forbindelse dermed eventuelt kunne blive iværksat et 

betydeligt antal helårstransporter med olie med isbrydende supertankskibe 

fra Beauforthavet gennem nordvestpassagen og sydpå. Dette projekt er for 

tiden genstand for nærmere overvejelser og analyser og man har i den 

forbindelse fra den danske regerings side gjort Canada opmærksom på, at 

man også må nære stærk bekymring over for denne mulighed, da den vil 

indebære alvorlige forstyrrelser og risici for grønlandsk område.
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om rekommendation nr 24/1983 angående klimatologisk vård av 

psoriasispatienter samt likartade principer för ersättning av kostna

der för vården

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att låta utreda 

förutsättningarna för ett utvidgat och intensifierat nordiskt samarbete 

kring vårdcentra på kurorter för psoriasissjuka samt möjligheterna till att 

skapa likartade principer för ersättning av kostnaderna för denna vård

form.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

Med hänvisning till rekommendationen har de nordiska centralorganisa

tionerna för psoriasispatienter anhållit om medel från ministerrådet för att 

genomföra en utredning. Nordiska nämnden för handikappfrågor har an

modats att yttra sig över ansökningen. Nordiska socialpolitiska kommittén 

kommer att behandla ärendet under våren 1984.
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Meddelande

om rekommendation nr 25/1983 angående samarbetsprojekt för små 

och mindre kända grupper av funktionshämmade

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att igångsätta ett 

nordiskt samarbetsprojekt för små och mindre kända grupper av funktions

hämmade och att detta projekt utförs i regi av Nordiska nämnden för 

handikappfrågor.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983: 

Nordiska nämnden för handikappfrågor har fått i uppdrag att inom 

området genomföra ett förprojekt, som beräknas bli avslutat under våren

1984. De budgetmässiga implikationerna behandlas i samband med diskus

sionerna om 1985 års budget.
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Meddelande

om rekommendation nr 26/1983 angående samarbete på sjömans- 

servicens område

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att företa en 

gemensam nordisk utredning om vilka lagstiftnings- och andra åtgärder 

som kan vidtas för att främja det nordiska samarbetet på sjömansservicens 

område, särskilt i fråga om verksamhetscentra i utomnordiska länder.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983: 

Nordiska ministerrådet konstaterar att det sedan länge pågått ett prak

tiskt inriktat samarbete på nordiskt plan, i syfte att öka sjömännens trivsel 

och möjligheter till sociala aktiviteter. Detta samarbete sker sedan några år 

i fastare former med regelbundna överläggningar mellan ledningarna för de 

nationella välfärdsorganisationerna. Dessutom anordnas vartannat år kon

ferenser för organisationernas styrelser och ledningar.

Under hösten 1983 har berörda myndigheter i de nordiska länderna 

övervägt vilka ytterligare åtgärder i den riktning som rekommendationen 

anger som kan behöva vidtas. Ett särskilt ad hoc-möte hålls inom kort 

mellan företrädare för ansvariga departement och ministerier m. fl., för att 

klargöra vilka konkreta uppföljningsåtgärder som är lämpliga.
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Meddelande

om rekommendation nr 27/1983 angående handlingsprogram för 

samarbete inom bostads- och byggområdet

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Ministerråd å vedta et handlings

program innen bolig- og byggeområdet i overensstemmelse med de syns

punkter som er framført av Nordisk Råd, samt kontinuerlig og i fortlø

pende kontakt med Nordisk Råd videreutvikle det nordiske samarbeidet 

på dette området.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

Det förslag till handlingsprogram för nordiskt samarbete inom bostads- 

och byggsektorn som framlades på Nordiska rådets sesssion 1982 har 

reviderats på grundval av rekommendation nr 27/1983/e. Nordiska rådets 

ekonomiska utskott har i sitt möte den 14 jun i 1983 behandlat det revidera

de förslaget till handlingsprogram och konstaterat sig kunna ansluta sig till 

detta. Nordiska ministerrådet har den 22 augusti 1983 fastställt handlings

programmet (se Bilaga).

Ministerrådet anser mot denna bakgrund att syftet med rekommendatio

nen har tillgodosetts.

Rek. 27/1983/e
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Handlingsprogram för nordiskt samarbete inom bostads- och bygg

sektorn

Inledning

Ministerrådets första handlingsprogram för det nordiska samarbetet 

inom byggsektorn fastställdes år 1972.1 det följande handlingsprogrammet 

från år 1977 konstaterades, att ministerrådet avser att verka för ett ökat 

utbyte av idéer och planer om den framtida bebyggelsen, ett utvidgat 

samarbete och en ökad integration av de nordiska byggmarknaderna. 

Samarbetet skulle främst omfatta den egentliga byggsektorn. Vidare kon

staterades, att det även kan bli aktuellt att inom ministerrådet behandla 

frågor om bebyggelsemiljö och bostadspolitik. Samarbetet inom byggsek

torn skall också samordnas med arbetet inom andra sektorer såsom sam

hällsplanering, arbetsmiljö, arbetsmarknad, social-, handels- samt indu- 

stri- och energipolitik. På grundval av handlingsprogrammet har ett pro

jektprogram fastställts. Projektprogrammet, som utgör basen för medels

tilldelningen från ministerrådet, har avsett främst byggnadstekniska frå

gor.

Ämbetsmannakommittén för samarbete inom byggsektorn, ÄK-BYGG, 

har ansvaret för samordning och genomförande av samarbetet. Ämbets

mannakommittén skall inhämta ytterligare sakkunskap från de möten som 

hålls mellan de nordiska bostadsmyndigheterna samt plan- och byggmyn- 

digheterna och även i övrigt höra sakkunniga på olika områden. Handlings

programmets enskilda projekt genomförs bl a av Nordiska kommittén för 

byggbestämmelser, N K B , som är ett samarbetsorgan mellan centrala 

byggmyndigheter, NORDTEST, som är ett samarbetsorgan mellan de 

centrala provningsinstitutionerna, NBS, de nordiska byggforskningsorgan- 

ens samarbetsgrupp och INSTA-BYGG, som är ett samarbetsforum för de 

nordiska byggstandardiseringsorganen.

Beslut om revidering av handlingsprogrammet

Nordiska ministerrådet, bostadsministrarna, har vid mötet i Århus år 

1980 och i Trondheim år 1981 diskuterat handlingsprogrammet och beslu

tat att revidera och utvidga det. Bl a betonades behovet att öka samarbetet 

inom det bostadspolitiska området. Vidare rekommenderades, att de nor

diska länderna i större utsträckning skulle samarbeta i internationella 

organisationer och i det biståndsarbete, som de enskilda nordiska länderna 

bedriver. Ämbetsmannakommittén har vid revideringen av handlingspro

grammet följt bostadsministrarnas rekommendation.

BILAGA 1
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Bakgrund till handlingsprogrammet

Den konjunkturnedgång som har varit märkbar i Europa under slutet av 

1970-talet och början av 1980-talet har inverkat på byggaktiviteten i de 

nordiska länderna. I synnerhet i Danmark och under senare år i Sverige 

har man kunnat konstatera en betydande nedgång i byggnadsverksamhe

ten, med en kraftigt ökad arbetslöshet inom byggsektorn som följd. Infla

tionen samt de starkt stegrade energikostnaderna har medfört att kostnads

nivån inom byggsektorn har stigit. Samtidigt har kraven på kvalitet i 

allmänhet och särskilt kraven på god energihushållning samt bättre till

gänglighet för rörelsehindrade ökat. Detta har lett till att produktionskost

naderna liksom boendekostnaderna har ökat.

De länder som har haft nedgång i byggaktiviteten i hemlandet har sökt 

kompensera detta genom ökade insatser inom byggexport. Detta har lett 

till en ökande export till flera europeiska länder, men i första hand till 

utomeuropeiska områden. Ökningen av byggexporten har också lett till ett 

ökat intresse för internationellt samarbete bl a för att undanröja tekniska 

handelshinder och underlätta användningen av produkter som har god

känts och kontrollerats i tillverkarlandet. Den nordiska exporten av bygg

material, som både ifråga om volym och effekter på sysselsättningen, är 

mångdubbelt större än byggexporten, påverkas också av förändringarna på 

de internationella byggmarknaderna. Förutsättningarna för export av 

byggmaterial bör ägnas ökad uppmärksamhet i det nordiska samarbetet.

Den tekniska nivån inom byggområdet i Norden kan vara av värde i 

utvecklingsländerna. De centrala bygg- och bostadsmyndigheterna har 

varit intresserade av att bygg- och anläggsverksamhet, fysisk planering 

samt administration och finansiering av bostadsbyggande för låginkomst

grupper prioriteras i nordiska biståndsprojekt.

Minskningen av nybyggandet i flertalet nordiska länder har redan med

fört negativa följder för byggmaterialindustrin samt konsult- och entre

prenörverksamheten. Flera företag har upphört med verksamheten och 

andra minskar sin forsknings- och utvecklingsverksamhet. Detta kan få till 

följd att den höga tekniska nivån inom byggnadsindustrin inte kan bibehål

las, vilket i sin tur kan medföra att de nordiska ländernas konkurrenskraft 

försvagas i förhållande till övriga länder i Europa. Därför bör frågor, som 

gäller byggsektorns långsiktiga strukturella problem i de nordiska länderna 

samt i avnämarländerna ingå i det nordiska samarbetet. I detta bör även 

innefattas frågor om forsknings- och utvecklingsverksamhet. Syftet bör 

vara att mildra verkningarna av nedgången i byggaktiviteten genom ett 

effektivt nordiskt samarbete inom detta fält.

Allmänt sett bör man eftersträva att de nordiska länderna och de nordis

ka samarbetsorganen i det tekniska samarbetet lägger stor vikt vid utbyte 

av idéer och tankar av forsknings- och utvecklingsmässig karaktär. Ett 

väsentligt led i den fortsatta harmoniseringen av de nordiska byggbestäm-



2011Rek. 27/1983/e: B ilaga 1

melserna är ett ömsesidigt utnyttjande av resurser och forsknings- och 

utvecklingsresultat. I det framtida samarbetet bör även olika ekonomiska 

faktorer som inverkar på byggandet studeras.

Betydelsen av att mer rationellt och ekonomiskt utnyttja byggnadsbe

ståndet ökar i framtiden. Samarbetet bör därför omfatta, förutom drifts-, 

beständighets- och underhållsfrågor, också frågor om ombyggnad och 

förbättring av det befintliga byggnadsbeståndet. Dessa verksamheter krä

ver ofta speciell yrkeskunskap. De är också så arbetskraftsintensiva att de 

spelar särskilt stor roll för sysselsättningen. Större vikt skall också läggas 

vid byggmaterials och byggnadsdelars tillförlitlighet och utbytbarhet. 

Ökad vikt skall också fästas vid en totalsyn på kvalitetskraven för byggan

det. Det är också viktigt att samarbetet mellan myndigheter och bygg

branschens olika parter fungerar väl. Entreprenörer och materialtillver

kare bör ta ett ökat ansvar för att kvalitetskraven uppfylls. Formerna för 

egenkontrollen bör utvecklas. Målet är att den byggda miljön bör ses som 

en helhet med hänsyn till hur den bör bevaras, förändras och utvecklas.

Samarbete inom byggpolitiken

De lagar, förordningar, bestämmelser och andra byggregler som styr 

byggandet inom de enskilda länderna, är relativt väl harmoniserade. De 

nationella särdragen har dock medfört skillnader bl a i reglernas utform

ning och i byggnadstillsynen.

På sådana områden, där den tekniska utvecklingen och tillförlitligheten i 

byggandet motiverar detta, bör man pröva möjligheterna att minska om

fattningen av kraven. Det är därvid angeläget att utveckla metoder för att 

analysera de ekonomiska konsekvenserna av myndigheternas krav. När 

undersökningar av detta slag görs, skall uppmärksamhet fästas vid det 

inbördes sammanhanget mellan bestämmelser på olika områden. Man kan 

således betrakta byggbestämmelserna som ett system av inbördes avhäng- 

iga element. En eventuell förändring av omfattningen av kraven skall göras 

genom en teknisk-ekonomisk anpassning av olikartade krav till varandra.

Inom flera områden råder osäkerhet om vad den framtida tekniska 

utvecklingen kommer att betyda för bygg- och boendeförhållanden. Detta 

gäller till exempel den framtida utvecklingen ifråga om system för produk

tion, distribution och användning av energi. Samarbetet på nordiskt plan 

mellan byggsektorn och energisektorn bör intensifieras. Produkternas till

förlitlighet samt drifts- och underhållskostnader behöver uppmärksammas. 

Detsamma gäller produkternas hälsoaspekter. Ett annat område som bör 

beaktas är datateknologin. För att kunna styra utvecklingen på dessa 

områden förutsättes bättre kännedom om alternativa utvecklingsmöjlighe

ter och de mekanismer, genom vilka utvecklingen kan styras i önskad 

riktning. Projekt på dessa områden av betydelse för bygg- och boendesek- 

torn bör ingå i det nordiska byggsamarbetet.
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I syfte att motverka arbetslösheten inom byggsektorn bör förutsättning

arna för en ökad samordning av de enskilda ländernas investeringsinsatser 

samt forsknings- och utvecklingsarbete ges större uppmärksamhet. Härut

över bör frågor som gäller byggsektorns strukturella problem utredas med 

avsikt att genom samarbete beakta verkningarna av förändringarna inom 

byggsektorn.

Med utgångspunkt i hittills framkomna förslag bör ett nordiskt system 

för godkännande och kontroll av produkter utvecklas. Detta bör anknytas 

till internationella system. Danmarks speciella förpliktelser i relation till 

EG  bör i dessa sammanhang dock beaktas. Det nordiska samarbetet röran

de byggstandardisering och i synnerhet samordningen med motsvarande 

internationellt samarbete bör ägnas uppmärksamhet.

Försörjning med infrastruktur såsom energi, vatten och avlopp är ett 

område som beroende på administrativa skillnader i olika länder i prakti

ken ofta har hamnat utanför det officiella nordiska samarbetet. Området är 

dock viktigt och många frågor kan med fördel studeras samnordiskt. Där

för bör i byggsamarbetet införlivas sådana områden inom infrastrukturen 

som har en naturlig anknytning till husbyggnad.

Samarbete inom bostadspolitiken

Samhällets stöd till bostadssektorn bör utvecklas för att boendekostna

derna, speciellt för låginkomstgrupper och unga, skall kunna hållas på en 

rimlig nivå. Utbyte av information och samordnade forskningsinsatser om 

dessa frågor bör därför intensifieras. Likaså bör aktuella frågor som infla

tionens inverkan på bostadssektorn, realfinansiering och realbeskattning 

bli föremål för nordiskt samarbete. Ändringar i befolkningsutvecklingen, 

hushållsutvecklingen, bosättningsmönster och ekonomiska villkor samt 

även flyttningen inom Norden gör det viktigt att metoderna för prognoser 

för bostadsbehov, ombyggnadsbehov, underhåll osv utvecklas och stude

ras samnordiskt.

Inom bostadsplaneringen bör de frågor som rör t ex bygg- och driftskost

nader, alternativa boendeformer och kompletterande bebyggelse upp

märksammas. Samarbetet bör även omfatta förvaltningsfrågor och förvalt

ningsformer.

Samverkan och gemenskap i boendet är angeläget för många hushålls- 

typer. Alternativa boendeformer bör därför uppmärksammas och olika 

försöksmodeller bör arbetas fram t ex vid ombyggnader och kompletteran

de bebyggelse samt vid försök med nya förvaltningsformer.

Internationellt samarbete

Strukturförändringen av byggmarknaden samt byggexportens och fram

för allt byggmaterialexportens ökning gör det angeläget att de nordiska
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metoderna för kvalitetsklassificering och tillämpningen av kriterier för 

prestationsförmåga får större genomslagskraft i internationella organisatio

ner. Det gäller i synnerhet sådana byggmaterialområden, inom vilka nor

diska exportintressen förekommer.

De nordiska länderna bör studera möjligheterna att effektivisera det 

internationella harmoniseringsarbetet inom ramen för GATT-avtalet och 

ECE:s harmoniseringsprojekt med beaktande av samarbetet inom Europe

iska gemenskapen (EG) och EFTA. Därvid bör särskilt eftersträvas att 

uppnå överenskommelser om godkännande- och kontrollordningar som 

underlättar en vidgad marknad med byggprodukter.

Forskning och information om organisatoriska och juridiska problem i 

samband med byggexport är exempel på områden där möjligheterna till 

nordiskt samarbete bör undersökas.

I samband med överföring av kunskap och teknologi inom byggnadssek

torn till utvecklingsländerna bör samnordiska projekt eftersträvas. Ett 

samarbete på nordiskt plan mellan byggsektorn och biståndsorganen bör 

inledas.

Projektprogram

För att konkretisera och genomföra handlingsprogrammet utarbetar äm 

betsmannakommittén ett projektprogram som revideras årligen efter skif

tande behov. I detta prioriteras och preciseras de projekt, som skall 

genomföras under de närmaste åren. Projektprogrammet ger också upp

gifter om de samarbetsfrågor, som det nordiska ministerrådet avser att 

prioritera under de närmaste åren.

Bostadspolitiska och bebyggelsepolitiska projekt ges ökad betydelse. 

Särskilt bör sådana projekt som har stor betydelse för sysselsättningen 

prioriteras.

Samarbetsorganens verksamhetsfält kompletterar varandra och de har 

nära kontakter med varandra. Ämbetsmannakommittén skall verka för att 

överlappningar inte sker mellan de organ, som berörs av handlingspro

grammet.
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Til Økonomisk utvalg er henvist melding om rekommandasjon nr. 27/ 

1983/e om handlingsprogram for samarbeid innen bolig- og byggområdet.

Det forslag til handlingsprogram for nordisk samarbeid innen bolig- og 

byggsektoren som ble framlagt på Nordisk Råds sesjon 1983 ble revidert 

etter at Økonomisk utvalg i sin betenkning til forslaget hadde kommet med 

en rekke kritiske merknader. Hovedinnvendingen var at man i forslaget til 

handlingsprogram ikke hadde lagt tilstrekkelig vekt på hvordan man kunne 

øke produksjon og sysselsetting innen bolig- og byggområdet.

Et nytt forslag til handlingsprogram ble framlagt våren 1983. Økonomisk 

utvalg behandlet forslaget på sitt møte 15. jun i 1983. Utvalget mente det 

var tatt lite hensyn til de synspunkter utvalget hadde gitt til det opprinne

lige forslag til handlingsprogram, men fant det likevel hensiktsmessig å 

slutte seg til handlingsprogrammet. Utvalgets uttalelse følger som Bihang 

til denne betenkning.

Ministerrådet vedtok handlingsprogrammet 22. august 1983.

Økonomisk utvalg ønsker også å opplyse at det har behandlet prosjekt- 

programmet på bolig- og byggsektoren for 1984 og 1985. Utvalget hadde 

kritiske merknader til prosjektprogrammet for 1984. Prosjektprogrammet 

for 1985 var ikke komplett, men de opplysninger som ble gitt ga ikke 

grunnlag for kritikk.

Økonomisk utvalg vil avslutningsvis bemerke at beskrivelsen av Minis

terrådets planer på bolig- og byggsektoren i sin beretning om virksomheten 

i 1983 gir forhåpninger om at samarbeidet på dette området kan komme inn 

i en ny og positiv fase. Behovet for å prioritere samarbeid med stor 

betydning for produksjon og sysselsetting ser ut til å ha fått god gjennom

slagskraft. Det er også en betydelig framgang i forhold til handlingspro

grammet at man i Ministerrådets betenkning klarere prioriterer mellom de 

enkelte delområder på bolig- og byggsektoren. På den måten kommer 

målet med det nordiske samarbeidet mye bedre fram. Utvalget vil imidler

tid konstatere at selv om Ministerrådets programmessige behandling av 

bolig- og byggsektoren er blitt bedre, er det grunn til å etterlyse mer 

konkrete tiltak på området. En god og vel forberedt aktivitet på byggsek

toren, er etter utvalgets mening en betydelig stimulans for økonomi og 

sysselsetting i våre land.

Etter utvalgets oppfatning synes rekommandasjonen å være oppfylt.

Utvalget foreslår derfor at

BILAGA 2

Betänkande av Nordiska rådets ekonomiska utskott över meddelan-
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Nordisk Råd tar meldingen om rek. nr. 27/1983/e om handlingspro

gram for samarbeid innen bolig- og byggområdet til etterretning 

og anser rekommandasjonen for ferdigbehandlet for Rådets ved

kommende.

Stockholm, 26. januar 1984

Esko Aho (K)

Jo Benkow (H)

Johan Buttedahl (Sp)

Karen Thurøe Hansen <KF) 

Henning Jensen (S)

Arvo Kemppainen (Skdl)

Gunnar Nilsson (s)

Formann 

Påll Pétursson (F.)

Ilkka Suominen (Kok)

Karin Söder (c)

Hallvard Bakke (H) 

Gunnar Berge (A) 

O laf ur G. Einars son (Sj.) 

Paul Jansson (s) 

Elver Jonsson (fp) 

Agnar Nielsen (Sb) 

Saara-Maria Paakkinen (Sd)

Pär Stenbäck (Sfp) 

Sten Svensson (m) 

Hans Olav Tungesvik (Kr.F.)

Økonomisk utvalgs uttalelse vedrørende nytt forslag til handlingsprogram 

for nordisk samarbeid på bolig- och byggsektoren

Økonomisk utvalg behandlet 11. februar 1983 ministerrådsforslag B 43/e 

om nytt handlingsprogram for nordisk samarbeid innen bolig- og byggsek

toren.

I Økonomisk utvalgs betenkning til ministerrådsforslaget sies det bl. a.:

” Økonomisk utvalg har enkelte innvendinger mot det foreliggende for

slag til handlingsprogram for bolig- og byggsektoren. Utgangspunktet for 

Økonomisk utvalgs ønske om nytt handlingsprogram var den vanskelige 

økonomiske situasjon for bransjen med nedgang i sysselsetting og pro

duksjon som konsekvens. Hensikten med handlingsprogrammet må i før

ste rekke være å bryte denne utvikling. Forslaget til handlingsprogram 

inneholder elementer som kan bidra til dette, men utvalget mener at 

handlingsprogrammet bør være mer direkte innrettet på dette mål. Dess

uten bør handlingsprogrammet i større grad presiseres og konkretiseres. 

Med dette menes at de tiltak som tenkes gjennomført bør ha som uttalt 

utgangspunkt at de skal bidra til å løse de økonomiske problemene innen 

bolig- og byggsektoren. Forslaget til handlingsprogram er på enkelte punk

ter utformet såvidt vagt at det kan være vanskelig å se sammenhengen

BIHANG
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mellom de foreslåtte tiltak og det bidrag de kan gi til å bedre situasjonen 

innen bolig- og byggebransjen. Tiltak som betyr spesielt mye for sysselset

ting og produksjon bør prioriteres høyest. Utvalget vil understreke at det 

er viktig at arbeidet med konkrete tiltak kommer igang i løpet av kort tid.

Utvalget foreslår derfor at forslaget til handlingsprogram omarbeides 

slik at de ovenfor nevnte synspunkter tilgodeses i større grad, og får en 

mer framskutt plass i samarbeidet enn det som er tilfelle i det foreliggende 

programforslag.”

Det omarbeidete forslag til handlingsprogram for nordisk samarbeid 

innen bolig- og byggsektoren ble behandlet av Økonomisk utvalg på møte i 

Reykjavik 14. jun i 1983. Utvalget noterte at hensynet til produksjon og 

sysselsetting har fått en noe mer framskutt plass, i og med at det uttrykke

lig slås fast at prosjekter som har stor betydning for sysselsettingen bør 

prioriteres. Også på et par andre steder i forslaget til handlingsprogram har 

de sysselsettingsmessige aspektene fått en noe mer framtredende plass.

Økonomisk utvalgs hovedinntrykk er likevel at det omarbeidete forslag 

til handlingsprogram for nordisk samarbeid på bolig- og byggsektoren ikke 

inneholder vesentlige nye elementer. Det omarbeidete forslag har mer 

karakter av en justering enn av en virkelig omarbeiding av det opprinnelige 

forslag. Økonomisk utvalgs synspunkter har derfor ikke i tilstrekkelig grad 

blitt tilgodosett. Utvalget innser imidlertid at det er prosjektprogrammet på 

bolig- og byggområdet som i praksis vil ha betydning for hvordan det 

nordiske samarbeidet på bolig- og byggsektoren blir drevet. Behandlingen 

av prosjektprogrammet på bolig- og byggområdet vil i tiden framover bli 

tillagt økt vekt av Økonomisk utvalg.

Økonomisk utvalg mener at det er viktig at samarbeidet innen bolig- og 

byggsektoren kommer igang i løpet av kort tid. På denne bakgrunn kan 

utvalget slutte seg til det framlagte forslag til handlingsprogram for nordisk 

samarbeid innen bolig- og byggsektoren.
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om rekommendation nr 28/1983 angående handlingsprogram för 

ekonomisk utveckling och full sysselsättning

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Ministerråd å utarbeide en nor

disk handlingsplan for økonomisk utvikling og full sysselsetting.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

På grundval av Nordiska rådets rekommendation nr 28/1983 lägger Nor

diska ministerrådet fram ett ministerrådsforslag till Nordiska rådets 32:a 

session om riktlinjer för ekonomisk politik och nordiskt ekonomiskt sam

arbete.

Vid sitt möte den 30 november 1983 i Stockholm diskuterade de nordis

ka statsministrarna ekonomi och sysselsättning i Norden. Statsministrarna 

underströk betydelsen av de riktlinjer länderna har enats om för den 

ekonomiska politiken. Alla fem regeringar har vidtagit åtgärder för att 

begränsa inflationen, förbättra ländernas konkurrenskraft och för att upp

nå eller bevara en positiv betalningsbalans. Man var eniga om att dessa 

åtgärder är nödvändiga för att på sikt uppnå en bättre sysselsättningssitua- 

tion.

Statsministrarna var eniga om att problemen på arbetsmarknaden är 

allvarliga och att ytterligare ansträngningar bör vidtas för att öka syssel

sättningen. Statsministrarna uppdrog åt arbetsmarknadsministrarna att 

skyndsamt, inom ramen för det arbetsmarknadspolitiska samarbetet, när

mare precisera de åtgärder som länderna nationellt och gemensamt kan 

vidta i detta syfte.

Rek. 28/1983/e

D 1984

Meddelande

21 —30-332 Nordiska rådet Del 2



2018 Rek. 28/1983/e: Bilaga

Til Økonomisk utvalg er henvist melding om rekommandasjon nr. 28/ 

1983/e om handlingsprogram for økonomisk utvikling og full sysselsetting.

Nordisk Ministerråd la i desember 1983 fram et ministerrådsforslag, 

B 47/e om retningslinjer for økonomisk politikk og nordisk økonomisk 

samarbeid.

Økonomisk utvalg vil bemerke at rekommandasjonens intensjoner med 

dette ikke er fullt ut oppfylt. Nordisk Råd ba om at det måtte utarbeides et 

handlingsprogram for å bryte den økonomiske stagnasjon i de nordiske 

land og å gjenopprette den fulle sysselsetting. Økonomisk utvalg uttalte i 

sin betenkning til de tre medlemsforslag som ledet fram til den her omtalte 

rekommandasjon, at en bevisst og aktiv politikk med satsing på tiltak som 

kan bidra til å bringe de nordiske lands økonomier på offensiven idag må 

være den viktigste oppgave i det nordiske samarbeidet. Det nå framlagte 

ministerrådsforslag gir retningslinjer for mulige handlingsalternativer, men 

det inneholder i liten grad program for hvilke handlinger som faktisk vil bli 

satt i verk. Unntak er samarbeidsprosjekter som, stort sett, allerede er på 

gang.

Når Økonomisk utvalg nå likevel foreslår å avskrive rek. nr. 28/1983/e 

har dette i stor grad sammenheng med forventninger om at den arbeids

gruppe finansministrene har nedsatt for å følge opp ministerrådsforslag 

B 47/e, makter å bringe arbeidet inn i konstruktive baner.

På denne bakgrunn foreslår Økonomisk utvalg at

Nordisk Råd tar melding om rek. nr. 28/1983/e om handlingsplan for 

økonomisk utvikling og full sysselsetting til etterretning og anser 

rekommandasjonen for ferdigbehandlet for Rådets vedkom

mende.

Stockholm, 26. januar 1984

BILAGA

Betänkande av Nordiska rådets ekonomiska utskott över meddelan
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Formann 

Påll Pétursson (F.)
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Karin Söder (c)

Hallvard Bakke (H) 

Gunnar Berge (A) 

Olaf ur G. Einarsson (Sj.) 

Paul Jansson (s) 

Elver Jonsson (fp) 

Agnar Nielsen (Sb)

Saara-Maria Paakkinen (Sd)

Pär Stenbäck (Sfp) 

Sten Svensson (m) 

Hans Olav Tungesvik (Kr.F.)
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Meddelande

om rekommendation nr 29/1983 angående handlingsprogram för 

datateknologiområdet

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Ministerråd å utarbeide et utkast 

til handlingsprogram for datateknologiområdet.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

På grundval av ett omfattande samnordiskt utredningsarbete och i enlig

het med rekommendation nr 29/1983 utarbetar Nordiska ministerrådet en 

nordisk handlingsplan på datateknologiområdet. Planen kommer att pre

senteras som ett ministerrådsforslag till Nordiska rådets 32:a session. 

Förslaget aviseras i ministerrådets verksamhetsberättelse (Cl) för år 1983.

Rek. 29/1983/e

D 1984
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Til Økonomisk utvalg er henvist melding om rekommandasjon nr. 29/

1983 om et handlingsprogram på datateknologiområdet.

Av meldingen framgår at planen vil bli presentert i form av et minister

rådsforslag til Nordisk Råds 32. sesjon.

Økonomisk utvalg kan nå konstatere at et ministerrådsforslag er lagt 

fram. Rekommandasjonens intensjoner er dermed oppfylt.

Utvalget foreslår at

Nordisk Råd tar melding om rek. nr. 29/1983 om et handlingspro

gram på datateknologiområdet til etterretning og anser rekom

mandasjonen for ferdigbehandlet for Rådets vedkommende.

BILAGA

Betänkande av Nordiska rådets ekonomiska utskott över meddelan-

Stockholm 27. februar 1984 

Esko Aho (K)
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Elver Jonsson (fp)
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Johan Buttedahl (Sp) 

Carl I. Hagen (Frp) 
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Preben Lange (Si) 

Peter Muurman (Sd) 

Påll Pétursson (F)

Pär Stenbäck (Sfp) 

Sten Svensson (m)

Hans Olav Tungesvik (Kr. F.)
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Meddelande

om rekommendation nr 30/1983 angående ökning av Nordiska in

vesteringsbankens grundkapital

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Ministerråd å øke Nordisk In

vesteringsbanks grunnkapital i overensstemmelse med ministerrådsforslag 

B 45/e.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

Beslut om ökning av Nordiska investeringsbankens grundkapital i enlig

het med ministerrådsforslag B 45/e fattades den 3 maj 1983.

Ministerrådet anser därmed att syftet med rekommendationen har tillgo- 

dosetts.

Rek. 30/1983/e

D 1984
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BILAGA

Til Økonomisk utvalg er henvist melding om rek. nr. 30/1983/e om 

økning av Nordisk investeringsbanks grunnkapital.

Av meldingen framgår at Nordisk Ministerråd 3. mai 1983 fattet beslut

ning om å øke Nordisk investeringsbanks grunnkapital i samsvar med 

ministerrådsforslag B 45/e.

Rekommandasjonens intensjoner må dermed sies å være oppfylt.

Økonomisk utvalg foreslår derfor at

Nordisk Råd tar melding om rek. nr. 30/1983/e om økning av Nor

disk investeringsbanks grunnkapital til etterretning og anser re

kommandasjonen for ferdigbehandlet for Rådets vedkommende.

Betänkande av Nordiska rådets ekonomiska utskott över meddelan-

Stockholm, 26. januar 1984

Esko Aho <K)

Jo Benkow (H )

Johan Butte dahi (Sp)

Karen Thurøe Hansen (KF) 

Henning Jensen (S)

Arvo Kemppainen (Skdi) 

Gunnar Nilsson (s)

Formann 

Påll Pétursson (F.)

Ilkka Suominen (Kok)

Karin Söder (c)

Hallvard Bakke (H) 

Gunnar Berge (A) 

Olafur G. Einarsson (Sj.) 

Paul Jansson (s) 

Elver Jonsson (fp) 

Agnar Nielsen (Sb) 

Saara-Maria Paakkinen (Sd)

Pär Stenbäck (Sfp) 

Sten Svensson (m) 

Hans Olav Tungesvik (Kr.F.)
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om rekommendation nr 31/1983 angående kartläggning och samord

ning av utbudet och behovet av u-landsutbildning

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Ministerråd å foreta en kartlegg

ing av tilbudet av og behovet for u-landsutdanning i de nordiske land. Ut 

fra kartleggingen rekommanderes Nordisk Ministerråd å sette iverk hen

siktsmessige samordningstiltak.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

I anslutning till den kartläggning som företagits av nordiska utbildnings- 

ansatser i böljan av 1980-talet och till redan befintliga samarbetspunkter på 

vissa utbildningsområden för nordiska biståndsprojektsamarbetare kom

mer, som svar på rekommendation nr. 31/1983, en listning av existerande 

gemensamma och nationella utbildningsåtgärder att utarbetas. Denna lista 

beräknas föreligga under första halvåret 1984.

Från svensk sida har behovet av u-landsutbildning för utresande perso

nal utretts av den s. k. u-landsutbildningsutredningen. Denna utredning har 

även studerat förutsättningarna för ett närmare nordiskt samarbete. Man 

övervägde därvid om ett samnordiskt utbildningsprogram vore att föredra 

men fann, att övervägande skäl snarare talar för nationella program. Inget 

av övriga nordiska biståndsorgan hade något att invända mot utredningens 

slutsatser.

I anslutning till medlemsforslag A 644/e om nordiskt samarbete om u- 

landsutbildning har vissa sonderingar åter gjorts om ett närmare samgåen

de mellan Danmarks, Finlands, Norges och Sveriges biståndsutbildnings- 

institutioner. S IDA  uttalade sig i denna fråga i december 1982. Svaret 

ställdes till Nordiska rådets svenska delegation. Yttrandet förordar natio

nella utbildningsorganisationer med nära kontakt till det biståndsarbete 

som resp. nordiskt biståndsorgan ansvarar för. Man anser samtidigt att det 

finns samarbetspunkter vad gäller vissa större materialprojekt, utveckling 

av tester samt, i enstaka fall, utbyte av kursdeltagare.

Ett löpande erfarenhetsutbyte pågår mellan de fyra nordiska länderna.

Rek. 31/1983/e

D 1984

Meddelande
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Vid det nordiska rekryterarmötet i maj 1983 togs Nordiska rådets rekom

mendation 31/1983 upp av D A N ID A  som ställde sig tveksamt till centrala 

åtgärder för utbildning av biståndsarbetare. S IDA  redogjorde vid detta 

tillfälle för innehållet i sitt yttrande från december 1982. De åsikter som 

framfördes från svensk sida mottogs positivt av samtliga nordiska deltaga

re. SIDA:s yttrande har distribuerats till D A N ID A , F IN N ID A  och 

N O RA D , som i dagsläget stöder de svenska åsikterna.

Avslutningsvis bör tilläggas att de fyra nordiska länderna under 1970- 

talet utvecklat gemensamma mål för fältarbetarutbildningen i det s. k. 

Uppsala-statement, som bidragit till att ge den nordiska biståndsarbetarut- 

bildningen en likartad inriktning och utformning. Dylikt fortsatt samarbete 

bör eftersträvas.

BILAGA

Betänkande av Nordiska rådets ekonomiska utskott över Nordiska 

ministerrådets berättelse rörande det nordiska samarbetet (C 1), 

meddelandena om rekommendationerna nr 1/1979 angående pro

gram för nordiskt regionalpolitiskt samarbete, nr 23/1980 angående 

gemensamma industriella projekt, nr 24/1980 angående glasindustrin 

i Norden, nr 2/1981 angående samordning av FoU-insatser och kart

läggning av miljökonsekvenser vid framställning och bruk av alter

nativa drivmedel, nr 6/1981 angående utveckling av samarbetsåt- 

gärder rörande fiskodling, nr 17/1982 angående nordisk utbildning 

för exportmarknadsföring, nr 18/1982 angående samarbete inom 

nordisk möbelindustri, nr 31/1983 angående kartläggning och sam

ordning av utbudet och behovet av u-Iandsutbildning, nr 32/1983 

angående samarbete om energi- och miljörelaterad industri- och 

regionalpolitik, nr 33/1983 angående åtgärder för att stimulera inno

vationer inom näringslivet i Norden och nr 34/1983 angående stär

kandet av det regionalpolitiska samarbetet i Norden

(Se C 1, Bilaga 11)
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om rekommendation nr 32/1983 angående samarbete om energi- och 

miljörelaterad industri- och regionalpolitik

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Ministerråd å

1. vedta tiltak for å fremme energisamarbeidet med sikte på sikre leve

ranser av såvel energi som andre viktige råvarer,

2. fortsette vurderingen av mulighetene for utvidet el-kraftsamarbeid,

3. vedta tiltak for å styrke energi- og miljøindustrien samt å

4. fremme samarbeidet om lokalisering av energianlegg.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

Sikre leverancer af såvel energi som andre vigtige råvarer har stor 

betydning for alle de nordiske lande og indgår derfor også i de samarbejds

initiativer, der er igangsat på energiområdet.

På kulområdet har en arbejdsgruppe undersøgt muligheden for fælles 

nordisk import af kul. Resultaterne af undersøgelsen findes i rapporten 

” Gemensam nordisk kolimport?” (NU 1983:3).

Olie- og gasområdet er et andet område der har tiltrukket sig opmærk

somhed. Med udgangspunkt i rapporten ” Nordiskt samarbete om olja och 

gas”  (NORD-serien 1983) undersøges nu mulighederne for nordisk samar

bejde inden for de enkelte dele af olie- og gasområdet, f. eks. kortlægning 

af raffineringsindustrien og oliehandel mellem de nordiske lande. I den 

forbindelse kan det nævnes at ministerrådet har gennemført en udredning 

” Spildolie i Norden” (Nord, miljørapport 1983:3) der belyser de tekniske 

og økonomiske muligheder for øget reraffinering af spildolie. Mulighe

derne for en udbygning af denne industri vil senere blive drøftet med de 

involverede brancher.

Med hensyn til samarbejde på elkraftområdet, herunder lokalisering af 

energianlæg, har Nordel udarbejdet en studie, den såkaldte ” Nordenergi 

2020” , med en række anbefalinger til, hvorledes det allerede eksisterende 

samarbejde mellem de nordiske lande på elkraftområdet kan udvides. 

Disse planer er genstand for drøftelser i Nordisk Ministerråd, hvor repræ

sentanter fra Nordel sammen med repræsentanter fra energimyndighe

derne drøfter, hvorledes det er muligt at gennemføre de foreslåede anbefa

linger i praksis.

Rek. 32/1983/e

D 1984

Meddelande
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BILAGA

Betänkande av Nordiska rådets ekonomiska utskott över Nordiska 

ministerrådets berättelse rörande det nordiska samarbetet (C 1), 

meddelandena om rekommendationerna nr 1/1979 angående pro

gram för nordiskt regionalpolitiskt samarbete, nr 23/1980 angående 

gemensamma industriella projekt, nr 24/1980 angående glasindustrin 

i Norden, nr 2/1981 angående samordning av FoU-insatser och kart

läggning av miljökonsekvenser vid framställning och bruk av alter

nativa drivmedel, nr 6/1981 angående utveckling av samarbetsåt- 

gärder rörande fiskodling, nr 17/1982 angående nordisk utbildning 

för exportmarknadsföring, nr 18/1982 angående samarbete inom 

nordisk möbelindustri, nr 31/1983 angående kartläggning och sam

ordning av utbudet och behovet av u-landsutbildning, nr 32/1983 

angående samarbete om energi- och miljörelaterad industri- och 

regionalpolitik, nr 33/1983 angående åtgärder för att stimulera inno

vationer inom näringslivet i Norden och nr 34/1983 angående stär

kandet av det regionalpolitiska samarbetet i Norden

(Se C 1, Bilaga II)
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om rekommendation nr 33/1983 angående åtgärder för att stimulera 

innovationer inom näringslivet i Norden

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Ministerråd å tillegge arbeids

gruppen for fremme av teknisk FoU , oppgaven med å utrede tiltak for å 

stimulere innovasjoner innen næringslivet i Norden.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

Den nämnda arbetsgruppen blev under vintern 1982-1983 uppmärksam

mad på det medlemsforslag (A 630le) som föregick rådets rekommendation 

och blev mot bakgrund härav ombedd att i sitt arbete även beakta de 

frågeställningar som berörs i medlemsförslaget och i rådets rekommenda

tion. Arbetsgruppens rapport lades fram för Nordiska ministerrådet i sep

tember 1983 och godkändes vid industriministrarnas möte den 27 oktober 

1983. Rapporten har också överlämnats till Nordiska rådet och kommer att 

publiceras i NORD-serien.

I rapporten behandlas olika möjligheter till och former för att främja 

nordiskt samarbete på det tekniska FoU-området. Nordiska ministerrådet 

har tillstyrkt att de nordiska medel, som bedöms nödvändiga för att realise

ra de förslag arbetsgruppen prioriterat, ställs till förfogande över minister

rådets budget.

Flera av de förslag som läggs fram i rapporten tar sikte på frågeställning

ar som berörs i medlemsförslaget och i ekonomiska utskottets betänkande 

över medlemsförslaget. Ministerrådet kan t. ex. peka på förslaget om ett 

nordiskt system för industriforskarutbildning.

Ministerrådet kan också peka på projektet ” Nordinnovation 83”  som 

enligt ministerrådets uppfattning utgör ett intressant och lovvärt initiativ 

att på kommersiell grund angripa några av de frågeställningar som aktuali

seras i medlemsförslaget.

Rek. 33/1983/e
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BILAGA

Betänkande av Nordiska rådets ekonomiska utskott över Nordiska 

ministerrådets berättelse rörande det nordiska samarbetet (C 1), 

meddelandena om rekommendationerna nr 1/1979 angående pro

gram för nordiskt regionalpolitiskt samarbete, nr 23/1980 angående 

gemensamma industriella projekt, nr 24/1980 angående glasindustrin 

i Norden, nr 2/1981 angående samordning av FoU-insatser och kart

läggning av miljökonsekvenser vid framställning och bruk av alter

nativa drivmedel, nr 6/1981 angående utveckling av samarbetsåt- 

gärder rörande fiskodling, nr 17/1982 angående nordisk utbildning 

för exportmarknadsföring, nr 18/1982 angående samarbete inom 

nordisk möbelindustri, nr 31/1983 angående kartläggning och sam

ordning av utbudet och behovet av u-landsutbildning, nr 32/1983 

angående samarbete om energi- och miljörelaterad industri- och 

regionalpolitik, nr 33/1983 angående åtgärder för att stimulera inno

vationer inom näringslivet i Norden och nr 34/1983 angående stär

kandet av det regionalpolitiska samarbetet i Norden

(Se C I , Bilaga 11)
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om rekommendation nr 34/1983 angående stärkande av det 

regionalpolitiska samarbetet i Norden

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Ministerråd å intensivere arbeidet 

med å forenkle administrative, skattemessige o. 1. bestemmelser for å 

styrke det regionalpolitiske samarbeidet i Norden.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 2 december 1983:

På sitt møte i Stockholm 14.-15. april vedtok Stedfortrederkomitéen 

(STF) at Nordisk embetsmannskomité for regionalpolitikk (NERP) og STF 

i fellesskap skal ha ansvaret for oppfølging av rekommandasjonen.

Midtnordenkomitéen (M NK) som er styringsorgan for et av N E R P ’s 11 

grenseregionale samarbeidsområder nedsatte våren 1983 en ad hoc gruppe 

som skal kartlegge eksisterende hinder for et konkret og praktisk nærings

livssamarbeid i grenseregionen. Gruppen skal videre komme med forslag 

om hva som kan gjøres på lokalt, regionalt, nasjonalt og nordisk nivå for å 

løse disse problemene. En foreløpig rapport forelå til M N K ’s møte 31/10— 

2/11 1983. Sluttrapport vil foreligge våren 1984. Begge rapporter vil etter 

behandling i M N K  bli oversendt NERP.

Det er bestemt at sluttrapporten skal sendes på remiss til N E R P ’s øvrige 

grenseregionale samarbeidsområder samt ulike faglige organ (f. eks. Nor

disk tolladministrativt råd) for synspunkter. Deretter vil saken få en samlet 

behandling i NERP og STF.

Det kan for øvrig opplyses at de nordiske ministre som er ansvarlige for 

utenrikshandelen møtes 2. desember 1983 og bl.a . vil behandle ikke- 

tollmessige handelshindringer i den internordiske handelen. Videre berø

res spørsmålet i tilknytning til det igangværende arbeidet med å utarbeide 

et program vedrørende ” Norden som hjemmemarked” .

Ministerrådet vil sørge for en løpende koordinering av arbeidet i de ulike 

organ.

Rek. 34/1983/e
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BILAGA

Betänkande av Nordiska rådets ekonomiska utskott över Nordiska 

ministerrådets berättelse rörande det nordiska samarbetet (C 1), 

meddelandena om rekommendationerna nr 1/1979 angående pro

gram för nordiskt regionalpolitiskt samarbete, nr 23/1980 angående 

gemensamma industriella projekt, nr 24/1980 angående glasindustrin 

i Norden, nr 2/1981 angående samordning av FoU-insatser och kart

läggning av miljökonsekvenser vid framställning och bruk av alter

nativa drivmedel, nr 6/1981 angående utveckling av samarbetsåt- 

gärder rörande fiskodling, nr 17/1982 angående nordisk utbildning 

för exportmarknadsföring, nr 18/1982 angående samarbete inom 

nordisk möbelindustri, nr 31/1983 angående kartläggning och sam

ordning av utbudet och behovet av u-landsutbildning, nr 32/1983 

angående samarbete om energi- och miljörelaterad industri- och 

regionalpolitik, nr 33/1983 angående åtgärder för att stimulera inno

vationer inom näringslivet i Norden och nr 34/1983 angående stär

kandet av det regionalpolitiska samarbetet i Norden

(Se C 1, Bilaga 11)
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E 1 

1984

Fråga vid Nordiska rådets 32:a session angående internationell kon

vention om barnens rättigheter

Till Nordiska ministerrådet 

Vid sitt arbete med det temaförslag om barn och barns miljö som ledde 

till två rekommendationer för två år sedan kunde social- och miljöutskottet 

konstatera, att även om många problem kvarstår är barnen i de nordiska 

länderna internationellt sett mycket lyckligt lottade. Barnens ställning är 

särskilt utsatt i sådana länder utanför Norden som drabbas av krig och 

kriser av ekonomisk, politisk och social natur. Vi ansåg det därför viktigt 

med en internationell konvention till stöd för barnens rättigheter. A ll

männa deklarationer om barnens rättigheter fanns redan i Nationernas 

förbund och finns inom FN , men vi ansåg det viktigt att verka för en 

konvention som kunde ge dessa välmenande deklarationer om rätt till 

hälsa och trygghet osv. för barn en mer bindande prägel. Vi hade klart för 

oss svårigheten att utforma denna konvention på sådant sätt att samtliga 

FN:s medlemmar skulle kunna godkänna den. Blev konventionen blott 

giltig i de mest utvecklade länderna skulle effekten utebli för de barn som 

hade det sämst ställt i materiellt hänseende. Det är ju  dessas situation det 

är särskilt viktigt att värna om.

Vi har noterat att ett förberedande arbete pågår inom ramen för 

ECOSOC:s kommitté för de mänskliga rättigheterna, där Finland repre

senterar Norden. Enligt besked vid social- och miljöutskottets möte i 

december förra året skulle ett förberedande nordiskt möte hållas för att 

diskutera en nordisk hållning i frågan.

Jag får därför ställa följande fråga till Nordiska ministerrådet:

Hur långt har man kommit i att samordna de nordiska ländernas 

hållning till en internationell barnkonvention och hur ser minister

rådet på möjligheterna att få till stånd en konvention av reell 

betydelse?

Tyra Johansson (s)

Stockholm  den 2 februari 1984
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Fråga vid Nordiska rådets 32:a session angående forskningssamar

bete om fordonsavgasernas inverkan på hälsa och miljö

Till Nordiska ministerrådet

Av meddelandet om de båda rekommendationerna om forskningssamar

bete om fordonsavgasernas inverkan framgår att ett forskningssamarbete 

pågår både på nordisk nivå och internationellt. På svensk sida har redan i 

en utredning fastslagits, att det finns starka skäl att anta att avgaserna 

bidrar till översjuklighet i flera sjukdomar, bl. a. kroniska luftvägsåkom- 

mor och lungcancer, i tätorterna. Denna utredning utmynnar bl. a. i förslag 

om anpassning till vissa länders stränga avgasreningskrav och införande av 

blyfri bensin. Vi har även inom social- och miljöutskottet diskuterat denna 

fråga och anser för utskottets del att de nordiska länderna bör ingå en 

överenskommelse om blyfri bensin.

Om det internationella samarbetet sägs i ministerrådets meddelande att 

man samarbetar på det forskningsmässiga området om att utnyttja resulta

tet från andra länder samt att man inom ECE:s transportkommitté samar

betar om gemensamma europeiska normer för utsläpp av föroreningar från 

fordon.

Mot bakgrund av ministerrådets målsättning sådan den uttalas i samar- 

betsprogrammet för miljöskydd 1983-1987, nämligen att nedbringa avga

sernas innehåll av hälso- och miljöfarliga ämnen till en acceptabel nivå, får 

jag ställa följande fråga till ministerrådet:

Hur ser ministerrådet på de hittills uppnådda resultaten av samarbe

tet om fordonsavgaser och på möjligheterna att uppnå miljö

skyddsprogrammets målsättning?

Stockholm den 3 februari 1984

Tyra Johansson (s)

E 2

1984



E 3 

1984

2033

Fråga vid Nordiska rådets 32:a session angående internationellt for

bud mot valfångst

Till Norges regering

Alltsedan FN-konferensen om den mänskliga miljön år 1972 i Stockholm 

har Sverige och flera andra länder bl. a. inom FN:s miljöprogram (UNEP) 

arbetat för ett utökat skydd för valarna. De vetenskapliga undersökningar 

som utförts under 1970-talet för att öka kunskapen om de olika valbestån

dens tillstånd och eventuella avkastning har ökat osäkerheten hur man kan 

fastställa fångstkvoter som inte långsiktigt äventyrar valarnas fortbestånd.

Valfångsten regleras av 1946 års internationella konvention om valfångst 

vars verkställande organ är den internationella valfångstkommissionen 

(IWC). Inom ramen för kommissionen har vi aktivt stött arbetet för att få 

till stånd ett totalförbud mot kommersiell valfångst. Detta arbete kröntes 

med framgång, då kommissionen beslöt om ett totalstopp i 5 år fr. o. m. 

fångstsäsongen 1985/86. Dessvärre reserverade sig en rad av de valfångan

de länderna mot kommissionens beslut, däribland Island och Norge. Se

dermera har dock Island, trots att man är så beroende av fångster från 

havet för sin ekonomi, genom beslut i Altinget gått med på att inte reserve

ra sig mot valfångstkommissionens beslut.

Norge har däremot trots påtryckningar från miljöorganisationer m .fl. 

vidhållit sin reservation, även om man accepterat en minskning av sin 

fångstkvot.

Mot bakgrund härav får jag ställa följande fråga till Norges regering:

Hur motiverar Norges regering att man ställt sig utanför valfångst

kommissionens beslut om totalstopp för valfångsten och tänker 

Norges regering utöver den kvotminskning som skett medverka 

till att förhindra utrotning av valarna?

Stockholm  den 3 februari 1984

Grethe Lundblad (s)
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1984

Fråga vid Nordiska rådets 32:a session angående valfångst

Til Norges regering

Den Internationale Hvalfangstkommission (IW C) har i mange år define

ret hvalfangst i to nogenlunde klare kategorier:

a) oprindelige folkeslags livsnødvendige hvalfangst (eng.: ” aboriginal 

subsistence whaling” );

b) kommerciel hvalfangst (eng.: ” commercial whaling” ).

For at hvalfangst har kunnet opnå status som ” livsnødvendig hval

fangst”  har den bevisligt skullet opfylde strenge kriterier med hensyn til at 

være led i en lokal naturahusholdning, udgøre en væsentlig del af den 

pågældende befolknings madforsyning, ernæringsmæssigt spille en stor 

rolle og sidst, men ikke mindst, være en forudsætning for at vedkommende 

befolkningsgruppe kan opretholde grundlæggende sociale, kulturelle og 

religiøse værdier, med andre ord: sin kulturelle identitet. Inuit i Grønland, 

Alaska og Sibirien har fået bevilget specielle undtagelseskvoter af IW C på 

det grundlag.

Al anden hvalfangst, som nu falder ind under Den Internationale Kon

vention om Regulering av Hvalfangst fra 1946 har været defineret som 

kommerciel hvalfangst, eftersom den i altovervejende grad indgår i en 

veludviklet pengeøkonomi på nationalt og internationalt plan og produk

terne sælges over lange afstande indenlands og til eksport.

Siden begyndelsen af 1970’erne har den stærkt voksende bevidsthed 

omkring miljø og ressourcer ikke mindst krystalliseret sig omkring hva

lerne som art og som prøvesten på om et internationalt samarbejde om 

værn af miljø og ressourcegrundlag, i dette tilfælde havet, har en chance 

for at blive andet end tom snak. Det har bl. a. ført til at 40 lande, med 

formodentlig omkring 2/3 af menneskeheden bag sig, er medlemmer af Den 

Internationale Hvalfangstkommission.

For tolv år siden anbefalede FNs miljøkonference i Stockholm indførel

sen af et 10-årigt moratorium for al kommerciel hvalfangst; sommeren 1982 

besluttede IW C med det nødvendige kvalificerede 3/4’s flertal at nulstille 

alle kvoter i den kommercielle hvalfangst for 5-årsperioden 1986-1990, for 

at sikre en videnskabeligt mere alsidig og forsvarligere vurdering af hval

stammernes faktiske situation, hvalernes rolle go betydning i det 

samlede marine økosystem m. m. Hvalfangstnationerne fik en overgangs

periode på tre år. Danmark og Sverige støttede dengang moratoriet, Island 

stemte imod det, men det islandske alting besluttede for et år siden, at 

Island ikke skulle reservere sig over for moratoriet. Norge reserverede sig
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derimod over for IW C med hensyn til dette moratorium og er derfor 

juridisk set ikke bundet af det. Norges stilling i international sammenhæng 

synes imidlertid ikke at være ønskværdig.

Sidste sommer præsenterede Norge på Den Internationale Hvalfangst

kommissions 35. årsmøde i Brighton, England, igen forskellige argumenter 

for dets hvalfangsts fortsættelse, endda på et meget højere niveau end det, 

IW Cs Videnskabskomité havde anbefalet (885 vågehvaler for 1984 mod 

Videnskabskomiteens uforbeholdne maksimum på 635). Beklageligvis 

fandt Island grund til at sekundere et formelt norsk forslag i denne forbin

delse, som dog blev nedstemt (på IWC-møde sidste sommer).

Siden har de norske myndigheder tydeligvis forsøgt at finde muligheder 

for at omgå IW Cs moratorium for kommerciel hvalfangst og muligvis også 

yderligere reducerede kvoter for vågehval ved at få den norske hvalfangst 

defineret som ikke-traditionel kommerciel hvalfangst, dvs. i retning af den 

ovenfor omtalte ” livsnødvendige hvalfangst” for oprindelige folkeslag.

Under henvisning hertil stiller jeg følgende spørgsmål til Norges rege

ring:

Hvilke sociale og kulturelle kriterier lægger de norske myndigheder 

til grundlag for deres argumentation i og uden for Den Internatio

nale Hvalfangstkommission for at opretholde en efter deres me

ning nærmest livsnødvendig hvalfangst uden for IW Cs definition 

af ” kommerciel hvalfangst” ?

Reykjavik, den 2. februar 1984

Guðrún Helgadóttir (Ab.)
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Fråga vid Nordiska rådets 32:a session angående försurningsproble- 

men

Till Nordiska ministerrådel

Larmrapporter om skogsdöden kommer med jäm na mellanrum från 

olika länder på den europeiska kontinenten bl.a . från Västtyskland. Den 

helt övervägande delen av experterna är eniga om att den begynnande 

katastrofen på skogsområdet har en av sina viktigaste orsaker i svavelned

fall från luftföroreningarna och de försurningseffekter detta fått på mark 

och vatten. Någon storskalig påverkan på skogen har inte kunnat veten

skapligt beläggas i Norden. Men lokalt har iakttagits betydande skador på 

barrträd. Utan att ange någon tidsskala kan man anta att fortsatta stora 

mängder luftföroreningar kommer att påverka skogstillväxten i Norden.

Skogsskadorna har i Västtyskland lett till att man där nu har ett omfat

tande program med en halvering av svavelutsläppen till år 1992. Man anser 

det där således klart belagt att svavelutsläppen är orsaken till skogsdöden.

Åtminstone i ett land har man alltså reagerat. Man kan fråga sig om vi 

inte också i Norden borde intensifiera våra ansträngningar att motverka 

försurningen. Nu hotas inte bara m iljön utan också basen för en stor del av 

näringslivet i åtminstone Finland och Sverige.

Internationellt borde vi från nordisk sida gå vidare inom ramen för den 

europeiska konventionen och försöka få till stånd gränser för högsta till- 

låtna utsläpp och en målsättning att halvera utsläppen av svaveldioxid och 

kraftigt minska utsläppen av kväveoxider fram till år 2000. Västtyskland 

tycks ha tagit ledningen på detta område där Norden hittills legat främst. 

Vad som behövs är snabba aktiva åtgärder, inte vidare överläggningar. 

Annars tar vi risken att medan vi överlägger dör skogen.

Jag vill därför ställa följande fråga till Nordiska ministerrådet:

Vad har de nordiska regeringarna gjort för att driva på det interna

tionella samarbetet i försurningsfrågan?

Stockholm den 3 februari 1984

Rune Gustavsson (c)



2037

E 6 

1984

Fråga vid Nordiska rådets 32:a session angående Nordiska kontakt

organet för narkotikafrågor

Till Nordiska ministerrådet

1970 tillsatte de nordiska ländernas justitieministrar det nordiska kon

taktorganet i narkotikafrågor i anslutning till att önskemål om ett organ för 

att effektivisera samarbetet mellan de nordiska länderna på narkotikaom

rådet framförts i ett medlemsforslag i Nordiska rådet. Vid behandlingen av 

detta medlemsförslag liksom vid senare tillfällen har från rådets sida un

derstrukits behovet av att kontaktorganet skulle ge möjlighet till det inten

siva samarbete, som är nödvändigt med hänsyn till den spridning narkoti

kamissbruket fått i de nordiska länderna.

I social- och miljöutskottet har vi under 1983 erfarit att ett handlingspro

gram mot narkotika var under utarbetande inom kontaktorganet. Vi har 

varit intresserade av att få del av detta eftersom vi haft ett medlemsförslag 

om ett sådant handlingsprogram till behandling i utskottet. I olika samman

hang har vi fått beskedet att arbetet fortfarande pågår i kontaktorganet.

Senast tog jag upp frågan med medlemmarna i Nordiska socialpolitiska 

kommittén som deltog i vårt utskottsmöte i Köpenhamn i december 1983. 

Härvid upplystes att kontaktorganet skulle överlämna programförslag till 

socialpolitiska kommittén. Först under sommaren 1984 skulle ministerrå

det kunna nås av ett förslag till program.

Under senaste tiden har jag under hand fått veta att det inte är uteslutet 

att ett ministerrådsforslag om ett handlingsprogram mot narkotika kommer 

att föreligga vid årets session.

Inom utskottet har vi varit tveksamma till om kontaktorganets verksam

het motsvarar de ambitioner på ett effektivt samarbetsorgan som avsågs 

1970. Kontaktorganets officiella plats i det nordiska samarbetsmaskineriet 

har vi ställt oss frågande inför. Här har vi inte att göra med en nordisk 

ämbetsmannakommitté av traditionell typ. Det har varit svårt att genom 

sedvanliga kontakter få kännedom om arbetet i kontaktorganet.

Mot bakgrund av vad jag ovan anfört får jag ställa följande fråga till 

ministerrådet:

Anser Nordiska ministerrådet att Nordiska kontaktorganet för nar

kotikafrågor har en inplacering i det nordiska samarbetet, som 

gör det möjligt för kontaktorganet att fullgöra sin synnerligen 

viktiga funktion och om så inte är fallet, vad avser ministerrådet 

då att göra?

Stockholm  den 3 februari 1984

Rune Gustavsson (c)
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Fråga vid Nordiska rådets 32:a session om organiserat samarbete 

mellan Nordiska akademikerrådet (NAR) och Nordiska ministerrå

det

Till Nordiska ministerrådet

I vaije nordiskt land finns en facklig centralorganisation för akademiker 

vilka tillsammans har över 650000 medlemmar. Sedan 1960 samarbetar 

dessa organisationer i frågor som gäller löner, skatter, arbetsvillkor, ar

betsmiljö, utbildning och forskning. Samarbetet sker i Nordiska akademi

kerrådet (NAR).

N A R  har i olika sammanhang stått i kontakt både med kultursekretaria

tet i Köpenhamn och ministerrådssekretariatet i Oslo. Kontakterna till 

ministerrådssekretariatet har främst gällt arbetsmiljöfrågor där NAR:s spe

ciella grupp på området, N O R D M IL JÖ , representerar en mängd värdefullt 

kunnande.

N A R  saknar dock ett organiserat samarbete med Nordiska ministerrådet 

enligt det mönster som gäller för Nordens fackliga samorganisation 

(NFS). I samband med att N A R  bereddes tillfälle att uttala sig om det 

senaste utkastet till nordiskt samarbetsprogram på arbetsmiljöområdet 

påpekade N A R  bl. a. följande: ” N A R  är inställt på att ingå i det nordiska 

samarbetet på arbetsmiljöområdet i likhet med övriga nordiska arbets

marknadsorganisationer. I detta sammanhang värdesätter N A R  att få del 

av information, orienteringsmaterial m. m. som framtages inom ministerrå

det, samt olika förslag på området.” I uttalandet sades vidare: ” N A R  är 

intresserat av att i likhet med övriga arbetsmarknadsparter mottaga inbjud

ningar att deltaga i aktiviteter i samband med arbetsmiljöprogrammets 

genomförande.”

Nordiska ministerrådet har hittills inte tagit ställning till NAR:s hemstäl-

Med hänvisning till det anförda får jag till Nordiska ministerrådet ställa 

följande fråga:

Vilka åtgärder ämnar Nordiska ministerrådet vidtaga för att etable

ra ett organiserat samarbete mellan Nordiska akademikerrådet 

(NAR) som arbetsmarknadspart å ena sidan och Nordiska minis

terrådet å andra?

Pär Stenbäck (Sfp)

E 7

1984

Helsingfors den 1 februari 1984
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Fråga vid Nordiska rådets 32:a session angående Öresundsförbindel- 

serna

Till Danmarks regering

I slutet av januari presenterade den svenska regeringen en ny rapport 

” Øresundsforbindelser - översyn 1983” . Den utgör en uppdatering av de 

dansk-svenska öresundsdelegationernas utredning från 1978. Resultatet av 

översynen skall bl. a. bilda underlag för dansk-svenska överläggningar på 

regeringsnivå om den framtida trafikhanteringen över Öresund. Medan 

översynen på grundval av reviderade trafikprognoser jämfört med den 

tidigare utredningen visar ett sämre samhällsekonomiskt resultat ger dess 

företagsekonomiska kalkyler ett positivt utfall för flera alternativ, bl. a. en 

järnvägstunnel Helsingborg-Helsingör eller en kombinerad väg- och järn

vägsbro Köpenham n-M alm ö. Enligt svenske kommunikationsministern, 

som först emotser reella förhandlingar med Danmark 1985 då beslut fattats 

i frågan om en fast förbindelse över Stora Bält, skall rapporten komplet

teras med en studie av regionala och nationella näringslivs- och syssel

sättningseffekter av fasta förbindelser.

Det förefaller emellertid som om näringslivet redan klart uttalat sig i 

denna fråga. Krav har framförts på att denna den äldsta samarbetsfrågan 

inom Nordiska rådet som fortfarande är olöst nu måste föras fram till 

konkret beslut. Både intresse och kapital för att lösa frågan finns uppen

barligen. Sålunda har Malmö kommun och ett konsortium bestående av 

bl.a . BPA och Skånska cementgjuteriet presenterat ett förslag till en fast 

förbindelse Köpenham n-M alm ö. Helt nyligen har - fortfarande bara 

enligt uppgifter i pressen - ett antal stora industriföretag i Västeuropa, 

däribland Volvo, presenterat ett ännu större kommunikationsprojekt, en 

motorväg från Oslo till Paris, där fasta förbindelser både över Öresund och 

Stora Bält ingår som delprojekt.

Mot bakgrund av möjligheten att ett internationellt konsortium ställer 

kapital till förfogande för att bygga ut trafikförbindelserna i Norden har jag 

svårt att förstå att den danska regeringens inställning kan vara så negativ 

som den svenske kommunikationsministern nyligen lät påskina i en riks

dagsdebatt, dvs. att även om man får broarna ” gratis” är man inte beredd 

att diskutera frågan nu.
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Mot bakgrund av vad jag ovan anfört får jag därför ställa följande fråga 

till Danmarks regering:

Hur ser Danmarks regering på frågan om en fast förbindelse över 

Öresund mot bakgrund av den rapport som framlagts av Sveriges 

regering och de växande kraven på goda förbindelser mellan 

Skandinavien och övriga Europa?

Stockholm den 1 februari 1984

Ingrid Sundberg (m)
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Fråga vid Nordiska rådets 32:a session angående ökat radio- och TV- 

samarbete i Norden

Till Nordiska ministerrådet

Ministerrådet har den 30 november 1983 avgivit meddelande om rekom

mendation 3/1982 angående ökat radio- och TV-samarbete i Norden. Av 

meddelandet framgår att studiefasen om ett eventuellt nordiskt radio- och 

TV-samarbete samt telesamarbete via satellit pågår med deltagande av 

Finland, Island, Norge och Sverige och att denna beräknas vara avslutad 

våren 1984.

Vidare framgår av meddelandet att frågan om användningen av TV- 

kapaciteten inom ett eventuellt framtida permanent nordiskt satellitsystem 

och i Tele-X är föremål för diskussion. Därtill kommer frågan om möjlighe

ten att använda den europeiska kommunikationssatelliten ECS för nor

diskt programutbyte. I dessa frågor har ministerrådet ännu inte fattat något 

beslut.

Mot bakgrund av den snabba utvecklingen på detta område och att 

arbetet inom studiefasen pågått ytterligare några månader sedan medde

landet avgavs vill jag ställa följande fråga till ministerrådet:

Vill ministerrådet redogöra för den senaste utvecklingen i arbetet 

med att öka radio- och TV-samarbetet i Norden?

Stockholm den 1 februari 1984

Ingrid Sundberg (m)
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Fråga vid Nordiska rådets 32:a session angående samarbete om TV- 

program för sjöfolk

Til Nordisk Ministerråd 

I meddelelsen om rek. nr. 8/1976 angående TV-program for sjøfolk, blir 

det redegjort for at det er nedsatt en arbeidsgruppe til å samordne arbeidet 

med de ulike rekommandasjonene innen området. Det biir videre redegjort 

for at en videogramkonferanse er under planlegging, og at den skal gjen

nomføres våren 1984. Tidligere års meddelelser innen området har klar

gjort situasjonen i de enkelte nordiske land, men ikke den samnordiske 

situasjonen. Det vises nå til at Sveriges televisjonsprogram også er delvis 

frie for spredning som videogram.

Aktuelle problemstillinger å få utredet er blant annet:

- Den reelle interesse blant sjøfolk for å få tilgang til de andre nordiske 

lands programmer, og hvilke programtyper det er størst interesse for.

-  Få belyst de juridiske spørsmålene som eventuelt hindrer spredning av 

programmer over landegrensene.

- Få klarlagt betydningen av språkproblemene for interessen og mulighe

tene for spredning.

- Få klarlagt om ulike tekniske systemer utgjør en hindring for spredning. 

På denne bakgrunn vil jeg stille følgende spørsmål til Ministerrådet:

Kan Ministerrådet gi en samlet redegjørelse for situasjonen i Nor

den der det fremgår hvordan dagens ordninger fungerer og hvor

dan disse kan utvikles videre?

Er det aktuelt med en begrenset forsøksvirksomhet for å få frem

brakt flere erfaringer?

Oslo, 3. februar 1984

Gunvor Schnitler (H)

E 10
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Fråga vid Nordiska rådets 32:a session angående gemensam nordisk 

auktorisation av tolkar och translatorer

Till Nordiska ministerrådet

De nordiska länderna ingick i juni 1981 en konvention om nordiska 

medborgares rätt att använda sitt eget språk i annat nordiskt land. Syftet 

med konventionen var att skapa förutsättningar för medborgarna i de 

nordiska länderna att i så stor utsträckning som möjligt använda sitt eget 

språk inför myndigheter eller andra offentliga organ i ett annat nordiskt 

land.

Konventionen är uppgjord i form av en rekommendation. Utgångspunk

ten är att vaije stat strävar till att utveckla sin språkservice så att den 

motsvarar de behov som finns. Man kan anta att konventionen kommer att 

medföra ett ökat behov av översättnings- och tolkservice.

Tolkarna och de auktoriserade translatorerna utgör en relativt liten 

grupp på den nordiska arbetsmarknaden. För att inte ställa onödiga hinder 

i vägen för deras verksamhet i de nordiska länderna borde länderna fören

hetliga de bestämmelser som gäller tolkar och translatorer. En dylik åtgärd 

vore även ägnad att underlätta ett förverkligande av syftena med den 

nordiska språkkonventionen.

Danmark, Norge, Sverige och Finland har nationellt fastställt regler för 

auktorisation av translatorer. Sverige har även särskilda bestämmelser för 

auktorisation av tolkar, och i de prov som translatorer avlägger i Norge 

och Danmark ingår en muntlig examen. I Finland förbereds för närvarande 

en reform av systemet för auktorisation av translatorer. Utgångspunkten 

även för denna reform är dock att translatorer skall godkännas enligt 

nationella regler. För tolkar avser man inte att i detta skede uppställa 

särskilda krav. Tolkarna själva anser dock, enligt en undersökning som 

utförts, att en särskild tolkexamen bör införas.

Med hänvisning till ovanstående önskar undertecknad ställa följande 

fråga till Nordiska ministerrådet:

Vilka åtgärder avser Nordiska ministerrådet vidta för att enhetliga 

regler för auktorisation av translatorer och tolkar skall kunna 

införas i de nordiska länderna?

Helsingfors den 3 februari 1984

Tuulikki Petäjäniemi (Kok)
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Fråga vid Nordiska rådets 32:a session angående nordisk tentamens- 

och examensgiltighet

Till Nordiska ministerrådet

Inom det nordiska samarbetet har man sedan länge, utgående från be

stämmelserna i Helsingforsavtalet och det nordiska kulturavtalet, arbetat 

för att förbättra möjligheterna för studerande från ett nordiskt land att 

studera i annat nordiskt land och att därvid få räkna sig tillgodo examina 

avlagda i detta land vid fortsatta studier i annat nordiskt land.

År 1975 fastställde Nordiska ministerrådet bestämmelser om nordisk 

tentamensgiltighet. I de nationella beslut som har fattats med anledning av 

Nordiska ministerrådets bestämmelser är utgångspunkten att respektive 

högskola fattar beslut om tillgodoräknande av examen.

I praktiken har det dock visat sig att studerande som studerar vid en 

högskola i ett nordiskt land fortsättningsvis har svårigheter när det gäller 

att få delexamina beaktade i de fortsatta studierna i något annat nordiskt 

land. Ännu större smidighet krävs av universiteten för att de bestämmelser 

som nu finns skall ge de resultat som man har eftersträvat med de nordiska 

bestämmelserna om tentamensgiltighet. Högskolestudier i Norden kunde 

även underlättas genom en systematisk uppbyggnad av tentamensmöjlig- 

heterna, så att en studerande som är inskriven i en högskola i sitt hemland, 

men som vistas i ett annat nordiskt land, skulle ges möjligheter att avlägga 

tentamina för sin egen högskola i samband med tentamenstillfällen som 

ordnas i någon högskola i vistelselandet.

I Finland avgav en kommittén senaste år ett betänkande om utländska 

examinas giltighet. Utredningen visar b l.a . att man i Finland i större 

utsträckning än i de andra nordiska länderna för statliga tjänster uppställer 

formella krav på akademiska examina. Kommittén föreslår att en ny lag 

stiftas med stöd av vilken utomlands bedrivna studier kan jämställas med 

motsvarande studier i Finland.

Med hänvisning till ovanstående önskar undertecknad ställa följande 

fråga till Nordiska ministerrådet:

Vilka åtgärder avser Nordiska ministerrådet vidta för att ytterligare 

intensifiera samarbetet för att utveckla tentamens- och examens- 

giltigheten i Norden?

Helsingfors den 3 februari 1984

Pär Stenbäck (Sfp)
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Fråga vid Nordiska rådets 32:a session om bevarandet av förmåner 

för pensionärer vid flyttning från Sverige till Finland

Till Finlands och Sveriges regeringar 

En ny nordisk konvention om social trygghet gäller från och med den 1 

januari 1982. Konventionens grundprincip är att medborgare i de nordiska 

länderna skall behandlas lika. För en person som enligt konventionen har 

sociala rättigheter eller skyldigheter i ett nordiskt land gäller som huvudre

gel samma villkor oavsett om personen är medborgare i det landet eller ett 

annat nordiskt land.

I Sverige bor i dag ca 300000 finska invandrare. Antalet pensionärer 

bland dem ökar ständigt. Eftersom många av dessa pensionärer har pro

blem på grund av ensamhet, sjukdom och bristande språkkunskaper vill de 

ofta flytta till Finland för att där leva sin ålderdom efter att ha bott i Sverige 

den aktiva arbetsåldern.

Vid flyttningen till hemlandet stöter pensionärerna emellertid på svårig

heter på grund av den nordiska socialtrygghetskonventionen, enligt vilken 

den enskilde omfattas av lagstiftningen i det land där han eller hon är 

bosatt. Detta innebär att slutsumman för pensionen kan vara betydligt 

mindre än i Sverige. Konventionen har antagits mera med tanke på den 

arbetsaktiva befolkningens behov.

Med hänvisning till det anförda får jag ställa följande fråga:

Vilka åtgärder ämnar Finlands och Sveriges regeringar vidtaga för 

att pensionärerna skall bevara sina förmåner vid flyttning från 

Sverige till Finland?

Helsingfors den 3 februari 1984

Kaj Bärlund (Sd)
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Fråga vid Nordiska rådets 32:a session angående de nordiska förfat- 

tarstipendierna

Till Danmarks, Finlands, Islands och Sveriges regeringar

Nordiska rådet rekommenderade år 1981 de nordiska regeringarna att 

utöka antalet författarstipendier för studieresa till annat nordiskt land.

Rekommendationen är ett uttryck för rådets positiva inställning till 

nordiskt litteratursamarbete, varav samarbetet mellan författarna själva 

utgör en viktig del. Vid behandlingen av det medlemsförslag som ledde 

fram till rekommendationen ansåg kulturutskottet det väsentligt att kon

takter kunde skapas mellan författarna i de nordiska länderna, såsom en 

förutsättning till förnyelse genom erfarenhets- och tankeutbyte mellan 

kolleger. Utskottet framhöll att antalet författarstipendier för nordiska 

studieresor borde utökas som en förutsättning för att fler författare skulle 

kunna göra studieresor i Norden.

Att det meddelande som Nordiska ministerrådet har överlämnat till 

sessionen framgår att kultursekretariatet har tillskrivit de nationella myn

digheterna i saken. Skrivelsen har emellertid besvarats endast från norsk 

sida. I Norge har anslaget för nordiska författarstipendier höjts och ök

ningen ger utrymme för ett större eller två mindre stipendier under detta

Kulturutskottet har i olika sammanhang påtalat bristerna i rapportering

en om rekommendationer som har riktats till de nordiska ländernas rege

ringar. Meddelandet om rekommendationen angående de nordiska förfat- 

tarstipendierna är ett tecken på att förbättringar härvidlag fortfarande inte 

har skett. För att arbetet med rekommendationer riktade till de olika 

ländernas regeringar i framtiden skall kunna förlöpa tillfredsställande bör 

de enskilda regeringarna fästa allvarlig uppmärksamhet vid sin rapporte

ring till Nordiska rådet.

Med hänvisning till ovanstående önskar undertecknad ställa följande 

fråga:

Vad har regeringarna i Danmark, Finland, Island och Sverige gjort 

för att utöka antalet författarstipendier för studieresor till annat 

nordiskt land?

Elsi Hetemäki-Olander (Kok)

Helsingfors den 6 februari 1984
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Fråga vid Nordiska rådets 32:a session angående språklig registre

ring av finnar i Sverige

Till Sveriges regering

Frågan om språklig registrering av sverigefinnarna togs första gången 

upp till diskussion officiellt vid det svensk-finländska flerministermötet i 

januari 1982. Den diskuterades på nytt vid det möte som den 24 januari i år 

hölls mellan social-, invandrar-, arbetskrafts-, kultur- och undervisnings

ministrarna.

Bakgrunden är den att antalet invandrade finnar i Sverige aldrig räknats 

officiellt med språket som utgångspunkt. Det antal som oftast uppges, 

drygt 300000, bygger på olika skattningar. I detta tal ingår dock uppskatt

ningsvis 70000 finlandssvenskar.

Motiveringen för en registrering på språklig grund är givetvis behovet av 

exakta uppgifter om antalet finnar i Sverige som utgångspunkt för en riktig 

dimensionering av redan beslutade och planerade insatser av språklig art 

inom socialvård, utbildning och annan samhällsservice.

Från svensk sida har mot en sådan registrering framförts argumentet att 

den skulle kränka de tillfrågades personliga integritet. Det är emellertid 

svårt från finländsk synpunkt att ta ett sådant argument på allvar. Att 

registrera individens modersmål för de syften som det här är fråga om kan 

helt enkelt inte vara kränkande, lika litet som det t. ex är kränkande att 

registrera födelsetiden.

Med hänvisning härtill ställer jag följande fråga till Sveriges regering: 

Vilka åtgärder ämnar Sveriges regering vidta för att registrera fin

narna i Sverige på språklig grund?

Helsingfors den 6 februari 1984

Peter Muurman (Sd)
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Fråga vid Nordiska rådets 32:a session angående kustvalfångst

Til Norges regering

På Den Internationale Hvalfangstkommissions (IW C) årsmøde i 

Brighton 1982, vedtoges med mere end 3/4’s flertal et stop for al kommer

ciel hvalfangst (moratorium) med ikrafttrædelse fra 1986. Som det er 

muligt i henhold til IW C ’s regulativer, har de 3 hvalfangstlande Sovjet, 

Japan og Norge nedlagt protest imod moratoriebeslutningen, og er derfor 

ikke bundet heraf.

IW C skelner i dag mellem 2 former for hvalfangst: ” den oprindelige/ 

livsnødvendige hvalfangst”  (engelsk: aboriginal/subsistance whaling), som 

inuit i Grønland, Sibirien og Alaska driver den, og ” den kommercielle 

hvalfangst” (commercial whaling) som bl. a. Sovjet, Norge og Japan driver 

den. Moratoriet omfatter K U N  den kommercielle hvalfangst.

IW C regulerer i dag den kommercielle hvalfangst under den såkaldte 

New Management Procedure (NMP), hvorunder fangstkvoter fastsættes. 

Norge har siden indførelsen af NM P i 1974 anerkendt tildelingen af 

fangstkvoter under denne reguleringsform, og derved også anerkendt og 

accepteret den norske kysthvalfangst som kommerciel. Men i forsøget på 

at fortsætte den norske kysthvalfangst (på vågehvaler) og samtidig trække 

protesten mod moratoriet tilbage, forhandler Norge for øjeblikket med en 

række af IW C ’s medlemslande i den hensigt at få omdefineret den norske 

kysthvalfangst, således at den ikke længere af IW C  betegnes som kommer

ciel, og derfor IK K E  er omfattet af moratoriebeslutningen.

Accepterer et nødvendigt flertal en omdefinering af den norske kysthval

fangst, vil det uden tvivl betyde at også de øvrige hvalfangstlande som 

f. eks. Japan, Island, Spanien og Brasilien kan fortsætte en kysthvalfangst 

efter 1986, idet disse landes kysthvalfangster har mange lighedspunkter 

med den norske. Kysthvalfangsten betegnes i dag af eksperter som den 

største trussel mog hvalbestandene, og den væsentligste grund for indførel

sen at et moratorium. Fortsætter Norge, Japan, Spanien, Island m .fl. en 

kysthvalfangst efter 1986, vil moratoriebeslutningen være uden reel værdi.

Under henvisning til ovenstående stiller jeg følgende spørgsmål til 

Norges regering:

Kan Norge på baggrund af foranstående oplyse, hvordan man vil 

sikre, at en fortsat norsk kysthvalfangst efter 1986 IK K E  giver de 

øvrige af IW C ’s medlemslande, der driver kommerciel hvalfangst
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(f. eks. Japan, Island og Brasilien), mulighed for også at fortsætte 

deres kysthvalfangster efter 1986, og derved gøre moratoriebe- 

slutningen værdiløs?

København, den 3. februar 1984

Margrete Auken (SF)

22 -30-332 Nordiska rådet DeI 2
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Fråga vid Nordiska rådets 32:a session angående projektet Scandina

vian Link

Til Nordisk Ministerråd

Mulighederne for udvidelse af trafikforbindelserne mellem den skandi

naviske halvø og det øvrige Europa er altid godt stof i de nordiske masse

medier.

Den seneste idé, vi er blevet bekendt med, er forslaget om en motorvej 

med sideløbende jernbane til internationale hurtigtog fra Oslo til Paris, en 

plan som efter de offentliggjorte oplysninger skulle være præsenteret for 

den svenske regering allerede inden sessionen.

Projektet, der er blevet kaldt Scandinavian Link, skulle efter planerne 

realiseres af et internationalt konsortium. Det skulle tage 10-15 år at 

bygge motorvejs- og togforbindelsen og projektet skulle finansieres ved 

opkrævning af bro- og motorvejsafgifter.

Offentliggørelsen af projektplanerne har naturligt nok vakt betydelig 

interesse i Danmark, hvor broforbindelsen over Store Bælt og Øresund har 

været drøftet i årtier, og vi er mange, som vil være interesserede i at høre 

om de nordiske trafikministre har haft lejlighed til at drøfte projektplanerne 

før eller under sessionen.

Under henvisning til ovenstående stiller jeg derfor følgende spørgsmål til 

Nordisk Ministerråd:

Har ministerrådet kendskab til projektet Scandinavian Link, og hvis 

dette er tilfældet, kan der så gives yderligere oplysninger om 

projektet og om. hvilken holdning ministerrådet har til de offent

liggjorte planer?

K øbenhavn , den 3. februar 1984

Ole Henriksen (SF)
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Fråga vid Nordiska rådets 32:a session angående kilometeravgift på 

lastbilstransporter

Til Norges og Sveriges regeringer 

Danske vognmænd skal betale høje kilometerafgifter for kørsel med 

lastbiler i Norge og Sverige, mens lignende afgifter ikke pålægges vogn

mænd - danske som udenlandske — ved kørsel i Danmark. Der er hermed 

tale om en forskelsbehandling, der har en uheldig virkning på dansk er

hvervslivs omkostninger og på nordisk samarbejde på transportområdet.

Under henvisning til ovenstående stiller jeg følgende spørgsmål til 

Norges og Sveriges regeringer:

Er man i Norge og Sverige indstillet på at dispensere fra bestemmel

serne om kilometerafgift for så vidt angår danske vognmænd, 

eller har man forslag om andre ordninger til afskaffelse af den 

eksisterende forskelsbehandling?

København, den 2. februar 1984

Peder Sønderby (V)
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Fråga vid Nordiska rådets 32:a session angående en europeisk miljö

konvention

Til Nordisk Ministerråd

På sessionen i 1978 vedtog Nordisk Råd en rekommandation (nr. 7) til de 

nordiske landes regeringer om at virke for udarbejdelse og vedtagelse af en 

europæisk miljøbeskyttelseskonvention.

Nordisk Ministerråd har den 2. december 1983 meddelt, at der på flere 

delområder af miljøsamarbejdet er indgået internationale konventioner om 

bl.a. naturværn og vand- og havforureningsspørgsmål. Der henvises også 

til konventionen om grænseoverskridende luftforurening transporteret 

over lange afstande, der er undertegnet af de nordiske lande sammen med 

27 andre europæiske lande samt USA, Canada og EF-kommissionen og 

som er trådt i kraft den 16. marts 1983.

Jeg føler mig dog ikke overbevist om, at der herved er opnået det. som vi 

har brug for på europæisk basis for at komme den stigende miljøødelæg

gelse til livs.

Jeg er bange for, at de konventioner, som ministerrådet taler om i sin 

meddelelse i højere grad anvendes til at regulere end til *t stoppe miljøfor

styrrelserne og vil gerne understrege nødvendigheden af en indsats, der 

kan virke opinionsdannende og sikre og udvikle forståelsen for betydnin

gen af effektivitet på dette område. Vi har brug for dynamik i det euro

pæiske såvel som i det nordiske samarbejde om miljøbeskyttelse og med 

den nordiske miljøkonvention som baggrund må der efter min mening 

påhvile de nordiske landes regeringer en særlig forpligtelse til at gå foran i 

en ny udvikling, der kan styrke respekten for og kontrollen med overhol

delsen af de miljøfremmende vedtagelser, der allerede foreligger eller kan 

forventes i fremtiden.

Under henvisning til ovenstående stiller jeg hermed følgende spørgsmål 

til Nordisk Ministerråd:

Hvilke initiativer vil ministerrådet tage for at udvikle og forbedre 

effektivitet, standarder og kontrol i det europæiske miljøsamar

bejde?

K øbenhavn , den 1. februar 1984

Margrete Anken (SF)
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Fråga vid Nordiska rådets 32:a session angående sjötransport av 

radioaktivt avfall

Til Sveriges regering

Debatten omkring de svenske atomaffaldstransporter gennem danske 

farvande ved sidste session var mildest talt ikke tilfredsstillende. Udveks

lingen af synspunkter mellem Danmark og Sverige siden da og indtil nu har 

ikke bedret situationen. Vi mangler fortsat dokumentation for en række 

ting:

Miljøminister Chr. Christensen kunne den 30. september 1983 meddele 

Folketinget, at de svenske myndigheder ikke har kendskab til endsige 

udarbejdet sammenlignende risikoanalyser for land- og søtransport af 

brugt atombrændsel.

Der er endnu ikke udarbejdet en detaljeret analyse af de miljø- og 

sundhedsmæssige konsekvenser af en længerevarende skibsbrand på Si- 

gyn lastet med atombrændsel efter kollission med en gas- eller olietanker. 

Det svenske transportsystem er godkendt blandt andet på baggrund af 

risikoanalyser for 90 minutters brand på Sigyn, uden at der gives en 

forklaring på, hvorfor risikoanalyser for længerevarende brande ikke er 

blevet udført. En officiel fransk rapport — den såkaldte Castaign-rapport — 

konkluderer at kravene til transportbeholderne sandsynligvis er tilfreds

stillende for landtransporter, mens dette ikke kan dokumenteres for sø

transporter.

SKBF har for nylig besluttet sig for - igen - at forbedre Sigyns manøv

redygtighed i snævre farvande. Men der foreligger endnu ikke nogen reak

tion på en henvendelse fra dansk side i november, hvori de danske søfarts

myndigheders tvivl om Sigyns færdigheder i hårdt vejr endnu en gang 

understreges, og hvori der tilbydes teknisk og finansiel assistance fra 

Danmark til at tilvejebringe denne dokumentation.

Transporterne er indstillede for tiden, og der er grund til at håbe på at 

der ikke vil blive flere transporter til Frankrig. Men fra næste år vil Sigyn 

transportere atomaffald fra svenske atomkraftværker til det centrale lager 

ved Oskarshamn, blandt andet gennem danske farvande.

Under henvisning til ovenstående stiller jeg derfor følgende spørgsmål til 

Sveriges regering:

Hvornår vil Sverige dokumentere, at den danske uro omkring atom

affaldstransportskibet Sigyns sejlads med højradioaktivt affald i 

danske farvande er ubegrundet, og at søtransport er den sikreste 

transportform?

København , den 6. februar 1984

Margrete Auken (SF)
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Fråga vid Nordiska rådets 32:a session angående upparbetning av 

atonibrånsle

Til Sveriges regering

I forbindelse med det svenske atomkraftprogram har Sverige indgået to 

aftaler om oparbejdning af brugt atombrændsel i Frankrig.

Den første aftale, den såkaldte 70-aftale, er en ren købekontrakt, hvor 

SKBF køber oparbejdningstjenester. Aftalen omfatter de 57 tons, som 

atomaffaldstransportskibet ” Sigyn” sejlede til Frankrig i 1983. Iflg. aftalen 

accepteres et 3%  plutoniumsvind (svarer til 18 kilo). Hvad der herudover 

forsvinder opkøber Frankrig.

Den anden, såkaldte 80-aftale, omfatter oparbejdning af 670 tons brugt 

atombrændsel. Ved underskrivelsen af aftalen den 16. marts 1978 forplig

tede SKBF sig til at betale godt 10% af de reelle omkostninger forbundet 

med opførelsen af et nyt oparbejdningsanlæg, UP-3 (Usine Pluto

nium = Plutoniumsfabrik).

Kontrakten mellem SKBF og Cogema stipulerer betingelserne for beta

lingen. B l.a . skulle SKBF allerede i 1978 overføre midler til dækning af 

planlægnings- og undersøgelsesomkostninger.

Disse aftaler indebærer, at Sverige direkte og indirekte bidrager til den 

franske plutoniumproduktion og dermed atomvåbenprogrammet - og de 

særdeles miljøskadende forsøg med atomvåben i Fransk Polynesien. Dette 

belaster ikke blot Sveriges men hele Nordens renommé.

Under henvisning til ovenstående stiller jeg følgende spørgsmål til Sveri

ges regering:

Hvor stort et beløb har SK BF og dermed Sverige indtil i dag betalt 

til udbygningen af La Haque som følge af ” 80-aftalen” , indgået 

mellem SKBF og Cogema 16.3.78? Kan vi få sikkerhed for, at der 

ikke vil blive oparbejdet svensk atombrændsel og betalt flere 

penge til den franske plutoniumindustri til skade for Nordens 

omdømme som u-landssolidarisk og - i videste forstand - miljø

bevidst?

K øbenhavn , den 6. februar 1984

Margrete Anken (SF)
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Fråga vid Nordiska rådets 32:a session angående nordiskt samarbete 

kring datateknologins regionalpolitiska konsekvenser

Till Nordiska ministerrådet

En positiv följd av datateknologins utveckling - och en av de mest 

oväntade - är att datateknologin öppnar möjligheter till nya arbetsplatser 

även i glesbygderna, förutsatt att den teletekniska infrastrukturen är väl 

utbyggd, vilket ju  är fallet i de nordiska länderna. En utveckling i detta 

avseende är redan i full gång i flera av de nordiska länderna.

Ett faktum är dock att utvecklingen på området går så snabbt, att 

politiker och tjänstemän inte riktigt hänger med. Det var därför med 

intresse som Nordiska rådet i november 1983 tog del av det utkast till ett 

handlingsprogram på datateknologiområdet, som då förelåg. 1 det nämndes 

nämligen att Nordiska ämbetsmannakommittén för regionalpolitik (NÄRP) 

hade inlett en förstudie med sikte på att under år 1983 försöka närmare 

klargöra förutsättningarna för ett vidare nordiskt samarbete på detta områ

de. Förstudieprojektets namn är ’ 'Datateknologins regionala konsekven

ser och potentialer” . I utkastet till handlingsprogram från november upp

gavs det att förstudien skulle bli färdig till årsskiftet 1983/84. 1 ministerrå

dets berättelse, som har kommit senare, har tidpunkten angivits till början 

av 1984.

Eftersom ämnet för studien är synnerligen angeläget, och de nordiska 

länderna faktiskt har allt skäl att utbyta erfarenheter och samarbeta på 

detta nya område, är det av stort intresse att studien slutförs och följs upp 

dels med mera ingående studier, dels med konkreta förslag och projekt.

Mot denna bakgrund får jag ställa följande fråga till ministerrådet:

Vilka åtgärder avser ministerrådet att vidta för att utveckla ett 

nordiskt samarbete kring datateknologins regionalpolitiska kon

sekvenser?

Helsingfors den 6 februari 1984

Esko Aho (K)



2056

E 23

1984

Fråga vid Nordiska rådets 32:a session angående undervisning på 

finska

Till Sveriges regering

Antalet finska barn i de svenska skolorna har beräknats till ca 37000, av 

vilka ca 6000 går i finskspråkiga klasser och ca 4000 i blandade klasser 

med en del av undervisningen på finska. Återstoden ca 27000 barn får 

några timmars hemspråksundervisning per vecka i sitt finska modersmål.

Jag är helt medveten om att Sveriges insatser till förmån för undervis

ningen av invandrarbarn i och på deras modersmål mycket väl står sig 

jäm fört med vad andra invandrarländer har gjort för sina invandrare. 

Sveriges inställning härvidlag måste betecknas som generös mätt med 

internationellt mått. Därtill kommer att de sverigefmska barnen i någon 

mån har särbehandlats, vilket har betingats av historiska och nordiska 

skäl. Det nordiska kulturavtalet t. ex. stadgar ju  att avtalsparterna skall 

” söka tillgodose önskemål från medborgare i ett nordiskt land som bor i ett 

annat nordiskt land om undervisning på hans modersmål” .

I Sverige bor och kommer under överskådlig framtid att bo en betydande 

minoritet bestående av flera hundratusen personer som har sina rötter i 

Finland. Det säger sig självt att dessa personer för att klara sig i det 

svenska samhället måste behärska svenska, vilket inte heller har bestridits 

av någon, allra minst av sverigefinnarna själva. Att sverigefinnarna erkän

ner detta betyder dock inte att de vill avstå från sitt språk eller sin kultur.

En förutsättning för att på sikt kunna bevara och förstärka det finska 

språket och den finska kulturen i Sverige är dock att de finska barnen kan 

få undervisning inte bara i, utan också på finska genom hela skolan, såväl i 

grundskolan som i gymnasieskolan. Undervisning på modersmålet är lika

så en förutsättning för en allsidig utveckling av individen, hennes person

lighet och identitet. Detta har otvetydigt visats av forskningen.

Svenska regeringens inställning till frågan om undervisning på de finska 

barnens modersmål är i dag den att sådan undervisning skall kunna ges i 

grundskolans låg- och mellanstadier, men inte i högstadiet eller i gymnasie

skolan. Motivet härför är att undervisning på finska under längre tid inte 

skulle ge barnen tillräckliga kunskaper i svenska. Erfarenheterna från 

Finland visar dock att de finlandssvenska barnens skolgång på svenska 

genom grund- och gymnasieskolan inte hindrar dem från att lära sig finska, 

i synnerhet i sådana fall då finskan är majoritetsspråk utanför skolans 

väggar.
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Med hänvisning härtill ställer jag följande fråga till Sveriges regering: 

Vilka åtgärder ämnar Sveriges regering vidta för att alla finska barn 

i Sverige skall ha möjlighet att få undervisning på finska genom 

såväl grundskolan som gymnasieskolan?

Helsingfors den 17 februari 1984

Tytti Isohookana-Asunmaa {K)
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Fråga vid Nordiska rådets 32:a session angående ett samnordiskt 

program för förkortning av arbetstiden

Till Nordiska ministerrådet

Ett centralt medel för att minska arbetslösheten är att fördela arbetet på 

nytt genom att förkorta arbetstiden. Detta har föreslagits av många fack

förbund, bl. a. FFC.

Nordiska ministerrådet utreder på basen av rekommendationen nr 6 från 

1977 fortfarande de samhällsekonomiska och sociala konsekvenserna som 

en betydande arbetstidsförkortning kommer att medföra. Nyligen har en 

rapport blivit färdig om arbetstids- och ledighetslagstiftningens effekter. 

Meningen är att utredningen skall följas upp av ett tvärsektionellt samarbe

te som tar sikte på att kartlägga förutsättningarna för en betydande arbets

tidsförkortning.

Social- och miljöutskottet har genom åren ägnat frågan stort intresse och 

vid flera tillfällen betonat dess betydelse för ministerrådet.

Arbetet med att utreda konsekvenserna av en arbetstidsförkortning före

faller dock att stampa på stället samtidigt som arbetslösheten i de nordiska 

länderna bara fortsätter att öka. I denna situation krävs effektiva och 

samordnade åtgärder för att frågan inte helt skall glida ur händerna. Ett 

gemensamt nordiskt program för förkortning av arbetstiden skulle tjäna 

detta syfte bäst.

Mot denna bakgrund får jag till Nordiska ministerrådet ställa följande

fråga:

Vilka åtgärder ämnar Nordiska ministerrådet vidta för att åstad

komma ett samnordiskt program för förkortning av arbetstiden?

Helsingfors den 17 februari 1984

Arvo Kemppainen (Skdl)

E 24
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Fråga vid Nordiska rådets 32:a session angående förmedling av Fin

lands TV-program till de i Sverige bosatta finländarna

Till Finlands och Sveriges regeringar

De i Sverige bosatta finländarna har ett stort behov av att se finländska 

TV-program för att kunna följa utvecklingen i Finland och för att ha 

beröringspunkter till kulturlivet i Finland.

Genom att hyra en kanal i en kommunikationssatellit skulle det vara 

möjligt at förmedla Finlands rundradios program till finländarna i Sverige. 

Att hyra en kanal i en kommunikationssatellit anses vara förhållandevis 

billigt. Årshyran inom t. ex. Eutelsats ECS-satellit är cirka 12 miljoner 

mark. Finländarna i Sverige bor i stor utsträckning i städer och det blir 

därför inte särskilt dyrt att genom centralantenner och kabelnät ta emot 

programmen.

Ett genomförande av denna programdistribution kräver förhandlingar 

bl. a. om upphovsrättsfrågor. Om  man vill kan programöverföringen även 

ske som betal-TV i någon form.

Såväl Finlands som Sveriges regering har ett ansvar för att de finländare 

som bor i Sverige kan få en möjlighet att se finländska TV-program. 

Genom en kommunikationssatellit kunde detta ske till skäliga kostnader.

Med hänvisning till ovanstående önskar undertecknad ställa följande 

fråga till Finlands och Sveriges regeringar:

Har regeringarna i Finland och Sverige för avsikt att i samarbete 

utreda möjligheterna att via satellit förmedla Finlands TV-program 

till de i Sverige bosatta finländarna?

Helsingfors den 21 februari 1984

Tuulikki Petäjäniemi (Kok)
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Fråga vid Nordiska rådets 32:a session angående ikraftträdande av 

den nordiska språkkonventionen

Till Nordiska ministerrådet

Ett av de viktigaste resultaten av Nordiska rådets och Nordiska minis

terrådets arbete för att tillförsäkra medborgarna i de nordiska länderna 

språkliga rättigheter och språklig service i de andra nordiska länderna, är 

den nordiska språkkonventionen. Frågan togs upp i en rekommendation av 

Nordiska rådet redan 1966. Efter ett långdraget beredningsarbete lade 

ministerrådet vid Nordiska rådets session 1981 fram ett ministerrådsfor

slag om en språkkonvention. Nordiska rådet gav sitt godkännande till 

förslaget, och den efterlängtade konventionen kunde undertecknas den 17 

juni 1981.

Språkkonventionen har mött livligt positivt intresse från allmänhetens 

sida i de nordiska länderna. Därför är det inte tillfredsställande att konven

tionen ännu inte kunnat träda i kraft, nära tre år efter undertecknandet. 

För att konventionen skall träda i kraft krävs det att fyra av de fem 

nordiska staterna ratificerar den. Hittills har Sverige, Norge och Finland 

gjort detta, men inte Danmark och Island. I den information som Nordiska 

rådet har fått, dels vid ett gemensamt möte mellan juridiska utskottet och 

justitieministrarna i november i fjol, dels i det meddelande som har avgivits 

till sessionen, framgår att Island är i färd med att förbereda en ratificering, 

medan Danmarks ratifikation ännu är beroende av förhandlingar mellan 

danska staten och de danska kommunerna.

Jag vill därför ställa följande fråga till Nordiska ministerrådet:

Vilka åtgärder avser ministerrådet att vidtaga i syfte att påskynda 

ikraftträdandet av den nordiska språkkonventionen?

Elsi Hetemäki-Olander (Kok)

E 26

1984

Helsingfors den 23 februari 1984
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1984

Fråga vid Nordiska rådets 32:a session angående rösträtt för nordbor 

i parlamentsval

Till Sveriges regering

I samband med att resultaten av arbetet inom 1983 års svenska rosträtts- 

kommitté offentliggjorts har i den svenska debatten återkommande ett 

uttalande från statsminister Kalevi Sorsas sida citerats. I ett tal vid 

rådssessionen i Oslo uttalade sig statsminister Sorsa för att man borde 

utreda möjligheterna till införande av rösträtt i parlamentsval för nordbor. 

Villkoret var, efter mönster av den redan införda kommunala rösträtten, 

tre års boende i ett nordiskt grannland och att inga krav på byte av 

medborgarskap uppställdes för erhållande av rösträtten.

Från finländsk sida föreligger inga officiella ställningstaganden om hur 

rösträtten för nordbor borde förverkligas. Frågan har inte behandlats av 

Finlands regering eller riksdag, trots att man i Finland allmänt stöder alla 

sådana åtgärder som kunde öka de finländska utvandrarnas möjligheter att 

påverka sin egen livssituation.

Om den svenska regeringen och riksdagen beslutar införa rösträtten som 

en ensidig åtgärd, försvåras frågans lösning på ett nordiskt plan. Redan nu 

kan man förutse friktion mellan de nordiska länderna. Knappast avsåg 

statsminister Sorsa med sitt utspel en rösträttsreform bara i ett land, utan 

förslaget torde ha syftat just till ett nordiskt avtal, som skulle skapa regler 

för rösträttens utövande så att den ur demokratisk synpunkt tvivelaktiga 

möjligheten att inom en kort tidsrymd kunna rösta i två länder skulle 

elimineras.

Finlands justitieminister Christoffer Taxell har för sin del meddelat att 

han inte vill medverka till att beröva finska medborgare deras rösträtt i 

finländska val av den anledningen att de genom ensidig lagstiftning erhåller 

rösträtt i ett annat land.

Däremot kunde man överväga möjligheten att ge nordisk medborgare 

rätt att själv välja om han vill rösta i det land där han bor eller där han är 

medborgare.

Mot denna bakgrund vill jag ställa följande tredelade fråga:

1. Har den svenska regeringen för avsikt att på egen hand och utan 

beaktande av ställningstaganden i sina grannländer införa röst

rätt för nordiska invandrare i riksdagsval?

2. Finner den svenska regeringen det acceptabelt att till Sverige
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inflyttade nordbor efter tre års boende i landet erhåller rösträtt i 

flera parlamentsval?

3. Vill den svenska regeringen medverka till att en gemensam nor

disk utredning tillsättes som på ett förbehållslöst och från nor

disk ömsesidighetssynpunkt tillfredsställande sätt utreder de vik

tiga rösträttsfrågorna?

Helsingfors den 24 februari 1984

Pär Stenbäck (Sfp)
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1984

Fråga vid Nordiska rådets 32:a session angående det nordiska 

biståndssamarbetet

Till Nordiska ministerrådet 

Nordiska rådet uppmanade för fyra år sedan ministerrådet att framlägga 

en plan med förslag till konkreta åtgärder för en harmonisering och koor

dinering av de nordiska ländernas biståndsinsatser, särskilt med tanke på 

mottagarländernas behov. Rådets ekonomiska utskott har uttalat den upp

fattningen att en koordinering av insatserna skulle ge betydande effektivi

tetsvinster i biståndsarbetet. Ur ministerrådets berättelse angående samar

betet under 1983 framgår dock att det har skett en minskning av antalet 

samnordiska projekt på biståndsområdet. Detta är en utveckling som inte, 

med tanke på det allvarliga läget i utvecklingsländerna, kan accepteras på 

nordiskt plan. Tvärtom borde de nordiska länderna intensifiera sina ge

mensamma åtgärder och fortsättningsvis bygga ut den nordiska andelen av 

u-landsprojekten.

Med hänvisning till ovanstående önskar undertecknad ställa följande 

fråga till Nordiska ministerrådet:

Vilka åtgärder avser ministerrådet vidta för att utvidga det nordiska 

biståndssamarbetet?

Helsingfors den 24 februari 1984

Pirkko Turpeinen (Skdl)
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Fråga vid Nordiska rådets 32:a session angående räknecenter för 

väderprognoser

Till Nordiska ministerrådet

Behovet av pålitliga väderprognoser är påtagligt för jordbruk, fiske, 

turism, sjöfart, byggnadsindustri och övriga verksamhetsgrenar. Mot den 

bakgrunden har datorer alltmer kommit att användas för att lösa de mate

matiska ekvationer som erfordras för att beskriva atmosfäriska förändring

ar. Utvecklingen kommer dock att kräva datorer med betydligt större 

kapacitet än de som för närvarande finns vid de nationella vädertjänsterna 

i Norden.

Nordiska rådet antog förra året en rekommendation med uppdrag till 

ministerrådet att kartlägga möjligheterna för upprättande av ett gemensamt 

räknecenter för väderprognoser i Norden samt undersöka om en samkör- 

ning av de meteorologiska institutionernas datakapacitet eventuellt redan i 

ett tidigt skede kunde genomföras.

Innan rekommendationen antogs hade det nordiska meteorologiska di- 

rektörsmötet tillsatt en tjänstemannautredning med uppgift att undersöka 

vilka modeller som krävdes för att förbättra de kortfristiga prognoserna 

och vilka krav som måste ställas på datorkapacitet.

Arbetsgruppen framlade sin rapport i november 1982. Av rapporten 

framgick att de nordiska länderna skulle få stor nytta av ett nytt kvalifcerat 

prognossystem. Gruppen ansåg att förutsättningar för ett nordiskt samar

bete var mycket goda beroende på likartade behov och tekniska lösningar 

samt att erforderlig kompetens redan existerade i Norden. Totalutgifterna 

för ett sådant projekt beräknas till 12 miljoner N O K  varav 5,5 miljoner 

skulle sökas som bidrag från Nordiska ministerrådet. En projektansökan 

om ett anslag för 1984 om 324000 N O K  till projektets första fas insändes 

till Nordiska ministerrådet hösten 1983.

Enligt de uppgifter vi nyligen fått förutsättes att även de deltagande 

länderna är beredda att ställa nödvändiga medel till förfogande. Det ur

sprungliga medlemsförslaget syftade till att projektet skulle betraktas som 

ett sammanhållet nordiskt projekt och finansieras som ett sådant. Enligt 

nuvarande planer föreligger risk för att projektet kan blockeras om inte alla 

länder ställer tillräckliga medel till förfogande.

Jag vill därför ställa följande fråga till ministerrådet:

Kan detta projekt igångsättas under innevarande år?

E 29

1984

Stockholm  den 27 februari 1984

Sture Palm (s)
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1984

Fråga vid Nordiska rådets 32:a session angående förenklingar av 

vägmärkningssystemet

Till Nordiska ministerrådet

Vägmärkena har varit föremål för samordning både nordiskt och interna

tionellt. Syftena har varit att både öka trafiksäkerheten och förståelsen för 

trafikmärkningarna i grannländerna. V i fäster i Norden stort avseende vid 

att vi lyckats nå i stort sett enhetliga regler och trafikmarkeringar. Emeller

tid har på senare tid forskningen utvisat att trafikmiljön belastas av för 

många skyltar. Den enskilde trafikanten har helt enkelt inte kapacitet att 

tillgodogöra sig all den information skyltarna ger. Av hänsyn till det stats- 

finansiella läget framkommer också önskemål att spara i anslagen till vägar 

och trafik. Av båda dessa skäl synes det önskvärt att eftersträva förenk

lingar i trafikmarkeringarna. Alltför många vägmärken ger högre driftkost

nader än nödvändigt och trafikmiljön förfulas dessutom av alltför många 

stolpar och märken.

En tänkbar modell för förenkling av vägmarkeringarna är att låta ett 

vägmärke informera om både att det är huvudled och att hastighetsbe

gränsning och parkeringsforbud eller stoppförbud gäller. Så finns t. ex. 

redan i den svenska vägtrafikkungörelsen en regel att fordon ej får par

keras på huvudled utanför tätbebyggt område. Genom bestämmelsens 

utformning behövs således endast ett huvudledsmärke för att ange dessa 

regler.

Mot bakgrund av ovanstående får jag ställa följande fråga till Nordiska 

ministerrådet:

Vilka åtgärder anser ministerrådet möjliga att vidta inom ramen för 

de gemensamma nordiska reglerna för att förenkla vägutmärk- 

ningssystemet på sätt som bl.a. skulle medföra besparingar av 

offentliga medel?

Stockholm den 29 februari 1984

Sten Svensson (m)
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1984

Fråga vid Nordiska rådes 32:a session angående undervisning i 

svenska som andra språk

Till Sveriges regering

Under de senaste tiderna har man i flera sammanhang fäst uppmärksam

het vid att undervisningen av svenska som andra språk är en ytterst viktig 

angelägenhet för invandrarbarnen. Till sist har frågan tagits upp av Språk- 

och kulturarvsutredningen. För drygt ett år sedan redogjordes för brister i 

svenskundervisningen av professor Christina Bratt Paulston på följande 

sätt: ” Majoriteten av lärarna i svenska som främmande språk (sfs) är enligt 

vad det sagts mig, inte intresserade av sfs som ämne men undervisar i det 

som en följd av omplaceringar, då de inte kunnat klara av de stora klas

serna i den vanliga skolan. Resultatet blir i sådana fall ett systematiskt 

urval av svaga lärare för det mest kritiska ämnet för invandrarbarnen.” 

(Forskning och debatt om tvåspråkighet s. 35-36). Enligt en rapport om 

tvåspråkig undervisning i Stockholms kommun har bara 17 av 41 lärare 

någon form av utbildning i ämnet sfs (eller svenska som andra språk som 

det nu heter). I samma rapport står det, att största delen av klasserna har 

haft 1 -4 olika svensklärare, men det finns klasser som haft 5, 6, 7 olika sfs- 

lärare och en finsk klass har haft 12 olika sfs-lärare.

I budgetpropositionen 1984/85 har universitets- och högskoleämbetet 

föreslagit 4,7 milj. SEK  för kompletteringsutbildning för lärare i svenska 

som andra språk, men förslaget har inte godkänts av föredragande statsrå-

På grund av det ovan sagda vill jag ställa Sveriges regering följande 

fråga:

Vilka planer har Sveriges regering för att höja standarden i under

visningen av ämnet svenska som andra språk?

Stockholm den 1 mars 1984

Marjatta Väänänen (K)
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I överensstämmelse med § 22 i Nordiska rådets arbetsordning överlämnas 

härmed en verksamhetsberättelse från Nordiska rådets presidium till ple
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1. Inför Nordiska rådets 32:a session

1.1. Från 78 till 87 medlemmar

Inför 32:a sessionen har antalet medlemmar i Nordiska rådet ökat från 

78 till 87. De självstyrande områdena Färöarna, Grönland och Åland har 

bildat egna delegationer i rådet inom Danmarks respektive Finlands dele

gation. Grönlands inträde i rådet och i det nordiska samarbetet skedde 

formellt den 28 januari 1984, då ändringarna i Helsingforsavtalet trädde i 

kraft. Dessa avtalsändringar - ett resultat av arbetet inom den s. k. Petri- 

kommittén - rekommenderades av rådet vid 31 :a sessionen och under

tecknades av samarbetsministrarna den 15 juni 1983 i Reykjavik i närvaro 

av Nordiska rådets presidium. Med ratificeringen och genom ikraftträdan

det av de nya bestämmelserna har rådet kunnat verkställa sin strävan att 

trygga Färöarnas, Grönlands och Ålands representation i det officiella 

nordiska samarbetet.

1.2. Mål och medel

Nordiskt samarbete har sedan 31:a sessionen fortsatt att präglas av 

stävanden att motarbeta de ekonomiska svårigheter - arbetslöshet, bytes

balansproblem och underskot; i statsfinanserna - som den internationella 

utvecklingen förorsakat för de av utrikeshandel starkt beroende nordiska 

länderna.

Dessa ekonomiska problem har präglat samarbetets mål och innehåll. 

Särskilt den vid 31 :a sessionen antagna rekommendationen om en nordisk 

handlingsplan för ekonomisk utveckling och full sysselsättning (rek.nr. 28/ 

1983/e) har stått i centrum för debatten. Denna rekommendation, som 

tillkom efter initiativ från tre av rådets fyra partigrupper, har utmynnat i ett 

ministerrådsförslag (B 47/e) som kommer att behandlas på 32:sessionen.

Vidare har de strama ekonomiska förutsättningarna gett anledning till att 

strängare än under expansiva tillväxtår se över effektiviteten i användning

en av medlen - och därmed även att granska formerna för det officiella 

nordiska samarbetet. Detta kommer till uttryck bl. a. i den s. k. femmanna-
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kommitténs betänkande (Rapport avgitt av Komiteen for vurdering av 

arbeidsformene i nordisk samarbeid, N U  1983:9). Förslagen från denna 

kommitté, som letts av Nordiska rådets president Jo Benkow, känneteck

nas förutom av strävanden att stärka de folkvalda representanternas infly

tande särskilt av att öka samarbetsmaskineriets effektivitet.

1.3. Ekonomin i blickpunkten

Vid tiden för 31:a sessionen uppskattades arbetslösheten i Norden till 

mellan 700000 och 800000 personer. Antalet arbetslösa beräknas inför 

32:a sessionen ha stigit till 900000. En stor del av dessa är ungdomar. Det 

ekonomiska världsläget är visserligen enligt optimistiska prognoser på väg 

att ändras till det bättre. Uppgångstendenserna är emellertid osäkra och 

balansproblemen kommer att kvarstå länge i de nordiska ekonomierna. De 

ekonomiska frågeställningarna kommer med stor sannolikhet att fortsätta 

stå i blickpunkten även för det nordiska samarbetet.

Karakteristiskt för rådets hemställan om ett samnordiskt aktionspro

gram mot arbetslösheten, rek. 28/1983/e, var såväl att de bakomliggande 

medlemsforslagen hade var sitt partipolitiska ursprung som att rådet var i 

stånd att samla dessa förslag till en enda rekommendation. Därmed har 

Nordiska rådet kunnat uttrycka en bred politisk vilja i Norden att ge 

prioritet åt den ekonomiska tillväxten och den fulla sysselsättningen såväl 

på det nordiska som på ett nationellt och ett vidare internationellt plan.

Presidiet har vid olika tillfällen efter 31 :a sessionen, bl. a. på mötet med 

Nordiska ministerrådet (Samarbetsministrarna) den 16 jun i 1983 i Reykja

vik, sökt påskynda arbetet med den av rådet förutsatta handlingsplanen 

för ekonomisk utveckling och full sysselsättning. Den rådande ekonomiska 

situationen har också fört till en livlig debatt om välfärdsstatens villkor.

Nordiska rådet har, utöver det sedvanliga arbetet i plenum och utskott, 

utgjort ett forum för debatten om de aktuella ekonomiska och sysselsätt

ningsproblemen bl. a. genom särskilda seminariearrangemang. Social- och 

miljöutskottet genomförde den 20-22 september 1983 i Bolkesjø (Norge) 

ett seminarium med temat ” Arbetet i Norden” . Vid seminariet möttes 

politiker, forskare, författare och ämbetsmän för att diskutera arbetets 

mening, värde och innehåll utifrån den stigande arbetslösheten och den 

teknologiska utvecklingen. På hösten 1984 kommer ekonomiska utskottet 

att arrangera ett liknande seminarium med temat ” Økonomiske samfunns

modeller” . Seminariet är även avsett för att dryfta uppföljningen av ovan

nämnda rek. 28/1983/e och ministerrådsforslag B 47/e om riktlinjer för 

ekonomisk politik och nordiskt ekonomiskt samarbete.

Som en följd av devalveringarna hösten 1982 har debatten efter 31:a 

sessionen om ekonomiskt samarbete även fortsatt att innefatta valutapoli

tiken, där ekonomiska utskottet efterlyst en konsultationsprocedur mellan 

de nordiska länderna innan beslut om ändrade valutakurser fattas. Diskus

sionen har därvid också utvidgats till att gälla en allmän liberalisering av
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den nordiska kapitalmarknaden och utmynnat i ett antal nya medlemsför

slag.

Med tanke på den tekniska utvecklingens avgörande betydelse för sys

selsättning och samhällsutveckling över huvud, har presidiet under det 

gångna året särskilt sökt påskynda ministerrådets arbete med utkastet till 

ett nordiskt handlingsprogram på datateknologiområdet. Vid mötet med 

samarbetsministrarna den 16 juni i Reykjavik uttryckte presidiet sin förstå

else för att arbetet med denna plan, som debatteras vid 31 :a sessionen, 

krävde en grundlig beredning, men presidiet beklagade att man inte kunnat 

hålla den tidsplan som ministerrådet självt satt för ärendets beredning. I 

november hänvände sig presidiet till samarbetsministrarna med en anmo

dan om att konkretisera den föreslagna handlingsplanen och att redogöra 

för dess finansiering samt att lägga fram den i form av ett ministerrådsfor

slag till 32:a sessionen.

1.4. Nordiskt medborgarskap

Nordiskt medborgarskap är ett tema som rådet ägnat stor uppmärksam

het alltsedan 30:e sessionen. I öppningsanförandet vid 31:a sessionen 

fastslog rådspresidenten:

” Vårt samarbete - det skall vi komma ihåg - skall tjäna den enskilda 

människan, den vanliga nordbon. Det är denna enkla sanning vi velat 

understryka när vi börjat tala om ett nordiskt medborgarskap.

Delvis har vi med detta nordiska medborgarskap avsett sådana rättighe

ter som medborgarna har fått tack vare det nordiska samarbetet. Delvis 

innehåller begreppet sådana målsättningar som ännu inte har förverkli

gats.”

Presidiet begärde av samarbetsministrarna vid Reykjavik-mötet i juni

1983 att låta kartlägga vilka svårigheter som i dag förhindrar att ingångna 

avtal och överenskommelser, som är av betydelse för den enskilde nord

bon, skall kunna användas på avsett sätt. Presidiet föreslog samtidigt att 

Nordiska ministerrådet skulle sammanställa en Codex Nordica, en publi

kation om nordiska medborgares rättigheter i ett annat nordiskt land.

Denna inventering av samarbetshinder samt av gällande nordiska avtal 

och överenskommelser och deras verkställighet på nationellt plan bör ses 

som en del i det vittsyftande arbetet för att uppnå Helsingforsavtalets 

målsättning om största möjliga rättsliga och sociala likställdhet med vistel

selandets medborgare för medborgare från ett annat nordiskt land. Presi

diet har i detta sammanhang observerat den diskussion som förs om 

möjligheterna att utvidga den nordiska kommunala rösträtten till att även 

gälla rösträtt i riksdagsval.

1.5. Partipolitikens roll

Den ovan berörda rekommendationen om ekonomisk utveckling och full 

sysselsättning är genom sitt ursprung i ett slags ” gruppmotioner” från 

politiska partigrupperingar ett viktigt exempel på den tilltagande partipo-
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litisering som kännetecknat utvecklingen av Nordiska rådets arbete sedan 

början av 1970-talet.

Vid 31 :a sessionen fördelades förtroendeposterna i rådet för andra gång

en i rad på partipolitisk grund och i proportion till antalet medlemmar i de 

inom rådet förekommande fyra partigrupperingarna: konservativa, mitten

partier, socialdemokrater och kommunister/vänstersocialister. Även inför 

32: a sessionen har presidiet fungerat som valkommitté i syfte att koordi

nera partigruppernas nomineringar. Inför utskottsmöten i rådet har parti

grupperna i varierande utsträckning hållit egna beredningsmöten. Fr. o. m. 

30:e sessionen har rådets alla fyra partigrupperingar i sin helhet samman

trätt tre gånger under verksamhetsåret: under rådssessionen, vid utskot

tens samlade höstmöten i november samt i samband med de sessionsför- 

beredande januarimötena i Stockholm.

Efter 31 :a sessionen har rådets fyra partigrupper utsett var sin sekretera

re som på deltid bevakar nordiska samarbetsfrågor. En första rådskonfe

rens med partisekreterarna för partier representerade i de nordiska parla

menten ägde rum på Färöarna 27-30juni 1983. Konferensen, som ägnades 

åt nordiskt samarbete och dess vitalisering genom partipolitiseringen inom 

rådet, finns dokumenterad i en särskild skrift (Nordens partisekretærer i 

Torshavn, Nordisk Råd 1983).

1.6. Mot effektivare arbetsformer

Kommittén för utvärdering av arbetsformerna för nordiskt samarbete, 

som Nordiska rådets presidium och de nordiska ländernas statsministrar 

tillsatte i november 1982, överlämnade sitt betänkande (NU 1983:9) den 30 

november 1983. Denna kommitté med rådspresident Jo Benkow, Norge, 

som ordförande*, hade som uppdrag att företa en grundlig utredning av det 

officiella nordiska samarbetets arbetsformer med utgångspunkt i erfaren

heterna av det organisationsmönster som uppstod i början av 1970-talet.

Den s. k. femmannakommittén har fäst särskild uppmärksamhet vid att, 

både nationellt och nordiskt, öka de folkvalda beslutsfattarnas inflytande 

samt att tillgodose behovet av ökad effektivitet och klarare ansvarsfördel

ning i det nordiska samarbetet. Vidare har man velat lägga vikt vid att 

stärka nordiska intressen i samarbetsorganisationen. Kommittén har där

för föreslagit en förstärkning av presidiets ställning på parlamentarikersi

dan och av samarbetsministrarnas ställning på regeringssidan. Betänkan

det innehåller ett antal förslag för att effektivisera och att bättre tillvarata 

samarbetsresurserna.

* Övriga ledamöter: Folketingets formand Svend Jakobsen, Danmark, handelsmi
nister Matthias A. Mathiesen. Island, riksdagsledamot Karin Söder. Sverige och 
vicetalman Pirkko Tvöläjärvi, Finland. Kommitténs huvudsekreterare: direktør 
Kjell Kristensen.
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Presidiet och statsministrarna dryftade kommitténs betänkande vid 

möte den 30 november 1983 och ansåg det utgöra en god utgångspunkt för 

det vidare arbetet med att utveckla formerna för samarbetet. I linje med 

detta har presidiemedlemmarna väckt ett särskilt medlemsförslag (A 676/j) 

för behandling på 32:a sessionen, avsett att möjliggöra att förslag, som 

kommittébetänkandet föranleder, kan framläggas till rådets 33:e session 

för slutliga beslut.

Presidiet har inför 32:a sessionen, där kommitténs förslag skall disku

teras, velat bereda de nationella delegationerna möjlighet att dryfta både 

kommittébetänkandet och medlemsforslaget, som hänskjutits till juridiska 

utskottet för behandling.

I sagda medlemsförslag föreslås att plenarforsamlingen skulle ge i upp

drag åt presidiet att efter 32:a sessionen tillsammans med ministerrådet 

svara för den konkreta uppföljningen av de eventuella besluten vid ses

sionen samt för att erforderliga detaljförslag utarbetas. Slutligt förslag till 

ställningstagande avser presidiet i så fall underställa juridiska utskottet för 

sakbehandling i dess egenskap av rådets konstitutionsutskott.

Presidiet har utgått ifrån, att det vidare arbetet med förslagen från 

femmannakommittén även innebär behandling av två ämbetsmannautred- 

ningar rörande sekretariatsorganisationen på dels regerings-, dels den par

lamentariska sidan: Nordiska ministerrådets sekretariatsorganisation. En 

översyn (NU 1981:10) och Utredning om organisation och arbetsformer 

för Nordiska rådets presidiesekretariat (NU 1983:8).

1.7. Satsning på ungdomen

Presidiet lät under våren 1983 företa en opinionsundersökning bland 

Nordens befolkning om kunskaperna om och attityderna till det nordiska 

samarbetet (Skal vi samarbejde? Opinionsanalyse fra de nordiske lande. 

Foråret 1983. Nordisk Råd 1983). Denna undersökning, som är en uppfölj

ning av en motsvarande opinionsmätning tio år tidigare, ger vid handen att 

det nordiska samarbetet har en bred förankring i de fem nordiska länderna. 

Intresset för det nordiska återfinns hos de flesta medborgare och gäller ett 

brett spektrum av frågor och är sålunda inte knutet till särskilda grupper 

eller koncentrerat till vissa samarbetsområden. Opinionsundersökningens 

resultat, som i synnerhet gagnar planeringen av rådets informationsverk

samhet, ådagalägger förutom en rad positiva och intressanta utvecklings

tendenser även en uppenbar brist på kunskap om och intresse för det 

nordiska samarbetet bland ungdomen i de nordiska länderna. Också om 

det ter sig naturligt, att ungdomen har en svagare kunskapsbakgrund än 

äldre åldersgrupper, är undersökningsresultaten värda uppmärksamhet. 

En iakttagelse i undersökningen är, att även många av de ungdomar som 

har kunskaper om det officiella samarbetet och som på det hela taget 

bedömer det positivt, är osäkra på att samarbetet skulle vara dem till gagn.

Presidiet - som i aktuella samarbetsfrågor även i övrigt varit mån om att
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slå vakt om ungdomens speciella behov bl. a. genom att fästa uppmärk

samhet vid den oroväckande ungdomsarbetslösheten i Norden - har på 

förslag av informationskommittén och mot bakgrund av opinionsundersök

ningens resultat, beslutat genomföra en särskild informationskampanj om 

det nordiska samarbetet riktad till ungdomen. Denna kampanj har beviljats 

ett särskilt anslag (1,2 milj. SEK) och kommer att genomföras under 1984 

och 1985.

2. 31:a sessionens beslut 1983

2.1 Rekommandasjoner og uttalelser

I medhold av tidligere fattet prinsippbeslutning ved møte mellom de 

nordiske statsministrene, Nordisk Råds presidium og Nordisk Ministerråd 

(samarbeidsministrene) er det besluttet at Nordisk Ministerråd skal ha 

ansvaret for behandlingen av nedenstående rekommandasjoner:

Nr 1. Enhetliga villkor för reserabatter 

Nr 2. Bilbälte i bilens baksäte 

Nr 3. Viltolyckor i vägtrafiken 

Nr 4. Räknecenter för väderprognoser

Nr 5. Ändring av Helsingforsavtalets artiklar 44, 47, 48, 49, 55, 60, 61 

och 63 avseende Färöarnas, Grönlands och Alands representation 

i Nordiska rådet

Nr 6. Ändring av Nordiska ministerrådets arbetsordning avseende Fär

öarnas, Grönlands och Alands deltagande i arbetet i ministerrådet 

och dess organ

Nr 7. Granskning av och förslag till ändringar i olika nordiska samar- 

betsavtal avseende Färöarnas, Grönlands och Alands deltagande i 

samarbetet

Nr 8. Ändring av artikel 8 i Helsingforsavtalet avseende skolundervis

ning om Färöarna, Grönland och Åland 

Nr 9. Ändring av Helsingforsavtalets artikel 58 

Nr 10. Nordiskt kultursamarbete

Nr 11. Okat domicillandsstöd till institutioner på den nordiska kulturbud

geten

Nr 12. Nordens institut på Aland

Nr 13. Videogram med nordiska TV-program och filmer 

Nr 14. Erfarenhetsutbyte om konsekvenserna av en ökad videogramdistri- 

bution 

Nr 15. Arktisk forskning 

Nr 16. Program för samarbete om miljövård

Nr 17. Intensifierat nordiskt forskningssamarbete på energi- och mil

jöområdet

Nr 18. Data och statistik på energi- och miljöområdet 

Nr 19. Gemensamma nordiska normer för svavelutsläpp
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Nr 20. Intensifierat arbete på internationellt plan för begränsning av sva

velutsläppen

Nr 21. Program för mätning och evaluering av olika energislags miljö

skadliga effekter samt förutsättningarna för förebyggande av mil

jöskadlig verksamhet i annat nordiskt land 

Nr 22. Miljövårdsaspekternas beaktande i internationella sammanhang 

vid utformningen av energipolitiken 

Nr 23. Bevarande av naturmiljön i de arktiska farvattnen 

Nr 24. Klimatologisk vård av psoriasispatienter samt likartade principer 

för ersättning av kostnader för vården 

Nr 25. Samarbetsprojekt för små och mindre kända grupper av funktions- 

hämmade

Nr 26. Samarbete på sjömansservicens område

Nr 27. Handlingsprogram för samarbete inom bostads- och byggområdet 

Nr 28. Handlingsprogram för ekonomisk utveckling och full sysselsätt

ning

Nr 29. Handlingsprogram för datateknologiområdet 

Nr 30. Ökning av Nordiska investeringsbankens grundkapital 

Nr 31. Kartläggning och samordning av utbudet och behovet av u-lands- 

utbildning

Nr 32. Samarbete om energi- och miljörelaterad industri- och regionalpo

litik

Nr 33. Åtgärder för att stimulera innovationer inom näringslivet i Norden 

Nr 34. Stärkandet av det regionalpolitiska samarbetet i Norden

På grunnlag av Ministerrådets beretning (C 1) antok Rådet fem uttalelser 

etter forslag fra utvalgene og en uttalelse etter forslag fra Budsjettkomi- 

teen.

I uttalelse 1 -  trafikkområdet - foreslås oppfølging av avsluttede utred

ninger, bedring av handikappedes muligheter for kollektivtransport, sik

ring av farlig gods, bedring av kapasitetsutnyttelsen ved turistanlegg, 

teksttelefoner til hørsel- og talskadede samt utarbeidelse av oversikt over 

trafikk- og transportpolitikk i Norden og prioritering av oppfølging av 

Nordisk Trafikksikkerhetsår 1983.

I uttalelse 2 - juridisk område — omtales internasjonal adopsjonsfor- 

midling og adopsjonshjelp, produktansvar, datakriminalitet og narkotikak

riminalitet.

I uttalelse 3 - kulturområdet - nevnes tryggere aktivitetsnivå for kul

tursamarbeidet, formidling av informasjon om skoleforhold, lærer- og elev- 

utveksling, ungdomsarbeidsløshet, folkbildningssamarbeidet, elektroniske 

massemediaer samt system for rapportering til Rådet om ratifiserte over

enskomster.

I uttalelse 5 - sosial- og miljøområdet - omtales innsatsene på sosial- og 

miljøvernsektoren, nasjonal oppfølging av nordiske initiativ og beslut-
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ninger, arbejdsmarkedsområdet, arbeidsmiljøområdet, likestillingsområ

det, luftforurensninger, alkohol- og narkotikaproblemer samt ernærings- 

spørsmål.

I uttalelse 6 - økonomisk område - nevnes devalueringer i nordiske 

land, valutapolitisk samarbeid, samarbeid i internasjonale fora, nordisk 

samhandel, etablering over grensene, bilateralt økonomisk samarbeid, in- 

dustrisamarbeid koplet med energisamarbeid samt bistand til utviklings

land.

I uttalelse 4 - nordiske budsjett for 1984 - foreslås å øke budsjettet for 

det allmenne området med 800000 N O K  og Kulturbudsjettet med 1 200000 

DK K .

Rekommandasjonene og uttalelsene ble overlevert til Nordisk Minister

råd den 5. mai 1983.

2.2 Ändringarna i Helsingforsavtalet och andra överenskommelser och 

Grönlands inträde i Nordiska rådet

I 1979 ble det fremsatt et medlemsforslag (A 577/j) om selvstendig 

færøysk representasjon i Rådet og i 1980 fremmet den danske regjering et 

forslag (B 29/j) om færøisk og grønlandsk representasjon i Rådet. I 1980 ble 

det nedsatt en komité bestående av presidiemedlemmene cg fem regje- 

ringsrepresentanter (Pétri-komiteen) med oppgave å utrede hvorledes de 

selvstyrende områder (Færøyene, Grønland og Åland) skulle kunne gis en 

tilfredsstillende representasjon i Rådet. Rapport (NU 1982:6) ble avgitt i 

september 1982.

Med støtte av denne rapport avga Juridisk utvalg en betenkning til 

Rådets 31. sesjon 1983. Plenarforsamlingen vedtok i sin tur fire rekomman

dasjoner. Endringene i Helsingforsavtalen er i store trekk at antall med

lemmer av Rådet økes med 9 fra 78 til 87 medlemmer. Av disse 9 medlem

mene får Danmark, Finland, Norge og Sverige to hver mens Island får et. 

Færøyene, Grønland og Åland får hver to representanter i Rådet innenfor 

sine respektive lands delegasjoner og får danne selvstendige delegasjoner 

innenfor sine respektive lands delegasjoner. Vedrørende spørsmålet om 

delegasjoner fulgte Juridisk utvalg og Rådet komiteens mindretall. Forøv

rig ble komiteens forslag fulgt. Følgende artikler i Helsingforsavtalen ble 

foreslått endret: Artiklene 44, 47, 48, 49, 55, 60. 61 og 63. Endringene i 

Helsingforsavtalen åpner også for muligheten for de selvstyrende om

råders deltakelse i regjeringssamarbeidet.

I tillegg til ovennevnte endringer ble det foreslått å tilføye i Artikkel 8 at 

skoleundervisningen i nordiske land også skal omfatte kunnskaper om 

Færøyene, Grønland og Åland i samsvar med Rådets beslutning 1982 

angående forslag A 602/j.

Ministerrådet besluttet i november 1982 at landenes bruttonasjonal

inntekt skal legges til grunn for fordelingen av utgiftene mellom landene til 

det nordiske samarbeid. Tidligere var benyttet bruttonasjonalprodukt.
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Dette gjorde nødvendig å fremme et medlemsforslag (A 654/j) til Rådets 31. 

sesjon om å endre Artikkel 58, hvor det nevnes at utgiftene skal fordeles i 

forhold til landenes bruttonasjonalprodukt. Rådet vedtok at i den nye 

ordlyden av artikkelen, skal plenarforsamlingen beslutte om hvorledes 

utgiftene skal fordeles.

På Rådets 31. sesjon 1983 ble regjeringene oppfordret til å foreta de 

endringer i Helsingforsavtalen som Juridisk utvalg hadde foreslått samt 

endre andre samarbeidsavtaler i og med Grønlands inntreden i Rådet. Det 

sistnevnte førte til en mindre justering i henholdsvis Kulturavtalen og 

T ransportavtalen.

Overenskomsten om endringene i Kulturavtalen ble undertegnet i Göte

borg 13. juni 1983 av kultur- og undervisningsministrene.

Overenskomsten om endringene i Helsingforsavtalen og Transportavta

len ble undertegnet i Reykjavik 15. juni 1983 av samarbeidsministrene.

Overenskomsten om endringene i Helsingforsavtalen er ratifisert og vil 

tre i kraft 28. januar 1984. Dette innebærer at Grønland fra og med denne 

dag deltar i Nordisk Råds arbeid.

De to øvrige overenskomster vil tre i kraft 1. februar 1984.

2.3 Nordisk Råds arbeidsordning

En eventuell gjennomføring av forslagene A 577/j og B 29/j ville kreve 

endringer i Rådets arbeidsordning. Den nedsatte komite som skulle utrede 

hvorledes Færøyene, Grønland og Aland skulle få en mer tilfredsstillende 

representasjon i Rådet (jfr. punkt 2.2 overfor), foreslo enkelte endringer i 

arbeidsordningen. Visse spørsmål som fordelingen av de nye medlemmer 

på utvalg og følgeendringer av komiteens mindretalls forslag angående 

egne delegasjoner (Artikkel 48) ble derimot ikke berørt.

Medlemmene av presidiet fremmet et forslag (A 656/j) om endringer i 

Rådets arbeidsordning. Presidiet foreslo bl.a . at forsåvidt Rådet utvides 

med 9 medlemmer tillegges Kulturutvalget 5 av disse og 4 tillegges Økono

misk utvalg.

Plenarforsamlingen vedtok ved 31. sesjon 1983 de endringer i arbeids

ordningen som var foreslått i forslaget. Endringene gjaldt paragrafene 3, 4,

6, 20, 24, 27, 29, 31, 32, 33, 34, 38, 39, 41 og 46.

Endringene trer i kraft 28. januar 1984.

Med utgangspunkt i endringene av Helsingforsavtalen, har Ministerrå

det også foretatt endringer i sin arbeidsordning.

2.4 Rapportering om ratificerade avtal

I sitt yttrande nr 3/1983 anser Nordiska rådet att ett system för rappor

tering om ratificerade nordiska överenskommelser bör skapas. De nordis

ka ländernas utrikesministerier har genom skrivelse den 6 september 1983 

från presidiesekretariatet uppmärksammats på Nordiska rådets önskemål 

om kontinuerlig rapportering till Nordiska rådet om överenskommelser.
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Från svensk sida har meddelats att önskemålet kan tillmötesgås, men från 

de övriga utrikesministerierna föreligger det ännu inte några svar.

Avsikten är att för Nordiska rådets del genom presidiesekretariatet söka 

kanalisera och sprida alla inkomna upplysningar till rådets olika organ så 

fort upplysningarna erhållits. Alla de under föregående år ingångna avta

len, samt notiser om ratificeringar och om ikraftträdande m. m ., publiceras 

därefter i den årliga publikationen Nordisk statutsamling.

Inför sessionen 1984 utkommer Nordisk statutsamling med del I av 1983- 

års utgåva. Denna innehåller samtliga språkversioner av de nya reviderade 

texterna till Helsingforsavtalet, kulturavtalet och transportavtalet samt till 

rådets arbetsordning och ministerrådets arbetsordning. Senare under 1984 

utges en andra del av Statutsamlingen 1983 med alla de andra avtal och 

stadgetexter som länderna kommit överens om under 1983.

3. Presidiet

3.1. Presidiets sammansättning och möten

Vid 31 :a sessionen den 21-25 februari 1983 i Oslo valdes Jo Benkow 

(H), Norge, till rådets president. Till vice presidenter valdes Anker Jørgen

sen (S), Danmark, Elsi Hetemäki-Olander (Kok), Finland, Halldór Ás- 

grimsson (F), Island, och U lf Adelsohn (m), Sverige.

Den 10 juni inträdde Påll Pétursson (F) som medlem i presidiet eller 

Halldor Asgrimsson, som inträtt i den isländska regeringen.

Vid val i den svenska delegationen den 1 februari 1984 inträdde Karin 

Söder (c) som vicepresident i stället för U lf Adelsohn.

Suppleanter för presidiets medlemmar har varit: Margrete Auken (SF), 

Danmark, Peter Muurman (Sd), Finland, Guttorm Hansen (A), Norge, 

Gunnar Nilsson (s), Sverige och Matthias Á. Mathiesen (Sj), Island fram 

till den 26 maj då han inträdde i den isländska regeringen. Islands delega

tion valde den 20 december Ólafur G. Einarsson som suppleant till sin 

presidiemedlem.

Presidiet har sedan 31 :a sessionen hållit följande möten: den 20 och den 

24 februari i Oslo, den 26 och 27 april i Köpenhamn, den 15 juni i Reykja

vik. den 7 september i Stockholm, den 13 och 14 november i Mariehamn, 

den 29 och 30 november 1983 i Stockholm och den 25 januari 1984 i 

Stockholm.

Presidiet och ordförandena i rådets utskott och kommittéer höll ett 

gemensamt möte den 27 april i Köpenhamn.

Den 14 november höll presidiet och Föreningarna Nordens Förbunds 

presidium ett gemensamt möte i Mariehamn.

Presidiet var närvarande när Nordiska ministerrådet (samarbetsminist- 

rarna) den 15 juni undertecknade överenskommelserna om ändringar i 

Helsingforsavtalet och i transportavtalet. Den 16 juni höll presidiet och 

samarbetsministrarna ett gemensamt möte och den 30 november hade
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presidiet och de nordiska ländernas statsministrar gemensamma överlägg

ningar.

3.2 Rådets saklista och andra löpande ärenden

Vid rådets 31:a session 1983 hade rådet sammanlagt 46 medlems- och 

regerings/ministerrådsförslag på sin saklista. Merparten av förslagen var 

medlemsförslag (40), och de flesta av dem togs upp på sessionen (31). 

Samtliga sex regerings/ministerrådsförslag behandlades på sessionen och 

ledde till rekommendationer. Av medlemsforslagen var det tre som inte 

ledde till rekommendationer och ett som rådet beslöt att fortsätta behand

lingen med. Flera av förslagen behandlades i ett sammanhang.

Vid sessionen antogs 34 rekommendationer och sex yttranden. 38 äldre 

rekommendationer avskrevs.

Vid sessionens avslutning hade rådet således ett antal medlemsförslag 

kvar till behandling. Under tiden fram till den 10 januari 1984 har det 

väckts 20 nya medlemsförslag och sex ministerrådsforslag. Ytterligare ett 

ministerrådsforslag är att vänta före sessionen.

Inför sin 32:a session (per den 10 januari 1984) har rådet sammanlagt 31 

medlems- och 6 ministerrådsforslag på sin saklista. Fem av dessa förslag 

har färdigbehandlats i utskotten före tidpunkten för utskottens möten den 

23—27 januari 1984. Antalet rekommendationer som rådet erhåller medde

landen om till sessionen är 128. Antalet berättelser är litet inför 32:a 

sessionen på grund av en omläggning i rapporteringsperioderna från insti

tutioner och övriga samarbetsorgan. Totala antalet ” saker” , dvs. A-, B-, 

C- och D-ärenden, på rådets saklista inför 32:a sessionen är 172. Därtill 

kommer de frågor (E-saker), som kommer att ställas av rådsmedlemmarna 

till ministerrådet eller enskilda regeringar.

Ärendenas fördelning mellan utskotten, om man bortser från berättelser

na, framgår av följande uppställning:

1 En rekommendation flyttades från juridiska utskottet till kulturutskottet.

Beträffande remissbehandlingen av medlems- och ministerrådsforslagen 

har merparten av medlemsförslagen utsänts på remiss inför utskottsbe

handlingen. 19 av de 31 medlemsförslagen har varit utsända till berörda
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myndigheter och organisationer, medan fem av förslagen enbart utsänts på 

en begränsad remissrunda. Sex av förslagen har behandlats, eller behand

las, utan remissförfarande. Inget av de aktuella ministerrådsförslagen har 

varit utsänt på remiss genom Nordiska rådets försorg.

Medlems- och ministerrådsförslagen bereds i regel av ett enda rådsut

skott, men i vissa fall har det varit aktuellt med underremiss mellan 

utskotten. Tre av medlemsförslagen och ett av ministerrådsförslagen har 

hittills beretts av flera än ett utskott. De har berört framtidsforskning, 

hjärnskadade i trafiken, handlingsprogram mot narkotika samt riktlinjer 

för ekonomisk politik och nordiskt ekonomiskt samarbete. Även förslaget 

om nordisk handlingsplan på datateknologiområdet kommer att beröra 

flera utskott.

Beträffande utskottens verksamhetsområden har presidiet fattat beslut 

om att överflytta konsumentfrågorna från ekonomiska utskottet till juridis

ka utskottet. Efter 31 :a sessionen flyttades dessutom, på begäran av juri

diska utskottet, uppföljningen av en rekommendation från juridiska utskot

tet till kulturutskottet (rek. 13/1980). Rekommendationen gäller upplysning 

och forskning om de mänskliga rättigheterna. Ett medlemsförslag har lagts 

fram om att ändra trafikutskottets namn till 'kommunikations- och tekno

logiutskottet’ .

Antalet frågor (E-saker) vid 31 :a sessionen var 39, vilket innebar ungefär 

samma antal frågor totalt sett som vid de föregående sessionerna. Den 

stora skillnaden var det stora antalet s. k. snabbfrågor, dvs. frågor ställda 

med 24 timmars frist under sessionen (19 snabbfrågor). Mot bakgrund 

härav har presidiet och ministerrådet kommit fram till att det är önskvärt 

att alla frågor som kan ställas inom den ordinarie tidsfristen läggs fram då 

och inte först på sessionen.

Presidiet är ansvarigt för hänvisning till utskotten av medlems- och 

ministerrådsförslagen och för remissbehandling av förslagen till myndighe

ter och organisationer. Tryckning och distribution av plenarforsamlingens 

dokumentation och protokoll samt ansvaret för informationsfrågorna ålig

ger presidiet. Andra löpande ärenden är besvarandet av skrivelser, som 

tillställts Nordiska rådet från organisationer, privatpersoner och myndig

heter.

I ett antal fall har presidiet hemställt till Nordiska ministerrådet eller till 

de nordiska ländernas regeringar om olika åtgärder. Oftast har hemställan 

skett på grund av att berört utskott begärt detta. Presidiets formella möjlig

heter härvid är att dels kunna vidarebefordra utskottens synpunkter, dels 

kunna självt ta ställning och komplettera utskottens ställningstaganden. 

Vilka skrivelser som riktats till Nordiska ministerrådet och regeringarna 

framgår av Bilaga 4.

23-30-332 Nordiska rådet Del 2
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3.3 Forberedelser til 32. sesjonen 

Generelt

Tidspunktet for Rådets 32. sesjon ble besluttet av plenarforsamlingen 

ved 31. sesjonen og finner sted i den nyrestaurerte riksdagsbygningen i 

Stockholm den 27. februar-2. mars 1984.

Presidiet har i løpet av 1983 arbeidet med å effektivisere gjennomførin

gen av Rådets sesjon samt gjøre den mer oversiktlig. I generaldebatten vil 

det bli foreslått ytterligere tidsbegrensning for talerne samtidig som med

lemmene vil bli oppfordret til hyppigere å gå i replikkordskifte. Dette vil 

ventelig gi nytt liv til debatten og gjøre den mer mediavennlig.

For bedre kunne styre saksdebattene vil presidiet foreslå at hvert enkelt 

utvalg vil få seg tildelt en maksimal tid. Presidiet vil dessuten være beredt 

til mer myndig enn tidligere å styre debatten. På dagsorden for hvert enkelt 

utvalg vil avskrivningssaker bli samlet under et punkt og vil bli behandlet 

sist. Spørsmål vil også bli samlet slik at dette punkt, som kommer nestsist 

på dagsorden, mer får karakter av en ''spørsmålsstund” .

Valgspørsmål

1 Helsingforsavtalens artikkel 47 uttales at det ved valg skal tilses at 

ulike politiske meningsretninger blir representert i Rådet. Ifølge Fager- 

holmkomiteen (NU 1969: 20, s. 39) bør dette prinsipp anvendes slik at man 

streber etter å oppnå en representasjon som så nær som mulig svarer mot 

styrkeforholdet mellom ulike partier i de nasjonale folkerepresentasjo

nene.

Siden Rådets 30. sesjon 1981 er valg av fortroendeposter skjedd på basis 

av partigruppenes fortholdsmessige størrelse. Presidiet besluttet i april

1983 at de retningslinjer som gjaldt ved valgene 1983 også skulle gjelde for 

valgene 1984. Dette innebærer at Rådets 24 fortroendeposter deles i to 

grupper, en gruppe med 12 primærposter (5 medlemmer av presidiet samt 7 

formenn) og en gruppe med 12 sekundærposter (suppleanter og nestfor

menn) og at fordelingen mellom partigruppene er den samme innen hver 

gruppe. Presidiet besluttet dessuten at det ved 32. sesjon 1984 ikke skulle 

være noen rotasjon (mellom landene) av formannspostene i utvalgene.

Presidiet besluttet 13. november 1983 at det i likhet med tidligere år 

skulle utgjøre valgkomite og forberede de samlede arbeidsutvalgs forslag 

til valg av fortroendeposter i Rådet ved 32. sesjon 1984. Presidiet vil ha en 

første behandling av valgspørsmålene den 25. januar 1984. Deretter vil de 

nordiske partigruppene uttale seg og fremlegge sine nomineringsforslag til 

presidiet som vil komme med sin innstilling den 26. februar 1984.

Replikkordskiftet

Reglene for å avgi replikk i de nordiske lands nasjonalforsamlinger er 

høyst forskjellige. I Sverige er retten til å avgi replikk knyttet til angrep på 

person. I Finland bestemmer talmannen om replikk avgis; i så fall skal den
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være av klarleggende natur. I Island bestemmer Altingets president når 

replikk kan anvendes. I Danmark bestemmer formannen i hvilken grad 

replikk skal benyttes. I Norge er det etter visse typer innlegg faste replikk

ordskifte.

Varigheten av replikkenen varierer i hovedsak mellom 2 minutter (Dan

mark, Finland og Norge) og 3 minutter (Sverige). I Island bestemmer 

Altingets president taletidens lengde.

Rådets arbeidsordning § 9 medgir replikkrett. Det finnes imidlertid ingen 

tidsbegrensning for replikkene ei heller hvor mange ganger en taler kan få 

replikk.

Presidiet ønsker hyppigere bruk av replikker i debatten for derved gjøre 

denne mer livlig. På denne bakgrunn vil presidiet ved 32. sesjon 1984 

foreslå en tidsbegrensning på 2 minutter per replikk. I regel vil et medlem 

få høyst to replikker under et og samme replikkordskifte. Hele replikk

ordskiftet vil bli forsøkt begrenset til høyst 10-15 minutter.

Omstrukturering av beretningene

Fra og med 1983 legger Ministerrådet om rapporteringen fra de fleste 

institusjoner og organer. De beretninger (C-saker) som er fremlagt til 

sesjonen har i det alt vesentlige vært 3/4-års rapporter. Omleggingen inne

bærer at rapporteringen skjer pr. kalenderår med avrapporteringsfrist 1. 

april påfølgende år. Således vil saklisten til 32. sesjon inneholde et fåtall 

beretninger, men fra og med 33. sesjon 1985 vil man følge den nye rappor

teringsrytmen.

Presidiet drøftet denne omleggingen på sitt møte i september 1983 og 

hadde ingen bemerkninger til denne. Presidiet besluttet samtidig at beret

ninger innen et utvalgsområde skal heftes sammen og gis et hovednummer. 

Dette vil gi en bedre oversikt og bidra til en enklere saksbehandling. Bare 

beretningene fra Nordisk Investeringsbank og Nordisk kulturfond biir 

stående med egen nummerering (henholdsvis C 3 og C 4).

Spørs må Isordningen

På møtet med samarbeidsministrene i juni 1983 tok presidiet opp spørs

målet om å etablere en ordning med skriftlige spørsmål og svar mellom 

sesjonene. Ministerrådet avviste på et senere møte dette forslaget. For

mannen for Nordisk Ministerråd og Rådets president drøftet i november 

1983 mulighetene for å få en utvidet spørsmålsordning. Partene var enige 

om betydningen av å få i gang en forsterket debatt om det nordiske 

samarbeidet i de nasjonale parlament. Det var enighet om at både Minister

rådet og presidiet skulle arbeide for at man mellom sesjonene kunne stille 

spørsmål i parlamentene om nordisk samarbeid til de respektive lands 

samarbeidsministre. Denne praksis skulle være et komplement til spør- 

reordningen i Nordisk Råd.

Presidiet godkjente på møte den 25. januar 1984 den foreslåtte metode.
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men konstaterte at en ordning med skriftlige spørsmål mellom sesjonene 

kommer til å bli gjenstand for fortsatt behandling i forbindelse med opp

følgningen av femmannskomiteens rapport.

Budsjettbehandlingen

Nordisk Ministerråd (samarbeidsministrene) og Budsjettkomiteen kom 

den 9 juni 1982 overens om den nye budsjettprosedyren som anvendes i 

forbindelse med 1984 års budsjettarbeid. Presidiet godkjente den 22. juni

1982 denne overenskomst. Overenskomsten innebar at den nye prose

dyren var å betrakte som en forsøksordning.

Ved Rådets 31. sesjon 1983 ble Ministerrådets budsjett (Det allmenne 

budsjett og Kulturbudsjettet) for første gang underkastet plenarforsamlin

gens granskning. Ministerrådet hadde i begynnelsen av februar 1983 frem

met budsjettforslagene som tillegg til Ministerrådets virksomhetsberetning 

C 1.

Plenarforsamlingen hadde på sesjonens åpningsdag i henhold til Rådets 

arbeidsordningsparagraf 50 besluttet at komiteen kunne legge frem en 

betenkning.

Den arbeidsgruppe som forberedte den nye budsjettprosedyre møttes 

den 22. mars 1983 for en foreløpig gjennomgang av det gjennomførte 

budsjettopplegg. Gruppen konstaterte at prosedyren prinsipielt hadde 

motsvart forventningene, men at tidsplanen under rådets 31. sesjon var 

presset. Gruppen konkluderte med at ingen endringer i selve budsjettpro

sedyren synes påkrevet foran Rådets 32. sesjon. Derimot bør det skje en 

grundig vurdering av prosedyren etter den 32. sesjon.

Spørsmålet om prosedyren for budsjettet 1985 ble behandlet av kultur

avtalens organer og disse delte arbeidsgruppens konklusjoner.

På møte 16. juni 1983 kom presidiet og samarbeidsministrene overens 

om at for arbeidet med Ministerrådets allmenne budsjett for 1985 skal 

gjelde den prosedyre som ble prøvet i forbindelse med utarbeidelse av 

1984-års budsjett. Dessuten skulle innbys en representant for Ministerrå

det (Kultur- og undervisning) til å delta i møtet mellom Rådets Budsjettko- 

mite og samarbeidsministrene.

Den nå innførte budsjettprosedyre innebærer en forenkling og effektivi

sering av budsjettsamarbeidet samtidig som at betingelsene for økt parla

mentarisk innflytelse over behandlingen av Ministerrådets budsjett er blitt 

lagt til rette. Ved 32. sesjon 1984 vil Ministerrådets budsjett bli presentert i 

beretningen C 2.

3.4 Kontakter utad

Kontakter med de nordiske statsministrene

Det traditionelle møtet mellom presidiet og de nordiske statsministre 

fant sted i Stockholm den 30. november 1983. Presidiet og statsministrene 

drøftet bl. a. rapporten om arbeidsformene i nordisk samarbeid (NU
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1983:9) og anså at den dannet et godt grunnlag for det videre arbeid med å 

strukturere arbeidsformene i nordisk samarbeid. Ingen pressemelding ble 

utsendt fra møtet. I pressemelding fra møtet mellom samarbeidsministrene 

og statsministrene som ble holdt samme dag, ble det bl. a. uttalt bekymring 

over sysselsettingssituasjonen i industrilandene. De nordiske regjeringer 

hadde vedtatt tiltak for å begrense inflasjonen for derigjennom bedre kon- 

kuransestillingen som såigjen skulle muliggjøre økt sysselsetting. Statsmi

nistrene betonte dessuten betydningen av å bryte ned de ulike handels

hindringene mellom de nordiske land. På møtet ble også spørsmålet om et 

felles nordisk kapitalmarked berørt.

Kontakter med Nordisk Ministerråd 

Presidiet har i 1983 holdt et møte med Nordisk Ministerråd (samarbeids

ministrene). den 16. juni 1983 i Reykjavik. Dagsorden for dette møtet 

omfattet følgende saker:

Forberedelsen til Rådets 32. sesjon 1984 

Budesjettprosedyren for Ministerrådets budsjett

Handlingsprogram for økonomisk utvikling og full sysselsetting, inklu

dert samarbeidsprogram på arbejdsmarkedsområdet 

Datateknologisk samarbeid 

Handlingsplan mot narkotikamissbruk 

Samarbeid på kommunikasjons- og turismeområdet 

Nordisk TV-samarbeid

Nordisk medborgerskap, herunder Codex Nordica 

Informasjonsspørsmål, herunder imagekampanje og symbol 

Oppfølging av Rådets rekommandasjoner om de selvstyrende områder.

Rådets utvalg har i 1983 hatt i alt syv møter med Ministerrådet i dets 

forskjellige sammensetninger. Budsjettkomiteen har møtt Ministerrådets 

(samarbeidsministrene) en gang i 1983.

Rådet var representert ved sin president og Kulturutvalget ved innviel

sen av Nordens Hus på Færøyene den 8. mai 1983.

Kontakter med ideelle- og interesseorganisasjoner

Presidiet møtte Foreningene Nordens Forbunds presidium i Mariehamn 

den 14. november 1983. På møtet ble bl.a . drøftet de regionale informa

sjonskontorenes virksomhet, Norden i skolen herunder lærer og elevut- 

veksling og Ungdommens forhold til Norden.

Rådet var representert ved Samenes X II konferanse 11, —14. august 

1983 i Utsjoki ved riksdagsman Martti Låhdesmåki og presidiesekretæren.

Rådets utvalg har i iøpet av 1983 hatt kontakt med riksidrettsforbund, 

næringslivsrepresentanter, representanter for nordiske politiske ungdoms

forbund, Nordisk fartygsbefålskongress. Nordisk bygg- og trearbeiderfø- 

derasjon. De nordiske industriforbunds fellesorgan, de nordiske lands 

arbeidsgiverorganisasjoner og Nordens faglige samorganisasjon.
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Rådet benytter ideelle- og interesseorganisasjoner som remissinstanser 

ved behandlingen av forslag som er fremmet i Rådet, ifall disse forslag 

berører organisasjonenes interesseområde.

Kontakter med internasjonale organisasjoner

Behovet av å øke Nordisk Råds internasjonale kontakter ble diskutert 

ved et møte den 27. april 1983 i København mellom presidiet og formen

nene i Rådets utvalg og faste komiteer. Det ble konstatert at en økt 

internasjonal kontaktvirksomhet kan gi nye impulser for rådsarbeidet. 

Presidiet fastslo den 15. juni 1983 at det er naturlig med kontakt, besøks- 

virksomhet og utveksling av synspunkter med andre internasjonale organi

sasjoner. Som passende måter å øke de internasjonale kontaktene har bl. a. 

ansett å være a) å holde regelmessige møter med representanter for euro

peiske institusjoner, b) å innby skandinavisktalende eksperter fra slike 

institusjoner til utvalgsmøter, og c) å opprette kontakter på sekretariats- 

nivå.

Rådet var representert på World Health Organization’s seminar om 

” Projections of the Future Health Situation in Europe” 29. august-2. 

september 1983 i Tammerfors ved riksdagsman Martii Låhdesmåki.

Rådet var representert på Europarådets 35. sesjon, andre del av the 

Parliamentary Assembly 29. —30. september 1983 i Strasbourg ved presi- 

diesekretæren.

Økonomisk utvalgs nestformann Ivar Hansen og utvalgets sekretær avla 

et besøk i OECD-sekretariatet i Paris 24.-25. mai 1983 for å få førstehånds 

kunnskap om O E C D ’s ministerrådsmøte.

På Økonomisk utvalgs møte i februar 1983 deltok en økonomisk ekspert 

fra OECD-sekretariatet. På utvalgets møte i februar 1984 vil delta økono

miske eksperter fra EFTA- och EF-sekretariatet.

Presidiesekretariatet deltok med en observatør ved et regionalt ekspert

møte arrangert av U N ESCO  i Karasjok 29. mai—2. juni med tema ” Ethno- 

development and Ethnocide in Europe” .

Presidiesekretariatets informasjonsseksjon er representert ved møter i 

International Public Information Directors Roundtable.

Blant utenlandske besøkere på presidiesekretariatet kan nevnes bl. a. Dr 

Dieter Rogalla, medlem av Europaparlamentet, som avla besøk for å 

orientere seg om den nordiske passfrihet, tolloverenskomster m. m.

3.5 Informationsvirksomheden

Informationskomitéen og aktuelt informationsmateriale

Informationskomitéens medlemmer og møder, se bilag 2. Fortegnelse 

over aktuelt alment informationsmateriale, se bilag 6.
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Opinionsanalysen og planlægningen

I foråret gennemførtes en opinionsanalyse i Danmark, Finland, Island, 

Norge og Sverige for at få et billede af, hvad de nordiske borgere mener om 

det nordiske samarbejde og hvad de ønsker, der især skal samarbejdes om.

Nordens befolkning sætter samarbejdet mellem de nordiske lande hø

jest; 43% nævner Norden som helhed og derudover nævner 26% et eller 

flere enkeltlande i Norden. For 69% er samarbejdet i Norden eller mellem 

enkeltlande dermed vigtigt.

For Nordens befolkning er følgende tre områder særlig vigtige: Hindre 

forurening og bevare miljøværdierne, gøre de nordiske lande selvforsy

nende med energi og styrke landenes fælles indflydelse i international 

sammenhæng.

Rådet og ministerrådet opfattes som ret bureaukratisk, hvorimod en 

tredjedel mener, at rådene har initiativ, fremsyn, er gode til at samarbejde 

og er till gavn for den enkelte borger.

Analysens resultater vakte interesse og anvedtes umiddelbart af råds

medlemmerne i det daglige politiske arbejde. Samtidig dannede de grund

lag for en dybere og bredere planlægning af informationsarbejdet og 

dermed en effektivere anvendelse af ressourcerne.

Den fremtidige fælles informationsplan for rådet og ministerrådet satser 

på to nye grundtanker:

- Det er vigtigere at udbrede kendskab om det nordiske samarbejdes 

resultater end om den organisation, der gør arbejdet.

- Vigtige målgrupper skal bearbejdes direkte og aktivt, gerne med utra

ditionelle metoder.

Samtidig opdeles vigtige målgrupper, så rådenes informationsindsatser 

koncentreres og ikke dobbeltdækker.

Rådets egen plan er en konsekvens heraf og forudser i øvrigt en speciel 

satsning med øget budget på de unge, der ikke mener, det nordiske samar

bejde er til gavn for dem.

Partisekretærkonferencen

Den gennem mange år planlagte første konference for Nordens partisek

retærer gennemførtes fra 27.-30.6.83 i Torshavn på Færøerne. Den vok

sende interesse for betydningen af det nordiske samarbejde dannede sam

men med den øgede partipolitisering et godt udgangspunkt for at diskutere 

med og informere Nordens partisekretærer, der har en central position i 

denne forbindelse. Konferencen fik en overvældende tilslutning og interes

sen var stor; det kom især frem i debatten om partipolitiseringen. Nordens 

partisekretærer og Nordisk Råd tør siges at have fundet hinanden og åbnet 

for et spændende og frugtbart samarbejde, der skal følges op.
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Rådets tidsskrift, der udkommer 16 gange om året i 10000 ekspl. til især 

parlamentarikere, embedsmænd og massemedia, blev diskuteret. For at få 

løst spørgsmålene om Nordisk Kontakts fremtid nedsatte komiteen 14/ 

15.9.83 en arbejdsgruppe, der skal udarbejde en rapport til komiteens 

sommermøde 1984 med eventuelle forslag til ændringer af målgrupper, 

indhold, layout, distribution og redaktionel opbygning.

Symbol

Et symbol for nordisk samarbejde har været på tale i mange år bl. a. med 

en konkurrence i 1970, der ikke gav anvendeligt resultat. Det fortsat 

stærke ønske om et symbol resulterede i en beslutning om at bede den 

finske designer Kyösti Varis om forslag til presentation i 1984.

Massemedia

Nyhedsbureauernes nordiske korrespondenter: Forsøget med etablering 

af en nordisk korrespondent ved nyhedsbureauerne i henholdsvis Dan

mark, Finland, Norge og Sverige, der startede i efteråret 82, er en stor 

succes.

Nyhedsbureauerne har besluttet selv at overtage omkostningerne fra 

efteråret 1984 og videreføre ordningen.

Målsætningen om at øge stofmængden fra de andre nordiske lande og 

forbedre stoffets kvalitet opfyldes og understreges af en større aktivitet fra 

store medias egne korrespondenter.

Folketingsjournalister og lederskribenter: Ved 31. session i Oslo blev 

242 journalister og pressefolk akkrediteret. Ved senere opfølgning fik rådet 

stor ros for servicen ved sessionen. Sessionens indhold blev især kritiseret 

for dårlig tidsplanlægning under sessionen, et forhold, der rådes bod på 

ved 32. session.

Informationssektionen holder kontakt med journalisterne og samarbej

der i årets løb især ved udvalgs- og præsidiemøder. Den daglige kontakt 

varetages efter gammel praksis af de nationale sekretariaters informations

ansvarlige.

Alment om arbejdet i 1983

Årets arbejde var præget af en målgrupperettet omlægning af arbejdet og 

forsøg på indførelse af større effektivitet og tættere samarbejde med de 

informationsansvarlige ved de enkelte delegationers sekretariater. Dette 

sidste vil dog først kunne opnås, når samarbejdets organisation skaber 

naturlige forudsætninger herfor.

Tidsskriftet Nordisk Kontakt
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3.6 Publikationsverksamheten 

Rådsförhandlingarna

Förhandlingarna vid 31 :a sessionen har redigerats av redaktör Åke Ed

wall och byråsekreterare Ingegerd Wahrgren.

31 :a sessionens förhandlingar har uppdelats i två band om tillsammans 

3090 sidor. Remissyttrandena samlas från 1981 inte i någon bok, men 

trycks som supplement till sakerna inför sessionen.

Rådsförhandlingarna har tryckts av AB P. A. Norstedts & Söner, Stock

holm. För inbindningen har Hässler Sambok AB, Farsta, svarat. Förhand

lingarna har bundits i en upplaga på 1600 exemplar. Utsändningen av 

rådsböckerna från 31 :a sessionen ägde rum under oktober 1983.

Förhandlingarna utdelas till delegationens medlemmar och suppleanter 

samt överlämnas till parlamenten i de nordiska länderna, ministerier/de

partement, Nordiska ministerrådet, Sekretariatet för nordiskt kulturellt 

samarbete och olika ämbetsverk, offentliga bibliotek och politiska partier, 

folkhögskolor, tidningar m .fl. institutioner samt vissa enskilda personer i 

de nordiska länderna. Vidare har förhandlingarna tillställts andra parla

ment, utländska bibliotek, vetenskapliga institutioner i utlandet, interna

tionella organisationer m. fl.

Rådsförhandlingarna innehåller rådets dokumentation på danska, 

norska eller svenska, beroende av på vilket språk dokumentet är författat. 

Vissa av dokumenten såsom medlems- och ministerrådsförslagen, ut- 

skottsbetänkanden, ministerrådsberättelsen samt viss övrig dokumention 

föreligger även på finska och kan erhållas genom Nordiska rådets Finlands 

delegation.

NU-serien och NORD-publikationer

Vid möte den 4 mars 1981 mellan Nordiska rådets presidium och de 

nordiska samarbetsministrarna träffades överenskommelse om en gemen

sam utgivning av Nordisk utredningsserie (NU-serien) och de nordiska 

organens rapporter och publikationer (NORD-publikationer). I och med 

denna överenskommelse upphörde den tidigare uppdelningen av NU-se- 

rien i en A- och B-serie.

Riktlinjer för denna utgivning finns tryckta i rådsförhandlingarna från 

30:e sessionen på s. 2782.

Publikationsansvariga från Nordiska rådets presidiesekretariat och Nor

diska ministerrådets båda sekretariat har under verksamhetsåret haft tre 

möten. Den 18 maj 1983 i Göteborg diskuterades bl.a . kommissionärsav- 

tal, pressinformation samt en ny utgåva av Tryckt & Utgivet.

Vid möte den 11 oktober 1983 i Stockholm med representanter från 

Schultz Forlag, Universitetsforlaget samt Liber förlag diskuterades i första 

hand marknadsföringen av NU-serien och NORD-publikationerna samt 

Nordisk Kontakt. Den 2 januari 1984 i Köpenhamn diskuterades gräns

dragningen mellan NU-serien och NORD-publikationerna samt problema-
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tiken kring försäljning och prissättning av publikationerna. Man enades om 

att den av presidiesekretariatet tilllämpade prissättningen för NU-serien 

även skall gälla vid försäljning av publikationer från ministerrådets sekre

tariat i Oslo.

Försäljningen av NU-serien samt vissa NORD-publikationer sker i Dan

mark genom Schultz Forlag, i Finland genom Statens tryckericentral, i 

Island genom Mål og menning, i Norge genom Universitetsforlaget och i 

Sverige genom Liber förlag.

I NU-serien ingår som årliga utgåvor Nordisk statistisk årsbok, Nordisk 

statutsamling och Nordiska samarbetsorgan.

Nordisk statistisk årsbok har enligt presidiebeslut utkommit årligen se

dan 1962. Sedan 1972 redigeras årsboken av Harry de Shärengrad vid 

Nordisk statistisk sekretariat i Köpenhamn. Årsboken utkommer i februari 

1984 (NU 1983:18) i 12000 exemplar. Årsboken har tryckts i Stockholm av 

AB P. A. Norstedt & Söner. Från och med 1972 utges årsboken gemen

samt av Nordiska rådet och Nordiskt statistiskt sekretariat i Köpenhamn.

Nordisk statutsamling, som enligt beslut av rådets presidium utges 

sedan 1970 som årlig publikation med stadgar, instruktioner, reglementen 

och andra bestämmelser som avser nordiska institutioner och samarbets

organ eller annan samnordisk verksamhet. Redaktör för statutsamlingen är 

byråsekreterare Anneli Joneken vid presidiesekretariatet. Nordisk statut

samling (NU 1983:17), som i år uppdelats i en Del I och Del II, trycks i en 

upplaga av 2 300 exemplar.

Publikationen Nordiska samarbetsorgan skall fungera som en nordisk 

statskalender. Här har innehållet koncentrerat sig till att omfatta upplys

ningar om det offentliga nordiska samarbetet: Nordiska ministerrådet, 

Nordiska rådet, olika nordiska institutioner och kommittéer m. m. som är 

permanenta och huvudsakligen finansieras över hela den nordiska budge

ten. Nordiska samarbetsorgan (NU 1983:1) har tryckts i en upplaga av 

10000 exemplar.

Porträttmatrikeln utges numera som NORD-publikation. Den presente

rar i text och bild de vid sessionen närvarande rådsmedlemmarna och 

regeringsrepresentanterna. Till 31:a sessionen trycktes porträttmatrikeln i 

1 300 exemplar. Publikationen har redigerats av informationsassistent 

Renée Sundberg.

Förteckning över publikationer utgivna i NU-serien och som NORD- 

publikationer återfinns i Bilaga 5.

3.7 Särskilda arrangemang 

Rådets konferanser og seminarer

Presidiet har i 1982 besluttet at i hovedsak er det utvalgene som skal 

arrangere seminarer i fremtiden

I 1983 er to seminarerholdt: Partisekretærkonferansen 27.—30. juni 1983 

på Færøyene og Arbetet i Norden 20.-22. september 1983 i Bolkesjø, 

Norge.
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Partisekretærkonferensen på Færøyene ble arrangert av Rådets infor

masjonskomite og var det første seminar for Nordens partisekretærer. I alt 

39 partisekretærer deltok. Den store deltakelse må sees på bakgrunn av 

den økende rolle partipolitiseringen spiller i Nordisk Råd, samt det faktum 

at innen Rådet er etablert fire nordiske partigrupper. Seminaret er nær

mere omtalt i NORD-publikasjonen ” Nordens partisekretærer i Tors- 

havn” .

Seminaret ”Arbetet i Norden” samlet i alt 70 deltakere fra ulike virk

somheter; forskere, politikere, forfattere og embetsmenn. Seminariet tok 

utgangspunkt i at den stigende arbeidsløshet såvel i Norden som i Europa 

forøvrig har utløst en debatt om hvordan en rettferdig fordeling over 

arbeidet skal kunne skje. Et mulig middel til å nå dette mål, nemlig deling 

av arbeidstiden, ble bl.a . drøftet på seminaret. Seminaret er nærmere 

omtalt i NORD-publikasjonen ” Arbetet i Norden” .

Ungdommens Nordisk Råd 1983 og 1984 

For 1983 hadde Landsrådet for Norske Ungdomsorganisasjoner, som 

stod som arrangør av Ungdommens Nordisk Råd-seminar søkt om et 

bidrag på 251 246,35 N O K  for avholdelse av seminaret. Presidiet besluttet 

å gi et bidrag på 125000 N O K . Seminaret ble holdt i Oslo i tilknytning til 

Rådets sesjon. Temaet for seminaret var ” Ungdomsarbeidsløshet” med 

fire underemner: årsakene til ungdomsarbeidsløsheten, definisjon av ung

domsgarantien, tiltak på kort og lang sikt mot arbeidsløsheten og ungdom

men i framtidens samfunn.

For UNR-seminaret 1984 har Landsrådet för Sveriges ungdomsorgani

sationer søkt om et beløp på 344503 SEK. Seminaret finner sted i Stock

holm. Behovet for økte midler i 1984 begrunnes bl.a . med Grønlands 

medlemsskap av Rådet. Presidiet besluttet å gi et bidrag på 185000 SEK  

for avholdelse av UNR-seminaret 1984 hvorav 35000 SEK  øremerkes for 

dekning av kostnader for tre deltakere fra Grønlands tre parlamentarisk 

representerte ungdomsforbund.

Seminaret har tre hovedtemaer: 1. Det nordiske samarbeids fremtid. 

Herunder kommer spesielt mulighetene til samarbeid om bistand og miljø- 

vernspolitikk til å bli diskutert. 2. Sesjonens viktigste saker kommer til å 

bli diskutert. 3. Støtteformerne for det nordiske ungdomssamarbeidet vil 

bli drøftet.

Nordiskt trafiksäkerhetsår 1983

Tanken på ett trafiksäkerhet sår kom upp i början av 1970-talet, då 

antalet skadade och dödade i trafiken var mycket högt. Under senare år 

har det skett en klar nedgång i trafikolyckorna. Denna utveckling har man 

velat förstärka genom gemensamma insatser.

Under den 28:e sessionen antogs rekommendation nr 10/1980 om ett 

nordiskt trafiksäkerhetsår, som skulle förberedas i nära samarbete med
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berörda organ inom Nordiska rådet och igångsättas snarast möjligt på 

nordiskt och nationellt plan.

Efter överläggningar mellan ministerrådet, presidiet och utskottet be

slöts under rådets 29:e session att göra år 1983 till ett nordiskt trafiksäker

hetsår (NTA -83). En nordisk huvudkommitté samt ett arbetsutskott upp

rättades med representanter från ministerrådet och rådet. Uppgiften var 

att koordinera förberedelserna och genomförandet av NTÅ -83. Nationella 

kommittéer etablerades i samtliga nordiska länder.

Under året har man med traditionella kampanjmedel, spridning av infor

mation på olika sätt, diskussioner mellan politiker, experter och forskare 

vid flera konferenser och seminarier försökt bidra till förbättrad trafiksä

kerhet. Under 1983 har seminarier hållits om cyklisters trafiksäkerhet, 

alkohol och trafik, barn och trafik och bilens aktiva och passiva säkerhet 

med deltagare från alla länderna. Trafikmedicin har också diskuterats vid 

ett möte.

Trafikutskottet har uttryckt sin tillfredsställelse över att ministerrådet, 

regeringsorganen, trafiksäkerhetsorganisationerna samt andra frivilliga or

ganisationer energiskt och effektivt och i gott samarbete har genomfört 

intentionerna i denna viktiga rådsrekommendation.

Nordiska trafiksäkerhetsåret är ett exempel på praktiskt samarbete mel

lan många samarbetsorgan, både ideella och officiella. Förhoppningsvis är 

detta första steget i ett mera omfattande och folkligt förankrat praktiskt 

samarbete på trafiksäkerhetsområdet.

Trafikutskottet kommer hösten 1984 att stå för ett uppföljningssemina- 

rium där erfarenheterna av NTA -83 kommer att utvärderas.

3.8 Sekretariatsorganisation 

Presidiesekretariatet

Presidiesekreterare har sedan september 1982 varit Ilkka-Christian 

Björklund, Finland. Kjell Myhre-Jensen, Norge och Åke Pettersson, Sve

rige, har varit ställföreträdande presidiesekreterare. Dorrit Seest, Dan

mark, har varit informationschef. Seest och Pettersson tillträdde sina 

anställningar i januari respektive februari 1983 efter Inger Jägerhorn re

spektive Jan O. Karlsson, som slutade hösten 1982.

Staffan Björck, Sverige, tillträdde i oktober som informationssekretera

re efter Göran Berger.

Av bilaga 3 framgår vilka övriga befattningar det finns på presidiesekre

tariatet. Bland den nuvarande personalen finns samtliga fem nordiska 

länder representerade. Sekretariatets dagliga arbetsspråk är danska, 

norska och svenska, men även övriga språk förekommer.

Sekretariatet inrättades 1971 och har status som ett internationellt sekre

tariat. Ett särskilt avtal om de anställdas rättsliga ställning vid Nordiska 

ministerrådets sekretariat ingicks mellan länderna den 12 april 1973. Avta

let utvidgades till att gälla för presidiesekretariatet genom ett tilläggsproto-
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koll den 15 maj 1973. Arbetsordningen för Nordiska rådets sekretariat är 

från 1972 med ändringar 1974. Ett särskilt avgiftssystem tillämpas, som 

innebär att de anställda i stället för nationell statlig och kommunal skatt 

betalar en motsvarande avgift direkt till sekretariatet. En särskild avgifts- 

granskningsgrupp bistår såväl presidiet som ministerrådet med avgifts- 

granskningen.

Personalen på presidiesekretariatet har bildat en personalförening. Stad

garna antogs 1980. Personalföreningens yttrande angående sekreterarkol- 

legiets utredning om sekretariatets organisation och arbetsformer läm

nades i maj 1983 till presidiet.

Utskotts sekretariaten

Sekreterare för juridiska utskottet har varit Peter Lilholt, Danmark med 

placering i Viborg.

Sekreterare för kulturutskottet har varit Kristian Slotte, Finland med 

placering i Helsingfors.

Sekreterare för social- och miljöutskottet har varit Sara Lönnerblad, 

Sverige med placering vid presidiesekretariatet i Stockholm.

Sekreterare för trafikutskottet har varit Birgir Gudjönsson, Island med 

placering vid presidiesekretariatet i Stockholm.

Sekreterare för ekonomiska utskottet har varit Folke W ith, Norge med 

placering vid presidiesekretariatet i Stockholm.

Presidiet har under 1983 beslutat att kulturutskottets sekreterare skall 

flyttas från Helsingfors till presidiesekretariatet i Stockholm den 1 mars 

1984.

Sekreterarkollegiet

Sekreterarkollegiet har under 1983 bestått av generalsekretær Axel 

Gormsen, Danmark, generalsekreterare Håkan Branders, Finland, kontor

chef Friðjón Sigurdsson, Island, generalsekretær Gudvin Låder Ve, 

Norge, kanslichef Christer Jacobson, Sverige samt presidiesekreteraren. 

Ordförandeskapet i sekreterarkollegiet har sedan år 1979, i enlighet med 

presidiets beslut den 9 maj 1979, i tur och ordning innehafts av sekretera

ren för den nationella delegation som innehar presidentposten i rådet. 

Sålunda har generalsekretær Gudvin Låder Ve verkat som kollegiets ord

förande fr. o. m. den 31 :a sessionen.

Kollegiet har hållit följande möten: den 20 och 21 februari i Oslo, den 23 

och 24 mars och den 31 maj i Stockholm, den 15 juni i Reykjavik, den 30 

augusti i Stockholm, den 16 september i Helsingfors, den 27 oktober i 

Stockholm, den 16 november i Mariehamn och den 9 januari i Stockholm.

Sekreterarkollegiet har haft gemensamma överläggningar med utskotts- 

sekreterarna den 23 mars i Stockholm.

Sekreterarkollegiet hade ett gemensamt möte med samarbetsministrar- 

nas ställföreträdarkommitté den 16 september i Helsingfors.
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Under 1983 har sekreterarkollegiets utredning om organisation och ar

betsformer för Nordiska rådets presidiesekretariat slutförts och överläm

nats till presidiet.

3.9 Rådets budget 

Kostnader

De samnordiska kostnaderna för rådets verksamhet redovisas i den 

budget som fastställs av presidiet vaije år. Härtill kommer kostnaderna för 

de nationella delegationerna och sekretariaten.

I den budget för år 1984 som fastställts av presidiet under 1983 uppgår 

bruttokostnaderna till 17460000 SEK . Nettokostnaderna efter intäkter 

beräknas till 15 835 000 SEK . Dessa fördelas mellan medlemsländerna efter 

den fördelningsgrund som redovisas under 4.7.3.

De huvudsakliga kostnadsposterna är rådets tryck, inklusive utgivning

en av publikationer i NU-serien, NORD-publikationer och Nordisk statis

tisk årsbok, information, inkl. kostnaderna för utgivningen av Nordisk 

Kontakt samt förvaltningskostnader, resekostnader och personalkost

nader.

För 1984 och preliminärt för 1985 har medel reserverats för en särskild 

informationskampanj om nordiskt samarbete som främst riktas till ungdom 

i de nordiska länderna. Kostnaderna härför har budgeterats till 875000 

SEK  år 1984 och (prel.) 325 000 SEK  för år 1985.

Intäkter

De samnordiska intäkterna består i huvudsak av inkomster från försälj

ningen av rådets publikationer, interna avgifter från de anställda och 

finansiella intäkter från likvida medel.

Intäkterna har i budgeten för år 1984 beräknats till 2500000 SEK.

Fördelning av de gemensamma utgifterna

Av Helsingforsavtalets artikel 58 som behandlar fördelningen av rådets 

gemensamma utgifter framgår att fördelningen skall ske för en period av 

fem år på grund av förhållandet mellan ländernas bruttonationalprodukter. 

Presidiet skall dock för särskilda fall kunna besluta om annan fördelnings

grund.

Presidiet beslöt den 23 augusti 1982 att samma fördelningsnyckel skall 

gälla för rådet som för ministerrådet.

Ministerrådet beslöt den 10 november 1982 att ländernas bruttonational- 

intäkt skall ligga till grund för beräkningen av fördelningsnyckeln på basis 

av två års rullande genomsnitt. Detta innebär att för varje år fastställs en 

bestämd fördelningsnyckel. Denna ordning skall träda i kraft budgetåret 

1985. För 1984 fastställde ministerrådet som en övergångsordning följande 

fördelningsnyckel:
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I rekommendation 9/1983 hemställde Nordiska rådet att artikel 58 stycke 

2 ändras så att artikelns nya lyelse blir följande:

” Vaije delegation svarar för utgifterna för sitt deltagande i rådet. Plenar

forsamlingen, eller efter plenarforsamlingens bemyndigande presidiet, fat

tar för vaije budgetår beslut om hur de gemensamma utgifterna skola 

fördelas mellan delegationerna. Presidiet kan i särskilda fall fatta beslut om 

att ändra denna fördelning.”

Överenskommelsen om Helsingforsavtalets ändringar undertecknades 

den 15 juni 1983 och trädde i kraft den 28 januari 1984.

4. Utskottens verksamhet

4.1 Juridisk udvalg 

Juridisk udvalg har siden sessionen holdt fire møder, et af disse med 

Nordisk Ministerråd (justitsministrene). Udvalgets formand har været 

Svend Jakobsen og næstformand Halldor Ásgrímsson. Efter forandringer i 

den islandske delegation blev Friðjón Þorðarson valgt til næstformand i 

udvalget ved mødet i januar 1984. Udvalgets sekretær er landsdommer 

Peter Lilholt.

Vigtige samarbejdsspørgsmål 

Juridisk udvalg har i 1983 koncentreret sit arbejde om opfølgning af 

Nordisk Råds udtalelser under sessionen i 1983 om det nordiske lovgiv

ningsprogram og de under udvalgets forretningsområde henhørende re

kommandationer. Udvalget har således på et møde med de nordiske ju 

stitsministre drøftet følgende spørgsmål: International adoptionsvirk

somhed, produktansvar, datakriminalitet, narkotikakriminalitet, det nor

diske samarbejde vedrørende sameretsforhold, samarbejdet om bekæm

pelse af økonomisk kriminalitet, rekommandationerne om ensartede sik

kerhedsforskrifter for amatørboksning, om en nordisk sprogkonvention og 

om lovgivningssamarbejde på arbejdsrettens område samt spørgsmål om 

nordboers stemmeret ved parlamentsvalg og aktuelle spørgsmål i relation 

til den nordiske pasunion.

Udvalget har i tiden op til sessionen i 1984 drøftet konsumentpolitiske 

spørgsmål, efter at dette område, der hidtil har henhørt under økonomisk
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udvalg, er overført til juridisk udvalg, og juridisk udvalg har i den sammen

hæng behandlet et nyt ministerrådsforslag om revidering af det hidtidige 

konsumentpolitiske program.

Udvalget har endvidere på møder i januar 1984 drøftet rapporten fra 

komiteen vedrørende udredning af samarbejdsforholdene mellem Nordisk 

Råd og Nordisk Ministerråd (NU 1983:9) og behandlet det af Nordisk 

Råds præsidiums medlemmer fremsatte medlemsforslag om gennemførelse 

af komiteens forslag (A 676/j).

4.2 Kulturutskottet

Under tiden sedan föregående session fram till januari 1984 har kultur- 

utsktotet hållit 6 möten, av dessa ett möte med Nordiska ministerrådet 

(kultur- och undervisningsministrarna). Utskottets ordförande har varit 

Eiður Guðnason och vice ordförande Ingrid Sundberg. Utskottets sekrete

rare är fil. mag. Kristian Slotte.

Viktigare samarbetsfrågor

Under året fortsatte kulturutskottet behandlingen av ett medlemsförslag 

om samarbete i fråga om mottagande av utomnordiska satellitsändningar 

(A 635/k). Förslaget hade lagts fram redan för 31:a sessionen 1983 i för

hoppningen att det skulle inspirera till debatt också i de enskilda nordiska 

länderna. Utskottet menade nämligen att det var tid att ta upp en debatt om 

reklamens plats särskilt i de elektroniska massmedierna. Det var enligt 

utskottets uppfattning eftersträvansvärt att de nordiska länderna i framti

den hade samma hållning i frågan om reklam i elektroniska massmedier. 

Det har varit utskottets avsikt att slutbehandla förslaget till 32:a sessionen 

1984.

Vidare har utskottet behandlat ett medlemsförslag om stöd till nordiska 

utställningar (A 642/k). Utskottet föreslog att det på den nordiska kultur

budgeten intas ett särskilt anslag till stöd för nordiskt utställningsutbyte. 

Med utställningar avses inte enbart konstutställningar av olika slag, utan 

också andra utställningar av allmän eller speciell karaktär. Det är utskot

tets uppfattning att verksamheten skall administreras av Nordiskt konst

centrum, som har erfarenhet av utställnings- och utbytesverksamhet på 

den visuella konstens område.

Utskottet har ytterligare behandlat bl. a. ett medlemsförslag om samnor

disk utbildning av Montessorilärare (A 643/k), i vilket det föreslås en 

undersökning av möjligheterna att få till stånd en gemensam utbildning av 

sådana lärare. Vidare ett medlemsförslag om framtidsforskning rörande 

Norden (A 658/k), i vilket föreslås en plan för nordiska framtidsstudier 

inriktad på alternativa framtidsscenarier. Ytterligare ett medlemsförslag 

om regional nordisk informationsverksamhet (A 660/k). i vilket föreslås en 

utredning av möjligheterna att upprätthålla verksamheten vid de av för

eningarna Norden inrättade regionala informationskontoren efter försöks-
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periodens utgång 1984. Utskottet har noterat remissorganens uppfattning 

om att de förväntningar som ställdes på informationskontoren har överträf

fats och att det därför vore beklagligt om kontoren måste upphöra med sin 

verksamhet efter 1984. Utskottet slog redan i augusti 1983 fast sina priori

teringar för den nordiska kulturbudgeten 1985, och de regionala informa

tionskontoren ingick inte i dessa. Slutligen ett medlemsförslag om ökat 

stöd till nordiskt idrottsutbyte (A 670lk), i vilket föreslås ökade anslag över 

den nordiska kulturbudgeten till nordiskt idrottssamarbete för att intensifi

era utbytet särskilt med ytterområdena, särskilda rabatter för flygresor 

mellan länderna samt en idrottskonferens för behandling bl.a. av frågan 

om ett nordiskt idrottsutskott. Utskottet har hört representanter för riks- 

idrottsförbunden och motsvarande.

Det har varit utskottets avsikt att slutbehandla dessa medlemsförslag till 

32:a sessionen 1984.

Kontakter med ministerrådets organ

Som ett resultat av behandlingen av Nordiska ministerrådets förslag till 

kulturbudget för 1984 i kulturutskottet och budgetkommittén i samband 

med 31:a sessionen 1983 beslöt ministerrådet att öka budgeten med 0,4 

milj. D K K  fördelat med 0,3 milj. på folkbildningssamarbetet och 0,1 milj. 

på ungdomssamarbetet. De båda posterna uppgår i budgeten för 1984 till 

1.8 resp. 2,7 milj. DK K .

Vid ett möte mellan utskottet och Nordiska ministerrådet (kultur- och 

undervisningsministrarna) under 31 :a sessionen återupptogs den vid över

läggningarna hösten 1982 inledda övergripande diskussionen om mediepo

litiken.

Den 26 september 1983 hölls gemensamma överläggningar mellan ut

skottet och ministerrådet om det nordiska kultursamarbetet 1985 och bud

geten för detta. Inför denna överläggning hade kulturutskottet på sedvan

ligt sätt lagt fram en promemoria om aktuella frågor inom nordiskt kultur

samarbete (bihang till utskottets betänkande om C 1/1984), vartill kom en 

av kultursekretariatet utarbetad lägesrapport sommaren 1983. Under över

läggningarna initierade utskottet en övergripande utbildningspolitisk dis

kussion, som hade sin utgångspunkt i olika politiska värderingar.

Drivkraft för utskottet i diskussionen om kulturbudgeten för 1985 var 

ambitionen att fortgående utveckla och utvidga det nordiska kultursamar

betet. Ett uttryck för prioriteringen av kultursamarbetet borde vara att 

realökningen för kulturbudgeten i princip inte blev mindre än realökningen 

för den allmänna budgeten. Ett annat uttryck borde vara ökad beredskap 

till omprioriteringar inom ramen för kulturbudgeten, sålunda att vissa 

samarbetsområden starkare än hittills framhävdes, medan andra i motsva

rande mån hölls tillbaka. Utskottet konstaterade därtill att nordiska samar- 

betsprojekt som finansierats utanför den ordinarie kulturbudgetens ram 

inte längre belastade de nordiska ländernas budgeter år 1985. Utskottet
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ansåg att storleken av kulturbudgeten borde ses mot bakgrund av de 

samlade statliga bevillningarna till samarbetet under det nordiska kulturav

talet.

I fråga om de enskilda samarbetsområdena framhöll utskottet att stödet 

till folkrörelsesamarbetet över kulturbudgeten borde ökas väsentligt.

Vid utvärdering av överläggningarna den 26 september konstaterade 

utskottet att få svar givits på direkta frågor och att de givna svaren ofta 

varit urvattnade. Mot bakgrund härav beslöt utskottet att sträva till kon

centration av överläggningarna till färre frågor, varvid det gavs bättre 

möjligheter till uppföljning av frågorna. Med hänsyn till den nya budget

proceduren beslöt utskottet att tills vidare bygga kontakterna med minis

terrådet på överläggningar en gång om året, men så att utskottet liksom 

tidigare skulle kunna inbjuda ministerrådets förman till utskottets möten 

för att delta i behandlingen av särskilda frågor. Sålunda inbjöds ministerrå

dets förman att delta i utskottets januarimöte 1984 för att redogöra för 

arbetet med kulturbudgeten för 1985.

På inbjudan av utskottet har ledningen för och ibland enskilda tjänste

män från sekretariatet för nordiskt kulturellt samarbete deltagit i så gott 

som samtliga utskottsmöten, för att vid behov kunna lämna upplysningar 

om arbetet i kulturavtalets organ.

Kontrollerande verksamhet

Kulturutskottet har fortfarande i hög grad varit upptaget av frågan om 

uppföljning av rekommendationer och liknande antagna av Nordiska rå-

Genomgången av meddelandena till 31 :a sessionen visade att klara för

bättringar skett. Som en följd därav kunde utskottet för sessionen föreslå 

avskrivning av hela 15 rekommendationer för att syftet antingen uppnåtts 

eller höll på att uppnås ( i två fall avskrevs rekommendationen för att syftet 

för tiden bedömdes som orealistiskt att uppnå).

Utskottet har tillsatt en arbetsgrupp med uppgift att förbereda utskottets 

behandling av kulturbudgetens institutioner. Arbetsgruppen skall med ut

gångspunkt i årsberättelser och budgetäskanden, eventuella evaluerings

rapporter samt vid behov genom besök, förutsättningslöst studera verk

samheten vid olika institutioner, och därefter lägga fram sina förslag för 

utskottet. Arbetsgruppen avser att slutföra sitt arbete senast sensommaren

1984 i tid till överläggningarna med ministerrådet om kulturbudgeten 1986.

En av utskottet tillsatt arbetsgrupp stiftade i augusti 1983 på ort och 

ställe bekantskap med verksamheten vid Nordiska sommaruniversitetet 

genom att under ett par dagar delta i sessionen i Lövånger. Som ett resultat 

av besöket anser utskottet att Nordiska sommaruniversitetet fortsatt bör 

beviljas priskompenserat stöd i samma omfattning som hittills.

Utskottets stående arbetsgrupp för kontrollfrågor (C- och D-saker) be

stående av förmannen och vice förmannen biträdda av utskottets sekreta-
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riat genomgick de till 32:a sessionen avgivna och till kulturutskottet hänvi

sade meddelandena och lade för det påföljande utskottsmötet fram förslag 

till åtgärder med anledning av dessa.

4.3 Social- och miljöutskottet

Utskottet har under året haft sju reguljära möten varav ett förlädes till 

Grönland den 26.8-2.9.1983. Syftet med denna resa var att öka utskottets 

kännedom om grönländsk arbetsmarknad och miljö, socialt trygghetssy

stem och sociala förhållanden samt hälso- och sjukvård.

Utskottet hedrade vid sitt möte under sessionen den 2 februari 1983 

bortgångne vice ordföranden Bror Lillqvist med en stunds tystnad och 

några minnesord.

Social- och miljöutskottets arbete har sedan sessionen 1983 varit starkt 

präglat av två saker. Det ena har varit planläggningen, genomförandet och 

uppföljningen av utskottets seminarium i september månad med temat, 

” Arbetet i Norden” . Det andra har varit utskottets möte i Grönland 

augusti/september 1983.

Därutöver har arbetet varit koncentrerat på att sakbehandla sju med

lemsförslag, ett utkast till ministerrådsforslag inom arbetsmiljöområdet, 

förbereda och genomföra möte med Nordiska ministerrådet - arbetsmiljö- 

och arbetsmarknadsministrarna. Den fr .o .m . hösten 1982 nya budgetpro

ceduren har krävt en större insats. Stortingsrepresentant Asbjørn Haugst- 

vedt som varit utskottets ordförande under många år utsågs till handelsmi

nister i juni månad. Till ny ordförande valdes odelstingspresident Odd 

With. Vice ordförande är riksdagsman Kaj Bärlund. Utskottets sekretera

re är jur. kand. Sara Lönnerblad.

Medlemsförslag

Under verksamhetsåret 1983 har social- och miljöutskottet behandlat sju 

medlemsförslag; A 63 l/s nordiskt centrum för hjärttransplantationer, A 

632/s en undersökning om de genom trafikolyckor hjärnskadades situation 

i Norden, A 652/s handlingsprogram mot narkotika, A 657/s gemensam 

nordisk modell för beräkning av naturresurser, A 669/s förstärkt socialme

dicinsk insats, A 67l/s handlingsprogram mot läkemedelsregistrering, A 

672/s radio och TV-program om cancer och dess förebyggande. Samtliga 

medlemsförslag, utom A 632/s som redan behandlats och där utskottet 

föreslår en rekommendation, kommer att behandlas vid utskottets januari- 

och februarimöten 1984.

Seminarium "Arbetet i Norden"

Seminariet förbereddes av en arbetsgrupp med folketingsmedlem Bern

hardt Tastesen som ordförande. Seminariet samlade ett sjuttiotal personer 

från skiftande verksamhet. Forskare, politiker, författare och ämbetsmän 

deltog. Seminariet utgick ifrån den målsättning om allas rätt till arbete med
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tanke på den stigande arbetslösheten. Seminariedeltagarna sökte formule

ra orsakerna till arbetslösheten och en rättvis fördelning av arbeten. Frå

gan om arbetets värde och mening diskuterades livligt. Seminariets inlägg 

finns sammanfattat i skriften, ” Arbetet i Norden” och togs upp tillsam

mans med några andra arbetsmarknadspolitiska frågor vid utskottets möte 

med Nordiska ministerrådet-arbetsmarknadsministrarna i november 1983. 

Utskottet förde vid detta möte fram sin oro över arbetslöshetens sociala 

och mänskliga konsekvenser. Utskottet menade för sin del att arbetsmark

nadspolitiken måste arbeta såväl på kort som på lång sikt. Social- och 

miljöutskottets synpunkter i denna fråga framgår av utskottets betänkande 

om C 1/1984 och betänkande över ministerrådsforslag B 47/e om riktlinjer 

för ekonomisk politik och nordiskt ekonomiskt samarbete.

Kontakt med Nordiska ministerrådets organ

Social- och miljöutskottet har under 1983 hållit två gemensamma över

läggningar med Nordiska ministerrådet - arbetsmiljö- och arbetsmark

nadsministrarna i november 1983. Det senare mötet är upptaget under 

rubriken seminarium ovan.

Överläggningarna med arbetsmiljöministrarna gällde revision av det nor

diska samarbetsprogrammet på arbetsmiljöområdet B 5l/s.

Sakkunniga från ministerrådssekretariatet har deltagit i utskottsmöten 

vid ett flertal tillfällen. Sakområdena har gällt socialpolitik, arbetsmark

nad, arbetsmiljö och miljö. I det nordiska social- och hälsovårdsmötet i 

augusti 1983 deltog folketingsmedlem Bernhardt Tastesen. Temat för mö

tet var ” Utvecklingstendenser och utmaningar i nordisk socialpolitik” .

Övrigt

Børge Halvgaard, Margit Hansen Krone och Grethe Lundblad deltog i 

ett seminarium arrangerat av jämställdhetsutskottet den 26-27 april under 

temata Kvinnor i nordisk politik och Deltidsarbete i Norden.

Grethe Lundblad deltog i ett forskarseminarium kring alkohol- och 

massmediafrågor den 5-6 september arrangerat av Nordiska nämnden för 

alkohol- och drogforskning (NAD).

Bernhardt Tastesen och utskottssekreteraren deltog i nordiskt social

ministermöte i Ålesund den 18-19 augusti 1983.

Kaj Bärlund och utskottssekreteraren deltog i ett symposium 

om den offentliga sektorn och sysselsättningen den 7-8 september

1983 i Lund. Arrangörerna var Nordiska arbetsmarknadsutskottet 

(NAUT) och Nationalekonomiska institutionen i Lund.

Grethe Lundblad och Tyra Johansson deltog i en nordisk konferens den 

17-19 augusti 1983 angående ett intimare samarbete i barn- och ungdoms

frågor.
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För den tid som denna rapport avser har trafikutskottet hållit fem ordi

narie möten. Dessutom har tre arbetsgruppsmöten hållits.

Vid sitt konstituterande möte den 21 februari valde utskottet till ordfö

rande Petter Savola och till vice ordförande Bjarne Mørk Eidem. Med 

anledning av att Petter Savola lämnade rådet valdes den 25 april Esko Aho 

till utskottets ordförande. Eftersom Esko Aho åtog sig andra uppgifter 

inom rådet, valdes den 27 juni Marjatta Väänänen till utskottets ordföran

de. Utskottets sekreterare ärjur. kand. Birgir Gudjönsson.

Vid sitt möte i juni 1982 beslöt utskottet att tillsätta en arbetsgrupp för 

att gå igenom utskottets arbetsplan, b l.a . med hänsyn till en eventuellt 

starkare inriktning på telekommunikationer. Arbetet har lett till att utskot

tet för närvarande diskuterar ett program, som skall vara vägledande för 

arbetet under de närmaste åren.

Utskottet tillsatte 1983 en särskild arbetsgrupp för att kartlägga situa

tionen på data- och telekommunikationsområdena samt föreslå handlings

program för utskottet inom de nämnda områdena. Gruppens rapport be

handlades vid utskottets möte i november. Av rapporten framgick att 

effektiv kontroll eller granskning av det nordiska samarbetet på telekom

munikationsområdet (NORDTEL) är svår, bl.a . på grund av verksamhe

tens finansiering, ganska torftig årsberätelse samt områdets mycket speci

aliserade karaktär. Vad gäller behandlingen av satellit och datafrågor i 

Nordiska rådet har denna hittills endast haft kulturella, socialpolitiska och 

ekonomiska aspekter. Arbetsgruppen föreslog därför en rad åtgärder för 

att förbättra utskottets kunskaper samt utvidga den trafikala behandlingen 

av data- och telekommunikationsfrågorna inom områdena. Mot bakgrund 

av arbetsgruppens rapport undertecknade samtliga utskottsmedlemmar ett 

medlemsförslag om ändring av trafikutskottets namn till Kommunikations- 

och teknologiutskottet (A 675/j). Presidiet har hänvisat förslaget till juridis

ka utskottet för behandling.

Medlemsförslag

Av de medlemsförslag som sedan den senate sessionen har hänvisats till 

utskottet har två slutbehandlats; A 638/t om ytterligare samordning av 

trafikpolitiken i Norden och A 639/t om byggande av en järnvägstunnel 

under Kvarken. Vad gäller det första förslaget föreslår utskottet rekom

mendation vid den 32:a sessionen men att inga åtgärder vidtas med anled

ning av det andra.

Mot bakgrund av A 638/t och överläggningar med utskottet har NÄT 

(Nordiska ämbetsmannakommittén för transportfrågor) redan föreslagit ett 

projekt för jämförande studier av skatte-, avgifts- och tarifpolitiken, inve

steringspolitiken och en direkt reglering av samfärdselpolitiken i Norden.

Vid utskottets januarimöte kommer ytterligare två medlemsförslag san

nolikt att slutbehandlas, nämligen A 648/t om energibesparing inom trans-

4.4 Trafikutskottet
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port- och trafiksektorn och A 663/t om transportekonomisk utredning av 

transportvägar mellan nordiska och utomnordiska länder.

Samarbete med Nordiska ministerrådet och dess organ

Under mitten av oktober 1983 mottog trafikutskottet verksamhetsberät

telse från Nordiska ämbetsmannakommittén för transportfrågor (NÄT), 

Nordiska trafiksäkerhetsrådet (NTR) och Nordiska ministerrådets turist

utskott.

Trafikutskottet och Nordiska ministerrådet, trafikministrarna, möttes i 

Mariehamn den 15 november 1983. Vid mötet disktuerades NÄT:s berät

telse och övrig nordisk verksamhet på trafikområdet.

Utskottet uppskattar att få motta de ovan anförda berättelserna under 

oktober månad och finner det värdefullt att regelbundet möta Nordiska 

ministerrådet för överläggningar om angelägna samarbetsfrågor.

Överläggningarna i Mariehamn gällde huvudsakligen telekommunika

tioner, ett område som under året har prioriterats på utskottets arbetsplan. 

Ministerrådet redogjorde för utvecklingen av telekommunikationerna ur 

regeringarnas synvinkel samt dessas effekt på kommunikationssystemet.

I anförandet framkom bl. a. att många menar att det finns behov av att på 

regeringsnivå utbyta erfarenheter och diskutera olika telefrågor i ett organ 

som har en bredare representation än vad som är fallet i teleförvaltningar

nas samarbetsorgan. Där skulle också användarna framföra sina syn

punkter. Dessutom väcktes frågan om ökad kontakt mellan de ministerier 

som ansvarar för telekommunikationerna i Norden.

Utskottet framhöll för ministerrådet vikten av att man inom det nordiska 

samarbetet lyfter fram telekommunikationernas tekniska och trafikala si

dor och tar upp dem till diskussion på politisk nivå. Dessutom kommente

rades den handlingsplan på datateknologiområdet som nyligen översänts 

från ministerrådet till presidiet och det föreslogs att trafikministrarna bätt

re skulle tillvarata de trafikala intressena vid utformningen av minister

rådsforslaget än vad som är fallet i den föreliggande handlingsplanen.

Vid överläggningarna i Mariehamn disktuerades vidare Öresundsförbin- 

delserna samt ländernas ratificering av överenskommelsen om den interna

tionella trafikens motorvägar från 1975 (AGR). Det konstaterades att Dan

mark är berett att ta upp realförhandlingar med Sverige om Öresundsför- 

bindelserna så snart folketinget fattat principbeslut om Stora Bält samt att 

Sverige lovat att ej göra ändringar i trafiken mellan södra Sverige och 

annat land som påverkar Danmarkstrafiken utan att kontakta danska myn

digheter.

Övriga kontakter

Under 1983 har utskottet haft kontakter med flera nordiska samarbetsor

gan, vilket av utskottet ansetts viktigt bl. a. för att utröna på vilka områden 

som behov föreligger av förstärkta nordiska insatser och för att utöva sin 

kontrollerande verksamhet.
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Vid utskottets möte den 25 april i Köpenhamn redogjorde generaldirek

tör Hans Wiirtzer och teledirektør Ib Lønberg, medlemmar av NORD- 

TEL, för samarbetet på telekommunikationsområdet. Generalsekreterare 

Teodora Oker-Blom från N O R D IN F O  (Nordiska samarbetsorganet för 

vetenskaplig information) och koordinator Malin Edström från SCANNET 

(Nordisk samordning för datorbaserad informationssökning) berättade om 

upprättandet och driften av ett datacenter. Vid samma möte presenterade 

forretningsfører Sigurd Bøje och kapten Alex Toft, representanter från 

Nordisk fartygsbefälskongress, de synpunkter som NF har framfört i sam

band med dispenser som beviljats i Norden från vissa bestämmelser i 

SOLAS-konventionen.

Vid utskottets möte den 27—29 juni berättade direktör Hans Boethius, 

SAS, och disponent Hans Hatle, Norwing, om tvärflygförbindelserna på 

Nordkalotten, dess problem och utvecklingsmöjligheter. Vidare redogjor

de civilingenjör Lennart Jalmarsson, Svenska rymdaktiebolaget, för Tele- 

X-projektet, dvs. det avtal om samarbete på telesatellitområdet mellan 

Sverige, Norge och Finland som nyligen hade undertecknats.

Trafikutskottet orienterade sig om aktuellt internationellt telekommuni- 

kationssamarbete i anslutning till Telecom 83 med bistånd från Finlands 

representation i Geneve.

4.5 Økonomisk utvalg

Økonomisk utvalg har avholdt 6 møter i tiden mellom 31. sesjon og 32. 

sesjon. På disse møtene har utvalget behandlet 5 medlemsforslag, 4 minis- 

terrådsforslag og saker aktualisert av tidligere rekommandasjoner eller 

aktuelle begivenheter. Diskusjoner om den økonomiske situasjon i Norden 

og verden forøvrig er blitt et fast innslag på møtene. Utvalget har møtt 

Nordisk Ministerråd (finansministrene), representanter for arbeidslivets 

parter og enkelte nordiske institusjoner. I februar skal utvalget møte repre

sentanter for EF  og EFTA. Størst interesse har det vært for Ministerrådets 

oppfølging av Nordisk Råds rekommandasjon vedrørende en nordisk 

handlingsplan for økonomisk utvikling og full sysselsetting.

Utvalget valgte ved 31. sesjonen Gunnar Nilsson og Ivar Hansen til 

henholdsvis formann og nestformann. Utvalgets sekretær er cand. 

oecon. Folke With.

Medlems- og ministerrådsforslag

Ministerrådsforslag B 47le om retningslinjer for økonomisk politikk og 

nordisk økonomisk samarbeid ble lagt fram kort tid før utvalgets møte i 

desember. I ministerrådsforslaget trekkes det opp retningslinjer for hvor

dan de nordiske land igjen skal få istand økonomisk vekst og full sysselset

ting. Dette skal skje ved nasjonale tiltak, gjennom nordisk samarbeid og 

felles nordisk opptreden i internasjonale organer. Utvalget har bare hatt en 

foreløpig diskusjon om forslaget. Det viste seg å være generell enighet om
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at forslaget ikke innfridde forventningene utvalget hadde ved Rådets 31. 

sesjon. Den gang klarte utvalget å samle seg om en felles betenkning til tre 

ulike medlemsforslag om en nordisk handlingsplan for økonomisk utvik

ling og full sysselsetting. Utvalgets foreløpige reaksjon ble meddelt Nor

disk Ministerråd (finansministrene) på det møte utvalget hadde med Minis

terrådet i desember 1983.

Ministerrådsforslag om et nordisk handlingsprogram på datateknolo- 

giske området vil også ventlig bli behandlet av utvalget før 32. sesjon. Et 

forslag fra Ministerrådet om et handlingsprogram på datateknologiområdet 

ble lagt fram for Nordisk Råd i oktober 1983. Forslaget var en oppfølging 

av rekommandasjon nr. 29/1983 om et nordisk handlingsprogram for data

teknologiområdet. Forslaget inneholdt en oversikt over områder der tiltak 

burde settes inn. Størst interesse vakte et forslag om å opprette et fond for 

industriell datateknologisk utvikling. Fondet skulle tilføres 100 millioner 

N O K  over en fem-årsperiode. Ministerrådet kunne imidlertid ikke anvise 

en sikker finansieringsplan. Forslaget ble av rådets presidium sendt tilbake 

til Ministerrådet med oppfordring å fremme et ordinært ministerrådsforslag 

for behandling på 32. sesjonen.

Det nordiske samarbeidet på valutaområdet har også vært en viktig sak 

för Økonomisk utvalg. I august behandlet utvalget en rapport fra Nordisk 

Ministerråd om valutapolitiske konsultasjoner i Norden. Utvalget uttalte 

bl. a. at man i første rekke burde etterstrebe konsultasjoner med de øvrige 

nordiske land før beslutninger tas om endringer av de nordiske lands 

valutakursnivåer. Økonomisk utvalg har også til behandling medlemsfor

slag A 6621e om liberalisering av kapitalmarkedet og monetært samarbeid 

i Norden, medlemsforslag A 673le om et friere nordisk aksjemarked samt 

en rapport fra Nordisk Ministerråd om tiltak på det valutapolitiske områ

det for å fremme industrielle samarbeidsprosjekter over grensene i Nor

den. Utvalget kan tidligst ta stilling til forslagene som fremmes på dets 

møte i slutten av januar 1984.

Medlemsforslag A 664!e om nordiske myke prosjektinvesteringslån ble 

sluttbehandlet av utvalget på møte i desember. Forslaget gikk ut på å 

opprette en ordning med nordisk myke prosjektinvesteringslån. Begrun

nelsen var bl. a. at det fantes en betydelig interesse for en slik ordning både 

i utviklingsland og innenfor industrien i Norden. Økonomisk utvalg var 

enig i dette, men mente det var flere spørsmål som måtte klargjøres før det 

var mulig å ta stilling til om en ordning burde opprettes eller ikke. Utvalget 

foreslo derfor at Nordisk Råd skulle rekommandere Nordisk Ministerråd å 

utrede mulige former for en ordning med nordiske myke prosjektinveste

ringslån.

I medlemsforslag A 661 le foreslås det å utrede alternative ordninger for 

et besøkssystem mellom mindre og mellomstore foretak i Norden. Hensik

ten er å bedre slike foretaks konkurranseevne. Økonomisk utvalg hadde en 

foreløpig diskusjon om forslaget i desember 1983. Det var bred enighet om
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at næringslivet selv burde utvikle og finansiere et slikt system og at man fra 

Rådets side ikke burde foreta seg noe i denne anledning.

Medlemsforslag A 677le om effektiv kontroll av nordiske prosjekt har 

ennå ikke vært til behandling i utvalget, men det antas at en betenkning om 

forslaget kan legges fram til Rådets 32. sesjon. Medlemsforslaget har til 

hensikt å få istand en kontroll med at nordiske prosjekt drives på en 

hensiktsmessig, planmesig og fra et økonomisk synspunkt, tilfredsstillende 

måte.

Ministerrådsforslag B 48le om videreføring av Nordisk Investerings

banks regionallåneordning og ministerrådsforslag B 49!e om styrking og 

utvikling av Nordkalottsamarbeidet er nettopp overlevert Nordisk Råd. 

Forslagene vil bli behandlet i Økonomisk utvalg med sikte på framleggelse 

på Rådets 32. sesjon.

Utvalgets kontakter utad

Representanter for de nordiske politiske ungdomsforbund møtte Økono

misk utvalg i februar 1983. Møtet dreide seg i hovedsak om arbeidsløshet 

og datateknologi.

I slutten av mai var utvalgets nestformann Ivar Hansen samt utvalgets 

sekretær i OECD-sekretariatet og ble orientert om det nettopp avsluttede 

ministerrådsmøtet i OECD . Resultatene av ministerrådsmøtet ble disku

tert av Økonomisk utvalg på møtet i juni.

På utvalgets møte i juni møtte utvalget representanter for Nordisk bygg- 

og trearbeiderføderasjon. Diskusjonen dreide seg om den vanskelige si

tuasjonen bolig- og byggbransjen var i. Fra føderasjonens side ble det 

uttrykt tilfredshet med Økonomisk utvalgs synspunkter på ministerråds

forslaget om et nordisk handlingsprogram på bolig- og byggområdet.

På samme møte fikk utvalget en orientering fra Embetsmannskomitéen 

for bistand om E F ’s avtale med flere utviklingsland, den s. k. Lomékon- 

vensjon. Utvalget diskuterte dette og flere av medlemmene stilte seg i 

prinsippet positiv til å la utarbeide et særskilt nordisk mønster for å utvikle 

de økonomiske forbindelserne med li-land.

Representanter for De nordiske industriforbunds fellesorgan og de nor

diske lands arbeidsgiverorganisasjoner møtte Økonomisk utvalg i august. 

En rekke saker ble diskutert. Særlig i fokus sto nordisk valutasamarbeid.

Midtnordenkomitéen orienterte på samme møte om sin virksomhet. 

Komitéen var i ferd med å avslutte arbeidet med en kartlegging av kon

krete hindringer for foretak som ønsket å handle på tvers av grensene i 

Norden. Denne kartleggingen inngår som en del av oppfølgingen av rek. 

nr. 34/1983 om tiltak for å styrke det regionalpolitiske samarbeidet i Nor

den.

Nordens faglige samorganisasjon ble også invitert til møte med utval

get. Møtet fant sted i november. Fra samorganisasjonens side var man 

særlig opptatt av mulighetene for å bryte den økonomiske stagnasjon i
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Norden og i OECD-landene forøvrig, og man la fram et forslag for å 

forsterke det nordiske samarbeidet på bolig- og byggsektoren.

Nordisk investeringsbank møtte utvalget i desember. Det ble gitt en 

orientering om bankens virksomhet m. m.

Nordisk industrifond møtte utvalget ved samme anledning. Fondets 

representanter orienterte om fondets virksomhet og om oppfølgingen av 

rekommandasjon nr. 33/1983 om innovasjoner innen næringslivet i Nor

den.

Utvalget møtte også Nordisk Ministerråd (finansministrene) i desember. 

Man diskuterte de nordiske lands økonomiske situasjon og ministerråds

forslaget om retningslinjer for nordisk samarbeid og nordisk økonomisk 

politikk.

På Økonomisk utvalgs møte i februar skal utvalget møte representanter 

for EF og EFTA. Hensikten er bl. a. å diskutere spørsmål om den interna

sjonale økonomiske situasjon.

4.6 Budsjettkomiteen

Budsjettkomiteen har i 1983 hatt fem møter og et møte med Nordisk 

Ministerråd (samarbeidsministrene). Komiteen avgir egen årsberetning 

(Dokument 2) til sesjonen.

Komiteen valgte ved 31. sesjon Svend Jakobsen og Hans Nyhage til 

henholdsvis formann og nestformann. Komiteens sekretær er stf. presidie- 

sekretær Kjell Myhre-Jensen.

5. De nationella delegationerna

5.1 Danmarks delegation 

Delegationens beretning

Den danske delegations beretning til folketinget om Nordisk Råds 31. 

session 21.-25. februar 1983 blev afgivet den 9. december 1983 og bilagt 

kapitel 1 i Nordisk Ministerråds beretning til 31. session.

De nordiske regeringers aftale af 13. juni 1983 om ændringer i de tre 

nordiske samarbejdsaftaler, den nordiske samarbejdsoverenskomst af 23. 

marts 1962 (Helsingforsaftalen), overenskomsten af 6. november om sam

arbejde på transport- og kommunikationsområdet og aftalen af 15. marts 

1971 om kulturelt samarbejde blev behandlet i folketinget den 10. og den 

17. november 1983 i form af tre beslutningsforslag om Danmarks ratifika

tion af de nævnte ændringer.

Ved førstebehandlingen havde otte medlemmer ordet, heraf syv nuvæ

rende eller tidligere medlemmer eller stedfortrædere i den danske rådsdele

gation.

Robert Pedersen kunne på socialdemokratiets vegne give ubetinget til

slutning til alle tre konventioner, dels fordi partiet prioriterer det nordiske
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samarbejde højt, dels fordi man havde fået en fornuftig placering i det 

nordiske samarbejde for Åland, Færøerne og Grønland. Robert Pedersen 

rundede sin anbefaling af med en tak til den nuværende regering og minis

teren for nordiske anliggender, fordi den bold, der blev spillet op af den 

tidligere statsminister i 1980, havde ført til en konvention, som han troede, 

alle partier i folketinget ville kunne støtte.

Karen Højte Jensen kunne på det konservative folkepartis vegne til

slutte sig de foreliggende beslutningsforslag.

Peder Sønderby udtalte venstres tilfredshed med de tre ratifikationsfor

slag og pegede på, at forslagene ville give Grønland, Færøerne og Ålands

øerne en mere aktiv medvirken i Nordisk Råd, og at det nu var op til 

selvstyreområderne at udnytte denne mulighed. Han fortsatte:

"Det er ingen hemmelighed, at vi gerne havde set en mere selvstændig 

repræsentation, men det kunne der som sagt ikke skaffes flertal for.”

Inger Harms kunne på socialistisk folkepartis vegne henvise til,

"a t mit partis medlem i Nordisk Råd har fremført det synspunkt, at vi 

hellere havde set, at man havde gjort Færøernes og Grønlands repræsenta

tion i Nordisk Råd så selvstændig, at de var blevet tildelt et medlemsantal, 

der ikke formindskede den danske delegation.

I øvrigt kan jeg heller ikke dy mig for at nævne de gentagne henvendelser 

om en samisk repræsentation i Nordisk Råd. Vi finder det i SF ønskeligt - 

og også frugtbart for Nordisk Råd - at man bevilger samerne en lignende 

repræsentation som den, Grønland og Færøerne her har fået. For at imø

degå eventuelle forklaringer på, hvorfor det ikke kan lade sig gøre - 

juridisk udvalg har jo  afvist et medlemsforslag herom - skal jeg blot 

konstatere, at dette også er et meget gammelt ønske fra samernes side. En 

eller anden form for medlemskab for samerne ville have en stor effekt på 

de krav, de har stillet op for overhovedet at kunne overleve. Det er jo  

almindeligt kendt, at samerne er et truet og udsat mindretal med en sær

præget og værdifuld kultur.”

Jørgen Kruse Rasmussen gav på centrum-demokraternes vegne fuld 

tilslutning til de tre beslutningsforslag, men havde også gerne set en mere 

selvstændig repræsentation for de selvstyrende områder.

Børge Halvgaard understregede, at fremskridtspartiet var kritisk med 

hensyn til Nordisk Råds virksomhed, og fortsatte:

"V i har altid ment. at de opnåede resultater ikke stod i et rimeligt 

forhold til den rent ud sagt fuldkommen overdrevne mødeaktivitet, som 

foregår, en mødeaktivitet, som efter min opfattelse i mange tilfælde 

nærmer sig selskabelige sammenkomster.

Vi har gentagne gange foreslået begrænsninger i mødeaktiviteten, lige

som vi har ønsket en begrænsning af sekretariaternes størrelse og ikke 

mindst en væsentlig reduktion af delegationernes størrelse.
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Vi anser såvel Færøernes som Grønlands og Ålandsøernes interesser 

fuldt ud dækket ind, som delegationerne nu er sammensat, og derfor kan vi 

ikke støtte en ratifikation af de forelagte overenskomster.”

Janne Normann udtalte, at det radikale venstre støttede den øgede 

mulighed for repræsentation af Grønland, Færøerne og Alandsøerne i 

Nordisk Råds arbejde og kunne tiltræde de foreliggende forslag.

Steen Folke fra venstresocialisterne fandt også, at

” det havde været naturligt og rigtigt at indrømme disse områder en 

selvstændig repræsentation, sådan som de har ønsket det, men det er altså 

blevet afvist af de fleste af de involverede lande, og det bliver man så nødt 

til at tage til efterretning. På den baggrund vil også vi sige, at den ordning, 

som nu er lagt frem, og som er indeholdt i disse tre beslutningsforslag, dog 

er bedre end ingenting. Den giver en vis repræsentation og en vis adgang til 

at deltage i ministerrådets møder og er altså et fremskridt. I erkendelse 

heraf vil også vi støtte dette som det åbenbart for tiden bedst opnåelige, 

men vi vil fastholde, at kravet på længere sigt må være en selvstændig 

repræsentation for de selvstyrende eller hjemmestyrede dele af det nordis

ke område, som selv ønsker det.”

Den fungerende minister for nordiske anliggender, indenrigsminister 

Britta Schall Holberg (V) afsluttede debatten og sagde bl. a.:

"Jeg er klar over, at nogle måske ikke synes, man er nået så langt, som 

man skulle, men det var det, der kunne opnås enighed om, og derfor er jeg 

glad for, at forslagene i dag har fået så fin en behandling, som de har fået. 

Jeg tror, det under alle omstændigheder er vigtigt for det nordiske samar

bejde, at vi kan sige ja  til at støtte disse forslag, som der altså er enighed 

om i samtlige de nordiske lande, og derfor skal jeg indskrænke mig til at 

takke for den velvilje, som er tilkendegivet her i dag.”

Forslagene gik derefter uden udvalgsbehandling direkte til anden og 

sidste behandling den 17. november. Her fandt ingen forhandling sted, og 

forslagene til folketingsbeslutning blev herefter vedtaget med 126 stemmer 

mod 10 (samarbejdsoverenskomsten), 125 stemmer mod 9 (transportafta

len) og 126 stemmer mod 10 (kulturaftalen).

Folketinget og nordisk miljøsamarbejde

Folketinget har behandlet forskellige spørgsmål med tilknytning til det 

nordiske miljøsamarbejde. I en skriftlig besvarelse af et spørgsmål af 21. 

ju li fra Margrete Anken (SF) om, i hvilket omfang olieboretilladelserne i 

Kattegat nord for Sjælland berøres af den nordiske miljøkonvention og af 

det miljøhandlingsprogram, der blev vedtaget på Nordisk Råds session i 

Oslo i februar, har miljøminister Chr. Christensen (KrF) den 26. ju li svaret 

følgende:
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"Ifølge den nordiske miljøbeskyttelseskonvention, der trådte i kraft i 

1976, skal myndighederne i de enkelte nordiske lande underrette nabolan

dene om miljøgener, der kan vedrøre de øvrige nordiske lande.

Det må formentlig antages, at den efterforskningsboring (Hans-1), der er 

planlagt i det sydlige Kattegat, er omfattet af konventionens bestem

melser.

Uanset mulig juridisk tvivl om dette spørgsmål har miljøstyrelsen i 

overensstemmelse med ånden i den nordiske miljøbeskyttelseskonvention 

og i lyset af målsætningen i det nordiske miljøhandlingsprogram 1983-87 

ved skrivelse af 20. ju li 1983 til Statens Naturvårdsverk til orientering 

fremsendt en redegørelse for de miljømæssige krav ved den planlagte 

efterforskningsboring. ’ ’

Den 19. oktober 1983 behandlede folketinget et spørgsmål fra Margrete 

Auken. Spørgsmålet var rettet til miljøministeren og lød således:

” Vil ministeren tage initiativ til, at et fællesnordisk forslag kan frem

lægges på det teknisk-videnskabelige møde i Pariskonventionen, dvs. kon

vention af 4. juni 1974 om forhindring af landbaseret havforurening, om at 

nye såvel som eksisterende oparbejdningsanlæg pålægges at bruge den 

bedst tilgængelige teknologi til at reducere udledningen af radioaktive 

stoffer med henblik på at nå det nødvendige mål, et fuldstændigt stop for 

radioaktive udledninger?”

Miljøminister Chr. Christensen svarede på dette spørgsmål og på et 

indlæg fra Margrete Auken bl. a. således:

” Som miljøminister har jeg skarpt taget afstand fra enhver dumpning af 

radioaktivt a ffa ld .----

Jeg bad derfor miljøstyrelsen om på Pariskonventionsmødet den 6.-8. 

juni i år at arbejde for nedbringelse af forureningen af havet med radioak

tive stoffer fra oparbejdningsanlæggene.

På baggrund heraf fremlagde Danmark på mødet forslag om. at nye 

oparbejdningsanlæg eller større ændringer i eksisterende anlæg skal tage 

hensyn til den bedst tilgængelige teknologi. Dette forslag vil blive behand

let på næste møde inden for konventionen, der finder sted i marts 1984.

Da kun større ændringer af eksisterende anlæg er omfattet af det danske 

forslag, og da dette udtryk kan give anledning til tvivl, har jeg bedt 

miljøstyrelsen udvide forslaget til at omfatte ethvert eksisterende anlæg. 

Jeg har endvidere bedt miljøstyrelsen arbejde på fællesnordisk tilslutning 

til det reviderede danske fors lag .----

I denne sag har miljøstyrelsen vel nu foretaget de ting, der skal gøres for 

at få nordisk tilslutning. Men som fru Margrete Auken nævner, har jeg 

også et område i det nordiske, jeg skal varetage, og jeg tror, fru Margrete 

Auken er sig bevidst, at jeg ikke undlader ved enhver lejlighed at bringe de 

sager frem, som vi skal være fælles om i andre sammenhænge. Det vil jeg 

selvfølgelig også gøre i denne forbindelse.”
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Pressemøder, seminar og informationsprojekt

Nordisk Råds danske delegation har foruden pressemøder i forbindelse 

med Nordisk Råds præsidie- og udvalgsmøder samt forud for sessionen på 

to pressekonferencer præsenteret undersøgelser foretaget på Nordisk 

Råds foranledning.

Den 19. april 1983 præsenterede delegationen NORD-publikationen 

” Levnadsnivå och ojämlikhet i Norden” , en rapport med sammenlignende 

analyser af nordiske levevilkårsundersøgelser, der kortlægger bl. a. uddan

nelses- og arbejdsforhold, levestandard, bolig-, transport- og sundhedsfor

hold, fritid, ensomhed, fællesskab og social bevægelighed.

På samme møde blev der orienteret om den gennemførte nyordning af 

distributionen af nordiske publikationer, der for Danmarks vedkommende 

var blevet overdraget til J. H. Schultz Forlag.

Den 25. august præsenterede delegationen Nordisk Råds opinionsana

lyse 1983 ” Skal vi samarbejde” , der viser nordboernes aktuelle opfattelse 

af det nordiske samarbejde som helhed og på hvilke områder, den bør være 

genstand for de nordiske landes samarbejde.

Begge præsentationer gav anledning til omfattende presseomtale. 

Delegationen har den 10. februar i samarbejde med ministeren for nor

diske anliggender, med Foreningen Norden og med Nordisk Ministerråds 

sekretariat for kulturelt samarbejde afholdt et endags informationsseminar 

om nordiske samarbejdsspørgsmål for de politiske ungdomsorganisatio

ner. Der deltog ca. 50 ungdomsrepræsentanter i seminaret, der havde til 

formål at give en alsidig belysning af aktuelle sider af nordisk samarbejde, 

at skabe interesse for at udnytte nordisk informationsmateriale og oplys

ningsvirksomhed samt nordiske kontaktmuligheder og at give mulighed for 

at fremsætte ideer og forslag vedrørende nordiske samarbejdsaktiviteter. 

Der blev behandlet emner som kultursamarbejdets aktiviteter af særlig 

interesse for ungdommen, nordisk medborgerskab og Norden i interna

tionalt samarbejde. En rapport om arrangementet vil senere fremkomme.

I samarbejde med Foreningen Norden og Nordisk Ministerråds kultur- 

sekretariat har den danske rådsdelegation ved sit sekretariat påbegyndt et 

forsøgsprojekt vedrørende nordisk oplysning over for skoleelever i 8. —10. 

skoleår. Projektet omfatter orientering om væsentlige nordiske samar- 

bejdsemner udarbejdet af professionelle forfattere af undervisningsmater

iale på grundlag af foreliggende nordisk materiale i NU- og NORD-ser- 

ierne.

5.2 Finlands delegation

Riksdagsbehandling av nordiska samarbetsfrågor

Delegationens berättelse över Nordiska rådets verksamhet och rådets 

30:e session i Helsingfors överlämnades den 6januari 1983 till riksdagen.
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Utskottet för utrikesärenden avgav sitt betänkande över berättelsen den 1 

februari 1983 (U tUB nr 30/1982 rd). I betänkandet framhöll utskottet bl. a. 

följande:

” Med iakttagande av vedertagen praxis har presidiet beviljat bidrag för 

anordnande av ett ungdomsseminarium för representanter för de politiska 

ungdomsorganisationerna i alla nordiska länder före rådets 30:e session. 

Utrikesutskottet noterar med tillfredsställelse de beslut av presidiet att 

representanter för de politiska ungdomsorganisationerna också framdeles 

bereds tillfälle att följa rådets sessioner och att presidiet även i framtiden 

medverkar till att ungdomsseminarier ordnas i samband med sessio

nerna.”

” Med iakttagande av utrikesutskottets önskemål har också i den förelig

gande berättelsen intagits en redogörelse för verksamheten mellan sessio

nerna. Utskottet upprepar sin uppfattning att detta förfarande ger en 

mångsidigare bild av Nordiska rådets omfattande verksamhet och bidrar 

till att underlätta den parlamentariska kontrollen och uppföljningen av det 

nordiska samarbetet.”

” Utrikesutskottet konstaterar att det under verksamhetsåret med rätta 

fästs uppmärksamhet vid att man inom det nordiska samarbetet i större 

utsträckning blir tvungen att beakta den försämrade ekonomiska situa

tionen i Norden och att säkerställandet av en positiv utveckling inom det 

nordiska samarbetet avsevärt kan främjas genom att man eftersträvar att 

öka samarbetets effektivitet. Samtidigt som en tillräcklig och ändamålsen

lig finansiering av de existerande nordiska instituten och inrättningarna 

samt det nordiska samarbetet bör säkerställas så att den ursprungligen 

förutsatta verksamhetsnivån permanent kan tryggas bör man vid utveck

landet av nya samarbetsformer och nya inrättningar sträva efter en mål

medvetnare bedömning av möjligheterna att genomföra nya projekt med 

beaktande av att största möjliga nytta uppnås för den nordiska gemenska

pen och att en tillräcklig finansiering säkerställs på lång sikt. Omfattande 

de nordiska statsministrarnas ståndpunkt anser utrikesutskottet det vara 

viktigt att säkerställa den för det nordiska samarbetet förutsatta verksam

hetsnivån. Därför hälsar utrikesutskottet med tillfredsställelse Nordiska 

rådets presidiums och statsministrarnas beslut att tillsätta en gemensam 

arbetsgrupp på hög nivå för att undersöka arbetsmetoderna inom det 

nordiska samarbetet och för att framlägga förslag till sådana utvecklingsåt

gärder som tar sikte på ett effektiverat samarbete och en större koncentre

ring på viktiga uppgifter. Enligt utrikesutskottets mening har man i fråga 

om arbetsgruppens uppdrag riktigt utgått från att man med bibehållande av 

den nuvarande uppgiftsfördelningen mellan Nordiska rådet och ministerrå

det bör söka stärka ministerrådets beslutsfattande och verkställighetsbefo- 

genheter samt Nordiska rådets verksamhet i fråga om initiativ, rådgivning 

och uppföljning. Utrikesutskottet inväntar med intresse arbetsgruppens 

betänkande och förutsätter att det i samband med Nordiska rådets F in

lands delegations följande berättelse får en redogörelse för arbetsgruppens 

mest centrala rekommendationer och de åtgärder de förutsätter på natio

nell och samnordisk nivå.

Med tanke på utvecklandet av Nordiska rådets verksamhet anser utri

kesutskottet att de strävanden som under verksamhetsåret fortsatts inom
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Nordiska rådet i syfte att utveckla budgetförfarandet inom det nordiska 

samarbetet är principiellt betydelsefulla och sakligt värdefulla. I rätt rikt

ning går härvidlag Nordiska rådets budgetkommittés ståndpunktstaganden 

om att parlamentarikerna i Nordiska rådet är i behov av ett normerat 

budgetförfarande som möjliggör att budgeterna anlitas såsom medel för 

information, styrning och inriktning inom det nordiska samarbetet och som 

för sin del kan främja en bättre sammanjämkning av projekten i en budget i 

förhållande såväl till Nordiska rådet som de nationella parlamenten. Utri

kesutskottet kommer med intresse att följa erfarenheterna av experimentet 

med det nya budgetförfarandet som godkänts av presidiet och samarbets- 

ministrarna och förutsätter att i samband med följande berättelse ges en 

redogörelse för experimentets resultat och utvärderingar av dess verkning

ar med tanke på de mål budgetkommittén uppställt.

Utrikesutskottet anser att det också vid Nordiska rådets 30:e session 

omfattade förfarandet enligt vilket presidiets medlemmar samt utskottets 

och kommittéernas ordförande och vice ordförande valdes i överensstäm

melse med partigrupperingarnas styrkeförhållanden är principiellt betydel

sefullt. Utrikesutskottet konstaterar att Finlands delegation då den beslöt 

understödja detta nya förfarande samtidigt anförde vissa beaktansvärda 

synpunkter, vilka enligt utrikesutskottets mening är ägnade att främja 

målen för och syftet med förfarandet. Även för denna frågas vidkommande 

förutsätter utrikesutskottet att det i följande berättelse får en redogörelse 

för erfarenheterna och betydelse av förfarandet då det gäller Nordiska 

rådets arbete samt en bedömning särskilt av dess betydelse med tanke på 

Finlands delegation.

Utrikesutskottet har fäst uppmärksamhet vid rekommendationerna i det 

under verksamhetsåret färdigställda betänkandet av den kommitté som 

hade tillsatts av Nordiska rådets presidium och de nordiska ländernas 

statsministrar och som utredde Färöarnas, Grönlands och Ålands repre

sentation i Nordiska rådet. Utrikesutskottet anser att kommitténs utgångs

punkt i fråga om utvecklandet av dessa självstyrelseområdens representa

tion är motiverad och acceptabel. Det är motiverat att inom ramen för de 

gällande självstyrelsesystemen ge de självstyrande områdena en särskild 

ställning inom det nordiska samarbetet, likväl med beaktande av att dessa 

inte i alla avseende helt kan jämställas med självständiga stater. Därför kan 

de föreslagna begränsningarna anses vara motiverade vad gäller represen

tanternas för de självstyrande områdena självständiga verksamhet i Nor

diska rådet. Utrikesutskottet konstaterar med tillfredsställelse att Ålands 

representation i rådet enligt förslagen skulle öka.

Med tanke på utvecklandet och effektiverandet av Nordiska rådets 

verksamhet är också de förslag till åtgärder värda positiv uppmärksamhet 

som syftar till en effektivering och utveckling av verksamheten inom den 

år 1960 upprättade s. k. kontaktmannaorganisationen. Målet är att organi

sationen utnyttjas i strävandena att på nationellt plan effektivera övervak

ningen och genomförandet av Nordiska rådets rekommendationer och 

yttranden. Utrikesutskottet omfattar också Nordiska rådets yttrande med 

anledning av Nordiska ministerrådets berättelse, enligt vilket presidiet och 

ministerrådet borde diskutera förfarandet då det gäller att genomföra re

kommendationerna i ettvart nordiskt land och undersöka möjligheterna att 

avtala om de grunder enligt vilka genomförandet av rådets rekommenda

tioner kan avgöras. I diskussionerna mellan presidiet och ministerrådet 

vore det också skäl att i ett lämpligt sammanhang fästa uppmärksamhet vid 

att det förslag av ministerrådet som gäller centrala och omfattande samar-
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betsområden överlämnas till rådet för förberedande behandling i så god tid 

att tillräcklig tid återstår för en sakenlig behandling.”

” 1 sitt betänkande om den föregående berättelsen underströk utrikesut

skottet vikten av att överenskommelsen från år 1954 om gemensam nor

disk arbetsmarknad revideras. Under verksamhetsåret har ett förslag av 

ministerrådet färdigställts. Utgående från att de centrala principerna och 

målen i den gällande överenskommelsen kvarstår betonas helt riktigt i 

förslaget behovet av att överenskommelsens målsättningar genomförs så 

att flyttningsrörelserna inte leder till obalans på arbetsmarknaden utan 

gagnar den ekonomiska och sociala utvecklingen i de nordiska länderna 

samt sker under förutsebara samt ekonomiskt och socialt trygga förhållan

den. Också förslaget om att arbetsmarknadsorganisationerna skall deltaga 

i överenskommelsens uppföljning bör anses vara positivt. Utrikesutskottet 

omfattar Nordiska rådets rekommendation att de nordiska ländernas rege

ringar ingår en ny överenskommelse om gemensam nordisk arbetsmarknad 

samt på nationellt och nordiskt plan utarbetar tillämpningsföreskrifter för 

överenskommelsen. Oberoende av om denna centrala nordiska överens

kommelse eventuellt revideras är specialarrangemangen i fråga om sam

nordisk arbetsmarknad för särskilda yrkesgrupper betydelsefulla och be

hövliga då det gäller att lösa särproblemen på dessa områden. I detta 

sammanhang anser utrikesutskottet det behövligt att påskynda ikraftträ

dandet av 1981 års överenskommelse om godkännande av vissa yrkesgrup

per för verksamhet inom hälsovården och sjukvården samt veterinärväsen

det, och förutsätter att Finlands regering för sin del ser till att överenskom

melsen ratificeras så snabbt som möjligt. Utrikesutskottet omfattar också 

Nordiska rådets yttrande att de nordiska länderna så snabbt som möjligt 

borde ratificera och bringa i kraft 1981 års överenskommelse om gemen

sam nordisk arbetsmarknad för grundskollärare. Utrikesutskottet önskar 

också att hinder för ett nordiskt ikraftträdande av den för det nordiska 

samarbetet mycket viktiga nordiska språkkonventionen så snabbt som 

möjligt undanröjs i enlighet med Nordiska rådets rekommendation från år 

1981.

Utrikesutskottet hänvisar till uttalandet från mötet mellan statsminist

rarna och Nordiska ministerrådet, enligt vilket statsministrarna enades om 

att uppdraga för ministerrådet att undersöka möjligheterna att utvidga 

samarbetet i syfte att hindra ekonomisk brottslighet också till den del det 

är fråga om problem som är förknippade med beskattningen och social

skyddet vid utnyttjandet av s.k. grå arbetskraft. Omfattande nämnda 

uttalande betonar utrikesutskottet betydelsen av det nordiska samarbetet 

om sysselsättning, ekonomisk politik och miljö. Därför bör det med till

fredsställelse konstateras att ett nordiskt projektexportsamarbete under 

verksamhetsåret har kunnat inledas. Detta samarbete är av stor vikt med 

tanke på sysselsättningen såväl i Finland som i de övriga nordiska län

derna.

Utrikesutskottet konstaterar vidare med beklagande att det nordiska 

samarbetet på vissa områden, såsom energiområdet, måste tävla med bi- 

eller trilaterala samarbetsavtal. Denna fråga har i Nordiska rådet ägnats en 

allt större uppmärksamhet. Utrikesutskottet omfattar det ståndpunktsta- 

gande av Nordiska rådets ekonomiska utskott om Nordkalottområdet. 

enligt vilket man så långt som möjligt borde eftersträva sådana lösningar 

som omfattar alla tre stater på Nordkalotten och att för energisamarbetets
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vidkommande bi- eller trilateralt samarbete kunde vara ett viktigt element 

då det gäller att utveckla det nordiska samarbetet, förutsatt att de övriga 

nordiska länderna från första böljan bereds möjlighet att ansluta sig till 

detta samarbete.

Utrikesutskottet hälsar med tillfredsställelse den enighet som de nordis

ka statsministrarna och Nordiska ministerrådet vid sitt möte uttryckt om 

förslaget att fördubbla Nordiska investeringsbankens grundkapital räknat 

från den 1 januari 1984. Utrikesutskottet konstaterar att Nordiska investe

ringsbanken ytterligare stärkt sin ställning som ett centralt organ inom det 

ekonomiska samarbetet mellan de nordiska länderna. Bankens långivning 

har ökat kraftigt och redan av denna orsak är det synnerligen motiverat att 

höja bankens grundkapital. Ministerrådets beredskap att förlänga experi

mentet med regionallån med två år bör också anses vara positivt. Utrikes

utskottet noterar också bankens förtjänstfulla verksamhet i syfte att säker

ställa dess möjligheter att delta i identifikation och förberedelse av sådana 

projekt som avses i ministerrådets beslut om nordiska projektinvesterings

lån och att få tillgång till utvecklingsbankernas administrativa tjänster.”

Betänkandet låg till grund för riksdagsbehandlingen, som ägde rum vid 

plenum den 8 februari 1983. Vid detta plenum fördes en debatt i ärendet 

med inlägg av delegationens ordförande, riksdagsledamot Elsi Hetemäki- 

Olander, minister Marjatta Väännänen och riksdagsman Antero Juntumaa 

(kristl.förb.). Riksdagsledamot Hetemäki-Olander berörde i sitt anförande 

bl.a . den nytillsattafemmannakommittén, uppföljningen av Petri-kommit- 

téns betänkande, det nordiska avtalet om gemensam arbetsmarknad för 

hälso- och sjukvårdspersonal samt Nordkalott- och energisamarbetet. M i

nister Väänänen tog upp bl.a . de reviderade arbetsmarknads- och 

trygghetskonventionerna, återinvandrarnas problem i Finland samt de 

finska barnens undervisning i Sverige, varvid hon uttryckte farhågor för att 

undervisningen för finskspråkiga barn på modersmålet, som under några år 

utvecklats i positiv riktning i Sverige, nu åter skulle vändas i en negativ 

trend. Riksdagsman Juntumaa underströk betydelsen av nordiskt samarbe

te när det gällde bekämpning av narkotikamissbruk och även i frågor om 

nykterhetsarbetet.

Propositioner med nordiska avtal

Bland frågor med nordisk anknytning, som under året behandlades i 

riksdagen, kan nämnas följande. Riksdagen ratificerade den 14 juni 1983 

överenskommelsen mellan Finland. Danmark, Norge och Sverige om god

kännande av vissa yrkesgrupper för verksamhet inom hälso- och sjukvår

den och veterinärväsendet.

Detta skedde genom stiftandet av en särskild lag (Reg.prop. nr 

8/1983 rd; Förf.S 670/83). Vid propositionens första behandling höll delega

tionens ordförande i plenum ett inlägg, i vilket hon uttryckte sin tillfreds

ställelse över att ifrågavarande avtal nu kunde ratificeras. Hon uttryckte 

även önskemålet att myndigheterna i Finland särskilt skulle följa tillämp-
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ningen av artikel 27 i överenskommelsen, så att de anställningsförmåner 

som ansluter sig till anställningstidens längd, såsom pension och ålderstill- 

lägg, verkligen kan räknas till godo, då berörd personal flyttar mellan 

länderna. Härigenom skulle ett viktigt hinder för återflyttning avlägsnas.

Den 14 juni 1983 godkände riksdagen regeringens proposition (RP nr 27/ 

1983 rd) om den i Stockholm den 15 september 1982 ingångna överenskom

melsen mellan Finland, Norge och Sverige om samarbete på utlandsun- 

dervisningens område. Härigenom utvidgades denna överenskommelse, i 

överensstämmelse med vad Nordiska rådet tidigare uttalat, till att omfatta 

även Finland, i och med att den ersatte ett tidigare norsk-svenskt avtal.

Regeringen avgav även den 14 oktober 1983 en proposition (RP nr 153/ 

1983 rd) om godkännande av de bestämmelser i den i Helsingfors den 3 

mars 1982 mellan de nordiska länderna ingångna överenskommelsen om 

gemensam nordisk arbetsmarknad för klasslärare i grundskolan, som 

krävde riksdagens samtycke. I likhet med proposition om överenskommel

sen om utlandsundervisning innehöll denna proposition även ett lagförslag 

om berörda bestämmelser. Vid årets utgång var behandlingen av denna 

proposition ännu inte slutförd i riksdagen.

Däremot slutbehandlade riksdagen den 18 november 1983 riksdagens 

proposition (RP nr 154/1983 rd) om godkännande av vissa bestämmelser i 

avtalet med Danmark, Island, Norge och Sverige för undvikande av 

dubbelbeskattning beträffande skatter på inkomst och förmögenhet. Även 

denna proposition innehöll ett lagförslag. Genom rikdagens godkännande 

ratificerades detta avtal, som hade ingåtts i Helsingfors den 22 mars 1983, 

för Finlands del.

Den om delegationen givna lagen har under året ändrats tvenne gånger. 

Den första ändringen, som godkändes av riksdagen den 18 mars 1983 

innebar vissa förändringar då det gäller sättet för val av medlemmar och 

suppleanter i delegationen. Åtgärden sammanhängde med den revision av 

riksdagsordningen som samtidigt genomfördes. Den andra ändringen av 

lagen föranleddes av de ändringar som företogs i det s. k. Helsingfors- 

avtalet, dvs. den nordiska samarbetsöverenskommelsen i syfte att stärka 

de självstyrande områdenas ställning inom området. Riksdagen godkände 

den 7 december 1983 regeringens proposition (RP nr 189/rd 1983) om 

ändring av den om delegationen givna lagen. Lagändringen innebär även 

att delegationens namn på svenska ändrades från "Nordiska rådets Fin

lands delegation” till "Finlands delegation i Nordiska rådet". Ändringarna 

träder i kraft den 28 januari 1984.

Samtidigt godkände riksdagen även regeringens proposition (RP nr 189/ 

rd 1983) om godkännande av överenskommelsen om ändring av själva 

Helsingfors-avtalet.

Vid andra behandling i plenum av propositionerna om Helsingfors- 

avtalet och lagen om Nordiska rådets Finlands delegation fördes en debatt, 

i vilken deltog riksdagsman Gunnar Jansson (ÅS) och delegationens ordfö-
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rande, riksdagsledamot Elsi Hetemäki-Olander. Bägge uttryckte sin till

fredsställelse över de föreslagna förändringarna i Helsingfors-avtalet. 

Riksdagsman Jansson betygade även att man på Aland var inställd på att 

det goda samarbetet med Finlands delegation och dess kansli skall fortsät

ta. Vid tredje behandlingen den 7 december 1983 gjordes likaså inlägg av 

riksdagsledamöterna Hetemäki-Olander och Jansson.

När det gäller Åland kan konstateras, att landskapslagen om landskapets 

representation i Nordiska rådet av tidsskäl inte hinner ändras före 32:a 

sessionen. Landskapets representation vid sessionen i enlighet med de nya 

bestämmelserna i det ändrade Helsingfors-avtalet kan dock ordnas genom 

specialarrangemang.

Telesatellitprojektet

En längre debatt med inte färre än 40 anföranden utspann sig i plenum 

den 15 december 1983 då regeringens proposition (RP nr 201/rd 1983) om 

godkännande av vissa bestämmelser i överenskommelsen mellan Finland 

och Sverige om samarbete vid genomförandet av telesatellitprojektet Tele- 

X, behandlades.

Trafikminister Matti Puhakka redogjorde för bakgrunden till avtalet och 

konstaterade bl.a . att det avtalsförslag från regeringen som nu förelåg 

ansluter sig till det samnordiska Tele-X-projektet och att man nu stod i 

beråd att huvudsakligen besluta om Finlands deltagande i uppbyggnaden 

av projektet för att på så sätt skapa möjlighet för finländsk industri att 

exportera sitt eget kunnande vid förverkligandet av projektet. Han betona

de att regeringen i fråga om det senare nordiska satellitsamarbetet, det s. k. 

Nordsat-projektet, för sin del förutsatt att denna fråga skulle avgöras 

genom förhandlingar mellan de nordiska länderna. För ögonblicket pågick 

dock inga förhandlingar och det såg ut som om det inte skulle vara möjligt 

att bli färdig med underhandlingarna inom mars 1984 som man avsett då 

det var svårt att finna en gemensam ståndpunkt till förverkligandet av 

Nordsat. Han framhöll vidare att regeringen senare skulle besluta om 

själva förmedlingen av nordiska program via satelliter, men att det redan 

nu var skäl att konstatera att både Tele-X- och Nordsat-projektet ansluter 

sig till förverkligandet av det mera omfattande kommunikationspolitiska 

förnyelseprogrammet som för närvarande behandlades inom regeringen.

Under plenardebatten behandlades utom det tekniska uppbyggandet av 

Tele-X också det framtida nordiska satellitsamarbetet ingående. Vidare 

diskuterades Tele-X:s och den omdebatterade s. k. kustkanalens betydelse 

för den finlandssvenska befolkningen.

Under diskussionerna motsatte sig ingen direkt ett finländskt deltagande 

i tekniska uppbyggandet av Tele-X. De fördelar man såg i ett sådant 

deltagande, och som framför allt framfördes från högerhåll, gällde främst 

att Finland genom avtalet skulle beredas möjligheter att för en rimlig
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kostnad bli delaktig av den avancerade teknologi som rymdvetenskapen 

innebar, vilket var väsentligt för finländsk industri.

Flera talare, främst folkdemokratiska, däribland Ensio Laine, Sten Sö

derström och Esko-Juhani Tennilä varnade dock för att det ifrågavarande 

Tele-X-avtalet i och för sig kunde uppfattas som ett första steg mot ett 

nordiskt satellitsamarbete och Söderström betonade i detta sammanhang 

att man inte kunde kunde lösgöra den tekniska frågan från den därpå 

följande utvecklingen. Från flera håll underströks kravet på att frågan om 

ett framtida nordiskt satellitsamarbete skulle underställas riksdagens god

kännande.

Justitieminister Christoffer Taxell påpekade att regeringen så till vida 

redan tagit ställning till användningen av Tele-X att man i budgetförslaget 

för 1984 under trafikministeriets moment redan konstaterat att den svensk

språkiga befolkningens televisionstjänster bör utvecklas och att man i 

denna avsikt är beredd att utnyttja Tele-X:s kanalkapacitet under förut

sättning att man ur Finlands synpunkt når ett tillfredsställande avtal om 

detta.

Under diskussionerna uttryckte sig representanter närmast från DFFF 

kritiskt till ett nordiskt satellitsamarbete. Kritiken gällde främst att ett 

sådant samarbete skulle innebära ett stort programutbud som finländarna 

inte själva skulle bestämma över och som bl.a. skulle innehålla väster

ländsk massunderhållning och propaganda och som skulle försvaga den 

finska kulturen och identiteten. Kritiken rörde också de stora kostnader 

som ett sådant satellitsamarbete skulle medföra och som kunde innebära 

ett försvagat resursunderlag för den egna nationella programproduktionen 

och servicen. B l.a . Laine, Söderström och Tennilä företrädde dessa 

åsikter.

Riksdagsman Pertti Salolainen (saml.) framhöll att utbudet av TV-satel- 

litprogram under de närmaste åren kommer att vara så stort att det utbud 

som ett nordiskt samarbete skulle resultera i är av underordnad betydelse 

och att det nordiska projektet som uppskisserats sålunda inte borde ge 

behov till någon programpolitisk panik. Han framhöll, liksom högerrepre

sentanterna i allmänhet, att det skulle vara positivt att uppnå ett nära 

nordiskt samarbete på det centrala område som telekommunikationen 

innebär. Riksdagsledamot Elsi Hetemäki-Olander betonade att det vore 

skada om man inte hade någon satellit att tillgå för att förmedla nordisk 

kultur och den nordiska livsformen och om man inte tog vara på de 

möjligheter som ett nordiskt samarbete erbjuder bl.a . för näringslivet, 

forskningen, utbildningen, sjöfarten och meteorologin.

Delegationens verksamhet

Delegationen har under året hållit 13 möten och delegationens arbetsut

skott 14 möten.

Vid delegationens möte den 10 februari 1983 höll delegationens ordfö-
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rande Esli Hetemäki-Olander ett minnesanförande över riksdagsman Bror 

Lillqvist, som hade avlidit den 2 februari. Riksdagsman Lillqvist hade varit 

medlem av delegationen sedan år 1970 och dess viceordförande sedan år 

1972.

Den 2 mars 1983 avgav delegationen ett yttrande till utrikesministeriet 

om kontakterna mellan delegationen och utrikesförvaltningen och behoven 

när det gällde utvecklandet av dessa kontakter. I detta yttrande tog delega

tionen ställning till förmån för flera av de förslag som framlagts den 18 

november 1982 av den finländska arbetsgruppen för effektivisering av 

Nordiska rådets kontaktmannaorganisation, b l.a . till förmån för en flytt

ning av ställföreträdarkontoret för utrikesministeriet till statsrådets kansli. 

Till denna del har arbetsgruppens förslag behandlats i utrikesförvaltnings- 

kommittén 1983, vars betänkande torde avges i början av 1984.

Vid delegationens möte den 13 oktober 1983 närvar nordiske samarbets- 

ministern Gustav Björkstrand, som därvid informerade om aktuella frågor 

inom Nordiska ministerrådets verksamhet, bl. a. det planerade datatekno- 

logisamarbetet och TV-samarbetet.

Vid samma möte behandlades bl.a . även frågan om replikrätten vid 

Nordiska rådets sessioner samt frågeinstitutets framtida utformning, sedan 

presidiet inbegärt delegationernas yttranden härom. Delegationen anslöt 

sig till de framlagda förslagen, som bl. a. innebär att möjligheter öppnas att 

ställa frågor till ministerrådet eller regeringarna även mellan sessionerna. 

Frågan är dock fortfarande öppen.

Vid mötet den 9 december 1983 informerade riksdagens första vicetal- 

man Pirkko Työläjärvi, som varit den finländska medlemmen i Kommittén 

för värdering av arbetsformerna i det nordiska samarbetet (den s.k. fem- 

mannakommittén), delegationen om innehållet i denna kommittés betän

kande och om de värderingar som varit vägledande för kommittén i dess 

arbete. Delegationen har fortsatt sin behandling av kommmitténs rapport 

år 1984.

Inom delegationen dryftades under hösten 1983 möjligheterna att utöka 

det språkliga bistånd som delegationsmedlemmarna erhåller i samband 

med sin verksamhet inom Nordiska rådet, inte minst vid utskottsmöten. I 

samband med behandlingen av denna fråga beslöt arbetsutskottet vid möte 

den 25 oktober 1983 att rikta riksdagens kanslikommissions uppmärksam

het på att även riksdagen, då den sänder representanter till nordiska 

möten, bör beakta specialåtgärder som föranleds av språkliga svårigheter, 

t. ex. genom att tillhandahålla tolkhjälp för dem som behöver detta. Frågan 

var vid årets utgång ännu ej färdigbehandlad.

Arbetsutskottet fattade vid sitt möte den 7 december beslut om att för år

1984 försöksvis utnyttja ett erbjudande från förbundet Pohjola-Norden om 

att ställa en sida per nummer i förbundets tidskrift ” Pohjola" till delegatio

nens förfogande för informationsändamål.

Vid mötet med Nordiska rådets kontaktmän vid ministerier och centrala
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ämbetsverk den 8 februari 1983, som leddes av justitieminister Christoffer 

Taxell, behandlades de förslag som gjorts av kommittén för utredning av 

frågan om de självstyrande områdenas ställning i Nordiska rådet (den s. k. 

Petri-kommittén) och beredningen av ingåendet av internationella avtal 

med särskild hänsyn till de nordiska avtalen och till de åländska självsty

relseorganens ställning. Vidare behandlades frågan om kontaktmannainsti- 

tutionens effektivisering på basen av det betänkande som en kommitté 

under ordförandeskap av generalsekreterare Håkan Branders hade avgivit 

den 19.11.1982.

Med anledning av beslut i ärendet av arbetsutskottet av den 13.1.1983 

och 4.10.1983 fastställde delegationen 16.12.1983 efter beredning av ar

betsutskottet ett reglemente för delegationens kansli, och beslöt, att regle

mentet träder i kraft 1.1.1984.

Personalstyrkan vid delegationens sekretariat har varit densamma som 

föregående år. Den åländske sekreteraren utbyttes 15.5.1983, dåjur. kand. 

Göran Lindholm utsågs till t.f. kanslichef vid Ålands landskapsstyrelse 

och till hans efterträdare utsågs landstingsnotarie Elisabeth Nauclér, med 

Mariehamn som förläggningsort.

På nationellt plan anordnades före 31 :a- sessionen för första gången en 

överläggning mellan de funktionärer inom riksdagsgruppernas kanslier, 

som närmast ansvarar för handläggningen av nordiska samarbetsfrågor. 

och representanter för delegationens kansli. Vid detta möte överenskoms 

om former för utbyte av information bl.a . om kommande möten och 

dessas dagordningar.

Liksom tidigare år hade presidiet även nu beviljat ett bidrag för avhål

lande av det s.k. ungdomsseminariet före 31 :a sessionen. 1 seminariet 

deltog representanter för de politiska ungdomsorganisationerna från samt

liga nordiska länder. Ungdomsrepresentanterna följde också själva ses

sionen. I resolutionen från ungdomsseminariet berördes bl. a. arbetslöshe

ten, särskilt ungdomsarbetslösheten. De finländska ungdomsrepresentan- 

ternas deltagande i seminariet och följande av sessionen hade förberetts 

bl.a . vid ett förberedande seminarium, arrangerat av delegationens sekre

tariat, om de frågor som skulle komma upp vid sessionen.

5.3 Islands delegation 

Delegationens verksamhet

Islands delegation har hållit fyra möten sedan rådets 31. session. Där har 

bl.a . behandlats rapporten om arbetsformerna i det nordiska samarbetet 

(NU 1983:9) från den kommitté, som rådets presidium och ländernas 

statsministrar tillsatte den 30 november 1982. Delegationen var enig med 

största delen av kommitténs konklusioner. På en punkt hade den isländske 

medlemmen i kommittén, handelsminister Matthias Á. Mathiesen, reser

verat sig och delegationen ställde sig bakom hans reservation. Sålunda 

ställde sig delegationen tveksam till den vikt som i rapporten lades vid att
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stärka presidiesekreterarens ställning på bekostnad av sekreterarkollegiet. 

Delegationen ansåg att sekreterarkollegiet även i framtiden borde vara ett 

rådgivande organ för presidiet direkt.

Samarbete har uppnåtts mellan delegationen och Föreningen Norden i 

Island om informationsverksamhet om nordiskt samarbete och Nordiska 

rådet. 1 samband med denna verksamhet har informationsturnéer genom

förts i östra Island och planeras under år 1984 i norra och västra Island.

Delegationens berättelse och regeringens propositioner

Islands delegations berättelse över Nordiska rådets verksamhet och 

nordiskt samarbete under år 1982 behandlades i Altinget och lades till 

handlingarna den 14 mars 1983. När berättelsen framlades anförde altings- 

ledamot Guðrún Helgadöttir bl. a. följande.

Jag vill här tillåta mig, eftersom någon debatt formligen inte kommer att 

bli möjlig på grund av tidsbrist, att göra er uppmärksamma på den berättel

se (nr. 630) som har framlagts om nordiskt samarbete under år 1982. Jag 

vill tacka delegationens ordförande och hans medarbetare för deras före

dömliga insatser. Här i Altinget finns det sällan tid att diskutera Nordiska 

rådets arbete, men det är en fördel att få berättelsen framlagd så tidigt, som 

nu varit fallet, och det vill jag tacka för.

Utrikesminister Olafur Johannesson framlade för Altinget den 28. febru

ari 1983 sin årsrapport om utrikespolitik. I rapporten anförs bl.a . följande 

om nordiskt samarbete:

Nordiskt samarbete är som bekant både mångfasetterat och nära och för 

det mesta sålunda uppbyggt att samarbetsparterna kommunicerar direkt 

sinsemellan. Samarbetet räknas därför knappast som en utrikesfråga och 

så pass nära samarbete mellan självständiga stater existerar knappast på 

annat håll i världen. Omfattande och nyttigt samarbete mellan de nordiska 

länderna i internationella fora, t. ex. inom FN, är också enastående, så 

som jag tidigare har nämnt i mina årsrapporter, och nordiskt samarbete är 

och bör vara en av den isländska utrikespolitikens grundpelare. Danmark, 

Norge och Sverige har under längre tid haft ambassader i Island. I höstas 

kom Finland till men tidigare hade Finlands ambassadör i Norge även varit 

ambassadör i Island. Det är glädjande att dessa fyra nordiska länder nu har 

sina ambassader i Island och vi önskar Finlands ambassadör särskilt väl

kommen. Finlands ambassad kommer utan tvekan att leda till ännu bättre 

samverkan mellan Finland och Island.

Den 10 november 1983 framlade utrikesminister Geir Hallgrimsson för 

Altinget regeringens proposition (nr. 91) om godkännande av de ändringar i 

Helsingforsavtalet som har föranletts av Grönlands representation i Nor

diska rådet samt ökad representation i rådet för Färöarna och Åland. 

Propositionen hänvisades till utrikesutskottet som behandlade den den 14 

november 1983 och hade ingen erinran mot propositionen. Altinget beslöt 

bifalla förslaget. Vid behandlingen av ärendet den 16 november 1983
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anförde utrikesutskottets förman Ólafur Johannesson samtidigt som han 

föreslog att Altinget skulle godkänna vad som i propositionen föreslagits 

bl.a . följande:

Denna överenskommelse har nåtts genom kompromiss. Concensus har 

uppnåtts om denna kompromiss fast somliga säkert hade velat att dessa 

länder redan nu kunnat få självständig representation i Nordiska rådet.

5.4 Den norske delegasjon 

Utenriks- og konstitusjonskomiteen

Utenriks- og konstitusjonskomiteen i Stortinget avga sin innstilling om 

Regjeringens melding om nordisk samarbeid og Delegasjonens rapport fra

30. sesjon, den 10. februar 1983.

Med utgangspunkt i den foreliggende dokumentasjon bemerket komi

teen at det også i 1983 må være den viktigste opgave i nordisk samarbeid å 

bryte den økonomiske stagnasjon og trygge sysselsettingen. De forslag om 

handlingsplaner for å forsvare arbeidsplassene i Norden, som foreligger til

31. sesjon fra tre partigrupperinger, innebærer at rådssesjonen i Oslo noen 

dager senere i sterk grad ville bli preget av det økonomiske samarbeid 

innen Nordisk råd.

Komiteen pekte på det betenkelige i at den nordiske handel har stagnert i 

forhold til handelen med andre land. Norden som hjemmemarked må 

forsvares gjennom konkrete samarbeidstiltak, og Utenrikskomiteen så det 

derfor som positivt at arbeidet med å fjerne hindringer for samarbeidet nå 

var kommet i gang.

Det initiativ som var tatt for å intensivere det valutapolitiske samarbeid, 

registrerte Utenrikskomiteen med tilfredshet, og ga også sin støtte til 

forslaget om å få gjennomført en faglig analyse av årsakene til og virknin

gene av de nordiske lands devalueringer.

Komiteen pekte på betydningen av å få satt i gang deler av handlings

planen på datateknikkens område, så raskt som mulig. I dagens vanskelige 

situasjon fant komiteen grunn til å understreke de industrielle samarbeids

muligheter som ligger innenfor utvikling og produksjon på dette felt.

Utenrikskomiteen hadde merket seg at utstillingen "Scandinavia To

day" hadde hatt Rådets kulturbudsjett som en viktig finansieringskilde. 

Komiteen ga uttrykk for tvil om kulturbudsjettet er den mest nærliggende 

finansieringskilde når det gjelder kulturmanifestasjoner som retter seg mot 

andre land. De midler som bevilges over Nordisk råds kulturbudsjett bør 

primært gå til interne nordiske kulturaktiviteter, mens den mer utadvendte 

manifestasjon først og fremst må finansieres over Utenriksdepartemen- 

tenes budsjetter.

Komiteen konstaterte at den forsøksordning som er på gang når det 

gjelder parlamentarisk medvirkning i budsjettbehandlingen på nordisk 

plan, var i tråd med hva Stortinget tidligere har ønsket. 1 den stramme 

økonomiske situasjon de nordiske land befinner seg i, må det tilstrebes en
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bedre utnyttelse av de midler som stilles til disposisjon. Utenrikskomiteen 

ville imidlertid advare imot at trange statsfinansielle rammer skulle føre til 

svekkelse av det nordiske samarbeid. Det må også under vanskelige øko

nomiske forhold være en oppgave å videreutvikle samarbeidet i Norden.

Stortingets årlige, generelle debatt om nordisk samarbeid ble gjennom

ført den 15. februar 1983. I alt 15 talere deltok i ordskiftet, 7 av delegasjo

nens medlemmer og ytterligere 7 stortingsrepresentanter. Fra Regjeringen 

deltok samarbeidsministeren, statsråd Arne Skauge.

Ratifikasjon av avtaler

Stortinget ga samme dag, 15.02.1983, sitt samtykke til ratifikasjon av 

den reviderte nordiske arbeidsmarkedsoverenskomst av 6. mars 1983, med 

tilhørende protokoller.

Overenskomsten mellom Norge og Sverige om samarbeid på telesatel- 

litt-området (bl.a. Tele-X-prosjektet) ble behandlet i Stortinget 6. juni 

1983. Stortinget ga enstemmig sitt samtykke til ratifikasjon av overens

komsten.

Den nordiske overenskomst til unngåelse av dobbelbeskatning av 22. 

mars 1983, passerte Stortinget den 20. oktober 1983.

Regjeringens proposisjon om endringer i de nordiske samarbeidsavtaler 

ble behandlet i Stortinget den 13. desember 1983, og deretter ratifisert den 

16. samme måned.

Delegasjonens rapport

Delegasjonen avga sin rapport fra 31. sesjon, og redegjorde også for 

virksomheten i presidiet og utvalgene etter sesjonen, den 16. desember 

1983.

Delegasjonen legger i sin rapport vekt på den politiske vilje til å finne 

brede løsninger i saker av stor betydning for alle land, som ble manifestert 

under Oslosesjonen 1983. Delegasjonen konstaterer at finansministrene 

nylig har lagt frem retningslinjer for hvilken økonomisk politikk regjerin

gene bør føre i egne land, innenfor det nordiske samarbeid og i en felles 

opptreden på det internasjonelle plan. Både finansministrene, og senere 

statsministrene, har forutsatt at det skal arbeides videre med oppfølgnin

gen, og at det er nødvendig med ytterligere presiseringer og konkretise

ringer. Delegasjonen tolker allikevel situasjonen dithen at mulighetene er 

lagt tilrette for en ytterligere utvidelse av nordisk økonomisk samarbeid, 

men understreker den utålmodighet som er markert tilstede i Rådet. Det 

må bli en prioritert oppgave å bidra til at den generelle enighet som er nådd 

under regjeringenes arbeid siden forrige sesjon, kan utmyntes ytterligere i 

konkrete tiltak innenfor rammen av en handlingsplan.

I denne sammenheng viser delegasjonen til et hovedpunkt i den rapport 

som nå foreligger fra Komiteen til vurdering av arbeidsformene i nordisk 

samarbeid. Komiteen retter søkelyset bl.a . på oppfølgningen av rekom-
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mendasjoner og beslutninger som tas på nordisk plan, og hevder at ansva

ret for oppfølgningen primært ligger hos medlemslandenes regjeringer, og 

at Rådets nasjonale delegasjoner mer aktivt må utøve sin politiske kon

trollfunksjon i det nasjonale parlament. Under den behandling av komi

teens forslag som nå forestår, vil delegasjonen grundig drøfte om det på 

norsk side kan gjøres forbedringer som øker effektiviteten i oppfølgningen 

av nordiske samarbeidsbeslutninger.

Delegasjonen viser til at innstillingen fra Nordisk råds budsjettkomite 

foran plenarforsamlingens første budsjettbehandling, var inntatt som bilag 

til rapporten. Med henvisning til Utenrikskomiteens tidligere presise

ringer, vil delegasjonen arbeide for en avklaring av ett av de punkter 

innstillingen tar opp, hvor det minnes om at nye samarbeidstiltak må 

finansieres med midler som kommer i tillegg til de løpende budsjettposter. 

Dette er nødvendig bl. a. for å sikre tilstrekkelig bevilgninger til det spon

tane kultursamarbeid, via Nordisk Kulturfond og de faste støtteordninger 

til folkelig kultursamarbeid.

Endelig peker delegasjonen på at det tok unødig lang tid å få undertegnet 

og ratifisert endringene i de nordiske samarbeidsavtaler, men at det nå er 

grunn til å gi uttrykk for tilfredshet med at Grønland er trukket inn i 

samarbeidet, samtidig med at Færøyene og Åland har fått en representa

sjon som var i overensstemmelse med deres selvstyreordninger.

Regjeringens Stortingsmelding om nordisk samarbeid vil bli avgitt medio 

januar 1984, og vil sammen med delegasjonsrapporten bli gjort til gjenstand 

for behandling i Stortinget umiddelbart før 32. sesjon.

5.5 Sveriges delegation 

Delegationens berättelse till riksdagen

Sveriges delegation överlämnade berättelse till riksdagen den 19 maj 

1983 (redog. 1983/84:4) angående sin verksamhet från den trettionde till 

och med den trettioförsta sessionen, som ägde rum den 21-25 februari 

1983 i Oslo.

Utrikesutskottet behandlade berättelsen den 29 november 1983 (UU 

1983/84:3). Utskottet konstaterade med tillfredsställelse att berättelsen 

gav en fyllig och allsidig redovisning av verksamheten i Nordiska rådet. 

Mot bakgrund av den ekonomiska krisen i Västeuropa och en betydande 

arbetslöshet i Norden fann utskottet det mycket positivt att rådet kunde 

anta en övergripande rekommendation om en handlingsplan för ekonomisk 

utveckling och full sysselsättning. Utskottet fann också anledning att fästa 

uppmärksamheten vid den nya budgetproceduren för behandling av Nor

diska ministerrådets allmänna budget och den nordiska kulturbudgeten. 

Utskottet ansåg att detta behandlingssätt, som förutsätter en grundlig 

genomgång av utskottens saksområden, borde kunna leda till en effektivi

serad budgetbehandling, samtidigt som den parlamentariska insynen och 

inflytandet över den nordiska budgeten ökar.
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Riksdagens behandling av utrikesutskottets betänkande ägde rum den 9 

december 1983. Riksdagen beslöt i enlighet med utrikesutskottets förslag 

att delegationens berättelse skulle läggas till handlingarna.

I riksdagsdebatten deltog Ingrid Sundberg (m), Rune Gustavsson (c), 

Sture Palm (s) och Gunnar Nilsson i Stockholm (s).

Ingrid Sundberg, vice ordförande i Nordiska rådets kulturutskott, ut

tryckte förhoppningen att den nu avgivna rapporten från den s. k. femman- 

nakommittén skulle leda till en ökad effektivisering av det nordiska samar

betet, dess organisation och arbetsformer. Ingrid Sundberg ansåg att det 

fanns två viktiga skäl för nordiskt samarbete. Det ena utgjordes av det 

faktum att de nordiska länderna både historiskt, kulturellt och ekonomiskt 

hade så starka band mellan varandra att det motiverade ett fortgående 

samarbete, varigenom vi kunde ytterligare stärka denna vår samhörighet 

gentemot omvärlden. Det andra var att på många olika områden kunde 

vaije enskilt land göra direkta ekonomiska vinster genom att dela upp 

uppgifterna emellan sig. Hon uttalade önskemålet att man vid arbetet på 

utvecklingen av samarbetet i högre grad skulle ta hänsyn till vilka rationali

seringsvinster man kan göra genom att låta nationella projekt övergå till att 

bli nordiska.

I slutet av anförandet berördes även det nordiska forskningspolitiska 

rådet och samarbetet på datateknologiområdet.

Rune Gustavsson, medlem i Nordiska rådets social- och miljöutskott, 

framhöll i sitt anförande att det nordiska arbetet fått en mera partipolitisk 

prägel genom att olika partigrupper utvecklats samt att det var viktigt att 

den nordiska debatten fördes inom partigrupperna och ute i partiorganisa

tionerna på det lokala planet. Det stora problemet i arbetet med de nordis

ka frågorna var att kunna föra ut dessa till den enskilde individen. Rune 

Gustavsson berörde härvid den undersökning som gjorts bland stora grup

per om deras kunnande och kännedom om Nordiska rådet och dess arbete 

och som visat att det fanns mycket att göra när det gällde att föra ut 

information. Rune Gustavsson tog i sitt anförande upp även narkotika- och 

miljöfrågorna.

Sture Palm, medlem i Nordiska rådets kulturutskott, berörde i sitt anfö

rande radio- och TV-samarbetet och konstaterade härvid att vissa beslut 

tagits men att många olösta frågor återstod som skulle komma att kräva 

stora insatser i såväl tid som pengar.

Gunnar Nilsson, ordförande i Nordiska rådets ekonomiska utskott, 

uppehöll sig vid den av rådet antagna rekommendationen om ekonomisk 

utveckling och full sysselsättning. Det yttersta motivet för rekommenda

tionen var den starka oron för den sviktande sysselsättningen och de 

problem som drabbat de nordiska ekonomierna. Gunnar Nilsson upplyste 

om att ministerrådet med anledning av rekommendationen tillsatt en ar

betsgrupp som lagt fram ett handlingsprogram för ekonomisk utveckling 

och full sysselsättning. Han uttryckte sin besvikelse över programmet
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eftersom det innehöll så litet substans. Särskilt oroande var att de nordiska 

ekonomiernas situation skulle komma att påverka ambitionsnivån i det 

nordiska samarbetet negativt. För sin egen del ansåg han att det hade varit 

angeläget om man vid budgetbehandlingen, men också i andra samman

hang, understrukit vikten av att det nordiska samarbetet förstärkts. Det 

fanns stor risk för att det nordiska samarbetet skulle komma att utsättas för 

stora påfrestningar under den närmaste framtiden.

Regeringens propositioner

Riksdagen behandlade den 23 november 1983 regeringens proposition 

1983/84:24 om godkännande av överenskommelse den 15 juni 1983 om 

ändring av samarbetsöverenskommelsen den 23 mars 1962 mellan Dan

mark, Finland, Island, Norge och Sverige. I propositionen föreslås att 

riksdagen godkänner en överenskommelse om ändringar av 1962 års nor

diska samarbetsöverenskommelse, det s. k. Helsingforsavtalet. Överens

kommelsen syftar till att stärka Färöarnas, Grönlands och Ålands ställning 

i det nordiska samarbetet.

Ärendet hade föregåtts av behandling i riksdagens utrikesutskott (UU 

1983/84:2) som konstaterat att ändringarna vunnit anslutning i alla de fem 

nordiska länderna liksom på Färöarna, Grönland och Åland. Utskottet 

fann att ändringarna på ett balanserat sätt återspeglade den särskilda 

ställning som Färöarna, Grönland och Åland intog inom sin nationstillhö

righet och vilja att respektera denna särskilda ställning i det nordiska 

samarbetet. Utskottet ansåg vidare att ändringarna skapade förutsättning

ar för ett aktivare deltagande i det nordiska samarbetet från Färöarnas, 

Grönlands och Ålands sida, vilket skulle bidra till att öka kunskaperna om 

och samhörigheten med dessa områden i Norden. Därmed skulle också det 

nordiska samarbetet i sin helhet breddas och fördjupas. Riksdagen beslöt i 

enlighet med utrikesutskottets förslag att godkänna överenskommelsen 

den 15 juni 1983 om ändring i samarbetsöverenskommelsen den 23 mars 

1962 mellan Danmark, Finland, Island, Norge och Sverige.

Riksdagen behandlade den 20 april 1983 regeringens proposition 1982/ 

83: 91 om ändringar i utlämningslagstiftningen och den nordiska verkstäl- 

lighetslagstiftningen. I propositionen behandlas vissa frågor som rör an

vändningen av tvångsmedel enligt den nordiska verkställighetslagstiftning- 

en och utlämningslagstiftningen samt en del andra utlämningsrättsliga frå

gor. Beträffande det nordiska verkställighetssamarbetet föreslås åtgärder 

för att komma till rätta med de problem som kan uppkomma om de dömda 

försöker undandra sig verkställighet genom att flytta mellan de berörda 

länderna. På utlämningsrättens område föreslås bl.a . att säkerhets

åtgärden ” tagande i förvar” avskaffas och att ett häktningsbeslut som har 

meddelats under ett ärendes handläggning i stället skall gälla, inte som nu 

till dess ärendet avgörs, utan till dess att utlämningen verkställs. Ärendet 

hade föregåtts av behandling i riksdagens justitieutskott (JuU 1982/83:27)
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som inte hade haft någon erinran mot regeringens förslag. Riksdagen 

beslöt godkänna ändringarna.

Riksdagen behandlade den 19 maj 1983 regeringens proposition 1983/ 

83: 164 om nordiski kultursamarbete m .m . och beslöt godkänna att ett 

förslagsanslag av 46700000 kronor anvisades till Nordiska ministerrådets 

kulturbudget för budgetåret 1983/84. Ärendet hade föregåtts av behandling 

i riksdagens kulturutskott (KrU 1982/83:29) som tillstyrkt propositionens 

förslag.

Riksdagen behandlade den 24 maj 1983 regeringens proposition 1982/ 

83: 169 om Nordiska ministerrådets allmänna budget för år 1984 m .m . I 

propositionen föreslås att Nordiska ministerrådets allmänna budget för år

1984 godkänns och att medel anvisas för Sveriges andel av kostnaderna för 

den verksamhet som finansieras över denna budget. Vidare föreslås att 

regeringen bemyndigas medge att vissa åtaganden görs av Nordiska indu

strifonden.

Ärendet hade föregåtts av behandling i riksdagens utrikesutskott (UU 

1982/83:22) som i sitt betänkande hade tillstyrkt att riksdagen till Nordiska 

ministerrådets allmänna budget för budgetåret 1983/84 anvisar ett förslags

anslag av 70040000 kronor samt att stöd om högst 7400000 kronor under 

år 1985 och högst 5000000 kronor under år 1986 lämnas till Nordiska 

industrifonden.

1 debatten i riksdagen deltog statsrådet Svante Lundkvist och riksdags

ledamöterna Karin Söder och Sture Palm.

Karin Söder (c), medlem av Nordiska rådets ekonomiska utskott, under

strök den stora betydelse som det nordiska samarbetet hade för vårt land 

och hur betydelsefull den enighet som oftast manifisteras kring det nordis

ka samarbetet var. Hon underströk också betydelsen av att den svenska 

riksdagens representanter i Nordiska rådet oftare betonade det nordiska 

samarbetets betydelse för de nordiska medborgarna. Detta samarbete var 

unikt i världen och många länder av de nordiska ländernas storlek såg med 

beundran på det nordiska samarbetet och önskade att de själva kunde leva 

under sådana omständigheter som vi gjorde i Norden med självständighet i 

utrikespolitiska frågor samtidigt som det fanns ett mycket nära samarbete 

över gränserna på många praktiska områden. Karin Söder berörde även 

några av de viktiga beslut som tagits under Oslo-sessionen 1983 såsom en 

handlingsplan för ekonomisk utveckling och full sysselsättning i våra 

länder och för ett datateknologiskt samarbete.

Svante Lundkvist (s), nordisk samarbetsminister, delade Karin Söders 

uppfattning om angelägenheten av att understryka betydelsen av det nor

diska samarbetet.

Den viktigaste uppgiften för det nordiska samarbetet just nu var utan 

tvivel att söka samordna de nordiska ländernas insatser i kampen mot den 

ekonomiska krisen och dess följdverkningar. Svante Lundkvist uttryckte 

sin tillfredsställelse över att de nordiska länderna vid OECD:s senaste
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finansministermöte uppträtt gemensamt till förmån för en ekonomisk ut

veckling med den inriktning som Nordiska rådet uttalat sig för. Svante 

Lundkvist anförde vidare att ett förslag till aktionsplan för ekonomisk 

utveckling och full sysselsättning i våra länder samt en redovisning av 

resultatet av regeringarnas arbete skulle föreläggas Nordiska rådet så att 

man vid kommande session kunde fatta beslut om innehållet i en sådan 

plan.

Svante Lundkvist uttryckte också sin tillfredsställelse över den nya 

budgetproceduren och nämnde några områden som ministerrådet bedömt 

vara särskilt betydelsefulla i samband med budgetöverläggningarna såsom 

den nordiska industrifonden, den nordiska projektexportfonden och att 

såvitt gällde den delen av budgeten som gick till gemensamma projekt en 

satsning gjorts främst på arbetsmarknadsåtgärder. Han avslutade sitt anfö

rande med att betona angelägenheten av att förankra det nordiska samar

betet och de åtgärder som vidtas inom ramen för detta i parlamenten och i 

riksdagsledamöternas medvetande så att vi också när vi hanterar nationel

la problem tar hänsyn till uttalandena och beslutar på nordisk nivå.

Riksdagen beslöt i enlighet med utskottets förslag.

Riksdagen beslöt den 1 juni 1983 godkänna regeringens proposition 1982/ 

83: 168 om telesatellitprojektet Tele-X. I propositionen föreslås att riksda

gen godkänner avtal mellan Norge och Sverige om samarbete på telesatel

litområdet. Vidare föreslås att 574,2 miljoner kronor anvisas för Tele-X- 

projektet under budgetåret 1983/84. Ärendet hade behandlats i riksdagens 

näringsutskott (NU 1982/83: 53) och en majoritet i utskottet hade tillstyrkt 

propositionens förslag.

Regeringens proposition 1983/84: 19 om dubbelbeskattningsavtal mellan 

Sverige, Danmark, Finland, Island och Norge godkändes av riksdagen den 

23 november 1983. Ärendet hade behandlats i riksdagens skatteutskott 

(SkU 1983/84:6), som inte haft någon erinran mot propositionens förslag.

Riksdagen beslöt den 21 december 1983 tillstyrka regeringens förslag om 

höjning av grundkapitalet i Nordiska investeringsbanken. Förslaget hade 

lagts fram i proposition 1983/84:25 med förslag till tilläggsbudget I för 

budgetåret 1983/84.

Motioner

Tre motioner om det nordiska samarbetet behandlades av riksdagen den 

9 december 1983. Kjell Mattsson (c) m .fi. hade i en motion hemställt om 

åtgärder för förbättrade informationsmöjligheter (1982/83:1601) Karin Sö

der (c) m. fl. hade i en motion om nordiskt samarbete (1982/83: 1784) berört 

ett stort antal verksamheter i Nordiska rådet och hemställt om handlings

linjer för och fortsatt utveckling av det nordiska samarbetet under 1980- 

talet och i en annan motion om framtidsforskning rörande Norden (1982/ 

83: 1785) hemställt om studier och forskning kring alternativa framtids

scenarier för Norden.
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Utrikesutskottet, som behandlat motionerna, konstaterade i sitt betän

kande (UU 1983/84:6) att frågan om förbättrade informationsmöjligheter i 

gränstidningar inte tidigare behandlats i Nordiska rådet. Förslaget kunde 

möjligen anses ligga i linje med intentionerna bakom 1977 års konvention 

om gränskommunalt samarbete. Utskottet kunde emellertid inte bedöma 

förutsättningarna att realisera förslaget med stöd av denna konvention 

eller på vilket sätt i övrigt syftet med förslaget skulle kunna tillmötesgås. 

En sådan bedömning kunde möjligen bäst ske inom ramen för Nordiska 

rådet och dess institutioner.

Utskottet fann det emellertid för sin del angeläget att det intresse som 

fanns för att förmedla nyhetsinformation mellan nordiska grannländer 

tillvaratogs, varvid det särskilda intresse som föreligger i gränsregioner 

borde beaktas.

Vad gällde motionen om nordiskt samarbete anförde utskottet att samtli

ga områden redan var föremål för behandling inom Nordiska rådet. U t

skottet ansåg i och för sig att flera av dessa utgjorde centrala samarbetsom- 

råden för de nordiska länderna men fann, på grund av det pågående arbetet 

i rådet, inte anledning för riksdagen att i detta sammanhang föreslå spe

ciella åtgärder med anledning av motionen.

Vad slutligen gällde motionen om nordisk framtidsforskning konstatera

de utskottet att ett medlemsförslag om framtidsforskning rörande Norden 

förväntades bli behandlat vid rådets 32:a session i februari 1984.

Utskottet ansåg motionerna härmed besvarade och föreslog ej någon 

åtgärd från riksdagens sida.

Delegationens utåtriktade verksamhet

- Den 16 februari 1983 hölls ett möte mellan delegationen och Föreningen 

Nordens ungdomsrepresentantskap.

- Den 17 februari 1983 hölls ett möte mellan representanter för delegatio

nen och kontaktmännen för nordiska frågor i departementen.

- Den 24 maj 1983 anordnade delegationen ett seminarium om "Nordiskt 

kultursamarbete” för folkbildningsförbunden i Sverige.

- Svenska delegationen var representerad av riksdagsledamoten Karl- 

Erik Häll vid svenska samernas landsmöte i Karesuando den 14- 16juni 

1983.

- Kanslichef Christer Jacobson deltog i en konferens om "The Nordic 

countries: their contribution to international security and economic and 

social progress" anordnad av Wilton Park den 16-22 oktober 1983.

- Svenska delegationen var representerad av riksdagsledamot Sture Palm 

vid Föreningen Nordens ungdomsavdelning i Stockholm 10-årsjubileum 

den 25-27 november 1983.

- Byrådirektör Eric Hultén deltog som föredragshållare i en ” skandina

visk idékonferens i narkotikafrågor” i Göteborg den 24-25 november 

1983.
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- Under verksamhetsperioden har kansliet tagit emot ett stort antal stu

diebesök. Enskilda och grupper av studerande på olika utbildningsni

våer, ambassadanställda, kontaktmän för nordiska frågor i departemen

ten, journalister m. fl. har besökt kansliet.

- Mot bakgrund av riksdagsbeslut att utöka den praktiska arbetsiivsorien- 

teringen har elever från såväl gymnasie- som grundskolan beretts tillfäl

le att följa och deltaga i arbetet vid delegationens kansli.

6. Partigrupperna

6.1 Den konservative gruppen

Den konservative gruppen i Nordisk Råd består for tiden av represen

tanter for

Det har i en årrekke pågått samarbeid mellom disse partier på nordisk 

plan. I Nordisk Råd har partienes representanter jevnlig kommet sammen i 

tilknytning til rådssesjonene. Først etter sesjonen i Helsingfors i 1981 kom 

imidlertid samarbeidet inn i mer organiserte former, og det ble etablert et 

eget sekretariat med sekretær på deltid for den konservative gruppen.

Blant de initiativ som er tatt gjennom dette samarbeid er medlemsforslag 

om

- Forsterket økonomisk samarbeid i Norden

- En handlingsplan på datateknologiområdet

-  En handlingsplan for bekjempelse av narkotika

- Et friere nordisk aksjemarked.

Sekretær for den konservative gruppen er for tiden sekretariatsleder 

Eirik Moen, Høyres Stortingsgruppe.

6.2 Mittengruppen

Enligt vid Nordiska rådets 31:a session antagna riktlinjer för mittenpar

tiernas samarbete i Nordiska rådet består mittengruppen av valda medlem

mar eller suppleanter i Nordiska rådet från följande partier:
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Norge: Kristelig folkeparti (K r.F.), Senterpartiet (Sp) och Venstre

(V)

Sverige: Centerpartiet (c) och Folkpartiet (fp)

Mittengruppen som helhet håller minst tre möten per år. Under år 1983 

har gruppen mötts den 19 januari i Stockholm, den 21-23 februari i Oslo 

under den 31:a sessionen samt den 14 november i Mariehamn. Vid sist

nämnda möte utsågs till medlemmar av mittengruppens arbetsutskott: 

riksdagsledamot Karin Söder (c), ordförande, folketingsmedlem Peder 

Sønderby (V), riksdagsledamot Maijatta Väänänen (K), altingsmand Påll 

Pétursson (F) och stortingsrepresentant Odd With (KrF).

Vid mötet i Mariehamn diskuterades prioriteringar inom nordiskt samar

bete. Till arbetsutskottet uppdrogs att framlägga ett förslag till priorite

ringslista. Övergripande samarbetsområden av vikt anser mittengruppen 

vara konkretiseringen av det parlamentariska handlingsprogrammet på 

temat Nordiskt medborgarskap och ministerrådets arbetaplan Norden som 

hemmamarknad. Landsbygdssamhällenas överlevnadsmöjligheter i ett 

högteknologiskt tidevarv skall liksom datateknologins effekter på männi

skans totala livsmiljö uppmärksammas. De långväga, gränsöverskridande 

luftföroreningarna i allmänhet och svavelnedfallet i synnerhet skall bekäm

pas. Andra frågor som mittengruppen vill ta upp är energiförsöijningen, 

rusmedelspolitiken, familjepolitiken, lagharmoniseringen samt barn- och 

ungdomsfrågor.

Fyra medlemsförslag på dagordningen inför rådets 32:a session har 

väckts på partipolitisk basis av mittengruppens medlemmar:

Förutom initiativ i form av medlemsförslag vill mittengruppen verka för 

en bättre uppföljning på nationellt plan av inom Nordiska rådets initierade 

och av Nordiska ministerrådet beslutade samarbetsprojekt. Det kan ske 

t. ex. genom inlägg i plenardebatter eller interpellationer i nordiska ämnen. 

Opinionsbildning och information om nordiskt samarbete i massmedierna 

tillägger mittengruppen stor betydelse.

Den 1 september 1983 anställdes fil kand Claes Wiklund på deltid som 

mittengruppens gemensamma sekreterare. Gruppsekretariatet är lokal

mässigt knutet till centerpartiets gruppkansli i den svenska riksdagen.

6.3 Den socialdemokratiska gruppen

Den socialdemokratiska partigruppen i Nordiska rådet (bildad år 1972) 

har enligt stadgarna till ändamål bl. a. att verka för ett nordiskt samarbete 

präglat av den samhällssyn som företräds av partierna i de fem berörda
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länderna och att samordna gruppmedlemmarnas insatser i rådet och dess 

organ.

I den socialdemokratiska gruppen i Nordiska rådet ingår parlamentari

ker och regeringsmedlemmar tillhörande:

Ålands socialdemokrater torde under 1984 formellt komma att upptas 

som medlemmar i partigruppen.

Under 1983 hölls tre sammanträden med partigruppen samt fyra med 

dess arbetsutskott. Därutöver har s-ledamöterna i rådets olika utskott 

hållit ett tiotal överläggningar.

Centrala frågor vid de möten etc som hölls under året var bl. a. femman- 

nakommitténs arbete, NR-budgeten för 1985, Norden som hemmamark

nad, det reviderade programmet på arbetsmiljöområdet, det nordiska med

borgarskapet samt den fortsatta nordiska insatsen för att hävda de mänsk

liga fri- och rättigheterna.

Stort intresse har också ägnats uppföljningen av 1983 års rådssessions 

rekommendation om ett program för ekonomisk utveckling och full syssel

sättning.

Härutöver har behandlingen inletts av ett antal utkast till medlemsför

slag, av vilka vissa torde framläggas före sessionen i Stockholm.

Partigruppens sekretariatsfunktion är knuten till socialdemokratiska 

riksdagsgruppens kansli i Stockholm. Den nuvarande - provisoriska - 

ordningen innebär att ansvaret för att följa rådsarbetet, ge viss service till 

medlemmarna, ta erforderliga initiativ etc är delat mellan Sven Dahlin 

(samordnare och partigruppens sekreterare), Malin Olsson, Christer Ahlén 

och Inga-Lisa Lundin. De fullgör sina uppgifter på deltid. Som kontakts

personer fungerar nationellt i första hand Jytte Andersen (DK), Thorstein 

Moland (NO), Ulpu Iivari (FI) och Eiður Gúðmundson (ISL).

6.4 Den vänstersocialistiska och kommunistiska gruppen

Följande partier ingår i den vänstersocialistiska och kommunistiska 

gruppen:
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Gruppen har sammankommit i samband med sessionerna och när alla 

utskott samtidigt hållit sina möten. Gruppen har bl.a . dryftat frågor som 

ansetts vara angelägna att gemensamt föra fram, antingen i utskotten eller 

på sessionen, samt gruppens samarbete i övrigt.

Särskilt intresse har ägnats åt åtgärder som leder till en minskad arbets

löshet i hela Norden. Som medel härför anser gruppen bl.a . vara en 

förkortad arbetstid, att utveckla den offentliga servicen och bredda de 

stats- och samhällsägda företagens verksamhet samt att införa s.k. ung

domsgaranti i alla nordiska länder.

Av synnerlig vikt anser gruppen vara verksamheten för ett kärnvapen

fritt Norden. I samband med 31 :e sessionen i Oslo lämnade gruppen en 

skrivelse i frågan till de nordiska ländernas regeringar och efter detta har 

man också tagit upp frågan i parlamenten i respektive länder.

Också teknologin och dess inverkan speciellt på telekommunikationen 

(Tele-X) har bedömts som en central fråga.

Som sekreterare för gruppen har verkat funktionär Pia Keränen vid 

Finlands Kommunistiska Parti.

6.5 Sekretariatskontakter

Vid möte den 26-27 april fa t^de presidiet beslut om att de nordiska 

partigruppernas sekreterare registreras i sessionsprogrammet och därmed 

erhåller officiell status vid sessionerna.

Presidiesekreteraren tog under hösten 1983 initiativet till ett möte med 

gruppsekreterarna för diskussion om frågor med anknytning till sessions- 

förberedelserna. Mötet ägde rum på presidiesekretariatet den 7 oktober. 

Framdeles kommer två årliga möten - ett på förhösten i september/ 

oktober och ett efter sessionen i april/maj - att hållas.

7. Särskilda verksamhetsformer

7.1 Nordiska kulturfonden 

Nordiska kulturfonden upprättades 1966 genom en överenskommelse 

mellan de nordiska länderna. Nordiska rådet och Nordiska ministerrådet 

utser vardera fem ledamöter. För varje ledamot utses en suppleant. För 

verksamhetsperioden 1983-84 utsågs ledamöterna av plenarforsamlingen 

vid rådets 30:e session den 1 mars 1982. Efter fyllnadsval vid 31 :a ses

sionen är de av Nordiska rådet valda medlemmarna följande:

Danmark: Svend Jakobsen med Hagen Hagensen som suppleant 

Finland: Elsi Hetemäki-Olander med Mikko Ekorre som suppleant 

Island: Sverrir Hermannsson med Stefån Jönsson som suppleant 

Norge: Jo Benkow med Kirsti Grøndahl som suppleant 

Sverige: Bengt W iklund med Kersti Swartz som suppleant 

Nordiska rådet utser även revisorerna. Vid 31:a sessionen utsågs Otto
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Mørk och Jørgen Bredsdorff till revisorer med Povl Brøndsted respektive 

Ib Gerner Hansen till suppleanter.

För att behandla fondens och revisorernas berättelser väljer Nordiska 

rådet årligen ett granskningsutskott. Ledamöterna är:

Danmark: Robert Pedersen med Jørgen Kruse Rasmussen som suppleant 

Finland: Peter Muurman med Sinikka Karhuvaara som suppleant 

Island: Eiður Guðnason med Påll Petursson som suppleant 

Norge: Håkan Randal med Reiulf Steen som suppleant 

Sverige: Gunnel Jonäng med Arne Gadd som suppleant

Sekreterare för rådets granskningsutskott är sekreteraren för rådets 

kulturutskott.

Vid 31:a sessionen 1983 beviljades fondstyrelsen ansvarsfrihet för år 

1981 (se C 16/k). Den berättelse som inlämnats till rådets 32:a session avser 

verksamheten år 1982 (C4/1984).

Granskningsutskottets sammanträde, då berättelsen och revisionsberät

telsen kommer att behandlas, äger rum den 25 och den 27januari 1984. Vid 

mötena sammanträffar utskottet med medlemmar av fondens styrelse och 

diskuterar därvid bl.a . fondsekretariatets resursinsats i fråga om kontrol

len av användningen av beviljade medel. Även medlemmar av fondens 

sekretariat hörs som sakkunniga.

Fondens styrelse och dess sekretariat, som finns vid Sekretariatet för 

nordiskt kulturellt samarbete i Köpenhamn, har under året löpande hållit 

Nordiska rådets organ underrättade om aktuella frågor inom fonden.

En fråga som varit uppe till behandling i såväl Nordiska ministerrådet 

som i Nordiska rådets presidium under året är frågan om kulturfondens 

styrelses rätt att fatta beslut om sina arvoden. Den togs upp av det 

särskilda utskottet för granskning av kulturfondens förvaltning i betänkan

det till 31 :a sessionen. Varken Nordiska ministerrådet eller presidiet har 

sedermera ansett behov föreligga att överflytta rätten till något annat 

organ. Man avser inte ta några initiativ till ändring av överenskommelsen 

om kulturfonden i denna sak.

7.2 Nordiska investeringsbanken

Nordiska investeringsbanken upprättades 1975 genom en överenskom

melse mellan de nordiska länderna. Samtidigt fastställdes stadgar för verk

samheten. Stadgarna har kompletterats och ändrats 1981/82 samt 1983. (Se 

Nordisk statutsamling 1975, 1982 samt 1983).

I enlighet med stadgarna utser länderna en styrelse bestående av tio 

ledamöter. Dessutom utses en kontrollkommitté som svarar för revi

sionen. Av kontrollkommitténs ledamöter utses fem av Nordiska minister

rådet och fem av Nordiska rådet.

De av Nordiska rådet valda medlemmarna i kontrollkommittén för peri

oden den 1 maj 1983 till den 30 april 1985 valdes den 21 februari 1983:
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Jens Steffensen, Danmark 

U lf Sundqvist, Finland 

Stefán Jónsson, Island 

Håkon Kyllingmark, Norge 

Paul Jansson, Sverige 

Investeringsbankens verksamhetsberättelse över föregående år inläm

nas till Nordiska rådet i februari månad årligen och behandlas av ekono

miska utskottet. Utskottet behandlar även kontrollkommitténs berättelse.

7.3 Nordiska rådets litteraturpris 

Nordiska rådets litteraturpris inrättades av de nordiska ländernas rege

ringar i enlighet med Nordiska rådets rekommendationer nr 1/1961. Sta

tuter och instruktion fastställdes 1961 och ändrades åren 1964 och 1971. 

Nordiska ministerrådet fastställde nya statuter den 8 maj 1983. Dessa 

trädde i kraft den 1 juni 1983 och kommer att publiceras i Nordisk statut

samling 1983, del II. Priset har delats ut årligen sedan 1962. Prissumman 

höjdes från 50000 D K K  till 75000 D K K  1976.

Som en följd av de nya statuterna kan - utöver de tio verk som 

nomineras av de nationella delegationerna - även ett verk på färöiska, ett 

på grönländska och ett på samiska nomineras.

Nordiska rådets litteraturpris för år 1983 tilldelades den danske förfat

taren Peter Seeberg för hans prosaverk ” Om fjorten dage” (1981). Profes

sor Ulla-Britta Lagerroths presentation av författaren finns publicerad i 

Nordiska rådets förhandlingar från 1983-års session.

Bedömningskommittén, som består av tio ledamöter (två från vaije 

land), har vid möte den 23 januari beslutat att till pristagare år 1984 utse 

den svenske författaren Göran Tunström för hans roman ” Juloratoriet” 

(Bonniers 1983), i vilken han i enlighet med motiveringen, ” fogar samman 

människoöden som stämmor i ett körverk och gestaltar möjligheten att ur 

kaos skapa världen på nytt.”

Följande övriga verk var nominerade till 1984 års pris:
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Samiska Författarförbundets nominering

Priset kommer att överlämnas den 28 februari i Stockholms stadshus i 

samband med Nordiska rådets session.

7.4 Nordiska rådets musikpris 

Nordiska rådets musikpris inrättades 1964 av de nordiska ländernas 

regeringar i enlighet med Nordiska rådets rekommendation nr 25/1964. 

Statuter och instruktion fastställdes 1965. Priset utdelades första gången 

1965 och skulle till en böijan delas ut vart tredje år. Denna bestämmelse 

ändrades dock och priset utdelas vartannat år sedan 1969. Prissumman 

höjdes från 50000 till 75 000 D K K  från och med 1978 års pris.

Det senast utdelade musikpriset var 1982, då pristagaren var tonsättaren 

Åke Hermanson. Han erhöll priset för sitt orkesterverk ” Utopia” . Kom 

ponisten Per Nørgårds presentation av Åke Hermanson finns publicerad i 

Nordiska rådets förhandlingar från 1982 års session.

Bedömningskommittén, som består av tio ledamöter (två från vaije 

land), har vid möte den 30 januari 1984 i Oslo beslutat 

att tilldela Sven-David Sandström Nordiska rådets musikpris för verket 

” Requiem. De ur alla minnen fallna” till text av Tobias Berggren med 

följande motivering:

” För ett gripande, rikt och flertydigt musikaliskt bildspråk som förenar 

ursinne och barnatro med sträng konstruktion och skönhet i en monumen

tal målning av människans psykiska och politiska situation i det 20:e 

århundradet.”

Följande övriga verk var nominerade till 1984 års pris:
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Priset kommer att överlämnas den 28 februari i Stockholms stadshus i 

samband med Nordiska rådets session.

7.5 Nordiska rådets journaliststipendier

Stipendierna är instiftade för att öka journalisternas intresse för och 

möjligheter att skriva om förhållandena i de andra nordiska länderna samt 

om nordiskt samarbete. Stadgarna trädde i kraft i januari 1981. Stadgarna 

reviderades 1983, och publiceras i Nordisk statutsamling 1983, del II.

Följande journalister har erhållit Nordiska rådets journaliststipendier år 

1983:

Stipendierna administreras av Nordiska rådets inforamtionskommitté 

och Nordiska rådets presidiesekretariat.
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B IL A G A  1

Nordiska rådets sammansättning; delegationer och partier represen

terade i rådet

D A N M A RK S  D E LE G A T IO N  

Ordinarie medlemmar

Valgt af folketinget den 6 februar 

Auken Margrete (SF)

Dybkjær Lone (RV)

Fischer Møller Inge (S)

Hansen Flemming (KF)

Hansen Ivar (V)

Hansen Karen Thurøe (KF) næst

formand

Henriksen Ole (SF)

Højte Jensen Karen (KF)

Jensen Egon (S)

Jørgensen Anker (S) formand 

Møller Helge Adam (KF)

Pedersen Robert (S)

Severinsen Hanne (V)

Steffensen Jens (KrF)

Sønderby Peder (V)

Tastesen Bernhardt (S)

Suppleanter (personliga) 

1984:

Harms Inger (SF) 

Baunsbak-Jensen Asger (RV) 

Jensen Henning (S)

Houe Poul Henrik (KF) 

Brøndsted Povl (V)

Fischer Viggo KF)

Jacobsen Hanne (SF) 

Kirkegaard Knud E. (KF) 

Poulsen Kaj (S)

Hansen J. K . (S)

Krog Elisabeth (KF) 

Hjortnæs Karl (S)

Laurits Tørnes (V)

Stilling Pedersen Inger (KrF) 

Jensen Jens Peter (V)

Stahr Jimmy (S)

Valgt af Færøernes lagting den 1. august 1983:

Nielsen Agnar (Sb) 

Patursson Erlendur (Tvfl)

Joensen Asbjørn (Sjfl) 

K jølbro Karin (Tvfl)

Valgt af Grønlands landsting den 27. maj 1983 (i avvaktan på ikraftträ

dandet av Helsingforsavtalets ändringar, ikraft den 28 januari 1984)

Lange Preben (Si) 

Steenholdt Otto (At)

Rosing Hans-Pavia (Si) 

Chemnitz Lars (At)
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Partierne

CD Centrum-Demokraterne 

FP Fremskridtspartiet

Grønl Repr. før Grønland 

K F  Det konservative Folke

parti

KrF Kristeligt Folkeparti

RV Det radikale Venstre

S Socialdemokratiet

SF Socialistisk Folkeparti 

V Venstre

Sb Sambandsflokkurin 

(Sambandspartiet)

Sjfl Føroyar selstyreflokkurin 

(Selvstyrepartiet)

Tvfl Tjödveldisflokkurinn

(Det republikanske parti)

At Atåssut 

Si Siumut

F IN LA N D S  D E LE G A T IO N

Medlemmar Suppleanter (personliga)

Valda av riksdagen den 14 april 1983, med senare ändringar.

Aho Esko (K)

Bärlund Kaj (Sd)

Elo Mikko (Sd)

Hetemäki-Olander Elsi (Kok) Ordf. 

Isohookana- Asunmaa Tytti (K) 

Kanerva Ilkka (Kok)

Kemppainen Arvo (Skdi) 

Kemppainen Hannu (K)

Liikanen Erkki (Sd)

Lipponen Paavo (Sd)

Muurman Peter (Sd) Viceordf. 

Petäjäniemi Tuulikki (Kok) 

Riihijärvi Heikki (Smp)

Stenbäck Pär (Sfp)

Suominen Ilkka (Kok)

Turpeinen Pirkko (Skdi)

Väänänen Marjatta (K)

Pelttari Seppo (K)

Nyby Mats (Sd) 

Järvisalo-Kanerva Riitta (Sd) 

Louvo Anna-Kaarina (Kok) 

Kietäväinen Timo (K)

Pesola Helena (Kok)

Jokinen Anna-Liisa (Skdi) 

Almgren Esko (Ski) 

Paakkinen Saara-Maria (Sd) 

Starast Pekka (Sd) 

Lähdesmäki Martti (Sd) 

Hilpelä Liisa (Kok)

Ratu Martti (Smp) 

Westerlund Henrik (Sfp) 

Järvenpää Heikki (Kok) 

Söderström Sten (Skdi) 

Alaranta Juhani (K)

Valda av Ålands landsting den 4 november 1983:

Jansson O lof (ÅS) Fagerholm Karl-Gunnar (ÅS)

Valda av Ålands landsting den 18 januari 1984 och i kraft från den 28 

januari 1984:

Tuominen Pekka (ÅS) Jansson Roger (ÅS)
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Partierna

K Centerpartiet (Keskustapuolue)

Kok Nationella samlingspartiet (Kansallinen kokoomus)

Sd Finlands socialdemokratiska parti (Suomen Sosialidemokraattinen 

puolue)

Sfp Svenska folkpartiet (Ruotsalainen kansanpuolue)

Skdl Demokratiska förbundet för Finlands folk (Suomen Kansan Demo- 

kraattinen Liitto)

Skl Finlands kristliga förbund (Suomen Kristillinen Liitto)

Smp Finlands Landsbygdsparti (Suomen Maaseudun Puolue)

ÅS Åländsk samling

ISLA N DS D ELEG A T IO N  

Valgt af Altinget den 19. december 

sted.

Medlemmer

Einarsson Olafur G , (Sj) næstfor

mand

Guðnason Eiður (A)
Helgadóttir Guðrún (Ab)
Pétursson Páll (F) formand 

Sigurðsson Pétur (Sj) 
þorðarson Friðjón (Sj) 
samt efter den 28. januar 1984 
Benediktsson Stefán (Bj)

1983 for tiden indtil næste valg finder

Suppleanter (personlige)

Johnsen Arni (Sj)

Sigurðardóttir Johanna (A) 
Guttormsson Hjärleifur (Ab) 
Aðalsteinsson Davíð (F) 
þorkelsdóttir Salome (Sj)
Pálsson þorsteinn (Sj)

Kristmundsdóttir Sigríður Dúna 
(SK)

Partierne

A Albýðuflokkurinn (Det socialdemokratiske parti)

Ab Albýðubandalagið (Folkeforbundet)

Bj Bandalag jafnaðarmanna (Det socialdemokratiske forbund) 

F Framsóknarflokkurinn (Fremskridtspartiet)

Sj Sjålfstædisflokkurinn (Selvstændighedspartiet)

SK Samtök um kvennalista (Kvinneliste forbund)

DEN  N O R SK E  D E LE G A SJO N

Valgt av Stortinget den 19. desember 1983 for tidsrommet fra 1 januar til 

31. desember 1984. Suppleantene er oppført i særskilt rekkefølge som 

gjelder ved forfall til sesjoner. En annen personlig rekkefølge gjelder ved 

forfall til utvalgsmøter.
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Medlemmer

Benkow Jo (H) nestformann for A: 

Berge Gunnar (A)

Brundtland Gro Harlem (A)

Buttedahl, Johan (Sp)

Eidem Bjarne Mørk (A)

Grøndahl Kirsti (A)

Hansen Guttorm (A) formann 

Hansen-Krone Margit (H)

Kristensen Finn (A) for H:

Martinsen Astrid Murberg (A)

Randal Håkon (H)

Schnitler Gunvor (H)

Skauge Arne (H)

Steen Reiulf ( A)

Thomassen Petter (H) for Kr. F.

Tungesvik Hans Olav (Kr. F.)

Ueland Ole Gabriel (Sp) for Sp:

With Odd (Kr. F.)

Partiene

A Det norske Arbeiderparti

Fr. p. Fremskrittspartiet

H Høyre

Kr. F. Kristelig folkeparti

Sp Senterpartiet

SV Sosialistisk Venstreparti

V Venstre

Suppleanter

Nordli Odvar (A)

Kvanmo Hanna (SV) 

Pettersen Oddrunn (A) 

Faremo Osmund (A)

Bakke Hallvard (A) 

Jørgensen Ragna Berget 

(A)

Rotnes Marit (A) 

Blankenborg Haakon (A) 

Ditlev-Simonsen Per (H) 

Løvvig Marit (H)

Apenes Georg (H)

Lowzow Wenche (H) 

Lowzow Carl Fr. (H) 

Hagen Carl I. (Fr. p.) 

Synnes Harald (Kr. F.) 

Haus Knut (Kr. F.)

Velsand Lars (Sp) 

Rossbach Hans Hammond 

(V)

SVER IG ES D ELEG A T IO N  

Vald av riksdagen den 6 oktober 1983 (för tiden intill dess val nästa gång 

äger rum)
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Partierna 

c Centerpartiet 

fp Folkpartiet 

m Moderata samlingspartiet 

s Sveriges socialdemokratiska arbetareparti 

vpk Vänsterpartiet kommunisterna

BILAGA 2

Utskottens och kommittéernas sammansättning och möten

JURIDISKA UTSKOTTET

Medlemmar vid konstituering den 21 februari 1983

Förändringar under året
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Ordförandeskap

Ordförande Svend Jakobsen fram till 6 februari 1984

Vice ordförande Halldór Ásgrímsson

Den 23 januari 1984 efterträddes Halldór Asgrímsson av Friðjón Þorðar- 

son.

Sekreterare Landsdommer Peter Lilholt

Möten

Den 20 och 21 februari i Oslo 

Den 28 september i København 

Den 15 november i Mariehamn

Den 15 november i Mariehamn med Nordiska ministerrådet (justitieminist

rarna)

Den 23-24 januari 1984 i Stockholm

KULTURUTSKOTTET

Medlemmar vid konstituering den 21 februari 1983

Förändringar under året

Den 20 december Stefån Benediktsson (Bj) (efter den 28 januari 1984) 

Antalet medlemmar utökades från 17 till 22 den 28 februari 1984.

Den 6 februari Karen Højte Jensen (KF) efter Brusvang och

1984 Hanne Severinsen (V)

Ordförandeskap 

Ordförande 

Vice ordförande 

Sekreterare

Eiður Guönason 

Ingrid Sundberg 

Fil. mag. Kristian Slotte
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Den 20, 21 och 23 februari i Oslo 

Den 6-9 maj i Thörshavn 

Den 16-17 augusti i Visby 

Den 26 september i Stockholm

Den 26 september i Stockholm med Nordiska ministerrådet (kultur- och 

undervisningsministrarna)

Den 15 november i Mariehamn 

Den 26—27 januari 1984 i Stockholm

Möten

SOCIAL- OCH  M ILJÖUTSKOTTET

Medlemmar vid konstituering den 21 februari 1983

Förändringar under året

Ordförandeskap

Ordförande Asbjørn Haugstvedt

Vice ordförande Kaj Bärlund

Den 26 augusti efterträddes Haugstvedt av Odd With.

Sekreterare Jur. kand. Sara Lönnerblad

Möten

Den 21 februari i Oslo

Den 9-10 maj i Göteborg

Den 26 augusti-2 september i Grønland

Den 19-20 september i Bolkesjø

Den 15- 16 november i Mariehamn
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Den 16 november i Mariehamn med Nordiska ministerrådet (arbetsmiljö- 

ministrarna)

Den 16 november i Mariehamn med Nordiska ministerrådet (arbetsmark

nadsministrarna)

Den 14 december i København 

Den 26-27 januari 1984 i Stockholm

Seminarium

Den 20-22 september ” Arbetet i Norden” i Bolkesjø

TRAFIKUTSKOTTET

Medlemmar vid konstituering den 21 februari 1983

Förändringar under året

Ordförandeskap 

Ordförande 

Vice ordförande

Petter Savola 

Bjarne Mørk Eidem

Den 25 april efterträddes Savola av Esko Aho.

Den 27 juni efterträddes Aho av Marjatta Väänänen. 

Sekreterare Cand.jur. Birgir Guðjónsson

Möten

Den 21 och 23 februari i Oslo 

Den 25 april i København 

Den 27—29 juni i Norrbotten 

Den 15 november i Mariehamn

Den 15 november i Mariehamn med Nordiska ministerrådet (trafik- och 

kommunikationsministrarna)

Den 23-24 januari 1984 i Stockholm
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Medlemmar vid konstituering den 21 februari 1983

E K O N O M IS K A  U T SK O T T ET

Förändringar under året

Ordförandeskap

Ordförande 

Vice ordförande 

Sekreterare

Gunnar Nilsson 

Ivar Hansen

Cand. oecon. Folke With

Möten

Den 11 februari i København 

Den 21 och 23 februari i Oslo 

Den 14 juni i Reykjavik 

Den 8-9 augusti i Trondheim 

Den 15 november i Mariehamn 

Den 8 december i Helsingfors

Den 8 december i Helsingfors med Nordiska ministerrådet (finansminist

rarna)

25-30-332 Nordiska rådet Del 2
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IN FO RM A T IO N SK O M M IT T ÉN

Medlemmar valda av rådet den 21 februari 1983

Förändringar under året

Ordförandeskap

Ordförande 

Vice ordförande

Arvo Kemppainen 

Rune Gustavsson

Den 25 maj efterträddes Kemppainen av Paavo Lipponen 

Sekreterare Informationschef Dorrit Seest

Möten

Den 23 februari i Oslo 

Den 14-15 september i Oslo

Den 5 oktober i Helsingfors; möte mellan informationskommitténs ordfö

rande och Nordiska ministerrådets ordförande Svante Lundkvist 

Den 24 oktober i Helsingfors 

Den 25 januari i Stockholm

Seminarium

Den 27—30 juni i Torshavn — Nordens partisekreterare 

BU DGETKOM M ITTÉN

Medlemmar valda av rådet den 21 februari 1983
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Förändringar under året

Den 25 april Esko Aho (K) efter Savola

Den 27 juni Marjatta Väänänen (K) efter Aho

Den 26 augusti Odd With (K r.F.) efter Haugstvedt

Den 20 december Olafur G. Einarsson (Sj) efter Påll Pétursson

Den 6 februari lämnade Svend Jakobsen danska delegationen.

Ordförandeskap

Ordförande Svend Jakobsen fram till 6 februari

Vice ordförande Hans Nyhage

Sekreterare Stf. presidiesekreterare Kjell Myhre-Jensen

Möten

Den 23 februari i Oslo

Den 14 och 16 november i Mariehamn

Den 29 november i Stockholm

Den 29 november i Stockholm med Nordiska ministerrådet (samarbets

ministrarna)

Den 25 januari 1984 i Stockholm

B ILA G A  3
/

Presidiesekretariatets budget för 1984 och 1985 (i 1.000-tal SEK) 

samt förteckning över befattningar vid Nordiska rådets presidiesek- 

retariat per den 1 januari 1984

Kostnader Budget 1984 Preliminär

budget 1985
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Intäkter

Förteckning över befattningar 

Presidiesekretariatet 

Presidiesekreterare 

Stf. presidiesekreterare (2) 

Informationschef 

Redaktör

Informationssekreterare

Kamrer

Byråsekreterare (2) 

Byråassistent 

Assistent (7) 

Expeditionsföreståndare 

Expeditionsassistent (2) 

Lokalvårdare

Utskottssekretariaten
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B IL A G A  4

Förteckning över särskilda skrivelser till Nordiska ministerrådet och 

de nordiska ländernas regeringar sedan januari 1983
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B ILA G A  5

NU-serien 1983

1. Nordiska samarbetsorgan 1983-84

2. Representativa naturtyper i Norden

3. Gemensam nordisk kolimport?

4. Vidareutvecklandet av valutapolitiska konsultationer i Norden

5. Tilleggsrapport om ” Tiltak på det valutapolitiske området for å 

fremme industrielle samarbeidsprosjekter over grensene i Norden”

6. Överenskommelser mellan de nordiska länderna inom arbetsmark

nadsområdet

7. Grå verksamhet

8. Organisation och arbetsformer för Nordiska rådets presidiesekretariat

9. Arbeidsformene i nordisk samarbeid

10. Arbetstid i Norden

11. Rapport om förslag till nordisk handlingsplan för ekonomisk utveck

ling och full sysselsättning

12. Nordkabel I

13. Bulleremission från motorfordon

14. Bilavgasser - målsætninger og strategi

15. Arbejdsløshedens omkostninger i Norden

16. Mot ökat jord- och skogsbrukssamarbete

17. Nordisk statutsamling 1983, Del I

18. Yearbook of Nordic Statistics 1983/84/Nordisk statistisk årsbok 

1983/84

NORD-publikationer 1983 

Tynande gruvsamhällen i Norden 

Bilavgasser i Norden

Multinasjonal forretningsdrift i 4 nordiske land 

Teknologi, kommunikasjon og samfunn

Program för Nordisa ministerrådets samarbete på social- och hälsovårds

området

Analys och utformning av sysselsättningsskapande åtgärder i Norden 

Driftkostnader för avloppsreningsverk (VA-projekt 1982: 2)

Levnadsnivå och ojämlikheten i Norden 

Deltidsarbetet i Norden
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Konsumentprogram i radio och TV

Den offentliga sektorns sysselsättningsutveckling i Norden under 1970- 

talet

Methods and experience in planning for family health 

Hälsa för alla i Norden år 2000 

Grunnsskolen i Norden 

Nordiskt magasin

Nordisk transportavtale 1973-1983

Samnordisk planteforædling: Rapport over aktiviteter i året 1982 

Dramat - en spegel: 10 finska pjäser 

Dramat -  en spegel: 8 isländska pjäser 

Registerbasert sysselsettingsstatistikk i Norden 

Kvinnoforskning kring alkohol och droger (N AD  1983:8)

Program för nordiskt samarbete om miljövård 1983—1987

Kapacitetsudnyttelsen ved turistanlæggene i de nordiske lande

Förskola i Norden

Den tudelade arbetsmarknaden

Reiseliv i Norden

Methods and experience in planning for accident prevention 

Utvärdering av det nordiska kärnsäkerhetsprogrammet 1977—1980 

Anvendelse af energimodeller i Norden 

ADB inom arbetsmarknadsorganen i Norden (NAUT 1983:10)

Cykeltrafik i nordiske byer

Arbeidsmarked og arbeidsmarkedspolitikk i Norden 1982 (NAUT 1983: 7)

Samarbete i nordisk potatisförädling

Børn og TV på Færøerne

Air pollution measurement

Spildolie i Norden - en økonomisk vurdering

Fast affald og genanvendelse

Skal vi samarbejde?

Hårde hvidevarer i Norden

Det uferdige demokratiet: Kvinner i nordisk politikk 

Keskeneråinen kansanvalta - Naiset Pohjoismaiden politiikassa 

Skogsforskningen i Norden 

Seminar om vandstatistik og vanddata

Nordiska ministerrådets allmänna budget och kulturbudget 1984 

Ökade underleveranser inom Norden 

Näscancer förorsakad av trädamm 

Arbetet i Norden (seminarierapport)

Partisekreterarkonferens i Torshavn

Evalueringar av arbetsmarknadspolitik (NAUT 1983:12)

Arbetsmarknadsmyndigheter i Norden (NAUT 1984:1)

Optimering av drift av kommunala avloppsreningsanläggningar (VA-pro

jekt 1983:3)
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Annus Medicus — Hälsan i Norden 

Kvinne, missbruker og mor

Handlingsprogram för nordiskt samarbete inom byggsektorn 

Ökat nordiskt tekniskt FoU-samarbete 

Arbetsförmedlingens operativa planering (NAUT 1984: 3)

En skole for alle

Elektroniske betalingssystemer i Norden 

Socialt stöd åt familjer med handikappade barn 

Metoder til overvågning af fuglelivet i de nordiske lande 

Nordisk økonomisk forskningsråd -  Årbok 1982

Kommunenes rolle i stabilseringspolitikken. Praktiske erfaringer fra de 

nordiske land 

Sikkerhetsanalyse som beslutningsunderlag 

Miljøeffekter ved energiproduksjon 

Nordiske kunsttidsskrifter/Nordic Art Magazines 

Nordisk skoleterminologi 

Børn før TV 

Avisens håndskrift

Nye veje i voksenundervisning og folkeoplysning 

Information om læremiddelsarbejde i specialundervisning 

Nordiske universitetskurser i historie, Aalborg 1984 

Nordiske biblioteksskoler - en vejviser 

Tryckt & Utgivet

B ILA G A  6

Fortegnelse over aktuelt informationsmateriale

Norden samarbejder, almen brochure (da, fi, isl, no, sv, eng, fra, ty) 

Norden og vi, almen kortfattet brochure udarbejdet af Nordisk Ministerråd 

(da, fi, isl, no, sv, eng)

Nordisk Råd 1952—1978, Frantz Wendt (da, eng)

Nordiske samarbejdsaftaler (da, fi, sv)

Nordiska rådets presidiesekretariat

Arbeidsformene i nordisk samarbeid (Femmandskomitéens rapport) NU  

1983:9 (fi, no)

Nordisk informationspersonal, råd och ministerråd 

Att tala nordiskt

Nordisk forvaltningsordbog NU  1982: 12

Skal vi samarbejde - Opinionsanalyse fra de nordiske lande, foråret 1983 

N O R D  (da og eng, fi)

Nordens partisekretærer i Tórshavn, juni 1983, N O RD  

The other European Community, Turner og Nordquist, gennem Nordisk 

Ministerråd
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Periodisk:

Nordisk Kontakt

Kalendarium över möten

Tryckt & Utgivet, NU  og NORD-publikationer

Nordiska samarbetsorgan (sv, delvis fi og eng)

Nordisk statutsamling

Porträttmatrikel

Nordisk Statistisk Årsbok (sv, eng)
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D O K U M E N T  2

Budgetkommitténs verksamhet 1983

1. Mandat

Budsjettkomiteen avlegger i henhold til sin arbeidsordning, punkt 2, 

beretning til presidiet om sin virksomhet i hvert kalenderår. Presidiet 

besluttet i 1980 at Budsjettkomiteens beretning skulle fremlegges for ses

jonen som Dokument 2 og behandles i tilslutning til Dokument 1 som siste 

punkt under generaldebatten. Denne ordning trådte i kraft ved Rådets 29. 

sesjon 1981.

Til medlemmer av komiteen valgte Rådet etter forslag fra de samlede 

arbeidsutvalg den 21. februar 1983 i Oslo følgende:

Komiteen konstituerte seg den 23. februar 1983. Svend Jakobsen ble 

valgt til formann og Hans Nyhage til nestformann. Den 25. april 1983 

valgte Trafikkutvalget Esko Aho (K) til ny formann av utvalget og ble som 

sådan medlem av budsjettkomitteen etter Petter Savola. Aho ble den 27. 

juni 1983 etterfulgt av Maijatta Våånånen (K). Den 26. augusti 1983 valgte 

Sosial- og miljøutvalget Odd W ith (Kr.F) til ny formann av utvalget og ble 

som sådan medlem av Budsjettkomiteen etter Asbjørn Haugstvedt. Den 

20. desember 1983 valgte den islandske delegasjon Ólafur G. Einarsson 

(Sj.) til medlem istedet for Påll Pétursson.

Komiteen har i løpet av 1983 holdt følgende møter: den 19. januar i 

Stockholm, den 23 februar i Oslo, den 14. og 16. november i Mariehamn, 

den 29 november i Stockholm og den 29. november med Nordisk Minister

råd (samarbeidsministrene) i Stockholm.

Komiteens arbeidsordning er fastsatt av Nordisk Råds presidium den 27. 

januar 1976 etter beslutning på Nordisk Råds 23. sesjon 1975 om oppret

telse av et permanent budsjettorgan. Arbeidsordningen pålegger komiteen 

følgende oppgaver:
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a) å ivareta de budsjett- og kontrollfunksjoner som framgår av denne 

arbeidsordning, eller som blir pålagt av rådets plenarforsamling eller presi

diet,

b) kontinuerlig og pragmatisk å søke å styrke de kontrollmuligheter den 

anser vesentligst,

c) å representere rådet under drøftinger med Nordisk Ministerråd om 

fellesnordiske budsjett- og kontrollspørsmål m .v.,

d) som koordinerende organ å samarbeide med rådets faste utvalg og 

presidium.

2. Budsjettsamråd mellom Nordisk Råd og Nordisk Ministerråd

Nordisk Ministerråd (samarbeidsministrene) og Budsjettkomiteen kom 

den 9 juni 1982 overens om den nye budsjettsprosedyren som anvendes i 

forbindelse med 1984 års budsjettarbeid. Presidiet godkjente den 22. juni 

1982 denne overenskomst. Overenskomsten innebar at den nye prose

dyren var å betrakte som en forsøksordning.

Ved Rådets 31. sesjon 1983 ble Ministerrådets budsjett (Det allmenne 

budsjett og Kulturbudsjettet) for første gang underkastet plenarforsamling

ens granskning. Ministerrådet hadde i begynnelsen av februar 1983 frem

met budsjettforslagene som tillegg til Ministerrådets virksomhetsberetning 

C 1. (Fra og med sesjonen 1984 vil budsjettforslagene bli fremmet i en egen 

beretning, C 2). På grunnlag av utvalgenes behandling av budsjettene, avga 

Budsjettkomiteen en betenkning som lå til grunn for plenarforsamlingens 

stillingstaken. Plenarforsamlingen hadde på sesjonens åpningsdag i hen

hold til Rådets arbeidsordning, paragraf 50 besluttet at komiteen kunne 

legge frem en slik betenkning.

Under budsjettdebatten poengterte komiteens formann at denne nye 

budsjettprosedyre hadde ført til en klarere markering av parlamentari

kernes initiativ og prioriteringer. Ministerrådets formann minnet om at 

siden det nordiske samarbeidet ikke har overstatlige beslutningsorgan, er 

det Ministerrådet som må fatte det endelige vedtak som binder de enkelte 

regjeringer. For regjeringenes beslutning er budsjettdebatten av betydning, 

og hva som blir uttalt fra Rådets side. Ministerrådets formann konstaterte 

at den nye budsjettprosedyre har ført til et bedre samspill mellom Nordisk 

Råd og Ministerrådet når det gjelder prioriteringen av oppgaver innenfor 

de eksisterende økonomiske rammer.

Den arbeidsgruppe som forberedte den nye budsjettprosedyre møttes 

den 22. mars 1983 for en foreløpig gjennomgang av det gjennomførte 

budsjettopplegg. Gruppen bestod av representanter for Stedfortrederkomi- 

teen, Mininsterrådets sekretariat og Presidiesekretariatet samt en repre

sentant fra sekretærkollegiet. Gruppen konstaterte at prosedyren prinsi

pielt hadde motsvart forventningene, men at tidsplanen under rådets 31. 

sesjon var presset. Gruppen konkluderte med at ingen endringer i selve 

budsjettprosedyren synes påkrevet foran Rådets 32. sesjon. Derimot bør 

det skje en grundig vurdering av prosedyren etter den 32. sesjon.
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Gruppens resultater ble diskutert 27. april 1983 mellom presidiet og 

formenn i utvalg og faste komiteer som sluttet seg til disse konklusjoner. 

På dette møtet ble det dessuten foreslått at Ministerrådets (Kultur- og 

undervisningsministrene) formann bør innbys til møtet mellom Budsjettko

miteen og samarbeidsministrene.

Spørsmålet om prosedyren for budsjettet 1985 ble behandlet av kultur

avtalens organer og disse delte arbeidsgruppens konklusjoner.

På møte 16. juni 1983 kom presidiet og samarbeidsministrene overens

1. For arbeidet med Nordisk Ministerråds allmenne budsjett for 1985 

skal gjelde den prosedyre som ble prøvet i forbindelse med utarbeidelse av 

1984 års budsjett.

2. Til høstmøtet 1983 mellom samarbeidsministrene og Nordisk Råds 

Budsjettkomite innbys en representant for Ministerrådet (Kultur- og un

dervisningsministrene) til å delta.

Budsjettkomiteen hadde den 29. november 1983 diskusjoner med samar

beidsministrene om budsjettopplegget for 1985.

Budsjettkomiteen anser at den nå innførte budsjettprosedyre innebærer 

en forenkling og effektivisering av budsjettsamarbeidet samtidig som at 

betingelsene for økt parlamentarisk innflytelse over behandlingen av M i

nisterrådets budsjett er blitt lagt til rette.

i .  De nordiske budsjetter for 1984

På grunnlag av Budsjettkomiteens betenkning over Nordisk Minister

råds budsjettforslag for 1984 (allmenne budsjett og kulturbudsjettet), ut

talte Rådet den 24. februar 1983 følgende:

1. Nordisk Råd henstiller til Ministerrådet å øke det fremlagte budsjett 

for det allmenne område for 1984 med 800000 NOK .

2. Nordisk Råd henstiller til Ministerrådet å øke det fremlagte budsjett 

for kulturelt samarbeid for 1984 med 1 200 000 D K K .

Kulturbudsjettet

Nordisk Ministerråd (kultur- og undervisningsministrene) fastsatte den 

25. februar 1983 budsjettet for kulturelt samarbeid til 136.118.000 D K K . 

hvorav 10.500.000 D K K  utgjør en reserve for beregnede lønns-, pris- och 

valutajusteringer. Dette er en økning på 13,9% i forhold til budsjettet for 

1983. Eksklusive reserven er økningen 10,2% sammenlignet med budsjet

tet for 1983.

Kulturutvalget, som særskilt følger kulturbudsjettet, noterte med til

fredshet på sitt møte 6.-7. mai 1983 at det endelige budsjett var blitt økt 

med 400.000 D K K  og at disse midler ble fordelt til folkeutdannelsessamar- 

beid og ungdomssamarbeid.
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Utvalget beklaget derimot at de reelle bevilgninger til Kulturfondet og 

disposisjonsanslaget viste nedgang sammenlignet med 1983. Derved ville 

den spontane del av kultursamarbeidet bli skadelidende.

Kulturutvalget hadde et samrådsmøte med Ministerrådet (Kultur- og 

undervisningsministrene) i september 1983. På dette møtet ble også ført en 

første diskusjon om kulturbudsjettet for 1985.

I henhold til den nye budsjettprosedyren, deltok Budsjettkomiteens 

formann og nestformann i møtet mellom Kulturutvalget og Ministerrådet.

Budsjettkomiteens formann minnet om at det var komiteens oppgave å 

diskutere med samarbeidsministrene det endelige nivå på det allmenne 

budsjett. I dette møtet er det først og fremst for komiteens representanter å 

lytte til diskusjonen.

Vedrørende Kulturutvalgets oppfatning om at realøkningen for Kultur

budsjettet i prinsippet ikke burde være lavere enn realøkningen for det 

allmenne budsjett, minnet Budsjettkomiteens formann om at hvis det 

skulle være samme økning på alle områder, ville man bygge inn en stivhet i 

systemet som burde unngås.

Det allmenne budsjett

Nordisk Ministerråd (samarbeidsministrene) fastsatte den 15. mars 1983 

budsjettet for det allmenne område til 169.486.000 N O K , hvilket er en 

økning på ca. 12% i forhold til budsjettet 1983.

På møtet med samarbeidsministrene den 29. november 1983 konstaterte 

komiteen med tilfredshet at det endelige budsjett for 1984 var blitt øket 

med 388.000 N O K  og at disse midlene var blitt fordelt på de områder 

komiteen hadde prioritert, nemlig bygg, samferdsel og trafikksikkerhet.

På møtet ble disponeringsforslag nr. 1 for 1984 diskutert. Komiteen har 

tidligere uttalt seg til fordel for et system med at embetsmannskomiteene 

innenfor visse kapitler utnytter 90 % , mens de resterende 10 %  er gjenstand 

for en tverrfaglig vurdering. For 1984-budsjett kan embetsmannskomi

teene disponere 100% av kapitlet. Til gjengjeld skal den allmenne reserve 

ikke benyttes til å finansiere overskridelser hos embetsmannskomiteene. 

Komiteen fremholdt at en eller annen form for tverrfaglig prioritering bør 

fortsette, da dette gir muligheter til å ivarete de "m yke” verdier.

Komiteen fremførte visse merknader til disponeringsforslag nr. 1. Kom i

teen viste til at Rådet ved 31. sesjonen 1983 hadde vedtatt en rekomman

dasjon om et handlingsprogram for datateknologiområdet og ønsket at 

Ministerrådet reserverer midler til å igangsette prosjekt for å utrede data

teknologiens effekter. De ulike delområdene av handlingsprogrammet bør 

imidlertid konkretiseres.

Videre pekte komiteen på de initiativ som tre partigrupper tok foran 31. 

sesjon og som resulterte i en rekommandasjon om et handlingsprogram for 

økonomisk utvikling og full sysselsetting. Komiteen etterlyste en prelimi

nær redegjørelse for de budsjettmessige konsekvenser av Ministerrådets 

forslag til en handlingsplan.
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Til Rådets 31. sesjon ble det fremlagt et handlingsprogram for samarbeid 

på bosteds- og byggområdet. Rådet hadde flere kritiske merknader til 

programmet. Komiteen påpekte at i fremleggelsen av prosjektforslag i 

disponeringsforslag 1, er tatt lite hensyn til Rådets bemerkninger.

Ved Rådets 31. sesjon ble tre rekommandasjoner vedrørende luftforu

rensninger vedtatt. Komiteen fant det verdifullt at arbeidet med disse 

rekommandasjoner er igangsatt og antok at dette også i fortsettelsen vil 

komme til klart uttrykk i budsjettet.

4. Kontroll og granskning

Ifølge arbeidsordningen punkt 7 skal komiteen ” gjennomgå det mate

riale vedrørende budsjetter og fordeling av disponeringsmidler som minis

terrådet oversender gjennom presidiet samt koordinere de uttalelser og 

ønsker som rådets utvalg og komiteer avgir om materialet” .

I komiteens beretning til Rådets 31. sesjon 1983 er omtalt de kriterier 

som ministerrådet anvendte for budsjettet 1983 samt de kompletterende 

kriterier komiteen har fremholdt overfor samarbeidsministrene. Således 

konstaterte komiteen ved 31. sesjon 1983 i Oslo at retningslinjene for 

budsjettet innebærer en satsning på det økonomiske område i vid forstand. 

Komiteen anså imidlertid at det ikke må skje en for ensidig prioritering av 

de ” hårde” verdier, slik at dette resulterer i en for omfattende reduksjon 

av ” myke” verdier.

På møtet med samarbeidsministrene den 29. november 1983 bemerket 

komiteen at det råder en allmenn forståelse for at det må satses på den 

økonomiske virksomhet og at denne må effektiviseres samt at dette er 

nødvendig for mye av det som bør skje på andre områder. Imidlertid er det 

nødvendig å søke å finne den rette balansen mellom langsiktige og kortsik

tige tiltak. Komiteen fremholdt at det er meningsløst å strebe etter en 

bedre økonomi hvis man glemmer målet, nemlig et samfunn bygget på 

medmenneskelighet og solidaritet.

De bistre økonomiske forutsetningeer i de nordiske land og kravene om 

balanse i statenes budsjett, understreker nødvendigheten av å vise aktsom

het ved bruk av de nordiske midler. På møtet med samarbeidsministrene 

den 29. november 1983 understreket komiteen at dette stiller store krav til 

Ministerrådet. En effektiv bruk av bevilgningene til prosjekt krever en 

nøye kontroll med de enkelte prosjekter. Komiteen anså at Ministerrådet 

bør gå igjennom sine kontrollrutiner for å forsikre seg om budsjettmidlene 

brukes på den mest effektive måte. Resultatene av denne vurdering bør 

rapporteres til komiteen.

I denne sammenheng skal nevnes at på Rådets 32. sesjon 1984 vil et 

medlemsforslag A 6771e om mer effektiv kontroll av nordiske prosjekt, bli 

behandlet.

Ovennevnte initiativ skal dessuten sees i tilknytning til arbeidsordning

ens punkt 8, hvor det sies at komiteen skal ” følge disponeringen av de
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bevilgede midler under nordiske budsjetter og til nordiske institusjoner. 

Den skal påse at den regnskapsmessige revisjon av midler til fellesnordiske 

formål utføres som forutsatt, og at uttalelser fra de nasjonale revisjonsin- 

stanser om nordiske budsjettposter legges frem for komiteen” .

Komiteen har i 1983 behandlet Årsregnskap 1982 for Ministerrådets 

allmenne budsjett og revisjonsberetningene hertil samt Årsregnskap 1981 

for Kulturbudsjettet og revisjonsberetningene hertil, og har ikke hatt noen 

bemerkninger til gjennomføringen av samarbeidsprosjektene eller institu

sjonenes virksomhet.

Komiteen har dessuten uttalt seg om Reglementet for budsjett, økono

miforvaltning, regnskap og revisjon som ble besluttet av Ministerrådet 15. 

juni 1983 (samarbeidsministrene) og 13. juni 1983 (Kultur- og undervis

ningsministrene) og som trådte i kraft 1. ju li 1983. Komiteen noterte seg at 

den nye budsjettprosedyre er innskrevet i reglementet. Videre noterte 

komiteen seg med tilfredshet at det nye reglementet omfatter økonomifor

valtning; en sak komiteen har arbeidet for gjennom flere år.

Stockholm, 25. januar 1984

Hans Nyhage 

Nestformann
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Förslag

från Nordiska rådets presidium angående en försöksordning om 

budgetproceduren

Den 9. juni 1982 ble det på grunnlag av samråd mellom Nordisk Råds 

Budsjettkomite og Nordisk Ministerråd (samarbeidsministrene) besluttet 

en preliminær overenskommelse om en ny budsjettprosedyre for Nordisk 

Ministerråds allmenne budsjett. Samtidig ble det understreket at denne 

prosedyre er å betrakte som en forsøksordning. Nordisk Råds presidium 

godkjente den 22. juni 1982 ovennevnte overenskommelse.

Nordisk Ministerråd (kultur- og undervisningsministrene) besluttet 18. 

oktober 1982 at den nye budsjettprosedyre også skal tillempes på kultur

budsjettet som en forsøksordning.

Rådets plenarforsamling bemyndiget den 21. februar 1983 Budsjettkomi

teen til under Rådets 31. sesjon å legge frem en betenkning over Minister

rådets budsjettforslag for 1984.

På grunnlag av erfaringene med behandlingen av budsjettene for 1984, 

kom Nordisk Råds presidium og Nordisk Ministerråd (samarbetsminist- 

rene) den 16. juni 1983 overens om at for arbeidet med Nordisk Minister

råds allmenne budsjett for 1985 skal gjelde den prosedyre som ble benyttet 

i forbindelse med utarbeidelsen av budsjettet for 1984.

Nordisk Ministerråd (kultur- og undervisningsministrene) har ikke hatt 

noen bemerkninger til at samme prosedyre skal tillempes på kulturbudsjet

tet for 1985.

Budsjettkomiteen har i henhold til Nordisk Råds arbeidsordning til opp

gave å ivareta de budsjett- og kontrollfunksjoner som fremgår av særskilt 

arbeidsordning eller som pålegges komiteen av Rådets plenarforsamling 

eller presidium. Rådets arbeidsordning gir imidlertid ikke mulighet til 

andre enn utvalg å legge frem betenkning med forslag til beslutning eller 

uttalelse til plenarforsamlingen. Imidlertid kan plenarforsamlingen i hen

hold til Rådets arbeidsordnings paragraf 50 i særskilte tilfelle med 2/3 

flertall beslutte avvik fra arbeidsordningens bestemmelser.

Presidiet foreslår at plenarforsamlingen beslutter at Nordisk Råds Bud- 

sjetkomite bemyndiges til under Rådets 32. sesjon å legge frem en betenk

ning med motivert forslag til uttalelse over Nordisk Ministerråds forslag til 

budsjett for 1985.

D O K U M E N T  3
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Lista över rekommendationer och yttranden vid Nordiska rådets 

32: a session i Stockholm 27 februari—2 mars 1984

Rekommendationer

Nr 1. Handlingsplan för ekonomisk utveckling och full sysselsättning 

Nr 2. Handlingsplan på datateknologiområdet 

Nr 3. En friare kapitalmarknad 

Nr 4. Nordiska mjuka projektinvesteringslån

Nr 5. Vidareutveckling av Nordiska investeringsbankens regionallå

neordning 

Nr 6. Nordkalottsamarbetet 

Nr 7. Kontroll av nordiska projekt

Nr 8. Förbättrade förhållanden för de genom trafikolyckor hjärnska- 

dades ställning 

Nr 9. Handlingsprogram mot narkotika 

Nr 10. Beräkning av naturresurser 

Nr 11. Förstärkt socialmedicinsk insats 

Nr 12. Handlingsprogram för läkemedelsregistrering 

Nr 13. Samarbetsprogram på arbetsmiljöområdet 

Nr 14. Reviderad överenskommelse om förmåner vid arbetslöshet 

Nr 15. Arbetsformerna i det nordiska samarbetet 

Nr 16. Reviderat samarbetsprogram på konsumentområdet 

Nr 17. Genomförande av forsknings-, utrednings- och upplysningsarbete 

inom gällande lagar rörande homosexuella 

Nr 18. Samarbete inom FN och andra internationella organ rörande 

homosexuellas mänskliga rättigheter 

Nr 19. Okad harmonisering av transportpolitiken i Norden 

Nr 20. Samarbete rörande turistguider 

Nr 21. Reklamen i de elektroniska massmedierna 

Nr 22. Stöd till nordiskt utställningsutbyte 

Nr 23. Vidareutbildning av lärare i Montessori-pedagogik 

Nr 24. Ökat stöd till idrottsutbyte

Yttranden

Nr 1. Nordiska rådets yttrande över Nordiska ministerrådets budgetför

slag för 1985 (budgetkommittén)

Nr 2. Nordiska rådets yttrande över Nordiska ministerrådets berättelse 

(ekonomiska utskottet)

Nr 3. Nordiska rådets yttrande över Nordiska ministerrådets berättelse 

(social- och miljöutskottet)

Nr 4. Nordiska rådets yttrande över Nordiska ministerrådets berättelse 

(juridiska utskottet)
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Nr 5. Nordiska rådets yttrande över Nordiska ministerrådets berättelse 

(trafikutskottet)

Nr 6. Nordiska rådets yttrande över Nordiska ministerrådets berättelse 

(kulturutskottet)
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REKOM M ENDATION nr 1/1984Nordiska rådet har tillställt 

Nordiska ministerrådet nedan

stående rekommendation angående 

handlingsplan för ekonomisk utveck

ling och full sysselsättning

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den 

29 februari 1984 antagit nedanstående rekommendation efter förslag av 

ekonomiska utskottet (B 47/e) med 73 röster. 5 medlemmar avstod från att 

rösta och 9 medlemmar var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Ministerråd å konkretisere 

retningslinjene for økonomisk politikk og nordisk økonomisk 

samarbeid med det siktemål å framlegge en handlingsplan for 

økonomisk utvikling og full sysselseting i samsvar med Nordisk 

Råds synspunkter, ved Rådets 33 sesjon.

De 73 medlemmar, som röstade för rekommendationen, var:

Esko Aho 

Arne Andersson 

Georg Andersson 

Lennart Andersson 

Stefan Benediktsson 

Jo Benkow 

Gunnar Berge 

Jens Bilgrav-Nielsen 

Gro Harlem Brundtland 

Johan Buttedahl 

Kaj Bärlund 

Bjarne Mørk Eidem 

Olafur G. Einarsson 

Mikko Elo 

Karin Flodström 

Arne Gadd 

Kirsti Kolle Grøndahl 

Eidur Gudnason 

Rune Gustavsson 

Carl /. Hagen 

Flemming Hansen 

Ivar Hansen

J. K. Hansen 

Karen Thurøe Hansen 

Margit Hansen-Krone 

Ole Henriksen 

Elsi Hetemäki-Olander 

Liisa Hilpelä

Tytti Isohookana-Asunmaa 

Olof Jansson 

Paul Jansson 

Karen Højte Jensen 

Tyra Johansson 

Gunnel Jonäng 

Anker Jørgensen 

Hannu Kemppainen 

Sakari Knuuttila 

Preben Lange 

Erkki Liikanen 

Grethe Lundblad 

Astrid Murberg Martinsen 

Helge Adam Møller 

Inge Fischer Møller 

Agnar Nielsen
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Gunnar Nilsson 

Odvar Nordli 

Hans Nyhage 

Sture Palm 

Helena Pesola 

Per Petersson 

Påll Pétursson 

Heikki Riihijärvi 

Gunvor Schnitler 

Jimmy Stahr 

Reiulf Steen 

Otto Steenholdt 

Jens Steffensen 

Pär Stenbäck 

Ingrid Sundberg

Ilkka Suominen 

Sten Svensson 

Karin Söder 

Peder Sønderby 

Bernhardt Tastesen 

Petter Thomassen 

Friðjón Pórðarson 

Hans Olav Tungesvik 

Pekka Tuominen 

Ole Gabriel Ueland 

Ola Ullsten 

Bengt Wiklund 

Odd With

Marjatta Väänänen

Margrete Auken, Guðrún Helgadóttir, Arvo Kemppainen, Hanna 

Kvanmo och Pirkko Turpeinen avstod från att rösta.

Stockholm den 29 februari 1984

Karin Söder

Ilkka-Christian Björklund
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REKOM M ENDATION nr 2/1984Nordiska rådet har tillställt 

Nordiska ministerrådet nedan

stående rekommendation angående 

handlingsplan på datateknologi

området

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den 

29 februari 1984 antagit nedanstående rekommendation efter förslag av 

ekonomiska utskottet (B 53/e) med 70 röster. 17 medlemmar var frånva

rande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Ministerråd å vedta en nor

disk handlingsplan på datateknologiområdet i samsvar med mini

sterrådsforslag B 53/e og de synspunkter som er framført av 

Nordisk Råd.

De 70 medlemmar, som röstade för rekommendationen var:

Esko Aho 

Arne Andersson 

Georg Andersson 

Lennart Andersson 

Margrete Auken 

St ef ån Benediktsson 

Gunnar Berge 

Gro Harlem Brundtland 

Johan Buttedahl 

Kaj Bärlund 

Bjarne Mørk Eidem 

Olafur G. Einarsson 

Mikko Elo 

Karin Flodström 

Arne Gadd 

Kirsti Kolle Grøndal 

Eiður Guðnason 

Rune Gustavsson 

Carl I. Hagen 

Flemming Hansen 

Ivar Hansen 

Margit Hansen-Krone 

Guðrún Helgadóttir

Liisa Hilpelä

Tytti Isohookana-Asunmaa

Olof Jansson

Paul Jansson

Tyra Johansson

Gunnel Jonäng

Arvo Kemppainen

Hannu Kemppainen

Sakari Knuuttila

Hanna Kvanmo

Preben Lange

Erkki Liikanen

Grethe Lundblad

Astrid Murberg Martinsen

Helge Adam Møller

Inge Fischer Møller

Agnar Nielsen

Gunnar Nilsson

Odvar Nordli

Hans Nyhage

Sture Palm

Helena Pesola

Per Petersson
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Páll Pétursson 

Håkon Randal 

Heikki Riihijärvi 

Gunvor Schnitler 

Arne Skauge 

Jimmy Stahr 

Reiulf Steen 

Otto Steenholdt 

Jens Steffensen 

Pär Stenbäck 

Ingrid Sundberg 

Ilkka Suominen

Sten Svensson 

Karin Söder 

Peder Sønderby 

Bernhardt Tastesen 

Friðjón Þórðarson 

Pekka Tuominen 

Pirkko Turpeinen 

Ole Gabriel Ueland 

Ola Ullsten 

Lars Werner 

Bengt Wiklund 

Marjatta Väänänen

Stockholm den 29 februari 1984

Karin Söder

Ilkka-Christian Björklund
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REKOM M ENDATION nr 3/1984Nordiska rådet har tillställt 

Nordiska ministerrådet nedan

stående rekommendation angående 

en friare kapitalmarknad

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den 

29 februari 1984 antagit nedanstående rekommendation efter förslag av 

ekonomiska utskottet (A 662/e och A 673/e) med 41 röster mot 31. 1 

medlem avstod från att rösta och 14 medlemmar var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att främja 

ekonomisk och industriell utveckling i Norden genom åtgärder 

för friare kapitalrörelser och valutapolitiskt samarbete samt ini

tiativ som syftar till en friare nordisk aktiemarknad.

De 41 medlemmar, som röstade för rekommendationen, var:

Esko Aho 

Arne Andersson 

Jo Benkow 

Jens Bilgrav-Nielsen 

Johan Buttedahl 

Olafur G. Einarsson 

Rune Gustavsson 

Carl I. Hagen 

Flemming Hansen 

Ivar Hansen 

Karen Thurøe Hansen 

Margit Hansen-Krone 

Elsi Hetemäki-Olander 

Liisa Hilpelå

Tytti Isohookana-Asunmaa 

Olof Jansson 

Karen Højte Jensen 

Gunnel Jonäng 

Hannu Kemppainen 

Agnar Nielsen 

Hans Nyhage

Hans Nyhage 

Helena Pesola 

Per Petersson 

Håkon Randal 

Heikki Riihijärvi 

Gunvor Schnitler 

Arne Skauge 

Jens Steffensen 

Pär Stenbäck 

Ingrid Sundberg 

Ilkka Suominen 

Sten Svensson 

Karin Söder 

Peder Sønderby 

Petter Thomassen 

Friðjón Þórðarson 

Hans Olav Tungesvik 

Ole Gabriel Ueland 

Odd With

Marjatta Väänänen
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De medlemmar som röstade mot rekommendationen var: Georg Anders

son, Lennart Andersson, Margrete Auken, Gunnar Berge, Gro Harlem 

Brundtland, Kaj Bärlund, Bjarne Mørk Eidem, Lahja Exner, Karin Flod

ström, Arne Gadd, Kirsti Kolle Grøndahl, Eiður Guðnason, J. K. Hansen, 

Guðrún Helgadóttir, Paul Jansson, Tyra Johansson, Anker Jørgensen, 

Arvo Kemppainen, Sakari Knuuttila, Hanna Kvanmo, Preben Lange, 

Grethe Lundblad, Astrid Murberg Martinsen, Gunnar Nilsson, Sture 

Palm, Erlendur Patursson, Bernhardt Tastesen, Jimmy Stahr, Pekka Tuo

minen, Pirkko Turpeinen och Lars Werner.

Stefån Benediktsson avstod från att rösta.

Stockholm den 29 februari 1984

Karin Söder

Ilkka-Christian Björklund
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REKOM M ENDATION nr 4/1984Nordiska rådet har tillställt 

Nordiska ministerrådet nedan

stående rekommendation angående 

nordiska mjuka projektinveste

ringslån

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den 

29 februari 1984 antagit nedanstående rekommendation efter förslag av 

ekonomiska utskottet (A 664le) med 64 röster. 1 medlem avstod från att 

rösta och 22 medlemmar var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Ministerråd å utrede mulige 

former for en ordning med nordiske myke prosjektinvesterings- 

lån.

De 64 medlemmar, som röstade för rekommendationen, var:

Esko Aho 

Arne Andersson 

Georg Andersson 

Lennart Andersson 

Margrete Auken 

Stefan Benediktsson 

Jo Benkow 

Gunnar Berge 

Jens Bilgrav-Nielsen 

Johan Buttedahl 

Kaj Bärlund 

Bjarne Mørk Eidem 

Olafur G. Einarsson 

Karin Flodström 

Arne Gadd 

Eidur Gudnason 

Rune Gustavsson 

Flemming Hansen 

Ivar Hansen 

J . K. Hansen 

Karen Thurøe Hansen 

Margit Hansen-Krone 

Guðrún Helgadóttir 

Elsi Hetemäki-Olander

Liisa Hilpelä

Tytti Isohookana-Asunmaa

Olof Jansson

Paul Jansson

Karen Højte Jensen

Tyra Johansson

Gunnel Jonäng

Anker Jørgensen

Hannu Kemppainen

Sakari Knuuttila

Hanna Kvanmo

Preben Lange

Astrid Murberg Martinsen

Helge Adam Møller

Agnar Nielsen

Gunnar Nilsson

Hans Nyhage

Sture Palm

Helena Pesola

Per Petersson

Páll Pétursson

Heikki Riihijärvi

Arne Skauge

Jimmy Stahr
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Otto Steenholdt 

Jens Steffensen 

Ingrid Sundberg 

Sten Svensson 

Karin Söder 

Peder Sønderby 

Bernhardt Tastesen 

Petter Thomassen

Friðjón Þórðarson 

Hans Olav Tungesvik 

Pekka Tuominen 

Pirkko Turpeinen 

Ola Gabriel Ueland 

Ola Ulisten 

Lars Werner 

Marjatta Väänänen

Carl I. Hagen avstod från att rösta.

Stockholm den 29 februari 1984

Karin Söder

Ilkka-Christian Björklund
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REKOM M ENDATION nr 5/1984Nordiska rådet har tillställt 

Nordiska ministerrådet nedan

stående rekommendation angående 

vidareutveckling av Nordiska 

investeringsbankens regional

låneordning

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den 

29 februari 1984 antagit nedanstående rekommendation efter förslag av 

ekonomiska utskottet (B 48/e) med 58 röster mot 1. 28 medlemmar var 

frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Ministerråd å vedta en vide

reutvikling av Nordisk Investeringsbanks regionallåneordning i 

samsvar med ministerrådsforslag B 48/e.

De 58 medlemmar, som röstade för rekommendationen, var:

Esko Aho 

Arne Andersson 

Lennart Andersson 

Margrete Auken 

Stefán Benediktsson 

Jo Benkow 

Gunnar Berge 

Jens Bilgrav-Nielsen 

Johan Buttedahl 

Kaj Bärlund 

Bjarne Mørk Eidem 

Olafur G. Einarsson 

Karin Flodström 

Arne Gadd 

Eiöur Gudnason 

Rune Gustavsson 

Flemming Hansen 

J . K. Hansen 

Karen Thurøe Hansen 

Margit Hansen-Krone 

Guðrún Helgadóttir 

Elsi Hetemäki-Olander 

Liisa Hilpelå

Olof Jansson

Paul Jansson

Karen Højte Jensen

Tyra Johansson

Gunnel Jonäng

Anker Jørgensen

Arvo Kemppainen

Sakari Knuuttila

Preben Lange

Grethe Lundblad

Astrid Murberg Martinsen

Helge Adam Møller

Agnar Nielsen

Gunnar Nilsson

Hans Nyhage

Sture Palm

Helena Pesola

Per Petersson

Páll Pétursson

Heikki Riihijärvi

Arne Skauge

Jimmy Stahr

Otto Steenholdt
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Jens Steffensen 

Ingrid Sundberg 

Sten Svensson 

Karin Söder 

Peder Sønderby 

Petter Thomassen

Friðjón Pórðarson 

Hans Olav Tungesvik 

Pekka Tuominen 

Pirkko Turpeinen 

Ole Gabriel Ueland 

Ola Ullsten

Den medlem, som röstade mot rekommendationen, var Carl I. Hagen.

Stockholm den 29 februari 1984

Karin Söder

Ilkka-Christian Björklund
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REKOM M ENDATION nr 6/1984Nordiska rådet har tillställt 

Nordiska ministerrådet nedan

stående rekommendation angående 

Nordkalottsamarbetet

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den 

29 februari 1984 antagit nedanstående rekommendation efter förslag av 

ekonomiska utskottet (B 49/e) med 63 röster. 24 medlemmar var frånva

rande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Ministerråd å forsterke og 

videreutvikle Nordkalottsamarbeidet, vesentlig i samsvar med 

retningslinjene som trekkes opp i ministerrådsforslag B 49/e.

De 63 medlemmar, som röstade för rekommendationen, var:

Esko Aho 

Arne Andersson 

Georg Andersson 

Lennart Andersson 

Margrete Auken 

Stefån Benediktsson 

Jo Benkow 

Gunnar Berge 

Johan Buttedahl 

Kaj Bärlund 

Bjarne Mørk Eidem 

Ólafur G. Einarsson 

Lahja Exner 

Karin Flodström 

Arne Gadd 

Eidur Gudnason 

Rune Gustavsson 

Carl I. Hagen 

Flemming Hansen 

J. K. Hansen 

Karen Thurøe Hansen 

Margit Hansen-Krone 

Gudrún Helgadóttir 

Elsi Hetemäki-Olander 

Liisa Hilpelä

Olof Jansson 

Paul Jansson 

Karen Højte Jensen 

Tyra Johansson 

Gunnel Jonäng 

Anker Jørgensen 

Arvo Kemppainen 

Hannu Kemppainen 

Sakari Knuuttila 

Preben Lange 

Grethe Lundblad 

Astrid Murberg Martinsen 

Helge Adam Møller 

Agnar Nielsen 

Gunnar Nilsson 

Hans Nyhage 

Sture Palm 

Erlendur Patursson 

Helena Pesola 

Per Petersson 

Páll Pétursson 

Heikki Riihijärvi 

Gunvor Schnitler 

Arne Skauge 

Reiulf Steen

26—30-332 Nordiska rådet Del 2
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Otto Steenholdt 

Jens Steffensen 

Ingrid Sundberg 

Sten Svensson 

Karin Söder 

Petter Thomassen 

Friðjón Þórðarson

Hans Olav Tungesvik 

Pekka Tuominen 

Pirkko Turpeinen 

Ole Gabriel Ueland 

Ola Ullsten 

Marjatta Väänänen

Stockholm den 29 februari 1984

Karin Söder

Ilkka-Christian Björklund
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REKOM M ENDATION nr 7/1984Nordiska rådet har tillställt 

Nordiska ministerrådet nedan

stående rekommendation angående 

kontroll av nordiska projekt

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den 

29 februari 1984 antagit nedanstående rekommendation efter förslag av 

ekonomiska utskottet (A 677/e) med 64 röster. 23 medlemmar var frånva

rande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Ministerråd å sette iverk 

tiltak for å få istand en mer effektiv kontroll av sin prosjektvirk- 

somhet.

De 64 medlemmar, som röstade för rekommendationen, var:

Esko Aho 

Arne Andersson 

Georg Andersson 

Lennart Andersson 

Margrete Auken 

Stefån Benediktsson 

Jo Benkow 

Gunnar Berge 

Johan Buttedahl 

Kaj Bärlund 

Bjarne Mørk Eidem 

Olafur G. Einarsson 

Lahja Exner 

Karin Flodström 

Arne Gadd 

Eiður Gudnason 

Rune Gustavsson 

Carl I. Flagen 

Flemming Hansen 

J . K. Hansen 

Karen Thurøe Hansen 

Margit Hansen-Krone 

Gudrún Helgadóttir 

Elsi Hetemäki-Olander 

Liisa Hilpelä

Tytti Isohookana-Asunmaa 

Olof Jansson 

Paul Jansson 

Karen Højte Jensen 

Tyra Johansson 

Gunnel Jonäng 

Anker Jørgensen 

Arvo Kemppainen 

Hannu Kemppainen 

Sakari Knuuttila 

Preben Lange 

Grethe Lundblad 

Astrid Murberg Martinsen 

Helge Adam Møller 

Gunnar Nilsson 

Hans Nyhage 

Sture Palm 

Erlendur Patursson 

Helena Pesola 

Per Petersson 

Påll Pétursson 

Heikki Riihijärvi 

Gunvor Schnitler 

Jimmy Stahr 

Reiulf Steen
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Otto Steenholdt 

Jens Steffensen 

Ingrid Sundberg 

Sten Svensson 

Karin Söder 

Bernhardt Tastesen 

Petter Thomassen

Friðjón Pórðarson 

Hans Olav Tungesvik 

Pekka Tuominen 

Pirkko Turpeinen 

Ole Gabriel Ueland 

Odd With

Marjatta Väänänen

Stockholm den 29 februari 1984

Karin Söder

Ilkka-Christian Björklund
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REKOM M ENDATION nr 8/1984Nordiska rådet har tillställt 

Nordiska ministerrådet nedan

stående rekommendation angående 

förbättrade förhållanden för de 

genom trafikolyckor hjärnskadades 

ställning

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den 1 

mars 1984 antagit nedanstående rekommendation efter förslag av social- 

och miljöutskottet (A 632/s) med 60 röster. 27 medlemmar var frånva

rande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att

1. företa en utredning av de genom olyckor i trafiken hjärnska

dades livssituation, omfattande arbetslivet, den sociala situa

tionen, inkomstnivån, rehabiliteringsmöjligheterna och famil

jelivet. Som ett första steg i en sådan utredning bör resultaten 

av eventuellt redan befintliga eller pågående nationella under

sökningar inom området kartläggas,

2. på grundval av denna utredning föreslå åtgärder på nordiskt 

och nationellt plan i syfte att förbättra de genom trafikolyckor 

hjärnskadades ställning.

De 60 medlemmar, som röstade för rekommendationen, var:

Georg Andersson 

Lennart Andersson 

Margrete Auken 

Stefän Benediktsson 

Gunnar Berge 

Jens Bilgrav-Nielsen 

Kaj Bärlund 

Bjarne Mørk Eidem 

Karl-Gunnar Fagerholm 

Kirsti Kolle Grøndahl 

Eidur Gudnason 

Rune Gustavsson 

Flemming Hansen 

Ivar Hansen 

Karen Thurøe Hansen 

Margit Hansen-Krone

Ole Henriksen 

Liisa Hilpelä 

Siri Häggmark 

Karl-Erik Häll 

Tytti Isohookana-Asunmaa 

Olof Jansson 

Paul Jansson 

Egon Jensen 

Karen Højte Jensen 

Tyra Johansson 

Anna-Liisa Jokinen 

Riitta Järvisalo-Kanerva 

Anker Jørgensen 

Antti Kalliomäki 

Hannu Kemppainen 

Hanna Kvanmo
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Grethe Lundblad 

Astrid Murberg Martinsen 

Peter Muurman 

Helge Adam Møller 

Inge Fischer Møller 

Gunnar Nilsson 

Tore Nilsson 

Odvar Nordli 

Sture Palm 

Helena Pesola 

Heikki Riihijärvi 

Gunvor Schnitler 

Pétur Sigurðsson 

Reiulf Steen

Jens Steffensen 

Pär Stenbäck 

Sten Svensson 

Karin Söder 

Peder Sønderby 

Bernhardt Tastesen 

Friðjón Þórðarson 

Hans Olav Tungesvik 

Pirkko Turpeinen 

Ole Gabriel Ueland 

Ola Ullsten 

Bengt Wiklund 

Odd With

Marjatta Wäänänen

Stockholm den 1 mars 1984

Karin Söder

Ilkka-Christian Björklund
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REKOM M ENDATION nr 9/1984Nordiska rådet har tillställt 

Nordiska ministerrådet nedan

stående rekommendation angående 

handlingsprogram mot narkotika

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den 1 

mars 1984 antagit nedanstående rekommendation efter förslag av social- 

och miljöutskottet (A 652/s) med 69 röster mot 5. 13 medlemmar var 

frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet 

att utarbeta ett gemensamt nordiskt handlingsprogram mot narko

tika och

att utreda förutsättningarna för ett gemensamt data- och informa

tionssystem med sikte på att få ett bättre beslutsunderlag för att 

bekämpa narkotikasituationen.

De 69 medlemmar, som röstade för rekommendationen, var:

Georg Andersson

Lennart Andersson

Jo Benkow

Gunnar Berge

Jens Bilgrav-Nielsen

Kaj Bärlund

Olafur G. Einarsson

Karl-Gunnar Fagerholm

Arne Gadd

Kirsti Kolle Grøndahl

Eiður Guðnason

Rune Gustavsson

Flemming Hansen

Ivar Hansen

Karen Thurøe Hansen

Margit Hansen-Krone

Guðrún Helgadóttir

Elsi Hetemäki-Olander

Liisa Hilpelä

Siri Häggmark

Tytti Isohookana-Asunmaa

Olof Jansson

Paul Jansson 

Egon Jensen 

Karen Højte Jensen 

Tyra Johansson 

Anna-Liisa Jokinen 

Gunnel Jonäng 

Riitta Järvisalo-Kanerva 

Anker Jørgensen 

Antti Kalliomäki 

Hannu Kemppainen 

Sakari Knuuttila 

Grethe Lundblad 

Astrid Murberg Martinsen 

Peter Muurman 

Helge Adam Møller 

Inge Fischer Møller 

Agnar Nielsen 

Gunnar Nilsson 

Tore Nilsson 

Odvar Nordli 

Hans Nyhage 

Sture Palm
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Erlendur Patursson 

Robert Pedersen 

Helena Pesola 

Per Petersson 

Påll Pétursson 

Håkon Randal 

Heikki Riihijärvi 

Gunvor Schnitler 

Pétur Sigurdsson 

Arne Skauge 

Reiulf Steen 

Otto Steenholdt 

Jens Steffensen

Pär Stenbäck 

Ilkka Suominen 

Sten Svensson 

Karin Söder 

Peder Sønderby 

Bernhardt Tastesen 

Petter Thomassen 

Friðjón Þórðarson 

Ole Gabriel Ueland 

Ola Ullsten 

Bengt Wiklund 

Odd With

De medlemmar, som röstade mot rekommendationen, var: Margrete 

Auken, Stefán Benediktsson, Ole Henriksen, Hanna Kvanmo och Pirkko 

Turpeinen.

Stockholm den 1 mars 1984

Karin Söder

Ilkka-Christian Björklund
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REKOM M ENDATION nr 10/1984Nordiska rådet har tillställt 

Nordiska ministerrådet nedan

stående rekommendation angående 

beräkning av naturresurser

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den 1 

mars 1984 antagit nedanstående rekommendation efter förslag av social- 

och miljöutskottet (A 657/s) med 58 röster. 29 medlemmar var frånva

rande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att vidtaga 

åtgärder i syfte att åstadkomma en gemensam nordisk beskriv

ningsmodell för naturresurser.

De 58 medlemmar, som röstade för rekommendationen, var:

Georg Andersson

Lennart Andersson

Margrete Auken

Stefän Benediktsson

Jo Benkow

Gunnar Berge

Jens Bilgrav-Nielsen

Kaj Bärlund

Olafur G. Einarsson

Karl-Gunnar Fagerholm

Arne Gadd

Kirsti Kolle Grøndahl

Eiður Guðnason

Rune Gustavsson

Flemming Hansen

Margit Hansen-Krone

Gudrún Helgadóttir

Elsi Hetemäki-Olander

Siri Häggmark

Tytti Isohookana-Asunmaa

Tyra Johansson

Anna-Liisa Jokinen

Gunnel Jonäng

Riitta J ärvisalo-Kanerva

Anker Jørgensen

Antti Kalliomäki 

Hannu Kemppainen 

Sakari Knuuttila 

Hanna Kvanmo 

Grethe Lundblad 

Peter Muurman 

Helge Adam Møller 

Inge Fischer Møller 

Agnar Nielsen 

Gunnar Nilsson 

Tore Nilsson 

Odvar Nordli 

Hans Nyhage 

Sture Palm 

Robert Pedersen 

Helena Pesola 

Håkon Randal 

Pétur Sigurdsson 

Arne Skauge 

Reiulf Steen 

Otto Steenholdt 

Jens Steffensen 

Pär Stenbäck 

Sten Svensson 

Karin Söder



2186 Rekom m endation 10/1984

Peder Sønderby 

Bernhardt Tastesen 

Petter Thomassen 

Friðjón Þórðarson

Pirkko Turpeinen 

Ola Ullsten 

Bengt Wiklund 

Marjatta Väänänen

Stockholm den 1 mars 1984

Karin Söder

Ilkka-Christian Björklund
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REKOM M ENDATION nr 11/1984Nordiska rådet har tillställt 

de nordiska ländernas regering

ar nedanstående rekommenda

tion angående förstärkt social

medicinsk insats

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den 1 

mars 1984 antagit nedanstående rekommendation efter förslag av social- 

och miljöutskottet (A 669/s) med 66 röster. 21 medlemmar var frånva

rande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar de nordiska ländernas regeringar 

att kunskapsområdet socialmedicin som en del av samhällsmedi- 

cinen får en starkare ställning i såväl grundutbildningen som i 

efter- och vidareutbildningen av hälso- och sjukvårdspersonal.

De 66 medlemmar, som röstade för rekommendationen, var:

Georg Andersson

Lennart Andersson

Margrete Auken

Stefån Benediktsson

Jo Benkow

Gunnar Berge

Jens Bilgrav-Nielsen

Johan Buttedahl

Kaj Bärlund

Olafur G. Einarsson

Karl-Gunnar Fagerholm

Kirsti Kolle Grøndahl

Eiður Guðnason

Rune Gustavsson

Flemming Hansen

Ivar Hansen

Margit Hansen-Krone

Gudrún Helgadóttir

Elsi Hetemäki-Olander

Liisa Hilpelä

Siri Häggmark

Tytti Isohookana-Asunmaa

Paul Jansson

Egon Jensen

Tyra Johansson

Anna-Liisa Jokinen

Gunnel Jonäng

Riitta Järvisalo-Kanerva

Anker Jørgensen

Antti Kalliomäki

Hannu Kemppainen

Sakari Knuuttila

Hanna Kvanmo

Grethe Lundblad

Astrid Murberg Martinsen

Peter Muurman

Helge Adam Møller

Inge Fischer Møller

Agnar Nielsen

Gunnar Nilsson

Tore Nilsson

Odvar Nordli

Hans Nyhage

Sture Palm

Helena Pesola

Robert Pedersen
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Håkon Randal 

Heikki Riihijärvi 

Pétur Sigurdsson 

Reiulf Steen 

Otto Steenholdt 

Jens Steffensen 

Pär Stenbäck 

Ilkka Suominen 

Sten Svensson 

Karin Söder

Peder Sønderby 

Bernhardt Tastesen 

Friðjón Þórðarson 

Pekka Tuominen 

Pirkko Turpeinen 

Ole Gabriel Ueland 

Ola Ullsten 

Bengt Wiklund 

Odd With

Marjatta Väänänen

Stockholm den 1 mars 1984

Karin Söder

Ilkka-Christian Björklund
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REKOM M ENDATION nr 12/1984Nordiska rådet har tillställt 

Nordiska ministerrådet nedan

stående rekommendation angående 

handlingsprogram för läkemedels

registrering

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den 1 

mars 1984 antagit nedanstående rekommendation efter förslag av social- 

och miljöutskottet (A 67l/s) med 59 röster. 28 medlemmar var frånva

rande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att låta ut

arbeta ett handlingsprogram för läkemedelsregistrering.

De 59 medlemmar, som röstade för rekommendationen, var:

Georg Andersson 

Lennart Andersson 

Margrete Auken 

Stefån Benediktsson 

Jo Benkow 

Gunnar Berge 

Jens Bilgrav-Nielsen 

Johan Buttedahl 

Olafur G. Einarsson 

Karl-Gunnar Fagerholm 

Kirsti Kolle Grøndahl 

Eiður Guðnason 

Rune Gustavsson 

Ivar Hansen 

Margit Hansen-Krone 

Gudrun Helgadóttir 

Elsi Hetemäki-Olander 

Liisa Hilpelä 

Siri Häggmark 

Tytti Isohookana-Asunmaa 

Paul Jansson 

Egon Jensen 

Tyra Johansson 

Anna-Liisa Jokinen 

Gunnel Jonäng

Riitta Järvisalo-Kanerva

Anker Jørgensen

Antti Kalliomäki

Hannu Kemppainen

Sakari Knuuttila

Astrid Murberg Martinsen

Inge Fischer Møller

Agnar Nielsen

Gunnar Nilsson

Tore Nilsson

Odvar Nordli

Hans Nyhage

Helena Pesola

Håkon Randal

Heikki Riihijärvi

Pétur Sigurösson

Reiulf Steen

Otto Steenholdt

Jens Steffensen

Pär Stenbäck

Ilkka Suominen

Sten Svensson

Karin Söder

Peder Sønderby

Bernhardt Tastesen
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Petter Thomassen 

Friðjón Pórðarson 

Pekka Tuominen 

Pirkko Turpeinen 

Ole Gabriel Ueland

Ola Ullsten 

Bengt Wiklund 

Odd With

Marjatta Väänänen

Stockholm den 1 mars 1984

Karin Söder

Ilkka-Christian Björklund
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REKOM M ENDATION Nr 13/1984Nordiska rådet har tillställt 

Nordiska ministerrådet nedan

stående rekommendation angående 

samarbetsprogram på arbetsmiljö

området

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den 1 

mars 1984 antagit nedanstående rekommendation efter förslag av social- 

och miljöutskottet (B 5 l/s) med 53 röster. 34 medlemmar var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska minsterrådet att med be

aktande av de synpunkter, inte minst vad gäller jämställdhet och 

arbetstider, som framförts av Nordiska rådet antaga ett reviderat 

program för samarbete i arbetsmiljöfrågor samt att kontinuerligt 

och i fortlöpande kontakt med Nordiska rådet och arbetsmarkna

dens parter vidareutveckla och fördjupa det nordiska arbetsmiljö

samarbetet.

De 53 medlemmar, som röstade för rekommendationen, var:

Esko Almgren 

Georg Andersson 

Lennart Andersson 

Margrete Auken 

Stefan Benediktsson 

Jo Benkow 

Gunnar Berge 

Kaj Bärlund 

Karl-Gunnar Fagerholm 

Arne Gadd 

Eiður Guðnason 

Rune Gustavsson 

Flemming Hansen 

Margit Hansen-Krone 

Guðrún Helgadóttir 

Elsi Hetemäki-Olander 

Liisa Hilpelä 

Siri Häggmark 

Paul Jansson 

Tyra Johansson 

Anna-Liisa Jokinen

Riitta Järvisalo-Kanerva 

Anker Jørgensen 

Antti Kalliomäki 

Sakari Knuuttila 

Hanna Kvanmo 

Grethe Lundblad 

Astrid Murberg Martinsen 

Helge Adam Møller 

Agnar Nielsen 

Gunnar Nilsson 

Tore Nilsson 

Hans Nyhage 

Sture Palm 

Erlendur Patursson 

Robert Pedersen 

Helena Pesola 

Påll Pétursson 

Håkon Randal 

Gunvor Schnitler 

Otto Steenholdt 

Jens Steffensen
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Sten Svensson 

Karin Söder 

Peder Sønderby 

Bernhardt Tastesen 

Friðjón Pórðarson 

Ole Gabriel Ueland

Ola Ullsten 

Lars Werner 

Bengt Wiklund 

Odd With

Marjatta Väänänen

Stockholm den 1 mars 1984

Karin Söder

Ilkka-Christian Björklund
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REKOM M ENDATION nr 14/1984Nordiska rådet har tillställt 

Nordiska ministerrådet nedan

stående rekommendation angående

reviderad överenskommelse om 

förmåner vid arbetslöshet

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den 1 

mars 1984 antagit nedanstående rekommendation efter förslag av social- 

och miljöutskottet (B 52/s) med 55 röster. 32 medlemmar var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att anta en 

reviderad överenskommelse om förmåner vid arbetslöshet med 

de förändringar som social- och miljöutskottet föreslagit.

De 55 medlemmar, som röstade för rekommendationen, var:

Georg Andersson 

Lennart Andersson 

Margrete Auken 

Jo Benkow 

Gunnar Berge 

Johan Buttedahl 

Kaj Bärlund 

Ólafur G. Einarsson 

Karl-Gunnar Fagerholm 

Eiður Guðnason 

Rune Gustavsson 

Flemming Hansen 

Guttorm Hansen 

Margit Hansen-Krone 

Guðrún Helgadóttir 

Elsi Hetemäki-Olander 

Liisa Hilpelä 

Siri Häggmark 

Karl-Erik Häll 

Tytti Isohookana-Asunmaa 

Paul Jansson 

Karen Højte Jensen 

Tyra Johansson 

Anna-Liisa Jokinen 

Gunnel Jonäng

Antti Kalliomäki 

Hanna Kvanmo 

Preben Lange 

Paavo Lipponen 

Grethe Lundblad 

Astrid Murberg Martinsen 

Peter Muurman 

Helge Adam Møller 

Inge Fischer Møller 

Tore Nilsson 

Hans Nyhage 

Sture Palm 

Helena Pesola 

Per Petersson 

Páll Pétursson 

Håkon Randal 

Heikki Riihijärvi 

Gunvor Schnitler 

Arne Skauge 

Otto Steenholdt 

Karin Söder 

Peder Sønderby 

Bernhardt Tastesen 

Petter Thomassen 

Friðjón Pórðarson
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Pekka Tuominen 

Pirkko Turpeinen 

Ola Ullsten

Bengt Wiklund 

Marjatta Väänänen

Stockholm den 1 mars 1984

Karin Söder

Ilkka-Christian Björklund
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REKOM M ENDATION nr 15/1984Nordiska rådet har tillställt 

Nordiska ministerrådet nedan

stående rekommendation angående 

arbetsformerna i det nordiska 

samarbetet

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den 1 

mars 1984 antagit nedanstående rekommendation efter förslag av juridiska 

utskottet (A 676/j) med 73 röster. 14 medlemmar var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd opfordrer Nordisk Ministerråd til inden den 1. septem

ber 1984 at fremlægge de forslag vedrørende ministerrådets virk

somhed, som udredningen om samarbejdsformerne i nordisk 

samarbejde (NU 1983:9) giver anledning til.

De 73 medlemmar, som röstade för rekommendationen, var:

Georg Andersson 

Lennart Andersson 

Stefan Benediktsson 

Jo Benkow 

Gunnar Berge 

Jens Bilgrav-Nielsen 

Johan Buttedahl 

Kaj Bärlund 

Bjarne Mørk Eidem 

Olafur G. Einarsson 

Karl-Gunnar Fagerholm 

Arne Gadd 

Kirsti Kolle Grøndahl 

Eidur Gudnason 

Rune Gustavsson 

Carl I. Hagen 

Flemming Hansen 

Karen Thurøe Hansen 

Margit Hansen-Krone 

Guðrún Helgadóttir 

Elsi Hetemäki-Olander 

Liisa Hilpelä 

Siri Häggmark 

Karl-Erik Häll

Tytti Isohookana-Asunmaa 

Olof Jansson 

Paul Jansson 

Karen Højte Jensen 

Tyra Johansson 

Anna-Liisa Jokinen 

Gunnel Jonäng 

Anker Jørgensen 

Antti Kalliomäki 

Timo Kietäväinen 

Hanna Kvanmo 

Paavo Lipponen 

Grethe Lundblad 

Astrid Murberg Martinsen 

Peter Muurman 

Inge Fischer Møller 

Agnar Nielsen 

Gunnar Nilsson 

Tore Nilsson 

Hans Nyhage 

Saara-Maria Paakkinen 

Sture Palm 

Helena Pesola 

Per Petersson
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Påll Pétursson 

Håkon Randal 

Heikki Riihijärvi 

Gunvor Schnitler 

Pétur Sigurdsson 

Arne Skauge 

Reiulf Steen 

Otto Steenholdt 

Jens Steffensen 

Pär Stenbäck 

Sten Svensson 

Karin Söder 

Peder Sønderby

Bernhardt Tastesen 

Petter Thomassen 

Friðjón Þórðarson 

Hans Olav Tungesvik 

Pekka Tuominen 

Pirkko Turpeinen 

Ole Gabriel Ueland 

Ola Ullsten 

Lars Werner 

Bengt Wiklund 

Odd With

Marjatta Väänänen

Stockholm den 1 mars 1984

Karin Söder

Ilkka-Christian Björklund
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REKOM M ENDATION nr 16/1984Nordiska rådet har tillställt 

Nordiska ministerrådet nedan

stående rekommendation angående 

reviderat samarbetsprogram på 

konsumentområdet

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den 1 

mars 1984 antagit nedanstående rekommendation efter förslag av juridiska 

utskottet (B 50/j) med 65 röster. 22 medlemmar var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Ministerråd at vedtage et 

revideret samarbejdsprogram på konsumentområdet under hen

syntagen til de synspunkter og præciseringer, som Nordisk Råds 

juridiske udvalg har udtrykt i sin betænkning af 24. januar 1984 

over ministerådsforslag B 50/j.

De 65 medlemmar, som röstade för rekommendationen, var:

Georg Andersson 

Lennart Andersson 

Stefan Benediktsson 

Gunnar Berge 

Jens Bilgrav-Nielsen 

Johan Buttedahl 

Bjarne Mørk Eidem 

Ólafur G. Einarsson 

Karl-Gunnar Fagerholm 

Arne Gadd 

Kirsti Kolle Grøndahl 

Eidur Gudnason 

Rune Gustavsson 

Flemming Hansen 

Ivar Hansen 

Karen Thurøe Hansen 

Margit Hansen-Krone 

Gudrun Helgadóttir 

Elsi Hetemäki-Olander 

Liisa Hilpelä 

Siri Häggmark 

Karl-Erik Häll 

Tytti Isohookana-Asunmaa

Olof Jansson

Paul Jansson

Karen Højte Jensen

Tyra Johansson

Anna-Liisa Jokinen

Gunnel Jonäng

Anker Jørgensen

Antti Kalliomäki

Timo Kietäväinen

Hanna Kvanmo

Grethe Lundblad

Astrid Murberg Martinsen

Peter Muurman

Helge Adam Møller

Inge Fischer Møller

Agnar Nielsen

Tore Nilsson

Hans Nyhage

Saara-Maria Paakkinen

Sture Palm

Helena Pesola

Per Petersson

Páll Pétursson
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Håkon Randal 

Heikki Riihijärvi 

Gunvor Schnitler 

Arne Skauge 

Reiulf Steen 

Otto Steenholdt 

Jens Steffensen 

Pär Stenbäck 

Sten Svensson 

Karin Söder

Peder Sønderby 

Bernhardt Tastesen 

Friðjón Þórðarson 

Hans Olav Tungesvik 

Pekka Tuominen 

Pirkko Turpeinen 

Ola Ullsten 

Lars Werner 

Bengt Wiklund

Stockholm den 1 mars 1984

Karin Söder

Ilkka-Christian Björklund
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REKOM M ENDATION nr 17/1984Nordiska rådet har tillställt 

Nordiska ministerrådet nedan

stående rekommendation angående

genomförande av forskningsutrednings- 

och upplysningsarbete inom gällande 

lagar rörande homosexuella

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den 1 

mars 1984 antagit nedanstående rekommendation efter förslag av juridiska 

utskottet (A 655/j) med 61 röster mot 7. 5 medlemmar avstod från att rösta 

och 14 medlemmar var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd rekommanderer Nordisk Ministerråd inden for de 

gældende loves rammer i de enkelte nordiske lande at gennem

føre forsknings-, udrednings- og oplysningsarbejde vedrørende 

homoseksuelles stilling i de nordiske lande samt at undersøge 

mulighederne for at ophæve lovgivning, som diskriminerer homo

seksuelle, og for gennem lovgivning at fremme homoseksuelles 

ligestilling og beskyttelse mod forskelsbehandling.

De 61 medlemmar, som röstade för rekommendationen, var:

Georg Andersson 

Lennart Andersson 

Margrete Auken 

Stefån Benediktsson 

Jo Benkow 

Gunnar Berge 

Jens Bilgrav-Nielsen 

Johan Buttedahl 

Bjarne Mørk Eidem 

Ólafur G. Einarsson 

Karl-Gunnar Fagerholm 

Arne Gadd 

Kirsti Koile Grøndahl 

Eiður Guðnason 

Margit Hansen-Krone 

Elsi Hetemäki-Olander 

Liisa Hilpelä 

Siri Häggmark 

Karl-Erik Häll

Tytti Isohookana-Asunmaa 

Olof Jansson 

Paul Jansson 

Karen Højte Jensen 

Tyra Johansson 

Anna-Liisa Jokinen 

Gunnel Jonäng 

Anker Jørgensen 

Antti Kalliomäki 

Timo Kietäväinen 

Hanna Kvanmo 

Preben Lange 

Paavo Lipponen 

Grethe Lundblad 

Astrid Murberg Martinsen 

Peter Muurman 

Helge Adam Møller 

Inge Fischer Møller 

Gunnar Nilsson
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Hans Nyhage 

Saara-Maria Paakkinen 

Sture Palm 

Helena Pesola 

Per Petersson 

Håkon Randal 

Gunvor Schnitler 

Arne Skauge 

Reiulf Steen 

Otto Steenholdt 

Pär Stenbäck 

Sten Svensson

Karin Söder 

Peder Sønderby 

Bernhardt Tastesen 

Petter Thomassen 

Friðjón Þórbarson 

Pekka Tuominen 

Pirkko Turpeinen 

Ola Ullsten 

Lars Werner 

Bengt Wiklund 

Marjatta Väänänen

De medlemmar, som röstade mot rekommendationen, var Carl I. Ha

gen, Agnar Nielsen, Tore Nilsson, Heikki Riihijärvi, Jens Steffensen, 

Hans Olav Tungesvik och Odd With.

Rune Gustavsson, Flemming Hansen, Ivar Hansen, Karen Thurøe Han

sen och Påll Pétursson avstod från att rösta.

Stockholm den 1 mars 1984

Karin Söder

Ilkka-Christian Björklund
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REKOM M ENDATION nr 18/1984Nordiska rådet har tillställt 

de nordiska ländernas regering

ar nedanstående rekommenda

tion angående samarbete inom 

FN och andra internationella 

organ rörande homosexuellas 

mänskliga rättigheter

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den 1 

mars 1984 antagit nedanstående rekommendation efter förslag av juridiska 

utskottet (A 655/j) med 65 röster mot 3. 4 medlemmar avstod från att rösta 

och 15 var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordisk Råd opfordrer de nordiske landes regeringer til inden for 

FN og andre internationale organer at samarbejde i spørgsmål, 

som berører homoseksuelles menneskerettigheder, med henblik 

på at hindre diskriminering.

De 65 medlemmar, som röstade för rekommendationen, var:

Georg Andersson 

Lennart Andersson 

Margrete Auken 

Stefån Benediktsson 

Jo Benkow 

Gunnar Berge 

Jens Bilgrav-Nielsen 

Johan Buttedahl 

Bjarne Mørk Eidem 

Ólafur G. Einarsson 

Karl-Gunnar Fagerholm 

Arne Gadd 

Kirsti Kolle Grøndahl 

Eiður Gudnason 

Car! I. Hagen 

Flemming Hansen 

Margit Hansen-Krone 

Elsi Hetemäki-Olander 

Liisa Hilpelä 

Siri Häggmark 

Karl-Erik Häll

Tytti Isohookana-Asunmaa 

Olof Jansson 

Paul Jansson 

Karen Højte Jensen 

Anna-Liisa Jokinen 

Tyra Johansson 

Gunnel Jonäng 

Anker Jørgensen 

Antti Kalliomäki 

Timo Kietäväinen 

Hanna Kvanmo 

Preben Lange 

Paavo Lipponen 

Grethe Lundblad 

Astrid Murberg Martinsen 

Peter Muurman 

Helge Adam Møller 

Inge Fischer Møller 

Gunnar Nilsson 

Hans Nyhage 

Saara-Maria Paakkinen
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Sture Palm 

Helena Pesola 

Per Petersson 

Håkon Randal 

Gunvor Schnitler 

Arne Skauge 

Reiulf Steen 

Otto Steenholdt 

Jens Steffensen 

Pär Stenbäck 

Sten Svensson 

Karin Söder

Peder Sønderby 

Bernhardt Tastesen 

Petter Thomassen 

Hans Olav Tungesvik 

Pekka Tuominen 

Pirkko Turpeinen 

Ola Ullsten 

Lars Werner 

Bengt Wiklund 

Odd With

Marjatta Väänänen

De medlemmar, som röstade mot rekommendationen, var Agnar Niel

sen, Tore Nilsson och Heikki Riihijärvi.

Rune Gustavsson, Ivar Hansen, Karen Thurøe Hansen och Påll Péturs

son avstod från att rösta.

Stockholm den 1 mars 1984

Karin Söder

Ilkka-Christian Björklund
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REKOM M ENDATION  nr 19/1984Nordiska rådet har tillställt 

Nordiska ministerrådet nedan

stående rekommendation angående 

ökad harmonisering av transport

politiken i Norden

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den 2 

mars 1984 antagit nedanstående rekommendation efter förslag av trafikut

skottet (A 638/t) med 53 röster. 34 medlemmar var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att snarast 

tillställa rådet en sammanställning över gällande riktlinjer för de 

nordiska ländernas trafik- och transportpolitik för att skapa un

derlag för framtida överväganden om ytterligare harmonisering 

av transportpolitiken i Norden.

De 53 medlemmar, som röstade för rekommendationen, var:

Arne Andersson

Margrete Auken

Stefan Benediktsson

Jo Benkow

Gunnar Berge

Kaj Bärlund

Bjarne Mørk Eidem

Karin Flodström

Arne Gadd

Kirsti Kolle G rønda hl

Eiður Gudnason

Flemming Hansen

Margit Hansen-Krone

Guðrún Helgadóttir

Ole Henriksen

Elsi Hetemäki-Olander

Liisa Hilpelä

Karl-Erik Häll

Tytti Isohookana-Asunmaa

Olof Jansson

Paul Jansson

Egon Jensen

Tyra Johansson

Anna-Liisa Jokinen

Elver Jonsson

Gunnel Jonäng

Riitta Järvisalo-Kanerva

Anker Jørgensen

Antti Kalliomäki

Timo Kietäväinen

Hanna Kvanmo

Paavo Lipponen

Astrid Murberg Martinsen

Peter Muurman

Hans Nyhage

Saara-Maria Paakkinen

Sture Palm

Seppo Pelttari

Helena Pesola

Per Petersson

Håkon Randal

Gunvor Schnitler

Otto Steenholdt

Jens Steffensen

Sten Svensson

Karin Söder
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Petter Thomassen 

Pekka Tuominen 

Pirkko Turpeinen 

Ole Gabriel Ueland

Bengt Wiklund 

Odd With

Marjatta Väänänen

Stockholm den 2 mars 1984

Karin Söder

Ilkka-Christian Björklund
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REKOM M ENDATION nr 20/1984Nordiska rådet har tillställt 

Nordiska ministerrådet nedan

stående rekommendation angående 

samarbete rörande turistguider

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den 2 

mars 1984 antagit nedanstående rekommendation efter förslag av trafikut

skottet (A 667/t) med 54 röster. 33 medlemmar var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet

1. att utreda möjligheterna att införa likartade bestämmelser för 

utbildning av turistguider i de nordiska länderna,

2. att verka för att man i det nordiska trafiklagstiftningssamarbe- 

tet tillvaratar turistguidernas trafiksäkerhet och arbetsmiljö.

De 54 medlemmar, som röstade för rekommendationen, var:

Arne Andersson

Margrete Auken

Stefan Benediktsson

Jo Benkow

Gunnar Berge

Kaj Bärlund

Bjarne Mørk Eidem

Olafur G. Einarsson

Karin Flodström

Arne Gadd

Kirsti Kolle Grøndahl

Eiður Guðnason

Flemming Hansen

Ivar Hansen

Margit Hansen-Krone

Guðrún Helgadóttir

Ole Henriksen

Elsi Hetemäki-Olander

Liisa Hilpelä

Karl-Erik Häll

Tytti Isohookana-Asunmaa

Olof Jansson

Paul Jansson

Egon Jensen

Tyra Johansson

Anna-Liisa Jokinen

Elver Jonsson

Gunnel Jonäng

Riitta Järvisalo-Kanerva

Hanna Kvanmo

Antti Kalliomäki

Paavo Lipponen

Astrid Murberg Martinsen

Peter Muurman

Helge Adam Møller

Gunnar Nilsson

Hans Nyhage

Saara-Maria Paakkinen

Sture Palm

Helena Pesola

Per Petersson

Håkon Randal

Gunvor Schnitler

Jens Steffensen

Sten Svensson

Karin Söder

Peder Sønderby

Friðjón Þórðarson
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Pekka Tuominen 

Pirkko Turpeinen 

Ole Gabriel Ueland

Bengt Wiklund 

Odd With

Marjatta Väänänen

Stockholm den 2 mars 1984

Karin Söder

Ilkka-Christian Björklund
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REKOM M ENDATION nr 21/1984Nordiska rådet har tillställt 

de nordiska ländernas regering

ar nedanstående rekommenda

tion angående reklamen i de 

elekironiska massmedierna

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den 2 

mars 1984 antagit nedanstående rekommendation efter förslag av kultur

utskottet (A 635/k) med 64 röster. 23 medlemmar var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar de nordiska ländernas regeringar 

att i samråd ta ställning till frågan om reklamens plats i de elektro

niska massmedierna.

De 64 medlemmar, som röstade för rekommendationen, var:

Arne Andersson

Georg Andersson

Stefån Benediktsson

Gunnar Berge

Johan Buttedahl

Kaj Bärlund

Olafur G. Einarsson

Karl-Gunnar Fagerholm

Karin Flodström

Kirsti Kolle Grøndahl

Eiður Guðnason

Carl I. Hagen

Flemming Hansen

Ivar Hansen

Karen Thurøe Hansen

Margit Hansen-Krone

Gudrún Helgadóttir

Ole Henriksen

Elsi Hetemäki-Olander

Liisa Hilpelä

Siri Häggmark

Karl-Erik Häll

Tytti Isohookana-Asunmaa

Olof Jansson

Paul Jansson

Egon Jensen 

Karen Højte Jensen 

Tyra Johansson 

Anna-Liisa Jokinen 

Elver Jonsson 

Gunnel Jonäng 

Anker Jørgensen 

Timo Kietäväinen 

Antti Kalliomäki 

Hanna Kvanmo 

Paavo Lipponen 

Astrid Murberg Martinsen 

Helge Adam Møller 

Inge Fischer Møller 

Agnar Nielsen 

Gunnar Nilsson 

Hans Nyhage 

Saara-Maria Paakkinen 

Sture Palm 

Seppo Pelttari 

Helena Pesola 

Påll Pétursson 

Håkon Randal 

Heikki Riihijärvi 

Gunvor Schnitler
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Reiulf Steen 

Jens Steffensen 

Pär Stenbäck 

Ingrid Sundberg 

Karin Söder 

Peder Sønderby 

Bernhardt Tastesen

Hans Olav Tungesvik 

Pekka Tuominen 

Ole Gabriel Ueland 

Ola Ullsten 

Bengt Wiklund 

Odd With

Marjatta Väänänen

Stockholm den 2 mars 1984

Karin Söder

Ilkka-Christian Björklund
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REKOM M ENDATION nr 22/1984Nordiska rådet har tillställt 

Nordiska ministerrådet nedan

stående rekommendation angående 

stöd till nordiskt utställnings- 

u t by te

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den 2 

mars 1984 antagit i nedanstående rekommendation efter förslag av kultur

utskottet (A 642/k) med 64 röster mot 1. 22 medlemmar var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att på den 

nordiska kulturbudgeten inta ett särskilt anslag till stöd till nor

diskt utställningsutbyte.

De 64 metuemmar, som röstade för rekommendationen, var:

Arne Andersson

Georg Andersson

Lennart Andersson

Margrete Auken

Stefan Benediktsson

Gunnar Berge

Johan Buttedahl

Kaj Bärlund

Ólafur G. Einarsson

Karl-Gunnar Fagerholm

Karin Flodström

Arne Gadd

Kirsti Kolle Grøndahl

Eiður Guðnason

Flemming Hansen

Ivar Hansen

Karen Thurøe Hansen

Margit Hansen-Krone

Gudrun Helgadóttir

Ole Henriksen

Elsi Hetemäki-Olander

Liisa Hilpelä

Siri Häggmark

Karl-Erik Häll

Tytti Isohookana-Asunmaa

21-30-332 Nordiska rådet Del 2

Olof Jansson 

Paul Jansson 

Egon Jensen 

Karen Højte Jensen 

Tyra Johansson 

Anna-LiiSíi Jokinen 

Elver Jonsson 

Gunnel Jonäng 

Anker Jørgensen 

Timo Kietäväinen 

Antti Kalliomäki 

Hanna Kvanmo 

Paavo Lipponen 

Astrid Murberg Martinsen 

Helge Adam Møller 

Inge Fischer Møller 

Gunnar Nilsson 

Hans Nyhage 

Saara-Maria Paakkinen 

Sture Palm 

Seppo Pelttari 

Per Petersson 

Helena Pesola 

PálI Pétursson 

Håkon Randal
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Heikki Riihijärvi 

Gunvor Schnitler 

Reiulf Steen 

Jens Steffensen 

Pär Stenbäck 

Ingrid Sundberg 

Karin Söder

Peder Sønderby 

Bernhardt Tastesen 

Pekka Tuominen 

Ole Gabriel Ueland 

Ola Ullsten 

Bengt Wiklund 

Marjatta Väänänen

Den medlem, som röstade mot rekommendationen, var Carl 1. Hagen. 

Stockholm den 2 mars 1984

Karin Söder

Ilkka-Christian Björklund
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REKOM M ENDATION  nr 23/1984Nordiska rådet har tillställt 

Nordiska ministerrådet nedan

stående rekommendation angående 

vidareutbildning av lärare i 

Montessori-pedagogik

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den 2 

mars 1984 antagit nedanstående rekommendation efter förslag av kultur

utskottet (A 643/k) med 61 röster. 26 medlemmar var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att under

söka behovet av fort- och vidareutbildning av lärare i Montessori- 

pedagogik.

De 61 medlemmar, som röstade för rekommendationen, var:

Arne Andersson

Georg Andersson

Lennart Andersson

Margrete Auken

Stefån Benediktsson

Gunnar Berge

Johan Buttedahl

Kaj Bärlund

Olafur G. Einarsson

Karl-Gunnar Fagerholm

Karin Flodström

Arne Gadd

Kirsti Kolle Grøndahl

Eiður Guðnason

Carl I. Hagen

Flemming Hansen

Ivar Hansen

Karen Thurøe Hansen

Margit Hansen-Krone

Guðrún Helgadóttir

Ole Henriksen

Elsi Hetemäki-Olander

Liisa Hilpelä

Siri Häggmark

Tytti Isohookana-Asunmaa

Olof Jansson

Paul Jansson

Karen Højte Jensen

Tyra Johansson

Anna-Liisa Jokinen

Elver Jonsson

Gunnel Jonäng

Riitta J ärvisalo-Kanerva

Anker Jørgensen

Antti Kalliomäki

Timo Kietäväinen

Paavo Lipponen

Astrid Murberg Martinsen

Peter Muurman

Helge Adam Møller

Inge Fischer Møller

Gunnar Nilsson

Hans Nyhage

Saara-Maria Paakkinen

Sture Palm

Robert Pedersen

Seppo Pelttari

Helena Pesola

Päll Pétursson

Håkon Randal
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Heikki Riihijärvi 

Gunvor Schnitler 

Jens Steffensen 

Ingrid Sundberg 

Karin Söder 

Peder Sønderby

Bernhardt Tastesen 

Pekka Tuominen 

Ole Gabriel Ueland 

Bengt Wiklund 

Marjatta Väänänen

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1984

Stockholm den 2 mars 1984

Karin Söder

Ilkka-Christian Björklund
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REKOM M ENDATION  nr 24/1984Nordiska rådet har tillställt 

Nordiska ministerrådet nedan

stående rekommendation angående 

ökat stöd till nordiskt 

idrottsutbyte

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den 2 

mars 1984 antagit nedanstående rekommendation efter förslag av kultur

utskottet (A 670/k) med 63 röster. 24 medlemmar var frånvarande.

Rekommendationen har följande lydelse:

Nordiska rådet rekommenderar Nordiska ministerrådet att fortsatt 

förbättra förutsättningarna för ett ökat nordiskt idrottsutbyte.

De 63 medlemmar, som röstade för rekommendationen, var:

Arne Andersson

Georg Andersson

Lennart Andersson

Margrete Auken

St ef ån Benediktsson

Jo Benkow

Gunnar Berge

Johan Buttedahl

Kaj Bärlund

Olafur G. Einarsson

Karl-Gunnar Fagerholm

Karin Flodström

Arne Gadd

Kirsti Kolle Gröndahl

Eiður Guönason

Ivar Hansen

Karen Thurøe Hansen

Margit Hansen-Krone

Ole Henriksen

Elsi Hetemäki-Olander

Liisa Hilpelä

Siri Häggmark

Karl-Erik Häll

Tytti Isohookana-Asunmaa

Olof Jansson

Paul Jansson

Tyra Johansson 

Anna-Liisa Jokinen 

Elver Jonsson 

Gunnel Jonäng 

Antti Kalliomäki 

Timo Kietäväinen 

Hanna Kvanmo 

Paavo Lipponen 

Astrid Murberg Martinsen 

Peter Muurman 

Helge Adam Møller 

Inge Fischer Møller 

Hans Nyhage 

Saara-Maria Paakkinen 

Sture Palm 

Robert Pedersen 

Seppo Pelttari 

Helena Pesola 

Påll Pétursson 

Håkon Randal 

Heikki Riihijärvi 

Gunvor Schnitler 

Arne Skauge 

Jens Steffensen 

Pär Stenbäck 

Ingrid Sundberg
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Karin Söder 

Peder Sønderby 

Bernhardt Tastesen 

Hans Olav Tungesvik 

Pekka Tuominen 

Pirkko Turpeinen

Ola Ulisten 

Lars Werner 

Bengt Wiklund 

Odd With

Marjatta Väänänen

Stockholm den 2 mars 1984

Karin Söder

Ilkka-Christian Björklund
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YTTRANDE nr 1/1984Nordiska rådet har avgivit ytt

rande till Nordiska ministerrå

det över Nordiska ministerrå

dets budgetförslag för 1985 (all

män budget och kulturbudget)

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den 

29 februari 1984 beslutat avge yttrande till Nordiska ministerrådet över 

berättelse rörande det nordiska samarbetet (C 2) i överensstämmelse med 

vad som föreslagits i budgetkommitténs betänkande. 74 medlemmar rös

tade för yttrandet. 13 medlemmar var frånvarande.

Yttrandet har följande lydelse:

1. Nordisk Råd henstiller til Ministerrådet å øke det fremlagte 

budsjett for det allmenne område for 1985 med 7350000 N O K  i 

overensstemmelse med Budsjettkomiteens spesifisering samt 

vedta det justerte budsjett under hensynstaken til Budsjettkomi

teens merknader og foreslåtte omdisponeringer.

2. Nordisk Råd henstiller til Ministerrådet å øke det fremlagte 

budsjett for kulturelt samarbeid for 1985 med 1900000 D K K  i 

overensstemmelse med Budsjettkomiteens spesifisering samt 

vedta det justerte budsjett under hensynstaken av Budsjettkomi

teens merknader.

De 74 medlemmar, som röstade för yttrandet, var:

Esko Aho 

Arne Andersson 

Georg Andersson 

Lennart Andersson 

Margrete Auken 

Stefån Benediktsson 

Jo Benkow 

Gunnar Berge 

Jens Bilgrav-Nielsen 

Gro Harlem Brundtland 

Johan Buttedahl 

Kaj Bärlund 

Bjarne Mørk Eidem 

Olafur G. Einarsson 

Karin Flodström 

Mikko Elo

Arne Gadd 

Kirsti Koile Grøndahl 

Eidur Gudnason 

Rune Gustavsson 

Carl I. Hagen 

Flemming Hansen 

Guttorm Hansen 

Ivar Hansen 

J . K. Hansen 

Karen Thurøe Hansen 

Margit Hansen-Krone 

Guðrún Helgadóttir 

Ole Henriksen 

Elsi Hetemäki-Olander 

Tytti Isohookana-Asunmaa 

Paul Jansson
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Karen Højte Jensen 

Tyra Johansson 

Anker Jørgensen 

Arro Kemppainen 

Hannu Kemppainen 

Sakari Knuuttila 

Grethe Lundblad 

Astrid Murberg Martinsen 

Peter Muurman 

Helge Adam Møller 

Inge Fischer Møller 

Gunnar Nilsson 

Odvar Nordli 

Hans Nyhage 

Sture Palm 

Erlendur Patursson 

Helena Pesola 

Per Petersson 

Páll Pétursson 

Tuulikki Petäjäniemi 

Håkon Randal

Heikki Riihijårvi 

Gunvor Schnitler 

Jimmy Stahr 

Reiulf Steen 

Otto Steenholdt 

Jens Steffensen 

Pär Stenbäck 

Ingrid Sundberg 

Ilkka Suominen 

Sten Svensson 

Karin Söder 

Peder Sønderby 

Bernhardt Tastesen 

Petter Thomassen 

Hans Olav Tungesvik 

Pirkko Turpeinen 

Ole Gabriel Ueland 

Ola Ullsten 

Bengt Wiklund 

Odd With

Marjatta Väänänen

Stockholm den 29 februari 1984

Karin Söder

Ilkka-Christian Björklund
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YTTRANDE nr 2/1984Nordiska rådet har avgivit ytt

rande till Nordiska ministerrå

det över Berättelse rörande det 

nordiska samarbetet

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den 

29 februari 1984 beslutat avge yttrande till Nordiska ministerrådet över 

berättelse rörande det nordiska samarbetet (C 1) i överensstämmelse med 

vad som föreslagits i ekonomiska utskottets betänkande. 70 medlemmar 

röstade för yttrandet och 3 mot. 2 medlemmar avstod från att rösta och 12 

medlemmar var frånvarande.

Yttrandet har följande lydelse:

1. Nordisk Råd henstiller til Nordisk Ministerråd å framlegge et 

forslag til handlingsprogram for Norden som hjemmemarked til 

Nordisk Råds 33. sesjon

2. Nordisk Råd henstiller til Nordisk Ministerråd å styrke det nor

diske eksportsamarbeidet

3. Nordisk Råd henstiller til Nordisk Ministerråd å foreslå tiltak for 

en offensiv satsing på kapital- og teknikkintensive bransjer

4. Nordisk Råd henstiller til Nordisk Ministerråd å styrke FoU- 

virksomheten for å fremme industrielt samarbeid

5. Nordisk Råd henstiller til Nordisk Ministerråd å intensivere ar

beidet for å styrke energi- og miljøindustrien

6. Nordisk Råd henstiller til Nordisk Ministerråd å legge fram en 

arbeidsplan på det bistandspolitiske området

7. Nordisk Råd henstiller til Nordisk Ministerråd å bedre finansie

ringsmulighetene for små og mellomstore foretak for å fremme 

innovasjonsvirksomheten i Norden.

De 70 medlemmar, som röstade för yttrandet, var:

Esko Aho 

Arne Andersson 

Georg Andersson 

Lennart Andersson 

Stefán Benediktsson 

Jo Benkow 

Gunnar Berge 

Jens Bilgrav-Nielsen 

Johan Buttedahl 

Kaj Bärlund

Bjarne Mørk Eidem 

Olafur G. Einarsson 

Mikko Elo 

Karin Flodström 

Arne Gadd 

Kirsti Koile Grønda hl 

Eidur Gudnason 

Rune Gustavsson 

Flemming Hansen 

Guttorm Hansen
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Ivar Hansen 

J . K. Hansen 

Karen Thurøe Hansen 

Margit Hansen-Krone 

Gudrún Helgadóttir 

Elsi Hetemåki-Olander 

Tytti Isohookana-Asunmaa 

Olof Jansson 

Paul Jansson 

Karen Højte Jensen 

Tyra Johansson 

Anker Jørgensen 

Arvo Kemppainen 

Sakari Knuuttila 

Erkki Liikanen 

Paavo Lipponen 

Grethe Lundblad 

Astrid Murberg Martinsen 

Helge Adam Møller 

Inge Fischer Møller 

Gunnar Nilsson 

Odvar Nordli 

Hans Nyhage 

Sture Palm 

Erlendur Patursson

Helena Pesola 

Per Petersson 

Páll Pétursson 

Tuulikki Petäjäniemi 

Håkon Randal 

Heikki Riihijärvi 

Gunvor Schnitler 

Pétur Sigurdsson 

Jimmy Stahr 

Otto Steenholdt 

Jens Steffensen 

Pär Stenbäck 

Ingrid Sundberg 

Ilkka Suominen 

Sten Svensson 

Karin Söder 

Peder Sønderby 

Bernhardt Tastesen 

Petter Thomassen 

Hans Olav Tungesvik 

Ole Gabriel Ueland 

Ola Ullsten 

Bengt Wiklund 

Odd With

Marjatta Väänänen

De medlemmar, som röstade mot yttrandet, var Margrete Auken, Han

na Kvanmo och Pirkko Turpeinen.

Carl I. Hagen och Lars Werner avstod från att rösta.

Stockholm den 29 februari 1984

Karin Söder

Ilkka-Christian Björklund
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YTTRANDE NR 3/1984Nordiska rådet har avgivit ytt

rande till Nordiska ministerrå

det över Berättelse rörande det 

nordiska samarbetet

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den 1 

mars 1984 beslutat avge yttrande till Nordiska ministerrådet över berättel

se rörande det nordiska samarbetet (C 1) i överensstämmelse med vad som 

föreslagits i social- och miljöutskottets betänkande. 65 medlemmar röstade 

för yttrandet. 22 medlemmar var frånvarande.

Yttrandet har följande lydelse:

1. för att konkretisera och realisera det nordiska arbetet och för att 

åter betona samarbetets betydelse för den enskilde medborgaren 

bör uppföljningen av de avtal och överenskommelser som träf

fats de nordiska länderna emellan ägnas ökad nationell uppmärk

samhet,

2. den tekniska utvecklingen måste styras på ett sådant sätt att dess 

mänskliga konsekvenser blir positiva,

3. Nordiska ministerrådet bör vid den 33:e sessionen redovisa de 

hinder som i dag föreligger för att en nordisk arbetsmiljökonven

tion skall kunna ingås,

4. goda villkor och möjligheter bör tillskapas för nyföretagande och 

för de små och medelstora företagen,

5. problem inom livsmedelsområdet av handelsteknisk natur bör 

ägnas ökad uppmärksamhet.

Rådet anser vidare

6. att samarbetet för att bekämpa luftföroreningar bör ges hög 

prioritet,

7. att samarbetsinsatserna för att hindra de stora mänskliga, sociala 

och ekonomiska problem som ungdomsarbetslösheten innebär 

måste intensifieras,

8. att det nordiska samarbetet på rusmedelsområdet (alkohol och 

narkotika) fortsatt bör utvidgas och fördjupas,

9. att orsakerna till födelsetalens förändring över en längre tidsperi

od i de nordiska länderna bör analyseras i ett jämförande nor

diskt perspektiv,

10. att samarbetet om barns miljö och uppväxtvillkor bör intensi

fieras.
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De 65 medlemmar, som röstade för yttrandet, var:

Georg Andersson

Lennart Andersson

Margrete Auken

Stefan Benediktsson

Jo Benkow

Gunnar Berge

Jens Bilgrav-Nielsen

Kaj Bärlund

Bjarne Mørk Eidem

Olafur G. Einarsson

Arne Gadd

Kirsti Kolle Grøndahl

Eiöur Guðnason

Rune Gustavsson

Flemming Hansen

Ivar Hansen

Karen Thurøe Hansen

Guðrún Helgadóttir

Elsi Hetemäki-Olander

Liisa Hilpelä

Siri Håggmark

Karl-Erik Häll

Tytti Isohookana-Asunmaa

Olof Jansson

Paul Jansson

Egon Jensen

Karen Højte Jensen

Tyra Johansson

Anna-Liisa Jokinen

Riitta Järvisalo-Kanerva

Anker Jørgensen

Antti Kalliomäki

Hannu Kemppainen

Sakari Knuuttila

Grethe Lundblad

Astrid Murberg Martinsen

Peter Muurman

Gunnar Nilsson

Tore Nilsson

Odvar Nordli

Hans Nyhage

Sture Palm

Robert Pedersen

Helena Pesola

Per Petersson

Páll Pétursson

Heikki Riihijärvi

Gunvor Schnitler

Pétur Sigurdsson

Reiulf Steen

Jens Steffensen

Pär Stenbäck

Ilkka Suominen

Sten Svensson

Karin Söder

Peder Sønderby

Bernhardt Tastesen

Petter Thomassen

Friöjón Þórdarson

Pirkko Turpeinen

Ole Gabriel Ueland

Ola Ullsten

Bengt Wiklund

Odd With

Marjatta Väänänen

Stockholm den 1 mars 1984

Karin Söder

Ilkka-Christian Björklund
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YTTRANDE NR 4/1984Nordiska rådet har avgivit ytt

rande till Nordiska ministerrå

det över Berättelse rörande det 

nordiska samarbetet

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den 1 

mars 1984 beslutat avge yttrande till Nordiska ministerrådet över berättel

se rörande det nordiska samarbetet (C 1) i överensstämmelse med vad som 

föreslagits i juridiska utskottets betänkande. 65 medlemmar röstade för 

yttrandet. 22 medlemmar var frånvarande.

Yttrandet har följande lydelse:

Nordisk Råd opfordrer Nordisk Ministerråd til

1. at iværksætte en samlet undersøgelse af erfaringerne fra de nor

diske lande, hvor udøvelse af samkvemsret mellem skilte for

ældre og børn kan gennemtvinges med bistand fra politi eller 

anden offentlig myndighed,

2. at foretage en vurdering af behovet for regler om kreditkøb ved 

brug af kontokort,

3. at søge arbejdet med udarbejdelsen af forslag til nye købelove 

fremskyndet,

4. at etablere et samarbejde med henblik på gennemførelse af ens

artede regler om produktansvar og i første omgang undersøge 

mulighederne for at gennemføre ensartede regler om ansvar for 

skader forvoldt af medicinalprodukter og

5. at redegøre udførligt i ministerrådsberetningen (C 1) til sessionen 

i 1985 for resultaterne af de nordiske forhandlinger i 1984 om 

regler om erstatning for miljøskader.

De 65 medlemmar, som röstade för yttrandet, var:

Georg Andersson 

Lennart Andersson 

Stefán Benediktsson 

Gunnar Berge 

Jens Bilgrav-Nielsen 

Johan Buttedahl 

Bjarne Mørk Eidem 

Karl-Gunnar Fagerholm 

Arne Gadd 

Kirsti Koile Grøndahl 

Eidur Gudnason

Rune Gustavsson 

Carl I. Hagen 

Flemming Hansen 

Karen Thurøe Hansen 

Margit Hansen-Krone 

Guðrún Helgadóttir 

Elsi Hetemäki-Olander 

Liisa Hilpelä 

Siri H äggmark 

Karl-Erik Häll 

Tytti Isohookana-Asunmaa
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Paul Jansson 

Karen Højte Jensen 

Tyra Johansson 

Anna-Liisa Jokinen 

Gunnel Jonäng 

Anker Jørgensen 

Antti Kalliomäki 

Timo Kietäväinen 

Preben Lange 

Paavo Lipponen 

Grethe Lundblad 

Astrid Murberg Martinsen 

Peter Muurman 

Helge Adam Møller 

Inge Fischer Møller 

Agnar Nielsen 

Gunnar Nilsson 

Tore Nilsson 

Hans Nyhage 

Saara-Maria Paakkinen 

Sture Palm 

Helena Pesola

Päll Pétursson 

Håkon Randal 

Heikki Riihijärvi 

Gunvor Schnitler 

Pétur Sigurdsson 

Arne Skauge 

Reiulf Steen 

Otto Steenholdt 

Jens Steffensen 

Pär Stenbäck 

Sten Svensson 

Karin Söder 

Peder Sønderby 

Bernhardt Tastesen 

Friðjón Þórðarson 

Pirkko Turpeinen 

Ola Ullsten 

Lars Werner 

Bengt Wiklund 

Odd With

Marjatta Väänänen

Stockholm den 1 mars 1984

Karin Söder

Ilkka-Christian Björklund
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YTTRANDE nr 5/1984Nordiska rådet har avgivit ytt

rande till Nordiska ministerrå

det över Berättelse rörande det 

nordiska samarbetet

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den 2 

mars 1984 beslutat avge yttrande till Nordiska ministerrådet över berättel

se rörande det nordiska samarbetet (C 1) i överensstämmelse med vad som 

föreslagits i trafikutskottets betänkande. 58 medlemmar röstade för yttran

det. 29 medlemmar var frånvarande.

Yttrandet har följande lydelse:

1. Nordiska rådet hemställer till Nordiska ministerrådet att se över 

transportöverenskommelsen i syfte att få fram bättre rapporte

ring om samarbetet och dess finansiering.

2. Nordiska rådet hemställer till Nordiska ministerrådet att verka 

för att de kommunikationsmässiga intressena bättre tillvaratas 

vid dess behandling av datateknologin.

3. Nordiska rådet hemställer till Nordiska ministerrådet att låta 

utvärdera den effektivisering och besparing inom kommunika

tionssektorn som blir följden av ökad datorisering och ny teletek

nik.

4. Nordiska rådet hemställer till Nordiska ministerrådet att regel

bundet redogöra för harmoniseringen av trafiklagstiftningen i 

Norden.

5. Nordiska rådet hemställer till Nordiska ministerrådet att det 

prioriterar arbetet med seminariet om kultur och turism.

De 58 medlemmar, som röstade för yttrandet, var:

Arne Andersson 

Georg Andersson 

Lennart Andersson 

Margrete Auken 

Stefån Benediktsson 

Jo Benkow 

Gunnar Berge 

Kaj Bärlund 

Bjarne Mørk Eidem 

Karin Flodström 

Arne Gadd 

Kirsti Kolle Grøndahl 

Eiður Guðnason

Flemming Hansen 

Margit Hansen-Krone 

Guðrún Helgadóttir 

Ole Henriksen 

Elsi Hetemäki-Olander 

Liisa Hilpelä 

Karl-Erik Häll 

Tytti Isohookana-Asunmaa 

Paul Jansson 

Egon Jensen 

Tyra Johansson 

Anna-Liisa Jokinen 

Elver Jonsson
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Gunnel Jonäng 

Anker Jørgensen 

Antti Kalliomäki 

Timo Kietäväinen 

Hanna Kvanrno 

Paavo Lipponen 

Astrid Murberg Martinsen 

Peter Muurman 

Gunnar Nilsson 

Hans Nyhage 

Saara-Maria Paakkinen 

Sture Palm 

Seppo Pelttari 

Helena Pesola 

Per Petersson 

Påll Pétursson

Håkon Randal 

Gunvor Schnitler 

Otto Steenholdt 

Jens Steffensen 

Ingrid Sundberg 

Sten Svensson 

Karin Söder 

Peder Sønderby 

Petter Thomassen 

Hans Olav Tungesvik 

Pirkko Turpeinen 

Ole Gabriel Ueland 

Lars Werner 

Bengt Wiklund 

Odd With

Marjatta Väänänen

Stockholm den 2 mars 1984

Karin Söder

Ilkka-Christian Björklund
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YTTRANDE NR 6/1984Nordiska rådet har avgivit ytt

rande till Nordiska ministerrå

det över Berättelse rörande det 

nordiska samarbetet

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har Nordiska rådet den 2 

mars 1984 beslutat avge yttrande till Nordiska ministerrådet över berättel

se rörande det nordiska samarbetet (C 1) i överensstämmelse med vad som 

föreslagits i kulturutskottets betänkande. 61 medlemmar röstade för ytt

randet. 26 medlemmar var frånvarande.

Yttrandet har följande lydelse:

Nordiska rådet anser

1. att utvecklingen inom den elektroniska masskommunikationen 

bör ges större uppmärksamhet i det nordiska samarbetet och att 

ett handlingsprogram för detta samarbete bör läggas fram till 33:e 

sessionen 1985,

2. att det bör initieras en debatt på nordiskt plan om ungdomspoliti- 

ken i Norden och att det i detta syfte bör anordnas en nordisk 

konferens under det internationella ungdomsåret 1985,

3. att det bör skapas en beredskap att genomföra gemensamma 

kulturprojekt utanför Norden,

4. att samarbetet om tung vetenskaplig utrustning bör ges större 

uppmärksamhet,

5. att det bör göras en kartläggning av lärar- och elevutbytet mellan 

de nordiska länderna som utgångspunkt för nya insatser,

6. att informationen om det officiella nordiska samarbetet bör sam

ordnas bättre såväl på nordiskt som på nationellt plan samt

7. att de behov som de rådgivande kommittéerna var satta att 

tillfredsställa då kulturavtalet trädde i kraft numera kan tillfreds

ställas på annat sätt.

De 61 medlemmar, som röstade för yttrandet, var:

Arne Andersson 

Georg Andersson 

Lennart Andersson 

Margrete Auken 

Stefan Benediktsson 

Jo Benkow 

Gunnar Berge 

Kaj Bärlund

Ólafur G. Einarsson 

Karl-Gunnar Fagerholm 

Karin Flodström 

Arne Gadd 

Kirsti Kolle Grøndahl 

Eiður Guðnason 

Car11. Flagen 

Flemming Hansen
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Ivar Hansen 

Karen Thurøe Hansen 

Margit Hansen-Krone 

Guðrún Helgadóttir 

Elsi Hetemåki-Olander 

Karl-Erik Häll 

Olof Jansson 

Paul Jansson 

Karen Højte Jensen 

Tyra Johansson 

Anna-Liisa Jokinen 

Gunnel Jonäng 

Anker Jørgensen 

Antti Kalliomäki 

Timo Kietäväinen 

Hanna Kvanmo 

Astrid Murberg Martinsen 

Helge Adam Møller 

Inge Fischer Møller 

Gunnar Nilsson 

Hans Nyhage 

Saara-Maria Paakkinen 

Sture Palm

Robert Pedersen 

Seppo Pelttari 

Per Petersson 

Páll Pétursson 

Håkon Randal 

Heikki Riihijärvi 

Gunvor Schnitler 

Arne Skauge 

Reiulf Steen 

Jens Steffensen 

Pär Stenbäck 

Ingrid Sundberg 

Sten Svensson 

Karin Söder 

Peder Sønderby 

Bernhardt Tas te sen 

Pekka Tuominen 

Pirkko Turpeinen 

Ola Ullsten 

Bengt Wiklund 

Odd With

Marjatta Väänänen

Stockholm den 2 mars 1984

Karin Söder

Ilkka-Christian Björklund
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Övriga beslut

A. Beslut att icke företaga sig något i anledning av

(29 februari)

1. medlemsförslag om ett besökssystem mellan mindre och medelstora 

företag i Norden (A 661 le)

(1 mars)

2. medlemsförslag om upprättande av ett nordiskt centrum för hjärttrans

plantationer (A 63 l/s)

3. medlemsförslag om ett forskningsinstitut för nordisk rätt (A 659/j)

(2 mars)

4. medlemsförslag om byggande av en järnvägstunnel under Kvarken 

(A 639/j)

5. medlemsförslag om energibesparing inom transport- och trafiksektorn 

(A 648/t)

6. medlemsförslag om transportekonomisk utredning av transportvägar 

mellan nordiska och utomnordiska länder (A 663/t)

7. medlemsförslag om gemensamt nordiskt förbud mot spridning av re

klam via kabel- och satellit-TV (A 668/k)

8. medlemsförslag om samnordisk pensionärskultur (A 665/k)

9. medlemsförslag om ett seminarium om skapande samarbete i Norden 

(A 666/k)

B. Beslut att lägga till handlingarna

a. Som slutbehandlade spörsmål

(29 februari)

1. berättelse från Nordiska ministerrådet, de till ekonomiska utskottet 

hänvisade kapitlen (C 1984/1)

2. berättelse från Nordiska investeringsbanken (C 1984/3/e)

3. berättelse från Nordiska projektexportfonden (C 1984/15/e:3)

4. berättelse från Fonden för teknologi och industriell utveckling 

(C 1984/15/e: 1)

5. berättelse från Fonden för svenskt-norskt industriellt samarbete 

(SN IF) (C 1984/15/e:2)

6. meddelande om rekommendation nr 25/1974 angående undersökning 

av de multinationella företagens roll i de nordiska ländernas ekonomi 

(D 1984/25/1974/e)
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7. meddelande om rekommendation nr 3/1978 angående högre skoglig 

utbildning (D 1984/3/1978/e)

8. meddelande om rekommendation nr 3/1981 angående samarbete för att 

etablera internationella bestämmelser för bruk av alternativa drivme

del (D 1984/3/198 l/e)

9. meddelande om rekommendation nr 19/1982 angående nordiska under

leveranser (D 1984/19/1982/e)

10. meddelande om rekommendation nr 27/1983 angående samarbete inom 

bostads- och byggområdet (D 1984/27/1983/e)

11. meddelande om rekommendation nr 28/1983 angående handlingspro

gram för ekonomisk utveckling och full sysselsättning (D 1984/28/ 

1983/e)

12. meddelande om rekommendation nr 29/1983 angående handlingspro

gram på datateknologiområdet (D 1984/29/1983/e)

13. meddelande om rekommendation nr 30/1983 angående ökning av Nor

diska investeringsbankens grundkapital (D 1984/39/1983/e)

(I mars)

14. berättelse från Nordiska ministerrådet, de till social- och miljöutskot

tet hänvisade kapitlen (C 1984/1)

15. meddelande om rekommendation nr 3/1974 angående nordisk vidare

utbildning för fysioterapeuter (D 1984/3/1974/s)

16. meddelande om rekommendation nr 19/1975 angående nordiskt samar

betsprogram på arbetsmarknadsområdet (D 1984/19/ 1975/s)

17. meddelande om rekommendation nr 7/1977 angående nordiskt institut 

för arbetsmarknadsfrågor (D 1984/7/1977/s)

18. meddelande om rekommendation nr 5/1979 angående samnordisk ut

bildning och forskning rörande åldrandets problem (D 1984/5/1979/s)

19. meddelande om rekommendation nr 6/1979 angående bevarande av 

sälstammen i Östersjöområdet och Kattegatt (D 1984/6/1979/s)

20. meddelande om rekommendation nr 7/1979 angående rening av kom

munalt avloppsvatten (D 1984/7/1979/s)

21. meddelande om rekommendation nr 21/1981 angående nordisk arbets

marknad för hälso-, sjukvårds- och veterinärpersonal (D 1984/21/1981/ 

s)

22. meddelande om rekommendation nr 23/1981 angående förstärkta re

surser för forskning och utbildning på rusmedelsområdet (D 1984/23/ 

1981/s)

23. meddelande om rekommendation nr 27/1981 angående samarbete på 

friskvårdsområdet (D 1984/27/1981/s)

24. meddelande om rekommendation nr 1/1982 angående ny nordisk över

enskommelse om gemensam arbetsmarknad (D 1984/1/1982/s)

25. meddelande om rekommendation nr 9/1982 angående program för mi

nisterrådets samarbete på social- och hälsovårdsområdet (D 1984/9/

1982/s)
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26. meddelande om rekommendation nr 13/1982 angående nordisk över

enskommelse om samarbete inom den yrkesinriktade rehabiliteringen 

och arbetsmarknadsutbildningen (D 1984/13/ 1982/s)

27. meddelande om rekommendation nr 16/1982 angående reviderat sam

arbetsprogram på jämställdhetsområdet (D 1984/16/1982/s)

28. meddelande om rekommendation nr 13/1983 angående program för 

samarbete om miljövård (D 1984/ 13/1983/s)

29. berättelse från Nordiska ministerrådet, de till juridiska utskottet hän

visade kapitlen (C 1984/1)

30. meddelande om rekommendation nr 12/1980 angående enhetliga säker

hetsföreskrifter för amatörboxning (D 1984/12/1980/j)

31. meddelande om rekommendation nr 5/1983 angående ändring av Hel- 

singforsavtalets artiklar 44, 47, 48, 49, 55, 60, 61 och 63 avseende 

Färöarnas, Grönlands och Ålands representation i Nordiska rådet 

(D 1984/5/1983/j)

32. meddelande om rekommendation nr 6/1983 angående ändring av Nor

diska ministerrådets arbetsordning avseende Färöarnas, Grönlands 

och Ålands deltagande i arbetet i ministerrådet och dess organ 

(D 1984/6/ 1983/j)

33. meddelande om rekommendation nr 7/1983 angående granskning av 

och förslag till ändring i olika nordiska samarbetsavtal avseende Fär

öarnas, Grönlands och Ålands deltagande i samarbetet (D 1984/7/ 

1983/j)

34. meddelande om rekommendation nr 8/1983 angående ändring av arti

kel 8 i Helsingforsavtalet avseende skolundervisning om Färöarna, 

Grönland och Åland (D 1984/8/1983/j)

35. meddelande om rekommendation nr 9/1983 angående ändring av Hel- 

singforsavtalets artikel 58 (D 1984/9/1983/j)

(2 mars)

36. berättelse från Nordiska ministerrådet, de till trafikutskottet hänvisa

de kapitlen (C 1984/1)

37. meddelande om rekommendation nr 27/1968 angående gemensam tra

fiklagstiftning (D 1984/27/1968/t)

38. meddelande om rekommendation nr 15/1972 angående enhetliga be

stämmelser i Norden rörande fritidsbåtar (D 1984/15/1972/t)

39. meddelande om rekommendation nr 27/1974 angående inrättande av 

ett nordiskt institut för skärgårdsforskning (D 1984/27/1974/t)

40. meddelande om rekommendation nr 4/1975 angående passagerar- och 

bilfärja mellan Island, Färöarna och övriga Norden (D 1984/4/1975/t)

41. meddelande om rekommendation nr 11/1977 angående förbättring av 

barnens trafikmiljö (D 1984/11/1977/t)

42. meddelande om rekommendation nr 10/1979 angående ratifikationer 

av sjösäkerhetskonventionen SOLAS 1974 (D 1984/10/1979/t)
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43. meddelande om rekommendation nr 11/1979 angående onykterhet till 

sjöss (D 1984/11/1979/t)

44. meddelande om rekommendation nr 7/1980 angående förbättrade vill

kor för färjetrafiken i Norden vintertid (D 1984/7/1980/t)

45. meddelande om rekommendation nr 20/1982 angående trafiksepara

tioner för sjöfarten (D 1984/20/1982/t)

46. berättelse från Nordiska ministerrådet, de till kulturutskottet hänvisa

de kapitlen (C 1984/1)

47. berättelse från Nordiska kulturfonden (C 1984/4/k)

48. meddelande om rekommendation nr 14/1972 angående utgivning av en 

nordisk historia (D 1984/14/1972/k)

49. meddelande om rekommendation nr 13/1977 angående undervisning i 

nordiska språk vid utländska universitet och läroanstalter (D 1984/13/ 

1977/k)

50. meddelande om rekommendation nr 14/1977 angående utförsel av an

tikviteter från de nordiska länderna (D 1984/14/1977/k)

51. meddelande om rekommendation nr 20/1979 angående ökat nordiskt 

samarbete kring barn och kultur (D 1984/20/1979/k)

52. meddelande om rekommendation nr 21/1980 angående idrottsmedi- 

cinskt samarbete (D 1984/21/1980/k)

53. meddelande om rekommendation nr 12/1981 angående de nordiska 

forskarkurserna (D 1984/12/1981/k)

54. meddelande om rekommendation nr 6/1982 angående större nordisk 

inriktning hos kulturtidskrifterna i Norden (D 1984/6/1982/k)

55. meddelande om rekommendation nr 10/1983 angående nordiskt kultur

samarbete (D 1984/10/1983/k)

b. I avvaktan på nya meddelanden i spörsmålet till nästa ordinarie session

<29 februari)

1. meddelande om rekommendation nr 1/1979 angående program för 

nordiskt regionalpolitiskt samarbete (D 1984/1/1979/e)

2. meddelande om rekommendation nr 23/1980 angående gemensamma 

industriella projekt (D 1984/23/1980/e)

3. meddelande om rekommendation nr 24/1980 angående glasindustrin i 

Norden (D 1984/24/1980/e)

4. meddelande om rekommendation nr 2/1981 angående samordning av 

FoU-insatser och kartläggning av miljökonsekvenser vid framställning 

och bruk av alternativa drivmedel (D 1984/2/1981/e)

5. meddelande om rekommendation nr 6/1981 angående utveckling av 

samarbetsåtgärder rörande fiskodling (D 1984/6/198 l/e)

6. meddelande om rekommendation nr 17/1982 angående nordisk utbild

ning för exportmarknadsföring (D 1984/17/ 1982/e)
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7. meddelande om rekommendation nr 18/1982 angående samarbete inom 

nordisk möbelindustri (D 1984/18/1982/e)

8. meddelande om rekommendation nr 31/1983 angående kartläggning 

och samordning av utbudet och behovet av u-landsutbildning (D 1984/ 

31/1983/e)

9. meddelande om rekommendation nr 32/1983 angående samarbete om 

energi- och miljörelaterad industri- och regionalpolitik (D 1984/32/ 

1983/e)

10. meddelande om rekommendation nr 33/1983 angående åtgärder för att 

stimulera innovationer inom näringslivet i Norden (D 1984/33/1983/e)

11. meddelande om rekommendation nr 34/1983 angående stärkandet av 

det regionalpolitiska samarbetet i Norden (D 1984/34/1983/e)

(I mars)

12. meddelande om rekommendation nr 24/1974 angående samnordisk 

insats för skydd av miljön i samernas kärnområden (D 1984/24/1974/j)

13. meddelande om rekommendation nr 2/1982 angående lagstiftningssam- 

arbetet på arbetsrättens område (D 1984/2/1982/j)

(2 mars)

14. meddelanden om rekommendation nr 3/1982 angående ökat radio- och 

TV-samarbete i Norden (D 1984/3/1982/k)

15. meddelande om rekommendation nr 13/1980 angående upplysning och 

forskning om de mänskliga rättigheterna (D 1984/13/ 1980/k)

16. meddelande om rekommendation nr 11/1981 angående utbytes- och 

stipendieordning för bildkonstnärer (D 1984/11/198l/k)

17. meddelande om rekommendation nr 5/1982 angående ett gemensamt 

program för den acceleratorbaserade forskningen i Norden (D 1984/5/ 

1982/k)

c. Anmälningar om fortsatt utskottsbehandling

(1 mars)

1. meddelande om rekommendation nr 11/1982 angående internationell 

konvention om barnens rättigheter (D 1984/11/1982/s)

2. meddelande om rekommendation nr 7/1978 angående miljöskyddskon- 

vention (D 1984/7/1978/s)

3. meddelande om rekommendation nr 29/1981 angående forskning om 

fordonsavgasernas inverkan på hälsa och miljö (D 1984/29/198l/s)

4. meddelande om rekommendation nr 30/1981 angående internationellt 

forskningssamarbete beträffande fordonsavgaser (D 1984/30/1981/s)

5. meddelande om rekommendation nr 20/1983 angående intensifierat 

arbete på internationellt plan för begränsning av svavelutsläpp 

(D 1984/20/ 1983/s)
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6. meddelande om rekommendation nr 14/1982 angående effektivare in

satser mot narkotikamissbruket (D 1984/14/1982/s)

7. meddelande om rekommendation nr 6/1977 angående förkortning av 

arbetstiden (D 1984/6/1977/s)

8. medlemsförslag om ändring av ” Trafikutskottet” till ” Kommunika

tions- och teknologiutskottet” (A 675/j)

9. meddelande om rekommendation nr 32/1981 angående antagande av 

nordisk språkkonvention (D 1984/32/1981/j)

(2 mars)

10. meddelande om rekommendation nr 4/1983 angående räknecenter för 

väderprognoser (D 1984/4/1983/t)

11. medlemsförslag om framtidsforskning rörande Norden (A 658/k)

12. medlemsförslag om stöd för regional nordisk informationsverksamhet 

(A 660/k)

13. meddelande om rekommendation nr 8/1976 angående TV-program för 

sjöfolk (D 1984/8/1976/k)

14. meddelande om rekommendation nr 9/1981 angående de nordiska för- 

fattarstipendierna (D 1984/9/1981 /k)

15. meddelande om rekommendation nr 14/1975 angående språkundervis

ning för finska barn i Sverige m. m. (D 1984/14/1975/k)

16. meddelande om rekommendation nr 20/1971 angående utbyggt TV- 

samarbete mellan Finland och Sverige (D 1984/20/1971/k)

d. Bemyndigande av utskotten att lägga meddelanden till handlingarna

(27 februari)

1. meddelande om rekommendation nr 9/1972 angående flygtrafiken mel

lan Åland och stockholmsområdet (D 1984/9/1972/t)

2. meddelande om rekommendation nr 15/1973 angående ökat nordiskt 

TV-samarbete (D 1984/15/1973/k)

3. meddelande om rekommendation nr 24/1973 angående förarskydd vid 

trafikförsäkring (D 1984/24/1973/t)

4. meddelande om rekommendation nr 28/1973 angående flygtrafiken 

mellan de nordliga delarna av Finland, Norge och Sverige (D 1984/28/ 

1973/t)

5. meddelande om rekommendation nr 3/1976 avgående internordisk gil

tighet för körkort (D 1984/3/ 1976/t)

6. meddelande om rekommendation nr 7/1976 angående distribution av 

AV-material (D 1984/7/ 1976/k)

7. meddelande om rekommendation nr 12/1977 angående handlingspro

gram för förbättrad språkförståelse i Norden (D 1984/12/1977/k)
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8. meddelande om rekommendation nr 16/1977 angående undersökning 

av utvecklingen av kulturkonsumtionen i de nordiska länderna 

(D 1984/16/1977/k)

9. meddelande om rekommendation nr 9/1978 angående konvention till 

skydd av ozonskiktet (D 1984/9/1978/s)

10. meddelande om rekommendation nr 13/1978 angående åtgärder mot 

uppkomsten av handikapp (D 1984/13/1978/s)

11. meddelande om rekommendation nr 17/1979 angående medicinsk ge

netik (D 1984/17/1979/k)

12. meddelande om rekommendation nr 21/1979 angående en nordisk folk

högskola i Västnorge (D 1984/21/1979/k)

13. meddelande om rekommendation nr 4/1980 angående samarbete på 

videogramområdet (D 1984/4/1980/k)

14. meddelande om rekommendation nr 5/1980 angående gemensam nor

disk bokmarknad (D 1984/5/1980/k)

15. meddelande om rekommendation nr 11/1980 angående uppdatering av 

NORDTRANS-statistiken och produktion av löpande nordisk tran

sportstatistik (D 1984/11/1980/t)

16. meddelande om rekommendation nr 18/1980 angående arbetsmiljöris

ker i samband med graviditet m. m. (D 1984/18/1980/s)

17. meddelande om rekommendation nr 27/1980 angående gemensamma 

åtgärder beträffande stadsforskning (D 1984/27/1980/e)

18. meddelande om rekommendation nr 5/1981 angående initiativ för att 

avhjälpa tynande gruvsamhällens svårigheter (D 1945/5/198l/e)

19. meddelande om rekommendation nr 10/1981 angående nordisk littera

turantologi för gymnasiestadiet (D 1984/10/1981/k)

20. meddelande om rekommendation nr 13/1981 angående turismens ska

deverkningar på naturen och de traditionella näringarna (D 1984/13/ 

198 l/t)

21. meddelande om rekommendation nr 14/1981 angående åtgärdsprogram 

för miljösäkra sjötransporter (D 1984/14/1981/t)

22. meddelande om rekommendation nr 15/1981 angående internationella 

åtgärder för miljösäkra sjötransporter (D 1984/15/1981 /t)

23. meddelande om rekommendation nr 16/1981 angående internationell 

harmonisering av bestämmelser för transport av farligt gods (D 1984/ 

16/1981/t)

24. meddelande om rekommendation nr 17/1981 angående nordisk har

monisering av bestämmelser för transport av farligt gods (D 1984/17/ 

1981/t)

25. meddelande om rekommendation nr 18/1981 angående vägbeläggning 

och trafiksäkerhet (D 1984/18/198l/t)

26. meddelande om rekommendation nr 19/1981 angående reviderat sam

arbetsprogram på arbetsmiljöområdet (D 1984/19/1981 /s)



2234

27. meddelande om rekommendation nr 22/1981 angående intensifierat 

samarbete för att bekämpa rusmedelsmissbruket (D 1984/22/198l/s)

28. meddelande om rekommendation nr 24/1981 angående internationellt 

samarbete på rusmedelsområdet (D 1984/24/1981/s)

29. meddelande om rekommendation nr 25/1981 angående förebyggande 

fritidsverksamhet för barn och unga (D 1984/25/198l/s)

30. meddelande om rekommendation nr 26/1981 angående internationella 

begränsningar beträffande skattefri alkoholinförsel (D 1984/26/198l/s)

31. meddelande om rekommendation nr 28/1981 angående åtgärder för att 

minska ungdomsarbetslösheten (D 1984/28/1981/s)

32. meddelande om rekommendation nr 7/1982 angående produktion och 

distribution av talböcker och punktskriftsböcker i Norden (D 1984/7/ 

1982/k)

33. meddelande om rekommendation nr 8/1982 angående stöd till regionalt 

kultursamarbete i Norden (D 1984/8/1982/k)

34. meddelande om rekommendation nr 10/1982 angående barns miljö 

(D 1984/10/1982/s)

35. meddelande om rekommendation nr 12/1982 angående färdtjänstser

vice för handikappade (D 1984/12/1982/s)

36. meddelande om rekommendation nr 15/1982 angående epidemiologiskt 

bevakningssystem (D 1984/15/1982/s)

37. meddelande om rekommendation nr 1/1983 angående enhetliga villkor 

för reserabatter (D 1984/1/1983/t)

38. meddelande om rekommendation nr 2/1983 angående bilbälte i bilens 

baksäte (D 1984/2/1983/t)

39. meddelande om rekommendation nr 3/1983 angående viltolyckor i 

vägtrafiken (D 1984/3/1983/t)

40. meddelande om rekommendation nr 11/1983 angående ökat domicil- 

landsstöd till institutioner på den nordiska kulturbudgeten (D 1984/11/ 

1983/k)

41. meddelande om rekommendation nr 12/1983 angående Nordens insti

tut på Åland (D 1984/12/1983/k)

42. meddelande om rekommendation nr 13/1983 angående videogram med 

nordiska TV-program och filmer (D 1984/13/1983/k)

43. meddelande om rekommendation nr 14/1983 angående erfarenhetsut

byte om konsekvenserna av en ökad videogramdistribution (D 1984/ 

14/1983/k)

44. meddelande om rekommendation nr 15/1983 angående arktisk forsk

ning (D 1984/15/1983/k)

45. meddelande om rekommendation nr 17/1983 angående intensifierat 

nordiskt forskningssamarbete på energi- och miljöområdet (D 1984/17/ 

1983/s)

46. meddelande om rekommendation nr 18/1983 angånde data och statistik 

på energi- och miljöområdet (D 1984/18/1983/s)
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47. meddelande om rekommendation nr 19/1983 angående gemensamma 

nordiska normer för svavelutsläpp (D 1984/19/1983/s)

48. meddelande om rekommendation nr 21/1983 angående program för 

mätning och evaluering av olika energislags miljöskadliga effekter 

samt förutsättningarna för förebyggande av miljöskadlig verksamhet i 

annat nordiskt land (D 1984/21/1983/s)

49. meddelande om rekommendation nr 22/1983 angående miljövårds- 

aspekternas beaktande i internationella sammanhang vid utformningen 

av energipolitiken (D 1984/22/1983/s)

50. meddelande om rekommendation nr 23/1983 angående bevarande av 

naturmiljön i de arktiska farvattnen (D 1984/23/1983/s)

51. meddelande om rekommendation nr 24/1983 angående klimatologisk 

vård av psoriasispatienter samt likartade principer för ersättning av 

kostnader för vården (D 1984/24/1983/s)

52. meddelande om rekommendation nr 25/1983 angående samarbetspro- 

jekt för små och mindre kända grupper av funktionshämmade (D 1984/ 

25/1983/s)

53. meddelande om rekommendation nr 26/1983 angående samarbete på 

sjömansservicens område (D 1984/26/1983/s)

C. Beslut i interna spörsmål

{27 februari)

1. försöksordning om budgetproceduren (Dokument 3)

2. att lägga sådana meddelanden till handlingarna vilka ej upptagits på 

saklistan för sessionen eller vilka ej slutbehandlats på sessionen

(28 februari)

3. att lägga rapport från Nordiska rådets presidium till handlingarna 

(Dokument 1)

4. att lägga verksamhetsberättelse från Nordiska rådets budgetkommitté 

till handlingarna (Dokument 2)

{1 mars)

5. uppdrag till presidiet med anledning av medlemsförslag om radio- och 

televisionsprogram om cancer och dess förebyggande (A 672/s)

6. uppdrag till presidiet med anledning av medlemsförslag om arbetsfor

merna i det nordiska samarbetet (punkt B i betänkandet) (A 676/j)

(2 mars)

9. bemyndigande för presidiet att tillsätta kommittéer

10. bemyndigande för presidiet att besluta om fördelningen av gemensam

ma utgifter mellan delegationerna för 1985 (art. 58 i Helsingforsavtalet)

11. fastställande av tidpunkt och plats för nästa ordinarie session
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Val

(27 februari)

1. val av presidium

2. val av suppleanter för presidiemedlemmama

3. val av budgetkommitté

4. val av informationskommitté

5. fyllnadsval av medlem i Nordiska kulturfondens styrelse

6. val av medlemmar och suppleanter till Nordiska kulturfondens styrel

se för åren 1985-1986

7. val av sårskilt utskott för granskning av Nordiska kulturfondens för

valtning

(28 februari)

8. val av förman och vice förman i utskotten

9. val av förman och vice förman i budgetkommittén

(1 mars)

10. val av förman och vice förman i informationskommittén
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PRESIDIUM, ARBETSUTSKOTT, 
SEKRETARIAT, SAKKUNNIGA m. m.
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Presidium

Karin Söder, Sverige, president 

Anker Jørgensen, Danmark, vicepræsident 

Elsi Hetemäki-Olander, Finland, vicepresident 

Päll Pétursson, island, vice president 

Jo Benkow, Norge, vise president

Suppleanter för presidiemedlemmarna

Margrete Auken, Danmark 

Peter Muurman, Finland 

Ó lafurG . Einarsson, island 

Guttorm Hansen, Norge 

Gunnar Nilsson, Sverige

Arbetsutskott

Danmark 

Margrete Auken 

Ivar Hansen 

Karen Thurøe Hansen 

Anker Jørgensen

Finland

Elsi Hetemäki-Olander 

O lof Jansson 

Peter Muurman 

Heikki Riihijärvi 

Pär Stenbäck 

Pirkko Turpeinen 

Marjatta Väänänen

Island

Stefån Benediktsson 

Ó lafurG . Einarsson 

Eiður Guönason 

Guðrún Helgadóttir 

Päll Pétursson

Norge 

Jo Benkow 

Gunnar Berge 

Johan Buttedahl 

Guttorm Hansen 

Hans Olav Tungesvik

Sverige

Grethe Lundblad 

Gunnar Nilsson 

Sture Palm 

Per Petersson 

Karin Söder
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De nationella delegationernas sekretariat

Danmark

Beierholm, Bente, assistent 

Friberg, Kaj, betjent 

Gormsen, Axel, generalsekretær 

Gottlieb, Niels Ove, stf. generalsekretær 

Kejlbo, Elsa Rønne, assistent 

Madsen, Grethe, assistent 

Mørkhøj, Johannes, betjent 

Svendsen, Annelise, overassistent

Finland

Branders, Håkan, generalsekreterare 

Brantberg, Gösta, vaktmästare 

Eriksson, Magnus, biträdande sekreterare 

Husman, Paula, avdelningssekreterare 

Kulju, Liisa, avdelningssekreterare 

Lindberg, Dag, biträdande generalsekretera

re

Lindroos, Kristiina, kanslibiträde 

Lindström, Guy, biträdande sekreterare 

Lindström, Seppo, translator 

Lohiniva, Greta, biträdande sekreterare 

Nauclér, Elisabeth, åländsk sekreterare 

Pimenoff, Berith, avdelningssekreterare 

Talvitie, Ossi, vaktmästare

Island

Ólafsdóttir, Snjölaug, delegationssekreterare 

Sigurðsson. Friðjón. kontorchef 

Skúladóttir, Áslaug, sekreterare

Norge

Braaten, Else Marie, administrasjonssekre- 

tær

Grønneflåta, Alf, konsulent

Jensen, Kristine Hauer, kontorssekretær

Kveiland. Hans, førstebetjent

Olsen, Per Inge, betjent

Pedersen, Lisa Trolle, førstesekretær

Sandodden, Elenor, betjent

Strand. Allaug, kontorfullmektig

Ve, Gudvin Låder, generalsekretær

Sverige

Andersson, Eivor, byråsekreterare 

Bergman, Karl-Olof, övervaktmästare 

Björklund, Eva, byråassistent 

Hultén, Eric, byrådirektör 

Jacobson, Christer, kanslichef 

Kauppila, Ingrid, byråassistent 

Klasvik, Jonas, expeditionsassistent 

Malmros, Birgitta, byråchef 

Nilsson, Ann-Kristin, kontorsassistent 

Smekal, Eva, avdelningsdirektör 

Stenberg, Marianne, kamrer 

Tjernström, Vanni, informationssekreterare

Presidiesekretariatet

Andersson, Pia, kamrer 

Björck, Staffan, informationssekreterare 

Björklund, Ilkka-Christian. presidiesekrete

rare

Blidsäter, Ingrid, assistent 

Edwall, Åke. redaktör 

Hagen, Gro, assistent 

Jaensson, W illie, arkivtjänsteman 

Johansson, Birgitta, assistent

Joneken. Anneli, byråsekreterare

Juhlin. Rune. expeditionsassistent

Koumi. Margaretha, assistent

Lindfors, Viveca, assistent

Ländin, Birgit, assistent

Ländin, Ove, expeditionsassistent

Miskar. Lillemor, assistent

Munk Carlsson, Inge, assistent

Myhre-Jensen, Kjell, stf. presidiesekreterare
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Pettersson, Åke, stf. presidiesekreterare 

Seest, Dorrit, informationschef 

Stenberg, Stig, expeditionsföreståndare 

Sundberg, Renée, informationsassistent

Wahrgren, Ingegerd, byråsekreterare 

Vauhkonen, Sirkku, assistent 

W iklund, Viveca, redaktionsassistent

Utskottssekreterare

Gudjónsson, Birgir, trafikutskottet 

Lilholt, Peter, juridisk udvalg 

Lönnerblad, Sara, social- och miljöutskottet

Slotte, Kristian, kulturutskottet 

W ith, Folke, økonomisk utvalg

Nordiska ministerrådets sekretariat

Aintila, Soili, projektmedarbetare 

Bjurström, Lars-Mikael, konsulent 

Bjørk Petersen, Flemming, avdelningschef 

Eldh, Nina, informationssekreterare 

Eriksson, Gerd, sekreterare 

Erlandsson, Kristofer, konsulent 

Frandsen, Ib, konsulent 

Gjesteby, Kari, stf. generalsekreterare 

Hallgrimsson, Hrafn, konsulent 

Hansson, Lars-Ola, konsulent 

Kjønstad, Aase, avdelningssekreterare 

Laakkonen, Risto, avdelningschef

Milne, Karen, sekreterare 

Pesola, Tauno, konsulent 

Romantschuk, Thomas, informationschef 

Rønningen, Inge, sekreterare 

Sohlman, Ragnar, generalsekreterare 

Tengvall, Sven-Erik, budgetchef 

Tveito, Teije, konsulent 

Tyndal, Anders, konsulent 

Ullbæk, Kirsten, konsulent 

Wenström, Anders, konsulent 

Århus, Erik, konsulent

Sekretariatet för nordiskt kulturellt samarbete

Edam, Carl Tomas, sektionschef 

Granerud, Ib, sektionschef 

Karlsson, Jan, fuldmægtig 

Lie, Oddvar, direktør

Persson, Jerker, informationschef 

Stenroth, Ove, byråchef 

Ståhle, Bertel, sektionschef 

Sønneland, Helge, projektledare

Stenografer

Danmark

Bram, Lise, assistent 

Einersen, Bjørn, referent 

Holle, Finn, referent 

Jørgensen, Birthe, referent 

Nordstrøm, Bodil 

Tobiasen, Edith, assistent

Finland

Askolin, Lenita, maskinskriverska 

Karrento, Anita, stenograf 

Kirstua, Anneli, maskinskriverska 

Krause, Yvonne, maskinskriverska 

Meinander, Ragnar, stenograf 

Niittuinperä, Jari, stenograf 

, Räty, Unto, stenograf
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Norge

Kleppe. Elisabeth, referent 

Lønset, Klara, referent 

Pedersen, Bjørg, referent 

Plau, Ingegerd, referent 

Smeby, Aase, referent 

Smiseth. Tulla, referent

Sverige

Carlbom, Majken, förste stenograf 

Djurström, Stig. förste stenograf 

Nilsson, Lars, förste stenograf

Simuitantolkar

Hafrén, Fredrik, tolk 

Kaljunen. Riitta, diplomekonom

Laakso. Ritva, lektor 

Lahti, Pirkko, lektor

Nordiska partigruppers sekreterare

Dahlin. Sven, Socialdemokratiska partigrup

pen

Keränen. Pia, Kommunister och vänsterso

cialister

Moen, Eirik, Konservativa partigruppen 

Wiklund, Claes, Mittenpartierna

Sakkunniga

Nordiska

Laurson. Peter, direktör. Nordiska Investe

ringsbanken 

Lennerhagen, Jan. direktör. Nordiska Inves

teringsbanken 

Lindström. Bert. direktör. Nordiska Investe

ringsbanken 

Pettersen, Roald, informationschef. Nordis

ka Investeringsbanken 

Sjoner. Ragnar, jurist. Nordiska Investe

ringsbanken 

Salo. Kari, förbundssekreterare. Föreningar

na Nordens Förbund

Danmark

Andersen, Erik, generalsekretær 

Andersen, Jens, ministersekretær 

Baruah. Monica, kontorfuldmægtig 

Brynskov, Bjørn, departementschef 

Christensen. Erling, kontorchef 

Christensen. Ruth. kontorchef 

Christensen. Ruth. ministersekretær

Dorn-Jensen, Michael, ministersekretær 

Friis, Sv. O. Seeberg, fuldmægtig 

Halek, Jørgen L ., departementschef 

Hansen, Hans M. Kofoed, ministersekretær 

Hindkjær, Lars, fuldmægtig 

Holm. Hanna, ministersekretær 

Jensen, Benny, overassistent 

Jørgensen, Jørgen, fuldmægtig 

Leth, Tage, konsulent 

Lygum. Hanne, ministersekretær 

Lynæs. Lise. kontorfuldmægtig 

Moe, Eyvind, ekspeditionssekretær 

Nehring, Niels-Jørgen, kontorchef 

Ovesen, Finn. fuldmægtig 

Pagh, Vibeke, fuldmægtig 

Rasmussen. Jørgen Harder, departements

chef

Schmidt, Margrethe, fuldmægtig 

Steenberger, Poul, ambassadør 

Westerbye-Juhl, Karen, kontorchef
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Färöarna

Djurhuus, Johan, kontorchef 

Klett, Julianna, fuldmægtig 

Olafsson, Árni, kontorchef

Grönland

Christensen, Bo, uddannelseskonsulent 

Lauritzen. Philip, informationschef 

Møller, Aqigssiaq, direktør 

Steenholdt, Alibak. kontorchef 

Søndergaard, Jørgen, fuldmægtig

Finland

Andersson. Christian, konsultativ tjänsteman 

Boguslawsky, Peter von. planerare 

Brotherus, Tapani, byråchef 

Dufholm, Kristina, avdelningschef 

Eerikäinen, Marita, sektionschef 

Forsberg. Fredrik, regeringssekreterare 

Forsman, Eeva-Kristiina, utrikesråd 

Gustafson, Matti, kulturråd 

Gustafsson, Paul, kanslichef 

Heikkilä, Taisto, kanslichef 

Hendunen, Harry, byråchef 

af Hällström, Gustav, verkställande direktör 

Jäätteenmäki, Anneli, pol. sekr.

Kalela, Aira, byråchef 

Kivivuori, Antti, avdelningschef 

Koli, Ilse. byråchef 

Kull, Magnus, konsultativ tjänsteman 

Lehtinen. Markku, överinspektör 

Lintonen, Kirsti, statsministerns specialråd

givare

Mattlin, Håkan, kulturministerns pol. sekr 

Mykkänen, Antti, pol. sekr.

Numminen, Jaakko, kanslichef 

Ojala, Olli, avdelningschef 

Ottelin, Hans, utrikessekreterare 

Pekkanen, Raimo, kanslichef 

Pietarinen, Ilmari, överinspektör 

Rauvanto, Valto, kanslichef 

Ruotsalainen, Pekka, miljöministerns pol. 

sekr.

Siikala, Kalervo, avdelningschef

Slotte, Per-Håkan, överinspektör 

Tarasti, Lauri, kanslichef 

Vehkaoja, Marjatta, II social- och hälso- 

vårdsministerns pol. sekr.

Westergård, Tom, statsrådets informations

chef

Vuorikallio, Reijo, äldre budgetsekreterare 

Vuorinen, Anneli, sekr. för internationella 

ärenden 

Åström, Henrik, byråchef

Aland

Boman, Dag, utvecklingsplanerare 

Lindholm, Göran, kanslichef

Island

Benediktsson, Gudmundur, departements

chef

Dalberg, Hallgrimur, departementschef 

Flygenring, Päll, departementschef 

Gunnarsson, Arni, kontorchef 

Haarde, Geir, statssekreterare 

Júliusson, Jön, avdelningschef 

Stefånsson, Olafur W ., kontorchef 

Valdimarsson, Ólafur Steinar, departements

chef

Norge

Arnesen, Gerhard, direktør

Benterud, Marit, 1. konsulent

Dale, John, statssekretær

Eide, Kjell, ekspedisjonssjef

Erlandsen, Hans Chr., personlig sekretær

Gressum, Ida Skard, byråsjef

Grydeland, Bjørn, byråsjef

Hasle, Anne-Kari Lande, ekspedisjonssjef

Hjelde, Håkon, byråsjef

Ingeborgrud, Anne Olaug, statssekretær

Josefsen, Øystein, ekspedisjonssjef

Levy. Jan S.. statssekretær

Monsen, Tove, byråsjef

Mork, Torbjørn, helsedirektør

Nessheim, Erik, statssekretær

Norstein, Ingrid, konsulent
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Nyhamar, Olav, byråsjef 

Overvaag, Haraid, personlig rådgiver 

Reiten, Eivinn, statssekretær 

Ribu, Erik, departementsråd 

Saxrud, Gudmund, underdirektør 

Skadsem, Enevald, ekspedisjonssjef 

Stahl, Kjell, statssekretær 

Strompdal, Kjartan, underdirektør 

Synnes, Arne, statssekretær 

Sætersdal, Olaf, departementsråd 

Sætness, Gerd, ekspedisjonssjef 

Vea, Jon, byråsjef 

Waaler, Erling, departementsråd 

Øvergaard, Tomas, 1. konsulent 

Aanderaa, Johs., ekspeditionssjef

Sverige

Aldskogius, Göran, departementsråd 

Ankers, Mikael, departementsråd 

Axelsson, Majgull, informationssekreterare 

Carlsson, Per. kansliråd 

Corell. Hans, rättschef 

Dahlgren, Hans, departementsråd 

Dahlsten, Ulf, statssekreterare 

Dahlström, Gunnar, ambassadör 

Damgren, Fredrik, departementsråd 

Ehnmark, Ernst Erik. departementsråd 

Engqvist, Mikael, departementssekreterare 

Ennerfelt, Kerstin, kansliråd 

Fredén, Carina, informationssekreterare 

Fälth, Harald, statssekreterare 

Göransson, Magnus, hovrättsassessor 

Heckscher, Sten. departementsråd 

Holmgren, Peter, departementssekreterare 

Isaksson, Christer, informationssekreterare 

Jacobsson, Ranveig. informationssekreterare 

Jönsson, Gert. departementssekreterare 

Kardell, Arne. statssekreterare 

Karlsson. Jan O ., statssekreterare 

Kellberg, Love, ambassadör 

Korpi, Sture statssekreterare 

Landqvist, Ake, direktör

Larsson. Ulf, statssekreterare 

Lindgren, Lars Olof, sakkunnig 

Lindström, Kjell, pressekreterare 

Ljungdahl, Claes, departementssekreterare 

Lund, Gunnar, departementsråd 

Lundström, Stig, departementsråd 

Löfgren, Torsten, kansliråd 

Lönnquist, Ulf, statssekreterare 

Mathlein, Lars, departementsråd 

Munch, Johan, rättschef 

Nordström, Gun, departementssekreterare 

Noréen, Stefan, departementssekreterare 

Olsson, Kerstin, informationssekreterare 

Osvald, Peter, departementsråd 

von Otter, Birgitta, informationssekreterare 

Peterson, Carl-Gunnar. departementsråd 

Rahm, Håkan Martin, departementsråd 

Rentsch-Jonas, Peter, kansliråd 

Ringborg, Erland, statssekreterare 

Rollén, Berit, statssekreterare 

Schori, Pierre, kabinettssekreterare 

Senning, Claes, departementsråd 

Sidenbladh, Thomas, departementsråd 

Sigfridsson, Sven-Erik, rättschef 

Striby, Christina, hovrättsassessor 

Sundberg. Kaj, ambassadör 

Sundberg. Nore, departementsråd 

Sundström, Monica, statssekreterare 

Svensson. Gunnar, statssekreterare 

Söderberg, Jan, departementssekreterare 

Tham, Vollrath, kansliråd 

Tombrock, Gun. departementssekreterare 

Unger, Lisbeth, departementssekreterare 

Vahlquist, Magnus, departementsråd 

Welander, Gösta, departementsråd 

Westergren. Stefan, informationssekreterare 

Widgren, Jonas, statssekreterare 

Wollin, Claes, ambassadör 

Zachrison, Ann, departementssekreterare 

Aberg, Carl Johan, statssekreterare 

Ahlström, Per, informationssekreterare

t28-J0-JÍ2 Nordiskii rådet Del 2





22442245

SUPPLEMENT:
UTDELNING AV NORDISKA RÅDETS 
LITTERATURPRIS OCH MUSIKPRIS

Stockholms stadshus 

28 februari 1984
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Program
Hälsningsanförande

Nordiska rådets president

Utdelning av Nordiska rådets litteraturpris

Presentation av pristagaren 

Prisutdelning 

Pristagarens tal

Professor Irmeli Niemi 

Rådets president 

Författaren Göran Tunström

Orphei Drängar framför nordisk musik 

under ledning av professor Eric Ericson

Utdelning av Nordiska rådets musikpris

Presentation av pristagaren Redaktionsleder

Erik Christensen

Pianisten Mats Persson framför 

” High above” av Sven-David Sandström

Prisutdelning 

Pristagarens tal

Rådets president 

Tonsättaren 

Sven-David Sandström

Orphei Drängar avslutar med 

Hugo Alfvéns ” Gryning vid havet”
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Eders excellenser, fru kommunfullmäktiges ordförande, ärade kultur

pristagare, mina damer och herrar!

På Nordiska rådets vägnar ber jag att få hälsa er alla välkomna till den 

traditionsrika högtid som utdelningen av rådets kulturpris utgör.

Som brukligt är när sessionen hålls i Sverige har Stockholms kommun 

generöst upplåtit denna vackra lokal för prisceremonien.

Stockholms stadshus, som uppfördes mellan 1911 och 1923, är ritat av 

en av detta sekels mest framstående svenska arkitekter, Ragnar Östberg. 

Stadshuset, som räknas som den svenska nationalromantikens största 

arkitektoniska skapelse, innehåller för övrigt verk av en rad betydande 

svenska konstnärer. Till den invändiga konstnärliga utsmyckningen har 

bl.a. prins Eugen och Einar Forseth bidragit och i trädgården står Carl 

Eldhs välkända statyer av diktaren, poeten och målaren med Strindberg, 

Fröding och Josephson som förebilder. Av någon anledning saknas tonsät

taren. Kanske finner kommunen anledning att komplettera konstnärsko

lonin i trädgården efter denna aftons tonala upplevelser?

Men först skall diktaren hyllas. Samtidigt som jag än en gång hälsar er 

alla välkomna ber jag att få överlämna ordet till professor Irmeli Niemi, 

som skall presentera Göran Tunströms författarskap för oss.

Nordiska rådets president Karin Söder:

Professor Irmeli Niemi, Finland:

Mina damer och herrar! Göran Tunströms författarskap omspänner en 

tidrymd av mer än två årtionden. Han debuterade 1958 med diktsamlingen 

"Inringn ing" och har sedan dess publicerat ett tiotal diktsamlingar och 

ungefär lika många prosaböcker. ’ "Vad är det mänskliga?”  - den frågan 

tycks hans diktsamlingar från 60-talet ställa från olika synvinklar.

Verkligheten tor in i dikterna aktuella och oroande frågor från olika delar 

av världen, men dessa ses inte som möjliga att övervinna genom bestämd 

ideologi. ” Förmår någon ideologi återge de fattigas ansikten” , frågar dik

ten och förhåller sig ironiskt till diktarens politiska engagemang. ” Politiska 

partier finns som ger större säkerhet under armarna” är i sin trivialitet ett 

otillräckligt stöd för den som med öppna händer är i färd med att ta emot 

det som kanske håller på att födas: en ny tid, ett nytt ansvar. Samtidigt 

känns i dikterna starkt konflikterna mellan diktarens inre och yttre värld, 

svårigheten att finna ett eget språk i en värld fylld av fattigdom, krig och 

hjälplöshet: ” Världen har inget bruk för metaforer.”

Och likväl har Göran Tunström visat att man just på diktens och littera

turens språk kan bygga upp en verklighetsbild starkare än verkligheten, en 

verklighetsbild som förenar seendets smärta med ” kärleksordens äppel

b lom ", som växer till frukt. I lyriken från 1970-talet, i diktsamlingarna
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” Svartsjukans sånger” och ” Sandro Botticellis dikter” , sker detta med 

större öppenhet än förut och dimensionerat enligt den invecklade proces

sen av frigörelse av två människors känslor och förväntningar.

En positiv relation till andra människor, en tillit till den urkraft som bor 

djupt inne i människan, har varit ett karakteristiskt drag, som har ökat i 

styrka i Göran Tunströms litterära skapande. Central också i detta avseen

de är den självbiografiska romansvit, som han inledde på 1970-talet, och 

som på ett så storartat sätt kröns av den nu prisbelönade romanen ” Julora

toriet” .

Göran Tunström har förlagt dessa romaner till sin barndoms hembygd 

Värmland. Hemstaden Sunne får i romanerna ställning som den fasta, 

orubbliga stödjepunkten. Till den knyts som motiv både livet och döden, 

växande, frigörelse och hemkomst. I romanerna ” De heliga geograferna" 

(1973) och "Guddöttrarna” (1975) utgör staden och dess omgivning ramen 

kring ett färgmättat brusande liv, som symboliskt vidgar sig i många 

riktningar. Människoöden vävs samman och föder genom sina på samma 

gång nyckfulla och konsekventa sammanstötningar kraftspänningar, vilkas 

urladdningar har jämförts med Marquez’ Macondo-stämningar. Sunne är 

en liten stad i världens utkant, mitt bland bergen, men samtidigt en plats, 

där världen öppnar sig och från vilken det nyfikna sinnet tar sats för 

uppbrott, med hjälp av böcker, fantasier och drömmar. Det är ett landskap 

sett i en liten skala, som i sin konkreta utformning fokuserar den stora 

världens problem, närheten till kriget, politikens klichéer, sagan och verk

ligheten.

Personerna i dessa romaner, liksom i det öppet självbiografiska verket 

” Prästungen” (1976), som nära ansluter sig till dem, växer så att de blir 

levande och kommer oss nära, och de får samtidigt en storhet, som gör 

vardagliga företeelser på ett sätt mytiska. Livet förtätas så att varje stund 

får en alldeles särskild betydelse. Göran Tunström har själv hänvisat till 

Lars Ahlins människoskildring — denna svenska författare bland de främs

ta i den föregående generationen. Det viktiga i Lars Ahlins människo

skildring är inte du och jag, utan ” rummet mellan dessa två” . Ur detta föds 

berättelsernas dynamik och det ljus som skimrar kring personerna: ” Det 

handlar om du, som är jag, som är a lla ."

I romanerna träffar man på många skildringar och episoder, där en 

manlig och en kvinnlig livsattityd kämpar med varandra och där behovet 

att avkläda sig gamla vanor och kallelsen till något nytt antar ibland nästan 

skrämmande form. I dag talar man mycket om i vilken grad kvinnans och 

mannens språk skiljer sig från varandra, om man kan frigöra sig från 

språkets bojor och på nytt göra det till sitt. 1 Tunströms romaner talar 

kvinnorna förändringens språk, männen bevarandets språk. Kvinnornas 

språk står närmare drömmarnas budskap, men är också sinnligare, direkt 

knutet till handling. Det kanske inte lyckas finna sitt verkliga uttryck i 

kvinnans vanliga vardagsliv, som lätt tystar ned henne och hindrar henne
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att uppleva sig som ett självständigt jag. Litet på samma sätt som de stora 

människoskildrarna under romantiken i de avgörande ögonblicken förde 

sina personer in i ett tillstånd av kraftlöshet, som förstummades av en 

mystisk djup upplevelse, på liknande sätt leder Tunström sina romanper

soner ut ur det vardagliga medvetandet och beskriver deras väsen i psy

kos, i ett kosmiskt vidgande av medvetande och sinnen.

Språkets betydelse och oron för missbruk av språket gäller inte bara 

individen utan hela samhället. Jag citerar ett litet stycke ur ” Guddött

rarna” : ” En gång varje årtionde måste vi ompröva alla våra ord och vad de 

står för. Från politikerna till den isolerade hemmafrun, från åldringen som 

inväntar döden till fyraåringen som dresseras att gå i språkets band, måste 

vi öppna absolut förutsättningslösa seminarier, som granskar de skrivna 

lagtexterna, de vardagliga replikerna, kärleksorden, invektiven. Vi måste 

göra totala utvärderingar av hela den mylla i vilken språkblomstren frodas. 

Vad är sjukt och vad är friskt? Vad är ditt och vad är m itt?”

Förhållandet mellan man och kvinna får en alldeles särskild innebörd av 

att det oftast ses ur barnets synvinkel; i en livsbild avgränsad av relationen 

far-son och mor-son. Tunström har i roman efter roman fördjupat grundte

mat. att leta efter en försvunnen närstående. Avgörande för honom per

sonligen var förlusten av fadern i en ålder, då den normala frigörelsepro

cessen ännu inte hade börjat. Då uppstår inte heller någon naturlig frigörel

se från modersgestalten, någon klart avgränsad relation till den övriga 

verkligheten. Hans hustru, konstnären Lena Cronqvist har i en teckning 

beskrivit samhörigheten mellan far och son på ett sätt som stannar kvar i 

minnet: fadern stående i svart prästdräkt mot en bokhylla, och i prästdräk

ten finns egentligen bara en ljus öppning, med sonens konturer, på samma 

gång en gestalt och ett tomrum.

I en intervju har Göran Tunström framhållit att en av drivkrafterna i 

hans författarskap egentligen är en önskan att hämnas på döden, att omin

tetgöra den. Uppbrottet från barndomens prästgårdshem efter faderns död 

betydde nästan bokstavligen att bli utdriven ur paradiset. Viljan att hela 

förhållandet mellan far och son, segern över döden, har hämtat en del av 

sin intensitet från de mytiska fästpunkterna för denna erfarenhet: antikens 

färd- och återkomst-motiv och den kristna berättelsen om Jesu födelse.

Det är naturligtvis ingen tillfällighet att den tonskapelse, som redan titeln 

på Göran Tunströms nya roman anknyter till, är ” Juloratoriet”  och inte 

t. ex. Matteus-passionen. Trots att sonen i "Prästungen” är beredd att dö 

för att få fortsätta samtalet med sin far, visar sig levande, skapande 

handling dock vara en bättre möjlighet att steg för steg växa genom faderns 

bild och besegra den, finna sitt eget jag och nå fram till den egna individua

liteten. I romanen "Ökenbrevet" (1978) som i djärv jagform skildrar Jesu 

barndom, uttrycks saken så här: "N är  man levat länge utan en far, skapar 

man honom av den tyngsta stenen, av den djupaste kraften, av det svalaste 

vattnet. Jag säger mig att jag är min egen far. Han är den styrka som fått 

mig att gå vidare."
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” Juloratoriet" är en spiralformad skildring av individualitetens och ja 

gets födelse, av ett harmoniskt sammansmältande av faderns och sonens 

värld. Samtidigt är den en rik och uppmuntrande beskrivning av ett försök 

att förverkliga en dröm, som på vardagsplanet verkar omöjlig och onödig. 

Det hela är viktigt i världsperspektiv, men författaren har säkert träffat det 

rätta valet, då han i bilden av den biståndsarbetare han möter i Nepal 

endast låter dennes dröm stå kvar och överför den till familjen Nordensson 

i Värmland att vårda, från 30-talet intill våra dagar. Utgångspunktens 

tragiska olyckor bestämmer den dominerande tonarten. Mannen förlorar 

sin hustru, sonen sin mor, som har levt för musiken och gett värme och 

styrka till hela omgivningen. Sorgen och minnet av henne följer dem: 

fadern flyr in i vakendrömmar för att slutligen ta sitt liv, sonen förälskar sig 

i en många år äldre kvinna som föder hans son, som han inte får träffa. 

Slutligen är det sonen, Viktor, som realiserar dem femtioåriga drömmen. 

Han blir musiker och återvänder till hemstaden för att dirigera Juloratoriet. 

Romanen innehåller också en mängd roliga episoder, där Göran Tunström 

visar sin anknytning till värmländska berättartraditioner. Han skapar t. ex. 

ett lekfullt porträtt av självaste Selma Lagerlöf och beskriver festligt 

pojkvänskapens nyfikenhet och glädje.

Då jag djupt och innerligt hoppas, att ni alla skulle läsa denna bok, 

ämnar jag inte beskriva den närmare. Det är en lysande roman, den 

utstrålar värme och hopp, det hopp som spirar upp ur sorgens jordmån. 

Den ljudande katedralen är en bild som passar in på den lika väl som på 

Bachs tonskapelse. I dess rörelse, i dynamiken och den inre trovärdighe

ten hägrar herdarnas enkelhet, visdomen hos österlandets siare och änglar

nas ljus.

Nordiska rådets president Karin Söder:

Jag ber att få tacka professor Niemi för hennes finstämda presentation 

av Göran Tunströms diktning.

Jag har nu glädjen att be pristagaren komma fram och motta 1984 års 

litteraturpris, vilket är det 23:e i ordningen. Prissumman är 75000 danska 

kronor. I det vackra diplomet, vilket inramas av fem svanar, står bedöm- 

ningskommitténs motivering, som lyder:

"Nordiska rådets litteraturpris 1984 har tilldelats den svenske förfat

taren Göran Tunström för hans roman ’Juloratoriet’ i vilken han fogar 

samman människoöden som stämmor i ett körverk och gestaltar möjlig

heten att ur kaos skapa världen på nytt.”
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Författaren Göran Tunström, Sverige:

En vecka innan jag mottog beskedet om Nordiska rådets pris satt jag i en 

liten by i Västbengalen, strax norr om Calcutta, ovanpå ett kyllager för 

jordbruksprodukter och samtalade med en för sina vänstersympatier, av 

Indira Gandhis regim, avskedad lärare. Han bodde i ett rum med två 

plåtsängar tillsammans med hustru och döttrar, under en femtonwatts- 

lampa. Han skriver och skall snart publicera en roman, men det går sakta, 

säger han. Jag måste ge mig av till mitt nya arbete innan solen går upp och 

när jag återvänder har mörkret intagit mitt rum, ofta fungerar varken 

fläkten eller ljuset.

Det fanns inga böcker där, jag frågade honom om hans läsning och vilka 

som haft den största betydelsen för honom. Han svarade som många 

utomeuropéer gjort: Knut Hamsun, han är den störste av dem alla. Det 

gick en ilning av glädje genom den del av kroppen vi en gång vågade kalla 

själ. Inte bara därför att Knut Hamsun tillhör mina tidiga och allra största 

läsupplevelser, utan därför att jag fick en ny bekräftelse på min enda tro: 

tron på konsten, på skapandet. Tvärs över jorden och med en osviklig 

precision kan konsten som en fredlig projektil med fördröjd utlösning leta 

sig, från skilda samhällsstrukturer, tider och landskap, till okända och 

avlägsna människors hjärtan.

Boken som projektil. Jag tvingas alltså använda en bild från den hotfulla 

sidan av tillvaron för att beskriva något positivt och jag tror att jag därmed 

också beskriver konstens drivkraft och dilemma, konst uppstår inte av 

luft, den hämtar sitt material från den värld vi känner. Konsten är en 

förtvivlad kärlek till världen, ett desperat försök av den enskilde att göra 

människans hotande existens synlig. Och att hålla henne levande. Att 

ständigt på nytt levandegöra de skikt inom oss som de centralstyrda 

språkens mekanik aldrig kan nå. Bara konsten har friheten att gå på jakt 

efter den andra värld, som är belägen i denna. Men det är en frihet som är 

hotad. Vårt språk kan offras på profitens och känslokylans altare. Det kan 

strypas uppifrån maktens boningar likvaväl som nerifrån vanmaktens käl

larhålor.

Hur kan man då tro på konsten, detta motsägelsernas laboratorium, där 

alla fyller sina provrör med olikfärgade vätskor. Just därför. För att låna 

några ord av den tjeckiske exilförfattaren Milan Kundera: "N är  Gud sakta 

lämnade den plats varifrån han styrt universum och dess värdesystem, 

skilt gott och ont och gett varje sak dess innebörd, gick Don Quijote ut ur 

sitt hus. Nu kunde han inte känna igen världen längre. När den högste 

domaren var borta framstod världen plötsligt med förfärande tvetydighet: 

den enda gudomliga sanningen föll sönder i hundratals relativa sanningar 

som människorna delade mellan sig. Så föddes den moderna tidens värld, 

och med den romanen . . . ”
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Så är det: den goda konsten är det ständiga ifrågasättandet, den nakna 

nyfikenheten, det eviga upproret mot förenklingarnas skenlösningar. Få 

regimer tolererar detta. Få maktutövare vågar låna sitt öra till den svärm 

av röster, som i konstens namn ropar eller viskar fram sina skilda budskap.

Därför är det mig idag en stor glädje att som representant för en konst

art, mottaga Nordiska rådets pris, som visar att några fortfarande har 

viljan, att åtminstone för en dag om året, sätta litteraturen eller: den 

enskilda rösten i centrum.

Och kan nu också min bok bli en sådan inbjudan till överskridande, så 

mottar jag detta pris, inte bara med ödmjukhet, utan också med den 

stolthet, som det borde vara varje demokratisk människas rätt att någon 

gång få känna fläkten av.

Men samtidigt måste jag, under de sju minuter denna tacksägelse får 

vara, rikta mig bakåt, mot den miljö jag fick växa upp i, mot det språk jag 

tränades in i borta i Värmland. Lusten och glädjen till språk och resor fick 

jag redan i prästgården i Sunne, men historierna som jag fyllt detta språk 

med har kommit från många munnar. Jag har varit örat och handen. För att 

travestera den danske författaren Johannes W. Jensen: ” Hela mitt liv är en 

beskrivning av Sunne - men se upp: jag har ordnat det så att jag har 

kunnat sätta foten på platser till och med mycket långt härifrån både i tid 

och rum och ändå känna mig hemma!” Och detta har varit möjligt därför 

att jag fått växa upp i en förskonad del av världen, på en ö i tiden, som än 

så länge är fredad.

Jag vet inte om den står kvar, men en gång, en sommardag vid en liten 

väg i Bohuslän, alldeles vid den norska gärnsen, stötte jag på en skylt, vars 

existens aldrig lämnat mitt medvetande. Med svarta bokstäver mot gul 

bakgrund hade den lokala myndigheten låtit skriva: R IK SG RÄ N SEN  

F Ö L JE R  BÄ CK EN . Under mina resor i Latinamerika, Asien och Europa 

har jag alltid, åtminstone i teorin, försökt hitta gränser där en skylt av det 

slaget skulle kunnat stå, utan omgivande taggtrådar eller murar, utan bara 

som en upplysning för enskilda vandrare på jakt efter Natur. Vi vet alla att 

sådana platser är svåra att hitta utanför Norden. Vi vet också att inte ens 

där borta i Bohuslän den skylten alltid kunnat stå ostörd: det senaste 

krigets skuggor föll även över mig.

Men den skylten är för mig inte bara en påminnelse om den fredliga 

samexistensens möjlighet, den är en inbjudan till överskridande. Till ett 

annat land, en annan värld, som ger av sin särart för att berika och utvidga 

ens personlighet, göra oss större och medvetnare om det äventyr en 

människa kan vara.

(Orphei Drängar framför nordisk musik under ledning av professor Eric 

Ericson)
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Efter denna lysande nordiska sångarhyllning av den numera ända borta i 

Japan berömda uppsaliensiska studentkören Orphei Drängar, under led

ning av sin legendariske dirigent professor Eric Ericson, har turen kommit 

till presentationen av årets musikpristagare Sven-David Sandström. Jag 

ber därför få lämna ordet till redaktionsleder Erik Christensen.

Nordiska rådets president Karin Söder:

Redaktionsleder Erik Christensen, Danmark:

Jeg vil sige forud, at jeg vil indskrænke mig til at præsentere det værk, 

som nu skal tildeles Nordisk Råds musikpris: Sven-David Sandströms og 

Tobias Berggreens requiem: ” De ur alla minnen fallna” .

Sven-David Sandström er en meget produktiv komponist, og hvis jeg 

skulle give en præsentation af alle hans værker, ville det tage ca. halvanden 

time; men jeg kan anbefale dem, som ønsker at vide mere om Sven-David 

SandsJjöm, at læse det næste nummer af Dansk Musiktidsskrift, hvor der 

findes en ganske lang portrætsamtale med Sven-David. Dette nummer vil 

udkomme om en 3-4 dage.

Kære Sven-David Sandström! Jeg skal fortælle, hvordan jeg kom til at 

forstå dit requiem.

I vores familie havde vi en hund. Det var en gul labradorretriever. Den 

var 8 år gammel, en hunhund, der hed Trine og havde født mange kuld 

hvalpe.

En dag i november sidste år blev den syg - den lå og gispede efter 

vejret, kunne ikke gø, ikke spise, ikke rejse sig. To dage efter var den død.

Vores lille dreng Mathias på 7 år kom hjem, og vi fortalte ham, at Trine 

var død. Mathias lagde sig på gulvet og græd i to timer. Han var ikke til at 

trøste, bare græd og græd.

Det var første gang, jeg forstod, hvad dit og Tobias Berggreens requiem 

handler om. Det handler om barnets sorg. Fortvivlelsen over, at noget er 

borte og aldrig kan komme tilbage.

Requiet hedder "D e  ud af alles minde faldne” - du og Tobias Berggreen 

vil sætte et minde over de børn, der er blevet glemt, de jødiske børn, der 

døde i nazisternes gaskamre, de børn, der blev aflivet for magtens skyld. 

Men I vil også minde om det liv, vi tilintetgør hver dag i vores samfund - 

børnenes livsmuligheder, som vi voksne begrænser, fjerner eller ødelæg-

Når man lytter til requiet flere gange, opdager man, at det bliver nyt for 

hver gang. Man oplever et flerdimensionalt værk, der er som en vævning af 

lyd, man kan se ind i og se igennem, en mangetydig helhed, hvor det 

jordiske livs sorg og lykke kommer til syne som i et spejl.

Jeg skal fortælle, hvordan jeg har hørt requiet.
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Det begynder som et urhav - en stor, kaotisk lydbølge, som korets 

klang stiger op af i en kollektiv anråbelse. Koret får et svar, men kun i et 

kort lysglimt, som svindler væk og efterlader ubestemthedens retningsløse 

klange.

Svage, næsten uhørlige sange toner frem i en gyldent vuggende harmoni, 

mangfoldige billeder dukker op og forsvinder igen.

A f basunernes mumlen bryder Dies Irae-satsen frem; Vredens Dag får 

form som en skulptur, der vokser frem af rå granit. Koret spænder sine 

stemmer ud mellem englenes lovsang og desperationens kaos, og klangen 

giver dump genlyd i underjordiske katakomber fyldt af kranier og smul

drende knogler. Den musikalske tanke når til tavshedens grænse og møder 

glemselens verden - de ud af alle minder faldnes verden, hvor alting hører 

op. Kun tomheden toner op fra dybet af afgrunden, alt er fraværende. I det 

øjeblik sker underet: af den udvejsløse tomhed stiger en melodi som sang 

af en fugl i et bur, du ikke kan se:

Det er kærlighedens melodi - den sanselige skønhed, som klinger 

uskadt igennem et menneskeskabt helvede af voldtægt, tortur og sjælsned

brydende ensformighed.

En fjerlet musik toner frem og akkompagnerer den stilfærdige lykke ved 

at sanse lyset og lyden og forundringen over din sovende lille drengs 

hjerteslag. Diffuse, truende, skærende striber af tone spreder din be

vidsthed og suger den ned i et kaos af piskende lydmasser. Koret råber: 

befri os! - prøver at løfte sig op af lydtorturen, men bankes til jorden af 

dumpe slag fra en ukendt fængselscelle. Felter af lys flammer op og 

forsvinder, men et skær bevares i din erindring, så næste lysglimt opleves 

med stærkere stråleglans.

Den nordiske nat sænker sig med sine dæmpede skyggefarver, og en 

gnidende klagesang uden årsag trænger gennem halvmørket.

Koret lydmaler kroppens og bevidsthedens syv plager, rotternes strejfen 

på slagmarkerne og sangen af bomber og sperma. Fragmenter af uforene

lige virkeligheder blændes over hinanden og tørner sammen i sønderkvær- 

nende larm. Børnene føres til gaskamrene, og ud af tilintetgørelsen klinger 

en hviskende bøn om at få del i det navnløse: giv os tilbage barnets sorg.

Og requiet slutter som en endeløs vævning af korstemmer, der snor 

deres grove og fine klangtråde mellem hinanden i et mønster af fletværk og 

bånd og knuder - en vævning af mørkets og lysets musik, der mætter 

tekstens paradoksale modsætninger med klanglig mening: dér, hvor ordene 

ikke længere berører.

Og gennem hver eneste sats i requiet går som en rød tråd bevidstheden 

om børnenes skæbne:

Den fortvivlede gråd og skrigene fra de jødiske børn, som allerede inden 

tilintetgørelsen har mistet forstanden.

Den 14-årige pige, som i vores samfund bliver voldtaget af mænd — både 

kropsligt voldtaget og voldtaget med ord.
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Men også barnets oplevelse af vreden, de oplevelser, som vi voksne må 

bevare i vores erindring for at overleve i en verden, som mennesker 

arbejder på at gøre umenneskelig.

Erindringen om barnets sorg, oplevelsen af barnets tillid, barnets intui

tion, fantasi og gavmildhed.

Og forudsætningen for børnenes liv: de voksnes bekymring, ansvar og 

omsorg for de børn, der vokser op.

Kære nordiske politikere!

Omsorgen for de børn, der vokser op i de nordiske samfund er jeres 

ansvar. Lad ikke de børn blive de ud af mindet faldne.

Næste gang - og hver gang — I lægger et lovforslag på jeres bord, som 

handler om børnenes skæbne, så gør en undtagelse. Tænk ikke kun på at 

bekæmpe jeres politiske modstandere. Men tænk så langt og så vidt og så 

dybt, som 1 kan:

Hvilke lidelser vil denne lov påføre hvor mange børn?

Hvilken amputering af børnenes livsudfoldelse betyder de tal, der ligger 

foran jer på bordet?

Hvor megen vold og undertrykkelse grundlægger I ved at give børnene 

mindre plads, ringere omsorg, flere ydmygelser?

I nordiske politikere, som sidder her, skal også dø en dag. Jeres ord vil 

blive arkiveret i tusindvis af parlamentsreferater.

Men jeres jordiske liv kan I kun forlænge på én måde: I skal skabe plads 

og livsmuligheder for de børn, der er født, og dem, der vil blive født, så 

børnene kan have tillid tiljer, mens I lever, og så de kan være jer bekendt, 

når I ikke er mere.

Tak til Sven-David Sandström og Tobias Berggreen for jeres messe over 

de ud af mindet faldne!

Og tak til jer nordiske politikere for den tynde og skrøbelige tråd mellem 

nordisk kulturliv og nordisk politisk arbejde, som hedder Nordisk Råds 

musikpris!

Nordiska rådets president Karin Söder:

Ett varmt tack till Erik Christensen för denna fina presentation av Sven- 

David Sandströms konstnärsskap. Tyvärr har det inte varit tekniskt möj

ligt att i kväll uppföra det requiem för vilket Sandström fått priset. Där

emot har vi lyckats engagera pianisten Mats Persson som i stället kommer 

att framföra ett verk för piano med titeln "H igh  above".

Varsågod Mats Persson!

(Pianisten Mats Persson framför "H igh  above”  av Sven-David Sandström)
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Vi tackar Mats Persson för hans engagerade framförande av ” High 

above” .

Så får jag be Sven-David Sandström att komma fram och mottaga 

Nordiska rådets musikpris 1984, vilket i likhet med litteraturpriset uppgår 

till 75 000 danska kronor. Musikpriset delas bara ut vartannat år och Sven- 

David är den tionde mottagaren.

I diplomet står följande motivering:

” Nordiska rådets musikpris 1984 har tilldelats den svenske tonsättaren 

Sven-David Sandström för hans verk ” Requiem. De ur alla minnen fallna” 

till text av Tobias Berggren med följande motivering:

” För ett gripande, rikt och flertydigt musikaliskt bildspråk som förenar 

ursinne och barnatro med sträng konstruktion och skönhet i en monumen

talmålning av människans psykiska och politiska situation i det 20:e år

hundradet.”

Nordiska rådets president Karin Söder:

Tonsättaren Sven-David Sandström, Sverige:

Det här blir inget tal, bara ett enkelt tack.

Jag känner mig ganska rörd dels på grund av det som Erik nyss sade, 

som var oerhört fint, dels på grund av att Mats spelade ett stycke som nu är 

ungefär tio år gammalt, men som jag känner fortfarande innehåller sådant 

som är meningsfullt för mig. Det var viktigt för mig att få höra det.

Jag funderar ofta över varför musik har så låg status i vårt land. Alla här 

har säkert redan läst Görans bok, men det är inte så många som kan räcka 

upp handen här och säga att de har hört mitt rekviem. - Det är nu en gång 

så. Jag vet inte varför. Många säger att ny musik är svår. Vad jag skulle 

önska just nu är bara att vi skulle upphöra att tänka så.

Tack så mycket!
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Utan för saklistan föreläggs för rådet:

Dokument 1 Rapport från Nordiska rådets presidium

Dokument 2 Verksamhetsberättelse från Nordiska rådets budgetkommitté

Dokument 3 Förslag angående försöksordning om budgetproceduren
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Personregister
(Siffrorna hänvisar till sidor)

Adelsohn, Ulf, Sv. del. (m)

Suppleant

Vald medlem till 21 februari 1984 

Medlemsförslag:

friare aktiemarknad: 668 

arbetsformerna i det nordiska samarbetet: 

679

kontroll av nordiska projekt: 685 

Yttranden: 

generaldebatt: 83. 84

Ahde, Matti, Finl. del. (Sd)

Regeringsrepresentant

Yttrande:

berättelse från Nordiska ministerrådet (so

cial- och miljöutskottet): 240

Aho, Esko, Finl. del. (K)

Vald medlem 

Melemsförslag: 

framtidsforskning: 530 

Yttranden: 

mjuka projektinvesteringslån: 223 

samarbete kring datatekonologins regional

politiska konsekvenser (fråga): 231

Andersson, Lennart, Sv. del. (s)

Vald medlem 

Medlemsförslag: 

åtgärder mot diskriminering av homosexu

ella: 505 

Yttranden:

arbetsformerna i det nordiska samarbetet: 

297

reviderat samarbetsprogram på konsu

mentområdet: 317 

lagstiftningssamarbetet på arbetsrättens 

område: 327

Andersson, Sten, Sv. del. (s)

Regeringsrepresentant

Yttrande:

bevarandet av förmåner för pensionärer 

vid flyttning från Sverige till Finland 

(fråga): 284

Asgrimsson, Halldor, Isl. del. (F) 

Regeringsrepresentant 

Vald medlem till 26 maj 1983 

Medlemsförslag: 

framtidsforskning: 530

Anken, Margrete, Danm. Riges del. (SF)

Vald medlem

Medlemsförslag:

stöd till nordiska utställningar: 452 

åtgärder mot diskriminering av homosexu

ella: 505

modell för beräkning av naturresurser: 513 

förbud mot spridning av reklam via kabel- 

och satellit-TV: 624 

Yttranden: 

generaldebatt: 117, 118, 122 

budgetförslag för 1985 från Nordiska m i

nisterrådet: 164, 166 

ekonomisk politik och nordiskt ekono

miskt samarbete: 207 

berättelse från Nordiska ministerrådet (so

cial- och miljöutskottet): 240 

handlingsprogram mot narkotika: 254, 256, 

258

förstärkt socialmedicinsk insats: 261 

europeisk miljökonvention (fråga): 273, 

274

sjötransport av radioaktivt avfall (fråga): 

278-280

upparbetning av atombränsle (fråga): 280, 

282

internationellt förbud mot valfångst (frå

ga): 286 

kustvalfångst (fråga): 289-290 

åtgärder mot diskriminering av homosexu

ella: 325

Benkow, Jo. Norges del. (H)

Vald medlem 

Medlemsförslag: 

arbetsformerna i det nordiska samarbetet: 

679

kontroll av nordiska projekt: 685 

Yttranden: 

öppningsanförande: 49 

generaldebatt: 60

ekonomisk politik och nordiskt ekono

miskt samarbete: 190. 192 

handlingsplan på datateknologiområdet: 

209

handlingsprogram mot narkotika: 257, 258 

arbetsformerna i det nordiska samarbetet: 

307

åtgärder mot diskriminering av homosexu

ella: 323

regional nordisk informationsverksamhet: 

374,377
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Berge, Gunnar, Norges del. (A)

Vald medlem 

Yttranden: 

generaldebatt: 78, 93

ekonomisk politik och nordiskt ekono

miskt samarbete: 181 

liberalisering av kapitalmarknaden och 

monetärt samarbete samt friare nordisk 

aktiemarknad: 217, 222

Björk, Gunnar, Sv. del. (c)

Suppleant 

Meldemsförslag: 

läkemedelsregistrering: 651 

kontroll av nordiska projekt: 685

Björkstrand. Gustav, Finl. del. (Sfp) 

Regeringsrepresentant 

Yttranden: 

generaldebatt: 72

budgetförslag för 1985 från Nordiska mi

nisterrådet: 161 

berättelse från Nordiska ministerrådet 

(kulturutskottet): 357 

regional nordisk informationsverksamhet: 

374

förmedling av Finlands TV-program till de 

i Sverige bosatta finländarna (fråga): 385

Boström, Curt, Sv. del. (s)

Regeringsrepresentant

Yttranden:

berättelse från Nordiska ministerrådet (tra

fikutskottet): 335 

projektet Scandinavian Link (fråga): 341 

Öresundsförbindelserna (fråga): 349

Brundtland, Gro Harlem. Norges del. (A) 

Vald medlem 

Medlemsförslag: 

åtgärder mot diskriminering av homosexu

ella: 505 

Yttrande: 

generaldebatt: 64

Buttedahl, Johan, Norges del. (Sp)

Vald medlem 

Medlemsförslag: 

läkemedelsregistrering: 651 

Yttranden: 

generaldebatt: 84

liberalisering av kapitalmarknaden och 

monetärt samarbete samt friare nordisk

aktiemarknad: 215, 222 

arbetsformerna i det nordiska samarbetet: 

299

Bärlund, Kaj, Finl. del. (Sd)

Vald medlem 

Medlemsförslag: 

modell för beräkning av naturresurser: 513 

Yttranden:

ekonomisk politik och nordiskt ekono

miskt samarbete: 197 

liberalisering av kapitalmarknaden och 

monetärt samarbete samt friare nordisk 

aktiemarknad: 220 

berättelse från Nordiska ministerrådet (so

cial- och miljöutskottet): 237 

gemensam nordisk modell för beräkning av 

naturresurser: 260 

bevarandet av förmåner för pensionärer 

vid flyttning från Sverige till Finland 

(fråga): 284 

undervisning på finska (fråga): 383

Christensen, Christian, Danm. Riges del.

(KrF)

Regeringsrepresentant 

Yttranden: 

generaldebatt: 70, 118 

forskningssamarbete om fordonsavgaser- 

nas inverkan på hälsa och miljö (fråga): 

274

försurningsproblemen (fråga): 276-277

Dahl, Birgitta, Sv. del. (s)

Regeringsrepresentant

Yttranden:

budgetförslag för 1985 från Nordiska mi

nisterrådet: 165 

berättelse från Nordiska ministerrådet 

(ekonomiska utskottet) samt regionalpo- 

litiskt samarbete, gemensamma industri

ella projekt, glasindustrin, samordning 

av FoU-insatser och kartläggning av m il

jökonsekvenser vid framställning och 

bruk av alternativa drivmedel, fiskod

ling, utbildning för exportmarknadsfö

ring, möbelindustri, utbudet och behovet 

av u-landsutbildning, energi- och miljö- 

relaterad industri- och regionalpolitik, 

innovationer inom näringslivet, regional

politiska samarbetet: 172 

sjötransport av radioaktvit avfall (fråga): 

278-280 upparbetning av atombränsle 

(fråga): 281
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Dybkjær, Lone, Danm. Riges del. (RV)

Vald medlem 

Medlemsförslag: 

framtidsforskning: 530

Eidem, Bjarne, Mørk, Norges del. (A)

Vald medlem 

Medlemsförslag: 

ändring av ” Trafikutskottet’’ till ” Kom 

munikations- och teknologiutskottet” : 

673 

Yttranden:

verksamhetsberättelse från Nordiska rå

dets budgetkommitté: 154 

budgetförslag för 1985 från Nordiska mi

nisterrådet: 157, 165 

ekonomisk politik och nordiskt ekono

miskt samarbete: 202 

berättelse från Nordiska ministerrådet (tra

fikutskottet): 336 

ytterligare samordning av trafikpolitiken: 

337

räknecenter för väderprognoser (fråga): 

346

Einarsson, OlafurG., Isl. del. (Sj)

Vald medlem 

Yttrande:

vidareutveckling av Nordiska investerings

bankens regionallåneordning: 224

Ekelund, Ulla, Sv. del. (c)

Suppleant

Medlemsförslag:

läkemedelsregistrering: 651

Ellefsen, Pauli, Danm. Riges del., Färöarna 

(Sb)

Regeringsrepresentant

Yttranden:

generaldebatt: 111, 113

Elo, Mikko, Finl. del. (Sd)

Vald medlem 

Medlemsförslag: 

nordiskt idrottsutbyte: 641 

Yttrande: 

generaldebatt: 135

Enggaard, Knud, Danm. Riges del. (V)

Regeringsrepresentant

Yttrande:

berättelse från Nordiska ministerrådet 

(ekonomiska utskottet) samt regionalpo-

litiskt samarbete, gemensamma industri

ella projekt, glasindustrin, samordning 

av FoU-insatser och kartläggning av mil

jökonsekvenser vid framställning och 

bruk av alternativa drivmedel, fiskod

ling, utbildning för exportmarknadsfö

ring, möbelindustri, utbudet och behovet 

av u-landsutbildning, energi- och miljö- 

relaterad industri- och regionalpolitik, 

innovationer inom näringslivet, regional

politiska samarbetet: 171

Fagerholm, Karl-Gunnar, Finl. del., Åland 

(lib)

Suppleant

Yttrande:

nordisk tentamens- och examensgiltighet 

(fråga): 364

Feldt, Kjell-Olof, Sv. del. (s) 

Regeringsrepresentant 

Yttranden: 

generaldebatt: 80, 84

ekonomisk politik och nordiskt ekono

miskt samarbete: 188, 191, 193 

reviderat samarbetsprogram på konsu

mentområdet: 318

Fcilldin, Thorbjörn, Sv. del. (c)

Suppleant 

Yttrande: 

generaldebatt: 129

Gjertsen, Astrid, Norges del. (H)

Regeringsrepresentant

Yttranden:

handlingsplan på datateknologiområdet: 

212

reviderat samarbetsprogram på konsu

mentområdet: 319

Grøndahl, Kirsti Kolle, Norges del. (A)

Vald medlem 

Medlemsförslag: 

mottagande av utomnordiska TV-satellit- 

sändningar: 422 

Yttranden: 

generaldebatt: 143

budgetförslag för 1985 från Nordiska mi

nisterrådet: 162 

ekonomisk politik och nordiskt ekono

miskt samarbete: 186 

regional nordisk informationsverksamhet:

374
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Guðnason Eiður, ísl. del. (A)

Vald medlem 

Medlemsförslag:

stöd till nordiska utställningar: 452 

nordiskt indrottsutbyte: 641 

radio- och televisionsprogram om cancer: 

661 

Yttranden: 

generaldebatt: 79

budgetförslag för 1985 från Nordiska mi

nisterrådet: 159 

arbetsformerna i det nordiska samarbetet: 

305

berättelse från Nordiska ministerrådet 

(kulturutskottet): 351, 362 

stöd till nordiska utställningar: 370 

regional nordisk informationsverksamhet: 

378

Gunnarsson, Ami, Isl. del. (A)

Suppleant till 19 december 1983 

Medlemsförslag: 

stöd till nordiska utställningar: 452

Gustavsson, Rune, Sv. del. (c)

Vald medlem 

Medlemsförslag: 

energibesparing inom transport- och trafik

sektorn: 474 

modell för beräkning av naturresurser: 513 

framtidsforskning: 530 

liberalisering av kaptialmarknaden och 

monetärt samarbete: 569 

läkemedelsregistrering: 651 

Yttranden:

nordiskt centrum för hjärttransplantatio

ner: 251

handlingsprogram för läkemedelsregi

strering: 263 

försurningsproblemen (fråga): 275-278 

Nordiska kontaktorganet för narkotikafrå

gor (fråga): 282

Göransson, Bengt, Sv. del. (s) 

Regeringsrepresentant 

Yttranden: 

generaldebatt: 152

mottagande av utomnordiska TV-satellit- 

sändningar: 367, 368,

TV-program för sjöfolk (fråga): 380 

nordiska författarstipendier (fråga): 381 

undervisning på finska (fråga): 382-384

Hoarder, Bertel, Danm. Riges del. (V)

Regeringsrepresentant

Yttrande:

nordisk tentamens- och examensgiltighet

(fråga): 363

Hagen, Carl /., Norges del. (Fr. p.)

Vald medlem 

Yttranden: 

generaldebatt: 147

ekonomisk politik och nordiskt ekono

miskt samarbete: 190, 192, 201, 202 

liberalisering av kapitalmarknaden och 

monetärt samarbete samt friare nordisk 

aktiemarknad: 218 

vidareutveckling av Nordiska investerings

bankens regionallåneordning: 225

Hagensen, Hagen, Danm. Riges del. (KF) 

Vald medlem till 9 mars 1983 

Medlemsförslag: 

handlingsprogram mot narkotika: 487

Halvgaard, Børge, Danm. Riges del. (FP) 

Vald medlem till 6 oktober 1983 

Medlemsförslag: 

undersökning av de genom trafikolyckor 

hjärnskadades situation: 404

Hansen, Guttorm, Norges Riges del. (A)

Vald medlem 

Yttranden: 

generaldebatt: 93, 99, 100 

arbetsformerna i det nordiska samarbetet: 

293

Hansen, Ivar, Danm. Riges del. (V)

Vald medlem 

Yttranden: 

generaldebatt: 137

ekonomisk politik och nordiskt ekono

miskt samarbete: 193 

berättelse från Nordiska investeringsban

ken: 223

kilometeravgift på lastbilstransporter (frå

ga): 344

Hansen, Karen Tliurøe, Danm. Riges del.

(KF)

Vald medlem 

Medlemsförslag: 

handlingsprogram mot narkotika: 487 

friare aktiemarknad: 668 

Yttrande: 

handlingsprogram mot narkotika: 258
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Hansen-Krone, Margit, Norges del. (H)

Vald medlem 

Medlemsförslag: 

handlingsprogram mot narkotika: 487 

åtgärder mot diskriminering av homosexu

ella: 505 

Yttranden: 

generaldebatt: 150

förstärkning och utveckling av Nordkalott- 

samarbetet: 227 

handlingsprogram mot narkotika: 253 

åtgärder mot diskriminering av homosexu

ella: 325

Haugstvedt, Asbjørn, Norges del. (Kr. F.) 

Regeringsrepresentant 

Vald medlem till 8 juni 1983 

Medlemsförslag: 

modell för beräkning av naturresurser: 513 

Yttranden: 

generaldebatt: 108

nordiska biståndssamarbetet (fråga): 231, 

232

internationellt förbud mot valfångst (frå

ga): 285-287 

valfångst (fråga): 287-289 

kustvalfångst (fråga): 289-290

Helgadáttir, Gudrun, Isl. del. (Ab)

Vald medlem 

Medlemsförslag: 

förbud mot spridning av reklam via kabel- 

och satellit-TV: 624 

ändring av ” Trafikutskottet” till ” Kom- 

munkations- och teknologiutskottet” : 

673 

Yttranden: 

generaldebatt: 103, 113 

valfångst (fråga): 287-288 

arbetsformerna i det nordiska samarbetet: 

297

energibesparing inom transport- och trafik

sektorn: 339

Helgadóttier, Ragnhildur, Isl. del. (Sj)

Regeringsrepresentant

Yttranden:

gemensam nordisk auktorisation av tolkar 

och translatorer (fråga): 327 

berättelse från Nordiska ministerrådet 

(kulturutskottet): 360

Helland, Sverre, Norges del. (Sp)

Suppleant till 1 januari 1984 

Medlemsförslag: 

kontroll av nordiska projekt: 685

Hellström, Mats, Sv. del. (s) 

Regeringsrepresentant 

Yttrande: 

generaldebatt: 90

Heløe, Leif Arne, Norges del. (H) 

Regeringsrepresentant 

Yttranden: 

handlingsprogram mot narkotika: 254 

Nordiska kontaktorganet för narkotikafrå

gor (fråga): 282

Henriksen, Ole, Danm. Riges del. (SF)

Vald medlem 

Medlemsförslag: 

förbud mot spridning av reklam via kabel- 

och satellit-TV: 624 

ändring av "Trafikutskottet" till "K o m 

munikations- och teknologiutskottet'’ : 

673 

Yttranden:

projektet Scandinavian Link (fråga): 341, 

342

Hermannsson, Steingrimur, Isl. del. (F) 

Regeringsrepresentant 

Yttrande: 

generaldebatt: 86

Hermannsson, Sverrir, Isl. del. (Sj) 

Regeringsrepresentant 

Vald medlem till 26 maj 1983 

Medlemsförslag:

Handlingsprogram mot narkotika: 487

Hetemäki-Olander, Elsi, Finl. del. (Kok)

Vald medlem 

Medlemsförslag: 

mottagande av utomnordiska TV-satellit- 

sändningar: 422 

regional nordisk informationsverksamhet: 

547

pensionärskultur: 604 

turistguider: 615 

firare aktiemarknad: 668 

arbetsformerna i det nordiska samarbetet: 

679
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Yttranden: 

generaldebatt: 82

arbetsformerna i det nordiska samarbetet: 

295

ikraftträdande av den nordiska språkkon

ventionen (fråga): 328, 329 

regional nordisk informationsverksamhet:

372, 373, 378 

nordiska författarstipendier (fråga): 381

Hilpelä, Liisa, Finl. del. (Kok)

Suppleant

Yttranden:

gemensam nordisk auktorisation av tolkar 

och translatorer (fråga): 327 

förmedling av Finlands TV-program till de 

i Sverige bosatta finländarna (fråga): 385

Hjelm-Wallén, Lena, Sv. del. (s)

Regeringsrepresentant

Yttranden:

berättelse från Nordiska ministerrådet 

(kulturutskottet): 354 

undervisning i svenska som andra språk 

(fråga): 384

Holmberg, Bo, Sv. del. (s)

Regeringsrepresentant

Yttrande:

Handlingsplan på datateknologiområdet: 

211

Häll, Karl-Erik, Sv. del. (s)

Vald medlem 

Medlemsförslag: 

ändring av ” Trafikutskottet’ " till ” Kom 

munikations- och teknologiutskottet” : 

673

lsohookana-Asunmaa, Tytti, Finl. del. (K) 

Vald medlem 

Medlemsförslag: 

forskningsinstitut för nordisk rätt: 540 

pensionärskultur: 604 

seminarium om skapande samarbete: 610 

radio- och televisionsprogram om cancer: 

661 

Yttranden: 

undervisning på finska (fråga): 382, 383

Jakobsen, Johan J ., Norges del. (Sp) 

Regeringsrepresentant 

Yttranden: 

generaldebatt: 138

kilomerteravgift på lastbilstransporter (frå

ga): 342-345 

förenklingar av vägmärkningssystemet 

(fråga): 347

Jakobsen, Svend, Danm. Riges del. (S)

Vald medlem till 6 februari 1984 

Medlemsförslag: 

åtgärder mot diskriminering av homosexu

ella: 505

Jansson, Olof, Finl. del., Åland (c)

Vald medlem 

Medlemsförslag: 

energibesparing inom transport- och trafik

sektorn: 474 

läkemedelsregistrering: 651 

ändring av ” Trafikutskottet” till ” Kom 

munikations- och teknologiutskottet” : 

673 

Yttranden: 

generaldebatt: 101

arbetsformerna i det nordiska samarbetet: 

309

Jensen, Egon, Danm. Riges del. (S)

Vald medlem 

Medlemsförslag: 

ändring av ” Trafikutskottet” till ” Kom 

munikations- och teknologiutskottet” : 

673

Jensen, Karen Højte, Danm. Riges del. (KF)

Vald medlem

Medlemsförslag:

Kontroll av nordiska projekt: 685

Johansson, Tyra, Sv. del. (s)

Vald medlem 

Medlemsförslag: 

modell för beräkning av naturresurser: 513 

förstärkt socialmedicinsk insats: 628 

Yttranden:

internationell konvention om barnens rät

tigheter (fråga): 272 

forskningssamarbete om fordonsavgaser

nas inverkan på hälsa och miljö (fråga): 

274,275

Jokinen, Anna-Liisa, Finl. del. (Skdl) 

Suppleant

Vald medlem till 14 februari 1984 

Yttrande:

samnordiskt program för förkortning av ar

betstiden (fråga): 290
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Jonsson, Elver, Sv. del. (fp)

Suppleant

Medlemsförslag:

samordning av trafikpolitiken: 426 

läkemedelsregistrering: 651

Jonäng, Gunnel, Sv. del. (c)

Vald medlem 

Medlemsförslag: 

framtidsforskning: 530 

seminarium om skapande samarbete: 610 

turistguider: 615 

läkemedelsregistrering: 651 

Yttranden: 

framtidsforskning: 371 

regional nordisk informationsverksamhet: 

378

Järvenpää, Heikki, Finl. del. (Kok)

Suppleant

Vald medlem till 7 februari 1984 

Medlemsförslag: 

handlingsprogram mot narkotika: 487

Jørgensen, Anker, Danm. Riges del. (S)

Vald medlem 

Medlemsförslag: 

regional nordisk informationsverksamhet: 

547

arbetsformerna i det nordiska samarbetet: 

679 

Yttranden: 

generaldebatt: 73

ekonomisk politik och nordiskt ekono

miskt samarbete: 192 

regional nordisk informationsverksamhet:

374, 377

Kanerva, Ilkka, Finl. del. (Kok)

Vald medlem 

Medlemsförslag: 

nordiskt idrottsutbyte: 641 

Yttrande: 

generaldebatt: 140

Karhuvaara, Sinikka, Finl. del. (Kok)

Vald medlem till 14 april 1983 

Medlemsförslag: 

stöd till nordiska utställningar: 452 

samnordisk utbildning av Montessor-lära- 

re: 465

Kemppainen, Arvo, Finl. del. (Skdl)

Vald medlem 

Medlemsförslag: 

seminarium om skapande samarbete: 661 

radio- och televisionsprogram om cancer: 

661 

Yttranden: 

generaldebatt: 151

förstärkning och utveckling av Nordkalott- 

samarbetet: 227

Kemppainen, Hannu, Finl. del. (K)

Vald medlem 

Medlemsförslag: 

nordiskt idrottsutbyte: 641 

läkemedelsregistrering: 651 

radio- och televisionsprogram om cancer: 

661

Knuuttila, Sakari, Finl. del. (Sd)

Vald medlem 

Medlemsförslag: 

järnvägstunnel under Kvarken: 438 

energibesparing inom transport- och trafik

sektorn: 474 

Yttranden: 

generaldebatt: 147

berättelse från Nordiska ministerrådet (so

cial- och miljöutskottet): 250

Kristiansen, Kåre, Norges del. (Kr.F.)

Regeringsrepresentant

Yttrande:

berättelse från Nordiska ministerrådet 

(ekonomiska utskottet) samt regionalpo- 

litiskt samarbete, gemensamma industri

ella projekt, glasindustrin, samordning 

av FoU-insatser och kartläggning av m il

jökonsekvenser vid framställning och 

bruk av alternativa drivmedel, fiskod

ling, utbildning för exportmarknadsfö

ring, möbelindustri, utbudet och behovet 

av u-landsutbildning, energi- och miljö- 

relaterad industri- och regionalpolitik, 

innovationer inom näringslivet, regional

politiska samarbetet: 174

Kuuskoski-Vikatmaa, Eeva, Finl. del. (K) 

Regeringsrepresentant 

Vald medlem till 10 maj 1983 

Medlemsförslag: 

mottagande av utomnordiska TV-satellit- 

sändningar: 422
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nordiska utställningar: 452 

samnordisk utbildning av Montessori-lära- 

re: 465

forskningsinstitut för nordisk rätt: 540 

liberalisering av kapitalmarknaden och 

monetärt samarbete: 569 

Yttranden:

berättelse från Nordiska ministerrådet (so

cial- och miljöutskottet): 245 

samarbetsprogram på arbetsmiljöområdet:

268

internationell konvention om barnens rät

tigheter (fråga): 272

Kvanmo, Hanna, Norges del. (SV)

Vald medlem 

Medlemsförslag: 

förbud mot spridning av reklam via kabel- 

och satellit-TV: 624 

Yttranden: 

generaldebatt: 145

ekonomisk politik och nordiskt ekono

miskt samarbete: 190, 194 

kustvalfångst (fråga): 289 

Öresundsförbindelserna (fråga): 349

Laine, Jermu, Finl. del. (Sd) 

Regeringsrepresentant 

Yttrande: 

generaldebatt: 142

Lange, Preben, Danm. Riges del., Grønland 

(Si)

Vald medlem 

Yttrande: 

generaldebatt: 144

Langslet, Lars Roar, Norges del. (H)

Regeringsrepresentant

Yttranden:

berättelse från Nordiska ministerrådet 

(kulturutskottet): 355 

ökat radio- och TV-samarbete i Norden: 

366

mottagande av utomnordiska TV-satellit- 

sändningar: 369

Leijon, Anna-Greta, Sv. del. (s) 

Regeringsrepresentant 

Yttranden: 

generaldebatt: 121

ekonomisk politik och nordiskt ekono

miskt samarbete: 202

samarbetsprogram på arbetsmiljöområdet: 

266

revision av 1976 års överenskommelse 

mellan Danmark, Finland, Island, Norge 

och Sverige om regler för gottskrivning 

av kvalifikationsperioder m. m. i sam

band med rätt till dagsersättning enligt 

arbetslöshetsförsäkringen: 271 

organiserat samarbete mellan Nordiska 

akademikerrådet (NAR) och Nordiska 

ministerrådet (fråga): 283 

samnordiskt program för förkortning av ar

betstiden (fråga): 290

Leppänen, Urpo, Finl. del. (Smp)

Regeringsrepresentant

Yttranden:

berättelse från Nordiska ministerrådet (so

cial- och miljöutskottet): 247 

berättelse från Nordiska ministerrådet (ju

ridiska utskottet): 314

Liikanen Erkki, Finl. del. (Sd)

Vald medlem 

Medlemsförslag: 

mjuka projektinvesteringslån: 591 

seminarium om skapande samarbete: 610 

Yttrande: 

generaldebatt: 77

Lillqvist, Bror, Finl. del. (Sd)

Vald medlem till 2 februari 1983 

Medlemsförslag: 

mottagande av utomnordiska TV-satellit- 

sändningar: 422

Lindblom, Seppo, Finl. del. (Sd)

Regeringsrepresentant

Yttranden:

berättelse från Nordiska ministerrådet 

(ekonomiska utskottet) samt regionalpo- 

litiskt samarbete, gemensamma industri

ella projekt, glasindustrin, samordning 

av FoU-insatser och kartläggning av mil

jökonsekvenser vid framställning och 

bruk av alternativa drivmedel, fiskod

ling, utbildning för exportmarknadsfö

ring, möbelindustri, utbudet och behovet 

av u-landsutbildning, energi- och miljö- 

relaterad industri- och regionalpolitik, 

innovationer inom näringslivet, regional

politiska samarbetet: 179 

arbetsformerna i det nordiska samarbetet:

302
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Lipponen, Paavo, Finl. del. (Sd)

Vald medlem 

Medlemsförslag: 

ändring av ” Trafikutskottet” till ” Kom 

munikations- och teknologiutskottet” : 

673 

Yttrande: 

generaldebatt: 123

Louvo, Anna-Kaarina, Finl. del. (Kok) 

Suppleant 

Medlemsförslag: 

radio- och televisionsprogram om cancer: 

661

Lundblad, Grethe, Sv. del. (s)

Vald medlem 

Medlemsförslag: 

åtgärder mot diskriminering av homosexu

ella: 505

modell för beräkning av naturresurser: 513 

förstärkt socialmedicinsk insats: 628 

Yttranden: 

generaldebatt: 136

handlingsprogram mot narkotika: 257 

revision av 1976 års överenskommelse 

mellan Danmark, Finland, Island, Norge 

och Sverige om regler för gottskrivning 

av kvalifikationsperioder m. m. i sam

band med rätt till dagsersättning enligt 

arbetslöshetsförsäkringen: 270 

internationellt förbud mot valfångst (frå

ga): 285-286

Lundkvist, Svante, Sv. del. (s) 

Regeringsrepresentant 

Yttranden: 

generaldebatt: 56, 94

budgetförslag för 1985 från Nordiska mi

nisterrådet: 160 

berättelse från Nordiska ministerrådet (so

cial- och miljöutskottet): 238, 240 

europeisk miljökonvention (fråga): 273, 

274

arbetsformerna i det nordiska samarbetet: 

301

redogörelse angående en fristående nor

disk arbetsgrupp: 332

Lähdesmäki, Martti, Finl. del. (Sd)

Suppleant 

Medlemsförslag: 

radio- och televisionsprogram om cancer: 

661

Martinsen, Astrid Murberg, Norges del. (A) 

Vald medlem 

Medlemsförslag: 

undersökning av de genom trafikolyckor 

hjärnskadades situation: 404 

åtgärder mot diskriminering av homosexu

ella: 505

förstärkt socialmedicinsk insats: 628 

Yttrande:

samarbetsprogram på arbetsmiljöområdet: 

265

Mathiesen, Matthias Á., Isl. del (Sj) 

Regeringsrepresentant 

Vald medlem till 26 maj 1983 

Medlemsförslag: 

handlinsprogram mot narkotika: 487 

Yttranden: 

generaldebatt: 97

ikraftträdande av den nordiska språkkon

ventionen (fråga): 328, 329

Melchior, Arne, Danm. Riges del. (CD) 

Regeringsrepresentant 

Yttranden: 

projektet Scandinavian Link (fråga): 342 

kilometeravgift på lastbilstransporter (frå

ga): 344

räknecenter för väderprognoser (fråga): 

346

Öresundsförbindelserna (fråga): 348, 349

Motzfeldt, Jonathan, Danm. Riges del., 

Grønland (Si)

Regeringsrepresentant 

Yttrande: 

generaldebatt: 62

Muurman, Peter, Finl. del. (Sd)

Vald medlem 

Medlemsförslag: 

forskningsinstitut för nordisk rätt: 540 

besökssystem mellan mindre och medel

stora företag: 561 

pensionärskultur: 604 

seminarium om skapande samarbete: 610 

regional nordisk informationsverksamhet: 

547 

Yttranden: 

generaldebatt: 89

språklig registrering av finnar i Sverige 

(fråga): 328
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Møller, Helge Adam, Danm. Riges del. (KF)

Vald medlem

Yttranden:

ekonomisk politik och nordiskt ekono

miskt samarbete: 204 

samarbetsprogram på arbetsmiljöområdet:

269

sjötransport av radioaktivt avfall (fråga): 

280

Møller, Inge Fischer, Danm. Riges del. (S) 

Vald medlem

Suppleant till 6 februari 1984 

Yttranden:

ekonomisk politik och nordiskt ekono

miskt samarbete: 187 

handlingsprogram mot narkotika: 259 

åtgärder mot diskriminering av homosexu

ella: 323

Nielsen, Agnar, Danm. Riges del., Färöarna 

(Sb)

Vald medlem 

Yttranden:

vidareutveckling av Nordiska investerings

bankens regionallåneordning: 226 

åtgärder mot diskriminering av homosexu

ella: 324

Nieminen-Mäkynen, Terhi, Finl. del. (K/ 

Lkp)

Vald medlem till 14 april 1983 

Medlemsförslag: 

åtgärder mot diskriminering av homosexu

ella: 505

Nilsson, Gunnar, Sv. del. (s)

Vald medlem 

Yttranden: 

generaldebatt: 88

budgetförslag för 1985 från Nordiska mi

nisterrådet: 161, 162 

berättelse från Nordiska ministerrådet 

(ekonomiska utskottet) samt regionalpo- 

litiskt samarbete, gemensamma industri

ella projekt, glasindustrin, samordning 

av FoU-insater och kartläggning av m il

jökonsekvenser vid framställning och 

bruk av alternativa drivmedel, fiskod

ling, utbildning för exportmarknadsfö

ring, möbelindustri, utbudet och behovet 

av u-landsutbildning, energi- och miljö-

relaterad industri- och regionalpolitik, 

innovationer inom näringslivet, regional

politiska samarbetet: 167 

ekonomisk politik och nordiskt ekono

miskt samarbete: 193 

regional nordisk informationsverksamhet: 

373

Nordli, Odvar, Norges del. (A)

Suppleant 

Yttrande: 

generaldebatt: 118

Nordman, Gunnevi, Finl. del., Åland (lib)

Regeringsrepresentant

Yttrande:

berättelse från Nordiska ministerrådet 

(kulturutskottet): 358

Nyhy, Mats,Ym\. del. (Sd)

Suppleant 

Medlemsförslag: 

förstärkt socialmedicinsk insats: 628

Nyhage, Hans, Sv. del. (m)

Vald medlem 

Yttrande:

arbetsformerna i det nordiska samarbetet: 

304

Paakkinen, Saara-Maria, Finl. del. (Sd)

Suppleant

Yttrande:

berättelse från Nordiska ministerrådet 

(kulturutskottet): 359

Palm, Sture, Sv. del. (s)

Vald medlem 

Yttranden:

arbetsformerna i det nordiska samarbetet:

303

räknecenter för väderprognoser (fråga): 

345, 346

utgivning av en nordisk historia samt un

dervisning i nordiska språk vid utländska 

universitet och läroanstalter, utförsel av 

antikviteter, samarbetet kring barn och 

kultur, idrottsmedicinskt samarbete, 

nordiska forskarkurserna, större nordisk 

inriktning hos kulturtidskrifterna i Nor

den, kultursamarbetet: 385
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Palme, Olof, Sv. del. (s) 

Regeringsrepresentant 

Yttranden: 

generaldebatt: 114, 117, 118

Patursson, Erlendur, Danm. Riges del., Fär

öarna (Tvfl)

Vald medlem 

Medlemsförslag:

samnordisk utbildning av Montessori-lära- 

re: 465 

Yttrande: 

generaldebatt: 140

Pedersen, Robert, Danm. Riges del. (S)

Vald medlem 

Medlemsförslag:

nordiskt idrottsutbyte: 641 

Yttranden: 

nordiskt idrottsutbyte: 379

Peltola, Kaarina (Kati), Finl. del. (Skdi) 

Suppleant till 14 april 1983 

Medlemsförslag:

stöd till nordiska utställningar: 452

Pelttari, Seppo, Finl. del. (K)

Suppleant

Medlemsförslag:

radio- och televisionsprogram om cancer: 

661

Pesola, Helena, Finl. del. (Kok)

Suppleant

Yttrande:

undersökning av de genom trafikolyckor 

hjärnskadades situation i Norden: 251

Peterson, Thage, G., Sv. del. (s)

Regeringsrepresentant

Yttranden:

berättelse från Nordiska ministerrådet 

(ekonomiska utskottet) samt regionalpo- 

litiskt samarbete, gemensamma industri

ella projekt, glasindustrin, samordning 

av FoU-insatser och kartläggning av m il

jökonsekvenser vid framställning och 

bruk av alternativa drivmedel, fiskod

ling, utbildning av exportmarknadsfö

ring, möbelindustri, utbudet och behovet 

av exportmarknadsföring, energi- och 

miljörelaterad industri- och regionalpoli

tik, innovationer inom näringslivet, regi

onalpolitiska samarbetet: 176 

samarbete kring datateknologins regional

politiska konsekvenser (fråga): 231

Petersson, Per, Sv. del. (m)

Vald medlem 

Medlemsförslag: 

transportekonomisk utredning: 580 

ändring av ” Trafikutskottet” till ” Kom 

munikations- och teknologiutskottet” : 

673 

Yttrande: 

järnvägstunnel under Kvarken: 339

Pétursson, Päll, isl. del. (F)

Vald medlem 

Medlemsförslag: 

framtidsforskning: 530 

regional nordisk informationsverksamhet: 

547

nordiskt idrottsutbyte: 641 

arbetsformerna i det nordiska samarbetet: 

679 

Yttranden: 

generaldebatt: 69

regional nordisk informationsverksamhet:

373, 374

fastställande av tidpunkt och plats för näs

ta ordinarie session: 386

Presthus, Rolf, Norges del. (H)

Regeringsrepresentant

Yttrande:

ekonomisk politik och nordiskt ekono

miskt samarbetet: 195

Pätäjäniemi, Tuulikki, Finl. del. (Kok)

Vald medlem 

Yttrande: 

generaldebatt: 149

Randal, Håkon, Norges del. (H)

Vald medlem 

Yttrande: 

generaldebatt: 130

Riihijärvi, Heikki, Finl. del. (Smp)

Vald medlem 

Medlemsförslag: 

pensionärskultur: 604 

Yttrande:

åtgärder mot diskriminering av homosexu

ella: 321
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Salo, Arvo, Finl. del. (Sd)

Vald medlem till 18 januari 1983 

Medlemsförslag: 

stöd till nordiska utställningar: 452 

samnordisk utbildning av Monterssori-lä- 

rare: 465

Savola, Petter, Finl. del. (K)

Vald medlem till 14 april 1983 

Medlemsförslag: 

centrum för hjärttransplantationer: 393 

undersökning av de genom trafikolyckor 

hjärnskadades situation: 404 

mottagande av utomnordiska TV-satellit- 

sändningar: 422

Schluter, Poul, Danm. Riges del. (KF) 

Regeringsrepresentant 

Yttrande: 

generaldebatt: 104

Schnitler, Gunvor, Norges del. (H)

Vald medlem 

Medlemsförslag: 

åtgärder mot diskriminering av homosexu

ella: 505 

Yttranden:

TV-program för sjöfolk (fråga): 380, 381

Sellgren, Rolf. Sv. del. (fp)

Vald medlem till 19 oktober 1982 

Medlemsförslag:

samordning av trafikpolitiken: 426

Sigurösson, Pétur, Isl. del. (Sj)

Vald medlem 

Medlemsförslag: 

radio- och televisionsprogram om cancer: 

661

friare aktiemarknad: 668 

Yttrande:

radio- och televisionsprogram om cancer: 

264

Skauge, Arne, Norges del. (H)

Vald medlem 

Yttrande:

liberalisering av kapitalmarknaden och 

monetärt samarbete samt friare nordisk 

aktiemarknad: 219

Sorsa, Kalevi, Finl. del. (Sd) 

Regeringsrepresentant 

Yttrande: 

generaldebatt: 132

Steen, Reiulf, Norges del. (A)

Vald medlem 

Medlemsförslag: 

ökat radio- och TV-samarbete: 366 

Yttranden:

berättelse från Nordiska ministerrådet 

(kulturutskottet): 361 

regional nordisk informationsverksamhet:

375, 377

Steenholdt, Otto, Danm. Riges del., Grøn

land (At)

Vald medlem 

Yttrande: 

generaldebatt: 131

Steffensen, Jens, Danm. Riges del. (KrF)

Vald medlem

Medlemsförslag:

modell för beräkning av naturresurser: 513 

läkemedelsregistrering: 651 

Yttranden:

åtgärder mot diskriminering av homosexu

ella: 322, 325

Stenbäck, Pär, Finl. del. (Sfp)

Vald medlem 

Medlemsförslag:

regional nordisk informationsverksamhet: 

547

läkemedelsregistrering: 651 

Yttranden: 

generaldebatt: 119

berättelse från Nordiska ministerrådet 

(ekonomiska utskottet) samt regionalpo- 

litiskt samarbete, gemensamma industri

ella projekt, glasindustrin, samordning 

av FoU-insatser och kartläggning av mil

jökonsekvenser vid framställning och 

bruk av alternativa drivmedel, fiskod

ling, utbildning för exportmarknadsfö

ring, möbelindustri, utbudet och behovet 

av u-landsutbildning, energi- och miljö- 

relaterad industri- och regionalpolitik, 

innovationer inom näringslivet, regional

politiska samarbetet: 170
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organiserat samarbete mellan Nordiska 

akademikerådet (NAR) och Nordiska 

ministerrådet (fråga): 283 

arbetsformerna i det nordiska samarbetet: 

305, 309

rösträtt för nordbor i parlamentsval (fråga): 

329

nordisk tentamens- och examensgiltighet 

(fråga): 363 

regional nordisk informationsverksamhet: 

376

Stetter, Ib, Danm. Riges del. (KF)

Regeringsrepresentant

Yttrande:

ekonomisk politik och nordiskt ekono

miskt samarbete: 205

Sundberg, Ingrid, Sv. del. (m)

Vald medlem 

Medlemsförslag: 

mottagande av utomnordiska TV-satellit- 

sändningar: 422 

samnordisk utbildning av Montessori-lära- 

re: 465

transportekonomisk utredning: 580 

pensionärskultur: 604 

Yttranden: 

generaldebatt: 109

Öresundsförbindelserna (fråga): 347, 348 

' berättelse från Nordiska ministerrådet 

(kulturutskottet): 353 

ökat radio- och TV-samarbete i Norden: 

365

mottagande av utomnordiska TV-satellit- 

sändningar: 366, 368 

samnordisk utbildning av Montessori-lära- 

re: 370

Suominen, llkka, Finl. del. (Kok)

Vald medlem 

Medlemsförslag:

kontroll av nordiska projekt: 685 

Yttranden: 

generaldebatt: 65

ekonomisk politik och nordiskt ekono

miskt samarbete: 182

Suonio, Kaarina, Finl. del. (Sd) 

Regeringsrepresentant 

Yttrande: 

generaldebatt: 106

Svensson, Sten, Sv. del. (m)

Vald medlem 

Medlemsförslag: 

handlingsprogram mot narkotika: 487 

kontroll av nordiska projekt: 685 

Yttranden: 

generaldebatt: 100

ekonomisk politik och nordiskt ekono

miskt samarbete: 196 

liberalisering av kapitalmarknaden och 

monetärt samarbete samt friare nordisk 

aktiemarknad: 220 

effektivare kontroll av nordiska projekt: 

229

förenklingar av vägmärkningssystemet 

(fråga): 346, 347

Syse, Jan P:, Norges del. (H) 

Regeringsrepresentant 

Vald medlem till 20 oktober 1983 

Medlemsförslag: 

handlingsprogram mot narkotika: 487 

Yttrande:

berättelse från Nordiska ministerrådet 

(ekonomiska utskottet) samt regionalpo- 

litiskt samarbete, gemensamma industri

ella projekt, glasindustrin, samordning 

av FoU-insatser och kartläggning av mil

jökonsekvenser vid framställning och 

bruk av alternativa drivmedel, fiskod

ling, utbildning för exportmarknadsfö- 

ring, möbelindustri, utbudet och behovet 

av u-landsutbildning, energi- och miljö- 

relaterad industri- och regionalpolitik, 

innovationer inom näringslivet, regional

politiska samarbetet: 178

Sælthun, Ambjørg, Norges del. (Sp)

Vald medlem till 14 juni 1983 

Medlemsförslag: 

undersökning av de genom trafikolyckor 

hjärnskadades situation: 404 

framtidsforskning: 530

Söder, Karin, Sv. del. (c)

Vald medlem 

Medlemsförslag: 

framtidsforskning: 530 

liberalisering av kapitalmarknaden och 

monetärt samarbete: 569 

läkemedelsregistrering: 651
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Yttranden: 

inledningsanförande: 53 

generaldebatt: 67

ekonomisk politik och nordiskt ekono

miskt samarbete: 184, 191, 192 

arbetsformerna i det nordiska samarbetet:

300, 307 

avslutningsanförande: 386

Söderström, Sten, Finl. del. (Skdl)

Suppleant 

Medlemsförslag: 

undersökning av de genom trafikolyckor 

hjärnskadades situation: 404 

åtgärder mot diskriminering av homosexu

ella: 505

radio- och televisionsprogram om cancer: 

661

Sønderby, Peder, Danm. Riges del. (V)

Vald medlem 

Medlemsförslag: 

ändring av ” Trafikutskottet” till ” K om 

munikations- och teknologiutskottet” : 

673 

Yttranden: 

transportekonomisk utredning: 340 

kilometeravgift på lastbilstransporter (frå

ga): 342, 343

Tastesen, Bernhardt, Danm. Riges del. (S) 

Vald medlem 

Medlemsförslag: 

åtgärder mot diskriminering av homosexu

ella: 505

regional nordisk informationsverksamhet: 

547

förstärkt socialmedicinsk insats: 628 

Yttranden: 

generaldebatt: 96

budgetförslag för 1985 från Nordiska mi

nisterrådet: 165, 166 

ekonomisk politik och nordiskt ekono

miskt samarbete: 206 

handlingsprogram mot narkotika: 256 

förstärkt socialmedicinsk insats: 262 

berättelse från Nordiska ministerrådet (ju

ridiska utskottet): 311 

åtgärder mot diskriminering av homosexu

ella: 320, 324 

mottagande av utomnordiska TV-satellit- 

sändningar: 367

Taxell, Christoffer, Finl. del. (Sfp)

Regeringsrepresentant

Yttrande:

berättelse från Nordiska ministerrådet (ju

ridiska utskottet): 315

Thomassen, Petter, Norges del. (H)

Vald medlem 

Medlemsförslag: 

undersökning av de genom trafikolyckor 

hjärnskadades situation: 404 

friare aktiemarknad: 668 

ändring av "Trafikutskottet” till ” Kom 

munikations- och teknologiutskottet” : 

673 

Yttranden: 

generaldebatt: 92, 93, 94

Tungsvik, Hans Olav, Norges del. (Kr.F.) 

Vald medlem 

Yttranden: 

generaldebatt: 134

ekonomisk politik och nordiskt ekono

miskt samarbete: 198 

åtgärder mot diskriminering av homosexu

ella: 322

Tuominen, Pekka, Finl. del., Åland (ÅSD) 

Vald medlem 

Yttranden: 

generaldebatt: 153

regional nordisk informationsverksamhet:

375

Turpeinen, Pirkko, Finl. del. (Skdl)

Vald medlem 

Medlemsförslag: 

seminarium om skapande samarbete: 610 

förbud mot spridning av reklam via kabel- 

och satellit-TV: 624 

radio- och televisionsprogram om cancer: 

661 

Yttranden: 

generaldebatt: 94

nordiska biståndssamarbetet (fråga): 231, 

232

handlingsprogram mot narkotika: 257 

åtgärder mot diskriminering av homosexu

ella: 322
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Ueland, Ole Gabriel, Norges del. (Sp)

Vald medlem 

Medlemsförslag: 

radio- och televisionsprogram om cancer: 

661

ändring av ” Trafikutskottet” till "K o m 

munikations- och teknologiutskottet” : 

673 

Yttranden:

ekonomisk politik och nordiskt ekono

miskt samarbete: 199 

berättelse från Nordiska ministerrådet (so

cial- och miljöutskottet): 247

Ullsten, Ola, Sv. del. (fp)

Vald medlem 

Medlemsförslag: 

läkemedelsregistrering: 651 

Yttrande: 

generaldebatt: 107

Werner, Lars, Sv. del. (vpk)

Vald medlem 

Yttrande: 

generaldebatt: 68

Wickbom, Sten, Sv. del. (s)

Regeringsrepresentant

Yttranden:

berättelse från Nordiska ministerrådet (ju

ridiska utskottet): 312, 316 

lagstiftningssamarbetet på arbetsrättens 

område: 327 

språklig registrering av finnar i Sverige 

(fråga): 328 

rösträtt för nordbor i parlamentsval (fråga): 

329

Wiklund, Bengt, Sv. del. (s)

Vald medlem 

Medlemsförslag: 

transportekonomisk utredning: 580 

ändring av ” Trafikutskottet till ” Kom 

munikations- och teknologiutskottet” : 

673

Willoch, Kåre, Norges del. (H) 

Regeringsrepresentant 

Yttranden: 

generaldebatt: 75, 82

With, Odd, Norges del. (Kr.F)

Vald medlem 

Medlemsförslag: 

läkemedelsregistrering: 651 

radio- och televisionsprogram om cancer: 

661 

Yttranden:

budgetförslag för 1985 från Nordiska m i

nisterrådet: 163 

berättelse från Nordiska ministerrådet (so

cial- och miljöutskottet): 236

Woivalin, Folke, Finl. del., Åland (ÅS) 

Regeringsrepresentant 

Yttrande: 

generaldebatt: 127

Väänänen, Marjatta, Finl. del. (K)

Vald medlem 

Medlemsförslag: 

transportekonomisk utredning: 580 

läkemedelsregistrering: 651 

ändring av ” Trafikutskottet” till ” Kom 

munikations- och teknologiutskottet” : 

673 

Yttranden: 

generaldebatt: 113, 153 

budgetförslag för 1985 från Nordiska mi

nisterrådet: 164 

arbetsformerna i det nordiska samarbetet: 

299

berättelse från Nordiska ministerrådet (tra

fikutskottet): 333 

samarbete beträffande turistguider: 338 

kilometeravgift på lastbilstransporter (frå

ga): 344

undervisning i svenska som andra språk 

(fråga): 384
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Ämnesregister
(De kursiverade saknumren hänvisar till översikten över sakernas behandling, s. 2259 -2279. 

Övriga siffror hänvisar till sidor. Med * markerade saker har ej upptagits till behandling under 

sessionen. NU hänvisar till ett nummer i NU-serien — se även förteckning i NU-serien).

Acceleratorbaserad forskning: D 5/1982/k, 

1939 

ADB: 932 

Af: se Av

Akademikerrådet (NAR), organiserat samar

bete med Nordiska ministerrådet: E 7, 

2038

Aktiemarknad, friare: A 673/e, 668. 1263 

Alkohol, skattefri införsel: *D 3211981ts, 1917 

Allmänkulturellt samarbete: D 10/1983/k, 

1984

Amatörboxning: D 12/1980/j, 1870 

Antikviteter, utförsel av: D 14/1977/k, 1836 

Arbeids-: se även Arbets- 

Arbeidsmarked og arbeidsmarkedspolitikk i 

Norden: NU 1981:5, NU 1983:6, NU 

1983:7

Arbetslöshet: NU  1983: 15 

försäkring, revision av 1976 års överens

kommelse: B 52/s, 828 

handlingsprogram mot: D 28/1983/e, 2017 

ungdoms-: 997, *D 28119811s, 1920 

Arbetsmarknad: 877, 987 

arbetsmarknadsfrågor, institut för: D 7/ 

1977/s, 1828 

för hälso-, sjukvårds- och veterinärper

sonal: D 21/198Ils, 1909 

samarbetsprogram: D 19/1975/s, 1820 

yrkesinriktad rehabilitering: D 13/1982/s, 

1952

öppen eller stängd?: NU  1982: 2, 1982: 2E 

1954 års överenskommelse, revision av: 

D 1/1982/s, 1927, NU  A 1979: 18 

Arbetsmedicin och yrkeshygien: 1002 

Arbetsmiljö: 896, 1001 

vid graviditet: *D 18/1980/s, 1874 

samarbetsprogram: B 51/s, 979, *D 19/ 

1981 Is. 1908 

Arbetsrätt: D2/1982lj, 1930 

Arbetstiden, förkortning av: D 6/1977/s, 

1826, E24, 2058, NU  1983: 10 

Arktisk forskning: *D 15/1983/k. 1990 

Arktiska farvatten, naturmiljön i: *D 23/ 

1983/s, 2003 

Atombränsle, upparbetning: E 21, 2054 

Atomenergifrågor, Nordiska kontaktorganet 

för(N K A ): 1122. 1265

Automobiler: se Förare, Körkort och Motor

fordon 

Avfall

sjötransport av radioaktivt: E 20, 2053 

återanvändning: 1027 

Avgaser från fordon 

och hälsa och miljö: *D 29119811s, 1922, 

E 2, 2032

internationell forskning: D 3011981Is, 1924, 

E 2, 2032

Avloppsvatten, rening av kommunalt: D 71 

19791s, 1853 

AV-material, distribution: *D 7119761k, 1823 

Avtalsrätt: 918

Barn

och unga, fritidsverksamhet: *D 25119811s, 

1916

och kultur: 980, D 20119791k, 1862 

och barns miljö: *D 10119821s, 1949 

och deras rättigheter: D 11119821s, 1950, 

E l .  2021

språkundervisning för finska: D 1411975/k, 

1818, E23, 2056 

trafikmiljö för: D 11/1977/t, 1831 

Besökssystem mellan mindre och medelstora 

företag: A 661/e, 561 

Bilar: se Lastbil och Motorfordon 

Bildkonstnärer, utbytes- och stipendieord

ning: D 11/1981 Ik, 1898 

Bilbälte i bilens baksäte: *D 211983/t, 1970 

Bilfärja: se Båtförbindelse 

Biståndssamarbete: E 28, 2063; se även Ut

vecklingsländerna 

Blinda: se Döv-blinda 

Bolagsrätt: 931

Bokmarknad: *D 5/1980/k, 1866 

Bostadsbyggande och boendedemokrati: N U  

1982:10

Bostads- och byggsektorn: 907, 1198 

handlingsprogram: D 27/1983/e, 2008 

Boxning: se Amatörboxning 

Budgetkommitté, 127, 154, 156, Dokument 2, 

2155

Buller: 1026, NU  1983: 13 

Båtförbindelse mellan Island, Färöarna och 

övriga Norden: D 4/1975/t, 1816
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Böcker: se Talböcker 

Børn: se Barn

Cancer, radio- och televisionsprogram om: 

A 672/s, 661

Data och statistisik på energi- och miljöområ

det: *D 1811983Is, 1995 

Datateknologi: 1008 

handlingsprogram: B 53le, 850, 949, D 29/ 

1983/e, 2019, NU  1981:9, 1982:7 

regionalpolitiska konsekvenser: E 22, 2055 

samarbete: 1098 

Djur och växter, hotade: NU 1982:4 

Domicillandsstöd till nordiska kulturbudge

ten: *D 11/1983/k. 1986 

Drivmedel, alternativa: D 2/1981 te, 1888, D 31 

1981 le, 1890, NU 1982:14 

Döv-blinda, utbildning av personal: 1020

Ekonomiskt samarbete: C 1, 863 

och ekonomisk politik, riktlinjer: B 47/e, 

689

Ekonomisk utveckling, handlingsplan: D 28/ 

1983/e, 2017, NU 1983: 11 

Eksport: se Export 

El-samarbejde: se N O R D E L  

Energi

-besparing inom transport- och trafiksek

torn: A 648/t, 474 

-forskning: *D 17/1983/s, 1993 

-hushållning i Norden: NU  1981:2 

och miljöområdet, data och statistik: 

*D 18/1983/s, 1995 

och miljörelaterad industri- och regional

politik: *D 32/1983/e, 2025 

mätning och evaluering av miljöskadliga ef

fekter: *D 21/1983/s, 2000, *D 22/1983/s,

2002

-planer och -priser: NU 1982: 8 

-politik: 902, 1109 

Epidemiologiskt bevakningssystem: *D 15/ 

1982/s, 1956 

Examensgiltighet: E 12, 2044 

Exportmarknadsföring, utbildning: D 17/ 

1982/e, 1959

Familjerätt: 910, NU 1982:5 

Farligt gods, transport av: *D 16/1981/t, 1905, 

*D 17/1981/t, 1906 

Finans- och valutapolitik: 901, 1059 

Finska, undervisning: E23, 2056

Finska barn, språkundervisning för: D 14/ 

1975/k, 1818, E 23, 2056 

Fiskodling: D 6/1981/e, 1894 

Fjaler, bruk av egendom i Västnorge: *D 21/ 

1979/k, 1864 

Fjernsyn: se TV 

Flygsäkerhet: 1044 

Flygtrafik

mellan de nordliga delarna av Norden: 

*D 28/1973/1, 1801 

mellan Åland och Stockholmsområdet: 

*D 9/1972/1, 1792 

Flyv: se Flyg

Folkhögskola i Västnorge: *D 21/1979/k, 1864 

For-: se För-

Forbruger-: se Konsument 

Fordonsavgaser 

och hälsa och miljö: D 29/1981 Is, 1922, E 2, 

2032

internationell forskning: D 30/1981/s, 1924, 

E 2, 2032 

Forskar

kurser: D 12/1981/k, 1900 

stipendier: 968 

Forskning: 

acceleratorbaserad: D 511982/k, 1939 

arktisk: *D 15/1983/k, 1990 

energi- och miljöområdet: *D 17/1983/s, 

1993

fordonsavgaser: D 29/1981/s, 1922, D 30/ 

1981/s, 1924, E 2, 2032 

framtids-: A 658/k, 530 

institut för nordisk rätt: A 659/j, 540 

miljökonsekvenser vid drivmedel: D 2/ 

1981 le, 1888 

de mänskliga rättigheterna: D 13/1980/j, 
1872

skärgårdsinstitut: D 27/1974/s, 1814 

stads-: *D27/1980/e. 1886 

och utbildning på rusmedelsområdet: D 23/ 

1981 Is. 1913 

och utbildning om åldrandets problem: D 5/ 
1979/s, 1848 

Forskningsinstitutioner: 975 

Forskningspolitiska rådet: 962, 1208, 1312 

-stadgar: 1229 

Forureningsbekæmpelse: se Miljövård 

Framtidsforskning: A 658/k, 530 

Friluftsliv 

och naturskydd: 1028 

i Norden: NU 1982: 1 

Friskvård: D 27/1981/s, 1918
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Fritidsbåtar: 1051 

enhetliga bestämmelser: D l5II972lt, 1795 

Fritidsverksamhet för barn och unga: *D 251 

19811s, 1916 

Funktionshämmade, samarbetsprojekt för: 

*D 25119831s, 2006; se även Handikapp 

Fysioterapeuter, vidareutbildning: D 3119741s, 
1802

Fællesmarked: se Ekonomiskt samarbete 

Færdsel: se Trafik

Färdtjänstservice för handikappade: *D 121 

19821s, 1951 

Färjor

isbrytarassistans: D 7ll980lt, 1867 

mellan Island, Färöarna och övriga Nor

den: D 4ll975lt, 1816 

Färöarna

färja mellan Island och övriga Norden: D 4/ 

1975/1, 1816 

självständig representation i Nordiska rå

det: NU 1982:6; se även Helsingforsav- 

talet

Förarskydd vid trafikförsäkring: *D24ll973lt, 

1800

Førerbevis: se Körkort 

Författarstipenider: D 9119811k, 1896, E 14,

2046

Författning, publicering av: se Statutsamling 

Förvaltningsordbok: NU 1982: 12

Gas och olja: 1112 

Genbankssamarbete: 1188 

Genetik, medicinsk: *D 17119791k, 1860 

Glasindustrin: D 24ll980le, 1884 

Grannlandslitteraturkommittén: se Nabo-

landslitteraturkommittén 

Graviditet, arbetsmiljörisker: *D 18119801s, 

1874

Gruvsamhällens svårigheter: *D 5ll981le, 

1892

Grönland, representation i Nordiska rådet: 

NU  1982:6; se även Helsingforsavtalet 

Guider, turist-: A 667lt, 615 

Gymnasiestadiet, litteraturantologi för: 

*D 1011981/k, 1897

Handelspolitik: 903, 1126 

Handikapp: se även Funktionshämmade 

färdtjänstservice: *D 12119821s, 1951 

förebyggande av: *D 13119781s, 1845 

Handlingsprogram 

på bostads- och byggområdet: D 27ll983le, 

2008

på datateknologiområdet m m: B 53le, 850, 

949, D 29/1983le, 2019 

för ekonomisk utveckling och full syssel

sättning: D 2811983/e, 2017 

för läkemedelsregistrering: A 67Ils, 651 

mot narkotika: A 652ls, 487 

för språkförståelse i Norden: 959, *D 121 

1977/k, 1833 

Helsingforsavtalet, ändringar: D 511983/j, 

1973, D 611983/j, 1976, D 7/1983/j, 1978, 

D 8/1983/j, 1980, D 9/1983/j, 1982, 2077 

Historia, utgivande av nordisk: D 14/1972/k, 

1793

Hjärnskadade genom trafikolyckor: A 632/s, 

404

Hjärttransplantationer, nordiskt centrum för: 

A 631 Is, 393 

Homosexuella, åtgärder mot diskriminering: 

A 655Ij, 505 

Hälso-

sjukvårds- och veterinärpersonal, arbets

marknad för: D 21119811s, 1909 

och social vårdsområdet, program för sam

arbete: D 9119821s, 1947 

Hälsovård: se även Friskvård

Idrotts-

medicinskt samarbete: D 21119801k, 1875 

utbyte: A 670lk, 641 

Industri

fond, nordisk: 1085, C 15le:l, 1756 

politik: 901, 1082, 1256 

projekt: D 23ll980le, 1877 

Industriellt samarbete, fonden för svensk- 

norskt (SNIF): C 15/e:2, 1776 

Informationsverksamhet, regional nordisk: 

A 6601k, 547 

Immaterialrätt: 926

Internationella organisationer, konferenser

för:

Frostavallen: NU 1975:33, 1975:36 

Hanaholmen: NU B 1979:3 

Hindsgavl: N U  1969:21, 1970:4 

Hässelby: NU 1965:9, 1966:1 

Imatra: NU  1968:9. 1969: 18 

Reykjavik: NU  1973: 12. 1973:20 

Røros: NU  1971: 13, 1972: 1 

Investeringsbank, nordisk: C 3le, 1692, 2133 

grundkapital, ökning: D 30ll983le, 2021 

regionallåneordning: B48le, 750 

Isbrytarassistans för färjor: D 7ll980lt, 1867
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Island

färja Färöarna och övriga Norden: D 4/ 

19751t, 1816 

vulkanologiskt institut: 977

Jord- och skogsbruk: 905, 1183, NU  1983: 15 

Journaliststipendier, Nordiska rådets: 2136 

Jämställdhetsfrågor: 898, 1032 

reviderat samarbetsprogram: D 16119821s, 

1957

Järnvägstrafik, säkerhet: 1047 

Järnvägstunnel under Kvarken: A 63911, 438

Kapitalmarknaden och monetärt samarbete: 

A 662le, 569 

Kattegatt, sälstammen i: D 6119791s, 1850 

Kilometeravgift på lastbilstransporter: E 18, 

2051

Kolimport: NU  1983:3 

Konsumentområdet, samarbetsprogram: 

B 50/j, 787 

Konsumentpolitik: 893, 939 

Konvention 

om barnens rättigheter: D 11119821s, 1950, 

E l ,  202!
europeisk miljöskydds-: D 7119781s, 1841, 

E 19, 2052

multilaterala sociala med utomnordiska 

länder: NU 1981:4 

om ozonskiktet: *D 9119781s, 1843 

språk-: D 3211982lj, 1926, £ 2 6 , 2060 

säkerhets-, SOLAS 1974: D 10ll979lt, 1855 

Kraftsamarbejde: se Energi 

Kultur

och barn: D 20119791k, 1862 

-fond: se Nordiska kulturfonden och Nord

kalotten

-konsumtion i Norden: 982, *D 16119771k, 

1838

pensionärs-, samnordisk: A 665lk, 604 

-samarbete: *D811982/k, 1945,D 10119831k, 

1984

-tidskrifter: D 6119821k, 1942 

Kulturellt samarbete: 945 

Kvarken

järnvägstunnel under: A 639/t, 438 

och Ålands hav, trafikseparationer: D 20t 

198211, 1967 

Köprätt och konsumentskydd: 918 

Körkort, internordisk giltighet: *D 3ll976lt, 

1822

Lagstiftningssamarbete: 892, 909 

arbetsrättens område: D 2/1982lj, 1930 

Landbrug: se Jordbruk 

Lastbilstransporter, kilometeravgift: E 18, 

2051

Levnedsmidler: se Livsmedel 

Likestillingsspørsmål: se Jämställdhetsfrågor 

Litteratur: se även Nabolandslitteratur 

antologi för gymnasiestadiet: *D 10119811k, 

1897

-pris, Nordiska rådets: 2134, 2247 

Livsmedelsfrågor: 907, 1194 

Lovgivning: se Lagstiftning 

Luftförorening: D 29119811s, 1922, E2, 2032 

Läkemedels

registrering: A 67Ils, 651 

samarbete: 1015

Medborgarskap, nordiskt: 2072 

Meddelanden, Nordiska ministerrådets och 

nordiska regeringars om rekommendatio

ner: 1788

Medicinsk: se även Socialmedicinsk 

genetik: *D 17119791k, 1860 

samarbete inom idrotten: D 21119801s, 1875 

Miljö

för barn: D 10119821s, 1949 

och bistånd: NU  1982:9 

-data: 1029

fordonsavgasers inverkan: D 29119811s, 

1922,D  30119811s, 1924, E2, 2032 

-forskning: *D 17119831k, 1993 

och energirelaterad industri- och regional

politik: D 3211983le, 2025 

Miljöskydd: 1023

i samernas kärnområden: D 24119741}, 1804 

konvention, europeisk: D 7119781s, 1941, 

E 19, 2052

Miljösäkra sjötransporter: *D 14/1981lt,

1903, *D 1511981 It, 1904 

Miljövård: 897, 1023; se även Förorening 

program för samarbete: D 16119831s, 1991 

Ministerrådet, Nordiska 

berättelse: C 1, 863 

biståndspolitik: 869 

budget: C 2, 1381 

allmän: 1387 

kultur-: 946, 1525 

kulturellt samarbete: 947 

dispositionsmedel: 1234 

sekretariatssammanslagning: NU 1981: 10 

Missbruk, rusmedels-: *D 22119811s, 1911, 

D 23119811s, 1913 ,*D  24119811s, 1915
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Mjuka projektinvesteringslån: A 6641e, 591 

Monetärt samarbete: A 662/e, 569 

Montessori-lärare: A 6431k, 465 

Motorfordon, avgaser från: D 2911981/s, 

1922, D 30/1981Is, 1924, E 2, 2032, NU 

1983:14

Multinationella företag: 1092, D 25/1974/e, 

1810

Musikpris, Nordiska rådets, 2135, 2253 

Mänskliga rättigheterna: D 13/1980/j, 1872 

Möbelindustri, samarbete: D 18/1982/e, 1961

Nabolandslitteratur: 1235 

N A D  (Nordiska nämnden för alkohol- och 

drogforskning): 1021 

Narkotika

handlingsprogram mot: A 652/s, 487 

åtgärder mot missbruk: D 14/1982/s, 1954, 

E6, 2037 

Natur

-gass i Nord: NU  1981: 3 

-miljöidearktiskafarvattnen: *D 23/1983/s,

2003

-resurser, modell för beräkning: A 657/s, 

513

skadeverkningar genom turismen: *D 13/ 

1981/t, 1902 

-typer, representantiva: NU  1983:2 

N IB: se Investeringsbanken, Nordiska 

N K A  (Nordiska kontaktorganet för atom

energifrågor): 1122, 1265 

Nordel: 1120 

Nordens Hus: 980

Nordens institut på Åland: *D 12/1983/k, 

1987

N O R D IC O M  (Nordisk dokumentationscen

tral för masskommunikationsforskning): 

977

"Nordisk Kontakt” : 2090 

"Nordisk statistisk årsbok” : 2090, NU 

1962:10, 1963:8, 1964:10, 1965:14,

1966:10, 1967:17, 1968:19, 1969:22,

1970:23, 1971:21, 1972:12, 1973:24.

1974:29, 1975:38, 1976:35. A 1977:18, A 

1978:18, A 1979:26, A 1980:20. 1981:15, 

1982:17,1983:18 

Nordisk rätt, forskningsinstitut: A 659/j, 540 

"Nordisk statutsamling” : 2090, NU  1970: 22. 

1971:20, 1972:11, 1973:23, 1974:28,

1975:37, 1976:34, A 1977:17, A 1978:17. 

A 1979:25, A 1980:19, 1981:14, 1982:16, 

1983:17

Nordiska industrifonden: se Industrifond, 

nordisk

Nordiska investeringsbanken (NIB): se Inve

steringsbank 

Nordiska kulturfonden: 2132 

berättelse: C 4/k, 1729, 2132 

utskottet för granskning av berättelse: 55 

val: 55

Nordiska projekt, kontroll av: A 677/e, 685 

Nordiska rådet 

arbetsordning: 2078, NU  1983:8, 9 

arbetsutskott: 2238 

budget: 2094

budgetkommittén: 55, 127, 154, 156, 2106, 

Dokument 2, 2155 

budgetproceduren, försöksordning: Doku

ment 3, 55, 2161 

ekonomiska utskottet: 126, 2103 

färöisk och grönländsk representation: D 5/ 

1983/j, 1973, D 6/1983/j, 1976, D 7/1983/j, 

1978, D 8/1983/j, 1980, 2070 

informationskommittén, 55, 235, 2086 

informationsmaterial: 2086, 2153 

journaliststipendier: 2136 

juridiska utskottet: 125,2095 

konferenser och möten: 2097, 2090 

kulturutskottet: 125, 2096 

litteraturpris: 2134, 2247 

medlemmar: 9 

musikpris: 2135, 2253 

nationella delegationerna: 2106 

sammansättning: 2137 

sekretariat: 2239 

NORD-publikationer, 2089, 2151 

NU-serien, 2089, 2151 

personregister: 2280 

porträttmatrikel: 2080 

presidierapport: Dokument 1, 2067 

presidiet

kontakt med ministerrådet: 2085 

sammansättning: 52, 2079, 2238 

sekretariat: 2239 

publikationsverksamhet: 2089 

rekommendationer: 2167 

meddelanden om: 1788 

översikt över 1983 års: 2075 

rådsförhandlingarna: 2089 

register över: 2257 

sekreterarkollegium: 2093 

social- och miljöutskottet: 126, 2099 

trafikutskottet: 126, 2101 

yttranden: 2215
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32:a sessionen 

arrangemang, särskilda: 46 

avslutningsanförande, presidentens: 386 

berättelser till: 863 

generaldebatt vid: 56—154 

kallelse till: 7 

medlemslista vid: 9 

namnupprop: 51 

presidium vid: 52 

protokoll vid: 45-389 

regeringsrepresentanter och valda med

lemmar: 12 

sakernas fördelning på utskott: 36 

sakkunniga vid: 2241 

saklista vid: 23 

sekretariat vid: 2239 

sessionssal, placering av regeringsrepre

sentanter och rådsmedlemmar: 2303 

suppleanter för presidiemedlmmarna: 53 

utskott: 125

öppningsanförande, presidentens: 49 

översikt över: 46 

övriga beslut: 2227 

Nordiskt samarbete, arbetsformer: A 676/j, 

679, NU  1983:8. 9

ekonomiskt samarbete och politik, rikt

linjer: B 471e, 689 

Nordkalotten 

flygtrafiken inom, utbyggnad av: *D 28/ 

1973/t, 1801 

samarbetet, förstärkning och utveckling: 

B49/e. 777 

Nordkalottprojektet: 1096 

NORDTEST (Gemensamt nordiskt organ 

inom provnings- och kontrollområdet): 

1100

NORDTRANS-statistik: *D 1111980/t: 1869 

NTR (Nordiska trafiksäkerhetsrådet): 1048 

Nykterhet, till sjöss: D lI/1979/t: 1857 

Näringslivet, stimulera innovationer: D 33/ 

1983/e, 2027 

Næringsmiddelsspørgsmål: se Livsmedels- 

frågor

Offentlig rätt: 937 

Olja och gas: 1112 

Onykterhet: se Nykterhet 

Ozonskiktet, konvention om: *D 9/1978/s, 

1843

Parlamentsval, rösträtt för nordbor: E 27, 

2061

Passagerar- och bilfärja mellan Island, Fär

öarna och övriga Norden: D4/1975/t, 1816 

Pensionärer, förmåner vid flyttning: E 13, 

2045

Pensionärskultur: A 665/k, 604 

Politik, internationell inklusive konflikt- och 

fredsforskning: se Fredsforskning 

Porträttmatrikel: 2090 

Processrätt: 937 

Produktkontroll: 1027 

Projekt

-exportfond, nordisk: C 15le:3, 1782 

industriella: D 2311980/e, 1877 

-investeringslån, mjuka: A 664/e, 591 

Psoriasispatienter, klimatologisk vård: *D24I 

1983/s, 2005 

Publikationsverksamhet, Nordiska rådets: 

2089

Punktskriftsböcker: *D 7/1982/k, 1944

Radioaktivt avfall, sjötransport: E20, 2053 

Radio och TV: se även TV 

samarbete: D 3/1982/k, 1934, E 9, 2041 

Regionalpolitik: 903, 1144 

energi- och miljörelaterad: D 32/1983/e, 

2025

institut för regionalpolitisk forskning: se 

NordREFO 

samarbete: D 1/1979/e, 1846, D 34/1983/e, 

2029

Reklam, förbud mot spridning viaTV : A 668/k, 

624

Rening av kommunalt avloppsvatten: D 7/ 

1979/s, 1853 

Reserabatter: *D 1/1983/t, 1969 

Rusmedel

forskning och utbildning: D 23/1981/s, 1913 

bekämpning av missbruk: *D 22/1981/s, 

1911

internationellt samarbete: *D 24/1981/s, 

1915

Rösträtt för nordbor i parlamentsval: E 27, 

2061

Samarbete, nordiskt: C 1, 863 

Samarbetsorgan, nordiska: NU  1983: 1 

Samerna, skydd för miljön: D 24/1974/j. 1804 

Satellitsändningar, utomnordiska TV-:

A 635/k, 422 

Scandinavian Link: E 17, 1050 

Sjukdom, förebyggande av: D 27/1981/s, 1918
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Sjukgymnaster: se Fysioterapeuter 

Sjukvård: se även Hälsovård 

sjukvårds-, hälso- och veterinärpersonal, 

arbetsmarknad för: D 21119811s, 1909

Sjö

folk, TV-program för: D 8119761k, 1824, 

E 10, 2042

mansservice, samarbete: *D 26119831s, 

2007 

säkerhet: 1045

säkerhetskonventionen SOLAS 1974: 

D 10/1979/t, 1855 

transporter, miljösäkra: *D 15/1981 It, 1904 

Skadeståndsrätt: 928

Skadeverkningar, turismens: *D 13/1981/t, 
1902

Skapande samarbete, seminarium: A 666/k, 
610

Skattefri alkoholinförsel: *D 26/1981/s, 1917 

Skoglig utbildning, högre: D 3/1978/e, 1839 

Skogsbruk: 1183 

-samarbete: NU 1983: 16

Skov: se Skog

Skärgårdsforskning, institut för: D 27/1974/t, 

1814

Skönlitteratur: se Litteratur 

SN1F (Fonden för svensk-norskt industriellt 

samarbete): C 15le:2, 1776 

Social

medicinsk insats, förstärkt: A 669/s, 628 

och hälsovårdsområdet, program för sam

arbete: D 911982/s, 1947 

politik: 1011 

Sprog: se Språk 

Språk

förståelse, förbättrad i Norden: 959, *D 12/ 

1977/k, 1833 

konvention, nordisk: D 32/1981/j, 1926, 

E 26, 2060

undervisning för finska barn i Sverige: 

*D 14/1975/k, 1818, E23, 2056 

undervisningsutbudet utomlands i nordis

ka: D 13/1977/k, 1834 

Språklig registrering av finnar i Sverige: E 15,

2047

Spørgsmål: se Frågor 

Stadsforskning: *D27/1980le, 1886 

Statistik och data på energi- och m iljöområ

det: *D 18/1983/s, 1995 

Statistisk årsbok, nordisk: se "Nordisk sta

tistisk årsbok"

Statutsamling, nordisk: se "Nordisk statut

samling”

Stipendier 

bildkonstnärer: D 11/1981/k, 1898 

författare: D 9/1981/k, 1896, E 14, 2046 

Straffrätt: 934 

Stöd

bildkonstnärer: D 11/1981/k, 1898 

författare: D 9/1981/k, 1896, E 14, 2046 

Sundheds-: se Hälso-

Svavelutsläpp, normer för: *D 19/1983/s, 

1996, D 20/1983/s, 1998, £ 5 ,  2036 

Svenska som andra språk, undervisning i: 

E31, 2066 

Syge-; Syke-: se Sjuk-

Sysselsättning, full, och handlingsplan för 

ekonomisk utveckling: D 28/1983/e, 2017 

Sälstammen i östersjöområdet och Kattegatt: 

D 6/1979/s, 1850 

Sø: se Sjö-

Talböcker och punktskriftsböcker, distribu

tion: *D 7/1982/k, 1944 

Teknologi och industriell utveckling, fonden 

för: se Industrifond, nordisk 

Television: se TV 

Tentamensgiltighet: E 12, 2044 

Tolkar och translatorer, auktorisation: E 11, 
2043 

Trafik

försäkring, förarskydd vid: *D 24/1973/t, 
1800 

kort: se Körkort

lagstiftning, gemensam: D 27/1968/1, 1788 

miljö för barn: D 11/1977/t, 1831 

nykterhet: D 11/1979/t, 1857 

politik, samordning av: A 638/1, 426 

utskottet, namnändring: A 675/j, 673 

och vägbeläggning: *D 18/1981/t, 1907 

Translatorer och tolkar, auktorisation: E 11, 
2043

Transport: se även Sjötransport 

-ekonomisk utredning av transportvägar: 

A 663It, 580 

och trafiksektorn, energibesparing inom: 

A 648/1, 474 

internationella bestämmelser: *D 16/1981 /t, 
1905

-kommunikation och trafiksäkerhet: 809, 

1037

nordiska bestämmelser: *D 17/1981/t, 1906 

-rätt: 924

-statistik: *D 11/1980/t, 1869
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Turism: 1052 

skadeverkningar på naturen: *D I3ll981lt, 

1902

Turistguider: A 667/t, 615 

TV

-program för sjöfolk: D 8119761k, 1824 

-program på videoband: *D 13119831k, 

1988, *D 13119831k, 1989 

-samarbete: *D 15119731k, 1978, NU

1983:12

-samarbete mellan Finland och Sverige: 

D 201197lik, 1790, £2 5 , 2059 

-satellitsändningar, utomnordiska: A 635/k, 

422

ökat nordiskt -samarbete: *D 15119731k, 

1798, D 3119821k, 1934, £  9, 2041

U-landsutbildning: D 31ll983le, 2023 

U-länderna: se Utvecklingsländerna 

Ud (et): se Ut- 

Uddannelse: se Utbildning 

Underleveranser: D 19ll982le, 1963 

Undervisning 

i nordiska språk vid utländska universitet: 

D 13119771k, 1834 

i språk för finska barn i Sverige: *D 141 

1975lk, 1818. E23, 2056 

i svenska som andra språk: £  31, 2066 

Ungdom 

arbetslöshet: *D 28119811s, 1920 

fritidsverksamhet: *D 25119811s, 1916 

samarbete: 1243 

Utbildning: 954; se även Vidareutbildning 

i exportmarknadsföring: D I7ll982le, 1959 

för fysioterapeuter: D 3119741s, 1802 

av Montessori-lärare: A 643/k, 465 

och forskning på rusmedelsområdet: D 23/ 

1981/s, 1913 

skoglig, högre: D 3/1978/e, 1839 

och forskning rörande åldrandet: D 5/ 

1979/s, 1848 

Utbytes- och stipendieordning för bildkonst

närer: D 11119811k, 1898 

Utdannelse: se Utbildning 

Utställningar, nordiska: A 642/k, 452 

Utvecklingsländerna, biståndssamarbete: 

905, 1173

Valfångst: E3, 2033, E4, 2034, £  16, 2048 

Valutapolitik: 1059, NU 1983:4, NU  1983:5 

Vedtægter: se Statutsamling 

Veg, Vej: se Väg

Veterinärpersonal, arbetsmarknad för: D 211 

1981/s, 1909 

Vidareutbildning för fysioterapeuter: D 3/ 

1974/s, 1802 

Videoband och videoskivor med nordiska fil

mer och TV-program: *D 13/1983/k, 1988, 

*D 14/19831k, 1989 

Videogram 

distribution, erfarenhetsutbyte: *D 14!

19831k, 1989 

med nordiska TV-program och filmer: 

*D 13/1983/k, 1988 

-området, samarbete: *D 4/1980/k, 1865 

Viltolyckor i vägtrafiken: *D 3/1983/t, 1971 

Väderprognoser, räknecenter: D 4/1983/t, 

1972, £2 9 , 2064 

Vägbeläggning och trafiksäkerhet: *D 18/ 

1981/t, 1907 

Vägmärkningssystemet, förenklingar: £  30, 

2065

Västnorge, nordisk folkhögskola: *D 21/ 

1979/k, 1864 

Växter och djur, hotade: NU  1982:4

Yrkeshygien: 1002

Yrkesinriktad rehabilitering: D 13/1982/s, 

1952; se även Arbetsmarknad

Aland

och Stockholmsområdet, flygtrafiken: 

*D 9/1972/1, 1792 

Nordens institut: *D 12/1983/k, 1987 

nordiskt institut för skärgårdsforskning: 

D 27/1974/1, 1814 

representation i Nordiska rådet: NU  

1982: 6; se även Helsingforsavtalet 

Ålands hav och Kvarken, trafikseparationer: 

D 20/1982/1, 1967 

Åldrandets problem, utbildning och forsk

ning: D 5/1979/s, 1848

Økonomisk: se Ekonomisk 

Öresundsförbindelserna: £  8, 2039 

Östersjöområdet, sälstammen i: D 6/1979/s, 

1850
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Regeringsrepresentanternas och rådsmedlemmarnas 
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Regeringsrepresentanter

A. Ahde, Matti, Finland

B. Andersson, Sien, Sverige

C. Bjarnason, Matthias, Island

D. Björkstrand, Gustav, Finland

E. Bodström, Lennart, Sverige

F. Bondevik, Kjell Magne, Norge

G. Boström, Curt, Sverige

H. Carlsson, Ingvar, Sverige

I. Carlsson. Roine, Sverige

J. Christensen, Christian. Danmark 

K. Dahl, Birgitta, Sverige 

L. EUefsen, Pauli, Färöarna 

M. Enggaard, Knud, Danmark 

N. Feldt, Kjell-Olof, Sverige

O. Flodin, May, Åland 

P. Gjertsen, Astrid, Norge 

Q. Gustafsson, Plans, Sverige 

R. Göransson, Bengt, Sverige

273. Haugstvedt, Asbjørn, Norge

274. Heilmann, Stephen, Grönland

291. Helgadóttir, Ragnhildur, Island

292. Hellström, Mats, Sverige

319. Heløe, Leif Arne, Norge

320. Hermannsson, Steingrimur, Island

S. Hermannsson, Sverrir, Island

T. Hjelm-Wallén, Lena, Sverige 

U. Holmberg, Bo, Sverige 

V. Hoarder. Bertel, Danmark

322. Jakobsen, Johan J ., Norge

321. Jansson, Christer, Åland

294. Olsen, Moses, Grönland

293. Kallsberg, Anjinn, Färöarna 

276. Kristiansen, Kåre, Norge

275. Kuuskoski-Vikatmaa, Eeva, Finland

277. Laine, Jermu, Finland

278. Langslet, Lars Roar, Norge

295. Leijon, Anna-Greta, Sverige

296. Leppänen, Urpo, Finland

323. Lindblom, Seppo, Finland

324. Lundkvist, Svante, Sverige

337. Mathiesen, Matthias A., Island

X . Melchior, Arne, Danmark

339. Motzfeldt, Jonathan, Grönland

338. Ninn-Hansen, Erik, Danmark

326. Nordman, Gunnevi, Åland

325. Palme, Olof, Sverige

298. Peterson, ThageG., Sverige

297. Porko, Lars, Åland

280. Presthus, Rolf, Norge

279. Rettedal, Arne, Norge

281. Salmén, Olof, Åland

282. Schliiter, Poul. Danmark

299. Sigurdsen, Gertrud, Sverige

300. Simonsen, Palle, Danmark

309. Sorsa, Kalevi, Finland

310. Stefansson, Alexander, Island

327. Stetter, Ib, Danmark

328. Stray, Svenn, Norge

340. Suonio, Kaarina, Finland

341. Surlien, Rakel, Norge

343. Sy se, Jan P., Norge

342. Taipale, Vappu, Finland

330. Taxell, Christoffer, Finland

329. Wickbom, Sten, Sverige

312. Wiklöf Lars, Åland

311. Willoch, Kåre, Norge

302. Woivalin, Folke, Åland

301. Väyrynen, Paavo, Finland
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Valda medlemmar

1. Aho, Esko, Finland

2. Andersson, Arne, Sverige

25. Andersson, Georg, Sverige

26. Andersson, Lennart, Sverige

77. Auken, Margrete, Danmark

78. Benediktsson, Stefan, Island

101. Benkow, Jo, Norge

102. B er ge, Gunnar, Norge

125. Bilgrav-Nielsen, Jens, Danmark

126. Brundtland, Gro Harlem, Norge

149. Buttedahl, Johan, Norge

150. Bärlund, Kaj, Finland

201. Eidem, Bjarne Mørk, Norge

202. Einarsson, Ólafur G., Island

225. Elo, Mikko, Finland

226. Gadd, Arne, Sverige

249. Grønland, Kirsti Kolle, Norge

250. Guðnason, Eiður, Island

252. Gustavsson, Rune, Sverige

251. Hagen, Carl /., Norge

228. Hansen, Flemming, Danmark

227. Hansen, Guttorm, Norge

204. Hansen, Ivar, Danmark

203. Hansen, Karen Thurøe, Danmark

152. Hansen-Krone, Margit, Norge

151. Helgadóttir, Gudrun, Island

128. Henriksen, Ole, Danmark

127. Hetemäki-Olander, Elis, Finland

104. Häll, Karl-Erik, Sverige

103. Isohookana-Asunmaa, Tytti, Finland

80. Jansson, Olof, Åland

79. Jansson, Paul, Sverige

28. Jensen, Egon, Danmark

27. Jensen, Karen Højte, Danmark

4. Johansson, Tyra, Sverige

3. Jonäng, Gunnel, Sverige

5. Jørgensen, Anker, Danmark

6. Kanerva. Ilkka, Finland

29. Kemppainen, Arvo, Finland

30. Kemppainen, Hannu, Finland

81. Knuuttila. Sakari, Finland

82. Nordli, Odvar, Norge

105. Kvanmo, Hanna, Norge

106. Lange, Preben, Grönland

129. Liikanen, Erkki, Finland

130. Lipponen, Paavo, Finland

153. Lundblad, Grethe, Sverige

154. Martinsen, Astrid Murberg, Norge

205. Muurman, Peter, Finland

206. Møller, Helge Adam, Danmark

229. Møller, Inge Fischer, Danmark

230. Nielsen, Agnar, Färöarna

253. Nilsson, Gunnar, Sverige 

256. Nyhage, Hans, Sverige 

255. Palm, Sture, Sverige

232. Patursson, Erlendur, Färöarna

231. Pedersen, Robert, Danmark 

208. Petersson, Per, Sverige

207. Pétursson, Påll, Island

174. Petäjäniemi, Tuulikki, Finland 

173. Randal, Håkon, Norge

156. Riihijärvi, Heikki, Finland

155. Schnitler, Gunvor, Norge

132. Sigurðsson, Pétur, Island

131. Skauge, Arne, Norge

108. Steen, Reiulf, Norge

107. Steenholdt, Otto, Grönland

84. Steffensen, Jens, Danmark

83. Stenbäck, Pär, Finland

50. Sundberg, Ingrid, Sverige

49. Suominen, Ilkka, Finland

32. Svensson, Sten, Sverige

31. Söder, Karin, Sverige

8. Sønderby, Peder, Danmark

7. Tastesen. Bernhardt, Danmark

9. Thomassen, Petter, Norge

10. Pordarson, Fridjon, Island

33. Tungesvik, Hans Olav, Norge

34. Tuominen. Pekka, Åland

51. Turpeinen, Pirkko, Finland

52. Tørnæs, Laurits, D anm ark

85. IJeland, Ole Gabriel, Norge

86. Ullsten, Ola, Sverige

109. Werner. Lars, Sverige

110. Wiklund, Bengt, Sverige

133. With, Odd. Norge

134. Väänänen, Marjatta, Finland
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